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चचौंौंथथोो  अअधधििववेेशशनन 
कूल बैठक संख्या-३३ 

ससम्म्पपूूर्र्णण  ककााययणणववााहहीीककोो  ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 

बैठक संख्या 
17 

 मा० जीवनबहादरु शाही (खचण कटौती प्रस्तावक) 

 सामाक्षजक ववकास मन्त्री मा० दल रावल (सवालको जवाफकताण) 

 कर्ाणली प्रदेश ववधनयोजन वविेयक, 2076 अन्त्तरगतको उद्मोग, पयणटन, वन तथा 
वातावरर् मन्त्रालयको शीर्णकहरूमाधथको छलफलमा सहभागी माननीय सदस्यहरूूः  

1. मा० जीवनबहादरु शाही 
2. मा० चन्त्रबहादरु शाही 
3. मा० धसताकुमारी नेपाली 
4. मा० दीनवन्त्ि ुशे्रष्ट 

5. मा० कौक्षशलावती खरी 
6. मा० अमतृा शाही 
7. मा० कुमणराज शाही 
8. मा० वहमबहादरु शाही 
9. मा० सशुीलकुमार थापा 
10. मा० झोवा वव.क. 
11. मा० धमनाधसंह रखाल 

12. मा० सोक्षशला शाही 
13. मा० करबीर शाही 
14. मा० गोपाल शमाण 
15. मा० ववन्त्दमान धब� 

16. मा० यज्ञबहादरु धब.सी. 
17. मा० पदमबहादरु रोकाया 
18. मा० अम्मरबहादरु थापा 
19. मा० पद मा खड्का 
20. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

21. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 

22. मा० रातो कामी 

बैठक संख्या 
18 

 कर्ाणली प्रदेश ववधनयोजन वविेयक, 2076 अन्त्तरगतको उद्मोग, पयणटन, वन तथा 
वातावरर् मन्त्रालयको शीर्णकहरूमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ुभएको 
प्रश्न एवम ् क्षजज्ञासाको जवाफ उद्मोग, पयणटन, वन तथा वातावरर् मन्त्री मा० नन्त्दधसंह 
बढुाले ददनभुएको । 

बैठक संख्या 
19 

 कर्ाणली प्रदेश ववधनयोजन वविेयक, 2076 अन्त्तरगतको आधथणक माधमला तथा योजना 
मन्त्रालयको शीर्णकहरूमाधथ सभामा छलफलमा सहभागी माननीय सदस्यहरूूः  

1. मा० वहमबहादरु शाही 
2. मा० चन्त्रबहादरु शाही 
3. मा०  झोवा वव.क. 



 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 
4. मा० अम्मरबहादरु थापा 
5. मा० पदमबहादरु रोकाया 
6. मा० रातो कामी 
7. मा० करबीर शाही 
8. मा० अमतृा शाही 
9. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 

10. मा० गोपाल शमाण 
11. मा० िमणराज रेग्मी 
12. मा० यज्ञबहादरु धब.सी. 
13. मा० ववन्त्दमान धब� 

14. मा० दानधसंह पररयार 

15. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

16. मा० सोशीला शाही 

बैठक संख्या 
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 मा० जीवनबहादरु शाही (खचण कटौती प्रस्तावक) 

 आधथणक माधमला तथा योजना मन्त्री मा० प्रकाश ज्वाला (सवालको जवाफकताण) 

 कर्ाणली प्रदेश ववधनयोजन वविेयक, 2076 अन्त्तरगतको भौधतक पूवाणिार ववकास 
मन्त्रालयको शीर्णकहरूमाधथको छलफलमा सहभागी माननीय सदस्यहरूूः  

1. मा० दीनवन्त्ि ुशे्रष्ट 

2. मा० अम्मरबहादरु थापा 
3. मा० वहमबहादरु शाही 
4. मा० रातो कामी 
5. मा० यज्ञबहादरु धब.सी. 
6. मा० सशुीलकुमार थापा 
7. मा० िमणराज रेग्मी 
8. मा० झोवा वव.क. 
9. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 

10. मा० अमतृा शाही 
11. मा० करबीर शाही 
12. मा० ववरबहादरु शाही 
13. मा० पद मा खड्का 
14. मा० दानधसंह पररयार 

15. मा० पदमबहादरु रोकाया 
16. मा० गोपाल शमाण  

17. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

बैठक संख्या 
21 

 मा० जीवनबहादरु शाही (खचण कटौती प्रस्तावक) 

 भौधतक पूवाणिार ववकास मन्त्री मा० खड्कबहादरु खरी (सवालको जवाफकताण) 

 कर्ाणली प्रदेश ववधनयोजन वविेयक, 2076 अन्त्तरगत प्रदेशसभा सक्षचवालय, कर्ाणली प्रदेश 
योजना आयोग, लोकसेवा आयोग, मखु्य न्त्यायाधिवक्ताको कायाणलय र मखु्यमन्त्री तथा 
मक्षन्त्रपररर्द्को कायाणलयको शीर्णकहरूमाधथको छलफलमा सहभागी माननीय सदस्यहरूूः  



 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 
4. मा० अम्मरबहादरु थापा 
5. मा० पदमबहादरु रोकाया 
6. मा० रातो कामी 
7. मा० करबीर शाही 
8. मा० अमतृा शाही 
9. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 

10. मा० गोपाल शमाण 
11. मा० िमणराज रेग्मी 
12. मा० यज्ञबहादरु धब.सी. 
13. मा० ववन्त्दमान धब� 

14. मा० दानधसंह पररयार 

15. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

16. मा० सोशीला शाही 

बैठक संख्या 
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 मा० जीवनबहादरु शाही (खचण कटौती प्रस्तावक) 

 आधथणक माधमला तथा योजना मन्त्री मा० प्रकाश ज्वाला (सवालको जवाफकताण) 

 कर्ाणली प्रदेश ववधनयोजन वविेयक, 2076 अन्त्तरगतको भौधतक पूवाणिार ववकास 
मन्त्रालयको शीर्णकहरूमाधथको छलफलमा सहभागी माननीय सदस्यहरूूः  

1. मा० दीनवन्त्ि ुशे्रष्ट 

2. मा० अम्मरबहादरु थापा 
3. मा० वहमबहादरु शाही 
4. मा० रातो कामी 
5. मा० यज्ञबहादरु धब.सी. 
6. मा० सशुीलकुमार थापा 
7. मा० िमणराज रेग्मी 
8. मा० झोवा वव.क. 
9. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 

10. मा० अमतृा शाही 
11. मा० करबीर शाही 
12. मा० ववरबहादरु शाही 
13. मा० पद मा खड्का 
14. मा० दानधसंह पररयार 

15. मा० पदमबहादरु रोकाया 
16. मा० गोपाल शमाण  

17. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

बैठक संख्या 
21 

 मा० जीवनबहादरु शाही (खचण कटौती प्रस्तावक) 

 भौधतक पूवाणिार ववकास मन्त्री मा० खड्कबहादरु खरी (सवालको जवाफकताण) 

 कर्ाणली प्रदेश ववधनयोजन वविेयक, 2076 अन्त्तरगत प्रदेशसभा सक्षचवालय, कर्ाणली प्रदेश 
योजना आयोग, लोकसेवा आयोग, मखु्य न्त्यायाधिवक्ताको कायाणलय र मखु्यमन्त्री तथा 
मक्षन्त्रपररर्द्को कायाणलयको शीर्णकहरूमाधथको छलफलमा सहभागी माननीय सदस्यहरूूः  

 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 
1. मा० जीवनबहादरु शाही 
2. मा० यामलाल कंडेल 

3. मा० अम्मरबहादरु थापा 
4. मा० िमणराज रेग्मी 
5. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

बैठक संख्या 
22 

(पवहलो) 

 कर्ाणली प्रदेश ववधनयोजन वविेयक, 2076 अन्त्तरगत ववधनयोजन भएको प्रदेशसभा 
सक्षचवालयको शीर्णकहरूमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ु भएको प्रश्न 
एवम ् क्षजज्ञासाको जवाफ आन्त्तररक माधमला तथा कानून मन्त्री मा० नरेश भण्डारीले 
ददनभुएको । 

 कर्ाणली प्रदेश ववधनयोजन वविेयक, 2076 अन्त्तरगत ववधनयोजन भएको कर्ाणली प्रदेश 
योजना आयोग, लोकसेवा आयोग, मखु्य न्त्यायाधिवक्ताको कायाणलय र मखु्यमन्त्री तथा 
मक्षन्त्रपररर्दको कायाणलयको शीर्णकहरूमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ु
भएको प्रश्न एवम ्क्षजज्ञासाको जवाफ मखु्यमन्त्री मा० महेन्त्रबहादरु शाहीले ददनभुएको । 

 कर्ाणली प्रदेश ववधनयोजन वविेयक, 2076 पाररत गररयोस ् भधन सभासमि आधथणक 
माधमला तथा योजना मन्त्री मा० प्रकाश ज्वालाले प्रस्ताव पेश गनुणभएको ।  

बैठक संख्या 
22 (दोस्रो) 

 प्रदेशसभा अन्त्तरगतका ववधभन्न ववर्यगत सधमधतहरूको वावर्णक प्रधतवेदन प्रस्ततु गनुणभएका 
माननीय अध्यिहरूूः  

1. मा० अम्मरबहादरु थापा (अध्यि, अथण तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधत) 

2. मा० पदमबहादरु रोकाया (अध्यि, वविायन तथा प्रदेश माधमला सधमधत) 

3. मा० राज ुनेपाली (अध्यि, सामाक्षजक ववकास सधमधत) 

4. मा० दीनवन्त्ि ुशे्रष्ट (अध्यि, सावणजधनक लेखा सधमधत) 

बैठक संख्या 
23 

 माननीय सभामखुज्यूबाट भौधतक पूवाणिार ववकास मन्त्री मा० खड्कबहादरु खरीलाई 
पदमकु्त गररएको भधन मखु्यमन्त्री तथा मक्षन्त्रपररर्द्को कायाणलयबाट प्राप्त पर वाचन गरी 
सनुाउनभुएको । 

 राविय सभा अध्यि सम्माननीय गरे्शप्रसाद धतधमल्सेनाले सभा समि आफ्नो मन्त्तव्य 
राख्नभुएको ।  

बैठक संख्या 
24 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त ्सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 

1. मा० जीवनबहादरु शाही 
2. मा० यामलाल कंडेल 

3. मा० सोक्षशला शाही 
4. मा० चन्त्रबहादरु शाही 
5. मा० पदमबहादरु रोकाया 
6. मा० धमनाधसंह रखाल 

7. मा० दानधसंह पररयार 

8. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

9. मा० रातो कामी 
10. मा० राज ुनेपाली 



 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 

बैठक संख्या 
25 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 
1. मा० जीवनबहादरु शाही 
2. मा० सीताकुमारी नेपाली 
3. मा० प�ा खड्का 
4. मा० धबन्त्दमान धब� 

5. मा० गरे्शप्रसाद धसंह  

6. मा० गोपाल शमाण 
7. मा० देवी ओली 
8. मा० कुमणराज शाही 
9. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

10. मा० सशुीलकुमार थापा 
11. मा० यज्ञबहादरु धब.धस. 

 प्राङ्गाररक कृवर्सम्बन्त्िी व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 माधथको ववर्यगत सधमधतको 
प्रधतवेदन सवहत सभासमि छलफलका लाधग भधूम व्यवस्था, कृवर् तथा सहकारी मन्त्री 
मा० ववमला के.सी.ले प्रस्ताव पेश गनुणभएको । 

 प्राङ्गाररक कृवर्सम्बन्त्िी व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 माधथको ववर्यगत सधमधतको 
प्रधतवेदन सवहतको छलफलमा मा० अम्मरबहादरु थापा सहभागी हनुभुएको । 

 प्राङ्गाररक कृवर् सम्बन्त्िी व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 माधथको ववर्यगत 
सधमधतको प्रधतवेदन सवहतको छलफलमा माननीय सदस्यले उठाउन ु भएको प्रश्न एवम ्
क्षजज्ञासाको जवाफ भधूम व्यवस्था, कृवर् तथा सहकारी मन्त्री मा० ववमला के.सी.ले 
ददनभुएको । 

बैठक संख्या 
26 

 सावणजधनक सरोकारका ववर्यमा सरकारको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने ववर्यमा शून्त्य समयमा 
आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 
1. मा० झोवा वव.क. 
2. मा० अम्मरबहादरु थापा 
3. मा० यज्ञबहादरु धब.धस. 
4. मा० अमतृा शाही 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 
1. मा० दीनवन्त्ि ुशे्रष्ट 

2. मा० ववरबहादरु शाही 
3. मा० पद मा खड्का 
4. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

5. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 

 सावणजधनक सरोकारका ववर्यमा उठेका प्रश्न एवम ् क्षजज्ञासाको आन्त्तररक माधमला तथा 
कानून मन्त्री मा० नरेश भण्डारीले जवाफ ददनभुएको ।  

 सावणजधनक सरोकारका ववर्यमा उठेका प्रश्न एवम ् क्षजज्ञासाको भधूम व्यवस्था, कृवर् तथा 
सहकारी मन्त्री मा० ववमला के.सी.ले जवाफ ददनभुएको ।  



 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 

बैठक संख्या 
25 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 
1. मा० जीवनबहादरु शाही 
2. मा० सीताकुमारी नेपाली 
3. मा० प�ा खड्का 
4. मा० धबन्त्दमान धब� 

5. मा० गरे्शप्रसाद धसंह  

6. मा० गोपाल शमाण 
7. मा० देवी ओली 
8. मा० कुमणराज शाही 
9. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

10. मा० सशुीलकुमार थापा 
11. मा० यज्ञबहादरु धब.धस. 

 प्राङ्गाररक कृवर्सम्बन्त्िी व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 माधथको ववर्यगत सधमधतको 
प्रधतवेदन सवहत सभासमि छलफलका लाधग भधूम व्यवस्था, कृवर् तथा सहकारी मन्त्री 
मा० ववमला के.सी.ले प्रस्ताव पेश गनुणभएको । 

 प्राङ्गाररक कृवर्सम्बन्त्िी व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 माधथको ववर्यगत सधमधतको 
प्रधतवेदन सवहतको छलफलमा मा० अम्मरबहादरु थापा सहभागी हनुभुएको । 

 प्राङ्गाररक कृवर् सम्बन्त्िी व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 माधथको ववर्यगत 
सधमधतको प्रधतवेदन सवहतको छलफलमा माननीय सदस्यले उठाउन ु भएको प्रश्न एवम ्
क्षजज्ञासाको जवाफ भधूम व्यवस्था, कृवर् तथा सहकारी मन्त्री मा० ववमला के.सी.ले 
ददनभुएको । 

बैठक संख्या 
26 

 सावणजधनक सरोकारका ववर्यमा सरकारको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने ववर्यमा शून्त्य समयमा 
आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 
1. मा० झोवा वव.क. 
2. मा० अम्मरबहादरु थापा 
3. मा० यज्ञबहादरु धब.धस. 
4. मा० अमतृा शाही 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 
1. मा० दीनवन्त्ि ुशे्रष्ट 

2. मा० ववरबहादरु शाही 
3. मा० पद मा खड्का 
4. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

5. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 

 सावणजधनक सरोकारका ववर्यमा उठेका प्रश्न एवम ् क्षजज्ञासाको आन्त्तररक माधमला तथा 
कानून मन्त्री मा० नरेश भण्डारीले जवाफ ददनभुएको ।  

 सावणजधनक सरोकारका ववर्यमा उठेका प्रश्न एवम ् क्षजज्ञासाको भधूम व्यवस्था, कृवर् तथा 
सहकारी मन्त्री मा० ववमला के.सी.ले जवाफ ददनभुएको ।  

 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 

बैठक संख्या 
27 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त ्सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 

1. मा० गलुाबजंग शाह 

2. मा० ववन्त्दमान धब� 

3. मा० कुमणराज शाही 
4. मा० धमनाधसंह रखाल 

5. मा० देवी ओली 
6. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

 कर्ाणली प्रदेश स्वयंसेवक पररचालन सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयकको ववर्यगत 
सधमधतको प्रधतवेदन सधमधतका अध्यि मा० राज ुनेपालीले सभासमि पेश गनुणभएको ।  

 कर्ाणली प्रदेश आधथणक कायणववधि ऐन, 2074 लाई पवहलो संशोिन गनण बनेको 
वविेयकको ववर्यगत सधमधतको प्रधतवेदन सधमधतका अध्यि मा०अम्मरबहादरु थापाले 
सभासमि पेश गनुणभएको ।  

 सामाक्षजक संघसंस्था संचालन तथा व्यवस्थापन वविेयक, 2074 को ववर्यगत सधमधतको 
प्रधतवेदन सधमधतका अध्यि मा० राज ुनेपालीले सभासमि पेश गनुणभएको । 

बैठक संख्या 
28 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नहुुुँदै माननीय सदस्यहरूूः 

1. मा० जीवनबहादरु शाही 
2. मा० गलुाबजंग शाह 

3. मा० सीताकुमारी नेपाली 
4. मा० चन्त्रबहादरु शाही 
5. मा० पदमबहादरु रोकाया 
6. मा० कुमणराज शाही 
7. मा० कृष्र्ा शाह 

8. मा० रातो कामी 

 शून्त्य र ववशेर् समयमा सावणजधनक सरोकारका ववर्यहरूमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ु
भएको प्रश्न एवम ् क्षजज्ञासामा सरकारको कामकारबाही र िारर्ाका बारेमा आन्त्तररक 
माधमला तथा कानून मन्त्री मा० नरेश भण्डारीले भनाइ राख्नभुएको ।  

बैठक संख्या 
29 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 

1. मा० जीवनबहादरु शाही 
2. मा० िमणराज रेग्मी 
3. मा० कुमणराज शाही 
4. मा० पद मा खड्का 
5. मा० अम्मरबहादरु थापा 
6. मा० रातो कामी 
7. मा० राज ुनेपाली 
8. मा० ठम्मरबहादरु धब� 



 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 
9. मा० कृष्र्ा शाह 

10. मा० सशुीलकुमार थापा 
11. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 

 सामाक्षजक संघसंस्था संचालन तथा व्यवस्थापन वविेयक, 2074 सभाबाट वफताणको प्रस्ताव 
सामाक्षजक ववकास मन्त्री मा० दल रावलले पेश गनुणभएको ।  

 प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2076 सामाक्षजक 
ववकास मन्त्री मा० दल रावलले सभासमिेश पेश गनुणभएको । 

बैठक संख्या 
30 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्य: 

1. मा० जीवनबहादरु शाही 

बैठक संख्या 
31 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 

1. मा० जीवनबहादरु शाही 
2. मा० पदमबहादरु रोकाया 
3. मा० ववरबहादरु शाही 
4. मा० रातो कामी 
5. मा० िमणराज रेग्मी 
6. मा० कौक्षशलावती खरी 
7. मा० देवी ओली 
8. मा० गोपाल शमाण 
9. मा० सोक्षशला शाही 
10. मा० पद मा खड्का 
11. मा० अम्मरबहादरु थापा 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त ्सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ुभएको प्रश्न एवम ्क्षजज्ञासाको जवाफ 
आधथणक माधमला तथा योजना मन्त्री मा० प्रकाश ज्वालाले ददनभुएको ।  

 कर्ाणली प्रदेश आधथणक कायणववधि ऐन, 2074 लाई पवहलो संशोिन गनण बनेको वविेयक 
सभासमि प्रस्ताव आधथणक माधमला तथा योजना मन्त्री मा० प्रकाश ज्वालाले पेश 
गनुणभएको । 

 प्रदेशमा खेलकुदको ववकास सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 को 
ववर्यगत सधमधतको प्रधतवेदन सधमधतका अध्यि मा० राज ु नेपालीले सभासमि पेश 
गनुणभएको ।  

बैठक संख्या 
32 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त ्सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउनपुने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 

1. मा० अमतृा शाही 
2. मा० झोवा वव.क. 
3. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

4. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 



 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 
9. मा० कृष्र्ा शाह 

10. मा० सशुीलकुमार थापा 
11. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 

 सामाक्षजक संघसंस्था संचालन तथा व्यवस्थापन वविेयक, 2074 सभाबाट वफताणको प्रस्ताव 
सामाक्षजक ववकास मन्त्री मा० दल रावलले पेश गनुणभएको ।  

 प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2076 सामाक्षजक 
ववकास मन्त्री मा० दल रावलले सभासमिेश पेश गनुणभएको । 

बैठक संख्या 
30 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्य: 

1. मा० जीवनबहादरु शाही 

बैठक संख्या 
31 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 

1. मा० जीवनबहादरु शाही 
2. मा० पदमबहादरु रोकाया 
3. मा० ववरबहादरु शाही 
4. मा० रातो कामी 
5. मा० िमणराज रेग्मी 
6. मा० कौक्षशलावती खरी 
7. मा० देवी ओली 
8. मा० गोपाल शमाण 
9. मा० सोक्षशला शाही 
10. मा० पद मा खड्का 
11. मा० अम्मरबहादरु थापा 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त ्सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउन ुपने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ुभएको प्रश्न एवम ्क्षजज्ञासाको जवाफ 
आधथणक माधमला तथा योजना मन्त्री मा० प्रकाश ज्वालाले ददनभुएको ।  

 कर्ाणली प्रदेश आधथणक कायणववधि ऐन, 2074 लाई पवहलो संशोिन गनण बनेको वविेयक 
सभासमि प्रस्ताव आधथणक माधमला तथा योजना मन्त्री मा० प्रकाश ज्वालाले पेश 
गनुणभएको । 

 प्रदेशमा खेलकुदको ववकास सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 को 
ववर्यगत सधमधतको प्रधतवेदन सधमधतका अध्यि मा० राज ु नेपालीले सभासमि पेश 
गनुणभएको ।  

बैठक संख्या 
32 

 प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफण त ्सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्णर् गराउनपुने 
ववर्यमा ववशेर् समयमा आफ्नो िारर्ा राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः 

1. मा० अमतृा शाही 
2. मा० झोवा वव.क. 
3. मा० ठम्मरबहादरु धब� 

4. मा० गरे्शप्रसाद धसंह 

 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 
 उपभोक्ता संरिर् गने सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 माधथ छलफलको 

लाधग उद्मोग, पयणटन, वन तथा वातावरर् मन्त्री मा० नन्त्दधसंह बढुाले सभासमि प्रस्ताव 
पेश गनुणभएको । 

 उपभोक्ता संरिर् गने सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 माधथको 
छलफलमा सहभागी माननीय सदस्यहरूूः  

1. मा० धसताकुमारी नेपाली 
2. मा० देवी ओली 
3. मा० कृष्र्ा शाह 

4. मा० दीनबन्त्ि ुशे्रष्ट 

 उपभोक्ता संरिर् गने सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 माधथ छलफलमा 
माननीय सदस्यहरूले उठाउन ुभएको प्रश्न एवम ् क्षजज्ञासाको जवाफ उद्मोग, पयणटन, वन 
तथा वातावरर् मन्त्री मा० नन्त्दधसंह बढुाले ददनभुएको ।  

 उपभोक्ता संरिर् गने सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 सभाबाट अथण 
तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा पठाइयोस ्भन्ने प्रस्ताव उद्मोग, पयणटन, वन तथा वातावरर् 
मन्त्री मा० नन्त्दधसंह बढुाले पेश गनुणभएको । 

 प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2076 माधथ 
छलफलको लाधग सभासमि प्रस्ताव सामाक्षजक ववकास मन्त्री मा० दल रावलले पेश 
गनुणभएको । 

 प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2076 माधथको 
छलफलमा सहभागी माननीय सदस्यहरूूः  

1. मा० अम्मरबहादरु थापा 
2. मा० गोपाल शमाण 

 प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2076 माधथ 
छलफलको क्रममा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ुभएको प्रश्न एवम ् क्षजज्ञासाको जवाफ 
सामाक्षजक ववकास मन्त्री मा० दल रावलले ददनभुएको । 

 प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2076 लाई थप 
छलफलको लाधग सामाक्षजक ववकास सधमधतमा पठाउने प्रस्ताव सामाक्षजक ववकास मन्त्री 
मा० दल रावलले पेश गनुणभएको । 

 प्रदेशमा खेलकुदको ववकास सम्बन्त्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक, 2075 का 
सम्बन्त्िमा ववर्यगत सधमधतले पेश गरेको प्रधतवेदनमाधथ छलफल गररयोस ्भधन सामाक्षजक 
ववकास मन्त्री मा० दल रावलले सभामा प्रस्ताव पेश गनुणभएको। 

 प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को धनयम दोस्रो संशोिन सम्बन्त्िी प्रधतवेदन मा० िमणराज 
रेग्मीले सभासमि पेश गनुणभएको । 

बैठक संख्या 
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 आ.व. 2074/075 को म.ले.प.को वावर्णक प्रधतवेदन मखु्यमन्त्री मा० महेन्त्रबहादरु 
शाहीले सभामा पेश गनुणभएको । 

 कर्ाणली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोिन प्रधतवेदन माधथको छलफलको 
प्रस्ताव मा० िमणराज रेग्मीले पेश गनुणभएको ।  

 कर्ाणली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोिन प्रधतवेदन माधथको छलफलमा 
सहभागी माननीय सदस्यहरूूः  



 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 
1. मा० सीताकुमारी नेपाली 
2. मा० िमणराज रेग्मी 
3. मा० अम्मरबहादरु थापा 
4. मा० यामलाल कंडेल 

 कर्ाणली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोिन प्रधतवेदन माधथको छलफलको 
क्रममा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ु भएको प्रश्न एवम ् क्षजज्ञासाको जवाफ धनयमावली 
संशोिन सधमधतका सदस्य मा० िमणराज रेग्मीले ददनभुएको।  

 चौंथो अधिवेशनको सधमिा सवहतको आफ्नो िारर्ाहरू राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः  

1. मा० सोक्षशला शाही 
2. मा० दीनवन्त्ि ुशे्रष्ट 

3. मा० यामलाल कंडेल 

 



 
 

बबैैठठकक  ससंंख्ख्ययाा ससंंक्षक्षििप्तप्त  ववववववररर्र् 
1. मा० सीताकुमारी नेपाली 
2. मा० िमणराज रेग्मी 
3. मा० अम्मरबहादरु थापा 
4. मा० यामलाल कंडेल 

 कर्ाणली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोिन प्रधतवेदन माधथको छलफलको 
क्रममा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ु भएको प्रश्न एवम ् क्षजज्ञासाको जवाफ धनयमावली 
संशोिन सधमधतका सदस्य मा० िमणराज रेग्मीले ददनभुएको।  

 चौंथो अधिवेशनको सधमिा सवहतको आफ्नो िारर्ाहरू राख्नभुएका माननीय सदस्यहरूूः  

1. मा० सोक्षशला शाही 
2. मा० दीनवन्त्ि ुशे्रष्ट 

3. मा० यामलाल कंडेल 
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a}7s ;+Vof–!& 
((२२००७७६६  ससाालल  अअससाारर  2244  गगततेे  ममंंगगललबबाारर))  

राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको सत्रौं बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात 
ष्ट्रवधनयोजन भएका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथ खचा कटौधतको प्रस्ताव प्राप्त हनु आएको 
छ । कटौधतको प्रस्तावकताा माननीय श्री जीवनबहादरु शाहीलाई प्रस्ताव राख् न समय ददन्छु । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सम्माननीय सभामखु महोदय, यो खचा कटौधतको प्रस्ताव राख् नभुन्दा अगाधि 
एउटा म सदनको ध्यान आकष्ट्रर्ात गना चाहान्छु । मन्त्रीहरूले जवाफ ददने क्रममा बजेट भार्र् नै पढ्न 
थाले सभामखु महोदय । जवाफ भनेको कसैले बजेट भार्र् पढ्ने होइन र म आज भन्न चाहान्छु आजबाट 
यो परम्परा शरुु होस यो हाम्रो संसदीय प्रर्ाली हो । जनु जनु माननीयज्यूहरूले जनु जनु मन्त्रालय 
अन्तगात बोल्नभुएको छ । उहााँहरूले जब मन्त्रीले जवाफ ददइसकेपधछ उहााँहरूले कोइशन राख् न 
पाउनहुनु्छ, उहााँहरूले १/१ धमनेटको समय पाउनहुनु्छ र त्यो जनु जनु मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यमा माननीयज्यूहरू 
बोल्नभुएको १ धमनेटको कोइशन राजखसकेपधछ मन्त्रीले जवाफ ददइसकेपधछ फेरर पूरक प्रश्न पधन सोध्न 
पाइन्छ, त्यो परम्परा पधन हामीले आजबाट शरुु गनुापछा नत्र चाष्ट्रहाँ यहााँ के देजखयो भने मन्त्रीज्यूहरू आउने, 

बजेट भार्र् नै पढ्ने अधन घरधतर ष्ट्रहंधिहाल्ने । त्यसकारर् यसको लाधग पधन म हाददाक अनरुोध गदै यो 
ष्ट्रवधनयोजजत ष्ट्रवधेयक सामाजजक मन्त्रालयको बारे मैले खचा कटौधतको प्रस्ताव चाष्ट्रहाँ पेश गरेको छु । 
सभामखु महोदय, यो ष्ट्रप.एल.याम.ष्ट्रव.आइ.एस. अब यो ष्ट्रप.एल.याम.ष्ट्रव.आइ.एस. भन्ने पधन के होला भन्ने पधन 
धेरैलाई त्यो हनु सक्छ त्यसकारर्ले यो प्रधभन्स लाइनधमधनस्री बजेट इनफरमेसन धस�म भनेर जनु 
वास्तवमा माधथ चाष्ट्रह लाइनधमधनस्री बजेट इनफ्ररमेसन धस�म हो यहााँ चाष्ट्रह प्रोधभन्स भएर यहााँ चाष्ट्रह 
अगाधिधतर पी राजखएको हनु्छ सभामखु महोदय, त्यही ढंगले चाष्ट्रह उहााँहरूले चाष्ट्रह बजेटको ष्ट्रवधनयोजजत 
गनुाभएको छ र यसमा मैले खचा कटौधत यो शीर्ाकमा चाष्ट्रहाँ १ (एक) रुपैयााँ चाष्ट्रहाँ खचा कटौधत गररयोस ्
भनेर मैले प्रस्ताव पेश गरेको छु । कुन सन्दभामा भन्दा परामशा, बहस, पैरवी, अन्तरष्ट्रक्रया, अन्तरसंवाद, 

अधभमखुीकरर्, अधभलेखीकरर्, अध्ययन, अनसुन्धान, अधभयान, खोज, संरक्षर्, सहजीकरर्, पररचालन, धनयमन, 

कायाशाला सन्देश, सहकाया, प्रसारर् उपजशर्ाक राखी करौिौं रुपैयााँमा ष्ट्रवधनयोजजत गरी नीधतगत त्रटुी गरेको 
हनुाले कुनै पधन उपलव्धष्ट्रवष्ट्रहन कायाक्रम राखेको हनुाले १(एक) रुपैयााँ खचा कटौधत गररयोस ्भधन मेरो 
प्रस्ताव राख्छु सम्माननीय सभामखु महोदय, धन्यवाद । जय नेपाल । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्र्तगत ष्ट्रवधनयोजन 
भएका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयको जशर्ाकहरू माधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका 
प्रश्न एवं जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को 
धनयम १२५ को उपधनयम ८ बमोजजम समय धनधाारर् गरेको छु । सवाप्रथम सामाजजक ष्ट्रवकास 
मन्त्रालयको शीर्ाकहरू माधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ् जजज्ञासाको 
जवाफ ददनका लाधग सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई समय ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववललःः  माननीय सभामखु महोदय, जनु ऐधतहाधसक घधिमा यो 
रो�ममा उधभएर माननीय सदस्यज्यूहरूले कर्ााली प्रदेशको सम्वषृ्ट्रिका लाधग जनु रचनात्मक सझुाव ददनभुयो 
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यस्तो सझुाव ददने जनु समयको व्यवस्था गनुाभयो । यसका लाधग माननीय सभामखुज्यूलाई हृदयदेजख 
आभार प्रकट गना चाहान्छु र धबचमा धबल पेश गदाा बाहेक गत वर्ाको बजेटदेजख आजै बोल्न पाएको 
हनुाले म अधलकधत प्रसंग बाष्ट्रहर मेरो जजल्लामा कररब १ मष्ट्रहना अगाधि दःुखद् घटना घट्यो, हमु्लामा रोि 
त छैन गािी पधन लाइसेन्स प्राप्त छैनन ्रोि परमीि केही पधन धथएन तर पधन काम चलाऊ ढंगले गािी 
चधलराख्थे मान्छेहरू, त्यो गािी चाष्ट्रहाँ कर्ाालीमा वेपता ा भयो । आदरर्ीय खापुानाथ गाउाँपाधलका उपाध्यक्ष 
लगायतका यात्रहुरू वेपता ा हनुभुयो । म आफै पधन सरकारको प्रधतधनधधका नाताले संघीय सरकारसाँग 
समन्वय गरेर त्यहााँ पगुेँ तर त्यो सम्भव भएन । त्यसपधछ आइसकेपधछ मैले आन्तररक माधमला तथा 
कानून मन्त्रीज्यूलाई ती ष्ट्रपधितहरूको राहात र उिारका लाधग मैले चाष्ट्रहाँ अनरुोध गरेको छु यधत चाष्ट्रहाँ 
आग्रह गना चाहान्छु ती मतृकप्रधत हाददाक श्रिासमुन व्यक्त गदै ती मतृक पररवारहरूप्रधत संवेदना प्रकट गना 
चाहान्छु । अब ष्ट्रहजो चाष्ट्रहाँ सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयको छलफलमा कररब १४ जना माननीय 
सदस्यज्यूहरूले आफ्नो अत्यन्तै ममास्पसी कर्ाालीको समषृ्ट्रि कर्ाालीको सामाजजक पूाँजीको ष्ट्रवकासका धनधमता  
अत्यन्तै राम्रा कन्स्रजक्टभ प्रोिजक्टभ सझुावहरू ददनभुयो । यसका लाधग म चौधैजना माननीय 
सदस्यज्यूहरूलाई सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयको तफा बाट हृदयदेजख म आभार प्रकट गना चाहान्छु । 
यहााँहरूको सझुावले भावी ददनहरू अझ कर्ााली प्रदेशको सामाजजक क्षते्रको उन्नधत, प्रगधत र जनताहरूको 
चाष्ट्रहाँ ष्ट्रहजो, को माननीयज्यूले प..उ..प ऊ केरे जजधिवी वर्ा भन्नुहनु््यो जजधिवीभन्दा यो चाष्ट्रह एचधिआई वर्ा 
यो मन्त्रालय चाष्ट्रह इन्रोभेन्सले गदााखेरर यो एचधिआई बढ्नेधतर कर्ाालीका जनताहरूको जनु अधलकधत 
सामाजजक हैधसयतमा स्तरोन्नधत गने गरी यहााँहरूले ददएका प्राप्त सझुाव मेरा लाधग ऐधतहाधसक छन ्भन्ने म 
महशसु गरेको छु । यसका लाधग पधन म फेरर पधन सम्माननीय सभामखुज्यू माफा त ्माननीयज्यूहरूलाई म 
धन्यवाद ददन चाहन्छु ।  

अब भारतमा संघीयता लागू हुाँदाखेरर १९४७ पधछ १९६३ सम्म लगातार १६ वर्ा नेहरूले चाष्ट्रहाँ त्यहााँका 
मखु्यमन्त्रीलाई जचठी लेख् नभुाुुछ, हामी संक्रमर् कालमा छौं, संस्थाहरू जजन्मन्छन,् संगठनहरू जजन्मन्छन ्तर 
एउटा नेताको काम संस्था र संगठन जन्माउने मात्र होइन त्यसको जीवन भने पधन हो, भनेर धनक्र्याुैलका 
साथ उहााँले जचठी लेख् नभुको छ । आज हामी पधन ऐधतहाधसक संघीयताको अवसरमा छौं जो पष्ट्रहलो 
चरर्मा छौं, पष्ट्रहलो कायाान्वयनको चरर्मा छौं । बल्ल बल्ल हामी एक वर्ाको अभ्यासमा पूरा गरेर अको 
अको वर्ाधतर लाग्दैछौं । यसले गदााखेरर पधन हामीले पधन हाम्रा संरचनाहरूमा जीवन भना चनुौधत नै छ, 

हामीले गठन गरेका मन्त्रालयमा पधन जीवन भनुाछ, हाम्रा व्यवजस्थत गरेका संगठनहरूलाई जीवन भनुाछ । 
स्वयम ्हामी जहााँ छौं, त्यहााँ पधन जीवन भना बााँकी नै छ । यो काया क्रमशः अगाधि बढ्छ र संस्थागत 
ष्ट्रवकास हनु्छ, नेपालको संघीयताको अनौठो र मौधलक मोिलचाष्ट्रहाँ सफल हनेु,हनु्छ भन्नेमा म ष्ट्रवश्वस्त छु । 
अधन त्यसपधछ अब, आज अब बल्लबल्ल रो�म पाकोले अधल अधल समयका लाधग म अनरुोध पधन गछुा म 
छोटै बोल्नेछु म । एउटा हमु्लामा उखान छ, आदरर्ीय प्रधतपक्ष दलको नेता दाइ माननीयज्यूलाई थाह छ 
यो उखान पक्का पधन अधल लोकल भा हनुाले अरु माननीयज्यूलाई अधल जानकारी नहोला । हाम्रो पष्ट्रहला 
पष्ट्रहला यो बाटर इकोनोमी धथयो । ताग्लाकोटधतर नून धलन जाने चलन धथयो । अधल साह ुमहाजनहरू 
अधल पाठा हनु्थे धतनीहरूका । अधल गररबका एकदईु पाठा हनेु । पाठा भन्या खसीबोका त्यो जाग्न चाष्ट्रहाँ 
नासो लाउने चलन धथयो । एउटा नासो लाएछन ्एक जना दाइले । अधन त्यो ल्याउने भाइले के भने, के 
ल्याइददऊाँ  त अब नासो लाएपधछ भनेछन ्। अब के ल्याउन ुनून छैन धतमीलाई नै थाहा छ, घर खाऊाँ  भने 
केही छैन त्यो पधन धतमी नै थाहा छ, बालबच्चा नागै छन ्लाउने लगुा नाइ, त्यो पधन धतमी नै थाहा छ, ऊन 
छैन त्यो पधन थाहै छ, जे ल्याउन सक्छौ, ल्याइददए, भनेछन ्। त्यस्तै मेरो मन्त्रालय पधन जशक्षा तथा मानव 
संसाधन, स्वास््य तथा जनसंख्या, मष्ट्रहला तथा बालबाधलका तथा समाज कल्यार्, यूवा तथा खेलकुद, भार्ा 
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यस्तो सझुाव ददने जनु समयको व्यवस्था गनुाभयो । यसका लाधग माननीय सभामखुज्यूलाई हृदयदेजख 
आभार प्रकट गना चाहान्छु र धबचमा धबल पेश गदाा बाहेक गत वर्ाको बजेटदेजख आजै बोल्न पाएको 
हनुाले म अधलकधत प्रसंग बाष्ट्रहर मेरो जजल्लामा कररब १ मष्ट्रहना अगाधि दःुखद् घटना घट्यो, हमु्लामा रोि 
त छैन गािी पधन लाइसेन्स प्राप्त छैनन ्रोि परमीि केही पधन धथएन तर पधन काम चलाऊ ढंगले गािी 
चधलराख्थे मान्छेहरू, त्यो गािी चाष्ट्रहाँ कर्ाालीमा वेपता ा भयो । आदरर्ीय खापुानाथ गाउाँपाधलका उपाध्यक्ष 
लगायतका यात्रहुरू वेपता ा हनुभुयो । म आफै पधन सरकारको प्रधतधनधधका नाताले संघीय सरकारसाँग 
समन्वय गरेर त्यहााँ पगुेँ तर त्यो सम्भव भएन । त्यसपधछ आइसकेपधछ मैले आन्तररक माधमला तथा 
कानून मन्त्रीज्यूलाई ती ष्ट्रपधितहरूको राहात र उिारका लाधग मैले चाष्ट्रहाँ अनरुोध गरेको छु यधत चाष्ट्रहाँ 
आग्रह गना चाहान्छु ती मतृकप्रधत हाददाक श्रिासमुन व्यक्त गदै ती मतृक पररवारहरूप्रधत संवेदना प्रकट गना 
चाहान्छु । अब ष्ट्रहजो चाष्ट्रहाँ सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयको छलफलमा कररब १४ जना माननीय 
सदस्यज्यूहरूले आफ्नो अत्यन्तै ममास्पसी कर्ाालीको समषृ्ट्रि कर्ाालीको सामाजजक पूाँजीको ष्ट्रवकासका धनधमता  
अत्यन्तै राम्रा कन्स्रजक्टभ प्रोिजक्टभ सझुावहरू ददनभुयो । यसका लाधग म चौधैजना माननीय 
सदस्यज्यूहरूलाई सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयको तफा बाट हृदयदेजख म आभार प्रकट गना चाहान्छु । 
यहााँहरूको सझुावले भावी ददनहरू अझ कर्ााली प्रदेशको सामाजजक क्षते्रको उन्नधत, प्रगधत र जनताहरूको 
चाष्ट्रहाँ ष्ट्रहजो, को माननीयज्यूले प..उ..प ऊ केरे जजधिवी वर्ा भन्नुहनु््यो जजधिवीभन्दा यो चाष्ट्रह एचधिआई वर्ा 
यो मन्त्रालय चाष्ट्रह इन्रोभेन्सले गदााखेरर यो एचधिआई बढ्नेधतर कर्ाालीका जनताहरूको जनु अधलकधत 
सामाजजक हैधसयतमा स्तरोन्नधत गने गरी यहााँहरूले ददएका प्राप्त सझुाव मेरा लाधग ऐधतहाधसक छन ्भन्ने म 
महशसु गरेको छु । यसका लाधग पधन म फेरर पधन सम्माननीय सभामखुज्यू माफा त ्माननीयज्यूहरूलाई म 
धन्यवाद ददन चाहन्छु ।  

अब भारतमा संघीयता लागू हुाँदाखेरर १९४७ पधछ १९६३ सम्म लगातार १६ वर्ा नेहरूले चाष्ट्रहाँ त्यहााँका 
मखु्यमन्त्रीलाई जचठी लेख् नभुाुुछ, हामी संक्रमर् कालमा छौं, संस्थाहरू जजन्मन्छन,् संगठनहरू जजन्मन्छन ्तर 
एउटा नेताको काम संस्था र संगठन जन्माउने मात्र होइन त्यसको जीवन भने पधन हो, भनेर धनक्र्याुैलका 
साथ उहााँले जचठी लेख् नभुको छ । आज हामी पधन ऐधतहाधसक संघीयताको अवसरमा छौं जो पष्ट्रहलो 
चरर्मा छौं, पष्ट्रहलो कायाान्वयनको चरर्मा छौं । बल्ल बल्ल हामी एक वर्ाको अभ्यासमा पूरा गरेर अको 
अको वर्ाधतर लाग्दैछौं । यसले गदााखेरर पधन हामीले पधन हाम्रा संरचनाहरूमा जीवन भना चनुौधत नै छ, 

हामीले गठन गरेका मन्त्रालयमा पधन जीवन भनुाछ, हाम्रा व्यवजस्थत गरेका संगठनहरूलाई जीवन भनुाछ । 
स्वयम ्हामी जहााँ छौं, त्यहााँ पधन जीवन भना बााँकी नै छ । यो काया क्रमशः अगाधि बढ्छ र संस्थागत 
ष्ट्रवकास हनु्छ, नेपालको संघीयताको अनौठो र मौधलक मोिलचाष्ट्रहाँ सफल हनेु,हनु्छ भन्नेमा म ष्ट्रवश्वस्त छु । 
अधन त्यसपधछ अब, आज अब बल्लबल्ल रो�म पाकोले अधल अधल समयका लाधग म अनरुोध पधन गछुा म 
छोटै बोल्नेछु म । एउटा हमु्लामा उखान छ, आदरर्ीय प्रधतपक्ष दलको नेता दाइ माननीयज्यूलाई थाह छ 
यो उखान पक्का पधन अधल लोकल भा हनुाले अरु माननीयज्यूलाई अधल जानकारी नहोला । हाम्रो पष्ट्रहला 
पष्ट्रहला यो बाटर इकोनोमी धथयो । ताग्लाकोटधतर नून धलन जाने चलन धथयो । अधल साह ुमहाजनहरू 
अधल पाठा हनु्थे धतनीहरूका । अधल गररबका एकदईु पाठा हनेु । पाठा भन्या खसीबोका त्यो जाग्न चाष्ट्रहाँ 
नासो लाउने चलन धथयो । एउटा नासो लाएछन ्एक जना दाइले । अधन त्यो ल्याउने भाइले के भने, के 
ल्याइददऊाँ  त अब नासो लाएपधछ भनेछन ्। अब के ल्याउन ुनून छैन धतमीलाई नै थाहा छ, घर खाऊाँ  भने 
केही छैन त्यो पधन धतमी नै थाहा छ, बालबच्चा नागै छन ्लाउने लगुा नाइ, त्यो पधन धतमी नै थाहा छ, ऊन 
छैन त्यो पधन थाहै छ, जे ल्याउन सक्छौ, ल्याइददए, भनेछन ्। त्यस्तै मेरो मन्त्रालय पधन जशक्षा तथा मानव 
संसाधन, स्वास््य तथा जनसंख्या, मष्ट्रहला तथा बालबाधलका तथा समाज कल्यार्, यूवा तथा खेलकुद, भार्ा 
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धमा तथा संस्कृधत, श्रम तथा रोजगार, पोर्र् तथा खानेपानी सरसफाई । सात वटा ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवभागीय अत्यन्तै 
संष्ट्रवधानका आधारवस्तसुाँग जोधिएको, फन्िामेन्टल राइट्ससाँग जोधिएको, जीवन पद्दधतसाँग जोधिएको, 
जनताको जीवनसाँग जोधिएको मन्त्रालय भको नाताले पधन यी सबै क्षते्रहरू त्यजता कै महत्वका छन ्। यी 
क्षेत्रलाई सीधमत स्रोतलाई व्यवस्थापन गना अधलकधत चनुौधत नै हुाँदोरैछ । मैले त्यो महशसु गरेको छु । र 
गत वर्ा त कमसेकम मन्त्रालयले मातै्र बजेट बनाको हनुाले त्यो चनुौधत अधलअधल फेस गररयो जस्तो 
लागेको धथयो । यो अष्ट्रहले कााँ अजन्तम अजन्तम त पीएलआइएमबीएस भन्ने आइददयो, सफ्टवयर । अब 
यल्ले त तलबाट हामीलाई चाष्ट्रहाँ तपाईंको धसधलंग प्राप्त कररब कररब बैशाखको अजन्तम जेठको पष्ट्रहलो 
हप्ताधतर हो जस्तो प्राप्त भयो फेरर अको धसधलंग चाष्ट्रहाँ अझ अझ ष्ट्रढलो प्राप्त भयो त्यो तल तल पठाउन ुपने 
धथयो तलबाट इन्री गरी जझकाउनपुने धथयो । कधतपय चाष्ट्रहाँ नेटले काम नगने जजल्लाहरूको पासविा हामी 
आफै मागेर पधन गनुापने धथयो । यस्ता मेरो मातै्र हैन अरु मन्त्रालयको पधन बाध्यताहरू रहे । र हामीले 
केही चाष्ट्रह बजेट धनमाार्को क्रममा अधलकधत कन्स्रजक्टभ रूपमा चाष्ट्रहाँ लाग्न नपाएकै अवस्था हो, त्यसलाई 
स्वीकानुा नै पछा । तर पधन बजेट त हामी कायाान्वयनको चरर्मा जााँदाखेरीको प्रभावकारीता पो छैन, हामी 
समीक्षा त गना सक्छौं धन । माननीयज्यूहरूको सझुावलाई अत्यन्तै गहनतापूवाक मैले महशसु गरेको छु । 
हामीले नोट गयौं हामी धबहानै बस्यौं, मैले सबै सजचवज्यू, धनदेशकहरू, महाशाखा प्रमखुहरू र मेरा मातहतका 
सबै प्रमखुहरूलाई बोलाएर मैले धबहान समीक्षा गरें , बजेट माधथको समीक्षा गराँुे । माननीयज्यूहरूले ष्ट्रहजो 
राख् नभुएका एकदइुटा कुराहरू मैले पष्ट्रहला एकचोटी बस्दा हटेका धथए । मेनअुल धसस्टम हनु््यो भनेदेजख 
ष्ट्रहजो आउने धथएनन ्। सफ्टवयरमा रेकिा भइहाल्दो रहेछ त्यो पष्ट्रहला बनाका कुराहरू पधछ संशोधन 
गरेका धिधलट भएनन,् यसले पधन केही समस्या ल्यायो । र एकदइुटा कायाक्रमहरू सााँच्चैका नगनुा पने 
कायाक्रमहरू, सााँच्चैका मन्त्रालयमा नहनु ुपने कायाक्रम पधन इन्री भको मलाई पधन महशसु भयो । त्यो 
हामीले बसेर धबहानचाष्ट्रहाँ अधलकधत समीक्षा गरेर त्यो कुराहरूको व्यवस्थापन हामी गने प्रधतविता चाष्ट्रहाँ 
गरेका छौं । त्यसैमध्ये हाम्रो प्राप्त कूल बजेटमध्ये तलब भता ा, कायाालय संचालन, मेरो अधलकधत संगठन 
ठूलो छ । अस्पतालदेजख धलएर धेरै संरचनाहरू छन ्। २१ प्रधतशत कूल बजेटको चालतुफा  ३२ प्रधतशत 
र पूाँजीगत तफा  ४७ प्रधतशत बजेट व्यवस्था गरेको छु । अथाबाट हामीलाई चाष्ट्रहाँ दईु अरब चाष्ट्रहाँ चाल,ु 

एक अरब पूाँजीगत भनेर प्राप्त भको धथयो । तर हामीले चाललुाई सकेसम्म घटाएर पूाँजीगत पूाँजी धनमाार्मै 
हामीले लगानी गनुापछा भनेर त्यताधतर हामी उन्मखु भयौं, प्रयास गयौं । अझंुै पधन मानधनयज्यूका ष्ट्रहजो 
सझुाव आइसकेपधछ हामीले त्यो प्रयत्नलाई जारी राखेका छौं, सझुबझुका साथ हामी अगाधि बढ्ने प्रधतविता 
व्यक्त गना चाहन्छु । अब अधलकधत बजेट छनौटका धसिान्त हाम्रो मन्त्रालयले बनाएका धथयौं । मैले 
हाम्रा कमाचारी साथीहरूलाई पष्ट्रहलो प्राथधमकता पूाँजी धनमाार्मा ददनसु,् ददऔ ंत्यसपधछ रोजगारी धसजाना, श्रम 
तथा रोजगार मन्त्रालय पधन यो भको नाताले कर्ाालीमा बेरोजगारीको समस्या छ, कालापहािमा यूवाहरू 
गएका छन,् यसलाई कसरी सम्बोधन गना सष्ट्रकन्छ र हामी स्थानीय साधनस्रोत र साधनको पररचालनबाट 
समिृ कर्ााली सखुारी कर्ाालीबासी कसरी बनाउन सष्ट्रकन्छ यो कल्पना चाष्ट्रहाँ हामी गरौं । त्यसपधछ 
सामाजजक सरुक्षाका पधन तमाम इस्यूहरू चाष्ट्रहाँ कर्ााली प्रदेशमा छन ् त्यो हाम्रो मन्त्रालयले सम्बोधन 
गनुापछा । ष्ट्रवधभन्न कम्पोनेन्ट छन ्– मष्ट्रहला तथा बालबाधलकासाँग जोधिएका थपु्र ैछन,् बालबाधलकाधभत्र पधन 
अपांगता बालबाधलका, सिक बालबाधलका, अष्ट्रटजम भएका बालबाधलका लगायतका इस्यूहरू छन ् । 
दधलतका इस्यूहरू छन,् जनजाधतका इस्यूहरूका छन,् पछाधि परेका वगा, क्षेत्रका समस्याहरू छन ्यसलाई 
नछुट्ने गरी सम्बोधन गरौं भन्ने ढंगले नै हामीले चाष्ट्रहाँ त्यो खालको सामाजजक सरुक्षाको मलाई लाग्छ, 

मलाई के लाग्छ भने कर्ाालीको इधतहासमा अष्ट्रहले प्रदेश सरकारले ल्याएको सामाजजक सरुक्षाको प्याकेज 
ऐधतहाधसक छ, त्यो खालको व्यवस्था हामीले गरेका छौं । अब यसलाई सफल कायाान्वयन चाष्ट्रहाँ गरेर 
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अगाधि बढ्नपुलाा, र भोधल व्यवहारत प्रमाजर्त हुाँदै जान्छ । म सम्माधनत सदनमा माननीय सभामखुज्यू 
माफा त ्माननीयज्यूहरूलाई चाष्ट्रहाँ आग्रह गना चाहन्छु । त्यसैगरी मैले अजघ पधन भधनसकेँ , चालमुा रहेका 
ष्ट्रवधभन्न प्रकृधतका केही कायाक्रमहरू मैले धबहान छलफल गरेर यसलाई यल्लाई चाष्ट्रहाँ स्थधगत गरेर अब यो 
पूाँजी धनमाार्धतर नै लगाउने ढंगले चाष्ट्रहाँ हामीले एक खालको ष्ट्रवचार बनाएका छौं, त्यो पधन म प्रधतविता 
आदर.. यो सम्माधनत सदनमाफा त ्माननीयज्यूलाई गना चाहन्छु । त्यसपधछ यो साक्षरताको कुरा उठेको 
धथयो, माननीयज्यूहरूलाई म के आग्रह गना चाहन्छु भने प्रदेश सरकार साक्षरता अधभयानमा समन्वयकारी 
मातै्र छ, सशता अनदुानमाफा त ्संघीय सरकारले ३६ वटा पाधलका चाष्ट्रहाँ यो कर्ाालीमा साक्षरता घोर्र्ा गना 
बााँकी रैछन,् ३६  पाधलकामा चार चार दर बजेटका दरले सशतामाफा त ्संघको सरकारले पठाएको छ । 
त्यसैमा थप दईु दईु लाखको दरले प्रदेश सरकारले पठाएका छौं । त्यो चाष्ट्रहाँ अथाबाट िाइरेक्ट चाष्ट्रहाँ ३६ 
वटा पाधलकामा पगु्ने गरी पठायौं ष्ट्रकनभने सामाजजक मन्त्रालयसाँग तल जजल्लामा जशक्षा हेने कुनै चाष्ट्रहाँ 
यूधनट भएन । स्वास््यबाट पठाउन पधन धमलेन । त्योभन्दा स्थानीय तहमै िाइरेक्ट पठाऔ ंभनेर अथाबाटै 
जाने गरी हामीले त्यो पठाइददएका छौं । त्यसको समन्वय गने, अनगुमन गने र प्रभावकारीतालाई हेने गरी 
जजल्ला समन्वय सधमधतलाई पधन एक एक लाख रुपैयााँ हामी त्यहीीँबाट उपलब्ध गराइददएका छौं । हामीले 
राखेको बजेट भनेको त केबल समन्वय सधमधत स्थानीय तहसाँग के कसो भयो भनेर अनगुमन गने बजेट 
मात्र राजखएको हो माननीय सदस्यज्यू । त्यो भको नाताले यो बजेट गइसकेको म जानकारी गराउन 
चाहन्छु । त्यसैगरी बाल जशक्षकहरूको पधन ष्ट्रहजो कुरा उठेको धथयो । यहााँले ष्ट्रकताब देख् नभुएन, त्यो पधन 
हाम्रो बाल जशक्षक भन्ने जशक्षाका हाम्रा धनकाय जजल्लामा नहुाँदा कसरी पठाउने यो पधन अथाबाटै िाइरेक्ट 
जाने गरी हामी स्थानीय तहमा पठाइददएका छौं । सात सत केरे सता ाइस सय हाम्रा चाष्ट्रहाँ यहााँ त्यो बाल 
जशक्षकहरू हनुहुनु्छ । उहााँहरूलाई प्रधत मष्ट्रहना १० हजारका दरले हामीले २ करोि ७० लाख रुपैयााँ 
चाष्ट्रह हामीले त्यो अथाबाटै िाइरेक्ट जाने गरी हामीले व्यवस्था गररसकेका छौं । यो सम्माधनत सदनमा 
माननीय सभामखुज्यू माफा त ्चाष्ट्रह माननीयज्यूहरूलाई म अवगत गराउन चाहन्छु । त्यसैगरी पूवााधारको 
बजेट सबैधतर एकै भयो भन्न ेमाननीय सदस्यज्यूको कन्सन्र्ट धथयो । हामीले त्यहााँ लेखेका छौं माननीयज्यू 
सबै एकै प्रकारका प्रदेशका संरचना बन्छन ् धबल्िी�हरू बन्छन ् जनु जजल्लाको दररेटमा जस्तो 
क्यालकुलेशन आउाँछ, त्यही कायम हनु्छ । त्यो हामीले कस्ट लागत इष्ट्र�मेट तयार पाररसकेपधछ लागत 
इष्ट्र�मेटकै आधारमा चाष्ट्रहाँ त्यो कायम हनु्छ । अष्ट्रहले हामीले पचास हजार अथवा बीस हजार यसरी बीस 
लाख पचास लाख भएपधन पधछ चाष्ट्रहाँ हामी प्रदेशका छु�ै संरचना प्रदेशका नमूना स्कूल, प्रदेशका 
बहपु्राष्ट्रवधधक स्कूल, प्रदेशका आवासीय स्कूल भन्ने छु�ै एउटा पष्ट्रहचान ददने गरी हामीले संरचना धनमाार् गने 
हनुाले यसमा पधन चाष्ट्रहं कन्फ्यूजन नभइददन हनु सम्माधनत सदनमा सम्माननीय सभामखु माफा त ्
संसदज्यूहरूलाई आग्रह गना चाहन्छु । त्यसपधछ संस्कृधत कला केन्र सरकारले प्रधतबिता नीधतमा भनेको 
छ प्रदेशमा एउटा इज्जेतको ष्ट्रवर्य पधन हो । बहसुााँस्कृधतक प्रदेश हो हाम्रो । यसमा चाष्ट्रहाँ सााँस्कृधतक 
कला केन्र चाष्ट्रहन्छ भनेर सखेुत राजधानी सखेुतमा चाष्ट्रहाँ सााँस्कृधतक कला केन्र स्थापना गने गरी हामीले 
बजेट व्यवस्था गरेका छौं । यो चाष्ट्रहाँ धछटो भयो हामीले धछटै स्थापना गनुापने भयो भन्न ेहाम्रो नीधतमा पधन 
ल्याइसकेको हनुाले संस्कृधत एकेिेमी बनाउछु भन्ने प्रधतष्टान बनाउछु भन्न े नीधतमा आएको हनुाले गठन 
भइहाल्यो भने संचालन गनुा पधन पलाा त्यसको धिष्ट्रपआर पधन बनाउनपुलाा भनेर पैसाको व्यवस्था गररएको 
हो, माननीय सदस्यज्यू म यो पधन स्प� गना चाहन्छु । त्यसपधछ ष्ट्रवशर्ज्ञ स्वास््य जशष्ट्रवरहरू अधल बढी भए 
ष्ट्रक अथवा भएनन ् ष्ट्रक अथवा माननीयज्यूहरूलाई बोलाइएन ष्ट्रक भन्ने जनु यहााँहरूको गनुासो धथयो म 
सम्मान गना चाहन्छु तर जनताको घरदैलोमा केही स्वास््य जशष्ट्रवर पगेु १ सय ७७ जना ष्ट्रवधभन्न रोगका 
धबरामीहरू जो चाष्ट्रहाँ नेपालगञ्ज सखेुत आउन सक्दैनधथए, धतनीहरूले घरमै उपचार अप्रसेन पाए । ७ सय 
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अगाधि बढ्नपुलाा, र भोधल व्यवहारत प्रमाजर्त हुाँदै जान्छ । म सम्माधनत सदनमा माननीय सभामखुज्यू 
माफा त ्माननीयज्यूहरूलाई चाष्ट्रहाँ आग्रह गना चाहन्छु । त्यसैगरी मैले अजघ पधन भधनसकेँ , चालमुा रहेका 
ष्ट्रवधभन्न प्रकृधतका केही कायाक्रमहरू मैले धबहान छलफल गरेर यसलाई यल्लाई चाष्ट्रहाँ स्थधगत गरेर अब यो 
पूाँजी धनमाार्धतर नै लगाउने ढंगले चाष्ट्रहाँ हामीले एक खालको ष्ट्रवचार बनाएका छौं, त्यो पधन म प्रधतविता 
आदर.. यो सम्माधनत सदनमाफा त ्माननीयज्यूलाई गना चाहन्छु । त्यसपधछ यो साक्षरताको कुरा उठेको 
धथयो, माननीयज्यूहरूलाई म के आग्रह गना चाहन्छु भने प्रदेश सरकार साक्षरता अधभयानमा समन्वयकारी 
मातै्र छ, सशता अनदुानमाफा त ्संघीय सरकारले ३६ वटा पाधलका चाष्ट्रहाँ यो कर्ाालीमा साक्षरता घोर्र्ा गना 
बााँकी रैछन,् ३६  पाधलकामा चार चार दर बजेटका दरले सशतामाफा त ्संघको सरकारले पठाएको छ । 
त्यसैमा थप दईु दईु लाखको दरले प्रदेश सरकारले पठाएका छौं । त्यो चाष्ट्रहाँ अथाबाट िाइरेक्ट चाष्ट्रहाँ ३६ 
वटा पाधलकामा पगु्ने गरी पठायौं ष्ट्रकनभने सामाजजक मन्त्रालयसाँग तल जजल्लामा जशक्षा हेने कुनै चाष्ट्रहाँ 
यूधनट भएन । स्वास््यबाट पठाउन पधन धमलेन । त्योभन्दा स्थानीय तहमै िाइरेक्ट पठाऔ ंभनेर अथाबाटै 
जाने गरी हामीले त्यो पठाइददएका छौं । त्यसको समन्वय गने, अनगुमन गने र प्रभावकारीतालाई हेने गरी 
जजल्ला समन्वय सधमधतलाई पधन एक एक लाख रुपैयााँ हामी त्यहीीँबाट उपलब्ध गराइददएका छौं । हामीले 
राखेको बजेट भनेको त केबल समन्वय सधमधत स्थानीय तहसाँग के कसो भयो भनेर अनगुमन गने बजेट 
मात्र राजखएको हो माननीय सदस्यज्यू । त्यो भको नाताले यो बजेट गइसकेको म जानकारी गराउन 
चाहन्छु । त्यसैगरी बाल जशक्षकहरूको पधन ष्ट्रहजो कुरा उठेको धथयो । यहााँले ष्ट्रकताब देख् नभुएन, त्यो पधन 
हाम्रो बाल जशक्षक भन्ने जशक्षाका हाम्रा धनकाय जजल्लामा नहुाँदा कसरी पठाउने यो पधन अथाबाटै िाइरेक्ट 
जाने गरी हामी स्थानीय तहमा पठाइददएका छौं । सात सत केरे सता ाइस सय हाम्रा चाष्ट्रहाँ यहााँ त्यो बाल 
जशक्षकहरू हनुहुनु्छ । उहााँहरूलाई प्रधत मष्ट्रहना १० हजारका दरले हामीले २ करोि ७० लाख रुपैयााँ 
चाष्ट्रह हामीले त्यो अथाबाटै िाइरेक्ट जाने गरी हामीले व्यवस्था गररसकेका छौं । यो सम्माधनत सदनमा 
माननीय सभामखुज्यू माफा त ्चाष्ट्रह माननीयज्यूहरूलाई म अवगत गराउन चाहन्छु । त्यसैगरी पूवााधारको 
बजेट सबैधतर एकै भयो भन्न ेमाननीय सदस्यज्यूको कन्सन्र्ट धथयो । हामीले त्यहााँ लेखेका छौं माननीयज्यू 
सबै एकै प्रकारका प्रदेशका संरचना बन्छन ् धबल्िी�हरू बन्छन ् जनु जजल्लाको दररेटमा जस्तो 
क्यालकुलेशन आउाँछ, त्यही कायम हनु्छ । त्यो हामीले कस्ट लागत इष्ट्र�मेट तयार पाररसकेपधछ लागत 
इष्ट्र�मेटकै आधारमा चाष्ट्रहाँ त्यो कायम हनु्छ । अष्ट्रहले हामीले पचास हजार अथवा बीस हजार यसरी बीस 
लाख पचास लाख भएपधन पधछ चाष्ट्रहाँ हामी प्रदेशका छु�ै संरचना प्रदेशका नमूना स्कूल, प्रदेशका 
बहपु्राष्ट्रवधधक स्कूल, प्रदेशका आवासीय स्कूल भन्ने छु�ै एउटा पष्ट्रहचान ददने गरी हामीले संरचना धनमाार् गने 
हनुाले यसमा पधन चाष्ट्रहं कन्फ्यूजन नभइददन हनु सम्माधनत सदनमा सम्माननीय सभामखु माफा त ्
संसदज्यूहरूलाई आग्रह गना चाहन्छु । त्यसपधछ संस्कृधत कला केन्र सरकारले प्रधतबिता नीधतमा भनेको 
छ प्रदेशमा एउटा इज्जेतको ष्ट्रवर्य पधन हो । बहसुााँस्कृधतक प्रदेश हो हाम्रो । यसमा चाष्ट्रहाँ सााँस्कृधतक 
कला केन्र चाष्ट्रहन्छ भनेर सखेुत राजधानी सखेुतमा चाष्ट्रहाँ सााँस्कृधतक कला केन्र स्थापना गने गरी हामीले 
बजेट व्यवस्था गरेका छौं । यो चाष्ट्रहाँ धछटो भयो हामीले धछटै स्थापना गनुापने भयो भन्न ेहाम्रो नीधतमा पधन 
ल्याइसकेको हनुाले संस्कृधत एकेिेमी बनाउछु भन्ने प्रधतष्टान बनाउछु भन्न े नीधतमा आएको हनुाले गठन 
भइहाल्यो भने संचालन गनुा पधन पलाा त्यसको धिष्ट्रपआर पधन बनाउनपुलाा भनेर पैसाको व्यवस्था गररएको 
हो, माननीय सदस्यज्यू म यो पधन स्प� गना चाहन्छु । त्यसपधछ ष्ट्रवशर्ज्ञ स्वास््य जशष्ट्रवरहरू अधल बढी भए 
ष्ट्रक अथवा भएनन ् ष्ट्रक अथवा माननीयज्यूहरूलाई बोलाइएन ष्ट्रक भन्ने जनु यहााँहरूको गनुासो धथयो म 
सम्मान गना चाहन्छु तर जनताको घरदैलोमा केही स्वास््य जशष्ट्रवर पगेु १ सय ७७ जना ष्ट्रवधभन्न रोगका 
धबरामीहरू जो चाष्ट्रहाँ नेपालगञ्ज सखेुत आउन सक्दैनधथए, धतनीहरूले घरमै उपचार अप्रसेन पाए । ७ सय 
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१० जना विृविृा आमाबवुाले चाष्ट्रहाँ आाँखाको अप्रसेन गने मौका पाए । सत... पचहता र सय असी जनाले 
चाष्ट्रहाँ आाँखा चेक गने मौका पाउनभुयो । त्यसैगरी १२ सय ५४ जना ष्ट्रवधभन्न धबरामीहरूले ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवधाका 
ष्ट्रवशेर्ज्ञहरूबाट चाष्ट्रहाँ त्यो त्यो घरदैलोमै बसीकन जशष्ट्रवरबाट त्यो अवसर पाउनभुयो । त्यसको शरुुवात 
पष्ट्रहला जाजरकोटबाटै गररयो । माननीयज्यूलाई म माफी चाहन्छु, कधतपय त खबर भएकै धथयो होला तर 
हरेक कायाक्रम गदाा अब माननीयज्यूलाई अब माननीयज्यूहरू पधन धबजी हनुहुनु्छ त्यो कजता को व्यवहाररक 
हनु्छ, अबका कायाक्रममा बोलाइराख्दा कायाक्रममा गइराख् नसु ्भन्दा त्यो कधत सम्भावना हनु्छ । हजरुहरू 
त्यष्ट्रह क्षेत्रमा रहेको बेला बोलाउन ुस्वाभाष्ट्रवकै हनु्छ, तर यहााँबाट फलानो ठाउाँ फलानो कायाक्रम संचालन 
मन्त्रालयको हुाँदैछ भन्दा अधल व्यवहाररक नहोला ष्ट्रक भनेर माननीयज्यूहरूलाई खबर नभको हनु सक्छ । 
यसमा माननीयज्यूहरूले आफै गनुा हनेुछ । कररब कररब दईु करोिमा संचाधलत यी यसको चाष्ट्रहाँ 
क्यालकुलेशन गदााखेरर नमाल्ली सरकारी अस्पतालमा आवतजावतमातै्र क्यालकुलेशन गरी हेदााखेरर घरमै 
बसेर जनताले २ करोि पधन नपगेुको बजेट खचा गदााखेरर ३ करोि ९६ लाख ६४ हजार जधत बराबरको 
पैंसाको स्वास््य सधुबधा घरमै पाएका यधत लोकष्ट्रप्रय यधत राम्रो जनताको घरदैलोमा स्वास््य सधुबधा पगु्ने 
कायाक्रम कसरी हटाउने होला माननीयज्यू । यसमा पधन यहााँहरूको म चाष्ट्रहाँ सम्माननीय सभामखु माफा त ्
चाष्ट्रहाँ आग्रह गना चाहन्छु, ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । त्यसैगरी नमूना सामदुाष्ट्रयक ष्ट्रवद्मालय कुन मापदण्िले 
छाधनयो भन्ने जनु छ, माननीय सदस्यज्यूको क्वइशन धथयो यसमा त्यहीीँ लेजखएको छ । मापदण्ि 
बनाइएका पधन छन ्। संघको पधन मापदण्ि छ, नमूना ष्ट्रवद्मालयको । हामीले पधन गत वर्ाको मापदण्ि 
बनाएकै छौं, त्यसमा पधन लेजखएको छ । प्राप्त नाम माधथ नाममाधथ पधन मन्त्रालयबाट अध्ययन गरी 
प्राष्ट्रवधधक स्टिी गरी मातै्र हामी सामदुाष्ट्रयक ष्ट्रवद्मालय शरुु गछौं भनी लेजखएको छ माननीयज्यू, त्यही 
मापदण्िका आधारमा चाष्ट्रहाँ हामीहरू अगाधि बढाउने सम्माधनत सदनमा माननीय सभामखुज्यू माफा त ्आग्रह 
गना चाहन्छु । त्यसगरी, त्यसैगरी बहपु्राष्ट्रवधधक ष्ट्रवद्मालयको कुराहरू माननीयज्यूहरूले उठाउनभुएको धथयो 
जजल्ला ष्ट्रकन जजल्ला संष्ट्रवधानमै छैन । जजल्ला केजन्रत ष्ट्रकन भन्नुभको धथयो । यो पधन माननीयज्यूको 
कन्सन्र्ट पधछ म सम्मान गना चाहन्छु । तर हामीले बनाउन खोजेको बहपु्राष्ट्रवधधक ष्ट्रवद्मालय एउटै कृष्ट्रर् 
पढाउनको धनजम्त होइन, यही एउटै ईजन्जधनयरर� पढाउनको धनजम्त होइन, बहपु्राष्ट्रवधधक भन्दाखेरर कमसेकम 
३/४ वटा टेक्नोलोजी टेजक्नधस टेजक्नकल ष्ट्रवर्यहरू चाष्ट्रहाँ त्यहााँ सरुु गना सकौं । जसका लाधग एउटा 
स्वास््य संचालन गनाको धनजम्त अस्पताल त जजल्लामै छ धन त्यसलाई ५० बेिको हामी बनाउदैछौं । 
एचए स्टाफ नसा बढाउन ु पने भएपधछ अस्पताल त चाष्ट्रहयो धन । हाम्रा दरुदराजका अकाा पाधलकाबाट 
जजल्ला त आउन सक्दैनन ्धन सम्भव छैन धन । र त्यसैगरी म्यानपार पढाउने म्यानपावर िक्टर धनयकु्त 
गरी धलन सक्ने ष्ट्रटचरको रूपमा, इजन्जधनयर धनयकु्त गरेर धलंदाखेरर महाँगो पने हनु्छ । त्यहीीँ काम 
गररराखेका साथीहरूलाई धबहानबेलकुा पाटा टाइम चाष्ट्रहाँ हामीले प्रयोग गना सक्यौं भने त्यो पधन एकदमै 
सम्भावना हनु्छ र त्यो चलाउन सक्छौं र अस्पतालमा चाष्ट्रहाँ भोधल एचए स्टाफ नसा पढाउाँदाखेरर त्यो ष्ट्रटजच� 
प्राजक्टस गनुापयो भने ओजेटी गनुा पयो भने त्यो अस्पताल त्यहााँ नजजकै हनु्छन ् । यसले गदााखेरर 
कम्फटेबल हनु्छ । यो ष्ट्रवजीबल हनु्छ, त्यही भएर जजल्ला सदरमकुामभन्दा पधन जजल्ला सदरमकुामको 
पाधलकामा संचालन गरौं भनेर त्यो व्यवस्था गररएको छ । माननीय सदस्यज्यूहरूलाई त्यो असधुबधा भएछ 
भने म क्षमा चाहन्छु तर जजल्ला सदरमकुाममा भयो भने प्रभावकारी हनु्छ । र त्यसको एष्ट्रफधलयसनको 
कुरा उठाउनभुएको धथयो । त्यसको एष्ट्रफधलयसन दईु तररकाले हनु सक्छ, एउटा हाम्रो नीधत कायाक्रम गत 
वर्ा र अष्ट्रहले पधन प्राष्ट्रवधधक जशक्षा पररर्द् गठन गछुा भनेका छौं । प्रदेश सरकारले गना सक्छ त्यसबाट 
एष्ट्रफधलयसन हनु सक्छ, यदद भएन भने पधन धसटीइधभटीको पधन सबै कायाक्रम मन्त्रालय, सामाजजक 
मन्त्रालयमा आइसकेको छ, सशतामाफा त ्आइसक्याछ र अब एष्ट्रफधलयसनको अधधकार पधन नददई सखैु छैन, 
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त्यो आउाँछ यही मन्त्रालयले संचालन गरेको हनुाले यही मन्त्रालयले सम्भाव्यता अध्ययन गरी ष्ट्रफजीबल 
कम्पीधलट भयो भने पूवााधार बन्यो भने त्यो एष्ट्रफधलयसनको कुनै अफ्यारो छैन । ष्ट्रहजो माननीयज्यूले 
भन्दाखेरर ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय भन्नुभा्यो । यो ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय होइन माननीयज्यू, दश वटा जजल्लामा कहााँ एउटै 
ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय गाह्रो छ । ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय होइन, बहपु्राष्ट्रवधधक ष्ट्रवद्मालय नै हनु ्। त्यसरी बजुझददन म माननीय 
सदस्यज्यूहरूलाई हाददाक आग्रह गना चाहन्छु । त्यसपधछ सेभहाउसको कुरा पधन उठाउनभुएको धथयो, 
माननीय सदस्यज्यू यो चाष्ट्रहाँ तपाईको सेभहाउस धसररयल नं. २० मा उल्लेख छ । एक करोि २० लाख 
छ, सखेुतमा २० लाख, अरु जजल्लामा १०–१० लाख स्प� रूपमा हामीले व्यवस्था गरेका छौं । 
ष्ट्रहंसापीधित मष्ट्रहला दददीबष्ट्रहनीहरूको राहतका लाधग यो चाष्ट्रह व्यवस्था हनु्छ र एउटा सामाजजक सरुक्षा घर 
पधन सखेुतमा गत वर्ादेजख नगरपाधलकाको सहकायामा धनमाार्ाधधन छ, नगरपाधलकाले टेण्िर गरेर हामीले 
पैंसा ददएका छौं, अष्ट्रहले पधन पैंसाको व्यवस्था गरेका छौं । राम्रो सोधसयल सेक्यूररटी हाउस एउटा 
धभलेजको रूपमा चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास गरेर त्यहााँधभत्र ती दददीबष्ट्रहनीहरूलाई व्यवस्थापन गछौं र हामीले सकेसम्म 
काननुी उपचार पधन ददन्छौं सीपमूलक पेन्ट पधन धसकार त्यसरी जान्छौं भन्न े म चाष्ट्रहाँ आग्रह गना  
चाहन्छु । त्यसपधछ जधिबटुीको काम सामाजजकले गने भन्ने पधन कुरा उया्यो । एक दईु ठाउाँमा परेको 
पधन छ, माननीयज्यूहरू । तर आयवेुद और्धालय पधन त हामीसाँग छन,् अष्ट्रहले पधन ९ प्रकारका जधिबटुी 
माननीयज्यूहरूलाई म आग्रह गना चाहन्छु, सभामखुज्यू माफा त ्९ प्रकारका कर्ाालीमै रहेका जधिबटुीहरूको 
हामीले और्धध बनाइसक्यौं, ग्याजस्रकको और्धध त अत्यन्त झन प्रभाकारीता प्रयोग गररददन म आग्रह गना 
चाहन्छु । त्यो त जधिबटुीबाटै बन्न ेभ त अधन जधिबटुीका कुरा राख्न ैपयो । त्यसरी जधिबटुी पयाा हामी 
उद्मोग संचालन गना खोज्या होइन, त्यो और्धध प्रोसेधस� गना खोजेको हो । त्यसका लाधग पधन म सम्माधनत 
सदनमा माननीय सभामखुज्यू माफा त ् सदनलाई जानकारी गराउन चाहन्छु । अधन होटलमा कमाचारी 
भेष्ट्रटन्छन ्भन्ने जनु ष्ट्रहजो चाष्ट्रहाँ अधलकधत कुरा आको धथयो, हामीले माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूको धनदेशनअनसुारै 
सकेसम्म सष्ट्रकने हाम्रा, हाम्रा मन्त्रालयका कायाक्रमहरू हामीले ताधलम केन्रमा गने गरेका छौं अधल 
स्वभावैले अरु मन्त्रालयभन्दा बढी कायाक्रम हाम्रा हनु्छन,् स्वास््य छ, जशक्षा छ, श्रम रोजगारका कुराहरू 
छन,् धेरै हनु्छन ्नै तर हामीले नगरी नहनेु हलले नअट्ने बाहेकका कायाक्रमहरू चाष्ट्रह हामीले चाष्ट्रह ताधलम 
केन्र र मन्त्रालयमै गने गरेका छौं । तर एउटा कुरा के आग्रह गना चाहन्छु भने संघीय मन्त्रालयका 
कायाक्रम पधन हामीसाँग साझेदारी गने कायाक्रमहरू र उनीहरूले सशताबाट पठाएका कायाक्रमहरू, उनीहरूले 
गने कायाक्रमहरू, यहााँ मन्त्रालयमा आयोजना गररददनपुयो, समन्वय गररददन पयो, होटल खोजददन केरे 
धमलाइददन पयो अको गररददन पयो भन्छन ्त्यसमा हाम्रा कमाचारी पररचाधलत हनु्छन ्। जशक्षाका पधन त्यधत 
धेरै कायाक्रम, स्वास््यका पधन उधत संघीय कायाक्रम, मैले त ष्ट्रहजो अजस्त पधन भने ष्ट्रहजो अजस्त पधन 
कायाक्रम धथए, त्यो बेला तपाईहरू के राख् नहुनु्छ ? हामी बजेट बनाउन यस्तो चटारोमा छौं, संघको के हो 
यस्तो भनेर पधन भधनयो । भने पधछ त्यता जााँदाखेरर अधल माननीयज्यूहरूले बढी भेट्न ुभो होला । त्यो 
प्रदेश सरकारको बजेटबाट हनेु कायाक्रमहरू सकेसम्म हामीले ताधलम केन्रमा गरेका छौं । स्वास््य 
ताधलम केन्र हाम्रो िेली कररब कररब हाम्रा संरचनाधभत्रका कायाक्रमहरू त्यहााँ हनु्छन ्। त्यो भको नाताले 
त्यसरी बजुझददन पधन म माननीय सदस्यज्यूलाई आग्रह गना चाहन्छु । त्यसपधछ मखु्यमन्त्री मष्ट्रहला दधलत 
कायाक्रम छात्रवजृता का कायाक्रम केही कायाक्रम ष्ट्रकन िल्लोमा राजखयो भन्न े माननीयज्यूको भनाई धथयो 
त्यसलाई अष्ट्रहलै कायाष्ट्रवधध नबनाइकन कुन मोिलमा हामी जाने हो, छलफल नगररकन त्यो टुक्र्याउन 
सष्ट्रकएन । त्यो चाष्ट्रहाँ हामीले सोच एउटा बनाएका छौं । मैले त भनेको छु, जनु इस्यूको कायाक्रम हो 
त्यही इस्यूका माननीय सदस्यज्यूहरूलाई राखेर अझ कायाष्ट्रवधध धनमाार् गरौंला अधन अझ प्रभावकारी होला 
भन्ने ढंगले नै यो िल्लो पधन होइन, ५ करोि छ, ३ करोि छ, ढाइ करोि छ, यो चाष्ट्रहाँ यसरी राजखएको  
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त्यो आउाँछ यही मन्त्रालयले संचालन गरेको हनुाले यही मन्त्रालयले सम्भाव्यता अध्ययन गरी ष्ट्रफजीबल 
कम्पीधलट भयो भने पूवााधार बन्यो भने त्यो एष्ट्रफधलयसनको कुनै अफ्यारो छैन । ष्ट्रहजो माननीयज्यूले 
भन्दाखेरर ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय भन्नुभा्यो । यो ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय होइन माननीयज्यू, दश वटा जजल्लामा कहााँ एउटै 
ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय गाह्रो छ । ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय होइन, बहपु्राष्ट्रवधधक ष्ट्रवद्मालय नै हनु ्। त्यसरी बजुझददन म माननीय 
सदस्यज्यूहरूलाई हाददाक आग्रह गना चाहन्छु । त्यसपधछ सेभहाउसको कुरा पधन उठाउनभुएको धथयो, 
माननीय सदस्यज्यू यो चाष्ट्रहाँ तपाईको सेभहाउस धसररयल नं. २० मा उल्लेख छ । एक करोि २० लाख 
छ, सखेुतमा २० लाख, अरु जजल्लामा १०–१० लाख स्प� रूपमा हामीले व्यवस्था गरेका छौं । 
ष्ट्रहंसापीधित मष्ट्रहला दददीबष्ट्रहनीहरूको राहतका लाधग यो चाष्ट्रह व्यवस्था हनु्छ र एउटा सामाजजक सरुक्षा घर 
पधन सखेुतमा गत वर्ादेजख नगरपाधलकाको सहकायामा धनमाार्ाधधन छ, नगरपाधलकाले टेण्िर गरेर हामीले 
पैंसा ददएका छौं, अष्ट्रहले पधन पैंसाको व्यवस्था गरेका छौं । राम्रो सोधसयल सेक्यूररटी हाउस एउटा 
धभलेजको रूपमा चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास गरेर त्यहााँधभत्र ती दददीबष्ट्रहनीहरूलाई व्यवस्थापन गछौं र हामीले सकेसम्म 
काननुी उपचार पधन ददन्छौं सीपमूलक पेन्ट पधन धसकार त्यसरी जान्छौं भन्न े म चाष्ट्रहाँ आग्रह गना  
चाहन्छु । त्यसपधछ जधिबटुीको काम सामाजजकले गने भन्ने पधन कुरा उया्यो । एक दईु ठाउाँमा परेको 
पधन छ, माननीयज्यूहरू । तर आयवेुद और्धालय पधन त हामीसाँग छन,् अष्ट्रहले पधन ९ प्रकारका जधिबटुी 
माननीयज्यूहरूलाई म आग्रह गना चाहन्छु, सभामखुज्यू माफा त ्९ प्रकारका कर्ाालीमै रहेका जधिबटुीहरूको 
हामीले और्धध बनाइसक्यौं, ग्याजस्रकको और्धध त अत्यन्त झन प्रभाकारीता प्रयोग गररददन म आग्रह गना 
चाहन्छु । त्यो त जधिबटुीबाटै बन्न ेभ त अधन जधिबटुीका कुरा राख्न ैपयो । त्यसरी जधिबटुी पयाा हामी 
उद्मोग संचालन गना खोज्या होइन, त्यो और्धध प्रोसेधस� गना खोजेको हो । त्यसका लाधग पधन म सम्माधनत 
सदनमा माननीय सभामखुज्यू माफा त ् सदनलाई जानकारी गराउन चाहन्छु । अधन होटलमा कमाचारी 
भेष्ट्रटन्छन ्भन्ने जनु ष्ट्रहजो चाष्ट्रहाँ अधलकधत कुरा आको धथयो, हामीले माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूको धनदेशनअनसुारै 
सकेसम्म सष्ट्रकने हाम्रा, हाम्रा मन्त्रालयका कायाक्रमहरू हामीले ताधलम केन्रमा गने गरेका छौं अधल 
स्वभावैले अरु मन्त्रालयभन्दा बढी कायाक्रम हाम्रा हनु्छन,् स्वास््य छ, जशक्षा छ, श्रम रोजगारका कुराहरू 
छन,् धेरै हनु्छन ्नै तर हामीले नगरी नहनेु हलले नअट्ने बाहेकका कायाक्रमहरू चाष्ट्रह हामीले चाष्ट्रह ताधलम 
केन्र र मन्त्रालयमै गने गरेका छौं । तर एउटा कुरा के आग्रह गना चाहन्छु भने संघीय मन्त्रालयका 
कायाक्रम पधन हामीसाँग साझेदारी गने कायाक्रमहरू र उनीहरूले सशताबाट पठाएका कायाक्रमहरू, उनीहरूले 
गने कायाक्रमहरू, यहााँ मन्त्रालयमा आयोजना गररददनपुयो, समन्वय गररददन पयो, होटल खोजददन केरे 
धमलाइददन पयो अको गररददन पयो भन्छन ्त्यसमा हाम्रा कमाचारी पररचाधलत हनु्छन ्। जशक्षाका पधन त्यधत 
धेरै कायाक्रम, स्वास््यका पधन उधत संघीय कायाक्रम, मैले त ष्ट्रहजो अजस्त पधन भने ष्ट्रहजो अजस्त पधन 
कायाक्रम धथए, त्यो बेला तपाईहरू के राख् नहुनु्छ ? हामी बजेट बनाउन यस्तो चटारोमा छौं, संघको के हो 
यस्तो भनेर पधन भधनयो । भने पधछ त्यता जााँदाखेरर अधल माननीयज्यूहरूले बढी भेट्न ुभो होला । त्यो 
प्रदेश सरकारको बजेटबाट हनेु कायाक्रमहरू सकेसम्म हामीले ताधलम केन्रमा गरेका छौं । स्वास््य 
ताधलम केन्र हाम्रो िेली कररब कररब हाम्रा संरचनाधभत्रका कायाक्रमहरू त्यहााँ हनु्छन ्। त्यो भको नाताले 
त्यसरी बजुझददन पधन म माननीय सदस्यज्यूलाई आग्रह गना चाहन्छु । त्यसपधछ मखु्यमन्त्री मष्ट्रहला दधलत 
कायाक्रम छात्रवजृता का कायाक्रम केही कायाक्रम ष्ट्रकन िल्लोमा राजखयो भन्न े माननीयज्यूको भनाई धथयो 
त्यसलाई अष्ट्रहलै कायाष्ट्रवधध नबनाइकन कुन मोिलमा हामी जाने हो, छलफल नगररकन त्यो टुक्र्याउन 
सष्ट्रकएन । त्यो चाष्ट्रहाँ हामीले सोच एउटा बनाएका छौं । मैले त भनेको छु, जनु इस्यूको कायाक्रम हो 
त्यही इस्यूका माननीय सदस्यज्यूहरूलाई राखेर अझ कायाष्ट्रवधध धनमाार् गरौंला अधन अझ प्रभावकारी होला 
भन्ने ढंगले नै यो िल्लो पधन होइन, ५ करोि छ, ३ करोि छ, ढाइ करोि छ, यो चाष्ट्रहाँ यसरी राजखएको  
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छ । म प्रधतबिता के गना चाहन्छु भने हामीले उजचत कायाष्ट्रवधध बनाएर त्यो पधछ चाष्ट्रहाँ िल्लोमा 
कायाान्वयन हुाँदैन, त्यो बजेट बे्रकिाउन गनैपछा । एजक्टधभटीवाइज गएर चाष्ट्रहाँ छलफल गनुा केरे 
कायाान्वयन गनुापने हनु्छ यो पधन माननीय सदस्यज्यूहरूलाई आग्रह गना चाहन्छु । त्यसपधछ सधमधत 
पररर्�ा बजेट ष्ट्रकन व्यवस्था गररयो अधलकधत खेलकुद यूवा सधमधत अब यो भन्ने धथयो । यो पधन म के 
आग्रह गना चाहन्छु भने माधथ पधन कधतपय क्याष्ट्रवनेटमा छन,् कधतपय सदनमा छन,् यो सम्बन्धी ष्ट्रवधेयक 
संघीय सरकारका पधन, त्यसमा गररएका प्रधभजन पधन हामीलाई जानकारी छ, हामीसाँग छलफल गरेर 
गररएको छ, प्रदेशमा पररर्द् हनेु त व्यवस्था राजखएको छ र प्रदेश सरकारले नै गठन गनेछ, प्रदेशले बनाए 
अनसुार हनेु छ नै भन्या छ, र हाम्रा पधन खेलकुदको ऐन सम्माधनत सदनको सधमधतमै छ, यवुाको ऐन छ, 

अब यस्ता ऐनहरू यहााँ छन,् यो पधन छलफल बहस पधछ अब धछटो टंुगो लाग्यो भने प्रदेशमा चाष्ट्रहाँ यो 
गठन गनुापने हनु्छ । यो क्षते्र, अजस्त तपाईको हामीले खेल यो आठौं राष्ट्रिय खेल खेल्दाखेरर यो प्रदेशमा 
प्रदेश कधमटी नै भइददएन । अरु प्रदेशमा भए । ष्ट्रहजो राखेपले गठन गरेका यहााँ चाष्ट्रह माधथबाट एउटा 
त्यो कायाबाहक तोकेर पठायो उसले खेलाउन ुपने अवस्था भयो । यो धछटो चाष्ट्रहने संरचनाहरू हनु ्त्यो 
भको नाताले यलाई बरु म आग्रह गना चाहन्छु । धबलहरू यहााँ छन,् यो धबललाई धछटो पास गररददएर, बरु 
यस्तो खालका संरचनाहरू बनाएर खेल क्षेत्रको ष्ट्रवकास, यवुा क्षेत्रको ष्ट्रवकास र सामाजजक क्षेत्रबाट जनु 
गैरसरकारी संस्थाबाट हनेु आइएनजजयो एनजजयोबाट हनेु कायाक्रम छन ्यसको धनयमन, यसको प्रभावकारी 
पररचालन र िबु्लीकेशन घटाउनको धनम्ती पधन सहज हनु्छ । म आग्रह गना चाहन्छु, त्यसैका लाधग 
बजेटको व्यवस्था गररएको म सम्माधनत सदनलाई चाष्ट्रहाँ म जानकारी गराउन चाहन्छु । त्यसपधछ अधल 
नीधतभन्दा बाष्ट्रहर गयो ष्ट्रक बजेट भन्ने माननीय सदस्यज्यूहरूको आफ्नो राय धथयो, म आग्रह गना चाहन्छु 
माननीय सदस्यहरू, प्रत्येक नीधतलाई हामीले चाष्ट्रह अष्ट्रहले उ बनाएर, यता नीधत राखेर, यता कायाक्रम 
बनाएर, यता बजेट गयाा हौं । नीधतभन्दा बाष्ट्रहर यो छाँदैछैन । म हाददाकताका साथ आग्रह गना चाहन्छु 
नीधतसंगत छ, नीधतमा टेष्ट्रकएको छ । तर एक करोि भधनया्यो ष्ट्रकन तल भन्न ेचाष्ट्रहाँ माननीयज्यूको चाष्ट्रहाँ 
आयो । बजेट एक करोिकै छ, बे्रकिाउन गदाा कम पधन भयो र हजरुहरूले नै यो त अजस्त बजेटको 
छलफल दईु ददन हुाँदाखेरर मैले नाम ष्ट्रटप्याछु हजरुहरूका सबैका, नोट गयााछु हजरुहरूले नै जजल्लामा 
सम्बोधन गनुापछा साना कायाक्रम पधन चाष्ट्रहन्छ । एक करोि ष्ट्रकन भनेर धेरै माननीयज्यूहरूको सझुाव छ, 

सैिाजन्तक छलफलको बेला । त्यो कुरालाई पधन अधलकधत सरकारले अंधगकार गरेको हो भन्ने म आग्रह 
गना चाहन्छु । त्यसपधछ स्वास््य बीमाको कुरा उया्यो । माननीयज्यूलाई म आग्रह गना चाहन्छु 
स्वास््य बीमा संघीय सरकारको देशभरर गने छ, यो हाम्रो कर्ााली प्रदेशमा आठ वटा जजल्लामा भइसक्या, 
लागू भइसक्याछ, दईुटा जजल्ला बााँकी छन ्। यो आउाँदो आधथाक वर्ामा लागू हनेुछन ्र यसको समन्वय र 
सहजीकरर्का धनम्ती प्रदेश सरकारले थोरै बजेट व्यवस्था गयााछौं । अरु सबै संघीय सरकारबाट आउने 
हनुाले हामीले बजेटको व्यवस्था गना जरुरी भएन । अधन संवैधाधनक अधधकार क्षेत्रभन्दा बाष्ट्रहर गइयो ष्ट्रक 
भन्ने धथयो । अधलकधत अब स्कूलका कुराहरू गदााखेरर सेिलु ५ मा केरे ६ मा हाम्रो उच्च जशक्षा र प्रदेश 
ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय भन्न ेनै छ । तर ९ मा गएर तीनै सरकारको अधधकार क्षेत्रमा जशक्षा भन्न ेराख्याछ । अब 
यो संघले जक्लयर कानून बनायो भने मातै्र कसको क्षेत्र कहााँ भन्ने पछा तर हामीले त स्कूलका पूवााधार 
स्थानीय सरकारकै मातहत भएपधन सहयोग गररददएको मातै्र हो । अझ त माननीय, ष्ट्रवद्वान 
माननीयज्यूहरूबाट म त के पधन सझुावको अपेक्षा गयााधथए भने तपाईंले स्कूलका भवन मातै्र बनाएर 
जशक्षाको सधुार हनु्छ ?  धभत्रको क्वाधलटीको पैंसा खै ? भन्नुहोला भन्ठानेको अब क्वाधलटीकाधतर लागौं 
भने फेरर त्यही चालधुतर जाने भो यो कुरा चाष्ट्रहाँ आएन । म आउाँछ ष्ट्रक भन्ने मैले अपेक्षामा धथएाँ । 
ष्ट्रकनभने घर मातै्र बनाएर स्वास््य सधुबधा ददन सष्ट्रकदैन, घर मातै्र बनाएर यूधनभधसाटी मातै्र बाष्ट्रहर खिा गरेर 
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धभत्र चाष्ट्रहाँ भ्वा� भयो भने जशक्षाको क्वालीटी सधुार गना सष्ट्रकदैन, स्कूल मातै्र  बनाएर हुाँदैन, स्कूलधभत्र पधन 
गरु्स्तरीय जशक्षाका धनजम्त ष्ट्रवधभन्न मेथोिोलोजीहरू छन ्टेक्नोलोजीहरू छन ्त्यो इन्टरभेन गनुापने हनु्छ । 
यताधतर पधन माननीयज्यूहरूको सझुाव आउाँछ आउाँछ जस्तो लाग्या्यो, अधलकधत आएन । त्यसपधछ अब 
म लास्टमा छु, अधल लामो भयो होला माफी पधन चाहन्छु । अधलअधल हमु्लामा बढी गयो भन्न ेभयो, धेरैले 
त दठकै हो आफ्नो जजल्ला पधन भन्नुभयो । अब अधलअधल बाध्यता धथए माननीयज्यूहरू, मैले अधलकधत 
लेख्याछु, थोरै सानो भन्छु सम्बजन्धत जजल्लाको मन्त्री हनु गाह्रो रहेछ, स्थानीय बाध्यता र आवश्यकता 
नजजक आउाँदा रहेछन,् यजता  भने काफी होला । यजता  भने मैले तर पधन न्याय र सम्मूनत, ए सन्तलुनको 
धसिान्तलाई आत्मसाथ गरेको छु मेरो बजेटमा र म फेरर पधन ग्रहर् केरे गने प्रर् गदै फेरर पधन माननीय 
सभामखु माफा त ्सम्माधनत सदनमा यहााँहरूका जजज्ञासा, यहााँहरूले ददनभुएको सझुाव अत्यन्तै कन्स्रजक्टभ 
धथए, अत्यन्तै प्रोिजक्टभ धथए, प्रदेश सरकारको ष्ट्रहत र उन्नधतमा धथए, प्रदेशका जनताको उन्नधत र समषृ्ट्रिका 
लाधग धथए, यसलाई म उच्च सम्मानका साथ ग्रहर् गने प्रधतबिता व्यक्त गदै ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक, २०७६ अन्तगातको सामाजजक 
ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफल समाप्त भएको व्यहोरा जानकारी गराउाँछु ।  

माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १३२ को उपधनयम (७) बमोजजम 
कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको उद्मोग पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको 
शीर्ाकहरूमाधथको छलफल प्रारम्भ हनु्छ । सवाप्रथम माननीय श्री जीवनबहादरु शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सम्माननीय सभामखु महोदय, म रो�ममा आउाँदा टोपी लाएरै आउाँथे । 
सबैले बझु्न ुभयो । नेपाली ष्ट्रहजो आयो सभामखु महोदय, धमाकमा गने कुराहरू हनु्छ, त्यसमा हामी अधल 
अगाधि नै छौं, यस मानेमा ष्ट्रक मजन्दरमा जााँदा टोपी जझष्ट्रकन्छ, ष्ट्रक दखुद् कुरा सनु्दाखेरर टोपी जझष्ट्रकन्छ । 
यी बजेट भनेका दखुद् भएको हनुाले मैले टोपी जझकेर आउन मन लाग्यो । मैले टोपी जझकेर आएको छु, 

सभामखु महोदय । मन्त्रीका कुरा सनु्दा लाग्न थाल्यो, ष्ट्रक अब यो संसारमा उहााँहरूभन्दा अरु कोही पधन 
छैनन,् कसैले बझेुका छैनन,् जानेका छैनन ्। मलाई लाग्छ यो जनु बजेट बधनरहेको छ, सभामखु महोदय 
ष्ट्रक त मेरो क्षेत्रमा, मेरो प्रदेशमा आएका कमाचारीहरू ष्ट्रहजोअजस्त मात्र सनेुको धथएाँ, कुन जजल्ला हो त्यो कुन 
मान्छे हो जाजन्दन तर एउटा ठूलै पदको मान्छेले जााँि खाएर ठूलै पदका मान्छेलाई चाष्ट्रहाँ उले चाष्ट्रहाँ 
नानाभााँती के भनेछ, अधन त्यसपधछ त्यलाई ताँ चाष्ट्रहाँ यो ठाउाँमा आएर आफूभन्दा ठूलालाई नानाभााँती भन्न े
भनेर उलाई सरुवा कााँ गररएछ त कर्ााली प्रदेशको सखेुतमा गररएको छ ष्ट्रक त त्यस्तै त्यस्तै कमाचारीहरू 
आएर एलएमबीआइएसको धसस्टमा ढालेको हनुपुछा, होइन भने मेरो ब्रम्हले भन्छ सभामखु महोदय यो चाष्ट्रहाँ 
हकुुमबक्सका कारर्हरूले यी बजेटहरू यसरी आएका हनु ्भन्ने कुरा देजखन्छ । यो धसस्टममा ष्ट्रहंिेको छैन, 

कमाचारीहरू धनरही हनुपुछा, मैले त्यसरी बझेुको छु । कुनै कुनै मन्त्रालयका त सजचवहरू िक्टरै िक्टर 
छन ् ष्ट्रकताबै दईुचार वटा लेखेका छन,् त्यस्ता मान्छेहरूले यो खालको बजेट बनाएन भन्ने मलाई ष्ट्रवश्वास 
लाग्दैन । आज टोपी जझकेर आउनपुरेको अवस्थामा उद्मोग, पयाटन, वन वातावरर् मन्त्रालय वास्तवमा 
मलाई बोल्ने कुनै पधन उसमा चाहना धथएन तर मैले बोल्ने बाध्यता सम्झें र म यो धेरै, यो धभत्र त बोल्नै 
हनेु छैन, ष्ट्रक हेनै पधन लेउ हररयो, ष्ट्रकताब हररयो आएको छ, लेउ हररयो लागेको छ, कााँनेर जचप्लेर को 
लड्ने हो त्यो थाहा छैन । त्यसकारर् म कष्ट्रव पधन होइन सभामखु महोदय, म सायरीकार पधन होइन, तर 
पधन कतै यो हेदाा धकुधकुी लाग्यो यस्तो गजबको छ । अजस्त एक जना माननीयज्यूले भन्दै हनुहुनु््यो, 
धामी काले भने एउटा शीर्ाक राख्यो अधन पधछ काले धामी भन्यो, त्यसपधछ अको राख्यो, अधन बीचमा काले 
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धभत्र चाष्ट्रहाँ भ्वा� भयो भने जशक्षाको क्वालीटी सधुार गना सष्ट्रकदैन, स्कूल मातै्र  बनाएर हुाँदैन, स्कूलधभत्र पधन 
गरु्स्तरीय जशक्षाका धनजम्त ष्ट्रवधभन्न मेथोिोलोजीहरू छन ्टेक्नोलोजीहरू छन ्त्यो इन्टरभेन गनुापने हनु्छ । 
यताधतर पधन माननीयज्यूहरूको सझुाव आउाँछ आउाँछ जस्तो लाग्या्यो, अधलकधत आएन । त्यसपधछ अब 
म लास्टमा छु, अधल लामो भयो होला माफी पधन चाहन्छु । अधलअधल हमु्लामा बढी गयो भन्न ेभयो, धेरैले 
त दठकै हो आफ्नो जजल्ला पधन भन्नुभयो । अब अधलअधल बाध्यता धथए माननीयज्यूहरू, मैले अधलकधत 
लेख्याछु, थोरै सानो भन्छु सम्बजन्धत जजल्लाको मन्त्री हनु गाह्रो रहेछ, स्थानीय बाध्यता र आवश्यकता 
नजजक आउाँदा रहेछन,् यजता  भने काफी होला । यजता  भने मैले तर पधन न्याय र सम्मूनत, ए सन्तलुनको 
धसिान्तलाई आत्मसाथ गरेको छु मेरो बजेटमा र म फेरर पधन ग्रहर् केरे गने प्रर् गदै फेरर पधन माननीय 
सभामखु माफा त ्सम्माधनत सदनमा यहााँहरूका जजज्ञासा, यहााँहरूले ददनभुएको सझुाव अत्यन्तै कन्स्रजक्टभ 
धथए, अत्यन्तै प्रोिजक्टभ धथए, प्रदेश सरकारको ष्ट्रहत र उन्नधतमा धथए, प्रदेशका जनताको उन्नधत र समषृ्ट्रिका 
लाधग धथए, यसलाई म उच्च सम्मानका साथ ग्रहर् गने प्रधतबिता व्यक्त गदै ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक, २०७६ अन्तगातको सामाजजक 
ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफल समाप्त भएको व्यहोरा जानकारी गराउाँछु ।  

माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १३२ को उपधनयम (७) बमोजजम 
कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको उद्मोग पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको 
शीर्ाकहरूमाधथको छलफल प्रारम्भ हनु्छ । सवाप्रथम माननीय श्री जीवनबहादरु शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सम्माननीय सभामखु महोदय, म रो�ममा आउाँदा टोपी लाएरै आउाँथे । 
सबैले बझु्न ुभयो । नेपाली ष्ट्रहजो आयो सभामखु महोदय, धमाकमा गने कुराहरू हनु्छ, त्यसमा हामी अधल 
अगाधि नै छौं, यस मानेमा ष्ट्रक मजन्दरमा जााँदा टोपी जझष्ट्रकन्छ, ष्ट्रक दखुद् कुरा सनु्दाखेरर टोपी जझष्ट्रकन्छ । 
यी बजेट भनेका दखुद् भएको हनुाले मैले टोपी जझकेर आउन मन लाग्यो । मैले टोपी जझकेर आएको छु, 

सभामखु महोदय । मन्त्रीका कुरा सनु्दा लाग्न थाल्यो, ष्ट्रक अब यो संसारमा उहााँहरूभन्दा अरु कोही पधन 
छैनन,् कसैले बझेुका छैनन,् जानेका छैनन ्। मलाई लाग्छ यो जनु बजेट बधनरहेको छ, सभामखु महोदय 
ष्ट्रक त मेरो क्षेत्रमा, मेरो प्रदेशमा आएका कमाचारीहरू ष्ट्रहजोअजस्त मात्र सनेुको धथएाँ, कुन जजल्ला हो त्यो कुन 
मान्छे हो जाजन्दन तर एउटा ठूलै पदको मान्छेले जााँि खाएर ठूलै पदका मान्छेलाई चाष्ट्रहाँ उले चाष्ट्रहाँ 
नानाभााँती के भनेछ, अधन त्यसपधछ त्यलाई ताँ चाष्ट्रहाँ यो ठाउाँमा आएर आफूभन्दा ठूलालाई नानाभााँती भन्न े
भनेर उलाई सरुवा कााँ गररएछ त कर्ााली प्रदेशको सखेुतमा गररएको छ ष्ट्रक त त्यस्तै त्यस्तै कमाचारीहरू 
आएर एलएमबीआइएसको धसस्टमा ढालेको हनुपुछा, होइन भने मेरो ब्रम्हले भन्छ सभामखु महोदय यो चाष्ट्रहाँ 
हकुुमबक्सका कारर्हरूले यी बजेटहरू यसरी आएका हनु ्भन्ने कुरा देजखन्छ । यो धसस्टममा ष्ट्रहंिेको छैन, 

कमाचारीहरू धनरही हनुपुछा, मैले त्यसरी बझेुको छु । कुनै कुनै मन्त्रालयका त सजचवहरू िक्टरै िक्टर 
छन ् ष्ट्रकताबै दईुचार वटा लेखेका छन,् त्यस्ता मान्छेहरूले यो खालको बजेट बनाएन भन्ने मलाई ष्ट्रवश्वास 
लाग्दैन । आज टोपी जझकेर आउनपुरेको अवस्थामा उद्मोग, पयाटन, वन वातावरर् मन्त्रालय वास्तवमा 
मलाई बोल्ने कुनै पधन उसमा चाहना धथएन तर मैले बोल्ने बाध्यता सम्झें र म यो धेरै, यो धभत्र त बोल्नै 
हनेु छैन, ष्ट्रक हेनै पधन लेउ हररयो, ष्ट्रकताब हररयो आएको छ, लेउ हररयो लागेको छ, कााँनेर जचप्लेर को 
लड्ने हो त्यो थाहा छैन । त्यसकारर् म कष्ट्रव पधन होइन सभामखु महोदय, म सायरीकार पधन होइन, तर 
पधन कतै यो हेदाा धकुधकुी लाग्यो यस्तो गजबको छ । अजस्त एक जना माननीयज्यूले भन्दै हनुहुनु््यो, 
धामी काले भने एउटा शीर्ाक राख्यो अधन पधछ काले धामी भन्यो, त्यसपधछ अको राख्यो, अधन बीचमा काले 
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छेउछेउमा धामी भनेर त्यसरी पधन ष्ट्रकताबमा राखेका रष्ट्रहछन ्। त्यसैले मलाई एउटा सानो कष्ट्रवता भन्न 
मन लाग्यो । यो बजेट,  

यो बजेट मन्त्रीका लाधग चौरासी बेञ्जनको रासन भएछ,  

यो बजेट मन्त्रीका लाधग चौरासी बेञ्जनको रासन भएछ ।  

हामी जस्ता सांसदका लाधग ददने आश्वासन भएछ,  

हामी जस्ता सांसदका लाधग ददने आश्वासन भएछ ।  

आम जनताका लाधग सनु्न ेभार्न भएछ,  

आम जनताका लाधग सनु्न ेभार्न भएछ ।  

धबचौधलयाका लाधग जीवन पररवतान गने सशुासन भएछ,  

धबचौधलयाका लाधग जीवन पररवतान गने सशुासन भएछ । सभामखु महोदय ।।  

त्यसैले सभामखु महोदय, यो पवीत्र मखुबाट सम्माधनत सदनका पवीत्र कानहरूलाई यो अपवीत्र बजेटका 
वाक्यहरू वाचन गना चाष्ट्रहन, यो वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकराल कायाक्रम सभामखु महोदयमाफा त ्सम्बजन्धत मन्त्रालयमा 
यो ष्ट्रफताा गना चाहन्छु ष्ट्रकनष्ट्रक यो धेरै गरु�ो भयो यो चाष्ट्रहाँ सम्माधनत सभामखु माफा त ् सम्बजन्धत 
मन्त्रालयमा ष्ट्रफताा गररयोस ्। धन्यवाद । जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः    माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक, २०७६ अन्तगातको उद्मोग, 

पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा भाग धलन चाहन ु हनेु माननीय 
सदस्यहरूले रो�मको वायााँतफा  रहेका सजचवालयका कमाचारीहरूकोमा नाम ष्ट्रटपाउन ुहोला । अब माननीय 
चन्रबहादरु शाही ।  

यसपधछ माननीय श्री सीताकुमारी नेपाली तयार रहनहुोला । समय ७ धमनेट । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  चचन्न्ररबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, आज हामी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रीज्यूले यो 
सदनमाधथ राख् नभुएको बजेट वक्तव्यसाँग जोधिएका कुरालाई धलएर उद्मोग तथा पयाटन मन्त्रालयसाँग 
सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यमा छलफलको लाधग हामी यहााँ उपजस्थत भएका छौं र छलफलमा भाग धलंदै छौं । 
सवाप्रथम त आधथाक माधमला मन्त्रीज्यूले गत साल, गत साल आधथाक माधमला मन्त्रालयबाट हामीलाई  
अकै बकुलेट रातो ष्ट्रकताब सम्माधनत सदनमा राखेर छलफल गराइएको धथयो, अष्ट्रहले त्यो रातो बकु कााँ 
थजन्कयो । मन्त्रालयवाइजको खेस्रा गरेर हामीलाई छलफलमा समावेश गराइएको महशसु हामीलाई भएको 
छ । सभामखु महोदय, नेपालको संष्ट्रवधानमा प्रस्तावनामै भधनएको छ, हामी सावाभौम सता ा सम्पन्न नेपाली 
जनता, त्यही नेपाली जनताको जनप्रधतधनधध यो सम्माधनत सदनमाधथ जनताका आवाज र जनताका पक्षमा 
वकालत गनाको लाधग हामी यहााँ उपजस्थत भएका छौं । त यो सम्माधनत संसद आज मन्त्रीज्यूले गफ गने 
चौतारीको रूपमा पररर्त भएको महशसु मलाई भएको छ ष्ट्रकनभने यो गफ गने चौतारी होइन । यो 
मलुकुमा मजुक्त चाहने मकु्तीगामी त्यो क्षमताका आवश्यकतासाँग बहस गने थलो हो, त्यसैले सांसदज्यूहरूले 
यहााँ उठाएका कुरासाँग सरोकार राखेर मन्त्रीज्यूहरूले जवाफ ददनपुने ठाउाँमा फेरर पधन एकपधछ अको, 
अकोपधछ अको गदै मेरो सरकारले यसो गनेछ, मेरो सरकारले यसो गनेछ भन्न मातै्र बााँकी रहेको छ । 
सबै ष्ट्रफरी नीधत तथा कायाक्रम दोहोयााइतेहेयााइ यहााँ प्रस्ततु भएकोले यो सम्माधनत सदनलाई गफ गने 
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चौतारीको रूपमा सरकारले, सरकारका प्रधतधनधधले गराएको महशसु मलाई भएको छ । सभामखु महोदय, 

यहााँ आज उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यमाधथ हामी छलफलका लाधग 
यहााँ उधभएका छौं । पयाटन, म पयाटन क्षेत्रको मान्छे हो । रारा, रारा कर्ााली प्रदेश सरकारले पयाटन वर्ा 
रारामा सम्माधनत प्रधानमन्त्री केपी शमाा ओलीलाई धनमन्त्रर्ा गरेर मलुकुको मातै्र होइन, अन्तराािकोमा पधन 
ध्यानाकर्ार् गने काम गयो । यसको लाधग हामी सबैले स्वागत गयौं तर अष्ट्रहले रारामा ४५ प्रधतशत 
पयाटन बढे भनेर अजस्त नीधत तथा कायाक्रममा यहााँ उल्लेख गररएको छ । रारामा पयाटन बढ्ने होटल 
बनाइददयौं ष्ट्रक प्रदेश सरकारको तफा बाट । रारामा पयाटन बढ्ने बाटो पीच गराइददयौं ष्ट्रक । रारामा 
पयाटन बढ्ने जहाज खररद गरेर कर्ााली ष्ट्रफरी अष्ट्रहले नीधत तथा कायाक्रमा आएको छ, बजेटमा पधन 
अधलअधल राजखएको छ । कर्ााली एयरलाइन्स बनाएर हामीले त्यो रारामा अवतरर् गराइददयौं ष्ट्रक रारा 
वररपररका सबै बस्तीमा होमस्टे खिा गरेर पयाटनको ओइरो लाग्ने काम गयौं ष्ट्रक कर्ााली प्रदेश सरकारले 
त्यो राराको लाधग के गधतलो काम गरेर त्यहााँ पयाटन वषृ्ट्रि भयो भनेर हामीले आज हाम्रो प्रगधतमा देखाउने 
काम भएको छ । त्यहााँको रेकिा अनसुार गत सालभन्दा घटेको भन्ने कुराहरू आएको छ । त त्यसो 
भएकोले राराको फोहोर, राराको पयाटन वर्ाको फोहोर पधन सारी नसक्ने कर्ााली प्रदेश सरकारले त्यो 
फोहोर अष्ट्रहले पधन ष्ट्रकनभने अधनयधमतताबाट भनेर त्यसको कुनै पधन ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब भएको छैन, सरकार 
उजम्कएको छैन । त्यो फोहोर हटाउन नसक्ने सरकारले रारामा पयाटन यधत वषृ्ट्रि भयो भनेर जनतालाई 
ढााँट्ने काम जशवाय अरु केही हनु सकेको अवस्था देजखदैन । सभामखु महोदय, हाम्रो संष्ट्रवधानले समावेशी, 
सहकारी, सहअजस्तत्व, समानपुाधतक कुनै पधन ष्ट्रवन्दमुा, कुनै पधन ठाउाँमा, कुनै पधन धनकायमा उल्लेख भएको 
छ । तर आज माननीय मन्त्रीज्यूहरूले समानपुाधतक होइन, आफूसाँग सम्बजन्धत रहेर मातै्र यो प्रदेश यो 
मन्त्रालय मेरो मातै्र पेवा हो र अरुको होइन भनेर त्यो कोर्बाट बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरररहेको अवस्था यहााँ 
देजखएको छ । सभामखु महोदय मैले १ धमनेट समय मागें । मैले त्य कुरा नै मैले यहााँ राख् न  
चाहन्छु । म पधन यो प्रदेशको यो प्रदेशका जनताले चनेुर पठाएको एउटा क्षेत्रको सांसद हो । सभामखु 
महोदय, उद्मोग पयाटन तथा वन वातावरर् मन्त्रालयले हाम्रो हातमा ददएको बकुलेटमा प्रत्येक शीर्ाक छन ्
यहााँ, यो प्रत्येक शीर्ाकमा मैले ती शीर्ाकमा मातै्र भन्न चाहे सभामखु महोदय । १ नं. मा हेधलप्याि धनमाार् 
छ, हेधलप्याि धनमाार् मेरो क्षते्रमा गािी, धनवााचन क्षेत्रमा गािी पगेुको छैन तर हेधलप्याि मेरो क्षेत्रमा धमल्छ 
तर सम्बजन्धत मन्त्रीज्यूको क्षते्रमा ३० लाख रुपैयााँ ष्ट्रवधनयोजन गररएको छ सभामखु महोदय । प्रदेशले 
पष्ट्रहचान गरेका एक सय एक गन्तव्यको पूवााधार ष्ट्रवकासको ष्ट्रवस्ततृ पररयोजनाको शीर्ाकमा २ करोि ३५ 
लाख सम्बजन्धत मन्त्रीको धनवााचन क्षेत्रमा छ भने मेरो क्षेत्रमा ८० लाख मातै्र ष्ट्रवधनयोजन गररएको छ 
सभामखु महोदय । (समयलाई ध्यान ददऊाँ  माननीय सदस्य) त्यस्तै भेरी कर्ााली र धसचा नदीमा 
जलयात्राको पूवााधार ष्ट्रवकास भधनएको छ २० लाख छ मेरो क्षेत्रमा नील छ, कर्ााली पयाटन सष्ट्रका टमा पने 
पदमागाहरूको पधन मेरो क्षेत्रमा नील छ अधन त्यसपधछ उहााँको क्षेत्रमा २ करोि १५ लाख रुपैयााँ छ । 
त्यस्तै पयाटन सिक धनमाार् तथा पूवााधार ष्ट्रवकासमा मेरो क्षेत्रमा नील छ, सम्मानीत मन्त्रीज्यूको क्षेत्रमा ३ 
करोि छ । अधन त्यसपधछ साल ष्ट्रवकास संरक्षर् तथा अधन ष्ट्रवकासको शीर्ाकमा अधन २० लाख रुपैयााँ 
मन्त्रीको क्षेत्रमा छ भने मेरो क्षेत्रमा नील छ (अब सकौं माननीय सदस्य) पयाटकीय महत्वका धाधमाक तथा 
ऐधतहाधसक क्षेत्रको पूवााधार ष्ट्रवकासमा अधन मन्त्रीज्यूको क्षेत्रमा १ करोि ८५ लाख छ भने मेरो क्षते्रमा 
नील छ । त्यस्तै यावत ्रूपले त्यो ८० लाख बाहेक अधन त्यसपधछ मन्त्रीज्यूको क्षेत्रमा १५ करोि रुपैयााँ 
अधन त्यही प्रत्येका धतनै जनताले जजताएको एउटा सांसदको क्षेत्रमा ८० लाख मातै्र सीधमत राख् न,ु के यो 
संष्ट्रवधानतः ठीक छ ? के ष्ट्रवधध अनसुार ठीक छ ? त्यसैले यो संसदलाई प्रदेशलाई ष्ट्रवधधको प्रदेश, ष्ट्रवधानको 
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चौतारीको रूपमा सरकारले, सरकारका प्रधतधनधधले गराएको महशसु मलाई भएको छ । सभामखु महोदय, 

यहााँ आज उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यमाधथ हामी छलफलका लाधग 
यहााँ उधभएका छौं । पयाटन, म पयाटन क्षेत्रको मान्छे हो । रारा, रारा कर्ााली प्रदेश सरकारले पयाटन वर्ा 
रारामा सम्माधनत प्रधानमन्त्री केपी शमाा ओलीलाई धनमन्त्रर्ा गरेर मलुकुको मातै्र होइन, अन्तराािकोमा पधन 
ध्यानाकर्ार् गने काम गयो । यसको लाधग हामी सबैले स्वागत गयौं तर अष्ट्रहले रारामा ४५ प्रधतशत 
पयाटन बढे भनेर अजस्त नीधत तथा कायाक्रममा यहााँ उल्लेख गररएको छ । रारामा पयाटन बढ्ने होटल 
बनाइददयौं ष्ट्रक प्रदेश सरकारको तफा बाट । रारामा पयाटन बढ्ने बाटो पीच गराइददयौं ष्ट्रक । रारामा 
पयाटन बढ्ने जहाज खररद गरेर कर्ााली ष्ट्रफरी अष्ट्रहले नीधत तथा कायाक्रमा आएको छ, बजेटमा पधन 
अधलअधल राजखएको छ । कर्ााली एयरलाइन्स बनाएर हामीले त्यो रारामा अवतरर् गराइददयौं ष्ट्रक रारा 
वररपररका सबै बस्तीमा होमस्टे खिा गरेर पयाटनको ओइरो लाग्ने काम गयौं ष्ट्रक कर्ााली प्रदेश सरकारले 
त्यो राराको लाधग के गधतलो काम गरेर त्यहााँ पयाटन वषृ्ट्रि भयो भनेर हामीले आज हाम्रो प्रगधतमा देखाउने 
काम भएको छ । त्यहााँको रेकिा अनसुार गत सालभन्दा घटेको भन्ने कुराहरू आएको छ । त त्यसो 
भएकोले राराको फोहोर, राराको पयाटन वर्ाको फोहोर पधन सारी नसक्ने कर्ााली प्रदेश सरकारले त्यो 
फोहोर अष्ट्रहले पधन ष्ट्रकनभने अधनयधमतताबाट भनेर त्यसको कुनै पधन ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब भएको छैन, सरकार 
उजम्कएको छैन । त्यो फोहोर हटाउन नसक्ने सरकारले रारामा पयाटन यधत वषृ्ट्रि भयो भनेर जनतालाई 
ढााँट्ने काम जशवाय अरु केही हनु सकेको अवस्था देजखदैन । सभामखु महोदय, हाम्रो संष्ट्रवधानले समावेशी, 
सहकारी, सहअजस्तत्व, समानपुाधतक कुनै पधन ष्ट्रवन्दमुा, कुनै पधन ठाउाँमा, कुनै पधन धनकायमा उल्लेख भएको 
छ । तर आज माननीय मन्त्रीज्यूहरूले समानपुाधतक होइन, आफूसाँग सम्बजन्धत रहेर मातै्र यो प्रदेश यो 
मन्त्रालय मेरो मातै्र पेवा हो र अरुको होइन भनेर त्यो कोर्बाट बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरररहेको अवस्था यहााँ 
देजखएको छ । सभामखु महोदय मैले १ धमनेट समय मागें । मैले त्य कुरा नै मैले यहााँ राख् न  
चाहन्छु । म पधन यो प्रदेशको यो प्रदेशका जनताले चनेुर पठाएको एउटा क्षेत्रको सांसद हो । सभामखु 
महोदय, उद्मोग पयाटन तथा वन वातावरर् मन्त्रालयले हाम्रो हातमा ददएको बकुलेटमा प्रत्येक शीर्ाक छन ्
यहााँ, यो प्रत्येक शीर्ाकमा मैले ती शीर्ाकमा मातै्र भन्न चाहे सभामखु महोदय । १ नं. मा हेधलप्याि धनमाार् 
छ, हेधलप्याि धनमाार् मेरो क्षते्रमा गािी, धनवााचन क्षेत्रमा गािी पगेुको छैन तर हेधलप्याि मेरो क्षेत्रमा धमल्छ 
तर सम्बजन्धत मन्त्रीज्यूको क्षते्रमा ३० लाख रुपैयााँ ष्ट्रवधनयोजन गररएको छ सभामखु महोदय । प्रदेशले 
पष्ट्रहचान गरेका एक सय एक गन्तव्यको पूवााधार ष्ट्रवकासको ष्ट्रवस्ततृ पररयोजनाको शीर्ाकमा २ करोि ३५ 
लाख सम्बजन्धत मन्त्रीको धनवााचन क्षेत्रमा छ भने मेरो क्षेत्रमा ८० लाख मातै्र ष्ट्रवधनयोजन गररएको छ 
सभामखु महोदय । (समयलाई ध्यान ददऊाँ  माननीय सदस्य) त्यस्तै भेरी कर्ााली र धसचा नदीमा 
जलयात्राको पूवााधार ष्ट्रवकास भधनएको छ २० लाख छ मेरो क्षेत्रमा नील छ, कर्ााली पयाटन सष्ट्रका टमा पने 
पदमागाहरूको पधन मेरो क्षेत्रमा नील छ अधन त्यसपधछ उहााँको क्षेत्रमा २ करोि १५ लाख रुपैयााँ छ । 
त्यस्तै पयाटन सिक धनमाार् तथा पूवााधार ष्ट्रवकासमा मेरो क्षेत्रमा नील छ, सम्मानीत मन्त्रीज्यूको क्षेत्रमा ३ 
करोि छ । अधन त्यसपधछ साल ष्ट्रवकास संरक्षर् तथा अधन ष्ट्रवकासको शीर्ाकमा अधन २० लाख रुपैयााँ 
मन्त्रीको क्षेत्रमा छ भने मेरो क्षेत्रमा नील छ (अब सकौं माननीय सदस्य) पयाटकीय महत्वका धाधमाक तथा 
ऐधतहाधसक क्षेत्रको पूवााधार ष्ट्रवकासमा अधन मन्त्रीज्यूको क्षेत्रमा १ करोि ८५ लाख छ भने मेरो क्षते्रमा 
नील छ । त्यस्तै यावत ्रूपले त्यो ८० लाख बाहेक अधन त्यसपधछ मन्त्रीज्यूको क्षेत्रमा १५ करोि रुपैयााँ 
अधन त्यही प्रत्येका धतनै जनताले जजताएको एउटा सांसदको क्षेत्रमा ८० लाख मातै्र सीधमत राख् न,ु के यो 
संष्ट्रवधानतः ठीक छ ? के ष्ट्रवधध अनसुार ठीक छ ? त्यसैले यो संसदलाई प्रदेशलाई ष्ट्रवधधको प्रदेश, ष्ट्रवधानको 
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प्रदेश बनाउन पछा तर यो गफ गने चौतारी, चौतारीमा केटाकेटी जम्मा भएर खेलाउना खेल्ने ठाउाँ 
बनाउनहुनु्न भन्ने सझुाव राख् न चाहन्छु । धन्यवाद !  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सीता कुमारी नेपाली । यसपधछ माननीय श्री ददनबन्ध ुशे्रष्ट तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससीीततााककुुममााररीी  ननेेपपााललीीःः  माननीय सभामखु महोदय, आधथाक वर्ा २०७६/७७ को बजेट 
वक्तव्यभन्दा अगाधि नीधत कायाक्रम आयो, नीधत कायाक्रमपधछ बजेट वक्तव्य आयो। र आज हामी वाष्ट्रर्ाक 
ष्ट्रवकास कायाक्रमका बारेमा छलफल गरररहेका छौं । उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालय 
अन्तगातका दफावार छलफलमा हामी भाग धलंदै गदाा अजघल्लो मन्त्रालयका ष्ट्रवर्यमा भाग धलने अवस्था 
रहेन । र मन्त्रीज्यूहरूले जवाफ पधन ददइराख् न ुभएको छ । मलाई कस्तो लाधगरहेको छ भने पढाए पढाए 
पाठ सोह्र दनुा आठ’ भन्ने खालको जस्तो जस्थधत काग कराउाँदै जान्छ ष्ट्रपना सकु्दै जान्छ, भन्ने जस्तो खालको 
अवस्था कताकता त्यस्तै प्रकारको महशसु भइराखेको छ । र यो मन्त्रालयमा त्यसो नहोस ्भन्नका लाधग 
सभामखुमाफा त ् म अनरुोध गना चाहन्छु । मैले यो मन्त्रालय अन्तगात बोल्दै गदााखेरर अधलकधत 
ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब पधन गना मन लाग्यो मलाई । अध्ययन गदै जााँदाखेरर २६ वटा पेज छन,् यसमा प्रशासधनक 
खचातफा  २७ वटा धसररयल नम्बर छ तर त्यो धसररयल नम्बर अनसुार जनु बजेटहरू राजखएको छ, त्यसको 
एकम�ु यधत भनेर लेजखएन ष्ट्रकन होला ? के कारर्ले होला ? एकम�ु लेख्दाखेरर धेरै बजेट देजखन्छ भनेर 
हो या अरु कारर्ले हो ? मैले बझु्न सष्ट्रकन । र हेधलप्याि १५ वटा, १५ वटा हेधलप्यािमा काधलकोटमा 
३ वटा, हमु्ला, िोल्पा, रुकुम, जमु्ला, दैलेखमा २/२ ओटा मगु ुर जाजरकोटमा १/१ वटा हेधलप्याि राख् ने 
छुट्याइएको रहेछ । सखेुत र सल्यान छुटेछ । सखेुतमा त एयरपोटा छाँदैछ, सल्यान ष्ट्रकन छुट्यो होला 
मलाई दंग लाग्याछ । ष्ट्रकन छुट्यो होला सल्यान ? र सखेुतमा पधन ष्ट्रवकट क्षेत्र छ, पजिमको लगाम, छाप्र,े 

र पूवाको धारापानी असाध्यै ष्ट्रवकट छ, यो सगुम भएता पधन कर्ााली प्रदेशको राजधानी भएतापधन यहााँ पधन 
ष्ट्रवकट छ, हेधलप्याि यहााँ पधन आवश्यकता पछा तर ष्ट्रकन यो छुट्याइएको होला मैले बझु्न सष्ट्रकन । र 
अको कुरा एक सय एक ओटा प्रदेश पष्ट्रहचान गरेका पयाटकीय गन्तव्यहरू यहााँ भनेर शीर्ाक आएको छ, 

त्यसका धनम्ती २५ करोि छुट्याइएको छ । त्यो २५ करोिमा यसो ष्ट्रहसाब गदैगदाा यहााँचाष्ट्रहाँ कालीकोट 
जजल्लामा ४ वटा त्यसमा चाष्ट्रहाँ ३ करोि ५५ लाख । सल्यानमा ५ वटा २ करोि ४० लाख । 
िोल्पामा ५ वटा २ करोि ३५ लाख । सखेुतमा ६ वटा ३ करोि ६० लाख । रुकुममा ३ वटा १ 
करोि ५० लाख । हमु्लामा ३ वटा १ करोि ६० लाख । दैलेखमा ५ वटा ४ करोि । मगुमुा २ 
वटा १ करोि ६० लाख । जाजरकोटमा २ वटा १ करोि ६० लाख । जमु्लामा ३ वटा २ करोि ८० 
लाख । यसरी हेदााखेरर २५ करोि त्यो पगु्छ ? एक सय एक वटा गन्तव्यमा जम्मा ३८ वटा मातै्र हो त 
बजेट छुट्याउन ुपने ? त्यो ६३ वटा योजनाहरू कता गए ? ६३ वटा पयाटकीय गन्तव्यहरू छैन ? त्यो 
उल्लेख गनुापछा ष्ट्रक पदैन ती पयाटकीय गन्तव्यहरूको पधन त ष्ट्रवकास गनुापछा होला । त्यसको पधन 
संरक्षर् गनुापछा होला यो । अब जानी जानी छुटाइएको हो या फेरर अको आधथाक वर्ामा ६३ ओटा 
योजनालाई समावेश गलाा बजेट सम्बोधन गनाका लाधग हो मैले बझु्न सष्ट्रकन । र अको कुरा पदमागाको 
कुरा गदााखेरर ११ करोि ४० लाख छुट्याइएको रहेछ । र यसमा चाष्ट्रहाँ िोल्पामा ८ वटा छ, २ करोि 
१५ लाख । हमु्लामा ९ वटा छ, २ करोि । कालीकोटमा ३ वटा छ, ७५ लाख । जमु्लामा ५ वटा 
छ, एक करोि ४० लाख । मगुमुा ८ वटा छ, २ करोि १५ लाख । दैलेखमा एउटा छ, २५ लाख । 
सखेुतमा ३ वटा छ, ६५ लाख । सल्यानमा ३ वटा छ, एक करोि । रुकुममा छैन, अजघल्लो वर्ा नै बढी 
परेर होला अष्ट्रहले रुकुममा नभको । जाजरकोटमा ३ वटा, एक करोि ५ लाख । यसरी पदमागाहरू 
छुट्याइएको छ र मैले मेरो लेटरप्यािमा ददएको एउटा चाष्ट्रहाँ परेछ, २५ लाखको छुट्याइएछ अरुभन्दा 
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एकदम कमै छुट्याइएको मैले यहााँ बझेुको छु र जलाधार पूवााधारको कुरा गदााखेरर जलयात्राको पूवााधार 
कस्तो प्रकारको हनु्छ ? मैले बझु्नै सष्ट्रकन, प्र� भइन म त्यसैले गदााखेरर मैले यो प्रश्न गना चाहन्छु । अब 
कधत धेरै ष्ट्रहसाब गनुा, ष्ट्रहसाबैष्ट्रहसाब गदाा फेरर अरु ष्ट्रवर्य पधन छुट्ला भन्ने पधन लाग्यो, त्यही भएर मैले 
पयाटन सिक पूवााधारको ष्ट्रहसाब गररन । अब समन्याष्ट्रयक, सन्तधुलत नभइसकेपधछ कधत ष्ट्रहसाब गनुा भनेर 
मैले त्यो ष्ट्रवर्य गररन । अजघल्लो वर्ा सखेुतको मटेला ठाटीकााँिा ढुवानी चलुी मौलाहालेमा १ करोि धथयो 
अष्ट्रहले त ३० लाख घटाएर ७० लाखमा मातै्र आएछ । ष्ट्रकन हो ? त्यो तीस लाख कुन आधारमा 
हटाइयो ? प्र� हनु चाहन्छु । र ताल तथा सीमसार संरक्षर् र व्यवस्थापनको योजना पधन रैछ । त्यो 
योजना हेदै गदााखेरर कर्ााली प्रदेशको राजधानीबाट नजजकै यो वीरेन्रनगरसाँग जोधिएको बराहताल 
गाउाँपाधलका अन्तगात बराहताल छ, त्यो पधन सीमसार क्षेतै्र पछा, त्यो क्षेत्रलाई हामीले संरक्षर् गना सक्यौं, 
त्यसको ष्ट्रवकास गना सक्यौं भने कर्ााली प्रदेशको राजधानीका पयाटकीय क्षते्र घमु्दै गदाा नजजकको त्यो 
ताल पधन घमु्न सष्ट्रकने, पयाटकहरू त्यहााँ धभत्र्याउन सष्ट्रकने अवस्था हनु्छ । त्यले गदााखेरर यो छुटेको 
जस्तो लाग्यो, यलाई चाष्ट्रहाँ समावेश गदाा राम्र ैहनु्छ भन्ने लागेको छ । पयाटकीय, धाधमाक र ऐधतहाधसक 
स्थलहरूको पूवााधार धनमाार् शीर्ाकै छ, त्यो पूवााधार धनमाार्मा अध्ययन गदैगदाा त मजन्दरैमजन्दर र गमु्बा 
मातै्र मैले भेटेँ । हाम्रो राि, धमा धनरपेक्ष राि होइन ? हामीले मजन्दर र गमु्बालाई सम्बोधन गदैगदाा 
मजस्जत र चचालाई ष्ट्रकन हामीले यहााँ समावेश गना सकेनौं ? मजस्जत पधन छ, हाम्रो प्रदेशमा चचाहरू पधन 
छन,् त्यहााँ खै त राज्यले सम्बोधन गनुापने होइन ? यो सम्बोधन नगरेको मैले अनभुधूत गरेको छु । त्यस्तै 
यहााँ एउटा छ शीर्ाक हैन, जस्तो ठेगानाहरू अस्प� भए, देउती बज्यै मजन्दर भनेर लेजखयो अब वीनपा 
लेख्याछ त्यो वीनपा १० र ११ को बीचमा पछा के त्यो एकदम सााँधमा पछा त्यही हो ष्ट्रक अरु देउती 
बज्यै हो । देउती बज्यैका सात बष्ट्रहनी छन,् सात बष्ट्रहनी कुन देउतीबज्यै हो, प्र� नभको जस्तो मैले 
संरक्षर् गरेँ । र यी ऐधतहाधसक स्थलको संरक्षर् गदैगदााखेरर जस्तो ऋष्ट्रर्ओढार, लेकवेशी नगरपाधलकामा 
ऋष्ट्रर्ओढार छ, त्यो ऋष्ट्रर्ओढार भनेको ऋष्ट्रर्मधुनहरूले त्यहााँ गएर तपस्या गरेको ठाउाँ हो त्यो । त्यो 
ऐधतहाधसक स्थल हो, त्यसको संरक्षर् र ष्ट्रवकास गनुापने आवश्यकता हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन ? र नजजकै, यो 
सदरमकुाम नजजकै लेकवेशी नगरपाधलका धभतै्र पछा, ष्ट्रवरधस�, चमेरे गफुा । यसमा लगभग िेढ दईु लाख 
चमेराहरू त्यहााँ बस्छ, एकदम ठूलो ओढार छ । चमेरे गफुा हो त्यो, त्यो गफुाको संरक्षर् र ष्ट्रवकास 
गनुापने आवश्यकता देजखएको छ । त्यले गदााखेरर यी ऐधतहाधसक स्थलहरू पधन हामीले राख् न जरुरी छ । 
र अको यहााँ होमस्टे भन्ने आएको छ, होमस्टेमा हामीले जनु बजेट, जनु स्केलमा बजेट हालेका छौं धन, 

होमस्टे संचालन गनाका धनम्ती हामीले ताधलम गने होला, त्यसको धनम्ती बाटो देखाउने होला, यो तररकाबाट 
होमस्टे संचालन गनुापछा होला भन्ने तररकाबाट आउनपुने भन्दा पधन होमस्टेका धनम्ती अब होटलै बनाइददने 
जस्तो गरेर बजेट आएको मैले अनभुधूत गरेको छु । र यहााँ सखेुत जजल्लामा थारु होमस्टे भनेर लेजखएको 
छ । यसको पधन ठेगाना अस्प� छ, वीनपा ९ मा त्यो पातालगंगामा पछा, जहााँ थारु समदुायले त्यहााँ 
होमस्टेका धनजम्त आफ्नो घरमा चाष्ट्रहाँ दईु ओटा कोठामा चाष्ट्रहाँ बेि पाहनुाका धनम्ती बेिहरू बनाएको मैले 
देखेको छु, त्यले गदााखेरर ठेगाना अस्प� भयो, र स्प� लेख्दा राम्रो हनु्छ । लघउुद्मोगसाँग सम्बजन्धत मष्ट्रहला 
दधलत यवुाका जनु कायाक्रम छ, त्यसमा कायाष्ट्रवधध राम्रो बनाएर जााँदा राम्रो हनु्छ भन्ने कुरा म राख् न 
चाहन्छु । र यहााँ कधतपय उद्मोगहरू व्यजक्तगत उद्मोगहरूलाई चाष्ट्रहाँ बजेट छुट्याइएको छ । थपु्र ैनामहरू 
छन ्अब सबै नाम पढ्दा पहेंलो बता ी बधलसकेको छ मैले सबै नाम पष्ट्रढन । जस्तो ऋष्ट्रर्राज फलफूल 
प्रशोधन उद्मोग, यो कुनै समूह, सहकारीको होइन जस्तो लाग्छ मलाई । अरु त अरु द सपुर ओली 
सेनेटरी प्याि उत्पादन उद्मोग, अब काठ उद्मोग, ब्लक उद्मोग, इटा उद्मोग, ड्राइजक्लधनक उद्मोग, 

ड्राइजक्लधनक उद्मोग हनु्छ ? कस्तो हनु्छ ड्राइजक्लधनक उद्मोग ? मैले देखेको छैन । कजम्तमा बरु हामीले 
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एकदम कमै छुट्याइएको मैले यहााँ बझेुको छु र जलाधार पूवााधारको कुरा गदााखेरर जलयात्राको पूवााधार 
कस्तो प्रकारको हनु्छ ? मैले बझु्नै सष्ट्रकन, प्र� भइन म त्यसैले गदााखेरर मैले यो प्रश्न गना चाहन्छु । अब 
कधत धेरै ष्ट्रहसाब गनुा, ष्ट्रहसाबैष्ट्रहसाब गदाा फेरर अरु ष्ट्रवर्य पधन छुट्ला भन्ने पधन लाग्यो, त्यही भएर मैले 
पयाटन सिक पूवााधारको ष्ट्रहसाब गररन । अब समन्याष्ट्रयक, सन्तधुलत नभइसकेपधछ कधत ष्ट्रहसाब गनुा भनेर 
मैले त्यो ष्ट्रवर्य गररन । अजघल्लो वर्ा सखेुतको मटेला ठाटीकााँिा ढुवानी चलुी मौलाहालेमा १ करोि धथयो 
अष्ट्रहले त ३० लाख घटाएर ७० लाखमा मातै्र आएछ । ष्ट्रकन हो ? त्यो तीस लाख कुन आधारमा 
हटाइयो ? प्र� हनु चाहन्छु । र ताल तथा सीमसार संरक्षर् र व्यवस्थापनको योजना पधन रैछ । त्यो 
योजना हेदै गदााखेरर कर्ााली प्रदेशको राजधानीबाट नजजकै यो वीरेन्रनगरसाँग जोधिएको बराहताल 
गाउाँपाधलका अन्तगात बराहताल छ, त्यो पधन सीमसार क्षेतै्र पछा, त्यो क्षेत्रलाई हामीले संरक्षर् गना सक्यौं, 
त्यसको ष्ट्रवकास गना सक्यौं भने कर्ााली प्रदेशको राजधानीका पयाटकीय क्षते्र घमु्दै गदाा नजजकको त्यो 
ताल पधन घमु्न सष्ट्रकने, पयाटकहरू त्यहााँ धभत्र्याउन सष्ट्रकने अवस्था हनु्छ । त्यले गदााखेरर यो छुटेको 
जस्तो लाग्यो, यलाई चाष्ट्रहाँ समावेश गदाा राम्र ैहनु्छ भन्ने लागेको छ । पयाटकीय, धाधमाक र ऐधतहाधसक 
स्थलहरूको पूवााधार धनमाार् शीर्ाकै छ, त्यो पूवााधार धनमाार्मा अध्ययन गदैगदाा त मजन्दरैमजन्दर र गमु्बा 
मातै्र मैले भेटेँ । हाम्रो राि, धमा धनरपेक्ष राि होइन ? हामीले मजन्दर र गमु्बालाई सम्बोधन गदैगदाा 
मजस्जत र चचालाई ष्ट्रकन हामीले यहााँ समावेश गना सकेनौं ? मजस्जत पधन छ, हाम्रो प्रदेशमा चचाहरू पधन 
छन,् त्यहााँ खै त राज्यले सम्बोधन गनुापने होइन ? यो सम्बोधन नगरेको मैले अनभुधूत गरेको छु । त्यस्तै 
यहााँ एउटा छ शीर्ाक हैन, जस्तो ठेगानाहरू अस्प� भए, देउती बज्यै मजन्दर भनेर लेजखयो अब वीनपा 
लेख्याछ त्यो वीनपा १० र ११ को बीचमा पछा के त्यो एकदम सााँधमा पछा त्यही हो ष्ट्रक अरु देउती 
बज्यै हो । देउती बज्यैका सात बष्ट्रहनी छन,् सात बष्ट्रहनी कुन देउतीबज्यै हो, प्र� नभको जस्तो मैले 
संरक्षर् गरेँ । र यी ऐधतहाधसक स्थलको संरक्षर् गदैगदााखेरर जस्तो ऋष्ट्रर्ओढार, लेकवेशी नगरपाधलकामा 
ऋष्ट्रर्ओढार छ, त्यो ऋष्ट्रर्ओढार भनेको ऋष्ट्रर्मधुनहरूले त्यहााँ गएर तपस्या गरेको ठाउाँ हो त्यो । त्यो 
ऐधतहाधसक स्थल हो, त्यसको संरक्षर् र ष्ट्रवकास गनुापने आवश्यकता हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन ? र नजजकै, यो 
सदरमकुाम नजजकै लेकवेशी नगरपाधलका धभतै्र पछा, ष्ट्रवरधस�, चमेरे गफुा । यसमा लगभग िेढ दईु लाख 
चमेराहरू त्यहााँ बस्छ, एकदम ठूलो ओढार छ । चमेरे गफुा हो त्यो, त्यो गफुाको संरक्षर् र ष्ट्रवकास 
गनुापने आवश्यकता देजखएको छ । त्यले गदााखेरर यी ऐधतहाधसक स्थलहरू पधन हामीले राख् न जरुरी छ । 
र अको यहााँ होमस्टे भन्ने आएको छ, होमस्टेमा हामीले जनु बजेट, जनु स्केलमा बजेट हालेका छौं धन, 

होमस्टे संचालन गनाका धनम्ती हामीले ताधलम गने होला, त्यसको धनम्ती बाटो देखाउने होला, यो तररकाबाट 
होमस्टे संचालन गनुापछा होला भन्ने तररकाबाट आउनपुने भन्दा पधन होमस्टेका धनम्ती अब होटलै बनाइददने 
जस्तो गरेर बजेट आएको मैले अनभुधूत गरेको छु । र यहााँ सखेुत जजल्लामा थारु होमस्टे भनेर लेजखएको 
छ । यसको पधन ठेगाना अस्प� छ, वीनपा ९ मा त्यो पातालगंगामा पछा, जहााँ थारु समदुायले त्यहााँ 
होमस्टेका धनजम्त आफ्नो घरमा चाष्ट्रहाँ दईु ओटा कोठामा चाष्ट्रहाँ बेि पाहनुाका धनम्ती बेिहरू बनाएको मैले 
देखेको छु, त्यले गदााखेरर ठेगाना अस्प� भयो, र स्प� लेख्दा राम्रो हनु्छ । लघउुद्मोगसाँग सम्बजन्धत मष्ट्रहला 
दधलत यवुाका जनु कायाक्रम छ, त्यसमा कायाष्ट्रवधध राम्रो बनाएर जााँदा राम्रो हनु्छ भन्ने कुरा म राख् न 
चाहन्छु । र यहााँ कधतपय उद्मोगहरू व्यजक्तगत उद्मोगहरूलाई चाष्ट्रहाँ बजेट छुट्याइएको छ । थपु्र ैनामहरू 
छन ्अब सबै नाम पढ्दा पहेंलो बता ी बधलसकेको छ मैले सबै नाम पष्ट्रढन । जस्तो ऋष्ट्रर्राज फलफूल 
प्रशोधन उद्मोग, यो कुनै समूह, सहकारीको होइन जस्तो लाग्छ मलाई । अरु त अरु द सपुर ओली 
सेनेटरी प्याि उत्पादन उद्मोग, अब काठ उद्मोग, ब्लक उद्मोग, इटा उद्मोग, ड्राइजक्लधनक उद्मोग, 

ड्राइजक्लधनक उद्मोग हनु्छ ? कस्तो हनु्छ ड्राइजक्लधनक उद्मोग ? मैले देखेको छैन । कजम्तमा बरु हामीले 
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उत्पादन गरेको घरेल ुसामग्रीहरूलाई धबक्रीष्ट्रवतरर् गनाका धनजम्त बरु त्यो ष्ट्रकजन्दयौं र धबक्री गरौं, कर्ााली 
प्रदेश सरकारले व्यापार गरोस ् तर यो उद्मोग, व्यजक्तगत उद्मोगहरूमा लगानी नगरोस ् । व्यजक्तगत 
उद्मोगहरूलाई सम्बिान गनाका धनजम्त केही सहयोग गना सष्ट्रकन्छ तर ती व्यजक्तगत उद्मोगै संचालन गने 
गरी जनु प्रकारबाट बजेट छुट्याइएको छ, यो सह्य (समयलाई ध्यान ददऊाँ  माननीय सदस्य) हुाँदैन । 
सभामखु महोदय, म एक धमनेटमा सक्नेछु, धेरै छैन । र मदानेचौरमा जधिबटुी प्रशोधन केन्रका धनजम्त एक 
करोि अजघल्लो वर्ा छुट्याइएको धथयो त्यहााँ पधन २० लाख कता हरायो । र छाला प्रशोधन र धनमाार् 
उद्मोगको धनम्ती हामीले सखेुत जजल्ला भनेर भनेका धथयौं, त्यहााँ चाष्ट्रहाँ लेकवेशी नगरपाधलका भनेर उल्लेख 
भको छ, त्यो लेकवेशी नगरपाधलका नभइकन, त्यहााँ जहााँ सम्भावना हनु्छ, त्यहााँ नै खोल्ने हो । सखेुत 
जजल्लामा हामीले छाला प्रशोधन र धनमाार् उद्मोग संचालन गदाा राम्रो हनु्छ भन्न ेकुरा म राख् न चाहन्छु । 
र अन्त्यमा कर्ााली प्रदेशको समषृ्ट्रि र ष्ट्रवकासका लाधग आयआजान गने गरी उद्मोग र पयाटनको महत्वपूर्ा 
भधूमका हनु्छ । त्यसैले समन्याष्ट्रयक र सन्तधुलत पररर्ाम आउने गरी ५१ प्रधतशत बहआुयाधमक गररबीको 
अन्त्य हनेु गरी यो बजेट आएको छ त ? र म अन्तमा के भन्न चाहन्छु भने माननीयज्यूहरूले जनु 
प्रकारको रचनात्मक सल्लाह र सझुावहरू ददनभुएको छ, त्यसको ग्रहर् गदै यो बजेटलाई केही सधुारेर 
ल्याइयो भने अवश्य पधन कर्ााली प्रदेशले चाहेको जस्तै समिृ कर्ााली र सखुारी कर्ाालीबासी हनेुछन ्भन्न े
कुरा राख् न चाहन्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय श्री ददनबन्ध ुशे्रष्ट । यसपधछ माननीय श्री कौजशलावती खत्री तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददददननबबन्न्धधु ु श्रशेे्रष्टष्टःः माननीय सभामखु महोदय, आज छलफलमा हामीसाँग, हाम्रो हातमा उद्मोग, 

पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक आधथाक वर्ा २०७६/७७ को वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रमको 
पजुस्तका छ । मलाई लाग्दछ, यो मन्त्रालयहरू यधत महत्वपूर्ा मन्त्रालय हो, उद्मोग, पयाटन, वन तथा 
वातावरर् मन्त्रालय, यो मन्त्रालयले सही ढंगले बजेट ष्ट्रवधनयोजन कायाक्रम ष्ट्रवधनयोजन गरेको खण्िमा 
कर्ााली प्रदेशलाई समषृ्ट्रि र ष्ट्रवकासलाई यहााँका जनतालाई सखुी देख् न धेरै टाढा धथएन तर सरसती यो 
ष्ट्रकताब पढ्दा कर्ााली प्रदेशका आम जनताले जनु अपेक्षा राखेका धथए, त्यो भावना ष्ट्रवपरीत यो ष्ट्रकताबमा 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन गररएको छ । सभामखु महोदय, अको कुरो बजेट ष्ट्रवधनयोजन गदाा मलाई लाग्यो, माननीय 
संसदज्यूहरूको राय सझुावभन्दा पधन धबचौधलयाहरूको राय सझुावले प्रभाव पारेको मैले महशसु गरेको छु, 

सभामखु महोदय । यो ष्ट्रकताब पढ्दा संघीय ष्ट्रवरोधीहरूलाई, संघीय अफाप भन्नेहरूलाई बल पयुााउने 
ष्ट्रकधसमका बजेट ष्ट्रवधनयोजन कायाक्रम गररएको छ, यो ष्ट्रकताबले कर्ााली प्रदेशका आम जनताको ष्ट्रहतमा 
छैन र उहााँहरूको भावना प्रधतकूल छ, त्यसैले माननीय सभामखु महोदय, म कर्ााली प्रदेशका आम जनताका 
भावना ष्ट्रवपरीत आएको यो ष्ट्रकताब वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रममा छलफलको औजचत्य म ठान्दैन । र 
माननीय सभामखुज्यू माफा त ्सम्बजन्धत मन्त्रालयमा यो ष्ट्रकताब ष्ट्रफताा गना चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःःमाननीय श्री कौजशलावती खत्री, यसपधछ माननीय श्री अमतृा शाही तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककौौजजशशललााववततीी  खखत्रत्रीीःः माननीय सभामखु महोदय, मेरो आफ्नै गलाको समस्याको कारर् मैले 
यहााँभन्दा अजघल्लो ष्ट्रवधनयोजन वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रममा भाग धलन सष्ट्रकन, आज पधन मैले भाग धलइन 
भने, यो सझुाव ददनको लाधग अझैं पधन मैले एक वर्ा पजखानपुछा र मेरो जजल्लाका जनताले एक वर्ा होइन, 

पााँचै वर्ा पधन न्याय पाउने छैनन ्भन्न ेजस्तो मलाई अनभुधूत भएकोले म कधतसम्मन मेरो गलाले साथ ददन्छ 
आफूलाई लागेको सझुाव ददन चाहन्छु । माननीय सभामखु महोदय, हामीले लगातार दईु ददन अजघदेजख 
कर्ााली प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रीले सभामा पेश गनुाभएको कर्ााली ष्ट्रवधनयोजन 
ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको मन्त्रालयमा छलफल गदै आज उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् 
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मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रमको छलफल गने क्रममा छौं । कसरी भनौं म, सबै कायाक्रम यधत 
उपलजब्धमूलक छैनन ्भनेर, एकागत कायाक्रम मात्र केही उपलजब्धमूलक भएको मलाई आफूलाई लागेको 
छ, जम्मै कायाक्रमहरू तपाईले सन्तलुन धमलाउनको लाधग अधल प्रयास गनुापने धथयो मन्त्रीज्यू । पोहोरसाल 
पधन हामीलाई अन्याय भएकै धथयो, तपाईंले भन्नुभएकै धथयो, अको साल यसलाई सन्तलुन गरेर लैजानेछु, तर 
जाजरकोटी जनताले त एउटा छ धन गाउाँघरमा भाकामा गाइने गीता अष्ट्रहले ददएइ आइसल ददएइ, खाउाँला 
कष्ट्रहले जजएइ’ भन्ने जस्तो मलाई अनभुधूत भाछ, त्यस्तै अनभुधूत मेरा जजल्लाका मान्छेले गरेका छन ् । 
सबभन्दा कम ष्ट्रवधनयोजन भएको बजेट पधन मेरै जजल्लामा छ, त्यसपधछ मगुमुा भएजस्तो मलाई लाग्छ । 
मैले जनु नीधत तथा कायाक्रममा मेरो सझुाव राख् ने क्रममा मैले भनेकी धथएाँ, मन्त्री नभएकै दृ�ान्तले हो त 
सााँच्चै प्रमाजर्त भएजस्तो लागेको छ मन्त्रीज्यू । खै मैले ष्ट्रकताब राम्रोसाँग अध्ययन गना नजानेर हो ष्ट्रक या 
मेरो ब्रम्हले यही देखेर हो । यो ष्ट्रकताबमा हेदै जााँदा यसको कहााँ त्यस्तो दृ�ान्त रह्यो भन्ने कुरा म भन्न 
चाहन्छु । पेज नं. ९ देजख १६ सम्म सात वटा कायाक्रममा बजेट छुट्याएको छ, सभामखु महोदय तर 
मेरो जजल्लामा त्यो अन्तगातको शीर्ाकमा एउटा मातै्र कायाक्रम छुट्याएको छ, एउटा मातै्र कायाक्रममा बजेट 
छ । ५० लाख छुट्याएको छ, त्यो यवुा तथा स्वरोजगार कायाक्रममा मात्र त्यो बजेट छ । यस्तै १७ 
देजख २२ सम्म पधन सात वटा कायाक्रम छन ् मेरो जजल्लामा छ वटा मातै्र छुट्याएको छ । यस्तै थपु्र ै
दृ�ान्तहरू छन ् यस्तो दृ�ान्तले कष्ट्रहले न्याय पाउला ? हामी भन्ने गछौं, कम्यूधन�हरू अन्तरााष्ट्रियवादी 
हनु्छन ्रे । त्यो कुरा रे मा मातै्र सीधमत गनुाभएन । आजखरी मन्त्रीज्यूहरूको जवाफ सनु्दा पधन मलाई के 
लाग्छ भने । रत् नपाका मा जनु मकुुन्दे छ त्यले असाध्यै माधमाक कुरा र असाध्यै, असाध्यै जनताओवै कुरा 
गछा तर त्यो कुरा सधुनददने कसले ? त्यस्तै हामी सांसदहरूले रो�मबाट बोधलएका कुरा त्यस्तै भएजस्तो 
मलाई अनभुधूत भएको छ । सभामखु महोदय, यधत मात्र होइन, जनु कायाक्रमहरू आएका छन,् जाजरकोटमा 
छुट्याएका छन,् ती कायाक्रम पधन ष्ट्रप्रन्ट धमस्टेकले नामहरू पधन फरक पना गएका छन ्। जस्तै गामेन्ट 
उद्मोग छेिागाि ५ मा हो त्यहााँ ८ जना थोरै मात्र जग्गा भएका ष्ट्रकसानहरूले आफ्नो जग्गा छेिागाि 
नगरपाधलकाको नाममा गररददएका छन,् उद्मोग स्थापना गनाको लाधग । र त्यो वनगाि ५ जाजरकोट भनी 
आएको छ, त्यो वनगाि ५ जाजरकोट होइन, छेिागाि ५ जाजरकोट हो । र यस्तै गरी कृष्ट्रर् सिक, यस्तै 
गरी पयाटन सिक भनेर माधलका, सयुिामाधलका २ भनेर आएको छ, त्यो सयुिामाधलका २ होइन, 

जशवालयदेजख सयुिा हुाँदै पयाटन सिक हो, हो जस्तो लाग्छ । यस्तै, यस्तैयस्तै ष्ट्रवभेद फेरर पधन जाजरकोटी 
जनताले सहनपुरेको छ, यस्तो ष्ट्रवभेद कधत ददनसम्म सहन सष्ट्रकन्छ ? र मैले भखारै पधन अजस्त नीधत तथा 
कायाक्रममा भनेकी धथएाँ र कुन मूल्य चकुाउनपुने हो के गना पने हो, त्यो हामी गना तयार छौं जाजरकोटका 
जनप्रधतधनधध भनेको धथएाँ । यदद मन्त्रीज्यूलाई टाइम छ भने म यही रो�मबाट आग्रह गना चाहन्छु, 

मन्त्रालयलाई व्ययभार नपने गरी मेरो जजल्लाको क्षेत्र नं. २ को ष्ट्रटकाचौर र जनुीचााँदेमा गएर एकधछन 
अनगुमन गनाको लाधग म मेरो सारसामले नपगु्ला मेरो घरखचा कटाएर हजरुलाई त्यहााँ देखाउन चाहन्छु 
ष्ट्रकनभने मेरो जजल्ला जहााँ हवाइसेवा मैदान एउटा पधन छैन, त्यहााँ एउटा मातै्र हेधलप्याि भनेर व्यवस्था 
गररएको छ । नीधत तथा कायाक्रम अनसुार त प्रत्येक स्थानीय तहमा एउटा हेधलप्याि भधनएको हो तर 
पधन जाजरकोट जजल्ला साष्ट्रवकको कर्ााली जस्तै, त्यस्तै दखुारी जजल्ला हो । त्यहााँभन्दा सगुम जजल्ला 
होइन, त्यहााँ गएर एकजोटी स्थान आफ्ना दृष्ट्र�हरू राख् नसु ्त । त्यहााँका सतु्केरी अस्पताल आउन नपाएर, 
घरको धरुीमा िोरी लगाएर त्यही िोरीमा सतु्केरी हनु नपाएर मरेका छन ्। भीरबाट खसेका मान्छेहरू 
स्टेचरमा बोक्दाबोक्दै गािी चल्ने ठाउाँ अस्थायी रूपमा छेिागाि नगरपाधलकाको थलह ल्याउाँदाल्याउाँदै 
उनीहरूले प्रार् त्याग्न परेको छ । यो दृ�ान्तलाई कले हेरददने । यसैले मन्त्रीज्यू, फेरर पधन यो बजेटलाई 
यस्तैगरी राख् नभुयो भने तपाईं त, तपाईंहरू दशै जजल्लाको मन्त्री होला धन । आफ्नो कर्ाालीका साष्ट्रवकका 
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मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रमको छलफल गने क्रममा छौं । कसरी भनौं म, सबै कायाक्रम यधत 
उपलजब्धमूलक छैनन ्भनेर, एकागत कायाक्रम मात्र केही उपलजब्धमूलक भएको मलाई आफूलाई लागेको 
छ, जम्मै कायाक्रमहरू तपाईले सन्तलुन धमलाउनको लाधग अधल प्रयास गनुापने धथयो मन्त्रीज्यू । पोहोरसाल 
पधन हामीलाई अन्याय भएकै धथयो, तपाईंले भन्नुभएकै धथयो, अको साल यसलाई सन्तलुन गरेर लैजानेछु, तर 
जाजरकोटी जनताले त एउटा छ धन गाउाँघरमा भाकामा गाइने गीता अष्ट्रहले ददएइ आइसल ददएइ, खाउाँला 
कष्ट्रहले जजएइ’ भन्ने जस्तो मलाई अनभुधूत भाछ, त्यस्तै अनभुधूत मेरा जजल्लाका मान्छेले गरेका छन ् । 
सबभन्दा कम ष्ट्रवधनयोजन भएको बजेट पधन मेरै जजल्लामा छ, त्यसपधछ मगुमुा भएजस्तो मलाई लाग्छ । 
मैले जनु नीधत तथा कायाक्रममा मेरो सझुाव राख् ने क्रममा मैले भनेकी धथएाँ, मन्त्री नभएकै दृ�ान्तले हो त 
सााँच्चै प्रमाजर्त भएजस्तो लागेको छ मन्त्रीज्यू । खै मैले ष्ट्रकताब राम्रोसाँग अध्ययन गना नजानेर हो ष्ट्रक या 
मेरो ब्रम्हले यही देखेर हो । यो ष्ट्रकताबमा हेदै जााँदा यसको कहााँ त्यस्तो दृ�ान्त रह्यो भन्ने कुरा म भन्न 
चाहन्छु । पेज नं. ९ देजख १६ सम्म सात वटा कायाक्रममा बजेट छुट्याएको छ, सभामखु महोदय तर 
मेरो जजल्लामा त्यो अन्तगातको शीर्ाकमा एउटा मातै्र कायाक्रम छुट्याएको छ, एउटा मातै्र कायाक्रममा बजेट 
छ । ५० लाख छुट्याएको छ, त्यो यवुा तथा स्वरोजगार कायाक्रममा मात्र त्यो बजेट छ । यस्तै १७ 
देजख २२ सम्म पधन सात वटा कायाक्रम छन ् मेरो जजल्लामा छ वटा मातै्र छुट्याएको छ । यस्तै थपु्र ै
दृ�ान्तहरू छन ् यस्तो दृ�ान्तले कष्ट्रहले न्याय पाउला ? हामी भन्ने गछौं, कम्यूधन�हरू अन्तरााष्ट्रियवादी 
हनु्छन ्रे । त्यो कुरा रे मा मातै्र सीधमत गनुाभएन । आजखरी मन्त्रीज्यूहरूको जवाफ सनु्दा पधन मलाई के 
लाग्छ भने । रत् नपाका मा जनु मकुुन्दे छ त्यले असाध्यै माधमाक कुरा र असाध्यै, असाध्यै जनताओवै कुरा 
गछा तर त्यो कुरा सधुनददने कसले ? त्यस्तै हामी सांसदहरूले रो�मबाट बोधलएका कुरा त्यस्तै भएजस्तो 
मलाई अनभुधूत भएको छ । सभामखु महोदय, यधत मात्र होइन, जनु कायाक्रमहरू आएका छन,् जाजरकोटमा 
छुट्याएका छन,् ती कायाक्रम पधन ष्ट्रप्रन्ट धमस्टेकले नामहरू पधन फरक पना गएका छन ्। जस्तै गामेन्ट 
उद्मोग छेिागाि ५ मा हो त्यहााँ ८ जना थोरै मात्र जग्गा भएका ष्ट्रकसानहरूले आफ्नो जग्गा छेिागाि 
नगरपाधलकाको नाममा गररददएका छन,् उद्मोग स्थापना गनाको लाधग । र त्यो वनगाि ५ जाजरकोट भनी 
आएको छ, त्यो वनगाि ५ जाजरकोट होइन, छेिागाि ५ जाजरकोट हो । र यस्तै गरी कृष्ट्रर् सिक, यस्तै 
गरी पयाटन सिक भनेर माधलका, सयुिामाधलका २ भनेर आएको छ, त्यो सयुिामाधलका २ होइन, 

जशवालयदेजख सयुिा हुाँदै पयाटन सिक हो, हो जस्तो लाग्छ । यस्तै, यस्तैयस्तै ष्ट्रवभेद फेरर पधन जाजरकोटी 
जनताले सहनपुरेको छ, यस्तो ष्ट्रवभेद कधत ददनसम्म सहन सष्ट्रकन्छ ? र मैले भखारै पधन अजस्त नीधत तथा 
कायाक्रममा भनेकी धथएाँ र कुन मूल्य चकुाउनपुने हो के गना पने हो, त्यो हामी गना तयार छौं जाजरकोटका 
जनप्रधतधनधध भनेको धथएाँ । यदद मन्त्रीज्यूलाई टाइम छ भने म यही रो�मबाट आग्रह गना चाहन्छु, 

मन्त्रालयलाई व्ययभार नपने गरी मेरो जजल्लाको क्षेत्र नं. २ को ष्ट्रटकाचौर र जनुीचााँदेमा गएर एकधछन 
अनगुमन गनाको लाधग म मेरो सारसामले नपगु्ला मेरो घरखचा कटाएर हजरुलाई त्यहााँ देखाउन चाहन्छु 
ष्ट्रकनभने मेरो जजल्ला जहााँ हवाइसेवा मैदान एउटा पधन छैन, त्यहााँ एउटा मातै्र हेधलप्याि भनेर व्यवस्था 
गररएको छ । नीधत तथा कायाक्रम अनसुार त प्रत्येक स्थानीय तहमा एउटा हेधलप्याि भधनएको हो तर 
पधन जाजरकोट जजल्ला साष्ट्रवकको कर्ााली जस्तै, त्यस्तै दखुारी जजल्ला हो । त्यहााँभन्दा सगुम जजल्ला 
होइन, त्यहााँ गएर एकजोटी स्थान आफ्ना दृष्ट्र�हरू राख् नसु ्त । त्यहााँका सतु्केरी अस्पताल आउन नपाएर, 
घरको धरुीमा िोरी लगाएर त्यही िोरीमा सतु्केरी हनु नपाएर मरेका छन ्। भीरबाट खसेका मान्छेहरू 
स्टेचरमा बोक्दाबोक्दै गािी चल्ने ठाउाँ अस्थायी रूपमा छेिागाि नगरपाधलकाको थलह ल्याउाँदाल्याउाँदै 
उनीहरूले प्रार् त्याग्न परेको छ । यो दृ�ान्तलाई कले हेरददने । यसैले मन्त्रीज्यू, फेरर पधन यो बजेटलाई 
यस्तैगरी राख् नभुयो भने तपाईं त, तपाईंहरू दशै जजल्लाको मन्त्री होला धन । आफ्नो कर्ाालीका साष्ट्रवकका 
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कर्ाालीका जजल्ला जस्तै जाजरकोटका दगुाम जजल्लालाई पधन त्यष्ट्रह दृ�ान्तले हेररददन म यही रो�मबाट 
सभामखुमाफा त ्अनरुोध गना चाहन्छु । यस्तैगरी अरु अन्य उत्पादनमखुी शीर्ाकमा बजेट छुट्याउन, बजेट 
कायाान्वयन गनाको लाधग पधन म यो मन्त्रालयलाई अनरुोध गना चाहन्छु ष्ट्रकनभने मैले बझु्न सष्ट्रकन ष्ट्रक, या 
त मन्त्रालयले यही भनेर कायाक्रम छुट्याएको हो, मानव वन्यजन्त ुद्वन्द्व व्यवस्थापन कायाक्रम भनेको यो के 
हो ? मलाई यो पधन प्र� भएन । भ्रमर् वर्ा २०२० प्रचारप्रसार तथा कर्ााली रारा भ्रमर् वर्ा २०७५ 
प्रचारप्रसार तथा सामग्री उत्पादनमा एक करोि छ यो सामग्री प्रचारप्रसार गनेमा दश, दश करोि यो त्यधत 
दश करोि खचा हनु्छ र ? यलाई कतै उत्पादनधतर लगाए हनु््यो ष्ट्रक मेरो सल्लाह । अन्त्यमा सभामखु 
महोदय, जसरी आधथाक धमतव्यष्ट्रयता र ष्ट्रवता ीय जोजखम व्यवस्थापनष्ट्रवनाको समिृ कर्ाालीको आशा गनुा, 
मञ्चबाट समिृ कर्ाालीको भार्र् सनुाउन,ु पशपुधतको याथाा/यात्रा धसराको व्यापार, र मूखा मान्छेको दाउरी 
कटाई, रुखको हााँगाको टुप्पामा बसेर फेद फेद काटेजस्तै हनेुछ भन्दै मेरो सझुाव यही धबट माने अनमुधत 
चाहन्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय श्री अमतृा शाही । यसपधछ माननीय श्री कुमाराज शाही तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअममृतृताा  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, आज हामीले यो ०७६/०७७ को बजेटमा छलफल गदै आउाँदा 
आज ४ ददन भइसक्यो हामीले चारवटा मन्त्रालयको बजेटमा छलफल गदै आउाँदा हामीले मैले त ष्ट्रहजो 
पधन भनेको धथएाँ ष्ट्रक यस्तो खालको ष्ट्रकताबहरू आउाँछ भनेदेजख तपाईहरूले सच्याएर ल्याउनहुोला भनेर 
मैले भनेको धथएाँ । अब यो चाष्ट्रहाँ मैले हेरेको छैन । जस्तो छ त्यस्तै छ, अबचाष्ट्रहाँ हामी यस्तो भएन उस्तो 
भएन भनेर हामी अब बोल्ने पक्षमा पधन छैनौं तपाईहरू मन्त्री हुाँदा, हामी सभासद कराउने यहााँ भार्र् 
सनुाउने तपाईहरूलाई तपाईहरू सनु्नुहनु्छ एउटा कानबाट एउटा कानबाट उिाउनहुनु्छ । हामीले बोलेको 
कुरा लाग ुहनु्न भने हामीले बोलेर पधन केही फाइदा छैन । र तपाईहरूले हामीले एउटा भन्छौं तपाईहरूले 
एउटा गनुाभाको हनु्छ । यस्तो पाराले एउटा उखान पधन छ, तेल हेनुा तेलको धार हेनुा भनेजस्तै अब 
हेररसक्यो । यो मन्त्रालयको तपाईहरू सबै ष्ट्रकताबहरू यस्तै आउने पधन होलान ्यस्तै पधन छन ्होला, 
सायद । कसरी गने के गरी गने ? हजरुहरूले गनुास ्र सखुी कर्ााली र सखुारी कर्ाालीबासी । यस्तै 
चाल हो भनेपधछ अब हामीले एकदमै हनु्छ जस्तो पधन लाग्छ । तपाईहरूको यस्तो चालले गदाा सखुारी 
कर्ााली र सखुारी कर्ाालीबासी र सखुी कर्ााली हो ष्ट्रक या त समिृ कर्ााली हनु्छ जस्तो लाग्छ मलाई 
तपाईहरूको यस्तै कारर्ले हो भने को सखुी हनेु हो कर्ााली सखुी हनेु हनु ष्ट्रक मन्त्री सखुी हनु ष्ट्रक अब 
यो ष्ट्रकताबले अथवा यो बजेटले जे गछा, गछा यो भन्दा हामी धेरै बोल्ने पक्षमा पधन छैनौं तपाईंहरूले आफ्नो 
मजीले जे गनुाहनु्छ गनुास ्। यजता  नै हो मेरो भनाई हवस ्त धन्यवाद । यो ष्ट्रकताब मैले पधन सभामखु 
समक्ष... धन्यवाद । जय नेपाल ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय श्री कुमाराज शाही । यसपधछ माननीय श्री ष्ट्रहमबहादरु शाही तयार रहनहुोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककुुममााररााजज  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक ०७६ अन्तगात कायाक्रमको शीर्ाकवाइज 
हामी छलफल गरररहेका छौं । त्यो छलफलमा म सहभागी भएको छु । अाँ.. दईुटा पसु्तकमाधथ सायद 
मलाई लाग्छ, तीनटा पसु्तकमाधथ, तीनटा कायाक्रममाधथ छलफल भइसकेका छन ् र आज यो अजन्तम 
कायाक्रमको अजघल्लो कायाक्रममा हामी छलफल गरररहेका छौं । र मैले दईु ददन लगातार सनुेँ 
माननीयज्यूहरूको, उहााँहरूले आफ्नो अधभव्यजक्त ददइरहाँदाखेरर सायद मलाई लाग्छ यो सरकारको पक्षमा 
बोल्ने मान्छे कोही पधन भेष्ट्रटएन यहााँनेर, हन्डे्रिको हन्डे्रिै प्रसेन्ट ष्ट्रवरोधमा आए त मान्छे त हाम्रो सरकार 
गम्भीर छ ष्ट्रक छैन म यहााँनेर सोजचरहेको छु । मैले बधसरहाँदाखेरी, हेरररहाँदाखेरर कुनै पधन माननीयज्यूहरूले 
अन्यथा नहोस ् सकारात्मक बोलेको कुरा आउाँदै आएन । मैले सोचेको धथएाँ, अब सरकारको पक्षमा 
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सकारात्मक मैले बोल्नपुछा । अब यसो बकु हेदााखेरर त मलाई पधन ररसै उयो कसरी सकारात्मक बोल्ने 
गाह्रो त भो धन यहााँनेर, त्यही भएर मैले तीनटा कुरा ल्याएरआको छु यहााँहरूको बीचमा । मैले नामै 
राख्याछु, यो अन्यथा नहोस ्फेरर कैले मानहानी भो भन्ने चाष्ट्रहाँ लाग्न सक्छ । तीनटा कुरामा चाष्ट्रहाँ तीनटै 
यो चारवटै कायाक्रमलाई अध्ययन गरी एउटा कायाक्रम त ठूलो कायाक्रम त अध्ययन गना बााँकी नै छ, 

भोधल । सबभन्दा भवुासागर भएर आउने चीज त्यहीवाला छ, यो त सानो सानो कुरा मातै्र हो यहााँ त । 
ठूलो त्यही आउने छ भोधल । र यसमा चाष्ट्रहाँ के लाग्यो मलाई भन्दाखेरर अाँ यहााँ चाष्ट्रहाँ म जवुाको खालमा 
आको छु, मलाई लाग्या कुरा है फेरर । मैले आफ्नो सस्टेन गरेको कुरा । अधन म टेण्िर ददनको धनजम्त 
ठेकेदार भएर आको छु । मैले मेरो पक्षमा ठेक्का पानाका धनजम्त मैले केही पैंसाहरू चाष्ट्रहाँ व्यवस्था गनुापछा 
अरु ठेकेदारहरूलाई । जवुाका खालमा त जबरजस्ती जधत पैसा तान्यो, धलए हुाँदोरहेछ, त्यसको कुनै कानून 
हुाँदैन । त्यो वैधाधनक व्यवस्था नै रैन्छ, जवुामा बस्यो बस्यो अधल बलबाह ुजो छ धन जबरजस्ती तानेर 
लग्यो भने लग्यो लग्यो सक्यो त्यो ष्ट्रहसाबष्ट्रकताबै हुाँदोरैन्छ । अधन म एउटा टेण्िर भखारै हुाँदै रष्ट्रहछ, त्यहााँ 
पगुें, त्यो ठेकेदारहरू आफ्नो ठेक्का पाना धनजम्त सबैले पैंसा बााँड्ने प्रचलन रैछ त्यहााँ । त्यहााँ जााँदाखेरर 
कररब एउटाले १७ लाख बोक्या रैछ, त्यहााँ त्यत्रो गणु्िाहरू प्रयोग हुाँदारष्ट्रहछन ्त्यो गणु्िा गयो भने त्यो 
पैंसा खोसेर लग्यो भने लग्यो लग्यो, त्यसको कानून नै रैन्छ । यस्तै हो ष्ट्रक त तपाईंले यसो गम्भीर ढंगले 
सोचौं त त्यसै गयाा हौं त हामीले नम्बर एक । नम्बर दईु चाष्ट्रहाँ कहााँनेर भन्दाखेरर हामी सायद खलो 
माग्ने कधतले बझु्न ुभाछ तपाईहरूले । तपाईंहरू नरे साह ुहनुभुो हामी खलो माग्ने खले भयौं । कजता को 
बझु्न ुभो तपाईहरूले यहााँहरू नरे साह,ु हामी खलो माग्ने खले, खले भयौं । तपाईहरूले एक पाथी ददए पधन 
हनेु, एक मरुी ददए पधन हनेु, एक मानो ददए पधन हनेु । जबरजस्त ढंगले जचता  बझाउनपुने खालको जस्थधत 
यहााँनेर पैदा भयो । हामी यसको मतलब आजदेजख माननीय हैन हामीलाई खले भनेर भन्नहुोला  
तपाईंहरू । दोस्रो कुरा, वर्ाभरर त्यही खलो बोक्ने, खलो धलने मान्छेले नै काम गयाा हनु्छ फेरर । असारमा 
त्यले काम गयाा हनु्छ, असोजमा धान त्यले काट्छ, तर अजन्तममा त्यो नरे साह ु ररसायो भने ए खले धेरै 
माग्न पाइाँदैन भनेर एक मानो ददएाँ पधन जचता  बझुाउनपुने, पाथी ददए पधन जचता  बझुाउनपुने, मरुी ददए पधन 
जचता  बझुाउनपुने । हामी आजदेजख खले भएका छौं । थोरै ठण्िा ददमागले सोच्नहुोला, दोस्रो कुरा  
भन्दैछु । तेस्रो कुराचाष्ट्रहाँ म कहााँनेर तपाईलाई जााँदैछु भन्दाखेरर । तपाईंहरूलाई म कोदे साह ु 
बनाउाँछु । ष्ट्रवश्वास छ, हाम्रो गाउाँमा एक जना साहै्र गररब रहेछ, हके भन्ने मान्छे । यो हके साहै्र गररब भो 
सधैं घरमा माग्नै माग्न मात्र आउन थाल्यो, अब यलाई साह ुबनाउनपुयो । साह ुक्यारी बनाऔ ंत, सबैले 
प्रत्येक घरमा एक एक पाथी कोदे उठाउनपुयो भन्ने भो के यहााँ त । अधन जम्मैले कोदे उठाएछन ्र 
त्यलाई साह ुबनाएछन ्। पााँच छ मष्ट्रहना कजम्तमा एक वर्ाका धनम्ती । आफूसाँग सीप छैन, कला छैन भने 
भोधलपल्ट त्यो कोदे सष्ट्रकया ददन त गररब भैगो धन त मान्छे । म आग्रह गना चाहन्छु, सबैलाई अब लाग्न 
सक्छ हामी तपाईहरूलाई कोदे साह ुबनाउन तयार, बनाउने भयौं अब, गनुाहनु्छ क्या त अब । कुरा हामीले 
बोलेका कुराहरू अधभव्यजक्तहरू के रुपान्तरर् हनेु हनु ्भने सम्बोधन हनेु हनु ्भने बोलेको अथा छ । यदद 
होइन भने तपाईंहरू कधतन्जेलसम्म ष्ट्रटक्नहुनु्छ हामी तपाईहरूलाई कोदे साह ुबनाउन धनजम्त प्रर् गदाछौं 
यहााँनेर । कोदे साहकुा धनजम्त हारजजत भन्नसु ्आमधनमाार् क्षेत्रमा । कोही त भन्लान ्धन त्यहााँको मान्छेले, 

अहो मन्त्री भए हाम्रो त कोदे साहू भए, तपाईहरूलाई कोदे साह ु हनु आग्रह गना चाहन्छु । र अब 
अजन्तममा म धेरै बोजल्दन, अब यसमा त म छलफल गने पक्षमै छैन ष्ट्रकनभने मेरो फाइलै हरायो मैले पेश 
गरेको । सजचवज्यूलाई ददएको, सजचवज्यूले मन्त्रीज्यूलाई ददएाँ भन्नुहनु्छ । अब मन्त्रीज्यूले कता हराउनभुो 
ठेगानै भएन । पधछ फोन गरें , मेरो फाइल कता गो भने मैले, तपाईंको फाइल हैन के, तपाईंको धनमाार् 
क्षेत्रमा फलानाले, फलानले, हलानाले, ष्ट्रढस्कानाले चाष्ट्रहाँ योजना ददएको छ, तपाईं त्यलाई स्वीकाने ष्ट्रक 
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सकारात्मक मैले बोल्नपुछा । अब यसो बकु हेदााखेरर त मलाई पधन ररसै उयो कसरी सकारात्मक बोल्ने 
गाह्रो त भो धन यहााँनेर, त्यही भएर मैले तीनटा कुरा ल्याएरआको छु यहााँहरूको बीचमा । मैले नामै 
राख्याछु, यो अन्यथा नहोस ्फेरर कैले मानहानी भो भन्ने चाष्ट्रहाँ लाग्न सक्छ । तीनटा कुरामा चाष्ट्रहाँ तीनटै 
यो चारवटै कायाक्रमलाई अध्ययन गरी एउटा कायाक्रम त ठूलो कायाक्रम त अध्ययन गना बााँकी नै छ, 

भोधल । सबभन्दा भवुासागर भएर आउने चीज त्यहीवाला छ, यो त सानो सानो कुरा मातै्र हो यहााँ त । 
ठूलो त्यही आउने छ भोधल । र यसमा चाष्ट्रहाँ के लाग्यो मलाई भन्दाखेरर अाँ यहााँ चाष्ट्रहाँ म जवुाको खालमा 
आको छु, मलाई लाग्या कुरा है फेरर । मैले आफ्नो सस्टेन गरेको कुरा । अधन म टेण्िर ददनको धनजम्त 
ठेकेदार भएर आको छु । मैले मेरो पक्षमा ठेक्का पानाका धनजम्त मैले केही पैंसाहरू चाष्ट्रहाँ व्यवस्था गनुापछा 
अरु ठेकेदारहरूलाई । जवुाका खालमा त जबरजस्ती जधत पैसा तान्यो, धलए हुाँदोरहेछ, त्यसको कुनै कानून 
हुाँदैन । त्यो वैधाधनक व्यवस्था नै रैन्छ, जवुामा बस्यो बस्यो अधल बलबाह ुजो छ धन जबरजस्ती तानेर 
लग्यो भने लग्यो लग्यो सक्यो त्यो ष्ट्रहसाबष्ट्रकताबै हुाँदोरैन्छ । अधन म एउटा टेण्िर भखारै हुाँदै रष्ट्रहछ, त्यहााँ 
पगुें, त्यो ठेकेदारहरू आफ्नो ठेक्का पाना धनजम्त सबैले पैंसा बााँड्ने प्रचलन रैछ त्यहााँ । त्यहााँ जााँदाखेरर 
कररब एउटाले १७ लाख बोक्या रैछ, त्यहााँ त्यत्रो गणु्िाहरू प्रयोग हुाँदारष्ट्रहछन ्त्यो गणु्िा गयो भने त्यो 
पैंसा खोसेर लग्यो भने लग्यो लग्यो, त्यसको कानून नै रैन्छ । यस्तै हो ष्ट्रक त तपाईंले यसो गम्भीर ढंगले 
सोचौं त त्यसै गयाा हौं त हामीले नम्बर एक । नम्बर दईु चाष्ट्रहाँ कहााँनेर भन्दाखेरर हामी सायद खलो 
माग्ने कधतले बझु्न ुभाछ तपाईहरूले । तपाईंहरू नरे साह ुहनुभुो हामी खलो माग्ने खले भयौं । कजता को 
बझु्न ुभो तपाईहरूले यहााँहरू नरे साह,ु हामी खलो माग्ने खले, खले भयौं । तपाईहरूले एक पाथी ददए पधन 
हनेु, एक मरुी ददए पधन हनेु, एक मानो ददए पधन हनेु । जबरजस्त ढंगले जचता  बझाउनपुने खालको जस्थधत 
यहााँनेर पैदा भयो । हामी यसको मतलब आजदेजख माननीय हैन हामीलाई खले भनेर भन्नहुोला  
तपाईंहरू । दोस्रो कुरा, वर्ाभरर त्यही खलो बोक्ने, खलो धलने मान्छेले नै काम गयाा हनु्छ फेरर । असारमा 
त्यले काम गयाा हनु्छ, असोजमा धान त्यले काट्छ, तर अजन्तममा त्यो नरे साह ु ररसायो भने ए खले धेरै 
माग्न पाइाँदैन भनेर एक मानो ददएाँ पधन जचता  बझुाउनपुने, पाथी ददए पधन जचता  बझुाउनपुने, मरुी ददए पधन 
जचता  बझुाउनपुने । हामी आजदेजख खले भएका छौं । थोरै ठण्िा ददमागले सोच्नहुोला, दोस्रो कुरा  
भन्दैछु । तेस्रो कुराचाष्ट्रहाँ म कहााँनेर तपाईलाई जााँदैछु भन्दाखेरर । तपाईंहरूलाई म कोदे साह ु 
बनाउाँछु । ष्ट्रवश्वास छ, हाम्रो गाउाँमा एक जना साहै्र गररब रहेछ, हके भन्ने मान्छे । यो हके साहै्र गररब भो 
सधैं घरमा माग्नै माग्न मात्र आउन थाल्यो, अब यलाई साह ुबनाउनपुयो । साह ुक्यारी बनाऔ ंत, सबैले 
प्रत्येक घरमा एक एक पाथी कोदे उठाउनपुयो भन्ने भो के यहााँ त । अधन जम्मैले कोदे उठाएछन ्र 
त्यलाई साह ुबनाएछन ्। पााँच छ मष्ट्रहना कजम्तमा एक वर्ाका धनम्ती । आफूसाँग सीप छैन, कला छैन भने 
भोधलपल्ट त्यो कोदे सष्ट्रकया ददन त गररब भैगो धन त मान्छे । म आग्रह गना चाहन्छु, सबैलाई अब लाग्न 
सक्छ हामी तपाईहरूलाई कोदे साह ुबनाउन तयार, बनाउने भयौं अब, गनुाहनु्छ क्या त अब । कुरा हामीले 
बोलेका कुराहरू अधभव्यजक्तहरू के रुपान्तरर् हनेु हनु ्भने सम्बोधन हनेु हनु ्भने बोलेको अथा छ । यदद 
होइन भने तपाईंहरू कधतन्जेलसम्म ष्ट्रटक्नहुनु्छ हामी तपाईहरूलाई कोदे साह ुबनाउन धनजम्त प्रर् गदाछौं 
यहााँनेर । कोदे साहकुा धनजम्त हारजजत भन्नसु ्आमधनमाार् क्षेत्रमा । कोही त भन्लान ्धन त्यहााँको मान्छेले, 

अहो मन्त्री भए हाम्रो त कोदे साहू भए, तपाईहरूलाई कोदे साह ु हनु आग्रह गना चाहन्छु । र अब 
अजन्तममा म धेरै बोजल्दन, अब यसमा त म छलफल गने पक्षमै छैन ष्ट्रकनभने मेरो फाइलै हरायो मैले पेश 
गरेको । सजचवज्यूलाई ददएको, सजचवज्यूले मन्त्रीज्यूलाई ददएाँ भन्नुहनु्छ । अब मन्त्रीज्यूले कता हराउनभुो 
ठेगानै भएन । पधछ फोन गरें , मेरो फाइल कता गो भने मैले, तपाईंको फाइल हैन के, तपाईंको धनमाार् 
क्षेत्रमा फलानाले, फलानले, हलानाले, ष्ट्रढस्कानाले चाष्ट्रहाँ योजना ददएको छ, तपाईं त्यलाई स्वीकाने ष्ट्रक 
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नस्वीकाने ? म बाध्य भएर स्वीकायााछु हजरु । त्यहीभएर धभत्र ष्ट्रवर्यवस्तमुा प्रत्येक शीर्ाकमा जान म 
तयार छैन । र त्यो भएको हनुाले तपाईहरूलाई चाष्ट्रहाँ तपाईको मलाई चाष्ट्रहाँ के लाग्छ भन्दाखेरर आफू 
त्यत्रो बधलयो साह ुभइरहाँदाखेरर कजम्तमा हामीलाई पधन थोरै थोरै साह ुबनाउन ुन, के फरक पछा त धन । 
हामी त समाजवाद उन्मखु भन्छौं त हजरु । समिृ प्रदेश बनाउाँछौं, सखुारी यहााँका जनता बनाउाँछौं । 
माननीय नै सखुारी भएनन ्भने कसरी समिृ प्रदेश होला यहााँ । पष्ट्रहला माननीय नै सखुारी छैनौं हामी ल 
सक्यो अब, मेरो आत्मा रोयो, मेरो मन रोयो, यो प्रदेशलाई कसरी सखुारी बनाउन सक्छौं । सखुारी 
बनाउनका धनधमता  जनताले अनमुोदन गरेका छन,् अधन माननीयहरूलाई तपाईहरूले खसुी बनाइददनभुयो भने 
बल्ल सखुारी प्रदेश बन्न सक्छ । यहााँ आएका यो हल केरे मलाई लाग्छ यो सभाधभत्रकै माननीयहरू चाष्ट्रहाँ 
तपाईको सखुारी छैनन ्भने सखुारीको महशसु अनभुधूत उनीहरूले गदैनन ्भने जनतालाई सखुको अनभुधूत र 
सखुारीको अनभुधूत कसरी ददलाउन सक्छौं हामी ? मेरो कोइशन यहााँनेर छ । यहााँ त यसो हेदााखेरर के 
देजखन्छ बहस त दइुटा ष्ट्रवर्यमा छ धन यहााँनेर, पूाँजीगत र चालगुत । पूाँजीगत र चाल,ु पूाँजीगत र चाल,ु 

पूाँजी र चालकुोबीचमा अन्तरसंघर्ा त छ धन यहााँनेर । हामीचाष्ट्रहाँ पूाँजीको पक्षमा छौं माननीयहरू, तपाईहरू 
चालूको पक्षमा हनुहुनु्छ । चाललेु धसध्याउाँछ भन्दैछौं हामी तपाईंहरूलाई । धसध्यायो पञ्चायतकालदेजख 
रार्ाकालदेजख अष्ट्रहलेसम्म धसध्यायो ष्ट्रक धसध्याएन चाललेु । चाललेु हैरानै बनाएछ, चाललुाई घटाउनसु ्
भन्दैछौं हामी । हामीले  भनेर ...ले कष्ट्रहलेकाही प्रधतपक्षलाई सपोटा गयो भन्नुहनु्छ । पधत्रकाले पधन त्यही 
लेख्याछ । स्वर त फरक आएन रे सता ा पक्षको माननीय र प्रधतपक्षको । चाल ुर लामो समयसम्म संघर्ा 
गरेका छौं । आन्तररक ढंगले पधन हामीले भनेका छौं । चाल ुघटाउनसु,् चाल ुघटाउनसु ्। चाल ुभनेको 
ब्वााँसो हो बझु्नभुाछ । ब्वााँसो, ठूलो ठूलो भैंसीलाई ठूलो ठूलो हाता ीलाई पधन माददान्छ । ष्ट्रवस्तारै चाललेु 
क्याअछा भने कोट्याउाँछ । भैंसीलाई ष्ट्रवस्तारै ष्ट्रवस्तारै लपाक्कदै लपाक्दै, लपाक्दै लपाक्दै जान्छ, जब 
आन्राभरर जझकेर ब्वााँसाले खाइसक्यो भैंसी मररसकेपधछ मात्र थाहा पाउाँछ ष्ट्रक हाम्रो सरकार । चालकुो 
हतााकताा को हनु्छन ् यो बझु्नहुोला । चालकुो हतााकताा भनेको लामो समयसम्म ष्ट्रवउरोके्रसी अन्यथा 
नमान्नुहोला माधथ तपाईंहरू बस्नभुाछ । प्रत्येक दृष्ट्र�कोर्ले हेररराछु यहााँनेर, भजन्दन माननीयहरूले धेरै 
भन्नुभाछ । चाललेु धसंगो भैंसी धसध्याउाँछ, चाललेु धसंगो हाता ी धसध्याउाँछ । यसमा हामी सतका  रहनुपयो । 
धेरै कुरा आइसक्याछ । त्यो भको हनुाले हामी चाललुाई बढावा ददएर ब्वााँसो उत्पादन गने पररपाटीधतर 
नजाऔ ं । म तपाईलाई आग्रह गना चाहन्छु सरकारलाई । त्यो भको हनुाले अको संगै ष्ट्रवर्य धेरै 
मान्छेहरू लोकष्ट्रप्रय त छन ् धन ष्ट्रवश्वमा । लोला असाध्यै लोकष्ट्रप्रय मान्छे हो ब्राजजलको । धेरै लोकष्ट्रप्रय 
मान्छे, घन ठटाउने मान्छे हो ब्राजजलको लोला । नेपालमा आज कम्यधुन� शासन आछ । त्यहााँ  
पधन कम्यूधन� शासन हो लोला । ब्राजजलमा घन ठटाउने मान्छे आज जेलमा बस्नपुयााछ, यही चाललेु 
गदााखेरर । पूाँजीले होइन, पूाँजी गदेको भए लोला आजीवन रष्ट्रहरन्थे । आज पूाँजी चाष्ट्रह मलाई लाग्छ, 

माओले नगरेको भए, िेन्साकले नगरेको भए चीन आजसम्म कम्यूधन� सता ा ष्ट्रटक्नेवाला धथएन । दईु 
धतहाइको कम्यूधन� सता ा यहााँनेर छ लोला आज जेलमा हनुपुयााछ । पेरुमा आज गोन्जालो कााँ हनुपुयााछ, 

जेलमा हनुपुयााछ । हामीले घमण्ि देखाउन जरुरत छैन चाललुाई प्रसय गयौं भने, पूाँजीलाई प्रसय गयौं भने 
लामो समय ष्ट्रटक्छ सता ा । रधसया ७० को दशकमा ७० वर्ामा पतन बन्न ेखालको...भाछ, त्यो भको 
हनुाले लामो कम्य.ु.यो ठूलो दईुधतहाइ मतको दम्म हामीले देखाउन आवश्यक छैन । त्यो भको हनुाले 
सबभन्दा म आग्रह गना चाहन्छु प्रदेश सरकारलाई चाल ु घटाएर पूाँजीलाई बढाएर चाष्ट्रहाँ मलाई लाग्छ 
समषृ्ट्रिको ददशाधतर अगाधि लानसु ्। समिृ कर्ााली प्रदेश समिृ..अ या सखुी कर्ााली जनता बनाउनसु ्म 
यही आग्रह यही सझुाव ददन चाहन ्मेरो सझुाव ...। 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ष्ट्रहमबहादरु शाही । यसपधछ माननीय श्री सजुशल कुमार थापा तयार 
रहनहुोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रहहममबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, अब यसमा म यस्तै म�मा यो रो�ममा आएपधछ अलमल 
अलमल हनु्छु । बजेटको बारेमा रो�ममा आएर बोल्दाखेरर जे देख्यो त्यो बोल्नपुछा । जे देख्यो, त्यो 
बोल्नपुछा । मैले रो�ममा आएर बारम्बार भधनरहेको छु, कर्ााली प्रदेशको आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को 
प्रस्ततु बजेटमा कुनै आधथाक धमतव्यष्ट्रयता र पारदजशाता छैन । जवाफदेष्ट्रहता नै छैन । सोझो ठािो भार्ामा 
भन्ने हो भने, यो राज्यको सम्पजता लाई व्यजक्तको सम्पजता लाई पजनी गरेजस्तो, व्यजक्तको सम्पजता लाई 
बााँिेजस्तो, व्यजक्तको सम्पजता लाई दजक्षर्ा ददएजस्तो गरेर यी बजेटहरू आएका छन ्। यसको सन्दभामा मैले 
खोजी गदाा सााँच्चै भन्दा अत्यन्त ष्ट्रवज्ञ महामष्ट्रहम कर्ााली प्रदेशका मन्त्रीज्यूहरू हनुहुनु्छ । उहााँले ठूलो 
आन्दोलन, ठूलो क्राजन्तबाट अगाधि आएर यो पदमा आउनभुएको छ । तर उहााँले त्यो ष्ट्रवगतको धरातलीय 
आफ्नो राजनीधतक धबसेर आज उही राजनीधतमा आउनभुएको छ । केही कुरालाई स्प� भन्नुभन्दा आफ्नो 
राजनीधतक धरातलालाई धरातलीयलाई धबसेर यो बजेट ल्याउन ुभनेको कर्ााली प्रदेशका जनताको ष्ट्रहत र 
कल्यार्मा छैन । यहााँ मन्त्रीज्यूहरूको के देजखयो भने तीन जना मन्त्रीज्यूहरूको त हामीले अधभव्यजक्त 
सधुनसक्यौं, जवाफ सधुनसक्यौं । मलाई लाग्छ मीठा शब्दको ना�लो ठटाएर कर्ाालीबासी जनताको १७ 
लाख जनताको अपेक्षा पूरा हनु सकै्तन, आकांक्षा पूरा हनु सक्दैन । मन्त्रीज्यू ष्ट्रवज्ञ हनुहुनु्छ, शास्त्रीय 
हनुहुनु्छ, अत्यन्तै मीठो शब्द महभन्दा पधन अझ गधुलया शब्दको ना�लो ठट्याएर कर्ााली जनताका अपेक्षा 
पूरा हनु सक्दैन । कर्ााली जनताको अपेक्षा पूरा गने हो भने आदरर्ीय, सम्माननीय सभामखुज्यूलाई 
सभामखु महोदय मातै्र भन्छु, म यस शब्दबाट कर्ााली प्रदेशका मखु्यमन्त्री लगायत सम्माननीय 
मन्त्रीज्यूहरूलाई आग्रह गदाछु, तपाईंहरू आत्मबोध गरेर अवश्य पधन सधुारको बाटो अग..अाँगाल्नहुोस ्। 
यहााँ देजखयो सरकारको तीन जना मन्त्रीहरूको आएको जनु मीठास शब्द छ, जनु तारर.. आगामी वर्ाको 
ताररख माग्ने शब्दहरू अगाधि आएका छन,् त्यसले आत्मबोध गरेर बजेटलाई सधुार गरेर अगाधि जाने कुनै 
गनु्जायस देजखएन । एउटा उखान छ, रसी जलगई बरष्ट्रहठन नगई जधत माननीय कराए पधन रसी जल्यो 
परैु तर गााँठो फुकेन रे के । जधत माननीयहरूले यहााँ बोले पधन, जधत यहााँ चाष्ट्रहने भार्र् गरे पधन माननीय 
मन्त्री, सम्माननीय मन्त्रीज्यूहरूको गााँठो फुक्नेवाला छैन, एक छैन, दईु छैन, दईु छैन । त्यसैले सरकारको 
सरकारले संसदमा बोधलएका शब्दहरू संसदमा बोलेका संसद, माननीय संसदहरूको आवाजलाई आत्मबोध 
गरेर सधुार गने कुनै गनु्जायस नदेजखएको हनुाले यसैधभत्र यो पयाटन मन्त्रालयको धभत्र पधन दईुधतहाइ आठ 
दईु धतयााँ पन्र भनेर भन्न नसकेर मैले ष्ट्रफताा गरेको छु । धन्यवाद । जय नेपाल । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री सशुीलकुमार थापा । यसपधछ माननीय श्री झोवा ष्ट्रव.क.तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससुशुशीीललककुुममाारर  थथाापपााःः  माननीय सभामखुज्यू, आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास 
कायाक्रम उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको आज हामी मन्त्रालयगतको तेस्रो ददन यहााँ 
छलफलमा सहभागी भइरहेका छौं । यसै सन्दभामा म आफू यो मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यसाँग केजन्रत भएर 
छलफलमा सहभागी भइरहेको छु र म छलफलमा सहभागी भइरहाँदा म केही ष्ट्रवगतमा अथाात ०७५/०७६ 
सालको केही कुरा म स्मरर् गराउन चाहन्छु ।  

माननीय सभामखुज्यू, गत साल ०७५/०७६ को बजेटमा पधन हामीले यही रो�ममा थपु्र ैकुराहरू उठाएका 
धथयौं । जस्तैः दैलेखको मेरो धनवााचन क्षेत्रमा ११ वटा योजना मेरो धनवााचन क्षेत्रमा पदाा दईुटा मेरो 
लेटरप्यािमा अथाात मैले छलफलबाट दैलेखका दईुटा मेरा पाधलका दलु्लू नगरपाधलका र भैरबी 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ष्ट्रहमबहादरु शाही । यसपधछ माननीय श्री सजुशल कुमार थापा तयार 
रहनहुोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रहहममबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, अब यसमा म यस्तै म�मा यो रो�ममा आएपधछ अलमल 
अलमल हनु्छु । बजेटको बारेमा रो�ममा आएर बोल्दाखेरर जे देख्यो त्यो बोल्नपुछा । जे देख्यो, त्यो 
बोल्नपुछा । मैले रो�ममा आएर बारम्बार भधनरहेको छु, कर्ााली प्रदेशको आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को 
प्रस्ततु बजेटमा कुनै आधथाक धमतव्यष्ट्रयता र पारदजशाता छैन । जवाफदेष्ट्रहता नै छैन । सोझो ठािो भार्ामा 
भन्ने हो भने, यो राज्यको सम्पजता लाई व्यजक्तको सम्पजता लाई पजनी गरेजस्तो, व्यजक्तको सम्पजता लाई 
बााँिेजस्तो, व्यजक्तको सम्पजता लाई दजक्षर्ा ददएजस्तो गरेर यी बजेटहरू आएका छन ्। यसको सन्दभामा मैले 
खोजी गदाा सााँच्चै भन्दा अत्यन्त ष्ट्रवज्ञ महामष्ट्रहम कर्ााली प्रदेशका मन्त्रीज्यूहरू हनुहुनु्छ । उहााँले ठूलो 
आन्दोलन, ठूलो क्राजन्तबाट अगाधि आएर यो पदमा आउनभुएको छ । तर उहााँले त्यो ष्ट्रवगतको धरातलीय 
आफ्नो राजनीधतक धबसेर आज उही राजनीधतमा आउनभुएको छ । केही कुरालाई स्प� भन्नुभन्दा आफ्नो 
राजनीधतक धरातलालाई धरातलीयलाई धबसेर यो बजेट ल्याउन ुभनेको कर्ााली प्रदेशका जनताको ष्ट्रहत र 
कल्यार्मा छैन । यहााँ मन्त्रीज्यूहरूको के देजखयो भने तीन जना मन्त्रीज्यूहरूको त हामीले अधभव्यजक्त 
सधुनसक्यौं, जवाफ सधुनसक्यौं । मलाई लाग्छ मीठा शब्दको ना�लो ठटाएर कर्ाालीबासी जनताको १७ 
लाख जनताको अपेक्षा पूरा हनु सकै्तन, आकांक्षा पूरा हनु सक्दैन । मन्त्रीज्यू ष्ट्रवज्ञ हनुहुनु्छ, शास्त्रीय 
हनुहुनु्छ, अत्यन्तै मीठो शब्द महभन्दा पधन अझ गधुलया शब्दको ना�लो ठट्याएर कर्ााली जनताका अपेक्षा 
पूरा हनु सक्दैन । कर्ााली जनताको अपेक्षा पूरा गने हो भने आदरर्ीय, सम्माननीय सभामखुज्यूलाई 
सभामखु महोदय मातै्र भन्छु, म यस शब्दबाट कर्ााली प्रदेशका मखु्यमन्त्री लगायत सम्माननीय 
मन्त्रीज्यूहरूलाई आग्रह गदाछु, तपाईंहरू आत्मबोध गरेर अवश्य पधन सधुारको बाटो अग..अाँगाल्नहुोस ्। 
यहााँ देजखयो सरकारको तीन जना मन्त्रीहरूको आएको जनु मीठास शब्द छ, जनु तारर.. आगामी वर्ाको 
ताररख माग्ने शब्दहरू अगाधि आएका छन,् त्यसले आत्मबोध गरेर बजेटलाई सधुार गरेर अगाधि जाने कुनै 
गनु्जायस देजखएन । एउटा उखान छ, रसी जलगई बरष्ट्रहठन नगई जधत माननीय कराए पधन रसी जल्यो 
परैु तर गााँठो फुकेन रे के । जधत माननीयहरूले यहााँ बोले पधन, जधत यहााँ चाष्ट्रहने भार्र् गरे पधन माननीय 
मन्त्री, सम्माननीय मन्त्रीज्यूहरूको गााँठो फुक्नेवाला छैन, एक छैन, दईु छैन, दईु छैन । त्यसैले सरकारको 
सरकारले संसदमा बोधलएका शब्दहरू संसदमा बोलेका संसद, माननीय संसदहरूको आवाजलाई आत्मबोध 
गरेर सधुार गने कुनै गनु्जायस नदेजखएको हनुाले यसैधभत्र यो पयाटन मन्त्रालयको धभत्र पधन दईुधतहाइ आठ 
दईु धतयााँ पन्र भनेर भन्न नसकेर मैले ष्ट्रफताा गरेको छु । धन्यवाद । जय नेपाल । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री सशुीलकुमार थापा । यसपधछ माननीय श्री झोवा ष्ट्रव.क.तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससुशुशीीललककुुममाारर  थथाापपााःः  माननीय सभामखुज्यू, आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास 
कायाक्रम उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको आज हामी मन्त्रालयगतको तेस्रो ददन यहााँ 
छलफलमा सहभागी भइरहेका छौं । यसै सन्दभामा म आफू यो मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यसाँग केजन्रत भएर 
छलफलमा सहभागी भइरहेको छु र म छलफलमा सहभागी भइरहाँदा म केही ष्ट्रवगतमा अथाात ०७५/०७६ 
सालको केही कुरा म स्मरर् गराउन चाहन्छु ।  

माननीय सभामखुज्यू, गत साल ०७५/०७६ को बजेटमा पधन हामीले यही रो�ममा थपु्र ैकुराहरू उठाएका 
धथयौं । जस्तैः दैलेखको मेरो धनवााचन क्षेत्रमा ११ वटा योजना मेरो धनवााचन क्षेत्रमा पदाा दईुटा मेरो 
लेटरप्यािमा अथाात मैले छलफलबाट दैलेखका दईुटा मेरा पाधलका दलु्लू नगरपाधलका र भैरबी 
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गाउाँपाधलकाबाट वहृत छलफलबाट ल्याएका योजना, धन्न मैले २७ वटा ददएको योजनामध्ये दइुटा योजना 
मेरा परे । ११ मध्ये ९ वटा अन्तैबाट परे । ती दईुवटामध्ये एउटा कायाान्वयन भयो, एउटा अष्ट्रहलेसम्म 
कायाान्वयन भएन । त्यो मजन्दर भाको कारर्ले कायाान्वयन भएन भन्ने मैले बझुेँ । त्यो मध्ये जो ९ वटा 
अन्य क्षते्रबाट त्यहााँ प्रवेश गरेका योजना धथए, ती ९ वटा मध्ये ८ वटा ती कायाान्वयन भएछन,् ती सबै 
मजन्दर हनु फेरर । ती मजन्दर सम्बन जोधिएका ती योजनाहरू कायाान्वयन भएछन ्। मैले अजस्त मातै्र, 

केही ददन अगाधि मातै्र त्यहीमध्येको एकजना साथी काम अपूरो भयो यसपटक तपाईंकै लेटरप्यािबाट 
जानपने भो, गाह्रो भो अब नदोहोररने भो, त्यो योजना हाजल्दनपुयो भन्दा के तपाईंको योजना कायाान्वयन भो 
भन्दा मैले त धसिीदेजख मजन्दर बनाउने काम सष्ट्रकयो, म तसे त्यधतबेला त्यो १५ लाखको मजन्दर बनेछ । 
त्यस्तै आठओटा योजना बनेछन ्तर मैले ददएका योजना दईुटा परेका २७ मा त्यो पधन एउटा कायाान्वयन 
भको अको त्यो कायाान्वयनै नभको त्यो मजन्दर भाको कारर्ले । तर बाष्ट्रहरबाट आएका ती योजनाहरू 
कायाान्वयन भएछन ्। अष्ट्रहले पधन मैले यो बकुमा हेरेँ , हेदै जााँदा पयाटज मन्त्रालयको मैले सकभर यो 
पटक मन्त्रीहरूको यो रेिबकु आइसकेपधछ छलफलमा खास रो�ममा गएर बोल्न पलाा जस्तो लाग्या 
धथएन, नबोल्दै राम्रो हनु्छ भनेर म यो भन्दा अगाधि तीनटा मन्त्रालयका बजेटमा बोधलन तर यसपटक आज 
म अत्यन्तै ठूलो कायाक्रम दैलेखमा हुाँदाहुाँदै पधन छोिेर बसेँ ष्ट्रकनभने बजेटको भोल्यूम यसरी आएछ, मेरोमा 
यसरी योजना परेछ, यधतमातै्र हो योजना एउटा मातै्र, मन्त्रीजीकोमा हेनुाभो भने यसरी आछ यसरी धलपीबि 
भएर यी सबै योजना मन्त्रीजीका मैले ष्ट्रटपेर राखेको छु यसरी योजना परेका छन ्मन्त्रीजीकोमा तर मेरोमा 
यसरी एउटा योजना परेको छ । उहााँकोमा ५१ वटा योजना छन ्क्रमागत ती छोिेर, ष्ट्रवगतका यो 
चोटीका तर मेरोमा एउटा योजना छ, दइुटा योजना छन ्तर मलाई थाह नभएका योजना छन ्अन्तैबाट । 
यस्तो खालले आएको यो यधत गह्रौ ष्ट्रकताबमाधथ कसरी छलफल गने ? के छलफल गने ? कुन ष्ट्रवर्यमा 
छलफल गने ? सभामखु महोदय । म आफै अन्यौल छु । दैलेखका ४ वटा धनवााचन क्षेत्रमा एकाधतर 
मन्त्रीको धनवााचन क्षते्र एकाधतर जोड्ने हो भने िबलले बढी योजना छन ्। यस्तो खालको अवस्था भएपधछ 
मैले त्यो महत्वपूर्ा कायाक्रम पधन छोिेर मेरो दैलेखका ८५ देजखन ९० हजार जनताहरूको अधधकारलाई 
आज यो रो�ममा रेकिा गराउनपुछा भनेर म चाष्ट्रहाँ उपजस्थत भए सभामखु महोदय । यस्तो खालको बजेट 
ष्ट्रवधनयोजन गने अधधकार मन्त्रीलाई हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन ? यो कुरा पधन म प्रश्न गना चाहन्छु, सभामखु महोदय । 
यदद यही ढंगले हामी अगाधि जाने हो भने गत सालका दईुटा बजेट आइरहाँदा ष्ट्रवधभन्न अभ्यास र ष्ट्रवधभन्न 
अनभुव नभएका कारर्ले कधमकमजोरी आए, यसपटक हामी सधुाछौं भन्ने आयो तर यसपटक हेदाा 
उहााँहरूले एउटा हामलाई त्यो धसधल� पधन ददनभुा्यो, भरेर पधन ददएका छौं । त्यो योजना पधन अष्ट्रहले मैले 
अजस्त दईुतीन ददन अगाधि फोनमाफा त ्एसएमएस माफा त ् त्यो कुनै पधन हाल्नपछा है पञ्चकोशी, नेपालकै 
ऐधतहाधसक गौरबको योजना कर्ााली प्रदेशले आफ्नो गौरवको योजनामा राख्याछ, त्यलाई कसै हालतले पधन 
छुटाउन ुहुाँदैन भनेर एसएमएस फोनमाफा त ्दवाव ददएको कारर्ले होला जस्तो लाग्छ, त्यो परेछ । अजघ 
एकजना माननीयले भन्दै हनुहुनु््यो मेरो फायलै हराएछ, सायद मेरो फायल पधन हराएछ होला जस्तो छ । 
ष्ट्रकनभने त्यो फायलका एउटै पधन योजना त्यहााँ समावेश छैनन ्। यस्तो तररकाले मन्त्रालयहरूले योजना 
छाधनरहेका छन ्। अरु अझैं गम्भीर कुरा के हो त भन्दा यो रेिबकु यहााँ आउनभुन्दा अगाधि ष्ट्रहजो 
हामीले पाउनभुन्दा अगाधि नै केही ददन अगाधि यररचोक लगायतका दैलेखका केही ठाउाँमा जावो दइुटा 
अन्यतै्र क्षेत्रमा योजना पयााछ, उनले पाटीको व्यवस्था गररसके । पाटी खाएर, माननीय सजुशल थापाले केही 
गना सक्नभुएन, हामीले योजना हाधलसक्यौं ष्ट्रवशेर् ठाउाँबाट ष्ट्रवशेर् व्यवस्था गरेर भनेर दईु ठाउाँमा पाटीसष्ट्रहत 
भएर मलाई ष्ट्रवधभन्न ठाउाँबाट फोट आइराको, यस्तो तररकाले यो योजनाहरू धनमाार् भइरहेका छन ्। सता ा 
पक्षकै सांसद धेरै ष्ट्रवरोध गनुा हुाँदैन भन्ने छ, ष्ट्रवरोध केका लाधग भन्दा सरकारलाई बधलयो बनाउनका लाधग 
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हामीले ष्ट्रवरोध होइन सकारात्मक तररकाले आलोचना गयाा हो । यदद यही ढंगले सरकार अगाधि बष्ट्रढरहे, 

यही ढंगले अगाधि बष्ट्रढरहने हो भने के मन्त्रीहरूको धनवााचन क्षेत्रका जनता मातै्र जनता, हाम्रो धनवााचन 
क्षेत्रका के हामी काहीीँबाट ष्ट्रटपेर ल्याएको, कतैबाट हामी चाष्ट्रहाँ उम्ररे आको त होइन धन । हाम्रा पधन 
क्षेत्रका जनता छन,् त्यो क्षते्रमा पधन छन ् । अझ ष्ट्रवशेर्गरी हनु्छ भने पयाटकीय स्थलका ष्ट्रहसाबले 
दैलेखको दलु्लू कर्ााली प्रदेशकै सबैभन्दा गौरवको क्षेत्र होलाजस्तो मलाई लाग्छ, कााँके्रष्ट्रवहार पधछको 
दैलेखको दलु्लू भन्यो भने आफैमा ऐधतहाधसक एउटा पयाटकीय धाधमाक स्थल भको ठाउाँ हो, जहााँ पञ्चकोशी 
छ, जहााँ दलु्लू दरबार छ, जहााँ नेपाली भार्ामा लेजखएको दामपुालको धसलालेख कीधतास्तम्भ छ, त्यहााँ 
पात्थारनाउलीदेजख धलएर थपु्रखैाले योजनाहरू त्यहााँ संग्रहालयदेजख धलएर त्यहााँ थपु्र ैछन,् पौवा संग्रहालयदेजख 
धलएर । ष्ट्रहजोको, आजभन्दा ११ सय वर्ा अगाधिदेजखका संरचनाहरू भएको ऐधतहाधसक क्षेत्रमा पयाटकीय 
पयाटन मन्त्रीले योजनै देख् नभुएन । त्यत्रा ऐधतहाधसक, दैलेखको सबै संरचना मेरै धनवााचन क्षेत्रमा पदाछन,् 

दइुटा पाधलकामा पछान ्सबैभन्दा महत्वपूर्ा । मलाई लाग्छ, यो पावर र पहुाँचकै आधारमा केयौं योजनाहरू 
ष्ट्रवधनयोजन भाछन ्। त्यष्ट्रहाँ उता सभामखुको योजना, सभामखुको क्षेत्रमा हेररयो भने म क्षेत्र नं. २ को ‘क’, 
सभामखु ‘ख’ । त्यही १४ वटा छन ्मेरोमा एउटा छ, यता १ नम्बरधतर हेररयो भने ‘ख’मा चाष्ट्रहाँ ७/८ वटा 
छन,् ‘क’ धतर ६/७ वटा छन,् योजना छन ्तर मेरो धनवााचन क्षेत्रमा एउटा छ, यस्तो ढंगले चाष्ट्रहाँ लाटाका 
मजन्दर पयाटकीय धाधमाक स्थलदेजख धलएर ती योजना पछान ्। दैलेखका शीरस्थान, नाधभस्थान, धलेुश्वर, 
पादकुा, तल्लोि�ेुश्वर, कोष्ट्रटला, भैरवी यी थपु्रखैाले माधलका यी थपु्रखैालका पयाटकीय स्थलहरू ओझेलमा 
पछान ्। यस्तो खालले योजनाहरू अगाधि बष्ट्रढरहेका छन ्। त्यसकारर्ले सभामखु महोदय, मैले त अब 
कुन योजना मेरो पयो, कुन योजना परेन भन्दा एउटा योजना छ कता पयो कता परेन ? त्यो कसरी ष्ट्रवश्लरे्र् 
गने त्यो ष्ट्रवश्लरे्रै् गना गाह्रो छ । मन्त्रीले आफ्नो १७ वटा पयाटकीय सष्ट्रका ट, पयाटकीय सिक पदमागा 
राख् नभुाछ, आफ्नोमा । मेरोमा शून्य । एउटा छ, पञ्चकोशी अब त्यो भने पधछ अरु सबै शून्य भनेपधछ 
सबैमा शून्य मेरो । उहााँका गमु्बा, मजन्दर, तार, घेरबार, ताल, पखााल, गफुा, होमस्टेदेजख धलएर कुनै पााँचवटा 
त होमस्टे मातै्र छन ्यी कुनै जचज छुटेनन ्उहााँकामा तर हाम्रोमा हेनुाहनु्छ भने अब ती सबै शून्य छ  
मेरोमा । यस्तो शून्य पधन योजना हाल्न धमल्ने रहेछ, अरु माननीयको क्षेत्रमा । आफ्नोमा १७ हाल्दा 
अन्त शून्य । यो ढंगले बजेट ष्ट्रवधनयोजन हुाँदा यो बजेटलाई कुन ढंगले हामीले हेने, त्यसकारर् सभामखु 
महोदय, बजेट कल्ले बनायो, मलाई लाग्छ, सरकारले बनायो, सम्बजन्धत मन्त्रालयले बनाउन ुपने हो जस्तो 
लाग्छ । त्यहााँका कमाचारीहरू सजचवहरू अरु कमाचारीहरू, महत्वपूर्ा कमाचारीहरू बसेर बनाउनपछा जस्तो 
लाग्छ । त्यो बनाउाँदा कजम्तमा पधन यो क्षेत्रमा भएका २४ वटा धनवााचन क्षेत्र, १० वटा जजल्ला, ७९ वटा 
पाधलकाका त्यहााँका वास्तष्ट्रवक पष्ट्रहचान हेरेर गररन्छ होला त । १ सय १ पयाटकीय स्थलको पष्ट्रहचान 
गदाा हामी संगै धथयौं । एक ददन संगै बसेर ती पष्ट्रहचान गयौं, त्यधतबेला हामीले ष्ट्रटपायौं, मैले त सबै 
योजनाहरू ष्ट्रटपाएाँ । अहो महत्वपूर्ा यी अधनवाया १ सय १ धभत्र अष्ट्रटन्छन ्भनेर ती ७/८ वटा महत्वपूर्ा 
धथए पञ्चकोशीका ती ९ वटा मजन्दरलाई छोिेर भने ती कुनै पधन परेनन ्। यस्तो ढंगले यी बजेटहरू आए, 

आफ्ना चाष्ट्रहाँ कुनै फेरर योजना छुटेका छैनन ्। अकोतफा  गत भ्रमर् रारा पयाटकीय (समयलाई ध्यान 
ददऔ ंमाननीय सदस्य) भ्रमर् वर्ाले त्यत्रो हंगामा मच्चायो, फेरर यस वर्ा पधन १ करोि रुपैयााँ छुट्याइए  
छ । त्यसकारर्ले समय पधन छोटो भाको कारर्ले म यता धेरै जान चाहन्न । यस्तो जनु कारर्ले धसंगो 
सरकार, धसंगो कम्यूधन� सरकारमाधथ, धसंगो सदनमाधथ यत्रो क्वेशन उयो, दधुनयााँ धमधियावाजी भो फेरर 
त्यही माधथ १ करोि ष्ट्रवधनयोजन गरेर फेरर अको कुन तामासा गना खोजजएको हो । म यही कुरा राख् न 
चाहन्छु । हस त धन्यवाद ।   
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हामीले ष्ट्रवरोध होइन सकारात्मक तररकाले आलोचना गयाा हो । यदद यही ढंगले सरकार अगाधि बष्ट्रढरहे, 

यही ढंगले अगाधि बष्ट्रढरहने हो भने के मन्त्रीहरूको धनवााचन क्षेत्रका जनता मातै्र जनता, हाम्रो धनवााचन 
क्षेत्रका के हामी काहीीँबाट ष्ट्रटपेर ल्याएको, कतैबाट हामी चाष्ट्रहाँ उम्ररे आको त होइन धन । हाम्रा पधन 
क्षेत्रका जनता छन,् त्यो क्षते्रमा पधन छन ् । अझ ष्ट्रवशेर्गरी हनु्छ भने पयाटकीय स्थलका ष्ट्रहसाबले 
दैलेखको दलु्लू कर्ााली प्रदेशकै सबैभन्दा गौरवको क्षेत्र होलाजस्तो मलाई लाग्छ, कााँके्रष्ट्रवहार पधछको 
दैलेखको दलु्लू भन्यो भने आफैमा ऐधतहाधसक एउटा पयाटकीय धाधमाक स्थल भको ठाउाँ हो, जहााँ पञ्चकोशी 
छ, जहााँ दलु्लू दरबार छ, जहााँ नेपाली भार्ामा लेजखएको दामपुालको धसलालेख कीधतास्तम्भ छ, त्यहााँ 
पात्थारनाउलीदेजख धलएर थपु्रखैाले योजनाहरू त्यहााँ संग्रहालयदेजख धलएर त्यहााँ थपु्र ैछन,् पौवा संग्रहालयदेजख 
धलएर । ष्ट्रहजोको, आजभन्दा ११ सय वर्ा अगाधिदेजखका संरचनाहरू भएको ऐधतहाधसक क्षेत्रमा पयाटकीय 
पयाटन मन्त्रीले योजनै देख् नभुएन । त्यत्रा ऐधतहाधसक, दैलेखको सबै संरचना मेरै धनवााचन क्षेत्रमा पदाछन,् 

दइुटा पाधलकामा पछान ्सबैभन्दा महत्वपूर्ा । मलाई लाग्छ, यो पावर र पहुाँचकै आधारमा केयौं योजनाहरू 
ष्ट्रवधनयोजन भाछन ्। त्यष्ट्रहाँ उता सभामखुको योजना, सभामखुको क्षेत्रमा हेररयो भने म क्षेत्र नं. २ को ‘क’, 
सभामखु ‘ख’ । त्यही १४ वटा छन ्मेरोमा एउटा छ, यता १ नम्बरधतर हेररयो भने ‘ख’मा चाष्ट्रहाँ ७/८ वटा 
छन,् ‘क’ धतर ६/७ वटा छन,् योजना छन ्तर मेरो धनवााचन क्षेत्रमा एउटा छ, यस्तो ढंगले चाष्ट्रहाँ लाटाका 
मजन्दर पयाटकीय धाधमाक स्थलदेजख धलएर ती योजना पछान ्। दैलेखका शीरस्थान, नाधभस्थान, धलेुश्वर, 
पादकुा, तल्लोि�ेुश्वर, कोष्ट्रटला, भैरवी यी थपु्रखैाले माधलका यी थपु्रखैालका पयाटकीय स्थलहरू ओझेलमा 
पछान ्। यस्तो खालले योजनाहरू अगाधि बष्ट्रढरहेका छन ्। त्यसकारर्ले सभामखु महोदय, मैले त अब 
कुन योजना मेरो पयो, कुन योजना परेन भन्दा एउटा योजना छ कता पयो कता परेन ? त्यो कसरी ष्ट्रवश्लरे्र् 
गने त्यो ष्ट्रवश्लरे्रै् गना गाह्रो छ । मन्त्रीले आफ्नो १७ वटा पयाटकीय सष्ट्रका ट, पयाटकीय सिक पदमागा 
राख् नभुाछ, आफ्नोमा । मेरोमा शून्य । एउटा छ, पञ्चकोशी अब त्यो भने पधछ अरु सबै शून्य भनेपधछ 
सबैमा शून्य मेरो । उहााँका गमु्बा, मजन्दर, तार, घेरबार, ताल, पखााल, गफुा, होमस्टेदेजख धलएर कुनै पााँचवटा 
त होमस्टे मातै्र छन ्यी कुनै जचज छुटेनन ्उहााँकामा तर हाम्रोमा हेनुाहनु्छ भने अब ती सबै शून्य छ  
मेरोमा । यस्तो शून्य पधन योजना हाल्न धमल्ने रहेछ, अरु माननीयको क्षेत्रमा । आफ्नोमा १७ हाल्दा 
अन्त शून्य । यो ढंगले बजेट ष्ट्रवधनयोजन हुाँदा यो बजेटलाई कुन ढंगले हामीले हेने, त्यसकारर् सभामखु 
महोदय, बजेट कल्ले बनायो, मलाई लाग्छ, सरकारले बनायो, सम्बजन्धत मन्त्रालयले बनाउन ुपने हो जस्तो 
लाग्छ । त्यहााँका कमाचारीहरू सजचवहरू अरु कमाचारीहरू, महत्वपूर्ा कमाचारीहरू बसेर बनाउनपछा जस्तो 
लाग्छ । त्यो बनाउाँदा कजम्तमा पधन यो क्षेत्रमा भएका २४ वटा धनवााचन क्षेत्र, १० वटा जजल्ला, ७९ वटा 
पाधलकाका त्यहााँका वास्तष्ट्रवक पष्ट्रहचान हेरेर गररन्छ होला त । १ सय १ पयाटकीय स्थलको पष्ट्रहचान 
गदाा हामी संगै धथयौं । एक ददन संगै बसेर ती पष्ट्रहचान गयौं, त्यधतबेला हामीले ष्ट्रटपायौं, मैले त सबै 
योजनाहरू ष्ट्रटपाएाँ । अहो महत्वपूर्ा यी अधनवाया १ सय १ धभत्र अष्ट्रटन्छन ्भनेर ती ७/८ वटा महत्वपूर्ा 
धथए पञ्चकोशीका ती ९ वटा मजन्दरलाई छोिेर भने ती कुनै पधन परेनन ्। यस्तो ढंगले यी बजेटहरू आए, 

आफ्ना चाष्ट्रहाँ कुनै फेरर योजना छुटेका छैनन ्। अकोतफा  गत भ्रमर् रारा पयाटकीय (समयलाई ध्यान 
ददऔ ंमाननीय सदस्य) भ्रमर् वर्ाले त्यत्रो हंगामा मच्चायो, फेरर यस वर्ा पधन १ करोि रुपैयााँ छुट्याइए  
छ । त्यसकारर्ले समय पधन छोटो भाको कारर्ले म यता धेरै जान चाहन्न । यस्तो जनु कारर्ले धसंगो 
सरकार, धसंगो कम्यूधन� सरकारमाधथ, धसंगो सदनमाधथ यत्रो क्वेशन उयो, दधुनयााँ धमधियावाजी भो फेरर 
त्यही माधथ १ करोि ष्ट्रवधनयोजन गरेर फेरर अको कुन तामासा गना खोजजएको हो । म यही कुरा राख् न 
चाहन्छु । हस त धन्यवाद ।   
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय श्री झोवा ष्ट्रव.क. । यसपधछ माननीय श्री धमना धसंह रखाल तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  झझोोववाा  ष्ट्रष्ट्रवव..कक..:: सभामखु महोदय, अब भने भने के भन्या, कधत बोल्न्या, कधत भन्या, अब यो 
०७६/७७ को ष्ट्रकताब आएछ, हररया । सकभर चाष्ट्रह यो त्यही वन मन्त्री वन हररयो हनु्छन,् त्यहीलाई 
हररया ष्ट्रकताब ल्याएछ । ष्ट्रकताब हररया, जनताको धन, हररया ष्ट्रकताब जनताको धन, त्यहीमा चाष्ट्रहाँ धानको 
धान चाष्ट्रहाँ बीउ छरेछ, झारपातले धान उम्राउन ददएछैन, कतै कतै छेउछेउधतर धान उम्ररे बालो ष्ट्रटप्न गएर 
बााँदरले खाएर हामीलाई ररता ो, त्यही क्यारे हामी त त्यही भन्छन ् धतके्त हजरुहरू के भन्छ ष्ट्रक 
माननीयज्यूहरू, त्यही ररतैा  ल्यायो । अब के भन्ने त अरुको यहााँ आएर ष्ट्रकताब हेरर उही दश, अको 
ष्ट्रकताब हेरेर उही दश, अको ष्ट्रकताब हेरेर उही दश, यो दश काष्ट्रहाँ नेचकु्ने भयो । यो मन्त्रीहरूले मलाई 
माया गरे हो ष्ट्रक क्या हो दश नचकु्ने । एकलाई हेरेर दश, उहीलाई हेरेर दश, उहीलाई हेरेर दश । यो 
दश मलाई धेरै माया गरे हो ष्ट्रक । एक वरै् मैले बस्न नसकेर सब वर्ा यो त्यही क्यारे हाम्रो यो ४० 
जनामध्येमा म लाटी, म सोझी, म त्यही भार्ा नजाने, म त्यही पढ्न ने, नपरेको मान्छे देखेर हेलााँ हो ष्ट्रक 
माया गरे हो । म यो क्वेशन मन्त्रीहरूलाई सोध्न चाहेछ, क्वेशन ददनहुोला । ष्ट्रक माया गने हो, माया हो 
भनेपधछ उही म माया भन, ष्ट्रक ररस उठेर नददए भने पधछम उही कुरा गर । के भन्ने त उही दश ने 
छुटाउने, कुनै मन्त्री त २०/४० हाले त हनेु धथयो । ५० हाले त हनेु हो । उही दश, दश । ष्ट्रयनीहरू 
धभत्रधभत्र फोन गरेर सल्लाह गरे ष्ट्रक त्यहीलाई नददन ु है उही म पधन दश ददएछ, तपाई पधन दश ददयौ, 
तपाई पधन दश देऊ भने हो ष्ट्रक ।  के भन्न ेत, म यस्सरी मन रुइराखेछ, जचन्ता लाधगराखेछ । यो ३३ 
जना माननीय छ, यो ७ जना मन्त्रीले माननीय खाइसके । िबल धत्रबल हामी छ, यो मन्त्रीहरू र हामीलाई 
रोग जाधगसक्यो, उही जेसकैु त्यही क्यारे रोगलाई और्धध हनु्छन,् यो जचन्ता रोगलाई और्धध हुाँदैन, बरु यही 
लाटोकोशीमा जचन्ता मेटाउने हो । म त झन ्यो जचन्ता लाधगपधछ यही छोछुा, त्यैले म दबु्लो भयो त, यो 
मन्त्रीहरू कारर्ले हो मलाई । म यसरी दबु्लो छु त, त्यही मन्त्रीहरूको कारर्ले हो । यस्तरी मलाई 
चाष्ट्रहाँ ष्ट्रफरी अन्याय, अत्याचारी नगनुाहोला । नानो पालेर ठूलो जान्छ, दबु्लो पालेर मोटो जान्छ, तपाईहरू 
पधन मलाई पढ्न पाएन । माधथ चाष्ट्रहाँ साष्ट्रवक कर्ाालीमा म त्यष्ट्रह केरे । हाम्रो माधथधतर एक दइुटा 
कमाचारी आएपधछमा हामी त्यधतखेर यो खसान आयो भने हामीचाष्ट्रहाँ गाग्रीधभत्र लकु्न जान्छ । हामी देख् न ु
पाउाँदैनन ्खसान देखेपधछमा हामी िर लाग्छ । आजभोधल त हामी यहााँ यो स्थानमा आएर माननीय भएर 
हामी िर नलाग्ने हो । त्यही पधन एक वर्ा चाष्ट्रहाँ मैले त्यही केरे घरमा चाष्ट्रहाँ यो बन्छ, उ बन्छ म 
कसीकासीकन आएर सदनधभत्र म पधसना आएर चपु लागेर बसेछ, त्यही पधन माया हुाँदैन, दया हुाँदैन ? त्यही 
तपाईहरूलाई यस्तो पाप लाग्छ । यधत न्या बस्न ुनसक्दै बोल्यो । मन्त्रीसाँग जान नसक्दै गइसकेपधछमा 
उही दश । जता हेछान ्उही दश, जता हेछान ्उही दश । के भनेर मलाई उही समस्या पायो ष्ट्रक यो त्यै 
केरे पष्ट्रहला यो एउटा उखान धथयो, हजरुहरूले सनु्यो ष्ट्रक सनेुन, म त यो सनेुछ, अब श्रीमती मरे रैछन ्अधन 
श्रीमान ्एक्लै भएर तीन छोराको बहुारी ल्याएरछन ्अब के गने, कोलाई त्यही केरे भान्सा, भान्सा गने राख् ने 
ष्ट्रक यो ठूलो, हनु त पाउने त त्यही ठूलो छोराको त्यही श्रीमतीलाई हो । अब ष्ट्रयनीहरूको ढेंग कसरी छ 
भनेर अनमुान गरेर तीनटै गना पठाए रैछ, यो कले के गछा ष्ट्रक, कले के गछा ष्ट्रक अनमुान गरेर पधछ चाष्ट्रह 
त्यही ठूलो बहुारीलाई राख् नेकोलाई कान्छी बहुारीलाई चाष्ट्रहाँ राख् ने कारर् आउदै त्यमा बाटोमा चाष्ट्रह 
कुकुरको ग ु भेटेछ, त्यही घरमा ल्याएर, ओ यो त सही यले चाष्ट्रह काम गने जो ढेंग छ भनेर त्यहीलाई 
फेरर भान्सा राख्यो गरे । बहुारी कान्छी बहुारीलाई, हो त्यहीलाई फेरर चाष्ट्रहाँ । हामी पधन चाष्ट्रहाँदो, ग ु
पछेुको ढंुगो पधन चाष्ट्रहाँदो, कालो बादल फाटेर घाम लाग्छ, हामी दःुखीलाई सम्झेर काम लाग्छ, हामी पधन 
काम लाग्ने मान्छे हो । हामी मान्छे, माधथबाट प्रधतधनधध गरेर हामी आएको, यसरी चाष्ट्रहाँ कााँ जता हेरेर 
उही दश, म त अचम्मै लाग्यो त, के गयौ त म । बोल्न नसक्दै यहााँ बोल्यो, बोल्न नसक्दै आफ्नो यधत 
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लेखाइ पढाइ नभएपधछ मा त यले सबैको जनजाधत एउटै छ, सबैको ष्ट्रपछधिए क्षेत्र एउटै छ, त्यैलाई माया 
गरेर अधलक बढी ददए त के हनु्छ र । अब यो चाष्ट्रहाँ त्यही क्यारे यो अररया यामा चाष्ट्रहाँ पान त्यही छ 
रंग छ, हररया, धनलो, रातो, सेतो यी म धेरैको छ, यी रंग धेरै फेरी फेरी रंग चाष्ट्रहाँ मैले धलन सक्दैन, यो 
सदनमा दजा गरेर म...  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री धमना धसं रखाल । यसपधछ माननीय श्री शोधसला शाही तयार रहनहुोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममननाा  धधससंं  ररखखााललःः  सभामखु महोदय, उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालय आधथाक वर्ा 
०७६/७७ को वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रममा आज हामी छलफल गरररहेका छौं र यो ष्ट्रकताबमा छलफल 
गनुापूवा म पूवा केही कुराहरू राख् न चाहन्छु र यो ष्ट्रकताबले उद्मोधगकलाई सम्बोधन गरेको छ, पयाटन, वन 
तथा वातावरर् भनेधछ वन र वातावरर्लाई पधन सम्बोधन गरेको छ । मलाई लाग्छ तीनटा मन्त्रालय 
यसधभत्र परेको छ । र यसधभत्र थपु्र ैकुराहरू यहााँ आइरहेको मैले देखेको छु । हाम्रो धनवााचन क्षते्र म 
दैलेखको कुरा गदााखेरर हाम्रो धनवााचन क्षेत्र ४ वटा छ, र हामी ४ वटामा ६ जना माननीय छौं । र यो 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन भइसकेपधछ अथवा नीधत तथा कायाक्रम आइसकेपधछ हाम्रो दलले हामीलाई के भनेको 
धथयो त भनेपधछ समानपुाधतक माननीय र प्रत्यक्ष माननीय जनु धनवााचन क्षेत्रमा समानपुाधतक पदमा हनु्छ र 
त्यस धनवााचन क्षेत्रको माननीयसाँग धमलेर सहकाया गरेर धनवााचनबाहेक कायाक्रम ददन ुभन्ने हाम्रो दलको 
मान्यता अनसुार हामीले त्यस्तै ष्ट्रकधसमका कायाक्रमहरू बनाएर ददएका धथयौं । सामाजजकमा पधन हामी 
त्यसरी नै गयौं र हामले पयाटनमा पधन त्यसरी नै गएर माननीय अमरबहादरु थापा, म धमना रखाल हामीले 
एउटा योजना बनाएर ददएका धथयौं । हामीले त्यसमा हाम्रो क्षेत्रलाई पगु्ने गरेर मागहरू राखेका धथयौं, 
उद्मोगको मागहरू राखेका धथयौं, वन वातावरर्का मागहरू राख्या धथयौं, हेधलप्यािको कुरा राख्या धथयौं । 
सष्ट्रहद स्मधृत भवनका कुराहरू राखेका धथयौं । जधिबटुीका कुराहरू राखेका धथयौं र साथसाथै मैले पूवा 
बजेटमै एउटा कोष्ट्रटलाको पञ्चकोशी धनमाार् ताल भन्ने यी हामी सबै माननीयहरूको माग पधन धथयो । गत 
वर्ा हामीलाई असाध्यै ओझेलमा पाररयो र यसलाई यस तालको लाधग हामीले दलमा कुरा उठायौं, दलमा 
कुरा उठाइसकेपधछ माननीय मखु्यमन्त्री जी पोजेष्ट्रटभ हनुभुयो । र यसलाई म सम्बोधन गनेछु भन्न े
कुराहरू आयो । र अष्ट्रहले हाम्रो क्षेत्रमा हामीले ताल प्राप्तको लाधग ३ करोि प्राप्त गरेका छौं । र यो 
मातै्र हाम्रो क्षेत्रको एउटा ठूलो कायाक्रम हो र यसले हामलाई गौरवमय बनाएको छ । ष्ट्रकनष्ट्रक त्यहााँका 
नगरपाधलका स्थानीय तहले पधन माग धथयो ष्ट्रक यो दैलेख जजल्लाको पञ्चकोशी कोष्ट्रटला ताललाई यदद 
हामले ठूलो रूपमा अथवा हामीले त्यसलाई ष्ट्रवकधसत गराउन सक्यौं भने त्यहााँ थपु्र ैपयाटनहरू आउने र 
त्यहााँ चाष्ट्रहाँ हामले हाइड्रो पावरहरू धनकाल्न सक्ने, त्यहााँ हामले माछा पाल्न सक्ने, त्यस्तो ष्ट्रकधसमको 
ताललाई बनाउनपुछा भनेर गत वर्ाबाटै आवाज उठाउाँदा उठाउाँदा आज यसलाई सम्बोधन भएको मैले 
पाएको छु । र हाम्रो कायाक्रम ३५ वटा परेका छन,् र धनवााचन क्षेत्रको कायाक्रममा ठूलो कायाक्रम भनेको 
त्यही पञ्चकोशी ताल परेको छ । म के भन्न चाहन्छु भने यदद कायाक्रमै पथेन भने नमाग्दा पधन हनु््यो 
होला । अथवा जजल्लाबाहेक जजल्लाका सबै माननीयहरू धमलेर यो कायाक्रम ददनहुोला भन्या भए पधन 
हनु््यो होला । अधलकधत दःुखलाग्दो कुरा त्यहााँ रहेको छ र यस कायाक्रमधभत्र यहााँ थपु्र ैमष्ट्रहलाले अथवा 
माननीयहरूले आभार् गने र महशसु गने कायाक्रमहरू पधन छन ्। जस्तैः यवुा उद्ममी कायाक्रम, मष्ट्रहला 
उद्ममी कायाक्रम । त्यस्तै अपांग उद्ममी कायाक्रम, यी कायाक्रमले एउटा के गराएको छ भने सधुनजित 
ठाउाँमा सधुनजित यवुाहरूले पधन वैदेजशक रोजगारमा जान नपरेर यवुाहरूको उद्मम चल्नेछ । त्यस्तै 
मष्ट्रहलाले पधन उद्ममी चलाउनेछन ् । त्यसैगरी अपांगहरूले आफ्नो सीप र दक्षता अनसुारको उद्मम 
चलाउनेछन ्भन्ने कुराहरू यहााँ फोकस गरेको छ । यसलाई म धन्यवाद ददन चाहन्छु । त्यसैगरी ४० 
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लेखाइ पढाइ नभएपधछ मा त यले सबैको जनजाधत एउटै छ, सबैको ष्ट्रपछधिए क्षेत्र एउटै छ, त्यैलाई माया 
गरेर अधलक बढी ददए त के हनु्छ र । अब यो चाष्ट्रहाँ त्यही क्यारे यो अररया यामा चाष्ट्रहाँ पान त्यही छ 
रंग छ, हररया, धनलो, रातो, सेतो यी म धेरैको छ, यी रंग धेरै फेरी फेरी रंग चाष्ट्रहाँ मैले धलन सक्दैन, यो 
सदनमा दजा गरेर म...  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री धमना धसं रखाल । यसपधछ माननीय श्री शोधसला शाही तयार रहनहुोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममननाा  धधससंं  ररखखााललःः  सभामखु महोदय, उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालय आधथाक वर्ा 
०७६/७७ को वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रममा आज हामी छलफल गरररहेका छौं र यो ष्ट्रकताबमा छलफल 
गनुापूवा म पूवा केही कुराहरू राख् न चाहन्छु र यो ष्ट्रकताबले उद्मोधगकलाई सम्बोधन गरेको छ, पयाटन, वन 
तथा वातावरर् भनेधछ वन र वातावरर्लाई पधन सम्बोधन गरेको छ । मलाई लाग्छ तीनटा मन्त्रालय 
यसधभत्र परेको छ । र यसधभत्र थपु्र ैकुराहरू यहााँ आइरहेको मैले देखेको छु । हाम्रो धनवााचन क्षते्र म 
दैलेखको कुरा गदााखेरर हाम्रो धनवााचन क्षेत्र ४ वटा छ, र हामी ४ वटामा ६ जना माननीय छौं । र यो 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन भइसकेपधछ अथवा नीधत तथा कायाक्रम आइसकेपधछ हाम्रो दलले हामीलाई के भनेको 
धथयो त भनेपधछ समानपुाधतक माननीय र प्रत्यक्ष माननीय जनु धनवााचन क्षेत्रमा समानपुाधतक पदमा हनु्छ र 
त्यस धनवााचन क्षेत्रको माननीयसाँग धमलेर सहकाया गरेर धनवााचनबाहेक कायाक्रम ददन ुभन्ने हाम्रो दलको 
मान्यता अनसुार हामीले त्यस्तै ष्ट्रकधसमका कायाक्रमहरू बनाएर ददएका धथयौं । सामाजजकमा पधन हामी 
त्यसरी नै गयौं र हामले पयाटनमा पधन त्यसरी नै गएर माननीय अमरबहादरु थापा, म धमना रखाल हामीले 
एउटा योजना बनाएर ददएका धथयौं । हामीले त्यसमा हाम्रो क्षेत्रलाई पगु्ने गरेर मागहरू राखेका धथयौं, 
उद्मोगको मागहरू राखेका धथयौं, वन वातावरर्का मागहरू राख्या धथयौं, हेधलप्यािको कुरा राख्या धथयौं । 
सष्ट्रहद स्मधृत भवनका कुराहरू राखेका धथयौं । जधिबटुीका कुराहरू राखेका धथयौं र साथसाथै मैले पूवा 
बजेटमै एउटा कोष्ट्रटलाको पञ्चकोशी धनमाार् ताल भन्ने यी हामी सबै माननीयहरूको माग पधन धथयो । गत 
वर्ा हामीलाई असाध्यै ओझेलमा पाररयो र यसलाई यस तालको लाधग हामीले दलमा कुरा उठायौं, दलमा 
कुरा उठाइसकेपधछ माननीय मखु्यमन्त्री जी पोजेष्ट्रटभ हनुभुयो । र यसलाई म सम्बोधन गनेछु भन्न े
कुराहरू आयो । र अष्ट्रहले हाम्रो क्षेत्रमा हामीले ताल प्राप्तको लाधग ३ करोि प्राप्त गरेका छौं । र यो 
मातै्र हाम्रो क्षेत्रको एउटा ठूलो कायाक्रम हो र यसले हामलाई गौरवमय बनाएको छ । ष्ट्रकनष्ट्रक त्यहााँका 
नगरपाधलका स्थानीय तहले पधन माग धथयो ष्ट्रक यो दैलेख जजल्लाको पञ्चकोशी कोष्ट्रटला ताललाई यदद 
हामले ठूलो रूपमा अथवा हामीले त्यसलाई ष्ट्रवकधसत गराउन सक्यौं भने त्यहााँ थपु्र ैपयाटनहरू आउने र 
त्यहााँ चाष्ट्रहाँ हामले हाइड्रो पावरहरू धनकाल्न सक्ने, त्यहााँ हामले माछा पाल्न सक्ने, त्यस्तो ष्ट्रकधसमको 
ताललाई बनाउनपुछा भनेर गत वर्ाबाटै आवाज उठाउाँदा उठाउाँदा आज यसलाई सम्बोधन भएको मैले 
पाएको छु । र हाम्रो कायाक्रम ३५ वटा परेका छन,् र धनवााचन क्षेत्रको कायाक्रममा ठूलो कायाक्रम भनेको 
त्यही पञ्चकोशी ताल परेको छ । म के भन्न चाहन्छु भने यदद कायाक्रमै पथेन भने नमाग्दा पधन हनु््यो 
होला । अथवा जजल्लाबाहेक जजल्लाका सबै माननीयहरू धमलेर यो कायाक्रम ददनहुोला भन्या भए पधन 
हनु््यो होला । अधलकधत दःुखलाग्दो कुरा त्यहााँ रहेको छ र यस कायाक्रमधभत्र यहााँ थपु्र ैमष्ट्रहलाले अथवा 
माननीयहरूले आभार् गने र महशसु गने कायाक्रमहरू पधन छन ्। जस्तैः यवुा उद्ममी कायाक्रम, मष्ट्रहला 
उद्ममी कायाक्रम । त्यस्तै अपांग उद्ममी कायाक्रम, यी कायाक्रमले एउटा के गराएको छ भने सधुनजित 
ठाउाँमा सधुनजित यवुाहरूले पधन वैदेजशक रोजगारमा जान नपरेर यवुाहरूको उद्मम चल्नेछ । त्यस्तै 
मष्ट्रहलाले पधन उद्ममी चलाउनेछन ् । त्यसैगरी अपांगहरूले आफ्नो सीप र दक्षता अनसुारको उद्मम 
चलाउनेछन ्भन्ने कुराहरू यहााँ फोकस गरेको छ । यसलाई म धन्यवाद ददन चाहन्छु । त्यसैगरी ४० 
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वटै माननीयहरूको लाधग वन वातावरर् वकृ्षारोपर् भनेर २० लाख रुपैयााँ छुट्याइएको छ । र यो पधन 
एकदम राम्रो छ, आजसम्म हामीले हाम्रो जजल्ला, हाम्रो ठाउाँ, हाम्रो गाउाँलाई वातावरर्ीय बनाउन र हराभरा 
बनाउनको लाधग धनजित माननीयहरूले ती सामदुाष्ट्रयक उपभोक्ता सधमधतहरूलाई सम्बोधन गरेर वकृ्षारोपर् 
गरेर हराभरा र वातावरर्मय बनाउने कुरा जो आएको छ, यसलाई पधन म स्वागतयोग्य र धन्यवाद ददन 
चाहन्छु र यहााँ कायाक्रमहरू थपु्र ैआएका छन,् र कसैको क्षेत्रमा कम होला, कसैको क्षते्रमा बढी होला, मैले 
अजघ नै हाम्रो संख्याको भन्न े कुरा जनु गराएाँ, हामी छ जना माननीयहरू मध्येमा हामीसाँग दइुटा तीनटा 
कायाक्रम परेको छ, जहााँ हामी दईुजना माननीय छौं । र यसमा हामले असन्त�ुी गरेर हाम्रो कायाक्रम 
परेर, परेन भन्न हामी सक्दैनौं । मलाई लाग्छ त्यो तीन करोिमै ष्ट्रवभाजन गरेर हामीकहााँ कायाक्रम कम 
परेको होला यो मैले महशसु गरेको कुरा त्यो । सभामखु महोदय, हरेक वर्ा यसरी आएका ष्ट्रवधनयोजजत 
ष्ट्रवधेयकमा छलफल गदाा यी कायाक्रमहरूले मष्ट्रहलालाई सम्बोधन गछा ष्ट्रक गदैन, दधलतलाई सम्बोधन गछा 
ष्ट्रक गदैन, यवुालाई सम्बोधन गछा ष्ट्रक गदैन र हामीले आएका यी ल्याएर आएका योजनाले आज 
कायाान्वयन भए ष्ट्रक भएन । हामीले सम्पन्न गररम ष्ट्रक गरेनम ् र हामी यो कर्ााली प्रदेशलाई समषृ्ट्रि 
गराउन चाहन्छम ्हामीले यहााँको जनतालाई सखुी र सखुारी बनाउन चाहन्छम ्र हामीले यहााँका जनतालाई 
दःुखको महशसु नहोस,् भोको नरहोस,् नागंो नरहोस ् र हामीले यो सखुा यो प्रदेशमा हामीले त्यस्तो 
ष्ट्रकधसमको महशसु गना नपरोस ्भनेर नै हामी कर्ााली प्रदेशलाई समिृ कर्ााली प्रदेश भनेका धथयौं, तर 
हाम्रा कायाक्रम, हाम्रा योजना, हाम्रो कायाशैली, हाम्रा व्यवहारले हामी कर्ााली प्रदेशलाई समिृ बनाउन 
सक्दैनौं ष्ट्रक जस्तो मलाई लाधगरहेछ । दश औठंा अथवा दइुटा हात बजेमातै्र ताली बच्छ, तर एउटा 
हातले केही सम्भव छैन, त्यसमा पधन हामी कम्यूधन� पाटीका सदस्य, अधन हाम्रा दईुधतहाइको सरकार र 
हामीले योजना प्राप्त गना सकेनौं, काम पधन गना पाएनौं भने यो सम्भव देजखदैन । त्यसैले हरेक 
माननीयहरूलाई सम्बोधन गरेर, हरेक माननीयहरूको इच्छा, आकांक्षालाई बझेुर योजना बााँिफााँि हनुपुछा 
भन्ने मेरो मान्यता छ ष्ट्रकनष्ट्रक माननीयहरू जनतासाँग प्रत्येक्ष सम्पका मा हनु्छन,् ती जनताले नै 
माननीयहरूलाई एउटा नेततृ्व बनाएर पठाएका हनु्छन,् आज माननीयकै कुराहरू ओझेलमा पने, माननीयकै 
कुराहरू सनु्न नसक्ने, नसनु्न ेहो भने हाम्रो कुनै पधन त्यस्तो हामीले मान्यता प्राप्त गना सक्दैनौं । त्यसैले 
हाम्रो सम्पका  जनतासाँग हनु्छ, जनता, जनताको आवाजलाई माननीयहरूले बोल्नपुछा र त्यहीअनसुारका हाम्रा 
योजनाहरू बााँधिनपुछा र हामीले त्यही अनसुारको काम गनुापछा । र हामीले कर्ााली प्रदेशलाई समषृ्ट्रि 
त्यसरी नै बनाउन सक्छौं भन्न ेमेरो आफ्नो भनाई राख्दै ष्ट्रवदा हनु्छु हवस ्त धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय श्री शोधसला शाही । यसपधछ माननीय श्री करष्ट्रवर शाही तयार रहनहुोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  शशोोधधससललाा  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, सधैं म लेखेर ल्याउाँथे । आज चाष्ट्रहाँ लेखेर ल्याको छैन, 

ष्ट्रकताब हेरेँ र के भन्न ेहो । राम्रो भनौं या नराम्रो भनौं । के भन्न,े के भन्न ेमैले त्यो उ गनै पाको छैन, 

सोच्नै पाको छैन । कसो भने राम्रो भन्ने हो भनेपधछ लगभग ०७४/०७५ को मा एउटा योजना पधन मेरो 
पेश भएको धथएन । अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ बल्ल बल्ल एउटा चाष्ट्रहाँ भाको छ । भाको छ, अब अव लेटर केरे 
लेटरप्यािमा छपाइददएको पधन लगभग ष्ट्रकनभने यो लेटरप्याि छपाएर ददएको पधन, फेरर पधन फोनद्वार पधन 
ल है लास्ट तपाईंले छान्नुपछा भनेर त्यस्तो फोन समेत आयो, हैन । त्यो एउटा ष्ट्रहसाबले खसुी व्यक्त गना 
चाहन्छु यहााँ । ष्ट्रकनभने सोध्नभुको छ मन्त्रीज्यूले र सम्माननीय सभामखु महोदय धेरै थोरै भएपधन सबैका 
जचता  बझेुकै होलान ् तर ष्ट्रकनभने सबै आफूले ष्ट्रवरोध गररहाल्नपुने त्यस्तो केही देजखन त देजखदैन । 
मन्त्रीज्यूहरूले पधन म यहााँ सझुाव ददन चाहन्छु । सझुाव कस्तो भने अबदेजख यो ०७६,अब ०७६/०७७ 
को जस्तै भयो । अब ०७७/७८ को बेला माननीय, माननीयज्यूको लेटरप्यािका प्रत्येक योजनाहरू 
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हजरुले स्वीकार गनुाहनेुछ । आसेपासे, भरौ,भरौटे भन्छन ्ती धतनीहरूका सम्बोधन गनुाहनेुछैन भन्ने आशा 
राखेको छु मैले यहााँ । ष्ट्रकनभने कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ बोल्दाबोल्दै तलमाधथ पधन हनु सक्छ, त्यसको लाधग पधन 
हजरुहरूले सधुानुाहनेुछ भन्ने आशा राखेको छु र ष्ट्रकनभने कालीकोट जजल्लामा हेधलप्याि भन्न ेपधन आयो । 
त्यो बाटै नगएको ठाउाँमा हेधलप्याि छ, यस्तो ठाउाँमा अधलष्ट्रकत ष्ट्रवचार गनुाहनेुछ भन्न ेआशा राखेको छु 
ष्ट्रकनभने त्यस्ता त्यस्ता ठाउाँहरू पष्ट्रहल्याइयो भने यो समषृ्ट्रि कर्ााली भन्ने नारा यो उजचत हनेु छैन । भन्न े
यहााँहरूलाई सझुाव ददन चाहन्छु र अको कुरा के हो भने, एउटा अको कुरा भन्न चाहन्छु, नेत्रज्योधत जहााँ 
कर्ाालीका पााँच जजल्ला नेत्रज्योधत छ कालीकोट जजल्लामा, त्यलाई पधन सम्बोधन गररददएको भए, त्यहााँ 
बढुाबढुीका त्यहााँ दैधनक पााँच जजल्लाका त्यहााँ बढुाबढुी आउाँछन ् त्यहााँ । त्यो नेत्रज्योधतलाई अजल्लकता 
रकम अथवा भवन धनमाार्को लाधग यहााँहरूले प्रयास गररददएको भए अझैं राम्रो हनेु धथयो भन्न चाहन्छु । र 
अको कुरा, बोल्दै जााँदा कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ तल हनुसक्छ, कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ माधथ हनुसक्छ । यहााँहरूले सम्पूर्ा 
बझुददनहुनेु छ, आशाभरोसाको साथ माननीयज्यूहरूले हजरुका सातवटा मन्त्रालयहरूमा आशाभरोसाका साथ 
जनु योजनाहरू पेश गनुाभएको धथयो, त्यो ष्ट्रकनभने लागू हनु्छन ्भनेर उहााँहरूले पेश गनुाभको धथयो होला, 
तर उहााँहरूको सम्बोधन गररददन ु प्यो, हजरुहरूले चाष्ट्रहाँ सम्बोधन गररददन ु भएन, त्यसैकारर्ले यो 
सम्माननीय सदनमाफा त ्म भन्न चाहन्छु, आइन्दा यो ०७७/७८ को मा धेरैभन्दा धेरै सम्मान हनेुछन ्तर 
चा�चाष्ट्रहाँ लाग्न ुहुाँदैन भन्न ेत्यसमा पधन उ छ ष्ट्रकनभनेधछ मन्त्रीज्यूहरूलाई पधन धेरै कदठनाइहरू छन,् त्यहााँ 
बाधा अवरोधहरू छ, त्यहााँ ष्ट्रवधभन्न बाधाअवरोधहरू ष्ट्रकन, ष्ट्रकनभनेधछ त्यहााँधभत्र उहााँहरूले पधन झेल्नभुएको 
होला, कमाचारीहरूले पधन झेल्नभुएको होला । ष्ट्रकनभने भोधल यस्ता बाधा अफ्याराहरू हजरुहरू पधन मन्त्री 
हनु सक्ने योग्य मान्छे हनुहुनु्छ, उहााँहरू माननीय, माननीय भएको बेला उहााँहरूले पधन त्यही क्वइशन 
क्यारे ददनपुने हनु्छ, आफूले ती त्यस्ता कुराहरू अधलकता सोचेर भन्नुहनेुछ भनेर आशा राखेको छु ष्ट्रकनभने 
यी बाधा अवरुिहरू भोधल जनुसकैु बेला पधन आउन सक्छन ्भन्ने सोच, सोचका साथ सबैले ष्ट्रवरोध गनुाभको 
छ । मैले पधन ष्ट्रवरोधै गरेको हो तर चाष्ट्रहाँ मैले पधन समथान ददएको छैन, ष्ट्रकनभने समथान मैले पधन ददएको 
छैन, यो ष्ट्रकताबमा सम्पूर्ा मेरा क्यारे यो योजनाहरू परेका छन ्भनेर मैले यसमा समथान गरेको छैन । 
मेरा पधन दःुख छन ्यहााँधभत्र । प्रत्येक मन्त्रालयले प्रत्येक उ क्यारे ष्ट्रकताबमा त्यस्ता त्यस्ता ऊ हरू छन ्
मैले हेरेकै छु । यो अजघ धमाको बारेमा कुरा उयो, अधलकधत धमाको बारेमा पधन थोरै कुरा राखौं ष्ट्रक भन्न े
लाग्यो मलाई । यो धमा, धमा भन्दाखेरर जस्तै मठमजन्दरहरू नभएपधछ पयाटन के कसरी केले आउाँछन ्
पयाटनहरू, कसरी आउने हनु ्। पदमागा मातै्र भएर पयाटन आउाँदैनन ् धन, मजन्दर भएधछ त्यााँ पयाटनहरू 
आउाँछन,् भेटी चढाउाँछन ्त्यााँ, भेटी चढाएपधछ भोधल क्यारे राजश्व संकलन हनु्छन ्संकलन भयो भने भोधल 
यहााँको उ हनु्छ क्यारे सदनको क्यारे हरेक कुराहरू, आयआजानमा हरेक कुराहरूमा, वषृ्ट्रि हुाँदै जान्छ । 
पयाटन नै, पदमागै पदमागा राख् ने, मजन्दरहरू राख्दै नगराख् ने, मजन्दर भएकै ठाउाँ त हो यो यो, मजन्दर नभको 
ठाउाँ हो । कर्ााली भनेको देवीदेउताको भधूम हो के ? देवी देवताको भधूम भएको कारर्ले यो हनुपुछा भन्न े
मेरो मान्यता हो । यमा एकदम ध्यान, ध्यान ददनहुोला भन्ने आशा गरेको छु । मन्त्रीज्यूहरूले एकदम 
आउाँदा वर्ाहरूमा यो क्यारे पयाटन क्षेत्रका क्यारे यो पदमागा साथसाथै यहााँ क्यारे यो ऊ मजन्दर पधन 
धनमाार् गनुाहनेुछ भन्न ेआशा गरेको छु मैले यहााँ । सबै, सबैले क्यारे हामले हामले मातै्र मैलेमातै्र क्यारे 
देष्ट्रवदेवताको मजन्दर मान्ने हो र ? हजरुहरूले मान्नुहुाँदैन ? यहााँ ८१ प्रसेन्ट ष्ट्रहन्द ु ष्ट्रहन्दूत्व त छ । ८१ 
प्रसेन्ट ष्ट्रहन्द ु ष्ट्रहन्दू मान्नलेे ए क्यारे ददनहुरूलाई मठमजन्दर चाष्ट्रहदैन ? चाष्ट्रहन्छ । हजरुहरूले उठाको 
कारर्ले मैले यो उठाको हुाँ कुरा फेरर । हजरुहरूले प्रत्येक जनाले उठाको कारर्ले मैले उठाको । 
त्यसो भको हनुाले सभामखु महोदय, मैले धेरै कुरा गना चाष्ट्रहन, धेरैथोरै भएपधन यहााँहरूले माननीयका 
पीरमकााहरू बझुददन ु हनेुछ र आउाँदा ददनहरूमा धेरैभन्दा धेरै सोच राजख्दनहुनेुछ यो ष्ट्रवरोध, ष्ट्रवरोधका 
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हजरुले स्वीकार गनुाहनेुछ । आसेपासे, भरौ,भरौटे भन्छन ्ती धतनीहरूका सम्बोधन गनुाहनेुछैन भन्ने आशा 
राखेको छु मैले यहााँ । ष्ट्रकनभने कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ बोल्दाबोल्दै तलमाधथ पधन हनु सक्छ, त्यसको लाधग पधन 
हजरुहरूले सधुानुाहनेुछ भन्ने आशा राखेको छु र ष्ट्रकनभने कालीकोट जजल्लामा हेधलप्याि भन्न ेपधन आयो । 
त्यो बाटै नगएको ठाउाँमा हेधलप्याि छ, यस्तो ठाउाँमा अधलष्ट्रकत ष्ट्रवचार गनुाहनेुछ भन्न ेआशा राखेको छु 
ष्ट्रकनभने त्यस्ता त्यस्ता ठाउाँहरू पष्ट्रहल्याइयो भने यो समषृ्ट्रि कर्ााली भन्ने नारा यो उजचत हनेु छैन । भन्न े
यहााँहरूलाई सझुाव ददन चाहन्छु र अको कुरा के हो भने, एउटा अको कुरा भन्न चाहन्छु, नेत्रज्योधत जहााँ 
कर्ाालीका पााँच जजल्ला नेत्रज्योधत छ कालीकोट जजल्लामा, त्यलाई पधन सम्बोधन गररददएको भए, त्यहााँ 
बढुाबढुीका त्यहााँ दैधनक पााँच जजल्लाका त्यहााँ बढुाबढुी आउाँछन ् त्यहााँ । त्यो नेत्रज्योधतलाई अजल्लकता 
रकम अथवा भवन धनमाार्को लाधग यहााँहरूले प्रयास गररददएको भए अझैं राम्रो हनेु धथयो भन्न चाहन्छु । र 
अको कुरा, बोल्दै जााँदा कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ तल हनुसक्छ, कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ माधथ हनुसक्छ । यहााँहरूले सम्पूर्ा 
बझुददनहुनेु छ, आशाभरोसाको साथ माननीयज्यूहरूले हजरुका सातवटा मन्त्रालयहरूमा आशाभरोसाका साथ 
जनु योजनाहरू पेश गनुाभएको धथयो, त्यो ष्ट्रकनभने लागू हनु्छन ्भनेर उहााँहरूले पेश गनुाभको धथयो होला, 
तर उहााँहरूको सम्बोधन गररददन ु प्यो, हजरुहरूले चाष्ट्रहाँ सम्बोधन गररददन ु भएन, त्यसैकारर्ले यो 
सम्माननीय सदनमाफा त ्म भन्न चाहन्छु, आइन्दा यो ०७७/७८ को मा धेरैभन्दा धेरै सम्मान हनेुछन ्तर 
चा�चाष्ट्रहाँ लाग्न ुहुाँदैन भन्न ेत्यसमा पधन उ छ ष्ट्रकनभनेधछ मन्त्रीज्यूहरूलाई पधन धेरै कदठनाइहरू छन,् त्यहााँ 
बाधा अवरोधहरू छ, त्यहााँ ष्ट्रवधभन्न बाधाअवरोधहरू ष्ट्रकन, ष्ट्रकनभनेधछ त्यहााँधभत्र उहााँहरूले पधन झेल्नभुएको 
होला, कमाचारीहरूले पधन झेल्नभुएको होला । ष्ट्रकनभने भोधल यस्ता बाधा अफ्याराहरू हजरुहरू पधन मन्त्री 
हनु सक्ने योग्य मान्छे हनुहुनु्छ, उहााँहरू माननीय, माननीय भएको बेला उहााँहरूले पधन त्यही क्वइशन 
क्यारे ददनपुने हनु्छ, आफूले ती त्यस्ता कुराहरू अधलकता सोचेर भन्नुहनेुछ भनेर आशा राखेको छु ष्ट्रकनभने 
यी बाधा अवरुिहरू भोधल जनुसकैु बेला पधन आउन सक्छन ्भन्ने सोच, सोचका साथ सबैले ष्ट्रवरोध गनुाभको 
छ । मैले पधन ष्ट्रवरोधै गरेको हो तर चाष्ट्रहाँ मैले पधन समथान ददएको छैन, ष्ट्रकनभने समथान मैले पधन ददएको 
छैन, यो ष्ट्रकताबमा सम्पूर्ा मेरा क्यारे यो योजनाहरू परेका छन ्भनेर मैले यसमा समथान गरेको छैन । 
मेरा पधन दःुख छन ्यहााँधभत्र । प्रत्येक मन्त्रालयले प्रत्येक उ क्यारे ष्ट्रकताबमा त्यस्ता त्यस्ता ऊ हरू छन ्
मैले हेरेकै छु । यो अजघ धमाको बारेमा कुरा उयो, अधलकधत धमाको बारेमा पधन थोरै कुरा राखौं ष्ट्रक भन्न े
लाग्यो मलाई । यो धमा, धमा भन्दाखेरर जस्तै मठमजन्दरहरू नभएपधछ पयाटन के कसरी केले आउाँछन ्
पयाटनहरू, कसरी आउने हनु ्। पदमागा मातै्र भएर पयाटन आउाँदैनन ् धन, मजन्दर भएधछ त्यााँ पयाटनहरू 
आउाँछन,् भेटी चढाउाँछन ्त्यााँ, भेटी चढाएपधछ भोधल क्यारे राजश्व संकलन हनु्छन ्संकलन भयो भने भोधल 
यहााँको उ हनु्छ क्यारे सदनको क्यारे हरेक कुराहरू, आयआजानमा हरेक कुराहरूमा, वषृ्ट्रि हुाँदै जान्छ । 
पयाटन नै, पदमागै पदमागा राख् ने, मजन्दरहरू राख्दै नगराख् ने, मजन्दर भएकै ठाउाँ त हो यो यो, मजन्दर नभको 
ठाउाँ हो । कर्ााली भनेको देवीदेउताको भधूम हो के ? देवी देवताको भधूम भएको कारर्ले यो हनुपुछा भन्न े
मेरो मान्यता हो । यमा एकदम ध्यान, ध्यान ददनहुोला भन्ने आशा गरेको छु । मन्त्रीज्यूहरूले एकदम 
आउाँदा वर्ाहरूमा यो क्यारे पयाटन क्षेत्रका क्यारे यो पदमागा साथसाथै यहााँ क्यारे यो ऊ मजन्दर पधन 
धनमाार् गनुाहनेुछ भन्न ेआशा गरेको छु मैले यहााँ । सबै, सबैले क्यारे हामले हामले मातै्र मैलेमातै्र क्यारे 
देष्ट्रवदेवताको मजन्दर मान्ने हो र ? हजरुहरूले मान्नुहुाँदैन ? यहााँ ८१ प्रसेन्ट ष्ट्रहन्द ु ष्ट्रहन्दूत्व त छ । ८१ 
प्रसेन्ट ष्ट्रहन्द ु ष्ट्रहन्दू मान्नलेे ए क्यारे ददनहुरूलाई मठमजन्दर चाष्ट्रहदैन ? चाष्ट्रहन्छ । हजरुहरूले उठाको 
कारर्ले मैले यो उठाको हुाँ कुरा फेरर । हजरुहरूले प्रत्येक जनाले उठाको कारर्ले मैले उठाको । 
त्यसो भको हनुाले सभामखु महोदय, मैले धेरै कुरा गना चाष्ट्रहन, धेरैथोरै भएपधन यहााँहरूले माननीयका 
पीरमकााहरू बझुददन ु हनेुछ र आउाँदा ददनहरूमा धेरैभन्दा धेरै सोच राजख्दनहुनेुछ यो ष्ट्रवरोध, ष्ट्रवरोधका 
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आवाजहरू यो सदनधभत्र नउठून ् भन्ने सबैको सोच हो तर फेरर पधन म भन्न चाहन्छु, यो ष्ट्रवरोधका 
आवाजहरू फेरर यहााँ धभत्र नउठून भन्दै म आफ्ना दईु शब्द राख्दै जय रािवाद । जय जनता ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री करष्ट्रवर शाही । यसपधछ माननीय श्री गोपाल शमाा तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककररष्ट्रष्ट्रववरर  शशााहहीीःः  माननीय सभामखु महोदय, आज हामी ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको उद्मोग, पयाटन, वन 
तथा वातावरर् मन्त्रालयको शीर्ाकमा मन्त्रालयगत शीर्ाकमा छलफल गदैछौं । हरेक ददन नयााँ नयााँ 
घटनाक्रमहरू ष्ट्रवकास भइरहेका छन,् पष्ट्रहलो ददन सरकारको रसदपानी सष्ट्रहतको ष्ट्रकताब आयो, दोस्रो ददन 
अधल धधमलो केही रसदपानीहरू छुटेर, केही ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब नगरेर र बीचमा मोटाएको जस्तो भएर आयो र 
धबचमा आज आउाँदा यहााँ मैले कष्ट्रहाँपधन देजखन, चाल ुखचाका सन्दभामा लेजखनपुने, तपाईंहरूका कधत वटा 
कायाालय हनु ्? कुन कुन कायाालयले के-के शीर्ाकमा काम गछान ् ? जजल्लामा एउटा कायाालय छ ष्ट्रक 
दईुटा कायाालय छन ्? ती कायाालयमा कमाचारीहरूको संख्या कधत हो ? खचा कधत हो ? काष्ट्रहाँ पधन यलाई 
बााँधधएको छैन । यहााँ आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्री भएको भए भन्न हनु््यो, तपाईंले छािा छोड्न ुभो 
वा ष्ट्रवता ीय अनशुासनमा धतनीहरू बस्न सकेनन ्। यस्तो ष्ट्रकताबमा कष्ट्रहंपधन कुनै पधन रकमको अजन्तममा 
कनकुलजुन कष्ट्रहाँ पधन गररएको छैन । कुनै पधन शीर्ाकमा कनकुलजुन छैन यहााँ । कधत खचा हो ? के 
गना खोजजएको हो ? यहााँ कष्ट्रहाँ पधन कनकुलजुन छैन । र हामीले भन्न खोजेको कुरा ष्ट्रवकासमा ष्ट्रक त 
तपाईहरूले एउटा प्रदेशको योजना आयोगले यस्तो गनुाप्यो, प्रदेश प्रदेशका सभेकहरू गनुापथ्र्यो, मखु्य केही 
पयाटकीय स्थलहरूको पष्ट्रहचान हनुपु्यो, त्यस्तो हुाँदा हामी स्वभावैले जजल्लामा हाम्रो जजल्लामा यो छैन हामी 
कम पछौं भन्न े ष्ट्रहसाबले हामी जचता  बझुाउाँ्यौं । तर तपाईंले त्यस्ता केही जचजहरूको पष्ट्रहचान पधन गनुा 
हुाँदैन, पष्ट्रहचान के गनुाहनु्छ भन्दा आफूलाई पष्ट्रहचान गनुाहनु्छ । आफू जहााँ बस्छु, आफ्नो वररपरर, आफ्नो 
ठाउाँहरूमा भएका सबै गमु्बा, तालतलैया के हनु ् ? खोला खहरे के हो, ती सबैलाई चाष्ट्रहने यो पटक 
दामासाहीका ष्ट्रहसाबले बजेट बााँड्नहुनु्छ । यो कधत न्यायोजचत हो, हामीले भन्दै आएको, पटक पटक 
उठाउाँदै आएको, शरुुदेजख नीधत तथा कायाक्रमदेजख नै यलाई ब्यालेन्स गरौं भन्न खोजेको । रारालाई यो 
प्रदेशको सबभन्दा ठूलो गन्तव्य स्थल मान्ने हो भने हामी त्यलाई २५ करोि, ५० करोि, एक अरब जे 
राख् न पने हो, हामी राख् न तयार छौं । सखेुतको कााँके्रष्ट्रवहारलाई यो प्रदेशको पष्ट्रहचानको गन्तव्य हो भन्न े
राख् ने हो भने हामी जजता  पधन बजेट राख् न तयार छौं । हामी जाजरकोट धलनका लाधग कुनै आतरु छैनौं । 
तर तपाईंहरू वर्ा ददन, १७ मष्ट्रहना भयो । बारम्बार भन्यौं पष्ट्रहचान गनुाहोस ्यो प्रदेशको पूवााधार ष्ट्रकताबमा 
लेख् नभुाछ, यो प्रदेशको ष्ट्रवकासको आधार पयाटन र पूवााधार भन्नुभाको छ । यत्रो समयसम्म तपाईहरूले यी 
गन्तव्यहरूको पष्ट्रहचान ष्ट्रकन गना नसक्नभुएको म प्रश्न उठाउन चाहन्छु, प्रश्न गना चाहन्छु । हामीले 
दामासायी मागेको होइनौं । हामीले भन्दै आएको कुरा वास्तवमा समन्याष्ट्रयक ष्ट्रवकासको कुरा मात्र गरेका 
हौं, लजक्षत वगाको कुरा पधन राख् न राखेका छौं, हामीले लैंधगक ष्ट्रहसाबले पधन त्यो कुरा, लैंधगक समताको 
ष्ट्रवकासको कुरा पधन राख्यौं, हामीले पटक पटक उठाको ष्ट्रवर्य के हो भन्दाखेरर हामी दामासायीका ष्ट्रहसाबले 
केही पैंसा माग्नपुछा, आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमा धलनपुछा, धनवााचन क्षते्र मात्र मूल हो हामीले भनेका छैनौं, 
त्यसकारर्ले यो, यो पटक पधन यो मन्त्रालय यस्ता पष्ट्रहचानलाई उठाउने क्रममा फेरर पधन यले ल्याकअपै 
राख्यो पधछ रह्यो, त्यसकारर्ले म यो सन्दभामा म केही कुरा म भन्न चाहन्छु । यहााँ धरै ष्ट्रवर्यहरू सााँच्चै 
भन्ने हो भने संष्ट्रवधानले नजचनेका संस्थाहरूलाई उजागर गना खोजजएको छ, सबै शीर्ाकहरूलाई यधत लामो 
समयसम्म बजेट बनाउन ु पदाा बनाउाँदा यधत लामो समय धथयो, केले अट्कायो र जम्मै जजल्ला भनेर 
लेजख्दनभुएको छ । जजल्लामा जजल्ला छ अंक छैन, जजल्ला छ कायाक्रम छैन । यलाई म पधछ समअफ 
गने बेला केही कुरा भन्नछुे । केही जचजले काम गरररहेको छ मन्त्रालयमा, यो सामाजजक मन्त्रालयलाई 
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एलएमबीआइस लाग्छ, तपाईंलाई ष्ट्रकन लाग्दैन ? त्यसैले मैले यो आधथाक माधमला मन्त्रालयलाई यो 
सन्दभामा क्वेशन गना खोजेको । ष्ट्रकनभन्दा बजेटका शीर्ाकहरू कताबाट तपाईंको चाष्ट्रहने इन्री भएर 
आउनपुने हो, कसैका तलबाट इन्री भएर आउने रे, तपाईको चाष्ट्रहने के भन्छ धसस्टममा हनेु, कसैको  
नहनेु । के कारर्ले भएको हो ? यो सरकारलाई सोध्ने क्वेइशन हो वास्तवमा । यहााँ धेरै ष्ट्रवर्यहरू छन,् 

तपाईंलाई बजेटमा थोरै भएजस्तो पधन लाग्ने, अजल्छ लाग्याजस्तो पधन गने, अब सनुचााँदी पसललाई ददने 
भनेकै छ, ड्राइजक्लनसालाई ददने भनेकै छ, यी के-के उद्मोग गना खोजेको हो ? यसका शीर्ाकहरू के छन ्
भन्दाखेरर जजल्लागत ष्ट्रहसाबले पष्ट्रहचान गरेका, आफ्नो जजल्लामा के हनु सक्छ, सखेुतमा सनुचााँदी रैछ, एउटा 
ड्राइजक्लनसा रैछ, अब हामीले अधल जचष्ट्रटक्क परेको धारा परेको पाइन्ट र कोट लाउन पाइने भइयो । म 
खसुी नै छु । वास्तवमा जजल्लाको कुरा धेरै कुरा भन्न चाहन्न । पटकपटक धेरै चोटी भधनसष्ट्रकयो । 
जजल्लाको कुरा पधन सानो ष्ट्रटष्ट्रपकल कुरा भन्ने हो भने मेरो धनवााचन क्षेत्रमा दईु जना छौं, माननीय 
कौजशलावती खत्री र म आफै । दईुटा बाटा दईुटा पष्ट्रहरो धनयन्त्रर्, सष्ट्रकयो । अरु केही पधन छैन, व्यजक्त 
हेरेर एउटालाई एउटा ददयो भने पगु्छ । आफ्नोमा मैले क्वइशन उठान खोजेको होइन । ष्ट्रवकास 
त्यतैबाट गरौं, ष्ट्रवकासमा पधछ परेका ठाउाँबाटै शरुु गरौं भन्ने हो भने हामी तयारै छौं । हामीलाई ष्ट्रकन 
कजन्भन्स गना नसक्नभुाको, कजन्भन्स गनुाहोस ्हामी के भन्छ, िोल्पाबाटै, हमु्लाबाटै, मगुबुाटै गना तयार छौं । 
केही हामी सबैलाई भाग सम्झी जय नेपाल गने पक्षमा छैनौं हामी भन्दैनौं । हामी जनताका प्रधतधनधध हौं, 
यधत भन्न सक्छौं, भन्नुपछा आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमाधथ उता रदायी हनैु पछा, बोल्नै पछा । यहााँ मैले राख् न 
खोजेको ष्ट्रवर्य अको पधन छ, अब होमस्टे भनेर यो लहरै लगाएर कसलाई ददन खोजेको हो । हामीले 
कर्ाालीको फोहार साल शरुु गरेको होमस्टेलाई अको मन्त्रालय त धिजजटलाइज्ट गने पधन भन्यो । गना 
खोजेको के हो ? होटलहरूलाई के गना खोजेको ? होटलहरूलाई के गरेर ष्ट्रवकास गना खोजेको ? त्यो 
धनजी क्षेत्रका उ हरू होइनन,् सरकार अब होटल चलाउने हो ? सरकारले अब चाष्ट्रहाँ ड्राइजक्लधनसा चलाउने 
हो ? सरकारले सनुचााँदी पसल राख् ने हो ? के खालको हामीले चाष्ट्रहने यो यो उद्मोगधन्दाका चाष्ट्रहने 
शीर्ाकहरूमा शीर्ाक धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन । कजता मा पधन त्यो पधन रीत पगु्याछ ष्ट्रक छैन । त्यो रीत त्यो 
सम्बन्धी धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन । त्यो शीर्ाक राख्यो भने सहुाउाँददलो होला ष्ट्रक नहोला । मन्त्रालयले मन्त्रीले 
यो सभा हो, यो गाउाँसभा होइन, यो विा कायाालयको कुनै विासभा, विाको चाष्ट्रहने बैठक होइन । 
त्यसकारर्ले मैले यी ष्ट्रवर्यहरू जस्ताको तस्तै राख् न चाहन्छु । मैले मन्त्रीज्यूसाँग एउटा बैठक बनाउन ुभो, 
बोलाउन ुभो हामी सबै सहभागी भयौं । २१ सय चानचनु पैंसा पधन ददनभुो । १ सय १ वटा गन्तव्यमा 
कसरी छान्ने होला भन्दा एउटा पाधलका एउटा तहमा गरौं । त्यसपधछ ष्ट्रवजश�खालका अरुहरू गरौं र 
संघले छानेका १७ वटा यो प्रदेशमा पने गन्तव्यहरूलाई नराखौं । त्यलाई छुट्याएर अलग्गै राखौं र अरु 
उ गरौं, ष्ट्रवजश� खालका कुनै जजल्लामा चार वटा पााँच वटा होलान त्यसरी गरौं भनेर हामीले गररयो र 
त्यसमा सबै गने होला भन्ने सोच्याथें मैले । मैले फोन गरेर सोधें उहााँलाई कुन राख् नहुनु्छ कधत वटा 
राख् नहुनु्छ भन्दा सबै पाधलका राख् नहुनु्छ हैन यसपाधल एउटा धनवााचन क्षेत्रमा एउटा पाधलकामा राख् ने भनेर 
भन्नुभो तर ३८ वटा छनौट हुाँदाखेरर मेरो धनवााचन क्षेत्र खाली छ । यो के खालको ष्ट्रवन्यास हो ? कसरी 
ष्ट्रवन्यास गररयो ? उहााँसाँगै भनेको छु मैले, एउटा राख् ने हो यसपाधल भन्दाखेरर एउटा जनु मैले ददएको साढे 
तीनवटा पाधलका पछान ्तीनवटा पाधलकाका सेन्टरहरू छन ्ती ठाउाँहरू भन्याछु तीमध्ये जनु राखेपधन हनु्छ 
मैले कुनै बै..के भन्छ मेरो छनोट छैन भन्याथेँ, लेखेर पधन ददयाथेँ । त्यसैले हामी भन्छौं एउटा गछौं अको 
कजम्तमा सासंदहरूलाई यी सांसदहरू मञ्जमा गएर उधभएर, सभामा गएर उधभएर यधत कुरा त भन्दाहनु,् 

भन्छन ् होला मलाई यो म आलोजचत हनु्छु होला भन्ने सोच छैन, चेत छैन, त्यसकारर्ले सरकारलाई, 

सरकारका मन्त्रीलाई, माननीय मन्त्रीज्यूलाई मैले प्रश्न गना चाहन्छु । सरकार बलुबलेुमा नहुाउन गएका 
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एलएमबीआइस लाग्छ, तपाईंलाई ष्ट्रकन लाग्दैन ? त्यसैले मैले यो आधथाक माधमला मन्त्रालयलाई यो 
सन्दभामा क्वेशन गना खोजेको । ष्ट्रकनभन्दा बजेटका शीर्ाकहरू कताबाट तपाईंको चाष्ट्रहने इन्री भएर 
आउनपुने हो, कसैका तलबाट इन्री भएर आउने रे, तपाईको चाष्ट्रहने के भन्छ धसस्टममा हनेु, कसैको  
नहनेु । के कारर्ले भएको हो ? यो सरकारलाई सोध्ने क्वेइशन हो वास्तवमा । यहााँ धेरै ष्ट्रवर्यहरू छन,् 

तपाईंलाई बजेटमा थोरै भएजस्तो पधन लाग्ने, अजल्छ लाग्याजस्तो पधन गने, अब सनुचााँदी पसललाई ददने 
भनेकै छ, ड्राइजक्लनसालाई ददने भनेकै छ, यी के-के उद्मोग गना खोजेको हो ? यसका शीर्ाकहरू के छन ्
भन्दाखेरर जजल्लागत ष्ट्रहसाबले पष्ट्रहचान गरेका, आफ्नो जजल्लामा के हनु सक्छ, सखेुतमा सनुचााँदी रैछ, एउटा 
ड्राइजक्लनसा रैछ, अब हामीले अधल जचष्ट्रटक्क परेको धारा परेको पाइन्ट र कोट लाउन पाइने भइयो । म 
खसुी नै छु । वास्तवमा जजल्लाको कुरा धेरै कुरा भन्न चाहन्न । पटकपटक धेरै चोटी भधनसष्ट्रकयो । 
जजल्लाको कुरा पधन सानो ष्ट्रटष्ट्रपकल कुरा भन्ने हो भने मेरो धनवााचन क्षेत्रमा दईु जना छौं, माननीय 
कौजशलावती खत्री र म आफै । दईुटा बाटा दईुटा पष्ट्रहरो धनयन्त्रर्, सष्ट्रकयो । अरु केही पधन छैन, व्यजक्त 
हेरेर एउटालाई एउटा ददयो भने पगु्छ । आफ्नोमा मैले क्वइशन उठान खोजेको होइन । ष्ट्रवकास 
त्यतैबाट गरौं, ष्ट्रवकासमा पधछ परेका ठाउाँबाटै शरुु गरौं भन्ने हो भने हामी तयारै छौं । हामीलाई ष्ट्रकन 
कजन्भन्स गना नसक्नभुाको, कजन्भन्स गनुाहोस ्हामी के भन्छ, िोल्पाबाटै, हमु्लाबाटै, मगुबुाटै गना तयार छौं । 
केही हामी सबैलाई भाग सम्झी जय नेपाल गने पक्षमा छैनौं हामी भन्दैनौं । हामी जनताका प्रधतधनधध हौं, 
यधत भन्न सक्छौं, भन्नुपछा आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमाधथ उता रदायी हनैु पछा, बोल्नै पछा । यहााँ मैले राख् न 
खोजेको ष्ट्रवर्य अको पधन छ, अब होमस्टे भनेर यो लहरै लगाएर कसलाई ददन खोजेको हो । हामीले 
कर्ाालीको फोहार साल शरुु गरेको होमस्टेलाई अको मन्त्रालय त धिजजटलाइज्ट गने पधन भन्यो । गना 
खोजेको के हो ? होटलहरूलाई के गना खोजेको ? होटलहरूलाई के गरेर ष्ट्रवकास गना खोजेको ? त्यो 
धनजी क्षेत्रका उ हरू होइनन,् सरकार अब होटल चलाउने हो ? सरकारले अब चाष्ट्रहाँ ड्राइजक्लधनसा चलाउने 
हो ? सरकारले सनुचााँदी पसल राख् ने हो ? के खालको हामीले चाष्ट्रहने यो यो उद्मोगधन्दाका चाष्ट्रहने 
शीर्ाकहरूमा शीर्ाक धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन । कजता मा पधन त्यो पधन रीत पगु्याछ ष्ट्रक छैन । त्यो रीत त्यो 
सम्बन्धी धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन । त्यो शीर्ाक राख्यो भने सहुाउाँददलो होला ष्ट्रक नहोला । मन्त्रालयले मन्त्रीले 
यो सभा हो, यो गाउाँसभा होइन, यो विा कायाालयको कुनै विासभा, विाको चाष्ट्रहने बैठक होइन । 
त्यसकारर्ले मैले यी ष्ट्रवर्यहरू जस्ताको तस्तै राख् न चाहन्छु । मैले मन्त्रीज्यूसाँग एउटा बैठक बनाउन ुभो, 
बोलाउन ुभो हामी सबै सहभागी भयौं । २१ सय चानचनु पैंसा पधन ददनभुो । १ सय १ वटा गन्तव्यमा 
कसरी छान्ने होला भन्दा एउटा पाधलका एउटा तहमा गरौं । त्यसपधछ ष्ट्रवजश�खालका अरुहरू गरौं र 
संघले छानेका १७ वटा यो प्रदेशमा पने गन्तव्यहरूलाई नराखौं । त्यलाई छुट्याएर अलग्गै राखौं र अरु 
उ गरौं, ष्ट्रवजश� खालका कुनै जजल्लामा चार वटा पााँच वटा होलान त्यसरी गरौं भनेर हामीले गररयो र 
त्यसमा सबै गने होला भन्ने सोच्याथें मैले । मैले फोन गरेर सोधें उहााँलाई कुन राख् नहुनु्छ कधत वटा 
राख् नहुनु्छ भन्दा सबै पाधलका राख् नहुनु्छ हैन यसपाधल एउटा धनवााचन क्षेत्रमा एउटा पाधलकामा राख् ने भनेर 
भन्नुभो तर ३८ वटा छनौट हुाँदाखेरर मेरो धनवााचन क्षेत्र खाली छ । यो के खालको ष्ट्रवन्यास हो ? कसरी 
ष्ट्रवन्यास गररयो ? उहााँसाँगै भनेको छु मैले, एउटा राख् ने हो यसपाधल भन्दाखेरर एउटा जनु मैले ददएको साढे 
तीनवटा पाधलका पछान ्तीनवटा पाधलकाका सेन्टरहरू छन ्ती ठाउाँहरू भन्याछु तीमध्ये जनु राखेपधन हनु्छ 
मैले कुनै बै..के भन्छ मेरो छनोट छैन भन्याथेँ, लेखेर पधन ददयाथेँ । त्यसैले हामी भन्छौं एउटा गछौं अको 
कजम्तमा सासंदहरूलाई यी सांसदहरू मञ्जमा गएर उधभएर, सभामा गएर उधभएर यधत कुरा त भन्दाहनु,् 

भन्छन ् होला मलाई यो म आलोजचत हनु्छु होला भन्ने सोच छैन, चेत छैन, त्यसकारर्ले सरकारलाई, 

सरकारका मन्त्रीलाई, माननीय मन्त्रीज्यूलाई मैले प्रश्न गना चाहन्छु । सरकार बलुबलेुमा नहुाउन गएका 
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मान्छेहरूको रेकिा राखेर कर्ााली प्रदेशमा पयाटकको वषृ्ट्रि भएको चाष्ट्रहने ष्ट्रहसाब गरेर बधसराख्याछ, मसुमुसु ु
मसु्कुराइरहेको छ । मैले मन्त्रालयमा धेरैचोटी भन्याछु सखेुतमा जेठ मष्ट्रहनाधतर काकाकुल भएको बेला 
एउटै मान्छे तीनचोटी चारचोटी बलुबलेुमा जान्छ । पानी धलन, वा नहुाउन, वा कपिा धनु, त्यहााँ लेजखएको 
त्यहााँ जचट छ, त्यहााँ धछने उसमा चाष्ट्रहाँ द्वारमा जचट काष्ट्रटन्छ, ती जचटलाई हेरेर सरकार रमाइरहेको छ । 
यो रमाइले कर्ाालीको समषृ्ट्रिको यात्रा हामी कहााँसम्म पगु्छौं । त्यो यात्रा कधत धनरन्तर होला, कसरी 
हामी अजघ अगाधि बढौंला । म सोच्न र प्रश्न गना चाहन्छु । अब यो अजघ माननीय सजुशल थापाले 
भन्याजस्तो यो बजेट धनमाार्को सन्दभामा यहााँधभत्र केही शीर्ाकहरू छन ्ती शीर्ाकहरूलाई नभनौं, मैले यो 
मञ्चबाट रेकिा हनेु ष्ट्रवर्य हो तर पधन मैले भन्न बाध्य छु । भन्नुपछा, यो रेकिाकै लाधग भन्नुपछा, त्यो 
त्यगत ष्ट्रहसाबले कधत पगु्ला नपगु्ला । जेसकैु होला तर म भन्ने मैले जमको गयााछु । वास्तवमा 
यहााँधभत्रका शीर्ाकहरूमा केही शीर्ाकहरू उस्तै प्रकृधतका शीर्ाकहरूमा ठाउाँ र बजेट तोक्या छ, उस्तै 
प्रकृधतका केही शीर्ाकहरूमा ठाउाँ तोक्या छ, बजेट तोक्या छैन, त्यसकारर्ले दईुटा ष्ट्रवर्यले काम गरेको छ, 

उहााँको मन्त्रालयमा भन्ने सनु्याछु मैले ष्ट्रप्रपेि र पो�पेि । ष्ट्रप्रपेिको सबै तोकेर आयो, नाम पधन, ठाम पधन, 

दाम पधन । पो�पेिको नाम छ, दाम छैन, त्यो पो�पेिको ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब भइसकेपधछ, पधछ त्यसको सबै कुरा 
ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब हनु्छ यो तजष्ट्रवजज अधधकारका ष्ट्रहसाबले पधछल्लो पानामा करोिका करोि, पधछल्लो पाना 
अधल धेरै हेदैन होला अगाधि धेरै हेछान ्होला भनेर जम्मै शीर्ाकमा करोि मात्र राजखएको छ । यसमा 
कुनै ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब छैन, के काम गने हो ? शीर्ाकहरू छन,् कहााँ गने हो ? कष्ट्रहले गने हो ? सबभन्दा 
मन्त्रालयको पूाँजीगत शीर्ाकको धेरै बजेटहरू यो पछाधिको पातामा तजष्ट्रवधध अधधकार प्रयोग गने गरेर 
राजखएको छ । यो वास्तवमा यसरी राख् न धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन, ष्ट्रवता ीय अनशुासनले यसलाई राम्रो मान्छ ष्ट्रक 
मान्दैन ? यो वास्तवमा सरकारले आफूले छलफल गनुापने । सरकारका मन्त्रीहरूले, आधथाक माधमला 
मन्त्री लगायतले छफलफ गनुापने बाध्य मैले देख्छु । त्यधतकै ष्ट्रहसाबले यस्तै पानालाई सांसदहरूले बजेट 
पास गछान ्वा के गछान,् यो सोचको ष्ट्रवर्य हो । यधत भनेर म ष्ट्रवदा हनु चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय श्री गोपाल शमाा । यसपधछ माननीय श्री ष्ट्रवन्दमान धब� तयार रहनहुोला ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगोोपपाालल  शशममााााःः  माननीय सभामखु महोदय, हामी पररवतानको यात्रामा लामो रगत, आाँस ुर पधसना 
बगाएर यहााँ आएका हौं । त यो पररवतानको यात्रामा हामीले जे उदे्दश्य राखेका धथयौं, जे लक्ष्य राखेका 
धथयौं, जनु संकल्प बोकेका धथयौं, जहााँ आएर आज आएर हामी जनु कुराको सामना गदै छौं, काष्ट्रहाँ न काष्ट्रहाँ 
हामी अन्तरष्ट्रवरोधमा बसेको जस्तो अनभुधूत आज हामीलाई भइराखेको छ । एउटा उखान छ, सभामखु 
महोदय, खाऊाँ  केरे भनौं भने गाउाँका मजुखए नभनौं भने चल्ला सष्ट्रकए, भन्ने खालको उखान छ । म 
सता ापक्षको सासंद सरकारको ल्या, सरकारले ल्याएको नीधत तथा कायाक्रम तथा बजेटसाँग समथान गनुापने 
मेरो नैधतक जजम्मेवारी हो । नैधतक धरातलमा उधभदाखेरर म बजेटको समथानमै छु, तर यो नैधतक धरातल 
र जनताले ददएको जजम्मेवारीमा काष्ट्रहाँ न काष्ट्रहाँ अन्तरष्ट्रवरोध आज भइराखेको छ, नैधतक धरातलमा मातै्र 
उधभएर यसलाई जजन्दावाद भनौं वा जनताधतर फकेर यसलाई केही न केही प्रश्न गरुाँ यो बाध्यात्मक 
अवस्थामा उधभएको छु । हामीले यहााँसम्म आउाँदाखेरर औपचाररक बहस मातै्र गररराखेका छौं, त्यो पधन 
थाहा छ हामीलाई । तर जनतालाई हामी भन्न बाध्य छौं ष्ट्रक हामीलाई तपाईंहरूले जे जजम्मेवारी ददनभुो, 
जनप्रधतधनधधको ष्ट्रहसाबले जे जजम्मेवारी ददनभुो, आजसम्म हामीले जे अपेक्षा धथयो, त्यो सजम्झराखेका छैनौं भन्न े
मातै्र म प्रायजितको ष्ट्रहसाबले आत्मालोचनाको ष्ट्रहसाबले यहााँ भन्न चाहन्छु, सम्माधनत सदन माफा त ् । 
सभामखु महोदय, माननीय मन्त्रीमाफा त,् उद्मोग, पयाटन वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको शीर्ाकहरू हामीले 
हेररराखेका छौं, गम्भीरतापूवाक हेररराखेका छौं । कर्ाालीको यात्रा, कर्ााली बढी सम्वेदनशील प्रदेश हो । 
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हामी तीब्रता र गधतमा कर्ाालीको ष्ट्रवकास र समषृ्ट्रिमा जान चाहन्छौं, त्यो समषृ्ट्रिको यात्रा तय गना चाहन्छौं र 
उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको यसमा धनर्ाायक भधूमका छ । हामीले उद्मोगहरू, ठूलाठूला 
उद्मोगहरू धसजाना गरेर रोजगारी धसजाना गने कुराहरू । व्यापक पयाटकहरूलाई धभœयाएर पयाटनका 
व्यापक पूवााधारहरू तयार गरेर पयाटनहरूमाफा त ् हामीले देशको आयआजानमा वषृ्ट्रि गने कुरा प्रदेशको 
आयआजानमा वषृ्ट्रि गने कुरा स्वाभाष्ट्रवक अपेक्षा छ, तर हामी यहााँ के देजखराखेका छौं भने न दृष्ट्र�कोर् छ, 

धभजन र धमसनका कुराहरू यहााँ चल्छन ्। न दृष्ट्र�कोर् छ, न लक्ष्य छ । लक्ष्य र दृष्ट्र�कोर् दइुटै भएन 
भने हामी परम्पराको यात्रामा थालनी केरे ष्ट्रहंड्नबुाहेक हामीसाँग केही पधन देजखदैन । सरकार र सरकारका 
मन्त्रीहरू परम्परागत, परुातनवादी प्रष्ट्रक्रयामा ष्ट्रहंधिरहेको देख्दा हामीलाई एक खालको ष्ट्रविम्बना मातै्र हामीले 
व्यक्त गनुापछा, माननीय सोजशला शाही, सोजशला शाहीज्यूले अन्यथा नठान्नु होला । आज उहााँले कजम्तमा 
समथान गने जस्थधतमा यो बजेट आइपगेुको छ । हामी संघीयताको मोिेलमा ठूलो बधलदान गरेर आइपगेुका 
हौं, त्यो संघीयताको ममामा बजेट व्यक्त भयो ष्ट्रक भएन माननीय सोजशला शाहीजीको वक्तव्यबाटै प्र�  
हनु्छ । त्यसकारर् म यो धभत्र धेरै जान चाहन्न सभामखु महोदय, मैले न यहााँ धभजन देखेको छु, न धमसन 
देखेको छु । मैले धमसन देखेको छु, यो अथामा ष्ट्रक यहााँ केही न केही यसको पछाधि केही उदे्दश्य 
राजखएको छ र त्यो उदे्दश्यसाँग बजेट धनमाार् गररएको छ । म यजता  मातै्र भन्न चाहन्छु, यो उदे्दश्यसाँग बजेट 
धनमाार् गररएको छ, तपाईंलाई म धेरै कुरा भन्दैन । यस्तो अन्याय पधन हनु्छ ? के उदे्दश्यमा बनाइएको 
हो ? पयाटनका पूवााधारहरूसाँग जोिौं भने मगु ु१ नम्बर हो । रारा र छायााँनाथलाई जोि गरेर पयाटनका 
सम्भावनाहरूलाई खोजी गनुापछा । तर राराको मैले यहााँ ष्ट्रहसाब गदााखेरर रारामा अष्ट्रहले, मैले पछाधि 
क्रमागतको ष्ट्रहसाब गरेको छैन, राराको ष्ट्रहसाब के छ भने ७ करोि ४९ लाख छ, जबष्ट्रक िोल्पाका 
माननीय मन्त्रीज्यूको जजल्लामा १७ करोि ७४ लाख छ, सखेुतभन्दा ३ लाखले मातै्र कधम छ । यसले 
पयाटनको ष्ट्रवकास हनु्छ ष्ट्रक हाम्रा धनजी आकांक्षाहरूको पररपूधता हनु्छ । धनजी आकांक्षाहरूको पररपूधता गने 
व्यहोरा म यहााँ पढ्न चाहन्छु । सभामखु महोदय, धनजी आकांक्षाहरूको पररपूधता ड्राइजक्लन खररदको लाधग 
रु. १५ लाख, अब कोट धनेुको लाधग सम्झौता भएको हो मन्त्रीज्यूको ? धनःशलु्क कोट धनुको लाधग यो 
ड्राइजक्लनको व्यवस्था भएको हो ? ष्ट्रहमाली चीज उद्मोग, नामै ष्ट्रकटेर राख् न पाइन्छ बजेटमा ? कहााँ हो 
ष्ट्रहमाली चीज उद्मोग, कहााँ छ ? यो बजेटले त्यो जचन्नुपछा ष्ट्रक पदैन ? कर्ााली उद्मोग सनुचााँदी व्यवसायी 
संघको लाधग टन्ज मेजशन खररदका लाधग सहयोग, हामी कसको सहयोग गदैछौं ? सभामखु महोदय । हामी 
त, ष्ट्रक त उद्मोग व्यवसायी बनाउने हो भने धनम्न वगालाई व्यवसायीमा ल्याऔ,ं धतनलाई रोजगार बनाऔ ं। 
जो रोजगार धनी छन,् होटेलहरू छन,् होटेलमा लगानी गदैछौं । हो जो व्यवसायी छन ् धतनीमा लगानी 
गदैछौं । मैले सभामखु महोदाय, यहााँ आएर भन्नुपछा गत वर्ाका पधन कैयौं लगानीहरू, व्यजक्तका धनजी 
व्यवसायमा भएका छन ्हामी खोजष्ट्रवनमा छौं । यस्तै प्रकृधतका खोजष्ट्रवनहरू म अरु पधन भन्न चाहन्छु, 

सरस्वती जसु उद्मोग कसको उद्मोग हो ? अरु यस्तै जेधनस फलफूल तथा जधिबटुी उद्मोग कसको हो ? 

यस्ता कैयौं नामै ष्ट्रकटेर बजेटमा ल्याउने जो व्यवस्था छ, त्यसमा हामी छलफलमा भाग धलने ष्ट्रक नधलने ? 

यो अवस्था हामीमा आइलागेको छ । शजक्तको सदपुयोग गनुाभो, यस अथामा माननीय मन्त्रीज्यूलाई म 
धन्यवाद ददन चाहन्छु । रुकुमलाई ७ वटा कायाक्रममा रुकुमलाई शून्य बजेट व्यवस्था गरेकोमा पधन  
म धन्यवाद ददन चाहन्छु । अगाधि माननीयज्यूले भन्नु भो अजघल्लो पटक धेरै धलइसकेको हनुाले होला 
भधनयौं । एउटा मातै्र पयाटक सिक धथयो, यो पटक पधन एउटा व्यवस्था गरेकोमा धन्यवाद छ । 
रुकुमले अष्ट्रहले पधन कर्ााली पयाटन सष्ट्रका ट रुकुममा पछा ष्ट्रक पदैन ? मन्त्रीज्यूले थाहा पाउन ु भएछ  
...परेन । ताल सीमसार क्षेत्र सम्बिान र सम्बिानका कुराहरू, पाका  तथा स्वागतद्वारमा, प्रधतष्टानका 
पूवााधारमा, जधिबषु्ट्रट, वनपैदावार तथा फलफूल प्रशोधन उद्मोगमा रुकुमले जचनेन । रुकुमलाई जचधनएन । 
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हामी तीब्रता र गधतमा कर्ाालीको ष्ट्रवकास र समषृ्ट्रिमा जान चाहन्छौं, त्यो समषृ्ट्रिको यात्रा तय गना चाहन्छौं र 
उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको यसमा धनर्ाायक भधूमका छ । हामीले उद्मोगहरू, ठूलाठूला 
उद्मोगहरू धसजाना गरेर रोजगारी धसजाना गने कुराहरू । व्यापक पयाटकहरूलाई धभœयाएर पयाटनका 
व्यापक पूवााधारहरू तयार गरेर पयाटनहरूमाफा त ् हामीले देशको आयआजानमा वषृ्ट्रि गने कुरा प्रदेशको 
आयआजानमा वषृ्ट्रि गने कुरा स्वाभाष्ट्रवक अपेक्षा छ, तर हामी यहााँ के देजखराखेका छौं भने न दृष्ट्र�कोर् छ, 

धभजन र धमसनका कुराहरू यहााँ चल्छन ्। न दृष्ट्र�कोर् छ, न लक्ष्य छ । लक्ष्य र दृष्ट्र�कोर् दइुटै भएन 
भने हामी परम्पराको यात्रामा थालनी केरे ष्ट्रहंड्नबुाहेक हामीसाँग केही पधन देजखदैन । सरकार र सरकारका 
मन्त्रीहरू परम्परागत, परुातनवादी प्रष्ट्रक्रयामा ष्ट्रहंधिरहेको देख्दा हामीलाई एक खालको ष्ट्रविम्बना मातै्र हामीले 
व्यक्त गनुापछा, माननीय सोजशला शाही, सोजशला शाहीज्यूले अन्यथा नठान्नु होला । आज उहााँले कजम्तमा 
समथान गने जस्थधतमा यो बजेट आइपगेुको छ । हामी संघीयताको मोिेलमा ठूलो बधलदान गरेर आइपगेुका 
हौं, त्यो संघीयताको ममामा बजेट व्यक्त भयो ष्ट्रक भएन माननीय सोजशला शाहीजीको वक्तव्यबाटै प्र�  
हनु्छ । त्यसकारर् म यो धभत्र धेरै जान चाहन्न सभामखु महोदय, मैले न यहााँ धभजन देखेको छु, न धमसन 
देखेको छु । मैले धमसन देखेको छु, यो अथामा ष्ट्रक यहााँ केही न केही यसको पछाधि केही उदे्दश्य 
राजखएको छ र त्यो उदे्दश्यसाँग बजेट धनमाार् गररएको छ । म यजता  मातै्र भन्न चाहन्छु, यो उदे्दश्यसाँग बजेट 
धनमाार् गररएको छ, तपाईंलाई म धेरै कुरा भन्दैन । यस्तो अन्याय पधन हनु्छ ? के उदे्दश्यमा बनाइएको 
हो ? पयाटनका पूवााधारहरूसाँग जोिौं भने मगु ु१ नम्बर हो । रारा र छायााँनाथलाई जोि गरेर पयाटनका 
सम्भावनाहरूलाई खोजी गनुापछा । तर राराको मैले यहााँ ष्ट्रहसाब गदााखेरर रारामा अष्ट्रहले, मैले पछाधि 
क्रमागतको ष्ट्रहसाब गरेको छैन, राराको ष्ट्रहसाब के छ भने ७ करोि ४९ लाख छ, जबष्ट्रक िोल्पाका 
माननीय मन्त्रीज्यूको जजल्लामा १७ करोि ७४ लाख छ, सखेुतभन्दा ३ लाखले मातै्र कधम छ । यसले 
पयाटनको ष्ट्रवकास हनु्छ ष्ट्रक हाम्रा धनजी आकांक्षाहरूको पररपूधता हनु्छ । धनजी आकांक्षाहरूको पररपूधता गने 
व्यहोरा म यहााँ पढ्न चाहन्छु । सभामखु महोदय, धनजी आकांक्षाहरूको पररपूधता ड्राइजक्लन खररदको लाधग 
रु. १५ लाख, अब कोट धनेुको लाधग सम्झौता भएको हो मन्त्रीज्यूको ? धनःशलु्क कोट धनुको लाधग यो 
ड्राइजक्लनको व्यवस्था भएको हो ? ष्ट्रहमाली चीज उद्मोग, नामै ष्ट्रकटेर राख् न पाइन्छ बजेटमा ? कहााँ हो 
ष्ट्रहमाली चीज उद्मोग, कहााँ छ ? यो बजेटले त्यो जचन्नुपछा ष्ट्रक पदैन ? कर्ााली उद्मोग सनुचााँदी व्यवसायी 
संघको लाधग टन्ज मेजशन खररदका लाधग सहयोग, हामी कसको सहयोग गदैछौं ? सभामखु महोदय । हामी 
त, ष्ट्रक त उद्मोग व्यवसायी बनाउने हो भने धनम्न वगालाई व्यवसायीमा ल्याऔ,ं धतनलाई रोजगार बनाऔ ं। 
जो रोजगार धनी छन,् होटेलहरू छन,् होटेलमा लगानी गदैछौं । हो जो व्यवसायी छन ् धतनीमा लगानी 
गदैछौं । मैले सभामखु महोदाय, यहााँ आएर भन्नुपछा गत वर्ाका पधन कैयौं लगानीहरू, व्यजक्तका धनजी 
व्यवसायमा भएका छन ्हामी खोजष्ट्रवनमा छौं । यस्तै प्रकृधतका खोजष्ट्रवनहरू म अरु पधन भन्न चाहन्छु, 

सरस्वती जसु उद्मोग कसको उद्मोग हो ? अरु यस्तै जेधनस फलफूल तथा जधिबटुी उद्मोग कसको हो ? 

यस्ता कैयौं नामै ष्ट्रकटेर बजेटमा ल्याउने जो व्यवस्था छ, त्यसमा हामी छलफलमा भाग धलने ष्ट्रक नधलने ? 

यो अवस्था हामीमा आइलागेको छ । शजक्तको सदपुयोग गनुाभो, यस अथामा माननीय मन्त्रीज्यूलाई म 
धन्यवाद ददन चाहन्छु । रुकुमलाई ७ वटा कायाक्रममा रुकुमलाई शून्य बजेट व्यवस्था गरेकोमा पधन  
म धन्यवाद ददन चाहन्छु । अगाधि माननीयज्यूले भन्नु भो अजघल्लो पटक धेरै धलइसकेको हनुाले होला 
भधनयौं । एउटा मातै्र पयाटक सिक धथयो, यो पटक पधन एउटा व्यवस्था गरेकोमा धन्यवाद छ । 
रुकुमले अष्ट्रहले पधन कर्ााली पयाटन सष्ट्रका ट रुकुममा पछा ष्ट्रक पदैन ? मन्त्रीज्यूले थाहा पाउन ु भएछ  
...परेन । ताल सीमसार क्षेत्र सम्बिान र सम्बिानका कुराहरू, पाका  तथा स्वागतद्वारमा, प्रधतष्टानका 
पूवााधारमा, जधिबषु्ट्रट, वनपैदावार तथा फलफूल प्रशोधन उद्मोगमा रुकुमले जचनेन । रुकुमलाई जचधनएन । 
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ष्ट्रक त जे छ त्यो व्यवस्थामा समानताको आधारमा बजेट बााँिौं । ष्ट्रक त कर्ाालीलाई समिृ बनाउनको 
लाधग रुकुमको सम्पूर्ा बजेट जहााँ तपाईले धभजन बनाउनभुको छ, धमसन बनाउनभुको छ, ददन तयार छौं 
हामी । रुकुममा चाष्ट्रहयो भन्न तयार छैनौं । हामी यस्तो जनप्रधतधनधध छौं कर्ाालीलाई धछटो बनाऔ,ं 

तीब्रता र गधतमा लैजाऔ ंभन्ने हटुहटुी राखेर आएका प्रधतधनधध हौं हामी । हामी हाम्रो भागबण्िा खोज्नलाई 
आएका होइनौं । ष्ट्रक त धभजन चाष्ट्रहयो मन्त्रीज्यू, ष्ट्रक त समान व्यवहार चाष्ट्रहयो म यधत कुरा तपाईलाई 
केरे सम्माधनत सदन, सम्मान..माननीय सभामखुमाफा त ्भन्न चाहन्छु । सभामखु महोदय, यहााँ खासगरी म 
धेरै यस्तो बजेटका कैयौं यस्ता ष्ट्रवचलनहरू देजखराख्याछन,् रुकुमका त नाम पधन थाहा छैन, रुकुमका यस्ता 
नामहरू छन,् जहााँ हामी सन्नीधत्रवेर्ी गाउाँपाधलका भनेर आछ, त्यो रुकुमको हो ष्ट्रक होइन ? चान्सले जजल्ला 
रुकुम परेको हनुाले त्यो चाष्ट्रहाँ म ष्ट्रफताा सन्नीधत्रवेर्ी गाउाँपाधलका जहााँ छ, त्यतै लैजान अनरुोध गदाछु वा 
त्यसलाई, त्यस्ता कैयौं प्रस्तोताहरू यहााँ छन ्। मैले यो बजेटको समथान गना सजक्दन सभामखु महोदय, 

नैधतक ष्ट्रहसाबले । दलप्रधत म जजम्मेवार हनु चाहौला, हौंला पधन तर आजको यो धरातलमा म समथान गना 
चाह सजक्दन यसको लाधग म माफी माग्दै सभामखुज्यूलाई हाददाक धन्यवाद ददंदै ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ष्ट्रवन्दमान धब� । यसपधछ माननीय श्री यज्ञबहादरु धब.सी. तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववन्न्ददममाानन  धधबब��::  माननीय सभामखु महोदय, हामी आज उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् 
मन्त्रालयको शीर्ाकमा छलफलमा सहभागी छौं । पकै्क पधन हाम्रो कायाताधलका अनसुार भोधल माननीय 
मन्त्रीज्यूले जवाफ ददनहुनेुछ । ष्ट्रहजोको छलफलको क्रमलाई सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रीले आज जवाफ 
ददनभुो । यद्मष्ट्रप अजघ यहााँ उठेजस्तै प्रश्नहरू पूरक प्रश्नहरू गना पाउने व्यवस्था हाम्रो धनयमावलीमा थप 
व्यवस्था गनुापने आवश्यकता छ, धनयमावली संशोधनको सधमधत पधन बनेको छ, यहीीँबाट म सझुाव ददन 
चाहन्छु । सझुावको अपील पधन गरेको छ, सधमधतले उपसधमधतले । मेरो कुरा के छ भने सभामखु 
महोदय, माननीय सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रीज्यूले भन्नु भो पाठा पठाइयो अब नून पधन छैन, खाना पधन छैन, 

लगुा पधन छैन, भनेर भन्नु भो । हामीले पधन पाठा पठायौं, नून पधन धथएन, अन्न पधन धथएन, लगुाफाटो पधन 
धथएन तर उहााँहरूले कस्मेष्ट्रटक सामानहरू ल्याइददनभुो । नून ल्याए आवश्यकता पूरा हनेु धथयो, अन्न ल्याए 
आवश्यकता पूरा हनु््यो, लता ाकपिा ल्याए पधन आवश्कता पूरा हनु््यो तर फेयरएण्िलबली ल्याइददनभुो 
फेयरएण्िहेण्िसम ल्याइददनभुो, परफ्यूम ल्याइददनभुो, त अधन कसरी हाम्रो आवश्यकता भनेको आज नूनको 
छ, हाम्रो आवश्यकता भनेको आज चामलको छ, हाम्रो आवश्यकता भनेको आज लता ाकपिाको छ, तर 
माननीय मन्त्रीज्यूहरूले आफ्नो मन्त्रालयमाफा त ्ल्याइददनभुो ष्ट्रक कस्मेष्ट्रटक सामान ल्याइददनभुो यधत मात्र 
भन्न चाहन्छु र म आजको मन्त्रालयको छलफलमा प्रवेश गना चाहन्छु । ददनददनै यो रो�ममा उधभएर 
सरकारको प्रधत आलोचना गररराख् न ुकधत ष्ट्रवरोधमातै्र गररराख् न ु। म त्यताधतर भन्दा पधन आज म के भन्न 
चाहन्छु त भन्दाखेरर सभामखुज्यू माफा त ्अब धेरै माननीयज्यूहरूले आफ्नो धारर्ा प्रस्ततु गनुाभएको छ । 
म यसो मैले कुरा गदै गदााखेरर कोही माननीयज्यूहरूको लाई अफ्यारो पधन अनभुधूत हनु सक्ला । आफ्नो 
धनवााचन क्षेत्रमा परेका योजनाहरू के हनु्छन ्कसो हनु्छन ्भनेर । म एकम�ु के भन्न चाहन्छु भन्दाखेरर 
पदमागा भनेर जधत ११ करोि ४० लाख हो जस्तो लाग्छ मलाई । ११ करोि ४० लाख रुपैयााँ जो 
छुट्याइएको छ, म माननीय सभामखुज्यू माफा त ् यो पयाटन मन्त्रालयलाई आग्रह गना चाहन्छु, रारादेजख 
छायााँनाथसम्मको पदमागा बनाऔ ंअरु सबै पदमागा कटाइददऔ ं। हामी पयाटनलाई हाम्रो आधार बनाउने 
हो, हाम्रो प्रदेशको आम्दानीको, हाम्रो प्रदेशको आयस्रोतको एउटा आधार बनाउने भने हामी सबै आआफ्नौ 
धनवााचन क्षेत्रबाट प्रधतधनधधत्व गने हामी सबै यो सदनमा सम्माधनत सदनमा भएका ४० जना हामी सबैले 
खलु्ला छातीले, खलु्ला हृदयका साथ के भनौं त भन्दाखेरर रारादेजख छायााँनाथसम्मको पदमागा बनाऔ,ं अरु 
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सबै पदमागा हामी हटाइददऔ ं । केही उद्मोगहरू प्रस्ताव गररएको छ, पूवावक्ता माननीयज्यूहरूले थपु्र ै
नामहरू यहााँ धलन ुभो । हुाँदा हुाँदा ड्राइजक्लनसासम्म पधन हामीले, अब सरकारले अनदुान ददनपने अवस्थामा 
पगेुछौं हामी । यी प्रकारका उद्मोगहरू कधत आवश्यकता छ, कधत के छ, त्यसको प�हचान गरेर त्यलाई 
पधन केही करेक्सन गरौं । र त्यसपधछ गएर अरु पयाटनका पूवााधारहरू धनमाार् गने सन्दभामा हामीले 
अ�हले अब धेरै हामीले, हामीले नै भन्यौं धनवााचन क्षेत्रमा केरे सन्तधुलत बजेट हनुपुछा भन्ने कुरा गदै 
गदााखेरर धनवााचन क्षेत्रमा सन्तधुलतको कुरा उठाउाँदै गदााखेरर जहााँ पायो त्यहीीँ, जनु पायो त्यही शीर्ाकमा  
र पररर्ाम नददने शीर्ाकमा बजेट छुट्याउनपुछा भन्ने सायद हामी कसैको पधन मान्यता होइन ।  
यदद सरकारले र सम्बजन्धत मन्त्रालयले त्यस्तो कुरा बझेुको छ भने म �वनम्रतापूवाक आग्रह गना चाहन्छु, 

ती बझुाइमा करेकसन गनुास ्र सम्बजन्धत ठाउाँमा केरे पररर्ाममखुी काममा बजेटको �वधनयोजन गरौं । 
हामी तीनचार ददनदेजख छलफलमा छौं, अब यो केरे बजेट त �वभाजजत गनुापने त भइसक्यो । अब 
बनाउाँदाखेरी, अब नयााँ बनाउाँदाखेरी, कायाक्रम नयााँ बनाउाँदाखेरी, अब अजघ यहााँ एउटा प्रसंग उयो, 
एलएमबीआइएसको । अब ती सबै, अब त्यलाई मैले बन्धन भन्छु, अब यसरी त्यसरी अब मन्त्रीले चाहेको 
कायाक्रमै संशोधन गना नपाउने हो अजन्तम फाइनल गने बेलामा चेन्ज गना नपाउने हो भने त्यलाई म 
बन्धन भन्छु । त्यो बन्धन हामी तोड्नपुछा । त्यो बन्धन तोड्नपुछा । �हजो नै त्यजता  मातै्र करेक्सन गना 
नसकेपधछ त यो जे प्रकारको भरगोल छ, यो भरगोललाई त करेक्सन गना सक्ने जस्थधत त हुाँदैन । त्यो 
बन्धनहरू तोिेर हामीले नयााँ कायाक्रमहरू बनाएर हामी अगाधि बढ्न जरुरी छ । अको कुरा यहााँ 
जलयात्राको सम्भावना हाम्रो प्रदेशमा छ । जलयात्राको सम्भावनाको कुरा गदााखेरर मेरो आफ्नो धनवााचन 
क्षेत्र म जहााँबाट प्रधतधनधधत्व गछुा, भेरी र कर्ाालीको संगम हो र त्यसमा सेतीले पधन कर्ाालीमा छुन्छ । 
दइुटा दोभान छन ्त्यहााँ । दइुटा ठूला नददहरू जहााँ जलयात्राको धनधमता  एकदम राम्रो अवसर छ, अथवा 
त्यो वातावरर् छ, त्यसको लाधग मैले मन्त्रीज्यूसाँग आग्रह गरेको कुरा के धथयो त भन्दाखेरर कर्ाालीको 
जलयात्रा गनाको लाधग त्यसका केही पूवााधारहरू खासगरी र ्याजप्ट� शरुु गदााखेरर नास्ता खाने ठाउाँ बास 
बस्ने ठाउाँ र त्यसपधछ पयाटकहरूलाई सांस्कृधतक मनोरञ्जनको लाधग केही जनजाधतका बस्तीहरू 
पूवााधारहरू धनमाार् गनाको लाधग मैले शरुुदेजख नै पयाटन बोिा र त्यसपधछ गएर यहााँको मन्त्रालय, र 
त्यसपधछ गएर संघीय मन्त्रालय, सबैसाँग सहकाया गरेर यसको जलयात्राको लाधग व्यवजस्थत योजना बनाम 
भनेर मैले लाधगराखेकै धथएाँ । पयाटन बोिाबाट केही होमस्टेहरू बनाउने र त्यसपधछ गएर र हाम्रो यो 
यहााँको पयाटन मन्त्रालयबाट केही होमस्टेहरू धनमाार् गरेर त्यसपधछ त्यलाई सहज बनाऔलंा भनेर मैले 
�वधभन्न ठाउाँमा, दईुतीनवटा ठाउाँमा होमस्टेको लाधग प्रस्ताव गरेको धथएाँ तर जलयात्राको लाधग भनेर अकै 
ठाउाँमा जहााँ पयाटन बोिाले काम गदैछ, मेरो सूचना अनसुार । पयाटन बोिाले काम गने ठाउाँमा उहााँले 
बजेट प्रस्ताव गररददन ुभएको छ । हामीले त मलाई लाग्छ, कुनै न कुनै आधार �वकास गने, पूवााधार 
धनमाार् गने सबै काम गने यहााँको प्रदेश सरकार मात्र होइन, स्थानीय सरकार छ, प्रदेश सरकार छ, संघीय 
सरकार छ, त्यसका साझेदार धनकायहरू छन,् सबै धनकायहरू छन ्। हामी जनप्रधतधनधधको हनुकुो हैधसयतले 
हामीले आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमा कहााँ कहााँबाट के-के काम हनु खोज्दैछन ्भन्न ेकुराको समन्वय त हामीले 
गरेका छौं । त्यो समन्वय गदााखेरर त्यसलाई िबल नपनेगरी हामीले प्रस्ताव गरेका हनु्छौं । अब समस्या 
के भइददन थाल्यो त भन्दाखेरर माननीय मन्त्रीज्यूहरूले आफ्नो मनलाजग्द ढंगले अथवा अन्त कतैबाट 
कसैले भनेर �क गरेर कायाक्रम जथाभा�व प्रस्त केरे प्रस्ताव गररददंदाखेरर फेरर प्रश्न उहााँहरू नै गनुाहनु्छ, 

कायाक्रम दोहोररयो, िबल पयो, र त्यसपधछ गएर समस्या पैदा भो, यो प्रकारका समस्याहरू आइराखेका  
छन ्। त्यसो नगरौं, त्यसकारर्ले म के भन्न चाहन्छु भन्दाखेरर यहााँ पूवावक्ता माननीयज्यूहरूले राखेका 
कुराहरू छन ्जो ती कुराहरूलाई मैले समथान गदै मेरो आफ्नो के राख् न चाहन्छु त भन्दाखेरर हामी यो 
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सबै पदमागा हामी हटाइददऔ ं । केही उद्मोगहरू प्रस्ताव गररएको छ, पूवावक्ता माननीयज्यूहरूले थपु्र ै
नामहरू यहााँ धलन ुभो । हुाँदा हुाँदा ड्राइजक्लनसासम्म पधन हामीले, अब सरकारले अनदुान ददनपने अवस्थामा 
पगेुछौं हामी । यी प्रकारका उद्मोगहरू कधत आवश्यकता छ, कधत के छ, त्यसको प�हचान गरेर त्यलाई 
पधन केही करेक्सन गरौं । र त्यसपधछ गएर अरु पयाटनका पूवााधारहरू धनमाार् गने सन्दभामा हामीले 
अ�हले अब धेरै हामीले, हामीले नै भन्यौं धनवााचन क्षेत्रमा केरे सन्तधुलत बजेट हनुपुछा भन्ने कुरा गदै 
गदााखेरर धनवााचन क्षेत्रमा सन्तधुलतको कुरा उठाउाँदै गदााखेरर जहााँ पायो त्यहीीँ, जनु पायो त्यही शीर्ाकमा  
र पररर्ाम नददने शीर्ाकमा बजेट छुट्याउनपुछा भन्ने सायद हामी कसैको पधन मान्यता होइन ।  
यदद सरकारले र सम्बजन्धत मन्त्रालयले त्यस्तो कुरा बझेुको छ भने म �वनम्रतापूवाक आग्रह गना चाहन्छु, 

ती बझुाइमा करेकसन गनुास ्र सम्बजन्धत ठाउाँमा केरे पररर्ाममखुी काममा बजेटको �वधनयोजन गरौं । 
हामी तीनचार ददनदेजख छलफलमा छौं, अब यो केरे बजेट त �वभाजजत गनुापने त भइसक्यो । अब 
बनाउाँदाखेरी, अब नयााँ बनाउाँदाखेरी, कायाक्रम नयााँ बनाउाँदाखेरी, अब अजघ यहााँ एउटा प्रसंग उयो, 
एलएमबीआइएसको । अब ती सबै, अब त्यलाई मैले बन्धन भन्छु, अब यसरी त्यसरी अब मन्त्रीले चाहेको 
कायाक्रमै संशोधन गना नपाउने हो अजन्तम फाइनल गने बेलामा चेन्ज गना नपाउने हो भने त्यलाई म 
बन्धन भन्छु । त्यो बन्धन हामी तोड्नपुछा । त्यो बन्धन तोड्नपुछा । �हजो नै त्यजता  मातै्र करेक्सन गना 
नसकेपधछ त यो जे प्रकारको भरगोल छ, यो भरगोललाई त करेक्सन गना सक्ने जस्थधत त हुाँदैन । त्यो 
बन्धनहरू तोिेर हामीले नयााँ कायाक्रमहरू बनाएर हामी अगाधि बढ्न जरुरी छ । अको कुरा यहााँ 
जलयात्राको सम्भावना हाम्रो प्रदेशमा छ । जलयात्राको सम्भावनाको कुरा गदााखेरर मेरो आफ्नो धनवााचन 
क्षेत्र म जहााँबाट प्रधतधनधधत्व गछुा, भेरी र कर्ाालीको संगम हो र त्यसमा सेतीले पधन कर्ाालीमा छुन्छ । 
दइुटा दोभान छन ्त्यहााँ । दइुटा ठूला नददहरू जहााँ जलयात्राको धनधमता  एकदम राम्रो अवसर छ, अथवा 
त्यो वातावरर् छ, त्यसको लाधग मैले मन्त्रीज्यूसाँग आग्रह गरेको कुरा के धथयो त भन्दाखेरर कर्ाालीको 
जलयात्रा गनाको लाधग त्यसका केही पूवााधारहरू खासगरी र ्याजप्ट� शरुु गदााखेरर नास्ता खाने ठाउाँ बास 
बस्ने ठाउाँ र त्यसपधछ पयाटकहरूलाई सांस्कृधतक मनोरञ्जनको लाधग केही जनजाधतका बस्तीहरू 
पूवााधारहरू धनमाार् गनाको लाधग मैले शरुुदेजख नै पयाटन बोिा र त्यसपधछ गएर यहााँको मन्त्रालय, र 
त्यसपधछ गएर संघीय मन्त्रालय, सबैसाँग सहकाया गरेर यसको जलयात्राको लाधग व्यवजस्थत योजना बनाम 
भनेर मैले लाधगराखेकै धथएाँ । पयाटन बोिाबाट केही होमस्टेहरू बनाउने र त्यसपधछ गएर र हाम्रो यो 
यहााँको पयाटन मन्त्रालयबाट केही होमस्टेहरू धनमाार् गरेर त्यसपधछ त्यलाई सहज बनाऔलंा भनेर मैले 
�वधभन्न ठाउाँमा, दईुतीनवटा ठाउाँमा होमस्टेको लाधग प्रस्ताव गरेको धथएाँ तर जलयात्राको लाधग भनेर अकै 
ठाउाँमा जहााँ पयाटन बोिाले काम गदैछ, मेरो सूचना अनसुार । पयाटन बोिाले काम गने ठाउाँमा उहााँले 
बजेट प्रस्ताव गररददन ुभएको छ । हामीले त मलाई लाग्छ, कुनै न कुनै आधार �वकास गने, पूवााधार 
धनमाार् गने सबै काम गने यहााँको प्रदेश सरकार मात्र होइन, स्थानीय सरकार छ, प्रदेश सरकार छ, संघीय 
सरकार छ, त्यसका साझेदार धनकायहरू छन,् सबै धनकायहरू छन ्। हामी जनप्रधतधनधधको हनुकुो हैधसयतले 
हामीले आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमा कहााँ कहााँबाट के-के काम हनु खोज्दैछन ्भन्न ेकुराको समन्वय त हामीले 
गरेका छौं । त्यो समन्वय गदााखेरर त्यसलाई िबल नपनेगरी हामीले प्रस्ताव गरेका हनु्छौं । अब समस्या 
के भइददन थाल्यो त भन्दाखेरर माननीय मन्त्रीज्यूहरूले आफ्नो मनलाजग्द ढंगले अथवा अन्त कतैबाट 
कसैले भनेर �क गरेर कायाक्रम जथाभा�व प्रस्त केरे प्रस्ताव गररददंदाखेरर फेरर प्रश्न उहााँहरू नै गनुाहनु्छ, 

कायाक्रम दोहोररयो, िबल पयो, र त्यसपधछ गएर समस्या पैदा भो, यो प्रकारका समस्याहरू आइराखेका  
छन ्। त्यसो नगरौं, त्यसकारर्ले म के भन्न चाहन्छु भन्दाखेरर यहााँ पूवावक्ता माननीयज्यूहरूले राखेका 
कुराहरू छन ्जो ती कुराहरूलाई मैले समथान गदै मेरो आफ्नो के राख् न चाहन्छु त भन्दाखेरर हामी यो 
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बजेटलाई जे बजेट छ, पयाटन क्षेत्र हाम्रो प्रदेशको लाधग महत्वपूर्ा क्षेत्र, उद्मोगको क्षेत्र हाम्रो प्रदेशको लाधग 
महत्वपूर्ा क्षेत्र, जधिबटुीको क्षते्र हाम्रो प्रदेशको लाधग अझ महत्वपूर्ा क्षेत्र, हैन, वन वातावरर्को क्षते्र हाम्रो 
प्रदेशको लाधग अझ महत्वपूर्ा क्षेत्र, यधत महत्वपूर्ा क्षेत्र ओगटेको प्रदेश मन्त्रालय जो छ, यो मन्त्रालयको 
अवस्था, हामीले जे बकु हेरेका छौं, हामीले जे ष्ट्रकताब हेरेका छौं, त्यहााँधभत्रको अवस्था हेदााखेरी, त्यसपधछ 
हामी कहााँ पगु्छौं भन्ने कुरा सहजै जसले पधन अनमुान गना सक्ने ठाउाँमा हामी पगु्छौं । तर माननीय 
मन्त्रीज्यूले र मन्त्रालयले त्यो कुराको पष्ट्रहचान गरेको छ ष्ट्रक छैन, यो प्रश्न गना चाहन्छु र यो बजेटलाई 
अधल पररर्ाममखुी बनाऔ,ं यसलाई ररभ्यू गरौं, त्यसपधछ गएर पररर्ाममखुी काममा केजन्रत गरौं । म यही 
आग्रह गना चाहन्छु । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री यज्ञबहादरु धब.सी. । यसपधछ माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया तयार 
रहनहुोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययज्ञज्ञबबहहााददुरुर  धधबब..ससीी..  ::  सभामखु महोदय, चौंथो अधधवेशनको १७औ ंबैठकमा हामी वाष्ट्रर्ाक बजेट 
आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को बजेटमा छलफल गदैछौं । जसमध्ये सभामखु महोदय आन्तररक माधमला 
तथा कानून मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदनप्रधत छलफल गयौं । त्यसैगरी भधूम, व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी 
मन्त्रालयको, र त्यसैगरी सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास बजेट अथवा आयोजनाहरूका 
बारेमा । सभामखु महोदय, आज हामी उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक बजेट प्रधत 
छलफल गदैछौं । यसको सम्बन्धमा म यो सरकारले ०७६/०७७ को जनु वाष्ट्रर्ाक बजेट प्रस्ततु गयो, 
नीधत तथा कायाक्रम प्रस्ततु गयो, त्यो नीधत तथा कायाक्रम यस गररमामय सदनबाट जनु पाररत भयो, त्यो 
अनरुूप आज सरकार सभामखु महोदय, ष्ट्रहंधिरहेको अवस्था छैन सभामखु महोदय । आज सबै मन्त्रालयका 
जो अष्ट्रहलेसम्म छलफल भएका मन्त्रालयका बजेटप्रधत जनु यस गररमामय सदनका माननीयज्यूहरूबाट 
व्यक्त भएका कुराहरूले पधन आज सरकार यदाकता आफ्नै पारामा ष्ट्रहंधिरहेको छ । हाम्रो २०७६/०७७ 
को वाष्ट्रर्ाक बजेट वक्तव्यमा यो कर्ााली प्रदेशलाई समिृ कर्ाालीः सखुी कर्ाालीबासी, आफ्नो प्रदेश आफै 
बनाऔ,ं खाना नाना र छाना, र जशक्षा स्वास््य रोजगार र उत्पादन त्यसका लाधग पूवााधार भन्ने मूल नाराका 
साथ सरकारले जनु बजेट वक्तव्य प्रस्ततु गरररहेको जनु पजुस्तकामा उल्लेख भएको धथयो । आज आएर 
हामीलाई लाग््यो सभामखु महोदय, अब धनजित रूपमा कर्ााली प्रदेशका १७औ ंलाख जनताहरूको अनहुार 
चजम्कलो हनेुछ भन्ने हामीलाई लाधगरहेको धथयो । जब यो सरकारले बजेट र मन्त्रालयवाइज आफ्नो 
वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम प्रस्ततु गयो, प्रस्ततु गदाा धेरै कुराहरू कर्ााली प्रदेश यस गररमामय सदनले नीधत तथा 
कायाक्रममा प्रस्ततु गरेका ष्ट्रवर्यहरूलाई छािेर आफ्नो मनोपली ढंगबाट आज यो कायाक्रम वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास 
कायाक्रम प्रस्ततु गरेको पाइएको छ, सभामखु महोदय । त्यसो भएर धेरै कुराहरू यस गररमामय सदनका 
माननीयज्यूहरूबाट जचन्ता व्यक्त गररसष्ट्रकएको छ, सभामखु महोदय । मैले पधन यो कर्ााली प्रदेशलाई 
पररवतान गनाका लाधग गररबी धनमखुा ष्ट्रवपन्न पररवारलाई माधथ उठाउनका लाधग आज यो धसंगो सदन आज 
जचजन्तत बनेको छ, यो सरकारको कामकारबाहीले सभामखु महोदय । जब यसो सरर हेदाा, खै आज 
सरकारले प्रदेश गौरवका आयोजनाहरू ल्याएको ? जनताका आवश्यकता पररपूधता गने योजनाहरू ल्याएको 
खै ? त्यो देजखदैन सभामखु महोदय । त्यसो भएर धेरै कुराहरू आइसके, आज योजनाहरू समग्र रूपमा 
सम्माधनत सदनका माननीय सदस्यज्यूहरूले प्रस्ततु गरेका योजनाहरू पेश गरेका योजनाहरू यो 
कायायोजनाधभत्र अथवा यो पजुस्तकाधभत्र वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रमधभत्र नभएर झ्यालबाट बाष्ट्रहर आएका 
योजनाहरू आज समावेश भएका कुराहरू यहााँ प्रष्ट्र�एका छन,् सभामखु महोदय । म सभामखु महोदयमाफा त ्
कर्ााली प्रदेशको सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु, सम्पूर्ा यहााँ यस गररमामय सदनका 
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सांसदज्यूहरूबाट प्रस्ततु गररएका अधभव्यजक्तहरू यो कर्ााली प्रदेश सरकारले अष्ट्रवलम्ब चाष्ट्रहाँ सम्बोधन 
गरोस ्भन्ने कुरा सभामखु महोदयमाफा त ्म कर्ााली प्रदेश सरकारलाई अनरुोध गना चाहन्छु । सभामखु 
महोदय, यहााँ धेरै कुराहरू आए । आज सरकारले कर्ााली प्रदेशका जनताहरूको अनहुार पधन पररवतान 
आयआजानका लाधग अगाधि बढाउने नभई आज मन्त्री र मन्त्रीका आसेपासेहरूको पोर्र् भरर्पोर्र् 
गनेखालको जनु वाष्ट्रर्ाक योजना आएको छ, त्यलाई पररवतान गरेर कर्ााली प्रदेशका गररब धनमखुा 
जनताहरूको आयआजानका लाधग ०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक बजेट पनुरावलोकन गदै यो सरकारले ल्याउनेछ 
भन्ने कुरा म अनरुोध गना चाहन्छु र साथै आज यो सरकार आज ब्वााँसोको संज्ञा पाइसक्यो । आज यो 
सरकार ब्वााँसो बन्ने हैन, यो सरकार गाई बनोस ्भनेर म अनरुोध गना चाहन्छु र सभामखु महोदय, अन्तमा 
आज यो जनु उद्मोग, वन, पयाटन तथा वातावरर् मन्त्रालयले पेश गरेको जनु वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रम छ, 

यो कायाक्रम पजुस्तका अन्तगात यो साहै्र त्यही अवस्थामा जो ष्ट्रक आज माननीय सांसदज्यूहरूको पेश गरेका 
आयोजनाहरू नभई बाष्ट्रहररए ष्ट्रहसाबले झ्यालबाट आएका योजनाहरू समावेश भएका कारर् म यसलाई कुनै 
छलफलको रूपमा प्रस्ततु नगररकन सभामखु महोदय माफा त ् म उद्मोग, वन, पयाटन तथा वातावरर् 
मन्त्रालयमा ष्ट्रफताा ददन चाहन्छु । हवस,् धन्यवाद, जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया । यसपधछ माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययााःः  माननीय सभामखु महोदय, हामी यो उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् 
मन्त्रालयको आधथाक ०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रममा दफावार छलफल गरररहेका छौं । 
सबैभन्दा लामो समयसम्म सदन चलेको आजै जस्तो लाग्छ । ष्ट्रक यो मन्त्रालयप्रधत धेरै पारदशी भएर 
मायाले होला, ष्ट्रक यो मन्त्रालयप्रधत अपारदशी भएर धेरै माननीयले बोलेका हनु जस्तो लाग्छ । सबभन्दा 
बढी बोल्ने माननीय आजै, आजै जस्तो लाग्यो मलाई । म सवाप्रथम यो मन्त्रालयलाई धन्यवाद ददन 
चाहन्छु, अब माननीयको मनमनमा खलुदलुी लोगजस्तो छ, ष्ट्रकनभने माननीयहरूले धसफाररस गरेका 
योजनाहरू कुनै पधन नसमेष्ट्रटएर धबचौधलयाहरूले धसफाररस गरेका योजनाहरू समेष्ट्रटएको कारर्ले उहााँलाई 
धन्यवाद ददन चाहन्छु, यो मन्त्रालयलाई । माननीयको मयाादा र लाई उहााँ पधन माननीय हनुहुनु्छ, मन्त्री 
हनुहुनु्छ, माननीयबाट आएर मन्त्री हनुभुएको होला । माननीयज्यूहरूको मयाादालाई आाँच आउने ष्ट्रहसाबले 
उहााँहरूले योजना हाल्नभुएको छ । मैले ष्ट्रवरोधमा ष्ट्रवरोध गरेको होइन, म प्रमार्को ष्ट्रहसाबले देखाउन 
चाहन्छु । मेरो क्षते्रमा बजेट बढी परेको छ, मैले सबै ठाउाँ हेरेको छु, ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब अंकमा गरेको छु । 
बजेट छ, बढी परेको छ, कम परेको भन्दैन । उहााँको क्षेत्रमा त जजल्लामा १७ करोि १४ लाख, मैले 
सोचेँ त्यही अनसुार मखु्यमन्त्रीकहााँ पधन पयो होला, मखु्यमन्त्री भएको कारर्ले सोचेँ मैले, मखु्यमन्त्रीकहााँ ८ 
करोि ८७ लाख । मैले सोचें आधथाक माधमला मन्त्रालयमा पयो होला सोचेँ मैले उनी अथा मन्त्री भएको 
कारर्ले उहााँको क्षेत्रमा ७ करोि ३१ लाख, मैले सोचें िोल्फा सामाजजक मन्त्रीकोमा पयो होला जस्तो 
लाग्यो मलाई त्यहााँ पधन हेरे मैले ७ करोि ९६ लाख । पोहोर साल मैले भनें मन्त्रीहरूले मीत लगाए, 

सााँठगााँठ गरे । अष्ट्रहले त्यो धमत छुष्ट्रटहालेछन ्अष्ट्रहले । धमत लगाएर उनीहरूले छुष्ट्रटहालेछन ्अष्ट्रहले । 
मीत लगारैन्छन ्अष्ट्रहले । उहााँको जजल्लामा १७ करोि १४ लाख पड्न ुअरु जजल्लामा ७/८ करोिको के 
हो त यो ? जबष्ट्रक दैलेख जस्तो दईु दईु वटा धनवााचन क्षेत्र भएको छ, सखेुतजस्तो प्रदेश चारचार ओटा छ, 

दैलेख चारछ ओटा छ, त्यहााँ कम, िोल्फा जजल्लामा बढी त्यहााँ । मैले िोल्फा जजल्लाको ष्ट्रवरोध गरेको 
होइन । िोल्फा जजल्ला, हमु्ला जजल्ला अधत ष्ट्रवकट छन,् मैले पोहोर साल पधन भनेको हुाँ, त्यहााँ सिक 
पयुााउनपुछा, सबै बजेट त्यहााँ हालौं भनेको धथएाँ मैले तर पयाटनले त पदमागाले सिक पयुााउने गािी जााँदैन 
त्यहााँ । त्यसैकारर्ले ष्ट्रक त हामी माननीयलाई उहााँले तपाईंहरूको योजना धसफाररस गरेर ल्याउनसु ्नभन्न ु
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सांसदज्यूहरूबाट प्रस्ततु गररएका अधभव्यजक्तहरू यो कर्ााली प्रदेश सरकारले अष्ट्रवलम्ब चाष्ट्रहाँ सम्बोधन 
गरोस ्भन्ने कुरा सभामखु महोदयमाफा त ्म कर्ााली प्रदेश सरकारलाई अनरुोध गना चाहन्छु । सभामखु 
महोदय, यहााँ धेरै कुराहरू आए । आज सरकारले कर्ााली प्रदेशका जनताहरूको अनहुार पधन पररवतान 
आयआजानका लाधग अगाधि बढाउने नभई आज मन्त्री र मन्त्रीका आसेपासेहरूको पोर्र् भरर्पोर्र् 
गनेखालको जनु वाष्ट्रर्ाक योजना आएको छ, त्यलाई पररवतान गरेर कर्ााली प्रदेशका गररब धनमखुा 
जनताहरूको आयआजानका लाधग ०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक बजेट पनुरावलोकन गदै यो सरकारले ल्याउनेछ 
भन्ने कुरा म अनरुोध गना चाहन्छु र साथै आज यो सरकार आज ब्वााँसोको संज्ञा पाइसक्यो । आज यो 
सरकार ब्वााँसो बन्ने हैन, यो सरकार गाई बनोस ्भनेर म अनरुोध गना चाहन्छु र सभामखु महोदय, अन्तमा 
आज यो जनु उद्मोग, वन, पयाटन तथा वातावरर् मन्त्रालयले पेश गरेको जनु वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रम छ, 

यो कायाक्रम पजुस्तका अन्तगात यो साहै्र त्यही अवस्थामा जो ष्ट्रक आज माननीय सांसदज्यूहरूको पेश गरेका 
आयोजनाहरू नभई बाष्ट्रहररए ष्ट्रहसाबले झ्यालबाट आएका योजनाहरू समावेश भएका कारर् म यसलाई कुनै 
छलफलको रूपमा प्रस्ततु नगररकन सभामखु महोदय माफा त ् म उद्मोग, वन, पयाटन तथा वातावरर् 
मन्त्रालयमा ष्ट्रफताा ददन चाहन्छु । हवस,् धन्यवाद, जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया । यसपधछ माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययााःः  माननीय सभामखु महोदय, हामी यो उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् 
मन्त्रालयको आधथाक ०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रममा दफावार छलफल गरररहेका छौं । 
सबैभन्दा लामो समयसम्म सदन चलेको आजै जस्तो लाग्छ । ष्ट्रक यो मन्त्रालयप्रधत धेरै पारदशी भएर 
मायाले होला, ष्ट्रक यो मन्त्रालयप्रधत अपारदशी भएर धेरै माननीयले बोलेका हनु जस्तो लाग्छ । सबभन्दा 
बढी बोल्ने माननीय आजै, आजै जस्तो लाग्यो मलाई । म सवाप्रथम यो मन्त्रालयलाई धन्यवाद ददन 
चाहन्छु, अब माननीयको मनमनमा खलुदलुी लोगजस्तो छ, ष्ट्रकनभने माननीयहरूले धसफाररस गरेका 
योजनाहरू कुनै पधन नसमेष्ट्रटएर धबचौधलयाहरूले धसफाररस गरेका योजनाहरू समेष्ट्रटएको कारर्ले उहााँलाई 
धन्यवाद ददन चाहन्छु, यो मन्त्रालयलाई । माननीयको मयाादा र लाई उहााँ पधन माननीय हनुहुनु्छ, मन्त्री 
हनुहुनु्छ, माननीयबाट आएर मन्त्री हनुभुएको होला । माननीयज्यूहरूको मयाादालाई आाँच आउने ष्ट्रहसाबले 
उहााँहरूले योजना हाल्नभुएको छ । मैले ष्ट्रवरोधमा ष्ट्रवरोध गरेको होइन, म प्रमार्को ष्ट्रहसाबले देखाउन 
चाहन्छु । मेरो क्षते्रमा बजेट बढी परेको छ, मैले सबै ठाउाँ हेरेको छु, ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब अंकमा गरेको छु । 
बजेट छ, बढी परेको छ, कम परेको भन्दैन । उहााँको क्षेत्रमा त जजल्लामा १७ करोि १४ लाख, मैले 
सोचेँ त्यही अनसुार मखु्यमन्त्रीकहााँ पधन पयो होला, मखु्यमन्त्री भएको कारर्ले सोचेँ मैले, मखु्यमन्त्रीकहााँ ८ 
करोि ८७ लाख । मैले सोचें आधथाक माधमला मन्त्रालयमा पयो होला सोचेँ मैले उनी अथा मन्त्री भएको 
कारर्ले उहााँको क्षेत्रमा ७ करोि ३१ लाख, मैले सोचें िोल्फा सामाजजक मन्त्रीकोमा पयो होला जस्तो 
लाग्यो मलाई त्यहााँ पधन हेरे मैले ७ करोि ९६ लाख । पोहोर साल मैले भनें मन्त्रीहरूले मीत लगाए, 

सााँठगााँठ गरे । अष्ट्रहले त्यो धमत छुष्ट्रटहालेछन ्अष्ट्रहले । धमत लगाएर उनीहरूले छुष्ट्रटहालेछन ्अष्ट्रहले । 
मीत लगारैन्छन ्अष्ट्रहले । उहााँको जजल्लामा १७ करोि १४ लाख पड्न ुअरु जजल्लामा ७/८ करोिको के 
हो त यो ? जबष्ट्रक दैलेख जस्तो दईु दईु वटा धनवााचन क्षेत्र भएको छ, सखेुतजस्तो प्रदेश चारचार ओटा छ, 

दैलेख चारछ ओटा छ, त्यहााँ कम, िोल्फा जजल्लामा बढी त्यहााँ । मैले िोल्फा जजल्लाको ष्ट्रवरोध गरेको 
होइन । िोल्फा जजल्ला, हमु्ला जजल्ला अधत ष्ट्रवकट छन,् मैले पोहोर साल पधन भनेको हुाँ, त्यहााँ सिक 
पयुााउनपुछा, सबै बजेट त्यहााँ हालौं भनेको धथएाँ मैले तर पयाटनले त पदमागाले सिक पयुााउने गािी जााँदैन 
त्यहााँ । त्यसैकारर्ले ष्ट्रक त हामी माननीयलाई उहााँले तपाईंहरूको योजना धसफाररस गरेर ल्याउनसु ्नभन्न ु

33 

पने हामीलाई । तपाईं जलाई हाल्नहुनु््यो हाल्नहुोन््यो, मन लागेको मान्छेलाई हाल्नहुनु््यो तपाईहरूले, 

कुन कुन साथी धथए, कुनकुन इ�धमत्र धथए तपाईहरूका त्यही हाल्नहुनु््यो । हामीले २०/२२ ददनसम्म 
सदन स्थधगत भयो, १ गते बजेट आएको धथयो । ष्ट्रकन सदन स्थधगत भयो ? अधन हामीहरू तपाईहरूले 
सजग गराउनका धनजम्त सदन स्थधगत भएको हो, तपाईंहरूले सही बाटोमा ल्याउनको धनजम्त सदन स्थधगत 
भएको हो । अझैं पधन तपाईंहरूले १२ वर्ा कुकुरको पचु्छुर बांगो िुंग्रामा हाले पधन बांगोको बांगै । जधत 
जे गरे पधन तपाईंको उस्तै रहेछ ताल । मेरो क्षेत्रमा २० वटा योजना । अजघ हाम्रो माननीयजीले 
एउटाको त्यो भन्दा धेरै रहेछ, २० ओटा योजना मेरो क्षेत्रमा । तर मेरो धसफाररसमा ४ वटा योजना । 
त्यही पधन साना साना दईुटा हेधलप्याि आठ आठ लाखका, एउटा पदमागा २० लाखको, एउटा पयाटन 
सिक २५ लाखको । एक करोि पधन पगेुको छैन, अरु पैंसा सबै बाष्ट्रहरबाट । कस्तो अन्याय हो यो ? 

कस्तो अच्चम्म हो यो ? भने पधछ यताको जमु्लाको एउटै क्षते्रमा १ नं. क्षेत्रमा मैले मन्त्री नरेश 
भण्िारीसाँग सोधे उनले आफै फोन गनुाभो मलाई, माननीयज्यू मेरो क्षेत्रमा त एउटै गोठीचौर पयाटन  
मातै्र िेढ करोिको पयो, अरु मेरो धसफाररसमा एउटै परेन भन्नुभो उहााँले । अधन के भयो यो ? यही हो 
तररका ? मन्त्रीज्यू, लाज लाग्दैन, शरम लाग्दैन ? तपाईंहरूले सोध्नहुोला, मैले व्यजक्तको ष्ट्रवरोध गरेको 
होइन, व्यजक्तगत ष्ट्रहसाबले पयाटन मन्त्रीजीसाँग राम्रो सम्बन्ध छ, हरेक ददन पयाटन मन्त्रालयमा गएर म गफ 
गछौं उहााँसाँग । काठमािौंबाट सफथग्रहर् गना आउाँदाखेरीमा अशोका होटलमा साँगै बस्यौं, साँगै खाइम, साँगै 
सधुतम । यो कुनै व्यजक्तको ष्ट्रवरोध होइन हाम्रो, यो तपाईंको यो गरेको गररष्ट्रवनीको ष्ट्रवरोध हो । 
त्यसैकारर्ले हामी कर्ााली समषृ्ट्रिको नारा ल्याइराछौं । समषृ्ट्रि कर्ााली सखुारी कर्ााली नारा ल्याइराखेका 
छौं, समषृ्ट्रि कर्ााली सखुारी मन्त्री, दखुारी माननीय, दखुारी कर्ाालीका जनता, तपाईहरूका कारर्ले गदाा, 
त्यसैकारर्ले मैले ४ वटा पयाटन सिक ददएको धथएाँ मैले एउटै पयो तीनवटा अरुले हालेछन,् ४ वटा 
पयाटन मागा पदमागा ददएको धथएाँ, एउटै पयौ तीनटा अरुले हालेछन,् मैले तटबन्धन ददएको धथएाँ ४ वटा 
एउटै परेन छ, होमस्टे ददएको धथएाँ दईुवटा दवैु अरुले हालेछन,् भने के होला यो ? मैले त सोचें हाम्रो 
आदरर्ीय दाज ुमाननीय दीनबन्ध ुदाइले हाल्न ुभयो ष्ट्रक सोचें । तर शीर्ाक हेदााखेरर उहााँले पधन हालेजस्तो 
देजखन । उहााँहरू यस्तो शीर्ाकमा हाल्न चाहन ुहुाँदैन, मसाँग थाहा छ । यो जहााँ पायो त्यहीीँ शीर्ाकमा 
हाल्न ुहनु्न उहााँले । उहााँले हालेको भए म म खसुी हनेुधथएाँ । ए यहााँ छ । अब हाम्रो दाज ुआदरर्ीय 
माननीय दाज ु दीनबन्ध ु दाज ु थाह छ, तपाईहरूलाई थाह छैन, हैन । नरेश भण्िारी जानभुयो, न्यूम 
न्याउरीघाट ऋर्मोक्ष पयाटकीय क्षेत्र ५० लाख न्यूम भन्न ेचौधतस पछा, न्याउरीघाट धसंजा पछा, ऋर्ीमोक्ष 
भन्ने मगु ुपछा । त्यो कहााँबाट जान्या हो पयाटन पद पदमागा त्यो ५० लाख छ यो । अको छ यहााँ 
जमु्ला र कालीकोटको धसमानामा पगु्ने पने मगेुनीमाईको स्तम्भसम्म पदमागा कालीकोट जमु्ला पगेुनीमाई 
भन्ने थाहा छैन हामीसाँग, स्तम्भ भन्ने पधन थाहा छैन, त्यहााँसम्म पगु्ने पदमागा ४० लाख । कहााँ हो यो ? 

हामी त त्यही ठाउाँमा जन्मेको हो । त्यहााँको भगुोल थाह छ हामीसाँग । यो पैंसा के त्यो दलालको 
रजजतोधलया त होला यो, मैले मन्त्रीजीसाँग भधनराछु मैले मन्त्रीज्यू तपाईंको बजेट छनोट, योजना छनोट 
गदााखेरर हामीलाई बोलाउनहुोस ्। कहााँ कहााँ हाल्नपुछा हामी त्यहााँको जनताबाट हामी चधुनएर आएका हौं 
हामी भनेको धथएाँ हो थाह धथयो, शंका धथयो हामीलाई । सामाजजक मन्त्रीले हामीलाई पष्ट्रहले नै योजना 
ददनभुयो, रकम तोकेर ददनभुयो । कृष्ट्रर् मन्त्रीले पष्ट्रहल्यै रकम तोकेर ददनभुयो । तर उहााँले ददनभुएन । 
चाल त यही यसरी देजखयो धन यहााँनेर । यही चालले गदााखेरर ददनभुएन उहााँले भने कृष्ट्रर् मन्त्री सामाजजक 
मन्त्री हनुहुनु्न अष्ट्रहले । हामीले धसफाररस गरेका योजनाहरू हन्डे्रट प्रसेन्ट हाल्न ुभएको छ । हो चालतुफा  
बढी हाल्नभुयो होला, देजखएको छ । माननीयहरूले बोधलसकेका छन ्। चालतुफा ले कर्ाालीको समषृ्ट्रि हनु 
सक्दैन, पूाँजीगतमा जानपुदाछ । त्यसैकारर्ले समषृ्ट्रि कर्ााली, सखुारी कर्ााली यो ष्ट्रकताबको हन्डे्रट प्रसेन्ट 
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ष्ट्रवपक्षमा छु, यो ष्ट्रकताबको । सरकारको ष्ट्रवरुिमा होइन यो ष्ट्रकताबको हन्डे्रट प्रसेन्ट ष्ट्रवपक्षमा छु म । म 
यो ष्ट्रकता ा बझुाउ भने पधछ कसैस देखाउन, देखाउनेलाई देखाउनपुयो शीर्ाक त हेनुापयो । के बझुाउने, 

त्यसकारर् यो ष्ट्रकताबको ष्ट्रवपक्षमा छु । कर्ााली प्रदेश आधथाक रुपान्तरर्को पक्षमा छ, आधथाक पखााइको 
पक्षमा छ, तर यसरी कर्ााली प्रदेशको रुपान्तरर् हुाँदैन । त्यसकारर्ले माननीय सदस्यज्यूहरू म सभामखु 
माफा त ्मेरो आफ्नो भनाई यही अन्त गना चाहन्छु धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  मानननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । यसपधछ माननीय श्री पद् मा खड्का तयार  
रहनहुोला ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा::  माननीय सभामखु महोदय, आज हामी तेस्रो ददन, पयाटन मन्त्रालय, उद्मोग 
तथा वन  पयाटन मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यमा, छलफलमा सहभागी भएका छौं र सहभागी त भयौं । मलाई 
लाग्छ, यो बजेट ष्ट्रकताबको दफावार छलफल हो, यो संसद हो यो कुनै गाउाँसभा, गाउाँपञ्चायतको सभा होइन 
यो । मलाई लाग्छ यो बजेटमा न शीर्ाक छ, न यो बजेट कधत हो यो पयाटन उद्मोग मन्त्रालयको कहााँनेर 
लेखेको छ, यो के हामी ष्ट्रवद्माथी हौं ष्ट्रक कधत छ धतमी परीक्षा ददन हामी यहााँ आएका हौं ? कहााँनेर छ 
तपाईंलाई ष्ट्रवधनयोजजत गरेको केरे धसधल� ददएको बजेट कहााँनेर छ ? अथा मन्त्रालयले धसधल� ददएको बजेट 
यहााँनेर छ भनी हामीलाई देखाउनसु ्या त हामीलाई जोि भन्नुस ्तर पधन मैले जोिे । चालू बजेटै छैन, 

हामी माननीयहरूले भन्या धथयौं चाल ुबजेट बढी भयो, बढी भयो भन्या त यहााँ छाँदै छैन । चालू लेख्या 
छैन, पूाँजीगत र चाल ुभनेर लेख्या छैन । यसकारर् यो ष्ट्रकताबमाधथ के छलफल गरौं, अझ त्यहााँधभत्र हेरेर 
जााँदैजााँदा गदाा १६ करोि, १६ करो..केरे १६ करोिको जाष्ट्रहने एउटा पदमागा भन्न े एउटा शीर्ाक छ, 

पदमागा नाई उद्मोग उद्ममी, उद्मोग गने, उद्ममीहरू यवुाहरूलाई उद्ममशीलता बनाउने, यो त्यो मन्त्रालयमा 
गजर्त पढेका मान्छे छन ् ष्ट्रक छैनन ्? १६ करोि माधथ लेख्याछ, त्यसको टोटल बजेट ष्ट्रहसाब गदााखेरर 
५० करोि हनु्छ, कधत, ५० र १६ कधत हनु्छ ६६ करोि । ६६ करोि ५० करोि, ५ करोि लेख् ने 
ठाउाँमा ५० करोि लेजखएको छ । १६ करोिको मातहतमा रहनपुने बजेट होइन र ? यो कुनै ष्ट्रवद्माथीले 
पधन परीक्षा ददंदा सही प्रश्नावली हनु्छ । त्यसकारर्ले यो बजेटको कुनै चाल ुपधन छैन, कुनै पूाँजीगत पधन 
छैन, शीर्ाकचाष्ट्रहाँ छन,् त्यसको कधत नम्बर शीर्ाक हो शीर्ाक चाष्ट्रहाँ छन,् त्यसकारर्ले यसका २८ वटा 
शीर्ाकहरू छन ्। २८ वटा शीर्ाकहरूमा बााँधिएका छ तर मलाई त कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ यस्तो भधनरहाँदा लाग््यो 
सनुचााँदी पसललाई १५ लाख, ड्राइएनजक्लन गने एउटा मेजशनलाई २० लाख, यो तपाईंको कोही नातेदार त 
छैन ? त्यस्तो काम गने काष्ट्रहाँ सनु सनु यसो ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब गने त छैन ? सनुचााँदी पसललाई यो देशमा 
कष्ट्रहले काष्ट्रहाँ बााँिेको छैन, ड्राइ ष्ट्रक ष्ट्रकधलन ड्राइ जक्लजक्ल त्यो कोट लाउने कोटमा प्रसे गररददने मान्छेलाई 
पैंसा बााँड्या छैन । त्यो उद्मोम गने उद्ममीले गछान ्। मलाई लाग्छ, तपाईंका एकदईुटा कुरा सकारात्मक 
भेष्ट्रटयाछन,् सखेुतमा एउटा के हो त्यो जाष्ट्रहने, पञ्चको, एउटा उद्मोग राख् नभुा रैछ, त्यो उद्मोगले कमसेकम 
जाष्ट्रहने, भोधलका धनधमता  एउटा यो प्रदेशमा जाने कुरा ३ करोि राख् नभुाछ, त्यो पधन अब त्यो तररकाको 
बजेट हो भने त कायाान्वयन त नहोला । काठका सिेका चीजहरूबाट उत्पादन गरेर ष्ट्रवतरर् गने  
भनेपधछ त्यो राम्र ैउद्मोग हो । एउटा उद्मोगमा त्यो गनुाभारैछ, एउटा हाम्रो पञ्चकोशी ताल हाजल्दनभुारैछ, 

धन्यवाद । अरु केही छैन । पञ्चकोशी ताल मैले तपाईंलाई भन्न चाहन्छु, यो प्रदेशको ताल हो, यो 
दैलेखको ताल होइन । यदद त्यो ताल फेवातालमा रुपान्तररत गरी हामीले गना सक्यौं भने यो प्रदेशका 
पयाटकहरूलाई रमाउने ताल हनेुछ, होइन तपाईहरूले यस्तै २ करोि १ करोि गदै बााँधिचिुी खाने ताल 
भयो भनेदेजख त्यो कुनै हनेु छैन । तर तपाईंले पयाटन यहााँ उद्मोग त छदै छैन, पयाटन उद्मोग छ । 
उद्मोग पधन पयाटन छ । त्यसकारर्ले तपाईले पयाटनको ष्ट्रवकास गना खोजेकै हो भने साथी पूवावक्ता 
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ष्ट्रवपक्षमा छु, यो ष्ट्रकताबको । सरकारको ष्ट्रवरुिमा होइन यो ष्ट्रकताबको हन्डे्रट प्रसेन्ट ष्ट्रवपक्षमा छु म । म 
यो ष्ट्रकता ा बझुाउ भने पधछ कसैस देखाउन, देखाउनेलाई देखाउनपुयो शीर्ाक त हेनुापयो । के बझुाउने, 

त्यसकारर् यो ष्ट्रकताबको ष्ट्रवपक्षमा छु । कर्ााली प्रदेश आधथाक रुपान्तरर्को पक्षमा छ, आधथाक पखााइको 
पक्षमा छ, तर यसरी कर्ााली प्रदेशको रुपान्तरर् हुाँदैन । त्यसकारर्ले माननीय सदस्यज्यूहरू म सभामखु 
माफा त ्मेरो आफ्नो भनाई यही अन्त गना चाहन्छु धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  मानननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । यसपधछ माननीय श्री पद् मा खड्का तयार  
रहनहुोला ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा::  माननीय सभामखु महोदय, आज हामी तेस्रो ददन, पयाटन मन्त्रालय, उद्मोग 
तथा वन  पयाटन मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यमा, छलफलमा सहभागी भएका छौं र सहभागी त भयौं । मलाई 
लाग्छ, यो बजेट ष्ट्रकताबको दफावार छलफल हो, यो संसद हो यो कुनै गाउाँसभा, गाउाँपञ्चायतको सभा होइन 
यो । मलाई लाग्छ यो बजेटमा न शीर्ाक छ, न यो बजेट कधत हो यो पयाटन उद्मोग मन्त्रालयको कहााँनेर 
लेखेको छ, यो के हामी ष्ट्रवद्माथी हौं ष्ट्रक कधत छ धतमी परीक्षा ददन हामी यहााँ आएका हौं ? कहााँनेर छ 
तपाईंलाई ष्ट्रवधनयोजजत गरेको केरे धसधल� ददएको बजेट कहााँनेर छ ? अथा मन्त्रालयले धसधल� ददएको बजेट 
यहााँनेर छ भनी हामीलाई देखाउनसु ्या त हामीलाई जोि भन्नुस ्तर पधन मैले जोिे । चालू बजेटै छैन, 

हामी माननीयहरूले भन्या धथयौं चाल ुबजेट बढी भयो, बढी भयो भन्या त यहााँ छाँदै छैन । चालू लेख्या 
छैन, पूाँजीगत र चाल ुभनेर लेख्या छैन । यसकारर् यो ष्ट्रकताबमाधथ के छलफल गरौं, अझ त्यहााँधभत्र हेरेर 
जााँदैजााँदा गदाा १६ करोि, १६ करो..केरे १६ करोिको जाष्ट्रहने एउटा पदमागा भन्न े एउटा शीर्ाक छ, 

पदमागा नाई उद्मोग उद्ममी, उद्मोग गने, उद्ममीहरू यवुाहरूलाई उद्ममशीलता बनाउने, यो त्यो मन्त्रालयमा 
गजर्त पढेका मान्छे छन ् ष्ट्रक छैनन ्? १६ करोि माधथ लेख्याछ, त्यसको टोटल बजेट ष्ट्रहसाब गदााखेरर 
५० करोि हनु्छ, कधत, ५० र १६ कधत हनु्छ ६६ करोि । ६६ करोि ५० करोि, ५ करोि लेख् ने 
ठाउाँमा ५० करोि लेजखएको छ । १६ करोिको मातहतमा रहनपुने बजेट होइन र ? यो कुनै ष्ट्रवद्माथीले 
पधन परीक्षा ददंदा सही प्रश्नावली हनु्छ । त्यसकारर्ले यो बजेटको कुनै चाल ुपधन छैन, कुनै पूाँजीगत पधन 
छैन, शीर्ाकचाष्ट्रहाँ छन,् त्यसको कधत नम्बर शीर्ाक हो शीर्ाक चाष्ट्रहाँ छन,् त्यसकारर्ले यसका २८ वटा 
शीर्ाकहरू छन ्। २८ वटा शीर्ाकहरूमा बााँधिएका छ तर मलाई त कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ यस्तो भधनरहाँदा लाग््यो 
सनुचााँदी पसललाई १५ लाख, ड्राइएनजक्लन गने एउटा मेजशनलाई २० लाख, यो तपाईंको कोही नातेदार त 
छैन ? त्यस्तो काम गने काष्ट्रहाँ सनु सनु यसो ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब गने त छैन ? सनुचााँदी पसललाई यो देशमा 
कष्ट्रहले काष्ट्रहाँ बााँिेको छैन, ड्राइ ष्ट्रक ष्ट्रकधलन ड्राइ जक्लजक्ल त्यो कोट लाउने कोटमा प्रसे गररददने मान्छेलाई 
पैंसा बााँड्या छैन । त्यो उद्मोम गने उद्ममीले गछान ्। मलाई लाग्छ, तपाईंका एकदईुटा कुरा सकारात्मक 
भेष्ट्रटयाछन,् सखेुतमा एउटा के हो त्यो जाष्ट्रहने, पञ्चको, एउटा उद्मोग राख् नभुा रैछ, त्यो उद्मोगले कमसेकम 
जाष्ट्रहने, भोधलका धनधमता  एउटा यो प्रदेशमा जाने कुरा ३ करोि राख् नभुाछ, त्यो पधन अब त्यो तररकाको 
बजेट हो भने त कायाान्वयन त नहोला । काठका सिेका चीजहरूबाट उत्पादन गरेर ष्ट्रवतरर् गने  
भनेपधछ त्यो राम्र ैउद्मोग हो । एउटा उद्मोगमा त्यो गनुाभारैछ, एउटा हाम्रो पञ्चकोशी ताल हाजल्दनभुारैछ, 

धन्यवाद । अरु केही छैन । पञ्चकोशी ताल मैले तपाईंलाई भन्न चाहन्छु, यो प्रदेशको ताल हो, यो 
दैलेखको ताल होइन । यदद त्यो ताल फेवातालमा रुपान्तररत गरी हामीले गना सक्यौं भने यो प्रदेशका 
पयाटकहरूलाई रमाउने ताल हनेुछ, होइन तपाईहरूले यस्तै २ करोि १ करोि गदै बााँधिचिुी खाने ताल 
भयो भनेदेजख त्यो कुनै हनेु छैन । तर तपाईंले पयाटन यहााँ उद्मोग त छदै छैन, पयाटन उद्मोग छ । 
उद्मोग पधन पयाटन छ । त्यसकारर्ले तपाईले पयाटनको ष्ट्रवकास गना खोजेकै हो भने साथी पूवावक्ता 
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माननीय साथीहरूले भन्न ुभो धन हाम्रो कर्ााली प्रदेशको सष्ट्रका ट कहााँ हो । त्यो सष्ट्रका ट पधन कहााँ पास गनुा 
भो, यो सदनलाई जानकारी छैन, कुनै सांसदलाई सोध्नभुा्यो थाहा छैन । कहााँ हो यो प्रदेशको पयाटन 
सष्ट्रका ट भनेको कहााँ के छ कसरी पास गना पछा र यसलाई गौरबको योजना कसरी बनाउन सक्छ, यो 
संसदले तपाईले सूचना ददनभुाछ ? आफ्ना खसुीले एक वटा पयाटन क्षेत्र भनेर ती क्षते्र कहााँ हनु्छ थाहै 
छैन । तोष्ट्रकएका क्षेत्र कहााँ छन ्थाहै छैन । अधन आफूखसुी को आफ्नो आफन्त हो, को आफ्नो नजजक 
छ, त्यसले भनेका योजना हाल्ने ? मलाई त लाग्छ कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ सबै बाबलेु सम्पजता  ददंदा तपाईंहरूलाई अंश 
यही मन्त्रालय ददएछ ष्ट्रक जस्तो लाग्यो । आफूले जे गरे पधन हनेु, ष्ट्रकन आफ्नो सम्पजता  हो जे गरे पधन 
हनु्छ धन । यो सामषु्ट्रहक सम्पजता  हो भने यसलाई ष्ट्रवतरर् गदाा कसरी अगाधि बढ्न सष्ट्रकन्छ ? गौरबका 
योजना कसरी बनाउन सष्ट्रकन्छ ? यो पयाटनको ष्ट्रवकास कसका धनधमता  यो कर्ााली प्रदेशको उन्नधतका 
धनधमता  हामीले के काम गदाा उपयकु्त हनु्छ भन्ने तपाईंहरूले ष्ट्रवज्ञ राख् नभुाछ, ष्ट्रवज्ञ समूह छ, त्यो समूहले 
यही तपाईहरूलाई सहयोग र सल्लाह ददएको हो ? के को लाधग त्यो ष्ट्रवज्ञ राजखएको ? त्यसकारर् यो 
बजेट ष्ट्रकताबमा छलफल गनापने मैले ष्ट्रफताा त गददान, जो बजेटमा चाल ुखचै छैन, चाल ुखचाको ष्ट्रक ष्ट्रकताब 
अको आउाँछ भन्न पयो । मन्त्रालय लेख्याछ, मन्त्रालयको ष्ट्रवकास पूाँजीगत हो ष्ट्रक त्यो चाल ुहो थाहा  
छैन । पूाँजीगत बजेट कहााँ हो त्यो पधन थाहा छैन, शीर्ाक त दईुटा हनु्छन ्चालूगत खचा, पूाँजीगत खचा यो 
परम्परा तररकाले आएको हो । त्यसकारर्ले यो ष्ट्रकताबमा छलफल गने ष्ट्रक नगने ? सभामखु 
महोदयमाफा त ्यो सरकारलाई तत्काल ध्यानाकर्ार् गराउनपुयो ष्ट्रक यो ष्ट्रहसाब ष्ट्रकताबमा पधन यो ष्ट्रकताब 
ठीक छैन, यो ष्ट्रकताबको जाष्ट्रहने शीर्ाकवाइजमा पधन ठीक छैन, अधन आफू तजष्ट्रवज आफ्नो बाउको सम्पजता  
बााँिेजस्तै बााँधिएको धभत्र राजखएका कुरामा के छलफल गरररहने (यत्रो लामो छलफल गररसकेपधछ 
छलफल गना व गना हनु्न भन्न भएन धन माननीय सदस्य) छलफल कस्तो भयो सभामखु महोदय, छलफल 
कस्तो भयो हामीलाई यो यहााँ ल्याइसकेपधछ ददइसकेपधछ ष्ट्रक बष्ट्रहष्कार गनुापने भयो ष्ट्रक सभामखुले 
बोलाइसके रो�ममा आउनपुने भो । कले कहााँनेर सकारात्मक छ, यो ष्ट्रकताबलाई । सता ा पक्षले त एउटै 
कुरा हो मलाई थाह छ, भार्र् त कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ जचता  नबझु्या गररन्छ तर बजेट पास गदााखेरर आनन्दकासाथ 
पास गनैपछा । सता ा पक्षको धमा हो तर यो ष्ट्रकताब पढ्न लायकै छैन यी सता ा पक्षकै सांसदले कसरी 
पढ्ने भधनराछन ्त छलफल त्यस्तै हो त सभामखुले मूल्याङ्कन गने छलफल । त्यो त सभामखुले अझैं 
जचन्ता गना पयो, सोच्न पयो अब यो सरकारलाई के धनदेशन गना पछा संसदको तफा बाट । सरकारले 
धनदेजशत गरेर यसलाई व्यवजस्थत तररकाले आउने वातावरर् बनाउन पयो तब मातै्र यो संसदको गररमा 
बढ्न सक्छ । काष्ट्रहाँनेर सनुचााँदी पसललाई, काष्ट्रहाँनेर ड्राइधन जक्ल..जक्लनरलाई, काष्ट्रहाँनेर जाष्ट्रहने क..कसैलाई 
व्यजक्त, जात, धमा बााँधिएर रािको ढुकुटी कुनै बाउको सम्पजता  होइन, कुनै व्यजक्तलाई ददने होइन । हामी 
सवाहारा श्रमजीष्ट्रव जनतालाई काष्ट्रहाँनेर छैन, त्यो जाष्ट्रहने सनुचााँदी पसललाई बााँड्ने पैसाले यो बजेट हामीले 
पास गना सक्छौं ष्ट्रक सकै्तनौं ? यो सभामखुको ध्यानाकष्ट्रर्ात हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन ? सभामखुज्यूले यी कुराहरू 
हामी सांसदहरूको हजरु जाष्ट्रहने अधभभावक हो, हामी हजरु हाम्रो अधभभावक भएपधछ हामीले बोलेका कुरा 
तपाईंले यो सरकारलाई धनदेजशत गना पछा ष्ट्रक पदैन ? त्यसकारर्ले यो बजेटमा यस्ता तररकाका आफूखसुी, 
ठीक छ गौरवका योजना ल्याउन ुभाछ, हामीलाई सोध्न परेन । ल कााँके्रष्ट्रवहार बनाउाँछु भन्नुहनु्छ, कधत हो 
करोि हाल्नसु ् । रारा ताल बनाउन ु भन्नुहनु्छ सबै पयाटनको ष्ट्रवकासको त्यहीीँ हाल्नसु ् । चन्दननाथ 
जानहुनु्छ, त्यहााँ कहााँ हो, कसरी हाल्नहुनु्छ हाल्नसु ्। सष्ट्रका टका कुरा गने गाउाँगाउाँमा जाष्ट्रहने धबचौलीलाई 
पैंसा बााँड्ने । यस्ता प्रवजृता का बजेटले यो कर्ााली प्रदेश उभो लाग्न सक्छ ? (समयलाई समयलाई ध्यान 
ददऊाँ  माननीय सदस्य) समयलाई ध्यान ददएर धन्यवाद । 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री पद् मा खड्का । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककााःः  सभामखु महोदय, चौंथो अधधवेशनको १७औ ंबैठकमा हामी २०७६/०७७ को 
बजेट मन्त्रालयगत �वर्यगत मन्त्रालयगत बजेटमाधथ हामी छलफलमा भाग धलइरहेका छौं । र आज 
उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको छलफलमा मैले भाग धलइरहाँदा, यहााँ आफू अगाधि 
आइरहाँदा यस मन्त्रालयले ल्याइएका जनु कायाक्रमहरू र कायाक्रमका शीर्ाकसाँग बजेट जसरी ल्याइएको 
छ, त्यो �वर्यमा मैले केही सझुावहरू यहााँ राख् न चाहन्छु । सभामखु महोदय, यो �कताबले २६ पेजमा २८ 
वटा शीर्ाकहरूलाई समेटेर जनुखालको शीर्ाकसाँग सम्बजन्धत कायाक्रमहरू, कायाक्रमसाँग सम्बजन्धत बजेटहरू 
जनु छुट्याइएको छ, केही हदमा यो एउटा सकारात्मक पक्ष छ, र केही त्यस्ता शीर्ाकहरू केही त्यस्ता 
कायाक्रमहरू जसको शीर्ाकमातै्र छ, कायाक्रम छैन । एकम�ु बजेट अजन्तम पानामा छुट्याइएको छ र 
आज कर्ाालीको जनु हामी कर्ााली प्रदेशका जनप्रधतधनधध भइरहाँदा अन्य प्रदेशका जनप्रधतधनधधसाँग पधन 
भेटघाट हुाँदा तपाईहरू कर्ााली प्रदेश यस्तो सम्भावना, अथाह सम्भावनाले भररएको कर्ााली प्रदेश भनेर 
हामी पररजचत भइरहेका छौं, जहााँ हाम्रो जल, जधमन र जधिबटुी, जंगलले यो कर्ााली प्रदेशलाई भोधल सबै 
प्रदेशभन्दा अग्रस्थानमा राख् ने एउटा धेरै महत्वपूर्ा सम्भावना छ । त्यो सम्भावनालाई आज हामीले �कन 
समात्न स�करहेका छैनौं ? �कन आज त्यो सम्भावनालाई हामीले ददशाधनदेश गना सकेका छैनौं ? आज कुरा 
गम्भीर त्यहााँ, त्यहााँधनर छ । यहााँ धेरै पूवावक्ता माननीयहरूले बोधलसक्नभुएको छ । धेरै कुराहरू 
राख् नभुएको छ तर मैले धतनी कुराहरूलाई दोहोयााउन चाहाँदैन । सभामखु महोदय, र बजेटले महत्वपूर्ा 
जहााँका जनु ठाउाँमा सा�वकको कर्ााली र अ�हले पधन सबै कर्ाालीका त्यस्ता �वकट ठाउाँहरू जहााँ हामी 
प्लेनले, सखेुत ल्याण्ि गने प्लेनले ती ठाउाँमा छटपटाइरहेका धबरामीहरूलाई सहजरूपले सधुबधासम्पन्न 
हजस्पटलमा हामी पयुााउन सक्दैनौं, त्यस्तो ठाउाँलाई मध्यनजर गदै हेधलप्यािको जनु सम्भावनालाई यहााँ 
ल्याइएको छ, कायाक्रम र बजेटमाफा त ् ल्याइएको छ । यलाई धेरै ल्याउनभुन्दा थोरै प्रभावकारी 
कायाान्वयनमा जानेगरी ल्याइददएको भए यो असाध्यै, कर्ाालीका लाधग राम्रो हनेु धथयो भन्न ेमैले सझुाव राख् न 
चाहन्छु । यसैगरी कर्ााली प्रदेशमा स�का ट जनुखालको पयाटन स�का टका कुराहरू गरररहाँदा धेरै संख्यामा 
जनु यहााँ लेजखएको छ, मैले पधन यहााँ आफ्ना रचनात्मक सझुाव के राख् न चाहन्छु भने कर्ाालीको 
सम्भावना, कर्ाालीका ऐधतहाधसक ठाउाँहरू, कर्ाालीका त्यस्ता महत्व बोकेका ठाउाँहरू, जहााँ पयाटनहरूले 
नेपालमा आइसकेपधछ नेपालको एक पटक जानै पने ठाउाँ कर्ााली हो भन्ने जनुखालको छाप छ, त्यस्ता 
महत्व बोकेका ठाउाँ जहााँ रारा त्यस्तो खालको ठाउाँमा हामीले बरु २० वटा, ४० वटा योजनालाई कटाएर 
एउटै योजनालाई त्यो बजेट केजन्रत गना सकेको भए आज हामी हजारौंहजार पयाटकहरूलाई सहजै त्यो 
गन्तव्यमा पयुााउने एउटा बाटोको शरुुवात ग्यौं होला भन्न ेम सझुाव राख् न चाहन्छु । र यसैगरी ताल र 
सीमसार संरक्षर्का शीर्ाकमा पधन बजेट यहााँ कायाक्रम ल्याइएको छ । मलाई लाग्दछ म सखेुत 
जजल्लाको एउटा जनप्रधतधनधध पधन हो । मेरो भगूोल यहीीँ छ, र सखेुतमा पधन त्यस्ता तालतलैयाहरू छन,् 

जहााँ एउटा बलुबलेुमात्र ताल नभइकन सखेुतको पजिममा रहेको जाजरुा दह, सखेुतको पजिमा रहेको बराहा 
ताल, सखेुतमै रहेको यस्तो ठाउाँ छ, जहााँ आज सीमसार हामीले खोज्न पने जहााँ आफ्नो ठाउाँमा पधन 
सीमसार क्षेत्र त्यो संगसंगै धगद्दको बासस्थान भएको ठाउाँ छ, त्यस्तो महत्वपूर्ा ठाउाँ जनु संघीय सरकारको 
कायाक्रममा पधन पयाटकीय गन्तव्यको सूचीमा परेको छ । र हामी यस्ता महत्वपूर्ा बोकेका ठाउाँहरूलाई 
पधन सम्बोधन गरेर जााँदा राम्रो हनेु धथयो भन्ने मैले सझुाव राख् न चाहन्छु । र यस्तैगरी मैले सखेुतको 
देउतीबज्यैको कुरा गरररहाँदा देउतीबज्यैबाट कााँके्र�वहार जोड्ने एउटा जनुखालको बाटो छ, त्यो बाटो 
महत्वपूर्ा छ, तर हामीले अन्य साना फेरर पधन स्थानीय तहले गना सक्ने, स्थानीय तहले हाम्रा गाउाँपाधलका 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री पद् मा खड्का । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककााःः  सभामखु महोदय, चौंथो अधधवेशनको १७औ ंबैठकमा हामी २०७६/०७७ को 
बजेट मन्त्रालयगत �वर्यगत मन्त्रालयगत बजेटमाधथ हामी छलफलमा भाग धलइरहेका छौं । र आज 
उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको छलफलमा मैले भाग धलइरहाँदा, यहााँ आफू अगाधि 
आइरहाँदा यस मन्त्रालयले ल्याइएका जनु कायाक्रमहरू र कायाक्रमका शीर्ाकसाँग बजेट जसरी ल्याइएको 
छ, त्यो �वर्यमा मैले केही सझुावहरू यहााँ राख् न चाहन्छु । सभामखु महोदय, यो �कताबले २६ पेजमा २८ 
वटा शीर्ाकहरूलाई समेटेर जनुखालको शीर्ाकसाँग सम्बजन्धत कायाक्रमहरू, कायाक्रमसाँग सम्बजन्धत बजेटहरू 
जनु छुट्याइएको छ, केही हदमा यो एउटा सकारात्मक पक्ष छ, र केही त्यस्ता शीर्ाकहरू केही त्यस्ता 
कायाक्रमहरू जसको शीर्ाकमातै्र छ, कायाक्रम छैन । एकम�ु बजेट अजन्तम पानामा छुट्याइएको छ र 
आज कर्ाालीको जनु हामी कर्ााली प्रदेशका जनप्रधतधनधध भइरहाँदा अन्य प्रदेशका जनप्रधतधनधधसाँग पधन 
भेटघाट हुाँदा तपाईहरू कर्ााली प्रदेश यस्तो सम्भावना, अथाह सम्भावनाले भररएको कर्ााली प्रदेश भनेर 
हामी पररजचत भइरहेका छौं, जहााँ हाम्रो जल, जधमन र जधिबटुी, जंगलले यो कर्ााली प्रदेशलाई भोधल सबै 
प्रदेशभन्दा अग्रस्थानमा राख् ने एउटा धेरै महत्वपूर्ा सम्भावना छ । त्यो सम्भावनालाई आज हामीले �कन 
समात्न स�करहेका छैनौं ? �कन आज त्यो सम्भावनालाई हामीले ददशाधनदेश गना सकेका छैनौं ? आज कुरा 
गम्भीर त्यहााँ, त्यहााँधनर छ । यहााँ धेरै पूवावक्ता माननीयहरूले बोधलसक्नभुएको छ । धेरै कुराहरू 
राख् नभुएको छ तर मैले धतनी कुराहरूलाई दोहोयााउन चाहाँदैन । सभामखु महोदय, र बजेटले महत्वपूर्ा 
जहााँका जनु ठाउाँमा सा�वकको कर्ााली र अ�हले पधन सबै कर्ाालीका त्यस्ता �वकट ठाउाँहरू जहााँ हामी 
प्लेनले, सखेुत ल्याण्ि गने प्लेनले ती ठाउाँमा छटपटाइरहेका धबरामीहरूलाई सहजरूपले सधुबधासम्पन्न 
हजस्पटलमा हामी पयुााउन सक्दैनौं, त्यस्तो ठाउाँलाई मध्यनजर गदै हेधलप्यािको जनु सम्भावनालाई यहााँ 
ल्याइएको छ, कायाक्रम र बजेटमाफा त ् ल्याइएको छ । यलाई धेरै ल्याउनभुन्दा थोरै प्रभावकारी 
कायाान्वयनमा जानेगरी ल्याइददएको भए यो असाध्यै, कर्ाालीका लाधग राम्रो हनेु धथयो भन्न ेमैले सझुाव राख् न 
चाहन्छु । यसैगरी कर्ााली प्रदेशमा स�का ट जनुखालको पयाटन स�का टका कुराहरू गरररहाँदा धेरै संख्यामा 
जनु यहााँ लेजखएको छ, मैले पधन यहााँ आफ्ना रचनात्मक सझुाव के राख् न चाहन्छु भने कर्ाालीको 
सम्भावना, कर्ाालीका ऐधतहाधसक ठाउाँहरू, कर्ाालीका त्यस्ता महत्व बोकेका ठाउाँहरू, जहााँ पयाटनहरूले 
नेपालमा आइसकेपधछ नेपालको एक पटक जानै पने ठाउाँ कर्ााली हो भन्ने जनुखालको छाप छ, त्यस्ता 
महत्व बोकेका ठाउाँ जहााँ रारा त्यस्तो खालको ठाउाँमा हामीले बरु २० वटा, ४० वटा योजनालाई कटाएर 
एउटै योजनालाई त्यो बजेट केजन्रत गना सकेको भए आज हामी हजारौंहजार पयाटकहरूलाई सहजै त्यो 
गन्तव्यमा पयुााउने एउटा बाटोको शरुुवात ग्यौं होला भन्न ेम सझुाव राख् न चाहन्छु । र यसैगरी ताल र 
सीमसार संरक्षर्का शीर्ाकमा पधन बजेट यहााँ कायाक्रम ल्याइएको छ । मलाई लाग्दछ म सखेुत 
जजल्लाको एउटा जनप्रधतधनधध पधन हो । मेरो भगूोल यहीीँ छ, र सखेुतमा पधन त्यस्ता तालतलैयाहरू छन,् 

जहााँ एउटा बलुबलेुमात्र ताल नभइकन सखेुतको पजिममा रहेको जाजरुा दह, सखेुतको पजिमा रहेको बराहा 
ताल, सखेुतमै रहेको यस्तो ठाउाँ छ, जहााँ आज सीमसार हामीले खोज्न पने जहााँ आफ्नो ठाउाँमा पधन 
सीमसार क्षेत्र त्यो संगसंगै धगद्दको बासस्थान भएको ठाउाँ छ, त्यस्तो महत्वपूर्ा ठाउाँ जनु संघीय सरकारको 
कायाक्रममा पधन पयाटकीय गन्तव्यको सूचीमा परेको छ । र हामी यस्ता महत्वपूर्ा बोकेका ठाउाँहरूलाई 
पधन सम्बोधन गरेर जााँदा राम्रो हनेु धथयो भन्ने मैले सझुाव राख् न चाहन्छु । र यस्तैगरी मैले सखेुतको 
देउतीबज्यैको कुरा गरररहाँदा देउतीबज्यैबाट कााँके्र�वहार जोड्ने एउटा जनुखालको बाटो छ, त्यो बाटो 
महत्वपूर्ा छ, तर हामीले अन्य साना फेरर पधन स्थानीय तहले गना सक्ने, स्थानीय तहले हाम्रा गाउाँपाधलका 
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नगरपाधलकाहरूले पधन त्यहााँ सम्बोधन गना सक्ने ती बाटाहरू, ती मजन्दरहरू आज प्रदेश सरकारले त्यहााँ 
ष्ट्रकन अलमधलरहेका छौं । हामीले गनै पने रारा छायााँनाथ जस्ता हमु्लाका खापुानाथ जस्ता िोल्पाको से 
फोक्सणु्िो जस्तो त्यस्तै गरी धत्रपरुासनु्दरी मजन्दर यस्ता ष्ट्रवधभन्न हाम्रा १० वटा जजल्लाका महत्व बोकेका 
जनु ऐधतहाधसक धरोहर छन,् धतनीलाई हामीले महत्वका साथ हेरेको भए आज यो बजेटले जानपुने 
गन्तव्यमा बजेट अगाधि पु् यो भन्ने मलाई लाग्छ । र आज सभामखु महोदय मैले यहााँ भधनरहाँदा 
कर्ाालीमा अष्ट्रहलेको अष्ट्रहलेसम्मको अवस्था हेदाा कर्ाालीले आफै उत्पा.. कर्ाालीमा उत्पादन भएको धबजलुी 
आज हामी कर्ाालीलाई मात्र नभएर धसंगो नेपालभरर र ष्ट्रवदेशमा पधन बेच्न सक्ने हामीसाँग त्यधत ठूलो 
साम्या छ । तर आज हामी त्यताधतर ध्यानकेजन्रत गरररहेका छैनौं । अष्ट्रहलेसम्मन बधनरहेका सानाधतना 
जलष्ट्रवद्मतु आयोजनाहरूको जम्मा ७ मेघावाट मातै्र छ, हामीसाँग सम्भावना २५ हजार मेघावाट धबजलुी छ, 

तर हाम्रो ध्यान ष्ट्रकन त्यताधतर केजन्रत हनु सक्दैन । र आज भटुानले २१ सय मेघावाट धबजलुी धनकालेर 
३ सय मेगावाट भटुानमा खपत गरी १८ सय मेघावाट ष्ट्रवद्मतु आज भारतलाई बेच्दा भटुान सम्पन्नशाली 
भइसकेको छ । र आज हामी त्यस्तो खालको योजनामा ष्ट्रकन योजना बनाउन सष्ट्रकरहेका छैनौं । ष्ट्रकन 
हामी छलफल गना सष्ट्रकरहेका छैनौं ? हाम्रा बहस ष्ट्रकन त्यता केजन्रत भएका छैनन ्? आज प्रश्न यहााँनेर 
गम्भीर छ । आज हामीले भधनरहेका छौं, कर्ाालीमा ठूलो गररबी छ । कर्ाालीको टोटल जनसंख्यामा ५१ 
प्रसेन्टभन्दा बेसी बहआुयाधमक गररबीहरूको जनु रेखा छ, त्यो गररबी संगसंगै यहााँ कर्ााली प्रदेश सरकारले 
एउटा गोरेटो धनमाार् गररददने हो भने वास्तवमा भन्ने हो भने यहााँ कर्ाालीमा पाइने सयौं प्रकारका 
जधिबटुीहरू जसमध्ये ६० प्रजाधतका जधिबटुीले कच्चा पदाथाको रूपमा बाष्ट्रहरी धनकासी हनु्छन ्भने बरे्नी 
१९ लाख ३३ हजार १ सय ४१ ष्ट्रकलोग्राम जधिबटुी, गैह्रकाष्ट वनपैदावार ३१, ३१ लाख । ३ करोि 
१३ लाख ६८ हजार ३ सय ५६ राजश्व संकलन हुाँदोरैछ भने र त्यसको बजार मूल्यको आधार हेदाा ४ 
देजख ६ अरब रुपैयााँसम्म यस प्रदेशमा धभधत्रन्छ, त्यो बजारमा धभधत्रन्छ । यहााँका व्यापारीहरूमा धभधत्रन्छ 
भने कर्ााली प्रदेशमा कर्ााली प्रदेश सरकारले एउटा गोरेटो तयार गयो भने आज हामी एउटा त्यस्तो 
योजना प्रोजेक्ट आज हामी आफै धनमाार् गना सक्छौं । त्यसमा हामीले आाँट गना ष्ट्रकन सष्ट्रकरहेका छैनौं ? 

ष्ट्रकन हामीले प्रोजेक्ट बनाउन सष्ट्रकरहेका छैनौं ? आज हामी कर्ाालीबासीका त्यस्ता व्यापारीहरू, त्यस्ता 
उद्ममीहरूलाई आज त्यहााँ ष्ट्रकन हामीले समेट्न सष्ट्रकरहेका छैनौं ? त्यताधतर ध्यान केजन्रत गदाा यो कर्ााली 
प्रदेशको जनु खालको एउटा हामीले सपना देजखरहेका छौं, जनु खालको कर्ाालीबासीलाई हामीले सखुारी 
बनाउने भधनरहेका छौं, जबसम्म हामीले यस्ता खालका महत्वका योजनाहरूलाई ष्ट्रवकासको जनु पूाँजीगत 
बजेटलाई केजन्रत गना सक्दैनौं, तबसम्म यो कर्ााली हामी हरेक बजेटमा प्रत्येक वर्ा हामी यसैगरी बोल्ने, 

यसैगरी आलोचना गने, सझुावहरू राख् ने, त्यसैमा हाम्रो कायाकाल ष्ट्रवत्न े प्रबल सम्भावना देजखरहेको छु  
मैले । त्यसकारर्ले सरकारले गरेका सकारात्मक प्रयासहरूलाई गत वर्ा गरेका सकारात्मक प्रयासहरूलाई 
कायाान्वयनमा जनुखाले अगाधि बढेका छन,् धतनलाई धनरन्तरता ददंदै गत वर्ा भइरहेका केही 
असन्तलुनहरूलाई धमलाउाँदै आउने बजेटमा तपाईहरूले यो जनु खालको पररजस्थधत धसजाना भएको छ, त्यो 
पररजस्थधतलाई फेरर तपाईहरूले सकेसम्मन धमलाएर यो बजेटलाई अजन्तम रूप ददनहुनेुछ भन्ने कुरा राख्दै 
मेरो भनाई यही अन्त्य गछुा । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । यसपधछ माननीय श्री गरे्श प्रसाद धसं तयार  
रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��::  माननीय सभामखु महोदय, हामी यो मन्त्रालयवाइज बजेटको छलफलका 
क्रममा छौं र हामी आज वन, पयाटन मन्त्रालयको हामी छलफलमा भाग धलइरहेका छौं । अब यस 
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सन्दभामा यहााँ थपु्र ैष्ट्रवर्यवस्तहुरू आइसकेको छ, यहााँ कथा कष्ट्रवता पधन आइसकेका छन ्। मलाई एउटा 
यो सरकार र माननीयहरूको जस्थधत र हालत देख्दाखेरर एउटा त्यस्तै एउटा याद आयो, दईुजना चाष्ट्रह धमत 
रहेछन,् अधन यो भैंसी एउटै बााँिौ भन्न ेभएछ, अधल बाठो रहेछ, (कथा जस्तो छ धन हा हा) शरुुमा भैंसी पधन 
नदेखेको त्यसकारर् चाष्ट्रहाँ एउटाले चाष्ट्रह, बाठोले चाष्ट्रहाँ के भने छ भने यो ददसाष्ट्रपसाव आउने पछािी यस्तै 
हो म रोज्छु, अगाधि मजाको जाष्ट्रहने बोल्ने पधन तपाईको मजाले तपाई अगाधि जााँदा छाम्ने मसक मसयााउने 
सबै ढंगले तपाई जाष्ट्रहने अगाधि रोज्नसु ्कसो हनु्छ धमज्ज ुभनेछ, दठकै छ । रोज्दै जााँदा दूध खान त 
कष्ट्रहलै पाएन, ऊ घााँसमातै्र हाल्न पने फेरर दूत खान त नपाउने छाँदैछ, लामो समय चाष्ट्रहाँ उले पटारोमा 
खेपेर उले भनेछ ष्ट्रक त अब भैंसी ष्ट्रक चाष्ट्रहाँ तपाईको आधा आधा गरौं, काटेर हनु्छ जे गरेर हनु्छ, ष्ट्रक त 
दूध बााँड्न पयो भनेपधछ, त्यस्तै गलफजता  हुाँदाहुाँदा पधछ लास्टमा दूध बााँड्नेसम्म पगेुछन ्। यस्तै चंखे 
चतरेुको कहानी भइराख्याछ, त्यसकारर् अब यो दूत चाष्ट्रहाँ तपाईको बााँड्नेसम्ममा जान्छौं ष्ट्रक भैंसी 
काट्नेसम्म जान्छौं, यो त अजन्तम अजन्तममा थाहा होला, बजेटको अजन्तमधतर जााँदा । हैन त्यस अनसुारकै 
राम्र ैगरेकै होला त्यो ष्ट्रवर्यमा । अब दोस्रो कुरा अब जहााँसम्म तलुनाको कुरा छ, मन्त्री र हाम्रो तलुना 
गदाा अधलअधल पो तलुना हनु्छ के, वयस्क मान्छे र केटाकेटीको हनु्छ, रााँगो र पािोको हनु्छ, वहर र 
बाच्छोको हनु्छ, यहााँ त हाता ी र चाष्ट्रहाँ भालेको भो के तलुना त । हाता ी र भालेको के तलुना गनुा, कधत 
वटा ख�ुा हनु्छन,् कधत हनु्छ हाता ी यो त बहलुा हनेु मातै्र काइदा छ, थामी नसक्न ुछ । अब जस्तो 
यसको लाधग मैले केही त्यांक पधन पेश गछुा । त्यसकारर् यो बजेट मैले शरुुमै भन्न चाहन्छु यो 
ष्ट्रवकेजन्रत छ, असन्तधुलत छ, व्यजक्त केजन्रत छ, मनोमानी ढंगबाट ल्याइएको छ, यसको लाधग के हनु्छ ? 

मैले यहााँ प्रश्न जचन्ह खिा गना चाहन्छु । अब जस्तो मैले ष्ट्रकन चाष्ट्रहाँ असन्तधुलत छ मैले सखेुतको कुरा 
धलएाँ । सखेुतमा चाष्ट्रहाँ चार वटा धनवााचन क्षेत्रमा मेरै कुरा गरौं । पजिमबाट आउाँदा ४ करोि समधथ� छ 
है टोटल बजेटमा । त्यसपधछ यता राजधानीमा आउाँदा ५ करोि समधथ� छ, उता अब मन्त्रीजीको 
भाहनुाले ६ करोि समधथ� छ, मेरोमा १ करोि समधथ� छ भने यो असन्तधुलत हो ष्ट्रक के हो ? म 
उहााँलाई प्रश्न गना चाहन्छु यधत भने काफी हनु्छ । त्यस्तै टोटल सखेुतको बजेटमा हामीकहााँ चानचुनु १६ 
करोि छ, उहााँका चानचनु १८ करोि छ । अष्ट्रहले के चाइनाधतर धमजस्सएर केही ठूलो भाछ ष्ट्रक के छ 
त्यो भगूोल । अझ ठूलो त छाँदै धथयो । भने यो यस्तो सखेुत जस्तो राजधानी जस्तो क्षेत्र जहााँ 
चारचारवटा धनवााचन क्षेत्र छन ्कतै ष्ट्रहसाब त गनुापछा । भााँ�ै खा बेला पधन त कुनै न कुनै त भााँ� 
छोड्यो होला धन त २४सै घण्टा भा� खाइएन होला । यस्तो खालको अवस्था गाईजात्राको ष्ट्रहसाबले 
आको छ । त्यस्तै अको कुरा म उहााँलाई प्रश्न गना चाहन्छु, अब यहााँ कधतपय बुाँदाहरू छन ्५० वटा 
बुाँदामा, यी २८ वटा बुाँदा छन ्त्यसमा चारवटा बुाँदा मातै्र समेटेर मेरो बजेट ल्याइएको छ, बााँकी बुाँदामा के 
पना सकै्तन ? म त्यो प्रश्न जचन्ह उहााँलाई खिा गना चाहन्छु । त्यस्तै उहााँको झण्िै ५० वटा बुाँदामा बजेट 
समेष्ट्रटएको छ, मेरो ४ वटा बुाँदामा समेष्ट्रटएको छ, म उहााँलाई प्रश्न गना चाहन्छु । के ती बुाँदा बढ्न 
सकै्तनन,् कसरी अध्ययन हनु्छ, कसरी चाष्ट्रहाँ सन्तधुलत तररकाले अगाधि बढ्छ, भन्ने कुरा यहााँ दजखन्छ । 
दोस्रो कुरा, अब यहााँ केही चाष्ट्रहाँ तपाईको टष्ट्रपकहरू छन,् महत्वपूर्ा टष्ट्रपकहरू छन,् जस्तो केही शीर्ाकहरू 
छन,् जस्तो चाष्ट्रहाँ तपाईको हेधलप्यािको कुराहरू, पयाटन सिकका कुराहरू, त्यसपधछ बाढीपष्ट्रहरोको कुरा, 
त्यसपधछ क्रमागत बजेटको कुरा, त्यसपधछ यो बायोइजन्जधनयरर�को कुरा, जधुिबटुीको कुरा, यो 
उद्मोगधन्दाको कुरा, लघउुद्मोगका कुराहरू, अझैं हुाँदाहुाँदा यधतसम्म कुरा छ ष्ट्रक मष्ट्रहला यवुा, जनजाधत, दधलत, 
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सन्दभामा यहााँ थपु्र ैष्ट्रवर्यवस्तहुरू आइसकेको छ, यहााँ कथा कष्ट्रवता पधन आइसकेका छन ्। मलाई एउटा 
यो सरकार र माननीयहरूको जस्थधत र हालत देख्दाखेरर एउटा त्यस्तै एउटा याद आयो, दईुजना चाष्ट्रह धमत 
रहेछन,् अधन यो भैंसी एउटै बााँिौ भन्न ेभएछ, अधल बाठो रहेछ, (कथा जस्तो छ धन हा हा) शरुुमा भैंसी पधन 
नदेखेको त्यसकारर् चाष्ट्रहाँ एउटाले चाष्ट्रह, बाठोले चाष्ट्रहाँ के भने छ भने यो ददसाष्ट्रपसाव आउने पछािी यस्तै 
हो म रोज्छु, अगाधि मजाको जाष्ट्रहने बोल्ने पधन तपाईको मजाले तपाई अगाधि जााँदा छाम्ने मसक मसयााउने 
सबै ढंगले तपाई जाष्ट्रहने अगाधि रोज्नसु ्कसो हनु्छ धमज्ज ुभनेछ, दठकै छ । रोज्दै जााँदा दूध खान त 
कष्ट्रहलै पाएन, ऊ घााँसमातै्र हाल्न पने फेरर दूत खान त नपाउने छाँदैछ, लामो समय चाष्ट्रहाँ उले पटारोमा 
खेपेर उले भनेछ ष्ट्रक त अब भैंसी ष्ट्रक चाष्ट्रहाँ तपाईको आधा आधा गरौं, काटेर हनु्छ जे गरेर हनु्छ, ष्ट्रक त 
दूध बााँड्न पयो भनेपधछ, त्यस्तै गलफजता  हुाँदाहुाँदा पधछ लास्टमा दूध बााँड्नेसम्म पगेुछन ्। यस्तै चंखे 
चतरेुको कहानी भइराख्याछ, त्यसकारर् अब यो दूत चाष्ट्रहाँ तपाईको बााँड्नेसम्ममा जान्छौं ष्ट्रक भैंसी 
काट्नेसम्म जान्छौं, यो त अजन्तम अजन्तममा थाहा होला, बजेटको अजन्तमधतर जााँदा । हैन त्यस अनसुारकै 
राम्र ैगरेकै होला त्यो ष्ट्रवर्यमा । अब दोस्रो कुरा अब जहााँसम्म तलुनाको कुरा छ, मन्त्री र हाम्रो तलुना 
गदाा अधलअधल पो तलुना हनु्छ के, वयस्क मान्छे र केटाकेटीको हनु्छ, रााँगो र पािोको हनु्छ, वहर र 
बाच्छोको हनु्छ, यहााँ त हाता ी र चाष्ट्रहाँ भालेको भो के तलुना त । हाता ी र भालेको के तलुना गनुा, कधत 
वटा ख�ुा हनु्छन,् कधत हनु्छ हाता ी यो त बहलुा हनेु मातै्र काइदा छ, थामी नसक्न ुछ । अब जस्तो 
यसको लाधग मैले केही त्यांक पधन पेश गछुा । त्यसकारर् यो बजेट मैले शरुुमै भन्न चाहन्छु यो 
ष्ट्रवकेजन्रत छ, असन्तधुलत छ, व्यजक्त केजन्रत छ, मनोमानी ढंगबाट ल्याइएको छ, यसको लाधग के हनु्छ ? 

मैले यहााँ प्रश्न जचन्ह खिा गना चाहन्छु । अब जस्तो मैले ष्ट्रकन चाष्ट्रहाँ असन्तधुलत छ मैले सखेुतको कुरा 
धलएाँ । सखेुतमा चाष्ट्रहाँ चार वटा धनवााचन क्षेत्रमा मेरै कुरा गरौं । पजिमबाट आउाँदा ४ करोि समधथ� छ 
है टोटल बजेटमा । त्यसपधछ यता राजधानीमा आउाँदा ५ करोि समधथ� छ, उता अब मन्त्रीजीको 
भाहनुाले ६ करोि समधथ� छ, मेरोमा १ करोि समधथ� छ भने यो असन्तधुलत हो ष्ट्रक के हो ? म 
उहााँलाई प्रश्न गना चाहन्छु यधत भने काफी हनु्छ । त्यस्तै टोटल सखेुतको बजेटमा हामीकहााँ चानचुनु १६ 
करोि छ, उहााँका चानचनु १८ करोि छ । अष्ट्रहले के चाइनाधतर धमजस्सएर केही ठूलो भाछ ष्ट्रक के छ 
त्यो भगूोल । अझ ठूलो त छाँदै धथयो । भने यो यस्तो सखेुत जस्तो राजधानी जस्तो क्षेत्र जहााँ 
चारचारवटा धनवााचन क्षेत्र छन ्कतै ष्ट्रहसाब त गनुापछा । भााँ�ै खा बेला पधन त कुनै न कुनै त भााँ� 
छोड्यो होला धन त २४सै घण्टा भा� खाइएन होला । यस्तो खालको अवस्था गाईजात्राको ष्ट्रहसाबले 
आको छ । त्यस्तै अको कुरा म उहााँलाई प्रश्न गना चाहन्छु, अब यहााँ कधतपय बुाँदाहरू छन ्५० वटा 
बुाँदामा, यी २८ वटा बुाँदा छन ्त्यसमा चारवटा बुाँदा मातै्र समेटेर मेरो बजेट ल्याइएको छ, बााँकी बुाँदामा के 
पना सकै्तन ? म त्यो प्रश्न जचन्ह उहााँलाई खिा गना चाहन्छु । त्यस्तै उहााँको झण्िै ५० वटा बुाँदामा बजेट 
समेष्ट्रटएको छ, मेरो ४ वटा बुाँदामा समेष्ट्रटएको छ, म उहााँलाई प्रश्न गना चाहन्छु । के ती बुाँदा बढ्न 
सकै्तनन,् कसरी अध्ययन हनु्छ, कसरी चाष्ट्रहाँ सन्तधुलत तररकाले अगाधि बढ्छ, भन्ने कुरा यहााँ दजखन्छ । 
दोस्रो कुरा, अब यहााँ केही चाष्ट्रहाँ तपाईको टष्ट्रपकहरू छन,् महत्वपूर्ा टष्ट्रपकहरू छन,् जस्तो केही शीर्ाकहरू 
छन,् जस्तो चाष्ट्रहाँ तपाईको हेधलप्यािको कुराहरू, पयाटन सिकका कुराहरू, त्यसपधछ बाढीपष्ट्रहरोको कुरा, 
त्यसपधछ क्रमागत बजेटको कुरा, त्यसपधछ यो बायोइजन्जधनयरर�को कुरा, जधुिबटुीको कुरा, यो 
उद्मोगधन्दाको कुरा, लघउुद्मोगका कुराहरू, अझैं हुाँदाहुाँदा यधतसम्म कुरा छ ष्ट्रक मष्ट्रहला यवुा, जनजाधत, दधलत, 

अपा� यो यी लगायतका चाष्ट्रहाँ तपाईंको चाष्ट्रहाँ बजेट केजन्रत गररएको छ । अब यसमा यो पाका को कुरा 
छ, त्यसपधछ तपाईंको धाधमाक चाष्ट्रहाँ छ, त्यसपधछ पयाटन धनमाार्का कुरा छन,् यी सबै बुाँदाहरू जधत 
महत्वपूर्ा बुाँदाहरू छन,् त्यो काष्ट्रटएको छ मेरो क्षेत्रमा । त्यसकारर् यो गम्भीर आपता ी छ, तपाईंले कुन 
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आधारबाट गनुा भो ? यसको जवाफ चाष्ट्रहन्छ, त्यस्तै त्यसमध्येमा पधन अझ यहााँ तटबन्धनको कुरा त मेरो 
क्षेत्रमा पदैपरेन एउटा पधन । जब ष्ट्रक तपाईंको ०७१ को बाढी पष्ट्रहरोले त्यहााँ अष्ट्रहले पधन तपाईंको अब 
त्यो सेता चाष्ट्रहाँ ढंुगाहरूले देखाइराख्या छ, त्यहााँ । हााँधसराख्याछ, त्यो सेतो चाष्ट्रहाँ ढंुगाहरू खोलाहरूमा चाष्ट्रहाँ 
त्यस्तो खालको धसन देजखन्छ । त्यस्तै बजेट आयो भने के हनु्छ भन्न ेचाष्ट्रहाँ एउटा त्रास । भनेपधछ कुन 
आधारमा चाष्ट्रहाँ तपाईंले काट्न ु भो तटबन्धनमा ? म प्रश्न गना चाहन्छु । म यो पधन तपाईंलाई भन्न 
चाहन्छु ष्ट्रक आगामी यदद यो खालको बजेट आयो र जनधनको क्षधत भयो भने तपाईंले त्यो धतने गररकन 
तयारी गररराख् नसु ्अष्ट्रहले । त्यो हामी यहााँ कुरा पधन राख् ने छौं, या त अदालतको ष्ट्रवर्य हनेुछ, जनता धसधै 
चाष्ट्रहाँ तपाईको के गनुापछा संवैधाधनक या चाष्ट्रहाँ कानूनी या त्यो ष्ट्रवर्य अगाधि बढ्नेछ । त्यस्तै यो धाधमाक 
सााँस्कृधतकको ऐधतहाधसक ष्ट्रवर्य छ त्यहााँ पधन एउटा यहााँ अजघ माननीयजीहरूले अगाधि उठाउनभुो यहााँ 
शोधसला शाही अरु कधतपय माननीयले यहााँ, यहााँ चाष्ट्रह तपाईको धमाको कुरा हो मजन्दरको कुरा यहााँ 
मजन्दरको, मजन्दरको कसैले ष्ट्रवरोध गरेकै छैन, यहााँ त एउटा पधन मजन्दर ष्ट्रकन परेन भन्ने ष्ट्रवरोध हो के । 
तपाईंकहााँ दजानौं पने या अन्य ठाउाँ दजानौं पने के हामीकहााँ के नाजस्तक हनु,् सबै नाजस्तक हनु ्? ष्ट्रकन 
परेन मजन्दर भन्ने कुरा हो । साँगसाँगै अको पधन के हो भने, ष्ट्रहजो राजाको पालामा त तपाईंको चार जात 
तजता स वर्ा भन्ने हनु््यो, अष्ट्रहले गर्तन्त्रको पालामा अथाात जो मेजररटीमा ष्ट्रहन्दू धमा, साना सानालाई 
सम्बोधन गनुापदैन ? ह्वाट ईज माइनररटी ? संघीयताले सबैभन्दा माइनररटीलाई ख्याल गछा भन्ने होइन 
पररभार्ा, संष्ट्रवधानले बोलेको कुरा । खै तपाईंले लेखेको, लेख् ने भए सबैको लेखौं न, ष्ट्रक्रजियनको तपाईंले खै 
छुट्याएको ? मजस्जतको खै तपाईंले छुट्याएको ? इशाइको केरे तपाईंको जशखको खै ? अरु कुमारी 
धमाहरूको खै ? अरु कैयौं धमा, नेपालमा दजानौं धमा छन,् खै छुट्याएको ? यस्तो संष्ट्रवधान ष्ट्रवरोधी, 
धमाधनरपेक्षताको पररभार्ा के हो ? राज्यले बोल्न धमल्दैन भन्ने होइन ? धमा व्यजक्तको हनु्छ, राज्यले बोल्न 
धमल्दैन । संसारको पररभार् ै यही हो । झण्िै २०० रािमा १०० रािमा धमा धनरपेक्षता छ, ष्ट्रवकधसत 
देशहरूमा । अधन तपाईंले, मन्त्रीले सरकारको तफा बाट कुनै धनजित धमालाई चाष्ट्रहाँ तपाईं प्रोटेक्सन गने 
गरी जान धमल्छ ? यो अपराध हो ष्ट्रक होइन, संष्ट्रवधान ष्ट्रवरोधी हो ष्ट्रक होइन ? यो जवाफ कले ददने हो ? 

यो मैले उहााँलाई प्रश्न गना चाहन्छु । त्यस्तै हेधलप्यािको कुरा छ, हनु त हामीले अगाधि पधन हेयौं 
मजन्त्रहरूले अाँगालो हाल्दै माधथ कर्ाालीधतरबाट मान्छे झादै गरेको । के यहााँ सतु्केरी हुाँदैनन ्। सबै थारा 
भइसके, के यहााँ धबरामी हुाँदैनन,् सबै चाष्ट्रहाँ ग्यारेन्टी भो, सरकारले ग्यारेन्टी ददयो, ट्यावलेट बााँड्यो ? मेरै 
क्षेत्रमा पधन धारापानी जस्तो, काफलकोट जस्तो कैयौं त्यस्ता क्षेत्र छन,् मैले उहााँलाई ष्ट्रटपाएको पधन छु । 
हुाँदा हुाँदा यहााँ शंका के छ भने हेधलप्यािको नाममा अरबौं रुपैयााँ त्यहााँ चाष्ट्रहाँ भ्र�ाचार हनेु संकेत छ । 
ष्ट्रकनभने अष्ट्रहलेसम्म कुनै त्यसको त्याङ्क छैन । के हधलप्याट, के जात, को उड्याछ, कधत पैंसा खचा भा’छ 
कुनै छैन । त्यो देजखसक्या छौं हामीले लक्षर्, अधन यो के काइदा हो ? त्यसको पधन यहााँ जवाफ  
चाष्ट्रहयो । त्यस्तै अब जधिबटुीको कुराहरू छुटाइएको छ, उद्मोगधन्दाको कुरा छुटाइएको छ, जाधत, 

जनजाधत, मष्ट्रहला, यूवा, दधलत केही पधन छैनन ्हामीकहााँ ? के देख् नभुो तपाईंले ? सबै समधल�ी छन ्? यस्तो 
पधन गना पाइन्छ ? त्यस्तै होमस्टेको कुरा गदाा, अझ दैलेख र सखेुतमा राजी राउटेदेजख कैयौं चाष्ट्रहाँ त्यस्तो 
खालको सप्रदायहरू छ, जबष्ट्रक मेरो क्षते्रमा तपाईंले चाष्ट्रहाँ कुनै पधन जनजाधत या कुनै पधन चाष्ट्रहाँ तपाईंको 
समावेशी मदु्दामा सम्बोधन गनुाभाछैन । यसो गना धमल्छ ? म प्रश्न गना चाहन्छु । त्यसकारर् मैले भन्न 
चाहन्छु ष्ट्रक यो गम्भीर चाष्ट्रहाँ तपाईंको संष्ट्रवधान ष्ट्रवरोधी बजेट आको छ, संघीयता ष्ट्रवरोधी बजेट आको छ, 

धमाधनरपेक्षता ष्ट्रवरोधी बजेट आको छ, यो चाष्ट्रहाँ तपाईंको समावेशी र समानपुाधतक ष्ट्रवरोधी आको छ, 

उहााँहरूलाई कुन कठगारामा हाल्ने हो सभामखु महोदय म हजरुमाफा त ्प्रश्न गना चाहन्छु । अब यहााँ त 
बजेट धेरैको कुरा होइन, उहााँहरूलाई कुन चाष्ट्रहाँ तपाईंको कानूनमा चाष्ट्रहाँ धलएर उभ्याउन ुपने हो, त्यस्तो 
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गम्भीर चाष्ट्रहाँ तपाईंको त्रटुी गना पाइन्छ ? मनपरी छ यहााँ देशमा के छ ? के यहााँ चाष्ट्रहाँ पञ्चायत छ ? 

अधलकधत चाष्ट्रहाँ तपाईंको होश हनुपुदैन ? त्यसकारर् त्यधतमात्र होइन, यहााँ त आइसक्यो धन कुरा । 
धबचौधलयाबाट अपराधीकरर् गरेर योजनाहरू ल्याइएको छ, मेरोमा पधन त्यो परेको छ । अब एक त चाष्ट्रहाँ 
चरी कधत ठूलो झन ्चाष्ट्रहाँ मैदानमा भन्या जस्तो । एक त चारपााँच ओटा योजना त्यै पधन अन्तबाट आको 
छ, भने के हालत होला । त्यसकारर् यो गम्भीर चाष्ट्रहाँ तपाईको आयोग छानष्ट्रवन बनाउन ु पयो । 
छानष्ट्रवनको म माग गदाछु । ष्ट्रकन यसरी अपराधीकरर् गरेर चाष्ट्रहाँ योजना, यो मातै्र मन्त्रालयको कुरा मात्र 
होइन अन्यको पधन भको छ । एउटा छानष्ट्रवन आयोग चाष्ट्रहयो, संवैधाधनक ष्ट्रहसाबले उहााँहरूले के चाष्ट्रहाँ 
तपाईंको जवाफ ददनपुछा, त्यसको पधन एउटा काननुी प्रष्ट्रक्रया अगाधि चाधलयोस ्। यहााँ सरकारको कुरा यो 
बजेटको कुरामातै्र सीधमत भएन । त्यसकारर् यो ष्ट्रकधसमले उहााँहरू जानपुछा, त्यो ढंगले तपाईहरू तयार 
हनुहुोस ्। यथाथा धरातलमा आउनसु,् अब बलेुटप्रफु लाएर होइन, अब मखु..मखुौिा छोपेर होइन, यथाथा 
धरातलमा आउनसु ्र अब यो बजेटलाई ररभाइज गने ढंगले तपाईंहरू तयार हनुसु ्। यधत त्यो हनुभुएन 
भने एउटा ष्ट्रहन्दीमा उखान छ, हाम त िबेु सनम, तमु धभ लेवे िबेु भन्याजस्तो तपाई िबु्ने ग्यारेन्टी छ, 

हामी पधन िबु्ने ग्यारेन्टी छ, प्रदेश िबु्ने ग्यारेन्टी छ, अब इधतहासको कठघरामा कले कसरी जवाफ ददने 
हो त्यसको तयारी राम्ररी ददनसु ्। धन्यवाद ।   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री गरे्श प्रसाद धसंह । यसपधछ माननीय श्री रातो कामी तयार रहनहुोला ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शश  प्रप्रससाादद  धधससंंहह::  माननीय सभामखुज्यू, यो वन पयाटन तथा उद्मोग मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यगत 
छलफलमा मैले संक्षेपमा केही कुरा राख् न चाहन्छु । धेरै मेरो लामो कुरा हुाँदैन । संक्षेपमा यो बजेट 
कस्तो छ, यो हररयो ष्ट्रकताब कस्तो छ भन्दा, मैले यसको सारसंक्षेपमा । अब मैले आफ्नो सझुाव त भएन, 

कमेन्ट र यसको बारेमा थोरै कुरा राख् न चाहन्छु । बजेट हामीले भन्दै गरेको, ददंदै गरेको, यसका लाधग 
गोष्टीमा सहभागी हुाँदै गरेको र हामीले ददएको सझुावको ष्ट्रवपरीत यो अब असन्तधुलत ष्ट्रवधेयकको धनरन्तरता 
भइहाल्यो । यो दोस्रो शंृ्रखला हो । गत साल ष्ट्रवगतको भन्दा अष्ट्रहले त्यसलाई फेरर उहााँले धनरन्तरता ददन ु
भाछ । यसको थोरै भएपधन यसलाई सन्तधुलत भनाएर ल्याउनपु्यो, थोरै भए पधन यलाई चाष्ट्रहाँ मतलब 
अधलकधत वैज्ञाधनक पारदशी बनाउनपु्यो, यो बनाउन सक्नभुाछैन । र अब कैयौं शीर्ाकमा मेरो जजल्लाको 
मेरो धनवााचन क्षेत्रमा त छाँदै छैन । यो कुरा उहााँले हामीले ददएका सझुावहरू हनु ्उद्मोग त्यहााँ चाष्ट्रह 
फलाम उद्मोग संचालन गरौं भनेर ददयाछौं हामीले । बारेकोटको फलाम खानी यो प्रदेशकै प्रख्यात र 
प्रधसि फलाम हो, त्यलाई शरुुवात गरौं भन्याछौं । यो भन्दा एक वर्ा पष्ट्रहला भेरी नगरपाधलकाको १० 
नम्बरमा ग्रनेाइट सष्ट्रटाफाइट भएको छ । केन्रीय खानी ष्ट्रवभागबाट ग्रनेाइट सष्ट्रटाफाइि भएको प्रमार् म 
आगामी चाल ु संसदकोमा पेश गछुा प्रमार् । त्यहााँचाष्ट्रहाँ त्यो उद्मोग गरौं भनेर सझुाव ददइएको छ । 
जनताको लाइफ स्टकसाँग सम्बजन्धत मतलव अव यो के भन्छ, मकैको च्यााँख्ला उद्मोग शरुु गरौं भन्याछौं, 
धमनरल वाटर उद्मोग गरौं भन्याछौं, तपाईंलाई फधनाचर उद्मोग गने भन्या त होइन । तपाईलाई गामेन्ट 
उद्मोग त होइन, त्यो गामेन्ट उद्मोग सल्यान वनगाि विा नं. ५ को हो, त्यो हाम्रो जजल्लाको होइन । हैन, 

के तररका हो के ? हामीले दददै दददै सल्लाह दददै गयो, ४, ५ ददन हनु्छ, त्यो बजेटको ष्ट्रकताबको 
फाइनलाइज गने बेला उहााँहरूको आइसी उड्दोरहेछ जस्तो लाग्यो मलाई । आईसीले काम नगरेजस्तो 
लाग्यो के, यस्सो हेदााखेरर के हो त छलफल मष्ट्रहनौं गयो ष्ट्रवधभन्न स्रोतबाट सझुाव धलयो, लास्टमा फाइनल 
गने बेला यो लेखुाँ ष्ट्रक ऊ लेखुाँ भनेर एकदम पूरै चाष्ट्रहने मतलव आईसी उयाजस्तो छ के ष्ट्रकताबको 
चाष्ट्रहने मतलव ष्ट्रववरर्हरू । यस्तो तररका पधन हो त ? िल्लो बजेट छ दश करोिसम्म छ । जधिबटुीमा 
बााँड्ने भनेको िल्लो छ त्यहााँ । हेनुास ्त यो पधन धनवााचनमा जजल्ला क्षेत्रमा बााँिददए हनु््यो धन त । 
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गम्भीर चाष्ट्रहाँ तपाईंको त्रटुी गना पाइन्छ ? मनपरी छ यहााँ देशमा के छ ? के यहााँ चाष्ट्रहाँ पञ्चायत छ ? 

अधलकधत चाष्ट्रहाँ तपाईंको होश हनुपुदैन ? त्यसकारर् त्यधतमात्र होइन, यहााँ त आइसक्यो धन कुरा । 
धबचौधलयाबाट अपराधीकरर् गरेर योजनाहरू ल्याइएको छ, मेरोमा पधन त्यो परेको छ । अब एक त चाष्ट्रहाँ 
चरी कधत ठूलो झन ्चाष्ट्रहाँ मैदानमा भन्या जस्तो । एक त चारपााँच ओटा योजना त्यै पधन अन्तबाट आको 
छ, भने के हालत होला । त्यसकारर् यो गम्भीर चाष्ट्रहाँ तपाईको आयोग छानष्ट्रवन बनाउन ु पयो । 
छानष्ट्रवनको म माग गदाछु । ष्ट्रकन यसरी अपराधीकरर् गरेर चाष्ट्रहाँ योजना, यो मातै्र मन्त्रालयको कुरा मात्र 
होइन अन्यको पधन भको छ । एउटा छानष्ट्रवन आयोग चाष्ट्रहयो, संवैधाधनक ष्ट्रहसाबले उहााँहरूले के चाष्ट्रहाँ 
तपाईंको जवाफ ददनपुछा, त्यसको पधन एउटा काननुी प्रष्ट्रक्रया अगाधि चाधलयोस ्। यहााँ सरकारको कुरा यो 
बजेटको कुरामातै्र सीधमत भएन । त्यसकारर् यो ष्ट्रकधसमले उहााँहरू जानपुछा, त्यो ढंगले तपाईहरू तयार 
हनुहुोस ्। यथाथा धरातलमा आउनसु,् अब बलेुटप्रफु लाएर होइन, अब मखु..मखुौिा छोपेर होइन, यथाथा 
धरातलमा आउनसु ्र अब यो बजेटलाई ररभाइज गने ढंगले तपाईंहरू तयार हनुसु ्। यधत त्यो हनुभुएन 
भने एउटा ष्ट्रहन्दीमा उखान छ, हाम त िबेु सनम, तमु धभ लेवे िबेु भन्याजस्तो तपाई िबु्ने ग्यारेन्टी छ, 

हामी पधन िबु्ने ग्यारेन्टी छ, प्रदेश िबु्ने ग्यारेन्टी छ, अब इधतहासको कठघरामा कले कसरी जवाफ ददने 
हो त्यसको तयारी राम्ररी ददनसु ्। धन्यवाद ।   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री गरे्श प्रसाद धसंह । यसपधछ माननीय श्री रातो कामी तयार रहनहुोला ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शश  प्रप्रससाादद  धधससंंहह::  माननीय सभामखुज्यू, यो वन पयाटन तथा उद्मोग मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यगत 
छलफलमा मैले संक्षेपमा केही कुरा राख् न चाहन्छु । धेरै मेरो लामो कुरा हुाँदैन । संक्षेपमा यो बजेट 
कस्तो छ, यो हररयो ष्ट्रकताब कस्तो छ भन्दा, मैले यसको सारसंक्षेपमा । अब मैले आफ्नो सझुाव त भएन, 

कमेन्ट र यसको बारेमा थोरै कुरा राख् न चाहन्छु । बजेट हामीले भन्दै गरेको, ददंदै गरेको, यसका लाधग 
गोष्टीमा सहभागी हुाँदै गरेको र हामीले ददएको सझुावको ष्ट्रवपरीत यो अब असन्तधुलत ष्ट्रवधेयकको धनरन्तरता 
भइहाल्यो । यो दोस्रो शंृ्रखला हो । गत साल ष्ट्रवगतको भन्दा अष्ट्रहले त्यसलाई फेरर उहााँले धनरन्तरता ददन ु
भाछ । यसको थोरै भएपधन यसलाई सन्तधुलत भनाएर ल्याउनपु्यो, थोरै भए पधन यलाई चाष्ट्रहाँ मतलब 
अधलकधत वैज्ञाधनक पारदशी बनाउनपु्यो, यो बनाउन सक्नभुाछैन । र अब कैयौं शीर्ाकमा मेरो जजल्लाको 
मेरो धनवााचन क्षेत्रमा त छाँदै छैन । यो कुरा उहााँले हामीले ददएका सझुावहरू हनु ्उद्मोग त्यहााँ चाष्ट्रह 
फलाम उद्मोग संचालन गरौं भनेर ददयाछौं हामीले । बारेकोटको फलाम खानी यो प्रदेशकै प्रख्यात र 
प्रधसि फलाम हो, त्यलाई शरुुवात गरौं भन्याछौं । यो भन्दा एक वर्ा पष्ट्रहला भेरी नगरपाधलकाको १० 
नम्बरमा ग्रनेाइट सष्ट्रटाफाइट भएको छ । केन्रीय खानी ष्ट्रवभागबाट ग्रनेाइट सष्ट्रटाफाइि भएको प्रमार् म 
आगामी चाल ु संसदकोमा पेश गछुा प्रमार् । त्यहााँचाष्ट्रहाँ त्यो उद्मोग गरौं भनेर सझुाव ददइएको छ । 
जनताको लाइफ स्टकसाँग सम्बजन्धत मतलव अव यो के भन्छ, मकैको च्यााँख्ला उद्मोग शरुु गरौं भन्याछौं, 
धमनरल वाटर उद्मोग गरौं भन्याछौं, तपाईंलाई फधनाचर उद्मोग गने भन्या त होइन । तपाईलाई गामेन्ट 
उद्मोग त होइन, त्यो गामेन्ट उद्मोग सल्यान वनगाि विा नं. ५ को हो, त्यो हाम्रो जजल्लाको होइन । हैन, 

के तररका हो के ? हामीले दददै दददै सल्लाह दददै गयो, ४, ५ ददन हनु्छ, त्यो बजेटको ष्ट्रकताबको 
फाइनलाइज गने बेला उहााँहरूको आइसी उड्दोरहेछ जस्तो लाग्यो मलाई । आईसीले काम नगरेजस्तो 
लाग्यो के, यस्सो हेदााखेरर के हो त छलफल मष्ट्रहनौं गयो ष्ट्रवधभन्न स्रोतबाट सझुाव धलयो, लास्टमा फाइनल 
गने बेला यो लेखुाँ ष्ट्रक ऊ लेखुाँ भनेर एकदम पूरै चाष्ट्रहने मतलव आईसी उयाजस्तो छ के ष्ट्रकताबको 
चाष्ट्रहने मतलव ष्ट्रववरर्हरू । यस्तो तररका पधन हो त ? िल्लो बजेट छ दश करोिसम्म छ । जधिबटुीमा 
बााँड्ने भनेको िल्लो छ त्यहााँ । हेनुास ्त यो पधन धनवााचनमा जजल्ला क्षेत्रमा बााँिददए हनु््यो धन त । 
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यस्तो तररका पधन काष्ट्रहाँ हो हामीले भन्या के ? हाम्रो साइकोलोजी के ? हाम्रो भनाईको सार के ? कमसे 
कम यसो गनुास ्है । धनवााचन क्षते्र वेश बनाइददनसु,् सन्तधुलत गददानसु ्अब हाम्रोमा साढे पााँच करोि मातै्र 
छ । तपाईंकोमा साढे सत्र छ, पन्र धतयााँ..पान तीया पन्र भ, धत्रपल पधन भयो धन त । यो भन्दा पष्ट्रहले 
छलफलको क्रममा माननीय सदस्य भन्नु र, अधत गनुा अत्याचार नगनुा भनेकै त हो धन । यो त हदै भयो  
धन । हाता ी ष्ट्रहन्दारहेगा कुता ा भकु्ता रहेगा, एउटा ष्ट्रहन्दीमा चाष्ट्रहने कहावत छ धन त हाता ी चल्ता रहेगा, 
कुता ा भकु्ता रहेगा । क्या माननीयलाई त्यसरी तपाईहरूले बझु्नभुाछ । त्यसरी बझु्नभुाछ भने यो दभुााग्य 
हो । यो ष्ट्रकताब समिृ भएर आउनपुछा, पररस्कृत भएर आउनपुछा, संशोधन भएर आउनपुछा, पररमाजजात 
भएर आउनपुछा, अधनमात्र पास गररन्छ, नत्र गररदैन । त्यो कुरा ख्याल गनुाहोला । जनताको ष्ट्रहतमा बोल्ने 
हो, भलै दलले कारबाही गलाा कारबाही भोग्न तयार, म मेरो तफा बाट भन्दाखेरर । कारबाही भोग्न तयार 
छु, गलत कुरामा कुनै पधन हालतमा सही गददान । घोिा खाइंगे गदान कधभ नष्ट्रहं ददएंगे । हाम जनतासे 
आया है, पब्लीक फुटपातसे आया नही । यो कुरा ठ�ा होइन, ख्याल खेलाउाँची होइन, तपाईहरूलाई 
मनोपोली हनेु कसैले राइट ददयाछ, माननीयहरूले यो के चल्ती बजेटलाई घटाउनसु ्भन्दै गरा भए, चल्ती 
शीर्ाक नराजख्दएपधछ भयंकर बष्ट्रढया । राम्रो भो भन्न ेकुराले ल्याइएको छ यहााँ, तलबभन्दा प्रशासन खचा 
राख् नपुदैन, के हो, के तररका ? त्यसकारर्ले यो ष्ट्रकताबको बारेमा म समथा छैन हेनुास ्। एउटा, चारवटा 
गाउाँपाधलका छ, नलगाि नगरपाधलका र कुशे गाउाँपाधलकामा त त्यहााँ कुनै पधन छैन । मातै्र भेरी 
नगरपाधलका र तपाईंको बारेकोटमा छ, दईुचार वटा, चारछ वटा छन ्। त्यो पधन सन्तधुलत छैन । हैन 
हामीले भन्या एउटा छ तपाईलाई सझुाव ददएको, तपाईंले अको गररददनभुाछ । त्यहााँको दीघाकालीन महत्व 
राख् ने हामी सरुु गथ्र्यौं धन त अष्ट्रहले एउटा हनु््यो, अको साल एउटा हनु््यो । त्यो मैले लगाको हाम्रो यो 
चाष्ट्रहाँ ३ नं. प्रदेशको हो धसन्धपुाल्चोकको हो, यो बन्न सक्ने क्षमताको मेरो मतलव बारे, कुशे गाउाँपाधलकामा 
छ उद्मोगपधतहरू । परापूवाकालदेजख अल्लोको चाष्ट्रहने मतलव खेती पधन गछान,् त्यो गना सष्ट्रकन्छ, तपाईंलाई 
म गरेर देखाइददन्छु, देख् न ुभो, गरेर देखाइददन्छु । तपाईंले यो प्लान गरेर ष्ट्रवधनयोजजत गनुास ्भन्या पो हो 
त । गलत कुरा भन्याछौं भने माननीयले भन्या कुरा गलत भन्नसु,् हाम्रो । हैन हामीलाई त्यसो भन्या हैन 
यहााँ अजघ माननीयले भधनसक्न ुभो, ड्राइ जक्लनमा सनुचााँदीमा हाल्नसु ्भनेर मैले लेखेर ददएकै छैन । त्यस्ता 
मतलव घरेलमुा दताा भएका कैयौं चाष्ट्रहने तमाम उद्मोगहरू छन ्। म इजन्िधभज्यूल इन्िीकेट गरेर प्रस्तावै 
गदैन । हामीले गतसाल भन्याधथयौं सहकारी र समूहलाई खबरदारी त्यहााँ चाष्ट्रहाँ बजेट नहाल्नसु ्भनेर कृष्ट्रर् 
मन्त्रीलाई भधनएको धथयो । अष्ट्रहले सधुारेर आएको जस्तो छ, कसैलाई प्रधतस्पधाा गराउने ज्ञान केन्रमा 
कसैलाई यहााँबाट तोक्ने, तररका के ? तोक्ने भए तोकौं यहााँबाट । समानता, समानपुाधतक समावेशी सबै 
बेला प्रयोग गनुापछा है यो फमुाला । आफ्नो स्वाद लाग्याबेला समावेशी गने ? अजघ पूवावक्ता माननीयले 
भधनसक्न ुभो मेरो यसमा पूर्ा समथान छ । तपाईंहरू कटघरामा उधभनपुछा, अष्ट्रहले जाजरकोटमा बाढी 
पष्ट्रहरो भयो भने तपाईंहरूलाई अदालतमा उभ्याइन्छ । सम्पूर्ा क्षेधतपूधता तपाईंहरूले धतनुापछा । 
जाजरकोटको पधन हो, तपाईंहरूलाई कटघरामा उभ्याइन्छ । अदालत कााँ कााँ हो । पोहोरसालको पधन 
क्षेधतपूधता धतनापछा । धेरै पटक सदनमा मैले बोल्याछु । धेरै पटक फाइल ल्याएर बझुाइयाछ, सरकार 
प्रमखुमा । खै क्षधेतपूधता ददएको ? अष्ट्रहले खै त तटबन्ध हालेको ? खै त बाढीपीधितको बारेमा चाष्ट्रहाँ 
मतलव सम्बोधन गरेको ? तपाईंहरूको आफ्नो आवश्यकता आफ्नो इन्रेस्टमा । यो धबचौधलयाको ष्ट्रकताब, 

ष्ट्रवभेदकारी ष्ट्रकताब, असन्तधुलत ष्ट्रकताब । यो ष्ट्रकताब पररमाजजात भएर आउनपुछा, माननीयहरूले उठाएको 
कुरा जेन्यून छन ्भन्ने कुरा । यो ष्ट्रवकेजन्रतलाई केजन्रत गना खोजजएको हो, असन्तलुनलाई सन्तलुन गना 
खोजजएको हो । यहााँ यो देशमा उद्मोग, पयाटन र चाष्ट्रहाँ यो वन पयाावरर्लाई व्यवजस्थत गना खोजजएको  
हो । जनताको जाष्ट्रहने मतलव एउटा चाष्ट्रहने मतलव जजउने जनाधार बनाउन खोजजएको हो । खै 
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जधिबटुीको चा�हने उत्पादनको कायायोजनामा बजेट �वधनयोजन गरेको ? जाजरकोट जजल्ला जधिबटुीको 
एउटा चा�हने मतलव महत्वपूर्ा ठाउाँ हो, महत्वपूर्ा एउटा चा�हने केन्र हो, जहााँ एउटा सेतो जचनीको लाधग 
लिाइाँ धभिाइ भाछ, मान्छेको चा�हने मतलव हातमखुको चा�हने मतलव जजउने एउटा स्रोत छ, त्यहााँ । खै 
त बजेट छुट्याको हामीले त्यो..लाई बजेट �वधनयोजन गरौं भन्याछौं । त्यसकारर्ले यो कुरालाई माननीय 
सभामखुमाफा त ्यो बजेट सच्याएर आउनैपछा, यो पो�र..मतलव संशोधन गरेर आउनै पछा त्यसपधछमात्र पास 
हनु्छ भन्ने कुरा यो सम्माधनत सदनमा राख्दै मेरो धारर्ा राख्दै म �वदा हनु्छु धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय श्री रातो कामी ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीीःः  माननीय सभामखुज्यू, आज हामी कर्ााली प्रदेश सरकारले प्रदेश सरकारको उद्मोग, 

पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको २०७६/७७ को बजेटमाधथ छलफल गरररहेका छौं । र बजेटका 
बारेमा पूवावक्ता माननीयज्यूहरूले थपु्र ैधारर्ा राजखसक्नभुयो र मैले पधन यो बजेटको बारेमा छलफल गना 
उधभरहेको छु । अब यो कर्ााली प्रदेश सरकारले दईुवटा बजेट पूरक बजेट र एउटा अधा चौमाधसक 
बजेट ल्यायो । यसका बारेमा हामीले बजेटको छलफल गरररहाँदा कर्ााली प्रदेशका जनताहरू यो 
आशावादी नभईकन एउटा धनराशा हनेु प्रकारले चा�हाँ हामी व्यक्त गना बाध्य छौं । यो पररवतानको मतलव 
चा�हाँ पररवतानपधछको जनु जनताले आशाअपेक्षा गरेका धथए, त्यसका जखलाफमा छ, र यो चा�हाँ यसले ठीक 
सन्देश ददइरहेको छैन । यसप्रधत पूर्ात म कहााँनेर म धनष्कर्ामा पधुगरहेको छु भन्दा । यस्तै प्रकारका 
चा�हाँ खैलाबैला मच्चाउने र संघीयतालाई नै समाप्त गने र परुातनवादी एकल केजन्रकृत राज्य व्यवस्थाधतर 
फेरर फका ने हो �क कैले भन्न ेकुरा पधन चा�हाँ कताकता लाधगरहेको छ । यसले गदाा उजत्पधित समदुाय, 

वगीय रूपले पधछ परेको र क्षेत्रगत रूपले पधछ परेको हाम्रो कर्ााली प्रदेश, हामी धरापमा हनु्छौं र यो 
बारेमा सम्बजन्धत कर्ााली प्रदेश सरकार र सम्बजन्धत मन्त्रालयले ध्यान ददनपुथ्र्यो । यत्रो खैलाबेला 
भइरहेको छ, यधत चा�हने असन्त�ुी भइराखेका छन,् बजेट असन्तधुलत भइरहेको छ, यसका बारेमा कसैको 
पधन ध्यान छैन, मन्त्रीको झन,् झन ् ध्यान छैन, यहााँ आउाँदा छाती फुलाएर, आफ्ना कुराहरू राखेर, 
स्प�ीकरर् ददएर बजेटलाई फेरर पनुः बाचन गरेर यहााँ फ�का ने काम भइरहेको छ । यसले गदाा यसप्रधत 
ब्रोि समस्याहरू खजट्करहेका छन ्। हामी पररवतान पधछ के चा�हरहेका छौं,  कर्ाालीबासी के चा�हरहेका 
छन ्यो कुराधतर भन्दा पधन अ�हले कसले आफ्नो चा�हाँ सता ाको चा�हाँ मतलव सदपुयोग गने अथवा पहुाँच 
पावरको सदपुयोग गने, कसरी असन्तधुलत गने, कसरी जनमानसमा चा�हाँ एकप्रकारको चा�हाँ वैमनस्य प्रदान 
गने भन्नेधतर बढी प्ररेरत भइरहेको हनुाले यो चा�हाँ असाध्यै चा�हाँ एउटा समस्याजनक छ भन्न ेकुरा राख् न 
चाहन्छु । माननीय सभामखुज्यू, हामी पररवतानका लाधग एउटा लामो संघर्ा गरेर यो संघीय लोकताजन्त्रक 
गर्तन्त्र स्थापना भएको हो । हामीले अ�हले खासगरी भन्ने हो भने �वकासका �हसाबले हामी समाजवादी 
अथवा चा�हं समाजवादी बाटोमै जानपुछा, नेपालमा समाजवादीहरूको समाजवादी भन्नेहरूको संख्या नै बढी  
हो । अ�हले हामी यो हलधभत्र जधत पधन छौं समाजवादको गाठे गरररहेका छौं, छलफल गरररहेका छौं, 
समाजवादका �पता अथाात प्रवद्र्धक कालामाक्सले के भन्नभुाकोछ भने, जनु तररकाले मान्छे जजरहेको छ, 

त्यही तररकाले मान्छेले सोजचरहेको हनु्छ । जजउने तररका र सोच्ने तररका फरक हुाँदैन । आज कर्ााली 
प्रदेश सरकारका, प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारका माननीय मन्त्रीज्यूहरूले यो तररकालाई तपाईंहरूले 
आफ्नो ढोकाबाट मातै्र हेनुाभएको छ, धसंगो कर्ाालीबाट हेनुाभएको छैन । यसले गदाा आज असन्तधुलत छ, 

अव्यवहाररक छ, अवस्तवुादी छ, र यो समग्रतामा भन्दाखेरर यो चा�हाँ, यो सही छैन । यो चा�हाँ परुानो 
परुातनवादी छ । र यो आज हामीले गनुापने काम, आज हामी उद्मोग पयाटन वन तथा वातावरर् 
मन्त्रालयको बारेमा गरेका छौं, छलफल गरररहेका छौं, उद्मोग मन्त्रालयले गनुापने आज देजखने गररकन 
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जधिबटुीको चा�हने उत्पादनको कायायोजनामा बजेट �वधनयोजन गरेको ? जाजरकोट जजल्ला जधिबटुीको 
एउटा चा�हने मतलव महत्वपूर्ा ठाउाँ हो, महत्वपूर्ा एउटा चा�हने केन्र हो, जहााँ एउटा सेतो जचनीको लाधग 
लिाइाँ धभिाइ भाछ, मान्छेको चा�हने मतलव हातमखुको चा�हने मतलव जजउने एउटा स्रोत छ, त्यहााँ । खै 
त बजेट छुट्याको हामीले त्यो..लाई बजेट �वधनयोजन गरौं भन्याछौं । त्यसकारर्ले यो कुरालाई माननीय 
सभामखुमाफा त ्यो बजेट सच्याएर आउनैपछा, यो पो�र..मतलव संशोधन गरेर आउनै पछा त्यसपधछमात्र पास 
हनु्छ भन्ने कुरा यो सम्माधनत सदनमा राख्दै मेरो धारर्ा राख्दै म �वदा हनु्छु धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय श्री रातो कामी ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीीःः  माननीय सभामखुज्यू, आज हामी कर्ााली प्रदेश सरकारले प्रदेश सरकारको उद्मोग, 

पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको २०७६/७७ को बजेटमाधथ छलफल गरररहेका छौं । र बजेटका 
बारेमा पूवावक्ता माननीयज्यूहरूले थपु्र ैधारर्ा राजखसक्नभुयो र मैले पधन यो बजेटको बारेमा छलफल गना 
उधभरहेको छु । अब यो कर्ााली प्रदेश सरकारले दईुवटा बजेट पूरक बजेट र एउटा अधा चौमाधसक 
बजेट ल्यायो । यसका बारेमा हामीले बजेटको छलफल गरररहाँदा कर्ााली प्रदेशका जनताहरू यो 
आशावादी नभईकन एउटा धनराशा हनेु प्रकारले चा�हाँ हामी व्यक्त गना बाध्य छौं । यो पररवतानको मतलव 
चा�हाँ पररवतानपधछको जनु जनताले आशाअपेक्षा गरेका धथए, त्यसका जखलाफमा छ, र यो चा�हाँ यसले ठीक 
सन्देश ददइरहेको छैन । यसप्रधत पूर्ात म कहााँनेर म धनष्कर्ामा पधुगरहेको छु भन्दा । यस्तै प्रकारका 
चा�हाँ खैलाबैला मच्चाउने र संघीयतालाई नै समाप्त गने र परुातनवादी एकल केजन्रकृत राज्य व्यवस्थाधतर 
फेरर फका ने हो �क कैले भन्न ेकुरा पधन चा�हाँ कताकता लाधगरहेको छ । यसले गदाा उजत्पधित समदुाय, 

वगीय रूपले पधछ परेको र क्षेत्रगत रूपले पधछ परेको हाम्रो कर्ााली प्रदेश, हामी धरापमा हनु्छौं र यो 
बारेमा सम्बजन्धत कर्ााली प्रदेश सरकार र सम्बजन्धत मन्त्रालयले ध्यान ददनपुथ्र्यो । यत्रो खैलाबेला 
भइरहेको छ, यधत चा�हने असन्त�ुी भइराखेका छन,् बजेट असन्तधुलत भइरहेको छ, यसका बारेमा कसैको 
पधन ध्यान छैन, मन्त्रीको झन,् झन ् ध्यान छैन, यहााँ आउाँदा छाती फुलाएर, आफ्ना कुराहरू राखेर, 
स्प�ीकरर् ददएर बजेटलाई फेरर पनुः बाचन गरेर यहााँ फ�का ने काम भइरहेको छ । यसले गदाा यसप्रधत 
ब्रोि समस्याहरू खजट्करहेका छन ्। हामी पररवतान पधछ के चा�हरहेका छौं,  कर्ाालीबासी के चा�हरहेका 
छन ्यो कुराधतर भन्दा पधन अ�हले कसले आफ्नो चा�हाँ सता ाको चा�हाँ मतलव सदपुयोग गने अथवा पहुाँच 
पावरको सदपुयोग गने, कसरी असन्तधुलत गने, कसरी जनमानसमा चा�हाँ एकप्रकारको चा�हाँ वैमनस्य प्रदान 
गने भन्नेधतर बढी प्ररेरत भइरहेको हनुाले यो चा�हाँ असाध्यै चा�हाँ एउटा समस्याजनक छ भन्न ेकुरा राख् न 
चाहन्छु । माननीय सभामखुज्यू, हामी पररवतानका लाधग एउटा लामो संघर्ा गरेर यो संघीय लोकताजन्त्रक 
गर्तन्त्र स्थापना भएको हो । हामीले अ�हले खासगरी भन्ने हो भने �वकासका �हसाबले हामी समाजवादी 
अथवा चा�हं समाजवादी बाटोमै जानपुछा, नेपालमा समाजवादीहरूको समाजवादी भन्नेहरूको संख्या नै बढी  
हो । अ�हले हामी यो हलधभत्र जधत पधन छौं समाजवादको गाठे गरररहेका छौं, छलफल गरररहेका छौं, 
समाजवादका �पता अथाात प्रवद्र्धक कालामाक्सले के भन्नभुाकोछ भने, जनु तररकाले मान्छे जजरहेको छ, 

त्यही तररकाले मान्छेले सोजचरहेको हनु्छ । जजउने तररका र सोच्ने तररका फरक हुाँदैन । आज कर्ााली 
प्रदेश सरकारका, प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारका माननीय मन्त्रीज्यूहरूले यो तररकालाई तपाईंहरूले 
आफ्नो ढोकाबाट मातै्र हेनुाभएको छ, धसंगो कर्ाालीबाट हेनुाभएको छैन । यसले गदाा आज असन्तधुलत छ, 

अव्यवहाररक छ, अवस्तवुादी छ, र यो समग्रतामा भन्दाखेरर यो चा�हाँ, यो सही छैन । यो चा�हाँ परुानो 
परुातनवादी छ । र यो आज हामीले गनुापने काम, आज हामी उद्मोग पयाटन वन तथा वातावरर् 
मन्त्रालयको बारेमा गरेका छौं, छलफल गरररहेका छौं, उद्मोग मन्त्रालयले गनुापने आज देजखने गररकन 
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िोल्पा जजल्लाको, जमु्ला जजल्लाको र चाष्ट्रहाँ हमु्ला जजल्लाको स्याउ सम्बिानका बारेमा उद्मोगको चाष्ट्रहाँ त्यहााँ 
भएका स्याउहरूका चाष्ट्रहने जसु बनाउने कुरा होस ्अथवा त्यलाई चाष्ट्रहाँ ड्राइ गरेर तल सम्मन ल्याउने 
कुराको त्यलाई देजखने गररकन त्यो गददाएको भए ती जनताहरूले सामान्य एनजीओ आइएनजजओमाफा त ्
धाएर बनाएका ती चाष्ट्रहाँ ड्राइ चानाहरू चाष्ट्रहाँ यहााँसम्मन आइपगु्छन ्। त्यो कर्ााली प्रदेश सरकारले त्यो 
गनुाप्यो त्यलाई चाष्ट्रहाँ धन्यवाद ददन सष्ट्रकन््यो । र मध्यक्षेत्रमा रहेका मतलव कैयौं जचउरीका पकेट 
क्षेत्रहरू छन,् त्यसबाट चाष्ट्रहाँ जसुहरू धनकाल्न सष्ट्रकन्छ, जामहरू बनाउन सष्ट्रकन्छ, जेलीहरू धनमाार् गना 
सष्ट्रकन्छ, हामी ठूलठूला होटलमा गएर खाइरहेका चाष्ट्रहाँ छौं, ती चीजहरू पधन यी फलफूलबाट बनेका  
हनु ्। र हामी खाने जानेका छौं, हामीले गना जानेका छैनौं, हामीले हनु्छ ष्ट्रक कहााँबाट हनु्छ, कतैबाट हनु्छ 
भन्ने बझेुका छौं । त्यो यहााँ हनु्छ, यो कुराको हामीले बारबार भनेका छौं, सानोभन्दा सानो कुरा गदााखेरर 
पधन यहााँ भको छैन । र यहााँ बदामहरू चाष्ट्रहाँ अल्माउण्िोहरू उत्पादन हनेु क्षेत्र छन,् ओखरहरू हनेु क्षेत्र 
छन ्त्यसमा बजेटहरू ष्ट्रकटेको छैन, स्याउ पकेट क्षेत्रका ष्ट्रकसानहरूलाई त्यो ढंगले चाष्ट्रहाँ ऊ गरेको छैन । 
र पयाटन वन वातावरर्ले उद्मोगधतर, उद्मोगले उद्मोगधतर गनुापने काम र पयाटन क्षेत्रको बारेमा सानासाना 
कूल देउताका खोपीहरू बनाएर मातै्र पयाटन हुाँदैन । त्यो कुरा पोहोरसालको बजेटमै धनश्कर्ामा आएको 
कुरा हो । तसथा अष्ट्रहले ठूलाठूला ती चाष्ट्रहाँ जो परुात्वाजत्वक छन,् जो चाष्ट्रहाँ ऐधतहाधसक छन,् जसलाई गना नै 
पनेछ, त्यलाई पधन पयाटन सष्ट्रका टसाँग जोिेर १० वटै जजल्लाको सष्ट्रका ट एउटा बनाएर त्यलाई पयाटन 
पदमागा, पयाटन सिकमाफा त ् र ष्ट्रक एउटा सष्ट्रका टलाई अको सष्ट्रका टमा जोिेर एउटा बनाउन सकेको भए 
राम्रो हनु््यो । यो छ्यासम्यास ढंगले र एउटा कस्तो भयो भने यो जुाँगाको लिाई जस्तो भयो । यस्तो 
ष्ट्रकधसमको लिाई लड्यौं भने कर्ाालीबासीहरू कर्ााली समिृ हनु सक्दैन । फेरर गाउाँघरमा एउटा उखान 
भन्ने गरेका छन ् मान्छेहरू, मही खाने र ष्ट्रढिो खानेको थरेली हुाँदैन, यो सरकारमा बस्नेहरूको सधैंभरर 
सरकारमा बधसरहने थरेली छैन । ष्ट्रक हता ाधसएर चाष्ट्रहाँ अब यहीबेला गररहालौं के हो के हो भन्ने ठान्या हो 
भने पधन गदााखेरर पधन राम्रो गदाा राम्रो हनु्छ, जग हाल्ने कुरा हो । अकोले पधन त्यसमा टेकेर जााँदा त्यो 
काहीीँ पधछ पनेवाला छैन । ष्ट्रकन िोल्पा पधछ पछा, ष्ट्रकन चाष्ट्रहाँ अको ठाउाँ पधछ पछा, त्यो त जग हाल्ने कुरा 
हो । जग राम्रोसाँग भएन भने त्यो एउटा जग राम्रो धनमाार् नगररकन बनाएको घर त फेररपधन हनेुवाला 
चाष्ट्रहाँ छैन । त्यसैले गदाा यो चाष्ट्रहाँ असाध्यै चाष्ट्रहाँ सन्तोसजनक छैन । प्रकृधत मातै्र नभइकन माननीय 
सभामखुज्यू यो उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालय अन्तगातको जलाधार क्षते्र संरक्षर् ष्ट्रवकास भनेर 
केही शीर्ाकहरू छन,् जहााँ जलमग्न भएर पहाि पखेराहरू भत्केर कैयौं घरहरू परैु ३१ घर, ३१ घर । 
रुकुम जजल्लाको आठधबसकोटमा गत वर्ाको श्रावर् २८ देजख भदौ ६ गतेसम्मनको अष्ट्रवरल वर्ााका 
कारर्ले त्यहााँचाष्ट्रहाँ ३१ घर मान्छेहरू पूरै सवानाश भएर त्यहााँ अष्ट्रहले छैनन ्ष्ट्रवस्ताष्ट्रपत छन ्। त्यो ठाउाँमा 
ठूलो एक िेढसय हेक्टर जधमन तल जजउलो परुरएको छ । त्यो ठाउाँमा हामीले केही बााँस धनगालो 
समान्यतया तारजाली गरेर त्यहााँ बनाऔ ंभन्न ेध्येयका साथ पटकपटक कुरा गररएको छ, अरु नानाधतना, 
साना, जझनामधसना ठाउाँहरू पधन छन,् त्यस्ता ठाउाँमा बजेट छ, जहााँ ३१ घर पष्ट्रहरोमा छ, त्यहााँ बजेट  
छैन । पयाटन मन्त्रीले कुन कुन कस्तो ष्ट्रकधसमले काम गरररहेको छ, मन्त्रीको धेय कताबाट बोधलरहेको 
छ, त्यहााँ गने कामदारहरूको कतामखुीबाट भइराख्याछ, यो एउटा चाष्ट्रहाँ एलएमबीआइएस भन्ने जोलाई 
अष्ट्रहले एप्स आइपगु्या छ, त्यले के मन्त्रीका ठाउाँमा मातै्र बजेट हाल्न ुभनेर कसरी लेखेछ हाँ यो बढो 
गज्जबको कुरा भयो । यो अन्त कलमै नचल्ने त्यहााँ आउाँदाखेरर फ्या� चाष्ट्रहाँ दईु करोि, ढाइ करोि, तीन 
करोि आउने अन्त आउनेबेला २० लाख हनेु गरी यो कतामखुीको सफ्टवयर हो यो । यस्तो पधन हनु्छ 
काष्ट्रहाँ यसरी पधन ठग्न पाइन्छ ? यसका बारेमा सबै शजक्त, सबैभन्दा ठूलो शजक्त भन्या मानवीय शजक्त हो 
मन्त्रीज्यू । सरकारका मन्त्रीज्यूहरूलाई म भन्न चाहन्छु, मानवीय शजक्त नै सबैभन्दा सवाशे्रष्ट हो, अरु बााँकी 
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(समय समयलाई ध्यान ददऔ ंमाननीय सदस्यज्यू) अरु बााँकी कुराहरू मान्छेले धनधाारर् गरेका र बााँकी 
कुराहरू मान्छेले चाष्ट्रहाँ कल्पना गरेका र त्यसलाई चाष्ट्रहाँ एउटा प्रयोगमा ल्याएका कुरा हनु ् तसथा यो 
कुरालाई चाष्ट्रहाँ बढो गम्भीरतापूवाक म ध्यानाकर्ार् गराउन चाहाँदै आफ्ना कुराहरू म यही अन्त्य गदाछु । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक, २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएको उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलको क्रममा माननीय 
सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ्जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग भोधल असार २५ 
गतेको बैठकको शरुुमै समय धनधाारर् गरेको छु, माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली 
२०७४ को धनयम १३२ को उपधनयमको ६ बमोजजम समय तोष्ट्रकएकोमा सो अनसुार कर्ााली प्रदेश 
ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथ असार २५ 
गते छलफल हनेु जानकारी गराउाँछु ।  

माननीय सदस्यहरू अब यो बैठक २०७६ साल असार २५ गते बधुबार ददनको ३:०० बजेसम्मको लाधग 
स्थधगत हनु्छ । 
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(समय समयलाई ध्यान ददऔ ंमाननीय सदस्यज्यू) अरु बााँकी कुराहरू मान्छेले धनधाारर् गरेका र बााँकी 
कुराहरू मान्छेले चाष्ट्रहाँ कल्पना गरेका र त्यसलाई चाष्ट्रहाँ एउटा प्रयोगमा ल्याएका कुरा हनु ् तसथा यो 
कुरालाई चाष्ट्रहाँ बढो गम्भीरतापूवाक म ध्यानाकर्ार् गराउन चाहाँदै आफ्ना कुराहरू म यही अन्त्य गदाछु । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक, २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएको उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलको क्रममा माननीय 
सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ्जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग भोधल असार २५ 
गतेको बैठकको शरुुमै समय धनधाारर् गरेको छु, माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली 
२०७४ को धनयम १३२ को उपधनयमको ६ बमोजजम समय तोष्ट्रकएकोमा सो अनसुार कर्ााली प्रदेश 
ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथ असार २५ 
गते छलफल हनेु जानकारी गराउाँछु ।  

माननीय सदस्यहरू अब यो बैठक २०७६ साल असार २५ गते बधुबार ददनको ३:०० बजेसम्मको लाधग 
स्थधगत हनु्छ । 
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((२२००७७६६  ससाालल  अअससाारर  2255  गगततेे  बबुधुधललबबाारर))  

राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको १८औ ं बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववन्न्ददममाानन  धधबब��::  माननीय सभामखुज्यू 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  के हो माननीय सदस्य ? 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववन्न्ददममाानन  धधबब��::  माननीय सभामखु महोदय, सभामखु महोदयमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारको 
गम्भीरतापूवाक ध्यानाका र्र् गराउन चाहान्छु ष्ट्रक हामी गत २२ गतेबाट मन्त्रालयगत छलफल गररराखेका 
छौं आधथाक वर्ा २०७६/७७ को ष्ट्रवधनयोजजत शीर्ाकहरूमाधथ । मन्त्रीज्यूहरूले जवाफ पधन ददइरहन ुभएको 
छ । ष्ट्रहजोको जवाफसम्म आइपकु्दाखेरर सभामखु महोदय, यहााँ केही अपूगताको महशसु भएको छ । 
जस्तो मैले उदाहरर्को रूपमा भन्न चाहन्छु साक्षरता अधभयानको सन्दभामा हामीले प्रश्न उठाएका धथयौं । 
माननीय मन्त्रीज्यूले जवाफ ददने सन्दभामा स्थानीय तहलाई पैसा पठाइएको कुरा सशता अनदुानबाट पैंसा 
आएको कुरा त्यहााँबाट त्यो कुरालाई फूलष्ट्रफल गने कायाक्रधमक, कायाक्रधमक बजेट त्यहााँबाट फूलष्ट्रफल गने 
भन्ने जवाफ आयो सभामखु महोदय । अब म प्रश्न गना चाहन्छु ष्ट्रक हामीलाई यो सम्माधनत सदनमा आधा 
बजेट ल्याएर कायाक्रम आधा ल्याएर त्यसमाधथ छलफल गराएर त्यसपधछ गएर बजेटको सम्पूर्ा रूपमा 
त्यसलाई व्यक्त गना सष्ट्रकन्छ ष्ट्रक सष्ट्रकदैन ? खासगरी म आधथाक मामला मन्त्रीज्यूलाई माननीय आधथाक 
माधमला मन्त्रीज्यूलाई म ष्ट्रवनम्रतापूवाक प्रश्न के गना चाहन्छु त भन्दाखेरर हामीले सशता अनदुानबाट आएको 
बजेट कष्ट्रहले हो थाहा पाउने ? त्यसपधछ गएर अन्य शीर्ाकबाट स्थानीय तहलाई पठाइएका बजेटहरूको 
शीर्ाक हामीले कष्ट्रहले हो थाहा पाउने ? त्यसपधछ गएर आधा बजेट ल्याएर सदनलाई गमु्राहमा राखेर 
त्यसपधछ गएर यसमाधथ बहस गराएर र त्यसपधछ गएर सांसदहरूले त केष्ट्रह पधन अध्ययन गदाा रष्ट्रहन्छन,् 
अपूर्ा रष्ट्रहछन,् नहेरेर ष्ट्रटकाष्ट्रटप्पर्ी गदाा रष्ट्रहछन ्भन्न ेप्रकारको सन्देश बाष्ट्रहर जो प्रवाह गना खोजजएको छ 
सभामखु महोदय । यसप्रधत म यो सम्माधनत सदनमा माननीय सभामखुज्यूमाफा त ् प्रदेश सरकारको 
ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु र  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  छोट्याउनसु ्छोट्याउनसु ्

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववन्न्ददममाानन  धधबब��::  र म के पधन कुरा जोड्न चाहन्छु त भन्दाखेरर सभामखु महोदय । अब यी 
कुराहरू कुन कुन मन्त्रालयबाट स्थानीय तहमा कसरी कसरी गइराखेको छ । हामीले अब छलफल 
गदााखेरर त्यही कुरालाई पूर्ा मानेर छलफल गने हो वा अपूर्ा मानेर छलफल गने हो । यसको हामीले 
जवाफ पाउन ु पदाछ र त्यसपधछ गएर हामी यो प्रष्ट्रक्रयामा पूर्ाताका साथ बजेटमा छलफल बहस गने 
वातावरर् धसजाना गररयोस ्। धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः ध्यानआका र्र् भयो माननीय सदस्य, अ सरकारको पधन यस धबर्यमा ध्यानआका र्र्  
हनु्छ । माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक, २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन भएका उद्मोग, 
पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका 
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प्रश्न जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम 
१३२ को उपधनयम ८ बमोजजम समय धनधाारर् गरेको छु । सवाप्रथम उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् 
मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ्जजज्ञासामा जवाफ 
ददनका लाधग उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्री माननीय नन्दधसंह बढुालाई समय ददन्छु । 

उउद्मद्मोोगग,,  पपययााटटनन,,  ववनन  ततथथाा  ववााततााववररर्र्  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ननन्न्ददधधससंंहह  बबुढुढााःः  माननीय सभामखु महोदय, यस 
ऐधतहाधसक घधिमा सदनमा मन्त्रालयको तफा बाट आधथाक वर्ा २०७६/७७ को बजेट तथा कायाक्रममा 
माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका सवाल, जजज्ञासाहरूमाधथ छलफल तथा सम्बोधन गना पाउाँदा गौरवाजन्वत 
महशसु गरेको छु । माननीय सभामखु महोदय, कर्ााली प्रदेश सरकारको आकांक्षाअनरुूप समिृ कर्ााली, 
सखुी कर्ाालीबासी भन्न ेदीघाकालीन सोच अनरुूप समाजवादको यात्राउन्मखु कायाहरूको थालनी गरररहेको 
कुरा ष्ट्रवश्वस्त तलु्याउन चाहान्छु । यस मन्त्रालयले बजेट र कायाक्रम यसै दीघाकालीन सोचअनरुूप तयार 
गरेको छ र यस सम्माधनत सभामा कर्ााली प्रदेश सरकारको तफा बाट नेपालको संष्ट्रवधानको ममा भावना र 
मागा धनदेश धसिान्तप्रधत प्रधतबि रही हरेक काया गरररहेको र गने अठोट व्यक्त गना चाहान्छु । ष्ट्रवशाल 
भौगोधलक अवजस्थधतमा देशको कूल भभूागको २०.५३ प्रधतशत छररएर रहेका बस्तीहरूमा ष्ट्रवकासका 
गधतष्ट्रवधध संचालन गनुा र सिक सञ्जालमा नजोधिएका क्षते्रका कायाक्रम संचालन गदाा लागत बढी र नधतजा 
कम देजखने धततो यथाथा हाम्रोसाम ु रहेको अवगत गराउन चाहान्छु । तर पधन सामाजजक न्यायको 
धसिान्तबमोजजम हरेक नागररकका आधारभतू आवश्यकता पूधतामा समाष्ट्रपत हनु ुप्रमखु कताव्य ठानेको कुरा 
माननीय सभामखुमाफा त ् सम्माधनत सभालाई जानकारी गराउन चाहान्छु । मन्त्रालयको बहृत कायाक्षेत्र 
रहेको र कर्ााली प्रदेश समेष्ट्रटएको प्रमखु आधार पयाटन, वनमा आधाररत खानी र खधनजमा आधाररत 
उद्मोगहरूको स्थापना तथा व्यवस्थापनमाफा त ्यवुा जनशजक्त पररचालन तथा रोजगार धसजाना गरी प्रदेशको 
आन्तररक राजश्व बषृ्ट्रि गरी प्रदेशलाई आत्मधनभार बनाई संघीयता कायाान्वयन र संस्थागत गने यस 
मन्त्रालय कायाक्षेत्र रहेको हुाँदा सोहीअनरुूप धबर्यगत बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेको छु ।  

माननीय सदस्यज्यूहरूले मन्त्रालयको कायाक्षते्रको आधारमा धसफाररस गरेका कायाक्रम केजन्रकृत प्राप्त बजेट 
ष्ट्रवधनयोजनको माग राख् न ुस्वाभाष्ट्रवक हो । म सम्माधनत सभा सदस्यज्यूहरूसाँग धनवेदन गना चाहान्छु । 
हामीसाँग बजेटको धनकै सीधमतता धथयो र यस मन्त्रालयले प्राप्त गरेको बजेट धसधल� २ अबा ४५ करोि ६ 
लाख ७८ हजारको सीमाधभत्र रही सम्पूर्ा माननीय सदस्यहरूको माग, अधत आवश्यक रर्नीधतक कायाक्रम 
ष्ट्रवधभन्न सरोकारवाला धनकायहरूको मागसमेत ती बजेट तयार पादाा माननीयज्यूहरूले धसफाररस गरेका सबै 
योजना समेट्न नसकेको यथाथा अवगत गराउन चाहान्छु । माननीय सभामखु महोदय, यस सभामा हामी 
ष्ट्रवष्ट्रवधताधभत्रको एकतामा छौं । फरक फरक पषृ्टभधूम र भौगोधलक, सामाजजक, आधथाक पररवेशबाट 
प्रधतधनधधत्व गदाछौ र धल�, भाष्ट्रर्क, भौगोधलक सामाजजक ष्ट्रवष्ट्रवधताको सम्मान गनुा र हामीले तय गने 
कायाक्रमको सामाजजक न्यायको प्रधतधनधधत्व गरेको महशसु गराउन ुर यस मन्त्रालयको अष्ट्रवचधलत कताब्य 
र धनस्ठा सम्झेको छु । मैले भोगेको, देखेको, धसकेको र हालसम्म यस जजम्मेवारीमा रहेर गरेको अनभुवको 
आधारमा यथाथा धरातलमा रही समाजको प्रधतधबम्बलाई न्यायोजचत न्याष्ट्रयक ष्ट्रवकासको मूलधारमा ल्याउने 
उदे्दश्य अनसुार यसमा समावेश गररएका कायाक्रमहरू कुनै पधन बदधनयत र लोभ–लालचको प्रभावमा 
नरहेको कुरा सम्माधनत सभालाई स्पस्ट पाना चाहान्छु । हामी नीधत, धनमाार् र कायाान्वयनकतााले हरेक 
धबपन्न र सीमान्तकृत समदुाय तथा वगाधभत्र आफूलाई नदेखेसम्म ददगो ष्ट्रवकासका लक्ष्य कर्ााली प्रदेशको 
दीघाकाधलन सोचले पूर्ाता पाउने कुरामा आशा पैदा हनु जान्छ । माननीय सभामखु महोदय, अब म 
माननीयज्यूहरूले धबर्य केजन्रकृत जजज्ञासामा प्रवेश गना चाहान्छु । उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् 
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प्रश्न जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम 
१३२ को उपधनयम ८ बमोजजम समय धनधाारर् गरेको छु । सवाप्रथम उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् 
मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ्जजज्ञासामा जवाफ 
ददनका लाधग उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्री माननीय नन्दधसंह बढुालाई समय ददन्छु । 

उउद्मद्मोोगग,,  पपययााटटनन,,  ववनन  ततथथाा  ववााततााववररर्र्  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ननन्न्ददधधससंंहह  बबुढुढााःः  माननीय सभामखु महोदय, यस 
ऐधतहाधसक घधिमा सदनमा मन्त्रालयको तफा बाट आधथाक वर्ा २०७६/७७ को बजेट तथा कायाक्रममा 
माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका सवाल, जजज्ञासाहरूमाधथ छलफल तथा सम्बोधन गना पाउाँदा गौरवाजन्वत 
महशसु गरेको छु । माननीय सभामखु महोदय, कर्ााली प्रदेश सरकारको आकांक्षाअनरुूप समिृ कर्ााली, 
सखुी कर्ाालीबासी भन्न ेदीघाकालीन सोच अनरुूप समाजवादको यात्राउन्मखु कायाहरूको थालनी गरररहेको 
कुरा ष्ट्रवश्वस्त तलु्याउन चाहान्छु । यस मन्त्रालयले बजेट र कायाक्रम यसै दीघाकालीन सोचअनरुूप तयार 
गरेको छ र यस सम्माधनत सभामा कर्ााली प्रदेश सरकारको तफा बाट नेपालको संष्ट्रवधानको ममा भावना र 
मागा धनदेश धसिान्तप्रधत प्रधतबि रही हरेक काया गरररहेको र गने अठोट व्यक्त गना चाहान्छु । ष्ट्रवशाल 
भौगोधलक अवजस्थधतमा देशको कूल भभूागको २०.५३ प्रधतशत छररएर रहेका बस्तीहरूमा ष्ट्रवकासका 
गधतष्ट्रवधध संचालन गनुा र सिक सञ्जालमा नजोधिएका क्षते्रका कायाक्रम संचालन गदाा लागत बढी र नधतजा 
कम देजखने धततो यथाथा हाम्रोसाम ु रहेको अवगत गराउन चाहान्छु । तर पधन सामाजजक न्यायको 
धसिान्तबमोजजम हरेक नागररकका आधारभतू आवश्यकता पूधतामा समाष्ट्रपत हनु ुप्रमखु कताव्य ठानेको कुरा 
माननीय सभामखुमाफा त ् सम्माधनत सभालाई जानकारी गराउन चाहान्छु । मन्त्रालयको बहृत कायाक्षेत्र 
रहेको र कर्ााली प्रदेश समेष्ट्रटएको प्रमखु आधार पयाटन, वनमा आधाररत खानी र खधनजमा आधाररत 
उद्मोगहरूको स्थापना तथा व्यवस्थापनमाफा त ्यवुा जनशजक्त पररचालन तथा रोजगार धसजाना गरी प्रदेशको 
आन्तररक राजश्व बषृ्ट्रि गरी प्रदेशलाई आत्मधनभार बनाई संघीयता कायाान्वयन र संस्थागत गने यस 
मन्त्रालय कायाक्षेत्र रहेको हुाँदा सोहीअनरुूप धबर्यगत बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेको छु ।  

माननीय सदस्यज्यूहरूले मन्त्रालयको कायाक्षते्रको आधारमा धसफाररस गरेका कायाक्रम केजन्रकृत प्राप्त बजेट 
ष्ट्रवधनयोजनको माग राख् न ुस्वाभाष्ट्रवक हो । म सम्माधनत सभा सदस्यज्यूहरूसाँग धनवेदन गना चाहान्छु । 
हामीसाँग बजेटको धनकै सीधमतता धथयो र यस मन्त्रालयले प्राप्त गरेको बजेट धसधल� २ अबा ४५ करोि ६ 
लाख ७८ हजारको सीमाधभत्र रही सम्पूर्ा माननीय सदस्यहरूको माग, अधत आवश्यक रर्नीधतक कायाक्रम 
ष्ट्रवधभन्न सरोकारवाला धनकायहरूको मागसमेत ती बजेट तयार पादाा माननीयज्यूहरूले धसफाररस गरेका सबै 
योजना समेट्न नसकेको यथाथा अवगत गराउन चाहान्छु । माननीय सभामखु महोदय, यस सभामा हामी 
ष्ट्रवष्ट्रवधताधभत्रको एकतामा छौं । फरक फरक पषृ्टभधूम र भौगोधलक, सामाजजक, आधथाक पररवेशबाट 
प्रधतधनधधत्व गदाछौ र धल�, भाष्ट्रर्क, भौगोधलक सामाजजक ष्ट्रवष्ट्रवधताको सम्मान गनुा र हामीले तय गने 
कायाक्रमको सामाजजक न्यायको प्रधतधनधधत्व गरेको महशसु गराउन ुर यस मन्त्रालयको अष्ट्रवचधलत कताब्य 
र धनस्ठा सम्झेको छु । मैले भोगेको, देखेको, धसकेको र हालसम्म यस जजम्मेवारीमा रहेर गरेको अनभुवको 
आधारमा यथाथा धरातलमा रही समाजको प्रधतधबम्बलाई न्यायोजचत न्याष्ट्रयक ष्ट्रवकासको मूलधारमा ल्याउने 
उदे्दश्य अनसुार यसमा समावेश गररएका कायाक्रमहरू कुनै पधन बदधनयत र लोभ–लालचको प्रभावमा 
नरहेको कुरा सम्माधनत सभालाई स्पस्ट पाना चाहान्छु । हामी नीधत, धनमाार् र कायाान्वयनकतााले हरेक 
धबपन्न र सीमान्तकृत समदुाय तथा वगाधभत्र आफूलाई नदेखेसम्म ददगो ष्ट्रवकासका लक्ष्य कर्ााली प्रदेशको 
दीघाकाधलन सोचले पूर्ाता पाउने कुरामा आशा पैदा हनु जान्छ । माननीय सभामखु महोदय, अब म 
माननीयज्यूहरूले धबर्य केजन्रकृत जजज्ञासामा प्रवेश गना चाहान्छु । उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् 
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मन्त्रालय अन्तगात तथा कायाान्वयनको छलफलमा कायाक्रममा २२ जना माननीयज्यूहरूले महत्वपूर्ा तथा 
रचनात्मक सल्लाह तथा सझुाब राख् नभुएको धथयो । यसको लाधग म मेरो मन्त्रालयको तफा बाट हृदयदेजख 
नै आभार प्रकट गना चाहान्छु र यसको लाधग सम्पूर्ा माननीयज्यूहरूलाई माननीय सभामखुमाफा त ्धन्यवाद 
ददन चाहान्छु । हाम्रो मन्त्रालयले उद्मोग बाजर्ज्य तथा आपूधता, पयाटन, ष्ट्रवज्ञान प्रष्ट्रवधध, जलवाय ुपररवतान, वन 
तथा वातावरर् लगायतका प्रदेश समषृ्ट्रिका महत्वपूर्ा क्षते्रहरूमा काया गरररहेको छ । यसै कर्ााली प्रदेश 
सरकारले कर्ााली रारा भ्रमर् वर्ा २०७५ मा ष्ट्रवधभन्न क्षते्रहरूमा ष्ट्रवधभन्न कायाक्रमहरूको आयोजना गरी 
ष्ट्रवधभन्न माध्यमबाट प्रचारप्रसार गरी कर्ााली प्रदेशप्रधत आन्तररक तथा बाह्य पयाटक पयाटन प्रचार कायाहरू 
भएका छन ्। जसबाट यस प्रदेशको पयाटन क्षते्रको ष्ट्रवकासमा टेवा पगेुको छ । साथै यस प्रदेशमा बाष्ट्रहरी 
पयाटक संख्यामा ३४ प्रधतशतले बषृ्ट्रि भएको देजखएको छ । यो र आन्तररक पयाटनमा समेत उल्लेखनीय 
रूपमा बषृ्ट्रि भएको छ । जस्तै जजल्लाहरूमा सखेुतमा आ.व. ०७४/७५ मा ३०० जना र आ.व. 
०७५/७६ मा ६५४ जना यसको ४५.९ प्रधतशत बषृ्ट्रि भएको छ । दैलेखमा आ.व. ०७४/०७५ मा ० 
प्रसेन्ट र आ.व. ०७५/७६ मा १४ जना र यसको संख्या १०० प्रधतशतले बषृ्ट्रि भएको छ । 
जाजरकोटमा आ.व. ०७४/७५ मा ० र ०७५/०७६ मा यसको ७ जनाले १०० प्रधतशत वषृ्ट्रि भएको 
छ । रुकुमपजिम ०७५/७६ मा ० र ०७५/७६ मा १३ जनाले यो १०० प्रधतशत बषृ्ट्रि भएको छ । 
सल्यानमा आ.व. ०७४/७५ मा यसको ० रहेको छ भने ०७५/०७६ मा ९ जनाले १०० प्रधतशत बषृ्ट्रि 
भएको छ । काधलकोटमा ०७४/०७५ मा यसको शनु्य धथयो भने ०७५/०७६ मा २१ जना बषृ्ट्रि भएर 
यसको १०० प्रधतशत बषृ्ट्रि भएको छ । त्यस्तै जमु्लामा ०७४/७५ मा ० धथयो भने यो ०७५/७६ मा 
६२ जनाले १०० प्रधतशत बषृ्ट्रि भएको छ । मगुमुा २८२ जनामध्ये यो ०७५/०७६ मा ३३४ जनाले 
यो १८.४ प्रधतशतले बषृ्ट्रि भएको छ । हमु्लामा १३ हजार ३ सय ९८ मा यो वर्ा तपाईको १७ हजार 
४ सय ८९ यो ३०.५ प्रधतशत बषृ्ट्रि भएको छ । िोल्पामा १८ सय ८४ मध्ये ०७५/७६ मा २६ सय 
८८ जना ४२.७ प्रधतशतले बषृ्ट्रि भएको छ भने यो प्रदेशमा ०७४/७५ मा १५ हजार ८ सय ६४ जना 
धथयो भने ०७५/७६ मा २१ हजार २ सय ९१ तपाईको बाह्य पयाटकहरू भएको छ र यसले ३४.२ 
प्रधतशत यो प्रदेशमा उपलजब्ध भएको छ । यो पयाटन आगमन अध्यागमन ष्ट्रवभागको तपाईको िाटा 
अनसुार प्रस्ततु गरेको छु । यस चाल ुआ.व.मा ष्ट्रवधभन्न स्थानहरूमा पयाटन पद मागा, पयाटन होमस्टे, 
धाधमाक सम्पदा धनमाार् तथा संरक्षर् सातै प्रदेशका महत्वपूर्ा पयाटकीय क्षेत्रहरूको पूवााधार ष्ट्रवकासका लाधग 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेको छ, छु । यवुा तथा दधलत लजक्षत उद्ममशील ष्ट्रवकास कायाक्रममाफा त ्लजक्षत वगा 
लाभाजन्वत हनेु छन ्भने वन क्षेत्रको दीगो संरक्षर् तथा उपभोगबाट स्थाष्ट्रपत समदुायहरू लाभाजन्वत हनेु 
छन ् । साथै वातावरर् संरक्षर् ष्ट्रवकासको आधारबाट साँगसाँगै लैजाने र प्रष्ट्रवधधमा समेत सकारात्मक 
पररवतान देखा परेको पधन माननीय सभामखुमाफा त ् यस सम्माधनत सभालाई अवगत गराउन चाहान्छु । 
कर्ााली प्रदेशमा आधथाक कृयाकलाप धनकै न्यून रहेको र रोजगारको दर धनकै उच्च रहेको हुाँदा यस 
प्रदेशमा बसोबास गने आमजनसमदुायले आधथाक कृयाकलापमा सष्ट्रक्रय बनाउन पयाटनतफा  ष्ट्रवधभन्न 
सीपमूलक ताधलमहरूको ब्यबस्था गरी दक्ष जनशजक्त उत्पादन गरी पयाटन क्षेत्रमा सष्ट्रक्रय गराउने र 
होमस्टे संचालन गनेको लाधग अनदुान रकमको व्यवस्था गरेको छु । लजक्षत वगा र लजक्षत वगा 
कायाक्रममाफा त ् ष्ट्रवधभन्न उद्ममशील वगालाई अनदुान उपलब्ध गराउन बजेटको व्यवस्था गररएको हो र 
सरसधता हेदाा यो रकम ष्ट्रवतरर्मखुी देजखए पधन यस कायाक्रमले कर्ााली प्रदेशमा रोजगारी धसजाना गनुाका 
साथै अष्ट्रहले स्थापना भएका उद्मोगहरू भष्ट्रवश्यमा कर्ााली प्रदेशका ठूला करदाता उद्मोगको रूपमा ष्ट्रवस्तार 
हनेुछन ्भन्ने ष्ट्रवश्वास धलएको छु । आम कर्ाालीबासीको आम्दानी बढाउन र जीवनस्तरमा सधुार गनाका 
लाधग वकृ्षारोपर् कायाक्रम अन्तगात ओखर, ष्ट्रटमरु, जैतनु, ररठा, लौठसल्ला, जचराइतो, केशर, अलैंची, अघेली, 
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अलमोट, देबदार लगायतका फलफूल जधिबटुीमा बजेट राजखएको छ र यसले माननीयज्यूहरूलाई एक ददन 
तपाईको माननीयज्यूको एउटा बगैंचा नमनुाको कामको धनमाार् हनेुछ र आगामी ददनमा ०७६/०७७ मा 
मन्त्रालयको प्रदेशतफा को कुल बजेट २ अबा ४५ करोि ६ लाख ७८ हजार रकममा चालतुफा को कूल 
खचा, चालतुफा को कूल खचा ८६ करोि ५० लाख १६ हजार मध्ये प्रशासधनक तफा  १४ लाख १६ हजार 
अथाात कूल बजेटको ३५ प्रधतशत मात्र रहेको छ । चालतुफा को कायाक्रम खचाधभत्र दगुाम हमु्ला, मगु,ु 
िोल्पा लगायत जेष्ट नागररक र पूर्ा अपा�ता भएका व्यजक्तहरूलाई हवाइष्ट्रटकट सहधुलयत अनदुान, लघ ु
घरेल ुउद्मममाफा त ्मष्ट्रहला, दधलत, अपा� तथा जनजाधतहरूको रोजगार कायाक्रम जस्ता कायाक्रम सरकार र 
सरोकारवाला र समदुाष्ट्रयक वनमा आधाररत पाष्ट्रटाकल बोिा, उद्मोग स्थापना गने र रोि जस्ता कायाक्रम 
समेत चाल ुबजेट शीर्ाकमा राजखएको र चाल ुकेही बढी देजखएको हनु सक्छ र कूल चाल ुबजेटको ३२ 
करोि ३६ लाख लगभग चालतुफा  रातो ष्ट्रकताबमा २२५२२ को खचा शीर्ाक अन्र्तगत राजखएको सम्माधनत 
सभामा जानकारी गराउन चाहन्छु र चाललेु हाम्रो मन्त्रालयमातहतका सम्पूर्ा संरचना जस अन्तगात ८६ 
वटा कायाालयमा रहेका ७ सय ४९ कमाचारीको तलब भता ा व्यवस्थापन गररएको छ । ष्ट्रवकास तथा 
पूाँजीगत बजेट १ अबा ५८ करोि ५६ लाख ६२ हजार अथाात कूल बजेटको ६५ प्रधतशत रहेको छ । 
मन्त्रालय तथा मातहतका धनकायहरूले चाल ुखचा पूाँजीगत खचाको तलुनामा न्यून रहेको देजखन्छ र चाल ु
खचालाई सकेसम्म कटौधत गरी पूाँजीगततफा  बजेट धबधनयोजन गने प्रयास गरेको छु । यस मन्त्रालयको 
मखु्य ३ वटा धसिान्तमा आधाररत रहेर कायाक्रम छनौट गररयको छ । एक जसमा माननीयज्यूहरूको 
मागलाई नै पष्ट्रहलो प्रथाधमकता ददएको छु र दोस्रोमा स्थानीय आबश्यक्ताको पष्ट्रहचान योजना सञ्चालन गना 
सष्ट्रकने सम्भावना र जजल्ला जस्थत मातहतका कायाालयहरूको माग तथा धसफाररस र सम्भाब्यता अध्यनका 
आधारमा योजना छनौट गररएको छ । तीन, स्थानीय तहमा स्थानीय समदुायको मागलाई आधार मानी 
कायाक्रमहरू तजुामा गररएको छ । यसमा धबचौधलया अथवा अन्य पक्षको कुनै पधन ष्ट्रकधसमको भधूमका 
प्रभाव तथा चलखेल नरहेको पधन माननीय सभामखुमाफा त ् यस सम्माधनत सभालाई जानकारी गराउन 
चाहान्छु । मन्त्रालयले कायाक्रम तजुामा गदाा प्रदेश सरकारको ०७६/७७ को नीधत तथा कायाक्रमसाँग 
तालमेल धमले न धमले, धमलाउने प्रयास गरेको छु र माननीयज्यूहरूले भन्नुयो– कुनै धभजनधबनाको कायाक्रम 
आयो भनेर म माननीयज्यूहरूको भनाईप्रधत असहमधत जनाउदै कर्ााली प्रदेशको धभजन नै समषृ्ट्रि कर्ााली, 
सखुारी कर्ाालीबासी बनाउने उदे्दश्य बमोजजम सोष्ट्रह धभजन प्राधप्तका लाधग उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् 
क्षेत्रबाट योगदान पगु्ने ष्ट्रकधसमले नै योजनाहरू तजुामा गररएको पधन माननीय सभामखुज्यूमाफा त ् यस 
सम्माधनत सभालाई जानकारी गराउन चाहान्छु । साथै यसमा जो जो माननीयज्यूहरूले आआफ्नो योजना 
परेन भनेर गनुासो गनुाभएको छ, उहााँहरूलाई यो आग्रह गदाछु ष्ट्रक माधथ उल्लेजखत ३ प्रकृयाबाट जसरी 
योजना परेको भए पधन तपाईहरूको धनवााचन क्षेत्रमा परेको योजनाहरूले तपाईकै धनवााचन क्षेत्रको ष्ट्रवकास 
हनेुहुाँदा कुनै पधन आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमा योजनाहरूलाई आफ्नै योजनाको रूपमा धलनको लाधग हाददाक 
अनरुोध गना चाहान्छु । माननीयज्यूहरूले कायाक्रम छनौट गनुाभएको सहयोग माननीयज्यूहरूको धनवााचन 
क्षेत्रको ष्ट्रहसाबमा अधधकांश धनवााचन क्षेत्रमा सन्तलुन बजेट व्यवस्था गरेको छु र यद्मष्ट्रप सीधमत बजेटका 
कारर् केही धनवााचन क्षेत्रमा असन्तलुन कायम गना नसष्ट्रकएको महशसु गरेको छु र यसै सम्माधनत सदनमा 
सभामखुज्यूमाफा त ्उक्त स्थानहरूमा अन्य शीर्ाकबाट सन्तलुन कायम गने प्रयास गने छु र प्रधतबिता जाहेर 
गना चाहान्छु । कधतपय योजनाहरूको बजेट रकम नखलेुको भन्ने सन्दभामा केही योजनाहरू क्रमागत 
योजनाका रूपमा संचालन गने धनर्ाय भएको, भए बमोजजम सो योजनाहरू अष्ट्रहले पधन संचालन भइरहेको र 
असार मसान्तसम्म केही कधत रकम खचा हनु सक्छ, यकीन नभएको हनुाले खचा रकम यकीन भइसकेपधछ 
मात्र बजेट रकम यकीन गना सष्ट्रकने अवस्था भएकाले बजेट रकम नखलेुको जानकारी सभामा पेश गना 
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अलमोट, देबदार लगायतका फलफूल जधिबटुीमा बजेट राजखएको छ र यसले माननीयज्यूहरूलाई एक ददन 
तपाईको माननीयज्यूको एउटा बगैंचा नमनुाको कामको धनमाार् हनेुछ र आगामी ददनमा ०७६/०७७ मा 
मन्त्रालयको प्रदेशतफा को कुल बजेट २ अबा ४५ करोि ६ लाख ७८ हजार रकममा चालतुफा को कूल 
खचा, चालतुफा को कूल खचा ८६ करोि ५० लाख १६ हजार मध्ये प्रशासधनक तफा  १४ लाख १६ हजार 
अथाात कूल बजेटको ३५ प्रधतशत मात्र रहेको छ । चालतुफा को कायाक्रम खचाधभत्र दगुाम हमु्ला, मगु,ु 
िोल्पा लगायत जेष्ट नागररक र पूर्ा अपा�ता भएका व्यजक्तहरूलाई हवाइष्ट्रटकट सहधुलयत अनदुान, लघ ु
घरेल ुउद्मममाफा त ्मष्ट्रहला, दधलत, अपा� तथा जनजाधतहरूको रोजगार कायाक्रम जस्ता कायाक्रम सरकार र 
सरोकारवाला र समदुाष्ट्रयक वनमा आधाररत पाष्ट्रटाकल बोिा, उद्मोग स्थापना गने र रोि जस्ता कायाक्रम 
समेत चाल ुबजेट शीर्ाकमा राजखएको र चाल ुकेही बढी देजखएको हनु सक्छ र कूल चाल ुबजेटको ३२ 
करोि ३६ लाख लगभग चालतुफा  रातो ष्ट्रकताबमा २२५२२ को खचा शीर्ाक अन्र्तगत राजखएको सम्माधनत 
सभामा जानकारी गराउन चाहन्छु र चाललेु हाम्रो मन्त्रालयमातहतका सम्पूर्ा संरचना जस अन्तगात ८६ 
वटा कायाालयमा रहेका ७ सय ४९ कमाचारीको तलब भता ा व्यवस्थापन गररएको छ । ष्ट्रवकास तथा 
पूाँजीगत बजेट १ अबा ५८ करोि ५६ लाख ६२ हजार अथाात कूल बजेटको ६५ प्रधतशत रहेको छ । 
मन्त्रालय तथा मातहतका धनकायहरूले चाल ुखचा पूाँजीगत खचाको तलुनामा न्यून रहेको देजखन्छ र चाल ु
खचालाई सकेसम्म कटौधत गरी पूाँजीगततफा  बजेट धबधनयोजन गने प्रयास गरेको छु । यस मन्त्रालयको 
मखु्य ३ वटा धसिान्तमा आधाररत रहेर कायाक्रम छनौट गररयको छ । एक जसमा माननीयज्यूहरूको 
मागलाई नै पष्ट्रहलो प्रथाधमकता ददएको छु र दोस्रोमा स्थानीय आबश्यक्ताको पष्ट्रहचान योजना सञ्चालन गना 
सष्ट्रकने सम्भावना र जजल्ला जस्थत मातहतका कायाालयहरूको माग तथा धसफाररस र सम्भाब्यता अध्यनका 
आधारमा योजना छनौट गररएको छ । तीन, स्थानीय तहमा स्थानीय समदुायको मागलाई आधार मानी 
कायाक्रमहरू तजुामा गररएको छ । यसमा धबचौधलया अथवा अन्य पक्षको कुनै पधन ष्ट्रकधसमको भधूमका 
प्रभाव तथा चलखेल नरहेको पधन माननीय सभामखुमाफा त ् यस सम्माधनत सभालाई जानकारी गराउन 
चाहान्छु । मन्त्रालयले कायाक्रम तजुामा गदाा प्रदेश सरकारको ०७६/७७ को नीधत तथा कायाक्रमसाँग 
तालमेल धमले न धमले, धमलाउने प्रयास गरेको छु र माननीयज्यूहरूले भन्नुयो– कुनै धभजनधबनाको कायाक्रम 
आयो भनेर म माननीयज्यूहरूको भनाईप्रधत असहमधत जनाउदै कर्ााली प्रदेशको धभजन नै समषृ्ट्रि कर्ााली, 
सखुारी कर्ाालीबासी बनाउने उदे्दश्य बमोजजम सोष्ट्रह धभजन प्राधप्तका लाधग उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् 
क्षेत्रबाट योगदान पगु्ने ष्ट्रकधसमले नै योजनाहरू तजुामा गररएको पधन माननीय सभामखुज्यूमाफा त ् यस 
सम्माधनत सभालाई जानकारी गराउन चाहान्छु । साथै यसमा जो जो माननीयज्यूहरूले आआफ्नो योजना 
परेन भनेर गनुासो गनुाभएको छ, उहााँहरूलाई यो आग्रह गदाछु ष्ट्रक माधथ उल्लेजखत ३ प्रकृयाबाट जसरी 
योजना परेको भए पधन तपाईहरूको धनवााचन क्षेत्रमा परेको योजनाहरूले तपाईकै धनवााचन क्षेत्रको ष्ट्रवकास 
हनेुहुाँदा कुनै पधन आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमा योजनाहरूलाई आफ्नै योजनाको रूपमा धलनको लाधग हाददाक 
अनरुोध गना चाहान्छु । माननीयज्यूहरूले कायाक्रम छनौट गनुाभएको सहयोग माननीयज्यूहरूको धनवााचन 
क्षेत्रको ष्ट्रहसाबमा अधधकांश धनवााचन क्षेत्रमा सन्तलुन बजेट व्यवस्था गरेको छु र यद्मष्ट्रप सीधमत बजेटका 
कारर् केही धनवााचन क्षेत्रमा असन्तलुन कायम गना नसष्ट्रकएको महशसु गरेको छु र यसै सम्माधनत सदनमा 
सभामखुज्यूमाफा त ्उक्त स्थानहरूमा अन्य शीर्ाकबाट सन्तलुन कायम गने प्रयास गने छु र प्रधतबिता जाहेर 
गना चाहान्छु । कधतपय योजनाहरूको बजेट रकम नखलेुको भन्ने सन्दभामा केही योजनाहरू क्रमागत 
योजनाका रूपमा संचालन गने धनर्ाय भएको, भए बमोजजम सो योजनाहरू अष्ट्रहले पधन संचालन भइरहेको र 
असार मसान्तसम्म केही कधत रकम खचा हनु सक्छ, यकीन नभएको हनुाले खचा रकम यकीन भइसकेपधछ 
मात्र बजेट रकम यकीन गना सष्ट्रकने अवस्था भएकाले बजेट रकम नखलेुको जानकारी सभामा पेश गना 
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चाहान्छु । केही बजेट शीर्ाकहरूको कायाक्रम र बााँिफााँि नभएको भन्ने सन्दभामा पयाटन बोिाको संस्थागत 
क्षमता ष्ट्रवकास र पयाटकीय स्थलहरूको पूवााधारको लाधग ष्ट्रवजश� परर, पररयोजना प्रधतवेदन जस्ता 
कायाक्रमहरू बााँिफााँि प्रदेश पयाटन बोिाको गठनपिात बााँिफााँि गररने तथा प्रदेशले पष्ट्रहचान गरेका 
पयाटकीय गन्तव्यहरूको ष्ट्रवजश� पररयोजना प्रधतवेदन बनाउनको लाधग छुट्याइएको र क्रधमक रूपमा ष्ट्रवजश� 
पररयोजना प्रधतवेदन तयार गररने व्यहोरा माननीय सभामखु माफा त ् यस सम्माधनत सभालाई जानकारी 
गराउन चाहान्छु । जस्तै सामदुाष्ट्रयक वन ष्ट्रवकास कायाक्रम यो मन्त्रालयको जनु मन्त्रालय र प्रदेश 
सरकारको ०७६।७७ को नीधत तथा कायाक्रम अन्र्तगत यो धनयधमत कायाक्रम र अधभयानको रूपमा 
संचालन भइरहेको छ, र जनु पीएलएमबीआइएसमा समावेश नगररएको भन्न ेसन्दभामा माननीयज्यूहरूलाई 
प्रदान गररएको ष्ट्रकताबमा, ष्ट्रकताबमा भएका सबै कृयाकलापहरूको शीर्ाकहरू तथा चाल ुतथा प्रशासधनक 
खचा तफा का कायाक्रमहरू पीएलएमबीआइएसमा प्रधब� भैसकेको छ भने मूल शीर्ाक अन्तगात ष्ट्रवभाजन 
भएका कायाक्रमहरूलाई पनुः पीएलएमबीआइएसमा समावेश गररने जानकारी गराउन चाहन्छु । मानव 
वन्यजन्त ुके हो ? भन्ने सन्र्दभमा सखेुत लगायत पहाधि तथा ष्ट्रहमाली क्षते्रमा वन्यजन्त ुजस्तै जचतवुा, भाल,ु 
ष्ट्रहमजचतवुा र कष्ट्रहलेकाष्ट्रह मानव बस्तीमा पसी धनजनको क्षधत पयुााइरहेको घटना साबाजधनक भइ 
सावाजधनक भइरहेको सन्र्दभमा पीधित पक्षलाई उजचत क्षधतपूधता प्रदान गरी पीधित पक्षको ष्ट्रपिालाई सम्बोधन 
गने तथा वन्यजन्त ु संरक्षर्प्रधत सकारात्मक धारर्ा ष्ट्रवकास गना यो कायाक्रम राजखएको माननीय 
सभामखुमाफा त ्यस सम्माधनत सभालाई जानकारी गराउन चाहन्छु ।  

प्रदेश सरकारले सरोकारवालाहरूको सहभाधगतामा प्रदेशको पयाटकीय एकसय एक गन्तव्यहरू पष्ट्रहचान गने 
काया भइरहेको छ । र आ.व. ०७६।७७ मा यस प्रदेशमा रहेका महत्वपूर्ा ३८ वटा गन्तव्यहरूमा मात्र 
पयाटकीय पूवााधार ष्ट्रवकासमा माननीयज्यूहरूको सरसल्लाह तथा सझुाब बमोजजम बजेट ष्ट्रवधनयोजन गररएको 
छ भने बााँकी गन्तव्यहरूमा बजेटको सीधमततालाई समेत मध्यनजर राख्दै आगामी आ.व.मा क्रमशः 
सम्बोधन गदै र यस समयको बााँकी रहेका पयाटकीय क्षेत्रहरूको सम्भाव्यता अध्ययन र िीपीआरसमेत 
तपाइको गनालाई मन्त्रालयले बजेट छुट्याइएको छ । जलयात्रा भेरी, कर्ााली, धतला नदी जलयात्राको 
पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रम सम्बन्धमा यस प्रदेशमा जलयात्राको सम्भावना प्रचरु मात्रामा रहेकोले जलयात्राको 
ष्ट्रवकासको लाधग जलयात्रामा पने रुटहरूमा साधारर् ष्ट्रवश्राम स्थल धनमाार्, नीजज क्षते्रको लाधग 
प्रबद्र्धनात्मक कायाक्रम संचालन गने जस्ता कायाक्रम संचालन हनेुछन ् । र कायाक्रम तजुामा गदाा 
सकेसम्म सन्तधुलत समावेशी तथा पारदशी ष्ट्रकधसमले तयार गरी आधथाक रूपले धमतब्ययी तथा र 
उत्पादनमखुी, सामाजजक रूपले सन्तधुलत र समावेशी र प्राष्ट्रवधधक तथा वातावरर्ीय दृ�ीकोर्बाट उपयकु्त 
योजनाहरू तजुामा गरी समिृ कर्ााली सखुारी कर्ाालीबासी भन्ने धभजन प्राधप्तको लाधग कायाक्रम तजुामा 
गररएको छ । माननीयज्यूहरूले ददनभुएका महत्वपूर्ा तथा रचनात्मक सझुाव र मागादशानहरूलाई 
मन्त्रालयले धसरोधार गदै आगामी ददनहरूमा समेत यस्तै मागादशानको अपेक्षा गदै मन्त्रालयबाट तजुामा हनेु 
नीधत धनयम कायाष्ट्रवधध तथा कायाक्रम कायाान्वयनमा समेत रचनात्मक सझुाब तथा सहभाधगताको अपेक्षा 
गरेको छ । माननीय सभामखु महोदय, ष्ट्रहजो माननीयज्यूहरूले यस सम्माधनत सदनमा राख् नभुएका जजज्ञासा 
तथा प्रश्नहरू सान्दधभाक र महत्वपूर्ा तथा मन्त्रालयको लाधग मागादशानको रूपमा धलएको छु । मन्त्रालयले 
माननीयज्यूहरूको सझुाबहरूलाई ससम्मान, ससम्मान ग्रहर् गदै आउने ददनहरूमा सोही अनसुार मन्त्रालय 
सधुार गदै लैजानेसमेत प्रधतबिता जाहेर गना चाहन्छु र जनु माननीयज्यूहरूले कुरा राख् नभुएको छ र जनु 
यो सनु लगायत ष्ट्रवधभन्न उद्मोगहरूको बारेमा र त्यो पधन सम्बजन्धत माननीयज्यूहरूकै अनरुोध र धसफाधसका 
आधारमा राखेको छु र त्यसलाई केही कुराहरू तपाईको चेन्ज गनुा पयो भने भोधल पीएलएमबीआइएसमा 
हामीले इन्री गदााखेरर त्यो गनेछौं र जनु यो सनुको बारेमा हाम्रो जस्तो कर्ााली प्रदेशमा सनुमा धेरैजसो 
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तपाईको एउटा तपाईको मान्छेले १ केजी जचनी तपाईकोमा २।४ रुपैयााँको तलमाधथ हनु सक्छ तर 
सनुजस्तो मह�ो चीजहरूमा त्यसमा तपाईको धमसावट बढी हनु सक्छ र त्यो मेधसनले जब यो सनुको गरु् 
तपाईको के कधत यसमा धमसावट छ भन्ने खालको तपाईको अ�हले तपाईको यसले तपाईको त्यो खालको 
तपाईको पयुााउन ु भएको हुाँदा यो कायाक्रम राजखएको हो र त्यसकारर् यहााँहरू सम्पूर्ा प्रदेश सभाका 
माननीयज्यूहरूलाई म फेरर पधन अनरुोध गना चाहान्छु जनु कायाक्रमहरूले यो प्रदेश धनमाार् र आधथाक 
उन्नधत र सम�ृिमा यले तपाईको सकारात्मक हनु्न भनी यसलाई हामी सल्लाह गरेर यसलाई कसरी हनु्छ 
तपाईको सम्बोधन गनेछु र यहााँहरूको जनु भनाइ छ, त्यो भनाइ तपाइको एकदमै आत्मसाथ गदै आगामी 
ददनमा हामी अगाधि बढ्ने छौं र यसकारर् म यहााँहरूलाई फेरर पधन अनरुोध गना चाहान्छु । हामी 
तपाईको अ�हले जनु हामीले तपाईको हेने दृ��कोर्मा जनु हामी सकारात्मक सोचौं र तपाईको नकारात्मक 
सोच नअरौं । त्यसैले म अन्तमा यहााँहरूलाई फूलको आाँखामा फूलै संसार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार 
भनेर भन्दै यहााँबाट म धबदा हनु चाहान्छु । धन्यवाद । नमस्कार ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश �वधनयोजन �वधेयक, २०७६ अन्तगातको उद्मोग, 
पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफल समाप्त भएको जानकारी गराउछु । 
माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश �वधनयोजन �वधेयक २०७६ अन्तगातको भौधतक पूवााधार �वकास 
मन्त्रालय अन्तगात लगायत अन्य मन्त्रालयहरूको शीर्ाकहरूमाधथ छलफल हनेु पूवाधनधााररत कायाताधलका 
पररवतान गरी धनम्नानसुारको कायाताधलका धनधाारर् गरेको जानकारी गराउाँछु । जसअनसुार, 

असार २६ गते, आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय, प्रदेश सभा सजचवालय र कर्ााली प्रदेश योजना 
आयोग । 

असार २७ गते, भौधतक पूवााधार �वकास मन्त्रालय, लोकसेवा आयोग, मखु्य न्यायाधधवक्ताको कायाालय र 
मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालयका शीर्ाकहरूमाधथ छलफलका लाधग ददन धनधाारर् गरेको छु । 

माननीय सदस्यहरू, अब यो बैठक २०७६ साल असार २६ गते धबहीबार ददनको १:०० बजेसम्मका लाधग 
स्थधगत हनु्छ ।  
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सनुजस्तो मह�ो चीजहरूमा त्यसमा तपाईको धमसावट बढी हनु सक्छ र त्यो मेधसनले जब यो सनुको गरु् 
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उन्नधत र सम�ृिमा यले तपाईको सकारात्मक हनु्न भनी यसलाई हामी सल्लाह गरेर यसलाई कसरी हनु्छ 
तपाईको सम्बोधन गनेछु र यहााँहरूको जनु भनाइ छ, त्यो भनाइ तपाइको एकदमै आत्मसाथ गदै आगामी 
ददनमा हामी अगाधि बढ्ने छौं र यसकारर् म यहााँहरूलाई फेरर पधन अनरुोध गना चाहान्छु । हामी 
तपाईको अ�हले जनु हामीले तपाईको हेने दृ��कोर्मा जनु हामी सकारात्मक सोचौं र तपाईको नकारात्मक 
सोच नअरौं । त्यसैले म अन्तमा यहााँहरूलाई फूलको आाँखामा फूलै संसार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार 
भनेर भन्दै यहााँबाट म धबदा हनु चाहान्छु । धन्यवाद । नमस्कार ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश �वधनयोजन �वधेयक, २०७६ अन्तगातको उद्मोग, 
पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफल समाप्त भएको जानकारी गराउछु । 
माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश �वधनयोजन �वधेयक २०७६ अन्तगातको भौधतक पूवााधार �वकास 
मन्त्रालय अन्तगात लगायत अन्य मन्त्रालयहरूको शीर्ाकहरूमाधथ छलफल हनेु पूवाधनधााररत कायाताधलका 
पररवतान गरी धनम्नानसुारको कायाताधलका धनधाारर् गरेको जानकारी गराउाँछु । जसअनसुार, 

असार २६ गते, आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय, प्रदेश सभा सजचवालय र कर्ााली प्रदेश योजना 
आयोग । 

असार २७ गते, भौधतक पूवााधार �वकास मन्त्रालय, लोकसेवा आयोग, मखु्य न्यायाधधवक्ताको कायाालय र 
मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालयका शीर्ाकहरूमाधथ छलफलका लाधग ददन धनधाारर् गरेको छु । 

माननीय सदस्यहरू, अब यो बैठक २०७६ साल असार २६ गते धबहीबार ददनको १:०० बजेसम्मका लाधग 
स्थधगत हनु्छ ।  
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रा�िय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १३२ को 
उपधनयम ७ बमोजजम कर्ााली प्रदेश �वधनयोजन �वधेयक २०७६ अन्तगातको आधथाक माधमला तथा योजना 
मन्त्रालय प्रदेश सभा सजचवालय र कर्ााली प्रदेश योजना आयोगको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलको 
कायाताधलका धनधारर् भएकोमा प्रदेश सभा सजचवालय र कर्ााली प्रदेश योजना आयोगका शीर्ाकहरूमाधथको 
धनधााररत छलफल कायाताधलकाबाट हटाएको छु । आज आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयका 
शीर्ाकहरूमाधथ मात्र छलफल हनेु व्यहोरा माननीय सदस्यहरूलाई जानकारी गराउछु । माननीय सदस्यहरू 
कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १३२ को उपधनयम ७ बमोजजम कर्ााली प्रदेश 
�वधनयोजन �वधेयक¸ २०७६ अन्तगातको आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको 
छलफल प्रारम्भ हनु्छ । सवाप्रथम माननीय श्री �हमबहादरु शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ��हहममबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, आज हामी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयबाट प्राप्त 
बजेटको शीर्ाकमाधथ छलफल गदै अगाधि आएका छौं । अब छलफलको बारेमा भन्न ेहो भने यसभन्दा 
प�हले पधन धेरै मन्त्रालयको बारेमा छलफल गररसकेका छौं । मैले अजस्त नै भधनसकेको धथएाँ �क अंकको 
जोि घटाउलाई कधत हेने ? आज सवाप्रथम यो अंकको जोि घटाउलाई म हेदााखेरर यहााँ आएको छ 
अथामन्त्रालयबाट । यो स्थानीय तहलाई प्रदान गने समपूरक �वर्शे अनदुान भन्न ेएक ठाउाँमा छ भने अको 
ठाउाँमा पधन त्यस्तै छ । अको उसमा, यसमा के छ भने पूवााधार �वर्ेश कायाक्रम १ करोि २०, १ अरब 
२० करोि भेरी बबई िाइभसान ड्याम साईि �वद्मतुीय पररयोजना १ अरब ३० करोि माधथ छु�ाइएको छ 
भने जगदलु्ला जल�वद्मतु योजना िोल्पा, रामघाट, मटेला जल�वद्मतु पररयोजना ठााँठीकााँध दैलेख, सहधुलयत 
ऋर् कायाक्रम, कर्ााली हवाई सेवा पूवााधार सम्बन्धी योजना टोटल २ अरब ५० करोि नै छ । तर यो 
अरु योजनाहरूमा कुनै रकम तो�कएको छैन तर नीधत तथा कायाक्रममा १ अरब कर्ााली हवाई सेवामा नै 
छु�ाइएको हामीले पाएका छौं । नीधत कायाक्रममै १ अरब स्प� रूपमा कर्ााली हवाई सेवामा उठाइएको 
छ । अब ३० करोिले ५० करोिले यी सबै योजना सम्भव छन ् �क छैनन ्? यो भेरी बबई िाईभसान 
जगदलु्ला जल�वद्मतु, रामघाट मटेला जल�वद्मतु सहधुलयत कायाक्रम पूवााधार सम्बन्धी योजनाहरू यी सफल 
छन ् �क छैनन ्यी ददगो �वकास अथवा गन्तव्यमा पगु्न धनधमता  बनाइएका हनु ् �क होइनन ्। यसैले यी 
जधत बजेट आएका छन ्। जधत कायाक्रम आएका छन ्यी कसरी आएका छन ्? �कन आएका छन ्? 
यसको लाधग नेपाली कांग्रसेको गम्भीर ध्यानाकर्ार् भएको छ । म एउटा कुरो सभामखुमाफा त ्सरकारको 
ध्यानाकर्ार् गने चाहान्छु । आज योजनामा आएको कायाक्रम हटाइएको छ । योजना आयोगको कायाक्रम 
ल्याउदाखेरर यी योजना आयोगको कायाक्रम भनेर पेश गररएको यही जचठी हो एउटा, प�हला हामीले 
पाइसकेका छौं । यो एउटा सायद नागपञ्चमी जस्तो आउाँदै छ । कांग्रसेहरू गएर घरघरमा टााँस्लान ्भनी 
ददएको हो �क अनन्तो बास�ुक प� महाप� तत ् क्क्षक कुलीर कका ट शंख अष्ट नागौ प्रकृधत तावन च । ए 
अष्ट नाग हो �क कुली नाग हो �क कका ट नाग हो �क शंख नाग हो �क अनन्त नाग हो �क यो कसरी 
ददएको योजना आयोगको कसैलाई पधन थाहा छैन, सम्माधनत सदनको म ध्यानाका र्र् गना चाहान्छु । र 
मन्त्रीज्यूको पधन ध्यानाका र्र् गना चाहान्छु । यस बारेमा बोल्ने पालो पसी आउाँदैछ तर �हजो नै हामीलाई 
नाग हात पाररएको छ । यो नाग पञ्चमी आउाँदैछ भनेर हो �क जस्तो मलाई लाधगरहेको छ । स्पस्ट 
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तपाईहरूले हेनुास ्यी । यसैले म भन्न चाहान्छु सभामखु महोदयमाफा त ्म के आग्रह गना चाहान्छु भने यो 
जधत ष्ट्रकस ज ज ज मखु्यतया आधथाक मन्त्रीज्यूको ध्यानाका र्र् गना चाहान्छु । लोकतन्त्रको सनु्दर पक्ष 
भनेको सदन र सरकारको बीचको अत्यन्तै राम्रो साभार सम्बाद र धनष्कशाबाट मात्र त्यहााँको जनजीष्ट्रवकाको 
उिार, त्यहााँको शाजन्त सरुक्षाको व्यवस्थापन, त्यहााँको चाइने ष्ट्रवकासको गधत अगाधि बढ्न सक्छ तर 
सरकारको दरुदजशाता कुशलता र व्यवस्थापन कस्तो छ भन्न ेकुरा यो प्रस्ततु बजेटका ष्ट्रकताबहरूले यो नाग 
जस्ता ददएका कागजहरूले स्पस्ट पाररसकेको छ । मैले देखेँ स्प� भन्न ेहो भने ष्ट्रहजो उद्मोग मन्त्रीजीले 
यहााँ जवाफ ददनभुो, जवाफ ददने क्रममा उहााँले फूलको आखााँले फूलै संसार आाँ कााँिाको आखााँले कााँिै 
संसार भनेर गीतको लयमा भनेर जानभुाछ । म स्पस्ट भार्ामा के जान्छु भने के भन्छु भने तेत्रा यूगको 
एकचोष्ट्रट बालीको र रामचन्रको बालीलाई बार् लागेर मररसकेपधछ बालीले भनेको धथयो रामचन्रसाँग 
पदको के रे उले रामचन्रसाँग भनेको धथयो चोरी मारी धलाँदा नै हे सनु गयो... न मास ुखान ुभयो धरमात्मा 
पधन धतमी पापीझैं हनु गयो, ज्यान मेरो व्यथै गयो भनेर बालीले भनेको धथयो । रामचन्र भगवानले के 
भन्नुभएको धथयो भने पापको िर रजता भर नमानी तैंले, बाली बहुरी हररश्वही पाप प्रकट हनु गई त्यस पापले 
पो मररस । आज कुनै पधन प्रायः प्रधतपक्षमा रहेको नेपाली कांग्रसे होस,् चाहे सम्माधनत सदनका सता ा 
पक्षकै माननीयहरूले ददएका अधभव्यजक्तहरू कुनै ष्ट्रवरोधमाधथ ष्ट्रवरोध छैन, कुनै प्रधतशोध छैन, स्प� रूपमा 
ददएका छन ्। कााँिामा कााँिाको आाँखाले कााँिै संसार भनेर भन्न ुयो अवश्य पधन अपमान हो, अमयााददत  
हो । यस्ता कुराहरूलाई म नेपाली कांग्रसे स्वीकार गना सक्दैन । यहााँ त यस्तो जस्थधत सरुु भइसक्यो 
अथा मन्त्रीज्यू अरु मन्त्री हनु ुहनु्न अथा मन्त्री यस्तो जस्थधत भइसक्यो जोगीदेजख भैंसी तसे, भैंसीदेजख जोगी 
तसे भइसक्यो अथा मन्त्रीज्यू । सरकार सदन र सरकारको बीचमा जोगीदेजख भैंसी तस्याा, भैंसीदेजख जोगी 
तस्याा भन्न ेअवस्था आइसक्यो । यो अवस्थालाई तपाई कसरी कुशल व्यवस्थापन गनुाहनु्छ ? तपाई कस्तो 
ष्ट्रकधसमको दूरदजशाता देखाउन सक्नहुनु्छ ? हामीले देखेका छौं, सरकार पक्ष एकदम कुची पावर, जे धनर्ाय 
गर् यो, जे सरकारले आफ्नो अिान धलयो, त्यही सदनलाई लाग ुगना खोजन खोज्दैछ । त्यसैलाई धनर्ायमा 
धलन खोज्दै छ । तर नेपाली कांग्रसे प्रधतपक्ष त्यो कुची पावर हैन । सरकारले त क्याष्ट्रपटल पावर 
देखाउन ु पछा । सरकारले त अवश्य पधन प्रदेशको समषृ्ट्रि, प्रदेशको ष्ट्रवकास, प्रदेशको रोजगार, प्रदेशको 
गररबीलाई अन्त्य गनाको धनधमता  क्याष्ट्रपटल पावर देखाएर अगाधि बढ्न सक्न ुपछा तर सरकारले यहााँ पेश 
गरेका जे जधत योज, केरे चाहे अथा मन्त्रालयको होस ्चाहे भौधतक त भोधल आउाँदैछ । चाहे उद्मोगको 
होस,् चाहे सामाजजक होस,् चाहे चाइ केरे कृष्ट्रर्को होस,् चाहे भोधल आउनेहरू पधन को यो ष्ट्रकताबहरूले के 
देखाएको छ भने मन्त्रीज्यू नरहे बााँस, नबजे बााँसरुी । बााँस पधन रहाँदैन, बााँसरु पधन बज्दैन । तपाईहरूको 
यो ष्ट्रकताबले, तपाईको यो प्रस्ततु बजेटले, सरकारले ल्याएको नीधत कायाक्रमले, कर्ााली प्रदेशमा नरहे बााँस 
नबजे बााँसरुी को अवस्था आइसक्यो । यस्तो गम्भीर भएर अगाधि बढ्न म आग्रह गदाछु । सरकारको 
ध्यान आका र्र् गना चाहान्छु । अवश्य पधन सरकार दरुदशीता र कुशलताको हैधसयदले यो सम्पूर्ा यो 
बजेटको पजुस्तकाहरूलाई, बजेटको ष्ट्रकताबहरूलाई अगाधि धलएर आफूले आत्मसम्मानका साथ आत्माबोध 
गरेर अगाधि धलएर सच्चाएर आवस,् नेपाली कांग्रसे स्वागत गदाछ । यदद सच्चाएर आउाँदैन भने यष्ट्रह 
प्रकृधतको बजेटलाई नेपाली कांग्रसे समाथन गना सक्दैन । नेपाली कांग्रसेलाई नाग टााँसे झैं यी ष्ट्रकताब 
धलएर जनता जनताको घरघरमा, दैलो दैलोमा, ष्ट्रवद्मालयमा, चोकहरूमा टााँस्न बाध्य नपाररयोस,् सरकारसाँग 
आग्रह गदाछु । म यधत भन्दै समय पधन धेरै केरे कम छ, बता ी पधन बधलसकेको छ । हामीले सम्मान 
गदाछौं । अको कुरा म भन्न चाहान्छु सभामखु महोदय । यहााँ संसदीय मयाादाका कुरा पधन उठछन,् यो 
धनयमावलीको पररच्छेद १९ को धारा १४८ अष्ट्रहलेसम्म ष्ट्रकन सतेुको छ ? ष्ट्रकन कुम्भकरर्को धनरामा  
छ ? यसको लाधग पधन सम्पूर्ा सम्माधनत सदनको ध्यानाका र्र् हनु जरुरी छ । यधत भन्दै हवस ्अष्ट्रहले 
धबदा हनु्छु । अब के भजन्दऊाँ  दःुख नमान्नु होला । अब धन्यवादै भो । जय नेपाल । जय नेपाल ।। 
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तपाईहरूले हेनुास ्यी । यसैले म भन्न चाहान्छु सभामखु महोदयमाफा त ्म के आग्रह गना चाहान्छु भने यो 
जधत ष्ट्रकस ज ज ज मखु्यतया आधथाक मन्त्रीज्यूको ध्यानाका र्र् गना चाहान्छु । लोकतन्त्रको सनु्दर पक्ष 
भनेको सदन र सरकारको बीचको अत्यन्तै राम्रो साभार सम्बाद र धनष्कशाबाट मात्र त्यहााँको जनजीष्ट्रवकाको 
उिार, त्यहााँको शाजन्त सरुक्षाको व्यवस्थापन, त्यहााँको चाइने ष्ट्रवकासको गधत अगाधि बढ्न सक्छ तर 
सरकारको दरुदजशाता कुशलता र व्यवस्थापन कस्तो छ भन्न ेकुरा यो प्रस्ततु बजेटका ष्ट्रकताबहरूले यो नाग 
जस्ता ददएका कागजहरूले स्पस्ट पाररसकेको छ । मैले देखेँ स्प� भन्न ेहो भने ष्ट्रहजो उद्मोग मन्त्रीजीले 
यहााँ जवाफ ददनभुो, जवाफ ददने क्रममा उहााँले फूलको आखााँले फूलै संसार आाँ कााँिाको आखााँले कााँिै 
संसार भनेर गीतको लयमा भनेर जानभुाछ । म स्पस्ट भार्ामा के जान्छु भने के भन्छु भने तेत्रा यूगको 
एकचोष्ट्रट बालीको र रामचन्रको बालीलाई बार् लागेर मररसकेपधछ बालीले भनेको धथयो रामचन्रसाँग 
पदको के रे उले रामचन्रसाँग भनेको धथयो चोरी मारी धलाँदा नै हे सनु गयो... न मास ुखान ुभयो धरमात्मा 
पधन धतमी पापीझैं हनु गयो, ज्यान मेरो व्यथै गयो भनेर बालीले भनेको धथयो । रामचन्र भगवानले के 
भन्नुभएको धथयो भने पापको िर रजता भर नमानी तैंले, बाली बहुरी हररश्वही पाप प्रकट हनु गई त्यस पापले 
पो मररस । आज कुनै पधन प्रायः प्रधतपक्षमा रहेको नेपाली कांग्रसे होस,् चाहे सम्माधनत सदनका सता ा 
पक्षकै माननीयहरूले ददएका अधभव्यजक्तहरू कुनै ष्ट्रवरोधमाधथ ष्ट्रवरोध छैन, कुनै प्रधतशोध छैन, स्प� रूपमा 
ददएका छन ्। कााँिामा कााँिाको आाँखाले कााँिै संसार भनेर भन्न ुयो अवश्य पधन अपमान हो, अमयााददत  
हो । यस्ता कुराहरूलाई म नेपाली कांग्रसे स्वीकार गना सक्दैन । यहााँ त यस्तो जस्थधत सरुु भइसक्यो 
अथा मन्त्रीज्यू अरु मन्त्री हनु ुहनु्न अथा मन्त्री यस्तो जस्थधत भइसक्यो जोगीदेजख भैंसी तसे, भैंसीदेजख जोगी 
तसे भइसक्यो अथा मन्त्रीज्यू । सरकार सदन र सरकारको बीचमा जोगीदेजख भैंसी तस्याा, भैंसीदेजख जोगी 
तस्याा भन्न ेअवस्था आइसक्यो । यो अवस्थालाई तपाई कसरी कुशल व्यवस्थापन गनुाहनु्छ ? तपाई कस्तो 
ष्ट्रकधसमको दूरदजशाता देखाउन सक्नहुनु्छ ? हामीले देखेका छौं, सरकार पक्ष एकदम कुची पावर, जे धनर्ाय 
गर् यो, जे सरकारले आफ्नो अिान धलयो, त्यही सदनलाई लाग ुगना खोजन खोज्दैछ । त्यसैलाई धनर्ायमा 
धलन खोज्दै छ । तर नेपाली कांग्रसे प्रधतपक्ष त्यो कुची पावर हैन । सरकारले त क्याष्ट्रपटल पावर 
देखाउन ु पछा । सरकारले त अवश्य पधन प्रदेशको समषृ्ट्रि, प्रदेशको ष्ट्रवकास, प्रदेशको रोजगार, प्रदेशको 
गररबीलाई अन्त्य गनाको धनधमता  क्याष्ट्रपटल पावर देखाएर अगाधि बढ्न सक्न ुपछा तर सरकारले यहााँ पेश 
गरेका जे जधत योज, केरे चाहे अथा मन्त्रालयको होस ्चाहे भौधतक त भोधल आउाँदैछ । चाहे उद्मोगको 
होस,् चाहे सामाजजक होस,् चाहे चाइ केरे कृष्ट्रर्को होस,् चाहे भोधल आउनेहरू पधन को यो ष्ट्रकताबहरूले के 
देखाएको छ भने मन्त्रीज्यू नरहे बााँस, नबजे बााँसरुी । बााँस पधन रहाँदैन, बााँसरु पधन बज्दैन । तपाईहरूको 
यो ष्ट्रकताबले, तपाईको यो प्रस्ततु बजेटले, सरकारले ल्याएको नीधत कायाक्रमले, कर्ााली प्रदेशमा नरहे बााँस 
नबजे बााँसरुी को अवस्था आइसक्यो । यस्तो गम्भीर भएर अगाधि बढ्न म आग्रह गदाछु । सरकारको 
ध्यान आका र्र् गना चाहान्छु । अवश्य पधन सरकार दरुदशीता र कुशलताको हैधसयदले यो सम्पूर्ा यो 
बजेटको पजुस्तकाहरूलाई, बजेटको ष्ट्रकताबहरूलाई अगाधि धलएर आफूले आत्मसम्मानका साथ आत्माबोध 
गरेर अगाधि धलएर सच्चाएर आवस,् नेपाली कांग्रसे स्वागत गदाछ । यदद सच्चाएर आउाँदैन भने यष्ट्रह 
प्रकृधतको बजेटलाई नेपाली कांग्रसे समाथन गना सक्दैन । नेपाली कांग्रसेलाई नाग टााँसे झैं यी ष्ट्रकताब 
धलएर जनता जनताको घरघरमा, दैलो दैलोमा, ष्ट्रवद्मालयमा, चोकहरूमा टााँस्न बाध्य नपाररयोस,् सरकारसाँग 
आग्रह गदाछु । म यधत भन्दै समय पधन धेरै केरे कम छ, बता ी पधन बधलसकेको छ । हामीले सम्मान 
गदाछौं । अको कुरा म भन्न चाहान्छु सभामखु महोदय । यहााँ संसदीय मयाादाका कुरा पधन उठछन,् यो 
धनयमावलीको पररच्छेद १९ को धारा १४८ अष्ट्रहलेसम्म ष्ट्रकन सतेुको छ ? ष्ट्रकन कुम्भकरर्को धनरामा  
छ ? यसको लाधग पधन सम्पूर्ा सम्माधनत सदनको ध्यानाका र्र् हनु जरुरी छ । यधत भन्दै हवस ्अष्ट्रहले 
धबदा हनु्छु । अब के भजन्दऊाँ  दःुख नमान्नु होला । अब धन्यवादै भो । जय नेपाल । जय नेपाल ।। 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः––  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक, २०७६ अन्तगातको आधथाक 
माधमला तथा योजना मन्त्रालयको शीर्ाकहरू माधथको छलफलमा भाग धलन चाहान ु हनेु माननीय 
सदस्यहरूले रोस्टमको बायााँतफा  रहेका सजचवालयका कमाचारीहरूकोमा नाम ष्ट्रटपाउन ु होला । अब 
माननीय श्री चन्रबहादरु शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  चचन्न्ररबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, खैके खैके, कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ मन्त्रालयको शीर्ाकमाधथ छलफलको 
तयारी गरेर आउाँदा बकु आएको हुाँदैन । कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ प्रीजन हलमा राजखएका यजेण्िा हटाइएका  
हनु्छन ्। अब यो सरकारको खैके खैके सभामखु महोदय, आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रीज्यूले जनु 
टेबलु गनुाभएको सम्माधनत सदनमा ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकहरूमाधथका ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालय अन्तगात छलफल 
भइरहेको छ । आज हामी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयकै ष्ट्रवर्यमा हामी छलफल गदै छौं । 
माननीय मन्त्रीज्यूले किा मेहेनतका साथ यो कष्ट्रप हामीलाई उपलब्ध गराउन ुभको छ । यो कष्ट्रपको म 
स्वागत गछुा, सम्मान गछुा । तर यो कष्ट्रपप्रधत, मन्त्रालयप्रधत, सरकारप्रधत, मेरा केही ष्ट्रवमधतहरू छन ्। केही 
सझुाबहरू छन ्। सभामखु महोदय, नेपाली जनताले धतरेको धतरो जम्मा भएको पैंसामाधथ हामीले राज गरेर, 
राज जमाएर त्यष्ट्रह जनतामाधथ दोहन गरररहेका छौं । सभामखु महोदय, हामीले गत सालभन्दा यो साल 
केही सधुरएर आउाँछ भनेर हामीले सधुनरहेका धथयौं तर गत साल ६ करोि चाल ुखचामा बजेट ष्ट्रवधनयोजन 
भको धथयो भने यो साल त्यसको दोम्बर मात्र हैन, अझै बढाएर चालमुा १३ अरब बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेर 
आएको छ । त चाल ुखचाले कर्ाालीबासी जनताको सम्बषृ्ट्रि हुाँदैन । कर्ाालीबासी जनताको प्रगधत त 
हुाँदैन र त्यसो भएकोले आज सरकारले जनताका आयआजानसाँग गााँधसएको कुरा, यो प्रदेशले रोजगारी 
उपलब्ध गराउने कुरामा सरकारको ध्यान नगइकन, आज कपास उद्मोग, स्याउ उद्मोग, ष्ट्रकमी उद्मोग लगायत 
कर्ाालीमा धसमी उद्मोगदेजख धलएर अरु थपु्र ैउद्मोगहरू सम्भावना नै सम्भावना भएको अब प्रदेश हो ती 
कुरामा छािेर, यहााँ धम�ी लगाउने उद्मोग, सनु अब छान्ने उद्मोग भनेर सरकार अलमधलरहेको अवस्था हो । 
हाम्रो भनाई संसदको भनाई के रहेको छ भने अथा मन्त्रालय भनेको आधथाक व्यवस्थापनको मेरुदण्ि हो । 
आज यी कुरामा ष्ट्रकन ख्याल गररएन ? जनताले रोजगारी पाउने कुरामा, यो प्रदेशले फड्को माने कुरामा 
अथा मन्त्रालयको ध्यान ष्ट्रकन गएन । जान ुप्यो, आज सबै मन्त्रालयहरू छािा छन ्। एक मन्त्रालयले 
अको मन्त्रालयसाँगको कोअधिानेशन देजखदैन, सरसल्लाह देजखदैन । आउाँदाखेरर कमसेकम आफूले तयार 
गरेको बकुहरू पधन हेरेर यााँ मन्त्रीज्यू आएको पाइाँदैन । यो छािा ष्ट्रकन भइरहेको छ ? यो जजम्मेवारी अथा 
मन्त्रालयको हो ष्ट्रक हैन । त्यो भएकोले यस ष्ट्रवर्यमा अथा मन्त्रीज्यूको गम्भीर ध्यान जानपुछा भन्ने मलाई 
लागेको छ । अष्ट्रहले लास्ट आवरमा आएर ष्ट्रहजो बजेट ष्ट्रवधनयोजन भएका शीर्ाकबाट मनपरर ढ�ले रकम 
अनेत्र सारररहेको अवस्था देजखन्छ । ष्ट्रहजो आवश्यक धथएन कुनै पधन अब योजनामा आवश्यक धथएन तर 
आवश्यक नभएको ठाउाँमा योजना हाधलयो, अष्ट्रहले त्यो ठाउाँबाट त्यो शीर्ाकबाट अको ठाउाँमा धमाधम 
साररएको छ तर अथा मन्त्रालय रधमते भएर हेरररहेको छ । हाम्रो ष्ट्रवमधत यहााँधनर हो । त त्यो भएकोले 
मन्त्रीज्यूहरूले, सरकारले आफ्नो हात जगनाथ गरेर बजेट नीधत ष्ट्रवपरीत आएको कुरा छ । बजेट 
मन्त्रीमखुी आएको छ, बजेट जनतामखुी आउन सष्ट्रकरहेको छैन । जनतामखुी बजेट ल्याउनको लाधग 
सरकार तयार पधन देजखएको छैन । जनतामखुी बजेट ल्याउन ु पर् यो । सबै संसदको सांसदज्यूहरूको 
भनाई यही धथयो ष्ट्रक जनतामखुी बजेट भएन, जनतामखुी बजेट आउन ुपछा भन्ने कुराहरू म यहााँ सझुावको 
रूपमा राख् न चाहान्छु । मैले एउटा मन्त्रीज्यूको ष्ट्रहजोअजस्तको जनु जवाफ हामीले सनु्यौं, मलाई के लाग्यो 
भने मन्त्रीज्यूका धाकभन्दा धक्कु ठूला मन्त्रीज्यूका धाकभन्दा पधन धक्कु ठूला, ष्ट्रहंड्दाखेरर ख�ुा ललुा । 
धागभन्दा धक्कु ठूला ष्ट्रहंड्दाखेरर ख�ुा ललुा । त्यो अवस्था यहााँ धसजाना भएको छ । त्यो भएकोले यो 
यताधतर ध्यान जान ु पछा भन्ने कुराहरू रहेको छ । अको यो जनु अथा मन्त्रालयले प्रोजेक्ट बनाउने 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_ 54 

प्रोजेक्टलाई सफल पाने भनेर भधनएको छ सकभर त यो प्रोजेक्ट बैंकलाई राष्ट्रिय योजना आयोगमा राख् ने र 
अधन यो प्रोजेक्टै प्रोजेक्ट भएको प्रदेश हो, यले प्राइभेट सेक्टर र वैदेजशक लगानीकताालाई आकर्ार् गनालाई 
जनु ष्ट्रकधसमले यलाई हामीले ध्यान ददनपुने यलाई प्रसय ददनपुने त्यो ददएको देजखदैन र अको कुरा यहााँ 
कर्ााली हवाई जहाज उपलब्ध गराउने भन्न ेकुराहरू यहााँ आएको छ । सा.ने.बा.धन.मा काम गरेका र त्यो 
मन्त्रालयले हेजण्िल गरेका मन्त्रीज्यूहरू हाम्रो अगाधि हनुहुनु्छ । ष्ट्रवज्ञ मन्त्रीज्यू यहााँ हनुहुनु्छ । आज 
सा.ने.बा.धन. केरे अब सानेबाधन त्यो जनु संस्था हो, आज त्यस्तो अवस्था कुन अवस्थामा उधभएको छ ? 
राज्यलाई, राज्यलाई कधत अप्ठारो पररजस्थधत बनेको छ ? अब यस ष्ट्रवर्यमा हामीले गम्भीर ध्यान नददइकन 
हामीले कर्ााली हवाई जहाज सञ्चालन गने कुरामा अग्रसर भएर बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेर फेरर पधन कर्ााली 
प्रदेशलाई अब िबुाउने, वरै्भरर अधन बजेट जधत त्यही जहाजलाई हाल्ने अवस्था आउन सक्छ । त्यो 
कुरामा ध्यान जानपुछा भनेर मैले सझुाब राख् न चाहे हस्त, धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब माननीय श्री झोवा ष्ट्रव.क. । यसपधछ माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा तयार 
रहनहुोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  झझोोववाा  ष्ट्रष्ट्रवव..कक..::  सभामखु महोदय, यो आधथाक वर्ा ०७६/०७७ को हाम्रो आधथाक माधमलाको 
मन्त्रीको तै कायाक्रममा म भाग धलएको छ । आज म यधत खसुी ना धेरै छ । हामी कुनाकोप्चोमा 
बसेको मान्छेलाई जहााँज देखे छैन, प्लेन देखे छैन, अब त प्लेन पधन चल्ने भयो, हेधलप्याि पधन जाने भयो, 
यजता  मलाई खसुी छ ष्ट्रक अब भोधलबाट हाम्रो जनतालाई चाष्ट्रहाँ माधथबाट प्लेन बसाल्न्या, हेधलकप्टर 
बसाल्न्या चाष्ट्रहाँ बसाल्ने बनाउन ुपर् यो । यजता  खसुी म त खसुीले क्या गचगच छ । अब यता मष्ट्रहलालाई 
पधन सकु हनु्या, छोरी, पष्ट्रहले भन्छन ्छोरा पायो ष्ट्रक छोरी पायो भन्छन ्। छोरा पाएपधछमा राम्रो हो, छोरी 
पायपधछमा अपरुी हो भन्छन ्। छोरी पाउनेष्ट्रवजता कै भताा पाएपधछमा हामी त छोरीछोरी पाउने ईच्छा छ 
अब । अब हामीले त पाउने छैन । अब हाम्रो छोरीबहुारीलाई धसकाउने धथयो । अब छोरा भएपधछमा 
फाल, छोरी भएपधछमा पष्ट्रहला चेक गर, छोरी पाएपधछमा राख, भन्ने धथयो । पष्ट्रहलो छोरा फाल्छन ्त्यही 
छोरी फाल्छन ्छोरा राख्छन ्। आब त छोरी राख, छोरा फाल्छन ्भन्ने हो । खसुीको पर मता री आज 
खसुीको खबर म सनुाउछु । ष्ट्रहजो दःुखको खबर सनुायो, जरुायो । आज फेरर भोधल मोटाउने हो । अब 
भोधल मोटाउछन ्। अब जेसकैु घरमा आइसकेपधछमा हामी खसुी नभएर के गने त ? अब दधलतलाई पधन 
आइसक्यो, मष्ट्रहलालाई पधन आइसक्यो, अधन यो जनजाधतलाई कुनाकोप्चामा आएकोलाई हेधलकप्टर, अधन 
प्लेन आएपधछमा हामी खसुी नगरे को गने हो त ? हाम्रो माधथधतर अब बाटो सरुु गनुापर् यो । पष्ट्रहला यो तै 
क्या रे, त्यइमा रारा पयाटन त्यइ नयााँ वर्ामा हामी उदघाटन हाम्रो मन्त्री त्यइ केरे प्रधानमन्त्री आउन ु
उद्घाटन गना बेलाला नाक्चे नाका खोल्ने हो भनेर हामीले त्यधत बेलाला आसपासन खसुी कधत ददए त । 
अष्ट्रहलेसम्म केई त के अझ केष्ट्रह सकु्को पधन नाक्चेला खलेु छैन । अब यो खसुीको खबर सनु्यो, त्यइले 
फेरर खसुी हनेु हो ष्ट्रक अझ काम रोक्ने हो ष्ट्रक थाहा छैन । काम गरे त्यसै हनेु हो, यो तै केरे १७ चाष्ट्रहाँ 
गािी अब सबैलाई पाइसकेछ अब हामी चाष्ट्रहाँ २३ जनालाई गािी छैन, बरु हेधलकप्टर ष्ट्रकन्न,ु बरु तै प्लेन 
तै पछेर गरे भ त । हामी चाष्ट्रहाँ १ घण्टा ललुकु ललुकु पानीधभत्र अधन पधसना आउाँदै चाष्ट्रहाँ हामी 
खाल्िोखलु्िोमा ष्ट्रहंधिराख्याछ । बरु हामीलाई चाष्ट्रहाँ एक गािी ष्ट्रकनेपधछमा हामी सबै सरसल्लाह गरेर त्यही 
गािीमा चिेर आउने धथयो । हामीलाई यो पधन तै केरे माधथ गाउाँको सपना देख् नभुन्दा हाम्रो पधन सपना 
देखेर हनेुधथयो । अब हाम्रो केही सपना देजखएन, हामीलाई पधन दःुख छ । अधन यो पष्ट्रहला चाष्ट्रहाँ यो 
माधथधतर हाम्रोधतर हेधलकप्टर, यो प्लेन आएपधछमा हामी काहााँ काहााँ हेना आउछु । के छ कसो छ भनेर 
आब त घरदैलोमा आइसकेपधछमा हामी खसुी नगरे को गने होला ? अब यधत ष्ट्रकताबमा आइसक्यो हामी त 
खसुी नै छ । हवस ्। धन्यवाद ।। 
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प्रोजेक्टलाई सफल पाने भनेर भधनएको छ सकभर त यो प्रोजेक्ट बैंकलाई राष्ट्रिय योजना आयोगमा राख् ने र 
अधन यो प्रोजेक्टै प्रोजेक्ट भएको प्रदेश हो, यले प्राइभेट सेक्टर र वैदेजशक लगानीकताालाई आकर्ार् गनालाई 
जनु ष्ट्रकधसमले यलाई हामीले ध्यान ददनपुने यलाई प्रसय ददनपुने त्यो ददएको देजखदैन र अको कुरा यहााँ 
कर्ााली हवाई जहाज उपलब्ध गराउने भन्न ेकुराहरू यहााँ आएको छ । सा.ने.बा.धन.मा काम गरेका र त्यो 
मन्त्रालयले हेजण्िल गरेका मन्त्रीज्यूहरू हाम्रो अगाधि हनुहुनु्छ । ष्ट्रवज्ञ मन्त्रीज्यू यहााँ हनुहुनु्छ । आज 
सा.ने.बा.धन. केरे अब सानेबाधन त्यो जनु संस्था हो, आज त्यस्तो अवस्था कुन अवस्थामा उधभएको छ ? 
राज्यलाई, राज्यलाई कधत अप्ठारो पररजस्थधत बनेको छ ? अब यस ष्ट्रवर्यमा हामीले गम्भीर ध्यान नददइकन 
हामीले कर्ााली हवाई जहाज सञ्चालन गने कुरामा अग्रसर भएर बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेर फेरर पधन कर्ााली 
प्रदेशलाई अब िबुाउने, वरै्भरर अधन बजेट जधत त्यही जहाजलाई हाल्ने अवस्था आउन सक्छ । त्यो 
कुरामा ध्यान जानपुछा भनेर मैले सझुाब राख् न चाहे हस्त, धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब माननीय श्री झोवा ष्ट्रव.क. । यसपधछ माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा तयार 
रहनहुोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  झझोोववाा  ष्ट्रष्ट्रवव..कक..::  सभामखु महोदय, यो आधथाक वर्ा ०७६/०७७ को हाम्रो आधथाक माधमलाको 
मन्त्रीको तै कायाक्रममा म भाग धलएको छ । आज म यधत खसुी ना धेरै छ । हामी कुनाकोप्चोमा 
बसेको मान्छेलाई जहााँज देखे छैन, प्लेन देखे छैन, अब त प्लेन पधन चल्ने भयो, हेधलप्याि पधन जाने भयो, 
यजता  मलाई खसुी छ ष्ट्रक अब भोधलबाट हाम्रो जनतालाई चाष्ट्रहाँ माधथबाट प्लेन बसाल्न्या, हेधलकप्टर 
बसाल्न्या चाष्ट्रहाँ बसाल्ने बनाउन ुपर् यो । यजता  खसुी म त खसुीले क्या गचगच छ । अब यता मष्ट्रहलालाई 
पधन सकु हनु्या, छोरी, पष्ट्रहले भन्छन ्छोरा पायो ष्ट्रक छोरी पायो भन्छन ्। छोरा पाएपधछमा राम्रो हो, छोरी 
पायपधछमा अपरुी हो भन्छन ्। छोरी पाउनेष्ट्रवजता कै भताा पाएपधछमा हामी त छोरीछोरी पाउने ईच्छा छ 
अब । अब हामीले त पाउने छैन । अब हाम्रो छोरीबहुारीलाई धसकाउने धथयो । अब छोरा भएपधछमा 
फाल, छोरी भएपधछमा पष्ट्रहला चेक गर, छोरी पाएपधछमा राख, भन्ने धथयो । पष्ट्रहलो छोरा फाल्छन ्त्यही 
छोरी फाल्छन ्छोरा राख्छन ्। आब त छोरी राख, छोरा फाल्छन ्भन्ने हो । खसुीको पर मता री आज 
खसुीको खबर म सनुाउछु । ष्ट्रहजो दःुखको खबर सनुायो, जरुायो । आज फेरर भोधल मोटाउने हो । अब 
भोधल मोटाउछन ्। अब जेसकैु घरमा आइसकेपधछमा हामी खसुी नभएर के गने त ? अब दधलतलाई पधन 
आइसक्यो, मष्ट्रहलालाई पधन आइसक्यो, अधन यो जनजाधतलाई कुनाकोप्चामा आएकोलाई हेधलकप्टर, अधन 
प्लेन आएपधछमा हामी खसुी नगरे को गने हो त ? हाम्रो माधथधतर अब बाटो सरुु गनुापर् यो । पष्ट्रहला यो तै 
क्या रे, त्यइमा रारा पयाटन त्यइ नयााँ वर्ामा हामी उदघाटन हाम्रो मन्त्री त्यइ केरे प्रधानमन्त्री आउन ु
उद्घाटन गना बेलाला नाक्चे नाका खोल्ने हो भनेर हामीले त्यधत बेलाला आसपासन खसुी कधत ददए त । 
अष्ट्रहलेसम्म केई त के अझ केष्ट्रह सकु्को पधन नाक्चेला खलेु छैन । अब यो खसुीको खबर सनु्यो, त्यइले 
फेरर खसुी हनेु हो ष्ट्रक अझ काम रोक्ने हो ष्ट्रक थाहा छैन । काम गरे त्यसै हनेु हो, यो तै केरे १७ चाष्ट्रहाँ 
गािी अब सबैलाई पाइसकेछ अब हामी चाष्ट्रहाँ २३ जनालाई गािी छैन, बरु हेधलकप्टर ष्ट्रकन्न,ु बरु तै प्लेन 
तै पछेर गरे भ त । हामी चाष्ट्रहाँ १ घण्टा ललुकु ललुकु पानीधभत्र अधन पधसना आउाँदै चाष्ट्रहाँ हामी 
खाल्िोखलु्िोमा ष्ट्रहंधिराख्याछ । बरु हामीलाई चाष्ट्रहाँ एक गािी ष्ट्रकनेपधछमा हामी सबै सरसल्लाह गरेर त्यही 
गािीमा चिेर आउने धथयो । हामीलाई यो पधन तै केरे माधथ गाउाँको सपना देख् नभुन्दा हाम्रो पधन सपना 
देखेर हनेुधथयो । अब हाम्रो केही सपना देजखएन, हामीलाई पधन दःुख छ । अधन यो पष्ट्रहला चाष्ट्रहाँ यो 
माधथधतर हाम्रोधतर हेधलकप्टर, यो प्लेन आएपधछमा हामी काहााँ काहााँ हेना आउछु । के छ कसो छ भनेर 
आब त घरदैलोमा आइसकेपधछमा हामी खसुी नगरे को गने होला ? अब यधत ष्ट्रकताबमा आइसक्यो हामी त 
खसुी नै छ । हवस ्। धन्यवाद ।। 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । यसपधछ माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया तयार रहन ु
होला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपााःः  माननीय सभामखु महोदय, आज आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको 
बजेटमामाधथ छलफल गदैछौं । दफावार छलफलमा सहभागी छौं ।  मैले यो बजेट पढेँ , बजेट पढ्दाखेरर 
अथा मन्त्रालयले यस्तो बजेट बनाउछ ष्ट्रक बनाउदैन मलाई थाहा भएन । अथा मन्त्रालय भनेको यो 
प्रदेशको ढुकुटीको माधलकै हनु्छ । अरु मन्त्रालयले त अथा मन्त्रालयले ददएपधछ त पाउने हो । हैन भने 
ष्ट्रवता ीय अनशुासन र मयाादा अथा मन्त्रालयमा हनु्छ । जब अथा मन्त्रालयले ष्ट्रवता ीय अनशुासनको मयाादा 
गदैन, त्यो ठाउाँमा अनेत्र अरु मन्त्रालय पधन त्यस्तो ष्ट्रकधसमको छािा अवस्था हनु्छ । त्यसकारर्ले मैले 
अष्ट्रहले यो प्रदेशमा देजखराछु ष्ट्रक योजना बनाउाँदा अथवा बजेट वक्तव्य गदाा कुनै कसैलाई थाहा हुाँदैन । 
प्रधानमन्त्री अथवा मखु्यमन्त्री र अथा मन्त्रीलाई मातै्र थाहा हनु्छ । त्यो लक गररन्छ भन्ने छ त्यो लकमा 
सााँचो दईु जनासाँग पधन हुाँदैन, त्यो मखु्यमन्त्रीसाँग पधन हुाँदैन । धनदेशन मखु्यमन्त्रीको अनसुारको योजना 
बन्छ तर अथा मन्त्रीको त्यो लक अथा मन्त्रीसाँग हनु्छ । यो लक त पष्ट्रहलै खधुलजान लाग्यो । 
त्यसकारर्ले सााँजच्चकै यो बजेट यो जनु ३३ अबाको बजेट छ, यो जनु ष्ट्रकधसमले अष्ट्रहले हामीकहााँ 
छलफल, दफावार छलफलमा आको छ । यधत ष्ट्रवता ीय अनशुासन र मयाादाभन्दा बाष्ट्रहर गको छ ष्ट्रक अब 
यो सांसदहरूले बारबार कुरा उठाइराख् न ुभाछ । योजना आयोगको हेदाा के हो त्यो जचरपटो अजघ चाष्ट्रहने 
हाम्रो नागपञ्चमी बााँड्ने भनेर भन्नु भो हाम्रो माननीयज्यूले । योजना आयोगको त दास्रो ष्ट्रकताबै हनु््यो । 
अथा मन्त्रालय र योजना आयोगले भाग–२ धनकाल्थे र म कुन–कुन मन्त्रालयलाई कसरी ष्ट्रवतरर् गने भन्न े
हनु्थो । यहााँ त प्रत्येक मन्त्रालयलाई धसधल� त्यो पधन समय कधत धथयो ? के धथयो ? समय छ ष्ट्रक  
छैन । अधन धसधल� ददइसकेपधछ फटाफट उनले योजना बनाउने अष्ट्रहले मन्त्रीज्यूहरू भन्नहुनु्छ, हामीले 
बनाएको योजना हामीले लाग ु गना पाएको भए यो प्रदेशलाई त सनु्दर बनाइददन््यौं । यो त हरेक 
ष्ट्रकधसमको दबाफ हनु लायो, दबाफ मात्र भन्नुहनु्छ योजना आफै बनाउन ुभाछ हाम्रो माननीयहरू । बजेट 
पास गने, थपिी गने, थपिी बजाउने मातै्र साधन हो भन्न ेमहशसु भइराछ । मैले सनेु, मन्त्रीज्यूहरूका पधन 
कुरा सनेु, जधत कराउाँछन,् त थपिी त्यहााँ कराउने हनु ्लास्टमा थपिी नबजाई सकु्क छैन । त्यसकारर्ले 
यदद ष्ट्रवता ीय अनसुाशनबाट बाष्ट्रहरगएको बजेटलाई थपिी बजाउने ष्ट्रक नबजाउने यहााँ समस्यामा छौं । हामी 
ष्ट्रवता ीय अनशुासन, मयाादा कायम भएन भने अधन त्यो बजेटलाई के भन्न ेआफू तजजत जनताको धतरो धतरेको 
पैसा भधनहाल्न ु भो पूवा माननीयज्यूले त्यो धतरो धतरेको पैसामा एउटा संस्थागत मयाादा संस्थागत रूपले 
अगाधि बढ्ने कुरा त्यो भएन भने असम्भब हनु्छ । त्यसैले जले ३३ अबा रुपैयााँ बााँड्दै छ उले छु�ैछु�ै 
योजना । अष्ट्रहले त चाष्ट्रहने केरे कधत सल्लाह भए, क्षेत्र ष्ट्रवकास भधनएको पूवााधार कायाक्रम अथा 
मन्त्रालयबाट पाउने, त्यहााँ के हामी ईजन्जधनयर पाउने ष्ट्रक नपाउने ? १ अबा २० करोि अथवा त्यो कुनै 
मन्त्रालय प्रष्ट्रवधधक रूपले असक्षम छ भने त्यो ष्ट्रवभाजन गना पर् यो । वास्तवमा यहााँ समस्या पधन छ । 
कुनै मन्त्रालय १ अरबमा पने कुनै मन्त्रालयमा १० अरब जानेछ भने क्याष्ट्रवनेटमा बसेर कसको कसको 
काया ष्ट्रवभाजन गना पर् यो । धसंचाई कृष्ट्रर् मन्त्रालयलाई ददएपधछ हनु्छ भने त्यो धसचााँई कृष्ट्रर् मन्त्रालयको 
भागमा अधल ठूलै िल्लै लाग्छ ष्ट्रक त्यसकारर्ले यो कायाष्ट्रवभाजन यो सरकारले गना पने हो । अब हामीले 
यो रोस्टमबाट भन्नु पर् यो कले कधत सक्छ त्यो धभत्रका क्याष्ट्रवनेटमा रहेका मन्त्रीहरूले कले कधत काम 
गना सक्छ भने कुराको समीक्षा त्यो क्याष्ट्रवनेटले गना पना हो । कायाष्ट्रवभाजन त हामीले गना धमल्दैन त्यो 
भाको हनुाले यो ष्ट्रवता ीय मयाादालाई उलघ� गनुा हुाँदैन । वास्तमै मैले बझेुको त के हो भने सबै कुरा 
प्रमखु जजम्मेवारी माधथ प्रधानमन्त्रीको र अथा मन्त्रीको यहााँ मखु्यमन्त्रीको र अथा मन्त्रीकै हो । मखु्यमन्त्री 
र अथा मन्त्रीको सल्लाह धनदेशन यो तररका यो मोिाधलटी यो योजना भन्ने कुरा प्रमखुले त बोल्न पाउन ु
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पर् यो । त्यो बनाइसकेपधछ त्यसको िाइरेक्सनमा अथा मन्त्रीले सबै योजनाहरू बनाउन ुपछा । तर त्यो 
जब हामी पास गछौं प्रधानमन्त्री मखु्यमन्त्रीले मलाई यो बजेट चाष्ट्रहयो भनेर पाउनहुनु्न । अथा मन्त्रालयको 
अनमुधतधबना प्रत्येक मन्त्रालयले, अथा मन्त्रालयको अनमुधत र सहमधत धबना कुनै बजेट खचा गना पाउदैन । 
त्यसकारर्ले यो ष्ट्रवता ीय अनशुासन मयाादा यस अथामा रहन सक्छ । त्यसकारर् मैले आग्रह गना चाहान्छु 
तपाईले योजना बााँड्नभुन्दा पधन बजेट बााँड्ने हो तपाईले कुन मन्त्रालयले के गना सक्छ ? त्यो क्याष्ट्रवनेटमा 
राखेर कले के गना सक्छ, सक्दैन भनेर त्यो क्याष्ट्रवनेटको धनर्ाय गरेर त्यस, त्यस अथामा बााँड्न पनेमा, यहााँ 
कले कधत ओटा योजना, सिक कले चलाउने, कले खानेपानी चलाउने, कले धसचााँई चलाउने, प्राष्ट्रवधधक रूपले 
कहााँ कहााँ त्यहााँ सबै कुराहरूले पगु्न सक्छ सक्दैन, पैसा बााँिेर योजना चल्दैन । त्यसको व्यवस्थापन 
चाष्ट्रहन्छ । अब कृष्ट्रर् मन्त्रालयले सिक बनाउने भजन्दएपधछ त बबााद भएन ? सिकको प्रष्ट्रवधधक त्यहााँ सबै 
ज्ञान भएको ईजन्जधनयर, धिई, धिधभजन ईजन्जधनयर चाष्ट्रहयो ष्ट्रक चाष्ट्रहएन ? त्यहााँ त्यो परु् याउन सक्छौं ष्ट्रक 
सक्दैनौं । त्यसकारर्ले यो ष्ट्रवर्यमा यो अवस्थामा ष्ट्रवता ीय अनशुासन र मयाादालाई अगाधि बढाउन ुपछा 
भन्ने मेरो मान्यता हो । दोस्रो कुरो म अथा सधमधतको अध्यक्ष हुाँ । मैले अथा सधमधतबाट २/३ वटा कुरा 
धनदेजशत गरेको धथयौं हामी अथा सधमधतको धनर्ायले । हामी सबै सदस्यहरूले सहमधतका साथमा हाम्रो अथा 
सधमधतले एउटा धनर्ाय गरेर पठाएको धथयौं । अष्ट्रहलै यो कर्ााली प्रदेश धनमाार् गने हो भने यो ष्ट्रवतरर्मखुी 
योजना नबनाऔ ंर यो कर्ााली प्रदेशको उन्नधत, प्रगधतका धनधमता  कुन कुन काममा अगाधि बढ्न सष्ट्रकन्छ, 
यो योजनाको ब्याङ्क बनाएर अगाधि बढौं भन्न ेएउटा धथयो । दोस्रो कुरा योजनाको ब्याङ्क बनाउाँदा पधन 
हामीले यो यो क्षेत्रमा जानसु ्है । जलश्रोतमा कधत ? छु�ाउनसु ्। त्यसबाट हामीलाई हामी आको आकैमा 
परधनभार मातै्र हनेु, हामी आफू आत्मधनभार हनु सक्नका लाधग भोधलको यो प्रदेश अगाधि बढ्न सक्छ । 
उद्मोगको क्षेत्रमा यसरी लगानी गनुास ्। अधन पयाटनको क्षेत्रमा यसरी लगानी गनुास ् र कृष्ट्रर्को क्षेत्रमा 
यसरी लगानी गनुास ्। यो चार वटा कम्पोनेन्टलाई तपाईहरूले कुनै हालतमा पधन धबल्कुल यो वर्ाको 
बजेटलाई त्यता लजक्षत गरेर अगाधि बढ्न ु भो भने बल्ल यो हाम्रो पयाटन अथवा देजख धलएर सबै यो 
प्रदेशको जीवनस्तरमा माधथ उठ्न सक्छ भनेर हामीले धनदेजशत गरेका धथयौं । अथा सधमधत भनेको पधन 
यस्तै काम गने हो । स्रोतको पष्ट्रहचान गने, स्रोत अथा तथा स्रोत पररचालन सधमधत भनेको छ ।  
हाम्रा कुरालाई उलङ्गन गदै अगाधि बढ्ने प्रवजृता ले यो सरकारको त्यसै अथामा ष्ट्रवता ीय अनशुासनलाई मयाादा 
भएन । तपाईहरूले के बनाउन ुभो ? पयाटनलाई यहााँ बनाउने हो ष्ट्रक यो पयाटनलाई यो यो बनाउने ठूला 
मेगा रूपले चाष्ट्रहने रारा छ, कााँके्रधबहार हाम्रो सष्ट्रका ट एउटा सष्ट्रका ट धनमाार् गरेर त्यो सष्ट्रका टमा खचा गने हो 
ष्ट्रक गाउाँगाउाँ बााँड्ने हो । के गाउाँगाउाँमा सबै पयाटन सनु्दर अब अमेररका बधनसक्यो हाम्रो कर्ााली  
प्रदेश ? छैन । हामीले मखु्यमखु्य कुराहरूलाई ध्यान परु् याउन सकेनौं, कृष्ट्रर्को क्षेत्रमा ध्यान परु् याउन 
सकेनौं । त्यसैले यी हरेक क्षेत्रमा ध्यान परु् याउनलाई अथा मन्त्री र मखु्यमन्त्रीले यसको धनयन्त्रर् गरेर 
योभन्दा अगाधि बढ्न पाइदैन भनेर धनदेजशत गनापने हो । यदद त्यो धनदेशन नमान्न ेमन्त्रीले एक धमनेट 
पधन त्यहााँ बस्न पाउाँदैन (समयलाई ध्यान ददऔ ंसमयलाई ध्यान ददऔ ंमाननीय सदस्य) । धनदेशन पालना 
नगने मन्त्री यसरी एक धमनेट अगाधि बस्न पाउाँदैन । त्यसकारर्ले यो ष्ट्रवता ीय अनशुासनलाई मयाादाका 
साथ फेरर पनुः पधन यसलाई अगाधि बढाउने प्रयत्न गरौं । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया । यसपधछ माननीय श्री रातो कामी तयार रहनहुोला।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययााःः  माननीय सभामखुज्यू हामी आज आधथाक माधमला मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यमा 
यहााँ भाग धलइरहेका छौं । आधथाक माधमला मन्त्री भनेको कर्ााली प्रदेशकै ०७५/०७६ को २८ अबा २८ 
करोि ०७६/०७७ को ३४ अबा ७५ करोिको एउटा घररना भन्नुपछा । बैंक मेनेजर भन्नु पछा र साधारर् 
ष्ट्रहसाबले घरको घररना भन्नु पछा । घररनाले जथाभाष्ट्रव बााँड्न खोज्यो भने घररनाल उ घररना के हनु्छ त्यो 
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पर् यो । त्यो बनाइसकेपधछ त्यसको िाइरेक्सनमा अथा मन्त्रीले सबै योजनाहरू बनाउन ुपछा । तर त्यो 
जब हामी पास गछौं प्रधानमन्त्री मखु्यमन्त्रीले मलाई यो बजेट चाष्ट्रहयो भनेर पाउनहुनु्न । अथा मन्त्रालयको 
अनमुधतधबना प्रत्येक मन्त्रालयले, अथा मन्त्रालयको अनमुधत र सहमधत धबना कुनै बजेट खचा गना पाउदैन । 
त्यसकारर्ले यो ष्ट्रवता ीय अनशुासन मयाादा यस अथामा रहन सक्छ । त्यसकारर् मैले आग्रह गना चाहान्छु 
तपाईले योजना बााँड्नभुन्दा पधन बजेट बााँड्ने हो तपाईले कुन मन्त्रालयले के गना सक्छ ? त्यो क्याष्ट्रवनेटमा 
राखेर कले के गना सक्छ, सक्दैन भनेर त्यो क्याष्ट्रवनेटको धनर्ाय गरेर त्यस, त्यस अथामा बााँड्न पनेमा, यहााँ 
कले कधत ओटा योजना, सिक कले चलाउने, कले खानेपानी चलाउने, कले धसचााँई चलाउने, प्राष्ट्रवधधक रूपले 
कहााँ कहााँ त्यहााँ सबै कुराहरूले पगु्न सक्छ सक्दैन, पैसा बााँिेर योजना चल्दैन । त्यसको व्यवस्थापन 
चाष्ट्रहन्छ । अब कृष्ट्रर् मन्त्रालयले सिक बनाउने भजन्दएपधछ त बबााद भएन ? सिकको प्रष्ट्रवधधक त्यहााँ सबै 
ज्ञान भएको ईजन्जधनयर, धिई, धिधभजन ईजन्जधनयर चाष्ट्रहयो ष्ट्रक चाष्ट्रहएन ? त्यहााँ त्यो परु् याउन सक्छौं ष्ट्रक 
सक्दैनौं । त्यसकारर्ले यो ष्ट्रवर्यमा यो अवस्थामा ष्ट्रवता ीय अनशुासन र मयाादालाई अगाधि बढाउन ुपछा 
भन्ने मेरो मान्यता हो । दोस्रो कुरो म अथा सधमधतको अध्यक्ष हुाँ । मैले अथा सधमधतबाट २/३ वटा कुरा 
धनदेजशत गरेको धथयौं हामी अथा सधमधतको धनर्ायले । हामी सबै सदस्यहरूले सहमधतका साथमा हाम्रो अथा 
सधमधतले एउटा धनर्ाय गरेर पठाएको धथयौं । अष्ट्रहलै यो कर्ााली प्रदेश धनमाार् गने हो भने यो ष्ट्रवतरर्मखुी 
योजना नबनाऔ ंर यो कर्ााली प्रदेशको उन्नधत, प्रगधतका धनधमता  कुन कुन काममा अगाधि बढ्न सष्ट्रकन्छ, 
यो योजनाको ब्याङ्क बनाएर अगाधि बढौं भन्न ेएउटा धथयो । दोस्रो कुरा योजनाको ब्याङ्क बनाउाँदा पधन 
हामीले यो यो क्षेत्रमा जानसु ्है । जलश्रोतमा कधत ? छु�ाउनसु ्। त्यसबाट हामीलाई हामी आको आकैमा 
परधनभार मातै्र हनेु, हामी आफू आत्मधनभार हनु सक्नका लाधग भोधलको यो प्रदेश अगाधि बढ्न सक्छ । 
उद्मोगको क्षेत्रमा यसरी लगानी गनुास ्। अधन पयाटनको क्षेत्रमा यसरी लगानी गनुास ् र कृष्ट्रर्को क्षेत्रमा 
यसरी लगानी गनुास ्। यो चार वटा कम्पोनेन्टलाई तपाईहरूले कुनै हालतमा पधन धबल्कुल यो वर्ाको 
बजेटलाई त्यता लजक्षत गरेर अगाधि बढ्न ु भो भने बल्ल यो हाम्रो पयाटन अथवा देजख धलएर सबै यो 
प्रदेशको जीवनस्तरमा माधथ उठ्न सक्छ भनेर हामीले धनदेजशत गरेका धथयौं । अथा सधमधत भनेको पधन 
यस्तै काम गने हो । स्रोतको पष्ट्रहचान गने, स्रोत अथा तथा स्रोत पररचालन सधमधत भनेको छ ।  
हाम्रा कुरालाई उलङ्गन गदै अगाधि बढ्ने प्रवजृता ले यो सरकारको त्यसै अथामा ष्ट्रवता ीय अनशुासनलाई मयाादा 
भएन । तपाईहरूले के बनाउन ुभो ? पयाटनलाई यहााँ बनाउने हो ष्ट्रक यो पयाटनलाई यो यो बनाउने ठूला 
मेगा रूपले चाष्ट्रहने रारा छ, कााँके्रधबहार हाम्रो सष्ट्रका ट एउटा सष्ट्रका ट धनमाार् गरेर त्यो सष्ट्रका टमा खचा गने हो 
ष्ट्रक गाउाँगाउाँ बााँड्ने हो । के गाउाँगाउाँमा सबै पयाटन सनु्दर अब अमेररका बधनसक्यो हाम्रो कर्ााली  
प्रदेश ? छैन । हामीले मखु्यमखु्य कुराहरूलाई ध्यान परु् याउन सकेनौं, कृष्ट्रर्को क्षेत्रमा ध्यान परु् याउन 
सकेनौं । त्यसैले यी हरेक क्षेत्रमा ध्यान परु् याउनलाई अथा मन्त्री र मखु्यमन्त्रीले यसको धनयन्त्रर् गरेर 
योभन्दा अगाधि बढ्न पाइदैन भनेर धनदेजशत गनापने हो । यदद त्यो धनदेशन नमान्न ेमन्त्रीले एक धमनेट 
पधन त्यहााँ बस्न पाउाँदैन (समयलाई ध्यान ददऔ ंसमयलाई ध्यान ददऔ ंमाननीय सदस्य) । धनदेशन पालना 
नगने मन्त्री यसरी एक धमनेट अगाधि बस्न पाउाँदैन । त्यसकारर्ले यो ष्ट्रवता ीय अनशुासनलाई मयाादाका 
साथ फेरर पनुः पधन यसलाई अगाधि बढाउने प्रयत्न गरौं । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया । यसपधछ माननीय श्री रातो कामी तयार रहनहुोला।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययााःः  माननीय सभामखुज्यू हामी आज आधथाक माधमला मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यमा 
यहााँ भाग धलइरहेका छौं । आधथाक माधमला मन्त्री भनेको कर्ााली प्रदेशकै ०७५/०७६ को २८ अबा २८ 
करोि ०७६/०७७ को ३४ अबा ७५ करोिको एउटा घररना भन्नुपछा । बैंक मेनेजर भन्नु पछा र साधारर् 
ष्ट्रहसाबले घरको घररना भन्नु पछा । घररनाले जथाभाष्ट्रव बााँड्न खोज्यो भने घररनाल उ घररना के हनु्छ त्यो 
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आफै थाहा हनु्छ । अब ०७५/०७६ मा २१ अबा २४ करोि रुपैयााँ पूाँजीगत धथयो भने चाल ु
०७६/०७७ मा २१ अबा २९ करोि भयो र पूाँजीगततफा  ५ अबा मातै्र बढ्यो र चालतुफा  ०७५/०७६ मा 
६ अबा धथयो भने लगभग ०७६/०७७ मा १३ अबा भएको छ । ७ अबा रुपैयााँ बढ्दाखेररमा पूाँजीगत ६ 
करोि बढ्यो चालतुफा  ७ अबा बढ्यो भने अधन यो कर्ााली प्रदेशको समषृ्ट्रि कसरी अगाधि जान सक्दछ ? 
चाल ुभनेको त यो होटलमा यधत, यो कायाक्रमा यधत, यो कमाचारीको यधत, यो शभु होटलमा यधत, धसदाथा 
होटलमा यधत भन्न ेत्यष्ट्रह होला त्यष्ट्रहमा खचा हनेु होला पूाँजीगत भनेको त खानेपानी, धसंचाई, सिक, ष्ट्रवद्मतु 
त्यसमै खचा हनेु होला । अधन जनतालाई होटलमा कायाक्रम गरेर फाईदा होला ष्ट्रक बाटो, धसंचाई, खानेपानी 
ददए फाईदा होला भने बााँड्न त जधत पधन बााँड्न सष्ट्रकन्छ । १ खरब रुपैयााँको बजेट ल्याउनसु ् म 
बेलकुासम्म सबै टु�ाइददन्छु । भौधतक मन्त्रीले एक हप्ता भो अष्ट्रहलेसम्म बााँड्न सक्यानाई अझ । १ खबा 
ल्याउन ुबेलकुासम्म म बााँधिददन्छु । बााँड्नलाई के छ ? धमलाउनलाई के छ ? प्रमार् पेश गनुा छैन त्यहााँ, 
अगाधि त्यो घण्टशंख राख् न ुपधन छैन, फटाफट बााँड्न ुपने त हो । त्यसै कारर्ले म एउटा सानो उदारर् 
ददन्छु । एउटा घरमा २५/३० जनाको पररवार रहेछ त्यो घरकी घररना चाष्ट्रहाँ सास ुमााँ हनुहुदुो रहेछ । 
अब उनी बूढी भइसकेपधछ ऊ स्वगीय भइसकेपधछ अब घररना कसले लाने ससरुाले को बहुारीलाई घररना 
लगाउने भनेछन ्। घरमा सात ओटा बहुारी रहेछन ्हाम्रो कर्ााली प्रदेशको अष्ट्रहले यो नेपालको सात प्रदेश 
जस्तै सात ओटा बहुारी रैछन ्। पष्ट्रहला जेठी बहुारीको पालो गरेछन ्। जेठी बहुारीधभत्र अब त्यधत खेरको 
मास ुभनेको त खीर मास ुभनेको त अष्ट्रहलेको साधारर् भयो, चाि पवामा दशैंमा खाने हो मास।ु ठूलो 
पररवारलाई ५/१० ष्ट्रकलो मास ुल्याएछन ्। ताउलोमा पकाएछन ्बहुारीको ष्ट्रवचार गनालाई अधन पष्ट्रहला 
जेठी बहुारीको पालो गरे जेठी बहुारी गइन ्अधन माइली बहुारीबाट ढोकामा  हेदैछन र जेठीले के गछान ्
त्यष्ट्रह अनसुार म गरुाँला भनेर अधन माइली बहुारी त ढोकामा लागेर हेदैछन ्जेठी बहुारीधभत्र गइधछन ्। 
ठूलो बटुको धलएर सबभन्दा बढी मास ु एक भाग लकुाइन ्उनले त्यो घररना लाग्नेले मासकुो बटुको 
लकुाइहाधलन ्अधन माइली बहुारीले देखी अब जेठीले लकुाई अब म पधन लकुाउाँछु । माहीली बहुारीले 
पधन त्योभन्दा सानो बटुको धलएर त्यो पधन लकुाइन ्उनले गदाा गदाा ठ वटा ६ ओटा बहुारीले लगभक २ 
धतहाई ररत्याई सष्ट्रकन त्यो भााँिो मासकुो । एक धतहाई मातै्र बााँकी छ  । अधन कान्छी बहुारी गइन ्
कान्छी बहुारीले बटुको पधन धलइनन,् लकुाउने ष्ट्रवचार पधन धथएन, साधारर् उले झोल मखुमा हालेर 
बटुकामा चाजखन नून भएको नभएको । ननु अधल बढी देखेर उनले पानी हाधलन ्अधन घरका पररवार 
आएर मास ुखाउाँ भन्दाखेररमा सबै लकुाइहाले के खाने ? अधल अधल मातै्र भाग पर् यो, भागमा पर् यो । 
कसैले जचता  बझुाए, कसैले जचता  बझुाएनन ्। त्यस्तै कर्ााली प्रदेशमा हनु लाग्यो अष्ट्रहले, यहााँ त भनो भनो 
ष्ट्रक तार, जसका मौका पर् यो उही फेरर हामी हनु्छौं या हदैुनौं, आउछौं या आउदैनौं, आउन ददन्छन ्या 
दददैनन ्मौको यधतखेरै हो । भने जस्तै त्यही कर्ााली प्रदेशमा अष्ट्रहले हनु लाग्यो । पष्ट्रहला हामीले सोचेका 
धथएम ् हामी भखारै माननीय आहाम,् केही माननीयज्यूहरू त परुना आउनभुएको छ यहााँ । हामी त 
राजनीधतमा त परुानै हौं तर संसदमा नयााँ धथएम ्हामी राजनीधतमा केष्ट्रह न केष्ट्रह तयहरूमा परुानै जस्तै छम 
हामी । संसदमा नयााँ भएको अनभुव नभएको हनुाले हामीले नयााँ संघीयता, नयााँ माननीय, नयााँ मन्त्री केही 
जानेबझेुका धथएनौं । अको वर्ा त अब बझु्दै आउला जानौंला । कर्ााली प्रदेशको समषृ्ट्रि हनु्छ होला 
जस्तो लाग्यो हामीले तर माननीयज्यू त सधुाररदै आउनभुयाको सबै बोलाइ, चलाइ, ष्ट्रहाँिाइ, िलुाइ, लवाइ, 
खवाइ अनशुासन धरै सधुाररसकेका छन ् तर मन्त्री चाष्ट्रहाँ यी देवीदेउताको लागो लागेका हनु ् ष्ट्रक 
उल्टाउल्टा ष्ट्रवफराष्ट्रवफरामा ष्ट्रहाँिाउन लाग्या । जब अको वर्ा आउाँछ, उल्टो, उल्टो ष्ट्रयनीहरूको खोपिीमा 
के भो यो त्यसैकारर् ष्ट्रयनी त अब ष्ट्रक ष्ट्रयनलाई सधुारखानामा हाल्नपुर् यो ष्ट्रक देवीदेउता पाठो परेवा धलई 
देवीदेउता हेराउन जान ुपर् यो अब । त्यो बाहेक अरु रहेन अब त्यसै कारर्ले अब यो आधथाक माधमला 
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मन्त्रीज्यू अनभुष्ट्रव हनुहुनु्छ योभन्दा अगाधि संसदमा माननीय भइसकेका, सभापधत पधन भइसकेका सधमधतको, 
अधल ष्ट्रवज्ञ हनुहुनु्छ सोचेको धथयौं, यो तररकाले भएन मन्त्रीज्यू, तपाईहरूलाई अनरुोध गदाछौं, जथाभाष्ट्रव 
ददनभुएन यहााँ, जथाभाष्ट्रव ददयो भने घर ररजता न्छ, घर ररजता यो भने पाउना कसरी पाल्ने ? छोराछोरी कसरी 
पढाउने ? कसरी लेखाउने ? त्यसै कारर्ले अधल समयमै होश गनुापर् यो । त्यसै कारर्ले हामी एउटा 
उखान छ, नपाउनेले पैसो पायो उई पैसो हरायो । त्यस्तै भयो अष्ट्रहले, कष्ट्रहले त्यो पैंसो हराउने, पायाछौ 
कैले पैसो हराउने हो त्यो । हामीलाई केही आतरु छैन । राम्रो काम गनुाहोस ् कर्ााली प्रदेशको 
जनजीष्ट्रवकाको सवाल, मष्ट्रहलाको सवाल, दधलतको सवाल, बालबाधलकाको सवाल, ष्ट्रपछधिएको क्षेत्र छ काम 
राम्रो गदै जानहुोस ्५ वर्ासम्म चलाउनहुोस ्सता ा, केही हामीलाई छैन, माननीय भएकै छौं, हैन भने मन्त्रीज्यू 
यही चाल हो भने पधछ त आज हो ष्ट्रक भोधल । ददन गजन्त गन्न सरुु गनुापने अवस्था आउाँछ । मैले 
भनेको हैन, सबै माननीयले भनेका छन ्। कोष्ट्रह माननीयले कोही पोजेष्ट्रटभ भनेका छन ्? भनेकै छौन्न । 
सबै नेगेष्ट्रटभ, तपाई ररस मानेर हैन, दया मानेर हैन, तपाईको व्यवहारले ढाया देजखयो व्यवहारले । यहााँ 
त्यसै कारर्ले कर्ााली प्रदेश सरकार हामी सबै प्रदेशभन्दा कमजोर प्रदेश हो । यो प्रदेश रुपान्तरर्को 
पखााइमा छ, आधथाक समषृ्ट्रिको पखााइमा छ, यहााँ धेरै आवश्यकता छन ्यहााँ । तपाईहरूलाई सब थाहा छ, 
धसचााँईको आवश्यक, खानेपानी आवश्यक, ष्ट्रवद्मतुको आवश्यकता छ । पैंसा छ १०२ माननीय छन ्अरु 
प्रदेशमा, ८३ जना माननीय छन ्अरु प्रदेशमा, हामी ४० जना छौं । भाग त हामी त्यही पाएका छौं 
हामीले । अरु प्रदेश बराबर भाग पाएका छौं हामीले तर जधत भए धन पगु्दैन । यो त के भो ? भसुमा 
आगो लागे जस्तै भयो यो । बालवुामा पानी हाले जस्तै भयो यो । त्यसै कारर्ले हाम्रो कर्ााली प्रदेशका 
सरकार मन्त्रीज्यूहरू तपाईहरूलाई नै आग्रह गना चाहान्छु, अनरुोध गना चाहान्छु, तपाईहरू समयमै हेक्का 
गनुाहोस ्। यदद समयमै हेक्का गररएन भने पधछ पछुताउन ुहोला, पलाा ? त्यसै कारर्ले म यधत भन्दै म 
आफ्नो भनाई यष्ट्रह राख्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री रातो कामी । यसपधछ माननीय श्री करवीर शाही तयार रहन ुहोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीीःः  माननीय सभामखुज्यू, आज हामी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको आधथाक 
वर्ा २०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक कायाक्रमका बारेमा हामी छलफलमा छौं र योसाँग सम्बजन्धत केही कुराहरू 
म राख् न चाहान्छु । पष्ट्रहलो कुरा त कर्ााली प्रदेशको ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गने मन्त्रालय पधन पर् यो । 
ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालयलाई यसले गाइि गदछा । र आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयले आफ्नो चाल ु
खचाका अलवा २ अरब ५० करोिको केही त्यस्ता महत्वपूर्ा योजनाहरू अगाधि बढाउने सन्दभासाँग जोिेर 
यहााँ बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेको छ । धनजित रूपमा यो स्वागतयोग्य कुरा हो, यसलाई सही ढ�ले यी 
छाधनएका योजनाहरूमा प्रभावकारी ढ�ले अगाधि बढाउने नै छ । र बााँकी कर्ााली प्रदेशको यो आधथाक 
अनशुासन कायम गने मन्त्रालय भएको हनुाले हामीले यो दईु ओटा बजेटहरू खास गररकन ०७५/०७६ र 
०७६/०७७ को बजेट दईुओटा हामीले पूरा बजेटउपर हामी छलफल गरेका चाहीीँ छौं । यसमा सबै 
माननीयहरूले पधन आफ्नो धारर्ा राजखरहन ुभएको छ, बजेट सन्तधुलत भयो, बजेटले सष्ट्रह प्रकारले मतलब 
चाहीीँ रयाक पक्रन सकेन, बजेटको चाहीीँ जनु प्रकारले बजेट ष्ट्रवष्ट्रवधतायकु्त चाष्ट्रहाँ ढ�ले आयो र बजेटले 
चाष्ट्रहाँ मूल जस्प्रि, कर्ाालीको मूलजस्प्रि पकड्न सकेन भन्न ेकुरा हामीले राजखरहेका पधन छौं । र गत वर्ा 
मातै्र माननीय आधथाक माधमला मन्त्रीज्यूले भन्नुभा्यो ष्ट्रक बजेट कर्ाालीमा असाध्यै सन्तधुलत ढ�ले अगाधि 
बढाउन सष्ट्रकन्छ र सक्छु भनेर भन्नुभा्यो । लाग्दछ गए वर्ा र यो वर्ा हामीले बजेट हेरररहाँदा र 
बजेटका ष्ट्रकताबहरू यहााँ चाष्ट्रहाँ आउाँदा त्यसमा सन्तधुलत कायम भएको हामीले पाइरहेका छैनौं । र 
बजेटले समग्र कर्ाालीको ष्ट्रवकासलाई अगाधि बढाउने सन्दभामा थपु्र ैसमस्याहरू जन्माएको छ । बजेटले 
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मन्त्रीज्यू अनभुष्ट्रव हनुहुनु्छ योभन्दा अगाधि संसदमा माननीय भइसकेका, सभापधत पधन भइसकेका सधमधतको, 
अधल ष्ट्रवज्ञ हनुहुनु्छ सोचेको धथयौं, यो तररकाले भएन मन्त्रीज्यू, तपाईहरूलाई अनरुोध गदाछौं, जथाभाष्ट्रव 
ददनभुएन यहााँ, जथाभाष्ट्रव ददयो भने घर ररजता न्छ, घर ररजता यो भने पाउना कसरी पाल्ने ? छोराछोरी कसरी 
पढाउने ? कसरी लेखाउने ? त्यसै कारर्ले अधल समयमै होश गनुापर् यो । त्यसै कारर्ले हामी एउटा 
उखान छ, नपाउनेले पैसो पायो उई पैसो हरायो । त्यस्तै भयो अष्ट्रहले, कष्ट्रहले त्यो पैंसो हराउने, पायाछौ 
कैले पैसो हराउने हो त्यो । हामीलाई केही आतरु छैन । राम्रो काम गनुाहोस ् कर्ााली प्रदेशको 
जनजीष्ट्रवकाको सवाल, मष्ट्रहलाको सवाल, दधलतको सवाल, बालबाधलकाको सवाल, ष्ट्रपछधिएको क्षेत्र छ काम 
राम्रो गदै जानहुोस ्५ वर्ासम्म चलाउनहुोस ्सता ा, केही हामीलाई छैन, माननीय भएकै छौं, हैन भने मन्त्रीज्यू 
यही चाल हो भने पधछ त आज हो ष्ट्रक भोधल । ददन गजन्त गन्न सरुु गनुापने अवस्था आउाँछ । मैले 
भनेको हैन, सबै माननीयले भनेका छन ्। कोष्ट्रह माननीयले कोही पोजेष्ट्रटभ भनेका छन ्? भनेकै छौन्न । 
सबै नेगेष्ट्रटभ, तपाई ररस मानेर हैन, दया मानेर हैन, तपाईको व्यवहारले ढाया देजखयो व्यवहारले । यहााँ 
त्यसै कारर्ले कर्ााली प्रदेश सरकार हामी सबै प्रदेशभन्दा कमजोर प्रदेश हो । यो प्रदेश रुपान्तरर्को 
पखााइमा छ, आधथाक समषृ्ट्रिको पखााइमा छ, यहााँ धेरै आवश्यकता छन ्यहााँ । तपाईहरूलाई सब थाहा छ, 
धसचााँईको आवश्यक, खानेपानी आवश्यक, ष्ट्रवद्मतुको आवश्यकता छ । पैंसा छ १०२ माननीय छन ्अरु 
प्रदेशमा, ८३ जना माननीय छन ्अरु प्रदेशमा, हामी ४० जना छौं । भाग त हामी त्यही पाएका छौं 
हामीले । अरु प्रदेश बराबर भाग पाएका छौं हामीले तर जधत भए धन पगु्दैन । यो त के भो ? भसुमा 
आगो लागे जस्तै भयो यो । बालवुामा पानी हाले जस्तै भयो यो । त्यसै कारर्ले हाम्रो कर्ााली प्रदेशका 
सरकार मन्त्रीज्यूहरू तपाईहरूलाई नै आग्रह गना चाहान्छु, अनरुोध गना चाहान्छु, तपाईहरू समयमै हेक्का 
गनुाहोस ्। यदद समयमै हेक्का गररएन भने पधछ पछुताउन ुहोला, पलाा ? त्यसै कारर्ले म यधत भन्दै म 
आफ्नो भनाई यष्ट्रह राख्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री रातो कामी । यसपधछ माननीय श्री करवीर शाही तयार रहन ुहोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीीःः  माननीय सभामखुज्यू, आज हामी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको आधथाक 
वर्ा २०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक कायाक्रमका बारेमा हामी छलफलमा छौं र योसाँग सम्बजन्धत केही कुराहरू 
म राख् न चाहान्छु । पष्ट्रहलो कुरा त कर्ााली प्रदेशको ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गने मन्त्रालय पधन पर् यो । 
ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालयलाई यसले गाइि गदछा । र आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयले आफ्नो चाल ु
खचाका अलवा २ अरब ५० करोिको केही त्यस्ता महत्वपूर्ा योजनाहरू अगाधि बढाउने सन्दभासाँग जोिेर 
यहााँ बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेको छ । धनजित रूपमा यो स्वागतयोग्य कुरा हो, यसलाई सही ढ�ले यी 
छाधनएका योजनाहरूमा प्रभावकारी ढ�ले अगाधि बढाउने नै छ । र बााँकी कर्ााली प्रदेशको यो आधथाक 
अनशुासन कायम गने मन्त्रालय भएको हनुाले हामीले यो दईु ओटा बजेटहरू खास गररकन ०७५/०७६ र 
०७६/०७७ को बजेट दईुओटा हामीले पूरा बजेटउपर हामी छलफल गरेका चाहीीँ छौं । यसमा सबै 
माननीयहरूले पधन आफ्नो धारर्ा राजखरहन ुभएको छ, बजेट सन्तधुलत भयो, बजेटले सष्ट्रह प्रकारले मतलब 
चाहीीँ रयाक पक्रन सकेन, बजेटको चाहीीँ जनु प्रकारले बजेट ष्ट्रवष्ट्रवधतायकु्त चाष्ट्रहाँ ढ�ले आयो र बजेटले 
चाष्ट्रहाँ मूल जस्प्रि, कर्ाालीको मूलजस्प्रि पकड्न सकेन भन्न ेकुरा हामीले राजखरहेका पधन छौं । र गत वर्ा 
मातै्र माननीय आधथाक माधमला मन्त्रीज्यूले भन्नुभा्यो ष्ट्रक बजेट कर्ाालीमा असाध्यै सन्तधुलत ढ�ले अगाधि 
बढाउन सष्ट्रकन्छ र सक्छु भनेर भन्नुभा्यो । लाग्दछ गए वर्ा र यो वर्ा हामीले बजेट हेरररहाँदा र 
बजेटका ष्ट्रकताबहरू यहााँ चाष्ट्रहाँ आउाँदा त्यसमा सन्तधुलत कायम भएको हामीले पाइरहेका छैनौं । र 
बजेटले समग्र कर्ाालीको ष्ट्रवकासलाई अगाधि बढाउने सन्दभामा थपु्र ैसमस्याहरू जन्माएको छ । बजेटले 
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कर्ाालीको �वकासको लाधग उद्ममजशलता �वकाससाँग सम्बजन्धत रहेर याक्क देजखने गररकन त्यसमा रोजगारी 
धसजाना हनु र त्यहााँको कच्चा माल मे�रयलहरूलाई पाको बनाएर अगाधि बढाउनेसाँग पधन केजन्रत छैन । 
यहााँको वन पयाावरर् अथवा वन वातावरर् पयाावरर्साँग सम्बजन्धत भएर पधन त्यो बजेट आइरहेको छैन र 
यहााँका खानीहरू उत्खनन ्गरेर रोजगारी धसजाना गना र यहााँको चाहीीँ खानी उत्खनन्बाट हामीले आयआजान 
गने कुरा पधन चा�हाँ अगाधि बढाएको छैन । र बजेट जल�वद्मतुको देजखने गररकन अगाधि बढाउने 
प्रकारको बजेट पधन हामी पाइरहेका छैनौं । यातायातका �हसाबले एउटा कुनै त्यस्तो दगुाम ठाउाँ होस ् 
जहााँ यातायात छैन र त्यताधतर केजन्रत छ भनेर हामीले जनतालाई अ�हले त्यताधतर हो भनेर भन्ने ठाउाँ पधन 
छैन । त्यसैले गदाा बजेट समग्रमा के छ भने परम्परावादी छ बजेट सारसंग्रह टाइपको छ । बजेट 
जखचिी टाइपको छ । बजेटले नयााँ भाव पैदा गरररहेको छैन । नयााँ भाव पैदा गनाका लाधग समग्रमा 
मन्त्रालयको बजेट �वधनयोजनको मखु्य जजम्मेवारी भनेको अथा मन्त्रालय हनु्छ । त्यसको चा�हाँ फाइनल 
गने कुरा चा�हाँ मखु्यमन्त्रीको हनु्छ । आधथाक माधमला मन्त्री र मखु्यमन्त्रीज्यूको दईुटाको जजम्मेवारी जो 
हो त्यसमा चा�हाँ अरु ती दईुटाको कमाण्िमा चा�हाँ अरु मन्त्रालयहरूले आफ्नो बजेटहरू बनाइरहेका  
छन ्। त्यसो भएको हनुाले बजेटले यो समग्र भाव पैदा नगनुामा हामी के हो त भन्दाखेरर कर्ााली प्रदेश 
अझैँ पधन योजनाको खोजीमा अथवा चा�हाँ यहााँको रर्नैधतक योजनाहरू बनाउने क्रममै अगाधि ब�ढरहेको  
छ र यले सही प्रकारको चा�हाँ नेततृ्व प्राप्त गना सकेन भन्ने हो । कर्ााली �वकासका लाधग नेततृ्व हनु 
सकेन । अ�हले माननीय मन्त्रीज्यूहरू र सांसदज्यूहरूको सप्पैको भाव सप्पै सबै �हसाबले हेदाा यहााँ 
अधलकधत के लाग्यो भने मलाई धभतै्रदेजख अधलकधत चा�हाँ कमाण्ि गने कमाण्िरहरू र अरु सदस्यहरूको 
चा�हाँ हैधसयतमा समान जनक हैधसयत भयो �क जस्तो लाग्न थाल्यो । �कनभने त्यसको हैधसयतमा चा�हाँ 
धिफे्रन्ट हनु ु पथो । तल माधथ हनु ु प्यो कजम्तमा कमाण्ि गनेले अधलकधत कमाण्िरको हैधसयतबाट 
प्रचधलत पररचालन गनुा प्यो र सदस्यलाई एउटा जवाफ ददइसकेपधछ त्यो जाने प्रकारको वातावरर् 
बनाउन ुपदा्यो । सभामखु महोदय आज यहााँ समन्यायक �हसाबले बजेट कजता  पधन हनु स�कराख्याको 
छैन । �वभेदकारी बजेट �वधनयोजन भइराख्याछ अथा �व�वध सम्बन्धी चा�हाँ जजम्मेवारी पाएको मन्त्रालयले 
त्यत्रो चा�हाँ ग्याप हुाँदा पधन त्यत्रो �वभेद हुाँदाखेरर पधन त्यलाई चा�हाँ न्याय गना नस�करहेको छैन अथा 
मन्त्रालयले �कन�क म यहााँ भन्न चाहान्छु सम्माधनत सदनमा सभामखुमाफा त ्म भन्न चाहान्छु गत वर्ा मातै्र 
प्रदेशका कैयू ठाउाँमा ठूला ठूला चा�हाँ प्रकोपका घटनाहरू घटे, त्यसमा चा�हाँ काधलकोटमा त्यत्रो आगलाधग 
भयो रुकुममा ३१ घर भजत्कने गररकन बाढीप�हरोले जाइने घरहरू भत्कायो, त्यसका बारेमा हामी सदनमा 
बोधलराख्या चा�हाँ छौ । र त्यहााँ रुकुममा ५/७ वटा घर आगलाधगबाट चा�हाँ त्यहााँ पूरै चा�हने उनको 
धनजनको क्षधत भयो तर पधन काधलकोटको बाहेक चा�हाँ अन्य ठाउाँका चा�हाँ जनताले त्यसको राहात 
पाइरहेका छैनन ्। त्यसको चा�हने व्यवस्थापनको लाधग अन्य पाइरहेका छैनन ्। एउटै टेबलुमा दईु 
प्रकारका दईु प्रकृधतका कामहरू जो भएका छन ्। एउटै सरकारले मतलव चा�हाँ आफ्नो दशानलाई चा�हाँ 
भलेुर चा�हाँ आफ्नो मतलब चा�हाँ मनपोली ढ�ले आफूधतर हुाँदा चा�हाँ त्यसको चा�हाँ कायाान्वयनधतर जाने 
अधलकधत चा�हाँ टाढा हुाँदा त्यसको कायाान्वयन नगने प्रकारको जो वातावरर् बधनराख्या छ यसका बारेमा 
सदनमा हामीले बारबार बोलेका चा�हाँ छौं । हामीले यो कुराको सनुवुाई भइरहेको छैन । अ�हले पधन ती 
जोजखम ठाउाँहरू, अ�हले एउटा वर्ायाम शरुु भइसक्यो ती ठाउाँहरूमा चा�हाँ अ�हले पधन बाढीप�हरोको क्रम 
अगाधि ब�ढराख्याको चा�हाँ छ । बाढीप�हरो �पधितहरूको मतलब चा�हाँ फेरर मनमा जचसो पधससक्या छ र 
उनीहरू एक ठाउाँबाट आफ्नो जझ�टझ्याम्टी लगेर अको गाउाँ पधससक्या चा�हाँ छन ्। त्यसका बारेमा 
कर्ााली प्रदेश सरकारले अ�हले पधन मतलब त्यसप्रधतको चा�हाँ पूवा सचेतता र त्यसका चाइने �वपदमा पने 
जनताहरूको बारेमा त्यसको चा�हाँ कुनै �कधसमको उ गरररहेको छैन अथवा �वपद व्यवस्थापन गनेका लाधग 
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त्यसको चाष्ट्रहाँ पूवा प्लान छैन । त्यसो भएको हनुाले म सम्माधनत मतलब चाष्ट्रहाँ सदनमा यो कुरा मैले 
बारबार उठाएको धथएाँ र आज पधन उठाउन उठाएर र खासगररकन कुरो के हो भने अष्ट्रहले धेरै प्रवक्त 
माननीयज्यूहरूले भन्नु भो त्यसमा हाम्रो सबैको मत एउटै हो । बजेट समन्याष्ट्रयक ढ�ले अगाधि बढ्न ु
पदाछ । बजेटले दगुाम र मतलब चाष्ट्रहाँ पीछधिएको ठाउाँ र मतलब चाष्ट्रहाँ पधछ परेको जाइने क्षेत्रलाई 
ष्ट्रवकास गनुा पदाछ । समदुायकै ष्ट्रहसाबले पधन पधछ परेका समदुायलाई छुने गरी बजेट आउन ुपदाछ र 
बजेट त्यधत भयो भने कर्ााली माधथ उठ्ने कुरामा अधलकधत केही एउटा मतलब चाष्ट्रहाँ सपोटा हनु्छ अन्यथा 
हामीले केही त्यस्ता चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम नगररकन र हामीले एउटा प्लान नबनाइकन गयौं भने 
बजेट चाष्ट्रहने एउटा परुानो शैलीबाट अगाधि बढ्यो भने कर्ााली समषृ्ट्रिको कुरा पधछ पछा, ओझेल पछा र 
त्यसो हनु ददनहुनु्न भन्न ेकुरा हामीले जोिदार रूपले उठाई पधन रहेका छौं र त्यो बारेमा चाष्ट्रहाँ आधथाक 
माधमला मन्त्रीको मतलब चाष्ट्रहाँ जनु प्रकारको यो ष्ट्रवता ीय अनशुासनलाई चाष्ट्रहने अगाधि बढाउने कुरामा 
मतलब चाष्ट्रहाँ हामीले फुलरूपमा साथ ददने छौं । र यो बारेमा सम्बजन्धत मन्त्रालयले बढीभन्दा बढी ध्यान 
ददन ुपनेछ भन्ने कुरा राख्दै आफ्नो दईु शब्द यष्ट्रह अन्त गदाछु । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री करष्ट्रवर शाही । यसपधछ माननीय श्री अमतृा शाही तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककररष्ट्रष्ट्रववरर  शशााहहीीःः  माननीय सभामखु महोदय, आज हामी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको 
ष्ट्रवधनयोजन शीर्ाकमाधथ छलफलमा सहभागी छौं । माननीय सभामखु महोदय, आजसम्म छलफल भएका 
ष्ट्रवधनयोजन शीर्ाकहरू जो मन्त्रालयहरूले जवाफ ददए, जवाफको तररका हेदााखेरर एकपधछ अको सभालाई 
कजन्भन्स गनेभन्दा पधन सासंदहरूलाई बजेटप्रधत पोजेष्ट्रटभ बनाउनेभन्दा पधन धाकधम्की रवाफ जस्ता 
जवाफहरू आए । हामीले यसो खोजेको हैन । हामीले खोजेको हामीले उठाएका प्रश्नहरूको जवाफ र 
स्प�ीकरर् हो । संसदमा माननीय मन्त्रीज्यूहरू उधभएर उठाएका काइशनहरूको जवाफ ददनपुने हनु्छ । 
माननीय सदस्यज्यू, यो सन्दभामा यसकारर्ले यो जवाफ ददन सष्ट्रकने अवस्था छैन भनेर भन्नपुनेमा कााँिा 
आउछन ्फूल आउाँछन ्। यो ष्ट्रहसाबले हामी यो छलफललाई कता धके्कल्दै छौं ? कता धलदै छौं ? बजेट 
पास गने र गराउने बाटोतफा  जााँदै छौं ष्ट्रक बजेटलाई का छलफललाई उतेा जजत बनाएर ष्ट्रवनाशको बाटोधतर 
धलने बाटोमा ष्ट्रहाँड्दै छौं । यो समीक्षाको ष्ट्रवर्य भयो । यो मन्त्रालयको आफ्नो छुटै खचा छैन, ष्ट्रहसाब 
हेदााखेरर मैले १२ करोि जस्तो लाग्या्यो, शीर्ाकमा छु�ाउदा यहााँ १२ करोि पगेुन ष्ट्रक जस्तो लाग्छ । 
ष्ट्रहसाब अलमधलएको हो ष्ट्रक यो ष्ट्रकताब अलमधलएको हो । म शरुुमा केही ष्ट्रवर्यलाई राख् न चाहान्छु, 
वास्तवमा हामीले सरुुदेजख उठाउाँदै आएको ष्ट्रवर्य चाल ुखचाको शीर्ाकहरूमाधथको हाम्रो कन्सना धथयो, 
हामीले पटक पटक चाल ुखचाका शीर्ाकहरू हामीले हेना पाऊाँ , छलफल गना पाऊाँ  र त्यसका बारेमा हामीले 
आफ्ना राय राख् न पाऊाँ  भनेका धथयौं तर हामीले त्यो अवसर पाएनौं आज फेरर त्यष्ट्रह ष्ट्रवर्य त गम्भीर भयो 
आयो । चाल ुखचाका शीर्ाकहरू बजेट होल्ि गनाका लाधग त्यलाई खजण्ित गरेर ठाउाँठाउाँमा राजखएको 
उस्तै प्रकृधत, उस्तै शीर्ाकहरू पटक पटक दोहोर् याइएको हामीले भेटायौं । यष्ट्रह चीज आजभन्दा पष्ट्रहला 
हामीले छलफल गना खोजेका धथयौं । माननीय अथा मन्त्रीज्यूलाई म एउटा कुरा भन्न चाहान्छु, बजेट 
मनलाग्दी बनाउन पाइन्छ ? तपाई धसधल� ददनपुछा, धसधल� ददइसकेपधछ मन्त्रालयहरूले आफ्ना कायाक्रमका 
शीर्ाकहरू प्रस्ततु गछान ्। त्यो चाष्ट्रहाँ के भन्छ धसधल�को मातहत रहेर, त्यहााँ अनावश्यक तपाईको खचा 
गने शीर्ाकहरू राजखयो भने त्यो कले काट्ने भन्दा तपाईले हेनुापने हनु्छ । तपाईले हेरेर यो शीर्ाकमाधथ 
यो ओभरल्याष्ट्रप� भयो क्रमागत योजनाहरूको यधत हनु्छ र बााँकी अधरुा योजनाहरूको यस्तो हनु्छ, यसमा यो 
बजेट ओभरल्याष्ट्रप� भयो भनेर कले काट्ने भन्दाखेरर संसदले छलफलका क्रममा भन्नपुलाा भनौंला तर त्यो 
पष्ट्रहले नै करेक्सन भएर आउन ुप्यो, बजेट शीर्ाकहरू । शीर्ाकहरू हेना नपाउाँदा तपाईले हेना पाउनभुएन 
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त्यसको चाष्ट्रहाँ पूवा प्लान छैन । त्यसो भएको हनुाले म सम्माधनत मतलब चाष्ट्रहाँ सदनमा यो कुरा मैले 
बारबार उठाएको धथएाँ र आज पधन उठाउन उठाएर र खासगररकन कुरो के हो भने अष्ट्रहले धेरै प्रवक्त 
माननीयज्यूहरूले भन्नु भो त्यसमा हाम्रो सबैको मत एउटै हो । बजेट समन्याष्ट्रयक ढ�ले अगाधि बढ्न ु
पदाछ । बजेटले दगुाम र मतलब चाष्ट्रहाँ पीछधिएको ठाउाँ र मतलब चाष्ट्रहाँ पधछ परेको जाइने क्षेत्रलाई 
ष्ट्रवकास गनुा पदाछ । समदुायकै ष्ट्रहसाबले पधन पधछ परेका समदुायलाई छुने गरी बजेट आउन ुपदाछ र 
बजेट त्यधत भयो भने कर्ााली माधथ उठ्ने कुरामा अधलकधत केही एउटा मतलब चाष्ट्रहाँ सपोटा हनु्छ अन्यथा 
हामीले केही त्यस्ता चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम नगररकन र हामीले एउटा प्लान नबनाइकन गयौं भने 
बजेट चाष्ट्रहने एउटा परुानो शैलीबाट अगाधि बढ्यो भने कर्ााली समषृ्ट्रिको कुरा पधछ पछा, ओझेल पछा र 
त्यसो हनु ददनहुनु्न भन्न ेकुरा हामीले जोिदार रूपले उठाई पधन रहेका छौं र त्यो बारेमा चाष्ट्रहाँ आधथाक 
माधमला मन्त्रीको मतलब चाष्ट्रहाँ जनु प्रकारको यो ष्ट्रवता ीय अनशुासनलाई चाष्ट्रहने अगाधि बढाउने कुरामा 
मतलब चाष्ट्रहाँ हामीले फुलरूपमा साथ ददने छौं । र यो बारेमा सम्बजन्धत मन्त्रालयले बढीभन्दा बढी ध्यान 
ददन ुपनेछ भन्ने कुरा राख्दै आफ्नो दईु शब्द यष्ट्रह अन्त गदाछु । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री करष्ट्रवर शाही । यसपधछ माननीय श्री अमतृा शाही तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककररष्ट्रष्ट्रववरर  शशााहहीीःः  माननीय सभामखु महोदय, आज हामी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको 
ष्ट्रवधनयोजन शीर्ाकमाधथ छलफलमा सहभागी छौं । माननीय सभामखु महोदय, आजसम्म छलफल भएका 
ष्ट्रवधनयोजन शीर्ाकहरू जो मन्त्रालयहरूले जवाफ ददए, जवाफको तररका हेदााखेरर एकपधछ अको सभालाई 
कजन्भन्स गनेभन्दा पधन सासंदहरूलाई बजेटप्रधत पोजेष्ट्रटभ बनाउनेभन्दा पधन धाकधम्की रवाफ जस्ता 
जवाफहरू आए । हामीले यसो खोजेको हैन । हामीले खोजेको हामीले उठाएका प्रश्नहरूको जवाफ र 
स्प�ीकरर् हो । संसदमा माननीय मन्त्रीज्यूहरू उधभएर उठाएका काइशनहरूको जवाफ ददनपुने हनु्छ । 
माननीय सदस्यज्यू, यो सन्दभामा यसकारर्ले यो जवाफ ददन सष्ट्रकने अवस्था छैन भनेर भन्नपुनेमा कााँिा 
आउछन ्फूल आउाँछन ्। यो ष्ट्रहसाबले हामी यो छलफललाई कता धके्कल्दै छौं ? कता धलदै छौं ? बजेट 
पास गने र गराउने बाटोतफा  जााँदै छौं ष्ट्रक बजेटलाई का छलफललाई उतेा जजत बनाएर ष्ट्रवनाशको बाटोधतर 
धलने बाटोमा ष्ट्रहाँड्दै छौं । यो समीक्षाको ष्ट्रवर्य भयो । यो मन्त्रालयको आफ्नो छुटै खचा छैन, ष्ट्रहसाब 
हेदााखेरर मैले १२ करोि जस्तो लाग्या्यो, शीर्ाकमा छु�ाउदा यहााँ १२ करोि पगेुन ष्ट्रक जस्तो लाग्छ । 
ष्ट्रहसाब अलमधलएको हो ष्ट्रक यो ष्ट्रकताब अलमधलएको हो । म शरुुमा केही ष्ट्रवर्यलाई राख् न चाहान्छु, 
वास्तवमा हामीले सरुुदेजख उठाउाँदै आएको ष्ट्रवर्य चाल ुखचाको शीर्ाकहरूमाधथको हाम्रो कन्सना धथयो, 
हामीले पटक पटक चाल ुखचाका शीर्ाकहरू हामीले हेना पाऊाँ , छलफल गना पाऊाँ  र त्यसका बारेमा हामीले 
आफ्ना राय राख् न पाऊाँ  भनेका धथयौं तर हामीले त्यो अवसर पाएनौं आज फेरर त्यष्ट्रह ष्ट्रवर्य त गम्भीर भयो 
आयो । चाल ुखचाका शीर्ाकहरू बजेट होल्ि गनाका लाधग त्यलाई खजण्ित गरेर ठाउाँठाउाँमा राजखएको 
उस्तै प्रकृधत, उस्तै शीर्ाकहरू पटक पटक दोहोर् याइएको हामीले भेटायौं । यष्ट्रह चीज आजभन्दा पष्ट्रहला 
हामीले छलफल गना खोजेका धथयौं । माननीय अथा मन्त्रीज्यूलाई म एउटा कुरा भन्न चाहान्छु, बजेट 
मनलाग्दी बनाउन पाइन्छ ? तपाई धसधल� ददनपुछा, धसधल� ददइसकेपधछ मन्त्रालयहरूले आफ्ना कायाक्रमका 
शीर्ाकहरू प्रस्ततु गछान ्। त्यो चाष्ट्रहाँ के भन्छ धसधल�को मातहत रहेर, त्यहााँ अनावश्यक तपाईको खचा 
गने शीर्ाकहरू राजखयो भने त्यो कले काट्ने भन्दा तपाईले हेनुापने हनु्छ । तपाईले हेरेर यो शीर्ाकमाधथ 
यो ओभरल्याष्ट्रप� भयो क्रमागत योजनाहरूको यधत हनु्छ र बााँकी अधरुा योजनाहरूको यस्तो हनु्छ, यसमा यो 
बजेट ओभरल्याष्ट्रप� भयो भनेर कले काट्ने भन्दाखेरर संसदले छलफलका क्रममा भन्नपुलाा भनौंला तर त्यो 
पष्ट्रहले नै करेक्सन भएर आउन ुप्यो, बजेट शीर्ाकहरू । शीर्ाकहरू हेना नपाउाँदा तपाईले हेना पाउनभुएन 
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वा यो सरकारै कसरी चल्यो ? एकले अकाालाई तपाई कसरी झोला कब्जा गने भन्ने ष्ट्रहसाबले बढेको जस्तो 
लाग्छ । यो झगिाको एउटा ष्ट्रकताब यहााँ ददनददनै हामीले पाठ गरररहेका छौं र छलफल गरररहेका  
छौं । हामीले वास्तवमा झगिाको ष्ट्रकताबको पाठ गने होइन । वास्तवमा तपाईहरूले यो पष्ट्रहलै धनक्र्यौल 
गरेर ल्याउन ुपने धथयो । यसमा मन्त्रालयको कमजोरी भनौं वा तपाईहरूले छलफल गनुा भएन सरकारकै 
सन्दभामा भन्नु पदााखेरर तपाईहरूको अवस्था के रह्यो त्यसको जवाफ सपाि ष्ट्रहसाबले त ददनहुोला तर 
हामीले त्यस्तो देख्छौं । चाल ुखचाको बिो बिोता रीको जो कुरा छ, यलाई हामीले प्रधतशतका ष्ट्रहसाबले 
हेदााखेरर तल ददने अनदुान र चाल ुखचाको बिोता री एउटै ष्ट्रहसाबले अगाधि बढ्यो । तपाईहरूले प्रष्ट्याउन 
खोज्न ुभो, त्यलाई चाष्ट्रहाँ ठीक हो, यलाई चाष्ट्रहने कायम गना सष्ट्रकन्छ भन्नु भो भन्दाभन्दै पधन दईुटा तीनओटा 
मन्त्रालयका शीर्ाकहरूमा छलफल गदाा त त्यो आफैमा बढी रहेछ भन्ने कुरा देजखसष्ट्रकयो । संसदले थाहा 
पाइसक्यो अब ती शीर्ाकहरू जस्ताका तस्तै यसै भएर ती शीर्ाकहरू पास हुाँदैन्न । सम्बजन्धत मन्त्रीले वा 
तपाईले कोले हो ? आधथाक अनशुासन कायम गनुापने हो, को ले हो ? कुन मन्त्रालय हेने हो ? त्यले ती 
ओभरल्याप भएका शीर्ाकहरू ओभरल्याष्ट्रप� भएका बजेटहरू संशोधधत गराएर ल्याउनै पने हनु्छ । होइन 
भने संसद यही हालतमा, यही अवस्थामा ती शीर्ाकहरू जस्ताको तस्तै अनमुोदन गने पक्षमा छैन । 
माननीय सदस्यहरूले बारम्बार यो मन्चबाट तीन ददनदेजख चार ददनदेजख दोहोर् याइरहन ुभएको छ । दोस्रो 
कुरा तल स्थानीय तहलाई ददने जान त हाम्र ैधनवााचन क्षेत्रमा गयो, हाम्र ैप्रदेशमा गयो तर शतप्रधतशत बषृ्ट्रि 
गनाका लाधग पधन त कुनै मापदण्ि धथयो होला, बनाउन ुप्यो होला । बजेट धनमाार्को धसिान्त हनु्छ । 
शतप्रधतशत बजेट कष्ट्रहलै पधन बढ्दैन आकजस्मक अवस्था बाहेक १०० को १०० प्रधतशत बजेट कष्ट्रहलै 
पधन बढेको मैले देखेको छैन । जसरी तलब वा भता ा वा यस्तै ष्ट्रवर्य त्यसको हरेक वर्ाको आधथाक वर्ाको 
प्रधतशतका ष्ट्रहसाबले १०/१५ र २० प्रधतशतका ष्ट्रहसाबले बढ्छ तर यी ष्ट्रवर्यहरू यसरी बढाइएका छन ्। 
जान त हाम्र ै धनवााचन क्षेत्रमा आफ्नै जजल्लामा, हाम्र ै प्रदेशमा गयो तर यो बढाउनकुो औजचत्य वास्तवमा 
प्रष्ट्याउन ुपने हनु्छ । पोहोर साल हामीले सझुाव ददयौं । यो वर्ा त हाम्रो संरचना छैन, स्थानीय तहलाई 
जधत सक्नहुनु्छ धेरै ददनसु ्भधनम ्। अष्ट्रहले हामी संरचनामा १३ अबा खचा परु् याउदै छौं । बजेट तल 
पठाउदै छौं, अधल यो ष्ट्रवरोधाभार्ी भयो ष्ट्रक भन्ने मलाई लाधगराख्याछ ष्ट्रकनभने पोहोर साल हामीसाँग सम्बोधन 
धथएन । त्यसकारर् हामीले जधत सक्यो तल ष्ट्रवन्यास गर् यो भने खचा हनु््यो खचाको अवस्था आज यो 
हुाँदैन्यो तर आज हामी ६ अरबको चाल ुखचाबाट १३ अरब परु् याउाँछौं । नयााँ संरचना बनाउछौं, नयााँ 
कमाचारी राख्छौं तर बजेट ष्ट्रवन्यास शतप्रधतशत के भन्छ स्थानीय तहहरूलाई ददन्छौं । यो आफैमा 
अधलकधत ष्ट्रवरोधाभार्पूर्ा कुरा भयो जस्तो मलाई लाग्याछ । योजना मन्त्रालय भएर होला केष्ट्रह योजनाहरू 
पधन छन,् ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गने मन्त्रालयले आफै योजनामा फस्यो भने त्यसको अनगुमन कसले 
गने ? केही भइपरी आउने शीर्ाकहरू र कोर्हरू मैले यो आकजस्मक कोर् पोहोर साल भएको जस्तो 
लाग््यो । यो ष्ट्रकताब मैले देजखन कष्ट्रह धभत्र लकु्या्यो ष्ट्रक प्रदेशमा आपत आइलाग्यो भने कहााँबाट खचा 
गने होला ? के गने होला ? यो कता हरायो वा अब मखु्यमन्त्री र आधथाक माधमलाको एकै ददन छलफल 
भको हनु सक्छ संगै राखेर कम्पायल पधन गना पाइएन र यो योजनामा माफ गनुाहोला मैले आजसम्म 
छलफल नभएको छलफल भयो ष्ट्रक मलाई थाहा भएन । म अनपुजस्थत धथए ष्ट्रक, भेरी बबई र जगदलु्ला 
धनकै ददन छलफल भएका नामहरू हनु ्। तर यो रामघाट पधन संगै आयो, यो त मैले म अनपुजस्थत भएको 
ददन छलफल चल्या्यो ष्ट्रक जजल्लाका ष्ट्रहसाबले यसरी परेकोमा मलाई कुनै दःुख छैन तर ष्ट्रवर्यहरू 
एकाएक आउाँदा आकजस्मक आउाँदा अधलकधत मान्छेलाई अनौठो लाग्दोरहेछ । म यो सन्दभामा यधत कुरा 
भन्न चाहान्छु । र माननीय मन्त्रीज्यूको ष्ट्रवता ीय अनशुासन कधत कायम गनुाभयो ? मन्त्रालयलाई धसधल�मा 
रहेर कधत बजेट बनाउन ददन ुभयो कधत शीर्ाकहरूमा तपाईले आफै हेरेर कलेक्सन गनुा भो यो आफ्नो 
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छाँदै छ । म अधलकधत गत आधथाक वर्ाका सन्दभामा अधलकधत कुरा भन्न चाहान्छु । गत आधथाक वर्ाको 
कररव २ अरव केही करोि पैंसा रकमान्तर भएको छ, केही योजनाहरू धबना कुनै आधार क्रमागत रहेका 
छन ्। मलाई लाग्छ उपभोक्ता सधमधतले गरेका कामको क्रमागत राख् ने प्रचलन कसरी आयो ? उपभोक्ता 
सधमधत त जजन्मन्छ । त्यो आधथाक वर्ाधभत्र काम गछा जधत सक्छ त्यधत भकु्तानी धलन्छ सष्ट्रकन्छ । अको 
आधथाक वर्ा अको उपभोक्ता सधमधत, उपभोक्ता सधमधत स्थायी हुाँदैनन ्। धतनलाई क्रमागत राख् न पाइदैन ती 
योजनाहरू क्रमागत रहाँदैनन ्। त्यस कारर्ले नयााँ योजनामा राख् न ुपने हनु्छ । त्यस्तो पधन मैले केही 
दृस्टान्त पाएको छु । २ अरब सजम्थ� केही करोि हुाँदाखेरर कृष्ट्रर्को चाष्ट्रहाँ ४४ करोि जस्तो छ । हामीले 
संरचना भएन, कमाचारी भएन, हामीले बजेट खचा गना पाएनौं भनेर समीक्षा लेख्छौं तर बजेट रकामान्तर गरेर 
खचा गरेको गरेइ हनु्छौ । हामीले के मा खचा गयौ योजनामा गयौं ष्ट्रक सफ्टवयरको काममा गयौ 
यसकारर्ले योजना हािवेयर र सप्टोवेयरका ष्ट्रहसाबले पधन ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम भएको मैले देजखदैन 
ष्ट्रकन भन्दा त्यो त जम्मै रकमान्तर २ अरब, २८ अरबमा २ अरब हामीले रकमान्तर गछौं । त्यो सबै 
सप्टवेयरको काममा खचा गयौ जस्तो लाग्छ । केही थान गािी आए । गेहेन्र दाहालले त्यो प्रतीकका 
ष्ट्रहसाबले मखु्यमन्त्रीज्यूलाई एउटा रातो कार हस्तान्तर् गनुाभो । मखु्यमन्त्रीज्यूले त्यो बझु्न कधत राम्रो 
हनु््यो ष्ट्रक हुाँदैन्यो प्रदेशको प्रमखु प्रदेशको कायाकारी प्रमखुले त्यो धलन हनु््यो ष्ट्रक हुाँदैन््यो । 
त्यसकारर्ले यी प्रधतकका ष्ट्रहसाबले पधन सरकारका काम कारबाहीप्रधत केही जचजन्तत केही देजखने 
दृ�ान्तहरू हनु ् त्यसकारर्ले यी सबै ष्ट्रवर्यलाई कले कब्जा गनुा प्यो कले चाष्ट्रहाँ त्यलाई ठीक ठाउाँमा 
राख् न ुप्यो भन्दा त्यो चापी भको मान्छे आधथाक मन्त्रालयले यलाई चाष्ट्रहाँ हेनुा प्यो । वास्तवमा त्यो हेना 
सष्ट्रकए जस्तो लाग्दैन र आगामी वर्ामा र यो बजेटका सन्दभामा पधन माननीय मन्त्रीज्यूले सबै मन्त्रीलाई 
संगै राखेर ओभरल्याष्ट्रप� भएका ष्ट्रवर्यहरूलाई तपाईले एक ठाउाँमा ल्याएर बजेटलाई यलाई अन्यथा नभनौं 
संशोधन होइन, करेक्सन गने ठाउाँमा परु् याएर त्यो ष्ट्रहम्मत गनाका लाधग म माननीय अथा मन्त्रीज्यूलाई 
अनरुोध गना चाहान्छु । हाम्रो हामी कहााँ बजेटको समीक्षा धनकै कम हनेु गछा । यो नेपालकै समस्या हो, 
बजेट जजन्मन्छ मछा, त्यसका बारेमा छलफल चल्दैन । (समय समयलाई ध्यान ददऊाँ  माननीय सदस्य) 
पोहोर साल हामीले जे ष्ट्रवर्य उठायौं ती ष्ट्रवर्यहरू वास्तवमा यसकारर्ले सम्पन्न हनु सकेनन ्भनेर यो वर्ा 
हटाउनकुा पधन त कारर् चाष्ट्रहन्छ होला । यो सन्दभामा हामीले कष्ट्रहल्यै पधन छलफल गरेनौं । हरेक वर्ा 
नयााँ योजनामा रमायौं नयााँ चाष्ट्रहाँ एजेण्िामा रमायौं यो रमाउने बाटोबाट अगाधि नबढौं, कर्ााली समषृ्ट्रिको 
आधार वास्तवमा रमाउने ठाउाँबाट हुाँदैन, काम गने ठाउाँबाट अगाधि बढौं भन्न े कुरा राख् न चाहान्छु । 
धन्यवाद ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री अमतृा शाही । यसपधछ माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअममृतृताा  शशााहहीीःः  माननीय सभामखु महोदय, आज आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय 
अन्तगातको बजेट छलफलमा भाग धलंदै गदाा सवाप्रथम त म यो ष्ट्रकताब हेरेर यो हाम्रो मन्त्रीज्यूहरूले 
एकदमै बजेट खचा कम गनुा भाहोला जस्तो लाग्यो मलाई । यो ठूलो ष्ट्रकताब भएपधछ त खचा धेरै हनु्छ । 
यसमा एकदमै के होजशयार भएर खचा छपाईमा अधल धेरै लाग्ने होला ष्ट्रकताब ठूलो भयो भने त्यही भएर 
एकदमै कम गनुा भारष्ट्रहछ । यसको यसमानेमा मैले धन्यवाद ददन्छु उहााँहरूलाई । धन्यवाद छ 
उहााँहरूलाई, खचा कम गरेकोमा । सबै माननीयज्यूहरूले भधनसक्न ुभयो म धेरै यसमा यो पूरै बुाँदा पढेर 
भन्न पधन चाहान्न । यो कर्ााली हवाई सेवा भन्ने छ, अष्ट्रहलेसम्म पधन हामीहरूको कर्ाालीमा हवाई सेवा 
चल्या छैन र ? यो नयााँ कुरा हो ? यो मलाई अनौठो पधन लाग्याछ के । त्यही भएर मैले यो कुरा यहााँ 
राखेँ । हवाई सेवा उपलब्ध भन्नुभको छ अष्ट्रहलेसम्म रष्ट्रहन्छ अब नयााँ होला सायद अब कस्तो दैधनक जाने 
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छाँदै छ । म अधलकधत गत आधथाक वर्ाका सन्दभामा अधलकधत कुरा भन्न चाहान्छु । गत आधथाक वर्ाको 
कररव २ अरव केही करोि पैंसा रकमान्तर भएको छ, केही योजनाहरू धबना कुनै आधार क्रमागत रहेका 
छन ्। मलाई लाग्छ उपभोक्ता सधमधतले गरेका कामको क्रमागत राख् ने प्रचलन कसरी आयो ? उपभोक्ता 
सधमधत त जजन्मन्छ । त्यो आधथाक वर्ाधभत्र काम गछा जधत सक्छ त्यधत भकु्तानी धलन्छ सष्ट्रकन्छ । अको 
आधथाक वर्ा अको उपभोक्ता सधमधत, उपभोक्ता सधमधत स्थायी हुाँदैनन ्। धतनलाई क्रमागत राख् न पाइदैन ती 
योजनाहरू क्रमागत रहाँदैनन ्। त्यस कारर्ले नयााँ योजनामा राख् न ुपने हनु्छ । त्यस्तो पधन मैले केही 
दृस्टान्त पाएको छु । २ अरब सजम्थ� केही करोि हुाँदाखेरर कृष्ट्रर्को चाष्ट्रहाँ ४४ करोि जस्तो छ । हामीले 
संरचना भएन, कमाचारी भएन, हामीले बजेट खचा गना पाएनौं भनेर समीक्षा लेख्छौं तर बजेट रकामान्तर गरेर 
खचा गरेको गरेइ हनु्छौ । हामीले के मा खचा गयौ योजनामा गयौं ष्ट्रक सफ्टवयरको काममा गयौ 
यसकारर्ले योजना हािवेयर र सप्टोवेयरका ष्ट्रहसाबले पधन ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम भएको मैले देजखदैन 
ष्ट्रकन भन्दा त्यो त जम्मै रकमान्तर २ अरब, २८ अरबमा २ अरब हामीले रकमान्तर गछौं । त्यो सबै 
सप्टवेयरको काममा खचा गयौ जस्तो लाग्छ । केही थान गािी आए । गेहेन्र दाहालले त्यो प्रतीकका 
ष्ट्रहसाबले मखु्यमन्त्रीज्यूलाई एउटा रातो कार हस्तान्तर् गनुाभो । मखु्यमन्त्रीज्यूले त्यो बझु्न कधत राम्रो 
हनु््यो ष्ट्रक हुाँदैन्यो प्रदेशको प्रमखु प्रदेशको कायाकारी प्रमखुले त्यो धलन हनु््यो ष्ट्रक हुाँदैन््यो । 
त्यसकारर्ले यी प्रधतकका ष्ट्रहसाबले पधन सरकारका काम कारबाहीप्रधत केही जचजन्तत केही देजखने 
दृ�ान्तहरू हनु ् त्यसकारर्ले यी सबै ष्ट्रवर्यलाई कले कब्जा गनुा प्यो कले चाष्ट्रहाँ त्यलाई ठीक ठाउाँमा 
राख् न ुप्यो भन्दा त्यो चापी भको मान्छे आधथाक मन्त्रालयले यलाई चाष्ट्रहाँ हेनुा प्यो । वास्तवमा त्यो हेना 
सष्ट्रकए जस्तो लाग्दैन र आगामी वर्ामा र यो बजेटका सन्दभामा पधन माननीय मन्त्रीज्यूले सबै मन्त्रीलाई 
संगै राखेर ओभरल्याष्ट्रप� भएका ष्ट्रवर्यहरूलाई तपाईले एक ठाउाँमा ल्याएर बजेटलाई यलाई अन्यथा नभनौं 
संशोधन होइन, करेक्सन गने ठाउाँमा परु् याएर त्यो ष्ट्रहम्मत गनाका लाधग म माननीय अथा मन्त्रीज्यूलाई 
अनरुोध गना चाहान्छु । हाम्रो हामी कहााँ बजेटको समीक्षा धनकै कम हनेु गछा । यो नेपालकै समस्या हो, 
बजेट जजन्मन्छ मछा, त्यसका बारेमा छलफल चल्दैन । (समय समयलाई ध्यान ददऊाँ  माननीय सदस्य) 
पोहोर साल हामीले जे ष्ट्रवर्य उठायौं ती ष्ट्रवर्यहरू वास्तवमा यसकारर्ले सम्पन्न हनु सकेनन ्भनेर यो वर्ा 
हटाउनकुा पधन त कारर् चाष्ट्रहन्छ होला । यो सन्दभामा हामीले कष्ट्रहल्यै पधन छलफल गरेनौं । हरेक वर्ा 
नयााँ योजनामा रमायौं नयााँ चाष्ट्रहाँ एजेण्िामा रमायौं यो रमाउने बाटोबाट अगाधि नबढौं, कर्ााली समषृ्ट्रिको 
आधार वास्तवमा रमाउने ठाउाँबाट हुाँदैन, काम गने ठाउाँबाट अगाधि बढौं भन्न े कुरा राख् न चाहान्छु । 
धन्यवाद ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री अमतृा शाही । यसपधछ माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअममृतृताा  शशााहहीीःः  माननीय सभामखु महोदय, आज आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय 
अन्तगातको बजेट छलफलमा भाग धलंदै गदाा सवाप्रथम त म यो ष्ट्रकताब हेरेर यो हाम्रो मन्त्रीज्यूहरूले 
एकदमै बजेट खचा कम गनुा भाहोला जस्तो लाग्यो मलाई । यो ठूलो ष्ट्रकताब भएपधछ त खचा धेरै हनु्छ । 
यसमा एकदमै के होजशयार भएर खचा छपाईमा अधल धेरै लाग्ने होला ष्ट्रकताब ठूलो भयो भने त्यही भएर 
एकदमै कम गनुा भारष्ट्रहछ । यसको यसमानेमा मैले धन्यवाद ददन्छु उहााँहरूलाई । धन्यवाद छ 
उहााँहरूलाई, खचा कम गरेकोमा । सबै माननीयज्यूहरूले भधनसक्न ुभयो म धेरै यसमा यो पूरै बुाँदा पढेर 
भन्न पधन चाहान्न । यो कर्ााली हवाई सेवा भन्ने छ, अष्ट्रहलेसम्म पधन हामीहरूको कर्ाालीमा हवाई सेवा 
चल्या छैन र ? यो नयााँ कुरा हो ? यो मलाई अनौठो पधन लाग्याछ के । त्यही भएर मैले यो कुरा यहााँ 
राखेँ । हवाई सेवा उपलब्ध भन्नुभको छ अष्ट्रहलेसम्म रष्ट्रहन्छ अब नयााँ होला सायद अब कस्तो दैधनक जाने 
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हो ष्ट्रक दैधनक कस्तो खालको नयााँ ष्ट्रकनेर ल्याएर चलाउने हो ष्ट्रक त्यो सेवा अधन यसमा के छ भने अब 
सबै मन्त्रालयको ष्ट्रकताबहरूमा यस्तै छ । एउटा उछ, जस्तै यहााँ लेजखएको छ, मन्त्रालयको यो छ धन 
भम्रर् केरे यो रर्नीधत योजना तजुामा भनेर यो यहााँ माधथ भन्या छ भने तल पधन त्यस्तै खालको तजुामा 
तथा खररद धबक्री योजना त्यसपधछ योजना तजुामा गोष्टी, ताधलम गोष्टी, यो छुटछुटै के नाम त्यो माधथ एउटै 
सबै छुटछुटै गरेर एउटै राखे के हनु्छ र ? यो हामीलाई थाहा हनु्छ भनेर हो ष्ट्रक या त के हो ? हामीलाई 
अब लटपट्याए जस्तो अथवा यो नबझुल्लान ्जस्तो गरेर भन्ने के । प्र� राखेको भए हामी सबैले बझु्ने 
पधन धथयौं होला सायद । यस्तोरी राख् न ुभछ सबै मन्त्रालयले अधन अब भोधल यसको जवाफ आउने होला 
अब । ष्ट्रहजो एक जना मन्त्रीले फूलै क्या फूलको आाँखामा फूलै संसार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार 
भन्नुभाछ । भोधल पधन त्यस्तै होला फेरर कााँिा माननीयहरूको आाँखामा कााँिा हनेु भए, मन्त्रीका आाँखामा 
फूल हनेु भए अब । यस्तो हनेु भो यहााँ, यस्तो दोहोरी चल्ने भयो यहााँ । हामीले भन्या छौं ष्ट्रक योजना 
राम्रोधसत चल्न ुपर् यो, जनताले सधुबधा पाउन ुपर् यो अधन यस्तो यो खाधल केरे गोष्टी अध्ययन अथवा यो 
भम्रर् यो दधुनयााँभररको छ धन, यो यस्तो छु�ाएको यो नगनुास,् जनताको लगानी लगाउनसु ्अथवा जनताको 
उसमा आवश्यकमा खचा गरौँ भनेर हामीले भन्ने अब मन्त्रीहरूलाई त्यष्ट्रह ष्ट्रकन यधत ष्ट्रकचष्ट्रकच गयौं ष्ट्रकन 
यधत धतमीहरूले भन्यौ भनेर अब अधन यस्तो भन्न ेहाम्रा आखााँमा कााँिा छन,् उनीहरूको आाँखामा फूल । 
अब हामीले केही भन्नु भएन अब, उहााँहरूले कसरी कर्ाालीलाई सखुी र समषृ्ट्रि गराउन ुहनु्छ ? यो मा 
मन्त्रीज्यूहरूको हातमा छ । म यसमा धेरै बोल्न चाहान्न । हामी कधत बोल्ने ? जधत बोले पधन हाम्रो कुरा 
नसधुनने उहााँहरूले अब अजस्त नै देजख हामीले भनेका यहााँ यस्तो तपाईहरूले छु�ाछुटै गराएर ल्याउनसु ्यो 
तपाईहरूले खाधल यो अध्ययन, गोष्टी यस्तोमा नराख् नसु ्भनेर यसमा पधन त्यस्तै, ष्ट्रहजोकोमा पधन त्यस्तै, अब 
जधतओटा ष्ट्रकताब आए, भोधल भौधतक मन्त्रालयको आउाँछ ष्ट्रक अब भौधतकले अब के ल्याउछन ्त्यो हेनुाछ 
हामीले बााँकी । म त भन्छु, हामीले यो ष्ट्रकताब अको नल्याउने सम्मरी मान्नेवाला छैनौं । अको ष्ट्रकताब 
ल्याउन ुपछा । हाम्रो ष्ट्रवचारमा यो भएन यस्तो जष्ट्रहले धन माननीयले यहााँ छ योजना केरे रामघाट, मटेला 
भन्ने रैछ । म त रामघाट भनेपधछ फेरर रामघाटमा हाम्रो भेरी नदीबाट बता ी आउछ ष्ट्रक भने फेरर यसो 
तल हेरेँ मटेला ठााँठीकााँध, दैलेख भन्याछ । पष्ट्रहला म त अब बबाइको पधन बता ी बाल्न पाइने भो, 
रामघाटको पधन बता ी बाल्न पाउने भए भनेर खसुी पधन लाग्यो एकचोष्ट्रट । यसो हेदाा त दैलेख पो रैछ, 
ठााँठीकााँध अधन त्यष्ट्रह भएर अब यो भेरी बबई िाईभसानको कुरा पधन छ । अजस्तनै एउटा लामो जचठी पधन 
आइसकेको छ । यसको बारेमा अब अझैं पधन जनताहरूले त्यहााँको जनताहरूको माग के छ ? अझैं पधन 
आउाँछन होला त्यस्ता खालका पत्र जचठी मन्त्रीले एकदमै ध्यान ददनपुछा होला जस्तो लाग्छ मलाई र हाम्रा 
त्यहााँको जनताहरूको कधतको जग्गाहरू िबुानमा परेको छ अस्थायी लालपूजाा नभएको जग्गाहरू त्यो 
सकुुम्बासी त्यो जग्गाको के हो ? कस्तो हो ? त्यसको पधन यहााँ प्रस्टै गनुापने छ । यो भेरी िाईभसानको 
कुरा आउदाखेरर धसंचाई कधत कधतले पाए ? कधतले पाएन्न ? त्यसको बारेमा पधन हामीले त्यत्रो कायाक्रम 
गररम ्मन्त्रीज्यू आउन ुभो, प्रधानमन्त्रीज्यू आउन ुभो, त्यो कायाक्रममा हामीहरूले अब भन्याजस्तो उहााँबाट 
हामीले आश्वासन पाएनौं भनेर त्यहााँको जनताले एकदमै गनुासो गरेका छन ्। यो यो ष्ट्रकताबमा आको हुाँदा 
मैले यो राखें । यस्तो कुरा अझैं पधन यहााँ जनताहरूको हलु उठ्नेछ र प्रदेश सरकारले सभामखु महोदय, 
प्रदेश सरकारले र संघीय सरकारले यसमा ध्यान ददयोस ्भन्ने चाहान्छु हस्त धन्यवाद । जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह । यसपधछ माननीय श्री गोपाल शमाा तयार रहन ुहोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शशप्रप्रससाादद  धधससंंहहःः  माननीय सभामखुज्यू, अथा तथा योजना मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रम 
माननीय अथा मन्त्रीज्यूले यो पेश गनुाभएको कायाक्रमउपर मेरा आफ्ना केही धारर्ाहरू मैले संक्षेपमा राख् न 
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चाहन्छु । हाम्रो कर्ााली प्रदेशको आ.व. ०७६/७७ को वाष्ट्रर्ाक बजेटमा माननीय अथा मन्त्रीज्यूले 
ल्याउनभुएको कायाक्रममा आफ्नो प्रदेश आफै बनाऔ ंभन्न ेसोलोगन आएको छ । त्यसअनसुार बजेटको 
दफवार छलफल चधलरहेको छ । ३४ अबा बजेटलाई २१ अरबको पूाँजीगत र २३ अरबको चालगुत 
बजेटको शीर्ाक ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालयवाइजमा हामी छलफल गदै जााँदा ष्ट्रवशेर्गरी मैले २/३ वटा ठाउाँमा मैले 
यहााँ आफ्नो जोि र त्यसमा चाष्ट्रहाँ रेज गना चाहान्छु । अब यो पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रम १ अरब २० 
करोिलाई भौधतक ष्ट्रवशेर् पूवााधार ष्ट्रवशेर् कायाक्रमलाई हामीले धनवााचन क्षेत्र कोर् पूवााधार ष्ट्रवकास 
कायाक्रमको रूपमा लेखेर ल्याइनपुछा भन्न ेहाम्रो जोिदारसाँग हाम्रो कुरा हो । र अब यो कुरालाई अब 
जस्ताको तस्तै पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रम भनेर आयो । यसमा यो कुरा जक्लएर लेखेर आउाँदा राम्रो  
होला । यो माननीयले उठाएको कुरा अब यो नाजायज त नहोला दोस्रो कुरा अब यो अथा ष्ट्रवष्ट्रवध तथा 
न्याष्ट्रयक न्याष्ट्रयक चाष्ट्रहने यो उसमा चाष्ट्रहाँ शीर्ाकको तल सशता ष्ट्रवर्ेश अनदुान र समपूरक अनदुान ३ ओटा 
र बााँकी चाष्ट्रहाँ यो समानीकरर् यो ४ ओटा शीर्ाकमा मलाई अधलकधत के लाग्छ भन्दाखेरर यो योजना 
माननीयहरूले छान्न पाउन ुपछा । त्यो सशताको पधन र त्यो ष्ट्रवशेर् अनदुान पधन र त्यो समपूरक पधन अब 
यहााँ चाष्ट्रहाँ अब सशतामा ५० करोि, ष्ट्रवर्ेश अनदुानमा ३० करोि र समपूरकमा १ अरब छ र यो अब 
सशता अनदुानमा छान्न पाउन ुपर् यो रातो ष्ट्रकताबमा चाष्ट्रहने त्यो प्वाइन्टेट भएर आउनपुर् यो र ष्ट्रवर्शे अनदुान 
भनेको गररबीको धनरपेक्ष्य रेखामधुन परेका एकदम उत्पीधित पीछधिएको क्षते्रमा रहेका त्यो वगा र 
समदुायलाई उत्थान गने त्यो ष्ट्रवर्शे अनदुानको रूपमा आउने बजेट हो । र यसमा हामीले योजना छान्न ु
पाउन ुपछा । त्यसले पधन धनवााचन क्षेत्रलाई सन्तलुन गछा । हामीले यष्ट्रह बझुाछौं मैले यष्ट्रह बझुाछु । 
त्यसो हुाँदा समपरुकको कुरा आउाँछ समपूरकमा पधन हामीले अझ छान्न पाउन ुपछा अब समानीकरर्को 
कुरा गत सालको बजेटमा ४० करोि धथयो अष्ट्रहले िबल चाष्ट्रहने ८० करोि अथा मन्त्रालयले ष्ट्रवधनयोजन 
गरेर स्थानीयमा पठाइसष्ट्रकयो । त केका आधारमा पठाइयो स्थानीय तह केन्रीय संघको मातहतमा छ । 
त प्रदेशलाई स्वीकायाकै छैन । त केका आधारमा ददयो त्यसको कारर् माननीय अथा मन्त्रीज्यूले ददन ु
हनेुछ जचता बझु्दो कारर् यो म त्यसमा चाष्ट्रहने मैले जचता  बझु्या छैन र अब यो सावाभौम संसदलाई 
सभामखुज्यूमाफा त ् सन्तषु्ट्र� अथवा जचता बझु्दो जवाफ ददनहुनेुछ । र यो एक ष्ट्रकधसमले अब आधथाक 
अनशुासन ष्ट्रवता ीय अनशुासन र यो प्रदेशमा चाष्ट्रहाँ शसुासनलाई एउटा चाइने धसस्टममा ष्ट्रवधधमा एउटा 
प्रकृयामा ष्ट्रवकधसत गरेर यो हामीले तीनटा चाष्ट्रहाँ मतलब अब बजेट हामीले ष्ट्रवधनयोजन गररसक्यौं आ.व. 
०७४/०७५, ०७५/०७६ र ०७६/०७७ को बजेटमा आइपगु्दा अब अथा मन्त्रालयले ष्ट्रवर्ेश गरेर 
सशुासन र आधथाक ष्ट्रवता ीय अनशुासनलाई कायम गनाका धनधमता  भिाचार यहााँ चाष्ट्रहने मतलब अनाआश्यक 
चाइने धमधसयूज हनेु कुरालाई ष्ट्रवशेर् गरेर कन्रोल गनुापछा र उहााँले गनुा प्यो । यो अथा मन्त्रालयले 
गरेन¸ यो दृ�ान्त रारा खचाको यो अधनयधमतताको दृस्टान्तको जवाफ पधन आउनेछ । ष्ट्रकन कन्रोल गना 
सकेन ? ष्ट्रकन धनयन्त्रर् गना सकेन ? चाल ुघटाऔ ंर पूाँजी चाष्ट्रहने घटाउन ुपछा । जनजीष्ट्रवकाको कुरा हो¸ 
यो देशमा संघीय राज्य धनमाार् भइरहेको छ, जनजीष्ट्रवकालाई शीर्ा भागमा राखेर केन्र भागमा राखेर चाल ु
बजेटलाई घटाएर पूाँजीगत बजेटलाई ष्ट्रवकास धनमाार्मा चाष्ट्रहने मतलब केजन्रत गरौं र यसलाई 
कायाान्वयनमा धलएर जाऔीँ भन्ने हाम्रो माननीयहरूको धारर्ा हो मेरो पधन धारर्ा हो । र यो धारर्ालाई 
अवज्ञा गरेर आज जसरी चाइने मन्त्री ष्ट्रवर्यगत मन्त्रालयको मन्त्रीहरूले जवाफ ददने बेला धाकधम्की र 
रवाफको ष्ट्रहसाबले जवाफ ददनभुएको छ, त्यो जवाफमा हाम्रो सहमधत छैन । तपाईहरूले सधुार गरेर सं 
यलाई पररमाजजात गरेर ल्याउन ुहनेुछ अन्यथा फेरर पधन यो बजेट पास हनेु छैन । मेरो तफा बाट यधत कुरा 
भन्दै म धबदा हनु्छु, हस्त । धन्यवाद ! 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_64 

चाहन्छु । हाम्रो कर्ााली प्रदेशको आ.व. ०७६/७७ को वाष्ट्रर्ाक बजेटमा माननीय अथा मन्त्रीज्यूले 
ल्याउनभुएको कायाक्रममा आफ्नो प्रदेश आफै बनाऔ ंभन्न ेसोलोगन आएको छ । त्यसअनसुार बजेटको 
दफवार छलफल चधलरहेको छ । ३४ अबा बजेटलाई २१ अरबको पूाँजीगत र २३ अरबको चालगुत 
बजेटको शीर्ाक ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालयवाइजमा हामी छलफल गदै जााँदा ष्ट्रवशेर्गरी मैले २/३ वटा ठाउाँमा मैले 
यहााँ आफ्नो जोि र त्यसमा चाष्ट्रहाँ रेज गना चाहान्छु । अब यो पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रम १ अरब २० 
करोिलाई भौधतक ष्ट्रवशेर् पूवााधार ष्ट्रवशेर् कायाक्रमलाई हामीले धनवााचन क्षेत्र कोर् पूवााधार ष्ट्रवकास 
कायाक्रमको रूपमा लेखेर ल्याइनपुछा भन्न ेहाम्रो जोिदारसाँग हाम्रो कुरा हो । र अब यो कुरालाई अब 
जस्ताको तस्तै पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रम भनेर आयो । यसमा यो कुरा जक्लएर लेखेर आउाँदा राम्रो  
होला । यो माननीयले उठाएको कुरा अब यो नाजायज त नहोला दोस्रो कुरा अब यो अथा ष्ट्रवष्ट्रवध तथा 
न्याष्ट्रयक न्याष्ट्रयक चाष्ट्रहने यो उसमा चाष्ट्रहाँ शीर्ाकको तल सशता ष्ट्रवर्ेश अनदुान र समपूरक अनदुान ३ ओटा 
र बााँकी चाष्ट्रहाँ यो समानीकरर् यो ४ ओटा शीर्ाकमा मलाई अधलकधत के लाग्छ भन्दाखेरर यो योजना 
माननीयहरूले छान्न पाउन ुपछा । त्यो सशताको पधन र त्यो ष्ट्रवशेर् अनदुान पधन र त्यो समपूरक पधन अब 
यहााँ चाष्ट्रहाँ अब सशतामा ५० करोि, ष्ट्रवर्ेश अनदुानमा ३० करोि र समपूरकमा १ अरब छ र यो अब 
सशता अनदुानमा छान्न पाउन ुपर् यो रातो ष्ट्रकताबमा चाष्ट्रहने त्यो प्वाइन्टेट भएर आउनपुर् यो र ष्ट्रवर्शे अनदुान 
भनेको गररबीको धनरपेक्ष्य रेखामधुन परेका एकदम उत्पीधित पीछधिएको क्षते्रमा रहेका त्यो वगा र 
समदुायलाई उत्थान गने त्यो ष्ट्रवर्शे अनदुानको रूपमा आउने बजेट हो । र यसमा हामीले योजना छान्न ु
पाउन ुपछा । त्यसले पधन धनवााचन क्षेत्रलाई सन्तलुन गछा । हामीले यष्ट्रह बझुाछौं मैले यष्ट्रह बझुाछु । 
त्यसो हुाँदा समपरुकको कुरा आउाँछ समपूरकमा पधन हामीले अझ छान्न पाउन ुपछा अब समानीकरर्को 
कुरा गत सालको बजेटमा ४० करोि धथयो अष्ट्रहले िबल चाष्ट्रहने ८० करोि अथा मन्त्रालयले ष्ट्रवधनयोजन 
गरेर स्थानीयमा पठाइसष्ट्रकयो । त केका आधारमा पठाइयो स्थानीय तह केन्रीय संघको मातहतमा छ । 
त प्रदेशलाई स्वीकायाकै छैन । त केका आधारमा ददयो त्यसको कारर् माननीय अथा मन्त्रीज्यूले ददन ु
हनेुछ जचता बझु्दो कारर् यो म त्यसमा चाष्ट्रहने मैले जचता  बझु्या छैन र अब यो सावाभौम संसदलाई 
सभामखुज्यूमाफा त ् सन्तषु्ट्र� अथवा जचता बझु्दो जवाफ ददनहुनेुछ । र यो एक ष्ट्रकधसमले अब आधथाक 
अनशुासन ष्ट्रवता ीय अनशुासन र यो प्रदेशमा चाष्ट्रहाँ शसुासनलाई एउटा चाइने धसस्टममा ष्ट्रवधधमा एउटा 
प्रकृयामा ष्ट्रवकधसत गरेर यो हामीले तीनटा चाष्ट्रहाँ मतलब अब बजेट हामीले ष्ट्रवधनयोजन गररसक्यौं आ.व. 
०७४/०७५, ०७५/०७६ र ०७६/०७७ को बजेटमा आइपगु्दा अब अथा मन्त्रालयले ष्ट्रवर्ेश गरेर 
सशुासन र आधथाक ष्ट्रवता ीय अनशुासनलाई कायम गनाका धनधमता  भिाचार यहााँ चाष्ट्रहने मतलब अनाआश्यक 
चाइने धमधसयूज हनेु कुरालाई ष्ट्रवशेर् गरेर कन्रोल गनुापछा र उहााँले गनुा प्यो । यो अथा मन्त्रालयले 
गरेन¸ यो दृ�ान्त रारा खचाको यो अधनयधमतताको दृस्टान्तको जवाफ पधन आउनेछ । ष्ट्रकन कन्रोल गना 
सकेन ? ष्ट्रकन धनयन्त्रर् गना सकेन ? चाल ुघटाऔ ंर पूाँजी चाष्ट्रहने घटाउन ुपछा । जनजीष्ट्रवकाको कुरा हो¸ 
यो देशमा संघीय राज्य धनमाार् भइरहेको छ, जनजीष्ट्रवकालाई शीर्ा भागमा राखेर केन्र भागमा राखेर चाल ु
बजेटलाई घटाएर पूाँजीगत बजेटलाई ष्ट्रवकास धनमाार्मा चाष्ट्रहने मतलब केजन्रत गरौं र यसलाई 
कायाान्वयनमा धलएर जाऔीँ भन्ने हाम्रो माननीयहरूको धारर्ा हो मेरो पधन धारर्ा हो । र यो धारर्ालाई 
अवज्ञा गरेर आज जसरी चाइने मन्त्री ष्ट्रवर्यगत मन्त्रालयको मन्त्रीहरूले जवाफ ददने बेला धाकधम्की र 
रवाफको ष्ट्रहसाबले जवाफ ददनभुएको छ, त्यो जवाफमा हाम्रो सहमधत छैन । तपाईहरूले सधुार गरेर सं 
यलाई पररमाजजात गरेर ल्याउन ुहनेुछ अन्यथा फेरर पधन यो बजेट पास हनेु छैन । मेरो तफा बाट यधत कुरा 
भन्दै म धबदा हनु्छु, हस्त । धन्यवाद ! 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री गोपाल शमाा । यसपधछ माननीय श्री धमाराज रेग्मी । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगोोपपाालल  शशममााााःः  माननीय सभामखु महोदय, यो बजेटको केन्र भागमा रहेको आधथाक माधमला तथा 
योजना मन्त्रालयले सबभन्दा सानो पजुस्तका ल्याएर हाम्रो बीचमा प्रस्ततु भएको छ । सभामखु महोदय¸ 
मैले ष्ट्रहसाब गना नजानेको हुाँ वा अथा मन्त्रालय आफै ष्ट्रहसाबमा चकेुको हो मैले ९ करोि ७६ लाख ८८ 
हजारको बजेट अंकमा फरक परेको देखेको छु । आधथाक माधमला मन्त्रालयले अजघल्लो पटक बजेट 
बक्तव्यमा १२ करोि ८६ लाख ७० हजार आफ्नो मातहतको बजेट आफ्नो मातहतको बजेट सनुाएको 
धथयो हामीलाई र लेखेको पधन त्यष्ट्रह छ । तर यहााँ ३ करोि ९ लाख ८२ हजारको मातै्र रकम पेश 
गरेको छ । शीर्ाकमा आउदाखेरर यो मातै्र भेष्ट्रटन्छ । कुल रकम जस्तो अथा ष्ट्रवष्ट्रवध ष्ट्रवता ीय व्यवस्था 
स्थानीय तहको अलग अलग कुरा त्यो त ६ अरब १५ करोि २२ लाख ८० हजार अलग कुरा हो यो 
समग्र गदााखेरर ६ अरब २८ करोि ९ लाख ५० हजारको बजेट हनु्छ । तर यहााँ ६ अरब १८ करोि 
३२ लाख ६२ हजारको मातै्र बजेट पेश भएको छ । यसो गदाा आधथाक माधमला मन्त्रालय आफैमा यस्तो 
अवस्थामा छ भन्दाखेरर अरु मन्त्रालयहरू कस्तो होलान ्भन्ने कुरा सहजै अनमुान हनु्छ र हाम्रो अथाबाट 
हेदााखेरर ष्ट्रहजोसम्म जे आक्रोस व्यक्त भए त्यो आधथाक माधमला मन्त्रालय योजना मन्त्रालयको कारर्ले 
व्यक्त भएका छन ्भन्ने कुरा म भन्न चाहान्छु । हाम्रो प्रदेश सबैभन्दा अब्यवजस्थत र सबैभन्दा भरगोल 
अवस्था आधथाक माधमला मन्त्रालयको कारर्ले भइराखेको छ म भन्न चाहान्छु । सभामखु महोदय¸ 
बजेटमा धेरै छलफल जरुरी छैन ष्ट्रकनभने यजता  मातै्र पजुस्तका छ¸ यसमा पधन धेरै छलफल जरुरी छैन । 
मैले यसमा ष्ट्रटप्पर्ी मातै्र के गना चाहान्छु भने यहााँ पधन ताधलम, गोष्टी लगायतका धेरै कुरा झण्िै १ 
करोि¸ ३ करोिमध्येमा १ करोि झण्िै त्यसैमा व्यक्त भएको छ । हाम्रो आसय भनेको फजलु खचाबाट 
बच्ने अनावश्यक खचा प्रकृया घटाउने र पूाँजीगत खचा बढाउनेधतर नै हाम्रो माग हो । हामी त्यसैलाई नै 
केजन्रत गना चाहान्छौं । मैले यसमा धेरै ष्ट्रटप्पर्ी गरेन तर हाम्रो दृ�ान्त के छ भन्दा मलाई गत वर्ाको 
पधन बजेट वक्तव्य थाहा छ । आधथाक माधमला मन्त्रीज्यूको बजेट बक्तव्यमा के धथयो भन्दाखेरर असारमा 
आएर बजेट खचा गने प्रकृयालाई धनरुत्साष्ट्रहत गररनेछ भन्न ेत्यो भार्र्मा व्यक्त भएको धथयो तर सभामखु 
महोदय¸ आज पधन हामीले देजखराखेका छौं सम्झौता भइराखेका छन ् । असारको लास्टमा गइराछौं 
सम्झौताको प्रकृया अगाधि बष्ट्रढराछन ् रकमान्तरका प्रकृया अगाधि बष्ट्रढराछन ् । यो ष्ट्रवता ीय अनशुासन 
कसले कायम गनुापने हो सभामखु महोदय¸ कायाान्वयनको प्रकृया सबैभन्दा ष्ट्रवता ीय अनशुासन आधथाक 
माधमला मन्त्रालयबाट उल्लङघन भइरा´छ । आधथाक अनशुासन कायम गने मन्त्रालयले नै ष्ट्रवता ीय 
अनशुासनमा छैन भने अरु मन्त्रालय अनशुासनमा हनु्छन ्ष्ट्रक हुाँदैनन ्? योजना मन्त्रालय भनेको योजनालाई 
व्यवस्थापन गने¸ योजनालाई धनजित गने र योजनाको ष्ट्रहसाबले कर्ााली प्रदेशलाई समिृ गराउने योजनाको 
खाका तयार गने¸ त्यलाई गधतजशल बनाउने प्रकृयाको नेततृ्व गनुा पने हो । मलाई लाग्छ¸ यो आधथाक 
योजना मन्त्रालयले त्यसको नेततृ्व गना सकेको छैन¸ आशा छ यस्ता प्रकृयाहरूबाट योजना मन्त्रालयले 
अधलकधत अगाधि बढ्नेछ र समग्रमा बजेटलाई हामीले आशय गरेको ष्ट्रहसाबले चाल ुखचा घटाउने र 
पूाँजीगत खचा बढाएर कर्ााली आधथाक समषृ्ट्रिको यात्रालाई अगाधि बढाउनेछ भन्ने कुरा म राख् न चाहान्छु । 
धेरै भन्न ु छैन सभामखु महोदय¸ यी कुराहरूलाई ख्याल गदै खासगरी समग्रमा बजेटको नेततृ्व गने अथा 
मन्त्रालयले आफैले पधन आफ्नो बजेट समीक्षा गरोस ्। धन्यवाद ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री धमाराज रेग्मी । यसपधछ माननीय श्री यज्ञबहादरु धब.सी. तयार  
रहनहुोला । 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः  माननीय सभामखु महोदय¸ अथा मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यहरूमा  
संजक्षप्त ष्ट्रटप्पर्ी गना यहााँ उधभएको छु र यो अवसरको लाधग माननीय सभामखुज्यूप्रधत हाददाक आभार व्यक्त 
गदाछु । अथा मन्त्रालयको सानो पजुस्तका छ¸ सभामखु महोदय । सानो पजुस्तकामाधथ धेरै लामो छलफल 
गररराख् न ुपने छैन सभामखु महोदय । अथा मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यगत भएकोले स्वभाष्ट्रवक रूपमा बजेट धनमाार् 
प्रकृया¸ बजेट धनमाार् प्रकृया बजेट प्रर्ाली हामी जे बनाइराख्या छौं सभामखु महोदय । यो बजेट 
प्रर्ालीबाट हामी प्रदेशलाई ५ वर्ामा चाष्ट्रहाँ कुन ठाउाँमा लैजादै छौं सभामखु महोदय । यसको बारेमा अथा 
मन्त्रीज्यूसाँग केही प्रश्नहरू छन ्र अथामन्त्रीले आफ्नो मन्त्रालयको जवाफ ददने क्रममा यी प्रश्नहरूको उता र 
ददनपुछा सभामखु महोदय । बजेटमा हामीले के परम्परा बसाल्न खोज्याको हो सभामखु महोदय । 
माननीय अथामज्त्रीज्यूले अथामन्त्रालयले यो के परम्पराको सरुुवात गना थालेको हो¸ अष्ट्रहले त जस्थधत के छ 
भन्दाखेरर सभामखु महोदय¸ पसु्तक माग्यो पसु्तक आउाँछ मन्त्रालयबाट यो पसु्तक जचता  बझेुन अको 
ल्याएर आउनसु ् भने त्यो पसु्तक पधन आउाँछ सभामखु महोदय । पेज थप्न ु भन्यो पेज पधन थष्ट्रपन्छ 
सभामखु माहेदय । एउटै मन्त्रालयले दइुटा/तीनटा पसु्तक छापददन्छ । कधतपय ष्ट्रवर्यहरू पसु्तकमा 
आउछन ्कधतपय ष्ट्रवर्यहरू पेजमा आउाँछन ्सभामखु महोदय । जनु ष्ट्रकताब माग्यो त्यष्ट्रह ष्ट्रकताब आउाँछ 
सभामखु महोदय । जधत बेला माग्यो त्यधत बेला आउाँछ सभामखु महोदय । यो परम्परा के बसाल्न 
थालेको हो सभामखु महोदय¸ अथा मन्त्रालयले यो परम्परा के बसाल्न थालेको हो ? पधछल्ला सरकारहरूले 
भोधल यष्ट्रह धसकेर जाने हो । पधछल्ला सभाहरूले भोधल कसैले हेर् यो भने सभामखु महोदय¸ कोष्ट्रह ररसचा 
गने ५/१० वर्ापधछ आएछ र अथा मन्त्रालयको प्रदेशमा बजेट धनमाार्को चाष्ट्रहाँ परम्परा के रैछ यो चाष्ट्रहाँ 
तपाईको राईजेशन हेना थाल्यो भने सभामखु महोदय¸ योभन्दा ष्ट्रवजचत्र तजस्वर के आउने होला सभामखु 
महोदय । पसु्तकहरू प्रत्येक मन्त्रालयले बजेटमा यही तररकाले धनकाल्ने हो ष्ट्रक सभामखु महोदय । एउटै 
मन्त्रालयले दइुटा/तीनटा पसु्तकहरू धनकाल्ने हो ष्ट्रक यसको सार के हो भनेर भन्दाखेरर सभामखु महोदय¸ 
अथा मन्त्रालयले सैिाजन्तक रूपमा केही आधथाक मान्यताहरू छन ् र ती आधथाक मान्यताहरूबाट अथा 
मन्त्रालय र सरकार ष्ट्रवचधलत छ । त्यसो भो भने सभामखु महोदय¸ जल्ले माग्यो त्यो पसु्तक पाइन्छ¸ 
मलाई त के लाग्छ भने यो मैकामा बजेट माग्दाखेरर थप बजेट पधन आउाँछ ष्ट्रक उहााँहरूको धसधल� अरु 
बजेट बक्तव्यमा आको ष्ट्रवर्यमा भन्दा अरु रकम पधन थष्ट्रपन्छ ष्ट्रक सभामखु महोदय । यो मैले बढो 
अनौठो माधनराछु सभामखु महोदय । यो त नयााँ छ सबै ठाउाँ यो धसिान्त लाग ुगरेर गयो भनेपधछ यो 
चाष्ट्रहाँ त्यसबाट अथा व्यवस्था काहााँ पगु्छ होला । मैले यो ष्ट्रहसाबले के भने भने सभामखु महोदय¸ ५ 
वर्ामा यो बजेटको कायाान्वयन गररसकेपधछ आउने ररटन के हो चाष्ट्रहाँ¸ त्यो ररटेन के हो ? यसको बारेमा 
अथा मन्त्रालयले आफ्नो धभजन चाष्ट्रहाँ यहााँ राख् न ु पछा सभामखु महोदय । यसमा केही भई पररआउने 
पूाँजीगत र ष्ट्रवता ीय व्यवस्थापन अन्तगात पूवााधार ष्ट्रवर्ेश कायाक्रमहरू भन्दा तल सभामखु महोदय । भेरी 
बबई िाईभसान भेरी बबई िाईभसान ड्याम जगदलु्ला¸ रामघाट मटेला लगायतका प्रोजेक्टहरू चाष्ट्रहाँ ऊजाा 
मन्त्रालयमा रहनपुने हो सभामखु महोदय । ऊजााको काम चाष्ट्रहाँ मेरो ष्ट्रवचारमा भौधतक मन्त्रालयले ऊजाा 
सेक्टर हेछा होला सभामखु महोदय । यी अथा मन्त्रालयहरूमा रहनपुने ष्ट्रवर्य यसको जजस्टष्ट्रफकेशन के हो 
ष्ट्रवद्मतु धनमाार्साँग सम्बन्धी ष्ट्रवर्य के हो भने यो चाष्ट्रहाँ ऊजाा हेने मन्त्रालयमा ददनपुछा सभामखु महोदय । 
यसको जजस्टष्ट्रफकेशन माननीय अथा मन्त्रीज्यूले गनुाहोला । यस कारर्ले अथा मन्त्रालयमा या त एउटा 
अको अनौठो मैले यो चोष्ट्रटको बजेटमा के देख्यछु सभामखु महोदय भने पधछ राख् न चाष्ट्रहाँ ठाउाँमा राख् ने¸ 
खलुाउदा चाष्ट्रहाँ पधछ त्यो फलानालाई ददने हो । अष्ट्रहलै ददए के हनु्छ सभामखु महोदय सम्बजन्धत 
मन्त्रालयलाई अष्ट्रहले पठाईददए के हनु्छ ष्ट्रकन भने यही पसु्तक यो तपाईले पधछ फलाना ठाउाँमा पठाउने 
हो भनेर भन्न सक्नहुनु्छ भने त्यो अष्ट्रहले पठाइददए के हनु्छ भने भने त्यसको पछाधि यसैमा छ सभामखु 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः  माननीय सभामखु महोदय¸ अथा मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यहरूमा  
संजक्षप्त ष्ट्रटप्पर्ी गना यहााँ उधभएको छु र यो अवसरको लाधग माननीय सभामखुज्यूप्रधत हाददाक आभार व्यक्त 
गदाछु । अथा मन्त्रालयको सानो पजुस्तका छ¸ सभामखु महोदय । सानो पजुस्तकामाधथ धेरै लामो छलफल 
गररराख् न ुपने छैन सभामखु महोदय । अथा मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यगत भएकोले स्वभाष्ट्रवक रूपमा बजेट धनमाार् 
प्रकृया¸ बजेट धनमाार् प्रकृया बजेट प्रर्ाली हामी जे बनाइराख्या छौं सभामखु महोदय । यो बजेट 
प्रर्ालीबाट हामी प्रदेशलाई ५ वर्ामा चाष्ट्रहाँ कुन ठाउाँमा लैजादै छौं सभामखु महोदय । यसको बारेमा अथा 
मन्त्रीज्यूसाँग केही प्रश्नहरू छन ्र अथामन्त्रीले आफ्नो मन्त्रालयको जवाफ ददने क्रममा यी प्रश्नहरूको उता र 
ददनपुछा सभामखु महोदय । बजेटमा हामीले के परम्परा बसाल्न खोज्याको हो सभामखु महोदय । 
माननीय अथामज्त्रीज्यूले अथामन्त्रालयले यो के परम्पराको सरुुवात गना थालेको हो¸ अष्ट्रहले त जस्थधत के छ 
भन्दाखेरर सभामखु महोदय¸ पसु्तक माग्यो पसु्तक आउाँछ मन्त्रालयबाट यो पसु्तक जचता  बझेुन अको 
ल्याएर आउनसु ् भने त्यो पसु्तक पधन आउाँछ सभामखु महोदय । पेज थप्न ु भन्यो पेज पधन थष्ट्रपन्छ 
सभामखु माहेदय । एउटै मन्त्रालयले दइुटा/तीनटा पसु्तक छापददन्छ । कधतपय ष्ट्रवर्यहरू पसु्तकमा 
आउछन ्कधतपय ष्ट्रवर्यहरू पेजमा आउाँछन ्सभामखु महोदय । जनु ष्ट्रकताब माग्यो त्यष्ट्रह ष्ट्रकताब आउाँछ 
सभामखु महोदय । जधत बेला माग्यो त्यधत बेला आउाँछ सभामखु महोदय । यो परम्परा के बसाल्न 
थालेको हो सभामखु महोदय¸ अथा मन्त्रालयले यो परम्परा के बसाल्न थालेको हो ? पधछल्ला सरकारहरूले 
भोधल यष्ट्रह धसकेर जाने हो । पधछल्ला सभाहरूले भोधल कसैले हेर् यो भने सभामखु महोदय¸ कोष्ट्रह ररसचा 
गने ५/१० वर्ापधछ आएछ र अथा मन्त्रालयको प्रदेशमा बजेट धनमाार्को चाष्ट्रहाँ परम्परा के रैछ यो चाष्ट्रहाँ 
तपाईको राईजेशन हेना थाल्यो भने सभामखु महोदय¸ योभन्दा ष्ट्रवजचत्र तजस्वर के आउने होला सभामखु 
महोदय । पसु्तकहरू प्रत्येक मन्त्रालयले बजेटमा यही तररकाले धनकाल्ने हो ष्ट्रक सभामखु महोदय । एउटै 
मन्त्रालयले दइुटा/तीनटा पसु्तकहरू धनकाल्ने हो ष्ट्रक यसको सार के हो भनेर भन्दाखेरर सभामखु महोदय¸ 
अथा मन्त्रालयले सैिाजन्तक रूपमा केही आधथाक मान्यताहरू छन ् र ती आधथाक मान्यताहरूबाट अथा 
मन्त्रालय र सरकार ष्ट्रवचधलत छ । त्यसो भो भने सभामखु महोदय¸ जल्ले माग्यो त्यो पसु्तक पाइन्छ¸ 
मलाई त के लाग्छ भने यो मैकामा बजेट माग्दाखेरर थप बजेट पधन आउाँछ ष्ट्रक उहााँहरूको धसधल� अरु 
बजेट बक्तव्यमा आको ष्ट्रवर्यमा भन्दा अरु रकम पधन थष्ट्रपन्छ ष्ट्रक सभामखु महोदय । यो मैले बढो 
अनौठो माधनराछु सभामखु महोदय । यो त नयााँ छ सबै ठाउाँ यो धसिान्त लाग ुगरेर गयो भनेपधछ यो 
चाष्ट्रहाँ त्यसबाट अथा व्यवस्था काहााँ पगु्छ होला । मैले यो ष्ट्रहसाबले के भने भने सभामखु महोदय¸ ५ 
वर्ामा यो बजेटको कायाान्वयन गररसकेपधछ आउने ररटन के हो चाष्ट्रहाँ¸ त्यो ररटेन के हो ? यसको बारेमा 
अथा मन्त्रालयले आफ्नो धभजन चाष्ट्रहाँ यहााँ राख् न ु पछा सभामखु महोदय । यसमा केही भई पररआउने 
पूाँजीगत र ष्ट्रवता ीय व्यवस्थापन अन्तगात पूवााधार ष्ट्रवर्ेश कायाक्रमहरू भन्दा तल सभामखु महोदय । भेरी 
बबई िाईभसान भेरी बबई िाईभसान ड्याम जगदलु्ला¸ रामघाट मटेला लगायतका प्रोजेक्टहरू चाष्ट्रहाँ ऊजाा 
मन्त्रालयमा रहनपुने हो सभामखु महोदय । ऊजााको काम चाष्ट्रहाँ मेरो ष्ट्रवचारमा भौधतक मन्त्रालयले ऊजाा 
सेक्टर हेछा होला सभामखु महोदय । यी अथा मन्त्रालयहरूमा रहनपुने ष्ट्रवर्य यसको जजस्टष्ट्रफकेशन के हो 
ष्ट्रवद्मतु धनमाार्साँग सम्बन्धी ष्ट्रवर्य के हो भने यो चाष्ट्रहाँ ऊजाा हेने मन्त्रालयमा ददनपुछा सभामखु महोदय । 
यसको जजस्टष्ट्रफकेशन माननीय अथा मन्त्रीज्यूले गनुाहोला । यस कारर्ले अथा मन्त्रालयमा या त एउटा 
अको अनौठो मैले यो चोष्ट्रटको बजेटमा के देख्यछु सभामखु महोदय भने पधछ राख् न चाष्ट्रहाँ ठाउाँमा राख् ने¸ 
खलुाउदा चाष्ट्रहाँ पधछ त्यो फलानालाई ददने हो । अष्ट्रहलै ददए के हनु्छ सभामखु महोदय सम्बजन्धत 
मन्त्रालयलाई अष्ट्रहले पठाईददए के हनु्छ ष्ट्रकन भने यही पसु्तक यो तपाईले पधछ फलाना ठाउाँमा पठाउने 
हो भनेर भन्न सक्नहुनु्छ भने त्यो अष्ट्रहले पठाइददए के हनु्छ भने भने त्यसको पछाधि यसैमा छ सभामखु 
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महोदय । समस्या यसैमा छ । त्यो पधछ पठाउदा चाष्ट्रहाँ यसमा अरु अधतररक्त ष्ट्रवर्यहरू उठ्छन ्सभामखु 
महोदय । त्यसकारर्ले पधछको लाधग पधन छलफल गना यो राजखराख् ने योजनाबि रूपमा यो आउाँछ 
सभामखु महोदय । सामान्य धसिान्त यसको के होला भने अथा मन्त्रालयलाई बजेटको चापी अथा 
मन्त्रालयसाँग हनेु हो र त्यो लग चाष्ट्रहाँ अथा मन्त्रालयले अजघ प्रश्न उठा्यो अथा मन्त्रालयले राजखराख् ने यता 
त समस्या के भो भने अरु ६ ओटा मन्त्रालयसाँग पधन नक्कली चापी छन ्सभामखु महोदय । उले आफ्नो 
चापी खोल्छ¸ आफ्नो बजेटमा चाष्ट्रहाँ थप्छ¸ त्यसपधछ चाष्ट्रहाँ माननीय सभामखुज्यू त्यसपधछ त्यो ष्ट्रवर्य 
सम्बजन्धत मन्त्रीले मानौं ष्ट्रक त्यो चाष्ट्रहाँ प्रदेशको अथा मन्त्रीले जस्तै चाष्ट्रहाँ रोस्टममा उधभने र बजेटको 
ष्ट्रवर्यमा यधत कुराहरू ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब गरौंला यधत कुराहरू बााँिौंला भनेर ददइसकेपधछ यो चापी अथा 
मन्त्रालयमा हनेु र अरु नक्कली चापीहरू सबै मन्त्रालयमा हनेु ष्ट्रवर्य चाष्ट्रहाँ िरलाग्दो ष्ट्रवर्य छ । अको 
एउटा ष्ट्रवर्य के छ भन्दाखेररमा सभामखु महोदय फाइनाइनधसयल धिधसष्ट्रपधल�को बारेमा जधत प्रश्नहरू उयो 
तीनचार ओटा ष्ट्रवर्य चाष्ट्रहाँ स्वभाष्ट्रवक रूपमा यसका इजन्िकेटर छन ्। गिु गभानेन्स हामीले यो १ वर्ामा 
िेढ वर्ामा १७/१८ मष्ट्रहनामा यो कायम गना सक्यौं ष्ट्रक सकेनौं क्रप्सन कन्रोल खासगरी भ्रिाचार 
धनयन्त्रर्मा चाष्ट्रहाँ अथा मन्त्रालयले यसको अगवुाई कजता को गर् यो फाइनाइनधसयल कन्रोल सबै मन्त्रालयको 
चाष्ट्रहाँ आधथाक धनयन्त्रर् अथा मन्त्रालयले कजता को आधथाक धनयन्त्रर् जस्तो सपुररवेक्षर्हरू यो १ वर्ामा गर् यो 
सभामखु महोदय । रान्सपरेन्सी पारदशी चाष्ट्रहाँ पारदजशाता चाष्ट्रहाँ सरकारले कधत गर् यो भन्ने प्रश्नहरू जष्ट्रहले 
पधन यो आधथाक अनशुासनको चाष्ट्रहाँ इजण्िकेटर हनु्छ सभामखु महोदय । रान्सफरेन्सी चाष्ट्रहाँ कधत छ 
भन्दाखेरर सरकारी कागजातहरू भेष्ट्रटदैनन ्सभामखु महोदय । पारदजशाताको बारेमा िेमोके्रसीमा रुल अफ 
ल को प्रश्न बढी उठ्छ सभामखु महोदय । संसदीय सधमधतहरूले मागेका कागजातहरू सरकारले परु् याउन 
नसक्ने अवस्था त्यो अत्यन्तै िरलाग्दो अवस्था हो सभमखु महोदय पारदशीताको ष्ट्रहसाबले सरकार चाष्ट्रहाँ 
यधत अपारदशी हनेु हो सरकारले पधन सूचना लकुाउने हो भने सरकारले पधन समाग्रीहरू लकुाउने हो भने 
सरकारले पधन चाष्ट्रहाँ लकुाएर काम गने हो भने तपाईको अपारदजशाता हनु सक्दैन सभामखु महोदय । त्यस 
कारर्ले अथा मन्त्रालयले यो पारदजशाताका सन्दभामा के गरेको छ र सरकारका अ�हरू¸ धनकायहरू र 
संरचनाहरूमा आधथाक अनशुासनका सन्दभामा अथा मन्त्रालयको धनयन्त्रर् छ ष्ट्रक छैन सभामखु महोदय । 
यदद अथा मन्त्रालयको धनयन्त्रर् छ भने पधछ सभामखु महोदय यी कुराहरू चाष्ट्रहाँ करेक्शन हनुपुछा र यसको 
कधमटमेन्ट चाष्ट्रहाँ अथा मन्त्रालयले गनुा पछा सभामखु महोदय । संगै असारे ष्ट्रवकासहरू र चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास 
खाने प्रर्ालीको बारेमा जोितोिले कर्ाालीमा कुरा उया छ सभमखु महोदय । यो रोस्टममा मैले केही 
समय अगाधि भनेको धथएाँ सभामखु महोदय । मैले सरकारको ध्यानाका र्र् गराएको धथएाँ । कर्ाालीमा यष्ट्रह 
ढ�ले कधमशन बढेर जाने हो भने कधमशन सम्बन्धी कानून चाष्ट्रहयो भनेर मैले यो मञ्चमा चाष्ट्रहाँ पष्ट्रहले 
बोलेको धथएाँ । मैले यहााँ आफ्नो भनाई राख् ने क्रममा सरकारको ध्यानाका र्र् गराएको धथएाँ म मेरो त्यो 
भनाईलाई फेरर दोहोर् याउदै सभामखु महोदय म के कुरामा जोि ददन चाहान्छु भने दइुटै मोिलहरू 
असफल भएको हो खासगरी चाष्ट्रहाँ टेन्िरर� र चाष्ट्रहाँ सभामखु महोदय । उपोभोक्ता प्रर्ाली छन ्अथाात 
सावाजधनक खररद ऐनका चाष्ट्रहाँ बजेट कायाान्वयन गना यो दईुटा चाष्ट्रहाँ कम्पोनेन्टहरू फेल भएको हो । 
सरकारलाई यो महशसु छ ष्ट्रक छैन बजेट प्रर्ालीसाँग केही कानूनहरू यले ररभाईज गरेर जानपुछा त्यो 
कानूनहरू ररभाईज गदाा प्रदेशको सावाजधनक खररद ऐनको बारेमा अथा मन्त्रालयको स्टाटस के हो ? 
सभामखु महोदय । प्रदेशको सावाजधनक खररद ऐनमा यी कम्पोनेन्टहरूलाई कसरी धलएर जाने हो यसमा 
अथा मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत कुनै पधन िकुमेन्टमा यहााँ प्रस्ततु गदाा िकुमेन्टहरूमा यो पाइाँदैन । प्रस्ततु 
बजेट पधन यष्ट्रह प्रचधलत सावाजधनक खररदको आधारमा धलएर जाने र प्रस्ततु बजेटहरू पधन यष्ट्रह ठेक्का 
प्रर्ाली र उपभोक्क्ता प्रर्ालीबाट धलएर जाने र प्रस्ततु बजेट पधन यही ष्ट्रवकास खाने परम्पराबाट जाने हो 
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भने सभामखु महोदय । यसको १ वर्ा पधछ फेरर हामीले छलफल गदााखेरर आधथाक अनशुासनको भयङ्कर 
ठूलो मात्रामा चाष्ट्रहाँ दरुूपयोग हनेु मैले चाष्ट्रहाँ देख्याछु सभामखु महोदय । मैले धनश्कर्ामा सारमा मैले के 
भने भने बजेटलाई अथा मन्त्रालयले अथा मन्त्रीज्यूले जवाफ ददनहुनु्छ यो दददा फाइनाइनधसयल  
कन्रोल फाइनाइनधसयल धिधसष्ट्रपधलयन अथा मन्त्रालयको छ ष्ट्रक छैन भन्ने बारेमा उहााँले यसमा स्प�ीकरर् 
ददनपुछा । उहााँले यसमा जवाफ ददनपुछा यो न्याष्ट्रयक ष्ट्रफताा भनेको के हो ? सभामखु महोदय । मैले यो 
कुरा बझु्याछैन सम्भवत: अथा मन्त्रीज्यूले यहााँ यो ष्ट्रवर्यमा न्याष्ट्रयक ष्ट्रफतााको बारेमा उहााँले ष्ट्रटप्पर्ी 
गनुापनेछ । र स्थानीय तहलाई ददने जनु अनदुान छ सभामखु महोदय म पहेंलो बता ीको हेरेर म 
धनश्कर्ाधतर गएाँ । स्थानीय तहलाई ददने जनु अनदुान छ¸ त्यो चाष्ट्रहाँ प्रदेशको प्रदेशले गरेको चाष्ट्रहाँ गोष्टीमा 
केही उहााँले कधमटमेन्ट गरेर हो ष्ट्रक सभामखु महोदय । संसदले यो ष्ट्रवर्यमा प्रश्न गना पाउनपुछा संसदले 
यो ष्ट्रवर्य करेक्शन गना पाउन ु पछा सभामखु महोदय । प्रदेश समन्वयबाट त चाष्ट्रहाँ हामीले गरेको 
कधमटमेन्टको आधारमा संसदलाई बजेट बनाइददने अथवा अनदुान थप ददने पने चाष्ट्रहाँ त्यो बाध्यता 
संसदलाई पदैन सभामखु महोदय । त्यसकारर्ले मैले यधत कुरा राखेर समग्र सबै मन्त्रालयमाधथ उठेका 
प्रश्नहरूको सरकारका सबै धनकायमाधथ उठेका आधथाक अनशुासन जन्य प्रश्नहरूको एक मसु्ट जवाफ ददने 
गरी माननीय अथा मन्त्रीज्यूले यसको जवाफ ददनपुछा त्यो नहुाँदासम्म चाष्ट्रहाँ आधथाक अनशुासनको योभन्दा 
बढी धज्जी उड्छ त्यसकारर्ले मैले यधत कुराहरूमा मेरो कन्सना राखेँ । धेरै धेरै धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री यज्ञबहादरु धब.सी. । यसपधछ माननीय श्री ष्ट्रवन्दमान धब� तयार रहनहुोला। 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययज्ञज्ञबबहहााददुरुर  धधबब..ससीी..::    सभामखु महोदय¸ आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक 
ष्ट्रवकास कायाक्रमको आज छलफलमा भाग धलन उपजस्थत भएको छु । सभामखु महोदय¸ जनु  
आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय यो कर्ााली प्रदेशकै मेरुदण्िको रूपमा रहेको मन्त्रालय हो सभामखु 
महोदय । जब यो आधथाक मन्त्रालयले आधथाक अनशुासनका कुराहरूमा अगाधि बढ्न सक्दैन¸ तबसम्म 
हामीले कर्ााली प्रदेशका १७ लाख जनताहरूलाई समषृ्ट्रिशाली अथवा सखुी कर्ाालीबासी बनाउन  
सक्दैनौं । त्यो भएर सभामखु महोदय म चाष्ट्रहाँ जनु वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रमको केही बुाँदाहरूमा सभामखु 
महोदय माफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारको तथा अथा मन्त्रालयको ध्यानाका र्र् गराउन चाहान्छु । ष्ट्रवर्शे 
गररकन आज हामी कर्ााली प्रदेशकै लाधग कर्ााली प्रदेशको अनहुार बदल्नका लाधग जनु कर्ााली प्रदेशका 
जनताले हामीलाई यो सम्माधनत सदनमा जजम्मेवारी ददएर पठाएका छन ्। आज त्यष्ट्रह जजम्मेवारीअनसुार 
यस गररमामय सदनका सांसदज्यूहरूले आफ्ना कुराहरूमाफा त ्जनताका आधारभतू आवश्यकतालाई यहााँ 
प्रस्ट्याउन ुभएको छ । ष्ट्रवर्शे गररकन आधथाक अनशुासनष्ट्रवना हामी अगाधि बढ्न सक्दैनौं सभामखु महोदय 
र हाम्रो प्रदेशमा ७ ओटा मन्त्रालयहरू छ र आधथाक मन्त्रालय अन्तगात ६ अन्य मन्त्रालयहरू छन ्। 
अन्य मन्त्रालयहरूलाई अजख्तयारीष्ट्रवना आधथाक अनशुासनको पाटोमा अथवा कायाान्वयनको पाटोमा धतनी 
मन्त्रालयहरू अगाधि बढ्न सक्दैनन ् सभामखु महोदय । ष्ट्रवर्शे गररकन आधथाक पारदशीता¸ ष्ट्रवता ीय 
अनशुासन मखु्य गररकन अथा मन्त्रालयले अन्तगात नै हो । त्यसो भएर जनु अथा मन्त्रालयले यो जनु 
वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास ०७६/७७ को पेश गरररहेको छ । जलष्ट्रवद्मतुकै बारेमा यहााँ प्रस्ट पूवावक्ता माननीयले 
भधनसक्न ुभाछ । यो अधधकार अन्य मन्त्रालय अथवा पूवााधार ष्ट्रवकास योजना मन्त्रालय अन्तगातको तर 
चाष्ट्रहाँ अथा मन्त्रालयले आधथाक अनशुासन अनसुार त्यो योजनालाई लाग्ने बजेट र खचा ष्ट्रवधनयोजजत गने र 
साथै सम्बजन्धत मन्त्रालयलाई पठाउने ष्ट्रवर्य हो जस्तो मलाई लाग्दछ र ष्ट्रवर्ेश गररकन यहााँ चाल ुखचाको 
र पूाँजीगत खचामा जनु सरकारले चाल ुखचालाई कम गरेर पूाँजीगत खचालाई बढाएर कर्ााली प्रदेशका 
ष्ट्रवधभन्न योजनाहरूलाई रतु गधतमा अगाधि बढाएर लैजान ुपछा भन्ने यो गररमामय सदनको धनर्ाय हो अथवा 
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भने सभामखु महोदय । यसको १ वर्ा पधछ फेरर हामीले छलफल गदााखेरर आधथाक अनशुासनको भयङ्कर 
ठूलो मात्रामा चाष्ट्रहाँ दरुूपयोग हनेु मैले चाष्ट्रहाँ देख्याछु सभामखु महोदय । मैले धनश्कर्ामा सारमा मैले के 
भने भने बजेटलाई अथा मन्त्रालयले अथा मन्त्रीज्यूले जवाफ ददनहुनु्छ यो दददा फाइनाइनधसयल  
कन्रोल फाइनाइनधसयल धिधसष्ट्रपधलयन अथा मन्त्रालयको छ ष्ट्रक छैन भन्ने बारेमा उहााँले यसमा स्प�ीकरर् 
ददनपुछा । उहााँले यसमा जवाफ ददनपुछा यो न्याष्ट्रयक ष्ट्रफताा भनेको के हो ? सभामखु महोदय । मैले यो 
कुरा बझु्याछैन सम्भवत: अथा मन्त्रीज्यूले यहााँ यो ष्ट्रवर्यमा न्याष्ट्रयक ष्ट्रफतााको बारेमा उहााँले ष्ट्रटप्पर्ी 
गनुापनेछ । र स्थानीय तहलाई ददने जनु अनदुान छ सभामखु महोदय म पहेंलो बता ीको हेरेर म 
धनश्कर्ाधतर गएाँ । स्थानीय तहलाई ददने जनु अनदुान छ¸ त्यो चाष्ट्रहाँ प्रदेशको प्रदेशले गरेको चाष्ट्रहाँ गोष्टीमा 
केही उहााँले कधमटमेन्ट गरेर हो ष्ट्रक सभामखु महोदय । संसदले यो ष्ट्रवर्यमा प्रश्न गना पाउनपुछा संसदले 
यो ष्ट्रवर्य करेक्शन गना पाउन ु पछा सभामखु महोदय । प्रदेश समन्वयबाट त चाष्ट्रहाँ हामीले गरेको 
कधमटमेन्टको आधारमा संसदलाई बजेट बनाइददने अथवा अनदुान थप ददने पने चाष्ट्रहाँ त्यो बाध्यता 
संसदलाई पदैन सभामखु महोदय । त्यसकारर्ले मैले यधत कुरा राखेर समग्र सबै मन्त्रालयमाधथ उठेका 
प्रश्नहरूको सरकारका सबै धनकायमाधथ उठेका आधथाक अनशुासन जन्य प्रश्नहरूको एक मसु्ट जवाफ ददने 
गरी माननीय अथा मन्त्रीज्यूले यसको जवाफ ददनपुछा त्यो नहुाँदासम्म चाष्ट्रहाँ आधथाक अनशुासनको योभन्दा 
बढी धज्जी उड्छ त्यसकारर्ले मैले यधत कुराहरूमा मेरो कन्सना राखेँ । धेरै धेरै धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री यज्ञबहादरु धब.सी. । यसपधछ माननीय श्री ष्ट्रवन्दमान धब� तयार रहनहुोला। 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययज्ञज्ञबबहहााददुरुर  धधबब..ससीी..::    सभामखु महोदय¸ आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक 
ष्ट्रवकास कायाक्रमको आज छलफलमा भाग धलन उपजस्थत भएको छु । सभामखु महोदय¸ जनु  
आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय यो कर्ााली प्रदेशकै मेरुदण्िको रूपमा रहेको मन्त्रालय हो सभामखु 
महोदय । जब यो आधथाक मन्त्रालयले आधथाक अनशुासनका कुराहरूमा अगाधि बढ्न सक्दैन¸ तबसम्म 
हामीले कर्ााली प्रदेशका १७ लाख जनताहरूलाई समषृ्ट्रिशाली अथवा सखुी कर्ाालीबासी बनाउन  
सक्दैनौं । त्यो भएर सभामखु महोदय म चाष्ट्रहाँ जनु वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रमको केही बुाँदाहरूमा सभामखु 
महोदय माफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारको तथा अथा मन्त्रालयको ध्यानाका र्र् गराउन चाहान्छु । ष्ट्रवर्शे 
गररकन आज हामी कर्ााली प्रदेशकै लाधग कर्ााली प्रदेशको अनहुार बदल्नका लाधग जनु कर्ााली प्रदेशका 
जनताले हामीलाई यो सम्माधनत सदनमा जजम्मेवारी ददएर पठाएका छन ्। आज त्यष्ट्रह जजम्मेवारीअनसुार 
यस गररमामय सदनका सांसदज्यूहरूले आफ्ना कुराहरूमाफा त ्जनताका आधारभतू आवश्यकतालाई यहााँ 
प्रस्ट्याउन ुभएको छ । ष्ट्रवर्शे गररकन आधथाक अनशुासनष्ट्रवना हामी अगाधि बढ्न सक्दैनौं सभामखु महोदय 
र हाम्रो प्रदेशमा ७ ओटा मन्त्रालयहरू छ र आधथाक मन्त्रालय अन्तगात ६ अन्य मन्त्रालयहरू छन ्। 
अन्य मन्त्रालयहरूलाई अजख्तयारीष्ट्रवना आधथाक अनशुासनको पाटोमा अथवा कायाान्वयनको पाटोमा धतनी 
मन्त्रालयहरू अगाधि बढ्न सक्दैनन ् सभामखु महोदय । ष्ट्रवर्शे गररकन आधथाक पारदशीता¸ ष्ट्रवता ीय 
अनशुासन मखु्य गररकन अथा मन्त्रालयले अन्तगात नै हो । त्यसो भएर जनु अथा मन्त्रालयले यो जनु 
वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास ०७६/७७ को पेश गरररहेको छ । जलष्ट्रवद्मतुकै बारेमा यहााँ प्रस्ट पूवावक्ता माननीयले 
भधनसक्न ुभाछ । यो अधधकार अन्य मन्त्रालय अथवा पूवााधार ष्ट्रवकास योजना मन्त्रालय अन्तगातको तर 
चाष्ट्रहाँ अथा मन्त्रालयले आधथाक अनशुासन अनसुार त्यो योजनालाई लाग्ने बजेट र खचा ष्ट्रवधनयोजजत गने र 
साथै सम्बजन्धत मन्त्रालयलाई पठाउने ष्ट्रवर्य हो जस्तो मलाई लाग्दछ र ष्ट्रवर्ेश गररकन यहााँ चाल ुखचाको 
र पूाँजीगत खचामा जनु सरकारले चाल ुखचालाई कम गरेर पूाँजीगत खचालाई बढाएर कर्ााली प्रदेशका 
ष्ट्रवधभन्न योजनाहरूलाई रतु गधतमा अगाधि बढाएर लैजान ुपछा भन्ने यो गररमामय सदनको धनर्ाय हो अथवा 
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गररमामय सदनका माननीय संसदज्यूहरूको आवाज हो सभामखु महोदय । जस्तो योजना आयोगले यो 
कर्ााली प्रदेशको योजना आयोगले कर्ााली प्रदेशका १० वटै जजल्लाका सम्पूर्ा योजनाहरूलाई अनसुन्धान 
गरेर परीक्षर् गरेर अनगुमन गरेर वास्तष्ट्रवक प्रथाधमकताको आधारमा कर्ााली प्रदेशका योजनाहरू बजेट 
ष्ट्रवधनयोजन गनुापने हो सभामखु महोदय । हामीले जनु बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेका छौं आफ्नो हचवुाको तालमा 
आफ्नै मनोपली ढ�बाट हामीले चाष्ट्रहाँ वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रमहरू अगाधि बढाएर ल्याएका छौं सभामखु 
महोदय । यसमानेमा यस गररमामय सदनका सांसदज्यूहरूले अब यो कर्ााली प्रदेशलाई सम्पन्नशाली 
बनाउनका लाधग आफ्ना रायहरू सजुावहरू यो रोस्टमबाट प्रस्ततु गदाा माननीय मन्त्रीज्यूहरूले जवाफ दददा 
आज सदन र मन्त्रालय प्रधतधनधधज्यूहरूको वीचको दोहोरी चाष्ट्रहाँ चधलरहेको अवस्था छ सभामखु महोदय । 
यो तररकाले आज यो सम्माधनत सदनको प्रधत उता रदायी छ ष्ट्रक छैन कर्ााली प्रदेशको सरकार त्यसो भएर 
आजखर म यहााँ सभामखु महोदयमाफा त ्केष्ट्रह कुराहरू राख् न चाहान्छु जो स्थानीय तहमा जाने सशता अनदुान 
होस ् ष्ट्रवर्ेश अनदुान समपूरक अनदुान र समानीकरर् अनदुान जनु स्थानीय तहमा जाने हो ७९ वटै 
स्थानीय तहमा समावेशीताको आधार समानताको आधारमा सन्तलुन भएर जानपुछा भन्ने मेरो भनाई छ 
सभामखु महोदय । जनु भेरी बबई ड्राईभासनका कुराहरू जो छ । भेरी ड्राईभासन बबई ड्राईभासन अन्तगात 
पने जनु जनताका जग्गाजधमनहरूको क्षधत अथवा मआुव्जाका धनधमता  कर्ााली प्रदेशको सरकारले संघीय 
सरकारलाई तत्काल समन्वय गरेर व्यवस्था गरोस ्भन्ने कुरा राख्दै मेरो भनाई यष्ट्रह अन्त्य गदाछु । हस्त 
धन्यवाद । जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः––  माननीय श्री ष्ट्रवन्दमान धब� । यसपधछ माननीय श्री दानधसंह पररयार तयार रहनहुोला । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववन्न्ददममाानन  ष्ट्रष्ट्रवव��ःः––  माननीय सभामखु महोदय¸ हामी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको 
२०७६ को ष्ट्रवधनयोजजत बजेटको शीर्ाकमा शीर्ाकहरूमाधथ छलफल गररराखेका छौं । अब मन्त्रालयगत 
बजेटको बारेमा मैले त्यधत त धेरै ष्ट्रटप्पर्ी गनुापने केष्ट्रह पधन छैन । अब केही ताधलमहरू केही गोष्ट्रष्टहरू 
केही अन्तरष्ट्रक्रयाहरू आयोजना गररएको छ । यसमा मेरो कुरा के छ भन्दाखेरर आधथाक माधमला 
मन्त्रालयको यो नै पूाँजी हो जस्तो लाग्छ । प्राष्ट्रवधधक रूपमा जनशजक्त तयार गना नसक्दाखेरर बजेट 
धनमाार्देजख धलएर योजना तजुामादेजख धलएर बजेट धनमाार्देजख धलएर जे आज हाम्रो गााँठो पररराखेको छ 
त्यहााँको जनशजक्तमा अधलकधत अझ प्रस्टता कायम गनाको लाधग यस्ता प्रकारका कायाक्रमहरूको आयोजना 
गना जरुरी छ जस्तो लाग्छ मलाई । त्यस हुाँदाखेरर अरु शीर्ाकगत ष्ट्रटप्पर्ी मेरो केही पधन छैन तर यहााँ 
कुरा आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय समग्र प्रदेशको ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गने र त्यसपधछ गएर 
बजेट धनमाार् गने र त्यसपधछ योजना कायाान्वयनका सन्दभामा यसले पहलकदम धलने एउटा महत्वपूर्ा 
मन्त्रालय हनुकुो नाताले यसमा छलफलका केही ष्ट्रवर्यहरूमा प्रवेश गराउन चाहान्छु । जस्तो सदनमा 
धनरन्तर रूपमा छलफल चधलराखेको छ चाल ुखचा र पूाँजीगत खचाको कुरा । हामीले बजेटमाधथ सामान्य 
सैिाजन्तक छलफलमा हामीले यो ष्ट्रवर्यमा पयााप्त मात्रामा ष्ट्रवर्यहरू उठेछन ्। र माननीय आधथाक माधमला 
तथा योजना मन्त्रीज्यूले जवाफ ददने सन्दभामा मलाई याद छ ष्ट्रवधभन्न प्रदेशसाँग तलुना गरेर हाम्रो चाल ुपूाँजी 
हाम्रो चाल ुपूाँजीको खचा कम छ भनेर यहााँ उदाहरर्सष्ट्रहत प्रस्ततु गनुाभएको धथयो । यसमा मेरो ष्ट्रटप्पर्ी 
कधत मातै्र के हो भन्दाखेरर सभामखु महोदय हामी यो प्रदेश जस्तो ३ नम्बरसाँग तलुना गदााखेरर कधत 
प्रशेन्ट त्यहााँको चाल ुछ कधत पूाँजी छ भन्दाखेरर ३ नम्बर प्रदेशको प्रदेश सभा ११० जनाको छ हाम्रो 
प्रदेश सभा ४० जनाको छ । ३ नम्बर प्रदेशमा १३ ओटा जजल्ला छन ्हाम्रो प्रदेश १० ओटा जजल्ला 
छन ्। ३ नम्बर प्रदेशमा झण्िै ५५ लाख जनसंख्या छ । हाम्रो प्रदेशमा १७ लाख जनसंख्या छ । चाल ु
पूाँजीसाँग केरे चाल ुखचासाँग यी ष्ट्रवर्यहरू जोधिन जान्छन ्जस्तो लाग्छ मलाई । त्यसो हुाँदाखेरर ३ नम्बर 
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प्रदेशसाँग २ नम्बर प्रदेशसाँग १ नम्बर प्रदेशसाँग ५ नम्बर प्रदेशसाँग हामीले तलुना गरेर हामी यो उपयकु्त 
छ जायज छ भन्ने ठाउाँमा हामी छैनौं जस्तो लाग्छ मलाई । पूाँजीगत खचा गरेर पूवााधार धनमाार् गना 
सन्दभामा झण्िै केरे ३ नम्बर प्रदेशको २० हजार ३ सय स्क्वायर वगा ष्ट्रकलो धमटर क्षते्रफल छ भने हाम्रो 
प्रदेशमा २७ हजार ९ सय ८४ वगा ष्ट्रकलोधमटर हाम्रो क्षेत्रफल हो । र त्यसपधछ गएर पूवााधार ष्ट्रवकासका 
पूवााधार धनमाार् गना ष्ट्रहसाबले हेदााखेरर ३ नम्बर प्रदेश र हाम्रो प्रदेशकोबीचमा तलुना नै हनु सक्दैन । यस 
अथामा हामीले उठाएको ष्ट्रवर्य के हो त भन्दाखेरर सभामखु महोदय । अब हामीले हाम्रो चाल ुखचालाई 
खमु्चाउन ु पछा र हाम्रो पूाँजीगत खचालाई बढाउन ु पछा¸ पूवााधार धनमाार्मा हाम्रो केरे बजेटलाई केजन्रत 
गनुापछा यस अथामा हामीले यो ष्ट्रवर्य उठाएको हो । यस मानेमा म के आग्रह गना चाहान्छु त भन्दाखेरर 
अझैं ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालयगत शीर्ाकहरूमा हामी छलफल गररराखेका छौं । पूाँजी केरे चाल ुखचालाई हामीले 
अझैं कटौधत गरौं र पूवााधार धनमाार्मा पूाँजीगत खचामा हाम्रो बजेटलाई बढोता री गरौं अगाधि बढाऔ ं मेरो 
आग्रह गना चाहान्छु । र दोस्रो कुरा अब यो ष्ट्रकताबमा उल्लेख भएको छ बजेट यहााँबाट व्यवस्था 
गररएको छ स्थानीय तहलाई ष्ट्रवधभन्न प्रकारका अनदुानहरूको व्यवस्था गरेका छौं । स्थानीय सरकार र 
प्रदेश सरकारको समन्वय गना सम्बन्ध कायम गने ष्ट्रहसाबले हेदााखेरर यो अत्यन्तै सकारात्मक छ । प्रश्न 
एउटै मातै्र हो ष्ट्रक समानीकरर् अनदुान एकाएक त्यधत कसरी बढ्यो भन्ने कुरा एउटा प्रश्न हो । मैले 
सनेुको¸ मैले सनेुको धेरै बझेुको त छैन । मैले सनेुको कुरा के छ भन्दाखेरर सभामखु महोदय¸ संघीय 
मन्त्रालयमा बजेटको धसधल� १० प्रसेन्टभन्दा माधथ बढ्दैन भन्ने मैले सनेुको धथएाँ त्यो कधत यथाथा त्यो 
त्यजता  धेरै जक्लयर छैन । एउटा मन्त्रालयको एक वर्ादेजख अको वर्ासम्म आइपगु्दाखेरर १० प्रधतशतभन्दा 
बढी धसधल� बढ्दैन भन्ने कुरामा मैले सनेुको तर हामी के गदै छौं¸ हामीले के गररम ्त भन्दाखेरर स्थानीय 
तहलाई समानीकरर् अनदुान ददने सन्दभामा हामीले हन्डे्रट प्रसेन्ट बषृ्ट्रि गर् यौं । अब जे भयो भइहाल्यो । 
त्यसपधछ हामी सशता अनदुान दददैछौं¸ समपूरक अनदुान दददैंछौ ष्ट्रवर्ेश अनदुान दददैछौं । जब हामीले 
स्थानीय तहलाई समानीकरर् अनदुान ददने हाम्रो संवैधाधनक दायत्व हो भने स्थानीय तहको पधन ष्ट्रवता ीय 
अनशुासन कायम गने हाम्रो दायत्व हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन ? हामीले त समानीकरर् अनदुान त हामीले ददइएका 
छौं । हामी फेरर सशता अनदुान दददैंछौं । हामी समपूरक अनदुान दददैछौं । हामी ष्ट्रवर्ेश अनदुान दददै 
छौं स्थानीय तहलाई । अब यी स्थानीय तहमा ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गनाको लाधग प्रदेश सरकारको 
दायत्व हो ष्ट्रक हैन । त्यो दाष्ट्रयत्व हो भनेपधछ त्यो दाष्ट्रयत्व प्रदेश सरकारको कुन मन्त्रालयले कायम गने 
हो । र त्यो यदद आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयमाफा त ्यी कायाक्रमहरू जाने हनु ्भनेपधछ त्यसको 
ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गनाको लाधग त्यसको संरचना र त्यसको धनधमता  आवश्यक पने बजेटको व्यवस्था 
गररएको खै ? यो जरुरी छ¸ हामी स्थानीय सरकारहरू¸ मैले सबै स्थानीय सरकार र त्यसप्रधत मैले कुनै 
आलोचना गना खोजेको¸ ष्ट्रटप्पर्ी गना खोजेको हैन । अगाधि जसरी बष्ट्रढराखेका छन्̧  त्यो कुरालाई कुनै न 
कुनै जस्तो संघीय सरकारले स्थानीय तहलाई समानीकरर् अनदुान ददन्छ । त्यसको ष्ट्रवता ीय अनशुासन 
कायम गनाको धनधमता  संघीय सरकारले व्यवस्था गछा । हामीलाई समानीकरर् अनदुान ददन्छ संघीय 
सरकारले । हामी अष्ट्रहले भन्दै छौं एउटा केरे एलएमष्ट्रवआईएस हामीले भनेपधछ अब चापी बन्द भो 
भनेपधछ माधथ संघीयबाटै चापी खलुाउन ुपछा भन्दैछौं । यसरी कन्रोल गररराखेको छ¸ बजेट धनमाार्का 
सन्दभामा भनेपधछ अब हामीले प्रदेशले पधन स्थानीय तहलाई अब यसको केरे अनगुमन गने¸ त्यलाई ष्ट्रवता ीय 
अनशुासन कायम गने यो व्यवस्था यदद प्रदेशले हामीले गना नसक्ने हो नगने हो भनेपधछ यी तमाम 
प्रकारका अनदुानहरूमा हामीले कटौधत गनुापछा । म यो कुरा सम्माधनत सदनमा राख् न चाहान्छु । यसमा 
खासगरी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको मन्त्रीज्यूको ध्यान जाओस ्म यो कुरा गना चाहान्छु । 
अब अको मेरो ष्ट्रवर्य के छ भने सभामखु महोदय । मैले रेगलुर जस्तो उठाइराखेको छु अजस्त जवाफ 
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प्रदेशसाँग २ नम्बर प्रदेशसाँग १ नम्बर प्रदेशसाँग ५ नम्बर प्रदेशसाँग हामीले तलुना गरेर हामी यो उपयकु्त 
छ जायज छ भन्ने ठाउाँमा हामी छैनौं जस्तो लाग्छ मलाई । पूाँजीगत खचा गरेर पूवााधार धनमाार् गना 
सन्दभामा झण्िै केरे ३ नम्बर प्रदेशको २० हजार ३ सय स्क्वायर वगा ष्ट्रकलो धमटर क्षते्रफल छ भने हाम्रो 
प्रदेशमा २७ हजार ९ सय ८४ वगा ष्ट्रकलोधमटर हाम्रो क्षेत्रफल हो । र त्यसपधछ गएर पूवााधार ष्ट्रवकासका 
पूवााधार धनमाार् गना ष्ट्रहसाबले हेदााखेरर ३ नम्बर प्रदेश र हाम्रो प्रदेशकोबीचमा तलुना नै हनु सक्दैन । यस 
अथामा हामीले उठाएको ष्ट्रवर्य के हो त भन्दाखेरर सभामखु महोदय । अब हामीले हाम्रो चाल ुखचालाई 
खमु्चाउन ु पछा र हाम्रो पूाँजीगत खचालाई बढाउन ु पछा¸ पूवााधार धनमाार्मा हाम्रो केरे बजेटलाई केजन्रत 
गनुापछा यस अथामा हामीले यो ष्ट्रवर्य उठाएको हो । यस मानेमा म के आग्रह गना चाहान्छु त भन्दाखेरर 
अझैं ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालयगत शीर्ाकहरूमा हामी छलफल गररराखेका छौं । पूाँजी केरे चाल ुखचालाई हामीले 
अझैं कटौधत गरौं र पूवााधार धनमाार्मा पूाँजीगत खचामा हाम्रो बजेटलाई बढोता री गरौं अगाधि बढाऔ ं मेरो 
आग्रह गना चाहान्छु । र दोस्रो कुरा अब यो ष्ट्रकताबमा उल्लेख भएको छ बजेट यहााँबाट व्यवस्था 
गररएको छ स्थानीय तहलाई ष्ट्रवधभन्न प्रकारका अनदुानहरूको व्यवस्था गरेका छौं । स्थानीय सरकार र 
प्रदेश सरकारको समन्वय गना सम्बन्ध कायम गने ष्ट्रहसाबले हेदााखेरर यो अत्यन्तै सकारात्मक छ । प्रश्न 
एउटै मातै्र हो ष्ट्रक समानीकरर् अनदुान एकाएक त्यधत कसरी बढ्यो भन्ने कुरा एउटा प्रश्न हो । मैले 
सनेुको¸ मैले सनेुको धेरै बझेुको त छैन । मैले सनेुको कुरा के छ भन्दाखेरर सभामखु महोदय¸ संघीय 
मन्त्रालयमा बजेटको धसधल� १० प्रसेन्टभन्दा माधथ बढ्दैन भन्ने मैले सनेुको धथएाँ त्यो कधत यथाथा त्यो 
त्यजता  धेरै जक्लयर छैन । एउटा मन्त्रालयको एक वर्ादेजख अको वर्ासम्म आइपगु्दाखेरर १० प्रधतशतभन्दा 
बढी धसधल� बढ्दैन भन्ने कुरामा मैले सनेुको तर हामी के गदै छौं¸ हामीले के गररम ्त भन्दाखेरर स्थानीय 
तहलाई समानीकरर् अनदुान ददने सन्दभामा हामीले हन्डे्रट प्रसेन्ट बषृ्ट्रि गर् यौं । अब जे भयो भइहाल्यो । 
त्यसपधछ हामी सशता अनदुान दददैछौं¸ समपूरक अनदुान दददैंछौ ष्ट्रवर्ेश अनदुान दददैछौं । जब हामीले 
स्थानीय तहलाई समानीकरर् अनदुान ददने हाम्रो संवैधाधनक दायत्व हो भने स्थानीय तहको पधन ष्ट्रवता ीय 
अनशुासन कायम गने हाम्रो दायत्व हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन ? हामीले त समानीकरर् अनदुान त हामीले ददइएका 
छौं । हामी फेरर सशता अनदुान दददैंछौं । हामी समपूरक अनदुान दददैछौं । हामी ष्ट्रवर्ेश अनदुान दददै 
छौं स्थानीय तहलाई । अब यी स्थानीय तहमा ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गनाको लाधग प्रदेश सरकारको 
दायत्व हो ष्ट्रक हैन । त्यो दाष्ट्रयत्व हो भनेपधछ त्यो दाष्ट्रयत्व प्रदेश सरकारको कुन मन्त्रालयले कायम गने 
हो । र त्यो यदद आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयमाफा त ्यी कायाक्रमहरू जाने हनु ्भनेपधछ त्यसको 
ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गनाको लाधग त्यसको संरचना र त्यसको धनधमता  आवश्यक पने बजेटको व्यवस्था 
गररएको खै ? यो जरुरी छ¸ हामी स्थानीय सरकारहरू¸ मैले सबै स्थानीय सरकार र त्यसप्रधत मैले कुनै 
आलोचना गना खोजेको¸ ष्ट्रटप्पर्ी गना खोजेको हैन । अगाधि जसरी बष्ट्रढराखेका छन्̧  त्यो कुरालाई कुनै न 
कुनै जस्तो संघीय सरकारले स्थानीय तहलाई समानीकरर् अनदुान ददन्छ । त्यसको ष्ट्रवता ीय अनशुासन 
कायम गनाको धनधमता  संघीय सरकारले व्यवस्था गछा । हामीलाई समानीकरर् अनदुान ददन्छ संघीय 
सरकारले । हामी अष्ट्रहले भन्दै छौं एउटा केरे एलएमष्ट्रवआईएस हामीले भनेपधछ अब चापी बन्द भो 
भनेपधछ माधथ संघीयबाटै चापी खलुाउन ुपछा भन्दैछौं । यसरी कन्रोल गररराखेको छ¸ बजेट धनमाार्का 
सन्दभामा भनेपधछ अब हामीले प्रदेशले पधन स्थानीय तहलाई अब यसको केरे अनगुमन गने¸ त्यलाई ष्ट्रवता ीय 
अनशुासन कायम गने यो व्यवस्था यदद प्रदेशले हामीले गना नसक्ने हो नगने हो भनेपधछ यी तमाम 
प्रकारका अनदुानहरूमा हामीले कटौधत गनुापछा । म यो कुरा सम्माधनत सदनमा राख् न चाहान्छु । यसमा 
खासगरी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको मन्त्रीज्यूको ध्यान जाओस ्म यो कुरा गना चाहान्छु । 
अब अको मेरो ष्ट्रवर्य के छ भने सभामखु महोदय । मैले रेगलुर जस्तो उठाइराखेको छु अजस्त जवाफ 
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ददने सन्दभामा एउटा मन्त्रालयको बजेट अथा मन्त्रालयबाट स्थानीय तहमा जाने व्यवस्था गररएको छ भन्न े
एउटा शीर्ाकको यहााँ जवाफमा हामीले सनेुका धथयौं तर यो ष्ट्रकताबमा कष्ट्रहाँ पधन देजखएन । त्यो कुन 
द्वारबाट¸ कुन िोकाबाट त्यो बजेट स्थानीय तहमा जान्छ ? त्यो त काष्ट्रहाँ पधन शीर्ाकमा उल्लेख छैन त ? 
ष्ट्रक त्यो जवाफ गलत हो ष्ट्रक यो ष्ट्रकताब गलत हो । कुनै न कुनै त गलत हनुपुर ्यो सभामखु महोदय । 
त्यसकारर्ले गदााखेरर म त्यो साक्षरता अधभयानको लाधग जो पैंसा जा जाने भधनएको छ । त्यो पैंसाको 
खोजी गना चाहान्छु म सभामखु महोदय¸ खोजी म गना चाहान्छु । अब खासगरी आधथाक माधमला तथा 
योजना मन्त्रालयले ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गने कुरा यहााँ पूवावक्ता सबै माननीयज्यूहरूले जोिदार रूपमा 
आफ्नो ष्ट्रवर्य प्रस्ततु गनुाभएको छ मेरो कुरा के छ भन्नुहनु्छ भन्दाखेरर जहााँतष्ट्रहाँका पधन अथा मन्त्रालयहरू 
किा हनु्छन ्भन्ने कुरा हामीले सनु्दै आएको कुरा हो नत्र ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गना सष्ट्रकदैन । हाम्रो 
अनभुधूत मेरो अनभुधूत के छ भने सभामखु महोदय । हाम्रो आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय नहनु ु
पने ठाउाँमा किा भइददने हनु ु पने ठाउाँमा ष्ट्रफतलो भइददने यो समस्या देखा परेको छ । मन्त्रालयले 
माननीय मन्त्रीज्यूले त्यो कुराको कुन स्तरसाँग अनभुधूत गनुाहनु्छ ? अनभुधूत होस ्भन्ने चाहान्छु म अनभुधूत 
होस ्र त्यसपधछ गएर किा हनुपुने ठाउाँमा किा रूपमा प्रस्ततु हनेु र त्यसपधछ गएर कर्ााली प्रदेशको 
समषृ्ट्रि र ष्ट्रवकासको लाधग अधलकधत ष्ट्रफतलो भएर प्रस्ततु हनुपुने ठाउाँमा ष्ट्रफतलो भएर प्रस्ततु भएर अगाधि 
बढ्नको धनधमता  म सझुाब ददन चाहान्छु । र मैले ष्ट्रवर्य अन्त्य गरेँ धन्यवाद । लालसलाम ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री दानधसंह पररयार ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददााननधधससंंहह  पपररररययाारर::  सभामखु महोदय¸ आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास 
कायाक्रममा म आफ्नो धारर्ा राख् न यहााँ उपजस्थत भइरहेको छु । र प्रथमत: मैले आज खासै मेरो बोल्ने 
चाष्ट्रहाँ चाहना धथएन¸ ष्ट्रकनभने हामीले दईुतीन ओटा मन्त्रालयको अजघल्लो वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रम हेदाा नै 
ठूलो धनराशा आइसकेपधछ यसको बोल्नकुो कुनै औजचत्य धथएन भन्ने भावनाले चाष्ट्रहाँ मैले चाष्ट्रहाँ कुनै पधन 
कायाक्रममा सहभागी भएको धथएन तर आज मैले अजन्तम अवस्थासम्म मैले सोचेर केही बोल्नै पछा अथा 
मन्त्रालयको सन्दभामा भन्ने सन्दभामा चाष्ट्रहाँ म भाग धलन उपजस्थत भएको छु । यहााँ म पष्ट्रहलो कुरा त के 
गना चाहान्छु भने जसरी हामी ठूलो संघर्ा̧  बधलदानी र त्यागका साथ नयााँ व्यवस्थाको अभ्यास गना खोज्दै 
छौं र ठूलो कुबाानी र बधलदानीका साथ हामी यो संसदमा यहााँ हामी उपजस्थत भएका छौं । र यहााँसम्म 
आइरहाँदा जधत आशा धथयो¸ के हाम्र ैकायाकालमा केही गना सक्छौं ठूलो अपेक्षा धथयो ष्ट्रक आफ्नो धनवााचन 
क्षेत्रका जनतालाई केही ददन सक्छौं हामी तर मैले यो एक वर्ा त कररब कररब केही नगरेर धबत्यो अब 
हामीसाँग चार वर्ा पधन छैन र साढे तीन वर्ा मातै्र हामीसाँग छ । अजघल्लो वर्ाको बजेट पधन त्यही ढ�ले 
अगाधि बढ्यो र यो वर्ाको चाष्ट्रहाँ सरुुवाती चरर्मै तपाईको चाष्ट्रहाँ के भयो भने जधतको जनअपेक्षा धथयो त्यो 
अनसुारको चाष्ट्रहाँ बजेट आएन । यहााँ तीनटा कुराको चाष्ट्रहाँ गलत देख्छु मैले तपाईको चाष्ट्रहाँ । पष्ट्रहलो कुरा 
त बजेट बनाउाँदै गलत गररएको छ¸ कुनै पधन कुरालाई चाष्ट्रहाँ इ इजण्िकेटरको रूपमा लधगएको छैन मैले 
बारम्बार भनेको धथएाँ । बजेटको प्लाधन� गदाा कुन कुरालाई हामीले आधार मानेर योजना बनायौं¸ त्यो 
आधारले देजखएन पष्ट्रहलो कुरा । दोस्रो कुरा के देजखयो बजेटलाई धनवााचन क्षेत्रको चाष्ट्रहाँ न्यूनतम चाष्ट्रहाँ 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन गनुा प्यो त्यो पधन चाष्ट्रहाँ गररएन¸ दोस्रो गलत त्यो गर् यौं हामीले र तेस्रो गलत हामीले के 
गरेका छौं भने तपाईको चाष्ट्रहाँ अष्ट्रहलेसम्म पधन हामीले खासै ठोस गौरबका आयोजना हामीले तय गना 
सकेनौं । हामीले के गना खोजजराख्या यहााँ¸ त्यो पधन प्र� देजखएन यहााँ तपाईको चाष्ट्रहाँ । त्यसो भकोले 
मलाई लाग्छ अष्ट्रहले अथा मन्त्रालयको सन्दभामा ष्ट्रकन बोल्नपुछा भन्ने मैले सोचेँ भने हामीसाँग आधथाक 
अनशुासन कायम गने हामीसाँग मापदण्ि छ ष्ट्रक छैन अथवा जो ले जे गदाा पधन हनेु हो ष्ट्रक हैन ? 
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बजेटलाई व्यवजस्थत गनाको धनधमता  बजेटलाई प्रभावकारी बनाउनको धनधमता  बजेटलाई सामाजजक 
न्यायसष्ट्रहतको ष्ट्रवतरर् गनाको धनधमता  हामीसाँग त्यस्तो इजण्िकेटर हामी तयार गना सक्छौं ष्ट्रक सक्दैनौं । यो 
पष्ट्रहलो कुरा हो ष्ट्रकनभने अजघल्लो वर्ाको बजेट पधन त्यही ढ�ले अगाधि बढ्यो र यो वर्ाको बजेट त झनै 
धनराशाजनक जधत हाम्रो अपेक्षा धथयो¸ जधत हामीले चाहेका धथयौं ताष्ट्रक हामीले अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ सता ा र 
सरकारमा हामी भइरहाँदा एउटा कमसेकम मैले अजस्त पधन भनेको धथएाँ केही केही कुरामा हामीले एउटा 
कम्यून पधन गरौं । केही केही कुरा चाष्ट्रहाँ जनतालाई एउटा नयााँ चाष्ट्रहाँ समषृ्ट्रिको चाष्ट्रहाँ आभार् पधन गरौं 
भन्ने पधन कतै देजखन मैले । त्यसो भकोले अष्ट्रहले बजेट बााँिफााँि गदाा पष्ट्रहलो कुरा त बजेट बााँड्दै 
अधनयधमतता गररएको छ । जााँ जााँ बााँधिएको छ त्यहााँ सता ा र शजक्तको दरुूपयोग गररएको छ । दोस्रो 
कुरा अष्ट्रहले अजन्तम चौमाधसकमा चाष्ट्रहाँ बजेटको रकमान्तर गररएको छ । बजेटको शोधान्तर गररएको  
छ । ष्ट्रहजो त मन्त्री भको जजल्लामा त बजेट गएको धथयो धथयो । आज फेरर रकमान्तर गदाा पधन ती 
पैंसाहरू फेरर आफ्नै धनवााचन क्षेत्र केजन्रत गररएको छ यहााँ । त्यसो भकोले म अथा मन्त्रीलाई यहााँ 
कोइशन गना चाहान्छु । के बजेट ष्ट्रवतरर् गदाा हामीले मापदण्ि तय गना सक्छौं ष्ट्रक सक्देनौं ? बजेटलाई 
न्यायोजचत ष्ट्रवतरर्को एउटा इजण्िकेटर तयार गना सक्छौं ष्ट्रक सक्दैनौं । यष्ट्रहाँ ढ�ले हामीले सााँजच्चकै बजेट 
बनाउाँदै जाने हो भने यष्ट्रह ढ�ले हामीले ष्ट्रवकासका नीधत कायाक्रम तय गदै जाने हो भने हामीले खोजेको 
समषृ्ट्रि के हो ? हामीले खोजेको पररवतान के हो ? न हामीले गौरवका आयोजना तय गना सक्या छौं¸ न 
सामाजजक न्यायसष्ट्रहतको बजेट बनाउन सक्या छौं¸ न हामीले तपाईको बेरोजगारीता अष्ट्रहले ष्ट्रवशेर् गरेर 
सबैभन्दा ठूलो समस्या कैयौं यूवाहरू अष्ट्रहले पधन बेरोजगार छन ्हजारौं यूवाले हामीले प्रस्ततु गररराख्याछन ्
ष्ट्रक प्रदेश सरकारको तफा बाट के रोजगारी ददन सक्छौं अथवा यूवाहरूलाई हामीले उत्पादनको रोजगारमा 
लगाउने ष्ट्रकधसमको कुनै प्लाधन� देजखदैन यहााँ । त्यसो भकोले यो व्यवस्था त हामीले नयााँ ल्यायौं¸ नयााँ 
व्यवस्थाको अभ्यास गदै छौं । संघीयता भनेकै वास्तवमा मैले बझेुको संघीयता र अष्ट्रहले गरेको अभ्यासको 
संघीयताको चाष्ट्रहाँ ठीक उल्टो चाष्ट्रहाँ मैले देजखराख्या छु ष्ट्रकनभने संघीयता भनेको वास्तवमा अल्पसंख्यकको 
सम्मान हो । संघीयता भनेको के हो ? पहुाँचष्ट्रवष्ट्रहनहरूको प्रधतधनधधत्व¸ संघीयता भनेको के हो ? 
पीछधिएको क्षेत्रको चाष्ट्रहाँ न्यायोजचत सहभाधगता हो । संघीयता भनेको के हो ? हरेक क्षेत्रमा चाष्ट्रहाँ 
समानपुाधतक समावेशी धसिान्तलाई अवलम्बन गराउने कुरा हो तर यो कष्ट्रहाँकतै मैले देजख्दन । त्यसो 
भकोले मैले अष्ट्रहले यही सन्दभामा यदद यही ढ�ले हामीले बजेट बनाउने हो भने आशा मातै्र होइन अब 
धनराशा जनतामा चाष्ट्रहाँ एकाधतर व्यवस्था प्रधत धनराशा चाष्ट्रहाँ धसजाना भइराख्याछ अकोधतर हाम्रो सरकारप्रधत 
जनताको ठूलो ष्ट्रवतषृ्र्ा चाष्ट्रहाँ जाधगराख्याछ । अष्ट्रहले कैयौं धमधियाहरूले कैयौं बौष्ट्रिक व्यजक्तत्वहरूले 
हामीले बनाएको नीधत कायाक्रमलाई नजजकबाट हेररराख्या छन ् र त्यसको प्रधतष्ट्रक्रया ददइराख्याछन ् त्यसो 
भकोले म के भन्न चाहान्छु भने यदद जसरी हामीले बजेट ल्याएका छौं । यो बजेटलाई संशोधन गना 
सक्नपुछा हामीले यो बजेटलाई पररमाजान गनुापछा र अष्ट्रहले जधत पधन ष्ट्रवर्यगत मन्त्रालयका बजेटहरू 
हामीले हेर् यौं र ती मन्त्रालयगत बजेटहरूमा पधन कैयौं शीर्ाकहरू न कुनै एजेण्िालाई सम्बोधन गररएका 
छन्̧  न कुनै गौरबका आयोजनालाई सम्बोधन गररएको छ¸ न कुनै ष्ट्रवजश�खाले कायाक्रमलाई सम्बोधन 
गररएको छ । त्यसो भकोले यो ढ�ले आएको बजेटलाई यही सतही ढ�ले चाष्ट्रहाँ पास हनेु सन्दभामा मेरो 
चाष्ट्रहाँ समाथन हनेुवाला छैन । मैले देखेको छु गत वर्ा बजेट ष्ट्रवधनयोजन हुाँदा पधन सबैभन्दा कम मेरो 
धनवााचन क्षेत्रमा बजेट गएको धथयो । र यो वर्ाको बजेट पधन मैले हेरेँ । प्रत्येक मन्त्रालयको बजेट हेरेँ ¸ 
यो वर्ा पधन कर्ााली प्रदेशधभत्र सबैभन्दा पछाधि परेको जजल्ला मगु ुयो वर्ाको बजेटले पधन सबैभन्दा बढी 
चाष्ट्रहाँ मगुलुाई अपमान गरेको मैले देख्याछु मैले । ष्ट्रकनभने मगुबुाट प्रधतधनधधत्व यहााँ भएन संसदमा हामीले 
प्रधतधनधधत्व गर् यौं तर सरकार र सता ामा हामीले प्रधतधनधधत्व गने ठाउाँमा पगेुनौं हामीले । त्यसो भकोले 
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बजेटलाई व्यवजस्थत गनाको धनधमता  बजेटलाई प्रभावकारी बनाउनको धनधमता  बजेटलाई सामाजजक 
न्यायसष्ट्रहतको ष्ट्रवतरर् गनाको धनधमता  हामीसाँग त्यस्तो इजण्िकेटर हामी तयार गना सक्छौं ष्ट्रक सक्दैनौं । यो 
पष्ट्रहलो कुरा हो ष्ट्रकनभने अजघल्लो वर्ाको बजेट पधन त्यही ढ�ले अगाधि बढ्यो र यो वर्ाको बजेट त झनै 
धनराशाजनक जधत हाम्रो अपेक्षा धथयो¸ जधत हामीले चाहेका धथयौं ताष्ट्रक हामीले अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ सता ा र 
सरकारमा हामी भइरहाँदा एउटा कमसेकम मैले अजस्त पधन भनेको धथएाँ केही केही कुरामा हामीले एउटा 
कम्यून पधन गरौं । केही केही कुरा चाष्ट्रहाँ जनतालाई एउटा नयााँ चाष्ट्रहाँ समषृ्ट्रिको चाष्ट्रहाँ आभार् पधन गरौं 
भन्ने पधन कतै देजखन मैले । त्यसो भकोले अष्ट्रहले बजेट बााँिफााँि गदाा पष्ट्रहलो कुरा त बजेट बााँड्दै 
अधनयधमतता गररएको छ । जााँ जााँ बााँधिएको छ त्यहााँ सता ा र शजक्तको दरुूपयोग गररएको छ । दोस्रो 
कुरा अष्ट्रहले अजन्तम चौमाधसकमा चाष्ट्रहाँ बजेटको रकमान्तर गररएको छ । बजेटको शोधान्तर गररएको  
छ । ष्ट्रहजो त मन्त्री भको जजल्लामा त बजेट गएको धथयो धथयो । आज फेरर रकमान्तर गदाा पधन ती 
पैंसाहरू फेरर आफ्नै धनवााचन क्षेत्र केजन्रत गररएको छ यहााँ । त्यसो भकोले म अथा मन्त्रीलाई यहााँ 
कोइशन गना चाहान्छु । के बजेट ष्ट्रवतरर् गदाा हामीले मापदण्ि तय गना सक्छौं ष्ट्रक सक्देनौं ? बजेटलाई 
न्यायोजचत ष्ट्रवतरर्को एउटा इजण्िकेटर तयार गना सक्छौं ष्ट्रक सक्दैनौं । यष्ट्रहाँ ढ�ले हामीले सााँजच्चकै बजेट 
बनाउाँदै जाने हो भने यष्ट्रह ढ�ले हामीले ष्ट्रवकासका नीधत कायाक्रम तय गदै जाने हो भने हामीले खोजेको 
समषृ्ट्रि के हो ? हामीले खोजेको पररवतान के हो ? न हामीले गौरवका आयोजना तय गना सक्या छौं¸ न 
सामाजजक न्यायसष्ट्रहतको बजेट बनाउन सक्या छौं¸ न हामीले तपाईको बेरोजगारीता अष्ट्रहले ष्ट्रवशेर् गरेर 
सबैभन्दा ठूलो समस्या कैयौं यूवाहरू अष्ट्रहले पधन बेरोजगार छन ्हजारौं यूवाले हामीले प्रस्ततु गररराख्याछन ्
ष्ट्रक प्रदेश सरकारको तफा बाट के रोजगारी ददन सक्छौं अथवा यूवाहरूलाई हामीले उत्पादनको रोजगारमा 
लगाउने ष्ट्रकधसमको कुनै प्लाधन� देजखदैन यहााँ । त्यसो भकोले यो व्यवस्था त हामीले नयााँ ल्यायौं¸ नयााँ 
व्यवस्थाको अभ्यास गदै छौं । संघीयता भनेकै वास्तवमा मैले बझेुको संघीयता र अष्ट्रहले गरेको अभ्यासको 
संघीयताको चाष्ट्रहाँ ठीक उल्टो चाष्ट्रहाँ मैले देजखराख्या छु ष्ट्रकनभने संघीयता भनेको वास्तवमा अल्पसंख्यकको 
सम्मान हो । संघीयता भनेको के हो ? पहुाँचष्ट्रवष्ट्रहनहरूको प्रधतधनधधत्व¸ संघीयता भनेको के हो ? 
पीछधिएको क्षेत्रको चाष्ट्रहाँ न्यायोजचत सहभाधगता हो । संघीयता भनेको के हो ? हरेक क्षेत्रमा चाष्ट्रहाँ 
समानपुाधतक समावेशी धसिान्तलाई अवलम्बन गराउने कुरा हो तर यो कष्ट्रहाँकतै मैले देजख्दन । त्यसो 
भकोले मैले अष्ट्रहले यही सन्दभामा यदद यही ढ�ले हामीले बजेट बनाउने हो भने आशा मातै्र होइन अब 
धनराशा जनतामा चाष्ट्रहाँ एकाधतर व्यवस्था प्रधत धनराशा चाष्ट्रहाँ धसजाना भइराख्याछ अकोधतर हाम्रो सरकारप्रधत 
जनताको ठूलो ष्ट्रवतषृ्र्ा चाष्ट्रहाँ जाधगराख्याछ । अष्ट्रहले कैयौं धमधियाहरूले कैयौं बौष्ट्रिक व्यजक्तत्वहरूले 
हामीले बनाएको नीधत कायाक्रमलाई नजजकबाट हेररराख्या छन ् र त्यसको प्रधतष्ट्रक्रया ददइराख्याछन ् त्यसो 
भकोले म के भन्न चाहान्छु भने यदद जसरी हामीले बजेट ल्याएका छौं । यो बजेटलाई संशोधन गना 
सक्नपुछा हामीले यो बजेटलाई पररमाजान गनुापछा र अष्ट्रहले जधत पधन ष्ट्रवर्यगत मन्त्रालयका बजेटहरू 
हामीले हेर् यौं र ती मन्त्रालयगत बजेटहरूमा पधन कैयौं शीर्ाकहरू न कुनै एजेण्िालाई सम्बोधन गररएका 
छन्̧  न कुनै गौरबका आयोजनालाई सम्बोधन गररएको छ¸ न कुनै ष्ट्रवजश�खाले कायाक्रमलाई सम्बोधन 
गररएको छ । त्यसो भकोले यो ढ�ले आएको बजेटलाई यही सतही ढ�ले चाष्ट्रहाँ पास हनेु सन्दभामा मेरो 
चाष्ट्रहाँ समाथन हनेुवाला छैन । मैले देखेको छु गत वर्ा बजेट ष्ट्रवधनयोजन हुाँदा पधन सबैभन्दा कम मेरो 
धनवााचन क्षेत्रमा बजेट गएको धथयो । र यो वर्ाको बजेट पधन मैले हेरेँ । प्रत्येक मन्त्रालयको बजेट हेरेँ ¸ 
यो वर्ा पधन कर्ााली प्रदेशधभत्र सबैभन्दा पछाधि परेको जजल्ला मगु ुयो वर्ाको बजेटले पधन सबैभन्दा बढी 
चाष्ट्रहाँ मगुलुाई अपमान गरेको मैले देख्याछु मैले । ष्ट्रकनभने मगुबुाट प्रधतधनधधत्व यहााँ भएन संसदमा हामीले 
प्रधतधनधधत्व गर् यौं तर सरकार र सता ामा हामीले प्रधतधनधधत्व गने ठाउाँमा पगेुनौं हामीले । त्यसो भकोले 
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यहााँ देजखएको छ यहााँ । त्यसो भकोले म भन्न चाहान्छु अथा मन्त्रीलाई प्रश्न गना चाहान्छु ष्ट्रक यो बजेट यो 
ढ�ले पास हनु्न । यसमा मेरो समाथन हनु्न । यो ढ�ले ल्याइएको बजेटले केही पूाँजीवादीहरू¸ केही 
संशोधनवादीहरू¸ केही पररवतान धबरोधीहरूलाई त टेवा पगु्ला । सााँजच्चकै गररब¸ धनमखुा¸ बेरोजगार¸ 
उत्पीधित क्षेत्र¸ वगा समदुायका मान्छेले यो बजेटले छुाँदैन । यो बजेटले छुदैन¸ कुनै पधन शीर्ाकले  
छुदैन । त्यसो भकोले पधन म अन्तमा के भन्न चाहान्छु भने सााँजच्चकै हामीले खाजेको समषृ्ट्रि हो भने 
कमसेकम कुन गौरवको आयोजनामा हामीले लगानी गदाा छोटो समयमा चाष्ट्रहाँ प्रदेश पूाँजीको ष्ट्रवकास गना 
सक्छौं हामीले । हामीले समादवादउन्मखु अथा व्यवस्थाको कुरा गररराख्या छौं । अष्ट्रहले केन्रको केही 
ष्ट्रवता ीय समानीकरर् अनदुानबाट आको पैंसाबाट मात्र हामीले चाष्ट्रहाँ बजेट बनाइराख्याछौं हामीले । हामीले 
थोरै समयधभत्र प्रदेश पूाँजीको ष्ट्रवकास गनाको धनधमता  कुन कुन गैरवको आयोजनामा हामीले लगानी गने त 
समाजवाद त्यो बेलामा मात्र पूर्ा हनु्छ ष्ट्रक जनु बेला प्रदेश पूाँजीको हामीले ष्ट्रवकास गना सक्छौं । 
समाजवाद त्यो बेलामा मात्र पूर्ा गना सक्छौं ष्ट्रक जनु बेला जनताले सजजलैले राज्यलाई कर ददन  
सक्छन ् । समाजवाद त्यो बेलामा मात्र पूर्ा हनु सक्छ ष्ट्रक जनुबेला हरेक व्यजक्तले राज्यप्रधतको 
जवाफदेष्ट्रहता हनु्छ । त्यसो भकोले यो आशा नयााँ व्यवस्थाप्रधत चाष्ट्रहाँ जनताको आशालाई धनराशामा पररर्त 
गने व्यवस्था फेरराँदा जचन्तन फेररएको देजखएन यहााँ¸ प्रवजृता  फेररएको देजखएन यहााँ¸ कैयू पात्रहरू पधन यहााँ 
फेररएको देजखएन । व्यवस्था त हामीले नयााँ ल्यायौं । न जचन्तन फेर् यौं हामीले¸ न चेतना फेर् यौं हामीले¸ 
न पात्र फेना सक्यौं हामीले¸ न हामीले नयााँ प्रर्ालीको ष्ट्रवकास गना सक्यौं । त्यसो भकोले यो बजेट जसरी 
आइराखेको छ यो ढ�ले आएको बजेटलाई एकपटक म अथामन्त्रीलाई कोईशन गना चाहान्छु ष्ट्रक बजेट 
संशोधनसष्ट्रहत फेरर अथामन्त्रीले चाष्ट्रहाँ यो सम्माधनत सदनमा फेरर पेश गनुापछा बजेट । यदद यो बजेट 
पररमाजानसष्ट्रहत फेरर संसदमा आउन सक्दैन भने यसमा मेरो कुनै पधन समथान नरहने कुरा म राख्दै मेरो 
भनाई टु�गाउछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । यसपधछ माननीय श्री सोजशला शाही तयार रहन ुहोला। 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  ष्ट्रष्ट्रवव��ःः  माननीय सभामखु महोदय¸ हामी आज आधथाक माधमला मन्त्रालयको 
बजेटको छलफलको क्रममा छौं । मैले पधन यो मन्त्रालयको बजेटलाई समषृ्ट्रि बनाउनलाई र रचानात्मक 
केही सझुावहरू पेश गने अनमुधत चाहान्छु । पष्ट्रहलो कुरा अब यो अधलकधत यो पषृ्टभधूम यहााँ राख्दाखेरर 
जसरी हामी छलफलको क्रममा छौं । मैले सरुुमै एउटा प्रश्न गना चाहान्छु हाम्रो अथामन्त्रीज्यूलाई ष्ट्रक 
हामीले बनाएको बजेट २०७४ सालको ०७५ सालको चौमाधसक त्यसपधछ ०७५ र ०७६ सालको पूर्ा 
बजेट र अष्ट्रहलेको बजेट आइरहेको छ यसो गदााखेरर जनु ष्ट्रकधसमले गत सालमा असन्तधुलत बजेट  
बनाइयो । त्यधत मातै्र होइन जनु बजेट मन्त्री केजन्रत धथयो नै असन्तधुलत क्षेत्रगत रूपमा पधन धथयो । 
असन्तधुलत जनसंख्या रूपमा पधन धथयो । सबै रूपले असन्तधुलत धथयो । र दोस्रो कुरा त्यो बजेट त्यसो 
हुाँदाहुाँदै पधन हामीले त्यो कुराहरू राख्दाराख्दै पधन जसरी चाष्ट्रह पाररत भएर आयो र त्यो बजेट खचा ष्ट्रकन 
हनु सकेन ? यसको चाष्ट्रहाँ जवाफ तपाईले ददनपुछा । यो गम्भीर प्रश्न छ । दोस्रो प्रश्न भनेको अष्ट्रहले 
हामीले उठाउदै आएको जस्तो बजेट आउनभुन्दा अगाधि ष्ट्रप्र बजेट आयो¸ नीधत कायाक्रम आयो¸ हामीले 
ष्ट्रवधभन्न फोरमहरूमा संसदमाफा त ्पधन हामीले उठाउदै आएको कुरा के धथयो भने अष्ट्रहले कमसेकम त्यो 
असन्तधुलत बजेटलाई ठीक रयाकमा ल्याउन ुपछा । र सन्तधुलत बनाउन ुपछा¸ त्यसको हल भनेको जो 
क्रमागत मन्त्रीज्यूहरूका चाष्ट्रहाँ योजनाहरू छन ् । त्यसलाई कतै न कतै ररकभर गनालाई अष्ट्रहले 
माननीयहरूको चाष्ट्रहाँ क्षेत्रमा अधलकधत योजना बढाउने मन्त्रीहरूको योजनालाई कष्ट्रह न कष्ट्रह ब्यालेन्सेप 
गनालाई यो योजनाहरूलाई तपाईको ष्ट्रवशेर् गररकन नपगेुका चाष्ट्रहाँ क्षते्रहरूमा बजेट बढाउने भन्न ेकुराहरू 
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चाष्ट्रहाँ भएको धथयो र आइसकेपधछ िल्लो बजेटको कुरा पधन यहााँ थपु्र ैरूपमा हामीले भन्यौं यो कुनै पधन 
मेगा प्रोज्जेक्ट या जनुसकैु नाममा भए पधन अष्ट्रहले हामीसाँग बजेट कम छ १३ अबा चाल ुभधनएको छ 
बााँकी केही ४/५ अरब रुपैयााँ हाम्रो चाष्ट्रहाँ पूाँजीगत खचा हनु आउछ । त्यसकारर् त्यो नगरौं¸ यी कुराहरू 
हामीले गम्भीर ढ�ले यहााँ उठाएका धथयौं र मन्त्री केजन्रत जो भको छ¸ त्यो ढ�ले यो एउटा राम्रो पधन 
म्यासेज गको छैन । तपाईहरूकै लाधग पधन यो राम्रो छैन । यलाई कमसेकम ब्यालेजन्सप गरौं । एक 
दईु ओटा २/४ ओटा प्रशेन्टमा तलमाधथ हनु सक्छ भन्ने ढ�ले हामीले थपु्र ै कुराहरू उठायौं¸ जो कुरा 
अष्ट्रहले पधन हल भएन । हल नभएको मातै्र हैन¸ त्यो कुरा अझैं बढने गरी अझैं चाष्ट्रहाँ तपाईको गम्भीर 
जस्थधत यहााँ देजखएको छ । त्यो सदुृढ हनेुधतर अथवा त्यो सजच्चएर आउनेधतर छैन त्यसकारर् यस्तो ष्ट्रकन 
गररयो अष्ट्रहले पधन यो चाष्ट्रहाँ तपाईको बजेटमा यो खालको चाष्ट्रहाँ कमजोरी ष्ट्रकन दोहोररयो ? म अथा 
मन्त्रीजीलाई यो प्रश्न गना चाहान्छु । यसको जवाफ चाष्ट्रहन्छ संसदमा । संसदले समग्र रूपमा 
सरकारबाहेक लगभग अलमोस्ट अल सप्पैले कुरा उठाउाँदा उठाउाँदै पधन यो कुरा ष्ट्रकन ध्यान ददइएन ? यो 
खास कारर् के हो ? तपाईले नसकेको हो या कसैले चलाएको हो या हनु नसक्ने के हो ? यसको जवाफ 
चाष्ट्रहयो । म यो कुरा यहााँहरूलाई धनवेदन गना चाहान्छु । दोस्रो कुरा भनेको यहााँ यो सशताको कुराहरू 
यो यहााँ बजेटमा जााँदाखेरर उठेको छ । सशता̧  समपूरकको कुराहरू ष्ट्रवर्शे अनदुानको कुराहरू¸ यो 
समानीकरर्को कुराहरू । मलाई कस्तो अनभुव भाछ भने यो सशता भन्दै गदाा¸ सशता होइन ष्ट्रक सशस्त्र 
भइसक्यो । यो त पेस्तोलबाट फाएर भएको जस्तो भइसक्यो त्यहााँ नजजक को पने ? एउटा हाम्रो चाष्ट्रहाँ 
तपाईको साइलेन्ट ष्ट्रकल भन्छ यसो घच्याकघचुकु नपजड्कने गरी गोली हान्ने भन्ने हनु्छ लिाईमा । त्यस्तै 
साइलेण्ट ष्ट्रकलको रूपले आयो । शसस्त्र सशस्त्र भएर आयो यो सशता होईन । ष्ट्रकन यो आयो भने 
हामीलाई जानकारी नै भएन । गत साल पधन हामीले त्यो ब्यहोर् यौं । अष्ट्रहले पधन अजस्त सामाजजक 
मन्त्रीले अरुअरुले पधन यहााँ पढ्दै गदाा यधत गइसक्यो ३६ ओटा नगरपाधलकामा माधथबाट आयो दईु दईु 
लाख हामीले थपेर सशतामा थपेर ददयौं भनेर अजस्त आइसक्यो¸ पष्ट्रढसक्न ुभयो भने त्यो ददने कुरामा ददन 
सक््यो होला सरकारले त्यो पधन हाम्रो ष्ट्रवरोध होइन तर त्यसको स्वाधमत्व¸ त्यसको अनगुमन¸ त्यसको 
मूल्याङ्कन जनतासाँगको सम्बन्ध त्यहााँको पाधलकासाँगको सम्बन्ध त्यो हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन त्यो जनप्रधतधनधधको ? 
यो मेले गम्भीर प्रश्न उठाउन चाहान्छु । यसरी नेततृ्वलाई समग्र प्रदेश तपाईको क्षेत्र र जनताबाट कटाई 
सकेपधछ उसको के भ्याल ु हनु्छ ? त्यसकारर् यो कुरा कसरी गररयो ? यसको पधन मैले जवाफ  
चाहान्छु । दास्रो कुरा यो संगसंगै यहााँ अब आन्तररक मन्त्रालयले पत्रकार भनेर ल्याएको धथयो 
सामाजजकले पधन पत्रकार भनेर ल्यायो¸ हजरुले पधन पत्रकार शीर्ाक फेरर यहााँ चाष्ट्रहाँ के भनेको छ भने 
चौमाधसक पत्रकार भेटघाट यो आ.व. २०७७ अन्तगात फेरर वाष्ट्रर्ाक बजेटको प्रत्यक्ष प्रशारर् अरु के-के 
भनेर यो चाष्ट्रहाँ तपाईको यो फेरर सञ्चारसाँगै जोधिएर दईु तीनटा शीर्ाक आको छ । यो मलाई के पधन 
शंका लागेको छ भने कर्ााली प्रदेश जसरी उन्मात भएर गइराख्या छ सरकार । यो कतै न कतै तपाईको 
पत्राकारलाई घान हाल्यो भने अधलकधत हाम्रो पक्षमा लेख् लान भनेर यो खेल भाछ । मैले पत्रकारलाई 
आह्वान गना चाहान्छु यो घानमा तपाईहरू नलाग्न ुहोला यो । ठीक छ सरकारले धलने कुरो धलनसु ्ष्ट्रकन 
मैले यसो पधत्रकाको सबै हेदााखेरर अधल त्यो आको पधन छैन । यत्रो यहााँ तपाईको आगो लाधगराख्याछ तर 
तपाईहरूले कहााँ आगो लाग्यो भन्न ुहनु्न उही धनयधमत चाष्ट्रहाँ चलेको छ सदन भन्ने मातै्र सनु्छु मैले त । 
जहााँसम्म मलाई लाग्छ पत्रकारहरू गल्नहुनु्न । हामीलाई थाहा छ बीबीसी लण्िनको चाष्ट्रहाँ ष्ट्रववाद हुाँदाखेरर 
सरकार र उसको चाष्ट्रहाँ तपाईको त्यहााँ कोटमा गयो लास्टमा सरकारसाँग उले बीबीसी लण्िनले मदु्दा जजत्यो 
बीबीसी सेवाले । त्यसकारर् सरकार र पत्रकार भनेको ईट्स नट सेम धथ�¸ ईट्स अपोजजट धथ�स यो 
ष्ट्रवपरीतहरूको एकत्व भन्या जस्तो हो । यो कष्ट्रहल्यै पधन चाष्ट्रहाँ तपाईको यो यस्तो धमत धमत ला जस्तो 
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चाष्ट्रहाँ भएको धथयो र आइसकेपधछ िल्लो बजेटको कुरा पधन यहााँ थपु्र ैरूपमा हामीले भन्यौं यो कुनै पधन 
मेगा प्रोज्जेक्ट या जनुसकैु नाममा भए पधन अष्ट्रहले हामीसाँग बजेट कम छ १३ अबा चाल ुभधनएको छ 
बााँकी केही ४/५ अरब रुपैयााँ हाम्रो चाष्ट्रहाँ पूाँजीगत खचा हनु आउछ । त्यसकारर् त्यो नगरौं¸ यी कुराहरू 
हामीले गम्भीर ढ�ले यहााँ उठाएका धथयौं र मन्त्री केजन्रत जो भको छ¸ त्यो ढ�ले यो एउटा राम्रो पधन 
म्यासेज गको छैन । तपाईहरूकै लाधग पधन यो राम्रो छैन । यलाई कमसेकम ब्यालेजन्सप गरौं । एक 
दईु ओटा २/४ ओटा प्रशेन्टमा तलमाधथ हनु सक्छ भन्ने ढ�ले हामीले थपु्र ै कुराहरू उठायौं¸ जो कुरा 
अष्ट्रहले पधन हल भएन । हल नभएको मातै्र हैन¸ त्यो कुरा अझैं बढने गरी अझैं चाष्ट्रहाँ तपाईको गम्भीर 
जस्थधत यहााँ देजखएको छ । त्यो सदुृढ हनेुधतर अथवा त्यो सजच्चएर आउनेधतर छैन त्यसकारर् यस्तो ष्ट्रकन 
गररयो अष्ट्रहले पधन यो चाष्ट्रहाँ तपाईको बजेटमा यो खालको चाष्ट्रहाँ कमजोरी ष्ट्रकन दोहोररयो ? म अथा 
मन्त्रीजीलाई यो प्रश्न गना चाहान्छु । यसको जवाफ चाष्ट्रहन्छ संसदमा । संसदले समग्र रूपमा 
सरकारबाहेक लगभग अलमोस्ट अल सप्पैले कुरा उठाउाँदा उठाउाँदै पधन यो कुरा ष्ट्रकन ध्यान ददइएन ? यो 
खास कारर् के हो ? तपाईले नसकेको हो या कसैले चलाएको हो या हनु नसक्ने के हो ? यसको जवाफ 
चाष्ट्रहयो । म यो कुरा यहााँहरूलाई धनवेदन गना चाहान्छु । दोस्रो कुरा भनेको यहााँ यो सशताको कुराहरू 
यो यहााँ बजेटमा जााँदाखेरर उठेको छ । सशता̧  समपूरकको कुराहरू ष्ट्रवर्शे अनदुानको कुराहरू¸ यो 
समानीकरर्को कुराहरू । मलाई कस्तो अनभुव भाछ भने यो सशता भन्दै गदाा¸ सशता होइन ष्ट्रक सशस्त्र 
भइसक्यो । यो त पेस्तोलबाट फाएर भएको जस्तो भइसक्यो त्यहााँ नजजक को पने ? एउटा हाम्रो चाष्ट्रहाँ 
तपाईको साइलेन्ट ष्ट्रकल भन्छ यसो घच्याकघचुकु नपजड्कने गरी गोली हान्ने भन्ने हनु्छ लिाईमा । त्यस्तै 
साइलेण्ट ष्ट्रकलको रूपले आयो । शसस्त्र सशस्त्र भएर आयो यो सशता होईन । ष्ट्रकन यो आयो भने 
हामीलाई जानकारी नै भएन । गत साल पधन हामीले त्यो ब्यहोर् यौं । अष्ट्रहले पधन अजस्त सामाजजक 
मन्त्रीले अरुअरुले पधन यहााँ पढ्दै गदाा यधत गइसक्यो ३६ ओटा नगरपाधलकामा माधथबाट आयो दईु दईु 
लाख हामीले थपेर सशतामा थपेर ददयौं भनेर अजस्त आइसक्यो¸ पष्ट्रढसक्न ुभयो भने त्यो ददने कुरामा ददन 
सक््यो होला सरकारले त्यो पधन हाम्रो ष्ट्रवरोध होइन तर त्यसको स्वाधमत्व¸ त्यसको अनगुमन¸ त्यसको 
मूल्याङ्कन जनतासाँगको सम्बन्ध त्यहााँको पाधलकासाँगको सम्बन्ध त्यो हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन त्यो जनप्रधतधनधधको ? 
यो मेले गम्भीर प्रश्न उठाउन चाहान्छु । यसरी नेततृ्वलाई समग्र प्रदेश तपाईको क्षेत्र र जनताबाट कटाई 
सकेपधछ उसको के भ्याल ु हनु्छ ? त्यसकारर् यो कुरा कसरी गररयो ? यसको पधन मैले जवाफ  
चाहान्छु । दास्रो कुरा यो संगसंगै यहााँ अब आन्तररक मन्त्रालयले पत्रकार भनेर ल्याएको धथयो 
सामाजजकले पधन पत्रकार भनेर ल्यायो¸ हजरुले पधन पत्रकार शीर्ाक फेरर यहााँ चाष्ट्रहाँ के भनेको छ भने 
चौमाधसक पत्रकार भेटघाट यो आ.व. २०७७ अन्तगात फेरर वाष्ट्रर्ाक बजेटको प्रत्यक्ष प्रशारर् अरु के-के 
भनेर यो चाष्ट्रहाँ तपाईको यो फेरर सञ्चारसाँगै जोधिएर दईु तीनटा शीर्ाक आको छ । यो मलाई के पधन 
शंका लागेको छ भने कर्ााली प्रदेश जसरी उन्मात भएर गइराख्या छ सरकार । यो कतै न कतै तपाईको 
पत्राकारलाई घान हाल्यो भने अधलकधत हाम्रो पक्षमा लेख् लान भनेर यो खेल भाछ । मैले पत्रकारलाई 
आह्वान गना चाहान्छु यो घानमा तपाईहरू नलाग्न ुहोला यो । ठीक छ सरकारले धलने कुरो धलनसु ्ष्ट्रकन 
मैले यसो पधत्रकाको सबै हेदााखेरर अधल त्यो आको पधन छैन । यत्रो यहााँ तपाईको आगो लाधगराख्याछ तर 
तपाईहरूले कहााँ आगो लाग्यो भन्न ुहनु्न उही धनयधमत चाष्ट्रहाँ चलेको छ सदन भन्ने मातै्र सनु्छु मैले त । 
जहााँसम्म मलाई लाग्छ पत्रकारहरू गल्नहुनु्न । हामीलाई थाहा छ बीबीसी लण्िनको चाष्ट्रहाँ ष्ट्रववाद हुाँदाखेरर 
सरकार र उसको चाष्ट्रहाँ तपाईको त्यहााँ कोटमा गयो लास्टमा सरकारसाँग उले बीबीसी लण्िनले मदु्दा जजत्यो 
बीबीसी सेवाले । त्यसकारर् सरकार र पत्रकार भनेको ईट्स नट सेम धथ�¸ ईट्स अपोजजट धथ�स यो 
ष्ट्रवपरीतहरूको एकत्व भन्या जस्तो हो । यो कष्ट्रहल्यै पधन चाष्ट्रहाँ तपाईको यो यस्तो धमत धमत ला जस्तो 
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हुाँदैन । त्यसकारर् यसमा पधन शंका छ । त्यसकारर् जे जे नाममा सरकारबाट गए पधन पत्रकारहरूको 
कलम निक्माउन ुहोला । यो िकमकायो भने हाम्रो प्रदेश िकमकाउनेछ हाम्रो सत्यानाश हनेुछ । अब 
तपाईहरूनै हो अष्ट्रहलेको चाष्ट्रहाँ क्राजन्तकारी पजण्ित तपाईहरूले लेख् न ुभएन भने भ्याइयो नत्र चोरको सादु̧  
सादकुो चोर भो भने भ्याइयो । त्यसकारर् यो मैले आह्वान गना चाहान्छु । अब अधलकधत यलाई चाष्ट्रहाँ 
खरो रूपमा कलम आउनपुर् यो । जे जे घान हाले पधन सरकारले अझैं हालोस ्शभुकामना छ तपाईहरूको 
स्वास््य राम्रो होस्̧  धबमाको कुरा आको छ पढ्न चाष्ट्रहाँ स्नातकोता रसम्म आको छ । अरु पधन 
तपाईहरूको चाष्ट्रहाँ जे जे आवस ्त्यो दठकै छ । यहााँको नागररकलाई समषृ्ट्रि गराउने कुरा त्यो हाम्रो ष्ट्रवरोध 
छैन । तर कलम निकमगाउन ुहोला । अधल िकमगाको छ ष्ट्रक जस्तो मैले हेररराख्याछु हैन । यो मैले 
अनरुोध गना चाहान्छु । दोस्रो कुरा यहााँ यो मेगा प्रोज्जेक्टको कुराहरूमा यसमा जस्तो तपाईको १ अबा 
२० करोिको पैंसा यहााँ आको छ । पूवााधार ष्ट्रवर्ेश कायाक्रम¸ भेरी बबई िाईभासन अधन त्यसपधछ धलएर 
फेरर िायाम साईिको कुरा¸ फेरर जगदलु्लाको कुरा यी सबै चाष्ट्रहाँ तपाईको कर्ााली हवाई सेवाका कुरा¸ 
पूवााधार सम्बन्धी गरेर जम्मा १ अबा २० करोिको यहााँ राजखएको छ । पष्ट्रहलो कुरा त म प्रश्न गना 
चाहान्छु यी योजना छान्दाखेरर माननीयहरूलाई ष्ट्रकन सहभागी गनुाभएन ? ष्ट्रयनै योजना आउथे होला तर 
हामीले स्वाधमत्व हामीले धन छाती फुल्याएर फलानो ठाउाँ भको छ है भेरी बबई िाईभासन यो यो कारर्ले 
छुष्ट्र�दै छ है¸ जगदलु्लामा यो यो कारर्ले छुष्ट्र�दै छ । अरु चाष्ट्रहाँ अधल कम महत्वका हनु ् भनेर भन्न े
जस्थधत हनु््यो धन । त्यो तपाईहरूले ष्ट्रकन गनुा भो ? तपाईहरूको कुनै माधथबाट एकदम बााँड्ने र तलबाट 
हात थाप्ने जस्तो यो अवस्था ष्ट्रकन बनाउन ु भो ? यहााँ पधन तपाईहरूले कष्ट्रह न कष्ट्रहाँ जनप्रधतधनधधलाई 
कटाउने खालको जस्थधत मैले देजखराख्या छु । दोस्रो कुरा यो बजेट¸ यो बजेटले चाष्ट्रहाँ तपाईको यो योजना 
पूरा हनु्छ ? मैले प्रश्न गना चाहान्छु । तेस्रो कुरा उज्यालो नेपाल भन्ने त नेपाल सरकारले घोर्र्ा गरेकै 
छ¸ ठीक छ त्यो नेपाल सरकारले बनाए पधन त्यो त चाष्ट्रहाँ तपाईको नेशनल धिजजटमा जोधिने नै छ भने 
तपाईले त्यहााँ अष्ट्रहले उट्पटा� गरेर त्यष्ट्रहधनर खोँचे थाप्न ु पने कारर् के छ ? अधन त्यो तपाईहरूको 
नाममा आउदा केष्ट्रह कधमसनको कुरा छ ष्ट्रक अरु के छ ? त्यो पधन यहााँ प्र� पानुा पर् यो । उज्यालो 
नेपाल त छाँदै छ त अब त अाँध्यारो भन्ने त चाष्ट्रहाँ तपाईको ष्ट्रक बता ी बाल्न पर् यो¸ माना पर् यो । सरकार 
त्यधत अगाधि बष्ट्रढसक्यो भने यो उखरमाउलो गने कारर् के हो ? त्यसको जवाफ चाष्ट्रहयो । आवश्यकै 
छैन जहााँ । वीरेन्रनगरको पानीमा बढाऔं̧  सिकमा बढाऔं̧  ठीक छ नाग्मा ष्ट्रहल्सा सिक बढाऔं̧  
रोजगारमा बढाऔं̧  उद्मोगमा एउटा खोलौं । खै तपाईहरूको अनावश्यक चाष्ट्रहाँ तपाईको यी कुराहरू राखेर 
यसको कुनै अथा छ । त्यसकारर् यसमा कन्सन्रेसन गना आवश्यक छैन मेरो बझुाईमा । यो मैले 
यहााँहरूलाई धनवेदन गना चाहान्छु र यो रकम पयााप्त पधन छैन¸ जहााँ रकमै अष्ट्रहले छैन यो रकम काटेर 
त्यहााँ अत्यावश्यक जो आधारभतू ठाउाँहरूमा आवश्यक छ¸ त्यहााँ हाल्न पर् यो । दोस्रो कुरा यो 
पीएलएमधबआईएस भन्न े छ धन यो अत्यन्तै र्ियन्त्रको बटुी हो यो । यो पीएलएमधबआईएस भन्न े
र्ियन्त्रको बषु्ट्रट यलाई के राख् न ुपछा भने माननीय अथामन्त्रीले ष्ट्रटप्न ुहोला । पीएलएमपीधबआईएस राख् नसु ्
प्रोधभन्स लाईन धमधनस्टरी बजेट ईनफरमेसन धसस्टम रष्ट्रहछ । यलाई के बनाऔ ंभने प्रोधभन्स लाईन धमजस्र 
एण्ि पारधलयामेन्ट यहााँ त ल्याउनै पने भो एण्ि पारधलयामेन्ट बजेट ईनफरमेसन धसस्टम राख् नसु ्त । नत्र 
यो त तपाईको शतु्र आइगो भन्न ेशतु्रमा चाष्ट्रहाँ दधुनयााँलाई चाष्ट्रहाँ तपाईको यहााँ घाइते बनाउने र अपा� 
बनाउने खेल हनेु भो यो त । प्रदेश ध्वस्त गने खेल हनेु भो त । कस्तो शतु्र रष्ट्रहछ माधथ बनाउने पधन 
यसको नाम थाहा पाउन पाए । त्यष्ट्रह शतु्रमा िाल्न ुहै गााँठे भनेर भन्ने फेरर त्यो को रैछ ? यहााँ योजना 
आयोग हो ष्ट्रक कस्तो चाष्ट्रहाँ तपाईको कधत राम्रो हो । यधत राम्रो बनेको छ । त्यसकारर् यलाई तरुुन्तै 
सदुृढ भएन भने अब यो धनरन्तर चाष्ट्रहाँ यहााँ चाष्ट्रहाँ सष्ट्रहद हनेुको लाईन लाग्छ । प्रदेश सष्ट्रहद हनु्छ 
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ब्यजक्तगत ष्ट्रहसाबले हामी सष्ट्रहत हनु्छौं । भौधतक सष्ट्रहदको कुरा गर ्या होइन । हाम्रो सबै योजना  
ध्वस्त हनु्छ त्यो भो भने हामी चाष्ट्रहाँ क�ालधतर अगाधि बढ्छौं । त्यसकारर् यो कुरा मैले धनवेदन गना 
चाहान्छु । र अजन्तमा के हो भने अब मैले अथामन्त्रीज्यूलाई भन्न चाहान्छु नेततृ्व तपाईले गर ्या हनुाले 
काननुी भार्ामा एउटा भधनयाछ एउटा मधतहार भधनन्छ¸ एउटा अधभयकु्त भधनन्छ । तपाईले अष्ट्रहलेसम्म यो 
३/४ वर्ाकोमा तपाईले नेततृ्व गरेर जसरी यहााँ खाल्िामा परेको छ प्रदेश¸ त्यसको नेततृ्वको ष्ट्रहसाबले 
तपाईले जवाफ ददनैपछा र कष्ट्रहले सधुार गरेर ल्याउनहुनु्छ ? त्यो पधन जवाफ चाष्ट्रहयो । जो हामीले 
तपधसलका ष्ट्रवर्य उठाइराख्या छौं । दोस्रो कुरा जो मन्त्रीजीहरू हनुहुनु्छ तपाईहरू मधतयार हनुहुनु्छ । 
उहााँले त्यो गरे पधन हामी त यो गदैनौं हो भन्न सक्न ुप्यो धन । त्यसकारर् अब तपाईहरूको अगाधि 
दईुटा मातै्र ष्ट्रवकल्प छ¸ बजेट सधुारेर ल्याउने ष्ट्रक वस्तवुादी र वैज्ञाधनक बनाएर ल्याउने ष्ट्रक सरकार वा 
मन्त्री छोड्ने दईुटामध्ये एउटा रोज्नसु ्अब त ष्ट्रकन देजखहाधलयो सूयालाई हत्केलाले छेकेर छेष्ट्रकदैँन । अब 
त तपाईहरूका जधतसकैु कलम चले पधन केष्ट्रह हनेुवाला छैन । त्यसकारर् ढुक्कसाँग गनुास ्तपाईहरूकै केही 
प्रजेस्टज धबग्रदैन जनताकै लाधग हो । पीएलएमधबआईएस के-के ष्ट्रवएस धसएस भनेर हटाउनसु ्। अब यो 
प्रदेशको चाष्ट्रहाँ तपाईको ष्ट्रवएस हालौं त्यो ढ�ले वैज्ञाधनक र वस्तवुादी बनाएर आउनसु ्अन्यथा यसको 
ष्ट्रवकल्प मैले देख्दैन । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री सोजशला शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससोोजजशशललाा  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय¸ आज खासै म बोललुा भन्न े मैले सोचेको पधन त धथएन तर 
मैले सजचवज्यूले फोन चाष्ट्रहाँ गनुा भा्यो मलाई । मैले चाष्ट्रहाँ गनुा भारैछ मैले चाष्ट्रहाँ हेरेन त्यो ष्ट्रहाँन्दाष्ट्रहन्दै 
ष्ट्रढला भयो बाटोमा । यहााँबाट धमष्ट्रट�मा धमष्ट्रट�बाट जााँदाजााँदै मलाई ष्ट्रढला भएको कारर्ले फोन चाष्ट्रहाँ मैले 
उठाउन सष्ट्रकन । कपिा लाउदा त्यहााँबाट आउाँदा मलाई धेरै ष्ट्रढला हनु््यो त्यसकारर्ले अधल उ भयो 
ष्ट्रढला भएको कारर्ले । मैले भन्न चाहेको के हो भने यो धसदाधसदा कुरा गना चाहान्छु । म मलाई नौ 
सय¸ चार सय धिग्री मलाई चाष्ट्रह आउाँदैन । मैले त्यो धसक्दा पधन धसष्ट्रकन बचपनदेजख अष्ट्रहलेसम्म धसकेको 
पधन छैन र सोझो मान्छेको अधलकता केष्ट्रह मूल्याङ्कन हनु्छ ष्ट्रक नाई भन्न म चाहान्छु यहााँ । अको कुरा के 
हो भने आज आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रीज्यूले यहााँ ष्ट्रकताब चाष्ट्रहाँ सानो यहााँ कधत पानाको छ त्यो 
पाना चाष्ट्रहाँ हेरेन मैले त्यहााँ । पाना हेना पाइदेको भए पधन अधलकधत हनु््यो ष्ट्रक भन्ने सोच हो । दईु चार 
ओटा पाना होलान ्तर मैले चाष्ट्रहाँ त्यो ष्ट्रकताब पाउन सष्ट्रकन । दईुटा हनु ् ष्ट्रक चार ओटा हनु ्पाना त्यो 
पाउन नसकेको कारर्ले आज म पधन १७ लाख जनताको प्रधतधनधधत्व गने ठाउाँमा म पधन पगेुको कारर्ले 
मैले पधन दईुचार कुरा राख् नै पछा । आफ्नो कायाकालसम्म जस्तो भए पधन सखुद:ुख भए पधन मैले यो 
स्टेजमा बेल्नै पछा भन्ने एउटा मान्यता राखेँ सभामखु महोदय । यो कस्तो ष्ट्रवभेद हो ? मैले बझुन सष्ट्रकन 
यो ष्ट्रवभेदै गररया हो गरेको हो ष्ट्रक अथवा गना लगाइएको हो ष्ट्रक मैले सरकारलाई लाई र सभामखुमाफा त ्
सरकारलाई ध्यानाका र्र् गना चाहान्छु । अको कुरा के हो भने बजेट आउाँदै गरेको यधत करोिको बजेट 
आको छ र यहााँ यहााँ कायाक्रम हुाँदै छ भन्ने मैले पधन भन्न पाइदेको भए म पधन खसुी हनु्थेँ तर म धसत 
चाष्ट्रहाँ एउटा कापी मातै्र छ¸ मैले चाष्ट्रहाँ त्यो ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको त्यो पाना चाष्ट्रहाँ मैले पाको छैन । अब 
राष्ट्रिय प्रजातन्त्र पाटी भएकै कारर्ले नपाको हो ष्ट्रक भन्न ेकष्ट्रहलेकाष्ट्रह शंका चाष्ट्रहाँ लाग्न लाग्यो है फेरर 
मलाई पधन । यो अधलकता यसमा चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवभेद नगररददन ुहोला भन्ने आशा राखेकी छु । र अको कुरा 
दश ओटा जजल्लाको जनु कायाक्रम दददै गदाा¸ दददै गदााको उ लेटरप्याटमा सम्माननीय सभामखु महोदय¸ 
म धेरै धेरै कुरा राख् न चाहान्न यहााँ । त्यमा तोक लगाइएको छ¸ ष्ट्रवशेर् माननीयको मातै्र क्षेत्रले मातै्र ददन 
पाउने र अरु माननीयले ददन नपाउने भन्ने तोक लगाइएको छ मन्त्रालयबाट यो कस्तो हो ? यसको लाधग 
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ब्यजक्तगत ष्ट्रहसाबले हामी सष्ट्रहत हनु्छौं । भौधतक सष्ट्रहदको कुरा गर ्या होइन । हाम्रो सबै योजना  
ध्वस्त हनु्छ त्यो भो भने हामी चाष्ट्रहाँ क�ालधतर अगाधि बढ्छौं । त्यसकारर् यो कुरा मैले धनवेदन गना 
चाहान्छु । र अजन्तमा के हो भने अब मैले अथामन्त्रीज्यूलाई भन्न चाहान्छु नेततृ्व तपाईले गर ्या हनुाले 
काननुी भार्ामा एउटा भधनयाछ एउटा मधतहार भधनन्छ¸ एउटा अधभयकु्त भधनन्छ । तपाईले अष्ट्रहलेसम्म यो 
३/४ वर्ाकोमा तपाईले नेततृ्व गरेर जसरी यहााँ खाल्िामा परेको छ प्रदेश¸ त्यसको नेततृ्वको ष्ट्रहसाबले 
तपाईले जवाफ ददनैपछा र कष्ट्रहले सधुार गरेर ल्याउनहुनु्छ ? त्यो पधन जवाफ चाष्ट्रहयो । जो हामीले 
तपधसलका ष्ट्रवर्य उठाइराख्या छौं । दोस्रो कुरा जो मन्त्रीजीहरू हनुहुनु्छ तपाईहरू मधतयार हनुहुनु्छ । 
उहााँले त्यो गरे पधन हामी त यो गदैनौं हो भन्न सक्न ुप्यो धन । त्यसकारर् अब तपाईहरूको अगाधि 
दईुटा मातै्र ष्ट्रवकल्प छ¸ बजेट सधुारेर ल्याउने ष्ट्रक वस्तवुादी र वैज्ञाधनक बनाएर ल्याउने ष्ट्रक सरकार वा 
मन्त्री छोड्ने दईुटामध्ये एउटा रोज्नसु ्अब त ष्ट्रकन देजखहाधलयो सूयालाई हत्केलाले छेकेर छेष्ट्रकदैँन । अब 
त तपाईहरूका जधतसकैु कलम चले पधन केष्ट्रह हनेुवाला छैन । त्यसकारर् ढुक्कसाँग गनुास ्तपाईहरूकै केही 
प्रजेस्टज धबग्रदैन जनताकै लाधग हो । पीएलएमधबआईएस के-के ष्ट्रवएस धसएस भनेर हटाउनसु ्। अब यो 
प्रदेशको चाष्ट्रहाँ तपाईको ष्ट्रवएस हालौं त्यो ढ�ले वैज्ञाधनक र वस्तवुादी बनाएर आउनसु ्अन्यथा यसको 
ष्ट्रवकल्प मैले देख्दैन । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री सोजशला शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससोोजजशशललाा  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय¸ आज खासै म बोललुा भन्न े मैले सोचेको पधन त धथएन तर 
मैले सजचवज्यूले फोन चाष्ट्रहाँ गनुा भा्यो मलाई । मैले चाष्ट्रहाँ गनुा भारैछ मैले चाष्ट्रहाँ हेरेन त्यो ष्ट्रहाँन्दाष्ट्रहन्दै 
ष्ट्रढला भयो बाटोमा । यहााँबाट धमष्ट्रट�मा धमष्ट्रट�बाट जााँदाजााँदै मलाई ष्ट्रढला भएको कारर्ले फोन चाष्ट्रहाँ मैले 
उठाउन सष्ट्रकन । कपिा लाउदा त्यहााँबाट आउाँदा मलाई धेरै ष्ट्रढला हनु््यो त्यसकारर्ले अधल उ भयो 
ष्ट्रढला भएको कारर्ले । मैले भन्न चाहेको के हो भने यो धसदाधसदा कुरा गना चाहान्छु । म मलाई नौ 
सय¸ चार सय धिग्री मलाई चाष्ट्रह आउाँदैन । मैले त्यो धसक्दा पधन धसष्ट्रकन बचपनदेजख अष्ट्रहलेसम्म धसकेको 
पधन छैन र सोझो मान्छेको अधलकता केष्ट्रह मूल्याङ्कन हनु्छ ष्ट्रक नाई भन्न म चाहान्छु यहााँ । अको कुरा के 
हो भने आज आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रीज्यूले यहााँ ष्ट्रकताब चाष्ट्रहाँ सानो यहााँ कधत पानाको छ त्यो 
पाना चाष्ट्रहाँ हेरेन मैले त्यहााँ । पाना हेना पाइदेको भए पधन अधलकधत हनु््यो ष्ट्रक भन्ने सोच हो । दईु चार 
ओटा पाना होलान ्तर मैले चाष्ट्रहाँ त्यो ष्ट्रकताब पाउन सष्ट्रकन । दईुटा हनु ् ष्ट्रक चार ओटा हनु ्पाना त्यो 
पाउन नसकेको कारर्ले आज म पधन १७ लाख जनताको प्रधतधनधधत्व गने ठाउाँमा म पधन पगेुको कारर्ले 
मैले पधन दईुचार कुरा राख् नै पछा । आफ्नो कायाकालसम्म जस्तो भए पधन सखुद:ुख भए पधन मैले यो 
स्टेजमा बेल्नै पछा भन्ने एउटा मान्यता राखेँ सभामखु महोदय । यो कस्तो ष्ट्रवभेद हो ? मैले बझुन सष्ट्रकन 
यो ष्ट्रवभेदै गररया हो गरेको हो ष्ट्रक अथवा गना लगाइएको हो ष्ट्रक मैले सरकारलाई लाई र सभामखुमाफा त ्
सरकारलाई ध्यानाका र्र् गना चाहान्छु । अको कुरा के हो भने बजेट आउाँदै गरेको यधत करोिको बजेट 
आको छ र यहााँ यहााँ कायाक्रम हुाँदै छ भन्ने मैले पधन भन्न पाइदेको भए म पधन खसुी हनु्थेँ तर म धसत 
चाष्ट्रहाँ एउटा कापी मातै्र छ¸ मैले चाष्ट्रहाँ त्यो ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको त्यो पाना चाष्ट्रहाँ मैले पाको छैन । अब 
राष्ट्रिय प्रजातन्त्र पाटी भएकै कारर्ले नपाको हो ष्ट्रक भन्न ेकष्ट्रहलेकाष्ट्रह शंका चाष्ट्रहाँ लाग्न लाग्यो है फेरर 
मलाई पधन । यो अधलकता यसमा चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवभेद नगररददन ुहोला भन्ने आशा राखेकी छु । र अको कुरा 
दश ओटा जजल्लाको जनु कायाक्रम दददै गदाा¸ दददै गदााको उ लेटरप्याटमा सम्माननीय सभामखु महोदय¸ 
म धेरै धेरै कुरा राख् न चाहान्न यहााँ । त्यमा तोक लगाइएको छ¸ ष्ट्रवशेर् माननीयको मातै्र क्षेत्रले मातै्र ददन 
पाउने र अरु माननीयले ददन नपाउने भन्ने तोक लगाइएको छ मन्त्रालयबाट यो कस्तो हो ? यसको लाधग 
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जवाफ पाउनपुछा सभामखु महोदय । नत्र सम्माधनत सम्माननीय सदनमा हामी बोधलरहेको कुनै औजचत्य 
मलाई देजखर उजचत चाष्ट्रहाँ लाधगरहेको छैन । भोधल ष्ट्रकनभने यस्तै कोईशनहरू जनताहरूले प्रत्येक ददन 
उठाउाँदै जानेछन ्र हामीले कोईशन ददन नसक्ने पररजस्थधत आउन सक्छ । यी यी पररजस्थधतहरूमा भोधल 
जनुसकैु कायाक्रम गदाा आधथाक माधमलाज्यू मन्त्रीज्यू हजरुहरूले केरे प्रदेशदेजख केरे केन्रदेजख प्रदेशसम्म 
मन्त्रालय केरे आफ्नो क्षेत्रमा आफ्नो त्यो उ केरे केन्रदेजख यहााँसम्म आउनभुएको छ दश ओटा जजल्लाको 
लाधग¸ दश ओटा जजल्लाको लाधग आईन्दादेजख बराबर भाग हनुपुछा भन्ने म चाहान्छु । र तलमाधथ हनु ु
हुाँदैन¸ दश ओटा जजल्लाको लाधग एक रूपैयााँ पधन तलमाधथ हनुहुुाँदैन र यमा ष्ट्रवर्शे ध्यान जावस मन्त्रालय 
मा केरे सभामखु महोदय र आशा छ मेरो जनताप्रधत र मैले जनु बोधलरहेका शब्द छन्̧  यी शब्दमा कुनै 
तलमाधथ पधन भको हनु सक्छ । यहााँहरूले मेरा शब्दहरू र यी शब्दहरूलाई एकदम मूल्याङ्कन गनुा हनेुछ 
र एक्लै भएको नाताले एक्लै भएको नाताले मैले त्यो ष्ट्रफल गरररहेको छु । पष्ट्रहला चाष्ट्रहाँ मलाई ष्ट्रफल 
भएको धथएन¸ अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ त्यो मलाई धेरै ष्ट्रफल भइरहेको छ यसमा । धेरै ष्ट्रपर पररहेरहेको छ दशै 
जजल्लाका जनतालाई भन्न चाहान्छु म र यसकारर्ले म यहााँहरूको दश जजल्लाको राजश् व आयव्यय पधन 
जनु¸ जनु तोष्ट्रकदैछ जनताको । त्यो तोष्ट्रकएको कारर्ले यो केरे पष्ट्रहला त जग्गाको मातै्र कर धतना 
भधनन््यो अष्ट्रहले त जग्गाको करभन्दा घरको कर मूल्यसमेत बढेको छ । यसमा जनताहरू एकदम केरे 
मकाामा परेका छन ्। यी जनताहरूलाई सरकारले ध्यान ददनहुनेु छ र बीचमा मैले अकै प्यानल समाते 
पधन मैले जानीनजानी भए पधन यी शब्दहरूलाई यहााँहरूले कैद गनुाहनेु छ भन्ने आशा राखेको छु र अको 
कुरा के हो भने यो बीचबीचमा बोल्दाखेरर कधतखेर काष्ट्रटएको जस्तो¸ कधतखेर नकाष्ट्रटएको जस्तो माईक 
स्वर चाष्ट्रहाँ आउाँदै छ यो के हो ? चाष्ट्रहाँ मैले चाष्ट्रहाँ अधल कधत बझुन नसकेको कारर्ले यसमा पधन ष्ट्रवर्शे 
सभामखु महोदयमाफा त ्म ध्यानाका र्र् गना चाहान्छु । मैले बोधलरहेका शब्द नकाष्ट्रटयोस ्भन्न चाहन्छु । 
कुनै कुनै गल्ती शब्द बोलेको भए पधन यहााँ जनताहरूले मलाई माफ गनुाहनेुछ । र कुनै तलमाधथ 
परेकोमा आफ्ना¸ रातो बता ी बधलसकेको छ तर आईन्दादेजख यस्तो यो शब्दहरू दोहोररने छैनन ् भन्दै 
आफ्ना दईु शब्द यही टु�याउन चाहान्छु । धन्यवाद । जय रास्रवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक¸ २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएको आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलको क्रममा माननीय 
सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ्जजज्ञाशामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग भोधल असार २७ 
गतेको बैठकको सरुुमै समय धनधाारर् गरेको छु ।  

माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास 
मन्त्रालय लगायत अन्य मन्त्रालयहरूको शीर्ाकहरूमाधथ छलफल हनेु पूवाधनधााररत कायाताधलका पनु: 
पररवतान गरी धनम्नानसुारको कायाताधलका धनधाारर् गरेको जानकारी गराउछु । जस अनसुार असार २७ 
गते भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय¸ असार २८ गते प्रदेश सभा सजचवालय¸ कर्ााली प्रदेश योजना¸ लोक 
सेवा आयोग¸ मखु्य न्यायाधधवक्ताको कायाालय र मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायालयका 
शीर्ाकहरूमाधथ छलफलका लाधग ददन धनधाारर् गरेको छु । 

माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक २०७६ साल असार २७ गते शकु्रबार ददनको १:०० बजेसम्मको 
लाधग स्थधगत हनु्छ ।  
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((२२००७७६६  ससाालल  अअससाारर  2277  गगततेे  शशुकु्रक्रबबाारर))  

रा�िय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको बीसौं बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश �वधनयोजन �वधेयक, २०७६ अन्तगात 
�वधनयोजन भएका आधथाक माधमला मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथ खचा कटौधतको प्रस्ताव प्राप्त हनु आएको  
छ । खचा कटौधतको प्रस्तावकताा माननीय श्री जीवनबहादरु शाहीलाई प्रस्ताव प्रस्ततु गना समय ददन्छु । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सम्माननीय सभामखु महोदय, म सम्माननीय सभामखु महोदयका अनमुधतले 
यो खचा कटौधतको कुरा राख् नभुन्दा अगाधि केही कुरा राख् न चाहन्छु, सभामखु महोदय । तीनचार ददनसम्म 
यो सदनमा फूलको आाँखाले फूलै संसार कााँिाको आाँखाले कााँिै संसार भनेर जनायो । �हजो पधन यस्ता 
धेरै कुराहरू आए । र एक जना मन्त्रीज्यूले जवाफ ददंदा फूलका आाँखा र कााँिाका आाँखाका कुरा  
गनुाभो । सम्माननीय सभामखुको अनमुधतले उहााँले जानेको फूलको आाँखा कााँिाको आाँखा मात्र रहेछ । 
यसमा केही भनाइहरू पधन छन ्। आनी छोइ�ले िोल्माले गाएको गीत हो । यो फूलको आाँखा र 
कााँिाको आाँखा भइहाल्यो । त्यसपधछ म केही शब्दहरू म पढ्न चाहन्छु, झजुल्कन्छ है छायााँ वस्त ुअनसुार, 
कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार भइहाल्यो । जचता  शिुी होस ्मेरो बोली बिुको भन्ने छ, त्यसपधछ टह टह 
जनु देखुाँ कालो रातैमा, जीवनसंगी चनुुाँ म सखु पातैमा भनेर यो गीतको लयमा आनी छोइ�ले चा�हाँ गीत 
गाउनभुएको । अब फूलको आाँखामा फूलै संसार कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार भन्ने आइसकेपधछ मलाई 
पधन लाग्यो सभामखु महोदय, यी गीत गाउनै पने रैछ भन्ने मलाई लाग्यो । �कन�क यो बजेट कसरी 
आएको छ त भन्न,े हनु त यलाई भधनन्छ ममेुन्ट अफ जब्लस एकदम माधथ तौलेर �हंड्ने भन्ने हनु्छ । म 
गायक होइन मेरो स्वर त्यधत राम्रो छैन तर मैले यलाई भाकामा गाउने अनमुधत मागे सभामखु महोदय ।  

फूलको आाँखामा फूलै संसार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार ।  
झजुल्कन्छ है बजेट मान्छे अनसुार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार । 
फूलको आाँखामा फूलै संसार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार ।।  
जचता  शिु होस ्धतम्रो बोली अनसुारको  
जचता  शिु होस ्धतम्रो बोली अनसुारको 
धतम्रो पैतलाले कुजल्चसक्यो सबै थोक, 
धतम्रो पैतलाले कुजल्चसक्यो सबै थोक । 
राम्रो आाँखामा फुल्छ राम्र ैसंसार 
कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार । 
टह टह बजेट देख ुकालो रातैमा 
टह टह बजेट देख ुकालो रातैमा  
जीवन पररवतान गना सकूाँ  एकै रातैमा,  
फूलको आाँखामा फूलै संसार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार ।  
पापी मनमा खलु्छ है पापी संसार, 
कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार  
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((२२००७७६६  ससाालल  अअससाारर  2277  गगततेे  शशुकु्रक्रबबाारर))  

रा�िय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको बीसौं बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश �वधनयोजन �वधेयक, २०७६ अन्तगात 
�वधनयोजन भएका आधथाक माधमला मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथ खचा कटौधतको प्रस्ताव प्राप्त हनु आएको  
छ । खचा कटौधतको प्रस्तावकताा माननीय श्री जीवनबहादरु शाहीलाई प्रस्ताव प्रस्ततु गना समय ददन्छु । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सम्माननीय सभामखु महोदय, म सम्माननीय सभामखु महोदयका अनमुधतले 
यो खचा कटौधतको कुरा राख् नभुन्दा अगाधि केही कुरा राख् न चाहन्छु, सभामखु महोदय । तीनचार ददनसम्म 
यो सदनमा फूलको आाँखाले फूलै संसार कााँिाको आाँखाले कााँिै संसार भनेर जनायो । �हजो पधन यस्ता 
धेरै कुराहरू आए । र एक जना मन्त्रीज्यूले जवाफ ददंदा फूलका आाँखा र कााँिाका आाँखाका कुरा  
गनुाभो । सम्माननीय सभामखुको अनमुधतले उहााँले जानेको फूलको आाँखा कााँिाको आाँखा मात्र रहेछ । 
यसमा केही भनाइहरू पधन छन ्। आनी छोइ�ले िोल्माले गाएको गीत हो । यो फूलको आाँखा र 
कााँिाको आाँखा भइहाल्यो । त्यसपधछ म केही शब्दहरू म पढ्न चाहन्छु, झजुल्कन्छ है छायााँ वस्त ुअनसुार, 
कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार भइहाल्यो । जचता  शिुी होस ्मेरो बोली बिुको भन्ने छ, त्यसपधछ टह टह 
जनु देखुाँ कालो रातैमा, जीवनसंगी चनुुाँ म सखु पातैमा भनेर यो गीतको लयमा आनी छोइ�ले चा�हाँ गीत 
गाउनभुएको । अब फूलको आाँखामा फूलै संसार कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार भन्ने आइसकेपधछ मलाई 
पधन लाग्यो सभामखु महोदय, यी गीत गाउनै पने रैछ भन्ने मलाई लाग्यो । �कन�क यो बजेट कसरी 
आएको छ त भन्न,े हनु त यलाई भधनन्छ ममेुन्ट अफ जब्लस एकदम माधथ तौलेर �हंड्ने भन्ने हनु्छ । म 
गायक होइन मेरो स्वर त्यधत राम्रो छैन तर मैले यलाई भाकामा गाउने अनमुधत मागे सभामखु महोदय ।  

फूलको आाँखामा फूलै संसार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार ।  
झजुल्कन्छ है बजेट मान्छे अनसुार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार । 
फूलको आाँखामा फूलै संसार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार ।।  
जचता  शिु होस ्धतम्रो बोली अनसुारको  
जचता  शिु होस ्धतम्रो बोली अनसुारको 
धतम्रो पैतलाले कुजल्चसक्यो सबै थोक, 
धतम्रो पैतलाले कुजल्चसक्यो सबै थोक । 
राम्रो आाँखामा फुल्छ राम्र ैसंसार 
कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार । 
टह टह बजेट देख ुकालो रातैमा 
टह टह बजेट देख ुकालो रातैमा  
जीवन पररवतान गना सकूाँ  एकै रातैमा,  
फूलको आाँखामा फूलै संसार, कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार ।  
पापी मनमा खलु्छ है पापी संसार, 
कााँिाको आाँखामा कााँिै संसार  
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मन्त्रीको आाँखामा कााँिै संसार,  
मन्त्रीको आाँखामा कााँिै संसार ।। 

धन्यवाद सभामखु महोदय, यो वास्तवमा मैले यधत घमुाएर भन्नुपने त धथएन, (गीत राम्रो छ, संगीतको अभाव 
छ, गीत चाष्ट्रहाँ राम्रो छ ।) अब अको चोटी संगीतको व्यवस्थाको लाधग पधन अनरुोध गना चाहन्छु सभामखु 
महोदय । तर जनु हामीले अपेक्षा गरेका धथयौं,  एउटा मन्त्री जस्तो मान्छेले आएर यो भन्दाखेरर मैले यो 
सबै गीत गाउन बाध्य भएाँ, सभामखु महोदय । अब मैले यो ष्ट्रवधनयोजजत, ष्ट्रवधनयोजजन ष्ट्रवधेयक आधथाक 
माधमला तथा योजना मन्त्रालयको मैले १ रुपैयााँको खचा कटौधत र सय रुपैयााँको खचा कटौधत गरेको छु । 
कर्ााली हवाइसेवाको ष्ट्रवर्यमा यो नीधतगत भएन भन्ने मेरो मान्यता हो । मैले नीधतको बेला पधन बोलेको 
धथएाँ र बजेटको बेला पधन बोुेलेको धथएाँ । सरकारले हवाइ सेवा संचालन गना सक्ने कुरा पधन हुाँदैन र 
कर्ााली सरकारबाट यो सम्भव पधन छैन । नीधत तथा कायाक्रम मन्त्रीको जवाफ अनसुार प्राइभेट 
कम्पधनलाई पैंसा ददने र उनीहरूले नै संचालन गने भन्न ेजनु जवाफ आएको छ, त्यो नीधत ष्ट्रवपरीत र 
बदधनयतपूर्ा छ । त्यसकारर् यो शीर्ाकको खचा रकमलाई घटाई एक रुपैयााँ गररयोस ्सभामखु महोदय । 
अको छ, पूवााधार ष्ट्रवशेर् कायाक्रम यलाई चाष्ट्रहाँ मैले १०० रुपैयााँ घटाइयोस ्भनेर राखेको छु । पूवााधार 
ष्ट्रवशेर् कायाक्रम भनेर यस मन्त्रालयमा रु. एक अरब २० करोि ष्ट्रवधनयोजजत गररएको छ, यधत पूवााधार 
ष्ट्रवशेर् कायाक्रम हो भने पूवााधार मन्त्रालयमा हनुपुदा्यो । २४ वटा योजनालाई भनेर बजेट ष्ट्रवधनयोजजत 
गरेको देजखन्छ । यो बुाँदामा रहने गरी बजेट आएको हनुाले सरकारको जवाफदेष्ट्रहता भएन ष्ट्रकनष्ट्रक २४ 
वटा भधनसकेपधछ हामीले बझु्ने कुरो के हो भने २४ वटा क्षेत्र हो भन्ने हामीले बझेुका छौं । १ अरब 
२० करोि रुपैयााँ छुट्याइसकेपधछ सम्बजन्धत मन्त्रालयमा त्यलाई राजखनपुछा । त्यो नराखेर यो चाष्ट्रहाँ 
जवाफदेष्ट्रहताधभत्र नपरेको हनुाले १०० रुपैयााँ खचा कटौधत गररयोस ्भन्ने कुरा चाष्ट्रहाँ मैले पेश गरेको छु, 
सभामखु महोदय । धन्यवाद । जय नेपाल ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएका आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथ भएको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले 
उठाउनभुएका प्रश्न एवम ्जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली 
२०७४ को धनयम १३२ को उपधनयम ८ बमोजजम समय धनधाारर् गरेको छु । आधथाक माधमला तथा 
योजना मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ्जजज्ञासामा 
जवाफ ददनका लाधग आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालालाई समय ददन्छु ।  

आआधधथथााकक  ममााधधममललाा  ततथथाा  ययोोजजननाा  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  प्रप्रककााशश  ज्ज्ववााललाा::  सभामखु महोदय, आधथाक वर्ा 
२०७६/०७७ को ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक अन्तगात आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय शीर्ाकमा माननीय 
सदस्यजीहरूले छलफलमा भाग धलएर महत्वपूर्ा सझुावहरू ददनभुएको छ । त्यसका धनजम्त म सबै 
माननीयज्यूहरू छलफलमा भाग धलने र छलफलमा भाग नधलएर पधन सहयोग गने सबै माननीयजीहरूलाई 
म मन्त्रालयको तफा बाट हाददाक धन्यवाद ज्ञापन गना चाहन्छु । खासगरी ष्ट्रहजो रमाइलो पधन भयो । हनु 
त यहााँ चाष्ट्रहाँ अब गीतको दोहोरी पधन चधलरहेकै छ । म त त्यताधतर जान चाहन्न, ष्ट्रहजो पधन आधथाक 
माधमला तथा योजना मन्त्रालयको बारेमा छलफल हुाँदा अरु मन्त्रालयकै पधन ष्ट्रवर्यहरू त्यसमा प्रवेश गरे, 
आधथाक ष्ट्रवर्यसाँग जोधिएकाले, योजनासाँग जोधिएकाले । त्यसरी ष्ट्रवधभन्न ढंगले ती ष्ट्रवर्यहरू जोधिनलुाई पधन 
मैले अन्यथा ठानेको छैन । सबै माननीय मन्त्रीज्यूहरूले माननीयजीहरूका कुरा सनु्नभुएको छ । ष्ट्रवधभन्न 
मन्त्रालयसाँग जोधिएका अब कधतपय माननीयज्यूहरूले सम्बजन्धत मन्त्रालयकै छलफलमा पधन आफ्ना कुरा 
प्र� राख् नभुएको छ । केही कुराहरू आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको शीर्ाक अन्तगात छलफल 
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गदाा पधन ती ष्ट्रवर्य राख् नभुएको छ । ती ष्ट्रवर्यमा सम्बजन्धत मन्त्रीज्यूहरूले नै पधन गम्भीरतासाथ ध्यान 
ददनहुनेुछ भन्ने कुरा म अनरुोध गना चाहन्छु । म शिु रूपमा हाम्रो मन्त्रालयसाँग जोधिएका ष्ट्रवर्यहरू, 
आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयसाँग जोधिएका ष्ट्रवर्यहरूमा केजन्रत भएर संक्षपेमा आफ्नो जवाफ 
राख् ने अनमुधत चाहन्छु, माननीयजीहरूले उठाएका जजज्ञासाहरू, प्रश्नहरू, सवालहरूलाई प्र� पाने कोजशस गना 
चाहन्छु । सबभन्दा पष्ट्रहले यो कायाक्रम पजुस्तकाको बारेमा पधन यहााँ चाष्ट्रहाँ केही कुरा उयो यो पजुस्तका 
धनकाल्ने सन्दभामा चाष्ट्रहाँ दईुखालका मोिल छन ्। अष्ट्रहले केन्रमा पधन रातो ष्ट्रकताब भाग १ र भाग २ 
भन्ने धनकाधलन््यो । अधन पधछ आएर के गररयो भने खासमा रातो ष्ट्रकताब भाग १ नै हो । अधन भाग २ 
भनेर कायाक्रम वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम पजुस्तका धनकाल्ने गररन््यो, त्यो योजना आयोगले धनकाल््यो तर यसपटक 
हाम्रो यहााँ चाष्ट्रहाँ अब कर्ााली प्रदेशमा पधन गत वर्ा हामीले रातो ष्ट्रकताब त बजेटसाँगै चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवतरर् हनेु नै 
भो, गत वर्ा पधन अष्ट्रहले पधन । त्यसपधछ वार्र ्ु ्जुुाक कायाक्रम पजुस्तका भनेर मन्त्रालयले धनकाल्यो । 
पधछ फेरर प्रत्येक मन्त्रालयको अलग–अलग चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास कायाक्रम धिटेलमा धनकाल्न परेपधछ मन्त्रालयका 
पधन पजुस्तकाहरू धनकाल्नपुयो । त्यसैले यसपटक हामीले के गयौ भने त्यस्ता पजुस्तकाहरू जहााँ चाष्ट्रहाँ 
कायाक्रम मात्र होइन, चाल ुखचा समेत धिटेलमा सम्बजन्धत मन्त्रालयले नै धनकाल्ने भइपधछ धेरै पसु्तक 
धनकाल्न परेन, यो कुरा म प्र� पाना चाहन्छु । अब यहााँ अधल धेरै माननीयजीहरू अधल गम्भीरतासाथ 
उठाएको ष्ट्रवर्य भनेको चाल ुखचाको सम्बन्धमा छ । यसमा मैले चाल ुखचा, जनु १३ अबाको धसधल� छ, 
अाँ..यो अरु प्रदेशसाँग तलुना गरेर यो असाध्यै राम्रो गयौं हामीले भनेर प�ुी गना खोजेको पधन होइन, खासमा 
चाष्ट्रहाँ कम्प्याररजन गना मातै्र खोज्या हो । अरु प्रदेशसाँग तलुना गदााखेरर हाम्रो त्यधत धेरै छैन । यद्मष्ट्रप 
चाल ुबजेट जधतसक्यो धेरै कम गनुापछा, घटाउनपुछा, धनयन्त्रर् गनुापछा भन्ने कुरामा हामी प्र�ै छौं । प्रयत्न 
गदाागदै पधन हामीले त्यसलाई जधत धनयन्त्रर् गनुापने त्यधत गना सकेनौं, अब गत वर्ाकै ठाउाँमा त हामी 
पधुगन सक्दैनधथयौं । गत वर्ाभन्दा ष्ट्रकन बढी भयो भन्ने कुरामा त अब यसको धेरै छलफल गनैपछा जस्तो 
मलाई लाग्दैन । ष्ट्रकनभने गत वर्ा त मैले भधनपधन सकेँ , कमाचारीहरूको तलबभता ा समेत संघले संघीय 
सरकारबाट आउाँ्यो, ठूलो चाष्ट्रहाँ एमाउन्ट त त्यसले नै कन्रोल गररहाल््यो । त्यस्तै संरचना पधन हाम्रो 
अब गत वर्ाकोमा कम नै धथयो, स्वभाष्ट्रवक रूपमै त्यसले गदाा कम धथयो, चाल ुबजेट चाष्ट्रह १०० प्रसेन्ट 
खचा हनु्छ सामान्यतया । हाम्रोमा चाल ु बजेट पधन बचेको छ के बचत भएको छ । त्यो ष्ट्रकन त 
भन्दाखेरर संरचना पधन पयााप्त भएन, कमाचारीको तलब भता ा चाष्ट्रहाँ संघीय सरकारबाट व्यवस्था भइहाल्यो, 
अधन हामीले प्राष्ट्रवधधक कमाचारी व्यवस्था गने भनेको अजख्तयारले चाष्ट्रहाँ नगर भनेर धनदेशन ददएपधछ त्यो 
पधन गना परेन भनेपधछ धेरै चाल ुखचा खासमा प्रशासधनक खचा चाष्ट्रहाँ कन्रोल भको हो र त्यसका बावजतु 
पधन जनु चाल ुखचा छ, माननीय मखु्यमन्त्रीज्यू पधन यसमा एकदमचाष्ट्रहाँ गम्भीर रूपमा चासो ददइरहनभुको 
छ, हामी लाधग पधन रहेका छौं । यसपटक एउटा चाष्ट्रहाँ कम्जोरी म महशसु पधन गछुा त्यो बजेटको चाष्ट्रहाँ 
जो धसधल� अथवा चाष्ट्रहाँ मन्त्रालयले ल्याएको कायाक्रमलाई अधल मधसनो गरी, अधल शीर्ाकवाइज, 
टष्ट्रपक्सवाइज, त्यसको चाष्ट्रहाँ एकएक गरेर हामीले अध्ययन गरेर, त्यसलाई चाष्ट्रहाँ सम्याउने काम गना  
सकेनौं । त्यो हामीले अधल धसधल� ददंदा पधन ष्ट्रढलो भयो, त्यो पधन हाम्र ैकमजोरी हो, केन्रबाट धसधल� 
आउन त यसै ष्ट्रढलो भाको त्यसमा हामीले अझैं ष्ट्रढलो गररयौं, त्यसमा मन्त्रालयले कायाक्रम बनाएर अथा 
मन्त्रालयमा ल्याउाँदा धेरै ष्ट्रढलो भइसक्यो । अब बजेट बक्तव्य पधन तयार पानुापने त्यसपधछ मन्त्रालयको 
कायाक्रम पधन अध्ययन गनुापने । यो एकदमै प्रसेरकाबीच हामीले धेरै हेना सकेनौं, यो ररअलाइज मैले 
गरेको छु । र त्यसका वावजतु पधन हाम्रो चाष्ट्रहाँ अब मन्त्रालयको चाष्ट्रहाँ सजचव लगायतको ष्ट्रटमलाई 
सम्बजन्धत मन्त्रीज्यूहरूलाई सम्बजन्धत मन्त्रालयका सजचवज्यूहरूसष्ट्रहतलाई कुनै हालतमा पधन चाल ु खचा 
कन्रोल गनुास ्हैन, हामी जनुसकैु फोरममा पधन छलफल गना सक्छौं, कन्रोल गरौं, धनयन्त्रर् गरौं, कम गरौं 
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गदाा पधन ती ष्ट्रवर्य राख् नभुएको छ । ती ष्ट्रवर्यमा सम्बजन्धत मन्त्रीज्यूहरूले नै पधन गम्भीरतासाथ ध्यान 
ददनहुनेुछ भन्ने कुरा म अनरुोध गना चाहन्छु । म शिु रूपमा हाम्रो मन्त्रालयसाँग जोधिएका ष्ट्रवर्यहरू, 
आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयसाँग जोधिएका ष्ट्रवर्यहरूमा केजन्रत भएर संक्षपेमा आफ्नो जवाफ 
राख् ने अनमुधत चाहन्छु, माननीयजीहरूले उठाएका जजज्ञासाहरू, प्रश्नहरू, सवालहरूलाई प्र� पाने कोजशस गना 
चाहन्छु । सबभन्दा पष्ट्रहले यो कायाक्रम पजुस्तकाको बारेमा पधन यहााँ चाष्ट्रहाँ केही कुरा उयो यो पजुस्तका 
धनकाल्ने सन्दभामा चाष्ट्रहाँ दईुखालका मोिल छन ्। अष्ट्रहले केन्रमा पधन रातो ष्ट्रकताब भाग १ र भाग २ 
भन्ने धनकाधलन््यो । अधन पधछ आएर के गररयो भने खासमा रातो ष्ट्रकताब भाग १ नै हो । अधन भाग २ 
भनेर कायाक्रम वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम पजुस्तका धनकाल्ने गररन््यो, त्यो योजना आयोगले धनकाल््यो तर यसपटक 
हाम्रो यहााँ चाष्ट्रहाँ अब कर्ााली प्रदेशमा पधन गत वर्ा हामीले रातो ष्ट्रकताब त बजेटसाँगै चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवतरर् हनेु नै 
भो, गत वर्ा पधन अष्ट्रहले पधन । त्यसपधछ वार्र ्ु ्जुुाक कायाक्रम पजुस्तका भनेर मन्त्रालयले धनकाल्यो । 
पधछ फेरर प्रत्येक मन्त्रालयको अलग–अलग चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास कायाक्रम धिटेलमा धनकाल्न परेपधछ मन्त्रालयका 
पधन पजुस्तकाहरू धनकाल्नपुयो । त्यसैले यसपटक हामीले के गयौ भने त्यस्ता पजुस्तकाहरू जहााँ चाष्ट्रहाँ 
कायाक्रम मात्र होइन, चाल ुखचा समेत धिटेलमा सम्बजन्धत मन्त्रालयले नै धनकाल्ने भइपधछ धेरै पसु्तक 
धनकाल्न परेन, यो कुरा म प्र� पाना चाहन्छु । अब यहााँ अधल धेरै माननीयजीहरू अधल गम्भीरतासाथ 
उठाएको ष्ट्रवर्य भनेको चाल ुखचाको सम्बन्धमा छ । यसमा मैले चाल ुखचा, जनु १३ अबाको धसधल� छ, 
अाँ..यो अरु प्रदेशसाँग तलुना गरेर यो असाध्यै राम्रो गयौं हामीले भनेर प�ुी गना खोजेको पधन होइन, खासमा 
चाष्ट्रहाँ कम्प्याररजन गना मातै्र खोज्या हो । अरु प्रदेशसाँग तलुना गदााखेरर हाम्रो त्यधत धेरै छैन । यद्मष्ट्रप 
चाल ुबजेट जधतसक्यो धेरै कम गनुापछा, घटाउनपुछा, धनयन्त्रर् गनुापछा भन्ने कुरामा हामी प्र�ै छौं । प्रयत्न 
गदाागदै पधन हामीले त्यसलाई जधत धनयन्त्रर् गनुापने त्यधत गना सकेनौं, अब गत वर्ाकै ठाउाँमा त हामी 
पधुगन सक्दैनधथयौं । गत वर्ाभन्दा ष्ट्रकन बढी भयो भन्ने कुरामा त अब यसको धेरै छलफल गनैपछा जस्तो 
मलाई लाग्दैन । ष्ट्रकनभने गत वर्ा त मैले भधनपधन सकेँ , कमाचारीहरूको तलबभता ा समेत संघले संघीय 
सरकारबाट आउाँ्यो, ठूलो चाष्ट्रहाँ एमाउन्ट त त्यसले नै कन्रोल गररहाल््यो । त्यस्तै संरचना पधन हाम्रो 
अब गत वर्ाकोमा कम नै धथयो, स्वभाष्ट्रवक रूपमै त्यसले गदाा कम धथयो, चाल ुबजेट चाष्ट्रह १०० प्रसेन्ट 
खचा हनु्छ सामान्यतया । हाम्रोमा चाल ु बजेट पधन बचेको छ के बचत भएको छ । त्यो ष्ट्रकन त 
भन्दाखेरर संरचना पधन पयााप्त भएन, कमाचारीको तलब भता ा चाष्ट्रहाँ संघीय सरकारबाट व्यवस्था भइहाल्यो, 
अधन हामीले प्राष्ट्रवधधक कमाचारी व्यवस्था गने भनेको अजख्तयारले चाष्ट्रहाँ नगर भनेर धनदेशन ददएपधछ त्यो 
पधन गना परेन भनेपधछ धेरै चाल ुखचा खासमा प्रशासधनक खचा चाष्ट्रहाँ कन्रोल भको हो र त्यसका बावजतु 
पधन जनु चाल ुखचा छ, माननीय मखु्यमन्त्रीज्यू पधन यसमा एकदमचाष्ट्रहाँ गम्भीर रूपमा चासो ददइरहनभुको 
छ, हामी लाधग पधन रहेका छौं । यसपटक एउटा चाष्ट्रहाँ कम्जोरी म महशसु पधन गछुा त्यो बजेटको चाष्ट्रहाँ 
जो धसधल� अथवा चाष्ट्रहाँ मन्त्रालयले ल्याएको कायाक्रमलाई अधल मधसनो गरी, अधल शीर्ाकवाइज, 
टष्ट्रपक्सवाइज, त्यसको चाष्ट्रहाँ एकएक गरेर हामीले अध्ययन गरेर, त्यसलाई चाष्ट्रहाँ सम्याउने काम गना  
सकेनौं । त्यो हामीले अधल धसधल� ददंदा पधन ष्ट्रढलो भयो, त्यो पधन हाम्र ैकमजोरी हो, केन्रबाट धसधल� 
आउन त यसै ष्ट्रढलो भाको त्यसमा हामीले अझैं ष्ट्रढलो गररयौं, त्यसमा मन्त्रालयले कायाक्रम बनाएर अथा 
मन्त्रालयमा ल्याउाँदा धेरै ष्ट्रढलो भइसक्यो । अब बजेट बक्तव्य पधन तयार पानुापने त्यसपधछ मन्त्रालयको 
कायाक्रम पधन अध्ययन गनुापने । यो एकदमै प्रसेरकाबीच हामीले धेरै हेना सकेनौं, यो ररअलाइज मैले 
गरेको छु । र त्यसका वावजतु पधन हाम्रो चाष्ट्रहाँ अब मन्त्रालयको चाष्ट्रहाँ सजचव लगायतको ष्ट्रटमलाई 
सम्बजन्धत मन्त्रीज्यूहरूलाई सम्बजन्धत मन्त्रालयका सजचवज्यूहरूसष्ट्रहतलाई कुनै हालतमा पधन चाल ु खचा 
कन्रोल गनुास ्हैन, हामी जनुसकैु फोरममा पधन छलफल गना सक्छौं, कन्रोल गरौं, धनयन्त्रर् गरौं, कम गरौं 

81 

भनेर प्रयत्न चा�हाँ नगररएको होइन, आधथाक माधमला मन्त्रीको हैधसयतमा मैले त्यसको धनजम्त कोजशस पधन 
गरें , माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले धनकै धेरै कोजशश पधन गनुाभो, कन्रोल पधन सकेसम्म भको छ । तर चा�हाँ 
त्यधत हुाँदाहुाँदै पधन कधतपय शीर्ाक दोहोररएका छन,् ओभरल्या�प� भएको छ, केही चा�हाँ नआउनपुने 
शीर्ाकहरू पधन आएका छन,् बजेट पधन कधतपय शीर्ाकहरूमा बढी भएको छ, यो कुरा चा�हाँ महशसु भको 
छ र म चा�हाँ यो सम्माधनत सदनसमक्ष के अनरुोध गना चाहन्छु भने हामीले त्यो संशोधन पधन गना  
सक्छौं । बसेर छलफल गरेर, अनावश्यक, दोहोरो परेको अथवा बढी बजेट भएको, खचा हनु नसक्ने, त्यो 
बजेट चा�हाँ चालू खचा हामीले कटाउने कुरामा, घटाउने कुरामा मेरो प्रधतबिता छ । र मैले भन्दै पधन 
आएको छु �क चालू शीर्ाकको बजेट हामीले कटाएर पूाँजीगतमा धलन सक्छौं, यो एउटा सधुबधा हामीसाँग  
छ । त्यसकारर् चा�हाँ तपाईहरूको सहयोग हामीलाई चा�हएको छ, तपाईहरूले पधन सझुाव ददनसु,् हामी 
छलफल गरेर त्यो चा�हाँ अनावश्यक खालको अधल फजलु खचा हनेु खालको, अनतु्पादक खचा हनेु खालको 
कुरालाई धनयन्त्रर् गने कुरामा जधत स�कन्छ हामी चा�हाँ त्यसलाई कन्रोल गने कुरा म अनरुोध गना 
चाहन्छु । अब अको यहााँ उठेको, सबै धेरै जनाले उठाउनभुको यो आधथाक अनशुासन, पारदशीता, सशुासन, 
भ्र�ाचार धनयन्त्रर्, बजेटको दरुूपयोग रोक्ने जस्ता कुराहरू छन,् एकम�ु रूपमा म यसमा धेरै लामो कुरा 
गना चाहन्न । अब हामीले यो आधथाक पारदजशाताको धनम्ती प्रयत्न नगरेको पधन होइन, नयााँ नयााँ भएको 
हामीले धसस्टम धेरै व्यवजस्थत गना पधन सकेनौं, अब यहााँ माननीयज्यूहरूले एलएमबीआइएसको पधन 
आवश्यकता छैन सम्म भधनददनभुो । वास्तवमा चा�हाँ एउटा धनजित �वधध पिधत धनजितखालका एउटा यो 
धसस्टम नबनाएसम्म हामीले यो अधनयधमतता धनयन्त्रर् गने कुरा, अपारदशीता चा�हाँ हटाउने कुरा गना गाह्रो 
कुरा हनु्छ, त्यसकारर्ले धसस्टममा लैजाने कुरा जस्तो अजघल्लो वर्ा भनौ न यो चाल ुवर्ामा सतु्र भन्ने एउटा 
सफ्टवयर धथयो यो संघीय सरकारको संघको पधन त्यस्तै समस्या छ, त्यो सतु्र सहज धथयो सजजलो पधन 
धथयो, त्यसैलाई फ्लोअप गना पाएको भए, त्यसैलाई अ�हले पधन लागू गना पाएको भए, गत वर्ा त्यस त्यो 
सफ्टवयरमा रेधन� पधन प्राप्त गरेका धथए कमाचारीहरूले, अधन त्यसमा अभ्यस्त पधन धथए, अ�हले सजजलो 
हनु््यो । अधन त्यो फेरर हटाइददएर अब स्थानीयले अ�हले पधन सतु्र प्रयोग गछा, क्ग्त्च्ब ् भन्ने एउटा 
सफ्टवयर छ । अधन संघले एलएमबीआइएस प�हले देजख गदै आएको धथयो अधन प्रदेशको धनम्ती 
पीएलआईएमबीएस भनेरचा�हाँ त्यो केन्रकै ढााँचाको चा�हाँ हामीले गने भनेपधछ अब अजन्तम बेलामा त्यो 
सतु्रमा केरे त्यो सफ्टवयर हामीलाई उपलब्ध गराउने, त्यो अनसुार फेररचा�हाँ कायाान्वयन इकाईबाट हाम्रा 
जो चा�हाँ कायाान्वयन गने कायाालय छन,् त्यहााँदेजख नै पीएलएमबीआईएस भदै आउने भनेपधछ असाध्यै धेरै 
प्रसेरमा हामी पयौं, त्यसले गदाा केही समस्याहरू देजखएका हनु ्। तर त्यसलाई अझैं िेपलभ गनुापछा, 
व्यवजस्थत गनुापछा, जसले गदााखेरर पारदशीता पधन हनु्छ, र अधनयधमतता धनयन्त्रर् गने कुरा पधन हनु्छ भन्न े
म �वश्वास ददलाउन चाहन्छु । र जहााँ अधनयधमतता हनु्छ, जहााँ अपारदजशाता हनु्छ, त्यो कुराको धनम्ती अब 
हाम्रो चा�हाँ क्षमता के छ, हाम्रो संरचना, हाम्रो कानून सबै कुराले त्यसलाई धनयन्त्रर् गने कुरामा हाम्रो 
प्रधतबिता छाँदै छ, नीधत कायाक्रम बजेटमा प्र� रूपमा यो �वर्यमा चा�हाँ यो भ्र�ाचार अधनयधमतता धनयन्त्रर् 
गने कुरामा हामीले प्रधतबिता जाहेर गरेकै छौं । अब अको कुरा यहााँ उठेको तेस्रो �वर्य अधल महत्वपूर्ा 
�वर्य भनेको रकमान्तर र स्रोतान्तरको पछा । यो बजेट भनेको आय व्ययको अनमुान नै हो । एक्ज्याक्ट 
त चाल ुवर्ाको असार मसान्तमा धनस्कने हो, आगामी आधथाक वर्ाको चा�हाँ बजेट भनेको अनमुाधनत आय 
व्यय हो । त्यसैले त्यो अनमुाधनत �ववरर् भएकोले क�हलेका�हाँ चा�हाँ अत्यावश्यक ठाउाँमा चा�हाँ बजेट 
नपगु्न सक्छ, अधन हामीले �वधनयोजन गरेको ठाउाँमा बजेट बढी हनु सक्छ । अथवा आवश्यक नहनु 
सक्छ, त्यो प�हले नै त्यो एक्दम चा�हाँ अनमुान गरेर गने त होइन, काम गदै जााँदाखेरर यस्तो देजखन सक्छ, 
त्यस्तो देजखाँदाखेरर काननुी रूपमै हामीले चा�हाँ प्र�क्रयाबाटै रकमान्तर गना सक्छौं । त्यो माननीयज्यूहरू 
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पधन यसमा चा�हाँ जानकार हनुहुनु्छ । यहााँहरूले पधन कधतपय सझुाव ददनभुएको छ, अनरुोध गनुाभएको छ, 
अधल जोि पधन गनुाभएको छ, यसमा खचा भएन, यसमा खचा भयो, यसमा लैजाउन त भन्न ेकुरा त राम्र ैकुरा 
हो । अब त्यो गने क्रममा बदमासी भको छ, अधनयधमतता भएको छ, क�हाँ चा�ह कुनै इन्रेस्ट छ भने त्यो 
कुरामा छलफल गरौं, सधमधतमा पधन एजेण्िा बनेकै छ, सधमधतमा पधन छलफल गरौं, कुनै मन्त्रीको, कुनै 
कमाचारीको, अथवा अथामन्त्रीकै केही इन्रेस्ट रैछ भने छलफल गना स�कन्छ । होइन भने, अ�हले त के 
बाध्यता भयो भन्दा अब कधतपय योजनाहरू सरुु हनु नै सकेनन,् कधतपय कायाक्रममा बजेट खचा नै हनु 
सकेन, केही केहीमा खचा भए केरे खचा गररस�कयो, काम भइसक्यो । त्यस्तामा बजेट आवश्यक पधन छ । 
त्यसो हुाँदाखेरर त्यसमा केही लैजाऔ ंभन्ने कुरामा अधल लजचलो चा�हाँ भएको । अधल खचा होल काम अधल 
होला भन्न े त्यो चाहनाले पधन काम गयो होला । तर त्यहााँ चा�हाँ बदमासी होस,् अव्यवजस्थत होस,् 
अधनयधमतता होस ्भन्ने ढंगले सोचेर गरेको होइन, यसमा हामी प्र� छौं । र फेरर यो रकमान्तर गदााखेरर 
अब सम्बजन्धत मन्त्रालय नै यसको मखु्य जजम्मेवार हनु्छ, �कनभने सम्बजन्धत मन्त्रालयले सबै अध्ययन गरेर 
प्र�क्रया पूरा गरेर अथामा ल्याउने हो अधन अथाले त्यसमा कधत रोक्न ुपने कुन कुन हो, नरोक्न पने कुन हो 
�वचार गने कुरा हो आवश्यक �वर्यहरूमा महत्वपूर्ा �वर्यहरूमा मखु्यमन्त्रीज्यूसाँग सल्लाह गने हो । 
त्यसमा हामीले चा�हाँ जधत बजेट प�हले �वधनयोजन भएको हनु्छ, भएको धथयो त्यसमा बढ्ने गरी कुनै पधन 
हालतमा चा�हाँ यो रकमान्तर नगरौं भन्न ेएउटा चा�हाँ आधार बनाउने त्यसपधछ आएर प�हले �वधनयोजन 
भएको रकम अथवा बजेट खचा भइसकेको सम्बजन्धत कायाालयको �ववरर् सम्बजन्धत कायाालयको 
ररपोटालाई हामीले आधार बनायौं र त्यसपधछ तेस्रो भनेको अब खचा गना स�कने अब काम गना स�कने चा�हाँ 
कामको बजेट अनसुारको लागत जस्टमेट त्यो समेत ल्याएपधछ मातै्र रकमान्तर गने, गनैपने अवस्थामा भनेर 
हामीले त्यसलाई पधन एउटा धसस्टममा ढालेर केही चा�हाँ रकमान्तर भएको छ, त्यो चा�हाँ आवश्यक बजेट, 
अत्यन्त जरुरी कायाक्रममा, योजनामा मातै्र रकमान्तर भएको छ, र यसको भोधलका ददनहरूमा पधन जो चा�हाँ 
रकमान्तर गदााखेरर औजचत्यता कधत आवश्यक छ भन्न े कुरामा ध्यान जानेछ, माननीयज्यूहरूले जे होस 
यसमा सजक र सतका  बनाउनभुएको छ । भोधल अझै पधन यो रकमानतर गने कुरामा चा�हाँ गम्भीर हनुपुने 
कुराको धनजम्त हामी प्र� छौं । यसले हामीलाई पधन गाइिलाइन चा�हाँ गरेको छ । अको एउटा �वर्य 
उठेको छ, यो टेण्िर प्रर्ाली र उपभोक्ता सधमधत अब यो चा�हाँ �वकास मोिेल कस्तो गने भन्ने सम्बन्धमा 
यो ठूलो बहसको �वर्य छ । यो माननीयज्यूहरूलाई यस �वर्यमा जानकारी पधन हनुपुछा भन्ने मलाई 
लाग्छ । टेण्िर प्रर्ाली र उपभोक्ता सधमधतको प्रर्ाली यो दइुटा धसस्टम मूलत हाम्रो �वकास धनमाार्का 
धनजम्त खचा गने प्रर्ाली हो, यी चा�हाँ अब पूरै टोटलै फेधलएर भए, भन्ने धनश्कर्ा त अ�हले नै धनकाल्न 
स�कदैन । तर यी पूर्ा रूपमा सक्सेस पधन छैनन ्भन्ने कुरामा सबैधतर बहस चलेकै छ, केन्रमा पधन धनकै 
लामो बहस मैले यहााँहरूको बीचमा पटक-पटक भन्ने गयााछु, आधथाक केरे अथा सधमधतको सभापधत हुाँदाखेरर 
हाम्र ैसधमधतमा पधन धनकै समय यसमा बहस पधन गयौं । र यो जनु चा�हाँ अ�हलेको काननुी व्यवस्था छ, 
अ�हलेको जनु मोिेल छ, अ�हलेको जनु प्र�क्रया छ, यसलाई सधुार गनै पछा । �वकास धनमाार्को धनजम्त यो 
अत्यन्तै जरुरी पधन छ, यसमा कुनै दईु मत छैन । तर अब कर्ााली प्रदेश सरकारले चा�हाँ �कन चा�ह 
सावाजधनक खररद ऐन, बनाउाँदैन त यो चा�हाँ अब टेण्िर प्रर्ाली उपभोक्ता सधमधतवाला प्रर्ालीलाई सधुानाका 
धनजम्त भन्न ेजहााँसम्म प्रश्न छ । हामी बााँधधएका छौं यहााँनेर, हामीले सावाजधनक खररद ऐन..�वधेयक ड्राफ्ट 
गरेर बसेका छौं, हामीले संघीय सरकारसाँग समन्वय पधन गयौं, हामीले लामो छलफल पधन गयौं मन्त्रीहरूका 
बीचमा । अधन कमाचारीहरूका बीचमा छलफल पधन गयौं तर अब हाम्रो बाध्यता त तपाईंहरू सबैले बझु्न ु
हनु्छ �क हामीले बनाउन सक्छौं, केरे प्रदेश सावाजधनक खररद ऐन बनाउन सक्छौं, तर बनाउाँदा के गना, 
कहााँधनर हामी बााँधधन्छौं त भन्दाखेरर संघीय कानूनसाँग नबााँजझने गरी बनाउनपुयो, हैन । संघीय कानूनसाँग 
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पधन यसमा चा�हाँ जानकार हनुहुनु्छ । यहााँहरूले पधन कधतपय सझुाव ददनभुएको छ, अनरुोध गनुाभएको छ, 
अधल जोि पधन गनुाभएको छ, यसमा खचा भएन, यसमा खचा भयो, यसमा लैजाउन त भन्न ेकुरा त राम्र ैकुरा 
हो । अब त्यो गने क्रममा बदमासी भको छ, अधनयधमतता भएको छ, क�हाँ चा�ह कुनै इन्रेस्ट छ भने त्यो 
कुरामा छलफल गरौं, सधमधतमा पधन एजेण्िा बनेकै छ, सधमधतमा पधन छलफल गरौं, कुनै मन्त्रीको, कुनै 
कमाचारीको, अथवा अथामन्त्रीकै केही इन्रेस्ट रैछ भने छलफल गना स�कन्छ । होइन भने, अ�हले त के 
बाध्यता भयो भन्दा अब कधतपय योजनाहरू सरुु हनु नै सकेनन,् कधतपय कायाक्रममा बजेट खचा नै हनु 
सकेन, केही केहीमा खचा भए केरे खचा गररस�कयो, काम भइसक्यो । त्यस्तामा बजेट आवश्यक पधन छ । 
त्यसो हुाँदाखेरर त्यसमा केही लैजाऔ ंभन्ने कुरामा अधल लजचलो चा�हाँ भएको । अधल खचा होल काम अधल 
होला भन्न े त्यो चाहनाले पधन काम गयो होला । तर त्यहााँ चा�हाँ बदमासी होस,् अव्यवजस्थत होस,् 
अधनयधमतता होस ्भन्ने ढंगले सोचेर गरेको होइन, यसमा हामी प्र� छौं । र फेरर यो रकमान्तर गदााखेरर 
अब सम्बजन्धत मन्त्रालय नै यसको मखु्य जजम्मेवार हनु्छ, �कनभने सम्बजन्धत मन्त्रालयले सबै अध्ययन गरेर 
प्र�क्रया पूरा गरेर अथामा ल्याउने हो अधन अथाले त्यसमा कधत रोक्न ुपने कुन कुन हो, नरोक्न पने कुन हो 
�वचार गने कुरा हो आवश्यक �वर्यहरूमा महत्वपूर्ा �वर्यहरूमा मखु्यमन्त्रीज्यूसाँग सल्लाह गने हो । 
त्यसमा हामीले चा�हाँ जधत बजेट प�हले �वधनयोजन भएको हनु्छ, भएको धथयो त्यसमा बढ्ने गरी कुनै पधन 
हालतमा चा�हाँ यो रकमान्तर नगरौं भन्न ेएउटा चा�हाँ आधार बनाउने त्यसपधछ आएर प�हले �वधनयोजन 
भएको रकम अथवा बजेट खचा भइसकेको सम्बजन्धत कायाालयको �ववरर् सम्बजन्धत कायाालयको 
ररपोटालाई हामीले आधार बनायौं र त्यसपधछ तेस्रो भनेको अब खचा गना स�कने अब काम गना स�कने चा�हाँ 
कामको बजेट अनसुारको लागत जस्टमेट त्यो समेत ल्याएपधछ मातै्र रकमान्तर गने, गनैपने अवस्थामा भनेर 
हामीले त्यसलाई पधन एउटा धसस्टममा ढालेर केही चा�हाँ रकमान्तर भएको छ, त्यो चा�हाँ आवश्यक बजेट, 
अत्यन्त जरुरी कायाक्रममा, योजनामा मातै्र रकमान्तर भएको छ, र यसको भोधलका ददनहरूमा पधन जो चा�हाँ 
रकमान्तर गदााखेरर औजचत्यता कधत आवश्यक छ भन्न े कुरामा ध्यान जानेछ, माननीयज्यूहरूले जे होस 
यसमा सजक र सतका  बनाउनभुएको छ । भोधल अझै पधन यो रकमानतर गने कुरामा चा�हाँ गम्भीर हनुपुने 
कुराको धनजम्त हामी प्र� छौं । यसले हामीलाई पधन गाइिलाइन चा�हाँ गरेको छ । अको एउटा �वर्य 
उठेको छ, यो टेण्िर प्रर्ाली र उपभोक्ता सधमधत अब यो चा�हाँ �वकास मोिेल कस्तो गने भन्ने सम्बन्धमा 
यो ठूलो बहसको �वर्य छ । यो माननीयज्यूहरूलाई यस �वर्यमा जानकारी पधन हनुपुछा भन्ने मलाई 
लाग्छ । टेण्िर प्रर्ाली र उपभोक्ता सधमधतको प्रर्ाली यो दइुटा धसस्टम मूलत हाम्रो �वकास धनमाार्का 
धनजम्त खचा गने प्रर्ाली हो, यी चा�हाँ अब पूरै टोटलै फेधलएर भए, भन्ने धनश्कर्ा त अ�हले नै धनकाल्न 
स�कदैन । तर यी पूर्ा रूपमा सक्सेस पधन छैनन ्भन्ने कुरामा सबैधतर बहस चलेकै छ, केन्रमा पधन धनकै 
लामो बहस मैले यहााँहरूको बीचमा पटक-पटक भन्ने गयााछु, आधथाक केरे अथा सधमधतको सभापधत हुाँदाखेरर 
हाम्र ैसधमधतमा पधन धनकै समय यसमा बहस पधन गयौं । र यो जनु चा�हाँ अ�हलेको काननुी व्यवस्था छ, 
अ�हलेको जनु मोिेल छ, अ�हलेको जनु प्र�क्रया छ, यसलाई सधुार गनै पछा । �वकास धनमाार्को धनजम्त यो 
अत्यन्तै जरुरी पधन छ, यसमा कुनै दईु मत छैन । तर अब कर्ााली प्रदेश सरकारले चा�हाँ �कन चा�ह 
सावाजधनक खररद ऐन, बनाउाँदैन त यो चा�हाँ अब टेण्िर प्रर्ाली उपभोक्ता सधमधतवाला प्रर्ालीलाई सधुानाका 
धनजम्त भन्न ेजहााँसम्म प्रश्न छ । हामी बााँधधएका छौं यहााँनेर, हामीले सावाजधनक खररद ऐन..�वधेयक ड्राफ्ट 
गरेर बसेका छौं, हामीले संघीय सरकारसाँग समन्वय पधन गयौं, हामीले लामो छलफल पधन गयौं मन्त्रीहरूका 
बीचमा । अधन कमाचारीहरूका बीचमा छलफल पधन गयौं तर अब हाम्रो बाध्यता त तपाईंहरू सबैले बझु्न ु
हनु्छ �क हामीले बनाउन सक्छौं, केरे प्रदेश सावाजधनक खररद ऐन बनाउन सक्छौं, तर बनाउाँदा के गना, 
कहााँधनर हामी बााँधधन्छौं त भन्दाखेरर संघीय कानूनसाँग नबााँजझने गरी बनाउनपुयो, हैन । संघीय कानूनसाँग 
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नबााँजझने गरी बनाउनपुने, अधन संघीय कानून अलरेिी छाँदैछ । संघीय कानूनले समस्या पारेको छ, त्यसलाई 
चाष्ट्रह तोड्न हामी पाउाँदैनौ, त्यसलाई नतोड्ने भने त्यही छदैछ त, भने पधछ अको बनाउनकुो केही अथा 
भएन, धनयमावलीबाट केही सधुार हनु्छ ष्ट्रक भनेर मैले केन्रमा प्रयत्न पधन भयो, त्यो पधन अष्ट्रहले त्यधतकै 
अजड्कएको छ । हामीले जस्तो ३५ ददने सूचना धनकाल्नपुने कुरा लामो समय भयो भन्यौं, अब संघीय 
कानूनमा ३५ ददने सूचना धनकाल्ने व्यवस्था छ, प्रदेशको कानूनमा १५ ददने गराउन त पाइएन त्यो  
त कराधिक्ट गयो धन त । ३५ सै ददन धनकाल्ने सूचना धनकाल्ने गरी हामीले अको कानून ष्ट्रकन 
बनाउनपुयो ? यो एउटा समस्यामा हामी छौं, त्यही भएर हामीले यहा चाष्ट्रहाँ मानीनय मखु्यमन्त्रीज्यू हनुहुनु्छ, 
अन्तर प्रदेशको पररर्द्को बैठकमा मखु्यमन्त्रीज्यूहरूले, अन्तर सरकारी वतृा  पररर्द्को बैठकमा हामीले 
अथामन्त्रीहरूले गम्भीर रूपमा यो मूल एजेण्िाको रूपमा हामीले संघीय सरकारसाँग राखेका छौं । यो 
संशोधन नभई सखैु छैन, ष्ट्रवकास धनमाार्को कामलाई धछटोछररतो बनाउने, पारदशी बनाउने अधल व्यवजस्थत 
बनाउने भने यो चाष्ट्रहाँ सावाजधनक खररद ऐन चाष्ट्रह संशोधन हनुपुछा, ष्ट्रवकासमैत्री हनुपुछा भन्न ेकुरामा हामी 
प्र� छौं, अन्य तररकाले के गना सष्ट्रकन्छ, अन्य काननुी भनौं न त्यो मूल कानूनको अन्तगात रहेर के गना 
सष्ट्रकन्छ, छलफल गरौं, धनकास धनकालौं भन्ने कुरामा हामी फेलेक्जीबल नै छौं । त्यसपधछ यो अब हामीले 
योजना आयोगले अष्ट्रहले कर्ााली प्रदेशका महत्वपूर्ा योजनाहरू समेटेर पररयोजना बैंक, प्रोजेक्ट बैंक तयार 
पादैछ । पररयोजना बैंक तयार भइसक्यो भने हामीले पसु मसान्त, पसुमष्ट्रहनाधभत्र लगानी सम्मेलन गछौं, 
लगानी सम्मेलन पष्ट्रहल्यै गने ष्ट्रक भन्ने धथयो, अब लगानी सम्मेलन मात्र गरेर हामीले चाष्ट्रहाँ लगानीकताा ददने 
कुनै हामीसाँग मेटररयल भएन भने त्यसको अथा हुाँदैन भन्न ेष्ट्रहसाबले पष्ट्रहले हामीले प्रोजेक्ट बैंक तयार पारौं, 
त्यसपधछ अधन लगानी सम्मेलन गरौं भनेर त्यसको धनम्ती हामीले टाइम ष्ट्रफक्स गरेका छौं । यो कर्ााली 
हवाई सेवाको अधल बढी बहस पधन चल्यो, माननीयज्यूले चाष्ट्रहाँ १ अबा बजेट त्यसमा छुष्ट्रटयो भनेर सेपरेटली 
कर्ााली हवाई सेवा भनेर १ अबा छु�ै छुट्याइएको छैन । अब नीधत कायाक्रममा छुष्ट्र�ीयो भन्नुभो नीधत 
कायाक्रममा त बजेट छुष्ट्र�ने कुरै भएन, बजेटमा पधन छैन । हामीले एकम�ैु बजेट छुट्यायौं, प्र�ै रूपमा के 
भन्यौं भने जलष्ट्रवद्मतु आयोजना एउटा मातै्र हैन जनुसकैु पधन गना सष्ट्रकने गरी, कर्ााली हवाई सेवा, अधन 
चाष्ट्रहाँ सहधुलयतपूर्ा ऋर्, पूवााधार ष्ट्रवकासका धनजम्त भनेर एकम�ु बजेट छुट्याएका हौं । त्यो बजेट पधन 
अब मखु्यमन्त्री कायाालय अन्तगात रहेको बजेट मखु्यमन्त्री कायाालयको बजेट होइन त्यो त्यसमा पधन प्र�ै 
हनुपुयो, त्यो चाष्ट्रहाँ कर्ााली पूवााधार ष्ट्रवकास कोर् हो, त्यो कोर् चाष्ट्रहाँ मखु्यमन्त्री कायाालय अन्तगात रहने 
हनुाले ३ अबा रुपैयााँ त्यहााँ धथयो, त्यसको पधन बे्रकिाउन अब आइसकेकै छ, त्यो माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूको 
पसु्तकमा हजरुहरूले अब मखु्यमन्त्री कायाालयको पसु्तकमा हेनुा नै होला । र यो कर्ााली हवाइ सेवा यो 
काम शरुु नहुाँदै यसका बारेमा धेरै आशंका गनुापने जस्तो मलाई लाग्दैन । अब यसले चाष्ट्रहाँ कर्ाालीलाई 
िबुाउाँछ भन्ने धनश्कर्ा पधन पष्ट्रहल्यै कसरी धनकाल्ने ? हामी त यसको धनजम्त शरुुवात नै गयाा छैनौं, भखार 
हामीले बजेटमा बोल्यौं, त्यसका धनजम्त कधत बजेट भनेर पधन एकदम चाष्ट्रह ष्ट्रकटानी भाछैन, हामीले त्यो 
जस्तो जलष्ट्रवद्मतु आयोजना, हवाई सेवा लगायतका कामहरूको धनजम्त एकम�ैु बजेट छुट्याएका छौं, भोधल 
के का धनम्ती कधत आवश्यक पछा त्यो अध्ययनका आधारमा हामीले बजेट चाष्ट्रहाँ त्यसमा छुट्याउला । तर 
हामीले सोचेको त के हो भने यो कमसेकम कर्ााली प्रदेशमा सिक यातायातले सबै ठाउाँमा जोधिदैनौं हामी, 
हमु्ला सदरमकुाममै अष्ट्रहलेसम्म पगु्याछैनौं, िोल्पामा बाटो पगु्यो गािी पगु्या छैन, अरु जजल्लाहरूमा पधन अब 
सदरमकुाममा पधुगएला धनजित ठाउाँमा पधुगएला तर अत्यन्त धेरै दगुामता छ, ष्ट्रवकटता छ, अफ्ठयारो छ, 
त्यसकारर् चाष्ट्रह हवाई सेवाले हामीलाई धेरै सपोटा गछा, त्यो चाष्ट्रह सधुबधाको धनजम्त सेवाको धनजम्त पधन 
आवश्यक पयो । अब प्राइभेट कम्पनीहरूका जहााँजहरू हेधलकप्टर उनीहरूको अनकूुलमा आउने भए, 
फाइदा हनेुबेला आउाँछन,् फाइदा नहनेुबेला अको ठाउाँमा जान्छन ्। त्यसले त कर्ाालीबासीहरूले सधुबधा 
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पाउदैनन,् त्यसको एउटा ष्ट्रवकल्प खाजौं भन्न ेएक, अको कुरा चाष्ट्रह हामीले कोही घाइते हनु्छ, कोही शक्त 
धबरामी हनु्छ, अब जोजखममा परेका चाष्ट्रह कधतपय गभावती दददीबष्ट्रहनीहरूको कुरा छ, यी उनीहरूलाई उिार 
गनुापयो, कष्ट्रह प्राकृधतक प्रकोप पलाा, बाढीपष्ट्रहरो होला, के होला, उिार राहतको धनजम्त पधन कमसेकम हामीले 
भनेको बेला चाष्ट्रहाँ त्यो सेवा ददन सष्ट्रकयोस,् उिार र राहतको काममा लगाउन सष्ट्रकयोस ्भन्ने ष्ट्रहसाबले यो 
कुरामा चाष्ट्रहाँ हामी केजन्रत भएका हौं, बरु कसरी जाने भन्नमेा त छलफल गरौं । हामीले चाष्ट्रह धसधै हाम्रो 
पैसा चाष्ट्रह धनजी कम्पनीलाई चाष्ट्रह ददइहाल्ने र उसले चलाउने भन्या पधन हैन । यो त एउटा छु�ै कम्पनी 
बन्छ, त्यो कम्पनीमा हाम्रो लगानी हनु्छ, त्यो कम्पनीमा धनजी क्षेत्रको लगानी होला । त्यसको त शेयरको 
पधछ बााँिफााँि होला, जनताको लगानी हनु्छ हैन, माननीज्यूहरूकै पधन लगानी गरौंला । त्यसकारर् चाष्ट्रहाँ 
यसको त मोिेल हामीले बसेर बनाउने हो, अष्ट्रहल्यै शंका उपशंका धेरै गना पदैन, एउटा नयााँ काम हामी 
शरुु गरौं भनेर यो एकदम चाष्ट्रहाँ बिा पवीत्र भावनाले कर्ााली प्रदेशले उठाएको कदम हो, यसमा चाष्ट्रहाँ 
हामी छलफल गरेर यसलाई राम्रो बनाउने कुरामा जाऔ ंभन्ने मेरो एकदम ष्ट्रवनम्र अनरुोध छ । पूवााधारका 
कायाक्रम चाष्ट्रहाँ आधथाक माधमला मन्त्रालयमा ष्ट्रकन रहे भन्न ेकुरा पधन आयो, अब यो चाष्ट्रह आधथाक माधमला 
मन्त्रालयले कुनै योजना कायाक्रम कायाान्वयन गदैन । यो त एकम�ु बजेट खासगरी लगानीवाला बजेट 
मातै्र हामीसाँग रहेको हो, त्यो चाष्ट्रहाँ जलष्ट्रवद्मतु आयोजना अधन त्यसपधछ हवाईसेवा र सहधुलयत दरको 
ऋर्का धनजम्त एकम�ु बजेट चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवता ीय व्यवस्थापन भनेर राजखएको हो, त्यो पधन आधथाक माधमला 
मन्त्रालयको आफ्नो बजेट होइन । मन्त्रालयधभत्रको बजेट होइन यो, अब कहााँ राख् ने त भन्दाखेरर कहीीँ त 
राख् नपुयो धन त । अथासाँग जोधिएको मन्त्रालय भा हनुाले उसको चाष्ट्रह शीर्ाकधभत्र रहेको हो । यो धसंगो 
सरकारको बजेट हो, ष्ट्रवता  व्यवस्थापन भनेको, अथा ष्ट्रवष्ट्रवध भनेको, यो चाष्ट्रहाँ अथा मन्त्रालयको बजेट होइन, 
अथा मन्त्रालयको बजेट होइन, आफ्नो खचा गने बजेट १२ करोि हो । अधन त्यसकारर् चाष्ट्रहाँ त्यो बजेट 
चाष्ट्रह हामीले ष्ट्रवधनयोजन गररसकेपधछ सरकारले धनर्ाय गररसकेपधछ सम्बजन्धत मन्त्रालयमै जान्छ, ऊजाामा 
ष्ट्रवद्मतुको काम अथवा चाष्ट्रह ऊजाा मन्त्रालयले गलाा, त्यो चाष्ट्रह अथा मन्त्रालयले गने होइन, यसमा पधन प्र� 
हनु अनरुोध गना चाहन्छु । अब सधमधतका धनदेशनहरू पालना भएनन ् ष्ट्रक भन्न े कुरामा, यो बजेट 
बनाउाँदाखेरर अब सबै कुरा समेट्न सष्ट्रकयो ष्ट्रक सष्ट्रकएन त्यसको पधन सीमा धथए होला हैन । तर चाष्ट्रहाँ म 
ष्ट्रवनम्रतासाथ के अनरुोध गना चाहन्छु भने बजेटका धसिान्त र प्राथधमकताका बारेमा माननीयज्यूहरूले 
उठाएका ष्ट्रवर्यहरू, अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा भएको छलफल, अन्य सधमधतमा भएका छलफल र 
ष्ट्रवधभन्न ठाउाँबाट आएका सझुावहरूलाई हामीले आधार बनाएर नै बजेट बनाएका हौं । त्यो कुरा चाष्ट्रहाँ 
बजेटको सैिाजन्तक छलफलमा पधन माननीयज्यूहरूले अधभव्यक्त गनुाभएको छ म सम्मान गना चाहन्छु । र 
सधमधतले चाष्ट्रह धनजित रूपमा पधन बजेट अधल कन्सधुलिेट गनुापछा, छना हुाँदैन, ठूला योजनामा जानपुछा भन्न े
ष्ट्रकधसमले पधन सोच्यो, जान नसक्ने बाध्यताहरू सबै प्र�ै छ, मैले धेरै भन्न पदैन । कधतपय ठूला योजनामा 
जाने ष्ट्रकधसमले पधन योजनाहरू बनेकै छन ्। त्यसपधछ आएर संसदीय सधमधतले मागेका सूचना कागजात 
नददने भन्ने कुरा छैन, सबै मन्त्रालयले ददन्छन ्हाम्रो मन्त्रालय पधन ददनेछ, अब ददने क्रममा कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ 
केही ष्ट्रढलो हनु सक्छ, त्यो चाष्ट्रहाँ काम गनाका धनजम्त अधलकधत टाइम लाग्न सक्छ । यसमा चाष्ट्रहाँ 
सधमधतहरूलाई र संसदलाई सम्मान गने कुरा र मयाादा गने कुरामा कष्ट्रहाँकतै कधम रहन हुाँदैन, यो कुरामा 
चाष्ट्रहाँ पूर्ारूपमा ष्ट्रवश्वास ददलाउन चाहन्छु । अब यहााँहरूले भने जस्तै हामीले चाहे जस्तो अब बजेटले 
कर्ाालीको मूल स्प्रीिलाई पकड्न नसकेको हनु सक्छ तर पकड्ने कोजशस गररएको छ । रोजगारीमा 
केजन्रत गरौं अधल बजेट भनेर चाष्ट्रहाँ मखु्यमन्त्री रोजगार कायाक्रम, मखु्यमन्त्री दधलत तथा मष्ट्रहला रोजगार 
कायाक्रम समेतका ष्ट्रवधभन्न रोजगारमूलक कायाक्रम पधन आएका छन ्। अब भखार त बजेट आयो, कायाक्रम 
आयो त्यसको त फेरर हामीले फेरर मोिाधलटी तय गरौंला, कायाक्रम बनाऔलंा । त्यो अनसुार हामी 
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पाउदैनन,् त्यसको एउटा ष्ट्रवकल्प खाजौं भन्न ेएक, अको कुरा चाष्ट्रह हामीले कोही घाइते हनु्छ, कोही शक्त 
धबरामी हनु्छ, अब जोजखममा परेका चाष्ट्रह कधतपय गभावती दददीबष्ट्रहनीहरूको कुरा छ, यी उनीहरूलाई उिार 
गनुापयो, कष्ट्रह प्राकृधतक प्रकोप पलाा, बाढीपष्ट्रहरो होला, के होला, उिार राहतको धनजम्त पधन कमसेकम हामीले 
भनेको बेला चाष्ट्रहाँ त्यो सेवा ददन सष्ट्रकयोस,् उिार र राहतको काममा लगाउन सष्ट्रकयोस ्भन्ने ष्ट्रहसाबले यो 
कुरामा चाष्ट्रहाँ हामी केजन्रत भएका हौं, बरु कसरी जाने भन्नमेा त छलफल गरौं । हामीले चाष्ट्रह धसधै हाम्रो 
पैसा चाष्ट्रह धनजी कम्पनीलाई चाष्ट्रह ददइहाल्ने र उसले चलाउने भन्या पधन हैन । यो त एउटा छु�ै कम्पनी 
बन्छ, त्यो कम्पनीमा हाम्रो लगानी हनु्छ, त्यो कम्पनीमा धनजी क्षेत्रको लगानी होला । त्यसको त शेयरको 
पधछ बााँिफााँि होला, जनताको लगानी हनु्छ हैन, माननीज्यूहरूकै पधन लगानी गरौंला । त्यसकारर् चाष्ट्रहाँ 
यसको त मोिेल हामीले बसेर बनाउने हो, अष्ट्रहल्यै शंका उपशंका धेरै गना पदैन, एउटा नयााँ काम हामी 
शरुु गरौं भनेर यो एकदम चाष्ट्रहाँ बिा पवीत्र भावनाले कर्ााली प्रदेशले उठाएको कदम हो, यसमा चाष्ट्रहाँ 
हामी छलफल गरेर यसलाई राम्रो बनाउने कुरामा जाऔ ंभन्ने मेरो एकदम ष्ट्रवनम्र अनरुोध छ । पूवााधारका 
कायाक्रम चाष्ट्रहाँ आधथाक माधमला मन्त्रालयमा ष्ट्रकन रहे भन्न ेकुरा पधन आयो, अब यो चाष्ट्रह आधथाक माधमला 
मन्त्रालयले कुनै योजना कायाक्रम कायाान्वयन गदैन । यो त एकम�ु बजेट खासगरी लगानीवाला बजेट 
मातै्र हामीसाँग रहेको हो, त्यो चाष्ट्रहाँ जलष्ट्रवद्मतु आयोजना अधन त्यसपधछ हवाईसेवा र सहधुलयत दरको 
ऋर्का धनजम्त एकम�ु बजेट चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवता ीय व्यवस्थापन भनेर राजखएको हो, त्यो पधन आधथाक माधमला 
मन्त्रालयको आफ्नो बजेट होइन । मन्त्रालयधभत्रको बजेट होइन यो, अब कहााँ राख् ने त भन्दाखेरर कहीीँ त 
राख् नपुयो धन त । अथासाँग जोधिएको मन्त्रालय भा हनुाले उसको चाष्ट्रह शीर्ाकधभत्र रहेको हो । यो धसंगो 
सरकारको बजेट हो, ष्ट्रवता  व्यवस्थापन भनेको, अथा ष्ट्रवष्ट्रवध भनेको, यो चाष्ट्रहाँ अथा मन्त्रालयको बजेट होइन, 
अथा मन्त्रालयको बजेट होइन, आफ्नो खचा गने बजेट १२ करोि हो । अधन त्यसकारर् चाष्ट्रहाँ त्यो बजेट 
चाष्ट्रह हामीले ष्ट्रवधनयोजन गररसकेपधछ सरकारले धनर्ाय गररसकेपधछ सम्बजन्धत मन्त्रालयमै जान्छ, ऊजाामा 
ष्ट्रवद्मतुको काम अथवा चाष्ट्रह ऊजाा मन्त्रालयले गलाा, त्यो चाष्ट्रह अथा मन्त्रालयले गने होइन, यसमा पधन प्र� 
हनु अनरुोध गना चाहन्छु । अब सधमधतका धनदेशनहरू पालना भएनन ् ष्ट्रक भन्न े कुरामा, यो बजेट 
बनाउाँदाखेरर अब सबै कुरा समेट्न सष्ट्रकयो ष्ट्रक सष्ट्रकएन त्यसको पधन सीमा धथए होला हैन । तर चाष्ट्रहाँ म 
ष्ट्रवनम्रतासाथ के अनरुोध गना चाहन्छु भने बजेटका धसिान्त र प्राथधमकताका बारेमा माननीयज्यूहरूले 
उठाएका ष्ट्रवर्यहरू, अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा भएको छलफल, अन्य सधमधतमा भएका छलफल र 
ष्ट्रवधभन्न ठाउाँबाट आएका सझुावहरूलाई हामीले आधार बनाएर नै बजेट बनाएका हौं । त्यो कुरा चाष्ट्रहाँ 
बजेटको सैिाजन्तक छलफलमा पधन माननीयज्यूहरूले अधभव्यक्त गनुाभएको छ म सम्मान गना चाहन्छु । र 
सधमधतले चाष्ट्रह धनजित रूपमा पधन बजेट अधल कन्सधुलिेट गनुापछा, छना हुाँदैन, ठूला योजनामा जानपुछा भन्न े
ष्ट्रकधसमले पधन सोच्यो, जान नसक्ने बाध्यताहरू सबै प्र�ै छ, मैले धेरै भन्न पदैन । कधतपय ठूला योजनामा 
जाने ष्ट्रकधसमले पधन योजनाहरू बनेकै छन ्। त्यसपधछ आएर संसदीय सधमधतले मागेका सूचना कागजात 
नददने भन्ने कुरा छैन, सबै मन्त्रालयले ददन्छन ्हाम्रो मन्त्रालय पधन ददनेछ, अब ददने क्रममा कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ 
केही ष्ट्रढलो हनु सक्छ, त्यो चाष्ट्रहाँ काम गनाका धनजम्त अधलकधत टाइम लाग्न सक्छ । यसमा चाष्ट्रहाँ 
सधमधतहरूलाई र संसदलाई सम्मान गने कुरा र मयाादा गने कुरामा कष्ट्रहाँकतै कधम रहन हुाँदैन, यो कुरामा 
चाष्ट्रहाँ पूर्ारूपमा ष्ट्रवश्वास ददलाउन चाहन्छु । अब यहााँहरूले भने जस्तै हामीले चाहे जस्तो अब बजेटले 
कर्ाालीको मूल स्प्रीिलाई पकड्न नसकेको हनु सक्छ तर पकड्ने कोजशस गररएको छ । रोजगारीमा 
केजन्रत गरौं अधल बजेट भनेर चाष्ट्रहाँ मखु्यमन्त्री रोजगार कायाक्रम, मखु्यमन्त्री दधलत तथा मष्ट्रहला रोजगार 
कायाक्रम समेतका ष्ट्रवधभन्न रोजगारमूलक कायाक्रम पधन आएका छन ्। अब भखार त बजेट आयो, कायाक्रम 
आयो त्यसको त फेरर हामीले फेरर मोिाधलटी तय गरौंला, कायाक्रम बनाऔलंा । त्यो अनसुार हामी 
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जाऔलंा हैन, अष्ट्रहले नै त्यसको चाष्ट्रहाँ ररटना देजखने कुरा पधन भएन । गतवर्ाको चाष्ट्रह अनभुवबाट हामीले 
धसकेर केही केही कुरामा हामीले सधुार पधन गरेका छौं । सामाजजक न्यायका क्षते्रमा हामीले चाष्ट्रह 
छुवाछुत मकु्त प्रदेश घोर्र्ा गने जस्ता कुराहरू गरेका छौं, छुवाछु केरे यो छाउपिी प्रथालाई धनयन्त्रर् गने 
कुरा गरेका छौं, बाल ष्ट्रववाह चाष्ट्रहाँ धनयन्त्रर् न्यूनीकरर् गने जस्ता कुराहरू हामीले बजेटमा ल्याएका छौं, 
त्यसैले हामीले हाम्रो क्षमताले भ्याएसम्म तपाईंहरूका सझुावलाई आधार बनाएर बजेटमा ती ष्ट्रवर्य सम्बोधन 
गने कुरा गरेका छौं, ष्ट्रवभेदहरूलाई कसरी अन्त्य गररन्छ, ष्ट्रपछधिएको क्षेत्रलाई कसरी सम्बोधन गना 
सष्ट्रकन्छ, ष्ट्रपछधिएको समदुायलाई कसरी सम्बोधन गना सष्ट्रकन्छ भन्न े ष्ट्रहसाबले हामी ध्यान ददएकै हौं । 
त्यधत गदाागदै पधन तलमाधथ परेको होला त्यसमा तपाईंले सझुाव ददनभुएको छ, मन्त्रालयगत रूपमा पधन 
ददनभुएको छ, त्यसमा फेरर पधन हामीले सधुार गनुापने कुरा गछौं नै । अब स्थानीय तहलाई प्रदान गररने 
अनदुानको एउटा ष्ट्रवर्य अधल छलफल भयो । अब यसका चाष्ट्रह आधार के हनु ्? भनेर पधन भन्नु भो, 
आधार त अब प्र� छ, नेपालको संष्ट्रवधान छ, अन्तर सरकारी ष्ट्रवता  हस्तान्तरर् ऐन छ, अधन संष्ट्रवधान, ऐन, 
कानून अनसुार चाष्ट्रहाँ एउटा सरकारले अको सरकारलाई ष्ट्रवता  हस्तान्तरर् गने व्यवस्था छ । जस्तो संघीय 
सरकारले चाष्ट्रहाँ प्रदेश सरकार र स्थानीय तहमा ष्ट्रवता  हस्तान्तरर् गछा, त्यही नै हाम्रो मखु्य बजेटको स्रोत 
हनु्छ । हामीले चाष्ट्रहाँ अब प्रदेश सरकारले स्थानीय तहलाई चाष्ट्रहाँ हस्तान्तरर् गनुापछा । एउटा कुरा चाष्ट्रहाँ 
अब यो जनु चाष्ट्रहाँ समानीकरर् अनदुान एकैचोटी हन्डे्रि प्रसेन्ट बढ्यो भन्ने कुरामा चाष्ट्रहाँ मैले पधन अधल 
महशसु भयो । अब धेरै अधल बढी भयो ष्ट्रक धेरै ठाउाँबाट चाष्ट्रह चाधलस करोि मातै्र थोरै भयो कम भयो 
भन्ने असाध्यै धेरै प्रसेरकाबीचमा अधल केन्रबाट पधन त्यधतबेला बढी बजेटको अपेक्षा पधन हामीले गरेका 
धथयौं । त्यसले यो चाष्ट्रहाँ हामीले धनर्ाय गरेर पठायौं ।  

अ अब समानीकरर् अनदुानको बजेटमा हाम्रो योजना छनौट आदद इत्याददमा केही लाग्दैन, माननीयज्यूहरूले 
समानीकरर्, सशता, समपूरक, ष्ट्रवशेर् सबै सांसदले नै छान्न पाउनपुछा योजनाहरू भन्नु भो । त्यसो भए त 
संघका योजना हैन, स्थानीयका समेत हामीले छानौं भन्न थाल्यौं भने हामी कहााँ पगुौंला । समानीकरर्को त 
उसको कोर्मा जाने हो हामीले त छलफलै गना पाएनौं । अब सशताका सन्दभामा चाष्ट्रहाँ यो ०७५/०७६ 
मा हामीले सशताको शीर्ाक नै राखेनौं, आगामी ददनको लाधग हामीले ५० करोि राखेका छौं । अष्ट्रहले नै 
त्यो योजनाहरू ल्याउने भनेर माननीयज्यूहरूसाँग अधलकधत छलफल पधन भा्यो । मन्त्रालयहरूका चाष्ट्रह 
योजनाहरूको सन्तलुन हेरौं, त्यसपधछ चाष्ट्रहाँ हामीले छलफल गरौंला भनेर हामीले केही समय रोकेका छौं, 
तपाईंहरूसाँग छलफल गरेर, सरसल्लाह गरेरै हामीले सशताका योजनाहरू ल्याउाँछौं, यसमा केही पधन छैन । 
र सशताका योजना हामीले छानेर प्रदेश सरकारले छनौट गरेर बजेट छुट्याएर स्थानीय तहलाई कायाान्वयन 
गना ददने हो । अब ष्ट्रवशेर् र समपूरकको हकमा स्थानीय तहले चाष्ट्रहाँ धसफाररस गछा, धसफाररस गरेका 
धभत्रका योजना प्रदेश सरकारले छान्ने हो । गत वर्ा पधन हामीले योजना छान्दाखेरर माननीयज्यूहरूसाँग मैले 
सकेसम्म समन्वय गरेकै जस्तो लाग्छ । पठाकामध्ये फेरर पठाकोभन्दा बाष्ट्रहर जान पाइएन, धसफाररस 
गरेको भन्दा तेस्रो दईु वटा उले धसफाररस गछा तेस्रो जान पाएनौं, पााँचवटा स्थानीय तहले धसफाररस गयो 
भने हामीले त्योधभत्र दईुवटा छान्न सक्छौं । त्यसैले त्यो ष्ट्रवर्यमा तपाईंहरूसाँग छलफल हनु्छ, यो कुरामा 
प्र�ै छ, स्थानीय तहको पधन रेस्पन्स भयो, माननीयज्यूहरूको पधन रेस्पन्स हनु्छ, ष्ट्रवशेर् र समपूरकको  
हकमा । ष्ट्रवशेर् यो वर्ा नभाहनुाले समपूरकको मातै्र हामीले छानष्ट्रवन र अको कुरा चाष्ट्रहाँ यो हामीले ष्ट्रवता  
हस्तान्तरर् स्थानीय तहमा गछौं, कन्रोल गने मेकाधनजम पधन हनुपुयो भन्ने कुरा बहतु जायज छ । अब 
केही केही व्यवस्था त छ, हामीले अनगुमन गना सक्छौं, मूल्यांकन गना सक्छौं, कमजोरी भको छ भने 
सच्याउनका धनजम्त, सधुानाका धनजम्त हामीले धनदेशन पधन ददन सक्छौं तर चाष्ट्रहाँ धनयन्त्रर् गना कारबाही गने  
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काननुी व्यवस्था हाम्रो छैन, ष्ट्रकनभनेदेजख सेपरेट गभनामेन्ट भयो । ऊ अलग सरकार भयो, हामी अलग 
सरकार भयौं । त्यसका धनजम्त हामी छलफल पधन गरौं कहााँधनरबाट कहााँधनरबाट खलु्न सक्छ, एकाधतर 
चाष्ट्रहाँ जजल्ला समन्वय सधमधतलाई पधन हामीले अधलकधत यो चाष्ट्रहाँ अनगुमन, मूल्यांकन, ररपोष्ट्रटा�को धनजम्त 
उसलाई पधन भधूमका ददने, केही बजेट हामीले छुट्याएकै छौं । त्यो भधूमका पधन ददने, त्यसका धनजम्त पधन 
कानून बनाउने, अकोधतर चाष्ट्रहाँ स्थानीय तहमा कायाान्वयन हनेु योजनाहरूको चाष्ट्रह सम्बन्धमा कसरी चाष्ट्रह 
हामीले त्यो अधनयधमतता नहनेु, अपारदजशाता नहनेु, त्यसपधछ आएर ष्ट्रढलाससु्ती नहनेु कुरालाई कसरी कानूनी 
रूपमा कन्रोल गना सष्ट्रकन्छ, काननुी संरचना बनाउने कुरामा हामी छलफल गरेर लागौं भन्ने लाग्छ । 
त्यसपधछ यो भेरी बवई आयोजनाबाट प्रभाष्ट्रवत क्षेत्रका जनता मूलतः अब सखेुतका त्यो भेरीगंगा, लेकवेशी र 
अको तीनवटा चाष्ट्रहाँ गभुााकोट नगरपाधलकाका जो जनता छन ्अथवा तल्लो तटीय क्षेत्रका जनताहरूको 
अधधकारका धनजम्त माननीय मखु्यमन्त्रीज्यू हामीले ऊजाा मन्त्रीसाँग संघीय सरकारसाँग पटक-पटक यो कुरा 
गदै पधन आएका छौं । उहााँहरूले चाष्ट्रह जो एउटा सम्झौता गनुाभाछ, ती पधन कधतपय कायाान्वयन हनु 
बााँकी छन,् त्यसमा पधन हामीले ध्यानाकर्ार् गराइरहेका छौं । हामीले मन्त्राल..केरे क्याष्ट्रवनेटबाटै धनर्ाय 
गरेर पधन हामीले कधतपय ष्ट्रवर्यमा सरकारको ध्यानाकर्ार् गराएका छौं । खासगरी ऊजाा प्राप्त गने कुरा, 
धसंचाईको कुरा, खानेपानीको कुरा, त्यस्ता कुराहरूमा हामी गम्भीर छौं । यसमा अझैं पधन हामीले 
सहजीकरर् गने कुरामा संघीय सरकारसाँग समन्वय गने कुरा हामी गछााुै । अब यो आधथाक माधमला 
मन्त्रालयको चाष्ट्रहाँ ताधलम गोष्टी धेरै भए भन्ने कुरा हामीले त अधत धेरै कन्रोल गयौं भन्न ेलाग्या हो । अब 
चाष्ट्रहाँ शीर्ाकै देख् नष्ट्रवजता कै झजस्कने हो भने त के भन्न ु र ? होइन भने चाष्ट्रहाँ अब जस्तो ष्ट्रक पत्रकारसाँग 
भेटघाट ३ लाख हो हैन, ३ लाखले वर्ाभरर । बजचहाल्यो भने त्यष्ट्रह ३ लाख पधन बच्च धन जानेवाला कष्ट्रहाँ 
पधन छैन । र हामीले चाष्ट्रहाँ यो चाल ुखचाको ताधलम गोष्टी अब केही अधनवाया छन ् के, योजना छनौट 
सम्बन्धी ताधलम नगरी नहनेु भो, समपूरक र ष्ट्रवशेर् यो चाष्ट्रहाँ अनदुान सम्बन्धी स्थानीय तहहरूलाई चाष्ट्रहाँ 
अधलकधत ताधलम गना पयो, अधभमखुीकरर् गनै पयो । यो अधनवाया खालका नगरी नहनेु खालका कायाक्रम 
मातै्र हामीले राखेका छौं । यसमा चाष्ट्रहाँ अन्यथा ठान्नपुछा जस्तो मलाई लाग्दैन । त्यसपधछ आएर एउटा 
अधल धसररयसली उठेको कुरा यो असारे ष्ट्रवकास यो वर्ाको बाध्यता पधन भयो । हामीसाँग कमाचारी संरचना 
पधन भएनन ्। ष्ट्रढलोढालो पधन भयो, त्यसले गदााखेरर असारमा चाष्ट्रहाँ काम गने जस्थधत बन्यो । अब हाम्र ै
आाँगनमा पधन यो असारको अजन्तममा आज कधत २७ गते पधन यहााँ काम हुाँदैछ, हाम्र ैआाँगनमा हैन, यो 
बाध्यता हो ष्ट्रववशता हो । तर असारे प्रवजृता  भन्या असारमा काम गने कुरा मातै्र खराब भन्या होइन ष्ट्रक, 
असारे प्रवजृता  भनेको असारमा एकैचोटी काम गने, त्यसैबेला धेरै चाष्ट्रहाँ बजेट खचा गने, त्यसको दरुूपयोग 
गने, त्यो चाष्ट्रहाँ पररर्ाम नदेजखने भन्न े कुरा हो । त्यो असारे प्रवजृता लाई कन्रोल गने कुरा र आगामी 
आधथाक वर्ादेजख यो चाष्ट्रहाँ सकेसम्म असारमा चाष्ट्रहाँ काम गने कुरालाई चाष्ट्रहाँ असारसम्म काम गना पने 
अवस्थालाई धनयन्त्रर् गने कुरामा हामी प्रधतवि नै छौं । एउटा चाष्ट्रहाँ अब यो बजेटका इजन्िकेटरहरूको 
कुरा त्यसको धसिान्तहरूका कुरा, सन्तलुनका कुरा पधन उठाउनभुको छ, त्यसमा मेरो ध्यानाकर्ार् भको  
छ । अब आकजस्मक कोर्को रकमका सम्बन्धमा के हो भने यो चाल ुआधथाक वर्ा ०७५/०७६ मा 
हामीले दईु करोि रुपैयााँ छुट्याकै छौं, संसदले पास गयााछ, हैन ऐन बन्याछ, ऐनमा । अझ हामीले १ 
करोि रुपैयााँ प्रस्ताव गयााधथयौं, संसदबाट २ करोि गयो । त्यो ठीक छ, त्यो दईु करोि चाष्ट्रहाँ छदैंछ । 
त्यो आकजस्मक कोर्को पैंसा भन्या चाष्ट्रहाँ प्रत्येक वर्ा थप्दै जाने पैसा होइन । त्यो चाष्ट्रह खचा भयो भने 
त्यो चाष्ट्रह त्यसलाई इन्भसा गने हो, त्यसमा चाष्ट्रहाँ के भन्छ, यो सोधभनाा गने कुरा हो । अब भएकै छैन 
खचा भने फेरर थष्ट्रपरहन पदैन । त्यसकारर् हामीले २ करोि छाँदैछ, त्यसैलाई कायम छ । अब आगामी 
वर्ामा त्यो खचा भयो भने फेरर अकोपटक हामीले थप्छौं । त्यसमा जचन्ता गनुा पने ष्ट्रवर्य भएन यो । 
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काननुी व्यवस्था हाम्रो छैन, ष्ट्रकनभनेदेजख सेपरेट गभनामेन्ट भयो । ऊ अलग सरकार भयो, हामी अलग 
सरकार भयौं । त्यसका धनजम्त हामी छलफल पधन गरौं कहााँधनरबाट कहााँधनरबाट खलु्न सक्छ, एकाधतर 
चाष्ट्रहाँ जजल्ला समन्वय सधमधतलाई पधन हामीले अधलकधत यो चाष्ट्रहाँ अनगुमन, मूल्यांकन, ररपोष्ट्रटा�को धनजम्त 
उसलाई पधन भधूमका ददने, केही बजेट हामीले छुट्याएकै छौं । त्यो भधूमका पधन ददने, त्यसका धनजम्त पधन 
कानून बनाउने, अकोधतर चाष्ट्रहाँ स्थानीय तहमा कायाान्वयन हनेु योजनाहरूको चाष्ट्रह सम्बन्धमा कसरी चाष्ट्रह 
हामीले त्यो अधनयधमतता नहनेु, अपारदजशाता नहनेु, त्यसपधछ आएर ष्ट्रढलाससु्ती नहनेु कुरालाई कसरी कानूनी 
रूपमा कन्रोल गना सष्ट्रकन्छ, काननुी संरचना बनाउने कुरामा हामी छलफल गरेर लागौं भन्ने लाग्छ । 
त्यसपधछ यो भेरी बवई आयोजनाबाट प्रभाष्ट्रवत क्षेत्रका जनता मूलतः अब सखेुतका त्यो भेरीगंगा, लेकवेशी र 
अको तीनवटा चाष्ट्रहाँ गभुााकोट नगरपाधलकाका जो जनता छन ्अथवा तल्लो तटीय क्षेत्रका जनताहरूको 
अधधकारका धनजम्त माननीय मखु्यमन्त्रीज्यू हामीले ऊजाा मन्त्रीसाँग संघीय सरकारसाँग पटक-पटक यो कुरा 
गदै पधन आएका छौं । उहााँहरूले चाष्ट्रह जो एउटा सम्झौता गनुाभाछ, ती पधन कधतपय कायाान्वयन हनु 
बााँकी छन,् त्यसमा पधन हामीले ध्यानाकर्ार् गराइरहेका छौं । हामीले मन्त्राल..केरे क्याष्ट्रवनेटबाटै धनर्ाय 
गरेर पधन हामीले कधतपय ष्ट्रवर्यमा सरकारको ध्यानाकर्ार् गराएका छौं । खासगरी ऊजाा प्राप्त गने कुरा, 
धसंचाईको कुरा, खानेपानीको कुरा, त्यस्ता कुराहरूमा हामी गम्भीर छौं । यसमा अझैं पधन हामीले 
सहजीकरर् गने कुरामा संघीय सरकारसाँग समन्वय गने कुरा हामी गछााुै । अब यो आधथाक माधमला 
मन्त्रालयको चाष्ट्रहाँ ताधलम गोष्टी धेरै भए भन्ने कुरा हामीले त अधत धेरै कन्रोल गयौं भन्न ेलाग्या हो । अब 
चाष्ट्रहाँ शीर्ाकै देख् नष्ट्रवजता कै झजस्कने हो भने त के भन्न ु र ? होइन भने चाष्ट्रहाँ अब जस्तो ष्ट्रक पत्रकारसाँग 
भेटघाट ३ लाख हो हैन, ३ लाखले वर्ाभरर । बजचहाल्यो भने त्यष्ट्रह ३ लाख पधन बच्च धन जानेवाला कष्ट्रहाँ 
पधन छैन । र हामीले चाष्ट्रहाँ यो चाल ुखचाको ताधलम गोष्टी अब केही अधनवाया छन ् के, योजना छनौट 
सम्बन्धी ताधलम नगरी नहनेु भो, समपूरक र ष्ट्रवशेर् यो चाष्ट्रहाँ अनदुान सम्बन्धी स्थानीय तहहरूलाई चाष्ट्रहाँ 
अधलकधत ताधलम गना पयो, अधभमखुीकरर् गनै पयो । यो अधनवाया खालका नगरी नहनेु खालका कायाक्रम 
मातै्र हामीले राखेका छौं । यसमा चाष्ट्रहाँ अन्यथा ठान्नपुछा जस्तो मलाई लाग्दैन । त्यसपधछ आएर एउटा 
अधल धसररयसली उठेको कुरा यो असारे ष्ट्रवकास यो वर्ाको बाध्यता पधन भयो । हामीसाँग कमाचारी संरचना 
पधन भएनन ्। ष्ट्रढलोढालो पधन भयो, त्यसले गदााखेरर असारमा चाष्ट्रहाँ काम गने जस्थधत बन्यो । अब हाम्र ै
आाँगनमा पधन यो असारको अजन्तममा आज कधत २७ गते पधन यहााँ काम हुाँदैछ, हाम्र ैआाँगनमा हैन, यो 
बाध्यता हो ष्ट्रववशता हो । तर असारे प्रवजृता  भन्या असारमा काम गने कुरा मातै्र खराब भन्या होइन ष्ट्रक, 
असारे प्रवजृता  भनेको असारमा एकैचोटी काम गने, त्यसैबेला धेरै चाष्ट्रहाँ बजेट खचा गने, त्यसको दरुूपयोग 
गने, त्यो चाष्ट्रहाँ पररर्ाम नदेजखने भन्न े कुरा हो । त्यो असारे प्रवजृता लाई कन्रोल गने कुरा र आगामी 
आधथाक वर्ादेजख यो चाष्ट्रहाँ सकेसम्म असारमा चाष्ट्रहाँ काम गने कुरालाई चाष्ट्रहाँ असारसम्म काम गना पने 
अवस्थालाई धनयन्त्रर् गने कुरामा हामी प्रधतवि नै छौं । एउटा चाष्ट्रहाँ अब यो बजेटका इजन्िकेटरहरूको 
कुरा त्यसको धसिान्तहरूका कुरा, सन्तलुनका कुरा पधन उठाउनभुको छ, त्यसमा मेरो ध्यानाकर्ार् भको  
छ । अब आकजस्मक कोर्को रकमका सम्बन्धमा के हो भने यो चाल ुआधथाक वर्ा ०७५/०७६ मा 
हामीले दईु करोि रुपैयााँ छुट्याकै छौं, संसदले पास गयााछ, हैन ऐन बन्याछ, ऐनमा । अझ हामीले १ 
करोि रुपैयााँ प्रस्ताव गयााधथयौं, संसदबाट २ करोि गयो । त्यो ठीक छ, त्यो दईु करोि चाष्ट्रहाँ छदैंछ । 
त्यो आकजस्मक कोर्को पैंसा भन्या चाष्ट्रहाँ प्रत्येक वर्ा थप्दै जाने पैसा होइन । त्यो चाष्ट्रह खचा भयो भने 
त्यो चाष्ट्रह त्यसलाई इन्भसा गने हो, त्यसमा चाष्ट्रहाँ के भन्छ, यो सोधभनाा गने कुरा हो । अब भएकै छैन 
खचा भने फेरर थष्ट्रपरहन पदैन । त्यसकारर् हामीले २ करोि छाँदैछ, त्यसैलाई कायम छ । अब आगामी 
वर्ामा त्यो खचा भयो भने फेरर अकोपटक हामीले थप्छौं । त्यसमा जचन्ता गनुा पने ष्ट्रवर्य भएन यो । 
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न्याष्ट्रयक ष्ट्रफतााको ष्ट्रवर्य के हो भने अब हामीले त्यो पधन सोजचरहनपुछा । त्यो पधन एउटा शीर्ाक हामीले 
राजखरहनपुछा । कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ अदालतले चाष्ट्रहाँ अब यो भनौ न प्रदेश सरकारले कुनै दाष्ट्रयत्व धतनुापने भयो, 
कुनै फैसला गरेर, कुनै अदालतले चाष्ट्रहाँ प्रदेश सरकारलाई दाष्ट्रयत्व पने गरी कुनै फैसला गद्र्याुे, कुनै 
मदु्दामा हामीले चाष्ट्रह केही पैसा धतनुापने भो भनेपधछ त्यसको धनजम्त पधन त शीर्ाक चाष्ट्रहयो । त्यसैले 
न्याष्ट्रयक ष्ट्रफताा भनेको हामीले कुनै त्यस्तो आइलाग्यो भने कुनै त्यस्तो न्याष्ट्रयक फैसला भयो भने अदालती 
धनर्ाय भयो भने अदालतले कुनै दाष्ट्रयत्व धसजाना गररददयो भने त्यधतबेला धतनाका धनजम्त हामीले एउटा कोर् 
बनाएर सानो रकम २० लाख रुपैयााँ राख्याछौं । त्यो २० लाखमा चाष्ट्रहाँ हामीले पररआयो भने थप्न पधन 
सक्ने भयौं शीर्ाक राजख्दए भएन परेन भने २० लाख बच्छ, केही फरक परेन त्यो हो यसलाई म अधलकधत 
प्र� पाना मातै्र चाहन्छु । अब बजेट खचा ष्ट्रकन भएन भन्ने कुराको कथा चाष्ट्रह तपाई हामीहरूले 
व्यहोरररहेकै छौं, यसमा धेरै जान परेन । अब असन्तलुन मेट्नका धनजम्त वास्तवमा धनकै धेरै प्रयत्न 
गररएको पधन हो, गररएको पधन छ । सन्तलुन पधन अब अधल सापेजक्षत नै हनुपुयो, जस्तो मैले आफैले पधन 
माननीय मन्त्रीज्यूहरू यहााँ हनुहुनु्छ, मन्त्रीज्यूहरूलाई चाष्ट्रहाँ क्षेत्र खासगरी अब धनवााचन क्षेत्रहरूलाई सन्तलुन 
गरौं । कष्ट्रहकष्ट्रह योजना आवश्यकता अनसुार बढी पधन हनु सक्छन,् कष्ट्रहाँ घटी पधन हनुसक्छन ्। कष्ट्रहाँ 
चाष्ट्रह २ करोिको एउटै बाटो बन्ला, कष्ट्रहाँ चाष्ट्रहाँ एक एक करोिका बाटा बन्लान तर बजेट चाष्ट्रहाँ सन्तधुलत 
धनवााचन क्षेत्र सन्तधुलत हनुपुछा भनेर हामीले भधनरहेका छौं । मखु्यमन्त्रीजीले पधन भन्नुभाछ, मैले पधन 
भन्याछु । त्यसमा के कधत भयो तपाईंहरूले अब सम्बजन्धत मन्त्रालयको बारेमा छलफल गरररहनभुएकै  
छ । अब ठोस रूपमा चाष्ट्रहाँ सन्तलुन हनेु गरी यो केरे जनता सिक कायाक्रममा चाष्ट्रहाँ हामीले १० करोि 
रुपैयााँ प्रत्येक धनवााचन क्षेत्रमा बनाइसकेकै छौं । त्यो कसैले कष्ट्रहाँ कतै दायावायााँ गना पाउने कुरा भएन, 
त्यसपधछ आएर पााँच करोि ष्ट्रवशेर् पूवााधार ष्ट्रवशेर् कायाक्रम केरे पूवााधार ष्ट्रवशेर् कायाक्रम छ, त्यो पधन पााँच 
करोि प्रत्येक धनवााचन क्षेत्रमा जाने कुरा सष्ट्रहत भइसकेपधछ एउटा सन्तलुन यले कायम गछा र अकोधतर 
चाष्ट्रहाँ मन्त्रालयहरूले चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवधनयोजन गने बजेट र कायाक्रम पधन सन्तलुन गने गरी चाष्ट्रहाँ यो हामीले चाष्ट्रहाँ 
मन्त्रीहरूसाँग भधनरहेकै छौं । त्यसका धनजम्त पधन म अनरुोध गना चाहन्छु । अजन्तममा फेरर पधन अब 
बजेटलाई चाष्ट्रहाँ पारदशी बनाउने कुरा, अधनयधमतता धनयन्त्रर् गने कुरा, जवाफदेष्ट्रहता कायम गने कुरा र 
ष्ट्रवता ीय अनशुासन कायम गने कुरामा हाम्रो क्षमताले, जनशजक्तले, हैधसयतले भ्याएसम्म इमान्दाररताका साथ 
प्रयत्न गरररहेका छौं । तपाईंहरूको सल्लाह सझुाव अनसुार अझैं त्यसमा हामी चाष्ट्रहाँ लाधग पने छौं । 
तपाईंहरूको सझुाव भन्या चाष्ट्रहाँ यही फरमल्ली यो सम्माधनत सदनमा बोल्ने कुराले मात्र होइन, तपाईहरूले 
जधतबेला पधन हामीलाई गाइिलाइन गनुाहनेुछ, ददशाधनदेश गनुाहनेुछ, सझुाव सल्लाह ददनहुनेुछ, सहयोग गनुाहनेु 
छ, तपाईंहरूका सल्लाह सझुाव चाष्ट्रहाँ हामी सधैं मागादशाकका रूपमा धलने आधथाक माधमला तथा योजना 
मन्त्रालयले त्यसलाई चाष्ट्रहाँ सधैं आत्मसात गरेर चाष्ट्रहाँ त्यसलाई एउटा पालना गने प्रधतविता सष्ट्रहत म फेरर 
पधन एक पटक सबै माननीयज्यूहरूलाई चाष्ट्रहाँ सम्माननीय सभामखुज्यू माफा त ् हाददाक धन्यवाद सष्ट्रहत 
अष्ट्रहलेलाई आफ्नो यो प्र�ीकरर् यो जवाफ यही टंुग्याउाँछु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको आधथाक 
माधमला तथा योजना मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलको समाप्त भएको जानकारी गराउाँछु ।  

माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १३२ को उपधनयम ७ बमोजजम 
कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको 
शीर्ाकहरूमाधथको छलफल प्रारम्भ हनु्छ । सवाप्रथम माननीय श्री ददनबन्ध ु शे्रष्ट । समय ७ धमनेट, 
यसपधछ माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा तयार रहनहुोला । 
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 ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददददननबबन्न्धधु ु श्रशेे्रष्टष्टःः  माननीय सभामखु महोदय, आज हामी आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को यो 
भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय वाष्ट्रर्ाक बजेटमाधथ हामी छलफल गदै छौं । पकै्क पधन यो मन्त्रालयले 
धेरै महत्व राख्छ । भौधतक पूवााधार ष्ट्रवना हामी कर्ााली प्रदेशको समषृ्ट्रि र ष्ट्रवकासको कल्पना गना  
सक्दैनौं । यहााँ सिक सञ्जाल, पलु, खानेपानी, धसंचाई महत्वपूर्ा कुराहरू यो भौधतक पूवााधार मन्त्रालयले हेने 
भएकोले अब यो ष्ट्रवकास धनमाार्का कुराहरू सिकमा जोधिएको छ । सिक ष्ट्रवना हामी त कल्पना गना 
सक्दैनौं । त्यसपधछ हामी उद्मोगधन्दाका कुराहरू गरौं कृष्ट्रर्का कुराहरू गरौं, ष्ट्रवधभन्न जधत पधन हामी 
धसचाईंका कुराहरू गरौं, अब ष्ट्रयनी कुराहरूमा हामीले हाइड्रोपावरका कुराहरू गरौं, कर्ाालीलाई आधथाक 
रूपमा र ष्ट्रवकासको समषृ्ट्रि कसरी गने भन्ने कुरो यो मन्त्रालयसाँग जोधिएको छ । सभामखु महोदय, त्यसैले 
मलाई लाग्दछ, यो मन्त्रालयले बढी गम्भीर भएर बजेट र कायाक्रम ष्ट्रवधनयोजन गनुापछा ताष्ट्रक हामी कष्ट्रहाँ 
चकु्यौ भने यले दीघाकालीन हामीलाई असर पाना सक्छ र आम जनता कर्ाालीबासीले पधन यो मन्त्रालयको 
बजेट के कसरी आउाँछ भन्न ेचासोको ष्ट्रवर्य पधन हो । ष्ट्रकन ? त्यो आम जनतासाँग जोधिएको छ, यो 
मन्त्रालय । मलाई लाग्दछ, गएको वर्ामा यो मन्त्रालयले जसरी बजेट कायाक्रम ष्ट्रवकासमा ष्ट्रवधनयोजन 
गररयो, र खचा कररब कररब हामीले सोचेजस्तो भएन र खचा नै भएन जस्तो मलाई लाग्दछ, ष्ट्रवकास 
धनमाार्का कुरामा धेरै पधछ पयो । हामीले ष्ट्रवकास धनमाार्मा बजेट बढी छुट्याउने या लोकष्ट्रप्रय योजनाहरू 
राख्दैमा हुाँदैन, कायाान्वयन पक्ष एकदमै महत्वपूर्ा हो । यदद कायाान्वयन पक्ष ष्ट्रफतलो भयो भने त्यले कुनै 
महत्व राख्दैन । त्यसैले अब यो पटकको आधथाक वर्ा २०७६/०७७ केही यसमा बढी गम्भीर र बढी 
ध्यान ददएर आएको जस्तो लाग्छ । बजेट सरसती हेदाा समानपुाधतक र समावेशी गना खोजेजस्तो पधन 
लाग्छ, ष्ट्रवगतको भन्दा । र मखु्य कुरा त के हो भने यो सदनमा बजेट प्रस्ततु हुाँदाखेरर हामीले धेरै 
छलफल गयौं, धेरै मन्त्रालयवाइज तर त्यहााँ चाल ु खचा र पूाँजीगत खचामा धेरै कुराहरू उयो, कुन 
मन्त्रालयले चालमुा बढी राख्यो र पूाँजीगतमा भन्ने यही एउटा महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्य पधन हो । तर यो 
मन्त्रालयको सरसती हेदााखेरर मलाई के लाग्दछ भने चालमुा चाष्ट्रहाँ २५ करोि ३७ लाख र ९२ हजार 
मातै्र ष्ट्रवधनयोजन छ, यो कूल पूाँजीको यो फाइप प्वाइन्ट सत्र प्रधतशत रैछ, र यसमा पूाँजीगतमा चाष्ट्रहाँ के छ 
भने तपाईंको यो मन्त्रालयले खचा गने, १० अबा १५ करोि १० लाख ३१ हजार रैछ । गत वर्ाको खचा 
नभएर आएको रकम चाष्ट्रह अब यसमा १० अबा ७० करोि ४८ लाख २३ हजार रैछ । यले गदाा 
यहााँनेर धन्यवाद ददन ष्ट्रकन चाहन्छु भने यो मन्त्रालयलाई चालू पूाँजीमा धेरै कम प्रधतशत ष्ट्रवधनयोजन गरेको 
देजखयो । र यसमा चालूमा धेरै कम र पूाँजीगतमा बढी गरेको हनुाले हामीले आश गरौं, अबका ददनका 
धनमाार् जसरी यो मन्त्रालयले भौधतक पूवााधार मन्त्रालयले ल्याएको छ, कायाान्वयन पक्षमा पधन गम्भीर 
हनु्छ, भन्ने लाग्छ । तर यहााँधनर अरु ष्ट्रवर्यमा कुरा उठाउाँदाखेरर ष्ट्रवकास धनमाार्का कधत कहााँ परे, कुन 
कायाक्रम परे भन्न े त्यो महत्वपूर्ा हैन जस्तो मलाई लाग्छ । ष्ट्रवकास धनमाार् तजुामा गदााखेरर कुन 
मापदण्िअनसुार त्यो तजुामा गररयो ? कुन ष्ट्रवधध अनसुार गररयो ? त्यो समानपुाधतक समावेशी छ ष्ट्रक छैन ? 
त्यो प्रभावकारी छ ष्ट्रक छैन ? हामीले लजक्षत वगासम्म त्यसको पहुाँच पगु्छ ष्ट्रक पगु्दैन ? हामीले यी 
कुराहरूलाई पधन ध्यान ददनपुछा । सस्तो लोकष्ट्रप्रयको लाधग हामीले बजेट जधतपधन ल्याउाँछौं । गत वर्ाका 
यस्ता उदाहरर् छ, कधत खचा भयो ? ष्ट्रवकास धनमाार् कररब कररब हाम्रो त हुाँदै भएन । त्यले गदााखेरर 
हामीले हेने मेन त्यो हो । एकएक यसमा ष्ट्रकताबमा पल्टाएर यो क्षेत्रमा यधत पयो, यो गाउाँपाधलकामा यधत 
पयो, यो माननीयले यधत पाउनपुने हामीले यधत पाउन,ु म यो बहसमा जान चाहन्न । हाम्रो लक्ष्य भनेको 
कर्ााली प्रदेशको समिृ ष्ट्रवकास नै हो । ष्ट्रवकास धनमाार् एउटा वगा एउटा व्यजक्त एउटा पाटीले उपभोग 
गने होइन, सम्पूर्ा कर्ाालीबासीहरूले उपभोग गने हनु,् त्यहााँधनर हाम्रो लक्ष्य हनुपुछा, त्यहााँ हामी केजन्रत 
हनुपुछा, बढीभन्दा बढी कर्ााली प्रदेशका बासीहरूको अपेक्षा के छ ? आवश्यक के छ ? तत्काल हामीले 
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 ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददददननबबन्न्धधु ु श्रशेे्रष्टष्टःः  माननीय सभामखु महोदय, आज हामी आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को यो 
भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय वाष्ट्रर्ाक बजेटमाधथ हामी छलफल गदै छौं । पकै्क पधन यो मन्त्रालयले 
धेरै महत्व राख्छ । भौधतक पूवााधार ष्ट्रवना हामी कर्ााली प्रदेशको समषृ्ट्रि र ष्ट्रवकासको कल्पना गना  
सक्दैनौं । यहााँ सिक सञ्जाल, पलु, खानेपानी, धसंचाई महत्वपूर्ा कुराहरू यो भौधतक पूवााधार मन्त्रालयले हेने 
भएकोले अब यो ष्ट्रवकास धनमाार्का कुराहरू सिकमा जोधिएको छ । सिक ष्ट्रवना हामी त कल्पना गना 
सक्दैनौं । त्यसपधछ हामी उद्मोगधन्दाका कुराहरू गरौं कृष्ट्रर्का कुराहरू गरौं, ष्ट्रवधभन्न जधत पधन हामी 
धसचाईंका कुराहरू गरौं, अब ष्ट्रयनी कुराहरूमा हामीले हाइड्रोपावरका कुराहरू गरौं, कर्ाालीलाई आधथाक 
रूपमा र ष्ट्रवकासको समषृ्ट्रि कसरी गने भन्ने कुरो यो मन्त्रालयसाँग जोधिएको छ । सभामखु महोदय, त्यसैले 
मलाई लाग्दछ, यो मन्त्रालयले बढी गम्भीर भएर बजेट र कायाक्रम ष्ट्रवधनयोजन गनुापछा ताष्ट्रक हामी कष्ट्रहाँ 
चकु्यौ भने यले दीघाकालीन हामीलाई असर पाना सक्छ र आम जनता कर्ाालीबासीले पधन यो मन्त्रालयको 
बजेट के कसरी आउाँछ भन्न ेचासोको ष्ट्रवर्य पधन हो । ष्ट्रकन ? त्यो आम जनतासाँग जोधिएको छ, यो 
मन्त्रालय । मलाई लाग्दछ, गएको वर्ामा यो मन्त्रालयले जसरी बजेट कायाक्रम ष्ट्रवकासमा ष्ट्रवधनयोजन 
गररयो, र खचा कररब कररब हामीले सोचेजस्तो भएन र खचा नै भएन जस्तो मलाई लाग्दछ, ष्ट्रवकास 
धनमाार्का कुरामा धेरै पधछ पयो । हामीले ष्ट्रवकास धनमाार्मा बजेट बढी छुट्याउने या लोकष्ट्रप्रय योजनाहरू 
राख्दैमा हुाँदैन, कायाान्वयन पक्ष एकदमै महत्वपूर्ा हो । यदद कायाान्वयन पक्ष ष्ट्रफतलो भयो भने त्यले कुनै 
महत्व राख्दैन । त्यसैले अब यो पटकको आधथाक वर्ा २०७६/०७७ केही यसमा बढी गम्भीर र बढी 
ध्यान ददएर आएको जस्तो लाग्छ । बजेट सरसती हेदाा समानपुाधतक र समावेशी गना खोजेजस्तो पधन 
लाग्छ, ष्ट्रवगतको भन्दा । र मखु्य कुरा त के हो भने यो सदनमा बजेट प्रस्ततु हुाँदाखेरर हामीले धेरै 
छलफल गयौं, धेरै मन्त्रालयवाइज तर त्यहााँ चाल ु खचा र पूाँजीगत खचामा धेरै कुराहरू उयो, कुन 
मन्त्रालयले चालमुा बढी राख्यो र पूाँजीगतमा भन्ने यही एउटा महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्य पधन हो । तर यो 
मन्त्रालयको सरसती हेदााखेरर मलाई के लाग्दछ भने चालमुा चाष्ट्रहाँ २५ करोि ३७ लाख र ९२ हजार 
मातै्र ष्ट्रवधनयोजन छ, यो कूल पूाँजीको यो फाइप प्वाइन्ट सत्र प्रधतशत रैछ, र यसमा पूाँजीगतमा चाष्ट्रहाँ के छ 
भने तपाईंको यो मन्त्रालयले खचा गने, १० अबा १५ करोि १० लाख ३१ हजार रैछ । गत वर्ाको खचा 
नभएर आएको रकम चाष्ट्रह अब यसमा १० अबा ७० करोि ४८ लाख २३ हजार रैछ । यले गदाा 
यहााँनेर धन्यवाद ददन ष्ट्रकन चाहन्छु भने यो मन्त्रालयलाई चालू पूाँजीमा धेरै कम प्रधतशत ष्ट्रवधनयोजन गरेको 
देजखयो । र यसमा चालूमा धेरै कम र पूाँजीगतमा बढी गरेको हनुाले हामीले आश गरौं, अबका ददनका 
धनमाार् जसरी यो मन्त्रालयले भौधतक पूवााधार मन्त्रालयले ल्याएको छ, कायाान्वयन पक्षमा पधन गम्भीर 
हनु्छ, भन्ने लाग्छ । तर यहााँधनर अरु ष्ट्रवर्यमा कुरा उठाउाँदाखेरर ष्ट्रवकास धनमाार्का कधत कहााँ परे, कुन 
कायाक्रम परे भन्न े त्यो महत्वपूर्ा हैन जस्तो मलाई लाग्छ । ष्ट्रवकास धनमाार् तजुामा गदााखेरर कुन 
मापदण्िअनसुार त्यो तजुामा गररयो ? कुन ष्ट्रवधध अनसुार गररयो ? त्यो समानपुाधतक समावेशी छ ष्ट्रक छैन ? 
त्यो प्रभावकारी छ ष्ट्रक छैन ? हामीले लजक्षत वगासम्म त्यसको पहुाँच पगु्छ ष्ट्रक पगु्दैन ? हामीले यी 
कुराहरूलाई पधन ध्यान ददनपुछा । सस्तो लोकष्ट्रप्रयको लाधग हामीले बजेट जधतपधन ल्याउाँछौं । गत वर्ाका 
यस्ता उदाहरर् छ, कधत खचा भयो ? ष्ट्रवकास धनमाार् कररब कररब हाम्रो त हुाँदै भएन । त्यले गदााखेरर 
हामीले हेने मेन त्यो हो । एकएक यसमा ष्ट्रकताबमा पल्टाएर यो क्षेत्रमा यधत पयो, यो गाउाँपाधलकामा यधत 
पयो, यो माननीयले यधत पाउनपुने हामीले यधत पाउन,ु म यो बहसमा जान चाहन्न । हाम्रो लक्ष्य भनेको 
कर्ााली प्रदेशको समिृ ष्ट्रवकास नै हो । ष्ट्रवकास धनमाार् एउटा वगा एउटा व्यजक्त एउटा पाटीले उपभोग 
गने होइन, सम्पूर्ा कर्ाालीबासीहरूले उपभोग गने हनु,् त्यहााँधनर हाम्रो लक्ष्य हनुपुछा, त्यहााँ हामी केजन्रत 
हनुपुछा, बढीभन्दा बढी कर्ााली प्रदेशका बासीहरूको अपेक्षा के छ ? आवश्यक के छ ? तत्काल हामीले 

89 

गना सक्ने एउटा पररर्ाममखुी योजना के त ? त्यसको छनोट गना सक्नपुछा । अधनमात्र हामी लक्ष्यमा  
पगु्न सक्छौं । र दवावमूलक, दवावमा या प्रभावमा यदद हामीले ष्ट्रवधनयोजन गयौं भने हामी त्यहााँ पगु्न 
सक्दैनौं । ष्ट्रवगतका हामीलाई अनभुव छ । सभामखु महोदय, यसैले म यो मन्त्रालयगतको केही 
खचाहरूको म सामान्य म के भन्न चाहन्छु भने ष्ट्रवगतमा खचा नै भएन, र ष्ट्रवगतमा खचा नभएका ३० लाख, 
५० लाख, १ करोि पधन अष्ट्रहले के भो क्रमागतमा । हामी ष्ट्रवधनयोजन गछौं ३० लाख, ५० लाख, १ 
करोि त्यो पधन क्रमागतमा राख्यौं भने अधन हामीले सोचेजस्तो ष्ट्रवकास धनमाार् समिृ कसरी हनु्छ ? यो 
सम्बजन्धत मन्त्रालयले धनकायले बझु्ने ष्ट्रक नबझु्ने ? हो तपाईंको प्रदेश गौरवका योजनाहरू भए, अधन 
त्यसपधछ गएर अरु ठूला-ठूला योजनाहरू तपाईका धेरै बजेटहरू हनु्छ, त्यसमा हामीले बहवुर्ीय योजनाहरू 
क्रमागत हनु्छ, सष्ट्रकदैन । ३० लाखका, ५० लाखका, १ करोिका, २ करोिका क्रमागत राख्यौं भने हाम्रो 
समषृ्ट्रि यसैले होला त ? माननीय मन्त्रीज्यू यसमा ध्यान ददऔ ं। र आको कुरो माननीय मन्त्रीज्यूले मैले 
यहााँ कसैको ष्ट्रवरोध गना चाहेको हैन, प्रदेश धनवााचन क्षेत्रमा तपाईंले २५ करोि ष्ट्रवधनयोजन गनुा भयो । र 
एक माननीय संसद बारबर १ करोिको सिक तपाईंले राख् न ुभो, यसमा मेरो स्वागत छ, मैले पाउनपुछा 
भनेको होइन । तर पधन हामीलाई राखेर छलफल गरेको भए, हामीले केही सझुाव ददन््यौं होला ।  
हामी संसदहरूले कसैले हाम्रा घरका सिक, हाम्रा घरका तटबन्धन, धसचाइकंा लाधग तपाईहरूलाई भन्न े
होइन, सरसल्लाहबाट धलएको भए हनु्छ । मैले त भनेको छु, माननीय सभामखु महोदय, हाम्रा क्षेत्र हाम्रा 
जजल्लामा आन्तररक माधमला कानून मन्त्री हनुहुनु्छ, माननीय । त्यसपधछ माननीय संसद पदम रोकाय भाइ 
हनुहुनु्छ । मैले भने तपाईंहरू नै हाल्नसु ्सप्पै, मैले मेरो घर र खेत बनाउने होइन, तर कहााँ कहााँ 
आवश्यक छ ? बसौं सल्लाह गरौं र त्यो काम जनमखुी होस,् व्यजक्तमखुी नहोस ्। ष्ट्रवतरर्मखुी नहोस,् 
उत्पादनमखुी होस ्। तेरोमेरो भनेर बााँड्न ुजरुरी छैन । जाऔ ंजजल्लामा एकै मञ्चमा बोलाऔ ं। यहााँको 
आवश्यक अनसुार हामी धतनटैको सष्ट्रहतमा हालेको भनौं के को झगिा ? हामी व्यजक्तको लाधग झगिा गना 
खोजेको होइन, माननीय मन्त्रीज्यूले पधन यो कुरामा ध्यान ददन जरुरी छ । हाम्रो एउटै लक्ष्य भनेको 
कर्ााली प्रदेश समिृ ष्ट्रवकास हो, यहााँका जनतालाई खसुी चाष्ट्रह हो । यदद हामीले खराब धनयत नराखेर 
सही धनयतवश, हामीले नेगेष्ट्रटभ सोच नराखेर पोजेष्ट्रटभ सोच राखेर अगाधि बढ्यौं भने यो सम्भव छ, हामी 
अगाधि यसरी बढ्न सक्छौं जस्तो मलाई लाग्दछ । माननीय सभामखु महोदय, म यहीीँनेर केही केजन्रत गना 
चाहन्छु भने बजेटका नाउाँमा माननीयहरूलाई धिवेट गने कुरा बन्द गरौं, छलफलबाट जाऔ ं। सबैको 
लक्ष्य एउटा होस । एउटो कुरो त म यहााँ जोड्न चाहन्छु अन्तमा, म बिा खसुी पधन धथएाँ, गत साल 
साष्ट्रवकको कर्ााली अञ्चलले हामी जष्ट्रहले पधन पञ्चायतकालबाट बोल्दै आयौं, कर्ााली अञ्चल साष्ट्रवकको धेरै 
पधछ पयौं ष्ट्रवकास धनमाार्का कुरामा, अन्य कुराले पधन जशक्षा, स्थास््यका कुरा हनु ्। तर कर्ााली प्रदेशमा 
मखु्यमन्त्री लगायत ४ वटा मन्त्री साष्ट्रवकको कर्ााली अञ्चलले पाएको छ, यो गौरवको कुरा हो । यो 
खसुीको कुरा हो, यो सम्मानको कुरा हो । तर साष्ट्रवकका कर्ााली प्रदेशका जनताले जनु अपेक्षा राखेका 
धथए, त्यो १७ मष्ट्रहनामा यो अपेक्षा सबै पूरा हनु्न होला, सामान्य पधन तपाईंहरूबाट त्यलाई ध्यान ददने र 
पररपूधता गनेधतर ध्यान ददएको हामीले महशसु गरेनौं । यो वर्ाको मन्त्रीज्यूहरूले प्रस्ततु गरेको बजेट हेयौं 
हो यो पटक सखेुतमा धेरै बजेट परेको छ, म स्वागत गना चाहन्छु । यो राजधानी हो, ष्ट्रवगतमा पधन हामीले 
भनेका धथयौं, भौधतक पूवााधार मन्त्रालयले लागेको छ, यलाई जझधलधमली बनाऔ,ं पानी आउाँदैन, बता ी आउाँदैन, 
सिकको यो हालत छ, यसमा लागौं । त्यसमा हाम्रो ष्ट्रवरोध छैन, तपाईंको पैंसा खचा हनु्न भने ष्ट्रहमाली 
जजल्लामा पधछ गरौंला हामीले भनेकै हो । त्यसैले हामी अष्ट्रहलेको केही बजेटहरूमा मैले भने अजघ 
व्यजक्तमखुी, ष्ट्रवतरर्मखुी, अधन धबचौधलयामखुी भएकै छ, यलाई सधुानै पछा । हामी उत्पादनखखुी बनाऔ,ं 
व्यजक्तमखुी नबनाऔ,ं जनतामखुी बनाऔ ंयो भने र अजघ मैले जोड्न लाग्याको अन्तमा, सभामखु महोदय, मैले 
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सष्ट्रकसके । कर्ााली प्रदेशले मखु्यमन्त्रीलाई पाउन ुगौरवको कुरा हो तर म यहााँ आग्रह गना चाहन्छु, 
ष्ट्रवगतमा पधछ परेको हनुाले नै यो अवसर, यो भधूमका धनवााह गने एउटा जजम्मेवारी हामीले पाएका छौं, सधैं 
यो जजम्मेवारी पाउन पधन सक्छौं, नपाउन पधन सक्छौं । तर तपाईंहरू कर्ााली प्रदेशमा केजन्रत हनुभुएन, 
तपाईंहरू जजल्लामा केजन्रत हनुभुएन, तपाईंहरू आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमा मातै्र केजन्रत हनुभुयो । तपाईंहरू 
एउटा गाउाँपाधलकाको अध्यक्ष जस्तो भधूमका धनवााह गना लाग्न ु भयो । म तपाईंहरूलाई सम्मान गना 
चाहन्छु, तर पधन सजच्चयौं तपाईहरू कर्ााली प्रदेशको प्रस्ताष्ट्रवत, साष्ट्रवकको कर्ााली अञ्चलबाट आएका 
मन्त्रीज्यूहरूले कर्ााली प्रदेशलाई हामी हराभरा बनाउछौं, समषृ्ट्रि बनाउछौं, ष्ट्रवकास धनमाार्मा अजघ धलन्छौं 
भन्ने अठोट गनुाहोस ् तपाई धनवााजचत क्षते्रमा लाधग राख् नभुयो भने तपाईंको क्षमताको पधन मूल्यांकन 
साष्ट्रवकका कर्ााली अञ्चल र कर्ााली प्रदेशले गनेछ भन्दै ष्ट्रवदा हनु्छु, धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  ::  माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको  
भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा भाग धलन चाहने माननीय सदस्यहरूले 
रो�मको वायााँतफा  रहेका सजचवालयका कमाचारीहरूलाई नाम ष्ट्रटपाउन ु होला । अब माननीय श्री 
अम्मरबहादरु थापा ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा  ::  माननीय सभामखु महोदय, यो बारबार, ददनका ददन हामी छलफल, 
दफावार छलफलमा छौं, आज भौधतक मन्त्रालयको दफावार छलफल छ । भौधतक मन्त्रालयले शीर्ाक 
राख्यो कररब ४८ वटा शीर्ाकमा बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेको छ । र यसको टोटल बजेटमा जाष्ट्रहने १० 
अरब ७० करोि ४८ लाख २३ हजार छ । यसले ष्ट्रवतरर् गदाा यो जाष्ट्रहने रो�मा उधभदााँ मलाई के 
लाग्यो भने मन्त्री हनुपुदो रहेछ, जजल्ला र धनवााचन क्षेत्र बनाउनलाई । त्यही भएर होला सांसदहरू अधल 
आजता नभुाको । तपाईं यो सरकारका कारर्ले जनु जनु मन्त्रा, मन्त्रीजीहरू हनुहुनु्छ, त्यो जजल्ला हेरे पधन 
हनु््यो, आफ्नै क्षेत्र हेनुाभाछ । सखेुतका योजना मैले गजन्त गना सष्ट्रकन । त्यो ष्ट्रहसाब जोिौं भन्दा सखेुतका 
योजनै गन्ती गना सष्ट्रकएन एउटा कुरा । अको कुरा अजस्त हामीले पधन भन्यौं, अथा सधमधतले पधन ठूला 
योजना बनाउनसु है भनेर धनदेशन गयो, हामी बहवुर्ीय बनाउछौं भन्नु भो । बहवुर्ीय योजनामा ठूला नेता 
१० जना रहेछन ्यो प्रदेशधभत्र, अरु त सबै हामी थपिी बजाउनेवाला रहेछौं । िेढ करोिको सबैभन्दा 
सानो बहवुर्ीय योजना दैलेखमै रहेछ । दैलेखको क्षते्र नं. २ को (क) मा िेढ करोि छ, १ को (क) मा 
दईु करोि छ, अन्यत्र ठूला नेताहरू भएका ठाउाँमा १३ करोि छ । आफू मन्त्री भया ठाउाँमा त १३ 
जेठो त उही हनुभुो १३ करोि छ ५० लाख । त्यसपधछ मखु्यमन्त्रीकोमा १२ करोि, अधन यो तेलपानी 
कता हाम्रो सहइन्चाजाज्यूको हो भन्छन ्उहााँको २ ष्ट्रकलोधमटर पदैन, मलाई थाहा छैन भन्नुहनु्छ । सािे 
१२ करोि छ, ३० करोि हामीले तेलपानीलाई १२ करोि होइन भने ५० करोि हालौ भन्याछौं । त्यो 
हामी सबैको हो, जसरी पधन भरेुगाउाँ हामीले त्यो बाटोलाई रयाक ओपन गरेर जाष्ट्रहने यसलाई प्रदेशको 
गौरवको योजना बनाऔ ं भनेर गत वर्ाबाटै हामी लाग्यौं । त्यसमा साढे १२ करोि छ, सायद हाम्रो 
सहइन्चाजाकै नाममा होला जस्तो लाग्छ । उहााँ होइन भन्नुहनु्छ, मलाई थाहा छैन भन्नुहनु्छ । 
त्यसकारर्ले यस्ता ष्ट्रकधसमका योजनाहरू ष्ट्रवतरर् गने र कसैको ठूला मान्छे भएपधछ मातै्र यो देश धनमाार् 
गने ष्ट्रक हामी समाजवादी हामी सवाहारा श्रमजजवी जनताको लाधग समाजवाद ल्याउने भनेर जाष्ट्रहने हामी 
अष्ट्रहले दईु धतहाइको सरकार ल्याउछ ष्ट्रक भनेर नै दईुधतहाईको सरकार नेपाली जनताले ददए त । अब 
यस्तै तररकाले जनता आजता ने हो ष्ट्रक होइन । यो पधन रैन्छ भनेर अको ष्ट्रवकल्प जनताले खोज्ने वातावरर् 
धसजाना गने हाम्रो सरकारले यस्तो तररकाले अगाधि बढ्यो भने त्यही के हालत होला हाम्रो । हाम्रो सवाहारा 
श्रमजीवी जनताको नेततृ्व गछौं भन्नकेो के हालत होला । त्यसकारर्ले यस्तो ष्ट्रकधसमको प्रवजृता बाट 
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सष्ट्रकसके । कर्ााली प्रदेशले मखु्यमन्त्रीलाई पाउन ुगौरवको कुरा हो तर म यहााँ आग्रह गना चाहन्छु, 
ष्ट्रवगतमा पधछ परेको हनुाले नै यो अवसर, यो भधूमका धनवााह गने एउटा जजम्मेवारी हामीले पाएका छौं, सधैं 
यो जजम्मेवारी पाउन पधन सक्छौं, नपाउन पधन सक्छौं । तर तपाईंहरू कर्ााली प्रदेशमा केजन्रत हनुभुएन, 
तपाईंहरू जजल्लामा केजन्रत हनुभुएन, तपाईंहरू आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमा मातै्र केजन्रत हनुभुयो । तपाईंहरू 
एउटा गाउाँपाधलकाको अध्यक्ष जस्तो भधूमका धनवााह गना लाग्न ु भयो । म तपाईंहरूलाई सम्मान गना 
चाहन्छु, तर पधन सजच्चयौं तपाईहरू कर्ााली प्रदेशको प्रस्ताष्ट्रवत, साष्ट्रवकको कर्ााली अञ्चलबाट आएका 
मन्त्रीज्यूहरूले कर्ााली प्रदेशलाई हामी हराभरा बनाउछौं, समषृ्ट्रि बनाउछौं, ष्ट्रवकास धनमाार्मा अजघ धलन्छौं 
भन्ने अठोट गनुाहोस ् तपाई धनवााजचत क्षते्रमा लाधग राख् नभुयो भने तपाईंको क्षमताको पधन मूल्यांकन 
साष्ट्रवकका कर्ााली अञ्चल र कर्ााली प्रदेशले गनेछ भन्दै ष्ट्रवदा हनु्छु, धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  ::  माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको  
भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा भाग धलन चाहने माननीय सदस्यहरूले 
रो�मको वायााँतफा  रहेका सजचवालयका कमाचारीहरूलाई नाम ष्ट्रटपाउन ु होला । अब माननीय श्री 
अम्मरबहादरु थापा ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा  ::  माननीय सभामखु महोदय, यो बारबार, ददनका ददन हामी छलफल, 
दफावार छलफलमा छौं, आज भौधतक मन्त्रालयको दफावार छलफल छ । भौधतक मन्त्रालयले शीर्ाक 
राख्यो कररब ४८ वटा शीर्ाकमा बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेको छ । र यसको टोटल बजेटमा जाष्ट्रहने १० 
अरब ७० करोि ४८ लाख २३ हजार छ । यसले ष्ट्रवतरर् गदाा यो जाष्ट्रहने रो�मा उधभदााँ मलाई के 
लाग्यो भने मन्त्री हनुपुदो रहेछ, जजल्ला र धनवााचन क्षेत्र बनाउनलाई । त्यही भएर होला सांसदहरू अधल 
आजता नभुाको । तपाईं यो सरकारका कारर्ले जनु जनु मन्त्रा, मन्त्रीजीहरू हनुहुनु्छ, त्यो जजल्ला हेरे पधन 
हनु््यो, आफ्नै क्षेत्र हेनुाभाछ । सखेुतका योजना मैले गजन्त गना सष्ट्रकन । त्यो ष्ट्रहसाब जोिौं भन्दा सखेुतका 
योजनै गन्ती गना सष्ट्रकएन एउटा कुरा । अको कुरा अजस्त हामीले पधन भन्यौं, अथा सधमधतले पधन ठूला 
योजना बनाउनसु है भनेर धनदेशन गयो, हामी बहवुर्ीय बनाउछौं भन्नु भो । बहवुर्ीय योजनामा ठूला नेता 
१० जना रहेछन ्यो प्रदेशधभत्र, अरु त सबै हामी थपिी बजाउनेवाला रहेछौं । िेढ करोिको सबैभन्दा 
सानो बहवुर्ीय योजना दैलेखमै रहेछ । दैलेखको क्षते्र नं. २ को (क) मा िेढ करोि छ, १ को (क) मा 
दईु करोि छ, अन्यत्र ठूला नेताहरू भएका ठाउाँमा १३ करोि छ । आफू मन्त्री भया ठाउाँमा त १३ 
जेठो त उही हनुभुो १३ करोि छ ५० लाख । त्यसपधछ मखु्यमन्त्रीकोमा १२ करोि, अधन यो तेलपानी 
कता हाम्रो सहइन्चाजाज्यूको हो भन्छन ्उहााँको २ ष्ट्रकलोधमटर पदैन, मलाई थाहा छैन भन्नुहनु्छ । सािे 
१२ करोि छ, ३० करोि हामीले तेलपानीलाई १२ करोि होइन भने ५० करोि हालौ भन्याछौं । त्यो 
हामी सबैको हो, जसरी पधन भरेुगाउाँ हामीले त्यो बाटोलाई रयाक ओपन गरेर जाष्ट्रहने यसलाई प्रदेशको 
गौरवको योजना बनाऔ ं भनेर गत वर्ाबाटै हामी लाग्यौं । त्यसमा साढे १२ करोि छ, सायद हाम्रो 
सहइन्चाजाकै नाममा होला जस्तो लाग्छ । उहााँ होइन भन्नुहनु्छ, मलाई थाहा छैन भन्नुहनु्छ । 
त्यसकारर्ले यस्ता ष्ट्रकधसमका योजनाहरू ष्ट्रवतरर् गने र कसैको ठूला मान्छे भएपधछ मातै्र यो देश धनमाार् 
गने ष्ट्रक हामी समाजवादी हामी सवाहारा श्रमजजवी जनताको लाधग समाजवाद ल्याउने भनेर जाष्ट्रहने हामी 
अष्ट्रहले दईु धतहाइको सरकार ल्याउछ ष्ट्रक भनेर नै दईुधतहाईको सरकार नेपाली जनताले ददए त । अब 
यस्तै तररकाले जनता आजता ने हो ष्ट्रक होइन । यो पधन रैन्छ भनेर अको ष्ट्रवकल्प जनताले खोज्ने वातावरर् 
धसजाना गने हाम्रो सरकारले यस्तो तररकाले अगाधि बढ्यो भने त्यही के हालत होला हाम्रो । हाम्रो सवाहारा 
श्रमजीवी जनताको नेततृ्व गछौं भन्नकेो के हालत होला । त्यसकारर्ले यस्तो ष्ट्रकधसमको प्रवजृता बाट 
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ददनप्रधतददन यो रो�ममा सांसदहरूले भधनरहेका छन ्सन्तधुलत ष्ट्रवकास भएन, आफूखसुी भयो, सरसल्लाह केही 
नगरेर आफ्नो ष्ट्रहसाबले आयो भनेर जाइने सांसदहरू कराकाकराई छन ्। बजेट पास गदैनौं भन्याभन्यै 
हनुहुनु्छ । तर ददनप्रधतददन आउाँदै गछा, झनझन थष्ट्रपदै आउाँछ, झन झन सासंदहरूलाई आक्रोजशत गने 
तररकाका योजनाहरू आउाँछन ् । यो के भएको होला । आज मखु्यमन्त्रीज्यू पधन यहीीँ हनुहुनु्छ । 
ष्ट्रहजोअजस्तका कुरा सनु्नुभएन होला, आज त सनु्नुहनु्छ होला । त्यसकारर्ले यो सरकारले छु�ै या चाष्ट्रहने 
संसदैमा पेश नगरेर सरकारले क्याष्ट्रवनेटले धनर्ाय गरेर योजना बनाएको भए हनु््यो । हामी सांसदहरूलाई 
सोध्दै नसोध्या भए हनु््यो । हामी बरु कानूनसाननु पास गने, वास्तवमा यसको नीधत पधन त्यही हो । 
संसदको काम कानूनै पास गने हो । अथाको के हो त्यो ष्ट्रवधेयक मातै्र ल्याएको भए, त्यजता मातै्र कानून 
बनाएर हामी पठाइददन््यौं । त्यसकारर्ले यो ष्ट्रवधनयोजन गदाा सरकारका सदस्यहरू भएको ठाउाँमा मातै्र 
ठूला ठूला योजना, सरकारका सदस्यहरू भएका ठाउाँमा मातै्र योजनाहरू छन,् सांसदहरू पधन ए कलास र बी 
कलासका छन ्। कुनले अधल बढी जाइने अधलकधत ऊ गना सक्छन,् कलाई कसरी जचता  बझुाएर सष्ट्रकन्छ 
त्यता जचता  बझुाइयाछ । पेल्नेलाई पेधलएकै छ । त्यसकारले हैधसयत तपाई हामी सांसदको एउटै हो, ष्ट्रक 
जनताबाटै धनवााजचत भएकार आएका हौं । यो सदनबाट मखु्यमन्त्री बनायौं, मन्त्री बनायौं, हामीभन्दा 
माधथल्लो तह हाम्रो अधभभाकत्व गरेर तपाईहरूलाई सरकार चलाउनसु,् यो कर्ााली प्रदेशलाई हराभरा 
बनाऔ ंभनेर तपाईहरूलाई जजम्मा ददइयो । हराभरा यही तररकाले हनु्छ त ? अष्ट्रहलेसम्म यो वर्ाको ३४ 
अरबको बजेटमा मेघा प्रोजेक्ट भन्ने छैन । यो कर्ााली प्रदेशको कुन लक्ष्यमा पगु्ने हो । जन, ष्ट्रकसानलाई 
केरे मखु्यमन्त्री रोजगार कायाक्रम भधनएको छ । त्यसको त अब के हनु्छ, भोधलको कुरा थाहा हनु्छ । 
अष्ट्रहले हामीलाई त्यो सूचना छैन, धसररफ कायाक्रम मात्र राजखयाछ । तर बााँकी तपाईहरूले ल्याएका 
योजना छन ् यो कर्ााली प्रदेशलाई हराभरा होइन, यो कर्ााली प्रदेशमा ष्ट्रवतरर् गरेर कधत वटा मान्छे 
तपाईहरू आफ्ना बनाउन ुहनेु हो, कसरी तपाईहरू योजना संचालन गनुा हनेु हो । यो कुराले हामीलाई 
अन्यौल पायााछ । कष्ट्रहले ष्ट्रहसाब धमल्दैन, कमसेकम बजेट ल्याउाँदा त यष्ट्रकन, कानून हो त्यो यष्ट्रकन एक 
शब्द तल र माधथ हनुहुुाँदैन । कष्ट्रहले ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब धमल्दैन कष्ट्रहले ६६ करोिको १६ करोिको ६६ 
करोि भाको हनु्छ, कष्ट्रहल्यै जाइने अरु प्रदेशको अजस्त एउटा ष्ट्रकताब पाइया्यो, हाम्रो प्रदेश सभा जाइने ३ 
करोिले चल्ने भएछ । यस्ता प्रवजृता  यो ष्ट्रकधसमको ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब छैन भने ष्ट्रढलो गनुाप्यो या सल्लाह गना 
पयो । मैले तपाईलाई भने सरसल्लाह गरेर कसरी कुन कुन, यो १, २, ३, ४ वटा भनेर जाइने सबैले 
त्यताधतर अंष्ट्रकत गरेको भए, आज कर्ााली प्रदेशका यी हनु ्आधारहरू यी हनु ्१, २, ३, ४,  ५ यी हनु ्
यसमा हामी ध्यान ददऔ ं । हामी ष्ट्रवतरर्मखुी नजाऔ,ं ष्ट्रवतरर्मखुी बजेट नबनाउनसु ् भनेर बारबार  
भधनयो । यो प्रदेशको आम्दानी र स्रोतका कुराहरू खोजौं भन्दा खोजजएकै छैन । अष्ट्रहले कता कसोकसो 
अथामन्त्रीजीले ष्ट्रहजो पधन भन्दै हनुहुनु््यो अजस्त ष्ट्रक कता भन्दै हनुहुनु््यो । हाइड्रोपावर केरे त्यो पधन हात 
लाग्ने हो ष्ट्रक होइन, बबई िाइभसान, सरकार सबै जाइने केजन्रय सरकारले लगानी गयााछ, हामीले आन्दोलन 
फेरर गरेपधछ कही हात लाग्छ ष्ट्रक त्यााँ पधन लाग्ला जस्तो लाग्दैन । नयााँ प्रोजेक्टहरू के छन,् यो कर्ााली 
प्रदेशको आम्दानी हनेु स्रोत के हो ? ऊजाा मन्त्री, ऊजाामन्त्रीले एउटा ल्याउन ुभो ? जलस्रोत मन्त्रीले कुन 
ठाउाँको कुन हाइड्रोपावर अथवा यो यो यहााँनेर ५ मेघावाट, ४ मेघावाटको हाइड्रोपावर अध्ययन गरेर 
ल्याउनभुाछ ? कहााँनेर हो जधिबटुीको कारखाना, जधिबटुी संचालन केन्र कहााँ हो ? ल्याउनभुाछ ? माननीय 
कसैलाई को कोलाई हो जचता  बझुाउने ? यो सारा सांसदहरूले गनापने थप्पिी पास गनुापने हामले, 
तपाईंहरूले योजना अन्तै बनाएर ल्याउन पने ? योजना अन्तै बनाउन ुहुाँदैन । हामीले बनाउनपुछा भन्न े
मान्यता होइन, हामीले कर्ााली प्रदेशलाई हराभरा हनेु यहााँका गररब ष्ट्रकसानहरूको जीवनस्तर माधथ उठाउने 
योजना तपाईंहरूले त्यही सरकारले ल्याएपधछ त हामीले थप्पिी बजाउने त हो धन । हामीले त्यसको केही 
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सानाधतना कुराहरू कहााँनेर धमलेन ष्ट्रक भनेर यो रो�ममा बोलौं भन्ने तर सबै कुरा तपाईंहरूले धमलाएर 
ल्याएपधछ त, हामीले बोल्नै पदैन । त्यस्तरी कहााँ कहााँ कस-कसको चाकिी गनापछा ? कुन ठूला मान्छे 
हनु ् ? कुन साना मान्छे हनु ् ? को धबचौधलया छन ् ? को कसका योजना कहााँबाट पाना पछा ? अष्ट्रहले 
तपाईंहरूले प्रचार गनुाभारैछ । सांसदले अरुलाई योजना बनाउन ददन्नन,् सबै कुरा सांसदहरूलाई सोध्नसु ्
भन्ने बेला फटाफट तपाईहरूले हाल्ने गाली गने बेला सांसदहरूले सांसदहरूको धसफाररस चाष्ट्रहयो रे । 
सांसदहरूले भन्या योजनै नहाल्ने धसफाररसको योजना कहीीँ पलाा ? त्यसकारर्ले यस्ता प्रवजृता ले यो प्रदेश 
बन्न सक्दैन । जे पररकल्पना गरेका धथयौं हामले, त्यो सााँजच्चकै कच्चा पदाथाबाट भएको यो प्रशस्त कच्चा 
पदाथा भएको र यसलाई पररचालन गना सष्ट्रकयौं भने यो प्रदेश सबैभन्दा धनी प्रदेश हनु सक्छ भनेर भार्र् 
गररयौं । मैले त तपाईंहरूको भार्र्मै पधन भने केरे यहााँ धेरै ठूलो स्रोत पष्ट्रहचान र हामीसाँग भएको छ, 
त्यसलाई बनाउन सक्छौं भन्न ुपहरामा सनु छ, स्वास छ मातै्र भन्ने त्यसलाई त्यो पहरा नफुटाले सनु कसरी 
आउन सक्छ ? पहरो फुटाल्नधतर नलाग्ने भार्र्मातै्र गरेर यो प्रदेश बन्न सक्छ ? त्यसकारर्ले मैले हेरें 
कुन कृर्कहरूको जीवन स्तर माधथ उठाउने ष्ट्रवर्य कृष्ट्रर्मा आयो ? कहााँनेर पयाटनको ष्ट्रवकासको लाधग 
आयो ? कहााँनेर भौधतक सिकका लाधग कहााँनेर आयो ? भौधतक धनमाार्का लाधग कहााँनेर आयो ? केही 
धनजित मान्छेका कुनाकाप्चामा गएर बनाउने, ठूला सिकहरू बनाउनसु ्तपाईंहरू, भौधतक मन्त्रीले कमसेकम 
तेलपानीलाई चाइने १ अबा हाल्नभुो भने पधछ ष्ट्रकन हाल्न ुभो भनेर त्यााँ प्रशै्न उठ्दैन । यहााँबाट जमु्ला 
जाने सिकलाई तपाईं १ अरब हाल्नसु ्प्रशै्न उठ्दैन । तर गाउाँगाउाँमा बााँड्ने, ठाउाँठाउाँमा ष्ट्रवतरर् गने अधन 
ष्ट्रवतरर्मखुी योजना बनाएर कर्ााली प्रदेश सहज समिृ बन्छ भन्ने कुराको कल्पना गने ? खानेपानी मैले 
खानेपानीका धल� हेरें अब यही वर्ामै खानेपानी कर्ााली प्रदेश सम्पन्न हनु्छ । गत वर्ाका योजना कहााँ गए 
ष्ट्रक एकाधतर गइसके यो वर्ा फेरर थष्ट्रपए, गन्ती गना नसक्ने खानेपानीका योजना छन ्। तपाईं यो वर्ा 
धनमाार् गना सक्नहुनु्छ ? गत वर्ाको समीक्षा गरेर तपाईहरू यो सरकारले गत वर्ाको यो आयोजना ष्ट्रकन 
हनु सकेन भनेर छलफल गनुा भो ? समीक्षा गनुा भो, त्यो समीक्षा गरेर आज यो बजेट यहााँ ल्याउनपु्यो, यो 
बजेटको सही समीक्षा छैन । तपाईहरूले आफूखसुी अब ष्ट्रहजो त्यस्तै बाधियौं ष्ट्रहजोकालाई कधत छापो 
लगाउन सष्ट्रकयौं, यो वर्ा कधतलाई छापो लगाउने भन्ने ष्ट्रहसाबले कर्ााली हराभरा हनु सक्दैन । 
त्यसकारर्ले यो बजेट म अधलकधत गम्भीर रूपले छलफल गरौं, यजता कैमै पास हनु्छ भन्न े कुरामा सबै 
सांसदहरूले बोल्याछन ्म पधन त्यहीसाँगै धमधसएकै छु । गत वर्ा अधलअधल भन्याथें मैले । यी यस्ता 
वेफथलबमा खचा नगरौं ठोस योजना बनाऔ ंभन्याथे अब के गने बाध्यता छ । तपाईंहरूका ष्ट्रहसाबले त 
यहााँ त यो त म त पागलै भइसकेछु । त्यसो भन्नै नहनेु रहेछ, असल काम गरौं भन्ने नै नहनेु रहेछ । 
त्यसकारर्ले त्यो प्रवजृता को ष्ट्रवकास सम्भव छैन, कर्ााली समिृ बनाउने यो तररकाको योजनाले बन्दैन । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ष्ट्रहमबहादरु शाही समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री रातो कामी 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रहहममबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सभामखु महोदय, धेरै कुराहरू संसदको माझमा आइसकेको छ । म 
संजक्षप्तमा पष्ट्रहले त यो भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको बारेमा मातै्र केही कुरा भन्न चाहन्छु । भौधतक 
पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयले कर्ााली प्रदेशमा एउटा यथाथा हो भने धन्यवाद देखाए, धन्यवाद पाउाँछ । जादू 
हो भनेमा भन्न सक्दैन । भौधतक पूवााधार मन्त्रालय धन्यवाद छ, धन्यवाद ददन्छु । पूाँजीगत खचा ९४.८३, 
चालू खचा ५.१७ बनाएर धलएर आउन ुभनेको अत्यन्तै कर्ाालीबासीको लाधग कर्ााली जनजीवनको लाधग 
प्रशंसनीय कुरा हो, खसुीको कुरा हो । अष्ट्रहलेसम्म प्रस्ततु बजेट कष्ट्रहाँ ४२ प्रधतशत चालू छ, कष्ट्रहाँ ४५ 
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सानाधतना कुराहरू कहााँनेर धमलेन ष्ट्रक भनेर यो रो�ममा बोलौं भन्ने तर सबै कुरा तपाईंहरूले धमलाएर 
ल्याएपधछ त, हामीले बोल्नै पदैन । त्यस्तरी कहााँ कहााँ कस-कसको चाकिी गनापछा ? कुन ठूला मान्छे 
हनु ् ? कुन साना मान्छे हनु ् ? को धबचौधलया छन ् ? को कसका योजना कहााँबाट पाना पछा ? अष्ट्रहले 
तपाईंहरूले प्रचार गनुाभारैछ । सांसदले अरुलाई योजना बनाउन ददन्नन,् सबै कुरा सांसदहरूलाई सोध्नसु ्
भन्ने बेला फटाफट तपाईहरूले हाल्ने गाली गने बेला सांसदहरूले सांसदहरूको धसफाररस चाष्ट्रहयो रे । 
सांसदहरूले भन्या योजनै नहाल्ने धसफाररसको योजना कहीीँ पलाा ? त्यसकारर्ले यस्ता प्रवजृता ले यो प्रदेश 
बन्न सक्दैन । जे पररकल्पना गरेका धथयौं हामले, त्यो सााँजच्चकै कच्चा पदाथाबाट भएको यो प्रशस्त कच्चा 
पदाथा भएको र यसलाई पररचालन गना सष्ट्रकयौं भने यो प्रदेश सबैभन्दा धनी प्रदेश हनु सक्छ भनेर भार्र् 
गररयौं । मैले त तपाईंहरूको भार्र्मै पधन भने केरे यहााँ धेरै ठूलो स्रोत पष्ट्रहचान र हामीसाँग भएको छ, 
त्यसलाई बनाउन सक्छौं भन्न ुपहरामा सनु छ, स्वास छ मातै्र भन्ने त्यसलाई त्यो पहरा नफुटाले सनु कसरी 
आउन सक्छ ? पहरो फुटाल्नधतर नलाग्ने भार्र्मातै्र गरेर यो प्रदेश बन्न सक्छ ? त्यसकारर्ले मैले हेरें 
कुन कृर्कहरूको जीवन स्तर माधथ उठाउने ष्ट्रवर्य कृष्ट्रर्मा आयो ? कहााँनेर पयाटनको ष्ट्रवकासको लाधग 
आयो ? कहााँनेर भौधतक सिकका लाधग कहााँनेर आयो ? भौधतक धनमाार्का लाधग कहााँनेर आयो ? केही 
धनजित मान्छेका कुनाकाप्चामा गएर बनाउने, ठूला सिकहरू बनाउनसु ्तपाईंहरू, भौधतक मन्त्रीले कमसेकम 
तेलपानीलाई चाइने १ अबा हाल्नभुो भने पधछ ष्ट्रकन हाल्न ुभो भनेर त्यााँ प्रशै्न उठ्दैन । यहााँबाट जमु्ला 
जाने सिकलाई तपाईं १ अरब हाल्नसु ्प्रशै्न उठ्दैन । तर गाउाँगाउाँमा बााँड्ने, ठाउाँठाउाँमा ष्ट्रवतरर् गने अधन 
ष्ट्रवतरर्मखुी योजना बनाएर कर्ााली प्रदेश सहज समिृ बन्छ भन्ने कुराको कल्पना गने ? खानेपानी मैले 
खानेपानीका धल� हेरें अब यही वर्ामै खानेपानी कर्ााली प्रदेश सम्पन्न हनु्छ । गत वर्ाका योजना कहााँ गए 
ष्ट्रक एकाधतर गइसके यो वर्ा फेरर थष्ट्रपए, गन्ती गना नसक्ने खानेपानीका योजना छन ्। तपाईं यो वर्ा 
धनमाार् गना सक्नहुनु्छ ? गत वर्ाको समीक्षा गरेर तपाईहरू यो सरकारले गत वर्ाको यो आयोजना ष्ट्रकन 
हनु सकेन भनेर छलफल गनुा भो ? समीक्षा गनुा भो, त्यो समीक्षा गरेर आज यो बजेट यहााँ ल्याउनपु्यो, यो 
बजेटको सही समीक्षा छैन । तपाईहरूले आफूखसुी अब ष्ट्रहजो त्यस्तै बाधियौं ष्ट्रहजोकालाई कधत छापो 
लगाउन सष्ट्रकयौं, यो वर्ा कधतलाई छापो लगाउने भन्ने ष्ट्रहसाबले कर्ााली हराभरा हनु सक्दैन । 
त्यसकारर्ले यो बजेट म अधलकधत गम्भीर रूपले छलफल गरौं, यजता कैमै पास हनु्छ भन्न े कुरामा सबै 
सांसदहरूले बोल्याछन ्म पधन त्यहीसाँगै धमधसएकै छु । गत वर्ा अधलअधल भन्याथें मैले । यी यस्ता 
वेफथलबमा खचा नगरौं ठोस योजना बनाऔ ंभन्याथे अब के गने बाध्यता छ । तपाईंहरूका ष्ट्रहसाबले त 
यहााँ त यो त म त पागलै भइसकेछु । त्यसो भन्नै नहनेु रहेछ, असल काम गरौं भन्ने नै नहनेु रहेछ । 
त्यसकारर्ले त्यो प्रवजृता को ष्ट्रवकास सम्भव छैन, कर्ााली समिृ बनाउने यो तररकाको योजनाले बन्दैन । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ष्ट्रहमबहादरु शाही समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री रातो कामी 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रहहममबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सभामखु महोदय, धेरै कुराहरू संसदको माझमा आइसकेको छ । म 
संजक्षप्तमा पष्ट्रहले त यो भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको बारेमा मातै्र केही कुरा भन्न चाहन्छु । भौधतक 
पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयले कर्ााली प्रदेशमा एउटा यथाथा हो भने धन्यवाद देखाए, धन्यवाद पाउाँछ । जादू 
हो भनेमा भन्न सक्दैन । भौधतक पूवााधार मन्त्रालय धन्यवाद छ, धन्यवाद ददन्छु । पूाँजीगत खचा ९४.८३, 
चालू खचा ५.१७ बनाएर धलएर आउन ुभनेको अत्यन्तै कर्ाालीबासीको लाधग कर्ााली जनजीवनको लाधग 
प्रशंसनीय कुरा हो, खसुीको कुरा हो । अष्ट्रहलेसम्म प्रस्ततु बजेट कष्ट्रहाँ ४२ प्रधतशत चालू छ, कष्ट्रहाँ ४५ 
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प्रधतशत छ, कष्ट्रहाँ ४८ प्रधतशत छ, कष्ट्रहाँ ३३ प्रधतशतले अगाधि आएको छ । तर भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास 
मन्त्रालयले जो ल्याएको छ, त्यसका लाधग भौधतक पूवााधार मन्त्रालयलाई म धन्यवाद ददन चाहन्छु । अको 
कुरो प्रदेश सभाको सदस्यको हैधसयतले यसधभत्र मेरा मायाका योजना परे ष्ट्रक परेनन ्? कहााँ परे, कधत परे ? 
भन्ने ष्ट्रवर्यमा म छैन । मैले यसभन्दा पष्ट्रहले पधन प्रस्ततु बजेटका ष्ट्रकताब हेददान भनेको छु, ष्ट्रकताबै म 
हेददान, ष्ट्रकताबै पजढ्दन भनेको छु । मैले केबल उदारो, एक ष्ट्रकधसमले आफ्नो अधभव्यजक्त ददएको छु, जो 
नीधत र कायाक्रम छ, जो बजेट छ, त्यसमाधथ मैले आफ्नो अधभव्यजक्त ददंदै आएको छु । कायाक्रम ष्ट्रकन 
परेनन ् ? परे ष्ट्रक परेनन ् भनेर म कसरी ढुक्क छु भने यत्रो कम्यूधन� पाटीको दईु धतहाई दम्भ भएको 
सरकार त्यसमा सानो नेपाली कांग्रसे प्रधतपक्षमा ५ जना, औलंामा गन्ने ५ जना नेपाली कांग्रसेका सदस्य, 
त्यसमा पधन नेपाली कांग्रसेबाट प्रमखु सचेतक अब, त्यसमा पधन फेरर ष्ट्रहमबहादरु शाही, ठकुरी, अधन मेरा 
भनेका योजनाहरू नपरेर कसका परे होलान ्त, अरु कसका परेका होलान ्तपाईंहरू ढुकै्क भएर कुनै ष्ट्रकताब 
पधन मैले पल्टाएको छैन । ढुकै्क भएर पल्टाएकै छैन, त्यसकारर्ले मेरा परे या परेनन ्यसबारेमा भन्न म 
धेरै कुरा भन्न म चाहन्न । आज म खसुी छु, हाम्रो कर्ााली प्रदेशको श्रदय मखु्यमन्त्रीको उपजस्थधत जो 
देजखएको छ, त्यसको लाधग म हर्ा व्यक्त गदाछु । म, मैले धेरै कुरा भधनसकेको छु, मखु्यमन्त्रीज्यूका अगाधि 
आज केही कुरा भन्न चाहन्छु । यहााँ त म ष्ट्रकताब पल्टाउाँददन ष्ट्रकताब, घर गएर पल्टाउछु, कोठामा गएर 
पल्टाउछु, खाटमा गएर पजल्टन्छु, पल्टाउाँछु, झस� हनु्छु, झस� हनु्छु, झस� हनु्छु । कता कता यो बजेट 
आएर कर्ााली प्रदेशको बजेट आएर म आफै प्रदेश सभा सदस्यलाई मधृगनी रोग त लाग्न आाँट्योन, भनेर 
पधन मलाई मनमा आउाँछ । अत्यन्तै आउाँछ, यसको लाधग मैले धेरै कुरा भधनरहन पदैन । अवश्य 
सभामखु महोदय, सभामखु माफा त ्आज श्रदेय मखु्यमन्त्रीज्यूको ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । यस कर्ााली 
प्रदेशमा भएको २०७६/७७ को बजेट कर्ााली प्रदेशका १७ लाख जनताको जनजीष्ट्रवका उहााँहरू 
उनीहरूको गधतजशल ष्ट्रवकासको लाधग सम्भव छैन । बजेट पूर्ातया खोक्रो छ, पूर्ातया परजीवी र संस्थागत 
रूपमा नै भ्र� र भ्र�ाचारको पूाँजी जस्तो एउटा पोखरी जस्तो छ । मखु्यमन्त्रीज्यूको ध्यानाकर्ार् गना 
चाहन्छु, यसकारर्ले यस प्रस्ततु बजेटलाई प्रधतपक्षको हैधसयतले प्रधतपक्षको अवश्य पधन आफ्नो दाष्ट्रयत्व र 
जजम्मेवारीलाई बहन गनाको धनधमता  नेपाली कांग्रसे सहज रूपमा समथान जनाउन सक्दैन । म सभामखु 
माफा त ् नै मखु्यमन्त्रीको ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु, यहााँ उठेका जधत धारर्ाहरू हनु,् प्रदेश सभाका 
सदस्यहरूले चाहे सता ा पक्षका चाहे प्रधतपक्षका सदस्य हनु ्उहााँहरूले हामीहरूले उठाएको धारर्ामा आज 
अथामन्त्रीलाई त म त्यधत भन्दैन, यी धारर्ाहरूप्रधत हजरुको नेततृ्वमा रहेया मन्त्रीज्यूहरूले सजक होइन, 
सौहादाता होइन, ठूलो रवैया देखाएर, असहमधत छु, के कााँिा धतम्रा आाँखा सबै कााँिा हनु,् मेरो मैले ल्याएको 
बजेट सबै महैमह छ, दूधै दूध छ भनेर पधन भनेका छन ्। यसलाई केबल प्रस्ततु बजेटलाई आफ्नो 
रक्षाकवज बनाएर, आज सम्पूर्ा सदनलाई धनरही, लूलो बनाउने ठूलो प्रयास भएको छ । यसको बारेमा 
सभामखु महोदय माफा त ्म मखु्यमन्त्रीज्यूको ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । ९ जनालाई चाष्ट्रहयोन, प्रधतपक्ष र 
सता ा पक्षका गरेका ३१ जनालाई एउटा पहेंलो कुताा, एउटा सेतो धोती, एउटा कमण्िल ुल्याइददनसु,् हामी 
योजना माग्न हजरुको नेततृ्वमा रहेका मन्त्रीज्यूको कोठाकोठामा जान्छौं । हाम्रो यस पोशाकले उहााँहरू 
योजना ददन सक्नहुनु्न । कर्ाालीबासीलाई योजना ददन सक्नहुनु्न, मलाई त आज यो पधन आभार् भएको छ, 
यो पधन आभार् भएको छ, एउटा कर्ााली प्रदेशमा प्रत्यक्ष सरकार छ, एउटा अप्रत्यक्ष सरकार पधन छ ष्ट्रक 
भन्ने कुराहरूको आज आशंका उठेको छ । आज जधत योजनाहरू आएका छन,् हाम्रा साथीहरू धबचौधलया 
भन्नुहनु्छ, म त धबचौधलया के हो ? मलाई थाह नै छैन, सायद अष्ट्रहले थाहा पाइसकेँ , त्यहााँ अप्रत्यक्ष रूपमा 
स्वयम ्मन्त्रीज्यूको कमाण्िभन्दा बाष्ट्रहर गएर पधन, हनु त यो धिजजटल प्रदेश, वैज्ञाधनक यगु, त्यो कम्प्यूटरले 
हायो होला, फटाफट फाटाफट खानेपानी हनु ष्ट्रक धसंचाई हनु ष्ट्रक तटबन्धन हनु ्ष्ट्रक बाटा हनु ष्ट्रक के हनु ्
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के हनु ्? यी सबै मन्त्रीज्यूलाई पधन थाहा नभएर त्यो चाइने अप्रत्यक्ष अदृश्य शजक्तले हालेको रहेछ, त्यो 
भनेको कम्प्यूटर रहेछ । मैले अष्ट्रहले कम्प्यूटर ठहराएाँ । तर त्यसमा मन्त्रीज्यूको धनगरानी कसरी  
भएन ? ष्ट्रकन भएन ? मलाई थाहा भएन । ष्ट्रहजो एकजना साथी भन्दै हनुहुनु््यो, हामी मन्त्रीज्यूहरूलाई के 
गरौं, देउता भाकौं, हामी के गरौं मन्त्रीज्यूहरूलाई ? मन्त्रीज्यूहरूलाई यदद मन्त्रीज्यू यसरी नै बोक्सी नै भएर 
बस्नहुनेु हो भने त हामीले झााँक्री त बोलाउनै पयो । झारफुक त गनै पयो, नत्र मन्त्रीज्यूको कसरी  
हनु्छ ? त्यसैले म मखु्यमन्त्रीज्यूको अगाधि स्प� भार्ामा के राख् न चाहन्छु भने प्रस्ततु ०७६/७७ को 
बजेटमा जनु लोभलालसा राखेर भ्र�ाचारको संकेत रहेका सबै योजनाहरू हटाइयोस,् कुनै योजना पधन 
नराजखयोस ्। हामीले पाइसकेका छौं, भ्र�ाचारका योजनाहरू, ष्ट्रयनै हनु ्भन्न ेपधन हामीले थाहा पाएका छौं । 
त्यस्तै मखु्यमन्त्रीज्यूको कायाालय, अथा मन्त्रालय वा अन्य मन्त्रालयमा भकारी बनाएर राखेको बजेट जनु 
हो, त्यो भकारीको बजेट चाहे धान हो ष्ट्रक, कोदो हो ष्ट्रक, मकै हो ष्ट्रक, चामल हो यो भकारीको बजेट कुन 
ठाउाँमा लगानी गने ? कुन सिकमा हो ष्ट्रक, खानेपानीमा हो ष्ट्रक, कुन ठाउाँमा लगानी गने हो ? त्यसको स्प� 
यो प्रदेश सभामा त्यसको स्प� आउनपुदाछ । अको कुरा हामीलाई प्रदेश गौरबका योजना को–को हनु ् 
त ? कहााँ कहााँ हनु ्त त्यसको स्प� प्रदेश सभालाई जानकारी, जानकारी होस ्। २४ वटा धनवााचन क्षते्रमा 
योजनाको बााँिफााँि समान भए पधन अधत आवश्यक योजनामा कुनै क्षेत्रमा जाऊन,् त्यसमा कुनै आपजता  छैन, 
तर योजनाको प्रकृधत हेरेर रकम तलमाधथ गररयोस ् त्यसमा अन्यथा धलनपुने कुरो छैन । योजनाको 
बजेटलाई प्रकृधत हेरेर मात्र रकम छुट्याइयोस ्। अको कुरा वाष्ट्रर्ाक योजनाहरू को हनु ्? दईु वर्ामा पूरा 
गने योजना को हनु ्? तीन वर्ाका को हनु ्? पााँच वर्ाका योजना कुन ? ती योजनाको स्प� धल� चाष्ट्रहयो । 
होइन भने पजनीमखुी बजेट बनाएर, यहााँ त मैले िल्लोको भकारी भनेको छु । भोधलका ददनमा गएर 
भ्र�ाचारको भकारी बनेर कर्ााली प्रदेश अगाधि आउन अवस्था नपरोस ्म यही आग्रह गदै अष्ट्रहले ष्ट्रवदा 
हनु्छु । मखु्यमन्त्रीजी लाई हवस ्फेरर भेट्ने छु । जय नेपाल ।  

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री रातो कामी, समय ७ धमनेट ।त्यसपधछ माननीय श्री यज्ञबहादरु धब.सी. 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीी  ::  माननीय सभामखुज्यू, हामीले आज भौधतक पूवााधार मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक बजेटका 
बारेमा छलफल गरररहेका छौं । अब यस सन्दभामा हामीले गरेका छलफलहरू जे जधत धथए, त्यसका त्यो 
लाइनबाट भन्दा पधन बजेटले अको लाइन पष्ट्रक्रसकेपधछ यसका बारेमा धेरै कुरा गना त मन छैन । तर 
पधन यसका बारेमा म केही कुरा गना मनमा लागेर म यहााँ उभेको छु । जहााँसम्म मलाई चाल ुर पूाँजीगत 
खचाको सन्दभामा भौधतक पूवााधार मन्त्रालयले चाल ुखचालाई भन्दा पूाँजीगत खचा बढाएर ल्याएकोमा यसमा 
धन्यवाद ददन चाहन्छु । र साँगसाँगै हामीले संसदमा व्यापक ढंगले छलफल गरेका र ष्ट्रवधभन्न तररकाले 
चाइने बजेटका बारेमा छलफल गरेको ष्ट्रवर्य हामीले भौधतक पूवााधारबाट त अधल १ करोिभन्दा माधथको 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन भएर आउला, त्यसले जहााँ ष्ट्रक अधल ठूलोबिो काम गना सष्ट्रकएला भन्न े धथयो, आशा  
धथयो । यो मन्त्रालय त झन ्१० लाख, १५ लाख, २५ लाखभन्दा माधथ नगएर यसमा चाष्ट्रहाँ १०-१५ मै 
रुमधलएपधछ यले ठूलो अन्यौलता छाई नै हाल्यो हामीलाई । र यो यहााँ बजेटको बारेमा छलफल 
गरररहाँदा एउटा यो भन्दा अगाधि हामीले गरेका छलफलहरूको पधन स्मरर् मलाई भयो । प्रयास 
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के हनु ्? यी सबै मन्त्रीज्यूलाई पधन थाहा नभएर त्यो चाइने अप्रत्यक्ष अदृश्य शजक्तले हालेको रहेछ, त्यो 
भनेको कम्प्यूटर रहेछ । मैले अष्ट्रहले कम्प्यूटर ठहराएाँ । तर त्यसमा मन्त्रीज्यूको धनगरानी कसरी  
भएन ? ष्ट्रकन भएन ? मलाई थाहा भएन । ष्ट्रहजो एकजना साथी भन्दै हनुहुनु््यो, हामी मन्त्रीज्यूहरूलाई के 
गरौं, देउता भाकौं, हामी के गरौं मन्त्रीज्यूहरूलाई ? मन्त्रीज्यूहरूलाई यदद मन्त्रीज्यू यसरी नै बोक्सी नै भएर 
बस्नहुनेु हो भने त हामीले झााँक्री त बोलाउनै पयो । झारफुक त गनै पयो, नत्र मन्त्रीज्यूको कसरी  
हनु्छ ? त्यसैले म मखु्यमन्त्रीज्यूको अगाधि स्प� भार्ामा के राख् न चाहन्छु भने प्रस्ततु ०७६/७७ को 
बजेटमा जनु लोभलालसा राखेर भ्र�ाचारको संकेत रहेका सबै योजनाहरू हटाइयोस,् कुनै योजना पधन 
नराजखयोस ्। हामीले पाइसकेका छौं, भ्र�ाचारका योजनाहरू, ष्ट्रयनै हनु ्भन्न ेपधन हामीले थाहा पाएका छौं । 
त्यस्तै मखु्यमन्त्रीज्यूको कायाालय, अथा मन्त्रालय वा अन्य मन्त्रालयमा भकारी बनाएर राखेको बजेट जनु 
हो, त्यो भकारीको बजेट चाहे धान हो ष्ट्रक, कोदो हो ष्ट्रक, मकै हो ष्ट्रक, चामल हो यो भकारीको बजेट कुन 
ठाउाँमा लगानी गने ? कुन सिकमा हो ष्ट्रक, खानेपानीमा हो ष्ट्रक, कुन ठाउाँमा लगानी गने हो ? त्यसको स्प� 
यो प्रदेश सभामा त्यसको स्प� आउनपुदाछ । अको कुरा हामीलाई प्रदेश गौरबका योजना को–को हनु ् 
त ? कहााँ कहााँ हनु ्त त्यसको स्प� प्रदेश सभालाई जानकारी, जानकारी होस ्। २४ वटा धनवााचन क्षते्रमा 
योजनाको बााँिफााँि समान भए पधन अधत आवश्यक योजनामा कुनै क्षेत्रमा जाऊन,् त्यसमा कुनै आपजता  छैन, 
तर योजनाको प्रकृधत हेरेर रकम तलमाधथ गररयोस ् त्यसमा अन्यथा धलनपुने कुरो छैन । योजनाको 
बजेटलाई प्रकृधत हेरेर मात्र रकम छुट्याइयोस ्। अको कुरा वाष्ट्रर्ाक योजनाहरू को हनु ्? दईु वर्ामा पूरा 
गने योजना को हनु ्? तीन वर्ाका को हनु ्? पााँच वर्ाका योजना कुन ? ती योजनाको स्प� धल� चाष्ट्रहयो । 
होइन भने पजनीमखुी बजेट बनाएर, यहााँ त मैले िल्लोको भकारी भनेको छु । भोधलका ददनमा गएर 
भ्र�ाचारको भकारी बनेर कर्ााली प्रदेश अगाधि आउन अवस्था नपरोस ्म यही आग्रह गदै अष्ट्रहले ष्ट्रवदा 
हनु्छु । मखु्यमन्त्रीजी लाई हवस ्फेरर भेट्ने छु । जय नेपाल ।  

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री रातो कामी, समय ७ धमनेट ।त्यसपधछ माननीय श्री यज्ञबहादरु धब.सी. 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीी  ::  माननीय सभामखुज्यू, हामीले आज भौधतक पूवााधार मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक बजेटका 
बारेमा छलफल गरररहेका छौं । अब यस सन्दभामा हामीले गरेका छलफलहरू जे जधत धथए, त्यसका त्यो 
लाइनबाट भन्दा पधन बजेटले अको लाइन पष्ट्रक्रसकेपधछ यसका बारेमा धेरै कुरा गना त मन छैन । तर 
पधन यसका बारेमा म केही कुरा गना मनमा लागेर म यहााँ उभेको छु । जहााँसम्म मलाई चाल ुर पूाँजीगत 
खचाको सन्दभामा भौधतक पूवााधार मन्त्रालयले चाल ुखचालाई भन्दा पूाँजीगत खचा बढाएर ल्याएकोमा यसमा 
धन्यवाद ददन चाहन्छु । र साँगसाँगै हामीले संसदमा व्यापक ढंगले छलफल गरेका र ष्ट्रवधभन्न तररकाले 
चाइने बजेटका बारेमा छलफल गरेको ष्ट्रवर्य हामीले भौधतक पूवााधारबाट त अधल १ करोिभन्दा माधथको 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन भएर आउला, त्यसले जहााँ ष्ट्रक अधल ठूलोबिो काम गना सष्ट्रकएला भन्न े धथयो, आशा  
धथयो । यो मन्त्रालय त झन ्१० लाख, १५ लाख, २५ लाखभन्दा माधथ नगएर यसमा चाष्ट्रहाँ १०-१५ मै 
रुमधलएपधछ यले ठूलो अन्यौलता छाई नै हाल्यो हामीलाई । र यो यहााँ बजेटको बारेमा छलफल 
गरररहाँदा एउटा यो भन्दा अगाधि हामीले गरेका छलफलहरूको पधन स्मरर् मलाई भयो । प्रयास 
सरकारको बारेमा पधन हामीले बारबार भनेका छौं, सरकारले राम्रोसाँग कर्ााली प्रदेशलाई कर्ााली प्रदेशको 
पष्ट्रहलो सरकार हनुकुो नाताले एउटा नयााँ प्रकारको जग बसाल्ने, त्यसको रीधतधथधतका बारेमा नयााँ ढंगले 
अगाधि बढ्ने र आगामी ददनमा पधन कर्ाालीलाई एउटा समषृ्ट्रिको बाटोमा अगाधि लैजानका लाधग यले 
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सशुाधसत र एउटा चाष्ट्रहाँ सबै ष्ट्रहसाबले मयााददत ढंगले अगाधि बढाउने हामी सबैको चाहना छाँदैछ, अष्ट्रहले 
पधन छ । र यहााँ कुरो कहााँ चधलगो भने यहााँ एउटो योभन्दा अगाधि एउटो बालबच्चाहरूले पढ्ने बेला 
त्यसमा कधतपय एउटा सानोधतनो चाष्ट्रहाँ एउटा उनीहरूले पढ्ने लयमा एउटा के धथयो भने यो घर कसको 
आलेको धभत्रबाष्ट्रहर टालेको, िोको बन्न थालेको नजानेर फालेको भन्ने मैले पढ्या्येँ या बझु्याथें, 
बच्चाबच्चीले पढ्दा मैले सनु्याथेँ । हामीले यो नजानेर जाइने कतै जाष्ट्रहाँ अलगापमा पना सक्ने खतरा यहााँ 
भइराख्याछ । यो दशानको भार्ामा के कुन्छ भने कुनै वस्तकुो ष्ट्रवकास वा ष्ट्रवनाश हनुकुो, हनेु कुरामा 
उसको आन्तररक कुरा नै महत्वपूर्ा हनु्छ, धनर्ाायक हनु्छ । यहााँ कसैले चाष्ट्रहाँ अधलअधल जाइने आलोचना 
ष्ट्रवरोध, छलफल गदााखेरर यो के हो यो ? हामीलाई खतम बनाउन खोज्या हो ष्ट्रक भनेर झस� झस� हनेु 
त्यो कुराले प्रभाव पादैन, बाह्य कुराले प्रभाव त्यधत पादैन । कुनै वस्तकुो ष्ट्रवनाश या ष्ट्रवकास हनेु कुरामा 
त्यसको आन्तररक तत्व नै चाष्ट्रहने प्रमखु धनर्ाायक हनेु भको हनुाले अष्ट्रहले कर्ााली प्रदेशको सरकार 
संचालनमा भएका माननीय मन्त्रीज्यूहरू नै तपाईहरू धनर्ाायक हो । तपाईंहरूले गने ष्ट्रक्रयाकलापले नै 
यसका बारेमा धनधो गदाछ भन्ने कुरामा ठम्याई हो । त्यसैले गदाा भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय जस्तो 
महत्वपूर्ा मन्त्रालयले आज कर्ाालीको जाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकटलाई कर्ाालीमा जाष्ट्रहाँ हेरक समस्याबाट ग्रधसत 
कर्ाालीलाई अरु मन्त्रालयको कुरा त कृष्ट्रर्, वन वातावरर् अरु आदद इत्यादद मन्त्रालयले छोटामोटा बजेट 
बनाउने कुरा ठीक छ । तर यत्रो चाष्ट्रहाँ सयौं योजना बनाएर बजेटलाई टुक्रा टुक्रा बनाएर यो कसैको 
जाष्ट्रहाँ आफ्नो पकेटको जस्तो दानदातव्यका आधारमा जाष्ट्रहाँ दधुनयााँलाई बााँड्ने कुरा सही छैन । यो कुरा 
मान्न सष्ट्रकदैन, यो कुराले कर्ाालीको समषृ्ट्रि पधन हुाँदैन र ष्ट्रवकास पधन हुाँदैन । जहााँ ठूला ठूला मतलव 
चाष्ट्रहाँ ढल धनकासहरू अगाधि बष्ट्रढराख्या जाष्ट्रहाँ छन,् जसले गदाा जाष्ट्रहने मान्छेको जाष्ट्रहाँ धनजनको क्षधत 
बनाइराख्याछ, गाउाँबस्तीहरू बगाइराख्या छ, त्यस्ता ठाउाँमा दशलाख बाह्रलाखले त्यो हुाँदैन, त्यसको चाष्ट्रहने 
पष्ट्रहचान गने कुरामा आजका धमधतसम्मनलाई मन्त्रालय र यो कर्ााली प्रदेश सरकारलाई ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रकधसमका 
कुराहरूको चाष्ट्रहाँ अनसुन्धान र अन्वेर्र् गने भनेर ष्ट्रवधभन्न प्रकारको चाष्ट्रहाँ मतलव क्षमताहरूलाई केन्रीकरर् 
गरेको ष्ट्रहजो हामीले पायौं । ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रकधसमका ष्ट्रवज्ञ जाष्ट्रहने समूहहरूको छलफलदेजख लगेर व्यापक चाष्ट्रहाँ 
हामीले पायौं । त्यसको खै त, कहााँको जाष्ट्रहने समस्या कहााँ हो ? बाटो नपगेुको कहााँ हो ? गनुापने जाष्ट्रहने 
सरकारले जाष्ट्रहाँ गनुापने ठूलो बाटो कहााँ हो ? ढल धनकासका ष्ट्रहसाबले कहााँ हो ? जलष्ट्रवद्मतुका ष्ट्रहसाबले 
कहााँ हो ? अरु जाइने पररयोजनाका ष्ट्रहसाबले कहााँ हो ? भन्ने कुरालाई आजका धमधतसम्म पष्ट्रहचान नभएको 
र माननीय सदस्यहरूले तलबाट जाइाँ दखुजजलो गरेर पष्ट्रहचान गरेर जाइने भौधतक एउटा जाइने आाँखाले 
देखेर त्यहााँको जाइने वस्तगुत जस्थधतलाई जाइने बझेुर ल्याएका योजनालाई पधन मखु्यलाई जाइने सहायक 
बनाइददने सहायकलाई जजरोमा झाददाने । माननीय सभामखुज्यू, गत वर्ा मातै्र हामीले कधतपय योजनामा 
भौधतक पूवााधार मन्त्रालयबाट १ करोिको हाराहारीमा हामीले बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेका धथयौं र प्राप्त गरेका 
धथयौं । ती बजेटको फेरर अष्ट्रहले क्रमागत धसधल�मा ६० लाख ५५ लाख आएको छ । माननीय 
मन्त्रीज्यूसाँग जाइने हामीले बझु्दाखेरर यो गत वर्ा चाष्ट्रहाँ टेण्िर भको त्यहााँ घटेर हाल्या हो भने त्यही बजेट 
हो यो त त्यहााँ हाली न काम हनु्छ, बजेट घट्दै आउने यो कतामखुीको कुरा हो यो । न काम भएको छ, 
अधन बजेट पधन त्यताधतरबाट आउाँछ । त्यसो भएपधछ त यो ष्ट्रवकास गना त चाष्ट्रहाँ गाह्रो हनेु भयो । 
त्यसैले गदाा यो यधतबेलाको बजेटका बारेमा व्यापक छलफल पधन हामी गरररहेका छौं, यधतबेला चाष्ट्रहाँ 
धनर्ाायक मण्िलमा रहनभुएका माननीय मन्त्रीज्यूहरूले यलाई चाष्ट्रहाँ अधल गम्भीरतापूवाक सोचेर कर्ाालीको 
समिृका लाधग समषृ्ट्रिका लाधग हामी कर्ााली प्रदेशका सांसदहरू र अरुहरूलाई पधन अधलकता चाष्ट्रहाँ 
गधतलो गरी जवाफ ददने प्रकारले सोचेर अगाधि बढेको खण्िमा हाम्रो साथ रष्ट्रहराख् ने छ । अन्यथा चाष्ट्रहाँ 
यसका बारेमा भन्न सष्ट्रकदैन, भन्न सष्ट्रकदैन । त्यसैले गदाा यो विा गम्भीर कुरा उदठरहेको छ, यो, यो चाष्ट्रहाँ 
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कुरालाई जाइने समयमै धनरूपर् गना सष्ट्रकएन भने कर्ाालीको समषृ्ट्रि मातै्र होइन हामीले चाष्ट्रहाँ कर्ाालीलाई 
मलुकुमा हामीले पररजचत बनाउन अथवा जवाफ ददन भनेर हामीले यो सरकारको पष्ट्रहलो भसान नै के धथयो 
भने कर्ाालीलाई चाष्ट्रहाँ सबै प्रदेशमध्येमा अब्बल प्रदेश बनाउने एउटा जाइाँ भनेर संकल्प पाउाँदा हामीलाई 
गवा लागेको धथयो । सरकारका मखु्य व्यजक्तत्वहरूले त्यसो कुरा गरररहाँदा हामीलाई गवा लाधगरहेको धथयो 
आजका धमधतमा त्यो कुरालाई पष्ट्रह...मतलव चाष्ट्रहाँ पछ्याउनका लाधग त्यताधतर केजन्रत गरेर बजेट नआउाँदा 
सबै कुरा चाष्ट्रहाँ के हो भने यो चाष्ट्रहाँ अथातन्त्र नै त्यसको केन्रष्ट्रवन्द ुभागमा भएको हनुाले अथातन्त्रलाई सही 
ढंगले पररचालन र सही ढंगले चाष्ट्रहाँ त्यसको चाष्ट्रहाँ खचा गररएन र सही प्रकारले योजनालाई चाष्ट्रहाँ पष्ट्रहचान 
गरेर अगाधि लग्न सष्ट्रकएन भने यसको चाष्ट्रहाँ हाम्रा कुरा के हनु्छन ्भने कुरै त हनु ् धमत भन्या जस्तो  
हनु्छ, जधत कुरा गरे पधन कुरै त हनु ्धमत भन्या जस्तो हनु्छ है । खाइयो त पत्याइयो धमत भन्या जस्तो 
हनु्छ । अन्यथा चाष्ट्रहाँ समस्या हनु्छ । त्यसैले गदाा सरकारमा रहेका माननीय मन्त्रीज्यूहरूलाई रर्नैधतक 
र चाष्ट्रहाँ महत्वपूर्ा योजना बनाउने कुरामा कसैले पधन रोक्या छैन, त्यसमा चाष्ट्रहाँ हामीले साथ ददएकै छौं । 
यसरी टुक्र्याएर बजेटलाई चाष्ट्रहाँ पूरै छरपस्ट बनाउने कुरा चाष्ट्रहाँ यसमा चाष्ट्रहाँ कजता  पधन जचता  बझु्या छैन । 
यले कर्ााली समषृ्ट्रिका लाधग पधन यले रयाक पकड्न सक्दैन भन्न े कुराको भाव व्यक्त गदै म ष्ट्रवदा  
हनु्छु । धन्यवाद । लाल सलाम ।। 

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुख::  माननीय श्री यज्ञबहादरु धब.सी., समय ७ धमनेट¸ त्यसपधछ माननीय श्री शोधसला शाही 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला । सशुीलकुमार थापा तयारी अवस्थामा रहनहुोला।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययज्ञज्ञबबहहााददुरुर  धधबब..ससीी..::  सम्माननीय सभामखु महोदय, आज वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम आधथाक वर्ा 
०७६/०७७ को भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय अन्तगातको बजेट प्रधत छलफलमा भाग धलन म 
उपजस्थत भएको छु, सभामखु महोदय । अष्ट्रहलेसम्म कर्ााली प्रदेश सरकारका प्रस्ततु भएका वाष्ट्रर्ाक बजेट 
कायाक्रममा छलफल भइरहाँदा सबैभन्दा भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयले चाल ुखचा र पूाँजीगत खचा जनु 
चाल ुखचा कम ष्ट्रहसाबले अन्य मन्त्रालयभन्दा कम चाष्ट्रहाँ जनु यहााँ ल्याएर प्रस्ततु गयो । ५.१७ प्रधतशत 
पूाँजीगतधतर ९४.८३ प्रधतशत म भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयका मन्त्रीज्यूलाई पूाँजीगत बजेटमा बढी 
प्रधतशत राखेर कर्ााली प्रदेशलाई समषृ्ट्रि बनाउने तफा  कदम चाल्नभुएकोमा धन्यवाद ज्ञापन गना चाहन्छु । 
तर यो वास्तष्ट्रवक गत वर्ाको भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय अन्तगातका आयोजनाहरू चाहे सिकको 
कुरा होस,् चाहे खानेपानीको कुरा होस,् चाहे धसंचाइका कुरा होस ्हामीले ष्ट्रवधनयोजजत गरेका अथवा पास 
भएका योजनाहरू, बजेटहरूको कायाान्वयन पक्ष ष्ट्रक्रयाजशल हनु सकेन । र सभामखु महोदय, हामीलाई 
आशा धथयो, के आशा धथयो भने सरकारले नीधत तथा कायाक्रम बजेट प्रस्ततु गदाा १ करोिभन्दा मधुनका 
बजेटहरू प्रस्ततु हुाँदैनन ्। र १ करोिभन्दा माधथका बजेटहरू प्रस्ततु गरेर कर्ााली प्रदेशका १७ लाख 
जनताहरूको समषृ्ट्रिका लाधग यो सरकार अगाधि बढ्छ । त्यसको फलस्वरूप सभामखु महोदय, अन्य 
मन्त्रालयबाट ष्ट्रवतरर्मखुी बजेट प्रस्ततु गररयो र त्यसपिात आज भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयले यो 
गररमामय सदनमा प्रस्ततु गररएको नीधत तथा कायाक्रम, पास गररएको त्यस कायाक्रम अन्तगात भौधतक 
ष्ट्रवकास पूवााधार मन्त्रालयले १ करोि भन्दामाधथका योजनाहरू ल्याउाँछ भन्न ेहामीलाई लाधगरहेको धथयो । 
आज फलस्वरूप, आज भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय, आज जो मन्त्रालयले यस कर्ााली प्रदेशको महुार 
फेनाको लाधग र भौधतक पूवााधारलाई बधलयो बनाउनका लाधग प्रदेश गौरव आयोजनाहरूका योजनाहरू 
बजेटहरू प्रस्ततु हनु्छन ्भन्ने मलाई लागेको धथयो सभामखु महोदय । आज यसो हेदाा सब टुक्रामकु्रा ६० 
लाख, ५० लाख, १० लाखका योजनाहरू यहााँ ष्ट्रवधनयोजजत गररएको छ । पूाँजीगत खचामा कम यहााँ चाष्ट्रहाँ 
मने चालू खचामा कम चाष्ट्रहाँ यहा प्रस्ततु गररए पधन तर चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवतरर्मखुी जनु बजेट प्रस्ततु गररएको छ र 
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कुरालाई जाइने समयमै धनरूपर् गना सष्ट्रकएन भने कर्ाालीको समषृ्ट्रि मातै्र होइन हामीले चाष्ट्रहाँ कर्ाालीलाई 
मलुकुमा हामीले पररजचत बनाउन अथवा जवाफ ददन भनेर हामीले यो सरकारको पष्ट्रहलो भसान नै के धथयो 
भने कर्ाालीलाई चाष्ट्रहाँ सबै प्रदेशमध्येमा अब्बल प्रदेश बनाउने एउटा जाइाँ भनेर संकल्प पाउाँदा हामीलाई 
गवा लागेको धथयो । सरकारका मखु्य व्यजक्तत्वहरूले त्यसो कुरा गरररहाँदा हामीलाई गवा लाधगरहेको धथयो 
आजका धमधतमा त्यो कुरालाई पष्ट्रह...मतलव चाष्ट्रहाँ पछ्याउनका लाधग त्यताधतर केजन्रत गरेर बजेट नआउाँदा 
सबै कुरा चाष्ट्रहाँ के हो भने यो चाष्ट्रहाँ अथातन्त्र नै त्यसको केन्रष्ट्रवन्द ुभागमा भएको हनुाले अथातन्त्रलाई सही 
ढंगले पररचालन र सही ढंगले चाष्ट्रहाँ त्यसको चाष्ट्रहाँ खचा गररएन र सही प्रकारले योजनालाई चाष्ट्रहाँ पष्ट्रहचान 
गरेर अगाधि लग्न सष्ट्रकएन भने यसको चाष्ट्रहाँ हाम्रा कुरा के हनु्छन ्भने कुरै त हनु ् धमत भन्या जस्तो  
हनु्छ, जधत कुरा गरे पधन कुरै त हनु ्धमत भन्या जस्तो हनु्छ है । खाइयो त पत्याइयो धमत भन्या जस्तो 
हनु्छ । अन्यथा चाष्ट्रहाँ समस्या हनु्छ । त्यसैले गदाा सरकारमा रहेका माननीय मन्त्रीज्यूहरूलाई रर्नैधतक 
र चाष्ट्रहाँ महत्वपूर्ा योजना बनाउने कुरामा कसैले पधन रोक्या छैन, त्यसमा चाष्ट्रहाँ हामीले साथ ददएकै छौं । 
यसरी टुक्र्याएर बजेटलाई चाष्ट्रहाँ पूरै छरपस्ट बनाउने कुरा चाष्ट्रहाँ यसमा चाष्ट्रहाँ कजता  पधन जचता  बझु्या छैन । 
यले कर्ााली समषृ्ट्रिका लाधग पधन यले रयाक पकड्न सक्दैन भन्न े कुराको भाव व्यक्त गदै म ष्ट्रवदा  
हनु्छु । धन्यवाद । लाल सलाम ।। 

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुख::  माननीय श्री यज्ञबहादरु धब.सी., समय ७ धमनेट¸ त्यसपधछ माननीय श्री शोधसला शाही 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला । सशुीलकुमार थापा तयारी अवस्थामा रहनहुोला।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययज्ञज्ञबबहहााददुरुर  धधबब..ससीी..::  सम्माननीय सभामखु महोदय, आज वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम आधथाक वर्ा 
०७६/०७७ को भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय अन्तगातको बजेट प्रधत छलफलमा भाग धलन म 
उपजस्थत भएको छु, सभामखु महोदय । अष्ट्रहलेसम्म कर्ााली प्रदेश सरकारका प्रस्ततु भएका वाष्ट्रर्ाक बजेट 
कायाक्रममा छलफल भइरहाँदा सबैभन्दा भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयले चाल ुखचा र पूाँजीगत खचा जनु 
चाल ुखचा कम ष्ट्रहसाबले अन्य मन्त्रालयभन्दा कम चाष्ट्रहाँ जनु यहााँ ल्याएर प्रस्ततु गयो । ५.१७ प्रधतशत 
पूाँजीगतधतर ९४.८३ प्रधतशत म भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयका मन्त्रीज्यूलाई पूाँजीगत बजेटमा बढी 
प्रधतशत राखेर कर्ााली प्रदेशलाई समषृ्ट्रि बनाउने तफा  कदम चाल्नभुएकोमा धन्यवाद ज्ञापन गना चाहन्छु । 
तर यो वास्तष्ट्रवक गत वर्ाको भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय अन्तगातका आयोजनाहरू चाहे सिकको 
कुरा होस,् चाहे खानेपानीको कुरा होस,् चाहे धसंचाइका कुरा होस ्हामीले ष्ट्रवधनयोजजत गरेका अथवा पास 
भएका योजनाहरू, बजेटहरूको कायाान्वयन पक्ष ष्ट्रक्रयाजशल हनु सकेन । र सभामखु महोदय, हामीलाई 
आशा धथयो, के आशा धथयो भने सरकारले नीधत तथा कायाक्रम बजेट प्रस्ततु गदाा १ करोिभन्दा मधुनका 
बजेटहरू प्रस्ततु हुाँदैनन ्। र १ करोिभन्दा माधथका बजेटहरू प्रस्ततु गरेर कर्ााली प्रदेशका १७ लाख 
जनताहरूको समषृ्ट्रिका लाधग यो सरकार अगाधि बढ्छ । त्यसको फलस्वरूप सभामखु महोदय, अन्य 
मन्त्रालयबाट ष्ट्रवतरर्मखुी बजेट प्रस्ततु गररयो र त्यसपिात आज भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयले यो 
गररमामय सदनमा प्रस्ततु गररएको नीधत तथा कायाक्रम, पास गररएको त्यस कायाक्रम अन्तगात भौधतक 
ष्ट्रवकास पूवााधार मन्त्रालयले १ करोि भन्दामाधथका योजनाहरू ल्याउाँछ भन्न ेहामीलाई लाधगरहेको धथयो । 
आज फलस्वरूप, आज भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय, आज जो मन्त्रालयले यस कर्ााली प्रदेशको महुार 
फेनाको लाधग र भौधतक पूवााधारलाई बधलयो बनाउनका लाधग प्रदेश गौरव आयोजनाहरूका योजनाहरू 
बजेटहरू प्रस्ततु हनु्छन ्भन्ने मलाई लागेको धथयो सभामखु महोदय । आज यसो हेदाा सब टुक्रामकु्रा ६० 
लाख, ५० लाख, १० लाखका योजनाहरू यहााँ ष्ट्रवधनयोजजत गररएको छ । पूाँजीगत खचामा कम यहााँ चाष्ट्रहाँ 
मने चालू खचामा कम चाष्ट्रहाँ यहा प्रस्ततु गररए पधन तर चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवतरर्मखुी जनु बजेट प्रस्ततु गररएको छ र 
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त्यसको साथै यहााँ भन्ने गररन्छ, शजक्तको आिमा अथवा जो बधलयो अथवा मन्त्री भएकै क्षेत्रमा यहााँ बढी 
चाष्ट्रहाँ रकमहरू ष्ट्रवधनयोजजत गररएको छ, यथाथावादी छैन, आवश्यकतावादी छैन, भन्ने कुरा पधन सभामखु 
महोदयमाफा त ्म सरकारको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । जस्तो वहवुर्ीय सिक कायाक्रम यहााँ प्रस्ततु 
गररएको छ, र जसमा १ करोि, ए १ अरब २९ करोि ४० लाख ष्ट्रवधनयोजजत गररएको छ । म यसमा 
जजल्लाको नाम पधन सरसती पढेर सनुाउाँछु । हमु्ला १६ करोि, मगु ु५ करोि ७० लाख, जमु्ला ८ करोि 
४० लाख, कालीकोट १४ करोि ५० लाख, दैलेख ११ करोि ५० लाख, सखेुत ३७ करोि २० लाख, 
जाजरकोट ५ करोि ४० लाख, सल्यान ३ करोि ५० लाख, रुकुम पजिम १४ करोि ४० लाख, िोल्पा ३ 
करोि ६० लाख, यसमा चाष्ट्रहाँ १ अरब २९ करोि ४० लाखमा यो जम्मा चाष्ट्रहाँ हनु सक्छ, म पधन गलत 
हनु सक्छु सभामखु महोदय, १ अरब २० करोि ४० लाख रुपैयााँ मातै्र यहााँ ष्ट्रवधनयोजजत भएको छ । 
त्यस्तै ष्ट्रकधसमले जनता सिक भनेर कायाक्रम जनु क्रमागत जनु राजखएको छ, रकम चाष्ट्रहाँ ६३ करोि छ, 
रकम चाइने यो सरकारले ६३ करोि ष्ट्रवधनयोजजत गरेको छ, हमु्लामा ४ करोि, मगुमुा ५ करोि २५ 
लाख, जमु्लामा ३ करोि ७५ लाख, कालीकोटमा ७ करोि ५० लाख, दैलेखमा ८ करोि ७० लाख, 
सखेुतमा ८ करोि ४० लाख, जाजारकोटमा ३ करोि ६५ लाख, सल्यानमा ६ करोि, रुकुम पजिममा ३ 
करोि ५० लाख, िोल्पामा ७ करोि ३० लाख । यसबाट के देजखन्छ भने देजखन ्जहााँ मन्त्रीज्यूहरूको 
जजल्ला अथवा जजल्ला भन्दा पधन उहााँहरूको धनवााचन क्षेत्र जहााँ छ, त्यसैलाई नै मध्यनजर गरेर आज यो 
बजेट आएको छ, सभामखु महोदय, अब यसमा मन्त्रीज्यूहरूले के भन्न ेगनुाभएको रहेछ भने यसो सररा सनु्दा 
यस गररमामय सदनलाई आज मन्त्रीज्यूहरूले उल्ल ुबनाउन ुभएको छ । ष्ट्रकन उल्ल ुबनाउन ुभएको छ 
भने सभामखु महोदय । हामीले योजना सांसदहरूका जनु जज�बाट हाधलरहेका छौं, लेटरप्यािमा लेखेर 
पठाउनहुनु्छ हामीले त्यही योजनाहरू धतनी योजनाहरू समावेश गरेका छौं भन्नुहुाँदो रहेछ । यसमानेमा के 
भने जनु सांसदज्यूहरूले आफ्नो लेटरप्यािमा समावेश गरेका योजनाहरू समावेश भएको मैले भेटाएको  
छैन । हनु त दशै जजल्लामा जनुसकैु जजल्लामा पधन ष्ट्रवकास धनमाार्का आयेजनाहरू अगाधि बढे भने त्यो 
कर्ााली प्रदेशकै समषृ्ट्रिका लाधग हो, मैले मेरो क्षेत्र, मेरो जजल्ला, मेरो गाउाँ भनेर भनेको छैन । र यो 
सरकार जहााँसम्म लाग्छ, ष्ट्रवभेदकारी सरकार हो । सभामखु महोदय, यहााँ चाष्ट्रहाँ बजेट ष्ट्रवधनयोजजत गदाा धेरै 
तलमाधथका कुराहरू छन,् यो सरकारले चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवभेदकारी नीधत ल्याएको छ, यो सरकारले ष्ट्रवभेदकारी 
नीधतलाई अन्त्य गरेन भने धनजित रूपमा यो सरकारले यो कर्ााली प्रदेशलाई समिृ बनाउन सक्ुैन, 
कर्ााली प्रदेशका कर्ाालीबासी समषृ्ट्रि र सखुी हनु सक्दैनन ्र यो सरकारले ल्याएको जनु नारा छ, त्यो नारा 
पधन सफल हनु सकै्तन भन्ने कुरा राख्दै मेरो भनाई यहीीँ अन्त्य गदाछु, धन्यवाद । जय नेपाल ।  

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री सशुीलकुमार थापा, समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री धमाराज 
रेग्मी तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससुशुशीीललककुुममाारर  थथाापपााःः  सभामखु महोदय, ०७६/०७७ सालको ष्ट्रवर्यगत मन्त्रालयको बजेटमाधथ 
छलफल गदाा आज भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको बजेटमाधथ म बजेटको छलफलमाधथ उपजस्थत 
भइरहेको छु । हाम्रा साम ुकर्ााली प्रदेशका १७ लाख जनताले सबैभन्दा बढी ध्यान ददएर सनु्ने बजेट 
भनेको असार १ गते कर्ााली प्रदेशको बजेट र त्यसपधछ सबैभन्दा महत्वपूर्ा जनतासाँग जोधिएको सबै 
मन्त्रालयगत हुाँदाहुाँदै पधन बढी चासोको बजेट आजको भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको यो बजेटसाँग 
जोधिएको हनु्छ । सभामखु महोदय, यो बजेट अत्यन्तै मेहनतका साथ समय थष्ट्रपएर, ददन थष्ट्रपएर, बढो 
मेहेनतका साथ आएको छ । मैले यो बजेट आउाँदै गदाा मलाई के ष्ट्रवश्वास धथयो त भन्दा योभन्दा अगाधि 
चौमाधसक र ०७५/०७६ सालको बजेटबाट ठूलो जशक्षा धसकेर अष्ट्रहले यो बजेट सााँच्चै पधन जनतामखुी, 
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धनवााचन क्षेत्रमखुी र आवश्यकतामखुी यो बजेट धनमाार् हनु्छ भने ठूलो अपेक्षा धलएको धथएाँ सभामखु 
महोदय । मैले यो बजेट सरसती आज धबहान आउाँदै गदाा धन्न आदद घण्टाधभत्र मैले हेरेर भ्याएाँ । हेदै 
गदाा यो बजेटधभत्र यधत ठूलो असमानता छ ष्ट्रक यो बजेटधभत्र यधत ठूलो अव्यवहाररक ढंगले आएको छ, 
पूवावक्ता माननीयहरूले पधन बोल्नभुो आज बजेट हेरररहाँदा, ष्ट्रकताब हेदाा त अत्यन्त खसुी लाग्यो, तर जब 
ष्ट्रकताबधभत्र पल्टाइयो, यो बजेट हेदाा पूरै रेि बकु नै छ, तर यस्सो यो पछाधि हेदाा ब्लाक छ । बजेटधभत्र 
पधन धभत्री बाष्ट्रहर हेदाा रेिबकु नै देजखन्छ, तर धभत्री जनु कुरा रेिबकुकै आधारमा आउनपुथ्र्यो त्यो नभएर 
ब्लाकमेधल� गरेर ल्याइएको छ । त्यसकारर् सभामखु महोदय थोरै म ष्ट्रवर्यधतर जान चाहन्छु । यहााँ 
मैले हेरे पूवावक्ता माननीय अमर थापाले पधन भन्नु भो । बहवुर्ीय सिक कायाक्रम सबैभन्दा थोरै दैलेखको 
मेरो धनवााचन क्षते्रमा दलु्ल ुभैरवी क्षेत्रमा छ जहााँ १ करोि ५० लाख, मन्त्रीकोमा १३ करोि ५० लाख 
छ । उहााँलाई थोरै भयो होला, म सभामखुमाफा त ्यो १ करोि ५० लाख त्यहााँ थष्ट्रपददनका लाधग हाददाक 
अनरुोध गना चाहन्छु । त्यो िेढ करोि पधन भौधतक मन्त्रालयको धनवााचन क्षेत्रमा यो १ करोि ५० लाख 
पधन त्यतै थष्ट्रपददन म आग्रह गना चाहन्छु । हेरेँ मैले सखेुतका बहवुर्ीय योजना ९ करोि, १२ करोि ५० 
लाख, १३ करोि ५० लाख हुाँदा दैलेखमा हाइयस्ट २ करोि ५० लाख छ । २ करोि, १ करोि ५० 
लाख, हनु त सभामखुकोमा ५ करोि ५० लाख छ सभामखुकोमा । तर अरु हाम्रोधतर ३ जना माननीयको 
हेररयो भने २ करोि ५० लाख आइयस्ट माननीय अमर थापाकोमा, माननीय धमाराज रेग्मीकोमा २ करोि, 
मेरोमा १ करोि ५० लाख । यो ढंगले बजेट आको छ । जनता सिक जस्तो महत्वपूर्ा माननीय 
सांसदले नै धसफाररस गने सिक मैले भन्दा बाष्ट्रहरबाट आका छन ्। रर्नीधतक सिक त एउटा पधन छैन, 
मेरोमा । अन्तरप्रदेश सिक एउटै छैन, जहााँ चाष्ट्रहाँ कर्ााली हामीले अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ एउटै पयाटकीय क्षेत्र, 
गौरवको आयोजना रारा भधनराछौं, पञ्चकोशी जहााँ त्यही क्षते्र वरपर पछा । जहााँ सबैभन्दा छोटो बाटो पछा, 
त्यलाई अन्तरप्रदेश सिक जोिर हामी रारा जाने फास्ट रयाकको बाटो थोरै लगानीले जान सक्छौं, त्यस्तो 
ठाउाँमा हामीले जाष्ट्रहाँ देख्दै देखेनौं । अन्तरप्रदेशको रर्नीधतक सिकहरू पधन त्यो क्षते्रमा एउटै छैन । 
प्रदेश महत्वको सिक पधन एउटै परेन, त्यो क्षेत्र यस्तो परेछ, जहााँ प्रदेशको महत्वको पधन नजर परेन, जहााँ 
मखु्यमन्त्री गएर, अथामन्त्री गएर त्यो सिक उद्घाटन गनुाभो जशलान्यास गनुा भो । गत साल ०७५, २०७५ 
साल जेठ ७ गते मखु्यमन्त्री र अथामन्त्री गएर उद्घाटन गरेर आउन ुभो, अजस्तभखारै हाम्रो भौधतक मन्त्री 
फेरर म छुटेछु भनेर यो साल, अजस्तभखारै गएर उहााँले पधन १ करोिको त्यो सिक उद्घाटन त्यही ठाउाँमा 
उद्घाटन गरेर आउनभुएछ, अजस्तभखारै । एक धनवााचन क्षते्र एक सिक, एउटा चाष्ट्रहाँ त्यो कस्सो त्यो चाष्ट्रहाँ 
मैले ददएकै आधारमा चाष्ट्रहाँ परेछ, त्यसका लाधग धन्यवाद ददन चाहन्छु । अको झोल�ेु पलु त एउटै पधन 
छैन, एउटा धनवााचन क्षते्र एउटा झोल�ेु पलु, अन्य झोल�ेु पलु पधन भधनयाछ, एउटा धनवााचन क्षेत्रको त्यो 
एउटा झोल�ु पलु कजम्तमा त्यो त धबचौधलयाबाट आउनपुछा, अरु त आए, आए, त्यो त आइददए हनु््यो धन 
कजम्तमा मेरो धनवााचन क्षते्रमा त जान््यो धन, त्यो पधन परेन । धनवााचन क्षेत्र एउटा झोल�ेु पलु त्यो पधन 
परेनछ । अरु झोल�ेु पलु पधन छ यहााँ कायाक्रम, त्यो पधन परेनछ । के दैलेख पूरै सम्मै छ त्यहााँ, 
खोल्साखाल्सी खोलानाला केही छैन, दलु्लभैुरवी अझैं सम्म छ त ? त्यहााँ खोलानाला केही छैनन ्? माननीय 
भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रीलाई त्यो राम्रोसाँग थाह छ, जहााँ कर्ााली नदी, जहााँ लोहोरे खोला, छामघाट 
खोला, पादकुा खोला लगायतका थपु्र ैनदीहरू, खोलाहरू बगेर त्यही धनवााचन क्षेत्रबाट अगाधि जान्छन ्थपु्र ै
खालका त्यस्ता ठाउाँ छन ्। त्यस्तो ठाउाँमा धनवााचन क्षेत्र एउटा पलु भन्या छ, त्यो पलैु छैन । त्यस्तो 
ढंगले यो बजेट आको छ । अन्य धनवााचन क्षेत्रमा पधन त्यस्तै हो ष्ट्रक त्यहााँ मेरो धनवााचन क्षेत्रमा त्यस्तो 
हो, त्यो मैले बझु्न सक्याछैन, माननीय सभामखुज्यू । अन्य योजनाहरू पधन त्यस्तै छन ् । माननीय 
सभामखुज्यू म ३१ वर्ाको उमेरमा धनवााचन भएर प्रदेश सभाको सांसद त्यो पधन हाम्रो देशको पष्ट्रहलो 
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धनवााचन क्षेत्रमखुी र आवश्यकतामखुी यो बजेट धनमाार् हनु्छ भने ठूलो अपेक्षा धलएको धथएाँ सभामखु 
महोदय । मैले यो बजेट सरसती आज धबहान आउाँदै गदाा धन्न आदद घण्टाधभत्र मैले हेरेर भ्याएाँ । हेदै 
गदाा यो बजेटधभत्र यधत ठूलो असमानता छ ष्ट्रक यो बजेटधभत्र यधत ठूलो अव्यवहाररक ढंगले आएको छ, 
पूवावक्ता माननीयहरूले पधन बोल्नभुो आज बजेट हेरररहाँदा, ष्ट्रकताब हेदाा त अत्यन्त खसुी लाग्यो, तर जब 
ष्ट्रकताबधभत्र पल्टाइयो, यो बजेट हेदाा पूरै रेि बकु नै छ, तर यस्सो यो पछाधि हेदाा ब्लाक छ । बजेटधभत्र 
पधन धभत्री बाष्ट्रहर हेदाा रेिबकु नै देजखन्छ, तर धभत्री जनु कुरा रेिबकुकै आधारमा आउनपुथ्र्यो त्यो नभएर 
ब्लाकमेधल� गरेर ल्याइएको छ । त्यसकारर् सभामखु महोदय थोरै म ष्ट्रवर्यधतर जान चाहन्छु । यहााँ 
मैले हेरे पूवावक्ता माननीय अमर थापाले पधन भन्नु भो । बहवुर्ीय सिक कायाक्रम सबैभन्दा थोरै दैलेखको 
मेरो धनवााचन क्षते्रमा दलु्ल ुभैरवी क्षेत्रमा छ जहााँ १ करोि ५० लाख, मन्त्रीकोमा १३ करोि ५० लाख 
छ । उहााँलाई थोरै भयो होला, म सभामखुमाफा त ्यो १ करोि ५० लाख त्यहााँ थष्ट्रपददनका लाधग हाददाक 
अनरुोध गना चाहन्छु । त्यो िेढ करोि पधन भौधतक मन्त्रालयको धनवााचन क्षेत्रमा यो १ करोि ५० लाख 
पधन त्यतै थष्ट्रपददन म आग्रह गना चाहन्छु । हेरेँ मैले सखेुतका बहवुर्ीय योजना ९ करोि, १२ करोि ५० 
लाख, १३ करोि ५० लाख हुाँदा दैलेखमा हाइयस्ट २ करोि ५० लाख छ । २ करोि, १ करोि ५० 
लाख, हनु त सभामखुकोमा ५ करोि ५० लाख छ सभामखुकोमा । तर अरु हाम्रोधतर ३ जना माननीयको 
हेररयो भने २ करोि ५० लाख आइयस्ट माननीय अमर थापाकोमा, माननीय धमाराज रेग्मीकोमा २ करोि, 
मेरोमा १ करोि ५० लाख । यो ढंगले बजेट आको छ । जनता सिक जस्तो महत्वपूर्ा माननीय 
सांसदले नै धसफाररस गने सिक मैले भन्दा बाष्ट्रहरबाट आका छन ्। रर्नीधतक सिक त एउटा पधन छैन, 
मेरोमा । अन्तरप्रदेश सिक एउटै छैन, जहााँ चाष्ट्रहाँ कर्ााली हामीले अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ एउटै पयाटकीय क्षेत्र, 
गौरवको आयोजना रारा भधनराछौं, पञ्चकोशी जहााँ त्यही क्षते्र वरपर पछा । जहााँ सबैभन्दा छोटो बाटो पछा, 
त्यलाई अन्तरप्रदेश सिक जोिर हामी रारा जाने फास्ट रयाकको बाटो थोरै लगानीले जान सक्छौं, त्यस्तो 
ठाउाँमा हामीले जाष्ट्रहाँ देख्दै देखेनौं । अन्तरप्रदेशको रर्नीधतक सिकहरू पधन त्यो क्षते्रमा एउटै छैन । 
प्रदेश महत्वको सिक पधन एउटै परेन, त्यो क्षेत्र यस्तो परेछ, जहााँ प्रदेशको महत्वको पधन नजर परेन, जहााँ 
मखु्यमन्त्री गएर, अथामन्त्री गएर त्यो सिक उद्घाटन गनुाभो जशलान्यास गनुा भो । गत साल ०७५, २०७५ 
साल जेठ ७ गते मखु्यमन्त्री र अथामन्त्री गएर उद्घाटन गरेर आउन ुभो, अजस्तभखारै हाम्रो भौधतक मन्त्री 
फेरर म छुटेछु भनेर यो साल, अजस्तभखारै गएर उहााँले पधन १ करोिको त्यो सिक उद्घाटन त्यही ठाउाँमा 
उद्घाटन गरेर आउनभुएछ, अजस्तभखारै । एक धनवााचन क्षते्र एक सिक, एउटा चाष्ट्रहाँ त्यो कस्सो त्यो चाष्ट्रहाँ 
मैले ददएकै आधारमा चाष्ट्रहाँ परेछ, त्यसका लाधग धन्यवाद ददन चाहन्छु । अको झोल�ेु पलु त एउटै पधन 
छैन, एउटा धनवााचन क्षते्र एउटा झोल�ेु पलु, अन्य झोल�ेु पलु पधन भधनयाछ, एउटा धनवााचन क्षेत्रको त्यो 
एउटा झोल�ु पलु कजम्तमा त्यो त धबचौधलयाबाट आउनपुछा, अरु त आए, आए, त्यो त आइददए हनु््यो धन 
कजम्तमा मेरो धनवााचन क्षते्रमा त जान््यो धन, त्यो पधन परेन । धनवााचन क्षेत्र एउटा झोल�ेु पलु त्यो पधन 
परेनछ । अरु झोल�ेु पलु पधन छ यहााँ कायाक्रम, त्यो पधन परेनछ । के दैलेख पूरै सम्मै छ त्यहााँ, 
खोल्साखाल्सी खोलानाला केही छैन, दलु्लभैुरवी अझैं सम्म छ त ? त्यहााँ खोलानाला केही छैनन ्? माननीय 
भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रीलाई त्यो राम्रोसाँग थाह छ, जहााँ कर्ााली नदी, जहााँ लोहोरे खोला, छामघाट 
खोला, पादकुा खोला लगायतका थपु्र ैनदीहरू, खोलाहरू बगेर त्यही धनवााचन क्षेत्रबाट अगाधि जान्छन ्थपु्र ै
खालका त्यस्ता ठाउाँ छन ्। त्यस्तो ठाउाँमा धनवााचन क्षेत्र एउटा पलु भन्या छ, त्यो पलैु छैन । त्यस्तो 
ढंगले यो बजेट आको छ । अन्य धनवााचन क्षेत्रमा पधन त्यस्तै हो ष्ट्रक त्यहााँ मेरो धनवााचन क्षेत्रमा त्यस्तो 
हो, त्यो मैले बझु्न सक्याछैन, माननीय सभामखुज्यू । अन्य योजनाहरू पधन त्यस्तै छन ् । माननीय 
सभामखुज्यू म ३१ वर्ाको उमेरमा धनवााचन भएर प्रदेश सभाको सांसद त्यो पधन हाम्रो देशको पष्ट्रहलो 
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अभ्यासबाट संघीय संरचना आइसकेपधछको पष्ट्रहलो धनवााचनमा ३१ वर्ाको उमेरमा प्रदेश सभाको सांसद 
भएर धनवााजचत भएर आइरहाँदा थपु्र ैमान्छेहरूको, थपु्र ैजनताहरूको, थपु्र ैखाले जनताहरूको थपु्र ैआशाभरोसा 
पलाएको धथयो, तर यहााँ चाष्ट्रहाँ हामीले हाम्रो क्षमता, योग्यता, दक्षताहरू हामीले प्रष्फुटन गने त्यस्तो 
पररजस्थधत चाष्ट्रहाँ धनमाार् भएन, सभामखु महोदय रहस्यको कुरा त के भन्दा मेरो धनवााचन क्षेत्रमा खानेपानीको 
योजना पयो ८० प्रधतशत, मैले आज ३१ वर्ाको उमेरमा धनवााजचत भएर आइसकेपधछ यो सम्माधनत सदनमा 
मेरा स्वरहरू रेकिा गराइरहाँदा अझैं ४५, ५०, ५५ वर्ा राजनीधत गने उमेर छ, कुनै बेला ७०-७५ वर्ाको 
म पगु्दा मेरो अष्ट्रहलेको यो रेकिा सनु्दा काष्ट्रहाँकतै गलत नहोस ्हनु ुहुाँदैन । यो त्रटुी, पधछ त्यो समयसम्म 
सत्य हनुपुछा भनेर म एकदम सजक छु, सभामखु महोदय । त्यसकारर् खानेपानीको योजना धनमाार् मेरो 
क्षेत्रमा हेदाा मैले क्यालकुलेटर गरें मैले हालेकोमा ठढ प्रधतशत अरुले हाल्याछन ् मैले चाष्ट्रहाँ जम्मा द्दढ 
प्रसेन्ट, द्दज्ञ प्रसेन्ट मेरो छ, मैले हालेकोमध्ये पछा । धसंचाईमा ७२ प्रधतशत चाष्ट्रहाँ अरुले हाल्याछन,् अरु 
मैले हालेको मात्र पछा, मैले ददएको । कस्सो तटबन्धनमा चाष्ट्रहाँ ५५ प्रधतशत मैले हालेको परेछ, ४५ 
अरुले हालेको परेछ । यसरी योजनाहरू मेरो धनवााचन क्षेत्रमा यसरी धिभाइि भएका छन ्। यो ढंगले 
रेिबकु आइरहाँदा म कुन ढंगले मन्त्रीलाई हाददाक बधाई धन्यवाद ददने आभार प्रकट गने म आफै अन्यौल 
छु । यद्मष्ट्रप हामीले यो ०७६/७७ को बजेट धनमाार्को प्रष्ट्रक्रयामा म माननीय मन्त्रीज्यूलाई तपाईं मातै्र 
एक्लै हनुहुनु्न, तपाईको जो सजचवालय छ बजेट धनमाार् गदाा, त्यहााँ तपाईंको सजचवालय पधन कतै ती दलाल 
ती धबचौधलयाको चंगोलको घेराधभत्र त छैनन ्? म रािसेवक कमाचारीलाई दोर् ददन चाहन्न, त्यहााँधभत्र १-२ 
जना गलत प्रवजृता का मान्छेले आज धसंगो रािसेवक कमाचारीमाधथको बद्नामी, बदनाम चाष्ट्रहाँ कमाउन सक्छन,् 
त्यो कुरा माननीय मन्त्रीले ख्याल गनुापछा, र अन्य रािसेवक कमाचारीले ख्याल गनुापछा । त्यो 
सजचवालयको बिीबाट पधन त्यस्तोखालको योजनाहरू प्रवेश गयाा हनु सक्छ, मैले माननीय मन्त्रीलाई केही 
ददन अगाधि भन्याथेँ, मन्त्रीज्यू त्यहााँ केही हनु सक्छ है ख्याल गनुाहोला । मैले आशंकाहरू प्रकट गररराछु, 
मैले त्यहााँ गएर पटक पटक पधन अरुलाई पधन भनेको धथएाँ, त्यो भइराछ अन्य अन्य मन्त्रालयहरूमा  
पधन । अष्ट्रहलेसम्मन जधत पधन मन्त्रालयमा आए त्यो सबै मन्त्रालयमा मेरो क्षेत्रमा बजेट ष्ट्रवधनयोजन हुाँदा 
त्यस्तो क्षेत्र मैले देखेँ । त्यसकारर् सभामखुज्यू यो बजेटले दलाल पूाँजीवादीधभत्रको कधमशन खाने र 
दलाल गना सक्ने चतरु धूताहरूका लाधग समाजवादउन्मखु त्यो बजेट हनु सक्छ । र धतनीहरूका लाधग 
सखुारी कर्ााली जनताको सपना पूरा हनु सक्छ ती धूताहरूका लाधग, सरकार कुन भाग भधूममा टेकेर 
आधथाक बजेट तजुामा गरररहनभुएको छ र लागू गना भधगरतयन्त्र गनुाभएको छ, त्यो मलाई थाहा छैन 
सभामखु महोदय । अवसरवादको कुनै धसिान्त हुाँदैन, उनीहरूका धनधमता  सता ा शजक्त र पैंसा अजन्तम सत्य 
हो । यसका धनधमता  दलालहरू जता पधन पजल्टन सक्छन,् अष्ट्रहलेको बजेट अवसरवादीहरू दलालहरू र 
धबचौधलयाहरूका लाधग अखण्ि बन्न पगेुको छ । यस्तो अवस्थामा के हनु्छ भने सभामखुज्यू, ष्ट्रवचार, 
धसिान्त, उदे्दश्य र अनशुासन ओझेलमा पछा । सता ा, शजक्त र पैंसा जीवन बदल्ने लक्ष्य हनु्छ । त्यसकारर् 
संसदीय अभ्यासमा सांसदहरूको छनोटमा स्वतन्त्रता हनु्छ, क्षमता उसको प्राथधमकतामा पछा, तर यहााँ 
मन्त्रीहरूका लाधग गरे्शप्रवजृता  हावी भएको छ । यो प्रवजृता  नै मन्त्रीहरूको मूल प्राथधमकतामा परेको  
छ । त्यसकारर् सभामखु महोदय, यो बजेट जनु ढंगबाट आएको छ, फेरर पधन म आग्रह गना चाहन्छु, यो 
बजेटलाई पनुः यसको व्यापक छलफल गरेर नयााँ ढंगले आयोस ्। यो भन्दा अगाधि पधन कुरा उयाछ, 
यसका लाधग एउटा छानष्ट्रवन सधमधत बनाएर हनु्छ ष्ट्रक कसरी हनु्छ, मन्त्रालयवाइजका बजेटहरूका बारेमा 
फेरर एकचोटी ब्यापक छलफल र बहस गरेर, दईुटा ढंगबाट बजेट ल्याउन ुपयो । ष्ट्रक त सांसदहरूको 
व्यापक उपजस्थधतबाट सासंदहरूको..ले ददएको प्लाधन� अनसुार बजेट ल्याउनपुयो ष्ट्रक त धबचौधलयाहरू, 
दलालहरू, ती नोकरशाहीहरू, ती पूाँजीवादीहरू जो छन,् धतनीहरूको एउटा चंगलुबाट बजेट ल्याउन ुपयो । 
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हामीलाई बाष्ट्रहरभन्दा सांसदहरूबाहेकको लेटरप्यािभन्दा बाष्ट्रहर ल्याउन सष्ट्रकन्न है भन्ने । होटल रे�ुरेण्ट र 
केही चोकहरूमा धनजित मान्छेहरूको छलफल गराएर आफ्नो प्रधतधनधध पठाएर अधन योजना छानेर 
ल्याएरआउने । यस्तो प्रष्ट्रवजता बाट यो बजेट आउाँदा आज हामीलाई हाम्र ैसरकार हो भन्न पधन लाजमदो 
अवस्था भइरहेको (समयलाई ख्याल गनुास ्माननीय सदस्य)  सभामखु महोदय, थोरै समय धलन चाहन्छु  
म । त्यसकारर् सभामखु महोदय, हामी आज ०७६/७७ को १७ लाख जनताको सपना भएको यो बजेट 
कतै िेढसय मान्छेहरूको सपना मातै्र पूरा गने त भएको छैन । ती िेढसय मान्छेहरूको सपना पूरा 
गदैगदाा तपाईहरूले १६ लाख ९९ हजार, १६ लाख ९९ हजार ८ सय ५० जना मान्छेहरूको भष्ट्रवष्य 
अन्धकार गराउने गरी यो बजेट आइरहाँदा हामी सांसदहरूले कसरी यसलाई अधत उता म हामीले देखेको 
हाम्रा जनताले देखेको त्यो बजेटको कुञ्जी वामपन्थी सरकार अथाात दईु धतहाई सरकारले ल्याएको राम्रो छ 
भनेर कसरी यो रो�ममा हामीले भन्न सक्छौं, सभामखु महोदय । त्यसकारर् यो बजेट पनुः फेरर व्यापक 
छलफल गरेर ष्ट्रक सांसदहरूकै सल्लाहमा बजेट आओस ् ष्ट्रक धबचौधलया, दलाल ती पूाँजीवादी 
यथाजस्थधतवादीहरूकै छलफलबाट आओस ् हामीलाई त्यसमा मोछ्ने काम नगररयोस ् । धन्यावद । 
अधभवादन ।। 

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री धमाराज रेग्मी, समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री झोवा ष्ट्रव.क. 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः  माननीय सभामखु महोदय, भौधतक मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यमा आफ्नो 
ष्ट्रटप्पर्ी राख् न उपजस्थत छु र म यो अवसरको लाधग माननीय सभामखुप्रधत आभारी छु । सभामखु महोदय, 
पूरै रर्नीधतक योजनाहरूले भररएको पस्तक छ, हातमा यधत ठूलो रर्नीधतक योजनाहरूले भररएको पसु्तक 
छ सभामखु महोदय, यत्रो पसु्तक दईुतीन घण्टाको समयमा यो अध्ययन गरेर यसमा चाष्ट्रहाँ हरष्ट्रहसाब गरेर 
छलफलमा आउने समय चाष्ट्रहाँ भएन सभामखु महोदय । यो हरष्ट्रहसाब गना पाको भए, यसमा चाष्ट्रहाँ राम्रोसाँग 
सबै अध्ययन गना पाको भए यसमाधथ चाष्ट्रहाँ ष्ट्रटप्पर्ी गना सजजलो हनु््यो । त्यो चाष्ट्रहाँ सबै 
माननीयज्यूहरूलाई भएको जस्तै अवस्था मलाई पधन हो सभामखु महोदय । यो ष्ट्रकताबै रर्नीधतक तररकाले 
प्राप्त भयो सभामखु महोदय सायद । यो छलफलको टाइम संयोग हो, के हो ? छलफलको टाइम समेत 
ष्ट्रवचार गरेर ष्ट्रकताबै रर्नीधतक तररकाले आको हनुाले धेरै यसमा वहृता र अध्ययन नहोस ्भन्ने सरकारको 
चाहना हो भने सभामखु महोदय, त्यो चाष्ट्रहाँ उदे्दश्यमा सरकार पूरा सफल भको छ । धेरै अध्ययन गना 
नपाएरै यसमाधथ चाष्ट्रहाँ ष्ट्रटप्पर्ी गररयो सभामखु महोदय । एउटा त पसु्तकभरर रर्नीधतक योजना छन,् अको 
पसु्तक आफै रर्नीधतक तररकाले संसदमा प्रस्ततु भयो । मैले पसु्तकका बारेमा ष्ट्रहजो पधन ष्ट्रटप्पर्ी 
गयााधथएाँ माननीय अधामन्त्रीज्यूले जवाफ ददनभुो । पसु्तकहरू जनुसकै बेला र जधतसकैु पसु्तकहरू ल्याएर 
आउने हो ष्ट्रक हैन म अष्ट्रहले मैले बे्रक टाइम, केरे बाष्ट्रहर धनस्क्याधथएाँ सभामखु महोदय, एउटा संसद 
सजचवालय सम्बन्धी पसु्तक बाष्ट्रहर ष्ट्रपजन हलमा धथयो, मैले बोकेर ल्याछु । एउटा अको पसु्तक आज 
आइसक्यो त्यहााँ छ, सभामखु महोदय । अजस्त पधन एउटा पसु्तक सजचवालय सम्बन्धी आइसक्यो । 
बजेटमा मैले फेरर यलाई चाष्ट्रहाँ गम्भीरतापूवाक के भने भने, माननीय अथामन्त्रीजी सम्मखु मौन हनुहुनु्छ 
अगाधि । बजेटमा यो परम्परा हामीले के बसाल्न खोज्या हो, मैले ष्ट्रहजो पधन भने र आज पधन जोिदार 
रूपमा यो चाष्ट्रहाँ म उठाउन चाहन्छु ष्ट्रक यो पसु्तकहरू मैले त सभामखु महोदय सबभन्दा पष्ट्रहले यो 
ष्ट्रवर्यमाधथ प्रवेश गनुाभन्दा नै अगाधि भन्छु ष्ट्रक सरकारको बजेटको धसधल� के कधत हो ? मन्त्रालयहरूले 
धलएको बजेटको अवस्था के हो ? अष्ट्रहले पसु्तकहरूमा आको बजेटको अवस्था के हो ? यसको टु�ो 
लगाउन प्रदेश सभाले एउटा चाष्ट्रहाँ सभामखु महोदय, सी.ए., त्यो पधन अधल राम्रो चाटिा एकाउन्टेन्ट राखेर 
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हामीलाई बाष्ट्रहरभन्दा सांसदहरूबाहेकको लेटरप्यािभन्दा बाष्ट्रहर ल्याउन सष्ट्रकन्न है भन्ने । होटल रे�ुरेण्ट र 
केही चोकहरूमा धनजित मान्छेहरूको छलफल गराएर आफ्नो प्रधतधनधध पठाएर अधन योजना छानेर 
ल्याएरआउने । यस्तो प्रष्ट्रवजता बाट यो बजेट आउाँदा आज हामीलाई हाम्र ैसरकार हो भन्न पधन लाजमदो 
अवस्था भइरहेको (समयलाई ख्याल गनुास ्माननीय सदस्य)  सभामखु महोदय, थोरै समय धलन चाहन्छु  
म । त्यसकारर् सभामखु महोदय, हामी आज ०७६/७७ को १७ लाख जनताको सपना भएको यो बजेट 
कतै िेढसय मान्छेहरूको सपना मातै्र पूरा गने त भएको छैन । ती िेढसय मान्छेहरूको सपना पूरा 
गदैगदाा तपाईहरूले १६ लाख ९९ हजार, १६ लाख ९९ हजार ८ सय ५० जना मान्छेहरूको भष्ट्रवष्य 
अन्धकार गराउने गरी यो बजेट आइरहाँदा हामी सांसदहरूले कसरी यसलाई अधत उता म हामीले देखेको 
हाम्रा जनताले देखेको त्यो बजेटको कुञ्जी वामपन्थी सरकार अथाात दईु धतहाई सरकारले ल्याएको राम्रो छ 
भनेर कसरी यो रो�ममा हामीले भन्न सक्छौं, सभामखु महोदय । त्यसकारर् यो बजेट पनुः फेरर व्यापक 
छलफल गरेर ष्ट्रक सांसदहरूकै सल्लाहमा बजेट आओस ् ष्ट्रक धबचौधलया, दलाल ती पूाँजीवादी 
यथाजस्थधतवादीहरूकै छलफलबाट आओस ् हामीलाई त्यसमा मोछ्ने काम नगररयोस ् । धन्यावद । 
अधभवादन ।। 

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री धमाराज रेग्मी, समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री झोवा ष्ट्रव.क. 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः  माननीय सभामखु महोदय, भौधतक मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यमा आफ्नो 
ष्ट्रटप्पर्ी राख् न उपजस्थत छु र म यो अवसरको लाधग माननीय सभामखुप्रधत आभारी छु । सभामखु महोदय, 
पूरै रर्नीधतक योजनाहरूले भररएको पस्तक छ, हातमा यधत ठूलो रर्नीधतक योजनाहरूले भररएको पसु्तक 
छ सभामखु महोदय, यत्रो पसु्तक दईुतीन घण्टाको समयमा यो अध्ययन गरेर यसमा चाष्ट्रहाँ हरष्ट्रहसाब गरेर 
छलफलमा आउने समय चाष्ट्रहाँ भएन सभामखु महोदय । यो हरष्ट्रहसाब गना पाको भए, यसमा चाष्ट्रहाँ राम्रोसाँग 
सबै अध्ययन गना पाको भए यसमाधथ चाष्ट्रहाँ ष्ट्रटप्पर्ी गना सजजलो हनु््यो । त्यो चाष्ट्रहाँ सबै 
माननीयज्यूहरूलाई भएको जस्तै अवस्था मलाई पधन हो सभामखु महोदय । यो ष्ट्रकताबै रर्नीधतक तररकाले 
प्राप्त भयो सभामखु महोदय सायद । यो छलफलको टाइम संयोग हो, के हो ? छलफलको टाइम समेत 
ष्ट्रवचार गरेर ष्ट्रकताबै रर्नीधतक तररकाले आको हनुाले धेरै यसमा वहृता र अध्ययन नहोस ्भन्ने सरकारको 
चाहना हो भने सभामखु महोदय, त्यो चाष्ट्रहाँ उदे्दश्यमा सरकार पूरा सफल भको छ । धेरै अध्ययन गना 
नपाएरै यसमाधथ चाष्ट्रहाँ ष्ट्रटप्पर्ी गररयो सभामखु महोदय । एउटा त पसु्तकभरर रर्नीधतक योजना छन,् अको 
पसु्तक आफै रर्नीधतक तररकाले संसदमा प्रस्ततु भयो । मैले पसु्तकका बारेमा ष्ट्रहजो पधन ष्ट्रटप्पर्ी 
गयााधथएाँ माननीय अधामन्त्रीज्यूले जवाफ ददनभुो । पसु्तकहरू जनुसकै बेला र जधतसकैु पसु्तकहरू ल्याएर 
आउने हो ष्ट्रक हैन म अष्ट्रहले मैले बे्रक टाइम, केरे बाष्ट्रहर धनस्क्याधथएाँ सभामखु महोदय, एउटा संसद 
सजचवालय सम्बन्धी पसु्तक बाष्ट्रहर ष्ट्रपजन हलमा धथयो, मैले बोकेर ल्याछु । एउटा अको पसु्तक आज 
आइसक्यो त्यहााँ छ, सभामखु महोदय । अजस्त पधन एउटा पसु्तक सजचवालय सम्बन्धी आइसक्यो । 
बजेटमा मैले फेरर यलाई चाष्ट्रहाँ गम्भीरतापूवाक के भने भने, माननीय अथामन्त्रीजी सम्मखु मौन हनुहुनु्छ 
अगाधि । बजेटमा यो परम्परा हामीले के बसाल्न खोज्या हो, मैले ष्ट्रहजो पधन भने र आज पधन जोिदार 
रूपमा यो चाष्ट्रहाँ म उठाउन चाहन्छु ष्ट्रक यो पसु्तकहरू मैले त सभामखु महोदय सबभन्दा पष्ट्रहले यो 
ष्ट्रवर्यमाधथ प्रवेश गनुाभन्दा नै अगाधि भन्छु ष्ट्रक सरकारको बजेटको धसधल� के कधत हो ? मन्त्रालयहरूले 
धलएको बजेटको अवस्था के हो ? अष्ट्रहले पसु्तकहरूमा आको बजेटको अवस्था के हो ? यसको टु�ो 
लगाउन प्रदेश सभाले एउटा चाष्ट्रहाँ सभामखु महोदय, सी.ए., त्यो पधन अधल राम्रो चाटिा एकाउन्टेन्ट राखेर 
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ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब गराएर त्यसको प्रधतवेदन ददएपधछ चाष्ट्रहाँ बल्ल ष्ट्रहसाबको यकीन गराई पाउनपुने खालको 
अवस्था देजखयो सभामखु महोदय । यो ष्ट्रहसाबको यष्ट्रकन सरकारलाई पधन छैन, यो जोड्न नभाको मान्छे 
हामीलाई कसरी यष्ट्रकन हनु्छ सभामखु महोदय । यो नीधत कायाक्रममा हामीले सभामखु महोदय भौधतक 
पूवााधारलाई हामीले पष्ट्रहलो प्राथधमकता मान्यौं, अजघल्लो वर्ा पधन मान्यौं, यो वर्ा पधन मान्यौं हामीले । 
त्यसको पछाधि यो हाम्रो जजस्टष्ट्रफकेसन छ, के छ भन्दाखेरर कर्ााली प्रदेश पूवााधारका ष्ट्रहसाबले सबैभन्दा 
पछाधि छ, त्यसकारर्ले हामीले चाष्ट्रहाँ भौधतक पूवााधारलाई पष्ट्रहलो प्राथधमकतामा राख्यौं । मलुकुका दईुटा 
सदरमकुाम नजोधिने जजल्ला यही क्षेत्रमा छन, सभामखु महोदय । त्यसकारर्ले हामीले हाम्रो पष्ट्रहलो 
प्रथाधमकता भौधतक पूवााधार हो भन्ने मान्यौं, भौधतक पूवााधार मन्त्रीसाँग चाष्ट्रहाँ माया भएर अथवा भौधतक 
पूवााधार मन्त्री यहााँ हनुहुनु्छ, त्यसकारर्ले चाष्ट्रहाँ प्राथधमकतामा पष्ट्रहलो राखेनौं ष्ट्रक यो क्षेत्रको भौधतक 
पूवााधार धनमाार्को हामीलाई समस्या छ, त्यो चाष्ट्रहाँ पष्ट्रहलो चनुौधत हो । त्यसकारर्ले हामीले भौधतक 
पूवााधारलाई पष्ट्रहलो राख्यौं, प्राथधमकतामा राख्यौं । अष्ट्रहले पधन कररब १० अरब ७० करोि कररब ११ 
अरब जस्तो बजेट त हामीले चाष्ट्रहाँ भौधतक पूवााधारलाई छुट्याछौं सभामखु महोदय । त्यो चानचनेु कुरा 
होइन, हाम्रो जस्तो चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवपन्न आयआस्था भएको मान्छेहरूका लाधग हाम्रो जस्तो प्रदेशका लाधग आफ्नै 
ट्याक्स चाष्ट्रहाँ २१ करोि, २५ करोिभन्दा बढी नजानेहरूका लाधग यो ठूलो स्रोत हो सभामखु महोदय 
राज्यकोर्को । त्यसो हुाँदाखेरर यो प्राथधमकता ददयौं । हामीले यो भौधतक मन्त्रालयको पसु्तकमा अष्ट्रहले 
एउटा कधमटमेन्ट आउनपु्यो सभामखु महोदय र कधमटमेन्टसाँगै पैंसा आउनपु्यो । िोल्पा र हमु्लाको 
सदरमकुाममा गािी पगु्ने ष्ट्रवर्यमा संघीय सरकारसाँग चाष्ट्रहाँ ती योजना र यी योजनाको तालमेल गरेर 
आवश्यक बजेट ती क्षेत्रमा छुट्याउन ु प्यो सभामखु महोदय । सदरमकुामहरूमा राम्रोसाँग गािी चाष्ट्रहाँ 
हामी पयुााउाँछौं, जोड्छौं र प्रदेश सरकार पधन यसमा चाष्ट्रहाँ दता जचता  छ भन्ने प्रधतबिता र पैंसा आउनपु्यो 
सभामखु महोदय । प्रधतबिता र पैंसा आएन, केही रर्नीधतक सिकहरू छन ्। कर्ााली कररिोर सरुु गना 
सकेको भए, कर्ााली कररिोरमा आवश्यक रकम भएको भए सभामखु महोदय, यसको खलेुर प्रशंसा गना 
सष्ट्रकन््यो । म कर्ााली कररिोरको तल म चाष्ट्रहाँ त्यो सेप्टीदेजख चाष्ट्रहाँ ि�ेुश्वरको खण्िमा म कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ 
ष्ट्रहंड्छु त्यहााँ ष्ट्रहंड्दा सभामखु महोदय, अष्ट्रहले त गािी िबु्छ, त्यो बेला मोटर बीचमा चाष्ट्रहाँ पानी नपने 
धसजनमा मोटरसाइकल पूरै चक्का तल पछा, अष्ट्रहलेचाष्ट्रहाँ गािी िबु्ने खालको बाटो त त्यही नजजक छ, 
सभामखु महोदय । केही जजल्ला र क्षेत्र सदरमकुामहरू जोड्ने प्रदेशको राजधानी र सदरमकुाम जोड्ने 
रोिहरू छन ्। हामीसाँग पधन प्रदेशको राजधानीबाट सदरमकुाम जोड्ने रोि छ दैलेखमा । तर यताधतर 
बजेट पदैन सभामखु महोदय । यो बाटोको अवस्थाको बारेमा धेरै मन्त्रीजीहरू, माननीय मखु्यमन्त्रीजी म 
आफै, माननीय मखु्यमन्त्रीजी र म आफै धेरै पटक घ्यारघ्यार गदै ष्ट्रहंड्याछौं, अथामन्त्रीजी हरेक पटक 
योजना आयोगको गोष्टीमा अपिाउन ुगररराख् नभुा हनु्छ, भौधतक मन्त्रीजीको पधन त्यहााँबाट धरमपोखरा भएर 
उहााँ उता जानहुनु्छ, जहााँ एउटा महत्वपूर्ा रर्नीधतक सिक छ । तर यो बाटोको बारेमा चाष्ट्रहाँ 
प्राथधमकतामा परेन, यो प्राथधमकतामा नपनुाको अथा के हो ? सभामखु महोदय । यसको पधन मन्त्रालयसाँग 
मैले जजज्ञासा राखें सभामखु महोदय । त यसमा केही ष्ट्रवर्यहरू जोि ददनपुने छ, सभामखु महोदय । 
बहवुर्ीय सिकहरू एउटा काफी छ सभामखु महोदय । बहवुर्ीय सिक के काफी छ भने यो १३ करोि 
५० लाखबाट शरुु भएर िेढ करोिमा गएर टंुधगन्छ सभामखु महोदय । क्षेत्र ष्ट्रवशेर्मा माननीयजीहरूले 
भधनसक्नभुएको छ, ष्ट्रवधभन्न क्षते्र ष्ट्रवशेर् छन,् क्षेत्र ष्ट्रवशेर्मा १३ करोि हुाँदै १२ करोि हुाँदै सभामखु महोदय 
ष्ट्रवधभन्न क्षेत्रमा १ नम्बरमा चाष्ट्रहाँ यो १३ करोि ५० लाख हनु्छ, २ नं.मा यो १२ करोि ५० लाख हनु्छ 
सभामखु महोदय । ३ नम्बरमा यो चाष्ट्रहाँ १२ करोि हनु्छ । यो हुाँदै हुाँदै आएर पूवावक्ता माननीयज्यूकोमा 
िेढ करोि हनु्छ सजुशलज्यूकोमा र मेरोमा २ करोि हनु्छ । यसमा मैले हनु सक्छ हामी सगुमलाई 
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प्रधतधनधधत्व गछौं त्यसकारर्ले पैंसा कम भयो होला तर यी पूवााधारका यी रर्नीधतक सिकहरूका बारेमा 
सभामखु महो..बहवुर्ीयका बारेमा सभामखु महोदय यो स्ट्याण्ििा चाष्ट्रहाँ के स्ट्याण्ििा हो ? कुन आधारमा 
चाष्ट्रहाँ बनाइयो ? स्टयाण्ििा नेताहरूको वेटको आधारमा बनाइयो भने त्यो दभुााग्यपूर्ा छ सभामखु महोदय । 
कर्ाालीको माधथल्लो जजल्लामा उदाहरर्को लाधग हमु्लामा दइुटा सिकमा ८/८ करोि रुपैयााँ हालेकोमा 
मेरो चाष्ट्रहाँ कुनै जचता  दखुाइ छैन सभामखु महोदय, त्यहााँ चाष्ट्रहाँ पैंसा थप्दा हनु्छ ती ठाउाँहरूमा तर त्यले 
प्रधतधनधधत्वका ष्ट्रहसाबले भन्यो भने त्यो अपोजजसनलाई पधन प्रधतधनधधत्व भयो सभामखु महोदय, सरकारको 
माननीय मन्त्रीज्यूलाई पधन प्रधतधनधधत्व भयो । क्षेत्र त कसै न कसैले प्रधतधनधधत्व गनुापयो । तर त्यहााँको 
जेन्यून समस्या चाष्ट्रहाँ हो सभामखु महोदय यसमा रकम बढाउाँदा पधन हनु्छ । मैले एउटा पधछल्लो सिक 
छ सभामखु महोदय यो ष्ट्रवजचत्र छ, यो धेरै चाष्ट्रहाँ हेना पाइया छैन, यसमा प्रथम चाष्ट्रहाँ माननीय मन्त्रीज्यूको 
प्रथम सिक हनु्छ सखेुत, धरमपोखरा । धरमपोखरामा हाम्रो सिक जोधिन्छ सभामखु महोदय, यो अधलकधत 
मलाई पधन योगदान छ सभामखु महोदय । मेरो क्षेत्रको धरमपोखरासम्म पधन सायद त्यहीभएर मेरो उता 
बजेट परेन होला । धरमपोखरा, अवलजच�, ढााँिखेत, रानीवास स्कूल, बाधासाल हुाँदै धछन्च ुजाजरकोटधतर 
आउने हो । यसो माधथबाट तपाईं चाष्ट्रहाँ, यो धिजाइनरहरू, यो इजन्जधनयरहरू यो को हनु ् सभामखु  
महोदय । ष्ट्रयनीहरूलाई चाष्ट्रहाँ परुस्कार ददन पछा, ष्ट्रयनलाई प्रशंसा गनापछा, ष्ट्रयनीहरूले यस्तो सिकको 
धिजाइन कसरी गछान ्सभामखु महोदय । एउटा पछाधि महान इजन्जधनयरहरू हनु ्म एउटा बाटो यता 
मेरो धरमपोखराबाट यतापष्ट्र�को धिजाइन गना पधन, मेरो त एउटा जनता सिक छ, त्यसमा १ करोि रुपैयााँ 
राख्याछु सभामखु महोदय । यतापष्ट्र� म सरकारलाई गम्भीरतापूवाक ध्यानाकर्ार् गराउाँदै रर्नीधतक 
सिकहरू छन ् सभामखु महोदय, क्रमागत रर्नीधतक सिक छन,् ७.४ मा एउटा सिक छ सभामखु 
महोदय, कोहलपरु धछन्च,ु जीवनज्योधत माष्ट्रव दशरथपरु िााँिागाउाँ सिक योजना छ सभामखु महोदय । यो 
चाष्ट्रहाँ क्रमागत हो अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ २ करोि ४० लाख होला, यसको सवे र धिपीआर गने इजन्जधनयर भेष्ट्रटयो 
भने सभामखु महोदय उलाई हामीले परुस्कार ददनपुछा, उलाई सम्मान गनुापछा । कोहलपरु धछन्च ुभन्यो भने 
यो चाष्ट्रहाँ कोहलपरुदेजख धछन्चसुम्म पधन यो बाटो अब फोरलेन होला सभामखु महोदय त्यसपधछ जीवनज्योधत 
माष्ट्रव दशरथ िााँिागाउाँ सिक । वास्तवमा यो चाष्ट्रहाँ के हो भने यो रर्नीधतक सिकहरू खासगरी यो चाष्ट्रहाँ 
अन्तरप्रदेशै जोड्ने होला सभामखु महोदय । कोहलपरु जोड्नकुो यसको उदे्दश्य के हो भने यो अन्तरप्रदेश 
जोधिन्छ कोहलपरुसाँग, ५ नं. प्रदेशसाँग सभामखु महोदय । मेरो यसमा चाष्ट्रहाँ के प्रस्ताव छ भने पधछ खास 
चाष्ट्रहाँ सिक कहााँ होला भन्नहुनु्छ भनेदेजख सभामखु महोदय, जीवनज्योधत माष्ट्रव दशरथपरुदेजख िााँिागाउाँ 
सिक होला सभामखु महोदय । जीवनज्योधत माष्ट्रवदेजख िााँिागाउाँ सिक भन्यो भने त्यो चाष्ट्रहाँ अको प्रदेश 
जोधिए सभामखु महोदय त्यसको लाधग कोहलपरु जोड्नपुने भो । म यहााँ ष्ट्रवनम्रतापूवाक यहााँ चाष्ट्रहाँ 
सरकारका सबै साथीहरू अथामन्त्रीज्यू यतै हनुहुनु्छ, यसको केही काननुी अरु बाटो अथामन्त्रीजीले 
धमलाउनहुोला । यसमा एउटा प्रस्ताव गनुापयो सभामखु महोदय, कोहलपरु धछन्च,ु जीवनज्योधत माष्ट्रव 
दशरथपरु, िााँिागाउाँ सिकलाई २ करोि ४० लाख कम भयो । र यलाई अधलकधत अगाधि बढाएर 
तपाईंको कोहलपरुदेजख तपाईंको यदद हामीले चाष्ट्रहाँ सभामखु महोदय २१ ष्ट्रकलोधमटर पर गयौं भने 
रुपैइधिया पगु्छ, सभामखु महोदय । यदद कोहलपरुदेजख पर २१ ष्ट्रकलोधमटर रुपैइधियासम्म जोड्यो भने 
तपाईंको यो चाष्ट्रहाँ अन्तरााष्ट्रिय नाकासाँग जोधिन्छ र यो सिक तपाईंको अन्तरााष्ट्रिय नाकासाँग जोधिने एउटा 
महत्वपूर्ा सिक हनेु सम्भावना मैले देख्याछु । २१ ष्ट्रकलोधमटरको ष्ट्रकन लोभ गने सभामखु महोदय । 
यलाई म पहेंलो बता ीको मैले ख्याल गरें सभामखु म धनष्कर्ामा महोदय म धनश्कर्ाधतर जााँदैछु । यल्लाई 
चाष्ट्रहाँ मैले अन्तरााष्ट्रिय नाकासाँग २१ ष्ट्रकलोधमटर एक्स्टेन्ि गना आवश्यक प्रष्ट्रक्रया पयुााइददन माननीय 
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प्रधतधनधधत्व गछौं त्यसकारर्ले पैंसा कम भयो होला तर यी पूवााधारका यी रर्नीधतक सिकहरूका बारेमा 
सभामखु महो..बहवुर्ीयका बारेमा सभामखु महोदय यो स्ट्याण्ििा चाष्ट्रहाँ के स्ट्याण्ििा हो ? कुन आधारमा 
चाष्ट्रहाँ बनाइयो ? स्टयाण्ििा नेताहरूको वेटको आधारमा बनाइयो भने त्यो दभुााग्यपूर्ा छ सभामखु महोदय । 
कर्ाालीको माधथल्लो जजल्लामा उदाहरर्को लाधग हमु्लामा दइुटा सिकमा ८/८ करोि रुपैयााँ हालेकोमा 
मेरो चाष्ट्रहाँ कुनै जचता  दखुाइ छैन सभामखु महोदय, त्यहााँ चाष्ट्रहाँ पैंसा थप्दा हनु्छ ती ठाउाँहरूमा तर त्यले 
प्रधतधनधधत्वका ष्ट्रहसाबले भन्यो भने त्यो अपोजजसनलाई पधन प्रधतधनधधत्व भयो सभामखु महोदय, सरकारको 
माननीय मन्त्रीज्यूलाई पधन प्रधतधनधधत्व भयो । क्षेत्र त कसै न कसैले प्रधतधनधधत्व गनुापयो । तर त्यहााँको 
जेन्यून समस्या चाष्ट्रहाँ हो सभामखु महोदय यसमा रकम बढाउाँदा पधन हनु्छ । मैले एउटा पधछल्लो सिक 
छ सभामखु महोदय यो ष्ट्रवजचत्र छ, यो धेरै चाष्ट्रहाँ हेना पाइया छैन, यसमा प्रथम चाष्ट्रहाँ माननीय मन्त्रीज्यूको 
प्रथम सिक हनु्छ सखेुत, धरमपोखरा । धरमपोखरामा हाम्रो सिक जोधिन्छ सभामखु महोदय, यो अधलकधत 
मलाई पधन योगदान छ सभामखु महोदय । मेरो क्षेत्रको धरमपोखरासम्म पधन सायद त्यहीभएर मेरो उता 
बजेट परेन होला । धरमपोखरा, अवलजच�, ढााँिखेत, रानीवास स्कूल, बाधासाल हुाँदै धछन्च ुजाजरकोटधतर 
आउने हो । यसो माधथबाट तपाईं चाष्ट्रहाँ, यो धिजाइनरहरू, यो इजन्जधनयरहरू यो को हनु ् सभामखु  
महोदय । ष्ट्रयनीहरूलाई चाष्ट्रहाँ परुस्कार ददन पछा, ष्ट्रयनलाई प्रशंसा गनापछा, ष्ट्रयनीहरूले यस्तो सिकको 
धिजाइन कसरी गछान ्सभामखु महोदय । एउटा पछाधि महान इजन्जधनयरहरू हनु ्म एउटा बाटो यता 
मेरो धरमपोखराबाट यतापष्ट्र�को धिजाइन गना पधन, मेरो त एउटा जनता सिक छ, त्यसमा १ करोि रुपैयााँ 
राख्याछु सभामखु महोदय । यतापष्ट्र� म सरकारलाई गम्भीरतापूवाक ध्यानाकर्ार् गराउाँदै रर्नीधतक 
सिकहरू छन ् सभामखु महोदय, क्रमागत रर्नीधतक सिक छन,् ७.४ मा एउटा सिक छ सभामखु 
महोदय, कोहलपरु धछन्च,ु जीवनज्योधत माष्ट्रव दशरथपरु िााँिागाउाँ सिक योजना छ सभामखु महोदय । यो 
चाष्ट्रहाँ क्रमागत हो अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ २ करोि ४० लाख होला, यसको सवे र धिपीआर गने इजन्जधनयर भेष्ट्रटयो 
भने सभामखु महोदय उलाई हामीले परुस्कार ददनपुछा, उलाई सम्मान गनुापछा । कोहलपरु धछन्च ुभन्यो भने 
यो चाष्ट्रहाँ कोहलपरुदेजख धछन्चसुम्म पधन यो बाटो अब फोरलेन होला सभामखु महोदय त्यसपधछ जीवनज्योधत 
माष्ट्रव दशरथ िााँिागाउाँ सिक । वास्तवमा यो चाष्ट्रहाँ के हो भने यो रर्नीधतक सिकहरू खासगरी यो चाष्ट्रहाँ 
अन्तरप्रदेशै जोड्ने होला सभामखु महोदय । कोहलपरु जोड्नकुो यसको उदे्दश्य के हो भने यो अन्तरप्रदेश 
जोधिन्छ कोहलपरुसाँग, ५ नं. प्रदेशसाँग सभामखु महोदय । मेरो यसमा चाष्ट्रहाँ के प्रस्ताव छ भने पधछ खास 
चाष्ट्रहाँ सिक कहााँ होला भन्नहुनु्छ भनेदेजख सभामखु महोदय, जीवनज्योधत माष्ट्रव दशरथपरुदेजख िााँिागाउाँ 
सिक होला सभामखु महोदय । जीवनज्योधत माष्ट्रवदेजख िााँिागाउाँ सिक भन्यो भने त्यो चाष्ट्रहाँ अको प्रदेश 
जोधिए सभामखु महोदय त्यसको लाधग कोहलपरु जोड्नपुने भो । म यहााँ ष्ट्रवनम्रतापूवाक यहााँ चाष्ट्रहाँ 
सरकारका सबै साथीहरू अथामन्त्रीज्यू यतै हनुहुनु्छ, यसको केही काननुी अरु बाटो अथामन्त्रीजीले 
धमलाउनहुोला । यसमा एउटा प्रस्ताव गनुापयो सभामखु महोदय, कोहलपरु धछन्च,ु जीवनज्योधत माष्ट्रव 
दशरथपरु, िााँिागाउाँ सिकलाई २ करोि ४० लाख कम भयो । र यलाई अधलकधत अगाधि बढाएर 
तपाईंको कोहलपरुदेजख तपाईंको यदद हामीले चाष्ट्रहाँ सभामखु महोदय २१ ष्ट्रकलोधमटर पर गयौं भने 
रुपैइधिया पगु्छ, सभामखु महोदय । यदद कोहलपरुदेजख पर २१ ष्ट्रकलोधमटर रुपैइधियासम्म जोड्यो भने 
तपाईंको यो चाष्ट्रहाँ अन्तरााष्ट्रिय नाकासाँग जोधिन्छ र यो सिक तपाईंको अन्तरााष्ट्रिय नाकासाँग जोधिने एउटा 
महत्वपूर्ा सिक हनेु सम्भावना मैले देख्याछु । २१ ष्ट्रकलोधमटरको ष्ट्रकन लोभ गने सभामखु महोदय । 
यलाई म पहेंलो बता ीको मैले ख्याल गरें सभामखु म धनष्कर्ामा महोदय म धनश्कर्ाधतर जााँदैछु । यल्लाई 
चाष्ट्रहाँ मैले अन्तरााष्ट्रिय नाकासाँग २१ ष्ट्रकलोधमटर एक्स्टेन्ि गना आवश्यक प्रष्ट्रक्रया पयुााइददन माननीय 
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इजन्जधनयरहरूलाई कारबाही हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन सभामखु महोदय । मैले फाइनाइन्सीयसल कन्रोलको कुरा 
ष्ट्रहजोअजस्तदेजख लगातार उठाइराछु । यो बाटो त धिपीआर भयो र सवे गरेर अष्ट्रहले क्रमागत गाको होइन 
सभामखु महोदय । कोहलपरुबाट के गना खोज्या ? धछन्चसुम्म यो चाष्ट्रहाँ के बनाउन खोज्या सभामखु 
महोदय । यस्तो बाटोको धिपीआर गने नक्सा गने कन्सल्ट्यान्ट यलाई कारबाही हुाँदैन सभामखु  
महोदय । कोहलपरु यो अलाइनमेन्ट ददने को हो ? सभामखु महोदय, कुन धनकाय हो ? ष्ट्रयनीहरू उपर 
कारबाही हुाँदैन ? जीवनज्योधतदेजख चाष्ट्रहाँ सभामखु महोदय जीवनज्योधतसम्म देजख चाष्ट्रहाँ तपाईको बाटो अगाधि 
बढाएर चाष्ट्रहाँ धलाँदाखेरर कल्ले के चाष्ट्रहाँ छेक्छ, कसैले केही छेक्छ सभामखु महोदय । त्यो अन्तरप्रदेश 
नहनेु भो सिक त्यसकारर्ले मैले यलाई अन्तरााष्ट्रिय मागा बनाउन म ष्ट्रवनम्रतापूवाक अनरुोध गछुा सभामखु 
महोदय । सखेुतमा बहवुर्ीय बाटोहरूमा कररब ३८ करोि पैंसा छ सभामखु महोदय ३७ करोि २० 
लाख छ, यो भनेको बहवुर्ीय सिकमा २८.७४ प्रधतशत छ, त्यो भनेको के हो ? सभामखु महोदय भनेर 
भन्दाखेरर बहवुर्ीयमा माननीय मन्त्रीज्यूले गरेको सन्तलुन के हो भने । योजनाका शीर्ाकहरूसाँग सन्तधुलत 
हो कररब २३ वटा क्षेत्रमै २३ वटा बाटा बनाउन ुभो । त्यो शीर्ाकमा सन्तलुन हो, त्यसको बजेटमा चाष्ट्रहाँ 
सभामखु महोदय, बजेटमा चाष्ट्रहाँ गष्ट्रहरो असन्तलुन छ । बजेटमा चाष्ट्रहाँ गष्ट्रहरो असन्तलुन छ, यसमा चाष्ट्रहाँ 
गम्भीरतापूवाक म यसमा असहमधत मैले जनाएाँ । हनु त प्रर्ाली के छ भने त्यो पीएलआइएमबीएसमा त 
अजस्त एकजना मन्त्रीज्यूले भन्नु भो, यो त यस्तो खतरा छ, यसमा चाष्ट्रहाँ मोटरसाइकलको अिार गयो भने 
हेधलकप्टर आउाँछ भन्नुभो । यो अिार गदाा केही समस्या पयाा हो ष्ट्रक चाष्ट्रहाँ सभामखु महोदय । अिार गरेर 
चाष्ट्रहाँ नजजकको बाटो राख्दा अन्तरााष्ट्रिय बाटोसाँग जोधिन पगु्या हो ष्ट्रक । सामान्यतया, यो कम्प्यूटर प्रर्ाली 
धेरथोर हामी जे बझु्छौं, यसमा इनपटु जे ददयो आउटपटु त्यही आउाँछ सभामखु महोदय । सफ्टवयरहरूले 
कम्प्यूटरहरूले चाष्ट्रहाँ कष्ट्रहल्यै गल्ती गदैन, गल्ती चाष्ट्रहाँ हामीले गछौं सभामखु महोदय । त्यो अपरेष्ट्रट� गने 
मान्छेहरूले गछौं । त्यसकारर्ले मैले ष्ट्रवनम्रतापूवाक मैले यो पसु्तक धेरै अध्ययन गना पाछैन । धनश्कर्ामा 
मैले के भने भने यो पसु्तकका बहवुर्ीय बाटोहरूमा चाष्ट्रहाँ गम्भीर असन्तलुन छ, केही रर्नीधतक सिकहरू 
केवल रर्नीधतक छन ् र ती रर्नीधतक होइनन,् यले कर्ााली कररिोर लगायतका महत्वपूर्ा सिकहरूमा 
चाष्ट्रहाँ यल्ले कुनै प्रधतविता पधन छैन र यसमा बजेट पधन छैन । यो प्रष्ट्रक्रयाले सभामखु महोदय कर्ाालीको 
भौधतक पूवााधारको ष्ट्रवकास हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन भन्यो भने म आफू चाष्ट्रहाँ व्यजक्तगत रूपले यो प्रष्ट्रक्रयाले ष्ट्रवकास 
हुाँदैन र यले हामीलाई ष्ट्रवकासको भौधतक संरचनाको ष्ट्रवकासको छटपष्ट्रटमा परेका मान्छेहरूको चाष्ट्रहाँ हाम्रो 
रेस्पन्स हुाँदैन भन्ने गम्भीर जचन्ता व्यक्त गछुा । पछाधिका खानेपानीदेजख धलएर अरु आदद इत्यादद 
धिपीआरको बारेमा गइन सभामखु महोदय, यो समय भएन । यधत गरेर मैले चाष्ट्रहाँ समयको लाधग 
यहााँहरूप्रधत आभार व्यक्त गदै आफ्नो भनाई यहीीँ टंुग्याउाँछु । धेरै धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री झोवा ष्ट्रव.क., समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  झझोोववाा  ष्ट्रष्ट्रवव..कक..::  सभामखु महोदय, यो आधथाक वर्ा ०७६/०७७ को यो भौधतक मन्त्रीको ष्ट्रवर्यमा 
हामी छलफलमा उधभएको छ । अब धबहान धबहान ष्ट्रकताब रातो ष्ट्रकताब हातमा ददयो म खसुी लागेको 
धन्यवाद मन्त्रीज्यूलाई । अब ष्ट्रकताब चाष्ट्रहाँ ठूलो चाष्ट्रहाँ गरु�ो छ, हातमा ददएर खसुी लाग्यो । धभता चाष्ट्रहाँ 
अबै भनौं भने के भन्या, नभनौं भनेर के भन्या । अब पेट पोधलराखेछ, अब यो मन्त्री सबैले मलाई के दस 
नेछोड्ने भयो फेरर दसदस उनकै के भनौं म आफैलाई पधन भन्न गाह्रो भएछ । अब माधथ साष्ट्रवक कर्ााली 
त्यक्यारे मगुमु कामाारो�मा दश ददएर यो गना के, के पगु्दो होला । यो धसंचाइमा अब त्यही धसंचाईलाई 
ममात गरेर राख् ने हो ष्ट्रक त्यै अगाधि नबनाएर पछाधि, के ममात मातै्र भएलाई त हनेु धथयो । ममात होइन, 
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पष्ट्रहलेदेजख अब कुल्लो बनाउनै ल्याउनै पयो त्यहीलाई दशले केही पधन काम आफूको ददएजसो पधन नह,ु 
हुाँदैन । हामीले धलएजसो पधन हुाँदैन । अब अइले त्यहीमा अधलकता बढी थपथाप ३० सम्म पयुााए ते अब 
काम हनेु धथयो पोर मैले एउटा धसंचाई मागेर २५ लाख त्यही हालेँ लाख हाल्यो । त्यही मायामा जचता  
बझुें दठकै एउटा मातै्र ददए दठकै भयो, यसचोटी त अधलकै एकदईु बढी त छ, त्यैपधन दईुचारमा ६० पधन 
नपयुाापधछ त क्या धसंचाई गने क्या खानेपानी गन्र्या क्या तटबन्धी गन्र्या, आफूलाई आफूलाई भन्न पधन अब 
मन्त्रीसाँग, सबै मन्त्रीसाँग कधत बोलीराख्न्या, नबोलेपधछमा पोर एक पोरसाल नेबोलेर बस्यो । जो होचो छ, 
त्यहीलाई घोचो गद्दो रहेछन ्। अब भन्नकेो ष्ट्रपठो ष्ट्रवक्दो रहेछ, नभन्नकेो चावल पधन नधबक्दोरहेछन ्। अब 
हाम्रो पधन अधलकता समानपुाती भए पधछमा अब पद हो सत्यै हनु बराबर, हामीले चाष्ट्रहाँ यो प्रदेशमा हामी 
बराबर त हामी पधन हो भजन्दनाँ । तैपधन कसैले चाष्ट्रहाँ १० ददएपधछ कसैले चारपााँच ददएपधछमा हनेु धथयो, 
तैपधन अधल १० ले के हनु्या । एकको चाष्ट्रहाँ त्यै केरे कसै माननीयको एकलाई ६० पयुााउाँछ भने हामी 
तीनचारलाई ६० पयुााएर त के-के हनु्या । के काम पधन हनेु जसो नाइ त के । अब माधथ मगुमु 
कामाारो�मा जानलुाई अब ष्ट्रहनेर जान ३ ददन लाग्छन,् त्यहीमा हामीलाई एउटा बाटो ददए छैन, अब के 
हामी चल्ला जसो उरेर जाऔ ंष्ट्रक अब गडु्न्या गािी त छैन, अब उरेर चल्ला जसो उरेर जानपुयो । अब 
एक हामीलाई चाष्ट्रहाँ बाटो ददएछैन, पलु ददएछैन, हामीचाष्ट्रहाँ वारीपारी हाम फालेर जाऔ ं ष्ट्रक यसरी ष्ट्रपछेररए 
क्षेत्रमा, झन ् ष्ट्रपछेररए क्षेत्रलाई हेने भन्छन ्अधन जनजाधतलाई हेने हो भन्छ, यो माननीय यधत जना ४० 
जनामध्येमा म जनजाधत एउटै छ । झन जनजाधतलाई त धकेल्दै धकेल्दै पछाधि राख्छ त, अगाधि कइलेइ 
िोराएर धलने हो ष्ट्रक कइलेइ सारेर धलने हो ष्ट्रक, कइलेइ पधन यो मन्त्रीहरूलाई पछाधि पारेर फाल्दै दईु 
मन्त्रीले पछाधि फाल्दै, फाल्दैफाल्दै त झन ्कहााँसम्म पयुााउने हो ष्ट्रक थाहै छैन, अब त्यहीमा मेरो मन 
सन्तोस छैन अधल थपथाप गरेर आफूलाई चाष्ट्रहाँ ददए जसो, यो फलेन ठाउाँमा फलान मन्त्रीले काम ददएर 
केही काम पूरा भएछ, यधत मान्छे ष्ट्रहंड्ने, त्यै क्येरे खाने खानेपानी पगेुछ, भनेर भे राम्रो हो । अब त्यै मा 
केही पधन भएछैन, त्यै खधनराखेछ भनेर त्यै आफूलाई पधन धगज्याउदा, अब तपाईंको चाष्ट्रहाँ सखेुत बराबर 
हामी पधन देऊ भन्दैन, सखेुतलाई बष्ट्रढ ददएर हामी पधन धन्यवाद ददन्छौं, हामी सब ५ सालसम्म हामी यो 
खाल्िोखलु्िी हामी पधन देखेछ, वररपरर हामी पधन घधुमराखेछ, अब यो सखेुतमा बढी छ भनेर मैले झन ्खसुी 
नै लागेछ, म धनराश छैन । त्यै पधन हाम्रो मगुमु कामाारो� सबभन्दा पछाधि पारेको मगुमु कामाारो� हो । 
अब त्यैलाई फेरर चाष्ट्रहाँ हनु त यो साष्ट्रवक कर्ाालीको मन्त्रीले हेरेन, सकुमको, दगुुामको माननीय त्यही 
मन्त्रीले त हेरेन भने सगुमुको मन्त्रीले कहााँ हेरला । हनु पधन दठकै हो । त्यही पधन अधल बढी भएको 
पैंसा, बढी नै आधथाक बढी नै आउन्या मन्त्री भएपधछमा अधल मलाई चाष्ट्रहाँ कामलाई देखाले हनु्याको 
ष्ट्रकधसमले मलाई थपथाप गनुाहोला । हवस ्धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह, समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री अमतृा शाही 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शशप्रप्रससाादद  धधससंंहहःः  माननीय सभामखुज्यू, आधथाक वर्ा ०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम भौधतक 
पूवााधार मन्त्रालयको योजनाको बारेमा हामी अब छलफलमा छौं र म यस ष्ट्रवर्यमा केही कुरा राख् न 
गइरहेको छु । मूलभतू रूपमा भौधतक पूवााधार वास्तवमा देशको, यो कर्ााली प्रदेशको महत्वपूर्ा मन्त्रालय 
हो । यो मन्त्रालयसाँग सिक यातायात, वास्तवमा ष्ट्रवकासको मेरुदण्ि भौधतक पूवााधार, भौधतक पूवााधारको 
पधन सिक याताया । ष्ट्रवकास भनेको सिक र यातायात हो । एक गाउाँबाट अको गाउाँमा जान,ु एउटा 
गाउाँपाधलकाबाट अको गाउाँपाधलका, अको नगरपाधलकाबाट अको नगर, अको जजल्लाबाट अको जजल्ला, एउटा 
प्रदेशबाट अको प्रदेश जान ुअष्ट्रहले सबैको आवश्यकता छ । त्यसो पधन हाम्रो ष्ट्रवकट जजल्ला, भीरपाखा 
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पष्ट्रहलेदेजख अब कुल्लो बनाउनै ल्याउनै पयो त्यहीलाई दशले केही पधन काम आफूको ददएजसो पधन नह,ु 
हुाँदैन । हामीले धलएजसो पधन हुाँदैन । अब अइले त्यहीमा अधलकता बढी थपथाप ३० सम्म पयुााए ते अब 
काम हनेु धथयो पोर मैले एउटा धसंचाई मागेर २५ लाख त्यही हालेँ लाख हाल्यो । त्यही मायामा जचता  
बझुें दठकै एउटा मातै्र ददए दठकै भयो, यसचोटी त अधलकै एकदईु बढी त छ, त्यैपधन दईुचारमा ६० पधन 
नपयुाापधछ त क्या धसंचाई गने क्या खानेपानी गन्र्या क्या तटबन्धी गन्र्या, आफूलाई आफूलाई भन्न पधन अब 
मन्त्रीसाँग, सबै मन्त्रीसाँग कधत बोलीराख्न्या, नबोलेपधछमा पोर एक पोरसाल नेबोलेर बस्यो । जो होचो छ, 
त्यहीलाई घोचो गद्दो रहेछन ्। अब भन्नकेो ष्ट्रपठो ष्ट्रवक्दो रहेछ, नभन्नकेो चावल पधन नधबक्दोरहेछन ्। अब 
हाम्रो पधन अधलकता समानपुाती भए पधछमा अब पद हो सत्यै हनु बराबर, हामीले चाष्ट्रहाँ यो प्रदेशमा हामी 
बराबर त हामी पधन हो भजन्दनाँ । तैपधन कसैले चाष्ट्रहाँ १० ददएपधछ कसैले चारपााँच ददएपधछमा हनेु धथयो, 
तैपधन अधल १० ले के हनु्या । एकको चाष्ट्रहाँ त्यै केरे कसै माननीयको एकलाई ६० पयुााउाँछ भने हामी 
तीनचारलाई ६० पयुााएर त के-के हनु्या । के काम पधन हनेु जसो नाइ त के । अब माधथ मगुमु 
कामाारो�मा जानलुाई अब ष्ट्रहनेर जान ३ ददन लाग्छन,् त्यहीमा हामीलाई एउटा बाटो ददए छैन, अब के 
हामी चल्ला जसो उरेर जाऔ ंष्ट्रक अब गडु्न्या गािी त छैन, अब उरेर चल्ला जसो उरेर जानपुयो । अब 
एक हामीलाई चाष्ट्रहाँ बाटो ददएछैन, पलु ददएछैन, हामीचाष्ट्रहाँ वारीपारी हाम फालेर जाऔ ं ष्ट्रक यसरी ष्ट्रपछेररए 
क्षेत्रमा, झन ् ष्ट्रपछेररए क्षेत्रलाई हेने भन्छन ्अधन जनजाधतलाई हेने हो भन्छ, यो माननीय यधत जना ४० 
जनामध्येमा म जनजाधत एउटै छ । झन जनजाधतलाई त धकेल्दै धकेल्दै पछाधि राख्छ त, अगाधि कइलेइ 
िोराएर धलने हो ष्ट्रक कइलेइ सारेर धलने हो ष्ट्रक, कइलेइ पधन यो मन्त्रीहरूलाई पछाधि पारेर फाल्दै दईु 
मन्त्रीले पछाधि फाल्दै, फाल्दैफाल्दै त झन ्कहााँसम्म पयुााउने हो ष्ट्रक थाहै छैन, अब त्यहीमा मेरो मन 
सन्तोस छैन अधल थपथाप गरेर आफूलाई चाष्ट्रहाँ ददए जसो, यो फलेन ठाउाँमा फलान मन्त्रीले काम ददएर 
केही काम पूरा भएछ, यधत मान्छे ष्ट्रहंड्ने, त्यै क्येरे खाने खानेपानी पगेुछ, भनेर भे राम्रो हो । अब त्यै मा 
केही पधन भएछैन, त्यै खधनराखेछ भनेर त्यै आफूलाई पधन धगज्याउदा, अब तपाईंको चाष्ट्रहाँ सखेुत बराबर 
हामी पधन देऊ भन्दैन, सखेुतलाई बष्ट्रढ ददएर हामी पधन धन्यवाद ददन्छौं, हामी सब ५ सालसम्म हामी यो 
खाल्िोखलु्िी हामी पधन देखेछ, वररपरर हामी पधन घधुमराखेछ, अब यो सखेुतमा बढी छ भनेर मैले झन ्खसुी 
नै लागेछ, म धनराश छैन । त्यै पधन हाम्रो मगुमु कामाारो� सबभन्दा पछाधि पारेको मगुमु कामाारो� हो । 
अब त्यैलाई फेरर चाष्ट्रहाँ हनु त यो साष्ट्रवक कर्ाालीको मन्त्रीले हेरेन, सकुमको, दगुुामको माननीय त्यही 
मन्त्रीले त हेरेन भने सगुमुको मन्त्रीले कहााँ हेरला । हनु पधन दठकै हो । त्यही पधन अधल बढी भएको 
पैंसा, बढी नै आधथाक बढी नै आउन्या मन्त्री भएपधछमा अधल मलाई चाष्ट्रहाँ कामलाई देखाले हनु्याको 
ष्ट्रकधसमले मलाई थपथाप गनुाहोला । हवस ्धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह, समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री अमतृा शाही 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शशप्रप्रससाादद  धधससंंहहःः  माननीय सभामखुज्यू, आधथाक वर्ा ०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम भौधतक 
पूवााधार मन्त्रालयको योजनाको बारेमा हामी अब छलफलमा छौं र म यस ष्ट्रवर्यमा केही कुरा राख् न 
गइरहेको छु । मूलभतू रूपमा भौधतक पूवााधार वास्तवमा देशको, यो कर्ााली प्रदेशको महत्वपूर्ा मन्त्रालय 
हो । यो मन्त्रालयसाँग सिक यातायात, वास्तवमा ष्ट्रवकासको मेरुदण्ि भौधतक पूवााधार, भौधतक पूवााधारको 
पधन सिक याताया । ष्ट्रवकास भनेको सिक र यातायात हो । एक गाउाँबाट अको गाउाँमा जान,ु एउटा 
गाउाँपाधलकाबाट अको गाउाँपाधलका, अको नगरपाधलकाबाट अको नगर, अको जजल्लाबाट अको जजल्ला, एउटा 
प्रदेशबाट अको प्रदेश जान ुअष्ट्रहले सबैको आवश्यकता छ । त्यसो पधन हाम्रो ष्ट्रवकट जजल्ला, भीरपाखा 
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भएको जजल्ला, यातायात मोटरेबल सिक, मोटरेबल पलु, झोल�ेु पलु, रस धब्रज धेरैधेरै प्रकारका यातायातका 
ष्ट्रवकासका कम्पोनेन्टहरूले ष्ट्रवकास गनुापने जजल्ला र धनवााचन क्षेत्रको रूपमा जाजरकोट जजल्ला जचधनन्छ । 
र सबै जजल्ला र सबै धनवााचन क्षते्रहरू त्यस्ता छन,् हाम्रो प्रदेशमा । त्यसो हुाँदा त्यहााँ बजेट ष्ट्रवधनयोजन 
अथवा त्यो योजना तजुामाको मोिाधलटी योजना कायाान्वयनको तौरतररका, हामीले दईु वर्ाको बजेट 
ष्ट्रवधनयोजन गरेर हेररसक्यौं । र अब यो सावाभौम संसदमाफा त ्म के चाइने आग्रह गना चाहन्छु सभामखु 
माफा त ्भने मन्त्रीज्यू हनुहुनु्छ, मन्त्रीज्यूलाई धेरैपटक हामीले सल्लाहसझुाव रचनात्मक ददयौं । सौहादा र 
सभ्य, जश� तररकाले उहााँलाई भौजखक रूपले धलजखत रूपले सझुाव धेरै ददयौं र सरकारलाई हामीले धेरै 
ददयौं । गत सालकै योजनाहरू सिकहरूमा कुनै पधन कायाान्वयन भएका छैनन ्। ती बहवुर्ीय भधनए, ती 
चाष्ट्रहाँ धनवााचन क्षेत्रीय सिक भधनए, धतनी प्रदेशका गौरवका सिक भधनए, ष्ट्रवधभन्न नाम ददइयो तर कायाान्वयन 
केही पधन भएनन ्। धतनी अब टेण्िर भए, अब धतनी कता गयाछन,् थाहा छैन, अन्धाधनु्दा छ । अष्ट्रहले अब 
उहााँले बहवुर्ीय भनेर साढे तीन करोि भन्नुहनु््यो, अब यहााँ यसो हेदााखेरर त्यो बहवुर्ीयमा २ करोि ७० 
लाख छुट्याउनभुाछ, अष्ट्रहले । त्यहााँ त अब साढे तीन करोि भनेपधछ त, असीलाख त त्यहााँबाट घटाउन ु 
भो । अब यो कस्तो देजखन्छ भन्दाखेरी, हामीले भन्दै आयौं के गतसाल संश्लरे्र् गररसष्ट्रकयो, ष्ट्रवभेद, 
असन्तलुन यो नै मतलव हाम्रो कर्ााली प्रदेशको सरकारको रोग हो, अब त्यसबाट हाम्रो दृष्ट्र�कोर् धभजन 
झजल्कन्छ । अथवा हाम्रो आउटलकु झजल्कन्छ । सरकारका नेततृ्व गने अथवा यो प्रदेशका माननीय 
जनप्रधतधनधधहरूको धभजन आउटलकु के रैछ त ? बाष्ट्रहर जेजे भने पधन, बाष्ट्रहर जेजे कुरा गरे पधन तर हाम्रो 
अन्तरआत्मा त्यहााँ झजल्कन्छ के । वस्त ुष्ट्रवधनयोजन अथवा वस्त ुबााँिफााँि गने बेला हाम्रो मतलव के हो 
त धभत्र अन्तरआत्मा बाष्ट्रहर व्यक्त हनु्छ । यसो हेदााखेरर आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमा बढी स्वतः देजखन्छ । 
अष्ट्रहले पधन हामी देख्यौं बहवुर्ीयमा माननीय मन्त्रीज्यूको चाइने उसमा १३ करोि छ हैन, अब हाम्रोमा दईु 
पचास, दईु सहता र छ । १ नं. क्षेत्रमा दईु सहता र छ, २ नं.मा दईु पचास । हामी २ सय ७० नम्बरका 
मान्छे हौं, अथवा जनप्रधतधनधध, अथवा त्यो धनवााजचत क्षेत्रलाई त्यसरी ट्याग लगाइएको छ के । २ सय 
७० । कधतपय ठाउाँमा हाम्रो माननीय सजुशलजीकोमा १ सय ५० को अथवा १ सय ५० को ट्याग 
लगाइयो । त्यस्तो हुाँदाखेरर मन्त्रीज्यूले कमसेकम स्वभाष्ट्रवक अस्वभाष्ट्रवक बााँिफााँिको तररका धमलाए 
हनु््यो भन्ने हो के । दठकै छ गयो केही भएन, तर मान्छेले सररा हेदााखेरर है र सझुाव र यो बजेटलाई 
चाइने मतलव ठीक छ, बेठीक छ, भन्ने तका  ददंदाखेरर त असन्तधुलत छ भन्ने कुरा अब बाष्ट्रहरबाट 
मान्छेहरूले कमेन्ट गछा, हामीले गना आवश्यक छैन । हामीले संश्लषे्ट्रर्त रूपमा भधनसष्ट्रकयो । त्यसकारर् 
हाम्रो दृष्ट्र�कोर् हाम्रो दूर धभजन के हो त ? यल्ले राम्रो ठाउाँ पयुााउाँदैन है । एउटा गाउाँबाट अको गाउाँ, 
एउटा स्थानीय तहबाट अको स्थानीय तह, एउटा जजल्लाबाट अको जजल्ला जोष्ट्रिन ुअष्ट्रहलेको आवश्यकता  
हो । जस्तो जाजरकोट जमु्ला जोधिनै पछा, जाजरकोट आधथाक सामाजजक रुपान्तरर्को लाधग आधथाक 
सामाजजक पररवतान र समषृ्ट्रिको लाधग जमु्ला जोधिनै पछा, यो कुरा माननीय नरेश भण्िारी माननीय पद् मा, 
केरे पदमबहादरु हाम्रो रोकाय जी । उहााँहरूसाँग हामीले सहकाया र उहााँसाँग हामी जोधिनै पछा जधतसक्दो 
धछटो । यो हामीले आवश्यकता बोध गरोस ्यो कर्ााली प्रदेश सरकारले भनेकै छौं । तर पधन महशसु 
गररददन ुभएको छैन, यलाई चाइाँने कमसेकम सहानभुधूत राजखददनभुएको छैन । के गने यो भन्दा अको, 
हामीले अब गाली गने, पााँिे गाली गने त अब यो भएन के, एउटा स्तरमा एउटा उसमा चाष्ट्रहने कुरा 
राजखसष्ट्रकयो । अब ट्यागै लगाउने हो भने १ नं.मा ट्याग ष्ट्रवभेदकारी मन्त्री भनेकै हाम्रो भौधतक मन्त्री हो, 
ट्याग, १ नं. ट्याग उहााँलाई लगाउनपुयो, २ नं. अकोलाई लगाउनपुयो, ३ नं. अकोलाई नम्बर लगाउाँदै 
अधन उ भए । कर्ााली प्रदेश सरकारको धभजजन के हो भन्ने कुरा त भइगो सन्तलुन कायम गना सकेन । 
सक्नपुछा धन त । सबै जनता बराबर हनु ्है, त्यहााँ जाधत, वगा, क्षेत्र, धलंग, भगूोल, जनता सबै ष्ट्रहसाबले त्यहााँ 
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चाइाँ ष्ट्रवष्ट्रवध प्रकारका ष्ट्रवभेदमा पूरै मतलव प्रताधित भएको छ, ग्रधसत छ त्यो क्षेत्र । त्यलाई सन्तलुन गने 
हामीसाँग भएको वस्तलुाई समान ढंगले ष्ट्रवतरर् गनुा हाम्रो चाइने जजम्मेवारी हो । त्यो केन्र भाग 
सम्माननीय मन्त्रीज्यूहरू, यो सरकारका मन्त्रीज्यूहरू हनुहुनु्छ । तपाईंहरूले बााँड्दाखेरर तपाईंहरू बााँड्ने 
िाि ुके हो ? पन्यू के हो ? बााँड्ने साधन के हो ? हैन बााँड्ने तपाईंहरूको सतु्र के हो ? यो कुरा बिो दठट 
लाग्छ । बिो चाइने मतलव जचन्ता लाग्छ, भने पधन तपाईंहरूको शैली के हो त ? तपाईहरूको यो तररका 
प्रधत कोही सहमत छैन, यो सावाभौम संसद त सहमत छैन, छैन । बाष्ट्रहर आम जनसमदुाय पधन समथान  
छैन । यल्ले तपाईंहरूको हाम्रो शीर झकु्छ । हामीले बाष्ट्रहर जवाफ ददने ठाउाँ छैन । के गयाा हो त, खै 
अब यस्तै भयो छलफल त गयौं क्यारे अब यस्तै भयो भनेर भन्नुपने जस्थधत छ । बहवुर्ीय, आआफ्नो 
ठाउाँको आआफ्नो ठाउाँमा महत्व छ, आआफ्नो ठाउाँमा आआफ्नो ष्ट्रवशेर्ता छ त्यो, त्यहााँ जनताको अपेक्षा 
छ, जनताको मनोष्ट्रवज्ञान छ, जनताको चाहना छ, जनताको चाइने आशाअपेक्षा छ । त्यसकारर् तपाईंहरूले 
जे गनुा भो, यो गलत गररराख् नभुाछ, यो बााँकी अरु ष्ट्रवधभन्न शीर्ाकहरूमा हाम्रो जजल्ला मेरो धनवााचन क्षेत्रमा 
सन्तधुलत गने टाइपका दइुटा धतनटा, दइुटाधतनटा १० लाख, मोटरेबल पलुमा झोल�ेु पलुमा १० लाख 
राख् नभुाछ । जो नलगाि नगरपाधलकाको ११ बाट आठधबसकोट नगरपाधलकाको ४ नं. बथानकोट जोड्ने 
झोल�ेु पलु हो, त्यहााँ १० लाख राख् नभुाछ । १० लाखले कष्ट्रहले बन्छ ? मतलव एउटा जनरल्ली पधन 
क्या ? पगु्दैन भनेपधछ नराजखददए हनु््यो धन त । त्यो राइट यहााँहरूलाई धथयो । त पैंसा बााँड्, बााँिफााँिको 
तररका या योजना धनमाार्को तररका हामीले अधलकधत तपाईहरूले वैज्ञाधनक, पारदशी ए मतवल एउटा 
समावेशी सन्तधुलत टाइपको बनाइददनसु ्भनेर हाम्रो ष्ट्रवशेर् आग्रह हो । बनाउनभुएन दठकै छ, करा राख् ने 
हो, मान्ने गने तपाईंहरूको कुरा हो । हामीले राख्दै जाने हो, जायज कुरा, ठीक कुरा है । तपाईहरूले 
चाइने हामीलाई ददनभुयो उदाहरर् कााँिाको यो आाँखा, कााँिा रैछ यो आाँखा जनताको आाँखा हो । मेरो 
आाँखा होइन, १६ हजार जनताको आाँखा हो, १६ हजार जनताले चनेुर आको मान्छे हुाँ म । १६ हजारको 
आाँखा हो आाँखाले यही देख्छ, मेरो आाँखाले । तपाईहरूले ष्ट्रवभेद गरेको देख्छ, तपाईंहरूले असन्तलुन गरेको 
देख्छ । तपाईंहरूले मतलव पूवााग्रही भएको देख्छ, तपाईंहरू संष्ट्रकर्ा भएको देख्छ । तपाईंहरू 
क्षेत्रीयतावादी तपाईंहरू स्थानीयता वादी भएको देख्छ । त्यसो नबन्नसु ् तपाईहरू प्रदेश सरकारको 
तपाईंहरू मतलव मन्त्री बन्नसु ्भन्या हो । यो आाँखाले त्यो भनेको हो । त्यसो भएपधछ अधन फूलको 
मन्त्रीको आाँखा हनु्छ, त्यो हुाँदैन, त्यो ष्ट्रकताब बोल्छ, यी सबै ष्ट्रकताब बोल्छन,् त्यहााँ धभत्रका चाष्ट्रहाँ 
तपाईंहरूको ष्ट्रवधनयोजन गरेका योजनाका शीर्ाक बोल्छन ्। तपाईंहरूले भन्न जवाफको सवाल ददन सष्ट्रकयो, 
धिक्सनरी खोजेर शब्द ल्याउन सष्ट्रकयो । तर त्यो कोइ तकु र दम छैन, त्यो कृष्ट्रर् मन्त्रीको जवाफ, त्यो 
वन पयाटन मन्त्रीजीको जवाफ, त्यो सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रीको जवाफ, त्यो भौधतक मन्त्रीको जवाफ ष्ट्रयनी 
ष्ट्रकताबले जवाफ ददन्छ । तपाईंहरूले हाम्रो जवाफ त ददनहुोला सभ्य भार्ामा, रवाफ, दवाव, धाकधम्की 
लगाएर ददनहुोला । दठकै छ, हैन । तपाईंहरू सरकार हो, तपाईंहरू सरकारको पावरवाला सता ाको चाइने 
मतलव, मतलव प्रमखु जजम्मेवार व्यजक्त हो । हामी चाइाँ तपाईंको, तपाईकै यही जाइने कर्ााली वक्तव्यमा 
आएको ष्ट्रकताब अनसुार सखुारी कर्ााली, समिृ कर्ााली भन्नुभा्यो । माननीय धभखारी कर्ााली, धभखारी र 
दःुखारी कर्ााली भन्छु मैले । माननीय हामी धभखारी र कर्ााली जाइने बासी जनता दःुखारी । यही 
तररकाको बजेट ष्ट्रवधनयोजनको स्टायल, ष्ट्रवधध, तौरतररका हो भने यो नारालाई अपोजजट उल्टाएर हेयो भने 
यसलाई एन्टोन्यायम्सको ष्ट्रहसाबले उल्ट्याएर हेयो भने धभखारी माननीय र दःुखारी जनता । मेरो एनलाइधस 
यो हो, हेनुास ्त कााँिाको आाँखाले यसरी एनलाइधसस गदााु ेरहेछ । यो जनताको आाँखा हो यो, यो मेरो 
आाँखा होइन, यो गरे्श धसंको आाँखा हैन, यो जनताको आाँखा हो । यो सझुाव हो, अष्ट्रहले तेस्रो बजेटको 
सझुाव हो, चौंथो बजेटमा जााँदा पधन यही भयो भने फेरर जवाफ ददइने छैन । तपाईंहरूको बजेट एकदम 
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चाइाँ ष्ट्रवष्ट्रवध प्रकारका ष्ट्रवभेदमा पूरै मतलव प्रताधित भएको छ, ग्रधसत छ त्यो क्षेत्र । त्यलाई सन्तलुन गने 
हामीसाँग भएको वस्तलुाई समान ढंगले ष्ट्रवतरर् गनुा हाम्रो चाइने जजम्मेवारी हो । त्यो केन्र भाग 
सम्माननीय मन्त्रीज्यूहरू, यो सरकारका मन्त्रीज्यूहरू हनुहुनु्छ । तपाईंहरूले बााँड्दाखेरर तपाईंहरू बााँड्ने 
िाि ुके हो ? पन्यू के हो ? बााँड्ने साधन के हो ? हैन बााँड्ने तपाईंहरूको सतु्र के हो ? यो कुरा बिो दठट 
लाग्छ । बिो चाइने मतलव जचन्ता लाग्छ, भने पधन तपाईंहरूको शैली के हो त ? तपाईहरूको यो तररका 
प्रधत कोही सहमत छैन, यो सावाभौम संसद त सहमत छैन, छैन । बाष्ट्रहर आम जनसमदुाय पधन समथान  
छैन । यल्ले तपाईंहरूको हाम्रो शीर झकु्छ । हामीले बाष्ट्रहर जवाफ ददने ठाउाँ छैन । के गयाा हो त, खै 
अब यस्तै भयो छलफल त गयौं क्यारे अब यस्तै भयो भनेर भन्नुपने जस्थधत छ । बहवुर्ीय, आआफ्नो 
ठाउाँको आआफ्नो ठाउाँमा महत्व छ, आआफ्नो ठाउाँमा आआफ्नो ष्ट्रवशेर्ता छ त्यो, त्यहााँ जनताको अपेक्षा 
छ, जनताको मनोष्ट्रवज्ञान छ, जनताको चाहना छ, जनताको चाइने आशाअपेक्षा छ । त्यसकारर् तपाईंहरूले 
जे गनुा भो, यो गलत गररराख् नभुाछ, यो बााँकी अरु ष्ट्रवधभन्न शीर्ाकहरूमा हाम्रो जजल्ला मेरो धनवााचन क्षेत्रमा 
सन्तधुलत गने टाइपका दइुटा धतनटा, दइुटाधतनटा १० लाख, मोटरेबल पलुमा झोल�ेु पलुमा १० लाख 
राख् नभुाछ । जो नलगाि नगरपाधलकाको ११ बाट आठधबसकोट नगरपाधलकाको ४ नं. बथानकोट जोड्ने 
झोल�ेु पलु हो, त्यहााँ १० लाख राख् नभुाछ । १० लाखले कष्ट्रहले बन्छ ? मतलव एउटा जनरल्ली पधन 
क्या ? पगु्दैन भनेपधछ नराजखददए हनु््यो धन त । त्यो राइट यहााँहरूलाई धथयो । त पैंसा बााँड्, बााँिफााँिको 
तररका या योजना धनमाार्को तररका हामीले अधलकधत तपाईहरूले वैज्ञाधनक, पारदशी ए मतवल एउटा 
समावेशी सन्तधुलत टाइपको बनाइददनसु ्भनेर हाम्रो ष्ट्रवशेर् आग्रह हो । बनाउनभुएन दठकै छ, करा राख् ने 
हो, मान्ने गने तपाईंहरूको कुरा हो । हामीले राख्दै जाने हो, जायज कुरा, ठीक कुरा है । तपाईहरूले 
चाइने हामीलाई ददनभुयो उदाहरर् कााँिाको यो आाँखा, कााँिा रैछ यो आाँखा जनताको आाँखा हो । मेरो 
आाँखा होइन, १६ हजार जनताको आाँखा हो, १६ हजार जनताले चनेुर आको मान्छे हुाँ म । १६ हजारको 
आाँखा हो आाँखाले यही देख्छ, मेरो आाँखाले । तपाईहरूले ष्ट्रवभेद गरेको देख्छ, तपाईंहरूले असन्तलुन गरेको 
देख्छ । तपाईंहरूले मतलव पूवााग्रही भएको देख्छ, तपाईंहरू संष्ट्रकर्ा भएको देख्छ । तपाईंहरू 
क्षेत्रीयतावादी तपाईंहरू स्थानीयता वादी भएको देख्छ । त्यसो नबन्नसु ् तपाईहरू प्रदेश सरकारको 
तपाईंहरू मतलव मन्त्री बन्नसु ्भन्या हो । यो आाँखाले त्यो भनेको हो । त्यसो भएपधछ अधन फूलको 
मन्त्रीको आाँखा हनु्छ, त्यो हुाँदैन, त्यो ष्ट्रकताब बोल्छ, यी सबै ष्ट्रकताब बोल्छन,् त्यहााँ धभत्रका चाष्ट्रहाँ 
तपाईंहरूको ष्ट्रवधनयोजन गरेका योजनाका शीर्ाक बोल्छन ्। तपाईंहरूले भन्न जवाफको सवाल ददन सष्ट्रकयो, 
धिक्सनरी खोजेर शब्द ल्याउन सष्ट्रकयो । तर त्यो कोइ तकु र दम छैन, त्यो कृष्ट्रर् मन्त्रीको जवाफ, त्यो 
वन पयाटन मन्त्रीजीको जवाफ, त्यो सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रीको जवाफ, त्यो भौधतक मन्त्रीको जवाफ ष्ट्रयनी 
ष्ट्रकताबले जवाफ ददन्छ । तपाईंहरूले हाम्रो जवाफ त ददनहुोला सभ्य भार्ामा, रवाफ, दवाव, धाकधम्की 
लगाएर ददनहुोला । दठकै छ, हैन । तपाईंहरू सरकार हो, तपाईंहरू सरकारको पावरवाला सता ाको चाइने 
मतलव, मतलव प्रमखु जजम्मेवार व्यजक्त हो । हामी चाइाँ तपाईंको, तपाईकै यही जाइने कर्ााली वक्तव्यमा 
आएको ष्ट्रकताब अनसुार सखुारी कर्ााली, समिृ कर्ााली भन्नुभा्यो । माननीय धभखारी कर्ााली, धभखारी र 
दःुखारी कर्ााली भन्छु मैले । माननीय हामी धभखारी र कर्ााली जाइने बासी जनता दःुखारी । यही 
तररकाको बजेट ष्ट्रवधनयोजनको स्टायल, ष्ट्रवधध, तौरतररका हो भने यो नारालाई अपोजजट उल्टाएर हेयो भने 
यसलाई एन्टोन्यायम्सको ष्ट्रहसाबले उल्ट्याएर हेयो भने धभखारी माननीय र दःुखारी जनता । मेरो एनलाइधस 
यो हो, हेनुास ्त कााँिाको आाँखाले यसरी एनलाइधसस गदााु ेरहेछ । यो जनताको आाँखा हो यो, यो मेरो 
आाँखा होइन, यो गरे्श धसंको आाँखा हैन, यो जनताको आाँखा हो । यो सझुाव हो, अष्ट्रहले तेस्रो बजेटको 
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राम्रो, सपुरफाइन भनेर भनौंला । त्यही भजन्दएपधछ राम्रो ? त्यहााँ जस्ताको तस्तै, जे देख्यो त्यही भन्नु । 
कालालाई सेतो भन्ने हैन, कालालाई कालै भधनन्छ, सेतालाई सेतै भधनन्छ । रातालाई रातै भधनन्छ । 
गरे्शलाई चाइ कालो भनेर सहुाउाँछ कष्ट्रहल्यै ? गरे्श रातै हो, हैन । अको कोही चाइने कालो कलरको 
हनुहुनु्छ भने कालै हो ।  ज्यान कालालै कालै, सेतालाई सेतै भन्न ेहो, हैन । त्यो भन्न ेकुरा राख्दै फेरर 
पधन यो तपाईंले आफ्नो पसु्तक सच्याएर, संशोधन गरेर, ठूलो छाती गरेर यलाई सधुारेर, १३ करोिलाई 
घटाएर जाइने ६, मतलव ६ करोि, साढे ६ करोिमा ल्याएर तपाईंले भोधल चाष्ट्रहाँ मतलव फेरर यो सदनमा 
पेश गने हनेुछ भन्ने सझुाव ददंदै म ष्ट्रवदा हनु्छु धन्यवाद ।   

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री अमतृा शाही, समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री करष्ट्रवर शाही 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअममृतृताा  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, आज ०७६/७७ को भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको 
बजेटमा छलफलमा भाग धलंदै गदाा, भाग धलंदै छु । र यसमा हामीले यो ष्ट्रकताब धबहान मातै्र आफ्नो हाम्रो 
हातमा पयो । हामीले, मैले त हेररन धेरैजसो, अधलअधल हेरें सखेुत, सखेुत अधल बोल्ने माननीयज्यूहरूले पधन 
सखेुतमा धेरै छ भन्नुभो । हेरें मैले पधन सखेुत सखेुतमातै्र देखें । धेरै छन ्हाम्रो सखेुतमा योजनाहरू, 
ष्ट्रकनष्ट्रक अब त्यो मलाई मेरो अथवा मैले ददएको लेटरप्यािमा पयो ष्ट्रक परेन त्यो मलाई त्यसको बारेमा म 
भजन्दन, यो भन्दा गत वर्ा पधन मैले भधनन, ष्ट्रकनष्ट्रक हाम्रो क्षेत्रको अथवा हाम्र ै ठाउाँको अथवा मेरो र 
मन्त्रीको एउटै ठाउाँमा बास भको हनुाले, एउटै नगरमा बास । त्यही भएर मेरोमा पयो ष्ट्रक परेन भनेर 
भजन्दन, सखेुतको सखेुतमा पिेको छ, नाम चाष्ट्रहाँ धेरै छ, तर काम चाष्ट्रहाँ कधत हनेु हो । नाम चाष्ट्रहाँ बजेटका 
अथवा ष्ट्रयनी योजनाहरू धेरै बढेको छन ्। यो क्षेत्रमा माननीयज्यूहरू अधल धेरै भएर पधन होला सायद धरै 
बढेको । म भन्छु सखेुतको यता राजधानी, यो यधत सखेुतको नाम धेरै आछ, योजनाहरू पधन धेरै छन ्भने 
यो सखेुतको राजधानी कस्तो हनुपुड्यो भनेपधछ हामीले एकदमै हामी ष्ट्रहंड्दाखेरर बाटामा खाल्िाखलु्िी भएर 
हामी पैदल ष्ट्रहंड्दै पधन लोटेर खाल्िाखलु्िीमा हैरान छौं । तर त्यो खाल्िाखलु्िी जचल्ला हनुपुड्यो । यो 
भौधतक मन्त्रीले त्यस्तो बनाइददनपुयो । हाम्रो राजधानी जस्तो बनाइददनपुने भो । हाइन भने यधत धेरै 
योजना ष्ट्रकन हाल्नभुएको हो, सखेुतमा ? सबै जजल्लामा हाल्नपुयो बराबरी । यधत धेरै हाल्नभुको छ भने 
तपाईंले यो सभामखु म महोदयमाफा त ्म भन्न चाहन्छु, होइन भने अब यो राजधानीलाई जष्ट्रहले पधन बाष्ट्रहर 
केरे पयाटन क्षेत्र, पयाटन जाने बाटो अथवा द्वार हो यसलाई चाष्ट्रहाँ राम्रो गराउन पयो । योजनाहरू मैले हेरें 
यहााँ र उसको अरु अरु मन्त्रालयको ष्ट्रकताबमा अधल िल्लो सल्लो केरे बजेटहरू हनु््यो यसमा केरे त्यस्तो 
िल्लो देजखन मैले । कधनका छरेजस्तो के जताकतै छरेको छ, यसले कजता को हाम्रो कर्ाालीलाई सखुी र, 
सखुी र सखुारी गराउने हो ? यो चाष्ट्रहाँ मन्त्रीलाई थाहा होला । अब हामी कधत कराउने ददनको ददन आछ, 
यस्तो भएन, उस्तो भएन भनी कराउाँदै जााँदै । यो मन्त्रीजीले हेने कुरा र अथवा काम गने कुरा हो । गत 
वर्ाकोमा पधन यस्तै धथयो, बजेटहरू धेरै गको छ, भौधतक मन्त्रालयको । भौधतक मन्त्रालयमाफा त ्भन्यााँ थे 
तर त्यो काम कधत भो ? के भो ? हामीले देख् न पधन पाएनौं । त्यो काम हेना जान पधन पाएनौं हामीले । 
अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ यस्तो, गत वर्ा जस्तो नहोस ्। काम जधत योजना परेका छन ्त्यो काम चाष्ट्रहाँ पूरा होस ्। 
सबभन्दा त राजधानी एकदमै वीरेन्रनगर हामीले ष्ट्रहंड्दाखेरर अबदेजख यस्तो खाल्िाखलु्िी देख् न नपरोस ्। 
सबै मन्त्रालयहरूबाट बजेट छुष्ट्रटएको छ, खानेपानीको अभाव नहोस,् यो बता ीको अभाव नहोस ्। जष्ट्रहले पधन 
हामीले खानेबेला बता ी गइहाल्ने, खाना पकाउने बेला बता ी जाने यो समस्याबाट पधन मकु्त । सबै 
मन्त्रालयले यो राजधानीलाई एकदमै राजधानी जस्तो बनाओस ् र हामीले कुनै राजधानीमा बस्याजस्तो 
अनभुव पधन गना पाऊाँ  र बाष्ट्रहरबाट आउने मान्छेहरूले पधन अहो राजधानी भन्या यस्तो हुाँदोरैछ, भन्न े
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उहााँहरूले अनभुोग गना पाऊन ्। मैले भौधतक मन्त्री अथवा यो मन्त्रालयबाट यधत उधत बजेट मलाई परेन, 
मैले गना पाइन म भजन्दनाँ । ष्ट्रकनष्ट्रक उहााँको र मेरो धनवााचन क्षेत्र एउटै हो, जनताहरूले सखु पाउने अथवा 
उहााँहरूले कामको अनभुोग गने, सधुबधा पाउने र उ केरे मैले गनुापने र उहााँले गने काम, जनताहरूले सखु 
पाए भैगो मलाई त्यजता  छ । मैले मेरो लेटरप्यािमा आएन, बजेट भनेर म गनुासो गना चाहन्नाँ । म धेरै 
कुरा गना चााँहददन । ष्ट्रकताब चाष्ट्रहाँ एकदम ठूलो मधसना नदेजखने खालका अक्षर छन,् र धमष्ट्रहनेत गरेर 
ल्याजस्तो छ । एकदमै दईुतीन ददन, हामी त ष्ट्रढलै आउाँछ राम्र ैआउाँछ भन््यौं, अब कसैको मनमा शाजन्त 
भएन, नभए पधन यसलाई धन्यवाद ददन्छु । हवस ्त जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री करष्ट्रवर शाही, समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री ष्ट्रवरबहादरु शाही 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककररष्ट्रष्ट्रववरर  शशााहहीीःः  माननीय सभामखु महोदय, आज हामी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको 
मन्त्रालयगत छलफलमा सहभागी छौं । पूवावक्ता माननीयज्यूहरूले उठाएका ष्ट्रवर्यहरूलाई समथान गदै म 
केही ष्ट्रवर्यहरू राख् न चाहन्छु । सवाप्रथम त्यो ष्ट्रकताब रेिबकु अजघ धमाजीले भन्याजस्तो विा रर्नैधतक 
तररकाले प्राप्त भयो । त्यसको वेटका कारर्ले र जाजरकोट जजल्लामा का सन्दभामा र जाजरकोट 
जजल्लाको मेरो धनवााचन क्षेत्रमा राजखएका योजना र बजेटको अंकका कारर्ले मैले यहााँसम्म बोकेर ल्याउने 
ल्याकत मैले राजखन । ल्याउन सष्ट्रकन, र मैले दईु लाइन ष्ट्रटप्पर्ी गना चाहन्छु । यो मयााददत संसद हो, 
यहााँ अको मान्छे लगाएर ल्याउनपुने अवस्थाको ष्ट्रकताब छ, बोक्ने भररया यहााँसम्म ल्याउन नपाइने, संसदीय 
मयाादाका कारर्ले म आफू बोक्न नसक्ने, त्यसकारर्ले त्यो मेरो टेबलुमा छ । हरेक ददन घटनाहरू नयााँ 
घष्ट्रटरहेका छन,् २२ गतेदेजख सरुु भएको मन्त्रालयगत छलफलमा, २२ गतेबाट जे शरुु भयो, हरेक ददन 
संकधलत हुाँदै, ष्ट्रवकधसत हुाँदै, सष्ट्रप्रदै, झन राम्रो बन्दै र झनझन ष्ट्रवकासमा सन्तलुन हुाँदै धनवााचन क्षेत्रतफा  
उन्मखु हुाँदै गइरहेको छ, आजको यो बजेट सन्तधुलत रातो ष्ट्रकताबका लाधग माननीय पूवााधार मन्त्रीलाई 
मैले धन्यवाद ददन चाहन्छु ष्ट्रकनभने यधत सन्तलुन यधत अफ्यारो संसदलाई पधन ३ ददन गमु्ब्राहमा पारेर 
बिा अप्यारो पारेर ल्याउनभुयो । मलाई लाग््यो यधत ष्ट्रढलो गमु्ब्राहमा पानुाको अथा पोहोर साल मैले 
आफैले गरेको ष्ट्रवभेदलाई आफैबाट मैले चाष्ट्रहने धमलाएर ल्याउछु भनेर सोच्नभुएको धथयो होला भन्न े
ष्ट्रहसाबले माननीय सांसदहरूले सोच्नभुएको धथयो होला, मैले पधन त्यही सोजचरहेको धथएाँ । तर त्यो ष्ट्रकताब 
बाष्ट्रहर रातो धभत्र कालो, मान्छे पधन कालो, मन पधन कालो । त्यसकारर्ले यो पसु्तकका सन्दभामा यधत 
भन्न चाहन्छु । हामीले कस्तो खालको ष्ट्रवकासको पोहोरसाल अनभुव भएन । पोहोर साल अनभुव भएन 
भधनयौं, हामीले स्वीकाररऊाँ  पष्ट्रहलो वर्ा हो । १७ मष्ट्रहना जााँदा कस्तो अनभुव संगालेछौं, त्यले यहााँ 
बताइरहेको छ, ष्ट्रकताबले बोधलरहेको छ, म बोधलरहेको छैन, ष्ट्रकताबले धभत्र बोधलरहेको छ, त्यसका भार्ाले 
त्यसका शैलीले सबै ष्ट्रवर्यहरू भधनरहेको छ । त्यसकारर्ले मैले धेरै ष्ट्रवर्य वास्तवमा यो पूवााधार ष्ट्रवकास 
मन्त्रालयको हाम्रो भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको सन्दभामा मैले धेरै भन्न चाहन्न मन्त्रालयगत 
सन्तलुन र क्षेत्रगत सन्तलुन कधत भो ? म यधत मात्र ष्ट्रहसाब गना चाहन्छु । मेरो धमनीमाइण्िले धेरै ष्ट्रहसाब 
गना सक्दैन, त्यहााँ धेरै ष्ट्रहसाब छ, त्यो धेरै ष्ट्रहसाब भको हनुाले मैले मेरो एकदम ददमाग सानो छ, मैले त्यो 
ष्ट्रहसाब गना सजक्तन । मैले केही थोरै ष्ट्रहसाब मात्र ल्याएको छु । त्यो धेरै माननीय सांसद र मेरो । मैले 
ष्ट्रहसाब गरेको छु, धनवााचन क्षेत्रको ष्ट्रहसाबले त्यही ठम्मरबहादरु धब� त्यही खड्गबहादरु खत्री, माननीय 
मखु्यमन्त्री महेन्रबहादरु शाही, माननीय कुमाराज शाही । यजता को ष्ट्रहसाब धनकाल्यो भने कसरी कसरी 
ष्ट्रवन्यास भएछ, यसपाधल पधन उहााँहरूले गना खोजेको र चोरबाटोबाट कधत पैसा राजखएछ, के धसिान्तका 
आधारबाट पैंसा थष्ट्रपएछ ? ष्ट्रहसाब आफै लगाउनहुोला माननीय सदस्यज्यूहरू । मैले पोहोरसाल एउटा यो 
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उहााँहरूले अनभुोग गना पाऊन ्। मैले भौधतक मन्त्री अथवा यो मन्त्रालयबाट यधत उधत बजेट मलाई परेन, 
मैले गना पाइन म भजन्दनाँ । ष्ट्रकनष्ट्रक उहााँको र मेरो धनवााचन क्षेत्र एउटै हो, जनताहरूले सखु पाउने अथवा 
उहााँहरूले कामको अनभुोग गने, सधुबधा पाउने र उ केरे मैले गनुापने र उहााँले गने काम, जनताहरूले सखु 
पाए भैगो मलाई त्यजता  छ । मैले मेरो लेटरप्यािमा आएन, बजेट भनेर म गनुासो गना चाहन्नाँ । म धेरै 
कुरा गना चााँहददन । ष्ट्रकताब चाष्ट्रहाँ एकदम ठूलो मधसना नदेजखने खालका अक्षर छन,् र धमष्ट्रहनेत गरेर 
ल्याजस्तो छ । एकदमै दईुतीन ददन, हामी त ष्ट्रढलै आउाँछ राम्र ैआउाँछ भन््यौं, अब कसैको मनमा शाजन्त 
भएन, नभए पधन यसलाई धन्यवाद ददन्छु । हवस ्त जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  उउपपससभभााममुखुखःः  माननीय श्री करष्ट्रवर शाही, समय ७ धमनेट । त्यसपधछ माननीय श्री ष्ट्रवरबहादरु शाही 
तयारी अवस्थामा रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककररष्ट्रष्ट्रववरर  शशााहहीीःः  माननीय सभामखु महोदय, आज हामी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको 
मन्त्रालयगत छलफलमा सहभागी छौं । पूवावक्ता माननीयज्यूहरूले उठाएका ष्ट्रवर्यहरूलाई समथान गदै म 
केही ष्ट्रवर्यहरू राख् न चाहन्छु । सवाप्रथम त्यो ष्ट्रकताब रेिबकु अजघ धमाजीले भन्याजस्तो विा रर्नैधतक 
तररकाले प्राप्त भयो । त्यसको वेटका कारर्ले र जाजरकोट जजल्लामा का सन्दभामा र जाजरकोट 
जजल्लाको मेरो धनवााचन क्षेत्रमा राजखएका योजना र बजेटको अंकका कारर्ले मैले यहााँसम्म बोकेर ल्याउने 
ल्याकत मैले राजखन । ल्याउन सष्ट्रकन, र मैले दईु लाइन ष्ट्रटप्पर्ी गना चाहन्छु । यो मयााददत संसद हो, 
यहााँ अको मान्छे लगाएर ल्याउनपुने अवस्थाको ष्ट्रकताब छ, बोक्ने भररया यहााँसम्म ल्याउन नपाइने, संसदीय 
मयाादाका कारर्ले म आफू बोक्न नसक्ने, त्यसकारर्ले त्यो मेरो टेबलुमा छ । हरेक ददन घटनाहरू नयााँ 
घष्ट्रटरहेका छन,् २२ गतेदेजख सरुु भएको मन्त्रालयगत छलफलमा, २२ गतेबाट जे शरुु भयो, हरेक ददन 
संकधलत हुाँदै, ष्ट्रवकधसत हुाँदै, सष्ट्रप्रदै, झन राम्रो बन्दै र झनझन ष्ट्रवकासमा सन्तलुन हुाँदै धनवााचन क्षेत्रतफा  
उन्मखु हुाँदै गइरहेको छ, आजको यो बजेट सन्तधुलत रातो ष्ट्रकताबका लाधग माननीय पूवााधार मन्त्रीलाई 
मैले धन्यवाद ददन चाहन्छु ष्ट्रकनभने यधत सन्तलुन यधत अफ्यारो संसदलाई पधन ३ ददन गमु्ब्राहमा पारेर 
बिा अप्यारो पारेर ल्याउनभुयो । मलाई लाग््यो यधत ष्ट्रढलो गमु्ब्राहमा पानुाको अथा पोहोर साल मैले 
आफैले गरेको ष्ट्रवभेदलाई आफैबाट मैले चाष्ट्रहने धमलाएर ल्याउछु भनेर सोच्नभुएको धथयो होला भन्न े
ष्ट्रहसाबले माननीय सांसदहरूले सोच्नभुएको धथयो होला, मैले पधन त्यही सोजचरहेको धथएाँ । तर त्यो ष्ट्रकताब 
बाष्ट्रहर रातो धभत्र कालो, मान्छे पधन कालो, मन पधन कालो । त्यसकारर्ले यो पसु्तकका सन्दभामा यधत 
भन्न चाहन्छु । हामीले कस्तो खालको ष्ट्रवकासको पोहोरसाल अनभुव भएन । पोहोर साल अनभुव भएन 
भधनयौं, हामीले स्वीकाररऊाँ  पष्ट्रहलो वर्ा हो । १७ मष्ट्रहना जााँदा कस्तो अनभुव संगालेछौं, त्यले यहााँ 
बताइरहेको छ, ष्ट्रकताबले बोधलरहेको छ, म बोधलरहेको छैन, ष्ट्रकताबले धभत्र बोधलरहेको छ, त्यसका भार्ाले 
त्यसका शैलीले सबै ष्ट्रवर्यहरू भधनरहेको छ । त्यसकारर्ले मैले धेरै ष्ट्रवर्य वास्तवमा यो पूवााधार ष्ट्रवकास 
मन्त्रालयको हाम्रो भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको सन्दभामा मैले धेरै भन्न चाहन्न मन्त्रालयगत 
सन्तलुन र क्षेत्रगत सन्तलुन कधत भो ? म यधत मात्र ष्ट्रहसाब गना चाहन्छु । मेरो धमनीमाइण्िले धेरै ष्ट्रहसाब 
गना सक्दैन, त्यहााँ धेरै ष्ट्रहसाब छ, त्यो धेरै ष्ट्रहसाब भको हनुाले मैले मेरो एकदम ददमाग सानो छ, मैले त्यो 
ष्ट्रहसाब गना सजक्तन । मैले केही थोरै ष्ट्रहसाब मात्र ल्याएको छु । त्यो धेरै माननीय सांसद र मेरो । मैले 
ष्ट्रहसाब गरेको छु, धनवााचन क्षेत्रको ष्ट्रहसाबले त्यही ठम्मरबहादरु धब� त्यही खड्गबहादरु खत्री, माननीय 
मखु्यमन्त्री महेन्रबहादरु शाही, माननीय कुमाराज शाही । यजता को ष्ट्रहसाब धनकाल्यो भने कसरी कसरी 
ष्ट्रवन्यास भएछ, यसपाधल पधन उहााँहरूले गना खोजेको र चोरबाटोबाट कधत पैसा राजखएछ, के धसिान्तका 
आधारबाट पैंसा थष्ट्रपएछ ? ष्ट्रहसाब आफै लगाउनहुोला माननीय सदस्यज्यूहरू । मैले पोहोरसाल एउटा यो 
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वर्ा वहवुर्ीय गरेको सिकमा मैले १ करोि ४० लाख पैंसा छुट्याएको धथएाँ । अष्ट्रहले २ करोि ७० 
लाख छ, हडे्रि प्रसेन्ट वषृ्ट्रि गरेको हो भने २ करोि ८० लाख हनुपुथ्र्यो । उहााँले छुट्याएको बाटोमा ४ 
करोि धथयो कसरी १३ करोि हनु्छ । ७ करोि धथयो र त्यो बाटोमा । पोहोरसाल हामीले हेना धबस्यौं  
र ? देजखरहेकै धथयौं धन, कस्तो खालको धसिान्त हो, ३०० गनुा बढ्ने उहााँ सय गनुा बढ्ने, हामीले 
ष्ट्रवकासको धारर्ा, हामीले बनाउने बाटा बाटोको सन्दभा धमाजीले अब कता पगु्ने हो कहााँ पगु्ने हो भधनसक्न ु
भो । उहााँको क्षते्रमा धसंचाइतफा  क्रमागत धसंचाईमा ८ करोि छ, नयााँ धसंचाई २ करोि ६० लाख । यसो 
गदाा १० करोि ६० लाख उहााँको धनवााचन क्षेत्रमा हनु्छ, ष्ट्रहसाब गररराख् नसु ्माननीय मन्त्रीज्यूको नदी 
धनयन्त्रर् उहााँले नयााँ १ करोि ८८ लाख राख् नभुाको छ, खानेपानीतफा  नयााँ ४ करोि ९० लाख छ । 
क्रमागत ७ करोि १२ लाख धथयो, यो १२ करोि २ लाख हनु्छ । सिकतफा  ५१ करोि, ५ करोि 
जनता सिक गरी ५६ करोि धथयो, ५६ र ५ छाँदै धथयो यो ष्ट्रहसाब राख्दाखेरर त्यो १३ करोि बनाको 
ष्ट्रहसाब १३ करोि ५ हजार बनाको ५ लाख बनाको ष्ट्रहसाबले हेदााखेरर कररब कररब उहााँको धनवााचन 
क्षेत्रमा १ अरब ३५ करोिको हाराहारीमा ष्ट्रहसाब बनाउन ुहनु्छ, पलाा जस्तो लाग्छ मलाई । मैले सन्दभा 
धमलेन, अरु कुनै सन्दभामा मैले ष्ट्रहसाब गरेर बताउनेछु, मैले यो दईु घण्टाका मा, यधत ठूलो ष्ट्रहसाब गना 
सष्ट्रकएन, म क्षमा प्राथी छु । अको बजेट होल्िका ष्ट्रहसाबले यो उता री जलाधार तटबन्धन भनेर ४ करोि 
राजखएको छ, यस्तो नाम नराखेर जहााँ गनुापने हो, त्यही ६ करोि राखेको भए म सहमत हनु्थे, सखेुतमा 
कहााँ छ, उता री जलाधार क्षते्र ? यो जलाधार क्षेत्रको काम गने उहााँले होइन, भ ू संरक्षर् तथा जलाधार 
कायाालयले हो, उहााँले होइन, उहााँले त नदी धनयन्त्रर्को काम गने हो । जहााँको नदी धनयन्त्रर् गने हो 
सखेुत राख् नलाई हामी ठूलो कुरा केही पधन छैन । सखेुत उपत्यका परारसाल ०७१ सालको बाढीले 
ग्रधसत पधन छ, बनाउनपुछा । यही जचज राखेर ष्ट्रकन नराख् ने ? ष्ट्रकन नराखेको ? जहााँ बनाउनपुने हो १० 
करोि राखे हुाँदैन ? त्यसकारर्ले यो लकुाउने प्रवजृता  यसपाधल पधन जारी रह्यो । यो कष्ट्रहलेसम्म जारी 
रहन्छ ? हामी समिृ कर्ाालीको सपना देख्छौं । भन्दाखेरर समिृ कर्ाालीको नारा भन्छौं । तर काम 
गदााखेरर ष्ट्रवन्यास गने ठाउाँमा हाम्रा ठािपुन्याहरू हाम्रा मनहरू, कताबाट पररचाधलत हनु्छन,् अगाधि बढ्छन,् 
त्यो ष्ट्रहसाबले माननीय मन्त्रीज्यूलाई यो जजज्ञासा राख् न ुचाहन्छु । अब यो सन्तलुनका ष्ट्रहसाबले मैले अजघ 
जे भने, मेरोमा धसंचाईतफा  १ करोि ४५ लाख छ, नदी धनयन्त्रर्मा १ करोि छ, खानेपानीतफा  १ करोि 
छ, तर समस्या के भएछ, एउटा उल्ल ुभन्ने चरो हनु्छ, त्यले ददउाँस देख्दैन, त्यले राधत मात्र देख् ने, एउटा 
अको चरोले ददउाँस मात्र देख् ने । अब दईुटाको भेट कधतबेला हनेु भन्दा जझसधमसेमा उले देख् नेबेला, उले 
आाँखा खोल्ने उले सतुाउने बेला जझसधमसेमा जझमजझम हनेु भो, त्यस्तोबेला यो चाष्ट्रहाँ मेरो धनवााचन क्षेत्रको यो 
बजेट । कम भयो भन्न े ष्ट्रहसाब होइन, पोहोर साल खानेपानीमा ८ वटा योजना धथए, कुनै पधन योजना 
सम्पन्न भाका छैनन ्। तपाईंका कमाचारी तपाईंका इकाइमा के भााँगो खान्छन ्ष्ट्रक के खान्छन ्के ष्ट्रहसाब 
गरेको ? सम्पन्न नभएका योजना यो उसमा राख् नपुदैन ? ४ वटा योजना हटाएर ४ वटा परुाना योजना 
राजख्दने ? तटबन्धनमा पधन पोहोर सालकै ४ वटा राजख्दने ? खानेपानीमा पधन परुानै राख् ने ? थोरै राखेकोमा 
केही छैन । तपाईंको आाँखा त्यस्तै छ, थोरै राख् न चाहनहुनु्छ । यदद तपाईंहरूलाई समस्या धथयो, म 
कमाचारी धमत्रहरूलाई पधन भन्न चाहन्छु, देख् ने समस्या धथयो भने मोधतयाष्ट्रवन्दकुो अप्रशेन गरेर आउनका 
लाधग उपचार गनाका लाधग मैले पैंसा हाजल्दन्थेँ, मेरो तलबबाट । यस्तो पधन बेढंगको बजेट ल्याउने ? 
पोहोरसालका कायाक्रमहरू अष्ट्रहले साटददने ? नयााँ कुनै इन्री नै नगने ? तपाईंलाई लाज लाग्दैन ? ५१ वटा 
आफ्नो जजल्लाका जाइने के भन्छ, क्षेत्रका जजल्लाका जाइने इन्री गदााखेरर एउटा जाजरकोटका इन्री गना 
सक्दैन योजना ? ५६ वटा दैलेखमा इन्री हुाँदा जाजरकोटमा ४ वटा परुाना त्यो पधन के भन्छ, ४ वटा अरु 
हटाइददएर राख् ने हो ? यद्मष्ट्रप पैंसा त थोरै छ, त्यो संख्या मात्र धेरै छ, त्यहााँ अको तररकाले उल्लू बनाउन 
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खोजजएको छ । देखेकै छौं, अंकका ष्ट्रहसाबले । त्यसकारर्ले यो तररकाको हामीले काम गने, बजेट 
ष्ट्रवन्यास गने, जे काम गदैछौं । मैले त सजजलोका लाधग सफ्टकपी नै त्यााँ छोिेर आको धथएाँ । मैले १० 
वटा खानेपानीमा, ८ वटा नदी धनयन्त्रर्मा यस्तै लेखेर ददएको धथएाँ । यसैले मैले के भन्न चाहन्छु, भन्दा 
मेरो लेटरप्यािको जे बेजेत भयो, माननीय मन्त्रीज्यूले धबहानै सबेरै ल्याएर एउटाले मलाई भरपाई पधन 
गराको छ, भोधल धबहान सबेरै त्यही टाइममा, त्यही कमाचारीलाई, त्यही गािी पठाएर, मैले सजचवज्यूलाई पधन 
भन्न चाहन्छु, मेरो त्यो लेटरप्यािमा लेजखएका योजनाहरूको बकु २ लाइन छ, त्यो जसरी पधन ष्ट्रफताा, सरासर 
ष्ट्रफताा र तपाईहरूको ष्ट्रकताबको मूल्य धलएर जानको लाधग मैले अनरुोध गना चाहन्छु । यो कुनै काइदा  
हो ? हामी सांसदहरूलाई जष्ट्रहले पधन गमु्राहमा पाने ? के गना खोजजएको हो ? म त भन्न चाहन्छु, ती धतनटा 
शीर्ाकका योजनाहरू अब जनता सिक धनवााचन क्षेत्रमा ष्ट्रटष्ट्रकएको ठाउाँ हो त्यो ष्ट्रफताा गना धमल्दैन । 
उहााँले सक्न ुपधन हनु्न । त्यलाई कानून संशोधन गनुापने होला । बजेट वक्तव्य संशोधन गनुापने होला । 
अरु ष्ट्रवर्यहरू क्षेत्र तोष्ट्रकएका छैनन,् माननीय मन्त्रीज्यू पगु्याछैन भने म तीनैवटा शीर्ाकका कररब कररब ३ 
करोि समधथ� केही लाख हनु्छ, पगु्दैन भने तपाईंका धनवााचन क्षेत्रमा मैले यहााँ मञ्चबाटै भने लैजानका 
लाधग मैले अनरुोध गना चाहन्छु । मलाई चाष्ट्रहया छैन, यस्तो खालको एउटा जनप्रधतधनधधले यो भन्दा 
लज्जाबोध के गना सक्छ ? पोहोरसालका योजना राजख्दयाछ, त्यो पधन एकदम ठूलो टचा खोलेर हेना पने, 
कष्ट्रहाँ कष्ट्रहाँ एकदम भयंकर खोज्दाखेरर बल्ल बल्ल कष्ट्रहाँ जाजरकोटा भेष्ट्रटने । जाजरकोटप्रधतको पूवााग्रह के 
हो ? तपाईंकहााँ खोला छैनन,् नदी छैनन,् गनुापने छैन भनेर तपाईंहरूले सवे गररसकेको हो भने मैले 
छोजड्दन्छु । कोही बात छैन, धलइाँदैन । हामीकहााँ खोलै छैनन,् ष्ट्रकन तटबन्ध गने ? हामीकहााँ खेतै छैनन,् 
खोलाले बगाउाँदै बगाउाँदैन हामी ष्ट्रकन धलन्छौं त ? हामी पाधलनका लाधग वा कुनै अरु तरकारी खेती गनाका 
लाधग बार हाल्नका लाधग धलने होइन । त्यहााँ पधन खोला छन,् नाला छन,् त्यहााँ खेत छ, कृष्ट्रर्योग्य जनु 
भधूम छ, त्यसकारर्ले त्यसको तटबन्धन गने होला । त्यसकारर्ले मैले यधत कुरा वास्तवमा माननीय 
मन्त्रीज्यूलाई भन्न चाहन्छु, र मेरो क्षेत्रको कुरा भन्नुपदाा ष्ट्रफताा लैजानलाई फेरर पधन अनरुोध गना छाहन्छु । 
यो लज्जाबोध वास्तवमा यो खालको मान्छेलाई को ष्ट्रपिा फेरर दोहोयााउने गरी जे आइरहेका छन,् भोधल 
पधन यसरी आइरहनेछन,् आउाँछने होला । तर हामी सधुरने कष्ट्रहले ? हामी सधैं उही भोगमरीवाला, हामी 
भोकमरीवाला माग्ने, तपाईं महाभोगकमरीवाला ददनै नचाहने, घमुाइघमुाइ थला पाने । यो प्रवजृता को अन्त्य 
गनाका लाधग अनरुोध गना चाहन्छु, माननीय सभामखु महोदय धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ष्ट्रवरबहादरु शाही । यसपधछ माननीय श्री पद् मा खड्का तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववररबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, ०७६/०७७ को यो भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकासको बजेट 
छ..बजेटमा छलफल गदाा यो मन्त्रालय अत्यन्तै महत्वपूर्ा मन्त्रालय हो र यसमा खानेपानी धसंचाई 
लगायतका सिकको महत्वपूर्ा आज यो ष्ट्रकताबमा छलफल गना पाउाँदा मलाई अत्यन्त खसुी लागेको छ र 
मैले यो ष्ट्रकताब धेरै हेना त पाएको छैन, तैपधन सरसती हेदाा अन्तरप्रदेश भनेको छ, के िोल्पामा अन्तरप्रदेश 
पदैन, एउटा पधन यहााँ लेखेको छैन, िोल्पा त अन्तराि पधन पछा, िोल्पा त धतब्बत छुएको जजल्ला पधन  
पछा । र अन्तर जजल्ला भनेको छ, एउटा जजल्ला, एउटा पधन यो ष्ट्रकताबमा समेटेको छैन र एउटा म 
कर्ााली प्रदेश भौधतक पूवााधार मन्त्रीलाई मैले धन्यवाद ददन चाहन्छु । एउटा एकदमै चाष्ट्रहाँ मैले हेनुाहोला 
साथीहरू, एउटा धसचाईंमा पााँच लाख रुपैयााँ परेको छ, िोल्पामा पााँच लाखले धसंचाई कुन ठाउाँमा बन्छ ? 
अधलकता तपाईंले पधन शरम मान्न ु पनै हो । यो ष्ट्रहजोको चाष्ट्रहाँ परम्परामा चाइाँ साष्ट्रवक कर्ाालीका 
बरुापाकाहरूले तामा गाग्रामा पानी बोक्थे, त्यही हो ष्ट्रक धसंचाई । त्यो मैले बझु्न सकेन । यो 
मन्त्रालयलाई अनरुोध गना चाहन्छु, यो उपभोक्ता नकाजट्दनहुोला यलाई टेण्िर गराइददनहुोला । टेण्िर के 
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खोजजएको छ । देखेकै छौं, अंकका ष्ट्रहसाबले । त्यसकारर्ले यो तररकाको हामीले काम गने, बजेट 
ष्ट्रवन्यास गने, जे काम गदैछौं । मैले त सजजलोका लाधग सफ्टकपी नै त्यााँ छोिेर आको धथएाँ । मैले १० 
वटा खानेपानीमा, ८ वटा नदी धनयन्त्रर्मा यस्तै लेखेर ददएको धथएाँ । यसैले मैले के भन्न चाहन्छु, भन्दा 
मेरो लेटरप्यािको जे बेजेत भयो, माननीय मन्त्रीज्यूले धबहानै सबेरै ल्याएर एउटाले मलाई भरपाई पधन 
गराको छ, भोधल धबहान सबेरै त्यही टाइममा, त्यही कमाचारीलाई, त्यही गािी पठाएर, मैले सजचवज्यूलाई पधन 
भन्न चाहन्छु, मेरो त्यो लेटरप्यािमा लेजखएका योजनाहरूको बकु २ लाइन छ, त्यो जसरी पधन ष्ट्रफताा, सरासर 
ष्ट्रफताा र तपाईहरूको ष्ट्रकताबको मूल्य धलएर जानको लाधग मैले अनरुोध गना चाहन्छु । यो कुनै काइदा  
हो ? हामी सांसदहरूलाई जष्ट्रहले पधन गमु्राहमा पाने ? के गना खोजजएको हो ? म त भन्न चाहन्छु, ती धतनटा 
शीर्ाकका योजनाहरू अब जनता सिक धनवााचन क्षेत्रमा ष्ट्रटष्ट्रकएको ठाउाँ हो त्यो ष्ट्रफताा गना धमल्दैन । 
उहााँले सक्न ुपधन हनु्न । त्यलाई कानून संशोधन गनुापने होला । बजेट वक्तव्य संशोधन गनुापने होला । 
अरु ष्ट्रवर्यहरू क्षेत्र तोष्ट्रकएका छैनन,् माननीय मन्त्रीज्यू पगु्याछैन भने म तीनैवटा शीर्ाकका कररब कररब ३ 
करोि समधथ� केही लाख हनु्छ, पगु्दैन भने तपाईंका धनवााचन क्षेत्रमा मैले यहााँ मञ्चबाटै भने लैजानका 
लाधग मैले अनरुोध गना चाहन्छु । मलाई चाष्ट्रहया छैन, यस्तो खालको एउटा जनप्रधतधनधधले यो भन्दा 
लज्जाबोध के गना सक्छ ? पोहोरसालका योजना राजख्दयाछ, त्यो पधन एकदम ठूलो टचा खोलेर हेना पने, 
कष्ट्रहाँ कष्ट्रहाँ एकदम भयंकर खोज्दाखेरर बल्ल बल्ल कष्ट्रहाँ जाजरकोटा भेष्ट्रटने । जाजरकोटप्रधतको पूवााग्रह के 
हो ? तपाईंकहााँ खोला छैनन,् नदी छैनन,् गनुापने छैन भनेर तपाईंहरूले सवे गररसकेको हो भने मैले 
छोजड्दन्छु । कोही बात छैन, धलइाँदैन । हामीकहााँ खोलै छैनन,् ष्ट्रकन तटबन्ध गने ? हामीकहााँ खेतै छैनन,् 
खोलाले बगाउाँदै बगाउाँदैन हामी ष्ट्रकन धलन्छौं त ? हामी पाधलनका लाधग वा कुनै अरु तरकारी खेती गनाका 
लाधग बार हाल्नका लाधग धलने होइन । त्यहााँ पधन खोला छन,् नाला छन,् त्यहााँ खेत छ, कृष्ट्रर्योग्य जनु 
भधूम छ, त्यसकारर्ले त्यसको तटबन्धन गने होला । त्यसकारर्ले मैले यधत कुरा वास्तवमा माननीय 
मन्त्रीज्यूलाई भन्न चाहन्छु, र मेरो क्षेत्रको कुरा भन्नुपदाा ष्ट्रफताा लैजानलाई फेरर पधन अनरुोध गना छाहन्छु । 
यो लज्जाबोध वास्तवमा यो खालको मान्छेलाई को ष्ट्रपिा फेरर दोहोयााउने गरी जे आइरहेका छन,् भोधल 
पधन यसरी आइरहनेछन,् आउाँछने होला । तर हामी सधुरने कष्ट्रहले ? हामी सधैं उही भोगमरीवाला, हामी 
भोकमरीवाला माग्ने, तपाईं महाभोगकमरीवाला ददनै नचाहने, घमुाइघमुाइ थला पाने । यो प्रवजृता को अन्त्य 
गनाका लाधग अनरुोध गना चाहन्छु, माननीय सभामखु महोदय धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ष्ट्रवरबहादरु शाही । यसपधछ माननीय श्री पद् मा खड्का तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववररबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सभामखु महोदय, ०७६/०७७ को यो भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकासको बजेट 
छ..बजेटमा छलफल गदाा यो मन्त्रालय अत्यन्तै महत्वपूर्ा मन्त्रालय हो र यसमा खानेपानी धसंचाई 
लगायतका सिकको महत्वपूर्ा आज यो ष्ट्रकताबमा छलफल गना पाउाँदा मलाई अत्यन्त खसुी लागेको छ र 
मैले यो ष्ट्रकताब धेरै हेना त पाएको छैन, तैपधन सरसती हेदाा अन्तरप्रदेश भनेको छ, के िोल्पामा अन्तरप्रदेश 
पदैन, एउटा पधन यहााँ लेखेको छैन, िोल्पा त अन्तराि पधन पछा, िोल्पा त धतब्बत छुएको जजल्ला पधन  
पछा । र अन्तर जजल्ला भनेको छ, एउटा जजल्ला, एउटा पधन यो ष्ट्रकताबमा समेटेको छैन र एउटा म 
कर्ााली प्रदेश भौधतक पूवााधार मन्त्रीलाई मैले धन्यवाद ददन चाहन्छु । एउटा एकदमै चाष्ट्रहाँ मैले हेनुाहोला 
साथीहरू, एउटा धसचाईंमा पााँच लाख रुपैयााँ परेको छ, िोल्पामा पााँच लाखले धसंचाई कुन ठाउाँमा बन्छ ? 
अधलकता तपाईंले पधन शरम मान्न ु पनै हो । यो ष्ट्रहजोको चाष्ट्रहाँ परम्परामा चाइाँ साष्ट्रवक कर्ाालीका 
बरुापाकाहरूले तामा गाग्रामा पानी बोक्थे, त्यही हो ष्ट्रक धसंचाई । त्यो मैले बझु्न सकेन । यो 
मन्त्रालयलाई अनरुोध गना चाहन्छु, यो उपभोक्ता नकाजट्दनहुोला यलाई टेण्िर गराइददनहुोला । टेण्िर के 
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सबैले देख्छन ् होला यो चाष्ट्रहाँ केरे बन्छ ष्ट्रक उपभोक्ताले पााँचलाखले धसंचाइ बन्न सक्दैन । अधन 
जलष्ट्रवद्मतुमा एउटा पधन परेको छैन, मैले धबहान बझु्दामा यो हैन, यहााँ िोल्पामा केन्रीय लाइन पगेुको छैन, 
भन्ने कुरो भो । दनैु सदरमकुामबाट धत्रपरुाकोटसम्म केजन्रय लाइनको खााँबा जोधिसक्या छ, यो प्रदेशले 
ष्ट्रकन ष्ट्रकताब आएको छैन, िेण्िर खोलेर तपाईंको १५ ष्ट्रकलोधमटर तल सम्म आइसक्याछ, केन्रीय लाइन 
चाष्ट्रहाँ को पोल गाधिसकेको छ, अधन यो ष्ट्रकताबमा केन्रीय लाइन परेको छैन, तपाईहरूको राख् न सष्ट्रकएन, 
भन्ने कुरो छ । यो मैले त केही बझु्न सकेन, पोचको आधारले हो ष्ट्रक, अब चाष्ट्रहाँ भोटको आधारले हो  
ष्ट्रक । मैले यो बझु्न सकेन । यो कर्ााली र भेरी कररिोर चाष्ट्रहाँ के यो कर्ााली प्रदेशको भधूममा पदैन 
होला । एउटा कमसेकम यो चाष्ट्रहाँ सिक त िोल्पामा सिक खण्िले छोएको त कुनै पधन पगेुको छैन, 
संघीय सरकारलाई सम्बोधन गने गरी ष्ट्रकताबमा ल्याउन त सष्ट्रकन््यो होला । कर..यो कर्ााली कररिोर 
हमु्लामा लाए पधन केही न केही यसको समाधान गना सष्ट्रकन््यो होला । कमसेकममा हामी धतनी धनवााचन 
क्षेत्रबाट आको माननीयहरूलाई हामीले भोटको अनभुव छ, त्यहााँको बाटोको अनभुव छ, त्यहााँको 
खानेपानीको अनभुव होला । हाम्रो उ भन्दा याकै्क उल्टो भएको छ, योजनाहरू । यो कसरी चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास 
गने हो ? कसरी चाष्ट्रहाँ समषृ्ट्रि कर्ााली सखुी कर्ााली बन्छ ? हामीले सोचेको भन्दा उल्टो बाटो जााँदैछ, ष्ट्रहजो 
हामी नीधत कायाक्रममा चाष्ट्रहाँ १ करोि भन्दा मधुन तलधतरको नगने भौधतक पूवााधारको । ठीक छ, कृष्ट्रर्, 
सामाजजक मन्त्रालयमा तला आएको यसमा चाष्ट्रहाँ पााँच लाखसम्म जान परेको तल । हो गत सालको भन्दा 
धबचौलीयाको चाष्ट्रहाँ कुनै योजना परेको छैन, उहााँ मन्त्रीलाई धन्यवाद ददन चाहन्छु । धबचौधलयाको चाष्ट्रहाँ 
हामीले मैले समानपुाधतक माननीय हाम्रो पदम भाइलाई पधन सोधे तपाईंको हो ष्ट्रक हाम्रो हामीले कुनै पधन 
बाष्ट्रहरबाट योजना आएको छैन, धन्यवाद ददन चाहन्छौं । तर कमसेकममा चाष्ट्रहाँ भगूोलको ष्ट्रहसाबले 
अन्तरप्रदेश जोड्ने बाटो सिक मैले एउटा एउटा सिक ददयाछु, अन्तरजजल्ला जोड्ने एउटा सिक ददइएको 
छ, कुनै पधन सम्बोधन भएको छैन । अब मटेरबल पलु ...लो हाइड्रोपावर भनेर मैले मन्त्रीज्यूलाई धनवेदन 
ददंदाखेरीमा तपाईं ष्ट्रकटष्ट्रवनी मोटरेबल पलु ददएको छु, उहााँले मोटरेबल अको ठाउाँमा राजखददनभुएको छ । 
अब धत्रवेर्ी हाइड्रोबााँध बन. हामीले मखु्यत कर्ाालीको चाष्ट्रहाँ क.हाँ..रेगलुर हाइड्रोपावरलाई नै अगाधि 
बढाउनको लाधग मैले त्यसमै जोि ददएको छु र मैले दईुटा मोटरेबल पलु अष्ट्रहले तत्काल चाष्ट्रहयो । दइुटा 
पटक ददइसकेपधछ हाम्रो िेख्दलुाको आइड्रोपावर नरखबुाट साष्ट्रवकको नौखबुाट सरुुवात हनु्छ भन्न े मैले 
अनरुोध गरेको धथएाँ । हामीले िोल्पा साष्ट्रवक कर्ाालीका जनताहरूले आशा पधन गरेका धथए ष्ट्रक यो संघ 
संघीय संरचनाभन्दा पष्ट्रहला चाष्ट्रह साष्ट्रवक कर्ााली ठधगएको छ, अष्ट्रहले कर्ााली प्रदेशले मखु्यमन्त्री पधन त्यही 
साष्ट्रवक कर्ाालीले पाएको छ, लगायत ४ जना मन्त्री साष्ट्रवक कर्ाालीले पाएको छ, र अब साष्ट्रवक कर्ााली 
केही ष्ट्रवकास हनु्छ । भने त्यो आशा अपेक्षा गरेको धथए, त्यसको ष्ट्रवपरीत देजखएको छ । आफ्नो धनवााचन 
क्षेत्र, आफ्नो गाउाँपाधलकामा मातै्र केजन्रत भएर यो कर्ााली प्रदेश कसरी अगाधि बढ्छ ? हामीले पधन 
व्यजक्तगत ष्ट्रहसाबले त हामीले मैले त सरुुमा चाष्ट्रहाँ िेक्दलुा हाइड्रोपावर धत्रवेर्ीबाट काइगाउाँ भनेर 
धनवेदनमा त्यही छ, अष्ट्रहले फेरर िेख्दलुा भाल ुआको छ । यो िेक्दलुा भाल ुअको सांसद त्यो धनमाार् 
व्यवसायी तथा को बस्छ त्यहााँ, बारम्बार भधनराछु, िेक्दलुा, धत्रवेर्ी छोदी कालीका लाँ िेक्दलुा भधनया छ, तर 
यो ष्ट्रकताबमा भाल ुआको छ फेरर, जमु्ला भाल ु। ए अको िेक्दलुा भाल ुहाइिोपावर जमु्लामा छ ष्ट्रक । 
त्यो बझु्न मैले सकेन । अब बहवुर्ीयबाट १ करोिबाट वहवुर्ीय ग्याप १३ करोिसम्म धलइएको छ, 
याकै्क म नाम त नभन ुजजल्लै त नतोकु, अब हाम्रो बहवुर्ीयमा गत साल ३, ५ करोिको टेण्िर भएको छ, 
त्यसको सम्झौता भएको छैन । अष्ट्रहले ३ करोि ७ लाख मातै्र आएको छ । बहवुर्ीय भनेको त, अब 
त्यसभन्दा िबल भइजान पछा र यधत नभए त्यो बराबरको पैंसा जानपुने हो, अधल घटेको आको छ या 
टेण्िर भएर काम धसष्ट्रिया हो ष्ट्रक मैले नबझु्या पधन हनु सक्छु । बहवुर्ीय भनेको त तपाईंको हाम्रो 
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लगभग तपाईंको १५ २० ष्ट्रकलोधमटर १० ष्ट्रकलोधमटर त रहकै छ, दशौंकरोि बीसौं करोि नभयासम्म त्यो 
िेक्दलुा हाइिोपावर काम गराउन सष्ट्रकन्न । एउटा भगूोलको ष्ट्रहसाबले पधन क्षेत्रको ष्ट्रहसाबले पधन बजेट 
ष्ट्रवधनयोजन गराउन मन्त्रीहरूले ध्यान ददनपुने हो । यसमा ध्यान ददन सक्नभुएन । अब यो ष्ट्रकताबलाई 
केही संशोधन गना सष्ट्रकन्छ भने पधछ यो संशोधन गरेर ल्याउन म आग्रह गदै मेरो भनाई यही राख्छु । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री पद् मा खड्का । यसपधछ माननीय श्री दान धसं पररयार तयार तयार 
रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककााःः  सभामखु महोदय, सवाप्रथम मैले यो सम्माधनत सदनमा मैले पष्ट्रहलो एउटा, एउटा 
ष्ट्रवर्य राख् न चाहन्छु । आपजता  जनाउन चाहन्छु । माननीय ष्ट्रहमबहादरु शाहीले जनु यहााँ ष्ट्रवर्य बोल्नभुाको 
छ, मन्त्रीज्यूहरूलाई बोक्सी भएपधछ झााँक्री ल्याउने कुरा जनु राख् न ु भो, एउटा गम्भीर ष्ट्रवर्य छ । यो 
एउटा गम्भीर शब्द छ, यसका लाधग म आपजता  जनाउछु र वहााँले भन्नुभएको जनु बोक्सी शब्द 
मन्त्रीहरूलाई इंष्ट्रकत गरेर भन्नुभएको छ र यो शब्दप्रधत हाम्रो आपजता  छ, र यो शब्दलाई यस गररमामय 
सदनको रेकिाबाट हटाउनको लाधग म माग गना चाहन्छु । सभामखु महोदय, हामी २०७६/०७७ को 
बजेट वक्तव्यमाधथ ष्ट्रवर्यगत मन्त्रालयको छलफलमा आज महत्वपूर्ा यो कर्ाालीको जनु खालको हामीले 
ष्ट्रवकासको सपना देजखरहेका छौं, त्यो धेरै प्रधतशत ष्ट्रवकासको एउटा गोरेटो धनमाार् गने मन्त्रालय भौधतक 
ष्ट्रवकास, भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको छलफलमा भाग धलइरहाँदा धेरै महत्वपूर्ा सल्लाहसझुावहरू 
पूवावक्ता माननीयज्यूहरूले राजखसक्नभुाको छ, त्यलाई म दोहोयााउन चाहाँदैन । र मैले सवाप्रथम माननीय 
मन्त्रीज्यू, भौधतक पूवााधार मन्त्रालय र म सखेुतको पधन जनप्रधतधनधध भएको कारर्ले यो गररमामय सदनमा 
सखेुतका ष्ट्रवधभन्न सामषु्ट्रहक समस्याहरूलाई हामीले सखेुतका जनप्रधतधनधध मात्र नभइकन धसंगो कर्ाालीका 
जनप्रधतधनधधहरूले पधन राजधानीका लाधग ष्ट्रवशेर् आवाजहरू उठाउनभुएको धथयो, आज त्यो आवाजले केही 
सम्बोधन पाएको छ, त्यसका लाधग म माननीय मन्त्रीज्यू र सम्बजन्धत मन्त्रालयलाई हाददाक धन्यवाद ददन 
चाहन्छु । धन्यवाद साँगै यो बजेटलाई कायाान्वयनमा लैजाने कुरा एकदमै समय सापेक्ष धछटो 
कायाान्वयनका लाधग पधन मैले सझुाव ददन चाहन्छु र आज हामीले जधतपधन यहााँ कुरा उठाइरहेका छौं, 
ष्ट्रवकासको मोिेलका कुरा गरररहेका छौं, आज हामीसाँग नजजकै रहेको, रहेको अन्तरााष्ट्रिय सम्बन्ध जो 
इजण्िया हाम्रो धछमेकी भारत, भारतको हामले गजुरातबाट एउटा ष्ट्रवकासको मोिेल शरुुवात गरेर आज 
भारतका प्रधानमन्त्री नरेन्र मोदीले जनु खालको एक कायाकाल ष्ट्रवताएर पधन अको कायाकालमा उहााँ जनु 
पररजस्थधतले अष्ट्रहले फेरर पनुः सरकारमा जानभुाको छ, र जनुखालको ष्ट्रवकासको एउटा गजुराती मोिेलले 
उहााँले धसंगो भारतलाई आज त्यो स्थानमा पयुााउन सफल हनुभुाको छ, र आज नजजकै रहेको नेपालको 
अवस्था हेदाा त्यसमा पधन कर्ाालीको अवस्था हेदाा, कर्ाालीले पधन धसंगो नेपाललाई जचनाउने र धसंगो यो 
प्रदेशहरूलाई जचनाउने कर्ााली मोिेल के हो ? भन्ने कुरा आज हामीले बजुझरहेका छैनौं, आज हामीले 
त्यताधतरका गोरेटाहरू कोना अझैं सष्ट्रकरहेका छैनौं, आज हामी सबै मन्त्रालयगत योजनाहरू आउाँदा आज 
हामी फेरर सानाधतना योजनाहरूमा अलमधलएका, आज हामी ती सानाधतना योजनाहरूमा बजेटलाई बााँिफााँि 
गरररहेको अवस्था देख्दा हाम्रो यो ष्ट्रवकासको गोरेटो कता जााँदैछ, भन्न ेकुरा जचत्रर् देजखन्छ यहााँ । र मैले 
सखेुतकै कुरा गरररहाँदा प्रदेशका राजधानीका सिकहरूको धनरन्तरता जो काम सम्पन्न अधरुो छ, भखार 
सरुुवात भएको छ, धनरन्तरतामा राख् नभुको छ, यसका लाधग पधन म धन्यवाद ददन चाहन्छु । र नयााँ बन्न े
जनु २५ वटा फेरर सवारी सिकहरू आका छन,् एकदमै यी सिकले पधन राजधानीलाई सनु्दर बनाउनेछ, 
राजधानीलाई व्यवजस्थत गराउनेछ, बजेट केही तलमाधथ होला । बजेटको केही अपगुता होला त्यसमा पधन 
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लगभग तपाईंको १५ २० ष्ट्रकलोधमटर १० ष्ट्रकलोधमटर त रहकै छ, दशौंकरोि बीसौं करोि नभयासम्म त्यो 
िेक्दलुा हाइिोपावर काम गराउन सष्ट्रकन्न । एउटा भगूोलको ष्ट्रहसाबले पधन क्षेत्रको ष्ट्रहसाबले पधन बजेट 
ष्ट्रवधनयोजन गराउन मन्त्रीहरूले ध्यान ददनपुने हो । यसमा ध्यान ददन सक्नभुएन । अब यो ष्ट्रकताबलाई 
केही संशोधन गना सष्ट्रकन्छ भने पधछ यो संशोधन गरेर ल्याउन म आग्रह गदै मेरो भनाई यही राख्छु । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री पद् मा खड्का । यसपधछ माननीय श्री दान धसं पररयार तयार तयार 
रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककााःः  सभामखु महोदय, सवाप्रथम मैले यो सम्माधनत सदनमा मैले पष्ट्रहलो एउटा, एउटा 
ष्ट्रवर्य राख् न चाहन्छु । आपजता  जनाउन चाहन्छु । माननीय ष्ट्रहमबहादरु शाहीले जनु यहााँ ष्ट्रवर्य बोल्नभुाको 
छ, मन्त्रीज्यूहरूलाई बोक्सी भएपधछ झााँक्री ल्याउने कुरा जनु राख् न ु भो, एउटा गम्भीर ष्ट्रवर्य छ । यो 
एउटा गम्भीर शब्द छ, यसका लाधग म आपजता  जनाउछु र वहााँले भन्नुभएको जनु बोक्सी शब्द 
मन्त्रीहरूलाई इंष्ट्रकत गरेर भन्नुभएको छ र यो शब्दप्रधत हाम्रो आपजता  छ, र यो शब्दलाई यस गररमामय 
सदनको रेकिाबाट हटाउनको लाधग म माग गना चाहन्छु । सभामखु महोदय, हामी २०७६/०७७ को 
बजेट वक्तव्यमाधथ ष्ट्रवर्यगत मन्त्रालयको छलफलमा आज महत्वपूर्ा यो कर्ाालीको जनु खालको हामीले 
ष्ट्रवकासको सपना देजखरहेका छौं, त्यो धेरै प्रधतशत ष्ट्रवकासको एउटा गोरेटो धनमाार् गने मन्त्रालय भौधतक 
ष्ट्रवकास, भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको छलफलमा भाग धलइरहाँदा धेरै महत्वपूर्ा सल्लाहसझुावहरू 
पूवावक्ता माननीयज्यूहरूले राजखसक्नभुाको छ, त्यलाई म दोहोयााउन चाहाँदैन । र मैले सवाप्रथम माननीय 
मन्त्रीज्यू, भौधतक पूवााधार मन्त्रालय र म सखेुतको पधन जनप्रधतधनधध भएको कारर्ले यो गररमामय सदनमा 
सखेुतका ष्ट्रवधभन्न सामषु्ट्रहक समस्याहरूलाई हामीले सखेुतका जनप्रधतधनधध मात्र नभइकन धसंगो कर्ाालीका 
जनप्रधतधनधधहरूले पधन राजधानीका लाधग ष्ट्रवशेर् आवाजहरू उठाउनभुएको धथयो, आज त्यो आवाजले केही 
सम्बोधन पाएको छ, त्यसका लाधग म माननीय मन्त्रीज्यू र सम्बजन्धत मन्त्रालयलाई हाददाक धन्यवाद ददन 
चाहन्छु । धन्यवाद साँगै यो बजेटलाई कायाान्वयनमा लैजाने कुरा एकदमै समय सापेक्ष धछटो 
कायाान्वयनका लाधग पधन मैले सझुाव ददन चाहन्छु र आज हामीले जधतपधन यहााँ कुरा उठाइरहेका छौं, 
ष्ट्रवकासको मोिेलका कुरा गरररहेका छौं, आज हामीसाँग नजजकै रहेको, रहेको अन्तरााष्ट्रिय सम्बन्ध जो 
इजण्िया हाम्रो धछमेकी भारत, भारतको हामले गजुरातबाट एउटा ष्ट्रवकासको मोिेल शरुुवात गरेर आज 
भारतका प्रधानमन्त्री नरेन्र मोदीले जनु खालको एक कायाकाल ष्ट्रवताएर पधन अको कायाकालमा उहााँ जनु 
पररजस्थधतले अष्ट्रहले फेरर पनुः सरकारमा जानभुाको छ, र जनुखालको ष्ट्रवकासको एउटा गजुराती मोिेलले 
उहााँले धसंगो भारतलाई आज त्यो स्थानमा पयुााउन सफल हनुभुाको छ, र आज नजजकै रहेको नेपालको 
अवस्था हेदाा त्यसमा पधन कर्ाालीको अवस्था हेदाा, कर्ाालीले पधन धसंगो नेपाललाई जचनाउने र धसंगो यो 
प्रदेशहरूलाई जचनाउने कर्ााली मोिेल के हो ? भन्ने कुरा आज हामीले बजुझरहेका छैनौं, आज हामीले 
त्यताधतरका गोरेटाहरू कोना अझैं सष्ट्रकरहेका छैनौं, आज हामी सबै मन्त्रालयगत योजनाहरू आउाँदा आज 
हामी फेरर सानाधतना योजनाहरूमा अलमधलएका, आज हामी ती सानाधतना योजनाहरूमा बजेटलाई बााँिफााँि 
गरररहेको अवस्था देख्दा हाम्रो यो ष्ट्रवकासको गोरेटो कता जााँदैछ, भन्न ेकुरा जचत्रर् देजखन्छ यहााँ । र मैले 
सखेुतकै कुरा गरररहाँदा प्रदेशका राजधानीका सिकहरूको धनरन्तरता जो काम सम्पन्न अधरुो छ, भखार 
सरुुवात भएको छ, धनरन्तरतामा राख् नभुको छ, यसका लाधग पधन म धन्यवाद ददन चाहन्छु । र नयााँ बन्न े
जनु २५ वटा फेरर सवारी सिकहरू आका छन,् एकदमै यी सिकले पधन राजधानीलाई सनु्दर बनाउनेछ, 
राजधानीलाई व्यवजस्थत गराउनेछ, बजेट केही तलमाधथ होला । बजेटको केही अपगुता होला त्यसमा पधन 
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मन्त्रीजीको ध्यानाकर्ार् हनेुछ र यो राजधानीलाई अझ ष्ट्रवशेर् ध्यानाकर्ार् हनेुछ, भन्ने कुरा मैले यहााँ राख् न 
चाहन्छु । र यसैगरी वीरेन्रनगरको साइष्ट्रकल रयाकको लाधग २ करोि पधन छुट्याइएको छ, नीधत तथा 
कायाक्रममा आएर नै होला, नीधतमा टेकेरै होला तर अष्ट्रहले हामीले सिकका पूवााधारहरू बनाइसकेको 
अवस्था छैन, सिकहरू बनाउन ुपने हाम्रो धेरै जजम्मेवारी छ, धेरै सिकहरू अलपत्र अवस्थामा छन,् अष्ट्रहले 
साइष्ट्रकलको रयाकको लाधग हामीले त्यो बजेट नछुट्याएर सिकको लाधग हामीले राख्दा अझ यले उपयकु्त 
बाटो धनमाार् गदाछ भन्ने कुरा म सझुाव ददन चाहन्छु । र यसैगरी राजधानीको वीरेन्रनगर, जनु चक्रपथको 
ष्ट्रवर्यले ददनानदुदन हामीले यही सदनमा पधन बोल्नपुने र मन्त्रीहरूले जवाफ ददंदा चक्रपथ त हाम्रो होइन 
संघीय सरकारको हो भन्न पने, र तल आमनागररकले जनु दःुख पाइरहेका छन,् चक्रपथ भन्ने स्थानीय 
सरकारले पधन बजेट नहाल्ने, प्रदेश सरकारले पधन बजेट नहाल्ने र संघीय सरकारले बजेट कसबेला हाल्ने 
भने जेठको अजन्तम सातामा टेण्िर हनेु असारको मष्ट्रहनामा काष्ट्रहाँ १ ष्ट्रकलोधमटर काम पधन भाछैन, काष्ट्रहाँ 
चाष्ट्रहाँ ५ सय धमटर अधन चाष्ट्रहाँ त्यहााँका जनताले दःुख मातै्र पाउने । र यसलाई अष्ट्रहले प्रदेश सरकारले 
जनु बजेट राख् नभुाको छ, यो समन्वय गरेर राख् नभुाको होला भन्न ेमैले बजुझरहेको छु । यलाई धछटोभन्दा 
धछटो यो भ्यालीलाई सनु्दरता यो राजधानीलाई सनु्दरता, हामीले यो चक्रपथलाई धनमाार् गना सष्ट्रकयौं भने 
यसको महत्व धेरै बढ्नेछ, यसका लाधग पधन म धन्यवाद ददन चाहन्छु । र खानपानी र धसंचाईको कुरा 
गरररहाँदा मैले अजघ पधन भधनसकेको छु, उपत्यकाको एउटै खानेपानी त्यसैमा हाम्रो जोि छ, र फेरर 
छरधछट्यान भएर हामीले अरु योजना होइन, यही योजनालाई सबै बजेट केजन्रत गना पछा भनेर हामीले 
पटक पटक भधनरहेका छौं र फेरर पधन मन्त्रीज्यूलाई सझुाव अन्यत्र ठाउाँमा फेरर बजेट होइन, एकै ठाउाँमा 
बजेट केजन्रत गरेर यो योजना सफल र धछटोभन्दा धछटो सम्पन्न गनाका लाधग तपाईंको ध्यान जानेछ भन्न े
कुरा म यहााँ राख् न चाहन्छु । र मैले पटक पटक उता री जलाधारको कुरा उदठरहाँदा मैले यस गररमामय 
सदनमा मैले एउटा कुरा भन्न चाहन्छु । सभामखुज्यू, उता री जलाधार भनेको सखेुत उपत्यकाको 
दजक्षर्धतरका जनु पहािहरूछन ्ती पहािहरूबाट बग्ने तीनवटा जनु खोला छन,् ती खोलाले २०७१ को 
बाढीमा सखेुतको अवस्था जचत्रर् गररसकेका छन ् । ती खोलालाई व्यवजस्थत गनाको लाधग ती 
खोलाहरूलाई अधतक्रमर् गनाबाट जोगाउनका लाधग ष्ट्रवधभन्न यसका बहआुयाधमक हामीले त्यसका 
ष्ट्रवर्यहरूलाई त्यहााँ जोधिरहेका छौं, त्यसकारर्ले पधन यो बजेट अझैं अपगु भएको भन्न म चाहन्छु, यसलाई 
हामीले व्यवजस्थत गना सक्यौं भने यो राजधानीको सनु्दरता यसले पधन झल्काउनेछ, भन्ने कुरा म यहााँ राख् न 
चाहन्छु । र यसैगरी हामीले जधत पधन बजेटका योजनाहरू कुरा गरररहाँदा सखेुतका अन्य धनवााचन क्षेत्रका 
योजनाहरू जसरी यहााँ बजेटमा आइरहेका छन,् सबै सखेुत जजल्लाको मैले सररा हेदााखेरर सखेुतमा आएको 
बजेट सखेुतमा जनु राजखएका बजेटका शीर्ाकहरूले र हामीले मैले अजघ पधन उदाहरर्को रूपमा भनीसकें , 
ष्ट्रक एउटा गाउाँबाट, एउटा शहरबाट हामीले ष्ट्रवकासलाई सरुुवात गरौं र यसलाई व्यवजस्थत गदै जाऔ,ं पकै्क 
पधन १० वटा जजल्ला यसको नमनुा हनेुछ यसको धसकाई हनेुछ, यसलाई नै मोिेल मानेर अगाधि बढ्नेछौं 
र यो कर्ाालीको महुार फेररने छ भन्दै अन्तमा पनुः यस बजेटका लाधग र यो राजधानीलाई धछटोभन्दा 
धछटो यो राजधानीले सनु्दरता सबै जजल्लामा छने गरी ष्ट्रवकासको एउटा गोरेटोलाई कायाान्वयनमा अगाधि 
बढाउने कुरा म चाष्ट्रहाँ एकदमै ध्यान ददंदै, सझुाव ददंदै, मन्त्रीज्यूलाई एकदम धन्यवाद ददंदै आफ्ना भनाई 
यही अन्त्य गछुा धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री दान धसंह पररयार । यसपधछ माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया तयार 
रहनहुोला ।  
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददाानन  धधससंंहह  पपररररययााररःः    सभामखु महोदय, सवाप्रथम त म आज भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको 
वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रममा म आफ्नो धारर्ा राख् नको धनधमता  संसदमा उपजस्थत भएको छु । र मैले 
जष्ट्रहले पधन आफूलाई एउटा राजनीधतज्ञको रूपमा बझु्थेँ । आज प्रमखु प्रधतपक्ष दलको नेताले एउटा 
कष्ट्रवता भनेपधछ म पधन अब साष्ट्रहत्यधतर जान्छु ष्ट्रक भन्ने अधलकधत मलाई जचन्ता लाइराख्याछ । ष्ट्रकनभने 
हामीले राजनीधतक जीवनमा धेरै चनुौधतहरूका वावजतु पधन सामाजजक रुपान्तरर्को एउटा महान 
अधभयानमा लाग्छौं, र कमसेकम रािको नेततृ्व गना नसकेपधन प्रदेशको नेततृ्व गना नसकेपधन आफ्नो 
जजल्लाको नेततृ्व गछौं र जजल्लाको समग्र रुपान्तरर्को धनधमता  आफ्नो जीवन चाष्ट्रहाँ पाटी संगठन र 
तपाईंको चाष्ट्रहाँ सामाजजक रुपान्तरर्मा बधलदानी गछुा भन्ने उदे्दश्यका साथ एकदमै सानो उमेर ताष्ट्रक देशैभरर 
मैले भन्छु तपाईंको कुनै समदुायबाट संघर्ा गदैन र अष्ट्रहले संघर्ाबाट सायद देशैभररको तपाईंको चाष्ट्रहाँ 
सबैभन्दा कान्छो प्रत्येक्ष धनवााजचत सांसद म हो । तर मलाई लाग्छ आज संसदमा म बोधलरहाँदा कैयौं 
मान्छेहरूले मलाई प्रधतष्ट्रक्रया ददइराख्याछन,् कैयौं यवुाहरूले प्रधतष्ट्रक्रया ददइराख्याछन,् कैयौं उजत्पधित 
समदुायका मान्छेले मलाई प्रधतष्ट्रक्रया ददइराख्याछन,् कैयौं पाटीका जजल्लास्तरका बौष्ट्रिक नेततृ्वहरूले प्रश्न 
गररराख्याछन ् ष्ट्रक आज धतमीहरूले संसदमा के कुरा राजखराख्याछौं । जनताको आवाज त्यहााँ पयुााउन 
सक्याछौं ष्ट्रक छैनौं भन्ने कुरा पष्ट्रहलो क्वेशन गररराख्याछन ्। हामीले भनेका छौं, मानव ष्ट्रवकास सूचकांकमा 
सबैभन्दा पछाधि परेको जजल्ला ष्ट्रहजोको ७५ जजल्लामा सबैभन्दा पछाधि परेको, १ नम्बर पछाधि परेको 
जजल्ला कहााँ हो ? त्यो मगु ु जजल्ला हो र आज दैत, पष्ट्रहलो पटक हामीले संघीयताको अभ्यास गयौं, 
केन्रीकृत शासन व्यवस्थाको कारर्ले गदाा कर्ााली पछाधि पयो भनेर यसका ष्ट्रवरुिमा ठूलो बधलदानी पधन 
भयो । कैयौं आन्दोलनमा म आफै पधन उपजस्थत जनआन्दोलनमा कररब ५ ददन जेल बसेको छु म । तर 
अष्ट्रहले संघीयता प्राप्त गररसकेपधछ पधन एउटा नयााँ शासन व्यवस्थाको अभ्यास गरररहाँदा पधन चाष्ट्रहाँ शासन 
व्यवस्था के देजखन्छ भने एकाधतर हामीले कम्यूधन� सरकार भनेजस्तो अकोधतर जचन्तन र चेतना तपाईंको 
चाष्ट्रहाँ कायाशैली हेदाा धनतान्त बजुुावा, धनतान्त परुातनवादी, धनतान्त यथाजस्थधतवादी, र धनतान्त तपाईंको चाष्ट्रहाँ 
पिगाधम सोचका साथ हामीले हाम्रा नीधत तथा कायाक्रम तय गररराख्याछौं । त्यो देख्छु मैले त चाष्ट्रहाँ । 
त्यसो भएको मैले यो कुरा धेरै पधछका धेरै संसदमा पधन कुरा राख्छु तर अष्ट्रहले मैले एउटा भौधतक 
पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रममा मैले केही कुरा राख् न चाहन्छु मैले । यहााँ धेरै 
माननीयज्यूहरूले कुरा राजखसक्नभुाछ यहााँ, धेरै कुरा प्र� गररसक्न ुभाछ ष्ट्रक सायद अष्ट्रहले देशभररका ७ 
वटा चाष्ट्रहाँ प्रदेशको सबैभन्दा नाटक कहााँ भइराख्याछ ? कर्ााली प्रदेशमा भइराख्या छ । यो जस्तो 
लज्जास्पद त सायद ष्ट्रवश्वको काष्ट्रहाँकतै पधन छैन जस्तो लाग्छ मलाई । यहााँ कुनै नैधतकता छैन यहााँ । 
राजनीधतमा के भन्छ भने उच्च नैधतकवान मान्छेले गने पेशा राजनीधत हो । तर देख्छु मैले, धनतान्त नैधतक 
ष्ट्रहनहरू, धनतान्त चररत्रष्ट्रहनहरू, धनतान्त ��हरू, धनतान्त कधमशनखोरहरू आज कम्यूधन� सरकार र सता ाको 
नेततृ्व गदैछन ्। जनतालाई हामीले उता र ददने ठाउाँ छैन । कुनै धमधियामा हामीले उता र ददने ठाउाँ  
छैन । फेरर जनस्तरमा गएर त्यस जनताका भोट माग्ने कुनै ठाउाँ छैन । त्यसो भकोले यस्ता जचन्तन 
देख्दा कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ लाग्छ आफूलाई लाज लाग्छ, समामखु महोदय । कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ लाग्छ आफ्नो धसजानशील 
समय कष्ट्रहले गलत ठाउाँमा त मैले लगानी गररराख्याछैन । कष्ट्रहले आफ्नो धसजानशील समय सामाजजक 
रुपान्तरर्को अधभयानमा लाग्दा कष्ट्रहले पिगामी त हनेु हैन, भन्ने कुरा सोजचराख्याछु मैले । त्यसो भकोले 
मैले धेरै कुरा गददान मैले, केही ष्ट्रवर्यगत कुरामा मैले कुरा राख् न चाहन्छु मैले । पष्ट्रहलो कुरा म यहााँ के 
राख्छु, हामीले भनेका छौं, जशक्षा स्वास््य उपात्पादन र रोजगार यसका धनधमता  पूवााधार यी यो कर्ााली 
प्रदेशको प्रमखु नारा हनेुछ भनेर हामीले तय गयौं । आज मानवीय पूाँजीको ष्ट्रवकास जसरी भइराख्याछ, 
त्यसमा आधा ष्ट्रहस्साको हैधसयत चाष्ट्रहाँ भौधतक पूवााधारले राख्छ भन्ने कुरा चाष्ट्रहाँ अष्ट्रहलेको ष्ट्रवश्व पररवेशले 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददाानन  धधससंंहह  पपररररययााररःः    सभामखु महोदय, सवाप्रथम त म आज भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको 
वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रममा म आफ्नो धारर्ा राख् नको धनधमता  संसदमा उपजस्थत भएको छु । र मैले 
जष्ट्रहले पधन आफूलाई एउटा राजनीधतज्ञको रूपमा बझु्थेँ । आज प्रमखु प्रधतपक्ष दलको नेताले एउटा 
कष्ट्रवता भनेपधछ म पधन अब साष्ट्रहत्यधतर जान्छु ष्ट्रक भन्ने अधलकधत मलाई जचन्ता लाइराख्याछ । ष्ट्रकनभने 
हामीले राजनीधतक जीवनमा धेरै चनुौधतहरूका वावजतु पधन सामाजजक रुपान्तरर्को एउटा महान 
अधभयानमा लाग्छौं, र कमसेकम रािको नेततृ्व गना नसकेपधन प्रदेशको नेततृ्व गना नसकेपधन आफ्नो 
जजल्लाको नेततृ्व गछौं र जजल्लाको समग्र रुपान्तरर्को धनधमता  आफ्नो जीवन चाष्ट्रहाँ पाटी संगठन र 
तपाईंको चाष्ट्रहाँ सामाजजक रुपान्तरर्मा बधलदानी गछुा भन्ने उदे्दश्यका साथ एकदमै सानो उमेर ताष्ट्रक देशैभरर 
मैले भन्छु तपाईंको कुनै समदुायबाट संघर्ा गदैन र अष्ट्रहले संघर्ाबाट सायद देशैभररको तपाईंको चाष्ट्रहाँ 
सबैभन्दा कान्छो प्रत्येक्ष धनवााजचत सांसद म हो । तर मलाई लाग्छ आज संसदमा म बोधलरहाँदा कैयौं 
मान्छेहरूले मलाई प्रधतष्ट्रक्रया ददइराख्याछन,् कैयौं यवुाहरूले प्रधतष्ट्रक्रया ददइराख्याछन,् कैयौं उजत्पधित 
समदुायका मान्छेले मलाई प्रधतष्ट्रक्रया ददइराख्याछन,् कैयौं पाटीका जजल्लास्तरका बौष्ट्रिक नेततृ्वहरूले प्रश्न 
गररराख्याछन ् ष्ट्रक आज धतमीहरूले संसदमा के कुरा राजखराख्याछौं । जनताको आवाज त्यहााँ पयुााउन 
सक्याछौं ष्ट्रक छैनौं भन्ने कुरा पष्ट्रहलो क्वेशन गररराख्याछन ्। हामीले भनेका छौं, मानव ष्ट्रवकास सूचकांकमा 
सबैभन्दा पछाधि परेको जजल्ला ष्ट्रहजोको ७५ जजल्लामा सबैभन्दा पछाधि परेको, १ नम्बर पछाधि परेको 
जजल्ला कहााँ हो ? त्यो मगु ु जजल्ला हो र आज दैत, पष्ट्रहलो पटक हामीले संघीयताको अभ्यास गयौं, 
केन्रीकृत शासन व्यवस्थाको कारर्ले गदाा कर्ााली पछाधि पयो भनेर यसका ष्ट्रवरुिमा ठूलो बधलदानी पधन 
भयो । कैयौं आन्दोलनमा म आफै पधन उपजस्थत जनआन्दोलनमा कररब ५ ददन जेल बसेको छु म । तर 
अष्ट्रहले संघीयता प्राप्त गररसकेपधछ पधन एउटा नयााँ शासन व्यवस्थाको अभ्यास गरररहाँदा पधन चाष्ट्रहाँ शासन 
व्यवस्था के देजखन्छ भने एकाधतर हामीले कम्यूधन� सरकार भनेजस्तो अकोधतर जचन्तन र चेतना तपाईंको 
चाष्ट्रहाँ कायाशैली हेदाा धनतान्त बजुुावा, धनतान्त परुातनवादी, धनतान्त यथाजस्थधतवादी, र धनतान्त तपाईंको चाष्ट्रहाँ 
पिगाधम सोचका साथ हामीले हाम्रा नीधत तथा कायाक्रम तय गररराख्याछौं । त्यो देख्छु मैले त चाष्ट्रहाँ । 
त्यसो भएको मैले यो कुरा धेरै पधछका धेरै संसदमा पधन कुरा राख्छु तर अष्ट्रहले मैले एउटा भौधतक 
पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रममा मैले केही कुरा राख् न चाहन्छु मैले । यहााँ धेरै 
माननीयज्यूहरूले कुरा राजखसक्नभुाछ यहााँ, धेरै कुरा प्र� गररसक्न ुभाछ ष्ट्रक सायद अष्ट्रहले देशभररका ७ 
वटा चाष्ट्रहाँ प्रदेशको सबैभन्दा नाटक कहााँ भइराख्याछ ? कर्ााली प्रदेशमा भइराख्या छ । यो जस्तो 
लज्जास्पद त सायद ष्ट्रवश्वको काष्ट्रहाँकतै पधन छैन जस्तो लाग्छ मलाई । यहााँ कुनै नैधतकता छैन यहााँ । 
राजनीधतमा के भन्छ भने उच्च नैधतकवान मान्छेले गने पेशा राजनीधत हो । तर देख्छु मैले, धनतान्त नैधतक 
ष्ट्रहनहरू, धनतान्त चररत्रष्ट्रहनहरू, धनतान्त ��हरू, धनतान्त कधमशनखोरहरू आज कम्यूधन� सरकार र सता ाको 
नेततृ्व गदैछन ्। जनतालाई हामीले उता र ददने ठाउाँ छैन । कुनै धमधियामा हामीले उता र ददने ठाउाँ  
छैन । फेरर जनस्तरमा गएर त्यस जनताका भोट माग्ने कुनै ठाउाँ छैन । त्यसो भकोले यस्ता जचन्तन 
देख्दा कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ लाग्छ आफूलाई लाज लाग्छ, समामखु महोदय । कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ लाग्छ आफ्नो धसजानशील 
समय कष्ट्रहले गलत ठाउाँमा त मैले लगानी गररराख्याछैन । कष्ट्रहले आफ्नो धसजानशील समय सामाजजक 
रुपान्तरर्को अधभयानमा लाग्दा कष्ट्रहले पिगामी त हनेु हैन, भन्ने कुरा सोजचराख्याछु मैले । त्यसो भकोले 
मैले धेरै कुरा गददान मैले, केही ष्ट्रवर्यगत कुरामा मैले कुरा राख् न चाहन्छु मैले । पष्ट्रहलो कुरा म यहााँ के 
राख्छु, हामीले भनेका छौं, जशक्षा स्वास््य उपात्पादन र रोजगार यसका धनधमता  पूवााधार यी यो कर्ााली 
प्रदेशको प्रमखु नारा हनेुछ भनेर हामीले तय गयौं । आज मानवीय पूाँजीको ष्ट्रवकास जसरी भइराख्याछ, 
त्यसमा आधा ष्ट्रहस्साको हैधसयत चाष्ट्रहाँ भौधतक पूवााधारले राख्छ भन्ने कुरा चाष्ट्रहाँ अष्ट्रहलेको ष्ट्रवश्व पररवेशले 
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त्यो भन्छ । तर अष्ट्रहले यहााँ हामीले देखे मैले केही शीर्ाकमा हेरे मैले । बजेट ष्ट्रवधनयोजनको केही 
शीर्ाकमा हेरे मैले । पष्ट्रहलो शीर्ाक यहााँ मैले हेरें , अष्ट्रहले यहााँ जजता  पधन छलफल भयो, हामीले नीधतमा १ 
करोिभन्दा चाष्ट्रहाँ मधुनका योजना नल्याउने भनेर हामीले छलफल गयौं तर यहााँ पााँचलाख सम्मको योजना 
भौधतक पूवााधार मन्त्रालयमै छ । नीधतसाँग कायाक्रम समायोजन हुाँदैन भने त्यो नीधत बनाउनकुो कुनै अथा 
छैन । पष्ट्रहलो मेरो क्वेशन यो छ तपाईको चाष्ट्रहाँ । हामीले नीधतलाई जोिेनौं, नीधतभन्दा बाष्ट्रहर गयौं हामी, 
नीधतभन्दा बाष्ट्रहरको चाष्ट्रहाँ योजना बनायौं । अरु मन्त्रालयले नसके पधन कमसेकम भौधतक पूवााधार 
मन्त्रालयले १ करोिभन्दा माधथको योजनालाई तपाई प्राथधमकता ददनपु्यो । यहााँनेर पष्ट्रहला हामी 
चकु्याछौं । यो कुरा सधुाना चाष्ट्रहाँ अष्ट्रपल गछुा पष्ट्रहलो कुरा । दोस्रो कुरा ग्रामीर् ष्ट्रवद्मतुीकरर्को चाष्ट्रहाँ यहााँ 
ल्याइएको छ शीर्ाक सायद मगु ु जजल्ला ८० प्रसेन्ट मान्छेहरू तपाईंको चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवद्मतुबाट ष्ट्रवष्ट्रहन 
मान्छेहरूको चाष्ट्रह क्षेत्र हो । यहााँ ग्रामीर् ष्ट्रवद्मतुीकरर्मा कररब ७ वटा शीर्ाकमा चाष्ट्रह बजेट ल्याइएको 
छ, मगु ु जजल्ला शून्य बनाइएको छ । मेरो पष्ट्रहलो प्रश्न यो हो, ८० प्रसेन्ट मगुाली जनताहरू अष्ट्रहले पधन 
उज्यालो देख् न पाइराख्या छैनन ्। ग्रामीर् ष्ट्रवद्मतुीकरर्को शीर्ाकले ० पधन मगु ुजजल्लालाई छोएको छैन, 
पष्ट्रहलो यो ष्ट्रकन भयो ? यो म पष्ट्रहलो क्वेशन गना चाहन्छु म । दोस्रो कुरा रर्नीधतक सिकमा, रर्नीधतक 
सिकमा पधन तपाईंको केही एउटा सिकलाई मात्र प्राथधमकता ददइएको छ, गत वर्ा मैले दईुवटा सिकको 
प्राथधमकता ददइएको धथएाँ, त्यसमा शून्य बनाइएको छ, अष्ट्रहले यो वर्ाको रर्नीधतक सिकमा मेरो धनवााचन 
क्षेत्रलाई चाष्ट्रहाँ शून्य बनाइएको छ । यो कुरा पधन राख् न चाहन्छु मैले यहााँ । अको कुरा अष्ट्रहले मैले 
बारम्बार भधनराख्याछु तपाईहरू चाष्ट्रहाँ कर्ााली प्रदेशको समषृ्ट्रिको एउटै सिक भनेको नाक्चे नाग्ला सिक 
हो, त्योभन्दा अको कुनै सिक छैन यहााँ । जसले जसरी व्याख्या गरेपधन, आज हामीले कर्ााली कररिोरको 
कुरा गरौं, या तपाईको चाष्ट्रहाँ भेरी कररिोरको कुरा गरौं, सबैभन्दा उता रका बाह्रवटा नाकामा सबैभन्दा छोटो 
सिक चाष्ट्रहाँ गमगढी नाक्चेनाग्ला सिक हो । एक वर्ाधभत्र कम्पीधलट गरेर हामीले तपाईंको चाष्ट्रहाँ उता रका 
कैयौं सामानहरू चाष्ट्रहाँ १ वर्ाधभत्र हामी सखेुत ल्याउन सक््यौं । न केन्रीय सरकारले गमगढी नाक्चेनाग्ला 
सिकलाई लगेर सम्बोधन गरेको छ, न अष्ट्रहले प्रदेश सरकारले एब रुपैयााँ पधन सम्बोधन गयााछैन यहााँ । 
त्यसैले गमगढी नाक्चेनाग्ला सिकलाई ष्ट्रकन चाष्ट्रहाँ यो प्रदेश गौरवको सिकधभत्र ष्ट्रकन राजखएन ? के यसको 
महत्व छैन ? के गमगढी नाक्चेनाग्ला सिक मगु ु जजल्लाको मात्र हो ? त्यसोभकोले गमगढी नाक्चेनाग्ला 
सिकलाई ओझेलमा पानुा भनेको कर्ााली प्रदेशलाई ओझेलमा पानुा हो । गमगढी नाक्चेनाग्ला सिकलाई 
ओझेलमा पानुा भनेको कर्ाालीको समषृ्ट्रिलाई प्रश्नजचन्ह खिा गनुा हो । त्यसो भएकोले प्रदेशको गौरवको 
आयोजनाधभत्र गमगढी नाक्चेनाग्ला सिकलाई प्राथधमकतामा राख् नपुछा भन्न ेलाग्छ । अको कुरा राख्छु 
मैले, खानेपानीहरू हाम्रो मन्त्रीज्यूको चाष्ट्रहाँ जजल्लामा ३९ वटा खानेपानी छन,् मेरो जजल्लामा गत सालको 
खानेपानी धसंचाई सिक ० पधन कायाान्वयन भएन । मसाँग ५५ वटा खानेपानीका योजनाहरू माग 
भइराख्याछ, जनताको । तर अष्ट्रहले ४ वटा मातै्र खानेपानी स्वीकृत भएको छ, गत सालका ४ वटा 
खानेपानी स्वीकृत भएका कुनै पधन योजनाको यहााँ नाम छैन । त्यो क्रमागत हनेु हो ष्ट्रक या के हनेु हो 
त्यो । त्यो पधन यहााँ थाहापाइराख्या छैन त्यो म चाष्ट्रहाँ । अधन यहााँ अको कुरा राख्छु मैले चाष्ट्रहाँ यहााँ, नयााँ 
प्रष्ट्रवधधको खानेपानी आयोजना भन्ने एउटा शीर्ाक छ यहााँ, त्यसमा ७ वटा शीर्ाकमा चाष्ट्रहाँ बजेट ष्ट्रवधनयोजन 
गररएको छ, त्यसमा मेरो जजल्ला मगु ु जजल्ला ० छ । यो ष्ट्रकन भयो ? के नयााँ प्रष्ट्रवधधको खानेपानीमा 
मगुलुाई आवश्यकता पदैन ? यो प्रश्न चाष्ट्रहाँ गना चाहन्छु मैले । अको चाष्ट्रहाँ स्थानीय तहमा सहकाया 
सावाजधनक शौचालय भनेर दैलेख र सखेुतलाई मात्र सम्बोधन गररएको छ, मेरो जजल्ला शून्य छ यो ष्ट्रकन 
भयो ? यो कुरा पधन राख् न चाहन्छु मैले यहााँ । अको छ, यहााँ तपाईंको, धसचाईं । गत सालको धसंचाई मगु ु
जजल्लामा एउटा पधन परेनन ्। भको एउटा मातै्र धसंचाई पधन ० कायाान्वयन भएन । तर अष्ट्रहले सखेुतमा 
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५१ वटा धसंचाई छन,् सखेुत जजल्लामा ५१ वटा धसंचाई र मेरो धनवााचन क्षते्रमा थोरै मातै्र सानासाना 
शीर्ाकका ४ वटा धसंचाई छन ्। यो ५१ र ४ बीचको ष्ट्रवभेद कसरी भयो यो ? यो प्रश्नजचन्ह खिा गना 
चाहन्छु मैले । अको छ, (समयलाई समयलाई ध्यान ददऔ ंमाननीय सदस्य) अको छ, नयााँ प्रष्ट्रवधधबाट 
धसंचाई । सभामखु महोदय, यो ष्ट्रवर्यवस्तमुा मैले कुरा राख्दैछु मैले यहााँ । नयााँ प्रष्ट्रवधधको चाष्ट्रहाँ धसंचाई 
छ, यसमा १३ वटा शीर्ाकमा बजेट ष्ट्रवधनयोजन गररएको छ, त्यसमा मेरो जजल्ला धनल भएको छ, यो पधन 
सम्बोधन गररएको छैन । त्यस्तै आएर अष्ट्रहले पूवासम्भाव्यता अध्ययन तथा नयााँ पररयोजना प्रधतवेदन तयार 
गने, गरुुयोजना तयार गनाको धनधमता  १२ करोि ष्ट्रवधनयोजन गररएको छ, यसमा तपाईंको ५३ वटा योजना 
छन ्तर मेरो जजल्लामा ० । कुनै पधन समयधभत्र िीपीआरको लाधग यहााँ चाष्ट्रहाँ बजेट छुट्याइएको छैन । 
त्यसो भएकोले मैले के भन्न चाहन्छु भने यहााँ ३ वटा कुराको गलत गररएको छ, (सकौं, सकौं माननीय 
सदस्य) पष्ट्रहलो कुरा, पष्ट्रहलो कुरा के गलत गररएको छ, भने पष्ट्रहलो वर्ाको योजनामै चाष्ट्रहाँ गलत धनयत 
गररएको छ, दोस्रो कुरा के गररएको छ, आफ्नो जजल्लालाई प्राथधमकता गररएको छ, तेस्रो कुरा के गररएको 
छ भने अष्ट्रहले फेरर गमुाएर िीपीआरको नाममा आफ्ना एकजनालाई फेरर क्रमागत थप गने र्ियन्त्र 
गररएको छ । त्यसो भकोले मलाई लाग्छ यही ढंगले यो कर्ााली प्रदेशको बजेट जसरी आइरहेको छ, 
यसमा मेरो कुनै समथान रहाँदैन भन्ने कुरा राख्दै, मेरो भनाई यही टंुग्याउछु, धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  मानननीय सदस्यहरू प्रदेश सभाको बैठकमा आफ्नो मन्तव्य राख् ने क्रममा सभाको 
मयाादालाई ध्यानमा राखेर मयााददत र सन्तधुलत शब्दहरूको प्रयोग र हाउभाउ प्रदशान गना ध्यानाकर्ार् 
गदाछु । अब माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया, यसपधछ माननीय श्री गोपाल शमाा तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययााःः  माननीय सभामखुज्यू, हामी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यमा 
हामी भाग धलइरहेका छौं । सवाप्रथम म भौधतक मन्त्रालयलाई धन्यवाद ददन चाहन्छु । ष्ट्रकनभने हाम्रा 
प्रधतपक्ष दलका माननीयहरूले धन्यवाद ददनभुयो, हामी सता ापन पक्षले त धन्यवाद नददन ुसखैु छैन । ष्ट्रहजो 
प्रधतपक्षले धन्यवाद ददएनन,् हामीले पधन ददएनौं । आज उहााँहरूको शब्दलाई सापटी धलएर हैन, उहााँहरू 
धन्यवादलाई सापटी धलएर हैन मैले, म कसरी धन्यवाद ददन चाहन्छु भने ष्ट्रहजोअजस्त मन्त्रालयका 
ष्ट्रकताबहरू हामीले समाता ाखेरीमा शभु होटल र धसिाथा होटलको कायाक्रम गएकोजस्तो दइुटा पेपर मातै्र 
पाउाँ्यौं हामीले । आज अधलकता यो रातो ष्ट्रकताब रंक पधन रातो छ, ष्ट्रकताब पधन अधल वेटवाला रहेछ 
अधल, अधल समातेजस्तो पधन लाधगराछ । यसको लाधग र अको हामीले अष्ट्रहलेसम्म छलफल गरररह्यौं,  
धेरै माननीयहरूले ष्ट्रवरोध गयौं, चाल ु र पूाँजीगत तफा बाट । मेरो ठाउाँमा खानेपानी पयोन, मेरो ठाउाँमा 
धसंचाई परेन भनेर हैन हामीले । कोही ठाउाँ यो तराज ुजोखेझैं नहनु सक्छ, बढीकमको हामी ष्ट्रवरोध गरेका 
धथएनौं । हामीले ष्ट्रवरोध चाल ुर पूाँजीतफा  ष्ट्रवरोध गरेका धथयौं । ष्ट्रफप्टी ष्ट्रफप्टी चाल ुर पूाँजी आएको पूाँजी 
आएको धथयो अरु मन्त्रालयमा । तर भौधतक मन्त्रालयमा आज प्रशासधनक कूल बजेट फाइभ धसक्टीन 
प्वाइन्ट र पूाँजीगत बजेट नाइन्टी एठ त्री प्वाइन्ट । भन्नाले कधत फरक भयो ? चौरानब्ब, चौरानब्बे  
धत्ररानब्बे र पााँच प्वाइन्ट पूाँजीगत, चालतुफा  अधन अरु मन्त्रालयमा कायाक्रमहरू हनु्छन,् अरु मन्त्रालयका 
कमाचारी छन,् भौधतकमा कायाक्रम हुाँदैनन ्? त्यहााँ कमाचारी छैनन ्? सबभन्दा ष्ट्रवकासे मन्त्रालय त त्यही हो, 
त्यहााँ कमाचारी धेरै हनु्छन ् । त्यहााँ चालू कसरी कम आयो ? त्यसैकारर्ले धन्यवाद ददइरहेकोछु 
उहााँहरूलाई । चाल ुभनेको त हामीले ष्ट्रहजोअजस्त पधन भधनसक्यौं । कायाक्रम गने ५० जना कायाक्रममा 
उपजस्थत भए भने १०० जनाको धबल देखाउने, एक लाख रुपैयााँ खचा भयो भने दईु लाखको धबल देखाउने 
अधन कमाउने भााँिो चाल ुत हो । यहााँ आज त्यही नदेजखएको हनुाले मैले भौधतक मन्त्रालयलाई धन्यवाद 
ददएको हो । र अको ष्ट्रहजोअजस्त पधन हामीले भन्यौं, मन्त्रालयगत ष्ट्रवर्यमा भाग धलइरह्यौं, माननीयले 
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५१ वटा धसंचाई छन,् सखेुत जजल्लामा ५१ वटा धसंचाई र मेरो धनवााचन क्षते्रमा थोरै मातै्र सानासाना 
शीर्ाकका ४ वटा धसंचाई छन ्। यो ५१ र ४ बीचको ष्ट्रवभेद कसरी भयो यो ? यो प्रश्नजचन्ह खिा गना 
चाहन्छु मैले । अको छ, (समयलाई समयलाई ध्यान ददऔ ंमाननीय सदस्य) अको छ, नयााँ प्रष्ट्रवधधबाट 
धसंचाई । सभामखु महोदय, यो ष्ट्रवर्यवस्तमुा मैले कुरा राख्दैछु मैले यहााँ । नयााँ प्रष्ट्रवधधको चाष्ट्रहाँ धसंचाई 
छ, यसमा १३ वटा शीर्ाकमा बजेट ष्ट्रवधनयोजन गररएको छ, त्यसमा मेरो जजल्ला धनल भएको छ, यो पधन 
सम्बोधन गररएको छैन । त्यस्तै आएर अष्ट्रहले पूवासम्भाव्यता अध्ययन तथा नयााँ पररयोजना प्रधतवेदन तयार 
गने, गरुुयोजना तयार गनाको धनधमता  १२ करोि ष्ट्रवधनयोजन गररएको छ, यसमा तपाईंको ५३ वटा योजना 
छन ्तर मेरो जजल्लामा ० । कुनै पधन समयधभत्र िीपीआरको लाधग यहााँ चाष्ट्रहाँ बजेट छुट्याइएको छैन । 
त्यसो भएकोले मैले के भन्न चाहन्छु भने यहााँ ३ वटा कुराको गलत गररएको छ, (सकौं, सकौं माननीय 
सदस्य) पष्ट्रहलो कुरा, पष्ट्रहलो कुरा के गलत गररएको छ, भने पष्ट्रहलो वर्ाको योजनामै चाष्ट्रहाँ गलत धनयत 
गररएको छ, दोस्रो कुरा के गररएको छ, आफ्नो जजल्लालाई प्राथधमकता गररएको छ, तेस्रो कुरा के गररएको 
छ भने अष्ट्रहले फेरर गमुाएर िीपीआरको नाममा आफ्ना एकजनालाई फेरर क्रमागत थप गने र्ियन्त्र 
गररएको छ । त्यसो भकोले मलाई लाग्छ यही ढंगले यो कर्ााली प्रदेशको बजेट जसरी आइरहेको छ, 
यसमा मेरो कुनै समथान रहाँदैन भन्ने कुरा राख्दै, मेरो भनाई यही टंुग्याउछु, धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  मानननीय सदस्यहरू प्रदेश सभाको बैठकमा आफ्नो मन्तव्य राख् ने क्रममा सभाको 
मयाादालाई ध्यानमा राखेर मयााददत र सन्तधुलत शब्दहरूको प्रयोग र हाउभाउ प्रदशान गना ध्यानाकर्ार् 
गदाछु । अब माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया, यसपधछ माननीय श्री गोपाल शमाा तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययााःः  माननीय सभामखुज्यू, हामी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यमा 
हामी भाग धलइरहेका छौं । सवाप्रथम म भौधतक मन्त्रालयलाई धन्यवाद ददन चाहन्छु । ष्ट्रकनभने हाम्रा 
प्रधतपक्ष दलका माननीयहरूले धन्यवाद ददनभुयो, हामी सता ापन पक्षले त धन्यवाद नददन ुसखैु छैन । ष्ट्रहजो 
प्रधतपक्षले धन्यवाद ददएनन,् हामीले पधन ददएनौं । आज उहााँहरूको शब्दलाई सापटी धलएर हैन, उहााँहरू 
धन्यवादलाई सापटी धलएर हैन मैले, म कसरी धन्यवाद ददन चाहन्छु भने ष्ट्रहजोअजस्त मन्त्रालयका 
ष्ट्रकताबहरू हामीले समाता ाखेरीमा शभु होटल र धसिाथा होटलको कायाक्रम गएकोजस्तो दइुटा पेपर मातै्र 
पाउाँ्यौं हामीले । आज अधलकता यो रातो ष्ट्रकताब रंक पधन रातो छ, ष्ट्रकताब पधन अधल वेटवाला रहेछ 
अधल, अधल समातेजस्तो पधन लाधगराछ । यसको लाधग र अको हामीले अष्ट्रहलेसम्म छलफल गरररह्यौं,  
धेरै माननीयहरूले ष्ट्रवरोध गयौं, चाल ु र पूाँजीगत तफा बाट । मेरो ठाउाँमा खानेपानी पयोन, मेरो ठाउाँमा 
धसंचाई परेन भनेर हैन हामीले । कोही ठाउाँ यो तराज ुजोखेझैं नहनु सक्छ, बढीकमको हामी ष्ट्रवरोध गरेका 
धथएनौं । हामीले ष्ट्रवरोध चाल ुर पूाँजीतफा  ष्ट्रवरोध गरेका धथयौं । ष्ट्रफप्टी ष्ट्रफप्टी चाल ुर पूाँजी आएको पूाँजी 
आएको धथयो अरु मन्त्रालयमा । तर भौधतक मन्त्रालयमा आज प्रशासधनक कूल बजेट फाइभ धसक्टीन 
प्वाइन्ट र पूाँजीगत बजेट नाइन्टी एठ त्री प्वाइन्ट । भन्नाले कधत फरक भयो ? चौरानब्ब, चौरानब्बे  
धत्ररानब्बे र पााँच प्वाइन्ट पूाँजीगत, चालतुफा  अधन अरु मन्त्रालयमा कायाक्रमहरू हनु्छन,् अरु मन्त्रालयका 
कमाचारी छन,् भौधतकमा कायाक्रम हुाँदैनन ्? त्यहााँ कमाचारी छैनन ्? सबभन्दा ष्ट्रवकासे मन्त्रालय त त्यही हो, 
त्यहााँ कमाचारी धेरै हनु्छन ् । त्यहााँ चालू कसरी कम आयो ? त्यसैकारर्ले धन्यवाद ददइरहेकोछु 
उहााँहरूलाई । चाल ुभनेको त हामीले ष्ट्रहजोअजस्त पधन भधनसक्यौं । कायाक्रम गने ५० जना कायाक्रममा 
उपजस्थत भए भने १०० जनाको धबल देखाउने, एक लाख रुपैयााँ खचा भयो भने दईु लाखको धबल देखाउने 
अधन कमाउने भााँिो चाल ुत हो । यहााँ आज त्यही नदेजखएको हनुाले मैले भौधतक मन्त्रालयलाई धन्यवाद 
ददएको हो । र अको ष्ट्रहजोअजस्त पधन हामीले भन्यौं, मन्त्रालयगत ष्ट्रवर्यमा भाग धलइरह्यौं, माननीयले 
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धसफाररस गरेका योजनाहरू धेरै कम परे, हामी धबचौधलया दलाल भनम ्उनीहरूको योजना धेरै बढी परे तर 
भौधतक मन्त्रालयमा मैले माननीयहरूको के कस्तो छ, मैले थाहा छैन । म यो ष्ट्रकताब पधन ढोकाधभत्र 
आउाँदाखेरर ष्ट्रकताब पाएको धथएाँ मैले । अध्ययन गना पधन पाएको धथएन, संसदमा धभत्र आइसकेपधछ मैले 
सरसती हेरेँ । अरु जजल्लाको हेना पाइन मैले मेरो जजल्लाको मातै्र हेरें । मेरो जजल्ला पधन बढी देखेर 
खसुी भयो ष्ट्रक सोच्नहुोला । बढी छैन माननीयज्यू । खानेपानीको हेरेँ मैले १० । १२ वटा खानेपानी 
धसफाररस गयााथें, १० । १२ वटा पयााछ । के-के छ भने मैले एउटा खानेपानीमा ३० । ३५ लाखको 
मैले मागेको धथएाँ । खानेपानीमा १० । १० लाख पयााछ, हेनुास ्त जमु्लाको खानेपानीमा १० । १० 
लाख मातै्र छ, ष्ट्रकनभने  मैले एउटै योजना मागेको भयाले २ करोि प्यो । उहााँहरूलाई लेख् न पधन 
सजजलो हनेु धथयो । एउटैमात्र २ करोि लेख् न । १० । १५ वटा मागेँ, लेख् न पधन गाह्रो भयो, १० । 
१० लाख पयााछ, खानेपानीमा । एउटै योजना झन ्सजजलो हनेु धथयो, मलाई पधन हामीलाई पधन सजजलो । 
तर एउटै एक करोिको खानेपानी मागेको भयाले मेरो क्षेत्रमा सम्भव धथएन । एउटै गाउाँमा हनु््यो 
खानेपानी, अरु गाउाँको जचता  बझु्दैन धथयो । अब धसंजाको क्षेत्र माननीयज्यूहरूलाई थाह छ, जमु्लाको भगूोल 
थाह छ । एउटा, एक ठाउाँमा खानेपानी ददयो भने एक ठाउाँमा धसचाईं सबै ठाउाँमा भ्याउदैन । सबै 
ठाउाँमा भ्याउने भनेको सिक मातै्र हो । तलदेजख माधथसम्म सिक मातै्र जान्छ । खानेपानी त गाउाँगाउाँमा 
चाष्ट्रहया । धसचाईं जीउला जीउला चाष्ट्रहयो । तटबन्ध जीउला जीउला चाष्ट्रहयो । बता ी गाउाँ गाउाँमा 
चाष्ट्रहयो । त्यसैकारर्ले मैले सानासाना मागेको धथएाँ, त्यसमा पधन ष्ट्रफप्टी प्रसेन्ट घटाएर सबै मेरो 
धसफाररसमा परेका छन ्। त्यसैकारर्ले म खसुी छु । बढी परेर होइन, हेनुाहोला पछाधि रेिबकुमा । 
ष्ट्रहजोअजस्त पयाटन मन्त्रालयका कुरा गयौं, २४ वटा योजना ददएकोमा ४ वटा योजनामातै्र परे, त्यही पधन ८ 
लाख, ८।८ लाखका मातै्र । आज जधत छन ्उधत परेपधछ खसुी हनुपुरेन ? अधन धन्यवाद नददने अझ 
उहााँलाई गाली गने अझ । त्यसै कारर्ले म गाली गना चाहददन आज, उहााँलाई म खसुी छु, धन्यवाद ददन 
चाहन्छु, माननीयले धसफाररस गरेका योजना पानुाभयो । ष्ट्रकताबमा पधन चाल ु घटाउनभुयो, पूाँजीगत 
बढाउनभुयो, ष्ट्रकताब पधन अधल गरुगो वेटवाला ल्याउन,ु त्यसैकारर्ले पधन धन्यवाद । त्यसैकारर्ले अब 
०७५/०७६ को बजेटमा सबभन्दा आलोचना भौधतक मन्त्री हनुहुनु््यो, तपाईं हामी सबैले गाली गयााधथयौं, 
त अष्ट्रहले त्यसको अधलकता सधुाररएर आउनभुयो मन्त्रीजी, यसको लाधग पधन धन्यवाद । ०७४/०७५ 
भन्दा ०७६/०७७ मा धेरै तपाईंहरूले ऊ गनुाभएछ । अरु मन्त्रालयमा यो भएको धथएन, हामीले पढेका 
धथयौं, बझेुका धथयौं । तपाईं अधलकता पष्ट्रहलाभन्दा अष्ट्रहले धनकै राम्रो, अधलकधत सन्तधुलत भएर, समावेशी 
समानपुाधतक भएर आउनभुएछ, त्यसको लाधग हामी खसुी नै छौं । अरु अब हामी १ करोिका अजघ 
भधनसक्यौं । १ करोिका योजना हो, हामीलाई १० वटा खानेपानीमा एक एक करोि हाधलददए त हामी 
झन ्खसुी हनु््यौं । बरु हजरुको क्षेत्रमा हाल्नभुयो होला, हाम्रो क्षेत्रमा त्यो सम्भव धथएन, त्यधत हाल्न 
सष्ट्रकदैन्यो । त्यधत बजेट ददन ु हुाँदैन धथयो, त्यधत मन्त्रालयमा छ ष्ट्रक छैन । हामी जधत आवश्यक  
धथयो, त्यधत माग्यौं त्यसभन्दा पधन ष्ट्रफप्टी प्रसेन्ट घटेर पाएका छौं हामीले । अब बाटोको कुरा छ, यहााँ 
सिकको । अब ८ करोि जनता सिक त बााँकी छ भन्नुहनु्छ । अरु क्रमागत योजनामा पधन १ । १ 
करोि, ७५ । ७५ लाख पिेको छ, जनता सिकमा २ करोि आएकै छ, त्यो सबै ठाउाँमा होला जस्तो 
लाग्छ । मेरो क्षेत्रमा चाष्ट्रहाँ सबै ठाउाँमा होला त्यो । त्यसैकारर्ले धेरै ष्ट्रवभेद देखेको छैन मैले अष्ट्रहले । 
मेरो आफ्नो मेरो हेने दृष्ट्र�कोर्ले मैले ष्ट्रवभेद देखेको छैन, पोहरसाल त ष्ट्रवभेद गनै भएको धथयो । हामी 
सबैले भनेकै धथयौं मन्त्रीको आलोचना गरेकै धथयौं । अब अधल सनु र ष्ट्रपता ल छुट्याउनै पछा, राम्रो  
नराम्रो छुट्याउनै पछा । जधत अरु मन्त्रालयमा ष्ट्रवभेद आएको छ, त्यधत यो मन्त्रालयको अष्ट्रहले यो साल म 
देख्दैन । त्यसैकारर्ले हामीले अब यो मन्त्रालयको ष्ट्रवर्यमा कररब कररब अन्त भइसक्यो । त्यसैकारर्ले 
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जो अरु छन ्चाल ुर पूाँजीगत छन,् ष्ट्रफप्टी ष्ट्रफप्टी छ त्यो, त्यो चाल ुपूाँजीगतमा नसच्याएसम्म हामीले त्यो, 
त्यो ष्ट्रवर्यमा हामीले बजेट पास गना पधन ददन ुहुाँदैन । हामी कराउने मातै्र, भोधल हनु्छ र हनु्न भन्ने ठाउाँमा 
हनु्छ भनेर ताली ष्ट्रपट्नुु ुपने ह्वीप जारी हनुपुने भयो भने कराएको साध्यै भएन । त्यो मन्त्रीलाई गाली गरेर 
मातै्र ररस फेररदैन हाम्रो । मन्त्रीलाई जे भनेर पधन ररस फेररने हैन, हाम्रो ररस फेररन त चालूलाई 
घटाउनपुछा, असन्तधुलत बजेट सन्तलुन गनुापछा, नपरेको ठाउाँमा हामीले पानैपछा, त्यसैकारर्ले सबै धनवााचन 
क्षेत्र एउटै हो, सबैलाई ष्ट्रवकास चाष्ट्रहएको छ, सबैलाई खानेपानी धसंचाई चाष्ट्रहएको छ, त्यसैकारर्ले जनु 
िल्लो छ, त्यहााँ । जनु मन्त्रालयमा िल्लो छ बााँधिएको छैन, नपरेको क्षेत्रमा न स्कूल नभएको क्षेत्रमा, 
खानेपानी नभएको क्षेत्र धनवााचन क्षेत्रमा कमभएको ठाउाँमा त्यो िल्लोबाट चाल ुतफा  घटाएर हाल्नपुदाछ 
हामीले । यहााँ त्यसैकारर्ले मैले भधनसके मैले भौधतक मन्त्रालयलाई अष्ट्रहले उहााँहरूले धेरै राम्रो गनुाभएको 
छ, उहााँहरूलाई धन्यवाद, फेरर पधन धन्यवाद ददन चाहन्छु भन्ने मेरो भनाईलाई यही अन्त गने अनमुधत 
चाहन्छु, धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री गोपाल शमाा, यसपधछ माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगोोपपाालल  शशममााााःः  माननीय सभामखु महोदय, भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय हाम्रो प्रदेशको 
सबैभन्दा महत्वपूर्ा मन्त्रालय हो । हामी पूवााधारको ष्ट्रवकास नगरेर कर्ाालीको समषृ्ट्रिको यात्रामा अगाधि 
बढ्न सक्दैनौं, मखु्यत पूवााधारको क्षेत्रमा सिक पूवााधार हाम्रो लाधग धेरै महत्वपूर्ा कुरा हो र त्यसपधछ 
जलस्रोतको उपयोग गने कुरा त्यससाँग साँगै त्यो पूरक प्रश्न वा ष्ट्रवर्य हो । सभामखु महोदय, हामी 
यहााँसम्म आइपगु्दा हाम्रो प्रवजृता  कस्तो भइसक्यो भन्दाखेरर हामी अब हाम्रो हामी अधल बढी सकारात्मक 
खोज्न खोजजराहनु्छौं, रचनात्मक खोजजराहनु्छौं तर ष्ट्रवर्यवस्तलेु हामीलाई कस्तो बनाइराछ भने हाम्रो 
ददमागलाई कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ नकारात्मक मातै्र बनाइराख् ने हो ष्ट्रक भन्न े जस्तो हनु पधुगराछ, अब यसो गदाा 
खासगरी भौधतक पूवााधार मन्त्रालयले अथवा धसंगो हाम्रो सरकारले पूवााधारको क्षेत्रमा हामीले केन्रीकृत 
रूपले लगानी गनुापने क्षेत्र कहााँ हो र कुन कुन क्षेत्रमा हामीले प्राथधमकता ददंदाखेरर कर्ााली क्षेत्रको 
ष्ट्रवकास हनु्छ भन्ने कुराको खाका हामीले प्रस्ततु गना सक्याछैनौं वा प्रस्ततु हनु सकेको छैन । अब त्यो 
नहुाँदाखेरर हामीकहााँ र हामीले भोगेको एउटा अवस्था के छ भने हामीसाँग नयााँ देखाउने अवस्था काष्ट्रहाँ पधन 
बनेन, यो नयााँ गदैछौं, यो नयााँ उदाहरर् पेश गरौं, नयााँ उदाहरर् पेश गने अवस्था बनेन, बधनराख्या छैन । 
त्यसो गदाा हामी प्रधतस्पधाा केमा छौं भन्दाखेरर हामीले परुानो प्रवजृता लाई दोहोयााउने कसरी ? बोक्ने कसरी ? 
र त्यसैलाई लागू गने कसरी ? भन्ने कुराको धनरन्तरता, त्यो प्रवजृता  हामीले अाँगाधलराख्याछौं । हाम्रो प्रवजृता  
अधल बढी सामन्तवादी प्रवजृता  छ, मलाई थाह छ पष्ट्रहले, पष्ट्रहले पष्ट्रहले यसो पूजापाठमा जाने मान्छेहरूले पधन 
के गथे भन्दाखेरर थाममा यसो एउटा कुखरुा काट्ने अथवा एउटा बोका काट्ने हो भने त्यसको टाउको 
चाष्ट्रहाँ त्यसको पूजारीलाई चाष्ट्रहने, यो प्रवजृता  हामीकहााँ छ, पूजारीले टाउको खानपुने, बााँकीले चाष्ट्रहाँ यसो 
अधलकधत यताउता गनुापने, अब कुनै पधन भागवण्िामा पधन अधलकधत ठूला मान्छेले ठूलो भागवण्िा 
लगाउनपुने, यो खालको प्रवजृता मा हामी आयौं, त्यो प्रवजृता  हषु्ट्रका दै हषु्ट्रका दै हषु्ट्रका दै आउाँदा हाम्रो मन्त्रालयधभत्र 
धछयो, सरकारधभत्र धछयो, हामी जनप्रधतधनधधहरूकहााँ धछयो । यो आउाँदा हामीलाई अष्ट्रहले भौधतक 
मन्त्रालयसम्म पगु्दाखेरर पधन भौधतक मन्त्रालयको मन्त्री भनेको त पजुारी नै प्रमाजर्त हनेु स्वभाष्ट्रवकै कुरा 
भयो । त्यसकारर् यसो हेछुा म ष्ट्रह.. अब हामी अधल इमान्दारै हनु्छौं र भौधतक पूवााधार मन्त्रलायले 
ष्ट्रवधनयोजन गने कुरा आफूलाई पधन कम नगरोस,् हामीलाई पधन कम नगरोस ् भन्न े अपेक्षा स्वभाष्ट्रवक  
हनु्छ । यसो गदााखेरर हामीले के देख्यौं भन्दा, मैले यसो ष्ट्रहसाब गरें , हामी कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ अधल बढी 
आलोचनात्मक त त्यसै बधनराछैनौं भन्दाखेरर त झण्िै झण्िै मेरो धनवााचन क्षते्रको कुरा गदाा त झण्िै ४ 
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जो अरु छन ्चाल ुर पूाँजीगत छन,् ष्ट्रफप्टी ष्ट्रफप्टी छ त्यो, त्यो चाल ुपूाँजीगतमा नसच्याएसम्म हामीले त्यो, 
त्यो ष्ट्रवर्यमा हामीले बजेट पास गना पधन ददन ुहुाँदैन । हामी कराउने मातै्र, भोधल हनु्छ र हनु्न भन्ने ठाउाँमा 
हनु्छ भनेर ताली ष्ट्रपट्नुु ुपने ह्वीप जारी हनुपुने भयो भने कराएको साध्यै भएन । त्यो मन्त्रीलाई गाली गरेर 
मातै्र ररस फेररदैन हाम्रो । मन्त्रीलाई जे भनेर पधन ररस फेररने हैन, हाम्रो ररस फेररन त चालूलाई 
घटाउनपुछा, असन्तधुलत बजेट सन्तलुन गनुापछा, नपरेको ठाउाँमा हामीले पानैपछा, त्यसैकारर्ले सबै धनवााचन 
क्षेत्र एउटै हो, सबैलाई ष्ट्रवकास चाष्ट्रहएको छ, सबैलाई खानेपानी धसंचाई चाष्ट्रहएको छ, त्यसैकारर्ले जनु 
िल्लो छ, त्यहााँ । जनु मन्त्रालयमा िल्लो छ बााँधिएको छैन, नपरेको क्षेत्रमा न स्कूल नभएको क्षेत्रमा, 
खानेपानी नभएको क्षेत्र धनवााचन क्षेत्रमा कमभएको ठाउाँमा त्यो िल्लोबाट चाल ुतफा  घटाएर हाल्नपुदाछ 
हामीले । यहााँ त्यसैकारर्ले मैले भधनसके मैले भौधतक मन्त्रालयलाई अष्ट्रहले उहााँहरूले धेरै राम्रो गनुाभएको 
छ, उहााँहरूलाई धन्यवाद, फेरर पधन धन्यवाद ददन चाहन्छु भन्ने मेरो भनाईलाई यही अन्त गने अनमुधत 
चाहन्छु, धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री गोपाल शमाा, यसपधछ माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� तयार रहनहुोला ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगोोपपाालल  शशममााााःः  माननीय सभामखु महोदय, भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालय हाम्रो प्रदेशको 
सबैभन्दा महत्वपूर्ा मन्त्रालय हो । हामी पूवााधारको ष्ट्रवकास नगरेर कर्ाालीको समषृ्ट्रिको यात्रामा अगाधि 
बढ्न सक्दैनौं, मखु्यत पूवााधारको क्षेत्रमा सिक पूवााधार हाम्रो लाधग धेरै महत्वपूर्ा कुरा हो र त्यसपधछ 
जलस्रोतको उपयोग गने कुरा त्यससाँग साँगै त्यो पूरक प्रश्न वा ष्ट्रवर्य हो । सभामखु महोदय, हामी 
यहााँसम्म आइपगु्दा हाम्रो प्रवजृता  कस्तो भइसक्यो भन्दाखेरर हामी अब हाम्रो हामी अधल बढी सकारात्मक 
खोज्न खोजजराहनु्छौं, रचनात्मक खोजजराहनु्छौं तर ष्ट्रवर्यवस्तलेु हामीलाई कस्तो बनाइराछ भने हाम्रो 
ददमागलाई कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ नकारात्मक मातै्र बनाइराख् ने हो ष्ट्रक भन्न े जस्तो हनु पधुगराछ, अब यसो गदाा 
खासगरी भौधतक पूवााधार मन्त्रालयले अथवा धसंगो हाम्रो सरकारले पूवााधारको क्षेत्रमा हामीले केन्रीकृत 
रूपले लगानी गनुापने क्षेत्र कहााँ हो र कुन कुन क्षेत्रमा हामीले प्राथधमकता ददंदाखेरर कर्ााली क्षेत्रको 
ष्ट्रवकास हनु्छ भन्ने कुराको खाका हामीले प्रस्ततु गना सक्याछैनौं वा प्रस्ततु हनु सकेको छैन । अब त्यो 
नहुाँदाखेरर हामीकहााँ र हामीले भोगेको एउटा अवस्था के छ भने हामीसाँग नयााँ देखाउने अवस्था काष्ट्रहाँ पधन 
बनेन, यो नयााँ गदैछौं, यो नयााँ उदाहरर् पेश गरौं, नयााँ उदाहरर् पेश गने अवस्था बनेन, बधनराख्या छैन । 
त्यसो गदाा हामी प्रधतस्पधाा केमा छौं भन्दाखेरर हामीले परुानो प्रवजृता लाई दोहोयााउने कसरी ? बोक्ने कसरी ? 
र त्यसैलाई लागू गने कसरी ? भन्ने कुराको धनरन्तरता, त्यो प्रवजृता  हामीले अाँगाधलराख्याछौं । हाम्रो प्रवजृता  
अधल बढी सामन्तवादी प्रवजृता  छ, मलाई थाह छ पष्ट्रहले, पष्ट्रहले पष्ट्रहले यसो पूजापाठमा जाने मान्छेहरूले पधन 
के गथे भन्दाखेरर थाममा यसो एउटा कुखरुा काट्ने अथवा एउटा बोका काट्ने हो भने त्यसको टाउको 
चाष्ट्रहाँ त्यसको पूजारीलाई चाष्ट्रहने, यो प्रवजृता  हामीकहााँ छ, पूजारीले टाउको खानपुने, बााँकीले चाष्ट्रहाँ यसो 
अधलकधत यताउता गनुापने, अब कुनै पधन भागवण्िामा पधन अधलकधत ठूला मान्छेले ठूलो भागवण्िा 
लगाउनपुने, यो खालको प्रवजृता मा हामी आयौं, त्यो प्रवजृता  हषु्ट्रका दै हषु्ट्रका दै हषु्ट्रका दै आउाँदा हाम्रो मन्त्रालयधभत्र 
धछयो, सरकारधभत्र धछयो, हामी जनप्रधतधनधधहरूकहााँ धछयो । यो आउाँदा हामीलाई अष्ट्रहले भौधतक 
मन्त्रालयसम्म पगु्दाखेरर पधन भौधतक मन्त्रालयको मन्त्री भनेको त पजुारी नै प्रमाजर्त हनेु स्वभाष्ट्रवकै कुरा 
भयो । त्यसकारर् यसो हेछुा म ष्ट्रह.. अब हामी अधल इमान्दारै हनु्छौं र भौधतक पूवााधार मन्त्रलायले 
ष्ट्रवधनयोजन गने कुरा आफूलाई पधन कम नगरोस,् हामीलाई पधन कम नगरोस ् भन्न े अपेक्षा स्वभाष्ट्रवक  
हनु्छ । यसो गदााखेरर हामीले के देख्यौं भन्दा, मैले यसो ष्ट्रहसाब गरें , हामी कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ अधल बढी 
आलोचनात्मक त त्यसै बधनराछैनौं भन्दाखेरर त झण्िै झण्िै मेरो धनवााचन क्षते्रको कुरा गदाा त झण्िै ४ 
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गनुा झण्िै झण्िै हनु पगु्दो रैछ जजल्लालाई ष्ट्रहसाब गरे मैले धसंगो रुकुम जजल्लाको बजेट अष्ट्रहले क्रमागत 
पधन नयााँ पधन कधत छ भन्दा ४० करोि २० लाख बराबर जजल्लाले प्राप्त गरेको छ, माननीय भौधतक 
पूवााधार मन्त्रीको धनवााचन क्षते्रमा मातै्र मैले यहााँ राजधानीको त हामी बनाउनै खोजीराछौं, राजधानी एकदम 
व्यष्ट्रवस्थत होस ् भन्न चाहन्छौं, राजधानीधतर म केजन्रत छैन । उहााँको धनवााचन क्षेत्रमा मातै्र मैले यसो 
ष्ट्रहसाब गरे ७४ करोि ६० लाख २५ हजार हुाँदोरैछ, झण्िै झण्िै एक अरबको व्यवस्था त उहााँले नै 
गनुाभाछ, भन्दाखेरर अब यो पूजारीको व्यवस्थापन अब हनेु नै भयो, त्यसको लाधग मैले खासमा हाम्रो 
चलनचल्तीको कुरा भया हनुाले मैले अन्यथा ठान्याछैन । उहााँ फेरर हाम्रा कधतपय अजस्त ऊ पधन भाछन,् 
हामीसाँग छलफल चल्दाखेरर के हनु्छ भने अधलअधल वण्िा धलएकोले हामी पधन सन्त�ु हनु्छौं फेरर । 
जजम्मा धलएकोले अधलअधल खाने त भयो, अधलअधल धलने त भयो भन्ने प्रवजृता  हामीसाँग छ, त्यसकारर् मलाई 
यसमा धेरै ष्ट्रटप्पर्ी गना छैन । हाम्रो चासो के मात्र हो भन्दाखेरर उहााँकोमै जाला तर अगाधि 
माननीयजीहरूले ष्ट्रटप्पर्ी गयााजस्तो धरमपोखरा अथवा त्यो केरे स्कुल भन्दै धछन्च ु जोिेर फेरर उता 
जाजरकोट जोड्नभुन्दा जे छ, त्यही राखेर आफ्नै ठाउाँमा लगेपधछ त्यधत धेरै हुाँदैन । यो त के भयो भन्दा 
भयंकर बाठो हनेु अजस्त पधन देजखयो, सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयमा त्यस्तै छ, अकोमा मन्त्रालयमा त्यस्तै 
छ, यहााँ पधन यसो देखेपधछ काष्ट्रहाँनेर अधलकधत हनु्छ ष्ट्रक भन्ने खालको ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब साथीहरूले मन्त्री 
माननीय मन्त्रीजीहरूले जे गररराख् नभुाछ, त्यसले हाम्रो सम्मत र सोचलाई कुजण्ठत बनाइराखेको छ, हामी 
सोच, हामी हाम्रो धनवााचन क्षेत्रमा केजन्रत हनु चाहछैनौं सभामखु महोदय, हामी धसंगो कर्ाालीको ष्ट्रवकास बारे 
बहस गना चाहन्छौं, धसंगो कर्ाालीको ष्ट्रवकास कहााँ हो ? कहााँ हो केजन्रत गनुापने ? भन्दा त्यसको पष्ट्रहलो 
भाग राजधानीबाटै ददऔ,ं राजधानीका पूवााधारको ष्ट्रवर्यमा केजन्रत गरौं, त्यसपधछ हामी अन्तरााष्ट्रिय 
नाकाहरूलाई खोल्ने गरी हामी खासगरी यसलाई धतब्बतसाँग कसरी हामी चाइनासाँग कसरी जोड्ने भन्न े
कुरालाई प्राथधमकता ददऔैं, राजधानी केजन्रत गने, जजल्लाहरूलाई राजधानीसाँग जोड्ने सिकहरूलाई 
प्राथधमकता ददऔ,ं त्यसमा हामीले बजेट देखेनौं । म सभामखु महोदय, म आफ्नो केजन्रत भएको होइन, 
चौरजहारी, सल्लीबजार चौरजहारी सिक भनेको चौर रुकुमको मातै्र होइन, त्यले िोल्पालाई जाजरकोटलाई 
स्वयम ्सल्यानलाई पधन नजजक बनाउाँछ, १९ ष्ट्रकलोधमटरको यात्रामा अष्ट्रहले हामी ४ घण्टा लगाएर यात्रा 
गछौं, १९ ष्ट्रकलोधमटर मातै्र छ । ४ घण्टा त्यहााँ ष्ट्रहंड्न नसकेर हामी तलुसीपरु धनस्केर तलुसीपरुबाट 
कोहलपरु धनस्केर यहााँ आउाँदाखेरर झण्िै झण्िै १० देजख १२ घण्टा हामीले गछौं यहााँका सबै त्यसमा जान ु
नै भएको छ । अब अष्ट्रहले यसो हेछुा, अब कुधभण्िे समेत त्यसमा धमस्याएर, कुधभण्िे दहधतर पधन बााँिेर ४ 
प्लस ४ गरेर ८ करोि । ४ करोि मातै्र छ, गनुाछु ष्ट्रपच झण्िै झण्िै िेढ अरबको लागत छ, तर ४ करोि 
छुट्याएर त्यो गनुाभन्दा बरु कुधभण्िे दहधतरै बरु राम्रो बनाऔ ंभन्नेधतर छ मेरो कुरा । कजम्तमा राजधानी, 
अब अरु माननीयजीहरूले पधन यहााँ अजस्त ष्ट्रटप्पर्ी गनुाभो मेरो कुरा के छ भने धेरै ठाउाँ राजधानी 
जोधिसक्याछ, ष्ट्रपचरोिले जोड्याछ, तीनटा चारओटा जजल्ला मातै्र हो, मगु,ु हमु्ला, िोल्पा त्यो अब सिक 
ष्ट्रवस्तारको योजनामा छ, ष्ट्रवस्तार भइसकेको ठाउाँलाई सिक स्तरोन्नधत गने कुरामा चाष्ट्रहाँ रुकुम छुट्याछ, 
रुकुम जोड्ने कुरा १९ ष्ट्रकलोधमटर मातै्र स्तरोन्नधत गररददने हो भने रुकुम राजधानीसाँग ४ घण्टामा 
जोड्नेछ, रुकुमको सदरमकुाम । त्यसकारर् यो कुरामा त्यो देजखदैन, एकदम कुजण्ठत यसो औपचाररकतामा 
बजेट छुट्याउने जो प्रवजृता  छ, त्यसले हामी कसैलाई सन्त�ु गररराख्या छैन, कुजण्ठत भनाइराख्याछ, यो 
जस्थधतधतर म खासगरी माननीय सभामखु माफा त ्सम्बजन्धत मन्त्रालयको ध्यान आकर्ार्, ध्यानाकर्ार् गराउन 
चाहन्छु, हामी यो प्रवजृता ले पूजारी प्रवजृता ले ष्ट्रवकास अगाधि बढ्दैन, जो आउाँछ, भागवण्िा लगाएर आफ्नोधतर 
केजन्रत गने जो पररपाटी छ, यसधतर हामी केजन्रत नहोऔ,ं हामी सप्पैले एकचोटी सोच बनाऔ,ं ददघाकाधलन 
सोच बनाऔ,ं दीघाकालीन सोच बनाएर समग्र कर्ाालीको समषृ्ट्रिको यात्राधतर अगाधि बढौं । धन्यवाद ।  
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  ��वव��ःः  माननीय सभामखु महोदय, हामी कररब कररब चार मन्त्रालयको छलफल 
सकेर यो आज भौधतक पूवााधार मन्त्रालयको छलपलको क्रममा छौं र यो मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत भएर 
यहााँ केही रचनात्मक सझुावहरू राख्दाखेरर �वशेर्गरी प�हलो कुरा त मैले अजघ माननीयजीले भनेजस्तै 
उहााँलाई मैले पधन धन्यवाद ददन चाहन्छु, �कनभने हाम्रो त्यसको अधल मधसनो कुरा त त्यधतधभत्र हेना बााँकी 
छ, तपाईंहरूले भनेजस्तै अब सरसती मोटो खाकामै मैले पधन हेरेको छु, तर उहााँले कमसेकम पााँच प्रसेन्ट 
चाल ु पूाँजी र ९५ प्रसेन्ट पूाँजीगत राखेर जो ल्याउन ुभो, त्यो सााँच्ची नै उहााँलाई धन्यवाद ददनै पछा, अब 
ददइएन भने उहााँको जचता  दखु् ने सम्भावना धेरै हनु्छ, �कनभने सम्भवत त्यसैमा बढी मेहेनत गनुाभाहोला अझ, 
त्यो धेरै चनुौधतपूर्ा कुरा पधन हो । त्यसकारर् उहााँलाई धन्यवाद पधन छ, र साँगसाँगै अब धेरै मागहरूमध्ये 
त्यो उहााँले कररब कररब पूरा गनुाभाछ, है, तपाईं त्यसमा घेराबन्दीमा पनुाहनु्न अब । अरु माग त छाँदैछन,् 
त्यो घेराबाट तपाईं उजम्कन ुभो । अरु चार पााँचओटा मन्त्रालय पााँचवटा मन्त्रालय त घेराधभतै्र हनुहुनु्छ, 
उहााँहरू त्यो छदैछ । दोस्रो कुरा अब जहााँसम्म यो अब मेरो अब संयोगले उहााँ र मेरो धनवााचन क्षेत्र पधन 
नजजक अब संयोगले दौतर पधन र संयोगले चा�हाँ तलुना पधन काजन्तपरु लगायत सबै चा�हाँ तपाईको 
धमधियाहरूले उहााँको र मेरो नै तलुना गयो गत सालको ५६ करोि र ६ करोि भन्न ेभो । त्यो कररब 
कररब उहााँले क�हलेकाही भेट हुाँदा वादै भइसक्यो भन्नुहनु््यो उहााँले । त्यसकारर् अब अ�हलेको बजेटसाँग 
तलुना गदााखेरर अब कररब कररब तपाईंको पोहोर ५६ र ६ गदाा त्यसलाई १० गनुा भनौं, अ�हले झण्िै 
झण्िै त्यो �फप्टी प्रसेन्ट घट्याछ, ५ गनुामा आइपगु्याछ, फेरर पधन एउटा �वज्ञानको धनयममा यो घटेर 
आउन ुपधन उहााँलाई धन्यवाद ददनै पछा । र कररब कररब ४ । ५ ओटा बुाँदामध्ये रर्नीधतक सिक 
धनरन्तरता, प्रदेश महत्वका सिक धनरन्तरता, खानेपानी योजना धनमाार्, बहवुर्ीय सिकको कुराहरू त्यसपधछ 
यो धसंचाई धनरन्तरता कुराहरू, धसचाईं संरचनागत कुराहरू जो छ, यसमा धेरै धिस्ब्यालेन्स छ उहााँको । 
उहााँको र मेरो अधलकधत नजजक नजजक भनेको तटबन्धनमा रहेछ, त्यसमा उहााँको २ करोि र मेरो 
पगुनपगु १ करोि हनु आउाँछ, त्यसकारर् अब यसलाई अब यो कधत सन्तधुलत छ, त्यो अब फोटो आफै 
बोल्छ भन्याजस्तो यो त्यले आफै बोल्छ । दोस्रो कुरा जजल्लागत �हसाबले �हसाब गदााखेरर पधन 
वीरेन्रनगरको �वशेर्गरी यो क्षेत्रको यो स्पेशधल� अधल �वजश� प�हचान भो । यलाई त राजधानीलाई 
आाँगनै भन्याछौं केही गराउनै पछा यसमा हाम्रो कुनै आपता ी केही छैन । अरु क्षेत्रसाँग तलुना गदााखेरर पधन 
मेरो कम नै छ । यो कुरा पधन यहााँ यो म्याथमै देजखया हनुाले यो कुनै लकुाइराख् नपुने कुरा छैन, दोस्रो 
कुरा जहााँसम्म यो जजल्लागत �हसाबले टोटलमा हेदााखेरर सरर सबैधतरको चा�हाँ यो हेदाा तलुनात्मक 
�हसाबले जस्तो कधत �हजअजस्त पधन हामीले शीर्ाक हेरौं, १०औ ंगनुा, १५औ ंगनुा फरक पयााछ, केही 
शीर्ाकहरूमा । अ�हलेको बजेटमा उहााँले कररब कररब त्यलाई उहााँले अधल सन्तधुलत गना खोज्नभुाछ, त्यो 
राम्रो पक्ष हो । त्यधत धेरै चा�हाँ त्यहााँ ग्या�प� देजखदैन, यो कुरा पधन यहााँ देजखन्छ, त्यसकारर् सारमा 
मन्त्रालयगत �हसाबले तलुना गदााखेरर अधलकधत कम ग्या�प� देजखन्छ उहााँको । यो पूाँजीगतकै रूपमा 
चा�हाँ यलाई �वकेजन्रत गने सवालमा पधन जजल्लागत �हसाबमा पधन एउटा त्यो देजखन्छ । अको कुरा अरु 
बजेटहरूमा अधल बढी मन्त्री केजन्रत र केही न केही तपाईंको म्याच �फक्स अथवा �फजक्स� भएजस्तो 
देजखन््यो भने यो अधल बढी चा�हाँ सबै मन्त्रीधतर हेदााखेरर पधन मन्त्री केजन्रत जस्तो देजखदैन । बरु चा�हाँ 
सांसदहरूकै बीच तलमाधथ पयााछ, माननीयहरूले भनेजस्तै त्यो मेरोमा पधन परेकै छ । म आफै पधन 
त्यसको चा�हाँ अब �पधित छाँदैछु, तर चा�हाँ यो त्यधत धेरै यो नेततृ्व केजन्रत या मन्त्री केजन्रत भएरै गएको 
जस्तो यहााँ देजखदैन । त्यो पधन एक �कधसमले यो कालो बादलधभत्र चााँदीको घेरा जस्तो यो हेना स�कन्छ, 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  ��वव��ःः  माननीय सभामखु महोदय, हामी कररब कररब चार मन्त्रालयको छलफल 
सकेर यो आज भौधतक पूवााधार मन्त्रालयको छलपलको क्रममा छौं र यो मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत भएर 
यहााँ केही रचनात्मक सझुावहरू राख्दाखेरर �वशेर्गरी प�हलो कुरा त मैले अजघ माननीयजीले भनेजस्तै 
उहााँलाई मैले पधन धन्यवाद ददन चाहन्छु, �कनभने हाम्रो त्यसको अधल मधसनो कुरा त त्यधतधभत्र हेना बााँकी 
छ, तपाईंहरूले भनेजस्तै अब सरसती मोटो खाकामै मैले पधन हेरेको छु, तर उहााँले कमसेकम पााँच प्रसेन्ट 
चाल ु पूाँजी र ९५ प्रसेन्ट पूाँजीगत राखेर जो ल्याउन ुभो, त्यो सााँच्ची नै उहााँलाई धन्यवाद ददनै पछा, अब 
ददइएन भने उहााँको जचता  दखु् ने सम्भावना धेरै हनु्छ, �कनभने सम्भवत त्यसैमा बढी मेहेनत गनुाभाहोला अझ, 
त्यो धेरै चनुौधतपूर्ा कुरा पधन हो । त्यसकारर् उहााँलाई धन्यवाद पधन छ, र साँगसाँगै अब धेरै मागहरूमध्ये 
त्यो उहााँले कररब कररब पूरा गनुाभाछ, है, तपाईं त्यसमा घेराबन्दीमा पनुाहनु्न अब । अरु माग त छाँदैछन,् 
त्यो घेराबाट तपाईं उजम्कन ुभो । अरु चार पााँचओटा मन्त्रालय पााँचवटा मन्त्रालय त घेराधभतै्र हनुहुनु्छ, 
उहााँहरू त्यो छदैछ । दोस्रो कुरा अब जहााँसम्म यो अब मेरो अब संयोगले उहााँ र मेरो धनवााचन क्षेत्र पधन 
नजजक अब संयोगले दौतर पधन र संयोगले चा�हाँ तलुना पधन काजन्तपरु लगायत सबै चा�हाँ तपाईको 
धमधियाहरूले उहााँको र मेरो नै तलुना गयो गत सालको ५६ करोि र ६ करोि भन्न ेभो । त्यो कररब 
कररब उहााँले क�हलेकाही भेट हुाँदा वादै भइसक्यो भन्नुहनु््यो उहााँले । त्यसकारर् अब अ�हलेको बजेटसाँग 
तलुना गदााखेरर अब कररब कररब तपाईंको पोहोर ५६ र ६ गदाा त्यसलाई १० गनुा भनौं, अ�हले झण्िै 
झण्िै त्यो �फप्टी प्रसेन्ट घट्याछ, ५ गनुामा आइपगु्याछ, फेरर पधन एउटा �वज्ञानको धनयममा यो घटेर 
आउन ुपधन उहााँलाई धन्यवाद ददनै पछा । र कररब कररब ४ । ५ ओटा बुाँदामध्ये रर्नीधतक सिक 
धनरन्तरता, प्रदेश महत्वका सिक धनरन्तरता, खानेपानी योजना धनमाार्, बहवुर्ीय सिकको कुराहरू त्यसपधछ 
यो धसंचाई धनरन्तरता कुराहरू, धसचाईं संरचनागत कुराहरू जो छ, यसमा धेरै धिस्ब्यालेन्स छ उहााँको । 
उहााँको र मेरो अधलकधत नजजक नजजक भनेको तटबन्धनमा रहेछ, त्यसमा उहााँको २ करोि र मेरो 
पगुनपगु १ करोि हनु आउाँछ, त्यसकारर् अब यसलाई अब यो कधत सन्तधुलत छ, त्यो अब फोटो आफै 
बोल्छ भन्याजस्तो यो त्यले आफै बोल्छ । दोस्रो कुरा जजल्लागत �हसाबले �हसाब गदााखेरर पधन 
वीरेन्रनगरको �वशेर्गरी यो क्षेत्रको यो स्पेशधल� अधल �वजश� प�हचान भो । यलाई त राजधानीलाई 
आाँगनै भन्याछौं केही गराउनै पछा यसमा हाम्रो कुनै आपता ी केही छैन । अरु क्षेत्रसाँग तलुना गदााखेरर पधन 
मेरो कम नै छ । यो कुरा पधन यहााँ यो म्याथमै देजखया हनुाले यो कुनै लकुाइराख् नपुने कुरा छैन, दोस्रो 
कुरा जहााँसम्म यो जजल्लागत �हसाबले टोटलमा हेदााखेरर सरर सबैधतरको चा�हाँ यो हेदाा तलुनात्मक 
�हसाबले जस्तो कधत �हजअजस्त पधन हामीले शीर्ाक हेरौं, १०औ ंगनुा, १५औ ंगनुा फरक पयााछ, केही 
शीर्ाकहरूमा । अ�हलेको बजेटमा उहााँले कररब कररब त्यलाई उहााँले अधल सन्तधुलत गना खोज्नभुाछ, त्यो 
राम्रो पक्ष हो । त्यधत धेरै चा�हाँ त्यहााँ ग्या�प� देजखदैन, यो कुरा पधन यहााँ देजखन्छ, त्यसकारर् सारमा 
मन्त्रालयगत �हसाबले तलुना गदााखेरर अधलकधत कम ग्या�प� देजखन्छ उहााँको । यो पूाँजीगतकै रूपमा 
चा�हाँ यलाई �वकेजन्रत गने सवालमा पधन जजल्लागत �हसाबमा पधन एउटा त्यो देजखन्छ । अको कुरा अरु 
बजेटहरूमा अधल बढी मन्त्री केजन्रत र केही न केही तपाईंको म्याच �फक्स अथवा �फजक्स� भएजस्तो 
देजखन््यो भने यो अधल बढी चा�हाँ सबै मन्त्रीधतर हेदााखेरर पधन मन्त्री केजन्रत जस्तो देजखदैन । बरु चा�हाँ 
सांसदहरूकै बीच तलमाधथ पयााछ, माननीयहरूले भनेजस्तै त्यो मेरोमा पधन परेकै छ । म आफै पधन 
त्यसको चा�हाँ अब �पधित छाँदैछु, तर चा�हाँ यो त्यधत धेरै यो नेततृ्व केजन्रत या मन्त्री केजन्रत भएरै गएको 
जस्तो यहााँ देजखदैन । त्यो पधन एक �कधसमले यो कालो बादलधभत्र चााँदीको घेरा जस्तो यो हेना स�कन्छ, 
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दोस्रो कुरा अब तलुना गदााखेरर यो नै हो जस्तो लाग्छ । अब यो बजेटसाँग सम्बजन्धत रहेर अधलकधत यहााँ 
कुरा गदााखेरर अब मैले उहााँलाई एउटा प्रश्न गना चाहन्छु, पोहोर जो हामीकहााँ समस्या आयो जस्तो असारमा 
टेण्िर गने जस्थधत भो त्यो उहााँले मंधसर पसुमा ष्ट्रकन गना सक्नहुनु्न्यो । आजखर कमाचारी धतनै हनु,् 
इजन्जधनयर धतनै हनु,् त्यसले गदाा हामीकहााँ एउटा ठूलो के प्रश्न आयो भने कमसेकम यो अरु तीनचार वटा 
मन्त्रालयको काम कधत सन्तधुलत भयो, कधत अब त्यष्ट्रह तपाईंको स्प� छ, या प्र� रूपमा भको छ, या 
तपाईंको चाष्ट्रहाँ अधनयधमतता भएको छ, छैन, त्यो त आफ्नो ठाउाँमा छाँदैछ, बहसको ष्ट्रवर्य । तर कमसेकम 
ती मन्त्रालयहरूले केही न केही जनतासाँग लगेर जाने कुराको एउटा सन्देश ददयो, चाहे सामाजजक ष्ट्रवकास 
मन्त्रालय होस, जाहे आन्तररक मन्त्रालय होस, चाहे तपाईंको त्यो कृष्ट्रर् मन्त्रालय होस ्या चाष्ट्रहाँ वन पयाटन 
होस ्तर सिकको हामीसाँग साहै्र धनराशाजनक जस्थधत रह्यो । हामीले जनता, के रे प्रदेशको योजनाबाट एक 
बेल्चा पधन माटो फाल्न सकेनौं त्यो अत्यन्तै हामीसाँग एउटा चाष्ट्रहाँ दःुखद् हाम्रो अन्त्य भयो यो वर्ा 
त्यसकारर् यो कुरा अष्ट्रहले के छ, अष्ट्रहलेको जस्थधतमा उहााँले के सोच्न ुभाछ, यो कुरा पधन मैले यसको लाधग 
सरुुमै तयारी गना पधन अनरुोध गना चाहन्छु, साँगसाँगै मैले सरकारको चाष्ट्रहाँ मखु्यमन्त्री र अथामन्त्रीलाई पधन 
यो प्रश्न हो, उहााँहरूले पधन के हेरेर बस्न ुभो त्यत्रो ५/७ मष्ट्रहनासम्म र ठूलो यहााँ बहस चल्यो तपाईंको 
उपभोक्ताबाट गने ष्ट्रक टेण्िरबाट । नेपालको जस्थधत हेयो भने टेण्िरको जस्थधत गदाा, नेपालको जस्थधत त्यधत 
राम्रो छैन । यो सत्य कुरा हो, ष्ट्रकनष्ट्रक २००७ सालदेजख यता हामीले आधधुनक नेपाललाई गन्ने हो भने 
अरबौं, खरबौं खरबौं खरबौंचाष्ट्रहाँ खचा भको छ, तर संस्थागत ��ाचार, प्रशासधनक ��ाचार, संरचनागत 
��ाचार भकोछ, यो संसारले स्वीकायाा कुरा हो, हामीले लकुाइराख् न ुपदैन । यद्मष्ट्रप सबै ठेकदार त्यस्ता 
नहोलान,् ष्ट्रहज पधन त्यही ब्याग्राउण्िबाट आहनुाले मन्त्री त्यसमा नहनुहुोला, त्यो अलग कुरा हो । तर 
जस्थधत त्यो छ । त्यसकारर् अब यो कुरालाई जचने के उपाय छ, त्यसो भएर यो बजेट यनष्ट्रकन अगाधि 
बढ्यो, कायाान्वयन हनेु धसलधसला भयो भने पधन अष्ट्रहले सरकारको मन्त्रीज्यूहरूबाट सनु्न ेगररया के छ भने 
पोहोर त अधलअधल भयो अष्ट्रहले त त्यो पधन हनु्न भन्ने तपाईहरूबाट आइराछ । नत्र यत्रो चाष्ट्रहाँ तपाईंको 
चाष्ट्रह गलफत्याइाँ गरेर फोिा पहाि धनक्ला चहुा हनेुवाला छ, केही पधन हनेुवाला छैन, त्यसकारर् यसको 
लाधग पधन सरुुमै तपाईंहरूले के गने हो त्यो गना अनरुोध गना चाहन्छु त्यसको चाष्ट्रहाँ तयार गनाको लाधग । 
एउटा मैले हेरे अनसुार एउटा समाजवादी व्यवस्थामा जान खोजजराख्याछौं, अधल जनतासष्ट्रहतको पररचालनमा 
हामी जाऔ,ं उपभोक्ताले पधन ष्ट्रहजो जसरी पञ्चायतकालमा यहााँ बहदुलकालमा या पधछल्लो चरर्मा पधन 
जसरी घरमै अथवा कोठामा त्यसको सबै कागज ष्ट्रफटफाट बनाउने र खाने जो खालको अधल अगाधि 
प्रचलन धथयो, त्यलाई पधन हामीले अधलकधत त्यो दृष्ट्र�कोर्बाट अगाधि आउनपुछा । र जनतामाधथ हामीले 
ष्ट्रवश्वास गनैपछा । ष्ट्रकनष्ट्रक हामीले हेयौं भने अब यही जानेमानेको तररकाबाट हामी अगाधि बढ्न सकै्तनौं 
त्यो त यहााँ देजखसष्ट्रकयो, प्रफू भइसक्यो । चाइनामा हामीले हेयौं भने त्यहााँ देनसाउ्टेनले थारै 
मोिनाइजेसन भनेर उहााँले अगाधि सानुाभो त्यसमा चाष्ट्रहाँ कृष्ट्रर्, उद्मोग, यातायात, टेक्नोलोजी भनेर सानुाभो, 
जनतासष्ट्रहत त्यहााँ काम गरेर त्यो तपाईंको मोिल भएर चाइना नै अष्ट्रहले अमेररकालाई वीनओभर गने 
जस्थधतमा गएको छ । चाहे त्यो रधसया होस ् या अरु देशको कुराहरू पधन हामीले त्यहााँ हेछााुैुं । 
त्यसकारर् यो ढंगले मैले अजन्तममा जोि ददएर भन्न चाहन्छु ष्ट्रक के पोधलसी छ, सरकारसाँग के छ यसको 
कायाक्रम अब उपभोक्ताबाट जानलाई पधन मैले के जोि ददएर भन्न चाहन्छु भने त्यही अष्ट्रहलेकै जानेमाने 
आको उपभोक्ता होइन, इजन्जधनयर पधन त्यहीीँ केजन्रत गरौं, ठेकदार पधन त्यहीीँ केजन्रत गरौं र अरु सबै 
कुराहरू त्यहााँ केजन्रत गरेर त्यहााँ हामी जनप्रधतधनधध पधन त्यहीीँ केजन्रत गरौं र त्यसरी ल एकिेढ करोि, 
दईु तीन करोि कधतसम्म गना सक्ने उपभोक्तालाई हामीले गरौं, अरु दशौं करोिका योजना प्रोजेक्टहरू 
ठूलो टेण्िरहरूलाई ददऔ,ं नभए त फेरर पधन यो वर्ामा ०७६/७७ मा त १ बेल्चा माटो नफाल्ने त 
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कनफमा छ भने अधन यो सरकारले अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ कमसेकम पोहोरबाट धसकेर तरुुन्त यसको चाष्ट्रहाँ धनकास 
गने गरी तपाईहरूको कमसेकम बषु्ट्रि पलाओस ्म यो अधग्रम शभुकामना ददन चाहन्छु । र जहााँसम्म अब 
सरकारको पोधलसीको कुरा गदैगदााखेरर जे यहााँ देजखएको छ, अब जस्तो भौधतक पूवााधारको कुरा 
गदैगदााखेरर जो ष्ट्रकधसमले यहााँ काम नगरेर हो या उहााँलाई चाष्ट्रहाँ के आधारमा हो त्यो खालको योजनाहरू 
कधतपय धसंचाईका कुरा कृष्ट्रर्का कुरा या अरु चाष्ट्रहाँ सिकका कुराहरू अन्य मन्त्रालयमा हाधलएका छन,् 
अन्य मन्त्रालयमा हालेकोमा अन्य मन्त्रालयसाँग मेरो आपजता  होइन, ठीक छ त्यो जनतासाँग जोड्ने कुरामा 
उहााँले धलन ु भो त्यो उहााँहरूलाई धन्यवादै छ । तर यो जस्थधतमा अष्ट्रहले जस्तो अथामन्त्री या 
मखु्यमन्त्रीकहााँ जोड्दै गदाा उहााँहरूसाँग रहेका प्रोजेक्ट, मेघाप्रोजेक्टको काम गने तपाईंको संयन्त्र के छ ? 
यदद छैन भने त त्यही, त्यही भौधतक पूवााधार मन्त्रालयलाई नै हामीले मेकाधनजमलाई फूल बनाएर जान नै 
उपयकु्त हनु्छ होला । त्यसकारर् ष्ट्रक त यसको जवाफ हामीसाँग चाष्ट्रहयो । त्यसकारर् यो ढंगले यो 
एउटा चाष्ट्रहाँ हामीले पररपाटी पधन कस्तो बसाल्दैछौं ? भन्ने कुराको पधन यहााँ यसको पधन यहााँ जवाफ कतै 
न कतै हामीले ददनपुने अवस्था छ । हामी कस्तो ष्ट्रवधधबाट अगाधि बढ्न खोज्दैछौं ? हैन । त्यसो भएर 
यो ढंगले अब काम गना नै नसकेको हो भने, मैले भन्न चाहन्छु कुनै, कुनै पधन मन्त्रालयलाई ल भौधतक 
योजना मन्त्रालयले पधन काम गना नसकेको भने (समय समयलाई ध्यान ददऔ ंमाननीय सदस्य) कारबाही 
गरौं, सरकारलाई मैले यो प्रस्ताव गना चाहन्छु । अन्यथा अब यो, जधत पधन यो एउटा मन्त्रालयबाट भोधल 
पयाटनले नसक्ला फेरर चाष्ट्रहाँ अथामन्त्रीकहााँ, मखु्यमन्त्रीकहााँ । अको मन्त्रालयले नसक्ला फेरर चाष्ट्रहाँ त्यहााँ 
गदै जााँदा हामी के धथधतमा जान्छौं, हामी कहााँ पगु्छौं ? त्यसकारर् मैले भन्न खोजेको यलाई एउटा संरचना 
बनाएर बेलैमा चाष्ट्रहाँ तपाईको आफ्नो मकाधनजमलाई ठीक पारोस ्यही कुरा मैले यहााँहरूलाई राख्दै म ष्ट्रवदा 
हनु्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएको भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलको क्रममा माननीय सदस्यहरूले 
उठाउनभुएका प्रश्न एवम ् जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग भोधल असार २८ गतेको 
बैठकको शरुुमै समय धनधाारर् गरेको छु ।  

माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १३२ को उपधनयम ६ बमोजजम 
समय तोष्ट्रकएकोमा सो अनसुार कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक, २०७६ अन्तगातको प्रदेश सभा 
सजचवालय, कर्ााली प्रदेश योजना आयोग, लोक सेवा आयोग, मखु्यन्याधधवक्ताको कायाालय र मखु्यमन्त्री तथा 
मजन्त्रपररर्द्को कायाालयको शीर्ाकमाधथ असार २८ गते छलफल हनेु जानकारी गराउाँछु ।  

माननीय सदस्यहरू, अब यो बैठक २०७६ साल असार २८ गते शधनबार ददनको ११:०० बजेसम्मको 
लाधग स्थधगत हनु्छ । 

 

   



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_122 

कनफमा छ भने अधन यो सरकारले अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ कमसेकम पोहोरबाट धसकेर तरुुन्त यसको चाष्ट्रहाँ धनकास 
गने गरी तपाईहरूको कमसेकम बषु्ट्रि पलाओस ्म यो अधग्रम शभुकामना ददन चाहन्छु । र जहााँसम्म अब 
सरकारको पोधलसीको कुरा गदैगदााखेरर जे यहााँ देजखएको छ, अब जस्तो भौधतक पूवााधारको कुरा 
गदैगदााखेरर जो ष्ट्रकधसमले यहााँ काम नगरेर हो या उहााँलाई चाष्ट्रहाँ के आधारमा हो त्यो खालको योजनाहरू 
कधतपय धसंचाईका कुरा कृष्ट्रर्का कुरा या अरु चाष्ट्रहाँ सिकका कुराहरू अन्य मन्त्रालयमा हाधलएका छन,् 
अन्य मन्त्रालयमा हालेकोमा अन्य मन्त्रालयसाँग मेरो आपजता  होइन, ठीक छ त्यो जनतासाँग जोड्ने कुरामा 
उहााँले धलन ु भो त्यो उहााँहरूलाई धन्यवादै छ । तर यो जस्थधतमा अष्ट्रहले जस्तो अथामन्त्री या 
मखु्यमन्त्रीकहााँ जोड्दै गदाा उहााँहरूसाँग रहेका प्रोजेक्ट, मेघाप्रोजेक्टको काम गने तपाईंको संयन्त्र के छ ? 
यदद छैन भने त त्यही, त्यही भौधतक पूवााधार मन्त्रालयलाई नै हामीले मेकाधनजमलाई फूल बनाएर जान नै 
उपयकु्त हनु्छ होला । त्यसकारर् ष्ट्रक त यसको जवाफ हामीसाँग चाष्ट्रहयो । त्यसकारर् यो ढंगले यो 
एउटा चाष्ट्रहाँ हामीले पररपाटी पधन कस्तो बसाल्दैछौं ? भन्ने कुराको पधन यहााँ यसको पधन यहााँ जवाफ कतै 
न कतै हामीले ददनपुने अवस्था छ । हामी कस्तो ष्ट्रवधधबाट अगाधि बढ्न खोज्दैछौं ? हैन । त्यसो भएर 
यो ढंगले अब काम गना नै नसकेको हो भने, मैले भन्न चाहन्छु कुनै, कुनै पधन मन्त्रालयलाई ल भौधतक 
योजना मन्त्रालयले पधन काम गना नसकेको भने (समय समयलाई ध्यान ददऔ ंमाननीय सदस्य) कारबाही 
गरौं, सरकारलाई मैले यो प्रस्ताव गना चाहन्छु । अन्यथा अब यो, जधत पधन यो एउटा मन्त्रालयबाट भोधल 
पयाटनले नसक्ला फेरर चाष्ट्रहाँ अथामन्त्रीकहााँ, मखु्यमन्त्रीकहााँ । अको मन्त्रालयले नसक्ला फेरर चाष्ट्रहाँ त्यहााँ 
गदै जााँदा हामी के धथधतमा जान्छौं, हामी कहााँ पगु्छौं ? त्यसकारर् मैले भन्न खोजेको यलाई एउटा संरचना 
बनाएर बेलैमा चाष्ट्रहाँ तपाईको आफ्नो मकाधनजमलाई ठीक पारोस ्यही कुरा मैले यहााँहरूलाई राख्दै म ष्ट्रवदा 
हनु्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः  माननीय सदस्यहरू कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएको भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलको क्रममा माननीय सदस्यहरूले 
उठाउनभुएका प्रश्न एवम ् जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग भोधल असार २८ गतेको 
बैठकको शरुुमै समय धनधाारर् गरेको छु ।  

माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १३२ को उपधनयम ६ बमोजजम 
समय तोष्ट्रकएकोमा सो अनसुार कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक, २०७६ अन्तगातको प्रदेश सभा 
सजचवालय, कर्ााली प्रदेश योजना आयोग, लोक सेवा आयोग, मखु्यन्याधधवक्ताको कायाालय र मखु्यमन्त्री तथा 
मजन्त्रपररर्द्को कायाालयको शीर्ाकमाधथ असार २८ गते छलफल हनेु जानकारी गराउाँछु ।  

माननीय सदस्यहरू, अब यो बैठक २०७६ साल असार २८ गते शधनबार ददनको ११:०० बजेसम्मको 
लाधग स्थधगत हनु्छ । 
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राष्ट्रिय धनु,  

माननीय सभामखु: माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश¸ प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २१औ ंबैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ ष्ट्रवधनयोजन 
भएका भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको खचा कटौधतको प्रस्ताव प्राप्त हनु आएको  
छ । खचा कटौधतको प्रस्ततुकताा माननीय श्री जीवनबहादरु शाहीलाई प्रस्ताव प्रस्ततु गना समय ददन्छु ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  धन्यवाद सभामखु महोदय¸ सम्माननीय सभामखुज्यू यो अब एउटा 
मन्त्रालयबाहेक अरु सबैमा खचा कटौधतका प्रस्तावहरू पेश गररएकै छन ्। अधन सभामखु महोदय¸ यसो 
हेदाा हाम्रो संसद कधत अनशुाधसत भएर चल्दोरैछ भन्ने पधन लाग्यो । आफ्नै सरकारको मखु्यमन्त्री पगु्दा 
पधन मन्त्रीहरूलाई आउने फुसाद चाष्ट्रहाँ हुाँदैनरैछ । यहााँका मखु्यमन्त्री पधन पष्ट्रहला मन्त्री भएको याद छ । 
हाम्रो यहााँ सता ा पक्षका माननीयज्यू पधन मन्त्री भएको याद छ¸  म पधन मन्त्री भएकै हो । प्रधानमन्त्री 
आउने ददनमा चाष्ट्रहाँ हामी माधथबाट सबै ष्ट्रक भ्यालीबाष्ट्रहर छ भनेबाहेक दौिेर आउ्यौं के आज प्रधानमन्त्री 
आउने भनेर । भन्दाखेरर ह धेरै मखु्यमन्त्री रैछन ्भन्ने जस्तो लाग्यो । र हामी कष्ट्रहले कष्ट्रहले गाली मात्र 
हैन धन्यवाद पधन ददन्छौं । ष्ट्रहजो आधथाक माधमला मन्त्रीले कुरा बा�ाष्ट्रट�ा जेसकैु भए पधन सभ्य भार्ामा 
मदृभुार्ी भएर जनु कुराहरू गनुाभयो त्यसको लाधग पधन म धन्यवाद ददन चाहन्छु । हामी केही नभए पधन 
राम्रो गरेकोलाई धन्यवाद र नराम्रो गरेकोलाई गाली त हामी गदैनौं¸ ष्ट्रवरोध पधन हामी गदैनौं । सचेत गने 
कुरा हो तर अब मन्त्रीहरूले नै सांसदहरूलाई धम्काउने भार्ा आएकोमा ष्ट्रहजो अधलकधत चाष्ट्रहाँ भए पधन 
दठकै छ यो यस्तो भएको भन्ने कुरा आयो । यो पधन अरुले पधन धसकून भन्ने चाहन्छु । र अब आउने 
जवाफ ददनेले पधन ती कुरामा भन्न ैपछा भने पधन अधलकधत धमलाएर भनोस ्भन्ने कुराहरू राख्दै सभामखु 
महोदय¸  म यो भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रमका यी सबै जधत कायाक्रमहरू आएका छन ्धतनीहरूमाधथ 
चाष्ट्रहाँ शीर्ाकको खचामा चाष्ट्रहाँ एक रुपैयााँ घटाइयोस ् भनेर चाष्ट्रहाँ प्रस्ताव पेश गरेको छु । नीधत तथा 
कायाक्रमको बुाँदा नं. ७ मा लागत अनमुान सम्भाव्यता अध्ययन र ष्ट्रवस्ततृ पररयोजना प्रधतवेदन तयार भएका 
पररयोजनाहरू मात्र बजेट ष्ट्रवधनयोजन गररने भधनएकोमा त्यसो नभएको र नीधत त्यसैको ७.२ मा प्रदेश 
सरकारले रु. १ करोिको भन्दा बढी लागत अनमुान भएका आयोजनाहरूमा मातै्र बजेट ष्ट्रवधनयोजन गररने 
भधनएकोमा रु. भधनएकोमा पधन रु. ५ लाखसम्मका योजनाहरू ष्ट्रवधनयोजजत गररएको पाइयो । यसले के 
देखाउाँछ भने यो ष्ट्रवधनयोजजत बजेट भनेको ष्ट्रवतरर्मखुी बजेट हो भन्ने कुरो भएकोले यो नीधतको पूर्ारूपले 
ष्ट्रवपरीत भएकोले उक्त शीर्ाक खचा रकमलाई घटाई १ रुपैयााँ गररयोस ्भधन खचा कटौधतको प्रस्ताव चाष्ट्रहाँ 
पेश गरेको छु¸ धन्यवाद सभामखु महोदय । जय नेपाल ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  मानननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएका भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ु
भएको प्रश्न एवं जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ 
को धनयम १३२ को उपधनयम ८ बमोजजम समय धनधाारर् गरेको छु । भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास 
मन्त्रालयको शीर्ाकहरू माधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ु भएका प्रश्न एवं जजज्ञासामा 
जवाफ ददनका लाधग भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री खड्कबहादरु खत्रीलाई समय ददन्छु ।   
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भभौौधधततकक  पपूूववााााधधाारर  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  खखड्ड्  ककबबहहााददुरुर  खखत्रत्रीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ भौधतक पूवााधार 
ष्ट्रवकास मन्त्रालय कर्ााली प्रदेशको आ.व. २०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रम तथा बजेटमा 
सम्माधनत यस सदनमा माननीय सदस्यजीहरूले उठाउन ुभएका प्रश्नहरूको जवाफ ददन म उपजस्थत भएको 
छु । माननीय सदस्यज्यूहरूले हाम्रो ष्ट्रवर्यगत मन्त्रालयको बजेटमाधथ उठाउन ुभएका प्रश्न एवं सझुावहरू 
एकदमै मनन ् योग्य ग्रहर्योग्य एवम ्अनकुरर्ीय छन ्। यसप्रधत आभार व्यक्त गना चाहन्छु । आगामी 
ददनमा उपयकु्त सझुावलाई जशरोधाया गरी अगाधि बढ्ने प्रधतबिता व्यक्त गदाछु । कर्ााली प्रदेश सरकारको 
कायाष्ट्रवभाजन धनयमावली २०७४ को ७४ बमोजजम भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको कायाक्षेत्रधभत्र पने 
भनी ष्ट्रकटानसाथ परेका खानेपानी तथा सरसफाई¸ यातायात सिक¸ पलु जलस्रोत तथा धसचाई नदी 
धनयन्त्रर्¸  ऊजाा सहरी ष्ट्रवकास तथा भवन धनमाार् लगायतका भौधतक पूवााधार सम्बन्धी काम यस 
मन्त्रालयबाट सम्पादन हनेु आइरहेको व्यहोरा सवाष्ट्रवददत छ र यस मन्त्रालयले पाउनपुने र जनु जजम्मेवारी 
छ त्यो त्यसै मन्त्रालय अन्तगात रहने भएको हुाँदा मन्त्रालय गठनको सरुुवातै वर्ामा ष्ट्रवधभन्न संगठन संरचना 
धनमाार्मा ष्ट्रढला भई प्राष्ट्रवधधक कमाचारी न्यूनतमका कारर्ले काम हनु सकेन यो सवाष्ट्रवददतै छ र ष्ट्रवशेर् 
कायाक्रम तथा योजना तजुामा गदाा माननीय मखु्यमन्त्री लगायत मन्त्रीजीहरू¸  प्रदेश सभाका माननीयजीहरू¸ 
सभामखु¸  उपसभामखु¸  माननीय सांसदहरू¸ ष्ट्रवज्ञ ष्ट्रवधभन्न क्षते्रबाट भएका आधारबाट सरोकारवाला नागररकको 
सझुाव सल्लाह एवम ् धसफाररसको मागलाई मखु्य आधार बनाई व्यहोरा सम्माधनत यस सम्माधनत सदनमा 
जानकारी गराउन चाहन्छु । मन्त्रालयलाई प्राप्त बजेट धसधल� थोरै चाल ुआ.व.को बहबुर्ीय एवं क्रमगत 
योजनाका दाष्ट्रयत्व धेरै कररब सवा तीन अबा मन्त्रालयको कायाक्षते्रधभत्र दायरा फराष्ट्रकलो¸ जनआकंक्षा बढी 
माननीय सदस्यहरूको धसफाररस र आम सरोकारवाला नागररकहरूबाट योजना माग धेरै र मागअनरुूपको 
योजनामा कायाान्वयन गना कररब ५० अबा जधतको¸ अबा जधतको लागतको कारर्ले यो योजनाहरू धेरै हनु 
गई साना योजना बनाउन ुपरेको जानकारी गराउन चाहन्छु । र ष्ट्रवशेर् म के आग्रह गना चाहन्छु भने यो 
ष्ट्रवतरर्मखुीको कुराहरू उदठरहेको छ र मलाई लाग्छ । भौधतक पूवााधार मन्त्रालयको यस कर्ााली 
प्रदेशमा गत वर्ा २०७५/०७६ भन्दा अगाधि सरुुवात भयो र कमाचारी अभाव भयो र अब हामी सरुुवात 
अब पयाटनले पयाटन मागा बनाउने¸ पयाटनले पयाटकका कामहरू गने¸ सामाजजकले पधन स्वास््य जशक्षाका 
भवनहरू बनाउने¸  कृष्ट्रर्ले कृष्ट्रर् सिक बनाउने¸ धसचाई बनाउने सबै मन्त्रालयले बनाऔ ंहामी । जजम्मेवारी 
ष्ट्रवभाजन गरेर काम गरौं भन्न े ष्ट्रकधसमले त्यस्तो गररयो । म के आग्रह गना चाहन्छु भन्दा ष्ट्रवशेर् अष्ट्रहले 
प्रश्न भौधतक पूवााधारमाधथ छ । साईनबोिा पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको छ । ष्ट्रवधभन्न ठाउाँमा काम छ । 
म हजरुहरूलाई जानकारी गराउन चाहन्छु अष्ट्रहले धसधल� धसंचाईको ३८ छ अरु मन्त्रालय पधन धसंचाईको 
काम गदाछ । धसंचाईले उपभोक्ता सधमधतबाट एउटा एउटा प्रर्ालीबाट गछा । भौधतक पूवााधारले धसंचाई 
उपभोक्ता प्रर्ालीबाट पधन गछा । प्रधतस्पधाात्मक ठेक्का प्रर्ालीबाट पधन गछा । त्यसैले यहााँ ष्ट्रववाद छ 
अधलकधत मलाई के आग्रह गना चाहन्छु भने बजेट पूवााधार ष्ट्रवकास जनु गनुापने गधत¸ जनु धलनपुने गधत¸ 
देजखएका भौधतक पूवााधारको पररर्ाम नदेजखएसम्म यसको प्रगधत आउाँदैन । यहााँ प्रश्न पधन सोधधएको छ र 
माननीयजीहरूको म के आग्रह गना चाहन्छु भन्दा असारे बजेट मलाई लाग्छ जेठमा अथवा उपभोक्ता 
सधमधत सम्झौता गदाा या ठेक्कामा सम्झौता गरेर काम गदाा वा कायाादेश ददंदा ष्ट्रफल्िमा गएर काम गनुापछा¸  
त्यसपधछ धिधल� गनुापछा¸ त्यसपधछ पररर्ाम आइसकेपधछ त्यसको धबल हनु्छ र भकु्तानी हनु्छ । त्यसैले 
म के आग्रह गना चाहन्छु भने संघीय सरकारमा यो प्रर्ालीको सरुुवात छ¸ संघीय प्रर्ालीबाट पधन यी 
कुराहरूबाट सधुाना जरुरी छ¸ जरुरी छ र ष्ट्रवशेर्गरी अष्ट्रहले सावाजधनक खररद ऐन नेपाल सरकारको 
बजेटलाई चाष्ट्रहाँ कसरी बचाउने  ? कसरी पारदशी बनाउने ? कसरी प्रधतस्पधाात्मक बनाएर यसलाई बजेट 
सन्तलुन गने अथवा बजेटलाई भनौ राज राजश्वलाई ठीक ढंगले ठीक ठाउाँमा धलने भन्न े ष्ट्रकधसमको जनु 
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भभौौधधततकक  पपूूववााााधधाारर  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  खखड्ड्  ककबबहहााददुरुर  खखत्रत्रीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ भौधतक पूवााधार 
ष्ट्रवकास मन्त्रालय कर्ााली प्रदेशको आ.व. २०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक ष्ट्रवकास कायाक्रम तथा बजेटमा 
सम्माधनत यस सदनमा माननीय सदस्यजीहरूले उठाउन ुभएका प्रश्नहरूको जवाफ ददन म उपजस्थत भएको 
छु । माननीय सदस्यज्यूहरूले हाम्रो ष्ट्रवर्यगत मन्त्रालयको बजेटमाधथ उठाउन ुभएका प्रश्न एवं सझुावहरू 
एकदमै मनन ् योग्य ग्रहर्योग्य एवम ्अनकुरर्ीय छन ्। यसप्रधत आभार व्यक्त गना चाहन्छु । आगामी 
ददनमा उपयकु्त सझुावलाई जशरोधाया गरी अगाधि बढ्ने प्रधतबिता व्यक्त गदाछु । कर्ााली प्रदेश सरकारको 
कायाष्ट्रवभाजन धनयमावली २०७४ को ७४ बमोजजम भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको कायाक्षेत्रधभत्र पने 
भनी ष्ट्रकटानसाथ परेका खानेपानी तथा सरसफाई¸ यातायात सिक¸ पलु जलस्रोत तथा धसचाई नदी 
धनयन्त्रर्¸  ऊजाा सहरी ष्ट्रवकास तथा भवन धनमाार् लगायतका भौधतक पूवााधार सम्बन्धी काम यस 
मन्त्रालयबाट सम्पादन हनेु आइरहेको व्यहोरा सवाष्ट्रवददत छ र यस मन्त्रालयले पाउनपुने र जनु जजम्मेवारी 
छ त्यो त्यसै मन्त्रालय अन्तगात रहने भएको हुाँदा मन्त्रालय गठनको सरुुवातै वर्ामा ष्ट्रवधभन्न संगठन संरचना 
धनमाार्मा ष्ट्रढला भई प्राष्ट्रवधधक कमाचारी न्यूनतमका कारर्ले काम हनु सकेन यो सवाष्ट्रवददतै छ र ष्ट्रवशेर् 
कायाक्रम तथा योजना तजुामा गदाा माननीय मखु्यमन्त्री लगायत मन्त्रीजीहरू¸  प्रदेश सभाका माननीयजीहरू¸ 
सभामखु¸  उपसभामखु¸  माननीय सांसदहरू¸ ष्ट्रवज्ञ ष्ट्रवधभन्न क्षते्रबाट भएका आधारबाट सरोकारवाला नागररकको 
सझुाव सल्लाह एवम ् धसफाररसको मागलाई मखु्य आधार बनाई व्यहोरा सम्माधनत यस सम्माधनत सदनमा 
जानकारी गराउन चाहन्छु । मन्त्रालयलाई प्राप्त बजेट धसधल� थोरै चाल ुआ.व.को बहबुर्ीय एवं क्रमगत 
योजनाका दाष्ट्रयत्व धेरै कररब सवा तीन अबा मन्त्रालयको कायाक्षते्रधभत्र दायरा फराष्ट्रकलो¸ जनआकंक्षा बढी 
माननीय सदस्यहरूको धसफाररस र आम सरोकारवाला नागररकहरूबाट योजना माग धेरै र मागअनरुूपको 
योजनामा कायाान्वयन गना कररब ५० अबा जधतको¸ अबा जधतको लागतको कारर्ले यो योजनाहरू धेरै हनु 
गई साना योजना बनाउन ुपरेको जानकारी गराउन चाहन्छु । र ष्ट्रवशेर् म के आग्रह गना चाहन्छु भने यो 
ष्ट्रवतरर्मखुीको कुराहरू उदठरहेको छ र मलाई लाग्छ । भौधतक पूवााधार मन्त्रालयको यस कर्ााली 
प्रदेशमा गत वर्ा २०७५/०७६ भन्दा अगाधि सरुुवात भयो र कमाचारी अभाव भयो र अब हामी सरुुवात 
अब पयाटनले पयाटन मागा बनाउने¸ पयाटनले पयाटकका कामहरू गने¸ सामाजजकले पधन स्वास््य जशक्षाका 
भवनहरू बनाउने¸  कृष्ट्रर्ले कृष्ट्रर् सिक बनाउने¸ धसचाई बनाउने सबै मन्त्रालयले बनाऔ ंहामी । जजम्मेवारी 
ष्ट्रवभाजन गरेर काम गरौं भन्न े ष्ट्रकधसमले त्यस्तो गररयो । म के आग्रह गना चाहन्छु भन्दा ष्ट्रवशेर् अष्ट्रहले 
प्रश्न भौधतक पूवााधारमाधथ छ । साईनबोिा पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको छ । ष्ट्रवधभन्न ठाउाँमा काम छ । 
म हजरुहरूलाई जानकारी गराउन चाहन्छु अष्ट्रहले धसधल� धसंचाईको ३८ छ अरु मन्त्रालय पधन धसंचाईको 
काम गदाछ । धसंचाईले उपभोक्ता सधमधतबाट एउटा एउटा प्रर्ालीबाट गछा । भौधतक पूवााधारले धसंचाई 
उपभोक्ता प्रर्ालीबाट पधन गछा । प्रधतस्पधाात्मक ठेक्का प्रर्ालीबाट पधन गछा । त्यसैले यहााँ ष्ट्रववाद छ 
अधलकधत मलाई के आग्रह गना चाहन्छु भने बजेट पूवााधार ष्ट्रवकास जनु गनुापने गधत¸ जनु धलनपुने गधत¸ 
देजखएका भौधतक पूवााधारको पररर्ाम नदेजखएसम्म यसको प्रगधत आउाँदैन । यहााँ प्रश्न पधन सोधधएको छ र 
माननीयजीहरूको म के आग्रह गना चाहन्छु भन्दा असारे बजेट मलाई लाग्छ जेठमा अथवा उपभोक्ता 
सधमधत सम्झौता गदाा या ठेक्कामा सम्झौता गरेर काम गदाा वा कायाादेश ददंदा ष्ट्रफल्िमा गएर काम गनुापछा¸  
त्यसपधछ धिधल� गनुापछा¸ त्यसपधछ पररर्ाम आइसकेपधछ त्यसको धबल हनु्छ र भकु्तानी हनु्छ । त्यसैले 
म के आग्रह गना चाहन्छु भने संघीय सरकारमा यो प्रर्ालीको सरुुवात छ¸ संघीय प्रर्ालीबाट पधन यी 
कुराहरूबाट सधुाना जरुरी छ¸ जरुरी छ र ष्ट्रवशेर्गरी अष्ट्रहले सावाजधनक खररद ऐन नेपाल सरकारको 
बजेटलाई चाष्ट्रहाँ कसरी बचाउने  ? कसरी पारदशी बनाउने ? कसरी प्रधतस्पधाात्मक बनाएर यसलाई बजेट 
सन्तलुन गने अथवा बजेटलाई भनौ राज राजश्वलाई ठीक ढंगले ठीक ठाउाँमा धलने भन्न े ष्ट्रकधसमको जनु 

125 

संघीय सरकारले प्रर्ाली बनायो¸ सावाजधनक खररद ऐनमा धेरै समस्या छ । मलाई लाग्छ, आज बाधकका 
रूपमा नेपाल सरकारले जनु ष्ट्रहजो बनेका कानून आज संशोधन हनु सकेन । म के आग्रह गना चाहन्छु 
भन्दा¸  आदरर्ीय माननीय सदस्यज्यूहरूलाई के आग्रह गना चाहन्छु भन्दा तपाईहरूबाट पधन अब कर्ााली 
प्रदेश सरकार अथवा ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालय ष्ट्रवर्यगत मन्त्रालय¸  मखु्यमन्त्री कायाालयमा कमाचारीको बारेमा पधन 
संघीय सरकारले जनु समायोजन गर् यो¸ जनु समायोजन गरेर हाम्रो हातमा कमाचारी धनयन्त्रर्मा अष्ट्रहले पधन 
छैन¸  ष्ट्रहजो पधन धथएन । मलाई लाग्छ भोधल पधन छैन । भोधल पधन एउटा सामना गनुापने पररजस्थधत  
छ । जस्तै हामीले संघीय सरकारबाट कमाचारी प्राष्ट्रवधधक हाम्रो कायाालयमा भएको भए मलाई लाग्छ काम 
अगाधि बढ्न सक््यो म अष्ट्रहले तपाईहरूलाई भन्न चाहन्छु । यो कागज पधन मलाई तीन ददन लाग्यो,, 
जस्तै समपूरकको बजेट अथवा सशताका बजेटहरू केन्रबाट ३ अरब ९६ करोि छ । कहीीँ ३ लाख छ¸  

कहीीँ ४ लाख छ¸  कहीीँ भनौं ७ लाख छ कहीीँ ७७ हजार छ । यस्ता ष्ट्रकधसमका बजेट आए त्यो लग 
मेरो मन्त्रालय अजस्त मखु्यमन्त्री गएर खोलेर भनौं,, ३ ददन उही आफै बस्नभुयो ४ ददन चार घण्टा 
बधससकेपधछ यो बजेट बनाउनमा दईुददन तपाईहरूसाँग म ष्ट्रढला गरेँ म माफ माग्न चाहन्छु । मलाई केही 
अन्यथा छैन अफ्ठ\ \यारो मान्न ुपने छैन । मलाई लाग्छ संघीय सरकारबाट जनु कमाचारी समायोजनबाट 
कमाचारी अभाव भयो र आज दधुनयााँभरका कमाचारी पधन मलाई लाग्छ अब ४––५ ददन पधछ उहााँहरू 
जानहुनु्छ आफ्ना-आफ्ना क्षते्रमा त्यसैले यो क्षेत्रमा एकदम कदठनाई अवस्था छ र ष्ट्रवशेर्गरी पूवााधार 
ष्ट्रवकास¸ यो कोठाधभत्र भन्दा पधन ष्ट्रफल्िमा अथवा पररर्ाममा भनौं बाष्ट्रहर जानपुने¸ कुनै पलु बनाउन ुपने¸  

कुनै बाटो बनाउन ु पने¸  कुनै खानेपानी बनाउन ु पने सम्बजन्धत क्षेत्रमै जाने भएको कारर्ले  ती योजना 
बनाउाँदा चाहे उपभोक्ता सधमधतबाट बनाऔं̧   चाहे ठेक्का प्रर्ालीबाट बनाऔं̧  कदठन छ । मेनेजमेन्टको पाटो 
४०––५० प्रधतशत छ¸  व्यवस्थापन छ भने ६० प्रधतशत ष्ट्रफल्िमा छ । मलाई लाग्छ अष्ट्रहले ददन प्रधतददन 
नयााँ प्रष्ट्रवधधले गदाा आज यो गरेर भनौं पारदशी हनु्छ ष्ट्रक यो गरेर धछटो ष्ट्रवकास हनु्छ ष्ट्रक धछटो बजेट 
हनु्छ ष्ट्रक भन्न ेष्ट्रकधसमले छ । म आग्रह गना चाहन्छु आज ठेक्काप�ा हुाँदा जधत योजनाहरू गत वर्ा चाष्ट्रहाँ 
योजना छनौट भएका छन्̧  सदनले पास गरेका त्यसभन्दा बाष्ट्रहर एक एउटा पधन भएको छैन । सदनबाट 
पास भएका योजनाहरू सबै टेण्िर भएका छन,् मलाई लाग्छ अब साउन १ गतेबाट अथवा भदौबाट 
वर्ााका कारर्बाहेक काम सरुुवात हनु्छ । मलाई लाग्छ गत वर्ाका योजनाहरू म तपाईहरूलाई म आग्रह 
गना चाहन्छु¸ प्राष्ट्रवधधक व्यवस्थापन माधथ संघीय सरकारबाट काजमा भनौं २५ प्रसेन्ट जधत ल्याउन सक्ने 
अथवा हामी प्रदेश सरकारबाट लोकसेवाबाट हामीले ६०० मखु्यमन्त्रीले अजघ भधनसक्नभुा छ मखु्यमन्त्रीले 
बताइसक्न ुभा छ । ६०० कमाचारी न्यूनतम भयो भने पधन कायाालय कुने भयो भने पधन कम्तीमा प्रष्ट्रक्रया 
परु् याउनलाई परामशादाता धलनलाई पधन प्रष्ट्रक्रया परु् याउनलाई गररयो भने पधन यो काम अगाधि बढ्छ । 
अब ष्ट्रफल्िमा धेरै मान्छे चाष्ट्रहने हुाँदैन¸  कजम्तमा पधन एउटा योजना छ भने त्यसमा १ जना भनौं जानेको 
मान्छे भयो भने अरु परामशादाताबाट अथवा अरु दैधनक ज्यालादारीबाट ल्याएर पधन काम अगाधि बढाउन 
सष्ट्रकन्छ र काम अगाधि बढाइनेछ, म तपाईहरूलाई ढुक्कका साथ भन्न सक्छु । म तपाईहरूलाई यो काम 
जधत टेण्िर भएका छन ्। मलाई लाग्छ अर्ाढ मसान्तसम्म टोटल काम चाष्ट्रहाँ भनौं कमाचारी व्यवस्थापन 
गना गररनेछ । र म के आग्रह चाहन्छु भन्दा अरु ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवर्यमा बजेटका कुरा मैले गत वर्ाको कुरामा 
जधत बजेट धथयो त्यो बजेटलाई मन्त्रीमखुी हैन । मलाई लाग्छ म मखु्यमन्त्री भएर म कालीकोट गएको 
हैन। त्यो ठाउाँ जााँदा एउटा लाललैुफदेजख रुप्सा जाने बाटोलाई अधल प्राथधमकता वास्तष्ट्रवक त्यहााँ त 
अष्ट्रहले अरबौं रुपैयााँ हाले पधन पगु्ने अवस्था छैन । त्यो बाटोमा त्यो क्षेत्र हेदाा मैले त्यहााँ बाटो हेरेँ । 
जस्तै सखेुतको सवाल सखेुतमा बजेट केजन्रत भयो¸ मन्त्री केजन्रत भयो भन्नुहनु्छ मलाई लाग्छ यहााँ अरु 
हाम्रो माननीयजीहरू पष्ट्रहला यो क्षेत्रकै माननीय यामलाल काँ िेलजी हनुहुनु््यो । त्यस्तै अरु माननीयजीहरू 
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अम्मर थापासाँग जोधिएको छ, जस्तै धमा माननीयज्यूसाँग जोधिएको जाजरकोट जच�ाि क्षेत्र त्यहााँ ४ 
करोिबाहेक अरु छैन । सखेुतसाँग जोधिदा बजेट बढी केजन्रत भो, केजन्रत भो भन्न े ष्ट्रकधसमको जनु गत 
वर्ाको योजना छ । सखेुतसाँग जोधिएको दैलेख¸  सखेुतसाँग जोधिएको जाजरकोट¸  सखेुतसाँग जोधिएको 
सल्यान¸ सखेुतसाँग जोधिएको रुकुम र त्यस्तै योजना भको कारर्ले बाटो जााँदा कष्ट्रहले पधन सरुुवात 
गदााखेरर कायाालयले भनौं सखेुतदेजख दैलेख¸  सखेुतदेजख जाजरकोट¸ सखेुतदेजख सल्यान यस्ता कुरा राख्दाखेरर 
बजेट बढी देजखन गएको छ । त्यो मलाई लाग्छ, गत वर्ाको लाधग मैले तपाईहरूका लाधग जनु सझुाव 
सल्लाह रायलाई जशरोधाया गरी मैले अष्ट्रहलेको बजेटमा तपाईहरू जोड्न सक्नहुनु्छ । मेरो बषु्ट्रि ष्ट्रववेकले 
भ्याएर प्राष्ट्रवधधकलाई भनौं दईु जना एउटा सजचव र म आफू बसेर योजना बनाउाँदा पधन मलाई लाग्छ, 
अष्ट्रहले सकभर सन्तलुन गरौं भन्ने ष्ट्रकधसमले कष्ट्रहाँ ५०––६० ला हजार लाख बाहेक र एक िेढ लाख बाहेक¸ 
करोिबाहेक अरू त्यस्तो ष्ट्रकधसमको योजनाहरू अष्ट्रहले सकभर सन्तलुन गरी बजेट पाररएको छ । जस्तै: 
खानेपानीमा लगभग ७ १२ करोि पैसा राजखया छ । त्यो-त्यो ष्ट्रकन राजखयो त भन्दा जस्तै सखेुतको 
धिधभजन अन्तगातको कालीकोट¸ दैलेख¸  सखेुत टेण्िर भएका योजनाहरूलाई क्रमागत राख् ने अथा 
मन्त्रालयमा त्यही रुल छ, त्यही धनयम बना छ भनौं¸  एउटा कायाष्ट्रवधध बनाएको चाष्ट्रहाँ पाइयो र 
वास्तष्ट्रवकता दईुवटा प्रर्ालीबाट जान्छ¸  एउटा ठेक्का प्रर्ाली¸  एउटा उपभोक्ता प्रर्ाली । काम नभएका 
ठाउाँलाई पधन क्रमागत गरौं भनेर म आज पधन आग्रह गना चाहन्छु अथामन्त्रीलाई । अझै पधन 
उपभोक्ताबाट भएका सम्पन्न नभएका योजनाहरू सरुुवात भएका योजनाहरू भोधल अलपत्र पछान ्। न हामी 
अष्ट्रहले बजेट हाल्ने¸ न ष्ट्रहजोकामा चाष्ट्रहाँ क्रमागत राखेनौं भने पधन अझ तीन ददन बााँकी छ । एउटा पत्र 
तयार गररयो भने पधन भोधल पैंसा जधत हामी टेण्िरबाट गछौं¸  उपभोक्ताबाट गदाा पधन २० प्रसेन्ट, २५ 
प्रसेन्ट जनश्रमदान राख्यौं भने पधन श्रम लागतको त्यस्तो राख् न सष्ट्रकयो त्यो बचेको पैसाले पधन ती 
कामलाई चाष्ट्रहाँ गना सक्छ । र सखेुतदेजख कालीकोट¸  सखेुत¸ दैलेख यी तीनटा ठाउाँका चाष्ट्रहाँ ठेक्का भएका 
योजनाहरूलाई क्रमागत राख्दा कुनै योजनाहरू ७––८ करोि पैंसा त्यसमा छ भने बााँकी चौरजहारीबाट हनेु 
रुकुम, िोल्पा र जाजरकोट त्यहााँ क्रमागत हनेु अवस्था छैन । त्यहााँ जम्मै उपभोक्ताबाट¸ सधमधतबाट काम 
भो त्यो ठाउाँबाट योजना आउाँदा अष्ट्रहले क्रमागत कायाष्ट्रवधधले रोक्दाखेरर हामी अथा तथा भौधतकसाँग जोधिन 
सक्छ । त्यसैले बाटो फुकाउनका धनजम्त मैले त्यसका धनजम्त पधन एउटा १२ खानेपानीमा १२ करोि 
जधत छ । त्यस्तै ७ करोि खानेपानीमा छ । भोधल अलपत्र भए पधन ती योजनाधतर जानलाई उपभोक्ता 
सधमधतबाट सम्पका  भएका कुनै एउटा ज अरु आशयले पैंसा त्यसरी राजखएका छैन । धतनै योजना सम्पन्न 
गनाका धनजम्त अब क्रमागत भनौं अथाबाट भोधलपसीका ददनसम्म पधन हनु सकेन भने त्यो बजेटबाट पधन 
अधरुा योजनालाई चाष्ट्रहाँ सम्पन्न गनाका धनजम्त राजखएको छ । र ती सम्पन्न हनेु बजेट त्यहााँ राख् न सष्ट्रकएन 
भने पधन जहााँ जहााँ बजेट कम छ¸  जहााँ सन्तलुन भएको छैन¸  जहााँ आवश्यक छ । त्यस्तो ठाउाँमा त्यो 
बजेटमा हाल्ने प्रधतविता म तपाईहरूलाई जाहेर गना चाहन्छु । र त्यस्तै भौधतक पूवााधार ष्ट्रवशेर् जोधिएको 
ष्ट्रवर्य छ । त देजखने ष्ट्रवर्य छ¸ चाहेँ बाटोको कुरा होस,् चाहे खानेपानीको कुरा होस ्। त्यसै तीनटा प्रश्न 
छ । एउटा काम कसरी गने ? र कामको व्यवस्थापन कसरी गने र बजेटको कुरा ष्ट्रवशेर्गरी सबै चीज 
पैंसामा आउाँछ । यो रव्यमै आउाँछ पैंसा सबै कुरा छलफल चलायो¸ अजन्तममा चाहे बाटो बनाउाँदा होस्̧   
चाहे खानेपानी बनाउाँदा होस्̧  चाहे मन्त्रालय बनाउाँदा होस ्र अष्ट्रहले जष्ट्रटलता ष्ट्रवशेर्गरी म के आग्रह गना 
चाहन्छु भने म यहीबाट पधन केजन्रय सरकार अथवा म यो सभामाफा त ्सरकारलाई केजन्रय सरकारलाई 
जरुरी छ एकदम कानूनका धनजम्त धछटोभन्दा धछटो कानून फुकाउन सष्ट्रकयो ष्ट्रवधध ष्ट्रवधानलाई एउटा सही 
रर् याकमा ल्याउन सष्ट्रकयो भने मातै्र हामी अगाधि बढ्न सष्ट्रकन्छ। ष्ट्रहजोकै कानून छन ् ष्ट्रहजोकै कानूनमा 
टेकेर काम गदाा हामीलाई ष्ट्रढलो भएको छ । आज ष्ट्रहजोको कानून बाधक छ र ती कानूनको फुकाउनका 
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अम्मर थापासाँग जोधिएको छ, जस्तै धमा माननीयज्यूसाँग जोधिएको जाजरकोट जच�ाि क्षेत्र त्यहााँ ४ 
करोिबाहेक अरु छैन । सखेुतसाँग जोधिदा बजेट बढी केजन्रत भो, केजन्रत भो भन्न े ष्ट्रकधसमको जनु गत 
वर्ाको योजना छ । सखेुतसाँग जोधिएको दैलेख¸  सखेुतसाँग जोधिएको जाजरकोट¸  सखेुतसाँग जोधिएको 
सल्यान¸ सखेुतसाँग जोधिएको रुकुम र त्यस्तै योजना भको कारर्ले बाटो जााँदा कष्ट्रहले पधन सरुुवात 
गदााखेरर कायाालयले भनौं सखेुतदेजख दैलेख¸  सखेुतदेजख जाजरकोट¸ सखेुतदेजख सल्यान यस्ता कुरा राख्दाखेरर 
बजेट बढी देजखन गएको छ । त्यो मलाई लाग्छ, गत वर्ाको लाधग मैले तपाईहरूका लाधग जनु सझुाव 
सल्लाह रायलाई जशरोधाया गरी मैले अष्ट्रहलेको बजेटमा तपाईहरू जोड्न सक्नहुनु्छ । मेरो बषु्ट्रि ष्ट्रववेकले 
भ्याएर प्राष्ट्रवधधकलाई भनौं दईु जना एउटा सजचव र म आफू बसेर योजना बनाउाँदा पधन मलाई लाग्छ, 
अष्ट्रहले सकभर सन्तलुन गरौं भन्ने ष्ट्रकधसमले कष्ट्रहाँ ५०––६० ला हजार लाख बाहेक र एक िेढ लाख बाहेक¸ 
करोिबाहेक अरू त्यस्तो ष्ट्रकधसमको योजनाहरू अष्ट्रहले सकभर सन्तलुन गरी बजेट पाररएको छ । जस्तै: 
खानेपानीमा लगभग ७ १२ करोि पैसा राजखया छ । त्यो-त्यो ष्ट्रकन राजखयो त भन्दा जस्तै सखेुतको 
धिधभजन अन्तगातको कालीकोट¸ दैलेख¸  सखेुत टेण्िर भएका योजनाहरूलाई क्रमागत राख् ने अथा 
मन्त्रालयमा त्यही रुल छ, त्यही धनयम बना छ भनौं¸  एउटा कायाष्ट्रवधध बनाएको चाष्ट्रहाँ पाइयो र 
वास्तष्ट्रवकता दईुवटा प्रर्ालीबाट जान्छ¸  एउटा ठेक्का प्रर्ाली¸  एउटा उपभोक्ता प्रर्ाली । काम नभएका 
ठाउाँलाई पधन क्रमागत गरौं भनेर म आज पधन आग्रह गना चाहन्छु अथामन्त्रीलाई । अझै पधन 
उपभोक्ताबाट भएका सम्पन्न नभएका योजनाहरू सरुुवात भएका योजनाहरू भोधल अलपत्र पछान ्। न हामी 
अष्ट्रहले बजेट हाल्ने¸ न ष्ट्रहजोकामा चाष्ट्रहाँ क्रमागत राखेनौं भने पधन अझ तीन ददन बााँकी छ । एउटा पत्र 
तयार गररयो भने पधन भोधल पैंसा जधत हामी टेण्िरबाट गछौं¸  उपभोक्ताबाट गदाा पधन २० प्रसेन्ट, २५ 
प्रसेन्ट जनश्रमदान राख्यौं भने पधन श्रम लागतको त्यस्तो राख् न सष्ट्रकयो त्यो बचेको पैसाले पधन ती 
कामलाई चाष्ट्रहाँ गना सक्छ । र सखेुतदेजख कालीकोट¸  सखेुत¸ दैलेख यी तीनटा ठाउाँका चाष्ट्रहाँ ठेक्का भएका 
योजनाहरूलाई क्रमागत राख्दा कुनै योजनाहरू ७––८ करोि पैंसा त्यसमा छ भने बााँकी चौरजहारीबाट हनेु 
रुकुम, िोल्पा र जाजरकोट त्यहााँ क्रमागत हनेु अवस्था छैन । त्यहााँ जम्मै उपभोक्ताबाट¸ सधमधतबाट काम 
भो त्यो ठाउाँबाट योजना आउाँदा अष्ट्रहले क्रमागत कायाष्ट्रवधधले रोक्दाखेरर हामी अथा तथा भौधतकसाँग जोधिन 
सक्छ । त्यसैले बाटो फुकाउनका धनजम्त मैले त्यसका धनजम्त पधन एउटा १२ खानेपानीमा १२ करोि 
जधत छ । त्यस्तै ७ करोि खानेपानीमा छ । भोधल अलपत्र भए पधन ती योजनाधतर जानलाई उपभोक्ता 
सधमधतबाट सम्पका  भएका कुनै एउटा ज अरु आशयले पैंसा त्यसरी राजखएका छैन । धतनै योजना सम्पन्न 
गनाका धनजम्त अब क्रमागत भनौं अथाबाट भोधलपसीका ददनसम्म पधन हनु सकेन भने त्यो बजेटबाट पधन 
अधरुा योजनालाई चाष्ट्रहाँ सम्पन्न गनाका धनजम्त राजखएको छ । र ती सम्पन्न हनेु बजेट त्यहााँ राख् न सष्ट्रकएन 
भने पधन जहााँ जहााँ बजेट कम छ¸  जहााँ सन्तलुन भएको छैन¸  जहााँ आवश्यक छ । त्यस्तो ठाउाँमा त्यो 
बजेटमा हाल्ने प्रधतविता म तपाईहरूलाई जाहेर गना चाहन्छु । र त्यस्तै भौधतक पूवााधार ष्ट्रवशेर् जोधिएको 
ष्ट्रवर्य छ । त देजखने ष्ट्रवर्य छ¸ चाहेँ बाटोको कुरा होस,् चाहे खानेपानीको कुरा होस ्। त्यसै तीनटा प्रश्न 
छ । एउटा काम कसरी गने ? र कामको व्यवस्थापन कसरी गने र बजेटको कुरा ष्ट्रवशेर्गरी सबै चीज 
पैंसामा आउाँछ । यो रव्यमै आउाँछ पैंसा सबै कुरा छलफल चलायो¸ अजन्तममा चाहे बाटो बनाउाँदा होस्̧   
चाहे खानेपानी बनाउाँदा होस्̧  चाहे मन्त्रालय बनाउाँदा होस ्र अष्ट्रहले जष्ट्रटलता ष्ट्रवशेर्गरी म के आग्रह गना 
चाहन्छु भने म यहीबाट पधन केजन्रय सरकार अथवा म यो सभामाफा त ्सरकारलाई केजन्रय सरकारलाई 
जरुरी छ एकदम कानूनका धनजम्त धछटोभन्दा धछटो कानून फुकाउन सष्ट्रकयो ष्ट्रवधध ष्ट्रवधानलाई एउटा सही 
रर् याकमा ल्याउन सष्ट्रकयो भने मातै्र हामी अगाधि बढ्न सष्ट्रकन्छ। ष्ट्रहजोकै कानून छन ् ष्ट्रहजोकै कानूनमा 
टेकेर काम गदाा हामीलाई ष्ट्रढलो भएको छ । आज ष्ट्रहजोको कानून बाधक छ र ती कानूनको फुकाउनका 
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धनजम्त पधन अन्तरप्रदेश सरकारको धमष्ट्रट� हनु्छ । त्यसमा पधन मखु्यमन्त्रीले पहल गना म आग्रह गना 
चाहन्छु । र ष्ट्रवशेर्गरी अब एकाधतर यता ष्ट्रवद्मतु मन्त्रालय छ । ष्ट्रवद्मतु बता ी बल्दैन¸ हाम्रो जजम्मामा छैन¸  

कमाचारी हाम्रो जजम्मा छैन¸ कायाालय सहयोगीदेजख सजचवसम्म हाम्रो जजम्मामा नभएपधछ हाम्रो  
अण्िरमा नरहने अवस्था छ । यसो हेदाा बाष्ट्रहर सरकार छ¸ मन्त्री छौं ष्ट्रहाँधिराछौं अब बाष्ट्रहर भनौं बोली 
पधन राछौं । र बजेट सबै माधथबाट आउाँछ म ष्ट्रवशेर्गरी २१ करोि मातै्र पैसा उयो म आग्रह गना 
चाहन्छु । भौधतक पूवााधार मन्त्रालय तपाई धलजखतरूपमा दस्ताबेज माग्नहुोस,् मलाई लाग्छ चार करोि 
चाष्ट्रहाँ चार अरब टेण्िर भाछ भने १ अरब ९० करोि पैसा चाष्ट्रहाँ उपलब्ध भाछ । मलाई लाग्छ त्यो 
टेण्िर प्रधतस्पधाा घट्न ुपधन राज्को लाधग त्यो ढुकुटी हो । राज्यको त्यो आम्दानी हो । यसलाई अन्यथा 
नमान्नुस,् हामी राज्यको ढुकुटीलाई पधन कसरी बचाउन ु पदाछ¸  संरक्षर् गनुापछा भन्ने म आग्रह गना  
चाहन्छु । र ष्ट्रवशेर्गरी दईुवटा प्रर्ालीबाट काममा जाने कुरा जस्तै उपभोक्ता प्रर्ालीबाट र ठेक्का 
प्रर्ालीबाट उपभोक्ता प्रर्ालीको पधन ररत छ¸ धनयम छ त्योधभत्र रहेर गना सष्ट्रकयो भने प्रभावकारी हनु्छ म 
त्यसको ष्ट्रवरोधी छैन । म त्यस उपभोक्ताबाट गना हुाँदैन भन्ने पक्षमा छैन र ष्ट्रवधभन्न यहााँ कायाालय 
मन्त्रालय अगाधि आएर चाष्ट्रहाँ उपभोक्ता सधमधत गठन गने¸ होटलबाट गराएर गने यस्ता ष्ट्रकधसमका जनु 
गधतष्ट्रवधध भको छ र ष्ट्रवशेर्गरी धबचौधलयाको नाम हामी ददइराछौं यी धबचौधलयाको नाम ददने पधन मलाई 
लाग्छ मेरो मन्त्रालयबाट त्यस्तो छैन र अरु मन्त्रालयबाट पधन मलाई थाहा छैन । त्यस्तो ष्ट्रकधसमको मेरो 
मन्त्रालय अन्तगात कसै साथीहरूलाई कोही भनौं जनताहरूबाट तपाईहरूसाँग कुरा आइसकेको छ भने 
माननीयजीहरूले त्यो कुरा देखाउनहुोस ्म त्यसको धनराकरर् म तरुुन्तै गनेछु । र म अरु के आग्रह गना 
चाहन्छु भन्दा ष्ट्रवशेर्गरी ध्यान बजेट कम भयो र अको यो प्रदेशमा मैले ष्ट्रहजो नसकेको अवस्था¸ ष्ट्रहजोका 
पूवााधार मन्त्रालयलाई सम्पूर्ा आफ्नो-आफ्नो क्षेत्रका काम ददने कुरा भो¸ बाजझयो । जस्तै एउटा 
मन्त्रालयले उपभोक्ताबाट ६ ददनमा काम गररहाल्छ¸ भौधतक पूवााधारलाई प्रष्ट्रक्रया परु् याउाँदा ३० ददन  
लाग्छ । प्रष्ट्रक्रयामा जान पने हनु्छ¸  त्यसको आशय धनकाल्न ु पदाछ ष्ट्रवधध ष्ट्रवधानअनसुार चल्दाखेरर दईु 
मष्ट्रहना भौधतक पूवााधारलाई लाग्ने अको मन्त्रालयले उपभोक्ता सधमधत गठन गरेर यहााँ चाष्ट्रहाँ भनौं बजेट 
छु�ायाएको छ उता उपभोक्ता सधमधतबाट गठन गराउने प्रष्ट्रक्रया छ यो प्रष्ट्रक्रयालाई मलाई लाग्छ मेरो 
मन्त्रालयबाट त्यस्तो हनु नददने म प्रधतबिता जाहेर गने चाहन्छु । र ष्ट्रवशेर् धेरै सधमष्ट्र�गतमा ४––५ वटा 
कुरा उठेका छन ् । जस्तै दैलेखको कुरा¸ जाजरकोटको कुरा¸ दैलेखको कुरा सजुशल माननीयजीले 
उठाउनभुएको कुरामा म ष्ट्रवशेर् उहााँलाई के भन्न चाहन्छु भने उहााँले बारम्बार पलुको लाधग ष्ट्रवशेर् जोि 
ददनभुयो र अम्मर माननीयजीले पधन त्यस्तो कुराहरू पलुको धनजम्त दईुटा पलु त्यहााँ लाउन ुपने धथयो र 
बहवुर्ीय योजनामा जनु राजखने कुरामा पलुमा बहवुर्ीय राजख्दन ुपने कुरा भएको धथयो र हामीले सिकको 
धनर्ाय गर ् यौं । एउटा २३ वटा मातै्र भएको छ । त्यधतखेर पधन मलाई लाग्छ माननीय हाम्रो मन्त्रीज्यू 
हनुहुनु्छ, पयाटन मन्त्रीज्यू उहााँलाई सोध्दाखेरर त्यही बाटोलाई स्वीकृत ददनभुयो यी बहवुर्ीय योजनाको पधन 
अष्ट्रहले ष्ट्रकधलयर के हनु पर् यो भन्दा कष्ट्रहाँ १ लाख जनता सिकमा राख्दा कष्ट्रहाँ ५ लाख राजखया छ¸  कष्ट्रहाँ 
५ लाख हुाँदा ५ लाख थप्दा १० लाख देजखएको छ जस्तै यो सखेुतको पजिममा जनता सिकको ५ लाख 
राख् नभुा धथयो माननीय ष्ट्रवन्दमान धब�जीले त्यहााँ ५ थप्दा १० भयो यो भरुीगाउाँ उसमा ४ करोि धथयो ६ 
थष्ट्रपयो १० भयो र मलाई लाग्छ त्यहााँ ईन्चाजा भएर कोही माननीयसाँग नजजक भएर आज गरेको हैन । 
मलाई लाग्छ यो चौरजहारी यो सल्लीबजारदेजख आज भनौं रुकुम जाने बाटो यधत अफ्ठायारो छ¸  यधत लामो 
छ त्यो ठाउाँमा मलाई लाग्छ काधलकोटमा रूपसादेजख भन्ने हो भने बाटोमा बजेट अरबौं रुपैयााँ हाल्ने हो 
भने पधन त्यो बाटो रर् याकै खोधलएको छैन¸ न त्यहााँको मान्छे ष्ट्रहंड्ने जस्थधत छ । त्यसैले मलाई लाग्छ 
मेरो जस्तै यो जीवनज्योधतदेजख धलएर कता दशरथपरु धरमपोखरा घमु्ने कुरा हो । यसमा के जोि धथयो त 
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प्रदेशको नाम राख्दा अन्तरप्रदेश जोधियो हामीले भनौं कोहोलपरु नजोड्न पर् यो त्यसमा मैले अब म माफी 
माग्न चाहन्छु । वास्तवमा आउाँदा ददनदेजख मलाई माफी माग्न केही छैन । यो जनताले सनूुन ्जोले 
सनूुन ्हामी देजखने एउटा रूप¸ एउटा सार जनु छ शैली सधुाान जरुरी छ नेपालीले । हामी देजखदाखेरर 
जात्रा जााँदा नयााँ कपिा लगाएर लाउने घरको अवस्था हाम्रो उस्ता उस्तै छ । त्यसैले मलाई लाग्छ धभत्र 
आत्मादेजख जबसम्म हामी सधुधान्नौं तबसम्म चा�हाँ जस्थधत चा�हाँ अगाधि बढ्ने छैन । त्यसैले मलाई लाग्छ 
जीवनज्योधत �हजोदेजख भनौं जमु्लादेजख दैलेखदेजख जाजरकोटदेजख �हंड्ने बाटो गरेको जचङगािदेजख आज 
दशरथपरु हुाँदै धछन्च ुजाने बाटो भएको हुाँदा त्यो बाटोमा मातै्र जम्मा ४ करोि मातै्र पैंसा छ । त्यहााँ पलु 
तयार हनेु अवस्था भैसक्यो टेण्िर भएको दईुवर्ा भयो त्यहााँ बाटो तयार नभएको हुाँदा त्यो बाटोलाई 
हाधलएको हो र �वशेर् म के आग्रह गना चाहन्छु भन्दा म दैलेखका क्षते्रमा दईुवटा पूलको चा�हाँ कुरा 
भएको छ । बहवुर्ीय पलुलाई हाल्न म अब बजेटले अथवा घटेको आको बजेटले सदनबाटै पास गरेर 
एउटा धनकास भयो भने बहवुर्ीय योजना र मगुु̧  िोल्पा र पलु नपरेको ठाउाँमा प�हलो पलु बनाउने हामीले 
बजेटमा पधन धनजित गर् याछौं¸ तपाईहरू रेिबकुमा हेने सक्नहुनु्छ । जहााँ पलु परेको छैन¸ त्यहााँ 
प्राथधमकता ददने भनेर हामीले लेजखराछौ । त्यस्तै अरु जनु िोल्पाको एउटा क्षेत्र छुटेको छ¸ त्यो क्षेत्रलाई 
पधन बहवुर्ीय बनाउनका लाधग मैले फाईल अगाधि बढाएको छु । अथा मन्त्रालयबाट स्वीकृधत भयो भने 
तत्काल भोधल या पधसाधभत्र त्यो टेण्िर म गराउने म प्रधतविता जाहेर गना चाहन्छु । जम्मा २३ मातै्र  
भयो । र अको यो क्रमागत योजनामा जनु �कधसमको यो ५ लाखको �कन घटेर ३.५० मा आयो भन्न े 
छ । जस्तै कस्तो भयो त भन्दा हामीले जेठको म�हना¸ जेठको २ गते टेण्िर धनकालेपधछ हामीले ३० 
प्रसेन्ट खचा गना सक्छौ भने अथा मन्त्रालयलाई हामीले¸ हामीले जनु योजना ददयौं¸ चौमाधसक त्यही कारर्ले 
गदााखेरर हामीले बजेट ५ करोि राख् ने ठाउाँमा ३.७० जस्तै अब जाजरकोटको ३.७० को ठाउाँमा २.७० 
हनु आछ ८० घटेको छ । र त्योभन्दा अझ धबलो गा´छ धनमाार् व्यवसायहरू अथवा ठेक्काप�ा धेरै घटेको 
छ । तर त्यो पैंसा त्यस �कधसमले राख्दाखेरर त्यस्तो पना गएको छ । जस्तै १० लाख परेको ठाउाँमा ८ 
छ क�हाँ १५ परेको ठाउाँमा साढे तेह्र हनु गएको छ । त्यो कुनै का�हाँ तलमाधथ गररएको पधन हैन¸ कुनै 
धनयतवश गररएको पधन छैन र �वशेर्गरी जनु ठाउाँमा सन्तलुन भएको छैन बजेट¸ जनु ठाउाँमा मलाई 
लाग्छ घटेका बजेट गना स�कने समयमा कमाचारी चा�हाँ भनौं समयमा पूर्ारूपले चा�हाँ उपजस्थत हामीधसत 
धलन सक्यौं ल्याउन सक् यौं भने त्यहााँ सन्तलुन नभएको ठाउाँमा अथवा बहवुर्ीय ठाउाँमा सरुुवात भएको छ 
त्यो ठाउाँमा बजेट अब धनरन्तरता लाउने त्यो बजेट¸  त्यो जहााँ कम छ त्यहााँ बजेट हाल्ने म प्रधतविता 
जाहेर गदै सधम�गतमा माननीयजीहरूको जनु सझुाव सल्लाह जनु ददन ुभाछ¸ त्यसलाई म अनशुरर् गदै 
आउाँदा ददनमा जनु यसपाधल बजेट छ तपाईहरू रातो �कताब आउाँछ हेनुाहोस ्मलाई लाग्छ क्रमागत र 
बहवुर्ीय छु�ाएर हेनुा भयो भने मलाई लाग्छ ५०––६० लाख अथवा १ करोि २ करोिभन्दा बढीको 
अन्तर परेको छैन र बजेट भनेको पधन अको के हो त भन्दा बराबर भाग लगाउनभन्दा पधन आवश्यकता 
कधत हो ? पररर्ाम कधत हो ? मलाई लाग्छ म सखेुतको मान्छे माननीय भएर हैन सखेुत एउटा 
भ्यालीधभतै्र छ । म अन्यथा नजाओस ्यो पजिम लगाम¸अ�हले भनौं छाप्रे¸ पूवाको जच�ाि¸ लेखपराजलु¸ 
धसम्ता कस्तो हालत छ ? मातै्र �हजो सदरमकुाम भो यही खधनयो र अको के हनु सक्छ भने केजन्रय 
बजेटको पधन हामीले हेक्का राख् नपुने हनु्छ मैले यो भार्र् गरे जस्तो भाछ । जस्तै पलु अ�हले िोल्पामा दईु 
अरब जधतको चा�हाँ आमीले काम गर् याछ । हमु्लामा र् यापले काम गरररहेको छ । जहााँ केन्रको 
बजेटलाई पधन मलाई लाग्छ अधलकधत कहााँकहााँ परेको छ । नपरेको ठाउाँमा सन्तलुन गना पछा भन्न े
माननीयजीहरूको राय सल्लाह सझुाव आयो भने त्यस्तो �कधसमले हामी अगाधि बढ्न सक् यौं भने यो 
कर्ााली प्रदेशको जनु एउटा गन्तव्य भनौं जहााँ हामी पगु्न सक्छौं । त्यसैले म पधन नयााँ मान्छे हुाँ¸ हामी 
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प्रदेशको नाम राख्दा अन्तरप्रदेश जोधियो हामीले भनौं कोहोलपरु नजोड्न पर् यो त्यसमा मैले अब म माफी 
माग्न चाहन्छु । वास्तवमा आउाँदा ददनदेजख मलाई माफी माग्न केही छैन । यो जनताले सनूुन ्जोले 
सनूुन ्हामी देजखने एउटा रूप¸ एउटा सार जनु छ शैली सधुाान जरुरी छ नेपालीले । हामी देजखदाखेरर 
जात्रा जााँदा नयााँ कपिा लगाएर लाउने घरको अवस्था हाम्रो उस्ता उस्तै छ । त्यसैले मलाई लाग्छ धभत्र 
आत्मादेजख जबसम्म हामी सधुधान्नौं तबसम्म चा�हाँ जस्थधत चा�हाँ अगाधि बढ्ने छैन । त्यसैले मलाई लाग्छ 
जीवनज्योधत �हजोदेजख भनौं जमु्लादेजख दैलेखदेजख जाजरकोटदेजख �हंड्ने बाटो गरेको जचङगािदेजख आज 
दशरथपरु हुाँदै धछन्च ुजाने बाटो भएको हुाँदा त्यो बाटोमा मातै्र जम्मा ४ करोि मातै्र पैंसा छ । त्यहााँ पलु 
तयार हनेु अवस्था भैसक्यो टेण्िर भएको दईुवर्ा भयो त्यहााँ बाटो तयार नभएको हुाँदा त्यो बाटोलाई 
हाधलएको हो र �वशेर् म के आग्रह गना चाहन्छु भन्दा म दैलेखका क्षते्रमा दईुवटा पूलको चा�हाँ कुरा 
भएको छ । बहवुर्ीय पलुलाई हाल्न म अब बजेटले अथवा घटेको आको बजेटले सदनबाटै पास गरेर 
एउटा धनकास भयो भने बहवुर्ीय योजना र मगुु̧  िोल्पा र पलु नपरेको ठाउाँमा प�हलो पलु बनाउने हामीले 
बजेटमा पधन धनजित गर् याछौं¸ तपाईहरू रेिबकुमा हेने सक्नहुनु्छ । जहााँ पलु परेको छैन¸ त्यहााँ 
प्राथधमकता ददने भनेर हामीले लेजखराछौ । त्यस्तै अरु जनु िोल्पाको एउटा क्षेत्र छुटेको छ¸ त्यो क्षेत्रलाई 
पधन बहवुर्ीय बनाउनका लाधग मैले फाईल अगाधि बढाएको छु । अथा मन्त्रालयबाट स्वीकृधत भयो भने 
तत्काल भोधल या पधसाधभत्र त्यो टेण्िर म गराउने म प्रधतविता जाहेर गना चाहन्छु । जम्मा २३ मातै्र  
भयो । र अको यो क्रमागत योजनामा जनु �कधसमको यो ५ लाखको �कन घटेर ३.५० मा आयो भन्न े 
छ । जस्तै कस्तो भयो त भन्दा हामीले जेठको म�हना¸ जेठको २ गते टेण्िर धनकालेपधछ हामीले ३० 
प्रसेन्ट खचा गना सक्छौ भने अथा मन्त्रालयलाई हामीले¸ हामीले जनु योजना ददयौं¸ चौमाधसक त्यही कारर्ले 
गदााखेरर हामीले बजेट ५ करोि राख् ने ठाउाँमा ३.७० जस्तै अब जाजरकोटको ३.७० को ठाउाँमा २.७० 
हनु आछ ८० घटेको छ । र त्योभन्दा अझ धबलो गा´छ धनमाार् व्यवसायहरू अथवा ठेक्काप�ा धेरै घटेको 
छ । तर त्यो पैंसा त्यस �कधसमले राख्दाखेरर त्यस्तो पना गएको छ । जस्तै १० लाख परेको ठाउाँमा ८ 
छ क�हाँ १५ परेको ठाउाँमा साढे तेह्र हनु गएको छ । त्यो कुनै का�हाँ तलमाधथ गररएको पधन हैन¸ कुनै 
धनयतवश गररएको पधन छैन र �वशेर्गरी जनु ठाउाँमा सन्तलुन भएको छैन बजेट¸ जनु ठाउाँमा मलाई 
लाग्छ घटेका बजेट गना स�कने समयमा कमाचारी चा�हाँ भनौं समयमा पूर्ारूपले चा�हाँ उपजस्थत हामीधसत 
धलन सक्यौं ल्याउन सक् यौं भने त्यहााँ सन्तलुन नभएको ठाउाँमा अथवा बहवुर्ीय ठाउाँमा सरुुवात भएको छ 
त्यो ठाउाँमा बजेट अब धनरन्तरता लाउने त्यो बजेट¸  त्यो जहााँ कम छ त्यहााँ बजेट हाल्ने म प्रधतविता 
जाहेर गदै सधम�गतमा माननीयजीहरूको जनु सझुाव सल्लाह जनु ददन ुभाछ¸ त्यसलाई म अनशुरर् गदै 
आउाँदा ददनमा जनु यसपाधल बजेट छ तपाईहरू रातो �कताब आउाँछ हेनुाहोस ्मलाई लाग्छ क्रमागत र 
बहवुर्ीय छु�ाएर हेनुा भयो भने मलाई लाग्छ ५०––६० लाख अथवा १ करोि २ करोिभन्दा बढीको 
अन्तर परेको छैन र बजेट भनेको पधन अको के हो त भन्दा बराबर भाग लगाउनभन्दा पधन आवश्यकता 
कधत हो ? पररर्ाम कधत हो ? मलाई लाग्छ म सखेुतको मान्छे माननीय भएर हैन सखेुत एउटा 
भ्यालीधभतै्र छ । म अन्यथा नजाओस ्यो पजिम लगाम¸अ�हले भनौं छाप्रे¸ पूवाको जच�ाि¸ लेखपराजलु¸ 
धसम्ता कस्तो हालत छ ? मातै्र �हजो सदरमकुाम भो यही खधनयो र अको के हनु सक्छ भने केजन्रय 
बजेटको पधन हामीले हेक्का राख् नपुने हनु्छ मैले यो भार्र् गरे जस्तो भाछ । जस्तै पलु अ�हले िोल्पामा दईु 
अरब जधतको चा�हाँ आमीले काम गर् याछ । हमु्लामा र् यापले काम गरररहेको छ । जहााँ केन्रको 
बजेटलाई पधन मलाई लाग्छ अधलकधत कहााँकहााँ परेको छ । नपरेको ठाउाँमा सन्तलुन गना पछा भन्न े
माननीयजीहरूको राय सल्लाह सझुाव आयो भने त्यस्तो �कधसमले हामी अगाधि बढ्न सक् यौं भने यो 
कर्ााली प्रदेशको जनु एउटा गन्तव्य भनौं जहााँ हामी पगु्न सक्छौं । त्यसैले म पधन नयााँ मान्छे हुाँ¸ हामी 
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नयााँ माननीय भइयो नयााँ चाष्ट्रहाँ संरचनास्वरूप आ´छ । नयााँ मन्त्री भइएको छ । अब त्यसैले अब ष्ट्रवधध र 
कानूनको कुराले समस्या भैराखेको छ । यो समस्यालाई फुकाउनका धनजम्त आदरर्ीय माननीयजीहरूको 
ठूलो देन यसै सभामा पास गरेर कमाचारी १५ ददन अथवा १ मष्ट्रहनामा भदौ १ गतेधभत्र ठोस रूपले 
कमाचारी चाष्ट्रहाँ उपजस्थत भयो भने हामीले पररर्ाम ददन सक्छौं सक्दैनौं मन्त्रीले त्यसपधछ हामी कमाचारी 
भएर मलाई लाग्छ । कमाचारी सबै उपजस्थत हुाँदा काम गना सकेनौं भने मलाई लाग्छ एक मष्ट्रहनाधभत्र 
त्यसपधछ म छोड्ने प्रधतविता जाहेर गदै म यहााँबाट म ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद ।।   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको भौधतक 
पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफल समाप्त भएको जानकारी गराउाँछु । माननीय 
सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १३२ को उपधनयम ७ बमोजजम कर्ााली 
प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको प्रदेश सभा सजचवालय¸  कर्ााली प्रदेश योजना आयोग¸ लोक 
सेवा आयोग¸  मखु्यन्याधधवक्ताको कायाालय¸  र मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालयहरूको 
शीर्ाकहरूमाधथको छलफल प्रारम्भ हनु्छ । सवाप्रथम माननीय श्री जीवनबहादरु शाही ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सम्माननीय सभामखु महोदय¸ आज हामी वाष्ट्रर्ाक योजना तथा कायाक्रम 
मखु्यमन्त्री कायाालय¸  प्रदेश सभा सजचवालय¸  कर्ााली योजना आयोग¸  लोक सेवा आयोग¸ प्रमखु 
मखु्यन्याधधवक्ताको कायाालयको ष्ट्रवर्यमा म यहााँ छलफल गना उपजस्थत भएको छु । यसको लाधग म 
सम्माननीय सभामखुज्यूलाई धन्यवाद ददन चाहन्छु । र अको म सरकारलाई पधन धन्यवाद ददन चाहन्छु । 
सरकारले ठूलै प्रगधत गररददएको छ । यो प्रदेश सभा सजचवालयमा वास्तवमा प्राजक्टस हेदााखेरर प्रदेश 
सभाको हामीले यहााँ पेश गने चलन चाष्ट्रहाँ हुाँदैन¸ नमाल्ली चाष्ट्रहाँ हुाँदैन । यो यसको राख् ने हनु्छ तर पधन 
यले के देखायो भने राम्रो कुरो के भने कधत हनु्छ¸  के हनु्छ¸ पारदाजशता गने कुरो देखायो र यसमा जनु 
यतापष्ट्र� कायाक्रम र ष्ट्रक्रयाकलाप रष्ट्रहछन ्सांसदहरूको लाधग यधत पैंसा भनेर¸  अधन ष्ट्रवपक्षी दलको नेता भनेर 
पधन राखेको रैछ । त्यसमा धन्नै १३ लाख रुपैयााँ राखेको रै छ । भनेपधछ मैले अरु ष्ट्रवपक्षी दलको नेता 
त देख्या छैन । मैले पाउन ु पने चाष्ट्रहाँ वाष्ट्रर्ाक रूपले साढे ६ लाखसम्म भेट्छ जस्तो लाग्छ यो अब 
करसर कटाएर होला । १३ लाख भनेपधछ त ष्ट्रवपक्षी धेरै कराउन थाले भनेर पो बढाएको हो ष्ट्रक त्यो 
भायाहनुाले मैले धन्यवाद ददनै पदाछ¸ मैले अब यधत प्राप्त गने भएछु । यसको लाधग चाष्ट्रहाँ सरकारलाई मैले 
धन्यवाद ददए अथवा अरु प्रधतपक्ष दल पधन छन ्भन्ने त मलाई थाहा भएन । मैले बझेुको चाष्ट्रहाँ प्रधतपक्ष 
दल त एउटा हनु्छ भन्न ेसनेुको धथएाँ । यो यहााँ देजखएको हनुाले त्यसलाई मैले धन्यवाद ददए । अधन 
राष्ट्रिय योजना आयोग¸  कतै तालाबन्दी गरेर पो गएको हो ष्ट्रक भन्ने जस्तो लाग्छ । आज छलफल हुाँदैन 
कोही काष्ट्रहाँ देजख्दन । यस्तो मजाक पो आयो । यो त अजस्त पधन माननीयज्यूहरूले देखाइसक्न ुभयो । 
जोले प्लाधन� गछा¸  जसले प्लाधन� गछा प्लाधन�को हालत यस्तो छ । कमसेकम एउटा मयाादाको लाधग 
भए पधन एउटा ष्ट्रकताब यस्तो बनाउन सष्ट्रकन््यो होला । धभत्र एउटै पाना होला धेरै खचा छैन होला । 
त्यो गना सष्ट्रकन््यो र यसमा पधन म केही कुरा भन्न चाष्ट्रहाँ चाहेँ । यो अधन मैले अजस्त भनेको धथएाँ यी 
कागजहरूले प्रमाजर्त गदै जान्छ । प्लाधन� र कधमसन । प्लाधन� हरायो कधमसन मात्र रह् यो ष्ट्रक भनेर 
भन् या धथएाँ । यहााँ चाष्ट्रहाँ के भनेको छ भने अब प्लाधन� कधमसन के हो भने ष्ट्रवज्ञहरूको लाधग नै भनेर 
प्लाधन� बनाएको हो । यसमा के भन्छ¸ मैले नबझेुको होला । ष्ट्रवज्ञ र सल्लाहकार सेवा खचा भनेर  
भन्छ । एउटा ष्ट्रवज्ञ भनेर प्लाधन� कधमसन बनाउनु̧  फेरर अको ष्ट्रवज्ञ र सल्लाहकार भनेर फेरर अरु 
ल्याउन ुपने भयो । त्यसको लाधग २४ लाख राजखएछ¸ हेलो । अधन कर्ााली प्रदेशको त्याङ्क संकलन 
भनेर कर्ाालीको त्थाङ्क संकलन ठीक छ यो त गनै पर् यो । यसले नगरेर त प्लाधन� बन्दैन ६० लाख 
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राजखएछ । त्यसपधछ तल फेरर आएर मैले बीचका कुराहरूलाई चाष्ट्रहाँ छोधिददए अब यी कधत नै उनै गनुा 
र तत््याङ्क संकलन कायाक्रम भनेर फेरर ४० लाख राख्यो । अधन प्लाधन�ले नै के गर ्यो भने एकम�ु 
राख्यो भने त एक करोि भनेर माननीयहरूका आाँखा ठूलो होला भनेर त्यसरी टुक्रयाउने जनु काम भएको 
छ¸ यले राम्रो गदैन । अधन के भन्छ कमाचारी अनगुमन तथा मूल्याङ्कन खचा छ अब कमाचारी हनु ्भने 
फेरर ष्ट्रवज्ञ पधन छन ्कमाचारी । मैले बझेुको के हो भने त्यहााँ हनेु माननीय सदस्यहरूको जसरी यहााँ २२ 
जना संसदको यस्तो¸ ष्ट्रवपक्षी दलको यस्तो¸ फलानोको यस्तो¸  भनेर आए जस्तै यहााँ आउन ुप्यो धन । 
प्लाधन�मै त्रटुी भैसकेपधछ प्लाधन� कायाालय चाष्ट्रहने हो ष्ट्रक हैन ? अब उहााँको पधन हालत यस्तै छ¸ हाम्रो 
मखु्यन्याधधवक्ताको पधन । यलाई एउटा बाष्ट्रहर कभर गना सष्ट्रकन््यो होला धन बजेट उहााँहरूको कम  
छैन । १ करोि ६२ लाख ६३ हजार छ । त्यसमा एउटा कापी¸ एउटा ष्ट्रकताब¸ एउटा मयाादाको लाधग 
राख् नको लाधग त कधत नै लाग््यो होला र ? हजारै रुपैयााँ लाग््यो होला । बढी त लाग्दैन््यो होला । 
पष्ट्रहला पष्ट्रहला हामीले यहााँ सझुाव ददयौं । यहााँ पधन यस्तै चलन धथयो¸ एउटा कागज ल्याएर ददने 
पष्ट्रहलाको अष्ट्रहलेको मैले हाम्रा मखु्यसजचवज्यूलाई भन्न खोज्या हैन ष्ट्रक । हाम्रा मखु्य सजचवलाई भन्न 
खोजेको हैन । पष्ट्रहलेका ती त्यस्तै आउाँथे ती सधुाररए म धन्यवाद ददन चाहन्छु । अब ष्ट्रवशेर् गरेर यी 
कुराहरू यस्तो अवस्थामा छ सभामखु महोदय । नीधत तथा कायाक्रमहरू १ वर्ाको लाधग आउने गदाछ । 
०७५/०७६ मा पधन हाम्रो नीधत तथा कायाक्रम आयो २०७६/०७७ मा पधन आएको छ । त्योभन्दा 
अगाधिका नीधत कायाक्रमलाई हामीले त्यधत साह्रो ऊ हेरेनौं । अब ष्ट्रहजो सनु्नमा आयो हामीले ठूला 
पररकल्पनाहरू जहाजहरू ल्याउने जहाज संञ्चालन गने¸  भन्ने कुराहरू पधन हामीले पररकल्पना नगरेका  
हैनम ्। त्यसमा पैंसा यती नै कहााँ छु�ायाएको हो र ? यी त कुरा गदैछौं प्रष्ट्रक्रया बन्छ । अधन मलाई 
के लाग्यो भने यो ०७५/०७६ को मा के रैछ दगुाम क्षेत्रका जनतालाई १२९ बुाँदामा दगुाम क्षेत्रका 
जनतालाई सहज र सलुभ हवाई यात्रा गना प्रदेश राजधानी सखेुतबाट उिान हनेु हमु्ला¸ जमु्ला¸  मगु ु र 
िोल्पामा आवतजावत गना हवाई इन्धनमा कायाष्ट्रवधध बनाई अनदुान ददने व्यवस्था गररनेछ । हवाई इन्धन 
यो फ्यलु सचा चाजा भन्छ¸ त्यसको घटाउने कुरा गर् यौं भने अटोमेष्ट्रटक त्यो घटछ । कायाष्ट्रवधध सायद त्यो 
बन्यो होला । मान्छे त्यसैले यो सखेुतबाट फ्लाईटका फ्लाईट भैरहेका छन । अधन अको हामीले गरेका 
रै छौं । १५७ मा सिक पूवााधार ष्ट्रवना ष्ट्रवकासको ढोका खलु्दैन भन्ने अनभुवका आधारमा सिकमागा 
नजोिीएको जजल्ला हमु्ला र िोल्पाको सदरमकुाम जोड्न सिक १ वर्ाधभत्र जोधिनेछ । आज १ वर्ा 
नाघेजस्तो लाग्छ सभामखु महोदय । नेपाल सराकारले अगाधि सारेको अन्तरााष्ट्रिय सीमा जोड्ने धसमीकोट 
ष्ट्रहल्सा¸ गमगढी नाक्चेनाग्ला¸ दनैु मरुरल्ला सिकलाई उच्च प्राथधमता ददइनेछ । जमनुाष्ट्रहल्सा रानीघाटदेजख 
बददायाको भरुीगाउाँसम्म¸  जाजरकोट मसु्लामदेखी जमु्लाको टोप्लासम्मका यी अरु अरु छन ्म धेरै पढ्न 
चाहन्न यो वर्ाधभत्र गररनेछ भनेर गरेका कामहरूका हामीले देख्यौं । देजखयो यो पल्ट त कतै त्यो हमु्लाको 
नाम पधन आएन¸ िोल्पाको नाम पधन आएन । अधन २० नम्बरमा के भनेका रैछौं भने ठूला पूवााधार 
धत्रदेशीय रतुमागा रेलमागा सखेुतमा प्रदेश स्तरीय एअरपोटा¸ ष्ट्रवधभन्न स्थानका अन्य एअरपोटाहरूको 
स्तरोन्नधतका लाधग स्तरोन्नधतका साथै पयाटकीय एअरपोटाहरूको रूपमा हमु्ला र रुकुममा धनमाार् गना १ 
वर्ाधभत्र धिष्ट्रपआर तयार गरी सरकारी¸  धनजी साझेदारीमा धनमाार् काया गररनेछ । मैले बझेुसम्म एअरपोटा 
बनाउने काम संघीय सरकारले गछा । हाम्रो सरकार छ तर हामी सावाभौमसता ा सम्पन्न होइनौं । 
सावाभौमसता ा सम्पन्न भनेको नेपाल सरकार हो । हामीले यो हेक्का राख् न ुपछा । सरकार श्वत:स्फूता भएर 
ष्ट्रवस्ताररत गना ष्ट्रवकास बढाउनलाई हो तर हामी सावाभौमसता ा सम्पन्न चाष्ट्रहाँ होइनौं । केन्र हो केन्रले 
हामीलाई धनयन्त्रर् गदाछ । अधन हामीले जान्यौं भने स्थानीयलाई धनयन्त्रर् गना सक्छौं । त्यो पधन 
सावाभौम होइन स्वतन्त्र सरकार हो । यो कुरामा चाष्ट्रहाँ हामीले सोच्नपुने यसैबाट देजखन्छ । अब हामीले 
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राजखएछ । त्यसपधछ तल फेरर आएर मैले बीचका कुराहरूलाई चाष्ट्रहाँ छोधिददए अब यी कधत नै उनै गनुा 
र तत््याङ्क संकलन कायाक्रम भनेर फेरर ४० लाख राख्यो । अधन प्लाधन�ले नै के गर ्यो भने एकम�ु 
राख्यो भने त एक करोि भनेर माननीयहरूका आाँखा ठूलो होला भनेर त्यसरी टुक्रयाउने जनु काम भएको 
छ¸ यले राम्रो गदैन । अधन के भन्छ कमाचारी अनगुमन तथा मूल्याङ्कन खचा छ अब कमाचारी हनु ्भने 
फेरर ष्ट्रवज्ञ पधन छन ्कमाचारी । मैले बझेुको के हो भने त्यहााँ हनेु माननीय सदस्यहरूको जसरी यहााँ २२ 
जना संसदको यस्तो¸ ष्ट्रवपक्षी दलको यस्तो¸ फलानोको यस्तो¸  भनेर आए जस्तै यहााँ आउन ुप्यो धन । 
प्लाधन�मै त्रटुी भैसकेपधछ प्लाधन� कायाालय चाष्ट्रहने हो ष्ट्रक हैन ? अब उहााँको पधन हालत यस्तै छ¸ हाम्रो 
मखु्यन्याधधवक्ताको पधन । यलाई एउटा बाष्ट्रहर कभर गना सष्ट्रकन््यो होला धन बजेट उहााँहरूको कम  
छैन । १ करोि ६२ लाख ६३ हजार छ । त्यसमा एउटा कापी¸ एउटा ष्ट्रकताब¸ एउटा मयाादाको लाधग 
राख् नको लाधग त कधत नै लाग््यो होला र ? हजारै रुपैयााँ लाग््यो होला । बढी त लाग्दैन््यो होला । 
पष्ट्रहला पष्ट्रहला हामीले यहााँ सझुाव ददयौं । यहााँ पधन यस्तै चलन धथयो¸ एउटा कागज ल्याएर ददने 
पष्ट्रहलाको अष्ट्रहलेको मैले हाम्रा मखु्यसजचवज्यूलाई भन्न खोज्या हैन ष्ट्रक । हाम्रा मखु्य सजचवलाई भन्न 
खोजेको हैन । पष्ट्रहलेका ती त्यस्तै आउाँथे ती सधुाररए म धन्यवाद ददन चाहन्छु । अब ष्ट्रवशेर् गरेर यी 
कुराहरू यस्तो अवस्थामा छ सभामखु महोदय । नीधत तथा कायाक्रमहरू १ वर्ाको लाधग आउने गदाछ । 
०७५/०७६ मा पधन हाम्रो नीधत तथा कायाक्रम आयो २०७६/०७७ मा पधन आएको छ । त्योभन्दा 
अगाधिका नीधत कायाक्रमलाई हामीले त्यधत साह्रो ऊ हेरेनौं । अब ष्ट्रहजो सनु्नमा आयो हामीले ठूला 
पररकल्पनाहरू जहाजहरू ल्याउने जहाज संञ्चालन गने¸  भन्ने कुराहरू पधन हामीले पररकल्पना नगरेका  
हैनम ्। त्यसमा पैंसा यती नै कहााँ छु�ायाएको हो र ? यी त कुरा गदैछौं प्रष्ट्रक्रया बन्छ । अधन मलाई 
के लाग्यो भने यो ०७५/०७६ को मा के रैछ दगुाम क्षेत्रका जनतालाई १२९ बुाँदामा दगुाम क्षेत्रका 
जनतालाई सहज र सलुभ हवाई यात्रा गना प्रदेश राजधानी सखेुतबाट उिान हनेु हमु्ला¸ जमु्ला¸  मगु ु र 
िोल्पामा आवतजावत गना हवाई इन्धनमा कायाष्ट्रवधध बनाई अनदुान ददने व्यवस्था गररनेछ । हवाई इन्धन 
यो फ्यलु सचा चाजा भन्छ¸ त्यसको घटाउने कुरा गर् यौं भने अटोमेष्ट्रटक त्यो घटछ । कायाष्ट्रवधध सायद त्यो 
बन्यो होला । मान्छे त्यसैले यो सखेुतबाट फ्लाईटका फ्लाईट भैरहेका छन । अधन अको हामीले गरेका 
रै छौं । १५७ मा सिक पूवााधार ष्ट्रवना ष्ट्रवकासको ढोका खलु्दैन भन्ने अनभुवका आधारमा सिकमागा 
नजोिीएको जजल्ला हमु्ला र िोल्पाको सदरमकुाम जोड्न सिक १ वर्ाधभत्र जोधिनेछ । आज १ वर्ा 
नाघेजस्तो लाग्छ सभामखु महोदय । नेपाल सराकारले अगाधि सारेको अन्तरााष्ट्रिय सीमा जोड्ने धसमीकोट 
ष्ट्रहल्सा¸ गमगढी नाक्चेनाग्ला¸ दनैु मरुरल्ला सिकलाई उच्च प्राथधमता ददइनेछ । जमनुाष्ट्रहल्सा रानीघाटदेजख 
बददायाको भरुीगाउाँसम्म¸  जाजरकोट मसु्लामदेखी जमु्लाको टोप्लासम्मका यी अरु अरु छन ्म धेरै पढ्न 
चाहन्न यो वर्ाधभत्र गररनेछ भनेर गरेका कामहरूका हामीले देख्यौं । देजखयो यो पल्ट त कतै त्यो हमु्लाको 
नाम पधन आएन¸ िोल्पाको नाम पधन आएन । अधन २० नम्बरमा के भनेका रैछौं भने ठूला पूवााधार 
धत्रदेशीय रतुमागा रेलमागा सखेुतमा प्रदेश स्तरीय एअरपोटा¸ ष्ट्रवधभन्न स्थानका अन्य एअरपोटाहरूको 
स्तरोन्नधतका लाधग स्तरोन्नधतका साथै पयाटकीय एअरपोटाहरूको रूपमा हमु्ला र रुकुममा धनमाार् गना १ 
वर्ाधभत्र धिष्ट्रपआर तयार गरी सरकारी¸  धनजी साझेदारीमा धनमाार् काया गररनेछ । मैले बझेुसम्म एअरपोटा 
बनाउने काम संघीय सरकारले गछा । हाम्रो सरकार छ तर हामी सावाभौमसता ा सम्पन्न होइनौं । 
सावाभौमसता ा सम्पन्न भनेको नेपाल सरकार हो । हामीले यो हेक्का राख् न ुपछा । सरकार श्वत:स्फूता भएर 
ष्ट्रवस्ताररत गना ष्ट्रवकास बढाउनलाई हो तर हामी सावाभौमसता ा सम्पन्न चाष्ट्रहाँ होइनौं । केन्र हो केन्रले 
हामीलाई धनयन्त्रर् गदाछ । अधन हामीले जान्यौं भने स्थानीयलाई धनयन्त्रर् गना सक्छौं । त्यो पधन 
सावाभौम होइन स्वतन्त्र सरकार हो । यो कुरामा चाष्ट्रहाँ हामीले सोच्नपुने यसैबाट देजखन्छ । अब हामीले 
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चाष्ट्रहाँ के-के चलाउन सक्छौं या सक्दैनौं भन्ने कुराहरू पधन देजखन्छ सभामखु महोदय । अब यो यो वर्ाका 
नीधत कायाक्रममा केष्ट्रह पधन नआएका कुराहरू छ । मैले भधनहाले सभामखु महोदय अधन मलाई लाग्यो 
त्यो मन्त्रीहरूले ष्ट्रकन यस्तो गरे ? मन्त्रीहरूले यस्तो कायाक्रम ष्ट्रकन ल्याउछन ्? भन्न ेहेदै जााँदा केही नभए 
पधन हामीलाई एउटा केन्रीय अनभुव पधन भयो प्रधानमन्त्रीको कायाालयमा चाल ु खचाबाहेक ष्ट्रवकासे 
योजनाहरू भएको कजम्तमा पधन मेरो यो मनसपटलमा छैन । राज्यको कोर् अथा मन्त्रालयमा हनु्छ माधथ¸ 
यहााँ चाष्ट्रहाँ आधथाक माधमलामा हनेु होला । कैयौं कुराहरू पूाँजीगत खचा̧   चाल ुखचाहरूका कोर् हनु्छ । जनु 
हाम्रो संजञ्चत कोर् छ । त्यसकारर्ले त अथामन्त्रालय चाष्ट्रहने हो । यदद अथा मन्त्रालयप्रधत मखु्यमन्त्रीको 
ष्ट्रवश्वास छैन भने त्यो आफै राख् न सष्ट्रकन्छ । उदाहरर् हाम्रो ५ नम्बर नै छ । ५ नम्बरमा त्यहााँका 
मखु्यमन्त्रीले अथामन्त्रालय पधन आफैसाँग राख् नभुएको छ । र आजकै नदेखेका कुराहरू नयााँ प्रयाजक्टस 
सायद अजघ एकजना मन्त्रीले भन्दै हनुहुनु्छ । नयााँ कानून बनाउन ुपर् यो एकदम त्रटुीपूर्ा भए त्यसैले 
अगाधि बढन ुपर् यो । एकदम फा� रयाकमा भन्ने ष्ट्रहसाबले हो या के हो ? मलाई लाग््यो मखु्यमन्त्री 
कायाालयमा अष्ट्रहले हाम्रा प्रमखु सजचवज्यू पधन इन्टलेक्च्यअुल टाईपको आउनु́ भाछ । योभन्दा पष्ट्रहलाका 
प्रमखु सजचव चाष्ट्रहाँ अली नबभु्ने हनु ् ष्ट्रक भन्या जस्तो लाग््यो । कष्ट्रहले कष्ट्रहले इन्टलेक्च्वाधलष्ट्रट नै 
िरलाग्दो हो ष्ट्रक भन्ने पधन लाग्न थाल्यो । अब अष्ट्रहले आएर हामीले सबै पैंसाहरू मखु्यमन्त्री कायाालयमा 
राख् ने गरेका छौं । धनयधत यष्ट्रहबाट सरुु भएको छ सभामखु महोदय । मैले यो पढेर नै सनुाउनपुने 
कुराहरू चाष्ट्रहाँ भयो । जस्तै मखु्मन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द कायाालयमा भवन ममात भनेर १२ लाख राखेको 
छ । होला गनुा नै पने होला अधन भवनको रङरोगन गने वापत भनेर ८ लाख राजखएको छ त्यो पधन गनै 
पने होला । त्यसपधछ तल आएर अन्य सम्पजता को सञ्चालन तथा ममात सम्भार त्यो के हो अन्य सम्पती 
भनेको भवनममात पधन हनु्छ¸  भवनको र�रोगन पधन हनु्छ भने ष्ट्रक सम्पजता का नाम अन्य सम्पजता  भनेको के 
हो ? त्यो एउटा गजबको छ । अधन अको छ सभामखु महोदय ष्ट्रवशर्ज्ञबाट धलइने सेवा बापत १२ लाख 
राजखयो ठीक हो ष्ट्रवशर्ज्ञहरू आउाँछन सेवासषु्ट्रवधा धलनपुने होला । त्यसका लाधग अष्ट्रहलेका ष्ट्रवशर्ज्ञ भनेका 
धबना पैंसाका काम गदैनन ्१२ लाख राजखयो त्यो मैले अन्यथा मानेको छैन सभामखु महोदय अधन त्यसको 
मजुन्तर राखेको छ अध्ययन अनसुन्धान सल्लाहकार सेवा आददको पाररश्रधमक खचा फेरर १२ लाख 
ष्ट्रवशेर्ज्ञबाट धलइने सेवा वापत भनेर २४ लाख राख् न सष्ट्रकन््यो होला धन त हामीले मखु्यमन्त्रीको 
कायाालयमा त्यो १२ लाख २४ लाखको कुरा हैन तर धनयधतको कुरा त्यस्तो गरी राखेको छ । अधन 
अको छ सभामखु महोदय सफ्टवयर परामशा सेवा खचा भनेर ३ लाख राजखएको रैछ । योसाँग मैले जोड्न 
खोजेको के हो भने म धसररयलवाइज जान्छु तर जोड्न खोजेको अधन खचा संकेत ३११३२¸  अब ११.६.४ 
यताउता राजखएको छ । यो¸ त्यहााँ चाष्ट्रहाँ के भधनएको छ भने सफ्टवयर खररद तथा परामशा भनेर फेरर ३ 
लाख नै राजखएको छ । के हो यो आन्तररक पयाटन भ्रमर् कायाक्रम पधन रैछ । अब बाह् य पयाटकले 
पगेुन अब आन्तररक पयाटन भ्रमर् कायाक्रम मखु्यमन्त्री कायाालयमा भ्रमर् कायाक्रम भनेर राख् न सष्ट्रकन्छ 
धन मखु्यमन्त्री सबै जजल्लामा जानपुने होला । सबै ठाउाँमा पगु्नपुने होला अधन आन्तररक पयाटन र भ्रमर् 
कायाक्रम भनेर २० लाख राजखएको छ सभामखु महोदय अधन कर्ााली सेवा परुस्कार १० लाख राजखएको 
छ ठीक होला । यो परुस्कार ददनपुने होला अधन मखु्यमन्त्री मष्ट्रहला तथा दधलत आयआजान कायाक्रम भनेर 
२ करोि राजखएको छ । मैले दठकै होला मैले अझै सामाजजकमा पधन फेरर यही कायाक्रम ५ करोि 
राजखएको देजखन्छ । यदद मन्त्रालयकै नै अधधकार चाष्ट्रहने धथयो भने सभामखु महोदय मखु्यमन्त्रीज्यूले म 
एउटा मन्त्री बने हनु्छ धन त¸  ष्ट्रक त ती मन्त्रालयलाई आफूमा गाभे हनु्छ । यहााँ पधन यस्तो देजखन्छ । 
अधन जनतासाँग मखु्यमन्त्री कायाक्रम¸  हाम्मा कुिा हाम्मा मखु्यमन्त्री¸  हेलो मखु्यमन्त्री¸ स्थलगत मखु्यमन्त्री¸  
श्रव्यदृश्य मखु्यमन्त्री¸ प्रत्यक्ष प्रसारर् कायाक्रम ष्ट्रकनभने मखु्यमन्त्री भनेर लेख्याछेन के पछािी स्थलगत 
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भनेपधछ त मखु्यमन्त्री कै काम भयो त्यसैले स्थलगत मखु्यमन्त्री¸  ५० लाख अब हाम्रा कुरा भनेर नबभु्ने 
भैसकेपधछ हाम्मा कुरा आएका होलान ्। हाम्मा कुरामा ५० लाख श्रव्यदृश्य पधन हामीले हाइड्रोदेखी हलो 
भनेर कजम्तमा पधन हप्तामा एक चोटी जनतासाँग प्रत्यक्ष सरोकार गने ष्ट्रवर्यहरू हनु ्। ५० लाख लाग्ला 
५० करोिै लाग्ला तर ष्ट्रवधभन्न खालले गरेको अधन मन्त्रीले के धसके भनेको त मखु्यमन्त्रीले यस्तो गरेपधछ 
मखु्य¸ मन्त्रीहरूले नधसक्ने त कुरै भएन धन सभामखु महोदय प्रदेश समन्वय पररर्द्को बैठक ३० लाख 
ठीक छ । हामी यसमा केही छैन । स्थानीय तहका प्रमखु प्रशासकीय अधधकृतसाँग छु�ायाएको पैंसा ठीक 
छ यो चाष्ट्रहने होला । अधन संगठन तथा व्यवस्थापन सवेक्षर् खचा भन्यो हैन संगठन भनेको 
मखु्यमन्त्रालयधभत्रको संगठनलाई होला त्यो त्यसको सवेक्षर् गने त्यो पधन दठकै छ । फेरर त्यसपधछ तल 
के राजखएको छ भने सभामखु महोदय¸ व्यवस्थापन परीक्षर् भन्या छ । अधन माधथ व्यवस्थापन गनालाई 
पष्ट्रहला हनु्छ ष्ट्रक हनु्न भनेर परीक्षर् गनुापने हो । त्यसको लाधग भनेर ५ लाख समेत छु�ायाइएको छ । 
प्रदेशधभत्र सञ्चाधलत आयोजनाहरूको प्रभावकारी अनगुमन तथा मूल्याङ्कन प�ृपोर्र् गने १० लाख राजखयो 
त्यो ठीक होला । प्रदेश र स्थानीय तह बीचको शासन व्यवस्था तथा अधधकार ष्ट्रवष्ट्रवध पक्षहरूमा 
अन्तरष्ट्रक्रया कायाक्रम भन्या छ त्यो पधन ठीक होला । त्यसपधछ आएर सभामखु महोदय सामाजजक सरुक्षा 
कायाक्रम सामाजजक सरुक्षा कायाक्रम भने ष्ट्रवतरर्मखुी भयो खाना¸ नाना र छानाको लाधग ४ करोि 
छु�ायाइयो¸ अब त्यो खाना¸ नाना र छाना ददनको लाधग यो सामाजजक सरुक्षा भनेर ष्ट्रवतरर् गना लाधग यत्रो 
४ करोि राखेर गना खोजेको के हो ? हामीले हाम्रा जनाताहरूलाई आत्मस्वाधभमानी बनाउदै छौं या 
परजीष्ट्रव बनाउदै छौं । अधन त्यसपधछ मखु्यमन्त्री रोजगार कायाक्रम भनेर २ करोि ९७ लाख राजखएको 
छ । रोजगार मन्त्रालय कहााँ पछा शीर्ाक होला । चरेु रािपधत¸  चरेु भावर त्यो के कायाक्रम धथए त्यो 
पैंसा रािपधत कायाालयमा हुाँदैनथे त । पैंसा कहााँ हनु््यो वन मन्त्रालयमा हनु््यो । हाम्रो 
मखु्यमन्त्रीज्यूलाई यत्रो पैंसा राख् नको लोभ कहााँबाट जाग्यो मलाई अच्चम लागेको छ । रोजगार कायाक्रम 
अधन अको अच्चमको छ सभामखु महोदय¸ श्रमष्ट्रवष्ट्रहन सरसफाई कायाक्रम सरकारले भन्यो ष्ट्रक मष्ट्रहनाको 
पष्ट्रहलो १ गते श्रम गने । श्रम भनेको के हो ?  पैंसा धलएर गने श्रम हो ? ती ददनमा के भने हामीले १ 
ददन गरेर हाम्रो श्रमले मलुकु बन्न सक्छ भन्ने ष्ट्रकधसमले गररयो । मष्ट्रहनाको मैले जहााँसम्म सनेुको छु 
मष्ट्रहनाको पष्ट्रहलो १ गते पष्ट्रहला पष्ट्रहला त शधनबार भन्ने गरेको धथयो क्या हो । त्यसमा चाष्ट्रहाँ श्रम ददन 
सरसफाई कायाक्रममा १२ लाख रुपैयााँ राजखयो । मष्ट्रहनामा एकचोष्ट्रट हनु्छ १२ मष्ट्रहनामा १२ चोष्ट्रट हनेु 
भो अधन त्यसलाई श्रम ष्ट्रकन भन्ने सरसफाई ददन भने भैगो धन । सरसफाई कायाक्रम गने भने ष्ट्रकन अरु 
केही ष्ट्रकन्न ुपने होला अको गनुा पने होला । १ ददन गनाको लाधग १२ लाख रुपैयााँ छु�ायाइएको छ 
सभामखु महोदय । श्रम श्रमको कायासम्पादन समन्वय तथा धनदेशन सधमधत केही भएन आन्तररक 
धनयन्त्रर् प्रर्ाली धनमाार् तथा कायाान्वयन । आन्तररक धनयन्त्रर् प्रर्ाली धनमाार् तथा कायाान्वयन भनेको 
के हो ?  ढोकाधभत्र पस्न पाउने नपाउने ? भन्ने हो ष्ट्रक है । अब अष्ट्रहले धिजजटाईजका कुराहरू भएका छन ्
त्यो कुरा हो ष्ट्रक¸  त्यसपधछ फेरर के राजखन्छ भने प्रदेश स्तरमा सावाजधनक सेवा ष्ट्रवतरर्को न्यूनतम 
मापदण्ि धनधाारर् अधभमखुीकरर् गना ५ लाख राजखयो । भ्र�ाचार धनयन्त्रर् सशुासन मानवअधधकार 
सम्बन्धमा अन्तरष्ट्रक्रया जनचेतनामूलक कायाक्रम तथा प्रचारप्रसार सामाग्री उत्पादन तथा ष्ट्रवतरर् १२  
लाख । अब के मखु्यमन्त्रीको कायाालय त्यो प्रचारप्रसार पधन बााँड्दै ष्ट्रहंड्ने हो ? यसैको लाधग 
मखु्यमन्त्रीका अन्तगात ६ वटा मन्त्रालय बने । ६ वटा मन्त्रालयले यी यी कामहरू गदाछन्̧  सबैको 
नाइके भनेको मखु्यमन्त्री हो । मखु्यमन्त्रीले आदेश ददने हो । यो काम धतमीले गर¸ प्रचारप्रसार यहााँ गर¸ 
जशक्षाबाट यो गर सामाजजकबाट यो गर भौधतकबाट यो गर त्यस्तो हो भने सरकार बन्नभुन्दा अगाधि माधथ 
केन्रमा हनु्छ धन प्रधानमन्त्री कै अधक्ष्यतामा सबै मन्त्रालय भए जस्तै ष्ट्रक त हामी त्यो गरौं न त । यो 
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भनेपधछ त मखु्यमन्त्री कै काम भयो त्यसैले स्थलगत मखु्यमन्त्री¸  ५० लाख अब हाम्रा कुरा भनेर नबभु्ने 
भैसकेपधछ हाम्मा कुरा आएका होलान ्। हाम्मा कुरामा ५० लाख श्रव्यदृश्य पधन हामीले हाइड्रोदेखी हलो 
भनेर कजम्तमा पधन हप्तामा एक चोटी जनतासाँग प्रत्यक्ष सरोकार गने ष्ट्रवर्यहरू हनु ्। ५० लाख लाग्ला 
५० करोिै लाग्ला तर ष्ट्रवधभन्न खालले गरेको अधन मन्त्रीले के धसके भनेको त मखु्यमन्त्रीले यस्तो गरेपधछ 
मखु्य¸ मन्त्रीहरूले नधसक्ने त कुरै भएन धन सभामखु महोदय प्रदेश समन्वय पररर्द्को बैठक ३० लाख 
ठीक छ । हामी यसमा केही छैन । स्थानीय तहका प्रमखु प्रशासकीय अधधकृतसाँग छु�ायाएको पैंसा ठीक 
छ यो चाष्ट्रहने होला । अधन संगठन तथा व्यवस्थापन सवेक्षर् खचा भन्यो हैन संगठन भनेको 
मखु्यमन्त्रालयधभत्रको संगठनलाई होला त्यो त्यसको सवेक्षर् गने त्यो पधन दठकै छ । फेरर त्यसपधछ तल 
के राजखएको छ भने सभामखु महोदय¸ व्यवस्थापन परीक्षर् भन्या छ । अधन माधथ व्यवस्थापन गनालाई 
पष्ट्रहला हनु्छ ष्ट्रक हनु्न भनेर परीक्षर् गनुापने हो । त्यसको लाधग भनेर ५ लाख समेत छु�ायाइएको छ । 
प्रदेशधभत्र सञ्चाधलत आयोजनाहरूको प्रभावकारी अनगुमन तथा मूल्याङ्कन प�ृपोर्र् गने १० लाख राजखयो 
त्यो ठीक होला । प्रदेश र स्थानीय तह बीचको शासन व्यवस्था तथा अधधकार ष्ट्रवष्ट्रवध पक्षहरूमा 
अन्तरष्ट्रक्रया कायाक्रम भन्या छ त्यो पधन ठीक होला । त्यसपधछ आएर सभामखु महोदय सामाजजक सरुक्षा 
कायाक्रम सामाजजक सरुक्षा कायाक्रम भने ष्ट्रवतरर्मखुी भयो खाना¸ नाना र छानाको लाधग ४ करोि 
छु�ायाइयो¸ अब त्यो खाना¸ नाना र छाना ददनको लाधग यो सामाजजक सरुक्षा भनेर ष्ट्रवतरर् गना लाधग यत्रो 
४ करोि राखेर गना खोजेको के हो ? हामीले हाम्रा जनाताहरूलाई आत्मस्वाधभमानी बनाउदै छौं या 
परजीष्ट्रव बनाउदै छौं । अधन त्यसपधछ मखु्यमन्त्री रोजगार कायाक्रम भनेर २ करोि ९७ लाख राजखएको 
छ । रोजगार मन्त्रालय कहााँ पछा शीर्ाक होला । चरेु रािपधत¸  चरेु भावर त्यो के कायाक्रम धथए त्यो 
पैंसा रािपधत कायाालयमा हुाँदैनथे त । पैंसा कहााँ हनु््यो वन मन्त्रालयमा हनु््यो । हाम्रो 
मखु्यमन्त्रीज्यूलाई यत्रो पैंसा राख् नको लोभ कहााँबाट जाग्यो मलाई अच्चम लागेको छ । रोजगार कायाक्रम 
अधन अको अच्चमको छ सभामखु महोदय¸ श्रमष्ट्रवष्ट्रहन सरसफाई कायाक्रम सरकारले भन्यो ष्ट्रक मष्ट्रहनाको 
पष्ट्रहलो १ गते श्रम गने । श्रम भनेको के हो ?  पैंसा धलएर गने श्रम हो ? ती ददनमा के भने हामीले १ 
ददन गरेर हाम्रो श्रमले मलुकु बन्न सक्छ भन्ने ष्ट्रकधसमले गररयो । मष्ट्रहनाको मैले जहााँसम्म सनेुको छु 
मष्ट्रहनाको पष्ट्रहलो १ गते पष्ट्रहला पष्ट्रहला त शधनबार भन्ने गरेको धथयो क्या हो । त्यसमा चाष्ट्रहाँ श्रम ददन 
सरसफाई कायाक्रममा १२ लाख रुपैयााँ राजखयो । मष्ट्रहनामा एकचोष्ट्रट हनु्छ १२ मष्ट्रहनामा १२ चोष्ट्रट हनेु 
भो अधन त्यसलाई श्रम ष्ट्रकन भन्ने सरसफाई ददन भने भैगो धन । सरसफाई कायाक्रम गने भने ष्ट्रकन अरु 
केही ष्ट्रकन्न ुपने होला अको गनुा पने होला । १ ददन गनाको लाधग १२ लाख रुपैयााँ छु�ायाइएको छ 
सभामखु महोदय । श्रम श्रमको कायासम्पादन समन्वय तथा धनदेशन सधमधत केही भएन आन्तररक 
धनयन्त्रर् प्रर्ाली धनमाार् तथा कायाान्वयन । आन्तररक धनयन्त्रर् प्रर्ाली धनमाार् तथा कायाान्वयन भनेको 
के हो ?  ढोकाधभत्र पस्न पाउने नपाउने ? भन्ने हो ष्ट्रक है । अब अष्ट्रहले धिजजटाईजका कुराहरू भएका छन ्
त्यो कुरा हो ष्ट्रक¸  त्यसपधछ फेरर के राजखन्छ भने प्रदेश स्तरमा सावाजधनक सेवा ष्ट्रवतरर्को न्यूनतम 
मापदण्ि धनधाारर् अधभमखुीकरर् गना ५ लाख राजखयो । भ्र�ाचार धनयन्त्रर् सशुासन मानवअधधकार 
सम्बन्धमा अन्तरष्ट्रक्रया जनचेतनामूलक कायाक्रम तथा प्रचारप्रसार सामाग्री उत्पादन तथा ष्ट्रवतरर् १२  
लाख । अब के मखु्यमन्त्रीको कायाालय त्यो प्रचारप्रसार पधन बााँड्दै ष्ट्रहंड्ने हो ? यसैको लाधग 
मखु्यमन्त्रीका अन्तगात ६ वटा मन्त्रालय बने । ६ वटा मन्त्रालयले यी यी कामहरू गदाछन्̧  सबैको 
नाइके भनेको मखु्यमन्त्री हो । मखु्यमन्त्रीले आदेश ददने हो । यो काम धतमीले गर¸ प्रचारप्रसार यहााँ गर¸ 
जशक्षाबाट यो गर सामाजजकबाट यो गर भौधतकबाट यो गर त्यस्तो हो भने सरकार बन्नभुन्दा अगाधि माधथ 
केन्रमा हनु्छ धन प्रधानमन्त्री कै अधक्ष्यतामा सबै मन्त्रालय भए जस्तै ष्ट्रक त हामी त्यो गरौं न त । यो 
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खालको अवस्था छ । अको प्रदेश समषृ्ट्रि र ष्ट्रवकासका सम्भाव्यता पष्ट्रहचान सम्बन्धमा ष्ट्रवधभन्न क्षेत्रगत 
ष्ट्रवर्य ष्ट्रवज्ञ समूह तथा सरोकारवालासाँग अन्तरष्ट्रक्रया छलफल कायाक्रम गना १० लाख रुपैयााँ राजखएको  
छ । अगाधि नै भन् या छ सल्लाह धलने परामशा धलने प्रदेश कानून पररपालना र न्याष्ट्रयक सधमधतको 
अनगुमन कायाक्रम गनालाई ८ लाख राजखयो । त्यो कानून मन्त्रालयको कानून भन्न ेहटाईददए भैगो धन  
त । कानून मन्त्रालयको दाष्ट्रयत्वधभत्र होला ष्ट्रक यो गएर उले अनगुमन गने पररपालना भयो ष्ट्रक भएनन्̧   
न्याष्ट्रयक सधमधतहरूको के भएको छ भन्ने कुरा आउला धन । अधन वाष्ट्रर्ाक नीधत तथा कायाक्रमको धनयधमत 
अनगुमन तथा वाष्ट्रर्ाक प्रगधत समीक्षा कायाक्रम । नीधत तथा कायाक्रमहरू अनगुमन गनुापने नै होला अजघ 
नै मैले भने त्यसैले मैले देखेको हनुाले दईुवटा पढेर सनुाएको हो । पष्ट्रहलाका कधतका अनगुमन भए¸ अधन 
ष्ट्रवधभन्न कानून धनमाार् तथा साझेदारी मोिाधलटी तयारी गरी तयारीको लाधग कायाक्रम । अब ष्ट्रवधभन्न 
कानूनहरू कले बनाउने सबै कुरा त्यहााँ आउाँछन ्मलाई जहााँसम्म लाग्छ यस्ता पैंसाहरू कहााँ हनु्छ त 
कानून मन्त्रालयमा राख् न ुपने हो । त्यो पैंसा त त्यष्ट्रहबाट खचा हनु्छ धन । यो एकताका मलाई याद आयो 
सभामखु महोदय¸ जजल्ला ष्ट्रवकास सधमधत भैसकेपधछ प्राष्ट्रवधधक कायाालयहरू भयो¸ धेरै माननीयजीहरू त्यसमा 
ष्ट्रवज्ञ हनुहुनु्छ । प्राष्ट्रवधधक कायाालयलाई जजल्ला ष्ट्रवकास सधमधतमा गाभ्ने भन्दाखेरर ठूलो द्वन्द्व भयो 
प्राष्ट्रवधधक कायाालयका प्रमखुहरू आउन मानेनन ्। कारर् के रैछ भने चेकमा हस्ताक्षर गना नधमल्ने¸ 
चेकमा हस्ताक्षर गना नपाउने भएपधछ हामी ष्ट्रकन आउने  ? के मखु्यमन्त्रीजीको काम चाष्ट्रहाँ चेकमा हस्ताक्षर 
गने हो र ? त्यत्रो ष्ट्रवज्ञ भएको मन्त्रालयमा त्यत्रो ष्ट्रवज्ञ ष्ट्रवज्ञ सजचवज्यूहरूले यधत पधन सल्लाह ददनसक्न ु
भएन होला र ?  होला चाष्ट्रहन्छ त्यहााँ तर ती कामहरू गरेवापत सम्बजन्धत मन्त्रालयलाई खचा गना लगाउन 
सष्ट्रकन्छ । आफैले चेक काटन पने जस्तो त मलाई लाग्दैन सभामखु महोदय । प्रदेश सरकारको 
कायाालय तथा काया सम्पादन अनगुमन तथा मूल्याङ्कन कायाक्रम खचा छ त्यो दठकै होला आश लाग्छ प्रदेश 
सरकारको कायाालय तथा काया सम्पादनको अनगुमन तथा मूल्याङ्कन कायाक्रम भनेर ८ लाख राजखएको  
छ । त्यसपधछ अनगुमन तथा मूल्याङ्कन खचा भनेर २० लाख ६२ हजार राजखएको छ सभामखु महोदय 
अधन त्यसको मजुन्तर छ सभामखु महोदय अनगुमन तथा भ्रमर् भनेर राजखएको छ जम्मा ३ छ । ३ 
भनेको हजारमा भनेपधछ ३ हजार¸ ३ मात्र राजखएको छ सभामखु महोदय यो सभामखु महोदयलाई पधन 
मैले देखाउन चाहे । त्यसका पछाधि कधत हनेु भयो त भन्दा ३ वटा जजरो थप्दा ३ हजार हनेु भयो अधन 
अनगुमन तथा भ्रमर्को लाधग ३ हजारले के चाष्ट्रहाँ हुाँदोरैछ सभामखु महोदय¸  र मलाई लाग्यो पैंसा 
छु�ायाइयो पैंसा छु�ाएर कायाक्रम अनसुार पैंसा माधगएको धथएन सभामखु महोदय । कायाक्रमअनसुार पैंसा 
माधगएको धथएन¸  पैंसा अनसुार कायाक्रम बनाइयो जााँदैजााँदा छु�ायाउदै जााँदा ३ रुपैयााँ बााँकी रहयो अधन 
अनगुमन भनेर यस्तो पधन मखु्यमन्त्री कायाालयको सभामखु महोदय । अन्य सहायता बापत प्रदान गररने ३ 
करोि राजखएको छ । अब कुन कुन सहायता हो हामीलाई थाहा छैन । अन्य सहायता हामीले बझु्यौं 
ष्ट्रकनष्ट्रक दईु नम्बरमा पष्ट्रहला त्यस्तो हुाँदा त्यसरी सहयोग गररयो । अब बाढीपष्ट्रहरो आउला त्यो सहयोग 
गररएला¸ त्यसमा हामीले त्यो ढंगले बझेुका छौं तर अन्य भनेको के हो थाहा छैन सभामखु महोदय । बैंक 
खाता छोरीको सरुक्षा जीवनभरीको¸ छोरी सरुक्षा कायाक्रम । छोरीको सरुक्षा ददने मखु्यमन्त्री कायाालय हो 
या सामाजजक मन्त्रालय हो ? सामाजजक सरुक्षाको पैंसा ददने सामाजजक सरुक्षा¸ सामाजजक मन्त्रालय हो या 
मखु्यमन्त्रीको कायाालय हो ? अब यो पधन के भने मैले नै छोरीहरूकोमा खातामा राख्छु भन्ने ढंगले त्यहााँ 
राखेर धनयन्त्रर् गने कुरा त मखु्यमन्त्री कायाालयको छाँदै छ धन सभामखु महोदय । कमाचारी अध्ययन 
छात्रवजृता  कायाक्रम २० लाख राजखएको छ । राम्रौ होला उिार¸ राहात तथा पनुस्थाापना खचा भनेर १ 
करोि राजखएको छ । कायाालय भवनको माधथल्लो तला थप धनमाार् भनेर अब त्यहााँ धेरै भवन होलान ्
भन्ने मैले बझुेँ एउटा भवनको चाष्ट्रहाँ माधथ तला थप्नेहोला अरुको चाष्ट्रहाँ ममात होला । त्यसपधछ मन्त्रालय 
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पररसरधभत्र भवन धनमाार् छ १ करोि २० लाख यो चाष्ट्रहाँ थप्ने¸ माधथल्लो तलो थप्ने चाष्ट्रहाँ १ करोिको  
छ । १ करोिको छ तलो थप्ने अष्ट्रहलेको जमानामा त हामीले बझेुको १ करोिले त एउटा घरै बन्छ 
होला । तलामा १ करोि जाने भयो त्यो पधन राम्र ै छ ष्ट्रकनभने मखु्यमन्त्री बस्ने ठाउाँ न हो राम्र ै 
हनुपुछा । एकाधतर छ नाना¸  छाना¸ खाना । एकाधतर चाष्ट्रहाँ यस्तो तलाको कुरा छ सभामखु महोदय¸  अको 
१ करोि २० लाख भनेर भधनएको छ त्यहााँ बनाउने कुरा होला अधन त्यसपधछ अको २० लाख छ धनधमात 
भवनको संरचनात्मक सधुार खचा । मैले देखेको चाष्ट्रहाँ त्यही दईुवटा ष्ट्रवजल्ि� हो अब धेरै नजाने भा´हनुाले 
थाहा पधन नहनु सक्दछ । त्यसपधछ सभामखु महोदय सवारी साधन पाष्ट्रका � सधुार खचा भनेर १० लाख 
राजखएको छ ष्ट्रक सवारी साधनको लाधग पाष्ट्रका � भन्नपुर् यो¸ १० लाख लाग्ला सधुार खचाको लाधग फेरर 
भन्या के हो त्यो¸  यसको अथा मैले के बझु्दछु भने पाष्ट्रका ङ्क पधन छ¸ सवारी साधनको पाष्ट्रका ङ्क छ पाष्ट्रका ङ्क 
धनमाार् गने भने भैगो धन पाष्ट्रका ङ्क सानो होला त्यसलाई सधुार भन्या छ । अधन मेन्टेनेन्स भन्ने ष्ट्रवजता कै १० 
लाख चाष्ट्रहन्छ ष्ट्रक चाष्ट्रहदैन ? यो कुरामा चाष्ट्रहाँ हामीले ख्याल गनुापछा सभामखु महोदय । कायाालय 
संचालन सम्बन्धी यन्त्र उपकरर् मेशीनरी औजार भन्या छ¸ २२ लाख ५० हजार त्यो चाष्ट्रहने होला । 
कम्प्यूटर सफ्टवयर धनमाार् भनेको छ अब नयााँ नयााँ सफ्टवयर बनाउन ु पने होला ९ लाख छ¸ दठकै  
छ । खानेपानी तथा सरसफाई संरचना धनमाार् १० लाख के हो यो ? मैले नबझेुको त्यष्ट्रहधभतै्र चाष्ट्रहाँ 
आफ्नै चाष्ट्रहाँ बनाउन खोजजएको हो अथवा प्यूरीफाई स्यूरीफाई गना खोजजएको हो के हो थाहा भएन । 
अधन कर्ााली उज्यालो कायाक्रममा ३५ करोि ५९ लाख छ । एकीकृत बस्ती ष्ट्रवकास कायाक्रममा २५ 
करोि ५० लाख छ । मखु्यमन्त्री रोजगार कायाक्रम पूाँजीगत खचा भनेर ८ करोि छु�ायाइएको छ 
सभामखु महोदय अधन त्यसको मधुन यो भनेको कधत छ भने यो खास मन्त्रालयको पैंसा यष्ट्रह हो भन्ने मलाई 
लाग्छ¸ ९५ करोि ४२ लाख समधथ� हजार यो हनेु भयो चाल ुर पूाँजीगत गरेर होला । त्यसपधछ दईु 
नम्बरमा राजखएको छ सभामखु महोदय¸ पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रम र मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को 
कायाालयतफा  ष्ट्रवधनयोजजत रकम¸  रकमको बााँिफााँि भनेर भधनएको छ । पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रम भनेर 
राखेको छ भैपरी आउने चाल ु भन्यो । भैपरी आउने चालमुा कधत राख्यो¸ २५ करोि राजखएको छ 
सभामखु महोदय । त्यसधछ मधुन राजखएको छ यो अब उहााँहरूको शीर्ाक त छ धन अब एलएमष्ट्रवआईएस 
का कुराहरू नै होलान ्11.6.12.5 मा भैपरर आउने पूाँजीगत अन्य पूाँजीगत¸ अन्य पूाँजीगत भनेर २ अरब 
७५ करोि राजखएको छ । अधन त्यसपधछ भैपरी आउने चाल ुभनेर १ अरब २० करोि राजखएको छ । 
टोटल जम्मा पैंसा चाष्ट्रहाँ ४ अरब २० करोि भएको छ सभामखु महोदय अधन त्यसमा भधनएको छ फेरर 
त्यो ल्याइसकेपधछ जनता सिक कायाक्रमका लाधग थप भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयमा पठाइने भनेर 
१ अरब ९२ करोि राजखयो । पठाइने । नपठाए के हनेु ? पठाइने हो भने त ष्ट्रहजो यो कायाक्रममा 
ष्ट्रकन आएन सभामखु महोदय । मलाई त के लागेको धथयो भौधतककोले रातभरी नसतेुर ह चार ददन 
लगाएर कमसेकम यहााँ आएर माफी त मागे ष्ट्रढलो भयो भनेर यष्ट्रह पैंसा त्यहााँ जानलाई टाइम लाग्यो होला 
मखु्यमन्त्री कायाालयबाट त्यााँ भनेर सोजचएको धथयो सभामखु महोदय । अब पठाइने भनेर अझ के त्यो 
आफ्नो कागजमा त्यो राखेको ठूलो भए पधन हनेु हो सभामखु महोदय¸  १ रोि ९२ लाख पठाइने भनेर 
भन्या छ । वीरेन्रनगर खानेपानीका लाधग थप गने भन्यो ५० करोि राख्यो¸ राम्रो । थप गने कहााँ कहााँ 
माधथ थप गने हो । मैले के बझेु भने थप गने भनेको भौधतकमा ३ करोि रुपैयााँ आएको छ 
वीरेन्रनगरको खानेपनीको लाधग भनेर त्यसैमा थप गने भन्या होला धन त । त्यो चाष्ट्रहाँ लेख् न भौधतकमा 
पठाउने भनेर लेख् न छुटेको जस्तो लाग्छ । यो खालको चाष्ट्रहाँ आएको छ सभामखु महोदय¸  अधन अको 
नाग्मा-गमगढी सिक स्तरउन्नधतमा थप गने ३० करोि छ । अब ष्ट्रहजो कराउदै धथए नाग्मा-गमगढीमा 
पैंसै आएन¸ के को थप गने हो ? ष्ट्रक त नयााँ राजखएको छ भन्न पर् यो । नाग्मा-गमगढीको लाधग ३० 
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पररसरधभत्र भवन धनमाार् छ १ करोि २० लाख यो चाष्ट्रहाँ थप्ने¸ माधथल्लो तलो थप्ने चाष्ट्रहाँ १ करोिको  
छ । १ करोिको छ तलो थप्ने अष्ट्रहलेको जमानामा त हामीले बझेुको १ करोिले त एउटा घरै बन्छ 
होला । तलामा १ करोि जाने भयो त्यो पधन राम्र ै छ ष्ट्रकनभने मखु्यमन्त्री बस्ने ठाउाँ न हो राम्र ै 
हनुपुछा । एकाधतर छ नाना¸  छाना¸ खाना । एकाधतर चाष्ट्रहाँ यस्तो तलाको कुरा छ सभामखु महोदय¸  अको 
१ करोि २० लाख भनेर भधनएको छ त्यहााँ बनाउने कुरा होला अधन त्यसपधछ अको २० लाख छ धनधमात 
भवनको संरचनात्मक सधुार खचा । मैले देखेको चाष्ट्रहाँ त्यही दईुवटा ष्ट्रवजल्ि� हो अब धेरै नजाने भा´हनुाले 
थाहा पधन नहनु सक्दछ । त्यसपधछ सभामखु महोदय सवारी साधन पाष्ट्रका � सधुार खचा भनेर १० लाख 
राजखएको छ ष्ट्रक सवारी साधनको लाधग पाष्ट्रका � भन्नपुर् यो¸ १० लाख लाग्ला सधुार खचाको लाधग फेरर 
भन्या के हो त्यो¸  यसको अथा मैले के बझु्दछु भने पाष्ट्रका ङ्क पधन छ¸ सवारी साधनको पाष्ट्रका ङ्क छ पाष्ट्रका ङ्क 
धनमाार् गने भने भैगो धन पाष्ट्रका ङ्क सानो होला त्यसलाई सधुार भन्या छ । अधन मेन्टेनेन्स भन्ने ष्ट्रवजता कै १० 
लाख चाष्ट्रहन्छ ष्ट्रक चाष्ट्रहदैन ? यो कुरामा चाष्ट्रहाँ हामीले ख्याल गनुापछा सभामखु महोदय । कायाालय 
संचालन सम्बन्धी यन्त्र उपकरर् मेशीनरी औजार भन्या छ¸ २२ लाख ५० हजार त्यो चाष्ट्रहने होला । 
कम्प्यूटर सफ्टवयर धनमाार् भनेको छ अब नयााँ नयााँ सफ्टवयर बनाउन ु पने होला ९ लाख छ¸ दठकै  
छ । खानेपानी तथा सरसफाई संरचना धनमाार् १० लाख के हो यो ? मैले नबझेुको त्यष्ट्रहधभतै्र चाष्ट्रहाँ 
आफ्नै चाष्ट्रहाँ बनाउन खोजजएको हो अथवा प्यूरीफाई स्यूरीफाई गना खोजजएको हो के हो थाहा भएन । 
अधन कर्ााली उज्यालो कायाक्रममा ३५ करोि ५९ लाख छ । एकीकृत बस्ती ष्ट्रवकास कायाक्रममा २५ 
करोि ५० लाख छ । मखु्यमन्त्री रोजगार कायाक्रम पूाँजीगत खचा भनेर ८ करोि छु�ायाइएको छ 
सभामखु महोदय अधन त्यसको मधुन यो भनेको कधत छ भने यो खास मन्त्रालयको पैंसा यष्ट्रह हो भन्ने मलाई 
लाग्छ¸ ९५ करोि ४२ लाख समधथ� हजार यो हनेु भयो चाल ुर पूाँजीगत गरेर होला । त्यसपधछ दईु 
नम्बरमा राजखएको छ सभामखु महोदय¸ पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रम र मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को 
कायाालयतफा  ष्ट्रवधनयोजजत रकम¸  रकमको बााँिफााँि भनेर भधनएको छ । पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रम भनेर 
राखेको छ भैपरी आउने चाल ु भन्यो । भैपरी आउने चालमुा कधत राख्यो¸ २५ करोि राजखएको छ 
सभामखु महोदय । त्यसधछ मधुन राजखएको छ यो अब उहााँहरूको शीर्ाक त छ धन अब एलएमष्ट्रवआईएस 
का कुराहरू नै होलान ्11.6.12.5 मा भैपरर आउने पूाँजीगत अन्य पूाँजीगत¸ अन्य पूाँजीगत भनेर २ अरब 
७५ करोि राजखएको छ । अधन त्यसपधछ भैपरी आउने चाल ुभनेर १ अरब २० करोि राजखएको छ । 
टोटल जम्मा पैंसा चाष्ट्रहाँ ४ अरब २० करोि भएको छ सभामखु महोदय अधन त्यसमा भधनएको छ फेरर 
त्यो ल्याइसकेपधछ जनता सिक कायाक्रमका लाधग थप भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयमा पठाइने भनेर 
१ अरब ९२ करोि राजखयो । पठाइने । नपठाए के हनेु ? पठाइने हो भने त ष्ट्रहजो यो कायाक्रममा 
ष्ट्रकन आएन सभामखु महोदय । मलाई त के लागेको धथयो भौधतककोले रातभरी नसतेुर ह चार ददन 
लगाएर कमसेकम यहााँ आएर माफी त मागे ष्ट्रढलो भयो भनेर यष्ट्रह पैंसा त्यहााँ जानलाई टाइम लाग्यो होला 
मखु्यमन्त्री कायाालयबाट त्यााँ भनेर सोजचएको धथयो सभामखु महोदय । अब पठाइने भनेर अझ के त्यो 
आफ्नो कागजमा त्यो राखेको ठूलो भए पधन हनेु हो सभामखु महोदय¸  १ रोि ९२ लाख पठाइने भनेर 
भन्या छ । वीरेन्रनगर खानेपानीका लाधग थप गने भन्यो ५० करोि राख्यो¸ राम्रो । थप गने कहााँ कहााँ 
माधथ थप गने हो । मैले के बझेु भने थप गने भनेको भौधतकमा ३ करोि रुपैयााँ आएको छ 
वीरेन्रनगरको खानेपनीको लाधग भनेर त्यसैमा थप गने भन्या होला धन त । त्यो चाष्ट्रहाँ लेख् न भौधतकमा 
पठाउने भनेर लेख् न छुटेको जस्तो लाग्छ । यो खालको चाष्ट्रहाँ आएको छ सभामखु महोदय¸  अधन अको 
नाग्मा-गमगढी सिक स्तरउन्नधतमा थप गने ३० करोि छ । अब ष्ट्रहजो कराउदै धथए नाग्मा-गमगढीमा 
पैंसै आएन¸ के को थप गने हो ? ष्ट्रक त नयााँ राजखएको छ भन्न पर् यो । नाग्मा-गमगढीको लाधग ३० 
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करोि रुपैयााँ बल्याकटप गनाको लाधग छु�याइको छ भनेपधछ त ष्ट्रहजो माननीयज्यूहरू पधन यधत उष्ट्रफ्रएर त 
कराउन ुहनु्न्यो होला धन त । ए गर् यो है सरकारले १ गते गरेको कुरामा यो राख्यो भन्ने आउाँ्यो होला 
धन त सभामखु महोदय अधन अको छ सभामखु महोदय रानीघाट¸  तेलपानी¸ भरुीगाउाँ सिकमा थप गने भनेर 
२० करोि राजखएको छ । ष्ट्रहजो यष्ट्रह शीर्ाकमा जस्तो लाग्छ मलाई रानीघाट¸  तेलपानी¸ भरुीगाउाँ सिकमा 
चाष्ट्रहाँ साढे १२ करोि राजखएको छ भनेर माननीयज्यूहरूले बोधलरहेको सनेुको धथएाँ ठीक छ । साढे ३२ 
करोि रुपैयााँ भयो राम्र ैहो कमसेकम अजघ पधन मैले गत सालको मैले पष्ट्रढरहेको धथए सरुु�मागा̧   धछटो 
मागा̧   अको प्रदेशसाँग जोिने मागा कमसेकम यधत त होला तर यी पैंसा त्यही नै राखेर भरुीगाउाँको लाधग 
३२ करोि ५० लाख रुपैयााँ छु�ाइएको छ । जसले गदााखेरर दईुटा प्रदेशको बीचमा चाष्ट्रहाँ बाटो बन्नछे 
भनेको भए के धबधग्रन््यो सभामखु महोदय । अधन अको छ सभामखु महोदय कर्ााली उज्यालो कायाक्रम 
थप गना १४ करोि ५० लाख । सायद यहााँ कर्ााली उज्यालो कायाक्रम भनेर यहााँ जनु छ ३५ करोि 
५९ लाख त्यसैमा जोिेर राजखददएको भए भौहाल््यो धन त यहााँ तल ष्ट्रवधनयोजजत गदााखेरर यहााँ समस्या हनेु 
भयो त्यसलाई थप गना भधनयो¸  अब पोहोर साल पधन जझलीधमली बता ी बधलहाले होलान ्गाउाँ गाउाँमा । 
त्यत्रो करािौ पैंसाहरू धथए सभामखु महोदय अधन अको छ सभामखु महोदय मखु्यमन्त्रीको रोजगार 
कायाक्रम चालतुफा  थप गने भनेर फेरर यहााँ ५० करोि भन्यो । यहााँ अगाधिकोमा चाष्ट्रहाँ ८ करोि छ¸ त्यो 
८ करोिले पधन नपधुगसकेपधछ फेरर ५० करोि थप्ने भन्न ेकुरा आयो श्रम मन्त्रालय अष्ट्रहले मखुयमन्त्रीको 
माताहतमा हो सभामखु महोदय । त्यो हो भने केही छैन । मेरो भन्नु केही छैन त्यहााँ हनु सक्छ¸ होइन 
भने त श्रम रोजगारका लाधग भनेर त्यो धमधलक्क धमधलक्क बता ी त अरु कसैको मन्त्रालयमा बलेको देख्छु   
त । अधन फेरर भधनएको छ सभामखु महोदय¸ कर्ााली ईजन्जधनयरर� कम्पनी स्थापना र सञ्चालन गनाको 
लाधग १० करोि रुपैयााँ छु�ायाइएको छ इजन्जधनयरर� कम्पनी गने हो भने अब त मलाई के लाग्यो भने 
यो एउटा सरकार हैन यो एउटा संस्था हो संस्थाले एउटा कम्पनी खोल्नपुने भयो त्यष्ट्रह कम्पनीहरू त्यही 
ठाउाँहरूमा करारमा कमाचारीहरू धलन सष्ट्रकन्छ होलाधन त सम्बजन्धत मन्त्रालयमा चाष्ट्रहाँ प्राप्त नभएका 
कमाचारीलाई¸  यधत जना कमाचारी थप्ने त्यही एउटा यूधनट बनाऔ ं भन्न सष्ट्रकन्छ होला धन सभामखु   
महोदय । अधन फेरर भधनएको छ यहााँ तल फेरर आएर मखु्यमन्त्री रोजगार कायाक्रमको पूाँजीगत खचा भनेर 
फेरर अको यहााँ ३ करोि एक सय दश हजार... ए ३० करोि अधन एकीकृत बस्ती ष्ट्रवकास कायाक्रमका 
लाधग भनेर फेरर २३ करोि ५० लाख थप गररएको छ । यो ष्ट्रकन ? यस्तो ष्ट्रकन मोह ? के को मोह ? 
मैले जानेको चाल ुखचा उहााँहरूको भ्रमर् खचामा पैंसा बढी हनु ुहोला¸ केही रेधि� गराउन ुपने होला¸ काष्ट्रहाँ 
ष्ट्रवदेश भ्रमर् जानपुने होला तर सम्पूर्ा पैंसाहरू यष्ट्रह राखेर मन्त्रीहरूलाई ष्ट्रवश्वास नगरेर त्यस्तो हो भने 
सभसामखु महोदय ष्ट्रक एकल हनुपुर् यो ष्ट्रक एकल हनु ुपर् यो ष्ट्रक हैन भने ती कुराहरूलाई सम्बजन्धत ठाउाँमा 
पठायो भने यी अगाधि बढ्ने कुराहरू हनु ् सभामखु महोदय अब यो पछाधिको त जस्तै माधथबाट पधन 
आउाँदो रैछ यो सशता भनेर मखु्यमन्त्री कायाालयमा ददाँदोरैछ भवन सञ्चालन तथा ममात संभार भनेर ५ लाख 
ददएको छ । परामाश सेवा खचा भनेर दईु लाख ददएको छ । सीप ष्ट्रवकास तथा जनचेतना ताधलम गोष्टी 
तथा कायाशाला ताधलम गोष्टी भनेर माधथबाट सशतामा ३० लाख रुपैयााँ पठाएको रै छ । सायद यहााँका 
पैंसाहरू नहनेु भएकाले केन्रीय सरकारले मखु्यमन्त्री कायाालयलाई भनेर यसरी पठाएको होला धन सभामखु 
महोदय । यो खालको गर् यो आज मैले जोड्दै धथएाँ । यही चाष्ट्रहाँ गरेर म पधन त्यो हेधलष्ट्रकप्टरमा चढेर 
गए ष्ट्रहल्सा सीमीकोट फाियाक भिटटटट चाइधनजहरूलाई उता गोरैगोरा यता हामी कालैकाला बसेर गयौं 
हाँ । आज यो १ अरब रुपैयााँ सखेुतदेजख ष्ट्रहल्सासम्मको बाटोलाई भनेर छु�याएको भए के हनु््यो ? यो 
फाियाकमा सभामखु महोदय म माननीयजीहरूलाई चाष्ट्रहाँ अनरुोध गना चाहन्छु फािायाक पधन स्तरउन्नधतको 
फाियाक छ । स्तर उन्नधतको फाियाक छ नयााँ फाियाक छैन यो बाटो धधुलयाधबटबाट चाष्ट्रहाँ माधथ 
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गरुााँसे हुाँदै जााँदै छ । धधुलयाधबटबाट यो कपासे भन्नेसम्मको लाधग चाष्ट्रहाँ अधलकधत नयााँ खोल्न ुपलाा अरु 
नयााँ रयाक स्तर उन्नधत हनु््यो ती स्तर उन्नधत भएको अवस्थामा आज कमसेकम आज यो राजमागाको 
गधत त राम्रो हनु््यो धन । काधलकोटसम्म असाध्यै राम्रो हनु््यो धन । एक अरब त्यसमा छु�याउन 
धमल्दैन््यो सभामखु महोदय अधन हामी जहाजका पररकल्पना गरररहेका छौं । प्राइभेटसाँग बस्ने हो त्यो 
नीधत बनाउने हो । एउटा राज्यले सञ्चालन गरेको हालत यस्तो छ सभामखु महोदय । १ अरब ती गरेको 
भए सायद कुनै पधन माननीयजीहरूले भन्नु हजुन्थएन राष्ट्रिय गौरबको गरेछ अरु कसैले नगरे पधन प्रदेश 
सरकारले १ अरब रुपैयााँ छु�ायो अब ती स्तर उन्नधत हुाँदै जान््ये सभामखु महोदय । त्यो प्लाधन� कहााँ 
गयो ? त्यो पैंसा ष्ट्रहजो कोले धतयो हामीले त्यत्रो कम्पनी ल्याइसकेपधछ सायद त्यो कम्पनी मैले बझेुको 
यहााँहरू जधतको मैले बझेुको छैन सभामखु महोदय । मन्त्रीजीहरू मखु्यमन्त्रीजी जधत मैले बझेुको छैन । 
तर उनीहरू पधन एकखालको यो यू.एस.ए.आई.धि.का ष्ट्रवधभन्नखालका ठेकदार कम्पनी भएजस्तै त्यो कम्पनी 
पधन त्यही नै हो । उले सफ्टलोनमा ददयो भने आफूले काम गने अथवा हाम्रो सरकारले पैंसा राजखददयो 
भने गने १ अरब हामीले छु�ायौं सरकार हामीले १ अरब छु�ायौं¸ केन्रीय सरकारले चाष्ट्रहाँ २ अरब 
छु�याऊ भनेको भए छु�याउाँ्यो होला धन । ती कायाक्रम ल्याउने हराएर जानी हमु्लामा¸ िोल्पामा १ वर्ा 
धभत्रमा सिक परु् याउाँछौं भनेर भार्र् गने¸ ष्ट्रहजोदेजख धधमागधतमा भइरहेको कुरालाई आइहाल्यो भने त 
हामीले ल्यायौं भनेर जाष्ट्रहाँ कायाक्रममा राख् ने आज त्यसका लाधग भनेर १ रुपैयााँ नछु�याउने अधन सरकारले 
अनेक कुराहरू गरेर हनु्छ । त्यसकारर् सभामखु महोदय अब एउटा ष्ट्रहन्दीमा भनाई छ । पष्ट्रहला पष्ट्रहला 
होता था चेता नही¸ अधभ चेता है तो होता नष्ट्रह । अब सरकारको अवस्था पधन त्यहीीँ पगेुको छ । अष्ट्रहले 
चेतेको छ र अब हो ता नही । त्यसकारर् नीधतका ष्ट्रवरुिमा जनु नीधत हामीले बोलेका धथयौं सभामखु 
महोदय । नीधतमा हामीले बोलेका धथयौं¸ नीधत गलत भयो धतमी १ करोि ष्ट्रकन राख्छौ नभन अष्ट्रहले यस्तो 
कुरा नगरौं भोधल समस्या हनु सक्छ । भन्दाखेरर यहााँ बररररररररढ गरेर ताली बजाएर पास गने लगाइयो 
अधन हामी ठूलाठूला कामहरू गदैछौं । हामी ष्ट्रवतरर्मखुी बजेट ल्याउदैनौं हामी अको गदैनौं भन्न े
ल्याउनेले आज ५ लाखका पधन कायाक्रम गरेर यो आइरहेको छ । त्यसकारर्ले सम्पूर्ा कुराले हेने हो 
भने नीधतबाट फेल भैसकेको भन्ने हो भने मैले भन्नै पने हो भने सरकार पधन फेल भैसकेको छ । फेल 
भैसकेको सरकारले ल्याएको बजेट मान्यजन हनु सक्दैन सभामखु महोदय । यधत कुरा राख्दै म ष्ट्रवदा 
हनु्छु धन्यवाद । जय नेपाल ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको प्रदेश सभा 
सजचवालय कर्ााली प्रदेश योजना आयोग¸ लोक सेवा आयोग¸ मखु्यन्याधधवक्ताको कायाालय र मखु्यमन्त्री 
तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालयको शीर्ाकमा भाग धलन चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरूले रो�मका बायााँतफा  
रहेका सजचवालयका कमाचारीहरूलाई नाम ष्ट्रटपाउनहुोला । अब माननीय श्री यामलाल काँ िेल ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययााममललाालल  ककाँाँ ििेेलल::  माननीय सभामखु महोदय¸ कर्ााली प्रदेश सरकारको आधथाक वर्ा 
०७६/०७७ को ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक अन्तगात आज हामी कर्ााली प्रदेशको योजना आयोग¸ प्रदेश सभा¸  
लोक सेवा आयोग¸ मखु्यमन्त्रीको कायाालयमाधथ छलफल गने दैधनकीधभत्र म उपजस्थत भएको छु । ष्ट्रवगत 
केही ददनदेजख यो सदनधभत्र ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकका ष्ट्रवधभन्न शीर्ाक वा मन्त्रालयमा सबै माननीय 
सदस्यजीहरूले आफ्ना ष्ट्रवचारहरू राख् नभुएको छ । संसद सजचवालयको कायासूची अनसुार समय क्रममा 
माननीय मन्त्रीजीहरूले माननीय सदस्यहरूको जजज्ञासामाधथ प्र� पाने कुरा भैरहेको छ । म पधन यो सभाको 
एउटा सदस्य भाको नाताले सबै माननीय सदस्य र माननीय मन्त्रीजीहरूको सष्ट्रक्रय सहभाधगतालाई 
नजजकबाट धनयाधलरहेको छु । र आज म पधन यसमा सहभागी हुाँ भन्ने उदे्दश्यले आफ्ना केही भनाईहरू 
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गरुााँसे हुाँदै जााँदै छ । धधुलयाधबटबाट यो कपासे भन्नेसम्मको लाधग चाष्ट्रहाँ अधलकधत नयााँ खोल्न ुपलाा अरु 
नयााँ रयाक स्तर उन्नधत हनु््यो ती स्तर उन्नधत भएको अवस्थामा आज कमसेकम आज यो राजमागाको 
गधत त राम्रो हनु््यो धन । काधलकोटसम्म असाध्यै राम्रो हनु््यो धन । एक अरब त्यसमा छु�याउन 
धमल्दैन््यो सभामखु महोदय अधन हामी जहाजका पररकल्पना गरररहेका छौं । प्राइभेटसाँग बस्ने हो त्यो 
नीधत बनाउने हो । एउटा राज्यले सञ्चालन गरेको हालत यस्तो छ सभामखु महोदय । १ अरब ती गरेको 
भए सायद कुनै पधन माननीयजीहरूले भन्नु हजुन्थएन राष्ट्रिय गौरबको गरेछ अरु कसैले नगरे पधन प्रदेश 
सरकारले १ अरब रुपैयााँ छु�ायो अब ती स्तर उन्नधत हुाँदै जान््ये सभामखु महोदय । त्यो प्लाधन� कहााँ 
गयो ? त्यो पैंसा ष्ट्रहजो कोले धतयो हामीले त्यत्रो कम्पनी ल्याइसकेपधछ सायद त्यो कम्पनी मैले बझेुको 
यहााँहरू जधतको मैले बझेुको छैन सभामखु महोदय । मन्त्रीजीहरू मखु्यमन्त्रीजी जधत मैले बझेुको छैन । 
तर उनीहरू पधन एकखालको यो यू.एस.ए.आई.धि.का ष्ट्रवधभन्नखालका ठेकदार कम्पनी भएजस्तै त्यो कम्पनी 
पधन त्यही नै हो । उले सफ्टलोनमा ददयो भने आफूले काम गने अथवा हाम्रो सरकारले पैंसा राजखददयो 
भने गने १ अरब हामीले छु�ायौं सरकार हामीले १ अरब छु�ायौं¸ केन्रीय सरकारले चाष्ट्रहाँ २ अरब 
छु�याऊ भनेको भए छु�याउाँ्यो होला धन । ती कायाक्रम ल्याउने हराएर जानी हमु्लामा¸ िोल्पामा १ वर्ा 
धभत्रमा सिक परु् याउाँछौं भनेर भार्र् गने¸ ष्ट्रहजोदेजख धधमागधतमा भइरहेको कुरालाई आइहाल्यो भने त 
हामीले ल्यायौं भनेर जाष्ट्रहाँ कायाक्रममा राख् ने आज त्यसका लाधग भनेर १ रुपैयााँ नछु�याउने अधन सरकारले 
अनेक कुराहरू गरेर हनु्छ । त्यसकारर् सभामखु महोदय अब एउटा ष्ट्रहन्दीमा भनाई छ । पष्ट्रहला पष्ट्रहला 
होता था चेता नही¸ अधभ चेता है तो होता नष्ट्रह । अब सरकारको अवस्था पधन त्यहीीँ पगेुको छ । अष्ट्रहले 
चेतेको छ र अब हो ता नही । त्यसकारर् नीधतका ष्ट्रवरुिमा जनु नीधत हामीले बोलेका धथयौं सभामखु 
महोदय । नीधतमा हामीले बोलेका धथयौं¸ नीधत गलत भयो धतमी १ करोि ष्ट्रकन राख्छौ नभन अष्ट्रहले यस्तो 
कुरा नगरौं भोधल समस्या हनु सक्छ । भन्दाखेरर यहााँ बररररररररढ गरेर ताली बजाएर पास गने लगाइयो 
अधन हामी ठूलाठूला कामहरू गदैछौं । हामी ष्ट्रवतरर्मखुी बजेट ल्याउदैनौं हामी अको गदैनौं भन्न े
ल्याउनेले आज ५ लाखका पधन कायाक्रम गरेर यो आइरहेको छ । त्यसकारर्ले सम्पूर्ा कुराले हेने हो 
भने नीधतबाट फेल भैसकेको भन्ने हो भने मैले भन्नै पने हो भने सरकार पधन फेल भैसकेको छ । फेल 
भैसकेको सरकारले ल्याएको बजेट मान्यजन हनु सक्दैन सभामखु महोदय । यधत कुरा राख्दै म ष्ट्रवदा 
हनु्छु धन्यवाद । जय नेपाल ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगातको प्रदेश सभा 
सजचवालय कर्ााली प्रदेश योजना आयोग¸ लोक सेवा आयोग¸ मखु्यन्याधधवक्ताको कायाालय र मखु्यमन्त्री 
तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालयको शीर्ाकमा भाग धलन चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरूले रो�मका बायााँतफा  
रहेका सजचवालयका कमाचारीहरूलाई नाम ष्ट्रटपाउनहुोला । अब माननीय श्री यामलाल काँ िेल ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययााममललाालल  ककाँाँ ििेेलल::  माननीय सभामखु महोदय¸ कर्ााली प्रदेश सरकारको आधथाक वर्ा 
०७६/०७७ को ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक अन्तगात आज हामी कर्ााली प्रदेशको योजना आयोग¸ प्रदेश सभा¸  
लोक सेवा आयोग¸ मखु्यमन्त्रीको कायाालयमाधथ छलफल गने दैधनकीधभत्र म उपजस्थत भएको छु । ष्ट्रवगत 
केही ददनदेजख यो सदनधभत्र ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकका ष्ट्रवधभन्न शीर्ाक वा मन्त्रालयमा सबै माननीय 
सदस्यजीहरूले आफ्ना ष्ट्रवचारहरू राख् नभुएको छ । संसद सजचवालयको कायासूची अनसुार समय क्रममा 
माननीय मन्त्रीजीहरूले माननीय सदस्यहरूको जजज्ञासामाधथ प्र� पाने कुरा भैरहेको छ । म पधन यो सभाको 
एउटा सदस्य भाको नाताले सबै माननीय सदस्य र माननीय मन्त्रीजीहरूको सष्ट्रक्रय सहभाधगतालाई 
नजजकबाट धनयाधलरहेको छु । र आज म पधन यसमा सहभागी हुाँ भन्ने उदे्दश्यले आफ्ना केही भनाईहरू 
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राख् न कोजशस गररराछु । सरकारका तफा बाट ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक वा यो संसदमा बजेटका नाममा जे-जस्ता 
दस्ताबेजहरू मैले प्राप्त गरेको छु । त्यसमध्ये त्यसमा यो सदनधभत्र गम्भीरतापूवाक जसरी छलफल 
चधलरहेको छ¸ सरकारका तफा बाट जसरी जवाफ ददइरहेको छ । यहााँधभत्र छलफलमा भाग धलनेहरूलाई 
कस्तो ष्ट्रकधसमको प्रभाव परेको छ थाहा छैन तर बाष्ट्रहर त्यसको प्रभाव सकारात्मक परररहेको छ । मलाई 
त्यस्तो लाधगरहेको छैन । यसो हेदाा त्यो सता ापक्ष र प्रधतपक्षको कुरा हेरेर जचता  बझुउने कुरा त होला तर 
यो नयााँ संरचनाका हामी सबै बाहक हौं । यसलाई स्थाष्ट्रपत गने कुराको जजम्मेवारी हाम्रो हो 
त्यसअनसुारको जनमत र धारर्ा बन्यो ष्ट्रक बनेन प्रमखु कुरा हो । तर पधन यो दस्ताबेज प्रस्तोता त्यसको 
जजम्मेवारीका रूपमा रहन ुपने स्वभाष्ट्रवक छ । सम्झाइरहन पदैन दलीय व्यवस्था हो । कर्ााली प्रदेशमा 
नेकपाको सरकार छ । त्यसले गरेको सबै जजम्मेवारी कुरा त छाँदै छ । तर म अष्ट्रहलेसम्म यस सभामा 
पोजजसनलाई भन्दा कर्ााली प्रदेशको अवस्थालाई अगाधि राखेर आफ्ना ष्ट्रवचार छलफलहरू चलाइरहेको छु 
नै । यो सभामाफा त ्आफ्नो पधन जनप्रधतधनधधका ष्ट्रहसाबले सहभाधगता जनाउन ुमेरो दाष्ट्रयत्व र कताव्य पधन 
हो । आकोधतर दलीय व्यवस्था रहेको कारर्ले गदाा बधनरहेको सरकारको संरक्षर् गनुा̧  यसले गरेको राम्रा 
कामको प्रचार गनुा उजता कै मेरो दाष्ट्रयत्व र कताव्य हो । तर म एउटा संसद सभाको एउटा सदस्य भएको 
नाताले धेरै माननीयहरूले र मभन्दा पूवावक्ता माननीयले केस्राकेस्रामा गएर आफ्ना ष्ट्रवचार र धारर्ा 
राख् नभुयो त्यो उहााँको कुरा हो तर म यसैका नाममा म सप्पैको खासगरी सरकारको¸  बजेट धनमाार् 
कतााको¸ र म सप्पैको एउटा दईुवटा ष्ट्रवर्यमा ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । यद्मष्ट्रप मलाई थाहा छ यो 
ष्ट्रवधनयोजन शीर्ाकमा छलफल गदै छौं । ष्ट्रवधनयोजन शीर्ाकमध्ये सरकारको नेततृ्व गने मखु्यमन्त्रीको 
कायाालयको ष्ट्रवर्यमा छलफल गने कुरासाँग जोधिएको कारर्ले गदाा म त्यताधतर ध्यानाकर्ार् गराउन 
चाहन्छु । हाम्रो एउटा यस्तो प्रदेश हो अनमुाधनत आय २५ लाख गरेर बजेट बनाउने प्रदेश हो । 
अनमुाधनत आय २५ लाख बनाउने प्रदेशको बजेटको प्रमखु काम हामीले प्राप्त गरेको रकम बााँड्ने काममा 
मातै्र हामीले आफ्नो दाष्ट्रयत्व सजम्झयौं भने हाम्रो प्रदेश जस्ताको त्यस्तै रहनेछ । त्यसकारर्ले यो सदनधभत्र 
यो बजेटधभत्र २५ लाखको आयलाई कसरी अगाधि बढाउने होला भन्न ेकुरा छलफलको भाग केन्रभागमा 
राखेर बजेट ल्याउने कुरा प्रमखु कुरा हो मैले त्यस्तो ठाधनरहेको छु । तर आएकै बजेटलाई ष्ट्रवतरर् गने 
कुराका सन्दभामा जे बजेट बनाइएको छ । यद्मष्ट्रप त्यसका बारेमा म कम जानकार छु । तर म   
अको एउटा ष्ट्रवर्य बाष्ट्रहर पधन छलफल चधलरा छ¸ यहााँ पधन छलफल चधलराछ । एउटा ष्ट्रवर्य राख् न 
चाहन्छु । बजेट बन्छ कसरी ? बजेटले पूर्ाता पाउाँछ कसरी ? जस्ता छलफलहरू यहााँ चधलरहेका   
छन ् । हामीले धारर्ा बनाउने सरकारले धारर्ा बना प्रस्ततु गरेका दस्ताबेजका आधारबाट माननीय 
संसदले सासंदहरूले धारर्ा बनाउने सदनमा अधभव्यक्त ष्ट्रवचारका आधारबाट बाष्ट्रहर¸ बाष्ट्रहर रहेकाहरूले 
धारर्ा बनाउने अवस्था हनु्छ नै होला जस्तो लाग्छ  तर म अनरुोध गना चाहन्छु हामीले जे प्राप्त गरेका 
छौं दस्तावेजहरू । चाहे ष्ट्रवधनयोजन शीर्ाकका आधारबाट गनुाभएको छ । अब मन्त्रीजीहरूले त एकचोटी 
हैन दश चोटी पढेरै ल्याउनु́ भा होला बनाउने सजचवहरूले त त्योभन्दा धेरै चोटी केरमेट गनुा́ भाकै होला र 
म अनरुोध गना चाहन्छु पाठ धसक्ने कुरा हो ष्ट्रक सदनधभत्र प्रस्ततु गररएका दस्ताबेजहरू बजेटका सामान्य 
मान्यताहरूसाँग मेल खाइरा´छैनन ् यसलाई मेल खानेगरी कसरी अगाधि बढाउने हो ? प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य 
नबनाइकन छलफल गरौं । प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य बनाउन ुभयो एउटा ठाउाँमा पधुगन्छ । म त्यो तहमा छैन 
त्यो तहको जस्थधत पधन धनमाार् भएको छैन तर जे यहााँ प्रस्ततु भएका छन ्ती दस्तावेजहरू एकआपसमा 
मेल खााँदैनन ्। दोस्रो कुरा बजेट बनाउने हो भन्ने नाममा जनु रकम र जनु शीर्ाक जहााँ पधन राखे¸ राखे 
हनु्छ भन्ने हो भने हामीले त्यस्तो ष्ट्रकन गनापर् यो र ? जनु शीर्ाक जहााँ पधन राखे हनु्छ भनेर बजेट बनाउने 
मान्यता छ र ?  मलाई लाग्छ यस्तो त मान्यता कष्ट्रहाँकतै पाइाँदैन । सरकार सञ्चालन गने यद्मष्ट्रप मैले त्यो 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_ 138 

पढ्या छैन । त्यो कायाष्ट्रवधध हनु्छ नै बनाउन ु भएको छनै ष्ट्रकनष्ट्रक बेलाबखतमा सरकार सञ्चालन गने 
कायाष्ट्रवधधका बारेमा कोि गरेर ष्ट्रवधभन्न ठाउाँमा सम्बोधन गने गरेको मैले बजुझरहेको छु । त्यसकारर्ले जनु 
शीर्ाक जहााँ पधन राख् न कधतवेला सष्ट्रकन्छ कधतबेला एताउता लग्न सष्ट्रकन्छ भन्दा बजेट बनाइसकेपधछ 
व्यवहाररक ढंगले काम गदै जााँदा व्यवहाररक देजखएन भने सरकारले त्यस्तो धनर्ाय गना सक्छ तर अष्ट्रहले 
हामी बजेटको धनमाार्ाधधनको प्रोसेसमा छौं । सरकारले प्रस्ततु गरेको दस्ताबेज मस्यौदा हो¸  प्रस्ताव हो 
जबसम्म यहााँ पाररत हुाँदैन अन्तै फाइनल भएजस्तो गरी जसरी चचाा चलाइया छ त्यो बेठीक कुरा हो¸ 
बेठीक कुरा हो जसले सरकारलाई यसको कमा र फुधलस्टप तलमाधथ गयो भने त मन्त्रीज्यू तपाईको त 
सरकार जान्छ भनेर सल्लाह ददइरहनभुएको छ भने यदद त्यो सल्लाह मान्ने हो भने तपाईले प्रस्ततु 
गनुाभएका दस्तावेजले खजण्ित गररसकेको छ त । त्यसकारर्ले यसलाई सधुार गने कुरालाई संसदधभत्र 
माननीय सदस्यहरूले उठाउन ुभएको कुरालाई रचनात्मक छन्̧   महशसु गना लायक छन¸  मनन ्गना लायक 
छन ्भने भन्न ेकुरा त मैले भधनरहन पदैन म भन्दा अगाधि कररब ६ जना मन्त्रीज्यूले त भधनसक्न ुभयो   
त । ६ जना मन्त्रीज्यूले माननीय म जस्ता माननीय सदस्यले सम्माधनत सभामा राखेको छलफलका 
आधारबाट उता र ददने क्रममा भधनसक्न ुभयो त¸ माननीयजीहरूले भनेको कुरा सधुार गना म तयार छु¸ 
सधुार भैसक्यो बजेट व्यवस्था गने घोर्र्ा गनुाभयो त्यले के बझुाउाँछ प्रस्ततु गरेको बजेट तलमाधथ भएन¸  

प्रस्ततु गरेको बजेट तलमाधथ गनुापने कुरा हो भने यहााँ बजेट पास गदाा शब्द पास गरराँदैन¸ यहााँ पास गदाा 
अंक पास गररन्छ । सधुार गरेको अंक के हो त¸ त्यसकारर्ले म यसकारर्ले यो कुरा राजखरहेको छु ष्ट्रक 
यलाई प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य नबनाइकन म कुनै यो मन्त्रालय त्यो मन्त्रालय भन्न चाहन्न जनु-जनु मन्त्रालयमा 
त्यो मन्त्रालयको प्रकृधतसाँग ष्ट्रवर्य धमल्दैन जसले आको मन्त्रालयको खोजी गरररहेको छ¸ त्यो बाटो खोजेर 
सरकार बेलैमा प्रस्ततु हनेुगरी अगाधि बढेको भए यधतका धेरै कुरा सनु्न प्यो र मलाई त्यस्तो लाग्दैन तर 
सरकार ष्ट्रकन ररजजट छ । यहााँ आउाँदा सरकार लजचलो देख्छु कागजमा सरकार ररजजट देख्छु ष्ट्रकन हो ? 
म अनरुोध गना चाहन्छु¸ यो रो�म भनेको अन्त प्रयोग गरेको जस्तो रो�म हो भन्ने यदद हामीले बझेुका छौं 
भने मेरो ष्ट्रवचारमा त्यो गलत कुरा हो । रो�म रो�म नै हो तर यहााँ प्रयोग गररने रो�मले यो भन्दा 
अगाधि प्रस्ततु गररएका कागजपत्र धलखतहरूका बारेमा कसैले प्रश्न उठायो¸ त्यसको जवाफ ददने 
सरोकारवालाहरूले यहााँ आएर जे बोल्नहुनु्छ त्यही अजन्तम फाईनल हनु्छ त । त्यसकारर्ले मैले यहााँ के 
देजखरा´छु त भन्दा सधुार गना मन्त्री पधन तयार हनुहुनु्छ भधनसक्न ुभयो तर कागज जस्ताको त्यस्तै छ   
त । त्यसकारर्ले म कुनै ष्ट्रवर्यसाँग प्रवेश नगररकन म अनरुोध गना चाहन्छु यो सदनले आफूले प्राप्त 
गरेको मस्यौदामाधथ छााँटकाट गना सक्छ । आफूले प्राप्त गरेको मस्यौदामाधथ छलफल गना थपघट गना 
सक्छ तर बाष्ट्रहरको मान्यता प्रचार के छ त भन्दा सरकारले प्रस्ततु गरको कागजमा तलष्ट्रवतल गररयो भने 
त बजेट त गैत हाल्यो भनेर जो धसकाउने साथीहरू बाष्ट्रहर हनुहुनु्छ त्यसले सभाको सम्मानलाई बैठकको 
मयाादालाई बढोता री गदैन जस्तो मलाई लाग्छ । त्यसकारर्ले यहााँ जधत पधन प्रश्न उदठराछ ती प्रश्नमा 
सरकार जसरी सरकारका मन्त्रीजीहरू जसरी प्रस्ततु हनुभुएको छ त्यसअनसुारको बाटो खोज्ने कुरा गनुाभयो 
भने संसद र सरकारको बाटो भेष्ट्रटन सक्छ । बाटो भेष्ट्रटन सक्छ तर त्यो ददशाबाट व्यजक्त तयार हनेु 
कागज तयार नहनेु¸ मन्त्री तयार हनेु बाटो तयार नगने जनु तरीका छ¸ त्यसमा सरकारको तफा बाट जो 
बोधलसक्न ुभयो उहााँ मन्त्रीहरू अधल गम्भीरतापूवाक सोच्नपुने जरुरी र आवश्यक्ता म त्यस्तो देख्दछु । 
यसलाई कुनै प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य बनाएर छलफल गनुापने कुनै जरुरी छ मलाई त्यस्तो लाग्दैन यसकारर्ले 
ष्ट्रक कधतपय उठाइएका कुराहरू मननयोग्य छन ्भनेर जो भन्नु भएको छ । त्यसअनसुार समाधान गनुापने 
भन्ने कुरा म त्यस्तो देख्दछु । तेस्रो कुरा बजेट भगूोल ठूलो छ तर ष्ट्रहजोको तलुनामा सरकारको क्षेत्र 
सानो छ जनप्रधतधनधधहरूका सप्पै कुराहरू धेरै कुरा भावनासाँग जोधिएका होलान ्त्यलाई व्यवहारमा जोिने 
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पढ्या छैन । त्यो कायाष्ट्रवधध हनु्छ नै बनाउन ु भएको छनै ष्ट्रकनष्ट्रक बेलाबखतमा सरकार सञ्चालन गने 
कायाष्ट्रवधधका बारेमा कोि गरेर ष्ट्रवधभन्न ठाउाँमा सम्बोधन गने गरेको मैले बजुझरहेको छु । त्यसकारर्ले जनु 
शीर्ाक जहााँ पधन राख् न कधतवेला सष्ट्रकन्छ कधतबेला एताउता लग्न सष्ट्रकन्छ भन्दा बजेट बनाइसकेपधछ 
व्यवहाररक ढंगले काम गदै जााँदा व्यवहाररक देजखएन भने सरकारले त्यस्तो धनर्ाय गना सक्छ तर अष्ट्रहले 
हामी बजेटको धनमाार्ाधधनको प्रोसेसमा छौं । सरकारले प्रस्ततु गरेको दस्ताबेज मस्यौदा हो¸  प्रस्ताव हो 
जबसम्म यहााँ पाररत हुाँदैन अन्तै फाइनल भएजस्तो गरी जसरी चचाा चलाइया छ त्यो बेठीक कुरा हो¸ 
बेठीक कुरा हो जसले सरकारलाई यसको कमा र फुधलस्टप तलमाधथ गयो भने त मन्त्रीज्यू तपाईको त 
सरकार जान्छ भनेर सल्लाह ददइरहनभुएको छ भने यदद त्यो सल्लाह मान्ने हो भने तपाईले प्रस्ततु 
गनुाभएका दस्तावेजले खजण्ित गररसकेको छ त । त्यसकारर्ले यसलाई सधुार गने कुरालाई संसदधभत्र 
माननीय सदस्यहरूले उठाउन ुभएको कुरालाई रचनात्मक छन्̧   महशसु गना लायक छन¸  मनन ्गना लायक 
छन ्भने भन्न ेकुरा त मैले भधनरहन पदैन म भन्दा अगाधि कररब ६ जना मन्त्रीज्यूले त भधनसक्न ुभयो   
त । ६ जना मन्त्रीज्यूले माननीय म जस्ता माननीय सदस्यले सम्माधनत सभामा राखेको छलफलका 
आधारबाट उता र ददने क्रममा भधनसक्न ुभयो त¸ माननीयजीहरूले भनेको कुरा सधुार गना म तयार छु¸ 
सधुार भैसक्यो बजेट व्यवस्था गने घोर्र्ा गनुाभयो त्यले के बझुाउाँछ प्रस्ततु गरेको बजेट तलमाधथ भएन¸  

प्रस्ततु गरेको बजेट तलमाधथ गनुापने कुरा हो भने यहााँ बजेट पास गदाा शब्द पास गरराँदैन¸ यहााँ पास गदाा 
अंक पास गररन्छ । सधुार गरेको अंक के हो त¸ त्यसकारर्ले म यसकारर्ले यो कुरा राजखरहेको छु ष्ट्रक 
यलाई प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य नबनाइकन म कुनै यो मन्त्रालय त्यो मन्त्रालय भन्न चाहन्न जनु-जनु मन्त्रालयमा 
त्यो मन्त्रालयको प्रकृधतसाँग ष्ट्रवर्य धमल्दैन जसले आको मन्त्रालयको खोजी गरररहेको छ¸ त्यो बाटो खोजेर 
सरकार बेलैमा प्रस्ततु हनेुगरी अगाधि बढेको भए यधतका धेरै कुरा सनु्न प्यो र मलाई त्यस्तो लाग्दैन तर 
सरकार ष्ट्रकन ररजजट छ । यहााँ आउाँदा सरकार लजचलो देख्छु कागजमा सरकार ररजजट देख्छु ष्ट्रकन हो ? 
म अनरुोध गना चाहन्छु¸ यो रो�म भनेको अन्त प्रयोग गरेको जस्तो रो�म हो भन्ने यदद हामीले बझेुका छौं 
भने मेरो ष्ट्रवचारमा त्यो गलत कुरा हो । रो�म रो�म नै हो तर यहााँ प्रयोग गररने रो�मले यो भन्दा 
अगाधि प्रस्ततु गररएका कागजपत्र धलखतहरूका बारेमा कसैले प्रश्न उठायो¸ त्यसको जवाफ ददने 
सरोकारवालाहरूले यहााँ आएर जे बोल्नहुनु्छ त्यही अजन्तम फाईनल हनु्छ त । त्यसकारर्ले मैले यहााँ के 
देजखरा´छु त भन्दा सधुार गना मन्त्री पधन तयार हनुहुनु्छ भधनसक्न ुभयो तर कागज जस्ताको त्यस्तै छ   
त । त्यसकारर्ले म कुनै ष्ट्रवर्यसाँग प्रवेश नगररकन म अनरुोध गना चाहन्छु यो सदनले आफूले प्राप्त 
गरेको मस्यौदामाधथ छााँटकाट गना सक्छ । आफूले प्राप्त गरेको मस्यौदामाधथ छलफल गना थपघट गना 
सक्छ तर बाष्ट्रहरको मान्यता प्रचार के छ त भन्दा सरकारले प्रस्ततु गरको कागजमा तलष्ट्रवतल गररयो भने 
त बजेट त गैत हाल्यो भनेर जो धसकाउने साथीहरू बाष्ट्रहर हनुहुनु्छ त्यसले सभाको सम्मानलाई बैठकको 
मयाादालाई बढोता री गदैन जस्तो मलाई लाग्छ । त्यसकारर्ले यहााँ जधत पधन प्रश्न उदठराछ ती प्रश्नमा 
सरकार जसरी सरकारका मन्त्रीजीहरू जसरी प्रस्ततु हनुभुएको छ त्यसअनसुारको बाटो खोज्ने कुरा गनुाभयो 
भने संसद र सरकारको बाटो भेष्ट्रटन सक्छ । बाटो भेष्ट्रटन सक्छ तर त्यो ददशाबाट व्यजक्त तयार हनेु 
कागज तयार नहनेु¸ मन्त्री तयार हनेु बाटो तयार नगने जनु तरीका छ¸ त्यसमा सरकारको तफा बाट जो 
बोधलसक्न ुभयो उहााँ मन्त्रीहरू अधल गम्भीरतापूवाक सोच्नपुने जरुरी र आवश्यक्ता म त्यस्तो देख्दछु । 
यसलाई कुनै प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य बनाएर छलफल गनुापने कुनै जरुरी छ मलाई त्यस्तो लाग्दैन यसकारर्ले 
ष्ट्रक कधतपय उठाइएका कुराहरू मननयोग्य छन ्भनेर जो भन्नु भएको छ । त्यसअनसुार समाधान गनुापने 
भन्ने कुरा म त्यस्तो देख्दछु । तेस्रो कुरा बजेट भगूोल ठूलो छ तर ष्ट्रहजोको तलुनामा सरकारको क्षेत्र 
सानो छ जनप्रधतधनधधहरूका सप्पै कुराहरू धेरै कुरा भावनासाँग जोधिएका होलान ्त्यलाई व्यवहारमा जोिने 
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कुरा¸ त्यलाई प्रष्ट्रवधधसाँग धमलाउने कुरा वास्तष्ट्रवतासाँग धमलाउने कुरा त्यो कायाालयको तहकै कुरा होला त्यो 
आफ्नो ठाउाँमा छ तर म फेरर पधन अनरुोध गना चाहन्छु¸ हामी कानून बनाउने ठाउाँमा छौं¸  कानून बनाउन 
सक्छौं तर यस कारर्ले म स्मरर् गराउन चाहन्छु जो सरकारको नेततृ्वमा सरकारको ठाउाँमा रहनहुनेु 
साथीहरूलाई म अनरुोध गना चाहन्छु । आफूले टेकेको संरचना के छ यद्मष्ट्रप थाहा छैन भन्न धमल्दैन मैले 
सबै थाहा पाउने साथीहरू नै त्यहााँ हनुहुनु्छ । धेरै हन्िर ठक्कर खाननैु भा छ एक िेढ वर्ाका बीचमा धेरै 
धेरै हन्िर ठक्कर खानेगरी नै हप्ताददनधभत्र यहााँ छलफल भैरहेकै छ । तर महशसु यो छलफलका बेला 
मातै्र गने छलफल सष्ट्रकसकेपधछ जस्ताको त्यस्तै हनेु हो भने यस्तै छलफल धनरन्तर रूपले चल्छ त्यले 
समाजलाई उत्साह दददैन समाजलाई अगाधि बढ्ने प्रयत् न गदैन त्यसले धनराशा व्यक्त गदाछ । धनराशा 
व्यक्त गने पररजस्थधत भयो भने यहााँधभत्र रहेका कोहीलाई भलो गदैन यहााँभन्दा बाष्ट्रहर रहेकाहरूलाई भलो 
हनेु भए त मेरो भन्नु केही छैन । यहााँधभत्र रहाँदा हामी सता ा पक्षका पधन छौं प्रधतपक्षका पधन छौं । हामी 
कसैको भलो गदैन¸ भलो हनेु जस्थधत मैले त्यस्तो देजख्दन । त्यो आधारबाट ष्ट्रवचार र दृष्ट्र�कोर् बनाउनपुने 
हनु्छ । यहााँ गम्भीरतापूवाक छलफल उठेको चाष्ट्रहाँ आज म भन्दा अजघ बोल्ने अगाधि पूवावक्ता माननीय 
सदस्यले पधन धतनै त्यस्तै बुाँदामा केजन्रत गनुाभएको छ । अरु माननीयहरूले पधन उठाउन ुभएको धथयो । 
पूाँजीगत खचा मन्त्रीले बनाउने चाल ुखचा सजचवले बनाउने¸ योजनाको छनौट मन्त्रीको सजचवालयले बनाउने 
र सजचवले नथाहापाउने¸ चालकुो खचा मन्त्रीको सजचवालयले नपाउने दईुटाको कम्पायल गरेर सदनमा पेश 
गने अवस्था देखा पर् यो ष्ट्रक भन्ने लाग्छ । त्यसलाई तपाईहरूले धतनै ढंग परु् याउनपुने अवस्था हो भन्न े
लाग्छ । त्यसकारर्ले अझैं पधन केही धबधग्रयाछैन । काम गने ठाउाँमा तपाईहरू नै हनुहुनु्छ । सरकारको 
वैधतामाधथ सरकारको प्रभावकारीता माधथ उठाउनेले उठाए पधन जसले उठाउन ुपने हो प्रश्न कष्ट्रहाँकतैबाट 
उठेको अवस्था छैन तर वर्ा ददनको कामले लोकलाई भन्न सक्ने जस्थधत धनमाार् नगरेका कारर्ले संसदमा 
प्रस्ततु गरेका दस्तावेजले माननीय सदस्यहरूले उठाउन ुभएको कुरालाई भन्न नसक्ने कारर्ले सरकारका 
कधतपय साथीहरूलाई असजजलो अफ्यारो लाधगरहेको होला¸ त्यसका धनजम्त त तपाईहरू नै गम्भीर बन्नुपने 
कुरा हैन र ? त्यसकारर्ले म फेरर पधन अनरुोध गना चाहन्छु ष्ट्रक तपाईले यहााँ प्रस्ततु गनुाभएको दस्तावेज 
एकआपसमै बजेटको सामान्य नर ् मान्यताअनसुार मेल खााँदैन । त्यो धमलाउने बाटो खोज्नहुोस्̧    
संसदले त्यही भधनराछ । जनु बजेटको हो जनु शीर्ाक जनु मन्त्रालयले माग गदाछ त्यो शीर्ाक त्यसैमा 
राख् नहुोस ्। संसद सदस्यहरूले त्यही माग गरररहन ु भएको छ । त्यसलाई अन्यथा मानेर पास गने 
यहााँधभत्रकाले हो¸ पास गने बाष्ट्रहरकाले हैन । हामी पास गना तयार छौं हाम्रो प्रस्ताव पररमाजान गरेर पास 
गना तयार छौं । हाम्रो बजेट हामी सधुार गरेर पास गना तयार छौं भने केले रोक्छ¸  केष्ट्रहले रोक्छ ?  केही 
मान्यताले रोक्छ भन्नुभाछ भने¸  अंकले तलमाधथ गदाा रोक्छ भन्नुभाछ भने त तपाईले लेखेको एउटा कागज 
यदद संसदीय संघीय संसदको अनभुव हेनुाभयो भने ष्ट्रहसाब एक रुपैयााँ धमलेन भने संसद अबरुि भएर 
हप्ताददन लगाएर ष्ट्रहसाब धमलाएर प्रस्ततु गरेको अनभुव संघीय संसदमा पाउन सष्ट्रकन्छ त । के त्यस्तो 
अभ्यास हामीले यहााँ गयौ त ? गरेनौं त यहााँ त । यहााँ त जधत अंक ल्याए पधन सधुार गनुाहोला भन्न े
मान्यताका आधारबाट हामीले छलफल चलायौं त यहाा̧ँ   पााँच लाख लेख् ने ठाउाँमा पााँच करोि छ । पचास 
पचास करोि केरे पााँच करोि लेख् ने ठाउाँमा पााँच लाख छ । कधत लेख् ने ठाउाँमा कधत लेख¸ कधत छ यदद 
त्यो आधारबाट बजेट तलमाधथ हनेु कुरा हो भने त तपाईका दस्तावेजहरू जो बााँधिरहन ुभएको छ । आज 
एउटा ल्याउनहुनु्छ दठकै छ धन त भन्या छ । भोधल अको ल्याउनहुनु्छ दठकै छ त भन्या छौं त हामीले त 
तर यो तहको हतारो पधन धथएन । सरकारले जधत समय माग्छ नष्ट्रवत्दासम्म समय पाउाँछ त तर आजको 
आजै ल्याउने गरी जनु हतारो देजखन्छ । राम्र ैकाम गरौं भन्ने होला तर पधन म अनरुोध गना चाहन्छु धेरै 
कुरा अष्ट्रहले मैले उठाउन चाहन्न तर म फेरर पधन भन्न चाहन्छु¸ संसदले सरकारले गरेका¸ सरकारको 
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तफा बाट दस्तावेज तयार गदाा रहेका कधम-कमजोरीहरूलाई व्यवहारमा कतै भए महशसु गना सष्ट्रकन्छ । 
तर यो संसद सजचवालयमा संसदधभत्र छलफल भैसकेपधछ सधुार गने बाटो यही धभतै्रबाट हो । यसैको 
माध्यमबाट हो सधुार गने¸ आको माध्यमबाट सधुार गना सष्ट्रकाँ दैन । त्यसरी जान सष्ट्रकदैन । त्यस्तो जान 
सष्ट्रकयो भने के हनु्छ यो संस्था धनष्प्रभावी हनु्छ कुरा उठाउनकुो कुनै अथा रहेन रहेछ । जनप्रधतधनधधहरूमा 
नकारात्मक भावना पैदा हनु सक्दछ । त्यसले अन्ततोगत्त्वा कसैलाई सजजलो होला आमरूपमा जनतामा 
धनराशाको सन्देश जाने एउटा जस्थधत धनमाार् हनु्छ । त्यसकारर्ले म गम्भीरतापूवाक के अनरुोध र आग्रह 
गना चाहन्छु भने यसलाई प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य नबनाउनहुोस्̧  यो संसदले त्यो राख् ने त्यो हैधसयत राख्छ । 
यहीबाट जानपुने हनु्छ संसदमा प्रस्ततुमा प्रस्ततु भैरहेको कुरालाई सच्याउने माध्यमको बाटो यही हो । 
त्यो बाटो के हो सरकार सोजचरहेको होला । त्यसरी नै प्रस्ततु हनु्छ होला तर म भन्न चाहन्छु अष्ट्रहलेसम्म 
ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकमा प्रस्ततु गरेको माननीय मन्त्रीजीहरूले जसरी जवाफ ददनभुएको छ त्यसरी नै यो 
ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको प्रस्तावक धनर्ायाथा प्रस्ततु हुाँदा त्यही ढंगले प्रस्ततु हनेु पररजस्थधत धनमाार् भयो भने 
थप प्रश्न उठ्ने प्रबल सम्भावना म देख्दछु । अष्ट्रहले त हामी आफ्आफ्नो मन्त्रालयको छलफल 
चलाइरहेका छौं । एकम�ु ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको प्रस्तावक अथा मन्त्रीज्यू हनुहुनु्छ हामी सबैलाई थाहा   
छ । त्यो धनर्ाायाथा प्रस्ततु हुाँदा जस्ताको त्यस्तै प्रस्ततु हनेु भयो भने त्यधतबेला प्रश्न उठ्न सक्छन है । 
त्यसको धनराकरर् धनरूपर् गने गरी सरकार काननुी ष्ट्रहसाबले प्रष्ट्रक्रयाका ष्ट्रहसाबले प्रस्ततु हनु पने जरुरी र 
आवश्यक्ता मैले त्यस्तो देख्छु । यसबाहेक कायाान्वयनको पाटो जष्ट्रटल छ । त्यो कसैलाई भनेर हुाँदैन । 
त्यो हामीले नै ढंग परु् याउन ु पने हनु्छ । हामीले नै त्यो क्षमता प्रदाशन गनुापने अवस्था रहन सक्छ 
ष्ट्रकनष्ट्रक हामी त्यो संरचनामा गैत सक्यौं त अब । त्यो संरचनामा हामी ष्ट्रहंधि त सक्यौं धन त । अब न 
समायोजनका नाममा संघलाई भन्न सष्ट्रकन्छ¸ त्यो पधन अध्याय समाप्त भैसकेको अवस्था छ । न कुनै 
नाममा आकोलाई भन्न सष्ट्रकन्छ ष्ट्रकनष्ट्रक त्यो जजम्मा हामीले संघीय संरचना अन्तगात प्रदेश सरकार धनमाार् 
गरेर िेढ वर्ा चलाई त सकेका छौं । सम्माधनत सदन धनमाार् भैसकेको अवस्था छ त्यसमाधथ हामीले 
बजेटमा छलफल चलाइरहेका छौं । त्यसकारर्ले कारर् अरुका पधन होलान ्तर अरुलाई देखाएर न 
सांसद भाग्न सक्ने अवस्था छ¸ न यो संसद भाग्न सक्ने अवस्था छ¸ न सरकार त भाग्न सक्ने कुरो नै 
भएन । त्यसकारर्ले ढंग हामीले नै परु् याउने हो¸ यसलाई प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य नबनाऔं̧  यलाई यो पक्ष र 
त्यो पक्षको ष्ट्रवर्य नबनाऔ ं। हामी नयााँ छौं काम धसक्दै जााँदा अगाधि कधतपय ढंग पगेुन होलान्̧  कधतपय 
प्रष्ट्रक्रया पूर्ा परु् याउन सष्ट्रकएन होला¸ कधतपय भेदभावपूर्ा तररकाले बजेट ष्ट्रवधनयोजन भए नै होला¸  कधतपय 
माधथकाले पधन यस्तै गरेका छन ्हामीले पधन त त्यस्तै त गरौं । हामीले त पााँच वरै्का लाधग मन्त्री 
बनाइददएको हो । मखु्यमन्त्री बनाएको होइन आफैले हामी त एकवरे् हो हामी त दईु वरे् हो¸ अष्ट्रहले नै 
हाम्रो भाग परु् याइहालौं भन्ने ढंगले बजेट तपाईहरूले ष्ट्रवधनयोजन गने बाटोमा ष्ट्रहाँधिरहन ुभएको छ । त्यो 
ष्ट्रकन ष्ट्रहाँधिरहन ुभएको छ ? त्यो तपाईहरूले नै बढी महशसु गने कुरा हो । तर म फेरर पधन भन्न चाहन्छु 
यो ढंगले अगाधि बढ्ने कुरा तपाईले नै प्रस्ततु गनुाभएका कागज पत्रका आधारबाट शोभनीय मान्न   
सष्ट्रकदैन । उपयकु्त मान्न सष्ट्रकदैन । यसलाई प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य नबनाइकन माननीय सदस्यहरूको भावना 
अनसुार तपाईले बोले अनसुारको सरकारका प्रधतधनधधहरूले बोले अनसुारको बजेटलाई धनर्ायाथा प्रस्ततु गने 
बाटो सही आउने ददशामा सरकार अगाधि बढ्नेछ भन्न ेआशा र ष्ट्रवश्वाससष्ट्रहत आफ्ना यी भनाईहरू यष्ट्रह 
टु�याउाँछु । धन्यवाद ।   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । यसपधछ माननीय श्री धमाराज रेग्मी तयार   
रहनहुोला  ।   
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तफा बाट दस्तावेज तयार गदाा रहेका कधम-कमजोरीहरूलाई व्यवहारमा कतै भए महशसु गना सष्ट्रकन्छ । 
तर यो संसद सजचवालयमा संसदधभत्र छलफल भैसकेपधछ सधुार गने बाटो यही धभतै्रबाट हो । यसैको 
माध्यमबाट हो सधुार गने¸ आको माध्यमबाट सधुार गना सष्ट्रकाँ दैन । त्यसरी जान सष्ट्रकदैन । त्यस्तो जान 
सष्ट्रकयो भने के हनु्छ यो संस्था धनष्प्रभावी हनु्छ कुरा उठाउनकुो कुनै अथा रहेन रहेछ । जनप्रधतधनधधहरूमा 
नकारात्मक भावना पैदा हनु सक्दछ । त्यसले अन्ततोगत्त्वा कसैलाई सजजलो होला आमरूपमा जनतामा 
धनराशाको सन्देश जाने एउटा जस्थधत धनमाार् हनु्छ । त्यसकारर्ले म गम्भीरतापूवाक के अनरुोध र आग्रह 
गना चाहन्छु भने यसलाई प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य नबनाउनहुोस्̧  यो संसदले त्यो राख् ने त्यो हैधसयत राख्छ । 
यहीबाट जानपुने हनु्छ संसदमा प्रस्ततुमा प्रस्ततु भैरहेको कुरालाई सच्याउने माध्यमको बाटो यही हो । 
त्यो बाटो के हो सरकार सोजचरहेको होला । त्यसरी नै प्रस्ततु हनु्छ होला तर म भन्न चाहन्छु अष्ट्रहलेसम्म 
ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकमा प्रस्ततु गरेको माननीय मन्त्रीजीहरूले जसरी जवाफ ददनभुएको छ त्यसरी नै यो 
ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको प्रस्तावक धनर्ायाथा प्रस्ततु हुाँदा त्यही ढंगले प्रस्ततु हनेु पररजस्थधत धनमाार् भयो भने 
थप प्रश्न उठ्ने प्रबल सम्भावना म देख्दछु । अष्ट्रहले त हामी आफ्आफ्नो मन्त्रालयको छलफल 
चलाइरहेका छौं । एकम�ु ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको प्रस्तावक अथा मन्त्रीज्यू हनुहुनु्छ हामी सबैलाई थाहा   
छ । त्यो धनर्ाायाथा प्रस्ततु हुाँदा जस्ताको त्यस्तै प्रस्ततु हनेु भयो भने त्यधतबेला प्रश्न उठ्न सक्छन है । 
त्यसको धनराकरर् धनरूपर् गने गरी सरकार काननुी ष्ट्रहसाबले प्रष्ट्रक्रयाका ष्ट्रहसाबले प्रस्ततु हनु पने जरुरी र 
आवश्यक्ता मैले त्यस्तो देख्छु । यसबाहेक कायाान्वयनको पाटो जष्ट्रटल छ । त्यो कसैलाई भनेर हुाँदैन । 
त्यो हामीले नै ढंग परु् याउन ु पने हनु्छ । हामीले नै त्यो क्षमता प्रदाशन गनुापने अवस्था रहन सक्छ 
ष्ट्रकनष्ट्रक हामी त्यो संरचनामा गैत सक्यौं त अब । त्यो संरचनामा हामी ष्ट्रहंधि त सक्यौं धन त । अब न 
समायोजनका नाममा संघलाई भन्न सष्ट्रकन्छ¸ त्यो पधन अध्याय समाप्त भैसकेको अवस्था छ । न कुनै 
नाममा आकोलाई भन्न सष्ट्रकन्छ ष्ट्रकनष्ट्रक त्यो जजम्मा हामीले संघीय संरचना अन्तगात प्रदेश सरकार धनमाार् 
गरेर िेढ वर्ा चलाई त सकेका छौं । सम्माधनत सदन धनमाार् भैसकेको अवस्था छ त्यसमाधथ हामीले 
बजेटमा छलफल चलाइरहेका छौं । त्यसकारर्ले कारर् अरुका पधन होलान ्तर अरुलाई देखाएर न 
सांसद भाग्न सक्ने अवस्था छ¸ न यो संसद भाग्न सक्ने अवस्था छ¸ न सरकार त भाग्न सक्ने कुरो नै 
भएन । त्यसकारर्ले ढंग हामीले नै परु् याउने हो¸ यसलाई प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य नबनाऔं̧  यलाई यो पक्ष र 
त्यो पक्षको ष्ट्रवर्य नबनाऔ ं। हामी नयााँ छौं काम धसक्दै जााँदा अगाधि कधतपय ढंग पगेुन होलान्̧  कधतपय 
प्रष्ट्रक्रया पूर्ा परु् याउन सष्ट्रकएन होला¸ कधतपय भेदभावपूर्ा तररकाले बजेट ष्ट्रवधनयोजन भए नै होला¸  कधतपय 
माधथकाले पधन यस्तै गरेका छन ्हामीले पधन त त्यस्तै त गरौं । हामीले त पााँच वरै्का लाधग मन्त्री 
बनाइददएको हो । मखु्यमन्त्री बनाएको होइन आफैले हामी त एकवरे् हो हामी त दईु वरे् हो¸ अष्ट्रहले नै 
हाम्रो भाग परु् याइहालौं भन्ने ढंगले बजेट तपाईहरूले ष्ट्रवधनयोजन गने बाटोमा ष्ट्रहाँधिरहन ुभएको छ । त्यो 
ष्ट्रकन ष्ट्रहाँधिरहन ुभएको छ ? त्यो तपाईहरूले नै बढी महशसु गने कुरा हो । तर म फेरर पधन भन्न चाहन्छु 
यो ढंगले अगाधि बढ्ने कुरा तपाईले नै प्रस्ततु गनुाभएका कागज पत्रका आधारबाट शोभनीय मान्न   
सष्ट्रकदैन । उपयकु्त मान्न सष्ट्रकदैन । यसलाई प्रधतष्टाको ष्ट्रवर्य नबनाइकन माननीय सदस्यहरूको भावना 
अनसुार तपाईले बोले अनसुारको सरकारका प्रधतधनधधहरूले बोले अनसुारको बजेटलाई धनर्ायाथा प्रस्ततु गने 
बाटो सही आउने ददशामा सरकार अगाधि बढ्नेछ भन्न ेआशा र ष्ट्रवश्वाससष्ट्रहत आफ्ना यी भनाईहरू यष्ट्रह 
टु�याउाँछु । धन्यवाद ।   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । यसपधछ माननीय श्री धमाराज रेग्मी तयार   
रहनहुोला  ।   
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा::  माननीय सभामखु महोदय¸ २०७५/०७६ बजेट हामी ष्ट्रवधनयोजन बजेटमा 
छलफलमा सहभागी भएका छौं । आज अजन्तम ददन । मखु्यमन्त्रीको कायाालय¸ प्रदेश सभा¸ लोकसेवा 
आयोग र माहान्याधधवक्ताको कायाालय¸ योजना आयोगको ष्ट्रवर्यमा चाष्ट्रहाँ छलफल गदै छौं । प्रदेश सभाको 
एउटा ष्ट्रकताब प्राप्त भएको र यस प्रदेश सभामा अष्ट्रहले के छ मलाई थाहा छैन । गत वर्ा पधन हामीले 
भनेका धथयौं¸ संसद सजचवालयमा रहने कमाचारीहरूको ष्ट्रवर्यमा यहााँ केही बोलेको छैन अन्यत्र ष्ट्रवकासी 
अड्  िामा बसेजस्ता कमाचारीहरू यहााँ अधल नरुचाउने भएर होला संसद सजचवालय पधन चल्न सष्ट्रकराको 
अवस्था छैन । केही ष्ट्रवशेर् सधुबधाको कुरा यहााँ आएको छैन । र यो ल्याउन ुपदाछ भन्ने मेरो सझुाब छ 
र यसमध्येमा सञ्चार र पत्रकार भन्याभन्यै छ । अब यो हाम्रो प्रत्क्षय प्रसारर् काहााँबाट भएको छ ? 
कसरी भएको छ ? यसको खचा केही छैन । त्यसकारर्ले यसको पधन व्यवस्थापन गना जरुरी छ भन्न े
मलाई लाग्या छ । अब योजना आयोगको ष्ट्रवर्यमा के छलफल गरौं ? यो एउटा योजना आयोगको 
ष्ट्रकताब धेरै ठूलो पढ्न नसक्ने हनु््यो । मैले चार वर्ासम्म संघीय सांसद हुाँदा भाग एक¸ भाग दईु त्यो 
योजना आयोगले नै धनकाल््यो । अथा मन्त्रीले बजेटको वक्तव्य पढ्थे अधन त्यो ष्ट्रकताब यस्तो छ यलाई 
के भन्ने होला ? यो ष्ट्रकन हामीले यो योजना आयोग गठन गरे हौंला ?  यसको उदे्दश्य के धथयो होला ?  

यसले सरकार आफै गम्भीर छ होला । मलाई गम्भीर भए जस्तै लाधगराछ र प्रदेश¸ प्रदेश योजना आयोग 
आज कहााँ छ ? यो मलाई जवाफ ददन पधन योजना आयोगका कोही सदस्य छैनन ् ष्ट्रक जस्तो लाग्छ   
मलाई । त्यसकारर्ले यस यसैले बताउाँछ यो प्रदेश कहााँ छ भनेर यसैले बताउाँछ । यो प्रदेशको बजेट 
कहााँ छ भनेर यसैले बताउाँछ । योजना आयोग भधनसकेपधछ त अब यहााँभन्दा त धेरै कुरा गनुा पदैन   
होला । अब अको महान्याधधवक्ताको कायाालय छ अब त्यसको त केही पढ्नै परेन एउटा आको ष्ट्रकताब 
आएको छ यस्तो उसलाई त जाइने धसरफ वाष्ट्रर्ाक रूपले कहााँ के चाष्ट्रहने हो खचापचा उले आफूले मातै्र 
माग गर् याछ । जनता सेवाका लाधग केही छाँदै छैन । त्यसको त्यो उदे्दश्य पधन हैन । त्यो त्यसको 
ष्ट्रवर्यमा धेरै प्रश्न गरररहन पदैन । त्यसेले अब यो मखु्यमन्त्री¸ लोक सेवा आयोग त अझैं गठन भएकै 
छैन¸  त्यसलाई भोधल गठन हनेु प्रष्ट्रक्रया राख् नेहोला त्यो ष्ट्रवर्यमा अष्ट्रहले संसदमा प्रश्न गररहाल्नपुने अवस्था 
छैन । अब मखु्यमन्त्रीज्यूको कायाालय छ मैले एउटा सझुाव वास्तवमा ष्ट्रकन बजेट राजखयो के कारर्ले 
राजखयो ? भन्न ेमेरो प्रश्न छैन । तर यहााँ अरु मन्त्रालयको ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब गदाा त्यहााँ राख्या कुरा दठकै हो 
ष्ट्रक उहााँलाई पधन ष्ट्रवश्वास लागेन ष्ट्रक जस्तो लाग्याछ । ष्ट्रकनभने सरकारका ष्ट्रवभागीय मन्त्रीको हष्ट्रवगत 
यस्तो छ । त्यही भएर मखु्यमन्त्रीकै कायाालयमा राजखएको हो ष्ट्रक तर त्यसमा मलाई एउटा सझुाब छ 
मखु्यमन्त्रीज्यूलाई एउटा मन्त्रालय गठन गरेर हजरु भ्याउन ुहनु्न हजरुले त्यो जाइने सारा योजना ष्ट्रवतरर् 
गना सष्ट्रकदैन । एउटा मन्त्रालय नै गठन गरेर सष्ट्रकदैन भने यी सबै मन्त्रालय त हजरुकै मातहतका त हनु ्
त । छु�ै यो काम गनालाई वास्तवमा यो बजेट ष्ट्रकन छु�याउन ुभो भन्न ेमेरो क्वैशन छैन¸  तर छु�ै काम 
गने संयन्त्र एउटा तयार गना जरुरी छ । अब यो गत वर्ाको जाइने कर्ााली उज्यालो जस्तै हनु्छ । 
कर्ााली उज्यालोको बजेट कष्ट्रहाँ खचा भयो ? समीक्षा गनुा भयो ? भएन¸ ष्ट्रकनभने मखु्यमन्त्रीलाई त्यो फुसादै 
छैन । मखु्यमन्त्री भन्या त सााँच्चै यी योजना कहााँ के हनु ्? धनदेशनात्मक रूपले अगाधि बढ्ने शजक्त   
हो । त्यसकारर्ले यसको ष्ट्रवर्यमा एउटा मन्त्रालय छु�ै एउटा संयन्त्र छु�ै बनाउन ुजरुरी छ । र अष्ट्रहले 
भौधतक मन्त्रीजीले भजन्दन ु भयो सलाकै्क पारेर¸ के कुरा गनुाहनु्छ ? सखेुतसाँग त संसार जोधिएको छ¸ 
त्यसकारर्ले सखेुतमा बजेट बढी भाको भनेर थकााइददहाल्न ु भो अरु जजल्लामा काष्ट्रहाँ केही जोधिने 
रष्ट्रहनछन्̧  अरु जजल्ला के टाप ुरहेछन ्? त्यसकारर्ले यो भार्ा धमलाउने प्रष्ट्रक्रया हो । कधमकमजोरी छ 
अब धेरै कुराहरू राजखसष्ट्रकए अब यसमा कमेन्ट गना भन्दा पधन कसरी सधुार गनेहोला ? यो प्रदेशलाई 
समषृ्ट्रि बनाउने बाटो कसरी धलने होला ? हामीले आज मलाई लाग्छ यो वर्ा धेरै समषृ्ट्रिका कुरा आएका 
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छैनन ्। सरुु हामी सरकार गठन भएबाट संसद गठन भएबाट कर्ााली प्रदेश स्रोत साधनले सम्पन्न प्रदेश¸ 
यहााँ हामी सबै प्रदेशभन्दा माधथ जान सक्छौं । हाम्रो कायाकालमा एक नम्बर¸ दईु¸  तीन नम्बर प्रदेशभन्दा 
पधन हामी धेरै माधथ अगाधि बढ्न सक्छौं । हामीसाँग त्यो स्रोतसाधन छ¸ भन्ने भार्र् मखु्यमन्त्रीजीको म 
प्रदेशसभा सदस्यको चलेकै धथयो । अब यो गधतले यो मधतले ताउला खाएर जाउला भन्या जस्तै भयो । 
त्यसकारर्ले यस्तो तररकाले समषृ्ट्रि हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन ? माननीयहरूले प्रश्न उठाउाँछन ्मन्त्रीहरूले जवाफ 
ददन्छन ्। कोही कािााँको संसार भन्छन ्कोही छोइ नै छैन भन्छन ्। अब यस्तो प्रवजृता  यहााँ रहेको छ । 
त्यसैले मखु्यमन्त्रीजीको कायाालयको आज ष्ट्रवर्ेश छलफल भएको हनुाले मखु्यमन्त्रीज्यू गम्भीर हनुहुनु्छ । 
मखु्यमन्त्रीज्यूले यी सबै कुराको ध्यान उहााँको आकर्ार् भएको छ होला । त्यसैले यो ध्यानाकर्ार् गरेर 
अब यसलाई सााँजच्चकै हामीले बोलेका भार्र्हरूलाई वास्तवमै प्रदेशको समषृ्ट्रिका लाधग यो प्रदेशमा जे 
ष्ट्रकधसमको स्रोतसाधन छ जे ष्ट्रकधसमको हामीसाँग कच्चा पदाथा छ¸ यसलाई पक्का बनाएर कसरी अगाधि 
बढ्ने होला ? यो ष्ट्रवर्यमा जचन्ता गना पछा र यो जचन्ता गरेर यो बजेटलाई समिृ बनाएर अगाधि बढ्न म 
सझुाव ददन चाहन्छु । धन्यवाद !   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री धमाराज रेग्मी । यसपधछ माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� तयार रहनहुोला।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय¸ प्रदेश 
योजना आयोग¸  लोक सेवा आयोग र मखु्यन्याधधवक्ताको कायाालय तथा प्रदेश सभासाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यमा 
ष्ट्रटप्पर्ी गना उधभएको छु र म यो अवसरका लाधग माननीय सभामखुप्रधत आभारी छु । सभामखु महोदय¸ 
म यो छलफलको सरुुवात मखु्यन्यायाधधवक्ताको कायाालयधतरबाट गछुा सभामखु महोदय । धनयधमत यहााँ 
उठाए जस्तै पेश गररएका कागजपत्रहरूले हाम्रो वास्तष्ट्रवक अवस्था दशााउाँछ । हामी कर्ाालीको हाम्रो 
वास्तष्ट्रवक अवस्था बजेटसाँग पेश गररएका कागजपत्रहरूले देखाउाँछ म यो कुरा कररब-कररब यो रो�ममा 
यो सधैंको छलफलमा राजखराछु सभामखु महोदय । म यो जानी-जानी यो कुरा राख्दैछु अष्ट्रहले पधन 
मखु्यन्यायाधधवक्ताको यो िकुमेन्टबाट हेरेर चाष्ट्रहाँ यसमा छलफल गनुा पदाछ सभामखु महोदय एकपेजमा 
चाष्ट्रहाँ यो कागजहरू छ । मूलत: मखु्यन्यायाधधवक्ताकोमा दईुवटा जधत रेधिमेट प्रकारका गोष्टीहरू छन ्
सभामखु महोदय । सरकारी वष्ट्रकल र प्रहरीसाँग समसामष्ट्रयक तथा प्रचधलत कानून कायाान्वयनको चनुौधत र 
समस्या समाधानका ष्ट्रवर्यमा प्रदेश स्तरको एउटा गोष्टी छ । यो समसामष्ट्रयक गोष्टी चाष्ट्रहाँ नराख्दा   
हनु्छ । समसामष्ट्रयक चाष्ट्रहाँ चाष्ट्रहदैन बरु क्याटगोररकल्ली यहााँ चाष्ट्रहाँ प्रदेशमा यदद मदु्दाको अधभयोजनसाँग 
सम्बजन्धत हो भने सरकारी वष्ट्रकल र प्रहरीसाँग अनसुन्धानसाँग सम्बजन्धत हो भने अनसुन्धान र 
अधभयोजनसाँग सम्बजन्धत बारेमा राख् न सष्ट्रकयो । अथवा यलाई फौजदारी कानूनको कायाान्वयनको 
अवस्थाको बारेमा हो भने न्यायाधधवक्ता कायाालयले यो चाष्ट्रहाँ राख् न सक्ने भयो सभामखु महोदय । यो 
कायाक्रमको प्रकृधत यो रेधिमेट गोष्टी हनु्छ सभामखु महोदय । कमाचारी तन्त्रमा एउटा समस्या केछ 
भन्दाखेरर कमाचारीतन्त्रमा धेरै सधुारहरू भैरहेको छ । धेरै नयााँ-नयााँ काष्ट्रवल अष्ट्रफसरहरू पधन आइरहेका 
छन ्। त्यसमा सधुारहरू भैरहेको छ यद्मष्ट्रप यसको एउटा समस्या के छ भने एउटा फरम्याट हनु्छ 
हामीसाँग सभामखु महोदय । त्यही फरम्याटलाई हामी चाष्ट्रहाँ कायाक्रमको रूपमा साधलन्दा चाष्ट्रहाँ हरेका वर्ा 
प्रस्ततु गदाछौं । अब यो सरकारी वष्ट्रकल कायाालयले समसामष्ट्रयक ष्ट्रवर्यमा ष्ट्रकन गना पर् यो । कन्टेम्प्ररर 
ष्ट्रवर्यमा गने त अरु अिा छाँदै छन ्। यसमा उहााँहरूले ष्ट्रक अधभयोजन र अनसुन्धानसाँग सम्बजन्ध ष्ट्रवर्यमा 
गनुा पर् यो ष्ट्रक फौजदारी न्यायको कायाान्वयनसाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यहरूमा गनुा पर् यो । त्यसकारर्ले गोष्टीमा 
शीर्ाक चाष्ट्रहाँ सच्याउन र शीर्ाक सच्याएर यलाई पेश गदााखेरर त्यो राम्रो हनु्छ । यले अको एउटा गोष्टी 
धनयधमत के अको गोष्टी के गर् यो सभामखु महोदय भन्दाखेरर स्थानीय धनकाय र प्रदेश सरकार लगायतका 
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छैनन ्। सरुु हामी सरकार गठन भएबाट संसद गठन भएबाट कर्ााली प्रदेश स्रोत साधनले सम्पन्न प्रदेश¸ 
यहााँ हामी सबै प्रदेशभन्दा माधथ जान सक्छौं । हाम्रो कायाकालमा एक नम्बर¸ दईु¸  तीन नम्बर प्रदेशभन्दा 
पधन हामी धेरै माधथ अगाधि बढ्न सक्छौं । हामीसाँग त्यो स्रोतसाधन छ¸ भन्ने भार्र् मखु्यमन्त्रीजीको म 
प्रदेशसभा सदस्यको चलेकै धथयो । अब यो गधतले यो मधतले ताउला खाएर जाउला भन्या जस्तै भयो । 
त्यसकारर्ले यस्तो तररकाले समषृ्ट्रि हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन ? माननीयहरूले प्रश्न उठाउाँछन ्मन्त्रीहरूले जवाफ 
ददन्छन ्। कोही कािााँको संसार भन्छन ्कोही छोइ नै छैन भन्छन ्। अब यस्तो प्रवजृता  यहााँ रहेको छ । 
त्यसैले मखु्यमन्त्रीजीको कायाालयको आज ष्ट्रवर्ेश छलफल भएको हनुाले मखु्यमन्त्रीज्यू गम्भीर हनुहुनु्छ । 
मखु्यमन्त्रीज्यूले यी सबै कुराको ध्यान उहााँको आकर्ार् भएको छ होला । त्यसैले यो ध्यानाकर्ार् गरेर 
अब यसलाई सााँजच्चकै हामीले बोलेका भार्र्हरूलाई वास्तवमै प्रदेशको समषृ्ट्रिका लाधग यो प्रदेशमा जे 
ष्ट्रकधसमको स्रोतसाधन छ जे ष्ट्रकधसमको हामीसाँग कच्चा पदाथा छ¸ यसलाई पक्का बनाएर कसरी अगाधि 
बढ्ने होला ? यो ष्ट्रवर्यमा जचन्ता गना पछा र यो जचन्ता गरेर यो बजेटलाई समिृ बनाएर अगाधि बढ्न म 
सझुाव ददन चाहन्छु । धन्यवाद !   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री धमाराज रेग्मी । यसपधछ माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� तयार रहनहुोला।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय¸ प्रदेश 
योजना आयोग¸  लोक सेवा आयोग र मखु्यन्याधधवक्ताको कायाालय तथा प्रदेश सभासाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यमा 
ष्ट्रटप्पर्ी गना उधभएको छु र म यो अवसरका लाधग माननीय सभामखुप्रधत आभारी छु । सभामखु महोदय¸ 
म यो छलफलको सरुुवात मखु्यन्यायाधधवक्ताको कायाालयधतरबाट गछुा सभामखु महोदय । धनयधमत यहााँ 
उठाए जस्तै पेश गररएका कागजपत्रहरूले हाम्रो वास्तष्ट्रवक अवस्था दशााउाँछ । हामी कर्ाालीको हाम्रो 
वास्तष्ट्रवक अवस्था बजेटसाँग पेश गररएका कागजपत्रहरूले देखाउाँछ म यो कुरा कररब-कररब यो रो�ममा 
यो सधैंको छलफलमा राजखराछु सभामखु महोदय । म यो जानी-जानी यो कुरा राख्दैछु अष्ट्रहले पधन 
मखु्यन्यायाधधवक्ताको यो िकुमेन्टबाट हेरेर चाष्ट्रहाँ यसमा छलफल गनुा पदाछ सभामखु महोदय एकपेजमा 
चाष्ट्रहाँ यो कागजहरू छ । मूलत: मखु्यन्यायाधधवक्ताकोमा दईुवटा जधत रेधिमेट प्रकारका गोष्टीहरू छन ्
सभामखु महोदय । सरकारी वष्ट्रकल र प्रहरीसाँग समसामष्ट्रयक तथा प्रचधलत कानून कायाान्वयनको चनुौधत र 
समस्या समाधानका ष्ट्रवर्यमा प्रदेश स्तरको एउटा गोष्टी छ । यो समसामष्ट्रयक गोष्टी चाष्ट्रहाँ नराख्दा   
हनु्छ । समसामष्ट्रयक चाष्ट्रहाँ चाष्ट्रहदैन बरु क्याटगोररकल्ली यहााँ चाष्ट्रहाँ प्रदेशमा यदद मदु्दाको अधभयोजनसाँग 
सम्बजन्धत हो भने सरकारी वष्ट्रकल र प्रहरीसाँग अनसुन्धानसाँग सम्बजन्धत हो भने अनसुन्धान र 
अधभयोजनसाँग सम्बजन्धत बारेमा राख् न सष्ट्रकयो । अथवा यलाई फौजदारी कानूनको कायाान्वयनको 
अवस्थाको बारेमा हो भने न्यायाधधवक्ता कायाालयले यो चाष्ट्रहाँ राख् न सक्ने भयो सभामखु महोदय । यो 
कायाक्रमको प्रकृधत यो रेधिमेट गोष्टी हनु्छ सभामखु महोदय । कमाचारी तन्त्रमा एउटा समस्या केछ 
भन्दाखेरर कमाचारीतन्त्रमा धेरै सधुारहरू भैरहेको छ । धेरै नयााँ-नयााँ काष्ट्रवल अष्ट्रफसरहरू पधन आइरहेका 
छन ्। त्यसमा सधुारहरू भैरहेको छ यद्मष्ट्रप यसको एउटा समस्या के छ भने एउटा फरम्याट हनु्छ 
हामीसाँग सभामखु महोदय । त्यही फरम्याटलाई हामी चाष्ट्रहाँ कायाक्रमको रूपमा साधलन्दा चाष्ट्रहाँ हरेका वर्ा 
प्रस्ततु गदाछौं । अब यो सरकारी वष्ट्रकल कायाालयले समसामष्ट्रयक ष्ट्रवर्यमा ष्ट्रकन गना पर् यो । कन्टेम्प्ररर 
ष्ट्रवर्यमा गने त अरु अिा छाँदै छन ्। यसमा उहााँहरूले ष्ट्रक अधभयोजन र अनसुन्धानसाँग सम्बजन्ध ष्ट्रवर्यमा 
गनुा पर् यो ष्ट्रक फौजदारी न्यायको कायाान्वयनसाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यहरूमा गनुा पर् यो । त्यसकारर्ले गोष्टीमा 
शीर्ाक चाष्ट्रहाँ सच्याउन र शीर्ाक सच्याएर यलाई पेश गदााखेरर त्यो राम्रो हनु्छ । यले अको एउटा गोष्टी 
धनयधमत के अको गोष्टी के गर् यो सभामखु महोदय भन्दाखेरर स्थानीय धनकाय र प्रदेश सरकार लगायतका 
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प्रचधलत कानून कायाान्वयन चनुौधत र समस्या समाधानका ष्ट्रवर्यमा प्रदेश स्तरीय गोष्टी गोश्वारा प्रकृधतका 
गोष्टी हनु्छन ्। व्यानर चाष्ट्रहाँ जे लगाए पधन हनु्छ । यसमा चाष्ट्रहाँ गम्भीर त्रटुी के भयो भन्दाखेरर स्थानीय 
धनकाय भनेर प्रदेश सरकारको खासगरी न्यायाधधवक्ताको कायाालयकै बजेटमा स्थानीय धनकाय राजखयो 
संष्ट्रवधानको धारा ५६ राज्य शजक्तको राज्यको संरचनाले स्थानीय धनकाय भन्दैन । यो चाष्ट्रहाँ त्रटुी भयो 
अन्तबाट त्रटुी भए केही फरक पथेन । न्यायाधधवक्ता कायाालकै िकुमेन्टमा चाष्ट्रहाँ त्रटुी भयो यसलाई 
स्थानीय तह राख्दाखेरर संवैधाधनक भार्ा हनु्छ र स्थानीय धनकाय संष्ट्रवधानले नजचन्न े भार्ा हो स्थानीय 
धनकायसाँग सम्बजन्धत एउटा गोष्टी । कायाक्रमका लाधग केही कायाक्रम छन ् सभामखु महोदय¸ प्रदेश 
स्तरीय मखु्य न्यायाधधवक्ताहरूसाँग  प्रचधलत कानूनका ष्ट्रवर्यमा अन्तरष्ट्रक्रयात्मक सम्मेलन । यो चाष्ट्रहाँ 
महान्यायाधधवक्ता कायाालयले माधथ चाष्ट्रहाँ महान्यायाधधवक्ता कायाालय छ त्यले चाष्ट्रहाँ महान्याधधवक्ता 
कायाालयले सातै वटा प्रदेशका मखु्यन्यायाधधवक्ताहरूसाँगको अन्तरष्ट्रक्रयाहरू गदाछ र यो वर्ा पधन गर् या 
धथयो सभामखु महोदय । यो महान्यायाधधवक्ता कायाालयले गने खालको कायाक्रम जनु प्रदेश स्तरीय 
मखु्यन्यायाधधवक्ताहरूसाँग जनु सातै प्रदेशका मखु्यन्याधधवक्ताहरूसाँग हाम्रो चाष्ट्रहाँ कर्ााली प्रदेशको 
न्यायाधधवक्ताको कायाालयले ष्ट्रकन गोष्टी गनुापर् यो सभामखु महोदय । यो गोष्टी चाष्ट्रहाँ कसले गदाछ 
भन्दाखेरर बरु हाम्रो चाष्ट्रहाँ मखु्यन्यायाधधवक्ताको गोष्टीले प्रदेश स्तरका सरकारी वष्ट्रकलहरूका बीचमा 
गनुापर् यो है । यो महान्यायाधधवक्ताको कायाक्रम सम्भवत: यो वर्ाको कायाक्रम हेर् यो भने यसै अष्ट्रफसमा 
हनेु धनयधमत कायाक्रम हो माधथ चाष्ट्रहाँ ।... जनरलको अष्ट्रफसमा धनयधमत कायाक्रम हनु्छ अष्ट्रहले पोहोर 
साल पधन यो गोष्टी भा्यो सभामखु महोदय । अष्ट्रहले पधन त्यो गोष्टी हनु्छ त्यसकारर्ले यो गोष्टीहरू चाष्ट्रहाँ 
नराख्दा चाष्ट्रहाँ राम्रो हनु्छ सभामखु महोदय म यो सझुाव ददन्छु ष्ट्रक के ध्येका साथ यी गोष्टीहरू राजखयो ष्ट्रक 
मैले फरमेट सरुुमा जे भने त्यो फरमेटको आधारमा होला । केही धनयधमत र सामान्य खररदका कुराहरू 
छन ् सरकारी कायाालय नै हो मोटरसाईकल¸ स्कुटर¸ ल्याप्टप¸ कम्प्यूटर¸ पंखा आदद ईत्यादद साधलन्दा 
खररद गररन्छ । यो ष्ट्रफ्रज खररद गनुाभन्दा यता बरु महान्याधधवक्ताको कायाालयमा पसु्तकालय जस्ता केही 
संरचनात्मक कामहरू गदााखेरर चाष्ट्रहाँ त्यो चाष्ट्रहाँ राम्रो हनु््यो मैले यधत सझुावहरू ददएाँ र 
मखु्यन्यायाधधवक्ताको कायाालयलाई खासगरी जनशजक्त दक्षता¸  क्षमता र पूवााधार केजन्रत कायाक्रमहरू 
हनुपुदाछ र ती कायाक्रमहरू चाष्ट्रहाँ छैनन ् सभामखु महोदय¸ मैले यसको ष्ट्रटप्पर्ी यो गरे । मखु्यमन्त्री 
कायाालयमा सभामखु महोदय मखु्यमन्त्री माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूको मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को 
कायाालयसाँग सम्बजन्धत धेरै प्रश्नहरू हनु्छन सभामखु महोदय । केबल मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को 
कायाालयलाई यो पसु्तकमा मातै्र सीधमत रहेर हामीले चाष्ट्रहाँ छलफल गना सक्दैनौं । यो समग्र प्रष्ट्रक्रयाको 
बारेमा माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले जवाफ ददनहुनेु छ अब मैले आशा गर् याछु सभामखु महोदय ष्ट्रकनभने लामो 
समयदेजख मैले यो कुरा भन्दैछु¸ यो संसद माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूलाई जोिदार रूपमा सनु्न चाहन्छ र 
सावाजधनक रूपमा बजेटमाधथको छलफलका बारेमा माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूलाई प्रदेशका १७ लाख 
मान्छेहरू सनु्न चाहन्छन ् । मखु्यमन्त्री माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले जवाफ दददा मखु्यमन्त्री कायाालयसाँग 
सम्बजन्धत मातै्र नभएर समग्र सरकारको बजेट प्रर्ालीको बारेमा माननीय मखु्यमन्त्रीबाट जवाफ आउन ु
पदाछ भन्ने मैले आशा गरे सभामखु महोदय । केही खरुामधसना कायाक्रम छन ्मखु्यमन्त्री कायाालयमा पधन 
ती खरुामधसना कायाक्रमहरूका बारेमा हेरफेर गना सष्ट्रकएला तर यले एउटा चनुौधत थष्ट्रपयो सभामखु 
महोदय¸ मखु्यमन्त्री कायाालयमा के चनुौधत थष्ट्रपयो भने अष्ट्रहलेकै जनशजक्तले अष्ट्रहलेकै मखु्यमन्त्री 
कायाालयको संरचनाले प्रस्ताष्ट्रवत कायाक्रमहरू चलाउन सष्ट्रकन्छ ष्ट्रक सष्ट्रकदैन ? मखु्यमन्त्री कायाालय जे 
प्रस्ताष्ट्रवत कायाक्रमहरू हामीले जधत राख्या छौं उज्यालोसाँग सम्बजन्धत कायाक्रमहरू पूवााधारका कायाक्रमहरू 
जे राख्या छौं सभामखु महोदय यी कायाक्रमहरू अष्ट्रहलेकै चाष्ट्रहाँ संरचना जनु हाम्रो मखु्यमन्त्री कायाालयको 
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संरचनाहरू छ । यो संरचनाले चाष्ट्रहाँ यी कायाक्रमहरू सम्भव हुाँदैनन ्त्यसो हो भने मखु्यमन्त्री कायाालयलाई 
स्रेन्थ गनुा पर् यो । मखु्यमन्त्री कायाालयलाई स्रेन्थ गदाा अरु यही प्रकृधतका कामहरू गने अरु 
मन्त्रायहरू¸  अरु धनकायहरू छन ् ती मन्त्रालय र धनकायहरूको संरचना पधन थप्दै जाने र मखु्यमन्त्री 
कायाालयलाई पधन स्रेन्थ गने हो भने त्यसको भारी चाष्ट्रहाँ सरकारले कसरी थाम्छ ? यसको सन्तलुन चाष्ट्रहाँ 
कसरी धमल्ने हो सभामखु महोदय ष्ट्रकनभने यी कायाक्रमहरू गना मखु्यमन्त्री कायाालयमा पयााप् त जनशजक्त 
छैन । मैले यो कुरा माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूको यसमा ध्यानाकर्ार् गराए सभामखु महोदय यधत 
कायाक्रमहरू चाष्ट्रहाँ मखु्यमन्त्री कायाालयबाटै सञ्चालन गने हो भने मखु्यमन्त्री कायाालयको अष्ट्रहलेको मौजदुा 
संरचनामा व्यापक पररवातन गनुापदाछ कमाचारी प्रशासनदेजख यही प्रकृधतका भौधतक मन्त्रालयहरू यही 
प्रकृधतका ऊजाा मन्त्रालयहरू ष्ट्रयनै सामाजजक सरुक्षाका कायाक्रमहरू गने सामाजजक मन्त्रालयहरूमा भैरहेको 
जनशजक्त छ । एकापष्ट्र� चाष्ट्रहाँ सरकारको कायाक्रम र चाष्ट्रहाँ एकापष्ट्र� भैरहेको जनशजक्त र संरचनाहरू खाली 
हनेु कमजोर हनेु र अकोपष्ट्र� जनशजक्त र संरचना थप्नपुने हो भने त्यसको सन्तलुन चाष्ट्रहाँ सरकारले कसरी 
धमलाउछ ? यसको जजस्टष्ट्रफकेसन चाष्ट्रहन्छ सभामखु महोदय । मैले यधत कुराहरू यसमा राखेँ र प्रदेश 
पररर्द् बैठक अजघल्लो पटक प्रदेश समन्वय पररर्द्को बैठक र स्थानीय तहका प्रमखु प्रशासकीयहरूको 
बैठक एकैपटक भएको धथयो मलाई जहााँसम्म लाग्छ । यो दईुवटा गोष्टी छ फरक फरक खालको तीस 
लाख र दश लाखको यो दईुवटा गोष्टीलाई एउटै गोष्टीमा राखेर प्रमखु र उपप्रमखु आउाँदा त्यही गाधिमा 
कायाकारीलाई पधन आउनहुोला भनेर नै माधथबाट चाष्ट्रहाँ हाम्रा धेरै टाढाटाढा दरुदराजबाट सखेुतमा आएर 
फेरर गोष्टी गरेर फष्ट्रका एर जााँदाखेरर जनु खाचपचा हनु्छ । यसलाई धमतव्यष्ट्रयता मखु्यमन्त्रीको कायाालयले 
धमतव्यष्ट्रयताको कुरा छ । माननीय मखु्यमन्त्रीजीले उठाइराख् न ुभा हनु्छ । होटलको गोष्टीहरू बन्द गनुा 
पर् यो¸ होटलको गोष्टीहरू नगनुापर् यो यसलाई धमतव्ययीतासाँग धलएर जोड्दाखेरर के होला भने यो गोष्टीलाई 
एउटै बनाएर मेयर र उपमेयर आउदा चाष्ट्रहाँ अध्यक्षय र उपाअध्क्षय आउाँदा आफ्नो कायाकारीलाई पधन 
धलएर आउन समन्वय पररर्द्को एउटै बैठकबाट यो एजेन्िाहरू चाष्ट्रहाँ हल गना त्यसो हुाँदाखेरर दईुवटा 
गोष्टी नराख्दा त्यो चाष्ट्रहाँ राम्रो हनु्छ । खासगरी मखु्यमन्त्री कायाालयले एउटा प्रधतविता केही सामान्य 
कायाक्रमहरू छ यसमा भ्रिाचार धनयन्त्रर्¸ सशुासन मानवअधधकारका सन्दभामा मखु्यमन्त्री कायाालयमा 
यसमा बजेट पधन छ यसमा १२ लाख । मखु्यमन्त्री कायाालयमा भ्रिाचार¸  सशुासन मानवअधधकारका 
सन्दभामा खरो दृष्ट्र�कोर् राख् नपुर् यो सभामखु महोदय यी पधन हामीले बस्दाबस्दै बजेटमाधथको छलफल 
गदाागदै सरकारी कायाालयका प्रमखुहरू केही कायाालयका कमाचारीहरू अजख्तयारको धनयन्त्रर्मा परररहेका 
छन ्। ष्ट्रवता ीय अनशुासनको ष्ट्रवर्य तल भिचारको ष्ट्रवर्यहरू सशुासनको ष्ट्रवर्यमा प्रदेश कमजोर भैराछ । 
यसमा बढी मखु्यमन्त्री कायाालयले चासो राख् न अनरुोध गदाछु सभामखु महोदय म धनष्कर्ाधतर थोरै मैले 
पहेंलो बता ीको मयाादा कायम राख्दै एउटा न्याष्ट्रयक सधमधतवाला कायाक्रम मैले अजस्त पधन ष्ट्रटप्पर्ी गदाा 
भन्या धथएा̧ँ  आन्तररक माधमला मन्त्रालयमा पधन छ र मखु्यमन्त्री कायाालयमा पधन छ । यो एउटै 
धनकायबाट गनुापलाा र एउटा कायाक्रम नदोहोर् याउन ुपलाा । योजना आयोगको बारेमा छ सभामखु महोदय 
योजना आयोग गठन पश् चात के––के कामहरू भए त्यसलाई सरकारले ती कामहरूलाई सरकारले स्वीकार 
गर् यो ष्ट्रक गरेन भन्न े बारेमा चाष्ट्रहाँ योजना आयोगको बारेमा माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले जवाफ ददनपुछा 
सभामखु महोदय । योजना आयोग धनमाार् भैसकेपधछ पधन बजेटको अवस्था जे हो अथवा योजाना आयोग 
हामीले संरचनाहरू थप्ने र ती संरचनाहरूले काम गना नसक्ने अवस्था हो अथवा थष्ट्रपएका संरचनाहरूलाई 
हामीले राम्रोसाँग काम गने चाष्ट्रहाँ तौरतररका जानेनौं । यसको बारेमा योजना आयोगलाई ठीक योजना 
आयोगको बारेमा पधन चाष्ट्रहाँ सानो एउटा चाष्ट्रहाँ यसका धनयधमत बजेटका कायाक्रमहरू छन ्बजेटउपर मैले 
ष्ट्रटप्पर्ी गररन तर योजना आयोगको कर्ााली प्रदेश योजना आयोगको भष्ट्रवश्यका बारेमा के हो ? योजना 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_144 

संरचनाहरू छ । यो संरचनाले चाष्ट्रहाँ यी कायाक्रमहरू सम्भव हुाँदैनन ्त्यसो हो भने मखु्यमन्त्री कायाालयलाई 
स्रेन्थ गनुा पर् यो । मखु्यमन्त्री कायाालयलाई स्रेन्थ गदाा अरु यही प्रकृधतका कामहरू गने अरु 
मन्त्रायहरू¸  अरु धनकायहरू छन ् ती मन्त्रालय र धनकायहरूको संरचना पधन थप्दै जाने र मखु्यमन्त्री 
कायाालयलाई पधन स्रेन्थ गने हो भने त्यसको भारी चाष्ट्रहाँ सरकारले कसरी थाम्छ ? यसको सन्तलुन चाष्ट्रहाँ 
कसरी धमल्ने हो सभामखु महोदय ष्ट्रकनभने यी कायाक्रमहरू गना मखु्यमन्त्री कायाालयमा पयााप् त जनशजक्त 
छैन । मैले यो कुरा माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूको यसमा ध्यानाकर्ार् गराए सभामखु महोदय यधत 
कायाक्रमहरू चाष्ट्रहाँ मखु्यमन्त्री कायाालयबाटै सञ्चालन गने हो भने मखु्यमन्त्री कायाालयको अष्ट्रहलेको मौजदुा 
संरचनामा व्यापक पररवातन गनुापदाछ कमाचारी प्रशासनदेजख यही प्रकृधतका भौधतक मन्त्रालयहरू यही 
प्रकृधतका ऊजाा मन्त्रालयहरू ष्ट्रयनै सामाजजक सरुक्षाका कायाक्रमहरू गने सामाजजक मन्त्रालयहरूमा भैरहेको 
जनशजक्त छ । एकापष्ट्र� चाष्ट्रहाँ सरकारको कायाक्रम र चाष्ट्रहाँ एकापष्ट्र� भैरहेको जनशजक्त र संरचनाहरू खाली 
हनेु कमजोर हनेु र अकोपष्ट्र� जनशजक्त र संरचना थप्नपुने हो भने त्यसको सन्तलुन चाष्ट्रहाँ सरकारले कसरी 
धमलाउछ ? यसको जजस्टष्ट्रफकेसन चाष्ट्रहन्छ सभामखु महोदय । मैले यधत कुराहरू यसमा राखेँ र प्रदेश 
पररर्द् बैठक अजघल्लो पटक प्रदेश समन्वय पररर्द्को बैठक र स्थानीय तहका प्रमखु प्रशासकीयहरूको 
बैठक एकैपटक भएको धथयो मलाई जहााँसम्म लाग्छ । यो दईुवटा गोष्टी छ फरक फरक खालको तीस 
लाख र दश लाखको यो दईुवटा गोष्टीलाई एउटै गोष्टीमा राखेर प्रमखु र उपप्रमखु आउाँदा त्यही गाधिमा 
कायाकारीलाई पधन आउनहुोला भनेर नै माधथबाट चाष्ट्रहाँ हाम्रा धेरै टाढाटाढा दरुदराजबाट सखेुतमा आएर 
फेरर गोष्टी गरेर फष्ट्रका एर जााँदाखेरर जनु खाचपचा हनु्छ । यसलाई धमतव्यष्ट्रयता मखु्यमन्त्रीको कायाालयले 
धमतव्यष्ट्रयताको कुरा छ । माननीय मखु्यमन्त्रीजीले उठाइराख् न ुभा हनु्छ । होटलको गोष्टीहरू बन्द गनुा 
पर् यो¸ होटलको गोष्टीहरू नगनुापर् यो यसलाई धमतव्ययीतासाँग धलएर जोड्दाखेरर के होला भने यो गोष्टीलाई 
एउटै बनाएर मेयर र उपमेयर आउदा चाष्ट्रहाँ अध्यक्षय र उपाअध्क्षय आउाँदा आफ्नो कायाकारीलाई पधन 
धलएर आउन समन्वय पररर्द्को एउटै बैठकबाट यो एजेन्िाहरू चाष्ट्रहाँ हल गना त्यसो हुाँदाखेरर दईुवटा 
गोष्टी नराख्दा त्यो चाष्ट्रहाँ राम्रो हनु्छ । खासगरी मखु्यमन्त्री कायाालयले एउटा प्रधतविता केही सामान्य 
कायाक्रमहरू छ यसमा भ्रिाचार धनयन्त्रर्¸ सशुासन मानवअधधकारका सन्दभामा मखु्यमन्त्री कायाालयमा 
यसमा बजेट पधन छ यसमा १२ लाख । मखु्यमन्त्री कायाालयमा भ्रिाचार¸  सशुासन मानवअधधकारका 
सन्दभामा खरो दृष्ट्र�कोर् राख् नपुर् यो सभामखु महोदय यी पधन हामीले बस्दाबस्दै बजेटमाधथको छलफल 
गदाागदै सरकारी कायाालयका प्रमखुहरू केही कायाालयका कमाचारीहरू अजख्तयारको धनयन्त्रर्मा परररहेका 
छन ्। ष्ट्रवता ीय अनशुासनको ष्ट्रवर्य तल भिचारको ष्ट्रवर्यहरू सशुासनको ष्ट्रवर्यमा प्रदेश कमजोर भैराछ । 
यसमा बढी मखु्यमन्त्री कायाालयले चासो राख् न अनरुोध गदाछु सभामखु महोदय म धनष्कर्ाधतर थोरै मैले 
पहेंलो बता ीको मयाादा कायम राख्दै एउटा न्याष्ट्रयक सधमधतवाला कायाक्रम मैले अजस्त पधन ष्ट्रटप्पर्ी गदाा 
भन्या धथएा̧ँ  आन्तररक माधमला मन्त्रालयमा पधन छ र मखु्यमन्त्री कायाालयमा पधन छ । यो एउटै 
धनकायबाट गनुापलाा र एउटा कायाक्रम नदोहोर् याउन ुपलाा । योजना आयोगको बारेमा छ सभामखु महोदय 
योजना आयोग गठन पश् चात के––के कामहरू भए त्यसलाई सरकारले ती कामहरूलाई सरकारले स्वीकार 
गर् यो ष्ट्रक गरेन भन्न े बारेमा चाष्ट्रहाँ योजना आयोगको बारेमा माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले जवाफ ददनपुछा 
सभामखु महोदय । योजना आयोग धनमाार् भैसकेपधछ पधन बजेटको अवस्था जे हो अथवा योजाना आयोग 
हामीले संरचनाहरू थप्ने र ती संरचनाहरूले काम गना नसक्ने अवस्था हो अथवा थष्ट्रपएका संरचनाहरूलाई 
हामीले राम्रोसाँग काम गने चाष्ट्रहाँ तौरतररका जानेनौं । यसको बारेमा योजना आयोगलाई ठीक योजना 
आयोगको बारेमा पधन चाष्ट्रहाँ सानो एउटा चाष्ट्रहाँ यसका धनयधमत बजेटका कायाक्रमहरू छन ्बजेटउपर मैले 
ष्ट्रटप्पर्ी गररन तर योजना आयोगको कर्ााली प्रदेश योजना आयोगको भष्ट्रवश्यका बारेमा के हो ? योजना 
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आयोग गठन गररसकेपधछ त्यसको ष्ट्रटओआर के हो ? त्यो ष्ट्रटओआर अन्तगात हामीले काम गर् यौं ष्ट्रक 
गरेनौं यो वर्ाको वाष्ट्रर्ाक बजेटमा योजना आयोगको भधूमकालाई हामीले कहााँधनर उल्लेख गररयौं यो 
कुराहरूको बारेमा मैले ष्ट्रटप्पर्ी गदै प्रदेश सभा सजचवालयमा सभामखु महोदय मैले संजक्षप्तमा यो प्रदेश सभा 
सजचवालयको बारेमा प्रदेश सभासाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यहरूमा खासगरी सासंदहरूको वजृता  ष्ट्रवकाससाँग 
सम्बजन्धत कायाक्रमहरू छैनन ्सभामखु महोदय । सासंदहरू भनेको जष्ट्रहले पधन पाधलायामेन्टररयन भनेको 
ररसाच पसान हो सभामखु महोदय । यो जानी-जानी चाष्ट्रहाँ संसदलाई कमजोर बनाउने तररका हो अथवा 
चाष्ट्रहाँ यसमा हामीले बषु्ट्रि परु् याएनौं होश परु् याएनौं सभामखु महोदय उदाहरर्को लाधग भन्न सष्ट्रकन्छ एउटा 
सानो बजेट आन्तररक तथा वैदेजशक अनगुमन मूल्याङ्कनमा चाष्ट्रहाँ तपाईको सभामखु महोदय यो चाष्ट्रहाँ ७ 
लाख ८० हजार जस्तो बजेट छ सभामखु महोदय यले चाष्ट्रहाँ यो न्यून बजेट हो यसमा चाष्ट्रहाँ भ्रमर् पधन 
यही हो अनगुमन पधन यही हो¸ स्वदेश पधन यही हो¸ ष्ट्रवदेश पधन यही हो सभामखु महोदय यसले 
सासंदहरूको वजृता ष्ट्रवकास हुाँदैन जधत सासंदहरूको वजृता ष्ट्रवकास भएन त्यधत संसद कमजोर हनु्छ । संसद 
कमजोर हनु ु भन्या सरकार कमजोर हनु्छ सभामखु महोदय । वजृता ष्ट्रवकासको शीर्ाकमा म पयााप्त 
रकमहरूको व्यवस्था गना र खासगरी संसदमा धेरै संरचनाहरू नयााँ संसद भएकोले धेरै संरचनाहरू थप्नपुने 
छ । साउण्िधसस्टम लगायतका संरचनाहरू यही थप्नपुने छ सभामखु महोदय । म त्यतापष्ट्र� बस्छु त्यो 
एसीबाट धनयधमत पानी चषु्ट्रहन्छ सभामखु महोदय कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ मलाई िर लाग्छ त्यसको ओजन कधत छ ? 
त्यो खस्यो भने चाष्ट्रहाँ के होला ? सभामखु महोदय । त्यस्तो हुाँदाखेरर केही संरचनागत कुराहरू छन ्
हामीले बनाई राख् नपुने केही संरचनागत कुराहरू भए हनुाले साउण्ि लगायत चाष्ट्रहाँ हल तथा कायाालयसाँग 
सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यहरूमा बजेट चाष्ट्रहाँ पयााप् त छैन र सांसदहरूको वजृता ष्ट्रवकाससाँग सम्बजन्धत बजेट चाष्ट्रहाँ प्रयााप्त 
छैन यधत कुराहरू राखेर मैले संजक्षप्तमा सभामखु महोदय र यसको आजको छलफलको धनश्कर्ामा मैले 
आफ्नो भनाईलाई बजेटमा केही सैिाजन्तक त्रटुीहरू छन ् केही कायाक्रधमक त्रटुीहरू छन¸  केही धनयधमत 
खालका कायाक्रमहरू छन ्र सरकारले एउटा महत्वपूर्ा काया माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले एउटा जवाफदददा 
एउटा महत्वपूर्ा पहल कदधमको सरुुवात होस ्र उहााँले चाष्ट्रहाँ प्रदेशका जनतालाई यसबाट सम्बोधन गरेर 
आश्वस्त तलु्याउन ुपदाछ । मैले यधत आशा गरेर माननीय सभामखुलाई सभामखु महोदयलाई यो समयका 
लाधग हाददाक आभार व्यक्त गदाछु धेरै धन्यवाद ।   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ठम्मर बहादरु धब� ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��::  सभामखु महोदय¸ हामी छ वटा मन्त्रालयको छलफलमा भाग धलदै आज 
मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय लगायतका अन्य मन्त्रालयको हामी छलफलमा छौं । यस 
क्रममा अब यो खासगरी वाष्ट्रर्ाक यो केरे मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को ष्ट्रवर्यमा यहााँ केही बुाँदाहरू जो 
पूवा माननीयहरूले भने जस्तै थपु्र ैबुाँदाहरू उही एउटै शीर्ाकमा आउनपुने ठाउाँ-ठाउाँमा धछतररएर रहेको   
छ । यलाई हल गदै गनुापछा भन्ने मलाई लाग्छ । यहााँ यसमा पधन जस्तो यो एक ठाउाँ भधनएको छ 
प्रदेश समन्वय पररर्द्को बैठक त्यस्तै शीर्ाक भधनएको छ प्रदेश र स्थानीय तहबीचको शासन र व्यवस्था 
तथा अधधकार र ष्ट्रवष्ट्रवध पक्षहरूमा अन्तरष्ट्रक्रया कायाक्रम¸ त्यस्तै फेरर अको प्रदेश समषृ्ट्रि र ष्ट्रवकासका 
सम्भावना पष्ट्रहचान सम्बन्धमा ष्ट्रवधभन्न क्षेत्रका ष्ट्रवर्य ष्ट्रवज्ञ समूह तथा सरोकारवालाहरूसाँग अन्तरष्ट्रक्रया तथा 
छलफल भनेर यसरी अरू पधन यहााँ एकदईु वटा बुाँदाहरू छन ्यस्ता बुाँदाहरू यहााँ लेजखएको छ यलाई 
एउटै बुाँदामा लेख्दाखेरर बझु्न सजजलो हनु्छ र रकम पधन त्यहााँ बझु्न सजजलो हनु्छ । मैले यो धनवेदन गरेँ 
त्यस्तै यो अजघ पधन यहााँ कुरा उयो मैले त्यो ष्ट्रवर्यमा त म म गरेन । यसमा त्यस्तो यो अन्य सहायता 
वापत प्रदान गररने रकम भनेर पधन भधनएको छ । अको यो उिार¸ राहत तथा पनुास्थापना खचा भनेर पधन 
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उस्तै-उस्तै शीर्ाकहरू आएको छ । यसलाई पधन चाष्ट्रहाँ तपाईको धमलाएर ल्याउन ु पछा जस्तो मलाई   
लाग्छ । अब अको कुरा यो कर्ााली प्रदेश योजना आयोगको ष्ट्रवर्यमा यहााँ राख्दाखेरर अब यो एउटा त 
यो पन्नाले नै उहााँहरूले प्रधतकात्मक रूपमा यो ष्ट्रवरोधको संकेत भनौं अथवा असन्तषु्ट्र�को संकेत भनौं यो 
आको छ । यलाई त्यसरी बझु्न सष्ट्रकन्छ ष्ट्रकनष्ट्रक यो त कुनै यसको¸ यसको ओजन नै छैन त्यो ढंगले 
यहााँ पेश गररएको छ । दोस्रो कुरा उहााँहरूका कायाक्रम कस्ता छन ्भने त्याङ्क संकलन र अन्तरष्ट्रक्रया 
केरे केरे गोष्टीमा भन्ने मातै्र उहााँहरूको छ । अब यहााँ प्रश्न उठन सक्छ अब यत्रो हामीले कर्ााली 
समषृ्ट्रिको कुरा गररराखेका छौं¸ उहााँहरूलाई ज्वााँइ पाले जसरी पाधलराख् न ुपने र उहााँहरूले अन्तरष्ट्रक्रया 
गोष्टी गरेर मजाले चाष्ट्रहाँ तपाईको धसध्याउने हो भने यो चाष्ट्रहाँ संरचना ष्ट्रकन चाष्ट्रहयो ? यलाई ष्ट्रवघठन   
गरौं । मैले यो आज प्रस्ताव गना चाहन्छु । होइन सरकारले काममा लाउन नसकेको हो भने के––के 
कारर् हो त्यसको पधन यहााँ जवाफ चाष्ट्रहयो । उहााँहरूलाई त्यो हेमलेुशन हनेु गरी सरकारले समायोजन 
गना नसक्या हो भने यो के कारर् हो ? उहााँहरूको उपजस्थधतले पधन यो कुरा देजखन्छ । तेस्रो कुरा भनेको 
त्योसाँग सम्बजन्धत यदद ष्ट्रवकास र पूाँजीगत कुराहरूमा ष्ट्रवकासका कुराहरूमा उहााँको कुनै पधन चाष्ट्रहाँ 
ररफ्लायाक्सन नदेजखने हो भने यो राख् न पने चाष्ट्रहाँ कुराहरू के छ ? यसको जवाफ चाष्ट्रहयो¸ मैले यो भन्न 
चाहन्छु । अब अको कुरा यहााँ अब अष्ट्रहलेसम्मकै बोलेको कुराहरूमा पधन यसमा अधलकधत चाष्ट्रहाँ तपाईको 
ठोस गनापने कुराहरूमा मैले देखेको कुरा के छ भने अब एकाधतर अष्ट्रहलेसम्मको यो सबै प्रष्ट्रक्रया हेदााखेरर 
बजेट असन्तधुलत भयो । अकोधतर के पधन भयो भने मैले मखु्यमन्त्रीजीलाई ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । 
गत सालको बजेटदेजख यहााँसम्म आउाँदाखेरर उहााँले जनु स्प्रीटबाट जस्तो चाष्ट्रहाँ कधतपय चाष्ट्रहाँ तपाईको यो 
हामीले धाधमाक क्षते्रहरूमा लगानी नगरौं अष्ट्रहले अरु क्षेत्रमा आवश्यक छ भनेर उहााँले एकदमै जोि ददएर 
राख् नभुा्यो मखु्यमन्त्रीजीले सप्पैले त्यो छलफलको ष्ट्रवर्य हाउसमा पधन बन्यो¸ धेरै क्षेत्रहरूमा¸ फोरममा 
पधन त्यो कुराहरू उयो तर अन्तत: त्यस्ता कैयौं योजनाहरू यस्ता छन ्ष्ट्रक जो कायाान्वयन भएर आइसके 
कधतपय क्षेत्रमा त्यसो भा´हनुाले यो एउटा यो छ यहााँ । गत सालकै समीक्षा गना पदााखेरर पधन¸ मन्त्रीहरू 
कहााँ हनुहुनु्छ ? भन्ने कुरा मैले मखु्यमन्त्रीजीलाई प्रश्न गना चाहन्छु । अको कुरा अष्ट्रहले अजस्त भखारै चाष्ट्रहाँ 
तपाईको दजानौ धमष्ट्रट� भ्याएर आउाँदाआउाँदै आउाँदाआउाँदै अथामन्त्रीले अथवा चाष्ट्रहाँ सबै मन्त्रीहरूले यहााँ 
चाष्ट्रहाँ आफ्नो कायाक्रम पेश गररनै भ्याइहाल्न ुभयो । यहााँ हेदाा हेदै ए लाग्यो लग्यो जचलले चल्लो लग्यो 
भन्दाभन्दै स्वा�ै चल्लो उिाएर लग्छ धन त्यस्तै भैगो यहााँ¸ भनेपधछ अब एउटा गम्भीर प्रश्न मैले जहााँसम्म 
मखु्यमन्त्रीलाई बझेुसम्म पााँच सात वर्ा हामी यिुकै दौरानमा पधन चाष्ट्रहाँ सहयात्री हौं । उहााँ सरल र सपाट 
मान्छे हो । मैले बझेु अनसुार यो कष्ट्रहाँ न कष्ट्रहाँ तपाईको चाष्ट्रहाँ अब यो उजम्कन नसक्ने जालमा चाष्ट्रहाँ कतै 
न कतै चाष्ट्रहाँ तपाईको उहााँ फस्ने जस्थधतधतर जााँदै हनुहुनु्छ । त्यसकारर् यहााँ गम्भीर प्रश्न उठ्न¸ ष्ट्रक 
मन्त्रीले टेरेनन ् त्यो पधन अब छलफलको ष्ट्रवर्यमा मखु्यमन्त्रीजीले राख् न पछा । यो त हाउसकै ष्ट्रवर्य 
आमजनता यो त तपाईको तीन करोि नेपालकै जनताको ष्ट्रवर्य हो । यहााँ कोइ व्यजक्तगत कुरा छैन¸ १७ 
लाख जनताको कुरा हो । मन्त्रीले नटेरेका हनु ्भने ष्ट्रकन नटेरेका हनु ्? टेरेका हनु ्भने जे कुरा अष्ट्रहले 
पधन चाष्ट्रहाँ सन्तधुलत बनाऔ ंहै भनेर उहााँले भधनराख् न ुभा´छ । पोहोर पधन अनावश्यक क्षेत्रमा लगानी नगर 
है भनेर भधनराख् न ुभा´छ । यो ल्याउन ुपने कारर् के हो ? के ले चलाइराख्या छ त मन्त्रीहरू तपाईले 
गम्भीर अप्रसेन गनुाहोस ्। अप्रसेन गनुाहोस ्त्यहााँ र गम्भीर समीक्षा चलाएर अब प्रश्न त खिा हनु सक्छ   
धन । अब यस्तो मन्त्रीमा जब टेदै नटेनेकहााँ आफू ष्ट्रकन बस्ने ? भन्ने पधन तपाईलाई प्रश्न उठन सक्छ । 
हैन¸ टेदै नटेनेलाई ष्ट्रकन राख् ने ? भनेर पधन तपाईले कारबाही गना सक्नहुनु्छ धन । एउटा बाटोमा त जान 
पर् यो धन । त्यसकारर्ले गदााखेरर एउटा गम्भीर चाष्ट्रहाँ तपाईको यहााँ प्रश्न खिा भा´छ । यो कुनै हामीले 
लकुाएर लकु्ने प्रश्न हैन । हुाँदाहुाँदै हुाँदाहुाँदै यहााँ रेलोपैरो सबै जान थाल्यो दोस्रो कुरा त्यधत मातै्र छैन दोस्रो 
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उस्तै-उस्तै शीर्ाकहरू आएको छ । यसलाई पधन चाष्ट्रहाँ तपाईको धमलाएर ल्याउन ु पछा जस्तो मलाई   
लाग्छ । अब अको कुरा यो कर्ााली प्रदेश योजना आयोगको ष्ट्रवर्यमा यहााँ राख्दाखेरर अब यो एउटा त 
यो पन्नाले नै उहााँहरूले प्रधतकात्मक रूपमा यो ष्ट्रवरोधको संकेत भनौं अथवा असन्तषु्ट्र�को संकेत भनौं यो 
आको छ । यलाई त्यसरी बझु्न सष्ट्रकन्छ ष्ट्रकनष्ट्रक यो त कुनै यसको¸ यसको ओजन नै छैन त्यो ढंगले 
यहााँ पेश गररएको छ । दोस्रो कुरा उहााँहरूका कायाक्रम कस्ता छन ्भने त्याङ्क संकलन र अन्तरष्ट्रक्रया 
केरे केरे गोष्टीमा भन्ने मातै्र उहााँहरूको छ । अब यहााँ प्रश्न उठन सक्छ अब यत्रो हामीले कर्ााली 
समषृ्ट्रिको कुरा गररराखेका छौं¸ उहााँहरूलाई ज्वााँइ पाले जसरी पाधलराख् न ुपने र उहााँहरूले अन्तरष्ट्रक्रया 
गोष्टी गरेर मजाले चाष्ट्रहाँ तपाईको धसध्याउने हो भने यो चाष्ट्रहाँ संरचना ष्ट्रकन चाष्ट्रहयो ? यलाई ष्ट्रवघठन   
गरौं । मैले यो आज प्रस्ताव गना चाहन्छु । होइन सरकारले काममा लाउन नसकेको हो भने के––के 
कारर् हो त्यसको पधन यहााँ जवाफ चाष्ट्रहयो । उहााँहरूलाई त्यो हेमलेुशन हनेु गरी सरकारले समायोजन 
गना नसक्या हो भने यो के कारर् हो ? उहााँहरूको उपजस्थधतले पधन यो कुरा देजखन्छ । तेस्रो कुरा भनेको 
त्योसाँग सम्बजन्धत यदद ष्ट्रवकास र पूाँजीगत कुराहरूमा ष्ट्रवकासका कुराहरूमा उहााँको कुनै पधन चाष्ट्रहाँ 
ररफ्लायाक्सन नदेजखने हो भने यो राख् न पने चाष्ट्रहाँ कुराहरू के छ ? यसको जवाफ चाष्ट्रहयो¸ मैले यो भन्न 
चाहन्छु । अब अको कुरा यहााँ अब अष्ट्रहलेसम्मकै बोलेको कुराहरूमा पधन यसमा अधलकधत चाष्ट्रहाँ तपाईको 
ठोस गनापने कुराहरूमा मैले देखेको कुरा के छ भने अब एकाधतर अष्ट्रहलेसम्मको यो सबै प्रष्ट्रक्रया हेदााखेरर 
बजेट असन्तधुलत भयो । अकोधतर के पधन भयो भने मैले मखु्यमन्त्रीजीलाई ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । 
गत सालको बजेटदेजख यहााँसम्म आउाँदाखेरर उहााँले जनु स्प्रीटबाट जस्तो चाष्ट्रहाँ कधतपय चाष्ट्रहाँ तपाईको यो 
हामीले धाधमाक क्षते्रहरूमा लगानी नगरौं अष्ट्रहले अरु क्षेत्रमा आवश्यक छ भनेर उहााँले एकदमै जोि ददएर 
राख् नभुा्यो मखु्यमन्त्रीजीले सप्पैले त्यो छलफलको ष्ट्रवर्य हाउसमा पधन बन्यो¸ धेरै क्षेत्रहरूमा¸ फोरममा 
पधन त्यो कुराहरू उयो तर अन्तत: त्यस्ता कैयौं योजनाहरू यस्ता छन ्ष्ट्रक जो कायाान्वयन भएर आइसके 
कधतपय क्षेत्रमा त्यसो भा´हनुाले यो एउटा यो छ यहााँ । गत सालकै समीक्षा गना पदााखेरर पधन¸ मन्त्रीहरू 
कहााँ हनुहुनु्छ ? भन्ने कुरा मैले मखु्यमन्त्रीजीलाई प्रश्न गना चाहन्छु । अको कुरा अष्ट्रहले अजस्त भखारै चाष्ट्रहाँ 
तपाईको दजानौ धमष्ट्रट� भ्याएर आउाँदाआउाँदै आउाँदाआउाँदै अथामन्त्रीले अथवा चाष्ट्रहाँ सबै मन्त्रीहरूले यहााँ 
चाष्ट्रहाँ आफ्नो कायाक्रम पेश गररनै भ्याइहाल्न ुभयो । यहााँ हेदाा हेदै ए लाग्यो लग्यो जचलले चल्लो लग्यो 
भन्दाभन्दै स्वा�ै चल्लो उिाएर लग्छ धन त्यस्तै भैगो यहााँ¸ भनेपधछ अब एउटा गम्भीर प्रश्न मैले जहााँसम्म 
मखु्यमन्त्रीलाई बझेुसम्म पााँच सात वर्ा हामी यिुकै दौरानमा पधन चाष्ट्रहाँ सहयात्री हौं । उहााँ सरल र सपाट 
मान्छे हो । मैले बझेु अनसुार यो कष्ट्रहाँ न कष्ट्रहाँ तपाईको चाष्ट्रहाँ अब यो उजम्कन नसक्ने जालमा चाष्ट्रहाँ कतै 
न कतै चाष्ट्रहाँ तपाईको उहााँ फस्ने जस्थधतधतर जााँदै हनुहुनु्छ । त्यसकारर् यहााँ गम्भीर प्रश्न उठ्न¸ ष्ट्रक 
मन्त्रीले टेरेनन ् त्यो पधन अब छलफलको ष्ट्रवर्यमा मखु्यमन्त्रीजीले राख् न पछा । यो त हाउसकै ष्ट्रवर्य 
आमजनता यो त तपाईको तीन करोि नेपालकै जनताको ष्ट्रवर्य हो । यहााँ कोइ व्यजक्तगत कुरा छैन¸ १७ 
लाख जनताको कुरा हो । मन्त्रीले नटेरेका हनु ्भने ष्ट्रकन नटेरेका हनु ्? टेरेका हनु ्भने जे कुरा अष्ट्रहले 
पधन चाष्ट्रहाँ सन्तधुलत बनाऔ ंहै भनेर उहााँले भधनराख् न ुभा´छ । पोहोर पधन अनावश्यक क्षेत्रमा लगानी नगर 
है भनेर भधनराख् न ुभा´छ । यो ल्याउन ुपने कारर् के हो ? के ले चलाइराख्या छ त मन्त्रीहरू तपाईले 
गम्भीर अप्रसेन गनुाहोस ्। अप्रसेन गनुाहोस ्त्यहााँ र गम्भीर समीक्षा चलाएर अब प्रश्न त खिा हनु सक्छ   
धन । अब यस्तो मन्त्रीमा जब टेदै नटेनेकहााँ आफू ष्ट्रकन बस्ने ? भन्ने पधन तपाईलाई प्रश्न उठन सक्छ । 
हैन¸ टेदै नटेनेलाई ष्ट्रकन राख् ने ? भनेर पधन तपाईले कारबाही गना सक्नहुनु्छ धन । एउटा बाटोमा त जान 
पर् यो धन । त्यसकारर्ले गदााखेरर एउटा गम्भीर चाष्ट्रहाँ तपाईको यहााँ प्रश्न खिा भा´छ । यो कुनै हामीले 
लकुाएर लकु्ने प्रश्न हैन । हुाँदाहुाँदै हुाँदाहुाँदै यहााँ रेलोपैरो सबै जान थाल्यो दोस्रो कुरा त्यधत मातै्र छैन दोस्रो 
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कुरा यहााँ अको पधन प्राष्ट्रवधधक समस्याको कुराहरू के आएको छ भने यो बजेट पधन केही लाखको 
करोिमा¸ करोिको अरबमा¸ ष्ट्रवधभन्न खालको एउटा सामान्य एक्सलबाट सरर गदााखेरर त िेष्ट्रवट एण्ि 
के्रधिट व्यालेधस� भैहाल्छ धन त्यधत नजान्ने सजचव र कमाचारी को छन ् त्यो पधन तपाईले त्यहााँ अप्रसेन 
गनुाहोस ्। मैले भन्न चाहन्छु सबै मन्त्रीहरूलाई पधन मैले भन्न चाहन्छु तपाईको माताहतको कमाचारी र 
तपाईको त्यहााँको क्यापाधसष्ट्रट के हो ? अधन कष्ट्रहाँ जजल्लाको नामै छैन¸ कष्ट्रहाँ गाउाँको नाम छैन¸ कष्ट्रहाँ केही 
छैन त्यो तपाईको एउटा धनबन्ध जस्तो भएर ल्याएको छ ष्ट्रवकास । त्यो हेनुापदैन ? तर जजल्ला चाष्ट्रहदैन¸ 
गाउाँ चाष्ट्रहदैन¸ अब कष्ट्रहाँ एकाधतर नगरपाधलका छ जजल्ला अको छ । कष्ट्रह एकाधतर नाक जोिेको छ 
कसैको पचु्छर जोड्याछ । कसैको चाष्ट्रहाँ के जोड्या छ । यस्तो गरेर यो त त्यसै पधन प्राष्ट्रवधधक ष्ट्रहसाबले 
बजेट त फेल भा´छ धन । त्यसकारर् मैले यहााँ भन्न के चाहन्छु भने यलाई कुनै पधन हामीले मैले 
मखु्यमन्त्रीजीलाई नै भन्न चाहन्छु । तपाईको हाईट अझैं बढाउने हो भने एकचोटी अब हाउसमै ल्याएर 
छलफल चलाऔ ंष्ट्रकन यो लकुाएर लकु्ने कुरा छैन । र बााँकी जनुसकैु जब हामी मररसकेपधछ पधन आउने 
सरकारलाई एउटा ठूलो आईसबे्रक हनु्छ ष्ट्रक माननीयले भन्दाभन्दै जनताको ष्ट्रवपरीत¸ प्रदेशको ष्ट्रवपरीत यदद 
चाष्ट्रहाँ तपाईको कायाक्रम आउाँदाखेरर संशोधन हनु्छ है । हाउसमा जान्छ है फेररपधन त्यो चाष्ट्रहाँ गम्भीर 
ष्ट्रवर्य हनु्छ भनेर उहााँहरू बेलैमा सजच्चने हनु सक्छ धन । त्यो मखु्यमन्त्रीको नै हाइट बढ्छ धन मलाई 
जहााँसम्म लाग्छ । तपाईहरू मन्त्रीको पधन हाईट बढ्छ ष्ट्रकन यो कुरा त आजखरी चाष्ट्रहाँ तपाईको 
सावाजधनक भैहाल्यो । यो दईु सय राि हैन चन्रलोकमा पधन छन ्अष्ट्रहले पयाटन त्यहााँ पधन पधुगसको 
हेररराछन ्वाइफाई । चन्रलोकमा पधन पधुगसक्यो अधन यो के ष्ट्रहाँनेर मातै्र सनु्याछौं र यही एसी धभत्रमातै्र 
छौं र हामी ? त्यसकारर् अधलकधत यसलाई पधन हामीले नजरअन्दाज नगरौं । मैले यो कुरा यहााँहरूलाई 
चाष्ट्रहाँ धनवेदन गना चाहन्छु र के गरेर हनु्छ एउटा संकल्प प्रस्ताव पाररत गरौं । ल अब दईुतीन ददन 
मलाई जहााँसम्म लाग्छ सैिाजन्तक पाटो पूरा भैसक्यो सैिाजन्तक पाटो पूरैपूरा भयो । अब टेजक्नकल 
कुरामा दईुतीन ददन यलाई चाष्ट्रहाँ ग्याप गरेर हनु्छ ष्ट्रक¸  कानून पधन हेरौं अधलअधल¸ हैन यताउधत गरौं । 
त्यसपधछ धलएर तपाईको अब प्रधतपक्ष पक्ष यो ऊ भन्ने कुरा केही छैन । सबै सहभागी हौं अब सरकारले 
नै गने हो भने पधन तपाईहरूले अब यहााँ चाष्ट्रहाँ संकल्प तपाईहरूले राख् न पर् यो¸  प्रधतविता राख् न पर् यो । 
हैन¸ अब चाष्ट्रहाँ दईुचार जना माननीय धमलाएपधछ चाष्ट्रहाँ अधलकधत चाष्ट्रहाँ हामीलाई चाष्ट्रहाँ चेतना आउाँछ   
भन्ने हो भने दईुचार जना माननीयसष्ट्रहतको ष्ट्रटम बनाएर दईुचार ददन अधलकधत ग्याप गरौं यसले केही 
धबधग्रदैन । यो कता चाष्ट्रहाँ यो ष्ट्रपलएमष्ट्रवआईएस अको के आईएस भनेर यो अनेक चाष्ट्रहाँ तपाईको राखेर यो 
चाष्ट्रहाँ गना केही जरुरी छैन । ष्ट्रकन हामीले प्रदेशको लाधग गने हो जनताको लाधग गने हो हाम्रो हाईट पधन 
तल हुाँदैन । त्यसकारर् यो ढंगले मैले जाऔ ंभन्न चाहन्छु । र अको कुरा यहााँ साँगसाँगै के पधन भन्न 
चाहन्छु भने जस्तो यो मैले अको पधन एउटा अनरुोध गना चाहन्छु । तपाईहरूको अष्ट्रहले पधन मैले 
सधुनराख्याछु ष्ट्रक कमाचारी छैनन्̧  ईजन्जधनयर छैनन ्। म तपाईहरूलाई चाष्ट्रहाँ एउटा प्रस्ताव गना चाहन्छु । 
यदद छैनन ्र तपाईहरूले गना नसक्ने हो भने ६––६ मष्ट्रहनाको लाधग चाष्ट्रहाँ मन्त्रीमण्िल चेन्ज गरौं । म 
परुाँला नपरुाँला यो तपाईहरू काम पधन नगने राज्यको खचा भैहाल्ने भण्िा मातै्र हल्लाउने हो भने हामी पधन 
जाऔ ंन त बसौं न¸ इधतहासै रच्ने त हो । नत्र के कारर्ले तपाईलाई राख् न पने त्यहााँ¸ होइन भने 
तपाईको टेण्िरबाट हुाँदै हुाँदैन । लोकसेवा जान्छ अरु जान्छ तीनचार वर्ा तपाईको अवधध त्यसै जानेवाला 
छ । तपाई ष्ट्रवश्वयिु लिेर कतै गोल्िमेिल प्राप्त गरेर आउनभुएको त हैन¸  लड्या हौ भने सबै यस्तै यस्तै 
खेल्दै था�नामा खेल्दै यिुमा खेल्दै¸  पाटीमा खेल्दै आएका हौ । छु�ै के छ त तपाईलाई त्यहााँ राख् न   
पने ? ष्ट्रक भने तत्कालै तपाईले आयोग अथवा चाष्ट्रहाँ करार या चाष्ट्रहाँ तपाईको के हनु्छ ? मैले चाष्ट्रहाँ 
उपभोक्त सधमधत भन्दैन । जनतासष्ट्रहतको पररचालन र सारा तपाईको त्यसलाई चाष्ट्रहाँ होधमने गरेर एउटा 
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खालको तत्कालै भदौदेजख तपाईले गना सक्ने ष्ट्रक नसक्ने यो सरकारले ? हैन भने जधतसकैु यहााँ फेरर 
अन्तत: तपाईहरूले यो चाष्ट्रहाँ सधुरएर आयो¸ सन्तधुलत भएर आयो¸ सजच्चएर बजेट आयो भने पधन एक 
रुपैयााँ त खचा हनेु जस्थधत छैनन\ \ धन त । त्यसो भएपधछ यो के भयो त फोिा पहाि धनक्ला चहुााँ के काम 
छ त यसको । त्यसकारर् मैले अजन्तममा दइुटा आज ष्ट्रवर्शे संकल्प एउटा इमजेन्सी धबल ल्याऔ ं
जनतासष्ट्रहतको सहभाधगतामा चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास गने¸  मन्त्री पधन त्यही हनु्छ¸  धनमाार् व्यवसाय ती हनु्छ¸ माननीय 
ती हनु्छ हैन । सबै खालका मान्छे ती हनु्छन ्बाजाघाजा बजाउने जनतासष्ट्रहत खन्दै कुटो¸ खन्दै तपाईको 
पैंसा पधन सारा पररचालन । त्यतै खाने ती सतु् ने¸ मखु्यमन्त्री हामी सबै सतु् ने¸ कधत माया पधन बढ्छ¸  सारा 
कुरा हनु्छ । अब यो अनहुार हेदाा पधन ररस उठ्ने भैसक्यो त्यसरी गरौं न । त्यसकारर् एउटा चाष्ट्रहाँ यो 
इमरजेन्सी धबल पास गरौं । अको संसदको एउटा चाष्ट्रहाँ स्वाधमत्व एउटा संकल्प प्रस्ताव गरेर हाउसमा 
जधत पधन कुराहरू अब ८० प्रशेन्टदेजख मेरो पधन र अरु माननीयको पधन¸ मैले टोटल क्यालकुलेशन गर ्या 
छु । ८० प्रशेन्टदेजख २० प्रशेन्ट र अधल कम मन्त्रालय भनेको ६० र ४० प्रशेन्टमा मलाई बजेट 
आको छ¸ मन्त्रीको तलुना गदाा । ८० र २० मा म कसरी सहने ? कम भनेको ६० र ४० मा म 
कसरी सहने ? मेरो बमााले देख् छ । यो सबै कुरा त्यही हो । त्यसकारर् यसलाई ठीक ढंगले हल   
गरौं । मखु्यमन्त्रीले ख�ुा दह्रो गनुाहोस ् जे पछा हाउस छ¸  पाटी छ¸  जनता छ । धनाधक्कसाँग अगाधि 
बढनहुोस ्तपाईको हाईट अझैं बढछ । यही कुरा मैले तपाईहरूसाँग राखेँ । धन्यवाद !  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएको प्रदेशसभा सजचवालय¸  कर्ााली प्रदेश योजना आयोग¸  लोक सेवा आयोग¸  मखु्यन्यायाधधवक्ताको 
कायाालय र मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलको क्रममा माननीय 
सदस्यहरूले उठाउन ुभएका प्रश्न एवं जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग भोधल असार २९ 
गते बैठकको सरुुमै समय धनधाारर् गरेको छु ।   

माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक धमधत २०७६ साल असार २९ गते आईतबार ददनको १ बजेसम्मको 
लाधग स्थधगत हनु्छ ।   
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खालको तत्कालै भदौदेजख तपाईले गना सक्ने ष्ट्रक नसक्ने यो सरकारले ? हैन भने जधतसकैु यहााँ फेरर 
अन्तत: तपाईहरूले यो चाष्ट्रहाँ सधुरएर आयो¸ सन्तधुलत भएर आयो¸ सजच्चएर बजेट आयो भने पधन एक 
रुपैयााँ त खचा हनेु जस्थधत छैनन\\ धन त । त्यसो भएपधछ यो के भयो त फोिा पहाि धनक्ला चहुााँ के काम 
छ त यसको । त्यसकारर् मैले अजन्तममा दइुटा आज ष्ट्रवर्शे संकल्प एउटा इमजेन्सी धबल ल्याऔ ं
जनतासष्ट्रहतको सहभाधगतामा चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास गने¸  मन्त्री पधन त्यही हनु्छ¸  धनमाार् व्यवसाय ती हनु्छ¸ माननीय 
ती हनु्छ हैन । सबै खालका मान्छे ती हनु्छन ्बाजाघाजा बजाउने जनतासष्ट्रहत खन्दै कुटो¸ खन्दै तपाईको 
पैंसा पधन सारा पररचालन । त्यतै खाने ती सतु् ने¸ मखु्यमन्त्री हामी सबै सतु् ने¸ कधत माया पधन बढ्छ¸  सारा 
कुरा हनु्छ । अब यो अनहुार हेदाा पधन ररस उठ्ने भैसक्यो त्यसरी गरौं न । त्यसकारर् एउटा चाष्ट्रहाँ यो 
इमरजेन्सी धबल पास गरौं । अको संसदको एउटा चाष्ट्रहाँ स्वाधमत्व एउटा संकल्प प्रस्ताव गरेर हाउसमा 
जधत पधन कुराहरू अब ८० प्रशेन्टदेजख मेरो पधन र अरु माननीयको पधन¸ मैले टोटल क्यालकुलेशन गर ्या 
छु । ८० प्रशेन्टदेजख २० प्रशेन्ट र अधल कम मन्त्रालय भनेको ६० र ४० प्रशेन्टमा मलाई बजेट 
आको छ¸ मन्त्रीको तलुना गदाा । ८० र २० मा म कसरी सहने ? कम भनेको ६० र ४० मा म 
कसरी सहने ? मेरो बमााले देख् छ । यो सबै कुरा त्यही हो । त्यसकारर् यसलाई ठीक ढंगले हल   
गरौं । मखु्यमन्त्रीले ख�ुा दह्रो गनुाहोस ् जे पछा हाउस छ¸  पाटी छ¸  जनता छ । धनाधक्कसाँग अगाधि 
बढनहुोस ्तपाईको हाईट अझैं बढछ । यही कुरा मैले तपाईहरूसाँग राखेँ । धन्यवाद !  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएको प्रदेशसभा सजचवालय¸  कर्ााली प्रदेश योजना आयोग¸  लोक सेवा आयोग¸  मखु्यन्यायाधधवक्ताको 
कायाालय र मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलको क्रममा माननीय 
सदस्यहरूले उठाउन ुभएका प्रश्न एवं जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग भोधल असार २९ 
गते बैठकको सरुुमै समय धनधाारर् गरेको छु ।   

माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक धमधत २०७६ साल असार २९ गते आईतबार ददनको १ बजेसम्मको 
लाधग स्थधगत हनु्छ ।   
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राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २२ औ ंबैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

...हनु्छ, बोल्नसु ्माननीय सदस्य 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववररबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  महोदय,  सभामखु महोदय, िोल्पा जजल्ला मडु्केचलुा गाउाँपाधलका विा नं. १ 
र २, ३ मा यही २०७६ साल असार २८ गते गएको बाढीपष्ट्रहरोले ९ जना वेपता ा भइरहेको छन ्र २..  
२ जनाको मतृ्य ुमतृकहरूको शव प्राप्त भएको छ र ३ वटा घर बाढीले बगाएको छ र २ वटा काठेपलु र 
एउटा झलु�ेु पलु बाढीले बगाएर धबजलुीको पावरहाउस सष्ट्रहत क्षेतष्ट्रवक्षत भएर त्यहााँ अष्ट्रहले मडु्केचलुा 
गाउाँपाधलकामा कुनै पधन त्यहााँका जनताहरू विा नं. १ देजख ३ का धनराशामा छन,् सभामखु महोदय । 
िोल्पा जजल्लाबाट प्रशासनको टोली गएर पधन उद्दार गना सष्ट्रकरहेको छैन सभामखु महोदय । यसको लाधग 
कर्ााली प्रदेश सरकारलाई हेधलकप्टरबाट राहत ष्ट्रवतरर् गनाको धनधमता  म यस सदनमाफा त ्सभामखुमाफा त ्म 
ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएका प्रदेश सभा सजचवालय, कर्ााली प्रदेश योजना आयोग, लोक सेवा आयोग,  

... के भो माननीय सदस्य ?   

... समय अधल शरुुमै माग्न ुप्यो माननीय सदस्य, ल भनौं ... 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  बबददममीी  क्क्ववााररीी  बबोोहहोोरराा:: सभामखु महोदय, िोल्पा जजल्लाको मडु्केचलुा गाउाँपाधलका विा नं. १ 
देजख ३ सम्म पने काशीखोला खोलामा पने बाढीपष्ट्रहरोको कारर्ले त्यहााँ तीनटा घरमा रहेको औल भन्न े
त्यो विामा तीनटा घरमा रहेको बाटा ष्ट्रहंड्ने बटुवा र त्यो विाका ९-१० जना सष्ट्रहत १२-१३ जनाको 
वेपता ा भएको खबर आएको छ । सभामखु महोदय, उक्त घटनामा परेका २ जनाको चाष्ट्रहाँ शव प्राप्त भएको 
छ र अझैं ९ जना अष्ट्रहलेसम्मको समाचारमा ९ जनाको शव अझैं फेला परेको छैन र यो सभामखुमाफा त ्
म सभामखुज्यू माफा त ्प्रदेश सरकारलाई मतृक पररवारलाई उजचत राहत र वेपता ा पररवारलाई खोजी, उजचत 
खोजीको लाधग म सभामखु माफा त ्सभामखुज्यूमाफा त ्प्रदेश सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । 
धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन 
भएका प्रदेश सभा सजचवालय, कर्ााली प्रदेश योजना आयोग, लोक सेवा आयोग, मखु्य न्यायाधधवक्ताको 
कायाालय र मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालयको शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा माननीय 
सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ् जजज्ञासामा सम्बजन्धत मन्त्रीले जवाफ ददनका लाधग कर्ााली प्रदेश 
सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १३२ को उपधनयम ८ बमोजजम समय धनधाारर् गरेको छु । सवाप्रथम 
प्रदेश सभा सजचवालय अन्तगातको बजेट शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका 
प्रश्न एवम ्जजज्ञासामा जवाफ ददनका लाधग कर्ााली प्रदेश सरकारका आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्री 
माननीय श्री नरेश भण्िारीलाई समय ददन्छु ।  
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आआन्न्ततररररकक  ममााधधममललाा  ततथथाा  ककााननूूनन  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी   ननररेेशश  भभण्ण्ििााररीी::  माननीय सभामखु महोदय, मानीयनय 
सभामखु महोदयको अनमुधतले आ. व. २०७६।७७ को �वधनयोजन �वधेयक माधथ छलफलको क्रममा 
प्रदेश सभा सजचवालयको �वधनयोजनमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ुभएका प्रश्न एवम ् जजज्ञाशाको जवाफ 
यस सम्माधनत सभामा पेश गना चाहन्छु ।  

यस कर्ााली प्रदेश सभाका माननीय सदस्यहरूको क्षमता अधभव�ृि र समयानकूुल सेवा सधुबधा उपलब्ध 
गराउन प्रदेश सरकार प्रधतवि रहेको व्यहोरा यस गररमामय सदनमा अनरुोध गदाछु । यसैगरी कर्ााली 
प्रदेश सभाका कमाचारीहरूको क्षमता अधभव�ृि र अधतररक्त सेवा सधुबधा उपलब्ध गराउन प्रदेश सरकार 
प्रधतबि रहेको व्यहोरा समेत सम्माधनत सदनमा अवगत गराउन चाहन्छु । �वधनयोजन पजुस्तकाको केही 
ठाउाँमा सधमधतका अध्यक्ष उल्लेख हनुपुनेमा अन्यथा भएकोले सो सच्याएको व्यहोरा सम्माधनत सभा समक्ष 
अनरुोध गदाछु । �वपक्षी दलका नेताको हकमा ऐन कानूनले पाउने सधुबधा अनसुार हनेु व्यहोरा पधन यस 
गररमामय सदनमा धनवेदन गना चाहन्छु । धन्यवाद ।  
ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब कर्ााली प्रदेश योजना आयोग, लोक सेवा आयोग, मखु्य न्यायाधधवक्ताको कायाालय र 
मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय अन्तगातका बजेट शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा माननीय 
सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ्जजज्ञाशामा जवाफ ददनका लाधग कर्ााली प्रदेश सरकारका मखु्यमन्त्री 
माननीय श्री महेन्रबहादरु शाहीलाई समय ददन्छु ।  

ममााननननीीयय  ममुखु्ख्ययममन्न्त्रत्रीी  श्रश्रीी  ममहहेेन्न्ररबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  माननीय सभामखु महोदय देशैभरर भारी वर्ााका कारर् ठूलो 
मानवीय क्षधत हनु पगेुको छ । र कररब देशैभररबाट गरेर ३६ जनाको मतृ्य ुभएको सूचना प्राप्त भएको  
छ । र धेरैजना वेपता ा भएको र धेरै जना घाइते भएका धेरै धनजनको क्षधत भएको छ । र यसैक्रममा 
कर्ााली प्रदेशको िोल्पा जजल्लामा पधन ठूलो बाढी आएर दईु जनाको मतृ्य,ु ९ जना वेपता ा र त्यहााँ पधन 
धनजनको ठूलो क्षधत भएको चा�हाँ छ । यो अ�वरल वर्ााका कारर् ज्यान गमुाउने मतृकलाई  
सबभन्दा प�हला हाददाक श्रिाञ्जधल म अपार् गना चाहन्छु र घाइतेहरूको शीघ्र स्वास््य लाभको कामना गना 
चाहन्छु । र हाम्रो कर्ााली प्रदेशमा अझैं पधन वेपता ा चा�हाँ छन ्र धेरै ठाउाँमा फेरर त्यस्ता खबरहरू पधन 
आइरहेका चा�हाँ छन ्। र यसका लाधग तत्काल कर्ााली प्रदेश सरकारले उिारका काया र राहतका 
कायालाई चा�हाँ अगाधि बढाउने कुराको प्रधतविता म जाहेर गना चाहन्छु । र अ�हले पधन िोल्पाको 
घटनामा उिारका लाधग हामीसाँग भएको सबै कमाचारी र प्रशासन सबै संरचानाहरू पररचालन भएका चा�हाँ 
छन ्र त्यहााँ वेपता ाहरूको खोजी कायाका लाधग तरुुन्तै रेस्क्यू टोली भनेर काठमािौंबाट जझकाउनका लाधग 
पहल गररएको छ । र मौसमी खराबीकै कारर् काठमािौंबाट आउन स�करहेको छैन र अधलकधत 
मौसममा केही सधुार आउन �वजता कै पहलचा�हाँ अगाधि बढाउने कुरा म सदन समक्ष जानकारी गराउन 
चाहन्छु । त्यसपधछ यो ०७६/०७७ को बजेट आ.व. ०७६/०७७ को जो वा�र्ाक बजेट सदनमा पेश 
भएको छ र यसमा सैिाजन्तक छलफल र सबै मन्त्रालयगत छलफलहरू कररब कररब हामी जवाफ ददनेको 
पधन अजन्तम चरर्मा छौं । र माननीय सदस्यज्यूहरूले संसदमा अ�हलेको बजेटका बारेमा छलफलका 
क्रममा रचनात्मक ढंगबाट असाध्यै महत्वपूर्ा छलफलहरू केही छुटेका �वर्यहरू अपगु �वर्यहरू र समग्र 
कर्ााली प्रदेशको �वकासका लाधग र आधथाक सम�ृिका लाधग हाम्रो अ�हलेको आत्मगत अवस्था र हाम्रा 
केही वस्तगुत चनुौधतहरू छन ्। यसको अक्षरस: लेखाजोखास�हत सकु्ष्म अध्ययनस�हत वैज्ञाधनक ढंगबाट 
हामीले बजेट बनाउने कुरा योजना धनमाार् गने कुराका बारेमा असाध्यै महत्वपूर्ा सझुावहरू यहााँ पेश 
गनुाभएको छ, राख् नभुएको छ र सरकारले सबै माननीय सदस्यहरूले ददनभुएको सकारात्मक र रचनात्मक 
सझुावलाई कर्ााली प्रदेश सरकारले एउटा सम्पजता को रूपमा ग्रहर् गने छ र ग्रहर् गरेको चा�हाँ छ । र 
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आआन्न्ततररररकक  ममााधधममललाा  ततथथाा  ककााननूूनन  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी   ननररेेशश  भभण्ण्ििााररीी::  माननीय सभामखु महोदय, मानीयनय 
सभामखु महोदयको अनमुधतले आ. व. २०७६।७७ को �वधनयोजन �वधेयक माधथ छलफलको क्रममा 
प्रदेश सभा सजचवालयको �वधनयोजनमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ुभएका प्रश्न एवम ् जजज्ञाशाको जवाफ 
यस सम्माधनत सभामा पेश गना चाहन्छु ।  

यस कर्ााली प्रदेश सभाका माननीय सदस्यहरूको क्षमता अधभव�ृि र समयानकूुल सेवा सधुबधा उपलब्ध 
गराउन प्रदेश सरकार प्रधतवि रहेको व्यहोरा यस गररमामय सदनमा अनरुोध गदाछु । यसैगरी कर्ााली 
प्रदेश सभाका कमाचारीहरूको क्षमता अधभव�ृि र अधतररक्त सेवा सधुबधा उपलब्ध गराउन प्रदेश सरकार 
प्रधतबि रहेको व्यहोरा समेत सम्माधनत सदनमा अवगत गराउन चाहन्छु । �वधनयोजन पजुस्तकाको केही 
ठाउाँमा सधमधतका अध्यक्ष उल्लेख हनुपुनेमा अन्यथा भएकोले सो सच्याएको व्यहोरा सम्माधनत सभा समक्ष 
अनरुोध गदाछु । �वपक्षी दलका नेताको हकमा ऐन कानूनले पाउने सधुबधा अनसुार हनेु व्यहोरा पधन यस 
गररमामय सदनमा धनवेदन गना चाहन्छु । धन्यवाद ।  
ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब कर्ााली प्रदेश योजना आयोग, लोक सेवा आयोग, मखु्य न्यायाधधवक्ताको कायाालय र 
मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय अन्तगातका बजेट शीर्ाकहरूमाधथको छलफलमा माननीय 
सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ्जजज्ञाशामा जवाफ ददनका लाधग कर्ााली प्रदेश सरकारका मखु्यमन्त्री 
माननीय श्री महेन्रबहादरु शाहीलाई समय ददन्छु ।  

ममााननननीीयय  ममुखु्ख्ययममन्न्त्रत्रीी  श्रश्रीी  ममहहेेन्न्ररबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  माननीय सभामखु महोदय देशैभरर भारी वर्ााका कारर् ठूलो 
मानवीय क्षधत हनु पगेुको छ । र कररब देशैभररबाट गरेर ३६ जनाको मतृ्य ुभएको सूचना प्राप्त भएको  
छ । र धेरैजना वेपता ा भएको र धेरै जना घाइते भएका धेरै धनजनको क्षधत भएको छ । र यसैक्रममा 
कर्ााली प्रदेशको िोल्पा जजल्लामा पधन ठूलो बाढी आएर दईु जनाको मतृ्य,ु ९ जना वेपता ा र त्यहााँ पधन 
धनजनको ठूलो क्षधत भएको चा�हाँ छ । यो अ�वरल वर्ााका कारर् ज्यान गमुाउने मतृकलाई  
सबभन्दा प�हला हाददाक श्रिाञ्जधल म अपार् गना चाहन्छु र घाइतेहरूको शीघ्र स्वास््य लाभको कामना गना 
चाहन्छु । र हाम्रो कर्ााली प्रदेशमा अझैं पधन वेपता ा चा�हाँ छन ्र धेरै ठाउाँमा फेरर त्यस्ता खबरहरू पधन 
आइरहेका चा�हाँ छन ्। र यसका लाधग तत्काल कर्ााली प्रदेश सरकारले उिारका काया र राहतका 
कायालाई चा�हाँ अगाधि बढाउने कुराको प्रधतविता म जाहेर गना चाहन्छु । र अ�हले पधन िोल्पाको 
घटनामा उिारका लाधग हामीसाँग भएको सबै कमाचारी र प्रशासन सबै संरचानाहरू पररचालन भएका चा�हाँ 
छन ्र त्यहााँ वेपता ाहरूको खोजी कायाका लाधग तरुुन्तै रेस्क्यू टोली भनेर काठमािौंबाट जझकाउनका लाधग 
पहल गररएको छ । र मौसमी खराबीकै कारर् काठमािौंबाट आउन स�करहेको छैन र अधलकधत 
मौसममा केही सधुार आउन �वजता कै पहलचा�हाँ अगाधि बढाउने कुरा म सदन समक्ष जानकारी गराउन 
चाहन्छु । त्यसपधछ यो ०७६/०७७ को बजेट आ.व. ०७६/०७७ को जो वा�र्ाक बजेट सदनमा पेश 
भएको छ र यसमा सैिाजन्तक छलफल र सबै मन्त्रालयगत छलफलहरू कररब कररब हामी जवाफ ददनेको 
पधन अजन्तम चरर्मा छौं । र माननीय सदस्यज्यूहरूले संसदमा अ�हलेको बजेटका बारेमा छलफलका 
क्रममा रचनात्मक ढंगबाट असाध्यै महत्वपूर्ा छलफलहरू केही छुटेका �वर्यहरू अपगु �वर्यहरू र समग्र 
कर्ााली प्रदेशको �वकासका लाधग र आधथाक सम�ृिका लाधग हाम्रो अ�हलेको आत्मगत अवस्था र हाम्रा 
केही वस्तगुत चनुौधतहरू छन ्। यसको अक्षरस: लेखाजोखास�हत सकु्ष्म अध्ययनस�हत वैज्ञाधनक ढंगबाट 
हामीले बजेट बनाउने कुरा योजना धनमाार् गने कुराका बारेमा असाध्यै महत्वपूर्ा सझुावहरू यहााँ पेश 
गनुाभएको छ, राख् नभुएको छ र सरकारले सबै माननीय सदस्यहरूले ददनभुएको सकारात्मक र रचनात्मक 
सझुावलाई कर्ााली प्रदेश सरकारले एउटा सम्पजता को रूपमा ग्रहर् गने छ र ग्रहर् गरेको चा�हाँ छ । र 
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हामीले आगामी ददनहरूमा यलाई थप व्यवजस्थत र हामीले सधुार गरेर लैजाने कुराको पधन म प्रधतविता 
जाहेर गना चाहन्छु । हो हामी सबैले जधत प्रदेशमा हामी धनवााजचत भएर आएका प्रदेश सभाका धनवााजचत 
सांसदहरूले समग्र कर्ााली प्रदेशको दीगो ष्ट्रवकासका लाधग हामीले यहााँ कोही पधन हामी पक्ष र प्रधतपक्ष 
नभएर हाम्रो एउटै यात्रा एउटै अधभयान भनेको ष्ट्रवकासको ष्ट्रहसाबले पधछ परेको कर्ााली प्रदेशलाई तीब्रता र 
गधतमा ष्ट्रवकास गनुाछ, गररब प्रदेश भनेर जचधनने कर्ााली प्रदेशलाई हामीले आत्मधनभार कर्ााली प्रदेश 
बनाउनछु र यो आत्मधनभार कर्ााली प्रदेश बनाउनका लाधग र ष्ट्रवधभन्न प्रकारका असमानताहरू चाष्ट्रहाँ छन ्
यसको अन्त्य गनुाछ । केही यहााँ हाम्रा परम्परागत केही कुसस्कारहरू चाष्ट्रहाँ छ यसको अन्त्य गनुाछ । 
यो हाम्रो मखु्य दाष्ट्रयत्व हो र यहााँ सशुासन कायम गनुाछ र यो अधभभारा पूरा गनाका लाधग हामी सबैले 
रचनात्मक छलफल र बहसको आवश्यकता चाष्ट्रहाँ छ भनेर हामीले छलफल र बहस गररराखेकाचाष्ट्रहाँ छौं र 
हामी सबैले पधन भधनराखेका छौं, कर्ााली प्रदेश हेदाा पछाधि भए पधन सम्भावनाको दृष्ट्र�कोर्ले असाध्यै राम्रो 
धेरै सम्भावना बोकेको कर्ााली प्रदेशचाष्ट्रहाँ छ र यो सम्भावनाहरूको हामीले अक्षरस: उपयोग गने गरी 
हामीले अबका योजनाहरू, अबका हाम्रा नीधतहरू, कायाक्रमहरू, बजेटहरू, त्यहााँ केजन्रत गरेर जान जरुरी 
छ भनेर हामी सबैले बोधलराखेका चाष्ट्रहाँ छौँ ष्ट्रवर्य उठाइराखेकाचाष्ट्रहाँ छौं । यो आजको आवश्यकता चाष्ट्रहाँ 
हो । यसका लाधग हामीले भन्यौं पष्ट्रहला पधन भन्यौं हामीले, छलफल गर् यौं, र यो सबै समस्याको सम्बोधन 
गनाको लाधग परुाना मान्छे भएर परुानो सोच भएर परुाना हाम्रा काम गने तौरतररकाहरू परुाना हाम्रा केही 
संस्कारहरूधभत्रबाट यो सम्भव छैन । हामी सबैमा नयााँ सोच भएर मातै्र सम्भव छ, नयााँ संस्कारको ष्ट्रवकास 
गरेरमातै्र सम्भव छ भनेर हामी भन्दै पधन आइराखेका छौं । हामी सबैलाई महशसु पधन हुाँदै आइराखेको 
चाष्ट्रहाँ छ । तर पधन फेरर हामीले अन्तत: कायाान्वयनमा जााँदा हाम्रा केही फेरर पधन परुाना सोचहरू, परुाना 
हाम्रा केही संस्कारहरू, परुाना हाम्रा केही संस्कृधतहरूले केही अगाधि बढ्नका लाधग हामीले क्रमभ� गरेर 
अगाधि बढ्नका लाधग परुाना सोच जचन्तनहरूसाँग हामीले त्यलाई बे्रक-थ्रो गनाका लाधग फेरर पधन हामीले 
सष्ट्रकराखेका चाष्ट्रहाँ छैनौं । त्यही भएर हामीले धलएको नीधत तथा कायाक्रम त्यसपधछको बजेट र मन्त्रालय 
कायाक्रम र चाष्ट्रहाँ आउाँदा त्यले खासै सम्बोधन नगरेको अनभुधूत सबै माननीय सदस्यहरूले यहााँ राख् नभुएको 
चाष्ट्रहाँ छ । र अब यसका लाधग केही जष्ट्रटलताहरू चाष्ट्रहाँ छन ्। त्यो जष्ट्रटलताहरूलाई हामीले सामना 
गनाका लाधग हाम्रा केही व्यवस्थापकीय पक्षहरू कमजोर छन,् प्रदेश सरकारका हाम्रा संरचानाहरू धनकै 
कमजोर अवस्थामा चाष्ट्रहाँ छन ्। अब िेढ वर्ाको भन्या त फेरर बच्चा त बच्चै हो । अब िेढ वर्ाको 
बच्चाबाट हामीले धेरै ठूलो आशा अपेच्छा गनुा पधन अधलकधत गाहै्र हनु्छ । र अष्ट्रहलेको हाम्रो 
आवश्यकताले बच्चा हनु नधमल्ने, पररपक्कचाष्ट्रहाँ हामी हनुपुने, पररपक्व अधभभावकको दाष्ट्रयत्व पूरा गनुापने 
अष्ट्रहलेको हाम्रो अगाधिको चनुौधत चाष्ट्रहाँ छ । तालमेल त्यहीनेर पगेुको चाष्ट्रहाँ छैन । अपेच्छा ठूलाठूला  
छन ् । ष्ट्रहजोको एकात्मक राज्य व्यवस्थाबाट हाम्रा समस्याहरूको समाधान हनु सकेन । यो सबै 
समस्याको समाधान भनेकै संघीय व्यवस्था हो भनेर हामी यो व्यवस्थामा आएको हो । हामी यो 
व्यवस्थामा प्रवेश गने ष्ट्रवजता कै हामीप्रधत ठूलो अपेच्छाचाष्ट्रहाँ छ, ठूलो आशा चाष्ट्रहाँ छ । जनताले तरुुन्तै 
पररर्ाम चाष्ट्रहाँ चाहेको छ । पररर्ाम खोजजराख्दैछ तर पधन जनताको अपेच्छाअनसुारको काम हामीले ददन 
सष्ट्रकराको चाष्ट्रहाँ छैनौं । यो सरुु सरुुमा गाह्रो हनु्छ, अप्यारै हनु्छ । भखार भखार धसक्या िाइभरले हात 
नबस्दासम्म गाह्रो हनु्छ । पधछ हात बस्दै गयो भने उलाई सजजलो लाग्न थाल्छ । त्यसो हनुाले यो प्रदेश 
सरकार भनेपधछ अधलकधत हात बस्याचाष्ट्रहाँ छैन । नयााँ अभ्यासमै हामी चाष्ट्रहाँ छौं । धेरै कामहरू गना 
बााँकी छ । अष्ट्रहले पधन कर्ााली प्रदेश सरकारले आफ्ना संरचनाहरू अझैं पधन बनाउन सकेको अवस्थाचाष्ट्रहाँ 
छैन । काम गने संरचनाहरू हामीसाँग छैन । हाम्रा योजनाहरू कायाक्रमहरू कायाान्वयन गने हामीसाँग 
जनशजक्त छैन । जनशजक्त पधन अपयााप्त छ, भएको जनशजक्त पधन अनभुवमा केही समस्या चाष्ट्रहाँ छ । यले 
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गदाा हामीले सोच्याजस्तो अपेच्छा गर् याजस्तो पररर्ाम आउन नसकेको कुरा चाष्ट्रहाँ हो । यसका लाधग 
हामीले अजघल्लो वर्ा भन्यौं यो वर्ा भनेको हामीले अध्ययनको वर्ा अनसुन्धानको वर्ा कानून धनमाार्को वर्ा 
योजना धनमाार्को वर्ा हामीले भन्यौं । र कर्ााली प्रदेशका प्राथधमकताका क्षेत्रहरूचाष्ट्रहाँ के हनु ्भन्ने कुरा 
सबभन्दा हामीले पष्ट्रहचान गने हामी सबैले छलफल गरेर साझा धनश्कर्ामा पगु्ने र त्यसको हामीले समग्र 
अध्ययन चाष्ट्रहाँ गरेर अध्ययन प्रधतवेदन तयार पाने र अध्ययन प्रधतवेदन तयार भइसकेपधछ त्यसको आधारमा 
बजेटको व्यवस्थापन गने र बजेटको व्यवस्थापन गररसकेपधछ त्यसको कायाान्वयनमा हामी जाने भन्न े
सोचकासाथ अजघल्लो वर्ा कर्ााली प्रदेश सरकार अगाधि बढ्यो र हामीले त्यो पूरा गना सकेनौं, भएन । 
हामीले हाम्रा क्षते्रका सम्भावनाहरूको हामीले एउटा धल� तयार पाने काम यी हनु ्। पष्ट्रहचान गने कामहरू 
भयो तर हामीले त्यसको धिटेल सम्भाव्यता अध्ययन गने काम सम्पन्न हामीले गना सकेनौं । जसका कारर् 
अष्ट्रहलेको यो वर्ा योजना धनमाार्मा केही समस्याहरू चाष्ट्रहाँ पैदा भए । हामीले भनेका चाष्ट्रहाँ धथयौं ष्ट्रक 
कर्ााली प्रदेशका पयाटन एउटा हाम्रा लाधग चाष्ट्रहाँ एउटा क्षेत्र हो । पयाटनका महत्वपूर्ा क्षेत्रहरूको पष्ट्रहचान 
गने र हामीले त्यसको धिटेल अध्ययन प्रधतवेदन तयार पाने र त्यसपधछ यो वर्ा हामीले कायाान्वयनमा जाने 
सोचेका चाष्ट्रहाँ धथयौं । यस कारर्ले मखु्य मखु्य पयाटकीय क्षेत्रहरू भनेर हामीले अजघल्लो बजेटमा अजघल्लो 
नीधत तथा कायाक्रममा पधन हामीले धलएका चाष्ट्रहाँ धथयौं जस्तै सखेुतको कााँके्रष्ट्रवहार, बलुबलेु, दैलेख 
पञ्चकोशीहरू, त्यसपधछ हामीले दइुटा दरबारहरू, अधन धसाँजा, रारा, से-फोक्सणु्िो लगायतका केही हाम्रा 
महत्वपूर्ा पयाटकीय क्षेत्रहरूको पूवााधार ष्ट्रवकासका लाधग हामीले अध्ययन सम्पन्न गने भन्ने धथयो तर 
हामीले ती सम्पन्न गना सकेनौं । त्यसपधछ कृष्ट्रर्का पधन केही महत्वपूर्ा क्षेत्रहरूलाई चाष्ट्रहाँ हामीले 
अध्ययनको रूपमा धलने हामीले कृष्ट्रर्का हरेक क्षेत्रहरूलाई हामीले श्रोतकेन्रका रूपमा हामीले धलने 
माधथल्लो क्षेत्रलाई हामीले याकको श्रोतकेन्रको रूपमा ष्ट्रवकास गने र व्यापक उत्पादन वषृ्ट्रि गरेर जनताको 
आयआजान वषृ्ट्रि गने, त्यसपधछ बीचको क्षेत्र जमु्ला र िोल्पा जस्ता ठाउाँहरूमा भेिापालनको एउटा 
श्रोतकेन्रको रूपमा ष्ट्रवकास गने, तल्लो बेल्टमा आइसकेपधछ हामीले भैंसीबाख्राजस्ता चाष्ट्रहाँ पशजुन्य 
मासजुन्य र दूधजन्य श्रोतकेन्रको रूपमा हामीले खिा गने भनेर हामीले भन्यौं । हाम्रो कायाक्रम चाष्ट्रहाँ त्यो 
धथयो । त्यसपधछ अन्य फलफूलका केही पकेट क्षेत्रहरू र यहााँको रैथाने चाष्ट्रहाँ बालीका केही चाष्ट्रहाँ पकेट 
क्षेत्रका रूपमा ष्ट्रवकास गने भनेर हामीले हाम्रो टाजेट त्यहााँ केजन्रत भकोचाष्ट्रहाँ धथयो । त्यसको पधन हामीले 
धिटेल चाष्ट्रहाँ अध्ययन गरेर यो वर्ाको कायाक्रमलाई त्यहााँ केजन्रत गने बजेटलाई त्यहााँ केजन्रत गने अवस्था 
धसजाना हनु सकेन । त्यसपधछ हामीले सामाजजक ष्ट्रवकासका क्षते्रमा पधन अष्ट्रहले हाम्रो कायाक्षेत्रमा परेका 
क्षेत्रहरूलाई हामीले उच्च प्राधथमकताका साथ धलने र सखेुतमा प्रदेश हजस्पटल साढे तीनसय वेिको 
हजस्पटल धनमाार् गने, दशैवटा जजल्लामा ५०-५० बेिका चाष्ट्रहाँ हजस्पटल धनमाार् गने र स्थानीय तहमा 
स्थानीय तहलाई आवश्यक केही सहयोग गने १५ वेिका लाधग भनेर हामीले हाम्रो स्वास््यको 
प्राथधमकताका क्षेत्रहरू ती हनु ्यसका लाधग चाष्ट्रहाँ हामीले अध्ययन पूरा गने भन्ने धथयो । त्यसपधछ जशक्षा 
क्षेत्रमा पधन हामीले केही नमूना स्कूल आवासीय स्कूलको रूपमा ष्ट्रवकास गने भन्न े हाम्रो टाजेट चाष्ट्रहाँ  
धथयो । र त्यसपधछ पूवााधार क्षेत्रमा भौधतक पूवााधारको क्षेत्रमा मखु्य गरी सिक हामीले भन्यौं अजघल्लो 
वर्ा हाम्रो मखु्य पष्ट्रहलो प्राथधमकता भनेको पूवााधार चाष्ट्रहाँ हो । सिक र बता ी हो । हामीले त्यो भन्यौं र 
यसका लाधग एक नम्बरमा कोहलपरुदेजख सखेुतसम्मको सिक जो चारलाइनको सिक यो हाम्रो पष्ट्रहलो 
प्राथधमकता हो । त्यसपधछ भरुीगाउाँ-तेलपानी रानीघाट सिक दजक्षर्लाई जोड्नका लाधग यी दइुटा सिक 
हाम्रा पष्ट्रहलो प्राथधमकतामा छन ् त्यसपधछ उता री सिकहरूमा दइुटा कररिोरहरू भेरी कररिोर र कर्ााली 
कररिोरलाई र त्यसपधछ अको हाम्रो नाग्मदेजख धलएर गमगढी हुाँदै नाक्चेलाग्नासम्मको सिक यी हाम्रा 
पष्ट्रहलो प्राथधमकताका सिकहरूचाष्ट्रह हनु ्। यसलाई हामीले उच्च प्राथधमकता ददनपुछा भनेर हामीले ती 
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गदाा हामीले सोच्याजस्तो अपेच्छा गर् याजस्तो पररर्ाम आउन नसकेको कुरा चाष्ट्रहाँ हो । यसका लाधग 
हामीले अजघल्लो वर्ा भन्यौं यो वर्ा भनेको हामीले अध्ययनको वर्ा अनसुन्धानको वर्ा कानून धनमाार्को वर्ा 
योजना धनमाार्को वर्ा हामीले भन्यौं । र कर्ााली प्रदेशका प्राथधमकताका क्षेत्रहरूचाष्ट्रहाँ के हनु ्भन्ने कुरा 
सबभन्दा हामीले पष्ट्रहचान गने हामी सबैले छलफल गरेर साझा धनश्कर्ामा पगु्ने र त्यसको हामीले समग्र 
अध्ययन चाष्ट्रहाँ गरेर अध्ययन प्रधतवेदन तयार पाने र अध्ययन प्रधतवेदन तयार भइसकेपधछ त्यसको आधारमा 
बजेटको व्यवस्थापन गने र बजेटको व्यवस्थापन गररसकेपधछ त्यसको कायाान्वयनमा हामी जाने भन्न े
सोचकासाथ अजघल्लो वर्ा कर्ााली प्रदेश सरकार अगाधि बढ्यो र हामीले त्यो पूरा गना सकेनौं, भएन । 
हामीले हाम्रा क्षते्रका सम्भावनाहरूको हामीले एउटा धल� तयार पाने काम यी हनु ्। पष्ट्रहचान गने कामहरू 
भयो तर हामीले त्यसको धिटेल सम्भाव्यता अध्ययन गने काम सम्पन्न हामीले गना सकेनौं । जसका कारर् 
अष्ट्रहलेको यो वर्ा योजना धनमाार्मा केही समस्याहरू चाष्ट्रहाँ पैदा भए । हामीले भनेका चाष्ट्रहाँ धथयौं ष्ट्रक 
कर्ााली प्रदेशका पयाटन एउटा हाम्रा लाधग चाष्ट्रहाँ एउटा क्षेत्र हो । पयाटनका महत्वपूर्ा क्षेत्रहरूको पष्ट्रहचान 
गने र हामीले त्यसको धिटेल अध्ययन प्रधतवेदन तयार पाने र त्यसपधछ यो वर्ा हामीले कायाान्वयनमा जाने 
सोचेका चाष्ट्रहाँ धथयौं । यस कारर्ले मखु्य मखु्य पयाटकीय क्षेत्रहरू भनेर हामीले अजघल्लो बजेटमा अजघल्लो 
नीधत तथा कायाक्रममा पधन हामीले धलएका चाष्ट्रहाँ धथयौं जस्तै सखेुतको कााँके्रष्ट्रवहार, बलुबलेु, दैलेख 
पञ्चकोशीहरू, त्यसपधछ हामीले दइुटा दरबारहरू, अधन धसाँजा, रारा, से-फोक्सणु्िो लगायतका केही हाम्रा 
महत्वपूर्ा पयाटकीय क्षेत्रहरूको पूवााधार ष्ट्रवकासका लाधग हामीले अध्ययन सम्पन्न गने भन्ने धथयो तर 
हामीले ती सम्पन्न गना सकेनौं । त्यसपधछ कृष्ट्रर्का पधन केही महत्वपूर्ा क्षेत्रहरूलाई चाष्ट्रहाँ हामीले 
अध्ययनको रूपमा धलने हामीले कृष्ट्रर्का हरेक क्षेत्रहरूलाई हामीले श्रोतकेन्रका रूपमा हामीले धलने 
माधथल्लो क्षेत्रलाई हामीले याकको श्रोतकेन्रको रूपमा ष्ट्रवकास गने र व्यापक उत्पादन वषृ्ट्रि गरेर जनताको 
आयआजान वषृ्ट्रि गने, त्यसपधछ बीचको क्षेत्र जमु्ला र िोल्पा जस्ता ठाउाँहरूमा भेिापालनको एउटा 
श्रोतकेन्रको रूपमा ष्ट्रवकास गने, तल्लो बेल्टमा आइसकेपधछ हामीले भैंसीबाख्राजस्ता चाष्ट्रहाँ पशजुन्य 
मासजुन्य र दूधजन्य श्रोतकेन्रको रूपमा हामीले खिा गने भनेर हामीले भन्यौं । हाम्रो कायाक्रम चाष्ट्रहाँ त्यो 
धथयो । त्यसपधछ अन्य फलफूलका केही पकेट क्षेत्रहरू र यहााँको रैथाने चाष्ट्रहाँ बालीका केही चाष्ट्रहाँ पकेट 
क्षेत्रका रूपमा ष्ट्रवकास गने भनेर हामीले हाम्रो टाजेट त्यहााँ केजन्रत भकोचाष्ट्रहाँ धथयो । त्यसको पधन हामीले 
धिटेल चाष्ट्रहाँ अध्ययन गरेर यो वर्ाको कायाक्रमलाई त्यहााँ केजन्रत गने बजेटलाई त्यहााँ केजन्रत गने अवस्था 
धसजाना हनु सकेन । त्यसपधछ हामीले सामाजजक ष्ट्रवकासका क्षते्रमा पधन अष्ट्रहले हाम्रो कायाक्षेत्रमा परेका 
क्षेत्रहरूलाई हामीले उच्च प्राधथमकताका साथ धलने र सखेुतमा प्रदेश हजस्पटल साढे तीनसय वेिको 
हजस्पटल धनमाार् गने, दशैवटा जजल्लामा ५०-५० बेिका चाष्ट्रहाँ हजस्पटल धनमाार् गने र स्थानीय तहमा 
स्थानीय तहलाई आवश्यक केही सहयोग गने १५ वेिका लाधग भनेर हामीले हाम्रो स्वास््यको 
प्राथधमकताका क्षेत्रहरू ती हनु ्यसका लाधग चाष्ट्रहाँ हामीले अध्ययन पूरा गने भन्ने धथयो । त्यसपधछ जशक्षा 
क्षेत्रमा पधन हामीले केही नमूना स्कूल आवासीय स्कूलको रूपमा ष्ट्रवकास गने भन्न े हाम्रो टाजेट चाष्ट्रहाँ  
धथयो । र त्यसपधछ पूवााधार क्षेत्रमा भौधतक पूवााधारको क्षेत्रमा मखु्य गरी सिक हामीले भन्यौं अजघल्लो 
वर्ा हाम्रो मखु्य पष्ट्रहलो प्राथधमकता भनेको पूवााधार चाष्ट्रहाँ हो । सिक र बता ी हो । हामीले त्यो भन्यौं र 
यसका लाधग एक नम्बरमा कोहलपरुदेजख सखेुतसम्मको सिक जो चारलाइनको सिक यो हाम्रो पष्ट्रहलो 
प्राथधमकता हो । त्यसपधछ भरुीगाउाँ-तेलपानी रानीघाट सिक दजक्षर्लाई जोड्नका लाधग यी दइुटा सिक 
हाम्रा पष्ट्रहलो प्राथधमकतामा छन ् त्यसपधछ उता री सिकहरूमा दइुटा कररिोरहरू भेरी कररिोर र कर्ााली 
कररिोरलाई र त्यसपधछ अको हाम्रो नाग्मदेजख धलएर गमगढी हुाँदै नाक्चेलाग्नासम्मको सिक यी हाम्रा 
पष्ट्रहलो प्राथधमकताका सिकहरूचाष्ट्रह हनु ्। यसलाई हामीले उच्च प्राथधमकता ददनपुछा भनेर हामीले ती 
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राख्यौं । त्यसपधछ थप अरु सिकहरू पधन भनेर हामीले केही २४ वटा धनवााचन क्षते्रमा केजन्रत भएर 
अन्तर धनवााचन क्षेत्र अन्तर जजल्लाहरू जोड्ने सिक पधन अजघ बढाएर जानपुछा भनेर हामीले सिकका केही 
हामीले रर्नीधतक योजनाहरूचाष्ट्रहाँ हामीले बनायौं । र त्यसपधछ ष्ट्रवद्मतुको कुराहरू जहााँ राष्ट्रिय प्रसारर् 
लाइन पगेुको ठाउाँमा ग्रामीर् ष्ट्रवद्मतुीकरर् कायाक्रम लैजाने र जहााँ अष्ट्रहले तत्कालचाष्ट्रहाँ राष्ट्रिय प्रसारर् 
लाइन नपगुाउन सष्ट्रकने ठाउाँहरूमा हामीले वैकजल्पक ऊजााको माध्यमबाट उज्यालोको व्यवस्था गने  
चाष्ट्रहाँ हाम्रो लक्ष्य धथयो । र त्यो लक्ष्य हामीले पूरा गना सबै हाम्रो लक्ष्यको १०० प्रधतशतमा हामी जान 
सकेनौं । थोरै मातै्र हामीले अगाधि बढाउन सक्यौं । र यी नसक्नकुा पछाधिका चाष्ट्रहाँ हाम्रा कारर्  
धथए । त्यहााँ सबै सदन जानकार चाष्ट्रहाँ छ । केही हाम्रा व्यवस्थापकीय पक्षहरू कमजोर चाष्ट्रहाँ धथयो । 
धनकै गाह्रो चाष्ट्रहाँ भयो, धनकै चनुौधतचाष्ट्रहाँ भयो । चनुौधतका बीचबाट पधन हामीले धेरै कामहरू हामीले पूरा 
गरेका चाष्ट्रहाँ छौं । र अष्ट्रहले फेरर हामीले अजघल्लो वर्ा धेरै हामीले अध्ययन सम्पन्न नगररसकेको अवस्था 
हुाँदा हामीले हाम्रो बजेटलाई केजन्रत गरेर जाने बजेट ष्ट्रवकेजन्रत गरेर जााँदाखेरर पररर्ामचाष्ट्रहाँ धनजक्लदैन । 
अष्ट्रहलेसम्मको ष्ट्रवकास नहनुकुो मखु्य कारर् भनेकै बजेट बढी ष्ट्रवकेजन्रत हनु ु ष्ट्रवतरर्मखुी हनु ु जसका 
कारर् ष्ट्रवकास यो मलुकुमा हनु सकेन यो देशमा हनु सकेन भनेर हामी भन्दै आएका चाष्ट्रहाँ छौं । र 
कर्ााली प्रदेशमा पधन जधत सष्ट्रकन्छ केजन्रत गररनपुछा केजन्रत गरेर जानपुछा भन्ने कुरामा नै हामी सबैको 
जोि चाष्ट्रहाँ धथयो त्यो हुाँदाहुाँदै पधन अजघल्लो वर्ा केही चाष्ट्रहाँ जनताहरूको मागहरू धेरै छन ्। जनताका 
समस्याहरू साना साना समस्याहरू धेरै छन ्ती साना साना समस्याहरूको पधन सम्बोधन गरेर जानपुछा भन्न े
भइसकेपधछ अजघल्लो वर्ाको बजेट ष्ट्रवकेजन्रत हनु पगु्यो । र अष्ट्रहले यो वर्ा पधन हामीले फेरर पधन केजन्रत 
गने केजन्रत गरेर अगाधि बढ्ने अब हामीले बजेटलाईचाष्ट्रहाँ धेरै ष्ट्रवकेजन्रतचाष्ट्रहाँ गनुा हुाँदैन भन्नेमा पधन प्रदेश 
सरकारको जोि रह्यो र प्रदेश सरकारले नीधत तथा कायाक्रममा पधन हामी धेरै साना योजनाहरूमा प्रदेश 
सरकारले हात नहाल्ने साना साना योजनाहरू कायाान्वयन गनुापर् यो भने स्थानीय तहले गछा अथाात अन्य 
कुनै ष्ट्रवकल्पहरूबाट पधन हामीले साना साना कामहरू अगाधि बढाउन सष्ट्रकन्छ र जधत सष्ट्रकन्छ ठूला 
योजनाहरूमा हामीले बजेटचाष्ट्रहाँ केजन्रत गने भन्ने सोचका साथ हामी अगाधि बढेका चाष्ट्रहाँ छौं । र नीधत 
तथा कायाक्रम पधन हामीले पास गर् यौं । यो ठीक छ भनेर धसंगो सदनले एकमतका साथ पाररत गर् यौं  
यले मलाई धेरै उत्साष्ट्रहत बनाएको छ । म धेरै उत्साष्ट्रहत चाष्ट्रहाँ धथएाँ । अब त केही काम हनु्छ भन्न े
ष्ट्रहसाबले । फेरर पधन केही समस्याचाष्ट्रहाँ धथए । अष्ट्रहलेको मखु्य समस्या के धथयो भन्नहुनु्छ भने अष्ट्रहलेको 
आवश्यकता यो हो भन्न ेकुरा हामीले आवश्यकताका लाधग पधन हामीले नीधत तथा कायाक्रम हामीले प्र� 
पारेका धथयौं । अष्ट्रहले पधन पष्ट्रहलो आवश्यकता भनेको पूवााधार नै हो । पूवााधार ष्ट्रवकासबाट हामी पधछ 
हटेका चाष्ट्रहाँ छैनौं । अष्ट्रहले धेरै प्रश्नहरूचाष्ट्रहाँ उठे, पूवााधार ष्ट्रवकासमा चाष्ट्रहाँ सरकार पधछ हटेको त होइन 
भन्ने ष्ट्रवर्यहरू उयो तर प्रदेश सरकारको पष्ट्रहलो प्राथधमकता भनेको पूवााधार ष्ट्रवकास नै हो, पूवााधार 
ष्ट्रवकासमा हामी पधछ कदाष्ट्रप हटेका चाष्ट्रहाँ छैनौं । र हामीले कर्ााली प्रदेशको पूवााधार ष्ट्रवकासका लाधग 
कर्ााली प्रदेश सरकारले मातै्र हामीसाँग भएको सीधमत बजेटले मातै्र सम्भव छैन । त्यसका लाधग मखु्यगरी 
संघीय सरकारले यहााँ आवश्यक सहयोग चाष्ट्रहाँ नगरेसम्म यहााँको पूवााधार ष्ट्रवकास सम्भव छैन । हामीसाँग 
आएको सीधमत बजेट अष्ट्रहले पधन छ बजेट ष्ट्रवधनयोजनका जनु मापदण्िहरू आधारहरू धसिान्तहरू जे 
बनाइएको छ यसको आधारमा जधत प्रदेश कर्ााली प्रदेशमा आउनपुने हो त्यही बजेटबाट कर्ााली प्रदेशको 
ष्ट्रवकास सम्भव छैन । यसका लाधग चाष्ट्रहाँ हामीले अधलकधत संघीय सरकारसाँग बढी नै हामीले छलफल 
गनुापने आवश्यकताचाष्ट्रहाँ धथयो । त्यसका लाधग चाष्ट्रहाँ हामीले संघीय सरकार हामीले व्यापक छलफल 
गर् यौं र मैले पटक पटक भएका अन्तरप्रदेश पररर्द्को बैठकमा, राष्ट्रिय योजना आयोगको बैठकमा, 
ष्ट्रवकास समस्या समाधान सधमधतमा व्यापक छलफलचाष्ट्रहाँ गररयो, कर्ााली प्रदेशको ष्ट्रवकासका बारेमा । 
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त्यसपधछ पूवााधार क्षेत्र मखु्यगरी ठूला सिकहरू ठूला आयोजनाहरू केन्रले हेनुापछा । जधत स�कन्छ बढी 
योजनाहरू केन्रले हेरोस ्भनेर हामीले भन्यौं र त्यसपधछ अ�हले कोहलपरुदेजख धलएर सखेुतसम्मको सिक 
दईु वटा भेरीकर्ााली कररिोर त्यसपधछ दैलेखदेजख धलएर नाग्म हुाँदै नाक्चेलाग्ना सिक लगायतका केही 
सिकहरू संघीय सरकारले आफ्नो कायाक्षेत्र बनाएको छ । संघीय सरकारलाई हामीले बनाउनका 
लाधगचा�हाँ हामीले अनरुोधचा�हाँ गरेका छौँ । र उले यो वर्ा पधन बजेट छुट्याएको छ र कायाान्वयनको 
प्र�क्रयामा चा�हाँ छ । र हामीले प्रदेश सरकारले संघीय सरकारले धलएका योजनाहरूबाहेक बााँकी 
योजनाहरूमा चा�हाँ प्रदेश सरकारले चा�हाँ हामीले हेने प्रदेश सरकारले गने भनेरचा�हाँ हामीले भनेका चा�हाँ 
धथयौं र प्रदेश सरकारले तीभन्दा बााँकी सिकहरू अ�हले पूवापजिम जोड्ने दइुटा सिकहरू मध्यपहािी 
राजमागा, मदन भण्िारी राजमागाले पूवा-पजिम जोधिसकेपधछ त्यसपधछका बााँकी सिकहरू प्रदेश सरकारको 
कायाक्षते्रचा�हाँ बनाउन ुपछा भनेर हामीले नीधत तथा कायाक्रममा सखेुत राजधानीबाट जजल्ला सदरमकुाममा 
परु् याउने सिकका पधन जहााँ सिक पगेुको छ रयाक नखोधलएको ठाउाँमा रयाक ओपन गने जहााँ सिकहरू 
रयाक खोधलएका छन ्त्यो ठाउाँमा स्तरोन्नधत गने, जहााँ अ�हले केही सिकहरू चा�हाँ बधनसकेका छन ्पीच 
भइसकेका छन ् त्यस्ता ठाउाँहरूमा ममात सम्भार गनुाछ भने ममात सम्भार गने भनेर त्यो कायाक्रम 
आवश्यक छ भनेर हामीले राख् यौं । त्यसपधछ अको हामीले भन्यौं जजल्लाको सदरमकुामबाट स्थानीय 
तहका केन्रहरूसम्म पाधलकाका केन्रहरूसम्मका सिकलाई प्रदेश सरकारको कायाक्षेत्र सिक बनाउनपुछा 
त्यसपधछ केही अन्तरप्रदेश जोड्ने सिकहरूचा�हाँ छन ्र केही प्रदेशधभत्रका रर्नीधतक सिकहरूचा�हाँ छन ्
यी सिकहरूचा�हाँ प्रदेश सरकारका प्राथधमकताका सिकको रूपमा हामीले धलनपुछा भनेर नीधत तथा 
कायाक्रम र बजेटमा ती शीर्ाकहरूमा बजेट व्यवस्थापनचा�हाँ गररएकोचा�हाँ धथयो । र अब अ�हले फेरर पधन 
अब एउटा फरक मोिेलको रूपमा चा�हाँ जाऔ ंभनेर अ�हले संघीय सरकारले पधन अभ्यास गदैछ । अधल 
ठूला मेगा प्रोजेक्टहरू अधल रा�िय गौरवका ठूला आयोजनाहरू धसधै प्रधानमन्त्री कायाालयबाटै हेने गररकन 
केही व्यवस्था चा�हाँ संघले पधन गर् याचा�हाँ छ । मन्त्रालयको अ�हलै त हाम्रो हाम्र ै प्रदेशमा अ�हले  
हामीले तीनवटा बजेट हामीले ल्यायौं । अ�हले पधन हाम्रो बजेट कहााँ गैसक्यो भन्नुहनु्छ भने क्रमागतमा 
गइसक्यो । अब त हामीले अजघल्लो बरै् ल्याएको �कताब बजेट कायाक्रम जो चा�हाँ छ त्यो कायाक्रम पााँच 
वर्ासम्म पधन कजम्पधलट गना स�कदैन । त्यधत धेरै हामीले कायाक्रम ल्याएका छौं, त्यधत धेरै हामीले योजना 
ल्याएका चा�हाँ छौं । अब ती योजनामा हामीले हात हाधलहाधलयौं �क हामीले सरुुमै हात नहाल्न ुप्यो, 
हामीले हात हाधलहाल्यौं । जानेर हात हाले पधन नजानेर हात हाले पधन जे गरेर धन हात हाधल नै  
हाधलयो । अब हामीले खानेपानीको पाइप ल्याएर बीच्च जंगलमा छोड्ने कुरा त भएन । आदी त खचा 
भइसक्यो पाइपमा पैंसा खचा भइसक्यो । आदी त बाटोमा खचा भइसक्यो, आदी त धसंचाइमा खचा भइसक्यो 
अब नहर पधन आदी बीच जंगलमा धलएर छोड्न ुत भएन । बाटो पधन आदद बीच जंगलमा धलएर छोड्न ु
त भएन । अब त सरकारको लगानी त त्यहााँ लाधगसक्यो । अब यदद हामीले नगने, प्रदेश सरकारले 
नगने, त्यताप�ी हामी नलाग्ने यदद भन्ने हो भने अजघल्लो वर्ाको लगानी त हाम्रो त्यसै खेरजाने भो त्यसो 
हनुाले त्यो बाध्यता भैसक्यो अब । हामीले त्यो पूरा गनै पछा बरु कधत वर्ापधछ पूरा गने भन्ने कुरा एउटा 
कुरा होला । हाम्रो बजेटले कधत पगु्छ  हाम्रो त्यो प्राथधमकता हो �क होइन । आजकै प्राथधमकता हो �क 
होइन भन्न ेकुरा आजको प्राथम�कता हाम्रो के हो को हो बरु अधलकधत चारपााँच वर्ापधछको प्राथधमकताचा�हाँ 
यदद त्यो हो भने त्यलाई बरु अधलकधत कायाान्वयनमा केही धिले गरेर �ढलाससु्ती गरेर आजै गनुापने, भोधल 
नै गनुापने, तत्काल गनुापने, यो वर्ा गनुापने को हनु ्बरु यी हामीले प्राथधमकीकरर् हामीले गरेर कायाान्वयन 
गनुापने अवस्था धसजाना भइसक्यो । अब फेरर थप यो वर्ा नयााँ कायाक्रमहरू फेरर पेश भएका छन,् नयााँ 
कायाक्रम बनेका छन ्फेरर पधछल्लो वर्ा थप अरु नयााँ कायाक्रम बन्लान । अब यो कायाक्रम बन्दै जााँदा, 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_154 

त्यसपधछ पूवााधार क्षेत्र मखु्यगरी ठूला सिकहरू ठूला आयोजनाहरू केन्रले हेनुापछा । जधत स�कन्छ बढी 
योजनाहरू केन्रले हेरोस ्भनेर हामीले भन्यौं र त्यसपधछ अ�हले कोहलपरुदेजख धलएर सखेुतसम्मको सिक 
दईु वटा भेरीकर्ााली कररिोर त्यसपधछ दैलेखदेजख धलएर नाग्म हुाँदै नाक्चेलाग्ना सिक लगायतका केही 
सिकहरू संघीय सरकारले आफ्नो कायाक्षेत्र बनाएको छ । संघीय सरकारलाई हामीले बनाउनका 
लाधगचा�हाँ हामीले अनरुोधचा�हाँ गरेका छौँ । र उले यो वर्ा पधन बजेट छुट्याएको छ र कायाान्वयनको 
प्र�क्रयामा चा�हाँ छ । र हामीले प्रदेश सरकारले संघीय सरकारले धलएका योजनाहरूबाहेक बााँकी 
योजनाहरूमा चा�हाँ प्रदेश सरकारले चा�हाँ हामीले हेने प्रदेश सरकारले गने भनेरचा�हाँ हामीले भनेका चा�हाँ 
धथयौं र प्रदेश सरकारले तीभन्दा बााँकी सिकहरू अ�हले पूवापजिम जोड्ने दइुटा सिकहरू मध्यपहािी 
राजमागा, मदन भण्िारी राजमागाले पूवा-पजिम जोधिसकेपधछ त्यसपधछका बााँकी सिकहरू प्रदेश सरकारको 
कायाक्षते्रचा�हाँ बनाउन ुपछा भनेर हामीले नीधत तथा कायाक्रममा सखेुत राजधानीबाट जजल्ला सदरमकुाममा 
परु् याउने सिकका पधन जहााँ सिक पगेुको छ रयाक नखोधलएको ठाउाँमा रयाक ओपन गने जहााँ सिकहरू 
रयाक खोधलएका छन ्त्यो ठाउाँमा स्तरोन्नधत गने, जहााँ अ�हले केही सिकहरू चा�हाँ बधनसकेका छन ्पीच 
भइसकेका छन ् त्यस्ता ठाउाँहरूमा ममात सम्भार गनुाछ भने ममात सम्भार गने भनेर त्यो कायाक्रम 
आवश्यक छ भनेर हामीले राख् यौं । त्यसपधछ अको हामीले भन्यौं जजल्लाको सदरमकुामबाट स्थानीय 
तहका केन्रहरूसम्म पाधलकाका केन्रहरूसम्मका सिकलाई प्रदेश सरकारको कायाक्षेत्र सिक बनाउनपुछा 
त्यसपधछ केही अन्तरप्रदेश जोड्ने सिकहरूचा�हाँ छन ्र केही प्रदेशधभत्रका रर्नीधतक सिकहरूचा�हाँ छन ्
यी सिकहरूचा�हाँ प्रदेश सरकारका प्राथधमकताका सिकको रूपमा हामीले धलनपुछा भनेर नीधत तथा 
कायाक्रम र बजेटमा ती शीर्ाकहरूमा बजेट व्यवस्थापनचा�हाँ गररएकोचा�हाँ धथयो । र अब अ�हले फेरर पधन 
अब एउटा फरक मोिेलको रूपमा चा�हाँ जाऔ ंभनेर अ�हले संघीय सरकारले पधन अभ्यास गदैछ । अधल 
ठूला मेगा प्रोजेक्टहरू अधल रा�िय गौरवका ठूला आयोजनाहरू धसधै प्रधानमन्त्री कायाालयबाटै हेने गररकन 
केही व्यवस्था चा�हाँ संघले पधन गर् याचा�हाँ छ । मन्त्रालयको अ�हलै त हाम्रो हाम्र ै प्रदेशमा अ�हले  
हामीले तीनवटा बजेट हामीले ल्यायौं । अ�हले पधन हाम्रो बजेट कहााँ गैसक्यो भन्नुहनु्छ भने क्रमागतमा 
गइसक्यो । अब त हामीले अजघल्लो बरै् ल्याएको �कताब बजेट कायाक्रम जो चा�हाँ छ त्यो कायाक्रम पााँच 
वर्ासम्म पधन कजम्पधलट गना स�कदैन । त्यधत धेरै हामीले कायाक्रम ल्याएका छौं, त्यधत धेरै हामीले योजना 
ल्याएका चा�हाँ छौं । अब ती योजनामा हामीले हात हाधलहाधलयौं �क हामीले सरुुमै हात नहाल्न ुप्यो, 
हामीले हात हाधलहाल्यौं । जानेर हात हाले पधन नजानेर हात हाले पधन जे गरेर धन हात हाधल नै  
हाधलयो । अब हामीले खानेपानीको पाइप ल्याएर बीच्च जंगलमा छोड्ने कुरा त भएन । आदी त खचा 
भइसक्यो पाइपमा पैंसा खचा भइसक्यो । आदी त बाटोमा खचा भइसक्यो, आदी त धसंचाइमा खचा भइसक्यो 
अब नहर पधन आदी बीच जंगलमा धलएर छोड्न ुत भएन । बाटो पधन आदद बीच जंगलमा धलएर छोड्न ु
त भएन । अब त सरकारको लगानी त त्यहााँ लाधगसक्यो । अब यदद हामीले नगने, प्रदेश सरकारले 
नगने, त्यताप�ी हामी नलाग्ने यदद भन्ने हो भने अजघल्लो वर्ाको लगानी त हाम्रो त्यसै खेरजाने भो त्यसो 
हनुाले त्यो बाध्यता भैसक्यो अब । हामीले त्यो पूरा गनै पछा बरु कधत वर्ापधछ पूरा गने भन्ने कुरा एउटा 
कुरा होला । हाम्रो बजेटले कधत पगु्छ  हाम्रो त्यो प्राथधमकता हो �क होइन । आजकै प्राथधमकता हो �क 
होइन भन्न ेकुरा आजको प्राथम�कता हाम्रो के हो को हो बरु अधलकधत चारपााँच वर्ापधछको प्राथधमकताचा�हाँ 
यदद त्यो हो भने त्यलाई बरु अधलकधत कायाान्वयनमा केही धिले गरेर �ढलाससु्ती गरेर आजै गनुापने, भोधल 
नै गनुापने, तत्काल गनुापने, यो वर्ा गनुापने को हनु ्बरु यी हामीले प्राथधमकीकरर् हामीले गरेर कायाान्वयन 
गनुापने अवस्था धसजाना भइसक्यो । अब फेरर थप यो वर्ा नयााँ कायाक्रमहरू फेरर पेश भएका छन,् नयााँ 
कायाक्रम बनेका छन ्फेरर पधछल्लो वर्ा थप अरु नयााँ कायाक्रम बन्लान । अब यो कायाक्रम बन्दै जााँदा, 
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अ�हले यसो हेने हो भने माधथ पधन संघमा हेदााखेरर �हजो पञ्चायत कालमा शरुु गररएका योजनाहरू पधन 
अ�हलेसम्म बजेट हाधलरहन ु पने टेण्िर गरररहनपुने अवस्था धसजाना भएको चा�हाँ छ । ३०-३५ वर्ा 
भइसक्यो अब ३०-३५ वर्ा अगाधि शरुु गररएका योजनाहरू पधन अ�हले अब काम गरररहनपुने सरकारले 
त्यो भारी बो�करहनपुने अवस्था धसजाना भा'छ भने प्रदेशमा पधन त्यसरी थ�पदै जाने त होला । यसो हुाँदा 
सरकारले गने धनयधमत कामहरू हामीले फेरर सबै काम गनै पने सबै ठाउाँमा सम्बोधन गनै पने सबै योजना 
उजता कै महत्वपूर्ा हनेु भा'हुाँदाखेरर एकैपटक कजम्पधलट गना स�कदैन । त्यसो हुाँदा अब अ�हले केही यही 
फास्ट रयाकमा काम गनुापने कधतपय कामहरू धछटो एकदम फास्ट रयाकमा गनुापने हनु्छ जो कामले 
जनताको जीवनमा जनताको जीवनस्तरमा तरुुन्तै फरक चा�हाँ तपाईको लाभ प्राप्त हनेु त्यस्ता प्रकारका 
आयोजनाहरूलाई प�हचान गरेर हामीले प्रदेश गौरवका केही योजनाका रूपमा धलएर काम गना जरुरी चा�हाँ 
छ भनेर हामीले अधलकधत फरक मोिलका साथ कर्ााली प्रदेश सरकार पधन जान खोज्या चा�हाँ हो त्यही 
भएर हामीले भौधतक पूवााधार �वकास कोर् राख् नपुछा भन्नमेा हामी पगु्यौं । अझैं एउटा संरचनामा जान 
जरुरी छ भनेर यही संसदमा �वधेयक पधन पेश गररएको चा�हाँ छ । कर्ााली �वकास प्राधधकरर्माफा त ्केही 
कर्ााली प्रदेशका ठूला चा�हाँ गौरवका योजनाहरूलाई धसधै काम गने गररकन जाने र त्यो फास्ट रयाकमा 
जाने भनेर संसदमा त्यो �वधेयक पधन पेश गररएको चा�हाँ छ ।र यसका लाधग चा�हाँ हामीले छलफल  
गर् यौं । हाम्रा प्राथधमकता के हनु ्भन्ने कुराका बारेमा हामीले एउटा साझा धनश्कर्ा धनकालेर हाइड्रोपावर 
हनु सक्छ कर्ााली प्रदेशमा प्रदेश सरकारले एउटा मातै्र हाइड्रो कर्ााली प्रदेश सरकारको लगानीमा एउटा 
मातै्र हाइड्रोपावर बनायो भने त्यसको स्थायी आधथाक स्रोत हाम्रो बन्छ । त्यस्तै हाम्रा केही लगानीका 
क्षेत्रहरू पधन हामीले प�हचान गनुापने र हामीले लगानी चा�हाँ गनुापने केही त्यस्ता योजनाहरू चा�हाँ छन,् 
तरुुन्तै सम्पन्न गनुापने । जस्तै हामीले भन्यौं यही हामीले सखेुतकै खानेपानी त्यसपधछ तेलपानीको सिक 
नाग्मको सिक यले हामीले हाम्रो प्रदेशको रर्नीधतक महत्वका योजनाहरू चा�हाँ भनेर भन्यौं । यस्तै केही 
ठूला योजनाहरूलाई हामीले अगाधि बढाउने गररकन सोच्न जरुरी चा�हाँ छ भनेर हामी त्यो मोिलमा जान 
खोजेका हौं । र त्यसपधछ मन्त्रालयले आफ्ना धनयधमत कामहरू अगाधि बढाएर जाने र अ�हले हेदााफेरर 
भन्नेबेला हामी के भन्छौं भने बरु एकपटक ढािमा धरो बानेर भएपधन सात ुखाएर भए पधन काम गरौं । 
स्पीि त त्यो हनेु भयो भन्ने त फेरर के हनेु भयो तर फेरर हाम्रो के छ भने गदााखेरर भोकै त कहााँ स�कदो 
हो भन्ने हाम्रो छ फेरर । भन्दाखेरर हामीले होइन बरु अ�हले केही ठाउाँका जनताले खोलाबाटै पानी बोकेर 
खाए पधन एक ठाउाँको त सकाऔ ंप�हला, एक ठाउाँको सकाऔ ं। त्यसपधछ क्रमश: पालो आउाँछ । हाम्रो 
पालो पधन आउाँछ भनेर सबैले बरु पालो कुरेर बसौं । तर अधलकधत मोिल काम भएर स्थायी दीगो 
प्रकारको समस्याको समाधान भएर आओस ्बरु अधलकधत बढी लगानी गरेर भए पधन होस ्भन्ने कुरा चा�हाँ 
हो । तर हामी कायाान्वयनमा जााँदाखेरर फेरर के हनेु भन्नुहनु्छ भने थपु्र ै समस्या छन ् । सानाधतना 
समस्याहरू छन ्। अब हाम्रा समस्या त कसा भए भन्नुहनु्छ भने भोकमरीचा�हाँ फैधलयाचैं छ । अब प्रदेश 
सरकार बन्याछ अब त भोको बस्न पदैन खाना त खवुाउला ज भन्ने कुरा आशा जनताले गर् याछन ्। अब 
हाम्रो पैंसाबाट हेने हो भने त चामल खररद गरेर दाल खररद गरेर धलएर बााँड्ने घर घरमा ठीक्क होला 
जस्तो लाग्छ । अब चामल बााँड्न थालेपधछ त कसरी दीगो �वकास चा�हाँ होला । त्यो हनेु कुरा चा�हाँ 
भएन । अ�हलेको आवश्यकता भनेको बचाउन ुछ मान्छेलाई भोकबाट बचाउनछु । अ�हलेको जनताको 
प्राथधमकता भनेको चामलै हो । चामलै चाहेका छन ्। अ�हले तपाईको खाना आज सााँझ खानपुने भा'चा�हाँ 
छ अधन हामीले बीउ धलएर ददने आज यो बीउ रोप्नसु ्यो पाकेपधछ खानहुोला भनेपधछ यो पाक्दा ददनसम्म 
कहााँ धन भोको मान्छे बााँच्न सक्छ फेरर । त्यो बालीनाली पाक्दासम्म त मान्छे मररजानेछ त । आज 
बचाउन ुप�हलो चा�हाँ फेरर आवश्यकता हो । त्यसोभा हनुाले अ�हले हाम्रो हामी कताप�� छौं फेरर पधन 
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रुमधलएका भन्नुहनु्छ भने सानाधतना समस्या, आजका समस्याहरू दैधनक िे टु िेका समस्याहरू समाधान 
गनैका लाधग हामीले हम्मे हम्मे भा' छ । धनकै गाह्रो गाह्रो भाको छ । अब यसबाट माधथ कसरी उठ्न 
सक्छौं यसबाट माधथ कसरी हामी धलफ्ट गना सक्छौं ठूलो चनुौधत बन्याछ । कसरी सम्भव छ अब आफै 
फलाएर । भोकै छन ्तर हामीले बीउमातै्र ष्ट्रवतरर् गरेर भोधल पाकेर खान सक्नेसम्मको बीचको जो ग्याप 
छ, त्यो ग्यापलाई कसरी पररपूधता गना सष्ट्रकन्छ । के हनु सक्छ सम्भावनाहरू भन्ने कुराका बारेमा व्यापक 
जचन्तन-मनन गना जरुरीचाष्ट्रहाँ छ । यसका लाधग हामीले हामीसाँग आएको सीधमत बजेट ष्ट्रवधनयोजनमा मातै्र 
हाम्रो ध्यान केजन्रत भकोचाष्ट्रहाँ छ । हाम्रो सारा ध्यान के छ भने कधत पैंसा आयो सबभन्दा पष्ट्रहला संघीय 
सरकारले कधत पैंसा चाष्ट्रहाँ पठायो प्रदेश सरकारमा अब त्यही पैंसा कसरी चाष्ट्रहाँ बााँड्ने । कोले कधत धलने 
अब हाम्रो सबैको ध्यान त्यसैमा केजन्रत छ । हामी सबै त्यहााँभन्दा हामी माधथचाष्ट्रहाँ उठ्न सष्ट्रकराखेका 
चाष्ट्रहाँ छैनौं । यजता ले मातै्र केही हुाँदैन, यजता  त तत्काल आजको समस्याको समाधान गनाका लाधग मातै्र 
पगु्छ । तर हामी दीगो ष्ट्रवकास त त्यसबाट सम्भव छैन । यसका लाधग चाष्ट्रहाँ अब हाम्रो ध्यान केजन्रत त 
हनुपुने भन्या बाष्ट्रहरको कुरा चाष्ट्रहाँ हो । साझेदारी संस्थाहरूसाँग छलफल गरेर साझेदारी संस्थाहरूको पूाँजी 
ल्याउने कुरा । धनजी क्षेत्रलाई हामीले चाष्ट्रहाँ हाम्रो कर्ााली प्रदेशमा धभत्र्याएर धनजी क्षेत्रको लगानी कर्ााली 
प्रदेशमा ल्याउने कुराहरू र हामीले ऋर् सहायता धलने कुराहरू । बरु अरुचाष्ट्रहाँ हाम्रा पूाँजीका स्रोतहरू 
व्यापक खोजी गनुापने अष्ट्रहलेको आवश्यकता चाष्ट्रहाँ छ । हाम्रो ध्यान  अब त्यहााँ जान जरुरीचाष्ट्रहाँ छ । 
धसंगो सदनको ध्यान पधन त्यष्ट्रहाँ जान जरुरी चाष्ट्रहाँ छ । अब हामीले छलफल त्यहााँ चलाउनपुछा । यसका 
सम्भावना हामीले खोज्न ुपर् यो । प्रदेश सरकारले आवश्यक पहल गररपधन राख्याछ । अष्ट्रहले कर्ााली 
प्रदेशमा साझेदारी संस्थाहरूको पधन बजेट बढी केजन्रतचाष्ट्रहाँ भाको छ । अष्ट्रहले मखु्यगरी कर्ााली प्रदेशमा 
सबैभन्दा बढी बजेट फगत कर्ााली प्रदेशमा गररराखेका छन ्। धेरैपटक हामीले साझेदारी संस्थाहरूसाँग 
यही प्रदेशमा मखु्यमन्त्री कायाालयमा बोलाएरचाष्ट्रहाँ हामीले धेरैपटक धमष्ट्रट� गररसक्यौं । त्यहााँ पहलचाष्ट्रहाँ 
भको छ । धनजी क्षेत्रहरूसाँग धेरै छलफल भाचै छ । धनजी क्षेत्र पधन यहााँ आउनका लाधग हामीले धेरैसाँग 
हामीले छलफल गरररहेका छौं । पयाटन क्षेत्रमा लगानी गनुास ् होटलमा लगानी गनुास ् यसका लाधग 
आवश्यक वातावरर् प्रदेश सरकारले बनाउाँछ । अन्य उद्मोगमा तपाईंहरूले लगानी गनुास ्। कृष्ट्रर्मा 
लगानी गनुास ्भनेर धनजी क्षते्रलाई पधन हामीले छलफल गररराखेका छौं र त्यसपधछ अब आवश्यक थप 
लोनका बारेमा पधन अष्ट्रहले पधन हामीले माधथको सिक अष्ट्रहले हामीले ष्ट्रहल्सादेजख धलएर सखेुतसम्मको 
सिक भनेर हामीले भन्यौं । संघीय सरकारसाँग व्यापक छलफल हामीले बारम्बार गर् यौं । अष्ट्रहलेको चाष्ट्रहाँ 
ओधभआरमा बेल्ट एण्ि रोिमा यो सिकलाई हाधलददनपुछा पानुापछा पष्ट्रहलो प्राथधमकता राख् नपुर् यो नेपालको 
भनेर पधन हामीले कुरा उठायौं । यसका लाधग पधन आवश्यक वातावरर्चाष्ट्रहाँ हामीले बनायौं अष्ट्रहले पधन 
कमसेकम अनमुाधनत कधत लागत लाग्छ भन्ने कुराको मातै्र हामीले अनमुाधनत लागत इजस्टमेट धनकाल्न 
सक्यौं भने पधन छलफल गनाका लाधग सजजलो हनु्छ भनेर अष्ट्रहले हामीले चाइधनज रेलवे कम्पनीसाँग एउटा 
सम्झौता गरेर उसले प्रारजम्भक अध्ययन प्रधतवेदन अब केही ददनधभत्र हामीलाई चाष्ट्रहाँ बझुाउाँदै छ । र 
त्यसपधछ चाष्ट्रहाँ धेरैले भनेका छन ्ष्ट्रक हामीले यदद हामीलाई आउने र काम गने वातावरर्चाष्ट्रहाँ धसजाना चाष्ट्रहाँ 
गने हो भने हामीले एयरपोटाका लाधग लगानी गछौं, सिकका लाधग लगानी गछौं र धेरै क्षते्रमा लगानी 
गछौं भनेर धनजी क्षेत्रले पधन भधनराकै छ । यो वातावरर् चाष्ट्रहाँ हामी बनाउनपुछा, त्यसपधछ मातै्र अधलकधत 
बजेटचाष्ट्रहाँ हामीले केन्री कर्ााली प्रदेशमा हामीले गना सक् यौं भने मातै्र सम्भव छ र हामीसाँग आएका यही 
अनदुान मातै्र संघीय सरकारबाट आएको अनदुान बजेटबाट मातै्र हामीले जधतचाष्ट्रहाँ बहस गरेपधन जधत 
मष्ट्रहना हामीले छलफल बहस गरेपधन आजखर हामीले अपेक्षा गरेको ररजल्ट धनकाल्न सष्ट्रकदैन । यसका 
लाधग हामीले ष्ट्रवशेर् ढंगले जान जरुरी चाष्ट्रहाँ छ । त्यसो हुाँदा धसंगो सदनको ध्यान केजन्रत चाष्ट्रहाँ त्यहााँ 
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रुमधलएका भन्नुहनु्छ भने सानाधतना समस्या, आजका समस्याहरू दैधनक िे टु िेका समस्याहरू समाधान 
गनैका लाधग हामीले हम्मे हम्मे भा' छ । धनकै गाह्रो गाह्रो भाको छ । अब यसबाट माधथ कसरी उठ्न 
सक्छौं यसबाट माधथ कसरी हामी धलफ्ट गना सक्छौं ठूलो चनुौधत बन्याछ । कसरी सम्भव छ अब आफै 
फलाएर । भोकै छन ्तर हामीले बीउमातै्र ष्ट्रवतरर् गरेर भोधल पाकेर खान सक्नेसम्मको बीचको जो ग्याप 
छ, त्यो ग्यापलाई कसरी पररपूधता गना सष्ट्रकन्छ । के हनु सक्छ सम्भावनाहरू भन्ने कुराका बारेमा व्यापक 
जचन्तन-मनन गना जरुरीचाष्ट्रहाँ छ । यसका लाधग हामीले हामीसाँग आएको सीधमत बजेट ष्ट्रवधनयोजनमा मातै्र 
हाम्रो ध्यान केजन्रत भकोचाष्ट्रहाँ छ । हाम्रो सारा ध्यान के छ भने कधत पैंसा आयो सबभन्दा पष्ट्रहला संघीय 
सरकारले कधत पैंसा चाष्ट्रहाँ पठायो प्रदेश सरकारमा अब त्यही पैंसा कसरी चाष्ट्रहाँ बााँड्ने । कोले कधत धलने 
अब हाम्रो सबैको ध्यान त्यसैमा केजन्रत छ । हामी सबै त्यहााँभन्दा हामी माधथचाष्ट्रहाँ उठ्न सष्ट्रकराखेका 
चाष्ट्रहाँ छैनौं । यजता ले मातै्र केही हुाँदैन, यजता  त तत्काल आजको समस्याको समाधान गनाका लाधग मातै्र 
पगु्छ । तर हामी दीगो ष्ट्रवकास त त्यसबाट सम्भव छैन । यसका लाधग चाष्ट्रहाँ अब हाम्रो ध्यान केजन्रत त 
हनुपुने भन्या बाष्ट्रहरको कुरा चाष्ट्रहाँ हो । साझेदारी संस्थाहरूसाँग छलफल गरेर साझेदारी संस्थाहरूको पूाँजी 
ल्याउने कुरा । धनजी क्षेत्रलाई हामीले चाष्ट्रहाँ हाम्रो कर्ााली प्रदेशमा धभत्र्याएर धनजी क्षेत्रको लगानी कर्ााली 
प्रदेशमा ल्याउने कुराहरू र हामीले ऋर् सहायता धलने कुराहरू । बरु अरुचाष्ट्रहाँ हाम्रा पूाँजीका स्रोतहरू 
व्यापक खोजी गनुापने अष्ट्रहलेको आवश्यकता चाष्ट्रहाँ छ । हाम्रो ध्यान  अब त्यहााँ जान जरुरीचाष्ट्रहाँ छ । 
धसंगो सदनको ध्यान पधन त्यष्ट्रहाँ जान जरुरी चाष्ट्रहाँ छ । अब हामीले छलफल त्यहााँ चलाउनपुछा । यसका 
सम्भावना हामीले खोज्न ुपर् यो । प्रदेश सरकारले आवश्यक पहल गररपधन राख्याछ । अष्ट्रहले कर्ााली 
प्रदेशमा साझेदारी संस्थाहरूको पधन बजेट बढी केजन्रतचाष्ट्रहाँ भाको छ । अष्ट्रहले मखु्यगरी कर्ााली प्रदेशमा 
सबैभन्दा बढी बजेट फगत कर्ााली प्रदेशमा गररराखेका छन ्। धेरैपटक हामीले साझेदारी संस्थाहरूसाँग 
यही प्रदेशमा मखु्यमन्त्री कायाालयमा बोलाएरचाष्ट्रहाँ हामीले धेरैपटक धमष्ट्रट� गररसक्यौं । त्यहााँ पहलचाष्ट्रहाँ 
भको छ । धनजी क्षेत्रहरूसाँग धेरै छलफल भाचै छ । धनजी क्षेत्र पधन यहााँ आउनका लाधग हामीले धेरैसाँग 
हामीले छलफल गरररहेका छौं । पयाटन क्षेत्रमा लगानी गनुास ् होटलमा लगानी गनुास ् यसका लाधग 
आवश्यक वातावरर् प्रदेश सरकारले बनाउाँछ । अन्य उद्मोगमा तपाईंहरूले लगानी गनुास ्। कृष्ट्रर्मा 
लगानी गनुास ्भनेर धनजी क्षते्रलाई पधन हामीले छलफल गररराखेका छौं र त्यसपधछ अब आवश्यक थप 
लोनका बारेमा पधन अष्ट्रहले पधन हामीले माधथको सिक अष्ट्रहले हामीले ष्ट्रहल्सादेजख धलएर सखेुतसम्मको 
सिक भनेर हामीले भन्यौं । संघीय सरकारसाँग व्यापक छलफल हामीले बारम्बार गर् यौं । अष्ट्रहलेको चाष्ट्रहाँ 
ओधभआरमा बेल्ट एण्ि रोिमा यो सिकलाई हाधलददनपुछा पानुापछा पष्ट्रहलो प्राथधमकता राख् नपुर् यो नेपालको 
भनेर पधन हामीले कुरा उठायौं । यसका लाधग पधन आवश्यक वातावरर्चाष्ट्रहाँ हामीले बनायौं अष्ट्रहले पधन 
कमसेकम अनमुाधनत कधत लागत लाग्छ भन्ने कुराको मातै्र हामीले अनमुाधनत लागत इजस्टमेट धनकाल्न 
सक्यौं भने पधन छलफल गनाका लाधग सजजलो हनु्छ भनेर अष्ट्रहले हामीले चाइधनज रेलवे कम्पनीसाँग एउटा 
सम्झौता गरेर उसले प्रारजम्भक अध्ययन प्रधतवेदन अब केही ददनधभत्र हामीलाई चाष्ट्रहाँ बझुाउाँदै छ । र 
त्यसपधछ चाष्ट्रहाँ धेरैले भनेका छन ्ष्ट्रक हामीले यदद हामीलाई आउने र काम गने वातावरर्चाष्ट्रहाँ धसजाना चाष्ट्रहाँ 
गने हो भने हामीले एयरपोटाका लाधग लगानी गछौं, सिकका लाधग लगानी गछौं र धेरै क्षते्रमा लगानी 
गछौं भनेर धनजी क्षेत्रले पधन भधनराकै छ । यो वातावरर् चाष्ट्रहाँ हामी बनाउनपुछा, त्यसपधछ मातै्र अधलकधत 
बजेटचाष्ट्रहाँ हामीले केन्री कर्ााली प्रदेशमा हामीले गना सक् यौं भने मातै्र सम्भव छ र हामीसाँग आएका यही 
अनदुान मातै्र संघीय सरकारबाट आएको अनदुान बजेटबाट मातै्र हामीले जधतचाष्ट्रहाँ बहस गरेपधन जधत 
मष्ट्रहना हामीले छलफल बहस गरेपधन आजखर हामीले अपेक्षा गरेको ररजल्ट धनकाल्न सष्ट्रकदैन । यसका 
लाधग हामीले ष्ट्रवशेर् ढंगले जान जरुरी चाष्ट्रहाँ छ । त्यसो हुाँदा धसंगो सदनको ध्यान केजन्रत चाष्ट्रहाँ त्यहााँ 
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होस ्। र हाम्रो छलफलचाष्ट्रहाँ त्यहााँ जाओस ्भन्ने कुराहरू म भन्न चाहन्छु । अब यो बजेटका बारेमा केही 
ष्ट्रवर्यहरू चाष्ट्रहाँ उठेका छन ्। यो समग्र बजेटका बारेमा त अथामन्त्रीले पधन यहााँ सैिाजन्तक छलफलको 
क्रममा पधन जवाफ ददई सक्नभुा चाष्ट्रहाँ छ । र त्यसपधछ मन्त्रालयगत छलफलहरू पधन दफावार छलफल 
नै भयो । र धेरै जवाफ फेरर माननीय मन्त्रीज्यूहरूले पधन ददई सक्नभुा चाष्ट्रहाँ छ । र धेरै जवाफ ददने 
ष्ट्रवर्य त खासै छैनन ्र मखु्यगरी यहााँ उठेका ष्ट्रवर्य भनेका संसदले उठाएको ष्ट्रवर्य भनेको हामीसाँग भएको 
सीधमत चाष्ट्रहाँ तपाईंको बजेट जो चाष्ट्रहाँ छ यो बजेटलाई उत्पादक क्षेत्रमा चाष्ट्रहाँ केजन्रत चाष्ट्रहाँ गनुापछा, 
अनउत्पादक क्षेत्रमा चाष्ट्रहाँ धेरै बजेट बााँधिनचुाष्ट्रहाँ हुाँदैन भन्ने कुरा नै मखु्य कुरा चाष्ट्रहाँ यो असाध्यै राम्रो 
सकारात्मक कुरा चाष्ट्रहाँ हो यसमा प्रदेश सरकारले चाष्ट्रहाँ ध्यान ददन जरुरी चाष्ट्रहाँ छ र हामी ध्यान ददनेचाष्ट्रहाँ 
छौं सरकारले ध्यान ददने चाष्ट्रहाँ छ । र यसका लाधग हामीले प्रधतविता पधन फेरर अब हामीले जाहेर गरेका 
चाष्ट्रहाँ छौं सरकारको तफा बाट फेरर अष्ट्रहले अथामन्त्रीले पधन अजन्तममा चाष्ट्रहाँ बोल्न ुहनेु नै छ । र त्यहााँबाट 
जाने नै छ । र हामीले अष्ट्रहले बनेको बजेटलाई पधन जहााँ जहााँ जनु जनु ठाउाँमा तपाईंको बजेट त्यधत 
तपाईको उत्पादक क्षेत्रमा देजखदैन जसरी यहााँ चाल ुबजेटको कुरा चाष्ट्रहाँ आ'छ । चाल ुबजेट अधल बढी नै 
भयो । मखु्यमन्त्रीको स्पीि सात ुखाने भन्न ेछ, होटलमा कायाक्रम नगने भन्ने छ । अब यहााँ कायाक्रम 
चाष्ट्रहाँ आको छ फेरर होटलमा खाने यो स्वाभाष्ट्रवक कुरा चाष्ट्रहाँ धथयो ष्ट्रवर्य उठ्न ु। अब यो होटलमा 
नखाएर सात ुखाने गररकन तपाईको यो चाल ुबजेटलाई व्यवस्थापन गने गररकन जाने कुरा हनु्छ फेरर त्यो 
सरकारले गछा त्यसका बारेमा । अको कुरा अधलकधत असन्तलुनको कुरा चाष्ट्रहाँ आयो अधल सन्तधुलत चाष्ट्रहाँ 
भएन । अजघल्लो वर्ा पधन असन्तलुन भयो । अजघल्लो वर्ाको असन्तलुनको मार अब कधत वर्ासम्म खेप्न ु
पने हो भन्ने कुरा चाष्ट्रहाँ अब आएकै धथयो चकै ढंगले अजघल्लो वर्ा पधन । अब फेर यो वर्ा पधन केही 
असन्तलुन फेरर पधन कायम भाचाष्ट्रहाँ छ भन्ने छ । जनु ठाउाँमा पैंसा खन्याएर पधन तत्काल चाष्ट्रहाँ काम 
नलाग्ने त्यस्ताचाष्ट्रहाँ केही क्षेत्रहरू चाष्ट्रहाँ होलान ्कुनै आयोजनाहरू चाष्ट्रहाँ होला कुनै योजनाहरू चाष्ट्रहाँ होलान ्
त्यस्ता योजनाहरूलाई पधन अब हामीले पनुष्ट्रवाचार चाष्ट्रहाँ गने कायाान्वयनमा गएर पनुष्ट्रवाचार गने गररकन 
हामीले सोच्ने कुरा पधन हनु्छ यहााँ अब हामी त्यसरी जान्छौं । अको कुरा चाष्ट्रहाँ अब नीधत तथा कायाक्रम 
एकाधतर बजेट अकोधतर भन्न े कुरा चाष्ट्रहाँ भयो । नीधत तथा कायाक्रमले दीगो ष्ट्रवकासलाई लजक्षत गर् यो, 
टाजेट त्यहााँ बनायो । बजेटले तपाईंको अब चामल बााँड्ने बनायो फेरर त्यसो भोका मान्छे भोकै छन ्पानी 
खान नपाएको मान्छे पानी त बााँड्न ुपर् यो भन्नेधतर चाष्ट्रहाँ गयो बजेट अब यो फेरर । असीधमत मागहरूचाष्ट्रहाँ 
हुाँदै गए जनताका फेरर त्यसो । साना साना समस्याहरू छन ्अब यो समस्याहरू फेरर सम्बोधन गदै गदै 
जााँदा त बााँड्दै बााँड्दै जााँदा तपाईंको एक करोिबाट झदै झदै तलचाष्ट्रहाँ कधत करोिसम्म गा'छ पााँच 
करोिसम्म गयो ऐ पााँच लाखसम्म झरेछ फेरर त्यो एक करोिबाट तल तल जााँदैजााँदाखेररमा त्यस्तो भएछ 
झरुरएछ, झरुो भएछ त्यो । अब अको कुरा अधल सशुासनका ष्ट्रवर्यहरू पधन उठेकाचाष्ट्रहाँ छन ्। अब 
यलाई सशुासनलाई पधन अब हामीले कायम गने कुरालाई हामीले अधलकधत नयााँ संरचनासष्ट्रहत जान जरुरी 
चाष्ट्रहाँ छ । अब अधलकधत हाम्रो अधनयधमतताहरू जो चाष्ट्रहाँ छन ्करप्सनहरू जो भनेर चौतफी जताततैबाट 
अब आवाजहरू उदठराका चाष्ट्रहाँ छन ् यलाई पधन कन्रोल गनाका लाधग एउटा संरचना हाम्रा लाधग 
आवश्यकता छ र त्यस्ता प्रकारका संरचनाहरू मखु्यमन्त्री कायाालयले खिा गरेर जानेछ । अब अको कुरा 
यहााँ छ थोरै यहााँ उठेका मखु्यगरी धेरै धन्यवादचाष्ट्रहाँ ददन चाहन्छु मखु्यगरी यो प्रमखु प्रधतपक्षका दल 
नेतालाई बढो मेहेनत गरेर ष्ट्रहजो मखु्यमन्त्री कायाालयको एकै बुाँदा पधन नछुटाएर फेरर त्यो प्रत्येक हरफ-
हरफमा गएर फेरर त्यो, यो आवश्यक छ यो छैन । यो छ यो छैन भन्नु भाको चाष्ट्रहाँ छ । अब आवश्यक 
भएको बजेटहरू कायाान्वयन हनु्छन ्अनावश्यक बजेटहरू कायाान्वयन हुाँदैनन ् त्यहााँ अब । जे अष्ट्रहले 
नगदाा पधन नहनेु चीजहरूचाष्ट्रहाँ त्यो हुाँदैनन ्फेरर त्यो त्यसोभा हनुाले अब अष्ट्रहले आवश्यकताका आधारमा 
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चा�हाँ शीर्ाकहरू चा�हाँ राजखएका चा�हाँ हनु ्। त्यो सबै बजेट खचा हनु्छ भन्न ेकुरा हुाँदैन अ�हले । सयको 
सय प्रधतशतै खचा नहनु सक्छ । त्यो त फेरर लागत धनजक्लएला इस्टीमेट धनक्लला । अब अ�हले पधन 
त्यो त कोही हामीले प�हले इजस्टमेट गरेर कुनै पधन योजनाहरू प�हला हामीले सबै प्रधतवेदन तयार पारेर 
यधतले यो आयोजना सम्पन्न हनेुछ भन्ने कुराको त हामीसाँग छैन त्यो आधार त बेस त हामीसाँग छैन । 
अ�हले फलानो खानेपानीका लाधग यधत भजन्दया चा�हाँ छौं अब त्यो खानेपानी त्यधत पैंसाले हनु्छ भन्ने के छ 
र । फेरर हामी भन्छौं पलुको दायााँ वायााँ हैन सबै ठाउाँमा बराबर हनुपुछा पलुको भन्छौं फेरर । सब्बै 
त्यही खोला पधन बराबर का�हाँ बनेका होलान ् फेरर त्यो । हैन हैन दायााँ वायााँ होइन बराबर हनुपुछा 
धसंचाइ गने । सबै गाउाँ र खोलाको दइु के बराबर होला फेरर त्यो । रोिमा बराबर हनु्छ भन्छौं हामी 
फेरर त्यो सबै रोि पधन बराबर त्यो नापेर गाउाँ बनाएका होलान ्फेरर त्यो । कुनै ठाउाँमा बढी लाग्ला 
बढी लाग्ने ठाउाँमा थ�पन्छ पैंसाहरू, कम लाग्ने ठाउाँमा त्यो पैंसा बच्छ नपगेुको ठाउाँमा जान्छ फेरर  
त्यो । हैन हैन यधत भनेकै छ यजता  गनै पछा भनेर गने होइन फेरर त्यसो । पााँच लाख ददएकै छ, पलु एक 
लाखले बने पााँचलाख खचा गनै पछा भन्ने त्यो त भोधल कहााँ छोड्छ त कले छोड्छ त फेरर त्यो अधन 
आधथाक चा�हाँ ऐन छैन, आधथाक ऐन छ त्यसो भने अब हामीले ऐन धनयमहरू चा�हाँ छन ्यसको आधारमा 
जाने हो । सबै कुरा तपाईको भोधल लेखापरीक्षर् हनु्छ । केरे त्यत्रो अब हामीले संसदमा सधमधत नै 
बनाएका चा�हाँ छौं । लेखा सधमधत बना चा�हाँ छ । लेखा सधमधतले अधन टायरमा कधत पैंसा चा�हाँ हालेर 
�कन्यो भन्ने कुरा उले छान�वन गना सक्दैन, टायरको मूल्य बजारमा कधत छ कधतको बील बनायो भन्न े
कुरा एक एक हेना पाउाँछ त सधमधतले त्यो । त्यो अधधकार त राख्छ त सधमधतले फेरर । त्यसो भा हनुाले 
आवश्यकताअनसुार खचा हनेु हो त्यो, अनावश्यक खचा हुाँदैन फेरर । तर जधत बजेट शीर्ाकहरू 
छुट्याइएका छन ् ती शीर्ाकहरूमा खचा हनु्छ आवश्यक हो तर सबै पैंसा चा�हाँ खचा हनु्छ भन्न े छैन 
आवश्यकता अनसुार चा�हाँ खचा चा�हाँ हनु्छ । यो छ यो भा हनुाले मैले अब धेरै यहााँ मैले प्रवेश चा�हाँ 
गररन । र त्यसपधछ अब यहााँ बजेट �कन राजखयो भन्ने कुरा चा�हाँ जो छ अथामा, ए यो मखु्यगरी यता 
मखु्यमन्त्री कायाालयमा । यो अब हामीले पूवााधारकै लाधग भनेर हामीले बजेट छुट्याएको चा�हाँ छौं र 
पूवााधारकै लाधग यो �वधनयोजन भको चा�हाँ छ । कहााँ कहााँ कधत बजेट भन्ने कुरा हामीले �वधनयोजन चा�हाँ 
गररसकेका छौं । त्यसपधछ अब अको बजेट चा�हाँ छ यहााँ अजघल्लो वर्ा तपाईको एकीकृत बस्ती �वकास 
चा�हाँ कधत भए ? उज्यालो कहााँ कहााँ भयो ? भन्ने कुरा चा�हाँ छ । अजघल्लो वर्ाको चा�हाँ बजेट भनेको 
अब त्यो घाटा बजेट जधत हो त्यो अब त्यो मखु्यमन्त्री कायाालयमा चा�हाँ धथयो । अब घाटा बजेट त 
कायाान्वयन गनै पर् यो पैंसा आए पो कायाान्वयन हनु्छ फेरर त्यो । घाटा बजेट अब त्यो त्यधतकै चा�हाँ अब 
त्यो आए पधछ गने कुरा हनु्छ यो वर्ा आयो बरु अब त्यो । अब यो वर्ा घाटा बजेट चा�हाँ छैन फेरर  
त्यो । त्यसो भा हनुाले अब यो वर्ा हामीले अगाधि बढाउनका लाधग अ�हले एकीकृत बस्ती �वकास 
कायाक्रम जो छ अ�हले पधन माधथ प्रधानमन्त्रीले �वशेर् यलाई चासोका साथ धलनभुको चा�हाँ छ । र हाम्रो 
छलफल भए अनसुार के धथयो भने जग्गाको व्यवस्थापन प्रदेश सरकारले चा�हाँ गने र घर संघीय सरकारले 
चा�हाँ बनाउने भन्ने टाइपको छलफल भएको चा�हाँ छ । र भोधल हामीले त्यो प्रकारको काया�वधध चा�हाँ 
बन्यो भने अब हामीले कायाान्वयन गदााखेररमा प्रदेश सरकार र संघीय सरकारबीचको समन्वयमा बजेट 
कायाान्वयन हनु्छ यसका लाधग संरचना कुनै न कुनै संरचनामाफा त ्कामहरूचा�हाँ हनु्छ । कोले गने कसरी 
गने काया�वधध बनाएर यसको कायाान्वयनमा जान्छ यो । त्यसपधछ अको उज्यालो कायाक्रम भन्ने चा�हाँ  
छ । उज्यालो कायाक्रम चा�हाँ अजघल्लो वर्ा पधन भनेका चा�हाँ धथयौं तर पैसा चा�हाँ हाम्रो घाटा बजेटमा 
चा�हाँ गयो र हामीले यो पटक अ�हले संघीय सरकारको मातहतमा रहेर वैकजल्पक ऊजाा प्रविान केन्र जो 
चा�हाँ छ यो र हामीबीचको साझेदारीमा हामीले छानेका हामीले छनोट गरेका जो गाउाँहरू हनु्छन ्
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चा�हाँ शीर्ाकहरू चा�हाँ राजखएका चा�हाँ हनु ्। त्यो सबै बजेट खचा हनु्छ भन्न ेकुरा हुाँदैन अ�हले । सयको 
सय प्रधतशतै खचा नहनु सक्छ । त्यो त फेरर लागत धनजक्लएला इस्टीमेट धनक्लला । अब अ�हले पधन 
त्यो त कोही हामीले प�हले इजस्टमेट गरेर कुनै पधन योजनाहरू प�हला हामीले सबै प्रधतवेदन तयार पारेर 
यधतले यो आयोजना सम्पन्न हनेुछ भन्ने कुराको त हामीसाँग छैन त्यो आधार त बेस त हामीसाँग छैन । 
अ�हले फलानो खानेपानीका लाधग यधत भजन्दया चा�हाँ छौं अब त्यो खानेपानी त्यधत पैंसाले हनु्छ भन्ने के छ 
र । फेरर हामी भन्छौं पलुको दायााँ वायााँ हैन सबै ठाउाँमा बराबर हनुपुछा पलुको भन्छौं फेरर । सब्बै 
त्यही खोला पधन बराबर का�हाँ बनेका होलान ् फेरर त्यो । हैन हैन दायााँ वायााँ होइन बराबर हनुपुछा 
धसंचाइ गने । सबै गाउाँ र खोलाको दइु के बराबर होला फेरर त्यो । रोिमा बराबर हनु्छ भन्छौं हामी 
फेरर त्यो सबै रोि पधन बराबर त्यो नापेर गाउाँ बनाएका होलान ्फेरर त्यो । कुनै ठाउाँमा बढी लाग्ला 
बढी लाग्ने ठाउाँमा थ�पन्छ पैंसाहरू, कम लाग्ने ठाउाँमा त्यो पैंसा बच्छ नपगेुको ठाउाँमा जान्छ फेरर  
त्यो । हैन हैन यधत भनेकै छ यजता  गनै पछा भनेर गने होइन फेरर त्यसो । पााँच लाख ददएकै छ, पलु एक 
लाखले बने पााँचलाख खचा गनै पछा भन्ने त्यो त भोधल कहााँ छोड्छ त कले छोड्छ त फेरर त्यो अधन 
आधथाक चा�हाँ ऐन छैन, आधथाक ऐन छ त्यसो भने अब हामीले ऐन धनयमहरू चा�हाँ छन ्यसको आधारमा 
जाने हो । सबै कुरा तपाईको भोधल लेखापरीक्षर् हनु्छ । केरे त्यत्रो अब हामीले संसदमा सधमधत नै 
बनाएका चा�हाँ छौं । लेखा सधमधत बना चा�हाँ छ । लेखा सधमधतले अधन टायरमा कधत पैंसा चा�हाँ हालेर 
�कन्यो भन्ने कुरा उले छान�वन गना सक्दैन, टायरको मूल्य बजारमा कधत छ कधतको बील बनायो भन्न े
कुरा एक एक हेना पाउाँछ त सधमधतले त्यो । त्यो अधधकार त राख्छ त सधमधतले फेरर । त्यसो भा हनुाले 
आवश्यकताअनसुार खचा हनेु हो त्यो, अनावश्यक खचा हुाँदैन फेरर । तर जधत बजेट शीर्ाकहरू 
छुट्याइएका छन ् ती शीर्ाकहरूमा खचा हनु्छ आवश्यक हो तर सबै पैंसा चा�हाँ खचा हनु्छ भन्न े छैन 
आवश्यकता अनसुार चा�हाँ खचा चा�हाँ हनु्छ । यो छ यो भा हनुाले मैले अब धेरै यहााँ मैले प्रवेश चा�हाँ 
गररन । र त्यसपधछ अब यहााँ बजेट �कन राजखयो भन्ने कुरा चा�हाँ जो छ अथामा, ए यो मखु्यगरी यता 
मखु्यमन्त्री कायाालयमा । यो अब हामीले पूवााधारकै लाधग भनेर हामीले बजेट छुट्याएको चा�हाँ छौं र 
पूवााधारकै लाधग यो �वधनयोजन भको चा�हाँ छ । कहााँ कहााँ कधत बजेट भन्ने कुरा हामीले �वधनयोजन चा�हाँ 
गररसकेका छौं । त्यसपधछ अब अको बजेट चा�हाँ छ यहााँ अजघल्लो वर्ा तपाईको एकीकृत बस्ती �वकास 
चा�हाँ कधत भए ? उज्यालो कहााँ कहााँ भयो ? भन्ने कुरा चा�हाँ छ । अजघल्लो वर्ाको चा�हाँ बजेट भनेको 
अब त्यो घाटा बजेट जधत हो त्यो अब त्यो मखु्यमन्त्री कायाालयमा चा�हाँ धथयो । अब घाटा बजेट त 
कायाान्वयन गनै पर् यो पैंसा आए पो कायाान्वयन हनु्छ फेरर त्यो । घाटा बजेट अब त्यो त्यधतकै चा�हाँ अब 
त्यो आए पधछ गने कुरा हनु्छ यो वर्ा आयो बरु अब त्यो । अब यो वर्ा घाटा बजेट चा�हाँ छैन फेरर  
त्यो । त्यसो भा हनुाले अब यो वर्ा हामीले अगाधि बढाउनका लाधग अ�हले एकीकृत बस्ती �वकास 
कायाक्रम जो छ अ�हले पधन माधथ प्रधानमन्त्रीले �वशेर् यलाई चासोका साथ धलनभुको चा�हाँ छ । र हाम्रो 
छलफल भए अनसुार के धथयो भने जग्गाको व्यवस्थापन प्रदेश सरकारले चा�हाँ गने र घर संघीय सरकारले 
चा�हाँ बनाउने भन्ने टाइपको छलफल भएको चा�हाँ छ । र भोधल हामीले त्यो प्रकारको काया�वधध चा�हाँ 
बन्यो भने अब हामीले कायाान्वयन गदााखेररमा प्रदेश सरकार र संघीय सरकारबीचको समन्वयमा बजेट 
कायाान्वयन हनु्छ यसका लाधग संरचना कुनै न कुनै संरचनामाफा त ्कामहरूचा�हाँ हनु्छ । कोले गने कसरी 
गने काया�वधध बनाएर यसको कायाान्वयनमा जान्छ यो । त्यसपधछ अको उज्यालो कायाक्रम भन्ने चा�हाँ  
छ । उज्यालो कायाक्रम चा�हाँ अजघल्लो वर्ा पधन भनेका चा�हाँ धथयौं तर पैसा चा�हाँ हाम्रो घाटा बजेटमा 
चा�हाँ गयो र हामीले यो पटक अ�हले संघीय सरकारको मातहतमा रहेर वैकजल्पक ऊजाा प्रविान केन्र जो 
चा�हाँ छ यो र हामीबीचको साझेदारीमा हामीले छानेका हामीले छनोट गरेका जो गाउाँहरू हनु्छन ्

159 

गाउाँपाधलकाहरू हनु्छन ्कायाालयहरू हनु्छन ्त्यो ठाउाँमा तपाईंको चा�हाँ कायाान्वयन गने गररकन यो बजेट 
साझेदारीमा यो बजेटचा�हाँ जान्छ । यसमा अब मखु्यमन्त्री कायाालयले नै काम गदैन समन्वय मखु्यमन्त्री 
कायाालयले चा�हाँ गछा । बजेट कोसाँग सम्बजन्धत चा�हाँ छ । कोसाँग चाही हामीले धमलेर साझेदारीमा काम 
गनुापने हो उसको बीचमा चा�हाँ हामीले सम्झौता गरेर काम चा�हाँ हामी अगाधि बढाउाँछौं । त्यसपधछ अको 
कुराचा�हाँ छ यहााँ मखु्यमन्त्री कायाालयमा राजखएको यो स्वरोजगार कायाक्रमहरू यो म�हलाधतर लजक्ष्यत गरेर 
राजखएको छ । म�हला दधलत स्वरोजगार कायाक्रम भधनएको छ �वशेर् कायाक्रम भनेर अधन अको चा�हाँ 
रोजगार कायाक्रम भनेर भधनएको छ । यसको अधलकधत नयााँ मोड्याधलटीका साथ जान खोजजएको छ । 
नयााँ मोिलका साथ जान खोजजएको छ । यसमा अब हामीले रोजगारी पधन धसजाना गने र त्यसपधछ अधन 
�वकास पधन गने । सबभन्दा प�हला हाम्रा के हनु ्प्राथधमकता के हनु ्हामी सबै माननीय सदस्यहरूसाँग 
हामी सल्लाह गछौं छलफल गछौं र प्रत्येक हामीले धनवााचन क्षेत्र केजन्रत हामीले एउटा योजना छनोट 
गछौं । जजल्लामा केजन्रत चा�हाँ होला । र हामीले केही हाम्रा गाउाँ लजक्ष्यत कायाक्रमचा�हाँ होलान ्। 
दधलतका लाधग दधलत गाउाँ लजक्ष्यत कायाक्रम चा�हाँ होला । यस्ता केही हामीले गाउाँहरू हामीले छान्छौं 
केही ठाउाँहरू हामी छान्छौं र हामीले लजक्ष्यत हामीले तल वगा भनेर त्यस्ता मान्छेहरू चा�हाँ हामीले छानेर 
एउटा कायादल चा�हाँ बनाएर जो बेरोजगार छन ् बेरोजगारहरूको एउटा कायादलचा�हाँ बनाएर �यनलाई 
रोजगारी पधन ददने �वकास पधन गने गरी हामीले कायाक्रम अगाधि बढाउने यसका लाधग हामीले नयााँ 
काया�वधध बनाएर अ�हलेको समस्या नै काम गने काम गने मान्छेले ज्याला नपाउने समस्या हो । त्यो 
कारर्ले गदााखेरर पधन यहााँ काम गना मान्छेले चाहाँदैन । काम गने धेरै चा�हाँ मज्दरुहरूचा�हाँ पाइाँदैनन ्यहााँ 
फेरर । अब यहीीँ चा�हाँ सबभन्दा बढी ज्याला पाइन्छ भन्ने एउटा वातावरर् धसजाना गनाका लाधग पधन 
हामीले अधल नयााँ ढंगबाट �वशेर् कायाक्रम भनेर काया�वधध बनाएर यलाई कायाान्वयन गना खोजजएकोचा�हाँ 
छ । यो भनेको अधल नयााँ प्रकृधतको कायाक्रम चा�ह हनु्छ अब । यहााँ अ�हले अब मेजशन प्रयोग गना 
�वजता कै पैंसाजधत मेजशनमा जान्छ । मेजशनले पैसा धलन्छ तर मान्छे गररब छदैछ । बेरोजगारी छदैछ । 
उले रोजगारी त्यसो हुाँदा �वकासको बजेट जनताकहााँ जाने र जनताको चा�हाँ आधथाक स्रोत व�ृि गने 
गररकन हामीले त्यो कायाक्रम धलन खोजजरहेका चा�हाँ छौं । यसैका लाधग हामीले केजन्रत कायाक्रम यहााँ 
गरेका चा�हाँ हौं । अब अरु धेरै कुराहरू भन्नुभाछ मैले मधसनो ढंगले एकदम मैले धम�हनेत गररन जवाफमा 
धेरै त्यसपधछ अब अको यो नाना खाना र छानाको कायाक्रम पधन चा�हाँ छ यलाई पधन अधलकधत 
प्रभावकारी ढंगबाट लैजानका लाधग शरुु गछौं र सबै मन्त्रालयका कायाक्रमहरू त्यहााँ केजन्रत हामीले  
गछौं । सबै मन्त्रालयका कायाक्रम त्यसप्रधत केजन्रत कायाक्रम चा�हाँ छन ्यलाई हामीले एक िोरबाट एउटै 
काया�वध बनाएर हामीले कायाान्वयन गने गरी जान्छौं र अ�हलेको हाम्रो मखु्य प्राथधमकता पूवााधार हुाँदा हुाँदै 
पूवााधारधभत्रको दोस्रो हाम्रो प्राथधमकता भनेको गररबी नै हो गररबी हटाउनका लाधग हाम्रो लजक्षत कायाक्रम 
केजन्रत चा�हाँ हनु्छ यो कायाक्रम चा�हाँ हामीले �वशेर् काया�वधध स�हत यो अगाधि बढाइन्छ र एकद्वार 
प्रर्ालीबाट काम चा�हाँ अगाधि चा�हाँ बढ्छ र अगाधि जान्छ । अब अको अब ईजन्जधनयरर� कम्पनीको 
कुरा यहााँ आ चा�हाँ छ अब यो कम्पनी आवश्यकता चा�हाँ छ यो । यो चा�हन्छ फेरर त्यो । यही नभएर 
अजघल्लो वर्ा काम गना स�कएन । अ�हले अब हामी सबै हाम्राचा�हाँ प्राथधमकता योजनाका हामीले धल��� 
गछौं । हामीले प्रोजेक्ट बैंक भनेका चा�हाँ छौं । हामीले सबभन्दा प�हला प्रोजेक्ट बैंक हामीले तयार  
पाछौं । त्यसपधछ अधन त्यो ईजन्जधनयरर� कम्पनीलाई हामी सबै त्यसको अध्ययनका लाधग भनेर हामीले 
त्यलाई बझुाउछौं र त्यले सबै चा�हाँ तपाईंको अध्ययन गरेर फेरर अध्ययन प्रधतवेदनस�हत हाम्रो प्रोजेक्ट 
बैंकमा तयार हनु्छ र त्यो सबै तयार भएपधछ पधछल्लो वर्ा कधत बजेट, कुन योजनाका लाधग चा�हन्छ भन्न े
कुरा बल्ल थाहा हनु्छ । अधन जधत छ त्यधत अब हामीले पैंसा यहााँबाट हामीले पठाउछौं । यो जरुरी 
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चाष्ट्रहाँ छ यो आवश्यकता नत्र भने अन्दाजी जोले जधत भयो अब कधत ददन मन लाग्यो अब जधत ददन मन 
लाग्यो त्यधत पैंसा हाल्ने चलन चाष्ट्रहाँ भयो । अब मन लागेपधछ हाल्ने भन्न े अंक थप्नेभन्दा पधन 
आवश्यकताले अंक थप्ने कुरा चाष्ट्रहाँ हनु्छ यसका लाधग सम्भाव्यता अध्ययन नगररकन त्यो सबभन्दा पष्ट्रहला 
त प्रोजेक्ट त्यो ष्ट्रफजजवल छ ष्ट्रक छैन भन्न ेकुराको पधन केही आधार नै छैन, मागको आधारमा हामीले 
योजना हाधलददएका छौं, पधछ जााँदाखेरीमा त्यो ष्ट्रफजजवल हुाँदैन अधन हामीले तरुुन्त फेरर योजना चेन्ज 
गनुापने हनु्छ । त्यस्तो जस्थत धसजाना हनु नददनका लाधग एउटा स्थायी धनयधमत काम गने गरी हामीले यो 
ईजन्जधनयरर� कम्पधन आवश्यकता छ भनेर यलाई हामीले ल्याएकाचाष्ट्रहाँ हौं र यो अगाधि बढ्छ र  
यो लगभग लगभग हामी अब अजन्तम अजन्तम चरर्मा पधन छौं यलाई अब हामीले प्रष्ट्रक्रयामा लैजाने 
गररकन । अब योजना आयोगको कुरा चाष्ट्रहाँ छ यहााँ अब योजना आयोगले काम गररराख्याचाष्ट्रहाँ छ । अब 
यले मखु्यगरी प्रदेश सरकारको प्रोफाइल तयार पाने काम पधन कररब कररब अजन्तम चरर्मा पगुाको चाष्ट्रहाँ 
छ । यो आवधधक योजनाको चाष्ट्रहाँ अवधारर्ा पत्र तयार भइसकेको छ । त्यसो पष्ट्रहलो आवधधक योजना 
धनमाार् यो काम पधन उइले पूरा गररसकेको चाष्ट्रहाँ छ । र त्यसपधछ अष्ट्रहलेको नीधत तथा कायाक्रम 
धनमाार्मा पधन यले महत्वपूर्ा भधूमका धनवााह गर् याचाष्ट्रहाँ छ र अब अष्ट्रहले पञ्चवर्ीय योजनाको अजन्तमचाष्ट्रहाँ 
उइले अब फाइनल चरर्मा पधन ऊ पधुगसक्या चाष्ट्रहाँ छ र उइले काम गररराख्याचाष्ट्रहाँ छ भन्ने कुरा चाष्ट्रहाँ 
म राख् न चाहन्छु र अब उसको खासै धेरै कायाक्रम पधन धथएन अष्ट्रहले । अष्ट्रहले केही अध्ययनका चाष्ट्रहाँ 
कायाक्रमहरू चाष्ट्रहाँ भए ती अध्ययनका कायाक्रम चाष्ट्रहाँ छन ्। त्यसोभा हनुाले अब याक् कै बजेटमा जवाफै 
ददइहाल्नपुने टाइपको चाष्ट्रहाँ छैन र योजना आयोग आवश्यकता छ र आवश्यकता अनसुार उइले आफ्नो 
काम चाष्ट्रहाँ गररराख्या कुराको म जानकारी गराउन चाहन्छु । यो मखु्य न्यायाधधवक्ताको कायाालयका पधन 
केही कायाक्रमहरू चाष्ट्रहाँ छन ्यो आवश्यकतै भएर राख्या कायाक्रम होलान ्यी । अब यसका खासै चाल ु
टाइपका छैनन ्अब यस्तै यस्तै खररद सररद टाइपका कायाक्रम चाष्ट्रहाँ छन ्अब त्यसोभा हनुाले अब यो 
आवश्यकै होला । ताधलम साधलम त्यस्तै गोष्टीहरू यो धनयम कानूनसम्बन्धी तल यसो कुरा बझुाउने कुरा 
यस्ता-यस्ता छन ्अब यो कानून त बझुाउन ुपर् यो तल फेरर त्यो सबैले थाहा पाउनपुर् यो । त्यसोभा हनुाले 
यस्तै यस्तै कायाक्रम हनु ् भन्ने कुराहरू मैले राख्दै अब मैले धेरै माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएको 
ष्ट्रवर्यका प्रत्येक मैले फेरर दफा दफा नगइकन मखु्यगरी ष्ट्रवश्वास मैले के ददलाउन चाहन्छु भने अब फेरर 
पधन हाम्रो बजेट जे बनेको चाष्ट्रहाँ छ यो बजेटलाई अब हामीले प्रभावकारी ढ�बाट कायाान्वयन गने कुरा 
धछ�ो कायाान्वयन गने कुरामा अब ष्ट्रवशेर् जोि प्रदेश सरकारको चाष्ट्रहाँ जानेछ र मखु्यमन्त्रीको ध्यान 
केजन्रत त्यहााँ हनेुछ र पारदशी ढ�बाट बजेटलाई कायाान्वयन गराउने कुरामा मखु्यमन्त्री कायाालय र म 
मखु्यमन्त्री ष्ट्रवशेर्गरी लाग्नेछु र जहााँ नधमलेका कुराहरूलाई पधन अब हामीले धमलाएर लैजाने कुराहरूमा 
सरकार चाष्ट्रहाँ प्रधतवि चाष्ट्रहाँ छ भन्ने कुराहरू चाष्ट्रहाँ राख्दै मेरो भनाई यहीीँ अन्त्य गदाछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश सभा सजचवालय, प्रदेश योजना आयोग, लोक सेवा 
आयोग, मखु्य न्यायाधधवक्ताको कायाालय र मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय अन्तगातका 
शीर्ाकहरूमाधथको दफावार छलफल समाप्त भएको जानकारी गराउाँछु । 

माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन भएका आन्तररक 
मामला तथा कानून मन्त्रालय, भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्रालय, सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालय, 
आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय र भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको बजेट शीर्ाकहरूमाधथ ८ 
वटा खचा कटौधतको प्रस्तावहरू प्राप्त हनु आएकोमा खचा कटौधतको प्रस्तावकताा माननीय श्री जीवनबहादरु 
शाहीलाई आफ्ना खचा कटौधतका प्रस्तावहरू ष्ट्रफताा धलन चाहन ुहनु्छ भने ष्ट्रफताा धलन समय ददन्छु ।  
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चाष्ट्रहाँ छ यो आवश्यकता नत्र भने अन्दाजी जोले जधत भयो अब कधत ददन मन लाग्यो अब जधत ददन मन 
लाग्यो त्यधत पैंसा हाल्ने चलन चाष्ट्रहाँ भयो । अब मन लागेपधछ हाल्ने भन्न े अंक थप्नेभन्दा पधन 
आवश्यकताले अंक थप्ने कुरा चाष्ट्रहाँ हनु्छ यसका लाधग सम्भाव्यता अध्ययन नगररकन त्यो सबभन्दा पष्ट्रहला 
त प्रोजेक्ट त्यो ष्ट्रफजजवल छ ष्ट्रक छैन भन्न ेकुराको पधन केही आधार नै छैन, मागको आधारमा हामीले 
योजना हाधलददएका छौं, पधछ जााँदाखेरीमा त्यो ष्ट्रफजजवल हुाँदैन अधन हामीले तरुुन्त फेरर योजना चेन्ज 
गनुापने हनु्छ । त्यस्तो जस्थत धसजाना हनु नददनका लाधग एउटा स्थायी धनयधमत काम गने गरी हामीले यो 
ईजन्जधनयरर� कम्पधन आवश्यकता छ भनेर यलाई हामीले ल्याएकाचाष्ट्रहाँ हौं र यो अगाधि बढ्छ र  
यो लगभग लगभग हामी अब अजन्तम अजन्तम चरर्मा पधन छौं यलाई अब हामीले प्रष्ट्रक्रयामा लैजाने 
गररकन । अब योजना आयोगको कुरा चाष्ट्रहाँ छ यहााँ अब योजना आयोगले काम गररराख्याचाष्ट्रहाँ छ । अब 
यले मखु्यगरी प्रदेश सरकारको प्रोफाइल तयार पाने काम पधन कररब कररब अजन्तम चरर्मा पगुाको चाष्ट्रहाँ 
छ । यो आवधधक योजनाको चाष्ट्रहाँ अवधारर्ा पत्र तयार भइसकेको छ । त्यसो पष्ट्रहलो आवधधक योजना 
धनमाार् यो काम पधन उइले पूरा गररसकेको चाष्ट्रहाँ छ । र त्यसपधछ अष्ट्रहलेको नीधत तथा कायाक्रम 
धनमाार्मा पधन यले महत्वपूर्ा भधूमका धनवााह गर् याचाष्ट्रहाँ छ र अब अष्ट्रहले पञ्चवर्ीय योजनाको अजन्तमचाष्ट्रहाँ 
उइले अब फाइनल चरर्मा पधन ऊ पधुगसक्या चाष्ट्रहाँ छ र उइले काम गररराख्याचाष्ट्रहाँ छ भन्ने कुरा चाष्ट्रहाँ 
म राख् न चाहन्छु र अब उसको खासै धेरै कायाक्रम पधन धथएन अष्ट्रहले । अष्ट्रहले केही अध्ययनका चाष्ट्रहाँ 
कायाक्रमहरू चाष्ट्रहाँ भए ती अध्ययनका कायाक्रम चाष्ट्रहाँ छन ्। त्यसोभा हनुाले अब याक् कै बजेटमा जवाफै 
ददइहाल्नपुने टाइपको चाष्ट्रहाँ छैन र योजना आयोग आवश्यकता छ र आवश्यकता अनसुार उइले आफ्नो 
काम चाष्ट्रहाँ गररराख्या कुराको म जानकारी गराउन चाहन्छु । यो मखु्य न्यायाधधवक्ताको कायाालयका पधन 
केही कायाक्रमहरू चाष्ट्रहाँ छन ्यो आवश्यकतै भएर राख्या कायाक्रम होलान ्यी । अब यसका खासै चाल ु
टाइपका छैनन ्अब यस्तै यस्तै खररद सररद टाइपका कायाक्रम चाष्ट्रहाँ छन ्अब त्यसोभा हनुाले अब यो 
आवश्यकै होला । ताधलम साधलम त्यस्तै गोष्टीहरू यो धनयम कानूनसम्बन्धी तल यसो कुरा बझुाउने कुरा 
यस्ता-यस्ता छन ्अब यो कानून त बझुाउन ुपर् यो तल फेरर त्यो सबैले थाहा पाउनपुर् यो । त्यसोभा हनुाले 
यस्तै यस्तै कायाक्रम हनु ् भन्ने कुराहरू मैले राख्दै अब मैले धेरै माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएको 
ष्ट्रवर्यका प्रत्येक मैले फेरर दफा दफा नगइकन मखु्यगरी ष्ट्रवश्वास मैले के ददलाउन चाहन्छु भने अब फेरर 
पधन हाम्रो बजेट जे बनेको चाष्ट्रहाँ छ यो बजेटलाई अब हामीले प्रभावकारी ढ�बाट कायाान्वयन गने कुरा 
धछ�ो कायाान्वयन गने कुरामा अब ष्ट्रवशेर् जोि प्रदेश सरकारको चाष्ट्रहाँ जानेछ र मखु्यमन्त्रीको ध्यान 
केजन्रत त्यहााँ हनेुछ र पारदशी ढ�बाट बजेटलाई कायाान्वयन गराउने कुरामा मखु्यमन्त्री कायाालय र म 
मखु्यमन्त्री ष्ट्रवशेर्गरी लाग्नेछु र जहााँ नधमलेका कुराहरूलाई पधन अब हामीले धमलाएर लैजाने कुराहरूमा 
सरकार चाष्ट्रहाँ प्रधतवि चाष्ट्रहाँ छ भन्ने कुराहरू चाष्ट्रहाँ राख्दै मेरो भनाई यहीीँ अन्त्य गदाछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश सभा सजचवालय, प्रदेश योजना आयोग, लोक सेवा 
आयोग, मखु्य न्यायाधधवक्ताको कायाालय र मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय अन्तगातका 
शीर्ाकहरूमाधथको दफावार छलफल समाप्त भएको जानकारी गराउाँछु । 

माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन भएका आन्तररक 
मामला तथा कानून मन्त्रालय, भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्रालय, सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालय, 
आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय र भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको बजेट शीर्ाकहरूमाधथ ८ 
वटा खचा कटौधतको प्रस्तावहरू प्राप्त हनु आएकोमा खचा कटौधतको प्रस्तावकताा माननीय श्री जीवनबहादरु 
शाहीलाई आफ्ना खचा कटौधतका प्रस्तावहरू ष्ट्रफताा धलन चाहन ुहनु्छ भने ष्ट्रफताा धलन समय ददन्छु ।  
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सम्माननीय सभामखु महोदय, मैले ८ वटा खचा कटौधतका १ रुपैयााँ १०० 
रुपैयााँ र उक्त ष्ट्रवर्यमा भनेर मैले खचा कटौधतको प्रस्ताव चाष्ट्रहाँ पेश गरेको धथएाँ । र सरकारले यो कुनै 
कुराको पधन पररवतान नगरेको, नीधतसम्मत पधन नभएको, जवाफदेष्ट्रहता पधन नभएको र गनुापने कुराहरू केही 
नगरेर सरकारले मञ्चमा गएर रो�ममा गएर यो सम्बन्धमा कुनै कुरा नधनकालेको हनुाले मैले आफ्नो खचा 
कटौधतको कुराचाष्ट्रहाँ ष्ट्रफताा धलन चाष्ट्रहन सभामखु महोदय । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, माननीय सदस्य श्री जीवनबहादरु शाहीले ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालयहरूको 
ष्ट्रवधनयोजन भएका शीर्ाकहरूमा राख् नभुएको खचा कटौधतको प्रस्ताव ष्ट्रफताा धलन नचाहनभुएकोले उक्त खचा 
कटौधतको प्रस्तावलाई धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु ।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले 'हनु्छ' भन्नु होला । यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय 
सदस्यहरूले 'हनु्न' भन्न ुहोला ।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नहुोला । ... हनु्छ ... 

यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्न भन्नुहोला । ... हनु्न ... 

'हनु्न' भन्न े पक्षमा माननीय सदस्यहरूको बहमुत भएकाले कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ 
अन्तगात ष्ट्रवधनयोजन भएका आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्रालय र भधूम व्यवस्था कृष्ट्रर् तथा सहकारी 
मन्त्रालय, सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालय, आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय र भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास 
मन्त्रालयको बजेट शीर्ाकहरूमाधथ माननीय श्री जीवनबहादरु शाहीले प्रस्ततु गनुाभएको खचा कटौधतको 
प्रस्तावहरू बहमुतले अस्वीकृत भएको घोर्र्ा गदाछु ।  

माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश 
ज्वालालाई कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ अन्तगात ०७६ पाररत गररयोस ्भनी पाररत गररयोस ्
भधन सभा समक्ष प्रस्ताव प्रस्ततु गना समय ददन्छु ।  

आआधधथथााकक  ममााधधममललाा  ततथथाा  ययोोजजननाा  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  प्रप्रककााशश  ज्ज्ववााललाा::  माननीय सभामखु महोदय, सबभन्दा पष्ट्रहले 
यो प्रस्ताव राख् नभुन्दा पष्ट्रहले म अधलकधत केही कुराहरू यो सदनसमक्ष यो सम्माधनत सभासमक्ष राख् ने 
अनमुधत चाहन्छु । पष्ट्रहलो कुरा त यो अधलकधत हामी द:ुखको बेलामा पधन छौं । देशव्याष्ट्रप रूपमा 
बाष्ट्रढपष्ट्रहरोले असाध्यै ठूलो जनधनको क्षधत भएको छ । म बाष्ट्रढपष्ट्रहरोबाट ज्यान गमुाउने सम्पूर्ा नेपाली 
दददीबष्ट्रहनी दाजभुाइहरू र हाम्र ैकर्ााली प्रदेशमा पधन िोल्पा जजल्लामा गएको बाष्ट्रढपष्ट्रहरोबाट दईुजनाको 
ज्यान गएको प्रमाजर्त भइसकेको छ । उहााँहरू समेतको उहााँहरू समेतप्रधत म हाददाक श्रिाञ्जधल व्यक्त 
गना चाहन्छु । धेरै व्यजक्तहरू घाइते हनुभुको छ, घाइतेहरूको शीघ्र स्वास््यलाभको कामना गना चाहन्छु । 
यो खासगरी हामी यो आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को आय-व्यय ष्ट्रववरर् अथाात बजेट पाररत गनाका धनजम्त 
प्रस्ताव राख् ने यो चरर्मा उधभएका छौं । माननीय सदस्यहरूले यस ष्ट्रवर्यमा यो सदनमा धेरै महत्वपूर्ा 
सझुावहरू हामीलाई ददनभुको छ । हामीले यो रो�ममा उधभएर माननीय सदस्यहरूका यो सदनमा उठेका 
ष्ट्रवधभन्न जजज्ञाशाहरू, प्रश्नहरू, सवालहरूको जवाफ ददने क्रममा केही प्रधतविताहरू पधन हामीले व्यक्त गदै 
आएका छौं । काम गदााखेरर कधतपय कमजोरी पधन हनु्छन,् कमजोरीहरूलाई ररयलाइज पधन गदै आएका 
छौं र कधतपय महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्यहरू गम्भीर ष्ट्रवर्यहरू जो यो सम्माधनत सदन हामीले प्रस्ततु गरेको अथवा 
सरकारले प्रस्ततु गरेको बजेट पास गने पाररत गने यो सम्माधनत सभाले उठाएका ष्ट्रवर्यहरूलाई सम्मान 
गनुापदाछ भन्ने सरकारलाई राम्रोसाँग महशसु छ, ररयलाइजेशन छ । त्यसकारर्चाष्ट्रहाँ म एक पटक माननीय 
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सभामखु महोदयमाफा त ् यो सदनमा माननीय सदस्यहरूले बजेटको सैिाजन्तक छलफल र ष्ट्रवधनयोजन 
ष्ट्रवधेयकको दफावार छलफलमा भाग धलएर सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्ार् गराउने, कधतपय कमजोरीहरू 
औलं्याउने र सरकारलाई आगामी आधथाक वर्ाको धनजम्त काम गनाका लाधग मागादशान गने सझुावहरू 
ददनभुएकोमा म एक पटक सरकारको तफा बाट बजेट प्रस्तोता मन्त्रालय आधथाक माधमला तथा योजना 
मन्त्रालयको तफा बाट र मेरो तफा बाट हाददाक हाददाक आभार तथा धन्यवाद ज्ञापन गना चाहन्छु । र 
माननीयज्यूहरूले उठाएका र यो सदनमा उठेका केही महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्यहरूलाई सम्बोधन गने उदे्दश्यले म 
केही प्रधतबिताहरू यो सदनसमक्ष राख् ने अनमुधत चाहन्छु ।  

 अाँ पष्ट्रहलो कर्ााली प्रदेश सरकार मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द् कायाालय अन्तगात रहेको कर्ााली 
पूवााधार ष्ट्रवकास लगानी कोर्को नाममा ष्ट्रवधनयोजजत कूल बजेट रु. ३ अबामध्ये जनता सिक 
कायाक्रमको लाधग थप बजेट रु. १ अबा ९२ करोि थप गरी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयमा 
पठाउने व्यवस्था गने,  

 अको यो आन्तररक धनयन्त्रर् प्रर्ालीलाई व्यवजस्थत गरी सबै मन्त्रालय तथा धनकायहरूको चालू 
शीर्ाकमा रहेको, बढी भएको, दोहोररएको, कधतपय संस्थाका नाम ष्ट्रकटानी गररएको तथा कायाक्रमको 
महत्व र प्राथधमकताका आधारमा चालूतफा को बजेट पूाँजीगततफा  रकमान्तर गने,  

 चालू खचा शीर्ाकबाट प्राप्त हनेु बजेट कर्ााली प्रदेश महत्वका आयोजना तथा योजना कायाक्रम र बजेट 
ष्ट्रवधनयोजनमा असन्तलुन भएका क्षेत्रमा आवश्यकताका अनसुार थप गरी बजेटको क्षेत्रगत सन्तलुन 
धमलाउने,  

 मन्त्रालयहरूबाट प्रस्ताष्ट्रवत योजना तथा कायाक्रममध्ये कायाान्वयनयोग्य नभएका र दोहोरोपन भएका 
योजना कायाक्रमलाई आवश्यकताअनसुार संशोधन गरी कायाान्वयनयोग्य र प्रधतफलयकु्त बनाउने ।  

यी चार वटा प्रधतबिता म यो रो�मबाट माननीय सभामखु महोदयमाफा त ्यो सदनसमक्ष व्यक्त गना चाहन्छु 
र माननीय सदस्यहरूले उठाएजस्तै कधतपय चालू शीर्ाकमा बजेट बढी भयो ष्ट्रक अथवा आवश्यकता छैन 
ष्ट्रक या दोहोरोपना भयो भन्ने कुरालाई हामी सम्बोधन गने एउटा धनर्ाय गरेका छौं । त्यो प्रधतबिा हामीले 
जाहेर गरेका छौं र यी ष्ट्रवर्यहरू संसदीय प्रष्ट्रकयाबाटै सम्बोधन गनाका धनजम्त मैले केही प्रधतविताहरू यो 
सभासमक्ष्य राखेको छु । माननीय सभामखु महोदय, मैले यस सभामा व्यक्त गरेका यी प्रधतविताहरू 
कर्ााली प्रदेश सरकारको आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक अनमुान आय-व्ययको ष्ट्रववरर् बजेटको 
अंग हनेु गरी कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ र यससाँग आजश्रत कर्ााली प्रदेश आधथाक ष्ट्रवधेयक 
२०७६ र कर्ााली प्रदेश ऋर् उठाउने ष्ट्रवधेयक २०७६ कर्ााली प्रदेश धनयमावली २०७४ को धनयम 
१३२ को उपधनयम १२ बमोजजम यस सभाबाट पाररत गररयोस ्भनी प्रस्ताव गदाछु । धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, के होला माननीय सदस्य... 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  मेरो धनयमापजता  छ सभामखु महोदय दफा २५ ले मखु्यमन्त्रीज्यूले 
माधथबाट बोल्दा बारम्बार नीधत तथा कायाक्रम सवासम्मतले पास भएको छ भनेर यो रो�मबाट बोल्नभुएको 
छ सभामखु महोदय । यो वर्ाको नीधत तथा कायाक्रम सवासम्मतबाट चाष्ट्रहाँ पास भएको होइन । 
बहमुतबाट पास भएको हो, सभामखु महोदय । त्यसकारर्ले चाष्ट्रहाँ यसलाई सवासम्मतबाट पास भयो भनेर 
भन्न धमल्दैन । र अको कुरा सम्माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले नै भधनसक्नभुएको छ हाम्रो नीधत एकाधतर भयो 
कायाक्रम अकााधतर भयो । पैंसा त दबु्लाउाँदै दबु्लाउाँदै गएर ५ लाखमा पगु्यो अब हामी ठूला ठूला 
पूवााधार बनाउन नसक्ने भयौं त्यो केन्रीय सरकारले बनाउनपुने भयो र हामीले त के हो भने ठूला ठूला 
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सभामखु महोदयमाफा त ् यो सदनमा माननीय सदस्यहरूले बजेटको सैिाजन्तक छलफल र ष्ट्रवधनयोजन 
ष्ट्रवधेयकको दफावार छलफलमा भाग धलएर सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्ार् गराउने, कधतपय कमजोरीहरू 
औलं्याउने र सरकारलाई आगामी आधथाक वर्ाको धनजम्त काम गनाका लाधग मागादशान गने सझुावहरू 
ददनभुएकोमा म एक पटक सरकारको तफा बाट बजेट प्रस्तोता मन्त्रालय आधथाक माधमला तथा योजना 
मन्त्रालयको तफा बाट र मेरो तफा बाट हाददाक हाददाक आभार तथा धन्यवाद ज्ञापन गना चाहन्छु । र 
माननीयज्यूहरूले उठाएका र यो सदनमा उठेका केही महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्यहरूलाई सम्बोधन गने उदे्दश्यले म 
केही प्रधतबिताहरू यो सदनसमक्ष राख् ने अनमुधत चाहन्छु ।  

 अाँ पष्ट्रहलो कर्ााली प्रदेश सरकार मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द् कायाालय अन्तगात रहेको कर्ााली 
पूवााधार ष्ट्रवकास लगानी कोर्को नाममा ष्ट्रवधनयोजजत कूल बजेट रु. ३ अबामध्ये जनता सिक 
कायाक्रमको लाधग थप बजेट रु. १ अबा ९२ करोि थप गरी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयमा 
पठाउने व्यवस्था गने,  

 अको यो आन्तररक धनयन्त्रर् प्रर्ालीलाई व्यवजस्थत गरी सबै मन्त्रालय तथा धनकायहरूको चालू 
शीर्ाकमा रहेको, बढी भएको, दोहोररएको, कधतपय संस्थाका नाम ष्ट्रकटानी गररएको तथा कायाक्रमको 
महत्व र प्राथधमकताका आधारमा चालूतफा को बजेट पूाँजीगततफा  रकमान्तर गने,  

 चालू खचा शीर्ाकबाट प्राप्त हनेु बजेट कर्ााली प्रदेश महत्वका आयोजना तथा योजना कायाक्रम र बजेट 
ष्ट्रवधनयोजनमा असन्तलुन भएका क्षेत्रमा आवश्यकताका अनसुार थप गरी बजेटको क्षेत्रगत सन्तलुन 
धमलाउने,  

 मन्त्रालयहरूबाट प्रस्ताष्ट्रवत योजना तथा कायाक्रममध्ये कायाान्वयनयोग्य नभएका र दोहोरोपन भएका 
योजना कायाक्रमलाई आवश्यकताअनसुार संशोधन गरी कायाान्वयनयोग्य र प्रधतफलयकु्त बनाउने ।  

यी चार वटा प्रधतबिता म यो रो�मबाट माननीय सभामखु महोदयमाफा त ्यो सदनसमक्ष व्यक्त गना चाहन्छु 
र माननीय सदस्यहरूले उठाएजस्तै कधतपय चालू शीर्ाकमा बजेट बढी भयो ष्ट्रक अथवा आवश्यकता छैन 
ष्ट्रक या दोहोरोपना भयो भन्ने कुरालाई हामी सम्बोधन गने एउटा धनर्ाय गरेका छौं । त्यो प्रधतबिा हामीले 
जाहेर गरेका छौं र यी ष्ट्रवर्यहरू संसदीय प्रष्ट्रकयाबाटै सम्बोधन गनाका धनजम्त मैले केही प्रधतविताहरू यो 
सभासमक्ष्य राखेको छु । माननीय सभामखु महोदय, मैले यस सभामा व्यक्त गरेका यी प्रधतविताहरू 
कर्ााली प्रदेश सरकारको आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक अनमुान आय-व्ययको ष्ट्रववरर् बजेटको 
अंग हनेु गरी कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ र यससाँग आजश्रत कर्ााली प्रदेश आधथाक ष्ट्रवधेयक 
२०७६ र कर्ााली प्रदेश ऋर् उठाउने ष्ट्रवधेयक २०७६ कर्ााली प्रदेश धनयमावली २०७४ को धनयम 
१३२ को उपधनयम १२ बमोजजम यस सभाबाट पाररत गररयोस ्भनी प्रस्ताव गदाछु । धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, के होला माननीय सदस्य... 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  मेरो धनयमापजता  छ सभामखु महोदय दफा २५ ले मखु्यमन्त्रीज्यूले 
माधथबाट बोल्दा बारम्बार नीधत तथा कायाक्रम सवासम्मतले पास भएको छ भनेर यो रो�मबाट बोल्नभुएको 
छ सभामखु महोदय । यो वर्ाको नीधत तथा कायाक्रम सवासम्मतबाट चाष्ट्रहाँ पास भएको होइन । 
बहमुतबाट पास भएको हो, सभामखु महोदय । त्यसकारर्ले चाष्ट्रहाँ यसलाई सवासम्मतबाट पास भयो भनेर 
भन्न धमल्दैन । र अको कुरा सम्माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले नै भधनसक्नभुएको छ हाम्रो नीधत एकाधतर भयो 
कायाक्रम अकााधतर भयो । पैंसा त दबु्लाउाँदै दबु्लाउाँदै गएर ५ लाखमा पगु्यो अब हामी ठूला ठूला 
पूवााधार बनाउन नसक्ने भयौं त्यो केन्रीय सरकारले बनाउनपुने भयो र हामीले त के हो भने ठूला ठूला 

163 

उले बनाइददने हो आज पधन भोकाना�ा कर्ाालीका जनतालाई हामीले त राहत बााँड्दै जानपुने हो । छाना, 
नाना, खानाको लाधग त त्यसरी बााँधिएको हो । बीउबीजन ददइसकेपधछ सभामखु महोदय बीउबीजन 
उधम्रदासम्म पधन खान नपाउने, के आजभन्दा प्रदेश सरकार नबन्नुभन्दा अगाधि यो प्रदेश खान नपाउने 
सााँच्चै बीउधबजन नददाँदासम्म धथयो त सभामखु महोदय । त्यसकारर्ले जधत यहााँ कुराहरू आएका छन ्र 
हाम्रो मखु्यमन्त्रीज्यूले भन्नुभएको छ सभामखु महोदय । क्रमागत योजनाहरूका कुरा आए त्यो ठीक हो तर 
हामीले अष्ट्रहले लेखेका छौं फेरर पधन म यो पढेर सनुाउन चाहन्छु सभामखु महोदय ।  

नीधतमा प्रदेश सरकारको प्राथधमकतालाई कायाान्वयन गना आवश्यक थप नीधतगत तथा कानूनी व्यवस्था गदै 
लधगने छ । लागत अनमुान सम्भाव्यता अध्ययन र ष्ट्रवस्ततृ पररयोजना प्रधतवेदन तयार भएका 
पररयोजनाहरूमा मात्र बजेट ष्ट्रवधनयोजजत गररनेछ म फेररपधन यलाई दोहोर् याएर पढ्न चाहन्छु सभामखु 
महोदय । लागत अनमुान, सम्भाव्यता अध्ययन र ष्ट्रवस्ततृ पररयोजना प्रधतवेदन तयार भएका पररयोजनाहरूमा 
मात्र बजेट ष्ट्रवधनयोजन गररनेछ । त्यसरी नै नयााँ पररयोजना तथा कायाक्रममा हकमा सम्भाव्यता अध्ययन 
लागत अनमुान र ष्ट्रवस्ततृ पररयोजना अध्ययन प्रधतवेदनका लाधग मात्र बजेट व्यवस्था गररनेछ । ७.१ 
प्राथधमकता प्राप्त आयोजनाहरू कायाान्वयन गना अधधकार सम्पन्न संरचना धनमाार् गरी संचालन गररनेछ । 
सायद त्यही ईजन्जधनयरर� भनेको त्यही होला । ७.२ मा प्रदेश सरकारले रु.१ करोिभन्दा बढी लागत 
अनमुान भएका आयोजनाहरूमात्र बजेट ष्ट्रवधनयोजन गररनेछ भनेर लेजखएको छ सभामखु महोदय । यो चाष्ट्रहाँ 
नीधत तथा कायाक्रम पास भइसकेपधछ अब नीधत तथा कायाक्रमका ष्ट्रवरुिमा बजेट आउन धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन 
र अष्ट्रहले जनु हाम्रो आधथाक माधमला मन्त्रीज्यूले भन्नुभएको छ सभामखु महोदय । केही ४  
वटा प्रधतविताहरू जनाउनभुएको छ यही सदन हो जहााँ राराको त्यो केश पदााखेरर उहााँले प्रधतविता 
जनाउनभुयो । हामीले राता ष्ट्रकताबका लाधग त्यधतबेला प्रधतविता जनाएको बेला हनु्छ त भधनयौं तर त्यो 
प्रधतविता कष्ट्रहल्यै पधन कायाान्वयन हनु सकेन । बजेटको शीर्ाकमा के हनु्छ भने सभामखु महोदय, यो 
अंकमा गधनने कुरा हो यो ष्ट्रवधेयकको जस्तो, त्यसपधछ अंग भएर पास हनेु कुरा हनु सक्दैन, सभामखु 
महोदय । त्यसकारर् यो धस�ो सदनलाई गमु्राहमा राख् न खोजजएको र केही भावनात्मक कुराहरू गरेर यो 
धस�ो सदनलाई गमु्राहमा राख् न खोजेको र यो यही गमुाएर नै बजेट पास हनेु भन्ने कुरा आएको हनुाले म 
सभामखु, सम्माननीय सभामखु माफा त ्के अनरुोध गना चाहन्छु भने ष्ट्रक त नीधत पररवतान होस,् होइन भने 
बजेट पररवतान होस ्। दईुमध्ये एक पररवतान नहनेु अवस्थामा चाष्ट्रहाँ यो बजेट पास हनु सक्दैन । नेपाली 
कंग्रसे प्रधतपक्ष दलको हैधसयतले यलाईचाष्ट्रहाँ हामी अबरुि गना चाहन्छौं र यो अगाधि बढ्न सक्दैन सभामखु 
महोदय ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  होइन माननीय सदस्य, बजेटसाँग असहमत हनेु यहााँको अधधकार सरुजक्षत छ । प्रष्ट्रक्रयामा 
गएर असहमत हनु सष्ट्रकन्छ माननीय सदस्य ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सभामखु महोदय, यो नीधत धनयम ष्ट्रवपरीत शजक्तकै भरमा यो हो र होइन 
भन्नेमा जाने हो भने त केही छैन । उहााँहरू शजक्तशाली नै हनुहुनु्छ यत्रो हनुहुनु्छ । यही रो�मधभत्र मैले 
सनेुको धथए सभामखु महोदय अब मैले भन्नै पने भयो । यो सरकारका मन्त्रीहरूलाई सता ारुढ दलका 
माननीयज्यूहरूले नै भन्नुभएको छ ष्ट्रक भ्र� मन्त्रीहरू भनेर त्यहााँबाट बोधलएको छ । प्रधतपक्षले त कमसे 
कम भ्र� मन्त्री भनेर हामीले बोलेका धथएनौं सभामखु महोदय । र आज शजक्तको भरमा हनेु भने ष्ट्रवधध र 
ष्ट्रवधानलाई धमजचने हो भने ती लेखेका अक्षरहरूको ष्ट्रवर्यमा हामीले जवाफ पाउनपुछा सभामखु महोदय । 
कुनै न कुनै ष्ट्रवर्यमा यदद उहााँहरूले प्रधतविता जनाएको हो भने त्यो कुन कुन ष्ट्रवर्यमा के-के अंकमा हो 
भन्ने पधन आउनपुछा । यदद संशोधन गरेकै हो भने हामी त्यो पधन मान्न तयार छौं सभामखु महोदय । तर 
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ष्ट्रवधेयकजस्तो गरी यसको अंग बन्नछे भनेर गमु्राहमा राख् न पाइाँदैन । त्यसकारर् हामीले के हो भने हनु्छ 
र हनु्नमा त देजखसकेको छ सभामखु महोदय । दईु धतहाईभन्दा अझ कधत चार धतहाई भनेपधन उहााँहरूसाँग 
छ यो एकदम कमजोर प्रधतपक्ष भएको हनुाले संख्याको आधारमा उहााँहरूले जनु आएर रवाफ देखाउने हो 
भने हामीले पधन हामीले पाएको हक र अधधकारलाई प्रयोग गदै यो कागजमा लेजखएका कुराहरू सही ढंगले 
नआउाँदासम्म यो अगाधि नबढोस ् सभामखुज्यूले पधन यो कानूनको राज्य, काननुी राज्य ष्ट्रवधधको शासन 
भएको हनुाले Rule of Law भन्ने सधैं सम्माननीय सभामखुज्यूले भधनरहनभुएको छ । यो Rule of Law 
अनसुार नै अगाधि बढोस ् । त्यसकारर्ले हामीले चाष्ट्रहाँ यो सदनलाई अवरुि गरेका हौं सभामखु  
महोदय ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  होइन माननीय सदस्य, यो Rule अनसुार नै प्रष्ट्रक्रयामा जाने हो । प्रष्ट्रक्रयामा असहमधत 
राख् नसु ्। यो सदनलाई अवरुि गना हुाँदैन । प्रष्ट्रक्रयालाई त मानेर जानपुर् यो धन माननीय सदस्य ।... 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  जबष्ट्रक सरकारले गल्ती महशसु गररसक्यो । सरकारले भन्यो हामीले 
गल्ती गरेका रहेछौं । बजेट दबु्लायो पातलो भयो । तर सरकार भन्दैछ अकोधतर ष्ट्रक अब हाम्रो बजेट 
भनेको ष्ट्रवतरर्मखुी नै हो भन्ने कुरामा यो कुन ष्ट्रवधधमा लेजखएको छ सभामखु महोदय । त्यसकारर्ले 
यसको धनक्यौल नहुाँदासम्म चाष्ट्रहाँ यो सदन अगाधि नबढोस ्। यो बजेट पास नहोस ्ष्ट्रकनष्ट्रक शजक्तको भरमा 
कुस्ती नै खेलेर गने हो भने ठीक छ उहााँहरूले जजत् नहुोला तर ऐन र कानूनमा हामी चाष्ट्रहाँ छोड्नेवाला 
छैनौं सभामखु महोदय । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: हैन कस्तो बजेट ल्याउने भन्न ेकुरा सरकारको कुरा हो । माननीय सदस्यहरूले सझुाव 
राख् नै भएको छ । केही हतसम्म सरकारले त्यसलाई मनन ्गरेर केही प्रधतविताहरू पधन व्यक्त गरेको  
छ । यो माननीय सदस्यहरूको भावना अनरुूप नै सरकार गएको यहााँहरूलाई यहााँहरूको पक्षमै गएको 
जस्तो लाग्दछ । त्यसो भएर यसलाई सहयोग गनुापर् यो माननीय सदस्य बैठक अगाधि बढाउन ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सभामखु महोदय, यदद पक्षमा गएको हो भने त्यो अंकमा आउनपु्यो त । 
बजेट त अंकमा आएको छ । बजेट साष्ट्रहत्यकार गीतमा आएको छैन सभामखु महोदय । बजेट िेटामा 
आउाँछ । बजेट ष्ट्रहसाबमा आउाँछ । Mathematical उ हनु्छ त्यही कुराहरू यी यी कायाक्रमहरूमा  
यो यो गररएको छ भन्ने । एउटा मन्त्रालयको त हामीले ष्ट्रकताब नै हामीले ष्ट्रफताा गरेका छौं सभामखु 
महोदय । र अको कुरा जनु नीधतमा लेजखएको ष्ट्रक त सभामखु महोदयले भन्नु पर् यो यो नीधतमा लेजखएको 
कुरा सजच्चसकेको छ भन्नु पर् यो । यदद सजच्चसकेको छैन भने योलाई अगाधि बढ्न सक्दैन सभामखु 
महोदय ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  बसेर सहयोग गरौं माननीय सदस्य । धनयम र प्रष्ट्रक्रयाका कुरा गदााखेरर प्रष्ट्रक्रयालाई 
मानेर जान ुएकदम उपयकु्त हनु्छ । प्रष्ट्रक्रया सवामान्य कुरा हो माननीय सदस्य । प्रष्ट्रक्रयामा असहमधत 
जनाऔ ंत्यो राइट छाँदैछ ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  एकदम सभामखु महोदय, हामीले प्रष्ट्रक्रयामा नै र नीधतमा नै असहमधत 
जनाएको हो । सभामखुले भनेजस्तै प्रष्ट्रक्रया गलत भयो । यो बलको भरमा मातै्र यो अगाधि बढेको हनुाले 
यो प्रष्ट्रक्रयालाई पनुष्ट्रवाचार गररयोस ् भन्ने कुरा हो सभामखु महोदय । नीधतमा एउटा कायाक्रममा अको 
कहााँबाट हनु्छ । त्यसो हो भने नीधत ष्ट्रकन बनाइयो सभामखु महोदय । नीधत बनाइसकेपधछ कायाक्रम 
त्यही अनसुार जानपु्यो ष्ट्रक नीधत पररवतान हनुपुर् यो ष्ट्रक कायाक्रम पररवतान हनुपुर् यो यदद त्यो ढंगले गएको 
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ष्ट्रवधेयकजस्तो गरी यसको अंग बन्नछे भनेर गमु्राहमा राख् न पाइाँदैन । त्यसकारर् हामीले के हो भने हनु्छ 
र हनु्नमा त देजखसकेको छ सभामखु महोदय । दईु धतहाईभन्दा अझ कधत चार धतहाई भनेपधन उहााँहरूसाँग 
छ यो एकदम कमजोर प्रधतपक्ष भएको हनुाले संख्याको आधारमा उहााँहरूले जनु आएर रवाफ देखाउने हो 
भने हामीले पधन हामीले पाएको हक र अधधकारलाई प्रयोग गदै यो कागजमा लेजखएका कुराहरू सही ढंगले 
नआउाँदासम्म यो अगाधि नबढोस ् सभामखुज्यूले पधन यो कानूनको राज्य, काननुी राज्य ष्ट्रवधधको शासन 
भएको हनुाले Rule of Law भन्ने सधैं सम्माननीय सभामखुज्यूले भधनरहनभुएको छ । यो Rule of Law 
अनसुार नै अगाधि बढोस ् । त्यसकारर्ले हामीले चाष्ट्रहाँ यो सदनलाई अवरुि गरेका हौं सभामखु  
महोदय ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  होइन माननीय सदस्य, यो Rule अनसुार नै प्रष्ट्रक्रयामा जाने हो । प्रष्ट्रक्रयामा असहमधत 
राख् नसु ्। यो सदनलाई अवरुि गना हुाँदैन । प्रष्ट्रक्रयालाई त मानेर जानपुर् यो धन माननीय सदस्य ।... 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  जबष्ट्रक सरकारले गल्ती महशसु गररसक्यो । सरकारले भन्यो हामीले 
गल्ती गरेका रहेछौं । बजेट दबु्लायो पातलो भयो । तर सरकार भन्दैछ अकोधतर ष्ट्रक अब हाम्रो बजेट 
भनेको ष्ट्रवतरर्मखुी नै हो भन्ने कुरामा यो कुन ष्ट्रवधधमा लेजखएको छ सभामखु महोदय । त्यसकारर्ले 
यसको धनक्यौल नहुाँदासम्म चाष्ट्रहाँ यो सदन अगाधि नबढोस ्। यो बजेट पास नहोस ्ष्ट्रकनष्ट्रक शजक्तको भरमा 
कुस्ती नै खेलेर गने हो भने ठीक छ उहााँहरूले जजत् नहुोला तर ऐन र कानूनमा हामी चाष्ट्रहाँ छोड्नेवाला 
छैनौं सभामखु महोदय । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: हैन कस्तो बजेट ल्याउने भन्न ेकुरा सरकारको कुरा हो । माननीय सदस्यहरूले सझुाव 
राख् नै भएको छ । केही हतसम्म सरकारले त्यसलाई मनन ्गरेर केही प्रधतविताहरू पधन व्यक्त गरेको  
छ । यो माननीय सदस्यहरूको भावना अनरुूप नै सरकार गएको यहााँहरूलाई यहााँहरूको पक्षमै गएको 
जस्तो लाग्दछ । त्यसो भएर यसलाई सहयोग गनुापर् यो माननीय सदस्य बैठक अगाधि बढाउन ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सभामखु महोदय, यदद पक्षमा गएको हो भने त्यो अंकमा आउनपु्यो त । 
बजेट त अंकमा आएको छ । बजेट साष्ट्रहत्यकार गीतमा आएको छैन सभामखु महोदय । बजेट िेटामा 
आउाँछ । बजेट ष्ट्रहसाबमा आउाँछ । Mathematical उ हनु्छ त्यही कुराहरू यी यी कायाक्रमहरूमा  
यो यो गररएको छ भन्ने । एउटा मन्त्रालयको त हामीले ष्ट्रकताब नै हामीले ष्ट्रफताा गरेका छौं सभामखु 
महोदय । र अको कुरा जनु नीधतमा लेजखएको ष्ट्रक त सभामखु महोदयले भन्नु पर् यो यो नीधतमा लेजखएको 
कुरा सजच्चसकेको छ भन्नु पर् यो । यदद सजच्चसकेको छैन भने योलाई अगाधि बढ्न सक्दैन सभामखु 
महोदय ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  बसेर सहयोग गरौं माननीय सदस्य । धनयम र प्रष्ट्रक्रयाका कुरा गदााखेरर प्रष्ट्रक्रयालाई 
मानेर जान ुएकदम उपयकु्त हनु्छ । प्रष्ट्रक्रया सवामान्य कुरा हो माननीय सदस्य । प्रष्ट्रक्रयामा असहमधत 
जनाऔ ंत्यो राइट छाँदैछ ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  एकदम सभामखु महोदय, हामीले प्रष्ट्रक्रयामा नै र नीधतमा नै असहमधत 
जनाएको हो । सभामखुले भनेजस्तै प्रष्ट्रक्रया गलत भयो । यो बलको भरमा मातै्र यो अगाधि बढेको हनुाले 
यो प्रष्ट्रक्रयालाई पनुष्ट्रवाचार गररयोस ् भन्ने कुरा हो सभामखु महोदय । नीधतमा एउटा कायाक्रममा अको 
कहााँबाट हनु्छ । त्यसो हो भने नीधत ष्ट्रकन बनाइयो सभामखु महोदय । नीधत बनाइसकेपधछ कायाक्रम 
त्यही अनसुार जानपु्यो ष्ट्रक नीधत पररवतान हनुपुर् यो ष्ट्रक कायाक्रम पररवतान हनुपुर् यो यदद त्यो ढंगले गएको 
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हो जनु चाष्ट्रहाँ सरकारका मन्त्रीहरूले प्रधतविता जाहेर गनुाभएको हो भने अंकमा पररर्त हनुपु्यो सभामखु 
महोदय । यो शब्दमा चाष्ट्रहाँ भनेर हनु सक्दैन । त्यसैले सभामखु महोदय यो धस�ो संसदलाई गमु्राहमा 
राखेको भन्ने हाम्रो धनक्यौल हो सभामखु महोदय । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  हैन माननीय सदस्यहरूले उठाउन ु भएका कुराहरूलाई मनन ् गरेर सरकारले 
प्रधतवितासष्ट्रहत प्रस्ततु भइसकेपधछ त माननीय सदस्यहरूले सपोटा पो गनुापर् यो धन । बसेर सहयोग गरौं 
माननीय सदस्य ।...  

आसन ग्रहर् गरेर बैठक संचालनमा सहयोग गरौं माननीय सदस्य । ... 

माननीय सदस्यहरूलाई मैले आग्रह गरेँ , बसेर सहयोग गरौं माननीय सदस्य ।... 

म बैठकलाई अगाधि बढाउन गइराख्याछु । बसेर सहयोग गरौं माननीय सदस्य ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  बैठक अगाधि बैठक बढाउने भने हामी वेल घेछौं सभामखु महोदय । 
शजक्तको भरमा सभामखु पधन हैन यो सता ाको छायााँमा पने हो भने हामीले पधन आफ्नो गने कुराहरू  
गछौं । हैन भने यो नीधत बमोजजम अगाधि जानपुर् यो सभामखु महोदय । शजक्तको भरमा गदााखेरर छुट छ 
त । हामीलाई त केही पधन हामीलाई त उ पधन छैन । यसले मलुकुभररमा यसको पररजस्थधत के हनु्छ 
भन्ने कुरालाई चाष्ट्रहाँ सबैले बझु्नपुछा भन्ने हो सभामखु महोदय । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  हैन माननीय सदस्य यहााँहरूको राइट छाँदैछ, बजेट असहमत बजेटप्रधत असहमत हनेु 
यहााँहरूको राइट सरुजक्षत छ । प्रष्ट्रक्रयामा गएर सहमधत, प्रष्ट्रक्रयामा गएर आफ्नो असहमधत राखौं माननीय 
सदस्य । 

मैले पनु: अनरुोध गरेँ माननीय सदस्यहरूलाई बसेर बैठक सञ्चालनमा सहयोग परु् याऔ ं। 

बसेर सहयोग गरौं माननीय सदस्य बैठक सञ्चालनका लाधग । बसौं माननीय सदस्यहरु। आसनग्रहर्  
गरौं ।    

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी: एउटा पास गररयोस ् सभामखु महोदय । प्रधतपक्षष्ट्रवना नै यो चल्ने, 
प्रधतपक्षका कुरा नसधुनने, सरकार दईु धतहाईको भएको हनुाले एकलौटी सबै धनर्ायहरू हनु्छन ्भन्ने कुरामा 
नै जानपुर् यो । सभामखुले त्यो हो भने अब हामीचाष्ट्रहाँ गइहाल्छौं सभामखु महोदय । हामीले यहााँ बस्नकुो 
कुनै औजचत्य छैन । होइन भने प्रधतपक्षले अथवा ष्ट्रवपक्षले धनकालेका कुरा जेन्यून हो भने सभामखु 
महोदयले यलाई सोच्नपुर् यो । होइन धतमीहरूको आवश्यकता होइन भनेर जनुखालको सभामखु महोदयबाट 
आयो । यदद धतमीहरूको त्यो ६ जना ष्ट्रफ�ेहरू उधभएर के हनु्छ त मैले अगाधि साछुा भनेपधछ 
सभामखुलाई सानालाई छुट छ । र यो प्रधतपक्ष यो सदनमा हुाँदैन। र प्रधतपक्षले आफूले बाष्ट्रहरबाट गनुापने 
कुराहरूमा लाग्ला सदनमा फेरर हामी आउने भन्ने कुरा हुाँदैन ष्ट्रकनष्ट्रक सभामखुज्यूलाई पधन जनुखालको 
चाष्ट्रहाँ कुराहरू आएको छ । सायद माधथ पधन यस्तै भएका छन ्भन्न ेकुराहरू होला । त्यो गनालाई छुट 
छ तर यो सदनमा चाष्ट्रहाँ प्रधतपक्ष रहाँदैन ष्ट्रकनष्ट्रक हामीले धनकालेका कुराहरू जेन्यून कुराहरू छन ्यसमा 
कुनै सधुनएको छैन । छलफल भएको छैन । फेरर चाष्ट्रहाँ सरकारका प्रमखुले नै गएर चाष्ट्रहाँ कष्ट्रहले  
नीधत तथा कायाक्रम पूर्ा सहमधतले भएको धथयो भजन्दने गरेको, गत सालमा हामीले गरेका धथयौं सभामखु 
महोदय । त्यो बेलामा हामीले भनेका धथयौं सरकार नयााँ छ । सरकार नयााँ सरकारलाई हामी 
प्रधतपक्षहरूले हामी साथ ददन चाहन्छौं। हामी यो प्रदेशको ष्ट्रवकासका लाधग अगाधि बढाउन चाहन्छौं भनेकै 
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धथयौं । त्यो बेलादेजख िेढ वर्ासम्म गािी चलाउन धसकायौं, स्टेरर�मा उहााँहरूको हात राख् न लगायौं 
सभामखु महोदय। गािीको स्टेरर�मा हात राख् न जधत जधत परुानो हुाँदै गयो, उधत उधत गािी स्मूथली 
चल्नपुनेमा उधत उधत ठाउाँ ठाउाँ त्यो गािी ठोक्काउदै ष्ट्रहंड्न थाधलसकेपधछ अब त्यो ठोक्काउने जनु खालको 
अवस्था आइरहेको छ । र यहााँ देजखए सभामखु महोदय । जनु खालका कुराहरू आए । जनु खालको 
बोलीहरू यो सदनधभत्र गजुञ्जए अधन सरकार ढुकै्क धथयो ष्ट्रकनष्ट्रक उलाई थाहा छ । सांसद सबै आफ्ना हनु ्
अजन्तममा हामीले ह्वीप जारी गररसकेपधछ हनु्छ भन्ने मनसायले नै यत्रो हंगामा हुाँदा पधन सरकारले त्यधत 
साह्रो, सरकार भनेको एउटा मन्त्रीलाई भधनन्न सभामखु महोदय । जब क्याष्ट्रवनेटको धिधसजन हनु्छ, बल्ल 
त्यलाई सरकारको धिधसजन भधनन्छ । जब सरकारको प्रमखु आउाँछन ्त्यलाई सरकार आयो भधनने भन्न े
गररन्छ अधन ढुकै्क ढ�ले आएर जनु चारवटा शब्दका चाष्ट्रहाँ त्यो गोलमोटोलमा नबजुझने प्रधतबिता जाहेर 
गरेर अधन प्रधतपक्षले उठाएका कुराहरूलाई कुनै कुरालाई पधन सम्बोधन नगरेर त्यो नीधत तथा 
कायाक्रमलाई नगरेर जनु हामी सबै एक उसमा छौं भन्न् एकमू� शजक्तमा छौं भन्ने शजक्तको बलको  
कुराले चाष्ट्रहाँ यो आएको हो भने सभामखु महोदय सायद ष्ट्रहजो पधन उहााँहरूले पररकल्पना गनुापने कुरा 
हनुसक्छन ् । ष्ट्रहजो पधन उहााँहरूका एक दईु जनाबाट यत्रो आगो सजल्कएको धथयो होला। यदद 
प्रधतपक्षलाई त्यही ढंगले हेरेर त्यो न्यायोजचत कुरालाई अगाधि नसनेुर अगाधि बढ्ने हो भने हाम्रो भन्नु पधन 
केही छैन सभामखु महोदय। मैले त भधनहाले हामीले अबको एउटा स्टेप भनेको फेरर भनेको वेल घेने हो 
त्यसपधछ भनेको हामीले सदन बष्ट्रहष्कार गरेर पधछका ददनहरूमा सदनमा उपजस्थत नहनेु र सिक 
आन्दोलन गनुाबाहेक हामीसाँग अरु ष्ट्रवकल्प हुाँदैन सभामखु महोदय । यसमा चाष्ट्रहाँ सम्माननीय सभामखुले 
चाष्ट्रहाँ एकदम बषु्ट्रि र ष्ट्रववेक प्रयोग गरेर उहााँहरूले बोलेका कुराहरूलाई पधन सम्झेर अब यो त हाम्रो ठाउाँ 
त नबन्ने भयो भयो, अकाा कुरा सभामखु महोदय, झूठको पधन एउटा सीमा हनु्छ । ष्ट्रहल्सा धसमीकोट मोटर 
बाटो अथवा कर्ााली कररिोर भेरी कररिोरहरू केन्रीय सरकारले बनाएकै धथयो सभामखु महोदय । यो 
कुनै प्रदेश सरकारले आफ्नो जजम्मामा लगेर फेरर ददएको होइन । बनाइरहेकोमा प्रदेश सरकार जान्न ेभएर 
हामीले यसको स्तरोन्नधत गछौं फा� रयाक ल्याउाँछौं भनेर भनेको हो। आज केन्रीय सरकारले त धधमा 
गधतमा भए पधन बनाएकै छ धन । त्यसकारर् केन्रीय सरकारले बनाउने भएको हनुाले हामीले बजेट 
छुट्याएनौं जनु जजल्लामा मोटर बाटो नै केन्रबाट जोधिएको मोटरबाटो पगेुको छैन । त्यसमा हामीले चाष्ट्रहाँ 
सदरमकुाममा जोड्ने र केन्रमा जोड्ने कुराको कुनै औजचत्य छैन । हामी अको पधन भन्न चाहन्छौं 
सभामखु महोदय । म मेरा हकले यदद हामी ६ जना सासंदहरू छौं । नेपाली कांग्रसेबाट प्रधतधनधधत्व गने 
६ जना सांसदहरू छौं उहााँहरूका नाममा परेका रकमहरू छन ्भने कुन ठाउाँमा हालेर त्यहााँको ष्ट्रवकास हनेु 
हो हामी त्यो गना तयार छौं सभामखु महोदय । एउटा मखु्यमन्त्रीज्यूले एकदम राम्रो कुरा धनकाल्न ुभएको 
छ, खानेपानीको कुरा हामी भन्दैनौं ष्ट्रकनष्ट्रक हामीले पधन मन्त्रीहरूलाई भनेका धथयौं तपाईले पोहोरसाल 
ददएको धसंचाई त्यसमा चाष्ट्रहाँ लगत ईजस्टमेट भयो होला कधत काम भयो, अब आएको पैंसा अनसुार त्यो 
बनाउनसु ्। सिक त्यस्तै छन,् कृष्ट्रर् सिक त्यस्तै छन ्धतनीहरूको त हाम्रो ष्ट्रवकास भनेको के हो भने पााँच 
वर्ाधभत्र धसदद्दने ष्ट्रवकास गने हो । केही लामो दीगो ष्ट्रवकासहरूबाहेक सरकारले के भन्न थाल्यो भने आफूले 
पष्ट्रहला ओगड्ने अधन अष्ट्रहले आएर के भन्न ेभने केन्रीय सरकारले पूवााधार केन्रीय सरकारले नबनाएर हुाँदैन 
भन्ने हो भने सबै पूवााधारका कायाक्रमहरू रद्द गरौं । नाना छाना र खानाका लाधग पैंसा बााँड्दै ष्ट्रहाँिौं अधन 
यो सरकारको काम यही हो भन्ने कुरा । अको कुरा मलाई अच्चम्म लाग्यो ष्ट्रक एकीकृत ष्ट्रवकासको कुरा 
पधन आइरहेको छ सभामखु महोदय । जग्गा हाम्रो नाममा कहााँ छ ? ष्ट्रक त केन्रीय सरकारको नाममा 
होला, संघीय सरकारको नाममा होला ष्ट्रक त स्थानीय तहको नाममा होला । जग्गा आफ्नो नाममा नभइको 
नै प्रदेश सरकारको हो। बरु कुरा के धमल््यो भने प्रदेश सरकारले धबजल्ि� बनाइददने केन्रीय सरकारले 
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धथयौं । त्यो बेलादेजख िेढ वर्ासम्म गािी चलाउन धसकायौं, स्टेरर�मा उहााँहरूको हात राख् न लगायौं 
सभामखु महोदय। गािीको स्टेरर�मा हात राख् न जधत जधत परुानो हुाँदै गयो, उधत उधत गािी स्मूथली 
चल्नपुनेमा उधत उधत ठाउाँ ठाउाँ त्यो गािी ठोक्काउदै ष्ट्रहंड्न थाधलसकेपधछ अब त्यो ठोक्काउने जनु खालको 
अवस्था आइरहेको छ । र यहााँ देजखए सभामखु महोदय । जनु खालका कुराहरू आए । जनु खालको 
बोलीहरू यो सदनधभत्र गजुञ्जए अधन सरकार ढुकै्क धथयो ष्ट्रकनष्ट्रक उलाई थाहा छ । सांसद सबै आफ्ना हनु ्
अजन्तममा हामीले ह्वीप जारी गररसकेपधछ हनु्छ भन्ने मनसायले नै यत्रो हंगामा हुाँदा पधन सरकारले त्यधत 
साह्रो, सरकार भनेको एउटा मन्त्रीलाई भधनन्न सभामखु महोदय । जब क्याष्ट्रवनेटको धिधसजन हनु्छ, बल्ल 
त्यलाई सरकारको धिधसजन भधनन्छ । जब सरकारको प्रमखु आउाँछन ्त्यलाई सरकार आयो भधनने भन्न े
गररन्छ अधन ढुकै्क ढ�ले आएर जनु चारवटा शब्दका चाष्ट्रहाँ त्यो गोलमोटोलमा नबजुझने प्रधतबिता जाहेर 
गरेर अधन प्रधतपक्षले उठाएका कुराहरूलाई कुनै कुरालाई पधन सम्बोधन नगरेर त्यो नीधत तथा 
कायाक्रमलाई नगरेर जनु हामी सबै एक उसमा छौं भन्न् एकमू� शजक्तमा छौं भन्ने शजक्तको बलको  
कुराले चाष्ट्रहाँ यो आएको हो भने सभामखु महोदय सायद ष्ट्रहजो पधन उहााँहरूले पररकल्पना गनुापने कुरा 
हनुसक्छन ् । ष्ट्रहजो पधन उहााँहरूका एक दईु जनाबाट यत्रो आगो सजल्कएको धथयो होला। यदद 
प्रधतपक्षलाई त्यही ढंगले हेरेर त्यो न्यायोजचत कुरालाई अगाधि नसनेुर अगाधि बढ्ने हो भने हाम्रो भन्नु पधन 
केही छैन सभामखु महोदय। मैले त भधनहाले हामीले अबको एउटा स्टेप भनेको फेरर भनेको वेल घेने हो 
त्यसपधछ भनेको हामीले सदन बष्ट्रहष्कार गरेर पधछका ददनहरूमा सदनमा उपजस्थत नहनेु र सिक 
आन्दोलन गनुाबाहेक हामीसाँग अरु ष्ट्रवकल्प हुाँदैन सभामखु महोदय । यसमा चाष्ट्रहाँ सम्माननीय सभामखुले 
चाष्ट्रहाँ एकदम बषु्ट्रि र ष्ट्रववेक प्रयोग गरेर उहााँहरूले बोलेका कुराहरूलाई पधन सम्झेर अब यो त हाम्रो ठाउाँ 
त नबन्ने भयो भयो, अकाा कुरा सभामखु महोदय, झूठको पधन एउटा सीमा हनु्छ । ष्ट्रहल्सा धसमीकोट मोटर 
बाटो अथवा कर्ााली कररिोर भेरी कररिोरहरू केन्रीय सरकारले बनाएकै धथयो सभामखु महोदय । यो 
कुनै प्रदेश सरकारले आफ्नो जजम्मामा लगेर फेरर ददएको होइन । बनाइरहेकोमा प्रदेश सरकार जान्न ेभएर 
हामीले यसको स्तरोन्नधत गछौं फा� रयाक ल्याउाँछौं भनेर भनेको हो। आज केन्रीय सरकारले त धधमा 
गधतमा भए पधन बनाएकै छ धन । त्यसकारर् केन्रीय सरकारले बनाउने भएको हनुाले हामीले बजेट 
छुट्याएनौं जनु जजल्लामा मोटर बाटो नै केन्रबाट जोधिएको मोटरबाटो पगेुको छैन । त्यसमा हामीले चाष्ट्रहाँ 
सदरमकुाममा जोड्ने र केन्रमा जोड्ने कुराको कुनै औजचत्य छैन । हामी अको पधन भन्न चाहन्छौं 
सभामखु महोदय । म मेरा हकले यदद हामी ६ जना सासंदहरू छौं । नेपाली कांग्रसेबाट प्रधतधनधधत्व गने 
६ जना सांसदहरू छौं उहााँहरूका नाममा परेका रकमहरू छन ्भने कुन ठाउाँमा हालेर त्यहााँको ष्ट्रवकास हनेु 
हो हामी त्यो गना तयार छौं सभामखु महोदय । एउटा मखु्यमन्त्रीज्यूले एकदम राम्रो कुरा धनकाल्न ुभएको 
छ, खानेपानीको कुरा हामी भन्दैनौं ष्ट्रकनष्ट्रक हामीले पधन मन्त्रीहरूलाई भनेका धथयौं तपाईले पोहोरसाल 
ददएको धसंचाई त्यसमा चाष्ट्रहाँ लगत ईजस्टमेट भयो होला कधत काम भयो, अब आएको पैंसा अनसुार त्यो 
बनाउनसु ्। सिक त्यस्तै छन,् कृष्ट्रर् सिक त्यस्तै छन ्धतनीहरूको त हाम्रो ष्ट्रवकास भनेको के हो भने पााँच 
वर्ाधभत्र धसदद्दने ष्ट्रवकास गने हो । केही लामो दीगो ष्ट्रवकासहरूबाहेक सरकारले के भन्न थाल्यो भने आफूले 
पष्ट्रहला ओगड्ने अधन अष्ट्रहले आएर के भन्न ेभने केन्रीय सरकारले पूवााधार केन्रीय सरकारले नबनाएर हुाँदैन 
भन्ने हो भने सबै पूवााधारका कायाक्रमहरू रद्द गरौं । नाना छाना र खानाका लाधग पैंसा बााँड्दै ष्ट्रहाँिौं अधन 
यो सरकारको काम यही हो भन्ने कुरा । अको कुरा मलाई अच्चम्म लाग्यो ष्ट्रक एकीकृत ष्ट्रवकासको कुरा 
पधन आइरहेको छ सभामखु महोदय । जग्गा हाम्रो नाममा कहााँ छ ? ष्ट्रक त केन्रीय सरकारको नाममा 
होला, संघीय सरकारको नाममा होला ष्ट्रक त स्थानीय तहको नाममा होला । जग्गा आफ्नो नाममा नभइको 
नै प्रदेश सरकारको हो। बरु कुरा के धमल््यो भने प्रदेश सरकारले धबजल्ि� बनाइददने केन्रीय सरकारले 
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जग्गा धमलाइददने भन्न े कुरा ष्ट्रकनष्ट्रक वन मन्त्रालयका अधधकांश संरचनाहरू केन्रीय सरकारअनसुार नै  
छन ्। त्यसकारर् यी यी कुराहरू भएको हनुाले सभामखु महोदय हामी अनरुोध गना चाहन्छौं, यस्तोखालको 
अवैधाधनक ढंगले जनु आएर बल धमचाइाँको ढ�ले यलाई चाष्ट्रहाँ पास नगररयोस ्यले गदााखेरर आज त केही 
नदेजखएला भष्ट्रवष्यमा कालान्तरमा गएर यसको ठूलो रूप हनु सक्छ सभामखु महोदय । त्यो म आग्रह गना 
चाहन्छु त्यो हामी आग्रह गना चाहन्छौं । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  हैन माननीय सदस्य । माननीय सदस्यले मलाई एउटा आरोप लगाउन ुभो, प्रधतपक्ष 
चाष्ट्रहाँदैन भन्यो भनेर मैले भनेको छैन । प्रधतपक्ष चाष्ट्रहन्छ बसेर सहयोग गनुास ्भनेको छु मैले । प्रष्ट्रक्रया, 
प्रष्ट्रक्रया अगाधि बढाउनलाई सहयोग गनुास ्भधनराख्या छु मैले ।  

के हो माननीय सदस्य ... 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववन्न्ददममाानन  धधबब��:: अष्ट्रहले सदनमा जे कुरा भइराखेको छ यससम्बन्धी केही कुरा म राख् न चाहन्छु 
सभामखु महोदय मलाई समय चाष्ट्रहयो ।  

हनु्छ एक धमनेटमा राखौं माननीय सदस्य । 

सभामखु महोदय, यो ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक धनर्ायाथा पेश गररददनसु ् केरे गनाको लाधग आधथाक मामला 
मन्त्रीज्यूले यहााँ प्रस्ताव पेश भइसकेको छ सभामखु महोदय । यो सदन भनेको प्रधतपक्षको भार्र् मातै्र 
सनु्न े सदन होइन । यो सदनको आफ्नै गररमा छ सभामखु महोदय । प्रधतपक्ष दलको लाधग दलको 
नेताज्यूलाई माननीय सदस्यज्यूलाई जे जधत अच्चम्म लागेका कुरा छन ् । ती सबै अच्चम्म लागेका 
कुराहरू यहााँ सनु्नको धनधमता  यहााँ हामी सबै सदनमा बधसराखेका छैनौं सभामखु महोदय । म यधत मातै्र 
भन्न चाहन्छु सदनको प्रष्ट्रक्रया अगाधि बढोस ्र यो ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक धनर्ायाथा प्रस्ततु गररयोस ्म यही 
माग राख् न चाहन्छु सभामखु महोदय । धन्यवाद ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  प्रष्ट्रक्रयामा गएर असहमधत राखौं माननीय सदस्य । बसेर सहयोग गरौं।माननीय 
सदस्यहरू अब यो बैठक १५ धमनेटका लाधग स्थधगत हनु्छ । 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू १५ धमनेटका लाधग स्थधगत बैठक पनु: सचुारु हनु्छ । माननीय 
सदस्यहरू आधथाक वर्ा २०७६/७७ को आय-व्ययको ष्ट्रववरर्माधथको छलफलको क्रममा प्रदेश सभामा 
माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएको महत्वपूर्ा सवालहरूलाई सम्बोधन गनाका लाधग धनम्न बुाँदाहरू,  

१. कर्ााली प्रदेश सरकार मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय अन्तगात रहेको कर्ााली पूवााधार 
ष्ट्रवकास लगानी कोर्को नाममा ष्ट्रवधनयोजजत कूल बजेट रु. ३ अबा मध्ये जनता सिक कायाक्रम 
गनाको लाधग थप बजेट रु. १ खबा १ खबा १ अरब ९२ करोि थप गरी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास 
मन्त्रालयमा पठाउने व्यवस्था गने ।  

२.  आन्तररक धनयन्त्रर् प्रर्ालीलाई व्यवजस्थत गरी सबै मन्त्रालय तथा धनकायहरूको चालू शीर्ाकमा 
रहेको, बढी भएको, दोहोररएको कधतपय संस्थाका नाममा कीटानी गररएको तथा कायाक्रमको महत्व 
र प्राथधमकताका आधारमा चालूतफा को बजेट पूाँजीगत तफा  रकमान्तर गने ।  

३.  चालू खचा शीर्ाकबाट प्राप्त हनेु बजेट कर्ााली प्रदेश महत्वका आयोजना तथा योजना कायाक्रम र 
बजेट ष्ट्रवधनयोजनमा असन्तलुन भएका क्षेत्रमा आवश्यकता अनसुार थप गरी बजेटको क्षेत्रगत 
सन्तलुन धमलाउने ।  

४.  मन्त्रालयबाट प्रस्ताष्ट्रवत योजना तथा कायाक्रममध्ये कायाान्वयनयोग्य नभएका र दोहोरोपन भएका 
योजना कायाक्रमलाई आवश्यकता अनसुार संशोधन गरी कायाान्वयनयोग्य र प्रधतफलयकु्त बनाउने ।  

५.  पूवााधार ष्ट्रवशेर् कायाक्रमको रु. १ अबा २० करोि कायाष्ट्रवधध बनाई धनवााचन क्षेत्रमा कायाान्वयन 
गररनेछ ।  

कर्ााली प्रदेशको आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक अनमुान आयव्ययको अंग हनेु गरी कर्ााली प्रदेश 
सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालाले सभा समक्ष राख् नभुएको 
प्रस्तावसष्ट्रहत कर्ााली ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ र यससाँग आजश्रत कर्ााली प्रदेश आधथाक ष्ट्रवधेयक 
२०७६ र कर्ााली प्रदेश ऋर् उठाउने ष्ट्रवधेयक २०७६ लाई धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु ।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले 'हनु्छ' भन्नु होला । यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय 
सदस्यहरूले 'हनु्न' भन्न ुहोला ।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नहुोला । ...हनु्छ... 

यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्न भन्नुहोला । ... 

हनु्न भन्ने आवाज सधुनएन तसथा कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ मा माननीय आधथाक माधमला 
तथा योजना मन्त्रीले जनाउनभुएको प्रधतविता बजेटको अंग हनेु गरी पाररत गररयोस ् भन्ने प्रस्तावसष्ट्रहत 
कर्ााली ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६, यससाँग आजश्रत कर्ााली प्रदेश आधथाक ष्ट्रवधेयक २०७६ र कर्ााली 
प्रदेश ऋर् उठाउने ष्ट्रवधेयक २०७६ सवासम्मधतले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु । 

माननीय सदस्यहरू, यस सभा अन्तगात गदठत ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवर्यगत सधमधतहरूको वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदन पेश गनाको 
लाधग समय धनधाारर् गरेको छु । सवाप्रथम अथा तथा प्राकृधतक श्रोत सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री 
अम्मरबहादरु थापा । 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू १५ धमनेटका लाधग स्थधगत बैठक पनु: सचुारु हनु्छ । माननीय 
सदस्यहरू आधथाक वर्ा २०७६/७७ को आय-व्ययको ष्ट्रववरर्माधथको छलफलको क्रममा प्रदेश सभामा 
माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएको महत्वपूर्ा सवालहरूलाई सम्बोधन गनाका लाधग धनम्न बुाँदाहरू,  

१. कर्ााली प्रदेश सरकार मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय अन्तगात रहेको कर्ााली पूवााधार 
ष्ट्रवकास लगानी कोर्को नाममा ष्ट्रवधनयोजजत कूल बजेट रु. ३ अबा मध्ये जनता सिक कायाक्रम 
गनाको लाधग थप बजेट रु. १ खबा १ खबा १ अरब ९२ करोि थप गरी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास 
मन्त्रालयमा पठाउने व्यवस्था गने ।  

२.  आन्तररक धनयन्त्रर् प्रर्ालीलाई व्यवजस्थत गरी सबै मन्त्रालय तथा धनकायहरूको चालू शीर्ाकमा 
रहेको, बढी भएको, दोहोररएको कधतपय संस्थाका नाममा कीटानी गररएको तथा कायाक्रमको महत्व 
र प्राथधमकताका आधारमा चालूतफा को बजेट पूाँजीगत तफा  रकमान्तर गने ।  

३.  चालू खचा शीर्ाकबाट प्राप्त हनेु बजेट कर्ााली प्रदेश महत्वका आयोजना तथा योजना कायाक्रम र 
बजेट ष्ट्रवधनयोजनमा असन्तलुन भएका क्षेत्रमा आवश्यकता अनसुार थप गरी बजेटको क्षेत्रगत 
सन्तलुन धमलाउने ।  

४.  मन्त्रालयबाट प्रस्ताष्ट्रवत योजना तथा कायाक्रममध्ये कायाान्वयनयोग्य नभएका र दोहोरोपन भएका 
योजना कायाक्रमलाई आवश्यकता अनसुार संशोधन गरी कायाान्वयनयोग्य र प्रधतफलयकु्त बनाउने ।  

५.  पूवााधार ष्ट्रवशेर् कायाक्रमको रु. १ अबा २० करोि कायाष्ट्रवधध बनाई धनवााचन क्षेत्रमा कायाान्वयन 
गररनेछ ।  

कर्ााली प्रदेशको आधथाक वर्ा २०७६/०७७ को वाष्ट्रर्ाक अनमुान आयव्ययको अंग हनेु गरी कर्ााली प्रदेश 
सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालाले सभा समक्ष राख् नभुएको 
प्रस्तावसष्ट्रहत कर्ााली ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ र यससाँग आजश्रत कर्ााली प्रदेश आधथाक ष्ट्रवधेयक 
२०७६ र कर्ााली प्रदेश ऋर् उठाउने ष्ट्रवधेयक २०७६ लाई धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु ।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले 'हनु्छ' भन्नु होला । यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय 
सदस्यहरूले 'हनु्न' भन्न ुहोला ।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नहुोला । ...हनु्छ... 

यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्न भन्नुहोला । ... 

हनु्न भन्ने आवाज सधुनएन तसथा कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ मा माननीय आधथाक माधमला 
तथा योजना मन्त्रीले जनाउनभुएको प्रधतविता बजेटको अंग हनेु गरी पाररत गररयोस ् भन्ने प्रस्तावसष्ट्रहत 
कर्ााली ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६, यससाँग आजश्रत कर्ााली प्रदेश आधथाक ष्ट्रवधेयक २०७६ र कर्ााली 
प्रदेश ऋर् उठाउने ष्ट्रवधेयक २०७६ सवासम्मधतले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु । 

माननीय सदस्यहरू, यस सभा अन्तगात गदठत ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवर्यगत सधमधतहरूको वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदन पेश गनाको 
लाधग समय धनधाारर् गरेको छु । सवाप्रथम अथा तथा प्राकृधतक श्रोत सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री 
अम्मरबहादरु थापा । 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा::  सभामखु महोदय, प्रदेश सभा अथा तथा प्राकृधतक श्रोत सधमधतको वाष्ट्रर्ाक 
प्रधतवेदन प्रस्ततु गना उधभरहेको छु । र सभामखु महोदय संसदीय प्रर्ाली र अभ्यास र सधमधत प्रर्ालीको 
महत्वपूर्ा भधूमका रहेको हनु्छ र सधमधत प्रर्ालीबाटै संसदीय संसदको बहआुयाधमक काम कारबाही र सरल 
र प्रभावकारी ढंगले हनेु गदाछ । त्यसैले सभा सधमधत प्रर्ालीको संस्थागत ष्ट्रवकास र गना र यसको 
व्यवहाररक अभ्यासलाई सफल तलु्याउनका लाधग सधमधतको काम कारबाही काया प्र काया प्रकृधत स्प� र 
व्यवहाररक बनाउन आवश्यक भएकाले हामीले कर्ााली प्रदेश सभा अन्तगात फरक फरक ष्ट्रवर्यका 
क्षेत्राधधकार रहेका ४ वटा सधमधत गठन गरेका हौं । जसमध्ये अथा प्राकृधतक श्रोत सधमधत पधन एक हो र 
राज्य प्रशासनलाई सहज सरल र पारदजशाता, पारदजशाताको दृष्ट्र�कोर्लाई उदार व्याख्या गरी यसलाई 
जनचाहना र जनष्ट्रहत अनकूुल प्रभावकारी र गरु्स्तरीय हनुपुने अवधारर्ाबाट नै संसद र संसदीय सधमधतको 
अवधारर्ा र ष्ट्रवकास भएको कुरा दईु मत छैन । त्यसैले अथा तथा प्राकृधतक श्रोतको वैज्ञाधनक र वस्तगुत 
प्रयोग र उपयोगबाट ष्ट्रवकास र सामाजजक रुपान्तरर्मा सघाऊ पगु्ने हुाँदा हामी आमनागररक र सामाजजक 
न्यायमा यो सधमधतको महत्वपूर्ा भधूमका रहन्छ । यस समधन यस सन्दभामा यस सधमधतको सम्बि 
ष्ट्रवर्यमा ष्ट्रवधध धनमाार् र सरकारी कामकारबाहीमा उता रदायी बहन भएन/भएको सन्दभामा जााँचबझु र 
मूल्याङ्कन गदै आइरहेको छ । जनु कुरा यस प्रधतवेदनमा यथास्थानमा उल्लेख र समावेश भएको भएका 
छन ् । यस सधमधतको कायाक्षेत्राधधकार धभत्र आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय, भौधतक पूवााधार 
ष्ट्रवकास मन्त्रालय, उद्मोग र वन, पयाटन मन्त्रालय र सो अन्तगातका धनकायहरू पदाछन ्। हालसम्म यो 
सधमधतका बैठक सरुुदेजख हालसम्म २२ वटा र ०७५/०७६ को साउन १७ गतेबाट १९ वटा बैठक 
बसी यो आधथाक वर्ामा १९ वटा बैठक बसेर धनर्ाय गरेका गरेको छ, जनु यस प्रधतवेदनमा ष्ट्रवस्तारमा 
उल्लेख गररएको छ र प्रधतवेदनलाई बढी जानकारीमूलक बनाउन र व्यवहाररक रूपमा बझु्न सधमधतको 
कामकारबाही यसै साथै सबै धनर्ायको अधतररक्त सधमधतका प्रभावकारीताको मूल्याङ्कन सधमधतले भोग्नपुरेका 
कदठनाई पधन यस प्रधतवेदनमा समेष्ट्रटएको छ । समस्या धेरै भएपधन तत्काल देजखएका समस्याको 
सजचवालय र काया समस्या धेरै भए पधन तत्काल देजखएका समस्यामा सजचवालयमा कायारत कमाचारीहरूको 
दक्षता र क्षमता ष्ट्रवकास र उत्प्ररेर्ा देखा परेको छ । हामी कर्ााली कर्ााली प्रदेशलाई माधथ उठाउने 
कुरा बारम्बार गछौं । तर केन्र र तलुनात्मक रूपले रूपमा सगुम र अन्य प्रदेश सभाले आफ् आफ्ना 
सजचवालयमा कमाचारीहरूलाई प्रदान गरेको सेवा सषु्ट्रवधा हामीले ददएका छैनौं । यस सन्दभामा तत्काल 
आवश्यक पहल गना, पहल गना सम्माधनत सभामा सभालाई सधमधतको सझुाव पेश गर रहेको व्यहोरा 
अनरुोध छ, गदाछु र सधमधतको क्षमता अधभवषृ्ट्रि र अन्य उपायबारे पधन हामीले समयमै सोच्नपुने 
आवश्यकता रहेको व्यहोरा अनरुोध गदाछु । सधमधत प्रर्ालीबारे रुची राख् ने र सधमधतको कामकारबाही र 
प्रष्ट्रक्रयामा सम्बि सबैका लाधग यो प्रधतवेदन उपयोगी हनेु कुरामा म ष्ट्रवश्वस्त रहाँदै कर्ााली प्रदेश सभा 
धनयमावली २०७५ धनयम १५७ (१) बमोजजम यो प्रधतवेदन पेश गदाछु र यसमा हामीले भए गरेका 
कामहरू र हामीले शरुुमा साउन १७ गते बैठक शरुु गर् यौं र त्यो बैठकबाट हामीले ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रकधसमका 
योजनाहरू धनर्ाय गरेका छौं । धमधत ०७५/९/२६ गते सरकारलाई सरकारलाई योजनाको पष्ट्रहचान गरी 
लगानी केजन्रत गना हामीले धनर्ाय गरेका धथयौं । सरकारलाई यी सरकारबाट प्रथम दोस्रो र चौमाधसक 
खचाको माग गदै योजना पष्ट्रहचान सावाजधनक र गरेका धथयौं । २०७५/१२/१३ गते सावाजधनक खररद 
ऐनको मातहतमा रही एक करोिभन्दा माधथका योजना तलका योजनाहरूलाई उपभोक्ताहरूबाट गने त्यो 
भन्दा माधथका योजना अको ष्ट्रवधध ठेक्काप�ाद्वारा व्यवस्था गना हामीले धनदेजशत गरेका धथयौं । 
०७५/१२/१३ गते देजख सामाजजक १२ १३ १६ सम्म सबै मन्त्रालयको समीक्षा बैठक पधन हामीले 
गर् यौं र समीक्षा बैठक गररसकेपधछ पधन हामीले सबै मन्त्रालयलाई धनदेजशत गरेका छौं र ष्ट्रवधभन्न धमधत र 
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समयमा हामीले ती कामकारबाही सरकारलाई सचेत गराउाँदै सरकारलाई अझैं गधतशील रूपले अगाधि बढ्न 
सझुाव हामीले ददयौं तर पधन सरकारले कधतपय कुराहरू हामीले माग गरेका धथयौं ती सब माग गरेका 
कुराहरूलाई पधन कष्ट्रहल्यै समयमा नददने र कष्ट्रहल्यै प्र� भार्ामा नबजुझने गरेर ददने यस्ता अधलकधत संसदीय 
सधमधतप्रधतको लापरबाही हो ष्ट्रक भन्ने हामीले महशसु गरेका छौं । त्यसैले यो यो प्रधतवेदनमा हामीले यी 
सबै कुराहरू उल्लेख गरेका छौं । तल उल्लेख गरेका छौं । अन्तत: प्रधतवेदनमाधथ छलफलमा सष्ट्रक्रय 
भाग धलई सवासम्मधतले स यसलाई पाररत गनुाहनेु हाम्रो सधमधतका हामी ९ जना सदस्य रहेका छौं । ९ 
जना सदस्यहरूले यसलाई सवासम्मत सधमधतले पेश हामीले सधमधतमा पास गरेर स र यो प्रधतवेदन तयार 
गने सधमधतका सजचव, सधमतका सजचवालयका कमाचारी धमत्रहरूलगायत पत्रकार तथा अन्य सबैलाई हाददाक 
धन्यवाद ददन्छु । यसै सधमधतमा कायाक्षते्र कायाष्ट्रवधध र कामकारबाहीमा चासो व्यक्त गने धनरन्तर 
मागाधनदेशन र सल्लाह ददनहुनेु माननीय सभामखु एवम ्उपसभामखुप्रधत हाददाक कृतज्ञता व्यक्त गदाछु । 
धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब ष्ट्रवधायन तथा प्रदेश माधमला सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययाा:: माननीय सभामखु महोदय, म सवाप्रथम िोल्पा जजल्लाको भारी वर्ााले गदाा 
मडु्कीजजउला गाउाँपाधलकामा मान्छेहरूको ज्यान गएको छ, घाइतेहरू भएका छन ्र धनजनको क्षधत भएको 
छ । मतृकहरूलाई पो�माटाम गरेर दाहसंस्कार, घाइतेहरूलाई उपचार र बाढीष्ट्रपधित राहतको लाधग 
कर्ााली प्रदेशले धछटोभन्दा धछटो पहल गनुापर् यो । माननीय सभामखु महोदय । प्रदेश सभाको धनवााचन 
पिात प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १४७ अनसुार प्रदेश सभाको ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवर्यगत सधमधतहरू 
गठन गने क्रममा ष्ट्रवधायन तथा प्रदेश माधमला सधमधतको पधन गठन भयो । ष्ट्रवधायन तथा प्रदेश माधमला 
सधमधतले धमधत २०७५ बैशाख १७ गतेदेजख आफ्नो काया प्रारम्भ गरेको धथयो । सधमधतले आफ्नो 
कायाप्रारम्भ गरेपधछ आफ्नो जजम्मेवारीमा धनरन्तर सष्ट्रक्रय हुाँदै आएको छ । सधमधतले हालसम्म ष्ट्रवधभन्न 
ष्ट्रवधेयकहरूमा परेका संशोधनहरूको आधारमा ष्ट्रवर्यका कायासूची धनधाारर् गरी जम्मा १४ वटा बैठक बसी 
कायासम्पादन गररसकेको छ । सधमधतका बैठकबाट महत्वपूर्ा धनर्ायहरू भएका छन ् । धनयमावली 
अनसुार ष्ट्रवधायन तथा प्रदेश माधमला सधमधतको कायाक्षेत्र अन्तगात प्रदेश मजन्त्रपररर्द्को कायाालय आन्तररक 
माधमला तथा कानून मन्त्रालय, प्रदेश लोक सेवा आयोग र सरकारका कामकाजको अनगुमन रहेको छ । 
यस सधमधतको कायाक्षेत्र अनसुार हालसम्म प्रदेश सभाका सभामा छलफल भएका ष्ट्रवधेयकहरूमाधथ परेको 
संशोधनको सूचना अनसुार सभाबाट यस सधमधतमा आएका ष्ट्रवधेयकहरूमाधथ ष्ट्रवस्ततृ छलफल संशोधनकताा 
माननीयहरूको उपजस्थतमा भएको धथयो, माननीय सभामखु महोदय । मलुकु संघीय व्यवस्थामा गएकोले 
प्रदेश सरकार शरुुवाती चरर्मा कानून धनमाार्मा लाधगरहेको अवस्थामा सरकारले ल्याएका ष्ट्रवधेयकमाधथ 
गहन छलफल गरी उत्कृष्ट जनमखुी बनाउन सधमधत लाधगरहेको छ । यस क्रममा सरकारलाई सम्बजन्धत 
ष्ट्रवर्यमा आवश्यक सल्लाह, सझुाव र धनदेशन ददंदै आएको छ । यस सधमधतको कायाक्षेत्रमा पने 
मन्त्रालयहरूबाट आएका ष्ट्रवधेयकहरूमा माननीयहरूले राख् नभुएको संशोधनको सूचीमा माधथ पटक पटक 
छलफल गरी धनचोिमा परु् याएको छ । कर्ााली प्रदेश सरकारले संष्ट्रवधानको कायाान्वयनको चरर्मा 
बनाउनपुने कानूनलाई यथा यथाथापरक बनाउन गहन छलफलबाट ष्ट्रवधेयकमाधथ भएका कधमकमजोरी 
हटाई कायाान्वयनमा सहज हनेु गरी ष्ट्रववाददत नरही धनचोिमा परु् याएको छ । प्रदेश सरकारले गाउाँसभा र 
नगरसभा सञ्चालनको लाधग व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ मा रहेका व्यवहाररक पक्षलाई 
समयसापेक्ष बनाउन संशोधनको सूचना पेश गने माननीयहरूको उपजस्थधतमा छलफल गरी अजन्तम टंुगोमा 
परु् याई हाल कायाान्वयनको अवस्था छ । प्रदेश सभा संचालन तथा आवश्यक प्रदेश सभा सजचवालयको 
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समयमा हामीले ती कामकारबाही सरकारलाई सचेत गराउाँदै सरकारलाई अझैं गधतशील रूपले अगाधि बढ्न 
सझुाव हामीले ददयौं तर पधन सरकारले कधतपय कुराहरू हामीले माग गरेका धथयौं ती सब माग गरेका 
कुराहरूलाई पधन कष्ट्रहल्यै समयमा नददने र कष्ट्रहल्यै प्र� भार्ामा नबजुझने गरेर ददने यस्ता अधलकधत संसदीय 
सधमधतप्रधतको लापरबाही हो ष्ट्रक भन्ने हामीले महशसु गरेका छौं । त्यसैले यो यो प्रधतवेदनमा हामीले यी 
सबै कुराहरू उल्लेख गरेका छौं । तल उल्लेख गरेका छौं । अन्तत: प्रधतवेदनमाधथ छलफलमा सष्ट्रक्रय 
भाग धलई सवासम्मधतले स यसलाई पाररत गनुाहनेु हाम्रो सधमधतका हामी ९ जना सदस्य रहेका छौं । ९ 
जना सदस्यहरूले यसलाई सवासम्मत सधमधतले पेश हामीले सधमधतमा पास गरेर स र यो प्रधतवेदन तयार 
गने सधमधतका सजचव, सधमतका सजचवालयका कमाचारी धमत्रहरूलगायत पत्रकार तथा अन्य सबैलाई हाददाक 
धन्यवाद ददन्छु । यसै सधमधतमा कायाक्षते्र कायाष्ट्रवधध र कामकारबाहीमा चासो व्यक्त गने धनरन्तर 
मागाधनदेशन र सल्लाह ददनहुनेु माननीय सभामखु एवम ्उपसभामखुप्रधत हाददाक कृतज्ञता व्यक्त गदाछु । 
धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब ष्ट्रवधायन तथा प्रदेश माधमला सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययाा:: माननीय सभामखु महोदय, म सवाप्रथम िोल्पा जजल्लाको भारी वर्ााले गदाा 
मडु्कीजजउला गाउाँपाधलकामा मान्छेहरूको ज्यान गएको छ, घाइतेहरू भएका छन ्र धनजनको क्षधत भएको 
छ । मतृकहरूलाई पो�माटाम गरेर दाहसंस्कार, घाइतेहरूलाई उपचार र बाढीष्ट्रपधित राहतको लाधग 
कर्ााली प्रदेशले धछटोभन्दा धछटो पहल गनुापर् यो । माननीय सभामखु महोदय । प्रदेश सभाको धनवााचन 
पिात प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १४७ अनसुार प्रदेश सभाको ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवर्यगत सधमधतहरू 
गठन गने क्रममा ष्ट्रवधायन तथा प्रदेश माधमला सधमधतको पधन गठन भयो । ष्ट्रवधायन तथा प्रदेश माधमला 
सधमधतले धमधत २०७५ बैशाख १७ गतेदेजख आफ्नो काया प्रारम्भ गरेको धथयो । सधमधतले आफ्नो 
कायाप्रारम्भ गरेपधछ आफ्नो जजम्मेवारीमा धनरन्तर सष्ट्रक्रय हुाँदै आएको छ । सधमधतले हालसम्म ष्ट्रवधभन्न 
ष्ट्रवधेयकहरूमा परेका संशोधनहरूको आधारमा ष्ट्रवर्यका कायासूची धनधाारर् गरी जम्मा १४ वटा बैठक बसी 
कायासम्पादन गररसकेको छ । सधमधतका बैठकबाट महत्वपूर्ा धनर्ायहरू भएका छन ् । धनयमावली 
अनसुार ष्ट्रवधायन तथा प्रदेश माधमला सधमधतको कायाक्षेत्र अन्तगात प्रदेश मजन्त्रपररर्द्को कायाालय आन्तररक 
माधमला तथा कानून मन्त्रालय, प्रदेश लोक सेवा आयोग र सरकारका कामकाजको अनगुमन रहेको छ । 
यस सधमधतको कायाक्षेत्र अनसुार हालसम्म प्रदेश सभाका सभामा छलफल भएका ष्ट्रवधेयकहरूमाधथ परेको 
संशोधनको सूचना अनसुार सभाबाट यस सधमधतमा आएका ष्ट्रवधेयकहरूमाधथ ष्ट्रवस्ततृ छलफल संशोधनकताा 
माननीयहरूको उपजस्थतमा भएको धथयो, माननीय सभामखु महोदय । मलुकु संघीय व्यवस्थामा गएकोले 
प्रदेश सरकार शरुुवाती चरर्मा कानून धनमाार्मा लाधगरहेको अवस्थामा सरकारले ल्याएका ष्ट्रवधेयकमाधथ 
गहन छलफल गरी उत्कृष्ट जनमखुी बनाउन सधमधत लाधगरहेको छ । यस क्रममा सरकारलाई सम्बजन्धत 
ष्ट्रवर्यमा आवश्यक सल्लाह, सझुाव र धनदेशन ददंदै आएको छ । यस सधमधतको कायाक्षेत्रमा पने 
मन्त्रालयहरूबाट आएका ष्ट्रवधेयकहरूमा माननीयहरूले राख् नभुएको संशोधनको सूचीमा माधथ पटक पटक 
छलफल गरी धनचोिमा परु् याएको छ । कर्ााली प्रदेश सरकारले संष्ट्रवधानको कायाान्वयनको चरर्मा 
बनाउनपुने कानूनलाई यथा यथाथापरक बनाउन गहन छलफलबाट ष्ट्रवधेयकमाधथ भएका कधमकमजोरी 
हटाई कायाान्वयनमा सहज हनेु गरी ष्ट्रववाददत नरही धनचोिमा परु् याएको छ । प्रदेश सरकारले गाउाँसभा र 
नगरसभा सञ्चालनको लाधग व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ मा रहेका व्यवहाररक पक्षलाई 
समयसापेक्ष बनाउन संशोधनको सूचना पेश गने माननीयहरूको उपजस्थधतमा छलफल गरी अजन्तम टंुगोमा 
परु् याई हाल कायाान्वयनको अवस्था छ । प्रदेश सभा संचालन तथा आवश्यक प्रदेश सभा सजचवालयको 
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धनयजुक्त सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयकलाई प्रदेश सभामा सक्षम सवल उच्च नैधतकता धनष्पक्षता 
भएको व्यजक्त धनयकु्त गनाका लाधग यस सधमधतले संशोधनकताा माननीयहरूको उपजस्थधतमा समेत छलफल 
गरी धनचोिमा परु् यायो । माननीय सभामखु महोदय अन्त्यमा यस सधमधतको कायासम्पादनमा सहयोग 
परु् याउनहुनेु प्रदेश समाका माननीय सभामखु महोदय, माननीय उपसभामखुज्यू, सधमधतका माननीय सदस्यज्यू, 
प्रदेश सभा र सम्बजन्धत मन्त्रालय प्रदेश सभाका सजचव, सधमधत सजचव लगायतका सधमधत सजचवालयका 
सम्बि कमाचारीहरू सधमधतको कायासाँग सम्बि सजचवालयका सम्पूर्ा कमाचारीहरू सधमधतलाई सहयोग 
परु् याउनहुनेु तथा सधमधतका कामकारबाहीका ष्ट्रवर्यमा आम नागररकलाई ससूुजचत गने संचार जगतलाई 
समेत हाददाक धन्यवाद ददंदै प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १५७ बमोजजम यो प्रधतवेदन 
माननीय सभामखु महोदयमाफा त ्यस सम्माधनत सदनमा समक्ष पेश गदाछु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री राज ुनेपाली ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााजजु ु ननेेपपााललीी::  सभामखु महोदय¸ यो मलुकुभरर आएको बाढीपष्ट्रहरोले धेरैको जनधनको क्षधेत 
भएको छ र धेरै जना मतृ्य ुभएको छ । मतृकलाई हाददाक श्रिाञ्जधल गना चाहन्छु र घाइतेप्रधत शीघ्र 
स्वास््यलाभको कामना गना चाहन्छु । सभामखु महोदय मलुकुको ऐन कानून र नीधत धनमाार् र सवााष्ट्र�र् 
ष्ट्रवकासमा सम्बि संस्था, संस्था व्यवस्थाष्ट्रपकाको दाष्ट्रयत्व जजमेवारी र भधूमकाका बारे हामी सबै चीरपररजचत 
नै छौं । ष्ट्रवश्वव्याष्ट्रप मान्यताको अनकूुल कुनै पधन प्रदेश संचालनका लाधग ऐन कानूनको धनमाार् 
सरकारलाई धनदेशन तथा धनयन्त्रर् नागररकको प्रधतधनधधत्व साथै संस्था र सरकारबीचको मान्यताको स्वरूप 
कायारत ष्ट्रवधेयक संस्था वा संसदले आफ्नो भधूमका धनवााह गररएको हनु्छ । यधत मातै्र होइन सरकारको 
कायाक्षते्रधभत्रको आन्तररक सवु्यवस्थाका साथै दैवी ष्ट्रवपजता मा समेत सरकारी दाष्ट्रयत्व र धनभाउन दाष्ट्रयत्व 
धनभाउन पूर्ा भधूमका संसदको क्षेत्राधधकार भन्दा बाष्ट्रहर हुाँदैन । यसैले संसदको, संसदको क्षमता जागरूपता 
र कायासम्पादनलाई राज्यका सबै धनकाय र नागररकले धनयमावली रही, धनयमावली रष्ट्रहरहन्छ धनयमावलीमा 
रष्ट्रहरहन्छ र संसदको उदे्दश्य र कायालाई सफल सफलीभतू पानाका लाधग संष्ट्रवधान, ऐन, कानूनको 
पररधधधभत्र रही एउटा छु�ै व्यवस्थाष्ट्रपका गठन र संचालन प्रष्ट्रक्रया ष्ट्रवश्वभररका मलुकुहरूमा प्रचधलत रहेको 
पाइन्छ । हाम्रो देशको सन्दभामा हेने हो भने केन्रमा संघीय संसद र ७ प्रदेशहरूमा ७ प्रदेश सभाहरू 
रहेका छन ् । यसैगरी सबै संसद तथा प्रदेश सभाको कामकारबाही संचालन र व्यवस्थापनको लाधग 
सजचवालयको स्थापना भई संचालन हुाँदै आएको छ । सभाको कारबाही व्यवजस्थत र प्रभावकारी संचालन 
प्रभावकारी संचालन हुाँदै आएको छ । सभाको प्रभावकारी व्यवजस्थत र प्रभावकारी सम्पादनमा सहयोग 
परु् याउन ुपरु् याउन प्रदेश सभा धनयमावलीको पररच्छेद १९, १९ को धनयम १४५ बमोजजम यस सभामा ४ 
वटा ष्ट्रवर्यगत सधमधतहरू गठन भएको सवाष्ट्रवददतै छ । जस जसमा सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधत एक 
महत्वपूर्ा सधमधत हो । प्रदेश सभाबाट ष्ट्रवधेयकमाधथ दफावार छलफलको लाधग सधमधतमा प्रस्ताव 
ष्ट्रवधेयकमा ष्ट्रवधेयकहरूमाधथ पररमाजान गरी पररस्कृत गनाका साथै प्रदेश सभाका अन्य, अन्य कायाहरूलाई 
व्यवजस्थत र प्रभावकारी रूपमा सम्पादन गने प्रदेशका काम कारबाहीप्रधत प्रदेश सभाका सदस्यहरूलाई 
जागरुक जजम्मेवार तलु्याउन र प्रदेश सरकारलाई जनप्रधत जनताप्रधत उता र उता रदायी बनाउने यो सधमधतको 
महत्वपूर्ा भधूमका रहन्छ, सभामखु महोदय । कर्ााली प्रदेश प्रदेश सभा धनयमावलीको पररच्छेद १९ को 
धनयम १४५ मा ४५ बमोजजम गदठत यस सधमधतमा हालसम्म ८ जना माननीय सदस्यज्यूहरू रहनभुएको 
छ । यस सधमधतको क्षेत्रधभत्र सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालय, भधूम व्यवस्था कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्रालय, 
श्रम सामाजजक न्याय र मानवअधधकारसम्बन्धी ष्ट्रवर्यहरू रहेका छन ्सभामखु महोदय । यस सधमधतले गत 
आधथाक वर्ामा सम्पादन गरेका ष्ट्रवधभन्न कायाहरूमा आधाररत रही वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदन सभा समक्ष पेश गना 
प्रबन्ध बमोजजम यो गररमामय सभामा सभासमक्ष सामाजजक ष्ट्रवकास सधमतको आधथाक वर्ा २०७५/०७६ 
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को वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदन पेश गना गइरहेको व्यहोरा धनवेदन गना चाहन्छु । सभामखु महोदय, यस सधमधतको 
पष्ट्रहलो बैठक २०७५ साल बैशाख १७ गते देजख हालसम्म जम्मा ३० वटा बैठक सम्पन्न गरेको छ । 
यस सधमधतमा प्राप्त भएका ष्ट्रवधेयकहरूमध्ये सहकारी ष्ट्रवधेयक छलफल भई पाररत भइसकेको छ भने 
प्रा�ाररक सम्बन्धी प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी ष्ट्रवधेयक दफावार छलफल भई अजन्तम चरर्मा पगेुको छ । 
सभामखु महोदय, सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतको बैठकमा कायाक्षते्रसाँग सम्बजन्धत मन्त्रालयका मन्त्रीज्यू, 
सजचवज्यू, ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञहरूलाई आमजन्त्रत गरी ती मन्त्रालयले मन्त्रालयले गरेका कामकारबाही तथा ती 
मन्त्रालयबाट प्राप्त ष्ट्रवधेयकहरूमा छलफल गरी आवश्यकता अनसुार धनदेशन ददइएको छ । छ भने 
ददइएका धनदेशनहरूको कायाान्वयन सम्बन्धमा आवश्यकता अनसुार स्थलगत भ्रमर् गररएको धथयो । 
सधमधतका काम कारबाही अध्ययन अनसुन्धानमा आधाररत हनु ्हनुपुने तथा सधमधतले ददएका धनदेशनअनसुार 
अन ुधनदेशनहरूको कायाान्वयन प्रभावकारी हनु सके संसदीय सधमधतका धनदेशनहरूबाट सावाजधनक क्षेत्रलाई 
समेत उता रदायी बनाउन सष्ट्रकन्छ । आगामी ददनमा यस प्रभावकारी अध्ययन अवलोकन भ्रमर्हरूलाई अरु 
प्रभावकारी बनाउन सधमधत सष्ट्रक्रय रहनपुने आवश्यकता महशसु गररएको छ । सभामखु महोदय 
सधमधतलाई चसु्तदरुुस्त र व्यवजस्थत गना सधमधतको बैठक संचालन कक्षमा अधत आवश्यक साधनस्रोतको 
यथोजचत व्यवस्था आवश्यक बजेटको व्यवस्था माननीय सांसद एवम ् सजचवालयका कमाचारीहरूको 
समयानकूुल क्षमता अधभवषृ्ट्रि लगायत प्रजशक्षर्को व्यवस्था सधमधतको बैठकमा रेकधिा� प्रर्ाली प्रत्यक्ष 
अधभलेखीकरर् र सो सम्बन्धी दक्ष जनशजक्तको व्यवस्थाको साथै सधमधतमा कायारत कमाचारीहरूलाई धबना 
बेलकुा धबहान बेलकुा बैठक बस्दा भता ाको व्यवस्था गना आवश्यक देजखएको छ । देजखएको समेत 
सभामखुज्यू माफा त ् यस सभालाई जानकारी गराउन चाहन्छु । सभामखु महोदय, अन्तमा सधमधतको 
कायासम्पादनमा धनरन्तरता सहयोग परु् याउने परु् याउनहुनेु माननीय सभामखुज्यू, माननीय उपसभामखुज्यू, 
सधमधतका माननीय सधमधतका सम्पूर्ा माननीयज्यूहरू माननीय सदस्यज्यूहरू, र हार लाई हाददाक धन्यवाद 
ददन चाहन्छु । त्यस्तै सधमधतलाई ष्ट्रवधभन्न तरहबाट सहयोग परु् याउन ुहनेु कर्ााली प्रदेश सभाका सजचव श्री 
जीवराज बढुाथोकी सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतका सजचव श्री राजेन्र पौिेल लगायत सजचवालयमा कायारत 
कमाचारी एवम ् सधमधतका कायाक्षते्रधभत्रका मन्त्रालयका आयोग सजचवालय ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञहरू संचार 
संचारकमीहरू ष्ट्रवधभन्न राष्ट्रिय अन्तरााष्ट्रिय दात ृ संस्था संस्थाहरू संघसंस्थाहरू नागररक समाज लगायत 
जनसमदुायमा सधमधतको तफा बाट हाददाक धन्यवाद ददन चाहन्छु र साथै धन्यवाद ददन चाहन्छु र यो 
प्रधतवेदन पधन पेश गना चाहन्छु । हवस ्त धन्यवाद।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब सावाजधनक लेखा सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री ददनबन्ध ुशे्रष्ट ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददददननबबन्न्धधु ु श्रशेे्रष्टष्ट:: माननीय सभामखु महोदय । सवाप्रथम त म देशभरर यो वर्ाातले बाढीपष्ट्रहरोले 
धेरै ठूलो धनजनको क्षधत भएको छ र बाढीपष्ट्रहरोको कारर्ले वर्ाातको कारर्ले मतृकहरूप्रधत गष्ट्रहरो 
समवेदना साथै धनजनको ठूलो क्षधत भएको छ त्यसको लाधग गष्ट्रहरो द:ुख व्यक्त गना चाहन्छु । यसका 
साथसाथै ष्ट्रहजो २८ गते िोल्पामा बाढीपष्ट्रहरोमा परेर ११ जना वेपता ा हनुभुएको धथयो त्यसमध्ये २ जनाको 
ज्यान भेष्ट्रटएको ९ जना अझ पधन बेपता ा भएको खबर छ । म कर्ााली प्रदेश सरकारलाई मतृक, पष्ट्रहला 
त मतृकप्रधत समवेदना र बाढीपष्ट्रहरोमा पनुाभएका पररवारजनप्रधत गष्ट्रहरो द:ुखका साथै कर्ााली प्रदेशको 
सरकारलाई म के आग्रह गना चाहन्छु भने र बाढीपष्ट्रहरोमा परेर वेपता ा हनुभुएको उहााँहरूको शीघ्र खोजी 
होस ् र राहतको व्यवस्था र मतृक पररवारको लाधग पधन यस कर्ााली प्रदेश सरकारले उजचत राहतको 
व्यवस्था गरोस ्भन्न चाहन्छु । माननीय सभामखु महोदय, आज हामी सावाजधनक लेखा सधमधत कर्ााली 
प्रदेशको २०७५/२०७६ कर्ााली प्रदेशको वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदन पेश गदैछौं । म सवाप्रथम त यो प्रधतवेदनमा 
संक्षेपमा यो सम्माधनत सभामा संदनमा सम्माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले केही कुराहरू राख् न चाहन्छु । 
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को वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदन पेश गना गइरहेको व्यहोरा धनवेदन गना चाहन्छु । सभामखु महोदय, यस सधमधतको 
पष्ट्रहलो बैठक २०७५ साल बैशाख १७ गते देजख हालसम्म जम्मा ३० वटा बैठक सम्पन्न गरेको छ । 
यस सधमधतमा प्राप्त भएका ष्ट्रवधेयकहरूमध्ये सहकारी ष्ट्रवधेयक छलफल भई पाररत भइसकेको छ भने 
प्रा�ाररक सम्बन्धी प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी ष्ट्रवधेयक दफावार छलफल भई अजन्तम चरर्मा पगेुको छ । 
सभामखु महोदय, सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतको बैठकमा कायाक्षते्रसाँग सम्बजन्धत मन्त्रालयका मन्त्रीज्यू, 
सजचवज्यू, ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञहरूलाई आमजन्त्रत गरी ती मन्त्रालयले मन्त्रालयले गरेका कामकारबाही तथा ती 
मन्त्रालयबाट प्राप्त ष्ट्रवधेयकहरूमा छलफल गरी आवश्यकता अनसुार धनदेशन ददइएको छ । छ भने 
ददइएका धनदेशनहरूको कायाान्वयन सम्बन्धमा आवश्यकता अनसुार स्थलगत भ्रमर् गररएको धथयो । 
सधमधतका काम कारबाही अध्ययन अनसुन्धानमा आधाररत हनु ्हनुपुने तथा सधमधतले ददएका धनदेशनअनसुार 
अन ुधनदेशनहरूको कायाान्वयन प्रभावकारी हनु सके संसदीय सधमधतका धनदेशनहरूबाट सावाजधनक क्षेत्रलाई 
समेत उता रदायी बनाउन सष्ट्रकन्छ । आगामी ददनमा यस प्रभावकारी अध्ययन अवलोकन भ्रमर्हरूलाई अरु 
प्रभावकारी बनाउन सधमधत सष्ट्रक्रय रहनपुने आवश्यकता महशसु गररएको छ । सभामखु महोदय 
सधमधतलाई चसु्तदरुुस्त र व्यवजस्थत गना सधमधतको बैठक संचालन कक्षमा अधत आवश्यक साधनस्रोतको 
यथोजचत व्यवस्था आवश्यक बजेटको व्यवस्था माननीय सांसद एवम ् सजचवालयका कमाचारीहरूको 
समयानकूुल क्षमता अधभवषृ्ट्रि लगायत प्रजशक्षर्को व्यवस्था सधमधतको बैठकमा रेकधिा� प्रर्ाली प्रत्यक्ष 
अधभलेखीकरर् र सो सम्बन्धी दक्ष जनशजक्तको व्यवस्थाको साथै सधमधतमा कायारत कमाचारीहरूलाई धबना 
बेलकुा धबहान बेलकुा बैठक बस्दा भता ाको व्यवस्था गना आवश्यक देजखएको छ । देजखएको समेत 
सभामखुज्यू माफा त ् यस सभालाई जानकारी गराउन चाहन्छु । सभामखु महोदय, अन्तमा सधमधतको 
कायासम्पादनमा धनरन्तरता सहयोग परु् याउने परु् याउनहुनेु माननीय सभामखुज्यू, माननीय उपसभामखुज्यू, 
सधमधतका माननीय सधमधतका सम्पूर्ा माननीयज्यूहरू माननीय सदस्यज्यूहरू, र हार लाई हाददाक धन्यवाद 
ददन चाहन्छु । त्यस्तै सधमधतलाई ष्ट्रवधभन्न तरहबाट सहयोग परु् याउन ुहनेु कर्ााली प्रदेश सभाका सजचव श्री 
जीवराज बढुाथोकी सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतका सजचव श्री राजेन्र पौिेल लगायत सजचवालयमा कायारत 
कमाचारी एवम ् सधमधतका कायाक्षते्रधभत्रका मन्त्रालयका आयोग सजचवालय ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञहरू संचार 
संचारकमीहरू ष्ट्रवधभन्न राष्ट्रिय अन्तरााष्ट्रिय दात ृ संस्था संस्थाहरू संघसंस्थाहरू नागररक समाज लगायत 
जनसमदुायमा सधमधतको तफा बाट हाददाक धन्यवाद ददन चाहन्छु र साथै धन्यवाद ददन चाहन्छु र यो 
प्रधतवेदन पधन पेश गना चाहन्छु । हवस ्त धन्यवाद।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब सावाजधनक लेखा सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री ददनबन्ध ुशे्रष्ट ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददददननबबन्न्धधु ु श्रशेे्रष्टष्ट:: माननीय सभामखु महोदय । सवाप्रथम त म देशभरर यो वर्ाातले बाढीपष्ट्रहरोले 
धेरै ठूलो धनजनको क्षधत भएको छ र बाढीपष्ट्रहरोको कारर्ले वर्ाातको कारर्ले मतृकहरूप्रधत गष्ट्रहरो 
समवेदना साथै धनजनको ठूलो क्षधत भएको छ त्यसको लाधग गष्ट्रहरो द:ुख व्यक्त गना चाहन्छु । यसका 
साथसाथै ष्ट्रहजो २८ गते िोल्पामा बाढीपष्ट्रहरोमा परेर ११ जना वेपता ा हनुभुएको धथयो त्यसमध्ये २ जनाको 
ज्यान भेष्ट्रटएको ९ जना अझ पधन बेपता ा भएको खबर छ । म कर्ााली प्रदेश सरकारलाई मतृक, पष्ट्रहला 
त मतृकप्रधत समवेदना र बाढीपष्ट्रहरोमा पनुाभएका पररवारजनप्रधत गष्ट्रहरो द:ुखका साथै कर्ााली प्रदेशको 
सरकारलाई म के आग्रह गना चाहन्छु भने र बाढीपष्ट्रहरोमा परेर वेपता ा हनुभुएको उहााँहरूको शीघ्र खोजी 
होस ् र राहतको व्यवस्था र मतृक पररवारको लाधग पधन यस कर्ााली प्रदेश सरकारले उजचत राहतको 
व्यवस्था गरोस ्भन्न चाहन्छु । माननीय सभामखु महोदय, आज हामी सावाजधनक लेखा सधमधत कर्ााली 
प्रदेशको २०७५/२०७६ कर्ााली प्रदेशको वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदन पेश गदैछौं । म सवाप्रथम त यो प्रधतवेदनमा 
संक्षेपमा यो सम्माधनत सभामा संदनमा सम्माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले केही कुराहरू राख् न चाहन्छु । 
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सवाप्रथम सावाजधनक लेखा सधमधतको वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदन ०७५/०७६ मा यसमा भएका हाम्रो सधमधतका 
अध्यक्ष लगायत सदस्यहरूको म नाम भन्न चाहन्छु । अध्यक्ष दीनबन्ध ुशे्रष्ट, सदस्य माननीय करष्ट्रवर शाही, 
माननीय गरे्शप्रसाद धसंह, माननीय गलुाबजंग शाह, माननीय गोपाल शमाा, माननीय झोवा ष्ट्रव.क., माननीय 
पद् मीनी क्वााँरी बोहोरा हनुहुनु्छ र यो ७ सदस्यीय सधमधत छ । माननीय सभामखु महोदय, यस सभाका 
कामकारबाहीप्रधत प्रदेश सभाका सदस्यहरूलाई जागरुक र जजम्मेवार तलु्याई प्रदेश सरकारलाई जनताप्रधत 
उता रदायी बनाउनकुा साथै सभाका कायाहरूलाई व्यवजस्थत र प्रभावकारी रूपमा सम्पादन गना र 
ष्ट्रवधेययकहरूलाई पररमाजान गरी पररस्कृत गरी गनाका लाधग यस सभाबाट ४ वटा ष्ट्रवर्यगत सधमधतहरू 
गठन भएको सवाष्ट्रवददतै छ । ष्ट्रवर्यगत सधमधतहरूमध्ये एउटा महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्यगत सधमधत सावाजधनक लेखा 
सधमधत रहेको र यसले राज्यको कोर्को खचा संष्ट्रवधान ऐन धनयम र कायाष्ट्रवधध बमोजजम भए नभएको 
जााँचपड्ताल गना महत्वपूर्ा भधूमका खेलेको छ । सभामखु महोदय,  प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ 
अनसुार सभामखुद्वारा मनोधनत हनुभुएका माननीय सदस्यहरूबाट गदठत यस सधमधतमा हाल ७ जना मैले 
अजघ भधनसकेँ  छौं । त्यस सधमधतलाई प्रदेश सभा धनयमावलीले २०७४ ले प्रदेश लोक सेवा आयोग र 
प्रदेश मानवअधधकार आयोगबाहेक प्रादेजशक संवैधाधनक आयोगका प्रधतवेदन सावाजधनक लेखा तथा लेखा 
प्रदेश लेखा परीक्षकको प्रधतवेदन र बेरुज ुफछ्यौट सम्बन्धी कामकारबाही भनी कायाक्षेत्र तोष्ट्रकएको र सोही 
कायाक्षते्रधभत्र रही यस सधमधतले आफ्नो कामकारबाही अगाधि बढाइरहेको जानकारी माननीय 
सभामखुज्यूमाफा त ् यस सभालाई जानकारी गराउन चाहन्छु । सभामखु महोदय, यस सधमधतले प्रदेश 
सरकारलाई प्रदेश सभाप्रधत जजम्मेवार तलु्याउन र कायाक्षते्रधभत्र रही सरकारका ष्ट्रवगत र वतामानका ष्ट्रवधभन्न 
कामकारबाहीको अनगुमन र मूल्याङ्कन गरी आवश्यक धनदेशन र सल्लाह प्रदान गरररहेको साथ गरररहेको 
साथै आफ्नो कायासम्पादन गदाा सम्बजन्धत मन्त्रालय तथा ष्ट्रवभाग आयोग र धनकायका प्रधतधनधध तथा 
आवश्यकता अनसुार तत ्तत ्ष्ट्रवर्यका ष्ट्रवशेर्ज्ञहरूसाँग छलफल गरी सम्बजन्धत धनकायलाई आवश्यक राय 
सल्लाह र धनदेशन ददने गरररहेको व्यहोरा जानकारी गराउन चाहन्छु । सभामखु महोदय यस सधमधतको 
पष्ट्रहलो बैठक २०७५/१/१७ गते १ देजख हालसम्म जम्मा ३३ पटक बैठक बसी आफ्नो कामकारबाही 
अगाधि बढाइरहेको र सम्बजन्धत ष्ट्रवर्य क्षेत्रको अनगुमन, अध्ययन अनसुन्धान गरी सधमधतको आन्तररक 
कामकारबाहीलाई अझ व्यवजस्थत र प्रभावकारी बनाउन ३ जना माननीय सदस्यज्यूहरू रहनभुएको एक 
अध्ययन उपसधमधत गठन गरेको जानकारी गराउन चाहन्छु । सभामखु महोदय यस सधमधतले ष्ट्रवधभन्न 
सधमधतमा ष्ट्रवधभन्न धनकायहरूलाई ददएका राय सल्लाह र धनदेशनहरू यस प्रकारको रहेको जानकारी गराउन 
चाहन्छु : 

 सधमधतको धमधत २०७५/६/१४ गते बसेको बैठकले आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयलाई 
प्रदेश सरकारले सावाजधनक खचा गदाा सावाजधनक खररद सम्बन्धी प्रदेश ऐन प्रदेश सभाबाट पाररत 
गरेर मात्र खचा गने व्यवस्था धमलाउन धनदेशन ददएको ।  

 २०७५/८/२० गते बसेको बैठकले सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालय र भधूम व्यवस्था कृष्ट्रर् तथा सहकारी 
मन्त्रालयलाई चाल ु आधथाक वर्ाको वाष्ट्रर्ाक कायाक्रममा व्यजक्तगत तथा सामषु्ट्रहक घर, सामषु्ट्रहक 
संस्थाहरूको छनौट मापदण्ि र स्प� आधार तयार गरी सोही आधारमा पारदश� ढंगबाट फमा 
सहकारी तथा संस्था छनौट गरी कायाक्रम कायाान्वयन गना धनदेशन ददएको ।  

 धमधत २०७५/१२/०१ गते बसेको बैठकले भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयलाई मखु्यमन्त्री तथा 
मजन्त्रपररर्द्को कायाालय माफा त ् संघीय सरकारसाँग आवश्यक समन्वय गरी यथाशीघ्र आवश्यक 
जनशजक्तको व्यवस्था गना र अजन्तम अवस्थामा ष्ट्रवना कुनै तयारी खचा गने प्रवजृता ले बजेट दरुूपयोग 
हनु सक्ने भएकोले सावाजधनक खररद ऐन तथा धनयमावलीका आधारमा ष्ट्रवकास धनमाार्लाई यथाशीघ्र 
अजघ बढाउन धनदेशन ददएको ।  
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 धमधत २०७५/१/१३ गते बसेको बैठकले उद्मोग वन पयाटन तथा वातावरर् मन्त्रालयलाई आधथाक 
वर्ाको आधाभन्दा बष्ट्रढ समय गजुिसक्दा समेत पूाँजीगत खचा न्यून रहेको हुाँदा अजन्तम अवस्थामा ष्ट्रवना 
कुनै तयारी बजेट खचा गने प्रवजृता ले बजेट दरुूपयोग हनु सक्ने भएकोले वाष्ट्रर्ाक कायाक्रमलाई 
यथाशीघ्र अगाधि बढाउन धनदेशन ददएको ।  

 धमधत २०७५/११/१७ गते बसेको बैठकले मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालयलाई कर्ााली 
प्रदेश सरकारले आयोजना गरेको महत्वपूर्ा महत्वपूर्ा कायाक्रम कर्ााली रारा रारा पयाटन समदु् घाटन 
कायाक्रममा आधथाक अनशुासन उल्लंघन गरी धनयमष्ट्रवपरीत खचा गनेहरूलाई सधमधतले धनकालेको 
धनष्कर्ाको आधारमा आवश्यक काबााही गने धनदेशन ददएको जानकारी माननीय सभामखुज्यू माफा त ्
यस सभालाई जानकारी गराउन चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय¸ हाल यस सधमधतले भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयबाट गररएका िीपीआर र आधथाक 
माधमला तथा योजना मन्त्रालयबाट गररएका रकमान्तर, रकमान्तरका सम्बन्धमा अध्ययन भइरहेको माननीय 
सभामखुज्यू माफा त ्सभामा जानकारी गराउन चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय, सभा वरै्भरी बस्न नसक्ने भएकोले सभाको प्रधतधनधधत्व गदै सभाका कामकारबाही अगाधि 
बढाउन सधमधतहरूको गठन भएको व्यहोरा सवाष्ट्रवददतै छ । सरकार सभा र सधमधतहरूप्रधत जजम्मेवार 
जवाफदेही र उता रदायी हनुपुने हनु्छ तर सभा र सधमधतहरूप्रधतको जवाफदेष्ट्रहता र उता रदाष्ट्रयत्वप्रधत सरकार 
गम्भीर नभएको महशसु भएको छ । सधमधतले मागेको ष्ट्रववरर्हरूको पूर्ा र समयधभत्र जवाफ पठाएको 
देजखदैन । ष्ट्रवधभन्न समयमा यस सधमधतबाट ददइएका धनदेशनहरूको पूर्ारूपमा पालना भएको नपाइएकोले 
सधमधत माफा त ्ददइएका धनदेशनहरूप्रधत गम्भीर बन्न सभामाफा त ्सरकारलाई धनदेशन हनु आवश्यक भएको 
कुरा पधन माननीय सभामखुज्यूमाफा त ्सभामा जानकारी गराउन चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय¸ सधमधतलाई चसु्त र दरुुस्त र व्यवजस्थत गना सधमधतको बैठक संचालन कक्षमा अधत 
आवश्यक साधनस्रोतको यथोजचत व्यवस्था व्यवस्थापन सधमधतको कायाक्षेत्रसाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यमा स्थलगत 
अध्ययन अनगुमन गना बजेटको व्यवस्थामा माननीय सदस्य एवम ्सजचवालयका कमाचारीहरूको समयानकूुल 
क्षमता अधभवषृ्ट्रि लगायतका ष्ट्रवर्यमा भ्रमर् तथा प्रजशक्षर्को व्यवस्था, सधमधतको बैठकमा रेकधिा� प्रर्ाली र 
प्रत्यक्ष अधभलेखीकरर् सो सम्बन्धी जनशजक्तको साथै सधमधतमा कायारत कमाचारीहरूलाई धबहान बेलकुा 
बैठक बस्दा भता ाको व्यवस्था गना आवश्यक देजखएको समेत सभामखुज्यूमाफा त ् यस सभालाई जानकारी 
गराउन चाहन्छु । सभामखु महोदय अन्तमा प्रभाकारी सधमधत प्रर्ाली व्यवस्थापन र संचालनबाट 
लोकतन्त्रको ष्ट्रवकास हनु्छ भन्नेमा दईु मत छैन । हामीहरू संसदीय अभ्यासमा जटेुको लामो इधतहास नभए 
पधन सधमधतका धनरन्तर बैठक संचालन सरकारी कामकारबाहीको अनगुमन र धनदेशन र सधमधतमा ष्ट्रवधेयक 
दफावार छलफलको क्रममा ष्ट्रवधेयकमा संशोधन पेश गने र छलफलमा भाग धलने र माननीय सदस्यहरूको 
रुची र धनरन्तर अभ्यासले सधमधत प्रर्ालीको ष्ट्रवकास हनुकुो साथै यसको महत्व बष्ट्रढरहेको भन्न सष्ट्रकन्छ । 
सधमधत एउटा सामषु्ट्रहक भावना र सहयोगमा आधाररत संस्था भएकोले यसमा सबैको सहयोग चासो र 
सष्ट्रक्रयतालाई आगामी ददनमा थप प्रभावकारी बनाउन सधमधतका पदाधधकारी एवम ् सदस्य सबैको समान 
दाष्ट्रयत्व बोध हनुपुदाछ । सभामखु महोदय अब म आ.व. २०७५/०७५ को सावाजधनक लेखा सधमधतको 
वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदन माननीय सभामखुज्यू माफा त ्यस सभामा पेश गछुा । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय सदस्यहरू अब, यो बैठक अको सूचना नभएसम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ ।   
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 धमधत २०७५/१/१३ गते बसेको बैठकले उद्मोग वन पयाटन तथा वातावरर् मन्त्रालयलाई आधथाक 
वर्ाको आधाभन्दा बष्ट्रढ समय गजुिसक्दा समेत पूाँजीगत खचा न्यून रहेको हुाँदा अजन्तम अवस्थामा ष्ट्रवना 
कुनै तयारी बजेट खचा गने प्रवजृता ले बजेट दरुूपयोग हनु सक्ने भएकोले वाष्ट्रर्ाक कायाक्रमलाई 
यथाशीघ्र अगाधि बढाउन धनदेशन ददएको ।  

 धमधत २०७५/११/१७ गते बसेको बैठकले मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालयलाई कर्ााली 
प्रदेश सरकारले आयोजना गरेको महत्वपूर्ा महत्वपूर्ा कायाक्रम कर्ााली रारा रारा पयाटन समदु् घाटन 
कायाक्रममा आधथाक अनशुासन उल्लंघन गरी धनयमष्ट्रवपरीत खचा गनेहरूलाई सधमधतले धनकालेको 
धनष्कर्ाको आधारमा आवश्यक काबााही गने धनदेशन ददएको जानकारी माननीय सभामखुज्यू माफा त ्
यस सभालाई जानकारी गराउन चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय¸ हाल यस सधमधतले भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयबाट गररएका िीपीआर र आधथाक 
माधमला तथा योजना मन्त्रालयबाट गररएका रकमान्तर, रकमान्तरका सम्बन्धमा अध्ययन भइरहेको माननीय 
सभामखुज्यू माफा त ्सभामा जानकारी गराउन चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय, सभा वरै्भरी बस्न नसक्ने भएकोले सभाको प्रधतधनधधत्व गदै सभाका कामकारबाही अगाधि 
बढाउन सधमधतहरूको गठन भएको व्यहोरा सवाष्ट्रवददतै छ । सरकार सभा र सधमधतहरूप्रधत जजम्मेवार 
जवाफदेही र उता रदायी हनुपुने हनु्छ तर सभा र सधमधतहरूप्रधतको जवाफदेष्ट्रहता र उता रदाष्ट्रयत्वप्रधत सरकार 
गम्भीर नभएको महशसु भएको छ । सधमधतले मागेको ष्ट्रववरर्हरूको पूर्ा र समयधभत्र जवाफ पठाएको 
देजखदैन । ष्ट्रवधभन्न समयमा यस सधमधतबाट ददइएका धनदेशनहरूको पूर्ारूपमा पालना भएको नपाइएकोले 
सधमधत माफा त ्ददइएका धनदेशनहरूप्रधत गम्भीर बन्न सभामाफा त ्सरकारलाई धनदेशन हनु आवश्यक भएको 
कुरा पधन माननीय सभामखुज्यूमाफा त ्सभामा जानकारी गराउन चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय¸ सधमधतलाई चसु्त र दरुुस्त र व्यवजस्थत गना सधमधतको बैठक संचालन कक्षमा अधत 
आवश्यक साधनस्रोतको यथोजचत व्यवस्था व्यवस्थापन सधमधतको कायाक्षेत्रसाँग सम्बजन्धत ष्ट्रवर्यमा स्थलगत 
अध्ययन अनगुमन गना बजेटको व्यवस्थामा माननीय सदस्य एवम ्सजचवालयका कमाचारीहरूको समयानकूुल 
क्षमता अधभवषृ्ट्रि लगायतका ष्ट्रवर्यमा भ्रमर् तथा प्रजशक्षर्को व्यवस्था, सधमधतको बैठकमा रेकधिा� प्रर्ाली र 
प्रत्यक्ष अधभलेखीकरर् सो सम्बन्धी जनशजक्तको साथै सधमधतमा कायारत कमाचारीहरूलाई धबहान बेलकुा 
बैठक बस्दा भता ाको व्यवस्था गना आवश्यक देजखएको समेत सभामखुज्यूमाफा त ् यस सभालाई जानकारी 
गराउन चाहन्छु । सभामखु महोदय अन्तमा प्रभाकारी सधमधत प्रर्ाली व्यवस्थापन र संचालनबाट 
लोकतन्त्रको ष्ट्रवकास हनु्छ भन्नेमा दईु मत छैन । हामीहरू संसदीय अभ्यासमा जटेुको लामो इधतहास नभए 
पधन सधमधतका धनरन्तर बैठक संचालन सरकारी कामकारबाहीको अनगुमन र धनदेशन र सधमधतमा ष्ट्रवधेयक 
दफावार छलफलको क्रममा ष्ट्रवधेयकमा संशोधन पेश गने र छलफलमा भाग धलने र माननीय सदस्यहरूको 
रुची र धनरन्तर अभ्यासले सधमधत प्रर्ालीको ष्ट्रवकास हनुकुो साथै यसको महत्व बष्ट्रढरहेको भन्न सष्ट्रकन्छ । 
सधमधत एउटा सामषु्ट्रहक भावना र सहयोगमा आधाररत संस्था भएकोले यसमा सबैको सहयोग चासो र 
सष्ट्रक्रयतालाई आगामी ददनमा थप प्रभावकारी बनाउन सधमधतका पदाधधकारी एवम ् सदस्य सबैको समान 
दाष्ट्रयत्व बोध हनुपुदाछ । सभामखु महोदय अब म आ.व. २०७५/०७५ को सावाजधनक लेखा सधमधतको 
वाष्ट्रर्ाक प्रधतवेदन माननीय सभामखुज्यू माफा त ्यस सभामा पेश गछुा । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय सदस्यहरू अब, यो बैठक अको सूचना नभएसम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ ।   
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राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको तेइसौं बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय, कर्ााली प्रदेशबाट पत्र प्राप्त हनु आएको छ, 
सो पत्रको व्यहोरा वाचन गरेर सनुाउाँछु । 

श्री प्रदेश सभा सजचवज्यू, 
प्रदेश सभा सजचवालय 
कर्ााली प्रदेश, सखेुत 

नेपालको संष्ट्रवधानको धारा १६९ को उपधारा (२) को खण्ि (ख) बमोजजम माननीय मखु्यमन्त्रीले मौजदुा 
मजन्त्रपररर्द्का भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्री मा. खड्क बहादरु खत्रीलाई पदमकु्त गरी धनजले सम्हाल्दै 
आउनभुएको भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयको कायाभार मखु्यमन्त्री मा. महेन्र बहादरु शाही आफैं ले 
सम्हाल्ने गरी तोक्नभुएको व्यहोरा जानकारीका लाधग अनरुोध गदाछु । 

केवल प्रसाद भण्िारी 
धमधतः– २०७६/०४/३० 

प्रमखु सजचव 

(पत्र पढेर सनुाईसकेपधछ) 

माननीय सदस्यहरू, संघीय संसद राष्ट्रिय सभाका सम्माननीय अध्यक्ष गरे्श प्रसाद धतधमल्सेनाज्यूको यस 
कर्ााली प्रदेश सभामा भएको उपजस्थधतले यस सभाको गररमा अझैं उच्च भएको अनभुधूत गरेको छु । 
नेपालको संघीय व्यवस्थाष्ट्रपकाको सम्माधनत पदमा आधसन उहााँको व्यवस्थाष्ट्रपकाको मयाादा, भधूमका, काया 
प्रष्ट्रक्रया लगायतका ष्ट्रवष्ट्रवध पक्षमा संगाल्नभुएका अनभुवबाट हामीलाई यस क्षेत्रको ज्ञान बषृ्ट्रिमा सघाउ 
परु् याउने छ भन्ने कुरामा म ष्ट्रवश्वस्त छु । उहााँलाई म स्वयम् को तफा बाट, प्रदेश सभाका माननीय सदस्यहरू 
एवम ्सजचवालयको तफा बाट हाददाक स्वागत गदाछु । 

माननीय सदस्यहरू, अब म सम्माननीय अध्यक्षज्यूलाई आफ्ना मन्तव्य सदन समक्ष राजखददनहुनु समय 
उपलब्ध गराउाँछु ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शशप्रप्रससाादद  धधततधधममल्ल्ससेेननाा  ((ररााष्ट्रष्ट्रिियय  ससभभाा  अअध्ध्ययक्षक्ष))::  माननीय सभामखुज्यू, संघीयता कायाान्वयनका 
क्रममा सबैभन्दा पष्ट्रहलो, त्यो पधन सवासम्मतरूपमा प्रदेशको नाम र राजधानी तय गने ऐधतहाधसक काया गना 
सफल यस कर्ााली प्रदेश सभाको यो गररमामय बैठकमा म तपाई प्रदेश सभाका माननीय सदस्यहरू र 
माननीय सभामखुज्यूमाफा त ्समग्र कर्ाालीबासी आम जनसमदुायमा हाददाक अधभवादन व्यक्त गदाछु । 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_ 176 

मनोरम प्राकृधतक सम्पदा, ऐधतहाधसक सभ्यता र ष्ट्रवकासको अपार सम्भावना बोकेको यस सनु्दर कर्ााली 
प्रदेशको समग्र ष्ट्रवकास, समषृ्ट्रि र सशुासनका लाधग प्रदेश सभाका सम्पूर्ा माननीय सदस्यहरूलाई शभुकामना 
व्यक्त गना म यहााँ उपजस्थत भएको छु। केन्रीकृत शासन प्रर्ालीबाट उपेजक्षत र पछाधि परेका र पाररएका 
समग्र क्षेत्रको पहुाँच, पष्ट्रहचान र ष्ट्रवकासका लाधग देशले संघीय प्रर्ाली अपनाएको छ । जनधनवााजचत 
संष्ट्रवधानसभाले जारी गरेको संष्ट्रवधानले धसंहदरबारमा केजन्रत राज्यशजक्त र अधधकारलाई संघ, सात प्रदेश र 
७ समय ५३ स्थानीय सरकारका धनःशृ्रत गरेको छ । संष्ट्रवधानले तीन तहका सरकारबीच स्रोत–साधन र 
अधधकार क्षेत्रको मात्र होइन, जजम्मेवारी र उता रदाष्ट्रयत्वको पधन बााँिफााँि गरेको छ । स्वाभाष्ट्रवक छ, यसले 
जनताको ष्ट्रवकास र समषृ्ट्रिको आकांक्षा पधन बढाएको छ । तीनै तहमा धनवााजचत जनप्रधतधनधधको सामूष्ट्रहक 
बषु्ट्रि, ष्ट्रववेक र क्षमताबाट नै समग्र रािको ष्ट्रवकास र सम्बषृ्ट्रि सम्भव छ । ‘सखुी नेपाली र समिृ नेपाल’ 
धनमाार्को महाअधभयानमा कर्ााली प्रदेशले अग्रजर् भधूमका धनवााह गना सक्छ भन्ने मेरो ष्ट्रवश्वास छ । 

सभामखु महोदय, मानव ष्ट्रवकास सूचकाङ्कमा पछाधि परेको कर्ााली प्रदेशले अब ष्ट्रवगतको समीक्षा गरेर मात्र 
पगु्दैन, भष्ट्रवष्यका लाधग उपयकु्त योजना धनमाार् र प्रभावकारी कायाान्वयन प्रारम्भ गररहाल्नपुछा । स्वास््य, 
जशक्षा, खानेपानी, सरसफाइजस्ता मानव ष्ट्रवकासका आधारभतू क्षेत्र र सिक, ष्ट्रवद्मतु, पयाटनजस्ता पूवााधार 
ष्ट्रवकासका क्षेत्रमा सन्तधुलत कदम चाल्नपुछा । सम्भाष्ट्रवत ष्ट्रवकासका यी पूवााधारलाई जनताको जीवनसाँग 
कसरी बढीभन्दा बढी जोड्न सष्ट्रकन्छ भन्नेतफा  जचन्तन गना पधन माननीय सदस्यहरूसाँग ष्ट्रवशेर् आग्रह गना 
चाहन्छु । 

कर्ाालीको ‘स्याउ, च्याउ र झ्याउ’ले यस क्षेत्रको मात्र होइन, देशकै कायापलट गना मद्दत गना सक्छ । 
मलाई थाहा छ, कर्ााली प्रदेशको अपार जल, जंगल, जधमन र जधिबूटी सम्पदाबाट मातै्र पधन धसंगो देश 
आत्मधनभार अथातन्त्रको आधार धनमाार् हनु सक्छ । भेरी, कर्ााली र तीला नदीबाट मातै्र कधत ष्ट्रवद्मतु 
उत्पादन गना सष्ट्रकएला ? कर्ााली जचसापानी १० हजार ८ सय मेगावाट, वेतन कर्ााली ६ सय ८८ 
मेगावाट, फुकोट कर्ााली ४ सय २६ मेगावाट, मगु ुकर्ााली १ हजार ९ सय २ मेगावाट, अपरकर्ााली ९ 
सय मेगावाट । अरु धेरै गना सष्ट्रकएला । उत्पाददत ष्ट्रवद्मतु कहााँ बेच्ने भन्नेमा मातै्र पधन धेरै जचन्ता  
नगरौँ । ठूलो पररमार्मा ष्ट्रवद्मतु उत्पादन हुाँदै गदाा हाम्रा ष्ट्रवद्मतुीय आवश्यकता पधन अवश्य बढ्ने छन ्। 
उद्मोग र कलकारखानाहरूले मात्र होइन, पयाटन र सेवा क्षते्रले पधन प्रशस्तै ष्ट्रवद्मतु माग गने धनजित छ ।  

हाम्रो ध्यान बहउुदे्दश्यीय पररयोजनाहरूको पष्ट्रहचान, उपयकु्त धिजाइन र समयमा धनमाार् सम्पन्न गनेमा 
केजन्रत हनुपुछा । धसंचाई, खानेपानी, मत्स्यपालन र पयाटन ष्ट्रवकासलाई जलष्ट्रवद्मतु पररयोजनाहरूको अधभन्न 
अंगका रूपमा धलन सकेमा ष्ट्रवकासको प्रधतफल सोझै जनताको हातमा पगु्नेछ । यस्तो कायाले मलुकुको 
आत्मधनभार अथातन्त्रको ष्ट्रवकासका लाधग पधन ठूलो योगदान परु् याउन सक्छ ।  

िोल्पा, हमु्ला, मगु ु लगायतका जजल्लाको माधथल्लो भेगलाई पयाा–पयाटन क्षते्रको रूपमा ष्ट्रवकास गना  
सष्ट्रकन्छ । त्यस क्षेत्रमा गना सष्ट्रकने आधधुनक, व्यावसाष्ट्रयक र व्यवजस्थत पशपुालनबाट सहरी क्षेत्रको 
मासकुो माग मात्र होइन, कच्चा ऊन आयातलाई समेत प्रधतस्थापन गना सष्ट्रकन्छ । यी धतनै पठार हनु,् 
जहााँको पशपुालन र भोट–धतब्बतसाँगको स�ा व्यापारले हाम्रो परम्परागत अथातन्त्र धाधनएको धथयो । 
अष्ट्रहलेको खााँचो नयााँ सोच र व्यावसाष्ट्रयकताको हो, ताष्ट्रक कर्ाालीका गाउाँ सनुसान हनेु गरी यवुा जनशजक्त 
कालापहाि र खािी जान ुनपरोस ्। 
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मनोरम प्राकृधतक सम्पदा, ऐधतहाधसक सभ्यता र ष्ट्रवकासको अपार सम्भावना बोकेको यस सनु्दर कर्ााली 
प्रदेशको समग्र ष्ट्रवकास, समषृ्ट्रि र सशुासनका लाधग प्रदेश सभाका सम्पूर्ा माननीय सदस्यहरूलाई शभुकामना 
व्यक्त गना म यहााँ उपजस्थत भएको छु। केन्रीकृत शासन प्रर्ालीबाट उपेजक्षत र पछाधि परेका र पाररएका 
समग्र क्षेत्रको पहुाँच, पष्ट्रहचान र ष्ट्रवकासका लाधग देशले संघीय प्रर्ाली अपनाएको छ । जनधनवााजचत 
संष्ट्रवधानसभाले जारी गरेको संष्ट्रवधानले धसंहदरबारमा केजन्रत राज्यशजक्त र अधधकारलाई संघ, सात प्रदेश र 
७ समय ५३ स्थानीय सरकारका धनःशृ्रत गरेको छ । संष्ट्रवधानले तीन तहका सरकारबीच स्रोत–साधन र 
अधधकार क्षेत्रको मात्र होइन, जजम्मेवारी र उता रदाष्ट्रयत्वको पधन बााँिफााँि गरेको छ । स्वाभाष्ट्रवक छ, यसले 
जनताको ष्ट्रवकास र समषृ्ट्रिको आकांक्षा पधन बढाएको छ । तीनै तहमा धनवााजचत जनप्रधतधनधधको सामूष्ट्रहक 
बषु्ट्रि, ष्ट्रववेक र क्षमताबाट नै समग्र रािको ष्ट्रवकास र सम्बषृ्ट्रि सम्भव छ । ‘सखुी नेपाली र समिृ नेपाल’ 
धनमाार्को महाअधभयानमा कर्ााली प्रदेशले अग्रजर् भधूमका धनवााह गना सक्छ भन्ने मेरो ष्ट्रवश्वास छ । 

सभामखु महोदय, मानव ष्ट्रवकास सूचकाङ्कमा पछाधि परेको कर्ााली प्रदेशले अब ष्ट्रवगतको समीक्षा गरेर मात्र 
पगु्दैन, भष्ट्रवष्यका लाधग उपयकु्त योजना धनमाार् र प्रभावकारी कायाान्वयन प्रारम्भ गररहाल्नपुछा । स्वास््य, 
जशक्षा, खानेपानी, सरसफाइजस्ता मानव ष्ट्रवकासका आधारभतू क्षेत्र र सिक, ष्ट्रवद्मतु, पयाटनजस्ता पूवााधार 
ष्ट्रवकासका क्षेत्रमा सन्तधुलत कदम चाल्नपुछा । सम्भाष्ट्रवत ष्ट्रवकासका यी पूवााधारलाई जनताको जीवनसाँग 
कसरी बढीभन्दा बढी जोड्न सष्ट्रकन्छ भन्नेतफा  जचन्तन गना पधन माननीय सदस्यहरूसाँग ष्ट्रवशेर् आग्रह गना 
चाहन्छु । 

कर्ाालीको ‘स्याउ, च्याउ र झ्याउ’ले यस क्षेत्रको मात्र होइन, देशकै कायापलट गना मद्दत गना सक्छ । 
मलाई थाहा छ, कर्ााली प्रदेशको अपार जल, जंगल, जधमन र जधिबूटी सम्पदाबाट मातै्र पधन धसंगो देश 
आत्मधनभार अथातन्त्रको आधार धनमाार् हनु सक्छ । भेरी, कर्ााली र तीला नदीबाट मातै्र कधत ष्ट्रवद्मतु 
उत्पादन गना सष्ट्रकएला ? कर्ााली जचसापानी १० हजार ८ सय मेगावाट, वेतन कर्ााली ६ सय ८८ 
मेगावाट, फुकोट कर्ााली ४ सय २६ मेगावाट, मगु ुकर्ााली १ हजार ९ सय २ मेगावाट, अपरकर्ााली ९ 
सय मेगावाट । अरु धेरै गना सष्ट्रकएला । उत्पाददत ष्ट्रवद्मतु कहााँ बेच्ने भन्नेमा मातै्र पधन धेरै जचन्ता  
नगरौँ । ठूलो पररमार्मा ष्ट्रवद्मतु उत्पादन हुाँदै गदाा हाम्रा ष्ट्रवद्मतुीय आवश्यकता पधन अवश्य बढ्ने छन ्। 
उद्मोग र कलकारखानाहरूले मात्र होइन, पयाटन र सेवा क्षते्रले पधन प्रशस्तै ष्ट्रवद्मतु माग गने धनजित छ ।  

हाम्रो ध्यान बहउुदे्दश्यीय पररयोजनाहरूको पष्ट्रहचान, उपयकु्त धिजाइन र समयमा धनमाार् सम्पन्न गनेमा 
केजन्रत हनुपुछा । धसंचाई, खानेपानी, मत्स्यपालन र पयाटन ष्ट्रवकासलाई जलष्ट्रवद्मतु पररयोजनाहरूको अधभन्न 
अंगका रूपमा धलन सकेमा ष्ट्रवकासको प्रधतफल सोझै जनताको हातमा पगु्नेछ । यस्तो कायाले मलुकुको 
आत्मधनभार अथातन्त्रको ष्ट्रवकासका लाधग पधन ठूलो योगदान परु् याउन सक्छ ।  

िोल्पा, हमु्ला, मगु ु लगायतका जजल्लाको माधथल्लो भेगलाई पयाा–पयाटन क्षते्रको रूपमा ष्ट्रवकास गना  
सष्ट्रकन्छ । त्यस क्षेत्रमा गना सष्ट्रकने आधधुनक, व्यावसाष्ट्रयक र व्यवजस्थत पशपुालनबाट सहरी क्षेत्रको 
मासकुो माग मात्र होइन, कच्चा ऊन आयातलाई समेत प्रधतस्थापन गना सष्ट्रकन्छ । यी धतनै पठार हनु,् 
जहााँको पशपुालन र भोट–धतब्बतसाँगको स�ा व्यापारले हाम्रो परम्परागत अथातन्त्र धाधनएको धथयो । 
अष्ट्रहलेको खााँचो नयााँ सोच र व्यावसाष्ट्रयकताको हो, ताष्ट्रक कर्ाालीका गाउाँ सनुसान हनेु गरी यवुा जनशजक्त 
कालापहाि र खािी जान ुनपरोस ्। 
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सभामखु महोदय, याचाा, पााँचऔलें लगायतका बहमूुल्य जधिबटुीको चचाा नगरी कर्ाालीको सन्दभा अपूरो 
हनु्छ । धतनको उजचत संरक्षर् र व्यावसाष्ट्रयक प्रबिानले यस क्षेत्रको दीगो ष्ट्रवकासमा मद्दत परु् याउने 
धनजित छ । अब कौिीको मूल्यमा कच्चा पदाथाको धनयाात होइन, स्वदेशमै प्रशोधन र उजचत मूल्यमा 
धनयाातको प्रबन्ध गनुापछा । याचाा जन्माउने पाटनको पयाावरर्प्रधत सचेत भएनौं, अत्यधधक दोहन रोकेनौँ भने 
यो आफैं मा ष्ट्रकम्वदन्तीमा सीधमत हनु पगु्नेछ, यसमा बेलैमा सचेत हनु ुजरुरी छ । जलवाय ुपररवतानका 
नकारात्मक प्रभावहरूको न्यूनीकरर् र वातावरर् संरक्षर्मा ध्यान परु् याउन ुआवश्यक छ । पूवााधार 
ष्ट्रवकास र सम्पदाको प्रयोगलाई पधन ददगो र पयाावरर्मैत्री बनाउनेतफा  समयमै ध्यान ददन ुआवश्यक छ । 
अब पहाि भत्काएर सिक खन्नेभन्दा िााँिा छेिेर सिक बनाउनेतफा  कदम चाल्नपुछा । हो, यो काम गना 
सष्ट्रकन्छ । अष्ट्रहले सनु्दा अपत्याररलो लाग्छ तर भष्ट्रवष्यको बाटो त्यही हो । ०४८ सालमा मसु्ताङमा 
गािी गिुाउने कुरा गदाा कधतले पत्याउाँदैनथे । कधतले घोिा र भररयाको भष्ट्रवष्यबारे प्रश्न उठाउाँथे । आज 
कालीगण्िकी कररिोर धनमाार्ले उपल्लो मसु्ताङ हुाँदै धछमेकी धतब्बतको कोरला नाकासम्मको पहुाँच 
बढाएको छ । घोिाको काम रक रयाक्टरले गरेका छन ्। यसले स्थानीयलाई बेरोजगार बनाएन, पयाटन 
क्षेत्रको ष्ट्रवकासले त्यहााँका स्थानीयलाई भ्याइनभ्याई छ । राम्रो आम्दानी गरेका छन ्। बरु धनकै ष्ट्रढला 
गरी राष्ट्रिय राजमागाको सञ्जालमा जोधिएको कर्ााली प्रदेशमा सिक यातायातलाई कसरी भरपदो र सरुजक्षत 
बनाउन सष्ट्रकन्छ भन्नेमा जचन्तन गनुापछा । यो जजम्मेवारी पधन प्रदेश सभाकै हो । कर्ााली कररिोरलाई 
पवीत्र धाधमाक तीथास्थल मानसरोवरको प्रवेशद्वारका रूपमा ष्ट्रवकास गनुापछा । पूवााधार धनमाार् गरी पयाटन 
ष्ट्रवकासको आशा गना सष्ट्रकाँ दैन । रारा, शे-फोक्सनु्िोजस्ता उच्च ष्ट्रहमाली क्षेत्रमा रहेका ताल-तलैयाले 
कर्ााली प्रदेशलाई पयाा-पयाटनको उत्कृ� गन्तव्यका रूपमा जचनाउन सक्छन,् जहााँ धनकै महंगा ष्ट्रवदेशी 
पयाटक आकष्ट्रर्ात गना सष्ट्रकन्छ । यसका लाधग पयाावरर्ीय सम्पदा संरक्षर् र समजुचत उपयोगको 
दीघाकालीन योजना भने आवश्यक छ ।  

सभामखु महोदय, सूया पधन अस्ताउन मातै्र पजिम आइपगु्छ भन्न ेआहान अब फेररदैछ । कर्ााली प्रदेशमा 
धनधमात ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय, अस्पताल, सञ्चाल र सिकको कनेजक्टधभटीलाई लोकतन्त्रको उपहारका रूपमा धलइन ु
उपयकु्त हनु्छ । मध्यपजिम ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्मालय, सखेुत–जमु्ला सिक, कर्ााली कररिोर, भेरी कररिोर, टेधलफोन र 
इन्टरनेट सञ्जालको ष्ट्रवस्तार र गाउाँ बस्तीमा खलेुका अस्पताल यसैका उदाहरर् हनु ्। राष्ट्रिय प्राथधमकता 
प्राप्त आयोजनाका रूपमा कर्ााली राजमागाको स्तरोन्नधत, कोहलपरु–सखेुत सिक चार लेनमा ष्ट्रवस्तार, सखेुत–
धसमीकोट–ष्ट्रहल्सा सिक धनमाार् आददले वाह ! कर्ााली भन्ने ददन ल्याउाँदैछ । ष्ट्रवकासका यी पररयोजनाको 
धनरन्तर अनगुमन र खबरदारीबाट नै गरु्स्तर र धनमाार् सम्पन्न हनेु समयसीमा ग्यारेण्टी गना सष्ट्रकन्छ । 
त्यसतफा  तपाईहरूको सचेत पहलकदमी हनेुछ भन्ने मलाई ष्ट्रवश्वास छ । नाङ्मा, धसंजा–गमगढी, नाङ्चे–लग्ना 
सिकको अपररहायाताबारे तपाईहरूलाई नै बढी हेक्का हनुपुछा । सबै काम एकपटक गना सष्ट्रकाँ दैन, प्रदेश र 
स्थानीय सरकारहरूले आफ्नो प्राथधमकताक्रम आफैले तय गनुापछा । ष्ट्रवकास खचा असारको अजन्तममा 
होइन, भदौबाट गना थालौँ । पूाँजीगत खचा कधत भयो भन्ने मात्र होइन, उपलजब्ध के–कधत भयो भन्ने पधन 
लेखाजोखा गरौँ । सावाजधनक कोर्बाट हनेु कुनै पधन धनमाार्को गरु्स्तरबारे पजब्लक अधिटको पररपाटी 
बसालौँ । कर्ााली प्रदेशलाई जातीय र वगीय ष्ट्रवभेदबाट कसरी मकु्त गने भन्नेमा ठोस कदम चाल्ने बेला 
पधन यही हो । यस प्रदेशमा कधथत दधलतका नाममा पछाधि पाररएका समदुायको जनसंख्या उल्लेख छ । 
जातीय छुवाछुत, कधथत बोक्सी, धामी, झााँक्री, छाउपिीलगायतका सामाजजक कु-संस्कारको अन्त्य गना र 
आम नागररकमा गरु्स्तरीय जशक्षा र आधधुनक स्वास््य सेवाको पहुाँच स्थापना गना सरकारले प्रभावकारी 
कदम चाल्नपुछा । ष्ट्रवकासको प्रधतफल हनेु खानेसम्म होइन, हुाँदा खानेसम्म कसरी परु् याउन सष्ट्रकन्छ भन्नेमा 
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ध्यान परु् याउन ु जरुरी छ । संष्ट्रवधानको पूर्ा कायाान्वयनको माध्यमबाट नै समाजवादउन्मखु अथातन्त्र 
धनमाार्को साझा लक्ष्य हाधसल हनु सक्छ । 

योजना धनमाार्देजख कायाान्वयनसम्म जनताको पहुाँच स्थाष्ट्रपत गनुा संघीयताको मूल ममा हो । संसदीय 
लोकतन्त्रमा शजक्त पथृकीकरर् र सन्तलुनको ष्ट्रवशेर् अथा हनु्छ । संष्ट्रवधानले नै प्रदेश र स्थानीय तहमा 
कायाकारी, ष्ट्रवधाष्ट्रयकी र न्याष्ट्रयक अंग र अधधकारको व्यवस्था गरेको छ । तीन तहको यस्तो संघीय प्रर्ाली 
धेरैहदसम्म नौलो र मौधलक हो। ष्ट्रवधध धनमाार्मा मात्र होइन, बजेट र योजना धनमाार्, त्यसको कायाान्वयनमा 
कायापाधलकालाई सन्तलुनमा राख् ने गरी व्यवस्थाष्ट्रपकाको क्षते्राधधकार तोष्ट्रकएको छ । तसथा, प्रदेश सरकारले 
आफ्नो संवैधाधनक सीमाधभत्र कायाकारी अधधकारको प्रयोग गरररहाँदा प्रदेश सभाले प्रदेश सरकारका 
कायाहरूको धनगरानी तथा धनरन्तर धनरीक्षर् र अनगुमन गने कायालाई प्रभावकारी बनाउन ुपछा । 

प्रदेश सरकारका मखु्यमन्त्री र मन्त्रीहरू व्यजक्तगत र सामूष्ट्रहकरूपमा जनताप्रधत उता रदायी हनेु प्रदेश 
सभामाफा त ् नै हो । सभाका सदस्यहरूले आफ्ना मन्त्रीलाई प्रश्न सोधेर, ध्यानाकर्ार्, जरुरी सावाजधनक 
महत्व लगायतका प्रस्तावमा छलफल गराएर सरकारलाई थप उता रदायी बनाउन सक्नहुनु्छ । प्रदेश 
सभाको बैठक सरकारले उपलब्ध गराउने कायासूचीमा चल्ने हो तर सदस्यहरूको सष्ट्रक्रयता र रचनात्मक 
भधूमकाले यसलाई थप प्रभावकारी र जीवन्त बनाउन सष्ट्रकन्छ । प्रदेश सभा र सभाका सधमधतहरूको 
सष्ट्रक्रयताले प्रदेश सरकारलाई प्रभावकारी मात्र बनाउाँदैन, जनतालाई थप बधलयो बनाउाँछ। पारदशी, 
जवाफदेही, उता रदाष्ट्रयत्व र समयको पालनामा जनप्रधतधनधध आफै मानक बन्नुपछा । 

संघीय संसदको माधथल्लो सदन राष्ट्रिय सभा, तपाई प्रदेश सभाका सदस्यहरू र स्थानीय तहका धनवााजचत 
जनप्रधतधनधधहरूको पधन प्रधतधनधध संस्था हो । सभाका ५९ सदस्यमध्ये ८ जनाले त सोझै यस प्रदेशको 
प्रधतधनधधत्व गनुा हनु्छ । त्यसकारर्ले पधन राष्ट्रिय सभाले तहगत राज्य संरचनाका समस्याको पष्ट्रहचान र 
समाधानका लाधग आवश्यक समन्वयको पहल गरररहेको छ । संष्ट्रवधान कायाान्वयनसाँग सम्बजन्धत 
कानूनहरू धनमाार्को अवस्था र स्रोत साधनको उपलब्धताबारे राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतमाफा त ्
सातै प्रदेशका राजधानीमा उपजस्थत भएर राष्ट्रिय सभाका माननीय सदस्यहरूले तपाईहरूसाँग अन्तरष्ट्रक्रया 
गनुाभएको छ । साथै प्रदेशबाट प्राप्त सझुाव सष्ट्रहतको प्रधतवेदनमाधथ गत साउन २६ गते मातै्र राष्ट्रिय 
सभामा छलफल गरी संघीय सरकारलाई आवश्यक धसफाररस गररएको छ ।  

प्रदेश र स्थानीय तहको नजरबाट हेदाा केन्रबाट अधधकारको धनक्षेपर् र स्रोत साधनको हस्तान्तरर्मा 
ष्ट्रवलम्ब गररएजस्तो, केन्रबाट हेदाा तलबाट बढी नै हतार गररएजस्तो देजखन ु अस्वभाष्ट्रवक होइन । 
जनप्रधतधनधध वा अन्य कुनै व्यजक्त, आज आफू जहााँ छ, त्यहीीँ अधधकार र स्रोत साधन बढी होस ् भन्न े 
चाहन्छ । यो स्वभाष्ट्रवक मानवीय चररत्र हो । तर हाम्रा अधधकार क्षेत्र र सीमाहरू संष्ट्रवधानले नै धनधााररत 
गरेका छन ्। तहगत राज्य संरचनाबीच अस्वस्थ प्रधतस्पधाा होइन, समन्वय र सहकाया आवश्यक छ । 
साझा अधधकार सूचीका ष्ट्रवर्यमा धमलेर काम गनुाको ष्ट्रवकल्प छैन । समग्र राष्ट्रिय ष्ट्रहतलाई केन्रमा राखेर 
काम गनुा सबै तहका जनप्रधतधनधधको दाष्ट्रयत्व हो । मेरो र धसंगो राष्ट्रिय सभाको प्रयास प्रदेश र स्थानीय 
तहमा नै बढीभन्दा बढी अधधकार र स्रोत साधन जान सकोस ्भन्न ेनै रहेको छ ।  

राष्ट्रिय सभाको ष्ट्रवधान व्यवस्थापन सधमधतमा ष्ट्रवचाराधधन संघ, प्रदेश र स्थानीय तह बीचको अन्तरसम्बन्ध 
व्यवजस्थत गर्ने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयकका ष्ट्रवर्यमा पधन हामीले सात वटै प्रदेश सभाका 
सदस्यहरू र स्थानीय तहको समेत प्रधतधनधधमूलक सहभाधगता रहने गरी सझुाव संकलन गरररहेका छौँ । 
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ध्यान परु् याउन ु जरुरी छ । संष्ट्रवधानको पूर्ा कायाान्वयनको माध्यमबाट नै समाजवादउन्मखु अथातन्त्र 
धनमाार्को साझा लक्ष्य हाधसल हनु सक्छ । 

योजना धनमाार्देजख कायाान्वयनसम्म जनताको पहुाँच स्थाष्ट्रपत गनुा संघीयताको मूल ममा हो । संसदीय 
लोकतन्त्रमा शजक्त पथृकीकरर् र सन्तलुनको ष्ट्रवशेर् अथा हनु्छ । संष्ट्रवधानले नै प्रदेश र स्थानीय तहमा 
कायाकारी, ष्ट्रवधाष्ट्रयकी र न्याष्ट्रयक अंग र अधधकारको व्यवस्था गरेको छ । तीन तहको यस्तो संघीय प्रर्ाली 
धेरैहदसम्म नौलो र मौधलक हो। ष्ट्रवधध धनमाार्मा मात्र होइन, बजेट र योजना धनमाार्, त्यसको कायाान्वयनमा 
कायापाधलकालाई सन्तलुनमा राख् ने गरी व्यवस्थाष्ट्रपकाको क्षते्राधधकार तोष्ट्रकएको छ । तसथा, प्रदेश सरकारले 
आफ्नो संवैधाधनक सीमाधभत्र कायाकारी अधधकारको प्रयोग गरररहाँदा प्रदेश सभाले प्रदेश सरकारका 
कायाहरूको धनगरानी तथा धनरन्तर धनरीक्षर् र अनगुमन गने कायालाई प्रभावकारी बनाउन ुपछा । 

प्रदेश सरकारका मखु्यमन्त्री र मन्त्रीहरू व्यजक्तगत र सामूष्ट्रहकरूपमा जनताप्रधत उता रदायी हनेु प्रदेश 
सभामाफा त ् नै हो । सभाका सदस्यहरूले आफ्ना मन्त्रीलाई प्रश्न सोधेर, ध्यानाकर्ार्, जरुरी सावाजधनक 
महत्व लगायतका प्रस्तावमा छलफल गराएर सरकारलाई थप उता रदायी बनाउन सक्नहुनु्छ । प्रदेश 
सभाको बैठक सरकारले उपलब्ध गराउने कायासूचीमा चल्ने हो तर सदस्यहरूको सष्ट्रक्रयता र रचनात्मक 
भधूमकाले यसलाई थप प्रभावकारी र जीवन्त बनाउन सष्ट्रकन्छ । प्रदेश सभा र सभाका सधमधतहरूको 
सष्ट्रक्रयताले प्रदेश सरकारलाई प्रभावकारी मात्र बनाउाँदैन, जनतालाई थप बधलयो बनाउाँछ। पारदशी, 
जवाफदेही, उता रदाष्ट्रयत्व र समयको पालनामा जनप्रधतधनधध आफै मानक बन्नुपछा । 

संघीय संसदको माधथल्लो सदन राष्ट्रिय सभा, तपाई प्रदेश सभाका सदस्यहरू र स्थानीय तहका धनवााजचत 
जनप्रधतधनधधहरूको पधन प्रधतधनधध संस्था हो । सभाका ५९ सदस्यमध्ये ८ जनाले त सोझै यस प्रदेशको 
प्रधतधनधधत्व गनुा हनु्छ । त्यसकारर्ले पधन राष्ट्रिय सभाले तहगत राज्य संरचनाका समस्याको पष्ट्रहचान र 
समाधानका लाधग आवश्यक समन्वयको पहल गरररहेको छ । संष्ट्रवधान कायाान्वयनसाँग सम्बजन्धत 
कानूनहरू धनमाार्को अवस्था र स्रोत साधनको उपलब्धताबारे राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतमाफा त ्
सातै प्रदेशका राजधानीमा उपजस्थत भएर राष्ट्रिय सभाका माननीय सदस्यहरूले तपाईहरूसाँग अन्तरष्ट्रक्रया 
गनुाभएको छ । साथै प्रदेशबाट प्राप्त सझुाव सष्ट्रहतको प्रधतवेदनमाधथ गत साउन २६ गते मातै्र राष्ट्रिय 
सभामा छलफल गरी संघीय सरकारलाई आवश्यक धसफाररस गररएको छ ।  

प्रदेश र स्थानीय तहको नजरबाट हेदाा केन्रबाट अधधकारको धनक्षेपर् र स्रोत साधनको हस्तान्तरर्मा 
ष्ट्रवलम्ब गररएजस्तो, केन्रबाट हेदाा तलबाट बढी नै हतार गररएजस्तो देजखन ु अस्वभाष्ट्रवक होइन । 
जनप्रधतधनधध वा अन्य कुनै व्यजक्त, आज आफू जहााँ छ, त्यहीीँ अधधकार र स्रोत साधन बढी होस ् भन्न े 
चाहन्छ । यो स्वभाष्ट्रवक मानवीय चररत्र हो । तर हाम्रा अधधकार क्षेत्र र सीमाहरू संष्ट्रवधानले नै धनधााररत 
गरेका छन ्। तहगत राज्य संरचनाबीच अस्वस्थ प्रधतस्पधाा होइन, समन्वय र सहकाया आवश्यक छ । 
साझा अधधकार सूचीका ष्ट्रवर्यमा धमलेर काम गनुाको ष्ट्रवकल्प छैन । समग्र राष्ट्रिय ष्ट्रहतलाई केन्रमा राखेर 
काम गनुा सबै तहका जनप्रधतधनधधको दाष्ट्रयत्व हो । मेरो र धसंगो राष्ट्रिय सभाको प्रयास प्रदेश र स्थानीय 
तहमा नै बढीभन्दा बढी अधधकार र स्रोत साधन जान सकोस ्भन्न ेनै रहेको छ ।  

राष्ट्रिय सभाको ष्ट्रवधान व्यवस्थापन सधमधतमा ष्ट्रवचाराधधन संघ, प्रदेश र स्थानीय तह बीचको अन्तरसम्बन्ध 
व्यवजस्थत गर्ने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयकका ष्ट्रवर्यमा पधन हामीले सात वटै प्रदेश सभाका 
सदस्यहरू र स्थानीय तहको समेत प्रधतधनधधमूलक सहभाधगता रहने गरी सझुाव संकलन गरररहेका छौँ । 
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यसक्रममा भोधल कर्ााली प्रदेशको राजधानी सखेुतमा हनेु छलफलमा म आफै उपजस्थत भएर तपाईहरूको 
राय, सझुाव सनु्न ेप्रयास गदैछु । संघीय संसदले गने ष्ट्रवधायनी कायामा प्रधतधनधधमूलक नै भए पधन प्रदेश 
सभा र स्थानीय तहका जनप्रधतधनधधहरूको सझुाव धलने यो पररपाटीले संघीय एकाईहरूको अन्तरसम्बन्ध 
सदुृढ गना मद्दत पगु्ने मेरो ष्ट्रवश्वास छ । यी र यस्ता कायाले हामी सबैको साझा संघर्ाबाट स्थाष्ट्रपत संघीय 
लोकताजन्त्रक गर्तन्त्रलाई बधलयो पाना समेत मद्दत गनेछ । 

लोकतन्त्रमा प्रष्ट्रक्रया पधन पररर्ामजजता कै महत्वपूर्ा हनु्छ । जनताले आफ्नो नजजकको सरकार र आफूले 
धनवााजचत गरेका प्रधतधनधधहरूबाट अझ बढी पारदजशाता र जवाफदेष्ट्रहता खोजेका छन ्। स्रोत साधनको 
सीधमतताबीच ष्ट्रवकास र सम्बषृ्ट्रिको जनचाहनालाई सकेसम्म धछटो पूरा गनुा जनधनवााजचत धनकायको प्राथधमक 
कताव्य हो । कुनै पधन तहका जनप्रधतधनधधले एक–अकाालाई दोर् ददएर आफ्नो प्राथधमक दाष्ट्रयत्वबाट 
पजन्छन धमल्दैन । 

माननीय सभामखुज्यू, संष्ट्रवधान कायाान्वयनको यो सरुुवाती चरर्मा हामीले गने प्रत्येक अभ्यास र 
राजनीधतक संस्कारले नै हामीले स्थाष्ट्रपत गरेको संघीयता र राजनीधतक प्रर्ालीको गररमा धनधाारर् गनेछ 
भन्नेमा दद्वष्ट्रवधा छैन । संष्ट्रवधानले तीन तहका सरकार र अन्य राजकीय संरचनाहरूबीच सहयोग, समन्वय र 
सहकायाको अपेक्षा गरेको छ । संघीय संसदको माधथल्लो सदन राष्ट्रिय सभाको अध्यक्षलाई प्रदेश सभा 
बैठकमा गररएको आमन्त्रर्लाई पधन मैले यसैको किीका रूपमा बझेुको छु । प्रदेश सभाको यस 
गररमामय बैठकलाई सम्बोधनका लाधग आमजन्त्रत गनुाभएकामा म माननीय सभामखुमाफा त ्धसंगो प्रदेश सभा 
र प्रदेश सरकारलाई धन्यवाद ज्ञापन गदाछु । सखुी र सम्बिृ कर्ााली प्रदेश धनमाार्का लाधग तपाईहरू 
सबैलाई धेरै–धेरै शभुकामना ।  

माननीय सदस्यहरू, अब यो बैठक २०७६ साल भदौ ४ गते बधुबार ददनको ३ बजेसम्मको लाधग स्थधगत 
हनु्छ । 
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a}7s ;+Vof–@$  
((२२००७७६६  ससाालल  भभददौौ  44  गगततेे  बबुधुधबबाारर))  

राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २४औ ं बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ् सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्ार् 
गराउनपुने ष्ट्रवर्यहरूमा आ––आफ्ना भनाई राख् न ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम माननीय 
श्री जीवनबहादरु शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सम्मानधनत सभामखु महोदय, सवाप्रथम सम्माधनत सभामखु महोदयमाफा त ्यो 
धसंगो सदनलाई म मेरो व्यजक्तगत तफा बाट र प्रधतपक्ष दलको तफा बाट सम्मानधनत सभामखुज्यूलाई हाददाक 
धन्यवाद ददन चाहन्छु । नेपालको इधतहासमा गर्तन्त्र आइसकेपधछ कर्ाालीले सधैं नयााँ कामहरू गने । 
आज पधन कर्ाालीको एउटै उच्च नाम छ भने पष्ट्रहलो प्रदेशको नामाकरर् गर् यो पष्ट्रहलो राजधानीको 
नामाकरर् गर् यो। व्यवजस्थत गर् यो भनेजस्तै यो पटक पधन कर्ाालीले एउटा नयााँ काम गरेको छ। राष्ट्रिय 
सभाका अध्यक्षलाई आफूले धनमन्त्रर्ा गरेर जनु राष्ट्रिय सभाका अध्यक्षज्यूले सम्बोधन गनुाभएको छ । त्यो 
सम्बोधनले कर्ााली प्रदेशको एउटा उचाई बढेको छ र ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवचारहरू ष्ट्रवधभन्न सोचाइहरू हामीमा हनु 
सक्छन ्। मलुकुमा यो काया पधन कर्ााली प्रदेशले पष्ट्रहलो गर् यो र यसको व्यवस्थापन गने सभामखुज्यूलाई 
म हाददाक धन्यवाद ददन चाहन्छु । आज हामीले पत्रपधत्रका राष्ट्रिय पधत्रकामा होलान ्या स्थानीयमा होलान ्
र हाम्रा च्याउ झ्याउ र स्याउका जनु कृष्ट्रर् सम्बन्धका कुराहरू धलने हो भने उहााँले बोधलददाँदाखेरर यसको 
एउटा महत्व बढेको मैले देखेको छु । यहााँका जलस्रोतका कुराहरू होलान ्। दठकै छ उहााँले आफूले 
व्यजक्तगत ढंगले गना नसक्ने अवस्था भएता पधन हामीबाटै धनवााजचत हनुभुएका ष्ट्रकनभने हाम्रो प्रदेशबाट पधन 
८-८ जना अप्पर हाउसका सदस्य जसलाई हामीले नै भोट हालेर पठाएका धथयौं, त्यो अपनत्व गने कुराहरू 
उहााँले गररददनभुएकोमा र प्रदेशले पधन त्यलाई त्यो बाटोमा लगेको हनुाले त्यसको लाधग म धन्यवाद ददन 
चाहन्छु । अब हामी राम्रा कुरा गरेकोमा धन्यवाद ददंदै अब आयो सायद हामी आजपधछ फेरर १ 
मष्ट्रहनापधछ आउाँदैछौं भन्ने मलाई लाधगरहेको छ । कायाव्यस्ततामा ष्ट्रवधभन्न चाि परे पवा परे अनेक पने भए 
त्यसैले २२ गतेसम्म गयो भन्ने पधन मैले सधुनरहेको छु मैले सनेु यही नै कुरा होला सायद । यो ढंगले 
हाम्रो प्रदेशको अब ष्ट्रवकास कसरी हनु सक्छ ? सरकारले सोच्नपुछा ष्ट्रक पदैन ? साउनमा हामीले बजेटहरू 
पास गररसकेका छौं । सायद साउन १ गते हाम्रो बजेट पास भयो ३२ गते नै भयो जस्तो लाग्छ । आज 
िेढ मष्ट्रहना भयो कुनै कुराहरू पररवतान भएको मैले देजखरहेको छैन । पााँचवटा बुाँदामा पररवतान गने 
भधनयो । त्यसमा चाष्ट्रहाँ पाटीका जशर्ास्त नेतालाई राखेर त्यसमा छलफल गने पाटीका प्रमखुहरूलाई 
संसदीय दलका सचेतकहरूलाई राख् ने भनेर गने भन्ने कुरो पधन भएको धथयो तर आजका ददनसम्म पधन त्यो 
भएको देजखएन । यले गदााखेरर सायद हामीले भन्ने गरेका धथयौं सभामखु महोदय ष्ट्रक भदौदेजख हामी 
काममा कायाान्वयन गरेर अगाधि जान्छौं हामी अगाधि रतु गधतले अगाधि बढ्छौं । ओएन्िएमको ष्ट्रवर्यमा 
अजस्त काठमािौंमा छलफल हनेु सौभाग्य मैले पधन पाएको धथएाँ । सम्माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले मलाई पधन 
सहभागी गराउनभुएको धथयो। मलाई लाग््यो आज हाम्रो हाउस बस्नभुन्दा अगाधि ओएन्िएम पधन पास 
भइसक्नेछ, जसले गदााखेरर मन्त्रालयले पधन आफूले राख् नपुने दरबन्दीहरू यथावत ्ढंगले राख् नेछन ्र काम 
अगाधि बढ्नेछ भन्ने मैले सोचेको धथएाँ तर त्यो पधन आज भएको देजखदैन । यो खालले जनु हामीले 
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राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २४औ ं बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ् सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्ार् 
गराउनपुने ष्ट्रवर्यहरूमा आ––आफ्ना भनाई राख् न ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम माननीय 
श्री जीवनबहादरु शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सम्मानधनत सभामखु महोदय, सवाप्रथम सम्माधनत सभामखु महोदयमाफा त ्यो 
धसंगो सदनलाई म मेरो व्यजक्तगत तफा बाट र प्रधतपक्ष दलको तफा बाट सम्मानधनत सभामखुज्यूलाई हाददाक 
धन्यवाद ददन चाहन्छु । नेपालको इधतहासमा गर्तन्त्र आइसकेपधछ कर्ाालीले सधैं नयााँ कामहरू गने । 
आज पधन कर्ाालीको एउटै उच्च नाम छ भने पष्ट्रहलो प्रदेशको नामाकरर् गर् यो पष्ट्रहलो राजधानीको 
नामाकरर् गर् यो। व्यवजस्थत गर् यो भनेजस्तै यो पटक पधन कर्ाालीले एउटा नयााँ काम गरेको छ। राष्ट्रिय 
सभाका अध्यक्षलाई आफूले धनमन्त्रर्ा गरेर जनु राष्ट्रिय सभाका अध्यक्षज्यूले सम्बोधन गनुाभएको छ । त्यो 
सम्बोधनले कर्ााली प्रदेशको एउटा उचाई बढेको छ र ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवचारहरू ष्ट्रवधभन्न सोचाइहरू हामीमा हनु 
सक्छन ्। मलुकुमा यो काया पधन कर्ााली प्रदेशले पष्ट्रहलो गर् यो र यसको व्यवस्थापन गने सभामखुज्यूलाई 
म हाददाक धन्यवाद ददन चाहन्छु । आज हामीले पत्रपधत्रका राष्ट्रिय पधत्रकामा होलान ्या स्थानीयमा होलान ्
र हाम्रा च्याउ झ्याउ र स्याउका जनु कृष्ट्रर् सम्बन्धका कुराहरू धलने हो भने उहााँले बोधलददाँदाखेरर यसको 
एउटा महत्व बढेको मैले देखेको छु । यहााँका जलस्रोतका कुराहरू होलान ्। दठकै छ उहााँले आफूले 
व्यजक्तगत ढंगले गना नसक्ने अवस्था भएता पधन हामीबाटै धनवााजचत हनुभुएका ष्ट्रकनभने हाम्रो प्रदेशबाट पधन 
८-८ जना अप्पर हाउसका सदस्य जसलाई हामीले नै भोट हालेर पठाएका धथयौं, त्यो अपनत्व गने कुराहरू 
उहााँले गररददनभुएकोमा र प्रदेशले पधन त्यलाई त्यो बाटोमा लगेको हनुाले त्यसको लाधग म धन्यवाद ददन 
चाहन्छु । अब हामी राम्रा कुरा गरेकोमा धन्यवाद ददंदै अब आयो सायद हामी आजपधछ फेरर १ 
मष्ट्रहनापधछ आउाँदैछौं भन्ने मलाई लाधगरहेको छ । कायाव्यस्ततामा ष्ट्रवधभन्न चाि परे पवा परे अनेक पने भए 
त्यसैले २२ गतेसम्म गयो भन्ने पधन मैले सधुनरहेको छु मैले सनेु यही नै कुरा होला सायद । यो ढंगले 
हाम्रो प्रदेशको अब ष्ट्रवकास कसरी हनु सक्छ ? सरकारले सोच्नपुछा ष्ट्रक पदैन ? साउनमा हामीले बजेटहरू 
पास गररसकेका छौं । सायद साउन १ गते हाम्रो बजेट पास भयो ३२ गते नै भयो जस्तो लाग्छ । आज 
िेढ मष्ट्रहना भयो कुनै कुराहरू पररवतान भएको मैले देजखरहेको छैन । पााँचवटा बुाँदामा पररवतान गने 
भधनयो । त्यसमा चाष्ट्रहाँ पाटीका जशर्ास्त नेतालाई राखेर त्यसमा छलफल गने पाटीका प्रमखुहरूलाई 
संसदीय दलका सचेतकहरूलाई राख् ने भनेर गने भन्ने कुरो पधन भएको धथयो तर आजका ददनसम्म पधन त्यो 
भएको देजखएन । यले गदााखेरर सायद हामीले भन्ने गरेका धथयौं सभामखु महोदय ष्ट्रक भदौदेजख हामी 
काममा कायाान्वयन गरेर अगाधि जान्छौं हामी अगाधि रतु गधतले अगाधि बढ्छौं । ओएन्िएमको ष्ट्रवर्यमा 
अजस्त काठमािौंमा छलफल हनेु सौभाग्य मैले पधन पाएको धथएाँ । सम्माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले मलाई पधन 
सहभागी गराउनभुएको धथयो। मलाई लाग््यो आज हाम्रो हाउस बस्नभुन्दा अगाधि ओएन्िएम पधन पास 
भइसक्नेछ, जसले गदााखेरर मन्त्रालयले पधन आफूले राख् नपुने दरबन्दीहरू यथावत ्ढंगले राख् नेछन ्र काम 
अगाधि बढ्नेछ भन्ने मैले सोचेको धथएाँ तर त्यो पधन आज भएको देजखदैन । यो खालले जनु हामीले 
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के्रधिष्ट्रवलीटी धलयौं त्यो कायम गना सकेनौं भने त्योभन्दा नराम्रो केही होला भन्ने मलाई लाग्दैन । 
त्यसकारर् अष्ट्रहले त झन ्एउटा अवस्था आएको छ, जसमा सबैभन्दा बढी पूवााधारका कामहरू हनु्छन ्। 
पूवााधार अगाधि बढाउनपुने कुराहरू छ । यही पूवााधार नभएर हाम्रोचाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास हनु सकेन, हाम्रो 
पयाटनको ष्ट्रवकास हनु सकेन, जशक्षाको हनु सकेन, स्वास््यको हनु सकेन, कृष्ट्रर्को हनु सकेन भनेर हामी 
सबै धसंगो सदनले यो पूवााधारधतरचाष्ट्रहाँ धेरै बजेटको पधन गर् यौं । अष्ट्रहले त्यो ररक्त रहेको अवस्थामा छ । 
त्यो पो� ररक्त रहेको अवस्थामा अब काम अगाधि कसरी बढ्न सक्छ । ष्ट्रहजो गरेका टेण्िरहरूका 
कामहरू टेण्िर भएका छन,् आजसम्म पधन काम भएको छैन । सरकारले ती टेण्िर भएका कुराहरू भए 
ष्ट्रक भएनन ् ध्यान ददनपु्यो ष्ट्रक पदैन्यो भन्न े मलाई लाग्दछ । यी कुराहरू पधन असाध्यै महत्वपूर्ा 
कुराहरू हनु ्भन्ने मलाई लाग्दछ सभामखु महोदय । त्यसैले यो सरकारको दाष्ट्रयत्वधभत्र पछा अब हाम्रा 
सधमधतहरू धनजष्क्रय छन ् हामी धनजष्क्रय छौं । आज २२ गतेसम्मलाई सदन स्थधगत हनु्छ, सधमधतहरू 
चल्दैनन ्। सायद मलाई लाग्छ सधमधतहरू पधन अन्यौलमा छन ्। सधमधतका अध्यक्षज्यूहरूलाई पधन म 
रहन्छु या रहन्न । म हनु्छु या हनु्न भन्ने अवस्थामा देजखएको छ । सायद िेढ िेढ वर्ासम्म एक 
मष्ट्रहनासम्म हनु सक्छ। िेढ िेढ वर्ासम्म सधमधतको अध्यक्षको आधधकाररकता नददन ु भनेको चाष्ट्रहाँ यो 
आफैमा ठूलो कमजोरी हो भन्ने लाग्छ सम्माननीय सभामखु महोदय ष्ट्रक हामीले बनाऔ ं पररवतान गने 
प्रष्ट्रक्रयाहरूमा परु् याउनपुछा सायद जहााँसम्म मलाई लाग्छ त्यो बेला हामीले सझुाव ददएर जनु सपथ गरायौं, 
त्यसैले आज केही काम भएका छन ्नत्र सम्माननीय सभामखु महोदय कुनै पधन काया गदाा सभा सपथ 
ग्रहर् नधलएर त्यो कायाान्वयन हनु सक्दैन । आज सधमधतहरू त्यो ढंगले सष्ट्रक्रय नहनुाको कारर् त्यो हो 
ष्ट्रक भन्ने मलाई लाग्दछ । जो हनुहुनु्छ उहााँहरूलाई बनाउने हो भनेपधछ प्रष्ट्रक्रयामा चाष्ट्रहाँ लगेर धसध्याइददन 
पर् यो धन त्यो त एक ददनको प्रष्ट्रक्रया हो । सता ारुढ पाटीमा दईुधतहाइ बहमुत छ, तपाईंहरूले भनेको मान्छे 
नै हनु ्। हामीले एउटा ष्ट्रवधध परु् याउन ु पछा त्यले गदााखेरर काममा पछाधि परेको देजखन्छ । अधन 
ष्ट्रवधेयकहरू कता छन ् ? थाहा छैन सभामखु महोदय । कोही दताा भएका छन ्भन्न ेसनु्नमा आउाँछ । 
कोही सधमधतमा गएर छलफलको क्रममा के भएर त्यो भएनन ्अगाधि बढेनन ्भने बढेन भन्ने कुराहरू 
आउनपुने हो । यसरी सरकारले ष्ट्रवजनेश नददने र सरकारमा भएका जो मान्छेहरू जो धबउरोक्रयाटहरू 
हनुहुनु्छ उहााँलाई के लाग्दो रहेछ भने यी त संसदले पो हाउस चलाउन ु पछा ष्ट्रकन चलाएन हाम्रो त 
बद् नाम भयो भनेर उहााँहरू भन्नुहनु्छ तर उहााँहरूले यो कुरा बझु्नभुएको रहेनछ । सरकारले, सरकारले 
यदद ष्ट्रवधेयक ल्याएन भने त्यो जााँदैन । ष्ट्रवधेयकहरू प्राय:जसो सबै सरकारी ष्ट्रवधेयकहरू हनु्छन ्भन्न ेमलाई 
लाग्छ सभामखु महोदय । यसमा पधन यो प्रदेशमा अरु कुराहरू सबै राम्रो हुाँदाहुाँदै पधन तमाम माननीय 
सदस्यज्यूहरूले बोल्नभुएको छ, कष्ट्रहल्यै पधन धतनका जवाफहरू आएनन ्। कष्ट्रहल्यै जवाफ आएनन ् मैले 
बारम्बार भन्ने गरेको धथएाँ सभामखु महोदय ष्ट्रक यो ष्ट्रपपलको चौतारीमा बोलेका कुराहरू होइनन,् यी सदनमा 
हरेक भन्ने गररन्छ, सदनमा यो कुराले प्रवेश पायो, सदनमा त्यो कुराले प्रवेश पायो त्यसको जवाफ कष्ट्रहल्यै 
पधन हामीले प्राप्त गना सकेनौं । म अजस्तधतर घमु्दै यहााँको हजस्पटलमा म पगेुको धथएाँ सभामखु महोदय । 
हामीले के रहरले प्रदेश हजस्पटल बनाउने भन्यौं केन्रलाई वास्तवमा कुनै पधन प्रदेशमा केन्रले छोिेको 
रैन्छ हामीले लग्यौं । धबजल्ि�हरू बनेका छन ्तर धभत्रको अवस्था जस्ताको त्यस्तै छ । तीनचार सय 
जना चाष्ट्रहाँ झण्िै स्टाफहरू चाष्ट्रहाँदारहेछन ्। केन्रीय सरकारलाई गराउन ददएर त्यसमा अपगु कुराहरू 
हामीले गरेको भए सायद हाम्रो हजस्पटल सबभन्दा नमूनाको हजस्पटल हनु््यो ष्ट्रक मेन हेने माधथ उले ददने 
बजेट त्यसमा थप बजेट पगेुन भने करारमा ल्याउनपुने मेजशन ष्ट्रकन्नुपने हामीलाई रहर छ हामी यो गछौं 
भनेर अस्पतालको अवस्था त्यस्तै छ । गाउाँ गाउाँमा बनाउने जक्लधनकहरूको अवस्था त्यस्तै छ । 
टेधलमेधिधसनको कुराहरू गरररराखेका छौं टेधलमेधिधसन गदााखेरर कुनचाष्ट्रहाँ सफ्टवयर हो ? कहााँबाट  
आउाँछ ? भन्ने कुरालाई हामीले बझु्नपुछा ष्ट्रक पदैन सभामखु महोदय । सफ्टवयर भएका कुराहरूलाई 
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अगाधि बढाउन ुपछा ष्ट्रक पदैन । ष्ट्रहजो हाम्रो संचालन खचा बढी भयो, त्यसमा कधत पररवतान भयो भने त्यो 
पधन आएको छैन । आज पत्रकारहरूले सोध्ने गरेका छन,् रातो ष्ट्रकताब पररवधतात भएर आएको छैन भन्न े
कुराहरू आइरहेको छ । त्यसकारर् यी कुराहरूलाई पधन हामीले सोच्नपुर् यो । आज यो अवस्थामा हामी 
हाम्रो लाधग एक एक सेकेण्ि महत्वपूर्ा छ । पैसाले मात्र हनु सक्दैन सम्माननीय सभामखु महोदय । 
ट्यालेण्टले मात्र ट्यालेन्टसीपले मात्र पधन हनु सक्दैन । समय पधन महत्वपूर्ा कुरा हो । पैंसाले मात्र 
संसार बन्छ भन्ने कुरा होइन । उले ददने समय उले प्रयोग गने उसको बषु्ट्रि र ष्ट्रववेकका कुराहरू हनु ्। 
यी कुराहरूमा हामी अगाधि लाग्न सष्ट्रकरहेका छैनौं र आज मैले एउटा समाचार हेदै धथएाँ । बहतु खसुी 
लाग्यो, कर्ााली प्रदेशमा एक वर्ामा ५ हजार ७ सय ८८ उद्मोगहरू दताा भएछन ्। ५ हजार ७ समय 
८८ जबष्ट्रक हामी आउनभुन्दा अगाधि सबैभन्दा कम, कम उद्मोग भएको हाम्र ैप्रदेशमा मेरो ष्ट्रवचारमा ५ 
सयको हाराहारीमा पधन धथएनन,् त्यसमा ३ हजार ३ सय ९७ घरेल ु तथा साना उद्मोग, ४ सय २६ 
लघउुद्मोग, बाजर्ज्यतफा  १९ सय ६५ । मझौला र ठूला उद्मोगहरू कर्ाालीमा नै दतै नभएको । मझौला 
र ठूलाचाष्ट्रहाँ दतै नभएको, लघ ुर यो घरेल ुयत्रो हनुाको कारर्  के हो सभामखु महोदय । सायद, सायद 
यी कोट काण्ि त्यही होलान,् अल्लो काण्ि त्यही होलान ्। घरेलकुा हाष्ट्रकमले लगेका ३०औ ं हजार 
४० औ ंहजारका काण्िहरू अष्ट्रहले एक वर्ामा यत्रो हनुाको कारर् के हो भन्दाखेरर दताा गर् यो नयााँलाई दताा 
गरेर पैंसा ददने त्यसको अनगुमन हनुपुछा ष्ट्रक पदैन सभामखु महोदय । त्यत्रो खबर आयो त्यत्रो आयो 
हाम्रो आदरर्ीय मन्त्रीजीलाई त कोटकै उपहार । कष्ट्रहले यहााँ कोटको उपहार ददने गररन्छ कष्ट्रहले राता 
गािीको उपहार ददने गररन्छ । हामी ती पधन खसुीका साथ ग्रहर् गने गछौं आनन्दका साथ हामीले । 
यले यो प्रदेशको इज्जत रहेको छ ष्ट्रक छैन । मलाई ष्ट्रवश्वास छ यी कुराहरू बाष्ट्रहर नजालान ्भलै हाम्रो 
सनुगाभाले चाष्ट्रहाँ प्रसारर् नगरोस ्भन्न म चाहन्छु ष्ट्रकनष्ट्रक केन्रमा गएर केन्रीय प्रशासनहरूमा हामीले हाम्रो 
सरकारलाई जगाउने कुराहरू गरेका छौं । हाम्रो सदनको कुराहरूलाई जगाउने कुराहरू गरेका छौं । 
हामीले प्रधतपक्षको रूपमा कसैको ष्ट्रवरोधमा हामी गएका छैनौं ष्ट्रकनभने मैले सनुगाभालाई के भने हाम्रो 
धनयन्त्रर्मा गएको बेला यसलाई प्रसारर् नगररददन ु भनेर आजको कुरा भन्न चाहन्छु । हामी जगाउन 
चाहन्छौं ष्ट्रकनष्ट्रक कर्ााली प्रदेश धगयो भने न कोही पक्ष रहनेछन ्कोही न कोही प्रधतपक्ष रहनेछन ्तर यो 
भन्दैमा सरकार सतेुर बस्ने, मनपरी गने यहााँ आइरहेको छ सभामखु महोदय । प्रत्येक फेरर २० प्रसेन्टका 
कुरा आइरहेका छन ्। िीपीआरका नाममा आफ्ना आफ्ना भाइछोरा भधतजाहरूलाई चाष्ट्रहाँ त्यो कायाक्रमहरू 
ददने कुराहरू आइरहेका छन ्यसको छानष्ट्रवन हनुपुछा ष्ट्रक पदैन ? ती कुराहरू अगाधि बढ्न ु पछा ष्ट्रक  
पदैन । यी कुराहरू सदनमा उठेका कुराहरू केही पधन अगाधि नबढ्ने तर एउटा पत्रपधत्रकामा लेखेको 
कुराहरूलाई नै आधार मानेर हामीले कष्ट्रहले कारबाही गना पधन हामी पधुगरहेका हनु्छौं । हामीले १० 
करोिका ष्ट्रवर्यमा ठाउाँ-ठाउाँमा बोल्दै ष्ट्रहंड्न ु पने भयो ष्ट्रक १० करोि संसदहरूको कोर् धथएन त्यो । 
सांसदको कोर् भनेको त धनवााचन क्षेत्रका सांसदको अध्यक्षतामा बााँड्ने पैंसालाई भधनन्छ । हामीले त्यहााँका 
ठूला मान्छेहरू भन्नेहरूलाई पधन सबैलाई ए त्यस्तो पो हो । यो खालको समाचारहरू गइराखेका छन ्। 
त्यलाई पधन सायद संचार मन्त्रीज्यू हनुहुनु्छ बोलाएर यो कुरो चाष्ट्रहाँ गलत हो है भन्न पधन त सक्नहुनु््यो 
होला र सांसदले पैंसा बााँड्नै हनु्न भनेर कहााँ लेखेको छ । संघीय सरकारले ददन हनेु अरु प्रदेशले ददन हनेु 
यो प्रदेशले ददन नहनेु भन्ने कुरा छैन । त्यसकारर् त म यो पधन भन्न चाहन्छु ष्ट्रक अब यधत कुरा 
आइसकेपधछ सांसदहरूलाई सांसद धनवााचन कोर् भन्नुहनु्छ या क्षते्र ष्ट्रवकास कोर् भन्नुहनु्छ यो कर्ाालीले 
पधन प्राप्त गनुापछा । त्यसको अनगुमन गरौं त्यसको राम्रो कुराहरू गरौं । हरेक फेरर आइरहेको छ आज 
हेधलकप्टरका कुराहरू त्यही आइरहेका छन ्। स्वास््यचौकीका कुराहरू त्यही आइरहेका छन ्। सायद 
सरकारका मन्त्रीज्यूहरूले मेरो क्षेत्रमा यधत करोि मन्त्रीको पहलमा मन्त्री त एउटा व्यजक्तको हनु सक्दैन 
सभामखु महोदय । मन्त्री त सारा यो प्रदेशको सरकार हो हाम्रो पधन अधभभावक हो । उहााँले ददएका पधन 
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अगाधि बढाउन ुपछा ष्ट्रक पदैन । ष्ट्रहजो हाम्रो संचालन खचा बढी भयो, त्यसमा कधत पररवतान भयो भने त्यो 
पधन आएको छैन । आज पत्रकारहरूले सोध्ने गरेका छन,् रातो ष्ट्रकताब पररवधतात भएर आएको छैन भन्न े
कुराहरू आइरहेको छ । त्यसकारर् यी कुराहरूलाई पधन हामीले सोच्नपुर् यो । आज यो अवस्थामा हामी 
हाम्रो लाधग एक एक सेकेण्ि महत्वपूर्ा छ । पैसाले मात्र हनु सक्दैन सम्माननीय सभामखु महोदय । 
ट्यालेण्टले मात्र ट्यालेन्टसीपले मात्र पधन हनु सक्दैन । समय पधन महत्वपूर्ा कुरा हो । पैंसाले मात्र 
संसार बन्छ भन्ने कुरा होइन । उले ददने समय उले प्रयोग गने उसको बषु्ट्रि र ष्ट्रववेकका कुराहरू हनु ्। 
यी कुराहरूमा हामी अगाधि लाग्न सष्ट्रकरहेका छैनौं र आज मैले एउटा समाचार हेदै धथएाँ । बहतु खसुी 
लाग्यो, कर्ााली प्रदेशमा एक वर्ामा ५ हजार ७ सय ८८ उद्मोगहरू दताा भएछन ्। ५ हजार ७ समय 
८८ जबष्ट्रक हामी आउनभुन्दा अगाधि सबैभन्दा कम, कम उद्मोग भएको हाम्र ैप्रदेशमा मेरो ष्ट्रवचारमा ५ 
सयको हाराहारीमा पधन धथएनन,् त्यसमा ३ हजार ३ सय ९७ घरेल ु तथा साना उद्मोग, ४ सय २६ 
लघउुद्मोग, बाजर्ज्यतफा  १९ सय ६५ । मझौला र ठूला उद्मोगहरू कर्ाालीमा नै दतै नभएको । मझौला 
र ठूलाचाष्ट्रहाँ दतै नभएको, लघ ुर यो घरेल ुयत्रो हनुाको कारर्  के हो सभामखु महोदय । सायद, सायद 
यी कोट काण्ि त्यही होलान,् अल्लो काण्ि त्यही होलान ्। घरेलकुा हाष्ट्रकमले लगेका ३०औ ं हजार 
४० औ ंहजारका काण्िहरू अष्ट्रहले एक वर्ामा यत्रो हनुाको कारर् के हो भन्दाखेरर दताा गर् यो नयााँलाई दताा 
गरेर पैंसा ददने त्यसको अनगुमन हनुपुछा ष्ट्रक पदैन सभामखु महोदय । त्यत्रो खबर आयो त्यत्रो आयो 
हाम्रो आदरर्ीय मन्त्रीजीलाई त कोटकै उपहार । कष्ट्रहले यहााँ कोटको उपहार ददने गररन्छ कष्ट्रहले राता 
गािीको उपहार ददने गररन्छ । हामी ती पधन खसुीका साथ ग्रहर् गने गछौं आनन्दका साथ हामीले । 
यले यो प्रदेशको इज्जत रहेको छ ष्ट्रक छैन । मलाई ष्ट्रवश्वास छ यी कुराहरू बाष्ट्रहर नजालान ्भलै हाम्रो 
सनुगाभाले चाष्ट्रहाँ प्रसारर् नगरोस ्भन्न म चाहन्छु ष्ट्रकनष्ट्रक केन्रमा गएर केन्रीय प्रशासनहरूमा हामीले हाम्रो 
सरकारलाई जगाउने कुराहरू गरेका छौं । हाम्रो सदनको कुराहरूलाई जगाउने कुराहरू गरेका छौं । 
हामीले प्रधतपक्षको रूपमा कसैको ष्ट्रवरोधमा हामी गएका छैनौं ष्ट्रकनभने मैले सनुगाभालाई के भने हाम्रो 
धनयन्त्रर्मा गएको बेला यसलाई प्रसारर् नगररददन ु भनेर आजको कुरा भन्न चाहन्छु । हामी जगाउन 
चाहन्छौं ष्ट्रकनष्ट्रक कर्ााली प्रदेश धगयो भने न कोही पक्ष रहनेछन ्कोही न कोही प्रधतपक्ष रहनेछन ्तर यो 
भन्दैमा सरकार सतेुर बस्ने, मनपरी गने यहााँ आइरहेको छ सभामखु महोदय । प्रत्येक फेरर २० प्रसेन्टका 
कुरा आइरहेका छन ्। िीपीआरका नाममा आफ्ना आफ्ना भाइछोरा भधतजाहरूलाई चाष्ट्रहाँ त्यो कायाक्रमहरू 
ददने कुराहरू आइरहेका छन ्यसको छानष्ट्रवन हनुपुछा ष्ट्रक पदैन ? ती कुराहरू अगाधि बढ्न ु पछा ष्ट्रक  
पदैन । यी कुराहरू सदनमा उठेका कुराहरू केही पधन अगाधि नबढ्ने तर एउटा पत्रपधत्रकामा लेखेको 
कुराहरूलाई नै आधार मानेर हामीले कष्ट्रहले कारबाही गना पधन हामी पधुगरहेका हनु्छौं । हामीले १० 
करोिका ष्ट्रवर्यमा ठाउाँ-ठाउाँमा बोल्दै ष्ट्रहंड्न ु पने भयो ष्ट्रक १० करोि संसदहरूको कोर् धथएन त्यो । 
सांसदको कोर् भनेको त धनवााचन क्षेत्रका सांसदको अध्यक्षतामा बााँड्ने पैंसालाई भधनन्छ । हामीले त्यहााँका 
ठूला मान्छेहरू भन्नेहरूलाई पधन सबैलाई ए त्यस्तो पो हो । यो खालको समाचारहरू गइराखेका छन ्। 
त्यलाई पधन सायद संचार मन्त्रीज्यू हनुहुनु्छ बोलाएर यो कुरो चाष्ट्रहाँ गलत हो है भन्न पधन त सक्नहुनु््यो 
होला र सांसदले पैंसा बााँड्नै हनु्न भनेर कहााँ लेखेको छ । संघीय सरकारले ददन हनेु अरु प्रदेशले ददन हनेु 
यो प्रदेशले ददन नहनेु भन्ने कुरा छैन । त्यसकारर् त म यो पधन भन्न चाहन्छु ष्ट्रक अब यधत कुरा 
आइसकेपधछ सांसदहरूलाई सांसद धनवााचन कोर् भन्नुहनु्छ या क्षते्र ष्ट्रवकास कोर् भन्नुहनु्छ यो कर्ाालीले 
पधन प्राप्त गनुापछा । त्यसको अनगुमन गरौं त्यसको राम्रो कुराहरू गरौं । हरेक फेरर आइरहेको छ आज 
हेधलकप्टरका कुराहरू त्यही आइरहेका छन ्। स्वास््यचौकीका कुराहरू त्यही आइरहेका छन ्। सायद 
सरकारका मन्त्रीज्यूहरूले मेरो क्षेत्रमा यधत करोि मन्त्रीको पहलमा मन्त्री त एउटा व्यजक्तको हनु सक्दैन 
सभामखु महोदय । मन्त्री त सारा यो प्रदेशको सरकार हो हाम्रो पधन अधभभावक हो । उहााँले ददएका पधन 
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फेसबकुमा कल्यार्मा मन्त्रीज्यूको उसले यधत आयो । फलाना ठाउाँमा मन्त्रीज्यूको त्यसो हो भने मन्त्री र 
सांसद एउटै हनु भन्ने कुराहरूमा जानपुर् यो । यसको अथा राम्रो गने मन्त्रीहरूलाई हामीले भनेका छैनौं । 
अधधकांशले राम्रो गनुाभएको छ तपाईंहरू धन्यवादको पात्र हनुहुनु्छ तर हेदााखेरर कर्ााली काण्िैकाण्िको 
प्रदेश कर्ााली भ्र�चारीहरूको यो चा�हाँ अखिा भनेर बा�हर कुरा आइसकेपधछ सरकारले यसमा ध्यान 
ददनपुछा �क पदैन ? जनु कुराहरू हामी यहााँ बोल्छौं सावाजधनक लेखाले कैयौं कुराहरू उठाए ती धबलाएर 
गए । एकपल्ट आएर सरकार प्रमखुले यहााँबाट जवाफ ददनपुछा �क पदैन ? अथवा सरकारका सम्बजन्धत 
मन्त्रीहरूले यहााँ आएर जवाफ ददनपुछा �क पदैन ? यत्रो हामीले आज िेढ वर्ासम्म उठाएका आवाजको 
एक ददन पधन हामीले जवाफ पाउन सकेनौं सभामखु महोदय । त्यसैले अवस्था यस्तो छ । अझै पधन यहााँ 
कधत बाढी पीधित अधन हामी हतारमा धनर्ाय गररहाल्ने हतारमा धनर्ाय गने फुसादमा पछुताउने कुराले राम्रो 
हनु सक्दैन । आज बजारमा हल्ला छ । बजारमा हल्ला छ सरकारले यधत धेरै धनर्ायहरू गरेको छ तर 
कुनै पधन कायाान्वयन गरेको छैन । ठीक छ हामी जधत गना सक्छौं त्यधतको कायाान्वयन गरौं र अको 
कुरा म आज फेरर दोहोर् याएर यलाई भन्न चाहन्छु सभामखु महोदय । २० प्रसेन्ट गाउाँका मान्छेहरू आज 
यो ५ हजारभन्दा बढी दताा हनु आएका कारर् २० प्रसेन्टले गदााखेरर हामीले बजेट धलएका छौं भनेर 
आएका छन ्यदद मान्छे चा�हने भयो भने मान्छे ददन पधन तयार छु सभामखु महोदय । म आज भन्न 
चाहन्न यो ढंगले अगाधि बढ्यो भने हामी अगाधि बढ्न सक्दैनौं । प्रदेशको बेइज्जत हनु चाहन्छ एउटा 
कुनै मन्त्रीको कुरा होइन होला आज हामी गयौं हामीले पधन मखु छोपेर �हंड्न पर ् यो । सायद त्यस्तै 
प्रधतपक्ष भएको भए फलानो हो फलानो पाटीको यहीले गर् यो मलाई त्यो छैन मलाई कर्ााली प्रदेशको कुनै 
मन्त्री कुनै सांसद कसैको पधन बद् नाम हनु ुभनेको हामी सबैको हो भनेर म त्यसरी हेने गरेको छु र म 
त्यसरी धलने गरेको छु । त्यही धलनको लाधग पधन सरकार र हामी सांसदहरू जो जधत छौं हामी सबै 
सजक भएर यो कर्ााली प्रदेशलाई सााँच्चै यहााँको जनु नेचरुल ररसोसेसहरू छन ्त्यलाई अगाधि बढाउनमा 
हामी लागेनौं भने अगाधि जान सक्दैन सभामखु महोदय । त्यसैले �वशेर्गरेर स्वास््यका कुराहरू छन ्
जशक्षाका कुराहरू छन ्पूवााधारका कुराहरू छन ्पयाटनका कुराहरू छन ्। यो यधत वर्ाामा हामीले यो यो 
कुराहरू गर् यौं यधत पररवतान भयो यो मान्छेको जीवन पररवतान भयो यधत हजार धलटर दूध भयो भन्ने कुरा 
चा�हाँ आजसम्म पधन आउन नसकेको अवस्थामा र इकोनोधमक बसु्ट भनेको नै यो �पराधमि स्टाइलमा  
हनु्छ । �पराधमि भनेको के हो भने तल ठूलो माधथ सााँगरुो हनेु हो । त्यो �पराधमिको ठूलो भनेको यहााँ 
ह्यााँचरी धेरै ठूला हनुपुर् यो �फसरी धेरै ठूला हनुपुर् यो दूध प्राप्त हनुपुर् यो अधन हामी अग्यााधनकका कुरा  
गछौं । अग्यााधनक आजसम्म कधत ठाउाँमा अग्यााधनक छ कधत वर्ामा हामीले यो अग्यााधनक प्रदेश घोर्र्ा 
गना सक्छौं । त्योभन्दा कधतसम्म हामीले चा�हाँ धभत्र्याउन ुपछा यी सबै कुराहरूलाई स्वस्थ ढंगले सोच्यौं 
भने पकै्क पधन हाम्रो प्रदेश सरकारको इज्जत रहनेछ । प्रदेश सरकारको इज्जत रहन ुभनेको हामी सदनको 
पधन इज्जत रहन ुहो । यो सदनको इज्जत रहन ुभनेको धसंगो प्रदेशको पधन हो। त्यसकारर् यहााँ नसोच्न ु
यो व्यजक्त र �वशेर्को कुराहरू होइनन ्यी कुराहरूलाई अगाधि जाने र हामीले अरुलाई पधन मयाादा ददन 
सक्ने अवस्थामा जानपुछा । यही कुराहरू चा�हाँ सतब�ुि अब सरकारको आओस ् । क�हले फास्ट 
रयाकका नाममा गएर माधथसम्म पगेुका ती �वधेयकहरू रोदक्कएर बस्नपुने त्यस्तामा हामी नजाऔ ं। मेरो 
शभुकामना छ सरकारलाई �कन�क अब यो २२ गते यो भदौ स�कएपधछ अब हामी त अब आइन्छ आइन्न 
थाहा छैन । अरु अरु काममा जाने होला �कनभने त्यसैमा यो धसददन्छ होला । सायद केही एउटा 
�वधेयक पधन पास नभएर जान्छ होला । यो अवस्था भएको हनुाले यी सबै कुरा रहनु ्र �हजो हामीले जनु 
शतामा बजेट पास भएको धथयो यो एक हप्ताधभत्र नै सायद त्यही कुरा छल्नको लाधग पधन सरकारले २२ 
गतेसम्म परु् याएको हो या हाम्रा आफ्नो मन खसुीले गरेका हौं �कनभने असोज पधछ दशैं लाग्छ त्यसपधछ 
मंधसर आउाँछ । सायद यी प्रदेश �हउाँ पने प्रदेशका पधन त हामी हौं धन िोल्पामा �हउाँ पछा होला, 
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काधलकोटमा ष्ट्रहउाँ पछा होला, हमु्लामा ष्ट्रहउाँ पछा होला, जाजरकोटको माधथल्लो ठाउाँमा ष्ट्रहउाँ पछा होला, 
दैलेखकै पधन यो वर्ा त दैलेखकै पधन िााँिामाधथ गरुााँसेधतर ष्ट्रहउाँ परेको धथयो । त्यसपधछ फेरर हाम्रो 
ष्ट्रवकास हनेु छैन फेरर सरकार रुाँदै आउनेछ कसैले फूधता लाउने धतमीले बझेुका छैनौ जानेका छैनौ त्यसैले 
धतमीहरूलाई हामीहरूले ताधलम ददनपुनेछ । सकारात्मक सोचको लाधग धतमीलाई ताधलम ददनपुनेछ अगाधि 
बढाउनपुनेछ भनेर फेरर मन्त्रीज्यूको हामीले उपदेश बोक्नपुने होला । त्योभन्दा अगाधि नै धबधग्रनभुन्दा 
अगाधि नै भदौभररमा यी सारा कामहरू के-के हनेुहनु ् त्यो अगाधि गरोस ्। यो देशमा कर्ााली प्रदेशले 
इज्जत राखोस ्यही मेरो शभुकामना व्यक्त गदै म यहााँहरूबाट ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद । जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  यसपधछ माननीय श्री यामलाल काँ िेल ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययााममललाालल  ककाँाँ ििेेलल::  माननीय सभामखु महोदय, माननीय सभामखु महोदयमाफा त ् एउटा 
जनप्रधतधनधधका हैधसयतले म सबैको दईु तीनटा ष्ट्रवर्यमा ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । यद्मष्ट्रप संसदमा 
चल्ने सम्पूर्ा कामकारबाहीहरू हामीले धनमाार् गरेको काया व्यवस्थाकै सरसल्लाह र धनर्ायबाटै अगाधि 
बष्ट्रढरहेको छ, बष्ट्रढरहन्छ नै । त्यहााँ को-को हनुहुनु्छ हामी सबै जानकारको ष्ट्रवर्य नै हो जस्तो लाग्छ । 
म एउटा जनप्रधतधनधध भको नाताले यी बैठककै बारेमा कसरी अझ प्रभावकारी र मयााददत गराउने कुरा 
होला भन्ने ष्ट्रवर्य नै मैले ष्ट्रवर्य प्रवेश गराउन चाहेको यद्मष्ट्रप हामीले हाम्रो सभा संचालन गने धनयमावली 
संशोधन गनाका धनजम्त एउटा उपसधमधत यस हाउसबाट नै बनेको छ, त्यले काम गदैछ । अझ पररपक्कता 
सष्ट्रहत अगाधि बढ्ने नै होला जस्तो लाग्छ । सामान्यतया अवस्था हामीले जे धनयमावलीको व्यवस्था गरेका 
छौं संसद् सरकारले बोलाउाँछ । सरकारको कायासूची अनसुार व्यवस्थापनको काम संसदले गने गररआएकै 
अवस्था छ । म दवैुलाई संसदलाई र सरकारलाई पधन गम्भीरतापूवाक म ध्यानाकर्ार् के गराउन चाहन्छु 
भने यो संसदको बैठक स्थधगत धथयो । फेरर सूचारुरूपले संचालन हनेु सूचना पाएपधछ मलाई लाग्छ सबै 
माननीय सदस्यज्यूहरू आफ्आफ्नो ठाउाँबाट संसदको क्षेत्रधभत्र प्रवेश गने क्रममा आउने क्रम सबैले 
बनाउनभुयो होला नै जस्तो लाग्छ । म के अनरुोध र आग्रह गना चाहन्छु भने ष्ट्रक हाम्रो काननुी र 
वैधाधनक व्यवस्था हामीले वर्ामा दइुटा बैठक गने गछौं । त्यसको आफ्आफ्नो नामाकरर् गने एउटा 
व्यवस्था चधलआएको अवस्था छ । तर हामीले जे प्रचलन अष्ट्रहले गदै आइरहेका छौं यसैबाट नै यो 
संसदको मयाादा अगाधि बढ्छ भने त दठकै छ होइन भने म अनरुोध र आग्रह गना चाहन्छु ष्ट्रक वास्तवमा 
संसदको बैठक भनेको पटके संसदको बैठक भनेको एक ददन फेरर लामो समयसम्म ष्ट्रवश्राम गने गरी 
संसदका बैठकहरू चलाउने चल्ने कुरालाई हामीले अधल गम्भीरतापूवाक सोच्नपुने छलफल चलाउनपुने 
अवस्थामा म एउटा जनप्रधतधनधधको नाताले यो सभाको एउटा सदस्यको नाताले यो ष्ट्रवर्य म गम्भीरतापूवाक 
ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु ष्ट्रक यसरी मलाई लाग्छ एउटा संसदको बैठक चल्ने चलाउने कुरामा हामी 
यलाई अन्यथा केही नमाधनकन फेरर प्रभावकारी ढंगले अगाधि बढाउने कुरा के होला बैठक बोलाइसकेपधछ 
माननीय सदस्यहरूको पधन भधूमकालाई प्रभावकारी बनाउने धनयधमत गना सक्ने ददनानदुदन अरु ष्ट्रवर्य प्राप्त 
गना सक्ने कसरी सक्ने कुरा होला त्यसमा सरकारले पधन आफ्ना आजसम्मको समीक्षाका आधारबाट 
छलफल गनुापने पनुष्ट्रवाचार गनुापने एउटा अवस्था म देख्छु र त्यतापष्ट्र� म सबैको ध्यानाकर्ार् गराउन 
चाहन्छु मैले ध्यानाकर्ार् गराउन खोजेको एउटा ष्ट्रवर्य यो हो । दोस्रो धबर्य आज हामीले जनु संरचनाको 
ष्ट्रवकास गरररहेका छौं । जनु व्यवस्थाको प्रयोग गरररहेका छौं । मलाई लाग्छ यो संसदधभत्र रहेका हामी 
सबै माननीय सदस्यको साझा बधलदान र योगदानबाट प्राप्त गरेको कुरा हो । पोजजसनका ष्ट्रहसाबले नेकपा 
कहााँ छ ? कांग्रसे कहााँ छ ? यो तपधसलको ष्ट्रवर्य हो तर संघीय संसद र संघीय गर्तन्त्र स्थापनाथा 
लिेको र संष्ट्रवधान सभाबाट सवासम्मत ढंगले ल्याएको एउटा व्यवस्था हो । हाम्रो प्रदेश ष्ट्रवकट छ, 
ष्ट्रवकटमा एउटाको प्रभाव बढ्ने धछटफूट केही सांकेधतक कायाक्रमहरूका आधारबाट म सबै बेलैमा सबैको 
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काधलकोटमा ष्ट्रहउाँ पछा होला, हमु्लामा ष्ट्रहउाँ पछा होला, जाजरकोटको माधथल्लो ठाउाँमा ष्ट्रहउाँ पछा होला, 
दैलेखकै पधन यो वर्ा त दैलेखकै पधन िााँिामाधथ गरुााँसेधतर ष्ट्रहउाँ परेको धथयो । त्यसपधछ फेरर हाम्रो 
ष्ट्रवकास हनेु छैन फेरर सरकार रुाँदै आउनेछ कसैले फूधता लाउने धतमीले बझेुका छैनौ जानेका छैनौ त्यसैले 
धतमीहरूलाई हामीहरूले ताधलम ददनपुनेछ । सकारात्मक सोचको लाधग धतमीलाई ताधलम ददनपुनेछ अगाधि 
बढाउनपुनेछ भनेर फेरर मन्त्रीज्यूको हामीले उपदेश बोक्नपुने होला । त्योभन्दा अगाधि नै धबधग्रनभुन्दा 
अगाधि नै भदौभररमा यी सारा कामहरू के-के हनेुहनु ् त्यो अगाधि गरोस ्। यो देशमा कर्ााली प्रदेशले 
इज्जत राखोस ्यही मेरो शभुकामना व्यक्त गदै म यहााँहरूबाट ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद । जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  यसपधछ माननीय श्री यामलाल काँ िेल ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययााममललाालल  ककाँाँ ििेेलल::  माननीय सभामखु महोदय, माननीय सभामखु महोदयमाफा त ् एउटा 
जनप्रधतधनधधका हैधसयतले म सबैको दईु तीनटा ष्ट्रवर्यमा ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । यद्मष्ट्रप संसदमा 
चल्ने सम्पूर्ा कामकारबाहीहरू हामीले धनमाार् गरेको काया व्यवस्थाकै सरसल्लाह र धनर्ायबाटै अगाधि 
बष्ट्रढरहेको छ, बष्ट्रढरहन्छ नै । त्यहााँ को-को हनुहुनु्छ हामी सबै जानकारको ष्ट्रवर्य नै हो जस्तो लाग्छ । 
म एउटा जनप्रधतधनधध भको नाताले यी बैठककै बारेमा कसरी अझ प्रभावकारी र मयााददत गराउने कुरा 
होला भन्ने ष्ट्रवर्य नै मैले ष्ट्रवर्य प्रवेश गराउन चाहेको यद्मष्ट्रप हामीले हाम्रो सभा संचालन गने धनयमावली 
संशोधन गनाका धनजम्त एउटा उपसधमधत यस हाउसबाट नै बनेको छ, त्यले काम गदैछ । अझ पररपक्कता 
सष्ट्रहत अगाधि बढ्ने नै होला जस्तो लाग्छ । सामान्यतया अवस्था हामीले जे धनयमावलीको व्यवस्था गरेका 
छौं संसद् सरकारले बोलाउाँछ । सरकारको कायासूची अनसुार व्यवस्थापनको काम संसदले गने गररआएकै 
अवस्था छ । म दवैुलाई संसदलाई र सरकारलाई पधन गम्भीरतापूवाक म ध्यानाकर्ार् के गराउन चाहन्छु 
भने यो संसदको बैठक स्थधगत धथयो । फेरर सूचारुरूपले संचालन हनेु सूचना पाएपधछ मलाई लाग्छ सबै 
माननीय सदस्यज्यूहरू आफ्आफ्नो ठाउाँबाट संसदको क्षेत्रधभत्र प्रवेश गने क्रममा आउने क्रम सबैले 
बनाउनभुयो होला नै जस्तो लाग्छ । म के अनरुोध र आग्रह गना चाहन्छु भने ष्ट्रक हाम्रो काननुी र 
वैधाधनक व्यवस्था हामीले वर्ामा दइुटा बैठक गने गछौं । त्यसको आफ्आफ्नो नामाकरर् गने एउटा 
व्यवस्था चधलआएको अवस्था छ । तर हामीले जे प्रचलन अष्ट्रहले गदै आइरहेका छौं यसैबाट नै यो 
संसदको मयाादा अगाधि बढ्छ भने त दठकै छ होइन भने म अनरुोध र आग्रह गना चाहन्छु ष्ट्रक वास्तवमा 
संसदको बैठक भनेको पटके संसदको बैठक भनेको एक ददन फेरर लामो समयसम्म ष्ट्रवश्राम गने गरी 
संसदका बैठकहरू चलाउने चल्ने कुरालाई हामीले अधल गम्भीरतापूवाक सोच्नपुने छलफल चलाउनपुने 
अवस्थामा म एउटा जनप्रधतधनधधको नाताले यो सभाको एउटा सदस्यको नाताले यो ष्ट्रवर्य म गम्भीरतापूवाक 
ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु ष्ट्रक यसरी मलाई लाग्छ एउटा संसदको बैठक चल्ने चलाउने कुरामा हामी 
यलाई अन्यथा केही नमाधनकन फेरर प्रभावकारी ढंगले अगाधि बढाउने कुरा के होला बैठक बोलाइसकेपधछ 
माननीय सदस्यहरूको पधन भधूमकालाई प्रभावकारी बनाउने धनयधमत गना सक्ने ददनानदुदन अरु ष्ट्रवर्य प्राप्त 
गना सक्ने कसरी सक्ने कुरा होला त्यसमा सरकारले पधन आफ्ना आजसम्मको समीक्षाका आधारबाट 
छलफल गनुापने पनुष्ट्रवाचार गनुापने एउटा अवस्था म देख्छु र त्यतापष्ट्र� म सबैको ध्यानाकर्ार् गराउन 
चाहन्छु मैले ध्यानाकर्ार् गराउन खोजेको एउटा ष्ट्रवर्य यो हो । दोस्रो धबर्य आज हामीले जनु संरचनाको 
ष्ट्रवकास गरररहेका छौं । जनु व्यवस्थाको प्रयोग गरररहेका छौं । मलाई लाग्छ यो संसदधभत्र रहेका हामी 
सबै माननीय सदस्यको साझा बधलदान र योगदानबाट प्राप्त गरेको कुरा हो । पोजजसनका ष्ट्रहसाबले नेकपा 
कहााँ छ ? कांग्रसे कहााँ छ ? यो तपधसलको ष्ट्रवर्य हो तर संघीय संसद र संघीय गर्तन्त्र स्थापनाथा 
लिेको र संष्ट्रवधान सभाबाट सवासम्मत ढंगले ल्याएको एउटा व्यवस्था हो । हाम्रो प्रदेश ष्ट्रवकट छ, 
ष्ट्रवकटमा एउटाको प्रभाव बढ्ने धछटफूट केही सांकेधतक कायाक्रमहरूका आधारबाट म सबै बेलैमा सबैको 
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त्यताधतर ध्यानाकर्ार् गराउन के चाहन्छु भने सकुममा सदरमकुाममा घोर दजक्षर्पन्थीहरूको चहलपहल 
बढ्ने दगुाम र ष्ट्रवकटहरूमा अरु कसैको चहलपहल पने जनु पररदृष्य देखा परररहेको छ । नामाकरर् 
अलग अलग छ गन्तव्य र उदे्दश्य एउटै अलग अलग भधनरहेको छन ्तर पररर्ामस्वरूप गन्तव्य दवैुको 
एकै ठाउाँमा पगु्न सक्ने एउटा अवस्था छ । यो जनप्रधतधनधधको संस्था यो राजनीधतक संस्था त्यसको 
दैनानदुदन रेखदेख संचालन गनाका धनजम्त हामीले हाम्राबीचबाट सरकार बनाइरहेका छौं । त्यसकारर्ले यो 
राजनीधतक ष्ट्रवर्यमा पधन हामी सबैले आफ्आफ्ना ठाउाँमा चनाखो र होजशयारी बन्न सष्ट्रकएन भने हामीले 
गौरव गरेर सयौं सष्ट्रहदहरूले बधलदानस्वरूप प्राप्त गरेको जनु अवस्था र संरचनाका आज हामी आज जनु 
जनप्रधतधनधध छौं, त्यसका बारेमा सावाजधनक रूपले एक पधछ आको बजखालाभ गने कुरा त्यसलाई हामीले 
एक्लाएक्लै नजरअन्दाज गने कुरा कधतपय अवस्थामा अनकूुल कुरा गने कुरा गररयो भने अन्तत्वगत्वा त्यले 
हामीले प्रधतधनधधत्व गने जे व्यवस्था र धसस्टम र हामीले जे संष्ट्रवधान प्राप्त गरेका छौं । त्यसको रक्षा गने 
कुरामा पधन उजता कै ध्यान जान जरुरी छ भन्ने कुरा म सबैको यो सभासमक्ष सभामखुमाफा त ्ध्यानाकर्ार् 
गराउन चाहन्छु । नम्बर तेस्रो, असार १ गते बजेट प्रस्ततु भयो हामी सबै माननीय सदस्यहरूको सष्ट्रक्रय 
सहभाधगताबाट त्यसको अन्तमा हामीले पाररत गरेको अवस्था हो । यो बजेट कायाान्वयनको साउन मष्ट्रहना 
भनेको पूवा तयारी भदौदेजख कायाान्वयनको तहमा पगु्नपुने अवस्था हो नै । यद्मष्ट्रप सरकारको जजल्ला 
जजल्लाको सष्ट्रक्रयता हेदाा सबै पूवातैयारी गरेर त्यहााँसम्म पगेुको होला भन्ने मलाई लाग्छ । यसरी नै 
सरकार अगाधि बष्ट्रढरहेकै होला तर म फेरर पधन ष्ट्रवनम्रतापूवाक अनरुोध र आग्रह गना चाहन्छु ष्ट्रक हामीले 
पाररत गरेको बजेट कायाान्वयनको तहको पूवातैयारी गरररहनभुएको छ तर अझ त्यसमा थप गधतका साथ 
थप धनश्कर्ाका साथ अगाधि बढ्न पने जरुरी र आवश्यकता मैले देजखरहेको छु, त्यतापष्ट्र� हामी सबैको 
ध्यान जाओस ्र मूलत: सरकारको तहबाट गनापने धनर्ाय, अवलम्बन गनुापने प्रष्ट्रक्रयाका बारेमा ष्ट्रढलाससु्ती 
हुाँदा कायाान्वयनमा त्यले जनु जष्ट्रटलता उत्पन्न हनु्छ फलस्वरूप त्यले सरकारको कायासम्पादनमा प्रश्न 
उठ्छ । सरकारको कायासम्पादनमा मात्र होइन, त्यो नेकपाको कायासम्पादनमा प्रधतप्रश्न उठ्ने पररजस्थधत 
धनमाार् हनु्छ । त्यसकारर्ले त्यतापष्ट्र� हाम्रो र खासगरी सरकारमा रहनभुएका साथीहरूको गम्भीरतापूवाक 
ध्यान गएकै छ अझ ध्यान जानका धनजम्त म सभामखुमाफा त ्गम्भीरतापूवाक ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री सोशीला शाही । समय ५ धमनेट । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससोोशशीीललाा  शशााहहीी::  सभामखु महोदय, नेपालको संष्ट्रवधान २०७२ अनसुार देशको संघीय शासन 
व्यवस्था बमोजजम तीनैवटा धनवााचन प्रर्ाली अन्तगात हामी प्रदेश सभाको धनवााचन अनसुार धभन्न धभन्न 
दलको प्रधतधनधधत्व गरी यस प्रदेश यस कर्ााली प्रदेश सभा भवनमा उपजस्थत भएका हौं । पदीय दाष्ट्रयत्व 
अनसुार फरक फरक जजम्मेवारी भए पधन प्रदेश सभा सदस्यको हैधसयतले सबैलाई सबैलाई समान अधधकार 
रहन्छ म राष्ट्रिय प्रजातन्त्र पाटीको दलको एक जना मात्र माननीय भएको हैधसयतले प्रदेश सरकार गठन 
भएको कररब १७ मष्ट्रहना भए भएपधछ हेपाहा मानधसकताको उपजले संसदीय दलको कायाालय उपलब्ध 
गराउनभुयो । उक्त कायाालय उपलब्ध भएको कररब १५ ददन नधबत्दै धबना सूचना धबना सहकाया छलफल 
बेगर के, कधत, ष्ट्रकन, कसका प्रभाव र दवावका कारर्ले कसको मानधसकतामा प्रत्यक्ष असर परी 
मानधसकता उपचार गराउनपुने भएकोले संसदीय दलको कायाालय लेखेको नेम प्लेट भएको अको भवनमा 
भवनमा धमलाएर राख् नभुएको हो ? के यो संसदीय दलको कायाालय छाउपिी गोठ हो ? दईुचार ददनमै 
अको घरमा साने, गाउाँघरमा मञ्चमा गएर दलाल सामन्तकाष्ट्रवरुि लिेर ल्याएको लोकतन्त्र राज्य व्यवस्था 
हो भनेर छातीमा हात ठोकेर भार्र् गने यही हो लोकतन्त्र ? लोकतन्त्र राज्य व्यवस्था यो त १०४ वरे् 
जहाधनयााँ रार्ा शासन भन्दा पधन बढी शासन लाददएको छ । यसलाई लोकतन्त्र भधनदैन । लटुतन्त्रको 
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उपज हो कसैले आफ्नो मयाादा कायम राख् न अरुको मयाादाको पधन ख्याल नगना, गना जरुरी हनु्छ यस 
ष्ट्रवर्यमा सता ा पक्षको प्रमखु सचेतकज्यूलाई पधन हेक्का रहन जान्छ । संसदीय दलको कायाालय ददएपधछ 
संसदीय दलको नेताले पाउने सेवा सधुबधा पाइन्छ वा पाइाँदैन यसको कारर्सष्ट्रहत जवाफको माग गदाछु । 
हैन भने ष्ट्रकन फलानो दलको संसदीय कायाालय भनेर राख् ने ? यसरी धबना जानकारी म र मेरो दललाई 
अमयााददत अपमाधनत र मयाादाको मानहाधन हनेु तवरले व्यवहार गनुाभएकोले केन्र पाटीको धनदेशन 
बमोजजम वा व्यवहार गनुाभएको कारर्ले सरोकारवाला धनकाय र संसद सजचवालयप्रधत घोर आपजता  व्यक्त 
गदाछु साथै धनयम कानूनले ददन नधमल्ने भए नददनसु ्नत्र भने आफ्नो घरको व्यजक्तगत सम्पजता  भए झैं गरी 
कसैको छाप र दयामायाले ददएजस्तै गरी ददएको हो भने हामीलाई उक्त कायाालयको कुनै आवश्यकता  
छैन । साथै समन्वय सहकाया छलफल बेगर दईु धतहाइको दम्ब देखाई पूवााग्रही तवरले एकाएक 
साररएको कायाालय हामीलाई स्वीकारयोग्य नभएको, नभएकाले यो कायाालयमा तपाईंका अन्य नेता 
कायाकताालाई अझैं नपगेुको भए व्यवस्था गना जानकारी गराउाँदछु । यस्ता धनयम धनयधत ददनप्रधतददन बढ्दै 
गएकोमा समय कालखण्िमा पधन पाटीले जनुसकैु बेला यस धबर्यमा बदला धलन बाध्य हनेुछ अधन यस्ता 
ष्ट्रवर्यहरूको उजागर गरी बाष्ट्रहर ल्याइददनका लाधग धमधियाकमी धमत्रहरूलाई धनवेदन गदाछु । सजचवालय 
सजचवज्यूलाई राजनीधतक पूवाा प्रवाह र दवावभन्दा टाढा रहेर धनश्पक्ष तवरले काम गना काया गना गराउन 
पष्ट्रहलो सझुाव ददंदै मेरो भनाई यही अन्त गदाछु । जय रािवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय श्री चन्रबहादरु शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  चचन्न्ररबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सभामखु महोदय, वर्ााका कारर्ले कर्ााली प्रदेशका ष्ट्रवधभन्न गाउाँबस्तीहरूमा 
बाढीपष्ट्रहरो धनजनको ठूलो क्षधत भएको छ । बाटाघाटा, पलुपलेुसाहरू सब भजत्कएका छन ्। जनतालाई 
एक ठाउाँबाट अको ठाउाँ जानलाई वनपाखा जानलाई सदरमकुाम जानलाई जनताहरू धबच्छेद भएका  
छन ्। नजजकको सरकार भनेको प्रदेश सरकार हो । प्रदेश सरकारबाट ठूलो आशा गरररहेको कर्ााली 
प्रदेशका ती जनता अष्ट्रहले पधन सरकारको ध्यान त्यता गएको देजखन्न । त्यसरी आज ष्ट्रवधभन्न कामबाट 
बजञ्चत ती जनतालाई र त्यो भत्काइएका पलुपलेुसा बाटाघाटाहरू तरुुन्तै जनतालाई सहज तलु्याउनको लाधग 
सरकारको म ध्यानआकर्ार् गना चाहन्छु । त्यस्तै सभामखु महोदय यही साउन ४ गते राधतको १२ बजे 
अज्ञात समूहले मगु ु जजल्लाको खत्याि गाउाँपाधलका विा नं. २ को जाम बजारमा प्रत्येक घरमा बाष्ट्रहर 
चकुुल लगाएर पानीका धाराहरू काटेर खत्याि गाउाँपाधलका विा नं. २ विा कायाालय र सहकारी 
कायाालय लगायत अरु घरमा आगजनी गने काम भएको छ । अष्ट्रहले त्यो विा कायाालयमा रहेको 
सामाजजक सरुक्षा भता ा अधन त्यो सहकारीमा रहेको जनताको सम्पजता  लगायत अरु घरहरूमा रहेको 
जनताको सम्पूर्ा सम्पजता  न� भएको छ । म आन्तररक माधमला मन्त्रीज्यू सम्बजन्धत स्थलमा पगेुर 
फष्ट्रका नभुएको छ । अष्ट्रहलेसम्म पधन ती अपराधीहरू पता ा लागेको छैन । भाधगरहेको अवस्था छ । 
सरुक्षाकमीले खोजजरहेको छ र त्यो आगलाधगबाट पीधित जनताहरू अष्ट्रहले पधन छटपष्ट्रटरहेको अवस्था  
छ । त्यसो भएकोले म सरकारलाई ती पीधितहरूलाई राहत तथा ती अपराधीहरूलाई धछटो कानूनको 
कटघरामा ल्याउनको लाधग म माग गछुा । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययाा::  माननीय सभामखु महोदय, हामी साउन १८ गतेबाट हाम्रो सदन स्थधगत 
भएको धथयो । हामी यो १२/१३ ददनको ष्ट्रपररयिमा हामी आफ्आफ्नो जजल्लामा क्षेत्रमा गएका धथयौं । 
म पधन गएको धथएाँ । म जाने क्रममा र आउने क्रममा प्रदेशकै गािी मेरो सधमधतको गािी धथयो गािीमा 
आएको धथएाँ म । बाटामा जााँदाखेरीमा गािीहरू रोष्ट्रकएका धथए । गािी जाम भएका धथए । अधन 
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उपज हो कसैले आफ्नो मयाादा कायम राख् न अरुको मयाादाको पधन ख्याल नगना, गना जरुरी हनु्छ यस 
ष्ट्रवर्यमा सता ा पक्षको प्रमखु सचेतकज्यूलाई पधन हेक्का रहन जान्छ । संसदीय दलको कायाालय ददएपधछ 
संसदीय दलको नेताले पाउने सेवा सधुबधा पाइन्छ वा पाइाँदैन यसको कारर्सष्ट्रहत जवाफको माग गदाछु । 
हैन भने ष्ट्रकन फलानो दलको संसदीय कायाालय भनेर राख् ने ? यसरी धबना जानकारी म र मेरो दललाई 
अमयााददत अपमाधनत र मयाादाको मानहाधन हनेु तवरले व्यवहार गनुाभएकोले केन्र पाटीको धनदेशन 
बमोजजम वा व्यवहार गनुाभएको कारर्ले सरोकारवाला धनकाय र संसद सजचवालयप्रधत घोर आपजता  व्यक्त 
गदाछु साथै धनयम कानूनले ददन नधमल्ने भए नददनसु ्नत्र भने आफ्नो घरको व्यजक्तगत सम्पजता  भए झैं गरी 
कसैको छाप र दयामायाले ददएजस्तै गरी ददएको हो भने हामीलाई उक्त कायाालयको कुनै आवश्यकता  
छैन । साथै समन्वय सहकाया छलफल बेगर दईु धतहाइको दम्ब देखाई पूवााग्रही तवरले एकाएक 
साररएको कायाालय हामीलाई स्वीकारयोग्य नभएको, नभएकाले यो कायाालयमा तपाईंका अन्य नेता 
कायाकताालाई अझैं नपगेुको भए व्यवस्था गना जानकारी गराउाँदछु । यस्ता धनयम धनयधत ददनप्रधतददन बढ्दै 
गएकोमा समय कालखण्िमा पधन पाटीले जनुसकैु बेला यस धबर्यमा बदला धलन बाध्य हनेुछ अधन यस्ता 
ष्ट्रवर्यहरूको उजागर गरी बाष्ट्रहर ल्याइददनका लाधग धमधियाकमी धमत्रहरूलाई धनवेदन गदाछु । सजचवालय 
सजचवज्यूलाई राजनीधतक पूवाा प्रवाह र दवावभन्दा टाढा रहेर धनश्पक्ष तवरले काम गना काया गना गराउन 
पष्ट्रहलो सझुाव ददंदै मेरो भनाई यही अन्त गदाछु । जय रािवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय श्री चन्रबहादरु शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  चचन्न्ररबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सभामखु महोदय, वर्ााका कारर्ले कर्ााली प्रदेशका ष्ट्रवधभन्न गाउाँबस्तीहरूमा 
बाढीपष्ट्रहरो धनजनको ठूलो क्षधत भएको छ । बाटाघाटा, पलुपलेुसाहरू सब भजत्कएका छन ्। जनतालाई 
एक ठाउाँबाट अको ठाउाँ जानलाई वनपाखा जानलाई सदरमकुाम जानलाई जनताहरू धबच्छेद भएका  
छन ्। नजजकको सरकार भनेको प्रदेश सरकार हो । प्रदेश सरकारबाट ठूलो आशा गरररहेको कर्ााली 
प्रदेशका ती जनता अष्ट्रहले पधन सरकारको ध्यान त्यता गएको देजखन्न । त्यसरी आज ष्ट्रवधभन्न कामबाट 
बजञ्चत ती जनतालाई र त्यो भत्काइएका पलुपलेुसा बाटाघाटाहरू तरुुन्तै जनतालाई सहज तलु्याउनको लाधग 
सरकारको म ध्यानआकर्ार् गना चाहन्छु । त्यस्तै सभामखु महोदय यही साउन ४ गते राधतको १२ बजे 
अज्ञात समूहले मगु ु जजल्लाको खत्याि गाउाँपाधलका विा नं. २ को जाम बजारमा प्रत्येक घरमा बाष्ट्रहर 
चकुुल लगाएर पानीका धाराहरू काटेर खत्याि गाउाँपाधलका विा नं. २ विा कायाालय र सहकारी 
कायाालय लगायत अरु घरमा आगजनी गने काम भएको छ । अष्ट्रहले त्यो विा कायाालयमा रहेको 
सामाजजक सरुक्षा भता ा अधन त्यो सहकारीमा रहेको जनताको सम्पजता  लगायत अरु घरहरूमा रहेको 
जनताको सम्पूर्ा सम्पजता  न� भएको छ । म आन्तररक माधमला मन्त्रीज्यू सम्बजन्धत स्थलमा पगेुर 
फष्ट्रका नभुएको छ । अष्ट्रहलेसम्म पधन ती अपराधीहरू पता ा लागेको छैन । भाधगरहेको अवस्था छ । 
सरुक्षाकमीले खोजजरहेको छ र त्यो आगलाधगबाट पीधित जनताहरू अष्ट्रहले पधन छटपष्ट्रटरहेको अवस्था  
छ । त्यसो भएकोले म सरकारलाई ती पीधितहरूलाई राहत तथा ती अपराधीहरूलाई धछटो कानूनको 
कटघरामा ल्याउनको लाधग म माग गछुा । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययाा::  माननीय सभामखु महोदय, हामी साउन १८ गतेबाट हाम्रो सदन स्थधगत 
भएको धथयो । हामी यो १२/१३ ददनको ष्ट्रपररयिमा हामी आफ्आफ्नो जजल्लामा क्षेत्रमा गएका धथयौं । 
म पधन गएको धथएाँ । म जाने क्रममा र आउने क्रममा प्रदेशकै गािी मेरो सधमधतको गािी धथयो गािीमा 
आएको धथएाँ म । बाटामा जााँदाखेरीमा गािीहरू रोष्ट्रकएका धथए । गािी जाम भएका धथए । अधन 
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गािीबाट ओलादाखेररमा त्यहााँ जाम भएका साथीहरू भन्छन ्। अब माननीयजी आउनभुयो एकधछन बन्द 
गर है एकधछन पर, माननीय माननीय जी हेनुाहनु्छ । बाटो बाटो बन्द भएको छ कोही हााँसेर भजन्थए 
कोही गाली गरेर भजन्थए । त्यस्तो अवस्था यो बाटो सखेुतदेजख नाग्मसम्म त्यस्तो अवस्था धथयो यो बाटो 
छ । जस्तै यो कृष्र्जन्मा�मीमा लाखे नाचेझैं गािीहरू नाजचरहन्छन ् त्यहााँ । बाटो बाटोमा बे्रकहरू 
भााँजचरहेका हनु्छन,् प�ा भााँजचरहेका हनु्छन ्। सायद हाम्र ैगािीको एउटा टायरै त्यो पट्क्यो त्यहााँ त्यस्तो 
अवस्था यो बाटो छ । ठाउाँ ठाउाँ पलुहरू पााँच छ वर्ा भयो यी पलुहरू बनेका छैनन ्। हामीले यो प्रदेश 
सरकारको कर्ााली प्रदेशको ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छौं । पलुहरू बनाउने ठेकेदारहरूलाई हामीले ताकेता 
लगाउनपुर् यो अधन नाग्मदेजख माधथ जो गमगढी जाने बाटो छ त्यो पधन त्यस्तै नै छ, पूरै ष्ट्रहलैष्ट्रहलो छ । 
हो बर्ााको टाइम हो बाटो ष्ट्रहलो हनु,ु हनु्छ यो तर अब हामीले धछटोभन्दा धछटो कर्ााली प्रदेशले पैंसा 
हालेको छ । योजना ददएको छ । हामीले कसरी धछटोभन्दा धछटो गने हो । रकम त पष्ट्रहला पधन 
हालेका धथयौं हामीले ०७५/०७६ को बजेट । जनता सिकमा ५ करोि हाधलएको धथयो । त्यो 
अष्ट्रहलेसम्म टेण्िर भएको छ साठी पैस्ी प्रसेन्ट ठेकेदारहरू घटेका छन ्। अष्ट्रहलेसम्म कुनै काम भएको 
छैन । अब त्यो पैंसा हालेरमात्र के गने अष्ट्रहले पधन २ करोि पष्ट्रहला छुष्ट्रटयो फेरर ८ करोि रुष्ट्रपयााँ जनता 
सिकमा छुष्ट्रटएको छ । त्यो, त्यो पधन धछटो जजल्लामा क्षेत्रमा जाओस ्र हामी माननीयहरूले धनवााचन 
क्षेत्र कोर् ५ करोि रुपैयााँ त्यो पधन कुन ठाउाँमा लगाउने हो । धछटो कायाष्ट्रवधध बन्नपुर् यो । पैंसामातै्र 
छुट्याउने अन काम नहनेु फेरर अको सालको बजेटमा प्लस हनेु त्यो काम गनुाभएन अधन बाटाहरू त्यस्तै 
छन ्अधन अरु मन्त्रालयका अरु हाइटेक नसारीहरू छन ्त्यहााँ म सबै ठाउाँ घमेु मेरो क्षते्रमा हाइटेक नसारी 
अधरुा छन ् त्यहााँ र पयाटन मन्त्रालयका र कृष्ट्रर् मन्त्रालयका एक एक नसारी हाइटेक नसारी दइुटा यस 
क्षेत्रमा दइुटा हाइटेक नसारी छन ्। अष्ट्रहले रकम अब त्यधत छुष्ट्रटएको देजखदैन । छुट्याउन ुपछा नसारीमा 
जनु ठाउाँमा आवश्यक छ जनु ठाउाँमा हाइटेक नसारी हनेुवाला छ त्यो ठाउाँमा बजेट छुट्याउन ुपदाछ । 
अधन स्कूल भवनहरू छन ्अरु छन ्। ०७५/०७६ का स्कूल पधन अधरुा छन ्पैंसाहरू ष्ट्रफ्रज गएको  
छैन । हामी मन्त्री मन्त्रालयमा गयौं हामी जशक्षा धनदेशनालयमा गयौं अब दईु तीन मष्ट्रहनामा काम भएन 
पैंसा फ्रीज जान ुभएन भनेर छुट्याएको छ । प्राष्ट्रवधधकहरू चाष्ट्रहाँ गएका छैनन ्स्कूलमा प्राष्ट्रवधधकहरू नजाने 
प्राष्ट्रवधधक नगएपधछ एक ददन जाने उनीहरू प्राष्ट्रवधधकहरू । एक ददन गएर यो काम भएन त्यो काम भएन 
रातैधभत्र आइहाल्ने । प्राष्ट्रवधधकहरू बस्नपुदाछ । काम केही न केही ७५ प्रसेन्ट भइसकेका छन ्। त्यहााँ 
उपभोक्ता सधमधतले स्कूल व्यवस्थापन सधमधतले पैंसा पाएको छैन त्यहााँ । उनीहरू पैंसा नभएसम्म कसरी 
सामान ल्याउने कसरी त्यो सामान जटुाउने कसरी लगाउने ? त्यसको लाधग पधन यो प्रदेश सरकारको 
मन्त्रालयको ध्यान आकर्ार् गना चाहन्छौं । त्यसैगरी जस्तै हामीले ०७५/७६ मा बजेट हामीले बााँिफााँि 
गर् यौं त्यस्तै अष्ट्रहले योमा यो नहोस ्। धछटो कायाष्ट्रवधध बनोस ्धछटो धनयमावली बनोस ्धछटा प्राष्ट्रवधधकहरू 
हाम्रा धछटा जजल्ला क्षेत्रमा जाओस ् र पारदशीक ष्ट्रहसाबले हाम्रा प्राष्ट्रवधधकहरूलाई हामी धछटोभन्दा धछटो 
पठाऔ ं र पठाएर मात्र भएन । जस्तो स्थानीय धनकायको बजेट छ गाउाँपाधलकाको त्यस्तै नै प्रदेशको 
व्यवस्था अनगुमन गने छैन अष्ट्रहले । हामीले ०७५/०७६ मा बजेट हाल्यौं कले अनगुमन गर् यो त्यहााँ 
काम भएको छ ष्ट्रक छैन त्यहााँ ठेकेदारले प्राष्ट्रवधधकले अथवा उपभोक्ता सधमधत र प्राष्ट्रवधधक धमलेर त्यो काम 
गरे ष्ट्रक गरेनन ्कसले अनगुमन गने त्यो। हामीले देख् नै पाएका छैनौं हेनै पाएका छैनौं । अनगुमन गने 
अधधकारै छैन । काम गरे ष्ट्रक गरेनन ् ष्ट्रक त्यजता कै धमलेर पैंसा खाए ष्ट्रक के थाहा छ । त्यसकारर्ले 
अनगुमन गने पधन पाटो हनुपुदाछ अष्ट्रहले ०७६/०७७ को बजेटमा । त्यसैकारर्ले यो कर्ााली प्रदेशको 
ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु म । हामी भधनरहेका छन ्कर्ााली प्रदेशमा बजेट आउाँछ यो गाउाँपाधलका यधत 
यो क्षेत्र यधत आउाँछ तर काम केही हुाँदैन भनेर भधनरहेका छन ् यहााँ । उनीहरू त उल्टो हामी 
माननीयहरूलाई आरोप लगाइराखेका छन ्उनले । जस्तो गाउाँपाधलकाले गरेको छ प्रसेन्टको ष्ट्रहसाबले 
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धलएको छ उले, त्यस्तै कर्ााली प्रदेश सदस्य पधन प्रसेन्ट माग्छन ्होला प्रसेन्ट खान्छन ्होला भनेर आरोप 
लगाछन ्त्यहााँ भने हामी त्यसको हामीले अनगुमन गने पाटो, अनगुमन गने हामीले पाटो हामीले गनुापदाछ 
हामीले धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री धमना धसं रखाल । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममननाा  धधससंं  ररखखाालल::  माननीय सभामखु महोदय, मैले एउटा धभन्दै ष्ट्रवर्य छ मेरो। काहीीँ वर्ााले 
बाढी जाने धनजनको क्षेधत परु् याउने हो भने अष्ट्रहले प्राकृधतक प्रकोप दैलेख जजल्लालाई पारेको छ । जसले 
गदााखेरर हामी दैलेख जजल्लाका केही केही ठाउाँहरूमा सखु्खा खिेरी परेको अनभुव भइरहेको छ । यो 
कलाइमेट चेन्जको कारर्ले होला । दैलेख जजल्लाको नारायर् नगरपाधलका, महाब ुगाउाँपाधलका, भैरवी 
गाउाँपाधलकाका केही केही वािाहरूमा असारको मष्ट्रहनामा पानी पनुाप्यो, त्यधतखेर पानी परेन । बीउ राख् न 
पाएनन ्। काष्ट्रहाँ कतै पाइप लगाएर कुवाको पानी गाग्रीमा बोकेर बीउ राखेका धथए तर अष्ट्रहले पयााप्त 
मात्रामा पानी नपरेर मूल नफुटेर खोलानाला सखु्खा भएर खोल्साहरू सखु्खा भएर खेतको रोपाइाँ भएको  
छैन । मैले यो सदन पधछ स्थधगत सदनपधछ म दैलेखधतर गएाँ र ती हाम्रा ९ नं वािा १ नं. वािा भैरवीको 
२ नं. वािा महावकुो २ नं. वािा काष्ट्रहाँ पधन कतै मैले रोपाइाँ भएको देजखन र साउनको २० गतेसम्म रोपाइाँ 
भएको धथएन र अष्ट्रहले पधन रोपाइाँ भएको छैन अब रोपाइाँ पधन गनुा हुाँदैन भन्ने कुरा ष्ट्रकसानहरूले यहााँ 
अवगत गररसक्नभुएको छ । र आज ष्ट्रकसानहरू कष्ट्रहले बीउ राख् ने मारमा पनुाभो अष्ट्रहले रोप्न नपाउने 
मारमा परररहनभुएको छ । र त्यसैगरी मकै खेती जनु मकै खेती लगाएर र अधलकत दैलेख जनता मकैमा 
धनभारमा रहेका हाम्रा दैलेखी जनता आज वन्यजन्त ुबाँदेल, बाँदेल पसेर ६०/६५ घरहरूको खेतीबारी न� 
गरेको छ । त्यसमा पधन ९ नं. वािा १ नं. वािा अधन भैरवीको रावतकोटमा बाँदेलले सताएर त्यहााँका मकै 
बाली न� भएको छ । त्यसैगरी सभामखु महोदय ३ गतेको हावाहरुीले नौमूले गाउाँपाधलकाको ५ र ६ ७ 
को मकै खेती तहसनहस भएर त्यहााँ कुनै पधन बोटधबरुवाहरू उठेको देजखदैन र पत्रपधत्रकाले पधन  
संचार माध्यममा परु् याएको छ र हामीलाई पधन समाचार त्यहााँका ष्ट्रकसानहरूले यो अवस्थाको बारेमा 
जानकारी गराउनभुएको छ । त्यसैकारर् सभामय सभामखु महोदयसाँग प्रदेश सरकारको ध्यानाकर्ार् 
गराउन चाहन्छु । धछटोभन्दा धछटो ती खेत रोप्न नपाएका ष्ट्रकसान मकैबारी न� पाररएका ष्ट्रकसानहरूको 
राहतको लाधग केही उपलब्ध गराइददन हनु सभामखु महोदयद्वारा प्रदेश सरकारको ध्यानाकर्ार् गदाछु । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री दान धसंह पररयार । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददाानन  धधससंंहह  पपररररययाारर::  सभामखु महोदय, अजस्त मातै्र साउन ३२ गते मगु ु जजल्ला छायााँनाथरारा 
नगरपाधलका विा नं. १, ४ र ६ को नजजकै रहेको गमगाि खोला ठूलो बर्ाातको कारर्ले गदाा अकस्मात 
बाढीपष्ट्रहरो आएको कारर्ले गदाा त्यो खोलाको नजजकै रहेका कररब िेढसय जना जधत व्यजक्तहरूको 
बालीनाली पूर्ारूपमा क्षधत परु् याइएको अवस्था छ । त्यस्तै त्यो खोलामा पने कररब ७ वटा चाष्ट्रहाँ काठे 
सााँगहुरू पूरै बगाएर लगेको छ । त्यस्तै गरेर पाक्न लागेको बाली एकाधतर त पूर्ा क्षधत धथयो नै । त्यो 
साँगसाँगै गमगढी सदरमकुाममा बल्ने बता ी गमगाि साना जलष्ट्रवद्मतु आयोजना पधन उक्त ददनदेजख 
अष्ट्रहलेसम्म धनरन्तर जजल्ला सदरमकुाम लगायतका बस्तीहरू अन्धकार छन ्। त्यसोभकोले मैले अजस्तको 
संसदमा पधन यो कुरा राख् ने मैले सोचेको धथएाँ र ष्ट्रवशेर् पररजस्थधतले त्यो कुरा राख् न सष्ट्रकन र म अष्ट्रहले 
ष्ट्रवशेर्गरेर उक्त प्रभाष्ट्रवत क्षेत्रका चाष्ट्रहाँ सयौं जनताहरूले अष्ट्रहले कर्ााली प्रदेश सरकारको तफा बाट तत्काल 
उक्त क्षेत्रको चाष्ट्रहाँ स्थलगत अवलोकन गररयोस ्भनेर माग गररएको छ । त्यसोभको हनुाले उक्त क्षेत्रको 
कर्ााली प्रदेश सरकारको तफा बाट पीधित क्षेत्रको चाष्ट्रहाँ तत्काल स्थलगत अवलोकन गररयोस ्र त्यो साँगसाँगै 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_188 

धलएको छ उले, त्यस्तै कर्ााली प्रदेश सदस्य पधन प्रसेन्ट माग्छन ्होला प्रसेन्ट खान्छन ्होला भनेर आरोप 
लगाछन ्त्यहााँ भने हामी त्यसको हामीले अनगुमन गने पाटो, अनगुमन गने हामीले पाटो हामीले गनुापदाछ 
हामीले धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री धमना धसं रखाल । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममननाा  धधससंं  ररखखाालल::  माननीय सभामखु महोदय, मैले एउटा धभन्दै ष्ट्रवर्य छ मेरो। काहीीँ वर्ााले 
बाढी जाने धनजनको क्षेधत परु् याउने हो भने अष्ट्रहले प्राकृधतक प्रकोप दैलेख जजल्लालाई पारेको छ । जसले 
गदााखेरर हामी दैलेख जजल्लाका केही केही ठाउाँहरूमा सखु्खा खिेरी परेको अनभुव भइरहेको छ । यो 
कलाइमेट चेन्जको कारर्ले होला । दैलेख जजल्लाको नारायर् नगरपाधलका, महाब ुगाउाँपाधलका, भैरवी 
गाउाँपाधलकाका केही केही वािाहरूमा असारको मष्ट्रहनामा पानी पनुाप्यो, त्यधतखेर पानी परेन । बीउ राख् न 
पाएनन ्। काष्ट्रहाँ कतै पाइप लगाएर कुवाको पानी गाग्रीमा बोकेर बीउ राखेका धथए तर अष्ट्रहले पयााप्त 
मात्रामा पानी नपरेर मूल नफुटेर खोलानाला सखु्खा भएर खोल्साहरू सखु्खा भएर खेतको रोपाइाँ भएको  
छैन । मैले यो सदन पधछ स्थधगत सदनपधछ म दैलेखधतर गएाँ र ती हाम्रा ९ नं वािा १ नं. वािा भैरवीको 
२ नं. वािा महावकुो २ नं. वािा काष्ट्रहाँ पधन कतै मैले रोपाइाँ भएको देजखन र साउनको २० गतेसम्म रोपाइाँ 
भएको धथएन र अष्ट्रहले पधन रोपाइाँ भएको छैन अब रोपाइाँ पधन गनुा हुाँदैन भन्ने कुरा ष्ट्रकसानहरूले यहााँ 
अवगत गररसक्नभुएको छ । र आज ष्ट्रकसानहरू कष्ट्रहले बीउ राख् ने मारमा पनुाभो अष्ट्रहले रोप्न नपाउने 
मारमा परररहनभुएको छ । र त्यसैगरी मकै खेती जनु मकै खेती लगाएर र अधलकत दैलेख जनता मकैमा 
धनभारमा रहेका हाम्रा दैलेखी जनता आज वन्यजन्त ुबाँदेल, बाँदेल पसेर ६०/६५ घरहरूको खेतीबारी न� 
गरेको छ । त्यसमा पधन ९ नं. वािा १ नं. वािा अधन भैरवीको रावतकोटमा बाँदेलले सताएर त्यहााँका मकै 
बाली न� भएको छ । त्यसैगरी सभामखु महोदय ३ गतेको हावाहरुीले नौमूले गाउाँपाधलकाको ५ र ६ ७ 
को मकै खेती तहसनहस भएर त्यहााँ कुनै पधन बोटधबरुवाहरू उठेको देजखदैन र पत्रपधत्रकाले पधन  
संचार माध्यममा परु् याएको छ र हामीलाई पधन समाचार त्यहााँका ष्ट्रकसानहरूले यो अवस्थाको बारेमा 
जानकारी गराउनभुएको छ । त्यसैकारर् सभामय सभामखु महोदयसाँग प्रदेश सरकारको ध्यानाकर्ार् 
गराउन चाहन्छु । धछटोभन्दा धछटो ती खेत रोप्न नपाएका ष्ट्रकसान मकैबारी न� पाररएका ष्ट्रकसानहरूको 
राहतको लाधग केही उपलब्ध गराइददन हनु सभामखु महोदयद्वारा प्रदेश सरकारको ध्यानाकर्ार् गदाछु । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री दान धसंह पररयार । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददाानन  धधससंंहह  पपररररययाारर::  सभामखु महोदय, अजस्त मातै्र साउन ३२ गते मगु ु जजल्ला छायााँनाथरारा 
नगरपाधलका विा नं. १, ४ र ६ को नजजकै रहेको गमगाि खोला ठूलो बर्ाातको कारर्ले गदाा अकस्मात 
बाढीपष्ट्रहरो आएको कारर्ले गदाा त्यो खोलाको नजजकै रहेका कररब िेढसय जना जधत व्यजक्तहरूको 
बालीनाली पूर्ारूपमा क्षधत परु् याइएको अवस्था छ । त्यस्तै त्यो खोलामा पने कररब ७ वटा चाष्ट्रहाँ काठे 
सााँगहुरू पूरै बगाएर लगेको छ । त्यस्तै गरेर पाक्न लागेको बाली एकाधतर त पूर्ा क्षधत धथयो नै । त्यो 
साँगसाँगै गमगढी सदरमकुाममा बल्ने बता ी गमगाि साना जलष्ट्रवद्मतु आयोजना पधन उक्त ददनदेजख 
अष्ट्रहलेसम्म धनरन्तर जजल्ला सदरमकुाम लगायतका बस्तीहरू अन्धकार छन ्। त्यसोभकोले मैले अजस्तको 
संसदमा पधन यो कुरा राख् ने मैले सोचेको धथएाँ र ष्ट्रवशेर् पररजस्थधतले त्यो कुरा राख् न सष्ट्रकन र म अष्ट्रहले 
ष्ट्रवशेर्गरेर उक्त प्रभाष्ट्रवत क्षेत्रका चाष्ट्रहाँ सयौं जनताहरूले अष्ट्रहले कर्ााली प्रदेश सरकारको तफा बाट तत्काल 
उक्त क्षेत्रको चाष्ट्रहाँ स्थलगत अवलोकन गररयोस ्भनेर माग गररएको छ । त्यसोभको हनुाले उक्त क्षेत्रको 
कर्ााली प्रदेश सरकारको तफा बाट पीधित क्षेत्रको चाष्ट्रहाँ तत्काल स्थलगत अवलोकन गररयोस ्र त्यो साँगसाँगै 
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नजजकै रहेका बस्तीहरूमा पना गएको त्रासदीलाई कम गनाको धनधमता  र भएको क्षधतलाई प्रस्ताष्ट्रवत गनाको 
धनधमता  केही राहतको पधन व्यवस्था होस ्र नजजकै रहेका केही मैले सनेुको ४ वटा घरहरू पधन नजजकैको 
बस्तीको ४ वटा घर पधन बगाएर लगेको छ त्यो घरलाई पधन कर्ााली प्रदेश सरकारको तफा बाट प्रस्ताष्ट्रवत 
गने व्यवस्था गररयोस ्र अजन्तममा अष्ट्रहले जधत पधन बाढी प्रभाष्ट्रवत क्षेत्रहरू जधत पधन वर्ाातको कारर्ले 
त्रधसत भएको अवस्था छ त्यसको प्रमखु प्रभावको रूपमा अष्ट्रहले यो गमगाि खोलाले गरेको कारर्ले गदाा 
कर्ााली प्रदेश सरकारको तफा बाट तत्काल स्थलगत अवलोकन गरी आवश्यक राहत र पनुस्थाापनको 
व्यवस्था गररयोस ्भन्ने कुरा राख्छु । धन्यवाद ।   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��::  माननीय सभामखु महोदय । ष्ट्रवशेर् समय अन्तगात मैले खासगरी दइुटा 
कुरामा केजन्रत भएर ष्ट्रवर्य केजन्रत हनेुछु । पष्ट्रहलो कुरा ष्ट्रवद्मतुको ष्ट्रवर्य यहााँ म ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु 
सदनमा । अष्ट्रहले खासगररकन स्वास््य क्षेत्रमा जशक्षा क्षेत्रमा उद्मोग क्षेत्रमा कृष्ट्रर् क्षेत्रमा थपु्र ैक्षेत्रमा 
ष्ट्रवद्मतुको कारर्ले घरमा गहृर्ीलाई त्यसपधछ पढ्ने ष्ट्रवद्माथीदेजख धलएर वर्ाा छ सपाहरूको अरुचाष्ट्रहाँ 
ष्ट्रकराकीरीको समस्या त छाँदैछ । त्यसमा चाष्ट्रहाँ जनताको ज्यान जोजखममा छाँदैछ । त्यसकारर् यो 
धछनधछनमा धबजलुी जाने जो खालको एउटा चाष्ट्रहाँ जस्थधतबाट जनता आक्रान्त भको जस्थधत छ यो राजधानी 
लगायत हाम्रो प्रदेशमा नै । त्यसोभाहनुाले यो ष्ट्रवर्य के रहेछ भनेर त्यही एक िेढ हप्ता अगाधि मैले 
धिएमिीसाँग एमिीसाँग मैले त्यहााँ कुराकानी गरेको धथएाँ यो ष्ट्रवर्य अधल जष्ट्रटल पधन रहेछ । त्यसकारर् 
सरकारले यसलाई एउटा ष्ट्रवशेर् इस्यू बनाएर अगाधि बढोस ्मैले यो कुरा यहााँ राख् न चाहन्छु ष्ट्रकनष्ट्रक यो 
ष्ट्रवशेर्गरी एउटा जसरी अष्ट्रहले यो ष्ट्रवद्मतु ष्ट्रवस्तार भइरहेको छ- जाजरकोट हुाँदै दैलेख हुाँदै अब के रहेछ 
भने दैलेखबाट काधलकोट हुाँदै यो लाइन ष्ट्रवस्तार हुाँदैछ । यो जबतक हामीले १ सय ३३ के.भी. जो 
प्रसारर् लाइन यहााँ हुाँदैन, तबसम्म यो कुरा अन्त्य हुाँदैन भन्ने कुरा उहााँहरूले गनुाभो र यसको खास चाष्ट्रहाँ 
चरुो कहााँ अजड्कएको छ भन्दाखेरर आइ इआइ गनुापने कुराहरू वनसाँग अधिएको छ, आरक्षमा उहााँहरूले 
केही काम गना पठाउन ुभो एक दइुटा रुखहरू त्यहााँ फेरर चाष्ट्रहाँ तपाईको आरक्षले सेनाले समायो । यो 
खालको समस्याहरू छ। त्यसकारर् यो त्यधत धछटै सजल्टनेखालको देजखदैन । त्यसकारर् मैले भन्न 
चाहन्छु, एउटा अल्पकालीन ष्ट्रहसाबले जो सामान्यतया यो रामघाट क्षेत्रमा अथवा धछन्च ुक्षेत्रमा जसरी यो 
हरे क्षेत्रमा हाम्रो क्षेत्रमा जो बधनराख्या'छ त्यहााँ त हामीले अब अल्पकालीन ष्ट्रहसाबले तत्काल पधन गना 
सक्छौं त्यो कुरा सरकारले प्याकेज बनाओस ्र दोस्रो कुरा जो दीघाकालीन ष्ट्रहसाबले हल गनापने ष्ट्रवर्य छ 
१ सय ३३ केभी प्रसारर् लाइनको लाधग धछटै एउटा मखु्य इस्यू बनाएर सरकार अगाधि बढोस ्। पष्ट्रहलो 
कुरा मैले यो कुरा राख् न चाहन्छु । दोस्रो कुरा जहााँसम्म सिकको कुरा छ अब पष्ट्रहलो मान्छेको मखैु 
कस्तो हनु्छ भन्ने कुराले उसको एक्सप्रसेन जनाउाँछ भने जस्तै राजधानी भनेको एउटा मखु हो । यहााँधभत्र 
अष्ट्रहले यो सिकको जस्थधत हेदााखेरर ष्ट्रक त यो ठाउाँमा धेरै लामो यिु भको छ क्या हो यो, प्याले�ाइन 
जस्तो यिु भको अथवा अफगाधनस्थान जस्तो यिु भको ठाउाँ हो ष्ट्रक जस्तो यो देजखन्छ, या त ठूलो 
भइुाँचालो आएकोजस्तो खिाखिी ष्ट्रवधभन्न खालको त्यो साइकल ष्ट्रहड्ने कहााँ हो, मान्छे ष्ट्रहाँड्ने कहााँ हो, गािी 
ष्ट्रहाँड्ने कहााँ हो ? हनु त हामीकहााँ सबै एकैचोटी गने भन्ने छ । र् याजप्ट�देजख के-के सबै त्यही हनु्छ 
उष्ट्रफ्रने, दगनेु, तल खस्ने, माधथ आउने, रसी लगाउने, पानी धछचोल्ने सबै सबै, जहाजदेजख त्यो सबै चल्ने 
खालको प्रष्ट्रवधध त्यहााँ छ । त्यसकारर् यो खालको जो अवस्था छ यसबाट हामी कसरी पार पाउने ? 
सरकारले यलाई एउटा चाष्ट्रहाँ इमरजेन्सी एउटा इस्यू बनाएर अगाधि बढोस ्। मैले यो कुरा यहााँ धनवेदन 
गना चाहन्छु । अब फच ुानेटली भनौं या अनफच ुानेटली भनौं अष्ट्रहले यो कायाभार पधन मखु्यमन्त्रीकै चाष्ट्रहाँ 
तपाईको यो भौधतक यो सिकको कुराहरू धबजलुीको कुराहरू उहााँलाई नै परेको छ । त्यसकारर् उहााँको 
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कायाकालको शभुकामना पधन ददन चाहन्छु, उहााँलाई बधाई पधन ददन चाहन्छु साथसाथै यो कामलाई 
कमसेकम शरद शरद ऋत ुलाग्दैछ । यो मरुभधूममा अधलकन पानी पर् यो भने पधन त धेरै ठूलो कुराहरू 
चमत्काररक कुराहरू हनु्छन ्। त्यस्तै सरकारको ष्ट्रवर्यमा हामीले सधुनरहेका छौं देजखरहेका छौं । एकदमै 
मान्छेहरूले धारे हात लगाइरहेका छन।् थोरै पधन यो ष्ट्रवद्मतुको ष्ट्रवर्य र सिकको ष्ट्रवर्य राजधानीका 
ष्ट्रवर्यलाई हामीले केजन्रत गना सक्यौं र कमसेकम यो कर्ााली प्रदेशका नागररकहरू ष्ट्रवदेशबाट आउने, 
दशैंधतहार आको छ ष्ट्रहउाँद धसजन शरत ऋत ुलाग्दैछ । यसमा अधलकधत पधन हामीले एउटा म्यासेज ददन 
सक्यौं भने त्यो मरुभधूममा चाष्ट्रहाँ वर्ाा भको जस्तो यसले म्यासेज ददनेछ । त्यसकारर् यो दइुटा ष्ट्रवर्यलाई 
समग्र मैले सरकारको र ष्ट्रवशेर्गरी सरकारको नेततृ्वको ष्ट्रहसाबले मखु्यमन्त्रीको र अझ यो कायाभार उहााँले 
सम्हाल्दै गदााखेरर अब फस्ट इम्प्रशेन इज लास्ट इम्प्रशेन भनेजस्तै उहााँले पष्ट्रहलो इम्प्रशेन यहीीँबाट चाष्ट्रहाँ 
ददनहुनेुछ । धन्यवाद ! 
ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री रातो कामी ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीी:: माननीय सभामखु महोदय, खासगररकन यस वर्ाको वर्ााले रुकुम पजिमको क्षते्र 
नं.१ र का ष्ट्रवधभन्न ठाउाँहरूमा बाढीपष्ट्रहरोको कारर्ले ष्ट्रवष्ट्रवध प्रकारका क्षधतहरू परु् याएको छ । जसमा 
आठबीसकोट नगरपाधलका विा नं. १३ मा श्रावर् १७ गते ४१ वर्ाको धबरमी नेपालीको घ� गएको 
समयमा घ�-मान्छे सबै बगाएर खोलाले धलएको छ । अष्ट्रहलेसम्मलाई लाश भेष्ट्रटएको छैन र सोही विाको 
घेतमा खोलाले ६ वर्ाको स्कूले बच्चालाई स्कूल जाने क्रममा बगाएको छ । बगाएर मतृ्य ुभएको छ र 
यो घेतमाको हम्पा भन्ने ठाउाँमा विा नं. १३ मा ९ घर हालसम्मलाई बगाइसकेको छ र १५ घर ५० 
मीटर तल खस्केर बसेका चाष्ट्रहाँ छन ्ती घरहरू पधन कोल्टो भएर बधसरहेका चाष्ट्रहाँ छन ्। ठूलो क्षधत 
परु् याएको चाष्ट्रहाँ छ । यो सबैभन्दा यो वर्ाको त्यहााँ बढी क्षधत भएको छ र यसमा जनधनको क्षधत हनेु 
क्रममा अब ती घर भत्केका पररवारहरूको सबै श्रीसम्पजता हरू आधाजसो न� भएको छ, मोटामोटीबाहेक 
चाष्ट्रहाँ अरु । यसमा इलाका प्रहरी कायाालय रािी, त्यहााँ सश�को एउटा सानो टुकिी पधन छ, स्थानीय 
जनता, नगरपाधलका जनप्रधतधनधध सबै लगायतका व्यजक्तहरूले उद्दारमा चाष्ट्रहाँ सष्ट्रक्रयतापूवाक चाष्ट्रहाँ भाग 
धलनभुयो र यो साँगसाँगै भेरी नदीले यो वर्ा बढीभन्दा बढी कटान गरेको छ । गत वर्ा धत्रवेर्ीमा क्षधत 
परु् याइरहेको धथयो यो वर्ा धत्रवेर्ीमा अधलकत चाष्ट्रहाँ जालीको मजबदु व्यवस्थापन हुाँदा त्यहााँ अष्ट्रहले जालीको 
कारर्ले केही त्यहााँ सरुजक्षत भएको छ र अरु थप जाली भयो भने त्यहााँ हनेुछ । मैले त्यहााँ स्थलगत 
रूपमा पधन म गएर हेरेको छु । मनका बगरमा २५ घरमध्येमा १० घर बगाए कटान नदी कटानबाट 
बधगसकेका छन ्र स्कूल र १५ घर अधत जोजखममा छन,् कटा काष्ट्रटरहेको छ । अब त्यस्तै गररकन 
ज्याधमरेमा रहेका घरहरू जोजखममा परेका चाष्ट्रहाँ छन ्। त्यहााँ गाउाँको छेउमै पगेुको छ । त्यस्तैगररकन 
चाष्ट्रहाँ अनाबगरमा कटान भइरहेको छ । अब गम्राघाट छेपारेसम्मनको भेरी नदीले लगातार कटान 
गरररहेको छ। वर्ााकाचाष्ट्रहाँ खेती एकैजधमन चाष्ट्रहाँ न� भइरहेको छ । आठधबसकोट नगरपाधलकाकै गत 
वर्ा ३१ घर क्षधत हनेुगरी गएको बाढीपष्ट्रहरोले यो वर्ा ९/१० घरपरु परैु बगाएको छ र बगर गत वर्ा 
आधाजसो परु् याधथयो भने यो वर्ा पूरै त्यहााँचाष्ट्रहाँ बगरमा पररर्त भइसक्यो । त्यहााँ यो वर्ा कूलो पधन छैन 
खेतीबाती पधन छैन । पष्ट्रहला यो धान फल्ने ठाउाँ हो, त्यसमा अष्ट्रहलेचाष्ट्रहाँ उराठलाग्दो भैरा'छ र त्यो 
पूर्ारूपले क्षधत भइसक्यो । त्यसको व्यवस्थापन खासगररकन चाष्ट्रहाँ जलाधार क्षेत्रबाट चाष्ट्रहाँ यो वर्ा केही 
ष्ट्रढला गरी भए पधन व्यवस्था गना खोजजया्यो खासगरीकन वर्ााको कारर्ले हालेका जालीहरू पधन पूरैचाष्ट्रहाँ 
फेरर तल परु् याइसक्यो र मसुीकोट नगरपाधलकामा ४ घर चाष्ट्रहाँ भत्केका छन ्र यो बाढीपष्ट्रहरोको कारर्ले 
मसुीकोट नगरपाधलकाका ष्ट्रवधभन्न विाहरूमा चाष्ट्रहाँ जोजखम बष्ट्रढरहेको छ । विा नं. ९, १, ८, १४, १२ 
मा छ भने १० नं. विामा ४ वटा घर हालसम्मलाई भजत्कसकेका चाष्ट्रहाँ छन ्। त्यसैले गदाा सभामखु 
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कायाकालको शभुकामना पधन ददन चाहन्छु, उहााँलाई बधाई पधन ददन चाहन्छु साथसाथै यो कामलाई 
कमसेकम शरद शरद ऋत ुलाग्दैछ । यो मरुभधूममा अधलकन पानी पर् यो भने पधन त धेरै ठूलो कुराहरू 
चमत्काररक कुराहरू हनु्छन ्। त्यस्तै सरकारको ष्ट्रवर्यमा हामीले सधुनरहेका छौं देजखरहेका छौं । एकदमै 
मान्छेहरूले धारे हात लगाइरहेका छन।् थोरै पधन यो ष्ट्रवद्मतुको ष्ट्रवर्य र सिकको ष्ट्रवर्य राजधानीका 
ष्ट्रवर्यलाई हामीले केजन्रत गना सक्यौं र कमसेकम यो कर्ााली प्रदेशका नागररकहरू ष्ट्रवदेशबाट आउने, 
दशैंधतहार आको छ ष्ट्रहउाँद धसजन शरत ऋत ुलाग्दैछ । यसमा अधलकधत पधन हामीले एउटा म्यासेज ददन 
सक्यौं भने त्यो मरुभधूममा चाष्ट्रहाँ वर्ाा भको जस्तो यसले म्यासेज ददनेछ । त्यसकारर् यो दइुटा ष्ट्रवर्यलाई 
समग्र मैले सरकारको र ष्ट्रवशेर्गरी सरकारको नेततृ्वको ष्ट्रहसाबले मखु्यमन्त्रीको र अझ यो कायाभार उहााँले 
सम्हाल्दै गदााखेरर अब फस्ट इम्प्रशेन इज लास्ट इम्प्रशेन भनेजस्तै उहााँले पष्ट्रहलो इम्प्रशेन यहीीँबाट चाष्ट्रहाँ 
ददनहुनेुछ । धन्यवाद ! 
ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री रातो कामी ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीी:: माननीय सभामखु महोदय, खासगररकन यस वर्ाको वर्ााले रुकुम पजिमको क्षते्र 
नं.१ र का ष्ट्रवधभन्न ठाउाँहरूमा बाढीपष्ट्रहरोको कारर्ले ष्ट्रवष्ट्रवध प्रकारका क्षधतहरू परु् याएको छ । जसमा 
आठबीसकोट नगरपाधलका विा नं. १३ मा श्रावर् १७ गते ४१ वर्ाको धबरमी नेपालीको घ� गएको 
समयमा घ�-मान्छे सबै बगाएर खोलाले धलएको छ । अष्ट्रहलेसम्मलाई लाश भेष्ट्रटएको छैन र सोही विाको 
घेतमा खोलाले ६ वर्ाको स्कूले बच्चालाई स्कूल जाने क्रममा बगाएको छ । बगाएर मतृ्य ुभएको छ र 
यो घेतमाको हम्पा भन्ने ठाउाँमा विा नं. १३ मा ९ घर हालसम्मलाई बगाइसकेको छ र १५ घर ५० 
मीटर तल खस्केर बसेका चाष्ट्रहाँ छन ्ती घरहरू पधन कोल्टो भएर बधसरहेका चाष्ट्रहाँ छन ्। ठूलो क्षधत 
परु् याएको चाष्ट्रहाँ छ । यो सबैभन्दा यो वर्ाको त्यहााँ बढी क्षधत भएको छ र यसमा जनधनको क्षधत हनेु 
क्रममा अब ती घर भत्केका पररवारहरूको सबै श्रीसम्पजता हरू आधाजसो न� भएको छ, मोटामोटीबाहेक 
चाष्ट्रहाँ अरु । यसमा इलाका प्रहरी कायाालय रािी, त्यहााँ सश�को एउटा सानो टुकिी पधन छ, स्थानीय 
जनता, नगरपाधलका जनप्रधतधनधध सबै लगायतका व्यजक्तहरूले उद्दारमा चाष्ट्रहाँ सष्ट्रक्रयतापूवाक चाष्ट्रहाँ भाग 
धलनभुयो र यो साँगसाँगै भेरी नदीले यो वर्ा बढीभन्दा बढी कटान गरेको छ । गत वर्ा धत्रवेर्ीमा क्षधत 
परु् याइरहेको धथयो यो वर्ा धत्रवेर्ीमा अधलकत चाष्ट्रहाँ जालीको मजबदु व्यवस्थापन हुाँदा त्यहााँ अष्ट्रहले जालीको 
कारर्ले केही त्यहााँ सरुजक्षत भएको छ र अरु थप जाली भयो भने त्यहााँ हनेुछ । मैले त्यहााँ स्थलगत 
रूपमा पधन म गएर हेरेको छु । मनका बगरमा २५ घरमध्येमा १० घर बगाए कटान नदी कटानबाट 
बधगसकेका छन ्र स्कूल र १५ घर अधत जोजखममा छन,् कटा काष्ट्रटरहेको छ । अब त्यस्तै गररकन 
ज्याधमरेमा रहेका घरहरू जोजखममा परेका चाष्ट्रहाँ छन ्। त्यहााँ गाउाँको छेउमै पगेुको छ । त्यस्तैगररकन 
चाष्ट्रहाँ अनाबगरमा कटान भइरहेको छ । अब गम्राघाट छेपारेसम्मनको भेरी नदीले लगातार कटान 
गरररहेको छ। वर्ााकाचाष्ट्रहाँ खेती एकैजधमन चाष्ट्रहाँ न� भइरहेको छ । आठधबसकोट नगरपाधलकाकै गत 
वर्ा ३१ घर क्षधत हनेुगरी गएको बाढीपष्ट्रहरोले यो वर्ा ९/१० घरपरु परैु बगाएको छ र बगर गत वर्ा 
आधाजसो परु् याधथयो भने यो वर्ा पूरै त्यहााँचाष्ट्रहाँ बगरमा पररर्त भइसक्यो । त्यहााँ यो वर्ा कूलो पधन छैन 
खेतीबाती पधन छैन । पष्ट्रहला यो धान फल्ने ठाउाँ हो, त्यसमा अष्ट्रहलेचाष्ट्रहाँ उराठलाग्दो भैरा'छ र त्यो 
पूर्ारूपले क्षधत भइसक्यो । त्यसको व्यवस्थापन खासगररकन चाष्ट्रहाँ जलाधार क्षेत्रबाट चाष्ट्रहाँ यो वर्ा केही 
ष्ट्रढला गरी भए पधन व्यवस्था गना खोजजया्यो खासगरीकन वर्ााको कारर्ले हालेका जालीहरू पधन पूरैचाष्ट्रहाँ 
फेरर तल परु् याइसक्यो र मसुीकोट नगरपाधलकामा ४ घर चाष्ट्रहाँ भत्केका छन ्र यो बाढीपष्ट्रहरोको कारर्ले 
मसुीकोट नगरपाधलकाका ष्ट्रवधभन्न विाहरूमा चाष्ट्रहाँ जोजखम बष्ट्रढरहेको छ । विा नं. ९, १, ८, १४, १२ 
मा छ भने १० नं. विामा ४ वटा घर हालसम्मलाई भजत्कसकेका चाष्ट्रहाँ छन ्। त्यसैले गदाा सभामखु 
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महोदय, यो बाढीपष्ट्रहरोको कारर्बाट धनजनको क्षधत पधन भएको छ र त्यहााँका माधनसहरू ष्ट्रवस्थाष्ट्रपत भएका 
चाष्ट्रहाँ छन ्। गत वर्ा र यो वर्ा गरेर कररब चाष्ट्रहाँ ८२ घर गत वर्ाको धथयो भने यो वर्ा सबै त्यो धनवााचन 
क्षेत्रभररमा चाष्ट्रहाँ फेरर ५० घरजसो चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवस्ताष्ट्रपत भएका चाष्ट्रहाँ छन ्। दईु ढाइसय ष्ट्रवस्ताष्ट्रपतको संख्या 
पगु्छ जसको घरबास पूरैचाष्ट्रहाँ न� भएको छ । यसैले गदाा यो क्षधत भएका चाष्ट्रहाँ पररवारहरूलाई राहत र 
धतनीहरूको पनुवाासको लाधग घरबासको लाधग व्यवस्थापन गना म कर्ााली प्रदेश सरकारसाँग जोिदार माग 
गना चाहन्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, अब म प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ 
माधथ संशोधन प्रस्ताव परी सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा छलफल भएपिात ्का धनर्ाय र प्रधतवेदन सभा 
समक्ष राख् न सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री राज ुनेपालीलाई समय ददन्छु ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााजजु ु ननेेपपााललीी::  सभामखु महोदय, प्रा�ाररक कृष्ट्रर् व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ प्रदेश 
सभा सजचवालयमा धमधत २०७५ फागनु १४ गते दताा भई धमधत २०७५ फागनु १८ गते सभामा 
छलफलको लाधग टेबल भएको धथयो । धमधत २०७५ फागनु २७ गते प्रदेश सभामा सैिाजन्तक छलफल 
पिात धमधत २०७५ चैत्र १५ गते सभाबाट सो ष्ट्रवधेयक सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा प्रस्ताव भएको  
धथयो । चैत्र १५, २०७५ मा बसेको यो प्रदेश सभाको बैठकको धनर्ायानसुार प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ प्रस्तावन संसोदसष्ट्रहत दफावार छलफल गरी सधमधतको धनर्ाय 
सष्ट्रहतको प्रधतवेदन प्रदेश सभामा पेश गना यस सधमधतमा प्रस्ताव भएकोमा सो ष्ट्रवधेयकमाधथ दफावार 
छलफल गरेको गनाको लाधग सधमधतको २०७५ चैत्र १८ गते र चैत्र २० गते, २०७६ बैशाख ११ गते, 
जेठ १६ गते, जेठ १७ गते र १८ गते, असारको असारको २ गते र असार १७ गते र साउन १३ र 
१४ गते गरी जम्मा १० ओटा पटक पटक गरी १० ओटा बैठक बसी संशोधन प्रस्तावनमाधथ व्यापक 
छलफल गररए गररएको धथयो । प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ 
दफावार, दफावार छलफलमा माननीय सांसद माननीय सदस्यज्यूहरूले बोल्ने क्रम समाप्त भएपधछ सो 
ष्ट्रवधेयक टेबलु गना गनाभएको माननीय मन्त्रीज्यू,  संशोधनको सूचना दताा गराउनभुएको भएका माननीय 
सांसदज्यूहरू सम्बजन्धत मन्त्रालयका सजचव, ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञसाँग समेत वहृत छलफल गरेको गररएको धथयो । 
उक्त छलफलमा सष्ट्रक्रयरूपमा सहभागी हनुभुएका माननीय मन्त्रीज्यू, संशोधनकताा माननीय सदस्यज्यूहरूले 
ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञहरू छलफलमा सष्ट्रक्रय भधूमका धनभाउनभुएका सम्बजन्धत मन्त्रालयका कमाचारीहरू लगायत 
सजचवालयका कमाचारीहरूप्रधत आभार प्रकट गना चाहन्छु । सभामखु महोदय । सधमधतको बैठकले 
प्रस्ताष्ट्रवत संशोधन तथा अन्य सम्बि ष्ट्रवर्यवस्त ु सष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकको आवश्यकता, महत्व र औजचत्यको 
आधारमा देहायबमोजजम संशोधन गरी अजन्तम रूप ददई सोही व्यहोराको प्रधतवेदन माननीय सभामखु 
महोदयसमक्ष पेश गने पे..सधमधतको सवासम्मत धनर्ाय भए बमोजजम उक्त संशोधनसष्ट्रहतको प्रधतवेदन माननीय 
सभामखु महोदय समक्ष पेश गना चाहन्छु । हवस ्त धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक २०७६ साल भदौ २२ गते आइतबार ददनको ३ 
बजेसम्मका लाधग स्थधगत हनु्छ ।  
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राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २५औ ंबैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ् सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्ार् 
गराउनपुने ष्ट्रवर्यहरूमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाइ राख् न ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम 
माननीय श्री जीवनबहादरु शाही । माननीय सदस्यले रो�म प्रयोग गना सक्नहुनु्छ । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सम्माननीय सभामखु महोदय, सम्माननीय सभामखु महोदयको अनमुधतले म 
यो ष्ट्रवशेर् समयमा केही ष्ट्रवशेर् कुराहरू राख् न चाहन्छु । हामी जधतजधत परुाना र बढुा हुाँदै जान्छौं, 
त्यधतत्यधत संसद पधन पातधलदै जाने कताकता अल्छी लागेको हो ष्ट्रक भन्ने महशसु जस्तो भइरहेको छ, 
सभामखु महोदय । सबैभन्दा पष्ट्रहला चाही अष्ट्रहले भखारकै काण्िहरू चधलरहेका छन-् गाई काण्ि । 
कर्ााली प्रदेशलाई काण्िैकाण्िले  नछोड्ने भो सभामखु महोदय । धन्नै ३ सय ७० वटा चौपायहरू 
नेपालगंजबाट यो कर्ााली प्रदेशका लाधग पठाइयो । २ सय ९१ मध्येमा ३७ । ३ सय ७० चाष्ट्रहं 
बााँकेले जजल्ला प्रशासनले चलानीसष्ट्रहत चाष्ट्रहं ३ सय ७० पठाउने भन्यो तर आउाँदाखेरर २ सय ९१  
आए । त्यसमा ३७ मरेका छन ्र २ सय २८ चाष्ट्रहं ष्ट्रफताा गररएको छ । के यो कर्ााली प्रदेश सााँच्चै 
पष्ट्रहला पष्ट्रहला यो हमु्ला, जमु्लालाई कमाचारीलाई ररस उयो भने सरुवा गने वेस्ट पेपर बास्केट केन्र 
जस्तै बनाइन््यो । के आज यो सबैको वेस्ट पेपर बास्केट हो ? या के हो ? आजसम्म सरकारले यसको 
ष्ट्रवर्यमा बोलेको सनु् नमा आएन । के हो ?  सत्यत्य के हो ? र दैलेखले पधन जचठी लेखेको छ, समन्वय 
सधमधतले पादकुा कताकताको लाधग चाष्ट्रह हामीले स्वस्थ गाईहरू पठाउन ुभनेर लेखेको पत्र देजखन्छ, र त्यो 
पत्रमा ८ गते समन्वय सधमतले यहााँ लेखेको छ, ९ गते नगरपाधलकाले लेखेको छ ९ गते नै जजल्ला, केरे, 
८ गते नै जजल्ला प्रशासनले लेखेको छ, भनेपधछ त हामी त यधत सााँच्चै यो स्माटा धसटी भइसकेछ धन 
एकैददन सबैको जचठी एकैचोटी हनेु र आउने जनु ढंगले भएको छ । र यहााँ म यही बाटो भएर आएाँ, जनु 
वायााँबाट जान्छ यदद कारर्वश एक्सीिेण्ट हनु सक्छ, यदद गाईहरू फुत्केका हनु ्भने पधन वायााँधतर खस्न ु
पनेमा यताबाट जाने दाष्ट्रहने जहााँ भीर छ त्यहााँ खसाधलयो र यी गाईहरू माररएको देजखन्छ । यसको लाधग 
पधन सरकार मौन रहन ुपने कुरा होइन, हामीले ष्ट्रवशेर् चासो राख् न ुपदाछ भन्ने मलाई लाग्दछ । सभामखु 
महोदय । 

र अको महत्वपूर्ा कुरा हामी सधैँ ष्ट्रवशेर् समय धलउाँला अरु कुनै समय धलउाँला हामीले बोलेका कुराहरू 
आजसम्म पधन कायाान्वयन हनु सकेनन ्। आज पधन हामी धन्नधैन्न,ै धन्नधैन्न ै फेरर एक मष्ट्रहनापधछको 
धमष्ट्रट�मा हामी आइपगेुका छौं । र सरकारले जनु बजेट ल्याएको धथयो, त्यो बजेटको संशोधनको कुरा 
कहााँसम्म पगु्यो ? के भयो ?  आजसम्म पधन त्यो सनु् न पाइएको छैन । हामीलाई त्यधतबेला बचन ददइएको 
धथयो, सभामखु महोदय, ष्ट्रक यो बजेटको छलफल हनु्छ, चाललुाई घटाउाँछौं र तपाईँहरूलाई बोलाउाँछौँ 
भधनएको धथयो अब भदौ अजन्तम भयो हाम्रो बजेटहरू सबै धिस्प्याच हनेु बेलामा सम्म पधन आजसम्म पधन 
एउटा बजेट आएको देजखदैन, सभामखु महोदय । 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_192 

a}7s ;+Vof–@% 
((२२००७७६६  ससाालल  भभददौौ  2222  गगततेे  आआइइततबबाारर))  

राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २५औ ंबैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ् सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्ार् 
गराउनपुने ष्ट्रवर्यहरूमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाइ राख् न ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम 
माननीय श्री जीवनबहादरु शाही । माननीय सदस्यले रो�म प्रयोग गना सक्नहुनु्छ । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सम्माननीय सभामखु महोदय, सम्माननीय सभामखु महोदयको अनमुधतले म 
यो ष्ट्रवशेर् समयमा केही ष्ट्रवशेर् कुराहरू राख् न चाहन्छु । हामी जधतजधत परुाना र बढुा हुाँदै जान्छौं, 
त्यधतत्यधत संसद पधन पातधलदै जाने कताकता अल्छी लागेको हो ष्ट्रक भन्ने महशसु जस्तो भइरहेको छ, 
सभामखु महोदय । सबैभन्दा पष्ट्रहला चाही अष्ट्रहले भखारकै काण्िहरू चधलरहेका छन-् गाई काण्ि । 
कर्ााली प्रदेशलाई काण्िैकाण्िले  नछोड्ने भो सभामखु महोदय । धन्नै ३ सय ७० वटा चौपायहरू 
नेपालगंजबाट यो कर्ााली प्रदेशका लाधग पठाइयो । २ सय ९१ मध्येमा ३७ । ३ सय ७० चाष्ट्रहं 
बााँकेले जजल्ला प्रशासनले चलानीसष्ट्रहत चाष्ट्रहं ३ सय ७० पठाउने भन्यो तर आउाँदाखेरर २ सय ९१  
आए । त्यसमा ३७ मरेका छन ्र २ सय २८ चाष्ट्रहं ष्ट्रफताा गररएको छ । के यो कर्ााली प्रदेश सााँच्चै 
पष्ट्रहला पष्ट्रहला यो हमु्ला, जमु्लालाई कमाचारीलाई ररस उयो भने सरुवा गने वेस्ट पेपर बास्केट केन्र 
जस्तै बनाइन््यो । के आज यो सबैको वेस्ट पेपर बास्केट हो ? या के हो ? आजसम्म सरकारले यसको 
ष्ट्रवर्यमा बोलेको सनु् नमा आएन । के हो ?  सत्यत्य के हो ? र दैलेखले पधन जचठी लेखेको छ, समन्वय 
सधमधतले पादकुा कताकताको लाधग चाष्ट्रह हामीले स्वस्थ गाईहरू पठाउन ुभनेर लेखेको पत्र देजखन्छ, र त्यो 
पत्रमा ८ गते समन्वय सधमतले यहााँ लेखेको छ, ९ गते नगरपाधलकाले लेखेको छ ९ गते नै जजल्ला, केरे, 
८ गते नै जजल्ला प्रशासनले लेखेको छ, भनेपधछ त हामी त यधत सााँच्चै यो स्माटा धसटी भइसकेछ धन 
एकैददन सबैको जचठी एकैचोटी हनेु र आउने जनु ढंगले भएको छ । र यहााँ म यही बाटो भएर आएाँ, जनु 
वायााँबाट जान्छ यदद कारर्वश एक्सीिेण्ट हनु सक्छ, यदद गाईहरू फुत्केका हनु ्भने पधन वायााँधतर खस्न ु
पनेमा यताबाट जाने दाष्ट्रहने जहााँ भीर छ त्यहााँ खसाधलयो र यी गाईहरू माररएको देजखन्छ । यसको लाधग 
पधन सरकार मौन रहन ुपने कुरा होइन, हामीले ष्ट्रवशेर् चासो राख् न ुपदाछ भन्ने मलाई लाग्दछ । सभामखु 
महोदय । 

र अको महत्वपूर्ा कुरा हामी सधैँ ष्ट्रवशेर् समय धलउाँला अरु कुनै समय धलउाँला हामीले बोलेका कुराहरू 
आजसम्म पधन कायाान्वयन हनु सकेनन ्। आज पधन हामी धन्नधैन्न,ै धन्नधैन्न ै फेरर एक मष्ट्रहनापधछको 
धमष्ट्रट�मा हामी आइपगेुका छौं । र सरकारले जनु बजेट ल्याएको धथयो, त्यो बजेटको संशोधनको कुरा 
कहााँसम्म पगु्यो ? के भयो ?  आजसम्म पधन त्यो सनु् न पाइएको छैन । हामीलाई त्यधतबेला बचन ददइएको 
धथयो, सभामखु महोदय, ष्ट्रक यो बजेटको छलफल हनु्छ, चाललुाई घटाउाँछौं र तपाईँहरूलाई बोलाउाँछौँ 
भधनएको धथयो अब भदौ अजन्तम भयो हाम्रो बजेटहरू सबै धिस्प्याच हनेु बेलामा सम्म पधन आजसम्म पधन 
एउटा बजेट आएको देजखदैन, सभामखु महोदय । 
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र म यो समयमा, यसो जजल्लाधतर घमु्ने मैले जमको गरेँ । सरकारले गरेका कामकारबाहीहरू र हामी 
सांसदहरू कधत उता रदायी भयौं भन्ने ष्ट्रहसाबले पधन म ठाउाँठाउाँमा पगेुको धथएाँ । र आज साहै्र पीिा भएर 
आएको छ सभामखु महोदय । कर्ााली प्रदेशका हामी सांसद भन्न पधन हामीलाई लाजमदो भएको छ, 
यहााँको सरकार भन्न पधन लाजमदो भएको छ, यहााँको प्रधतपक्ष भनेर त झनै लाजमदो भएको छ ष्ट्रकनष्ट्रक 
सबैले भन्ने गदाा रहेछन ्प्रधतपक्ष त मौन छ, उले बोल्न सक्दैन, उले भन्न सक्दैन, उले केही गना सक्दैन । 
सरकारले त अब उले आफ्नो जनुजनु मन चाहेको छ, मनले चाहेका कुराहरू गने भनेर आइरहेका छन ्। 
यो असाध्यै जष्ट्रटल कुराहरू आइरहेको छ, र देशभररमा के भएको छ भने कर्ााली प्रदेश र कर्ाालीको यो 
सभासद्हरु नै पधन नालायक हनु ् ष्ट्रक भन्ने हामी सबैलाई त्यस्तो दोर् आउने चाष्ट्रह कुरो आइरहेको छ, 
सभामखु महोदय । र गाउाँगाउाँमा पष्ट्रहलापष्ट्रहला एउटा प्रचलन हनु््यो, जब सरकारका मन्त्रीहरू अगाधि 
जान्थे, अब अष्ट्रहले हामी मखु्यमन्त्री र मन्त्रीका कुराहरू गर् यौं, पष्ट्रहलापष्ट्रहला जब सरकारका मन्त्रीहरू 
जजल्लाजजल्लामा जान्थे, धनुचक्र मान्छेहरूको खसुी हनु्थे, नाच्थे, गाउाँथे हाम्रा सरकारका मन्त्रीहरू आए भनेर 
भन्थे, सभामखु महोदय । तर अष्ट्रहले म गाउाँ जााँदा त्यहााँ देखेँ मन्त्री त ष्ट्रकन आए ? पैंसा उठाउन आए, 
पैसाको लाधग मन्त्रीहरू आएका हनु ्मखु्यमन्त्री आएका हनु,् सांसदहरू पधन त्यसैका लाधग आएका हनु,् यी 
कुनै ष्ट्रवकास गनाका लाधग होइन भनेर चाष्ट्रह जनु एक खालको माहोल हाम्रो यो दशवटा जजल्लाहरूमा 
फैधलएको छ, त्यसको सत्यत्य के हो ? यलाई रोक्ने उपायहरू के हनु ्? हामीले गलत गरेका छौं भने 
गलत कुराहरूलाई रोक्ने कुरा के हो ? भनेर चाष्ट्रह हामीले लाग्न ुपने हो ष्ट्रक होइन, सभामखु महोदय । 
मलाई २/४ वटा म उदाहरर्हरू ददन चाहन्छु - कालीकोटमा सान्नीधत्रवेर्ी भन्ने ठाउाँमा पाटनमा रु. ३६ 
लाखमा धनमाार् भएको धमाशाला रैछ, त्यो धमाशाला एक मष्ट्रहना नहुाँदै भत्केर गएको छ, गरु्स्तरष्ट्रहन संरचना 
धनमाार् भएको र उप..उपभोक्ताका सधमधतका अध्यक्ष कृष्ट्रर् ज्ञान केन्र कालीकोटका कायाालयका  
सहयोगी । मैले आज आएर बाध्य भएर भन्न पने भयो, सभामखु महोदय । मैले यो भन्दा अगाधि पधन मैले 
भनेको धथएाँ, कुनै ददन म नामहरू प्रकाजशत गनेछु, त्यो नामहरू प्रकाजशत मैले गनेछु त तपाईहरू आजदेजख 
नै त्यलाई सचेत हनुसु ् भन्दाभन्दै पधन यो सदन त चपु हामी लाग्यौंलाग्यौं मन्त्रीहरूले पधन त्यसको उ 
गरेनन,् त्यसमा चाही सहयोगी चन्रबहादरु शाहीमाधथ कुनै छानष्ट्रवन हनु सकेन । ज्ञानकेन्रको सहयोगीलाई 
उपभोक्ता सधमधतको अध्यक्ष बनाउन धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन ? सभामखु महोदय । यत्रो चाष्ट्रहाँ काण्ि चधलरहेको 
छ । कमाचारी नै उपभोक्ता सधमधतका अध्यक्ष हनेु हनु ्भने अरु उपभोक्ता सधमधत बनाउन ुपने कुनै पधन 
छैन, सभामखु महोदय। त्यस्तै म अको उदाहरर् ददन चाहन्छु- नरहररनाथ-४ रर�नेपानीमा रु. १५ लाखको 
धनमाार् सम्पन्न भएको छ, ताल संरक्षर् तथा पाटन धनमाार् भनी । एक मष्ट्रहना नपगु्दै भत्केको छ, सभामखु 
महोदय । यही हो हाम्रो ष्ट्रवकास ?  र सनु्नमा आ'को छ, जसले यो योजना राख्यो उले रर�नेपानीमा भनेको 
छ ष्ट्रक योजना त मैले राखेको हुाँ मलाई १० पसेन्ट चाष्ट्रहन्छ पैसा लेऊ । भनाभन हानाहान । अधन अको 
धमा गररएको छ, सभामखु महोदय । बष्ट्रढमाधलका धमाशाला धनमाार् गरेर धमा गररएको छ ७० लाख । 
जसमध्ये उपभोक्ता सधमधतका अध्यक्षको खातामा ७ लाख रुपैयााँ राजखएको छ, कोर्ाध्यक्षको खातामा ४ 
लाख गरी जम्मा ११ लाख रुपैयााँ अधनयधमतता गररएको छ, त्यो भन्दा पधन मन्त्रालय पधन चपु छ, सारा 
चपु छ । अब यो देशमा न मन्त्रीको ष्ट्रवश्वास छ, न चाष्ट्रहाँ अजख्तयारको ष्ट्रवश्वास छ, न कसैको ष्ट्रवश्वास छ, न 
हाम्रो ष्ट्रवश्वास छ, यो खालले हाम्रो गर्तन्त्र फस्टाउाँछ ष्ट्रक फस्टाउाँदैन, सभामखु महोदय । एक मष्ट्रहना 
नहुाँदै धमाको नाममा बनाएको धमाशाला ७०/७० लाख रुपैयााँ धलएर त्यसरी गररएको छ ।  अधन 
कालीकोटमा एउटा, एउटा काण्ि भयो । घरेल ु तथा साना उद्मोग ष्ट्रवकास सधमधतको कायाालय 
कालीकोटका प्रमखु सम्बजन्धत मन्त्रालयमा मलेपलाई ददनपुछा भनेर, ददनपुने हो/होइन के हो ? ५ देजख 
५० प्रधतशत रकम चाष्ट्रह उहााँहरूले उठाउनभुएको छ, सभामखु महोदय । धतनीहरूका पधन नाम छन ्
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कसले-कसले कधत कधत पैंसा ददए । ५० हजार कसले ददयो, ७८ हजार कसले ददयो ? ती पधन नामहरू 
छन ्तर म अष्ट्रहले ती नामहरू आज म प्रकाजशत गना चाहददन ष्ट्रकनष्ट्रक ती पत्रपधत्रकामा पधन आइसकेका 
छन,् सभामखु महोदय । 

अधन असार १५ मा एउटा सम्झौता भयो, असार २५ गते जधिबधुि प्रशोधन, फधनाचर उद्मोग, नूिल्स उद्मोग, 
ढााँका उद्मोग जस्ता महत्वपूर्ा उद्मोगहरू सबै रकम भकू्तानी ददइएको छ, १० ददनधभत्रमा । के यस्तरी 
ष्ट्रवकास गना सम्भव छ ? सभामखु महोदय । यसले गदााखेरर जनताहरू आतष्ट्रङ्कत भएका छन,् जनताहरूले 
भन्ने गरेका छन ्- जनु हामीले पररकल्पना गरेका धथयौं, जनु गररबका लाधग सरकार बनेको छ भन्न ेसोचेका 
धथयौं, आज त गररबमारा सरकार आएछ, धतमीहरू गररबमारा सांसद हौ, धतमीहरूप्रधत हाम्रो कसैसाँग पधन 
ष्ट्रवश्वास छैन, न पक्षको न प्रधतपक्षको भनेर आइरहेको छ सभामखु महोदय। यस्तो जष्ट्रटल ष्ट्रवर्य आउाँदा 
पधन यो सरकार कहााँ धनदाएर बधसरहेको छ र के गरररहेको छ ? त्यो हामीले जान्न पाउनपुछा, सभामखु 
महोदय ।  

त्यस्तै भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्रालयको कुराहरू पधन आइरहेका छन-् साजन्नधत्रवेर्ी 
गाउाँपाधलकामा ६ लाई अगााधनक गाउाँ घोर्र्ा गने भनी ष्ट्रवधनयोजजत रु. २६ लाख ६५ हजार रकममा चाष्ट्रहाँ 
पञ्चदेवल कृष्ट्रर् तथा सहकारी उत्पादन कृर्क समूहले पेश्की बझुी अलपत्र पारेको र अधनयधमतता गरेको 
उजरुी हाल्दा पधन मन्त्रालयले केही हेरेन भन्ने कुराहरू आइरहेका छन,् सभामखु महोदय । कालीकोटमा 
कृष्ट्रर् ज्ञानकेन्रमाफा त ्सञ्चाधलत ढााँका उद्मोगबाट रु. २८ लाख संकलन भएको गनुासा प्राप्त भएका छन,् 
सम्बजन्धत मन्त्रालयमा उजरुी समेत जाहेरी भएको तर मन्त्रालयले आजसम्म केही पधन नगरेको भन्न े
आइरहेको छ, हनु त त्यो आरोप त हामीलाई पधन छ, सावाजधनक लेखाले राराको ष्ट्रवर्यमा त्यत्रो तहल्का 
मच्चायो, कुरा धनकाल्यो । आजसम्म पधन न हामीले त्यसको बारेमा सनु्न पायौं, न धनयधमत भएको सनु्न 
पायौं, न यो अधनयधमतै छ भन्न ेहामीले सनु्न पायौं, तेले गदााखेरर कर्ााली प्रदेश बदनाधमत भएको छ, सभामखु 
महोदय । भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्रालयमाफा त ् उच्च प्राष्ट्रवधधक नसारी धनमाार् गनाका  
लाधग ष्ट्रवधनयोजजत रकम रु. १ करोि िोजर लगाएर मैदान सम्माइ खचा भएको छ कालीकोटमा, सभामखु 
महोदय । र सनु्नमा आएको छ ष्ट्रक यही मन्त्रालय वा मखु्य मन्त्रालयका धतनका पधन नाम यहााँ म अष्ट्रहले 
भन्न चाहन्न..का मान्छेहरू कमाचारीहरू नै फेरर त्यसका पधन उपभोक्ता सधमधतका अध्यक्ष बनाइएको भन्न े
कुरा आइरहेको छ, सभामखु महोदय । त्यसरी नै यो रुकुम जजल्लामा पधन प्रदेश सरकार भधूम व्यवस्था, 
कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्रालयबाट रुकुम पजिम सानीभेरी गापा ३ मा रहेको सानीभेरी जनप्रवाह कृष्ट्रर् 
सहकारी संस्था धलधमटेिलाई ०७५/०७६ मा प्रदान भएको रु. १ करोि ५० लाख बजेटमा तपधसलका 
चरम अधनयधमतता भएको भनेर आइरहेको छ- त्यसमा चाष्ट्रह गामेन्ट उद्मोग छन,् फलफूल उत्पादन छन,् 
धबरुवा खररद तथा तथा ष्ट्रवतरर् सहकारी भवन छ धनमाार् ताजा त्यसका मसाँग ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब पधन छन,् 
सभामखु महोदय ।  यसमा के छ भने सहकारी भवन धनमाार्मा चाष्ट्रह १५ लाख रुपैयााँ गएको छ, त्यसमा 
चाष्ट्रह ११ लाख खचा भएको देजखन्छ, ४ लाख चाष्ट्रह ष्ट्रहनाधमना भएको देजखन्छ । ताजा तरकारी संकलनका 
लाधग कूल बजेट १२ लाख गएको छ, ८ लाख खचा भएको देजखन्छ ४ लाख चाष्ट्रह अधनयधमतता भएको 
देजखन्छ । सहकारीको गािी खररद त्यो कूल बजेटको गाउाँ..गाउाँपाधलकाले २० लाख ददएको छ, सहकारी 
आफ्नै पधन १० लाख छ उले ३० लाख खचा गरेको देखाएको छ, गािी बजारमा बोलेरो ष्ट्रपकअपको गािी 
बजारमा २३ लाख ९० हजार पछा, तपाईहामी सबैले अष्ट्रहले उसमा हेदाा पधन थाहा हनु्छ त्यसमा अरु 
केही खचामा २ लाख लाग्यो होला भनेर अनमुान गदाा पधन ५ लाख रुपैयााँ चाही त्यहााँ पधन ष्ट्रहनाधमना 
गरेको देजखन्छ । गामेन्ट उद्मोग संचालन कूल बजेट १ करोिमा धनकासा रकम ४५ लाख भएको छ । 
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कसले-कसले कधत कधत पैंसा ददए । ५० हजार कसले ददयो, ७८ हजार कसले ददयो ? ती पधन नामहरू 
छन ्तर म अष्ट्रहले ती नामहरू आज म प्रकाजशत गना चाहददन ष्ट्रकनष्ट्रक ती पत्रपधत्रकामा पधन आइसकेका 
छन,् सभामखु महोदय । 

अधन असार १५ मा एउटा सम्झौता भयो, असार २५ गते जधिबधुि प्रशोधन, फधनाचर उद्मोग, नूिल्स उद्मोग, 
ढााँका उद्मोग जस्ता महत्वपूर्ा उद्मोगहरू सबै रकम भकू्तानी ददइएको छ, १० ददनधभत्रमा । के यस्तरी 
ष्ट्रवकास गना सम्भव छ ? सभामखु महोदय । यसले गदााखेरर जनताहरू आतष्ट्रङ्कत भएका छन,् जनताहरूले 
भन्ने गरेका छन ्- जनु हामीले पररकल्पना गरेका धथयौं, जनु गररबका लाधग सरकार बनेको छ भन्न ेसोचेका 
धथयौं, आज त गररबमारा सरकार आएछ, धतमीहरू गररबमारा सांसद हौ, धतमीहरूप्रधत हाम्रो कसैसाँग पधन 
ष्ट्रवश्वास छैन, न पक्षको न प्रधतपक्षको भनेर आइरहेको छ सभामखु महोदय। यस्तो जष्ट्रटल ष्ट्रवर्य आउाँदा 
पधन यो सरकार कहााँ धनदाएर बधसरहेको छ र के गरररहेको छ ? त्यो हामीले जान्न पाउनपुछा, सभामखु 
महोदय ।  

त्यस्तै भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्रालयको कुराहरू पधन आइरहेका छन-् साजन्नधत्रवेर्ी 
गाउाँपाधलकामा ६ लाई अगााधनक गाउाँ घोर्र्ा गने भनी ष्ट्रवधनयोजजत रु. २६ लाख ६५ हजार रकममा चाष्ट्रहाँ 
पञ्चदेवल कृष्ट्रर् तथा सहकारी उत्पादन कृर्क समूहले पेश्की बझुी अलपत्र पारेको र अधनयधमतता गरेको 
उजरुी हाल्दा पधन मन्त्रालयले केही हेरेन भन्ने कुराहरू आइरहेका छन,् सभामखु महोदय । कालीकोटमा 
कृष्ट्रर् ज्ञानकेन्रमाफा त ्सञ्चाधलत ढााँका उद्मोगबाट रु. २८ लाख संकलन भएको गनुासा प्राप्त भएका छन,् 
सम्बजन्धत मन्त्रालयमा उजरुी समेत जाहेरी भएको तर मन्त्रालयले आजसम्म केही पधन नगरेको भन्न े
आइरहेको छ, हनु त त्यो आरोप त हामीलाई पधन छ, सावाजधनक लेखाले राराको ष्ट्रवर्यमा त्यत्रो तहल्का 
मच्चायो, कुरा धनकाल्यो । आजसम्म पधन न हामीले त्यसको बारेमा सनु्न पायौं, न धनयधमत भएको सनु्न 
पायौं, न यो अधनयधमतै छ भन्न ेहामीले सनु्न पायौं, तेले गदााखेरर कर्ााली प्रदेश बदनाधमत भएको छ, सभामखु 
महोदय । भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्रालयमाफा त ् उच्च प्राष्ट्रवधधक नसारी धनमाार् गनाका  
लाधग ष्ट्रवधनयोजजत रकम रु. १ करोि िोजर लगाएर मैदान सम्माइ खचा भएको छ कालीकोटमा, सभामखु 
महोदय । र सनु्नमा आएको छ ष्ट्रक यही मन्त्रालय वा मखु्य मन्त्रालयका धतनका पधन नाम यहााँ म अष्ट्रहले 
भन्न चाहन्न..का मान्छेहरू कमाचारीहरू नै फेरर त्यसका पधन उपभोक्ता सधमधतका अध्यक्ष बनाइएको भन्न े
कुरा आइरहेको छ, सभामखु महोदय । त्यसरी नै यो रुकुम जजल्लामा पधन प्रदेश सरकार भधूम व्यवस्था, 
कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्रालयबाट रुकुम पजिम सानीभेरी गापा ३ मा रहेको सानीभेरी जनप्रवाह कृष्ट्रर् 
सहकारी संस्था धलधमटेिलाई ०७५/०७६ मा प्रदान भएको रु. १ करोि ५० लाख बजेटमा तपधसलका 
चरम अधनयधमतता भएको भनेर आइरहेको छ- त्यसमा चाष्ट्रह गामेन्ट उद्मोग छन,् फलफूल उत्पादन छन,् 
धबरुवा खररद तथा तथा ष्ट्रवतरर् सहकारी भवन छ धनमाार् ताजा त्यसका मसाँग ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब पधन छन,् 
सभामखु महोदय ।  यसमा के छ भने सहकारी भवन धनमाार्मा चाष्ट्रह १५ लाख रुपैयााँ गएको छ, त्यसमा 
चाष्ट्रह ११ लाख खचा भएको देजखन्छ, ४ लाख चाष्ट्रह ष्ट्रहनाधमना भएको देजखन्छ । ताजा तरकारी संकलनका 
लाधग कूल बजेट १२ लाख गएको छ, ८ लाख खचा भएको देजखन्छ ४ लाख चाष्ट्रह अधनयधमतता भएको 
देजखन्छ । सहकारीको गािी खररद त्यो कूल बजेटको गाउाँ..गाउाँपाधलकाले २० लाख ददएको छ, सहकारी 
आफ्नै पधन १० लाख छ उले ३० लाख खचा गरेको देखाएको छ, गािी बजारमा बोलेरो ष्ट्रपकअपको गािी 
बजारमा २३ लाख ९० हजार पछा, तपाईहामी सबैले अष्ट्रहले उसमा हेदाा पधन थाहा हनु्छ त्यसमा अरु 
केही खचामा २ लाख लाग्यो होला भनेर अनमुान गदाा पधन ५ लाख रुपैयााँ चाही त्यहााँ पधन ष्ट्रहनाधमना 
गरेको देजखन्छ । गामेन्ट उद्मोग संचालन कूल बजेट १ करोिमा धनकासा रकम ४५ लाख भएको छ । 
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कामसम्पन्नमा खचा ४५ लाख जधत भएको छ र केरे काम सम्पन्न २० लाख भएको देजखन्छ २५ लाख 
पधन यताउता गएको देजखन्छ । फलफूलका धबरुवाहरू खररद र �वतरर्मा कूल बजेट ५० लाख गएको 
देजखन्छ, सभामखु महोदय । अधन कायासम्पन्न जम्मा २० लाखको भएको छ ३० लाख गएको देजखन्छ । 
त्यो सरकारले सरकारका मान्छेहरूलाई भन्दा पधन हामीलाई जबरजस्ती यो सरकारलाई यो संसदलाई त्यहााँ 
गएर, अरु ठाउाँमा गएर शरर् पनुा पने काम गनुा चा�ह कधत उपयकु्त हो ? यसको लाधग सरकारका 
मन्त्रीज्यूहरूले �वशेर् गरेर ध्यान परु् याउन ुपर् यो । एउटा मन्त्रीको बदनामी भएको हामी सोच्दैनौ एउटा 
सांसदको भएको हामी सोच्दैनौं, धस�ो कर्ााली प्रदेशको बदनाम भएको चाही हामीले महशसु गरेका छौं । 
त्यो कुनै पधन एउटा गाउाँमा बस्ने साधारर् कृर्कदेजख लेखेर माधथ मखु्यमन्त्रीसम्मको कुरामा पधन यो 
समस्या भएको देजखन्छ, सभामखु महोदय । र त्यसैगरी यो रुकुममै भएको रुकुमका माननीयज्यूहरू पधन 
यहााँ हनुहुनु्छ । सामाजजक �वकास �वकास मन्त्रालयको रु. १ करोिको लागतमा भएको खेलकुद मैदान 
रंगशाला धनमाार्का लाधग सखेुतमा िेधलकेशनमा रु. ३ लाख खचा भएको छ भने रु. ५० लाख बराबर 
मात्र काम भएको छ तर भकु्तानी सबै भएको देजखन्छ, काम चाही ५० लाखको मात्र भएको छ र त्यो 
पैंसा धलनको लाधग यहााँ िेधलकेशन आउनपुर् यो भनेर ३ लाख रुपैया खचा छुट्याइएको छ तर खचा चा�ह १ 
करोि खचा भएको देजखन्छ सभामखु महोदय । यो खालले के हामी के गरररहेका छौं  

हामी कस्तोमा गइरहेका छौं ?  भौधतक पूवााधार �वकास मन्त्रालयबाट पधन हाम्रो जमु्लामा चा�ह रकम 
गएको छ कररबकररब १ करोि ५० लाखको रकम गएको र त्यहााँ ठूलो दोर् के छ भने एउटा व्यजक्तको 
स्याउ फाराममा गयो सामाजजक कुरामा होइन । व्यजक्तका पहुाँच हनेुहरूले यी राजनीधत गनेहरू धतमीहरू 
भनेका चोर हौ, िााँका हौ, फटाहा हौ, हामीलाई समेत भधनएको छ - हामी राजनीधत गने व्यजक्तको कुनै 
पधन हामी �वश्वास गना सक्दैनौ �कन�क यो ठाउाँमा एउटा उदाहरर् ददएर भने एउटा व्यजक्तको फाराममा 
िेढ करोि रुपैयााँ जान्छ भने जनताका लाधग चा�ह काममा गएको छैन भन्न ेकुरा आइरहेको छ, सभामखु 
महोदय । त्यस्तै हामीले बारम्बार भन्यौं आज भन्ने गरराँदो रहेछ �हजो केन्रीय सरकार हुाँदासम्म हामीले 
कसैले केही भन्दैनथे जब प्रदेश सरकार भयो प्रदेश सांसद भयो आज सखेुतबाट काधलकोट पगु्ने बाटो हेने 
हो भने त्यो बाटो धछयाधछया भएको छ त्यहााँका ल्याउने स्याउहरू ल्याउन स�कएका छैनन ्�कन�क स्याउ 
ल्यायो भने स्याउ एउटा यस्तो िेधलकेट फलफूल हो, त्यो ठोदक्कएर खता म हनु्छ । खाल्िैखाल्िा छन ्अधन 
भन्छन ्आफ्नो मखु्यमन्त्री जसले आफ्नो जजल्लासम्म सिक बनाउन नसक्नेले यो प्रदेश कसरी बनाउन 
सक्छ ? यहााँका धतमीहरू माननीयहरू आफ्नो ठाउाँमा बाटो परु् याउन नसक्ने, खाल्िा पनुा नसक्नेले धतमी 
कसरी बनाउन सक्छौ भनेर भधनरहेका छन ् । खाल्िैखाल्िा भएमा जीप धकेल्दाखेरर अजस्त गमगिी 
जानेक्रममा एक जना मान्छेको मतृ्य ुभएको छ पछािीबाट गएर, यस्तो खालको भइरहेको छ, सभामखु 
महोदय । त्यसैगरी त्यो अचम्म अचम्मका कुराहरू रहेछन ्यहााँ हामी यस्ता कुरामा हेदैनौं । जमु्लाको 
तीला नदीमा एउटा मोटरेवल पलु रहेछ, सभामखु महोदय । त्यो पलु बनेको छ । त्यो पलुबाट धेरै 
ठाउाँमा जान धमल्ने त्यो पलु क्रस तील नदीको पलु क्रस गररसकेपधछ जाजरकोट जान धमल्ने, पधछ त्यहीबाट 
मनाङमसु्ताङ जान धमल्ने, िोल्पामा जान धमल्ने । त्यो धन्न ैकेन्रीय सरकारले ५ करोि जधतको पैसा खचा 
गरेको छ तर अधलकधत त्यहााँका जनु जजरो प्वाइन्टमा भएका जनताहरूलाई अप्ठेरो पररसकेपधछ उनीहरूले 
त्यो पलुलाई चाही परुरददएका छन ्। त्यसमा हामीले यो प्रदेश सरकारले ५० देजख १ करोिसम्म पैसा 
राख् ने हो भने उनीहरूले पाउने मआुब्जाको लाधग काम पाउने कुराहरूमा अगाधि बढ्ने तर त्यस्तो कुरामा 
हामी क�हलै पधन ध्यान दददैनौं हामी त्यो बाटो बनाउन ध्यान ददंदैनौ तर भार्र् मात्र हामी गरेर भन्छौं यो 
प्रदेशलाई संसारको राम्रो बनाउन चाहन्छौं । कजम्तमा पधन पोखराजजता को बनाइददएको भए यो प्रदेशको 
महत्व अको हनु््यो, सभामखु महोदय । अधन मलाई अच्चम लाग्यो आज हामी सबै समान भइसकेका छौं, 
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सबै जनताका नेता भएका छौं, जनताका पाटी भएका छौं तर मैले जमु्लामा गएर देख्दा चन्दननाथ 
नगरपाधलकामा एउटा खेलकुदको सरकारी जग्गा रहेछ त्यो एउटा पाटीले तत्कालीन पाटीले कब्जा गरेर 
राखेर अष्ट्रहले पधन भािा उठाएर बस्न ुत्यो हाम्रा लाधग कधत मयााददत हनु सक्छ कधत त्यलेचाष्ट्रह हाम्रोचाष्ट्रह 
सोभा बढाउाँछ सभामखु महोदय । म फेरर पधन कालीकोटमा जान चाहन्छु ष्ट्रकनष्ट्रक काधलकोटका अष्ट्रहले त 
हाम्रो साष्ट्रवकको कर्ाालीलाई साहै्र लाजमदो भएको छ ७ जना मन्त्रीमण्िलमा ५ जना मन्त्रीमण्िलचाष्ट्रह 
साष्ट्रवकको कर्ाालीमा छ मखु्यमन्त्री कालीकोटका, भौधतक मन्त्री कालीकोटका, आन्तररक माधमला मन्त्री 
जमु्लाका, सामाजजक मन्त्री हमु्लाका, पयाटन मन्त्री िोल्पाका धसररप एउटा मात्र जजल्ला बााँकी छ त्यो पधन 
भौधतक उताधतर ददने हो भने त्यहााँ ५ वटा जजल्लालाई कभर हनेु गरी गरेको छ । यधत हुाँदा पधन त्यहााँको 
कुनै पधन ष्ट्रवकास नहनु,ु त्यहााँ नै चरम ष्ट्रकधसमको भ्र�ाचार हनु,ु एक जजल्लाले अको जजल्लालाई र एक 
गाउाँपाधलकाले अको गाउाँपाधलकालाई पधन हामीभन्दा धेरै बजेट राखेको भनेर तोक र आदेशका भरमा आज 
पधन त्यो परम्परा चल्ने हो भने यो कसरी चल्न सक्ला ? त्यसरी मैले फेरर नरहररनाथ गाउाँपाधलकाले 
लालीघाट-कुनाथरी जनु जो एयरपोटा छ त्यो गापामा धनमाार् गने उ.स. ले उपभोक्ता सधमधतले के गरेको छ 
भने सम्झौता गरेको छ प्रधतघण्टा रु. ३ हजार ६ सय स्काभेटर चलाएकोमा र ४ हजार चाष्ट्रहाँ बे्रकर यूज 
गरेकोमा भनेर गरेको छ तर ५ सय ६० प्वाइन्ट ५ घण्टाको प्रधतघण्टा रु. ९ हजारको दरले भ्याटसष्ट्रहत 
भनेर ५७ लाख ५२ हजार त्यसरीचाष्ट्रह यस्तो खालको अधनयधमतता भएर पठाउाँदाखेरर पधन आजसम्म पधन 
त्यसको कुनै छलफल हनु सष्ट्रकरहेको छैन, सभामखु महोदय । के हाम्रो प्रदेश भ्र�ाचारैभ्र�ाचारले चाष्ट्रहाँ 
भ्र�ाचारयकु्त प्रदेश हो ? यो एउटा सरकारलाई मात्र होइन, मैले फेरर पधन दोहोर् याएर भन्न चाहन्छु- यो 
संसदलाई हामीलाई र सभामखुज्यूलाई पधन यसको चाष्ट्रहाँ हामीलाई प्रभाव पने भएको हनुाले यी-यी 
कुराहरूको चााँिोभन्दा चााँिो हामीले चाष्ट्रहाँ जवाफ पाउनपुछा भन्ने मलाई लाग्छ, सभामखु महोदय । त्यसरी 
नै अष्ट्रहले कमाचारी समायोजन भइरहेको छ ONM हामीले तयार गरररहेका छौं त्यसमा एउटा टोली चाष्ट्रह 
धसजाना गररएको रहेछ तर कुनै पधन यधुनयन रेि-यधुनयनका मान्छेहरूसाँग हामीले सहकाया नगरेर छलफल 
नगरेर गदााखेरर आज धेरै मान्छेहरू फाजजलमा पने भएका छन ् । मलाई जहााँसम्म लाग्छ कृष्ट्रर् 
मन्त्रालयको अवस्था त्यही होला, भौधतकको अवस्था त्यही होला यलाई हाम्रो ठाउाँमा अष्ट्रहले आएर 
ष्ट्रवराटनगरको दााँजोमा गरेर हामीले गराउन धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन हामीले मजाका नाममा माधनसहरूलाई 
रोजगारीबाट हटाउन धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन ?  त्यो कमसेकम सबैलाई राखेर छलफल गरेको भए, यो अझै 
उता म हनु््यो र अगाधि बढ््यो तर सनु्नमा के आयो भने ३५/३६ लाख चाष्ट्रह हामीले पैंसा ददइसकेका छौं 
कन्सल्टेन्सीले धलइसकेको छ । त्यसैले बेरुज ुनआउनको लाधग पधन अष्ट्रहले यो काम चाष्ट्रहाँ अगाधि बढ्दैन 
तर बेरुज ुनआउनको लाधग पधन हामीले पैंसा ददएछौं भनेर मखु्य मन्त्रालयको प्रमखु सजचवज्यूले यस्तो 
खालको जवाफ ददन धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन, सभामखु महोदय । त्यसैले हामी साहै्र लजज्जत भएका छौं, शरम 
लाग्छ सबैको अनहुार देखाउन नसक्ने अवस्थामा भएको हनुाले यो सरकारले यी कुराहरू धछटोभन्दा धछटो 
धनराकरर् गरेर हामीले जवाफ पाउनपुछा । यदद हामीले त्यो प्राप्त गरेनौं यी भनेका कुराका पधन पष्ट्रहला 
जस्तै कराउाँदै जान्छन,् भन्दै जान्छन ्काग कराउाँदै गछा ष्ट्रपना सकु्दै गछा हामी केही गने छैनौं भन्न ेकुरामा 
जानेहो भने हामी बाध्य भएर अरु आन्दोलन गनुापने पधन अवस्थाहरू आउन सक्लान ्। हामीले जष्ट्रहले पधन 
कर्ााली प्रदेशलाई समिृ बनाउने प्रदेश बधलयो बनाउने भनेका धथयौं र कुनै मन्त्रीलाई मात्र धनी 
बनाउनको लाधग र व्यजक्तगत सम्पधत कमाउन र जनतालाई रुवाएर चाष्ट्रह १५ ददनमा सारा पैंसा 
धसद्दाउनको लाधग यो सरकार बनेको होइन, यो प्रदेश बनेको होइन । जसले गदाा कर्ााली प्रदेशको काम 
र कारबाहीले गदााखेरर भोधलचाष्ट्रह यो संघीयता चाष्ट्रहं धरापमा नपरोस ्भन्ने कुरा मैले शभुकामना व्यक्त गदै 
म ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद । जय नेपाल ।। 
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सबै जनताका नेता भएका छौं, जनताका पाटी भएका छौं तर मैले जमु्लामा गएर देख्दा चन्दननाथ 
नगरपाधलकामा एउटा खेलकुदको सरकारी जग्गा रहेछ त्यो एउटा पाटीले तत्कालीन पाटीले कब्जा गरेर 
राखेर अष्ट्रहले पधन भािा उठाएर बस्न ुत्यो हाम्रा लाधग कधत मयााददत हनु सक्छ कधत त्यलेचाष्ट्रह हाम्रोचाष्ट्रह 
सोभा बढाउाँछ सभामखु महोदय । म फेरर पधन कालीकोटमा जान चाहन्छु ष्ट्रकनष्ट्रक काधलकोटका अष्ट्रहले त 
हाम्रो साष्ट्रवकको कर्ाालीलाई साहै्र लाजमदो भएको छ ७ जना मन्त्रीमण्िलमा ५ जना मन्त्रीमण्िलचाष्ट्रह 
साष्ट्रवकको कर्ाालीमा छ मखु्यमन्त्री कालीकोटका, भौधतक मन्त्री कालीकोटका, आन्तररक माधमला मन्त्री 
जमु्लाका, सामाजजक मन्त्री हमु्लाका, पयाटन मन्त्री िोल्पाका धसररप एउटा मात्र जजल्ला बााँकी छ त्यो पधन 
भौधतक उताधतर ददने हो भने त्यहााँ ५ वटा जजल्लालाई कभर हनेु गरी गरेको छ । यधत हुाँदा पधन त्यहााँको 
कुनै पधन ष्ट्रवकास नहनु,ु त्यहााँ नै चरम ष्ट्रकधसमको भ्र�ाचार हनु,ु एक जजल्लाले अको जजल्लालाई र एक 
गाउाँपाधलकाले अको गाउाँपाधलकालाई पधन हामीभन्दा धेरै बजेट राखेको भनेर तोक र आदेशका भरमा आज 
पधन त्यो परम्परा चल्ने हो भने यो कसरी चल्न सक्ला ? त्यसरी मैले फेरर नरहररनाथ गाउाँपाधलकाले 
लालीघाट-कुनाथरी जनु जो एयरपोटा छ त्यो गापामा धनमाार् गने उ.स. ले उपभोक्ता सधमधतले के गरेको छ 
भने सम्झौता गरेको छ प्रधतघण्टा रु. ३ हजार ६ सय स्काभेटर चलाएकोमा र ४ हजार चाष्ट्रहाँ बे्रकर यूज 
गरेकोमा भनेर गरेको छ तर ५ सय ६० प्वाइन्ट ५ घण्टाको प्रधतघण्टा रु. ९ हजारको दरले भ्याटसष्ट्रहत 
भनेर ५७ लाख ५२ हजार त्यसरीचाष्ट्रह यस्तो खालको अधनयधमतता भएर पठाउाँदाखेरर पधन आजसम्म पधन 
त्यसको कुनै छलफल हनु सष्ट्रकरहेको छैन, सभामखु महोदय । के हाम्रो प्रदेश भ्र�ाचारैभ्र�ाचारले चाष्ट्रहाँ 
भ्र�ाचारयकु्त प्रदेश हो ? यो एउटा सरकारलाई मात्र होइन, मैले फेरर पधन दोहोर् याएर भन्न चाहन्छु- यो 
संसदलाई हामीलाई र सभामखुज्यूलाई पधन यसको चाष्ट्रहाँ हामीलाई प्रभाव पने भएको हनुाले यी-यी 
कुराहरूको चााँिोभन्दा चााँिो हामीले चाष्ट्रहाँ जवाफ पाउनपुछा भन्ने मलाई लाग्छ, सभामखु महोदय । त्यसरी 
नै अष्ट्रहले कमाचारी समायोजन भइरहेको छ ONM हामीले तयार गरररहेका छौं त्यसमा एउटा टोली चाष्ट्रह 
धसजाना गररएको रहेछ तर कुनै पधन यधुनयन रेि-यधुनयनका मान्छेहरूसाँग हामीले सहकाया नगरेर छलफल 
नगरेर गदााखेरर आज धेरै मान्छेहरू फाजजलमा पने भएका छन ् । मलाई जहााँसम्म लाग्छ कृष्ट्रर् 
मन्त्रालयको अवस्था त्यही होला, भौधतकको अवस्था त्यही होला यलाई हाम्रो ठाउाँमा अष्ट्रहले आएर 
ष्ट्रवराटनगरको दााँजोमा गरेर हामीले गराउन धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन हामीले मजाका नाममा माधनसहरूलाई 
रोजगारीबाट हटाउन धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन ?  त्यो कमसेकम सबैलाई राखेर छलफल गरेको भए, यो अझै 
उता म हनु््यो र अगाधि बढ््यो तर सनु्नमा के आयो भने ३५/३६ लाख चाष्ट्रह हामीले पैंसा ददइसकेका छौं 
कन्सल्टेन्सीले धलइसकेको छ । त्यसैले बेरुज ुनआउनको लाधग पधन अष्ट्रहले यो काम चाष्ट्रहाँ अगाधि बढ्दैन 
तर बेरुज ुनआउनको लाधग पधन हामीले पैंसा ददएछौं भनेर मखु्य मन्त्रालयको प्रमखु सजचवज्यूले यस्तो 
खालको जवाफ ददन धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन, सभामखु महोदय । त्यसैले हामी साहै्र लजज्जत भएका छौं, शरम 
लाग्छ सबैको अनहुार देखाउन नसक्ने अवस्थामा भएको हनुाले यो सरकारले यी कुराहरू धछटोभन्दा धछटो 
धनराकरर् गरेर हामीले जवाफ पाउनपुछा । यदद हामीले त्यो प्राप्त गरेनौं यी भनेका कुराका पधन पष्ट्रहला 
जस्तै कराउाँदै जान्छन,् भन्दै जान्छन ्काग कराउाँदै गछा ष्ट्रपना सकु्दै गछा हामी केही गने छैनौं भन्न ेकुरामा 
जानेहो भने हामी बाध्य भएर अरु आन्दोलन गनुापने पधन अवस्थाहरू आउन सक्लान ्। हामीले जष्ट्रहले पधन 
कर्ााली प्रदेशलाई समिृ बनाउने प्रदेश बधलयो बनाउने भनेका धथयौं र कुनै मन्त्रीलाई मात्र धनी 
बनाउनको लाधग र व्यजक्तगत सम्पधत कमाउन र जनतालाई रुवाएर चाष्ट्रह १५ ददनमा सारा पैंसा 
धसद्दाउनको लाधग यो सरकार बनेको होइन, यो प्रदेश बनेको होइन । जसले गदाा कर्ााली प्रदेशको काम 
र कारबाहीले गदााखेरर भोधलचाष्ट्रह यो संघीयता चाष्ट्रहं धरापमा नपरोस ्भन्ने कुरा मैले शभुकामना व्यक्त गदै 
म ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद । जय नेपाल ।। 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री सीताकुमारी नेपाली । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससीीततााककुुममााररीी  ननेेपपााललीी::  माननीय सभामखु महोदय, नेपालगञ्ज उपमहानगरपाधलकाले ठूलो संख्यामा 
दैलेख गाईहरू दैलेख पठाउाँदै गदाा संख्यात्मक ष्ट्रहसाबले आइसकेको छ ती गाईहरू माररएको अवस्थामा 
सखेुतका ष्ट्रवधभन्न ठाउाँहरूमा छररएको अवस्था र हामीले सामाजजक संजालहरूबाट पधन के पायौं भने दैलेख 
जजल्लाको जजल्ला समन्वय सधमधतले माग गरेको भन्ने पत्र पधन सामाजजक संजालमा देख्यौं । नेपालगञ्ज 
उपमहानगरपाधलकाले गाई पठाउने दैलेख जजल्ला समन्वय सधमधतले गाई मगाउने तर सखेुत जजल्लाका 
ष्ट्रवधभन्न ठाउाँहरूमा ती गाईहरू फाधलने र अष्ट्रहले सखेुत जजल्लालाई िजम्पङ स्थान बनाउने । के सााँच्चै 
सखेुत जजल्लालाई गाईहरू मारेर िजम्पङ साइि बनाउन धमल्छ ? र यो ष्ट्रवर्यमा म माननीय सभामखुज्यू 
माफा त ्सरकारको ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । यो ष्ट्रवर्यमा सत्यत्य के-के हो ? यसको छानष्ट्रवन गररयोस ्
भन्ने कुरा राख् न चाहन्छु ।  

त्यस्तै अको ष्ट्रवर्य २०७१ साल श्रावर् २९ गतेको अष्ट्रवरल वर्ााका कारर् आज पधन सखेुत जजल्लाका 
ष्ट्रवधभन्न ठाउाँहरूमा बाढीष्ट्रपधितहरू पालमधुन बधसरहेका छन ् ती पालमधुन बस्ने बाढीपीधितहरू पााँचपााँच 
वर्ासम्म पालमधुन बस्दाखेरर उनीहरूको अवस्था कस्तो छ । रोजगारीको धसलधसलामा जानेक्रममा ष्ट्रवधभन्न 
दघुाटनामा परेका छन ्। पालमधुन जजन्मएका बच्चाहरू स्कूल जाने अवस्था भएको छ तर ती ष्ट्रवद्माथीहरूले 
स्कूल जान पाइरहेको अवस्था छैन । पालमधुन बस्दै गदााखेरर धबजलुी छैन, पानी छैन, कुन अवस्थामा ती 
बाढीपीधितहरू बधसरहेका छन ्? कर्ााली प्रदेश सरकारले बाढीपीधितहरूको समस्यालाई समाधानका गनाका 
धनजम्त हामीले बारम्बार संसदमा कुरा उठाउाँदै गदाा सरकारले कायाष्ट्रवधध बनायो, घर बनाउनका धनजम्त ३ 
लाख ददने धनर्ाय पधन गर् यो । जेठको मष्ट्रहनामा धमुधाम कायाक्रम पधन भयो त्यो कायाक्रममा हामी पधन 
सहभागी धथयौं। हामीलाई लागेको धथयो सखेुत जजल्लाका बाढीपीधितहरूको समस्या समाधान हनु्छ, अब 
पालबाट बाढीष्ट्रपधितहरू बाष्ट्रहर धनजस्कन्छन ्भन्न ेहामीलाई लागेको धथयो तर पालबाट बाष्ट्रहर अष्ट्रहले पधन 
नधनजस्करहेको अवस्था छ । हामी ती बाढीपीधितहरूकोमा जााँदै गदााखेरर ती बाढीपीधितहरूले थपु्र ै
गनुासाहरू हामीलाई सनुाएका छन ्। हामी जनप्रधतधनधध हनुकुो नाताले बाढीपीधितहरूको समस्यामात्र होइन 
अरुका समस्याहरू पधन हामीले बारम्बार उठाउाँदै आइरहेका छौं तर यी समस्याहरू ज्यूकाधतउाँ ष्ट्रकन ? 
माननीय सभामखुज्यूमाफा त ् म कर्ााली प्रदेश सरकारको ध्यानाकर्ार् पधन गना चाहन्छु र ष्ट्रवशेर्गरेर 
आन्तररक मामला तथा कानून मन्त्रालयले जनु कायायोजना बनाएर बाढीपीधितहरूलाई पालबाट बाष्ट्रहर 
ल्याउनपुने हो अष्ट्रहलेसम्म कुनै कायाष्ट्रवधध नबनाइकन घर बनाउनका धनजम्त ३ लाख रुपैयााँ ददने त भधनयो 
तर जग्गा पधन छैन, जधमन पधन छैन, घर पधन छैन, धतनलाई घर बनाउने पैंसा ३ लाख ददएर कहााँ 
बनाउने धतनले घर ? अत् यन्तै समस्यामा अष्ट्रहले बाढीपीधितहरू रहेको अवस्था छ । त्यसैले ती 
बाढीपीधितहरूको समस्यालाई धछटोभन्दा धछटो त्यो समस्यालाई हल गररयोस ् र जग्गा नभएका 
बाढीपीधितहरूको समस्यालाई हल गनाका धनजम्त एकीकृत बस्ती ष्ट्रवकासको योजनामाफा त ्हनु्छ या जग्गा 
ष्ट्रकन्नका धनजम्त सरकारले थप बजेटको व्यवस्था गरेर हनु्छ, धछटोभन्दा धछटो जग्गाको व्यवस्था गरेर 
बाढीपीधितहरूलाई पालबाट बाष्ट्रहर ल्याइयोस ्भन्न ेकुरा म सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारको ध्यान 
आकर्ार् गना चाहन्छु र कजम्तमा जनताले कर्ााली प्रदेशका बाढीपीधितहरूले ष्ट्रवशेर् गरेर सखेुतमा ५ 
वर्ादेजख पालमधुन बसेका बाढीपीधितहरूले सरकार छ भन्न ेकुराको अनभुधूत धछटोभन्दा धछटो गने अवस्था 
धसजाना गरोस ्भन्न ेकुरा राख् न चाहन् छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री पद् मा खड्का । समय ५ धमनेट । 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककाा::  सभामखु महोदय, आज यो चौंथो अधधवेशनको २५औ ंबैठकमा ष्ट्रवशेर् समयमा 
मैले प्रदेश सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गराउनपुने महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्य यहााँ उठाउन गइरहेको छु यो ष्ट्रवर्य 
उदठसकेको पधन छ र गम्भीर ध्यानाकर्ार् पधन सरकारको हनेुछ भन्न ेकुरा राख् न चाहन्छु । "सक्छौ राम्रो 
काम गर, सक्दैनौ अकााको बचाऊ नगर" ष्ट्रवर्य प्रस� नेपालगञ्ज उपमहानगरपाधलका र दैलेख जजल्ला 
समन्वय सधमधत । भदौ मष्ट्रहनाको १३ गते नेपालगञ्ज उपमहानगरपाधलकाले ३७० चलानी नं.मा भधनएको 
छ तर चाष्ट्रहाँ गाईगोरुको २९१ यहााँ ल्याएर कर्ााली प्रदेशको राजधानी वीरेन्रनगरको विा नं. १४ को 
कटुका जंगलमा जो राजधानीको उता री जलाधार संवेदनशील क्षेत्र हो त्यो क्षेत्रमा गाईगोरुलाई एकदमै 
जनुखालको अवस्थामा हामीले त्यो जचत्र देख् न पायौं त्यो असाध्यै मानवीय व्यवहार कहााँ हरायो होला भन्न े
अष्ट्रहले प्रश्न उदठरहेको छ । यस्तो संवेदनशील काया जसरी गररयो, यो एकदमै आपजता जनक छ र कर्ााली 
प्रदेशको राजधानीमा यो ५ नं. प्रदेश बााँके उपमहानगरपाधलकाले जनु काया अगाधि बढायो त्यो कायाले 
धसंगो ५ नं. प्रदेशको म ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु र साँगसाँगै सामाजजक सद् भाव र सामाजजक उता रदाष्ट्रयत्व 
एउटा खलबल्याउने गरी धाधमाक सम्प्रभतूा ा जनुखालको एउटा जस्थधत धसजाना गराउने ष्ट्रहसाबले जनु काया 
गररएको छ यो एकदमै आपजता जनक छ र यसको लाधग पधन गहृमन्त्रालयको छानष्ट्रवन टोली, प्रदेश 
प्रहरीको छानष्ट्रवन टोली, र नेपालगञ्ज उपमहानगरपाधलकाको छानष्ट्रवन टोली, स्थलगत अनगुमनपधछको 
दैलेख जजल्ला समन्वय सधमधतको पत्र, यो पत्रले पकै्क पधन यो बीचमा केही र्ियन्त्र भइरहेको छ भन्ने कुरा 
जनाउाँछ । यसका लाधग पधन कर्ााली प्रदेश सरकारले अष्ट्रहलेसम्म पधन एउटा वक्तव्य जारी नगनुा 
अष्ट्रहलेसम्म पधन एउटा केही सूचना नधनकाल्न ु यो कसरी हामीचाष्ट्रहाँ हेरररहेका छौं । यसकारर्ले पधन 
सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु र अष्ट्रहले हामीले सखेुतमा कर्ााली प्रदेशको राजधानीमा जधत 
यहााँ गाईगोरुहरू ल्याएर छाधिएका धथए सबै ष्ट्रफताा गरे भन्ने पधन कुरा गररएको छ तर छैन राजधानीका 
ष्ट्रवधभन्न सिकमा कानमा ट्याग लगाइरहेका गाईगोरुहरू यत्रछत्र छररएर रहेका छन ्। आजमातै्र दईुटा 
एक्सीिेन्ट यो सखेुतमा ष्ट्रहजो र दईु ददन अगाधि दईुटा एक्सीिेन्ट भए वीरेन्रनगरको ६ एररचोकमा । 
एररचोकमा एक्सीिेन्ट हनेु च ुाँिामजर् काँ िेल आज लखनऊमा उपचार गराइरहनभुएको छ । र त्यहााँ पधन 
गाईको मतृ्य ुभयो र घाइते मोटरसाइकल चालक आज उपचार गराइरहन ुभएको छ भने ष्ट्रहजोमात्र फेरर 
वीरेन्रनगर १२ को बटाला चोकमा गोरुको मतृ्य ुभएको छ र घाइतेको आज अप्रशेन हुाँदैछ । यस्तो 
ददनप्रधतददन घट्ना घष्ट्रटरहेको छ, ददनप्रधतददन मान्छेले आफ्नो सामान्य रूपमा जीवन जीउन पाउनपुने 
अधधकारलाई अष्ट्रहले एउटा उपमहानगरपाधलकाले छािा रूपमा ल्याएर राजधानीमा यस्तो गरररहाँदा पधन 
हाम्रो सरकार ष्ट्रकन मौन छ ? हाम्रो सरकारले ष्ट्रकन कुरा उठाइरहेको छैन ? यो ष्ट्रवर्य असाध्यै गम्भीर  
छ । यसका लाधग पधन हाम्रो कर्ााली प्रदेश सरकारले केही न केही एक्सन धलएर यसको किाभन्दा किा 
छानष्ट्रवन गररनपुछा । र उपमहानगरपाधलकाले गरेको काया दैलेख जजल्ला समन्वय सधमधतले पठाएको त्यो 
पत्र कसरी के साँग जोधिएको छ ? के भइरहेको छ ? त्यो बीचको अन्तरसम्बन्ध के हो ? यसको बारेमा 
तरुुन्त कर्ााली प्रदेश सरकारले छानष्ट्रवन गरोस ्भन्ने म आफ्नो भनाई राख् न चाहन्छु र साँगै मैले रुकुमको 
ररमाबाट छुटेको बस जाजरकोट हुाँदै सखेुतको हरेमा दघुाटना भयो, धेरै दजानौंभन्दा दजानौं घाइते भए ३ 
जनाको मतृ्य ुभयो तर हाम्रो कर्ााली प्रदेश सरकारले कष्ट्रहाँकतै घाइतेलाई मलम लाउने र कुनै केही शोक 
बक्तव्य धनकाल्ने कुरा पधन मैले देजखन । यो कुरा पधन हाम्रो प्रदेशमा भइरहेका दघुाटना हाम्रा प्रदेशमा 
भइरहेका घाइतेहरूको लाधग पधन केही कुरा आवाजहरू धनकाल्न धनकाल्न ु पछा होला । यो सरकारले 
धनकाल्छ होला भनेर हामीले हेरररहेका धथयौं । तर कष्ट्रहाँ कतै देखेनौं । यसको लाधग पधन मैले प्रदेश 
सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । धन्यवाद । 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_198 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककाा::  सभामखु महोदय, आज यो चौंथो अधधवेशनको २५औ ंबैठकमा ष्ट्रवशेर् समयमा 
मैले प्रदेश सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गराउनपुने महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्य यहााँ उठाउन गइरहेको छु यो ष्ट्रवर्य 
उदठसकेको पधन छ र गम्भीर ध्यानाकर्ार् पधन सरकारको हनेुछ भन्न ेकुरा राख् न चाहन्छु । "सक्छौ राम्रो 
काम गर, सक्दैनौ अकााको बचाऊ नगर" ष्ट्रवर्य प्रस� नेपालगञ्ज उपमहानगरपाधलका र दैलेख जजल्ला 
समन्वय सधमधत । भदौ मष्ट्रहनाको १३ गते नेपालगञ्ज उपमहानगरपाधलकाले ३७० चलानी नं.मा भधनएको 
छ तर चाष्ट्रहाँ गाईगोरुको २९१ यहााँ ल्याएर कर्ााली प्रदेशको राजधानी वीरेन्रनगरको विा नं. १४ को 
कटुका जंगलमा जो राजधानीको उता री जलाधार संवेदनशील क्षेत्र हो त्यो क्षेत्रमा गाईगोरुलाई एकदमै 
जनुखालको अवस्थामा हामीले त्यो जचत्र देख् न पायौं त्यो असाध्यै मानवीय व्यवहार कहााँ हरायो होला भन्न े
अष्ट्रहले प्रश्न उदठरहेको छ । यस्तो संवेदनशील काया जसरी गररयो, यो एकदमै आपजता जनक छ र कर्ााली 
प्रदेशको राजधानीमा यो ५ नं. प्रदेश बााँके उपमहानगरपाधलकाले जनु काया अगाधि बढायो त्यो कायाले 
धसंगो ५ नं. प्रदेशको म ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु र साँगसाँगै सामाजजक सद् भाव र सामाजजक उता रदाष्ट्रयत्व 
एउटा खलबल्याउने गरी धाधमाक सम्प्रभतूा ा जनुखालको एउटा जस्थधत धसजाना गराउने ष्ट्रहसाबले जनु काया 
गररएको छ यो एकदमै आपजता जनक छ र यसको लाधग पधन गहृमन्त्रालयको छानष्ट्रवन टोली, प्रदेश 
प्रहरीको छानष्ट्रवन टोली, र नेपालगञ्ज उपमहानगरपाधलकाको छानष्ट्रवन टोली, स्थलगत अनगुमनपधछको 
दैलेख जजल्ला समन्वय सधमधतको पत्र, यो पत्रले पकै्क पधन यो बीचमा केही र्ियन्त्र भइरहेको छ भन्ने कुरा 
जनाउाँछ । यसका लाधग पधन कर्ााली प्रदेश सरकारले अष्ट्रहलेसम्म पधन एउटा वक्तव्य जारी नगनुा 
अष्ट्रहलेसम्म पधन एउटा केही सूचना नधनकाल्न ु यो कसरी हामीचाष्ट्रहाँ हेरररहेका छौं । यसकारर्ले पधन 
सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु र अष्ट्रहले हामीले सखेुतमा कर्ााली प्रदेशको राजधानीमा जधत 
यहााँ गाईगोरुहरू ल्याएर छाधिएका धथए सबै ष्ट्रफताा गरे भन्ने पधन कुरा गररएको छ तर छैन राजधानीका 
ष्ट्रवधभन्न सिकमा कानमा ट्याग लगाइरहेका गाईगोरुहरू यत्रछत्र छररएर रहेका छन ्। आजमातै्र दईुटा 
एक्सीिेन्ट यो सखेुतमा ष्ट्रहजो र दईु ददन अगाधि दईुटा एक्सीिेन्ट भए वीरेन्रनगरको ६ एररचोकमा । 
एररचोकमा एक्सीिेन्ट हनेु च ुाँिामजर् काँ िेल आज लखनऊमा उपचार गराइरहनभुएको छ । र त्यहााँ पधन 
गाईको मतृ्य ुभयो र घाइते मोटरसाइकल चालक आज उपचार गराइरहन ुभएको छ भने ष्ट्रहजोमात्र फेरर 
वीरेन्रनगर १२ को बटाला चोकमा गोरुको मतृ्य ुभएको छ र घाइतेको आज अप्रशेन हुाँदैछ । यस्तो 
ददनप्रधतददन घट्ना घष्ट्रटरहेको छ, ददनप्रधतददन मान्छेले आफ्नो सामान्य रूपमा जीवन जीउन पाउनपुने 
अधधकारलाई अष्ट्रहले एउटा उपमहानगरपाधलकाले छािा रूपमा ल्याएर राजधानीमा यस्तो गरररहाँदा पधन 
हाम्रो सरकार ष्ट्रकन मौन छ ? हाम्रो सरकारले ष्ट्रकन कुरा उठाइरहेको छैन ? यो ष्ट्रवर्य असाध्यै गम्भीर  
छ । यसका लाधग पधन हाम्रो कर्ााली प्रदेश सरकारले केही न केही एक्सन धलएर यसको किाभन्दा किा 
छानष्ट्रवन गररनपुछा । र उपमहानगरपाधलकाले गरेको काया दैलेख जजल्ला समन्वय सधमधतले पठाएको त्यो 
पत्र कसरी के साँग जोधिएको छ ? के भइरहेको छ ? त्यो बीचको अन्तरसम्बन्ध के हो ? यसको बारेमा 
तरुुन्त कर्ााली प्रदेश सरकारले छानष्ट्रवन गरोस ्भन्ने म आफ्नो भनाई राख् न चाहन्छु र साँगै मैले रुकुमको 
ररमाबाट छुटेको बस जाजरकोट हुाँदै सखेुतको हरेमा दघुाटना भयो, धेरै दजानौंभन्दा दजानौं घाइते भए ३ 
जनाको मतृ्य ुभयो तर हाम्रो कर्ााली प्रदेश सरकारले कष्ट्रहाँकतै घाइतेलाई मलम लाउने र कुनै केही शोक 
बक्तव्य धनकाल्ने कुरा पधन मैले देजखन । यो कुरा पधन हाम्रो प्रदेशमा भइरहेका दघुाटना हाम्रा प्रदेशमा 
भइरहेका घाइतेहरूको लाधग पधन केही कुरा आवाजहरू धनकाल्न धनकाल्न ु पछा होला । यो सरकारले 
धनकाल्छ होला भनेर हामीले हेरररहेका धथयौं । तर कष्ट्रहाँ कतै देखेनौं । यसको लाधग पधन मैले प्रदेश 
सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । धन्यवाद । 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ष्ट्रवन्दमान धब� । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववन्न्ददममाानन  धधबब��:: माननीय सभामखु महोदय, आजको ष्ट्रवशेर् समयमा मैले एउटा ष्ट्रवर्यमा मात्र 
ध्यानाकृ� गराउन चाहन्छु माननीय सभामखुमाफा त ्प्रदेश सरकारको। योभन्दा अगाधि थपु्र ैचचाा भइसकेको 
छ, मेरो त्यसमा जोि कधत मात्र हो त भन्दाखेरर गाईहरू यहााँ ल्याइयो बाटोमा अलपत्र पाररयो केही 
गाईहरूको मतृ्य ुपधन भयो, अगाधि भने जस्तै उता री जलाधारमा त्यो संख्यामा गाईहरू मदााखेरर यो बखााको 
समयमा ठूलो महामारी फैलन सक्ने सम्भावना त्यो खतरा पधन हो यहााँको लाधग त्यसो हुाँदाखेरर प्रदेश 
सरकारको म गम्भीरतापूवाक के ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु त भन्दाखेरर छानष्ट्रवन सधमधत बनाओस ्। 
बााँके जजल्ला प्रशासन कायाालयले चलानी गरेको आधारमा गािीको रुटपरधमट पधन छैन केही पधन छैन तर 
कर्ााली प्रदेश कर्ााली प्रदेशधभत्र प्रवेश गने क्रममा यहााँको प्रहरीले रुटपरधमट हेने धनकायले राष्ट्रफकले त्यो 
कुराको चेकजााँच ष्ट्रकन गना सकेन । लगायतका ष्ट्रवर्यहरू छानष्ट्रवनको दायरामा ल्याउन ु पदाछ । र 
तत्काल कर्ााली प्रदेश सरकारले हनु त ष्ट्रवधभन्न धनकायले आफ्ना छानष्ट्रवन सधमधतहरू बनाएका छन ्। यी 
यी घटनाहरूलाई केरे धनराकरर् गनाको लाधग आगामी ददनमा धनराकरर् गनाको धनधमता  कष्ट्रहल्यै हनु 
नददनको धनधमता  नदोहोररने अवस्था धसजाना गनाको धनधमता  छानष्ट्रवन सधमधत बनाएर एउटा उपयकु्त धनकास 
धनकाल्न ु पने आवश्यकता छ त्यो अनसुारको एउटा वातावरर् बनाओस ् कर्ााली प्रदेश सरकारको 
ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । अष्ट्रहले यत्रतत्र गाईहरू छररएका छन ्। ददनददने दघुाटनाहरू भइराखेका 
छन,् यो अष्ट्रहले छररएर रहेका गाईगोरुहरू चौपायहरू जधत छन ्सिकमा अलपत्र जो छन ् धतनीहरूको 
कारर्ले गदाा दघुाटना बष्ट्रढरहेको छ त्यसको धनयन्त्रर् गने उपाय के हो कर्ााली प्रदेश सरकारले त्यसको 
लाधग पधन उपयकु्त कदम चालोस ्भनेर यो कर्ााली प्रदेश सरकारको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । कैयौं 
दघुाटनाहरू भइराखेका छन ्अजस्तमात्र मैले सनु्दै धथएाँ बसपाका  नजजकै एउटा दघुाटना भो बाइकसाँग गाई 
ठोष्ट्रकयो, गाई मर् यो दघुाटना भो त्यसपधछ गएर त्यो बाइक ठोष्ट्रकएको एक्सीिेन्ट भएको मान्छेलाई 
गौहत्याको मदु्दा चधलराखेको छ सभामखु महोदय । त्यसपधछ गएर अजस्तमात्र अको एउटा दघुाटना भो 
लखनऊमा केरे उपचार भइराखेको भन्न े कुरा भो त्यसपधछ गएर िेथ भएको मान्छेको िेथ भएको त्यो 
वाइकचालकको िेथ भएको समाचार आइराखेको छ । लगायतका थपु्र ैदघुाटनाहरू ददनप्रधतददन बष्ट्रढराखेका 
छन ् यसको धछटोभन्दा धछटो ती चौपायाहरूलाई धनयन्त्रर् गरेर उजचत व्यवस्थापन नगने हो भने पधछ 
दघुाटनाको रेधसयो बढ्दै जाने मानवीय क्षधत बढ्दै जाने र त्यसपधछ गएर अनावश्यक जनताहरूले द:ुख 
पाइराख् ने जस्थधत जो भइराखेको छ त्यसको धनयन्त्रर् गने कुरा र त्यसपधछ गएर जे घटना घट्यो त्यसको 
छनष्ट्रवन सधमधत बनाएर दोर्ीलाई कारबाहीको दायरामा ल्याउनको धनधमता  कर्ााली प्रदेश सरकारले आफ्नो 
तफा बाट आफ्नो धारर्ा सावाजधनक गने छानष्ट्रवन सधमधत बनाउने र त्यसपधछ गएर आगामी ददनमा यी 
घटनाहरू नदोहोररनको धनधमता  दोहोररन नददनको धनधमता  एउटा वैज्ञाधनक ष्ट्रवकल्पको रूपमा अथवा बाटोको 
रूपमा हामीले तय गनुापने आवश्यकता छ । अब ती बढुाखािा गाईहरू गोरुहरू के को लाधग दैलेख 
मगाइयो ष्ट्रकन दैलेखको जजल्ला समन्वय सधमधतले त्यो केरे पत्र लेखेको कुरा बाष्ट्रहर सावाजधनक भो यसको 
बारेमा पधन गम्भीरतापूवाक छानष्ट्रवन हनु जरुरी छ । त्यसकारर्ले गदााखेरर अगाधि नै लेखेको भएपधन 
ष्ट्रवधभन्न माननीयज्यूहरूले यहााँ प्रश्न उठाउन ुभएको छ त्यो पत्रको बारेमा पधन मेरो भनाई के छ भन्नुहनु्छ 
भन्दाखेरर पत्र लेख्यो ल ठीक छ त्यस्ता गाईहरू जो बढुा छन ्त्यस्ता गोरुहरू जसले जोत् न सक्दैनन ्जो 
गाई छन ्जो पाल्न लायक छैन ती गाईहरू ष्ट्रकन मगाइयो त कर्ााली प्रदेशमा यसको बारेमा पधन के 
धनयतका साथ ती गाईहरू मगाइयो र त्यसपधछ गएर बाटोमा ष्ट्रकन फाधलयो यसको बारेमा टप टु बटम 
गम्भीरतापूवाक छानष्ट्रवन गरेर एउटा छानष्ट्रवन गनाको धनधमता  एउटा सधमधत कर्ााली प्रदेश सरकारले 
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बनाओस ्र त्यसपधछ गएर त्यो दोर्ीलाई कारबाहीको धनधमता  धसफाररस गरोस ्कारबाही गरोस ्यो कुरामा 
म ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । धन्यवाद ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री गरे्श प्रसाद धसंह । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शश  प्रप्रससाादद  धधससंंहह::  माननीय सभामखुज्यू, मैले मेरो जाजरकोट जजल्ला क्षेत्र नं.१ को केही 
घटना मैले ष्ट्रवशेर् समय धलएर राख् न चाहन्छु । जाजरकोट जजल्ला भ्रमर्को समयमा र त्यो २०७६ साल 
भार ११ गते ९ बजे भेरी नगरपाधलकाको विा नं.२ धतधमले गाउाँमा त्यो ददनमा भीर्र् वर्ाा बाढीपष्ट्रहरो 
भयो र त्यो ददनमा एउटा घर पष्ट्रहरोमा भजत्कएर ३२ वर्ाको श्रीमती पावाती वली ३२ वर्ाको आमा र छोरी 
मोधतकला वली वर्ा ९ की कक्षा ४ नेराप्राष्ट्रव धतधमले गाउाँमा पढ्दै गरेकी, र वर्ा ३ की धनसरा वली तीन 
आमाछोरीको मतृ्य ुभएको छ । र उहााँहरूको राहत क्षधतपूधता कर्ााली सभामखु माफा त ्प्रदेश सरकारले 
व्यवस्था गरोस ्र  .उहााँको श्रीमान ्पावाती वलीको श्रीमान ् धबरामी हनुहुनु्छ र सामान्य उपचारपधछ उहााँ 
सन्चो हनुभुएको छ, एक छोरा र बाउ मात्र बचेको अवस्था हो । सोही ददन कुशे गाउाँपाधलकाको 
कुशेपाटन क्षेत्रमा चररचराउको लाधग गएका  धेरै ष्ट्रकसानहरूका भेिाबाख्राहरूका बथानमा त्यहााँचाष्ट्रहाँ  
चट्या� परेर धेरै भेिाहरू मरेका छन ्। मैले अधलकधत तपधसलमा धल� पधन म यहााँहरूलाई जानकारी 
गराउन चाहन्छु । यो ष्ट्रकसानहरूको व्यजक्तगत लगानी हो र ठूलो क्षधत भएको छ । त्यसो हुाँदाखेरर मैले 
ष्ट्रकसान रत् न बहादरु शाह कुशे ५ भीमे उहााँका ५० वटा भेिा मरेका छन ्४७ वटा भेिा वेपता ा भएर 
हराएका छन ्। ष्ट्रकसान दगुााबहादरु रोकाय कुशे ८ का ८३ वटा भेिा मरेका छन,् २२ वेपता ा भएर 
हराएका छन ्। ष्ट्रकसान गरे्शबहादरु घती कुशे ७ का  ४६ वटा भेिा मरेका छन ्२ वटा हराएका  
छन ्। ष्ट्रकसान नरबहादरु बस्नेत बारेकोट विा नं. ३ का ५० वटा मरेका ५ वटा हराएका छन ्। जम्मा 
२२९ वटा भेिाहरू मरेका छन ्७६ वटा वेपता ा भएका छन ्र ष्ट्रकसानहरूको धेरै ठूलो मतलव पशचुौपाया 
भेिा चररचराउको लाधग पाटनमा गोठ धलने चलन हनु्छ र ष्ट्रहजोआज पधन घोिीभेिीहरू पाटनमा छन ्र 
त्यहााँ धेरै ठूलो क्षधत भएको छ र यो क्षधतप्रधत कर्ााली प्रदेश सरकारले सहानभुधूतपूवाक क्षधतपूधता र राहतको 
व्यवस्था गरोस ्भनेर म धनवेदन ददन धनवेदन गना चाहन्छु साथै कारबाहीको लाधग यो सरकारलाई अनरुोध 
गना चाहन्छु । र साथै दशैं आइरहेको छ र जनगनुासो र जनप्रधतधनधध स्थानीय तहका जनप्रधतधनधध सबैको 
जनताहरूको जनगनुासो के छ भन्दाखेरर त्यहााँ सदरमकुाम खल�ा भेरी नगरपाधलका जाजरकोट 
गररखालीबाट पााँचकाटे हुाँदै कुशे गाउाँपाधलकासम्म जाने सिक अवरुि भएको छ र हाम्रो कर्ााली प्रदेश 
सरकार भौधतक मन्त्रालय अथवा कर्ााली प्रदेश सरकारले सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारले  त्यो 
दशैंभन्दा अगाधि त्यहााँ ठेकेदार..केन्र सरकारको सिक धिधभजन चौरजहारीमाफा त ्ठेक्काद्वारा बाटो खधनएको 
छ र ठेकेदार पररचालन गरी तत्काल दशैं अगाधि असोज पष्ट्रहलो हप्ता बाटो जीप चल्नलायक बनाइयोस ्
अष्ट्रहले पधन धबमारीहरू गाउाँबाट सदरमकुाममा ल्याउने जस्थधत छैन। र मान्छेहरू पैदलयात्रा २/३ ददन 
लगाएर ष्ट्रहंिेर आइरहेको जस्थधत हो । अब यताधतर केन्र सरकारको भौधतक पूवााधार मन्त्रालयमा प्रदेश 
सरकारले लष्ट्रव� गरोस ्यसको व्यवस्था गरोस ्साथै भेरी कररिोरको भेरी नगरपाधलका ४ पासागािबाट 
ररम्न हुाँदै त्यो भेरी नगरपाधलकाको खण्ि नगरपाधलका नलगाि नगरपाधलकाको खण्ि रुकुमको 
आठष्ट्रवसकोट नगरपाधलका खण्ि र माधथ मडु्कीचोली/मडु्कीचोला गाउाँपाधलकासम्म बाटोहरू ठाउाँठाउाँमा 
भजत्कएको छ भेरीले कटान गरेको छ र त्यहााँ धेरै मान्छेहरूले द:ुख पाएका छन ्र सिक भजत्कएको छ 
त्यसको पधन चौरजहारी सिक ष्ट्रवभागमाफा त ्प्रदेश सरकारले पहल गरेर त्यहााँ व्यवस्था गररयोस ्र गाउाँमा 
अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ टेधलकम टावर छैन र त्यहााँ समस्या पर् यो कुनै दघुाटना भयो भनेपधछ सम्पका /सम्पका ष्ट्रवच्छेद 
छ टेधलकम टावरको ष्ट्रवर्यमा पधन प्रदेश सरकारले मतलव सरकारस्तरमा ल मतलव मध्यस्तता गरोस ्
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बनाओस ्र त्यसपधछ गएर त्यो दोर्ीलाई कारबाहीको धनधमता  धसफाररस गरोस ्कारबाही गरोस ्यो कुरामा 
म ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । धन्यवाद ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री गरे्श प्रसाद धसंह । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शश  प्रप्रससाादद  धधससंंहह::  माननीय सभामखुज्यू, मैले मेरो जाजरकोट जजल्ला क्षेत्र नं.१ को केही 
घटना मैले ष्ट्रवशेर् समय धलएर राख् न चाहन्छु । जाजरकोट जजल्ला भ्रमर्को समयमा र त्यो २०७६ साल 
भार ११ गते ९ बजे भेरी नगरपाधलकाको विा नं.२ धतधमले गाउाँमा त्यो ददनमा भीर्र् वर्ाा बाढीपष्ट्रहरो 
भयो र त्यो ददनमा एउटा घर पष्ट्रहरोमा भजत्कएर ३२ वर्ाको श्रीमती पावाती वली ३२ वर्ाको आमा र छोरी 
मोधतकला वली वर्ा ९ की कक्षा ४ नेराप्राष्ट्रव धतधमले गाउाँमा पढ्दै गरेकी, र वर्ा ३ की धनसरा वली तीन 
आमाछोरीको मतृ्य ुभएको छ । र उहााँहरूको राहत क्षधतपूधता कर्ााली सभामखु माफा त ्प्रदेश सरकारले 
व्यवस्था गरोस ्र  .उहााँको श्रीमान ्पावाती वलीको श्रीमान ् धबरामी हनुहुनु्छ र सामान्य उपचारपधछ उहााँ 
सन्चो हनुभुएको छ, एक छोरा र बाउ मात्र बचेको अवस्था हो । सोही ददन कुशे गाउाँपाधलकाको 
कुशेपाटन क्षेत्रमा चररचराउको लाधग गएका  धेरै ष्ट्रकसानहरूका भेिाबाख्राहरूका बथानमा त्यहााँचाष्ट्रहाँ  
चट्या� परेर धेरै भेिाहरू मरेका छन ्। मैले अधलकधत तपधसलमा धल� पधन म यहााँहरूलाई जानकारी 
गराउन चाहन्छु । यो ष्ट्रकसानहरूको व्यजक्तगत लगानी हो र ठूलो क्षधत भएको छ । त्यसो हुाँदाखेरर मैले 
ष्ट्रकसान रत् न बहादरु शाह कुशे ५ भीमे उहााँका ५० वटा भेिा मरेका छन ्४७ वटा भेिा वेपता ा भएर 
हराएका छन ्। ष्ट्रकसान दगुााबहादरु रोकाय कुशे ८ का ८३ वटा भेिा मरेका छन,् २२ वेपता ा भएर 
हराएका छन ्। ष्ट्रकसान गरे्शबहादरु घती कुशे ७ का  ४६ वटा भेिा मरेका छन ्२ वटा हराएका  
छन ्। ष्ट्रकसान नरबहादरु बस्नेत बारेकोट विा नं. ३ का ५० वटा मरेका ५ वटा हराएका छन ्। जम्मा 
२२९ वटा भेिाहरू मरेका छन ्७६ वटा वेपता ा भएका छन ्र ष्ट्रकसानहरूको धेरै ठूलो मतलव पशचुौपाया 
भेिा चररचराउको लाधग पाटनमा गोठ धलने चलन हनु्छ र ष्ट्रहजोआज पधन घोिीभेिीहरू पाटनमा छन ्र 
त्यहााँ धेरै ठूलो क्षधत भएको छ र यो क्षधतप्रधत कर्ााली प्रदेश सरकारले सहानभुधूतपूवाक क्षधतपूधता र राहतको 
व्यवस्था गरोस ्भनेर म धनवेदन ददन धनवेदन गना चाहन्छु साथै कारबाहीको लाधग यो सरकारलाई अनरुोध 
गना चाहन्छु । र साथै दशैं आइरहेको छ र जनगनुासो र जनप्रधतधनधध स्थानीय तहका जनप्रधतधनधध सबैको 
जनताहरूको जनगनुासो के छ भन्दाखेरर त्यहााँ सदरमकुाम खल�ा भेरी नगरपाधलका जाजरकोट 
गररखालीबाट पााँचकाटे हुाँदै कुशे गाउाँपाधलकासम्म जाने सिक अवरुि भएको छ र हाम्रो कर्ााली प्रदेश 
सरकार भौधतक मन्त्रालय अथवा कर्ााली प्रदेश सरकारले सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारले  त्यो 
दशैंभन्दा अगाधि त्यहााँ ठेकेदार..केन्र सरकारको सिक धिधभजन चौरजहारीमाफा त ्ठेक्काद्वारा बाटो खधनएको 
छ र ठेकेदार पररचालन गरी तत्काल दशैं अगाधि असोज पष्ट्रहलो हप्ता बाटो जीप चल्नलायक बनाइयोस ्
अष्ट्रहले पधन धबमारीहरू गाउाँबाट सदरमकुाममा ल्याउने जस्थधत छैन। र मान्छेहरू पैदलयात्रा २/३ ददन 
लगाएर ष्ट्रहंिेर आइरहेको जस्थधत हो । अब यताधतर केन्र सरकारको भौधतक पूवााधार मन्त्रालयमा प्रदेश 
सरकारले लष्ट्रव� गरोस ्यसको व्यवस्था गरोस ्साथै भेरी कररिोरको भेरी नगरपाधलका ४ पासागािबाट 
ररम्न हुाँदै त्यो भेरी नगरपाधलकाको खण्ि नगरपाधलका नलगाि नगरपाधलकाको खण्ि रुकुमको 
आठष्ट्रवसकोट नगरपाधलका खण्ि र माधथ मडु्कीचोली/मडु्कीचोला गाउाँपाधलकासम्म बाटोहरू ठाउाँठाउाँमा 
भजत्कएको छ भेरीले कटान गरेको छ र त्यहााँ धेरै मान्छेहरूले द:ुख पाएका छन ्र सिक भजत्कएको छ 
त्यसको पधन चौरजहारी सिक ष्ट्रवभागमाफा त ्प्रदेश सरकारले पहल गरेर त्यहााँ व्यवस्था गररयोस ्र गाउाँमा 
अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ टेधलकम टावर छैन र त्यहााँ समस्या पर् यो कुनै दघुाटना भयो भनेपधछ सम्पका /सम्पका ष्ट्रवच्छेद 
छ टेधलकम टावरको ष्ट्रवर्यमा पधन प्रदेश सरकारले मतलव सरकारस्तरमा ल मतलव मध्यस्तता गरोस ्
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प्रदेश सरकारले सभामखुज्यू माफा त ् प्रदेश सरकारले यो टेधलकम टावर तत्काल व्यवस्था गरोस ्। र 
योसाँगै मध्यराजमागाको कुदमुा पने यो भेरी पलु अष्ट्रहले ४ वर्ा भो अलपत्र छ । त्यसको बारेमा प्रदेश 
सरकारले   केन्र सरकारसाँग मध्यपहािीको यसको कायाालय दा� र दैलेखमा भएको कायाालयलाई ताकेता 
गरोस ् । यी तत्काली समस्या जनगनुासो र जनप्रधतधनधध स्थानीय तहको प्रदेश सरकारलाई आग्रह छ र म 
माफा त ्धनवेदन पठाउनभुएको छ र कारबाहीको लाधग मैले ष्ट्रवशेर् अनरुोध गदाछु हवस ्त धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री गोपाल शमाा । 

  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगोोपपाालल  शशममाााा::  माननीय सभामखु महोदय, खासगरी ष्ट्रवगतमा जनयिुको सन्दभामा तत्कालीन 
नेकपा माओवादीले चलाएको जनसता ाले गरेको घरजग्गा रजजिेशन म यस सन्दभामा खासगरी ष्ट्रवगतको 
जनयिु ष्ट्रवस्ततृ शाजन्त सम्झौताको माध्यमबाट शाजन्तप्रष्ट्रक्रयाको एउटा महत्वपूर्ा प्रष्ट्रक्रयामा अगाधि बढ्यो 
त्यो शाजन्त सम्झौतापधछ सप्पै कुराहरू व्यवस्थापन भए माननीय सभामखु महोदय । एउटा कुरा त्यहााँ 
छुट्यो तत्कालीन जनसता ा माध्यम बनेर घरजग्गा रजजिेशन गरेको धथयो, सरकार चलाउाँदाखेरर घरजग्गा 
रजजिेशनको माध्यम बनेको धथयो । रुकुममा मातै्र कररब ५३ सय धलखतहरू अष्ट्रहले त्यस्तै प्रकृधतका  
छन ्। त्यो धलखतहरूलाई वैधाधनकता नददंदाखेरर सरकारले अरु सबै कुरा जनमजुक्त सेनाको व्यवस्थापन 
भयो, हधतयारको व्यवस्थापन भयो, अरु सबै कुराको व्यवस्थापन भयो तर तत्कालीन अवस्थामा जनसता ा 
माध्यम भएको लेनदेन दवैु पक्ष सहमत भएर गरेको घर कर घर लेनदेन वा जग्गाको लेनदेन ष्ट्रकनबेच दवैु 
पक्ष सहमत भएका धलखतहरू छन ् अष्ट्रहले पधन तर ती धलखतहरूलाई मान्यता नददंदाखेरर ५३ सय 
धलखतहरू र त्यससाँग सम्बजन्धत व्यजक्तहरू प्रभाष्ट्रवत छन ्। अष्ट्रहले एउटासाँग भोकाधधकार छ र अकोसाँग 
हका/हकअधधकार छ । त्यो आधारमा दवैु पक्ष अष्ट्रहले बढेको त्यधतबेला जधत मूल्य धथयो त्यधतबेला त्यो 
मूल्यमा ष्ट्रकनेको मान्छे अष्ट्रहले बैधाधनकता नपाउाँदाखेरर अष्ट्रहले फेरर बढेको मूल्य मलाई दे त्यसपधछ मातै्र 
मैले पास ददन्छु भन्ने अवस्थाले दवैु पक्षकोबीच गम्भीरखालको एक खालको द्वन्द्व छ र मलाई के लाग्छ 
सरकारले यसलाई उजचत ढंगले व्यवस्थापन नगने हो भने गम्भीरखालको शाजन्तसरुक्षामा गम्भीर असर पने 
ददनददनै यस्ता घटनाहरू घष्ट्रटनै राखेका छन ्। अष्ट्रहले सरकारप्रधत ष्ट्रवश्वस्त भएर केही न केही उपाय गलाा 
यसलाई धनकास देला भन्ने अवस्थाले ससुपु्त अवस्थामा द्वन्द्व छ यो अधलकधत समाधान भएन भने यसले 
ष्ट्रवकराल रूप धलन सक्छ म माननीय सभामखुमाफा त ्सरकारलाई यसको समस्या समाधान गना पहल गना 
ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । दोस्रो कुरा सभामखु महोदय, रुकुममा मातै्र हामीले एउटा प्रयास गर् यौं धेरै 
घटनाहरू मददरा/मददराजन्य घटना मददराजन्य पदाथाको सेवनको कारर्ले घटनाहरू घटे ष्ट्रवगतमा ८० 
प्रधतशत घटनाहरू मददराजन्य पदाथाको सेवनको कारर्ले गरे । एउटा यस्तो घटना भयो ष्ट्रक बाबलेु 
छोरीलाई अचनामा राखेर काटेर हत्या काट्यो हत्या गर् यो । अको घटना आफ्नो श्रीमतीलाई बन्दकुले 
हानेर मार् यो १६ गते हररताधलका तीजको ददन एक जना कमला बढुा जसले ददनभरर आफ्नो श्रीमानको 
दीघाायूको धनजम्त ब्रत बधसन ्सााँझ श्रीमानलाई ख�ुा ढोग्दाखेरर खपुााले हानेर माररइन,् ती पधन त्यो रक्सी 
सेवनको कारर्ले भएको छ । यस्ता दजानौं घटनाहरू छन ्अष्ट्रहले मात्र यो एक मष्ट्रहनामा मात्र २१ 
घटनामध्ये ११ वटा घटना यस्तै खालका एउटा जबरजस्ती करर्ीको यही घटनासाँग सम्बजन्धत छ दघुाटना 
भएका छन ्। कुटष्ट्रपटमा ४/५ जना मान्छे कुटष्ट्रपट भएका छन ्। एउटा हत्याको घटना यही छ । अरु 
त्यस्ता अंगभंगका घटनाहरू छन ् । ११ वटा घटना यसैको कारर्ले भएका छन ् । त्यसकारर् 
मददराजन्य व्यवस पदाथाहरूको उजचत व्यवस्थापन अष्ट्रहलेपधन हामी गाउाँ जााँदाखेरर स्कूलको पखाालसाँगै 
जोिेर बोतलका पखाालहरू लगाइएका छन ्बोतलका स्कूलमा स्कूलको छेउमा राजखएका पसलहरू मददरा 
पसल होइनन ्ती खरुा पसलहरूले मददरा बेच्ने र स्कूलको पखाालसाँगै जोिेर मद..केरे बोतलको पखााल 
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राखेको अवस्था छ । यसकारर् संष्ट्रवधानको धारा १६ ले सम्मानपूवाक बााँच्ने नागररकको सम्मानपूवाक 
बााँच्ने अधधकारलाई मौधलक हकको रूपमा स्थाष्ट्रपत गरेको छ । यो मौधलक हक स्थाष्ट्रपत गना र 
नागररकलाई सरुक्षाको प्रत्याभतू गराउनको लाधग सरकारले मददराजन्य पदाथालाई व्यवस्थापन गने गरी 
धनयन्त्रर् गने गरी र यो खालको एउटा कानून अगाधि बढाओस,् एउटा प्रष्ट्रक्रया अगाधि बढओस ्भन्न े
कुरामा ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । र यही बीचमा बाढीपष्ट्रहरोको कारर्ले रुकुमका झण्िै रुकुमको 
मनकाबगरमा १२ वटा घर अष्ट्रहले बगरमा पररर्त भएका छन ्र घरबारष्ट्रवष्ट्रहन अवस्थामा मनकाबगरका 
आदरर्ीय  जनसमदुाय छन ्। यसलाई उजचत राहत  व्यवस्थापनको व्यवस्था राहतको व्यवस्था सरकारले 
गरोस ्र अको झण्िै एक दजान एकदमै अधत जोधगममा घरहरू छन,् त्यसको बेलैमा ती जोजखममा रहेका 
घरहरूलाई बेलैमा पनुस्थााष्ट्रपत गने प्रयास सरकारले गरोस ्। त्यसको धनजम्त म माननीय सभामखुमाफा त ्
ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु र अजन्तममा म खासगरी यो गाई प्रकरर् माननीय सभामखु महोदय यो त 
देजखएको मातै्र हो हामी बबईभन्दा अलकधत तल म अष्ट्रहले दईु मष्ट्रहना अगाधिमातै्र मलाई के अनभुधूत छ 
भने बबईभन्दा तल सिकबाट एकचोटी झण्िै एकसय वटा गाईहरू माधथधतर आइराखेको धथयो मैले 
त्यलाई रोकेर सोधे कहााँ लैजाने हो भन्दाखेरर माधथधतर लैजाने हो भन्यो । त्यसकारर् हाम्रो प्रदेशलाई 
अष्ट्रहले देजखएको माररएको कारर्ले देजखएको हो हाम्रो प्रदेशलाई िजम्पङसाइिको रूपमा प्रयोग गने जो 
प्रयास भैराछ सरकारले यसलाई गम्भीरतापूवाक रोकोस ्र हामी यो दवैुखालका धनयतवश गनेहरूका केही 
बदमासीहरूलाई छानष्ट्रवनको दायरामा ल्याएर कारबाही गरोस।् धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री देवी ओली । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददेेववीी  ओओललीी::  सभामखु महोदय¸ मैले सवाप्रथम यो सामाजजक ष्ट्रवकृधत, ष्ट्रवस�धत, हत्याष्ट्रहंसालाई 
व्यवस्थापन गनाको धनजम्त जो संवैधाधनक व्यवस्था छ तीन तहका सरकारहरूको सहकायाता समन्वय भन्न े
त्यसलाई प्रदेश सरकारले ष्ट्रवशेर् ध्यान ददएर अगाधि बढाओस ्भन्न चाहन्छु । कुरा आइसकेको छ - 
रुकुमपजिम मधुसकोट नगरपाधलका विा नं. ३ धनवासी  २७ वर्ीया नवीन खड्काले आफ्नी श्रीमतीलाई 
ष्ट्रहन्दू मष्ट्रहलाहरूको मातै्र नभएर नेपाली मष्ट्रहलाहरूको महान चािको ददन जो उसैको दीघाायूको कामनाको 
आस्थाका आधारमा धनरहार ब्रत बसेर पूजाआजा गरररहेको अवस्था रातको ८ बजे धाररलो हधतयार प्रहार 
गरी श्रीमतीको हत्या गरेको छ । उक्त हत्यारा धनयन्त्रर्मा त आएको छ तर ती दवैु जनाका नाबालक ३ 
बच्चाबच्चीहरू छन ्बच्चाबच्चीहरूको धबचल्ली छ यसको व्यवस्थापनका लाधग सरकारले सोच्नपुछा । र 
यस्ता घट्नाहरू मददराकै कारर्ले भएका कुराहरू प्रहरी अनसुन्धानमा पधन ८० प्रधतशत मददराजन्य 
सेवनबाटै भएको भन्न ेप्रधतवेदन सावाजधनक भैसकेको छ । प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला मन्त्रीज्यू गएर 
हाम्रो रुकुम जजल्लाको आठधबसकोट नगरपाधलकालाई मददरामकु्त घोर्र्ा पाधलका घोर्र्ा गने उसमा पधन 
आफू सहभागी हनुभुएको छ । त्यसकारर् रुकुमको मातै्र समस्या होइन आज प्रदेशकै १० वटै जजल्ला 
रुकुम जजल्लामा मातै्र त्यो गदााखेरर यतापष्ट्र� सीमाना जोधिएका जजल्ला सल्यान, जाजरकोटमा यो 
व्यवस्थापनको प्रष्ट्रक्रया अगाधि नबढाउदाखेरर झनै रुकुमले एक्लै गना खोजेको हो ष्ट्रक भन्ने जस्तो पधन 
परेको छ । त्यसकारर् हरेक अरु देशको पधन उदाहरर्हरू छन,् कजम्तमा पधन धबक्री गने, सेवन  
गने उमेर, स्थानहरू मातै्र पधन व्यवस्था समयसम्म पधन व्यवस्थापन गना सक्यो भने धेरै व्यवस्थापन हनु 
सक्छ । यसको लाधग सरकारले कायाष्ट्रवधध ल्याउन सक्छ, संकल्प प्रस्ताप ल्याउन सक्छ । यसलाई ष्ट्रकन 
ध्यान ददइएको छैन ? ष्ट्रवशेर् गरेर म मददरा व्यवस्थापनको लाधग ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु र यो 
संसदधभत्र आज हामी लामो समयपधछ बैठकमा उपजस्थत भएका छौं र हामीले आधथाक वर्ा २०७६/७७ 
को बजेटलाई संशोधनसष्ट्रहत पाररत गरेका छौं । र गाउाँमा जााँदाखेरर हामीले पाउने योजना के-के हनु ्भनेर 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_202 

राखेको अवस्था छ । यसकारर् संष्ट्रवधानको धारा १६ ले सम्मानपूवाक बााँच्ने नागररकको सम्मानपूवाक 
बााँच्ने अधधकारलाई मौधलक हकको रूपमा स्थाष्ट्रपत गरेको छ । यो मौधलक हक स्थाष्ट्रपत गना र 
नागररकलाई सरुक्षाको प्रत्याभतू गराउनको लाधग सरकारले मददराजन्य पदाथालाई व्यवस्थापन गने गरी 
धनयन्त्रर् गने गरी र यो खालको एउटा कानून अगाधि बढाओस,् एउटा प्रष्ट्रक्रया अगाधि बढओस ्भन्न े
कुरामा ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । र यही बीचमा बाढीपष्ट्रहरोको कारर्ले रुकुमका झण्िै रुकुमको 
मनकाबगरमा १२ वटा घर अष्ट्रहले बगरमा पररर्त भएका छन ्र घरबारष्ट्रवष्ट्रहन अवस्थामा मनकाबगरका 
आदरर्ीय  जनसमदुाय छन ्। यसलाई उजचत राहत  व्यवस्थापनको व्यवस्था राहतको व्यवस्था सरकारले 
गरोस ्र अको झण्िै एक दजान एकदमै अधत जोधगममा घरहरू छन,् त्यसको बेलैमा ती जोजखममा रहेका 
घरहरूलाई बेलैमा पनुस्थााष्ट्रपत गने प्रयास सरकारले गरोस ्। त्यसको धनजम्त म माननीय सभामखुमाफा त ्
ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु र अजन्तममा म खासगरी यो गाई प्रकरर् माननीय सभामखु महोदय यो त 
देजखएको मातै्र हो हामी बबईभन्दा अलकधत तल म अष्ट्रहले दईु मष्ट्रहना अगाधिमातै्र मलाई के अनभुधूत छ 
भने बबईभन्दा तल सिकबाट एकचोटी झण्िै एकसय वटा गाईहरू माधथधतर आइराखेको धथयो मैले 
त्यलाई रोकेर सोधे कहााँ लैजाने हो भन्दाखेरर माधथधतर लैजाने हो भन्यो । त्यसकारर् हाम्रो प्रदेशलाई 
अष्ट्रहले देजखएको माररएको कारर्ले देजखएको हो हाम्रो प्रदेशलाई िजम्पङसाइिको रूपमा प्रयोग गने जो 
प्रयास भैराछ सरकारले यसलाई गम्भीरतापूवाक रोकोस ्र हामी यो दवैुखालका धनयतवश गनेहरूका केही 
बदमासीहरूलाई छानष्ट्रवनको दायरामा ल्याएर कारबाही गरोस।् धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री देवी ओली । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददेेववीी  ओओललीी::  सभामखु महोदय¸ मैले सवाप्रथम यो सामाजजक ष्ट्रवकृधत, ष्ट्रवस�धत, हत्याष्ट्रहंसालाई 
व्यवस्थापन गनाको धनजम्त जो संवैधाधनक व्यवस्था छ तीन तहका सरकारहरूको सहकायाता समन्वय भन्न े
त्यसलाई प्रदेश सरकारले ष्ट्रवशेर् ध्यान ददएर अगाधि बढाओस ्भन्न चाहन्छु । कुरा आइसकेको छ - 
रुकुमपजिम मधुसकोट नगरपाधलका विा नं. ३ धनवासी  २७ वर्ीया नवीन खड्काले आफ्नी श्रीमतीलाई 
ष्ट्रहन्दू मष्ट्रहलाहरूको मातै्र नभएर नेपाली मष्ट्रहलाहरूको महान चािको ददन जो उसैको दीघाायूको कामनाको 
आस्थाका आधारमा धनरहार ब्रत बसेर पूजाआजा गरररहेको अवस्था रातको ८ बजे धाररलो हधतयार प्रहार 
गरी श्रीमतीको हत्या गरेको छ । उक्त हत्यारा धनयन्त्रर्मा त आएको छ तर ती दवैु जनाका नाबालक ३ 
बच्चाबच्चीहरू छन ्बच्चाबच्चीहरूको धबचल्ली छ यसको व्यवस्थापनका लाधग सरकारले सोच्नपुछा । र 
यस्ता घट्नाहरू मददराकै कारर्ले भएका कुराहरू प्रहरी अनसुन्धानमा पधन ८० प्रधतशत मददराजन्य 
सेवनबाटै भएको भन्न ेप्रधतवेदन सावाजधनक भैसकेको छ । प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला मन्त्रीज्यू गएर 
हाम्रो रुकुम जजल्लाको आठधबसकोट नगरपाधलकालाई मददरामकु्त घोर्र्ा पाधलका घोर्र्ा गने उसमा पधन 
आफू सहभागी हनुभुएको छ । त्यसकारर् रुकुमको मातै्र समस्या होइन आज प्रदेशकै १० वटै जजल्ला 
रुकुम जजल्लामा मातै्र त्यो गदााखेरर यतापष्ट्र� सीमाना जोधिएका जजल्ला सल्यान, जाजरकोटमा यो 
व्यवस्थापनको प्रष्ट्रक्रया अगाधि नबढाउदाखेरर झनै रुकुमले एक्लै गना खोजेको हो ष्ट्रक भन्ने जस्तो पधन 
परेको छ । त्यसकारर् हरेक अरु देशको पधन उदाहरर्हरू छन,् कजम्तमा पधन धबक्री गने, सेवन  
गने उमेर, स्थानहरू मातै्र पधन व्यवस्था समयसम्म पधन व्यवस्थापन गना सक्यो भने धेरै व्यवस्थापन हनु 
सक्छ । यसको लाधग सरकारले कायाष्ट्रवधध ल्याउन सक्छ, संकल्प प्रस्ताप ल्याउन सक्छ । यसलाई ष्ट्रकन 
ध्यान ददइएको छैन ? ष्ट्रवशेर् गरेर म मददरा व्यवस्थापनको लाधग ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु र यो 
संसदधभत्र आज हामी लामो समयपधछ बैठकमा उपजस्थत भएका छौं र हामीले आधथाक वर्ा २०७६/७७ 
को बजेटलाई संशोधनसष्ट्रहत पाररत गरेका छौं । र गाउाँमा जााँदाखेरर हामीले पाउने योजना के-के हनु ्भनेर 
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जनताले हामीलाई सोधधरहेका  छन ्। सरकारले कुन कुन शीर्ाकहरू संशोधन गना आवश्यक ठानेको छ 
त्यो कुरा संसदलाई जानकारी गराउनपुछा र यो वर्ा आधथाक वर्ाका योजनाहरू के-के हनु ् त्यो कुरा 
संसदलाई जानकारी गराओस ्भन्ने कुराको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री कुमाराज शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककुुममााररााजज  शशााहहीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ भार ९ गते धतलागभुा नगरपाधलकाको ठाकुला भन्न े
ठाउाँमा अष्ट्रवरल बर्ााको कारर् बाढी ठूलो बाढीपष्ट्रहरो गएको छ । त्यले गदााखेरर २४ घरपररवार 
ष्ट्रवस्थाष्ट्रपत भएका छन ्र ४ घरहरू पूरै मलाई लाग्छ परुरएका छन ् र अरु २० घरपररवारहरू तराहीमाम 
भएर अको सरुजक्षत ठाउाँमा ओत लाग्नपुने अवस्था चाष्ट्रहाँ धसजाना भएको छ । म सभामखुमाफा त ् यो 
सरकारको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु तत्काल राहतको धनजम्त । र साँगै यही बाढीपष्ट्रहरोकै कारर्ले गदाा 
कर्ााली राजमागा आज पधन अवरोध भको छ मगु ुजमु्ला सखेुत आउने बाटो अवरोध भको छ । यो 
तत्काल खोल्नका धनजम्त म प्रदेश सरकारको ध्यान आकर्ार् गना चाहन्छु । र साँगै अष्ट्रहले सबभन्दा 
गालको  गाली खाने को त भन्दाखेरर जनप्रधतधनधध हामी नै छौं अष्ट्रहले, जनताको अष्ट्रहले । गाली कहााँसम्म 
हनु्छ भन्दाखेरर कोदोबारीमा कुकुरले ददसा गर् यो भने जनप्रधतधनधध के हेरेर बसेका छन,् यो आरोप खेप्न ु
पर् याछ हामीले । धेरै पधसना आयो भने यो पधसना ष्ट्रकन आयो सरकारले के हेरेर बसेको छ, जनप्रधतधनधधले 
के हेरेर बसेको छ । यस्ताखालका आरोपहरू के । लोग्नेस्वास्नी झगिा गरेभने यो सरकारले के हेरेर 
बसेको छ, जनप्रधतधनधधले के हेरेर बसेको छ ठूलो आरोप । साँगै आरोप के जोधिएको छ भन्दाखेरर यो त 
सामाजजक सञ्जालमै हामीले हेरररहेका छौं ठूलो आरोप अष्ट्रहले लटुबहादरु भनेर हामीलाई भन्छन ्। मलाई 
त के लाग्न थाल्यो भन्दाखेरर ष्ट्रहजो पाटीको नेता भइरहाँदाखेरर अत्यन्तै जनताले सम्मान गथे सााँचै कुरा हो 
यो । अष्ट्रहलेचाष्ट्रहाँ लटुबहादरु को हो भन्दाखेरर जनप्रधतधनधधहरू । अधन त्यसपधछ भ्र�बहादरुहरू को 
भन्दाखेरर जनप्रधतधनधधहरू जो ठूलो आरोप आउने गरेको छ धन अब यो आरोपलाई चाहीीँ अन्त्य कसरी गने 
होला । यो अन्त्य गने एउटामातै्र मैले उपाय देखेको छु । हामीले प्राष्ट्रवधधकहरूलाई सायद मलाई लाग्छ 
कुरुसमा गएर अध्ययन गनुापछा आरोपका नाममा आरोप त गना सकौँला ष्ट्रवरोध गना सकौंला ष्ट्रहजो हामी 
ष्ट्रवरोध गदै आएका मञ्चमा नगने भन्ने कुरा हैन । फेरर नेपालीहरूको हाम्रो त बानी नै छ गाली गना बढी 
जानेका छौं सकारात्मक कुरा गना कष्ट्रहलै पधन जानेका छैनौं । यस अन्त्य कसरी गना सष्ट्रकएला भन्दाखेरर 
मैले आफ्नो मेरो आफ्नो ढेि वर्ाको अनभुव यहााँहरूको बीचमा भन्दैछु सबभन्दा पष्ट्रहलो कुरो 
प्राष्ट्रवधधकहरूलाई हामीले सधुाना सकेनौँ भने जनप्रधतधनधले गाल खान्छन ्है यो । जनप्रधतधनधधहरू गालबाट 
मकु्त हनुका धनजम्त गालबाट बाष्ट्रहर जानका धनजम्त प्राष्ट्रवधकहरूलाई प्रदेश सरकारले एउटा राम्रो प्रस्ताव 
अजघ सारेको छ ईजन्जधनयरर� कम्पधन बनाउने । त्यले सवेधिजाइन गने र सम्बजन्धत कायाालयको 
प्राष्ट्रवधधकले मलाई लाग्छ अनगुमन गरेर अजन्तम धबलको भकु्तानी ददयो भने यो हामी गालबाट टाढा रहन्छौं 
भन्ने लाग्याछ मलाई । त्यो भएको हनुाले उही प्राष्ट्रवधधकले सवे गने उही प्राष्ट्रवधधकले धिजाइन गने उले नै 
अनगुमन गने अजन्तम धबल पधन उले भकु्तानी गर् यो हो भने १० रुपैयााँ पने चीज २० रुपैयााँ गदो रहेछ र 
१० रुपैयााँ सलाकै्क फाइदा खाने जस्थधत बन्दो रहेछ । त्योसाँगै मलाई लाग्छ के लाग्छ भन्दाखेरर उपभोक्ता 
र प्राष्ट्रवधधकहरू धमलेर अष्ट्रहले त मलाई  के लाग्छ भन्दाखेरर तल पधन जनताहरू धेरै बाठा भएका छन,् 
खाली नेताहरूले माननीयहरूले जनप्रधतधनधधहरूले गाली खाने जस्थधत बनेको छ मन्त्रीहरूले गाली खाने 
जस्थधत बनेको छ तर तल मलाई के लाग्छ भन्दाखेरर प्राष्ट्रवधधक र उपभोक्ता सधमधतहरू धमलेर  तपाईको 
उनीहरू पैंसा उठाउदारहेछन ्मैले देखे अष्ट्रहले । कसको नाममा भन्दाखेरर सरकारको नाममा भन्दा रहेछन,् 
माननीयको नाममा भन्दा रहेछन,् अकााको नाममा अकााको नाममा भन्दा रहेछन।् त्यो पैंसा सलाकै्क 
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प्राष्ट्रवधधक र उपभोक्ता धमलेर खाने जस्थधत बन्याछ यहााँनेर । ष्ट्रयनीहरूको कारर्ले गदााखेरर गाली अष्ट्रहले 
तपाई माननीयहरूले खाएकाछन ्गाली  जनप्रधतधनधहरूले खाएका छन ्। त्यो भएको हनुाले सबभन्दा पष्ट्रहला 
नेपालको प्राष्ट्रवधधकलाई चाष्ट्रहाँ हामीले सधुाना सकेनौं भने प्राष्ट्रवधधकलाई ठीक रयाकमा ल्याउन सकेनौं भने 
त्यो प्राष्ट्रवधधकका धनजम्त अको चेक एण्ि ब्यालेन्स गने अको प्राष्ट्रवधधकको जन्म त्यो एउटा के भन्छ त्यलाई 
कन्सल्टेन्सी जस्तो एउटा धनमाार् गना सकेनौं भने यो हाम्रो हालत त्यही हनेु छ । ष्ट्रहजो पधन भएको त्यही 
धथयो अष्ट्रहले पधन त्यही भएको छ। यो कुरालाई अन्त्य गनाको धनजम्त गम्भीर ढंगले चाष्ट्रहाँ प्रदेश सरकारले 
सोचोस ्म आग्रह गना चाहन्छु । र अको अजन्तममा चाष्ट्रहाँ अब यो खाल्िा खाल्िा परेकै छ अजघ उहााँले 
प्रधतपक्ष दलको नेताले भन्नुभाछ । सायद मलाई लाग्छ धेरै यो बाटो ष्ट्रहंड्नहुनु्छ । अब यो खाल्िा पनेु 
कसले हो अब यो संघीय सरकारले प्रदेश सरकारलाई हस्तान्तरर् गरेको छैन भन्ने भको छ । प्रदेश 
सरकारले यो खाल्िा पनेु चाष्ट्रहाँ आफ्नो अधधकार राख्छ ष्ट्रक राख्दैन । यदद राख्छ भने यो चाष्ट्रहाँ  खाल्िा 
पनुा पर् यो । सााँ... गाल खाने जस्थधत बधनरहेको छ । हामीले भधनरहेका छौं जनताको बीचमा  चाष्ट्रहन्न 
सरकार आउाँछ यो बाटो काट्छ भन्दै गरेका छौं हामीले । जनता आश्वासन ददइरहेका छौं । त्यो प्रष्ट्रक्रया 
ढीला होला तर तत्काल मलाई लाग्छ यो बाटो सचुारु गनाका धनजम्त गालबाट कम गाल खानका धनजम्त 
मलाई लाग्छ यो खाल्िा पनुा प्रदेश सरकारको ध्यान जाओस ्भन्न चाहन्छु। धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री राज ुनेपाली । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााजजु ु ननेेपपााललीी:: सभामखु महोदय¸ सखेुत कर्ााली प्रदेश, प्रदेश हजस्पटलमा ददनानदुदन धबमारीहरूको 
अत्यधधक चाप बष्ट्रढरहेको छ । धबमारीहरूको सवाप्रथम त धबमारीप्रधत शीघ्र स्वास््यलाभको कामना गना 
चाहन्छु । यहााँ हामी प्रदेश हजस्पटल हनु सक्छ जनसंख्या एकदमै वषृ्ट्रि भइरहेको र त्यहााँधभत्र 
कमाचारीहरूको सायद अभाव होला। जस्तोसकैु  धसररयस धबमारी ल्याएपधन उपचारमा ष्ट्रढलाइससु्ती हनेु 
गरेको छ । यो जनशजक्त जटुाउनको लाधग सभामखुमाफा त ्सामाजजक मन्त्रालयलाई मैले ध्यानाकर्ार् गना 
चाहन्छु । धबमारीहरूले सनु्नमा आइरहेको छ िेंगो धबमारी फेला परेको छ िेंगो यो एक जना परुानै 
भारतमा काम गना जााँदाको बखतबाटै त्यो धबमारी लागेर आएको धनको नभइरहेको प्रदेश हजस्पटलमा 
रष्ट्रहरहेको र अष्ट्रहले नयााँ फेरर हाम्रो पञ्चपरुी बराहतालमा एक जना नयााँ धबमारी देजखएको र त्यसै 
अस्पतालमा भनाा भइरहेको हामी त्यो िेंगो रोग लाधगसकेपधछ हामीले सरकारमाफा त ्सरकारमाफा त ्नै त्यो 
धबमारको लाधग यथाशीघ्र सत्यत्य बझेुर यदद िेंगो रोग लागेकै हो भने सञ्चो हनु्छ यहीीँ िक्टरले अथाह 
प्रयत् न गरौं धनको पारौं । यदद सष्ट्रकदैन भने कहााँ हो िेंगो रोग सन्चो हनेु त्यसलाई एउटा उपाय ददऔ ंर 
िेंगो रोगबाट यो प्रदेश उन्मूलनका लाधग पष्ट्रहलै शतका  बनौं र सरकारले नै त्यो धबमारीलाई एउटा कहााँ 
लगेर उपचार गरेर सन्चो हनु्छ । त्यसको लाधग सरकारले नै सभामखुमाफा त ्जवाफदेही हनेु र उपचारको 
लाधग सरकारले व्यवस्था गरोस ्भन्न ेम राख् न चाहन्छु । हवस ्त धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��::  माननीय सभामखु महोदय¸ ष्ट्रवशेर् समयमा मैले एकदईु वटा कुराहरू यहााँ 
धनवेदन गना चाहन्छु । पष्ट्रहलो कुरा यो धेरैचोटी यो उठेको ष्ट्रवर्य हो यलाई फेरर पधन अब हामीले संसदमा 
उठाउन नपने गररकन यसको हल होस ्भनेर मैले सभामखुमाफा त ्यो धनवेदन गना चाहन्छु । यो ष्ट्रवर्यगत 
सधमधतको कुराहरू हामी दईु वर्ा पार गरेर अब लगभग तीन वर्ाधतर नै जाने हो । अष्ट्रहलेसम्म पधन यसको 
जवाफ आएको छैन, धेरैचोटी झण्िै झण्िै दजानौँ चोटी यो कुरा उदठसकेको छ । अब यसमा धनयमावलीमा 
पधन यहााँ के छ भने हाम्रो संसद धनयमावलीमा १४७ मा सभामखुले काया व्यवस्था परामशा सधमधतको 
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प्राष्ट्रवधधक र उपभोक्ता धमलेर खाने जस्थधत बन्याछ यहााँनेर । ष्ट्रयनीहरूको कारर्ले गदााखेरर गाली अष्ट्रहले 
तपाई माननीयहरूले खाएकाछन ्गाली  जनप्रधतधनधहरूले खाएका छन ्। त्यो भएको हनुाले सबभन्दा पष्ट्रहला 
नेपालको प्राष्ट्रवधधकलाई चाष्ट्रहाँ हामीले सधुाना सकेनौं भने प्राष्ट्रवधधकलाई ठीक रयाकमा ल्याउन सकेनौं भने 
त्यो प्राष्ट्रवधधकका धनजम्त अको चेक एण्ि ब्यालेन्स गने अको प्राष्ट्रवधधकको जन्म त्यो एउटा के भन्छ त्यलाई 
कन्सल्टेन्सी जस्तो एउटा धनमाार् गना सकेनौं भने यो हाम्रो हालत त्यही हनेु छ । ष्ट्रहजो पधन भएको त्यही 
धथयो अष्ट्रहले पधन त्यही भएको छ। यो कुरालाई अन्त्य गनाको धनजम्त गम्भीर ढंगले चाष्ट्रहाँ प्रदेश सरकारले 
सोचोस ्म आग्रह गना चाहन्छु । र अको अजन्तममा चाष्ट्रहाँ अब यो खाल्िा खाल्िा परेकै छ अजघ उहााँले 
प्रधतपक्ष दलको नेताले भन्नुभाछ । सायद मलाई लाग्छ धेरै यो बाटो ष्ट्रहंड्नहुनु्छ । अब यो खाल्िा पनेु 
कसले हो अब यो संघीय सरकारले प्रदेश सरकारलाई हस्तान्तरर् गरेको छैन भन्ने भको छ । प्रदेश 
सरकारले यो खाल्िा पनेु चाष्ट्रहाँ आफ्नो अधधकार राख्छ ष्ट्रक राख्दैन । यदद राख्छ भने यो चाष्ट्रहाँ  खाल्िा 
पनुा पर् यो । सााँ... गाल खाने जस्थधत बधनरहेको छ । हामीले भधनरहेका छौं जनताको बीचमा  चाष्ट्रहन्न 
सरकार आउाँछ यो बाटो काट्छ भन्दै गरेका छौं हामीले । जनता आश्वासन ददइरहेका छौं । त्यो प्रष्ट्रक्रया 
ढीला होला तर तत्काल मलाई लाग्छ यो बाटो सचुारु गनाका धनजम्त गालबाट कम गाल खानका धनजम्त 
मलाई लाग्छ यो खाल्िा पनुा प्रदेश सरकारको ध्यान जाओस ्भन्न चाहन्छु। धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री राज ुनेपाली । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााजजु ु ननेेपपााललीी:: सभामखु महोदय¸ सखेुत कर्ााली प्रदेश, प्रदेश हजस्पटलमा ददनानदुदन धबमारीहरूको 
अत्यधधक चाप बष्ट्रढरहेको छ । धबमारीहरूको सवाप्रथम त धबमारीप्रधत शीघ्र स्वास््यलाभको कामना गना 
चाहन्छु । यहााँ हामी प्रदेश हजस्पटल हनु सक्छ जनसंख्या एकदमै वषृ्ट्रि भइरहेको र त्यहााँधभत्र 
कमाचारीहरूको सायद अभाव होला। जस्तोसकैु  धसररयस धबमारी ल्याएपधन उपचारमा ष्ट्रढलाइससु्ती हनेु 
गरेको छ । यो जनशजक्त जटुाउनको लाधग सभामखुमाफा त ्सामाजजक मन्त्रालयलाई मैले ध्यानाकर्ार् गना 
चाहन्छु । धबमारीहरूले सनु्नमा आइरहेको छ िेंगो धबमारी फेला परेको छ िेंगो यो एक जना परुानै 
भारतमा काम गना जााँदाको बखतबाटै त्यो धबमारी लागेर आएको धनको नभइरहेको प्रदेश हजस्पटलमा 
रष्ट्रहरहेको र अष्ट्रहले नयााँ फेरर हाम्रो पञ्चपरुी बराहतालमा एक जना नयााँ धबमारी देजखएको र त्यसै 
अस्पतालमा भनाा भइरहेको हामी त्यो िेंगो रोग लाधगसकेपधछ हामीले सरकारमाफा त ्सरकारमाफा त ्नै त्यो 
धबमारको लाधग यथाशीघ्र सत्यत्य बझेुर यदद िेंगो रोग लागेकै हो भने सञ्चो हनु्छ यहीीँ िक्टरले अथाह 
प्रयत् न गरौं धनको पारौं । यदद सष्ट्रकदैन भने कहााँ हो िेंगो रोग सन्चो हनेु त्यसलाई एउटा उपाय ददऔ ंर 
िेंगो रोगबाट यो प्रदेश उन्मूलनका लाधग पष्ट्रहलै शतका  बनौं र सरकारले नै त्यो धबमारीलाई एउटा कहााँ 
लगेर उपचार गरेर सन्चो हनु्छ । त्यसको लाधग सरकारले नै सभामखुमाफा त ्जवाफदेही हनेु र उपचारको 
लाधग सरकारले व्यवस्था गरोस ्भन्न ेम राख् न चाहन्छु । हवस ्त धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��::  माननीय सभामखु महोदय¸ ष्ट्रवशेर् समयमा मैले एकदईु वटा कुराहरू यहााँ 
धनवेदन गना चाहन्छु । पष्ट्रहलो कुरा यो धेरैचोटी यो उठेको ष्ट्रवर्य हो यलाई फेरर पधन अब हामीले संसदमा 
उठाउन नपने गररकन यसको हल होस ्भनेर मैले सभामखुमाफा त ्यो धनवेदन गना चाहन्छु । यो ष्ट्रवर्यगत 
सधमधतको कुराहरू हामी दईु वर्ा पार गरेर अब लगभग तीन वर्ाधतर नै जाने हो । अष्ट्रहलेसम्म पधन यसको 
जवाफ आएको छैन, धेरैचोटी झण्िै झण्िै दजानौँ चोटी यो कुरा उदठसकेको छ । अब यसमा धनयमावलीमा 
पधन यहााँ के छ भने हाम्रो संसद धनयमावलीमा १४७ मा सभामखुले काया व्यवस्था परामशा सधमधतको 
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परापशामा धनयम १४६ बमोजजमका प्रत्येक सधमधतमा बढीमा ११ जना सदस्य मनोनयन गना सक्नेछ भनेर 
यसमा भधनएको छ । १४८ मा यस पररच्छेदमा अन्यथा व्यवस्था भएकोमा बाहेक यस पररच्छेद 
अन्तगातका प्रत्येक सधमधतमा सभामखुले तोकेको ददन अध्यक्षको धनवााचन हनेुछ भधनएको छ । त्यस्तै 
१४९ मा सभामखुले प्रदेश सभाको सधमधत धलई सदस्यहरूको हेरफेर वा थपघट गना सक्नेछ भनेपधछ 
यसलाई अफसलेुट अधधकार र समन्वयको अधधकार होला यता सरकारको पधन अथवा सरकारको प्रमखुको 
या प्रमखु सचेतकहरूको परामशा अथवा जो व्यवस्थापन सधमधत भनेका छौं त्यसको अथवा चाष्ट्रहाँ पाटीको 
नेताहरूको यसमा नपगु्ने कुरा नै हो यसमा पधन पगेुको छैन, धसदा ष्ट्रहसाबले । तर यो कोअधिानेशन गने 
काम सभामखुको हो यो हाम्रो ष्ट्रवधानले त्यो कुरा भन्छ त्यसकारर् मैले सभामखुमाफा त ्यो कुरा फेरर पधन 
हामीले सदनमा सधैं उठाइराख् ने ष्ट्रवर्य जो अधलकधत हामीलाई लाजमदो जस्थधत भको छ हामी कानूनका 
कुरा गछौं लोकतन्त्रका कुरा गछौं तर फेरर पधन ष्ट्रहजस्सष्ट्रपटे तररकाले हामी चलाइराखौं यसको तत्काल यो 
कुरालाई हल गररयोस ्। दोस्रो अको कुरा यो उद्दार तथा ष्ट्रवपत व्यवस्थापनको कुरा छ । अष्ट्रहले अाँ... 
जस्तो ठाउाँठाउाँमा बाढीपष्ट्रहरोको कुराहरू पधन आइरहेका छन ्। माननीयज्यूहरूले पधन भन्नुभा'छ । म पधन 
आफ्नो धनवााचन क्षेत्रमा जााँदै गदाा त्यहााँ एउटा घरमा आगलाधग भयो उहााँ सिकमा आउने जस्थधत भयो । 
हो सरकारले मतृ्य ु भएकोमा एक लाख रुपैयााँ ददने लगायतका धनर्ायहरू गरेको छ, त्यसको लाधग 
सरकारलाई धन्यवाद ददनै पछा तर मने मान्छे मर् यो अब बााँचेकाहरूको जस्थधतमा के गने हो ? १२/१५ 
जनाको पररवार छ कैयन ठाउाँमा उसको घर सबै धलयो यहीीँ पधन खजरुादेजख धलएर कैयौं ठाउाँमा अष्ट्रहलेको 
बाढीष्ट्रपधितले थपु्र ैचाही ीँ तपाईंको जनधनको क्षधत भएको छ । दोकानहरू त्यहााँ चलाम्मै िबेुको छन ्। 
मान्छे सिकमा आउने जस्थधत छ । यसको व्यवस्था तत्कालै सरकारले यसलाई एकदम करेन्ट इस्यू हो 
यो अष्ट्रहले फाइलहरू थन्केका छन ्। यसको कुनै पधन सम्बोधन भएको छैन । त्यसकारर् यो कुरा 
तत्काल  चाष्ट्रहाँ हल होस ्। यहााँ अब गाईको कुरा त छदैछ । गाईको सम.. गाईको भन्दा पष्ट्रहले अझ 
मान्छेको गरौं । यहााँ त मान्छै भोकले मने खालको जस्थधत, मान्छै सिकमा आएर चाष्ट्रहाँ बेघरबार हनेु 
जस्थत छ । त्यसकारर् पष्ट्रहलो कुरा यो कुरालाई मैले सम्बोधन गना चाहन्छु । दोस्रो कुरा भनेको यो 
कुराको हलको लाधग सरकारले एउटा ऐन हनु्छ या धनदेजशका हनु्छ या कायाष्ट्रवधध हनु्छ तत्कालै वीददन 
ट्वान्टीफोर आवसा अथवा फोटीएट आवसा यलाई गनुापर् यो ष्ट्रकनष्ट्रक बखाा लाधगराख्याछ घर भजत्कने 
जनधनको क्षधत हनेु काम जारी छ, सरकारले ल्याएर फाइल पेण्िी�मा राखेको छ । रेिक्रसमा धसधियो 
कायाालय अन्त जााँदा सबै चाष्ट्रहाँ तपाईको दशौं लाखको क्षधत छ भने त्यहााँ मजुस्कलले ५ हजार / २ हजार 
यसरी ददने या केही कम्बल ददने त्यो मातै्र छ त्यले हल हुाँदैन । यो कुरा मैले धनवेदन गना चाहन्छु । 
अब अको कुरा अजन्तममा जो करेन्ट इस्यू छ गाईको इस्यूमा अब गाईको इस्यमुा यो राष्ट्रिय इस्यू हो मैले 
अब एउटा अधलकधत यहााँ सरकारलाई अब सबै यो संसदलाई मैले एउटा ध्यानाकर्ार् के गना चाहन्छु भने 
यो कर्ााली प्रदेशको इस्यू बनाऔ ं। म त म यहााँ प्रश्न गना चाहन्छु - गाईको इस्यूको गाईको गोहीका 
आाँस ुचहुाउाँदै गदाा यो देशमा हामी सबै नेपालीले त्यो गाईलाई ३ सय ६५ ददन पधन नपाल्ने । धतहारमा 
आएर अधलअधल चाष्ट्रहाँ एक कलो ददने । धमामा पधन मरेको ददन त्यलाई चाष्ट्रहाँ चेलीबेटी धलने या बाहनुले 
धलने र बाटैमा छोने । अब त्यो न कानूनबाट संरक्षर् छ न धमाकमाबाट संरजक्षत छ त्यो गाई िाइनोसर 
हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन । फेरर गाईको लाधग अन्तरााष्ट्रिय धनयमहरू एक्टहरू बनेका छन ्सरकार नेपाल सरकारले 
पधन एक्टहरू बनाएको छ तसैले मैले अनरुोध गना चाहन्छु सरकारले धनयमकानून पधन जनतालाई 
बझुाउनपुर् यो । गाईको के-के उपयोधगता छ त्यो पधन सरकारले बझुाउन ुपर् यो साँगसाँगै । अब ३ करोि 
नेपाली जनताले त गाईको संरक्षर् गदैनन ्न गोठमा छ त्यो गाई न घरमा छ, ष्ट्रक त यहीबाट धनर्ाय गरौं 
४० जनाले हजार हजार, पााँच पााँच हजार कधत गाई पछान ्त्यो लैजाऔ ंहामीले ष्ट्रकन जनतालाई त हामीले 
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ददने कुरा भएन, ददन पधन धमलेन । होइन भने गाई यो चाहीीँ गोहीको आाँस ुनचहुाऔ ं। अब तत्काल 
एउटा ष्ट्रवधेयक बनाएर पास गरौं । सरकारले अब यो त व्यजक्तले पाल्ने कुरो देजखएन ष्ट्रक त हजरुले 
सरकारले नै यो चाष्ट्रहाँ तपाईको यो उपयोधगता छ है यसको गाई त नभई नहनेु जन्त ुहो, राष्ट्रिय जनावर हो 
ऐधतहाधसकता छ यसको चाष्ट्रहाँ गहुाँतबाट यो हनु्छ यसको रगतबाट यो हनु्छ सासबाट यो हनु्छ भनेर ष्ट्रक 
अध्ययन गरेर सरकारले एउटा ष्ट्रवधेयक बनाएर बझुाउन ुपर् यो र जनताले पाल्नेवाला छन ्नत्र आजको 
धमधतसम्म गाई त चाष्ट्रहाँ सिकमै छ । पोहोर पधन कैलालीमा घटना भएकै हो । आज यो भयो । यो त 
हनु्छ नै । त्यसकारर् यसको  लाधग सरकारले यहााँ अब  एउटा लगत इजस्टमेट गरौं । कर्ाालीभररमा कधत 
गाई छन ् १० हजार १५ हजार कृष्ट्रर्मन्त्रीजी मसु्कुराइ राख् नभुा'छ उहााँकै यो पछा ष्ट्रफल्ि पधन । 
त्यसकारर् सरकारले तत्काल करेन्ट चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवधेयक ल्याएर गाईको संरक्षर् र व्यवस्थापन गरौं । यो बाट 
नै चाष्ट्रहाँ तपाईको दीघाकालीन हल हनु्छ, अन्यथा यो कुरा उठाउनकुो कुराको लाधग मात्र हनु्छ ।  
धन्यवाद !  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री सशुीलकुमार थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससुशुशीीललककुुममाारर  थथाापपाा:: माननीय सभामखु महोदय¸ धेरै पटक कुरा उदठसकेको छ । २०७६ साल 
५/१३ गते नेपालगञ्ज उपमहानगरपाधलकाले दैलेखका लाधग भनेर पठाएको भधनएको चौपायाहरू सखेुतको 
कटकुवामा जनुखाले गौ-हत्या गने काम भयो, र गौहत्या गररयो । गौहत्याप्रधत गम्भीर द:ुख व्यक्त गना 
चाहन्छु । दैलेखको नाम मछेुर दैलेख पठाउने र दैलेखको नाम मछेुर बााँके उपमहानगरपाधलका र 
दैलेखको केही थपु्र ै स्थानीय तह लगायत जनु सरुुमा जशररस्थान नाधभस्थान व्यवस्थापन सधमधत स्थानीय 
तहलाई भनेर कोि गररयो र त्यो क्षेत्रबाट स्टेटमेन्ट धनकाधलसकेपधछ हामीले नमगाको भन्ने स्टेटमेन्ट 
धनकाधलसकेपधछ हाल समन्वयले एउटा स्टेटमेन्ट धनकालेको छ यद्मष्ट्रप त्यतापष्ट्र� हाम्रो गम्भीर ध्यानाकर्ार् 
छ सरकारले पधन ध्यानाकर्ार् गरेको छ । संघीय सरकारले त्यसको छानष्ट्रवन सधमधत नै बनाएर छानष्ट्रवन 
गरररहेको छ । म सबभन्दा पष्ट्रहला कर्ााली प्रदेश सरकारलाई यो गौहत्या १३ गतेको घटनाक्रमलाई 
छानष्ट्रवन गनाका लाधग संसदीय सधमधत बनाएर यसको छानष्ट्रवन गररयोस ्भन्ने माग राख् न चाहन्छु ष्ट्रकनभने 
यो कर्ााली प्रदेशको सखेुत र दैलेखको मातै्र घटना नभएर धसंगो आज ३ करोि नेपालीहरूको यो इस्यू 
बनेको छ । त्यसकारर् त्यताधतर गम्भीर ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । २ सय ९१ वटा ती गाईगोरु 
ल्याएर जनु घटना गररयो ३७ वटा उक्त घटनामा ३७ वटा चौपाया मरेका छन,् २ सय २८ वटा ष्ट्रफताा 
भएका छन ्भने २६ वटा अष्ट्रहलेसम्म पधन अलपत्र अवस्थामा छन ्। यस्तो ददानाख घटनामा जनु घटाइयो 
र दैलेखलाई तारो बनाएर जनु घटना घटाइयो, घटना हेदाा सखेुतबाट दैलेख जााँदा सखेुतबाट दैलेख जाने 
गािी वायााँ साइिबाट गािी ष्ट्रहाँड्छ दैलेखबाट आउाँदा दाष्ट्रहने साइिबाट आउाँछ । घटना प्रकृधत हेदाा कस्तो 
छ भने कटकुवामा जनु घटना भयो त्यो ददन म दैलेखबाट आउाँदै धथए । घटना पाको लगभग २०/२५ 
धमनेटपधछ त्यहााँ म पगु्याथें । हेदाा देबे्रसाइिबाट दैलेख जानपुनेमा दाष्ट्रहने साइिमा गएर गािीले त्यो 
दघुाटना गराएको अवस्था छ । देवे्रसाइिको धभता ामै गािी यदद पजल्टएको हो भने अनकन्रोल भाको हो भने 
गािी पजल्टनपुनेमा दाष्ट्रहने साइिमा गएर भीरमा गएर गािी केही पधन नभएर त्यो गािी कसरी घटना भयो 
के त्यो गौहत्या होइन । त्यसकारर् म यो प्रधत सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु र 
दोर्ीलाई उजचत कारबाही गररयोस ्। तत्काल छानष्ट्रवन सधमधत गरेर छानष्ट्रवन सधमत बनाएर र अको कुरा 
त्यो बाटो अष्ट्रहले दैलेखबाट सखेुत जााँदा अथाात सखेुतबाट दैलेख जााँदा त्यो क्षेत्र पूरै दगुाजन्धत भएर 
मान्छेलाई आवतजावत गना पधन बिो गाह्रो भइराछ । धन्न पााँचसय मीटरजधत त्यो पूरै दगुाजन्धत फैधलएको 
छ भोधल त्यो महामारीका रूपमा फैलेला नफैलेला भन्न सष्ट्रकन्न । त्यसकारर् सरकारले त्यो क्षेत्रधतर पधन 
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ददने कुरा भएन, ददन पधन धमलेन । होइन भने गाई यो चाहीीँ गोहीको आाँस ुनचहुाऔ ं। अब तत्काल 
एउटा ष्ट्रवधेयक बनाएर पास गरौं । सरकारले अब यो त व्यजक्तले पाल्ने कुरो देजखएन ष्ट्रक त हजरुले 
सरकारले नै यो चाष्ट्रहाँ तपाईको यो उपयोधगता छ है यसको गाई त नभई नहनेु जन्त ुहो, राष्ट्रिय जनावर हो 
ऐधतहाधसकता छ यसको चाष्ट्रहाँ गहुाँतबाट यो हनु्छ यसको रगतबाट यो हनु्छ सासबाट यो हनु्छ भनेर ष्ट्रक 
अध्ययन गरेर सरकारले एउटा ष्ट्रवधेयक बनाएर बझुाउन ुपर् यो र जनताले पाल्नेवाला छन ्नत्र आजको 
धमधतसम्म गाई त चाष्ट्रहाँ सिकमै छ । पोहोर पधन कैलालीमा घटना भएकै हो । आज यो भयो । यो त 
हनु्छ नै । त्यसकारर् यसको  लाधग सरकारले यहााँ अब  एउटा लगत इजस्टमेट गरौं । कर्ाालीभररमा कधत 
गाई छन ् १० हजार १५ हजार कृष्ट्रर्मन्त्रीजी मसु्कुराइ राख् नभुा'छ उहााँकै यो पछा ष्ट्रफल्ि पधन । 
त्यसकारर् सरकारले तत्काल करेन्ट चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवधेयक ल्याएर गाईको संरक्षर् र व्यवस्थापन गरौं । यो बाट 
नै चाष्ट्रहाँ तपाईको दीघाकालीन हल हनु्छ, अन्यथा यो कुरा उठाउनकुो कुराको लाधग मात्र हनु्छ ।  
धन्यवाद !  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री सशुीलकुमार थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससुशुशीीललककुुममाारर  थथाापपाा:: माननीय सभामखु महोदय¸ धेरै पटक कुरा उदठसकेको छ । २०७६ साल 
५/१३ गते नेपालगञ्ज उपमहानगरपाधलकाले दैलेखका लाधग भनेर पठाएको भधनएको चौपायाहरू सखेुतको 
कटकुवामा जनुखाले गौ-हत्या गने काम भयो, र गौहत्या गररयो । गौहत्याप्रधत गम्भीर द:ुख व्यक्त गना 
चाहन्छु । दैलेखको नाम मछेुर दैलेख पठाउने र दैलेखको नाम मछेुर बााँके उपमहानगरपाधलका र 
दैलेखको केही थपु्र ै स्थानीय तह लगायत जनु सरुुमा जशररस्थान नाधभस्थान व्यवस्थापन सधमधत स्थानीय 
तहलाई भनेर कोि गररयो र त्यो क्षेत्रबाट स्टेटमेन्ट धनकाधलसकेपधछ हामीले नमगाको भन्ने स्टेटमेन्ट 
धनकाधलसकेपधछ हाल समन्वयले एउटा स्टेटमेन्ट धनकालेको छ यद्मष्ट्रप त्यतापष्ट्र� हाम्रो गम्भीर ध्यानाकर्ार् 
छ सरकारले पधन ध्यानाकर्ार् गरेको छ । संघीय सरकारले त्यसको छानष्ट्रवन सधमधत नै बनाएर छानष्ट्रवन 
गरररहेको छ । म सबभन्दा पष्ट्रहला कर्ााली प्रदेश सरकारलाई यो गौहत्या १३ गतेको घटनाक्रमलाई 
छानष्ट्रवन गनाका लाधग संसदीय सधमधत बनाएर यसको छानष्ट्रवन गररयोस ्भन्ने माग राख् न चाहन्छु ष्ट्रकनभने 
यो कर्ााली प्रदेशको सखेुत र दैलेखको मातै्र घटना नभएर धसंगो आज ३ करोि नेपालीहरूको यो इस्यू 
बनेको छ । त्यसकारर् त्यताधतर गम्भीर ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । २ सय ९१ वटा ती गाईगोरु 
ल्याएर जनु घटना गररयो ३७ वटा उक्त घटनामा ३७ वटा चौपाया मरेका छन,् २ सय २८ वटा ष्ट्रफताा 
भएका छन ्भने २६ वटा अष्ट्रहलेसम्म पधन अलपत्र अवस्थामा छन ्। यस्तो ददानाख घटनामा जनु घटाइयो 
र दैलेखलाई तारो बनाएर जनु घटना घटाइयो, घटना हेदाा सखेुतबाट दैलेख जााँदा सखेुतबाट दैलेख जाने 
गािी वायााँ साइिबाट गािी ष्ट्रहाँड्छ दैलेखबाट आउाँदा दाष्ट्रहने साइिबाट आउाँछ । घटना प्रकृधत हेदाा कस्तो 
छ भने कटकुवामा जनु घटना भयो त्यो ददन म दैलेखबाट आउाँदै धथए । घटना पाको लगभग २०/२५ 
धमनेटपधछ त्यहााँ म पगु्याथें । हेदाा देबे्रसाइिबाट दैलेख जानपुनेमा दाष्ट्रहने साइिमा गएर गािीले त्यो 
दघुाटना गराएको अवस्था छ । देवे्रसाइिको धभता ामै गािी यदद पजल्टएको हो भने अनकन्रोल भाको हो भने 
गािी पजल्टनपुनेमा दाष्ट्रहने साइिमा गएर भीरमा गएर गािी केही पधन नभएर त्यो गािी कसरी घटना भयो 
के त्यो गौहत्या होइन । त्यसकारर् म यो प्रधत सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु र 
दोर्ीलाई उजचत कारबाही गररयोस ्। तत्काल छानष्ट्रवन सधमधत गरेर छानष्ट्रवन सधमत बनाएर र अको कुरा 
त्यो बाटो अष्ट्रहले दैलेखबाट सखेुत जााँदा अथाात सखेुतबाट दैलेख जााँदा त्यो क्षेत्र पूरै दगुाजन्धत भएर 
मान्छेलाई आवतजावत गना पधन बिो गाह्रो भइराछ । धन्न पााँचसय मीटरजधत त्यो पूरै दगुाजन्धत फैधलएको 
छ भोधल त्यो महामारीका रूपमा फैलेला नफैलेला भन्न सष्ट्रकन्न । त्यसकारर् सरकारले त्यो क्षेत्रधतर पधन 
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अधल गम्भीर ध्यानाकर्ार् होस ्र त्यो बाटोलाई व्यवजस्थत गना तत्काल सरकारले ध्यान केजन्रत गरोस ्भन्न 
चाहन्छु । धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री यज्ञबहादरु धब.सी. । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययज्ञज्ञबबहहााददुरुर  धधबब.ससीी.:: सम्माननीय सभामखु महोदय¸ �वशेर् समयमा म केही सावाजाधनक �वर्यका 
कुराहरू कर्ााली प्रदेश सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गराउन गइरहेको छु । य�ह साउन ७ गते राधत १२ बजे 
परेको अधबरल १ घण्टाको वर्ााले हाम्रो राजधानी कर्ााली प्रदेशको राजधानी वीरेन्रनगरका ९ नं. वािा 
नयााँगाउाँ, रहरपरु, माधथल्लो पसेनी, तल्लो पसेनीमा िबुान भएर जनताका केही धनजनहरू क्षधत हनु पगु्यो र 
त्यसको साथै शभु फाराम कुखरुाको शभु फाराम एक जना अधनल गपु्ताले त्यो फारम गनुाभारैछ त्यहााँ 
कुखरुापालन उहााँका १ हजार लोकल कुखरुाका बच्चाहरू र पााँचसय दईु �कलादेजख माधथका कुखरुाहरूको 
क्षधत भएको धथयो भएको धथयो । र त्यसको साथै कर्ााली प्रदेशको राजधानी वीरेन्रनगरलाई हामीले 
जोजखमबाट मकु्त पाना सकेनौं भने धनजित रूपमा यहााँका जनताहरूको त्यो क्षेत्रको धनजनको क्षधतबाट 
बचाउनका लाधग कर्ााली प्रदेश सरकारले समयमै त्यो धनकासखोलालाई व्यवजस्थत गरेर धनकास खोलाको 
व्यवस्था गने र पानी भाग जो आउाँछ त्यसलाई समयमै धनकास ठूलो-फरा�कलो बनाएर अगाधि बढोस ्
कर्ााली प्रदेशको सरकार र त्यसको साथै सभामखु महोदय बराहताल वर्ााकै कारर्ले भेरी नदी बढेर 
बराहताल विा नं.४ तरंगाको झलु�े पलुको पारीप�� गाउाँधतरको नदी भेरी नदीले कटान गरेर झलु�े पलु 
जोजखम अवस्थामा पधुगरहेको छ । कर्ााली प्रदेश सरकारले तत्काल तटबन्धको व्यवस्था गरेर त्यो 
पलुलाई जोजखमबाट मकु्त बचाउने प्रयास गरोस ्भनेर सभामखु महोदयमाफा त ्सरकारको ध्यान आकर्ार् 
गराउन चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय, आज कर्ााली प्रदेश सरकार भइसकेपधछ हामीले पधन बारम्बार सदनमा ०७१ का 
बाढी�पधितको बारेमा कुरा उठाइरह्यौं र बाढीपीधितलाई राहत ददन वा त्यो पालबाट छानामा ल्याउनपुछा 
घरमा ल्याउनपुछा भनेर बारम्बार कुरा उठायौं र कर्ााली प्रदेश सरकारले प्रधतव्यजक्त ३ लाख ददने धनर्ाय 
गर् यो । त्यो स्वागतयोग्य धथयो सभामखु महोदय । हामीलाई लाग्थो �क कर्ााली प्रदेश सरकार भएको 
अब धनजित रूपमा अनभुधूत हनु्छ भन्न ेलाधगरहेको धथयो । यसो धतनी बाढीपीधितकहााँ पगु्दा अजस्त भखारै 
कर्ााली फाउण्िेसनले आयोजना गरेको एक कायाक्रममा हामी माननीयज्यूहरू सीता नेपाली, म स्वयम ्
यज्ञबहादरु धबसी र अमतृा शाहीज्यू गएका धथयौं । त्यहााँ धेरै गनुासाहरू आए �क अ�हलेसम्म हामीले न 
शिु स्वच्छ खानेपानी खानेपानी पाइरहेका छौं न बस्ने न उही पाल चा�हाँ पधन च्याधतस�कए । हामीले अब 
अ�हले हातमखु जोड्न पधन धौधौको भइरकेको अवस्था भएको छ भन्ने गनुासो आयो । हामीलाई लाग््यो 
प्रदेश सरकार गठन भइसकेपधछ धनजित रूपमा हामी घरको छानामधुन जानेछौं भन्न ेलाधगरहेको धथयो । 
धसररफ तपाईहरू यहााँ अनहुार पधन नदेखाउनसु ्भन्ने खालको अ�वश्वासको खािल आज जनताको बीचमा 
भइरहेको अवस्था छ । ती पीधितहरूले अ�वश्वास गरररहेका छन ्हामी जनप्रधतधनधधप्रधत र धसंगो कर्ााली 
प्रदेश सरकारप्रधत । सभामखु महोदय म कर्ााली प्रदेश सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु, धतनी 
पीधितहरूलाई तत्काल छानामधुन ल्याउन जरुरी छ । जब यो हाम्रो ०७६/०७७ को बजेटमा हामीले 
�वपद् व्यवस्थापन जो गरेका छौं जो बजेट पाररत भएको छ ती धनमखुा ती पालमधुन बधसरहेका जनु 
पीधितहरू छन,् र धतनलाई तत्काल छानामधुन ल्याउने प्रदेश सरकारले कदम अगाधि बढाओस ्। साथै जनु 
३ लाखको कुरो आएको धथयो ती धगरीघाटका पीधितहरूसाँग बझु्दा (समयलाई समयलाई ध्यान ददनहुोला) 
१ सय ४१ घरमध्येमा त्यहााँ बसोबास गने १ सय २५ र ११ जनाले मातै्र त्यो राहत पायौं भन्ने कुरा 
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राख् नभुएको छ । र सभामखु महोदय र यसकारर् अब कर्ााली प्रदेश सरकारले यो सरकार भएको 
अनभुधूत देओस ्भन्ने कुरा राख्दै मेरो भनाई यही अन्त्य गछुा । धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी 
मन्त्री माननीय श्री धबमला के.सी.लाई प्रा�ाररक कृष्ट्रर् सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ का 
सम्बन्धमा कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १२० को उपधनयम २ को खण्ि क 
बमोजजम प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक माधथ छलफल गररयोस ्भधन सभा समक्ष प्रस्ताव गना समय ददन्छु । 

भभूधूधमम  व्व्ययववस्स्थथाा, ककृृष्ट्रष्ट्रर्र्  ततथथाा  ससहहककााररीी  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववममललाा  ककेे.ससीी.:: सभामखु महोदय¸ सम्माधनत सभामा 
प्रदेश सरकारका तफा बाट पेश भएको प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ प्रदेश 
सभाको बैठकबाट ष्ट्रवर्यगत सधमधतमा पठाउने धनर्ाय भएको र सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा छलफल भई 
सभामा प्राप्त भएकोले कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १२० को उपधनयम २ को खण्ि 
(क) बमोजजम प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकमाधथ सभामा छलफल गररयोस ्भनी प्रस्ताव गदाछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश सरकारका भमूी व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्री 
माननीय श्री धबमला के.सी.ले सभामा पेश गनुाभएको प्रा�ाररक कृष्ट्रर् सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७५ माधथ प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकमाधथको छलफलका लाधग समय धनधाारर् गरेको छु । सवाप्रथम 
माननीय श्री अमरबहादरु थापा। समय ७ धमनेट । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा  ::  सभामखु महोदय¸ प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, 
२०७५ मा हामी सहभागी अष्ट्रहले छलफलमा सहभागी भएको छु र मलाई यसधभत्र हेदााखेरर यो धनदेशक 
सधमधतको दफा १३ मा मन्त्री र मन्त्रालय मातै्र भधनएको छ । सधमधतको अध्यक्षमा त्यसलाई ष्ट्रवभागीय 
मन्त्री भन्नु पने हो ष्ट्रक यसमा मेरो सझुाव छ । प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी कसरुजन्य काम गरेमा कुन ऐनले 
कारबाही गछा ? यो यो गना नपाइने भन्या छ तर कधत सजाय हनु्छ ? कुन ऐनले यसलाई कारबाही गछा ? 
भन्ने कुराको व्यवस्था यो ऐनमा छैन । यो ऐनमा नभएपधन कुन ऐनमाफा त ्कारबाही हनु्छ भन्न ेकुरा हामीले 
ऐन पास गररसकेपधछ ऐनले बोल्न ुपछा तर यहााँ बोधलएको छैन । प्रा�ाररक कृष्ट्रर्लाई अधभयानको रूपमा 
लागू गना जरुरी छ । अष्ट्रहले हामी ऐन त बनाउाँदैछौं । हामीले प्रा�ाररक रूपले यो प्रदेशलाई प्रा�ाररक 
बनाउने घोर्र्ा गरररहेका छौं । तर यसको गधत बढेको छैन र अष्ट्रहले मैले गाउाँमा जााँदाखेरर रासायधनक 
मल प्रयोग गरेका ष्ट्रकसानहरूले अष्ट्रहले रासायधनक मल त्यहााँ पाएको छैन ष्ट्रकनभने यो प्रदेश प्रा�ाररक 
ष्ट्रहसाबले घोर्र्ा भैसक्यो तर त्यहााँ अष्ट्रहले कालोबजारी भइरहेको छ जहााँ १५ रुपैयााँले २० रुपैयााँ पने 
यरुरयालाई ६०/७० रुपैयााँ हालेर जनताले जाष्ट्रहने प्रयोग गरेको अवस्था छ र त्यसमा पधन पाएको अवस्था 
छैन । त्यसैले त्यसलाई धनयन्त्रर् गदाा व्यवस्थापन गना हामी सक्यौं ष्ट्रक सकेनौं । यो व्यवस्थापन गनुा 
हामीले ऐन कानून त बनाउाँला तर जाष्ट्रहने यसको व्यवस्थापन गना सकेनौं भने फेरर पधन ती जनतालाई 
मकाा पना सक्छ । त्यसकारर्ले सरकारको ध्यानाकर्ार् होस ् ष्ट्रक यसमा अब प्रा�ाररक रूपले जााँदाखेरर 
रासायधनयक कुरालाई प्रधतबन्ध त लाउनै पछा यसमा मेरो ष्ट्रववाद छैन तर यसको ष्ट्रवकल्प ददएर मातै्र 
जनतालाई अगाधि बढाउनपुछा । यो ष्ट्रवर्यमा सरकारको ध्यान आकष्ट्रर्ात होस ्भन्ने चाहन्छु म । अब 
दोस्रो कुरा के छ भन्दा प्रा�ाररक कृष्ट्रर् लैजााँदाखेरर यो सधमधतमा पधन १ जना २ जना ष्ट्रवशेर्ज्ञ राजखया 
रहेछ तर संशोधनमा फेरर १ जना मात्र राख् ने भन्ने आको छ । तर यो यत्रो ष्ट्रवशाल कायाक्रम हामी 
गदैछौं, हामी यसका ष्ट्रवशेर्ज्ञ हौं ष्ट्रक होइनौं । हामीले यसको पष्ट्रहलो चरर्मा त्यत्रो अधभयान सरुु गदैछौं त 
यससाँग जानेकार ष्ट्रवज्ञहरू राख् न अधल समूहगतमै राख् न पने हनु्छ र त्यसको राय सल्लाहले हामीले कसरी 
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राख् नभुएको छ । र सभामखु महोदय र यसकारर् अब कर्ााली प्रदेश सरकारले यो सरकार भएको 
अनभुधूत देओस ्भन्ने कुरा राख्दै मेरो भनाई यही अन्त्य गछुा । धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी 
मन्त्री माननीय श्री धबमला के.सी.लाई प्रा�ाररक कृष्ट्रर् सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ का 
सम्बन्धमा कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १२० को उपधनयम २ को खण्ि क 
बमोजजम प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक माधथ छलफल गररयोस ्भधन सभा समक्ष प्रस्ताव गना समय ददन्छु । 

भभूधूधमम  व्व्ययववस्स्थथाा, ककृृष्ट्रष्ट्रर्र्  ततथथाा  ससहहककााररीी  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववममललाा  ककेे.ससीी.:: सभामखु महोदय¸ सम्माधनत सभामा 
प्रदेश सरकारका तफा बाट पेश भएको प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ प्रदेश 
सभाको बैठकबाट ष्ट्रवर्यगत सधमधतमा पठाउने धनर्ाय भएको र सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा छलफल भई 
सभामा प्राप्त भएकोले कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १२० को उपधनयम २ को खण्ि 
(क) बमोजजम प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकमाधथ सभामा छलफल गररयोस ्भनी प्रस्ताव गदाछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश सरकारका भमूी व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्री 
माननीय श्री धबमला के.सी.ले सभामा पेश गनुाभएको प्रा�ाररक कृष्ट्रर् सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७५ माधथ प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकमाधथको छलफलका लाधग समय धनधाारर् गरेको छु । सवाप्रथम 
माननीय श्री अमरबहादरु थापा। समय ७ धमनेट । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा  ::  सभामखु महोदय¸ प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, 
२०७५ मा हामी सहभागी अष्ट्रहले छलफलमा सहभागी भएको छु र मलाई यसधभत्र हेदााखेरर यो धनदेशक 
सधमधतको दफा १३ मा मन्त्री र मन्त्रालय मातै्र भधनएको छ । सधमधतको अध्यक्षमा त्यसलाई ष्ट्रवभागीय 
मन्त्री भन्नु पने हो ष्ट्रक यसमा मेरो सझुाव छ । प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी कसरुजन्य काम गरेमा कुन ऐनले 
कारबाही गछा ? यो यो गना नपाइने भन्या छ तर कधत सजाय हनु्छ ? कुन ऐनले यसलाई कारबाही गछा ? 
भन्ने कुराको व्यवस्था यो ऐनमा छैन । यो ऐनमा नभएपधन कुन ऐनमाफा त ्कारबाही हनु्छ भन्न ेकुरा हामीले 
ऐन पास गररसकेपधछ ऐनले बोल्न ुपछा तर यहााँ बोधलएको छैन । प्रा�ाररक कृष्ट्रर्लाई अधभयानको रूपमा 
लागू गना जरुरी छ । अष्ट्रहले हामी ऐन त बनाउाँदैछौं । हामीले प्रा�ाररक रूपले यो प्रदेशलाई प्रा�ाररक 
बनाउने घोर्र्ा गरररहेका छौं । तर यसको गधत बढेको छैन र अष्ट्रहले मैले गाउाँमा जााँदाखेरर रासायधनक 
मल प्रयोग गरेका ष्ट्रकसानहरूले अष्ट्रहले रासायधनक मल त्यहााँ पाएको छैन ष्ट्रकनभने यो प्रदेश प्रा�ाररक 
ष्ट्रहसाबले घोर्र्ा भैसक्यो तर त्यहााँ अष्ट्रहले कालोबजारी भइरहेको छ जहााँ १५ रुपैयााँले २० रुपैयााँ पने 
यरुरयालाई ६०/७० रुपैयााँ हालेर जनताले जाष्ट्रहने प्रयोग गरेको अवस्था छ र त्यसमा पधन पाएको अवस्था 
छैन । त्यसैले त्यसलाई धनयन्त्रर् गदाा व्यवस्थापन गना हामी सक्यौं ष्ट्रक सकेनौं । यो व्यवस्थापन गनुा 
हामीले ऐन कानून त बनाउाँला तर जाष्ट्रहने यसको व्यवस्थापन गना सकेनौं भने फेरर पधन ती जनतालाई 
मकाा पना सक्छ । त्यसकारर्ले सरकारको ध्यानाकर्ार् होस ् ष्ट्रक यसमा अब प्रा�ाररक रूपले जााँदाखेरर 
रासायधनयक कुरालाई प्रधतबन्ध त लाउनै पछा यसमा मेरो ष्ट्रववाद छैन तर यसको ष्ट्रवकल्प ददएर मातै्र 
जनतालाई अगाधि बढाउनपुछा । यो ष्ट्रवर्यमा सरकारको ध्यान आकष्ट्रर्ात होस ्भन्ने चाहन्छु म । अब 
दोस्रो कुरा के छ भन्दा प्रा�ाररक कृष्ट्रर् लैजााँदाखेरर यो सधमधतमा पधन १ जना २ जना ष्ट्रवशेर्ज्ञ राजखया 
रहेछ तर संशोधनमा फेरर १ जना मात्र राख् ने भन्ने आको छ । तर यो यत्रो ष्ट्रवशाल कायाक्रम हामी 
गदैछौं, हामी यसका ष्ट्रवशेर्ज्ञ हौं ष्ट्रक होइनौं । हामीले यसको पष्ट्रहलो चरर्मा त्यत्रो अधभयान सरुु गदैछौं त 
यससाँग जानेकार ष्ट्रवज्ञहरू राख् न अधल समूहगतमै राख् न पने हनु्छ र त्यसको राय सल्लाहले हामीले कसरी 
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प्रा�ाररक रूपमा लागू गना सक्छौं भन्न ेकुरा हामीले अगाधि बढ्न ुपछा । त्यसकारर्ले ष्ट्रवज्ञ समूहको एउटा 
यसले आवश्यकता यो ऐनमा ठानेको छु मैले । वास्तवमै नेपालको संष्ट्रवधानको धारा ४४ ले 
उपभोक्ताहरूको हकको धनधमता  वास्तवमै स्वस्थ बन्नका धनधमता  हामीले रासायधनक जचज खाएर धेरै संकट 
आयो । उत्पादन धेरै भएपधन मान्छेहरूको त्यले मतृ्यकुो रूपमा त्यो जचजले मतृ्यकुो रूपमा धेरै 
मान्छेहरूलाई धलने प्रयास भइरहेको अवस्थाले हामी प्रा�ाररक भनेका छौं । त्यसैले जनताका हकका 
धनधमता  जनु ऐन आको छ । मैले सरसती बढेँ । पढ्दा धेरै कुराहरू राम्रा छन ्यसमा । केही छुट 
भएका कुराहरू मैले सझुाव ददएाँ । धेरै कुराहरू राम्रा छन ्तर यसलाई हामी नेपालको स्वभाव के छ 
भन्दा ऐन बनाउने कानून बनाउने संष्ट्रवधान बनाउने तर त्यसको कायाान्वयनको क्षेत्रमा कायाान्वयन गना 
हामी असक्षम हनेु । त्यसोभा हनुाले यसलाई किाइका साथ अगाधि बढाउन जरुरी छ र यो ऐन पास 
गररसकेपधछ यो ऐनलाई तत्काल प्रारम्भ भइसकेपधछ यसलाई कायाान्वयनको क्षेत्रमा अगाधि बढ्न पछा तर 
त्यहााँ जानपूवा जनतालाई वास्तष्ट्रवक ष्ट्रवकल्प नददइकन हामी त्यसरी अगाधि बढ्यौं भने यो लागू नहनु सक्छ 
ष्ट्रकनभने जनता खेतीपाती नगरेर उत्पादन नगरेर त्यजता कै बस्न हुाँदैन । जे जस्तो अवस्थामा पधन बााँच्न पछा 
मान्छे । आज कमसेकम जाष्ट्रहने १ वर्ा बााँच्ने धथयो तर पधन ऊ भोकै भएर १ वर्ा बााँच्नभुन्दा ६ मष्ट्रहना 
बााँच्नलाई पधन ऊले खाएरै बााँच्नपुछा । त्यसोभा हनुाले यहााँका गररब ष्ट्रकसानका धनधमता  एक त यो 
गररबीको रेखामधुन रहेको प्रदेश छ तर यसैमा हामीले वास्तवमै प्रा�ाररक रूपले अगााधनक प्रदेश बनाउने 
हामी अगाधि बढेका छौं त्यसलाई राज्यले ठूलो अधभयानका रूपमा प्रदेशले ठूलो अधभयानका रूपमा जान 
जरुरी छ । ठाउाँठाउाँमा प्रा�ाररक मलहरू तयार गना पर् यो अब प्रा�ाररक भनेको त यही होला ष्ट्रक 
रासायधनक जचजलाई प्रधतबन्द लगाएर प्रा�ाररक रूपले ष्ट्रहजो परम्परा तररकाले हामीले कसरी उत्पादन 
गरेका धथयौं त्यो उत्पादनमा जाने कुरा नै होला । हामीले वस्तभुाउ पाल्न छोधिसकेका छौं । प्रा�ाररक 
मल उत्पादन गरेर त्यही मलका आधारमा उत्पादन हनेु अवस्थामा हामीले त्यो वस्तभुाउ पाल्न 
छोधिसकेका छौं । नयााँ ष्ट्रवधध र प्रष्ट्रक्रया सरकारले ददन जरुरी छ र त्यो जनतालाई त्यताधतरबाट आफूलाई 
फाइदा हनेु अवस्था धसजाना भयो भने मात्र जनता त्यताधतर उन्मखु हनु्छ । अन्यता हामीले कानून कसका 
लाधग बनाउने ती जनताका लाधग, जनताको उन्नधतका लाधग, जनताको प्रगधतका लाधग बनाइने कानूनले 
जनतालाई फाइदा भएन जनताको जीवनस्तर माधथ उठ्ने भएन भने त्यो ऐनले काम गना सक्दैन, 
कायाान्वयन हनुबाट वजञ्चत हनु्छ । त्यसोभाको हनुाले मैले कर्ााली प्रदेशको सरकारको जे घोर्र्ा छ 
अगााधनक कर्ााली प्रदेश भन्न ेकुराको जे घोर्र्ा छ । यो अगााधनक बनाउनका धनधमता  आज एउटा स्टेप 
आको छ प्रा�ाररक ऐन पास गना हामी तयार भएका छौं । तर त्यो प्रा�ाररक ऐन पास गनाका लाधग 
हामीले जे तयारी मैले सझुाव ददएको छु र सबै माननीयज्यूहरूका सझुावहरू छन ्र जनताका सझुावहरू 
छन ्जनताका ष्ट्रहतमा जनताका पक्षमा जाने वातावरर् धसजाना होस ्भन्ने पधन म चाहन्छु र बााँकी कुरा यो 
ऐनमा जे व्यवस्था भएको छ केही कुराहरू नपगु र यसलाई केरे थप गना सकेर यसलाई छुटेका कुरा 
समावेश गरेर यो ऐन पास हनेु गरी यो ऐन अगाधि बढोस ् र यही म शभुकामना ददन चाहन्छु ।  
धन्यवाद !  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी 
मन्त्री माननीय श्री धबमला के.सी.लाई प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ माधथ 
सधमधतको प्रधतवेदनमाधथको छलफलको क्रममा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ् जजज्ञाशामा 
जवाफ ददन समय ददन्छु ।   
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भभूधूधमम  व्व्ययववस्स्थथाा,  ककृृष्ट्रष्ट्रर्र्  ततथथाा  ससहहककााररीी  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधबबममललाा  ककेे.ससीी.:: माननीय सभामखु महोदय¸ हामी 
इधतहास नयााँ ढंगले कर्ााली प्रदेशमा रचना गने सपना बोकेर आज पष्ट्रहलो पटक नेपालमा पष्ट्रहलो पटक 
अगााधनक कृष्ट्रर् सम्बन्धीको कानून पाररत गने चरर्मा छौं । पाररत गने चरर्सम्म ल्याइपरु् याउने सामाजजक 
सधमधतका अध्यक्ष, सधमधतका सदस्यहरू, संशोधनकताा माननीयज्यूहरू र अष्ट्रहले आफ्नो राय मत राख् ने 
माननीयज्यू लगायत सम्पूर्ा माननीयज्यूहरूमा म हाददाक आभार प्रकट गना चाहन्छु सरकारको तफा बाट र 
मन्त्रालयको तफा बाट । यहााँहरूको योगदानमा यो ष्ट्रवधेयक धेरै पररमाजान भएको छ । राम्रो बनेको छ । 
र हामीले कर्ाालीको आवश्यकतामा राम्रो बनाउन सकेका छौं भन्न े मैले ठानेको छु र मैले त्यसरी नै 
अध्ययन गरेको छु र मैले त्यसरी नै ग्रहर् गरेको छु र बझेुको छु । नेपालमा हेदााखेरर खासगरी ष्ट्रवक्रम 
सम्वत ् २०४९ देजख यसलाई कमााकल्चर संस्थाले अगाानी कृष्ट्रर् खेतीको शरुुवात गरेको देजखन्छ । 
अष्ट्रहलेसम्म आउाँदा दजान जजता कै कायाष्ट्रवधध, धनदेजशका र गाइिलाइन बनेको देजखन्छ र कानून बनेको  
छैन । नेपालमा पष्ट्रहलो पटक कर्ााली प्रदेश सरकारले नै यो कानून पास गदैछ । यसको ष्ट्रवश्वमा यसको 
इधतहास हेदााखेरर कररब ७९० वटा देशहरू संलग्न भएको जस्थधत देजखन्छ । ७९० वटा देशहरूले 
अगााधनक खेतीमा जानपुछा । ष्ट्रवश्वलाई अब अगााधनक खेतीका माध्यमबाट स्वस्थकर बनाउनपुछा वातावरर् 
सन्तलुनको कुरादेजख धलएर सबै कुराहरू अगाधि बढाउन ु पछा भनेर यो अधभयानलाई अगाधि बढाएको 
देजखयो । खासगरी अमेररकाबाट १९६० सन ् १९६० मा यसको अधभयान एउटा ष्ट्रकताब लेखनबाट 
शरुुवात भएको देजखन्छ । यसो हेदााखेरर हामीले आज एउटा नयााँ  कामको सम्पन्नता कानूनका ष्ट्रहसाबले 
नयााँ कामको सम्पन्नता गदैछौं । अब हामी कर्ााली प्रदेशले कर्ााली प्रदेश सरकारले अगााधनक प्रदेश 
बनाउने घोर्र्ा गर् यो । तर घोर्र्ा गररसक्यो आधारहरू बनाउन घोर्र्ा गरेको धथयो पष्ट्रहलो बैठकले 
सरकारको । यो सजजलो छैन, हामीले भनेजस्तो सजजलो छैन । धसदक्कममा धछमेकी मलुकु भारतको 
धसदक्कममा पधन १३ वर्ा लागेको छ । कजम्प्लट रूपमा त्यले घोर्र्ा गना १३ वर्ा लागेको छ लागेको 
देजखन्छ भने कर्ाालीमा अधल धछटो गरौंला । धछटै गरेपधन एक दशक त हामीले व्यधतत गना पने जस्थधत 
देजखन्छ । यसका आधारहरू तयार गनाका धनजम्त पष्ट्रहलो आधार भनेको कानून धनमाार् नै धथयो कानून 
धनमाार्को आधार हामीले पूरा गरेका छौं, आज गदैछौं । त्यो साँगसाँगै हामीले कररब १२ वटा आधारहरू 
कृष्ट्रर् मन्त्रालय हाम्रो कृष्ट्रर् मन्त्रालयले १२ वटा कर्ाालीलाई अगााधनक बनाउनका धनजम्त अगााधनक रूपमा 
पूर्ा रूपमा घोर्र्ा गनाका धनजम्त आधारहरू १२ वटा आधारहरू तय गरेको छ । ती १२ वटा आधारमा 
पष्ट्रहलो आधार भनेको कानून धनमाार्को आधार धथयो त्यो आधार बल्ल हामीले आज पूरा गदैछौं यो 
ऐधतहासक खसुीको क्षर् हो भन्ने पधन मलाई लाग्छ । हामी एउटा अधभयानमा छौं यो अधभयान भनेको 
सामान्य पधन सामान्य ष्ट्रहसाबले सम्पन्न हनेु अधभयान पधन होइन । तीनवटै सरकारको उजचत खालको 
समन्वय उजचत खालको सहकायाबाट मातै्र सम्पन्न हनेु कुरा हो एउटा अधभयानको चेतनामूलक अधभयानको 
रूपमा यलाई धलन सष्ट्रकयो भने हामीले यलाई पूरा गना सक्छौं । त्यसो हुाँदा हामी सबै जनप्रधतधनधधहरूको 
संवेदनशीलता यसमा हाम्रो बढेकै छ र एउटा चेतना अष्ट्रहले जागरर् भएकैछ । कर्ााली प्रदेशको मलको 
अाँ..मलको आयातको जस्थधतलाई हेदााखेरर टोट्याधलटीमा १०० प्रसेन्टलाई हामीले ष्ट्रवभाजन गरेर हेदााखेरर 
हामीले यसको मूल्याङ्कन गदााखेरर १ प्रधतशत मातै्र यहााँ रसायन मल धभधत्रएको छ । सबैभन्दा बढी 
सखेुतमा छ । तीन वटा जजल्ला अष्ट्रहले पधन चारवटा जजल्ला चारवटा जजल्लामा खासै तीनवटा जजल्लामा 
पूर्ा रूपमा मल नगएको देजखन्छ, हमु्ला मगु ुर िोल्पामा । का.. जमु्लामा र कालीकोटमा अष्ट्रहले पधन अधल 
अधल गएको देजखन्छ । त्यसै ष्ट्रहसाबले हामीले १ प्रधतशत मल देशभरर नै हेदाा १ प्रधतशत मल धभधत्रने 
कुरालाई हामी क्रस गना सक्छौं । यो समस्यालाई समाधान गना सक्छौं । मेन कुरा त चेतनामूलक ढंगले 
हामीले यसलाई अगाधि बढाउन जरुरी छ सष्ट्रकन्छ भन्ने मलाई लाग्छ । सरकारको यो प्रधतविता हामी 
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भभूधूधमम  व्व्ययववस्स्थथाा,  ककृृष्ट्रष्ट्रर्र्  ततथथाा  ससहहककााररीी  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधबबममललाा  ककेे.ससीी.:: माननीय सभामखु महोदय¸ हामी 
इधतहास नयााँ ढंगले कर्ााली प्रदेशमा रचना गने सपना बोकेर आज पष्ट्रहलो पटक नेपालमा पष्ट्रहलो पटक 
अगााधनक कृष्ट्रर् सम्बन्धीको कानून पाररत गने चरर्मा छौं । पाररत गने चरर्सम्म ल्याइपरु् याउने सामाजजक 
सधमधतका अध्यक्ष, सधमधतका सदस्यहरू, संशोधनकताा माननीयज्यूहरू र अष्ट्रहले आफ्नो राय मत राख् ने 
माननीयज्यू लगायत सम्पूर्ा माननीयज्यूहरूमा म हाददाक आभार प्रकट गना चाहन्छु सरकारको तफा बाट र 
मन्त्रालयको तफा बाट । यहााँहरूको योगदानमा यो ष्ट्रवधेयक धेरै पररमाजान भएको छ । राम्रो बनेको छ । 
र हामीले कर्ाालीको आवश्यकतामा राम्रो बनाउन सकेका छौं भन्न े मैले ठानेको छु र मैले त्यसरी नै 
अध्ययन गरेको छु र मैले त्यसरी नै ग्रहर् गरेको छु र बझेुको छु । नेपालमा हेदााखेरर खासगरी ष्ट्रवक्रम 
सम्वत ् २०४९ देजख यसलाई कमााकल्चर संस्थाले अगाानी कृष्ट्रर् खेतीको शरुुवात गरेको देजखन्छ । 
अष्ट्रहलेसम्म आउाँदा दजान जजता कै कायाष्ट्रवधध, धनदेजशका र गाइिलाइन बनेको देजखन्छ र कानून बनेको  
छैन । नेपालमा पष्ट्रहलो पटक कर्ााली प्रदेश सरकारले नै यो कानून पास गदैछ । यसको ष्ट्रवश्वमा यसको 
इधतहास हेदााखेरर कररब ७९० वटा देशहरू संलग्न भएको जस्थधत देजखन्छ । ७९० वटा देशहरूले 
अगााधनक खेतीमा जानपुछा । ष्ट्रवश्वलाई अब अगााधनक खेतीका माध्यमबाट स्वस्थकर बनाउनपुछा वातावरर् 
सन्तलुनको कुरादेजख धलएर सबै कुराहरू अगाधि बढाउन ु पछा भनेर यो अधभयानलाई अगाधि बढाएको 
देजखयो । खासगरी अमेररकाबाट १९६० सन ् १९६० मा यसको अधभयान एउटा ष्ट्रकताब लेखनबाट 
शरुुवात भएको देजखन्छ । यसो हेदााखेरर हामीले आज एउटा नयााँ  कामको सम्पन्नता कानूनका ष्ट्रहसाबले 
नयााँ कामको सम्पन्नता गदैछौं । अब हामी कर्ााली प्रदेशले कर्ााली प्रदेश सरकारले अगााधनक प्रदेश 
बनाउने घोर्र्ा गर् यो । तर घोर्र्ा गररसक्यो आधारहरू बनाउन घोर्र्ा गरेको धथयो पष्ट्रहलो बैठकले 
सरकारको । यो सजजलो छैन, हामीले भनेजस्तो सजजलो छैन । धसदक्कममा धछमेकी मलुकु भारतको 
धसदक्कममा पधन १३ वर्ा लागेको छ । कजम्प्लट रूपमा त्यले घोर्र्ा गना १३ वर्ा लागेको छ लागेको 
देजखन्छ भने कर्ाालीमा अधल धछटो गरौंला । धछटै गरेपधन एक दशक त हामीले व्यधतत गना पने जस्थधत 
देजखन्छ । यसका आधारहरू तयार गनाका धनजम्त पष्ट्रहलो आधार भनेको कानून धनमाार् नै धथयो कानून 
धनमाार्को आधार हामीले पूरा गरेका छौं, आज गदैछौं । त्यो साँगसाँगै हामीले कररब १२ वटा आधारहरू 
कृष्ट्रर् मन्त्रालय हाम्रो कृष्ट्रर् मन्त्रालयले १२ वटा कर्ाालीलाई अगााधनक बनाउनका धनजम्त अगााधनक रूपमा 
पूर्ा रूपमा घोर्र्ा गनाका धनजम्त आधारहरू १२ वटा आधारहरू तय गरेको छ । ती १२ वटा आधारमा 
पष्ट्रहलो आधार भनेको कानून धनमाार्को आधार धथयो त्यो आधार बल्ल हामीले आज पूरा गदैछौं यो 
ऐधतहासक खसुीको क्षर् हो भन्ने पधन मलाई लाग्छ । हामी एउटा अधभयानमा छौं यो अधभयान भनेको 
सामान्य पधन सामान्य ष्ट्रहसाबले सम्पन्न हनेु अधभयान पधन होइन । तीनवटै सरकारको उजचत खालको 
समन्वय उजचत खालको सहकायाबाट मातै्र सम्पन्न हनेु कुरा हो एउटा अधभयानको चेतनामूलक अधभयानको 
रूपमा यलाई धलन सष्ट्रकयो भने हामीले यलाई पूरा गना सक्छौं । त्यसो हुाँदा हामी सबै जनप्रधतधनधधहरूको 
संवेदनशीलता यसमा हाम्रो बढेकै छ र एउटा चेतना अष्ट्रहले जागरर् भएकैछ । कर्ााली प्रदेशको मलको 
अाँ..मलको आयातको जस्थधतलाई हेदााखेरर टोट्याधलटीमा १०० प्रसेन्टलाई हामीले ष्ट्रवभाजन गरेर हेदााखेरर 
हामीले यसको मूल्याङ्कन गदााखेरर १ प्रधतशत मातै्र यहााँ रसायन मल धभधत्रएको छ । सबैभन्दा बढी 
सखेुतमा छ । तीन वटा जजल्ला अष्ट्रहले पधन चारवटा जजल्ला चारवटा जजल्लामा खासै तीनवटा जजल्लामा 
पूर्ा रूपमा मल नगएको देजखन्छ, हमु्ला मगु ुर िोल्पामा । का.. जमु्लामा र कालीकोटमा अष्ट्रहले पधन अधल 
अधल गएको देजखन्छ । त्यसै ष्ट्रहसाबले हामीले १ प्रधतशत मल देशभरर नै हेदाा १ प्रधतशत मल धभधत्रने 
कुरालाई हामी क्रस गना सक्छौं । यो समस्यालाई समाधान गना सक्छौं । मेन कुरा त चेतनामूलक ढंगले 
हामीले यसलाई अगाधि बढाउन जरुरी छ सष्ट्रकन्छ भन्ने मलाई लाग्छ । सरकारको यो प्रधतविता हामी 
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सबैको साझा प्रधतविता हो जनताको प्रधतविता हो । हामी यो अधभयानमा यहााँहरू माननीयज्यूहरूले सझुाव 
ददएको अनसुार जनप्रधतधनध सबै जनप्रधतधनध स्थानीय तहसम्मका जनप्रधतधनधधहरूको पधन यसमा ठूलो 
सरोकार छ सरोकारवालाहरूको ठूलो सरोकार छ । सं�वधानमा उपभोक्ताको हकसम्बन्धीको व्यवस्था धारा 
४४ मा छ । त्यस्तै खाद्म सम्प्रभतूा ाको अधधकार छ र अजघ एउटा माननीयज्यूले माननीय अमर थापाज्यूले 
क्वेशन उठाउनभुएको छ- हामीलाई अ�हले प्रदेश सरकारले बनाउने कानूनहरूमा हामी दण्ि सजाय ददने 
हामीलाई व्यवस्था गने त्यो खालको अधधकार छैन । हामीले जररवानासम्म गना सक्छौं, दण्ि सजायको 
व्यवस्था गना सक्दैनौं । प्रचधलत कानूनअनसुार जान पने भएको कारर्ले हामील त्यो बााँकी यो यसरी गना 
सक्ने भन्न ेअवस्था बनेन । त्यसो हुाँदाखेरर खाद्म स../ खाद्म सम्प्रभतूासम्बन्धीको ऐनमा उल्लेख गरेका 
दण्ि सजायका व्यवस्थाहरू संघीय सरकारले बनाएका कानूनहरूका �वर्यलाई हामी प्रचधलत कानून बनाएर 
मानेर प्रचधलत कानूनधभत्र रहेर हामीले दण्ि सजायको व्यवस्था प्रदेश सरकारले पधन त्यसरी गना सक्छौं । 
अब क्रमश: प्रदेश प्रहरी पधन बन्दैछ, आशा गरौं हामीले पधन त्यही प्रचधलत कानूनलाई पधन कानूनलाई 
मानेर हामीले हाम्रो सरुक्षालाई नै अगाधि बढाएर हामी दण्ि सजायको व्यवस्था गनेछौं र यहााँहरूसाँग मैले 
भन्नै पछा अ�हले यो कानून प�हलो पटक कानून बनाउाँदैछौं र त्यो साँगसाँगै हामीले अगााधन..केरे प्रा�ाररक 
मल उत्पादनको धनजम्त आधार तयार गरेका छौं यस वर्ादेजख हामी सरुु गछौं । गत वर्ा सरुु गरेको 
योजनाहरू खासगरी ३/४ वटा योजनाहरू सखेुतमै ३ वटा योजनाहरू सरुु भएका छन ्। अगााधनक नमूना 
गाउाँको गाउाँको कायाक्रममा सबै ठाउाँमा सबै नमूना गाउाँमा भएका छैनन ्। केही गाउाँहरूमा प्रा�ाररक 
मलको काम सरुु भैसकेको छ । र �वर्ादी प..�वर्ादी जै�वक �वर्ादीको चनुौधत छ, त्यलाई पधन हामी पूरा 
गछौं यसपाधल हामी �वर्ादी नै हाम्रो प्रदेशले उत्पादन गरेको �वर्ादी �वतरर् गने अवस्थामा जान्छौं । 
कपरुकोट र हरेमा कपरुकोट/कपरुकोटमा घर बनेको छ र हरेमा पधन घर बन्न सकेन तैपधन हामी भािामा 
धलएर यसपाधलदेजख दईुटा �वर्ादी परीक्षर् प्रयोगशाला बनाउाँछौं र हामीले अ�हले कानून पास हनु �वजता कै 
कानून अनसुारको व्यवस्था जे जे व्यवस्था हामीले कानूनमा गरेका छौं त्यो व्यवस्थालाई धछटोभन्दा धछटो 
लागू गरेर कर्ााली जनताको अाँ..सपना अगााधनक उत्पादनको माध्यमबाट हामी केरे आत्मधनभार मातै्र होइन 
धनयाात गरेर धनी बन्न ेजो सपना छ, यो सपना पूरा गना सरकार प्रधतवि छ भन्न ेकुराहरू राख्दै यसका 
धनजम्त फेरर पधन माननीयज्यूहरूले गरेको योगदानप्रधत हाददाक आभार ददन.. आभार व्यक्त गना चाहन्छु । र 
मेरा भनाईहरू अन्त्य गछुा । हवस ्त धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश सरकारका भधूम व्यवस्था, कृ�र् तथा सहकारी मन्त्री 
माननीय श्री धबमला के.सी.ले सभामा पेश गनुाभएको प्रा�ाररक कृ�र्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको �वधेयक 
२०७५ सधमधतको प्रधतवेदनस�हत �वधेयकमाधथको छलफल समाप्त भएको जानकारी गराउाँछु । 

माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका भधूम व्यवस्था, कृ�र् तथा सहकारी मन्त्री माननीय श्री 
धबमला के.सी.लाई प्रा�ाररक कृ�र्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको �वधेयक २०७५ सधमधतको संशोधन 
प्रधतवेदनस�हतलाई कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२१ बमोजजम पाररत गररयोस ्भनी 
सभासमक्ष प्रस्ताव प्रस्ततु गना समय ददन्छु ।  

माननीय सभामखु महोदय¸ प्रा�ाररक कृ�र्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको �वधेयक २०७५ माधथ प्रदेश सभामा 
छलफल भैसकेकोले सामाजजक �वकास सधमधतको प्रधतवेदनमा उल्लेख भएका संशोधन प्रस्ताव यो 
�वधेयकको अधभन्न अंग हनेु गरी समग्र �वधेयक कर्ााली..समग्र �वधेयक.. समग्र �वधेयक कर्ााली प्रदेश 
सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२१ बमोजजम यस सभाबाट पाररत गररयोस ्भधन प्रस्ताव गदाछु । 
धन्यवाद ।  
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माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्री माननीय श्री 
धबमला के.सी.ले प्रस्ततु गनुाभएको प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ लाई 
सधमधतको संशोधन प्रधतवेदनसष्ट्रहत धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु। यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले 
हनु्छ भन्नुहोला । यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीयहरूले हनु्नु भन्नुहोला । 

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नहुोला -   ... हनु्छ ... 

यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्न भन्नुहोला -  ... हनु्न.. 

'हनु्न' भन्ने आवाजभन्दा 'हनु्छ' भन्ने आवाज प्रदेश सभामा उपजस्थत सदस्य संख्याको बहमुत भएकाले 
प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतको प्रधतवेदनमा 
उल्लेख भएका संशोधनको प्रस्ताव ष्ट्रवधेयकको अधभन्न अंग हनेु गरी समग्र ष्ट्रवधेयक पाररत गररयोस ्भन्न े
प्रस्ताव बहमुतले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु।  

माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक २०७६ साल भदौ २४ गते मंगलबार ददनको ३:०० बजेसम्मका लाधग 
स्थधगत हनु्छ ।   
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माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्री माननीय श्री 
धबमला के.सी.ले प्रस्ततु गनुाभएको प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ लाई 
सधमधतको संशोधन प्रधतवेदनसष्ट्रहत धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु। यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले 
हनु्छ भन्नुहोला । यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीयहरूले हनु्नु भन्नुहोला । 

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नहुोला -   ... हनु्छ ... 

यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्न भन्नुहोला -  ... हनु्न.. 

'हनु्न' भन्ने आवाजभन्दा 'हनु्छ' भन्ने आवाज प्रदेश सभामा उपजस्थत सदस्य संख्याको बहमुत भएकाले 
प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतको प्रधतवेदनमा 
उल्लेख भएका संशोधनको प्रस्ताव ष्ट्रवधेयकको अधभन्न अंग हनेु गरी समग्र ष्ट्रवधेयक पाररत गररयोस ्भन्न े
प्रस्ताव बहमुतले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु।  

माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक २०७६ साल भदौ २४ गते मंगलबार ददनको ३:०० बजेसम्मका लाधग 
स्थधगत हनु्छ ।   
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((२२००७७६६  ससाालल  भभददौौ  2244  गगततेे  ममंंगगललबबाारर))  

राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २६औ ंबैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, सावाजधनक सरोकारका सरोकारमा सरकारको ध्यानाकर्ार् गराउनपुने ष्ट्रवर्यमा 
यथास्थानबाट आफ्ना भनाइ राख् न चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरूलाई शून्य  समयको व्यवस्था गरेको छु । 
सवाप्रथम माननीय श्री झोवा ष्ट्रव.क. । समय १ धमनेट । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  झझोोववाा  ष्ट्रष्ट्रवव..कक..::  सभामखु महोदय, अधन यो बाटो सबै भजत्कसकेर यता त्यही केरे कालीकोटमा 
मखु्यमन्त्री छ यता दैलेखमा सभामखु छ अधन जमु्लामा कानून मन्त्री छ त्यही बाटोको हालत देखेपधछमा 
अब सरकारीहरू प्लेनमा जान्दो होला हेलीकप्टरमा जान्छो होला हामी बाटोमा ष्ट्रहनेपधछमा खाल्िोखलु्टो 
बाटो भत्केको गािीचाष्ट्रहाँ पल्टेको सबै हामीसाँग गररबसाँग हामी बाटो गारीमा जान्छ हामीलाई थाहा  
हनु्छन ्। अधन यता त्यही केरे १ हजार ४५ पालमधुन बसेको धबसापीलाई अब राहात चाष्ट्रहाँ त्यही केरे ३ 
लाख ३ लाख छुटेछ भन्छन ्। यैलेसम्म चाष्ट्रहाँ त्यही ददएको छैन । यो चाष्ट्रहाँ तरुुन्त जवाफ ददनपुर् यो 
हामीलाई यो हामीलाई यो ददएको नददएको हामीलाई थाहा हनुपुर् यो । त्यही पालमधुन बसेको हालत के 
होला हामीलाई चाष्ट्रहाँ गमीमा फ्यान चल्दैछ अधन जचसोमा यो हामीलाई ष्ट्रहटर चल्दैछ । सरकारी हो भनेर 
हामीलाई जचसोतातो फेररफेररकन, यो पालमधुन बसेकोलाई राहत पधन तरुुन्त तरुुन्त ददनपुर् यो यो मैले चाष्ट्रहाँ 
यो चाष्ट्रहाँ सरकारको ध्यान आकष्ट्रर्ात गर् यो । धन्यवाद ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा::  सभामखु महोदय¸ अष्ट्रहले देशमा िेंगो प्रकोप छ । त्येले कर्ााली प्रदेशमा 
पधन अष्ट्रहले २/३ जना धबरामीहरू छन ्भन्न ेहामीलाई सनु्नमा आको छ । र यसले वास्तवमै जाष्ट्रहने यो 
खतरनाख रोग भाको हनुाले सरकारको ध्यानाकर्ार् हनु जरुरी छ र म सभामखुमाफा त ्सरकारको ध्यान 
आकर्ार् हनु चाहन्छु र यसलाई समयमै उपचार गना सष्ट्रकएन समयमै यसको यसलाई कसरी धनयन्त्रर् गने 
ष्ट्रवधध अवलम्बन गना सष्ट्रकएन भने यसले कर्ााली प्रदेशका अष्ट्रहले िेंगो भनेकै मच्छर रछ मच्छरबाट 
उत्पादन हनेु जचज अष्ट्रहले यहााँ कर्ााली अञ्चल समेत जाष्ट्रहने मच्छर पगेुका छन,् त्यसमध्येबाटै उत्पादन हनेु 
जचज हो त्यो त्यसोभा हनुाले सरकारले तत्काल यसको उपचारका लाधग अगाधि बढ्न पछा भन्ने माग गना 
चाहन्छु र अको कुरा अष्ट्रहले वर्ााको मौसम छ हरेक ठाउाँमा बाटाघाटाहरू धबधग्ररहेका छन ् र त्यो 
बाटाघाटाबाट जनतालाई सहज आवतजावतको वातावरर् बनाउने काम सरकारले गना सकोस ्यही कुरा 
राख् न चाहन्छु । धन्यवाद ।। 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययज्ञज्ञबबहहााददुरुर  धधबब.ससीी.::  सभामखु महोदय¸ यो वर्ााको कारर्ले सखेुतको बिीचौरदेजख लगाम 
वेतानसम्म जाने सिक यत्रतत्र सबै ठाउाँमा भजत्कएर धबजौरादेजख वेतान र लगामसम्म हालसम्म अष्ट्रहले 
बर्ााको कारर्ले गािी जान सष्ट्रकरहेको छैन, म सभामखु महोदयमाफा त ्तत्काल अब आउाँदै गरेको दशैं र 
धतहार आउन ु अगाधि सवैसाधारर् जनतालाई आवतजावत सजजलो बनाउनका लाधग कर्ााली प्रदेश 
सरकारलाई को म ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु र साथै यो बराहतालको जनु थारी र घोिाआाँखा विा नं. 
९ पने वर्ाायाममा सोतखोलाको कारर्ले बाढी आउने कारर्ले वारपार वारीपारी गाउाँमा जान साहै्र कदठन 
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भएकाले सभामखु महोदय त्यहााँचाष्ट्रह पलुको अधत आवश्यक छ, म कर्ााली प्रदेश सरकारलाई ध्यानाकर्ार् 
गराउन चाहन्छु । त्यसैगरी पञ्चपरुी ३ र बराहताल ६ को चौरखोला भन्ने ठाउाँहरूमा त्यो चौरखोलाले मा 
बाढी आएर चौरखोलाका ष्ट्रकनारमा रहेका खेतहरू एकदमै कटान गरररहेको छ सभामखु महोदय त्यसमा 
चाष्ट्रहाँ सरकार यो कर्ााली प्रदेश सरकारको तटबन्दका धनधमता  ध्यान जाहोस ् भनेर ध्यानाकर्ार् गराउन 
चाहन्छु । हवस,् धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ शून्य समयमा बोल्न चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरूले रोस्टममा रहेको 
सजचवालयका कमाचारीहरूलाई नाम ष्ट्रटपाउन ुहोला । माननीय श्री अमतृा शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअममृतृताा  शशााहहीी:: सभामखु महोदय¸ आज मैले तीनटा कुरा राख् नेछु । समयचाष्ट्रहाँ १ धमनेट छ । 
सभामखु महोदय म अजस्थ पधन त्यो कुरा उठेको छ अष्ट्रहले भखारै एकजना माननीयले पधन भन्न ुभो म आफै 
म लगायत ३/४ जना माननीयज्यूहरू जानभुएको धथयो गएका धथयौं । बाढीपीधितको एकदमै धबजोक  
छ । पालमधुन छन ्। हाम्रो कर्ााली सरकारले बाढीपीधितको लाधग जेठको मष्ट्रहनामा कायाक्रम भव्यसव्य 
कायाक्रम भयो । बाजा बजाउने हाँ यो उसमा खलु्लामञ्चमा त्यो कायाक्रम भयो तर बाढीपीधितले चाष्ट्रहाँ 
राहत पाएनन ् त्यो कायाक्रम गनाभन्दा पष्ट्रहला उहााँहरूले राहत ददएको भए उनीहरूको मन खसुी हनु््यो 
होला । हामीलाई उहााँहरूले धेरै गनुासो गनुाभो - तपाईंहरूले के गनुाभएको छ हामी पालमधुन बसेका छौं 
कधत द:ुख छ भन्ने कुरो त अजघ भखारै माननीयज्यूले भधनसक्न ुभयो । यसको लाधग सरकारको ध्यान 
जाओस ्भन्न चाहन्छु । र अको सभामखु महोदय ष्ट्रहन्दूहरूको महान चाि चािवािहरू आउाँदैछन ् (अधल 
छोटोमा माननीय सदस्य) बजारमा, एक धमनेट माननीय केरे सभामखुज्यू । बजारमा महाँगीले एकदमै 
आकाश छुवाको छ सवासाधारर्को ढाि भााँजचने गरी महाँगी बढेको छ । सरकारले त्यसको लाधग के-
कस्तो कदम चाल्ने हो तरुुन्तै गनुापर् यो महाँगीको धनयन्त्रर् । सरकारले कधत चोटी बजारमा गएर महाँगी 
धनयन्त्रर् गरेको छ । त्यसको बारेमा पधन हामीले जानकारी पाऊाँ  । अको बाटोघाटोको कुरा गदाा 
धछन्चबुाट यहााँ यो केरे सखेुत आउने बेला बाटोघाटो कस्तो छ त्यो कुरा हामी सवासाधारर्लाई मात्र थाहा 
छ र मन्त्रीज्यूहरू हेधलकप्टरमा ष्ट्रहाँड्नहुनु्छ उहााँहरूलाई चाष्ट्रहाँ जानकारी भएन होला । जानकारी 
सभामखुमाफा त ्भन्न चाहन्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ्सरोकारवाला धनकायहरूको 
ध्यानाकर्ार् गराउनपुने सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरूमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाइहरू राख् न ष्ट्रवशेर् 
समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम, माननीय श्री दीनबन्ध ुशे्रष्ट । समय ५ धमनेट ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददीीननबबन्न्धधु ु श्रशेे्रष्टष्ट::  माननीय सभामखु महोदय¸ यहााँ जमु्लामा यो भार १२ गते १ बजे धतला 
गाउाँपाधलका विा नं. ६ सिेुगाउाँको भजुवािा पाटनमा भेिा चदै गदाा एक्कासी चट्या� पदाा सोही गाउाँको ९ 
जना व्यजक्तको २ सय ५९ वटा भेिा मरेको जानकारी गराउन चाहन्छु सभामखु महोदय । कररब-कररब 
५०/६० लाखको क्षधत भएको छ र त्यो ९ जना व्यजक्तको नाउाँ पधन म यहााँ राख् न चाहन्छु । मनेु 
रावलको ३३ वटा भेिा लालबहादरु रावलको २३ वटा भेिा देव रावलको १७ वटा बााँचे रावलको २८ 
वटा पधतक रावलको २५ वटा रातो रावलको ३४ जयलाल रावतको ३२ महामष्ट्रवर रावलको ३९ र बल 
रावलको २८ । उनीहरूको यो आयआजानको एउटा स्रोत मातै्र हो । यो चट्या�ले यो भेिाहरू सबै मरे 
त्यले गदााखेरर म सभामखु महोदय माफा त ् यो पीधित पक्षहरूलाई सरकारले उजचत राहतको व्यवस्था 
तत्काल गरोस ्भन्ने म राख् न चाहन्छु यहााँ । त्यस्तै माननीय सभामखु महोदय हामीले कर्ााली प्रदेशको 
पयाटकीय गन्तव्यमध्ये रारालाई हामीले ष्ट्रवशेर् महत्व ददएका छौं । गत साल २०७५ सालमा पधन हामीले 
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भएकाले सभामखु महोदय त्यहााँचाष्ट्रह पलुको अधत आवश्यक छ, म कर्ााली प्रदेश सरकारलाई ध्यानाकर्ार् 
गराउन चाहन्छु । त्यसैगरी पञ्चपरुी ३ र बराहताल ६ को चौरखोला भन्ने ठाउाँहरूमा त्यो चौरखोलाले मा 
बाढी आएर चौरखोलाका ष्ट्रकनारमा रहेका खेतहरू एकदमै कटान गरररहेको छ सभामखु महोदय त्यसमा 
चाष्ट्रहाँ सरकार यो कर्ााली प्रदेश सरकारको तटबन्दका धनधमता  ध्यान जाहोस ् भनेर ध्यानाकर्ार् गराउन 
चाहन्छु । हवस,् धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ शून्य समयमा बोल्न चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरूले रोस्टममा रहेको 
सजचवालयका कमाचारीहरूलाई नाम ष्ट्रटपाउन ुहोला । माननीय श्री अमतृा शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअममृतृताा  शशााहहीी:: सभामखु महोदय¸ आज मैले तीनटा कुरा राख् नेछु । समयचाष्ट्रहाँ १ धमनेट छ । 
सभामखु महोदय म अजस्थ पधन त्यो कुरा उठेको छ अष्ट्रहले भखारै एकजना माननीयले पधन भन्न ुभो म आफै 
म लगायत ३/४ जना माननीयज्यूहरू जानभुएको धथयो गएका धथयौं । बाढीपीधितको एकदमै धबजोक  
छ । पालमधुन छन ्। हाम्रो कर्ााली सरकारले बाढीपीधितको लाधग जेठको मष्ट्रहनामा कायाक्रम भव्यसव्य 
कायाक्रम भयो । बाजा बजाउने हाँ यो उसमा खलु्लामञ्चमा त्यो कायाक्रम भयो तर बाढीपीधितले चाष्ट्रहाँ 
राहत पाएनन ् त्यो कायाक्रम गनाभन्दा पष्ट्रहला उहााँहरूले राहत ददएको भए उनीहरूको मन खसुी हनु््यो 
होला । हामीलाई उहााँहरूले धेरै गनुासो गनुाभो - तपाईंहरूले के गनुाभएको छ हामी पालमधुन बसेका छौं 
कधत द:ुख छ भन्ने कुरो त अजघ भखारै माननीयज्यूले भधनसक्न ुभयो । यसको लाधग सरकारको ध्यान 
जाओस ्भन्न चाहन्छु । र अको सभामखु महोदय ष्ट्रहन्दूहरूको महान चाि चािवािहरू आउाँदैछन ् (अधल 
छोटोमा माननीय सदस्य) बजारमा, एक धमनेट माननीय केरे सभामखुज्यू । बजारमा महाँगीले एकदमै 
आकाश छुवाको छ सवासाधारर्को ढाि भााँजचने गरी महाँगी बढेको छ । सरकारले त्यसको लाधग के-
कस्तो कदम चाल्ने हो तरुुन्तै गनुापर् यो महाँगीको धनयन्त्रर् । सरकारले कधत चोटी बजारमा गएर महाँगी 
धनयन्त्रर् गरेको छ । त्यसको बारेमा पधन हामीले जानकारी पाऊाँ  । अको बाटोघाटोको कुरा गदाा 
धछन्चबुाट यहााँ यो केरे सखेुत आउने बेला बाटोघाटो कस्तो छ त्यो कुरा हामी सवासाधारर्लाई मात्र थाहा 
छ र मन्त्रीज्यूहरू हेधलकप्टरमा ष्ट्रहाँड्नहुनु्छ उहााँहरूलाई चाष्ट्रहाँ जानकारी भएन होला । जानकारी 
सभामखुमाफा त ्भन्न चाहन्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ्सरोकारवाला धनकायहरूको 
ध्यानाकर्ार् गराउनपुने सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरूमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाइहरू राख् न ष्ट्रवशेर् 
समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम, माननीय श्री दीनबन्ध ुशे्रष्ट । समय ५ धमनेट ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददीीननबबन्न्धधु ु श्रशेे्रष्टष्ट::  माननीय सभामखु महोदय¸ यहााँ जमु्लामा यो भार १२ गते १ बजे धतला 
गाउाँपाधलका विा नं. ६ सिेुगाउाँको भजुवािा पाटनमा भेिा चदै गदाा एक्कासी चट्या� पदाा सोही गाउाँको ९ 
जना व्यजक्तको २ सय ५९ वटा भेिा मरेको जानकारी गराउन चाहन्छु सभामखु महोदय । कररब-कररब 
५०/६० लाखको क्षधत भएको छ र त्यो ९ जना व्यजक्तको नाउाँ पधन म यहााँ राख् न चाहन्छु । मनेु 
रावलको ३३ वटा भेिा लालबहादरु रावलको २३ वटा भेिा देव रावलको १७ वटा बााँचे रावलको २८ 
वटा पधतक रावलको २५ वटा रातो रावलको ३४ जयलाल रावतको ३२ महामष्ट्रवर रावलको ३९ र बल 
रावलको २८ । उनीहरूको यो आयआजानको एउटा स्रोत मातै्र हो । यो चट्या�ले यो भेिाहरू सबै मरे 
त्यले गदााखेरर म सभामखु महोदय माफा त ् यो पीधित पक्षहरूलाई सरकारले उजचत राहतको व्यवस्था 
तत्काल गरोस ्भन्ने म राख् न चाहन्छु यहााँ । त्यस्तै माननीय सभामखु महोदय हामीले कर्ााली प्रदेशको 
पयाटकीय गन्तव्यमध्ये रारालाई हामीले ष्ट्रवशेर् महत्व ददएका छौं । गत साल २०७५ सालमा पधन हामीले 
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देशका माननीय प्रधानमन्त्री सम्माननीय प्रधानमन्त्रीलाई धलएर हामीले त्यहााँ ठूलो एउटा उत्सव र रारा 
महोत्सव उद् घाटन पधन गर् यौं तर अ�हले गएर यहााँ के देजखएको छ भने सखेुत र नाग्मसम्मको सिकको 
जस्थधत नाजकु छ । गािी सहज रूपले चल्ने पररजस्थत छैन र बाटो बेला बेला अवरुि भएको छ । 
यसमा प्रदेश सरकारको तत्काल ध्यान जाओस ्भन्न चाहन्छु । त्यस्तै नाग्मबाट गमगढीसम्मको बाटो त्यो 
बीचमा तीनटा गाउाँपाधलकाहरू पधन पछान ्। अ�हले त्यो बाटो चल्ने पररजस्थतमा छैन । साहै्र नाजकु 
जस्थधत छ । नाग्मबाट गमगढीसम्म अब अ�हले दशैंको मखुमा धतहारको मखुमा बाह् य र आन्तररक 
पयाटकहरू आउने धसजन हो । र यो बेलामा बाटोको गधत हेदाा त्यहााँसम्म पगु्ने कुनै �वकल्प हामी  
देख्दैनौं । ददनप्रधतददन बाटो अरु धबधग्ररहेको छ र त्यहााँ काम गरररहेका ठेकेदारहरूलाई तत्काल माननीय 
सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारको म के ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु भने ठेकेदारहरूलाई तत्काल 
धछटोभन्दा धछटो दशैं धतहारभन्दा प�हला बाटो सचुारुरूपले सहजरूपले चल्न सक्ने र बाह् य र आन्तररक 
पयाटकहरू रारासम्म पगु्न सक्ने वातावरर् बनाइयोस ्। अ�हले यो धसजन भनेको पयाटक बढीभन्दा बढी 
पयाटकहरू भे�टने धसजन हो । र यसमा सरकार गम्भीर भएको देजखएको छैन र यलाई सरकारले 
धछटोभन्दा धछटो महत्वका साथ यो बाटोलाई स्तरउन्नधतधतर लागोस ् भन्दै मेरा शब्द यहीीँ राख्छु । 
धन्यवाद ।   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री बीर बहादरु शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  बबीीरर  बबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सभामखु महोदय¸ यही साउन ५ गते आएको वर्ााको कारर्ले िोल्पा 
जजल्ला चधुलगािबाट से-फोक्सणु्िोसम्मलाई ७ वटा पलु बाढीले बगाएको छ र त्यो मखु्य पयाटन क्षेत्रलाई 
आवतजावत नै बन्द भएको छ र यो कर्ााली प्रदेश सरकारले यसको लाधग म ध्यानाकर्ार् चाहन्छु । 
अको जाजरकोट िोल्पा रुकुम जाजरकोट िोल्पा यो भेरी कररिोर सिक अ�हले वर्ााको करर्ले अलपत्र 
परेको छ । ठाउाँठाउाँमा खाल्िा परेका छन ्। आउनेजाउने एकदमै असहज अवस्था छ यसलाई यो 
�वजयादशमीभन्दा अगाधि नै यो सरकारले यो सिकलाई यो केन्रीय सरकारले जब नेपाली सेना 
छोधिसक्यापधछ यो सिकलाई कुनै पधन स्थानीय सरकारले त्यसको पूर्ाता ददएको छ न चा�हाँ यो प्रदेश 
सरकारले ददएको छ । यसलाई प्रदेश सरकारले यो दशैंभन्दा अगाधि नै यो खाल्िाखलु्िा र यो चा�हाँ 
बाढीप�हरो आको प�हरोलाई धनयन्त्रर्मा धलयोस ्भन्ने म यो सरकारलाई धानाकर्ार् गना चाहन्छु । अको 
यो उप्पर िोल्पा धतन्जे धिपोमा जो नूनको टेण्िर भएको धथयो त्यो नूनको टेण्िर अ�हले २ सय ३९ 
कुन्टल नून उप्पर िोल्पाको लाधग ठेकेदार र जनप्रधतधनधधको धमलोमेतोमा उप्पर िोल्पाको क्याटु र 
मजर्मलामा यो त्यहीीँ छोधिएको छ र त्यसको यो कर्ााली प्रदेश सरकारले यसको यो ठेकेदारलाई र 
त्यहााँका खाद्मको सधमधतलाई एकदमै किाभन्दा किा कारबाही गनुापछा भन्दै मैले यो कर्ााली प्रदेश 
सरकारलाई म ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु र वर्ााको कारर्ले यो धतदद�वदीबाट िेकदलुासम्म जाने सिक पधन 
काठेपलु धलएर आवतजावत जाने बन्द भएको छ । र यो सरकारले यो तत्कालचा�हाँ जधत ठाउाँमा चा�हाँ 
कर्ााली प्रदेशभररमै बाढीप�हरोले असर परेको चा�हाँ जनु जनु ठाउाँमा छ त्यो पहािी इलाकामा त्यसलाई 
एकदमै मैले ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु यो सदनमाफा त ्सरकारलाई यो दशैंभन्दा अगाधि नै यो सिकलाई 
कसरी हनु्छ जनतालाई सेवासधुबधा ददने ददयोस ्भन्ने मेरो यो सरकारलाई आग्रह गदै मेरो भनाई यही अन्त 
गछुा । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री पद् मा खड्का ।  
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककाा::  सभामखु महोदय¸ यो चौंथो अधधवेशनको २६औ ंबैठकमा ष्ट्रवशेर् समयमा मैले 
केही महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्य यहााँ प्रदेश सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । नेपालको संघीय सरकारको 
राष्ट्रिय योजना अन्तगात मदन भण्िारी राजमागा जनु कर्ााली प्रदेशको राजधानीमा सखेुतको मालारानीदेजख 
सरुु भएर बोटेचौर हुाँदै दहचौर-घमुखहरे-गमुी-दशरथपरु-लेखफसाा र जच�ाि हुाँदै धधुलयाष्ट्रवट, धधुलयाधबटबाट 
बा�ेजशमल हुाँदै पजिम हाम्रो लगाम बेतान र अछाम जोड्ने जनु मदन भण्िारी राजमागा छ ठूलो एररया 
सखेुत कर्ााली प्रदेशको राजधानीमा जनु बाटो अष्ट्रहले राष्ट्रिय राजमागाको नाममा प्रदेश सरकारबाट पधन 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन हनु नसक नसक्न ु र स्थानीय पाधलकाहरूले पधन त्यसलाई ममात सधुार हनु नसकेको 
अवस्थामा ददनप्रधतददन सखेुतको पूवी क्षेत्रमा दजानौंभन्दा बढी घटनाहरू त्यो बाटोमा घष्ट्रटरहेका छन ् र 
त्यहााँ बन्न लागेका पलुहरू पधन अलपत्र अवस्थामा छन ्। बर्ााको समयमा १ ष्ट्रकलोधमटरको यात्रा ६ 
ष्ट्रकलोधमटरको यात्रा गरेर त्यहााँचाष्ट्रहाँ नागररकहरूले आफ्नो गन्तव्यमा पगु्नपुने जनु कदठन अवस्था छ 
यसलाई धछटोभन्दा धछटो कर्ााली प्रदेश सरकारले संघीय सरकारले यो एउटा राजधानीमा जधत हामीले 
हाम्रो क्षेत्रफल छ  यो राजधानीको जनु सखेुतमा पने क्षेत्रफल यसलाई कामको जनु गन्तव्यलाई अगाधि 
बढाउन ुपने हो यथाशीघ्र अगाधि बढाउनको लाधग संघीय सरकारलाई जोिदारसाँग पहल गरोस ्भन्न ेम 
आफ्नो भनाई राख् न चाहन्छु । दोस्रो ष्ट्रवर्य छ अष्ट्रहले कर्ाालीको स्याउले भारतमा हंगामा मच्चाइरहेको  
छ । हामलाई खसुी पधन लाधगरहेको छ । एउटा कर्ाालीको स्याउले आज भारतमा बजार पाउाँदा हामी 
कर्ाालीमा उत्पादनमा भएका स्याउहरूलाई हामीले व्यवजस्थत गरेर राख् न सक्यौं भने भोधल २००/३०० 
रुपैयााँ केजी स्याउ भारतका यहााँ नेपालमा ल्याएर बेज्ने बेला हाम्र ैकर्ाालीका स्याउ बेच्न सक्यौं भने हाम्रा 
कर्ाालीका ष्ट्रकसानहरू कधत ष्ट्रकसानको आाँखामा एउटा खसुीको अनहुार हामीले देख् न सक्छौं । 
त्यसकारर्ले मैले प्रदेश सरकारलाई के भन्न चाहन्छु भने साष्ट्रवकका कर्ाालीका सबै जजल्लामा ठूलो 
मात्रामा स्याउ उत्पादन भाको छ र अष्ट्रहले ष्ट्रकसानहरूले मूल्य नपाएर जनु बजारमा आइरहेको छ त्यो 
स्याउ उत्पादनलाई हामीले अष्ट्रहले त्यही जनु जनु जजल्लामा उत्पादन भएका स्याउहरू छन ्खररद गरेर 
भण्िारर् गना सक्यौं, व्यवजस्थत गरेर राख् न सक्यौं भने हाम्रो प्रदेश सरकारको हामीले अगााधनकका कुरा 
गरररहाँदा त्यो ध्यान त्यताधतर ल्याउन सक्यौं भने फेरर हामी भारतबाट ल्याएर यो बेधसजनमा फेरर हाम्रा 
बजारमा स्याउ बेच्नपुने बाध्यता हामीले धसजाना गना पदैन भन्ने मैले लागेको छ, यताधतर कर्ााली प्रदेश 
सरकारले ध्यान ददन ुपछा भन्न ेमलाई लाग्याछ र साँगै साष्ट्रवकका भेरी र राप्ती दैलेख सखेुत जाजरकोट 
सल्यान र रुकुममा एकदमै धेरै तरकारीका ष्ट्रवधभन्न बालीहरू उत्पादन तरकारी उत्पादन भइरहेको छ । 
आज ष्ट्रकसानले एउटा ष्ट्रकसानले ष्ट्रहजोमात्र मलाई के भधनरहेको छ भने हामीले कुन्टलका कुन्टल तरकारी 
उत्पादन गछौं तर हाम्रो अवस्था जहााँको तहीीँ छ र हामीबाट खरेदेर लग्ने मण्िीवालाको अवस्था आकास 
पातालको भएको छ । हामी ष्ट्रकसानको ष्ट्रकन दैधनकी पररवतान हनु सकेको छैन । खै त्यसको बजारको 
व्यवस्थापन गरेको ? खै त्यो बजारसाँग ष्ट्रकसानलाई जोधिएको ? भन्ने कुरा एकदम जचन्ता र चासोको 
ष्ट्रवर्यको छ । यो साष्ट्रवकका भेरी र राप्तीमा पने जजल्लामा उत्पादन भएका तरकारीहरूलाई व्यवस्थापन 
गना यहााँ तरकारीको व्यवस्थापन गना कर्ााली प्रदेश सरकारले यी सबै जजल्लामा ध्यान ददयोस ्र साष्ट्रवकका 
कर्ाालीमा स्याउ उत्पादनलाई व्यवजस्थत गरेर भण्िारर् गने कुरामा तत्काल कर्ााली प्रदेश सरकारले 
आफ्नो कदम चालोस ्भन्न ेम शभुकामना ददन चाहन्छु । धन्यवाद !  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ ष्ट्रवशेर् समयमा बोल्न चाहने माननीय सदस्यहरूले रो�मको वायााँतफा  
रहेका कमाचारीकोमा नाम ष्ट्रटपाउनहुोला । अब माननीय श्री ठम्मर बहादरु धब� ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��  ::  (अधियो रेकिा नसधुनएको....) 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककाा::  सभामखु महोदय¸ यो चौंथो अधधवेशनको २६औ ंबैठकमा ष्ट्रवशेर् समयमा मैले 
केही महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्य यहााँ प्रदेश सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । नेपालको संघीय सरकारको 
राष्ट्रिय योजना अन्तगात मदन भण्िारी राजमागा जनु कर्ााली प्रदेशको राजधानीमा सखेुतको मालारानीदेजख 
सरुु भएर बोटेचौर हुाँदै दहचौर-घमुखहरे-गमुी-दशरथपरु-लेखफसाा र जच�ाि हुाँदै धधुलयाष्ट्रवट, धधुलयाधबटबाट 
बा�ेजशमल हुाँदै पजिम हाम्रो लगाम बेतान र अछाम जोड्ने जनु मदन भण्िारी राजमागा छ ठूलो एररया 
सखेुत कर्ााली प्रदेशको राजधानीमा जनु बाटो अष्ट्रहले राष्ट्रिय राजमागाको नाममा प्रदेश सरकारबाट पधन 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन हनु नसक नसक्न ु र स्थानीय पाधलकाहरूले पधन त्यसलाई ममात सधुार हनु नसकेको 
अवस्थामा ददनप्रधतददन सखेुतको पूवी क्षेत्रमा दजानौंभन्दा बढी घटनाहरू त्यो बाटोमा घष्ट्रटरहेका छन ् र 
त्यहााँ बन्न लागेका पलुहरू पधन अलपत्र अवस्थामा छन ्। बर्ााको समयमा १ ष्ट्रकलोधमटरको यात्रा ६ 
ष्ट्रकलोधमटरको यात्रा गरेर त्यहााँचाष्ट्रहाँ नागररकहरूले आफ्नो गन्तव्यमा पगु्नपुने जनु कदठन अवस्था छ 
यसलाई धछटोभन्दा धछटो कर्ााली प्रदेश सरकारले संघीय सरकारले यो एउटा राजधानीमा जधत हामीले 
हाम्रो क्षेत्रफल छ  यो राजधानीको जनु सखेुतमा पने क्षेत्रफल यसलाई कामको जनु गन्तव्यलाई अगाधि 
बढाउन ुपने हो यथाशीघ्र अगाधि बढाउनको लाधग संघीय सरकारलाई जोिदारसाँग पहल गरोस ्भन्न ेम 
आफ्नो भनाई राख् न चाहन्छु । दोस्रो ष्ट्रवर्य छ अष्ट्रहले कर्ाालीको स्याउले भारतमा हंगामा मच्चाइरहेको  
छ । हामलाई खसुी पधन लाधगरहेको छ । एउटा कर्ाालीको स्याउले आज भारतमा बजार पाउाँदा हामी 
कर्ाालीमा उत्पादनमा भएका स्याउहरूलाई हामीले व्यवजस्थत गरेर राख् न सक्यौं भने भोधल २००/३०० 
रुपैयााँ केजी स्याउ भारतका यहााँ नेपालमा ल्याएर बेज्ने बेला हाम्र ैकर्ाालीका स्याउ बेच्न सक्यौं भने हाम्रा 
कर्ाालीका ष्ट्रकसानहरू कधत ष्ट्रकसानको आाँखामा एउटा खसुीको अनहुार हामीले देख् न सक्छौं । 
त्यसकारर्ले मैले प्रदेश सरकारलाई के भन्न चाहन्छु भने साष्ट्रवकका कर्ाालीका सबै जजल्लामा ठूलो 
मात्रामा स्याउ उत्पादन भाको छ र अष्ट्रहले ष्ट्रकसानहरूले मूल्य नपाएर जनु बजारमा आइरहेको छ त्यो 
स्याउ उत्पादनलाई हामीले अष्ट्रहले त्यही जनु जनु जजल्लामा उत्पादन भएका स्याउहरू छन ्खररद गरेर 
भण्िारर् गना सक्यौं, व्यवजस्थत गरेर राख् न सक्यौं भने हाम्रो प्रदेश सरकारको हामीले अगााधनकका कुरा 
गरररहाँदा त्यो ध्यान त्यताधतर ल्याउन सक्यौं भने फेरर हामी भारतबाट ल्याएर यो बेधसजनमा फेरर हाम्रा 
बजारमा स्याउ बेच्नपुने बाध्यता हामीले धसजाना गना पदैन भन्ने मैले लागेको छ, यताधतर कर्ााली प्रदेश 
सरकारले ध्यान ददन ुपछा भन्न ेमलाई लाग्याछ र साँगै साष्ट्रवकका भेरी र राप्ती दैलेख सखेुत जाजरकोट 
सल्यान र रुकुममा एकदमै धेरै तरकारीका ष्ट्रवधभन्न बालीहरू उत्पादन तरकारी उत्पादन भइरहेको छ । 
आज ष्ट्रकसानले एउटा ष्ट्रकसानले ष्ट्रहजोमात्र मलाई के भधनरहेको छ भने हामीले कुन्टलका कुन्टल तरकारी 
उत्पादन गछौं तर हाम्रो अवस्था जहााँको तहीीँ छ र हामीबाट खरेदेर लग्ने मण्िीवालाको अवस्था आकास 
पातालको भएको छ । हामी ष्ट्रकसानको ष्ट्रकन दैधनकी पररवतान हनु सकेको छैन । खै त्यसको बजारको 
व्यवस्थापन गरेको ? खै त्यो बजारसाँग ष्ट्रकसानलाई जोधिएको ? भन्ने कुरा एकदम जचन्ता र चासोको 
ष्ट्रवर्यको छ । यो साष्ट्रवकका भेरी र राप्तीमा पने जजल्लामा उत्पादन भएका तरकारीहरूलाई व्यवस्थापन 
गना यहााँ तरकारीको व्यवस्थापन गना कर्ााली प्रदेश सरकारले यी सबै जजल्लामा ध्यान ददयोस ्र साष्ट्रवकका 
कर्ाालीमा स्याउ उत्पादनलाई व्यवजस्थत गरेर भण्िारर् गने कुरामा तत्काल कर्ााली प्रदेश सरकारले 
आफ्नो कदम चालोस ्भन्न ेम शभुकामना ददन चाहन्छु । धन्यवाद !  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ ष्ट्रवशेर् समयमा बोल्न चाहने माननीय सदस्यहरूले रो�मको वायााँतफा  
रहेका कमाचारीकोमा नाम ष्ट्रटपाउनहुोला । अब माननीय श्री ठम्मर बहादरु धब� ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��  ::  (अधियो रेकिा नसधुनएको....) 
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... र एउटा ठूलो ... र अझ कर्ााली ... भनेर जो हामीले यलाई अन्य प्रदेशसाँग तलुना गछौं त्यो जस्थधतमा 
यो नाप तौल गरु्स्तर �वभाग र खाद्म प्र�वधध र गरु्स्तरको �वर्यमा सरकारले के योजना अजघ बढाएको छ 
? म यो प्रश्न गना चाहन्छु । अब यसमा गरु्स्तर तथा नापतौल �वभाग भन्दाखेरर केन्रमा उद्मोग 
मन्त्रालयले अथवा उद्मोग बाजर्ज्य आपूधता मन्त्रालयले त्यलाई कभर गरेको छ । त्यस्तै खाद्म प्र�वधध तथा 
गरु् धनयन्त्रर्मा कृ�र् मन्त्रालयले त्यलाई कभर गरेको छ । हामीले यहााँ प्रदेशसाँग जोड्दाखेरर त्यो 
�वर्यमा उद्मोग पयाटन वन तथा वातावरर् मन्त्रालयले के योजना बनाएको छ र कृ�र् मन्त्रालयले के 
योजना बनाएको छ ?   यसमा अ�हलेसम्म हामीले केन्रमा पधन काठमािौंदेजख कैयन ठाउाँहरूमा हामीले 
भएका अथवा ती मन्त्रालयहरूले त्यो �वभागहरूले जो उपभोक्ता �हत संरक्षर्देजख कैयन त्यस्ता �वभागहरू 
छन ्उनीहरूले कदम चालेको पधन हामीले देख्यौं तर त्यो कामयावी छैन त्यो केवल एउटा पटके टाइपको 
गने एउटा प्रचारात्मक टाइपको चा�हाँ भको छ, काठमािौंकै हकमाभन्दा हाम्रो जस्थधत के होला ? मैले आज 
मातै्र पधन यहााँ धसधियोसापसाँग कुराकानी भको धथयो । अरु कधतपय त्यहााँ कुराहरू आइरहेको धथयो । 
एकदईु ठाउाँमा उहााँहरूले छापा मानुा भो । त्यो उपभोक्ता �हत संरक्षर्मा उहााँहरूले बझुाउनहुनु्छ तर 
त्यसलाई उहााँहरूले कसरी कारबाही गनुाहनु्छ त्यसको कुनै चा�हाँ तपाईको के कारबाही गछा या अन्य 
ठाउाँमा त्यस्तो गलत ढंगले चा�हाँ तपाईको काम गरररहेका धबजनेशम्यानहरूलाई व्यापारीहरूलाई के असर 
पछा भन्ने कुराको हामीसाँग त्याङ्क छैन । त्यसकारर् मैले यो �वर्य �कन उठाइराछु भन्दाखेरर एउटा 
अंग्रजेीमा 'स्लो प्वाइजन' भन्छ यले हामीलाई काम गरररहेको छ । प्रत्यक्ष ढंगले ड्या�ै मान्छे लिेर मने, 
गोली लागेर मने, खसेर मने अको कुरा हो यो सकेुर मने । अ�हले कैयन कुराहरू तपाईको धमगौलादेजख 
धलएर कलेजोदेजख धलएर अरु कैयन चा�हाँ तपाईको ददमागको रोग छालाको रोग सबै यस्तो कुराहरूले 
भइराख्या छ । अरु हामीले कैयन यो अगााधनक प्रदेश बनाउने ठूल्ठूला कुराहरू छदैछन ् त्यो पधन  
गरौंला । तर मेन कुरा यो त गना स�कने काम हो धन । त्यसकारर् एक  त जनसंख्यै कम छ हाम्रो झन ्
हामीले नागररकलाई सकुाइसकुाइकन धबस खवुाइखवुाइकन माने यो पररर्ाममा त्यो खालको जस्थधत 
भइराख्या छ । त्यसो भएर मैले सरकारको ध्यान जाओस ्यो कुरा मैले यहााँ राख् न चाहन्छु । यसको 
अत्यन्तै वेधथधत छ । अको कुरा त्यो नापतौलको कुरा गदाा १ �कलोको हाल्याछ �क ढंुगाको पधन हाल्याछ 
तपाईंको अरु त्यो थैलोको पधन हाल्याछ । अरु के-के चा�हाँ तपाईंको चामलको बोरो एकाधतर झणु्ड्याछ 
सलाईका कााँटी अकोधतर राख्याछ । त्यो चाही के हो के हो त्यो । अाँझ मैले अजस्त एउटा चा�हाँ तपाईको 
स्याउ �कन्न गएको ढक पधन त्यो पछाधि तल कताचा�हाँ तपाईको बाकसमा राख्याछ । अब यस्तो भो भने 
तपाईको लटुतन्त्र । लटु हेनालाई त धेरै टाढा जान पदैन कल्ले हेने हो त्यो । आजमातै्र पधन कुरा 
गदााखेरर धसधियोले खाने धबस्कुट मगाको तर त्यो धेरै एक्सपाएर भएको कारर्ले फेरर अको टीम पठाएर 
त्यलाई चा�हाँ उहााँले छापा माना लाउनभुो । यो त केबल त्यो पधन धेरै अब प्रचधलत नाम चलेको जहााँ 
सरुज बेकरी भन्छौं हामीले । त्यहााँ उहााँले छापा मानुाभाछ सम्भवत: तपाईंहरूले धेरै तपाई हामीले खाने 
पाउरोटीदेजख कैयन �वर्यहरू त्यहााँबाट हामी खाने गछौं । त्यसकारर् यो खालको एउटा ददानाहक जस्थधत 
छ एक । दोस्रो कुरा क्वाधलटीमा कु�हएको सिेको एक्सपाएर भएको पूरै ढुसी लागेको जचजहरू हामीले 
खान्छौं । त्यले हाम्रो स्वास््यलाई कहााँ परु् याउाँछ ? यो कुरा कसरी सरकारले यलाई चा�हाँ तपाईको 
आफ्नो �वर्य प्र� पाने भन्ने गम्मीर प्रश्न छ । साँगसाँगै अको कुरा के छ भने मूल्य धनधाारर् गने कले हो ?  
जस्तो यहााँ महाँगीको कुरा त त्यो आफ्नो ठाउाँमा छदैछ महाँगी बढ्दै जाने कुरा पधन हो क्रमश: समय 
अनसुार एक त महाँगी ह्वातैा  बढेकै छ त्यो आफ्नो ठाउाँमा छदैछ सरकारले संघीय सरकारले प्रदेश 
सरकारले हामीले कधत गना सक्छौं त्यो कुरा होला । मूल्य पधन कस्तो छ भने हामीले �वदेशधतर सामान 
�कन्दा एकाधतर सामान अकोधतर धल� आउाँछ त्यााँ धबल आउाँछ । यहााँ धबलको त परै छोिौं य�हनेर गएर 
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त्यो १० रुपैयााँमा पाउाँछ अधल उता १२ रुपैयााँ अधल उता १५ रुपैयााँ अधल उता २० रुपैयााँ जधत धलए 
पधन भो । एउटा मातै्र दोकान रहेछ भने त्यले जधत धलए पधन भो । त्यस्तो खालको बेधथधत हामीकहााँ  
छ । त्यले गदाा आमजनताको ढाि सेष्ट्रकराछ र सरकारको कुनै पधन चाष्ट्रहाँ तपाईंको अनभुधूत प्रत्यक्षत: 
जनताले देख् न पर् यो धन । आफ्नो चलु्होमा आफ्नो व्यवहारमा जनताले सरकारको उपजस्थधत देख् न पर् यो । 
नभए स्थानीय तह, धसंहदरबार भन्याछौं, प्रदेश सरकार भन्याछौं, संघ भन्याछौं । यो सबै गीत गाएर जधत 
कथा हालेर त फेरर जनताले प्रत्यक्ष केही पाउाँदैन । त्यसकारर् यो ष्ट्रवर्यमा तत्काल यसको जवाफ पधन 
चाष्ट्रहयो र यसको कायायोजना बनाएर सरकार अगाधि बढोस ्। धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शशप्रप्रससाादद  धधससंंहह:: माननीय सभामखुज्यू¸ सावाजधनक महत्वको कुरा हाम्रो जाजरकोट जजल्ला 
बारेकोट गाउाँपाधलकामा आउाँदै गरेको दशैं र बाली पाष्ट्रकनसकेको अवस्था भोकमरीको सम्भावना बढेर 
आएको हुाँदा  . त्यहााँ चाष्ट्रहाँ अब तत्काल खाद्मान्नको व्यवस्था गनुापछा भन्ने जनआवाज उयाछ । 
काउलीबगर भन्ने ठाउाँमा ध्यान प्रदेश सरकारले सभामखु माफा त ् प्रदेश सरकारले खाद्म तथा आपूधता 
मन्त्रालय जीएम र खाद्म आपूधता सजचवज्यूकहााँ लष्ट्रव� गरेर यसको व्यवस्थापन तत्काल गररददनपुर् यो 
ष्ट्रकनष्ट्रक आधा वर्ाा असोजको २०/२१ गते दशैं आउाँदैछ नयााँ बाली तयार भाछैन परुानो धसदद्दयो र यसको 
व्यवस्थापन अब यो गास बास कपासमा गासको व्यवस्था पष्ट्रहलो गनुापने सरकारको प्रदेश सरकारको पधन 
भधूमका हो । सरकारले के गछा भन्ने प्रश्न उठेको छ । यो मैले ध्यानाकर्ार् र यसको व्यवस्थापनका 
लाधग मैले धनवेदन आग्रह गरें । दोस्रो कुरा महत्वपूर्ा कुरा गत साल साउन २८/२९ गते अष्ट्रवरल बर्ााले 
बाढी आयो र यो बाढीको कर्ााली प्रदेशको रुकुम जाजरकोट र रुकुममा ठूलो क्षधत भयो र यसको धनधमता  
केन्र सरकारलाई आग्रह गर् यौं, केन्र सरकार गहृ मन्त्रालयको ष्ट्रवपद व्यवस्थापन सधमधतको केन्रीय ष्ट्रवपत ्
व्यवस्थापनको बैठक बस्याछ र नेपालभररका पााँचवटा जजल्लाका बाढी पष्ट्रहरो िबुान कटानका ष्ट्रवर्यमा 
आवश्यक व्यवस्थापन भनेर त्यहााँ धनर्ाय भएको छ तर हामीले यहााँ प्रदेशमा पधन िेधलकेशन गर् यौं र अब 
यो मखु्यमन्त्री र हाम्रो आन्तररक माधमला मन्त्रीज्यूकहााँ पधन यी पेश गररएको छ र २८ घर ध्वस्त भए 
भएका छन ्४२ घर पूर्ा जोजखममा धथए र यसको पनुवाासको बारेमा अष्ट्रहले पधन तल जनसमदुायहरूको 
सरकारले के सोजचराख्या छ भन्ने छ यसका धनधमता  यसको जवाफ आन्तररक माधमला मन्त्रीज्यूले अब 
ददनहुनु्छ । यसको तत्काल धनकासका बारेमा प्रदेश सरकारले के सोजचराख्या छ, दोस्रो कुरा । तेस्रो कुरा 
अब यो आउाँदै गरेको दशैंमा अब यो रुकुम जजल्लाले एउटा नयााँ काम गर् याछ अब यो फेरर बेलाबखतमा 
यहााँ सदनमा पधन माननीयज्यूहरूले राख् नभुयाछ । र त्यााँ रुकुमले मददरा धनर्धे धनयन्त्रर् गर् याछ र 
पल्लोप�ीबाट खानेमान्छेहरू वाल्लोप�ी हाम्रो जजल्लामा आएर मददरा सेवन गररराख्या अवस्था हो त्यहााँ त्यााँ 
केही गधतष्ट्रवधध पधन भाकाछन ्। यसको एउटा प्रदेश सरकारले प्रदेशभररमा दशैवटा जजल्लामा धसस्टममा 
ल्याइददनपुर् यो । खानको लाधग पधन धसस्टम, धड्रष्ट्रङ्क� मेथोलोजीको ष्ट्रवकास गददानपुर् यो । ष्ट्रपउने तररका 
धसस्टममा ल्याएर अन्त:शलु्कले कर धलन्छ रक्सी बेचे वापत र त्यसको धनधमता  पधन कधत बजेदेजख कधत 
बजेसम्म खाने एउटा धसस्टम बनाऔ,ं दशैजजल्लाभररमा धसस्टममा खाने । र कुन लेवलको मान्छेले खान्छ 
त पजब्लकदेजख धलएर त्यसको रजज�सा एउटा धसस्टम बनाइददन पर् यो । कमसेकम प्रदेश सरकारले यधत त 
गछा होला । केही गछा ष्ट्रक गदैन भन्न ेप्रश्न आयो र केही गछा होला खाने धसस्टमको ष्ट्रवकास गछा होला । 
त्यसपधछ यसको के हनु्छ तत्काल यसको व्यवस्था गनुापछा । यसबाट ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रकधसमका झैंझगिादेजख 
धलएर ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रकधसमका नकारात्मक गधतष्ट्रवधधहरू मददरा सेवन मददरा आहारष्ट्रवहारले अधल अब समाजमा 
उजत्च्िङ्कल ल्याएको कुरा हामी जग-जाहेरै कुरा भो । यसको तत्काल दशैंभन्दा अगाधि यो व्यवस्था 
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त्यो १० रुपैयााँमा पाउाँछ अधल उता १२ रुपैयााँ अधल उता १५ रुपैयााँ अधल उता २० रुपैयााँ जधत धलए 
पधन भो । एउटा मातै्र दोकान रहेछ भने त्यले जधत धलए पधन भो । त्यस्तो खालको बेधथधत हामीकहााँ  
छ । त्यले गदाा आमजनताको ढाि सेष्ट्रकराछ र सरकारको कुनै पधन चाष्ट्रहाँ तपाईंको अनभुधूत प्रत्यक्षत: 
जनताले देख् न पर् यो धन । आफ्नो चलु्होमा आफ्नो व्यवहारमा जनताले सरकारको उपजस्थधत देख् न पर् यो । 
नभए स्थानीय तह, धसंहदरबार भन्याछौं, प्रदेश सरकार भन्याछौं, संघ भन्याछौं । यो सबै गीत गाएर जधत 
कथा हालेर त फेरर जनताले प्रत्यक्ष केही पाउाँदैन । त्यसकारर् यो ष्ट्रवर्यमा तत्काल यसको जवाफ पधन 
चाष्ट्रहयो र यसको कायायोजना बनाएर सरकार अगाधि बढोस ्। धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शशप्रप्रससाादद  धधससंंहह:: माननीय सभामखुज्यू¸ सावाजधनक महत्वको कुरा हाम्रो जाजरकोट जजल्ला 
बारेकोट गाउाँपाधलकामा आउाँदै गरेको दशैं र बाली पाष्ट्रकनसकेको अवस्था भोकमरीको सम्भावना बढेर 
आएको हुाँदा  . त्यहााँ चाष्ट्रहाँ अब तत्काल खाद्मान्नको व्यवस्था गनुापछा भन्ने जनआवाज उयाछ । 
काउलीबगर भन्ने ठाउाँमा ध्यान प्रदेश सरकारले सभामखु माफा त ् प्रदेश सरकारले खाद्म तथा आपूधता 
मन्त्रालय जीएम र खाद्म आपूधता सजचवज्यूकहााँ लष्ट्रव� गरेर यसको व्यवस्थापन तत्काल गररददनपुर् यो 
ष्ट्रकनष्ट्रक आधा वर्ाा असोजको २०/२१ गते दशैं आउाँदैछ नयााँ बाली तयार भाछैन परुानो धसदद्दयो र यसको 
व्यवस्थापन अब यो गास बास कपासमा गासको व्यवस्था पष्ट्रहलो गनुापने सरकारको प्रदेश सरकारको पधन 
भधूमका हो । सरकारले के गछा भन्ने प्रश्न उठेको छ । यो मैले ध्यानाकर्ार् र यसको व्यवस्थापनका 
लाधग मैले धनवेदन आग्रह गरें । दोस्रो कुरा महत्वपूर्ा कुरा गत साल साउन २८/२९ गते अष्ट्रवरल बर्ााले 
बाढी आयो र यो बाढीको कर्ााली प्रदेशको रुकुम जाजरकोट र रुकुममा ठूलो क्षधत भयो र यसको धनधमता  
केन्र सरकारलाई आग्रह गर् यौं, केन्र सरकार गहृ मन्त्रालयको ष्ट्रवपद व्यवस्थापन सधमधतको केन्रीय ष्ट्रवपत ्
व्यवस्थापनको बैठक बस्याछ र नेपालभररका पााँचवटा जजल्लाका बाढी पष्ट्रहरो िबुान कटानका ष्ट्रवर्यमा 
आवश्यक व्यवस्थापन भनेर त्यहााँ धनर्ाय भएको छ तर हामीले यहााँ प्रदेशमा पधन िेधलकेशन गर् यौं र अब 
यो मखु्यमन्त्री र हाम्रो आन्तररक माधमला मन्त्रीज्यूकहााँ पधन यी पेश गररएको छ र २८ घर ध्वस्त भए 
भएका छन ्४२ घर पूर्ा जोजखममा धथए र यसको पनुवाासको बारेमा अष्ट्रहले पधन तल जनसमदुायहरूको 
सरकारले के सोजचराख्या छ भन्ने छ यसका धनधमता  यसको जवाफ आन्तररक माधमला मन्त्रीज्यूले अब 
ददनहुनु्छ । यसको तत्काल धनकासका बारेमा प्रदेश सरकारले के सोजचराख्या छ, दोस्रो कुरा । तेस्रो कुरा 
अब यो आउाँदै गरेको दशैंमा अब यो रुकुम जजल्लाले एउटा नयााँ काम गर् याछ अब यो फेरर बेलाबखतमा 
यहााँ सदनमा पधन माननीयज्यूहरूले राख् नभुयाछ । र त्यााँ रुकुमले मददरा धनर्धे धनयन्त्रर् गर् याछ र 
पल्लोप�ीबाट खानेमान्छेहरू वाल्लोप�ी हाम्रो जजल्लामा आएर मददरा सेवन गररराख्या अवस्था हो त्यहााँ त्यााँ 
केही गधतष्ट्रवधध पधन भाकाछन ्। यसको एउटा प्रदेश सरकारले प्रदेशभररमा दशैवटा जजल्लामा धसस्टममा 
ल्याइददनपुर् यो । खानको लाधग पधन धसस्टम, धड्रष्ट्रङ्क� मेथोलोजीको ष्ट्रवकास गददानपुर् यो । ष्ट्रपउने तररका 
धसस्टममा ल्याएर अन्त:शलु्कले कर धलन्छ रक्सी बेचे वापत र त्यसको धनधमता  पधन कधत बजेदेजख कधत 
बजेसम्म खाने एउटा धसस्टम बनाऔ,ं दशैजजल्लाभररमा धसस्टममा खाने । र कुन लेवलको मान्छेले खान्छ 
त पजब्लकदेजख धलएर त्यसको रजज�सा एउटा धसस्टम बनाइददन पर् यो । कमसेकम प्रदेश सरकारले यधत त 
गछा होला । केही गछा ष्ट्रक गदैन भन्न ेप्रश्न आयो र केही गछा होला खाने धसस्टमको ष्ट्रवकास गछा होला । 
त्यसपधछ यसको के हनु्छ तत्काल यसको व्यवस्था गनुापछा । यसबाट ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रकधसमका झैंझगिादेजख 
धलएर ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रकधसमका नकारात्मक गधतष्ट्रवधधहरू मददरा सेवन मददरा आहारष्ट्रवहारले अधल अब समाजमा 
उजत्च्िङ्कल ल्याएको कुरा हामी जग-जाहेरै कुरा भो । यसको तत्काल दशैंभन्दा अगाधि यो व्यवस्था 
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हनुपुर् यो । अको कुरा राष्ट्रफक धनयमको धसस्टमलाई पधन अधल जाष्ट्रहने टाइटली लानपर् यो । घटना 
घष्ट्रटराख्याछन ्हाम्रो जाष्ट्रहने भेरी कररिोरमा कर्ााली कररिोरमा अब देशैभररको कुरा पधन हनेु भो । हाम्रो 
प्रदेशभररमा अब राष्ट्रफकहरू उदार हनु धमल्दैन ष्ट्रक, हैन टाइटली जानपछा ष्ट्रक अब यहााँ दईु दईु ती-तीन 
घण्टा बीचमा चेकपो�हरू छन ्तर घटनाहरू घष्ट्रटराखेका छन ्। यसका पछाधि के हो त यो राष्ट्रफक 
धनयमको कुरा हो र उदार नहोऔ ं। यसको पधन एउटा धसस्टम बनाएर हामीले त भन् यौं धिजजटल प्रदेश हो 
र तरुुन्तै घटना हनुका धनधमता  अब ष्ट्रक्रधमनल गधतष्ट्रवधध अब यात्रामा अपराधधक गधतष्ट्रवधध नहोन ्भन्नका 
लाधग धिजजटल धिजजटलर धिजजटलाइजको कुरा पधन गर् यौं । तर घट्ना घष्ट्रटराख्या छन ्। त्यहााँचाष्ट्रह 
राष्ट्रफक धनयममा उल्लङ्गन गरेर गािी यात्रा गररराख्याछ । त्यसो नहनुका धनधमता  तत्काल प्रदेश सरकारले 
के गदैछ त यसको प्लाधन� के हो ? यो कुरा पधन मैले जान्न चाहन्छु र हाम्रो जजल्लाका जनताले जान्न 
चाहेका छन ्। यसको व्यवस्था गररयोस ्भन्ने म माग गदाछु । हवस ्त धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ यस सभाको २५औ ंबैठकको ष्ट्रवशेर् समयमा सावाजधनक सरोकारका 
ष्ट्रवर्यहरूमा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ् जजज्ञासाको सन्दभामा प्रदेश सरकारका माननीय 
मन्त्रीहरूले आफू सम्बि ष्ट्रवर्यहरूमा यस सभालाई जानकारी गराउन समय माग गनुाभएको व्यहोरा 
जानकारी गराउाँछु । सवाप्रथम कर्ााली प्रदेश सरकारका आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्री माननीय श्री 
नरेश भण्िारीलाई समय ददन्छु ।  

आआन्न्ततररररकक  ममााधधममललाा  ततथथाा  ककााननूूनन  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ननररेेशश  भभण्ण्ििााररीी::  माननीय सभामखुज्यू¸ यो सभाको २५औ ं
बैठकमा खासगरी हाम्रो मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत  ष्ट्रवर्यहरूमा माननीय सदस्यहरूले आफ्ना सरोकारहरू 
आफ्ना सवालहरू व्यक्त गनुाभएको छ । त्यसको खासगरी उहााँले प्रस्ततु गनुाभएका सवालहरूको 
सम्बन्धमा जवाफ ददनको लाधग म उपजस्थत भएको छु । खासगरी यो सखेुतको २०७१ साउन २८ र 
२९ गतेको अष्ट्रवरल वर्ााका कारर्ले ठूलो मात्रामा धनजनको क्षधत भयो त्यो एकदमै क्रोधनक प्रोबेलमका 
रूपमा यो अष्ट्रहले हाम्रासाम ुचाष्ट्रहाँ अष्ट्रहले पधन यो खिा भको छ । हामीले यसलाई समाधान गने एउटा 
प्रधतविता जाहेर गर् यौं र खासगरी हजार पैतालीस घरपररवारहरू त्यसबाट चाष्ट्रहाँ पीधित हनुहुनु््यो र हजार 
पैतालीस घरको चाष्ट्रहाँ हामीले धनमाार् गररददने आवास धनमाार् गररददने पीधितहरूको जो पालमा क�कर 
जीवनयापन गना बाध्य हनुभुो उहााँहरू ष्ट्रववश हनुभुो । त्यसको लाधग कर्ााली प्रदेश सरकारले एउटा 
सधमधत आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्रालयको मन्त्रीको मतलव अध्यक्षतामा एउटा सधमधत पधन बन्यो 
हामीले खासगरी एउटा सोही प्रयोजनको लाधग एउटा सधमधत पधन बनायौं र त्यो सधमधतले अध्ययन पधन 
गर् यो र हजार पैतालीस जना बाढीष्ट्रपधितहरूको पष्ट्रहचान पधन गररसकेपधछ हामीले प्रधतपररवार आवास 
धनमाार्का लाधग ३ लाख रुपैयााँचाही ीँ ष्ट्रवधनयोजन पधन गर् यौं ददने भनेर धनर्ाय पधन गर् यौं हामीले । धनर्ाय 
गररसकेपधछ हामीले खासगररकन पष्ट्रहलोचरर्मा ज-जसको जमीन छ उहााँहरूलाई उपलब्ध गराउने, पष्ट्रहलो 
ष्ट्रकस्ता िेढ लाख रुपैयााँ उपलब्ध गराउने भनेर सातवटा स्थानीय तहहरूमा ६ सय ४१ घरपररवारहरूलाई 
चाष्ट्रहाँ हामीले िेढ लाखका दरले कूल रकम ९ करोि ६१ लाख ५० हजार हामीले धनकासा गरेर हामीले 
पठायौं र जसमध्ये ५ सय ८९ घरपररवारलाई धनकासा गाउाँपाधलकाले चाष्ट्रहाँ ददइएको हामीलाई चाष्ट्रहाँ 
जानकारी प्राप्त भएको छ । केही प्राष्ट्रवधधक कारर्ले गदााखेरर बााँकीको चाष्ट्रहाँ अब धनकासा ददने जस्थधत 
बनेन हजार पैतालीसमध्ये अब जधमन नभएको कारर्ले । यो ६ सय ४१ चाष्ट्रहाँ जधमन छ भन्ने आधारमा 
हामीले पठायौं, जसको चाष्ट्रहाँ घर बनाउन सष्ट्रकने अवस्था छ भनेर बााँकीको जधमन नभको हनुाले पठाउन 
सकेनौं र अष्ट्रहले फेरर हामीले कायाष्ट्रवधध आवास धनमाार् कायाष्ट्रवधध, ष्ट्रवपद् पीधित आवास धनमाार् कायाष्ट्रवधध 
हामीले चाष्ट्रहाँ क्याष्ट्रवनेटमा भखारै मात्र हामीले चाष्ट्रहाँ तपाईंको पठाका छौं । त्यो प्रमार्ीकरर् भएर आउाँदैछ 
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त्यो, त्यो आयो भने हामीले दईु लाख जजसको जमीन छैन भवन धनमाार्को लाधग उहााँहरूलाई पधन उपलब्ध 
गराउने यो सखेुतको मात्र नभइकन  धसंगो कर्ााली प्रदेशका अन्य जजल्लाहरूको बाढीपीधितहरूलाई पधन 
हामीले चाष्ट्रहाँ आवास धनमाार् गररददने भनेर त्यो कायाष्ट्रवधधमा हामीले त्यो प्रोधभजन हामीले चाहीीँ प्रावधान 
हामीले चाष्ट्रहाँ धलपीबि गरेका छौं । त्यो पास भयो भने हामी सखेुतमात्र नभइकन अन्य मत्लव कर्ााली 
प्रदेशका अन्य जजल्लाका जो बेघरबार बाढीपीधितहरू हनुहुनु्छ उहााँहरूलाई हामी आवास धनमाार्को लाधग 
चाष्ट्रहाँ हामी मत्लव रकम चाष्ट्रहाँ धनकासा गछौं उहााँहरूका लाधग । त्यस्तै गरेर यो बीचमा अब कालीकोटमा 
पधन अब आगलाधग भो त्यहााँको ३२ घरपररवारलाई हामीले चाष्ट्रहाँ खासगरी १ करोि ६० लाख रुपैयााँ 
चाष्ट्रहाँ हामीले उपलब्ध गरायौं । त्यो आवास धनमाार् भइरहेको छ सखेुतमा पधन आवास धनमाार्चाष्ट्रहाँ 
भइरहेको छ । त्यस्तैगरी अधसना पीधितलाई दैलख खासगरी त्यसको केन्रचाष्ट्रहाँ दैलेख र मगु ु धथयो । 
त्यहााँ पधन हामीले चाहीीँ २ करोि क्याष्ट्रवनेटले चाष्ट्रहाँ २ करोि रुपैयााँ चाष्ट्रह त्यहााँको क्षधतको ष्ट्रववरर्का 
आधारमा हामीले चाहीीँ र हाम्रो २ करोि जो ष्ट्रवधनयोजजत बजेट धथयो त्यो बजेट त्यही अनपुातमा ष्ट्रवतरर् 
गने भन्ने हामीले गरेका छौं । त्यसैगरेर अब हामीले मतृकहरूलाई पधन हामीले राहतहरू उपलब्ध गराएका 
छौं । र अष्ट्रहले भखारै अब कालीकोटमा अब चाष्ट्रहाँ बाढी र पष्ट्रहरोबाट अब क्षधत भएका घरपररवारलाई 
राहत चाष्ट्रहाँ हामीले खासगरी  लजज�कहरू खाद्मान्नहरू हामीले उपलब्ध गराएका छौं, मन्त्रालयले गराएको 
छ । बारा पसााका हावाहरुी पीधितहरूलाई हामीले १ करोि रुपैयााँ चाष्ट्रहाँ  हामीले त्यहााँको सरकारलाई 
चाष्ट्रहाँ हामीले उपलब्ध गराएका छौं । .अब त्यसैगरेर .िोल्पा जजल्लाको मिु..मडु्कीचलुा गाउाँपाधलकामा 
चाष्ट्रहाँ अझ ३० जना प..पष्ट्रहरो प्रभाष्ट्रवत पररवार हनुहुनु््यो उहााँहरूलाई हामीले चाष्ट्रहाँ अब उद्दार र राहत 
सामग्री हामीले उपलब्ध गराएका छौं हेली हेली उद्दार नै गरेका छौं हामीले चाष्ट्रहाँ । यसैगरेर खत्यािमा 
चाष्ट्रहाँ अब आगलाधग पीधितहरूलाई राहत सामग्री उपलब्ध गराएका छौं । त्यसैगरेर यो पजिम रुकुमको 
मधुसकोट आठधबसकोट नगरपाधलकामा जो १२ घर चाहीीँ बाढीको कारर्ले गदााखेरर बगाएको छ । अब 
त्यो क्षधतको ष्ट्रववरर् र ष्ट्रववरर् खासगरी प्रशासन जजल्ला  ष्ट्रवपत व्यवस्थापन सधमतबाट हामीले मागेका छौं 
त्यो प्राप्त हनुषु्ट्रवजता कै त्यो राहत हामीले उपलब्ध गराउाँछौं । त्यसैगरेर माननीय सदस्यज्यूले चाष्ट्रहाँ यहााँ 
एउटा हत्या खासगरी पजिम रुकुमको मधुसकोट नगरपाधलका ३ मा कमला बढुाथोकीको यो १६ गते राधत 
हत्या भको ष्ट्रवर्यमा अनसुन्धान गनाको लाधग उनका पधत नवीन खड्कालाई चाष्ट्रहाँ धगरफ्तार गररएको छ र 
अष्ट्रहले ष्ट्रहरासतमा चाष्ट्रहाँ राखेर उहााँको चाष्ट्रहाँ हत्याको अनसुन्धान काया जारी रहेको अवस्था छ र 
जाजरकोटको यो संचार खासगरी टेधलफोन टावरको अवस्थाको ष्ट्रवर्यमा त्यहााँको माननीय सदस्यहरूले कुरा 
चाष्ट्रहाँ उठाउनभुएको छ । अब हामीले खासगरी यो टेधलकमसाँग र संचार मन्त्रालयसाँग संघीय संचार 
मन्त्रालयसाँग हामीले खासगरी यो टावरको ष्ट्रवर्यमा हामीले समन्वय चाष्ट्रहाँ गररराछौं यसअगाधि पधन समन्वय 
गरेर केही ठाउाँहरूमा हामीले त्यो टावर धनमाार्को लाधग चाष्ट्रहाँ सहजीकरर् गर् यौं । अब यो ष्ट्रवर्यमा पधन 
हामी चाष्ट्रहाँ संघीय संचार मन्त्रालय त्यसपछाधि टेधलकमलाई हामीले अपौचाररक ढंगले हामीले पत्राचार पधन 
गछौं र अनौपचाररक समन्वय पधन गछौं र त्यहााँ जनतालाई संचारको अधधकारचाष्ट्रहाँ हामी सधुनजित गछौं 
खासगरी हाम्रो मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत सरोकारहरूको ष्ट्रवर्यमा मैले केही जजज्ञासाहरूको ष्ट्रवर्यमा केही 
जवाफचाष्ट्रहाँ ददएाँ र बााँकी हामी आगामी बैठकहरूका सवालहरूमा पधन धनरन्तर हामी जवाफहरू हाम्रो 
प्र�ीकरर्हरू प्रस्ततु गनेछौं ।अष्ट्रहलेलाई यधत नै ।  धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब कर्ााली प्रदेश सरकारका भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्री माननीय श्री 
धबमला के.सी. । 
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त्यो, त्यो आयो भने हामीले दईु लाख जजसको जमीन छैन भवन धनमाार्को लाधग उहााँहरूलाई पधन उपलब्ध 
गराउने यो सखेुतको मात्र नभइकन  धसंगो कर्ााली प्रदेशका अन्य जजल्लाहरूको बाढीपीधितहरूलाई पधन 
हामीले चाष्ट्रहाँ आवास धनमाार् गररददने भनेर त्यो कायाष्ट्रवधधमा हामीले त्यो प्रोधभजन हामीले चाहीीँ प्रावधान 
हामीले चाष्ट्रहाँ धलपीबि गरेका छौं । त्यो पास भयो भने हामी सखेुतमात्र नभइकन अन्य मत्लव कर्ााली 
प्रदेशका अन्य जजल्लाका जो बेघरबार बाढीपीधितहरू हनुहुनु्छ उहााँहरूलाई हामी आवास धनमाार्को लाधग 
चाष्ट्रहाँ हामी मत्लव रकम चाष्ट्रहाँ धनकासा गछौं उहााँहरूका लाधग । त्यस्तै गरेर यो बीचमा अब कालीकोटमा 
पधन अब आगलाधग भो त्यहााँको ३२ घरपररवारलाई हामीले चाष्ट्रहाँ खासगरी १ करोि ६० लाख रुपैयााँ 
चाष्ट्रहाँ हामीले उपलब्ध गरायौं । त्यो आवास धनमाार् भइरहेको छ सखेुतमा पधन आवास धनमाार्चाष्ट्रहाँ 
भइरहेको छ । त्यस्तैगरी अधसना पीधितलाई दैलख खासगरी त्यसको केन्रचाष्ट्रहाँ दैलेख र मगु ु धथयो । 
त्यहााँ पधन हामीले चाहीीँ २ करोि क्याष्ट्रवनेटले चाष्ट्रहाँ २ करोि रुपैयााँ चाष्ट्रह त्यहााँको क्षधतको ष्ट्रववरर्का 
आधारमा हामीले चाहीीँ र हाम्रो २ करोि जो ष्ट्रवधनयोजजत बजेट धथयो त्यो बजेट त्यही अनपुातमा ष्ट्रवतरर् 
गने भन्ने हामीले गरेका छौं । त्यसैगरेर अब हामीले मतृकहरूलाई पधन हामीले राहतहरू उपलब्ध गराएका 
छौं । र अष्ट्रहले भखारै अब कालीकोटमा अब चाष्ट्रहाँ बाढी र पष्ट्रहरोबाट अब क्षधत भएका घरपररवारलाई 
राहत चाष्ट्रहाँ हामीले खासगरी  लजज�कहरू खाद्मान्नहरू हामीले उपलब्ध गराएका छौं, मन्त्रालयले गराएको 
छ । बारा पसााका हावाहरुी पीधितहरूलाई हामीले १ करोि रुपैयााँ चाष्ट्रहाँ  हामीले त्यहााँको सरकारलाई 
चाष्ट्रहाँ हामीले उपलब्ध गराएका छौं । .अब त्यसैगरेर .िोल्पा जजल्लाको मिु..मडु्कीचलुा गाउाँपाधलकामा 
चाष्ट्रहाँ अझ ३० जना प..पष्ट्रहरो प्रभाष्ट्रवत पररवार हनुहुनु््यो उहााँहरूलाई हामीले चाष्ट्रहाँ अब उद्दार र राहत 
सामग्री हामीले उपलब्ध गराएका छौं हेली हेली उद्दार नै गरेका छौं हामीले चाष्ट्रहाँ । यसैगरेर खत्यािमा 
चाष्ट्रहाँ अब आगलाधग पीधितहरूलाई राहत सामग्री उपलब्ध गराएका छौं । त्यसैगरेर यो पजिम रुकुमको 
मधुसकोट आठधबसकोट नगरपाधलकामा जो १२ घर चाहीीँ बाढीको कारर्ले गदााखेरर बगाएको छ । अब 
त्यो क्षधतको ष्ट्रववरर् र ष्ट्रववरर् खासगरी प्रशासन जजल्ला  ष्ट्रवपत व्यवस्थापन सधमतबाट हामीले मागेका छौं 
त्यो प्राप्त हनुषु्ट्रवजता कै त्यो राहत हामीले उपलब्ध गराउाँछौं । त्यसैगरेर माननीय सदस्यज्यूले चाष्ट्रहाँ यहााँ 
एउटा हत्या खासगरी पजिम रुकुमको मधुसकोट नगरपाधलका ३ मा कमला बढुाथोकीको यो १६ गते राधत 
हत्या भको ष्ट्रवर्यमा अनसुन्धान गनाको लाधग उनका पधत नवीन खड्कालाई चाष्ट्रहाँ धगरफ्तार गररएको छ र 
अष्ट्रहले ष्ट्रहरासतमा चाष्ट्रहाँ राखेर उहााँको चाष्ट्रहाँ हत्याको अनसुन्धान काया जारी रहेको अवस्था छ र 
जाजरकोटको यो संचार खासगरी टेधलफोन टावरको अवस्थाको ष्ट्रवर्यमा त्यहााँको माननीय सदस्यहरूले कुरा 
चाष्ट्रहाँ उठाउनभुएको छ । अब हामीले खासगरी यो टेधलकमसाँग र संचार मन्त्रालयसाँग संघीय संचार 
मन्त्रालयसाँग हामीले खासगरी यो टावरको ष्ट्रवर्यमा हामीले समन्वय चाष्ट्रहाँ गररराछौं यसअगाधि पधन समन्वय 
गरेर केही ठाउाँहरूमा हामीले त्यो टावर धनमाार्को लाधग चाष्ट्रहाँ सहजीकरर् गर् यौं । अब यो ष्ट्रवर्यमा पधन 
हामी चाष्ट्रहाँ संघीय संचार मन्त्रालय त्यसपछाधि टेधलकमलाई हामीले अपौचाररक ढंगले हामीले पत्राचार पधन 
गछौं र अनौपचाररक समन्वय पधन गछौं र त्यहााँ जनतालाई संचारको अधधकारचाष्ट्रहाँ हामी सधुनजित गछौं 
खासगरी हाम्रो मन्त्रालयसाँग सम्बजन्धत सरोकारहरूको ष्ट्रवर्यमा मैले केही जजज्ञासाहरूको ष्ट्रवर्यमा केही 
जवाफचाष्ट्रहाँ ददएाँ र बााँकी हामी आगामी बैठकहरूका सवालहरूमा पधन धनरन्तर हामी जवाफहरू हाम्रो 
प्र�ीकरर्हरू प्रस्ततु गनेछौं ।अष्ट्रहलेलाई यधत नै ।  धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब कर्ााली प्रदेश सरकारका भधूम व्यवस्था, कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्री माननीय श्री 
धबमला के.सी. । 
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भभूधूधमम  व्व्ययववस्स्थथाा,,  ककृृष्ट्रष्ट्रर्र्  ततथथाा  ससहहककााररीी  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववममललाा  ककेे..ससीी..::  माननीय सभामखु महोदय¸ माननीय 
सदस्यहरूले कधतपय अधत आवश्यक सावाजधनक महत्वका सवालहरूमा महत्वपूर्ा यो गररमामय सदनमा 
सवालहरू उठाइरहाँदाखेरर सरकारले त्यसको सन्दभामा केही सवालहरूका बारेमा चचाा गना हाम्रो मन्त्रालय 
भधूम व्यवस्ता कृष्ट्रर् तथा सहकारी मन्त्रालयको तफा बाट म उपजस्थत भएको छु । खासगरी यो बहचुजचात र 
धनकै संवेदनशील घटना गाई हत्या प्रकरर्का सन्दभामा धमधत २०७६ भार १२ गते राधत सखेुतको वीनपा 
१४ कटकुवा तथा आसपासका क्षेत्रमा सिक छेउछाउमा बेवाररसे छोिी मरेका गाईको घटनाले प्रदेश 
सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्ार् भएको छ, यस्तो खालको घटना धनन्दनीय हो र सरकारको तफा बाट म 
उक्त घटनाको बारेमा द:ुख व्यक्त गदाछु । राधतको समयमा नेपालगञ्जबाट ८ वटा रकमा ल्याइएका 
२९१ गाईहरू बेवाररसे अवस्थामा छोधिएकोमा ३९ वटा गाई मरेका र बााँकी घाइतेको उपचार गरेर प्रहरी 
तथा वीरेन्रनगर नगरपाधलकाको सहयोगमा २३३ वटा गाईहरू नेपालगञ्ज ै ष्ट्रफताा पठाइएको छ । घटना 
घटेको जानकारी पाउनासाथ पशपंुक्षी धनदेशनालयको धनदेशकसष्ट्रहत भेटनरीको टीम आन्तररक माधमला 
मन्त्रालयबाट आवश्यक कमाचारीको टीम र यहााँको प्रशासन सबै त्यहााँ लागेको छ । म आफै पधन त्यो 
घटनाको अनगुमन गना गएको जस्थधत हो र त्यहााँ घटना घष्ट्रटसकेपधछ गाईहरूको उपचारको कुरा साँगसाँगै 
मरेका गाईहरूको पो�माटाम गरी पो�माटाम गनेमा हाम्रो ष्ट्रटम, मन्त्रालयको ष्ट्रटम पूरै पररचालन गररएको 
धथयो । उक्त कायामा संलग्न भएको आरोपमा ५ वटा रकसष्ट्रहत ५ जना चालक २ जना सहचालक तथा 
नेपालगञ्ज उपपहानगरपाधलकाका नगर प्रहरी धनरीक्षक र गाईको सप्लायसा गने सञ्चालकलाई पक्राउ गरी 
अनसुन्धान भइरहेको छ र उक्त कायामा संलग्न ७ जना नगर प्रहरीहरूलाई पक्राउ गरी अनसुन्धान गना 
पक्राउ पूजी जारी गररएको छ । पक्राउ गने प्रष्ट्रक्रयामा अगाधि छ । उक्त घटनाको बारेमा संघीय 
सरकारले छानष्ट्रवन सधमधत नै बनाइसकेको अवस्थामा अब प्रदेश सरकारले छु�ै छानष्ट्रवन सधमधत नबनाई 
उक्त सधमधतलाई नै आवश्यक सहयोग गरररहेको छ र अष्ट्रहले सधमधत आइसकेको अवस्था हो र सधमधत 
आएर हामीसाँग आवश्यक सझुाव धलएर घटनाको ष्ट्रवर्यमा छलफल चलाएर ष्ट्रहंधिसकेको अवस्था छ । 
त्यसो हुाँदा संघीय सरकारले एउटा सधमधत बनाइसकेको सन्दभामा त्यो पधन दईु वटा प्रदेशको बीचमा घटना 
घटेको छ । अन्तरप्रदेशीय घटना बनेको छ सो सन्दभामा थप हामी प्रदेश सरकारको तफा बाट सधमधत 
बनाउन आवश्यक नठाधनएकोले हामीले सधमधत बनाउन सकेनौं र अष्ट्रहले हामीले संघीय सरकारको 
सधमधतलाई नै छानष्ट्रवनमा सहयोग गरररहेको अवस्था छ । त्यसो हुाँदा त्योभन्दा त्यो संघीय सरकारले गने 
भैसकेपधछ कहााँ कसले के गर् यो यी सबै घटनाक्रमहरू माननीयज्यूहरूले उठाएका सन्दभामा सरकारले 
अष्ट्रहले यो आफ्नो धारर्ा राख् नेभन्दा पधन छानष्ट्रवनबाट सधमधतले एउटा धनष्कर्ा धनकाल्ला मदु्दा पधन 
प्रष्ट्रक्रयामा अगाधि बष्ट्रढसकेको छ । बरु हाम्रो धेरै चनुौधतको ष्ट्रवर्य बनेको माननीयज्यूहरूले गम्भीरतापूवाक 
उठाएको क्षधत भएको गाई छािा गाईको कारर्ले आज वीरेन्रनगरमा मात्र होइन देशको धेरै ठाउाँहरूमा 
मान्छेहरू दघुाटनामा पने जस्थधत बनेको छ, अकालमा ज्यान गइरहेको छ । यो घटनाहरूलाई कसरी 
नूनीकरर् गना सष्ट्रकन्छ त्यो सन्दभामा मन्त्रालयको ध्यानाकर्ार् भएको छ र त्यो घटनाले अझ बढी 
हामीलाई अधल पष्ट्रहलेदेजख नै घोजचरहेको धथयो र सजचवको नेततृ्वमा एउटा धमष्ट्रट� बधससकेको छ र कसरी 
अगाधि बढ्ने भन्ने सन्दभामा केरे हामीले एउटा बहसुरोकारवाला स्थानीय सरकार ३/४ वटा अझ सखेुतका 
भेरीगंगा, वीरेन्रनगर र बराताल लगायतका नजजका यी स्थानीय सरकार, जजल्ला समन्वय सधमधत, वन, वन 
महासंघसाँग सम्बजन्धत साथीहरू र मन्त्रालय वन मन्त्रालय पधन र हाम्रो मन्त्रालयले खासगरी मेरो मेरो 
अध्यक्षतामा भोधल नै ३ बजे बैठकको एउटा आयोजना गरेका छौं । माननीयहरूलाई पधन हामीले खबर 
गनेछौं र एउटा धमष्ट्रट� बसेर यसको दीघाकालीन र अल्पकालीन ष्ट्रहसाबले कसरी समाधान गने होला ? र 
यसका ष्ट्रवष्ट्रवध खालका हामीले मान्छेहरू लगाइसकेका छौं यसको ष्ट्रवर्यमा तपाईहरूले एउटा धारर्ा  
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एउटा मतलव कन्सेप्ट पेपर बनाएर ल्याउनसु ् पधन भनेका छौं यो सम्बन्धी अधलकधत ष्ट्रवज्ञता राख् ने 
साथीहरूलाई । हामी तीनवटै सरकार खासगरी अष्ट्रहले स्थानीय सरकार र प्रदेश सरकार । प्रदेश 
सरकारको नेततृ्वमा समन्वयमा यो एउटा धनर्ाय गनै पछा र यसलाई समस्या समाधान गनै पछा भनेर हामी 
लागेका छौं र यो गररनेछ यो प्रधतविता म यहााँ जाहेर गना चाहेँ । अको माननीयज्यूहरूले खासगरी 
प्रधतपक्ष दलको माननीयज्यूले अधनयधमतताको धबर्यमा गम्भीर धबर्यहरू उठाउनभुएको छ । त्यसले प्रदेश 
सरकार र मेरो मन्त्रालयलाई धेरै धनकै गम्भीरतापूवाक ध्यानाकर्ार् गरेको छ धन्यवाद ददन चाहन्छु 
सभामखुमाफा त ्माननीयज्यूलाई । एउटा सकारात्मक सरुुवात पधन भएको छ सशुासनको पक्षमा एउटा राम्रो 
कदम सरुु भएको मैले अनभुधूत गरेको छु । त्यसो हुाँदा सबै घटनाहरूमा मन्त्रीको संलग्नता भन्ने ठाधनन्छ, 
सबै कमाचारीको संलग्नता पधन भन्न ेठाधनन्छ । त्यसो नभएर धेरै कुराहरू मन्त्रीलाई जानकारी नहनेु, 
सम्बजन्धत कमाचारी कायाालय प्रमखुलाईसम्म पधन जानकारी नहनेु गरी धेरै घटनाहरू घटेका देख्छौं  
हामीले । कायाक्रमहरू अधनयधमत भएको पधन देजखन आएका छन ्। त्यसो हुाँदा माननीयज्यूले खासगरी 
हाम्रो मन्त्रालयसाँग उठाएका कधतपय घटनाहरूका सन्दभामा हामी आफै अनगुमनका म आफै अनगुमनको 
क्रममा अधनयधमतता देजखएको जस्थधत काम नभएको अवस्था देखेपधछ भकु्तानी रोकेको छ भकु्तानी 
रोष्ट्रकसष्ट्रकएको छ । जसका कारर्ले हामी आफैलाई केही उपभोक्ताहरूले आरोप प्रधतआरोप दधुनयााँ 
नानाथरी आरोपहरू लगाइरहेका छन ्। त्यो प्रधत हामी कही कधत कष्ट्रहाँपधन धबचधलत छैनौं । यो यसका 
ष्ट्रवरुि सशुासनका पक्षको अधभयानलाई अगाधि बढाउन ुपछा भन्ने कुरामा सरकार प्रधतवि छ । सशुासनका 
पक्षमा उठेका यस्ता सवालहरूलाई कष्ट्रहाँकतै पधन हामी पूवााग्रही नभई, यो एउटा संस्कार बनेको छ । 
व्यवस्था त पररवतान भयो तर हाम्रो संस्कार साँस्कृधत सोच जचन्तन र हाम्रा व्यवहारहरू पररवतान नभएका 
कारर्ले हामी गधत पकड्न सकेका छैनौं । अझ कर्ाालीमा त यो खालको एउटा प्रधतविता साझा संकल्प 
राजनीधतक नेततृ्व, कमाचारी, सरकार र नागररक खासगरी यससाँग सरोकार राख् ने नागररक समाज, पत्रकार, 
बषु्ट्रिजीवी सबै सबै धमलेर हामी एकताबि भएर पारदजशाताका पक्षमा बजेटको पररर्ाम का सन्दभामा 
पररर्ाममखुी बजेट कायाान्वयनका सन्दभामा एउटा संकल्प नगने हो भने एउटा ष्ट्रक्रयाप्रधतक्रयाका साथ हामी 
एउटा पहल नधलने हो भने मलाई लाग्छ हामी कुरा मात्र गरेका हनेुछौं । त्यसैले हाम्रो मन्त्रालयको 
तफा बाट माननीयले उठाएकाभन्दा पधन अरु केही सवालहरू पधन हामीले देजखरहेका छौं त्यो सवालका 
सन्दभामा हामीले मन्त्रालयको तफा बाट छानष्ट्रवन, अनसुन्धान र अनगुमन गरररहेका छौं । यसमा दोर्ी ठहर 
भएमा कानूनी ष्ट्रहसाबले किाभन्दा किा कारबाही मन्त्रालयको तफा बाट उपभोक्ताका हकमा हामीले 
कालोसूचीमा राख् ने, भकु्तानी गराउने कुराहरूका सन्दभामा मतलब बेरुज ुफछ्यौट गने सन्दभामा हामीले त्यो 
प्रष्ट्रक्रयामा जानेछौं भने कमाचारीहरूलाई काननुी काबााही गने छौं । यसका आवश्यक काननुी 
कारबाहीहरूमा हामी कष्ट्रहाँकतै पधन ष्ट्रवचधलत हनेु छैनौं र किाभन्दा किा काबााही गने छौं । यसका यो 
सन्दभामा मन्त्रालयको तफा बाट र सरकारको तफा बाट यस्ताखालका कुराहरूलाई अब हनु त यसो यसो हनु 
सक्छ कर्ााली प्रदेश सभामा यो कुरा चधलरहाँदा कर्ाालीमा बढी बद् मासी भो भ्र�ाचार भो अपारदजशाता भो 
भन्ने कुरा उठ्न सक्छ । घटना उठाका कारर्ले भ्र�ाचार हनेु होइन घटना उठाका कारर्ले अधनयधमतता 
होइन क्वेिन उठाका कारर्ले समस्या होइन बरु सामाधानधतर जााँदैछौं भन्ने कुराको एउटा संकेत पधन  
हो । यसैले यस्ता कुराहरूमा हामी सबै शतका तापूवाक लागौं । अनसुन्धान गरौं । सप्पैले आ-आफ्नो 
ठाउाँमा अनसुन्धान गरेर ष्ट्रवगतदेजखका आजसम्मका कामहरूको ठीक ढंगले अझ हामी तेस्रो पक्षबाट पधन 
यसको मूल्याङ्कन गराउने पक्षमा छौं र मन्त्रालय आफै पधन यसमा लाधगरहेको छ । मैले यो जानकारी 
गराउन चाहेँ र प्रदेश सरकारको तफा बाट मखु्यमन्त्री पधन सधैं भन्नुहनु्छ- पररर्ाममखुी बजेटको कुरा नै 
त्यसैले गररएको हो । ठूला बजेट त्यसैले गररएको साना बजेटमा छररन्छ, छररने बजेटमा मान्छेहरूले 
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एउटा मतलव कन्सेप्ट पेपर बनाएर ल्याउनसु ् पधन भनेका छौं यो सम्बन्धी अधलकधत ष्ट्रवज्ञता राख् ने 
साथीहरूलाई । हामी तीनवटै सरकार खासगरी अष्ट्रहले स्थानीय सरकार र प्रदेश सरकार । प्रदेश 
सरकारको नेततृ्वमा समन्वयमा यो एउटा धनर्ाय गनै पछा र यसलाई समस्या समाधान गनै पछा भनेर हामी 
लागेका छौं र यो गररनेछ यो प्रधतविता म यहााँ जाहेर गना चाहेँ । अको माननीयज्यूहरूले खासगरी 
प्रधतपक्ष दलको माननीयज्यूले अधनयधमतताको धबर्यमा गम्भीर धबर्यहरू उठाउनभुएको छ । त्यसले प्रदेश 
सरकार र मेरो मन्त्रालयलाई धेरै धनकै गम्भीरतापूवाक ध्यानाकर्ार् गरेको छ धन्यवाद ददन चाहन्छु 
सभामखुमाफा त ्माननीयज्यूलाई । एउटा सकारात्मक सरुुवात पधन भएको छ सशुासनको पक्षमा एउटा राम्रो 
कदम सरुु भएको मैले अनभुधूत गरेको छु । त्यसो हुाँदा सबै घटनाहरूमा मन्त्रीको संलग्नता भन्ने ठाधनन्छ, 
सबै कमाचारीको संलग्नता पधन भन्न ेठाधनन्छ । त्यसो नभएर धेरै कुराहरू मन्त्रीलाई जानकारी नहनेु, 
सम्बजन्धत कमाचारी कायाालय प्रमखुलाईसम्म पधन जानकारी नहनेु गरी धेरै घटनाहरू घटेका देख्छौं  
हामीले । कायाक्रमहरू अधनयधमत भएको पधन देजखन आएका छन ्। त्यसो हुाँदा माननीयज्यूले खासगरी 
हाम्रो मन्त्रालयसाँग उठाएका कधतपय घटनाहरूका सन्दभामा हामी आफै अनगुमनका म आफै अनगुमनको 
क्रममा अधनयधमतता देजखएको जस्थधत काम नभएको अवस्था देखेपधछ भकु्तानी रोकेको छ भकु्तानी 
रोष्ट्रकसष्ट्रकएको छ । जसका कारर्ले हामी आफैलाई केही उपभोक्ताहरूले आरोप प्रधतआरोप दधुनयााँ 
नानाथरी आरोपहरू लगाइरहेका छन ्। त्यो प्रधत हामी कही कधत कष्ट्रहाँपधन धबचधलत छैनौं । यो यसका 
ष्ट्रवरुि सशुासनका पक्षको अधभयानलाई अगाधि बढाउन ुपछा भन्ने कुरामा सरकार प्रधतवि छ । सशुासनका 
पक्षमा उठेका यस्ता सवालहरूलाई कष्ट्रहाँकतै पधन हामी पूवााग्रही नभई, यो एउटा संस्कार बनेको छ । 
व्यवस्था त पररवतान भयो तर हाम्रो संस्कार साँस्कृधत सोच जचन्तन र हाम्रा व्यवहारहरू पररवतान नभएका 
कारर्ले हामी गधत पकड्न सकेका छैनौं । अझ कर्ाालीमा त यो खालको एउटा प्रधतविता साझा संकल्प 
राजनीधतक नेततृ्व, कमाचारी, सरकार र नागररक खासगरी यससाँग सरोकार राख् ने नागररक समाज, पत्रकार, 
बषु्ट्रिजीवी सबै सबै धमलेर हामी एकताबि भएर पारदजशाताका पक्षमा बजेटको पररर्ाम का सन्दभामा 
पररर्ाममखुी बजेट कायाान्वयनका सन्दभामा एउटा संकल्प नगने हो भने एउटा ष्ट्रक्रयाप्रधतक्रयाका साथ हामी 
एउटा पहल नधलने हो भने मलाई लाग्छ हामी कुरा मात्र गरेका हनेुछौं । त्यसैले हाम्रो मन्त्रालयको 
तफा बाट माननीयले उठाएकाभन्दा पधन अरु केही सवालहरू पधन हामीले देजखरहेका छौं त्यो सवालका 
सन्दभामा हामीले मन्त्रालयको तफा बाट छानष्ट्रवन, अनसुन्धान र अनगुमन गरररहेका छौं । यसमा दोर्ी ठहर 
भएमा कानूनी ष्ट्रहसाबले किाभन्दा किा कारबाही मन्त्रालयको तफा बाट उपभोक्ताका हकमा हामीले 
कालोसूचीमा राख् ने, भकु्तानी गराउने कुराहरूका सन्दभामा मतलब बेरुज ुफछ्यौट गने सन्दभामा हामीले त्यो 
प्रष्ट्रक्रयामा जानेछौं भने कमाचारीहरूलाई काननुी काबााही गने छौं । यसका आवश्यक काननुी 
कारबाहीहरूमा हामी कष्ट्रहाँकतै पधन ष्ट्रवचधलत हनेु छैनौं र किाभन्दा किा काबााही गने छौं । यसका यो 
सन्दभामा मन्त्रालयको तफा बाट र सरकारको तफा बाट यस्ताखालका कुराहरूलाई अब हनु त यसो यसो हनु 
सक्छ कर्ााली प्रदेश सभामा यो कुरा चधलरहाँदा कर्ाालीमा बढी बद् मासी भो भ्र�ाचार भो अपारदजशाता भो 
भन्ने कुरा उठ्न सक्छ । घटना उठाका कारर्ले भ्र�ाचार हनेु होइन घटना उठाका कारर्ले अधनयधमतता 
होइन क्वेिन उठाका कारर्ले समस्या होइन बरु सामाधानधतर जााँदैछौं भन्ने कुराको एउटा संकेत पधन  
हो । यसैले यस्ता कुराहरूमा हामी सबै शतका तापूवाक लागौं । अनसुन्धान गरौं । सप्पैले आ-आफ्नो 
ठाउाँमा अनसुन्धान गरेर ष्ट्रवगतदेजखका आजसम्मका कामहरूको ठीक ढंगले अझ हामी तेस्रो पक्षबाट पधन 
यसको मूल्याङ्कन गराउने पक्षमा छौं र मन्त्रालय आफै पधन यसमा लाधगरहेको छ । मैले यो जानकारी 
गराउन चाहेँ र प्रदेश सरकारको तफा बाट मखु्यमन्त्री पधन सधैं भन्नुहनु्छ- पररर्ाममखुी बजेटको कुरा नै 
त्यसैले गररएको हो । ठूला बजेट त्यसैले गररएको साना बजेटमा छररन्छ, छररने बजेटमा मान्छेहरूले 

223 

चहलखेल गछान ्। त्यसैले ठूला पररर्ामखुी बजेटको आवश्कता त्यसकारर् हो । त्यसैले तपाईहरू सबैले 
ठूला बजेटको आवश्यकतामा अगाधि बढ्नसु ्है बढ्नसु ्भनेर पधन बारम्बार भधनरहेको कुरा हो । त्यसैले 
अब प्रदेश सरकार यसमा क�हाँकतै पधन लचकता नअपनाइकन हामी किाईपूवाक जान्छौं । जो जहााँ 
कमजोरी हामी आफैले पधन क�हाँ कमजोरी गरेका छौं भने किाईपूवाक कारबाही गरी पाउनपुछा । हामी 
पधन हामीमाधथ पधन कारबाही गररनपुछा त्यस सन्दभामा क�हाँकतै पधन हामी समस्या आफूलाई ठान्दैनौं 
अगाधि बढ्ने सन्दभामा । यो कुरा मैले प्रधतबिता जाहेर गरेँ । र जनयिुकालीन जग्गाको सन्दभामा 
माननीयज्यूले खासगरी जजल्लाको सन्दभामा रुकुम जजल्लामा  जनयिुकालीन समस्याहरू जनयिुकालीन 
समयमा जनसता ाबाट पास गरेका कारोबार गरेका जग्गाका सन्दभामा धनकै ज�टलता छ धनकै चनुौधतपूर्ा 
अवस्था छ । मान्छेहरू घरबार�व�हन भैरहने अवस्थाले हामीलाई ददने संवेदनशीलता धनकै धेरै ठूलो छ । 
त्यसको ग�हराई हामी सबैले बझु्न नसक्ने एउटा चनुौधत होला तर धनकै ठूलो चनुौधत छ आज मान्छेहरू 
फ्रस्टेट भएका छन ् धिप्रसेनका रोगी भएका छन ्पागल बन्न पने अवस्था बधनरहेको छ । यो समस्याको 
समाधान संघीय सरकारले उधतबेलाको केन्रीय सरकारले बाबरुाम प्रधानमन्त्री हुाँदाखेरर एउटा धनर्ाय गरेको 
धथयो, राजनीधतक धनर्ाय क्या�वनेटबाट गररएको धथयो त्यो कारर्वश �वधभन्न कारर्वश त्यो अगाधि बढ्न 
सकेन र त्यो राजनीधतक ढंगले हल गनुापछा भन्ने कुराको आवाज उदठरहेको छ हामीले पधन उठाइरहेका 
छौं । हामीले आज प्रदेश सरकारकातफा बाट भधूम कानून बनाएर अगाधि बढौंभन्दा हामीले एउटा भधूम 
कानूनका सन्दभामा सैिाजन्तक सहमधतका धनजम्त कानून मन्त्रालय यसको धनजम्त कानूनको सैिाजन्तक 
सहमधत माग्दाखेरर हाम्रो मन्त्रालयको तफा बाट अ�हले संघीय सरकारले भधूमसम्बन्धी कुनै पधन अधधकार 
नददएको कारर्ले कानून बनाउन उपयकु्त नहनेु भन्ने कुरा आइसकेको र सैिाजन्तक सहमधत नै नपाएको 
अवस्था छ । मन्त्रालयले चाहाँदाचाहाँदै पधन हाम्रा कधतपय यस्ता बाध्यता छन ् संघीय सरकारको अपेक्षा 
गदाागदै संघीय सरकारले कानूनी बाटो खोल्छ र हामीलाई अधधकार ददन्छ अधन हामी काम गछौं भन्न े
हुाँदाहुाँदा पधन हामीले केही गना नसकेको अवस्था छ । त्यसो हुाँदा अ�हले एउटा सधमधत बनाउने कुरा 
हामीले गठनादेशबाट भधूम समस्या समाधान तथा सझुाव सधमधत भनेर एउटा गठनादेशबाट पास गर् यौं तर 
सधमधत बन्न सकेको छैन । सधमधत बनाइम बन्नुमा �ढलाइ हनुका कारर् पधन के भएको छ भन्नुहोला भने 
केरे यो सधमधतको कामै छैन केही अधधकारै प्रदेश सरकार स्थानीय सरकारले संघीय सरकारले भधूम 
सम्बन्धी कुनै अधधकारै ददयाछैन । खाधल �कन यो खचा गनाका धनजम्त सधमधत  औपचाररकताको धनजम्त पधन 
�कन सधमधत भन्न ेक्वैशन उठेको कारर्ले पधन अधल �ढला हनु गएको हो । हामीलाई के लागेको छ भने 
अब सरकार के धनष्कशामा पगु्दैछ भने अब संवैधाधनक अधधकार अनसुार आफ्नो अधधकार प्रयोग गरौं 
कानून पधन बनाऔ ं र सधमधत पधन बनाऔ ं समस्याको समाधानधतर लाग्नै पछा संघीय सरकारलाई 
घचघच्याउनै पछा । संघीय सरकारसाँग समन्वय गरेर यो अधधकार प्राधप्त गनैपछा र स्थानीय सरकार आज 
मालपोत र नापी स्थानीय सरकारमा हनुपुने संवैधाधनक व्यवस्था छ तर आइपगेुको छैन । प्रदेश 
सरकारलाई प्रशासन भधूम प्रशासनदेजख भधूम व्यवस्थापन गठुी व्यवस्थानका सारा अधधकार ददइएको छ । 
तर ती कुनै अधधकारहरू आज हामीले काननुी �हसाबले पाउन सकेको जस्थधत होइन । त्यसैले समस्याहरू 
समाधान गना अब हामी आफ्नो अधधकार अनसुार संवैधाधनक अधधकार अनसुार अधलअधल अगाधि बढ्ने हो 
�क भन्न े सरकारको धारर्ा खासगरी मन्त्रालयको धारर्ा रहेको छ । त्यसका धनजम्त माननीयले जनु 
खालको कुरा यहााँ उठाउन ुभो एकदमै यो सरकारलाई सहयोग भएको छ । यो कुरा संघीय सरकारले 
पधन सनेुको छ र सनु्न ुपछा । हामीले पधन बेलाबेलामा भनेका छौं संघीय सरकारले राजनीधतक ढंगले यो 
समस्या समाधान गररनपुछा, अरु सबै समस्या समाधान हुाँदै गदाा यो समस्या समाधान गनुापछा भनेका छौं र 
संघीय सरकारले यो समस्या समाधान गर् यो भने धेरै राम्रो हनेु धथयो । नभए हामी आफैले कुनै न कुनै 
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�हसाबले यो समस्या समाधान गनुापछा भन्ने धनष्कर्ामा हामी पगु्नपुछा र एउटा कानून पास गरेर भए पधन 
हामी अगाधि बढ्नपुछा त्यसको �वकल्प छैन भन्न ेमलाई लाग्दछ । त्यसका धनजम्त माहोल बनेको छ 
माहोल बनाऔ ंमन्त्रालयको तफा बाट म मन्त्रीका �हसाबले खासगरी सरकारको तफा बाट हामी अब नयााँ 
स्टेपमा जानपुछा भन्ने सोचाइ छ । र प्राकृधतक �वपतका सन्दभामा खासगरी  चट्या�बाट जमु्लाको धतला 
जाजरकोटमा भेिाहरूको मतलव ठूलो क्षधत भएको जस्थतमा अ�हले एउटा अधलकधत अकमाण्यता जस्तो अधल 
कानूनले नै पधन खोधलददनपुने र हामी आफैले एउटा कायाक्षते्र जक्लएर जस्तो �हसाबले मतलव एउटा 
�वर्यवस्तकुा �हसाबले कृ�र्साँग सम्बजन्धत पशसुाँग सम्बजन्धत धबर्यहरू हाम्रो मन्त्रालयमा आइपगु्ने तर यी 
सबै क्षधतपूधताको कुरा आन्तररक माधमलामा यो अधधकार भएको कारर्ले काया�वभाजन त्यसरी गरेको 
कारर्ले हामीले के सूजचत गरररहेका छौं भने आन्तररक माधमला मन्त्रालयमाफा त ्यी सबै कुराहरू जस्तो 
बाढीका कारर्ले सखेुतमा धेरै पशहुरू/पशचुौपायाहरूको क्षधत भएको धथयो । माउरी माउरीघारहरू धेरै 
धस�िएका धथए बगेका धथए । यस्ता कुराहरूमा मन्त्रालयमा आन्तररक माधमला मन्त्रालयमा हाम्रो 
मन्त्रालयमा आएका कुराहरूलाई पठाउने गर् यौं । र अ�हले पधन यी कुराहरू आन्तररक माधमला 
मन्त्रालयबाट सम्बोधन गने प्रदेश सरकारको धनर्ाय छ । त्यसरी हनेुछ भनेर हामीले सूजचत गरेका छौं  
अनरुोध गरेका छौं । र मैले जााँदाजााँदै खासगरी ज भधूमको सन्दभामा समस्या जनयिुकालीन जधमनको मात्र 
नभएर सखेुतमा धेरै ठूलो समस्या ऐलानीको छ । जग्गा लालपूजाा पाएर पधन शे्रस्तेदार नपाउाँदाखेरीको 
समस्या छ । सेतो पूजाा पाएर रातो पूजाा नपाउनेको समस्या त्यजता कै छ । दैलेखमा गठुी व्यवस्थापनको 
ठूलो चनुौधत छ मान्छेहरू आज जीवन-मरर्को लिाइाँ लड्ने जस्थधत बनेको छ । र त्यस्तै अरु समस्याहरू 
पधन �वधभन्न खालका समस्या प्रदेशभरर छन ्यी प्रदेशभररको समस्या समाधानका धनजम्त हामी एउटा साझा 
सदन र सरकारको बीचमा एउटा साझा छलफल चलेर अगाधि बढ्न स�कयो भने प्रदेश सरकारले 
ददए..प्रदेश सरकारले पाएको संवैधाधनक अधधकार अनसूुचीमा पाएको एकल संवैधाधनक अधधकारहरू हामीले 
प्रयोग गना स�कन्छ र समस्या समाधान गना स�कन्छ �क भन्ने आशा अपेक्षा र एउटा �वश्वास पधन अब 
जागतृ भएको छ । यो सन्दभामा माननीयज्यूहरूले उठाएका कुराहरूप्रधत धनकै सकारात्मक सोच 
सरकारलाई झकझक्याउने र सरकारलाई ठीक ठाउाँमा सरकारलाई ठीक ठाउाँमा गाइिलाइनमा ददने गरी 
अगाधि बढेका यी सझुावहरूप्रधत धेरै धेरै आभार तथा आभार व्यक्त गदै मेरा भनाइहरू अन्त्य गछुा । 
हवस ्त धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्य, के हो माननीय सदस्य ? के �वर्यमा ? 

माननीय श्री धमनाधसंह रखाल : सभामखु महोदय, भदौ ४ गते मैले यही सदनबाट दैलेखको प्राकृधतक 
प्रकोप पानी नपनााले खेतका रोपाइाँहरू भएका छैनन ्र वन्यजन्त ुबनेलबाट मकैबारीहरू न� भएका छन ्। 
१५० घरधरुी अ�हले ती पीधित छन ् र त्यसको जवाफचा�हाँ यो सरकारले ददनपुछा भन्ने मैले मान्यता 
राखेको धथएाँ । र त्यो जवाफ पधन आएन । हामीले सदनमा के भधनन्छ धन, �हाँड्दै जाने पाइलो मेट्दै 
जाने, हामी सदनमा कुरामातै्र उठाउने त्यसको जवाफ र कायाान्वयन हनेु, नहनेु हो भने यो सदनमा हामीले 
उठाएका प्रश्नहरूको औजचत्य हनेु छैन । मेरो भनाई यजता कै राखेँ । हवस,् धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक २०७६ साल भदौ २५ गते बधुबार ददनको ३ 
बजेसम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ ।  
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�हसाबले यो समस्या समाधान गनुापछा भन्ने धनष्कर्ामा हामी पगु्नपुछा र एउटा कानून पास गरेर भए पधन 
हामी अगाधि बढ्नपुछा त्यसको �वकल्प छैन भन्न ेमलाई लाग्दछ । त्यसका धनजम्त माहोल बनेको छ 
माहोल बनाऔ ंमन्त्रालयको तफा बाट म मन्त्रीका �हसाबले खासगरी सरकारको तफा बाट हामी अब नयााँ 
स्टेपमा जानपुछा भन्ने सोचाइ छ । र प्राकृधतक �वपतका सन्दभामा खासगरी  चट्या�बाट जमु्लाको धतला 
जाजरकोटमा भेिाहरूको मतलव ठूलो क्षधत भएको जस्थतमा अ�हले एउटा अधलकधत अकमाण्यता जस्तो अधल 
कानूनले नै पधन खोधलददनपुने र हामी आफैले एउटा कायाक्षते्र जक्लएर जस्तो �हसाबले मतलव एउटा 
�वर्यवस्तकुा �हसाबले कृ�र्साँग सम्बजन्धत पशसुाँग सम्बजन्धत धबर्यहरू हाम्रो मन्त्रालयमा आइपगु्ने तर यी 
सबै क्षधतपूधताको कुरा आन्तररक माधमलामा यो अधधकार भएको कारर्ले काया�वभाजन त्यसरी गरेको 
कारर्ले हामीले के सूजचत गरररहेका छौं भने आन्तररक माधमला मन्त्रालयमाफा त ्यी सबै कुराहरू जस्तो 
बाढीका कारर्ले सखेुतमा धेरै पशहुरू/पशचुौपायाहरूको क्षधत भएको धथयो । माउरी माउरीघारहरू धेरै 
धस�िएका धथए बगेका धथए । यस्ता कुराहरूमा मन्त्रालयमा आन्तररक माधमला मन्त्रालयमा हाम्रो 
मन्त्रालयमा आएका कुराहरूलाई पठाउने गर् यौं । र अ�हले पधन यी कुराहरू आन्तररक माधमला 
मन्त्रालयबाट सम्बोधन गने प्रदेश सरकारको धनर्ाय छ । त्यसरी हनेुछ भनेर हामीले सूजचत गरेका छौं  
अनरुोध गरेका छौं । र मैले जााँदाजााँदै खासगरी ज भधूमको सन्दभामा समस्या जनयिुकालीन जधमनको मात्र 
नभएर सखेुतमा धेरै ठूलो समस्या ऐलानीको छ । जग्गा लालपूजाा पाएर पधन शे्रस्तेदार नपाउाँदाखेरीको 
समस्या छ । सेतो पूजाा पाएर रातो पूजाा नपाउनेको समस्या त्यजता कै छ । दैलेखमा गठुी व्यवस्थापनको 
ठूलो चनुौधत छ मान्छेहरू आज जीवन-मरर्को लिाइाँ लड्ने जस्थधत बनेको छ । र त्यस्तै अरु समस्याहरू 
पधन �वधभन्न खालका समस्या प्रदेशभरर छन ्यी प्रदेशभररको समस्या समाधानका धनजम्त हामी एउटा साझा 
सदन र सरकारको बीचमा एउटा साझा छलफल चलेर अगाधि बढ्न स�कयो भने प्रदेश सरकारले 
ददए..प्रदेश सरकारले पाएको संवैधाधनक अधधकार अनसूुचीमा पाएको एकल संवैधाधनक अधधकारहरू हामीले 
प्रयोग गना स�कन्छ र समस्या समाधान गना स�कन्छ �क भन्ने आशा अपेक्षा र एउटा �वश्वास पधन अब 
जागतृ भएको छ । यो सन्दभामा माननीयज्यूहरूले उठाएका कुराहरूप्रधत धनकै सकारात्मक सोच 
सरकारलाई झकझक्याउने र सरकारलाई ठीक ठाउाँमा सरकारलाई ठीक ठाउाँमा गाइिलाइनमा ददने गरी 
अगाधि बढेका यी सझुावहरूप्रधत धेरै धेरै आभार तथा आभार व्यक्त गदै मेरा भनाइहरू अन्त्य गछुा । 
हवस ्त धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्य, के हो माननीय सदस्य ? के �वर्यमा ? 

माननीय श्री धमनाधसंह रखाल : सभामखु महोदय, भदौ ४ गते मैले यही सदनबाट दैलेखको प्राकृधतक 
प्रकोप पानी नपनााले खेतका रोपाइाँहरू भएका छैनन ्र वन्यजन्त ुबनेलबाट मकैबारीहरू न� भएका छन ्। 
१५० घरधरुी अ�हले ती पीधित छन ् र त्यसको जवाफचा�हाँ यो सरकारले ददनपुछा भन्ने मैले मान्यता 
राखेको धथएाँ । र त्यो जवाफ पधन आएन । हामीले सदनमा के भधनन्छ धन, �हाँड्दै जाने पाइलो मेट्दै 
जाने, हामी सदनमा कुरामातै्र उठाउने त्यसको जवाफ र कायाान्वयन हनेु, नहनेु हो भने यो सदनमा हामीले 
उठाएका प्रश्नहरूको औजचत्य हनेु छैन । मेरो भनाई यजता कै राखेँ । हवस,् धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक २०७६ साल भदौ २५ गते बधुबार ददनको ३ 
बजेसम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ ।  
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((२२००७७६६  ससाालल  भभददौौ  2255  गगततेे  बबुधुधबबाारर))  

रा�िय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २७औ ंबैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ् सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्ार् 
गराउनपुने सावाजधनक सरोकारका �वर्यमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाइ राख् न �वशेर् समयको व्यवस्था 
गरेको छु । सवाप्रथम माननीय श्री गलुावजंग शाह । समय ५ धमनेट । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगुलुलााबबजजंंगग  शशााहह::  माननीय सभामखुज्यू, आज म खासगरी कर्ााली प्रदेश सरकारले प्रदेश कर्ााली 
प्रदेशधभत्र कमाचारी संगठनको एउटा संरचना धनमाार् गरेको कुरा सनु्दैछु । मैले सनेुअनसुार कररब कररब 
कर्ााली प्रदेशधभत्र २५ सय ५५ कमाचारीको दरबन्दी स्वीकृधत गरेको कुरा मेरो जानकारीमा आए अनसुार 
तर दरबन्दी २५ सय ५५ बनाएको आफ्नो एउटा ठाउाँमा होला । तर यो दरबन्दी धमलान गदैगदाा जसरी 
प्रदेश मन्त्रालय प्रदेश धनदेशनालय जजल्ला काया सधमधत यो तहमा जजल्लामा खासगरी अब सकभर कामको 
यथोजचत �वकास गनाको लाधग समूजचत �वकास गनाको लाधग जजल्लामा एउटै कायाालय राखेर �वधभन्न 
त्यसधभत्र वन कृ�र् स्वास््य लगायतका संगठनहरू राखेर जजल्लामा उपसजचव तहको एउटा कायाालय प्रमखु 
राखेर एउटा खालको संरचना धनमाार् गरेको कुरा सनु्नमा आउाँदैछ तर पधन म फेरर पधन सभामखु माफा त ्
भन्न चाहन्छु �क कर्ााली प्रदेश सरकारले जसरी ओएनएम गरेर कमाचारीको दरबन्दी धसजाना गरेको छ त्यो 
दरबन्दी धसजाना गदै गदाा हामीकहााँ �वगत लामो समयदेजख २०३०/३५ सालदेजख एउटा संरचनागत ढंगले 
कमाचारीको तह यहााँसम्म आइपगु्याछ । अ�हले संघीय सरकार प्रदेश सरकार र स्थानीय तह बनाउाँदै गदाा 
कर्ााली प्रदेश सरकारले पधन यो संरचना धनमाार् गदैगदाा क�हाँकतै त्यो प्रदेशधभत्र रहने यो प्रदेशमा आफ्नो 
प्रदेश रोजेर आएका कमाचारीलाई क�हाँकतै अधलकता कुठाराघात भयो �क अथवा भोधलका ददनमा त्यो 
प्रदेशमा रोजेर आको कमाचारी आफ्नो वजृता �वकासमा क�हाँनेर अवरोध भयो �क त्यो खालको महशसु मैले 
गरेको छु । उदाहरर्को लाधग वन मन्त्रालय अन्तगात मेरो जानकारीमा आएअनसुार तीन वटा तीनचार 
ओटा त्यहााँ समूह छन ्। अ�हले वन सेवा भनेर भधनयाछ जनरल फरेिी, सोधसयल..स्वायल एण्ि वाटर 
कन्जरभेसन एउटा अको फरेस्टी एण्ि ररजभेसन कन्जरभेसन ररजभेसन फरेस्री एण्ि ररजभा ररसचा । मेरो 
भनाईको अथा के हो भन्दा वन मन्त्रालय अन्तगात वन सेवा भनेर तीन प्रकारका सेवा वन मन्त्रालय 
अन्तगातकै कमाचारी हनेुछन ् त्यहााँ । अब यो कमाचारीलाई जजल्लामा कायाालय प्रमखु राख्दै गदाा  
एउटा जनरल फरेस्रीधतर भको अवसर भोधल उपसजचव तह व�ृि हनुलाई त्यो व्यवस्थापन कसरी गछा 
सरकारले । त्यसैले अधल यो ओएनएम गरेको कुरालाई अधल व्यवस्थापन हनु स�कयाछैन �क । 
माधनधलऔ ंजस्तै कृ�र् भन्यो भटेनरी र कृ�र् कसरी एउटै काम गना स�कन्छ र, स्वास््य भन्यो आयवेुददक 
र तपाईंको चा�हाँ यो जनरल मेधिसन कसरी व्यवस्थापन गना स�कन्छ । त्यसैले क�हाँकतै फेरर यो, यो 
हामीले एउटा कायाालय बनाउाँदै गदाा त्यो कायाालय मातहत कमाचारीको वजृता  �वकासमा पधन अवरोध हनेु, 
हामी उत्साहका साथ हाम्रो प्रदेशमा आका कमाचारीलाई क�हाँकतै वजृता �वकास रो�कन्छ भनेर अधल कतै मन 
जखन्न हनेु । म फेरर पधन भन्न चाहन्छु सभामखुमाफा त ् �क सरकारले गरेको ओएनएम २५ सय ५५ 
दरबन्दीमध्येमा यलाई अधल धमलाएर जानपुने हो �क । यो धमलाएर गएपधछ हामीकहााँ आउने कमाचारीको 
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मनोभावनामा पधन ठेस नपगु्ने र वास्तवमा यी कुरा मधसनो ढंगले हेने हो भनेपधछ कर्ााली प्रदेश सरकारले 
बनाएको ओएनएम अन्तगात अधल सबै कमाचारी यहााँ एकदम आफ्ना होशखेलका साथ हााँसखेलका साथ 
रहन सक्ने वातावरर् बनाओस ्। सरकारले बनाउाँदै गदाा यो ष्ट्रवधभन्न संघ संगठनहरू छन ्उनीहरूलाई 
छलफलमा ल्याएर बनाहोला पकै्क पधन छलफलमा ल्याएर छलफल व्यापक छलफल गरेर त्यो बनाको भए 
अझ राम्रो हनेु धथयो तर पधन मेरो भनाईको भावना अन्त्यमा कहााँ हो भन्दा यो प्रदेशधभत्र रहने कमाचारी 
साथीहरूलाई सबैको व्यवस्थापन हनेु गरी ओएनएम बनाओस ् यही सझुाव राख् न चाहन्छु । हवस ् त 
धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ ष्ट्रवशेर् समयमा बोल्न चाहनहुनेु सदस्यहरूले आ-आफ्नो नाम 
सभामखुको िायसको वायााँतफा  रहेका कमाचारीकोमा उपलब्ध गराइददनहुोला । अब माननीय श्री ष्ट्रवन्दमान 
धब� । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववन्न्ददममाानन  धधबब��::  माननीय सभामखु महोदय¸ आधथाक वर्ा ०७५/७६ बजेट कायाान्वयनको 
ष्ट्रहसाबले अत्यन्तै न्यून रहयो । खचा हामीले धेरै कम गना कम गर् यौं । जसको कारर्ले गदााखेरर केही 
प्रश्नहरू पधन उठे । खचा कम भयो त्यसमा पधन अधनयधमतता भो भन्ने प्रश्नहरू पधन उदठराखेका छन ्। यो 
सम्माधनत सदनमा ती प्रश्नहरू पधन उठे, सरकारको तफा बाट आफ्ना धारर्ाहरू पधन त्यो सम्बन्धमा आएका 
छन ्। म माननीय सभामखुमाफा त ्यो सम्माधनत सदनको ध्यानाकर्ार् गराउन कहााँ के चाहन्छु त भने 
हाम्रो संस्कार धबग्रकेो छ, हामी सबैले एकचोटी संकल्प गना जरुरी छ । अधनयधमतता, भ्र�ाचार र 
कधमशनको अन्त्य गनाको लाधग । पञ्चायती व्यवस्थामा दरबारका केही सीधमत मान्छेहरूले कधमशन धलने 
गथे । ०४६ सालमा बहदुलीय व्यवस्थाको स्थापना भइसकेपधछ मल्टीपाटी धसस्टममा पाटीका नेता र 
कायाकताहरू अधलकधत त्यो कधमशन र भ्र�ाचारको अधनयधमतताको अधलकधत त्यो फराष्ट्रकलो बन्न गयो र 
त्यसपधछ त्यसको धनरन्तरतामा हामी यहााँसम्म आइपगेुका छौं । म के आग्रह गना चाहन्छु त भन्दाखेरर 
ष्ट्रहजो हामीले आफ्ना कायाकतााले अधनयधमतता गरेको आधारमा पाटीका राजनीधतक पाटीका कायाकतााहरूले 
भ्र�ाचार गरेको केरे भ्र�ाचार गरेका मान्छेहरू आफ्ना राजनीधतक पाटीका कायाकताा भएको आधारमा 
धतनीहरूको संरक्षर् गदै आउने एउटा हाम्रो परम्परा छ, हाम्रो संस्कार छ । त्यधतमात्र होइन ष्ट्रक सभामखु 
महोदय नेपालमा के सम्म देजखयो त भन्दाखेरर भ्र�ाचार प्रमाजर्त भएर जेलमा बसेका मान्छेहरू छोड्दाखेरर 
ठूलठूलो माला लगाएर ष्ट्रवजयउत्सव मनाएर ष्ट्रवजयउत्सव मनाएजस्तै गरेर नेताहरूलाई सम्मान गरेर ल्याउने 
अथवा भ्र�ाचार गरेर जेल जीवन ष्ट्रवताएर आएका मान्छेहरूलाई सम्माधनत गने जनु परम्परा हामीले बसाल्यौं 
जनु संस्कार हामीले बसाल्यौं त्यो कारर्ले गदााखेरर आज के भइराखेको छ त भन्दाखेरर भ्र�ाचार गदााखेरर 
म दजण्ित हनु्छु म सामाजजक बष्ट्रहष्करर्मा पछुा भन्ने भन्दा पधन भ्र�ाचार गदााखेरर सम्माधनत हनु्छु भन्ने एक 
प्रकारको त्यो भावना पैदा भइराखेको छ । त्यो अवस्था धसजाना भइराखेको छ । यसकारर्ले गदााखेरर 
हामी यो संघीय संरचना गई संघीय संरचनामा जााँदाखेरर आज नयााँ सरकारको हामीले अभ्यास गररराखेका 
छौं । हाम्रो प्रदेशमा त अझ त्यसको त्यसलाई हामी, हामी सबैले संकल्प गना सक्यौं भनेर सरकारले 
नेततृ्व गना सक्यो भने हामीले त्यसको कधमशनको भ्र�चारको अधनयधमतताको सम्पूर्ा रूपमा न� गरेर 
एउटा समून्नत सशुासनयकु्त समाज धनमाार् गना सक्ने ठाउाँमा हामी छौं । यो सबैको ध्यान त्यताधतर 
जाओस ् सम्मा केरे माननीय सभामखुज्यूमाफा त ् म सम्माधनत सदनको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु सबै 
सरोकारवालाहरूको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय मेरो दोस्रो ष्ट्रवर्य छ- प्रदेश सरकारले  ओएन..ओएनएम गर् यो, गररसकेपधछ अरु मेरो योसाँग 
मेरो धेरै ष्ट्रवर्यहरू राख् न ुछैन कधत मातै्र छ त भन्दाखेरर अजस्त भखारैमात्र संघीय सरकारले ११ वटा वन 
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मनोभावनामा पधन ठेस नपगु्ने र वास्तवमा यी कुरा मधसनो ढंगले हेने हो भनेपधछ कर्ााली प्रदेश सरकारले 
बनाएको ओएनएम अन्तगात अधल सबै कमाचारी यहााँ एकदम आफ्ना होशखेलका साथ हााँसखेलका साथ 
रहन सक्ने वातावरर् बनाओस ्। सरकारले बनाउाँदै गदाा यो ष्ट्रवधभन्न संघ संगठनहरू छन ्उनीहरूलाई 
छलफलमा ल्याएर बनाहोला पकै्क पधन छलफलमा ल्याएर छलफल व्यापक छलफल गरेर त्यो बनाको भए 
अझ राम्रो हनेु धथयो तर पधन मेरो भनाईको भावना अन्त्यमा कहााँ हो भन्दा यो प्रदेशधभत्र रहने कमाचारी 
साथीहरूलाई सबैको व्यवस्थापन हनेु गरी ओएनएम बनाओस ् यही सझुाव राख् न चाहन्छु । हवस ् त 
धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ ष्ट्रवशेर् समयमा बोल्न चाहनहुनेु सदस्यहरूले आ-आफ्नो नाम 
सभामखुको िायसको वायााँतफा  रहेका कमाचारीकोमा उपलब्ध गराइददनहुोला । अब माननीय श्री ष्ट्रवन्दमान 
धब� । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववन्न्ददममाानन  धधबब��::  माननीय सभामखु महोदय¸ आधथाक वर्ा ०७५/७६ बजेट कायाान्वयनको 
ष्ट्रहसाबले अत्यन्तै न्यून रहयो । खचा हामीले धेरै कम गना कम गर् यौं । जसको कारर्ले गदााखेरर केही 
प्रश्नहरू पधन उठे । खचा कम भयो त्यसमा पधन अधनयधमतता भो भन्ने प्रश्नहरू पधन उदठराखेका छन ्। यो 
सम्माधनत सदनमा ती प्रश्नहरू पधन उठे, सरकारको तफा बाट आफ्ना धारर्ाहरू पधन त्यो सम्बन्धमा आएका 
छन ्। म माननीय सभामखुमाफा त ्यो सम्माधनत सदनको ध्यानाकर्ार् गराउन कहााँ के चाहन्छु त भने 
हाम्रो संस्कार धबग्रकेो छ, हामी सबैले एकचोटी संकल्प गना जरुरी छ । अधनयधमतता, भ्र�ाचार र 
कधमशनको अन्त्य गनाको लाधग । पञ्चायती व्यवस्थामा दरबारका केही सीधमत मान्छेहरूले कधमशन धलने 
गथे । ०४६ सालमा बहदुलीय व्यवस्थाको स्थापना भइसकेपधछ मल्टीपाटी धसस्टममा पाटीका नेता र 
कायाकताहरू अधलकधत त्यो कधमशन र भ्र�ाचारको अधनयधमतताको अधलकधत त्यो फराष्ट्रकलो बन्न गयो र 
त्यसपधछ त्यसको धनरन्तरतामा हामी यहााँसम्म आइपगेुका छौं । म के आग्रह गना चाहन्छु त भन्दाखेरर 
ष्ट्रहजो हामीले आफ्ना कायाकतााले अधनयधमतता गरेको आधारमा पाटीका राजनीधतक पाटीका कायाकतााहरूले 
भ्र�ाचार गरेको केरे भ्र�ाचार गरेका मान्छेहरू आफ्ना राजनीधतक पाटीका कायाकताा भएको आधारमा 
धतनीहरूको संरक्षर् गदै आउने एउटा हाम्रो परम्परा छ, हाम्रो संस्कार छ । त्यधतमात्र होइन ष्ट्रक सभामखु 
महोदय नेपालमा के सम्म देजखयो त भन्दाखेरर भ्र�ाचार प्रमाजर्त भएर जेलमा बसेका मान्छेहरू छोड्दाखेरर 
ठूलठूलो माला लगाएर ष्ट्रवजयउत्सव मनाएर ष्ट्रवजयउत्सव मनाएजस्तै गरेर नेताहरूलाई सम्मान गरेर ल्याउने 
अथवा भ्र�ाचार गरेर जेल जीवन ष्ट्रवताएर आएका मान्छेहरूलाई सम्माधनत गने जनु परम्परा हामीले बसाल्यौं 
जनु संस्कार हामीले बसाल्यौं त्यो कारर्ले गदााखेरर आज के भइराखेको छ त भन्दाखेरर भ्र�ाचार गदााखेरर 
म दजण्ित हनु्छु म सामाजजक बष्ट्रहष्करर्मा पछुा भन्ने भन्दा पधन भ्र�ाचार गदााखेरर सम्माधनत हनु्छु भन्ने एक 
प्रकारको त्यो भावना पैदा भइराखेको छ । त्यो अवस्था धसजाना भइराखेको छ । यसकारर्ले गदााखेरर 
हामी यो संघीय संरचना गई संघीय संरचनामा जााँदाखेरर आज नयााँ सरकारको हामीले अभ्यास गररराखेका 
छौं । हाम्रो प्रदेशमा त अझ त्यसको त्यसलाई हामी, हामी सबैले संकल्प गना सक्यौं भनेर सरकारले 
नेततृ्व गना सक्यो भने हामीले त्यसको कधमशनको भ्र�चारको अधनयधमतताको सम्पूर्ा रूपमा न� गरेर 
एउटा समून्नत सशुासनयकु्त समाज धनमाार् गना सक्ने ठाउाँमा हामी छौं । यो सबैको ध्यान त्यताधतर 
जाओस ् सम्मा केरे माननीय सभामखुज्यूमाफा त ् म सम्माधनत सदनको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु सबै 
सरोकारवालाहरूको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय मेरो दोस्रो ष्ट्रवर्य छ- प्रदेश सरकारले  ओएन..ओएनएम गर् यो, गररसकेपधछ अरु मेरो योसाँग 
मेरो धेरै ष्ट्रवर्यहरू राख् न ुछैन कधत मातै्र छ त भन्दाखेरर अजस्त भखारैमात्र संघीय सरकारले ११ वटा वन 
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धिधभजन राख् ने कर्ााली प्रदेशमा भनेर धनर्ाय गरेको धथयो । संघीय सरकारले गरेको धनर्ाय ष्ट्रकन 
उल्ट्याइयो भन्ने प्रश्न पधन मेरो होइन मेरो सरोकार कधत मात्र हो भन्दाखेरर सभामखु महोदय सखेुत 
जजल्लामा सखेुत वन धिधभजन र भेरी वन धिधभजन भन्ने दईुटा वन धिधभजन राजखएको धथयो । कर्ााली 
प्रदेशका जजल्लाहरूको वनको घनत्वलाई हेने हो भनेपधछ सबैभन्दा अष्ट्रहलेका धिधभजन जधत राजखएको छ 
त्यो सबैभन्दा बढी वनको घनत्व भएको र त्यसको संरक्षर् गनुापने आवश्यकता भएको धिधभजन भनेको भेरी 
वन धिधभजन हो जो वाष्ट्रवयाचौरमा अवजस्थत छ पञ्चपरुी नगरपाधलकाको वाष्ट्रवयाचौरमा अवजस्थत छ । त्यो 
धिधभजनलाई अष्ट्रहले सखेुत धिधभजनमा गाभ्ने काम गररएको छ । सभामखु महोदय म ध्यानाकर्ार् गराउन 
चाहन्छु सभामखु माफा त ्प्रदेश सरकारको त्यो जनु वन धिधभजन जहााँ अवजस्थत छ त्यहााँको ७१ प्रधतशत 
वन क्षेत्र हो त्यहााँको २९ प्रधतशत मात्र अन्य हो । ७१ प्रधतशत वन क्षेत्र हो त्यो वन क्रमश: ष्ट्रवनाश हुाँदै 
जाने अवस्था पधन छ । त्यसकारर्ले गदााखेरर त्यसको संरक्षर्को लाधग त्यसपधछ गएर त्यहााँका 
जनताहरूले सही ढंगले सहज ढंगले सधुबधा प्राप्त गनाको लाधग त्यो वन धिधभजनलाई सखेुत वन धिधभजनमा 
गाभ्ने जनु प्रकारको धनर्ाय भएको छ भने जो सनु्न आएको छ म माननीय सभामखु माफा त ्प्रदेश सरकारको 
गम्भीरतापूवाक ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु ष्ट्रक एउटा धिधभजन थप्दाखेरर जो यो प्रदेशका सबै 
जजल्लाहरूभन्दा त्यो धिधभजनको कायाक्षेत्रधभत्र रहेको सबभन्दा बढी वन छ त्यो वनको संरक्षर्को लाधग 
आवश्यकता हनु्छ । त्यस्तैगरी १२ वटा सवधिधभजन धथए सखेुतमा । १२ वटा सवधिधभजनमा 
धिधभजनबाट ९ वटा सवधिधभजनमा झाररयो भन्ने सनेुको छु । काठको तस्करी बष्ट्रढराखेको छ चोरी 
बष्ट्रढराखेको छ । यसको धनयन्त्रर् गने यसको वनको संरक्षर् गने भन्दा पधन धिधभजन एउटा बनाउने 
सवधिधभजन त्यसपधछ त्यसलाई घटाएर ९ मा झाने १२ बाट त्यसमा पधन त्यसपधछ गएर वनरक्षक 
लगायतका दरबन्दहुरू दरबन्दीहरू जो धथयो १२ वटा सवधिधभजनमा ६/६ जनाको दरले ष्ट्रवगतमा दरबन्दी 
धथयो तैपधन हामीले धनयन्त्रर् गना सष्ट्रकराखेका धथएनौं भने अष्ट्रहले ९ वटा वन धिधभजनमा ३/३ वटाका 
दरले केरे वनरक्षक राजखएको छ भन्ने मैले सनेुको छु । यो ष्ट्रहसाबले हेदााखेरर होला कष्ट्रहाँ आवश्यकता 
छैन होला वनक्षते्र कम होला, त्यहााँ कम गरौं तर जहााँ वनको सरुक्षा गनुापने केरे रक्षा गनुापने छ, चोरी 
धनयन्त्रर् गनुापने छ तस्करी धनयन्त्रर् गनुापने छ र त्यसपधछ गएर सम्भाष्ट्रवत वनक्षेत्र अब फिानी भएको 
ठाउाँमा पधन हामी वनक्षते्रको ष्ट्रवकास गरेर लैजान सक्ने ठाउाँमा हनु्छौं । त्यलाई हामीले ष्ट्रवकास गरेर 
लैजानपुने आवश्यकता जो छ त्यसमा ध्यान जाओस ्प्रदेश सरकारले यो धनर्ायलाई करेक्सन गरोस ्र भेरी 
वन धिधभजन यथावत ्राखोस ्र त्यसपधछ गएर त्यो वन धिधभजन अन्तगातका केरे ६ वटा सवधिधभजन जो 
धथए त्यो सवधिधभजन यथावत ् राखेर त्यसपधछ गएर त्यहााँको वन क्षेत्रको सरुक्षा गनाको लाधग प्रदेश 
सरकारको ध्यान जाओस,् म आग्रह गना चाहन्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  अब माननीय श्री कुमाराज शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककुुममााररााजज  शशााहहीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ ष्ट्रवशेर् समयमा मेरा आफ्ना दईु तीनवटा केही 
ष्ट्रवशेर् कुरा यो सम्माधनत सदनमा राख् न चाहन्छु । यो चाष्ट्रहाँ एउटा हाम्रो गाउाँघरमा उखान छ- पोहोरको 
धतहार अष्ट्रहले खाने अष्ट्रहलेको धतहार कष्ट्रहले खाने । ०७६ को बजेट अष्ट्रहले अब मलाई लाग्छ यो आधथाक 
वर्ामा पधन झण्िै अब २/३ मष्ट्रहना ष्ट्रवत् न थाधलसक्यो बहवुरे् योजनाहरू अष्ट्रहले पधन अध्ययनकै ष्ट्रवर्यमा 
छन ्भने अष्ट्रहले कायाान्वयन प्रष्ट्रक्रयामा छुनै सष्ट्रकरहेको अवस्था छैनभन्दा यो आधथाक वर्ाको बजेट कष्ट्रहले 
कायाान्वयन गने ? पोहोरको बजेट त अष्ट्रहले कायाान्वयन गने प्रष्ट्रक्रयामा हामी चाष्ट्रहाँ गएका छैनौं भने अष्ट्रहले 
आधथाक वर्ाको बजेट कष्ट्रहले कायाान्वयन गने ? त्यो भको हनुाले पोहोरको धतहार अष्ट्रहले खाने अष्ट्रहलेको 
धतहार कष्ट्रहले खाने ?  यसको जवाफ सरकारबाट आओस ्भन्न चाहन्छु । र अको कुरा चाष्ट्रहाँ यो हाम्रो 
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गाउाँधतर अको कुरा छ यो तलेु गााँठो भन्ने छ, यलाई कधतले बझु्नहुनु्छ कधतले बझु्नहुनु्न । तलेु भनेको 
बाली हुाँदोरछ, गााँठो भनेको तलको जरा हुाँदोरछ । दईु तीनवटा बाली लगाइसक्दा पधन त्यो तलको 
तलेुगााँठो जो हो गााँठो हररयोको हररयै हनु्छ त्यो कष्ट्रहल्यै मदैन अरे । अष्ट्रहले जो कमाचारीमा देजखएको छ 
धन यो समस्या, यो हामीले यो तलेुगााँठोलाई कष्ट्रहले हल गना सक्छौं । यो तलेुगााँठोलाई हल गना सष्ट्रकएन 
भने यो बजेट कायाान्वयन हुाँदैन प्रदेश सरकार असफल हनु्छ । त्यो भको हनुाले सरकारको ध्यान जाओस-् 
यो तलेुगााँठोलाई चाष्ट्रहाँ पररवतान गनाका धनजम्त चेन्ज गनाका धनजम्त म सरकारलाई आग्रह गना चाहन्छु र 
यसैगरी अको कुरा अब यो स्याउको अष्ट्रहले धनकै चचाा भा'छ सायद हाम्रो स्याउ ददल्लीसम्म पगु्यो खसुीको 
कुरा हो । इजण्ियामा माकेट धलइरहेको छ । स्याउमा मातै्र अगााधनक देजखयो यहााँनेर रसायन प्रयोग 
नभएको अगााधनक स्याउले अष्ट्रहले ददल्लीको बजार पधन माकेट धलइरहेको छ भन्न ेहामीले सनेुका छौं । र 
यो एक मष्ट्रहनाको धनजम्त मातै्र माकेट नधलयोस ्सरकारको ध्यान यहााँनेर जाओस ्। बाहै्र मष्ट्रहनाचाष्ट्रहाँ मलाई 
लाग्छ यो अगााधनक स्याउ चाष्ट्रहाँ ददल्लीमा माकेट लगोस ्। नेपालको बजारमा यले चाष्ट्रहाँ बजार पाओस ्
यसका धनजम्त ष्ट्रवशेर्गरी यसको संरक्षर् गना कसरी सष्ट्रकन्छ, यो स्याउलाई सरुजक्षत राखेर सधैं उपयोग गना 
सक्ने खालको वातावरर् बनाउन कसरी सक्छौं ष्ट्रवशेर्गरी कृष्ट्रर् मन्त्रीज्यूको यसमा ध्यान जाओस ्। र अझ 
मैले पटक पटक सदनमा उठाउाँदै आको छु- हाम्रो उत्पादन बालीमा ढुवानीको व्यवस्था गररयोस ्
सरकारबाट सायद अष्ट्रहले पधन हनु सकेन । हामीले हाम्रो चाष्ट्रहाँ उत्पादन भएको फलफूलमाधथ तरकारीमाधथ 
हामीले ढुवानीको व्यवस्था सरकारले गना सक्यो भने यो सधैं बाह्र मष्ट्रहना उत्पादन भएको हाम्रो फलफूल र 
तरकारीले मलाई लाग्छ बाष्ट्रहर माकेट धलनेछ र आधथाक वषृ्ट्रि हनेुछ र यले समाजवादको बाटो तय गछा 
भन्ने मलाई लाग्याछ र अको कुरा चाष्ट्रहाँ यो अष्ट्रहले मन्त्रालयमा जझंगा हान्न े जस्थधत भइराछ है । 
मन्त्रालयमा जाऔ ंयोजना संशोधन गरौं कोही कमाचारी भेष्ट्रटदैनन ्। यसो समस्या ष्ट्रकन आइलाग्यो यहााँनेर 
यो समस्याको हल कहााँबाट आउाँछ । पयाटन मन्त्रीले सेवा करारमा प्राष्ट्रवधधकहरू धनयकु्त गना पाउने 
मन्त्रालयले अधन अरु मन्त्रालयले अको व्यवस्था नहनु्जेलसम्म सेवा करारमा धनयजुक्त गना ष्ट्रकन नपाउने ? 
प्रश्न यहााँनेर छ धन । गएको आधथाक वर्ा ०७६ को के..०७५/०७६ को आधथाक वर्ामा सेवा करारले 
काम गरे प्राष्ट्रवधधकहरूले, अष्ट्रहले मलाई लाग्छ ष्ट्रकन एउटा मन्त्रालय मात्र त्यो अधधकार प्राप्त गर् यो अरु 
मन्त्रालयले ष्ट्रकन प्राप्त गरेन यसको जवाफ सरकारबाट आओस ्भन्ने म चाहन्छु । र यसैगरी अको कुरा 
चाष्ट्रहाँ यो मलाई लाग्छ यो, यो सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयबाट अष्ट्रहले पधन यो धमगौला पीधितहरू ददनददनै 
धाइरहेका छन ्सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयमा अधन विृहरू धाएका होलान,् यसैगरी स्पाइनल किा उभका 
धबरामीहरू धाएका होलान ्। सरकारले ददने आश्वासन गरेको छ हामीले प्राप्त गरेका छैनौं भन्न े ठूलो 
जनगनुासो आएको छ । यो गनुासोको सम्बोधन गरोर सरकारले म यो आग्रह गना चाहनछुु । र यसैगरी 
अको कुरा चाष्ट्रहाँ यो अब यो योचाष्ट्रहाँ भइहाल्यो । र अको कुरा दैलेखको बाटो हामी ष्ट्रहंधिरहाँदाखेरर त्यो 
जाक्सीको पलु कोले बनाउने । त्यो जाक्सीको पलुले मलाई बनाइदेऊ भनेर हामीलाई हेरररहेको छ । 
हामी मन्त्रीहरू पधन त्यही बाटो ष्ट्रहंिेका छौं, सायद कृष्ट्रर् मन्त्री पधन त्यही बाटो दईु चोटी त्यहााँ पगेुर जान ु
भएको छ । अष्ट्रहले आन्तररक माधमला मन्त्री पधन धेरै चोटी जानभुएको छ त्यो बाटो ष्ट्रहंिेर । ६/७ वर्ा 
भइसक्यो त्यो जाक्सीको पलु ७ वटा ठेकेदार चेन्ज भइसके त्यो जाक्सीको पलुले पूर्ाता प्राप्त गना सकेको 
छैन । त्यो भको हनुाले संघीय सरकारलाई हाम्रो प्रदेश सरकारले भन्नु पने हो अथवा कोले भन्ने हो 
अष्ट्रहलेसम्म आरसीसी भको छ मलाई आरसीसी भको छैन । पटक पटक आरसीसी गने प्रयत् न गररएको  
छ । हावाले त्यहााँका पूरै मलाई लाग्छ केरे पोलै उठाइददए एकप�ी एकचोटी त्यो भको हनुाले फेरर 
ल्याएर जम्मा खम्बासम्बा ठोक्ने काम भको छ अष्ट्रहले पधन आरसीसी गने काम भएको छैन । त्यो पलुले 
तपाईहरूलाई हेरररहेको छ सराष्ट्रपरहेको छ, यो पलु सम्पन्न गनाका धनजम्त प्रदेश सरकारले संघीय 
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गाउाँधतर अको कुरा छ यो तलेु गााँठो भन्ने छ, यलाई कधतले बझु्नहुनु्छ कधतले बझु्नहुनु्न । तलेु भनेको 
बाली हुाँदोरछ, गााँठो भनेको तलको जरा हुाँदोरछ । दईु तीनवटा बाली लगाइसक्दा पधन त्यो तलको 
तलेुगााँठो जो हो गााँठो हररयोको हररयै हनु्छ त्यो कष्ट्रहल्यै मदैन अरे । अष्ट्रहले जो कमाचारीमा देजखएको छ 
धन यो समस्या, यो हामीले यो तलेुगााँठोलाई कष्ट्रहले हल गना सक्छौं । यो तलेुगााँठोलाई हल गना सष्ट्रकएन 
भने यो बजेट कायाान्वयन हुाँदैन प्रदेश सरकार असफल हनु्छ । त्यो भको हनुाले सरकारको ध्यान जाओस-् 
यो तलेुगााँठोलाई चाष्ट्रहाँ पररवतान गनाका धनजम्त चेन्ज गनाका धनजम्त म सरकारलाई आग्रह गना चाहन्छु र 
यसैगरी अको कुरा अब यो स्याउको अष्ट्रहले धनकै चचाा भा'छ सायद हाम्रो स्याउ ददल्लीसम्म पगु्यो खसुीको 
कुरा हो । इजण्ियामा माकेट धलइरहेको छ । स्याउमा मातै्र अगााधनक देजखयो यहााँनेर रसायन प्रयोग 
नभएको अगााधनक स्याउले अष्ट्रहले ददल्लीको बजार पधन माकेट धलइरहेको छ भन्न ेहामीले सनेुका छौं । र 
यो एक मष्ट्रहनाको धनजम्त मातै्र माकेट नधलयोस ्सरकारको ध्यान यहााँनेर जाओस ्। बाहै्र मष्ट्रहनाचाष्ट्रहाँ मलाई 
लाग्छ यो अगााधनक स्याउ चाष्ट्रहाँ ददल्लीमा माकेट लगोस ्। नेपालको बजारमा यले चाष्ट्रहाँ बजार पाओस ्
यसका धनजम्त ष्ट्रवशेर्गरी यसको संरक्षर् गना कसरी सष्ट्रकन्छ, यो स्याउलाई सरुजक्षत राखेर सधैं उपयोग गना 
सक्ने खालको वातावरर् बनाउन कसरी सक्छौं ष्ट्रवशेर्गरी कृष्ट्रर् मन्त्रीज्यूको यसमा ध्यान जाओस ्। र अझ 
मैले पटक पटक सदनमा उठाउाँदै आको छु- हाम्रो उत्पादन बालीमा ढुवानीको व्यवस्था गररयोस ्
सरकारबाट सायद अष्ट्रहले पधन हनु सकेन । हामीले हाम्रो चाष्ट्रहाँ उत्पादन भएको फलफूलमाधथ तरकारीमाधथ 
हामीले ढुवानीको व्यवस्था सरकारले गना सक्यो भने यो सधैं बाह्र मष्ट्रहना उत्पादन भएको हाम्रो फलफूल र 
तरकारीले मलाई लाग्छ बाष्ट्रहर माकेट धलनेछ र आधथाक वषृ्ट्रि हनेुछ र यले समाजवादको बाटो तय गछा 
भन्ने मलाई लाग्याछ र अको कुरा चाष्ट्रहाँ यो अष्ट्रहले मन्त्रालयमा जझंगा हान्न े जस्थधत भइराछ है । 
मन्त्रालयमा जाऔ ंयोजना संशोधन गरौं कोही कमाचारी भेष्ट्रटदैनन ्। यसो समस्या ष्ट्रकन आइलाग्यो यहााँनेर 
यो समस्याको हल कहााँबाट आउाँछ । पयाटन मन्त्रीले सेवा करारमा प्राष्ट्रवधधकहरू धनयकु्त गना पाउने 
मन्त्रालयले अधन अरु मन्त्रालयले अको व्यवस्था नहनु्जेलसम्म सेवा करारमा धनयजुक्त गना ष्ट्रकन नपाउने ? 
प्रश्न यहााँनेर छ धन । गएको आधथाक वर्ा ०७६ को के..०७५/०७६ को आधथाक वर्ामा सेवा करारले 
काम गरे प्राष्ट्रवधधकहरूले, अष्ट्रहले मलाई लाग्छ ष्ट्रकन एउटा मन्त्रालय मात्र त्यो अधधकार प्राप्त गर् यो अरु 
मन्त्रालयले ष्ट्रकन प्राप्त गरेन यसको जवाफ सरकारबाट आओस ्भन्ने म चाहन्छु । र यसैगरी अको कुरा 
चाष्ट्रहाँ यो मलाई लाग्छ यो, यो सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयबाट अष्ट्रहले पधन यो धमगौला पीधितहरू ददनददनै 
धाइरहेका छन ्सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्रालयमा अधन विृहरू धाएका होलान,् यसैगरी स्पाइनल किा उभका 
धबरामीहरू धाएका होलान ्। सरकारले ददने आश्वासन गरेको छ हामीले प्राप्त गरेका छैनौं भन्न े ठूलो 
जनगनुासो आएको छ । यो गनुासोको सम्बोधन गरोर सरकारले म यो आग्रह गना चाहनछुु । र यसैगरी 
अको कुरा चाष्ट्रहाँ यो अब यो योचाष्ट्रहाँ भइहाल्यो । र अको कुरा दैलेखको बाटो हामी ष्ट्रहंधिरहाँदाखेरर त्यो 
जाक्सीको पलु कोले बनाउने । त्यो जाक्सीको पलुले मलाई बनाइदेऊ भनेर हामीलाई हेरररहेको छ । 
हामी मन्त्रीहरू पधन त्यही बाटो ष्ट्रहंिेका छौं, सायद कृष्ट्रर् मन्त्री पधन त्यही बाटो दईु चोटी त्यहााँ पगेुर जान ु
भएको छ । अष्ट्रहले आन्तररक माधमला मन्त्री पधन धेरै चोटी जानभुएको छ त्यो बाटो ष्ट्रहंिेर । ६/७ वर्ा 
भइसक्यो त्यो जाक्सीको पलु ७ वटा ठेकेदार चेन्ज भइसके त्यो जाक्सीको पलुले पूर्ाता प्राप्त गना सकेको 
छैन । त्यो भको हनुाले संघीय सरकारलाई हाम्रो प्रदेश सरकारले भन्नु पने हो अथवा कोले भन्ने हो 
अष्ट्रहलेसम्म आरसीसी भको छ मलाई आरसीसी भको छैन । पटक पटक आरसीसी गने प्रयत् न गररएको  
छ । हावाले त्यहााँका पूरै मलाई लाग्छ केरे पोलै उठाइददए एकप�ी एकचोटी त्यो भको हनुाले फेरर 
ल्याएर जम्मा खम्बासम्बा ठोक्ने काम भको छ अष्ट्रहले पधन आरसीसी गने काम भएको छैन । त्यो पलुले 
तपाईहरूलाई हेरररहेको छ सराष्ट्रपरहेको छ, यो पलु सम्पन्न गनाका धनजम्त प्रदेश सरकारले संघीय 
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सरकारलाई पहल गनुापने हो ष्ट्रक कले पहल गनुापने हो, तत्काल पलु बन्नका धनजम्त यो सरकारको ध्यान 
जाओस ्भन्ने म आग्रह गना चाहन्छु । र  अब यधत भन्दै मेरो आफ्नो ष्ट्रवशेर् समयमा ष्ट्रवशेर् कुरा राख्दै म 
ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री धमना धसं रखाल ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममननाा  धधससंं  ररखखाालल::  सभामखु महोदय¸ ष्ट्रवशेर् समय ददनभुएकोमा धन्यवाद र संष्ट्रवधान २०७२ 
भाग ३ मौधलक हक र कताव्यको धारा ४४ मा उपभोक्ताको हक र प्रत्येक उपभोक्तालाई गरु्स्तरीय वस्त ु
र सेवा प्राप्त गने हक हनेुछ भन्ने लेखेको छ र अष्ट्रहले बजारमा महाँगी पधन त्यजता कै चरम सीमा नाजघसकेको 
छ । त्यसैगरी गरु्स्तरीय गरु्स्तरीयष्ट्रहन वस्तहुरू पधन व्यापारमा धबक्री भइरहेको देजखरहेको छ । र हाम्रा 
धमा संस्कृधत परम्परा संस्कारले भखारै मात्र गाईजात्रा तीज ष्ट्रवशेर् कायाक्रमहरू पार गररसकेका छौं र अब 
आउाँदै गरेका ष्ट्रहन्दूको महान पवा चािपवा दशैं र धतहारमा अब ष्ट्रहन्दूहरूलाई त्यो पवा मनाउन ुपने र वर्ाको 
एकपल्ट मनाइने चािपवामा राम्रो नाना र राम्रो छाना र मीठो खानाको आशाले यो कर्ााली प्रदेश सधैंभरर 
आतरु भइरहेको प्रदेश हो । हामी यो प्रदेशको बाधसन्दा हौं । र हामी हाम्रा भगूोलले ष्ट्रहमाल िााँिाकााँिा 
पहािमा छररएर बसेका कोदो र मकै रोटी र जौं खाएर बसेका भातका आशा गने हाम्रो ष्ट्रहन्दू पवा महान 
दशैं र धतहार नै हो । र यस्तो धतहार यस्तो दशैं आइरहने बेलामा हामीलाई खाद्मान्नको अभाव देजखरहेको 
छ र महाँगीले छाना नागेको देजखएको छ ।  र कमाचारीहरूको तलब भता ा बढेको नाममा व्यापारीहरूले 
ददनाददन आफ्ना खाद्म पदाथाहरू, तरकारीहरू महाँगी बढाउदै गइरहेको अवस्थामा म यहााँ सभामखुमाफा त ्
सरकारलाई के भन्न चाहन्छु भने अब यो पवालाई हाम्रा जनताले सहज र सजजलो तररकाले मनाउनको लाधग 
र खाद्मान्नको सरुक्षा गना पर् यो र सहधुलयत पसल खोलेर भए पधन पसलहरूमा एकरूपता ल्याउन ुपर् यो । 
र तरकारीका भाउ आफ्ना आफ्नै ष्ट्रकधसमका छन ्। जचनीका भाउ आफ्ना आफ्नै ष्ट्रकधसमका छन ्- काष्ट्रहाँ 
७२ रुपैयााँ ष्ट्रकलो, काष्ट्रहाँ ८५ रुपैयााँ ष्ट्रकलो, काष्ट्रहाँ ९० रुपैयााँ ष्ट्रकलो । यसरी जचनीको भाउ पधन एकरूपता 
छैन । तरकारीमा एकरूपता छैन । चामलमा एकरूपता छैन । र यो कर्ााली प्रदेशभररमा यो ष्ट्रवधभन्न 
मूल्यान ष्ट्रवधभन्न मूल्यले को वस्त ुधबक्रीमा आइरहेको हुाँदा कर्ााली प्रदेशको सरकारको ध्यान त्यााँ आकर्ार् 
गना चाहन्छु र यी पवाहरूलाई सहज र सहज तररकाले मनाउने हो भने हाम्रो प्रदेश सरकारले यसको मूल्य 
प्रत्येक जजल्लामा एकरूपता आउने गरेर मूल्य तोष्ट्रकन ु पछा र जनताहरूको सपुथ पसलहरूको व्यवस्था 
गररनपुछा र जनतालाई चाष्ट्रहने मास ुअब यस दैशैंमा धेरै मात्रामा मान्छेहरूले मास ुप्रयोग गने भएको हनुाले 
खसी बोका रााँगाका मूल्य पधन तोष्ट्रकददनपुछा । र जनताहरूलाई सहधुलयत र सपुथ मूल्यमा आफूले खाद्मान 
खाद्मान्न प्राप्त गनेको गने ष्ट्रहसाबले यो प्रदेश सरकारको ले मूल्य तोकोस ् र त्यही ष्ट्रकधसमले यो व्यापार 
व्यवसाय चलोस ्। र रातारात कालोधन्दा गने व्यापारीहरूको धनरीक्षर् गररयोस ्अनसुन्धान गररयोस ् र 
तरकारी ष्ट्रकन्न जााँदा तरकारीमा ष्ट्रकरा परेको हनु्छ । अण्िा ष्ट्रकनेर ल्याउाँदा अण्िा खोजल्लएर पूरा पानी 
परेको पानी भररएको हनु्छ र स्वयम ् मैले आफूले पधन ष्ट्रकनेर पधन ष्ट्रवचार गरेको छु । त्यसैले कर्ााली 
प्रदेश सरकारको व्यापारमा बढी ध्यान जाओस ् धनरीक्षर् र व्यवस्थापन गरोस ् भन्न े म कर्ााली प्रदेश 
सरकारको ध्यानाकर्ार्को लाधग सभामखुद्वारा अनरुोध गदाछु । हवस ्धन्यवाद ।      

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री देवी ओली । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददेेववीी  ओओललीी::  सभामखु महोदय¸ आज मैले अष्ट्रवरल वर्ााका कारर् ठाउाँठाउाँमा जनधनको क्षधत 
भइरहेको हामीले सनेुका छौं । यो क्षधत समाचार र सावाजधनक भएको भरमा मातै्र भन्दा पधन सरकारले 
स्थलगत रूपमा सम्पूर्ा धनजनको क्षधतको ष्ट्रववरर् संकलन गरेर त्यसको उजचत क्षधतपूधताको व्यवस्था  
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गरोस ्। रुकुम पजिम जजल्ला मधुसकोट नगरपाधलकाको िााँिाधछवा�मा �हजोमात्र चट्या�ले एकजनाको 
मतृ्य ुभएको छ । सोही नगरपाधलकाको चौखावाङमा एकजना घाइते हनुभुएको छ, जसको नेपालगञ्जमा 
उपचार भइरहेको छ । यो सबै कुरामा सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु र सभामखु महोदय 
आज तीन तहका सरकारहरू भइरहाँदाखेरर पधन जनताहरूले सामान्य कुरामा सास्ती भोग्नपुने अवस्था 
जस्थधतको धसजाना भएको छ । राप्ती राजमागा आज संघीय सरकारको पधन प्राथधमकतामा छैन प्रदेश 
सरकारको पधन छैन । त्यहााँ सीधमत सिक �वभागले सामान्य ममातको बजेट राखेकोबाहेक अरु केही  
छैन । जसका कारर् सोही राजमागामा पने �पधतवा� खोलामा पलुको धनजम्त प्रदेश सरकारले ०७५/०७६ 
मै बजेट व्यवस्था गरेको धथयो मोटरेवल पलुको धनजम्त र तत्काल समस्या समाधानको धनजम्त त्यहााँ कजवे 
राजखएको धथयो । �हजआज त्यो कजवे थधुनएका कारर् त्यहााँ यातायातका साधनहरू आवत आगमन गना 
त्यहााँ अप्ठेरो भइरहेको अवस्था छ । ०७५/०७६ को बजेट कायाान्वयनमा �कन �ढलाई भइरहेको छ । 
यस्ता कुराहरूमा अब ०७६/०७७ मा पधन अ�हलेसम्म त्यसको प्र�क्रया अगाधि बढेको छ �क छैन, यो 
कुरामा म �वशेर् गरेर ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । त्यो पलु तत्काल रूपमा यो वर्ामा धनमाार् हनुपुछा 
सम्बजन्धत मन्त्रालयले यसको प्र�क्रया अगाधि बढाओस ्भन्ने कुरा राख् न चाहन्छु, धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��::  सभामखु महोदय¸ �वशेर् समयमा म यहााँ �वशेर् कुरा गना चाहन्छु । अव 
यो �वशेर् कुरा के छ भने हामीले यहााँ सदनमा जे-जधत कुराहरू �वशेर् समयमा उठाउने गछौं सरकारले 
त्यो �वशेर् उता र ददने समयताधलका हनु्छ �कन नाई सरकारसाँग, प�हला यो प्रश्न गना चाहन्छु । हामीले 
सकी नसकी �वशेर् समयमा उठाउन ुपने अब यहााँ चा�हाँ तपाईको सनु्ने मातै्र हो �क त्यो �वशेर् उता र भन्न े
पधन ताधलका छ त्यहााँ त्यो भको जस्तो अ�हलेसम्म मलाई लाग्दैन । यधत लाग्दो हो त दईु चारवटा मातै्र 
यहााँ सयौं उदाहरर् ददन स�कन्छ । दईुचार वटा मातै्र उदाहरर् ददन्छु । मदन भण्िारी राजमागाको अ�हले 
जशतलपाटी परु् याइएको छ त्यो बाटो कहााँ जाने हो थाहा छैन । त्यहााँ भएका यो मालारानीदेजख यता 
आएका पलुहरू अ�हले पधन लापता ा छन ् धनमाार् व्यवसायी कहााँ भागेका छन ् त्यो थाहा छैन । त्यस्तै 
तपाईको हामीले यो धछन्च ु जाजरकोट िोल्पा सिकको कुराहरू उदठराखेको छ त्यो  बीचमा पने 
पलुहुरूदेजख धलएर बाटो अस्तव्यस्त भको कुराहरू त्यस्तै यता कालीकोट हुाँदै यता जाने गमगढी सिकको 
कुराहरू बीचमा पलुहरू भत्केका कुरा कैयौं कुराहरू यहााँ अ�हले पधन माननीयज्यूहरूले उठाइरहनभुाछ । 
त्यस्तै धबजलुीको कुरा मैले कधतचोटी उठाएको छु यहााँ हावा लाग्न �वजता कै धबजलुी जान्छ त्यसको चा�हने 
के सरकारले चा�हाँ अगाधि बढाएको छ । त्यलाई ममात गनालाई या व्यवजस्थत गनालाई त्यो कुरा 
उठाइएकै छ । त्यसरी नै हामीले कैयौं कुराहरू जस्तो यही सधमधतकै �वर्यमा पधन सायद मैले नै 
दशौंचोटी उठाइसक्याछु । सधमधत समयमै बन्न पर् यो भनेर त्यो कुराको पधन अ�हलेसम्म जवाफ हामीले 
पाउन स�कयाछैन । त्यस्तै कमाचारीको कुरा कमसेकम भदौ असोजदेजख त अ�हले हनुपुछा है नभए त यो 
सकारकै �वर्यमा पधन के हो तपाईहरूको चा�हने परफरमेन्स भनेर धेरैचोटी रो�ममा बोधलएको छ । 
अ�हलेसम्म चा�हाँ तपाईको चा�हाँ त्यो काम हनेु तररका के हो त्यो पधन अ�हलेसम्म आको छैन । चारबुाँदे 
भनेर मखु्यमन्त्री र अथामन्त्रीजीले यहााँबाट राख् न ुभो त्यो पधन कहााँ गो कुन बल्याकहोलमा धछरो त्यो पधन 
अ�हलेसम्म थाहा छैन । अब यस्ता कैयन कुराहरू हामीले पेश गना सक्छौं जो कुरा यहााँ उठाइन्छ त्यस्तै 
मैले अजस्त भखारै अस्पतालका कुराहरू उठाएको छु । त्यहााँको अवस्था के छ िेंगो रोगको कुरा 
उदठरहेको छ । त्यसकारर् यी कैयौं �वर्यहरू छन ्। अब एउटा त उता र के हनेु भो भने अब अब त्यो 
सास ुमररसकेपधछ आाँस ुआउनकुो के अथा हनु्छ । अ�हले कुरा उठाउने आगामी बैशाखमा उता र ददने । 
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गरोस ्। रुकुम पजिम जजल्ला मधुसकोट नगरपाधलकाको िााँिाधछवा�मा �हजोमात्र चट्या�ले एकजनाको 
मतृ्य ुभएको छ । सोही नगरपाधलकाको चौखावाङमा एकजना घाइते हनुभुएको छ, जसको नेपालगञ्जमा 
उपचार भइरहेको छ । यो सबै कुरामा सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु र सभामखु महोदय 
आज तीन तहका सरकारहरू भइरहाँदाखेरर पधन जनताहरूले सामान्य कुरामा सास्ती भोग्नपुने अवस्था 
जस्थधतको धसजाना भएको छ । राप्ती राजमागा आज संघीय सरकारको पधन प्राथधमकतामा छैन प्रदेश 
सरकारको पधन छैन । त्यहााँ सीधमत सिक �वभागले सामान्य ममातको बजेट राखेकोबाहेक अरु केही  
छैन । जसका कारर् सोही राजमागामा पने �पधतवा� खोलामा पलुको धनजम्त प्रदेश सरकारले ०७५/०७६ 
मै बजेट व्यवस्था गरेको धथयो मोटरेवल पलुको धनजम्त र तत्काल समस्या समाधानको धनजम्त त्यहााँ कजवे 
राजखएको धथयो । �हजआज त्यो कजवे थधुनएका कारर् त्यहााँ यातायातका साधनहरू आवत आगमन गना 
त्यहााँ अप्ठेरो भइरहेको अवस्था छ । ०७५/०७६ को बजेट कायाान्वयनमा �कन �ढलाई भइरहेको छ । 
यस्ता कुराहरूमा अब ०७६/०७७ मा पधन अ�हलेसम्म त्यसको प्र�क्रया अगाधि बढेको छ �क छैन, यो 
कुरामा म �वशेर् गरेर ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । त्यो पलु तत्काल रूपमा यो वर्ामा धनमाार् हनुपुछा 
सम्बजन्धत मन्त्रालयले यसको प्र�क्रया अगाधि बढाओस ्भन्ने कुरा राख् न चाहन्छु, धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��::  सभामखु महोदय¸ �वशेर् समयमा म यहााँ �वशेर् कुरा गना चाहन्छु । अव 
यो �वशेर् कुरा के छ भने हामीले यहााँ सदनमा जे-जधत कुराहरू �वशेर् समयमा उठाउने गछौं सरकारले 
त्यो �वशेर् उता र ददने समयताधलका हनु्छ �कन नाई सरकारसाँग, प�हला यो प्रश्न गना चाहन्छु । हामीले 
सकी नसकी �वशेर् समयमा उठाउन ुपने अब यहााँ चा�हाँ तपाईको सनु्ने मातै्र हो �क त्यो �वशेर् उता र भन्न े
पधन ताधलका छ त्यहााँ त्यो भको जस्तो अ�हलेसम्म मलाई लाग्दैन । यधत लाग्दो हो त दईु चारवटा मातै्र 
यहााँ सयौं उदाहरर् ददन स�कन्छ । दईुचार वटा मातै्र उदाहरर् ददन्छु । मदन भण्िारी राजमागाको अ�हले 
जशतलपाटी परु् याइएको छ त्यो बाटो कहााँ जाने हो थाहा छैन । त्यहााँ भएका यो मालारानीदेजख यता 
आएका पलुहरू अ�हले पधन लापता ा छन ् धनमाार् व्यवसायी कहााँ भागेका छन ् त्यो थाहा छैन । त्यस्तै 
तपाईको हामीले यो धछन्च ु जाजरकोट िोल्पा सिकको कुराहरू उदठराखेको छ त्यो  बीचमा पने 
पलुहुरूदेजख धलएर बाटो अस्तव्यस्त भको कुराहरू त्यस्तै यता कालीकोट हुाँदै यता जाने गमगढी सिकको 
कुराहरू बीचमा पलुहरू भत्केका कुरा कैयौं कुराहरू यहााँ अ�हले पधन माननीयज्यूहरूले उठाइरहनभुाछ । 
त्यस्तै धबजलुीको कुरा मैले कधतचोटी उठाएको छु यहााँ हावा लाग्न �वजता कै धबजलुी जान्छ त्यसको चा�हने 
के सरकारले चा�हाँ अगाधि बढाएको छ । त्यलाई ममात गनालाई या व्यवजस्थत गनालाई त्यो कुरा 
उठाइएकै छ । त्यसरी नै हामीले कैयौं कुराहरू जस्तो यही सधमधतकै �वर्यमा पधन सायद मैले नै 
दशौंचोटी उठाइसक्याछु । सधमधत समयमै बन्न पर् यो भनेर त्यो कुराको पधन अ�हलेसम्म जवाफ हामीले 
पाउन स�कयाछैन । त्यस्तै कमाचारीको कुरा कमसेकम भदौ असोजदेजख त अ�हले हनुपुछा है नभए त यो 
सकारकै �वर्यमा पधन के हो तपाईहरूको चा�हने परफरमेन्स भनेर धेरैचोटी रो�ममा बोधलएको छ । 
अ�हलेसम्म चा�हाँ तपाईको चा�हाँ त्यो काम हनेु तररका के हो त्यो पधन अ�हलेसम्म आको छैन । चारबुाँदे 
भनेर मखु्यमन्त्री र अथामन्त्रीजीले यहााँबाट राख् न ुभो त्यो पधन कहााँ गो कुन बल्याकहोलमा धछरो त्यो पधन 
अ�हलेसम्म थाहा छैन । अब यस्ता कैयन कुराहरू हामीले पेश गना सक्छौं जो कुरा यहााँ उठाइन्छ त्यस्तै 
मैले अजस्त भखारै अस्पतालका कुराहरू उठाएको छु । त्यहााँको अवस्था के छ िेंगो रोगको कुरा 
उदठरहेको छ । त्यसकारर् यी कैयौं �वर्यहरू छन ्। अब एउटा त उता र के हनेु भो भने अब अब त्यो 
सास ुमररसकेपधछ आाँस ुआउनकुो के अथा हनु्छ । अ�हले कुरा उठाउने आगामी बैशाखमा उता र ददने । 
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यस्तो खालको हाम्रो छााँटकााँट छ । त्यो त २४ घण्टाधभत्र ददनपुर् यो धन कुन सरकार को मन्त्रीसाँग 
सम्बजन्धत छ ? त्यो ददन पर् यो । ष्ट्रहजोमात्र महाँगीको कुरा त्यहााँचाष्ट्रह नापतौलमा घोटाला भको कुराहरू 
जनतालाई चाष्ट्रहाँ तपाईको सास्ती भइराखेका कुरा उठाइएको छ । यस्ता कैयौं कुराहरूको धबर्यमा म 
नभ..नभए यो जााँगर नलाग्ने भो हामीलाई उठाउन । यस्तो चाष्ट्रहाँ यो प्रधतयोधगता जस्तो अधलकधत धसक्नको 
लाधग र अधलअधल चाष्ट्रहाँ तपाईको अब यो कधतकधत यो हाम्रो चाष्ट्रहाँ धमधियाले पजक्ियाछ त्यहााँ त जाने नै भो 
नभए त यसको कुनै अथा छैन । धमधन�लेस । त्यसकारर् यस्तो धमधन�लेस फोरम । यस्तो धमधन�लेस 
हाउस । यस्तो धमधन�लेस काम हामीले नगरौं । ष्ट्रकनष्ट्रक बोधलसकेपधछ त सामान्य हाम्रो एउटा जनभार्ामा 
बोधलसके पधछ बोल्नै हनु्न ष्ट्रक पूरा गनुापछा धन त यसको जवाफ चाष्ट्रहयो । यो मैले यहााँ धनवेदन गना 
चाहन्छु । (शब्द शब्द अधल संयधमत भएर चयन गनुास ् माननीय सदस्य) शब्द त संयधमत भए जस्तो 
लाग्छ त्यस्तो अपशब्दै त मैले बोल्याजस्तो लाग्दैन । त्यस्तो बोलेकै भए पधन माफी चाहन्छु । जनताका 
इस्यहुरूमा कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ त्यस्तो नापतौल हनु सक्छ । (हैन जवाफप्रधत सभा नै धमधन�लेस तपाईँ ठान्नुहनु्छ 
भने त्यसको के भन्न सष्ट्रकन्छ) हैन त्यसको जवाफ नआउाँदा धमधन�लेस हनु्छ ष्ट्रक हनु्न त्यसको जवाफ 
चाष्ट्रहयो धन त्यसो भए । जस्तो यहााँ हामीले जवाफ उठाइराख्दा त्यसको जवाफ नआउाँदा धमधन�लेस हनु्छ 
ष्ट्रक हुाँदैन त्यो ष्ट्रवर्य । (ष्ट्रहजै प्रदेश सभाको बैठकमा सरकारको तफा बाट उता र ददएको कुरा सनु्नुभाछ धन 
माननीय सदस्यले) त्यो ष्ट्रवर्यले कधत पकड्यो भन्न ेकुरा हो धन त सभामखुज्यू । ष्ट्रवर्य त त्यो मातै्र छ 
हामीलाई त लाधगराछ िेली जनताले हामीलाई उठाइराख्याछन ् त्यो दवाव जधत तलबाट दवाव आउाँछ 
त्योबाट हामीले बोल्याछौं । त्यसकारर् हामीलाई यो पधन थाहा छ ष्ट्रक नराम्रो अथवा अपशब्द या 
अधलकधत किै बोल्ने कुरा पधन गलत हो तर यो पधन सभामखुलाई म अनरुोध गना चाहन्छु । नेपालकै पधन 
हामीले संष्ट्रवधान बनाउाँदा ष्ट्रवश्वका कैयौं उदाहरर् छन ् ष्ट्रक त्यहााँ तपाईको कैयौं चाष्ट्रहाँ हानाहान मारामार 
ष्ट्रकन वगाको कुरा हनु्छ धन वगाको कुरा तपाईको एजेण्िा धछधनराख्याछ भने त्यहााँ चपु्प लागेर बस्ने कुरा 
होइन । त्यसकारर् हामीले त्यस्तो अपशब्दै गरेको सरकारलाई नै हामीले यहााँ गाली बेइज्जती गना 
खोजेको त्यो अथा होइन । शब्दमा ष्ट्रटकेर हामीले बोलेका छौं । (ष्ट्रवर्य ष्ट्रवर्यवस्तमुा जानसु)् त्यसकारर् 
यसमा कष्ट्रहाँ भएको भए माफी म चाहन्छु व्यजक्तगत ढंगले । हैन तर यसको जवाफ चाष्ट्रहयो भन्ने पक्षमा 
मैले भनेको छु धमधन�लेस नै हो यो । मैले फेरर पधन दोहोर् याएर भन्छु । तर यो धमधन�लेस नबनाइयोस ्
त्यसकारर् यलाई चाष्ट्रह तपाईंको स्तर कायम गरौं भन्ने मैले फेरर पधन अनरुोध गना चाहन्छु पष्ट्रहलो कुरा । 
दोस्रो कुरा भनेको यो सधमधतकै ष्ट्रवर्यमा ४७ देजख ५० सम्म छ जो ष्ट्रवर्यगत सधमधत, त्यहााँ अष्ट्रहले पधन 
भन्न चाहन्छु त्यलाई चाष्ट्रहाँ संशोधन प्रस्ताव शरुुमै हाल्न पर् यो । त्यो त एजक्टभ त भाछैन ष्ट्रकनष्ट्रक त्यहााँ 
जेष्ट सदस्य भइसकेपधछ कधतसम्म गने भन्ने रहेनछ । त्यलाई कजम्तमा ६ मष्ट्रहनासम्म भनेर बनाइयोस ्अब 
त्यो त्यही लपुवेलमा अष्ट्रहले हामीचाष्ट्रहाँ गर्ना गनुा पररराख्याछौं । अको कुरा भनेको मैले यहााँ राख् नै पने 
कुरा यो धछन्च ुभेरीगंगा नगरपाधलकाको (सक्नसु ्सक्नसु ्माननीय सदस्य) । मैले सष्ट्रकहाले त्यो अधलकधत 
जनताको इस्य ुभएका हनुाले मैले सकेँ  है । (सक्नसु सक्नसु...धछटो) । त्यो चाष्ट्रहाँ बस्ती उठाइाँदै छ, त्यहााँ 
ष्ट्रवधभन्न बहानामा चाष्ट्रहाँ तपाईंको केही बस्तीहरू उठने काम भइराछ एकाधतर सकुुम्बासी र जनतालाई 
व्यवजस्थत गने कुरा पधन छ । त्यसकारर् त्यो ढंगले यहााँ चाष्ट्रहाँ माननीय मन्त्रीजी पधन यहााँ हनुहुनु्छ त्यो 
ष्ट्रवर्यमा कुनै पधन जनतालाई त्यहााँ घरबारष्ट्रवष्ट्रहन बनाउने र सिकमा ल्याउने काम नहोस ्। धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ ष्ट्रवशेर् समय अन्तगात आजको बैठकमा माननीय सदस्यहरूले 
सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यमा उठाउनभुएका प्रश्न एवम ् जजज्ञासाका सम्बन्धमा सरकारको तफा बाट प्रदेश 
सभाको आगामी बैठकमा सम्बोधनका लाधग रुधल� गदाछु ।  
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माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश स्वयम् सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयकमाधथ संशोधन प्रस्ताव गरी सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा छलफल भएपिातका धनर्ाय र प्रधतवेदन 
सभासमक्ष राख् न सधमतका अध्यक्ष माननीय श्री राज ुनेपालीलाई समय ददन्छु ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााजजु ु ननेेपपााललीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ कर्ााली प्रदेश स्वयम् सेवक पररचालन सम्बन्धमा 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७७ प्रदेश सभा सजचवालयमा धमधत २०७५ फागनु १४ गते दताा भई 
धमधत २०७५ चैत्र १५ गते सभामा टेबलु भएको धथयो । धमधत २०७५ चैत्र १९ गते प्रदेश सभामा 
सैिाजन्तक छलफल पिात धमधत २०७५ चैत्र २६ गते सभाबाट सो ष्ट्रवधेयक सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा 
धसफाररस भएको धथयो । २०७५ चैत्र २६ मा बसेको प्रदेश सभाको बैठकको धनर्ायानसुार कर्ााली प्रदेश 
संशोधन सष्ट्रहत दफावार छलफल गरी सधमधतको धनर्ाय सष्ट्रहतको प्रधतवेदन प्रदेश सभामा पेश गना यस 
सधमधतमा प्रस्ताव भएको धथयो । ष्ट्रवधेयकमाधथ दफावार छलफल गनाको लाधग सधमधतको धमधत २०७६ 
भदौ ८, ९, १०, १३, १४, १५ र १७ गते गरी जम्मा ७ वटा बैठक बसी संशोधन प्रस्ताव सष्ट्रहत अन्य 
दफाहरूमा व्यापक छलफल गररएको धथयो । कर्ााली प्रदेश स्वयम् सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था 
गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ मा माननीय करष्ट्रवर शाही माननीय चन्रबहादरु शाही माननीय जीवन बहादरु 
शाही माननीय दीनबन्ध ुशे्रष्ट माननीय देवी वली माननीय ष्ट्रवन्दमान धब�ज्यूहरूले संशोधन दताा गनुाभएको 
धथयो । कर्ााली प्रदेश स्वयम् सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ 
दफावार छलफलमा माननीय संसदज्यूहरूले बोल्नेक्रम समाप्त भएपधछ सो ष्ट्रवधेयक टेबलु गनुाभएका 
माननीय मन्त्रीज्यू संशोधनको सूचना दताा गराउनभुएका माननीय सदस्यज्यूहरू सम्बजन्धत मन्त्रालयका 
सजचव र कमाचारीहरूसाँग समेत वहृत छलफल गररएको धथयो । उक्त छलफलमा सष्ट्रक्रय रूपमा सहभागी 
हनुभुएका माननीय मन्त्रीज्यू संशोधनकताा माननीयज्यूहरू छलफलमा सष्ट्रक्रय भधूमका धनभाउनभुएका 
सम्बजन्धत मन्त्रालयका कमाचारीहरू लगायत सजचवालयका कमाचारीहरूप्रधत आभार प्रकट गना चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय¸ सधमधतको बैठकले प्रस्ताष्ट्रवत संशोधन तथा अन्य सम्बन्धमा ष्ट्रवर्यवस्तसुष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकको 
आवश्यकता महत्व र औजचत्यको आधारमा देहायबमोजजम संशोधन गरी अजन्तम रुम/अजन्तम रूप ददएको 
सोही व्यहोराको प्रधतवेदन माननीय सभामखु महोदय समक्ष पेश गना सधमधतको सवासम्मत धनर्ाय 
भएबमोजजम उक्त संशोधनसष्ट्रहतको प्रधतवेदन माननीय सभामखु समक्ष पेश गना चाहन्छु । हवस त 
धन्यवाद। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन २०७४ लाई पष्ट्रहलो 
संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयकमाधथ संशोधन प्रस्ताव परी अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा छलफल 
भएपिातका धनर्ाय र प्रधतवेदन सभासमक्ष राख् न सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री अम्मरबहादरु थापालाई 
समय ददन्छु ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा::  माननीय सभामखु महोदय¸ कर्ााली प्रदेशको आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन 
२०७४ लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयक पेश गना चाहन्छु प्रधतवेदन । माननीय सभामखु महोदय 
कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवध ऐन २०७४ लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयक प्रदेश सभा 
सजचवालय धमधत २०७५ चैत्र १० गते दताा/दताा भई धमधत २०७५, १५ गते सभामा छलफलको लाधग 
टेबल भएको धथयो र ०७५, २० गते प्रदेश सभा सैिाजन्तक छलफल पिात धमधत २०७५ चैत २६ गते 
सभाबाट ष्ट्रवधेयक अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा प्राप्त भएको धथयो । यसमा अधल मेरो/मेरो भनाई  
छ । यसमा लेजखहाधलएछ प्रधतवेदनमै पधन । तर जाष्ट्रहने यो ष्ट्रवधेयक आज मैले प्राप्त गरेको कररब कररब 
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माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश स्वयम् सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयकमाधथ संशोधन प्रस्ताव गरी सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा छलफल भएपिातका धनर्ाय र प्रधतवेदन 
सभासमक्ष राख् न सधमतका अध्यक्ष माननीय श्री राज ुनेपालीलाई समय ददन्छु ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााजजु ु ननेेपपााललीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ कर्ााली प्रदेश स्वयम् सेवक पररचालन सम्बन्धमा 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७७ प्रदेश सभा सजचवालयमा धमधत २०७५ फागनु १४ गते दताा भई 
धमधत २०७५ चैत्र १५ गते सभामा टेबलु भएको धथयो । धमधत २०७५ चैत्र १९ गते प्रदेश सभामा 
सैिाजन्तक छलफल पिात धमधत २०७५ चैत्र २६ गते सभाबाट सो ष्ट्रवधेयक सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा 
धसफाररस भएको धथयो । २०७५ चैत्र २६ मा बसेको प्रदेश सभाको बैठकको धनर्ायानसुार कर्ााली प्रदेश 
संशोधन सष्ट्रहत दफावार छलफल गरी सधमधतको धनर्ाय सष्ट्रहतको प्रधतवेदन प्रदेश सभामा पेश गना यस 
सधमधतमा प्रस्ताव भएको धथयो । ष्ट्रवधेयकमाधथ दफावार छलफल गनाको लाधग सधमधतको धमधत २०७६ 
भदौ ८, ९, १०, १३, १४, १५ र १७ गते गरी जम्मा ७ वटा बैठक बसी संशोधन प्रस्ताव सष्ट्रहत अन्य 
दफाहरूमा व्यापक छलफल गररएको धथयो । कर्ााली प्रदेश स्वयम् सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था 
गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ मा माननीय करष्ट्रवर शाही माननीय चन्रबहादरु शाही माननीय जीवन बहादरु 
शाही माननीय दीनबन्ध ुशे्रष्ट माननीय देवी वली माननीय ष्ट्रवन्दमान धब�ज्यूहरूले संशोधन दताा गनुाभएको 
धथयो । कर्ााली प्रदेश स्वयम् सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ 
दफावार छलफलमा माननीय संसदज्यूहरूले बोल्नेक्रम समाप्त भएपधछ सो ष्ट्रवधेयक टेबलु गनुाभएका 
माननीय मन्त्रीज्यू संशोधनको सूचना दताा गराउनभुएका माननीय सदस्यज्यूहरू सम्बजन्धत मन्त्रालयका 
सजचव र कमाचारीहरूसाँग समेत वहृत छलफल गररएको धथयो । उक्त छलफलमा सष्ट्रक्रय रूपमा सहभागी 
हनुभुएका माननीय मन्त्रीज्यू संशोधनकताा माननीयज्यूहरू छलफलमा सष्ट्रक्रय भधूमका धनभाउनभुएका 
सम्बजन्धत मन्त्रालयका कमाचारीहरू लगायत सजचवालयका कमाचारीहरूप्रधत आभार प्रकट गना चाहन्छु ।  

सभामखु महोदय¸ सधमधतको बैठकले प्रस्ताष्ट्रवत संशोधन तथा अन्य सम्बन्धमा ष्ट्रवर्यवस्तसुष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकको 
आवश्यकता महत्व र औजचत्यको आधारमा देहायबमोजजम संशोधन गरी अजन्तम रुम/अजन्तम रूप ददएको 
सोही व्यहोराको प्रधतवेदन माननीय सभामखु महोदय समक्ष पेश गना सधमधतको सवासम्मत धनर्ाय 
भएबमोजजम उक्त संशोधनसष्ट्रहतको प्रधतवेदन माननीय सभामखु समक्ष पेश गना चाहन्छु । हवस त 
धन्यवाद। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन २०७४ लाई पष्ट्रहलो 
संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयकमाधथ संशोधन प्रस्ताव परी अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा छलफल 
भएपिातका धनर्ाय र प्रधतवेदन सभासमक्ष राख् न सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री अम्मरबहादरु थापालाई 
समय ददन्छु ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा::  माननीय सभामखु महोदय¸ कर्ााली प्रदेशको आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन 
२०७४ लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयक पेश गना चाहन्छु प्रधतवेदन । माननीय सभामखु महोदय 
कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवध ऐन २०७४ लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयक प्रदेश सभा 
सजचवालय धमधत २०७५ चैत्र १० गते दताा/दताा भई धमधत २०७५, १५ गते सभामा छलफलको लाधग 
टेबल भएको धथयो र ०७५, २० गते प्रदेश सभा सैिाजन्तक छलफल पिात धमधत २०७५ चैत २६ गते 
सभाबाट ष्ट्रवधेयक अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा प्राप्त भएको धथयो । यसमा अधल मेरो/मेरो भनाई  
छ । यसमा लेजखहाधलएछ प्रधतवेदनमै पधन । तर जाष्ट्रहने यो ष्ट्रवधेयक आज मैले प्राप्त गरेको कररब कररब 
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१० ददन जधत भो ष्ट्रवधधपूवाक ष्ट्रवधेयकहरू सधमधतमा आउनपु्यो त्यो नआएको हनुाले चैतै्र २० गते आयो 
भन्ने कुरा यो प्रधतवेदनमा नलेख्या भए हनु््यो ष्ट्रक अब प्रधतवेदन त मैले प्रस्ततु गने हो तर पधन यो अब यो 
अधल सच्याउन ु पछा जस्तो लाग्छ । कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध पष्ट्रहलो संशोधन २०७४ पष्ट्रहलो 
संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयकमाधथ दफावार छलफलमा माननीय सदस्यज्यूहरूले बोल्ने क्रममा समाप्त, समाप्त 
भएपधछ सो ष्ट्रवधेयक टेबल गना भएको माननीय आधथाक मामला तथा योजना मन्त्री, संशोधनको सूचना दताा 
गराउनभुएका माननीय सदस्यज्यूहरू सम्बजन्धत मन्त्रालयका सजचव, ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञहरूसाँग समेत वहृत छलफल 
गररएको धथयो । उक्त छलफलमा सष्ट्रक्रय रूपमा सहभागी हनुभुएका सधमधतका माननीय सदस्यज्यूहरू, 
संशोधनकताा माननीय सदस्यज्यूहरू माननीय मन्त्रीज्यूहरू ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञ र छलफलमा सष्ट्रक्रय भधूमका 
धनभाउनभुएका सम्बजन्धत मन्त्रालय कमाचारी लगायत सधमधतका सजचव एवम ्सजचवालयका कमाचारीहरूलाई 
हाददाक धन्यवाद ददन चाहन्छु । सधमधतको कामकारबाही सम्बन्धमा आवश्यक धनदेशन तथा समन्वय र 
सद् भावको लाधग माननीय सभामखु र उपसभामखुज्यूप्रधत हाददाक कृतज्ञता ज्ञापन गना चाहन्छु । सभामखु 
महोदय, सधमधतको बैठकले प्रस्ताष्ट्रवत संशोधन तथा अन्य समन्ध/सम्बि ष्ट्रवर्यवस्तसुष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकको 
आवश्यकता र महत्व औजचत्यको आधारमा देहायबमोजजम संशोधन गरी अजन्तम रूप ददई सोही व्यहोराको 
प्रधतवेदन माननीय सभामखु महोदय समक्ष पेश गने सधमधतको सवासम्मत धनर्ाय भएबमोजजम उक्त 
संशोधनसष्ट्रहतको प्रधतवेदन माननीय सभामखु महोदय समक्ष पेश गदाछु । संशोधन ष्ट्रवधेयकको दफा १२ 
को उपदफा २ र ३ लाई हटाई संशोधन ष्ट्रवधेयकमा भएको अरु सबै दफाहरूलाई यथावत ्रूपमा पाररत 
गररएको छ र उपदफा २ मा रहेको स्वीकृधत भन्ने शब्द स�ा स्वीकृधत भन्ने शब्द राजखएको र कुनै भन्न े
शब्द जझष्ट्रकएको छ । उपदफा ३ मा रहेको स्वीकृधत भन्ने शब्दको स�ा स्वीकृधत भन्ने शब्द राजखएको  
छ । र यो संशोधनकताा माननीयज्यूहरूले राखेको ष्ट्रवर्य धथयो र त्यसमा वास्तवमै मूल ऐनमै भएपधछ 
ष्ट्रकन यो संशोधनमै राख् न पर् यो भन्न ेष्ट्रहसाबले यो प्रधतवेदनमा छलफल गदाा हामीले त्यो गरेर अरु यथावत 
राखेर हामीले यो ष्ट्रवधेयक पेश गरेका छ/सभामखु समक्ष पेश गना चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब म सामाजजक संघसंस्था संचालन तथा व्यवस्थापन ष्ट्रवधेयक¸ 
२०७४ माधथ संशोधन प्रस्ताव परी सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा छलफल भएपिातका धनर्ाय र प्रधतवेदन 
सभासमक्ष राख् न सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री राज ुनेपालीलाई समय ददन्छु ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााजजु ु ननेेपपााललीी::  सभामखु महोदय¸ सामाजजक संघसंस्था संचालन तथा व्यवस्थापन ष्ट्रवधेयक २०७४ 
प्रदेश सभा सजचवालयमा धमधत २०७४ चैत्र २३ गते दताा भई धमधत २०७५ जेष्ट ११ गते सभामा टेबलु 
भएको धथयो । धमधत २०७५ जेष्ट २० गते प्रदेश सभामा सैिजन्तक छलफल र संशोधन दताा भएको  
धथयो । यसपिात धमधत २०७५ जेठ २५ गते सभाबाट सो ष्ट्रवधेयक सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा पठाउने 
धनर्ाय भएको धथयो । सभामखु महोदय । २०७५ जेष्ट २५ मा बसेको प्रदेश सभाको बैठकको 
धनर्ायअनसुार सामाजजक संघसंस्था संचालन तथा व्यवस्थापन ष्ट्रवधेयक २०७४ माधथ प्रस्ताव संशोधनसष्ट्रहत 
दफावार छलफल गरी सधमधतको धनर्ायसष्ट्रहतको प्रधतवेदन पेश प्रधतवेदन प्रदेश सभामा पेश गना यस 
सधमधतमा प्राप्त भएको धथयो । सधमधतको धमधत २०७५ असार २० साउन १७ साउन २६ र चैत १८ 
गरी जम्मा ४ वटा बैठक बसेको धथयो । बसी बसी ८ घण्टा १५ धमनेट छलफल भयो । दफावार 
छलफलमा माननीय सदस्यहरूले बोल्ने क्रम समाप्त भएपधछ सो ष्ट्रवधेयक टेबल गनुाहनेु माननीय मन्त्रीज्यू, 
संशोधनको सूचना दताा गनुाहनेु माननीय सदस्यहरूसाँग छलफल गरी अजन्तम बैठकले प्रस्ताष्ट्रवत संशोधन 
तथा अन्य सम्बन्धमा ष्ट्रवर्यवस्तसुष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकको सम्बन्धमा नेपालको संष्ट्रवधानको अनसूुची ६, ७ र ९ मा 
उल्लेख भएको क्रमश: प्रदेशको अधधकारसूची संघ र प्रदेशको संष्ट्रवधानको अनसूुची ६, ७ र ९ मा उल्लेख 
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भएको, भएको साझा अधधकारसूची र संघ, प्रदेश, स्थानीय तहको साझा अधधकारसूचीमा सामाजजक संघसंस्था 
साझा अधधकारसूचीमा, सूचीमा र संघ, प्रदेश र स्थानीय तहको साझा अधधकारसूचीमा सामाजजक संघसंस्था 
उल्लेख भएको नदेजखएकोले र नेपालको संष्ट्रवधानको अनसूुची-५ को क्रमसंख्या ३५ मा संघ, प्रदेश र 
स्थानीय तहको अधधकारको सूचीमा वा साझा सूचीमा उल्लेख नदेजखएको कुनै ष्ट्रवर्य तथा यो संष्ट्रवधान र 
संष्ट्रवधान स्थानीय तहको संघीय कानूनमा नदेजखएका ष्ट्रवर्य संघको अधधकार हनेु व्यवस्था भएकोले 
सामाजजक संघसंस्था संचालन तथा व्यवस्थापन ष्ट्रवधेयक २०७४ प्रदेश सभाको क्षेत्र अधधकारधभत्र नपने 
सधमधतको धनष्कर्ा भएको र उक्त ष्ट्रवधेयकलाई ष्ट्रफताा धलन माननीय मन्त्रीज्यू सधमधतको बैठकमा सहमत 
भए, हनुभुएकोले सो ष्ट्रवधेयकलाई सम्माधनत सभाबाटै ष्ट्रफताा पठाउनपुने रायसष्ट्रहतको प्रधतवेदन यस गररमामय 
सदनमा पेश गदाछु ।  

माननीय सभामखु महोदय, सधमधतमा प्राप्त उक्त ष्ट्रवधेयकमाधथ छलफल गने क्रममा ष्ट्रवधेयकको मनसाय, 
आवश्यकता, महत्व र औजचत्यसमेतलाई ध्यान ददई घधनभतू छलफल गररएको धथयो । उक्त छलफलमा 
सष्ट्रक्रय रूपमा सहभागी हनुहुनेु सधमधतका माननीय सदस्यज्यूहरू, संशोधनकताा माननीय सदस्यज्यूहरू, 
माननीय मन्त्रीज्यू, छलफलमा सहभागी मन्त्रालयका कमाचारीहरूसमेत सजचव लगायत सजचवालयका 
कमाचारीहरूलाई हाददाक धन्यवाद ददन चाहन्छु । यसैगरी सधमधतको काम कारबाहीको सन्दभामा 
मागादशान... मागादशान, आवश्यक धनदेशन र समन्वय तथा सद् भाव प्रकट गनुाहनेु माननीय सभामखु र 
उपसभामखुज्यूप्रधत हाददाक कृतज्ञता ज्ञापन गना गदा गना चाहन्छु । हवस, धन्यवाद । प्रधतवेदन सभामखु 
समक्ष पेश गना चाहन्छु । हवस, धन्यवाद ।   

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, अब यो बैठक २०७६ साल भदौ २६ गते धबष्ट्रहबार ददनको ३:०० 
बजेसम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ । 
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आवश्यकता, महत्व र औजचत्यसमेतलाई ध्यान ददई घधनभतू छलफल गररएको धथयो । उक्त छलफलमा 
सष्ट्रक्रय रूपमा सहभागी हनुहुनेु सधमधतका माननीय सदस्यज्यूहरू, संशोधनकताा माननीय सदस्यज्यूहरू, 
माननीय मन्त्रीज्यू, छलफलमा सहभागी मन्त्रालयका कमाचारीहरूसमेत सजचव लगायत सजचवालयका 
कमाचारीहरूलाई हाददाक धन्यवाद ददन चाहन्छु । यसैगरी सधमधतको काम कारबाहीको सन्दभामा 
मागादशान... मागादशान, आवश्यक धनदेशन र समन्वय तथा सद् भाव प्रकट गनुाहनेु माननीय सभामखु र 
उपसभामखुज्यूप्रधत हाददाक कृतज्ञता ज्ञापन गना गदा गना चाहन्छु । हवस, धन्यवाद । प्रधतवेदन सभामखु 
समक्ष पेश गना चाहन्छु । हवस, धन्यवाद ।   
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राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २८औ ंबैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ् सरोकारवाला धनकायहरूको ध्यानाकर्ार् 
गराउनपुने सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरूमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाइ राख् न ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था 
गरेको छु । सवाप्रथम माननीय श्री जीवनबहादरु शाही । माननीय सदस्यले रो�म प्रयोग गना सक्नहुनु्छ ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सम्माननीय सभामखु महोदय, सम्माननीय सभामखु महोदयमाफा त ्आज म 
केही कुरा राख् न चाहन्छु । सवाप्रथम यो सनुगाभा टेधलधभजन । सनुगाभा भनेको असाध्यै राम्रो फूल हो । 
मीठो बासना हनु्छ । नामै सनुगाभा तर यसको नाम चाष्ट्रहाँ आजबाट भनगाभा भन्ने राख्या छु । ष्ट्रहजो हाम्रो 
केही असन्त�ुी धथयो हामीले सदन अवरुिको हाम्रो कुरा होइन । यो जनु सरकारले गरररहेको 
व्यवहारप्रधतको हाम्रो केही असन्त�ुी धथयो तर यो भनगाभा चाष्ट्रहाँ यहााँबाट गएर त्यहााँसम्म मातै्र पगु्यो 
त्योभन्दा पल्लो छेउमा त्यो क्यामरा घमेुन सायद क्यामरा धबग्रकेो पधन हनु सक्छ । यी कुराहरूमा चाष्ट्रहाँ 
प्रचलन के हो भने हामीले यसरी राजखसकेपधछ सरुुको जब सभामखुज्यू आउनहुनु्छ त्यो बेला यो सप्पै 
यहााँको हल देखाउनपुछा । यसकारर्ले यो सनुगाभा बनोस ्भनगाभा नहोस ्अब अन्यथा हामीले पधन ष्ट्रकन 
एक्लै भयो भन्ने कुरामा चाष्ट्रहाँ बोल्नपुने अवस्था नआओस ्भनेर सम्माननीय सभामखुज्यूलाई नै म हाददाक 
आग्रह गना चाहन्छु । अब पररजस्थधत यस्तो छ- दईु जना मन्त्रीज्यूहरू हनुहुनु्छ । खाइनखाई सधुतनसतुी 
दौिेर आइरहनभुएको छ । मन्त्रालयमा ७ जना मन्त्रा/मन्त्रीहरूको चाष्ट्रहाँ ठाउाँ हो तर प्रदेश सरकारलाई 
अगाधि बढाउने आज कुन घटनाहरू घष्ट्रटरहेका छन ्। सरकार चाष्ट्रहाँ यहााँ भएको जस्तो लाग्दैन मलाई । 
यो हाम्रो सरकार आफ्नै बलुबतुाले चधलरहेको छ या कतैबाट संचाधलत हो अब मलाई चाष्ट्रहाँ शंका लाग्न 
थाल्यो । हाम्रोमा भन्ने गररन्छ देशीष्ट्रवदेशीबाट संचाधलत भनेजस्तै कतै सरकार चाष्ट्रहाँ एउटा ररमोट 
कन्रोलबाट मात्र चलेको जस्तो देजखन थाल्यो सभामखु महोदय । यदद हाम्रा प्रत्येक ददनका रेकिा हेने हो 
भने माननीय सांसदज्यूहरूले बोलेको रेकिाहरू हेने हो भने कुनै ददन पधन कुनै पधन सांसदले यहााँ पक्ष र 
प्रधतपक्षको कुरा होइन सभामखु महोदय । कुनै पधन सांसदले सरकारका पक्षमा बोलेको एउटा पधन यदद 
रेकिा पल्टाएर हेने हो भने एक ददन पधन सरकारको पक्षमा बोलेको आवाज सधुनदैन । कधत ष्ट्रपिा सता ा 
पक्षका हनु ्या प्रधतपक्षका हनु ्। यो संसदमा सरकारप्रधतको बोली बचन त्यो छ तर सरकार बेखबर छ । 
रहर गछा कष्ट्रहले धोह पगु्ने रहर गछा कष्ट्रहले ररमी पगु्ने रहर गछा तर यो प्रदेशलाई कसरी अगाधि बढाउने 
भन्न ेरहर धोको भएको जस्तो लाग्दैन । अधन सरकारले ष्ट्रवकास ष्ट्रकन भएन भन्छ, अब अष्ट्रहले देजखयो - 
हरेक कुरामा पष्ट्रहलो वर्ाभन्दा दोस्रो वर्ाको प्रगधत हुाँदै जाने हो, दोस्रोभन्दा तेस्रो हुाँदै जाने हो । ष्ट्रहजो पधन 
सभामखु महोदय, माननीय सदस्यहरूले बोधलरहनभुएको धथयो- बजेट कता गयो ? आजसम्म दईु मष्ट्रहनासम्म 
बजेट संचालन अष्ट्रहलेसम्म त गाउाँगाउाँमा काम सरुु भइसक्नपु्यो, त्यो बजेट कता अल्झ्यो हामीलाई थाहा 
छैन । अब यो बजेट कसरी लागू हनु सक्छ । त्यसपधछ केही ददनपधछ दशैं आउाँदैछ दशैपधछ छु�ी हनेु 
होला तर सरकार केन्रमा गएर भन्दै छ कमाचारी भएनन ्। धतमीहरू आइददनपुर् यो कमाचारी आएपधछ 
यहााँको ष्ट्रवकास हनु्छ तर अकोधतर सरकारले गछा भएका कमाचारीहरूलाई काम दददैन सभामखु महोदय । 
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खानेपानीमा थपु्र ैकरारका कमाचारीहरू छन,् जनु २०औ ंवर्ा ३०औ ंवर्ासम्म काम गरररहेका छन ्अधन 
खानेपानीको बजेट आउाँछ । चाल ुखचा आएन भनेर खानेपानीका ती काम गरेका करारहरूलाई चाष्ट्रहाँ काम 
गना ददाँदैनन ्। जनता आवास जो हामीले चाष्ट्रहाँ ष्ट्रपछ/पछाधि परेको ष्ट्रवशेर् गरेर दधलत वगाको लाधग भनेर 
जनता आवास आयो त्यसको पैंसा आयो, तर त्यसमा काम गने मान्छेहरूलाई चाष्ट्रहाँ हामीले तलब खवुाएनौं 
र त्यो बजेट त्यजता कै ष्ट्रफ्रज भएर गयो । उताधतर बजेट ष्ट्रफ्रज भएर भयो यताधतर मान्छेलाई ष्ट्रफ्रज गरे । 
अधन सरकार भन्छ हामीसाँग मान्छे छैनन ्। मान्छे नभएको कारर्ले हामीले काम गना सकेनौं भन्छन ्
सभामखु महोदय । ष्ट्रवधेयकहरूको पधन त्यस्तै नै छ कधत अपररपक् कता भन्दा उहााँहरूले चाष्ट्रहाँ सझुाव 
ददाँदाखेरर प्रधतपक्षले भन्यो होला भन्छन ्। आज एउटा सामाजजक जनु ष्ट्रवधेयक छ त्यो झण्िै १४ मष्ट्रहना 
भयो सभामखु महोदय । म सभामखु महोदयमाफा त ् हाम्रो सामाजजक सधमधतको सभापधतज्यूलाई यहीीँ 
हनुहुनु्छ उहााँलाई म सााँक्षी राखेर भन्न चाहन्छु ष्ट्रक पष्ट्रहलो ददनमा नै यो गलत छ यो चाष्ट्रहाँ हाम्रो चाष्ट्रहाँ 
संष्ट्रवधानको ष्ट्रवपरीत हो भन्दाखेरर त्यहााँ पधन अब यो प्रधतपक्षले बोल्यो । आज हामी १४ मष्ट्रहनापधछ 
त्यलाई ष्ट्रफताा लााँदैछौं । त्यो ष्ट्रफताा धलने मान्छे पधन पाइरहेका छैनन,् ष्ट्रफताा धलने मान्छे पधन पाइरहेका 
छैनौं । यो खालले कसरी अगाधि बढ्न सक्छ, त्यस्तै लोक सेवा आयोगको कुरा त्यस्तै आयो । लोक 
सेवाको ष्ट्रवधेयकमा यी कुराहरू हुाँदैनन ्ष्ट्रवधेयकमा त्यस्तो हनु सक्दैन भन्दाभन्दै पधन जबरजस्ती गररयो । 
यता आएर लालमोहर लाग्यो, आज फेरर त्यो ष्ट्रवधेयक संशोधनको लाधग आउाँदैछ । योभन्दा अरु 
अपररपक् कता कहााँ हनु सक्छ । सम्माननीय सभामखु महोदय म हाम्रा, हाम्रा प्रमखु सजचवलाई धन्यवाद 
ददन चाहन्छु ष्ट्रहजो उहााँले एउटा मलाई सोध्न लगाउनभुो, ष्ट्रहजो पधन हाम्रो स्वयम् सेवा उसमा एउटा 
राजखएको रैछ बाधा अड्काउ फुकाउ गने भनेर एउटा राजखएको हामीले त्यो हटाएका धथयौं । फेरर सायद 
उहााँहरूलाई भने होला मन्त्री मन्त्रालयले त नगने मजन्त्रपररर्द्ले गने । बाधा अड्काउ फुकाउ 
गररसकेपधछ त ष्ट्रवधेयक बन्न ै परेन, ऐन बन्नै परेन ष्ट्रक त हाम्रो पाटीको ष्ट्रवधानजस्तो भयो संघसंस्थाको 
ष्ट्रवधानजस्तो भयो त्यो बाधा अड्काउ । यस्ता खालका केटाकेटीपनहरू आउने र दवाव ददने जनुखालको 
भइरहेको छ । जसले गदााखेरर हाम्रो शीर प्रत्येक ददन झषु्ट्रकरहेको छ सभामखु महोदय ।  यो ढंगले कसरी 
अगाधि बढ्न सक्ला । मलाई आज अको कुराको पधन याद आएको छ सभामखु महोदय, सायद यो पधन 
१२/१४ मष्ट्रहनाभन्दा कम भएको छैन । सम्माननीय सभामखुको अध्यक्षतामा र 
आर..आन्तररक/आन्तररक माधमला मन्त्रीको रोहबरमा हामीले स्टाफहरूको लाधग इन्सेन्टीभ कुरा गरेका 
धथयौं । यहााँ संसदमा काम गने कमाचारीको लाधग ४० प्रसेन्ट मयाादापालकको लाधग ३५ प्रसेन्ट भनेर 
हामीले गर् यौं तर सभामखु महोदय सरकारले कष्ट्रहल्यै पधन पैंसा पठाएन । अधन हामी काम के खोज्छौं भने 
कमाचारीले राम्रो गनुापछा भनेर हामीले काम खोज्छौं । संसारमा काष्ट्रहाँपधन छैन । इधतहास काष्ट्रहाँ पधन छैन, 
इन्सेन्टीभष्ट्रवना कोही पधन काम गना सक्दैनन ्। अगाधि बढ्न सक्दैन अधन भन्ने गररन्छ भएको कमाचारीले 
राम्रो गरेन भनेर फेरर हामीले अको ष्ट्रवधेयक ल्याउन खोज्छौं सभामखु महोदय । धन्न सभामखु महोदय र 
माननीय सदस्यज्यूले यो राम्रो होइन भधनसकेपधछ यो के कम्पनी सम्पनीका कुराहरू आइरहेका छन ्। यो 
खालले हामी अगाधि कष्ट्रहल्यै पधन बढ्न सक्दैनौं । कसरी प्रोत्साहन ददन सष्ट्रकन्छ, कसरी कमाचारीलाई 
प्रोत्साहन ददन सष्ट्रकन्छ भएका कमाचारीलाई कसरी ररटेन गना सष्ट्रकन्छ । ओएनएमका ष्ट्रवर्यमा ष्ट्रहजो पधन 
सदनमा यत्रो कुराहरू आइरहेका छन ् । कुनै व्यजक्त कुनै पो� ष्ट्रवशेर्का कुरा भनेका होइनौं, हाम्रो 
संघीयता यस मानेमा आएको हो सभामखु महोदय ष्ट्रक केन्रीकृत राज्य प्रर्ालीले जनताले सखु पाएनन,् 
केन्रीकृत राज्य कर्ााली प्रर्ालीका कारर्ले नेपाली जनताले द:ुख पाएर नै हामीले संघीयतामा आएका हौं 
र घरघरमा सेवा ददनको लाधग हामीले यो प्रर्ाली चाष्ट्रहाँ अपनाएका हौं भन्ने लाग्छ सभामखु महोदय तर 
ष्ट्रहजो त्यो अवस्थामा केन्रीकृत प्रर्ाली हुाँदाखेरर पधन स्थापना भएका अष्ट्रफसहरूलाई हटाउने, त्यसको 
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खानेपानीमा थपु्र ैकरारका कमाचारीहरू छन,् जनु २०औ ंवर्ा ३०औ ंवर्ासम्म काम गरररहेका छन ्अधन 
खानेपानीको बजेट आउाँछ । चाल ुखचा आएन भनेर खानेपानीका ती काम गरेका करारहरूलाई चाष्ट्रहाँ काम 
गना ददाँदैनन ्। जनता आवास जो हामीले चाष्ट्रहाँ ष्ट्रपछ/पछाधि परेको ष्ट्रवशेर् गरेर दधलत वगाको लाधग भनेर 
जनता आवास आयो त्यसको पैंसा आयो, तर त्यसमा काम गने मान्छेहरूलाई चाष्ट्रहाँ हामीले तलब खवुाएनौं 
र त्यो बजेट त्यजता कै ष्ट्रफ्रज भएर गयो । उताधतर बजेट ष्ट्रफ्रज भएर भयो यताधतर मान्छेलाई ष्ट्रफ्रज गरे । 
अधन सरकार भन्छ हामीसाँग मान्छे छैनन ्। मान्छे नभएको कारर्ले हामीले काम गना सकेनौं भन्छन ्
सभामखु महोदय । ष्ट्रवधेयकहरूको पधन त्यस्तै नै छ कधत अपररपक् कता भन्दा उहााँहरूले चाष्ट्रहाँ सझुाव 
ददाँदाखेरर प्रधतपक्षले भन्यो होला भन्छन ्। आज एउटा सामाजजक जनु ष्ट्रवधेयक छ त्यो झण्िै १४ मष्ट्रहना 
भयो सभामखु महोदय । म सभामखु महोदयमाफा त ् हाम्रो सामाजजक सधमधतको सभापधतज्यूलाई यहीीँ 
हनुहुनु्छ उहााँलाई म सााँक्षी राखेर भन्न चाहन्छु ष्ट्रक पष्ट्रहलो ददनमा नै यो गलत छ यो चाष्ट्रहाँ हाम्रो चाष्ट्रहाँ 
संष्ट्रवधानको ष्ट्रवपरीत हो भन्दाखेरर त्यहााँ पधन अब यो प्रधतपक्षले बोल्यो । आज हामी १४ मष्ट्रहनापधछ 
त्यलाई ष्ट्रफताा लााँदैछौं । त्यो ष्ट्रफताा धलने मान्छे पधन पाइरहेका छैनन,् ष्ट्रफताा धलने मान्छे पधन पाइरहेका 
छैनौं । यो खालले कसरी अगाधि बढ्न सक्छ, त्यस्तै लोक सेवा आयोगको कुरा त्यस्तै आयो । लोक 
सेवाको ष्ट्रवधेयकमा यी कुराहरू हुाँदैनन ्ष्ट्रवधेयकमा त्यस्तो हनु सक्दैन भन्दाभन्दै पधन जबरजस्ती गररयो । 
यता आएर लालमोहर लाग्यो, आज फेरर त्यो ष्ट्रवधेयक संशोधनको लाधग आउाँदैछ । योभन्दा अरु 
अपररपक् कता कहााँ हनु सक्छ । सम्माननीय सभामखु महोदय म हाम्रा, हाम्रा प्रमखु सजचवलाई धन्यवाद 
ददन चाहन्छु ष्ट्रहजो उहााँले एउटा मलाई सोध्न लगाउनभुो, ष्ट्रहजो पधन हाम्रो स्वयम् सेवा उसमा एउटा 
राजखएको रैछ बाधा अड्काउ फुकाउ गने भनेर एउटा राजखएको हामीले त्यो हटाएका धथयौं । फेरर सायद 
उहााँहरूलाई भने होला मन्त्री मन्त्रालयले त नगने मजन्त्रपररर्द्ले गने । बाधा अड्काउ फुकाउ 
गररसकेपधछ त ष्ट्रवधेयक बन्न ै परेन, ऐन बन्नै परेन ष्ट्रक त हाम्रो पाटीको ष्ट्रवधानजस्तो भयो संघसंस्थाको 
ष्ट्रवधानजस्तो भयो त्यो बाधा अड्काउ । यस्ता खालका केटाकेटीपनहरू आउने र दवाव ददने जनुखालको 
भइरहेको छ । जसले गदााखेरर हाम्रो शीर प्रत्येक ददन झषु्ट्रकरहेको छ सभामखु महोदय ।  यो ढंगले कसरी 
अगाधि बढ्न सक्ला । मलाई आज अको कुराको पधन याद आएको छ सभामखु महोदय, सायद यो पधन 
१२/१४ मष्ट्रहनाभन्दा कम भएको छैन । सम्माननीय सभामखुको अध्यक्षतामा र 
आर..आन्तररक/आन्तररक माधमला मन्त्रीको रोहबरमा हामीले स्टाफहरूको लाधग इन्सेन्टीभ कुरा गरेका 
धथयौं । यहााँ संसदमा काम गने कमाचारीको लाधग ४० प्रसेन्ट मयाादापालकको लाधग ३५ प्रसेन्ट भनेर 
हामीले गर् यौं तर सभामखु महोदय सरकारले कष्ट्रहल्यै पधन पैंसा पठाएन । अधन हामी काम के खोज्छौं भने 
कमाचारीले राम्रो गनुापछा भनेर हामीले काम खोज्छौं । संसारमा काष्ट्रहाँपधन छैन । इधतहास काष्ट्रहाँ पधन छैन, 
इन्सेन्टीभष्ट्रवना कोही पधन काम गना सक्दैनन ्। अगाधि बढ्न सक्दैन अधन भन्ने गररन्छ भएको कमाचारीले 
राम्रो गरेन भनेर फेरर हामीले अको ष्ट्रवधेयक ल्याउन खोज्छौं सभामखु महोदय । धन्न सभामखु महोदय र 
माननीय सदस्यज्यूले यो राम्रो होइन भधनसकेपधछ यो के कम्पनी सम्पनीका कुराहरू आइरहेका छन ्। यो 
खालले हामी अगाधि कष्ट्रहल्यै पधन बढ्न सक्दैनौं । कसरी प्रोत्साहन ददन सष्ट्रकन्छ, कसरी कमाचारीलाई 
प्रोत्साहन ददन सष्ट्रकन्छ भएका कमाचारीलाई कसरी ररटेन गना सष्ट्रकन्छ । ओएनएमका ष्ट्रवर्यमा ष्ट्रहजो पधन 
सदनमा यत्रो कुराहरू आइरहेका छन ् । कुनै व्यजक्त कुनै पो� ष्ट्रवशेर्का कुरा भनेका होइनौं, हाम्रो 
संघीयता यस मानेमा आएको हो सभामखु महोदय ष्ट्रक केन्रीकृत राज्य प्रर्ालीले जनताले सखु पाएनन,् 
केन्रीकृत राज्य कर्ााली प्रर्ालीका कारर्ले नेपाली जनताले द:ुख पाएर नै हामीले संघीयतामा आएका हौं 
र घरघरमा सेवा ददनको लाधग हामीले यो प्रर्ाली चाष्ट्रहाँ अपनाएका हौं भन्ने लाग्छ सभामखु महोदय तर 
ष्ट्रहजो त्यो अवस्थामा केन्रीकृत प्रर्ाली हुाँदाखेरर पधन स्थापना भएका अष्ट्रफसहरूलाई हटाउने, त्यसको 
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राम्रोसाँग छलफल नगने, यो सम्माधनत संसदलाई चा�हाँ �वश्वास नगने, कसैको कुनै एउटा व्यजक्तको भरमा 
यो चा�हाँ चलाउन खोजजने हो भने हामीले हामी मयााददत सदस्य हौं भन्ने पधन कदठन अवस्था आएको छ 
सभामखु महोदय । यी कुरालाई पधन हामीले ग�हरो रूपले हेनुापछा भन्ने मलाई लाग्छ । आज बारम्बार 
उठ्छ सायद म गवाकासाथ भन्छु सभामखु महोदय, यदद त्यो बेला सभापधतज्यूहरूको अथवा त्यो बेलाका 
तत्कालीन अवस्थामा हाम्रा अध्यक्षज्यूहरूको सपथग्रहर् नगराको भए आज कुनै पधन सधमधतका काया पधन 
अगाधि बढ्ने धथएन । एउटा प्र�क्रया धमलाउनलाई कुनै गाह्रो छ, भएकाहरूलाई बनाउने हो भने पधन 
सम्माननीय सभामखु महोदयलाई यलाई चा�हाँ केरे प्र�क्रयामा लधगददनसु ्भने एकैददनमा धसददन््यो त्यो पधन 
यहााँ हामीले बारम्बार कुरा उठाउनपुने अवस्थाहरू रहेका छन ्। मलाई त कताकता लाग्न थाल्यो- पाटी 
ठूलो हो �क सरकार ठूलो भन्नेमा पधन अजल्झएको हो �क । हनु त हामीले भारतको उदाहरर् धलएर 
भारतको धसको धसक्न खोज्छौं । भारतका अध्यक्ष गहृमन्त्री बने र मोदी प्रधानमन्त्री बने त्यहााँ हनु्छ भने 
यहााँ �कन हनु्न भन्ने मनसायले पधन हनु सक्ला तर आज मैले यहााँ हेदााखेरर मखु्यमन्त्री जजल्लाको इन्चाजा 
हनेु मन्त्री प्रदेशको सहईन्चाजा हनेु सांसद प्रदेशको ईन्चाजा हनेु मखु्यमन्त्री जजल्लाको इन्चाजा हनेु त्यले 
कता हाम्रो यो �वकासलाई गिबढी गरेको त छैन । त्यो कुरालाई हामीले सोच्नपुने मैले त त्यो ढंगमा 
गयो �क कसो सभामखु महोदय । पाटीको दह्वप लाग्ने हो या सरकारधभत्र सरकारको दह्वप लाग्ने हो । 
यले पधन धेरै असहज पररजस्थधत ल्याएको देजखन्छ र हामीले अकााको गरेको मातै्र हेरेर अगाधि बढ्न 
सक्दैनौं सभामखु महोदय । यत्रो कुराहरू आइरहेका छन ् अब जचन्ता के भो भने हामी मंधसर पसु 
माघभन्दा अगाधि अब कुनै पधन काम गना नसक्ने भयौं �कनभने अब दशैंपधछ बजेट बन्दैन सभामखु 
महोदय । पसु माघमा �हमाली जजल्लामा �हउाँ पछा काम हुाँदैन अधन यो वर्ाको बजेट सारा �फ्रज जानेछ 
अधन सरकारले भन्ने छ फेरर दोर् कल्लाई ददनेछ भने कमाचारीलाई दोर् ददनेछ । आज मैले भन्नै पछा यत्रो 
संकटको घिी आइरहेको बेला सम्बजन्धत मन्त्रीहरू सयर गना गइरहनभुएको छ । कुनै चासो छैन अधन 
काठमािौंमा भएका मन्त्रीहरू कमाचारीलाई गइदेऊ धतमीहरू त्यो भधूममा जन्मेका कमाचारीहरू त्यो 
गइददनपुर् यो भनेर भन्नहुनु्छ यही भधूममा जजन्मएका काम गरररहेकालाई उहााँहरू हटाउनहुनु्छ । जनताको 
सेवा र सधुबधामा �हजो मैले सधुनरहेको धथएाँ सभामखु महोदय, ७१ प्रधतशत ज�ल भएको ठाउाँमा सरुक्षा 
ददनपुने त्यहााँ राख् न ुपने त्यहााँ उठाइन्छ, के खालको यो सरकार हो । व्यजक्त व्यजक्तका कुरा होइनन ्सारा 
कुरालाई ठीक छ चा�हने होला नचा�हने होला यी कुरा पधन सदनका यत्रो चा�हाँ संसद छ हाम्रो सातवटा 
प्रदेशमा सबैभन्दा चसु्तदरुुस्त वास्तवमा ४० जनाको संसदमा आएर छलफल गरेको भए त्यले राम्रो गधत 
धलन््यो होला । सभामखु महोदय, अब कुनै पधन काम नहनेु भएपधछ सायद यही कर्ााली प्रदेशको कारर्ले 
गदााखेरर संघीयता धबफल हनेु कुरामा अग्रसर त मा त कतै संघीय सरकारका मन्त्रीहरू लाग्न ुत भएको 
होइन । आज देजखन थाल्यो अरु सबै प्रदेशमा राज्यले ददएको कानूनी कुराहरू कमाचारीको तलब बढ्ने 
कुरामा ब�ढरहेको हनु्छ सांसदको बढ्ने कुरामा ब�ढरहेको हनु्छ मन्त्रीको बढ्ने कुरामा ब�ढरहेको हनु्छ । 
यो प्रदेश सरकार के गछा भने एकदम त्यो हामी धमतव्ययी छौं भन्छ तर सनु्नमा आउाँछ सरकारका 
प्रमखुहरू सरकारका माधथल्ला लेवलमा बसेकाहरूलाई चा�हाँ यो एक िेढधभत्र एक िेढ वर्ाधभत्र नै त्यो 
सम्पजता  कहााँ राख् ने र कले लकुाइददने हो भन्न े कुरो चा�हाँ उहााँहरूमा पीर छ भन्ने कुरा आइरहेको छ 
सभामखु महोदय । कैयौं ठाउाँहरूमा हाम्रो लगानी गररदेऊ भनेर चा�हाँ आइरहेको छ भने सायद यो 
जनताको लाधग लिेर आएका जनताको केही गछुा भन्ने काननुी रूपमा ददएको मान्यतालाई पधन उहााँहरूले 
वेवास्ता गरेको हनु सक्छ सभामखु महोदय, यी पधन ज�टल कुराहरू आइरहेका छन ्। अब सम्माननीय 
सभामखुज्यूलाई म आग्रह गना चाहन्छु हनु त �हजो पधन रुधलङ भएको छ जवाफका लाधग । अबको 
जवाफहरू धसंगो सरकार अब यो सदनलाई मान मयाादा घटाउने गरेर सरकार जता पाए पधन �हंड्ने  
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होइन । हामीलाई चाष्ट्रहयो हामीलाई यो मष्ट्रहनाधभत्र हाम्रो बजेट पास भएको हामीलाई त्यो ष्ट्रकताब  
चाष्ट्रहयो । यो मष्ट्रहनाधभत्र नै बजेट धनकासा भएको हामीलाई चाष्ट्रहयो । यदद यो मष्ट्रहनाधभत्र हुाँदैन भने 
सभामखु महोदय अब यो भीरबाट लड्न लागेको ढल्न लागेको सरकारलाई रामराम भन्न सष्ट्रकन्न कााँध 
थाम्न सष्ट्रकदैन । सरकार छैन भने हनु्छ ष्ट्रकनष्ट्रक सरकार फेल भैसकेको छ । अझै पधन फेधलएर कुरा 
गदै जाने हो भने यहााँ कुनै कुराहरू पधन अगाधि बढ्न सक्दैन । त्यसैले यो सम्पूर्ा माननीयज्यूहरूले 
धनकालेको कुरालाई त्यो ढंगले अगाधि बढाउन बढाइददनको लाधग म सम्माननीय सभामखुज्यूलाई  
हाददाक हाददाक अनरुोध गदै र यो बर्ााले जनु धबगारररहेको छ सारा कुराहरू आएर यलाई चाष्ट्रहाँ अब चाष्ट्रहाँ 
रुधल� गनुापने कुराहरूमा चाष्ट्रहाँ सभामखुलाई फेरर पधन अनरुोध गदै मेरा भनाई टु�याउाँछु, धन्यवाद ।  
जय नेपाल । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ ष्ट्रवशेर् समयमा बोल्न चाहने हनेु माननीय सदस्यहरूले आफ्नो नाम 
सभामखुको िायसको वायााँतफा  रहेका कमाचारीहरूकोमा उपलब्ध गराइददन ु होला । अब माननीय श्री 
गलुाबजंग शाह ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगुलुलााबबजजंंगग  शशााहह::  माननीय सभामखुज्यू¸ माननीय सभामखुज्यूमाफा त ् मैले आज ष्ट्रवशेर् समयमा 
मेरा सल्यान जजल्लाका केही घटनाहरू घटेका छन ्त्यसलाई सरकारलाई अनरुोध गना चाहन्छु । खासगरी 
मलुकु अष्ट्रहले संघीयतामा गइसकेपधछ शजक्तपथृकीकरर्को धसिान्त अनसुार वास्तवमा केन्रीकृत शजक्तलाई 
यसलाई प्रदेश तह स्थानीय तहमा ष्ट्रवभाजन गने संवैधाधनक व्यवस्था अनसुार अष्ट्रहले वास्तवमा तीन तहका 
सरकारहरू चधलरहेका छन ्तर तीन तहका सरकार चल्दै गदाा हामीले सरकारलाई केन्रीकृत सरकार होस ्
या प्रदेश सरकार होस ्स्थानीय सरकार होस,् नजजकबाट अनभुधूत गने जो जनताको महशसु धथयो । त्यो 
महशसुमा चाष्ट्रहाँ कतै कधम भएको छ ष्ट्रक भन्न ेखालको अनभुधूत अष्ट्रहले संघीय संरचनामा जााँदै गदाा जनताले 
महशसु गरेको म यहााँ अधभव्यक्त गना चाहन्छु । खासगरी सल्यान र रुकुम पजिमका माष्ट्रव तहका केन्रीय 
परीक्षा बोिाबाट यो प्रदेश तहको सरकारमा आएर वास्तवमा सधुबधा पाउनपुनेमा अझै पधन केन्रीय बोिाले 
दाङबाट काम काम संचालन गनुापने अवस्था छ । हामी एउटा प्रदेशका मान्छेहरू अको प्रदेशमा गएर 
सेवा धलनपुदाा वास्तवमा भगूोलले पधन कदठनाई हनु्छ र त्यस्तो खालको कदठनाई नबनाउन म सरकारलाई 
सभामखुज्यूमाफा त ्अनरुोध गना चाहन्छु । खासगरी सल्यानमा छतेा श्वरी गाउाँपाधलका वािा नं. ५ लेखफसाामा 
०७६/५/२४ गते एउटा त्यहााँ चट्या�ले गदाा शेरबहादरु खत्री र टेकबहादरु खत्रीको घरमा चट्या� परी 
ठूलो धनजनको क्षधत भएको छ । त्यसलाई मैले सरकारले यथोजचत समयमा राहत उपलब्ध गराउन 
अनरुोध गना चाहन्छु । खासगरी सल्यान छतेा श्वरीकै एक जना मष्ट्रहला जो ३२ वर्ीय ष्ट्रवन्द ुष्ट्रव.क. हनुहुनु्छ 
उहााँको धमगौला फेल भएर मन्त्रालय मन्त्रालयमा धाइरहनभुएको छ । सरकारले उहााँले सक्दो सहयोग 
गरोस ्यो अनरुोध गना चाहन्छु । दोस्रो कुरा ष्ट्रहजो पधन मैले संसदमा कुरा उठाएको धथएाँ ष्ट्रक वास्तवमा 
अष्ट्रहले पधन प्रदेश सरकारले कमाचारीको व्यवस्थापन गदै गदाा यो हाम्रो प्रदेशमा यो भन्दा पूवावत ्अवस्थामा 
जमु्ला धिधभजन, सखेुत धिधभजन, रुकुम पजिम धिधभजनमा खानेपानीमा काम गने साथीहरू सरकारले 
ओएनएम गरेर कमाचारीको व्यवस्थापन गदै गदाा ५४/५५ सालदेजख अनवरत रूपमा काम गरेका 
कमाचारीहरू त्यहााँ धनम्न स्तरका कमाचारी छन ्- खानेपानी सहायक टेजक्नधसयन छन ्केही, केही कायाालय 
सहयोगी छन ्। त्यसबेलादेजख काम गदै आइरहेका कमाचारी यो सरकारले ओएनएम माफा त ्व्यवस्थापन 
गदै गदाा हामीहरू आज कहााँ हो भन्न े एउटा खोजीको प्रश्नमा साथीहरू भौंतारररहनभुएको छ । यो 
सरकारले गम्भीरतापूवाक यस्ता मधसना तल्लो स्तरका कमाचारीलाई पधन कसरी व्यवस्थापन गना सष्ट्रकन्छ 
त्यो कुरा ध्यान परुाओस ्भन्ने अनरुोध गदै ष्ट्रवदा हनु चाहन्छु । हवस धन्यवाद ।   
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होइन । हामीलाई चाष्ट्रहयो हामीलाई यो मष्ट्रहनाधभत्र हाम्रो बजेट पास भएको हामीलाई त्यो ष्ट्रकताब  
चाष्ट्रहयो । यो मष्ट्रहनाधभत्र नै बजेट धनकासा भएको हामीलाई चाष्ट्रहयो । यदद यो मष्ट्रहनाधभत्र हुाँदैन भने 
सभामखु महोदय अब यो भीरबाट लड्न लागेको ढल्न लागेको सरकारलाई रामराम भन्न सष्ट्रकन्न कााँध 
थाम्न सष्ट्रकदैन । सरकार छैन भने हनु्छ ष्ट्रकनष्ट्रक सरकार फेल भैसकेको छ । अझै पधन फेधलएर कुरा 
गदै जाने हो भने यहााँ कुनै कुराहरू पधन अगाधि बढ्न सक्दैन । त्यसैले यो सम्पूर्ा माननीयज्यूहरूले 
धनकालेको कुरालाई त्यो ढंगले अगाधि बढाउन बढाइददनको लाधग म सम्माननीय सभामखुज्यूलाई  
हाददाक हाददाक अनरुोध गदै र यो बर्ााले जनु धबगारररहेको छ सारा कुराहरू आएर यलाई चाष्ट्रहाँ अब चाष्ट्रहाँ 
रुधल� गनुापने कुराहरूमा चाष्ट्रहाँ सभामखुलाई फेरर पधन अनरुोध गदै मेरा भनाई टु�याउाँछु, धन्यवाद ।  
जय नेपाल । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ ष्ट्रवशेर् समयमा बोल्न चाहने हनेु माननीय सदस्यहरूले आफ्नो नाम 
सभामखुको िायसको वायााँतफा  रहेका कमाचारीहरूकोमा उपलब्ध गराइददन ु होला । अब माननीय श्री 
गलुाबजंग शाह ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगुलुलााबबजजंंगग  शशााहह::  माननीय सभामखुज्यू¸ माननीय सभामखुज्यूमाफा त ् मैले आज ष्ट्रवशेर् समयमा 
मेरा सल्यान जजल्लाका केही घटनाहरू घटेका छन ्त्यसलाई सरकारलाई अनरुोध गना चाहन्छु । खासगरी 
मलुकु अष्ट्रहले संघीयतामा गइसकेपधछ शजक्तपथृकीकरर्को धसिान्त अनसुार वास्तवमा केन्रीकृत शजक्तलाई 
यसलाई प्रदेश तह स्थानीय तहमा ष्ट्रवभाजन गने संवैधाधनक व्यवस्था अनसुार अष्ट्रहले वास्तवमा तीन तहका 
सरकारहरू चधलरहेका छन ्तर तीन तहका सरकार चल्दै गदाा हामीले सरकारलाई केन्रीकृत सरकार होस ्
या प्रदेश सरकार होस ्स्थानीय सरकार होस,् नजजकबाट अनभुधूत गने जो जनताको महशसु धथयो । त्यो 
महशसुमा चाष्ट्रहाँ कतै कधम भएको छ ष्ट्रक भन्न ेखालको अनभुधूत अष्ट्रहले संघीय संरचनामा जााँदै गदाा जनताले 
महशसु गरेको म यहााँ अधभव्यक्त गना चाहन्छु । खासगरी सल्यान र रुकुम पजिमका माष्ट्रव तहका केन्रीय 
परीक्षा बोिाबाट यो प्रदेश तहको सरकारमा आएर वास्तवमा सधुबधा पाउनपुनेमा अझै पधन केन्रीय बोिाले 
दाङबाट काम काम संचालन गनुापने अवस्था छ । हामी एउटा प्रदेशका मान्छेहरू अको प्रदेशमा गएर 
सेवा धलनपुदाा वास्तवमा भगूोलले पधन कदठनाई हनु्छ र त्यस्तो खालको कदठनाई नबनाउन म सरकारलाई 
सभामखुज्यूमाफा त ्अनरुोध गना चाहन्छु । खासगरी सल्यानमा छतेा श्वरी गाउाँपाधलका वािा नं. ५ लेखफसाामा 
०७६/५/२४ गते एउटा त्यहााँ चट्या�ले गदाा शेरबहादरु खत्री र टेकबहादरु खत्रीको घरमा चट्या� परी 
ठूलो धनजनको क्षधत भएको छ । त्यसलाई मैले सरकारले यथोजचत समयमा राहत उपलब्ध गराउन 
अनरुोध गना चाहन्छु । खासगरी सल्यान छतेा श्वरीकै एक जना मष्ट्रहला जो ३२ वर्ीय ष्ट्रवन्द ुष्ट्रव.क. हनुहुनु्छ 
उहााँको धमगौला फेल भएर मन्त्रालय मन्त्रालयमा धाइरहनभुएको छ । सरकारले उहााँले सक्दो सहयोग 
गरोस ्यो अनरुोध गना चाहन्छु । दोस्रो कुरा ष्ट्रहजो पधन मैले संसदमा कुरा उठाएको धथएाँ ष्ट्रक वास्तवमा 
अष्ट्रहले पधन प्रदेश सरकारले कमाचारीको व्यवस्थापन गदै गदाा यो हाम्रो प्रदेशमा यो भन्दा पूवावत ्अवस्थामा 
जमु्ला धिधभजन, सखेुत धिधभजन, रुकुम पजिम धिधभजनमा खानेपानीमा काम गने साथीहरू सरकारले 
ओएनएम गरेर कमाचारीको व्यवस्थापन गदै गदाा ५४/५५ सालदेजख अनवरत रूपमा काम गरेका 
कमाचारीहरू त्यहााँ धनम्न स्तरका कमाचारी छन ्- खानेपानी सहायक टेजक्नधसयन छन ्केही, केही कायाालय 
सहयोगी छन ्। त्यसबेलादेजख काम गदै आइरहेका कमाचारी यो सरकारले ओएनएम माफा त ्व्यवस्थापन 
गदै गदाा हामीहरू आज कहााँ हो भन्न े एउटा खोजीको प्रश्नमा साथीहरू भौंतारररहनभुएको छ । यो 
सरकारले गम्भीरतापूवाक यस्ता मधसना तल्लो स्तरका कमाचारीलाई पधन कसरी व्यवस्थापन गना सष्ट्रकन्छ 
त्यो कुरा ध्यान परुाओस ्भन्ने अनरुोध गदै ष्ट्रवदा हनु चाहन्छु । हवस धन्यवाद ।   
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री सीताकुमारी नेपाली । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससीीततााककुुममााररीी  ननेेपपााललीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ ष्ट्रवशेर् समयमा म ष्ट्रवशेर् कुरा उठाउन  
चाहन्छु । कर्ााली प्रदेशधभत्र भधूमसम्बन्धी समस्या एउटा चनुौती बनेको छ । त्यस अन्तगात सखेुत 
जजल्लामा अव्यवजस्थत बसोबासको व्यवस्थापन गनुापने चनुौधत पधन छ । यसलाई हामीले बारम्बार पधन 
उठाइ पधन राखेका छौं । सखेुत जजल्लामा एउटा प्रकारको समस्या छ भने अन्य जजल्लाहरूमा अन्य 
समस्याहरू छन ्र सखेुत जजल्लाको सन्दभामा सखेुत जजल्लाको पूवी भागका ष्ट्रवधभन्न ठाउाँहरूमा पधता ऐलानी 
जग्गाहरूमा बसोबास गदै आइरहेको अवस्था छ र ष्ट्रवधभन्न ऐलानी पधता ऐलानी जग्गामा बजारहरू पधन 
बनेका छन ्र ती जग्गाहरू घरसारमा व्यवहाररक ष्ट्रहसाबले लेनदेन पधन भैराखेका छन ्र बजारहरूमा पक्की 
घरहरू बनेको अवस्था छ । गभुााकोट नगरपाधलका अन्तगात मेहेलकुना, बोटेचौर भेरीगंगा नगरपाधलका 
अन्तगात मैनतिा, रामघाट, धछन्च ुर लेकवेशी नगरपाधलका अन्तगात कल्यार्मा धेरैजसो पक्की घरहरू बनेका 
छन ्भने गमुी लेकफसाामा चाष्ट्रहाँ केही घरहरू बनेको अवस्था छ । यो अवस्थामा कर्ााली प्रदेश सरकारले 
अव्यवजस्थत बसोबासलाई व्यवस्थापन गनुापने एउटा प्रकारको चनुौधत हामीले देजखरहेका छौं र मैले आज 
यो ष्ट्रवशेर् समयमा सखेुत जजल्लाको धनवााचन क्षते्र नं.१ ख अन्तगात भेरीगंगा नगरपाधलका विा नं.१२ को 
काधलकाटोलको ष्ट्रवर्यमा म सभामखु माफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारको ध्यान आकर्ार् गना चाहन्छु । 
कर्ाा.. काधलका टोलमा ४२ सालदेजख ४२ सालभन्दा पष्ट्रहलादेजख बसोबास सरुुवात भएको र अष्ट्रहले त्यहााँ 
२३ वटा घरहरूसष्ट्रहत एउटा धाधमाक स्थल चचा पधन छ । केही समय अगाधि त्यहााँ संस्थाले मदु्दा दताा 
गर् यो र व्यजक्तले प्रधत पधन लगायो र अदालतले फैसला पधन गररसकेको छ ०६५ साल माघ २२ गते । 
फैसला गने क्रममा कसैको हक दावी नभएको भनेर फैसला पधन गरेको छ । र त्यो बस्तीमा दधलत र 
उत्पीधितहरू नै बसोबास गरररहेका छन ् । र त्यो ष्ट्रवर्यमा ०७३ साल माघमा स्थानीय ष्ट्रवकास 
मन्त्रालयमा म प्रधतधनधध सभा सदस्य हुाँदै गदााखेरर यो ष्ट्रवर्यमा मैले त्यहााँ ध्यानाकर्ार् पधन गरेको धथएाँ र 
स्थानीय ष्ट्रवकास मन्त्रालयले बैकजल्पक व्यवस्थापन नहुाँदासम्म नउठाउने भन्ने धनदेशन सकुा लर पधन गरेको 
धथयो तर मैले आज सनु्दैछु- त्यहााँ बैकजल्पक व्यवस्थाको कुरा त परै हो जाओस ्अष्ट्रहले त्यो बस्तीलाई 
उठाउन खोजजएको छ भन्न े कुरा मैले सधुनरहेको छु । सभामखु महोदय १० वर्ासम्म बसोबास 
गरेकाहरूलाई राज्यले व्यवस्थापन गनुापछा र त्यहााँ ३४ वर्ा भयो उनीहरू बसेको । सखेुतका ष्ट्रवधभन्न 
ठाउाँहरूमा पधता ऐलानी जग्गामा बसोबास हुाँदै आइरहेको अवस्थामा काधलका टोलमा मातै्र उठाउने जनु 
प्रकारको अष्ट्रहले हामीले सधुनरहेका छौं । यले गदााखेरर मेरो ध्यानाकर्ार् पधन भएको छ त्यो ष्ट्रवर्यमा । 
यो समस्यालाई हल गनाका धनजम्त स्थानीय तहले जनताका िेटुिेका समस्याहरूलाई हल गनुापने होइन 
िेटुिेका समस्याहरूलाई समाधान गनुापने होइन । समाधान गनुाको साटो हैन बैकजल्पक व्यवस्थापन नै 
नगररकन उठाउने प्रकारको जनु एउटा ष्ट्रवर्य आइरहेको छ यो प्रधत म ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । 
सभामखु महोदय जस्तो कुनै पधन व्यजक्तको जग्गामा अको व्यजक्तले धमचेर घर बनाउदै गदाा तत्कालै उसले 
धनवेदन हाले भने बनाउन पाइाँदैन यदद घर बधनसकेको अवस्थामा १ वर्ाधभत्र धनवेदन गर् यो भने त्यो घर 
भत्काउन ुपने अवस्था हनु्छ । यदद १ वर्ाभन्दा पधछ उले धनवेदन ददएन भने त्यो घर नभजत्कने बेलासम्म 
त्यो घर उसकै हनु्छ, जले धमच्या हनु्छ उसकै हनेु जस्थत हामीले देखेका छौं । त्यले गदाा यत्रो ३४/३४ 
वर्ासम्म त्यहााँ बस्दा र पक्की घरहरू बनाउदै गदाा ष्ट्रकन देजखएन । अष्ट्रहले एउटा उनीहरूको बसोबास हैन 
त्यहााँ भइरहेको छ । त्यहीीँ बसेर रोजीरोटी गरररहेको अवस्था छ । र त्यो घरबाट उनीहरूलाई त्यो 
बस्तीबाट धनकाधलयो भने उनको अवस्था के हनु्छ । त्यसैले, त्यसैले गदााखेरर म के भन्न चाहन्छु भने 
सभामखुज्यूमाफा त ्म कर्ााली प्रदेश सरकारको सम्बजन्धत मन्त्रालय र सरकारलाई पधन जोिदार माग के 
गना चाहन्छु भने कर्ााली प्रदेशका भधूमसम्बन्धी समस्याको व्यवस्थापन गररयोस ् त्यसका धनजम्त भधूम 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_ 240 

सम्बन्धी आयोग वा सधमधत के बनाउन स�कन्छ त्यो बनाएर यस्ता प्रकारका आज त्यो भेरीगंगा 
नगरपाधलका विा नं. १२ अन्तगात काधलका टोलको समस्या आएको छ । त्यस्तै थपु्र ैप्रकारका कर्ााली 
प्रदेशभरर �वधभन्न समस्याहरू आएका छन ्। त्यले गदाा यी समस्याहरूलाई हल गनाका धनजम्त कर्ााली 
प्रदेश सरकारले भधूम व्यवस्थापन सम्बन्धी धछटोभन्दा धछटो आयोग वा सधमधत के बनाएर यस्ता प्रकारका 
समस्याहरू समाधान गना सक्छ, त्यसका धनजम्त म माननीय सभामखुज्यूमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारसाँग 
जोिदार माग गदै आफ्ना भनाईहरू यहीीँ अन्त्य गछुा । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री चन्रबहादरु शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  चचन्न्ररबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सभामखु महोदय¸ मैले �वशेर् समयमा कर्ााली प्रदेश सरकारलाई सरकारको 
ध्यानाकर्ार् गनाको लाधग केही कुरा राख् न चाहेको छु । मैले सवाप्रथम एउटा देउिाको सोलोगन छ । 
मेरो दाइ जीवनबहादरु शाहीले यो प्र� बझु्नहुनु्छ । यो हमु्लासाँग जोधिएको पधन छ एउटा पूवा हाम्रो 
माओवादी पाटीको एक जना कायाकताा पूवा एमालेको कायाकताा माओवादी पाटीमा गएछन ्अधन गइसकेपधछ 
उसको चन्दे नाम रैछ त्यहााँ गइसकेपधछ उसको झलक नाम राजखएछ, देउिा खेल्न लागेछ अधन देउिा 
खेल्न लाग्दाखेरर अको खेलािीले भनेछ, त्यो हामी गल्लावािा हमु्लाको गल्लावािा अधन धेरै अब अधलकता 
ब�हरा लाटा हनेु अब त्यो ठाउाँ गााँिा हनेु ठाउाँ हो । अधन देउिा लाग्दाखेरर 'पाटीले झलक नाम राख्यो 
चन्दे काठाकन' उनी बाहनु हनु ्काठा भन्छन ्। 'चन्दे काठाकन कधत सम्झाउाँ कधत बझुाउाँ गल्ला 
लाटाकन' भनेर देउिामा यो एउटा प्रचलन भन्ने र भनाई पाउने त्यस्तो छ । आज सभामखुज्यूले रुधल� 
गरेको गर् यै हनुहुनु्छ प्रधतपक्षले धम्काको धम्कायै छ । सता ा पक्षका माननीयज्यूहरूले पधन कर्ााली प्रदेश 
सरकारको ध्यानाकर्ार् गराको गरायैछ । संसदीय व्यवस्था भनेको त्यो व्यवस्था हो जनताका आवाजहरू 
जनताका जनप्रधतधनधद्वारा संसदमा आवाज मखुररत गने ती आवाज सरकारले सनेुर ती जनताका समस्या 
समाधान गनुापने ठाउाँमा आज संसद जनताको आवाजहरू समाधान गने थलो नभइकन गफ गने थलोको 
रूपमा सरकारले पररर्त गदैछ । बा�हर आवाज उठेको छ भधमगत पाटीले आवाज उठाइरहेको छ संसद 
भनेको देखाउने दााँत मातै्र हो । खसीको मास ुदेखाएर कुकुरको टाउको देखाएर कुकुरको मास ुबेच्ने थलो 
हो भनेर बा�हर भधनरहेको छ । (खसीको टाउको देखाएर) खसीको टाउको देखाएर कुकुरको मास ुबेच्ने 
थलो भधनरहेको छ । त्यसैले सभामखु महोदय आज मलुकु बाढी प�हरोले तहसनहस छ । एक ठाउाँबाट 
अको ठाउाँ जनतालाई जानलाई पलु छैन । बाटो छैन । स्कूल भजत्कएको छ लगायत अरु जनताका 
समस्या ज्यूाँकाधतउाँ छन ्ती तड्पीएका छन ्जनता तड्पीएका छन ्सांसदज्यूहरूले सम्माधनत सदनमा यी 
आवाज उठाइरहनभुएको छ, सभामखुज्यूले रुधल� गरररहनभुएको छ । तर सरकार सरकारमा रहेका 
मन्त्रीज्यूहरूले कहााँ प�हरो गयो एक कल फोन पधन जााँदैन । कहााँ आगलागी भयो त्यो आगलागी भएको 
ठाउाँमा पधन त्यधत ध्यान गएको देजखदैन । कहााँ बाटो भजत्कयो कहााँ पलु भजत्कयो आज प्रदेश सदरमकुामै 
धभत्र पधन धेरै समस्याहरू देखा परेका छन ्तर सरकार मखुदशाक भएर बसेको छ । त्यसो भएकोले यलाई 
गफ गने थलोको रूपमा बनाइन ुहनु्न र सांसदज्यूहरूले उठाएको जनताका ती आवाजहरू संसदमा मखुररत 
गरेका कुराहरूलाई सम्बोधन गररनपुछा भन्ने कुराहरू म यहााँ राख् न चाहन्छु । अको कुरा गत सालको 
बजेट हामीले धेरै कायाान्वयन गना सकेनौं । केही केही कायाान्वयन गर् यौं । कायाान्वयन गरेका बजेटका 
ती योजनाहरू थपु्र ैखानेपानी अधरुा छन,् थपु्र ैबाटाहरू अधरुा छन,् थपु्र ैस्कूलका भवनहरू अधरुा अपूरा छन ्
। अ�हले बजेट �वधनयोजन हुाँदाखेरर त्यो बजेट अरु नयााँ शीर्ाकमा आएको छ । त्यो परुाना अधरुा अपूरा 
शीर्ाकमा बजेट आएको छैन, अब त्यो अधरैु अपरैु रहने हो की त्यलाई पूरा गने हो त्यो पधन सरकारले 
अ�हले आफ्नो धारर्ा बनाएको छैन । अको कुरा अजघ नै सता ा पक्षका सचेतकज्यूले यहााँ केही कुरा 
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सम्बन्धी आयोग वा सधमधत के बनाउन स�कन्छ त्यो बनाएर यस्ता प्रकारका आज त्यो भेरीगंगा 
नगरपाधलका विा नं. १२ अन्तगात काधलका टोलको समस्या आएको छ । त्यस्तै थपु्र ैप्रकारका कर्ााली 
प्रदेशभरर �वधभन्न समस्याहरू आएका छन ्। त्यले गदाा यी समस्याहरूलाई हल गनाका धनजम्त कर्ााली 
प्रदेश सरकारले भधूम व्यवस्थापन सम्बन्धी धछटोभन्दा धछटो आयोग वा सधमधत के बनाएर यस्ता प्रकारका 
समस्याहरू समाधान गना सक्छ, त्यसका धनजम्त म माननीय सभामखुज्यूमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारसाँग 
जोिदार माग गदै आफ्ना भनाईहरू यहीीँ अन्त्य गछुा । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री चन्रबहादरु शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  चचन्न्ररबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सभामखु महोदय¸ मैले �वशेर् समयमा कर्ााली प्रदेश सरकारलाई सरकारको 
ध्यानाकर्ार् गनाको लाधग केही कुरा राख् न चाहेको छु । मैले सवाप्रथम एउटा देउिाको सोलोगन छ । 
मेरो दाइ जीवनबहादरु शाहीले यो प्र� बझु्नहुनु्छ । यो हमु्लासाँग जोधिएको पधन छ एउटा पूवा हाम्रो 
माओवादी पाटीको एक जना कायाकताा पूवा एमालेको कायाकताा माओवादी पाटीमा गएछन ्अधन गइसकेपधछ 
उसको चन्दे नाम रैछ त्यहााँ गइसकेपधछ उसको झलक नाम राजखएछ, देउिा खेल्न लागेछ अधन देउिा 
खेल्न लाग्दाखेरर अको खेलािीले भनेछ, त्यो हामी गल्लावािा हमु्लाको गल्लावािा अधन धेरै अब अधलकता 
ब�हरा लाटा हनेु अब त्यो ठाउाँ गााँिा हनेु ठाउाँ हो । अधन देउिा लाग्दाखेरर 'पाटीले झलक नाम राख्यो 
चन्दे काठाकन' उनी बाहनु हनु ्काठा भन्छन ्। 'चन्दे काठाकन कधत सम्झाउाँ कधत बझुाउाँ गल्ला 
लाटाकन' भनेर देउिामा यो एउटा प्रचलन भन्ने र भनाई पाउने त्यस्तो छ । आज सभामखुज्यूले रुधल� 
गरेको गर् यै हनुहुनु्छ प्रधतपक्षले धम्काको धम्कायै छ । सता ा पक्षका माननीयज्यूहरूले पधन कर्ााली प्रदेश 
सरकारको ध्यानाकर्ार् गराको गरायैछ । संसदीय व्यवस्था भनेको त्यो व्यवस्था हो जनताका आवाजहरू 
जनताका जनप्रधतधनधद्वारा संसदमा आवाज मखुररत गने ती आवाज सरकारले सनेुर ती जनताका समस्या 
समाधान गनुापने ठाउाँमा आज संसद जनताको आवाजहरू समाधान गने थलो नभइकन गफ गने थलोको 
रूपमा सरकारले पररर्त गदैछ । बा�हर आवाज उठेको छ भधमगत पाटीले आवाज उठाइरहेको छ संसद 
भनेको देखाउने दााँत मातै्र हो । खसीको मास ुदेखाएर कुकुरको टाउको देखाएर कुकुरको मास ुबेच्ने थलो 
हो भनेर बा�हर भधनरहेको छ । (खसीको टाउको देखाएर) खसीको टाउको देखाएर कुकुरको मास ुबेच्ने 
थलो भधनरहेको छ । त्यसैले सभामखु महोदय आज मलुकु बाढी प�हरोले तहसनहस छ । एक ठाउाँबाट 
अको ठाउाँ जनतालाई जानलाई पलु छैन । बाटो छैन । स्कूल भजत्कएको छ लगायत अरु जनताका 
समस्या ज्यूाँकाधतउाँ छन ्ती तड्पीएका छन ्जनता तड्पीएका छन ्सांसदज्यूहरूले सम्माधनत सदनमा यी 
आवाज उठाइरहनभुएको छ, सभामखुज्यूले रुधल� गरररहनभुएको छ । तर सरकार सरकारमा रहेका 
मन्त्रीज्यूहरूले कहााँ प�हरो गयो एक कल फोन पधन जााँदैन । कहााँ आगलागी भयो त्यो आगलागी भएको 
ठाउाँमा पधन त्यधत ध्यान गएको देजखदैन । कहााँ बाटो भजत्कयो कहााँ पलु भजत्कयो आज प्रदेश सदरमकुामै 
धभत्र पधन धेरै समस्याहरू देखा परेका छन ्तर सरकार मखुदशाक भएर बसेको छ । त्यसो भएकोले यलाई 
गफ गने थलोको रूपमा बनाइन ुहनु्न र सांसदज्यूहरूले उठाएको जनताका ती आवाजहरू संसदमा मखुररत 
गरेका कुराहरूलाई सम्बोधन गररनपुछा भन्ने कुराहरू म यहााँ राख् न चाहन्छु । अको कुरा गत सालको 
बजेट हामीले धेरै कायाान्वयन गना सकेनौं । केही केही कायाान्वयन गर् यौं । कायाान्वयन गरेका बजेटका 
ती योजनाहरू थपु्र ैखानेपानी अधरुा छन,् थपु्र ैबाटाहरू अधरुा छन,् थपु्र ैस्कूलका भवनहरू अधरुा अपूरा छन ्
। अ�हले बजेट �वधनयोजन हुाँदाखेरर त्यो बजेट अरु नयााँ शीर्ाकमा आएको छ । त्यो परुाना अधरुा अपूरा 
शीर्ाकमा बजेट आएको छैन, अब त्यो अधरैु अपरैु रहने हो की त्यलाई पूरा गने हो त्यो पधन सरकारले 
अ�हले आफ्नो धारर्ा बनाएको छैन । अको कुरा अजघ नै सता ा पक्षका सचेतकज्यूले यहााँ केही कुरा 
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राजखसक्नभुको छ । ओएनएमको नाममा थपु्र ैकमाचारीहरू तड्पीयका छन ्। खानेपानी सरसफाई धिधभजन 
कायाालय अन्तगात गत साल संघले बजेट ददयो । त्यो बजेट खाए, आज २१ वर्ा ३० वर्ा सेवा गरेका ती 
कमाचारीहरू खापासटे ९ जना यो हाम्रो कर्ााली प्रदेशमा (छोट्याउ छोट्याउ माननीय सदस्य) कायाालय 
सहयोगी १२ जना जम्मा २१/२२ जना कमाचारी २०/३० वर्ा सेवा गरेर आज ररता ो हात धलएर घर 
फष्ट्रका न ुपने । आफ्नो बाल्यकालको जीवन अस्थायी भएर धबताएर अब खाली घर फष्ट्रका न ुपने अवस्था 
धसजाना भएको छ । यो कुरामा सरकारको ध्यान जानपुछा भन्ने कुरा राख् न चाहन्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री पदमबहादरु रोकाया । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययाा::  सम्माननीय सभामखुज्यू¸ म बरे् अधधवेशनको कररब कररब अन्त्यधतर 
आइरहे जस्तो लाग्छ । अब केही ददनमा वरे् अधधवेशन टंुधगने होला । हामी यो ष्ट्रवशेर् समयमा 
माननीयहरूले उठाउनभुएका कुरा यो भन्दा पधन धेरै पटक उठाइसके अष्ट्रहले पधन उठाउाँदै छन ्। सनुवुाई 
ष्ट्रकन हुाँदैन, मन्त्रीज्यू कर्ााली प्रदेश सरकार कानमा तेल हालेर ष्ट्रकन बस्नहुनु्छ ? कुरा सनु्नु हुाँदैन ष्ट्रक या 
बोदा छन ्ष्ट्रक काना नसनु्न ेधेरै पटक कुरा उठाइसकेका छौं हामीले भखारै ०७६/०७७ को बजेटमा बजेट 
ल्याउाँदा हामीले सबै माननीयहरूले असहमधत जनायौं । २०/२१ ददनसम्म सदनै चल्योन । पधछ बजेट 
संशोधन गने भनेर आधथाक माधमला मन्त्रीले संशोधनको प्रस्ताव ल्याउन ुभयो । नधमलेका योजना धमलाउने 
नपकु भएको जजल्ला क्षेत्रमा बजेट थप्ने नाउाँ न गाउाँ धमलेक योजनाहरू जरो र टुप्पो नधमलेका 
योजनाहरूलाई धमलाउने भन्न ेसंशोधन आयो अधन बजेट पास भयो । कष्ट्रहले हनेु हो त्यो फेरर अजघ हाम्रो 
प्रधतपक्ष दलका नेताले भन्नुभयो- जािोको मष्ट्रहना आउन लाधगसक्यो कर्ाालीमा जम्मा ष्ट्रहमाली ष्ट्रहमाली 
जजल्ला छन ्धसमेन्टीको काम, धसमेन्टीको काम हुाँदैन, जस्तै ०७४/०७५ को बजेट ०७५/०७६ को बजेट 
फ्रीज गएजस्तै फेरर आठ अरब अको वर्ा थष्ट्रपने, थष्ट्रपएर अधन २८ अरब, ३६ अरबको बजेट आउने हो 
ष्ट्रक काम गने हो । त्यसैकारर्ले म सम्बजन्धत मन्त्रीजी यहााँ हनुहुनु्न कोही । कर्ाालीका जधिबटुीहरू 
थजन्कएका छन ्भलु्चे, जटामसी, सेतो जचनी भन्ने जखरौला, च्याउहरूको पूजी रोष्ट्रकएको छ । यो हामीले 
कर्ााली प्रदेशले पहल गनुापर् यो । यो प्रदेशबाट हुाँदैन भने हामी केन्रीय सरकारसम्म धाउनपुर् यो हामीलाई 
अप्ठेरो परेको छ कर्ााली प्रदेशलाई अप्ठेरो परेको छ । जधिबटुी त कर्ााली प्रदेशमै हनु्छ यहााँ यही 
जधिबटुीले गदााखेरर कर्ााली प्रदेशका मान्छेहरू नून र चामल दैधनक उपभोग्य सामानहरू हामी ष्ट्रकनेर 
खान्छौं । हामीले ष्ट्रकन्ने सरकारसाँग पहल गनुापर् यो यो, यो भन्दा अगाधि पधन मैले भनेको हुाँ । जधिबटुीको 
पूजी खोल्नपुर् यो । राजश्व बढ्छ, आधथाक उन्नधत हनु्छ कर्ााली प्रदेशको उन्नधत हनु्छ । हामी एक बोरा 
जधिबटुी बेचेर एक बोरा चामल ष्ट्रकनेर खान्छौं कर्ााली प्रदेशका मान्छे । जधिबटुी सबै ठाउाँमा हनु्छ । 
केही तराईका एक दईु जजल्लामा नभएपधन यहााँ पधन हनु्छ । यही सखेुतको माधथ लेकधतर हनु्छ । 
दैलेखको माधथ महावधुतर हनु्छ । सबै जजल्लामा हनु्छ जधिबटुी त्यसको जधिबटुी अवलम्ब खलुाउन ु 
पर् यो । हाम्रो यो जनतासरहको कुरा छ । ८ करोि रुपैयााँ २ करोि जनता सिकको पष्ट्रहला बाड्यौं । 
८ करोि बााँकी छ । यहााँ भन्ने गररएको छ ८ करोि एउटै ठाउाँमा हाल्ने । एउटै ठाउाँमा हालेर ८ 
करोि अधन हाम्रा क्षेत्रका जजल्लाका जनताहरू खसुी हनु्छन ्त । एउटै ठाउाँमा हालेर एउटै ठाउाँमा हाल्ने 
भनेको हनु सक्छ- हमु्लामा, कालीकोटमा, िोल्पामा त्यहााँ ८ करोि मातै्र हैन, १ अरब लाग्ने ठाउाँ छ र 
अरु बााँकी ७ जजल्लामा त ८ करोि एक ठाउाँमा लाग्ने ठाउाँ छैन । रेष्ट्रकङ नै खोलेको छैन भने पधछ 
अधन ८ करोक कहााँ हाल्ने । यो जनता सिक भनेको छ एक गाउाँबाट अको गाउाँ धलने । एक 
जजल्लाबाट अको जजल्ला छुने, त्यस्तो हो । त्यसैकारर्ले यो ८ अरब ८ करोि रुपैयााँ जनता सिकको 
एकै ठाउाँमा हाल्न हुाँदैन । मेरो मातै्र आवश्यक होइन सबै माननीयहरूको पधन त्यही आवश्यक छ । यो 
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८/० ठाउाँमा हाल्नपुछा एउटै ठाउाँमा ल्याउने त कुरा आएको छ । जनता आवासको कुरा आएको छ । 
गत सालमा पधन जनता आवास गएको धथयो । अष्ट्रहले पधन जनता आवासको लाधग पैसा रकम छुष्ट्र�एको  
छ । त्यसको लाधग धछटो कायाान्वयन हनुपुर् यो र भदौधभत्र कायाष्ट्रवधध बनाउने र धनयमावली कायाष्ट्रवध 
बनाउने अजख्तयारी ददने कुरा आएको धथयो । असोज लाधगसक्यो गत साल जस्तै अन रकम फ्रीज होला । 
धछटो कायाष्ट्रवधध बनाउन पर् यो । धछटो अजख्तयारी ददन पर् यो । कमाचारी छैनन ्भने करारमा, करारमा 
कमाचारी धनयजुक्त गनुापर् यो । त्यसैकारर्ले यही तररकाले उही परुाना मान्छेका आहान उखान जस्तै यही 
मधतले यही गधतले जाउला ताउला काख । यही ष्ट्रहसाबले एक तररकाले अधन समिृ कर्ााली हनु सक्छ ? 
कर्ाालीको चेहरा महुार बदल्न सक्छ ?  कर्ााली पररवतान हनु सक्छ ? कर्ााली प्रदेश रुपान्तरर् हनु 
सक्छ ? सक्दैन जस्तो लाग्छ । त्यसैकारर्ले हामीले जनताका जनजीष्ट्रवकाका सवाल जस्ताका तस्तै  
छन ्। हो बजेट आएको छ । २८/३० अरबको खानेपानीका समस्या जस्ताका तस्तै छन ्। सिकका 
समस्या जस्ताका तस्तै छन ्। धसचाईंका समस्या जस्ताका तस्तै छन ्। हामीहरू आफ्नो क्षेत्र जजल्लामा 
जााँदाखेरीमा जनताले भधनरहेका छन ् तपाई बजेट छु�याउनहुनु्छ कर्ााली प्रदेशले कुन काममा लगानी 
गनुाभयो ?  गत सालको अष्ट्रहलेसम्म कायाान्वयन भएका छैनन ्योजनाहरू, केही कृष्ट्रर् सिक र पयाटन सिक 
मातै्र कायाान्वयन भएका छन ्। बााँकी हाइटेक नसारी पधन जस्ताका तस्तै छन ्। पयाटन पदमागा भनेका 
५०/५० करोि, लाख छन ्ती जस्ताका तस्तै छन ्भने अष्ट्रहले साल पधन यो ०७६/०७७ को बजेट पधन 
त्यही नहोस ्भन्न ेम आग्रह गदाछु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री कुमाराज शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककुुममााररााजज  शशााहहीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ ष्ट्रवशेर् समयमा मेरा आफ्ना केही ष्ट्रवशेर् भनाईहरू 
राख् ने अनमुधत चाहन्छु । मैले ष्ट्रहजो पधन राखेको छु र आज पधन राख्दै छु र यहााँ चाष्ट्रह अष्ट्रहले हामी 
कर्ााली प्रदेशको सखेुत हाम्रो राजधानी हो । हामीले एउटा ऐधतहाधसक काम गरेका छौं राजधानीको नाम 
ठाउाँ तोकेका छौं । यो प्रदेशको नाम तोकेका छौं । यो ऐधतहाधसक सफलता हो कर्ााली प्रदेशको, यो 
सरकारको र अष्ट्रहले हामी जहााँ बधसरहेका छौं, ददनददनै हामी ष्ट्रहंधिरहेका छौं । त्यसको महुार पररवतान 
हामीले केही पधन देखेनौं कररब म एक/िेढ वर्ा भो यहााँ आको, सायद मलाई लाग्छ - काधलकोटमा म 
गइरहाँदाखेरर अधल उत्साहजनक हनु्छ कजम्तमा बाटोसाटो काष्ट्रटरहेका हामी देखेका हनु्छौं िोजर चधलरहेका 
देखेका हनु्छौं । यो सखेुतमा म बधसरहेको छु तर सखेुत त्यो जहााँ हाम्रो राजधानी केजन्रत छ, जहााँ 
मन्त्रालय छ, जहााँ आज हामी बोधलरहेका छौं त्यसको वररपरर हेदााखेरर पूरै धसंगो यले धसंगो प्रदेशलाई नै 
कुरूप बनाउने खालको वातावरर् यसले धसजाना गरररहेको छ, सरकारको ध्यान यताधतर जाओस ् । 
मोटरसाइकल एजक्सिेन्ट िेली एजक्सिेन्ट भइराछन ्गािी जधु्ने सम्भावना छ । त्यो भएको हनुाले हाम्रो 
वररपरर भको यलाई चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास कसरी गना सष्ट्रकन्छ यलाई सिकहरूलाई 2 लाइन कसरी बनाउन 
सष्ट्रकन्छ यलाई पक्की कसरी बनाउन सष्ट्रकन्छ, सभामखु महोदय । र यसैगरी एक वर्ा मलाई लाग्छ ५/६ 
मष्ट्रहना मातै्र भको छ यो कर्ााली राजमागा पीच भको ठाउाँठाउाँमा खाल्िाखलु्िी पररसक्यान ्हेर, ठाउाँठाउाँमा 
खाल्िाखलु्िी परेका छन ्। ष्ट्रहजो खाल्िाखलु्िी पोत्दै आउाँदा मैले देखे सभामखु महोदय र यसको ध्यान 
चाष्ट्रहाँ सरकारको जाओस ्भन्न म चाहन्छु । यदद ठेकेदारले गलत गरेको छ भने त्यलाई कानूनी दायरामा 
ल्याएर कारबाही गररयोयस ्सभामखु महोदय । अधन अको कुरा चाष्ट्रहाँ यो यसैगरी मैले सनु्नमा आको कुरा 
गएको आधथाक वर्ामा हामीले मजन्दरहरू हालेका धथयौं । त्यो मजन्दरहरू पूरै चाष्ट्रहाँ मलाई लाग्छ रातो 
ष्ट्रकताबबाट हटाइयो । सदनले पास गरेको धथयो त्यो मजन्दर हटाइयो । ठूलो आलोचना खेप्न ुपने भो 
हामी गाउाँमा गइरहाँदा । तपाईहरूले मजन्दर भन्नुभएको धथयो खै मजन्दर कता हरायो भन्ने खालको ठूलो 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_242 

८/० ठाउाँमा हाल्नपुछा एउटै ठाउाँमा ल्याउने त कुरा आएको छ । जनता आवासको कुरा आएको छ । 
गत सालमा पधन जनता आवास गएको धथयो । अष्ट्रहले पधन जनता आवासको लाधग पैसा रकम छुष्ट्र�एको  
छ । त्यसको लाधग धछटो कायाान्वयन हनुपुर् यो र भदौधभत्र कायाष्ट्रवधध बनाउने र धनयमावली कायाष्ट्रवध 
बनाउने अजख्तयारी ददने कुरा आएको धथयो । असोज लाधगसक्यो गत साल जस्तै अन रकम फ्रीज होला । 
धछटो कायाष्ट्रवधध बनाउन पर् यो । धछटो अजख्तयारी ददन पर् यो । कमाचारी छैनन ्भने करारमा, करारमा 
कमाचारी धनयजुक्त गनुापर् यो । त्यसैकारर्ले यही तररकाले उही परुाना मान्छेका आहान उखान जस्तै यही 
मधतले यही गधतले जाउला ताउला काख । यही ष्ट्रहसाबले एक तररकाले अधन समिृ कर्ााली हनु सक्छ ? 
कर्ाालीको चेहरा महुार बदल्न सक्छ ?  कर्ााली पररवतान हनु सक्छ ? कर्ााली प्रदेश रुपान्तरर् हनु 
सक्छ ? सक्दैन जस्तो लाग्छ । त्यसैकारर्ले हामीले जनताका जनजीष्ट्रवकाका सवाल जस्ताका तस्तै  
छन ्। हो बजेट आएको छ । २८/३० अरबको खानेपानीका समस्या जस्ताका तस्तै छन ्। सिकका 
समस्या जस्ताका तस्तै छन ्। धसचाईंका समस्या जस्ताका तस्तै छन ्। हामीहरू आफ्नो क्षेत्र जजल्लामा 
जााँदाखेरीमा जनताले भधनरहेका छन ् तपाई बजेट छु�याउनहुनु्छ कर्ााली प्रदेशले कुन काममा लगानी 
गनुाभयो ?  गत सालको अष्ट्रहलेसम्म कायाान्वयन भएका छैनन ्योजनाहरू, केही कृष्ट्रर् सिक र पयाटन सिक 
मातै्र कायाान्वयन भएका छन ्। बााँकी हाइटेक नसारी पधन जस्ताका तस्तै छन ्। पयाटन पदमागा भनेका 
५०/५० करोि, लाख छन ्ती जस्ताका तस्तै छन ्भने अष्ट्रहले साल पधन यो ०७६/०७७ को बजेट पधन 
त्यही नहोस ्भन्न ेम आग्रह गदाछु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री कुमाराज शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककुुममााररााजज  शशााहहीी::  माननीय सभामखु महोदय¸ ष्ट्रवशेर् समयमा मेरा आफ्ना केही ष्ट्रवशेर् भनाईहरू 
राख् ने अनमुधत चाहन्छु । मैले ष्ट्रहजो पधन राखेको छु र आज पधन राख्दै छु र यहााँ चाष्ट्रह अष्ट्रहले हामी 
कर्ााली प्रदेशको सखेुत हाम्रो राजधानी हो । हामीले एउटा ऐधतहाधसक काम गरेका छौं राजधानीको नाम 
ठाउाँ तोकेका छौं । यो प्रदेशको नाम तोकेका छौं । यो ऐधतहाधसक सफलता हो कर्ााली प्रदेशको, यो 
सरकारको र अष्ट्रहले हामी जहााँ बधसरहेका छौं, ददनददनै हामी ष्ट्रहंधिरहेका छौं । त्यसको महुार पररवतान 
हामीले केही पधन देखेनौं कररब म एक/िेढ वर्ा भो यहााँ आको, सायद मलाई लाग्छ - काधलकोटमा म 
गइरहाँदाखेरर अधल उत्साहजनक हनु्छ कजम्तमा बाटोसाटो काष्ट्रटरहेका हामी देखेका हनु्छौं िोजर चधलरहेका 
देखेका हनु्छौं । यो सखेुतमा म बधसरहेको छु तर सखेुत त्यो जहााँ हाम्रो राजधानी केजन्रत छ, जहााँ 
मन्त्रालय छ, जहााँ आज हामी बोधलरहेका छौं त्यसको वररपरर हेदााखेरर पूरै धसंगो यले धसंगो प्रदेशलाई नै 
कुरूप बनाउने खालको वातावरर् यसले धसजाना गरररहेको छ, सरकारको ध्यान यताधतर जाओस ् । 
मोटरसाइकल एजक्सिेन्ट िेली एजक्सिेन्ट भइराछन ्गािी जधु्ने सम्भावना छ । त्यो भएको हनुाले हाम्रो 
वररपरर भको यलाई चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास कसरी गना सष्ट्रकन्छ यलाई सिकहरूलाई 2 लाइन कसरी बनाउन 
सष्ट्रकन्छ यलाई पक्की कसरी बनाउन सष्ट्रकन्छ, सभामखु महोदय । र यसैगरी एक वर्ा मलाई लाग्छ ५/६ 
मष्ट्रहना मातै्र भको छ यो कर्ााली राजमागा पीच भको ठाउाँठाउाँमा खाल्िाखलु्िी पररसक्यान ्हेर, ठाउाँठाउाँमा 
खाल्िाखलु्िी परेका छन ्। ष्ट्रहजो खाल्िाखलु्िी पोत्दै आउाँदा मैले देखे सभामखु महोदय र यसको ध्यान 
चाष्ट्रहाँ सरकारको जाओस ्भन्न म चाहन्छु । यदद ठेकेदारले गलत गरेको छ भने त्यलाई कानूनी दायरामा 
ल्याएर कारबाही गररयोयस ्सभामखु महोदय । अधन अको कुरा चाष्ट्रहाँ यो यसैगरी मैले सनु्नमा आको कुरा 
गएको आधथाक वर्ामा हामीले मजन्दरहरू हालेका धथयौं । त्यो मजन्दरहरू पूरै चाष्ट्रहाँ मलाई लाग्छ रातो 
ष्ट्रकताबबाट हटाइयो । सदनले पास गरेको धथयो त्यो मजन्दर हटाइयो । ठूलो आलोचना खेप्न ुपने भो 
हामी गाउाँमा गइरहाँदा । तपाईहरूले मजन्दर भन्नुभएको धथयो खै मजन्दर कता हरायो भन्ने खालको ठूलो 
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आलोचना खेप्न ुपर् या्यो सरकारले र हामीले । अष्ट्रहले पधन म सनु्दैछु सायद मलाई लाग्छ तटबन्धन पधन 
हट्दैछन ्अरे, हामीले सदनबाट पास गररसकेका छौं । यो तट्बन्धन हट्यो भने फेरर ठूलो जनताको गाली 
आउने सक्ने जस्थधत बन्याछ । यसको बारेमा सरकारले जवाफ देओस ्भन्ने म चाहन्छु । र अको अब यो 
सखेुतमा अको यो राष्ट्रफकको धनयमलाई पालना गने कुरामा हामीले हेक्का राखेका छैनौं । यो मोटरसाइकल 
एजक्सिेन्ट हनेु धेरै खतरा, धेरै सम्भावना हामीले देजखरहेका छौं । अधनयजन्त्रत तररकाले मोटरसाइकल 
हााँक्न ददन्छन ्। यो अधनयजन्त्रत प्रकारले जो हााँष्ट्रकरहेका मोटरसाइकललाई धनयन्त्रर्मा ल्याउनका धनजम्त 
सरकारले यो राष्ट्रफकलाई धनदेशन देओस ्भन्न म चाहन्छु । अको कुरा ददनददनै चोरी पधन भइरहेको छ । 
यो चोरीको घटना धनयन्त्रर् गना सकेका छैनौं र चोरहरू पता ा लाउन पधन सकेका छैनौं यहााँनेर । म पधन 
त्यसको एकचोटी जशकार बनेको छु सभामखु महोदय । ती चोरहरू संगदठत प्रकारले चोरहरू चाष्ट्रहाँ मलाई 
लाग्छ सखेुतमा छन ् भन्ने कुरा सनेुको छु । त्यो चोरहरूलाई अष्ट्रहले पधन अनसुन्धानबाट पधुलसले 
अनसुन्धान गरेर त्यलाई धनयन्त्रर्मा ल्याउन सकेको छैन । यसको, यो प्रष्ट्रक्रयालाई अगाधि बढाओस ्भन्न 
चाहन्छु । र अब अको कुरा चाष्ट्रहाँ अको कुरा यो चाष्ट्रहाँ ०७४ मा जो जवाफ ददएका धथयौं आधथाक वर्ामा, 
०७५ मा त्यही जवाफ ददइरहेका छौं र अष्ट्रहले पधन हामी त्यही जवाफ ददने ठाउाँमा उभ्भेका छौं । अब 
त्यो जवाफलाई कसरी अन्त्य गने होला । मैले अजस्त पधन भने यो आलोचनालाई कम गने चाष्ट्रहाँ के 
माध्यम होला, यलाई हामीले अपनाउन ुपने देजखन्छ । मलाई के लाग्छ भन्दाखेरर सायद मलाई लाग्छ यो 
नयााँ घरबार भको हनुाले धेरै चीज जटुाउनपुने भको हुाँदा सरकारको एउटा बाध्यकारी अवस्था आफ्नोधतर 
होला । िाि ुजटुाउनपुने, पन्यू जटुाउनपुने, ताउली जटुाउनपुने गएको आधथाक वर्ामा के-के जष्ट्रटलता के 
समस्याहरू हाम्रो बीचमा धथए र बजेटलाई हामीले खचा गना सकेनौं, कायाान्वयन गना सकेनौं । अष्ट्रहले हामी 
मलाई लाग्छ यो िेढ आधथाक वर्ा सके्कर अको आधथाक वर्ामा हामी प्रवेश गरेका छौं र यधतबेला 
व्यवस्थापन भइसक्नपु्यो, अष्ट्रहले पधन व्यवस्थापनको आभार् हामीले प्राप्त गना सष्ट्रकरहेका छैनौं । जस्तै 
गाउाँको एउटा उखान के छ भन्दाखेरर- घरको अगाधि आाँगनमा चाष्ट्रहाँ कागनेु छेपारो भन्ने कसैले जचन्नुभा'छ 
ष्ट्रक नाई कागनेु छेपारो भन्दरछ त्यसको नाम । खलाको अगाधि धभता ामा हनु्छ ददनभरर सधुतराहनु्छ मजाले 
आरामका साथ जब सााँझ पर् यो भने जािो हुाँदोरछ त्यधतबेला के भन्दोरछ त्यले भन्दाखेरर लेक जाए�े शब्द 
यही होला जस्तो लाग्छ मलाई, लेक जाए�े धनगाली ल्याए�े घोचीघोची आगो बाले�े त्यसपधछ आएर मलाई 
चाष्ट्रहाँ घाम तापेर बस्छु भन्ने खालको रातभरर कराउाँछ त्यो चागनेु छेपारोले कधत याद गनुाभाछ तपाईहरूले 
हाम्रोधतर त्यस्तो हनु्छ (ष्ट्रहन्दी भार्) जब घाम लाग्यो भने मजाले आरामसाथ सधुतराहनु्छ । अधन बेल्का 
फेरर जािो भयो अधन लेक जाए�े धनगाली ल्याए�े फेररचाष्ट्रहाँ घोचीघोची आगो बाले�े अधन तातो महशसु  
गछुा भन्ने खालको महशसु कागनेु छेपारोले गरेको छ । यो सरकारले यो महशसु नगरोस ्म आग्रह गना 
चाहन्छु । यो संघीयताको महशसु जनतालाई ददलाउनपुर् यो हामीले भन्दैछौं जनताको बीचमा भार्र् गदै 
ष्ट्रहड्यौं, यो संघीयताले जनताको समस्यालाई हल गछा, गररबी अन्त्य गछा, हाम्रो पछौटेपनलाई अन्त्य गछा 
भनेर जनताको बीचमा जनु बाचा बोलेका छौं त्यो बाचालाई एडे्रस गरेर त्यलाई सम्बोधन गरेर सरकार 
अगाधि जाओस ्भन्ने भन्ने कुरा राख्दै म धबदा हनु्छु, धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::   माननीय श्री कृष्र्ा शाह । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककृृष्ष्र्र्ाा  शशााहह:: माननीय सभामखु महोदय¸ नेपाल सरकाले ९ वटा सूच..सूचकको आधारमा 
गररबहरूको पष्ट्रहचान गने त्यो पष्ट्रहचान अनसुार गररबहरूको लाई कािा ष्ट्रवतरर् गने गररबी पररचयपत्र 
ष्ट्रवतरर् गने र त्यो पररचयपत्रको आधारमा गररबहरूको जीवनस्तर उकास्नको लाधग राज्यले ष्ट्रवशेर् 
कायाक्रम ष्ट्रवशेर्खालका कायाक्रमहरू ल्याउने भन्ने जनु राज्यको नेपाल सरकारको उदे्दश्य अनरुूप गररब 
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घरपररवार पष्ट्रहचान बोिा गठन गरेर सवेक्षर् गने जजम्मा ददइयो र त्यो अनसुार २६ जाजरकोट लगायत 
२६ वटा जजल्लामा ३ लाख  ९१ हजार ८ सय ३१ घरपररवारको सूची तयार पार् यो र त्यसपधछ त्यो 
साँगसाँगै ४५ हजार घरपररवारलाई कािा पधन ष्ट्रवतरर् गररयो र त्यही अनसुार गररबी धनवारर् मन्त्रालयको 
तफा बाट ३ प्रकारका पररचयपत्रहरू बनाइयो र ष्ट्रवतरर् गररयो । पष्ट्रहलो अधत गररबलाई रातो कािा, 
त्यसपधछ मध्यम गररबलाई पहेंलो कािा र सामान्य गररबलाई नीलो कािा त्यसरी बनाइयो र ष्ट्रवतरर्  
गररयो । ष्ट्रवतरर् गदै जााँदाखेरर ष्ट्रववाद उत्पन्न भयो । ष्ट्रकन भयो भन्दाखेरर घर..भ..गररब घरपररवार 
पष्ट्रहचान बोिाले त्याङ्क संकलन गदााखेरर सवेक्षर् गरेर त्याङ्क संकलन गदााखेरर त्यहााँनेर त्रटुी भयो । 
वास्तष्ट्रवक गररबहरू वास्तष्ट्रवक गररबको सूचीमा परेनन ् र पाररएन, र ष्ट्रववाद भयो र त्यलाई स्थधगत  
गररयो । अष्ट्रहले फेरर आउाँदाखेरर त्यही सूचक अथाात त्यही त्याङ्कको आधारमा फेरर पधन गररबी धनवारर् 
जनु गररबीको कािा पररचयकािा ष्ट्रवतरर् गने भन्ने गने तयारी भैराखेको छ यो कुरा प्रदेश सरकारको 
कर्ााली प्रदेश सरकार यहााँका नागररक र हाम्रो पधन यो महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्य भएको कारर्ले गदााखेरर मैले यो 
ष्ट्रवर्यलाई तरुुन्त रोष्ट्रकयोस ्र पनु: त्यसलाई पनु: सवेक्षर् कायाक्रम अगाधि बढाएर वास्तष्ट्रवक गररबहरूको 
जनु त्याङ्कको आधारमा गररब पररचयपत्र बााँधिनपुछा भन्ने कुरा मैले माननीय सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश 
सरकारको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु र नेपाल सरकारले पधन यसलाई गम्भीरतापूवाक धलन ुपछा र प्रदेश 
सरकारमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारमाफा त ्नेपाली, नेपाल सरकारको अथाात संघीय सरकारको ध्यानाकर्ार् 
गनेछ भन्ने कुरा राख् न चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री रातो कामी ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीी::  माननीय सभामखुज्यू¸ रुकुम पजिमको मधुसकोट नगरपाधलकामा २०७५ साल भदौ 
२५ गते सााँझ स्कूलबाट फष्ट्रका रहेका ष्ट्रवद्माथीहरूमध्ये कक्षा ४ मा अध्ययनरत नगरपाधलकाको १० चनुा 
माष्ट्रवबाट पढेर फष्ट्रका ने क्रममा धिलबहादरु ष्ट्रव.क.की १२ वर्ाको १२ वर्ाकी छोरी धिलमाया ष्ट्रव.क. र सोही 
ठाउाँ बस्ने रर्बहादरु कामीकी वर्ा १० ष्ट्रक छोरी साष्ट्रवत्री ष्ट्रव.क.को पष्ट्रहरोले परुरएर मतृ्य ुभएको छ ष्ट्रहजो 
सााँझ मातै्र । र यसैक्रममा सोही ठाउाँ बस्ने ७ वर्ा सोही ठाउाँ बस्ने वर्ा १० को सधुमत्रा ष्ट्रव.क. घाइते 
भएर जजल्ला हजस्पटलमा उपचाराथा छन ्। र सवाप्रथम मतृकहरूलाई हाददाक श्रिाञ्जधल अपार् गना चाहन्छु 
साँगसाँगै घाइते बष्ट्रहनीको स्वास्थय लाभको कामना गछुा । र यसैक्रममा हामी यो वर्ा पधन रुकुम पजिममा 
ष्ट्रवधभन्न प्रकारको दैवी प्रकोप व्यापक ढंगले बढ्यो यसको बारेमा चाष्ट्रहाँ बारबार जानकारी भइरहेको छ र 
सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारले मतृकहरूको उजचत प्रकारको राहत र घाइतेको उपचारको लाधग 
चाष्ट्रहाँ म अनरुोध गना चाहन्छु र सभामखु महोदय आज कर्ााली प्रदेशका बारेमा सदनमा हामी बोधलरहाँदा 
थपु्र ै प्रकारका समस्याहरू हामीले अवगत गराइरहेका छौं । र गत वर्ाको बजेट कायाान्वयन हनु 
सष्ट्रकरहेको छैन । कधतपय भएका पधन हामीले के कस्ता भए भन्न ेबारेमा हामीले आफ्नो आाँखाले देख् न 
पाइरहेका छैनौं । यसका अनगुमनका बारेमा यसको छलफलका बारेमा समग्र ष्ट्रवर्यहरू ओझेल परररहेका 
छन ्। र यो वर्ा जनताको आकांक्षा ष्ट्रवकासलाई तीब्रतर गधतमा अगाधि जाओस ्भन्न ेछ र हामी सरकार र 
मा रहेका अथवा हामी सम्बजन्धत क्षेत्रबाट जनताको हमुात प्राप्त गरेर प्रदेशमा हामी सांसदहरू पधन छौं । 
हामी काम गने तौरतररका हामीले अगाधि बढाउन सष्ट्रकरहेका छैनौं । हामीलाई समस्या हो या चाष्ट्रहाँ 
सरकारी संयन्त्र अथवा चाष्ट्रहाँ आदद इत्याददका कुरा पधन भइरहेका छन ् र यो वर्ा जधत सक्यो हामीले 
जजल्लामा जे जधत बजेटहरू ष्ट्रवधनयोजन भएका छन ्ती बजेटहरूलाई जधत सक्यो हामीले अगाधि बढायौं भने 
जनताको चाष्ट्रहाँ आकांक्षालाई हामीले चाष्ट्रहाँ पूरा गनेछौं र साँगसाँगै कैयौं मोटरबाटोका बारेमा छलफल हामी 
चलाइरहेका चाष्ट्रहाँ छौं । ती ठाउाँहरूमा अष्ट्रहले पधन रुकुमपजिमकै मधुसकोट मतलव चाष्ट्रहाँ आठष्ट्रवसकोट 
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घरपररवार पष्ट्रहचान बोिा गठन गरेर सवेक्षर् गने जजम्मा ददइयो र त्यो अनसुार २६ जाजरकोट लगायत 
२६ वटा जजल्लामा ३ लाख  ९१ हजार ८ सय ३१ घरपररवारको सूची तयार पार् यो र त्यसपधछ त्यो 
साँगसाँगै ४५ हजार घरपररवारलाई कािा पधन ष्ट्रवतरर् गररयो र त्यही अनसुार गररबी धनवारर् मन्त्रालयको 
तफा बाट ३ प्रकारका पररचयपत्रहरू बनाइयो र ष्ट्रवतरर् गररयो । पष्ट्रहलो अधत गररबलाई रातो कािा, 
त्यसपधछ मध्यम गररबलाई पहेंलो कािा र सामान्य गररबलाई नीलो कािा त्यसरी बनाइयो र ष्ट्रवतरर्  
गररयो । ष्ट्रवतरर् गदै जााँदाखेरर ष्ट्रववाद उत्पन्न भयो । ष्ट्रकन भयो भन्दाखेरर घर..भ..गररब घरपररवार 
पष्ट्रहचान बोिाले त्याङ्क संकलन गदााखेरर सवेक्षर् गरेर त्याङ्क संकलन गदााखेरर त्यहााँनेर त्रटुी भयो । 
वास्तष्ट्रवक गररबहरू वास्तष्ट्रवक गररबको सूचीमा परेनन ् र पाररएन, र ष्ट्रववाद भयो र त्यलाई स्थधगत  
गररयो । अष्ट्रहले फेरर आउाँदाखेरर त्यही सूचक अथाात त्यही त्याङ्कको आधारमा फेरर पधन गररबी धनवारर् 
जनु गररबीको कािा पररचयकािा ष्ट्रवतरर् गने भन्ने गने तयारी भैराखेको छ यो कुरा प्रदेश सरकारको 
कर्ााली प्रदेश सरकार यहााँका नागररक र हाम्रो पधन यो महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्य भएको कारर्ले गदााखेरर मैले यो 
ष्ट्रवर्यलाई तरुुन्त रोष्ट्रकयोस ्र पनु: त्यसलाई पनु: सवेक्षर् कायाक्रम अगाधि बढाएर वास्तष्ट्रवक गररबहरूको 
जनु त्याङ्कको आधारमा गररब पररचयपत्र बााँधिनपुछा भन्ने कुरा मैले माननीय सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश 
सरकारको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु र नेपाल सरकारले पधन यसलाई गम्भीरतापूवाक धलन ुपछा र प्रदेश 
सरकारमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारमाफा त ्नेपाली, नेपाल सरकारको अथाात संघीय सरकारको ध्यानाकर्ार् 
गनेछ भन्ने कुरा राख् न चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री रातो कामी ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीी::  माननीय सभामखुज्यू¸ रुकुम पजिमको मधुसकोट नगरपाधलकामा २०७५ साल भदौ 
२५ गते सााँझ स्कूलबाट फष्ट्रका रहेका ष्ट्रवद्माथीहरूमध्ये कक्षा ४ मा अध्ययनरत नगरपाधलकाको १० चनुा 
माष्ट्रवबाट पढेर फष्ट्रका ने क्रममा धिलबहादरु ष्ट्रव.क.की १२ वर्ाको १२ वर्ाकी छोरी धिलमाया ष्ट्रव.क. र सोही 
ठाउाँ बस्ने रर्बहादरु कामीकी वर्ा १० ष्ट्रक छोरी साष्ट्रवत्री ष्ट्रव.क.को पष्ट्रहरोले परुरएर मतृ्य ुभएको छ ष्ट्रहजो 
सााँझ मातै्र । र यसैक्रममा सोही ठाउाँ बस्ने ७ वर्ा सोही ठाउाँ बस्ने वर्ा १० को सधुमत्रा ष्ट्रव.क. घाइते 
भएर जजल्ला हजस्पटलमा उपचाराथा छन ्। र सवाप्रथम मतृकहरूलाई हाददाक श्रिाञ्जधल अपार् गना चाहन्छु 
साँगसाँगै घाइते बष्ट्रहनीको स्वास्थय लाभको कामना गछुा । र यसैक्रममा हामी यो वर्ा पधन रुकुम पजिममा 
ष्ट्रवधभन्न प्रकारको दैवी प्रकोप व्यापक ढंगले बढ्यो यसको बारेमा चाष्ट्रहाँ बारबार जानकारी भइरहेको छ र 
सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारले मतृकहरूको उजचत प्रकारको राहत र घाइतेको उपचारको लाधग 
चाष्ट्रहाँ म अनरुोध गना चाहन्छु र सभामखु महोदय आज कर्ााली प्रदेशका बारेमा सदनमा हामी बोधलरहाँदा 
थपु्र ै प्रकारका समस्याहरू हामीले अवगत गराइरहेका छौं । र गत वर्ाको बजेट कायाान्वयन हनु 
सष्ट्रकरहेको छैन । कधतपय भएका पधन हामीले के कस्ता भए भन्न ेबारेमा हामीले आफ्नो आाँखाले देख् न 
पाइरहेका छैनौं । यसका अनगुमनका बारेमा यसको छलफलका बारेमा समग्र ष्ट्रवर्यहरू ओझेल परररहेका 
छन ्। र यो वर्ा जनताको आकांक्षा ष्ट्रवकासलाई तीब्रतर गधतमा अगाधि जाओस ्भन्न ेछ र हामी सरकार र 
मा रहेका अथवा हामी सम्बजन्धत क्षेत्रबाट जनताको हमुात प्राप्त गरेर प्रदेशमा हामी सांसदहरू पधन छौं । 
हामी काम गने तौरतररका हामीले अगाधि बढाउन सष्ट्रकरहेका छैनौं । हामीलाई समस्या हो या चाष्ट्रहाँ 
सरकारी संयन्त्र अथवा चाष्ट्रहाँ आदद इत्याददका कुरा पधन भइरहेका छन ् र यो वर्ा जधत सक्यो हामीले 
जजल्लामा जे जधत बजेटहरू ष्ट्रवधनयोजन भएका छन ्ती बजेटहरूलाई जधत सक्यो हामीले अगाधि बढायौं भने 
जनताको चाष्ट्रहाँ आकांक्षालाई हामीले चाष्ट्रहाँ पूरा गनेछौं र साँगसाँगै कैयौं मोटरबाटोका बारेमा छलफल हामी 
चलाइरहेका चाष्ट्रहाँ छौं । ती ठाउाँहरूमा अष्ट्रहले पधन रुकुमपजिमकै मधुसकोट मतलव चाष्ट्रहाँ आठष्ट्रवसकोट 
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नगरपाधलकाका २/३ वटा ठाउाँहरूमा १०/१० हजारका दरले मतलव चाष्ट्रहाँ त्यस्ता स्याउ फामाहरूमा 
पधन स्याउ फधलरहेका चाष्ट्रहाँ त्यस्तोमा बाटो पधुगरहेको छैन । हामीले गत वर्ा मातै्र कर्ााली प्रदेश 
सरकारबाट ष्ट्रवधनयोजजत बजेटलाई हामीले त्यताधतर चाष्ट्रहाँ केजन्रत गरेका धथयौं र त्यो बाटो अष्ट्रहले खन्न े
सरुसार पधन भएको छैन । यो वर्ाका कैयौं बजेटहरू फेरर पधन हामीले १० करोि जनता सिक 
अन्तगातका बजेटलाई अगाधि बढाउने सन्दभामा यहााँ त्यसको धछनोफानो भइरहेको छैन । त्यसैले गदाा अब 
यो सझुावहरू सरकारमा केजन्रत नभएको भन्न े मलाई लाग्दैन । सझुावहरू व्यापक ढंगले केजन्रत  
भएका चाष्ट्रहाँ छन ्। काम गने सन्दभामा अधलकधत तादम्यता धमलाएर अगाधि बढ्ने कुरालाई नै अब ध्यान 
ददनपुछा । सझुावहरू केजन्रत भएका छन ्। ष्ट्रवरोधहरू पधन केजन्रत भएका छन ्। आलोचनाहरू केजन्रत 
भएका छन ् । यधत भए पयााप्त हनु्छ अब यहााँभन्दा हामी पूरै गयौं भने अब चाष्ट्रहाँ एउटा आलोचना 
आलोचनामातै्र गदै जााँदा हामी कोही कसैलाई पधन ठीक हनेुवाला छैन । त्यसैले गदाा सवाप्रथम त यो 
ष्ट्रवकास धनमाार्लाई अगाधि बढाउन सरकारले अधल जााँगर देखाउन ुपदाछ भन्ने लाग्दछ । र साँगसाँगै रुकुम 
जजल्लाका ष्ट्रवधभन्न ठाउाँहरूमा बाढीपष्ट्रहरोबाट र ठूलाठूला चाष्ट्रहाँ बस्तीहरू बगरमा पररर्त भएका छन,् यसमा 
चाष्ट्रहाँ जाली तटबन्ध लगायतका योजनाहरूको बारेमा प्रवक्ता माननीयज्यूले पधन भन्नुभो । योजना कटफट 
हनेु कुरा गररन्छ । जाली अथवा चाष्ट्रहाँ त्यसमा बााँस धनगालो आदद इत्यादद गरेर हामीले हाम्रा बस्तीहरूलाई 
जोगाउने भकोले योजना कटाउन ुहुाँदैन भन्न ेकुरा राख् न चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� ।  

माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । 

माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  सम्भवत: माननीय सदस्य उपजस्थत हनुहुनु्न । माननीय सदस्यहरू¸ लोकतन्त्र स्थापनाका 
लाधग कैयौं नागररकको बधलदानपधछ प्राप्त लोकतन्त्रको भरपरु प्रयोगको लाधग यो सभाको स्थापना भएको 
कुरा बारे हामी सबै सपुररजचत छौं । प्राप्त भएको यस उपलजब्धलाई जगेनाा गना र अरु ष्ट्रवकधसत तलु्याउन 
हामी सबैको साझा दाष्ट्रयत्व भएकाले यस सभाको गररमाको अवमूल्यन हनेु गरी शब्दहरूको चयन गने र 
अधभव्यक्त ददने सम्बन्धमा हामी सबै सचेत हनुपुने कुरामा सबैको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु ।  

धमधत २०७६ भार २५ गते बसेको यस सभाको बैठकको ष्ट्रवशेर् समयमा यस प्रदेश सभालाई धमधन�लेस 
फोरमको संज्ञा ददने शब्दहरू अधभव्यक भएको सम्बन्धमा म उक्त शब्दहरूलाई सभाको रेकिाबाट हटाउन 
प्रदेश सभा सजचवालयलाई धनदेशन ददन्छु ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय सदस्यहरू, यो सभाको बैठकको शून्य र ष्ट्रवशेर् समयमा सावाजधनक सरोकारका 
ष्ट्रवर्यहरूमा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका प्रश्न एवम ् जजज्ञाशाको सन्दभामा कर्ााली प्रदेश सरकारका 
आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्री माननीय श्री नरेश भण्िारीले सरकारको कामकारबाही र धारर्ाका 
बारे यस सभालाई जानकारी गराउन समय माग गनुाभएकाले उहााँलाई समय ददन्छु ।  

आआन्न्ततररररकक  ममााधधममललाा  ततथथाा  ककााननूूनन  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ननररेेशश  भभण्ण्ििााररीी:: माननीय सभामखु महोदय¸ यो सम्माधनत 
सदनको २८औ ं बैठकमा माननीय सदस्यहरूले व्यक्त गनुाभएको सरोकारहरू सवालहरू जनु सरकारका 
कामकारबाहीसाँग सम्बजन्धत धथए । ती सरोकारहरू उपर प्र�ीकरर्का लाधग रो�ममा उधभएको छु । 
माननीय सदस्यज्यूहरूले यो गररमामय सम्माधनत सदनमा जनताका सवालहरूलाई प्रदेशको समषृ्ट्रिलाई शीघ्र 
र तीघ्र/तीब्र रूपमा सम्भव तलु्याउनको लाधग र यो व्यवस्थाको औजचत्यलाई खासगरी नेपाली जनताको 
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कर्ाालीबासीहरूको लामो त्याग तपस्या बधलदानीको प्रधतफल स्वरूप प्राप्त भको यो व्यवस्थाको संस्थागत 
सदुृढीकरर्का लाधग र यसको औजचत्य प�ुी गनाका लाधग र जनताको मेन्िेिलाई शीरोपर गरेर जसरी 
आफ्ना जजम्मेवारी जसरी यहााँहरूले पूरा गनुाभो । यसप्रधत सरकारको गम्भीर र संवेदनशील ध्यानाकर्ार् 
भएको छ । हामीले वास्तवमा एउटा व्यवस्था जनु व्यवस्थाले रोगको ष्ट्रवकल्प ददन सकेन, अभावको 
गररबीको ष्ट्रवकल्प ददन सकेन, अजशक्षाको अन्धकारको ष्ट्रवकल्प ददन सकेन जनताले ष्ट्रवकल्प खोजी गरे त्यो 
व्यवस्थाले त्यो एकात्मक मलुकुले खासगरी व्यवस्थाले गररबीको ष्ट्रवकल्प ददन नसक्दा त्यो व्यवस्थाकै 
ष्ट्रवकल्प खोजे जनताहरूले त्यो व्यवस्थाको ष्ट्रवकल्प संघीय गर्ताजन्त्रक व्यवस्था हो । त्यसो भको हनुाले 
यो संघीय गर्ताजन्त्रक व्यवस्थाको ष्ट्रवकल्प नखोज्ने जस्थधत ष्ट्रवकल्प खोज्ने जस्थधत नहोस ् ष्ट्रवकल्प नखोज्ने 
जस्थधत बनोस ् र हामीले परुानो व्यवस्थालाई जनताले सोधेका प्रश्नको जवाफ अभावको जवाफ गररबीको 
जवाफ अष्ट्रवकासको जवाफ अजशक्षाको जवाफ हामीले ददनै पदाछ । त्यो भनेको सामषु्ट्रहक ढंगले ददनपदाछ 
सरकारले हामी सांसदहरूले यस सम्माधनत सदनले खासगरी ती जवाफहरू जनताका जवाफहरू सम्माधनत 
सदनमाफा त ् यहााँहरूले व्यक्त गनुाभाछ । मैले अजघनै भनेसके यो संक्रमर्काधलन केही संवेदनशीलताहरू 
छन ्संक्रमर्कालीन केही जष्ट्रटलताहरू छन ्जनु जष्ट्रटलताले अधनवायारूपमा केही समस्याहरू धनम्त्याउाँछ । 
मलाई लाग्छ हामीले चाहाँदा चाहाँदै पधन सरकारले यो समषृ्ट्रिको यात्रालाई तीब्र र शीघ्र ढंगले सम्पादन गने 
एउटा गन्तव्य हामीले जसरी चाष्ट्रहाँ तपाईको धनददा� गरेको गन्तव्यमा पगु्नका लाधग भरमग्दरु प्रयास गदाागदै 
पधन केही त्यस्ता संक्रमर्कालीन जष्ट्रटलताहरू छन ् संक्रमर्कालीन संवेदनशीलताहरू छन ् त्यो 
संवेदनशीलताका बीचबाट गिुनपुने हाम्रो एउटा बाध्यात्मकता छ त्यो बाध्यात्मकताको कारर्ले पधन हाम्रो 
जो कायासम्पादन सरकारको जो चाष्ट्रहाँ परफरमेन्स छ त्यो परफरमेन्समा समस्याहरू चाष्ट्रहाँ पैदा भका छन ्। 
त्यसो हुाँदाखेरर केही अनभुवजन्य सीमाहरू छन,् केही कानूनी बाध्यता मतलब केही अभावहरू छन,् केही 
संरचनागत जष्ट्रटलताहरू छन,् केही मतलव संक्रमर्कालीन संवेदनशीलता, जष्ट्रटलता र बाध्यताहरू पधन  
छन ् । यसको योगमा वास्तवमा यहााँहरूले जनु प्रश्नहरू जनु जजज्ञासाहरू जनु चाष्ट्रहाँ सवालहरू व्यक्त 
गनुाभाछ हामीले चाहाँदाचाहाँदै पधन अब मत्लव हामी यी यावत प्रश्नहरूको जवाफ ददन हामीले चाष्ट्रहाँ तपाईको 
हामलाई धनकै कठीन भइरहेको छ तर हामी ददंदै जानेछौं हामीले ददने अधधकतम कोजशस गरररहेका छौं । 
समयक्रममा यी यावत प्रश्नहरूको जवाफ हामी सामषु्ट्रहक ढंगले ददनेछौं सरकारले चाष्ट्रहाँ ददनेछ र अष्ट्रहले 
खासगरी ष्ट्रहजोको बैठकमा उठेका सवालहरू जसरी चाष्ट्रहाँ छन ्बाढीपीधितका सवालहरू धथए मैले अजस्त 
पधन ष्ट्रहजो पधन मैले अम...राखेँ । ष्ट्रक अब खासगरीकन यो कर्ााली प्रदेश आफैमा यो जष्ट्रटल भगूोल र 
एकदम संवेदनशील भगूोल ष्ट्रवकट एउटा बस्तीयकु्त भगूोल भको हनुाले ष्ट्रवपतका घटनाहरू प्रधतददन प्रधतददन 
चाष्ट्रहाँ घष्ट्रटरहेका छन ्। प्रदेश सरकारले संवेदनशील हुाँदै आवश्यक पर् यो भने हेलीधलफ्ट पधन गरेको छ 
राहत ष्ट्रवतरर् गने र मतलव ष्ट्रवपतमा परेका नागररकहरूलाई चाष्ट्रहाँ हामीले हेली धलफ्ट पधन गरेका छौं । 
अब एक हप्ताधभत्र हामीले कर्ाालीका सबै जनताहरूको हामी बीमा गदैछौं । १७ लाखै कर्ाालीबासीहरूका 
धनजम्त यो हाम्रा धनजम्त धनकै सखुद् एउटा चाष्ट्रहाँ मतलव पररघटना हनेुछ एउटा काया हनेुछ ष्ट्रक एक 
हप्ताधभत्र हामी सबै जनताको बीमा गदैछौं । र हामीले घरहरू १० हजार घरहरूको पधन हामी बीमा 
गदैछौं एक हप्ताधभत्र चाष्ट्रहाँ । यो सखुद् सन्देश यो सम्माधनत सदनमा जनताका प्रधतधनधधहरूलाई म अष्ट्रहले 
सनुाउन चाहन्छु र अन्य कायाहरू हामीले गरररहेका छौं । राहत ष्ट्रवतरर् गने भवनहरू धनमाार्देजख धलएर 
हामी कायाहरू गरररहेका छौं । बरु यसमा माननीय सदस्यज्यूहरूको सहयोगको अपेक्षा चाष्ट्रहाँ सरकारले 
गरेको छ । त्यसैगरेर यसमा चाष्ट्रहाँ अब अवरुि सिकहरू अब यो बर्ाायाममा चाष्ट्रहाँ खासगरी यो पहािी 
बाटो र एकदम सााँघरुा हाम्रा मतलव बाटाहरू भको हनुाले अवरोध चाष्ट्रहाँ भइरहन्छ तर हामीले अवरोध 
हटाउन हामीले चाष्ट्रहाँ समन्वयात्मक ढंगले प्रदेश सरकार प्रदेशधभत्र रहेका प्रदेशको भगूोलधभत्र संघीय 
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कर्ाालीबासीहरूको लामो त्याग तपस्या बधलदानीको प्रधतफल स्वरूप प्राप्त भको यो व्यवस्थाको संस्थागत 
सदुृढीकरर्का लाधग र यसको औजचत्य प�ुी गनाका लाधग र जनताको मेन्िेिलाई शीरोपर गरेर जसरी 
आफ्ना जजम्मेवारी जसरी यहााँहरूले पूरा गनुाभो । यसप्रधत सरकारको गम्भीर र संवेदनशील ध्यानाकर्ार् 
भएको छ । हामीले वास्तवमा एउटा व्यवस्था जनु व्यवस्थाले रोगको ष्ट्रवकल्प ददन सकेन, अभावको 
गररबीको ष्ट्रवकल्प ददन सकेन, अजशक्षाको अन्धकारको ष्ट्रवकल्प ददन सकेन जनताले ष्ट्रवकल्प खोजी गरे त्यो 
व्यवस्थाले त्यो एकात्मक मलुकुले खासगरी व्यवस्थाले गररबीको ष्ट्रवकल्प ददन नसक्दा त्यो व्यवस्थाकै 
ष्ट्रवकल्प खोजे जनताहरूले त्यो व्यवस्थाको ष्ट्रवकल्प संघीय गर्ताजन्त्रक व्यवस्था हो । त्यसो भको हनुाले 
यो संघीय गर्ताजन्त्रक व्यवस्थाको ष्ट्रवकल्प नखोज्ने जस्थधत ष्ट्रवकल्प खोज्ने जस्थधत नहोस ् ष्ट्रवकल्प नखोज्ने 
जस्थधत बनोस ् र हामीले परुानो व्यवस्थालाई जनताले सोधेका प्रश्नको जवाफ अभावको जवाफ गररबीको 
जवाफ अष्ट्रवकासको जवाफ अजशक्षाको जवाफ हामीले ददनै पदाछ । त्यो भनेको सामषु्ट्रहक ढंगले ददनपदाछ 
सरकारले हामी सांसदहरूले यस सम्माधनत सदनले खासगरी ती जवाफहरू जनताका जवाफहरू सम्माधनत 
सदनमाफा त ् यहााँहरूले व्यक्त गनुाभाछ । मैले अजघनै भनेसके यो संक्रमर्काधलन केही संवेदनशीलताहरू 
छन ्संक्रमर्कालीन केही जष्ट्रटलताहरू छन ्जनु जष्ट्रटलताले अधनवायारूपमा केही समस्याहरू धनम्त्याउाँछ । 
मलाई लाग्छ हामीले चाहाँदा चाहाँदै पधन सरकारले यो समषृ्ट्रिको यात्रालाई तीब्र र शीघ्र ढंगले सम्पादन गने 
एउटा गन्तव्य हामीले जसरी चाष्ट्रहाँ तपाईको धनददा� गरेको गन्तव्यमा पगु्नका लाधग भरमग्दरु प्रयास गदाागदै 
पधन केही त्यस्ता संक्रमर्कालीन जष्ट्रटलताहरू छन ् संक्रमर्कालीन संवेदनशीलताहरू छन ् त्यो 
संवेदनशीलताका बीचबाट गिुनपुने हाम्रो एउटा बाध्यात्मकता छ त्यो बाध्यात्मकताको कारर्ले पधन हाम्रो 
जो कायासम्पादन सरकारको जो चाष्ट्रहाँ परफरमेन्स छ त्यो परफरमेन्समा समस्याहरू चाष्ट्रहाँ पैदा भका छन ्। 
त्यसो हुाँदाखेरर केही अनभुवजन्य सीमाहरू छन,् केही कानूनी बाध्यता मतलब केही अभावहरू छन,् केही 
संरचनागत जष्ट्रटलताहरू छन,् केही मतलव संक्रमर्कालीन संवेदनशीलता, जष्ट्रटलता र बाध्यताहरू पधन  
छन ् । यसको योगमा वास्तवमा यहााँहरूले जनु प्रश्नहरू जनु जजज्ञासाहरू जनु चाष्ट्रहाँ सवालहरू व्यक्त 
गनुाभाछ हामीले चाहाँदाचाहाँदै पधन अब मत्लव हामी यी यावत प्रश्नहरूको जवाफ ददन हामीले चाष्ट्रहाँ तपाईको 
हामलाई धनकै कठीन भइरहेको छ तर हामी ददंदै जानेछौं हामीले ददने अधधकतम कोजशस गरररहेका छौं । 
समयक्रममा यी यावत प्रश्नहरूको जवाफ हामी सामषु्ट्रहक ढंगले ददनेछौं सरकारले चाष्ट्रहाँ ददनेछ र अष्ट्रहले 
खासगरी ष्ट्रहजोको बैठकमा उठेका सवालहरू जसरी चाष्ट्रहाँ छन ्बाढीपीधितका सवालहरू धथए मैले अजस्त 
पधन ष्ट्रहजो पधन मैले अम...राखेँ । ष्ट्रक अब खासगरीकन यो कर्ााली प्रदेश आफैमा यो जष्ट्रटल भगूोल र 
एकदम संवेदनशील भगूोल ष्ट्रवकट एउटा बस्तीयकु्त भगूोल भको हनुाले ष्ट्रवपतका घटनाहरू प्रधतददन प्रधतददन 
चाष्ट्रहाँ घष्ट्रटरहेका छन ्। प्रदेश सरकारले संवेदनशील हुाँदै आवश्यक पर् यो भने हेलीधलफ्ट पधन गरेको छ 
राहत ष्ट्रवतरर् गने र मतलव ष्ट्रवपतमा परेका नागररकहरूलाई चाष्ट्रहाँ हामीले हेली धलफ्ट पधन गरेका छौं । 
अब एक हप्ताधभत्र हामीले कर्ाालीका सबै जनताहरूको हामी बीमा गदैछौं । १७ लाखै कर्ाालीबासीहरूका 
धनजम्त यो हाम्रा धनजम्त धनकै सखुद् एउटा चाष्ट्रहाँ मतलव पररघटना हनेुछ एउटा काया हनेुछ ष्ट्रक एक 
हप्ताधभत्र हामी सबै जनताको बीमा गदैछौं । र हामीले घरहरू १० हजार घरहरूको पधन हामी बीमा 
गदैछौं एक हप्ताधभत्र चाष्ट्रहाँ । यो सखुद् सन्देश यो सम्माधनत सदनमा जनताका प्रधतधनधधहरूलाई म अष्ट्रहले 
सनुाउन चाहन्छु र अन्य कायाहरू हामीले गरररहेका छौं । राहत ष्ट्रवतरर् गने भवनहरू धनमाार्देजख धलएर 
हामी कायाहरू गरररहेका छौं । बरु यसमा माननीय सदस्यज्यूहरूको सहयोगको अपेक्षा चाष्ट्रहाँ सरकारले 
गरेको छ । त्यसैगरेर यसमा चाष्ट्रहाँ अब अवरुि सिकहरू अब यो बर्ाायाममा चाष्ट्रहाँ खासगरी यो पहािी 
बाटो र एकदम सााँघरुा हाम्रा मतलव बाटाहरू भको हनुाले अवरोध चाष्ट्रहाँ भइरहन्छ तर हामीले अवरोध 
हटाउन हामीले चाष्ट्रहाँ समन्वयात्मक ढंगले प्रदेश सरकार प्रदेशधभत्र रहेका प्रदेशको भगूोलधभत्र संघीय 
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सरकारका र प्रदेश सरकारका धनकायहरूलाई हामीले एकीकृत ढंगले पररचालन गरेका छौं र अबरोधहरू 
पधन लामो समय चाष्ट्रहाँ रहने जस्थधत चाष्ट्रहाँ बन्न ददएका छैनौं हामीले चाष्ट्रहाँ । र पलुहरू अब हामीले खासगरी 
माननीय सदस्यज्यूहरूले पलुको धनमाार्को धबलम्बताको ष्ट्रवर्यमा चाष्ट्रहाँ उहााँले गम्भीर सरोकार व्यक्त 
गनुाभाछ यो खासगरी यो हाइवे सखेुत-जमु्ला हाइवेको यो हामी अब यो खासगरी अब संघीय सरकारकै अब 
प्रत्यक्ष अब संचालनमा यी पलुहरू चाष्ट्रहाँ अगाधि बष्ट्रढराख्याछन ्। अब समग्र प्रष्ट्रक्रयात्मक नेततृ्व संघीय 
सरकारले गरररहेको छ तर हामी यसलाई चाष्ट्रहाँ ठेकदारहरूलाई अब कालोसूचीमा राख् नको लाधग र 
उनीहरूलाई कारबाहीको प्रष्ट्रक्रया अगाधि बढाउनका धनजम्त हामी पत्राचार चाष्ट्रहाँ संघीय सरकारलाई गछौं 
हामी चाष्ट्रहाँ, गछौं । र चाष्ट्रहाँ यस्ता चाष्ट्रहाँ तपाईको गैरजजम्मेवार र राज्यको धनदेशन नमान्ने ठेकदारहरूउपर 
चाष्ट्रहाँ कारबाहीको काननुी प्रष्ट्रक्रयाचाष्ट्रहाँ हामी अगाधि बढाउछौं सरकार प्रधतवि छ । जहााँसम्म मददराको 
ष्ट्रवर्यमा मददरा भनेको अशाजन्तको स्रोत हो । मददरालाई हामीले नभएर मददराले हामलाई धनधलददएको छ 
खाइददएको छ । अझ चपाइददएको छ भनौं धनल्ने याकै्कभन्दा पधन चपाको छ, त्यसोभा हनुाले अब हामीले 
यो हाम्रो चाष्ट्रहाँ शाजन्तको दशु्मन यो अशाजन्तको धमत्र अथवा क्याटाधल�लाई हामीले यो प्रदेशमा हामीले 
चाष्ट्रहाँ तपाईको धनयन्त्रर् गनुापछा यलाई धनयन्त्रर् गनुापछा धनर्धे गने अष्ट्रहले सम्भव छैन । धनयन्त्रर्ा 
गनुापदाछ भनेर प्रदेश सरकारले अब ष्ट्रवशेर् कायाक्रमचाष्ट्रहाँ अगाधि बढाउाँछ, अष्ट्रहले पधन त्यो चधलराख्याछ यो 
या त्यो ढंगले तर हामी यसलाई एकीकृत ढंगले अधल अफेन्सीभली हामी यसलाई चाष्ट्रहाँ योजनाबि ढंगले 
अगाधि बढाउाँछौं- हामी पात्र पधन चयन गछौं, स्थान पधन हामी चयन गछौं मददरा धबक्रीको, त्यसैगरेर मात्रा 
पधन हामी धनधाारर् गररददन्छौं र यसरी चाष्ट्रहाँ हामी यो प्रदेशलाई चाष्ट्रहाँ मददरा धनयजन्त्रत प्रदे..एउटा मोिल 
प्रदेशका रूपमा अगाधि बढाउने हाम्रो एउटा संकल्प छ । यो प्रदेश प्रहरी गठन हनेुष्ट्रवजता कै हामी स्वीच 
अन गछौं यसको लाधग चाष्ट्रहाँ । यहााँहरू चाष्ट्रह एकदम ढुक्क रहनको लाधग म अपील गछुा र यहााँहरूको 
साथको म अपेक्षा पधन गदाछु । र त्यसैगरेर यो िेंगो प्रकोपका सम्बन्धमा अब त्यो हाम्रो प्रदेशमा िेंगो 
चाष्ट्रहाँ प्रवेश भखारै मातै्र गरेको छ । जस्तो ६ जनामा िेंगो भेष्ट्रटएको ररपोटा मेधिकल ररपोटा चाष्ट्रहाँ हामीलाई 
प्राप्त भको छ अब यो िेंगोका ष्ट्रवरुिमा चाष्ट्रहाँ हामी अब सामषु्ट्रहक ढंगले जधु्नपुनेछ । त्यसोभा हनुाले अब 
हामी आफैले पधन अब त्यसको ष्ट्रवरुिमा व्यजक्तगत ढंगले पधन हामीले प्रयोग गने सावाजधनक ष्ट्रहतमा जारी 
सन्देशहरू चाष्ट्रहाँ प्रसाररत भका छन ्। हामीले जनचेतना पधन फैलाउने र सरकारले पधन चाष्ट्रहाँ त्यो ढंगले 
अगाधि बष्ट्रढरहेकै छ र यलाई कन्रोल गने वास्तवमा एकदमै िेंगो धनयजन्त्रत चाष्ट्रहाँ प्रदेश हामी बनाउन 
सक्छौं अब चाष्ट्रहाँ धेरै यो ष्ट्रवस्तार चाष्ट्रहाँ अब रोक्नेधतर लाधगराख्या जस्थधत छ । अब अष्ट्रहले सीधमत छ 
यलाई यहीीँयसैमा सीधमत राख् ने ढंगले सोच्नपुछा । त्यसको लाधग चाष्ट्रहाँ स्वास््य धनदेशनालय प्रदेश 
सरकारको र जजल्लाजस्थत स्वास््य कायाालयहरू पधन ष्ट्रक्रयाशील भइराखेका छन ्। ष्ट्रवधभन्न प्रचारप्रसार 
कायाक्रम पधन भइराछ र हजस्पटलहरूमा पधन अब एकदमै िेंगोका धबरामीहरूलाई ष्ट्रवशेर् धनगरानी गने 
ष्ट्रवशेर् ष्ट्ररटमेन्ट गने भनेर चाष्ट्रहाँ भधनएको छ धनदेशन गररएको छ । अब गरु्स्तर तथा नापतौल 
सम्बन्धीका अब केही सरोकारहरू खासगरी उपभोक्ता ष्ट्रहतसाँग सम्बजन्धत सरोकारहरू पधन व्यक्त भाछन ्। 
अब त्यसमा आज अब सूचीमै छ उपभोक्ता संरक्षर् सम्बन्धी ष्ट्रवधेयकचाष्ट्रहाँ यसमा केही खासगरी 
धनयमनसाँगको केही सम्बजन्धत अझ ज्यादा चाष्ट्रहाँ यो काम भको हनुाले प्रदेश सरकारसाँग अब अष्ट्रहले 
अधधकारचाष्ट्रहाँ नभको जस्थधत छ हामी चाष्ट्रहाँ समन्वय गरेर चाष्ट्रहाँ अगाधि बढ्छौं र यो सहायक प्रजजअको 
अध्यक्षतामा बजार अनगुमन सधमधत पधन गदठत छ त्यो सधमतले अनगुमन गररराख्याछ । यसलाई 
अधलकधत म्याधसभली चाष्ट्रहाँ अगाधि बढाउन पदाछ हामी चाष्ट्रहाँ प्रदेश सरकारचाष्ट्रहाँ लाधगपरेको छ । बजार 
अनगुमन धनदेजशका चाष्ट्रहाँ बन्न ेक्रममा छ । यो बनाउने क्रममा छौं । त्यसैगरेर अब अनगुमनका कामहरू 
चाष्ट्रहाँ भइरहेका छन ्। अब सिकका ष्ट्रवर्यमा अब खासगरी जमु्ला सखेुत सिकको कुरा उठेको छ अब 
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यसमा हामीले खासगरी प्रदेश सरकारले धिधसजन गरेर यो संघीय सरकारको क्षेत्राधधकारधभत्र पने चाष्ट्रहाँ 
एउटा सिक भको हनुाले हामीले बजेट आउनपूुवा पधन यसको स्तरोन्नधतका ष्ट्रवर्यमा प्रदेश सरकारले 
धसफाररस गरेर पठायो पधन अब केही टेण्िर अब केही ठाउाँहरूमा चाष्ट्रहाँ टेण्िर भइरहेको जस्थधत छ । केही 
ठाउाँमा मूल्याङ्कन भाछ तर यो अपयााप्त देजखन्छ । त्यसो हुाँदाखेरर हामीले अझ जोिबल गनुापने र यो मदन 
भण्िारी लोकमागाको सखेुत खण्ि यो पधन संघीय सरकारकै पर् यो यो चाष्ट्रहाँ कायाक्षेत्रधभत्र अब यसका लाधग 
पधन अब स्पीि अप गनाको लाधग यसको चाष्ट्रहाँ हामी आवश्यक चाष्ट्रहाँ समन्वय र पहलकदमी धलन्छौं यो 
ष्ट्रवर्यमा । प्रदेशमा कमाचारी व्यवस्थापनका सम्बन्धमा अब हामीले खासगरी यो प्रदेशमा हाम्रो ओएनएम 
हामी आफै गछौं । केन्रीय सरकार संघीय सरकारले चाष्ट्रहाँ पठाइददएको सांगठाधनक स्रक्चर यहााँको 
वस्तगुत आवश्यकता अनरुूप भएन भनेर हामीले चाष्ट्रहाँ ओएनएम अध्ययन धसधमधत पधन बन्यो । त्यो 
सधमधतले चाष्ट्रहाँ प्रधतवेदन पेश गर् यो र फेरर अष्ट्रहले पधछ क्याष्ट्रवनेटले चाष्ट्रहाँ अब एउटा ष्ट्रवज्ञमाफा त ् ष्ट्रवज्ञ 
सधमधतलाई पधन हेना लगायौं र एउटा चाष्ट्रहाँ ओएनएम चाष्ट्रहाँ हामीले पाररत गरेका छौं । यो प्रारजम्भक हो 
फेरर यो । यसमा खासगरी कायाबोझ, कायाप्रकृधत र हाम्रो आवश्यकता र हाम्रा केही सीमाहरूको बीचबाट 
अष्ट्रहले यो ओएनएम चाष्ट्रहाँ क्याष्ट्रवनेटले पाररत गरेको छ यो फेरर प्रारजम्भक हो । केही प्रधतष्ट्रक्रयाहरू तपाईं 
माननीय सदस्यज्यूहरूले व्यक्त गरेजस्तो कमाचारीहरूको वजृता  ष्ट्रवकासका अवसरहरू पधन सधुनजित गने 
ष्ट्रकनभने अब कर्ााली प्रदेशमा इन्सेन्टीभ ददएर चाष्ट्रहाँ कमाचारीहरूलाई हामीले आमन्त्रर् गनुापने एउटा 
जस्थधत छ त्यो यो जस्थधतका बीचबाट हामीले चाष्ट्रहाँ तपाईको उनीहरूका वजृता ष्ट्रवकासका अवसरहरूलाई 
अबरुि नगने ढोकाहरू बन्द नगददाने र ढोका अझ खोल्ने खोल्नपुदाछ भन्ने लाइनमा सोजचरहेका छौं अब 
केही अब मत्लव सझुावहरू पधन आइरहेका छन ्। माननीयज्यूहरूले गम्भीरतापूवाक राख् न ुपधन भाछ अब 
क्रमश: ती सझुावहरूलाई हामीले चाष्ट्रहाँ समावेश गरेर एउटा चाष्ट्रहाँ सााँच्ची नै अब एउटा सक्षम, सदुृढ, अझ 
सेवाग्राहीमखुी एउटा चाष्ट्रहाँ कमाचारी खासगरी हाम्रो सांगठाधनक संरचना ष्ट्रवउरोक्र्यासी चाष्ट्रहाँ हामी धनमाार् 
गरेर अगाधि बढ्छौं, बढ्छौ । सझुावका धनजम्त हामी आभार सरकार आभारी नै छ । बजेट कायाान्वयनका 
सन्दभामा अब खासगरी हामी अधलकधत धिले चाष्ट्रहाँ मत्लव ष्ट्रवलम्ब चाष्ट्रहाँ भाछ कावाान्वयन चाष्ट्रहाँ हामी तर 
पधन अब हाउसको जो मेन्िेि छ त्यो मेन्िेिलाई हामीले मध्यनजर गदै अगाधि बष्ट्रढरहेका छौं । केही 
कायाान्वयनको प्रष्ट्रक्रयामा त प्रारम्भ चाष्ट्रहाँ अब यो या त्यो ढंगले अब खासगरी प्लाधन� गने त्यसपछाधि 
चाष्ट्रहाँ कायायोजनाहरू बनाउने कायाालयहरू स्थापना गने लगायतका कामहरू चाष्ट्रहाँ भएका छन ्। अब 
कायाान्वयनको प्रष्ट्रक्रया अगाधि बढ्छ । खासगरी यो स्याउको धबर्यमा र यहााँको फलफूलहरूका ष्ट्रवर्यमा 
चाष्ट्रहाँ माननीय सदस्यहरूले केही सरोकारहरू व्यक्त गनुाभाछ । अब यसमा स्याउको जहााँसम्म अष्ट्रहले 
सवाल छ । वास्तवमा स्याउ व्यापारीहरू धनरुत्साष्ट्रहत भइरहेको जस्थधत छ अष्ट्रहलेसम्मको अनभुवबाट  
हेने हो भने । एक समय कर्ाालीको स्याउले चाष्ट्रहाँ बजार पूरै चाष्ट्रहाँ तपाई क्याप्चर गछा धनयन्त्रर् गछा 
बजार । त्यो छोटो अवधधको लाधग त्यो भनेको मजुस्कलले १५ ददन, जब चाष्ट्रहाँ तपाईको चीनबाट 
भारतबाट चाष्ट्रहाँ स्याउहरू आउनपगु्छ त्यसपछाधि कर्ाालीको स्याउ चाष्ट्रहाँ तपाईको कुष्ट्रहने अवस्थामा  
हनु्छ । थपु्र ैव्यापारीहरू मत्लव आाँश ुझारेरै फकेका हामीले चाष्ट्रहाँ देखेका छौं ष्ट्रकनभने कोल्ि स्टोरको 
व्यवस्था छैन प्याकेजज�को लाधग हामीले आवश्यक सहयोग पयााप्त मात्रामा गना सष्ट्रकरहेको जस्थधत छैन । 
बाष्ट्रहरको इजण्ियाको स्याउ चाष्ट्रहाँ तपाईको अनदुानबाट ढुवानी गने हनु्छ प्याकेजज�मा ढुवानी अथवा त्यााँ 
लोनको व्यवस्था गने तर हामीले अष्ट्रहलेसम्म चाष्ट्रहाँ त्यो, त्यो स्तरमा गना सष्ट्रकराछैन तर पधन अब सपुर 
स्याउ सपुरजोन एउटा कायाक्रम प्रधानमन्त्री पररयोजना अन्तगात यो कायाक्रमले चाष्ट्रहाँ अब साना खालका 
कोल्ि स्टोरहरू सेलार स्टोरहरू अनदुानमा चाष्ट्रहाँ सरुु त गर् याछ यो पयााप्त छैन । अब प्रदेश सरकारले 
भधूम तथा व्य..भधूम व्यवस्था कृष्ट्रर् सहकारी मन्त्रालयले खासगरी अब केही अनदुानका कायाक्रम मत्लव 
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यसमा हामीले खासगरी प्रदेश सरकारले धिधसजन गरेर यो संघीय सरकारको क्षेत्राधधकारधभत्र पने चाष्ट्रहाँ 
एउटा सिक भको हनुाले हामीले बजेट आउनपूुवा पधन यसको स्तरोन्नधतका ष्ट्रवर्यमा प्रदेश सरकारले 
धसफाररस गरेर पठायो पधन अब केही टेण्िर अब केही ठाउाँहरूमा चाष्ट्रहाँ टेण्िर भइरहेको जस्थधत छ । केही 
ठाउाँमा मूल्याङ्कन भाछ तर यो अपयााप्त देजखन्छ । त्यसो हुाँदाखेरर हामीले अझ जोिबल गनुापने र यो मदन 
भण्िारी लोकमागाको सखेुत खण्ि यो पधन संघीय सरकारकै पर् यो यो चाष्ट्रहाँ कायाक्षेत्रधभत्र अब यसका लाधग 
पधन अब स्पीि अप गनाको लाधग यसको चाष्ट्रहाँ हामी आवश्यक चाष्ट्रहाँ समन्वय र पहलकदमी धलन्छौं यो 
ष्ट्रवर्यमा । प्रदेशमा कमाचारी व्यवस्थापनका सम्बन्धमा अब हामीले खासगरी यो प्रदेशमा हाम्रो ओएनएम 
हामी आफै गछौं । केन्रीय सरकार संघीय सरकारले चाष्ट्रहाँ पठाइददएको सांगठाधनक स्रक्चर यहााँको 
वस्तगुत आवश्यकता अनरुूप भएन भनेर हामीले चाष्ट्रहाँ ओएनएम अध्ययन धसधमधत पधन बन्यो । त्यो 
सधमधतले चाष्ट्रहाँ प्रधतवेदन पेश गर् यो र फेरर अष्ट्रहले पधछ क्याष्ट्रवनेटले चाष्ट्रहाँ अब एउटा ष्ट्रवज्ञमाफा त ् ष्ट्रवज्ञ 
सधमधतलाई पधन हेना लगायौं र एउटा चाष्ट्रहाँ ओएनएम चाष्ट्रहाँ हामीले पाररत गरेका छौं । यो प्रारजम्भक हो 
फेरर यो । यसमा खासगरी कायाबोझ, कायाप्रकृधत र हाम्रो आवश्यकता र हाम्रा केही सीमाहरूको बीचबाट 
अष्ट्रहले यो ओएनएम चाष्ट्रहाँ क्याष्ट्रवनेटले पाररत गरेको छ यो फेरर प्रारजम्भक हो । केही प्रधतष्ट्रक्रयाहरू तपाईं 
माननीय सदस्यज्यूहरूले व्यक्त गरेजस्तो कमाचारीहरूको वजृता  ष्ट्रवकासका अवसरहरू पधन सधुनजित गने 
ष्ट्रकनभने अब कर्ााली प्रदेशमा इन्सेन्टीभ ददएर चाष्ट्रहाँ कमाचारीहरूलाई हामीले आमन्त्रर् गनुापने एउटा 
जस्थधत छ त्यो यो जस्थधतका बीचबाट हामीले चाष्ट्रहाँ तपाईको उनीहरूका वजृता ष्ट्रवकासका अवसरहरूलाई 
अबरुि नगने ढोकाहरू बन्द नगददाने र ढोका अझ खोल्ने खोल्नपुदाछ भन्ने लाइनमा सोजचरहेका छौं अब 
केही अब मत्लव सझुावहरू पधन आइरहेका छन ्। माननीयज्यूहरूले गम्भीरतापूवाक राख् न ुपधन भाछ अब 
क्रमश: ती सझुावहरूलाई हामीले चाष्ट्रहाँ समावेश गरेर एउटा चाष्ट्रहाँ सााँच्ची नै अब एउटा सक्षम, सदुृढ, अझ 
सेवाग्राहीमखुी एउटा चाष्ट्रहाँ कमाचारी खासगरी हाम्रो सांगठाधनक संरचना ष्ट्रवउरोक्र्यासी चाष्ट्रहाँ हामी धनमाार् 
गरेर अगाधि बढ्छौं, बढ्छौ । सझुावका धनजम्त हामी आभार सरकार आभारी नै छ । बजेट कायाान्वयनका 
सन्दभामा अब खासगरी हामी अधलकधत धिले चाष्ट्रहाँ मत्लव ष्ट्रवलम्ब चाष्ट्रहाँ भाछ कावाान्वयन चाष्ट्रहाँ हामी तर 
पधन अब हाउसको जो मेन्िेि छ त्यो मेन्िेिलाई हामीले मध्यनजर गदै अगाधि बष्ट्रढरहेका छौं । केही 
कायाान्वयनको प्रष्ट्रक्रयामा त प्रारम्भ चाष्ट्रहाँ अब यो या त्यो ढंगले अब खासगरी प्लाधन� गने त्यसपछाधि 
चाष्ट्रहाँ कायायोजनाहरू बनाउने कायाालयहरू स्थापना गने लगायतका कामहरू चाष्ट्रहाँ भएका छन ्। अब 
कायाान्वयनको प्रष्ट्रक्रया अगाधि बढ्छ । खासगरी यो स्याउको धबर्यमा र यहााँको फलफूलहरूका ष्ट्रवर्यमा 
चाष्ट्रहाँ माननीय सदस्यहरूले केही सरोकारहरू व्यक्त गनुाभाछ । अब यसमा स्याउको जहााँसम्म अष्ट्रहले 
सवाल छ । वास्तवमा स्याउ व्यापारीहरू धनरुत्साष्ट्रहत भइरहेको जस्थधत छ अष्ट्रहलेसम्मको अनभुवबाट  
हेने हो भने । एक समय कर्ाालीको स्याउले चाष्ट्रहाँ बजार पूरै चाष्ट्रहाँ तपाई क्याप्चर गछा धनयन्त्रर् गछा 
बजार । त्यो छोटो अवधधको लाधग त्यो भनेको मजुस्कलले १५ ददन, जब चाष्ट्रहाँ तपाईको चीनबाट 
भारतबाट चाष्ट्रहाँ स्याउहरू आउनपगु्छ त्यसपछाधि कर्ाालीको स्याउ चाष्ट्रहाँ तपाईको कुष्ट्रहने अवस्थामा  
हनु्छ । थपु्र ैव्यापारीहरू मत्लव आाँश ुझारेरै फकेका हामीले चाष्ट्रहाँ देखेका छौं ष्ट्रकनभने कोल्ि स्टोरको 
व्यवस्था छैन प्याकेजज�को लाधग हामीले आवश्यक सहयोग पयााप्त मात्रामा गना सष्ट्रकरहेको जस्थधत छैन । 
बाष्ट्रहरको इजण्ियाको स्याउ चाष्ट्रहाँ तपाईको अनदुानबाट ढुवानी गने हनु्छ प्याकेजज�मा ढुवानी अथवा त्यााँ 
लोनको व्यवस्था गने तर हामीले अष्ट्रहलेसम्म चाष्ट्रहाँ त्यो, त्यो स्तरमा गना सष्ट्रकराछैन तर पधन अब सपुर 
स्याउ सपुरजोन एउटा कायाक्रम प्रधानमन्त्री पररयोजना अन्तगात यो कायाक्रमले चाष्ट्रहाँ अब साना खालका 
कोल्ि स्टोरहरू सेलार स्टोरहरू अनदुानमा चाष्ट्रहाँ सरुु त गर् याछ यो पयााप्त छैन । अब प्रदेश सरकारले 
भधूम तथा व्य..भधूम व्यवस्था कृष्ट्रर् सहकारी मन्त्रालयले खासगरी अब केही अनदुानका कायाक्रम मत्लव 
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अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ सफ्टलोन सेलार स्टोरको कायाक्रम संचालन गरररहेको छ र अब धछ�ै खासगरी यो िीपीआर 
गरेर अब ठूला चाष्ट्रहाँ तपाईंको कोल्ि स्टोरहरू ठूलो स्केलमा कोल्ि स्टोर चाष्ट्रहाँ ठूलो मात्रामा चाष्ट्रहाँ 
क्षमताका ठूलो क्षमताका कोल्ि स्टोरहरू सरुु गने योजना चाष्ट्रहाँ बनाको जस्थधत छ र समग्रतामा यी 
जजज्ञासाहरू चाष्ट्रहाँ माननीय सदस्यज्यूहरूले चाष्ट्रहाँ अब राख् नभुएको छ र सरकार चाष्ट्रहाँ यहााँहरूको जजज्ञासालाई 
उत्प्ररेकका रूपमा एउटा ऊजााका रूपमा सरकारले चाष्ट्रहाँ ग्रहर् गरेको छ र हामी सबै यो व्यवस्थाको 
औजचत्य प�ुीका लाधग हामी सामषु्ट्रहक प्रयत् न गरौं । मलाई लाग्छ यो औजचत्य प�ुी गनाकै लाधग 
यहााँहरूका सवालहरू सरोकारहरू चाष्ट्रहाँ गम्भीरतापूवाक संवेदनशीलतापूवाक व्यक्त भका छन ् भन्दै 
सरकारका तफा बाट मैले प्र�ीकरर् चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवट माने अनमुधत चाहन्छु । हवस ्त धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब म प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १०५ मा भएको 
व्यवस्था अनसुार कर्ााली प्रदेश सरकारका उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्री माननीय श्री नन्द धसं 
बढुाको तफा बाट आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्री माननीय श्री नरेश भण्िारीलाई उपभोक्ता संरक्षर् 
गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ सभासमक्ष टेबल गना समय ददन्छु ।  

आआन्न्ततररररकक  ममााधधममललाा  ततथथाा  ककााननूूनन  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ननररेेशश  भभण्ण्ििााररीी::  माननीय सभामखुज्यू¸ उपभोक्ताको स्वास््य 
सधुबधा र आधथाक ष्ट्रहत कायम राख् न उपभोग्य वस्त ु वा सेवाको गरु्स्तर पररमार् एवम ् मूल्यको 
अधनयधमतताबाट उपभोक्ता वगालाई संरक्षर् प्रदान गना तथा सरुजक्षत र गरु्स्तरयकु्त उपभोग्य वस्त ु वा 
सेवाको धबक्रीष्ट्रवतरर् धनकासी पैठारी र संचय सम्बन्धी व्यवस्था गरी उपभोक्ताको हकष्ट्रहत संरक्षर्का लाधग 
आवश्यक काननुी व्यवस्था गना वान्छनीय भएकोले उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयक, २०७५ प्रदेश सेवा धनयमावली २०७४ को धनयम १०५ बमोजजम सभासमक्ष टेबल गदाछु 
धन्यवाद ।    

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक २०७६ साल भदौ २९ गते आइतबार ददनको 
३:०० बजेसम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ । 
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a}7s ;+Vof–@( 
((२२००७७६६  ससाालल  भभददौौ  2299  गगततेे  आआइइततबबाारर))  

राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २९औ ं बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरू¸ प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ् सरोकारवाला 
धनकायहरूको ध्यानाका र्र् गराउन ु पने सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरूमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाई 
राख् न ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम माननीय श्री जीवनबहादरु शाही । माननीय सदस्य 
रो�म प्रयोग गना सक्न ुहनु्छ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सम्माननीय सभामखु महोदय¸ २९औ ंबैठकमा मलाई पधन आज २९औ ं
कुरा गना मन लागेको छ सभामखु महोदय । सरकार त गिबढ ग्यो ग्यो¸ हाम्रो सजचवालय पधन 
गिबढ गना थालेछ । सभामखु महोदय¸ यसो पछाधि हेरेँ नबोलेका माननीयज्यूहरूले पधन बोल्यो भनेर 
ददया रष्ट्रहछन ्। यो अधलकधत ऐधतहाधसक िकुमेन्ट भएको हनुाले भोधलका ददनमा यलाई अधलकधत ख्याल 
गररददनको लाधग पधन हाम्रो ष्ट्रवशेर् गरेर मैले हाम्रा प्रमखु सजचवज्यूलाई अनरुोध गरेँ यो अन्यथा होइन । 
यो यस्ता कुराहरू धेरै महत्वपूर्ा हनु्छ । टाउको फरफराउन नधमल्या हनुाले अधल देजखएन । अब यो 
२९ औ ंकुरामा के छ भने सम्माननीय सभामखु महोदय¸ भदौको मष्ट्रहना धसदद्दन थाल्यो । तर हाम्रो बजेट 
कुन दलुामा पस्यो हामीले थाहा पाउन सकेनौं सभामखु महोदय । सरकार हाम्रो ष्ट्रप्रय सरकार कुम्भकरर् 
सतेुझैं सतेुको जस्तो लाग्न थाल्यो । कुनै ष्ट्रवधेयक जनु मन्त्रीको हो अथवा हाम्रो या त हाम्मा कुरा हाम्मा 
मखु्यमन्त्री भनेपधछ हाम्मै कुरा गनुापने होला यद्मष्ट्रप त्यधत हुाँदाहुाँदै बाउरे लाउने चलन मातै्र हनु थाल्यो 
सभामखु महोदय । मैले धेरै कुराहरू यो सदनबाट उठाएको छु । आज प्रत्येक यो हप्ताभरर बोधलरहेको 
छु । बजेट खोई¸ हाम्रो बजेट खोई¸ बजेट कता गयो ? आज सभामखु महोदय सबै माननीय सांसदज्यूको 
सम्माननीय सभामखुले अनहुार हेनुा भो भने सबैको अनहुार धनराशा छाएको छ । आज जनता¸ जनताका 
प्रधतधनधधहरूलाई धतमी गाउाँ फकेर नआऊ भनेर भन्न लाएका छन ्। आज योभन्दा लाजमदो के हनु सक्छ 
सभामखु महोदय । बारम्बार यो रो�मबाट बोधलन्छ¸ सरकार बेखबर छ¸ सायद मलाई लाग्यो सता ा पक्ष¸ 
प्रधतपक्ष लेखेको छ र बीचमा सरकार भन्न ेशब्द नलेख्या हनुाले सरकारले यहााँ बस्न ुपदैन ष्ट्रक भन्न ेठानेको 
हो ष्ट्रक भन्न े मलाई लाग्छ । आजकै सखेुतका घटनाहरूलाई हेनुास ्धन्नै मान्छेको ज्यान जान थालेका  
छन ्। बाटो¸ बाटोहरू ष्ट्रहलाम्य छन्̧  भौधतक मन्त्रालय कहााँधनर सधुतरहेको छ ? त्यसका ष्ट्रवभागहरू कहााँ 
सधुतरहेका छन ् ? ट्याम्प ु पल्टेका छन्̧  मान्छे पल्टेका छन्̧  सरकारसाँग माननीयहरू जााँदा सरकार  
उले मलाई थाहा छैन भनेर भन्छ भने अब यो यहााँको ष्ट्रवकासको लाधग कसले थाहा पाउने हो सभामखु 
महोदय । यो आज मात्र मैले भनेको छैन¸ धेरै चोष्ट्रट मैले भधनसकेँ  सभामखु महोदय । के सााँच्चै यो 
ष्ट्रपपल चौतारी हो ? सदनमा उठेका कुराहरूको जवाफ सरकारले ददन ुपछा ष्ट्रक पदैन ? हामी बजेटका 
कुरा गछौ¸ ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकमा छलफल हनु्छ । संशोधन प्रस्ताव आउाँछ सरकारका मान्छे हेधलकप्टर 
चढेर चाष्ट्रहाँ माधथ उिेर फोटो जखजचरहेका हनु्छन ्। कुनै संवेदनजशलता नै देजखएन । मलाई आज लागेको 
धथयो सरकारका महत्वपूर्ा मान्छेहरू जो ष्ट्रवदे्मयकसाँग सम्बजन्धत सरकार प्रमखु र आधथाक माधमला मन्त्री 
आउनहुनु्छ नै मैले ठानेको धथएाँ । यो त हाटा गने ठाउाँ पो भयो सभामखु महोदय हाजजर गने टाप  
कस्ने । यले हाम्रो ष्ट्रवकास हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन अब सांसदका जीउज्यानको सरुक्षा कसले धलन सक्छ सभामखु 
महोदय । अब यो सरकारले धलन ुपछा । अन्यथा सायद होला माधनसमा ष्ट्रवतषृ्र्ा धसजाना भैसकेपधछ अधन 
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राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको २९औ ं बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरू¸ प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ् सरोकारवाला 
धनकायहरूको ध्यानाका र्र् गराउन ु पने सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरूमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाई 
राख् न ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम माननीय श्री जीवनबहादरु शाही । माननीय सदस्य 
रो�म प्रयोग गना सक्न ुहनु्छ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी::  सम्माननीय सभामखु महोदय¸ २९औ ंबैठकमा मलाई पधन आज २९औ ं
कुरा गना मन लागेको छ सभामखु महोदय । सरकार त गिबढ ग्यो ग्यो¸ हाम्रो सजचवालय पधन 
गिबढ गना थालेछ । सभामखु महोदय¸ यसो पछाधि हेरेँ नबोलेका माननीयज्यूहरूले पधन बोल्यो भनेर 
ददया रष्ट्रहछन ्। यो अधलकधत ऐधतहाधसक िकुमेन्ट भएको हनुाले भोधलका ददनमा यलाई अधलकधत ख्याल 
गररददनको लाधग पधन हाम्रो ष्ट्रवशेर् गरेर मैले हाम्रा प्रमखु सजचवज्यूलाई अनरुोध गरेँ यो अन्यथा होइन । 
यो यस्ता कुराहरू धेरै महत्वपूर्ा हनु्छ । टाउको फरफराउन नधमल्या हनुाले अधल देजखएन । अब यो 
२९ औ ंकुरामा के छ भने सम्माननीय सभामखु महोदय¸ भदौको मष्ट्रहना धसदद्दन थाल्यो । तर हाम्रो बजेट 
कुन दलुामा पस्यो हामीले थाहा पाउन सकेनौं सभामखु महोदय । सरकार हाम्रो ष्ट्रप्रय सरकार कुम्भकरर् 
सतेुझैं सतेुको जस्तो लाग्न थाल्यो । कुनै ष्ट्रवधेयक जनु मन्त्रीको हो अथवा हाम्रो या त हाम्मा कुरा हाम्मा 
मखु्यमन्त्री भनेपधछ हाम्मै कुरा गनुापने होला यद्मष्ट्रप त्यधत हुाँदाहुाँदै बाउरे लाउने चलन मातै्र हनु थाल्यो 
सभामखु महोदय । मैले धेरै कुराहरू यो सदनबाट उठाएको छु । आज प्रत्येक यो हप्ताभरर बोधलरहेको 
छु । बजेट खोई¸ हाम्रो बजेट खोई¸ बजेट कता गयो ? आज सभामखु महोदय सबै माननीय सांसदज्यूको 
सम्माननीय सभामखुले अनहुार हेनुा भो भने सबैको अनहुार धनराशा छाएको छ । आज जनता¸ जनताका 
प्रधतधनधधहरूलाई धतमी गाउाँ फकेर नआऊ भनेर भन्न लाएका छन ्। आज योभन्दा लाजमदो के हनु सक्छ 
सभामखु महोदय । बारम्बार यो रो�मबाट बोधलन्छ¸ सरकार बेखबर छ¸ सायद मलाई लाग्यो सता ा पक्ष¸ 
प्रधतपक्ष लेखेको छ र बीचमा सरकार भन्न ेशब्द नलेख्या हनुाले सरकारले यहााँ बस्न ुपदैन ष्ट्रक भन्न ेठानेको 
हो ष्ट्रक भन्न े मलाई लाग्छ । आजकै सखेुतका घटनाहरूलाई हेनुास ्धन्नै मान्छेको ज्यान जान थालेका  
छन ्। बाटो¸ बाटोहरू ष्ट्रहलाम्य छन्̧  भौधतक मन्त्रालय कहााँधनर सधुतरहेको छ ? त्यसका ष्ट्रवभागहरू कहााँ 
सधुतरहेका छन ् ? ट्याम्प ु पल्टेका छन्̧  मान्छे पल्टेका छन्̧  सरकारसाँग माननीयहरू जााँदा सरकार  
उले मलाई थाहा छैन भनेर भन्छ भने अब यो यहााँको ष्ट्रवकासको लाधग कसले थाहा पाउने हो सभामखु 
महोदय । यो आज मात्र मैले भनेको छैन¸ धेरै चोष्ट्रट मैले भधनसकेँ  सभामखु महोदय । के सााँच्चै यो 
ष्ट्रपपल चौतारी हो ? सदनमा उठेका कुराहरूको जवाफ सरकारले ददन ुपछा ष्ट्रक पदैन ? हामी बजेटका 
कुरा गछौ¸ ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकमा छलफल हनु्छ । संशोधन प्रस्ताव आउाँछ सरकारका मान्छे हेधलकप्टर 
चढेर चाष्ट्रहाँ माधथ उिेर फोटो जखजचरहेका हनु्छन ्। कुनै संवेदनजशलता नै देजखएन । मलाई आज लागेको 
धथयो सरकारका महत्वपूर्ा मान्छेहरू जो ष्ट्रवदे्मयकसाँग सम्बजन्धत सरकार प्रमखु र आधथाक माधमला मन्त्री 
आउनहुनु्छ नै मैले ठानेको धथएाँ । यो त हाटा गने ठाउाँ पो भयो सभामखु महोदय हाजजर गने टाप  
कस्ने । यले हाम्रो ष्ट्रवकास हनु्छ ष्ट्रक हुाँदैन अब सांसदका जीउज्यानको सरुक्षा कसले धलन सक्छ सभामखु 
महोदय । अब यो सरकारले धलन ुपछा । अन्यथा सायद होला माधनसमा ष्ट्रवतषृ्र्ा धसजाना भैसकेपधछ अधन 
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ष्ट्रवरोह धभतै्रबाट हनेु कुराहरू पधन हनु ् ष्ट्रक भन्ने मलाई लाग्छ तर मैले ष्ट्रवरोहको कुरा त धसकाउन ुपदैन 
सम्माननीय सभामखु महोदय¸ ष्ट्रवरोह गरी गरी चाष्ट्रहाँ उहााँहरू आउनभुएको त्यो कुरा त बझु्नपु्यो होला  
धन । सधैं हामी बोधलरहाँदा हामीलाई यी आवाजहरू उठाइरहाँदा सरकार बेवास्था भएर ग ग बधसरहेको 
हनु्छ । आजसम्म बजेट नल्याउने सरकार¸ यो सरकार छ ष्ट्रक छैन मैले पष्ट्रहला पधन भधनसकेको छु र 
आज पधन म त्यष्ट्रह भन्न चाहान्छु । म २/३ वटा उदाहरर्हरू ददन चाहान्छु सभामखु महोदय । सरकार 
काठमाण्िौमा बस्छ अधन उले भन्छ मलाई ष्ट्रवकासको लाधग हटुहटुी छ । मेरो छाती चकेको छ । 
ष्ट्रवकास कसरी गने भन्ने मैले सपना देजखरहेको छु भन्छ केजन्रय सरकारले सभामखु महोदय । हाम्रो 
ष्ट्रवकासका ४ वटा धि भनेर भन्छन ् । धड्रम गनुापछा, धिजाइन गनुापछा अधन िेधलभर गनुापछा र अधन 
धिभालवमेन्ट हनु्छ तर यो सरकार के गरररहेको छ त । धड्रम त देजखरहेको छ तर कस्तो धड्रम देखेको छ 
िरी धड्रम देखेको छ । अधन कस्तो धड्रम देखेको छ िेन्जरअस धड्रम देखेको छ । अधन कस्तो धड्रम त्यस्तै 
धिजास्टर खोला बधगराहेका छन्̧  पलु भजत्करहेका छन्̧  बाटाहरूको चाष्ट्रहाँ चौपट भएको छ । माधनसहरू 
मरररहेका छन ् अधन सरकार भन्छ मलाई हटुहटुी लागेको छ । मलाई आज एउटा एकजना भाइको 
मलाई याद आयो । मेरो एउटा भाई पनेको छोरी स्टाफ नसा पढेकी एउटा गाउाँको केटोले भनेछ मैले 
चाष्ट्रहाँ िक्टर पढ्दै छु भनेर उलाई भगाएर लग्यो अधन कोठामा लग्दा उसकोमा लेखेको रष्ट्रहछ¸ I want to 
be a doctor, I want to be a doctor, I want to be a doctor भनेर लेखेको रैछ । पढ्न ुकष्ट्रहल्लै नपने 
ष्ट्रक यो सरकार त्यस्तै देजखयो I want to be a doctor भनेर िक्टर हनेु भएको भए सायद यहााँ सबैले I 
want to be a primeminister of Nepal भनेर लेजखन््यो होला । यी सबै प्राईधमधनस्टर हनु्थे होलान ्। 
त्यस्तो खालको ष्ट्रवकासको हटुहटुीले अगाधि बढ्न सक्दैन सभामखु महोदय । पत्रकार साथीहरू एक 
मष्ट्रहना अगाधि त्यो पत्रकारले लेख्छ फलानाले यधत भ्र�चार गर् यो । फलानोको श्रीमतीलाई यस्तो भयो 
फलानाले यस्तो गर् यो भनेर ब्यापक लेख्छ ती आज पधन हामीले हेर् यौं भने यटुुबमा १/१ भ्र�ाचार गरेर 
अधन ष्ट्रहजो अजस्त फेरर लेख्छ त्यो पत्रकारले ष्ट्रक यहााँ जस्ता महान व्यजक्तत्वहरू कोही छैनन ्। अब त 
शंका गनुापने भो सभामखु महोदय यी कुराहरूलाई हामीले चाष्ट्रहाँ संवेदनशील हनुपुछा ष्ट्रक पदैन ? अधन 
सरकार रहर मान्छ हुाँदाहुाँदा भोधल सइुपरको दरबन्दी खाधल हुाँदा पधन सरकार त्यो दरबन्दी मैले राख् नपुछा 
भनेर अगाधि बढ्न थाल्यो सभामखु महोदय । काम चाष्ट्रहाँ नगने मैले अष्ट्रहले कुरा धनकाल्दै धथए 
इन्सेष्ट्रटभको कुरा । म आज पधन दोहोर् याउन चाहान्छु सभामखु महोदय ष्ट्रकनष्ट्रक यसको धेरै मह्त्व छ 
सभामखुज्यूको अध्यक्षतामा आन्तररक माधमला मन्त्रीको रोहबरमा ष्ट्रवपक्ष दलको नेता¸ सचेतकज्यूहरू हामी 
सबै बसेर यहााँका कमाचारीहरूलाई फोटी प्रसेन्ट इन्सेष्ट्रटप ददने मयाादापालक र अरु यहााँका 
सरुक्षाकमीहरूलाई ३५ प्रसेन्ट ददने भनेर हामीले पास गर् यौं हामीले । ऐन पास गर् या होईन त्यहााँबाट 
पास गरेको कुरालाई आजसम्म सरकारले एक पैंसा ददएन सभामखु महोदय अधन उले के भन्छ भने काम 
गने मान्छे नै छैनन ्। काम गराउनको लाधग यदद हामी त चाहान््यौं ५ जनाले गने काम १ जनाले 
गराउन सक्ने त्यो क्षमता गनुापर् यो । मलाई ष्ट्रवश्वास छ जधत हामीसाँग मेनपावर छ त्यलाई चाष्ट्रहाँ हामीले 
इन्सेजन्टभ ददयौं भने अगाधि बढ्न सक्छ । कमाचारीलाई दास बनाएर बन्दकु तेसााएर कमाचारीले काम गना 
सक्दैन अधन सरकार पररकल्पना गछा ष्ट्रक अब इजन्जधनयरर� कम्पधन चाष्ट्रहाँयो । उलाई प्राधधकरर् चाष्ट्रहाँयो 
ष्ट्रकनष्ट्रक कमाचारीले काम गरेन त्यो प्राधधकरर्ले भोधल काम गछा सभामखु महोदय । माधनस त उही  
हनु्̧  नेपाली नै हनु ्त्यो कष्ट्रहले पधन काम हनु सक्दैन । यो खालको अवस्थाले हामी¸ म उदाहरर् ददन 
चाहान्छु । आज धबहान मातै्र हाम्रो सदुरुपजिमका सांसदज्यूहरूसाँग ष्ट्रवशेर् गरेर सधमधतका सभापधतहरू 
आउनभुएको धथयो¸ उहााँले गनुाभएको रैछ आफ्नो प्रदेशमा ६० प्रसेन्ट कमाचारीलाई ४० प्रसेन्ट 
मयाादापालकलाई त्यधत मात्र होइन सभामखु महोदय फेरर २५ रुपैयााँ ददनको ददने गरेर गरेको रैछ । 
त्यसकारर् होला सायद धतनीहरूले त्यही गरेको हनुाले ५८ प्रधतशत भए पधन उनीहरूको बजेट खचा भएको 
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छ । गत साल हाम्रो ३५ प्रधतशत मात्र भयो । त्यो पधन के हो ? म बजुझ्दन त्यै ष्ट्रवकासका रूपमा 
गरेको देजखदैन । यो खालले हामी अगाधि बढ्न सक्छौ ष्ट्रक सक्दैनौ सभामखु महोदय । आज बजेट 
ष्ट्रवनाको संसद छ बजेट ष्ट्रवनाको सरकार छ तर सरकारका मन्त्रीहरू सयर गरेर ष्ट्रहंधिरहेका छन ्। म प्रश्न 
राख् न चाहान्छु यदद २ ददनधभत्र यो बजेट आउदैन भने सभामखु महोदय अब यहााँ धमठो बोलेर सम्बोधन 
गरेर यो अगाधि नबढ्ने रैछ ष्ट्रकनष्ट्रक सरकार त्यो बानीमा परेको छ। ढु�ै हाने मातै्र त्यलाई क्राजन्त 
सजम्झने¸ बन्दकैु हाने मात्र क्राजन्त सजम्झने हो भने ती कुराहरू अगाधि नबढ्लान भन्न सष्ट्रकन्न सभामखु 
महोदय । अब हामीले यो सदनधभत्र यस्तो बोल्नपुने मलाई लाग््यो हामीले यस्तो बोल्न ुहुाँदैन जब ष्ट्रक 
सदनका माननीयहरू आफ्नो गाउाँ जाने अवस्थामा नजाने हनु ्भने सरकारले आजसम्म बजेट धनकासा नगने 
हो भने बजेटलाई त्यही ष्ट्रहजो भनेको अनसुार अ� नबनाउने हो भने सरकार रह्यो कहााँ ? त्यो सरकार के 
गरररहेको छ ? त्यो सरकारले कसरी तलब खाइरहेको छ ? मलाई त अचम्म लाधगरहेको छ सभामखु 
महोदय । ष्ट्रहजो अथा मन्त्रालयले १८/२० प्रसेन्ट बजेट सबैको पाररश्रधमक बढाएर गएको छ । त्यो 
धसस्टममा यो सरकार पधन ष्ट्रहंड्न ुपछा ष्ट्रक पदैन केहीलाई हनेु र केहीलाई नहनेु भन्ने कुरा अगाधि बढ्न 
सक्छ ष्ट्रक सक्दैन । त्यसैले हनु सक्ला सभामखु महोदय आज ष्ट्रवप्लपको आन्दोलन चष्ट्रका दै जाने 
सरकारका कारर्हरू सरकारका मान्छेहरू जहााँ जहााँ पगु्छन ् त्यहााँ बम ष्ट्रवस्पोटन गने अधन गाउाँपाधलका 
नगरपाधलका र संष्ट्रवधान सभाका सासंदहरूलाई पधन जचठी लेखेर चन्दा देऊ भन्न ेकुरा आईरहेको छन ्ष्ट्रक 
सरुक्षा गनुा सरकारको दाष्ट्रयत्व धथयो ष्ट्रक धथएन यो कारर्ले आज मैले अजन्तम अवस्था यो मष्ट्रहनाको 
अजन्तम अवस्थामा अजन्तम चोटी मैले भन्दैछु सभामखु महोदय अब पधन २ ददनधभत्र सरकारले बजेट 
ल्याएन भने यो सरकार गईसकेको बजेट नबनाउने जसको हैधसयत नभएको सरकारले सायद सरकारको 
अक्षर नलेखेको कारर्ले त्यही होला यो कुचीमा बस्ने अधधकार पधन हनु सक्दैन । त्यसकारर्ले चाष्ट्रहाँ म 
सम्पूर्ा सभामखु महोदयमाफा त ् सम्पूर्ा सदनलाई म चाष्ट्रहाँ आग्रह गना चाहान्छु ष्ट्रक हामीले उनीहरूका 
कारर्ले गाली खानपुने¸ गाउाँमा हामी जान नहनेु¸ हाम्रा बाटाहरू कच्ची नै हनेु¸ पैंसा ष्ट्रफ्रज भएर जाने अधन 
केन्रीय सरकारले बजेट ददएन भनेर यहााँ रोएर बस्न पाइन्छ सरका¸ सभामखु महोदय । यी कुराहरूमा 
चाष्ट्रहाँ सरकारले अगाधि बढोस ्कमाचारीहरू जधत पधन पगु्दारैछन¸ मैले क्यालकुलेसन गरेको छु । उनलाई 
ष्ट्रवचाराहरू खान नपगु्ने गरी¸ मलाई एउटा सनु्नमा आएको त्यो यधत धनषु्टरी मान्छेहरू पधन हुाँदा रैछन ्राधत 
२ बजे एउटा हाष्ट्रकमलाई कसैको घरमा प्रदेशमा गएर परु् याउन जादााँ अधन आफ्नो ड्राइभरलाई प्रादेजशक 
ड्राइभरलाई राधत सोध्दै पधन नसोधेर पठाउने जस्तै यो सरकारले त्यही गरररहेको छ सभामखु महोदय । 
त्यसकारर् यसका लाधग पधन गम्भीर हनु म सभामखुज्यूमाफा त ् यो सम्माधनत सदनलाई म आग्रह गना 
चाहान्छु । सम्माधनत सदन त्यसै भधनएको छैन सभामखु महोदय । सायद संसारका ठूला ठूला 
पररवतानहरू यी सासंदहरू हनु्छन ्। यो सदनबाट पावर अफ सेपरेसन भनेर हामीले पढ्ने गछौ सरकार 
एउटा हो¸ सदन एउटा हो¸ जधुिसरी अको हो । जब हामीले यहााँबाट कानून पास गछौ अधन मात्र 
सरकारले त्यो कानून लाग ुगना सक्छ सरकारले गरेको कानूनमाधथ न्याय भयो ष्ट्रक अन्याय भयो ष्ट्रक भएन 
अधन जधुिसरी अथवा न्यायलयले हेने हो सभामखु महोदय । यहााँ त न्यायलय पधन सरकार आफै छ । 
कानून बनाउने पधन सरकार आफै छ । सनु्नमा आउाँदैछ सभामखु महोदय । यो पधन म रेकिा गना 
चाहान्छु ष्ट्रक सरकारले हामीलाई पास गररसकेका कैयौं योजनाहरू सरकारको ठािो आदेशमा रोष्ट्रकदै छन ्
भन्ने कुरा पधन आएको छ संसारमा काष्ट्रह पधन यो प्रयााजक्टक्स हनु सक्दैन सभामखु महोदय जब ष्ट्रक सदनले 
पास गरेका कुराहरू काष्ट्रहाँ पधन रोक्न धमल्दैन । त्यो गरेको छ भने त्यो अबैधाधनक हनु्छ अवैधाधनक गने¸ 
काया गने सरकार¸ सरकारको प्रमखु भएर अथवा सरकारमा बस्न धमल्दैन सभामखु महोदय । यो म चाष्ट्रहाँ 
सम्माननीय सभामखुज्यूमाफा त ्यो सम्माधनत संसदलाई म अनरुोध गना चाहान्छु । अब यो केही आजकल 
यस्ता घटनाहरू घष्ट्रटरहेका छन ्। मेरै जजल्ला हमु्लामा चंखेली गाउाँपाधलकामा कामको धसलधसलामा गएको 
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छ । गत साल हाम्रो ३५ प्रधतशत मात्र भयो । त्यो पधन के हो ? म बजुझ्दन त्यै ष्ट्रवकासका रूपमा 
गरेको देजखदैन । यो खालले हामी अगाधि बढ्न सक्छौ ष्ट्रक सक्दैनौ सभामखु महोदय । आज बजेट 
ष्ट्रवनाको संसद छ बजेट ष्ट्रवनाको सरकार छ तर सरकारका मन्त्रीहरू सयर गरेर ष्ट्रहंधिरहेका छन ्। म प्रश्न 
राख् न चाहान्छु यदद २ ददनधभत्र यो बजेट आउदैन भने सभामखु महोदय अब यहााँ धमठो बोलेर सम्बोधन 
गरेर यो अगाधि नबढ्ने रैछ ष्ट्रकनष्ट्रक सरकार त्यो बानीमा परेको छ। ढु�ै हाने मातै्र त्यलाई क्राजन्त 
सजम्झने¸ बन्दकैु हाने मात्र क्राजन्त सजम्झने हो भने ती कुराहरू अगाधि नबढ्लान भन्न सष्ट्रकन्न सभामखु 
महोदय । अब हामीले यो सदनधभत्र यस्तो बोल्नपुने मलाई लाग््यो हामीले यस्तो बोल्न ुहुाँदैन जब ष्ट्रक 
सदनका माननीयहरू आफ्नो गाउाँ जाने अवस्थामा नजाने हनु ्भने सरकारले आजसम्म बजेट धनकासा नगने 
हो भने बजेटलाई त्यही ष्ट्रहजो भनेको अनसुार अ� नबनाउने हो भने सरकार रह्यो कहााँ ? त्यो सरकार के 
गरररहेको छ ? त्यो सरकारले कसरी तलब खाइरहेको छ ? मलाई त अचम्म लाधगरहेको छ सभामखु 
महोदय । ष्ट्रहजो अथा मन्त्रालयले १८/२० प्रसेन्ट बजेट सबैको पाररश्रधमक बढाएर गएको छ । त्यो 
धसस्टममा यो सरकार पधन ष्ट्रहंड्न ुपछा ष्ट्रक पदैन केहीलाई हनेु र केहीलाई नहनेु भन्ने कुरा अगाधि बढ्न 
सक्छ ष्ट्रक सक्दैन । त्यसैले हनु सक्ला सभामखु महोदय आज ष्ट्रवप्लपको आन्दोलन चष्ट्रका दै जाने 
सरकारका कारर्हरू सरकारका मान्छेहरू जहााँ जहााँ पगु्छन ् त्यहााँ बम ष्ट्रवस्पोटन गने अधन गाउाँपाधलका 
नगरपाधलका र संष्ट्रवधान सभाका सासंदहरूलाई पधन जचठी लेखेर चन्दा देऊ भन्न ेकुरा आईरहेको छन ्ष्ट्रक 
सरुक्षा गनुा सरकारको दाष्ट्रयत्व धथयो ष्ट्रक धथएन यो कारर्ले आज मैले अजन्तम अवस्था यो मष्ट्रहनाको 
अजन्तम अवस्थामा अजन्तम चोटी मैले भन्दैछु सभामखु महोदय अब पधन २ ददनधभत्र सरकारले बजेट 
ल्याएन भने यो सरकार गईसकेको बजेट नबनाउने जसको हैधसयत नभएको सरकारले सायद सरकारको 
अक्षर नलेखेको कारर्ले त्यही होला यो कुचीमा बस्ने अधधकार पधन हनु सक्दैन । त्यसकारर्ले चाष्ट्रहाँ म 
सम्पूर्ा सभामखु महोदयमाफा त ् सम्पूर्ा सदनलाई म चाष्ट्रहाँ आग्रह गना चाहान्छु ष्ट्रक हामीले उनीहरूका 
कारर्ले गाली खानपुने¸ गाउाँमा हामी जान नहनेु¸ हाम्रा बाटाहरू कच्ची नै हनेु¸ पैंसा ष्ट्रफ्रज भएर जाने अधन 
केन्रीय सरकारले बजेट ददएन भनेर यहााँ रोएर बस्न पाइन्छ सरका¸ सभामखु महोदय । यी कुराहरूमा 
चाष्ट्रहाँ सरकारले अगाधि बढोस ्कमाचारीहरू जधत पधन पगु्दारैछन¸ मैले क्यालकुलेसन गरेको छु । उनलाई 
ष्ट्रवचाराहरू खान नपगु्ने गरी¸ मलाई एउटा सनु्नमा आएको त्यो यधत धनषु्टरी मान्छेहरू पधन हुाँदा रैछन ्राधत 
२ बजे एउटा हाष्ट्रकमलाई कसैको घरमा प्रदेशमा गएर परु् याउन जादााँ अधन आफ्नो ड्राइभरलाई प्रादेजशक 
ड्राइभरलाई राधत सोध्दै पधन नसोधेर पठाउने जस्तै यो सरकारले त्यही गरररहेको छ सभामखु महोदय । 
त्यसकारर् यसका लाधग पधन गम्भीर हनु म सभामखुज्यूमाफा त ् यो सम्माधनत सदनलाई म आग्रह गना 
चाहान्छु । सम्माधनत सदन त्यसै भधनएको छैन सभामखु महोदय । सायद संसारका ठूला ठूला 
पररवतानहरू यी सासंदहरू हनु्छन ्। यो सदनबाट पावर अफ सेपरेसन भनेर हामीले पढ्ने गछौ सरकार 
एउटा हो¸ सदन एउटा हो¸ जधुिसरी अको हो । जब हामीले यहााँबाट कानून पास गछौ अधन मात्र 
सरकारले त्यो कानून लाग ुगना सक्छ सरकारले गरेको कानूनमाधथ न्याय भयो ष्ट्रक अन्याय भयो ष्ट्रक भएन 
अधन जधुिसरी अथवा न्यायलयले हेने हो सभामखु महोदय । यहााँ त न्यायलय पधन सरकार आफै छ । 
कानून बनाउने पधन सरकार आफै छ । सनु्नमा आउाँदैछ सभामखु महोदय । यो पधन म रेकिा गना 
चाहान्छु ष्ट्रक सरकारले हामीलाई पास गररसकेका कैयौं योजनाहरू सरकारको ठािो आदेशमा रोष्ट्रकदै छन ्
भन्ने कुरा पधन आएको छ संसारमा काष्ट्रह पधन यो प्रयााजक्टक्स हनु सक्दैन सभामखु महोदय जब ष्ट्रक सदनले 
पास गरेका कुराहरू काष्ट्रहाँ पधन रोक्न धमल्दैन । त्यो गरेको छ भने त्यो अबैधाधनक हनु्छ अवैधाधनक गने¸ 
काया गने सरकार¸ सरकारको प्रमखु भएर अथवा सरकारमा बस्न धमल्दैन सभामखु महोदय । यो म चाष्ट्रहाँ 
सम्माननीय सभामखुज्यूमाफा त ्यो सम्माधनत संसदलाई म अनरुोध गना चाहान्छु । अब यो केही आजकल 
यस्ता घटनाहरू घष्ट्रटरहेका छन ्। मेरै जजल्ला हमु्लामा चंखेली गाउाँपाधलकामा कामको धसलधसलामा गएको 
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धसअहेबको उनले आत्महत्या गरे भन्ने कुरा आइरहेको छ । बजारमा धेरै ठूला ठूला हल्लाहरू आईरहेका 
छन ्आत्महत्या गराउन स्थानीय सरकारले प्ररेरत गर् यो भन्ने कुरा आइरहेको छ । पैंसाको कुराहरू 
आइरहेका छन ्तर प्रदेश सरकारले हारगहुार गदााखेरर प्रदेश सरकार हाम्रो टाउको दखु्यो भनेपधछ घमु्न 
जानको लाधग हेधलकप्टर व्यवस्था गना सक्छ तर एउटा राज्यको कमाचारीको आत्महत्या भइरहेको बेला 
आत्महत्या हो या हत्या हो त्यो अनसुन्धानको ष्ट्रवर्य छ भइरहाँदा पधन सरकार गमुनाम भएर बधसरहेको छ 
सभामखु महोदय अधन यो नागररकको हामीले चाष्ट्रहाँ सेवा र सषु्ट्रवधा ददनपुनेमा एउटा सरकारी कमाचारीलाई 
आज एक जनालाई पर् यो होला आज लालबहादरु शाही भन्ने मान्छेलाई पर् यो होला भोधल अरुलाई पलाा यो 
सरकारको दाष्ट्रयत्व हो ष्ट्रक होइन सरकारको गहृ प्रशासन हेने यहााँ मैले देजखरहेको छैन सरकारको समग्र 
प्रमखु हेने प्रमखु नै यहााँ हनुहुनु्न यदद काठमाण्िौ मै बस्नपुने हो भने यहााँको सरकार प्रमखु भएर अथवा 
मन्त्री भएर बस्न ुपने औजचत्य छ छैन सभामखु महोदय यो पधन एउटा ठूलो िरलाग्दो कुराहरू आइरहेका 
छन ् अधन हामीले भन्छौ कमाचारीले काम गरेनन ् यसको पधन म सभामखु महोदयमाफा त ् यी कुराहरू 
व्यवस्था गररयोस ्अमेररका जस्तो देशले भारत जस्तो देशले आफ्ना एक जना नागररकहरू ठाउाँमा गए पधन 
हनु्छ तर हामीले कामको जशलधसलामा गएका कमाचारीहरूलाई उनको अता ोपता ो गदैनौ भने यो खालको 
अवस्था पधन नदोहोररयोस ् भन्न चाहान्छु सभामखु महोदय र यसै सन्दभामा अब यहााँ सायद मलुककै 
गनु्िागदी बढ्दै गएको छ । राज्य सता ा हामीले भन्न ेग्यौं हामीले पढ्ने गछौ रुल अफ ल¸ रुल अफ ल 
तर यहााँ रुल बाई ल हनु थाल्यो सभामखु महोदय हाम्रो खजरुामा नेपाली काङ्ग्रसेको राष्ट्रिय जागरर्को 
कायाक्रम भइरहेको अवस्थामा त्यहााँका केही व्यजक्तहरू आएर आफूलाई गनु्िागदी गरेर एउटी आमासरहको 
त्यहााँको सभापधतको हात भााँजचएको छ सभामखु महोदय । तरुना तरुना भएको भए त झगिा गरे होलान्̧  
कुटे होलान्̧  ष्ट्रपटे होलान ्भयो ष्ट्रक भन्न ुएउटा आमासरहको मष्ट्रहलालाई एउटा नेतालाई गनु्िागदी गरेर 
हातख�ुा भााँच्ने अधन सरकार मौन भएर बस्ने हो भने अब यो देशमा के सााँच्चै रुल अफ ल होइन रुल 
बाइ ल हनेु हो भने सायद गनु्िागदीहरू नबढ्लान ्भन्न बााँकी रहन सक्ने छैन सभामखु महोदय । मैले यो 
प्रदेशमा ष्ट्रकन उठाइरहेको छु भने यो राज्यको दाष्ट्रयत्व हो भोधल अरुलाई पधन हनु सक्छ अब यी 
कुराहरूको लाधग पधन म मेरा यी कुराहरू रेकिा गराउन चाहेँ र अन्तमा फेरर पधन भन्न चाहान्छु सभामखु 
महोदय । यदद सरकारले २ ददनधभत्र बजेट ल्याउदैन भने आजसम्म पास नभएको भने हामीले कुनै पधन 
कुराहरूको कसर बााँकी राख् ने छैनौं यधत भन्दै फेरर पधन यो प्राधधकरर् बनाउनको लाधग ऐनहरू हैन 
कम्पनी गठन गनाको लाधग होइन भएका कमाचारीहरूलाई इन्सेन्टीभ ददने भएका कमाचारीलाई हटाउने 
गररएको छ । भएका कमाचारीहरूलाई तलब नददएर त्यधतकै राजखएको छ अधन भएका संरचनालाई 
भत्काउन लाधगएको छ ओएनएमका नाममा मैले अजस्त पधन बोलेको छु सभामखु महोदय । यो सदनसाँग 
छलफल नगरेर आफ्नो हक र अधधकार हो भनेर जथाभाष्ट्रव जनु गने गररएको छ हामी त्यो जथाभाष्ट्रव ढंगले 
अगाधि बढ्न दददैनौं । रुल अफ ल लाग ु गराउनको लाधग सम्माननीय सभामखु महोदयलाई हाददाक 
अनरुोध गदै म सम्माननीय सभामखु महोदयमाफा त ्यो सदनलाई पधन अब हामीले कसैले हामीलाई गाली 
गरेर रोएर बस्ने होइन यदद यो गछा भने यो र उ नभनेर सरकारका ष्ट्रवरुिमा जानबुाहेक बााँकी नरहेको 
हनुाले यदद कुरा राख्दै म ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद । जय नेपाल ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू, ष्ट्रवशेर् समयमा बोल्न चाहानहुनेु माननीय सदस्यहरूले आ-आफ्नो  
नाम सभामखुको िायसको बायााँतफा  रहेका कमाचारीहरूकोमा ष्ट्रटपाउन ुहोला ।  

अब माननीय श्री धमाराज रेग्मी ।  



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_ 254 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीी::  माननीय सभामखु महोदय, भदौ सष्ट्रकन लाग्दा पधन सभामखु महोदय, संसदले 
पास गरेको बजेटसाँग सम्बजन्धत पजुस्तकाहरू र अजख्तयारर लगायतका ष्ट्रवर्यहरू यथाशक्य भएन भने 
त्यसका केही दरुगाधम पररर्ामहरू छन ्। सभामखु महोदय, म संक्षेपमा खासगरी चाष्ट्रहाँ पधछल्लो समय 
मलुकुको अथातन्त्र केही संकटमा छ सभामखु महोदय, मलुकुको मातै्र होइन ष्ट्रवश्वको अथातन्त्र संकटमा छ 
अथाशास्त्रीहरू । हाम्रो नजजक धछमेकमा भारतको अथातन्त्रमाधथ केही प्रश्नहरू उदठरहेका छन ् सभामखु 
महोदय, यसको प्रभाव मलुकुमा पछा ष्ट्रक पदैन यसको प्रभाव कर्ााली प्रदेशको अथातन्त्रमा पछा ष्ट्रक पदैन 
हाम्रा लाधग यो महत्वको धबर्य हो सभामखु महोदय । अथातन्त्रको संकटका केही ईजन्िकेटरहरू छन ्
सभामखु महोदय, त्योमध्ये हामीले पधछल्लो एक दशकमा गना नसकेको पूाँजीगत खचाको पररचालनमा चाष्ट्रहाँ 
जनु धनराशाजनक अवस्था छ¸ त्यो पूाँजीगत खचाको पररर्ाम पररचालनलाई हामीले चाष्ट्रहाँ आशाजनक 
अवस्थामा परु् याउन सकेनौं । चाल ुखचाको चाष्ट्रहाँ जनु कटौधत गना सकेनौं सभामखु महोदय, यो १० वर्ाको 
दौिानमा सरकार सञ्चालनमा हामी सबै छौं सभामखु महोदय, अष्ट्रहले ष्ट्रवपक्षीमा हनेु साथीहरू पधन हनुहुनु्छ 
हामी पधन छौं आलोपालो छ यो एक दशक । यो हामी सबैको लाधग साझा कुरा हो सभामखु महोदय, 
मलुकुको अथातन्त्रको एउटा संकट चाष्ट्रहाँ के हो भने नेपालको चाल ुखचाको अवस्थालाई हामीले धनयन्त्रर् 
गना सकेनौं भने धनराशाजनक छ र पूाँजीगत खचालाई चाष्ट्रहाँ हामीले बढवा ददन सकेनौं सभामखु महोदय, मैले 
प्रदेशमा यो कुरा ष्ट्रकन भन्दै छु सभामखु महोदय, भनेर भन्दाखेरर हामीले यो वर्ाको बजेटचाष्ट्रहाँ अजख्तयारर 
अष्ट्रहलेसम्म ददन सकेको अवस्था छैन । र बजेट संसदले पास गरेको बजेटको पजुस्तका हामीले चाष्ट्रहाँ 
संसदमा ल्याएर यो वर्ाको कायाक्रमहरू जो हो यष्ट्रह जशर्ाकमै यधत चाष्ट्रहाँ बजेटहरू हामीले ष्ट्रवधनयोजन गर् या 
छौं भनेर त्यो पजब्लक िोमेनमा रहने धबर्य हो सभामखु महोदय, संसदले पास गरेको बजेट चाष्ट्रहाँ सावाजधनक 
हनेु धबर्य हो । पजब्लक िोमेनमा रहने धबर्य हो । पत्रपधत्रकाले प्रश्न उठाए भने पाउने धबर्य हो । 
नागररक समाजले प्रश्न उठाए भने र सवासाधारर् नागररकले कर्ााली प्रदेश सरकारको बजेटको बारेमा यो 
बजेट पास भएको यधत लामो समयपधछ भदौ सष्ट्रकन लाग्दा चाष्ट्रहाँ संसदमा हामीले यो प्रश्न नउठाउन ुपने 
हो¸ यो उठाउन ुपने अवस्था छ । त्यसकारर्ले म प्रदेश सरकारलाई सम्माधनत सभामाफा त ्चाष्ट्रहाँ प्रदेश 
सरकारलाई यथाशक्य धछटोभन्दा धछटो यी ष्ट्रववरर्हरू संसदमा पेश गना र अजख्तयारर लगायतका आन्तररक 
काम कारबाहीहरू धछटो सम्पादन गना म सबभन्दा पष्ट्रहले ष्ट्रवनम्रतापूवाक यो धनवेदन गदाछु । संसदमा 
सरकारको उपजस्थधत संख्यात्मक ष्ट्रहसाबले सरकारको उपजस्थधत संसदमा देजखदै देजखएन । यो चाष्ट्रहाँ 
दभुााग्यको कुरा हो सभामखु महोदय, हनु त संसदमा यो यस्तो बेलामा हामी संसदमा छलफल गदै छौं 
सभामखु महोदय, प्रजातन्त्रको जनधन धब्रष्ट्रटस पाधलायामेन्ट ३५ ददनको लाधग धनलम्बन भएको छ । 
प्रधानमन्त्री जज मोररसले चाष्ट्रहाँ ३५ ददन यो संसदको जनधन भनेर हामी लामो समय छलफल गदै छौं । 
धब्रष्ट्रटस पाधलायामेन्ट ३५ ददन धनलम्बन भएको छ । सबभन्दा रोचक के छ भने बेलायतीहरू संसदको 
पनु:स्थापनाको लाधग अदालतमा जााँदै छन ्। स्कटल्याण्िको एउटा कोटाले के भन्यो भने संसद धनलम्वन 
गने धबर्य चाष्ट्रहाँ चाष्ट्रहाँ प्रधानमन्त्री बोररसको गजल्त धथयो भनेर चाष्ट्रहाँ हाइकोटाले ष्ट्रहजो आदेश गर् यो तत्काल 
तत्काल भैरहेका धबर्यहरू हनु ्सभामखु महोदय, अथाात प्रजातन्त्रको जनधन माधनएको बेलायतमा ३५ ददन 
सदन धनलम्वन भैराबेला हामीले संसदको एउटा राम्रो रोचक र सकारात्मक पक्ष के छ भने हामी संसद 
बधलयो बनाउने बारेमा छलफल गररराछौं सभामखु महोदय । आठ सय वर्ाको लामो संसदको इधतहास  
छ । धब्रष्ट्रटसहरूले यलाई नयााँ चाष्ट्रहाँ अनभुवको रूपमा नयााँ रोचक अनभुवको रूपमा उनीहरूले नजजकबाट 
हेरररहेका छन ्सभामखु महोदय, एउटा सांसदको रूपमा जनप्रधतधनधधको रूपमा यो धबर्य मेरो चासोको 
धबर्य पधन हो सभामखु महोदय, यसकारर्ले संसदमा सरकारको उपजस्थधत कमजोर उपजस्थधत देजखयो र यो 
उपजस्थधत संसदका लाधग प्रदेश सभाका लाधग यो सखुद् धबर्य होइन सभामखु महोदय, म त्यता प�ी संकेत 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीी::  माननीय सभामखु महोदय, भदौ सष्ट्रकन लाग्दा पधन सभामखु महोदय, संसदले 
पास गरेको बजेटसाँग सम्बजन्धत पजुस्तकाहरू र अजख्तयारर लगायतका ष्ट्रवर्यहरू यथाशक्य भएन भने 
त्यसका केही दरुगाधम पररर्ामहरू छन ्। सभामखु महोदय, म संक्षेपमा खासगरी चाष्ट्रहाँ पधछल्लो समय 
मलुकुको अथातन्त्र केही संकटमा छ सभामखु महोदय, मलुकुको मातै्र होइन ष्ट्रवश्वको अथातन्त्र संकटमा छ 
अथाशास्त्रीहरू । हाम्रो नजजक धछमेकमा भारतको अथातन्त्रमाधथ केही प्रश्नहरू उदठरहेका छन ् सभामखु 
महोदय, यसको प्रभाव मलुकुमा पछा ष्ट्रक पदैन यसको प्रभाव कर्ााली प्रदेशको अथातन्त्रमा पछा ष्ट्रक पदैन 
हाम्रा लाधग यो महत्वको धबर्य हो सभामखु महोदय । अथातन्त्रको संकटका केही ईजन्िकेटरहरू छन ्
सभामखु महोदय, त्योमध्ये हामीले पधछल्लो एक दशकमा गना नसकेको पूाँजीगत खचाको पररचालनमा चाष्ट्रहाँ 
जनु धनराशाजनक अवस्था छ¸ त्यो पूाँजीगत खचाको पररर्ाम पररचालनलाई हामीले चाष्ट्रहाँ आशाजनक 
अवस्थामा परु् याउन सकेनौं । चाल ुखचाको चाष्ट्रहाँ जनु कटौधत गना सकेनौं सभामखु महोदय, यो १० वर्ाको 
दौिानमा सरकार सञ्चालनमा हामी सबै छौं सभामखु महोदय, अष्ट्रहले ष्ट्रवपक्षीमा हनेु साथीहरू पधन हनुहुनु्छ 
हामी पधन छौं आलोपालो छ यो एक दशक । यो हामी सबैको लाधग साझा कुरा हो सभामखु महोदय, 
मलुकुको अथातन्त्रको एउटा संकट चाष्ट्रहाँ के हो भने नेपालको चाल ुखचाको अवस्थालाई हामीले धनयन्त्रर् 
गना सकेनौं भने धनराशाजनक छ र पूाँजीगत खचालाई चाष्ट्रहाँ हामीले बढवा ददन सकेनौं सभामखु महोदय, मैले 
प्रदेशमा यो कुरा ष्ट्रकन भन्दै छु सभामखु महोदय, भनेर भन्दाखेरर हामीले यो वर्ाको बजेटचाष्ट्रहाँ अजख्तयारर 
अष्ट्रहलेसम्म ददन सकेको अवस्था छैन । र बजेट संसदले पास गरेको बजेटको पजुस्तका हामीले चाष्ट्रहाँ 
संसदमा ल्याएर यो वर्ाको कायाक्रमहरू जो हो यष्ट्रह जशर्ाकमै यधत चाष्ट्रहाँ बजेटहरू हामीले ष्ट्रवधनयोजन गर् या 
छौं भनेर त्यो पजब्लक िोमेनमा रहने धबर्य हो सभामखु महोदय, संसदले पास गरेको बजेट चाष्ट्रहाँ सावाजधनक 
हनेु धबर्य हो । पजब्लक िोमेनमा रहने धबर्य हो । पत्रपधत्रकाले प्रश्न उठाए भने पाउने धबर्य हो । 
नागररक समाजले प्रश्न उठाए भने र सवासाधारर् नागररकले कर्ााली प्रदेश सरकारको बजेटको बारेमा यो 
बजेट पास भएको यधत लामो समयपधछ भदौ सष्ट्रकन लाग्दा चाष्ट्रहाँ संसदमा हामीले यो प्रश्न नउठाउन ुपने 
हो¸ यो उठाउन ुपने अवस्था छ । त्यसकारर्ले म प्रदेश सरकारलाई सम्माधनत सभामाफा त ्चाष्ट्रहाँ प्रदेश 
सरकारलाई यथाशक्य धछटोभन्दा धछटो यी ष्ट्रववरर्हरू संसदमा पेश गना र अजख्तयारर लगायतका आन्तररक 
काम कारबाहीहरू धछटो सम्पादन गना म सबभन्दा पष्ट्रहले ष्ट्रवनम्रतापूवाक यो धनवेदन गदाछु । संसदमा 
सरकारको उपजस्थधत संख्यात्मक ष्ट्रहसाबले सरकारको उपजस्थधत संसदमा देजखदै देजखएन । यो चाष्ट्रहाँ 
दभुााग्यको कुरा हो सभामखु महोदय, हनु त संसदमा यो यस्तो बेलामा हामी संसदमा छलफल गदै छौं 
सभामखु महोदय, प्रजातन्त्रको जनधन धब्रष्ट्रटस पाधलायामेन्ट ३५ ददनको लाधग धनलम्बन भएको छ । 
प्रधानमन्त्री जज मोररसले चाष्ट्रहाँ ३५ ददन यो संसदको जनधन भनेर हामी लामो समय छलफल गदै छौं । 
धब्रष्ट्रटस पाधलायामेन्ट ३५ ददन धनलम्बन भएको छ । सबभन्दा रोचक के छ भने बेलायतीहरू संसदको 
पनु:स्थापनाको लाधग अदालतमा जााँदै छन ्। स्कटल्याण्िको एउटा कोटाले के भन्यो भने संसद धनलम्वन 
गने धबर्य चाष्ट्रहाँ चाष्ट्रहाँ प्रधानमन्त्री बोररसको गजल्त धथयो भनेर चाष्ट्रहाँ हाइकोटाले ष्ट्रहजो आदेश गर् यो तत्काल 
तत्काल भैरहेका धबर्यहरू हनु ्सभामखु महोदय, अथाात प्रजातन्त्रको जनधन माधनएको बेलायतमा ३५ ददन 
सदन धनलम्वन भैराबेला हामीले संसदको एउटा राम्रो रोचक र सकारात्मक पक्ष के छ भने हामी संसद 
बधलयो बनाउने बारेमा छलफल गररराछौं सभामखु महोदय । आठ सय वर्ाको लामो संसदको इधतहास  
छ । धब्रष्ट्रटसहरूले यलाई नयााँ चाष्ट्रहाँ अनभुवको रूपमा नयााँ रोचक अनभुवको रूपमा उनीहरूले नजजकबाट 
हेरररहेका छन ्सभामखु महोदय, एउटा सांसदको रूपमा जनप्रधतधनधधको रूपमा यो धबर्य मेरो चासोको 
धबर्य पधन हो सभामखु महोदय, यसकारर्ले संसदमा सरकारको उपजस्थधत कमजोर उपजस्थधत देजखयो र यो 
उपजस्थधत संसदका लाधग प्रदेश सभाका लाधग यो सखुद् धबर्य होइन सभामखु महोदय, म त्यता प�ी संकेत 
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गना चाहान्छु । पूाँजीगत खचाको पररचालन मैले हामीले बजेट पास गदाा सभामखु महोदय, पूाँजीगत खचाका 
केही शीर्ाकहरूमा हामीले चाष्ट्रहाँ चाल ुखचाका शीर्ाकहरूलाई चाष्ट्रहाँ केही शीर्ाकहरूलाई करेक्सन गरेर 
पूाँजीगततफा  खचातफा  यो कुरालाई चाष्ट्रहाँ हामीले पररवतान गने र चाष्ट्रहाँ बजेटलाई राम्रो बनाउने भन्ने बारेमा 
हामीले पाधलायामेन्टले चाष्ट्रहाँ यष्ट्रह प्रदेश¸ सम्माधनत प्रदेश सभाले पास गरेको धबल¸ त्यो धबल र संसदसाँग 
सम्बजन्धत मैले अगाधि माग गरेको िकुमेन्टहरू यथाशक्य चाष्ट्रहाँ संसदमा जानकारीमा चाष्ट्रहाँयो सभामखु 
महोदय, यधत कुरा मैले ष्ट्रवनम्रतापूवाक अनरुोध गरेँ । मैले आज खासगरी यो अथातन्त्रको धबर्यमा मेरो 
अधलकधत यसमा ष्ट्रटप्पर्ी छ । सभामखु महोदय, ष्ट्रटप्पर्ी के छ भन्दाखेरर हाम्रो ग्रासहिु इकोनोमी हो 
सभामखु महोदय तल चाष्ट्रहाँ हामी ग्रामीर् अथातन्त्रले धाधनएका मान्छे हौं हामी । कर्ााली प्रदेश त यस्तो 
प्रदेश हो¸ जहााँ हामी चाष्ट्रहाँ नून र वर्ाको साधलन्दा एकसरो कपिाबाहेक हामी अरु नखररद् ने अवस्थामा  
छौं । अरु ष्ट्रकन्नु नपने अवस्थामा धथयौ एसको १० वर्ा १५ वर्ा २० वर्ा अगाधिको अवस्था हाम्रो हेयो 
भने ननु र एकसरो पवाहरूमा लगुा लाउन पने अवस्थामा धथयौं ग्रामीर् अथातन्त्र त्यधत बधलयो धथयो । 
वस्त ुष्ट्रवधनमयको माध्यमबाट हामी चाष्ट्रहाँ पहािबाट खासगरी चाष्ट्रहाँ पहािबाट हामी पहािी भेगहरूबाट हाम्रा 
उत्पादनहरू ल्याएर वस्त ु ष्ट्रवधनमयको माध्यमबाट नून ष्ट्रकन्ने¸ अरु धमठाई ष्ट्रकन्ने प्रदेशका मान्छेहरू हौं  
हामी । यो १०/१५ वर्ामा ग्रामीर् अथातन्त्र यधत ध्वस्त भयो सभामखु महोदय, रेधमटेन्सका कारर्ले हामी 
अथातन्त्र चधलरहेको छ । कर्ााली प्रदेश पधन यस्तो प्रदेश हो जहााँ रेधमट्यान्सको कारर्ले बढीभन्दा बढी 
मान्छेहरू बाष्ट्रहर ष्ट्रवदेश जाने खािी जाने र त्यताबाट रेधमट्यान्स पठाको कारर्ले संघीय सरकार चल्ने 
प्रदेश सरकार हामी चल्ने र स्थानीय सरकार चल्ने सरकारी कामकाजहरू चल्ने अवस्थामा हाम्रो अथातन्त्र 
छ । त्यसकारर्ले ग्रामीर् अथातन्त्रको जगलाई कसरी बधलयो बनाउने भन्ने बारेमा प्रदेशको चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास 
बजेट तरुुन्तै पररचालन हनुपुर् यो सभामखु महोदय, हाम्रो जस्तो कमजोर र सानो अथातन्त्र भएको देशमा यो 
कुरा चनुौधतपूर्ा हो सभामखु महोदय । एक्लै यो संघीय सरकारको मातै्र दाष्ट्रयत्व होइन सभामखु महोदय, 
एक्लै यो स्थानीय सरकारको दाष्ट्रयत्व पधन होईन । हामी सबै सरकारको दाष्ट्रयत्व हो । अथातन्त्र मजबतु 
बनाउन ुपने हाम्रो सबैको दाष्ट्रयत्व हो सभामखु महोदय, हाम्रो प्रदेशले गरेको योगदान यसमा चाष्ट्रहाँ सानो 
हनु्छ ष्ट्रक ठूलो हनु्छ भनेर भन्यो भने हामीसाँग पधन चाष्ट्रहाँ २० र २५ अबा चाष्ट्रहाँ पैंसा चाष्ट्रहाँ हामी वाष्ट्रर्ाक 
रूपमा चलाउन सक्ने ठाउाँमा छौं भनेपधछ यसको कजन्रब्यूसन देशको जीिीबीमा हाम्रो चाष्ट्रहाँ तपाईको 
रािको ऋर् चाष्ट्रहाँ घट्ने कुरा प्रधतव्यजक्त आयमा चाष्ट्रहाँ बषृ्ट्रि हनेु कुरामा हाम्रो कजन्रब्यूसन पधन महत्वपूर्ा 
हनु्छ सभामखु महोदय । त्यसकारर् मैले आज मेरो बढी चासो प्रदेशको आधथाक माधमला मन्त्रालय यस 
बारेमा म के चाष्ट्रहाँ जानकारी छ प्रदेश सरकार यस बारेमा के जचन्ता छ ? हामीले चाष्ट्रहाँ खासगरी धेरै 
मान्छेहरू भारत कालापहाि र अको देशमा चाष्ट्रहाँ अब थिा कन्रीहरूमा खासगरी खािीधतर हामीले काम 
गछौ । भारु नोटको सटष्ट्रहमा जनु चाष्ट्रहाँ १ सयको १ सय ६० हनेु व्यवस्था जस्थर व्यवस्था छ सभामखु 
महोदय, त्यो जस्थर व्यवस्थाले भारतीय अथातन्त्रमा अधलकधत बष्ट्रढ समस्या आउन ष्ट्रवजता कै त्यसको प्रभाव 
चाष्ट्रहाँ प्रत्येक्ष रूपमा हामीमा पछा । यधत कुराहरू मैले राखेर प्रदेशको अथा मन्त्रालय, प्रदेश सरकारलाई यो 
वर्ाको बजेटसाँग सम्बजन्धत गधतष्ट्रवधधहरू धछटो बढाउन चाल ु खचालाई चाष्ट्रहाँ धनयन्त्रर् गना र पूाँजीगत 
खचालाई चाष्ट्रहाँ बढावा ददनका लाधग र यो संसदलाई उपरोक्त िकुमेन्टहरू मैले संसदमा यस अगाधि चाष्ट्रहाँ 
माग गरे ती िकुमेन्टहरू यथाशक्य संसदमा उपलब्ध गराउन म ष्ट्रवनम्रतापूवाक धनवेदन गदाछु सभामखु 
महोदय । धेरै धन्यवाद ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री कुमाराज शाही ।  
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककुुममााररााजज  शशााहहीी::  माननीय सभामखु महोदय, यो ष्ट्रवशेर् समयमा म ष्ट्रवशेर् केही कुरा राख् ने 
अनमुधत चाहान्छु । लामो संघार्पधछ, नेपाली जनताको लामो संघर्ापधछ नेपाली जनता मात्र होइनन ्। गररब 
जनताको लामो संघर्ापधछ सवाहारा वगाको लामो संघर्ापधछ झोपिीमा बस्ने मान्छेको लामो संघर्ापधछ एउटा 
व्यवस्थालाई समाप्त गरेर यो व्यवस्थालाई ष्ट्रवदाइ गरेको छ । सभामखु महोदय, कर्ााली प्रदेशका जनताले 
अष्ट्रहले अनभुतू गरेका छन ्महशसु गरररहेका छन ्ष्ट्रक आधथाक क्राजन्त भएको तीन वर्ामा मातै्र भन्ने कुराको 
महशसु गरेका छन ्। िोजर पगेु पधन िोजरै नदेखेका मान्छेहरू¸ साईकल नै नदेखेका मान्छेहरू ष्ट्रहजो 
साईकल हेनाका धनजम्त नेपालगञ्ज आउन ु पने¸ सखेुत आउन ु पने आज गािीसम्म चाष्ट्रहाँ मलाई लाग्छ 
साष्ट्रवकको कर्ााली प्रदेशमा पगेुको छ र जनताले सााँजच्चकै क्राजन्त गर् यौं भन्न ेखालको महशसु जनताले 
गरेका छन ्। गर्तन्त्रको अनभुधूत गरेका छन ्। गर्तन्त्रको महशसु गरेका छन ्। संघीयताको महशसु 
गरेका छन ्। आज प्रत्येक ठाउाँमा चाष्ट्रहाँ कजम्तमा िोजरले भएपधन रयाक ओपन गदैछ । जनतामा 
धनराशा पैदा भकोछैन । जनतामा आशा पैदा भएको छ । धनराशा पैदा कोले गरररहेको छ । हामीले 
नजजकबाट हेरररहेका छौं । ष्ट्रहजो काठमाण्िौमा बस्ने मान्छे काठमाण्िौ सता ामा बस्ने मान्छेहरू जोले सता ा 
सञ्चालन गरेका धथए ती मान्छेले आज यो गर्तन्त्रलाई उपहास गनाका धनजम्त गर्तन्त्रलाई समाप्त पानाका 
धनजम्त यो संघीय व्यवस्थालाई धतलान्जधल ददनका धनजम्त फेरर यो मलुकुलाई प्रधतगमनको ददशाधतर लैजानको 
धनजम्त फेरर ष्ट्रहजो प्रधतगमनकारी शजक्तहरू जो धथए आज ष्ट्रवस्तारै ष्ट्रवस्तारै मलाई लाग्छ ठाउाँ-ठाउाँबाट 
चलखेल गरररहेका छन ्। यो आभार् अष्ट्रहले हामीलाई प्राप्त गरररहेका छौं । यो चलखेल गनुा भनेको नै 
गर्तन्त्रमाधथ फेरर बल्हाद प्रयोग गरेर मलाई लाग्छ फेरर प्रधतगमनको ददशाधतर लैजाने हरकतहरू यदाकदा 
देजखरहेका छन ्। त्यो भएको हनुाले म यो सम्माधनत सदनमा भन्न चाहान्छु । सभामखु महोदय, यो हरकत 
ल्याउने मान्छेहरू जोले जनताको व्यवस्थामाधथ लात हान्न ेप्रयत् न गदैछन ्। जनताको व्यवस्थामाधथ मलाई 
लाग्छ बलात्कार गने जो प्रयत् न गदैछ¸ त्यलाई अन्त्य गनाका लाधग यो सम्माधनत सभामाफा त ्म सरकारको 
ध्यानाकर्ार् गना चाहान्छु । ष्ट्रहजो मातै्र एउटा घटना मलाई लाग्छ मन्त्री कुनै मलाई लाग्छ राम जात्रा 
हेना गएका मन्त्री होइनन ्। मन्त्री ष्ट्रवकास गनाका धनजम्त एउटा कायाक्रममा जानभुएको धथयो यो देशलाई 
समषृ्ट्रिको ददशामा लैजानको धनजम्त त्यसको सन्देश प्रवाह गनाका धनजम्त एउटा कायाक्रममा जान ुभएको 
धथयो । फष्ट्रका नभुयो फष्ट्रका दाखेरर अष्ट्रहले प्रधतगमन चाहाने मान्छेहरू गर्तन्त्र नरुचाउने मान्छेहरू ष्ट्रहजो मातै्र 
मलाई लाग्छ । नेपालगञ्जको प्लेनधभत्र दवु्यावहार गरेका छन ् । त्यो दवु्यावहार गने मान्छेप्रधत ती 
मान्छेहरू गर्तन्त्रवादी होइनन्̧  ती मान्छे संघीयता रुचाउाँदैनन ् । ती मान्छेहरू फेरर धसध्याइएको 
धतलान्जधल ददएको व्यवस्थालाई पनु:स्थाष्ट्रपत गनाका धनजम्त ष्ट्रवधभन्न ठाउाँबाट हका त गरररहेका मान्छेहरूले 
संस्कृधत¸ पयाटन तथा नागररक उड्यनमा मन्त्रीमाधथ योगेश भ�राईमाधथ ष्ट्रहजो दवु्यावहार गरेका छन ्। म 
घोर भत्सनाा गना चाहान्छु । धतनलाई मलाई लाग्छ प्लेनधभत्र अव्यवहार गने मान्छेहरू हलुहजु्जत गने 
मान्छेलाई काननुी व्यवस्था छ । त्यो काननुी व्यवस्थाधभत्र ल्याएर त्यलाई किाभन्दा किा कारबाही 
गनाका धनजम्त प्रदेश सरकारमाफा त ्केन्रीय सरकारमा जाओस ्भन्न म चाहान्छु र त्यो भएको हनुाले खाधल 
धनराशाका मातै्र चाष्ट्रहाँ कुराहरू मात्र बााँिेर अथा हुाँदैन अब । काम त भएकै छन ्त मैले त देजखरहेको  
छु । रफ्तारमा पो भको छैन त एकैचोष्ट्रट पहािलाई तराई बनाउन¸ तराईलाई पहाि बनाउन त कोले 
सक्छ र िेढ वर्ामा कसैले सक्दै सक्दैन तर प्रष्ट्रक्रयामा त जान ु पर् यो भन्ने मातै्र हो हाम्रो त आशा  
भनेको । केही गना सक्नेवाला धथएन । पष्ट्रहलो वर्ा हामी गएपधन त्यष्ट्रहाँ हनु््यो म मन्त्री भए पधन त्यष्ट्रह 
हनु््यो अको कोष्ट्रह मान्छे भए पधन त्यष्ट्रह हनु््यो । िाि ुजटुाउनै पने, पधुनउ जटुाउनै पने¸ ताउली जटुाउनै 
पने¸ घर बनाउनै पने¸ अको बनाउनै पने¸ अको बेि ष्ट्रवस्तारा बनाउनै पने¸ केही समय त लागेकै हो 
हामीलाई तर अष्ट्रहले हामीलाई के लाधगरहेको छ भन्दाखेरर प्रष्ट्रक्रयामा गयो ष्ट्रक गएन यो कुरा चाष्ट्रहाँ यो 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककुुममााररााजज  शशााहहीी::  माननीय सभामखु महोदय, यो ष्ट्रवशेर् समयमा म ष्ट्रवशेर् केही कुरा राख् ने 
अनमुधत चाहान्छु । लामो संघार्पधछ, नेपाली जनताको लामो संघर्ापधछ नेपाली जनता मात्र होइनन ्। गररब 
जनताको लामो संघर्ापधछ सवाहारा वगाको लामो संघर्ापधछ झोपिीमा बस्ने मान्छेको लामो संघर्ापधछ एउटा 
व्यवस्थालाई समाप्त गरेर यो व्यवस्थालाई ष्ट्रवदाइ गरेको छ । सभामखु महोदय, कर्ााली प्रदेशका जनताले 
अष्ट्रहले अनभुतू गरेका छन ्महशसु गरररहेका छन ्ष्ट्रक आधथाक क्राजन्त भएको तीन वर्ामा मातै्र भन्ने कुराको 
महशसु गरेका छन ्। िोजर पगेु पधन िोजरै नदेखेका मान्छेहरू¸ साईकल नै नदेखेका मान्छेहरू ष्ट्रहजो 
साईकल हेनाका धनजम्त नेपालगञ्ज आउन ु पने¸ सखेुत आउन ु पने आज गािीसम्म चाष्ट्रहाँ मलाई लाग्छ 
साष्ट्रवकको कर्ााली प्रदेशमा पगेुको छ र जनताले सााँजच्चकै क्राजन्त गर् यौं भन्न ेखालको महशसु जनताले 
गरेका छन ्। गर्तन्त्रको अनभुधूत गरेका छन ्। गर्तन्त्रको महशसु गरेका छन ्। संघीयताको महशसु 
गरेका छन ्। आज प्रत्येक ठाउाँमा चाष्ट्रहाँ कजम्तमा िोजरले भएपधन रयाक ओपन गदैछ । जनतामा 
धनराशा पैदा भकोछैन । जनतामा आशा पैदा भएको छ । धनराशा पैदा कोले गरररहेको छ । हामीले 
नजजकबाट हेरररहेका छौं । ष्ट्रहजो काठमाण्िौमा बस्ने मान्छे काठमाण्िौ सता ामा बस्ने मान्छेहरू जोले सता ा 
सञ्चालन गरेका धथए ती मान्छेले आज यो गर्तन्त्रलाई उपहास गनाका धनजम्त गर्तन्त्रलाई समाप्त पानाका 
धनजम्त यो संघीय व्यवस्थालाई धतलान्जधल ददनका धनजम्त फेरर यो मलुकुलाई प्रधतगमनको ददशाधतर लैजानको 
धनजम्त फेरर ष्ट्रहजो प्रधतगमनकारी शजक्तहरू जो धथए आज ष्ट्रवस्तारै ष्ट्रवस्तारै मलाई लाग्छ ठाउाँ-ठाउाँबाट 
चलखेल गरररहेका छन ्। यो आभार् अष्ट्रहले हामीलाई प्राप्त गरररहेका छौं । यो चलखेल गनुा भनेको नै 
गर्तन्त्रमाधथ फेरर बल्हाद प्रयोग गरेर मलाई लाग्छ फेरर प्रधतगमनको ददशाधतर लैजाने हरकतहरू यदाकदा 
देजखरहेका छन ्। त्यो भएको हनुाले म यो सम्माधनत सदनमा भन्न चाहान्छु । सभामखु महोदय, यो हरकत 
ल्याउने मान्छेहरू जोले जनताको व्यवस्थामाधथ लात हान्न ेप्रयत् न गदैछन ्। जनताको व्यवस्थामाधथ मलाई 
लाग्छ बलात्कार गने जो प्रयत् न गदैछ¸ त्यलाई अन्त्य गनाका लाधग यो सम्माधनत सभामाफा त ्म सरकारको 
ध्यानाकर्ार् गना चाहान्छु । ष्ट्रहजो मातै्र एउटा घटना मलाई लाग्छ मन्त्री कुनै मलाई लाग्छ राम जात्रा 
हेना गएका मन्त्री होइनन ्। मन्त्री ष्ट्रवकास गनाका धनजम्त एउटा कायाक्रममा जानभुएको धथयो यो देशलाई 
समषृ्ट्रिको ददशामा लैजानको धनजम्त त्यसको सन्देश प्रवाह गनाका धनजम्त एउटा कायाक्रममा जान ुभएको 
धथयो । फष्ट्रका नभुयो फष्ट्रका दाखेरर अष्ट्रहले प्रधतगमन चाहाने मान्छेहरू गर्तन्त्र नरुचाउने मान्छेहरू ष्ट्रहजो मातै्र 
मलाई लाग्छ । नेपालगञ्जको प्लेनधभत्र दवु्यावहार गरेका छन ् । त्यो दवु्यावहार गने मान्छेप्रधत ती 
मान्छेहरू गर्तन्त्रवादी होइनन्̧  ती मान्छे संघीयता रुचाउाँदैनन ् । ती मान्छेहरू फेरर धसध्याइएको 
धतलान्जधल ददएको व्यवस्थालाई पनु:स्थाष्ट्रपत गनाका धनजम्त ष्ट्रवधभन्न ठाउाँबाट हका त गरररहेका मान्छेहरूले 
संस्कृधत¸ पयाटन तथा नागररक उड्यनमा मन्त्रीमाधथ योगेश भ�राईमाधथ ष्ट्रहजो दवु्यावहार गरेका छन ्। म 
घोर भत्सनाा गना चाहान्छु । धतनलाई मलाई लाग्छ प्लेनधभत्र अव्यवहार गने मान्छेहरू हलुहजु्जत गने 
मान्छेलाई काननुी व्यवस्था छ । त्यो काननुी व्यवस्थाधभत्र ल्याएर त्यलाई किाभन्दा किा कारबाही 
गनाका धनजम्त प्रदेश सरकारमाफा त ्केन्रीय सरकारमा जाओस ्भन्न म चाहान्छु र त्यो भएको हनुाले खाधल 
धनराशाका मातै्र चाष्ट्रहाँ कुराहरू मात्र बााँिेर अथा हुाँदैन अब । काम त भएकै छन ्त मैले त देजखरहेको  
छु । रफ्तारमा पो भको छैन त एकैचोष्ट्रट पहािलाई तराई बनाउन¸ तराईलाई पहाि बनाउन त कोले 
सक्छ र िेढ वर्ामा कसैले सक्दै सक्दैन तर प्रष्ट्रक्रयामा त जान ु पर् यो भन्ने मातै्र हो हाम्रो त आशा  
भनेको । केही गना सक्नेवाला धथएन । पष्ट्रहलो वर्ा हामी गएपधन त्यष्ट्रहाँ हनु््यो म मन्त्री भए पधन त्यष्ट्रह 
हनु््यो अको कोष्ट्रह मान्छे भए पधन त्यष्ट्रह हनु््यो । िाि ुजटुाउनै पने, पधुनउ जटुाउनै पने¸ ताउली जटुाउनै 
पने¸ घर बनाउनै पने¸ अको बनाउनै पने¸ अको बेि ष्ट्रवस्तारा बनाउनै पने¸ केही समय त लागेकै हो 
हामीलाई तर अष्ट्रहले हामीलाई के लाधगरहेको छ भन्दाखेरर प्रष्ट्रक्रयामा गयो ष्ट्रक गएन यो कुरा चाष्ट्रहाँ यो 
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ठूलो आशा गनुाहनु्न ठूलो प्रधतफलको अष्ट्रहले हामीले अनभुतू गना थाल्यौं भने हाम्रो मूखाता हनु्छ । त्यो 
भको हनुाले त्यो प्रष्ट्रक्रयामा धछर् यो ष्ट्रक धछरेन भन्ने कुराको चाष्ट्रहाँ हामीले हेक्का राख् न ुपछा । मलाई के 
लाग्छ भने प्रष्ट्रक्रयामा धछरेको जस्तो महशसु फेरर महशसु मैले गरररहेको छु¸ के भन्दाखेरर यदद साचोँ कुरा 
हो भने अष्ट्रहले प्रत्येक जजल्लामा चाष्ट्रहाँ कायाालय स्थापना चाष्ट्रहाँ भएका छन ्है । सकारात्मक कुरो भजन्दन ु
पछा सरकारको कजम्तमा ष्ट्रहजो भौधतक पूवााधारको कायाालय धथएनन ्गाउाँमा । आज चार ददन मातै्र अन्त 
जजल्लामा के भएको छ मलाई थाहा छैन¸ काधलकोट जजल्लामा भौधतक पूवााधारको कायाालय स्थमापना 
भएको छ । ष्ट्रवचरा एउटा ओभरधसयर गएर सव-ईजन्जधनयर गएर त्यसको हाष्ट्रकम हनु ुपरेको बाध्यकारी 
अवस्था यहााँ पधन हामीसाँग छ यहााँ कर्ााली प्रदेशमा । खानेपानी धसचाईमा धेरै अको जजल्लामा जानपुने 
आज ती कायाालय स्थापना ष्ट्रवस्तारै एउटा प्रष्ट्रक्रया चाष्ट्रहाँ सरुुवात भएको छ । यो प्रष्ट्रक्रयालाई धनरन्तरता 
ददन पर् यो । त्यो भको हनुाले मलाई के लाग्छ भन्दाखेरर सरकारले एउटा गधत भनेको छ तर हाम्रो चाष्ट्रहाँ 
भनाई के भन्दाखेरर सदनको भनाई के हनुपुछा अधल गधत ष्ट्रढला भयो है िेढ वर्ा त अभ्यास गर् यौं । अब 
यसको अनभुव त तपाईहरूले प्राप्त गररसक्न ु भयो सरकारले सरकारका ष्ट्रवभागीय मन्त्रीले अनभुव प्राप्त 
गनुाभको छ । त्यो अनभुवलाई त्यो जगमा टेकेर रफ्तार गधतलाई अगाधि बढाउनहुोस ्। चााँिोभन्दा चााँिो 
चाष्ट्रहाँ जनताले अब आधथाक क्राजन्त सरुुवात भएको महशसु गरून ्भन्ने खालको चाहाना यो सदनको हो । 
त्यो भको हनुाले म के भन्न चाहान्छु भन्दाखेरर सायद भोधल असफल हनेु कुरामा त अब हामीमै कुरा हो 
एउटा गाउाँमा अजन्तममा मलाई के लाग्छ भन्दाखेरर¸ एउटा ष्ट्रवद्मालय रहेछ थोरै सरकारलाई फेरर सझुाब 
ददन चाहान्छु । म (समय, समयलाई ध्यान ददनसु ्माननीय सदस्य) एउटा ष्ट्रवद्मालय रहेछ सभामखु महोदय, 
त्यो ष्ट्रवद्मालयका ष्ट्रवद्माथी जम्मै माछा माना जााँदा रहेछन ्। त्यसपधछ त्यो ष्ट्रवद्मालयका चाष्ट्रहाँ मलाई लाग्छ 
जो माछा माने अधभभावकहरू जो हनु ्ष्ट्रवद्माथीका अधभभावकहरू धतनीहरू मलाई लाग्छ खाधल ताकु कुद् ने 
मात्र हनु्छ गाउाँघरधतर । ताकु हनु्छ¸ काम्लो साम्लोलाई बनु्नलाई ताकु बनाउने हनु्छ । अधन त्यसपधछ 
गएर १ वर्ा सष्ट्रकएछ अजन्तममा ररजेल्ट आउाँदाखेरर त्यो गाउाँका पूरै ष्ट्रवद्माथीहरू फेल भएछन ्। अधन त्यो 
गाउाँको एउटा ठाललेु के भनेछ भने ल अब तपाईहरू त्यो गाउाँको कोष्ट्रह पधन ष्ट्रवद्माथी पास भएनछ¸  
त्यो ष्ट्रवद्मालयमा अन्त अन्त ठाउाँबाट आएका मान्छेहरू पास भएछन ् त्यो ष्ट्रवद्मालयका ष्ट्रवद्माथी सब फेल 
भएछन ्। अधन एक जना त्यहााँको ठाललेु भनेछ । ल अब अधभभावकहरू तपाईहरू चाष्ट्रहाँ ताकु कात् नसु,् 
(छोट्याउनहुोस ्माननीय सदस्य), ष्ट्रवद्माथीहरू अब चाष्ट्रहाँ माछा माना जानसु ्भने जस्तो जस्थधत नहोस ्भन्न 
चाहन्छु । त्यो भएको हनुाले आफ्नो गधतलाई अगाधि बढाओस ्प्रदेश सरकारलाई म यही अनरुोध गदै म 
धबदा हनु्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री पद् मा खड्का । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककाा::  माननीय सभामखु महोदय, कर्ााली प्रदेशको चौंथो अधधवेशनको २९औ ंबैठकमा 
ष्ट्रवशेर् समयमा मैले समसामष्ट्रयक धबर्यमा आफ्नो धारर्ा राख् न चाहान्छु । कर्ााली प्रदेश हामीले एउटा 
आशा¸ एउटा जनु खालको कर्ााली प्रदेश बनाउनलाई हाम्रो सबैको एउटा ठूलो चाहाना¸ भावना जनु 
खालको आशामा हामीले कर्ााली प्रदेशको गधतलाई अगाधि बढाइरहेका धथयौं । कर्ााली प्रदेशको 
राजधानीको धबर्य कर्ााली प्रदेशको नामको धबर्य जसरी हामीले टुङ्ग्याउदै जााँदा हाम्रा ष्ट्रवधभन्न कर्ााली 
प्रदेशका गधतष्ट्रवधधहरू अगाधि बढ्दै जााँदा आज यो सदनमा बोधलरहाँदा कर्ााली प्रदेशको राजधानीको कुरा 
पटक-पटक हामीले कर्ााली प्रदेश सरकारलाई यही ष्ट्रवशेर् समयमा हामीले महत्वपूर्ा आफ्ना धबर्यका 
रूपमा हामीले यहााँ राजखरहेका छौं । तर आज कायाान्वयनमा जाने कुरामा कष्ट्रहाँकतै कायाान्वयनको पाटो 
अगाधि बढेको देख्दैनम ्। त्यसकारर्ले पधन आज पनुः धतनै धबर्यलाई फेरर दोहोर् याएर आज हामी भन्न 
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यहााँ बोल्न आज हाम्रा आवाजहरू तल जनताका आवाजहरूलाई यहााँ बोल्न हामी बाध्य भएका छौं । 
त्यसकारर्ले पधन मैले कर्ााली प्रदेश राजधानीको रर�रोिको धबर्यलाई मैले यहााँ उठाउन गइरहेको छु । 
जो तीन ष्ट्रकलोधमटरको दरुीमा अष्ट्रहले आधथाक वर्ा ०७५/७६ को बजेटबाट जनु काया अगाधि बढाइरहेको 
अवस्थामा हामीले हामी जनप्रधतधनधधहरूले सझुाब ददंदा जेठको अजन्तममा आएर असारमा बजेटको यो 
कायाान्वयन गने कुरालाई रोक्न पछा । बरु हामी २०७६ मा हामी यलाई काम गने कुरालाई अगाधि 
बढाउन ुपछा । अष्ट्रहले बर्ाामा हामीले यलाई माटो नहालौं भन्दाभन्दै पधन नमानेर त्यो कामलाई अगाधि 
बढाउने ठेकदारलाई पधन मैले आज कर्ााली प्रदेश सरकारले केही न केही जवाफ सोधोस ्भन्न म चाहान्छु 
र आज जेठ र असार, साउनमा त्यहााँका नागररकहरूले कधत सास्ती ब्यहोरे भन्ने कुरा स्वयम ्मैले आफूले 
पधन भोगेको छु । त्यो मैले यहााँ धेरै कुरा राजखरहन ु पछा जस्तो मलाई लाधगरहेको छैन । मैले 
पटकपटक यो सदनमा उठाइरहेको पधन छु र आज फेरर भदौको मष्ट्रहना सष्ट्रकन लाग्दा पधन फेरर जलवाय ु
पररवतान र ष्ट्रवधभन्न कारर्ले होला बर्ाा फेरर सरुु भए जस्तो जनु खालको यो अष्ट्रहले धनरन्तरको बर्ााले फेरर 
ददनप्रधतददन त्यहााँका त्यो बाटो जधत ३ मष्ट्रहनाको सास्ती ब्यहोरेर आज आइरहाँदा पधन फेरर बर्ााभन्दा पधन 
अझ बढी सास्ती व्यहोनुापने जनु बाटो अष्ट्रहले भैरहेको छ । आज ददनप्रधतददन मान्छेले जनु हामीले 
संष्ट्रवधान बनाइसकेर संष्ट्रवधानका मौधलक हकमा हामी मानव भएर हामी सरुजक्षत बााँच्न पाउने अधधकार 
सरुजक्षतसाँग ष्ट्रहड्  िलु गना पाउने अधधकारको आज खेलवाि भैरहेको छ । त्यो धबर्यमा ष्ट्रवकास धनमाार्साँग 
मानवको जीवन जोधिरहेको छ । यो धबर्य असाध्यै संवेदनशील छ । मैले प्रदेश सरकारलाई ष्ट्रकन आज 
अनरुोध गरररहेछुभन्दा जनु मातहतका कायाालय आज संघीय सरकारले प्रदेश सरकारलाई हस्तान्तरर् गरी 
सखेुतमा कामकारबाष्ट्रहहरू बढाइरहेका कायाालयहरू जस्तै ष्ट्रवकास धनमाार् भौधतक पूवााधारतफा  सिक 
धिधभजनले जनु कायालाई अगाधि बढाइरहेको धथयो र हामीले पटक-पटक अनरुोध गदाा पधन अब धछटै हामी 
यलाई सधुार गछौ भधनरहाँदा आज फेरर हामी त्यो शब्दले उहााँहरूलाई भन्न जााँदा अब हामी कसरी काम 
गने ? कुन तररकाले काम गने ? आज कायाालयहरू छैनन ्। आज कायाालयहरू मजा गरररहेको अवस्था 
छ । यसले गदाा अझै झन ्थप जष्ट्रटलधतर हामी गष्ट्रहरहेको अवस्था देजखन्छ । ष्ट्रवकास धनमाार्ले अझ 
नागररकलाई ददन प्रधतददन झन ्सास्ती देजखरहेको अवस्था छ । यसलाई मैले गम्भीर प्रदेश सरकारले यो 
धबर्यलाई जष्ट्रहलेसकैु हामी उठाइरहेका छौं । तर कायाान्वयनमा जाने कुरामा गम्भीर भएर सरकारले 
सोच्न पछा कायाान्वयनमा जानका लाधग पधन गम्भीर भएर आफ्ना प्रदेश सरकारको यो गररमामय सदनमा 
उठाइरहेका धबर्यलाई गम्भीरतापूवाक सरकारले अगाधि बढाउन ुपछा भन्न ेम कुरा राख्छु र संगै हामीले 
पटक-पटक कर्ााली प्रदेश सरकारमा यहााँ उठाइहेका धबर्य पधन हनु ् । आज भदौको मष्ट्रहना अजन्तम 
हनुलाईसक्यो यष्ट्रह सदनबाट ष्ट्रवधभन्न आवाजहरू हाम्रा बजेटलाई व्यवजस्थत गना पछा र कर्ाालीको भगूोल 
सहुाउाँदो बजेटलाई हामीले आवश्यक्ताअनसुार हाम्रा भगूोलहरूमा परु् याउन ु पछा र सहजै रूपमा ष्ट्रवकास 
धनमाार्संगै हाम्रा सपनाहरू पूरा गने जनु उदे्दश्य छ । त्यो उदे्दश्यलाई पूरा गना धछटोभन्दा धछटो बजेटलाई 
कायाान्वयन गरेर अगाधि लैजाने र हामीले संशोधन यी यी धबर्यहरूमा संशोधन हनु्छन ् बजेटका भनेर 
जसरी हामीले यहााँ यो गररमामय सदनमा बोलेका कुराहरू आज कुन कुन धबर्यमा संशोधन भएका छन ्। 
बजेटका कुन कुन शीर्ाकहरू चेन्ज भएका छन ् भनेर यो गररमामय सदनले धछटोभन्दा धछटो खबर 
पाउनपुछा । धछटोभन्दा धछटो आमनागररकले कर्ाालीको बजेटलाई हेना पाउन ुपछा भन्ने कुरा पधन म यो 
गररमामय सदनमा राख् न चाहान्छु । र अन्तमा¸ कर्ााली प्रदेश सरकारले हामी नेपालीहरूको महान चाि 
आइसकेको छ । महान पवाहरू नजजकै आइरहेका छन्̧  यी पवाहरूमा एकदमै आफूले बााँच्न पाउने महान 
आशा र अधभ अधभलार्ा बोकेर बाष्ट्रहरबाट पधन यहााँ आफ्ना ददनहरूमा आफ्ना घरहरूमा पाइला टेक्दैछन ्
तर घर आउाँदा फेरर त्यो घरमा खसुी होइन¸ हर्ा होइन¸ दःुखका आाँस ु झाने हाम्रा ष्ट्रवधभन्न बाटाघाटा 
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यहााँ बोल्न आज हाम्रा आवाजहरू तल जनताका आवाजहरूलाई यहााँ बोल्न हामी बाध्य भएका छौं । 
त्यसकारर्ले पधन मैले कर्ााली प्रदेश राजधानीको रर�रोिको धबर्यलाई मैले यहााँ उठाउन गइरहेको छु । 
जो तीन ष्ट्रकलोधमटरको दरुीमा अष्ट्रहले आधथाक वर्ा ०७५/७६ को बजेटबाट जनु काया अगाधि बढाइरहेको 
अवस्थामा हामीले हामी जनप्रधतधनधधहरूले सझुाब ददंदा जेठको अजन्तममा आएर असारमा बजेटको यो 
कायाान्वयन गने कुरालाई रोक्न पछा । बरु हामी २०७६ मा हामी यलाई काम गने कुरालाई अगाधि 
बढाउन ुपछा । अष्ट्रहले बर्ाामा हामीले यलाई माटो नहालौं भन्दाभन्दै पधन नमानेर त्यो कामलाई अगाधि 
बढाउने ठेकदारलाई पधन मैले आज कर्ााली प्रदेश सरकारले केही न केही जवाफ सोधोस ्भन्न म चाहान्छु 
र आज जेठ र असार, साउनमा त्यहााँका नागररकहरूले कधत सास्ती ब्यहोरे भन्ने कुरा स्वयम ्मैले आफूले 
पधन भोगेको छु । त्यो मैले यहााँ धेरै कुरा राजखरहन ु पछा जस्तो मलाई लाधगरहेको छैन । मैले 
पटकपटक यो सदनमा उठाइरहेको पधन छु र आज फेरर भदौको मष्ट्रहना सष्ट्रकन लाग्दा पधन फेरर जलवाय ु
पररवतान र ष्ट्रवधभन्न कारर्ले होला बर्ाा फेरर सरुु भए जस्तो जनु खालको यो अष्ट्रहले धनरन्तरको बर्ााले फेरर 
ददनप्रधतददन त्यहााँका त्यो बाटो जधत ३ मष्ट्रहनाको सास्ती ब्यहोरेर आज आइरहाँदा पधन फेरर बर्ााभन्दा पधन 
अझ बढी सास्ती व्यहोनुापने जनु बाटो अष्ट्रहले भैरहेको छ । आज ददनप्रधतददन मान्छेले जनु हामीले 
संष्ट्रवधान बनाइसकेर संष्ट्रवधानका मौधलक हकमा हामी मानव भएर हामी सरुजक्षत बााँच्न पाउने अधधकार 
सरुजक्षतसाँग ष्ट्रहड्  िलु गना पाउने अधधकारको आज खेलवाि भैरहेको छ । त्यो धबर्यमा ष्ट्रवकास धनमाार्साँग 
मानवको जीवन जोधिरहेको छ । यो धबर्य असाध्यै संवेदनशील छ । मैले प्रदेश सरकारलाई ष्ट्रकन आज 
अनरुोध गरररहेछुभन्दा जनु मातहतका कायाालय आज संघीय सरकारले प्रदेश सरकारलाई हस्तान्तरर् गरी 
सखेुतमा कामकारबाष्ट्रहहरू बढाइरहेका कायाालयहरू जस्तै ष्ट्रवकास धनमाार् भौधतक पूवााधारतफा  सिक 
धिधभजनले जनु कायालाई अगाधि बढाइरहेको धथयो र हामीले पटक-पटक अनरुोध गदाा पधन अब धछटै हामी 
यलाई सधुार गछौ भधनरहाँदा आज फेरर हामी त्यो शब्दले उहााँहरूलाई भन्न जााँदा अब हामी कसरी काम 
गने ? कुन तररकाले काम गने ? आज कायाालयहरू छैनन ्। आज कायाालयहरू मजा गरररहेको अवस्था 
छ । यसले गदाा अझै झन ्थप जष्ट्रटलधतर हामी गष्ट्रहरहेको अवस्था देजखन्छ । ष्ट्रवकास धनमाार्ले अझ 
नागररकलाई ददन प्रधतददन झन ्सास्ती देजखरहेको अवस्था छ । यसलाई मैले गम्भीर प्रदेश सरकारले यो 
धबर्यलाई जष्ट्रहलेसकैु हामी उठाइरहेका छौं । तर कायाान्वयनमा जाने कुरामा गम्भीर भएर सरकारले 
सोच्न पछा कायाान्वयनमा जानका लाधग पधन गम्भीर भएर आफ्ना प्रदेश सरकारको यो गररमामय सदनमा 
उठाइरहेका धबर्यलाई गम्भीरतापूवाक सरकारले अगाधि बढाउन ुपछा भन्न ेम कुरा राख्छु र संगै हामीले 
पटक-पटक कर्ााली प्रदेश सरकारमा यहााँ उठाइहेका धबर्य पधन हनु ् । आज भदौको मष्ट्रहना अजन्तम 
हनुलाईसक्यो यष्ट्रह सदनबाट ष्ट्रवधभन्न आवाजहरू हाम्रा बजेटलाई व्यवजस्थत गना पछा र कर्ाालीको भगूोल 
सहुाउाँदो बजेटलाई हामीले आवश्यक्ताअनसुार हाम्रा भगूोलहरूमा परु् याउन ु पछा र सहजै रूपमा ष्ट्रवकास 
धनमाार्संगै हाम्रा सपनाहरू पूरा गने जनु उदे्दश्य छ । त्यो उदे्दश्यलाई पूरा गना धछटोभन्दा धछटो बजेटलाई 
कायाान्वयन गरेर अगाधि लैजाने र हामीले संशोधन यी यी धबर्यहरूमा संशोधन हनु्छन ् बजेटका भनेर 
जसरी हामीले यहााँ यो गररमामय सदनमा बोलेका कुराहरू आज कुन कुन धबर्यमा संशोधन भएका छन ्। 
बजेटका कुन कुन शीर्ाकहरू चेन्ज भएका छन ् भनेर यो गररमामय सदनले धछटोभन्दा धछटो खबर 
पाउनपुछा । धछटोभन्दा धछटो आमनागररकले कर्ाालीको बजेटलाई हेना पाउन ुपछा भन्ने कुरा पधन म यो 
गररमामय सदनमा राख् न चाहान्छु । र अन्तमा¸ कर्ााली प्रदेश सरकारले हामी नेपालीहरूको महान चाि 
आइसकेको छ । महान पवाहरू नजजकै आइरहेका छन्̧  यी पवाहरूमा एकदमै आफूले बााँच्न पाउने महान 
आशा र अधभ अधभलार्ा बोकेर बाष्ट्रहरबाट पधन यहााँ आफ्ना ददनहरूमा आफ्ना घरहरूमा पाइला टेक्दैछन ्
तर घर आउाँदा फेरर त्यो घरमा खसुी होइन¸ हर्ा होइन¸ दःुखका आाँस ु झाने हाम्रा ष्ट्रवधभन्न बाटाघाटा 
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ष्ट्रवकास धनमाार्ले गरररहेका छन ्। यो कुरालाई पधन मध्यनजर राख्दै प्रदेश सरकारले आफ्ना बन्नला´का 
ष्ट्रवधभन्न योजनाहरूलाई अगाधि बढाउनका लाधग पधन ष्ट्रवशेर् गम्भीर भएर सोचोस ्भन्न ेम एकदमै आफ्नो 
भनाई राख्दै मेरा भनाई अन्त्य गछुा । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा::  माननीय सभामखु महोदय, अष्ट्रहले तत्कालै अब केही ददनपधछ ष्ट्रहन्दूहरूको 
चाि दशैं आउाँदैछ र ष्ट्रवदेशदेजख धलएर स्वदेशबाट घर फष्ट्रकंने सबै जनता¸ नेपाली जनताहरू कर्ााली 
प्रदेशका जनताहरूलाई जानका लाधग बाटाहरू हरेक ठाउाँ संकटमा छन ्। कर्ााली राजमागा अवरुि छ । 
र दैलेख-सखेुत¸ सखेुत-दैलेखको सिकमा म ष्ट्रहजो मात्र आएाँ ठाउाँ-ठाउाँमा पोखरीहरू बनेका छन ्। त्यसो 
भएको हनुाले यो तत्कालका धनजम्त हरेक जनतालाई सहज रूपले आफ्नो घरमा जाने वातावरर् बनाउन र 
त्यसलाई त्यसरी अगाधि बढ्न सरकार सभामखुमाफा त ्सरकारको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहान्छु । दैलेख 
जजल्लाको भगवधतमाई गाउाँपाधलकामा ष्ट्रहजो शधनबार मातै्र च�ा� पदाा ईन्�जजत धब.क.को घरमा च�ा� 
पदाा उसको एक हल गोरु र ३ ओटा गाई र उसको श्रीमती र छोरो घाइते भाका छन ्। अष्ट्रहले दैलेख 
अस्पतालले ररफर गरेको छ रे । र त्यो अवस्थालाई प्रदेश सरकारले उपचार र जाइने क्षधत पूधताको 
व्यवस्था के गना सष्ट्रकन्छ । त्यसको लाधग यो सरकारले व्यवस्था गरोस ् भन्न चाहन्छु र दोस्रो कुरा 
सरकारले अष्ट्रहले पधन अगाधि सांसदज्यूहरूले राजखसक्न ुभो आज पूरा ३ मष्ट्रहना भयो । पूरा ३ मष्ट्रहनाका 
बीचमा पधन सरकारको बजेट कहााँ छ ? कता छ ? कसरी जाने हो ? थाहा छैन । हामीसाँग छलफल 
हुाँदा सरकारले अजन्तम ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक पास गदाा यो ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको अंग हनेुछ भनेर पास 
गरेको त्यो अंग कहााँ गयो ? त्यो भंग भैसक्यो ष्ट्रक त्यो लाग ुहनेु हो ष्ट्रक त्यो कसरी अगाधि बढेको छ ? 
र यो सरकारले अष्ट्रहलेसम्म त्यसको खोजी गरेको छैन । अष्ट्रहले पधन यो वर्ाको ष्ट्रवकास ष्ट्रवगतभन्दा धेरै 
अगाधि बढेको छ¸ देशमा कसैले भन्नै पदैन । हामीले भैरहेको कुरालाई कसरी कायाान्वयन गरेर अगाधि 
बढ्ने हो । हामीले बजेट भार्र् गररसकेपधछ त्यो बजेटलाई कसरी जनताका बीचमा लैजाने हो । गत 
ष्ट्रवगतमा पधन त्यष्ट्रह अवस्था आयो । आज पधन त्योभन्दा कुनै माधथ बढेको पाउददन अझैं घटेको छ । 
अष्ट्रहले कमाचारीको कुरा गदाा समायोजन गदाा अष्ट्रहले गत वर्ा भएका कमाचारी पधन समायोजन भएर बाष्ट्रहर 
गएका छन्̧  अरु थप भएर आएकै छैनन ्। सरकारले यसको व्यवस्थापन गना सष्ट्रकरहेकै छैन भने यो वर्ा 
यो आधथाक वर्ाको बजेट कायाान्वयनको क्षेत्रमा पूर्ारूपले कायाान्वयन क्षेत्रमा जाला भन्ने भरोसा गने ष्ट्रक 
नगने ? हामीले संसदबाट बजेट पास गर् यौं । सबैले फेसबकुबाटै राख्यौं प्रत्येक धनवााचन क्षते्रमा यधत 
करोि परेको छ¸ यी-यी योजना परेका छन ् भनेर जनतालाई सूचना ददइसक्यौं तर सूचना त ददयौं ती 
जनताले त्यो उपभोग गना पाउाँछन ्ष्ट्रक पाउदैनन ्। त्यो उपभोग गने पाउने ष्ट्रवधध सरकारले तयार गर् या छ 
ष्ट्रक छैन ? गत वर्ा असार मसान्तमा आएर कामहरू सरुुवात गररयो तर ती कामहरूले पधन अष्ट्रहले 
छानष्ट्रवनको दायरामा छन ्। धेरै कष्ट्रहाँ कतै मैले सनु्याछु कधतपय काम नभएर फरफारक भएका छन ्भन्न े
पधन हामीलाई सनु्नमा आएको छ । स्वयम ्मन्त्रीजीले अनगुमन गरेर २/३ ठाउाँमा त काम भएको रहेनछ 
भन्ने कुरा पधन गनुाभएको छ । त्यसो भएको हनुाले हामीले भएको बजेटलाई दरुूपयोग होइन । सदपुयोग 
कसरी गना पछा भन्न ेकुरा हामीले ध्यान परु् याउन ुपछा । दोस्रो कुरा देशमा उदठरहेको छ । ठूलो भ्र�ाचार 
भयो भ्र�चारको अन्त कसरी गने भ्र�ाचारीहरूलाई कारबाही कसरी गने भन्न ेछ । हामीले यो सदनमा 
आवाज उठाउाँछौं । त्यो धनयन्त्रर् गने ष्ट्रवधध के हो ? त्यो ष्ट्रवधधका कुरा गदैनौं । आज मैले त मलाई 
लाधगरहेको छ¸ आज सबै देशका प्रधानमन्त्रीदेजख धलएर गाउाँका सामान्य माधनसहरू अथवा जनप्रधतधनधधहरू 
र कमाचारीहरूको सम्पधतको जााँच हनु जरूरी छ त्यो आयोग स्वतन्त्र रूपले माधथ कसैले धनयजुक्त भन्दा 
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पधन स्वतन्त्र रूपले आयोग गठन गरेर यो मलुकुको भ्र�चारलाई धनयन्त्रर् गने हो भने त्यो ष्ट्रवधधबाट 
तीनपसु्ते ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब गने हो भने त्यहााँको मलाई लाग्छ नेपालको भ्र�ाचार अन्त हनेुछ भन्ने कुरा राख्दै 
ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री रातो कामी । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीी:: माननीय सभामखुज्यू, आज हामी कर्ााली प्रदेश सरकार बनेको पौने २ वर्ाको 
अन्तरालमा हामी यहााँ छलफल गरररहेका छौं । आधथाक वर्ा ०७५/०७६ को बजेट एउटा कायाान्वयनमा 
गइसकेपधछको पररर्ाम र अष्ट्रहले हामी ०७६/०७७ को बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेर कायाान्वयनमा जाने 
तरखरमा छौं र यो २ वर्ाको कररब कररब २ वर्ाको अन्तरालमा जनताको बीचमा कर्ााली प्रदेश 
सरकारबाट देजखने गररकन काम भएको कुरा छैन । यसैले गदाा यो वर्ा पधन सरकारले अझैं ष्ट्रवलम्ब गने 
हो भने लाग्छ हामीले पररर्ाम देखाउन सकै्तनौं र हामी र हाम्रा बारेमा थपु्र ैमान्छेले जे प्रकारको छलफल 
गररराख्या छन्̧  धतनको संख्या अझै बढ्नेछ । त्यसैले गदाा म सवाप्रथम सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश 
सरकारले अब ष्ट्रढला नगररकन ष्ट्रवधनयोजजत बजेटलाई कायाान्वयनमा जानका लाधग म अनरुोध गना चाहान्छु¸ 
जानपुदाछ र साँगसाँगै हाम्रो यो मलुकु लामो संघर्ापधछ हामीले एउटा लोकताजन्त्रक संघीय व्यवस्था हामी 
ल्याएका छौं र यसका बारेमा ष्ट्रवधभन्न प्रकारका ष्ट्रटकाष्ट्रटप्पर्ी पधन भैराख्या चाष्ट्रहाँ छन ्। हामीले मलुकुमा 
लोकतन्त्र स्वभावैले यो एक प्रकारको जनताले अधभमत गने थलो हो र व्यवस्था हो र यो जनवाद 
केजन्रयतामा आधाररत जनवाद हनुपुनेमा अष्ट्रहले व्यापक रूपमा जनवाद अराजकताधतर बष्ट्रढरहेको चाष्ट्रहाँ  
छ । यसले गर्तन्त्रउपर गम्भीर प्रकारका प्रश्नहरू उब्जाएको चाष्ट्रहाँ छ र देशमा संघीय सरकार र ७ 
ओटा प्रदेशमा प्रदेश सरकारहरू छन ्। ७५३ ओटा तल सरकारहरू छन ्। धतनका बारेमा माधनसहरूले 
ष्ट्रवधभन्न प्रकारका चाष्ट्रहाँ भ्रमहरू उतारचढाबहरू फैलाउने गरररहेका चाष्ट्रहाँ छन ् । यो लाग्दछ कुनै 
व्यजक्तष्ट्रवशेर् र सामान्यतया एउटा सरकारका बारेमा नभइकन धसंगो यो गर्तन्त्रउपर मान्छेहरूले धावा 
बोधलरहेका छन ्। ष्ट्रयनका बारेमा तत ्तत ्ठाउाँका सरकारहरूले छानधबन गना र यस्ता उत्छृङ् कल र 
यस्ता चाष्ट्रहाँ एउटा व्यवस्थाका सञ्चालक अथवा व्यवस्थालाई अगाधि बढाउने मतलब चाष्ट्रहाँ बागिोर 
सम्हालेका व्यजक्तप्रधत अब हमला अथवा चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवष्ट्रवध प्रकारले बोल्ने व्यजक्तहरूप्रधत सरकारले कारबाही 
गनुापदाछ अन्यथा यो धिसअिार हनु्छ अथवा कसैले पधन कसैको अिार नमान्न ेप्रकारको प्रवजृता  बढ्यो भने 
यले चाष्ट्रहाँ समाजमा राम्रो गदैन । यस बारेमा यो कुरा भन्न चाहान्छु र साँगसाँगै आज हामी यो सम ्
संष्ट्रवधानमै एउटा व्यवस्था के भएको छ भने समाजवाद उन्मखु संष्ट्रवधान छ र हामी समाजवाद उन्मखु 
संष्ट्रवधानको मूलतः यलाई चाष्ट्रहाँ हामीले छलफल गदाा समाजवादको बारेमा सरकारहरूले योजना बनाउन 
सष्ट्रकरहेका हामीले पाइरहेका छैनौं । समाजवाद¸ जशक्षामा कहााँ हो समाजवाद ? स्वास््यमा कसरी हो 
समाजवाद ? जनताका जनजीष्ट्रवका र मतलब चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास धनमाार्मा कुन चाष्ट्रहाँ कसरी चाष्ट्रहाँ समाजवादधतर 
जाने ? संष्ट्रवधान समाजवाद छ भने हामीले एउटा परुानो प्रकारको चाष्ट्रहाँ तररकाबाट हामीले चाष्ट्रहाँ हाम्रो 
ष्ट्रवकास बजेटहरू पररचालन गरेका चाष्ट्रहाँ छौं । हामीले चाष्ट्रहाँ जनवादी केजन्रयतालाई भलेुर हामीले 
अधभव्यजक्तमा स्वतन्त्रता र कामकाजमा एकरूपताको जो कुरा हो । संसद एउटा पास गदाछ र सरकार 
त्यसका बारेमा चाष्ट्रहाँ अष्ट्रहले पधन अगाधि बष्ट्रढराख्या छैन । त्यसैले गदाा हामीले समाजवादी व्यवस्थालाई 
यलाई चाष्ट्रहाँ अगाधि बढाउनका लाधग समाजवादका आधारभतू रूपले उत्पादन, ष्ट्रवतरर् र स्वाधमत्वको चाष्ट्रहाँ 
बढी प्रश्न हो जस्तो मलाई लाग्दछ । अष्ट्रहले पधन एउटा परुानो एउटा सामन्ती टाईपको चाष्ट्रहाँ उत्पादन 
प्रर्ाली¸ ष्ट्रवतरर् प्रर्ाली र स्वाधमत्व हनेु गररराख्या चाष्ट्रहाँ छ । त्यसैले गदाा कर्ााली प्रदेश सरकार आफैमा 
ष्ट्रहजोका ददनहरूमा एउटा स्वतन्त्रपूवाक रहेको¸ यहााँको जन मतलब चाष्ट्रहाँ जीष्ट्रवका यहााँ चाष्ट्रहाँ एउटा 
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पधन स्वतन्त्र रूपले आयोग गठन गरेर यो मलुकुको भ्र�चारलाई धनयन्त्रर् गने हो भने त्यो ष्ट्रवधधबाट 
तीनपसु्ते ष्ट्रहसाबष्ट्रकताब गने हो भने त्यहााँको मलाई लाग्छ नेपालको भ्र�ाचार अन्त हनेुछ भन्ने कुरा राख्दै 
ष्ट्रवदा हनु्छु । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री रातो कामी । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीी:: माननीय सभामखुज्यू, आज हामी कर्ााली प्रदेश सरकार बनेको पौने २ वर्ाको 
अन्तरालमा हामी यहााँ छलफल गरररहेका छौं । आधथाक वर्ा ०७५/०७६ को बजेट एउटा कायाान्वयनमा 
गइसकेपधछको पररर्ाम र अष्ट्रहले हामी ०७६/०७७ को बजेट ष्ट्रवधनयोजन गरेर कायाान्वयनमा जाने 
तरखरमा छौं र यो २ वर्ाको कररब कररब २ वर्ाको अन्तरालमा जनताको बीचमा कर्ााली प्रदेश 
सरकारबाट देजखने गररकन काम भएको कुरा छैन । यसैले गदाा यो वर्ा पधन सरकारले अझैं ष्ट्रवलम्ब गने 
हो भने लाग्छ हामीले पररर्ाम देखाउन सकै्तनौं र हामी र हाम्रा बारेमा थपु्र ैमान्छेले जे प्रकारको छलफल 
गररराख्या छन्̧  धतनको संख्या अझै बढ्नेछ । त्यसैले गदाा म सवाप्रथम सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश 
सरकारले अब ष्ट्रढला नगररकन ष्ट्रवधनयोजजत बजेटलाई कायाान्वयनमा जानका लाधग म अनरुोध गना चाहान्छु¸ 
जानपुदाछ र साँगसाँगै हाम्रो यो मलुकु लामो संघर्ापधछ हामीले एउटा लोकताजन्त्रक संघीय व्यवस्था हामी 
ल्याएका छौं र यसका बारेमा ष्ट्रवधभन्न प्रकारका ष्ट्रटकाष्ट्रटप्पर्ी पधन भैराख्या चाष्ट्रहाँ छन ्। हामीले मलुकुमा 
लोकतन्त्र स्वभावैले यो एक प्रकारको जनताले अधभमत गने थलो हो र व्यवस्था हो र यो जनवाद 
केजन्रयतामा आधाररत जनवाद हनुपुनेमा अष्ट्रहले व्यापक रूपमा जनवाद अराजकताधतर बष्ट्रढरहेको चाष्ट्रहाँ  
छ । यसले गर्तन्त्रउपर गम्भीर प्रकारका प्रश्नहरू उब्जाएको चाष्ट्रहाँ छ र देशमा संघीय सरकार र ७ 
ओटा प्रदेशमा प्रदेश सरकारहरू छन ्। ७५३ ओटा तल सरकारहरू छन ्। धतनका बारेमा माधनसहरूले 
ष्ट्रवधभन्न प्रकारका चाष्ट्रहाँ भ्रमहरू उतारचढाबहरू फैलाउने गरररहेका चाष्ट्रहाँ छन ् । यो लाग्दछ कुनै 
व्यजक्तष्ट्रवशेर् र सामान्यतया एउटा सरकारका बारेमा नभइकन धसंगो यो गर्तन्त्रउपर मान्छेहरूले धावा 
बोधलरहेका छन ्। ष्ट्रयनका बारेमा तत ्तत ्ठाउाँका सरकारहरूले छानधबन गना र यस्ता उत्छृङ् कल र 
यस्ता चाष्ट्रहाँ एउटा व्यवस्थाका सञ्चालक अथवा व्यवस्थालाई अगाधि बढाउने मतलब चाष्ट्रहाँ बागिोर 
सम्हालेका व्यजक्तप्रधत अब हमला अथवा चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवष्ट्रवध प्रकारले बोल्ने व्यजक्तहरूप्रधत सरकारले कारबाही 
गनुापदाछ अन्यथा यो धिसअिार हनु्छ अथवा कसैले पधन कसैको अिार नमान्न ेप्रकारको प्रवजृता  बढ्यो भने 
यले चाष्ट्रहाँ समाजमा राम्रो गदैन । यस बारेमा यो कुरा भन्न चाहान्छु र साँगसाँगै आज हामी यो सम ्
संष्ट्रवधानमै एउटा व्यवस्था के भएको छ भने समाजवाद उन्मखु संष्ट्रवधान छ र हामी समाजवाद उन्मखु 
संष्ट्रवधानको मूलतः यलाई चाष्ट्रहाँ हामीले छलफल गदाा समाजवादको बारेमा सरकारहरूले योजना बनाउन 
सष्ट्रकरहेका हामीले पाइरहेका छैनौं । समाजवाद¸ जशक्षामा कहााँ हो समाजवाद ? स्वास््यमा कसरी हो 
समाजवाद ? जनताका जनजीष्ट्रवका र मतलब चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवकास धनमाार्मा कुन चाष्ट्रहाँ कसरी चाष्ट्रहाँ समाजवादधतर 
जाने ? संष्ट्रवधान समाजवाद छ भने हामीले एउटा परुानो प्रकारको चाष्ट्रहाँ तररकाबाट हामीले चाष्ट्रहाँ हाम्रो 
ष्ट्रवकास बजेटहरू पररचालन गरेका चाष्ट्रहाँ छौं । हामीले चाष्ट्रहाँ जनवादी केजन्रयतालाई भलेुर हामीले 
अधभव्यजक्तमा स्वतन्त्रता र कामकाजमा एकरूपताको जो कुरा हो । संसद एउटा पास गदाछ र सरकार 
त्यसका बारेमा चाष्ट्रहाँ अष्ट्रहले पधन अगाधि बष्ट्रढराख्या छैन । त्यसैले गदाा हामीले समाजवादी व्यवस्थालाई 
यलाई चाष्ट्रहाँ अगाधि बढाउनका लाधग समाजवादका आधारभतू रूपले उत्पादन, ष्ट्रवतरर् र स्वाधमत्वको चाष्ट्रहाँ 
बढी प्रश्न हो जस्तो मलाई लाग्दछ । अष्ट्रहले पधन एउटा परुानो एउटा सामन्ती टाईपको चाष्ट्रहाँ उत्पादन 
प्रर्ाली¸ ष्ट्रवतरर् प्रर्ाली र स्वाधमत्व हनेु गररराख्या चाष्ट्रहाँ छ । त्यसैले गदाा कर्ााली प्रदेश सरकार आफैमा 
ष्ट्रहजोका ददनहरूमा एउटा स्वतन्त्रपूवाक रहेको¸ यहााँको जन मतलब चाष्ट्रहाँ जीष्ट्रवका यहााँ चाष्ट्रहाँ एउटा 
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उत्पादनमा आत्मधनभार भएको जनजीष्ट्रवका त्यो प्रकारले अगाधि चल्या र आजका धमधतमा आउाँदा हामीले 
रेधमट्यान्सको कुरा मातै्र होइन¸ एउटा चाष्ट्रहाँ कालापहाि र चाष्ट्रहाँ एउटा मजदरुी गनाका लाधग ष्ट्रवधभन्न 
मलुकुमा धाउनपुने यहााँको चाष्ट्रहाँ उत्पादनमा हामी कोही पधन नजोधिने र सरकारबाट चाष्ट्रहाँ गएका 
उत्पादनका चाष्ट्रहाँ कैयौं ष्ट्रक्रयाकलापहरू जो छन¸ धतनलाई पधन सही ढ�ले सदपुयोग गनाका लाधग सही 
प्रकारको यधुनट र त्यसको चाष्ट्रहाँ अनगुमन सभेक्षर्का लाधग पधन सरकारी तफा बाट एउटा चाष्ट्रहाँहेक्का नराख् ने 
हो र त्यलाई एउटा संयन्त्र नबनाउने हो भने हामीले के हनु्छ भने भोधलका ददनहरूमा तमाम खालका 
समस्या उब्जन्छन ्र ती समस्याले हामीलाई चाष्ट्रहाँ मतलब चाष्ट्रहाँ फ्लप गराउनेमा मद्दत परु् याउन सक्दछन ्
तसथा यसलाई चाष्ट्रहाँ¸ समयमै हामीले एउटा सकारात्मक ढंगले सरकार अगाधि बढाउनका लाधग हामी 
सबैको हातेमालो हनेुछ र सरकारले संयधमत र एउटा चाष्ट्रहाँ एउटा सकारात्मक योजनालाई सही ढंगले 
अगाधि बढाउनका लाधग दृढ संकल्प गरेर अगाधि बढ्न ुपदाछ भन्ने कुरा राख् न चाहान्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री राज ुनेपाली ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााजजु ु ननेेपपााललीी:: सभामखु महोदय, ष्ट्रवशेर् समयमा ष्ट्रवशेर् कुरा राख् न अनमुधत चाहान्छु । सभामखु 
महोदय, यो सााँजच्चकै नबोलौं नहनेु बोल्दा बोल्दा पधन धेरै पटक आइसक्यो भन्न ेपधन लाग्ला तर यो सखेुत 
उपत्यकाको रर�रोिको बारेमा यो सरकारका सबै माननीय मन्त्रीज्यूहरू पधन यो कर्ााली प्रदेशकै दशओटा 
जजल्लाका मान्छेहरूको सायद सबैको ध्यान यतैधतर गएको जस्तो लाग््यो मलाई सायद बर्ाा यामले च्याप्दै 
गदाा बाटाघाटा धबधग्रएर भजत्कएर त्यहााँ मान्छे त ष्ट्रहंड्ने त कुरै छैन गािी र घोिा भनौ धतनी गािीका त 
कुरै नगरौं पैदल ष्ट्रहंड्न पधन सकस भइरहेको अवस्थामा यो कर्ााली प्रदेश सरकारलाई सभामखुमाफा त ्
ध्यानाका र्र् गराउन चाहान्छु । धछटोभन्दा धछटो चािबािले ढाष्ट्रकसकेको छ । यहााँ चारैधतरका मान्छेहरू 
यहााँ अवतरर् गरेर यहााँबाट आफ्ना गन्तब्य स्थलधतर जानको लाधग यहााँ सबैको यो संगम स्थल नै हो । 
ष्ट्रयनी यहााँ जधत छन ्यदद ठेक्का बोलेका छन ्भनेपधन ती ठेकदार कहााँ छन ्? कुन हनु ्? त्यो पधन कर्ााली 
प्रदेशको सरकारले खोजीनीधत गनुा पर् यो । यदद नभएकै भए पधन अष्ट्रहले धछटोभन्दा धछटो कसरी  
यो बाटाघाटालाई सचुारु गने होला भन्नेधतर कर्ााली प्रदेश सरकारको ध्यान सभामखुमाफा त ्जावस ्भन्न 
चाहान्छु । मैले एउटा कर्ााली प्रदेश हजस्पटलको बारेमा पधन पटक-पटक कुरा उठाइरहेको छु ष्ट्रकनभने 
त्यहााँ अशक्त र असाध्यै दयनीय अवस्था भएका मान्छेहरूलाई अष्ट्रहले चेकजााँच गराउन पधन अप्यारो 
महशसु भएको छ । त्यहााँ टोकन धसस्टम छ । त्यहााँ लाईन लाग्नपुने छ । र धतनी त्यस्ता अशक्तको 
बारेमा पधन कष्ट्रहाँकतै त्यसको व्यवस्था गददान ुपाएको भए हनु््यो ष्ट्रक तर त्यो अशक्त पधन ती छन ्शक्त 
पधन ती छन ्। त्यहााँ त यस्तो अवस्था भैहाल्यो ष्ट्रक कोष्ट्रह कसैले त्यहााँ जचट धलएर कुपन धलएर लाईनमा 
लाग्न सक्ने अवस्था छैन । त्यस्ता अशक्तहरूको लाधग पधन केही व्यवस्था कर्ााली प्रदेश सरकारले गरोस ्
यो सभामखुमाफा त ् मैले भन्न चाहान्छु र यो जीवनबीमा स्वास््य बीमा भनेर ल्याएको छ सरकारले । 
स्वास््य बीमाले कष्ट्रहाँकतै ती बढुापाकाहरूलाई असर पगेुको जस्तो मलाई लाग्छ । जान्छन ्आफ्नो त्यो 
नागररकता धलएर गएका हनु्छन ्जानी दवाई लेख् नेले एउटा चाष्ट्रहाँ लेजख्दएको हनु्छ तर त्यो पूरा दबाई 
ददइएको हनु्न त्यहााँ । दबाई पूरा ददन ु पर् यो जधत चाष्ट्रहाँन्छ त्यधत खानी दवाईहरू पूरा ददन ु पर् यो । 
उहााँहरूलाई अझ ष्ट्रवशेर्गरी कस्तो-कस्तो खालको दबाई ददएर कस्तो सेवा ददने हो ? कस्तो सधुबधा ददने 
हो ? यो कर्ााली प्रदेश सरकार सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारलाई म ध्यानाकर्ार् गराउन चाहान्छु 
हवस्त । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� ।  
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��::  माननीय सभामखु महोदय, मैले ष्ट्रवशेर्गरी यो ष्ट्रवशेर् समयमा ष्ट्रवशेर् सभालाई 
कसरी चाष्ट्रहाँ अझ मयााददत व्यवजस्थत र भव्यतम ्बनाउने भन्ने सन्दभामै केही सावाजधनक धबर्यहरू यहााँ मैले 
राख् न गइरहेको छु । सन्दभा हाम्रो गत यो ०७६/०७७ को बजेटको प्रसङ् ग हो । त्यसबेला बजेट पास 
भयो ष्ट्रवधभन्न अब यहााँ एउटा उचाईबाट मन्त्रीजीहरूले आफ्नो कायाक्रमहरू पेश गनुाभयो । हामीले आफ्नो 
आफ्नो चाष्ट्रहाँ अब भाव शैलीहरूमा अधभव्यजक्त गर् यौं र गररसकेपधछ त्यसको झण्िै २/४ ददनपधछ लगातारै 
चाष्ट्रहाँ तपाईको यो धमधियाहरूमा र कधतपय चाष्ट्रहाँ फेसबकु सञ्जालहरूमा पधन यो अधल फलाना माननीयहरूले 
असंसदीय बोले अथवा यो असंसदीय भो¸ यो असंसदीय भो¸ यो यसो भो भन्ने खालको अधलकधत धेरै 
ष्ट्रटकाष्ट्रटप्पर्ीहरू पधन बाष्ट्रहर धमधियाहरूमा भको भएर हामीले पधन के बोल्ने ? के नबोल्ने ? के संसदीय ? 
के असंसदीय भन्या जस्तो अधलकधत अकमाण्यता जस्तो भयो र अको सन्दभा भनेको बीचबीचमा यहााँ 
रेकिाबाट पधन हटाउने कुराहरू अब आवश्यक ठाधनएन भने त्यो पधन प्रसंग भएकै छ । अब संयोगवश 
अजस्त पधन त्यहााँ मैले केही बोल्दाखेरर धमधन�लेस भन्न ेएउटा शब्द परेको धथयो त्यो पधन हटाइएको छ । 
यद्मष्ट्रप त्यो हटाइएकोमा मेरो फेरर यो ष्ट्रकन हटाउन ुभयो ? भन्नेधतर मेरो अष्ट्रहले प्रसंग होइन । त्यसमा 
मेरो आपजता  पधन होइन त्यो एउटा ठीक छ । त्यो एउटा अन्िरस्टेजन्िङमा हटेको छ । समग्र सभाले 
त्यलाई आवश्यक ठानेन त्यो दठकै छ । मेरो मातै्र प्रसंग के हो भने यसैमा कसरी हामीले यलाई चाष्ट्रहाँ 
मैले धेरै कोर्बाट सोचेँ¸ मैले यहााँको सजचवज्यू अधन कानूनका हाम्रो चाष्ट्रहाँ नेततृ्व गरेका केन्रमा पधन मैले 
सोचे के छ त यसको धबर्यमा केही यो संसदीय¸ असंसदीय बोल्ने शब्दमा या आचरर्मा केही त्यस्तो छ 
भन्दा नाइ त्यस्तो चाष्ट्रहाँ िकुमेन्टेि त छैन । त्यो एउटा अन्िरस्टेजन्िङमा हनेु वा सभामखुको 
अन्िरस्टेजन्िङमा हनेु या सभाले के ठान्यो । प्रचलनमा के आएका शब्दहरू हनु ्त्यसमा के स्वीकाया हनेु 
नहनेु भन्न ेआधारबाट अन्िरस्टेजन्िङमा हनेु कुरा हनु ् भन्न े कुराहरू उठेका धथए¸ मैले त्यसरी बझेु । 
त्यसकारर् मैले फेरर सन्दभा यहााँ के उठाधथएाँ भने मैले स्प� पधन पाना प्यो । मैले अब त्यो धमधन�लेस 
भनेको अंग्रजेीमा अथाष्ट्रहन र त्यसको चाष्ट्रहाँ उल्टो धमधन�फूल भन्यो भने अथापूर्ा भन्ने नै हनु्छ । मैले एउटा 
दइुटा मातै्र यहााँ दृ�ान्त राख्या धथएाँ - एउटा िेढ वर्ा भो झण्िै दईुवर्ाधतर अब प्रवेश गदैछौं सरकार 
कामयाधब भएन यसलाई असफल पाना̧  हाम्रो सरकारलाई ष्ट्रकनष्ट्रक क्राजन्तकारी सरकार दईुधतहाईको सरकार 
यलाई अझैं चाष्ट्रहाँ एउटा हाईटमा परु् याउन ु पछा भन्ने आधार नै मेरो पोजेष्ट्रटभ नै भनाई धथयो ष्ट्रकनभने 
ष्ट्रक्रष्ट्रटकल धलाँदा अझ त्यलाई राम्रो बनाउाँछ भन्न े हाम्रो बझुाई हो । दोस्रो कुरा अको चाष्ट्रहाँ कधतपय 
सरकारको फोरममा सरकारले सनेुको मैले के सनेुको छु भने अब पोहोर हामीले एउटा ढंगले गर् यौं अष्ट्रहले 
अब माननीयहरूको बलमा चौधबस वटा क्षेत्रमा अजल्ल बढी रकम उहााँहरूले धलनभुाछ केरे । हेरौं न त 
अष्ट्रहले उहााँहरूले कसरी कायाान्वयन गनुाहनेु रहेछ¸ भन्ने कुरा उहााँहरूबाट मैले सनेुको छु । त्यसो हो भने 
पोहोर हाम्रा कारर्ले भो अष्ट्रहले त माननीयका कारर् देख् न ु भो भनेर बराबर हौं । त्यसकारर् तेस्रो 
वर्ादेजख गने भन्न े हो ष्ट्रक एक यो पधन चाष्ट्रहाँ जवाफ चाष्ट्रहयो । अको मैले के दृ�ान्त राख्या हुाँ भने 
सरकारको कारर्ले यो सभालाई तपाईको धमधन�लेस नबनाइयोस ्भन्न े नै मेरो दृ�ान्त धथयो । जस्तो म 
एउटा चाष्ट्रहाँ उदाहरर् ददन्छु । ज्ञानेन्र शाहीको सरकार ठीक ढंगले नचल्दा त्यसबेलाको सभा चाष्ट्रहाँ 
तपाईको कोल्याप्स भो¸ सरकार कोल्याप्स भो¸ यद्मष्ट्रप तपाईको कानून नै कोल्याप्स भयो यद्मष्ट्रप त्यो अको 
प्रसंगमा धथयो । हामी चाष्ट्रहाँ एउटा नयााँ यगुमा आयौं आज तपाईको धलधबया या अफगाधनस्तान या इराक 
जे ठीक ढंगले नेततृ्व गना नसक्दाखेरर आज तहसनहस छ । त्यहााँ न सरकार बच्यो¸ न सभा बच्यो¸ न 
देश बच्यो त्यसकारर् यो प्रसंगमा मैले त सभाकै सपोटामा र यो संस्था भनेको ष्ट्रकन मलाई थाहा छ¸ संसद 
भनेको एउटा गररमा हो एउटा उच्च स्तरको थलो हो । संसारले पररभाष्ट्रर्त गरेको कुरा हो¸ त्यसको 
नेततृ्व गने सभामखु अझ यसको हाई टावर पसानाधलटी हो । त्यो कुरा त मलाई थाहा छ धन । 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��::  माननीय सभामखु महोदय, मैले ष्ट्रवशेर्गरी यो ष्ट्रवशेर् समयमा ष्ट्रवशेर् सभालाई 
कसरी चाष्ट्रहाँ अझ मयााददत व्यवजस्थत र भव्यतम ्बनाउने भन्ने सन्दभामै केही सावाजधनक धबर्यहरू यहााँ मैले 
राख् न गइरहेको छु । सन्दभा हाम्रो गत यो ०७६/०७७ को बजेटको प्रसङ् ग हो । त्यसबेला बजेट पास 
भयो ष्ट्रवधभन्न अब यहााँ एउटा उचाईबाट मन्त्रीजीहरूले आफ्नो कायाक्रमहरू पेश गनुाभयो । हामीले आफ्नो 
आफ्नो चाष्ट्रहाँ अब भाव शैलीहरूमा अधभव्यजक्त गर् यौं र गररसकेपधछ त्यसको झण्िै २/४ ददनपधछ लगातारै 
चाष्ट्रहाँ तपाईको यो धमधियाहरूमा र कधतपय चाष्ट्रहाँ फेसबकु सञ्जालहरूमा पधन यो अधल फलाना माननीयहरूले 
असंसदीय बोले अथवा यो असंसदीय भो¸ यो असंसदीय भो¸ यो यसो भो भन्ने खालको अधलकधत धेरै 
ष्ट्रटकाष्ट्रटप्पर्ीहरू पधन बाष्ट्रहर धमधियाहरूमा भको भएर हामीले पधन के बोल्ने ? के नबोल्ने ? के संसदीय ? 
के असंसदीय भन्या जस्तो अधलकधत अकमाण्यता जस्तो भयो र अको सन्दभा भनेको बीचबीचमा यहााँ 
रेकिाबाट पधन हटाउने कुराहरू अब आवश्यक ठाधनएन भने त्यो पधन प्रसंग भएकै छ । अब संयोगवश 
अजस्त पधन त्यहााँ मैले केही बोल्दाखेरर धमधन�लेस भन्न ेएउटा शब्द परेको धथयो त्यो पधन हटाइएको छ । 
यद्मष्ट्रप त्यो हटाइएकोमा मेरो फेरर यो ष्ट्रकन हटाउन ुभयो ? भन्नेधतर मेरो अष्ट्रहले प्रसंग होइन । त्यसमा 
मेरो आपजता  पधन होइन त्यो एउटा ठीक छ । त्यो एउटा अन्िरस्टेजन्िङमा हटेको छ । समग्र सभाले 
त्यलाई आवश्यक ठानेन त्यो दठकै छ । मेरो मातै्र प्रसंग के हो भने यसैमा कसरी हामीले यलाई चाष्ट्रहाँ 
मैले धेरै कोर्बाट सोचेँ¸ मैले यहााँको सजचवज्यू अधन कानूनका हाम्रो चाष्ट्रहाँ नेततृ्व गरेका केन्रमा पधन मैले 
सोचे के छ त यसको धबर्यमा केही यो संसदीय¸ असंसदीय बोल्ने शब्दमा या आचरर्मा केही त्यस्तो छ 
भन्दा नाइ त्यस्तो चाष्ट्रहाँ िकुमेन्टेि त छैन । त्यो एउटा अन्िरस्टेजन्िङमा हनेु वा सभामखुको 
अन्िरस्टेजन्िङमा हनेु या सभाले के ठान्यो । प्रचलनमा के आएका शब्दहरू हनु ्त्यसमा के स्वीकाया हनेु 
नहनेु भन्न ेआधारबाट अन्िरस्टेजन्िङमा हनेु कुरा हनु ् भन्न े कुराहरू उठेका धथए¸ मैले त्यसरी बझेु । 
त्यसकारर् मैले फेरर सन्दभा यहााँ के उठाधथएाँ भने मैले स्प� पधन पाना प्यो । मैले अब त्यो धमधन�लेस 
भनेको अंग्रजेीमा अथाष्ट्रहन र त्यसको चाष्ट्रहाँ उल्टो धमधन�फूल भन्यो भने अथापूर्ा भन्ने नै हनु्छ । मैले एउटा 
दइुटा मातै्र यहााँ दृ�ान्त राख्या धथएाँ - एउटा िेढ वर्ा भो झण्िै दईुवर्ाधतर अब प्रवेश गदैछौं सरकार 
कामयाधब भएन यसलाई असफल पाना̧  हाम्रो सरकारलाई ष्ट्रकनष्ट्रक क्राजन्तकारी सरकार दईुधतहाईको सरकार 
यलाई अझैं चाष्ट्रहाँ एउटा हाईटमा परु् याउन ु पछा भन्ने आधार नै मेरो पोजेष्ट्रटभ नै भनाई धथयो ष्ट्रकनभने 
ष्ट्रक्रष्ट्रटकल धलाँदा अझ त्यलाई राम्रो बनाउाँछ भन्न े हाम्रो बझुाई हो । दोस्रो कुरा अको चाष्ट्रहाँ कधतपय 
सरकारको फोरममा सरकारले सनेुको मैले के सनेुको छु भने अब पोहोर हामीले एउटा ढंगले गर् यौं अष्ट्रहले 
अब माननीयहरूको बलमा चौधबस वटा क्षेत्रमा अजल्ल बढी रकम उहााँहरूले धलनभुाछ केरे । हेरौं न त 
अष्ट्रहले उहााँहरूले कसरी कायाान्वयन गनुाहनेु रहेछ¸ भन्ने कुरा उहााँहरूबाट मैले सनेुको छु । त्यसो हो भने 
पोहोर हाम्रा कारर्ले भो अष्ट्रहले त माननीयका कारर् देख् न ु भो भनेर बराबर हौं । त्यसकारर् तेस्रो 
वर्ादेजख गने भन्न े हो ष्ट्रक एक यो पधन चाष्ट्रहाँ जवाफ चाष्ट्रहयो । अको मैले के दृ�ान्त राख्या हुाँ भने 
सरकारको कारर्ले यो सभालाई तपाईको धमधन�लेस नबनाइयोस ्भन्न े नै मेरो दृ�ान्त धथयो । जस्तो म 
एउटा चाष्ट्रहाँ उदाहरर् ददन्छु । ज्ञानेन्र शाहीको सरकार ठीक ढंगले नचल्दा त्यसबेलाको सभा चाष्ट्रहाँ 
तपाईको कोल्याप्स भो¸ सरकार कोल्याप्स भो¸ यद्मष्ट्रप तपाईको कानून नै कोल्याप्स भयो यद्मष्ट्रप त्यो अको 
प्रसंगमा धथयो । हामी चाष्ट्रहाँ एउटा नयााँ यगुमा आयौं आज तपाईको धलधबया या अफगाधनस्तान या इराक 
जे ठीक ढंगले नेततृ्व गना नसक्दाखेरर आज तहसनहस छ । त्यहााँ न सरकार बच्यो¸ न सभा बच्यो¸ न 
देश बच्यो त्यसकारर् यो प्रसंगमा मैले त सभाकै सपोटामा र यो संस्था भनेको ष्ट्रकन मलाई थाहा छ¸ संसद 
भनेको एउटा गररमा हो एउटा उच्च स्तरको थलो हो । संसारले पररभाष्ट्रर्त गरेको कुरा हो¸ त्यसको 
नेततृ्व गने सभामखु अझ यसको हाई टावर पसानाधलटी हो । त्यो कुरा त मलाई थाहा छ धन । 
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त्यसकारर् मैले कुनै यो सभालाई जखधसटू्यरी गने या सभामखुलाई कोही गने ष्ट्रहसाबले मैले बोलेको पधन 
हैन, त्यसरी म बोल्दा पधन बोल्दैन यमा मैले स्प� पाना चाहन्छु । त्यसकारर् अब अको कुरा मैले साँगसाँगै 
यहााँ के स्प� पाना चाहान्छु भने अब यसो हो भने एउटा कुनै न कुनै हामले अष्ट्रहले मैले हेदाा यदद संसारमा 
त कुनै देशमा रहेछ त्यस्तो¸ नेपालमा त्यो रहेनछ । कर्ाालीबाट सरुु गरौं न संघीयतामा मैले अधल-अधल 
हेरेँ अब त्यसबेला त हामी भखार न्वारन गर् या हनुाले त्यो संसदको धनयमावली पास गर् यौं । हामीलाई पधन 
थाहा धथएन¸ त्यो अधल-अधल केन्रको कष्ट्रप-पेस्ट जस्तो छ । जस्तो त्यो उदाहरर्को लाधग केन्रमा चाष्ट्रहाँ 
तपाईको संसदहरूले कुरा उठायो भने १ हप्ताधभत्र मन्त्रीहरूले ददने जवाफ भन्ने खालको छ¸ अब यहााँ त 
तपाईको हामीले त्यसैलाई केरे ५ ददन संघमा छ¸ यहााँ हामीले एक हप्ता राखेका छौं । एक हप्ता ष्ट्रकन 
राख् न पर् यो हामीले ? यो त तपाईको एउटा त्यसैको लाधग त संघीयता चाष्ट्रहयो तरुुन्तातरुुन्ती चाष्ट्रहाँ सधभास 
िेधलभरर गनालाई त हो । त्यसकारर् कजम्तमा ३ ददन राखौं न २ ददनले त तपाईको माननीयले बोली 
भ्याउाँछ हाम्रो फोरम पधन सानो छ । तेस्रो ददनमा तयारी गरेर ददने गरौं¸ ष्ट्रकन चाष्ट्रहाँ ७ ददन राख् न  
पर् यो ? एक । दोस्रो कुरा अको के हो भने कोि अफ कन्िक्टमा पधन केही बनाऔ ं न त हामीले 
धसकाऔ ं न त अरु बााँकी ६ प्रदेशलाई सरकारलाई संघलाई पधन हामीले धसकाऔ ं। नभए एउटा के 
खतरा हनेु हो भने मेरो कुनै यसमा आशय होइन अब हामीले बोल्दा पधन के शब्द हनेु हो ? के चाष्ट्रहाँ 
तपाईको अमयााददत हनेु हो र कतै रेकिाबाट हट्ने हो या कारबाहीमा पररने हो भनेर एकदम चाष्ट्रहाँ एकदम 
त्रधसत भएर राख् न ुपने भो । ष्ट्रक त एउटा कुनै रोटरी क्लब जस्तो केही बनाऔ ंत्यहााँ लेखेर ट्याक्क त्यष्ट्रह 
आधारबाट राख् ने भन्ने खालको चाष्ट्रहाँ बनाउन ुपर् यो । अको कुरा तपाईको चाष्ट्रहाँ सभामखुलाई पधन के प्रसेर 
पने भो भने हैन उहााँले अधलकधत सरकारको ष्ट्रवरुिमा बोल्न ुभा´छ¸ अजल्ल खराबै बोल्न ुभा´छ सभामखुज्यू 
एकददन त उहााँलाई थला पानुास है भनेपधछ सभामखुले गने ष्ट्रक नगने भन्न ेउहााँलाई ष्ट्रवचरा अकमाण्यतामा 
पाददाने । यस्तो खालको पधन तपाईंको चाष्ट्रहाँ देजखयो । ष्ट्रकन अब संस्थालाई त गने ष्ट्रक नगने भन्न ेएउटा 
अकमाण्यता हनु्छ । त्यसकारर् ष्ट्रक त एउटा कोि अफ कन्िक्ट बनाऔ ंष्ट्रक एउटा यलाई अजल्ल खकुुलो 
बनाऔ ंर एउटा खालको यो सन्त्रास खालको जो बन्न गाको छ । अब जाधतष्ट्रवता ी यहााँ चाष्ट्रहाँ टेबलैु फाल्न 
लाग्यो अब चाष्ट्रहाँ तपाईको आमा गाली ददन थाल्यो¸ अब चाष्ट्रहाँ यहााँ तपाईको भताभ�ु गना थाल्यो भने त 
त्यहााँ लेखेकै छ त्या आठ दश जना सभा के उहााँभन्दा एक जना सांसद बधलयो होला र ?  ८/१० जनाले 
चप्याकचपुकु पारेर बाष्ट्रहरै फाल्ने भनेर लेखेकै छ त । त्यो गने कुरा छाँदै छ । होइन भने यो सामान्य 
चाष्ट्रहाँ शब्दमा आएर यसरी ष्ट्रटकाष्ट्रटप्पर्ी गदाा अधलकधत यो संसद खजुम्चन जान्छ ष्ट्रक त्यसकारर् यसतफा  
मैले ध्यानाकर्ार् गराउन चाहान्छु । धन्यवाद ।।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री कृष्र्ा शाह ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककृृष्ष्र्र्ाा  शशााहह::  सभामखु महोदय, पररवधतात जनु मौसमको कारर् जाजरकोट जजल्लामा यो भाइरल 
ज्वरोको प्रकोप बष्ट्रढराखेको छ र जसले गदाा जाजरकोट अस्पतालमा भाइरल ज्वरो¸ टाईटफाइट र मौसमी 
रुघाखोकीका धबरामीहरूको ददनानदुदन चाप बष्ट्रढरहेको छ भने अकोधतर और्धधको अभाव खजड्कराखेको  
छ । और्धध सरकारले जजल्ला अस्पतालमाफा त ्७२ ओटा और्धधहरू धन:शलु्क नागररकहरूलाई उपलब्ध 
गराउने भन्ने छ तर अष्ट्रहले जाजरकोट अस्पतालको फामेसीमा धसटामोल¸ आईरनचक्की लगायतका अधत 
आवश्यक और्धधहरू सदक्कराखेका छन ्। अभाव भैराखेको छ र जसले गदााखेरर के सामान्य नागररकहरू 
मेधिकल¸ प्राईभेट व्यजक्तगत मेधिकलहरू मह�ो रूपमा और्धध खररद गना बाध्य भएका छन ्। जसले 
गदााखेरर नागररकहरूलाई समस्या पररराखेको छ र अको जनु अधत संवेदनशील¸ अधत संवेदनशील सेवा 
िेधलभररलाई हामी मान्छौं । त्यसको त्यो सेवाको लाधग चाष्ट्रहने आवश्यक सामग्रीहरू छैनन ्। ल्याबमा 
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चाष्ट्रहाँने कीटहरू सष्ट्रकएको छ । त्यसैगरी असारदेजख त्यहााँका स्वास््यकमीरूले तलब भता ा खान पाइराखेका 
छैनन ्। एकाधतर साधनस्रोत नहुाँदाखेरर स्वास््यकमीहरूलाई काम गना एकदम धनकै कदठन पररराखेको छ 
भने अकााधतर धबरामीहरूलाई समस्या पररराखेको छ । त्यल्ले गदााखेरर यो ष्ट्रकन भइरहेको छ । के 
कारर्ले यो समस्या भयो त जाजरकोट जजल्ला अस्पतालमा भन्दाखेरर त्यहााँ दरबन्दी हुाँदाहुाँदै पधन 
लेखापालको पदपूधताको समस्याका कारर्ले गदााखेरर यी यावत ्समस्याहरू धनजम्त राखेका छन ्। कोर् तथा 
लेखा धनयन्त्रक कायाालयले काजको रूपमा एक जना लेखापाल त्यहााँ खटाउाँदा पधन उनी धनरन्तर त्यहााँ 
नजाने भएकै कारर् त्यहााँका हजस्पटल अस्पतालका गधतष्ट्रवधधमा अवरोध भइरहेको छ र जसले गदााखेरर 
अस्पतालमा अस्तव्यस्त हनेु र और्धधको अभाव हनेु र िाक्टरलाई काम गना समस्या हनेु र धबरामीहरूलाई 
और्धध उपचारको समस्या हनेु जनु समस्या भैराखेको छ¸ यो यसको समाधानको लाधग मैले मखु्यत हाम्रो 
सम्बजन्धत मन्त्रीज्यू पधन यष्ट्रहाँ हनुहुनु्छ । माननीय सभामखु महोदयमाफा त ् मैले कर्ााली सरकार र 
मन्त्रीज्यूको ध्यानाका र्र् गना चाहन्छु र यो समस्याको हल गनाको लाधग हाम्रो सरकार मन्त्रीज्यूले 
जधतसक्यो धछटो कसरी हनु्छ¸ लेखापालको पदको पूधता गने सवालमा त्यताधतर अग्रसर हनुहुनेु छ र सरकार 
हनेुछ भन्ने कुरा मैले राख् न चाहान्छु एउटा जाजरकोट जजल्लाबासीहरूको जीवनसाँग जाधिएको संवेदनशील 
क्षेत्र अस्पताल भकै कारर्ले हामीले अधलकधत बेवास्ता गदाा पधन त्यहााँका आम जनतामा¸ आम नागररकमा 
पने समस्याहरूप्रधत हामी सबै सरकार मन्त्रीज्यू एकदमै गम्भीर हनुहुनेुछ भन्ने कुरा मैले सभामखुमाफा त ्फेरर 
पधन मन्त्रीज्यूको सरकारको ध्यान आका र्र् गना चाहान्छु । जधत सक्यो धछटो लेखापालको पदपूधता हनेुछ 
भन्ने आशा र ष्ट्रवश्वास राख् न चाहान्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री सशुीलकुमार थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससुशुशीीललककुुममाारर  थथाापपाा::  माननीय सभामखुज्यू, मैले पटक पटक यो सम्माधनत सदनमा धेरै पटक 
अपरकर्ाालीको बारेमा कुरा उठाइरहको धथएाँ र अन्य माननीयले पधन उठाउन ुभएको धथयो । यधतबेला 
भारतका एक जना राज्यमन्त्री नेपालमा अथाात भ्रमर्मा आइरहाँदा उहााँले अपरकर्ााली जीएमआर कम्पधनले 
बनाउन नसक्ने र त्यो अपरकर्ााली भारतकै सरकारको सल्लाहामा अको कम्पधनलाई धनमाार् गना ददनका 
लाधग आग्रह गनुाभएको छ । भदौ २ गते यसको अपरकर्ाालीको जीएमआरसाँगको सम्झौता सष्ट्रकएको  
छ । प्रदेश सरकारले संघीय सरकारसाँग समन्वय गरेर नेपालकै अत्यन्तै सस्तोमा जनु यो ९ सय १ 
मेगावाटको ष्ट्रवद्मतु बन्न सक्ने क्षमताको जनु छ¸ यसलाई नेपाल सरकारले नेपालकै आन्तररक लगानीले 
धनमाार् गना सक्ने यो आयोजना भएको कारर्ले नेपाल सरकारले बनाउन ुपछा । र त्यसको प्रदेश सरकार 
र स्थानीय तहको पधन त्यसमा साझेदारी अथाात शेयर रहने गरी जनताको शेयर रहने गरी यलाई धनमाार् 
गनाका लाधग पहल गना कर्ााली प्रदेश सरकारको ध्यानाका र्र् गराउन चाहान्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शशप्रप्रससाादद  धधससंंहह::  माननीय सभामखुज्यू, अजघ माननीय कृष्र्ा शाहजीले जे कुरा राख् नभुयो त्यो 
अधल गम्भीरता गम्भीर समस्या पैदा भएको छ । जजल्ला अस्पतालमा तत्काल २४ घण्टाधभत्र और्धधको 
व्यवस्था गनुापने छ । िे�ो रोगको कीट परीक्षर् मेधसन पधन छैन भन्ने कुरा आएको छ । त्यधत मात्र 
होइन ह बारेकोट गाउाँपाधलका दगुाम क्षेत्रको अस्पतालमा केही कारर्ले मान्छेको मतृ्य ुभएमा पो�माटम 
गना पर् यो भने त्यहााँ चाष्ट्रहाँ जचरफार गने औजार पधन छैन । त्यो पधन समस्या आएको छ । अब ती 
लगायतका समस्याहरू धेरै छन ् र त्यहााँ म एकचोष्ट्रट गाउाँमा घमु्दा मतलब अब जनसमदुायहरूमा  
सचेत नागररकहरूमा उत्साह छ¸ एक खालको आशा छ¸ भरोसा छ तर अब फेरर हामीले अधलकधत धिले 
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चाष्ट्रहाँने कीटहरू सष्ट्रकएको छ । त्यसैगरी असारदेजख त्यहााँका स्वास््यकमीरूले तलब भता ा खान पाइराखेका 
छैनन ्। एकाधतर साधनस्रोत नहुाँदाखेरर स्वास््यकमीहरूलाई काम गना एकदम धनकै कदठन पररराखेको छ 
भने अकााधतर धबरामीहरूलाई समस्या पररराखेको छ । त्यल्ले गदााखेरर यो ष्ट्रकन भइरहेको छ । के 
कारर्ले यो समस्या भयो त जाजरकोट जजल्ला अस्पतालमा भन्दाखेरर त्यहााँ दरबन्दी हुाँदाहुाँदै पधन 
लेखापालको पदपूधताको समस्याका कारर्ले गदााखेरर यी यावत ्समस्याहरू धनजम्त राखेका छन ्। कोर् तथा 
लेखा धनयन्त्रक कायाालयले काजको रूपमा एक जना लेखापाल त्यहााँ खटाउाँदा पधन उनी धनरन्तर त्यहााँ 
नजाने भएकै कारर् त्यहााँका हजस्पटल अस्पतालका गधतष्ट्रवधधमा अवरोध भइरहेको छ र जसले गदााखेरर 
अस्पतालमा अस्तव्यस्त हनेु र और्धधको अभाव हनेु र िाक्टरलाई काम गना समस्या हनेु र धबरामीहरूलाई 
और्धध उपचारको समस्या हनेु जनु समस्या भैराखेको छ¸ यो यसको समाधानको लाधग मैले मखु्यत हाम्रो 
सम्बजन्धत मन्त्रीज्यू पधन यष्ट्रहाँ हनुहुनु्छ । माननीय सभामखु महोदयमाफा त ् मैले कर्ााली सरकार र 
मन्त्रीज्यूको ध्यानाका र्र् गना चाहन्छु र यो समस्याको हल गनाको लाधग हाम्रो सरकार मन्त्रीज्यूले 
जधतसक्यो धछटो कसरी हनु्छ¸ लेखापालको पदको पूधता गने सवालमा त्यताधतर अग्रसर हनुहुनेु छ र सरकार 
हनेुछ भन्ने कुरा मैले राख् न चाहान्छु एउटा जाजरकोट जजल्लाबासीहरूको जीवनसाँग जाधिएको संवेदनशील 
क्षेत्र अस्पताल भकै कारर्ले हामीले अधलकधत बेवास्ता गदाा पधन त्यहााँका आम जनतामा¸ आम नागररकमा 
पने समस्याहरूप्रधत हामी सबै सरकार मन्त्रीज्यू एकदमै गम्भीर हनुहुनेुछ भन्ने कुरा मैले सभामखुमाफा त ्फेरर 
पधन मन्त्रीज्यूको सरकारको ध्यान आका र्र् गना चाहान्छु । जधत सक्यो धछटो लेखापालको पदपूधता हनेुछ 
भन्ने आशा र ष्ट्रवश्वास राख् न चाहान्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री सशुीलकुमार थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससुशुशीीललककुुममाारर  थथाापपाा::  माननीय सभामखुज्यू, मैले पटक पटक यो सम्माधनत सदनमा धेरै पटक 
अपरकर्ाालीको बारेमा कुरा उठाइरहको धथएाँ र अन्य माननीयले पधन उठाउन ुभएको धथयो । यधतबेला 
भारतका एक जना राज्यमन्त्री नेपालमा अथाात भ्रमर्मा आइरहाँदा उहााँले अपरकर्ााली जीएमआर कम्पधनले 
बनाउन नसक्ने र त्यो अपरकर्ााली भारतकै सरकारको सल्लाहामा अको कम्पधनलाई धनमाार् गना ददनका 
लाधग आग्रह गनुाभएको छ । भदौ २ गते यसको अपरकर्ाालीको जीएमआरसाँगको सम्झौता सष्ट्रकएको  
छ । प्रदेश सरकारले संघीय सरकारसाँग समन्वय गरेर नेपालकै अत्यन्तै सस्तोमा जनु यो ९ सय १ 
मेगावाटको ष्ट्रवद्मतु बन्न सक्ने क्षमताको जनु छ¸ यसलाई नेपाल सरकारले नेपालकै आन्तररक लगानीले 
धनमाार् गना सक्ने यो आयोजना भएको कारर्ले नेपाल सरकारले बनाउन ुपछा । र त्यसको प्रदेश सरकार 
र स्थानीय तहको पधन त्यसमा साझेदारी अथाात शेयर रहने गरी जनताको शेयर रहने गरी यलाई धनमाार् 
गनाका लाधग पहल गना कर्ााली प्रदेश सरकारको ध्यानाका र्र् गराउन चाहान्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शशप्रप्रससाादद  धधससंंहह::  माननीय सभामखुज्यू, अजघ माननीय कृष्र्ा शाहजीले जे कुरा राख् नभुयो त्यो 
अधल गम्भीरता गम्भीर समस्या पैदा भएको छ । जजल्ला अस्पतालमा तत्काल २४ घण्टाधभत्र और्धधको 
व्यवस्था गनुापने छ । िे�ो रोगको कीट परीक्षर् मेधसन पधन छैन भन्ने कुरा आएको छ । त्यधत मात्र 
होइन ह बारेकोट गाउाँपाधलका दगुाम क्षेत्रको अस्पतालमा केही कारर्ले मान्छेको मतृ्य ुभएमा पो�माटम 
गना पर् यो भने त्यहााँ चाष्ट्रहाँ जचरफार गने औजार पधन छैन । त्यो पधन समस्या आएको छ । अब ती 
लगायतका समस्याहरू धेरै छन ् र त्यहााँ म एकचोष्ट्रट गाउाँमा घमु्दा मतलब अब जनसमदुायहरूमा  
सचेत नागररकहरूमा उत्साह छ¸ एक खालको आशा छ¸ भरोसा छ तर अब फेरर हामीले अधलकधत धिले 
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गनुाहुाँदैन । यो तेस्रो बजेटको जो कायाान्वयन भाको छ र यो तेस्रो बजेट सरकारले ष्ट्रपकअप धलनपुछा । 
अब तै्रमाधसकको हामी संघारमा छौं । यहााँ अब सता ापक्ष प्रधतपक्ष हामी सबैलाई चाष्ट्रहएको यो सरकारको 
ले अगाधि बढोस ् ष्ट्रपकअप धलयोस ्भन्ने हो । र यो तै्रमाधसकमा अजख्तयारी हनुु̧  जानपुछा कायाष्ट्रवधध बन्न ु
पछा¸ धनदेजशका बन्न ुपछा र अगाधि बढ्न ुपछा काममा । अब त्यो गत साल श्रम जशष्ट्रवरको कायायोजना 
पास भएको छ¸ र् याप मोिेल भन्ने पधन छ । र हामी केही जान्दैनौं¸ धतहारपधछ हामी अगाधि बढ्छौं । 
माननीयहरूले¸ यो मैले त ष्ट्रफल्िमा भन्याछु धिले अजघल्लो दईु वर्ा धिले भयो अष्ट्रहले यो फास्ट रयाकको 
वर्ा भयो¸ नआजता नसु ्अगाधि बढ्छौं भन्या छौं । यो ष्ट्रकधसमले ष्ट्रढला भयो भने एक खालको धनराशा आउन 
सक्छ¸ उत्साह छ । गत साल कमाचारी केरे हाम्रा कायाालयहरू अको जजल्ला जान ुप्यो रुकुम¸ रुकुमका 
जाजरकोट आउनपु्यो । मैले धसंचाई खानेपानी र ऊजााको कायाालय उद् घाटन गरेर गने अवसर पाएाँ र 
जनताले धन्यवाद पधन ददया¸ त्यो साँगसाँगै केन्र सरकारसाँग सभामखुमाफा त ् प्रदेश सरकारले यो कर 
कायाालयमा सबै कमाचारीहरू यहााँ आइराख्दा रहेछन ्। ष्ट्रवशेर्गरी एक हप्ता १० ददन लाग्दोरहेछ । 
बारेकोट गाउाँपाधलका र कुसेबाट जशक्षक अनलाईनको पाना नम्बर धलन आउन ुपदाा ७ ददन १० ददन 
लाग्दोरहेछ¸ लाउाँदा रहेछन ्। त्यसो हुाँदाखेरर त्यो कायाालय पधन एकीकृत कायाालय प्रत्येक जजल्लामा 
धलएर जानपुछा है । केन्र सरकारसाँग लधब� गरेर अथा मन्त्रालयसाँग लधब� गरेर यो पधन जजल्ला-जजल्लामा 
धलएर जान ुपछा । धेरै ठूलो राहत हनु्छ¸ धेरै ठूलो चहुावटलाई रोक्न सष्ट्रकन्छ¸ एक । अको कुरा हाम्रो 
जजल्लामा गत साल सेतो जचनी चलानी नभएको संकधलत भएको अष्ट्रहले पधन २५ सय क्वीण्टल मौजदुा छ 
तर त्यहााँ जनता ब्यापारीहरू धेरै दःुख पाएका गनुासो गरे । यसको पधन व्यवस्था प्रदेश उद्मोग मन्त्रालयले 
वन मन्त्रालयले केन्रमा लधब� गरेर यसको तत्काल धनकास ददनपुछा र बााँकी कुराहरू दशैं-धतहार आएको 
छ । हैन यो अब कर्ााली कररिोरको कुरा गदैगदाा भेरी कररिोर पधन संवेदनशील छ है । यो कुरा 
मनोवैज्ञाधनक ष्ट्रहसाबले भेरी¸ राप्ती र कर्ााली िोल्पासम्मको एउटा मतलब सम्वेदनालाई ख्याल गरेर यो 
लाई पधन अब केन्र सरकारसाँग लधब� गरेर यहााँ तत्काल बाटाको व्यवस्था गनुापने छ । मान्छे¸ भोधल 
दघुाटना हनु सक्छ¸ यो भधनएको छ । यो कुरा हामीले कुरा राखेका छौं र प्रदेश सरकार गम्भीर हनु 
आवश्यक छ । बाटाघाटा र अब यो मददरादेजख धलएर यो राष्ट्रफक धनयम¸ यो तत्काल व्यवस्था गनुापने  
छ । हनु आउने फेरर अब अधलकधत दःुखद् अष्ट्रप्रय घटना हामीले सनु्न ुपदाा अब सामाजजक सञ्जालहरूमा¸ 
फेस बकुहरूमा¸ हामीले जाइने मतलब यो सबै कुराहरू हामीले जाइने सावाजधनक गररसक्या छौं । गत 
सालका २०७६/०७७ का योजनाहरू यो केही कारर्ले फेरर धबर्यगत मन्त्रालयका योजना मैले त गाउाँ-
गाउाँ धलएर प्रचार पधन गरेर आ´छु । रातो ष्ट्रकताब आउाँदाखेरर कतै फेरर संशोधन भयो भने यो अष्ट्रप्रय 
द:ुखद् हनेुछ । एउटा दृ�ान्त गत सालका योजनाहरू काष्ट्रटयो यहााँ ल्याइयो त्यो त्यही ठाउाँमा त्यही 
विामा पधन त अरु केही हनु सक््यो धन त योजना¸ भन्ने छ है तल जनताको सझुाब । यसमा हामीलाई 
दःुख लागेको छ भन्ने छ । अष्ट्रहले हामीले जस्तो एउटा मेरो हाम्रो प्रस्तावमा हामीले साइकुमारी पदमागा 
भनेर हामीले ४५/४५ लाख हालेका छौं¸ यहााँ काष्ट्रटयो भन्ने सनु्या छु तर त्यहााँ तल सरोकारवालाले के 
भन्छन ् भने स्कन्दपरुार्को ष्ट्रहमखण्िमा साईकुमारी धतथा लेजखएको छ भन्छन है । स्कन्दपरुार्को 
ष्ट्रहमखण्ि भन्न ेचाइने मल्लव शा�मा साईकुमारी धतथा लेजखएको छ । यदद यो काष्ट्रटयो भने हामी कुन 
ठाउाँमा जाने बहसमा काननुी कठघरामा हामी जान तयार छौं भन्ने पधन तका  गरे है । मान्छे यधत कुरा 
धलएर तल बस्या छन ्। हामी यहााँ धिले ष्ट्रढला-ढाला गर् यौं भने पधछ हाम्रो फेरर पहलकदधम कम छ । 
अष्ट्रहलेसम्म उत्साह छ¸ मतलव खसुी छ । धनराशा छैन तर धिले भयो भने होला तर सबै खसुी छन ्केही 
हामी पाउाँछौ भन्ने छ । र यसकारर् सरकार गम्भीर हनु आवश्यक छ र ष्ट्रपकअप धलन्छ प्रदेश सरकारले 
भधनएको छ र ष्ट्रपकअप धलनका धनधमता  सायद गाधि अगाधि बष्ट्रढराख्या होला । यो कुरा भन्दै धन्यवाद ।  
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ आजको ष्ट्रवशेर् समयमा माननीय सदस्यहरूले आ-आफ्नो धारर्ा 
राख् ने क्रम समाप्त भएको जानकारी गराउाँछु । माननीय सदस्यहरू¸ माननीय सदस्यहरूले ष्ट्रवशेर् समयमा 
उठाउनभुएका सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरूमा सरकारको धारर्ा वा जवाफ ददन प्रदेश सभाको आगामी 
बैठकमा ददन रुधल� गदाछु । 

माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई 
सामाजजक संघसंस्था सञ्चालन तथा व्यवस्थापन ष्ट्रवधेयक २०७४ सभाबाट ष्ट्रफताा धलनको लाधग प्रस्ताव पेश 
गना अनमुधत ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल::  माननीय सभामखुज्यू¸ प्रदेश सरकारको तफा बाट  
सभामा भएको र सभाबाट सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा गएको संघसंस्था सञ्चालन तथा व्यवस्थापन  
ष्ट्रवधेयक २०७४ सधमधतमा छलफल प्रिात प्रदेशको अधधकार क्षेत्रधभत्र नपने देजखएको हुाँदा प्रदेश सभा 
धनयमावली २०७४ को धनयम ११९ को उपधनयम ३ बमोजजम सभाबाट ष्ट्रफताा धलनको लाधग प्रस्ताव 
गदाछु¸ धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल 
रावलले सामाजजक संघसंस्था सञ्चालन तथा व्यवस्थापन ष्ट्रवधेयक¸ २०७४ सभाबाट ष्ट्रफताा धलन राख् न ुभएको 
प्रस्ताव धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु ।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नुहोला । यो पक्षको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय 
सदस्यहरूले हनु ्हनु्न भन्नु होला । 

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नहुोस ्।-    हनु्छ  

यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्न भन्नुहोस ्। - 

हनु्न भन्ने आवाज सधुनएन तसथा सामाजजक संघसंस्था सञ्चालन तथा व्यवस्थापन ष्ट्रवधेयक, २०७४ सभाबाट 
ष्ट्रफताा गररयोस ्भन्ने प्रस्ताव सवासम्मधतले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु ।  

माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई 
प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक¸ २०७६ लाई सभा समक्ष टेबलु गना 
समय ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल:: स्वास््य सेवा सञ्चालन¸ सञ्चालनलाई धनयधमत व्यवजस्थत र 
प्रभावकारी बनाउनेका लाधग सरकारी तथा नीजज स्वास््य संस्थाहरूको धनयमन गरी स्वास््य प्रर्ालीहरूलाई 
सदुृढ बनाई कर्ााली प्रदेशको ष्ट्रवकासमा योगदान परु् याउन प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा काननुी 
व्यवस्था गना बाञ्छनीय भएकाले प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७६ प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १०५ बमोजजम सभा समक्ष टेबलु गदाछु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय 
श्री दल रावललाई कर्ााली प्रदेश स्वयम ्सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्थापन गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७५ का सम्बन्धमा कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२० को उपधनयम २ को 
खण्ि (क) बमोजजम प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकमाधथ छलफल गररयोस ्भनी सभा समक्ष प्रस्ताव गना समय 
ददन्छु । 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ आजको ष्ट्रवशेर् समयमा माननीय सदस्यहरूले आ-आफ्नो धारर्ा 
राख् ने क्रम समाप्त भएको जानकारी गराउाँछु । माननीय सदस्यहरू¸ माननीय सदस्यहरूले ष्ट्रवशेर् समयमा 
उठाउनभुएका सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरूमा सरकारको धारर्ा वा जवाफ ददन प्रदेश सभाको आगामी 
बैठकमा ददन रुधल� गदाछु । 

माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई 
सामाजजक संघसंस्था सञ्चालन तथा व्यवस्थापन ष्ट्रवधेयक २०७४ सभाबाट ष्ट्रफताा धलनको लाधग प्रस्ताव पेश 
गना अनमुधत ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल::  माननीय सभामखुज्यू¸ प्रदेश सरकारको तफा बाट  
सभामा भएको र सभाबाट सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा गएको संघसंस्था सञ्चालन तथा व्यवस्थापन  
ष्ट्रवधेयक २०७४ सधमधतमा छलफल प्रिात प्रदेशको अधधकार क्षेत्रधभत्र नपने देजखएको हुाँदा प्रदेश सभा 
धनयमावली २०७४ को धनयम ११९ को उपधनयम ३ बमोजजम सभाबाट ष्ट्रफताा धलनको लाधग प्रस्ताव 
गदाछु¸ धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल 
रावलले सामाजजक संघसंस्था सञ्चालन तथा व्यवस्थापन ष्ट्रवधेयक¸ २०७४ सभाबाट ष्ट्रफताा धलन राख् न ुभएको 
प्रस्ताव धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु ।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नुहोला । यो पक्षको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय 
सदस्यहरूले हनु ्हनु्न भन्नु होला । 

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नहुोस ्।-    हनु्छ  

यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्न भन्नुहोस ्। - 

हनु्न भन्ने आवाज सधुनएन तसथा सामाजजक संघसंस्था सञ्चालन तथा व्यवस्थापन ष्ट्रवधेयक, २०७४ सभाबाट 
ष्ट्रफताा गररयोस ्भन्ने प्रस्ताव सवासम्मधतले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु ।  

माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई 
प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक¸ २०७६ लाई सभा समक्ष टेबलु गना 
समय ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल:: स्वास््य सेवा सञ्चालन¸ सञ्चालनलाई धनयधमत व्यवजस्थत र 
प्रभावकारी बनाउनेका लाधग सरकारी तथा नीजज स्वास््य संस्थाहरूको धनयमन गरी स्वास््य प्रर्ालीहरूलाई 
सदुृढ बनाई कर्ााली प्रदेशको ष्ट्रवकासमा योगदान परु् याउन प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा काननुी 
व्यवस्था गना बाञ्छनीय भएकाले प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७६ प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १०५ बमोजजम सभा समक्ष टेबलु गदाछु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय 
श्री दल रावललाई कर्ााली प्रदेश स्वयम ्सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्थापन गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७५ का सम्बन्धमा कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२० को उपधनयम २ को 
खण्ि (क) बमोजजम प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकमाधथ छलफल गररयोस ्भनी सभा समक्ष प्रस्ताव गना समय 
ददन्छु । 
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ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल::  माननीय सभामखुज्यू¸ सम्माधनत सभामा प्रदेश सरकारका 
तफा बाट पेश भएको कर्ााली प्रदेश स्वयम ् सेवक पररचालन सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ 
प्रदेश सभाको बैठकबाट धबर्यगत सधमधतमा पठाउने धनर्ाय भएको र सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा छलफल 
भई सभामा प्राप्त भएकोले कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२० को उपधनयम २ को 
खण्ि क बमोजजम प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकमाधथ सभामा छलफल गररयोस ्भधन प्रस्ताव गदाछु¸ धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री  
माननीय श्री दल रावलले सभामा पेश गनुाभएको कर्ााली प्रदेश स्वयम ्सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था 
गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक माधथको छलफलका लाधग समय धनधाारर् गरेको 
छु ।  

माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश स्वयम ्सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ 
माधथ सधमधतको प्रधतवेदनसष्ट्रहतको छलफल आजै समाप्त हनेु भएकाले छलफलमा भाग धलन चाहनहुनेु 
माननीय सदस्यहरूले सभामखुको ड्यासको बायााँतफा  रहेका सजचवालयका कमाचारीहरूकोमा नाम ष्ट्रटपाउन ु
होला ।  

माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश सरकारका माननीय सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री दल रावलले सभामा 
राख् नभुएको कर्ााली प्रदेश स्वयम ्सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ 
सधमधतको प्रधतवेदनसष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक माधथको छलफलमा कुनै पधन माननीय सदस्यहरूले भाग नधलन ुभएकाले 
अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई कर्ााली प्रदेश 
स्वयम ् सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ सधमधतको संशोधन प्रधतवेदनसष्ट्रहत 
कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२१ बमोजजम पारर पाररत गररयोस ्भनी सभा समक्ष 
प्रस्ताव प्रस्ततु गना समय ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल::  माननीय सभामखुज्यू¸ कर्ााली प्रदेश स्वयम ्सेवक 
पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ प्रदेश सभामा छलफल भैसकेकोले 
सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतको प्रधतवेदनमा उल्लेजखत भएका संशोधन प्रस्ताव यो ष्ट्रवधेयकको अधभन्न अंग हनेु 
गरी कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२१ बमोजजम यस सभाबाट पाररत गररयोस ्भनी 
प्रस्ताव गदाछु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय 
श्री दल रावलले सभामा प्रस्ततु गनुाभएको कर्ााली प्रदेश स्वयम ्सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्था गना 
बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ लाई सधमधतको संशोधन प्रधतवेदनसष्ट्रहत धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु ।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नहुोला । यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय 
सदस्यहरूले हून्न भन्नुहोला ।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नहुोस ्। -   हनु्छ । 

यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यले हनु्न भन्नु होस ्। 

हनु्न भन्ने आवाज सधुनएन तसथा कर्ााली प्रदेश स्वयम ्सेवक पररचालन सम्बन्धमा व्यवस्थापन सम्बन्धमा 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ सामाजजक सधमधतको प्रधतवेदनमा उल्लेख भएका संशोधनको प्रस्ताव 
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�वधेयकको अधभन्न अंग हनेु गरी समग्र �वधेयक पाररत गररयोस ्भन्ने प्रस्ताव सवासम्मधतले पाररत भएको 
घोर्र्ा गदाछु ।  

माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक २०७६ साल भदौ ३० गते सोमबार ददनको ३:०० बजेसम्मको लाधग 
स्थधगत हनु्छ ।  
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�वधेयकको अधभन्न अंग हनेु गरी समग्र �वधेयक पाररत गररयोस ्भन्ने प्रस्ताव सवासम्मधतले पाररत भएको 
घोर्र्ा गदाछु ।  

माननीय सदस्यहरू¸ अब यो बैठक २०७६ साल भदौ ३० गते सोमबार ददनको ३:०० बजेसम्मको लाधग 
स्थधगत हनु्छ ।  
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a}7s ;+Vof–#) 
((२२००७७६६  ससाालल  भभददौौ  3300  गगततेे  ससोोममबबाारर))  

राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय सदस्यहरू¸ कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको ३०औीँ बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरू¸ प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ् सरोकारवाला 
धनकायहरूको ध्यानाकर्ार् गराउनपुने सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरूमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाई राख् न 
ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम माननीय श्री जीवनबहादरु शाही¸ माननीय सदस्य रो�म 
प्रयोग गना सक्नहुनु्छ ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सम्माननीय सभामखु महोदय¸ आजको यो ष्ट्रवशेर् समय ष्ट्रवशेर् मात्र नभएर 
अधत नै ष्ट्रवशेर् सम्वेदनशील रहेको हनुाले म यो रो�ममा उपजस्थत भएको छु । बोल्ने मौका ददनभुएकोमा 
सभामखु महोदयलाई हाददाक धन्यवाद ददन चाहन्छु । म १/२ वटा कुराबाट पष्ट्रहला सरुुवात गना  
चाहन्छु । याष्ट्रटच्यूटको कुरा हुाँदोरैछ एउटा बढुो मान्छेले भन्छ रे¸ ईरेजर आर मेि फर दोज ह ु मेक 
धमस्टेक । ईरेजर त्यस्ताको लाधग बनाइएको हनु्छ¸ जसले गजल्त गछा अधन एउटाले यो� यूथले भन्छ रे¸ 
ईरेजर आर मेि फर दोज ह ुआर वीधल� टु करेक्टेि देयर धमस्टेक । त्यस्ताको लाधग बनाइएको  
हनु्छ । जसले आफ्ना गजल्तहरू सधुाना चाहन्छ । अधन मलाई अष्ट्रहले आउाँदैआउाँदा पधसना छटछष्ट्रट 
छुष्ट्रटरहेको छ । एसी छन ्बस्ने छेउको एसी पधन बन्द छ । म कष्ट्रव त होइन सभामखु महोदय, एउटा 
कष्ट्रवता आइहाल्यो मेरो मनमा¸  

हे सरकार धभता ा हेदाा रातो छ धभता ा हेदाा रातो छ ।  

कोठा छ अधत नै रातो कता छ सरकारको सातो कता छ सरकारको सातो ।  

कसरी छुट्यो बजेटको पातो¸ कसरी छुट्यो बजेटको पातो ।  

यो मेरो रह्यो दईु लाइने कष्ट्रवता सभामखु महोदय, हेछुा संसदमा धेरै अनभुव भएका सरकारका मन्त्रीहरू 
हनुहुनु्छ अधन माधथधतर हेछुा मैले देख् ने गरेको बझु्ने गरेको जब-जब सदन चधलरहन्छ जधत ओटा 
मन्त्रालयहरू छन ् ती मन्त्रालयका प्रधतधनधधहरू सदनमा उपजस्थत हनु्छन ् । जसले गदााखेरर त्यो 
मन्त्रालयमा मन्त्रालयका ष्ट्रवर्यमा के-के कुराहरू उठेका हनु ्भनेर उनीहरूले ररपोष्ट्रटा� गरेको हनु्छ र यस्तो 
बेलामा¸ यस्तो बेलामा त मन्त्रालयका सजचवहरू¸ प्रमखु सजचवहरूको उपजस्थत हनेु प्रचलन छ । सायद 
हामी नयााँ अभ्यासमा भएकाले प्रचलन नभएको हनु सक्छ यो कुरा मैले ष्ट्रकन भन्दै छु भने कुनै कायाालयमा 
गएर सोध्या यो कुरा सदनमा उठेको धथयो । केही थाहा छ ष्ट्रक भन्दा उहााँहरूले थाहा छैन हामी त 
गएका छैनौं भन्ने धेरै मन्त्रालयबाट कुरा आयो सभामखु महोदय, आज म यस्तो जष्ट्रटल ष्ट्रवर्य उठाइरहेको 
छु सभामखु महोदय २२औीँ बैठकले ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक पास गर् यो । ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक पास 
गररसकेपधछ यो सवासहमतले पास भयो सभामखु महोदय जहााँ पधन सरकारका प्रमखु या सरकारका मन्त्रीले 
सदनलाई गमु्राहमा राख् न धमल्दैन । सरकारलाई सरकारले सदनले गरेको धनर्ायहरूको ष्ट्रवरुि काष्ट्रहाँ जाने 
काष्ट्रहाँको पधन प्रचलन हुाँदैन सभामखु महोदय तर हाम्रो प्रदेशमा अचम्मको कुरा भएछ सदनले एउटा पास 
गर् यो ष्ट्रवधेयक बनेर अको आयो मैले आज ती ददनहरूलाई स्मरर् गराउनै पछा भन्ने मलाई लागेको छ¸ 
सभामखु महोदय, जनु ददन हामीले यो ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक पास गर् यौं¸ कष्ट्रहले-कष्ट्रहले लाग्छ ष्ट्रक सरकारको 
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एक जना भए पधन मन्त्री हनुपुछा अधन मात्र सदन चल्छ भन्ने परम्परा छ । त्यो भनेको के हो भने एक 
जना हुाँदा एक जना आउनपुछा अरु आउन ुपदैन भनेको त होइन । जस्तै हाम्रो धनयमावलीमा के छ भने 
हरेक कुराहरू मखु्यमन्त्रीले प्रस्ततु गने अथवा धनजले तोकेको व्यजक्तलाई भन्न ेकुरा छ । मनसाय के हो 
भने सकभर सदन चलेको बेला ष्ट्रवधेयकहरू चाष्ट्रहाँ प्रस्ततु हुाँदा¸ बजेट ष्ट्रवधनयोजन हुाँदा¸ महत्वपूर्ा सावाजधनक 
कुराहरू हुाँदा सरकारको प्रमखुको नै उपजस्थधत होस ् भन्ने तर सधैं सरकारको उपजस्थत हनु सक्दैन 
त्यसकारर्ले धनजले तोकेको भन्ने कुरा राखेकै छ । एक जना आइसकेपधछ अब संसदमा के-के कुराहरू 
भए¸ सदनमा के-के कुराहरू उठाए ती उठेका कुरा हामीलाई थाहा छैन भनेर भन्न धमल्दैन सभामखु 
महोदय तर हाम्रो कर्ााली प्रदेशमा के देख्यो ष्ट्रक सदनमा कुरा उयो होला हामीलाई थाहै छैन । सरकार 
सदनको एउटा अधभन्न अ� हो । मूल कानून यहााँबाट बन्छ त्यसलाई कायाान्वयन गने सरकार हो¸ सरकार 
बेखबर छ । हामीले मैले जनु बेला हामीले आन्तररक माधमला¸ आधथाक माधमला मन्त्रीले यहााँ आउनभुो 
सभामखु महोदय ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवधेयकहरू ष्ट्रफताा धलने कुराहरू ष्ट्रफताा भइसकेपधछ¸ खचा कटौधतका कुराहरू ष्ट्रफताा 
धलने हनु्छ र भन्ने कुरा आइसकेपधछ त्यो बेला सभामखुज्यूले भन्नुभएको धथयो माननीय सदस्यहरू कर्ााली 
प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालालाई कर्ााली प्रदेश 
ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ पाररत गररयोस ्भनी सता ा स¸ सभा समक्ष त्यसपधछ हामीले ष्ट्रवरोध जनायौं १५ 
धमनेटको लाधग त्यो सभा स्थधगत भयो त्यसपधछ नौ मा माननीय सदस्यहरू अब यो बैठक १५ धमनेटको 
लाधग स्थधगत हनु्छ । हामीले ष्ट्रवरोध गररसकेपधछ स्थधगत भयो । र पधछ माननीय सदस्यहरू १५ 
धमनेटको लाधग स्थधगत भएको बैठक पनुः सूचारू हनु्छ । हामीधभत्र बस्यौं केही समझदारीहरू भए 
आइसकेपधछ सभामखु महोदय माननीय सदस्यहरू आधथाक वर्ा ०७६/०७७ को आयव्ययको ष्ट्रववरर् 
ब्राकेटमा बजेट माधथको छलफलमा प्रदेश सभामा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका महत्वपूर्ा 
सवालहरूलाई सम्बोधन गनाको लाधग धनम्न बुाँदाहरू एक म सभामखु महोदय धेरै माननीयज्यूहरूले धबसेको 
हनु सक्छ त्यसकारर्ले पधन म यो स्मरर् गराउको लाधग यो बचन गदै छु सभामखु महोदय । (१) 
कर्ााली प्रदेश सरकार मखु्यमन्त्री तथा मन्त्री पररर्द् कायाालय अन्तगात रहेको कर्ााली पूवााधार ष्ट्रवकास 
लगानी कोर्को नाममा ष्ट्रवधनयोजजत कुल बजेट रु.३ अबामध्ये जनता सिक कायाक्रम गनाको लाधग थप 
बजेट रु. १ अबा ९२ करोि थप गरी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयमा पठाउने व्यवस्था गने । (२) 
आन्तररक धनयन्त्रर् प्रर्ालीलाई व्यवजस्थत गरी सबै मन्त्रालय तथा धनकायहरूको चाल ुशीर्ाकमा रहेको¸ 
बढी भएको¸ दोहोररएको¸ कधतपय संस्थाका नाममा ष्ट्रकटानी गररएको तथा कायाक्रमको महत्व र 
प्राथधमकताका आधारमा चालतुफा को बजेट पूाँजीगततफा  रकमान्तर गने रकमान्तर गने । (३) चाल ुखचा 
शीर्ाकबाट प्राप्त हनेु बजेट कर्ााली प्रदेश महत्वका आयोजना तथा योजना कायाक्रम र बजेट ष्ट्रवधनयोजनमा 
असनु्तलन भएका क्षेत्रमा आवश्यकता अनसुार थप गरी बजेटको क्षेत्रगत सन्तलुन धमलाउने । (४) 
मन्त्रालयबाट प्रस्ताष्ट्रवत योजना तथा कायाक्रममध्ये कायाान्वयनयोग्य नभएका र दोहोरोपन भएका योजना 
कायाक्रमलाई आवश्यकताअनसुार संशोधन गरी कायाान्वयनयोग्य प्रधतफलयकु्त बनाउने । (५) पूवााधार 
ष्ट्रवकास कायाक्रमको रु. १ अबा २० करोि कायाष्ट्रवधध बनाई धनवााचन क्षेत्रमा कायाान्वयन गररनेछ । 
कर्ााली प्रदेशको आधथाक वर्ा ०७६/०७७ वाष्ट्रर्ाक अनमुान आयव्यय (बजेटको अ� हनेु गरी) फेरर पधन म 
भन्न चाहान्छु सभामखु महोदयको बजेट आयव्यय (बजेटको अ� हनेु गरी) कर्ााली प्रदेश सरकारका 
आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालाले सभासमक्ष राख् नभुएको प्रस्तावसष्ट्रहत 
कर्ााली ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ र यससंग आजश्रत कर्ााली प्रदेश आधथाक ष्ट्रवधेयक २०७६ र कर्ााली 
प्रदेश ऋर् उठाउने ष्ट्रवधेयक २०७६ धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु । अब यो हनु्छ भन्नेले हनु्न भन्नलेे त छाँदै  
छ । त्यसपधछ सभामखु महोदय हनु्न भन्न ेआवाज सधुनएन तसथा कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक 
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एक जना भए पधन मन्त्री हनुपुछा अधन मात्र सदन चल्छ भन्ने परम्परा छ । त्यो भनेको के हो भने एक 
जना हुाँदा एक जना आउनपुछा अरु आउन ुपदैन भनेको त होइन । जस्तै हाम्रो धनयमावलीमा के छ भने 
हरेक कुराहरू मखु्यमन्त्रीले प्रस्ततु गने अथवा धनजले तोकेको व्यजक्तलाई भन्न ेकुरा छ । मनसाय के हो 
भने सकभर सदन चलेको बेला ष्ट्रवधेयकहरू चाष्ट्रहाँ प्रस्ततु हुाँदा¸ बजेट ष्ट्रवधनयोजन हुाँदा¸ महत्वपूर्ा सावाजधनक 
कुराहरू हुाँदा सरकारको प्रमखुको नै उपजस्थधत होस ् भन्ने तर सधैं सरकारको उपजस्थत हनु सक्दैन 
त्यसकारर्ले धनजले तोकेको भन्ने कुरा राखेकै छ । एक जना आइसकेपधछ अब संसदमा के-के कुराहरू 
भए¸ सदनमा के-के कुराहरू उठाए ती उठेका कुरा हामीलाई थाहा छैन भनेर भन्न धमल्दैन सभामखु 
महोदय तर हाम्रो कर्ााली प्रदेशमा के देख्यो ष्ट्रक सदनमा कुरा उयो होला हामीलाई थाहै छैन । सरकार 
सदनको एउटा अधभन्न अ� हो । मूल कानून यहााँबाट बन्छ त्यसलाई कायाान्वयन गने सरकार हो¸ सरकार 
बेखबर छ । हामीले मैले जनु बेला हामीले आन्तररक माधमला¸ आधथाक माधमला मन्त्रीले यहााँ आउनभुो 
सभामखु महोदय ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवधेयकहरू ष्ट्रफताा धलने कुराहरू ष्ट्रफताा भइसकेपधछ¸ खचा कटौधतका कुराहरू ष्ट्रफताा 
धलने हनु्छ र भन्ने कुरा आइसकेपधछ त्यो बेला सभामखुज्यूले भन्नुभएको धथयो माननीय सदस्यहरू कर्ााली 
प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालालाई कर्ााली प्रदेश 
ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ पाररत गररयोस ्भनी सता ा स¸ सभा समक्ष त्यसपधछ हामीले ष्ट्रवरोध जनायौं १५ 
धमनेटको लाधग त्यो सभा स्थधगत भयो त्यसपधछ नौ मा माननीय सदस्यहरू अब यो बैठक १५ धमनेटको 
लाधग स्थधगत हनु्छ । हामीले ष्ट्रवरोध गररसकेपधछ स्थधगत भयो । र पधछ माननीय सदस्यहरू १५ 
धमनेटको लाधग स्थधगत भएको बैठक पनुः सूचारू हनु्छ । हामीधभत्र बस्यौं केही समझदारीहरू भए 
आइसकेपधछ सभामखु महोदय माननीय सदस्यहरू आधथाक वर्ा ०७६/०७७ को आयव्ययको ष्ट्रववरर् 
ब्राकेटमा बजेट माधथको छलफलमा प्रदेश सभामा माननीय सदस्यहरूले उठाउनभुएका महत्वपूर्ा 
सवालहरूलाई सम्बोधन गनाको लाधग धनम्न बुाँदाहरू एक म सभामखु महोदय धेरै माननीयज्यूहरूले धबसेको 
हनु सक्छ त्यसकारर्ले पधन म यो स्मरर् गराउको लाधग यो बचन गदै छु सभामखु महोदय । (१) 
कर्ााली प्रदेश सरकार मखु्यमन्त्री तथा मन्त्री पररर्द् कायाालय अन्तगात रहेको कर्ााली पूवााधार ष्ट्रवकास 
लगानी कोर्को नाममा ष्ट्रवधनयोजजत कुल बजेट रु.३ अबामध्ये जनता सिक कायाक्रम गनाको लाधग थप 
बजेट रु. १ अबा ९२ करोि थप गरी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयमा पठाउने व्यवस्था गने । (२) 
आन्तररक धनयन्त्रर् प्रर्ालीलाई व्यवजस्थत गरी सबै मन्त्रालय तथा धनकायहरूको चाल ुशीर्ाकमा रहेको¸ 
बढी भएको¸ दोहोररएको¸ कधतपय संस्थाका नाममा ष्ट्रकटानी गररएको तथा कायाक्रमको महत्व र 
प्राथधमकताका आधारमा चालतुफा को बजेट पूाँजीगततफा  रकमान्तर गने रकमान्तर गने । (३) चाल ुखचा 
शीर्ाकबाट प्राप्त हनेु बजेट कर्ााली प्रदेश महत्वका आयोजना तथा योजना कायाक्रम र बजेट ष्ट्रवधनयोजनमा 
असनु्तलन भएका क्षेत्रमा आवश्यकता अनसुार थप गरी बजेटको क्षेत्रगत सन्तलुन धमलाउने । (४) 
मन्त्रालयबाट प्रस्ताष्ट्रवत योजना तथा कायाक्रममध्ये कायाान्वयनयोग्य नभएका र दोहोरोपन भएका योजना 
कायाक्रमलाई आवश्यकताअनसुार संशोधन गरी कायाान्वयनयोग्य प्रधतफलयकु्त बनाउने । (५) पूवााधार 
ष्ट्रवकास कायाक्रमको रु. १ अबा २० करोि कायाष्ट्रवधध बनाई धनवााचन क्षेत्रमा कायाान्वयन गररनेछ । 
कर्ााली प्रदेशको आधथाक वर्ा ०७६/०७७ वाष्ट्रर्ाक अनमुान आयव्यय (बजेटको अ� हनेु गरी) फेरर पधन म 
भन्न चाहान्छु सभामखु महोदयको बजेट आयव्यय (बजेटको अ� हनेु गरी) कर्ााली प्रदेश सरकारका 
आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालाले सभासमक्ष राख् नभुएको प्रस्तावसष्ट्रहत 
कर्ााली ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ र यससंग आजश्रत कर्ााली प्रदेश आधथाक ष्ट्रवधेयक २०७६ र कर्ााली 
प्रदेश ऋर् उठाउने ष्ट्रवधेयक २०७६ धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु । अब यो हनु्छ भन्नेले हनु्न भन्नलेे त छाँदै  
छ । त्यसपधछ सभामखु महोदय हनु्न भन्न ेआवाज सधुनएन तसथा कर्ााली प्रदेश ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक 
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२०७६ मा माननीय आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रीले जनाउनभुएको प्रधतविता बजेटको अ� हनेु गरी 
यो भार्ा फेरर पधन मैले दोहोराउन चाहे सभामखु महोदय¸ योजना मन्त्रीले आधथाक माधमला तथा योजना 
मन्त्रीले जनाउनभुएको प्रधतबिता बजेटको अ� हनेु गरी पाररत गररयोस ् भन्ने प्रस्तावसष्ट्रहत कर्ााली 
ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक २०७६ र यससाँग आजश्रत कर्ााली प्रदेश आधथाक ष्ट्रवधेयक २०७६ र कर्ााली प्रदेश 
ऋर् उठाउने ष्ट्रवधेयक २०७६ सवासम्मधतले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु । यसरी भयो सभामखु महोदय 
तर आज दभुााग्य आज धबहान थाहा भो प्रमाजर्त र परमानेन्ट कारर् हुाँदा यो चाष्ट्रहाँ अ� बनेन¸ जनु आधथाक 
माधमला मन्त्रीले प्रधतविता गनुा भो¸ उहााँले सरासर यो धसंगो सम्माधनत संसदलाई गमु्राहमा राख् नभुयो र यो 
कुराको लाधग कतै मैले खोजे सभामखु महोदय¸ कतै यो धसंगो संसद अथवा सजचवालयको पधन बदमासी त 
होइन कतै ? के भएको हो ? भनेर मैले आज धेरै िकूमेन्टहरू खोजे सभामखु महोदय¸ २०७६ साल ४ 
मष्ट्रहना १ गते जीबराज बढुाथोकी सजचवबाट हस्ताक्षररत एउटा जचठी रैछ¸ श्रीमान सजचवज्यू श्री आधथाक 
माधमला तथा योजना मन्त्रालय¸ कर्ााली प्रदेश¸ सखेुत ष्ट्रवर्य पररमााजजत ष्ट्रवधेयकको मस्यौदाबारे उपरोक्त 
ष्ट्रवर्यमा कर्ााली प्रदेश सरकारको तफा बाट सदनमा पेश भएको ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको अजन्तम पररमााजजत 
मस्यौदाको प्रधत माननीय आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रीज्यूको प्रत्येक पेजमा हस्ताक्षरसष्ट्रहत सोको 
सफ्ट कष्ट्रप समेत प्रमार्ीकरर् प्रधत तयार गने प्रयोजनाथा तरुुन्तै पठाइददन ुहनु अनरुोध गदाछु । यहााँबाट 
उहााँले १ गते लेख् न ुभो सभामखु महोदय अधन त्यो १ गते नै यहााँबाट गइसकेपधछ २ गते यो ष्ट्रवधेयक 
आयो सभामखु महोदय यो ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक आयो । आइसके पधछ उहााँले प्रमार्ीकरर् गरेर गनुा भो 
सही गरेर सायद सभामखु महोदय यो आधथाक माधमला मन्त्रीको नै सही हनुपुछा । प्रत्येकमा भनेकोमा यो 
अजन्तममा छुटेको छ उहााँले अब धबधसानभुयो होला तर काननुी कुरामा छुष्ट्रटसकेपधछ यो प्रमाजर्त भएको 
माधनदैन । यसरी आयो र जनु प्रधतबिता उहााँले यहााँ जनाउनभुयो अ� हनेु गरी भन्नुभयो यो पठाउाँदाखेरर 
उहााँले परुानै कष्ट्रपलाई राखेर उहााँले पठाउनभुयो सायद उहााँको तका  हनु सक्छ सभामखु महोदय उहााँको 
तका  के हनु सक्छ भने चाल ुखचा धमलाउने कुरामा कसरी हनु सक््यो ? अको के हनु सक््यो भन्न ेहनु 
सक्छ तर एउटा धसमपल कुरा म भन्न चाहान्छु सभामखु महोदय¸ अरु उहााँले केही नगरेको भए पधन 
हामीले मखु्यमन्त्रीको कायाालयमा भएको ५ अरब २८ करोि चानचनु पैसामध्येबाट १ अरब ९२ करोि 
पैंसा भौधतकमा पठाउने कुरो त यो तल्लो शीर्ाकमा राख् न सष्ट्रकन्थो धन त त्यसपधछ जनु कायाष्ट्रवधध बनाएर 
बनाउने कुरामा त यो यसले हामीलाई अधधकार ददएको छ सभामखु महोदय । ष्ट्रवधेयकले हामीलाई 
अधधकार ददएको छ । धेरै कुराहरू रैछन ्सभामखु महोदय यो सम्माधनत सदनलाई म हाददाक अनरुोध गना 
चाहान्छु । यो जझझो नमानी यहााँहरूले सनु्नु हनेुछ¸ यो अत्यन्तै महत्वपूर्ा कुरा र सभाको नै  
मयाादा नराजख्दने कुरा¸ मयाादा नै नराख् ने कुरा जनु सरकारले गर् यो र सरकारको आधथाक माधमला मन्त्रीले 
गनुाभयो । यहााँ अजख्तयारी तथा कायाक्रम स्वीकृधत गने भनेर लेखेको रैछ सभामखु महोदय । प्रचधलत 
कानूनमा जनुसकैु कुरा लेखेको भएतापधन ष्ट्रवधनयोजन भएको रकम प्रचधलत कानूनको अधधनको अधधनमा 
रष्ट्रह खचा गने अजख्तयारीको यो ऐन प्रारम्भ भएको ददनदेजख अधधकार प्राप्त अधधकारीलाई हनेुछ । २ गते 
यहााँ आयो यहााँबाट सभामखुले सभामखुले गने प्रमाजर्त हो । उहााँले ७ गते यहााँ प्रमाजर्त गरेर पठाउन ु५ 
गते प्रमाजर्त गरेर उता पठाउन ु भएको छ । अधन प्रदेश प्रमखुले २ ददन राखेर प्रमार्ीकरर् गरेर 
पठाइएको छ यता यो ष्ट्रवधायनको केरे ष्ट्रवधेयकको अगाधि उहााँले कभरर� लेटरसम्म पधन लेखेको छैन 
सभामखु महोदय, अब २ उपदफा १ बमोजजम खचा गने अजख्तयारीको आधारमा प्रदेशले लेखा ईकाई 
कायाालयले सम्बजन्धत धनकायलाई ष्ट्रवधनयोजन भएको रकम ददनेछ । अब यो बजेट अष्ट्रहलेको हाम्रो यो 
ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकले ७ गतेबाट लाग ुभइसक्यो सभामखु महोदय ७ गतेबाट । यो अरु अरु दफा म 
पजढ्दन ५ मा के छ भने प्रचधलत कानूनमा जनुसकैु कुरा लेजखएको भए पधन मन्त्रालयगत बजेट सूचना 



s0ff{nL k|b]z ;efsf] rf}+yf] clwj]zgsf] ;Dk"0f{ sfo{afxLsf] ljj/0f -efu–@_ 272 

प्रर्ालीमा समावेश भएको कायाक्रम त्यस्तो कायाक्रम कायान्वयन गने प्रयोजनको लाधग स्वीकृधत कायाक्रम 
माधननेछ ।  एलबीआइएसको जनु हामीले कुरा गर ्यौं त्यो माधननेछ भन्यो तर दफा ६ उपदफा ६ मा के 
भन्यो भने ६ को उपदफा ५ बमोजजम मन्त्रालयगत बजेट प्रर्ालीमा समावेश भएको कुनै कायाक्रम 
संशोधन गनुापने भएमा सम्बजन्धत धनकायले आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको सहमधत धलनपुने छ 
भन्यो । ७ मा उपदफा ६ मा जनुसकैु कुरा लेजखएको भए पधन मन्त्रालयगत बजेट सूचना प्रर्ालीमा 
समावेश भएको कायाक्रमको चौमाधसक ष्ट्रवभाजनमा संशोधन गनुापने भएमा सम्बजन्धत धनकाएले १ तह 
माधथको कायाालय प्रमखुको स्वीकृधत धलनपुनेछ भनेर पधन यो हामीलाई अधधकार ददयो । तर मन्त्रालय 
कायाक्रमको उदे्दश्यमा फरक नपने गरी चौमाधसक ष्ट्रवभाजन गना संशोधन गना बाधा पगेुको माधनने छैन 
भन्यो । त्यो पधन त्यलाई नै अधधकार ददयो सभामखु महोदय । ८ को उपदफा ७ बमोजजम संशोधन 
भएको जानकारी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय, प्रदेश लेखा कायाालय र सम्बजन्धत प्रदेश लेखा 
इकाई कायाालयलाई ददनपुने छ भनेर भधनयो सभामखु महोदय । त्यसपधछ ९ मा उपदफा ६, ७ र ८ मा 
जनुसकैु कुरा लेजखएको भएतापधन कुनै खचा शीर्ाकमा पधछ बााँिफााँि गने गरी एकम�ु रकम ष्ट्रवधनयोजन 
भएकोमा सोको बााँिफाि तथा ष्ट्रवभाजन गनुापने भएमा वाष्ट्रर्ाक कायाक्रमको ढााँचामा चौमाधसक ष्ट्रवभाजन गरी 
श्रावर् १५ गतेधभत्र कायाक्रमको बााँिफााँि तथा ष्ट्रवभाजन गरी कर्ााली प्रदेश योजना आयोगको धसफाररसमा 
आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयबाट स्वीकृधत गराउनपुने छ र सो को जानकारी प्रदेश लेखा 
धनयन्त्रर् कायाालयलाई ददनपुने छ । जनु कायाष्ट्रवधध बनाएर भन्ने कुरो ५ करोिको आएको छ¸ त्यसको 
लाधग पधन यहााँ अधधकार छ । तर सभामखु महोदय सरकारले एउटा संशोधन ष्ट्रवधेयक ल्यायो कसलाई 
टेकेर १० नम्बर दफालाई टेकेर मन्त्रालय वा धनकायले स्वीकृत वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम संशोधन गनुापने भएमा 
सो को कारर् खोली कायाक्रमको उदे्दश्यमा फरक नपने गरी दोस्रो चौमाधसक अवधध समाप्त भएपधछ 
कर्ााली प्रदेश योजना आयोगको धसफाररसमा आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको सहमधत धलई 
कायाक्रम संशोधन गनुापने छ । रेगलुर चधलरहेको अवस्थालाई टेकेर अजस्त ल्याएर यो गना धमल्दैन  
भन्यो । यसरी सदनलाई गमु्राहमा राख् ने संसदलाई झूठो ष्ट्रववरर् बझुाउने र धसंगो सदनको मानमयाादा गरेर 
हामीले एउटा नमनुा ढ�ले ल्याएको ष्ट्रवधनयोजन बजेटलाई यसरी संसदलाई छल्ने काम गरेको हनुाले 
सभामखु महोदय अब यो सरकार त छ ष्ट्रक छैन म भन्न सक्दैन तर यस्तो गने¸ सदनलाई गमु्राहमा राख् ने¸ 
झूठो कुरा बोल्ने¸ झूठो ष्ट्रववरर् पेश गने र हुाँदाहुाँदा सभामखुलाई समेत पधन यसरी सजचवालयले पठाएको 
जचठीको लाई गमु्राहमा अझ त मैले एउटा कुरा छुटाएाँ सभामखु महोदय पष्ट्रहला त मन्त्रीले होइन¸ सजचवले 
पठाएको छ¸ सजचवले सही गरेर चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवधेयक आइरहेको छ सभामखु महोदय । त्यलाई धरौटीमा राखेर 
फेरर मन्त्रीको जझकाइएको छ । मन्त्रीको आएकोमा चाष्ट्रहाँ परुानो गत वर्ाको बजेटको त्यो राखेर 
पठाइएको त्यो उहााँ कुन सपनामा हनुहुनु््यो । कुन संसारमा हनुहुनु््यो । के कल्पना गरररहन ुभाएको 
धथयो¸ हामीले बझु्न सकेनौं । यसरी आफैले बोलेको बचन र पूर्ा सवासम्मतले पास गरेको बजेटलाई 
गमु्राहमा राखेर सदनलाई उल्टो बाटोमा ष्ट्रहंिाउने र हाम्रो मानमयाादा गने आधथाक माधमला मन्त्रीको हामी 
राजजनामा माग गछौं । र उहााँले राजजनामा नददाँदासम्म सभामखु महोदय¸ यत्रो यो यत्रो यो सदनलाई 
गमु्राहमा राख् ने आधथाक माधमला मन्त्रीको राजजनामा नआउाँदासम्म यो सदन अगाधि बढ्न सक्दैन । यही 
कुरा मैले अनरुोध गदै यहााँबाट धबदा हनु्छु¸ धन्यवाद । जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  बसौं माननीय सदस्यहरू¸ माननीय सदस्यले आफ्ना कुरा राख् नभुएको छ । केही 
प्रश्नहरू गनुाभएको छ । माननीय आधथाक माधमला मन्त्रीको उता रको कायाक्रम पधन छ । कुरा सनुौं बैठक 
अगाधि सञ्चालन गनालाई सहयोग परु् यायौं माननीय सदस्य ।  
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प्रर्ालीमा समावेश भएको कायाक्रम त्यस्तो कायाक्रम कायान्वयन गने प्रयोजनको लाधग स्वीकृधत कायाक्रम 
माधननेछ ।  एलबीआइएसको जनु हामीले कुरा गर ्यौं त्यो माधननेछ भन्यो तर दफा ६ उपदफा ६ मा के 
भन्यो भने ६ को उपदफा ५ बमोजजम मन्त्रालयगत बजेट प्रर्ालीमा समावेश भएको कुनै कायाक्रम 
संशोधन गनुापने भएमा सम्बजन्धत धनकायले आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको सहमधत धलनपुने छ 
भन्यो । ७ मा उपदफा ६ मा जनुसकैु कुरा लेजखएको भए पधन मन्त्रालयगत बजेट सूचना प्रर्ालीमा 
समावेश भएको कायाक्रमको चौमाधसक ष्ट्रवभाजनमा संशोधन गनुापने भएमा सम्बजन्धत धनकाएले १ तह 
माधथको कायाालय प्रमखुको स्वीकृधत धलनपुनेछ भनेर पधन यो हामीलाई अधधकार ददयो । तर मन्त्रालय 
कायाक्रमको उदे्दश्यमा फरक नपने गरी चौमाधसक ष्ट्रवभाजन गना संशोधन गना बाधा पगेुको माधनने छैन 
भन्यो । त्यो पधन त्यलाई नै अधधकार ददयो सभामखु महोदय । ८ को उपदफा ७ बमोजजम संशोधन 
भएको जानकारी आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालय, प्रदेश लेखा कायाालय र सम्बजन्धत प्रदेश लेखा 
इकाई कायाालयलाई ददनपुने छ भनेर भधनयो सभामखु महोदय । त्यसपधछ ९ मा उपदफा ६, ७ र ८ मा 
जनुसकैु कुरा लेजखएको भएतापधन कुनै खचा शीर्ाकमा पधछ बााँिफााँि गने गरी एकम�ु रकम ष्ट्रवधनयोजन 
भएकोमा सोको बााँिफाि तथा ष्ट्रवभाजन गनुापने भएमा वाष्ट्रर्ाक कायाक्रमको ढााँचामा चौमाधसक ष्ट्रवभाजन गरी 
श्रावर् १५ गतेधभत्र कायाक्रमको बााँिफााँि तथा ष्ट्रवभाजन गरी कर्ााली प्रदेश योजना आयोगको धसफाररसमा 
आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयबाट स्वीकृधत गराउनपुने छ र सो को जानकारी प्रदेश लेखा 
धनयन्त्रर् कायाालयलाई ददनपुने छ । जनु कायाष्ट्रवधध बनाएर भन्ने कुरो ५ करोिको आएको छ¸ त्यसको 
लाधग पधन यहााँ अधधकार छ । तर सभामखु महोदय सरकारले एउटा संशोधन ष्ट्रवधेयक ल्यायो कसलाई 
टेकेर १० नम्बर दफालाई टेकेर मन्त्रालय वा धनकायले स्वीकृत वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम संशोधन गनुापने भएमा 
सो को कारर् खोली कायाक्रमको उदे्दश्यमा फरक नपने गरी दोस्रो चौमाधसक अवधध समाप्त भएपधछ 
कर्ााली प्रदेश योजना आयोगको धसफाररसमा आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयको सहमधत धलई 
कायाक्रम संशोधन गनुापने छ । रेगलुर चधलरहेको अवस्थालाई टेकेर अजस्त ल्याएर यो गना धमल्दैन  
भन्यो । यसरी सदनलाई गमु्राहमा राख् ने संसदलाई झूठो ष्ट्रववरर् बझुाउने र धसंगो सदनको मानमयाादा गरेर 
हामीले एउटा नमनुा ढ�ले ल्याएको ष्ट्रवधनयोजन बजेटलाई यसरी संसदलाई छल्ने काम गरेको हनुाले 
सभामखु महोदय अब यो सरकार त छ ष्ट्रक छैन म भन्न सक्दैन तर यस्तो गने¸ सदनलाई गमु्राहमा राख् ने¸ 
झूठो कुरा बोल्ने¸ झूठो ष्ट्रववरर् पेश गने र हुाँदाहुाँदा सभामखुलाई समेत पधन यसरी सजचवालयले पठाएको 
जचठीको लाई गमु्राहमा अझ त मैले एउटा कुरा छुटाएाँ सभामखु महोदय पष्ट्रहला त मन्त्रीले होइन¸ सजचवले 
पठाएको छ¸ सजचवले सही गरेर चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवधेयक आइरहेको छ सभामखु महोदय । त्यलाई धरौटीमा राखेर 
फेरर मन्त्रीको जझकाइएको छ । मन्त्रीको आएकोमा चाष्ट्रहाँ परुानो गत वर्ाको बजेटको त्यो राखेर 
पठाइएको त्यो उहााँ कुन सपनामा हनुहुनु््यो । कुन संसारमा हनुहुनु््यो । के कल्पना गरररहन ुभाएको 
धथयो¸ हामीले बझु्न सकेनौं । यसरी आफैले बोलेको बचन र पूर्ा सवासम्मतले पास गरेको बजेटलाई 
गमु्राहमा राखेर सदनलाई उल्टो बाटोमा ष्ट्रहंिाउने र हाम्रो मानमयाादा गने आधथाक माधमला मन्त्रीको हामी 
राजजनामा माग गछौं । र उहााँले राजजनामा नददाँदासम्म सभामखु महोदय¸ यत्रो यो यत्रो यो सदनलाई 
गमु्राहमा राख् ने आधथाक माधमला मन्त्रीको राजजनामा नआउाँदासम्म यो सदन अगाधि बढ्न सक्दैन । यही 
कुरा मैले अनरुोध गदै यहााँबाट धबदा हनु्छु¸ धन्यवाद । जय नेपाल ।। 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  बसौं माननीय सदस्यहरू¸ माननीय सदस्यले आफ्ना कुरा राख् नभुएको छ । केही 
प्रश्नहरू गनुाभएको छ । माननीय आधथाक माधमला मन्त्रीको उता रको कायाक्रम पधन छ । कुरा सनुौं बैठक 
अगाधि सञ्चालन गनालाई सहयोग परु् यायौं माननीय सदस्य ।  
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आशन ग्रहर् गरौं माननीय सदस्यहरू आ–आफ्नो ठाउाँमा आशन ग्रहर् गरेर बैठक सञ्चालनका लाधग 
सहयोग गरौं माननीय सदस्यहरू । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  सम्माननीय सभामखु महोदयको आग्रहलाई हामीले नमान्ने कुरा छैन 
सभामखु महोदय, बजेटै नभएको र यो संसदलाई नै गमु्राहमा राखेर झूठो बोधलरहेको चाहीीँ आधथाक माधमला 
मन्त्री पदमा र�हरहाँदासम्म यो सदन कसरी अगाधि बढ्न सक्छ ? सभामखु महोदय¸ हामीले त्यो नै 
आवेशमा आएर भनेका छैनौं¸ त्यसकारर्ले चा�हाँ हामी सम्माननीय सभामखुमाफा त ्सरकारको अनरुोध गना 
चाहान्छु �क हाम्रो माग पूरा होस ्अधन चा�हाँ बैठक राम्रोसाँग सञ्चालन हनु्छ सभामखु महोदय । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::   माननीय मन्त्रीज्यूको जवाफ पधन सनुौं माननीय सदस्य ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीीःः  यो सभामखु महोदय¸  ..... (रेकिा नसधुनएको) 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  जवाफको पूवाानमुान गना स�कन्छ तर यही जवाफ आउाँछ भनेर भन्न स�कदैन माननीय 
सदस्य, जवाफ सनुौं अधन त्यसपधछ माननीय सदस्यको छाँदैछ । 

आसनग्रहर् गददाएर सहयोग गरौं माननीय सदस्य... 

माननीय सदस्यहरू, अब यो बैठक आधा घण्टाको लाधग यही स्थधगत हनु्छ । 
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a}7s ;+Vof–#! 
((२२००७७६६  ससाालल  अअससोोजज  88  गगततेे  बबुधुधबबाारर))  

राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौथो अधधवेशनको यो ३१ औ 
बैठकको कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ्सरोकारवाला 
धनकायहरुको ध्यानाकर्ार् गराउनपुने सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरुमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाइ राख्न 
ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम माननीय श्री जीवनबहादरु शाही। माननीय सदस्य रो�म 
प्रयोग गना सक्नहुनु्छ ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी  :: सम्माननीय सभामखु महोदय, सम्माननीय महोदयका अनमुधतले यो 
सम्माधनत संसदमा म आज केही कुराहरु राख्न चाहन्छु । हाम्रो यो सदन २०७६ भदौ ३० गतेबाट 
स्थधगत रहेको धथयो । त्यो प्रधतपक्ष दलको कारर्ले गदााखेरी स्थधगत रहन गयो । र म आज यो 
सम्माधनत संसदमा सभामखुज्यूमाफा त ् म आफ्ना कुराहरु र बन्द गनाका कारर्हरु र आज खलु्नाका 
कारर्हरु राख्न चाहन्छु म सम्माननीय सभामखु महोदय, एउटा भनाइ छ । कहााँ दखु्छ घाउ मलाई नसोध 
ठीकै छु, म सञ्चै छु भन्न ेभन्या जस्तै यी घाउ दखु्न ेकुराहरु त छाँदै छन,् सभामखु महोदय, र लान्न सक्छ 
प्रधतपक्षले त्यसरी वन्द गरेको हो ष्ट्रक अष्ट्रहले आएर फेरर केही उपलजब्ध नभएर यो फेरर खलेुको हो ष्ट्रक 
भन्ने कुरा पधन हनु सक्छ । सम्माननीय सभामखु महोदय,, आज झण्िै ९ ददन भएछ स्थधगत भएको ९ 
ददनका नौला कुरा नै आउने भए परुाना कुरा त आउने भएनन ्। ९ ददनका नौला कुराहरुहनेु नै भए । र 
हामीले यो सदन स्थधगत गनाको कारर् २०७६ असार २९ गते जनु ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक हामीले सदनबाट 
पास गयौं । केही पररमाजानसष्ट्रहत हामीले पास गयौं । र त्यो पास गने क्रममा धस�ो सदनको राय, सझुाव, 

सल्लाहले धेरै खालका तका हरु आउाँछन,् धेरै ष्ट्रवतका हरु आउाँछन,् कोइ त के भन्ने कुरा पधन आउाँछ भने 
एउटा कमा र फुलस्टप पररवतान भयो भने सरकार जान्छ । सायद त्यो बेला सम्माधनत सदनले धनकालेको 
कुरा सरकार ढाल्नको लाधग या कसैलाई यहााँबाट बाष्ट्रहर धनकाल्नको लाधग गरेको धथएाँन र पष्ट्रहलो प्रयास 
पष्ट्रहलो सरकारका अनभुवहरु भएको हनुाले यलाई सधुारेर जाने, अ� बनाएर जाने भन्न े कुरो धथयो । 
सभामखु महोदय, तर २ मष्ट्रहनासम्म पधन अ� बन्न सकेन, श्रावर् १५ गते भन्दा अगाधि यो अ� 
बधनसक्नपुथ्र्यो । हाम्रो बजेट धनकासा भईसक्नपु्यो मलाई जहााँसम्म लागेको छ । आजका बीचमा पधन 
बजेट धनकासा भएन । गएको छैन । त्यस कारर् हामीले संसद अवरुि गयौं र संसद अवरुि गने 
क्रममा हामीले के भधनउाँ भने जब कुरा धनजस्कयो प्रमाजर्करर् गने क्रममा हामीले अ� भनेर देखाएको 
जचजहरु नै प्रमाजर्करर् भएर आएन भनेपधछ हामीले त्यो आवाज धनकाधलउाँ सभामखु महोदय, । ष्ट्रक 
संसदलाई झटु बोधलयो, संसदलाई ढुङ्रामा राजखयो । र संसदलाई झटु बोल्ने र गमुरामा राख्न ेआधथाक 
माधमला मजन्त्रज्यूका हामीले राजजनामा माग गयौं । हामीले यही संसदसम्म आएर हामीले त्यो माग गयौं 
त्यसपधछ त्यो भएपधछ त्यो ददन स्थधगत भयो २ गतेको लाधग बोलाइएको धथयो, धबहान हामीमखु्यमन्त्री 
कायाालयमा गएर वातााहरु गदाा खेरी वाताा कुराहरु धमल्न सकेन । त्यो बेला सरकारले के भन्यो भने 
एउटा महससु के गयो, यो हामीबाट त्रटुी भयो । हामीले जानीजानी गरेको होईन हाम्रो अज्ञानताका कारर् 
ष्ट्रकनकी पष्ट्रहलापष्ट्रहला जोश जागर तागत धेरै हनु्छ । सरकारलाई पधन हामी सबै जान्न ेवझुने हामी नै छौँ 
भन्ने पधन भएको होला । तर सरकारले भन्यो हामीबाट गजम्भर कु्रष्ट्रट भयो, कमजोरी भयो, गजम्भर त्रटुी र 
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a}7s ;+Vof–#! 
((२२००७७६६  ससाालल  अअससोोजज  88  गगततेे  बबुधुधबबाारर))  

राष्ट्रिय धनु,  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौथो अधधवेशनको यो ३१ औ 
बैठकको कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ्सरोकारवाला 
धनकायहरुको ध्यानाकर्ार् गराउनपुने सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरुमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाइ राख्न 
ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था गरेको छु । सवाप्रथम माननीय श्री जीवनबहादरु शाही। माननीय सदस्य रो�म 
प्रयोग गना सक्नहुनु्छ ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  जजीीववननबबहहााददुरुर  शशााहहीी  :: सम्माननीय सभामखु महोदय, सम्माननीय महोदयका अनमुधतले यो 
सम्माधनत संसदमा म आज केही कुराहरु राख्न चाहन्छु । हाम्रो यो सदन २०७६ भदौ ३० गतेबाट 
स्थधगत रहेको धथयो । त्यो प्रधतपक्ष दलको कारर्ले गदााखेरी स्थधगत रहन गयो । र म आज यो 
सम्माधनत संसदमा सभामखुज्यूमाफा त ् म आफ्ना कुराहरु र बन्द गनाका कारर्हरु र आज खलु्नाका 
कारर्हरु राख्न चाहन्छु म सम्माननीय सभामखु महोदय, एउटा भनाइ छ । कहााँ दखु्छ घाउ मलाई नसोध 
ठीकै छु, म सञ्चै छु भन्न ेभन्या जस्तै यी घाउ दखु्न ेकुराहरु त छाँदै छन,् सभामखु महोदय, र लान्न सक्छ 
प्रधतपक्षले त्यसरी वन्द गरेको हो ष्ट्रक अष्ट्रहले आएर फेरर केही उपलजब्ध नभएर यो फेरर खलेुको हो ष्ट्रक 
भन्ने कुरा पधन हनु सक्छ । सम्माननीय सभामखु महोदय,, आज झण्िै ९ ददन भएछ स्थधगत भएको ९ 
ददनका नौला कुरा नै आउने भए परुाना कुरा त आउने भएनन ्। ९ ददनका नौला कुराहरुहनेु नै भए । र 
हामीले यो सदन स्थधगत गनाको कारर् २०७६ असार २९ गते जनु ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक हामीले सदनबाट 
पास गयौं । केही पररमाजानसष्ट्रहत हामीले पास गयौं । र त्यो पास गने क्रममा धस�ो सदनको राय, सझुाव, 

सल्लाहले धेरै खालका तका हरु आउाँछन,् धेरै ष्ट्रवतका हरु आउाँछन,् कोइ त के भन्ने कुरा पधन आउाँछ भने 
एउटा कमा र फुलस्टप पररवतान भयो भने सरकार जान्छ । सायद त्यो बेला सम्माधनत सदनले धनकालेको 
कुरा सरकार ढाल्नको लाधग या कसैलाई यहााँबाट बाष्ट्रहर धनकाल्नको लाधग गरेको धथएाँन र पष्ट्रहलो प्रयास 
पष्ट्रहलो सरकारका अनभुवहरु भएको हनुाले यलाई सधुारेर जाने, अ� बनाएर जाने भन्न े कुरो धथयो । 
सभामखु महोदय, तर २ मष्ट्रहनासम्म पधन अ� बन्न सकेन, श्रावर् १५ गते भन्दा अगाधि यो अ� 
बधनसक्नपुथ्र्यो । हाम्रो बजेट धनकासा भईसक्नपु्यो मलाई जहााँसम्म लागेको छ । आजका बीचमा पधन 
बजेट धनकासा भएन । गएको छैन । त्यस कारर् हामीले संसद अवरुि गयौं र संसद अवरुि गने 
क्रममा हामीले के भधनउाँ भने जब कुरा धनजस्कयो प्रमाजर्करर् गने क्रममा हामीले अ� भनेर देखाएको 
जचजहरु नै प्रमाजर्करर् भएर आएन भनेपधछ हामीले त्यो आवाज धनकाधलउाँ सभामखु महोदय, । ष्ट्रक 
संसदलाई झटु बोधलयो, संसदलाई ढुङ्रामा राजखयो । र संसदलाई झटु बोल्ने र गमुरामा राख्न ेआधथाक 
माधमला मजन्त्रज्यूका हामीले राजजनामा माग गयौं । हामीले यही संसदसम्म आएर हामीले त्यो माग गयौं 
त्यसपधछ त्यो भएपधछ त्यो ददन स्थधगत भयो २ गतेको लाधग बोलाइएको धथयो, धबहान हामीमखु्यमन्त्री 
कायाालयमा गएर वातााहरु गदाा खेरी वाताा कुराहरु धमल्न सकेन । त्यो बेला सरकारले के भन्यो भने 
एउटा महससु के गयो, यो हामीबाट त्रटुी भयो । हामीले जानीजानी गरेको होईन हाम्रो अज्ञानताका कारर् 
ष्ट्रकनकी पष्ट्रहलापष्ट्रहला जोश जागर तागत धेरै हनु्छ । सरकारलाई पधन हामी सबै जान्न ेवझुने हामी नै छौँ 
भन्ने पधन भएको होला । तर सरकारले भन्यो हामीबाट गजम्भर कु्रष्ट्रट भयो, कमजोरी भयो, गजम्भर त्रटुी र 
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कमजोरी भईसकेपधछ १५ गते त गईसक्यो त्यो फकााएर ल्याउने अवस्था त छैन । हामी आत्म आलोजचत 
हनु्छौ भन्ने कुरा आईसकेपधछ आजखरी त हामी सबै माधनसै त हो धन । अब राजजनामा ददएर त्यसको 
धनकास धनजस्कने अको ष्ट्रवकल्प पधन देजखयो । राजजनामा ददने कैलेसम्म जाने ? सायद मलाई लाग्छ अष्ट्रहले 
पधन सभामखु महोदय, संसद आजता सकेको छ । १२ गतेबाट दशै छ । घटस्थापना हुाँदैछ, त्यसपधछ यो 
ररङगररङ हदैु जाने भयो । धतहारपधछ पगु्ने भो । त्यसपधछ फेरर एउटा धतहारपधछ पधुगसकेपधछ प्रमखु 
प्रधतपक्ष दलको कारर्ले गदााखेरी यी सदन अगाधि वढ्न सकेन त्यसकारर् बजेट आउाँन सकेन । फेरर 
हामी नै हामी सांसदहरुलाई नै गाउाँमा सबैलाई सायद सता ा पक्षका लाई भन्न ेकुरा होला हामीलाई पधन 
भन्ने कुरा होला । ष्ट्रयनीहरुको कारर्ले हामी हाम्रो समयमा बजेट धनकास भएन भन्ने कुरा आउला भन्ने त्यो 
एउटा तका  पधन आयो। अकोधतर मंधसरपधछ त फेरर बजेटहरु अगाधि बढ्ने कुरो भएन । त्यस कारर्ले 
सभामखु महोदय, हामीले कानूनी राय, सल्लाह यो मलुकुमा कानून ददने अब कानूनी आयोगका अध्यक्ष 
माधव पौिेलदेजख लगेर हाम्रा यहााँकै पधन कानूनका सजचवहरु सबैसाँग हामीले सझुाव धलदाखेरी कसरी 
यलाई अब सलु्झाउने त सरकारले आफ्नो गजल्तको महससु गररसकेपधछ यलाई सलु्झाउने उपायहरु के हनु,् 

उपायलाई हामी कसरी बढाउन सक्छौँ भन्न े कुराहरुमा वास्तवमा त्यो छलफलको कुरामा तपाईहरु गदै 
गनुास ्भन्ने कुरा धथयो । आज धबहान मातै्र दलका नेताहरु, हामीहरु र कानूनका ष्ट्रवज्ञहरु, काया व्यवस्थाका 
सदस्यज्यूहरु धबहान सभामखुज्यूको हामी बसेर यसलाई धनकै ३÷४ घण्टासम्म यसको छलफल हामीले 
गयौं र यसको उपाय धनकाल्ने कुराहरु के हनु सक्छ ? भनेर धेरै मन्थन भइसकेपधछ कानूनी बाधा अड्चन 
पधन हनु सक्दैन भनेर आईसकेपधछ ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक रहेन, अब ष्ट्रवधनयोजन ऐनको ९ दफालाई टेकेर ९ 
दफाले आदेश ददन सक्ने भन्ने कुरा आएको रष्ट्रहछ। त्यसबाट नै हाम्रा भएका यी जनु सरकारले ष्ट्रहजो 
हामीलाई ५ बुाँदा कधमटमेन्ट गरेको धथयो। त्यो ५ बुाँदा अन गरेको धथयो । धत कुराहरुलाई हामी 
सधुाछौ, ल्याउाँछौँ भन्ने कुरा गररसकेपधछ हामीले धत कुराहरु माधथ टेकेर अब यो सदनलाई सधैँ रोकेर मातै्र 
अगाधि बढ्न सष्ट्रकाँ दैन, धेरै समस्याहरु आउाँछन ्। तर यो धस�ो सदनको प्रधतपक्षले कुरा उठाएता पधन 
धस�ो सदनको मानमदान हनेुगररकन जनु सरकारले गयो त्यो गलत गरेको ्यो, आज पधन गलत छ । तर 
सरकारले भन्यो हामी रो�ममा गएर पधन त्यसको लाधग हामी क्षमायाचना गछौँ । हामीले त्यो क्षमायाचना 
गरेपधछ क्षमायाचना भन्दा ठूलो त के हनु सक्छ त क्षमा याचना गछौ र त्यो तपाईहरुले भनेका कुराहरु 
हामी पधन पूधता गछौ । भन्न ेकुरा आईसकेपधछ मलाई ष्ट्रवश्वास छ सरकारको प्रधतनीधधत्व गने मजन्त्रज्यू यहााँ 
आएर क्षमा याचना गनुाहनेुछ । पष्ट्रहला धस�ो संसदप्रधत आज म एउटा इधतहास भन्न चाहन्छु । जजुल्फकर 
अधलभटुोलाई धतमी क्षमा माग धतमीलाई मतृ्यदुण्ि ददन्नउ भन्दाखेरी जजुल्फकर अधलभटुोले भन्नु भो । म 
झजुन्िएर मना तयार छु तर म क्षमा माजग्दन । यहााँहरुलाई थाहा छ हाम्रा ष्ट्रहजका सष्ट्रहदहरुलाई भन्न े
गररएको धथयो । गंगालालका कुरा गनुास या शकु्रराजका कुरा गनुास रार्हरुले भनेका धथएाँ । धतमी माष्ट्रफ 
माग क्षमा माग, धतमीलाई मतृ्यदुण्ि ददन्नउाँ भन्दा खेरी उहााँहरुले भन्नु भो हामी मतृ्यदुण्ि स्वीकार गछौ तर 
क्षमा माग्दैनौ । सरकारले कधमकमजोरीहरुले क्षमा माधगसकेपधछ त यो भन्दा ठूलो मैले भन्नुपने केही छ 
जस्तो मलाई लाग्दैन सभामखु महोदय । त्यस कारर्ले हामीले यहााँ भएका कुराहरुमा छलफलका 
कुराहरुमा भएका छन ्। ५ बुाँदा धत कायाान्वयन गने त्यो गने प्रष्ट्रक्रयासरकारले अगाधि बढाईसकेको छ । 
राजपत्रमा धनजस्कसकेको छ । अधन हाम्रो त्यो अनौपचारीकरुपमा छलफल भएको सायद त्यो सरकारले त्यो 
गरेको होला । यहााँ एकाधतर हामी कष्ट्रहले कम्पनी बनाउने भन्छौँ । कष्ट्रहले प्राधधकरर् गराउने भन्छौ तर 
आउने कमाचारीहरुलाई हामीले प्रोत्साहन ददने बाटो वातावरर् गरेनौँ । त्यस कारर् आउने 
कमाचारीहरुलाई यो प्रदेशमा आउने कमाचारीहरुलाई प्रोत्साहनको व्यवस्थापन त्यो भता ाको व्यवस्था गनुापछा 
भनेरहामीले त्यो कुरा राखेका छौँ । त्यसरी एउटा गजबको कुरा यो सम्पूर्ा सदनले उठाएको कुरा हो । 
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सायद यो कुरा उठाउने माननीयज्यूहरुले धबधसासक्न ुभएको होला । तर मैले चाहीीँ धबसेको छैन । २०७५ 
जेठ ३१ गते हामीले सभामखुज्यूको अध्यक्षतामा सबै माननीय सांसदज्यूहरुले कुरा उठाईसकेपधछ यहााँको 
समस्या, यहााँको कमाचारीको समस्या, यहााँका मयाादापालकको समस्याहरु लेजखसकेपधछ त्यो सदन २÷४ जना 
माननीयज्यू वाहेक सबैले उठाउन ुभएको धथयो । त्यही कुरालाई महसशु गरेर हामीले २०७५ साल जेठ 
३१ गते सभामखुज्यूको अध्यक्षतामा आन्तररक माधमला मन्त्री, उपसभामखु र म स्वयं हामीले बसेर 
सम्झौता एउटा काया�वधध बनाएका धथयौँ । त्यो के भने २०७४ साल माघ २१ गतेबाट लागू हनेु गरेर 
संसदका कमाचारीहरुलाई ४० प्रसेन्ट उहााँले खाईपाई आएको तलबको सरुु स्केलको ४० प्रसेन्ट, 

मयाादापालकलाई २५ प्रसेन्ट �कनकी मयाादापालकहरुले उहााँहरुले राशन खानहुनु्छ भन्ने कुरा हो । 
त्यसपधछ चलेको ददनमा १०० खाजा भनेर हामी त्यो बेला पास गयौं, कैले ७५ जेठ ३१ गते त्यो पधन 
कहााँ हरायो । सरकारलाई भन्दा हामीलाई आया छैन भन्छ । संसदले के भन्छ हामीले पठाईस�कउाँ 
भन्छ । १ वर्ासम्म आज त यो सदन ९ ददनसम्म िेिलग भयो, यो त त्यो १ िेढ वर्ासम्मै िेि लग 
भएछ । त्यसै सरकारले भन्यो यो हामीलाई थाहा भएन त्यो आइपगेुन दठकै भएन भने अब हामीले त्यसरी 
७४ सालबाटै देउ भन्न धमलेन, ७५ सालको देउ भन्न पधन धमलेन तर हामीले के भधनरहेका छौँ भने यो 
अजस्तबाट, असारबाट हाम्रो यो सदन सरुु भईसकेपधछ असारबाट नै ददनपुछा । सम्पूर्ा अरु सबै प्रदेशमा 
ददइएको छ । र एकाधतर हामी उहााँहरुलाई काम अराउने अकोधतर नहनेु यो सम्पूर्ा संसदको बोली हो । 
यो बोलेको पधन मयाादा रहेन भन्न ेकुरा आयो र अ�हले सरकारले त्यो पधन गने भन्ने कुरा आएको छ । यो 
असारबाट लागू हनेु गरेर । त्यस्तै राज्यले गरेका धनर्ायहरु केन्रीय सरकारले कायाालय सहयोगीदेजख 
धलएर रािपधतसम्मको लाधग हो । १८ देजख २० प्रधतशत पाररश्रधमकमा ब�ृि गयो । कमाचारीका हकमा 
अथा मन्त्रालयले पास गरेको ददनदेजख त्यो अटोमे�टक लागू हनु्छ । त्यो यहााँ हाम्रो प्रदेशमा पधन 
भईसकेको छ । रािपधतका हकमा, क्याधबनेट मजन्त्रका हकमा, अरु मजन्त्रका हकमा, संसदका हकमा 
त्योसम्बजन्धत ठाउाँका क्याधबनेटहरुले पास गनुापछा । यो कुनै हामीले अधतररक्त कोई मागेको होईन । 
आज कर्ााली प्रदेश सबैभन्दा महंगो प्रदेश, कर्ााली प्रदेशमा काम गने जोसकैु हनु,् कमाचारी हनु,् या 
सांसदहरु हनु,् सबैभन्दा महंगीको मार र सबैभन्दा तल्लो कलमको पाररश्रधमक प्राप्त भएको यो प्रदेश हो । 
कुनै पधन प्रदेशमा यहााँको जधतकोछैन । अरु सबै प्रदेशमा धेरै छ । अरु सबै प्रदेशमा धेरै छ, यो प्रदेशमा 
मात्र हो, जहााँ कम छ । त्यैपधन हामीले केही भनेका छैनौ । तर राज्यले ब�ृि गररसकेको कुरालाई पधन 
अरु सबैले हनेु, यहााँका सांसदहरुले भने गलत कुरा हो । त्योतपाईहरुले तरुुन्तै क्या�वनेटबाट पास गरेर 
अगाधि वढाउन ु पछा भन्न े कुराहामीले राजखउाँ । त्यसमा मलाई �वश्वास छ सरकार तम्तयार होला । 
कैले–कैले सरकार भन्ने जचज यस्तो हनु्छ, उले आफूले स�ुवधाप्राप्त गररसकेपधछ अरुका स�ुवधालाई ध्यान 
राख्दैन । कैले–कैले भन्न ेगररन््यो राजा धत्रभवुनको पालामा एक जना जनताले सरकार मैले खान पाईन 
भन्दाखेरी यले दधु भात पधन खान पाएको छैन भनेर भन्न ेकुरो सनेुधथउाँ अब सरकारका लाधग मन्त्रालय छ, 

स�ुवधा छन,् गािी छन,् अब गािी नभए घोिा होलान,् घोिा नभएपधछ अरु केही होलान ्। चाहे टाउको 
दखेु हेधलकप्टर छ, पेट दखेु प्लेन छ तर सांसदहरु �वचरा पधसना चहुाएर �हाँिेका छन ्। धत धबसेको हनु 
सक्छ । त्यसकारर् यो नधबधसाने कुरामा पधन उहााँहरुले अधन अरु एउटा कुरा अनावश्यक खालका हामीले 
संरचनाहरु तयार गयौं । क�हले प्राधधकरर्का नाममा, कम्पनीका नाममा जहााँ दतै हुाँदैन, माधथबाट कमाचारी 
ल्याउनसु ्। यो पधन फेल भयो भने त्यसपधछ लागौँ, अ�हले हामी के गदै छौँ भने एकाधतर प्राधधकरर् 
बनाउनेधतर लाग्छौँ, अकोधतरकमाचारीहरुलाई अगाधि नबढ्ने अवस्थामा हामी पयुााउाँछौँ । त्यो गनुाहुाँदैन भन्न े
कुरो भो अको यहााँ संसदमै उठेको छ । काया�वधध अधनयधमतताको बारेमा धेरै अधनयधमतता भयो त्यले 
गदााखेरी कर्ााली प्रदेशलाई पधन सबैले अधल घजृर्तरुपमा हेना थाले । हामीले पधन जशर उचालेर �हाँड्ने 
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सायद यो कुरा उठाउने माननीयज्यूहरुले धबधसासक्न ुभएको होला । तर मैले चाहीीँ धबसेको छैन । २०७५ 
जेठ ३१ गते हामीले सभामखुज्यूको अध्यक्षतामा सबै माननीय सांसदज्यूहरुले कुरा उठाईसकेपधछ यहााँको 
समस्या, यहााँको कमाचारीको समस्या, यहााँका मयाादापालकको समस्याहरु लेजखसकेपधछ त्यो सदन २÷४ जना 
माननीयज्यू वाहेक सबैले उठाउन ुभएको धथयो । त्यही कुरालाई महसशु गरेर हामीले २०७५ साल जेठ 
३१ गते सभामखुज्यूको अध्यक्षतामा आन्तररक माधमला मन्त्री, उपसभामखु र म स्वयं हामीले बसेर 
सम्झौता एउटा काया�वधध बनाएका धथयौँ । त्यो के भने २०७४ साल माघ २१ गतेबाट लागू हनेु गरेर 
संसदका कमाचारीहरुलाई ४० प्रसेन्ट उहााँले खाईपाई आएको तलबको सरुु स्केलको ४० प्रसेन्ट, 

मयाादापालकलाई २५ प्रसेन्ट �कनकी मयाादापालकहरुले उहााँहरुले राशन खानहुनु्छ भन्ने कुरा हो । 
त्यसपधछ चलेको ददनमा १०० खाजा भनेर हामी त्यो बेला पास गयौं, कैले ७५ जेठ ३१ गते त्यो पधन 
कहााँ हरायो । सरकारलाई भन्दा हामीलाई आया छैन भन्छ । संसदले के भन्छ हामीले पठाईस�कउाँ 
भन्छ । १ वर्ासम्म आज त यो सदन ९ ददनसम्म िेिलग भयो, यो त त्यो १ िेढ वर्ासम्मै िेि लग 
भएछ । त्यसै सरकारले भन्यो यो हामीलाई थाहा भएन त्यो आइपगेुन दठकै भएन भने अब हामीले त्यसरी 
७४ सालबाटै देउ भन्न धमलेन, ७५ सालको देउ भन्न पधन धमलेन तर हामीले के भधनरहेका छौँ भने यो 
अजस्तबाट, असारबाट हाम्रो यो सदन सरुु भईसकेपधछ असारबाट नै ददनपुछा । सम्पूर्ा अरु सबै प्रदेशमा 
ददइएको छ । र एकाधतर हामी उहााँहरुलाई काम अराउने अकोधतर नहनेु यो सम्पूर्ा संसदको बोली हो । 
यो बोलेको पधन मयाादा रहेन भन्न ेकुरा आयो र अ�हले सरकारले त्यो पधन गने भन्ने कुरा आएको छ । यो 
असारबाट लागू हनेु गरेर । त्यस्तै राज्यले गरेका धनर्ायहरु केन्रीय सरकारले कायाालय सहयोगीदेजख 
धलएर रािपधतसम्मको लाधग हो । १८ देजख २० प्रधतशत पाररश्रधमकमा ब�ृि गयो । कमाचारीका हकमा 
अथा मन्त्रालयले पास गरेको ददनदेजख त्यो अटोमे�टक लागू हनु्छ । त्यो यहााँ हाम्रो प्रदेशमा पधन 
भईसकेको छ । रािपधतका हकमा, क्याधबनेट मजन्त्रका हकमा, अरु मजन्त्रका हकमा, संसदका हकमा 
त्योसम्बजन्धत ठाउाँका क्याधबनेटहरुले पास गनुापछा । यो कुनै हामीले अधतररक्त कोई मागेको होईन । 
आज कर्ााली प्रदेश सबैभन्दा महंगो प्रदेश, कर्ााली प्रदेशमा काम गने जोसकैु हनु,् कमाचारी हनु,् या 
सांसदहरु हनु,् सबैभन्दा महंगीको मार र सबैभन्दा तल्लो कलमको पाररश्रधमक प्राप्त भएको यो प्रदेश हो । 
कुनै पधन प्रदेशमा यहााँको जधतकोछैन । अरु सबै प्रदेशमा धेरै छ । अरु सबै प्रदेशमा धेरै छ, यो प्रदेशमा 
मात्र हो, जहााँ कम छ । त्यैपधन हामीले केही भनेका छैनौ । तर राज्यले ब�ृि गररसकेको कुरालाई पधन 
अरु सबैले हनेु, यहााँका सांसदहरुले भने गलत कुरा हो । त्योतपाईहरुले तरुुन्तै क्या�वनेटबाट पास गरेर 
अगाधि वढाउन ु पछा भन्न े कुराहामीले राजखउाँ । त्यसमा मलाई �वश्वास छ सरकार तम्तयार होला । 
कैले–कैले सरकार भन्ने जचज यस्तो हनु्छ, उले आफूले स�ुवधाप्राप्त गररसकेपधछ अरुका स�ुवधालाई ध्यान 
राख्दैन । कैले–कैले भन्न ेगररन््यो राजा धत्रभवुनको पालामा एक जना जनताले सरकार मैले खान पाईन 
भन्दाखेरी यले दधु भात पधन खान पाएको छैन भनेर भन्न ेकुरो सनेुधथउाँ अब सरकारका लाधग मन्त्रालय छ, 

स�ुवधा छन,् गािी छन,् अब गािी नभए घोिा होलान,् घोिा नभएपधछ अरु केही होलान ्। चाहे टाउको 
दखेु हेधलकप्टर छ, पेट दखेु प्लेन छ तर सांसदहरु �वचरा पधसना चहुाएर �हाँिेका छन ्। धत धबसेको हनु 
सक्छ । त्यसकारर् यो नधबधसाने कुरामा पधन उहााँहरुले अधन अरु एउटा कुरा अनावश्यक खालका हामीले 
संरचनाहरु तयार गयौं । क�हले प्राधधकरर्का नाममा, कम्पनीका नाममा जहााँ दतै हुाँदैन, माधथबाट कमाचारी 
ल्याउनसु ्। यो पधन फेल भयो भने त्यसपधछ लागौँ, अ�हले हामी के गदै छौँ भने एकाधतर प्राधधकरर् 
बनाउनेधतर लाग्छौँ, अकोधतरकमाचारीहरुलाई अगाधि नबढ्ने अवस्थामा हामी पयुााउाँछौँ । त्यो गनुाहुाँदैन भन्न े
कुरो भो अको यहााँ संसदमै उठेको छ । काया�वधध अधनयधमतताको बारेमा धेरै अधनयधमतता भयो त्यले 
गदााखेरी कर्ााली प्रदेशलाई पधन सबैले अधल घजृर्तरुपमा हेना थाले । हामीले पधन जशर उचालेर �हाँड्ने 
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ठाउाँ छैन । जोसकैु होला, जीवन शाही होला, अको होला, अको होला, हामीले गजल्त गरेका छौँ भने पधन 
सरकारलेएउटा सधमधत, त्यसका नाम के ददईन्छन ्था छैन त्यो सधमधतले हेरोस,् यी गएका योजनाहरु कसरी 
गत सालका योजनाहरु पधन हेरोस ्र यो संसदलाई संसदीय सधमधत बनाउने हामीलाई अधधकार छ । सायद 
मलाई �वश्वास छ सभामखुज्यूले संसदीय सधमधत पधन बनाउनहुनु्छ होला । संसदीय सधमधतको छानधबन एक 
�कधसमको हो भने सरकारले गने छानधबन पधन अकाा �कधसमका छन ्। सरकारको बदनाम के–कधत 
कारर्बाट भईरहेको छ भन्न ेकुरा पधन अगाधि बढ्ला भन्न ेत्यसमासरकारले मैले त सनेुको धथइन, अजघ नै 
एउटा पत्रकार साथीले भन्दै हनुहुनु््यो । सरकारले पत्रकार सम्मेलन गरेर नै त्योबनाउने भन्न ेकुरा गएको 
छ । के भन्छ यो ररफरेन्स अफ टर्मा अफ उहााँहरुले तयार गनुाहोला । त्यसरी जाला अधन अको एउटा 
सदनमा ठूलो कुरा धनजस्करहेको छ । यो ओएनएमको बारेमा । ओएनएम ओएनएम भन्छौँ जसलाईफूल 
फमा अगानाईजेशन म्यानेजमेन्ट हो । संस्थागत व्यवस्थापनका कुराहरु । के गनुापने कुराहरु पधन हामीले 
कतै अधल हचवुाको तालमा गयौं �क गना त हामीले गयौं तर यई सदनमा कुरा उयो । भईरहेका 
कमाचारीहरु खापासटे हनु,् या जनता आवासका मान्छेहरु हनु हाम्रो जनता आवासको बजेट �फ्रज गईरहेको 
छ । उता बजेट �फ्रज गईरहेको छ, यता कमाचारीहरु �फ्रज भएर बधसरहेका छन ्र तलब खान पाएका 
छैनन ्। खानेपानीका पधन त्यस्तै छन,् धेरै कुराहरु कैले कैले राज्यको दा�यत्व के हनु्छ भने रोजगारी ददन ु
पधन राज्यको दा�यत्व हो तर यी कामको लाधग कधत जना म्यानपावर चा�हन्छ भनेर फेरर त्यो समेट्न ुपधन 
सरकारको काम हो । र हामी के चाहन्छौँ भने त्यस्ता कमाचारीहरुलाई हामीले पठाउनपुने भयो भनेपधन 
हामीलाई अनावश्यकता भयो भने अझ �वसौ वर्ासम्म काम गररसकेका धत त एउटा परम्परा पधन छनी त 
�वसौ वर्ासम्म काम गररसकेका कमाचारीहरु अ�हलेको अवस्थामा स्वीटेवल नहनेु हनु भने उनलाई गोल्िेन 
ह्याण्िसेकका कुरा होलान अत के होला र धतनीहरुलाई व्यवजस्थत गनुापछा भन्ने कुरा हो । �कनकी मलाई 
जहााँसम्म लाग्छ । सम्पूर्ा माननीयज्यूहरुकोघर पगु्न ुभएको छ फोन गनुा भएको छ सभामखु महोदय, 
हाम्रो रोजजरो�ट हाम्रो सरकार आएपधछ केही पाउला प्राप्त गरौंला भन्दा आज हामीलेदशैको मखुमा आएर 
हाम्रा छोराछोरीहरुले एक गास भात नख्वाउने ठाउाँमासरकारले पयुााउन ु हुाँदैन यस्ता खालका सेन्से�टभ 
कुराहरु पधन आईरहेका छन ्। आजखरी गरर�वकै कारर्ले हेने हो भने त हामीले धभकै मागेर �हन्नुपने 
कुराहरु पधन होईनन ्। सभामखु महोदय, यी कुराहरुलाई पधन छन ्र त्यसरी नै सदनमा उठेका कुराहरु 
धेरै माननीयज्यूहरुले कुरा उठाउन ुभएको छ । भएका �हजो संघीय सरकारले वनाएका कायाालयसम्म पधन 
बन्द गररने अवस्था आएका छन ् । केही नधमलेका कायाालयहरु मजा भएका छन ् । सरकारले 
धमतव्य�यताका नाममा धस�म कोट लाउने, पाइन्ट लाउने, टाई लगाउने तर तलखाली ख�ुा �हाँड् �कनकी 
धमतव्य�यता गनुापछा भन्न ेकुरो हुाँदैन । �क त सरकारले के गनुा पयो भने हाप पायन्ट लाउने, गजञ्ज लाउने, 

टोपी पधन यहााँ घेरा परेको फाटेको लाउनपुयो त्यो भयो भने यो हनु सक्ला होईन भने एउटा धस�म 
आईसकेपधछ यलाई कसरी हामीलेराम्रो गदै जाने हो भने भन्ने कुरामा जानपुछा यलाई पधन सरकारले 
पनुः�वचार गने र पनुः�वचार गछौ भन्नसेरकारको प्रधतबिता छ । र सरकारले के भनेको छ भने 
ओएनएमका �वर्यमा हामीले जनु गरेका छौँ त्यो स्थायी प्रकृधतको होईन, यो अस्थाई प्रकृधतको हो भनेर 
भनेको छ । त्यो ठीक होला स्थायी प्रकृधतको भएन अस्थायी प्रकृधतको भयो र त्यो अस्थायी प्रकृधतको हनेु 
क्रममा फाजजलमा परेकाहरुले तलब कहााँबाट खाने हनु ्? फाजजलमा परेकाहरुको व्यवस्थापन कसरी हनेु 
हो तर कैले–कैले सरकारले भार्र् गदााखेरी अल्मधलएर हो या जानेर हो नजानेर हो सरकारको काम हो 
सबैलाई रोजगारी ददने भन्ने जस्ता कुरा पधन आउाँछन ्। त्यो होईन हामीलाई ओएनएममा २५०० चा�हने 
हो, २४०० चा�हने हो, २७०० चा�हने हो यजता  नै भन्ने हुाँदैन । हामीले ३ नं. प्रदेशको ४ नं. प्रदेशको 
अथवासदुपुजिमकै कुरा गरौँ अथवा गण्िकीकै कुरा गरेर मातै्र हाम्रो यहााँ हनु सक्दैन �कनकी भौगोधलक 
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�वकटताका कुराहरु पधन छन ्त्यलाई पधन हामीले हेनुापछा । हामी पधन चाहन्छौँ सस्तो भन्दा सस्तोमा धेरै 
भन्दा धेरै काम गना सकौ भन्ने हामीलाई लाग्छ । त्यस्तै नै गने हो भने त सबैलाई घर पठाईददउाँ । 
हाम्रोसरकारका धिजजटाईज मजन्त्र त आई पगु्न ुभा छैन के हो सभामखु महोदय, धिजजटल भयो भने पधछ त 
सब स्माटा धस�ट । सब रोबटाले काम गने १० वटा जजल्लामा १० वटा रोवटा राजखने ह सबै गररहाल्छन 
रोवटाले भने मान्छेले �कन चाईयो । त्यो टेक्नोलोजजमा जाउाँ । होईन भने व्यवस्थापन स्टेप वाई स्टेप 
हनु्छ भन्नेहामीलाई लाग्छ । र यी कुराहरु सबै कुराहरु सरकारले हामी गछौ, धमल्ने कुरा सबै धमलाउछौँ 
र हाम्रो कमजोरी भयो हाम्रो हामी क्षमा याचना पधन गछौ । भन्ने सरकारले भनेको हुाँदाखेरी यो आजसदन 
खलुाएर फेरर हामीले पधन यो काममा अगाधि तदारुकताका साथ कधत बाढी पीधित छन,् कधत के भएको छ 
कधतले के ददन सकेको अवस्था छ छैन त्यो कुरालाई पधन धिस्टव नहोस ्र समयमै दशैभन्दा अगाधि नै 
जाओस भन्ने छ र सरकारलाई हामीले भनेका छौँ । अको कुरा जो �कताबहरु दुु ुईटा �कतावहरु 
धनजस्कन्छन,् एउटा रातो �कताब त्यसपधछ हाम्रा मन्त्रालय अन्तगातका �कताबहरु त्यसमा हामीले प्र�ै भनेका 
धथयौँ, ५ बुाँदामा सभामखु महोदय, यो संसदलाई थाहा छ ५ बुाँदामा खचा चाल ुखचाघटाएर पूाँजीगत वढाउने, 

त्यो कुनकुन ठाउाँमा राख्न,े एकरुपता ल्याउने भन्ने कुराहरु पधन सबै आईसकेको हनुाले अब त्यस्तो देजखने 
भनेको के हो भने यो खधुलसकेपधछ हामीले यी काम गना पाएनौ, बोल्न पाएनौँ, हाम्रा समस्याहरु ज्यूाँका त्यूाँ 
नै रह्यो भन्न ेकुरोमाननीय सदनबाट पधन आईसकेपधछ र सम्माधनत सदनकाआदरनीय माननीयज्यूले हरुले 
पधन सदन खोधलददनको लाधग पधन आग्रह गरेको हनुाले त्यो आग्रहलाई पधन हामीले आत्मसात गदै र 
सरकारको यो जवाफ जनु अ�हले हामीले भधनउाँ धत कुराहरु प्राप्त गनेआशाले हामीलेयो खोलेका छौँ । कतै 
सरकार फेरर यहााँ यहााँ आईसकेपधछ क्षमा याचना गने कुरा का छर क्षमा याचना त गररदैन यो कुरा हनेु 
कुरा अ�हलै का हनुसक्छ भन्न ेकुरा आयो भने फेरर हामीलाई पनुः�वचार गनुापने ? कैले कैले पनुगाठन गने 
भन्या जस्तो कुरापनुः �वचार गनुापने अवस्था आउने छैन भन्ने कुरा राख्दै सम्माननीय सभामखुज्यूलाई फेरर 
एउटा अन्तमा आग्रह गदै संसदीय सधमधत पधन यो सदन स्थधगत हनुभुन्दा अगाधि नै संसदीय सधमधत पधन 
गठन होस ्जो जनु कुरायहााँ उठेका छन,् त्यसको छानधबन गनाको लाधग असाध्यै महत्वपूर्ा कुरा हो भन्न े
कुरा राख्दै र यो ९ ददनपधछ नौला कुराहरु गदै सदन खलेुकोमा म आफूस�हत सबैलाई हाददाक धन्यवाद 
ददाँदै यहााँबाट �वदा हनु्छु । धन्यवाद जय नेपाल । 

ससम्म्ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु �वशेर् समयमा वोल्न चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरुले आफ्नो नाम 
सभामखुको िायसको बायहााँतफा  रहेका कमाचारीहरुकोमा �टपाउनहुोला । अब माननीय श्री पदमबहादरु 
रोकाया । (समय ५ धमनेट) 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययाा  :: सम्माननीय सभामखु महोदय, हामी जो आज ९ ददनसम्म सदन अवरुि 
भएको धथयो, त्यसको लाधग सरकार र प्रधतपक्ष दल, अरु वाताा कधमटीलाई धन्यवाद ददन चाहन्छौँ । आज 
यो कुरा मातै्र होईन । हामी सता ा पक्षकै सांसदहरुले हाम्ले जो बजेट आयो, नीधत तथा कायाक्रम आयो 
आएको धथयो । हामीले यो असन्तधुलत भयो यो भनेर हामीले हस्ताक्षर अधभयान सरुु गयौं । भन्ने गररए 
सरकारको �वर्यमा भन्ने गररए होईन सरकार ढाल्ने र फाल्ने �वर्यमा होईन हामीले बजेट असन्तधुलत भयो 
भनेर हामीले हस्ताक्षर अधभयान सरुु गरेका धथयौँ । सरकारले सनुवुाई गरेन । त्यस।पधछ शंसोधन 
प्रस्ताव पढेर सनुाउन ुभो हाम्रा आधथाक माधमला मजन्त्रले हामीले वबेट पास गयौं र त्यसपधछ हामी फेरर 
पधन आज सन्तधुलत भएन यो प्रमाजर्करर्मा आएन भनेर हामीले वोलेका संस्थापन पक्षले वोलेका धथईम 
मैले पधन वोलेको छु । तर सनुवुाई भएन । र प्रधतपक्ष दलले सदन अवरोध गदााखेरीमा बल्ल हाम्रो 
सरकारको मजन्त्रहरुको कान खलेु । यो त हामीले प�हलै कुरा उठाएका �वर्य कुरा हो, यो आज नयााँ 
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�वकटताका कुराहरु पधन छन ्त्यलाई पधन हामीले हेनुापछा । हामी पधन चाहन्छौँ सस्तो भन्दा सस्तोमा धेरै 
भन्दा धेरै काम गना सकौ भन्ने हामीलाई लाग्छ । त्यस्तै नै गने हो भने त सबैलाई घर पठाईददउाँ । 
हाम्रोसरकारका धिजजटाईज मजन्त्र त आई पगु्न ुभा छैन के हो सभामखु महोदय, धिजजटल भयो भने पधछ त 
सब स्माटा धस�ट । सब रोबटाले काम गने १० वटा जजल्लामा १० वटा रोवटा राजखने ह सबै गररहाल्छन 
रोवटाले भने मान्छेले �कन चाईयो । त्यो टेक्नोलोजजमा जाउाँ । होईन भने व्यवस्थापन स्टेप वाई स्टेप 
हनु्छ भन्नेहामीलाई लाग्छ । र यी कुराहरु सबै कुराहरु सरकारले हामी गछौ, धमल्ने कुरा सबै धमलाउछौँ 
र हाम्रो कमजोरी भयो हाम्रो हामी क्षमा याचना पधन गछौ । भन्ने सरकारले भनेको हुाँदाखेरी यो आजसदन 
खलुाएर फेरर हामीले पधन यो काममा अगाधि तदारुकताका साथ कधत बाढी पीधित छन,् कधत के भएको छ 
कधतले के ददन सकेको अवस्था छ छैन त्यो कुरालाई पधन धिस्टव नहोस ्र समयमै दशैभन्दा अगाधि नै 
जाओस भन्ने छ र सरकारलाई हामीले भनेका छौँ । अको कुरा जो �कताबहरु दुु ुईटा �कतावहरु 
धनजस्कन्छन,् एउटा रातो �कताब त्यसपधछ हाम्रा मन्त्रालय अन्तगातका �कताबहरु त्यसमा हामीले प्र�ै भनेका 
धथयौँ, ५ बुाँदामा सभामखु महोदय, यो संसदलाई थाहा छ ५ बुाँदामा खचा चाल ुखचाघटाएर पूाँजीगत वढाउने, 

त्यो कुनकुन ठाउाँमा राख्न,े एकरुपता ल्याउने भन्ने कुराहरु पधन सबै आईसकेको हनुाले अब त्यस्तो देजखने 
भनेको के हो भने यो खधुलसकेपधछ हामीले यी काम गना पाएनौ, बोल्न पाएनौँ, हाम्रा समस्याहरु ज्यूाँका त्यूाँ 
नै रह्यो भन्न ेकुरोमाननीय सदनबाट पधन आईसकेपधछ र सम्माधनत सदनकाआदरनीय माननीयज्यूले हरुले 
पधन सदन खोधलददनको लाधग पधन आग्रह गरेको हनुाले त्यो आग्रहलाई पधन हामीले आत्मसात गदै र 
सरकारको यो जवाफ जनु अ�हले हामीले भधनउाँ धत कुराहरु प्राप्त गनेआशाले हामीलेयो खोलेका छौँ । कतै 
सरकार फेरर यहााँ यहााँ आईसकेपधछ क्षमा याचना गने कुरा का छर क्षमा याचना त गररदैन यो कुरा हनेु 
कुरा अ�हलै का हनुसक्छ भन्न ेकुरा आयो भने फेरर हामीलाई पनुः�वचार गनुापने ? कैले कैले पनुगाठन गने 
भन्या जस्तो कुरापनुः �वचार गनुापने अवस्था आउने छैन भन्ने कुरा राख्दै सम्माननीय सभामखुज्यूलाई फेरर 
एउटा अन्तमा आग्रह गदै संसदीय सधमधत पधन यो सदन स्थधगत हनुभुन्दा अगाधि नै संसदीय सधमधत पधन 
गठन होस ्जो जनु कुरायहााँ उठेका छन,् त्यसको छानधबन गनाको लाधग असाध्यै महत्वपूर्ा कुरा हो भन्न े
कुरा राख्दै र यो ९ ददनपधछ नौला कुराहरु गदै सदन खलेुकोमा म आफूस�हत सबैलाई हाददाक धन्यवाद 
ददाँदै यहााँबाट �वदा हनु्छु । धन्यवाद जय नेपाल । 

ससम्म्ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु �वशेर् समयमा वोल्न चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरुले आफ्नो नाम 
सभामखुको िायसको बायहााँतफा  रहेका कमाचारीहरुकोमा �टपाउनहुोला । अब माननीय श्री पदमबहादरु 
रोकाया । (समय ५ धमनेट) 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपददममबबहहााददुरुर  ररोोककााययाा  :: सम्माननीय सभामखु महोदय, हामी जो आज ९ ददनसम्म सदन अवरुि 
भएको धथयो, त्यसको लाधग सरकार र प्रधतपक्ष दल, अरु वाताा कधमटीलाई धन्यवाद ददन चाहन्छौँ । आज 
यो कुरा मातै्र होईन । हामी सता ा पक्षकै सांसदहरुले हाम्ले जो बजेट आयो, नीधत तथा कायाक्रम आयो 
आएको धथयो । हामीले यो असन्तधुलत भयो यो भनेर हामीले हस्ताक्षर अधभयान सरुु गयौं । भन्ने गररए 
सरकारको �वर्यमा भन्ने गररए होईन सरकार ढाल्ने र फाल्ने �वर्यमा होईन हामीले बजेट असन्तधुलत भयो 
भनेर हामीले हस्ताक्षर अधभयान सरुु गरेका धथयौँ । सरकारले सनुवुाई गरेन । त्यस।पधछ शंसोधन 
प्रस्ताव पढेर सनुाउन ुभो हाम्रा आधथाक माधमला मजन्त्रले हामीले वबेट पास गयौं र त्यसपधछ हामी फेरर 
पधन आज सन्तधुलत भएन यो प्रमाजर्करर्मा आएन भनेर हामीले वोलेका संस्थापन पक्षले वोलेका धथईम 
मैले पधन वोलेको छु । तर सनुवुाई भएन । र प्रधतपक्ष दलले सदन अवरोध गदााखेरीमा बल्ल हाम्रो 
सरकारको मजन्त्रहरुको कान खलेु । यो त हामीले प�हलै कुरा उठाएका �वर्य कुरा हो, यो आज नयााँ 
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कुरो त होईन धन । त्यसै कारर्ले बारम्बार यो कुरा सरकारले नदोहोयााओस ्। एउटै ष्ट्रवर्यलाई धलएर 
पटक–पटक यो सदन अवरोध नहोस ्। त्यसै कारर्ले अब यो हामीले भन्ने गरेका छौँ । योजना आउाँछ 
अब कररव कररव वखे अधधवेशन हनु लाईसक्यो । अजख्तयारी गएको छैन । जजल्लामा कैले जाने हो । 
हामीहरु बजेट हसन्तधुलत भयो कोई ठाउाँ कम भयो कोई ठाउाँ बढी भयो, सन्तधुलत गनुापयो भन्दाखेरीमा 
मजन्त्रहरु भन्नुहनु्छ रेि वकुमा आईसक्यो पास भईसक्यो थप्न सष्ट्रकदैन भन्नुहनु्छ । थप्न नसष्ट्रकने काट्न त 
सष्ट्रकदो रष्ट्रहछ । पोहोर साल पधन मजन्त्रहरु रेि वकुमा आईसकेछ बजेट पास भईसक्यो । सदनले  
पास गररसकेको धथयो मजन्त्र सबै काष्ट्रटए । अष्ट्रहले पधन केही योजना काष्ट्रटदै छन ्भन्ने कुरा सनेुका छौँ 
हामीले । पयाटन पदमागा, पयाटन सिक अधन रेि बकुमा आईसकेका योजनाहरु सदनले पास गररसकेका 
योजनाहरु कसरी काष्ट्रटदै छन ् त । थप्न नहनेु काट्न सष्ट्रकने हनेुरष्ट्रहछ त ? त्यसै कारर्ले म यो 
सरकारलाई ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । अधन पोहोर साल ७५÷७६ को बजेटमा ५० करोि कर्ााली 
उज्यालो कायाक्रममा आएको धथयो बजेटमा त्यो कुनै ठाउाँ त्यो बजता मा बााँधिएन । अष्ट्रहले पधन बीको लाधग 
बजेट छुट्याईएको छ । नयााँ वजता मा सरुुवात गनुापने नयााँ वजता लाई मेगाबाट ठूला वजता हरु ददन ुसाना 
बता ीहरु छन ्गाउाँगाउाँमा, धत बजता ले आज गाउाँमाधथ उज्यालो बजता  बाधलरहेका छन ्। धतनीहरुलाई पधन 
ममात गनपुने पैसा हाल्नपुयो । आज ममात नभएर बता ीहरु, पावर हाउसहरु आज जजर्ा भएका छन ्। 
त्यसलाई पधन हामीले अधल प्राथधमकता ददएर केही ममातको लाधग भएपधन बजेट छुट्याउनपुयो । अधन 
धनवााचन क्षेत्र ष्ट्रवकास कोर् ५ करोि छ, त्यस्को पधन धछटो कायाष्ट्रवधध बन्नुपयो । कुन ठाउाँमा लगानी गने 
हो । यहााँ भन्ने गररन्छ जनता सिाको ८ करोि एउटै ठाउाँ हाल्ने, ५ करोि धनवााचन क्षते्र कोर् एउटै ठाउाँ 
हाल्ने त्यो हनु सक्दैन जस्तो लाग्छ । त्यो मलाई मातै्र होईन, सबै माननीयज्यूहरुलाई यो ८ करोि एउटै 
ठाउाँ हालेर अधन अरु गाउाँपाधलकामा क्यारी जचता  बझुाउाँने, अरु विामा के जचता  वझुाउने, ५ करोि एउटै 
ठाउाँ हालेर पष्ट्रहलाका माननीय संसद कोर्को पैसा पाएपधछ पैसा धसचाई ददएको ठाउाँमा स्कूल ददए भने 
अधन ५ करोि एउटै ठाउाँ हालेर धनवााचन क्षेत्र कोर् अधन अरुले के कसरी गछान ्। यो कुरा हनु सक्दैन 
जस्तो लाग्छ । अधन अजस्त हाम्रो मजन्त्रज्यूले मददरा धनयन्त्रर्को बारेमा कुरो ल्याउन ुभो । त्यसको लाधग 
धेरै राम्रो कुरा हो । मददरा धनयन्त्रर् गनालाई पष्ट्रहला हामी ४० जना माननीय र मजन्त्रहरुले मददरा 
छोड्नपुयो । खान ुभएन अधन हामी माननीय मजन्त्रहरु रजक्स खााँदै सावाजधनक ठाउाँमा बोल्दै ष्ट्रहाँड्ने अधन 
शब्द नवझेुर धनयन्त्रर् भन्ने ? पष्ट्रहला ४० जना हामीले त्यो मददरा रक्सी छोड्नपुयो । अधन हामीले त्यो 
धनयन्त्रर् गना सष्ट्रकन्छ यो प्रदेशमा । अधन नाग्मा गमगष्ट्रढ सिक छ । अष्ट्रहले अवरोध भएको छ, ३० 
करोि रुपैयााँ त्यो अष्ट्रहले प्रदेश सरकारले हालेको छ । त्यसको लाधग धेरै–धेरै आभारी छु । प्रदेश 
सरकार धन्यवाद ददन चाहन्छु । हो मेरो मातै्र होईन सिक, मेरो क्षेत्र हनुाले भनेको हुाँ, त्यो नाग्मा गमगढी 
सिक त सबैको साझा हो त्यो तर अष्ट्रहले अवरोध छ । त्यााँ वखााको पानीले बाटो अवरोध भएको छ । 
रारा जाने पयाटकहरु अलपत्र परेका छन ्। त्यलाई पधन धछटो भन्दा धछटो हामीले व्यवस्था गनुापदाछ । 
३० करोि रुष्ट्रपयहााँ टेण्िर केजन्रत हनु्छ होला एउटै टेण्िर हुाँदैन होला त्यााँ ५÷५ ददनपुछा हामीले । कधत 
५ करोि ४ करोिका ५ पान्ना ददएउाँ भने त धछटो हनु्छ । ३० करोि ठेक्का एउटै ठेकेदारले धलयो भने 
त्यो काम अके सालमै हनु्छ धछटो बन्दैन । त्यसै कारर्ले गत सालका सिकहरु यई सखेुतको राजधानी 
वीरेन्रनगर सिकहरु ष्ट्रपच भएका धथएाँ असार मसान्तमा । हामी देखेका धथयौँ आज धत ष्ट्रपचहरु 
खाल्िाखजुल्ि १ वर्ा नपगु्दै खाल्िाखजुल्ि बनेका छन ् त्यााँ । तेई तररका हो भने कर्ााली प्रदेश कसरी 
कर्ााली प्रदेश कसरी प्रगधत हनु्छ । हामीले दक्ष प्राष्ट्रवधधक अधन अनगुमन हामीले यसलाई ध्यान गनुापछा 
अधन मातै्र हाम्रो कर्ााली प्रदेशको ष्ट्रवकास उन्नधत हनु्छ । धन्यवाद । 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री ष्ट्रवरबहादरु शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववररबबहहााददुरुर  शशााहहीी  :: माननीय सभामखु महोदय, यस आज ३१ औीँ बैठकको चौंथो अधधवेशनको 
३१ औ ंबैठकमा मैले आउाँदै गरेको ष्ट्रवजयादशमीको जव साष्ट्रवकको कर्ाालीमा अब एउटा मातै्र यात्राहवाई 
ष्ट्रपलेनको भएको कारर्ले अष्ट्रहलेसम्म अब जाने ष्ट्रवद्माथीहरु अरु नागररकहरुलाई साहै्र अप्ठेरो पने मैले 
देखेको छु र यसको लाधग यो कर्ााली प्रदेश सरकारलाई यो सखेुतवाटै यो नेपाल एअरलाईन्सलाई ह्याबाट 
सरुुवात गनुापछा र त्यो भयो भने केही साष्ट्रवक कर्ाालीलाई का नागररकहरुलाई केही सहज अवस्था हनु्छ 
भन्ने मलाई लाईरहेको छ र अको कुरा जव हामीले वोल्ने गरेको छु । यो वारम्वारगएर भेरी कररिोर, 
जाजरकोट, िोल्पा खण्ि त्यो साँग एउटा पयाटक क्षेत्र हो । त्यो सिक आज अलपत्र परेको छ । त्यसको 
अष्ट्रहलेसम्म केन्रीय सरकारले ध्यानाकर्ार् ददएको छैन । त्यसका १० वटा पलु लाग्न वााँष्ट्रक नै छ 
अष्ट्रहलेसम्म कुनै पधन त्यो केन्रबाट पधन ध्यान त्यसकोत्यो सिकलाई अलपत्र पाररएको छ र यो 
सदनमाफा त ्म कर्ााली प्रदेशलाई, प्रदेश सरकारलाई यो केन्र सरकारलाई यो सिकलाई धछटोभन्दा धछटो 
यो खाल्िाखलु्िा परेुको छैन अष्ट्रहलेसम्म त्यो गाधि ष्ट्रहन्ने जबकी सिक िोल्पा पगु्या ुेभने भनेर सञ्चारमा 
आएको छ । सिक पगेुको छ गाधि पगेुको छैन । यसको लाधग यो संघीय सरकारले यो सिकलाई 
कसरी हेरेको छ र यलाई धछटो भन्दा धछटो आवतजावत गने अवस्था वनाईददन ुपछा । र अको यहााँ 
आउाँदै गरेको यो जब हामीले जो धनवााचन क्षेत्रसाँग ष्ट्रवकास कोर् भन्न ेहाम्रो जो हाम्रो यो धनर्ाय पास भएको 
धथयो । त्यलाईअष्ट्रहले एउटै योजनामा राख्न ेभन्ने हामीले सनुाईमा आएको छ र योकदाष्ट्रप हनु सक्दैन । 
जबकी हामी जनताको जनप्रधतधध हौ । सबैलाईधलएर यसको अरु भन्दा पधन मेरो धनवााचन क्षते्रमा यो 
भगूोल ठूलो छ । यसका कारर्लेएउटै ष्ट्रवकासको लाधग तपाईको जनसंख्या आधार नभएर भगूोलको 
आधारले यसको कायाान्वयन हनुपुछा । र आवश्यकता अनसुार भगूोलको आधारमा ष्ट्रवकास कोर्लाई 
ष्ट्रवधनयोजन गनुापछा भन्दै मेरो भनाइ यही अन्त्य गछुा । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री रातो कामी । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीीःः खासगरीकन धनवााचन क्षते्रको यहााँ कुरो राख्न गईराको छु । रुकुम पजिमको 
धनवााचन क्षते्र नं. १ मा वर्ाायामको बाढीपष्ट्रहरोबाट गत वर्ा र यो वर्ा गरेर ६५ घरपररवार घरवास ष्ट्रवष्ट्रहन 
भएका छन ्। र साढे ३ सय घरपररवार जोजखममा परेर त्यहााँ बस्न नसष्ट्रकने जस्थधतमा छ । कर्ााली 
प्रदेश सरकारले अधगल्लो वर्ापधन बाढीपीधितहरुको बारेमा एउटा राहतको एउटा प्याकेज कायाक्रम धलएको 
धथयो । सम्भव त यो वर्ा यो अधल ष्ट्रढला भएको छ । अब ष्ट्रहन्दहुरुको महान चाि दशै धतहार पधन यहााँ 
नजजक आईपगेुको छ । धनवााचा क्षते्रमा ष्ट्रवस्थाष्ट्रपत भएका घर गमुाउन ुभएका पधन घरपररवारले हामीलाई 
पटक–पटक फोन गरेर हाम्रो बारेमा के कस्तो भईराख्या छ भनेर सोधधरहन ुभएको छ । यस सन्दभामा 
कर्ााली प्रदेश सरकारले बाढी पष्ट्रहरो पीधितहरुको राहतको कुरा र उनीहरुको उजचत बसोबासको व्यवस्था 
गने जनु प्रकारकोप्रदेश सरकारको नीधत कायाक्रम जो हो, त्यसको बारेमा यथासक्य एउटा ष्ट्रटम बनाएर 
त्यलाई अगाधि वढाउनको लाधग म कर्ााली प्रदेशका सरकारको ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । र साँगसाँगै 
यहााँ केही गजम्भर प्रश्नहरु छन,् यो हामीले जधत ष्ट्रवर्यहरुमा छलफल गछौ । छलफल गदााखेरी हामीले 
होस ्पयुााईरहेका छैनौ । छलफल गदाा हामीले अपेक्षामा परेका, पधछ परेका क्षेत्रहरुको बारेमा हामीले यो 
गछौ, त्यो गछौँ भनेर हामीले भोक जगाउने कामगरेका छौँ । उनीहरु भोकाईरहेको अवस्थामा हामीले 
धतनीलाई सामान्य सान्त्वना पधन ददन सष्ट्रकरहेका छैनौ । कर्ााली प्रदेश सरकारले सीमान्तकृत वगा र 
समदुायका लाधग अजघल्लो वर्ा पधन बजेट हामीले ष्ट्रकताबमा हेरेका धथयौँ । त्यो बजेट अष्ट्रहले पधन तल 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री ष्ट्रवरबहादरु शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ष्ट्रष्ट्रववररबबहहााददुरुर  शशााहहीी  :: माननीय सभामखु महोदय, यस आज ३१ औीँ बैठकको चौंथो अधधवेशनको 
३१ औ ंबैठकमा मैले आउाँदै गरेको ष्ट्रवजयादशमीको जव साष्ट्रवकको कर्ाालीमा अब एउटा मातै्र यात्राहवाई 
ष्ट्रपलेनको भएको कारर्ले अष्ट्रहलेसम्म अब जाने ष्ट्रवद्माथीहरु अरु नागररकहरुलाई साहै्र अप्ठेरो पने मैले 
देखेको छु र यसको लाधग यो कर्ााली प्रदेश सरकारलाई यो सखेुतवाटै यो नेपाल एअरलाईन्सलाई ह्याबाट 
सरुुवात गनुापछा र त्यो भयो भने केही साष्ट्रवक कर्ाालीलाई का नागररकहरुलाई केही सहज अवस्था हनु्छ 
भन्ने मलाई लाईरहेको छ र अको कुरा जव हामीले वोल्ने गरेको छु । यो वारम्वारगएर भेरी कररिोर, 
जाजरकोट, िोल्पा खण्ि त्यो साँग एउटा पयाटक क्षेत्र हो । त्यो सिक आज अलपत्र परेको छ । त्यसको 
अष्ट्रहलेसम्म केन्रीय सरकारले ध्यानाकर्ार् ददएको छैन । त्यसका १० वटा पलु लाग्न वााँष्ट्रक नै छ 
अष्ट्रहलेसम्म कुनै पधन त्यो केन्रबाट पधन ध्यान त्यसकोत्यो सिकलाई अलपत्र पाररएको छ र यो 
सदनमाफा त ्म कर्ााली प्रदेशलाई, प्रदेश सरकारलाई यो केन्र सरकारलाई यो सिकलाई धछटोभन्दा धछटो 
यो खाल्िाखलु्िा परेुको छैन अष्ट्रहलेसम्म त्यो गाधि ष्ट्रहन्ने जबकी सिक िोल्पा पगु्या ुेभने भनेर सञ्चारमा 
आएको छ । सिक पगेुको छ गाधि पगेुको छैन । यसको लाधग यो संघीय सरकारले यो सिकलाई 
कसरी हेरेको छ र यलाई धछटो भन्दा धछटो आवतजावत गने अवस्था वनाईददन ुपछा । र अको यहााँ 
आउाँदै गरेको यो जब हामीले जो धनवााचन क्षेत्रसाँग ष्ट्रवकास कोर् भन्न ेहाम्रो जो हाम्रो यो धनर्ाय पास भएको 
धथयो । त्यलाईअष्ट्रहले एउटै योजनामा राख्न ेभन्ने हामीले सनुाईमा आएको छ र योकदाष्ट्रप हनु सक्दैन । 
जबकी हामी जनताको जनप्रधतधध हौ । सबैलाईधलएर यसको अरु भन्दा पधन मेरो धनवााचन क्षते्रमा यो 
भगूोल ठूलो छ । यसका कारर्लेएउटै ष्ट्रवकासको लाधग तपाईको जनसंख्या आधार नभएर भगूोलको 
आधारले यसको कायाान्वयन हनुपुछा । र आवश्यकता अनसुार भगूोलको आधारमा ष्ट्रवकास कोर्लाई 
ष्ट्रवधनयोजन गनुापछा भन्दै मेरो भनाइ यही अन्त्य गछुा । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री रातो कामी । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााततोो  ककााममीीःः खासगरीकन धनवााचन क्षते्रको यहााँ कुरो राख्न गईराको छु । रुकुम पजिमको 
धनवााचन क्षते्र नं. १ मा वर्ाायामको बाढीपष्ट्रहरोबाट गत वर्ा र यो वर्ा गरेर ६५ घरपररवार घरवास ष्ट्रवष्ट्रहन 
भएका छन ्। र साढे ३ सय घरपररवार जोजखममा परेर त्यहााँ बस्न नसष्ट्रकने जस्थधतमा छ । कर्ााली 
प्रदेश सरकारले अधगल्लो वर्ापधन बाढीपीधितहरुको बारेमा एउटा राहतको एउटा प्याकेज कायाक्रम धलएको 
धथयो । सम्भव त यो वर्ा यो अधल ष्ट्रढला भएको छ । अब ष्ट्रहन्दहुरुको महान चाि दशै धतहार पधन यहााँ 
नजजक आईपगेुको छ । धनवााचा क्षते्रमा ष्ट्रवस्थाष्ट्रपत भएका घर गमुाउन ुभएका पधन घरपररवारले हामीलाई 
पटक–पटक फोन गरेर हाम्रो बारेमा के कस्तो भईराख्या छ भनेर सोधधरहन ुभएको छ । यस सन्दभामा 
कर्ााली प्रदेश सरकारले बाढी पष्ट्रहरो पीधितहरुको राहतको कुरा र उनीहरुको उजचत बसोबासको व्यवस्था 
गने जनु प्रकारकोप्रदेश सरकारको नीधत कायाक्रम जो हो, त्यसको बारेमा यथासक्य एउटा ष्ट्रटम बनाएर 
त्यलाई अगाधि वढाउनको लाधग म कर्ााली प्रदेशका सरकारको ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । र साँगसाँगै 
यहााँ केही गजम्भर प्रश्नहरु छन,् यो हामीले जधत ष्ट्रवर्यहरुमा छलफल गछौ । छलफल गदााखेरी हामीले 
होस ्पयुााईरहेका छैनौ । छलफल गदाा हामीले अपेक्षामा परेका, पधछ परेका क्षेत्रहरुको बारेमा हामीले यो 
गछौ, त्यो गछौँ भनेर हामीले भोक जगाउने कामगरेका छौँ । उनीहरु भोकाईरहेको अवस्थामा हामीले 
धतनीलाई सामान्य सान्त्वना पधन ददन सष्ट्रकरहेका छैनौ । कर्ााली प्रदेश सरकारले सीमान्तकृत वगा र 
समदुायका लाधग अजघल्लो वर्ा पधन बजेट हामीले ष्ट्रकताबमा हेरेका धथयौँ । त्यो बजेट अष्ट्रहले पधन तल 
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माधनसहरुले जनता आवास कायाक्रम अन्तगातका घरवासका कुराहरु खोजजरहेका छन ् । सामान्यतया 
उत्पीधित क्षेत्र र समदुायका मान्छेहरुले सानाधतनाघरेल ु तथा लघउुद्मम ष्ट्रवकास कायाक्रम, सीप ष्ट्रवकास 
कायाक्रमहरु र जनु राज्य व्यवस्थाले अगाधिदेजख नै धतनीलाई ३५ प्रसेन्टको ष्ट्रहसाबले गाउाँ ष्ट्रवकास सधमधत 
र ष्ट्रहजोका नगर ष्ट्रवकास सधमधतमा पधन ददने गयाा् यो । अष्ट्रहले हामीले नेपालमा संष्ट्रवधान वधनसकेपधछ त्यो 
परैु कटौधत गरेर अष्ट्रहले हामीले सा�ोपा�ो ढ�ले सोलोिोलो ष्ट्रहसाबले बजेट जाने र अष्ट्रहले सीमान्तकृत 
समदुायहरु नगरपाधलका र गाउाँपाधलकाबाट पधन त्यााँ सम्बोधन भईनरहेको उनीहरुको सीमान्तकृत 
समदुायका आफ्नाष्ट्रवभेद प्रकारका कामकाजहरुलाई अगाधि बढाउने सन्दभामा असाध्यै कदठनहरु भैराख्या 
छन ्। र प्रदेश सरकारले पधन कररब–कररबधत बजेटहरु कायाान्वयन कायाक्रमहरु सम्बजन्धत क्षेत्रमा 
नपयुााईकन अन्यत्र मतलब गैर सरकारी संस्थाको माध्यमबाट सामान्य प्रकारको एउटा सोलोिोलो मातै्र 
कायाक्रम गदाा उनीहरु मकाामा गरेका छन ्। त्यसैले गदाा वैज्ञाधनक तररकाबाट कर्ााली प्रदेश सरकारले 
सम्बजन्धत सीमान्तकृत समदुायको कुनै न कुनै एउटायूधनट बनाएर सरकारी यूधनटमाफा त ् त्यलाई 
तलसम्मलाई खचा गने एउटा ष्ट्रवधध बनायौँ भने लाग्दछ सरकार सीमान्तकृत समदुायसम्म पगु्छ भन्ने हाम्रो 
ठम्याई हो । यसैले यो ष्ट्रवर्यमा कर्ााली प्रदेश सरकारकोमा ध्यानाकर्ार् गना चाहे चाहन्छु । तर अको 
कुरा जनयिु, जनआन्दोलन र ष्ट्रवधभन्न प्रकोपबाट पीधितहरुको राहत र धतनीहरुको स्वास््य उपचारको 
लाभको लाधग प्रदेश सरकारले हामीले वझेुका छौँ । ष्ट्रवधभन्न ढ�ले वाचा गरररहेको छ । अथाात ्आश्वासन 
अगाधि वढाईरहेको छ । उनीहरुको त्यो स्वास््य उपचारको लाधग कुनै पधन कायाष्ट्रवधध बनेको छ या  
छैन । प्रत्येक ददन ष्ट्रवधभन्न क्षेत्रबाट स्वास््य उपचारको लाधग धेरै मतलब घाईतेहरु, अपा�हरुले फोनको 
माध्यमबाट र अरु–अरु ष्ट्रहसाबले पधन हामीलाई झकझक्याईरहेका छन ्। कर्ााली प्रदेश सरकारले त्यो 
घाईते, अपा� र खासगररकन द्वन्द्वको समयमा र अन्य कारर्ले, अन्य प्रकोपबाट द्वन्द्व हनु गई अथवा पीधित 
हनु गई अब घाईते, अपा� रहन ुभएका सबै पीधितहरुलाई घाईते, अपा� साथीहरुको उपचारका लाधग पधन 
कर्ााली सरकारले यदद सरकारले नै वाचा गरेर गरेको जो छ यलाई कायाान्वयन गनाका लाधग यस्ता 
गजम्भर र सेन्सेष्ट्रटभ जो समस्याहरु छन ्। जो असाध्यै धछटोभन्दा धछटो गनुापने जो काया छ । यस्तो 
कुरामा सरकारको ध्यान जानपुदाछ र यी कुराले मातै्र सरकारलाई एक ष्ट्रकधसमको मतलब काम गना सक्यो 
भने यले सामञ्जस्यता प्राप्त गदाछ भन्ने कुरा राख्न चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री धमाराज रेग्मी ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीी  ::  माननीय सभामखु महोदय, कररव ९ ददनपधछ बैठक सचुारु भएको कुरा 
खधुसको कुरा हो । माननीय सभामखु महोदय, यस अथामा ष्ट्रवपक्षी दलका नेताले अगाधि सम्बोधन गररसक्न ु
भो ष्ट्रक ष्ट्रवपक्षी दललाई धेरै धन्यवाद मैले भन्नुपछा ष्ट्रकनभने अजन्तम बैठकमा भन्दा अजघल्लो बैठकमा ष्ट्रवशेर् 
समयमा मैले वोल्दा बजेटको प्रगधतको बारेमा प्रश्न गरेको धथएाँ । सम्भवतः त्यो अजन्तम बैठक भको  
ददन अथा मजन्त्रको जवाफ त्यसमा केही कुरा आउाँ्यो होला मेरो अजघल्लो बैठकको प्रश्न धथयो बजेटका 
बारेमा । त्यो ददन ष्ट्रवपक्षी दलको नेताले वोधलसकेपधछ संसद स्थधगत हनेु वातावरर् भो अथा मन्त्रीज्यूले 
वोल्न पाउनभुएन होला । मेरो प्रश्नलजम्वयो होला त्यसपधछ उता र लजम्वयो होला उहााँको । आज संसद 
खलेुको छ तर ष्ट्रवर्य बजेटका बारेमा ष्ट्रवशेर् संसदमा प्रवेश गरेको सभामखु महोदय, संसदको रेकिाको 
लाधग यो कुरा ष्ट्रकन भन्दै छु भन्दाखेरी यो बजेटको ष्ट्रवर्य केवल ष्ट्रवपक्षी दलको र सरकारको चासोको 
ष्ट्रवर्य मातै्र होईन । सभामखु महोदय, बजेटको ष्ट्रवर्य धस�ो संसदले पास गरेको प्रदेश सरकारको बजेटको 
ष्ट्रवर्यमा धस�ो हाउसको धस�ो यो प्रदेश सभाको चासोको ष्ट्रवर्य हो । यो सरकारको ष्ट्रवपक्षीको मातै्र 
सरकार र ष्ट्रवपक्षी दलको मातै्र चासोको ष्ट्रवर्य होईन । यो कारर्ले जनप्रधतनीधधकोरुपमा, सांसदकोरुपमा र 
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यो क्षेत्रको एउटा नागररककोरुपमा यो क्षेत्रका सबैगरी १७ लाख मान्छेहरुको चासोको ष्ट्रवर्य हो । त्यसो 
हुाँदाखेरी यो बजेट प्रदेश सभाले पाररत गदाा सभामखु महोदय, हामीले केही ष्ट्रवर्यहरु प्रदेश सभाले 
सरकारको माननीय मन्त्रीज्यूले जवाफ दददा ष्ट्रय ष्ट्रवर्यहरु बजेटका अंगहरु बने सभामखु महोदय, । यो 
रेकिाको लाधग यो कुरा राजखराछु । त्यो अ� भन्ने कुराहरु प्रमाजर्करर् त्यहीरुपमा भएन भन्ने प्रश्न उयो 
सभामखु महोदय, । अजघल्लो बैठकमा ष्ट्रवपक्षी दलको नेताले त्यही प्रश्न राखेर संसद स्थधगत भयो । आज 
केही छलफल पधछ संसद खलु्या छ सभामखु महोदय, । यदद संसदले पास गरेको बजेट हबुहरुुपमा 
संसदले पास गरेका ष्ट्रवधेयकहरु बजेट भनेको सरकारको अथा राजनीधतक दस्तावेज हो सभामखु महोदय, । 
यो यसमा ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक मूल ष्ट्रवधेयक हनु्छ र बााँकी सबै ष्ट्रवधेयकहरु त्यसमा आजश्रत ष्ट्रवधेयकहरु 
हनु्छन ् त्यो समग्र प्याकेज ष्ट्रवधेयक हो सभामखु महोदय, त्यसो ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक र त्योसाँग सम्बजन्धत 
आजश्रत ष्ट्रवधेयकहरु धत सबै ष्ट्रवधेयकको एउटा कम्प्लेट प्याकेज बजेट हो । कधतपय कुरा कानूनबाट 
वनाउनपुछा त्यस कारर्ले पधन ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक हो । त्यसो हुाँदा खेरी यो संसदबाट पास गररसकेपधछ 
संसदले पाररत गरेको प्रस्ताव जनरल्ली तपाईको सामान्यतया यसलाई वैधता अथवा वैधाधनकताको प्रश्न 
उठ्दैन सभामखु महोदय, । यो संसदले पास गररसकेपधछ वैधाधनकता धसजाना गराउने जनताका सावाभौम 
प्रधतनीधधहरु बसेर वैधाधनकता धसजाना गराउने थलो भईसक्या हनुाले संसदले पास गरेको दस्ताबेज कतै 
गलत धथयो ष्ट्रक ? भन्दाखेरी गलत धथएाँन सभामखु महोदय, । संसदले पास गरेको ष्ट्रवर्यमा सामान्यतया 
प्रश्न उठाउन सष्ट्रकदैन । तर यो ष्ट्रवर्यमा भएको प्रगधत के छ ? बकुहरु त्यहीरुपमा प्रमाजर्करर् भएको हो 
ष्ट्रक होईन । ष्ट्रवधेयकहरु, ऐनहरु त्यहीरुपमा प्रमाजर्करर् भएको हो ष्ट्रक होईन । त्यसमा सरकारका 
तफा बाट के प्रगधत भएको छ । र बजेट कायाान्वयनको ददशा र दशा कानेर छ । बजेट कायाान्वयनको 
अवस्था के छ । माननीय अथा मन्त्रीज्यूले यो ष्ट्रवर्य चै संसदमा जवाफ ददनपुछा सभामखु महोदय, । यो 
हामी सबैको चासोको ष्ट्रवर्य हो । मैले रेकिा गराउन चाहे । यसबाट एउटा मातै्र कुरा के हो भने 
सभामखु महोदय, हामीले संसदको मानमदान गनुाहुाँदैन र संसदको गररमा कतै कधम हनु्छ ष्ट्रक भन्ने हाम्रो 
जचन्ता हो सभामखु महोदय, । संसदको गररमा कतै कधम हनुहुुाँदैन र संसदको महत्वलाई कम आाँकलन 
गररयो भने सभामखु महोदय, गररनहुुाँदैन भनेर हामी सबै सचेत छौँ । यो व्यावहारबाट देजखनपुछा । 
सरकार जष्ट्रहले पधन संसदप्रधत उता रदाष्ट्रय हनुपुछा सभामखु महोदय, । संसदप्रधत अकाउन्टेवल हनैुपछा । र 
संसदको महत्व अधलकधत पधन संसदको महत्व र गररमाकम हनु्छष्ट्रक भन्ने हामी सबैको साझा जचन्ता हो 
सभामखु महोदय, । मैले यो कुरा ष्ट्रवशेर्रुपमा राखेँ । साँगै ओएनएमका कारर्ले धसजजात ष्ट्रववाद के हो 
सरकारको तफा बाट यो ष्ट्रवर्यमा जवाफ ददनपुछा सभामखु महोदय, । बजेट कायाान्वयन लगायतका 
ष्ट्रवर्यहरुमा कमाचारीहरुमा एक खालको असन्तषु्ट्र� छ । ओएनएमका कारर्ले धसजजात समस्या के हो । 
कमाचारीहरुको व्यवस्थापनका ष्ट्रवर्यमा सरकारले यथे� प्रकारको धारर्ा ददनपुछा । कमाचारीहरुले दशैको 
मौका अब तलव पाउनपुछा सम्भवतM त्यो ष्ट्रवर्य खलु्यो होला जस्तो मलाई लाग्छ । कमाचारी ओएनएमका 
कारर्ले धसजजात समस्याहरुको बारेमा मैले सरकारको ध्यानाकर्ार् गराए । सावाजधनक कायाक्रमहरु 
सभामखु महोदय, मजन्त्रहरुको लाम लाग्ने परम्पराले बजेट कायाान्वयन लगायतका धनयधमत काम अरुमा 
प्रभाव परेको छ ष्ट्रक छैन । सरकारलाई यो ष्ट्रवर्यमा कधत महशसु भएको छ ष्ट्रक छैन । हनु पधन 
मन्त्रीहरुको आचारसंष्ट्रहता पधन होला सभामखु महोदय, सरकारसाँग तर सावाजधनक कायाक्रममा सरोकारवाला 
भन्दा वाहेकको ष्ट्रवभागीय मन्त्री वाहेकको हाम्रो जनु परम्परा के छ भने आयोजकले पधन तपाईले चाहे पधन 
४० जनालाई पत्र काट्ने छ । आयोजकका लाधग ष्ट्रक त मान्छे सबै जााँदा राम्रो हो । हामी जााँदाखेरी 
पधन सबै जाने त्यो नभएपधछ पधन ष्ट्रवभागीय मान्छेहरु नधमल्ने ठाउाँ अरुपधन जाने हामी त्यसो हुाँदा हामी 
सावाजधनक कायाक्रममा धेरै हामी जााँदाखेरी अधथधत व्यवस्थापन गनेहरुलाई पधन समस्या आयोजकलाई । 
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यो क्षेत्रको एउटा नागररककोरुपमा यो क्षेत्रका सबैगरी १७ लाख मान्छेहरुको चासोको ष्ट्रवर्य हो । त्यसो 
हुाँदाखेरी यो बजेट प्रदेश सभाले पाररत गदाा सभामखु महोदय, हामीले केही ष्ट्रवर्यहरु प्रदेश सभाले 
सरकारको माननीय मन्त्रीज्यूले जवाफ दददा ष्ट्रय ष्ट्रवर्यहरु बजेटका अंगहरु बने सभामखु महोदय, । यो 
रेकिाको लाधग यो कुरा राजखराछु । त्यो अ� भन्ने कुराहरु प्रमाजर्करर् त्यहीरुपमा भएन भन्ने प्रश्न उयो 
सभामखु महोदय, । अजघल्लो बैठकमा ष्ट्रवपक्षी दलको नेताले त्यही प्रश्न राखेर संसद स्थधगत भयो । आज 
केही छलफल पधछ संसद खलु्या छ सभामखु महोदय, । यदद संसदले पास गरेको बजेट हबुहरुुपमा 
संसदले पास गरेका ष्ट्रवधेयकहरु बजेट भनेको सरकारको अथा राजनीधतक दस्तावेज हो सभामखु महोदय, । 
यो यसमा ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक मूल ष्ट्रवधेयक हनु्छ र बााँकी सबै ष्ट्रवधेयकहरु त्यसमा आजश्रत ष्ट्रवधेयकहरु 
हनु्छन ् त्यो समग्र प्याकेज ष्ट्रवधेयक हो सभामखु महोदय, त्यसो ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक र त्योसाँग सम्बजन्धत 
आजश्रत ष्ट्रवधेयकहरु धत सबै ष्ट्रवधेयकको एउटा कम्प्लेट प्याकेज बजेट हो । कधतपय कुरा कानूनबाट 
वनाउनपुछा त्यस कारर्ले पधन ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक हो । त्यसो हुाँदा खेरी यो संसदबाट पास गररसकेपधछ 
संसदले पाररत गरेको प्रस्ताव जनरल्ली तपाईको सामान्यतया यसलाई वैधता अथवा वैधाधनकताको प्रश्न 
उठ्दैन सभामखु महोदय, । यो संसदले पास गररसकेपधछ वैधाधनकता धसजाना गराउने जनताका सावाभौम 
प्रधतनीधधहरु बसेर वैधाधनकता धसजाना गराउने थलो भईसक्या हनुाले संसदले पास गरेको दस्ताबेज कतै 
गलत धथयो ष्ट्रक ? भन्दाखेरी गलत धथएाँन सभामखु महोदय, । संसदले पास गरेको ष्ट्रवर्यमा सामान्यतया 
प्रश्न उठाउन सष्ट्रकदैन । तर यो ष्ट्रवर्यमा भएको प्रगधत के छ ? बकुहरु त्यहीरुपमा प्रमाजर्करर् भएको हो 
ष्ट्रक होईन । ष्ट्रवधेयकहरु, ऐनहरु त्यहीरुपमा प्रमाजर्करर् भएको हो ष्ट्रक होईन । त्यसमा सरकारका 
तफा बाट के प्रगधत भएको छ । र बजेट कायाान्वयनको ददशा र दशा कानेर छ । बजेट कायाान्वयनको 
अवस्था के छ । माननीय अथा मन्त्रीज्यूले यो ष्ट्रवर्य चै संसदमा जवाफ ददनपुछा सभामखु महोदय, । यो 
हामी सबैको चासोको ष्ट्रवर्य हो । मैले रेकिा गराउन चाहे । यसबाट एउटा मातै्र कुरा के हो भने 
सभामखु महोदय, हामीले संसदको मानमदान गनुाहुाँदैन र संसदको गररमा कतै कधम हनु्छ ष्ट्रक भन्ने हाम्रो 
जचन्ता हो सभामखु महोदय, । संसदको गररमा कतै कधम हनुहुुाँदैन र संसदको महत्वलाई कम आाँकलन 
गररयो भने सभामखु महोदय, गररनहुुाँदैन भनेर हामी सबै सचेत छौँ । यो व्यावहारबाट देजखनपुछा । 
सरकार जष्ट्रहले पधन संसदप्रधत उता रदाष्ट्रय हनुपुछा सभामखु महोदय, । संसदप्रधत अकाउन्टेवल हनैुपछा । र 
संसदको महत्व अधलकधत पधन संसदको महत्व र गररमाकम हनु्छष्ट्रक भन्ने हामी सबैको साझा जचन्ता हो 
सभामखु महोदय, । मैले यो कुरा ष्ट्रवशेर्रुपमा राखेँ । साँगै ओएनएमका कारर्ले धसजजात ष्ट्रववाद के हो 
सरकारको तफा बाट यो ष्ट्रवर्यमा जवाफ ददनपुछा सभामखु महोदय, । बजेट कायाान्वयन लगायतका 
ष्ट्रवर्यहरुमा कमाचारीहरुमा एक खालको असन्तषु्ट्र� छ । ओएनएमका कारर्ले धसजजात समस्या के हो । 
कमाचारीहरुको व्यवस्थापनका ष्ट्रवर्यमा सरकारले यथे� प्रकारको धारर्ा ददनपुछा । कमाचारीहरुले दशैको 
मौका अब तलव पाउनपुछा सम्भवतM त्यो ष्ट्रवर्य खलु्यो होला जस्तो मलाई लाग्छ । कमाचारी ओएनएमका 
कारर्ले धसजजात समस्याहरुको बारेमा मैले सरकारको ध्यानाकर्ार् गराए । सावाजधनक कायाक्रमहरु 
सभामखु महोदय, मजन्त्रहरुको लाम लाग्ने परम्पराले बजेट कायाान्वयन लगायतका धनयधमत काम अरुमा 
प्रभाव परेको छ ष्ट्रक छैन । सरकारलाई यो ष्ट्रवर्यमा कधत महशसु भएको छ ष्ट्रक छैन । हनु पधन 
मन्त्रीहरुको आचारसंष्ट्रहता पधन होला सभामखु महोदय, सरकारसाँग तर सावाजधनक कायाक्रममा सरोकारवाला 
भन्दा वाहेकको ष्ट्रवभागीय मन्त्री वाहेकको हाम्रो जनु परम्परा के छ भने आयोजकले पधन तपाईले चाहे पधन 
४० जनालाई पत्र काट्ने छ । आयोजकका लाधग ष्ट्रक त मान्छे सबै जााँदा राम्रो हो । हामी जााँदाखेरी 
पधन सबै जाने त्यो नभएपधछ पधन ष्ट्रवभागीय मान्छेहरु नधमल्ने ठाउाँ अरुपधन जाने हामी त्यसो हुाँदा हामी 
सावाजधनक कायाक्रममा धेरै हामी जााँदाखेरी अधथधत व्यवस्थापन गनेहरुलाई पधन समस्या आयोजकलाई । 
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हामी आफैले गदाा सरकारका कामहरुत्यसमा प्रभाव पयाा छ ष्ट्रक छैन । यधत धेरै सावाजधनक 
कायाक्रमहरुमा मन्त्रीहरुको उपजस्थधत देजखन्छ सभामखु महोदय, । त्यले गदाा के हनु्छ भने वाष्ट्रहर 
जनमानसमा एक खालको सन्देश छ । वाष्ट्रहर के छ भने संघीयता त आयो जनप्रधतनीधधहरुलाई मातै्र 
आयो, उनीहरु मातै्र लाम लाग्छन,् उनीहरु मतै्र लस्कर लाग्छन ् अथाात ् जनताको घरमा हामीले केही 
जचजहरु िेधलभरी गना हामीले गनुापने आन्तररक कामहरुमा हामी कधतवेला समय पाउाँछौँ । धनयधमतता 
हामी उद् घाटन आदद यत्यादद काममै हनु्छौ । त्यसो हो भने उद् घाटन लगायतका कामहरु गनुापयो । ष्ट्रक 
प्रदेश सरकारबाट एउटा राम्रो प्रस्ताव के हनु्छ भने १ जना मन्त्रीलाई ष्ट्रवभागीय जजम्मा तोजक्दने उहााँलाई 
उद् घाटन, समापन, ष्ट्रवसजान लगायतको गधतष्ट्रवधधहरुको सावाजधनक जजम्मा ददईयो भने उहााँको काम धनयधमत 
त्यो गररराख्न ेबााँकी मन्त्रीहरुले धनयधमतरुपमा सरकारका काम गदााखेरी सरकारको पधन प्रभावकारीता हनेु 
हाम्रो पधन इज्जत जोधगने र जनताले पधन केही कुरा पाउने त्यसो हुाँदा मैले गजम्भरतापूवाक संसदमा के राखे 
भने अब पधछल्ला ददनहरुमा सरकारका कायाक्रमहरुमा सरकारका मन्त्रीहरुको उपजस्थत हुाँदा एउटा उ छ 
सभामखु महोदय,, सावाजधनक कायाक्रममा मन्त्रीहरुको लस्कर लाग्ने, लाम लागेर जाम गने परम्पराले 
धनयधमत कामहरु प्रभाष्ट्रवत भए यसमा मेरो गष्ट्रहरो ध्यानाकर्ार्ले सम्माननीत सभामा यो कुरा राखे । यधत 
कुरा राखेर मैले सभामखु महोदय, बजेट कायाान्वयनको जस्थधतलाई तरुुन्तै बढाएन भने माधथल्ला 
जजल्लाहरुमा, ष्ट्रहमाली जजल्लाहरुमा ष्ट्रहाँउ पने कुरा अब लगतैा  दशैंधतहारपधछ चाि पवाहरु आका छन ्। 
बजेट कायाान्वयनको जस्थधतमा यथासक्य टररतो प्रष्ट्रक्रयाहरुलाई छररतो बनाउन र सरकारको अष्ट्रहलेसम्मको 
गधतको बारेमा म माननीय अथामन्त्रीज्यूको जवाफको आशा गदै मैले यधत कुराहरु राखे सभामखु महोदय, 
धेरै धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  ::  माननीय श्री कौजशलावती खत्री ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककौौजजशशललााववततीी  खखत्रत्रीी  :: माननीय सभामखु महोदय, यही २०७६ साल ५ मष्ट्रहना २४ गते गएको 
पष्ट्रहरोमा परर जाजरकोट जजल्ला छेिागाि नगरपाधलका विा नं. ६ स्वानाउलीमा कालीबहादरु रावतको 
छोरा खड्कबहादरु रावत वर्ा २४ को यवुकको मतृ्य ुभएको र सोहाँ ठाउाँमा वस्ने कौजशला रावतको छोरा 
धनमबहादरु रावत वर्ा १५ को गजम्भर घाईते भएका छन ्। उनीहरुलाई मैले नै राहतको लाधग पहल 
गनाको लाधग जजल्ला लगायत प्रदेश सरकारको सम्बजन्धत मन्त्रीलाई फोन गरेष्ट्रक धथएाँ । अष्ट्रहलेसम्म केही 
पधन भएको छैन भन्न ेबारम्बार फोन गनुाहनु्छ र घाईते हनेु केटा जो अनाथ हो । उसको २ वर्ाको 
अवस्थामा नै बाब ु धबतेको धथयो । म जााँदाखेरी सम्भवतः उसको घरमा खाने गााँस नै धथएाँन । आमा 
घाईतेको ष्ट्रपाँधमा बसेर रोईरहेष्ट्रक धथइन ्। र उसलाई मैले सम्बजन्धत नगरपाधलकालाई भनेर जजल्लासम्म 
पगु्नको लाधग छेिागाि नगरपाधलकाको गाधि हायर गरेर पठाएकी धथएाँ । र त्यही साहसुाँग २० हजार 
रुपैयााँ सापट गरेर उलाई ददएकी धथएाँ । अष्ट्रहलेसम्म दशैको मखुमा पधन साहलेु त्यो पैसाको लाधग उनलाई 
अष्ट्रहले पधन सताईरहेको छ । कतैबाट उसलाई उपचारको व्यवस्था भएको छैन । त्यो केटाको हात 
भााँजचएको छ । टाउकोमा गजम्भर चोट छ । त्यसैले मैले मतृकको पररवारलाई राहत र त्यो अनाथ 
घाईतेको पररवारलाई उजचत और्धधको व्यवस्था गनाको लाधग माननीय सभामखुमाफा त ् कर्ााली प्रदेश 
सरकारको गजम्भर ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  ::  माननीय श्री देवी ओली । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददेेववीी  ओओललीी  :: सभामखु महोदय, आजको ष्ट्रवशेर् समयमा म पष्ट्रहलो कुरा के भन्न चाहन्छु भने 
सभामखु महोदय, आज यो दधुनयहााँमा जधत पधन पररवतान सामाजजक क्राजन्त, आन्दोलन भएका छन ्। जे 
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उपलजव्ध हामीले हाधसल गरेका छौँ । त्यसमा अमर स�हदहरुको यत्रो योगदान छ । रगतले रंधगएको  
छ । यो कुरा गरेर हामी पधन थाक्दैनौ । यसो कुरा गरररहाँदाखेरी मलाई मेरो मनमा एउटा त्यो दृश्यले 
यस्तो धसजाना भावको धसजाना गयो सभामखु महोदय, । हामी अरु धेरै लामो सूजच भएका स�हदहरुलाई त 
सम्बोधन गना समय लाग्ला खान�पनको कुरा होला संघीय सरकारले केही गररसकेको पधन होला । तर यो 
प्रदेश प्राधप्तको आन्दोलनमा स�हद भएका जनु ४ स�हदहरुको पररवारलाई कर्ााली प्रदेश सरकारले गत 
आधथाक वर्ामा गरेको जनु घोर्र्ा धथयो त्यसले उहााँको पररवारलाई छुन सकेन र उहााँहरु ऋझै सरकारको 
ढोकामा धाईरहन ुभएको छ । त्यो दृश्य हेदााखेरी मलाई मेरो मनले त्यो स�हद साँगसाँगै लड्दालड्दै आफ्नो 
अगाधिबाट जल्ले आफ्नो ज्यान गमुाउन ुभएको धथयो त्यो बचेकाहरु आज सरकारमा संसदमा छौँ । त्यस 
कारर् यो व्यवहार सरकारले अधलकधत आफूले चासो राखेर गनुापने छ र स�हदका पररवारलाई उपयकु्त 
राहत अथवा कायाक्रम के हनु सक्छ । यताप�� मैले यो आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्रालयको 
�वशेर् ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु �क धत ४ हाम्रो प्रदेशधभत्रका ४ स�हदहरुको पररवार सरकारले के 
सहयोग गना सक्छ भनेर सबै मन्त्रालयहरुमा गएर मन्त्रीहरुलाई भेटनको लाधग टायम कुरेर वसेको 
देख्दाखेरी मेरो मनमा धनराशा पैदा भएको छ सभामखु महोदय, । त्यस कारर् उहााँहरुले सरकारको ढोका 
चाने सरकारले उहााँहरुको पररवारलाई खोज्नपुछा । र उहााँहरुलाई उपयकु्त कायाक्रम अथवा राहतको 
व्यवस्था गनुापछा । प�हलो कुरा मैले यो राख्न चाहे । दोस्रो कुरा यो सरकारले त्यस्ता नागररकहरुको 
उपचारको कुरा प�हलो सरकार वन्दाखेरी नै प�हलो उसमै घोर्र्ा गरेको धथयो । र आज यो २ वर्ाको 
अवधधमा धत मगृौला पीधित, मटुु, क्यान्सरका �वरामीहरुले ददएको धनवेदनको चाङ छ । केही-केही धनर्ाय 
गरेर ददनभुको छ सरकारले त्यसमा हाम्रो मेरो केही भन्न ुछैन । ददनपुछा त्यो स्वागतयोग्य नै छ । तर 
जो त्या धनवेदन आएका धनदेदनहरु छन ्। हामीले सामाजजक मन्त्रालयमा वझुदाखेरी मखु्यमन्त्री तथा 
मजन्त्रपररर्द्को कायाालयले काया�वधध बनाएर ददने हो भन्ने । हामी त्या मखु्यमन्त्रीको कायाालयमा 
सोध्दाखेरी सामाजजक मजन्त्र देखाउने यसरी त्यो �वरामीहरुलाई तड्पाउने जनु व्यवहार छ, यसको तरुुन्तै 
अन्त्य गरेर यो दशैको वेला उहााँहरुलाई कधत ददन सक्नहुनु्छ अथवा ददनहुुाँदैन भने हामी सकै्तनौ भन्न े
खालको कुरा पधन यो उपचारका जशलजशलामा आओस भन्ने मेरो कुरा छ । तेस्रो कुरा कर्ााली प्रदेशको 
भधूम व्यवस्था, कृ�र् तथा सहकारी मन्त्रालयबाट यहााँ यो प्रदेश राजधानीमा जनु छािा पशचुौपायाका कारर् 
�वधभन्न घटनाहरु दघुाटनाहरु भएका छन ्। त्यसको समाधानको धनजम्त सधमधत वन्यो भन्न े मैले सनेुको  
हुाँ । त्यो सधमधत बनाएर जनगनुासोलाई म्थर पाने मातै्र हो �क त्यसको पररर्ाम धनजस्कने गरर काम गने 
हो । आजका ददनसम्म पधन धबहान ५ वजे मैले आफूले धबहान �हिाईको क्रममा मातै्र देखेको 
मंगलगढीदेजख �प�परासम्मको चोकमा त्यो चोक चोकमा गाईका बथानहरु त्यही नै छन ्। त्यस कारर् 
हामीले एउटा गनुासो आउाँदाखेरी एउटा सधमधत बनाउने अथवा कुनै एउटा सम्बोधन अथवा आफूले वचन 
ददने अधन त्यसको पररर्ाम धनजस्कने गरी काम गना नसक्ने हो भने हाम्रो �वश्वास जनताले कसरी गना 
सक्छन भन्न े कुराको प्रश्न उजब्जएको छ । त्यस कारर् यसको त्यो सधमधतले पधन पररर्ाम आउनेगरी  
काम गरोस,् यसको धनजम्त सम्बजन्धत मन्त्रालयको �वशेर् ध्यान जानपुछा । भन्न े कुरा राख्न चाहन्छु । 
धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री गोपाल शमाा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगोोपपाालल  शशममाााा  :: माननीय सभामखु महोदय, सरकार र प्रमखु �वपक्षी दलको सदनमा देजखएको 
व्यवहार त हान्या जस्तो गर म रोया जस्तो गछुा भन्न ेअवस्थामा व्यक्त भईराखेको छ । रोचक दृश्यका 
हामी एक खालका पयावेक्षकहरु यहााँ सहभागी भईराखेका छौँ । म प्रमखु �वपक्षी दललाई मेरो �वनम्र 
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उपलजव्ध हामीले हाधसल गरेका छौँ । त्यसमा अमर स�हदहरुको यत्रो योगदान छ । रगतले रंधगएको  
छ । यो कुरा गरेर हामी पधन थाक्दैनौ । यसो कुरा गरररहाँदाखेरी मलाई मेरो मनमा एउटा त्यो दृश्यले 
यस्तो धसजाना भावको धसजाना गयो सभामखु महोदय, । हामी अरु धेरै लामो सूजच भएका स�हदहरुलाई त 
सम्बोधन गना समय लाग्ला खान�पनको कुरा होला संघीय सरकारले केही गररसकेको पधन होला । तर यो 
प्रदेश प्राधप्तको आन्दोलनमा स�हद भएका जनु ४ स�हदहरुको पररवारलाई कर्ााली प्रदेश सरकारले गत 
आधथाक वर्ामा गरेको जनु घोर्र्ा धथयो त्यसले उहााँको पररवारलाई छुन सकेन र उहााँहरु ऋझै सरकारको 
ढोकामा धाईरहन ुभएको छ । त्यो दृश्य हेदााखेरी मलाई मेरो मनले त्यो स�हद साँगसाँगै लड्दालड्दै आफ्नो 
अगाधिबाट जल्ले आफ्नो ज्यान गमुाउन ुभएको धथयो त्यो बचेकाहरु आज सरकारमा संसदमा छौँ । त्यस 
कारर् यो व्यवहार सरकारले अधलकधत आफूले चासो राखेर गनुापने छ र स�हदका पररवारलाई उपयकु्त 
राहत अथवा कायाक्रम के हनु सक्छ । यताप�� मैले यो आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्रालयको 
�वशेर् ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु �क धत ४ हाम्रो प्रदेशधभत्रका ४ स�हदहरुको पररवार सरकारले के 
सहयोग गना सक्छ भनेर सबै मन्त्रालयहरुमा गएर मन्त्रीहरुलाई भेटनको लाधग टायम कुरेर वसेको 
देख्दाखेरी मेरो मनमा धनराशा पैदा भएको छ सभामखु महोदय, । त्यस कारर् उहााँहरुले सरकारको ढोका 
चाने सरकारले उहााँहरुको पररवारलाई खोज्नपुछा । र उहााँहरुलाई उपयकु्त कायाक्रम अथवा राहतको 
व्यवस्था गनुापछा । प�हलो कुरा मैले यो राख्न चाहे । दोस्रो कुरा यो सरकारले त्यस्ता नागररकहरुको 
उपचारको कुरा प�हलो सरकार वन्दाखेरी नै प�हलो उसमै घोर्र्ा गरेको धथयो । र आज यो २ वर्ाको 
अवधधमा धत मगृौला पीधित, मटुु, क्यान्सरका �वरामीहरुले ददएको धनवेदनको चाङ छ । केही-केही धनर्ाय 
गरेर ददनभुको छ सरकारले त्यसमा हाम्रो मेरो केही भन्न ुछैन । ददनपुछा त्यो स्वागतयोग्य नै छ । तर 
जो त्या धनवेदन आएका धनदेदनहरु छन ्। हामीले सामाजजक मन्त्रालयमा वझुदाखेरी मखु्यमन्त्री तथा 
मजन्त्रपररर्द्को कायाालयले काया�वधध बनाएर ददने हो भन्ने । हामी त्या मखु्यमन्त्रीको कायाालयमा 
सोध्दाखेरी सामाजजक मजन्त्र देखाउने यसरी त्यो �वरामीहरुलाई तड्पाउने जनु व्यवहार छ, यसको तरुुन्तै 
अन्त्य गरेर यो दशैको वेला उहााँहरुलाई कधत ददन सक्नहुनु्छ अथवा ददनहुुाँदैन भने हामी सकै्तनौ भन्न े
खालको कुरा पधन यो उपचारका जशलजशलामा आओस भन्ने मेरो कुरा छ । तेस्रो कुरा कर्ााली प्रदेशको 
भधूम व्यवस्था, कृ�र् तथा सहकारी मन्त्रालयबाट यहााँ यो प्रदेश राजधानीमा जनु छािा पशचुौपायाका कारर् 
�वधभन्न घटनाहरु दघुाटनाहरु भएका छन ्। त्यसको समाधानको धनजम्त सधमधत वन्यो भन्न े मैले सनेुको  
हुाँ । त्यो सधमधत बनाएर जनगनुासोलाई म्थर पाने मातै्र हो �क त्यसको पररर्ाम धनजस्कने गरर काम गने 
हो । आजका ददनसम्म पधन धबहान ५ वजे मैले आफूले धबहान �हिाईको क्रममा मातै्र देखेको 
मंगलगढीदेजख �प�परासम्मको चोकमा त्यो चोक चोकमा गाईका बथानहरु त्यही नै छन ्। त्यस कारर् 
हामीले एउटा गनुासो आउाँदाखेरी एउटा सधमधत बनाउने अथवा कुनै एउटा सम्बोधन अथवा आफूले वचन 
ददने अधन त्यसको पररर्ाम धनजस्कने गरी काम गना नसक्ने हो भने हाम्रो �वश्वास जनताले कसरी गना 
सक्छन भन्न े कुराको प्रश्न उजब्जएको छ । त्यस कारर् यसको त्यो सधमधतले पधन पररर्ाम आउनेगरी  
काम गरोस,् यसको धनजम्त सम्बजन्धत मन्त्रालयको �वशेर् ध्यान जानपुछा । भन्न े कुरा राख्न चाहन्छु । 
धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री गोपाल शमाा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगोोपपाालल  शशममाााा  :: माननीय सभामखु महोदय, सरकार र प्रमखु �वपक्षी दलको सदनमा देजखएको 
व्यवहार त हान्या जस्तो गर म रोया जस्तो गछुा भन्न ेअवस्थामा व्यक्त भईराखेको छ । रोचक दृश्यका 
हामी एक खालका पयावेक्षकहरु यहााँ सहभागी भईराखेका छौँ । म प्रमखु �वपक्षी दललाई मेरो �वनम्र 
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अनरुोध के छ भने जोशमा सदन वन्द गने र होस्मा सदन खोल्ने कुरा कहीीँलेकाई यो व्यवहारलाई एक 
चोटी पनुःष्ट्रवचार गना वा पररमाजान गना वा सहज बनाउन म अनरुोध गदाछु सवभन्दा पष्ट्रहले । दोस्रो कुरा, 
सभामखु महोदय,, यो असोज ६ गते खासगरी चौरजहारी, रुकुमको रुकुम पजिमको चौरजहारी 
नगरपाधलकामा अष्ट्रहले धसष्ट्रटईधभष्ट्रट अन्तगात यज्ञश्वर बहपु्राष्ट्रवधधक जशक्षालय स्थाष्ट्रपत भएको छ र त्यसले 
आफ्नो पठनपाठन प्रष्ट्रक्रया अगाधि बढाईराखेको छ । त्यो जशक्षालयका ताधलम संयोजकका रुपमा अष्ट्रहले 
धनवीर खड्का त्यााँ कायारत हनुहुनु्छ । उहााँ खासगरी परीक्षा सञ्चालनको लाधग कमाचारी व्यवस्थापनको 
लाधग परीक्षा सञ्चालनको तयारी गररराखेर गरेर अष्ट्रफस जादै गदाा उहााँलाई वाटैमा नेपाली कांग्रसेको नगर 
सभापधत र सम्बजन्धत विाको विा अध्यक्षसमेत रहेका भरबहादरु धब�ले कुटष्ट्रपट गनुाभो । ष्ट्रवना कारर् त 
म कहााँ भेट्न ष्ट्रकन आईनस ्भनेर कुटष्ट्रपट गरेको जस्थधत रह्यो । नेपाली कांग्रसे जस्तो जजम्मेवार दलले 
वेलाबेलामा लोकतन्त्रको पररभार्ा गछा र लोकताजन्त्रक व्यवहारको व्याख्या गछा । अष्ट्रहले पधन हामी 
वेलाबेलामा संघीय संसदका व्यवहारहरु देखेकै छौँ तर विा अध्यक्षको हैधसयत बोकेको र कंग्रसेको नगर 
सभापधत समेतको जजम्मेवारी बोकेको व्यजक्तबाट कायाालय प्रमखु मातै्र होईन, जशक्षालयको प्रमखुमाधथ 
आक्रमर् गनुा एकदमै धनन्दनीय छ र यो धनन्दनीय कुरालाई म यहााँ भ्रत्सनाा गना चाहन्छु । र साँगसाँगै 
माननीय सभामखुमाफा त ्सम्बजन्धत दोर्ीलाई कानूनको प्रष्ट्रक्रयामा खासगरी तत्काल धगरफ्तार गरी कानूनी 
प्रष्ट्रक्रयामा अगाधि वढाउन म सरकारलाई अनरुोध गदाछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री सोशीला शाही । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससोोशशीीललाा  शशााहहीीःः सभामखु महोदय, आज लामो समय अन्तरालले यस सदनमा ष्ट्रवशेर् समय धलएर 
बोल्दै छु । कररव १ मष्ट्रहनाको जजल्ला भ्रमर्को जजल्ला भ्रमर्ले मलाई यो सदनमा नबोली नहनेु 
कौतहुलता जागेको छ । ष्ट्रकनभने आज हामी माननीय मन्त्री, मखु्यमजन्त्र भ्रमर्मा जााँदा जनताले आशा 
अपेक्षा र भरोसा गने बेलामा घरृ्ा गनुाका साथै एक व्यवहाररक गाउाँमा गएर पैसाको उठाउाँने साउजीको 
नाममा जचधनने एउटा पात्रकोरुपमा जचन्न लाधगरहेको अवस्था छ । यसले यसैगरी जचन्ने व्यवहार र प्रवधृत 
पधन देखाईरहेको रष्ट्रहछ । सथानीय धनकाय देजख प्रदेश हदैु संघसम्म प्रधतशतको आधारमा कधमसन र ठूलो 
संख्यामा भ्र�चारको जालो ष्ट्रफजजएको पाईयो । अझ प्रदेशका योजनामा त धेरै भन्दा धेरै पैसाको जाल 
चलखेल भयो भन्ने व्यापक जनगनुासो छ । अधन यो योजना ददने, अनदुान ददने कुरामा त आफ्ना कायाकताा 
वाहेक अरुलाई ददएमा मेरो सवाश्व हनु्छ ष्ट्रक कतै पाप लाग्ने हो ष्ट्रक भन्ने यो सरकारको मानधसकता रहेको 
छ । कसैका व्यजक्तगत फमालाई करोिौ करोिौ ददईसक्न ु भयो अझ पधन ददने कुरा तपाई कै 
कायाकतााबाट सनु्न पाईएको छ । अझ चाखरुा, भ्याकुरा, कुखरुा पैसा ददएर ल्याएको योजना हो । अरु 
कसैको दाष्ट्रव गना पाईदैन भनेर खलेुआम तपाई कै कायाकतााले भधनराख्न ुभएको छ । यस्ता काया भएका 
हनु भने मजन्त्रदेजख मन्त्रालयका कमाचारीसम्म यसको ष्ट्रहसावष्ट्रकताव माग्ने समय आएको छ । कर्ााली 
साजमागा राजमागाको फुलालमुा वन्ने कर्ााली नददको पलुको अवस्था देख्दा दयधनय छ । कर्ााली पारीका 
जनताले पलु नहुाँदा दखु्ख भोग्न ुपरेको अवस्था छ । त्यसमा जचन्ता र चासोको ष्ट्रवर्य सरकारका मन्त्री 
मखु्यमन्त्रीको कतै देजखदैन । ष्ट्रकनभने त्यसमा सायद कधमसन नआउने भएर होला । त्यस्ता महत्वपूर्ा 
ष्ट्रवर्यमा सरकारको चािै ध्यान जाओस अधन मन्त्रालयको योजनाको अवस्था पधन ठयाकै्क त्यस्तै छ । 
धसफाररस गरेर पठाएका योजना वल्लतल्ल एउटासम्म समावेश गररन्छ । त्यही योजनालाई बङग्याई एक 
जना कायाकतााको फोनको भरमा योजनाको अगाधि, पछाधि, बीचमा उसको भन्ने वमोजजमको नाममा थप्ने 
अधन माननीयले धसफाररस गरेर पठाएको योजनालाई लत्याउने यस्तै प्रवधृत हो भने खबरदारी । सम्माननीय 
मन्त्रीज्यू म माननीय सोशीला शाहीले मातै्र होईन, जनताले तपाईलाई ष्ट्रढलोचािो कटघरामा उभ्याउने  
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छन ्। राप्रपाको १ जना माननीयले बोलेर के हनु्छ भनेर मानधसकता बोक्न ुभएको छ भने आजैबाट 
हटाउाँदा हनु्छ । सही सत्य बोल्ने मान्छे १ जना भएपधन कुनै ददन उसको मान्यता स्थाष्ट्रपत हनु्छ । 
यस्ता ज्यादधत जनताले धेरै ददन सहेर बस्ने बला छैन । मन्त्रालयका योजना देजख संसदीय कायाालयसम्म 
हेपाहा प्रवजृता  देखाउन ुभएको छ । यो २ धतहाई सरकारको दम्भ देखाईन ुभएको छ । यसरी प्रत्येक 
जनताको करबाट उठाएको पैसालाई व्यजक्तगत सजम्पता  झै गरी ददने अधधकार कर्ााली प्रदेश सरकारलाई 
संष्ट्रवधानमा कतै छुट ददएको छैन सभामखु महोदय, । यसैगरी तपाईका आसेपासे कायाकताा वाहेक 
सवासाधारर् जनताले कर्ााली प्रदेश सरकारको आशा र अपेक्षा नगने अवस्थासम्म आईपगु्दा एकपटक 
सोच्ने र सधमक्षा गने बेला भएको छ । भएको छैन । सरकार कर्ााली प्रदेशको राजधानी सखेुतका 
वीरेन्रनगर रहेको छ । राजा वीरेन्रकै नामबाट वीरेन्रनगर रहेको छ । वीरेन्रनगरको बीच बजारमा 
वीरेन्रनगर चोक रहेको छ । वीरेन्र चोक भने तामाधसलमा लेजखएको पधन छ । तर वीरेन्रको शाधलक 
राख्न के तपाईलाई लाज लागेको हो लाज मान्नु पदैन । लाज शाधलक राख्न के त माननीय हो भन्न े
वीरेन्रनगर भन्न पधन लाज मान्नुपने हो ? राजा वीरेन्रले त्यो वेला राजाले सावाजधनक सम्पधतको संरक्षर् 
नगरेको भए आज यो सदन खलु्ला चौर बस्ने अवस्था हनु््यो । अरुको राम्रो कामको अनसुार गना 
आउाँदैन भने आफू राम्रो गना साहस गनुा होइन भने हाम्रो कामको अनसुरर् गना सक्न,ु त्यही भएर तल 
वीरेन्र चोकमा राजा वीरेन्रको साधलक स्थापना गनुापदाछ भन्ने जोिदार मागसष्ट्रहत सभामखुमाफा त ्
ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । एउटा शब्द मातै्र छ सभामखु महोदय,ऽ मैले भन्न चाहेको । भखारै मातै्र 
काधलकोट जजल्लाको एउटा मातै्र नेत्र ज्योधत संघ, त्यो ६÷६ मष्ट्रहनासम्म पधन त्यहााँको कमाचारीले तलब 
नपाएको गनुासो छ । यहााँ सदनमा मैले कुरा उठाईदददा कुनै सहज हनु्छ ष्ट्रक भन्ने मलाई लागेको कारर् 
६÷६ मष्ट्रहना पष्ट्रहला ष्ट्रहमालय पोखराले सम्पूर्ा व्यहोरेको्यो अष्ट्रहलेचाई त्यो छैन । त्यााँ ६÷६ मष्ट्रहना अब 
३ ददनसम्म नभएपधछ त्यो हामी आाँखा जशष्ट्रवर चलाउाँदैनौ भन्ने एउटा त्यहााँको कमाचारीले मलाई सनुाएको 
कारर्ले मैले यहााँ भनेको छु । सरकारले धछटोभन्दा धछटो त्यसको व्यवस्था गरोस ्भन्न चाहन्छु । हवस्त 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री पद् मा खड्का । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककाा:: सभामखु महोदय, मैले ष्ट्रवशेर् समयमा सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारलाई 
केही महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्यहरु ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । ष्ट्रवशेर्गरी कर्ााली प्रदेशको राजधानी तफा बाट 
हामी चाहन्छौ राजधानीका राजधानीबाट सेन्टर मानी सबै जजल्लामा सहज रुपले हवाई यातायातको 
गराउनपुने कर्ााली प्रदेश सरकारको दाष्ट्रयत्व पधन होला । कर्ााली प्रदेश सरकारले २०७५ मा जसरी रारा 
भ्रमर् वर्ा मनाईरहदा अब यो हवाई यात्रालाई पधन ष्ट्रवशेर् प्राथधमकता ददन्छ होला भन्ने हामीलाई 
लाधगरहेको धथयो । अष्ट्रहले पधन िोल्पा, हमु्ला जस्ता महत्वपूर्ा मगुजुस्ता जजल्लाहरुमा सखेुत राजधानीबाट 
सहज रुपलेहवाई यातायात गना नागररकहरुले पाईरहेको अवस्था छैन । यसलाई धछटोभन्दा धछटो कर्ााली 
सरकारले ष्ट्रवर्यलाई असाध्यै महत्वपूर्ा ठानेर यलाई अगाधि बढाउनपुछा । र यो साँगै मैले कर्ााली प्रदेश 
राजधानीमा रहेको ष्ट्रवमानस्थलको बारेमा मैले कुरा गना राखेको छु । यो कर्ााली प्रदेशको राजधानीमा 
रहेको ष्ट्रवमानस्थल जो अष्ट्रहले ४५ धसटे जनु ष्ट्रवमान यहााँ आईरहन्छ । ददनमा एउटा मातै्र ष्ट्रवमान आउाँदा 
यहााँ यात्रहुरुले सहज रुपलेरुपमा जसले संघीय राजधानीसाँग जोड्ने कुरा छ त्यो असाध्यै असहज पररजस्थधत 
हनु सकेको छ । र भािादरको ष्ट्रहसाव हेदाा जसले नेपालगञ्जबाट आतेजाने दोहोरो भािा पगु्नेगरी भन्दा 
पधन अझ बढी यहााँ मलु्य छ । यो मारमा यहााँ कर्ाालीवासीसबै जनताहरु, नागररकहरु छन ्। यस्तो 
महंगो भािा धतरेर जााँदा खोज्दापधन ष्ट्रटकट पाउने अवस्था छैन । यलाई पधन कर्ााली प्रदेश सरकारले 
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छन ्। राप्रपाको १ जना माननीयले बोलेर के हनु्छ भनेर मानधसकता बोक्न ुभएको छ भने आजैबाट 
हटाउाँदा हनु्छ । सही सत्य बोल्ने मान्छे १ जना भएपधन कुनै ददन उसको मान्यता स्थाष्ट्रपत हनु्छ । 
यस्ता ज्यादधत जनताले धेरै ददन सहेर बस्ने बला छैन । मन्त्रालयका योजना देजख संसदीय कायाालयसम्म 
हेपाहा प्रवजृता  देखाउन ुभएको छ । यो २ धतहाई सरकारको दम्भ देखाईन ुभएको छ । यसरी प्रत्येक 
जनताको करबाट उठाएको पैसालाई व्यजक्तगत सजम्पता  झै गरी ददने अधधकार कर्ााली प्रदेश सरकारलाई 
संष्ट्रवधानमा कतै छुट ददएको छैन सभामखु महोदय, । यसैगरी तपाईका आसेपासे कायाकताा वाहेक 
सवासाधारर् जनताले कर्ााली प्रदेश सरकारको आशा र अपेक्षा नगने अवस्थासम्म आईपगु्दा एकपटक 
सोच्ने र सधमक्षा गने बेला भएको छ । भएको छैन । सरकार कर्ााली प्रदेशको राजधानी सखेुतका 
वीरेन्रनगर रहेको छ । राजा वीरेन्रकै नामबाट वीरेन्रनगर रहेको छ । वीरेन्रनगरको बीच बजारमा 
वीरेन्रनगर चोक रहेको छ । वीरेन्र चोक भने तामाधसलमा लेजखएको पधन छ । तर वीरेन्रको शाधलक 
राख्न के तपाईलाई लाज लागेको हो लाज मान्नु पदैन । लाज शाधलक राख्न के त माननीय हो भन्न े
वीरेन्रनगर भन्न पधन लाज मान्नुपने हो ? राजा वीरेन्रले त्यो वेला राजाले सावाजधनक सम्पधतको संरक्षर् 
नगरेको भए आज यो सदन खलु्ला चौर बस्ने अवस्था हनु््यो । अरुको राम्रो कामको अनसुार गना 
आउाँदैन भने आफू राम्रो गना साहस गनुा होइन भने हाम्रो कामको अनसुरर् गना सक्न,ु त्यही भएर तल 
वीरेन्र चोकमा राजा वीरेन्रको साधलक स्थापना गनुापदाछ भन्ने जोिदार मागसष्ट्रहत सभामखुमाफा त ्
ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । एउटा शब्द मातै्र छ सभामखु महोदय,ऽ मैले भन्न चाहेको । भखारै मातै्र 
काधलकोट जजल्लाको एउटा मातै्र नेत्र ज्योधत संघ, त्यो ६÷६ मष्ट्रहनासम्म पधन त्यहााँको कमाचारीले तलब 
नपाएको गनुासो छ । यहााँ सदनमा मैले कुरा उठाईदददा कुनै सहज हनु्छ ष्ट्रक भन्ने मलाई लागेको कारर् 
६÷६ मष्ट्रहना पष्ट्रहला ष्ट्रहमालय पोखराले सम्पूर्ा व्यहोरेको्यो अष्ट्रहलेचाई त्यो छैन । त्यााँ ६÷६ मष्ट्रहना अब 
३ ददनसम्म नभएपधछ त्यो हामी आाँखा जशष्ट्रवर चलाउाँदैनौ भन्ने एउटा त्यहााँको कमाचारीले मलाई सनुाएको 
कारर्ले मैले यहााँ भनेको छु । सरकारले धछटोभन्दा धछटो त्यसको व्यवस्था गरोस ्भन्न चाहन्छु । हवस्त 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री पद् मा खड्का । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  पपद्द्  ममाा  खखड्ड्ककाा:: सभामखु महोदय, मैले ष्ट्रवशेर् समयमा सभामखुमाफा त ्कर्ााली प्रदेश सरकारलाई 
केही महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्यहरु ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । ष्ट्रवशेर्गरी कर्ााली प्रदेशको राजधानी तफा बाट 
हामी चाहन्छौ राजधानीका राजधानीबाट सेन्टर मानी सबै जजल्लामा सहज रुपले हवाई यातायातको 
गराउनपुने कर्ााली प्रदेश सरकारको दाष्ट्रयत्व पधन होला । कर्ााली प्रदेश सरकारले २०७५ मा जसरी रारा 
भ्रमर् वर्ा मनाईरहदा अब यो हवाई यात्रालाई पधन ष्ट्रवशेर् प्राथधमकता ददन्छ होला भन्ने हामीलाई 
लाधगरहेको धथयो । अष्ट्रहले पधन िोल्पा, हमु्ला जस्ता महत्वपूर्ा मगुजुस्ता जजल्लाहरुमा सखेुत राजधानीबाट 
सहज रुपलेहवाई यातायात गना नागररकहरुले पाईरहेको अवस्था छैन । यसलाई धछटोभन्दा धछटो कर्ााली 
सरकारले ष्ट्रवर्यलाई असाध्यै महत्वपूर्ा ठानेर यलाई अगाधि बढाउनपुछा । र यो साँगै मैले कर्ााली प्रदेश 
राजधानीमा रहेको ष्ट्रवमानस्थलको बारेमा मैले कुरा गना राखेको छु । यो कर्ााली प्रदेशको राजधानीमा 
रहेको ष्ट्रवमानस्थल जो अष्ट्रहले ४५ धसटे जनु ष्ट्रवमान यहााँ आईरहन्छ । ददनमा एउटा मातै्र ष्ट्रवमान आउाँदा 
यहााँ यात्रहुरुले सहज रुपलेरुपमा जसले संघीय राजधानीसाँग जोड्ने कुरा छ त्यो असाध्यै असहज पररजस्थधत 
हनु सकेको छ । र भािादरको ष्ट्रहसाव हेदाा जसले नेपालगञ्जबाट आतेजाने दोहोरो भािा पगु्नेगरी भन्दा 
पधन अझ बढी यहााँ मलु्य छ । यो मारमा यहााँ कर्ाालीवासीसबै जनताहरु, नागररकहरु छन ्। यस्तो 
महंगो भािा धतरेर जााँदा खोज्दापधन ष्ट्रटकट पाउने अवस्था छैन । यलाई पधन कर्ााली प्रदेश सरकारले 
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कस्तो प्रकारले कसरी हेरीरहेको छ भन्ने कुरा म ध्यानाकर्ार् गना चाहन्छु । भखारै मातै्र यो एयरपोटाको 
ष्ट्रवस्तारको ष्ट्रवर्यमा ष्ट्रवधभन्न छलफल पधन चलेको कुरा हामीले सामाजजक सञ्जालबाट बाष्ट्रहर थाहा पायौँ । 
कर्ााली प्रदेश सरकार पधन त्यााँ उपजस्थत भको कुरा पधन हामीले थाहा पाईरहेको कुरा छ । र १८ 
मष्ट्रहना धभत्र यो राजधानीमा रहेको ष्ट्रवमानस्थललाई ष्ट्रवस्तार गना सष्ट्रकन्छ भनेर सरकारले वालेको कुरा पधन 
हामीले ष्ट्रवधभन्न सामाजजक सञ्जालबाट सधुनरहेका छौँ । के १८ मष्ट्रहनामा अष्ट्रहले राजधानीधभत्र रहेका यधत 
वाक्लो घना बस्तीलाई कसरी व्यवजस्थत गरेर कसरी मआुव्जा ददएर १८ मष्ट्रहनाधभत्र यो ष्ट्रवमानस्थल 
ष्ट्रवस्तार गना सष्ट्रकन्छ। हामी सरकारले कुनै छलफलमा समावेश भएर कुनै छलफलमा भाग धलएर त्यसको 
ष्ट्रवस्ततृ ष्ट्रववरर्लाई मध्यनजर नगरीकन हामी एकैचोटी सरकार हामी धछटोभन्दा धछटो काम गररहाल्छम ्
भनेर भन्ने, पधछ कायाान्वयनमा जानेवेला धत ष्ट्रढलाईले गदाा आज आम नागररकलाई धनराशा पैदा भएको  
छ । त्यस कारर्ले गदाा हामी सरकारले अल्पकाधलनरुपमा वधनरहेको जनु अष्ट्रहले अवस्था छ त्यलाई 
कसरी ष्ट्रवस्तार गना सष्ट्रकन्छ । एकदमै सरकारले अध्ययन गने र दीघाकाधलन ष्ट्रवमानस्थलको लाधग कर्ााली 
प्रदेशको राजधानी नजजकै रहेका वीरेन्रनगर ११ को जनु ११ विा नम्वरका र सबु्बाकुनादेजख भेरी 
पलुसम्मको एउटा िािो छ त्यो िािोमा सम्भाव्यता अध्ययन गना कम्तीमा पधन पयाटन मन्त्रालयले केही 
गन्तव्य त सरुु गनुापयो । त्यस्तै गरेर वीरेन्रनगर ३ मा रहेको रानीघाट भन्दा माधथ रहेको उता र 
दजक्षर्को त्यो िााँिा छ । २ ठाउाँमा यहााँ सम्भावना देजखएको छ । यसलाई पधन कम्तीमा १ पटक 
अध्ययनका लाधग कर्ााली प्रदेश सरकारले केही न केही पहल धलनपुछा जस्तो मलाई लाग्छ । 
दीघाकालीनरुपमा हामीले बनाउने ष्ट्रवमानस्थलको बारेमा केहीकर्ााली प्रदेश सरकारले आफ्नो प्रदेश 
सरकारको पलानमा अगाधि वढाएर पकै्क पधन लैजानपुछा भन्ने कुरा म सझुाव राख्न चाहन्छु । अको ष्ट्रवर्य 
छ, असाध्यै हामी मलुकुमा संघीयता आए साँगसाँगै नागररकले हामीले धसंहदरवारको अधधकार गाउाँ-गाउाँमा 
पाउछौँ भनेर जसरी आशा गरररहेका धथएाँ, जसरी खशुी मनाईसकेका धथएाँ तर आज धेरैभन्दा धेरै जनताहरु 
सेवा धलने जनु कायाालयको अवस्था हेदाा धसंहदरवार आएको रष्ट्रहनछ भन्न े महशसु आम नागररकले 
गरररहेका छन ्। जस्तै सखेुतको राजधानीमा रहेको मालपोत कायाालय अष्ट्रहले सखेुतको जनु यो सखेुत 
उपत्यका धभत्रमा भईरहेको वसाईसराई अन्य जनघनत्वको जो ष्ट्रहसावले गदाा मालपोतमा ददनानदुदन काम 
गने सेवाग्राहीहरुले जनु सास्ती भोग्नपुरेको छ । त्यो सास्ती यो कर्ााली प्रदेश सरकारले देखेको छ ष्ट्रक 
छैन ? कर्ााली प्रदेश सरकारले, संघीय सरकारले जनु सहजरुपमा स्थापना गरेका कायाालयहरुलाई आज 
घटाउने बेला असाध्यै कुनै छलफलमा परामशाष्ट्रवनाजसरी कायाालयहरु घटाएर आज कायाालयमा रहेका धत 
धनमखुा कमाचारीको आाँखाबाट आश ुबगाईरहदा आज त्यस्ता महत्वपूर्ा काम कायाालयमा जनताले दखु्ख 
पाउाँदा तपाईहरु अष्ट्रहले कर्ााली प्रदेश सरकारको ध्यान त्यता गको छ ष्ट्रक छैन ? आज ष्ट्रकन त्यााँ एक 
जना मान्छे जसको हातमा पहुाँच छ, जसको हातमा जसले भन्न सक्छ त्यले २ घण्टा अथवा १ घण्टामा 
उले सहजरुपमा सेवा धलएको छ । जो धनमखुा जनता जसले वोल्न सक्दैन धतनी ३ ददन लाएर पधन उले 
आफ्नो सेवा धलन सकेका छैनन ्। एउटा न एउटा व्यवस्था चेन्जगनाका लाधग त्यो मालपोत कायाालयमा 
टोकन प्रर्ाली लागू गरेर त्यहााँका सवासाधारर् जनतालाई सहज बनाउने कुरामा कर्ााली प्रदेश सरकारको 
ध्यानाकर्ार् होस ् भन्न े कुरा राख्न चाहन्छु । अन्तमा अको ष्ट्रवर्य राख्न चाहन्छु । मैले कर्ााली प्रदेश 
सरकारलाई तनाम यहााँ अन्य माननीय सदस्यहरुले पधन कुरा राख्न ुभको छ । मैले पधन राख्न चाहन्छु त्यो 
ष्ट्रवर्य । धेरैभन्दा धेरै कर्ााली प्रदेशका भौगौधलक ष्ट्रवकटता साँगसाँगै हाम्रो प्रदेशमा धेरै दीघा रोगीहरु  
छन ्। आज धत दीघा रोगीहरु छटपटाईरहेका छन ्। मगृौला पीधित होलान,् क्यान्सर पीधित होलान ्हामी 
माननीय सदस्यहरुलाई वारम्वार फोन गरररहन ु पदाछ । कर्ााली प्रदेश सरकारका सम्बजन्धत  
मन्त्रालय सोध्दा कायाष्ट्रवधध भा छैन भन्न ेकुनै २ जना व्यवजक्तलाई कुनै नजजकबाट हेरेर क्याष्ट्रवनेटमा धनर्ाय 
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गनुाहनु्छ । अरुका आश ुर पधसना देख्न ुभाको छ ष्ट्रक छैन । धनर्ाय गदाा अरु धत धबरामीलाई सोच्न ुभएको 
छ ष्ट्रक छैन । यदद गने हो भने सबै धनमखुा धत जसले उपचार गना नपाएर छटपटाईरहेका छन,् धतनका 
ष्ट्रवर्यमा पधन सोच्नसु तपाईले होइन भने २ जना मातै्रलाई पधन तपाईहरुले धनर्ाय गनुा हनु्छ भने अरुका 
आाँखाबाट आाँश ुबधगरहेको छन ्। कर्ााली प्रदेश सरकार यहााँ छ भन्ने कुरा महशसु हनेु छैन भन्ने कुरा 
राख्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा  ::  माननीय सभामखु महोदय, आज ९ ददनपधछ यो संसद खलेुको छ । 
सबैले धन्यवाद ददन ुभो मलाई त दखु्ख लाग्या छ। ष्ट्रकनभन्दा ९÷९ ददनसम्म संसद अवरुि हनु ुयो राम्रो 
काम होईन । सता ा पक्ष होस ्या प्रधतपक्ष । ९ ददनसम्म समाधान नहनेु आठौँ ददनसम्म ९ ददनका ददन 
समाधान हनेु प्रष्ट्रक्रया यो सता ा पक्षको लापरबाही, सरकारको लापरवाही ष्ट्रक चाईने प्रधतपक्षको लापरवाही  
हो । फेरर प्रधतपक्ष दलका नेताले राख्न ुभो मञ्चमा गएर । ५ ओटा बुाँदाका कुरा राख्न ुभो र त्यसमा 
वास्तवमै चाईने ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको अ� बन्न ेछ भन्न ेकुरा यो सदनले पास गयाा कुरा हो । त्यो ५ 
ओटा बुाँदामा वास्तवमै भन्ने हो भने योसंसदको बजेट दफावार छलफलदेजख हामी सांसदहरुले बारबार 
उठाईरहेको । अझै कैलेकाई प्रधतपक्षले भन््यो १४ जनाको दस्तखत कहााँ छ ? कसरी यो चाईने भईराछ 
भनेर प्रश्न ग्यो । हामीले यो सरकारलाई सही तररकाले सही बाटोमा अगाधि बढोस ् र जनतालाई 
समानपुाधतक ष्ट्रवतरर् प्रर्ालीमा अगाधि बढोस ्। भनेर हामीले सझुाव ददईरहदै र हामीले सहमधतमै राखेको 
एउटा ष्ट्रवच्चमा प्रधतपक्षले के थापेर हाम्रो माग नै धथयो । यो अब उपाया छैन यो चाईने ष्ट्रवधनयोजन 
ष्ट्रवधेयकको अ� बनोस ्भन्ने त्यजता ले धेरै २ घण्टा सदन अवरोध भो । आज सरकार यो सता ा पक्षका कुरा 
ष्ट्रकन सनु्दैन । सता ापक्ष प्रधतपक्ष हनुपुने कारर् आज प्रधतपक्षले अवसर प्राप्त गने मौका ष्ट्रकन ददन्छ यो 
सरकारले ? हामीले पधन उहााँहरुले उठाउने कुरा समयमै सचेत गराएका छौँ । समयमै होधसयार गराएका 
छौँ । दलमा छलफल भएको छ । सबै कुरामा छलफल भएर अगाधि बष्ट्रढसकेपधछ पधन फेरर पधन 
ल्याप्सेसहरु राखेर प्रधतपक्षलाई चटककै उठेर ९÷९ ददनसम्म संसद अवरोध । पष्ट्रहलो त एक पटक त 
धेरै ददन कधत भा्यो रे १५÷१६ ददन भा्यो । यसकारर्ले सरकार संसदप्रधत उता रदाष्ट्रय छ ष्ट्रक छैन । 
त्यो २ धतहाई होईन २ धतहाई भन्दा अझ माधथ के हनु्छ । १ धतहाई नपगु्याले सरकार चलाउने २ 
धतहाई भन्दा बढीले वोलेका कुराहरु, गरेका कुराहरु नहनेु यो संसदको मयाादा यो सरकार राख्छ ष्ट्रक 
राख्दैन । सता ापक्षवाटै बोल्न पने भो । त्यसैले सानो ल्याप्सेस राखेर समयमै समाधान नगने, अधन समाधान 
नगरेर प्रधतपक्षले हात खिा गरेर बस्नोस्माननीयज्यू वस्नोस भन्या भनै गनापने त्यााँबाट चाईने संसदै अवरोध 
हनेु । यो संसदमा यस्तो प्रष्ट्रक्रया तेई संष्ट्रवधानसभामा धनस्क्या ्यो । धनस्क्या्यो त्यो पधन प्रधतपक्षले  
गथे । उठेर संसदमै ष्ट्रवरोध गरररहे । यो ष्ट्रवधध राम्रो होईन । संसदीय प्रर्ालीमा बहमुतको धनर्ाय 
हनु्छ,अल्पमतले गलत भयो भने सिकमा जान्छ । सदनलाई सिक बनाउने प्रवधृत पधन राम्रो होइन । यो 
सिक होईन, यो सदन हो । सदनको मयाादा सबैले राख्नपुदाछ । प्रधतपक्षले गलत गयो सता ापक्षले भने 
सिकमा जान्छ जनतालाई सचेत गराउाँछ । आन्दोलन गछा, सबै कुराहरु गछा । यो जनताका हनेु 
काममा अष्ट्रहलेसम्म रकम धनकासा भई जाने धथयो सारा कुराहरु हनेु धथएाँ । अधन अवरुि भएर ९ 
ददनसम्म आज कसको बषु्ट्रि ररटेछ । ९ ददना त संसद चल्यो । त्यसो भाको हनुाले यो काम सता ा पक्षले 
गने जस चाईने प्रधतपक्षले धलने यो प्रवजृता  राम्रो भएन । कमाचारीको ष्ट्रवर्यमा वोल्या वालेई हनुहुनु्छ । 
हामीले पष्ट्रहलै उहााँका सही संलग्न रहेर पधन नीधत धनमाार् गयाा रष्ट्रहछ । म अथा सधमधतको अध्यक्ष अथा 
सधमधतले पास गरेको यो कमाचारीहरुलाई अन्यत्र प्रदेशमा भएका सेवा सषु्ट्रवधा सबै ठाउाँ ददएका छन ्र यो 
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गनुाहनु्छ । अरुका आश ुर पधसना देख्न ुभाको छ ष्ट्रक छैन । धनर्ाय गदाा अरु धत धबरामीलाई सोच्न ुभएको 
छ ष्ट्रक छैन । यदद गने हो भने सबै धनमखुा धत जसले उपचार गना नपाएर छटपटाईरहेका छन,् धतनका 
ष्ट्रवर्यमा पधन सोच्नसु तपाईले होइन भने २ जना मातै्रलाई पधन तपाईहरुले धनर्ाय गनुा हनु्छ भने अरुका 
आाँखाबाट आाँश ुबधगरहेको छन ्। कर्ााली प्रदेश सरकार यहााँ छ भन्ने कुरा महशसु हनेु छैन भन्ने कुरा 
राख्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा  ::  माननीय सभामखु महोदय, आज ९ ददनपधछ यो संसद खलेुको छ । 
सबैले धन्यवाद ददन ुभो मलाई त दखु्ख लाग्या छ। ष्ट्रकनभन्दा ९÷९ ददनसम्म संसद अवरुि हनु ुयो राम्रो 
काम होईन । सता ा पक्ष होस ्या प्रधतपक्ष । ९ ददनसम्म समाधान नहनेु आठौँ ददनसम्म ९ ददनका ददन 
समाधान हनेु प्रष्ट्रक्रया यो सता ा पक्षको लापरबाही, सरकारको लापरवाही ष्ट्रक चाईने प्रधतपक्षको लापरवाही  
हो । फेरर प्रधतपक्ष दलका नेताले राख्न ुभो मञ्चमा गएर । ५ ओटा बुाँदाका कुरा राख्न ुभो र त्यसमा 
वास्तवमै चाईने ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको अ� बन्न ेछ भन्न ेकुरा यो सदनले पास गयाा कुरा हो । त्यो ५ 
ओटा बुाँदामा वास्तवमै भन्ने हो भने योसंसदको बजेट दफावार छलफलदेजख हामी सांसदहरुले बारबार 
उठाईरहेको । अझै कैलेकाई प्रधतपक्षले भन््यो १४ जनाको दस्तखत कहााँ छ ? कसरी यो चाईने भईराछ 
भनेर प्रश्न ग्यो । हामीले यो सरकारलाई सही तररकाले सही बाटोमा अगाधि बढोस ् र जनतालाई 
समानपुाधतक ष्ट्रवतरर् प्रर्ालीमा अगाधि बढोस ्। भनेर हामीले सझुाव ददईरहदै र हामीले सहमधतमै राखेको 
एउटा ष्ट्रवच्चमा प्रधतपक्षले के थापेर हाम्रो माग नै धथयो । यो अब उपाया छैन यो चाईने ष्ट्रवधनयोजन 
ष्ट्रवधेयकको अ� बनोस ्भन्ने त्यजता ले धेरै २ घण्टा सदन अवरोध भो । आज सरकार यो सता ा पक्षका कुरा 
ष्ट्रकन सनु्दैन । सता ापक्ष प्रधतपक्ष हनुपुने कारर् आज प्रधतपक्षले अवसर प्राप्त गने मौका ष्ट्रकन ददन्छ यो 
सरकारले ? हामीले पधन उहााँहरुले उठाउने कुरा समयमै सचेत गराएका छौँ । समयमै होधसयार गराएका 
छौँ । दलमा छलफल भएको छ । सबै कुरामा छलफल भएर अगाधि बष्ट्रढसकेपधछ पधन फेरर पधन 
ल्याप्सेसहरु राखेर प्रधतपक्षलाई चटककै उठेर ९÷९ ददनसम्म संसद अवरोध । पष्ट्रहलो त एक पटक त 
धेरै ददन कधत भा्यो रे १५÷१६ ददन भा्यो । यसकारर्ले सरकार संसदप्रधत उता रदाष्ट्रय छ ष्ट्रक छैन । 
त्यो २ धतहाई होईन २ धतहाई भन्दा अझ माधथ के हनु्छ । १ धतहाई नपगु्याले सरकार चलाउने २ 
धतहाई भन्दा बढीले वोलेका कुराहरु, गरेका कुराहरु नहनेु यो संसदको मयाादा यो सरकार राख्छ ष्ट्रक 
राख्दैन । सता ापक्षवाटै बोल्न पने भो । त्यसैले सानो ल्याप्सेस राखेर समयमै समाधान नगने, अधन समाधान 
नगरेर प्रधतपक्षले हात खिा गरेर बस्नोस्माननीयज्यू वस्नोस भन्या भनै गनापने त्यााँबाट चाईने संसदै अवरोध 
हनेु । यो संसदमा यस्तो प्रष्ट्रक्रया तेई संष्ट्रवधानसभामा धनस्क्या ्यो । धनस्क्या्यो त्यो पधन प्रधतपक्षले  
गथे । उठेर संसदमै ष्ट्रवरोध गरररहे । यो ष्ट्रवधध राम्रो होईन । संसदीय प्रर्ालीमा बहमुतको धनर्ाय 
हनु्छ,अल्पमतले गलत भयो भने सिकमा जान्छ । सदनलाई सिक बनाउने प्रवधृत पधन राम्रो होइन । यो 
सिक होईन, यो सदन हो । सदनको मयाादा सबैले राख्नपुदाछ । प्रधतपक्षले गलत गयो सता ापक्षले भने 
सिकमा जान्छ जनतालाई सचेत गराउाँछ । आन्दोलन गछा, सबै कुराहरु गछा । यो जनताका हनेु 
काममा अष्ट्रहलेसम्म रकम धनकासा भई जाने धथयो सारा कुराहरु हनेु धथएाँ । अधन अवरुि भएर ९ 
ददनसम्म आज कसको बषु्ट्रि ररटेछ । ९ ददना त संसद चल्यो । त्यसो भाको हनुाले यो काम सता ा पक्षले 
गने जस चाईने प्रधतपक्षले धलने यो प्रवजृता  राम्रो भएन । कमाचारीको ष्ट्रवर्यमा वोल्या वालेई हनुहुनु्छ । 
हामीले पष्ट्रहलै उहााँका सही संलग्न रहेर पधन नीधत धनमाार् गयाा रष्ट्रहछ । म अथा सधमधतको अध्यक्ष अथा 
सधमधतले पास गरेको यो कमाचारीहरुलाई अन्यत्र प्रदेशमा भएका सेवा सषु्ट्रवधा सबै ठाउाँ ददएका छन ्र यो 
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प्रदेशमा पधन हामीले के कधत ददन सक्छौँ? अन्त कसैले ६० ददया छ भने हामीले ७० ददने कुरा होईन 
सक्छौभने ७० पधन ददन सक्छौ । ६० ददया छ भने त्यसलाई कमसेकम कमाचारीको मनोवल बढ्नेगरी 
हामीले मैले अथा सधमधतको अध्यक्षको हैधसयतले र हाम्रो सधमधतले सवासम्मतबाट धनर्ाय गरेर यो प्रधतवेदनै 
सष्ट्रहत मैले संसदमा वझुाएको छु । आज पधन आवाज उया उठेई छ ष्ट्रकनहोला ? आझ पधन एउटा 
सधमधतले धनर्ाय गररसक्या कुरा र संसदमा सबै सांसहरुले त्यो प्रधतवेदनमाधथ सहमत जनाईसक्या कुरा यो 
सरकार ष्ट्रकन लागू गदैन ? फेरर आज प्रधतपक्षले भोली उठाउने झगिा फेरर अवरुि गने छ । अधन 
त्यसपधछ मातै्र सनु्न ेयो प्रवधृतको ष्ट्रवधध राम्रो भएन । अब अष्ट्रहले तत्कालै ष्ट्रहन्दूहरुको महान चाि आएको 
छ । यो वाटाघाटाहरु, सेवा सषु्ट्रवधा धलने कुराहरु यो सरकार अगाधि वढोस ्र कर्ााली एउटा कुरा मलाई 
भन्न मन लाधगराछ । मैले वारवार मखु्खमजन्त्रसाँग भने यो आज हामी यो सदनमा छौँ । यो सदनमा हनेु 
वातावरर् धसजाना गने सष्ट्रहदहरु ४÷४ जना सष्ट्रहदहरुको सहादत प्राप्त नगरेको भए आज हामीले सायद यो 
अवस्था भेटने धथएाँनौहोला । ह्वा ददपायल जान प्यो ष्ट्रक अथवा काई जान पथ्र्योहोला । ४÷४ जना 
सष्ट्रहदहरुले शाहदत गरेपधछ मातै्र माधथको नेताहरुको ददमाग खलेुको धथयो । सहादथ प्राप्त गने र अष्ट्रहले 
पधन आफ्नो शरीरधभत्र गोधल लाधगरहेका सष्ट्रहदहरु छन ्। त्यसवेला एउटा ष्ट्रपलेनबाट चाटार गरेर धलएका 
४ जना जजउाँदा सष्ट्रहद हनु ् धत ।धतनलाई धलएर त्यााँ वचाएको और्धी उपचार संघीय सरकारले गयो 
ष्ट्रपलेनको भािा ददएन । अष्ट्रहले त्यो भािा ददएको नददएको एष्ट्रकन ल्याउने भनेर माधथ गहृमन्त्रालयले 
नददएको भनेर पठाईसकेपधछ पधन त्यो सरकारलाई अनरुोध गरेर गाको छ । त्यो प्राप्त भा छैन तत्काल यो 
सरकारको ध्यानाकर्ार् होस ्भन्न म चाहन्छु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु, ष्ट्रवशेर् समयमा वोल्ने माननीय सदस्यहरुको वोल्ने क्रम समाप्त 
भएको जानकारी गराउाँछु । माननीय सदस्यहरु यस सभाको बैठकको ष्ट्रवशेर् समयमा सावाजधनक 
सरोकारका ष्ट्रवर्यहरुमा माननीय सदस्यहरुले यसभन्दा पष्ट्रहले र आजको बैठकमा उठाउन ुभएका प्रश्न एवं 
जजज्ञासाका सन्दभामा कर्ााली प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश 
ज्वालाले सरकारको काम कारवाही र धारर्ावारे यस सभालाई जानकारी गराउन समय माग गनुाभएकाले 
उहााँलाई समय ददन्छु ।  

आआधधथथााकक  ममााधधममललाा  ततथथाा  ययोोजजननाा  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  प्रप्रककााशश  ज्ज्ववााललाा  :- माननीय सभामखु महोदय,, प्रदेश सभाको 
यो गररमामय सदनमा प्रदेश सभाका माननीय सदस्यज्यूहरुले आजको बैठक र यसभन्दा पष्ट्रहलेका 
बैठकहरुमा उठाउन ु भएका ष्ट्रवधभन्न प्रश्नहरु छन,् जजज्ञासाहरु छन ्। त्यस ष्ट्रवर्यमा सरकारका र मेरो 
आफ्नो मन्त्रालय आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयका तफा बाट प्र� पानुापने ष्ट्रवर्यमा प्रस्ततु गने समय 
ददन ुभएकोमा म माननीय सभामखुज्यूलाई धन्यवाद ददन चाहन्छु । आज लामो समयपधछ सदन खलेुको  
छ । एक हप्ताभन्दा बढी ९ ददनसम्म संसद चलेन नवा ददन संसद अवरुि नभएपधन हामीले संसद अवरुि 
भईसकेपधछ त्यो समस्या समाधानका धनजम्त पहल गना प्रयत्न गना र संसदमा उठेका कुरालाई कायाान्वयनका 
धनजम्त पधन केही समय आवश्यक भयो । त्यस ष्ट्रहसाबले आज यो संसद खलेुको छ । यो सदनको बैठक 
सचुारु भएको छ । र यसरी अधल लामो समयपधछ भएपधन यो संसद खलेुकोमा मलाई खसुी पधन लागेको 
छ । र यसका धनजम्त अब यो संसद अवरोध गनेहरु प्रधतपक्ष दलका नेताले पधन यहााँ धेरै कुरा बताईसक्न ु
भएको छ । म यो सदन खोल्ने कुरामा उहााँले जनु खालको सहयोग गनुाभएको छ । त्यसका धनजम्त  
म प्रमखु प्रधतपक्ष दलका नेताहरु लगायत सम्पूर्ा नेता तथा माननीयज्यूहरुलाई धेरैधेरै धन्यवाद ददन 
चाहन्छु । संसद सहजीकरर्का धनजम्त संसद खलु्नका धनजम्त अथवा यो सदन खोल्नका धनजम्त बैठक 
बस्नका धनजम्त जनु महत्वपूर्ा भधूमका खेल्नभुको छ । सबैलाई एकै ठाउाँमा ल्याएर एउटा यो सहज 
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वातावरर् धनमाार् गनुाभको छ । त्यसका धनजम्त माननीय सभामखुज्यूलाई म धेरै-धेरै धन्यवाद ददन  
चाहन्छु । म माननीयज्यूहरुसाँग माननीय सभामखुज्यूमाफा त ्के अनरुोध गना चाहन्छु भने कधतपय कुराहरु 
काम गने क्रममा कमजोरी पधन हनु सक्छ । र संसदले म्याण्िेट ददएका कुराहरुमा पधन हामीले भनेको 
बेलामा कायाान्वयन गना असहजता पधन हनु सक्छन ्। तर कै कतै पधन सरकारको संसदलाई गमुराहमा 
पाने याछल्ने अथवा मानमादान गने कुनै धनयत कुनै आशय सरकारको छैन । म फेरर पधन यो प्रधतबिता 
यो सदनसमक्ष यो गररमामय बैठकमा प्रधतबिता व्यक्त गना चाहन्छु । र संसदप्रधत सरकार सधैँ उता रदायी 
हनु्छ । र कर्ााली प्रदेश सरकार पधन कर्ााली सभाप्रधत उता रदायी छ । यसमा पधन कुनै दद्वष्ट्रवधा 
रहनपुदैन । यो कुरा पधन म एक पटकदोहायााउन चाहन्छु । खासगरी यधतवेलाअधल गजम्भररुपमा उठेको 
ष्ट्रवर्य भनेको आधथाक वर्ा २०७६÷७७ को बजेट आय-व्ययको ष्ट्रववरर् बजेट पाररत हुाँदाखेरी ष्ट्रवधनयोजन 
ष्ट्रवधेयक पाररत हुाँदाखेरी अथवा ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकसाँग आजश्रत ष्ट्रवधेयकहरु पाररत हुाँदाखेरी या समग्रमा 
बजेट पाररत हुाँदाखेरी सरकारको तफा बाट केही महत्वपूर्ा प्रधतबिताहरु व्यक्त गररएका धथए । यही 
रो�मबाट त्यो प्रधतबिता व्यक्त गररएको धथयो । र धत प्रधतबिताहरु बजेटको अ� बनाइएको धथयो । र 
बजेटको अ� हनेुगरी बजेट पाररत भएको धथयो । त्यो कुरा सरकारलाई राम्रोसाँग महशसु छ हेक्का छ । 
धत प्रधतबिताहरु मातै्र होईन, कधतपय बजेटका अन्य ष्ट्रवर्यहरु पधन कायाान्वयन गने कुरामा केही ष्ट्रढलाई 
पधन भको छ । केही कानूनी जष्ट्रटलताले पधन समस्या पैदा गरेको छ । हामी आफैले पधन त्यसमा धेरै 
सावधानी ददन नसकेको पधन हनु सक्छ । त्यस्ता केही कमीकमजोरीहरु सरकारको तफा बाट भएका  
छन ्। यसमा घमण्ि गनुापने केहीपधन छैन । धत कमीजोरीहरुमा महशसु गने कुरामा हामी तयार छौँ । 
जसरी बजेटसाँगै पाररत भएका ५ बुाँदे प्रधतबिताहरु कायाान्वयन गने कुरा र समग्र बजेटका कायाान्वयन गने 
कुरामा सरकारको ध्यानाकर्ार् गराईएको छ । र धत ध्यानाकर्ार् गराईएका कुरा हामी सम्मान गना 
चाहन्छौँ । र कधमकमजोरी भएका कुराप्रधत आत्माआलोजचत हनेु कुरा महशसु गने कुरा पधन म सदन 
समक्ष राख्न चाहन्छु । खासगरी हामीलाई केही समस्याहरु परे हामीले बजेट पाररत भईसकेपधछ बजेट 
कायाान्वयन गने कुरा र बजेटको अ�कोरुपमा सरकारले own गरेका धत ५ बुाँदालाई कायाान्वयन गने 
कुरामा हामी वास्ता नगरेको तयार नभएको कुनै पधन workout नगरेको होईन । हामीले तयारी गदाागदै 
प्रयत्न गदाागदै कोधसस गदाागदै पधन कधतपय कुराहरु कायाान्वयन गनामा ष्ट्रढलाई भएको छ । यो कुरा 
हामीलाई राम्रोसाँग महशसु छ । खासगरी माननीयज्यूहरुले पधन उठाउनभुएको छ । यो संगठन र 
व्यवस्थापनसम्बन्धी प्रस्ताव हामीले कायाान्वयन गनाका लाधग हामीले ओएनएम नयााँ ओएनएम गयौं । 
त्यसलाई कायाान्वयन गनुापने र त्यो कायाान्वयन गनाका धनजम्त केही समय लाग्ने । हामीले परुानै संगठन 
परुानै संरचना परुानै ढााँचामा बजेट कायाान्वयन गने जस्थधत भएको भए बजेट कायाान्वयनको त अगाधि 
वढ्यो । तर फेरर यहााँजसरी ष्ट्रवर्य उठेको छ । असषु्ट्रवधाका कुराहरु जनताले सेवा सषु्ट्रवधा नजजकबाट 
पाउने कुरामा अजघल्लो पटक जनुसेवा कायाालयहरु, कायाान्वयन ईकाईहरु कधतपय जजल्लाहरुमा नहनेु 
कारर्ले जनु असषु्ट्रवधाहरु भए । पटक-पटक यही सदनमा पधन उठेको छ । आजै पधन माननीयज्यूहरुले 
उठाउन ु भको छ । ष्ट्रक जनतालाई नजजकबाट सेवा सषु्ट्रवधा ददनपुछा । त्यसका धनजम्त कायाालयहरु 
जनतालाई सषु्ट्रवधा ददनेगरी स्थापना हनुपुछा । त्यही अनसुार कमाचारीको व्यवस्थापन गनुापछा । यो अधल 
जष्ट्रटल अधल टेजक्नकल काम पधन हो । त्यसैले यसमा धेरै समय पधन लाग्यो । र बारम्बार मगुबुाट 
जमु्ला आउनपुने सेवा धलनका धनजम्त, सल्यानबाट रुकुम जानपुने यहााँ हमु्लाबाट सखेुत जानपुने यस्ता 
कोईसनहरु आईरहेका धथएाँ । यो अजघल्लो पटक संघीय सरकारले पठाएको जनुसंरचना धथयो । त्यसैमा 
जानपुने वाध्यताले हामी त्यही अनसुारबजेट कायाान्वयन गना वाध्य भयौ । तर अष्ट्रहले हामीले आफलै गना 
सक्ने अवस्थामा ष्ट्रकन सहजरुपमा जनतालाई सषु्ट्रवधा हनेुगरी कायाालयहरु नखोल्ने भन्ने तहमा जादाखेरी 
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वातावरर् धनमाार् गनुाभको छ । त्यसका धनजम्त माननीय सभामखुज्यूलाई म धेरै-धेरै धन्यवाद ददन  
चाहन्छु । म माननीयज्यूहरुसाँग माननीय सभामखुज्यूमाफा त ्के अनरुोध गना चाहन्छु भने कधतपय कुराहरु 
काम गने क्रममा कमजोरी पधन हनु सक्छ । र संसदले म्याण्िेट ददएका कुराहरुमा पधन हामीले भनेको 
बेलामा कायाान्वयन गना असहजता पधन हनु सक्छन ्। तर कै कतै पधन सरकारको संसदलाई गमुराहमा 
पाने याछल्ने अथवा मानमादान गने कुनै धनयत कुनै आशय सरकारको छैन । म फेरर पधन यो प्रधतबिता 
यो सदनसमक्ष यो गररमामय बैठकमा प्रधतबिता व्यक्त गना चाहन्छु । र संसदप्रधत सरकार सधैँ उता रदायी 
हनु्छ । र कर्ााली प्रदेश सरकार पधन कर्ााली सभाप्रधत उता रदायी छ । यसमा पधन कुनै दद्वष्ट्रवधा 
रहनपुदैन । यो कुरा पधन म एक पटकदोहायााउन चाहन्छु । खासगरी यधतवेलाअधल गजम्भररुपमा उठेको 
ष्ट्रवर्य भनेको आधथाक वर्ा २०७६÷७७ को बजेट आय-व्ययको ष्ट्रववरर् बजेट पाररत हुाँदाखेरी ष्ट्रवधनयोजन 
ष्ट्रवधेयक पाररत हुाँदाखेरी अथवा ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकसाँग आजश्रत ष्ट्रवधेयकहरु पाररत हुाँदाखेरी या समग्रमा 
बजेट पाररत हुाँदाखेरी सरकारको तफा बाट केही महत्वपूर्ा प्रधतबिताहरु व्यक्त गररएका धथए । यही 
रो�मबाट त्यो प्रधतबिता व्यक्त गररएको धथयो । र धत प्रधतबिताहरु बजेटको अ� बनाइएको धथयो । र 
बजेटको अ� हनेुगरी बजेट पाररत भएको धथयो । त्यो कुरा सरकारलाई राम्रोसाँग महशसु छ हेक्का छ । 
धत प्रधतबिताहरु मातै्र होईन, कधतपय बजेटका अन्य ष्ट्रवर्यहरु पधन कायाान्वयन गने कुरामा केही ष्ट्रढलाई 
पधन भको छ । केही कानूनी जष्ट्रटलताले पधन समस्या पैदा गरेको छ । हामी आफैले पधन त्यसमा धेरै 
सावधानी ददन नसकेको पधन हनु सक्छ । त्यस्ता केही कमीकमजोरीहरु सरकारको तफा बाट भएका  
छन ्। यसमा घमण्ि गनुापने केहीपधन छैन । धत कमीजोरीहरुमा महशसु गने कुरामा हामी तयार छौँ । 
जसरी बजेटसाँगै पाररत भएका ५ बुाँदे प्रधतबिताहरु कायाान्वयन गने कुरा र समग्र बजेटका कायाान्वयन गने 
कुरामा सरकारको ध्यानाकर्ार् गराईएको छ । र धत ध्यानाकर्ार् गराईएका कुरा हामी सम्मान गना 
चाहन्छौँ । र कधमकमजोरी भएका कुराप्रधत आत्माआलोजचत हनेु कुरा महशसु गने कुरा पधन म सदन 
समक्ष राख्न चाहन्छु । खासगरी हामीलाई केही समस्याहरु परे हामीले बजेट पाररत भईसकेपधछ बजेट 
कायाान्वयन गने कुरा र बजेटको अ�कोरुपमा सरकारले own गरेका धत ५ बुाँदालाई कायाान्वयन गने 
कुरामा हामी वास्ता नगरेको तयार नभएको कुनै पधन workout नगरेको होईन । हामीले तयारी गदाागदै 
प्रयत्न गदाागदै कोधसस गदाागदै पधन कधतपय कुराहरु कायाान्वयन गनामा ष्ट्रढलाई भएको छ । यो कुरा 
हामीलाई राम्रोसाँग महशसु छ । खासगरी माननीयज्यूहरुले पधन उठाउनभुएको छ । यो संगठन र 
व्यवस्थापनसम्बन्धी प्रस्ताव हामीले कायाान्वयन गनाका लाधग हामीले ओएनएम नयााँ ओएनएम गयौं । 
त्यसलाई कायाान्वयन गनुापने र त्यो कायाान्वयन गनाका धनजम्त केही समय लाग्ने । हामीले परुानै संगठन 
परुानै संरचना परुानै ढााँचामा बजेट कायाान्वयन गने जस्थधत भएको भए बजेट कायाान्वयनको त अगाधि 
वढ्यो । तर फेरर यहााँजसरी ष्ट्रवर्य उठेको छ । असषु्ट्रवधाका कुराहरु जनताले सेवा सषु्ट्रवधा नजजकबाट 
पाउने कुरामा अजघल्लो पटक जनुसेवा कायाालयहरु, कायाान्वयन ईकाईहरु कधतपय जजल्लाहरुमा नहनेु 
कारर्ले जनु असषु्ट्रवधाहरु भए । पटक-पटक यही सदनमा पधन उठेको छ । आजै पधन माननीयज्यूहरुले 
उठाउन ु भको छ । ष्ट्रक जनतालाई नजजकबाट सेवा सषु्ट्रवधा ददनपुछा । त्यसका धनजम्त कायाालयहरु 
जनतालाई सषु्ट्रवधा ददनेगरी स्थापना हनुपुछा । त्यही अनसुार कमाचारीको व्यवस्थापन गनुापछा । यो अधल 
जष्ट्रटल अधल टेजक्नकल काम पधन हो । त्यसैले यसमा धेरै समय पधन लाग्यो । र बारम्बार मगुबुाट 
जमु्ला आउनपुने सेवा धलनका धनजम्त, सल्यानबाट रुकुम जानपुने यहााँ हमु्लाबाट सखेुत जानपुने यस्ता 
कोईसनहरु आईरहेका धथएाँ । यो अजघल्लो पटक संघीय सरकारले पठाएको जनुसंरचना धथयो । त्यसैमा 
जानपुने वाध्यताले हामी त्यही अनसुारबजेट कायाान्वयन गना वाध्य भयौ । तर अष्ट्रहले हामीले आफलै गना 
सक्ने अवस्थामा ष्ट्रकन सहजरुपमा जनतालाई सषु्ट्रवधा हनेुगरी कायाालयहरु नखोल्ने भन्ने तहमा जादाखेरी 
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हामीले नयााँ ओएनएम गयौं । नयााँ संगठन र व्यवस्थापन सम्वन्धी प्रस्ताव अगाधि सायौं । र यो पधन 
माननीयज्यूहरुले भन्यन जस्तै यो पधन थायी होईन । अब संघीय धनजामधत कमाचारी ऐन पाररत भयो भने 
हामीले प्रदेशको धनजामधत ऐन पाररत गनुापछा । त्यसपधछ संगठन र संरचनाको ढााँचा केही पररवतान हनु 
सक्छ । त्यो धेरै फरक नपलाा तर हामीले केही चेन्ज गनुापछा। त्यसैले यो पूर्ारुपमा थायी होईन । यो 
एक ष्ट्रकधसमको अस्थाई नै हो तर हामीले कमसेकमअव नयााँ ढ�लेसंरचना बनाउने, कायाालय खोल्ने र 
त्यसका कतै कमीकमजोरी भएभने भोली फेरर त्यसलाई करेक्सन गने ठाउाँ पधन छ । त्यसले हामीलाई 
बजेट ईजन्र गने, बजेटधनकासा ददने, कमाचारीहरुलाई अजख्तयारी ददने कुरामाष्ट्रढलाई भएको हो । ष्ट्रकनभने 
पष्ट्रहला त कायाालय चाष्ट्रहयो । अधन कायाालयमा कायाालय प्रमखु हनुपुयो । त्याकमाचारीहरु खष्ट्रटनपुयो । 
त्यो अनसुारजहााँ कायाालय खलेु त्यो कायाालय अनसुारकोबजेट ष्ट्रपएलएमवीआईएस पधछ ईजन्र हनुपुयो । यो 
टेजक्नकल कारर्ले गदााखेरी ष्ट्रढलो भएको पधन हो । यो कुरा पधन हामीले महशसु गरेका छौँ । अको 
कुराजो ५ बुाँदे प्रधतबिता हो । बजेटको अ�को स्पमासंसदले पाररत गरेको धत कुरा कायाान्वयन गनाका 
धनजम्त केही अन्यौल भयो । केही कानूनी जष्ट्रटलता पधन भए । त्यसलाई कसरीकानून बनाउने कसरीबाटो 
फकाउने भनेर हामीले अधल धेरै वका  आउट पधन गयौं । धनरीक्षर् पररक्षर् पधन गयौं । साउन १५ धभत्र 
हामीले त्यो व्यवस्थ ुागना सकेको भए हामीले धत प्रधतबिता कायाान्वयन गना सकेको भए समस्याहरु 
आउाँदैनथे । साउन १५ धभत्र हामीले गना सकेनौ जो ऐन अनसुार ष्ट्रवधनयोजन ऐन अनसुार हामीले एककु� 
बजेट साउन १५ धभत्रष्ट्रवधनयोजन गनुापछा । त्यस्तै गरीकधतपय सधुानुा पने, पररमाजान गनुापने, संशोधन 
गनुापने ष्ट्रवर्यहरु हामीले दोस्रो चौमाधसक सष्ट्रकसकेपधछ गनुापछा । अब मोस्रो चौमाधसक सष्ट्रकन्जेल पजखारहने 
पधन बजेट कायाान्वयनका धनजम्त उपयकु्त भएन । अधन साउन १५ को धमधत पधन हामीले चकुाईउाँ । 
त्यााँधनर हामीले कमजोरीहरु सकेनौ । अब त्यसपधछ बाटो के हो त एउटा बाटो खोज्नपुयो, ष्ट्रवकल्प 
खोज्नपुयो । हामी संसदले गरेका हरेक कुरा, हरेक धनर्ायहरु कायाान्वयन गना प्रधतवि छौँ । बजेटको 
अ�कोरुपमा पाररत भएका ष्ट्रवर्यहरु कायाान्वयन गना पधन हामी पूर्ारुपमा प्रधतवि छौँ । त्यो 
कायाान्वयनका धनजम्त पधन हामीले प्रष्ट्रक्रया अगाधि वढाईउाँ । तर त्यसलाई कधतपय कुराहरु कायाान्वयन 
गना अप्ठेरो परेकोले अब कसरी यसको बाटो लोल्ने त, सहजीकरर् कसरी गने भन्ने सम्बन्धमा छलफल 
गदाा हामीले ऐन मै एउटाव्यवस्था जनु छ । त्यो व्यवस्था अनसुार संसदमा गरेका प्रधतबिता र पाररत 
भएका ष्ट्रवर्यलाई कायाान्वयन गना सष्ट्रकन्छ भन्ने धनष्कर्ा हामीले धनकाधलउाँ । यो ष्ट्रवधनयोजन ऐनकोदफा ९ 
मा आदेश जारी गना सक्ने भन्ने व्यवस्था छ । यस ऐन कायाान्वयन गदाा कुनै वाधा उत्पन्न भएमा प्रदेश 
सरकारले राजपत्रमा सूचना प्रकाशन गरी आवश्यक व्यवस्था गना सक्नेछ । भन्न ेजनुव्यवस्था छ । त्यसै 
आधारमा हामीले क्याष्ट्रवनेटले धनर्ाय गयौँ । क्याष्ट्रवनेटको धनर्ायलाई चाई हामीले राजपत्रमा प्रकाजशत  
गयौँ । र राजपत्रमा प्रकाजशत गनाा धबजता कै धत ष्ट्रवर्यहरु कायाान्वयन गने काम हामीले सरुु गरेका छौँ । 
माननीयज्यूहरुले उठाउन ुभएको छ । धत प्रधतबिताहरुको कायाान्वयनको प्रगधत के छ त्यसको ष्ट्रववरर्, 

त्यसको प्रगधतको अवस्था बताउनका धनजम्त पधन ध्यानाकर्ार् गराउन ुभको छ । म यस ष्ट्रवर्यमा पधन यो 
गररमामय सदनलाई जानकारी गराउन चाहन्छु । खासगरी हामीले यो संसदमा गरेका ५ ओटा जो 
प्रधतबिता धथएाँ । धत ५ ओटा ष्ट्रवर्यलाई क्याटागोरी कायाान्वयनका धनजम्त हामीले प्रयत्न गरेका छौँ । 
पष्ट्रहलो प्रधतबिता धथयो । कर्ााली प्रदेश सरकार मखु्यमजन्त्र तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय अन्तगात रहेको 
कर्ााली पूवााधार ष्ट्रवकास लगानी कोर्को नाममा ष्ट्रवधनयोजजत बजेट कुल ३ अबामध्ये जनता सिक कायाक्रम 
गनाको लाधग थप बजेट १अबा ९२ करोि थप गरी भौधतक पूवााधार ष्ट्रवकास मन्त्रालयमा पठाउने व्यवस्था 
गने यसका धनजम्त हामीले यो वाधा अिकाउ फुकाउ गररसकेपधछ यो वाधा अिकाउ फुकाउ भन्न ेकुरा सधै 
धनयधमत कायाान्वयन गने ष्ट्रवर्य पधन होईन । यस्तै असजजलो परेको बेलामा नै हानमीले त्यसलाईत्यो एक 
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ष्ट्रकधसमले ष्ट्रप्रभेल गछा । यो बुाँदाहामीले एक ष्ट्रकधसमले कायाान्वयन गररसकेका छौँ । सूचना जारी हनुा 
धबजता कै मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्दको कायाालयले प्रस्ताव बनाएर योजना आयोगमा पठायो । योजना 
आयोगले यो स्वीकृत गयो । क्यारे धसफारीस गरेर आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयमा पटाई 
त्यसलाईहामीले मखु्यमजन्त्र तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय अन्तगात रहेको कर्ााली पूवााधार लगानी कोर्बाट 
१ अरव ९२ करोि भौधतक पूवााधार मन्त्रालयमा पठाईसकेका छौँ । त्यो ईजन्र भईसकेको छ । यो कुरा 
म यो सदनसमक्ष जानकारी गराउन चाहन्छु । त्यस्तै गरी अको आन्तररक धनयन्त्रर् प्रर्ालीलाई व्यवजस्थत 
गरी सबै मन्त्रालय तथा धनकायहरुको चाल ुशीर्ाकमा रहेको, बढी भएको, दोहोररएको, कधतपय संस्थाका 
नाममा ष्ट्रकटानी गररएको तथा कायाक्रमको महत्व र प्राथधमकताका आधारमा चालतुफा को बजेट पूाँजीगततफा  
रकमान्तर गने भन्ने यो ष्ट्रवर्यमा माननीय मखु्यमजन्त्रज्यूको अध्यक्षतामा मन्त्रीहरु र सजचवहरु सष्ट्रहतको 
बैठक हामी बधसउाँ तत्काल हामीलेबजेट कायाान्वयन गने क्रममा । त्यसपधछ अब त्यो तत्काल तरुुन्तै 
भन्ना धबजता कै हुाँदैन्यो । त्यसका धनजम्त अध्ययन गनुाप्यो । त्यसैले हामीले कर्ााली प्रदेश सरकारका 
प्रमखु सजचवको संयोजकत्वमा जहााँ-जहााँ त्यस्तो घटाउनपुने, कटाउनपुने, दोहोररएको चालतुफा को बजेट  
छ । त्यो अध्ययन गरेर घटाउनका धनजम्त अथवा त्यो बजेट धनकाल्नका धनजम्त हामी त्यो ष्ट्रटम भईम । 
त्यो ष्ट्रटमले केही समय काम गरेर चाल ु खचा तफा को बजेट घटाईसकेको छ । त्यसको ररपोटा 
मखु्यमजन्त्रलाई वझुाईसकेको छ । र त्यो बजेट हामीले ष्ट्रवधनयोजन गरेका छैनौ । र म यहााँ एउटा 
अनरुोध पधन गना चाहन्छु । त्यसका धनजम्त त्यो चालतुफा  घटाईएको बजेटलाई हामीले अको बुाँदामा के 
भधनउाँ त भन्दाखेरी चाल ुखचै शीर्ाकबाट प्राप्त हनेु बजेट कर्ााली प्रदेश महत्वका आयोजना तथा योजना, 
कायाक्रम र बजेट ष्ट्रवधनयोजनमा असन्तलुन भएका क्षेत्रमा आवश्यकता अनसुार थप गरी बजेटको क्षेत्रगत 
सन्तलुन धमलाउने भन्न ेजो बुाँदा छ । त्यस अनसुार कायाान्वयन गनाका लाधग संसदका पदाधधकारीहरु, 

प्रमखु प्रधतपक्ष दलका नेता, सता ा पक्षका नेताहरु समेत बसेर हामीले यसलाई कुन-कुन कर्ााली प्रदेश 
महत्वका आयोजनामा त्यो बजेट पठाउने अथवा कुन क्षते्रमा सन्तलुन धमलेको छैन त्यो पधन अध्ययन 
गररएको छ । धत क्षते्रमा पठाउने भन्ने ष्ट्रवर्यमा छलफल गरेर हामीले एक ष्ट्रकधसमले समन्वय गरेर त्यो 
बजेट कायाान्वयनमा लैजान्छौ । यो प्रधतबिता पधन म यहााँहरुसाँग राख्न चाहन्छु । त्यस्तैगरी चौंथो बुाँदामा 
मन्त्रालयबाट प्रस्ताष्ट्रवत योजना तथा कायाक्रममध्ये कायाान्वयन योग्य नभएका र दोहोरोपन भएका योजना 
कायाक्रमलाई आवश्यकता अनसुार संशोधन गरी कायाान्वयन योग्य र प्रधतफलयूक्त बनाउने भन्न ेजनु बुाँदा 
छ । यो बुाँदा कायाान्वयनका धनजम्त कर्ााली प्रदेश योजना आयोग उपाध्यक्षको संयोजकत्वमा एउटा ष्ट्रटम 
बनाइएको छ । त्यो ष्ट्रटमले अध्ययन गरेर ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालयसाँग फरक-फरक मन्त्रालयसाँग अलग-अलग 
छलफल गरेर कायाान्वयन गना नसष्ट्रकने खालका, दोहोररएका त्यस्ता खालका योजनाहरु संशोधन गने गरी 
एउटा प्रस्ताव बनाएको छ । त्यो प्रस्तावका बारेमा पधन हामी छलफल गरेर त्यसलाई कायाान्वयन  
गछौ । त्यसलाई फाईनल गछौ । यो प्रधतबिता पधन यहााँ राख्न चाहन्छु । त्यस्तैगरी ५ औ बुाँदा भनेको 
पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रमको १ अबा २० करोि कायाष्ट्रवधध बनाई धनवााचन क्षते्रमा कायाान्वयन गररनेछ भन्न े
ष्ट्रवर्यलाई हामीले कायाष्ट्रवधध मस्यौदा हामीले गररसकेका छौँ । त्यो एक ष्ट्रकधसमको तयारी छ । यो 
बीचमा संसद पधन नचलेकोले माननीय सदस्यहरु पधन यो सखेुतमा सबै जना हनुहुनु्थेन । त्यसैले अब 
आजदेजख संसद चलेको छ । हामी भोली पसी नै सबै माननीयज्यूहरुसाँग कन्सल्ट गरेर, छलफल गरेर 
उहााँहरुका सझुाव धलएर यसलाई अझै पररपक्क, अझै राम्रो कसरी बनाउन सष्ट्रकन्छ । उहााँहरुका सझुाव 
धलएर यलाई अजन्तम रुप ददएर फाईनल गरेर धछटोभन्दा धछटो हामीले यो १ अवै २० करोि अथाात ्
प्रत्येक धनवााचन क्षेत्रमा जाने । ५ करोि रकम हामीले ष्ट्रवधनयोजन गरेर पठाउने छौँ । यो कुरा पधन म 
यहााँ जानकारी गराउन चाहन्छु । यस ष्ट्रहसाबले धत ५ बुाँदा कधतपय हामीले कायाान्वयन गररसकेका छौँ । 
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ष्ट्रकधसमले ष्ट्रप्रभेल गछा । यो बुाँदाहामीले एक ष्ट्रकधसमले कायाान्वयन गररसकेका छौँ । सूचना जारी हनुा 
धबजता कै मखु्यमन्त्री तथा मजन्त्रपररर्दको कायाालयले प्रस्ताव बनाएर योजना आयोगमा पठायो । योजना 
आयोगले यो स्वीकृत गयो । क्यारे धसफारीस गरेर आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयमा पटाई 
त्यसलाईहामीले मखु्यमजन्त्र तथा मजन्त्रपररर्द्को कायाालय अन्तगात रहेको कर्ााली पूवााधार लगानी कोर्बाट 
१ अरव ९२ करोि भौधतक पूवााधार मन्त्रालयमा पठाईसकेका छौँ । त्यो ईजन्र भईसकेको छ । यो कुरा 
म यो सदनसमक्ष जानकारी गराउन चाहन्छु । त्यस्तै गरी अको आन्तररक धनयन्त्रर् प्रर्ालीलाई व्यवजस्थत 
गरी सबै मन्त्रालय तथा धनकायहरुको चाल ुशीर्ाकमा रहेको, बढी भएको, दोहोररएको, कधतपय संस्थाका 
नाममा ष्ट्रकटानी गररएको तथा कायाक्रमको महत्व र प्राथधमकताका आधारमा चालतुफा को बजेट पूाँजीगततफा  
रकमान्तर गने भन्ने यो ष्ट्रवर्यमा माननीय मखु्यमजन्त्रज्यूको अध्यक्षतामा मन्त्रीहरु र सजचवहरु सष्ट्रहतको 
बैठक हामी बधसउाँ तत्काल हामीलेबजेट कायाान्वयन गने क्रममा । त्यसपधछ अब त्यो तत्काल तरुुन्तै 
भन्ना धबजता कै हुाँदैन्यो । त्यसका धनजम्त अध्ययन गनुाप्यो । त्यसैले हामीले कर्ााली प्रदेश सरकारका 
प्रमखु सजचवको संयोजकत्वमा जहााँ-जहााँ त्यस्तो घटाउनपुने, कटाउनपुने, दोहोररएको चालतुफा को बजेट  
छ । त्यो अध्ययन गरेर घटाउनका धनजम्त अथवा त्यो बजेट धनकाल्नका धनजम्त हामी त्यो ष्ट्रटम भईम । 
त्यो ष्ट्रटमले केही समय काम गरेर चाल ु खचा तफा को बजेट घटाईसकेको छ । त्यसको ररपोटा 
मखु्यमजन्त्रलाई वझुाईसकेको छ । र त्यो बजेट हामीले ष्ट्रवधनयोजन गरेका छैनौ । र म यहााँ एउटा 
अनरुोध पधन गना चाहन्छु । त्यसका धनजम्त त्यो चालतुफा  घटाईएको बजेटलाई हामीले अको बुाँदामा के 
भधनउाँ त भन्दाखेरी चाल ुखचै शीर्ाकबाट प्राप्त हनेु बजेट कर्ााली प्रदेश महत्वका आयोजना तथा योजना, 
कायाक्रम र बजेट ष्ट्रवधनयोजनमा असन्तलुन भएका क्षेत्रमा आवश्यकता अनसुार थप गरी बजेटको क्षेत्रगत 
सन्तलुन धमलाउने भन्न ेजो बुाँदा छ । त्यस अनसुार कायाान्वयन गनाका लाधग संसदका पदाधधकारीहरु, 

प्रमखु प्रधतपक्ष दलका नेता, सता ा पक्षका नेताहरु समेत बसेर हामीले यसलाई कुन-कुन कर्ााली प्रदेश 
महत्वका आयोजनामा त्यो बजेट पठाउने अथवा कुन क्षते्रमा सन्तलुन धमलेको छैन त्यो पधन अध्ययन 
गररएको छ । धत क्षते्रमा पठाउने भन्ने ष्ट्रवर्यमा छलफल गरेर हामीले एक ष्ट्रकधसमले समन्वय गरेर त्यो 
बजेट कायाान्वयनमा लैजान्छौ । यो प्रधतबिता पधन म यहााँहरुसाँग राख्न चाहन्छु । त्यस्तैगरी चौंथो बुाँदामा 
मन्त्रालयबाट प्रस्ताष्ट्रवत योजना तथा कायाक्रममध्ये कायाान्वयन योग्य नभएका र दोहोरोपन भएका योजना 
कायाक्रमलाई आवश्यकता अनसुार संशोधन गरी कायाान्वयन योग्य र प्रधतफलयूक्त बनाउने भन्न ेजनु बुाँदा 
छ । यो बुाँदा कायाान्वयनका धनजम्त कर्ााली प्रदेश योजना आयोग उपाध्यक्षको संयोजकत्वमा एउटा ष्ट्रटम 
बनाइएको छ । त्यो ष्ट्रटमले अध्ययन गरेर ष्ट्रवधभन्न मन्त्रालयसाँग फरक-फरक मन्त्रालयसाँग अलग-अलग 
छलफल गरेर कायाान्वयन गना नसष्ट्रकने खालका, दोहोररएका त्यस्ता खालका योजनाहरु संशोधन गने गरी 
एउटा प्रस्ताव बनाएको छ । त्यो प्रस्तावका बारेमा पधन हामी छलफल गरेर त्यसलाई कायाान्वयन  
गछौ । त्यसलाई फाईनल गछौ । यो प्रधतबिता पधन यहााँ राख्न चाहन्छु । त्यस्तैगरी ५ औ बुाँदा भनेको 
पूवााधार ष्ट्रवकास कायाक्रमको १ अबा २० करोि कायाष्ट्रवधध बनाई धनवााचन क्षते्रमा कायाान्वयन गररनेछ भन्न े
ष्ट्रवर्यलाई हामीले कायाष्ट्रवधध मस्यौदा हामीले गररसकेका छौँ । त्यो एक ष्ट्रकधसमको तयारी छ । यो 
बीचमा संसद पधन नचलेकोले माननीय सदस्यहरु पधन यो सखेुतमा सबै जना हनुहुनु्थेन । त्यसैले अब 
आजदेजख संसद चलेको छ । हामी भोली पसी नै सबै माननीयज्यूहरुसाँग कन्सल्ट गरेर, छलफल गरेर 
उहााँहरुका सझुाव धलएर यसलाई अझै पररपक्क, अझै राम्रो कसरी बनाउन सष्ट्रकन्छ । उहााँहरुका सझुाव 
धलएर यलाई अजन्तम रुप ददएर फाईनल गरेर धछटोभन्दा धछटो हामीले यो १ अवै २० करोि अथाात ्
प्रत्येक धनवााचन क्षेत्रमा जाने । ५ करोि रकम हामीले ष्ट्रवधनयोजन गरेर पठाउने छौँ । यो कुरा पधन म 
यहााँ जानकारी गराउन चाहन्छु । यस ष्ट्रहसाबले धत ५ बुाँदा कधतपय हामीले कायाान्वयन गररसकेका छौँ । 
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कधतपय कायाान्वयनका क्रममा छन ्। कायाान्वयन नभएकाहरु तत्काल कायाान्वयन गने कुरा पधन म एक 
ष्ट्रकधसमले सरकारको तफा बाट यो गररमामय सदन समक्ष प्रधतबिता व्यक्त गना चाहन्छु । र त्यसरी हामीले 
चाल ुखचाबाट घटाएको बजेट पूाँजीगतमा हामीले रकमान्तर गरेर वा ष्ट्रवधभन्न आयोजनामा पठाएको रकम 
समेतको अजन्तम हामीले जनु फाईनल बनाउाँछौँ । त्यो फाईनल कपी हामीले यो संसदमा जानकारी 
गराउने कुरा पधन म यहााँहरुसाँग अनरुोध गना चाहन्छु । र अब समग्र बजेटको कायाान्वयनका सन्दभामा 
पधन अब कायाालय खधुलसकेका छन ्। कमाचारीहरु हामीले खटाईसकेका छौँ । त्यसमा केही समस्याहरु 
आएकाले केही समय लाग्यो । खटाईसकेका छौँ र आधथाक माधमला तथा योजना मन्त्रालयबाट अब यो 
अजख्तयारी ददनपुने छु�ै व्यवस्था छैन । बजेट पास हनुा धबजता कै अजख्तयार अटोमेष्ट्रटक मन्त्रालयमा  
जान्छ । तर त्यो बजेट कायाान्वयनका धनजम्त मागादशान जारी गनुापछा । त्यो मागा दशान आधथाक माधमला 
तथा योजना मन्त्रालयले मन्त्रालयहरुमा पठाईसकेको छ । कायाालय खधुलसकेको र अजख्तयारी ददनपुने 
कमाचारी पधन पठाईसकेकोले हामीलेत्यो बजेट तरुुन्तैधनकासा गछौ र अब समग्र बजेट कायाान्वयन पधन 
तत्काल अगाधि वढने कुरा म यहााँहरुलाई जानकारी गराउन चाहन्छु । अब धेरै कुराहरु माननीयज्यूहरुले 
उठाउन ुभको छ । वास्तवमा यो सष्ट्रहद पररवाररहरुका पीिाहरु, समस्याहरु लगायतका ष्ट्रवर्यहरु आगामी 
यो प्रदेश सभाका बैठकहरुमा सम्बजन्धत मजन्त्रहरुले यसलाई प्र� पानुाहनेुछ र कधतपय कुराहरु कायाान्वयन 
गनैपछा । यहााँहरुले जनु ध्यानाकर्ार् गराउन ु भको छ । त्यसका धनजम्त कायाान्वयनका धनजम्त हामी 
लाधगरहेका पधन छौँ । र कधतपय कायाान्वयन गनुापने पधन छन ्। त्यसमा पधन हामी गजम्भर छौँ भन्न ेकुरा 
म अनरुोध गना चाहन्छु । साँगसाँगै अरु कधतपय ष्ट्रवर्यहरु पधन यहााँ उठेका छन ्। म धतनीहरुलाई पधन 
संक्षेपमा प्र� पाना चाहन्छु । अब यो माननीय प्रदेश सभाका सदस्यहरुको सेवा सषु्ट्रवधाको कुरा छ । सेवा 
सषु्ट्रवधा बषृ्ट्रिको कुरा, दशैं खचाको कुरा यो ष्ट्रवर्यमा संघमा नै प्र�ता नभएको कारर्ले अथवा कुनै धनर्ाय 
नभएको कारर्ले ष्ट्रढलो भएको हो । अनौपचारीकरुपमा जानकारी पाए अनसुार ष्ट्रहजोको क्याष्ट्रवनेटले 
पदाधधकारीहरुको सेवा सषु्ट्रवधाका बारेमा केही धनर्ाय गरेको छ । त्यो सावाजधनक भईसकेको छैन । 
अनौपचाररकरुपमा हामीले जानकारी पाएका छौँ । र त्यो संघमा र प्रदेशहरुमा लागू हनेुगरी नीधतगतरुपमा 
सबैलाई गाईिलाईन गने खालको धनर्ाय भको छ । त्यो धनर्ाय सावाजधनक हनुा धबजता कै त्यो तत्काल त्यो 
धनर्ाय हामी कायाान्वयन गछौ । यसमा कुनै दषु्ट्रवधामा पनुा पदैन, अन्यौलता पधन रहदैन, यो कुरा म प्र� 
पाना चाहन्छु । रािसेवक कमाचारीहरुको वषृ्ट्रि भएको सषु्ट्रवधा जो १८ देजख २० प्रसेन्ट छ । त्योकर्ााली 
प्रदेशका कमाचारीलाई पधन सहजरुपमा प्राप्त गनुाभएको छ । यसमा कुनै समस्या छैन । यो कुरा पधन म 
जानकारी गराउन चाहन्छु । अब प्रदेश सभामा कायारत कमाचारी र मयाादापालकहरुको अधतररक्त 
सषु्ट्रवधाको जहााँसम्मको कुरा छ । अब अधल पष्ट्रहले नै यो संसदबाट सधमधतले धनर्ाय गरेर पठाएको पधन  
छ । यस ष्ट्रवर्यमा हामी छलफल पधन गरररहेका छौँ । अरु प्रदेशहरुको अभ्यास के छ । जस्तो संघीय 
संसदको सवालमा यो जेठ मष्ट्रहनामा हो क्यार वैशाख मष्ट्रहनामा धनर्ाय भएर ए सरी चैत्र मष्ट्रहनामा धनर्ाय 
भएर असारसम्म थप सषु्ट्रवधाहरु ददएको धथयो । त्यसपधछ नयााँ आधथाक वर्ा सरुु भैसकेपधछ थप सषु्ट्रवधाको 
बारेमा कुनै धनर्ाय भको छैन । अष्ट्रहले साउनदेजख संघीय संसदका कमाचारी र मयाादापालकले थप सषु्ट्रवधा 
पाउन ुभएको छैन । त्यस्तैगरी कधतपय प्रदेशमात्यस्तो थप सषु्ट्रवधा ददएको पधन छ । त्यसैले सबै ठाउाँको 
हामीले जानकारी पधन धलएर उपयकु्त धनर्ाय धछटोभन्दा धछटो हामी गछौ । यो ष्ट्रवश्वास पधन म सदनलाई 
ददलाउन चाहन्छु । त्यस्तैगरी सम्पूर्ा कर्ााली प्रदेशका कायारत कमाचारीहरुलाई अधलकधत उत्साष्ट्रहत प्ररेरत 
गनाका धनजम्त ईसेजन्टभ ददने कुरा पष्ट्रहलैदेजख उटेको पधन छ । हामीले बजेटमा त्यो प्रधतबिता जाहेर पधन 
गरेका छौँ । त्यसका धनजम्त पधन हामीले वका  आउट गरररहेका छौँ । तत्काल हामीले यो समग्र बजेट 
कायाान्वयनको प्रष्ट्रक्रया अगाधि धबजता कै यो कामलाई पधन हामी टु�ो लगाउछौँ । केही न केही कर्ाालीमा 
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काम गने कमाचारीलाई केही न केही ईन्सेजन्टभ ददने कुरा केही न केही प्रोत्साहन भता ा ददने कुरा हामी 
तयार छौँ । त्यो कुरा पधन म यहााँहरुलाई अनरुोध गना चाहन्छु । जााँसम्म कमाचारीहरुले तलव पाएनन ्
ष्ट्रक भन्ने कुरा छ हामी अधलकधत केही जष्ट्रटलताहरु पधन धथए । कमाचारीहरुलाई तलव ददने कुरामा हामीले 
त्यो जष्ट्रटलता फुकाएर उहााँले तलव खाने व्यवस्था हामीले गररसकेका छौँ । यो कुरा पधन म अनरुोध गना 
चाहन्छु । त्यस्तैगरी यो सदनमा पधन उठेको छ । ष्ट्रवधभन्न ढ�ले अजघल्लो आधथाक वर्ाको बजेट 
कायाान्वयनका सन्दभामा कायाक्रम, वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम कायाान्वयनका सन्दभामा, बजेट खचाका सन्दभामा केही 
प्रश्नहरु उठेका छन ्। धत प्रश्नहरुको समाधानका धनजम्त हामीले क्याष्ट्रवनेटको बैठकबाट िा. धभमबहादरु 
खत्रीको संयोजकत्वमा ५ सदस \यीय आधथाक वर्ा २०७५ को वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम तथा बजेट खचा सम्बन्धमा 
अध्ययन गनाका लाधग एउटा छानधबन सधमधत गठन गरेका छौँ । यो संसदमा उठेको कुरालाई समेत 
हामीले सम्बोधन गरेका छौँ । अब सरकारले छानधबन सधमधत बनाउने भनेको फेरर संसदलाई ओभरटेक 
गरेको यहााँ संसदलाई ओभर रुल गरेको जस्तो कुनै हालतमा पधन होईन । हामीले हाम्रो तररकाले 
अध्ययन गछौ । अध्ययन गना लगाउाँछौँ । छानष्ट्रवन गना लगाउाँछौँ । संसदले आफूले छानष्ट्रवन गने कुरा 
यहााँ संसदीय सधमधतहरुले गने कुरामा धनजम्त यसले कुनै पधन असर पादैन भनने कुरा पधन म प्र� पाना 
चाहन्छु । यो एउटा प्रश्न अधल गजम्भररुपमा पधन उठेको छ । यो संरचना र व्यवस्थापनका सम्बन्धमा 
ओएनएमका सम्बन्धमा केही कमाचारीहरुलाई असषु्ट्रवधा भयो ष्ट्रक भन्न ेसवालमा केही कुरा मैले अजघपधन 
पाए । हामी त्यसमा धसररयस पधन छौँ । हामीले करेक्सन गदै पधन गएउाँ । एउटा कुरा के हो भने 
धमतव्यष्ट्रयता अबनाउने कुरामा हामी सजग भएकै हौ । सकेसम्मखचा कम गरौ । खचा कम गनाका धनजम्त 
दरवजन्द कम वनाउनपुयो । कायाालय संख्या कम गनुापयो । कायाालय संख्या र दरवन्दी कम गराउने 
कुरामा कोजशश गयौं । सकेसम्म हामीले कम गरेका पधन छौँ । तर जनतालाई असषु्ट्रवधा हनेुगरी यहााँ 
कमाचारी फाजजलमै पने गरी, यहााँ कमाचारीले तलबै नपाउनेगरी त्यसरी कायाालय घटाउने कामभको छैन । 
हामीले कधतपय समस्यामा परेका क्रममा भोली पधन खोल्न सक्छौ । यसमा कमाचारीका कुराहरु अथवा 
जनताको सषु्ट्रवधालाई हामीले मखु्यरुपमा ध्यानमा राखेर कायाालय स्थापना गने कुरा गरेका छौँ र ष्ट्रवकास 
सम्वन्धी ४ ओटा मन्त्रालयका २÷२ ओटा कायाालय प्रत्येक जजल्लामा रहन्छन अब । त्यसो हो भने 
एउटा मन्त्रालयको २ ओटा कायाालय एउटा जजल्लामा रहने भईसकेपधछ जजल्लावाटै सबै सरकारका सबै 
सम्पूर्ा कामहरुको ष्ट्रवकास धनमाार्को काम हनुसक्छ । सेवा सषु्ट्रवधा जनताले धलन सक्छन । अब त्यो 
धछटै प्राजक्टसमा जान्छ । यो कुरा पधन यहााँहरुलाई अनरुोध गना चाहन्छु । फेरर पधन अजन्तममा 
माननीयज्यूहरुले उठाएका ष्ट्रवर्यहरु मैले सकेसम्म सम्बोधन गरेको छु । कधतपय ष्ट्रवर्यहरु 
माननीयज्यूहरुले उठाएका कधतपय ष्ट्रवर्यहरुलाई सम्बजन्धत माननीय मजन्त्रज्यूहरुले पधन प्र� पानुाहनेुछ । र 
संसदलाई फेरर पधन सम्मान गदै संसदप्रधत सरकार उता रदाष्ट्रय छ भनने कुराको ष्ट्रवश्वास ददलाउदै र संसदमा 
गरेका प्रधतबिता, बजेट पास हनेु बेलामा गरेका हाम्रा प्रधतबिता र बजेटको अ�कोरुपमा सरकारले ओन 
गरेका ष्ट्रवर्यहरु कायाान्वयन गने कुरामा ईमान्दारीताका साथ हामी लाधगरहेका छौँ । त्यो कायाान्वयन गरेर 
हामी जाने छौँ । यो प्रधतबिता सष्ट्रहत नजजकै आएको विादशै तथा शभु ददपावलीको अवसरका सम्पूर्ा 
माननीयज्यूहरु र सम्पूर्ा कर्ाालीवासी दददीबष्ट्रहनी, दाजभुाइहरुलाई शभुकामनासष्ट्रहत आफ्ना भनाइ यही 
टु�याउछु धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु अब कर्ााली प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना मजन्त्र 
माननीय श्री प्रकाश ज्वालालाई कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन २०७४ लाई पष्ट्रहलो शंशोधन गना 
बनेको ष्ट्रवधेयकका सम्वनधमा कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १२० को २ को खण्ि 
ख वमोजजम प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवर्यमाधथ छलफल गररयोस भनी सभासमक्ष प्रस्ताव गना समय ददन्छु ।  
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काम गने कमाचारीलाई केही न केही ईन्सेजन्टभ ददने कुरा केही न केही प्रोत्साहन भता ा ददने कुरा हामी 
तयार छौँ । त्यो कुरा पधन म यहााँहरुलाई अनरुोध गना चाहन्छु । जााँसम्म कमाचारीहरुले तलव पाएनन ्
ष्ट्रक भन्ने कुरा छ हामी अधलकधत केही जष्ट्रटलताहरु पधन धथए । कमाचारीहरुलाई तलव ददने कुरामा हामीले 
त्यो जष्ट्रटलता फुकाएर उहााँले तलव खाने व्यवस्था हामीले गररसकेका छौँ । यो कुरा पधन म अनरुोध गना 
चाहन्छु । त्यस्तैगरी यो सदनमा पधन उठेको छ । ष्ट्रवधभन्न ढ�ले अजघल्लो आधथाक वर्ाको बजेट 
कायाान्वयनका सन्दभामा कायाक्रम, वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम कायाान्वयनका सन्दभामा, बजेट खचाका सन्दभामा केही 
प्रश्नहरु उठेका छन ्। धत प्रश्नहरुको समाधानका धनजम्त हामीले क्याष्ट्रवनेटको बैठकबाट िा. धभमबहादरु 
खत्रीको संयोजकत्वमा ५ सदस \यीय आधथाक वर्ा २०७५ को वाष्ट्रर्ाक कायाक्रम तथा बजेट खचा सम्बन्धमा 
अध्ययन गनाका लाधग एउटा छानधबन सधमधत गठन गरेका छौँ । यो संसदमा उठेको कुरालाई समेत 
हामीले सम्बोधन गरेका छौँ । अब सरकारले छानधबन सधमधत बनाउने भनेको फेरर संसदलाई ओभरटेक 
गरेको यहााँ संसदलाई ओभर रुल गरेको जस्तो कुनै हालतमा पधन होईन । हामीले हाम्रो तररकाले 
अध्ययन गछौ । अध्ययन गना लगाउाँछौँ । छानष्ट्रवन गना लगाउाँछौँ । संसदले आफूले छानष्ट्रवन गने कुरा 
यहााँ संसदीय सधमधतहरुले गने कुरामा धनजम्त यसले कुनै पधन असर पादैन भनने कुरा पधन म प्र� पाना 
चाहन्छु । यो एउटा प्रश्न अधल गजम्भररुपमा पधन उठेको छ । यो संरचना र व्यवस्थापनका सम्बन्धमा 
ओएनएमका सम्बन्धमा केही कमाचारीहरुलाई असषु्ट्रवधा भयो ष्ट्रक भन्न ेसवालमा केही कुरा मैले अजघपधन 
पाए । हामी त्यसमा धसररयस पधन छौँ । हामीले करेक्सन गदै पधन गएउाँ । एउटा कुरा के हो भने 
धमतव्यष्ट्रयता अबनाउने कुरामा हामी सजग भएकै हौ । सकेसम्मखचा कम गरौ । खचा कम गनाका धनजम्त 
दरवजन्द कम वनाउनपुयो । कायाालय संख्या कम गनुापयो । कायाालय संख्या र दरवन्दी कम गराउने 
कुरामा कोजशश गयौं । सकेसम्म हामीले कम गरेका पधन छौँ । तर जनतालाई असषु्ट्रवधा हनेुगरी यहााँ 
कमाचारी फाजजलमै पने गरी, यहााँ कमाचारीले तलबै नपाउनेगरी त्यसरी कायाालय घटाउने कामभको छैन । 
हामीले कधतपय समस्यामा परेका क्रममा भोली पधन खोल्न सक्छौ । यसमा कमाचारीका कुराहरु अथवा 
जनताको सषु्ट्रवधालाई हामीले मखु्यरुपमा ध्यानमा राखेर कायाालय स्थापना गने कुरा गरेका छौँ र ष्ट्रवकास 
सम्वन्धी ४ ओटा मन्त्रालयका २÷२ ओटा कायाालय प्रत्येक जजल्लामा रहन्छन अब । त्यसो हो भने 
एउटा मन्त्रालयको २ ओटा कायाालय एउटा जजल्लामा रहने भईसकेपधछ जजल्लावाटै सबै सरकारका सबै 
सम्पूर्ा कामहरुको ष्ट्रवकास धनमाार्को काम हनुसक्छ । सेवा सषु्ट्रवधा जनताले धलन सक्छन । अब त्यो 
धछटै प्राजक्टसमा जान्छ । यो कुरा पधन यहााँहरुलाई अनरुोध गना चाहन्छु । फेरर पधन अजन्तममा 
माननीयज्यूहरुले उठाएका ष्ट्रवर्यहरु मैले सकेसम्म सम्बोधन गरेको छु । कधतपय ष्ट्रवर्यहरु 
माननीयज्यूहरुले उठाएका कधतपय ष्ट्रवर्यहरुलाई सम्बजन्धत माननीय मजन्त्रज्यूहरुले पधन प्र� पानुाहनेुछ । र 
संसदलाई फेरर पधन सम्मान गदै संसदप्रधत सरकार उता रदाष्ट्रय छ भनने कुराको ष्ट्रवश्वास ददलाउदै र संसदमा 
गरेका प्रधतबिता, बजेट पास हनेु बेलामा गरेका हाम्रा प्रधतबिता र बजेटको अ�कोरुपमा सरकारले ओन 
गरेका ष्ट्रवर्यहरु कायाान्वयन गने कुरामा ईमान्दारीताका साथ हामी लाधगरहेका छौँ । त्यो कायाान्वयन गरेर 
हामी जाने छौँ । यो प्रधतबिता सष्ट्रहत नजजकै आएको विादशै तथा शभु ददपावलीको अवसरका सम्पूर्ा 
माननीयज्यूहरु र सम्पूर्ा कर्ाालीवासी दददीबष्ट्रहनी, दाजभुाइहरुलाई शभुकामनासष्ट्रहत आफ्ना भनाइ यही 
टु�याउछु धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु अब कर्ााली प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना मजन्त्र 
माननीय श्री प्रकाश ज्वालालाई कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन २०७४ लाई पष्ट्रहलो शंशोधन गना 
बनेको ष्ट्रवधेयकका सम्वनधमा कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १२० को २ को खण्ि 
ख वमोजजम प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवर्यमाधथ छलफल गररयोस भनी सभासमक्ष प्रस्ताव गना समय ददन्छु ।  
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आआधधथथााकक  ममााधधममललाा  ततथथाा  ययोोजजननाा  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  प्रप्रककााशश  ज्ज्ववााललाा  :- माननीय सभामखुज्यू सम्माननीत सभामा 
प्रदेश सरकारका तफा बाट पेश भएको कर्ााली आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन, २०७४ लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना 
बनेको ष्ट्रवधेयक प्रदेश सभाको बैठकबाट ष्ट्रवर्यगत सधमधतमा पठाउने धनर्ाय भएको र अथा तथा प्राकृधतक 
स्रोत सधमधतमा छलफल भई सभामा प्राप्त भएकोले कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम 
१२० को उपधनयम २ को खण्ि क वमोजजम प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकमाधथ सभामा छलफल गररयोस भनी 
प्रस्ताव गदाछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु, अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना 
मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालाले सभामा पेश गनुा भएको कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन २०७४ 
लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयकमाधथ प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवधेयकमाधथको छलफलका लाधग समय 
धनधाारर् गरेको छु । माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन २०७४ लाई पष्ट्रहलो 
संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयामाधथ सधमधतको प्रधतवेदन सष्ट्रहतको छलफल आजै समाप्त हनेु भएकाले 
छलफलमा भाग धलन चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरुले सभामखुको वायातफा  रहेका सजचवालयका 
कमाचारष्ट्रहरुकोमा नाम ष्ट्रटपाउनहुोला । माननीय सदस्यहरु, कर्ााली प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला तथा 
योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालाले सभामा पेश गनुा भएको कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन 
२०७४ लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयकमाधथ सधमधतको प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवभेयकमाधथको 
छलफलमा कुनै माननीय सदस्यहरुले भाग नधलन ु भएकाले अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका आधथाक 
माधमला तथा योजना मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालालाई कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन, २०७४ 
लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयक सधमधतको संशोधन प्रधतवेदन सष्ट्रहत कर्ााली प्रदेश  
सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२१ वमोजजम पाररत गररयोस ्भनी सभासमक्ष प्रस्ताव गना अनमुधत 
ददन्छु ।  

आआधधथथााकक  ममााधधममललाा  ततथथाा  ययोोजजननाा  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  प्रप्रककााशश  ज्ज्ववााललाा  :- माननीय सभामखुज्यू, कर्ााली प्रदेश 
आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन २०७४ लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयकमाधथ प्रदेश सभामा छलफल 
भईसकेकोले अथा तथा प्राकृधत स्रोत सधमधत प्रधतवेदनमा उल्लेख भएका संशोधन प्रस्ताव यो ष्ट्रवधेयकको अ� 
हनेु गरी समग्र ष्ट्रवधेयक कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १२१ वमोजजम यस सभाबाट 
पाररत गररयोस ्भनी प्रस्ताव गदाछु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु, अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका आधथाक माधमला तथा योजना 
मन्त्री माननीय श्री प्रकाश ज्वालाले सभामा प्रस्ततु गनुा भएको कर्ााली प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन 
२०७४ लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयकलाई सधमधतको संशोधन प्रधतवेदन सष्ट्रहत धनर्ायाथा प्रस्ततु 
गदाछु । यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्छ भन्नुहोला । यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु 
माननीय सदस्यहरुले हनु्न भन्नुहोला । यो प्रतावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्छ भन्नुहोस ्।यो 
प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यले हनु्न भन्नुहोस ्। हनु्न भन्न ेआवाज सधुनएन तसथा कर्ााली प्रदेश 
आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन २०७४ लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयक अथा तथा प्राकृधतक स्रोत 
सधमधतको प्रधतवेदनमा उल्लेख भएका संशोधनको प्रस्ताव ष्ट्रवधेयकको अ� हनेुगरी समग्र ष्ट्रवधेयक पाररत 
गररयोस भन्ने प्रस्ताव सवासम्मधतले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु । 

माननीय सदस्यहरु, अब म प्रदेशमा खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ 
माधथ संशोधन प्रस्ताव परी सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा छलफल भएपिात धनर्ाय र प्रधतवेदन सभासमक्ष 
राख्न सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री राज ुनेपालीलाई समय ददन्छु ।  
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााजजु ु ननेेपपााललीी  :: सभामखु महोदय, प्रदेशमा खेलकुद ष्ट्रवकास सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयक २०७५ प्रदेश सभामा सजचवालयमा सधमधत २०७५ फागनु १४ गते दताा भई धमधत २०७५ 
फागनु २६ गते सभामा टेवलु भएको धथयो । धमधत २०७५ चैत्र ४ गते प्रदेश सभाको सैिाजन्तक 
छलफलपिात ्धमधत २०७५ चैत्र १५ गते सभाबाट सो ष्ट्रवधेयक सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा प्राप्त भएको 
धथयो । २०७५ चैत्र १५ गते वसेको प्रदेश सभाको बैठकको धनर्ाय अनसुार प्रदेश सभामा खेलकुदको 
ष्ट्रवकास सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ प्रस्ताव संशोधनसष्ट्रहत दफावार छलफल 
गरी सधमधतको धनर्ाय सष्ट्रहतको प्रधतवेदन प्रदेश सभामा पेश गना यस सधमधतमा प्राप्त भएको धथयो । 
ष्ट्रवधेयकमाधथ दफावार छलफल गनाको लाधग सधमधतको धमधत २०७६ भदौ १७ गते २३ गते धबहान ८ 
वजे र ददउाँसोको १ वजे २५ गते र २७ गते गरी जम्मा ५ ओटा बैठक वसेको संशोधन प्रस्ताव सष्ट्रहत 
अन्य दफावार दफाहरुमा व्यापक छलफल गररएको धथयो । प्रदेश सभामा खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्बन्धमा 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ मा माननीय अमतृा शाही, माननीय करवीर शाही, माननीय जीवन 
वहादरु शाही,माननीय दीनवन्ध ुशे्रष्ट, माननीय ष्ट्रवन्दमान धब�, माननीय ष्ट्रहम वहादरु शाही र माननीय झोवा 
ष्ट्रवक ज्यूहरुले संशोधन प्रस्ताव राख्न ुभएको धथयो । प्रदेश सभामा खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्बन्धमा व्यवस्था 
गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ दफवार छलफलमा माननीय सदस्यज्यूहरुले आफ्ना ष्ट्रवचार राख्न ेक्रम 
समाप्त भएपधछ सो ष्ट्रवधेयक टेवलु गनुा भएका माननीय मन्त्रीज्यू संशोधनको सूचना दताा गराउन ुभएका 
माननीय सदस्यज्यूहरु, सम्बजन्धत मन्त्रालयका कमाचारीहरुसाँग समेत वहृतरुपमा छलफल गररएको धथयो । 
उक्त छलफलमा सष्ट्रक्रयरुपमा सहभागी हनुभुएका सधमधतका माननीय सदस्यज्यूहरु, संशोधन प्रस्ताव कताा 
माननीय सदस्यज्यूहरु र माननीय मन्त्रीज्यू छलफलमा सहभागी मन्त्रालयका कमाचारीहरु, सधमधतका सजचव 
लगायत सजचवालयका कमाचारीहरुलाई हाददाक धन्यवाद ददन्छु । यसैगरी सधमधतको काम कारवाहीको 
सन्दभामा मागा धनदेशन आवश्यकता धनदेशन र समन्वय तथा सदभाव प्रकट गनुाहनेु माननीय सभामखु र 
उपसभामखुज्यूप्रधत हाददाक कृतज्ञता ज्ञापन गदाछु । सभामखु महोदय, सधमधतमा प्राप्तपिात संशोधन 
सष्ट्रहतमाधथ छलफल गने क्रम ष्ट्रवज्ञ,ष्ट्रवशेज्ञ र सम्वि सरोकारवालाहरुका राय सल्लाह सझुावहरु ष्ट्रवधेयकको 
मनशाय, आवश्यकता,महत्व र औजचत्यलाई ध्यान ददई घधनभतू छलफल गररएको धथयो । सोही आधारमा 
देहाय वमोजजम ३६ दफाहरु रहेको संशोधन प्रस्ताव सष्ट्रहतको प्रधतवेदन धमधत २०७६ भदौ २७ गते 
सधमधतको बैठकबाट पाररत गरी सभामा पेश गने सवासहमत धनर्ाय भए वमोजजम यो प्रधतवेदन सम्माननीय 
सदनसमक्ष पेश गदाछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु, अब यो बैठक २०७६ साल असोज ९ गते धबहीबार ददनको ३ 
बजेसम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ ।  
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ररााजजु ु ननेेपपााललीी  :: सभामखु महोदय, प्रदेशमा खेलकुद ष्ट्रवकास सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयक २०७५ प्रदेश सभामा सजचवालयमा सधमधत २०७५ फागनु १४ गते दताा भई धमधत २०७५ 
फागनु २६ गते सभामा टेवलु भएको धथयो । धमधत २०७५ चैत्र ४ गते प्रदेश सभाको सैिाजन्तक 
छलफलपिात ्धमधत २०७५ चैत्र १५ गते सभाबाट सो ष्ट्रवधेयक सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा प्राप्त भएको 
धथयो । २०७५ चैत्र १५ गते वसेको प्रदेश सभाको बैठकको धनर्ाय अनसुार प्रदेश सभामा खेलकुदको 
ष्ट्रवकास सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ प्रस्ताव संशोधनसष्ट्रहत दफावार छलफल 
गरी सधमधतको धनर्ाय सष्ट्रहतको प्रधतवेदन प्रदेश सभामा पेश गना यस सधमधतमा प्राप्त भएको धथयो । 
ष्ट्रवधेयकमाधथ दफावार छलफल गनाको लाधग सधमधतको धमधत २०७६ भदौ १७ गते २३ गते धबहान ८ 
वजे र ददउाँसोको १ वजे २५ गते र २७ गते गरी जम्मा ५ ओटा बैठक वसेको संशोधन प्रस्ताव सष्ट्रहत 
अन्य दफावार दफाहरुमा व्यापक छलफल गररएको धथयो । प्रदेश सभामा खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्बन्धमा 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ मा माननीय अमतृा शाही, माननीय करवीर शाही, माननीय जीवन 
वहादरु शाही,माननीय दीनवन्ध ुशे्रष्ट, माननीय ष्ट्रवन्दमान धब�, माननीय ष्ट्रहम वहादरु शाही र माननीय झोवा 
ष्ट्रवक ज्यूहरुले संशोधन प्रस्ताव राख्न ुभएको धथयो । प्रदेश सभामा खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्बन्धमा व्यवस्था 
गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ दफवार छलफलमा माननीय सदस्यज्यूहरुले आफ्ना ष्ट्रवचार राख्न ेक्रम 
समाप्त भएपधछ सो ष्ट्रवधेयक टेवलु गनुा भएका माननीय मन्त्रीज्यू संशोधनको सूचना दताा गराउन ुभएका 
माननीय सदस्यज्यूहरु, सम्बजन्धत मन्त्रालयका कमाचारीहरुसाँग समेत वहृतरुपमा छलफल गररएको धथयो । 
उक्त छलफलमा सष्ट्रक्रयरुपमा सहभागी हनुभुएका सधमधतका माननीय सदस्यज्यूहरु, संशोधन प्रस्ताव कताा 
माननीय सदस्यज्यूहरु र माननीय मन्त्रीज्यू छलफलमा सहभागी मन्त्रालयका कमाचारीहरु, सधमधतका सजचव 
लगायत सजचवालयका कमाचारीहरुलाई हाददाक धन्यवाद ददन्छु । यसैगरी सधमधतको काम कारवाहीको 
सन्दभामा मागा धनदेशन आवश्यकता धनदेशन र समन्वय तथा सदभाव प्रकट गनुाहनेु माननीय सभामखु र 
उपसभामखुज्यूप्रधत हाददाक कृतज्ञता ज्ञापन गदाछु । सभामखु महोदय, सधमधतमा प्राप्तपिात संशोधन 
सष्ट्रहतमाधथ छलफल गने क्रम ष्ट्रवज्ञ,ष्ट्रवशेज्ञ र सम्वि सरोकारवालाहरुका राय सल्लाह सझुावहरु ष्ट्रवधेयकको 
मनशाय, आवश्यकता,महत्व र औजचत्यलाई ध्यान ददई घधनभतू छलफल गररएको धथयो । सोही आधारमा 
देहाय वमोजजम ३६ दफाहरु रहेको संशोधन प्रस्ताव सष्ट्रहतको प्रधतवेदन धमधत २०७६ भदौ २७ गते 
सधमधतको बैठकबाट पाररत गरी सभामा पेश गने सवासहमत धनर्ाय भए वमोजजम यो प्रधतवेदन सम्माननीय 
सदनसमक्ष पेश गदाछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु, अब यो बैठक २०७६ साल असोज ९ गते धबहीबार ददनको ३ 
बजेसम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ ।  
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राष्ट्रिय धनु, 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु, कर्ााली प्रदेश, प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको ३२ औ बैठकको 
कारवाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरु प्रदेश सरकार र प्रदेश सरकारमाफा त ् सरोकारवाला 
धनकायहरुको ध्यानाकर्ार् गराउनपुने सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरुमा यथास्थानबाट आफ्ना भनाइ राख्न 
ष्ट्रवशेर् समयको व्यवस्था गरेको छु । 

सवाप्रथम माननीय श्री अमतृा शाही । (समय ५ धमनेट ) 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअममृतृताा  शशााहहीी  :: सभामखु महोदय, आज म ३२ औ बैठकको २÷३ वटा कुरा राख्न गईरहेको  
छु । सभामसख महोदय, आज धबहान मैले समाचार सनु्दै गदाा िे�ो प्रभाष्ट्रवत ४६ जना पगेुछन ्सखेुत 
जजल्लामा अष्ट्रहले यसको लाधग कर्ााली प्रदेश सरकारले के-कस्ता कायाक्रम धलएको छ । मैले अरु 
जजल्लाहरुमा धुाँवाले त्यो मच्छेरलाई अथवा मारेको हो ष्ट्रक भगाको हो देखेको धथएाँ । और्धध पानीहरुमा 
छरेको देखेको धथएाँ । यहााँ के छ त्यसको व्यवस्था धछटोभन्दा धछटो गररयोस ् सभामखुमाफा त ् प्रदेश 
सरकारको ध्यानाकर्ार् गराउाँछु । र सभामखु महोदय, महान ्चाि दशै विादशै, धतहार आउदै छ । हाम्रो 
वजारहरुमा सब जचज मह�ी भएको छ । सव जचजको छुईखान ुकेही पधन छैन । गररब जनताले कसरी 
मनाउने चािवाि त्यो ष्ट्रवशेर् सहधुलयत पसलहरु छ भन्दा त मैले सनेु १÷२ ठाउाँ । यत्रो जनताहरुलाई 
१÷२ ठाउाँ पसलले काम गदैन होला, सायद आ-आफ्ना ठाउाँमा त्यस्तो पसलहरु धेरै खोलेको भए 
उहााँहरुलाई एकदम सहधुलयत हनु््योहोला । जचनी तेस्तै मह�ो छ मैदा, सजुज,चामलहरु, दालहरु,उपभोग्य 
वस्तहुरु एकदमै मह�ी भएको छ । कर्ााली प्रदेश सरकारले यसमा ष्ट्रवशेर् चािवािको मखुमा आएर 
एकदमै ध्यान ददनपुछा जस्तो लाग्छ मलाई एकदमै यो नभई नहनेु कुरा हो र अको कुरा यो अखाद्म वस्त,ु 

अखाद्म रङ धमधसएको धमठाईहरु अब चािवािमा एकदमै छ्यापछ्याप्ती पाईन्छ । यसको लाधग पधन 
सरकारले कुनै पहल गरोस ्भन्ने कुरा राख्दै राख्छु र अको कुरा चािवाि आउदै छ । यात्रहुरु वसको 
छतछतमा बसेर नउिेर काठमाण्िौबाट अथवा आफ्ना आफ्ना गन्तव्यबाट घर फष्ट्रका दै गदाा बाटोको हाल 
ष्ट्रहजो अजस्त पधन कुरा उयो उठीरहेको धथयो त्यो बाटो धभतै्र वस्ने यात्रलुाई पधन कधत िर लाग्दो र आपत 
छ भने छतमा बस्ने यात्रहुरु कसरी ष्ट्रहन्ने र एकदमै यो बाटोघाटोको ष्ट्रकन सरकारले ख्याल गरेको छैन । 
चािवािको बेला यात्रकुो चाप हनु्छ । बाटोघाटो ष्ट्रवग्रकेो छ । अधन त्यो बाटोघाटो ष्ट्रवगायो भने यात्रहुरु 
आफ्नो गन्तव्यमा पगु्न सक्दैनन ्। यसको लाधग प्रदेश सरकारको ध्यान एकदमै धछटोभन्दा धछटो जाओस ्
भन्न चाहन्छु सभामखुमाफा त ्र हाम्रो यो कर्ााली प्रदेश सरकारले अष्ट्रहलेसम्म नी हामी माननीयज्यूहरुले जधत 
बोधलए बाटोघाटो, स्वास््य सेवाको बारेमा तर अष्ट्रहलेसम्म धन हाम्रो बोलेको सरकारले नसनेुको हो ष्ट्रक या 
त हाम्रो बोली टाठो भएन र होकी के हो ? सभामखुमाफा त ्यो सरकारको एकदम हाम्रो कुरा धछटोभन्दा 
धछटो हामीले आज सदनमा बोलेपधछ भोधलपल्ट त्यो सरकारले सनेुर जनताको समस्या समाधान गरोस ्भन्न े
चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु ष्ट्रवशेर् समयमा वोल्न चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरुले आफ्नो नाम 
सभामखुको िायसको बायााँतफा  रहेका कमाचारीहरुकोमा ष्ट्रटपाउनहुोला । माननीय झोवा ष्ट्रव.क । 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  झझोोववाा  ष्ट्रष्ट्रवव..कक..:: सभामखु महोदय, म यो ष्ट्रवशेर् समयमा बोलेर अब यो चािपवा दशै 
आईसकेपधछमा यो स्वदेशी ष्ट्रवदेशीको यो केरे ष्ट्रवद्माथीहरु चािपवाको लाधग घर आउनलाई अब ष्ट्रपलेनमा 
गएपधछमा धेरै ष्ट्रपलेन नै पाउाँदैन । यताबाट ष्ट्रपलेन उिदैन अधन नेपालगंज जानपुने नेपालगंजमा ष्ट्रपलेन 
पाउदै पाउदैन । यहााँ सखेुतबाट गमगढी उिान गरेपधछमा त्यो सरकारको ध्यानाकर्ार् गनुाहोला । 
सभामखुमाफा त ्अधन यो गाधिमा गएपधछमा एता दै खोलाधतर ष्ट्रवग्रछे भन्छ सनुारखोला ष्ट्रवग्रछे भन्छ । यता 
गाधि जााँदैन यो ष्ट्रवद्माथीहरु कसरी जाउाँला ? म आफै पढ्न नपाएपधछ म ष्ट्रवद्माथीहरुको चासो राख्न म 
गईराख्या छ । यो ष्ट्रवद्माथीहरु घर ष्ट्रफताा अब वर्ा ददनको २ चोटी मात्र दशैंधतहार आउाँछन ्। बवुाआमा 
भेट्नको लाधग आउाँछन ्। घर जानलाई फेरर यता गाधिको बाटो धबग्ररे अब ष्ट्रपलेन यता सखेुतबाट गमगढी 
उिान गरेपधछमा धछटै नै हनु्छ ष्ट्रक मेरो भनाइ यधत नै हो । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��  :: माननीय सभामखु महोदय, मैले ष्ट्रवशेर् समय अन्तगात १÷२ ओटा कुराहरु 
यहााँ उजागर गना गईरहेको छु । ष्ट्रवशेर्गरी सन्दभा भनेको बजेटकै ष्ट्रवर्यमा मैले केही ध्यानाकर्ार् गना 
चाहन्छु । हामीले असार ३१ गते पाररत गरेको बजेट आज ३ मष्ट्रहना अगाधि गिुदै छ । जे हामीले 
पोहोर साल व्यहोरीउाँ । जे एउटा खालको अब एउटा कालो वर्ाको रुपमा पोहोर हामीले एउटा कर्ााली 
प्रदेशमा जो दजा भयो, अष्ट्रहले फेरर त्यो खालको हष्ट्रवगतमा हामी बढ्दैछौँ । त्यसकारर् मैले ष्ट्रवशेर् त 
ष्ट्रहजो सदन खोल्दै गदााखेरी मैले भन्न चाहन्छु ष्ट्रक ष्ट्रवशेर्गरी सता ा पक्षको स्वेच्छाचारी जस्थधत र प्रधतपक्षको 
जो नाकाम जस्थधतले गदााखेरी हामीले यो भाग्न पररराख्या छ, त्यसको दृ�ान्त र त्यो खालको जस्थधत 
नदोहोररयोस ्पधन मैले अनरुोध गना चाहन्छु । ष्ट्रकनकी चाहे त्यो हनु त यहााँ ष्ट्रहजो प्रधतपक्षको नेताले सारै 
कायाान्वयन गना हतार भको र मलाई हतार भको कारर्ले गदााखेरी त्यो हटुहटुी भा कारर्ले सरकारसाँग 
सम्झौता गरे मैले धछटै भन्न ु भो । तर मैले उहााँलाई प्रश्न सोध्न चाहन्छु । एकाधतर धनरन्तर हामी 
सता ापक्षका सांसदहरुले बजेट कायाान्वयन सन्दभामा गधतष्ट्रवधधलाई अगाधि वढाउने सन्दभामा सचामा 
ध्यानाकर्ार् गरररहेका छौँ सभामखुमाफा त ्। तर नष्ट्रहले पधन एउटा जशखण्िीकोरुपमा यहााँ पेश भईरहेको 
कुरा दृष्तान्तलाई देखाउछ । त्यो सन्दभामा चाहे त्यो ७५÷७६ को बजेटलाई जाने कुरा होस ्। चाहे त्यो 
त्यसमा त्यलाई कायाान्वयन नहनेु कुरा होस ्। यहााँ रातो वकुमा आएको अनसुार बजेट नआएको कुरा 
होस ्। यहााँ त भौधतक मन्त्रालय अन्तगात हनेु कामहरुमा खचा नभएको कुरा होस ्। त्यसवेला प्रधतपक्ष 
कााँ जान्छ । मैले प्रश्न गना चाहन्छु । त्यस्तै अजस्त ७६÷७७ को बजेटमा जव यहााँ जो ४ बुाँदे अ� 
बनाएर पेश गने सरकारले माननीय आधथाक माधमला मन्त्रीले यहााँ पेश गनुाभो । उहाले अब जनता म 
ओराल्च ुअब परैुसांसद वष्ट्रहष्कार गने बाष्ट्रहर जान्छौ भनेर उहााँले ठूलो ध्वास लाउन ुभो । ५ धमनेटपधछ 
फेरर आउनभुो जवष्ट्रक त्यो ४ बुाँदा त हामीले जनता सिकदेजख सबै कुरा गरेकै धथयौँ । लास्ट पूवााधारमा 
५ करोि भन्नेमा चनुावमाचनुाव क्षेत्रमा ५ करोि भन्ने आफूलेअपनत्व जस्तो धलएर उहााँले एउटा ठूलो त्यहााँ 
गजल्त गनुाभो । जोष्ट्रक त्यो त अ�को रुपमा आउन ुनै गलत धथयो । दोस्रो कुरा त्यो कुरा सम्वोभन नहदैु 
हतार भएर उहााँले सम्झौता गनुाभो । जो कुराको लापरवाहीको कारर्ले आज सरकारले त्यो अ�ै गमुाएर 
बजेट ल्याउाँदै छ । त्यो अ� भनेको फरक जचज हो । तपाईले कसैको आखा क्वाच्चै फुटालेर एउटा अ� 
फुटालेर यो माष्ट्रफ भो भनेर हनु्छ । त्यस्तै हो यो । धस�ै अ� गमुाएर मन्त्रीले ल्याउने त्यो पधन माष्ट्रफ 
भैहाल्ने अधन धस�ै अ� गमुाएर ल्याउदाखेरी प्रधतपक्षले माष्ट्रफ ददने पधन धमल्ने त्यो तपाईहरु २ जनाको यहााँ 
२ पक्षको लेनदेनको कुरा हो यसरस ्धमल्छ । यो धमल्दैन । फेरर अको प्रश्न म गना चाहन्छु । अष्ट्रहलेपधन 
अजस्त जो धभम वहादरु खत्रीकोनेततृ्वमा बनेको त्यो पधन अवैध तररकाले वनाईयो । अष्ट्रहलेसम्म संसद र 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  झझोोववाा  ष्ट्रष्ट्रवव..कक..:: सभामखु महोदय, म यो ष्ट्रवशेर् समयमा बोलेर अब यो चािपवा दशै 
आईसकेपधछमा यो स्वदेशी ष्ट्रवदेशीको यो केरे ष्ट्रवद्माथीहरु चािपवाको लाधग घर आउनलाई अब ष्ट्रपलेनमा 
गएपधछमा धेरै ष्ट्रपलेन नै पाउाँदैन । यताबाट ष्ट्रपलेन उिदैन अधन नेपालगंज जानपुने नेपालगंजमा ष्ट्रपलेन 
पाउदै पाउदैन । यहााँ सखेुतबाट गमगढी उिान गरेपधछमा त्यो सरकारको ध्यानाकर्ार् गनुाहोला । 
सभामखुमाफा त ्अधन यो गाधिमा गएपधछमा एता दै खोलाधतर ष्ट्रवग्रछे भन्छ सनुारखोला ष्ट्रवग्रछे भन्छ । यता 
गाधि जााँदैन यो ष्ट्रवद्माथीहरु कसरी जाउाँला ? म आफै पढ्न नपाएपधछ म ष्ट्रवद्माथीहरुको चासो राख्न म 
गईराख्या छ । यो ष्ट्रवद्माथीहरु घर ष्ट्रफताा अब वर्ा ददनको २ चोटी मात्र दशैंधतहार आउाँछन ्। बवुाआमा 
भेट्नको लाधग आउाँछन ्। घर जानलाई फेरर यता गाधिको बाटो धबग्ररे अब ष्ट्रपलेन यता सखेुतबाट गमगढी 
उिान गरेपधछमा धछटै नै हनु्छ ष्ट्रक मेरो भनाइ यधत नै हो । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री ठम्मरबहादरु धब� । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��  :: माननीय सभामखु महोदय, मैले ष्ट्रवशेर् समय अन्तगात १÷२ ओटा कुराहरु 
यहााँ उजागर गना गईरहेको छु । ष्ट्रवशेर्गरी सन्दभा भनेको बजेटकै ष्ट्रवर्यमा मैले केही ध्यानाकर्ार् गना 
चाहन्छु । हामीले असार ३१ गते पाररत गरेको बजेट आज ३ मष्ट्रहना अगाधि गिुदै छ । जे हामीले 
पोहोर साल व्यहोरीउाँ । जे एउटा खालको अब एउटा कालो वर्ाको रुपमा पोहोर हामीले एउटा कर्ााली 
प्रदेशमा जो दजा भयो, अष्ट्रहले फेरर त्यो खालको हष्ट्रवगतमा हामी बढ्दैछौँ । त्यसकारर् मैले ष्ट्रवशेर् त 
ष्ट्रहजो सदन खोल्दै गदााखेरी मैले भन्न चाहन्छु ष्ट्रक ष्ट्रवशेर्गरी सता ा पक्षको स्वेच्छाचारी जस्थधत र प्रधतपक्षको 
जो नाकाम जस्थधतले गदााखेरी हामीले यो भाग्न पररराख्या छ, त्यसको दृ�ान्त र त्यो खालको जस्थधत 
नदोहोररयोस ्पधन मैले अनरुोध गना चाहन्छु । ष्ट्रकनकी चाहे त्यो हनु त यहााँ ष्ट्रहजो प्रधतपक्षको नेताले सारै 
कायाान्वयन गना हतार भको र मलाई हतार भको कारर्ले गदााखेरी त्यो हटुहटुी भा कारर्ले सरकारसाँग 
सम्झौता गरे मैले धछटै भन्न ु भो । तर मैले उहााँलाई प्रश्न सोध्न चाहन्छु । एकाधतर धनरन्तर हामी 
सता ापक्षका सांसदहरुले बजेट कायाान्वयन सन्दभामा गधतष्ट्रवधधलाई अगाधि वढाउने सन्दभामा सचामा 
ध्यानाकर्ार् गरररहेका छौँ सभामखुमाफा त ्। तर नष्ट्रहले पधन एउटा जशखण्िीकोरुपमा यहााँ पेश भईरहेको 
कुरा दृष्तान्तलाई देखाउछ । त्यो सन्दभामा चाहे त्यो ७५÷७६ को बजेटलाई जाने कुरा होस ्। चाहे त्यो 
त्यसमा त्यलाई कायाान्वयन नहनेु कुरा होस ्। यहााँ रातो वकुमा आएको अनसुार बजेट नआएको कुरा 
होस ्। यहााँ त भौधतक मन्त्रालय अन्तगात हनेु कामहरुमा खचा नभएको कुरा होस ्। त्यसवेला प्रधतपक्ष 
कााँ जान्छ । मैले प्रश्न गना चाहन्छु । त्यस्तै अजस्त ७६÷७७ को बजेटमा जव यहााँ जो ४ बुाँदे अ� 
बनाएर पेश गने सरकारले माननीय आधथाक माधमला मन्त्रीले यहााँ पेश गनुाभो । उहाले अब जनता म 
ओराल्च ुअब परैुसांसद वष्ट्रहष्कार गने बाष्ट्रहर जान्छौ भनेर उहााँले ठूलो ध्वास लाउन ुभो । ५ धमनेटपधछ 
फेरर आउनभुो जवष्ट्रक त्यो ४ बुाँदा त हामीले जनता सिकदेजख सबै कुरा गरेकै धथयौँ । लास्ट पूवााधारमा 
५ करोि भन्नेमा चनुावमाचनुाव क्षेत्रमा ५ करोि भन्ने आफूलेअपनत्व जस्तो धलएर उहााँले एउटा ठूलो त्यहााँ 
गजल्त गनुाभो । जोष्ट्रक त्यो त अ�को रुपमा आउन ुनै गलत धथयो । दोस्रो कुरा त्यो कुरा सम्वोभन नहदैु 
हतार भएर उहााँले सम्झौता गनुाभो । जो कुराको लापरवाहीको कारर्ले आज सरकारले त्यो अ�ै गमुाएर 
बजेट ल्याउाँदै छ । त्यो अ� भनेको फरक जचज हो । तपाईले कसैको आखा क्वाच्चै फुटालेर एउटा अ� 
फुटालेर यो माष्ट्रफ भो भनेर हनु्छ । त्यस्तै हो यो । धस�ै अ� गमुाएर मन्त्रीले ल्याउने त्यो पधन माष्ट्रफ 
भैहाल्ने अधन धस�ै अ� गमुाएर ल्याउदाखेरी प्रधतपक्षले माष्ट्रफ ददने पधन धमल्ने त्यो तपाईहरु २ जनाको यहााँ 
२ पक्षको लेनदेनको कुरा हो यसरस ्धमल्छ । यो धमल्दैन । फेरर अको प्रश्न म गना चाहन्छु । अष्ट्रहलेपधन 
अजस्त जो धभम वहादरु खत्रीकोनेततृ्वमा बनेको त्यो पधन अवैध तररकाले वनाईयो । अष्ट्रहलेसम्म संसद र 

299 

सरकारले गना नसकेको कुरा धभम वहादरु खत्रीले गना सक्छन । उनलाई एउटात्यााँ अब कलंष्ट्रकत बनाउने 
कामहरु सरुु भएको छ । कसरी हनु सक्छ । ३÷४ ओटा बुाँदा छन ्जस्तो दोहोरो परेको बजेटलाई, 

आवश्यकता नभएको बजेटलाई जो ष्ट्रकटानी गररएको छ, संस्थाको बजेटलाई त्यलाई हटाउने भधनएको  
छ । कसरी हटाउन सक्नहुनु्छ । सन्तधुलत बजेट पूाँजीगत बजेटमा जोधिने भन्ने कुरा छ । कसरी 
बनाउन सक्नहुनु्छ २÷२ वर्ा हामीले संसद र सरकार लाएर नवनाको कसरी धभम वहामरु खत्रीले बनाउन 
सक्छ । यो अकोसंसदलाई एउटातपाईको एउटा धोधत लाउने काम भएको छ । सधमधतको काम त्यो 
हईन माननीय सदस्य वोलावोल । अको प्रश्न गना चाहन्छु अब सरकारका आधथाक माधमला मन्त्री र 
प्रधतपक्ष दलको नेतालाई के यी कुरा अब आउाँछन त । २÷२ वर्ासम्म प्रधतबिता गने र छोिने काम 
भईराछ भने अष्ट्रहले यो कुराकोतपाईको ग्यारेन्टी के छ । अब बजेट सन्तधुलत भएर आउाँछ, कायाान्वयन 
प्रष्ट्रक्रयामा जान्छ । अब फेरर बेमानी हुाँदैन भन्न ेकुरामा व्ल्याक एन हवाईट नआएसम्म त हामीले ष्ट्रवश्वास 
गने ठाउाँ नै रहेन । त्यसकारर् मैले यो कुनै आरोप लाको कुरा होईन । प्रधतपक्षले खेल्ने भधूमका हामी 
त आजखरी हनु्छ भन्नै पने एउटा वाध्यतामा छौँ । न भए हाम्रो कुल नै न� हनेु भो । सरकार फुटने भो 
त्यो एउटा धमामा हामी टेकेर हनु्छ भन्नै पने हाम्रोमटुु फुटेरै यहााँ भन्नुपने भाछ । जनु जधतसकैु उष्ट्रफ्रए पधन 
तर प्रधतपक्ष भनेको एउटा सनु्दर एउटा पक्ष होनी संसदको । खोई त अिान धलएको रामंरी थाहा छ 
हामीले मंधसर १० गते हामीले स्वकीय र हाम्रो तलब भता ाको कुरा गदैगदाा गएको अजघल्लै जेठ २५ गते 
प्रधतपक्ष दलको नेता बसेर उहााँहरुले गाधि धलने, तेल धलने, िाईभर धलने धनर्ाय गनुाभा्यो ष्ट्रक धथएन । 
अष्ट्रहले पधन ५ हजार अधतधथ सत्कार भनेर प्रधतपक्ष दलको नेताले वझुनहुनु्छ । १७५० सजचवालय 
व्यवस्थापन भनेर वझु्नहुनु्छ । गाधि तपाईसाँग छ, २५ हजार त तपाईले घरभािा वझु्नहुनु्छ । अधन यहााँ 
ठूलो कुरा गने, अधन यहााँ कायाान्वयनको जचन्ता भो अधन प्रजातन्त्रको दहुाईददने ? त्यस कारर्ले गदाा मैले 
सारमा भन्न खोजेको के हो भने सता ापक्ष स्वेच्छाचारी प्रधतपक्ष जो नालायक साष्ट्रवत भएको छ । अब त 
हामी त्यसै पधन तपाईको एक ष्ट्रकधसमले लाचारी भएका छौँ ।के हामी हनु्छ भन्ने भष्म रेखादेजख अगाधि 
जान सक्ने जस्थधत छैन । त्यस कारर् यो कुराको लाधग पनुः मैले यो भनेर हुाँदैन तरुुन्तै सरकारको 
सामूष्ट्रहक प्रधतपक्ष सष्ट्रहतको सामूष्ट्रहक प्रधतबिता यहााँ चाष्ट्रहन्छ हईन भने सदन यो खालको ५ वरे्  
कालो यगुमा साधबत हुाँदैछ, कर्ााली प्रदेश यसको लाधग गजम्भर ध्यानाकर्ार् मैले सभामखुज्यूमाफा त ्गना 
चाहन्छु । मैले अजन्तममा अको कुरा के भन्न चाहेको छु भने यहााँ सरकारबाट सधुनयो । यो ओएनएमको 
नाममा यो त अस्थायी प्रकृधतको हो भन्न ेकुरा पधन सधुनयो । के अस्थायी प्रकृधतमा एकधछन भनेर तपाई 
ना�ै ष्ट्रहाँड्न सक्नहुनु्छ । एकधछन भनेर पानीको स�ा तेल खान सष्ट्रकन्छ । एकधछन भनेर तपाई कांग्रसे 
वा कम्यधुन� वा कम्यधुन� वा कांग्रसे हनु सक्नहुनु्छ । खबरदार १२÷१४ वटा कायाालय सखेुतबाट 
हटाईएका छन ्। के को प्रधतशोधमा तपाईले हटाउन ुभको छ । १४ वटा कायाालय हटाईएका छन ्। 
जो जनतालाई सरोकार राख्न े कायाालय हनु ् । के ष्ट्रहजो सामन्तवादी सता ाको तपाईले प्रधतशोध यहााँ 
वीरेन्रनगरबाट सखेुतबाट धलने खोज्नभुाछ । संयोगले अपर कर्ाालीले मूख्यमन्त्री र मन्त्रीहरु हनुहुनु्छ । 
म गलत पधन हनु सक्छु । गलत यो ष्ट्रकधसमले गनुाभो भने भोधल ददनको पररर्ाम राम्रो हनेु छैन । 
तत्कालै यो सच्याउनसु,् तत्कालै कायाालय तपाईको पनुःस्थाष्ट्रपत गनुास ्। त्यसको कुनै ष्ट्रवकल्प छैन । कुनै 
कुराले पधन माधनदैन । एकधछन हो, अस्थाई हो यस्तो पधन कुरा हो, कहीीँ सरकारको बोल्ने कुरा के धथधत 
बसाल्दै छौँ हामी । कारर् यसको लाधग पधन पनुःसरकारले तरुुन्तै यसको जवाफ देओस ्मैले यही कुरा 
राख्न चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय श्री गरे्शप्रसाद धसंह ।  
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शशप्रप्रससाादद  धधससंंहह  :: माननीय सभामखुज्यू अधलकधत मैले माननीय सभामखुज्यू समक्ष ष्ट्रवधधको 
बारेमा अधलकधत मैले ष्ट्रवशेर् अनरुोध गना चाहे । अब हामी केही सदनहरुमा आधा घण्टा १ घण्टा हुाँदै 
आज हामी िेढ घण्टा पधन हामीले कुनुापयो । यसो हुाँदाखेरी अधल समयको बारेमा मेरो ष्ट्रवशेर् आग्रह र 
एउटा गररमामय सदनलाई व्यवजस्थतधतर समय ताधलकामा प्रयोग गनाको लाधग म ष्ट्रवशेर् अनरुोध गदाछु । 
मलाइ लाग्यो र यो कुरा अधभव्यक्त गना म पगेु । ष्ट्रकनकी समयको अधलकधत समय के हो त ?  
हामी यहााँ ३ वजे धमष्ट्रटङमा आउाँछौँ । ४ रै वजे हो भने ४ रै वजे गदाा राम्रो हनु््यो । हामी आधा घण्टा 
१ घण्टा िेि घण्टा ददले हनुपुयो । यो सरकारले पधन उपजस्थधतको लाधग अधलकधत टाईमटेबल 
धमलाउनपुयो । केही गने काम अधग्रम तयारी गरेर आउनपयो । र सजचवालयले पधन अधलकधत समयको 
व्यवस्थापन गनुापयो । यसो हुाँदाखेरी यो अब संसदलाई गररमामय बनाउने कुराको यो एउटा महत्वपूर्ा 
काया हो । हाम्रो उपजस्थधत हाम्रो सहभाधगता हाम्रो चाईने मतलब हाम्रो कुरा हाम्रो धारर्ाहरु राखाईको 
ष्ट्रहसावले हानमीले ष्ट्रवशेर् समयमा, शून्य समयमा महत्वपूर्ा धनवााचनका, जजल्लाका, प्रदेशभरीका धेरै महत्वपूर्ा 
कुराहरु राखेका छौँ । धत समयमा यो सरकारले का-कता-कधत चाईने ध्यान ददन्छ, कधत कता मतलबले 
लष्ट्रवङ गछा । केन्र सरकारसाँग, स्थानीय तहसाँग अब महत्वपूर्ा कुराहरु हामीले राखेका छौँ । धत 
रान्सपोटेशनसाँग सम्बजन्धत छन ्। धतनी सरुक्षासाँग सम्बजन्धत छन ्। धतनी मादक पदाथासाँग सम्बजन्धत 
छन ्। धतनी और्धी स्वास््य मतलब जनताको स्वास््यसाँग सम्बजन्धत छन ्। र दशैं चािवाि आईराख्या 
छ । माननीय हामी सबै संसदमा हामीले चाष्ट्रहने दैधनक उपभोग्य वस्तदेुजख धलएर सम्पूर्ा व्यवस्थापनका 
कुराहरु राजखरहेका छौँ । यसको सरकारले गजम्भरतापूवाक यो व्यवस्थापन गरेको कुरा  
माननीय सांसदहरुलाई जानकारी ददनपुछा त्यो अनसुार हामीले मध्यस्थता फ्याधसलेट जानकारी जनतालाई 
गराउनपुछा । यो भईराख्या छ है भन्ने भन्न पाउनपुछा हामीले । हामीले कुरा राख्न े कुराको चाईने 
आउटपटु पररर्ाम भएको नभएको हामीले हेना पाउने ष्ट्रक नपाउने र बजेटको बारेमा धेरै छलफल गयौँ । 
बजेटको बारेमा रातो ष्ट्रकतावका देजख धलएर कायाष्ट्रवधधदेजख धलएर अब यो के भन्छ । धनदेजशका बनाउने 
कुरामा यहााँ तै्रमाधसक धिले भयो । धिले भईसकेपधछ प्रधतपक्षले जे गयो । यो उसको आफ्नो चाईने कुरा 
भयो । तर हाम्रो सरकारले यो कुरा गजम्भरतापूवाक धलएन । ३ वर्ा धिले भयो धन त । हामीले अजघल्लो 
वर्ा धिलेको भधनउाँ । यो वर्ा फास्ट रयाकको वर्ा भधनउाँ । र त्यो त्यसको कायाान्वयन क्षेत्रमा 
गजम्भरतापूवाक धलएनौ है हामीले । अरु कुरामा हामी मतलब ध्यान, अरु कुरामा जोि यताधतर ध्यान मातै्र 
भो । आज आएर हामी भोली सदन समापन हुाँदैछ । आज कायाष्ट्रवधधका कुरा गदैछौँ । माननीय 
सांसदहरु कायाष्ट्रवधधका लाधग कधत ददन वस्नपुने । यो धसस्टम र कायाक्रम नीधत धनमाार् कायाष्ट्रवधध 
धनमाार्को के हो त  कायाताधलका ? यो कुरालाई म सभामखुमाफा त्\ सरकारलाई गजम्भरतापूवाक कामको 
प्रायररष्ट्रट र प्राथधमष्ट्रककरर् गना आग्रह गछुा । जनताको जनतन्त्रको, जनताका समस्यासाँग सम्बजन्धत सवाल 
छन ्। यहााँ कुराको लाधग कुरा मातै्र होईन । रातो ष्ट्रकताब आईसकेपधछ कायाान्वयनका कुरा छन ्। 
कायाान्वयन गने कुरामा पधन धेरै कुराहरु जष्ट्रटलता छ हामी बझु्छौँ । हामी सबैले वझेुका छौँ । मतलब 
ष्ट्रवरोधको लाधग ष्ट्रवरोध खाली चाईने आलोचनाको लाधग आलोचना, कुराको लाधग कुरा गदैनौ हामी । 
मतलब गने पक्षमा छैन । म आफ्नो ष्ट्रहसाबले म यो कुरा राख्न चाहन्छु । जनशजक्तको समस्या छ । 
संरचनाको समस्या छ । यो जजल्लाभरीमा ओएनएमले गदााखेरी कैयौ ठाउाँमा मतलब तलबै खान नपाउने 
यी समस्या आईराख्या छन ्। कहीीँ लेखापाल छैन । कहीीँ केही छैन । यताको कमाचारी उता हामी पयाा 
छौँ । उताको उता पयाा छौँ । हरेक ठाउाँमा समस्याहरु छन ्। यो ष्ट्रकन हामी गदैछौँ । यसको 
गजम्भरतापूवाक यसको चाईने मापन गरेर यसको संगठनात्मक सेष्ट्रटङ, जनशजक्तको सेष्ट्रटङ गने ष्ट्रवधध के  
हो । ष्ट्रकन यसरी उल्टोपाल्टो हुाँदैछ । खानेपानीको समस्या जाजरकोटबाट आएको छ । जाजरकोटमा 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगर्रेे्शशप्रप्रससाादद  धधससंंहह  :: माननीय सभामखुज्यू अधलकधत मैले माननीय सभामखुज्यू समक्ष ष्ट्रवधधको 
बारेमा अधलकधत मैले ष्ट्रवशेर् अनरुोध गना चाहे । अब हामी केही सदनहरुमा आधा घण्टा १ घण्टा हुाँदै 
आज हामी िेढ घण्टा पधन हामीले कुनुापयो । यसो हुाँदाखेरी अधल समयको बारेमा मेरो ष्ट्रवशेर् आग्रह र 
एउटा गररमामय सदनलाई व्यवजस्थतधतर समय ताधलकामा प्रयोग गनाको लाधग म ष्ट्रवशेर् अनरुोध गदाछु । 
मलाइ लाग्यो र यो कुरा अधभव्यक्त गना म पगेु । ष्ट्रकनकी समयको अधलकधत समय के हो त ?  
हामी यहााँ ३ वजे धमष्ट्रटङमा आउाँछौँ । ४ रै वजे हो भने ४ रै वजे गदाा राम्रो हनु््यो । हामी आधा घण्टा 
१ घण्टा िेि घण्टा ददले हनुपुयो । यो सरकारले पधन उपजस्थधतको लाधग अधलकधत टाईमटेबल 
धमलाउनपुयो । केही गने काम अधग्रम तयारी गरेर आउनपयो । र सजचवालयले पधन अधलकधत समयको 
व्यवस्थापन गनुापयो । यसो हुाँदाखेरी यो अब संसदलाई गररमामय बनाउने कुराको यो एउटा महत्वपूर्ा 
काया हो । हाम्रो उपजस्थधत हाम्रो सहभाधगता हाम्रो चाईने मतलब हाम्रो कुरा हाम्रो धारर्ाहरु राखाईको 
ष्ट्रहसावले हानमीले ष्ट्रवशेर् समयमा, शून्य समयमा महत्वपूर्ा धनवााचनका, जजल्लाका, प्रदेशभरीका धेरै महत्वपूर्ा 
कुराहरु राखेका छौँ । धत समयमा यो सरकारले का-कता-कधत चाईने ध्यान ददन्छ, कधत कता मतलबले 
लष्ट्रवङ गछा । केन्र सरकारसाँग, स्थानीय तहसाँग अब महत्वपूर्ा कुराहरु हामीले राखेका छौँ । धत 
रान्सपोटेशनसाँग सम्बजन्धत छन ्। धतनी सरुक्षासाँग सम्बजन्धत छन ्। धतनी मादक पदाथासाँग सम्बजन्धत 
छन ्। धतनी और्धी स्वास््य मतलब जनताको स्वास््यसाँग सम्बजन्धत छन ्। र दशैं चािवाि आईराख्या 
छ । माननीय हामी सबै संसदमा हामीले चाष्ट्रहने दैधनक उपभोग्य वस्तदेुजख धलएर सम्पूर्ा व्यवस्थापनका 
कुराहरु राजखरहेका छौँ । यसको सरकारले गजम्भरतापूवाक यो व्यवस्थापन गरेको कुरा  
माननीय सांसदहरुलाई जानकारी ददनपुछा त्यो अनसुार हामीले मध्यस्थता फ्याधसलेट जानकारी जनतालाई 
गराउनपुछा । यो भईराख्या छ है भन्ने भन्न पाउनपुछा हामीले । हामीले कुरा राख्न े कुराको चाईने 
आउटपटु पररर्ाम भएको नभएको हामीले हेना पाउने ष्ट्रक नपाउने र बजेटको बारेमा धेरै छलफल गयौँ । 
बजेटको बारेमा रातो ष्ट्रकतावका देजख धलएर कायाष्ट्रवधधदेजख धलएर अब यो के भन्छ । धनदेजशका बनाउने 
कुरामा यहााँ तै्रमाधसक धिले भयो । धिले भईसकेपधछ प्रधतपक्षले जे गयो । यो उसको आफ्नो चाईने कुरा 
भयो । तर हाम्रो सरकारले यो कुरा गजम्भरतापूवाक धलएन । ३ वर्ा धिले भयो धन त । हामीले अजघल्लो 
वर्ा धिलेको भधनउाँ । यो वर्ा फास्ट रयाकको वर्ा भधनउाँ । र त्यो त्यसको कायाान्वयन क्षेत्रमा 
गजम्भरतापूवाक धलएनौ है हामीले । अरु कुरामा हामी मतलब ध्यान, अरु कुरामा जोि यताधतर ध्यान मातै्र 
भो । आज आएर हामी भोली सदन समापन हुाँदैछ । आज कायाष्ट्रवधधका कुरा गदैछौँ । माननीय 
सांसदहरु कायाष्ट्रवधधका लाधग कधत ददन वस्नपुने । यो धसस्टम र कायाक्रम नीधत धनमाार् कायाष्ट्रवधध 
धनमाार्को के हो त  कायाताधलका ? यो कुरालाई म सभामखुमाफा त्\ सरकारलाई गजम्भरतापूवाक कामको 
प्रायररष्ट्रट र प्राथधमष्ट्रककरर् गना आग्रह गछुा । जनताको जनतन्त्रको, जनताका समस्यासाँग सम्बजन्धत सवाल 
छन ्। यहााँ कुराको लाधग कुरा मातै्र होईन । रातो ष्ट्रकताब आईसकेपधछ कायाान्वयनका कुरा छन ्। 
कायाान्वयन गने कुरामा पधन धेरै कुराहरु जष्ट्रटलता छ हामी बझु्छौँ । हामी सबैले वझेुका छौँ । मतलब 
ष्ट्रवरोधको लाधग ष्ट्रवरोध खाली चाईने आलोचनाको लाधग आलोचना, कुराको लाधग कुरा गदैनौ हामी । 
मतलब गने पक्षमा छैन । म आफ्नो ष्ट्रहसाबले म यो कुरा राख्न चाहन्छु । जनशजक्तको समस्या छ । 
संरचनाको समस्या छ । यो जजल्लाभरीमा ओएनएमले गदााखेरी कैयौ ठाउाँमा मतलब तलबै खान नपाउने 
यी समस्या आईराख्या छन ्। कहीीँ लेखापाल छैन । कहीीँ केही छैन । यताको कमाचारी उता हामी पयाा 
छौँ । उताको उता पयाा छौँ । हरेक ठाउाँमा समस्याहरु छन ्। यो ष्ट्रकन हामी गदैछौँ । यसको 
गजम्भरतापूवाक यसको चाईने मापन गरेर यसको संगठनात्मक सेष्ट्रटङ, जनशजक्तको सेष्ट्रटङ गने ष्ट्रवधध के  
हो । ष्ट्रकन यसरी उल्टोपाल्टो हुाँदैछ । खानेपानीको समस्या जाजरकोटबाट आएको छ । जाजरकोटमा 
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लेखापालको समस्या स्वास््यमा आएको छ । वन कायाालयमा लेखापालको समस्या आएको छ । अरु 
थपु्र ैकायाालयहरुमा समस्या छ । मधसना-मधसना गनुासाहरु छन ्। माल कायाालय र नापी कायाालयमा 
जााँदाखेरी त्या चाईने ९८ केरे १९८९ सालदेजखको तपाईको त्यो ब्याजण्िङ पेपरहरु चाईने मतलब 
जग्गाजधमनका कुनै खातापाता च्याधतएका छन ्। यो भन्दा पष्ट्रहले अको व्यवस्थामा हामी के भन्छ यो 
राजस्व पाउाँ्यौँ । अष्ट्रहले स्थानीय तह र प्रदेशले राजश्व ददाँदैन, व्यवस्थापन गने भन्छ त्यााँ-त्यााँ समस्या छ 
ष्ट्रक त धिजजटलाईट प्रदेशमा त्यसको खातापाता चाईने धिजजटलमा सेभ गनुापयो । ष्ट्रक त त्यलाई परुानालाई 
चाईने राम्रो चाईने गाथा हाजल्दनपुयो ष्ट्रक त लेधमनेसन गददानपुयो भन्नेछ । त्यसो हुाँदा ५ लाख रुपैयााँ 
लाग्दो रहेछ । उनीहरुको म्यानेजमेन्टमा त्यो कोले हेने । स्थानीयलाई भन्दा संघको कायाालय भन्छ रे 
काम त आजखर जनता काम गयाा त हो । त्यही गाउाँपाधलका जनता काम गयाा छ धन त । त्यस्ता मधसना 
समस्या पधन छन ्। त्यो हामी कसरी हो । कुन माध्यमबाट कुन संरचनाले बधसराख्या छ । मधसनादेजख 
मोटा समस्या छन ्। र तत्कालीन आउने समस्या छन ्। तर हामी चाईने मतलब यसो टाईम चाईने 
मतलबलाई ख्यालै नगरेर ददन धबताईराख्या छौँ । समयको दरुुपयोग गररराख्या छौँ । गजम्भरतापूवाक 
सभामखुमाफा त ् सरकारले चाहेको समयको कामको चाईने प्राथधमकताकरर् गरेर कामलाई रतु गधतमा 
अगाधि बढाओस ्। त्यो अनसुार हामीलाई पररचालन गरोस ्हामीलाई ष्ट्रवजजनेश देओस,् व्यापार देओस,् काम 
देओस,् हामी चाईने मतलब त्यो अनसुार अगाधि बढ्न तयार छौँ । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु ष्ट्रवगतका बैठकहरु लगायत आजको बैठकमा माननीय सदस्यहरुले 
सावाजधनक सरोकारका ष्ट्रवर्यहरुमा उठाउन ुभएका प्रश्न तथा जजज्ञाशामा प्रदेश सरकारको धारर्ा र जवाफ 
ददन प्रदेश सभाको आगामी बैठकमा ददन रुधलङ गदाछु । माननीय सदस्यहरु ष्ट्रवशेर् समयमा वोल्ने 
माननीय सदस्यहरुको वोल्ने क्रम समाप्त भएको जानकारी गराउाँछु । माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश 
सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १०६ भएको व्यवस्था अनसुार कर्ााली प्रदेश सरकारका उद्मोग, 
पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्री माननीय श्री नन्दधसंह वढुालाई उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था 
गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ सामान्य छलफलको लाधग सभासमक्ष प्रस्ताव पेश गना समय ददन्छु । 

उउद्मद्मोोगग,,  पपययााटटनन,,  ववनन  ततथथाा  ववााततााववररर्र्  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ननन्न्ददधधससंंहह  बबुढुढााःः  माननीय सभामखु महोदय, 
उपभोक्ताको स्वास््य सषु्ट्रवधा र आधथाक ष्ट्रहत कायम राख्न उपभोग्य वस्त ुवा सेवाको गरु्स्तर, पररर्ाम एवं 
मलु्यको अधनयधमतताबाट उपभोक्ता वगालाई संरक्षर् प्रदान गना तथा सरुजक्षत र गरु्स्तरयूक्त वस्त ु वा 
सेवाको ष्ट्रवष्ट्रक्र ष्ट्रवतरर्, धनकासी, पैठारी र सञ्चयसम्बन्धी व्यवस्था गरी उपभोक्ताको हक ष्ट्रहत संरक्षर्काुा 
लधग आवश्यक कानूनी व्यवस्था गना वाञ्छनीय भएकोले उपभोक्ता संरक्षर् गना सम्बन्धमा व्यवस्था गना 
बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १०६ वमोजजम सामान्य 
छलफल गररयोस भनी सभामासमक्ष प्रस्ताव गदाछु । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७५ माधथको सामान्य छलफलमा भाग धलनहुनेु माननीय सदस्यहरुका लाधग समय धनधाारर् गरेको  
छु । सवाप्रथम माननीय श्री धसताकुमारी नेपाली । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधससततााककुुममााररीी  ननेेपपााललीी  :: माननीय सभामखु महोदय, उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना 
बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ को सामान्य छलफलको क्रममा छौँ । सवाप्रथम उद्मोग, पयाटन, वन तथा 
वातावरर् मन्त्रालयका माननीय मन्त्रीज्यूलाई सभामखुमाफा त ्धन्यवाद ददन चाहन्छु । पष्ट्रहलो पटक उद्मोग, 

पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयबाट यो ष्ट्रवधेयक संसदमा आएको छ । तर यो ष्ट्रवधेयक आउदै गदाा 
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यहााँ मैले राख्न ै पछा । यो ष्ट्रवधेयकमा यो गररमामय संसदमा यो ष्ट्रवर्य पष्ट्रहला पधन उठेको धथयो । 
ष्ट्रवधेयकमा मन्त्रीज्यूको हस्ताक्षर हनु्छ । सजचवज्यूलाई प्रदेश संसदले जचन्दैन भन्ने कुरा पष्ट्रहला पधन उठेको 
धथयो । त्यो ष्ट्रवधेयकमा सजचव र मन्त्रीको दईुटैको सबै पानामा हस्ताक्षर भएर आएको छ । पष्ट्रहलो 
गजल्त त पयाटन मन्त्रालयले गयो-गयो । संसद सजचवालयले यो हेनुापछा ष्ट्रक पदैन । हामीले गलत नजजर 
बसाल्ने वा त्यलाई करेक्सन गने बेलैमा यो कुरामा ध्यान ददनपुछा ष्ट्रक पदैन । त्यसैले यो उपभोक्ता 
संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ जो आएको छ । यो ष्ट्रवर्यमा सामान्य 
छलफलमा पधन भाग धलउाँ ष्ट्रक नधलउाँ मलाई त्यस्तो भईराखेको छ । हामीले यई संसदवाटै छलफल 
नगररकनै यसलाई सच्याएर ल्याउन ुपछा ष्ट्रक भन्न ेपधन मलाई लाधगरहेको छ । र अको कुरा यो ष्ट्रवधेयक 
जो उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक भधनएको छ । उपभोक्ताको संरक्षर् 
गने हो या उपभोक्ताहरुको हक ष्ट्रहतको संरक्षर् गने हो । उपभोक्ताको संरक्षर् त होईन होला । 
उपभोक्ताहरुको हकष्ट्रहतको संरक्षर् गने होला । तर यहााँ उपभोक्ताको संरक्षर् गने भनेर यो ष्ट्रवधेयक 
आएको छ । र उपभोक्ताको हक ष्ट्रहतको संरक्षर् हनुपुछा । त्यसरी आउनपु्यो भन्ने मलाई लागेको  
हो । र अब मैले सरुुमै पधन राखे यो यहााँ छलफल गने ष्ट्रक नगने यही संसदवाटै ष्ट्रफताा गनुापने र 
सच्याएर आउने हो होईन ? म यसमा अगाधि बढौँ ष्ट्रक नबढौँ, माननीय सभामखुज्यूसाँग म यो प्रश्न गना 
चाहन्छु । सभामखुको अनमुधतले मैले यो ष्ट्रवर्यमा आफ्ना धारर्ाहरु राख्न चाहन्छु । र यो ष्ट्रवधेयक मैलै 
सरसती हेरे आज सामान्य छलफलको क्रममा छौँ हामीहरु । यो ष्ट्रवधेयक संघीय संसदले बनाएको 
ष्ट्रवधेयकको कपी पे� छ । हामीले प्रदेशमा पष्ट्रहलो पटक कानून धनमाार् गदै छौँ । कर्ााली प्रदेशको 
भौगोधलक अवस्था के हो ? यहााँको राजनीधतक अवस्था के हो ? यहााँको सामाजजक, सांस्कृधतक र आधथाक 
अवस्था के हो ? यहााँको शैजक्षक अवस्था के हो र यहााँको ष्ट्रवकासको अवस्था के हो भन्ने कुरा कर्ााली 
प्रदेश सरकारले कानून धनमाार् गदैगदाा यो ष्ट्रवर्य अध्ययन गनुा पछा ष्ट्रक पदैन ? संघीय कानूनलाई 
कानूनसाँग बाजझने गरी प्रदेश कानून बनाउन त धमल्दैन नी त्यो कुरा हामीलाई थाहा छ । तर प्रदेशको 
कानून बनाउाँदै गदाा संघको कानूनको कपी पे� गरेर प्रदेशको कानून बन्न सक्छ । यो कदाष्ट्रप सक्दैन । 
यहााँ कपी पे� भएर आएको छ । र कपी पे� मातै्र होईन माननीयज्यूहरु बीच-बीचका वाक्यहरु  
शब्दहरु धनकाधलएको छ । जसका कारर्ले यसको लय नै धमल्दैन । भन्न खोज्या के हो त्यो कुरा पधन 
बजुझदैन । यो प्रकारको यो ष्ट्रवधेयक आएको छ । त्यले गदााखेरी यस्तो ष्ट्रवधेयकले कर्ााली प्रदेशको 
उपभोक्ताहरुको हकष्ट्रहतको संरक्षर् गना सक्ला ष्ट्रक नसक्ला ? मलाई एकदम जचन्ता पधन लाधगरहेको छ । 
त्यसैले यसको नामै पधन चेन्ज गनुापने मैले देख्छु । र नाम मातै्र होईन, ष्ट्रवधेयक धभत्रका ष्ट्रवर्यहरु पधन 
कर्ाालीको आवश्यकता अनसुार संष्ट्रवधानलाई वेश बनाएर संघीय कानूनलाई वेश बनाएर कर्ाालीको 
आवश्यकता र अवस्था अनसुारको कानून धनमाार् गने कुरामा भोली हामी संशोधनको प्रष्ट्रक्रयाबाट त अगाधि 
बढ्ने नै छौँ । र संशोधनबाट यी कुराहरु संशोधन गररनपुने आवश्यकता मैले देखेको छु र त्यसमा हामी 
लाग्ने नै छौँ भन्ने कुरा म राख्न म चाहन्छु । र कानूनमा प्रचधलत कानून भनेर लेजखएको छ । प्रदेशको 
प्रचधलत कानून के हो ? यो उपभोक्ता संरक्षर्साँग सम्बजन्धत, उपभोक्ताको हक ष्ट्रहतसाँग सम्बजन्धत प्रदेशको 
कानून त हामी पष्ट्रहलोपटक बनाउाँदै छौँ । अधन प्रचधलत कानून के छ त यो प्रदेशको । प्रचधलत कानून 
होईन ष्ट्रक प्रदेश कानून अनसुार कधतपय कुराहरु अगाधि बढाउन ुपने होला । त्यो कुरा पधन यहााँ आएको 
मैले देखेको छु । त्यस्तै यहााँ सधमधतहरु बनाईएको छ । पररर्दहरु बनाइएको छ । धत सधमधत र 
पररर्द्हरु बनाउाँदै गदाा पररर्द् बनाउाँदै गदााखेरी कम्तीमा संष्ट्रवधानलाई हामीले वेश मान्छौँ भने त्यही 
संष्ट्रवधानलाई एउटा आधार मान्छौँ भने । संष्ट्रवधानले समानपुाधतक समावेशीता भन्न ेगरेको छ धन त्यो 
समानपुाधतक र समावेशीता धसिान्तका आधारमा अगाधि बढ्नपुने हनु्छ धन । तर त्यो समानपुाधतक 
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यहााँ मैले राख्न ै पछा । यो ष्ट्रवधेयकमा यो गररमामय संसदमा यो ष्ट्रवर्य पष्ट्रहला पधन उठेको धथयो । 
ष्ट्रवधेयकमा मन्त्रीज्यूको हस्ताक्षर हनु्छ । सजचवज्यूलाई प्रदेश संसदले जचन्दैन भन्ने कुरा पष्ट्रहला पधन उठेको 
धथयो । त्यो ष्ट्रवधेयकमा सजचव र मन्त्रीको दईुटैको सबै पानामा हस्ताक्षर भएर आएको छ । पष्ट्रहलो 
गजल्त त पयाटन मन्त्रालयले गयो-गयो । संसद सजचवालयले यो हेनुापछा ष्ट्रक पदैन । हामीले गलत नजजर 
बसाल्ने वा त्यलाई करेक्सन गने बेलैमा यो कुरामा ध्यान ददनपुछा ष्ट्रक पदैन । त्यसैले यो उपभोक्ता 
संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ जो आएको छ । यो ष्ट्रवर्यमा सामान्य 
छलफलमा पधन भाग धलउाँ ष्ट्रक नधलउाँ मलाई त्यस्तो भईराखेको छ । हामीले यई संसदवाटै छलफल 
नगररकनै यसलाई सच्याएर ल्याउन ुपछा ष्ट्रक भन्न ेपधन मलाई लाधगरहेको छ । र अको कुरा यो ष्ट्रवधेयक 
जो उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक भधनएको छ । उपभोक्ताको संरक्षर् 
गने हो या उपभोक्ताहरुको हक ष्ट्रहतको संरक्षर् गने हो । उपभोक्ताको संरक्षर् त होईन होला । 
उपभोक्ताहरुको हकष्ट्रहतको संरक्षर् गने होला । तर यहााँ उपभोक्ताको संरक्षर् गने भनेर यो ष्ट्रवधेयक 
आएको छ । र उपभोक्ताको हक ष्ट्रहतको संरक्षर् हनुपुछा । त्यसरी आउनपु्यो भन्ने मलाई लागेको  
हो । र अब मैले सरुुमै पधन राखे यो यहााँ छलफल गने ष्ट्रक नगने यही संसदवाटै ष्ट्रफताा गनुापने र 
सच्याएर आउने हो होईन ? म यसमा अगाधि बढौँ ष्ट्रक नबढौँ, माननीय सभामखुज्यूसाँग म यो प्रश्न गना 
चाहन्छु । सभामखुको अनमुधतले मैले यो ष्ट्रवर्यमा आफ्ना धारर्ाहरु राख्न चाहन्छु । र यो ष्ट्रवधेयक मैलै 
सरसती हेरे आज सामान्य छलफलको क्रममा छौँ हामीहरु । यो ष्ट्रवधेयक संघीय संसदले बनाएको 
ष्ट्रवधेयकको कपी पे� छ । हामीले प्रदेशमा पष्ट्रहलो पटक कानून धनमाार् गदै छौँ । कर्ााली प्रदेशको 
भौगोधलक अवस्था के हो ? यहााँको राजनीधतक अवस्था के हो ? यहााँको सामाजजक, सांस्कृधतक र आधथाक 
अवस्था के हो ? यहााँको शैजक्षक अवस्था के हो र यहााँको ष्ट्रवकासको अवस्था के हो भन्ने कुरा कर्ााली 
प्रदेश सरकारले कानून धनमाार् गदैगदाा यो ष्ट्रवर्य अध्ययन गनुा पछा ष्ट्रक पदैन ? संघीय कानूनलाई 
कानूनसाँग बाजझने गरी प्रदेश कानून बनाउन त धमल्दैन नी त्यो कुरा हामीलाई थाहा छ । तर प्रदेशको 
कानून बनाउाँदै गदाा संघको कानूनको कपी पे� गरेर प्रदेशको कानून बन्न सक्छ । यो कदाष्ट्रप सक्दैन । 
यहााँ कपी पे� भएर आएको छ । र कपी पे� मातै्र होईन माननीयज्यूहरु बीच-बीचका वाक्यहरु  
शब्दहरु धनकाधलएको छ । जसका कारर्ले यसको लय नै धमल्दैन । भन्न खोज्या के हो त्यो कुरा पधन 
बजुझदैन । यो प्रकारको यो ष्ट्रवधेयक आएको छ । त्यले गदााखेरी यस्तो ष्ट्रवधेयकले कर्ााली प्रदेशको 
उपभोक्ताहरुको हकष्ट्रहतको संरक्षर् गना सक्ला ष्ट्रक नसक्ला ? मलाई एकदम जचन्ता पधन लाधगरहेको छ । 
त्यसैले यसको नामै पधन चेन्ज गनुापने मैले देख्छु । र नाम मातै्र होईन, ष्ट्रवधेयक धभत्रका ष्ट्रवर्यहरु पधन 
कर्ाालीको आवश्यकता अनसुार संष्ट्रवधानलाई वेश बनाएर संघीय कानूनलाई वेश बनाएर कर्ाालीको 
आवश्यकता र अवस्था अनसुारको कानून धनमाार् गने कुरामा भोली हामी संशोधनको प्रष्ट्रक्रयाबाट त अगाधि 
बढ्ने नै छौँ । र संशोधनबाट यी कुराहरु संशोधन गररनपुने आवश्यकता मैले देखेको छु र त्यसमा हामी 
लाग्ने नै छौँ भन्ने कुरा म राख्न म चाहन्छु । र कानूनमा प्रचधलत कानून भनेर लेजखएको छ । प्रदेशको 
प्रचधलत कानून के हो ? यो उपभोक्ता संरक्षर्साँग सम्बजन्धत, उपभोक्ताको हक ष्ट्रहतसाँग सम्बजन्धत प्रदेशको 
कानून त हामी पष्ट्रहलोपटक बनाउाँदै छौँ । अधन प्रचधलत कानून के छ त यो प्रदेशको । प्रचधलत कानून 
होईन ष्ट्रक प्रदेश कानून अनसुार कधतपय कुराहरु अगाधि बढाउन ुपने होला । त्यो कुरा पधन यहााँ आएको 
मैले देखेको छु । त्यस्तै यहााँ सधमधतहरु बनाईएको छ । पररर्दहरु बनाइएको छ । धत सधमधत र 
पररर्द्हरु बनाउाँदै गदाा पररर्द् बनाउाँदै गदााखेरी कम्तीमा संष्ट्रवधानलाई हामीले वेश मान्छौँ भने त्यही 
संष्ट्रवधानलाई एउटा आधार मान्छौँ भने । संष्ट्रवधानले समानपुाधतक समावेशीता भन्न ेगरेको छ धन त्यो 
समानपुाधतक र समावेशीता धसिान्तका आधारमा अगाधि बढ्नपुने हनु्छ धन । तर त्यो समानपुाधतक 
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समावेशी छैन धत सधमधतहरु । त्यो पररर्द् छैन र उपभोक्ता संरक्षर् पररर्द्, अनगुमन तथा क्षधतपूती सधमधत 
भनेर यसरी बनाइएको छ । र अको कुरा अनगुमन तथा क्षधतपूधता अध्ययन धसफाररस सधमधत भनेर 
बनाइएको छ । त्यही पधन अझ उस्तै-उस्तै प्रकृधतका उनै-उनै व्यजक्तहरुको प्रधतधनधधत्व हनेु गरेर २÷२ 
ओटा सधमधत बनाइएको छ । त्यो २ ओटा सधमधत बनाउनपुने जस्तो पधन देजखदैन । र अको कुरा 
ष्ट्रवज्ञापन गरेर गरु्स्तरहीन वस्तहुरुको धबक्री ष्ट्रवतरर्लाई रोक्नपुने हनु्छ । तर ष्ट्रवज्ञापन गरेर गरु्स्तरहीन 
वस्तहुरुको प्रचार-प्रसार हनेु गरेको छ । जो गरु्स्तरयूक्त छ त्यसको प्रचारै गना परेन । गरु्स्तरहीनहरु 
नै बढी ष्ट्रवज्ञापन गनुापने हनु्छ । ष्ट्रकनभने धबकाउनका धनजम्त यो कुराहरुमा ध्यान ददनपुछा जस्तो मलाई 
लाग्छ । र मैले धेरै कुराहरु नगररकन यो उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, 
२०७५ को सामान्य छलफल गदाा यसमा कपी पे�को धेरै कुराहरु छ । र बीच-बीचबाट शब्द र 
वाक्यहरु धनकाधलएको छ । त्यसैले हामी पष्ट्रहलो पटक कर्ााली प्रदेशमा कानून धनमाार् गदै छौँ । प्रदेश 
स्तरको कानून हामी बनाउाँदै छौँ भने कर्ाालीको भगूोल सहुाउाँदो, कर्ाालीको अवस्था सहुाउाँदो र संघीय 
कानूनको साँग नबाजझने गरी कानून बनाउनपुने देजखन्छ र त्यो अनरुुप हामी संशोधनको प्रष्ट्रक्रयाबाट जानपने 
देखेका छौँ । र फेरर त्यो संशोधनको प्रष्ट्रक्रयाबाट बनाईन्छ भने त्यो कामकाजी कानून बन्न सक्छ । यदद 
संशोधनको प्रष्ट्रक्रयाबाट यो भएन भने यो ष्ट्रवधेयकले उपभोक्ताको हक ष्ट्रहत गना सक्ने अवस्था छैन भन्ने कुरा 
राख्दै मेरा भनाइहरु यही अन्त्य गछुा । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७५ माधथको सामान्य छलफल आजै समाप्त हनेु भएकाले छलफलमा भाग धलन चाहनहुनेु माननीय 
सदस्यहरुले आ आफ्नो नाम सभामखुको िाईसको बायााँतफा  रहेका कमाचारीहरुकोमा ष्ट्रटपाउनहुोला । 
माननीय सदस्यहरु अब माननीय श्री देवी ओली ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददेेववीी  ओओललीी  :: सभामखु महोदय, उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ 
माधथ सैिाजन्तक छलफलको क्रममा मलाई आफूलाई लागेका केही ष्ट्रवर्यहरु राख्न ेअनमुधत चाहन्छु । 
सवाप्रथम म यो ष्ट्रढलै समय भएपधन मजन्त्रज्यूले ष्ट्रवधेयककोरुपमा ल्याउन ुभको छ । हाददाक धन्यवाद ददन 
चाहन्छु । आज यो कर्ााली प्रदेशमा जधत पधन बसोबास गने हामी नागररकहरु छौँ । यी नागररकहरु 
आफ्नो भोकप्यास मेट्न पाएपधछ जस्तो पधन जचज हामीले उपभोग गनुापने बाध्यात्मक अवस्थामा हामी  
छौँ । अष्ट्रहलेसम्मको जस्थधत हेदाा मैले आफ्नो अनगुमनमा पधन त्यस्तो देख्छु । हाम्रो नेपालको पजिमधतर 
आउने जधतपधन उपभोग्य वस्तहुरु छन ्। जधत पधन हामीले प्रयोग गने केही त्यस्ता सेवाका साधनहरु  
छन ्। गरु्स्तरहीन नै छन ्। भन्न े हामीले पाएका छौँ । र अष्ट्रहलेसम्म सरकारले जवजव यी ठूला 
चािपवाहरु नजजक आउाँछ । त्यधतखेर मातै्र वजारको अनगुमनको एउटा अष्ट्रयान सञ्चालन गरेजस्तो गने र 
अरु अवस्थामा जनतालाई सचेत बनाउने देजख धलएर अरु सबै काममा त्यधत तदारुपता नदेखाईरहेको 
अवस्था, जस्थधत अष्ट्रहलेसम्म हामीले भोग्दै आएका छौँ । र संष्ट्रवधानको धारा ३६ ले खाद्मसम्बन्धीको हक 
जो व्यवस्था गरेको छ मौधलक हकमा । त्यो खाद्म आपूती गनेसाँग मातै्र हामी अधलकधत सम्बजन्धत छौँ 
त्यसकारर् यलाई ष्ट्रढलै भएपधन यो ष्ट्रवधेयकले केही व्यवजस्थत गना सकोस भन्न ेकुरा म राख्न चाहन्छु । र 
यो ष्ट्रवधेयकमा आएका कुराहरु धेरै कुराहरु संघीय कानूनको नक्कल देजखन्छ त्यहााँ । यो कर्ााली प्रदेशमा 
बसोबास गने हामी नागररकहरुले हाम्रो भार्ा, संस्कृधतदेजख धलएर सबै कुराहरुको छना त्यहााँ आउन ु 
पदाछ । र सरल भार्ामा बजुझने गरी हामी आम नागररकहरुले बझु्न सक्ने र आफ्नो अधधकारलाई पधन 
प्रयोग गना सक्ने गरी धत भार्ाहरु त्यााँ आउनपुदाछ । यो कुरामा कधम देजखन्छ । साँगसाँगै उपभोक्ता 
सम्बन्धमा उपभोक्ताको हक सम्बन्धमा संष्ट्रवधानको धारा ४४ ले व्यवस्था गरेको छ । प्रत्येक 
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उपभोक्तालाई गरु्स्तरीय वस्त ुतथा सेवा प्राप्त गना गने हक हनेुछ भधनएको छ । र आज यो ष्ट्रवधेयकले 
अधलकधत वस्तधुतर मातै्र बढी जोि ददएको मैले पाएको छु । उपभोग्य वस्त ुआज हामीले वस्त ुप्राप्त गरेर 
मातै्र हुाँदैन त्यसको गगुस्तरीयता हनुपुछा । पानी प्यास लाग्यो भनेर हामीले सङलो पानी देख्दैमा खाने 
अवस्थामा आजसम्म छौँ भने हामी भोली त्यो गरु्स्तरीय पानी ष्ट्रपउनयोग्य यो ष्ट्रवधेयकले त्यस्तो खालको 
व्यवस्था गना सक्ने धारर्ालाई ष्ट्रवकधसत गनुापने पछा । त्यो व्यवस्था राज्यले गनुापछा । यो कानूनमा 
टेकेर भन्ने कुरा हो । तर यो मा अधलकधत उपभोग्य वस्तसुाँग मातै्र सम्बजन्धत भएर आएको जीतो मलाई 
लागेको छ । त्यस कारर् सेवालाई पधन हामीले ददयौँ । आज हामी यहााँबाट मानव यहााँबाट रुकुम 
पगु्नलाई जसरी पधन पगु्ने कुरा होईन । अजघ कुरा उदठसकेको छ । ष्ट्रवशेर् समयमा हामीले सषु्ट्रवधाजनक 
ढ�ले आफ्नो स्वास््यलाई राम्रो हनेु गरी त्यााँसम्म हामीले आफ्नो यातायातको सवारीको साधनहरु प्रयोग 
गना पाउने हनुपुयो । त्यस कारर् सेवाको कुरा पधन गरु्स्तरीय हनुपुछा । त्यो कुरालाई यो ष्ट्रवधेयकले 
ष्ट्रवशेर् गरेर आफ्ना उसमा कानूनी व्यवस्थाहरुमा धमलाएर ल्याउनपुछा भन्न ेकुरा म यहााँ राख्न चाहन्छु । 
सभामखु महोदय, अको कुरा गरु्स्तरीय सेवाबाट प्राप्त गररनसकन्जी जनु खालको क्षधत वस्त ुतथा सेवाबाट 
नागररकहरुलाई पने क्षधत हनु्छ त्यो क्षधतको पूधता गनाको धनजम्त एउटा अधलकधत स्प�, सरल र सहज ढ�ले 
प्राप्त गना सक्ने खालको कानूनी व्यवस्था हनुपुछा । यहााँकेही सधमधतहरु बनाएर तेई सरकारको वररपरर 
मातै्र अधल खमु्च्याउन खोजेको जस्तो आभास मैले पाएको छु । त्यस कारर् यो क्षधतपूधताको अष्ट्रहलेसम्म 
केही त्यस्ता गरु्स्तरहीन वस्त ु सेवाबाट जनु क्षधत हनु्छ । त्यो क्षधतको पूधता पाइन्छ भन्ने पधन 
नागररकहरुलाई अष्ट्रहले संघीय कानून अनसुार पधन पाउने व्यवस्था हुाँदाखेरी पधन त्यो सचेतना नभएका 
कारर्ले गदााखेरी अथवा त्यो वजुझने भार्ा कानूनी भार्ा एउटा सरल नभएको कारर्ले पधन जनताले त्यो 
नवझेुको हनु सक्छ । धत सेवा क्षधतपूती धलनबाट वजञ्चत भएको अवस्था जस्थधतलाई पधन यो ष्ट्रवधेयकले 
ष्ट्रवशेर् गरेर जोि ददनपुछा । र ष्ट्रवशेर्गरी कर्ाालीवासीलाई नागररकहरुले प्रयोग गने सेवा र वस्त ुदवैुमा 
गरु्स्तरीयता कायम गनाको धनजम्त सेवामा पधन केही क्षधत पगु्यो भनेर त्यो क्षधतको पूती र कारवाहीको 
व्यवस्था कानूनले स्प�रुपमा यो व्यवस्था गनुापछा भन्ने कुरा म यहााँ राख्न चाहन्छु । र अन्तमा अब यो 
अधधवेशन पधन अन्त-अन्त हनेु हामीले सङकेत पाईरहेका छौँ । आज शून्य समय ष्ट्रवशेर् समयदेजख धलएर 
हरेक बेलामा हाम्रो कर्ााली प्रदेशधभत्र ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवपद्का घटनाहरु पधन छन ्। त्यस कारर् हामीले धेरै 
तामझाम अथवा अधलकधत फजलु खचाभन्दा पधन धमतव्ययी बनेर सबै एउटा सद् भाव कायम गने ष्ट्रहसावले 
हाम्रा नजजक आईरहेका चािपवाहरु मनाउनपुछा । मनाउने त्यो अधभयानमा हामी जाऔ र म यो सन्दभामा 
सबै माननीयज्यू, मजन्त्रज्यू लगायत रािसेवक लगायत सम्पूर्ा कर्ाालीवासीहरुलाई यो २०७६ को ददपावली 
त्यसपधछ छट सबै विादशैको शभुकामना पधन अन्त्यमा ददन चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः अब माननीय श्री कृष्र्ा शाह ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककृृष्ष्र्र्ाा  शशााहहःः माननीय सभामखु महोदय, हामी चौंथो अधधवेशनको बैठक संख्या ३१ मा छौँ । 
आज हामी उपभोक्ता हकष्ट्रहत र अधधकारको सधुनजित गने एउटा महत्वपूर्ा ष्ट्रवधेयकमाधथ सैिाजन्तक 
छलफल गरररहेका छौँ । र यो ष्ट्रवधेयक हामीले हेदााखेरी सामान्य देखेपधन यसलाई हामीले समग्र 
कर्ाालीवासी कर्ााली जनसमदुायको जीवनसाँग जोिेर हेयौं । यो अत्यन्त महत्वपूर्ा छ । आज ष्ट्रवश्वमा 
मानव जाधतको अजस्तत्व यदद खतरामा छ भने त्यो मानववाटै भईराखेको छ । त्यसैले उपभोक्ता ष्ट्रहत 
संरक्षर्को कुरा पधन मानवले नै उपभोक्ताको हक अधधकारको बारेमा वोल्ने र मान्छेले नै फेरर त्यही 
मान्छेको ष्ट्रवरुि काम गने जनु प्रवधृत बढीराखेको छ । यो अत्यन्त संवेदनशील अत्यन्त यो खतराजनक 
ष्ट्रवर्य बधनराखेको छ । हामी सबैलाई थाहा छ । यो जनु हामीले पाउनपुने कर्ाालीवासीले आफ्नो जीवन 
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उपभोक्तालाई गरु्स्तरीय वस्त ुतथा सेवा प्राप्त गना गने हक हनेुछ भधनएको छ । र आज यो ष्ट्रवधेयकले 
अधलकधत वस्तधुतर मातै्र बढी जोि ददएको मैले पाएको छु । उपभोग्य वस्त ुआज हामीले वस्त ुप्राप्त गरेर 
मातै्र हुाँदैन त्यसको गगुस्तरीयता हनुपुछा । पानी प्यास लाग्यो भनेर हामीले सङलो पानी देख्दैमा खाने 
अवस्थामा आजसम्म छौँ भने हामी भोली त्यो गरु्स्तरीय पानी ष्ट्रपउनयोग्य यो ष्ट्रवधेयकले त्यस्तो खालको 
व्यवस्था गना सक्ने धारर्ालाई ष्ट्रवकधसत गनुापने पछा । त्यो व्यवस्था राज्यले गनुापछा । यो कानूनमा 
टेकेर भन्ने कुरा हो । तर यो मा अधलकधत उपभोग्य वस्तसुाँग मातै्र सम्बजन्धत भएर आएको जीतो मलाई 
लागेको छ । त्यस कारर् सेवालाई पधन हामीले ददयौँ । आज हामी यहााँबाट मानव यहााँबाट रुकुम 
पगु्नलाई जसरी पधन पगु्ने कुरा होईन । अजघ कुरा उदठसकेको छ । ष्ट्रवशेर् समयमा हामीले सषु्ट्रवधाजनक 
ढ�ले आफ्नो स्वास््यलाई राम्रो हनेु गरी त्यााँसम्म हामीले आफ्नो यातायातको सवारीको साधनहरु प्रयोग 
गना पाउने हनुपुयो । त्यस कारर् सेवाको कुरा पधन गरु्स्तरीय हनुपुछा । त्यो कुरालाई यो ष्ट्रवधेयकले 
ष्ट्रवशेर् गरेर आफ्ना उसमा कानूनी व्यवस्थाहरुमा धमलाएर ल्याउनपुछा भन्न ेकुरा म यहााँ राख्न चाहन्छु । 
सभामखु महोदय, अको कुरा गरु्स्तरीय सेवाबाट प्राप्त गररनसकन्जी जनु खालको क्षधत वस्त ुतथा सेवाबाट 
नागररकहरुलाई पने क्षधत हनु्छ त्यो क्षधतको पूधता गनाको धनजम्त एउटा अधलकधत स्प�, सरल र सहज ढ�ले 
प्राप्त गना सक्ने खालको कानूनी व्यवस्था हनुपुछा । यहााँकेही सधमधतहरु बनाएर तेई सरकारको वररपरर 
मातै्र अधल खमु्च्याउन खोजेको जस्तो आभास मैले पाएको छु । त्यस कारर् यो क्षधतपूधताको अष्ट्रहलेसम्म 
केही त्यस्ता गरु्स्तरहीन वस्त ु सेवाबाट जनु क्षधत हनु्छ । त्यो क्षधतको पूधता पाइन्छ भन्ने पधन 
नागररकहरुलाई अष्ट्रहले संघीय कानून अनसुार पधन पाउने व्यवस्था हुाँदाखेरी पधन त्यो सचेतना नभएका 
कारर्ले गदााखेरी अथवा त्यो वजुझने भार्ा कानूनी भार्ा एउटा सरल नभएको कारर्ले पधन जनताले त्यो 
नवझेुको हनु सक्छ । धत सेवा क्षधतपूती धलनबाट वजञ्चत भएको अवस्था जस्थधतलाई पधन यो ष्ट्रवधेयकले 
ष्ट्रवशेर् गरेर जोि ददनपुछा । र ष्ट्रवशेर्गरी कर्ाालीवासीलाई नागररकहरुले प्रयोग गने सेवा र वस्त ुदवैुमा 
गरु्स्तरीयता कायम गनाको धनजम्त सेवामा पधन केही क्षधत पगु्यो भनेर त्यो क्षधतको पूती र कारवाहीको 
व्यवस्था कानूनले स्प�रुपमा यो व्यवस्था गनुापछा भन्ने कुरा म यहााँ राख्न चाहन्छु । र अन्तमा अब यो 
अधधवेशन पधन अन्त-अन्त हनेु हामीले सङकेत पाईरहेका छौँ । आज शून्य समय ष्ट्रवशेर् समयदेजख धलएर 
हरेक बेलामा हाम्रो कर्ााली प्रदेशधभत्र ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवपद्का घटनाहरु पधन छन ्। त्यस कारर् हामीले धेरै 
तामझाम अथवा अधलकधत फजलु खचाभन्दा पधन धमतव्ययी बनेर सबै एउटा सद् भाव कायम गने ष्ट्रहसावले 
हाम्रा नजजक आईरहेका चािपवाहरु मनाउनपुछा । मनाउने त्यो अधभयानमा हामी जाऔ र म यो सन्दभामा 
सबै माननीयज्यू, मजन्त्रज्यू लगायत रािसेवक लगायत सम्पूर्ा कर्ाालीवासीहरुलाई यो २०७६ को ददपावली 
त्यसपधछ छट सबै विादशैको शभुकामना पधन अन्त्यमा ददन चाहन्छु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः अब माननीय श्री कृष्र्ा शाह ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ककृृष्ष्र्र्ाा  शशााहहःः माननीय सभामखु महोदय, हामी चौंथो अधधवेशनको बैठक संख्या ३१ मा छौँ । 
आज हामी उपभोक्ता हकष्ट्रहत र अधधकारको सधुनजित गने एउटा महत्वपूर्ा ष्ट्रवधेयकमाधथ सैिाजन्तक 
छलफल गरररहेका छौँ । र यो ष्ट्रवधेयक हामीले हेदााखेरी सामान्य देखेपधन यसलाई हामीले समग्र 
कर्ाालीवासी कर्ााली जनसमदुायको जीवनसाँग जोिेर हेयौं । यो अत्यन्त महत्वपूर्ा छ । आज ष्ट्रवश्वमा 
मानव जाधतको अजस्तत्व यदद खतरामा छ भने त्यो मानववाटै भईराखेको छ । त्यसैले उपभोक्ता ष्ट्रहत 
संरक्षर्को कुरा पधन मानवले नै उपभोक्ताको हक अधधकारको बारेमा वोल्ने र मान्छेले नै फेरर त्यही 
मान्छेको ष्ट्रवरुि काम गने जनु प्रवधृत बढीराखेको छ । यो अत्यन्त संवेदनशील अत्यन्त यो खतराजनक 
ष्ट्रवर्य बधनराखेको छ । हामी सबैलाई थाहा छ । यो जनु हामीले पाउनपुने कर्ाालीवासीले आफ्नो जीवन 
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आयू लम्ब्याउनको लाधग अथाात बााँच्नको लाधग बााँचेर केही गनाको लाधग बााँचेर यो संसारलाई केही गरेर 
देखाउनको लाधग उपभोग गनुापने वस्तहुरु आज गरु्स्तरीय छैनन ्। गरु्स्तरीय खाद्मवस्त ुउपभोग गना 
पाउन,ु धमधत नगिुरेका और्धी, फलफूल, ष्ट्रवधभन्न खाद्मवस्तहुरु उपभोग गना पाउने कर्ाालीवासीको नैसधगाक 
अधधकार हो । गरु्स्तरीय खाद्मवस्त ुउपभोग गना पाउने कर्ाालीवासीको मौधलक अधधकार हो । समयमै 
सेवा पाउने अथाात ्धनयधमत र व्यवजस्थत ढ�ले उपभोग्य वस्तकुो आपूती पयााप्तरुपमा पाउने कर्ाालीवासीको 
माग मानव अधधकारको कुरा हो । तर आज हामीले हेर ्यौं भने यई प्रदेशको राजधानी वीरेन्रनगरमा पधन 
त्यो अधधकारको कुनै महशसु हुाँदैन । कर्ाालीवासीको मौधलक अधधकार माधथको हनन भईरहखेको छ । 
कर्ाालीवासीको १७ लाख कर्ाालीवासीको जीवनमाधथ खेलवाि भईराखेको छ । समग्रमा भन्दाखेरी मानव 
अधधकारको हनन भईराखेको छ । त्यसैले हामीले कसरी त्यो सेवा सषु्ट्रवधा प्रवाह गना सक्छौँ । यहााँको 
जनसमदुायलाई कसरी गरु्स्तरीय हामीले खाद्मवस्त ुउपलव्ध गराउन सक्छौ । कसरी हामीले नाप तौल 
गरु्स्तरीयता कायम गना सक्छौँ । कसरी सेवा सषु्ट्रवधा धछटोछररतो, धनयधमत र स्थायी ढ�ले हामी पयुााउन 
सक्छौँ । यो कर्ााली सरकारको दाष्ट्रयत्वको ष्ट्रवर्य हो । र हामी जनप्रधतधनधधको पधन यो दाष्ट्रयत्वको ष्ट्रवर्य 
हो । यो कुरामा हामी सबै गजम्भर हनुपुछा । र यही कुरालाई मध्यनजर गरेर यधतवेला कर्ााली 
सरकारको तफा बाट इधतहासमा पष्ट्रहलोपटक उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना ष्ट्रवधेयक बनेको 
ष्ट्रवधेयक, २०७५ हाम्रो माननीय मन्त्रीज्यूले त्यस्तै मेहेनत गरेर ल्याउन ुभको छ । म उहााँलाई धेरै-धेरै 
धन्यवाद ददन चाहन्छु । यो ष्ट्रवधेयक अन्तत: कानून वन्नछे । र जसले अष्ट्रहले हाम्रो आम नागररकको 
उपभोग गने गना पाउने जनु अधधकारमा देजखएका समस्याहरुको यसले समाधान गनेछ । र त्यो उपभोग 
गना पाउने खाद्मवस्तहुरु धनयधमत र व्यवजस्थत आपूती गने कुरामा त्यो समस्याको यो ष्ट्रवधेयकले समाधान 
गनेछ भन्न ेआशा अपेक्षा राख्दै फेरर पधन मन्त्रीज्यूलाई धेरै-धेरै धन्यवाद दददै हामी सबैले यो कानून 
बधनसक्यो भने यसलाई हामीले कायाान्वयन गने सवालमा हामीले हाम्रो तफा बाट पधन आ-आफ्नो ठाउाँबाट 
कताव्य धनवााह गनेछौँ भन्ने कुरा राख्दै मैले मेरो भनाइ अही अन्त्य गरे धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: अब माननीय श्री ददनबन्ध ुशे्रष्ट । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददददननववन्न्धधु ु श्रशेे्रष्टष्ट:: माननीय सभामखु महोदय, मैले त ष्ट्रवशेर् गरेर आज उपभोक्ता संरक्षर् ष्ट्रवर्यमा 
छलफलमा नाम लेखाएको धथएाँ । तर माननीय सभामखुज्यूको आज्ञाले मातै्र अष्ट्रहले भखारै यो सदनमा 
सता ापक्षका माननीयज्यूले केही आपता ीजनक शब्दहरु प्रयोग गनुा भको छ । प्रधतपक्ष नेपाली कांग्रसे एवं 
प्रधतपक्षका नाउाँमा यो गररमामय सम्माधनत सदनमा धत आपता ीजनक शब्दहरु प्रयोग गना धमल्छ ष्ट्रक  
धमल्दैन ? घररघरर त्यलाई फेरर ररष्ट्रपट गना धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन ? एउटा सम्माधनत सदनमा प्रधतपक्ष प्रमखु 
प्रधतपक्षको दल र नेतालाई ढााँटेर त्यो राख्न धमल्ने ष्ट्रक नधमल्ने माननीय सभामखुज्यू ? म माननीय 
सभामखुज्यूलाई आग्रह गना चाहन्छु । यो आपता ीजन्य उहााँले राखेका शब्दहरुलाई रेकिाबाट मेटाउनलाई 
आग्रह गछुा । माननीय सभामखु महोदय, म यस कुरामा धेरै जााँदैन । म अको पटक वोलौला । तर यो 
अष्ट्रहले आपता ीजनक कुरा उठेको हनुाले हामी प्रधतपक्षले ष्ट्रवकास धनमाार्का कुराहरु, सरकारका 
कधमकमजोरीका कुराहरु, ष्ट्रहजो बजेट ल्याउाँदाखेरी सरकारले काका कधमकमजोरी गयो र कर्ााली प्रदेशका 
जनताले चाहेको त्यो होईन र यो यो सच्याएर ल्याउनपुछा भनेर हामीले सदन अवरुि गयौं । र त्यसपधछ 
सदन सचुारु हनुभुन्दा पष्ट्रहला सता ापक्ष र प्रधतपक्षका नेताहरु बसेर छलफल भएर त्यसको अ� बनाउने 
भनेर ५ ओटा बुाँदामा सहमधत भएर आको हो । हामी सबैलाई थाहा छ माननीय सभामखु महोदय, त्यसैले 
म यहााँधनर के भन्न चाहन्छु भने यो ईसलुाई अष्ट्रहले उठाएर एउटा ष्ट्रववादको रुपमा धलन ठीक हुाँदैन । म 
यसमा वाद र प्रधतवाद गना चाहाँदैन । म भोली अको ददनमा म यी कुराहरु राख्न ेछु भन्दै म अष्ट्रहले यो 
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सैिाजन्तक छलफलमा केजन्रत हनु्छु माननीय सभामखु महोदय, अब यो महत्वपूर्ा ष्ट्रवधेयक हो । यो 
उपभोक्ता संरक्षर् गने ष्ट्रवधेयक, २०७५ हामीलाई लाग्छ । यो मानवमा प्रत्यक्ष जोधिएको मानवको 
स्वास््यको लाधग प्रत्यक्ष जोधिएको सरोकारवाला ष्ट्रवधेयक हो । तर यो ष्ट्रवधेयक आउाँदाखेरी गजम्भर रुपले 
छलफल हनु जरुरी छ । हामीले यसमा त्रषु्ट्रट गयौं भने त्यो मानवप्रधत एउटा ठूलो खेलवाि पधन हनु 
जान्छ । त्यसैले अब यो भोली हामी ष्ट्रवर्यगत छलफलमा हामी त्यााँ राखौला । र सधमधतमा राखौला । 
म केही कुरा यहााँ के राख्न चाहन्छु भने यसमा केही सझुावहरु त्यो ष्ट्रवधेयक आउाँदाखेरी हामीले अधलकत 
बढी ध्यान पयुााउन जरुरी छ । मैले अजघ पधन भने महत्वपूर्ा ष्ट्रवधेयक हो । यो आम जनताप्रधत 
जनतासाँग प्रत्यक्ष जोधिएको ष्ट्रवधेयक हो । खलुा बजार अथातन्त्रमा उपभोक्ता संरक्षर् र अधधकारको 
सधुनजित हनेु कानून धनमाार्मा सरकारले प्रभावकारी कायाान्वयन माध्यमबाट गनुापछा । अब यो हामीले 
कानून त बनायौँ । यो कानून के छ भने अष्ट्रहले हेदाा कधतपय ष्ट्रवगतकै छ । यथाजस्थधत परम्परागतै छ । 
यलाई अब अष्ट्रहलेको पररजस्थधतमा हामीले यो उपभोक्ता संरक्षर्को लाधग अरु के-के हामीले चेन्ज गरेर यो 
कानूनमा ल्याउन ुपदाछ त भनेर यसमा केही पररवतान गना जरुरी जस्तो मलाई केही लागेको छ । अधन 
सरसती हेदााखेरी त्यसमा खासै पररवतान देजखएन । ष्ट्रवधेयक तयार गने र सोमा कायाान्वयन गना उल्लेख 
भएको संरचना अजघ भने मैले ष्ट्रवगतको जस्तो छ यले खासै पररवतान ल्याउाँदैन र मेरो सझुावमा के छ भने 
माननीय सभामखु महोदय, उपभोक्ता अधधकार संरक्षर्लाई धनयमन गना तथा जोजखममा उपभोक्ता ष्ट्रवपतमा 
पछाधि परेका समदुाय उपभोक्ता संरक्षर् र अधतररक्त अधधकारको सधुनयोजजत हनेु र प्रभावकारी संरचनाको 
व्यवस्था यो ष्ट्रवधेयकमा हनुपुदाछ । अनगुमन पधन हाम्रो त्यसरी पधन हनुपुयो र पधछ परेका वगा, ष्ट्रवपन्न 
वगाहरुको पधन अधधकारको सधुनजित हनेु गरेर यो ष्ट्रवधेयक, ऐन आउनपुछा जस्तो मलाई लाग्छ । 
उपभोक्ता संरक्षर् र अधधकार सम्बन्धमा ऐन वनाउदा उपभोक्ता संगठनहरु र आम सरोकारवालाहरु ष्ट्रवज्ञ र 
आम उपभोक्ताहरु मझ वहश गरी प्राप्त सझुाव समावेश गरेर अझ यो ष्ट्रवधेयकमा समावेश गरेको भए अझ 
बढी प्रभावकारी हनु््यो जस्तो मलाई लाग्दछ । माननीय सभामखु महोदय, धोकादारी, जालसाझी, अस्वस्थ 
प्रधतस्पधााको अभ्यासमा संलग्न हनेु व्यवसायीलाई किा कारवाहीको व्यवस्था पधन यो ष्ट्रवधेयकमा हनुपुछा । 
किाभन्दा किा कारवाही ता ष्ट्रक भोलीका ददनमा त्यो उनीहरुलाई पनु: त्यो गने उत्साही नधमलोस ्। 
प्रोत्साहन नधमलोस ् भनेर । प्रधतस्पधाालाई सीधमत गने बजारमा एक अधधकार, एकाधधकार गने, 

धसजण्िकेटबाट पष्ट्रटाकल हनेु अवस्थाष्ट्रवरुि किा धनगरानी, उपभोक्ताको सवोता म छनौटमा पनुापदाछ । 
अधधकार सधुनजित हनुपुछा । यो पधन ष्ट्रवधेयकमा हामीले लेख्न ु जरुरी छ जस्तो मलाई लाग्दछ । 
उपभोक्ताले गरु्स्तरीय वस्त,ु सेवा प्राप्त गना सधुनजित हनुपुने । यदद नभएमा उपभोक्ताले दावी गरेमा 
क्षधतपूती पाउने पधन यो ष्ट्रवधेयकमा राख्नपुयो । उपभोक्तालाई कुनै हानी र नोक्सानी हनेु ष्ट्रकधसमको छ र 
क्षधतपूतीको दावी गयौँ भने त्यो पधन पाउने एउटा यो ष्ट्रवधेयकमा राख्न जरुरी मलाई लाग्दछ । खाद्म पदाथा 
जनस्वास््यसाँग सम्बजन्धत, ष्ट्रवता ीय क्षेत्र आदद व्यवसाय उत्पादन तथा सेवा बारेमा ष्ट्रवस्ततृ ष्ट्रववरर् सावाजधनक 
हनुपुने व्यवस्था पधन गनुापने । सावाजधनक सबैलाई यो सजुचत र जानकारी हनु जरुरी छ । उपभोक्ता 
संरक्षर् र अधधकारमा संलग्न गैर सरकारी क्षेत्रका नागररक, समाज तथा सम्बजन्धत ष्ट्रवशेर्ज्ञहरुलाई पधन 
कानून कायाान्वयन गने सवालमा ष्ट्रवशेर्ज्ञ सहभागी वातावरर् बनाउन पधन जरुरी छ ता ष्ट्रक यले गदाा यो 
आम जनतासाँग सरोकार राख्न े ष्ट्रवधेयकहरु प्रभावकारी, पररर्ाममखुी र अरु त्यो जनताको ष्ट्रहतमा 
उपलजब्धमखुी हनु्छ जस्तो लाग्छ र यी केही कुराहरु पधन यो ष्ट्रवधेयकमा समेट्नलाई म आग्रह गदै र अरु 
कुरा हामी सधमधतमा पधन संशोधन राखेर अकोचोष्ट्रट फेरर गष्ट्रहरो रुपले छलफल गनेछु भन्दै ष्ट्रवदा हनु्छु 
धन्यवाद । 
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सैिाजन्तक छलफलमा केजन्रत हनु्छु माननीय सभामखु महोदय, अब यो महत्वपूर्ा ष्ट्रवधेयक हो । यो 
उपभोक्ता संरक्षर् गने ष्ट्रवधेयक, २०७५ हामीलाई लाग्छ । यो मानवमा प्रत्यक्ष जोधिएको मानवको 
स्वास््यको लाधग प्रत्यक्ष जोधिएको सरोकारवाला ष्ट्रवधेयक हो । तर यो ष्ट्रवधेयक आउाँदाखेरी गजम्भर रुपले 
छलफल हनु जरुरी छ । हामीले यसमा त्रषु्ट्रट गयौं भने त्यो मानवप्रधत एउटा ठूलो खेलवाि पधन हनु 
जान्छ । त्यसैले अब यो भोली हामी ष्ट्रवर्यगत छलफलमा हामी त्यााँ राखौला । र सधमधतमा राखौला । 
म केही कुरा यहााँ के राख्न चाहन्छु भने यसमा केही सझुावहरु त्यो ष्ट्रवधेयक आउाँदाखेरी हामीले अधलकत 
बढी ध्यान पयुााउन जरुरी छ । मैले अजघ पधन भने महत्वपूर्ा ष्ट्रवधेयक हो । यो आम जनताप्रधत 
जनतासाँग प्रत्यक्ष जोधिएको ष्ट्रवधेयक हो । खलुा बजार अथातन्त्रमा उपभोक्ता संरक्षर् र अधधकारको 
सधुनजित हनेु कानून धनमाार्मा सरकारले प्रभावकारी कायाान्वयन माध्यमबाट गनुापछा । अब यो हामीले 
कानून त बनायौँ । यो कानून के छ भने अष्ट्रहले हेदाा कधतपय ष्ट्रवगतकै छ । यथाजस्थधत परम्परागतै छ । 
यलाई अब अष्ट्रहलेको पररजस्थधतमा हामीले यो उपभोक्ता संरक्षर्को लाधग अरु के-के हामीले चेन्ज गरेर यो 
कानूनमा ल्याउन ुपदाछ त भनेर यसमा केही पररवतान गना जरुरी जस्तो मलाई केही लागेको छ । अधन 
सरसती हेदााखेरी त्यसमा खासै पररवतान देजखएन । ष्ट्रवधेयक तयार गने र सोमा कायाान्वयन गना उल्लेख 
भएको संरचना अजघ भने मैले ष्ट्रवगतको जस्तो छ यले खासै पररवतान ल्याउाँदैन र मेरो सझुावमा के छ भने 
माननीय सभामखु महोदय, उपभोक्ता अधधकार संरक्षर्लाई धनयमन गना तथा जोजखममा उपभोक्ता ष्ट्रवपतमा 
पछाधि परेका समदुाय उपभोक्ता संरक्षर् र अधतररक्त अधधकारको सधुनयोजजत हनेु र प्रभावकारी संरचनाको 
व्यवस्था यो ष्ट्रवधेयकमा हनुपुदाछ । अनगुमन पधन हाम्रो त्यसरी पधन हनुपुयो र पधछ परेका वगा, ष्ट्रवपन्न 
वगाहरुको पधन अधधकारको सधुनजित हनेु गरेर यो ष्ट्रवधेयक, ऐन आउनपुछा जस्तो मलाई लाग्छ । 
उपभोक्ता संरक्षर् र अधधकार सम्बन्धमा ऐन वनाउदा उपभोक्ता संगठनहरु र आम सरोकारवालाहरु ष्ट्रवज्ञ र 
आम उपभोक्ताहरु मझ वहश गरी प्राप्त सझुाव समावेश गरेर अझ यो ष्ट्रवधेयकमा समावेश गरेको भए अझ 
बढी प्रभावकारी हनु््यो जस्तो मलाई लाग्दछ । माननीय सभामखु महोदय, धोकादारी, जालसाझी, अस्वस्थ 
प्रधतस्पधााको अभ्यासमा संलग्न हनेु व्यवसायीलाई किा कारवाहीको व्यवस्था पधन यो ष्ट्रवधेयकमा हनुपुछा । 
किाभन्दा किा कारवाही ता ष्ट्रक भोलीका ददनमा त्यो उनीहरुलाई पनु: त्यो गने उत्साही नधमलोस ्। 
प्रोत्साहन नधमलोस ् भनेर । प्रधतस्पधाालाई सीधमत गने बजारमा एक अधधकार, एकाधधकार गने, 

धसजण्िकेटबाट पष्ट्रटाकल हनेु अवस्थाष्ट्रवरुि किा धनगरानी, उपभोक्ताको सवोता म छनौटमा पनुापदाछ । 
अधधकार सधुनजित हनुपुछा । यो पधन ष्ट्रवधेयकमा हामीले लेख्न ु जरुरी छ जस्तो मलाई लाग्दछ । 
उपभोक्ताले गरु्स्तरीय वस्त,ु सेवा प्राप्त गना सधुनजित हनुपुने । यदद नभएमा उपभोक्ताले दावी गरेमा 
क्षधतपूती पाउने पधन यो ष्ट्रवधेयकमा राख्नपुयो । उपभोक्तालाई कुनै हानी र नोक्सानी हनेु ष्ट्रकधसमको छ र 
क्षधतपूतीको दावी गयौँ भने त्यो पधन पाउने एउटा यो ष्ट्रवधेयकमा राख्न जरुरी मलाई लाग्दछ । खाद्म पदाथा 
जनस्वास््यसाँग सम्बजन्धत, ष्ट्रवता ीय क्षेत्र आदद व्यवसाय उत्पादन तथा सेवा बारेमा ष्ट्रवस्ततृ ष्ट्रववरर् सावाजधनक 
हनुपुने व्यवस्था पधन गनुापने । सावाजधनक सबैलाई यो सजुचत र जानकारी हनु जरुरी छ । उपभोक्ता 
संरक्षर् र अधधकारमा संलग्न गैर सरकारी क्षेत्रका नागररक, समाज तथा सम्बजन्धत ष्ट्रवशेर्ज्ञहरुलाई पधन 
कानून कायाान्वयन गने सवालमा ष्ट्रवशेर्ज्ञ सहभागी वातावरर् बनाउन पधन जरुरी छ ता ष्ट्रक यले गदाा यो 
आम जनतासाँग सरोकार राख्न े ष्ट्रवधेयकहरु प्रभावकारी, पररर्ाममखुी र अरु त्यो जनताको ष्ट्रहतमा 
उपलजब्धमखुी हनु्छ जस्तो लाग्छ र यी केही कुराहरु पधन यो ष्ट्रवधेयकमा समेट्नलाई म आग्रह गदै र अरु 
कुरा हामी सधमधतमा पधन संशोधन राखेर अकोचोष्ट्रट फेरर गष्ट्रहरो रुपले छलफल गनेछु भन्दै ष्ट्रवदा हनु्छु 
धन्यवाद । 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, 
२०७५ माधथको सामान्य छलफलमा माननीय सदस्यहरुले उठाउन ुभएका प्रश्नहरुको जवाफ ददन कर्ााली 
प्रदेश सरकारका उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्री माननीय श्री नन्दधसंह वढुालाई समय ददन्छु ।  

उउद्मद्मोोगग,,  पपययााटटनन,,  ववनन  ततथथाा  ववााततााववररर्र्  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ननन्न्ददधधससंंहह  बबुढुढाा  ::  माननीय सभामखु महोदय, कर्ााली 
प्रदेश सरकार उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्रालयको उपभोक्ता संरक्षर् गना सम्बन्धमा व्यवस्था 
गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ को सामान्य छलफलमा माननीय सदस्यहरुले उठाउन ुभएको कुरामा केही 
तपाईको मन्त्रालयको तफा बाट कधमकमजोरी भएको महससु भइरहेको छ । र आगामी ददनमा धत 
कधमकमजोरीलाई आगामी मन्त्रालयबाट पेश हनेु ष्ट्रवधेयकमा नदोहोररने प्रधतबिता म यहााँ जाहेर गना 
चाहन्छु । र माननीय सदस्यहरुले जनु कुरा यो उपभोक्ता संरक्षर् मातै्र नभएर उपभोक्ता हकष्ट्रहत हनुपुने 
हो यो ष्ट्रप्रन्ट धमस्टेकको कारर्ले गदााखेरी यो उपभोक्ता संरक्षर् मातै्र भएको छ । र जनु कुराहरु यो 
संघको कानूनसाँगको तपाईको कपी हो भन्ने कुरा जनु माननीय सदस्यहरुले राख्न ु भएको छ । यो 
संष्ट्रवधानको क्षेत्र अधधकारधभत्र संघ, प्रदेश र स्थानीय तहले पधन आ आफ्नो क्षेत्रबाट आ आफूले ऐन कानून 
बनाएर तपाई अनगुमन गना सक्वे व्यवस्था रहेको छ । र यो तपाईको यो एक-आपसमा यो प्रदेशको 
मातै्रले यसको तपाईको अलग तपाईको ऐन बनाउन सक्ने अवस्था रहाँदैन । यो संघीय सरकार र तपाईको 
प्रदेश सरकारको पधन ऐन एकापसमा नबाजझने गरी राख्न ेकुराहरु भएको हुाँदा यो कपी जस्तो भए पधन यो 
कपी होईन । र यसमा केही कुराहरु तपाईको संघ र प्रदेशमा आ-आफ्नो क्षेत्रधभत्र रहेको छ । यो कुनै 
पधन कपी पे� होईन । र यो कुरा मैले यहााँ राख्न चाहे । र अको र जस्तै अब यो सजचवज्यूको पधन 
हस्ताक्षर कुरा रहेको छ र यो कुरा मैले अब यो पष्ट्रहलोपटक ष्ट्रवधेयक पेश गरेको हुाँदा आगामी ददनमा अब 
यो कुरालाई मैले एउटा तपाईको धसकाईको रुपमा धलने छु र आगामी ददनमा यो कुरा हनु नददने कुरा 
मैले प्रधतबिता गना चाहन्छु । र अको कुरा जनु हामी मानवको तपाईको हकष्ट्रहत र तपाईको उपभोग्य 
वस्तमुा गरु्स्तर तपाईको गने जनु ष्ट्रवधेयक अधत महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्य छ । र यो ष्ट्रवधेयकमा जनु ष्ट्रवधेयकहरु 
तपाईको सामान्य मन्त्रालयको तफा बाट एउटा ड्राफ्ट वनाएपधन यसलाई अझ पूर्ारुपमा छलफलको लाधग 
अब यो सधमधतमा त्यसले पूर्ाता पाओस,् पाउनेछ । र संशोधनमाफा त ्पधन यसले तपाईको पूर्ाता धलनेछ र 
अवश्य पधन यस तपाईको ष्ट्रवधेयक पधछ ऐन बधनसकेपधछ कर्ााली प्रदेशका १७ लाख जनताले तपाईको 
जनु दैधनकी उपभोग्य वस्तहुरुबाट पाउने जनु गरु्स्तर तपाईको वस्तहुरु तपाईको उपभोग गना पाउने 
कुराहरुमा यो सधुनजित तपाईको रहने यो ष्ट्रवधेयक भएको हुाँदा यसलाई प्रदेश सभाले अझ महत्वपूर्ा ददएर 
यसलाई तपाईको यो धछटोभन्दा धछटो ऐनको रुपमा आउन सक्यो भने अवश्य पधन जनु वजारमा भएपधन 
अधनयधमततालाई धछटो कन्रोल गना सष्ट्रकन्छ । भन्ने कुरा मैले यहााँ राख्दै राखे धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश सरकारका उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातावरर् मन्त्री 
माननीय श्री नन्दधसंह बढुाले सभामा प्रस्ततु गनुाभएको उपभोक्ता संरक्षर् गनेसम्बन्धी सम्बन्धमा व्यवस्था 
गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ माधथको सामान्य छलफल समाप्त भएको जानकारी गदाछु । माननीय 
सदस्यहरु अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका उद्मोग,पयाटन वन तथा वातावरर् मन्त्री माननीय श्री नन्दधसंह 
बढुालाई उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ थप छलफलका लाधग 
अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा पठाईयोस ्भनी प्रस्ताव पेश गना समय ददन्छु ।  

उउद्मद्मोोगग,,  पपययााटटनन,,  ववनन  ततथथाा  ववााततााववररर्र्  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ननन्न्ददधधससंंहह  बबुढुढाा  ::  माननीय सभामखुज्यू, उपभोक्ता 
संरक्षर् गना सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ सभामा सामान्य छलफल भएको र 
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दफावार छलफलको लाधग कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १०७ को उपधनयम १ को 
खण्ि ख वमोजजम यस सभाबाट अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा पठाईयोस ्भनी प्रस्ताव गदाछु ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  ::  माननीय सदस्यहरु अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातारर् 
मन्त्री माननीय श्री नन्दधसंह बढुाले सभामा प्रस्ततु गनुाभएको उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना 
बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ लाई अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा थप छलफलको लाधग पठाईयोस भन्न े
प्रस्ताव धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु । यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्छ भन्नुहोला । यो 
प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्न भन्नहुोला । यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय 
सदस्यहरुले हनु्छ भन्नहुोस ्। यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्न भन्नुहोस ्। हनु्न भन्न े
आवाज सधुनएन । तसथा उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ थप 
छलफलको लाधग अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा पठाईयोस भन्ने प्रस्ताव सवासम्मधतले पाररत भएको 
घोर्र्ा गदाछु । माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को पररच्छेद १५ व्यवस्थापन 
कायाष्ट्रवधधको धनयम १०९ को उपधनयम १ अनसुार उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयक २०७५ मा संशोधनको सूचना पेश गना चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरुलाई ७२ घण्टाको समय 
धसमा प्रारम्भ भएको व्यहोरा जानकारी गराउाँछु । माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश सभा धनयमावली 
२०७४ को धनयम १०६ मा भएको व्यवस्था अनसुार कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री 
माननीय श्री दल रावललाई प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ 
माधथ सामान्य छलफलका लाधग सभासमक्ष प्रस्ताव पेश गना समय ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल:: माननीय सभामखुज्यू, स्वास््य सेवा सञ्चालन, धनयधमत र 
प्रभावकारी बनाउनको लाधग सरकारी स्वास््य संस्थाहरुको धनयमन गरी स्वास््य प्रर्ालीलाई सदुृढ बनाई 
कर्ााली प्रदेशको ष्ट्रवकासमा योगदान पयुााउन प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा कानूनी व्यवस्था गना 
वाञ्छनीय भएकोले प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७६, कर्ााली 
प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १०६ वमोजजम सामान्य छलफल गररयोस भनी सम्माधनत 
सभासमक्ष प्रस्ताव गदाछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  ::  माननीय सदस्यहरु प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयक २०७६ माधथको सामान्य छलफलमा भाग धलनहुनेु माननीय सदस्यहरुको लाधग समय धनधाारर् 
गरेको छु । सवाप्रथम माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा  ::  माननीय सभामखु महोदय, आज प्रदेश स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक माधथ सैिाजन्तक छलफलमा सहभागी भएको छु । र यसमा धेरै कुराहरु 
मैले ख्याल गरेँ । अध्ययन गदाा यसमा संघीय कानूनले संघीय स्वास््य ऐनले पधन भन्या छ । ष्ट्रक गभा 
अवस्थादेजख आठ वर्ासम्मको वच्चाको धनधमता  राज्यले धन:शलु्क सेवा र त्यसको पोर्र् सष्ट्रहतको 
व्यवस्थापन गनुापने छ भन्ने उल्लेख छ । तर हाम्रो प्रदेश के संघीय कानूनलाई मान्य हो ष्ट्रक यहााँ प्रदेशमा 
हामीले प्रदेशमा अको छु�ै कानून हामीले पधन बनाउनपुछा भन्ने हेक्का छ ष्ट्रक छैन मन्त्रीज्यूलाई । यो पधन 
अधल ध्यान पयुााउनपुयो । दोस्रो कुरा, स्वास््यमा नागररकको हक हनेुछ भन्ने संवैधाधनक व्यवस्था हो  
यो । प्रत्येक नेपाली नागररकको स्वास््यमा हक हनेु छ । भधनसकेपधछ यहााँ समग्रमा त भन्नु भा छ । 
सबै नागररकहरुलाई धन:शलु्क सेवा गररने छ भन्ने छ । त्यो राम्र ै ष्ट्रवर्य हौ त्यो सबैलाई धन:शलु्क सेवा 
प्राप्त गने कुराहरु त्यो हक धभत्र परेकै कुराहरुमध्ये राख्न ुभाछ राम्र ै कुरा हो । तर जेष्ट नागररकलाई 
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दफावार छलफलको लाधग कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १०७ को उपधनयम १ को 
खण्ि ख वमोजजम यस सभाबाट अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा पठाईयोस ्भनी प्रस्ताव गदाछु ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  ::  माननीय सदस्यहरु अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका उद्मोग, पयाटन, वन तथा वातारर् 
मन्त्री माननीय श्री नन्दधसंह बढुाले सभामा प्रस्ततु गनुाभएको उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना 
बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ लाई अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा थप छलफलको लाधग पठाईयोस भन्न े
प्रस्ताव धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु । यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्छ भन्नुहोला । यो 
प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्न भन्नहुोला । यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय 
सदस्यहरुले हनु्छ भन्नहुोस ्। यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्न भन्नुहोस ्। हनु्न भन्न े
आवाज सधुनएन । तसथा उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ थप 
छलफलको लाधग अथा तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतमा पठाईयोस भन्ने प्रस्ताव सवासम्मधतले पाररत भएको 
घोर्र्ा गदाछु । माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को पररच्छेद १५ व्यवस्थापन 
कायाष्ट्रवधधको धनयम १०९ को उपधनयम १ अनसुार उपभोक्ता संरक्षर् गने सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयक २०७५ मा संशोधनको सूचना पेश गना चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरुलाई ७२ घण्टाको समय 
धसमा प्रारम्भ भएको व्यहोरा जानकारी गराउाँछु । माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश सभा धनयमावली 
२०७४ को धनयम १०६ मा भएको व्यवस्था अनसुार कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री 
माननीय श्री दल रावललाई प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ 
माधथ सामान्य छलफलका लाधग सभासमक्ष प्रस्ताव पेश गना समय ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल:: माननीय सभामखुज्यू, स्वास््य सेवा सञ्चालन, धनयधमत र 
प्रभावकारी बनाउनको लाधग सरकारी स्वास््य संस्थाहरुको धनयमन गरी स्वास््य प्रर्ालीलाई सदुृढ बनाई 
कर्ााली प्रदेशको ष्ट्रवकासमा योगदान पयुााउन प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा कानूनी व्यवस्था गना 
वाञ्छनीय भएकोले प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७६, कर्ााली 
प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १०६ वमोजजम सामान्य छलफल गररयोस भनी सम्माधनत 
सभासमक्ष प्रस्ताव गदाछु । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  ::  माननीय सदस्यहरु प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयक २०७६ माधथको सामान्य छलफलमा भाग धलनहुनेु माननीय सदस्यहरुको लाधग समय धनधाारर् 
गरेको छु । सवाप्रथम माननीय श्री अम्मरबहादरु थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा  ::  माननीय सभामखु महोदय, आज प्रदेश स्वास््य सेवा प्रवाह सम्बन्धमा 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक माधथ सैिाजन्तक छलफलमा सहभागी भएको छु । र यसमा धेरै कुराहरु 
मैले ख्याल गरेँ । अध्ययन गदाा यसमा संघीय कानूनले संघीय स्वास््य ऐनले पधन भन्या छ । ष्ट्रक गभा 
अवस्थादेजख आठ वर्ासम्मको वच्चाको धनधमता  राज्यले धन:शलु्क सेवा र त्यसको पोर्र् सष्ट्रहतको 
व्यवस्थापन गनुापने छ भन्ने उल्लेख छ । तर हाम्रो प्रदेश के संघीय कानूनलाई मान्य हो ष्ट्रक यहााँ प्रदेशमा 
हामीले प्रदेशमा अको छु�ै कानून हामीले पधन बनाउनपुछा भन्ने हेक्का छ ष्ट्रक छैन मन्त्रीज्यूलाई । यो पधन 
अधल ध्यान पयुााउनपुयो । दोस्रो कुरा, स्वास््यमा नागररकको हक हनेुछ भन्ने संवैधाधनक व्यवस्था हो  
यो । प्रत्येक नेपाली नागररकको स्वास््यमा हक हनेु छ । भधनसकेपधछ यहााँ समग्रमा त भन्नु भा छ । 
सबै नागररकहरुलाई धन:शलु्क सेवा गररने छ भन्ने छ । त्यो राम्र ै ष्ट्रवर्य हौ त्यो सबैलाई धन:शलु्क सेवा 
प्राप्त गने कुराहरु त्यो हक धभत्र परेकै कुराहरुमध्ये राख्न ुभाछ राम्र ै कुरा हो । तर जेष्ट नागररकलाई 
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धन:शलु्क सेवा जहााँ पधन जेष्ट नागररकलाई, वालवाधलकालाई धन:शलु्क सेवाको व्यवस्था गररएको छ । त्यो 
हकधभत्र स्वास््यसम्बन्धी नागररक हकधभत्र राजखएको छ । संवैधाधनक व्यवस्था कुरा गरेर कुरालाई पधन 
हामीले कानूनमा व्यवस्था गरेर अगाधि बढ्न सकेनौ भने र नागररकका हक अधधकारहरु खोधसने हनु ्। 
त्यसो भको हनुाले संष्ट्रवधानमा व्यवस्था भएका कुराहरु नखोधसएलान ्तर पधन व्यवस्था गदाा हाम्रो कानूनले 
त्यसलाई मयााददत र कायाान्वयनमा लैजाने, संष्ट्रवधानको ममा, भावना अनसुार अगाधि बढ्नपुछा । त्यसैले यो 
२÷३ ओटा कुराहरुलाई यसमा व्यवस्थापन गरेर अगाधि जानपछा । र दोस्रो कुरा अष्ट्रहले यो मौधलक 
हकका कुराहरुमध्ये संष्ट्रवधानमा हामीले धेरै व्यवस्था गरेका छौँ । तर सरकारले त्यसधभत्रको एउटा 
स्वास््य प्रत्येक नागररकको स्वास््यको हक पधन महत्वपूर्ा कुरा हो । र यसलाई व्यवस्थापन गना 
हामीलाई के-कस्तो लागत अथवा चाईने आधथाक व्ययभारको आवश्यकता हो । त्यो हामीमा कमजोरी या 
त्यसलाई व्यवस्थापन गना नसकेको हामीले महससु गयाा छौँ । हरेक हक अधधकारहरुलाई कायम गनाका 
धनधमता  त्यसलाई कानूनमा मातै्र व्यवस्था गरेर हुाँदैन । कायाान्वयनको क्षेत्रमा त्यसलाई चाष्ट्रहने 
व्यवस्थापनको क्षेत्रमा हामीले ध्यान पयुााउनपुछा । योसम्बन्धी पधन सरकारले ध्यानपूवाक अगाधि बढ्ने छ 
र यो ष्ट्रवधेयक अष्ट्रहले अन्त्य-अन्त्यधतर आएको छ । मलाई लाग्छ यो सदनमा पेश गररएका ष्ट्रवधेयक 
अको सदनधभत्र छलफल अको अधधवेशनमा छलफल गनुापने जस्थधत छ । तर धसिान्तत: एक अधधवेशनमा 
पेश भएको ष्ट्रवधेयक अको एक अधधवेशन जााँदा फेरर नयााँ तररकाले आउनपुने पधन हनु सक्छ । मलाई 
यष्ट्रकनै छैन मैले सनेुको कुरा हो । अब यसलाई पधन ध्यान पयुााउनपुलाा । ष्ट्रक अब यो अधधवेशन त भोली 
मैले सनु्या छु । भोली १० गते अन्त्य हुाँदै छ रे । आज फटाफट ष्ट्रवधेयकहरु  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: कहााँबाट सनु्नु भयो माननीय सदस्य ? 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा:: मैले कानूनष्ट्रवद् बाटै सनेुको । अस्ती हजरुले पधन सनु्नुभा हो ष्ट्रक भन्न े
लाग्छ मलाई । मैले कानूनष्ट्रवद्हरुबाटै हामीलाई अधल त्यो कुरा पधन आएको धथयो सायद यसमा 
सभामखुज्यू पधन संलग्न हनुहुनु््यो ष्ट्रक ?  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: यसमा सभामखुको संलग्नता हुाँदैन माननीय सदस्य । यो कानूनष्ट्रवद्ले पधन अन्त्य गने 
कुरा होइन । प्रदेश प्रमखुले यो पत्र पठाउन ुहनु्छ । अगािी बढ्नसु ्। 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपाा::  ष्ट्रवधध त यही हो । तर यो सदनमा पेश भएको ष्ट्रवधेयक, यो म कन्फ्यजु 
पधन हनु सक्छु त्यसमा । त्यसैले मैले ष्ट्रयनै कुराहरु राखे र वास्तवमै संवेनशील कुरा स्वास््यसाँग 
सम्बजन्धत भएको हनुाले यसलाई अझै पररमाजजात र अझै व्यवजस्थत गरेर अगाधि बढ्नपुने हनु्छ । यसलाई 
नागररक समाजसम्म पधन पयुााएर अगाधि बढ्ने ष्ट्रवधध प्रष्ट्रक्रयाबाट अगाधि बढोस ्। यही कुरा राख्न चाहन्छु 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः अब माननीय श्री गोपाल शमाा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगोोपपाालल  शशममाााा :माननीय सभामखु महोदय, प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह गना प्रवाह सम्वन्धमा 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक प्रस्ततु भएको र हाम्रो सन्दभामा यो धेरै महत्वपूर्ा ष्ट्रवधेयक हो । यो 
महत्वपूर्ा ष्ट्रवधेयक प्रस्ततु गनुा भएकोमा माननीय सामाजजक ष्ट्रवकास मजन्त्रज्यूलाई म ष्ट्रवशेर् धन्यवाद ददन 
चाहन्छु । माननीय सभामखु महोदय हाम्रो प्रदेश धेरै पछाधि परेको प्रदेश सबै ष्ट्रहसावले हो र स्वास््य 
सम्वन्धीको ष्ट्रहसावले पधन ष्ट्रवकराल समस्या हामीले भाधगराखेका छौ । यो ष्ट्रवधेयकले धेरै कुराहरु समेटेको 
छ । र हामीलाई अनभुधूत भएका कुराहरुलाई यहााँ हेदााखेरी यी सबै अनचु्छेदहरुले, दफाहरुले समेटछन नै 
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भन्ने मलाई लाग्छ । यो ष्ट्रवधेयक जरुरी पधन धथयो । तर आज हामीसाँग के समस्या छ भन्दाखेरी प्रत्येक 
गाउाँमा दक्ष जनशजक्तको अभाव त छदै छ । दक्ष जनशजक्त जनस्वास््यमा काम गने जनशजक्तहरु हामीसाँग 
कम मातै्र होईन । स्वास््य सम्वन्धी हाम्रा कायाालयहरु पधन कमजोर अवस्थामा छन ् र कमै छन ्। 
यसको फाईदा धलएर केही यस्ता तत्वहरु छन ्। ष्ट्रक आज मानव स्वास््यमा गजम्भर असर हनेु खालका 
गधतष्ट्रवधधहरु धग्रराखेका छन ् । एकाधतर स्वास््य ऐन संघीय स्वास््य ऐन समेत त्यसको वजखालाफमा 
संस्थाहरु खधुलराखेका छन ्। धनजित मापदण्ि अष्ट्रहले पधन संघीय ईकाई कानूनले तोकेको छ । धनजित 
मापदण्िका ष्ट्रवपरीत स्वास््य संस्थाहरु एकाधतर खलेुआम चधलराखेका छन ्। त्यसका धनजित मापदण्ि 
हुाँदाहदैु त्यसको उलंघन गररराखेका छन ्र त्यलाई हामीले कन्टोल गना सष्ट्रकराखेका छैनौ । धनयन्त्रर् गना 
सष्ट्रकराखेका छैनौ । त्यो के कारर्ले छ भन्दाखेरी हामीले वैकजल्पक जनशजक्तको व्यवस्थापन गना सकेका 
छैनौ । वैकजल्पक कायाालयको व्यवस्था गना सकेका छैनौ । आज संष्ट्रवधानको हक मौधलक हककोरुपमा 
छ । जनताले स्वास््य सम्वन्धी हकको कुरा गदााखेरी मौधलक हककोरुपमा कायाान्वयन हनुपुछा भन्न े
ठान्छ । प्रत्येक विामा स्वास््य ईकाईहरु हनेु कुरा र प्रत्येक पाधलकामा हजस्पटल हनेु कुराहरु हामीले 
पररकल्पना गरेका छौ । तर ती हामीसाँग छन ्ष्ट्रक छैनन ्। आज हाम्रो अवस्था त्यो प्रश्नमा हामी गजम्भर 
छौँ । तर अष्ट्रहले पधन के देजखराखेको छु भने प्रयााप्त जथाभावी मेधिकलहरु खोलेका छन ्। मेधिकल 
सञ्चालन कोले गने कुन स्तरकोले गयाा छ । संघीय कानूनले अष्ट्रहले पधन गरेको छ । हाम्रो कानूनले त्यो 
गना सक्छ ष्ट्रक सक्दैन । यसमा धलष्ट्रपवि भएका कुराहरुले हामीले त्यलाई कायाान्वयन धलन सक्छौ ष्ट्रक 
सक्दैनौ । चनुौती छ । चनुौती यो धनमाार् गने मखु्य कुरा होईन । मखु्य कुरा यसको यो ऐन 
वधनसकेपधछ यो ऐनको कायाान्वयन गने हामीसाँग चनुौती छ । त्यो चनुौती मन्त्रालयले कसरी व्यवस्थापन 
गछा वा सरकारले कसरी व्यवस्थापन गछा । यो ष्ट्रवधेयक ऐनमा वदधलसकेपधछ ऐन कसरी कायाान्वयन 
हनु्छ मखु्य सवाल त्यही छ । आज हामीले खलेुआम एउटा अहेव िक्टर सरह जचरफार गररराखेको छ । 
कधतपय मातजृशश ु समस्याहरु त्यााँ देखा परराखेका छन ् । कैयौ ष्ट्रवरामीहरु उपचार भन्दा वष्ट्रढ केरे 
और्धीका धनजित िोजहरु भन्दा वष्ट्रढ िोज ददएर मतृ्य ुभएका घटनाहरु छन ्। जथाभावी यस्ता प्रकृधतहरु 
इसलाई रोक्ने गरी जो ष्ट्रवधेयक आएको छ । यो ष्ट्रवधेयक रोक्ने धलष्ट्रपमा हेदााखेरी दफामा हेदााखेरी यसका 
सबै अनचु्छेदहरुमा यसले यलाई कन्टोल गने व्यवस्था त देख्न सष्ट्रकन्छ । तर त्यसको कायाान्वयन कसरी 
हनुसक्छ मखु्य समस्या यहााँ छ । ईजाजत पत्र सम्वन्धी व्यवस्था, आधारभतू स्वास््य सेवा प्रवाह गने 
सम्वन्धी कुराहरु र कमाचारीहरुको व्यवस्थापन गने कुरा, स्वास््य सेवाको गरु्स्तर तथा स्वास््य सम्वन्धी 
दाष्ट्रयत्वको कुरा, और्धी तथा उपकरर् सम्वन्धी व्यवस्थाको कुरा, जन स्वास््यको संरक्षर् सम्विान र 
वातावरर् व्यवस्थापन सम्वन्धी व्यवस्था, स्वास््य समन्वय सधमधतका कुराहरु समेत गरेर त्यलाई 
व्यवस्थापन गने कुरा यले गरेकै छ । तर प्राय सधमधतहरु कसरी व्यक्त हनेु गरेका छन ्भने लामालामा 
सधमधतहरु वनाउने त्यो सधमधत आफैमा भरगोल हनेु अवस्थाहरु पधन हनु सक्छन । मन्त्रीज्यूले यलाई 
अधलकधत सभामखुज्यू माफा त ्यो कुरामा सधमधतहरु अधलकधत ठूला पररर्ामका ठूला आकारका हुाँदाखेरी 
त्यले चसु्त हनेु र आफ्नो भधूमकालाई व्यवजस्थत गना सक्दैन ष्ट्रक भन्ने धतर मेरो जोि छ र यो ष्ट्रवधेयक 
हाम्रो सन्दभामा हाम्रो प्रदेशको सन्दभामा धेरै महत्वपूर्ा छ । यसको लाधग म फेरर पधन धेरैधेरै धन्यवाद 
मन्त्रीज्यूलाई ददन चाहन्छु ।  

तर यसको यो ष्ट्रवशेर् छलफल हनुपुछा । हामीलाई व्यापक रुपले दफावार छलफल गने नै छौ ।  
त्यसको लाधग समय ददन ुभएकोमा म माननीय सभामखुज्यूलाई धन्यवाद दददै आफ्नो भनाइ टुङ्ग्याउछु । 
धन्यवाद ।  
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भन्ने मलाई लाग्छ । यो ष्ट्रवधेयक जरुरी पधन धथयो । तर आज हामीसाँग के समस्या छ भन्दाखेरी प्रत्येक 
गाउाँमा दक्ष जनशजक्तको अभाव त छदै छ । दक्ष जनशजक्त जनस्वास््यमा काम गने जनशजक्तहरु हामीसाँग 
कम मातै्र होईन । स्वास््य सम्वन्धी हाम्रा कायाालयहरु पधन कमजोर अवस्थामा छन ् र कमै छन ्। 
यसको फाईदा धलएर केही यस्ता तत्वहरु छन ्। ष्ट्रक आज मानव स्वास््यमा गजम्भर असर हनेु खालका 
गधतष्ट्रवधधहरु धग्रराखेका छन ् । एकाधतर स्वास््य ऐन संघीय स्वास््य ऐन समेत त्यसको वजखालाफमा 
संस्थाहरु खधुलराखेका छन ्। धनजित मापदण्ि अष्ट्रहले पधन संघीय ईकाई कानूनले तोकेको छ । धनजित 
मापदण्िका ष्ट्रवपरीत स्वास््य संस्थाहरु एकाधतर खलेुआम चधलराखेका छन ्। त्यसका धनजित मापदण्ि 
हुाँदाहदैु त्यसको उलंघन गररराखेका छन ्र त्यलाई हामीले कन्टोल गना सष्ट्रकराखेका छैनौ । धनयन्त्रर् गना 
सष्ट्रकराखेका छैनौ । त्यो के कारर्ले छ भन्दाखेरी हामीले वैकजल्पक जनशजक्तको व्यवस्थापन गना सकेका 
छैनौ । वैकजल्पक कायाालयको व्यवस्था गना सकेका छैनौ । आज संष्ट्रवधानको हक मौधलक हककोरुपमा 
छ । जनताले स्वास््य सम्वन्धी हकको कुरा गदााखेरी मौधलक हककोरुपमा कायाान्वयन हनुपुछा भन्न े
ठान्छ । प्रत्येक विामा स्वास््य ईकाईहरु हनेु कुरा र प्रत्येक पाधलकामा हजस्पटल हनेु कुराहरु हामीले 
पररकल्पना गरेका छौ । तर ती हामीसाँग छन ्ष्ट्रक छैनन ्। आज हाम्रो अवस्था त्यो प्रश्नमा हामी गजम्भर 
छौँ । तर अष्ट्रहले पधन के देजखराखेको छु भने प्रयााप्त जथाभावी मेधिकलहरु खोलेका छन ्। मेधिकल 
सञ्चालन कोले गने कुन स्तरकोले गयाा छ । संघीय कानूनले अष्ट्रहले पधन गरेको छ । हाम्रो कानूनले त्यो 
गना सक्छ ष्ट्रक सक्दैन । यसमा धलष्ट्रपवि भएका कुराहरुले हामीले त्यलाई कायाान्वयन धलन सक्छौ ष्ट्रक 
सक्दैनौ । चनुौती छ । चनुौती यो धनमाार् गने मखु्य कुरा होईन । मखु्य कुरा यसको यो ऐन 
वधनसकेपधछ यो ऐनको कायाान्वयन गने हामीसाँग चनुौती छ । त्यो चनुौती मन्त्रालयले कसरी व्यवस्थापन 
गछा वा सरकारले कसरी व्यवस्थापन गछा । यो ष्ट्रवधेयक ऐनमा वदधलसकेपधछ ऐन कसरी कायाान्वयन 
हनु्छ मखु्य सवाल त्यही छ । आज हामीले खलेुआम एउटा अहेव िक्टर सरह जचरफार गररराखेको छ । 
कधतपय मातजृशश ु समस्याहरु त्यााँ देखा परराखेका छन ् । कैयौ ष्ट्रवरामीहरु उपचार भन्दा वष्ट्रढ केरे 
और्धीका धनजित िोजहरु भन्दा वष्ट्रढ िोज ददएर मतृ्य ुभएका घटनाहरु छन ्। जथाभावी यस्ता प्रकृधतहरु 
इसलाई रोक्ने गरी जो ष्ट्रवधेयक आएको छ । यो ष्ट्रवधेयक रोक्ने धलष्ट्रपमा हेदााखेरी दफामा हेदााखेरी यसका 
सबै अनचु्छेदहरुमा यसले यलाई कन्टोल गने व्यवस्था त देख्न सष्ट्रकन्छ । तर त्यसको कायाान्वयन कसरी 
हनुसक्छ मखु्य समस्या यहााँ छ । ईजाजत पत्र सम्वन्धी व्यवस्था, आधारभतू स्वास््य सेवा प्रवाह गने 
सम्वन्धी कुराहरु र कमाचारीहरुको व्यवस्थापन गने कुरा, स्वास््य सेवाको गरु्स्तर तथा स्वास््य सम्वन्धी 
दाष्ट्रयत्वको कुरा, और्धी तथा उपकरर् सम्वन्धी व्यवस्थाको कुरा, जन स्वास््यको संरक्षर् सम्विान र 
वातावरर् व्यवस्थापन सम्वन्धी व्यवस्था, स्वास््य समन्वय सधमधतका कुराहरु समेत गरेर त्यलाई 
व्यवस्थापन गने कुरा यले गरेकै छ । तर प्राय सधमधतहरु कसरी व्यक्त हनेु गरेका छन ्भने लामालामा 
सधमधतहरु वनाउने त्यो सधमधत आफैमा भरगोल हनेु अवस्थाहरु पधन हनु सक्छन । मन्त्रीज्यूले यलाई 
अधलकधत सभामखुज्यू माफा त ्यो कुरामा सधमधतहरु अधलकधत ठूला पररर्ामका ठूला आकारका हुाँदाखेरी 
त्यले चसु्त हनेु र आफ्नो भधूमकालाई व्यवजस्थत गना सक्दैन ष्ट्रक भन्ने धतर मेरो जोि छ र यो ष्ट्रवधेयक 
हाम्रो सन्दभामा हाम्रो प्रदेशको सन्दभामा धेरै महत्वपूर्ा छ । यसको लाधग म फेरर पधन धेरैधेरै धन्यवाद 
मन्त्रीज्यूलाई ददन चाहन्छु ।  

तर यसको यो ष्ट्रवशेर् छलफल हनुपुछा । हामीलाई व्यापक रुपले दफावार छलफल गने नै छौ ।  
त्यसको लाधग समय ददन ुभएकोमा म माननीय सभामखुज्यूलाई धन्यवाद दददै आफ्नो भनाइ टुङ्ग्याउछु । 
धन्यवाद ।  
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख : माननीय सदस्यहरु प्रदेश स्वास््य सेवा प्रवाह सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७६ माधथको सामान्य छलफलमा माननीय सदस्यहरुले उठाउन ुभएका प्रश्न हरुको जवाफ ददन कर्ााली 
प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई समय ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल:: माननीय सभामखु महोदय, माननीय सभामखु महोदयको 
अनमुधतले माननीय सदस्यज्यूहरुले स्वास््य सेवा प्रवाह गना बनेको ष्ट्रवधेयकमाधथ जो सैिाजन्तक छलफलमा 
भाग धलएर जनु अमूल्य सझुाव ददन ुभएको छ, यसका लाधग माननीय सदस्यज्यूलाई हाददाक धन्यवाद ददन 
चाहन्छु । र थप सझुाव सल्लाह ददएर मलाई एकदमै राम्रो कर्ााली प्रदेशका १७ लाख जनतालाई उजचत 
स्वास््य सेवा ददनको लाधग प्रभावकारी स्वास््य सेवा प्रवाह गनाको धनजम्त यो अत्यन्त ऐधतहाधसक कानूनको 
रुपमा स्थाष्ट्रपत गना यहााँहरुको सहयोग र सदभावको खााँचो हनु्छ । यसका लाधग पधन आशा र अपेक्षा गना 
चाहन्छु । अब जााँहासम्म माननीय अम्मरबहादरु थापाज्यूले आफूले छलफलमा भाग धलदा उठाउन ुभएको 
कुरा छ । यसमा यो िकुमेन्टमा व्यापक व्यवस्था छ । माननीयज्यूले पक्का पढ्न ुभको छ । यसका यो 
धारा २३, २४, २५ मा ३ ओटा धारामा कुरा उल्लेख गयाा छ । प्रजनन स्वास््यको अधधकार, मात ृ
स्वास््यको अधधकार, बाल स्वास््यको अधधकार हरेक २ वर्ासम्म अधनवाया दधु खवुाउनपुने व्यवस्थादेजख 
धलएर सबै एकदमै स्प�रुपमा व्यवस्था गररएको छ । माननीय सदस्यज्यूलाई म जानकारी ददन चाहन्छु । 
यसमा केही अझ थप कुरा छ भने फेरर पधन सधमधतमा जान्छ नै । यसमा अझै राम्रो सझुाव प्राप्त हनेु मैले 
अपेक्षा मैले गरेको छु । त्यसैगरी आधारभतू स्वास््य सेवा पसल धन:शलु्क हनेु भन्ने कुरा दफा ३ मा 
पररच्छेद-३ को दफा १२ मा स्प� उल्लेख गयाा छ । नेपालको संष्ट्रवधान अनसुार नेपाली नागररकहरुका 
आधारभतू स्वास््य सेवा धन:शलु्क हनु्छ भन्ने उल्लेख गरेबमोजजम यो कानूनले पधन त्यो खालको पररकल्पना 
गयाा छ । र कर्ाालीका नागररकहरुलाई आधारभतू स्वास््य सेवा ष्ट्रवल्कुलै धन:शलु्क हनु्छ । भन्ने कुरा 
उल्लेख गररसक्या हनुाले माननीय सदस्यज्यूले ददन ुभएको सझुावमा अझ थप उल्लेख गनुा पछा ष्ट्रक पदैन 
माननीयज्यूले आफै पधन हेरेर फेरर थप सझुाव ददन म आग्रह गना चाहन्छु । त्यसैगरी माननीय गोपाल 
शमााज्यूले पधन अत्यन्तै राम्रो सझुाव ददन ुभएको छ । यसका लाधग माननीयज्यूलाई पधन धन्यवाद ददन 
चाहन्छु । अव यो ष्ट्रवधेयक आवश्यकै धथयो । ष्ट्रकनभने स्वास््य सेवा भनेको जनताको आधारभतू 
अधधकारको कुरा पधन भयो । र संष्ट्रवधानका मौधलक अधधकारका मौधलक अधधकारमा व्यवस्था भको जचज 
पधन भयो । त्यो भको नाताले हामीले स्वास््य सेवालाई कसरी व्यवजस्थत गना सष्ट्रकन्छ । स्वास््यको 
काननैु नभएको होईन । संघीय स्वास््य कानून छन ्। अष्ट्रहलेपधन नयााँ कानून आईसकेको जारी भईसक्या 
छ । तर पधन प्रदेशको आफ्नो पररवेशमा प्रदेशको आफ्नै मौधलकतामा अझ स्वास््य सेवालाई कसरी 
प्रभावकारी वनाउन सष्ट्रकन्छ भनेर यो स्वास््य सेवा ऐन हामीले व्यापक छलफल, अत्यन्तै ष्ट्रवज्ञहरुको 
सझुाव, राय, सल्लाह स्वास््य क्षेत्रमा काम गने संघसंस्थाहरुको पधन धनकै सरसल्लाह Even माननीयज्यूहरुसाँग 
पधन सरसल्लाह गरेरै अनौपचारीकरुपमा भएका सरसल्लाहवाट नै यो ष्ट्रवधेयक जजन्मएको म यहााँहरुलाई 
अनरुोध गना चाहन्छु । र यो कधतपय नीजज संस्थाहरुको मनोवली छ भन्न ेकुरा छ यो सत्य पधन छ । 
यसलाई यो ष्ट्रवधेयकले अत्यन्तै पररच्छेद-६ को दफा २६,२७,२८,२९ र ३० मा अझ फेरर स्प�ै उल्लेख 
गयाा छ । यसमा के भन्या छ भने मापदण्ि पालना गनुापने कुराहरु प्र�ै लेख्या छ । दफा धनयमन 
खारेजीका कुराहरु पधन नीजज संस्थाहरुका वारेमा पधन स्प� उल्लेख गयाा छ । त्यसपधछ अरुभन्दा 
उनीहरुले सञ्चालन गरेको अस्पतालमा भएका शैयाहरुको १० प्रधतशत शैया धन:शलु्क गरी जनताको लाधग 

छुट\याउनपुछा भन्ने कुराको व्यवस्था पधन त्याहााँ गररएको छ । र क� जधत हो अष्ट्रहलेसम्म पधन कधतपय 
संस्थाहरुले आफ्नो कधत लाग्छ सेवा शलु्क उल्लेख नगररएको पाईन्छ । अव यो कानूनमा स्प� सरुुमै 
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धबरामीलाई जानकारी प्राप्त हनुपुछा । िक्टरले चेकअप गदाा कधत लाग्छ । यो कुन-कुन सेवा ददएबापत ्
कधत नागररकले त्यो धतनुापने हो । पष्ट्रहलै विापत्र जारी गरेर त्यो पधन स्प�रुपमा नागररकलाई जानकारी 
ददनपुछा भन्ने लगायतका व्यवस्था यो ष्ट्रवधेयकमा भको छ । ष्ट्रवधेयक अत्यन्तै मेहेनत गरेर ल्याएको हो । 
यसमा अझै पधन थप माननीयज्यूहरुको ष्ट्रवज्ञता, थपु्र ै संघसंस्थाहरुको स्वास््यसाँग सम्वन्ध संघसंस्था 
एक्सपटाहरु पधन आम नागररकहरुको सञ्चारकमीको थपु्र ैथप सझुावको पधन मैले अपेक्षा गयाा छु । भन्दै 
यो उसमा सैिाजन्तक छलफलमा भाग धलएर अमलु्य सझुाव ददनभुकोमा माननीयज्यूलाई माननीय 
सभामखुज्यूमाफा त ्फेरर पधन धन्यवाद दददै ष्ट्रवदा हनु्छु । नमस्कार ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल 
रावलले सभामा प्रस्ततु गनुा भएको प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७६ माधथको सामान्य छलफल समाप्त भएको जानकारी गराउछु । माननीय सदस्यहरु अव म कर्ााली 
प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह 
सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ लाई थप छलफलको लाधग सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा 
पठाईयोस ्भनी प्रस्ताव पेश गना समय ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल  :: माननीय सभामखुज्यू, प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह 
सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ माधथ सभामा सामान्य छलफल भएको र दफावार 
छलफलको लाधग कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १०७ को उपधनयम १ को खण्ि ख 
वमोजजम यस सभावाट सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा पठाईयोस भनी सम्माननीय सभासमक्ष प्रस्ताव गदाछु । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख : माननीय सदस्यहरु, कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को पररच्छेद १५ 
व्यवस्थापन कायाष्ट्रवधधको धनयम १०९ को उपधनयम १ अनसुार प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्वन्धमा 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ मा संशोधनको सूचना पेश गना चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरुलाई ७२ 
घण्टाको समय धसमा प्रारम्भ भएको व्यहोरा जानकारी गराउछु । माननीय सदस्यहरु अव म कर्ााली प्रदेश 
सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावलले सभामा प्रस्ततु गनुाभएको प्रदेशमा स्वास््य 
सेवा प्रवाह सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ लाई सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा थप 
छलफलका लाधग पठाईयोस भन्ने प्रस्ताव धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु । यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु मानननीय 
सदस्यहरुले हनु्छ भन्नुहोला । यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्न भन्नुहोला । यो 
प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यले हनु्छ भननहुोस ्। यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले 
हनु्न भन्नुहोस । हनु्न भन्ने आवाज सधुनएन । तसथा प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्वन्धमा व्यवस्था गना 
बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ थप छलफलको लाधग सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा पठाईयोस भन्ने प्रस्ताव 
सवासम्मतीले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु । 

माननीय सदस्यहरु, अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई 
प्रदेशमा खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ का सम्वन्धमा कर्ााली प्रदेश 
सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२० को उपधनयम २ को खण्ि क वमोजजम प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक 
माधथ छलफल गररयोस भनी सभामा सभासमक्ष प्रस्ताव गना समय ददन्छु ।  
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धबरामीलाई जानकारी प्राप्त हनुपुछा । िक्टरले चेकअप गदाा कधत लाग्छ । यो कुन-कुन सेवा ददएबापत ्
कधत नागररकले त्यो धतनुापने हो । पष्ट्रहलै विापत्र जारी गरेर त्यो पधन स्प�रुपमा नागररकलाई जानकारी 
ददनपुछा भन्ने लगायतका व्यवस्था यो ष्ट्रवधेयकमा भको छ । ष्ट्रवधेयक अत्यन्तै मेहेनत गरेर ल्याएको हो । 
यसमा अझै पधन थप माननीयज्यूहरुको ष्ट्रवज्ञता, थपु्र ै संघसंस्थाहरुको स्वास््यसाँग सम्वन्ध संघसंस्था 
एक्सपटाहरु पधन आम नागररकहरुको सञ्चारकमीको थपु्र ैथप सझुावको पधन मैले अपेक्षा गयाा छु । भन्दै 
यो उसमा सैिाजन्तक छलफलमा भाग धलएर अमलु्य सझुाव ददनभुकोमा माननीयज्यूलाई माननीय 
सभामखुज्यूमाफा त ्फेरर पधन धन्यवाद दददै ष्ट्रवदा हनु्छु । नमस्कार ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल 
रावलले सभामा प्रस्ततु गनुा भएको प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७६ माधथको सामान्य छलफल समाप्त भएको जानकारी गराउछु । माननीय सदस्यहरु अव म कर्ााली 
प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह 
सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ लाई थप छलफलको लाधग सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा 
पठाईयोस ्भनी प्रस्ताव पेश गना समय ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल  :: माननीय सभामखुज्यू, प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह 
सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ माधथ सभामा सामान्य छलफल भएको र दफावार 
छलफलको लाधग कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १०७ को उपधनयम १ को खण्ि ख 
वमोजजम यस सभावाट सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा पठाईयोस भनी सम्माननीय सभासमक्ष प्रस्ताव गदाछु । 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख : माननीय सदस्यहरु, कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को पररच्छेद १५ 
व्यवस्थापन कायाष्ट्रवधधको धनयम १०९ को उपधनयम १ अनसुार प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्वन्धमा 
व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ मा संशोधनको सूचना पेश गना चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरुलाई ७२ 
घण्टाको समय धसमा प्रारम्भ भएको व्यहोरा जानकारी गराउछु । माननीय सदस्यहरु अव म कर्ााली प्रदेश 
सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावलले सभामा प्रस्ततु गनुाभएको प्रदेशमा स्वास््य 
सेवा प्रवाह सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ लाई सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा थप 
छलफलका लाधग पठाईयोस भन्ने प्रस्ताव धनर्ायाथा प्रस्ततु गदाछु । यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु मानननीय 
सदस्यहरुले हनु्छ भन्नुहोला । यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्न भन्नुहोला । यो 
प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यले हनु्छ भननहुोस ्। यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले 
हनु्न भन्नुहोस । हनु्न भन्ने आवाज सधुनएन । तसथा प्रदेशमा स्वास््य सेवा प्रवाह सम्वन्धमा व्यवस्था गना 
बनेको ष्ट्रवधेयक २०७६ थप छलफलको लाधग सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा पठाईयोस भन्ने प्रस्ताव 
सवासम्मतीले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु । 

माननीय सदस्यहरु, अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई 
प्रदेशमा खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक, २०७५ का सम्वन्धमा कर्ााली प्रदेश 
सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२० को उपधनयम २ को खण्ि क वमोजजम प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक 
माधथ छलफल गररयोस भनी सभामा सभासमक्ष प्रस्ताव गना समय ददन्छु ।  
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ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववलल  :: माननीय सभामखुज्यू सम्माधनत सभावाट प्रदेश सरकारका 
तफा वाट पेश भएको प्रदेशमा खेलकुदको ष्ट्रवकासका सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ प्रदेश 
सभाको बैठकवाट ष्ट्रवर्यगत सधमधतमा पठाउने धनर्ाय भएको र सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतमा छलफल भई 
सभामा प्राप्त भएकोले कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२० को उपधनयम २ को खण्ि 
क वमोजजम प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक माधथ सभामा छलफल गररयोस भनी सम्माननीत सभामा प्रस्ताव गदाछु 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख : माननीय सदस्यहरु, अव म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय 
श्री दल रावलले सभामा पेश गनुा भएको प्रदेशमा खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक माधथको छलफलका लाधग समय धनधाारर् गरेको छु । 
माननीय सदस्यहरु प्रदेशमा खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ 
सधमधतको प्रधतवेदन सष्ट्रहतको छलफल आजै समाप्त हनेु भएकाले छलफलमा भाग धलन चाहनहुनेु माननीय 
सदस्यहरुले सभामखुको िाईसको बायााँतफा  रहेका सजचवालयका कमाचारीहरुलाई नाम ष्ट्रटपाउनहुोला । 
माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावलले सभामा 
पेश गनुा भएको प्रदेशमा खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ 
सधमधतको प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक माधथको छलफलमा कुनै पधन माननीय सदस्यहरुले भाग नधलन ुभएकाले 
अव म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय श्री दल रावललाई प्रदेशमा खेलकुदको 
ष्ट्रवकास सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ सधमधतको संशोधन प्रधतवेदन सष्ट्रहत कर्ााली प्रदेश 
सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२१ वमोजजम पाररत गररयोस भनी सभासमक्ष प्रस्ताव प्रस्ततु गना 
समय ददन्छु ।  

ससााममााजजजजकक  ष्ट्रष्ट्रववककाासस  ममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददलल  ररााववललःः माननीय सभामखुज्यू प्रदेशमा खेलकुदको ष्ट्रवकास 
सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ माधथ प्रदेश सभामा छलफल भैसकेकोले सामाजजक 
ष्ट्रवकास सधमधतको प्रधतवेदनमा उल्लेख भएका संशोधन प्रस्ताव यो ष्ट्रवधेयकको अ� हनेुगरी समग्र ष्ट्रवधेयक 
कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को धनयम १२१ वमोजजम सम्माधनत सभावाट पाररत गररयोस भनी 
प्रस्ताव गदाछु धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख  :: माननीय सदस्यहरु, अव म कर्ााली प्रदेश सरकारका सामाजजक ष्ट्रवकास मन्त्री माननीय 
श्री दल रावलले सभामा प्रस्ततु गनुा भएको प्रदेशमा खेलकुद ष्ट्रवकास सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको 
ष्ट्रवधेयक २०७५ लाई सधमधतको संशोधन प्रधतवेदन सष्ट्रहत पाररत गररयोस भन्ने प्रस्ताव धनर्ायाथा प्रस्ततु 
गदाछु । यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्छ भन्नुहोला । यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु 
माननीय सदस्यहरुले हनु्न भन्नहुोला । यो प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्छ भन्नुहोस । यो 
प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरुले हनु्न भन्नुहोस । हनु्न भन्न ेआवाज सधुनएन । तसथा प्रदेशमा 
खेलकुदको ष्ट्रवकास सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ सामाजजक ष्ट्रवकास सधमधतको 
प्रधतवेदनमा उल्लेख भएका संशोधनको प्रस्ताव ष्ट्रवधेयकको अ� हनेुगरी समग्र ष्ट्रवधेयक पाररत गररयोस भन्न े
प्रस्ताव सवासम्मतीले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु । माननीय सदस्यहरु अव म प्रदेश सभा धनयमावली 
२०७४ को धनयम दोस्रो संशोधन सम्वन्धमा गदठत धनयमावली संशोधन सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री 
धमाराज रेग्मीलाई सधमधतको प्रधतवेदन सभासमक्ष पेश गना अनमुधत ददन्छु ।  
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः माननीय सभामखु महोदय प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ लाई संशोधन गने 
सन्दभामा धमधत २०७६ ÷०३÷१३ गते वसेको प्रदेश सभाको चौथो अधधवेशनको १३ औ बैठकवाट 
माननीय धमाराज रेग्मी, माननीय दीनवन्ध ुशे्रष्ट र माननीय देवी वली सजम्मधलत धनयमावली संशोधन सधमधत 
गठन भएको मा सधमधतको धमधत २०७६÷०३÷१८ गते जेष्ट सदस्य माननीय दीनवन्ध ुशे्रष्टको अध्यक्षतामा 
वसेको पष्ट्रहलो बैठकले मलाई सधमधतको सवासम्मतीले अध्यक्ष चयन गरेको धथयो । उक्त सधमधतको 
प्रधतवेदन म माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले यस सभामा प्रस्ततु गना गईरहेको छु । सधमधतको जम्मा ५ 
ओटा बैठक वसेकोमा त्यसको संजक्षप्त ष्ट्रववरर् यस प्रकार छ । सभाका सबै माननीय सदस्यज्यूहरुलाई 
कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली अध्ययन गरी पररमाजान गनुापने ष्ट्रवर्यहरु समावेश गरी प्रथम पटक ७ 
ददनधभत्र सधमधतमा धलजखत सझुाव पेश गना अनरुोध गरी सूचना जारी गररएको धथयो । धनयमावली संशोधन 
छलफलको लाधग सधमधतका सदस्यहरुलाई वतामान धनयमावलीको प्रधत लगायत आवश्यक कागजातहरु 
सजचवालयले उपलव्ध गराएको धथयो । सभाका सबै माननीय सदस्यहरुलाई पनु अको पटक धनयमावली 
संशोधनका लाधग सझुावहरु पठाउन सूचना जारी गररएको धथयो । ततपिात कर्ााली प्रदेश सभा 
धनयमावली २०७४ मा रहेको प्रावधानहरु अद्मोपान्त अध्ययन गरी सधुार गनुापने ष्ट्रवर्यहरुलाई सधमधतका 
माननीय सदस्यहरुवाट पष्ट्रहचान गने काया भए पिात सधमधतमा रहन ु भएका माननीय सदस्यहरु वाहेक 
सभाका अन्य सदस्यहरुवाट प्राप्त हनेु सझुावहरु र अन्य प्रदेश सभाका ष्ट्रवयमावलीहरुमा उल्लेजखत कुनै 
उपयकु्त प्रावधान भए सो समेतको तलुनात्मक अध्ययन गरी एकम�ु संशोधनका ष्ट्रवर्यहरु समावेश गरी 
प्रधतवेदन लेखन काया प्रारम्भ भएकोमा माननीय सदस्यहरुवाट धलजखतरुपमा कुनै सझुाव प्राधप्त भएन । नं. 
५ ततपिात सधमधतको सजचवालयवाट तयार भएको संशोधन प्रस्ताव सष्ट्रहतको मस्यौदा प्रधतवेदन माधथ 
व्यापक छलफल भई देहायवमोजजम उललेजखत ष्ट्रवर्य वाहेक प्रधतवेदनमा उल्लेजखत संख्या १ देजख ३९ 
सम्मका संशोधनका ष्ट्रवर्यहरु सवासम्मत पाररत गरी सभामा पेश गने धनर्ाय भए वमोजजम यो प्रधतवेदन पेश 
गरेको छु । नं. ६ यसका अधतररक्त देहाएका ष्ट्रवर्यहरुमा सभावाटै धनर्ाय हनुपुने व्यहोरा समेत यस 
प्रधतवेदन माफा त ्गदाछु । सधमतष्ट्रको अध्यक्ष वा सभापधत के राख्न ेसन्दभामा यस प्रधतवेदनमा सधमधतको 
अध्यक्षको स�ा सभापधत रहने उल्लेख भएकोमा पूवावत अध्यक्ष रहने भन्ने सधमधतका सदस्य माननीय देवी 
ओलीज्यूको फरक मत रहेको छ । ख) सधमधतको ष्ट्रवधाष्ट्रयष्ट्रक अधधकार ष्ट्रवधेयकको दफावार छलफल 
ष्ट्रवधायन सधमधतमा भई सोको सभामा प्रधतवेदन गने पूवावत प्रावधान यथावतै राख्न ेवा ष्ट्रवधाष्ट्रयष्ट्रक अधधकार वा 
आफ्नो ष्ट्रवशेर् क्षेत्रमा सबै सधमधतले प्रयोग गने भन्ने ष्ट्रवर्यमा सभावाटै टु�ो लगाउनपुने ष्ट्रवर्य 
सवासम्मतीरुपमा पेश गरेको छु । अन्तमा सधमधतको बैठकमा सष्ट्रक्रयपूवाक भाग धलई सहयोग पयुााउनहुनेु 
सधमधतका सदस्य माननीय दीनवन्ध ुशे्रष्ट र माननीय देवी ओली सधमधतका माननीय सदस्यहरु र प्रदेश सभा 
सजचवालयलाई धन्यवाद ददन चाहन्छु । त्यसैगरी सधमधतलाई सिभाव र धनदेशन प्रदान गनुाहनेु माननीय 
सभामखुज्यू माननीय उपसभामखुज्यू र माननीयज्यूहरु प्रधत र प्रधतवेदन लेखन लगायतका  
सधमधतका बैठकका कामहरुमा सहयोग पयुााउने समग्र सजचवालयलाई हाददाक कृतज्ञता ज्ञापन गदाछु ।  
धेरै धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख : माननीय सदस्यहरु, अब यो बैठक २०७६ साल असोज १० गते शकु्रवार ददनको ३ 
बजेसम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ ।  
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः माननीय सभामखु महोदय प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ लाई संशोधन गने 
सन्दभामा धमधत २०७६ ÷०३÷१३ गते वसेको प्रदेश सभाको चौथो अधधवेशनको १३ औ बैठकवाट 
माननीय धमाराज रेग्मी, माननीय दीनवन्ध ुशे्रष्ट र माननीय देवी वली सजम्मधलत धनयमावली संशोधन सधमधत 
गठन भएको मा सधमधतको धमधत २०७६÷०३÷१८ गते जेष्ट सदस्य माननीय दीनवन्ध ुशे्रष्टको अध्यक्षतामा 
वसेको पष्ट्रहलो बैठकले मलाई सधमधतको सवासम्मतीले अध्यक्ष चयन गरेको धथयो । उक्त सधमधतको 
प्रधतवेदन म माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले यस सभामा प्रस्ततु गना गईरहेको छु । सधमधतको जम्मा ५ 
ओटा बैठक वसेकोमा त्यसको संजक्षप्त ष्ट्रववरर् यस प्रकार छ । सभाका सबै माननीय सदस्यज्यूहरुलाई 
कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली अध्ययन गरी पररमाजान गनुापने ष्ट्रवर्यहरु समावेश गरी प्रथम पटक ७ 
ददनधभत्र सधमधतमा धलजखत सझुाव पेश गना अनरुोध गरी सूचना जारी गररएको धथयो । धनयमावली संशोधन 
छलफलको लाधग सधमधतका सदस्यहरुलाई वतामान धनयमावलीको प्रधत लगायत आवश्यक कागजातहरु 
सजचवालयले उपलव्ध गराएको धथयो । सभाका सबै माननीय सदस्यहरुलाई पनु अको पटक धनयमावली 
संशोधनका लाधग सझुावहरु पठाउन सूचना जारी गररएको धथयो । ततपिात कर्ााली प्रदेश सभा 
धनयमावली २०७४ मा रहेको प्रावधानहरु अद्मोपान्त अध्ययन गरी सधुार गनुापने ष्ट्रवर्यहरुलाई सधमधतका 
माननीय सदस्यहरुवाट पष्ट्रहचान गने काया भए पिात सधमधतमा रहन ु भएका माननीय सदस्यहरु वाहेक 
सभाका अन्य सदस्यहरुवाट प्राप्त हनेु सझुावहरु र अन्य प्रदेश सभाका ष्ट्रवयमावलीहरुमा उल्लेजखत कुनै 
उपयकु्त प्रावधान भए सो समेतको तलुनात्मक अध्ययन गरी एकम�ु संशोधनका ष्ट्रवर्यहरु समावेश गरी 
प्रधतवेदन लेखन काया प्रारम्भ भएकोमा माननीय सदस्यहरुवाट धलजखतरुपमा कुनै सझुाव प्राधप्त भएन । नं. 
५ ततपिात सधमधतको सजचवालयवाट तयार भएको संशोधन प्रस्ताव सष्ट्रहतको मस्यौदा प्रधतवेदन माधथ 
व्यापक छलफल भई देहायवमोजजम उललेजखत ष्ट्रवर्य वाहेक प्रधतवेदनमा उल्लेजखत संख्या १ देजख ३९ 
सम्मका संशोधनका ष्ट्रवर्यहरु सवासम्मत पाररत गरी सभामा पेश गने धनर्ाय भए वमोजजम यो प्रधतवेदन पेश 
गरेको छु । नं. ६ यसका अधतररक्त देहाएका ष्ट्रवर्यहरुमा सभावाटै धनर्ाय हनुपुने व्यहोरा समेत यस 
प्रधतवेदन माफा त ्गदाछु । सधमतष्ट्रको अध्यक्ष वा सभापधत के राख्न ेसन्दभामा यस प्रधतवेदनमा सधमधतको 
अध्यक्षको स�ा सभापधत रहने उल्लेख भएकोमा पूवावत अध्यक्ष रहने भन्ने सधमधतका सदस्य माननीय देवी 
ओलीज्यूको फरक मत रहेको छ । ख) सधमधतको ष्ट्रवधाष्ट्रयष्ट्रक अधधकार ष्ट्रवधेयकको दफावार छलफल 
ष्ट्रवधायन सधमधतमा भई सोको सभामा प्रधतवेदन गने पूवावत प्रावधान यथावतै राख्न ेवा ष्ट्रवधाष्ट्रयष्ट्रक अधधकार वा 
आफ्नो ष्ट्रवशेर् क्षेत्रमा सबै सधमधतले प्रयोग गने भन्ने ष्ट्रवर्यमा सभावाटै टु�ो लगाउनपुने ष्ट्रवर्य 
सवासम्मतीरुपमा पेश गरेको छु । अन्तमा सधमधतको बैठकमा सष्ट्रक्रयपूवाक भाग धलई सहयोग पयुााउनहुनेु 
सधमधतका सदस्य माननीय दीनवन्ध ुशे्रष्ट र माननीय देवी ओली सधमधतका माननीय सदस्यहरु र प्रदेश सभा 
सजचवालयलाई धन्यवाद ददन चाहन्छु । त्यसैगरी सधमधतलाई सिभाव र धनदेशन प्रदान गनुाहनेु माननीय 
सभामखुज्यू माननीय उपसभामखुज्यू र माननीयज्यूहरु प्रधत र प्रधतवेदन लेखन लगायतका  
सधमधतका बैठकका कामहरुमा सहयोग पयुााउने समग्र सजचवालयलाई हाददाक कृतज्ञता ज्ञापन गदाछु ।  
धेरै धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख : माननीय सदस्यहरु, अब यो बैठक २०७६ साल असोज १० गते शकु्रवार ददनको ३ 
बजेसम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ ।  
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((२२००७७६६  ससाालल  अअससोोजज  1100  गगततेे  शशुकु्रक्रबबाारर))  

रा�िय धनु, 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु, कर्ााली प्रदेश प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशनको ३३ औ बैठकको 
कायावाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरु अब म कर्ााली प्रदेश सरकारका मखु्यमन्त्री मानननीय श्री 
महेन्रबहादरु शाहीलाई कर्ााली प्रदेशको आधथाक वर्ा २०७४÷७५ को महालेखा पररक्षकको वा�र्ाक 
प्रधतवेदन सभा समक्ष पेश गना समय ददन्छु ।  

ममुखु्ख्ययममन्न्त्रत्रीी  ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ममहहेेन्न्ररबबहहााददुरुर  शशााहहीी : आ .व २०७४÷७५ को वा�र्ाक प्रधतवेदन सभा समक्ष पेश 
गछुा । धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश सरकारका मखु्यमन्त्री माननीय श्री महेन्रबहादरु 
शाहीले सभामा पेश गनुा भएको कर्ााली प्रदेशको आधथाक वर्ा २०७४÷७५ को लेखा परीक्षकको वा�र्ाक 
प्रधतवेदन प्रदेश सभा अन्तगात गदठत सावाजधनक लेखा सधमधतमा छलफलका लाधग पठाउन म प्रदेश सभा 
सजचव लाई म धनदेशन गछुा । माननीय सदस्यहरु अव म कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को 
दोस्रो संशोधन प्रधतवेदन माधथ सामान्य छलफलका लाधग प्रस्ताव पेश गना संशोधन सधमधतका माननीय श्री 
धमाराज रेग्मीलाई समय ददन्छु । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीी  :: माननीय सभामखुज्यू, माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले समयानकुुल कर्ााली 
प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ संशोधन गना आवश्यक देजखएकोले कर्ााली प्रदेश धनयमावली २०७४ को 
धनयम १०६ बमोजजम सभामा सामान्य छलफल गररयोस भनी सभा समक्ष प्रस्ताव गदाछु । धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख :माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश धनयमावली २०७४ को दोस्रो संशोधन प्रधतवेदन माधथ 
सामान्य छलफलका लाधग धनयमावली संशोधन सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री धमाराज रेग्मीले सभा समक्ष 
पेश गनुा भएको धनयमावली संशोधन प्रधतवेदन माधथको सामाननीय छलफल प्रारम्भ हनु्छ । सवाप्रथम 
माननीय श्री धसताकुमारी नेपाली । समय ७ धमनेट ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधससततााककुुममााररीी  ननेेपपााललीी : माननीय सभामखु महोदय प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को दोस्रो 
संशोधनको प्रधतवेदन संशोधन माधथ हामी सामान्य छलफलमा छौ । र यो धनयमावलीको दोस्रो संशोधनको 
लाधग यो गररमामय संसदवाट ३ सदस्यीय सधमधत बनेको धथयो । त्यो ३ सदस्यीय सधमधतलाई सवाप्रथम म 
धन्यवाद ददन चाहन्छु । अत्यन्तै मेहनत गरेर यो धनयमावली संशोधन गनुापने कुराहरु स�हत यो प्रधतवेदन 
ल्याउन ुभएको छ । र आज हामी सामान्य छलफलमा सहभागी छौ । र सामान्य छलफलमा सहभागी 
हदैुगदाा मैले केही कुराहरु राख्नपुछा । जस्तो मलाई लागेको छ । र यसमा संघीय संसदको धनयमावली 
पधन छन ्। प्रधतधनधधसभा रा�ियसभाको धनयमावलीसाँग मेल खानेगरी कधतपय ठाउाँमा ७४ को धनयमावलीमा 
समावेश गनुापने �वर्यहरु भएको र कधतपय छुटेका कुराहरुलाई यहााँ समावेश गरेको मैले देखेको छु । र 
मलाई भन्न मन लाग्यो । यो धनयमावलीमा संशोधन सधमधत जो बनेको धथयो । एउटा �वशेर् सधमधत । यो 
धनयमावलीमा संशोधन गनाका धनजम्त त्यो सधमधत बनेको हो । तर यो धनयमावलीको प्रधतवेदन हेदै गदाा 
संशोधन होईन परैुको परैु दफा हटाईएको छ । परैुको परैु दफा हटाउन धमल्छ �क धमल्दैन र एउटा परैु 
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पररच्छेद थष्ट्रपएको छ र हटाईएको छ । परैुको परैु दफा हटाउन धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन र एउटा परैु पररच्छेद 
थष्ट्रपएको छ र अव खै मैलेत त्यो मेरो अध्ययनमा अष्ट्रहलेसम्म जानकारीमा छैन । त्यो जानकारी नभएको 
ष्ट्रवर्य यहााँ त्यो संघीय संसदको धनयमावलीमा पधन मैले त्यो देजखन । र प्रदेशको अगाधिको धनयमावलीमा 
पधन छैन । र अष्ट्रहले संशोधन जो सधमधत बनेको धथयो त्यो संशोधन सधमधतले सभाको गोप्य बैठक वस्ने 
कुरा नयााँ पररच्छेद थपेर, थपु्र ैउपदफाहरु थपेर यहााँ ल्याउन ुभएको छ । सबै माननीयज्यूहरुले यो ष्ट्रवर्य 
पढन सक्न ुहनु्छ । र कधतपय शव्दहरु धमलाउनपुने छ र कधतपय शव्दहरु धमलाउाँदाखेरी केही शव्दहरु 
जझक्ने कुरा र केही शव्दहरु संशोधन गने कुरा त्यो दठकै छ । तर कधतपय दफाहरु त्याहााँ  हुाँदाहदैु पधन 
त्यो परैु दफा हटाएर त्यही दफामा भएका धेरै वाक्यहरु त्यही राखेर केही वाक्य फेरर थष्ट्रपयो थष्ट्रपएको  
छ । यो गना धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन । संशोधनमा त जस्तो अगाधि धनयमावलीमा भएको ष्ट्रवर्य छ त्यो 
धनयमावलीमा भएको ष्ट्रवर्यमा भएको कुरा नहटाईकन पधछ थप्नपुने जनु कुरा हो । थप्नपुने 
कुरालाईसमावेश गनुापने हो त्यो नभईकन पष्ट्रहलाको सबै दफा हटाएर फेरर नयााँ कुरा भनेर अको क्रम 
संख्या धमलाउने गरी नयााँ थप्न ु भएको छ त्यो अनसुार अव दफावार ष्ट्रहसावले जाउला उई सामान्य 
छलफलमै छौ । र दफावार ष्ट्रहसावले जादाखेरी हामी हाम्रो राईटको कुरा पधन हो । अधधकारको कुरा 
पधन हो । यसमा हाम्रो धनयमावलीले व्यवस्था पधन गरेको छ । धनयमावलीलाई संशोधन गनाका धनजम्त 
ष्ट्रवधेयकको जनु प्रष्ट्रक्रया छ त्यो ष्ट्रवधेयकको प्रष्ट्रक्रया अनसुारै यो धनयमावलीको संशोधन गना ७२ घण्टा पधन 
लाग्ला र त्यधतवेला हामीले संशोधनको प्रष्ट्रक्रया पधन संशोधनको प्रष्ट्रक्रया पधन अगाधि जाउाँला र दफावार 
ष्ट्रहसावले के कुन भनेर हामीले यहााँ साष्ट्रवकको धनयम १५० को स�ा देहाएको देहाए वमोजजमको धनयम 
राख्न ेभनेर ष्ट्रवर्यगत सधमधतको काम, कताव्य र अधधकार भनेर राजखएको छ । यो धनयमावलीमा धबशेर्त 
ष्ट्रवर्यगत सधमधतको काम भनेर लेजखएको छ । र यसमा चााँई सबै दफाहरु हटाईएको छ । यसमा र नयााँ 
दफाहरु राजखएको छ । यो गना धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन । र प्रत्यायोजजत व्यवस्था सम्वन्धी काया गदाा ध्यान 
राख्नपने धनयमहरु पधन यहााँ उल्लेख गररएको छ । र त्यााँहा थपु्र ैछ धनयमहरु पधन मैले पष्ट्रढ पधन सष्ट्रकन र 
मैले यी कुराहरु राख्दै एउटा ष्ट्रवर्यमा अधल वष्ट्रढ मेरो ध्यान आकर्ार् पधन भएको छ । त्यो धनयमावली 
सधमधतको म संयोजक पधन धथएाँ । र संयोजक हदैु गदााखेरी हामीले गररमामय संसदवाट माननीयज्यूहरुले 
संशोधन गनुापयो । भन्न ेप्रश्न पधन उठाउन ुभयो । र त्यो प्रश्न साँगै हामीले त्यो धनयमावलीमा संशोधन 
गरेका धथयौँ । सधमधतका सभापधतको ठाउाँमा सधमधतका अध्यक्षहरु राख्न ेभनेर हामीले त्यधतवेला संशोधन 
गरेका धथयौँ । र यो धनयमावली संशोधन सधमधतले यो सदनमा ल्याउदाखेरी अध्यक्षको ठाउमा सभापधत 
राख्न ेभनेर ल्याएको छ । र यसमा मष्ट्रहला प्रधतधनधधज्यूले मष्ट्रहला सदस्यज्यूले फरक मत पधन राख्न ुभएको 
छ । यो सभापधत र अध्यक्ष को ष्ट्रवर्यमा यधत धेरै संशोधन गनुापने के आवश्यकता खजड्कयो । हामीले 
सधुनरहेका छौ सभापधत र अध्यक्ष भन्दा सभापधतको जधत वज हनु्छ त्यधत अध्यक्षको हदैुन रे । त्यसो 
भएत स्थानीय तहका अध्यक्षहरु भएको भैगोत ष्ट्रकन स्थानीय तहको अध्यक्षहरु राख्न ेसबै ठाउाँ सभापधत 
वनाईददए भैगो त । कधतपय संयोजक पधन हनु्छ । सभापधत राख्दा वजन हनेु अध्यक्ष राख्दा वजन नहनेु 
भन्ने प्रश्न होईन यो । यो लैष्ट्र�क प्रश्न पधन हो । जेण्िर व्यालेन्स पधन गनुापने आवश्यकता हनु्छ । 
ष्ट्रवगतका ऐनहरु संशोधन पधन भएका छन ् । जेण्िर व्यालेन्स पधन गनेगरी ष्ट्रवगतमा प्रयोग गने 
शव्दहरुलाई अष्ट्रहलेको आवश्यकता अनसुार शव्दहरु चयन भएका पधन छन ्। मष्ट्रहलामैत्री धनयमावली 
संघीय संसद र अरु प्रदेशहरुले सभापधत राख्दैगदाा कर्ााली प्रदेशले अध्यक्ष राख्दाखेरी त्यसको गररमा 
घटेको हैन यसको गररमा वढेको छ । अध्यक्ष भन्दा खेरी तपाईहरुले धभन्न ैगनुा भएछ ।हो हाम्रो कर्ााली 
प्रदेश अरु प्रदेश भन्दा धभन्न ैछ । यहााँको छु�ै ष्ट्रवशेर्ता छ । हामीले त्यो ष्ट्रवशेर्तामा गभा पधन गरेका  
छौ । हामीले थपु्र ैनयााँ अभ्यास पधन गरेका छौ । यो पधन एउटा नयााँ अभ्यास हो । अधन यो एउटा नयााँ 
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पररच्छेद थष्ट्रपएको छ र हटाईएको छ । परैुको परैु दफा हटाउन धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन र एउटा परैु पररच्छेद 
थष्ट्रपएको छ र अव खै मैलेत त्यो मेरो अध्ययनमा अष्ट्रहलेसम्म जानकारीमा छैन । त्यो जानकारी नभएको 
ष्ट्रवर्य यहााँ त्यो संघीय संसदको धनयमावलीमा पधन मैले त्यो देजखन । र प्रदेशको अगाधिको धनयमावलीमा 
पधन छैन । र अष्ट्रहले संशोधन जो सधमधत बनेको धथयो त्यो संशोधन सधमधतले सभाको गोप्य बैठक वस्ने 
कुरा नयााँ पररच्छेद थपेर, थपु्र ैउपदफाहरु थपेर यहााँ ल्याउन ुभएको छ । सबै माननीयज्यूहरुले यो ष्ट्रवर्य 
पढन सक्न ुहनु्छ । र कधतपय शव्दहरु धमलाउनपुने छ र कधतपय शव्दहरु धमलाउाँदाखेरी केही शव्दहरु 
जझक्ने कुरा र केही शव्दहरु संशोधन गने कुरा त्यो दठकै छ । तर कधतपय दफाहरु त्याहााँ  हुाँदाहदैु पधन 
त्यो परैु दफा हटाएर त्यही दफामा भएका धेरै वाक्यहरु त्यही राखेर केही वाक्य फेरर थष्ट्रपयो थष्ट्रपएको  
छ । यो गना धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन । संशोधनमा त जस्तो अगाधि धनयमावलीमा भएको ष्ट्रवर्य छ त्यो 
धनयमावलीमा भएको ष्ट्रवर्यमा भएको कुरा नहटाईकन पधछ थप्नपुने जनु कुरा हो । थप्नपुने 
कुरालाईसमावेश गनुापने हो त्यो नभईकन पष्ट्रहलाको सबै दफा हटाएर फेरर नयााँ कुरा भनेर अको क्रम 
संख्या धमलाउने गरी नयााँ थप्न ु भएको छ त्यो अनसुार अव दफावार ष्ट्रहसावले जाउला उई सामान्य 
छलफलमै छौ । र दफावार ष्ट्रहसावले जादाखेरी हामी हाम्रो राईटको कुरा पधन हो । अधधकारको कुरा 
पधन हो । यसमा हाम्रो धनयमावलीले व्यवस्था पधन गरेको छ । धनयमावलीलाई संशोधन गनाका धनजम्त 
ष्ट्रवधेयकको जनु प्रष्ट्रक्रया छ त्यो ष्ट्रवधेयकको प्रष्ट्रक्रया अनसुारै यो धनयमावलीको संशोधन गना ७२ घण्टा पधन 
लाग्ला र त्यधतवेला हामीले संशोधनको प्रष्ट्रक्रया पधन संशोधनको प्रष्ट्रक्रया पधन अगाधि जाउाँला र दफावार 
ष्ट्रहसावले के कुन भनेर हामीले यहााँ साष्ट्रवकको धनयम १५० को स�ा देहाएको देहाए वमोजजमको धनयम 
राख्न ेभनेर ष्ट्रवर्यगत सधमधतको काम, कताव्य र अधधकार भनेर राजखएको छ । यो धनयमावलीमा धबशेर्त 
ष्ट्रवर्यगत सधमधतको काम भनेर लेजखएको छ । र यसमा चााँई सबै दफाहरु हटाईएको छ । यसमा र नयााँ 
दफाहरु राजखएको छ । यो गना धमल्छ ष्ट्रक धमल्दैन । र प्रत्यायोजजत व्यवस्था सम्वन्धी काया गदाा ध्यान 
राख्नपने धनयमहरु पधन यहााँ उल्लेख गररएको छ । र त्यााँहा थपु्र ैछ धनयमहरु पधन मैले पष्ट्रढ पधन सष्ट्रकन र 
मैले यी कुराहरु राख्दै एउटा ष्ट्रवर्यमा अधल वष्ट्रढ मेरो ध्यान आकर्ार् पधन भएको छ । त्यो धनयमावली 
सधमधतको म संयोजक पधन धथएाँ । र संयोजक हदैु गदााखेरी हामीले गररमामय संसदवाट माननीयज्यूहरुले 
संशोधन गनुापयो । भन्न ेप्रश्न पधन उठाउन ुभयो । र त्यो प्रश्न साँगै हामीले त्यो धनयमावलीमा संशोधन 
गरेका धथयौँ । सधमधतका सभापधतको ठाउाँमा सधमधतका अध्यक्षहरु राख्न ेभनेर हामीले त्यधतवेला संशोधन 
गरेका धथयौँ । र यो धनयमावली संशोधन सधमधतले यो सदनमा ल्याउदाखेरी अध्यक्षको ठाउमा सभापधत 
राख्न ेभनेर ल्याएको छ । र यसमा मष्ट्रहला प्रधतधनधधज्यूले मष्ट्रहला सदस्यज्यूले फरक मत पधन राख्न ुभएको 
छ । यो सभापधत र अध्यक्ष को ष्ट्रवर्यमा यधत धेरै संशोधन गनुापने के आवश्यकता खजड्कयो । हामीले 
सधुनरहेका छौ सभापधत र अध्यक्ष भन्दा सभापधतको जधत वज हनु्छ त्यधत अध्यक्षको हदैुन रे । त्यसो 
भएत स्थानीय तहका अध्यक्षहरु भएको भैगोत ष्ट्रकन स्थानीय तहको अध्यक्षहरु राख्न ेसबै ठाउाँ सभापधत 
वनाईददए भैगो त । कधतपय संयोजक पधन हनु्छ । सभापधत राख्दा वजन हनेु अध्यक्ष राख्दा वजन नहनेु 
भन्ने प्रश्न होईन यो । यो लैष्ट्र�क प्रश्न पधन हो । जेण्िर व्यालेन्स पधन गनुापने आवश्यकता हनु्छ । 
ष्ट्रवगतका ऐनहरु संशोधन पधन भएका छन ् । जेण्िर व्यालेन्स पधन गनेगरी ष्ट्रवगतमा प्रयोग गने 
शव्दहरुलाई अष्ट्रहलेको आवश्यकता अनसुार शव्दहरु चयन भएका पधन छन ्। मष्ट्रहलामैत्री धनयमावली 
संघीय संसद र अरु प्रदेशहरुले सभापधत राख्दैगदाा कर्ााली प्रदेशले अध्यक्ष राख्दाखेरी त्यसको गररमा 
घटेको हैन यसको गररमा वढेको छ । अध्यक्ष भन्दा खेरी तपाईहरुले धभन्न ैगनुा भएछ ।हो हाम्रो कर्ााली 
प्रदेश अरु प्रदेश भन्दा धभन्न ैछ । यहााँको छु�ै ष्ट्रवशेर्ता छ । हामीले त्यो ष्ट्रवशेर्तामा गभा पधन गरेका  
छौ । हामीले थपु्र ैनयााँ अभ्यास पधन गरेका छौ । यो पधन एउटा नयााँ अभ्यास हो । अधन यो एउटा नयााँ 
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अभ्यास भएको होईन । मैले परुुर् नभधनकन सधमधतको अध्यक्ष भन्दाखेरी त्यसको गररमा घटने कुरा होईन 
त्यसैले गदााखेरी सधमधतको सभापधत भन्न ेजनु संशोधन ल्याउन ुभएको छ । सधमधतको सभापधत होईन ष्ट्रक 
धनयमावलीमा जे छ सधमधतको अध्यक्ष नै कायम हनुपुछा । यो कर्ााली प्रदेशको मष्ट्रहला माननीय सबैको 
एउटै आवाज हो । मष्ट्रहला माननीयज्यूहरुले आज यो ष्ट्रवर्यमा वोल्न नाम त लेखाउन ुभएको छैन । र 
मष्ट्रहला माननीयहरुको तफा वाट म राख्न चाहन्छु । यो सभापधत होईन अध्यक्ष नै हनुपुछा । भन्ने कुरा 
राख्दै आफ्ना प्रदेश धनयमावली २०७५ को संशोधन माधथको सामान्य छलफलवाट ष्ट्रवदा हनु चाहन्छु । 
हवस्त धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख :माननीय श्री धमाराज रेग्मी । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः माननीय सभामखु महोदय, प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ लाई संशोधन गने 
सन्दभामा धमधत २०७६ ÷०३÷१३ गते वसेको प्रदेश सभाको चौथो अधधवेशनको १३ औ बैठकवाट 
माननीय धमाराज रेग्मी, माननीय दीनवन्ध ुशे्रष्ट र माननीय देवी सजम्मधलत धनयमावली संशोधन सधमधत गठन 
भएको मा सधमधतको धमधत २०७६÷०३÷१८ गते जेष्ट सदस्य माननीय दीनवन्ध ु शे्रष्टको अध्यक्षतामा 
वसेको पष्ट्रहलो बैठकले मलाई सधमधतको सवासम्मतीले अध्यक्ष चयन गरेको धथयो । उक्त सधमधतको 
प्रधतवेदन म माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले यस सभामा प्रस्ततु गना गईरहेको छु । सधमधतको जम्मा ५ 
ओटा बैठक वसेकोमा त्यसको संजक्षप्त ष्ट्रववरर् यस प्रकार छ । सभाका सबै माननीय सदस्यज्यूहरु लाई 
कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली अध्ययन गरी पररमाजान गनुापने ष्ट्रवर्यहरु समावेश गरी प्रथम पटक ७ 
ददनधभत्र सधमधतमा धलजखत सझुाव पेश गना अनरुोध गरी सूचना जारी गजएको धथयो । धनयमावली संशोधन 
छलफलको लाधग सधमधतका सदस्यहरुलाई वतामान धनयमावलीको प्रधत लगायत आवश्यक कागजातहरु 
सजचवालयले उपलव्ध गराएको धथयो । सभाका सबै माननीय सदस्यहरुलाई पनु अको पटक धनयमावली 
संशोधनका लाधग सझुावहरु पठाउन सूचना जारी गररएको धथयो । ततपिात कर्ााली प्रदेश सभा 
धनयमावली २०७४ मा रहेको प्रावधानहरु अद्मोपान्त अध्ययन गरी सधुार गनुापने ष्ट्रवर्यहरुलाई सधमधतका 
माननीय सदस्यहरुवाट पष्ट्रहचान गने काया भए पिात सधमधतमा रहन ु भएका माननीय सदस्यहरु वाहेक 
सभाका अन्य सदस्यहरुवाट प्राप्त हनेु सझुावहरु र अन्य प्रदेश सभाका ष्ट्रवयमावलीहरुमा उल्लेजखत कुनै 
उपयकु्त प्रावधान भए सो समेतको तलुनात्मक अध्ययन गरी एकम�ु संशोधनका ष्ट्रवर्यहरु समावेश गरी 
प्रधतवेदन लेखन काया प्रारम्भ भएकोमा माननीय सदस्यहरुवाट धलजखतरुपमा कुनै सझुाव प्रधप्त भएन । नं. 
५ ततपिात सधमधतको सजचवालयवाट तयार भएको संशोधन प्रस्ताव सष्ट्रहतको मस्यौदा प्रधतवेदन माधथ 
व्यापक छलफल भई देहायवमोजजम उललेजखत ष्ट्रवर्य वाहेक प्रधतवेदनमा उल्लेजखत संख्या १ देजख 
३९सम्मका संशोधनका ष्ट्रवर्यहरु सवासम्मत पाररत गरी सभामा पेश गने धनर्ाय भए वमोजजम यो प्रधतवेदन 
पेश गरेको छु । नं. ६ यसका अधतररक्त देहाएका ष्ट्रवर्यहरुमा सभावाटै धनर्ाय हनुपुने व्यहोरा समेत यस 
प्रधतवेदन माफा त ्गदाछु । सधमतष्ट्रको अध्यक्ष वा सभापधत के राख्न ेसन्दभामा यस प्रधतवेदनमा सधमधतको 
अध्यक्षको स�ा सभापधत रहने उल्लेख भएकोमा पूववत अध्यक्ष रहने भन्ने सधमधतका सदस्य माननीय देवी 
ओलीज्यूको फरक मत रहेको छ । ख) सधमधतको ष्ट्रवधाष्ट्रयष्ट्रक अधधकार ष्ट्रवधेयकको दफावार छलफल 
ष्ट्रवधायन सधमधतमा भई सोको सभामा प्रधतवेदन गने पूवावत प्रावधान यथावतै राख्न ेवा ष्ट्रवधाष्ट्रयष्ट्रक अधधकार वा 
आफ्नो ष्ट्रवशेर् क्षेत्रमा सबै सधमधतले प्रयोग गने भन्ने ष्ट्रवर्यमा सभावाटै टु�ो लगाउनपुने ष्ट्रवर्य 
सवासम्मतीरुपमा पेश गरेको छु । अन्तमा सधमधतको बैठकमा सष्ट्रक्रयपूवाक भाग धलई सहयोग  
पयुााउनहुनेु सधमधतका सदस्य माननीय दीनवन्ध ुशे्रष्ट र माननीय देवी ओली सधमधतका माननीय सदस्यहरु र 
प्रदेश सभा सजचवालयलाई धन्यवाद ददन चाहन्छु । त्यसैगरी सधमधतलाई सदभाव र धनदेशन प्रदान गनुाहनेु 
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माननीय सभामखज्यू माननीय उपसभामखुज्यू र माननीयज्यूहरु प्रधत र प्रधतवेदन लेखन लगायतका  
सधमधतका बैठकका कामहरुमा सहयोग पयुााउने सजग्र सजचवालयलाई हाददाक कृतज्ञता ज्ञापन गदाछु । धेरै 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख : माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को दोस्रो संशोधन प्रधतवेदन 
माधथको सामान्य छलफल आजै समाप्त हनेु भएकोले छलफलमा भाग धलन चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरुले 
आ-आफ्नो नाम सभामखुको िायसको बायााँतफा  रहेका कमाचारीहरुकोमा ष्ट्रटपाउनहुोला । अब माननीय श्री 
अम्मरबहादरु थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपााःः--  माननीय सभामखु महोदय, आज यो कर्ााली प्रदेशसभाको धनयमावली, 
2074 दोस्रो संशोधनमा हामी सहभागी भएका छौं र यसमा वास्तवमै यो संसदले नै एउटा सधमधत गठन 
गयौं र त्यो सधमधतले धेरै दःुख उठाएर यो संशोधन प्रधतवेदन ल्याएको छ । यसको लाधग म सधमधतका 
धमत्रहरूलाई धन्यवाद ददन चाहान्छु र एउटा कुरा यहााँ अजघ पूवा माननीयले भने जस्तै कुनै पधन ऐन 
कानूनहरूको संशोधन गनुापदाा त्यहााँ धभत्र रहेका दफा यधतको उपदफा यधत नधमलेको हनुाले हटाइएको छ 
भन्ने कुरा राख्न ेकुरा संशोधनको मान्यता हो । यो कारर्ले यो दफा राख्न नपने पषु्ट्याइ साँगैको प्रधतवेदनले 
त्यो पषु्ट्याइ सक्यो । यष्ट्रह भएर त्यो उपदफा संशोधन गना सष्ट्रकन्छ तर धनयमावली नै पूरै संशोधन गने 
भन्ने कुरा यसले अजल्ल गना सक्दैन ष्ट्रक, पूरै दफै हटाइ ददने र त्यसमा चाष्ट्रहने एकदमै नधमलेका कुरा छन 
भने मातै्र त्यसलाई पषु्ट्याइ गरेर हटाउने कुरा हो तर त्यहााँ पषु्ट्याइ पधन छैन र धसररप चाष्ट्रहाँने यसको 
स�ा राजखएको छ भन्नछे । स�ाबाट राख्दा खेरर चाष्ट्रहाँने परैु हटाएर अको दफावार राख्न ेकाम, कताव्य र 
अधधकार प्रयोग गने छ भधनएको छ, त्यसो भएको हनुाले धनयमावली, 2074 को संशोधन प्रधतवेदनमा पधन 
फेरर पधन यहााँ छलफल होला तर चाष्ट्रहाँ अधलकधत त्यव धमलाएर जानेहोला, अष्ट्रहले यो प्रधतवेदन नै सबै कुरा 
हो भन्ने कुरा पधन छैन । त्यो सम्बन्धी, त्यो सधमधतमा जाला, संशोधनका प्रस्तावहरू आउलान तर चाष्ट्रहने 
राख्दा खेरी नै सकेसम्म सधमधतमै जाने नगरेर ल्याएको भन्न ेभए हनु््यो भन्ने मेरो मान्यता हो ।  

दोस्रो कुरा, त्यो गोप्य बैठक भन्न ेकुरा मैले कााँही देजखन, यो त संसद भनेको खलु्ला हो । को को का 
बीचमा गोप्य गने हो, त्यो पधन चाष्ट्रहने उल्लेख छैन र के हो यो गोप्य बैठक भनेको त्यो थप्ने, थपेर गोप्य 
बैठक थपेर ल्याइएको छ ।यो के हो, यसको पषु्ट्याइ भएन । कुनै पधन संशोधन गना पयो भने त्यसको 
पषु्ट्याइ सष्ट्रहत आउन पछा । यो धसिान्त नै यो संशोधनको धसिान्त हो या त परैु हटाउन ुपयोभने पधन 
त्यसको पषु्ट्याइ सष्ट्रहत आउन पछा । त्यसकारर्ले कुनै पधन संष्ट्रवधानको फलानो धारा संशोधन गररनेछ, 
त्यसमा थप गररनेछ । संष्ट्रवधान संशोधन गदाा पधन त्यसो हनु्छ । ऐन कानून दफै उिाइएको जस्तो छ । 
साष्ट्रवकको धनयम 150  को स�ा देहायबमोजजम राजखएको छ । देहायबमोजजम भनेकोले गठन, सधमधतको 
गठनको ष्ट्रक्रया मात्र राख्छ। त्यसको काम, कताव्य र त्यसको अधधकार, त्यसले त्यहााँ राख्दैन । त्यसो 
भएको हनुाले सधमधतको त्यहााँ काम, कताव्य र अधधकारमा पधन एउटा कुरा धथयो, ष्ट्रवधनयोजन बजेटको 
दफावार छलफलमा सधमधतले प्री-बजेटको छलफलको धनधमता  सबै संसदहरूलाई राखेर छलफल गना  
सक्ने छ। त्यो प्री बजेटको ष्ट्रवर्यमा सम्बजन्धत सदस्यको राय सल्लाह धलएर त्यसको सरकारलाई सझुाव 
ददनेछ । त्यो कुनै, त्यो कुनै ठाउाँमा त्यो सबै 3/4/5 वटा त्यो सबै हटाइएको छ भन्दापधन त्यो सबै 
हटाइएको छ । यसले, 145 ले गाइि  गने भन्या छ । त्यसकारर्ले अष्ट्रहलेसम्म हामीले त्यो प्राजक्टस 
गरेनौ, धनयमावलीमा लेखेपधन त्यो प्राजक्टकस गरेनौ । यहााँ भन्दा अगाधिको धनयमावलीले भन्या धथयो अथा 
सधमधतले प्री-बजेट छलफलको लाधग सभाका सबै सदस्यहरूलाई बोलाएर छलफल गना सक्ने छ र त्यो 
छलफल गदाा अथामन्त्रीलाई चाष्ट्रहाँने राखेर अथामन्त्रीलाई त्योअनसुार जाने वातावरर् श्रीजना गनेछ भन्ने छ 
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माननीय सभामखज्यू माननीय उपसभामखुज्यू र माननीयज्यूहरु प्रधत र प्रधतवेदन लेखन लगायतका  
सधमधतका बैठकका कामहरुमा सहयोग पयुााउने सजग्र सजचवालयलाई हाददाक कृतज्ञता ज्ञापन गदाछु । धेरै 
धन्यवाद ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख : माननीय सदस्यहरु कर्ााली प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ को दोस्रो संशोधन प्रधतवेदन 
माधथको सामान्य छलफल आजै समाप्त हनेु भएकोले छलफलमा भाग धलन चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरुले 
आ-आफ्नो नाम सभामखुको िायसको बायााँतफा  रहेका कमाचारीहरुकोमा ष्ट्रटपाउनहुोला । अब माननीय श्री 
अम्मरबहादरु थापा । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  अअम्म्ममररबबहहााददुरुर  थथाापपााःः--  माननीय सभामखु महोदय, आज यो कर्ााली प्रदेशसभाको धनयमावली, 
2074 दोस्रो संशोधनमा हामी सहभागी भएका छौं र यसमा वास्तवमै यो संसदले नै एउटा सधमधत गठन 
गयौं र त्यो सधमधतले धेरै दःुख उठाएर यो संशोधन प्रधतवेदन ल्याएको छ । यसको लाधग म सधमधतका 
धमत्रहरूलाई धन्यवाद ददन चाहान्छु र एउटा कुरा यहााँ अजघ पूवा माननीयले भने जस्तै कुनै पधन ऐन 
कानूनहरूको संशोधन गनुापदाा त्यहााँ धभत्र रहेका दफा यधतको उपदफा यधत नधमलेको हनुाले हटाइएको छ 
भन्ने कुरा राख्न ेकुरा संशोधनको मान्यता हो । यो कारर्ले यो दफा राख्न नपने पषु्ट्याइ साँगैको प्रधतवेदनले 
त्यो पषु्ट्याइ सक्यो । यष्ट्रह भएर त्यो उपदफा संशोधन गना सष्ट्रकन्छ तर धनयमावली नै पूरै संशोधन गने 
भन्ने कुरा यसले अजल्ल गना सक्दैन ष्ट्रक, पूरै दफै हटाइ ददने र त्यसमा चाष्ट्रहने एकदमै नधमलेका कुरा छन 
भने मातै्र त्यसलाई पषु्ट्याइ गरेर हटाउने कुरा हो तर त्यहााँ पषु्ट्याइ पधन छैन र धसररप चाष्ट्रहाँने यसको 
स�ा राजखएको छ भन्नछे । स�ाबाट राख्दा खेरर चाष्ट्रहाँने परैु हटाएर अको दफावार राख्न ेकाम, कताव्य र 
अधधकार प्रयोग गने छ भधनएको छ, त्यसो भएको हनुाले धनयमावली, 2074 को संशोधन प्रधतवेदनमा पधन 
फेरर पधन यहााँ छलफल होला तर चाष्ट्रहाँ अधलकधत त्यव धमलाएर जानेहोला, अष्ट्रहले यो प्रधतवेदन नै सबै कुरा 
हो भन्ने कुरा पधन छैन । त्यो सम्बन्धी, त्यो सधमधतमा जाला, संशोधनका प्रस्तावहरू आउलान तर चाष्ट्रहने 
राख्दा खेरी नै सकेसम्म सधमधतमै जाने नगरेर ल्याएको भन्न ेभए हनु््यो भन्ने मेरो मान्यता हो ।  

दोस्रो कुरा, त्यो गोप्य बैठक भन्न ेकुरा मैले कााँही देजखन, यो त संसद भनेको खलु्ला हो । को को का 
बीचमा गोप्य गने हो, त्यो पधन चाष्ट्रहने उल्लेख छैन र के हो यो गोप्य बैठक भनेको त्यो थप्ने, थपेर गोप्य 
बैठक थपेर ल्याइएको छ ।यो के हो, यसको पषु्ट्याइ भएन । कुनै पधन संशोधन गना पयो भने त्यसको 
पषु्ट्याइ सष्ट्रहत आउन पछा । यो धसिान्त नै यो संशोधनको धसिान्त हो या त परैु हटाउन ुपयोभने पधन 
त्यसको पषु्ट्याइ सष्ट्रहत आउन पछा । त्यसकारर्ले कुनै पधन संष्ट्रवधानको फलानो धारा संशोधन गररनेछ, 
त्यसमा थप गररनेछ । संष्ट्रवधान संशोधन गदाा पधन त्यसो हनु्छ । ऐन कानून दफै उिाइएको जस्तो छ । 
साष्ट्रवकको धनयम 150  को स�ा देहायबमोजजम राजखएको छ । देहायबमोजजम भनेकोले गठन, सधमधतको 
गठनको ष्ट्रक्रया मात्र राख्छ। त्यसको काम, कताव्य र त्यसको अधधकार, त्यसले त्यहााँ राख्दैन । त्यसो 
भएको हनुाले सधमधतको त्यहााँ काम, कताव्य र अधधकारमा पधन एउटा कुरा धथयो, ष्ट्रवधनयोजन बजेटको 
दफावार छलफलमा सधमधतले प्री-बजेटको छलफलको धनधमता  सबै संसदहरूलाई राखेर छलफल गना  
सक्ने छ। त्यो प्री बजेटको ष्ट्रवर्यमा सम्बजन्धत सदस्यको राय सल्लाह धलएर त्यसको सरकारलाई सझुाव 
ददनेछ । त्यो कुनै, त्यो कुनै ठाउाँमा त्यो सबै 3/4/5 वटा त्यो सबै हटाइएको छ भन्दापधन त्यो सबै 
हटाइएको छ । यसले, 145 ले गाइि  गने भन्या छ । त्यसकारर्ले अष्ट्रहलेसम्म हामीले त्यो प्राजक्टस 
गरेनौ, धनयमावलीमा लेखेपधन त्यो प्राजक्टकस गरेनौ । यहााँ भन्दा अगाधिको धनयमावलीले भन्या धथयो अथा 
सधमधतले प्री-बजेट छलफलको लाधग सभाका सबै सदस्यहरूलाई बोलाएर छलफल गना सक्ने छ र त्यो 
छलफल गदाा अथामन्त्रीलाई चाष्ट्रहाँने राखेर अथामन्त्रीलाई त्योअनसुार जाने वातावरर् श्रीजना गनेछ भन्ने छ 
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र त्यो सबै कुरा उठाएर हाउसमै आउने भनेपधछ यो हाउसमा आयो भने हाउसमा नै आउने हो । त्यो 
सधमधतले त्यष्ट्रह धनर्ाय गना सक्दैन एउटा हाउसलाई सहज गनाका धनधमता  हाउसमा उठ्ने कुराहरूको 
ष्ट्रवर्यमा त्यष्ट्रहनेर छलफल गरेर सहमधत गरेर अगाधि बढ्ने कुराको र हाउसलाई बढी लेन्दी नबनाउने र 
त्यो हाउसलाई सहज बनाएर अगाधि बढ्ने कुरा गने कुरालाई अष्ट्रहले हटाएर मैले सनु्या छु । हाउसमै प्री-
बजेट छलफल गने भन्ने छ, प्री-बजेट दफावार छलफल यी कुराहरूलाई त्यो हाउसको, त्यो छलफल 
गनालाई पधन काहीीँ न काहीीँ यो सभामखुले गनुापयो या कुनै सधमधतले गना त्यहााँ छलफल गरेर आउन 
उपयुाक्त हनु्छ त्यसकारर्ले एउटा कुरा छ ।  

अको कुरा, ष्ट्रवधेयकहरू सकेसम्म अष्ट्रहले त्यो तोष्ट्रकया छैन, मैले सनु्या धथएाँ त्यहााँ अन्यत्र तोष्ट्रकया 
रहेनछतर तोक्दा खेरी हाउसले तोके बमोजजम त्यो त हाउसले तोके बमोजजम कै हनु्छ । यसमा आपता ी नै 
छैन तर ष्ट्रवधाष्ट्रयका, हामी सबै ष्ट्रवधाष्ट्रयका हौं, यो संघीय संसद देजख धलएर सबै ठाउाँको प्राजक्टस केहो भन्दा 
सम्बजन्धत सधमधतले त्यसका काया क्षते्र धभत्र पने सधमधतले पेश गरेका ष्ट्रवधेयकहरू त्यो सधमधतमा छलफल 
हनु्छन ्। त्यो छलफल भै सकेपधछ मातै्र प्रधतवेदनको रूपमा हाउसमा आउाँछ र त्यो हाउसले पास गरेर 
अगाधि बढ्ने या त्यसलाई के गना सष्ट्रकन्छ त्यो त सरकारको अधधकार ष्ट्रफताा गददाने पधन हाउसले अधधकार 
राख्छ । त्यसो भएको हनुाले त्यो कुरालाई पधन ष्ट्रवधायन सधमधतले मात्र गना पछा भन्ने चचाा चलाइएक  
छ । ष्ट्रवधायन सधमधतले आफ्नो कायाक्षेत्र कानून मन्त्रालय, ष्ट्रवधायन सधमधतको मातहतमा पछा । कानून 
मन्त्रालयले ल्याउयने ष्ट्रवधेयकहरू त्यो ष्ट्रवधायन सधमधतमा आउाँछन ् । त्यो अरू सधमधतमा जान ु पने  
होइन । त्यसैले मैले यसको सैिाजन्तक कुरा के गरेको हुाँ भन्दा सबै हामी ष्ट्रवधाष्ट्रयका हौं । हामी सबै 
सधमधतहरूले त्यहााँ धभत्र छलफल गरेर त्यसको त्यसो भए के अथा सधमधतको काम अथामन्त्रालयले गने 
कामको गधतष्ट्रवधधहरू हेने मातै्र हो । के त्यो कामलाई अथामन्त्रालयले गरे जस्तै अरू सधमधतहरू मन्त्रालय 
जस्तै गने हनु र, होयन त्यसैले हाम्रो काम, कताव्य ष्ट्रवधेयक माधथ ष्ट्रवशेर् ष्ट्रकधसमको छलफल गरेर त्यहााँ 
छलफल गरेर हाउसमा ल्याउने ष्ट्रवशेर् ष्ट्रकधसमले अगाधि बढ्ने प्रष्ट्रक्रया हो । त्यो प्रष्ट्रक्रयालाई अगाधि बढ्न ु
पछा त्यो भएको हनुाले हामीले सहज यी सधमधत बनाउनको औजचत्य पधन त्यष्ट्रह हो ष्ट्रक हाउसलाई सहज 
होस,् हाउसलाई सबै कुराले व्यवजस्थत गरेर ल्याउन सष्ट्रकयो र सबैको रायसल्लाहले त्यो हाउसमा पेश भयो 
प्रधतवेदन भने त्यो प्रधतवेदनमा छलफल गरररहन ुपदैन । कधतपय कुराहरू अष्ट्रहले पधन हामीले धेरै कुराहरू 
पास गरेर गइ रहेको छ । त्यसो भएको हनुाले त्यो आधारमा अगाधि बढ्न उपयूाक्त हनु्छ भन्ने सझुाव 
राख्न चाहान्छु, धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः--  अब माननीय श्री यामलाल कंिेल ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययााममललाालल  ककंंििेेललःः--  माननीय सभामखु महोदय, हामी सञ्चालन हनेु वा संसद सञ्चालन हनेु 
धनयमावलीको दोस्रो संशोधनको छलफलमा म सहभागी छु । सम्भवतः कर्ााली प्रदेशको सभामा पेश 
भैरहेका ष्ट्रवधेयकका सम्बन्धमा वा यस्ता प्रधतवेदनमा यो मेरो पष्ट्रहलो सहभाधगता हो जस्तो लाग्यो । यद्मपी 
प्रस्तोता माननीय सदस्यहरूले गम्भीरतापूवाक छलफल गरेर नै यो प्रधतवेदन यहााँ प्रस्ततु भएको होला भन्न े
मैले ष्ट्रवश्वास धलएको छु । अष्ट्रहले नै मेरो धनश्कर्ा त सनुाउन ुअधल हतार हनु्छ । ष्ट्रकनभने माननीय 
सदस्यहरूले लामो छलफल गरेर प्राप्त गरेको प्रधतवेदन यो संस्था सञ्चालन गकाा धनजम्त र प्रभावकारी 
बनाउनकै धनजम्त बनाइएको कुरा होला, बझु्न बााँकी छ, छलफलमा भाग धलन बााँकी छ । त्यसकारर्ले 
धनश्कर्ा सनुाउन अधल हतारो हनु्छ, त्यसकारर्ले मेरो धारर्ा त मैले बनाइ रहेको छैन । धारर्ाका रूपले 
मैले प्रस्ततु गररत रहेको छैन तर आफैलाई आफूसमेत रहेर सञ्चालन गनुापने धनयमावली प्रस्ततु भै सकेपधछ 
सबैको छलफलका धनजम्त 2-3 वटा ष्ट्रवर्य मैले सभासमक्ष माननीय सभामखुज्यूमाफा त ्राख्न खोजेको हो । 
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हामीले जस्तो बनायौँ, जस्तो बनाए पधन आजसम्म हामी 2074 को धनयमावली अनसुार चधलरहेका छौँ । 
त्यधतबेला पधन मलाई लाग्छ, गम्भीरतापूवाक हामीले एक-आपसमा वा संसदमा चलायौं, त्यस अनसुार 
आजसम्म चधलआएको छौँ । संशवधनको समयक्रम बदधलन सक्छ, राजखएको कुरा हटाइन सक्छ, 
नभएका कुरा थष्ट्रपन सक्छ, यो सामान्य कुरा हो । यो तत्काधलन आवश्यकताले चाष्ट्रहाँ बोध ग ने कुरा हो 
तर एकछोटी प्रचलनमा आइसकेको कुरा अगाधि बढ्नका धनजम्त यदद असजजलो छ वा छैन भने अफ्यारो 
परर रहेको छैन भने त्यता पधछ संशोधनका नाममा ध्यानाकर्ार् गने कुरा नगदाा राम्रो हनु्छ जस्तो  
लाग्छ । मलाई चाष्ट्रहाँ नम्बर 1 ष्ट्रकन संशोधन हामी यसकारले गछँ ष्ट्रक भैरहेको व्यवस्थाबाट कहााँ 
रोष्ट्रकएको छ वा भै रहेको व्यवस्थाबाट समस्याको संवोधन भएको छैन, त्यसकारर्ले हामी नयााँ व्यवस्थाको 
ष्ट्रवर्यमा छलफल गना सक्छौँ । त्यसको सदा उपयोग हनु्छ तर जनु ष्ट्रवर्य यस्ता छन,् जनु ष्ट्रवर्य यस्ता 
छन ्भने त्यता र आकष्ट्रर्ात गरेर फेरर नयााँ छलफल ष्ट्रकन हामी यात्रा गरर सष्ट्रकयो त दईु वर्ाको यहााँसम्म 
आइसष्ट्रकयो त त्यस्तो गने कुरा जसन कुनै संशोधनका नाममा गररयो भने त्यो चाष्ट्रहाँ त्यसले बष्ट्रढ छलफल 
गछा । नम्बर 1, नम्बर 2 आज सम्म हामीले धनयमावलीले व्यवस्था गरेको जेजे अभ्यास गररसष्ट्रकयो 
संसदले गयौँ, सधमधतले गयौँ, संसदका पदाधधकारीहरूले गरररहन ु भएको छ भने त्यो अधधकार आजको 
कामसम्पादन गदाा खेरर चाष्ट्रहाँ धततरष्ट्रवतर भएको छ भने छलफल गना सष्ट्रकन्छ, कुराकानी गना सष्ट्रकन्छ, 
फेरबदल गना सष्ट्रकन्छ, छलफल गना सष्ट्रकन्छ, नयााँ व्यवस्था गना कधसन्छ तर त्यसले केही गरररहेको छैन 
भने आजसम्म प्रयोग गरररहेको अधधकार, आजसम्म पररभाष्ट्रर्त गररएको कायाक्षेत्रले अष्ट्रहलेको समयको 
मागलाई सम्बोधन गने कुरामा कष्ट्रहाँकतै अफ्यारो छैन भने त्यता माग गछा । ष्ट्रकनभने आजसम्म प्रयोग 
त भैसक्यो, आजसम्मको प्रयोग हामीले अफ्यारो गरररहेको छ, असजजलो गरररहेको छ, अगाधि बढ्ने 
कुरामा गाह्रो परररहेको छ, छलफल चलाउन सष्ट्रकन्छ तर आजसम्म प्रयोग गररसष्ट्रकएको जे व्यवस्था छ, 
त्यो व्यवस्थाले समस्या पारररहेको छैन, छलफल गरररहेको छैन भने त्यतापष्ट्र� अष्ट्रहले नै छलफल गने कुरा 
हतारो हनु्छ ।  

अको एउटा केही नयााँ व्यवस्थाको व्यवस्थाकै खराब कुरा हो तस म भजन्दन तर म यो सभासमक्ष 
ध्यानाकर्ार् गराउन के चाष्ट्रहरहेको हो त भन्दा ष्ट्रवधेयक बनाउने तलदेजख माधथसम्मका आफ्ना-आफ्ना 
व्यवस्था छन,् आफ्ना-आफ-ना प्रचलन छन ् । यो कर्ााली प्रदेशसभा आफैँ मा सावाभौम होस,् सबैको 
अनभुवलाई धलएर हामीले हाम्रो व्यवस्था गना सष्ट्रकन्छ र हामीले ष्ट्रहजो बनाएको धनयमावली बन्दा त्यधतबेला 
हामीलाई सहजीकरर् गना आउने जो अनभुवी साथी हनुहुनु््यो, उहााँसग पधन छलफल गदाा केही मौधलकता 
र केही ष्ट्रवजश�ताका आधारबाट यो धनयमावली बनाएका हौँ ।  छलफल चलेको कुरा हो । आज मरो 
झ� फेरर त्यो राम्रो ष्ट्रक संसदलाई अझ पररपक्क, अझ चाष्ट्रहाँ केहो त भन्दाखेरर गनाका धनजम्त सदनमा 
सरकारले प्रस्ततु गररसकेको ष्ट्रवधेयक सदनमा छलफल गरेर फेरर जनतासाँग समेत जाने बाटो यहााँ 
अवलम्बन गरेको मैले देजख रहेको छु । धेरै भन्दा धेरै जनतासाँग सोध्ने कुरा एकदम राम्रो कुरा हो, 
छलफल चलाउने कुरा राम्रो कुरा हो, धनयमावलीको व्यवस्था हुाँदाहुाँदै पधन हामीले अको अभ्यास पधन 
गरररहेकै अवस्था हो । धनयम बनाउाँद सरकारले तत्कालको धनजम्त कानूनी संवोधन गनाका धनजम्त म यहााँ 
जे बनाउाँछु, प्रस्ततु गछुा, त्यसबाट प्रभाष्ट्रवत हनेुहरू प्रभाष्ट्रवत हनेु भनेको सकारात्मक र नकारात्मक ढ�ले 
प्रभाष्ट्रवत हनेुहरू स्टेप होल्िरहरू, यहााँको त्यधत चलमलाएको मैले देजखरहेको छैन तर संघीय राजधानीधतर 
जधत बेलास त्यहााँ कानून बन्थे, त्यसका सकारात्मक र नकारात्मक ढ�ले प्रभाव पाने स्टेप होल्िरहरू हामी 
माननीय वा जनप्रधतधनधधहरू बीचमा ष्ट्रवज्ञका नाममा होस,् प्रधतधनधधका नाममा होस,् छलफल गने पररजस्थधत 
अष्ट्रहले पधन म ज्यूाँका त्यट्टाँ देख्छु जस्तो लाग्छ । कटुअनभुव त मेरो संष्ट्रवधानसभाको पधन केही अनभुव 
प्राप्त गने एउटा कायाकाल, यद्मपी त्यसले काम सकेन हामीलाई । हामी संष्ट्रवधानसभाका सदस्यलाई अलग-
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हामीले जस्तो बनायौँ, जस्तो बनाए पधन आजसम्म हामी 2074 को धनयमावली अनसुार चधलरहेका छौँ । 
त्यधतबेला पधन मलाई लाग्छ, गम्भीरतापूवाक हामीले एक-आपसमा वा संसदमा चलायौं, त्यस अनसुार 
आजसम्म चधलआएको छौँ । संशवधनको समयक्रम बदधलन सक्छ, राजखएको कुरा हटाइन सक्छ, 
नभएका कुरा थष्ट्रपन सक्छ, यो सामान्य कुरा हो । यो तत्काधलन आवश्यकताले चाष्ट्रहाँ बोध ग ने कुरा हो 
तर एकछोटी प्रचलनमा आइसकेको कुरा अगाधि बढ्नका धनजम्त यदद असजजलो छ वा छैन भने अफ्यारो 
परर रहेको छैन भने त्यता पधछ संशोधनका नाममा ध्यानाकर्ार् गने कुरा नगदाा राम्रो हनु्छ जस्तो  
लाग्छ । मलाई चाष्ट्रहाँ नम्बर 1 ष्ट्रकन संशोधन हामी यसकारले गछँ ष्ट्रक भैरहेको व्यवस्थाबाट कहााँ 
रोष्ट्रकएको छ वा भै रहेको व्यवस्थाबाट समस्याको संवोधन भएको छैन, त्यसकारर्ले हामी नयााँ व्यवस्थाको 
ष्ट्रवर्यमा छलफल गना सक्छौँ । त्यसको सदा उपयोग हनु्छ तर जनु ष्ट्रवर्य यस्ता छन,् जनु ष्ट्रवर्य यस्ता 
छन ्भने त्यता र आकष्ट्रर्ात गरेर फेरर नयााँ छलफल ष्ट्रकन हामी यात्रा गरर सष्ट्रकयो त दईु वर्ाको यहााँसम्म 
आइसष्ट्रकयो त त्यस्तो गने कुरा जसन कुनै संशोधनका नाममा गररयो भने त्यो चाष्ट्रहाँ त्यसले बष्ट्रढ छलफल 
गछा । नम्बर 1, नम्बर 2 आज सम्म हामीले धनयमावलीले व्यवस्था गरेको जेजे अभ्यास गररसष्ट्रकयो 
संसदले गयौँ, सधमधतले गयौँ, संसदका पदाधधकारीहरूले गरररहन ु भएको छ भने त्यो अधधकार आजको 
कामसम्पादन गदाा खेरर चाष्ट्रहाँ धततरष्ट्रवतर भएको छ भने छलफल गना सष्ट्रकन्छ, कुराकानी गना सष्ट्रकन्छ, 
फेरबदल गना सष्ट्रकन्छ, छलफल गना सष्ट्रकन्छ, नयााँ व्यवस्था गना कधसन्छ तर त्यसले केही गरररहेको छैन 
भने आजसम्म प्रयोग गरररहेको अधधकार, आजसम्म पररभाष्ट्रर्त गररएको कायाक्षेत्रले अष्ट्रहलेको समयको 
मागलाई सम्बोधन गने कुरामा कष्ट्रहाँकतै अफ्यारो छैन भने त्यता माग गछा । ष्ट्रकनभने आजसम्म प्रयोग 
त भैसक्यो, आजसम्मको प्रयोग हामीले अफ्यारो गरररहेको छ, असजजलो गरररहेको छ, अगाधि बढ्ने 
कुरामा गाह्रो परररहेको छ, छलफल चलाउन सष्ट्रकन्छ तर आजसम्म प्रयोग गररसष्ट्रकएको जे व्यवस्था छ, 
त्यो व्यवस्थाले समस्या पारररहेको छैन, छलफल गरररहेको छैन भने त्यतापष्ट्र� अष्ट्रहले नै छलफल गने कुरा 
हतारो हनु्छ ।  

अको एउटा केही नयााँ व्यवस्थाको व्यवस्थाकै खराब कुरा हो तस म भजन्दन तर म यो सभासमक्ष 
ध्यानाकर्ार् गराउन के चाष्ट्रहरहेको हो त भन्दा ष्ट्रवधेयक बनाउने तलदेजख माधथसम्मका आफ्ना-आफ्ना 
व्यवस्था छन,् आफ्ना-आफ-ना प्रचलन छन ् । यो कर्ााली प्रदेशसभा आफैँ मा सावाभौम होस,् सबैको 
अनभुवलाई धलएर हामीले हाम्रो व्यवस्था गना सष्ट्रकन्छ र हामीले ष्ट्रहजो बनाएको धनयमावली बन्दा त्यधतबेला 
हामीलाई सहजीकरर् गना आउने जो अनभुवी साथी हनुहुनु््यो, उहााँसग पधन छलफल गदाा केही मौधलकता 
र केही ष्ट्रवजश�ताका आधारबाट यो धनयमावली बनाएका हौँ ।  छलफल चलेको कुरा हो । आज मरो 
झ� फेरर त्यो राम्रो ष्ट्रक संसदलाई अझ पररपक्क, अझ चाष्ट्रहाँ केहो त भन्दाखेरर गनाका धनजम्त सदनमा 
सरकारले प्रस्ततु गररसकेको ष्ट्रवधेयक सदनमा छलफल गरेर फेरर जनतासाँग समेत जाने बाटो यहााँ 
अवलम्बन गरेको मैले देजख रहेको छु । धेरै भन्दा धेरै जनतासाँग सोध्ने कुरा एकदम राम्रो कुरा हो, 
छलफल चलाउने कुरा राम्रो कुरा हो, धनयमावलीको व्यवस्था हुाँदाहुाँदै पधन हामीले अको अभ्यास पधन 
गरररहेकै अवस्था हो । धनयम बनाउाँद सरकारले तत्कालको धनजम्त कानूनी संवोधन गनाका धनजम्त म यहााँ 
जे बनाउाँछु, प्रस्ततु गछुा, त्यसबाट प्रभाष्ट्रवत हनेुहरू प्रभाष्ट्रवत हनेु भनेको सकारात्मक र नकारात्मक ढ�ले 
प्रभाष्ट्रवत हनेुहरू स्टेप होल्िरहरू, यहााँको त्यधत चलमलाएको मैले देजखरहेको छैन तर संघीय राजधानीधतर 
जधत बेलास त्यहााँ कानून बन्थे, त्यसका सकारात्मक र नकारात्मक ढ�ले प्रभाव पाने स्टेप होल्िरहरू हामी 
माननीय वा जनप्रधतधनधधहरू बीचमा ष्ट्रवज्ञका नाममा होस,् प्रधतधनधधका नाममा होस,् छलफल गने पररजस्थधत 
अष्ट्रहले पधन म ज्यूाँका त्यट्टाँ देख्छु जस्तो लाग्छ । कटुअनभुव त मेरो संष्ट्रवधानसभाको पधन केही अनभुव 
प्राप्त गने एउटा कायाकाल, यद्मपी त्यसले काम सकेन हामीलाई । हामी संष्ट्रवधानसभाका सदस्यलाई अलग-
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अलग ठाउाँमा लगेर धसकायो त केहीलाई कतै लगेर धसकायो, कोष्ट्रहलाई कतै पष्ट्र� लगेर धसकायो तर 
ष्ट्रवधेयक एउटै छ, छलफल गने थलो एउटै छ, पाटी एउटै छ । एउटै पाटीलाई अलग-अलग एउटै 
जातकालाई अलग-अलग एउटै ठाउाँकालाई अलग-अलग धसकायो त त्यसले धसकाएको प्रधतफल 
संष्ट्रवधानसभामा देजखयो त । ती त आज सबैको गम्भीरतापूवाक हामी कस्तो धसस्टम बसाल्ने अधल छलफल 
चलाउ मेरो ष्ट्रवचारमा मस्यौदा संसदमा मस्यौदा पेश गनुाभन्दा अगाधि सरकारले प्राप्त छलफल गने, 
त्यसलाई सावाजधनक गने, बहस छलफल गने, गोष्ट्र� गने, ष्ट्रवचार गोष्ट्रष्ट गने कुरा राम्रो छ तर त्यो त 
सरकारको पाटो भयो । त्यो सरकारले सोजच रहेको होला । हामी हाम्रो पाटोमा यहााँ छलफल गदैगदाा 
यहााँ जे व्यवस्था गररएको छ, त्यो व्यवस्था भयो भने कानून सबैका बारेमा सबैलाई जचता  बझु्दो कानून र 
ष्ट्रवधेयक आउन सक्छ । न संशोधन हाल्नेले संशोधन हाल्न सक्छ, हाल्दैन त त्यसकारर्ले हाम्रो कानून 
हाम्रो आवश्यकता अनसुार हाम्रो ष्ट्रवजश�ताअनसुार बनाउने कुरामा प्रभाष्ट्रवत नहनेु ष्ट्रकधसमका ष्ट्रवधधको 
अवलम्बन गरौँ भन्न े हो । हामीलाई अष्ट्रहलेसम्म सभा गो�ी ष्ट्रकन गरररहेका छौँ त सभा गो�ीमा सबै 
माननीय सदस्यहरूको सरकारको सष्ट्रक्रय सहभाधगता छ । ष्ट्रकन गरर रहेका छन ्त ष्ट्रवशिु कर्ाालीका 
धनजम्त, ष्ट्रवशिु हामीलाई हाम्रो क्षमता अधभवषृ्ट्रिका धनजम्त के आफ्ना धनजम्त के त भन्दा मूल उदे्दश्य 
कर्ाालीका धनजम्त मलुउदे्दश्य भन्नका धनजम्त कर्ाालीका माननीय सदस्यहरूको क्षमता अधभवषृ्ट्रिको धनजम्त 
केही न केही धलनको पधन त होला । ष्ट्रक त भनौँ केही कसकैव साधन र स्रोतमा प्रयोग नगरीकन हामी 
ष्ट्रवशिु जनताका बीचमा आफ्नै साधन र स्रोतले मातै्र जाने गरी छलफल चलाउछौँ ष्ट्रक भनौँ । होइन हाम्रा 
पछाधि की बोकेर सभा चलाउनका धनजम्त जाने हो भने साथी हो म सबैसाँग गम्भीरतापूवाक अनरुवध र 
आग्रह गना चाहान्छु, सदनमा पेश भैसकेपधछ र माननीयहरूले सैिाजन्तक छलफल गनुाभन्दा अगाधि नै 
सावाजधनक हनेु हो भने म धेरै त्यसमा आपजता  गददान तर माननीय सदस्यहरू छलफलमा सामेल हनेु 
माननीयहरूले त्यसमा संशोधनमा सामेल हनेु माननीय सदस्यसमेतलाई समयले ष्ट्रकटानी गने, त्यसपधछ 
ष्ट्रवधेयक बोकेर सझुाव संकलन गना जाने कुरा जााँदैन नजाने कुरा त म कसरी भनौँ, म यधत मातै्र अनरुोध 
गना सक्छु । एकचोटी गम्भीरतापूवाक सोचौँ,  एकचोटी गम्भीरतापूवाक ष्ट्रवचार गरौँ । हामीले बनाएका 
सरकारी योजना त यस्ता योजना बनाउन ुपयोभनेर धसकाउाँछन ्तर ष्ट्रयनको व्यावसाय हनु्छ साथी हो । 
यहााँ हामीलाई कसैले कसैलाई ष्ट्रवज्ञको ष्ट्रहसाबले धसकाउाँछन,् सााँजच्चकै त होला भनेर गररन्छ । बझु्दैजााँदा 
त्यष्ट्रह मान्छे त्यष्ट्रह धन्दा गछा । त्यसो भन्दा अधल धेरै पगु्ला तर मेरो यष्ट्रह सदनधभत्रको सदस्य भएको 
नाताले गरेको कारर्ले गदाा यहााँ भनेको हुाँ । त्यसकारर्ले जनतासाँग कानूनलाई जोड्ने कुराका आधारमा 
गम्भीरतापूवाक सोचौँ, जे व्यवस्था छ, त्यष्ट्रह व्यवस्थाका आधारबाट जााँदा जनताको कानून कर्ाालीको 
कानून बनाउने कुराको कधत भधूमका खेल्न सष्ट्रकन्छ म यतापष्ट्र� सबैको ध्यानाकर्ार् गना चाहान्छु । एउटा 
अको ष्ट्रवर्य छ, ष्ट्रवर्य त धेरै छन,् म धेरै सभाको महत्वपूर्ा समय धलन चाहन्न, त्यसमा सबै माननीय 
सदस्यहरू जो यसका सदस्य हनुहुनु्छ । उहााँका बारेमा धेरै कुरा भन्नै भएन, यो माधमलामा उहााँहरू 
सबैसाँग मैले धसक्न पने पात्र हुाँ, म त्यस ्मान्छे हुाँ, प्रदेशसभामा अनभुव सबैका धलऊाँ , अझ सकेसम्म अझ 
यसलाई खलु्ला र पारदशी बनाउने बहस चलेको समय अष्ट्रहले हो । केही संघीय सरकारका केही धनजित 
माधमला छन,् त्यसको धनजित माधमलाको छलफल त्यो ठाउाँमा हनु्छ, त्यो त्यसमा म जानकार राख्छु तर 
समकक्षमा राखेर ष्ट्रवगतमा व्यवस्थै धथएन ।  

((ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः- समापन सेसन छ माननीय सदस्य, त्यसमा राख्नहुोला ष्ट्रवचार, ष्ट्रवर्यमा केजन्रत  
हनुहुोस ्।) 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययााममललाालल  ककाँाँ ििेेलल  :: ष्ट्रवर्यमै केजन्रत हो सभामखु महोदय, तपाईंहरूले प्रधतवेदनमा एउटा व्यवस्था 
के गररएको छ भने नयााँ व्यवस्थामा म ष्ट्रवर्यमा केजन्रत हो । गोप्य बैठक भन्ने शीर्ाक एउटा पररच्छेद 
छुट्ट्याइएको रहेछ, म त्यहााँधभत्र धेरै जान चाहन्न अष्ट्रहले । म धेरै त्यसमा जान चाहन्न । ष्ट्रवगतको 
धनयमावलीको व्यवस्था छैन, अब प्रस्तोताले यो हाम्रो दईु वर्ाको अनभुवका आधारबाट गोप्य बैठक गनुापने 
कुरा पाउन ुभएछ भने मैले पधन त्यसको समथान गरौँला त्यस्तो के ष्ट्रवर्य आएछन,् के ष्ट्रवर्य रहेछन,् के 
ष्ट्रवर्य छलफल गनुापने रहेछ, हामी छलफल गरौँला तर म ष्ट्रवनम्रतापूवाक म अनरुोध र आग्रह गना चाहान्छु 
ष्ट्रक त्यले पढ्दा, त्यसले सनु्दा यो प्रदेश बैठक, प्रदेशसभाको बैठक, धनर्ाय गने हामीले नै हो । जनुसकैु 
ष्ट्रवर्यमा ष्ट्रक अरू धनर्ायमा अरू सहभागी भएको भए हनु््यो, त्यसकारर्ले त्यो शीर्ाकले हामीप्रधत 
सकारात्मक सोच ददाँदैन, सकारात्मक सोच ददाँदैन । यसकारर्ले म यसकारर्ले अष्ट्रहले धनष्कर्ा सनुाइ 
राखेको छैन, ष्ट्रकनकी प्रस्तोताहरूले यसकारर्ले यसको आवश्यकता ठाधनयो, यसकारर्ले यसको जरूरत 
ठाधनयो भन्नु भयो भने मैले प्रस्ततु गरेका भनाईहरूमा पनुष्ट्रवाचार गने कुरा धारर्ा बनाउने कुरा उपयुाक्त 
रहेछ भन्ने कुरा गना नै पने हनु्छ । ष्ट्रकनकी बन्द ददमाग राखेर छलफलमा भागधलने कुरा हुाँदैन । तर म 
फेरर पधन अनरुोध गना चाहान्छु ष्ट्रक यो आझै होइन, समयमा दोस्रो, तेस्रो, चौथो होला हाम्र ैकायाकालमा 
पधन तर सभाले न्यूनतम अनभुधूत नै नगरेका कधतपय नयााँ ष्ट्रवर्य संशोधनका नाममा ल्याउने कुरा नयााँ 
लेखन भए अनभुवका आधारबाट, यो ठाउाँका आधारबाट त्यो ठाउाँका आधारबाट हनु सष्ट्रकन््यो तर हामी 
2074 को धनयमावलीमा टेकेर नयााँ संशोधनमा भाग धलाँदैछौँ भने हामीलाई यो अनभुवका आधारबाट र 
व्यवहारका आधारबाट खड्केका ष्ट्रवर्य संशोधनमा ल्याइयो भने ती बढी व्यवहाररक हनु्छन,् ष्ट्रयनै कुरा मैले 
सभामखुमाफा त ्सभाको ध्यानाकर्ार् गरेर ष्ट्रवदा हनु चाहन्छु, धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः- माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदशेसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोधन 
प्रधतवेदनमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ु भएको प्रश्नहरूको जवाफ ददन धनयमावली 
संशोधन सधमधतका सदस्य माननीय श्री धमाराज रेग्मीलाई समय ददन्छु । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः--  माननीय सभामखु महोदय, कर्ााली प्रदेशसभाको धनयमावली, 2074 को दोस्रो 
संशोधनको सन्दभामा यसको सामान्य छलफलमा भाग धलन ु हनेु माननीय सीता नेपाली, माननीय 
अम्मरबहादरु थापा र माननीय यामलाल कंिेलज्यूले राख्न ुभएका महत्वपूर्ा भनाइहरूप्रधत म छलफलमा 
सहभागी हनु ुभएकोमा यहााँहरूप्रधत म हाददाक आभार व्यक्त गना चाहान्छु । प्रदेशसभाले यो धनयमावली 
संशोधन सधमधत, यो सभाबाट पाररत भएर संशोधन सधमधतको जजम्मा हामी 3 जना माननीयहरूलाई यसको 
जजम्मा ददइसकेपधछ संयोगले सधमधतको संयोजकको जजम्मा सदस्यज्यूहरूले मलाई ददनभुयो । छलफलमा 
2/3 वटा ष्ट्रवर्यहरू संशोधनको मैले अधलकधत ब्याकग्राउण्ि भन्नु पछा, सभामखु महोदय । हामीले 
धनयमावली, 2074 बनाइसकेपधछ, 2074 चाष्ट्रहाँ प्रदेशसभा स्थापना भएको सरुूको सन्दभामा हामीले 
बना्यौँ । कधतपय कुराहरू प्राजक्टसबाट हामीले केही काम गदै जाने सन्दभामा केही प्रदेशसभाका 
कामकारबाहीहरूका सन्दभामा, केही चाष्ट्रहाँ धनयमावलीको अभ्यास गने सवालमा, केही अफ्याराहरू, केही 
सजजलाहरू, केही जचजहरु खजड्कसकेपधछ धनयमावली हामी संशोधन गने ठाउाँमा पगु्यौँ, सभामखु महोदय । 
प्रदेशसभा पगेुर प्रदेशसभालाई धनयमावली संशोधन गनुापछा भन्ने ष्ट्रवर्य खड्केको कारर्ले प्रदेशसभाले यो 
सधमधत बनायो र हामी चाष्ट्रहाँ आज यो अवस्थामा आइपगु्या छौँ, त्यसो हुाँदा यो धनयमावली प्रदेशसभामा 
उत्पन्न भएको सधमधत हो । यो धनमायवली चाष्ट्रहाँ प्रदेशसभाको आफ्नो धबल हो, सभामखु महोदय । यो 
धबल यद्मपी यो ष्ट्रवधेयक होइन, सभामखु महोदय तर यो प्रदेशसभामा उत्पन्न भएको जनु चाहीीँ धनयमावली 
छ, यो यसको आफ्नो धबजनेस हो, त्यसो हुाँदाखेरी यो सभाले महत्वपूर्ा जजम्मेवारी हाम्रो सधमधतलाई ददयो र 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययााममललाालल  ककाँाँ ििेेलल  :: ष्ट्रवर्यमै केजन्रत हो सभामखु महोदय, तपाईंहरूले प्रधतवेदनमा एउटा व्यवस्था 
के गररएको छ भने नयााँ व्यवस्थामा म ष्ट्रवर्यमा केजन्रत हो । गोप्य बैठक भन्ने शीर्ाक एउटा पररच्छेद 
छुट्ट्याइएको रहेछ, म त्यहााँधभत्र धेरै जान चाहन्न अष्ट्रहले । म धेरै त्यसमा जान चाहन्न । ष्ट्रवगतको 
धनयमावलीको व्यवस्था छैन, अब प्रस्तोताले यो हाम्रो दईु वर्ाको अनभुवका आधारबाट गोप्य बैठक गनुापने 
कुरा पाउन ुभएछ भने मैले पधन त्यसको समथान गरौँला त्यस्तो के ष्ट्रवर्य आएछन,् के ष्ट्रवर्य रहेछन,् के 
ष्ट्रवर्य छलफल गनुापने रहेछ, हामी छलफल गरौँला तर म ष्ट्रवनम्रतापूवाक म अनरुोध र आग्रह गना चाहान्छु 
ष्ट्रक त्यले पढ्दा, त्यसले सनु्दा यो प्रदेश बैठक, प्रदेशसभाको बैठक, धनर्ाय गने हामीले नै हो । जनुसकैु 
ष्ट्रवर्यमा ष्ट्रक अरू धनर्ायमा अरू सहभागी भएको भए हनु््यो, त्यसकारर्ले त्यो शीर्ाकले हामीप्रधत 
सकारात्मक सोच ददाँदैन, सकारात्मक सोच ददाँदैन । यसकारर्ले म यसकारर्ले अष्ट्रहले धनष्कर्ा सनुाइ 
राखेको छैन, ष्ट्रकनकी प्रस्तोताहरूले यसकारर्ले यसको आवश्यकता ठाधनयो, यसकारर्ले यसको जरूरत 
ठाधनयो भन्नु भयो भने मैले प्रस्ततु गरेका भनाईहरूमा पनुष्ट्रवाचार गने कुरा धारर्ा बनाउने कुरा उपयुाक्त 
रहेछ भन्ने कुरा गना नै पने हनु्छ । ष्ट्रकनकी बन्द ददमाग राखेर छलफलमा भागधलने कुरा हुाँदैन । तर म 
फेरर पधन अनरुोध गना चाहान्छु ष्ट्रक यो आझै होइन, समयमा दोस्रो, तेस्रो, चौथो होला हाम्र ैकायाकालमा 
पधन तर सभाले न्यूनतम अनभुधूत नै नगरेका कधतपय नयााँ ष्ट्रवर्य संशोधनका नाममा ल्याउने कुरा नयााँ 
लेखन भए अनभुवका आधारबाट, यो ठाउाँका आधारबाट त्यो ठाउाँका आधारबाट हनु सष्ट्रकन््यो तर हामी 
2074 को धनयमावलीमा टेकेर नयााँ संशोधनमा भाग धलाँदैछौँ भने हामीलाई यो अनभुवका आधारबाट र 
व्यवहारका आधारबाट खड्केका ष्ट्रवर्य संशोधनमा ल्याइयो भने ती बढी व्यवहाररक हनु्छन,् ष्ट्रयनै कुरा मैले 
सभामखुमाफा त ्सभाको ध्यानाकर्ार् गरेर ष्ट्रवदा हनु चाहन्छु, धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः- माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदशेसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोधन 
प्रधतवेदनमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले उठाउन ु भएको प्रश्नहरूको जवाफ ददन धनयमावली 
संशोधन सधमधतका सदस्य माननीय श्री धमाराज रेग्मीलाई समय ददन्छु । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः--  माननीय सभामखु महोदय, कर्ााली प्रदेशसभाको धनयमावली, 2074 को दोस्रो 
संशोधनको सन्दभामा यसको सामान्य छलफलमा भाग धलन ु हनेु माननीय सीता नेपाली, माननीय 
अम्मरबहादरु थापा र माननीय यामलाल कंिेलज्यूले राख्न ुभएका महत्वपूर्ा भनाइहरूप्रधत म छलफलमा 
सहभागी हनु ुभएकोमा यहााँहरूप्रधत म हाददाक आभार व्यक्त गना चाहान्छु । प्रदेशसभाले यो धनयमावली 
संशोधन सधमधत, यो सभाबाट पाररत भएर संशोधन सधमधतको जजम्मा हामी 3 जना माननीयहरूलाई यसको 
जजम्मा ददइसकेपधछ संयोगले सधमधतको संयोजकको जजम्मा सदस्यज्यूहरूले मलाई ददनभुयो । छलफलमा 
2/3 वटा ष्ट्रवर्यहरू संशोधनको मैले अधलकधत ब्याकग्राउण्ि भन्नु पछा, सभामखु महोदय । हामीले 
धनयमावली, 2074 बनाइसकेपधछ, 2074 चाष्ट्रहाँ प्रदेशसभा स्थापना भएको सरुूको सन्दभामा हामीले 
बना्यौँ । कधतपय कुराहरू प्राजक्टसबाट हामीले केही काम गदै जाने सन्दभामा केही प्रदेशसभाका 
कामकारबाहीहरूका सन्दभामा, केही चाष्ट्रहाँ धनयमावलीको अभ्यास गने सवालमा, केही अफ्याराहरू, केही 
सजजलाहरू, केही जचजहरु खजड्कसकेपधछ धनयमावली हामी संशोधन गने ठाउाँमा पगु्यौँ, सभामखु महोदय । 
प्रदेशसभा पगेुर प्रदेशसभालाई धनयमावली संशोधन गनुापछा भन्ने ष्ट्रवर्य खड्केको कारर्ले प्रदेशसभाले यो 
सधमधत बनायो र हामी चाष्ट्रहाँ आज यो अवस्थामा आइपगु्या छौँ, त्यसो हुाँदा यो धनयमावली प्रदेशसभामा 
उत्पन्न भएको सधमधत हो । यो धनमायवली चाष्ट्रहाँ प्रदेशसभाको आफ्नो धबल हो, सभामखु महोदय । यो 
धबल यद्मपी यो ष्ट्रवधेयक होइन, सभामखु महोदय तर यो प्रदेशसभामा उत्पन्न भएको जनु चाहीीँ धनयमावली 
छ, यो यसको आफ्नो धबजनेस हो, त्यसो हुाँदाखेरी यो सभाले महत्वपूर्ा जजम्मेवारी हाम्रो सधमधतलाई ददयो र 
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हाम्रो सधमधतले सकेसम्म हामीले सभामखु महोदय मैले ष्ट्रहजो प्रधतवेदनमा अनरुोध गयाा छु । दईु पटक 
हामीले माननीय सदस्यज्यूहरूलाई Message माफा त ्अनरुोध गदाा दभुााग्यको कुरा धलजखत जानकारी त धेरै 
परको कुरा हो मौजखकरूपमा पधन कुनै पधन माननीयज्यूहरूको त्यसमा चाष्ट्रहाँ सझुाव आएन सभामखु  
महोदय । त्यो सझुाव आएको सन्दभामा भएको भए फरक ढ�ले हनु््यो त्यो दभुााग्यपूर्ा कुरा हो । यद्मपी 
माननीयज्यूहरूले जनु अष्ट्रहले सैिाजन्तक छलफलमा भाग धलदा जनु चासो व्यक्त गनुाभयो र त्यो चासो 
यसको फरदर प्रोसेसको लाधग त्यो धेरै महत्वपूर्ा छ । त्यो गाइिलाइन्स सभामखु महोदय । यष्ट्रह सभाले 
पाररत गरेर सधमधत बनायो तर चाष्ट्रहाँ माननीय सदस्यज्यूहरूले त्यसमा सझुाव ददन ुभएन यो जचन्ताको ष्ट्रवर्य 
हो सभामखु महोदय । यहााँ उत्पन्न ष्ट्रवधेयक भैसकेपधछ उत्पन्न यो चाष्ट्रहाँ धनयमावलीलाई प्रोसेसेको बारेमा 
सभामखुले धनधाारर् गरेको प्रष्ट्रक्रया बमोजजम वा धनयधमत ष्ट्रवधेयक सरह जाने यसको चाष्ट्रहाँ दईु वटा प्रोसेस 
रहेछ, सभामखु महोदय, 2/3 ओटा कुराहरू राखे सभामखु महोदय । जो धनयमावली संशोधनमा परैु 
व्यवस्था हटाइएको छ ष्ट्रक छैन भनेर भन्यो भने पूरै व्यवस्था हटाइएको छैन सभामखु महोदय । 
धनयमावली संशोधनमा केही  व र्य पष्ट्रहले नै इजन्िकेट भएको भए माननीयज्यूहरूको संशोधन केही आएको 
भए धत दफाहरू मातै्र चाष्ट्रहाँ हामीले चलाउन हनु््यो, सभामखु महोदय । केही माननीयज्यूहरूको त्यो 
संशोधन केहीमा पधन छैन । त्यसो हुाँदाखेरर हामीले धनयमावलीमा राखेर प्राजक्टसमा आएका केही समस्या 
हामीले प्रत्यक्ष, अप्रत्यक्षरूपमा माननीयज्यूहरूसाँग गरेको छलफल, सभामा सभामखु, उपसभामखुले 
ददनभुएको मागाधनदेशन हामीले माननीयज्यूहरूसाँग गरेको छलफलको आधारमा सधमधतले एउटा धनचोिमा 
पगेुर हाउसमा यो िकुमेन्ट ल्याउन ुप्यो । त्यसकारर् यो िकुमेन्ट हाउसमा ल्यायौ र समग्र हाउसबाट 
समग्र माननीयज्यूहरू छलफलबाट, यसमा चाष्ट्रहाँ छुट्ने अथवा माननीयज्यूहरूको ष्ट्रवचार यसमा नआउने 
भएन यो फरदर प्रोसेसमा उहााँहरूको ष्ट्रवचार आउने भयो, सभामखु महोदय । जस्तो गोप्य बैठकका बारेमा 
2 वटा कुरा भयो एउटा चाष्ट्रहाँ गोप्य बैठकको व्यवस्था यसमा नयााँ थष्ट्रपयो सभामखु महोदय । यसमा नयााँ 
ष्ट्रकन थष्ट्रपयो भन्दा हामीले सजचवालयसम्बन्धी ष्ट्रवधेयक बनाइ सक्यौँ । केही ष्ट्रवर्यहरू यसमा हटाउनपुने 
धथयो । सजचवालयसम्बन्धी पष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ सजचवालयसम्बन्धी कायाान्वयन गने काया पधन यसले ग्यो, 
व्यवस्थापन सधमधतलगायत कामहरू पधछ सजचवालयसम्बन्धी ष्ट्रवधेयक आएपधछ केही कुराहरू यसबाट 
हटाउन ुप्यो । हामीले पधन धत कुराहरू यो धनयमावलीबाट हटाएका छौँ । गोप्य बैठकका सन्दभामा 
प्रदेशसभा धनयमावली, 2075 को त्यो व्यवस्था छ, सभामखु महोदय, त्यसमा हामीले त्यसको ररफरेन्सको 
रूपमा 2/3 वटा ष्ट्रवर्यहरू प्रदेशमा पधन केही पररवतान छ, जस्तो सरुक्षा लगायतका ष्ट्रवर्यहरू प्रदेशका 
ष्ट्रवर्यमा पधन केही छलफल गनुा पने भयो भने गोप्य बैठक त्यो गनुा सष्ट्रकन्छ । त्यसमा मखु्यमन्त्रीले 
अनरुोध र सभामखुले अनमुधत ददएमा भन्ने प्रावधान चाष्ट्रहाँ छलफलको लाधग हामीले यसमा राखेका छौँ । 
सभामखु महोदय, प्रदेशसभा धनयमावलीको यो धनयममा यो व्यवस्था छ । यो हामीले छलफलका लाधग 
राख्या छौँ । यद्मपी संसदको खलु्ला छलफललाई अन्त्य गरेर कतै गोप्य छलफलधतर मातै्र संसद जान 
खोजेको हो ष्ट्रक धनयमावलीमा भन्यो भने मेरो बझुाइमा चाष्ट्रहाँ त्यो होइन, सभामखु महोदय, खलु्ला 
छलफलका सबै ष्ट्रवर्यहरू यसमा खलुा छन ् । त्यसपधछ यसमा एउटा महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्यवस्त ु भयो, 
माननीयज्यूहरूले राखनु भएको छ, यो सभापधन ष्ट्रक अध्यक्ष भन्ने बारेमा प्रचधलत धनयमावलीमा हामीले 
अध्यक्षको व्यवस्था राखेका रहेछौं । यसमा प्रधतधनधधसभाको धनयमावली स्थाष्ट्रपत परम्परा आददका आधारमा 
सधमधतमा माननीय देवी ओलीले फरक मत राख्दा राख्दै पधन सधमधतले चाष्ट्रहाँ उहााँको फरक मत सष्ट्रहत 
समधतले चाष्ट्रहाँ सभापधतको कुरा चाष्ट्रहाँ धसफाररस गरेर प्रस्ततु गरेको छ । यसमा यो हाउसमा छलफलको 
ष्ट्रवर्य होला तर यसमा कतै जेण्िर बाइस भएर सधमधतले चाष्ट्रहाँ जेण्िर बाइस भएको आधारमा लैष्ट्र�क 
रूपमा चाष्ट्रहाँ सधमधतले यो राखौँ ष्ट्रक त्यो राखौँ भनेर भन्दापधन रािपधत प्रचलनमा भैरहेको प्रधतधनधधसभामा 
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चाष्ट्रहाँ सभापधत प्रचलनमा भैरहेको स्थाष्ट्रपत मान्यता यो नै भयो भने पधछ हामीले सभापती राख्दा जेण्िर 
बाइस हुाँदैन । प्रधतधनधधसभाका सबै सधमधतहरूको नेततृ्व अधधकार सधमधतको मष्ट्रहला माननीयहरूले हुाँदाहुाँदै 
पधन सधमधतमा चाष्ट्रहाँ सभापधत भएको आदद कुरा यहााँहरूको भावना बझेुर पधन हामीले चाष्ट्रहाँ जेण्िर बाइस 
यहााँ कष्ट्रहाँकतै छैन । ष्ट्रवधायनको एउटा व्यवस्था रहेछ, प्रधतवेदनहरू सभाले सभामखु महोदय, अजघल्लो 
धनयमावलीले चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवधायनको प्रधतवेदन बाहेक ष्ट्रवधेयकका हकमा अरू प्रधतवेदन त हाम्रो प्रचधलत हाम्रो 
प्राजक्टस हामीले सबै ठाउाँमा ददने गयो तर ष्ट्रवधायनको प्रधतवेदन बाहेक ष्ट्रवधेयकका हकमा त अरू प्रधतवेदन 
त यष्ट्रह अष्ट्रहले कै व्यवस्था जचन्दैन त त्यसले तसले तका  भन्छ भने ष्ट्रवधायनको प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक 
ल्याएर आउनहुोस ्भनेर भन्छ । हामीले अभ्यासत ्सबै सधमधतबाट ष्ट्रवधेयक ल्याउने गयौँ, यद्मपी लेखा 
बाहेक तर भैरहेको व्यवस्था त के छ भने पधछ हामीले भैरहेको व्यवस्था यो छ भनेर भनेको मातै्र हो । 
हामीले ष्ट्रवधायनको प्रधतवेदन सष्ट्रहत ल्याउनहुोस ्भन्यौ भने सबे ष्ट्रवधेयकहरू ष्ट्रवधायनबाट आउनपुने व्यवस्था 
छ । हामीले बनाएको धनयमावलीमा ष्ट्रवधायनको प्रधतवेदन भन्दा अरू ष्ट्रवधेयकका हकमा चाष्ट्रहाँ धनयमावलीले 
प्रचधलत धनयमावलीले चाष्ट्रहने हुाँदेन त त्यो कुरा त सत्य हो । पूवा बजेटका हकमा हामीले के गयौं भने 
पूवा बजेट हाउसमा दईु वटा पूवा बजेट माधथ हामीले छलफल गदाा हाउसमा जे स्थाष्ट्रपत हाम्रो चाष्ट्रहाँ 
मान्यता छ त्यो स्थाष्ट्रपत मान्यता हामीले हाउसमा चाष्ट्रहाँ छलफल चलायौँ । हाउसबाट पूवाबजेट चाष्ट्रहाँ दईु 
पटक हामीले अभ्यास गररसकेका छौं भनेपधछ धनयमावलीमा यो कुरा हामीले जक्लयर लेख्नपुछा भनेर चाष्ट्रहाँ 
हामीले यो प्रावधान चाष्ट्रहाँ स्थाष्ट्रपत के भन्यौँ भने हामीले अजघल्लो पटकका छलफलहरू अभ्यास र प्रचधलत 
व्यवस्था माधथ हामीले हामीहरूको प्रचधलत व्यवस्थाका आधारमा हाउसमै छलफल गयौं यद्मपी यसको 
साइजको आधारमा हाउसमा हामीहरूले 40 जनाको हाउसमा हुाँदाखेरी स्थाष्ट्रपत अष्ट्रहलेको दईु वटा बजेटमा 
हामीले गरेका प्राजक्टसको आधारमा यसलाई प्रदेशसभामा चाष्ट्रहाँ हाउसबाट टुङ्ग्याउदााँ खेरी बजेटलाई 
छररतो हनु्छ भनेर पधन यो त्यष्ट्रह स्थाष्ट्रपत प्रष्ट्रक्रयाको आधारमा गररयो । त्यसो भएको हुाँदा मैले यधत 
कुराहरू राखेर मैले बााँकी कुराहरू यसको छलफलका सन्दभामा माननीयज्यूहरूले महत्वपूर्ा कुरा राख्न ु
भएको छ यसको पषु्ट्याइ छ, छृन पूरै हटाएको हो होइन सधमधतमा जाने गरर ल्याएको भए हनु््यो । प्री 
बजेटको छलफल, सभाष्ट्रपत/अध्यक्ष लगायतका ष्ट्रवर्यहरूमा बााँकी प्रष्ट्रक्रयागत रूपमा चाष्ट्रहाँ धनजित यो धनदृ� 
सधमधतमा गैसकेपधछ माननीयज्यूहरूले यसमा छलफल गनुाभएको छ र यहाँहरूको छलफल त्यो सधमधतका 
लाधग गाइिलाइन हनेुछ मैले यष्ट्रह राखेर मैले महत्वपूर्ा यो सैिाजन्तक ष्ट्रवर्यमा भाग धलइन ु भएकोमा 
यहााँहरू प्रधत आभार प्रकट गदै मलाई यो जजम्मेवारी ददनभुएकोमा यहााँहरू प्रधत, म सभा प्रधत आभार प्रकट 
गदै यधत कुरा मैले यष्ट्रह राख्छु, धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः-- माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोधन प्रधतवेदन 
माधथको सामान्य छलफल समाप्त भएको जानकारी गराउाँछु । माननीय सदस्यहरू, अब म धनयमावली 
संशोधन सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री धमाराज रेग्मीलाई कर्ााली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो 
संशोधनको प्रधतवेदनका बुाँदामाधथ छलफलका लाधग धनयमावली संशोधन सधमधतमा पठाइयोस ्भधन प्रस्ताव 
पेश गना समय ददन्छु।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः--  माननीय सभामखु महोदय, माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले कर्ााली प्रदेशसभा 
धनमायवली, 2074 को दोस्रो संशोधन प्रधतवेदन माधथ सभामा सामान्य छलफल भएको र थप छलफलका 
लाधग कर्ााली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को धनयम 107 को उपधनयम (1) को खण्ि (ख) बमोजजम 
यस सभाबाट धनयमावली संशोधन सधमधतमा पठाइयोस ्भधन प्रस्ताव गदाछु, धन्यवाद ! 
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चाष्ट्रहाँ सभापधत प्रचलनमा भैरहेको स्थाष्ट्रपत मान्यता यो नै भयो भने पधछ हामीले सभापती राख्दा जेण्िर 
बाइस हुाँदैन । प्रधतधनधधसभाका सबै सधमधतहरूको नेततृ्व अधधकार सधमधतको मष्ट्रहला माननीयहरूले हुाँदाहुाँदै 
पधन सधमधतमा चाष्ट्रहाँ सभापधत भएको आदद कुरा यहााँहरूको भावना बझेुर पधन हामीले चाष्ट्रहाँ जेण्िर बाइस 
यहााँ कष्ट्रहाँकतै छैन । ष्ट्रवधायनको एउटा व्यवस्था रहेछ, प्रधतवेदनहरू सभाले सभामखु महोदय, अजघल्लो 
धनयमावलीले चाष्ट्रहाँ ष्ट्रवधायनको प्रधतवेदन बाहेक ष्ट्रवधेयकका हकमा अरू प्रधतवेदन त हाम्रो प्रचधलत हाम्रो 
प्राजक्टस हामीले सबै ठाउाँमा ददने गयो तर ष्ट्रवधायनको प्रधतवेदन बाहेक ष्ट्रवधेयकका हकमा त अरू प्रधतवेदन 
त यष्ट्रह अष्ट्रहले कै व्यवस्था जचन्दैन त त्यसले तसले तका  भन्छ भने ष्ट्रवधायनको प्रधतवेदन सष्ट्रहत ष्ट्रवधेयक 
ल्याएर आउनहुोस ्भनेर भन्छ । हामीले अभ्यासत ्सबै सधमधतबाट ष्ट्रवधेयक ल्याउने गयौँ, यद्मपी लेखा 
बाहेक तर भैरहेको व्यवस्था त के छ भने पधछ हामीले भैरहेको व्यवस्था यो छ भनेर भनेको मातै्र हो । 
हामीले ष्ट्रवधायनको प्रधतवेदन सष्ट्रहत ल्याउनहुोस ्भन्यौ भने सबे ष्ट्रवधेयकहरू ष्ट्रवधायनबाट आउनपुने व्यवस्था 
छ । हामीले बनाएको धनयमावलीमा ष्ट्रवधायनको प्रधतवेदन भन्दा अरू ष्ट्रवधेयकका हकमा चाष्ट्रहाँ धनयमावलीले 
प्रचधलत धनयमावलीले चाष्ट्रहने हुाँदेन त त्यो कुरा त सत्य हो । पूवा बजेटका हकमा हामीले के गयौं भने 
पूवा बजेट हाउसमा दईु वटा पूवा बजेट माधथ हामीले छलफल गदाा हाउसमा जे स्थाष्ट्रपत हाम्रो चाष्ट्रहाँ 
मान्यता छ त्यो स्थाष्ट्रपत मान्यता हामीले हाउसमा चाष्ट्रहाँ छलफल चलायौँ । हाउसबाट पूवाबजेट चाष्ट्रहाँ दईु 
पटक हामीले अभ्यास गररसकेका छौं भनेपधछ धनयमावलीमा यो कुरा हामीले जक्लयर लेख्नपुछा भनेर चाष्ट्रहाँ 
हामीले यो प्रावधान चाष्ट्रहाँ स्थाष्ट्रपत के भन्यौँ भने हामीले अजघल्लो पटकका छलफलहरू अभ्यास र प्रचधलत 
व्यवस्था माधथ हामीले हामीहरूको प्रचधलत व्यवस्थाका आधारमा हाउसमै छलफल गयौं यद्मपी यसको 
साइजको आधारमा हाउसमा हामीहरूले 40 जनाको हाउसमा हुाँदाखेरी स्थाष्ट्रपत अष्ट्रहलेको दईु वटा बजेटमा 
हामीले गरेका प्राजक्टसको आधारमा यसलाई प्रदेशसभामा चाष्ट्रहाँ हाउसबाट टुङ्ग्याउदााँ खेरी बजेटलाई 
छररतो हनु्छ भनेर पधन यो त्यष्ट्रह स्थाष्ट्रपत प्रष्ट्रक्रयाको आधारमा गररयो । त्यसो भएको हुाँदा मैले यधत 
कुराहरू राखेर मैले बााँकी कुराहरू यसको छलफलका सन्दभामा माननीयज्यूहरूले महत्वपूर्ा कुरा राख्न ु
भएको छ यसको पषु्ट्याइ छ, छृन पूरै हटाएको हो होइन सधमधतमा जाने गरर ल्याएको भए हनु््यो । प्री 
बजेटको छलफल, सभाष्ट्रपत/अध्यक्ष लगायतका ष्ट्रवर्यहरूमा बााँकी प्रष्ट्रक्रयागत रूपमा चाष्ट्रहाँ धनजित यो धनदृ� 
सधमधतमा गैसकेपधछ माननीयज्यूहरूले यसमा छलफल गनुाभएको छ र यहाँहरूको छलफल त्यो सधमधतका 
लाधग गाइिलाइन हनेुछ मैले यष्ट्रह राखेर मैले महत्वपूर्ा यो सैिाजन्तक ष्ट्रवर्यमा भाग धलइन ु भएकोमा 
यहााँहरू प्रधत आभार प्रकट गदै मलाई यो जजम्मेवारी ददनभुएकोमा यहााँहरू प्रधत, म सभा प्रधत आभार प्रकट 
गदै यधत कुरा मैले यष्ट्रह राख्छु, धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः-- माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोधन प्रधतवेदन 
माधथको सामान्य छलफल समाप्त भएको जानकारी गराउाँछु । माननीय सदस्यहरू, अब म धनयमावली 
संशोधन सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री धमाराज रेग्मीलाई कर्ााली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो 
संशोधनको प्रधतवेदनका बुाँदामाधथ छलफलका लाधग धनयमावली संशोधन सधमधतमा पठाइयोस ्भधन प्रस्ताव 
पेश गना समय ददन्छु।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधममााररााजज  ररेेग्ग्ममीीःः--  माननीय सभामखु महोदय, माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले कर्ााली प्रदेशसभा 
धनमायवली, 2074 को दोस्रो संशोधन प्रधतवेदन माधथ सभामा सामान्य छलफल भएको र थप छलफलका 
लाधग कर्ााली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को धनयम 107 को उपधनयम (1) को खण्ि (ख) बमोजजम 
यस सभाबाट धनयमावली संशोधन सधमधतमा पठाइयोस ्भधन प्रस्ताव गदाछु, धन्यवाद ! 
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ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः--  माननीय सदस्यहरू, धनयमावली संशोधन सधमधतका अध्यक्ष माननीय श्री धमाराज रेग्मीले 
सभामा प्रस्ततु गनुाभएको कर्ााली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोधन प्रधतवेदनका बुाँदाहरू 
माधथ छलफलका लाधग धनमायवली संशोधन सधमधतमा पठाइयोस ्भन्न ेप्रस्ताव धनर्ायाथा पेश गदाछु ।  

यस प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यले हनु्छ भन्नु होला ।  

यो प्रस्तावको �वपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्न भन्नु होला ।  

यस प्रस्तावको पक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्छ भन्नहुोला ।  

फ्लोर- हनु्छ ।  

यस प्रस्तावको �वपक्षमा हनेु माननीय सदस्यहरूले हनु्न भन्न ुहोला ।  

हनु्न भन्ने आवाज सधुनएन ।  

तसथा, कर्ााली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोधन प्रधतवेदनका बुाँदाहरू माधथ छलफलका 
लाधग धनयमावली संशोधन सधमधतमा पठाइयोस ्भन्न ेप्रस्ताव सवासम्मतले पाररत भएको घोर्र्ा गदाछु ।  

माननीय सदस्यहरू, कर्ााली प्रदेशसभा धनयमावली, 2074 को दोस्रो संशोधन प्रधतवेदनमा संशोधनको 
सूचना पेश गना चाहनहुनेु माननीय सदस्यहरूका लाधग 72 घण्टाको समय सीमा प्रारम्भ भएको व्यहोरा 
जानकारी गराउाँछु ।  

माननीय सदस्यहरू, यस सभाको मयाादा र गररमालाई कायम राख्न समय-समयमा रूधल� भैरहेको अवस्थामा 
पधन अझै यदाकदा संसदको मयाादा र गररमामा प्रश्न उठ्ने खालका शब्दहरू प्रयोगाम आइरहेका छन,् यस 
सन्दभामा सभामा धमधत 2076 असोज 9 गतेको 32 औ ं बैठकको �वशेर् समयमा प्रयोग भएका यस 
प्रकारका शब्दहरूलाई म रेकिाबाट हटाउन प्रदेशसभा सजचवालयलाई धनदेशन ददन्छु ।  

केहो, माननीय सदस्य, बसौँ, माननीय सदस्य, बसौँ, बसौँ, परेन माननीय सदस्य, बसौँ ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��ःः--  य�ह �वर्यमा मैले सभामखुमाफा त ्सदनको ध्यानाकर्ार् गरे ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः--  अनमुधत धलउाँ माननीय सदस्य, बोल्न ुभन्दा प�हले ।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��ःः--  मैले अनमुधत पाउाँ माननीय सभामखुज्यू ।  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः--  भन्नुहोस ्।   

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��ःः--  �वशेर्गरी यो जो पूवावक्ता माननीयज्यूले भन्नभुयो यो सदनको 
धनयमावलीको बीचमा टेकेर अब बीचमा जो भधनएको छ । अजश्लल वा अजश� शब्दहरू वा आपता ीजनक 
शब्दहरू नबोल्ने कुराहरू त्यसमा लेजखएको छ । प�हलो कुरा �हजो बोल्दैगदाा त्यहााँ धनयममा आपता ी 
गररएको छैन । उहााँले अको कोर्ामा बोल्नभुएको छ, दोस्रो कुरा म पधन त्य�ह बीचमा टेकेर धनयममा 
आपता ी गदाछु । उहााँहरूको कुरालाई �कनकी अ�हले यहााँ भन्दा अगाधि जधतपधन �वपक्षी दलको नेताले 
बोल्न ु भएको छ त्यसलाई रेकिामा ल्याइयोस,् ररप्ले गररयोस,् कम्यूधन� पाटीको नाममा कधत धज्जी 
उिाइएको छ । उहााँले त्यो गना धमल्छ �क धमल्दैन, नेपाली कांग्रसेलाई मैले कुनै आरोप लगाएको छैन, छ 
भने त्यहााँ शब्दमा हेरौँ । केही पधन भनेको छैन । मैले गरेको बाहेक कुनै आरोप कुनै खालको या 
पाटीलाई मैले मदुाावाद कुनै खालको चा�हने तपाईंको अपशब्द त मैले बोलेकै छैन नी । उहााँहरूले 
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धलएको मातै्र केहो भने उहााँहरूले जसरी चाष्ट्रहाँ सेवा सषु्ट्रवधा धलन ुभयो त्यसमा संसद प्रधत ष्ट्रकन बोल्न ुभएन 
माननीय प्रधत ष्ट्रकन बोल्न ुभएन तपाईंको केहो, दोस्रो कुरा भनेको जसरी चाष्ट्रहाँ तपाईंको हामी त साँगसाँगै छौं 
भने दईु वर्ा देजख तपाईंले चाष्ट्रहाँ अिान धलने त्यधतकै छोड्ने सरकारलाई त रचनात्मक आलौचना गनुाहोस ्न 
त्यसकारर् यो ढ�ले यसरी जाउाँ भनेर त मैले उहााँहरूलाई मैले अझ सहयोगै पगुोस ्कमसेकम त्यो 
ष्ट्रहसाबले सदनमा कधत सहयोग हनु्छ । त्यो आफ्नो ठाउाँमा छ कमसेकम त्यो पाटीलाई नै त्यो तपाईंहरू 
त्यो माधथ उठाउाँछ नी बाष्ट्रहर पधन चधल आइराखेको छ । त्यसैले यसो नगरौ भनेर मैले त एउटा चाष्ट्रहाँ 
तपाईंको कुनै आवेगमा आएर बोलेको शब्द होइन कुनै त्यस्तो शव्द उहााँहरूले भन्न ु भएको छैन । 
त्यसकारर् अब यसरी हामीले बोलेको कुरालाई एकपधछ अको कुनै न कुनै नाममा ताला लाउने हो भने 
सभामखु महोदय, हामीले बोल्ने जोश जााँगर कसरी आउाँछ । जनताका प्रधतधनधधको यहााँ बहस हनेु थलो 
पधन हो । त्यसमा हामीले अब ष्ट्रक त एउटा चाष्ट्रहाँ धिधसजन गरर यो योचाष्ट्रहाँ शब्दहरू बोल्न नपाइने भन्न े
हामीलाई एउटा आउन ुपयो । नत्र त कुनै न कुनै ष्ट्रहसाबले हामी त फेरर यो 40 जनालाई तपाईंको 
भोधल लादे्न, अष्ट्रहले ठम्मर धब�को मातै्र कुरा होइन । भोधल जसले बोल्दा खेरर यो त 40 जनालाई पगु्ने 
भार हो धन । त्यसले गदाा खेरर यो कुरामा कुनै यो दम छैन । यदद म फेरर पधन सभामखुमाफा त ्म 
आह्वान गना चाहान्छु । ररप्ले गने हो भने अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ 2 वर्ा भयो सबै गरौं । मैले ष्ट्रवशेर्गरर भन्न 
चाहान्छु, कम्यूधन� पाटीको नाममा एक एक छ । अष्ट्रहले मैले त्यो नगरौं, जसरी धज्जी उिाइएको छ । 
उहााँले के भन्नु भएको छ भने पोलमा जसरी कुकुरले ष्ट्रपसाब फेछा त्यसरी नै हेधलकप्टरमा सरकार चल्छ 
के त्यो भन्न धमल्छ । आज मैले टोपी लाएर आएको छैन आज मैले ष्ट्रटसटा लाएर आएको छु, त्यो भन्न 
धमल्छ, त्यो संसदको चाष्ट्रहाँ मयाादा धभत्र पछा ष्ट्रक पदैन अधन यो चाष्ट्रहाँ...  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः- सकौं माननीय सदस्य । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��ःः-- जस्तो यो त यो चाष्ट्रहाँ कसरी यस्तो पधन होइन भन्न ुभएको छ, त्यो धमल्छ 
ष्ट्रक धमल्दैन, त्यो हेरौ न । त्यसकारर् उहााँले पछाधि चाष्ट्रहाँ तपाईंको सम्झना गना धमल्छ भने हामीले गने 
ष्ट्रक नाई, त्यसो भएर ष्ट्रहजोको मातै्र कुरा होइन ष्ट्रक सबै हटाउ उहााँहरूले पधन बोलेको कुरा प्रधतपक्ष दलले 
बोलेको कुरा ष्ट्रक भने सबै ररप्ले गरेर कुन कुन हो त्यो गरौँ, ष्ट्रक भने कुन कुन चाष्ट्रहाँ शब्द बोल्न हनेु र 
नहनेु त्यो कुरा चाष्ट्रहाँ आवश्यक जानकारी चाष्ट्रहयो ।  

(ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः-- त्यस ष्ट्रवर्यमा माननीय सदस्यहरूले आपता ी जनाउन ु भयो भने त्यसमा हामी कुरा 
गरौँला, सकौ माननीय सदस्य ।) 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��ःः-- यो कुरामा मेरो आपता ी छ यो हट्न हनु्न, धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः-- के ष्ट्रवर्यमा माननीय सदस्य, बसौँ, बसौँ माननीय सदस्यहरू, राखौँ । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधससततााककुुममााररीी  ननेेपपााललीीःः-- सभामखु महोदय, धनयम आपता ीको ष्ट्रवर्य जनु छ, धनयमावलीको दफा 
25 ले व्यवस्था गरेको छ । संसदमा अमयााददत ष्ट्रवर्यहरूको यदद कुनै माननीयज्यूले उठाउन ुहनु्छ भने 
त्यष्ट्रह समयमै धनयम आपता ी गररनपुछा तर त्यधतबेला नै त्यो रेक्िबाट हटाउन ुपने ष्ट्रवर्य हो भने त्यधतबेला 
नै हटाउन ुपछा । त्योभन्दा पधछको समयमा तत्काल गररनपुने नभएर ष्ट्रहजो बोलेको कुरा आज हटाउने हो 
भने यो संसदमा ष्ट्रहजोका ददनमा धेरै कुराहरू त्यस्ता बोधलएका छन ्। त्यो रेकिा हेना सष्ट्रकन्छ । त्यसैले 
गदााखेरर धनयमापता ी, त्यो शब्द प्रयोग गरेकै अवस्थामा माननीयले बोल्दै गदाा खेरी यदद उहााँले धनयमापता ी 
गनुाहनु््यो भने त्यो ष्ट्रवर्य कटाउने जस्थधत बन््यो तर ष्ट्रहजो बोलेको कुरा आज धनयम आपता ी केरे यो 
रेकिाबाट हटाउने कुरा यो सान्दधभाक छैन, धन्यवाद।  
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धलएको मातै्र केहो भने उहााँहरूले जसरी चाष्ट्रहाँ सेवा सषु्ट्रवधा धलन ुभयो त्यसमा संसद प्रधत ष्ट्रकन बोल्न ुभएन 
माननीय प्रधत ष्ट्रकन बोल्न ुभएन तपाईंको केहो, दोस्रो कुरा भनेको जसरी चाष्ट्रहाँ तपाईंको हामी त साँगसाँगै छौं 
भने दईु वर्ा देजख तपाईंले चाष्ट्रहाँ अिान धलने त्यधतकै छोड्ने सरकारलाई त रचनात्मक आलौचना गनुाहोस ्न 
त्यसकारर् यो ढ�ले यसरी जाउाँ भनेर त मैले उहााँहरूलाई मैले अझ सहयोगै पगुोस ्कमसेकम त्यो 
ष्ट्रहसाबले सदनमा कधत सहयोग हनु्छ । त्यो आफ्नो ठाउाँमा छ कमसेकम त्यो पाटीलाई नै त्यो तपाईंहरू 
त्यो माधथ उठाउाँछ नी बाष्ट्रहर पधन चधल आइराखेको छ । त्यसैले यसो नगरौ भनेर मैले त एउटा चाष्ट्रहाँ 
तपाईंको कुनै आवेगमा आएर बोलेको शब्द होइन कुनै त्यस्तो शव्द उहााँहरूले भन्न ु भएको छैन । 
त्यसकारर् अब यसरी हामीले बोलेको कुरालाई एकपधछ अको कुनै न कुनै नाममा ताला लाउने हो भने 
सभामखु महोदय, हामीले बोल्ने जोश जााँगर कसरी आउाँछ । जनताका प्रधतधनधधको यहााँ बहस हनेु थलो 
पधन हो । त्यसमा हामीले अब ष्ट्रक त एउटा चाष्ट्रहाँ धिधसजन गरर यो योचाष्ट्रहाँ शब्दहरू बोल्न नपाइने भन्न े
हामीलाई एउटा आउन ुपयो । नत्र त कुनै न कुनै ष्ट्रहसाबले हामी त फेरर यो 40 जनालाई तपाईंको 
भोधल लादे्न, अष्ट्रहले ठम्मर धब�को मातै्र कुरा होइन । भोधल जसले बोल्दा खेरर यो त 40 जनालाई पगु्ने 
भार हो धन । त्यसले गदाा खेरर यो कुरामा कुनै यो दम छैन । यदद म फेरर पधन सभामखुमाफा त ्म 
आह्वान गना चाहान्छु । ररप्ले गने हो भने अष्ट्रहले चाष्ट्रहाँ 2 वर्ा भयो सबै गरौं । मैले ष्ट्रवशेर्गरर भन्न 
चाहान्छु, कम्यूधन� पाटीको नाममा एक एक छ । अष्ट्रहले मैले त्यो नगरौं, जसरी धज्जी उिाइएको छ । 
उहााँले के भन्नु भएको छ भने पोलमा जसरी कुकुरले ष्ट्रपसाब फेछा त्यसरी नै हेधलकप्टरमा सरकार चल्छ 
के त्यो भन्न धमल्छ । आज मैले टोपी लाएर आएको छैन आज मैले ष्ट्रटसटा लाएर आएको छु, त्यो भन्न 
धमल्छ, त्यो संसदको चाष्ट्रहाँ मयाादा धभत्र पछा ष्ट्रक पदैन अधन यो चाष्ट्रहाँ...  

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः- सकौं माननीय सदस्य । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��ःः-- जस्तो यो त यो चाष्ट्रहाँ कसरी यस्तो पधन होइन भन्न ुभएको छ, त्यो धमल्छ 
ष्ट्रक धमल्दैन, त्यो हेरौ न । त्यसकारर् उहााँले पछाधि चाष्ट्रहाँ तपाईंको सम्झना गना धमल्छ भने हामीले गने 
ष्ट्रक नाई, त्यसो भएर ष्ट्रहजोको मातै्र कुरा होइन ष्ट्रक सबै हटाउ उहााँहरूले पधन बोलेको कुरा प्रधतपक्ष दलले 
बोलेको कुरा ष्ट्रक भने सबै ररप्ले गरेर कुन कुन हो त्यो गरौँ, ष्ट्रक भने कुन कुन चाष्ट्रहाँ शब्द बोल्न हनेु र 
नहनेु त्यो कुरा चाष्ट्रहाँ आवश्यक जानकारी चाष्ट्रहयो ।  

(ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः-- त्यस ष्ट्रवर्यमा माननीय सदस्यहरूले आपता ी जनाउन ु भयो भने त्यसमा हामी कुरा 
गरौँला, सकौ माननीय सदस्य ।) 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ठठम्म्ममररबबहहााददुरुर  धधबब��ःः-- यो कुरामा मेरो आपता ी छ यो हट्न हनु्न, धन्यवाद ! 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः-- के ष्ट्रवर्यमा माननीय सदस्य, बसौँ, बसौँ माननीय सदस्यहरू, राखौँ । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  धधससततााककुुममााररीी  ननेेपपााललीीःः-- सभामखु महोदय, धनयम आपता ीको ष्ट्रवर्य जनु छ, धनयमावलीको दफा 
25 ले व्यवस्था गरेको छ । संसदमा अमयााददत ष्ट्रवर्यहरूको यदद कुनै माननीयज्यूले उठाउन ुहनु्छ भने 
त्यष्ट्रह समयमै धनयम आपता ी गररनपुछा तर त्यधतबेला नै त्यो रेक्िबाट हटाउन ुपने ष्ट्रवर्य हो भने त्यधतबेला 
नै हटाउन ुपछा । त्योभन्दा पधछको समयमा तत्काल गररनपुने नभएर ष्ट्रहजो बोलेको कुरा आज हटाउने हो 
भने यो संसदमा ष्ट्रहजोका ददनमा धेरै कुराहरू त्यस्ता बोधलएका छन ्। त्यो रेकिा हेना सष्ट्रकन्छ । त्यसैले 
गदााखेरर धनयमापता ी, त्यो शब्द प्रयोग गरेकै अवस्थामा माननीयले बोल्दै गदाा खेरी यदद उहााँले धनयमापता ी 
गनुाहनु््यो भने त्यो ष्ट्रवर्य कटाउने जस्थधत बन््यो तर ष्ट्रहजो बोलेको कुरा आज धनयम आपता ी केरे यो 
रेकिाबाट हटाउने कुरा यो सान्दधभाक छैन, धन्यवाद।  

327 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः-- बसौं माननीय सदस्य, माननीय सदस्यहरू धमधत 2076 जेठ १० गतेदेजख प्रारम्भ 
भएको चौंथो अधधवेशनको 33 औ ं बैठकपधछ यो अधधवेशन समापन हनु गइरहेको व्यहोरा जानकारी 
गराउाँछु ।  

यस अधधवेशनको समीक्षासष्ट्रहत आफ्ना ष्ट्रवचारहरू सभासमक्ष राख्न माननीय सदस्यहरूलाई क्रमशः समय 
उपलब्ध गराउाँछु ।  

सवाप्रथम माननीय श्री सोजशला शाही ।  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ससोोजजशशललाा  शशााहहीीःः- माननीय सभामखु महोदय, चौथो अधधवेशनको 33 औ ं बैठकमा उपजस्थत 
भएका छौं र आज अधधवेशन अन्त्य पधन भन्ने कुरा जानकारी आएको छ । सभामखु महोदय, धेरै कुरा 
मैले गनुा छैन, समीक्षा बारम्बार सदनमा कुराहरू उदठराखेका छन ्। को मयााददत कधत छ र को मयााददत 
कधत छ भन्ने मूल्याङ्कन सभाले नै गने छ । यसको कुरा हामीले बोधलराख्न ुपने केही त्यस्तो छैन जस्तो 
लाग्छ । र अको कुरा कस्तो छ भने यो आज लास्ट भको कारर्ले यो सदन ष्ट्रहउाँदे वरे् अधधवेशन अन्त्य 
हनेु र ष्ट्रहउाँदे अधधवेशन सरुु हनुको लाधग सरुु हनेु होला र मैले भन्न खोजेको सभामखु महोदय, धेरै कुराहरु 
छन ् भन्नको लाधग । तर के गनुा ? भनेर पधन साध्य हुाँदैन। लागू नै हुाँदैनन ्। त्यो कुराहरु लागू  
हनुपुछा । पष्ट्रहला त मेरो मान्यता त्यो कुराहरु लागू भए भने कायाान्वयन भए भने जनुसकैु ष्ट्रवधध 
ष्ट्रवधायनको हकमा हामी बोधलराख्दै जधतखेर पधन हामीले वकालत गररराख्दै तै पधन लागू गने ष्ट्रक नगने भन्न े
सन्दभामा यहााँ सभामखु महोदयमाफा त ्भन्न चाहन्छु । सबैको आफ्नो आफ्नो मान छ । आफ्नो आफ्नो 
मयाादा छ । र सभा अजघ पधन छुटै मयाादा छ । जनताको बोल्ने थलो हामीले के बोल्नपुछा, के बोल्न ु
हुाँदैन भन्ने सबै माननीयज्यूहरुले पधन बझु्न ुभको नै छ । र बझु्न ुहनेुछ भन्ने म यहााँ सदनमाफा त ्म भन्न 
चाहन्छु । म बढी जान्न े भएर हजरु समक्ष मैले धसकाउन खोजेको हैन तर ष्ट्रकनभने एउटा मान्छे 
जजन्मसकेपधछ कुन मान्छेको कधत मान मयाादा गनुापछा, कधत गनुापदैन भन्ने मान्छेले नै बझेुको हनु्छ । 
मलाई लाग्छ, सभामखु महोदय, आज लगभग २ वर्ा पूरा हनु लागेको अब आउने माघमा २ वर्ा पूरा हुाँदैछ 
र २ वर्ा अन्तरालमा हामीले के-के काम गयौँ, के गरेनौ भन्न ेसधमक्षा पधन एकचोटी हनुपु्यो तर त्यो 
सधमक्षा भएको छ ष्ट्रक छैन र त्यो जानकारी सदनमाफा त ्पधन सभामखुमाफा त ्र सरकारले पधन जानकारी 
ददनपुछा सदनलाई भन्न ेम मान्यता राख्दछु । अष्ट्रहलेसम्म कधत प्रगधत भको छ । कधत आय–व्यय भको 
छ । कधत ��ाचार भएको छ। कधत अधनयधमतता भएको छ । यो सरकारले बझु्नपुछा हनु्छ ष्ट्रकनभने 
बझेुन भने भोधल सरकार कसैको पधन दाइजोले हुाँदैन । जनता कसैका पधन धनजी हुाँदैनन ्। धत जनताहरुले 
भोधल आफै धनसाफ गनेछन ्। हामी यो सदनमा बोधलराख्या छौँ ष्ट्रकनभने हामीले यस्तो काम गरेका छौँ । 
उस्तो काम गरेका छौँ भनी राख्या छौँ तर जनताले नै त्यो तल, केरे त्यो–त्यो ठाउाँमा गइसकेपधछ भन्नछेन ्
ष्ट्रक यो काम गरेछन ्। नेकपाले काम गरेको के छ नत ? के देखाए त भनने केरे जनताको मखुबाटै 
हजरुहरुले सनु्नुहनेुछ। हामीले भन्नुभन्दा पधन हामीले राम्रो काम गयौँ भनेपधछ जनताले नै एकदम प्रशंसा 
गनेछन ्र गलत काम गयौँ भने फेरर उनले नै गलत कामको लत्याइ गनेछन ्। जनताले नै सही र गलत 
गनेलाई उनले नै सजाय ददनेछन ्भन्न चाहन्छु । अको कुरा के हो भने म फेरर एक कुरा दोहोयााएाँ । 
मैले ष्ट्रहजोअस्ती मैले भनेको धथएाँ । म काधलकोट जााँदै राख्दा म याकै्क गािीबाट उधत्रनै लाग्दा ओहो 
सोशीला माननीय पधन त पैसा धलन आयो क्या भनेर भने । मैले त योजना पधन योजना त ददन्छेँ । १/२ 
वटा योजना कता–कता मैले पधन ददएको धथएाँ तर म त्यो पैसा धलनको लाधग त्यो क्यारे त्यो ब्याग भनाको 
लाधग म काधलकोट गको धथएन । त्यहााँ जनताको समस्या के छ, कस्तो छ ? उहााँहरुले के बझु्नहुनु्छ 
हामीलाई भन्ने मैले सोचेको धथएाँ तर ष्ट्रकनभने त्यो भन्दाखेरी त मलाई लाज लागेर आयो । ष्ट्रकनभने यस्ता 
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कामहरु पधन चधलरहेको त्यो ठाउाँबाट मैले सनुेँ र यस्ता कुराहरु सनु्नमा आएपधछ भोधल सबै माननीयहरु 
हामी एकनासको छैनौँ ष्ट्रकनभने सबै माननीयहरु खल्ती भनाको लाधग मात्र आएका हैनन ्। कोही जनताको 
सेवाको लाधग आएको छन ्र कोही आफ्नो त्यस्तो कस्तो मानधसकता बोकेर आउन ुभा’छ, त्यो तपाईहरुले 
नै थाहा पाउनहुोस ्। हैन त्यो ष्ट्रकन भने भोधल यस्ता कुराहरु चले भने राम्रो चाहीीँ हुाँदैन । अको कुरा के 
छ भने अब तरुुन्तको लाधग हामी खष्ट्रटने हो । अब यही कायाकाल मातै्र हो । हामीले यधत कायाकालमा 
सम्पूर्ा गररहाल्नपुछा । हामीले सम्पूर्ा घर पधन यधतखेर बनाउनपुछा र नेता पधन हामी यधतखेरैको लाधग  
हो । हामीले त्यस्तो सोच्न ुहुाँदैन । हामीले क्षजर्कको लाधग सोच्यौँ भनेपधछ भोधल राम्रो पधन हुाँदैन । 
सभामखुमाफा त ् म केही भन्न चाहन्छु र रुप्समा जााँदै गदाा त्यहााँको एउटा कुरा उदठराखेको धथयो । 
पष्ट्रहलाका मन्त्रीज्यूहरु आउन ु भयो । कम्मल ओढायौँ । हामीले धत मन्त्रीज्यूहरुले हामीलाई अष्ट्रहले 
देखाएको हाददाकता देखाएको खोइ त ? हामीलाई त त्यहााँ वचनबिता गनुाभएको धथयो १० लाख कधत ददने 
भनेर हजरुुले त प्रधतबिता गनुा भको रैछ । उहााँहरुले मलाई सनुाउन ुभयो । तपाई कधतखेर तपाई 
हेधलकप्टर आउन ु भएन ? तपाईलाई पधन त हेधलकप्टरमा आधा बाटासम्म छोिेर आए भनेर भन्दै 
हनुहुनु््यो। नाई नाई म हेधलकप्टरबाट आको हैन । म त घुाँिामा चोट लाएरै आको ३ चोटी चाहीीँ 
लिेकै हो भनेर मैले त्यहााँ चाहीीँ भनेको धथएाँ । र यस्ता–यस्ता कुराहरु पधन त्यहााँ उठेका धथए । यस्ता 
कुराहरु नउठेन, राम्रो काम गनुापछा र मखु्यमन्त्रीसबै जमघट आको बेला तपाईलाई त माननीय मानेर 
सम्बोधन पधन गदैनन ्क्याहो भन्नुभयो । मैले भने सम्बोधन त गररराख्न ुभको छ मलाई कत्रो सम्मान 
गररराख्न ुभको छ, जनु तपाईहरुले बझु्नभुको छ । एकदम ठूलो सम्मान राख्नभुको छ भने मैले ष्ट्रकनभने 
कसैलाई म नराम्रो गनै चाहन्न । त्यहााँ मलाई त्यहााँबाट राम्र ैगरेर पठाउन ुभो भनेर मैले भने हैन मैले 
नराम्रो भन्न चाहन्न । ष्ट्रकनभने त्यस्ता नराम्रो भनेपधछ भोधल यो सरकारमा भोधल एक जनाको मातै्र 
दाइजोला हुाँदैन । भोधल अरु पधन छ्यासधमसे आए भनेपधछ कुनै बेला यो ष्ट्रपिा मैले भोगेको ष्ट्रपिा हजरुहरु 
सबले बझु्न ुभको छ । र भन्न मातै्र सक्नभुको छैन ष्ट्रक सोशीलालाई के–के ष्ट्रपिा भको छ भने बझु्न ुभको 
छ । तर हजरुहरुले भन्नुभको छैन । आधाले त भधनसक्न ुभको छ मलाई । यस्तो यस्तो भको छ  
हैन । तर दलको ष्ट्रहसाबले मलाई जनु यहााँ बारम्बार कुरा उठाइराख्याको छ । ष्ट्रकनभने हजरुहरुले 
धेरैथोरै कुराहरु गनुाहनु्छ, त्यहााँ धत कुराहरुमा सबैकुरा यहााँ भन्न चाहन्न । मैले मौका आयो भने म यी 
कुराहरु भन्नेछु । र हजरुहरुले बझु्न ुहनेुछ । भन्दै फेरर पधन यो ष्ट्रवजयादशमी र दीपावलीको सम्पूर्ा 
देशवासीलाई म हाददाक शभुकामना ददन चाहन्छु भन्दै आफ्ना दईु शब्द यही अन्त्य गना चाहन्छु । जय 
रािवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय श्री दीनबन्ध ुशे्रष्ट । 

(बोधलसक्नभुयो माननीय सदस्य, बसौँ, माननीय सदस्यले राम्रोसाँग सनु्नुभाको होला । मैले फलानो माननीय 
सदस्य भनेर भनेको छैन। फलानो शब्द भनेको छैन । अमााददत शब्द हटाउन भनेको छु, माननीय सदस्य 
बनौँ । त्यस्ता शब्दहरु प्रयोग भका छन ्। माननीय सदस्यहरु, बसौँ, माननीय सदस्य बसौँ, राम्रोसाँग सनेुर 
प्रधतष्ट्रक्रया ददउाँ, बसौँ ठीक छ । माननीय सदस्यले कुरा उठाउन ुभको छ । अरु-अरु सन्दभामा पधन 
त्यस्तो भने भने धनयमापता ी गनुाहोला । माननीय सदस्य बस्नसु,् यसै माननीय सदस्य जवाफ मैले ददइसकेँ । 
माननीय सदस्य ष्ट्रहजोको प्रदेश सभाको बैठकमा त्यस्ता शब्दहरु प्रयोग भएका छन,् केही शब्दहरु धत 
शब्दहरु सभाको रेकिाबाट हटाउने भनेर मैले भनेको छु । माननीय सदस्य बसौँ, माननीय सदस्यले मैले 
उठाउन ुभो, यो शब्द प्रयोग गनुा भो भनेर भनेको छु। बसौँ, माननीय सदस्य बसौँ, । माननीय सदस्य बसौँ, 
बसौँ माननीय सदस्य, अनमुधत ष्ट्रवना नै भन्नु भएन । माननीय सदस्य के भन्नु खोज्नभुयो ? 
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कामहरु पधन चधलरहेको त्यो ठाउाँबाट मैले सनुेँ र यस्ता कुराहरु सनु्नमा आएपधछ भोधल सबै माननीयहरु 
हामी एकनासको छैनौँ ष्ट्रकनभने सबै माननीयहरु खल्ती भनाको लाधग मात्र आएका हैनन ्। कोही जनताको 
सेवाको लाधग आएको छन ्र कोही आफ्नो त्यस्तो कस्तो मानधसकता बोकेर आउन ुभा’छ, त्यो तपाईहरुले 
नै थाहा पाउनहुोस ्। हैन त्यो ष्ट्रकन भने भोधल यस्ता कुराहरु चले भने राम्रो चाहीीँ हुाँदैन । अको कुरा के 
छ भने अब तरुुन्तको लाधग हामी खष्ट्रटने हो । अब यही कायाकाल मातै्र हो । हामीले यधत कायाकालमा 
सम्पूर्ा गररहाल्नपुछा । हामीले सम्पूर्ा घर पधन यधतखेर बनाउनपुछा र नेता पधन हामी यधतखेरैको लाधग  
हो । हामीले त्यस्तो सोच्न ुहुाँदैन । हामीले क्षजर्कको लाधग सोच्यौँ भनेपधछ भोधल राम्रो पधन हुाँदैन । 
सभामखुमाफा त ् म केही भन्न चाहन्छु र रुप्समा जााँदै गदाा त्यहााँको एउटा कुरा उदठराखेको धथयो । 
पष्ट्रहलाका मन्त्रीज्यूहरु आउन ु भयो । कम्मल ओढायौँ । हामीले धत मन्त्रीज्यूहरुले हामीलाई अष्ट्रहले 
देखाएको हाददाकता देखाएको खोइ त ? हामीलाई त त्यहााँ वचनबिता गनुाभएको धथयो १० लाख कधत ददने 
भनेर हजरुुले त प्रधतबिता गनुा भको रैछ । उहााँहरुले मलाई सनुाउन ुभयो । तपाई कधतखेर तपाई 
हेधलकप्टर आउन ु भएन ? तपाईलाई पधन त हेधलकप्टरमा आधा बाटासम्म छोिेर आए भनेर भन्दै 
हनुहुनु््यो। नाई नाई म हेधलकप्टरबाट आको हैन । म त घुाँिामा चोट लाएरै आको ३ चोटी चाहीीँ 
लिेकै हो भनेर मैले त्यहााँ चाहीीँ भनेको धथएाँ । र यस्ता–यस्ता कुराहरु पधन त्यहााँ उठेका धथए । यस्ता 
कुराहरु नउठेन, राम्रो काम गनुापछा र मखु्यमन्त्रीसबै जमघट आको बेला तपाईलाई त माननीय मानेर 
सम्बोधन पधन गदैनन ्क्याहो भन्नुभयो । मैले भने सम्बोधन त गररराख्न ुभको छ मलाई कत्रो सम्मान 
गररराख्न ुभको छ, जनु तपाईहरुले बझु्नभुको छ । एकदम ठूलो सम्मान राख्नभुको छ भने मैले ष्ट्रकनभने 
कसैलाई म नराम्रो गनै चाहन्न । त्यहााँ मलाई त्यहााँबाट राम्र ैगरेर पठाउन ुभो भनेर मैले भने हैन मैले 
नराम्रो भन्न चाहन्न । ष्ट्रकनभने त्यस्ता नराम्रो भनेपधछ भोधल यो सरकारमा भोधल एक जनाको मातै्र 
दाइजोला हुाँदैन । भोधल अरु पधन छ्यासधमसे आए भनेपधछ कुनै बेला यो ष्ट्रपिा मैले भोगेको ष्ट्रपिा हजरुहरु 
सबले बझु्न ुभको छ । र भन्न मातै्र सक्नभुको छैन ष्ट्रक सोशीलालाई के–के ष्ट्रपिा भको छ भने बझु्न ुभको 
छ । तर हजरुहरुले भन्नुभको छैन । आधाले त भधनसक्न ुभको छ मलाई । यस्तो यस्तो भको छ  
हैन । तर दलको ष्ट्रहसाबले मलाई जनु यहााँ बारम्बार कुरा उठाइराख्याको छ । ष्ट्रकनभने हजरुहरुले 
धेरैथोरै कुराहरु गनुाहनु्छ, त्यहााँ धत कुराहरुमा सबैकुरा यहााँ भन्न चाहन्न । मैले मौका आयो भने म यी 
कुराहरु भन्नेछु । र हजरुहरुले बझु्न ुहनेुछ । भन्दै फेरर पधन यो ष्ट्रवजयादशमी र दीपावलीको सम्पूर्ा 
देशवासीलाई म हाददाक शभुकामना ददन चाहन्छु भन्दै आफ्ना दईु शब्द यही अन्त्य गना चाहन्छु । जय 
रािवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: माननीय श्री दीनबन्ध ुशे्रष्ट । 

(बोधलसक्नभुयो माननीय सदस्य, बसौँ, माननीय सदस्यले राम्रोसाँग सनु्नुभाको होला । मैले फलानो माननीय 
सदस्य भनेर भनेको छैन। फलानो शब्द भनेको छैन । अमााददत शब्द हटाउन भनेको छु, माननीय सदस्य 
बनौँ । त्यस्ता शब्दहरु प्रयोग भका छन ्। माननीय सदस्यहरु, बसौँ, माननीय सदस्य बसौँ, राम्रोसाँग सनेुर 
प्रधतष्ट्रक्रया ददउाँ, बसौँ ठीक छ । माननीय सदस्यले कुरा उठाउन ुभको छ । अरु-अरु सन्दभामा पधन 
त्यस्तो भने भने धनयमापता ी गनुाहोला । माननीय सदस्य बस्नसु,् यसै माननीय सदस्य जवाफ मैले ददइसकेँ । 
माननीय सदस्य ष्ट्रहजोको प्रदेश सभाको बैठकमा त्यस्ता शब्दहरु प्रयोग भएका छन,् केही शब्दहरु धत 
शब्दहरु सभाको रेकिाबाट हटाउने भनेर मैले भनेको छु । माननीय सदस्य बसौँ, माननीय सदस्यले मैले 
उठाउन ुभो, यो शब्द प्रयोग गनुा भो भनेर भनेको छु। बसौँ, माननीय सदस्य बसौँ, । माननीय सदस्य बसौँ, 
बसौँ माननीय सदस्य, अनमुधत ष्ट्रवना नै भन्नु भएन । माननीय सदस्य के भन्नु खोज्नभुयो ? 
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ममााननननीीयय  श्रश्रीी  गगोोपपाालल  शशममााााःः सभामखु महोदय, खासगरी सभामखु महोदयले ३२ औ ं बैठकलाई कोि 
गररसकेपधछ हामी सबैले प्र� रुपले बझु्ने भार्ा ष्ट्रहजोको सन्दभामा नेपाली कांग्रसेको संसदीय दल अथवा 
प्रधतपक्ष दलले उठाएको कुरालाई कोि गरेको देजखन्छ । हाम्रो ध्यान गम्भीररुपले केमा छ भने कुनै 
एउटा पक्षले उठाएको कुरालाई मातै्र सम्बोधन गने हो भने त्यसप्रधत सभामखु फेरर एकपक्षीय भएको जस्तो 
सन्देश जान्छ । सभामखु महोदय, यस्ता धेरै सन्दभाहरु छन ्। धेरै वटा यस्ता शब्दहरु छन,् प्रमखु 
प्रधतपक्ष दलको नेताको मातै्र । मैले अरुको भन्दैन । प्रमखु प्रधतपक्ष दलको नेताको मातै्र एकचोटी कोि 
गरेर हेरौँ ष्ट्रक ररप्ले गरेर हेरौँ उहााँले यस्ता अश्लील, उहााँले अश्लील होइन ष्ट्रहजो माननीय ठम्मर धब� अथवा 
अरु कुनैले अश्लील शब्दहरु प्रयोग गनुा भको छैन तर हामीले सनेुका शब्दहरु प्रमखु प्रधतपक्ष दलका नेताले 
यधत धेरै अश्लील शब्दहरु प्रयोग गनुाभको छ, जनु कुरा अमान्य, अमयााददत धेरै धथए । त्यसकारर् 
धनयमापता ी गने कुरा माननीय धसता नेपालीले उठाएको कुरा नै सही हो । धनयमापता ी हो र तत्काल 
हटाउने कुरा हो भने तत्कालै गने व्यवस्था धनयमावलीमै छ । धनयमावली ष्ट्रवपररत सभामखुज्यूले जो रुधल� 
गनुा भो यो चाहीीँ मेरो आफ्नो सन्दभामा पधन मैले पधन अधलकधत ष्ट्रटप्पर्ी गना चाहेँ, सभामखु महोदय, यसले 
कम्तीमा सभामखुलाई पधन ष्ट्रववाददत बनाउने सन्दभामा अधलकधत बन्न सक्छ । यसलाई पनुष्ट्रवाचार गररयोस ्
धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख:: सझुावका लाधग माननीय सदस्यलाई धन्यवाद छ । त्यस्ता शब्दहरु प्रयोग भएको 
माननीय सदस्यलाई लागेमा धनयमापता ी गनुापदाछ । धनयमापता ी गनुाभो भने त्यस ष्ट्रवर्यमा बसेर त्यसको 
ष्ट्रवर्यमा बझेुर धनर्ाय धलन सष्ट्रकन्छ । माननीय सदस्य त्यो आगामी ददनमा हनेु नै छ । माननीय 
सदस्यको कन्सनालाई पधन ध्यान ददएको छ । अब मन्तव्यको लाधग माननीय श्री दीनबन्ध ुशे्रष्ट । 

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ददीीननबबन्न्धधु ु श्रशेे्रष्टष्ट:: माननीय सभामखु महोदय, सवाप्रथम त म २०७६ को विादशैं, दीपावली एवम ्
छठ पवाको उपलक्ष्यमा सम्पूर्ा म हाददाक शभुकामना व्यक्त गना चाहन्छु । हामी आज कररब–कररब जेठ 
१० गतेबाट सरुु भएको वरे् अधधवेशन असोज १० समापनधतर गइरहेका छौँ र यो ४ मष्ट्रहनाको अवधधभर 
हाम्रा ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रवर्यमा महत्वपूर्ा ष्ट्रवर्यमा यो प्रदेश सभामा छलफलहरु भयो र त्यसको सधमक्षा पधन 
हनुपु्यो जस्तो पधन मलाई लाग्छ र अको कुरा यो हामीले कररब–कररब २ वर्ामा प्रवेश गदैछौँ कर्ााली 
प्रदेशमा मलाई लाग्छ दईु धतहाईको सरकार बधनसकेपधछ कर्ााली प्रदेशका जनताको अपेक्षा धेरै धथयो 
होला तर हाम्रो जस्तो प्रदेशमा भौगोधलक ष्ट्रवकटता छ । आधथाकमा पछाधि छौँ, सामाजजकमा पछाधि छौँ, 
संस्कृधतमा पछाधि छौँ, सबै दृष्ट्र�कोर्ले हामीले चाहेको जस्तो प्रगधत एकैचोटी हनु सम्भव छैन तर मलाई 
लाग्छ म जष्ट्रहले पधन पोजजष्ट्रटभ सकारात्मक ष्ट्रहसाबले अगाधि हेनुापछा भन्ने म चाहन्छु । त्यसैले प्रधतपक्षले 
जष्ट्रहले पधन यो दईु धतहाईको सरकारका कर्ााली प्रदेशमा ष्ट्रवकास धनमाार्का कुरा हनु ुकर्ााली प्रदेशका 
जनताका ष्ट्रहतका कुरामा हनु,् हामीले पक्ष र ष्ट्रवपक्ष नभनेर अगाधि बढेको जस्थधत हो । हामी चाहन्छााुँ  ै
ष्ट्रवकास धनमाार्मा र कर्ााली प्रदेशको प्रगधत र ष्ट्रवकासमा केही बाधक बन्नु हुाँदैन । प्रधतपक्षको भधूमका 
भनेको सदनमा रो�म घेने, नाराजलुसु गने, ष्ट्रवरोध गने मातै्र होइन, तर प्रधतपक्षको पधन धमा छ । प्रधतपक्षको 
पधन प्रधतपक्षको जजम्मा सता ा पक्षको सरकार र प्रधतपक्षाको जजम्मा सदन हो । सरकारका कमी 
कमजोरीहरु प्रधतपक्षले रचनात्मक ढंगले अगाधि उठाएर सरकारलाई एउटा सष्ट्रक्रय, जवाफदेहीता, जनताप्रधत 
उता रदायी बनाउने कताव्य पधन प्रधतपक्षको हो । यलाई अको अथामा बजुझन ु हुाँदैन । मलाई लाग्छ, 
सभामखु महोदय, प्रधतपक्षले जष्ट्रहले पधन सरकारलाई सरकार गलत बाटोधतर ष्ट्रहाँधिरहेको छ ष्ट्रक छैन, सही 
बाटोमा गएको छ ष्ट्रक छैन, त्यलाई एउटा सरकारलाई घचघच्याउने काम पधन सरकारलाई सहयोग नै  
हो । यसले अधलकता सकारात्मक ष्ट्रहसाबले अगाधि धलनपुदाछ जस्तो मलाई लाग्छ । अब हामीले यो 
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बीचमा तीनटा बजेटहरु पास गयौ । २०७४/०७५, २०७५/२०७६ र अष्ट्रहले भखारै २०७६/०७७ को 
बजेट । अब यहााँधनर सधमक्षाको ष्ट्रवर्य के छ भने माननीय सभामखु महोदय, हामीले यो बीचमा अरबौंको 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन गयौँ तर हामी कधत सफल भयौँ, कधत ष्ट्रवकास धनमाार् कर्ााली प्रदेशका जनताले अपेक्षा 
गरेको जस्तो त्यो प्रधतफल ददनलाई हामी कधत सफल भयौँ ? मैले अजघ नै भनेँ, सबैकुरा एकैचोटी हुाँदैन । 
तर कधत प्रधतशत गयौँ ? त्यो सधमक्षाको ष्ट्रवर्य हो । बजेट ल्याउाँछौँ, पास गछौँ। ताली बजाउाँछौँ। योजना 
हाल्छौँ । तर त्यो कायाान्वयन भएन र कर्ााली प्रदेशका जनताले एउटा आश गरेकोजस्तो त्यस ष्ट्रकधसमको 
प्रधतफल र ररजल्ट धनजस्कएन भने त्यस्तो औजचत्य छैन । मलाई लाग्दछ हामी बोल्न कम गरौँ, हामीले 
गनुापने कताव्य के हो ? त्यसमा हामी सबै सजग र जजम्मेवारीपूवाक अगाधि बढ्न जरुरी छ । अब यहााँधनर 
भधनरहाँदा समीक्षा आफ्नो ठाउाँमा छ, कर्ााली प्रदेशका जनताले सरकारको सधमक्षा पधन गरेका होलान ्। 
दईु धतहाईको सरकारको र प्रधतपक्षको पधन सधमक्षा गरेका होलान ्। तर म यहााँ के भन्न चाहन्छु भने 
हामीले सरकारलाई जष्ट्रहले पधन हेदाा सष्ट्रक्रय, व्यस्त देजखरहेका छौँ । फुसाद छैन सरकारलाई । तर 
हामीले आश गयौँ यधत सष्ट्रक्रय सरकार, धनरन्तर सरकार दौधिरहेको छ । धेरै ष्ट्रवकास धनमाार् हनुपुने 
भनेको त तर प्रधतफल त केही देजखएन । जसरी सरकार सष्ट्रक्रय हनुपु्यो ? जसरी सरकार कायाान्वयनमा 
लाग्नपु्यो ? जसरी सरकारले एउटा जजम्मेवारी बोध गनुाप्यो । जसरी सरकारले कर्ााली प्रदेशका अपेक्षा 
र भावनालाई बझु्नपु्यो, यो बीचको प्रधतपक्षको मूल्यांकन भनेको सरकारका ष्ट्रक्रयाकलाप सन्तोर्जनक  
छैन । सरकारले यो ष्ट्रपररयिमा जधत गनुाप्यो, त्यताधतर सरकार केजन्रत भएको हामीले भेटेनौँ । हो 
सरकार लाग्दै लागेन, सरकार ष्ट्रवकास धनमाार्मा ध्यानै छैन भन्न खोजेको होइन । जधत हामीले अपेक्षा 
गरेका धथयौँ, यो दईु धतहाईको सरकार हो । यलाई कसैले रोक्दैन, ष्ट्रवकास धनमाार्का कुराहरु । जनताका 
ष्ट्रहतका कुराहरुमा, कर्ााली प्रदेशको ष्ट्रवकासका लाधग कसैले रोक्दैन, प्रधतपक्षले पधन साथ ददन्छ । तर यत्रो 
ठूलो मौका हुाँदाहुाँदै पधन सरकार अगाधि बढेन, यो पधन सधमक्षाको कुरा हो । यत्रो अवसर यो सरकारले 
कर्ााली प्रदेशलाई अगाधि बढाउने एउटा अवसर र जजम्मेवारी नेकपाको दईु धतहाईको सरकारले पाएको  
छ । ष्ट्रकन बढ्न सकेन यो पधन सधमक्षाको ष्ट्रवर्य हो र कर्ााली प्रदेशका जनतालाई यो र उ बाहनाले 
पन्छाउन धमल्दैन । जजम्मेवारी पदमा जजम्मेवारी धलएपधछ यहो जधत होहाल्ला कर्ााली प्रदेशको जनताले 
एउटा ष्ट्रवश्वास गने कर्ााली प्रदेशको सरकारलाई ष्ट्रवश्वास गना लायकका यो यो काम गयौँ भन्न सक्नपुदाछ 
जस्तो मलाई लाग्छ । माननीय सभामखु महोदय, अब यो हामीले भखारै २०७६/०७७ को बजेट पास 
गयौँ । त्यो बजेट कररब–कररब ३४ अबाको हाराहारीमा छ । २०७५/०७६ को बजेट पधन कायाान्वयन 
भएन, दईु/तीनटा कारर्ले, जनशजक्तको कारर्ले हो । सरकारसाँग यसका कारर्हरु धेरै छन ्। ष्ट्रकन 
भएन भन्दा यो यो कारर्ले भनेर । तर त्यधतखेरको ष्ट्रवकास धनमाार्का कुराहरुको मूल्यांकन गदाा त 
अपेक्षा त छोजड्दउाँ हामीले भन्न लायकको सम्म पधन अगाधि बढेका देजखएन । बजेट हामीसाँग प्रशस्तै 
धथयो । तर काम भएन । ष्ट्रकन भएन ? ४ मष्ट्रहना, ५ मष्ट्रहनापधछ हामीले रातो ष्ट्रकताब पायौँ । त्यो राता 
ष्ट्रकताब पधन प्रधतपक्ष दलले सदन अवरुि गछा अधन छोड्छ । होइन, माननीय संसदज्यूहरुलाई भन्न 
चाहन्छु, हामीले २०७५/०७६ को बजेट ४ मष्ट्रहनापधछ पधन जजल्लामा जााँदा कुन जजल्लामा, कुन क्षेत्रमा 
कधत ष्ट्रवकास बजेट पयो, कुन–कुन शीर्ाकमा पयो भनेर हामी माननीयहरुलाई त्यहााँका जनताहरुले सोधेपधछ 
हामीलाई थाहा धथएन । तर यहााँ आएर नेपाली कांग्रसेले नै सदन अवरुि गरेर माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूको 
जवाफ र रातो ष्ट्रकताब आउनपुछा भनेर हामीले राख्यौँ । आयो रातो ष्ट्रकताब । माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूकले 
पधन के–के कारर्ले हनु सकेन, यी कुराहरु आएपधछ सदन त सचुारु भयो धन त । त्यो त आम 
कर्ाालीवासीको ष्ट्रहत र उनको चासोकै कुरा होला । त्यो नेपाली कांग्रसे र प्रधतपक्षको मातै्र चासोको कुरा 
हो जस्तो मलाई लाग्दैन । तर पधन ष्ट्रवकास धनमाार् ष्ट्रहसाब–ष्ट्रकताबमा २५/३० प्रधतशत भयो होला, तर 
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बीचमा तीनटा बजेटहरु पास गयौ । २०७४/०७५, २०७५/२०७६ र अष्ट्रहले भखारै २०७६/०७७ को 
बजेट । अब यहााँधनर सधमक्षाको ष्ट्रवर्य के छ भने माननीय सभामखु महोदय, हामीले यो बीचमा अरबौंको 
बजेट ष्ट्रवधनयोजन गयौँ तर हामी कधत सफल भयौँ, कधत ष्ट्रवकास धनमाार् कर्ााली प्रदेशका जनताले अपेक्षा 
गरेको जस्तो त्यो प्रधतफल ददनलाई हामी कधत सफल भयौँ ? मैले अजघ नै भनेँ, सबैकुरा एकैचोटी हुाँदैन । 
तर कधत प्रधतशत गयौँ ? त्यो सधमक्षाको ष्ट्रवर्य हो । बजेट ल्याउाँछौँ, पास गछौँ। ताली बजाउाँछौँ। योजना 
हाल्छौँ । तर त्यो कायाान्वयन भएन र कर्ााली प्रदेशका जनताले एउटा आश गरेकोजस्तो त्यस ष्ट्रकधसमको 
प्रधतफल र ररजल्ट धनजस्कएन भने त्यस्तो औजचत्य छैन । मलाई लाग्दछ हामी बोल्न कम गरौँ, हामीले 
गनुापने कताव्य के हो ? त्यसमा हामी सबै सजग र जजम्मेवारीपूवाक अगाधि बढ्न जरुरी छ । अब यहााँधनर 
भधनरहाँदा समीक्षा आफ्नो ठाउाँमा छ, कर्ााली प्रदेशका जनताले सरकारको सधमक्षा पधन गरेका होलान ्। 
दईु धतहाईको सरकारको र प्रधतपक्षको पधन सधमक्षा गरेका होलान ्। तर म यहााँ के भन्न चाहन्छु भने 
हामीले सरकारलाई जष्ट्रहले पधन हेदाा सष्ट्रक्रय, व्यस्त देजखरहेका छौँ । फुसाद छैन सरकारलाई । तर 
हामीले आश गयौँ यधत सष्ट्रक्रय सरकार, धनरन्तर सरकार दौधिरहेको छ । धेरै ष्ट्रवकास धनमाार् हनुपुने 
भनेको त तर प्रधतफल त केही देजखएन । जसरी सरकार सष्ट्रक्रय हनुपु्यो ? जसरी सरकार कायाान्वयनमा 
लाग्नपु्यो ? जसरी सरकारले एउटा जजम्मेवारी बोध गनुाप्यो । जसरी सरकारले कर्ााली प्रदेशका अपेक्षा 
र भावनालाई बझु्नपु्यो, यो बीचको प्रधतपक्षको मूल्यांकन भनेको सरकारका ष्ट्रक्रयाकलाप सन्तोर्जनक  
छैन । सरकारले यो ष्ट्रपररयिमा जधत गनुाप्यो, त्यताधतर सरकार केजन्रत भएको हामीले भेटेनौँ । हो 
सरकार लाग्दै लागेन, सरकार ष्ट्रवकास धनमाार्मा ध्यानै छैन भन्न खोजेको होइन । जधत हामीले अपेक्षा 
गरेका धथयौँ, यो दईु धतहाईको सरकार हो । यलाई कसैले रोक्दैन, ष्ट्रवकास धनमाार्का कुराहरु । जनताका 
ष्ट्रहतका कुराहरुमा, कर्ााली प्रदेशको ष्ट्रवकासका लाधग कसैले रोक्दैन, प्रधतपक्षले पधन साथ ददन्छ । तर यत्रो 
ठूलो मौका हुाँदाहुाँदै पधन सरकार अगाधि बढेन, यो पधन सधमक्षाको कुरा हो । यत्रो अवसर यो सरकारले 
कर्ााली प्रदेशलाई अगाधि बढाउने एउटा अवसर र जजम्मेवारी नेकपाको दईु धतहाईको सरकारले पाएको  
छ । ष्ट्रकन बढ्न सकेन यो पधन सधमक्षाको ष्ट्रवर्य हो र कर्ााली प्रदेशका जनतालाई यो र उ बाहनाले 
पन्छाउन धमल्दैन । जजम्मेवारी पदमा जजम्मेवारी धलएपधछ यहो जधत होहाल्ला कर्ााली प्रदेशको जनताले 
एउटा ष्ट्रवश्वास गने कर्ााली प्रदेशको सरकारलाई ष्ट्रवश्वास गना लायकका यो यो काम गयौँ भन्न सक्नपुदाछ 
जस्तो मलाई लाग्छ । माननीय सभामखु महोदय, अब यो हामीले भखारै २०७६/०७७ को बजेट पास 
गयौँ । त्यो बजेट कररब–कररब ३४ अबाको हाराहारीमा छ । २०७५/०७६ को बजेट पधन कायाान्वयन 
भएन, दईु/तीनटा कारर्ले, जनशजक्तको कारर्ले हो । सरकारसाँग यसका कारर्हरु धेरै छन ्। ष्ट्रकन 
भएन भन्दा यो यो कारर्ले भनेर । तर त्यधतखेरको ष्ट्रवकास धनमाार्का कुराहरुको मूल्यांकन गदाा त 
अपेक्षा त छोजड्दउाँ हामीले भन्न लायकको सम्म पधन अगाधि बढेका देजखएन । बजेट हामीसाँग प्रशस्तै 
धथयो । तर काम भएन । ष्ट्रकन भएन ? ४ मष्ट्रहना, ५ मष्ट्रहनापधछ हामीले रातो ष्ट्रकताब पायौँ । त्यो राता 
ष्ट्रकताब पधन प्रधतपक्ष दलले सदन अवरुि गछा अधन छोड्छ । होइन, माननीय संसदज्यूहरुलाई भन्न 
चाहन्छु, हामीले २०७५/०७६ को बजेट ४ मष्ट्रहनापधछ पधन जजल्लामा जााँदा कुन जजल्लामा, कुन क्षेत्रमा 
कधत ष्ट्रवकास बजेट पयो, कुन–कुन शीर्ाकमा पयो भनेर हामी माननीयहरुलाई त्यहााँका जनताहरुले सोधेपधछ 
हामीलाई थाहा धथएन । तर यहााँ आएर नेपाली कांग्रसेले नै सदन अवरुि गरेर माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूको 
जवाफ र रातो ष्ट्रकताब आउनपुछा भनेर हामीले राख्यौँ । आयो रातो ष्ट्रकताब । माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूकले 
पधन के–के कारर्ले हनु सकेन, यी कुराहरु आएपधछ सदन त सचुारु भयो धन त । त्यो त आम 
कर्ाालीवासीको ष्ट्रहत र उनको चासोकै कुरा होला । त्यो नेपाली कांग्रसे र प्रधतपक्षको मातै्र चासोको कुरा 
हो जस्तो मलाई लाग्दैन । तर पधन ष्ट्रवकास धनमाार् ष्ट्रहसाब–ष्ट्रकताबमा २५/३० प्रधतशत भयो होला, तर 
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यथाथामा त्यो पधन हनु सकेको छैन । अष्ट्रहले आएर आधथाक वर्ा २०७५/०७६, २०७६/०७७ मा त्यो 
टेण्िर हुाँदैछ । अब हामीले अको ३४ अबाको बजेट ल्यायौँ । आधथाक ष्ट्रवधनयोजन बजेट । हामीले  
भखारै पास गयौँ । तर यो कायाान्वयन हनेु आधारहरु हामीसाँग छैन । माननीय सभामखु महोदय, बजेट 
ल्यायौँ । ष्ट्रवकास धनमाार्, योजनाका नामहरु लोकष्ट्रप्रय होलान ्। तर यसको कायाान्वयन हनेु आधार म 
देख्दैन । ष्ट्रकनभने आज साउन १५ गते यो बजेटको अजख्तयारी जानपु्यो, यो बजेट गईसकेपधछ अब 
टेण्िर आव्हान ्गरेर काम ष्ट्रवकास धनमाार् अगाधि बढ्नपु्यो । आजसम्म त्यो कुरो अगाधि बढ्न नसकेको 
कारर्ले हामीले केही ददन अगाधि मात्र त्यो बजेट आउाँदा पधन प्रधतपक्ष नेपाली कांग्रसेले बजेट पास हनुहुनु्न 
भनेर हामीले केही बुाँदागत कारर् राख्यौँ । यो–यो कारर्ले यदद आधथाक माधमला मन्त्रीले यो आधथाक 
ष्ट्रवधनयोजन बजेट २०७६/०७७ मा संशोधन गरेर नल्याउाँदासम्म यलाई पास गदैनौँ भनेर हामीले सदन 
अवरुि गयौँ । म स्मरर् गराउन चाहन्छु, सभामखु महोदय, प्रधतपक्ष दलले ष्ट्रवना काम सदन अवरुि र 
छोड्ने गरेको छैन । म यहााँ राख्न चाहन्छु तर त्यसपधछ १५ धमनेटलाई सदन स्थधगत भयो । मलाई 
लाग्छ सता ापक्ष र प्रधतपक्ष आन्तररक माधमला आधथाक माधमला मन्त्रीज्यूलगायत बसेर एउटा सहमधत भएर 
पााँच बुाँदामा यहााँ आइसकेपधछ २०७६/०७७ को आधथाक ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयकको अंग हनेुछ भनेर सदन 
पेश भएर त्यो पास भयो बजेट । अंग हनेु भनेर । तर हामीले पधछ हेदाा राजपत्रमा र प्रमार्ीकरर् गदाा 
जनु–जनु कुराहरु संशोधन भएर आउनपुने, जनता सिकको १ अरब ९२ करोि, त्यस्तै धनवााचन भौधतक 
पूवााधार ष्ट्रवकासको १ अरब २० करोि, अन्य यी बुाँदाहरु त्यहााँ समावेश गरेर पाइएन । त्यो पररजस्थधतमा 
नेपाली कांग्रसेले आवाज उठाउने ष्ट्रक नउठाउने ? आधथाक माधमला मन्त्रालयले ल्याएको ष्ट्रवधनयोजन 
ष्ट्रवधेयकमा जनु सहमधत भएर यो गररमामय सभामा पेश भइसकेको र ष्ट्रकन छुटाइयो ? ष्ट्रकन आएन ? र 
संसदलाई गररमामय संसदलाई ष्ट्रकन गमुराह गररयो भनेर हाम्रा संसदीय दलका नेताले यहााँ कुरा राखेर 
सदन अवरुि हामीले गयौँ । त्यो गनुाको कारर् रहर होइन, बाध्यता हो सभामखु महोदय । संसदलाई 
झकु्याउन पाइन्न भनेर तर छलफलमा अब धत कुराहरु सबै सम्बोधन भएर राजपत्रमा धनस्कने माननीय 
मखु्यमन्त्रीज्यूको सजचवालयबाट १ अरब ९२ करोि र अन्य ५ बुाँदामा रहेका कुराहरु कायाान्वयनमा 
आइसक्यो भनेर आधथाक माधमला मन्त्रीले माननीय मन्त्रीज्यूले यस गररमामय संसदमा क्षमायाचना 
गररसकेपधछ सदनमा सचुारु गने ष्ट्रक नगने ? जनु–जनु मागको लाधग नेपाली कांग्रसेले माग राख्यो, सदन 
अवरुि गयो, तर धत कुरा आएर आधथाक माधमला मन्त्रीज्यूले क्षमायाचना गरेपधछ सदन रोक्नेको  
कुनै कारर् धथएन । यदद सदनलाई अधनर्ायको बन्दी गने नेपाली कांग्रसेको सोच र धनयत धथयो भने त्यो 
हनु्थेन । हाम्रो सोच र धनयत त्यो होइन । धछटोभन्दा धछटो यो ष्ट्रवकास धनमाार्का कामहरु नरोष्ट्रकउन,् 

ष्ट्रवकास धनमाार्का कामहरु अगाधि बढुन ् भनेर नै सदन सचुारु भयो । हामी चाहन्छौँ, अब सरकारले 
धछटोभन्दा धछटो बजेटको अजख्तयारी ददनपुयो र अब जस्तै साधबकका कर्ााली अञ्चलकै माननीय 
मखु्यमन्त्रीज्यू लगायत अन्य मन्त्रीहरु ४/५ जना हनुहुनु्छ, अब केही ददनपधछ दशैं/धतहारपधछ ष्ट्रहमपात 
हनु्छ, ष्ट्रहउाँ पछा, त्यहााँ काम हनु सक्दैन, अधन वर्ाा सरुु हनु्छ अधन हाम्रा यी जधत अरब छुट्याएपधन ष्ट्रवकास 
धनमाार् कहााँ पगु्छ ? यसमा मध्यनजर ददन पधन जरुरी छ जस्तो मलाई लाग्दछ । अब अको कुरा म यहााँ 
के भन्न चाहनु्छ भने हामीले नेपाली कांग्रसेले अझ पधन यो प्रदेशका हकष्ट्रहतका कुरालाई दईु धतहाईको 
सरकारलाई के सहयोग गनुापछा ? हाम्रा कारर्ले ष्ट्रवकास धनमाार्मा अवरुि भयो भने भन्नुस ्। हामी अगाधि 
बढेर सहयोग गना तयार छौँ तर तपाईहरुको महत्वाकांक्षा, तपाईहरुको आफ्ना व्यजक्तगत स्वाथा या 
तपाईहरुको धनस्कृयको जजम्मा प्रधतपक्षले धलन्न र प्रधतपक्षले आफ्नो धमा धनवााह गछा । र सरकारलाई 
जष्ट्रहले पधन घचघच्याएर ष्ट्रवकास धनमाार् र कर्ााली प्रदेशका जनताप्रधत ष्ट्रवश्वास जगाउनसु ्। अब यो 
सरकारले केही गछा भन्ने भावना पैदा गने ष्ट्रकधसमले अगाधि बढ्नसु ्भन्ने हाम्रो आग्रह हो । म माननीय 
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सभामखुज्यू, म धेरै समय धलन चाहन्न । अन्तमा म के भन्न चाहन्छु भने ष्ट्रहजोको सदनमा माननीय संसदले 
सेवासषु्ट्रवधाका कुराहरु उठाउन ुभयो । उठाउन ुभयो, यो भन्नैपने भएको हनुाले म यहााँ राख्दैछु । सेवा 
सषु्ट्रवधा नेपाली कांग्रसेका संसदीय दलका नेताले गािीका, घरभािा र अन्य सेवा सषु्ट्रवधा यधत-यधत भनेर 
भन्नुभयो । मलाई लाग्छ, हामीले पाएको धनयम कानूनले नै त्यो सेवा, सषु्ट्रवधा माननीय संसद र 
पदाधधकारीहरुले पाउने होला जस्तो लाग्छ। उहााँले पाएको सेवा सषु्ट्रवधा पधन त्यही धनयम बमोजजम नै सेवा 
सषु्ट्रवधा होला जस्तो लाग्छ । या त उहााँले सेवा सषु्ट्रवधा कानूनले ददन नधमल्ने हो र उहााँले नपाउने हो भने 
हामी अन्य माननीय संसदज्यूहरु र पदाधधकारीहरुले धलएको सेवा सषु्ट्रवधा के हनु ्? होइन भने धनयम र 
कानूनले ददएको सेवा, सषु्ट्रवधाका ष्ट्रवर्यमा अलग ढंगले त्यो गलत हो भन्ने तररकाले यहााँ आउन ुहनु्थेन भन्न े
लाग्छ । म अझ पधन भन्न चाहन्छु, यदद सेवा सषु्ट्रवधाको कुरा आयो भने नेपाली कांग्रसे सेवा सषु्ट्रवधा ष्ट्रफताा 
गना तयार छ । हामीले ष्ट्रवगतमा पधन भनेका धथयौँ, सेवा सषु्ट्रवधाको कुरा टंुगो नलागनु्जेल नेपाली कांग्रसे 
ष्ट्रवना सेवा सषु्ट्रवधा पधन काम गछा भनेर । हामी तयार छौँ ष्ट्रक छैनौ ? त्यसैले यस्ता कुराहरु गररमामय 
संसदमा एउटा जजम्मेवारी पाटीको नेताको नाउाँ धलएर हनु्थेन जस्तो मलाई लाग्छ जजम्मेवारी व्यजक्तले । 
अब म एउटा स्यानो कुरा, सधमक्षाहरु हामी गरौँला अब अष्ट्रहले हामी सता ा र प्रधतपक्षहरुले तेरो मेरो 
स्यानाधतना ष्ट्रववादमा अिेर भन्दा पधन हामी कहााँ अलमधलयौँ । हाम्रो गन्तव्य कहााँ हो ? कहााँ पगु्नपु्यो ? 
ष्ट्रकन पगेुनौँ ? छलफल गरौँ बसौँ र कर्ााली प्रदेशका आम जनताको ष्ट्रहतमा र यहााँको ष्ट्रवकास र धनमाार्मा 
कसरी बढ्ने हो ? अझ पधन समय गएको छैन । समय गएको छैन भनेर आवश्यक काम, आफ्नो 
जजम्मेवारी दाष्ट्रयत्वभन्दा हामी भार्र् र उद् घाटनमा मातै्र केजन्रत भयौँ भने यो समयभरीमा हामी काहीीँ 
पगु्दैनौँ ? जहााँ धथयौँ, त्यहााँभन्दा पधछ बढ्नेछौँ जस्तो मलाई लाग्दछ । सभामखु महोदय, एउटा कुरा सखेुत 
उपभोक्ता खानेपानी संस्थाको एउटा अवैध अधधवेशन भइरहेको हामीलाई जानकारी छ । म माननीय 
सभामखुज्यूमाफा त ् कर्ााली प्रदेशको सरकारको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । यो सखेुत खानेपानी 
उपभोक्ता संस्थाको समय भदौ २१ गते समाप्त हुाँदोरैछ, यसको धनवााचन २०७२ मा भयो । त्यहीधभत्रका 
पार्ाद् ६५ जनाले यो अवैध अधधवेशन हो, हाम्रो कायाकाल सदक्कसक्यो, हामीले यो अधधवेशन गना सक्दैनौं 
भनेर उहााँहरूले सभालाई बष्ट्रहष्कार गरी धनस्कनभुयो । र अष्ट्रहले त्यही आफ्नो कायाकाल सदक्कसकेको 
अध्यक्षले अवैधाधनक तररकाले त्यो उपभोक्ता सधमधत गठन गदै हनुहुनु्छ भन्ने सनु्नमा आएको छ, म यहााँ 
आग्रह गछुा, समय सदक्कसकेको, आधधकाररक अधधकार नभएको, अवैधाधनक धनवााचनले भोधल धनम्त्याउने 
ष्ट्रववादका कुराहरूलाई सरकारले टाइममै ख्याल गरेर यसलाई रोक्नसमेत पधन म आग्रह गदाछु । अब अरु 
कुरा फेरर हामीहरू छलफलमा जाउाँला, भनौला धेरै बोल्यौँ, धेरै यहााँ रोस्टममा आयौँ तर नधतजा त जधत 
अपेक्षा गररया्यो कधत पायौँ त्यो तपाईँ हामीलाई ष्ट्रवददतै छ । र अन्तमा म के राख् न चाहान्छु भने यो 
२०७६ को विादशैँ, धतहार र छठ पवाले हामी सबैको साथै कर्ााली प्रदेशको दइुधतहाईको सरकारको भोधल 
ष्ट्रहजोका कधमकमजोरीलाई सधुादै यो सदनमा सांसद र आमजनताको भावनाअनसुार अगाधि कसरी बढ्ने 
भन्ने इच्छाशजक्त पैदा गरेर नवदगुाा भवानीले त्यो शजक्त प्रदान गरुन ्भन्दै ष्ट्रवदा हनु्छु धन्यवाद। नमस्ते । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री यामलाल काँ िेल  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययााममललाालल  ककाँाँ ििेेलल  ::  माननीय सभामखु महोदय, चधलरहेको अधधवेशनको समापनको पूवासन्ध्यामा 
म उपजस्थत छु । हामी यहााँ बस्दा थोरै छौं तर हामीलाई देशधभत्र र देश बाष्ट्रहरका सबैले धनयाधलरहेका 
छन । धनजित समयधभत्र हामीले हाम्रो जजम्मेवारीलाई पूरा गनुापने हनु्छ नै । संवैधाधनक व्यवस्था अनसुार 
वर्ामा दईुवटा अधधवेशनहरू हनु्छन,् जसअनसुार यसलाई बजेट अधधवेशन पधन भन्न ेगररन्छ । पूवावक्ता 
माननीय सदस्यहरूले पधन धेरै कुरा भन्नुभएको छ । भनेका कुराका आधारबाट म आफ्ना कुरा भन्न ेपक्षमा 
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सभामखुज्यू, म धेरै समय धलन चाहन्न । अन्तमा म के भन्न चाहन्छु भने ष्ट्रहजोको सदनमा माननीय संसदले 
सेवासषु्ट्रवधाका कुराहरु उठाउन ुभयो । उठाउन ुभयो, यो भन्नैपने भएको हनुाले म यहााँ राख्दैछु । सेवा 
सषु्ट्रवधा नेपाली कांग्रसेका संसदीय दलका नेताले गािीका, घरभािा र अन्य सेवा सषु्ट्रवधा यधत-यधत भनेर 
भन्नुभयो । मलाई लाग्छ, हामीले पाएको धनयम कानूनले नै त्यो सेवा, सषु्ट्रवधा माननीय संसद र 
पदाधधकारीहरुले पाउने होला जस्तो लाग्छ। उहााँले पाएको सेवा सषु्ट्रवधा पधन त्यही धनयम बमोजजम नै सेवा 
सषु्ट्रवधा होला जस्तो लाग्छ । या त उहााँले सेवा सषु्ट्रवधा कानूनले ददन नधमल्ने हो र उहााँले नपाउने हो भने 
हामी अन्य माननीय संसदज्यूहरु र पदाधधकारीहरुले धलएको सेवा सषु्ट्रवधा के हनु ्? होइन भने धनयम र 
कानूनले ददएको सेवा, सषु्ट्रवधाका ष्ट्रवर्यमा अलग ढंगले त्यो गलत हो भन्ने तररकाले यहााँ आउन ुहनु्थेन भन्न े
लाग्छ । म अझ पधन भन्न चाहन्छु, यदद सेवा सषु्ट्रवधाको कुरा आयो भने नेपाली कांग्रसे सेवा सषु्ट्रवधा ष्ट्रफताा 
गना तयार छ । हामीले ष्ट्रवगतमा पधन भनेका धथयौँ, सेवा सषु्ट्रवधाको कुरा टंुगो नलागनु्जेल नेपाली कांग्रसे 
ष्ट्रवना सेवा सषु्ट्रवधा पधन काम गछा भनेर । हामी तयार छौँ ष्ट्रक छैनौ ? त्यसैले यस्ता कुराहरु गररमामय 
संसदमा एउटा जजम्मेवारी पाटीको नेताको नाउाँ धलएर हनु्थेन जस्तो मलाई लाग्छ जजम्मेवारी व्यजक्तले । 
अब म एउटा स्यानो कुरा, सधमक्षाहरु हामी गरौँला अब अष्ट्रहले हामी सता ा र प्रधतपक्षहरुले तेरो मेरो 
स्यानाधतना ष्ट्रववादमा अिेर भन्दा पधन हामी कहााँ अलमधलयौँ । हाम्रो गन्तव्य कहााँ हो ? कहााँ पगु्नपु्यो ? 
ष्ट्रकन पगेुनौँ ? छलफल गरौँ बसौँ र कर्ााली प्रदेशका आम जनताको ष्ट्रहतमा र यहााँको ष्ट्रवकास र धनमाार्मा 
कसरी बढ्ने हो ? अझ पधन समय गएको छैन । समय गएको छैन भनेर आवश्यक काम, आफ्नो 
जजम्मेवारी दाष्ट्रयत्वभन्दा हामी भार्र् र उद् घाटनमा मातै्र केजन्रत भयौँ भने यो समयभरीमा हामी काहीीँ 
पगु्दैनौँ ? जहााँ धथयौँ, त्यहााँभन्दा पधछ बढ्नेछौँ जस्तो मलाई लाग्दछ । सभामखु महोदय, एउटा कुरा सखेुत 
उपभोक्ता खानेपानी संस्थाको एउटा अवैध अधधवेशन भइरहेको हामीलाई जानकारी छ । म माननीय 
सभामखुज्यूमाफा त ् कर्ााली प्रदेशको सरकारको ध्यानाकर्ार् गराउन चाहन्छु । यो सखेुत खानेपानी 
उपभोक्ता संस्थाको समय भदौ २१ गते समाप्त हुाँदोरैछ, यसको धनवााचन २०७२ मा भयो । त्यहीधभत्रका 
पार्ाद् ६५ जनाले यो अवैध अधधवेशन हो, हाम्रो कायाकाल सदक्कसक्यो, हामीले यो अधधवेशन गना सक्दैनौं 
भनेर उहााँहरूले सभालाई बष्ट्रहष्कार गरी धनस्कनभुयो । र अष्ट्रहले त्यही आफ्नो कायाकाल सदक्कसकेको 
अध्यक्षले अवैधाधनक तररकाले त्यो उपभोक्ता सधमधत गठन गदै हनुहुनु्छ भन्ने सनु्नमा आएको छ, म यहााँ 
आग्रह गछुा, समय सदक्कसकेको, आधधकाररक अधधकार नभएको, अवैधाधनक धनवााचनले भोधल धनम्त्याउने 
ष्ट्रववादका कुराहरूलाई सरकारले टाइममै ख्याल गरेर यसलाई रोक्नसमेत पधन म आग्रह गदाछु । अब अरु 
कुरा फेरर हामीहरू छलफलमा जाउाँला, भनौला धेरै बोल्यौँ, धेरै यहााँ रोस्टममा आयौँ तर नधतजा त जधत 
अपेक्षा गररया्यो कधत पायौँ त्यो तपाईँ हामीलाई ष्ट्रवददतै छ । र अन्तमा म के राख् न चाहान्छु भने यो 
२०७६ को विादशैँ, धतहार र छठ पवाले हामी सबैको साथै कर्ााली प्रदेशको दइुधतहाईको सरकारको भोधल 
ष्ट्रहजोका कधमकमजोरीलाई सधुादै यो सदनमा सांसद र आमजनताको भावनाअनसुार अगाधि कसरी बढ्ने 
भन्ने इच्छाशजक्त पैदा गरेर नवदगुाा भवानीले त्यो शजक्त प्रदान गरुन ्भन्दै ष्ट्रवदा हनु्छु धन्यवाद। नमस्ते । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुख::  माननीय श्री यामलाल काँ िेल  

ममााननननीीयय  श्रश्रीी  ययााममललाालल  ककाँाँ ििेेलल  ::  माननीय सभामखु महोदय, चधलरहेको अधधवेशनको समापनको पूवासन्ध्यामा 
म उपजस्थत छु । हामी यहााँ बस्दा थोरै छौं तर हामीलाई देशधभत्र र देश बाष्ट्रहरका सबैले धनयाधलरहेका 
छन । धनजित समयधभत्र हामीले हाम्रो जजम्मेवारीलाई पूरा गनुापने हनु्छ नै । संवैधाधनक व्यवस्था अनसुार 
वर्ामा दईुवटा अधधवेशनहरू हनु्छन,् जसअनसुार यसलाई बजेट अधधवेशन पधन भन्न ेगररन्छ । पूवावक्ता 
माननीय सदस्यहरूले पधन धेरै कुरा भन्नुभएको छ । भनेका कुराका आधारबाट म आफ्ना कुरा भन्न ेपक्षमा 
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छैन । म आफ्ना कुरा तपाईहरूका बीचमा संजक्षप्त रूपमा राख् न चाहान्छु । यो बजेट अधधवेशन हो, आज 
हामी समापनको पूवासन्ध्यामा छौँ भने स्वभाष्ट्रवक रूपले यो धभत्र रहेर नै छलफल चलाउन,ु आत्मसमीक्षा 
गनुा, सान्दधभाक होला भन्ने मैले ठानीरहेको छु । बेलाबखतका कुरा बाहेक आमरूपमा कर्ाालीका मदु्दालाई 
साझा ष्ट्रवर्य बनाएर यो सदनधभत्र हामी पोजजसनका ष्ट्रहसाबले, भधूमकाका ष्ट्रहसाबले जहााँ-जहााँ भएपधन साझा 
ष्ट्रवर्य बनाएर छलफल चलाईरहेकै छौँ । चलाउन ुहामी सबैको कताव्य नै हो । ष्ट्रकनष्ट्रक त्यही भनेर 
जनताका आधारबाट हामी धनवााजचत भएका जनप्रधतधनधध हौँ । यष्ट्रह अधधवेशनको समीक्षा गदाा र अकोचोटी 
हनेु अधधवेशनलाई प्रभावकारी बनाउने कुरामै ध्यान केजन्रत गनुा नै हामी सबैको कुरा हो भन्न े मलाई 
लाग्छ। राजनीधत गने आ–आफ्ना ष्ट्रफल्ि छन,् आ–आफ्ना धसिान्त छन,् मूल्य र मान्यता छन ्। त्यहााँ 
गरौँला । यहााँ पधन साझा कुरा भन्दाभन्दै पधन राजनीधत हामी सबैले गररनै रहेका छौँ । ष्ट्रवशिु ष्ट्रवकास 
भनेछौँ, ष्ट्रवशिु सहयोग गर् या छौँ भन्ने अथाबाट पधन मलाई त्यस्तो लाग्दैन । ष्ट्रवर्य पाउाँदासम्म राजनीधत 
सबैले गरेकै छौँ । ष्ट्रवर्य नपाउाँदा समथान गनुा बाहेक ष्ट्रवकल्प छैन त ष्ट्रकनभने त्यो ष्ट्रवर्यभन्दा प्रधतकूल 
ष्ट्रवर्य गइयो भने सष्ट्रकन्छ। यसमा त कुनै दद्वष्ट्रवधाको कुरा छैन । त्यसो हो भने छलफलमै बारम्बार 
आइराछ त, कसैले के नसोचे हनु्छ भन्दा त सता ापक्षले सरकारले गरेका बारेमा कुराकानी गदाा जनताका 
आवाजका बारेमा कुरा गदाा कोही सरकार पक्ष कोही सरकारका ष्ट्रवरोधीका रूपमा देजखराको छ भने त्यो 
भ्रममा छ । हामी, ष्ट्रकनभने सरकारमा सबै जान सष्ट्रकदैन केही साथीहरू सरकारमा साधमल हनुभुएको छ । 
तर हामी जनताको प्रधतधनधधको थलोमा धनधभाकतापूवाक संसदमा भएका साथीहरूले सकारात्मक ढ�ले 
धलनभुाको छ, नधलए पधन धलनपुने अवस्था रहन्छ र हामीले यहााँ खलुा खलुस्थ छलफल गरेको छौँ ।  
खलुा खलुस्थ छलफल गदाा कष्ट्रहलेकाहीीँ संख्यामा थोरै भएको साथीहरू पधन हौधसएको जस्तो देख्छु 
कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ । ए सप्पै त लाई त गए क्या लाइनधतरै ? यष्ट्रह पो हो ष्ट्रक मौका भनेर अधल अगाधि बढ्न ु
भको हनु्छ त्यस्तो मौका नभएपधछ आफै खजुम्चन ुभएको छ त। यो हाम्रो सदनधभत्रको यथाथाता हो । 
हाम्रो संसदधभत्रको वास्तष्ट्रवकता हो । हामी सरकारका नाममा नेकपाका नाममा सरकारले जे-जे गररराछ, 

त्यसको अन्धसमथाकका रूपमा यो संसदको कुनै पधन सभासद् हनुहुनु्न । त्यसकारर्ले जनताको 
जनप्रधतधनधधको थलोमा उहााँले आफूलाई लागेका कुरा धनधभाकतापूवाक भधनरहनभुएको छ । तपाइाँहरूलाई 
के नलागोस ्भने यहााँ मात्र होइन ष्ट्रक उहााँहरूले आफ्ना पाटीका फोरमहरूमा पधन धनधभाकतापूवाक हामीले 
छलफल चलाईरहेका छौँ । यसैको चहरका आधारबाट चाई यसले चाई के भन्दाखेरी कसैका केही चाहना 
छन ् ष्ट्रक चाहानाको बीचमा चलखेल गररराको छन ् ष्ट्रक भन्ने अथाबाट बजुझरहनभुएको छ भने एउटा कुरा  
हो । म आज तपाईहरूसाँग सभामखुमाफा त ्अनरुोध गना चाहान्छु । हाम्रो समाज यस्तो छ, सरकार भन्नाले 
हामी कसलाई मात्र बझु्छौँ भन्दा त, सरकार भन्नाले हामी जनप्रधतधनधधहरूबाट जो सरकारको जजम्मेवारीमा 
हनुहुनु्छ उहााँहरूलाई मात्र बझु्ने आम मनोष्ट्रवज्ञान छ । तर सरकार भनेको अको सधैँभरर सही चलाउने 
सरकारप्रधत त कसैको आाँखै छैनन ्त । ध्यानै छैन धन त । जबसम्म त्यो सरकार र राजनीधतक तहको 
सरकारको तादम्यता धमल्दैन, तबसम्म हनुपुने कामहरू हनु सक्दैनन ्। हामी पररवतान आयो, गर्तन्त्रका चै 
वाहक हौँ, हामीले नै लिेर त्यो गर्तन्त्र ल्याएका हौँ, त्यो गर्तन्त्रको पक्षमा अजन्तमसम्म कधत उधभन्छन,् 
हाम्रा बीचमा परीक्षर्कै ष्ट्रवर्य छ । आज त हामी सबैले गर्तन्त्रको वाहक भन्या छौँ । समय आउाँदै 
जााँदा गर्तन्त्रका असली बाहक को हनु,् त्यो जचधनन बााँकी छ अझै । अष्ट्रहले नै परीक्षा हामी सबैको 
सदक्कएको छैन । हामी राजनीधतक तहमा नेततृ्वको तहमा जनताले अनमुोददत गरे । एकचोटी कांग्रसेका 
दईु धतहाई आ्यो उसले पन्र मष्ट्रहना चलाउन सकेन । कमसेकम हामी वर्ा त काट्दै छौँ त कधत राम्रो 
काम गरेनौँ ? जनताले समीक्षा गलाान ्त । इधतहास हाम्रो अगाधि सााँची छ । तर अको सरकार भनेको 
अधभन्न अ� भनेको जो कमाचारी साथीहरू हनुहुनु्छ । हामी स्वयम ्राजनीधतक तहका मान्छेहरू रोज्न पाए 
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त कर्ााली नरोज्नी तहका मानधसकतामा छौँ भने कमाचारी साथीहरूले ष्ट्रकन कर्ााली रोज्ने त ? पाएसम्म 
त्यााँ रोज्नी कुरा त भइहाल्यो त। त्यसमध्ये पधन प्रदेश रोज्ने त अझै हौँला हामी । त्यसकारर्ले राजनीधत 
भनेको के हो, सरकार भनेको के हो त भन्दाखेरर दईुवटा  शजक्तको जसलाई स्थायी सरकार पधन भन्ने 
गररन्छ र राजनीधतक तहको तादम्यता जबसम्म धमलाउन सष्ट्रकाँ दैन, तबसम्म गधतलाई देजखनेगरी नै अगाधि 
बढाउन सष्ट्रकाँ दैन । त्यो कस्तो छ त भन्दा, त्यो परम्परागत छ, यता राजनीधतक तहमा पररवतान कहााँबाट 
आएको नयााँ धसिान्त नयााँ मान्यता र नयााँ संरचनामा हामी सरकारमा सामेल छौँ भने पधछ व्यरुोके्रसी हाम्रो 
कमाचारीतन्त्र परम्परागत ढ�मा चधलराछ त । उ सधुरयन । सधुरयन भनेपधछ उहााँहरूसंगै धमलेर काम 
गनुापने भाछ । उहााँहरूको सष्ट्रह नचल्दा एक स्टेप फाईल अगािी बढ्दैन । तर हाम्रो त्यो कमाचारीतन्त्र 
प्रधत कोही कसैको गाहा छैन । सबै राजनीधतक पररवतानका धनजम्त राजनीधतककमीप्रधत अष्ट्रहले आक्रमर् 
सरुु भइराछ त । त्यसकारर्ले हामी सबैको ध्यान जान ु पने कुरा के हो त भन्दाखेरी सरकार त 
त्यतीबेला मात्र प्रभावकारी हनु्छ । त्यो ददशाधतर हामी सबैको ध्यान जानपुयो । कसरी प्ररेरत गने? प्ररेरत 
गने नाममा जे पधन ल्याउन हनु्छ, मान्ने पधन कष्ट्रहलेकााँही त्यस्तो तररका देजखन्छ।  जे पधन मान्न ुभयो । 
खशुी त होला ल्याउने साथी तर जनता बेखशुी हनेु अवस्था रहन सक्छ । त्यसकारर्ले मेरो ष्ट्रवचारमा यो 
िेि–दईु वर्ाको यो सभाको अनभुवका आधारबाट हेदाा त्यताप�ी हामीले गम्भीरतापूवाक ध्यान ददउाँ । अष्ट्रहले 
पधन हामीलाई चाष्ट्रहनेजधत जनशजक्त छैन । हामीसाँग जधत बजेट छ, त्यो थोरै छ तर जधत बजेट छ त्यो 
थोरै भइराछ हामीलाई र भन्दा हनु्छ धन बजेट छैन तर जधत बजेट हामीले पाउछौँ, त्यो हाम्रा धनजम्त धेरै 
भइराछ त । ध्यान त्याँहा केजन्रत हनु पयो । त्यसो हो भने बजेट आइसकेपधछ, बजेट अधधवेशनपधछ 
बजेट पास गना र आजसम्मका दृष्य बजेट तयारीमा संलग्न हनेु कमाचारी साथीहरू, त्यसका प्रस्तोता 
सरकारका साथीहरूले अको बजेट अधधवेशन हुाँदा यस्तो नहनेु गरर आजै देजख तयारी गनुाहोस । यस्तो 
नहनेु गरर । सबैलाई थाहा छ, ढाट्न ुनै पदैन नी, ७ जना बाहेक सबै बोल्ने जधत यहााँ रेकिा पल्टायो भने 
त समाथक कोही पधन छैन अधन कमाचारी साथीहरूले के लाईददन्छन ्भने कमा, फुलस्टप भएन त धतम्रो 
सरकार जान्छ भनेर थका मान पाददानी जस्तो लाग्छ । बैठकहरूमा जस्तो लाग्छ, हो ष्ट्रक होइन थाहा छैन म 
त्यस्तो वैठकहरूमा सामेल छैन । यहााँ रेकिा हेधना हो भने त कोही समथानमा छैन त यदद सरकारमा जान 
चाहाने हो, सरकारमा मात्र केजन्रत गरेको भए जान््यो त त्यो कुरा होइन । तपाइाँहरूले ल्याउनभुएको 
कायाक्रम, तपाईँहरूले ष्ट्रवधनयोजन गनुाभएको बजेट तपाईहरूले छान्न ुभएका योजनाहरू जस्ता सकैु भएपधन 
अको ५ वर्ाका लाधग ष्ट्रयनै हनु जनप्रधतधनधध त । ष्ट्रयनै बाट शाधसत हनेु हो भने ष्ट्रयनलाई भरष्ट्रवश्वास गरेर 
जे भन्छन त्यही पष्ट्रहला एउटा र परसम्म एउटा भनेर आको हनु्छ सरकार । यहााँ जब छलफल गदे  
गयो भने सरकारले आफ्ना कुरा ष्ट्रवसेर सबैका कुरा ष्ट्रटप्न थाल्दा यो हो ष्ट्रक त्यो हो ष्ट्रक थाहै छैन 
सरकारलाई । उ उहााँसम्म आउदा एउटा धलएर आएको हनु्छ । म खलुा खलुस्थ के हो त भन्दाखेरर 
यहााँ आउदा हामीहरू त जनप्रधतधनधध हौँ । कालीकोटको आफ्नो समस्या छ, हमु्लाको आफ्नो समस्या छ, 

िोल्पाको आफ्नै समस्या छ, दैलेखको आफ्नो समस्या यसधभत्र पधन हाम्रा आफ्ना धनवााचन क्षेत्र छन,् ती 
आफ्ना समस्या मखुररत हदैु रननन बच्छ, त्यहााँबाट उसका पधन ष्ट्रटप्यो, उसका पधन ष्ट्रटप्यो, उसका पधन 
ष्ट्रटप्यो, उसका पधन ष्ट्रटप्यो अधन बजेट हामीले अके तररकाले पास गररम ्। कष्ट्रह नभाको कुरा हो मैले 
त्यसमा बहादरुी गरेको हो भन्ने पक्षमा म चाष्ट्रहाँ छैन । कधतपयले त हामीले नयााँ कृधतमान कायम गयौँ 
भनेर भन्ने साथीहरू यष्ट्रहाँ पधन मैले देजखराछु । म त्यस्तो मान्न ेपक्षमा चाई छैन । त्यो बाटो अवलम्बन 
नगदाा अगाधि बढ्न सक्ने अवस्था धथएन । तर अब हामीले जे पास गरेका हौँ कायाान्वयन गदाा अके भो 
फेरर यधत त स्वीकार गने पने हनु्छ। कायाान्वयन गदाा अकै ठाउाँमा पधुगयो । म भन्न चाहान्छु ष्ट्रक काम 
गदााखेरर गररएका कुरालाई इस्यूका रूपमा, प्रधतष्टाका रूपमा, मान्यताका रूपमा अगाधि सानुाभयो भने नयााँ 
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त कर्ााली नरोज्नी तहका मानधसकतामा छौँ भने कमाचारी साथीहरूले ष्ट्रकन कर्ााली रोज्ने त ? पाएसम्म 
त्यााँ रोज्नी कुरा त भइहाल्यो त। त्यसमध्ये पधन प्रदेश रोज्ने त अझै हौँला हामी । त्यसकारर्ले राजनीधत 
भनेको के हो, सरकार भनेको के हो त भन्दाखेरर दईुवटा  शजक्तको जसलाई स्थायी सरकार पधन भन्ने 
गररन्छ र राजनीधतक तहको तादम्यता जबसम्म धमलाउन सष्ट्रकाँ दैन, तबसम्म गधतलाई देजखनेगरी नै अगाधि 
बढाउन सष्ट्रकाँ दैन । त्यो कस्तो छ त भन्दा, त्यो परम्परागत छ, यता राजनीधतक तहमा पररवतान कहााँबाट 
आएको नयााँ धसिान्त नयााँ मान्यता र नयााँ संरचनामा हामी सरकारमा सामेल छौँ भने पधछ व्यरुोके्रसी हाम्रो 
कमाचारीतन्त्र परम्परागत ढ�मा चधलराछ त । उ सधुरयन । सधुरयन भनेपधछ उहााँहरूसंगै धमलेर काम 
गनुापने भाछ । उहााँहरूको सष्ट्रह नचल्दा एक स्टेप फाईल अगािी बढ्दैन । तर हाम्रो त्यो कमाचारीतन्त्र 
प्रधत कोही कसैको गाहा छैन । सबै राजनीधतक पररवतानका धनजम्त राजनीधतककमीप्रधत अष्ट्रहले आक्रमर् 
सरुु भइराछ त । त्यसकारर्ले हामी सबैको ध्यान जान ु पने कुरा के हो त भन्दाखेरी सरकार त 
त्यतीबेला मात्र प्रभावकारी हनु्छ । त्यो ददशाधतर हामी सबैको ध्यान जानपुयो । कसरी प्ररेरत गने? प्ररेरत 
गने नाममा जे पधन ल्याउन हनु्छ, मान्ने पधन कष्ट्रहलेकााँही त्यस्तो तररका देजखन्छ।  जे पधन मान्न ुभयो । 
खशुी त होला ल्याउने साथी तर जनता बेखशुी हनेु अवस्था रहन सक्छ । त्यसकारर्ले मेरो ष्ट्रवचारमा यो 
िेि–दईु वर्ाको यो सभाको अनभुवका आधारबाट हेदाा त्यताप�ी हामीले गम्भीरतापूवाक ध्यान ददउाँ । अष्ट्रहले 
पधन हामीलाई चाष्ट्रहनेजधत जनशजक्त छैन । हामीसाँग जधत बजेट छ, त्यो थोरै छ तर जधत बजेट छ त्यो 
थोरै भइराछ हामीलाई र भन्दा हनु्छ धन बजेट छैन तर जधत बजेट हामीले पाउछौँ, त्यो हाम्रा धनजम्त धेरै 
भइराछ त । ध्यान त्याँहा केजन्रत हनु पयो । त्यसो हो भने बजेट आइसकेपधछ, बजेट अधधवेशनपधछ 
बजेट पास गना र आजसम्मका दृष्य बजेट तयारीमा संलग्न हनेु कमाचारी साथीहरू, त्यसका प्रस्तोता 
सरकारका साथीहरूले अको बजेट अधधवेशन हुाँदा यस्तो नहनेु गरर आजै देजख तयारी गनुाहोस । यस्तो 
नहनेु गरर । सबैलाई थाहा छ, ढाट्न ुनै पदैन नी, ७ जना बाहेक सबै बोल्ने जधत यहााँ रेकिा पल्टायो भने 
त समाथक कोही पधन छैन अधन कमाचारी साथीहरूले के लाईददन्छन ्भने कमा, फुलस्टप भएन त धतम्रो 
सरकार जान्छ भनेर थका मान पाददानी जस्तो लाग्छ । बैठकहरूमा जस्तो लाग्छ, हो ष्ट्रक होइन थाहा छैन म 
त्यस्तो वैठकहरूमा सामेल छैन । यहााँ रेकिा हेधना हो भने त कोही समथानमा छैन त यदद सरकारमा जान 
चाहाने हो, सरकारमा मात्र केजन्रत गरेको भए जान््यो त त्यो कुरा होइन । तपाइाँहरूले ल्याउनभुएको 
कायाक्रम, तपाईँहरूले ष्ट्रवधनयोजन गनुाभएको बजेट तपाईहरूले छान्न ुभएका योजनाहरू जस्ता सकैु भएपधन 
अको ५ वर्ाका लाधग ष्ट्रयनै हनु जनप्रधतधनधध त । ष्ट्रयनै बाट शाधसत हनेु हो भने ष्ट्रयनलाई भरष्ट्रवश्वास गरेर 
जे भन्छन त्यही पष्ट्रहला एउटा र परसम्म एउटा भनेर आको हनु्छ सरकार । यहााँ जब छलफल गदे  
गयो भने सरकारले आफ्ना कुरा ष्ट्रवसेर सबैका कुरा ष्ट्रटप्न थाल्दा यो हो ष्ट्रक त्यो हो ष्ट्रक थाहै छैन 
सरकारलाई । उ उहााँसम्म आउदा एउटा धलएर आएको हनु्छ । म खलुा खलुस्थ के हो त भन्दाखेरर 
यहााँ आउदा हामीहरू त जनप्रधतधनधध हौँ । कालीकोटको आफ्नो समस्या छ, हमु्लाको आफ्नो समस्या छ, 

िोल्पाको आफ्नै समस्या छ, दैलेखको आफ्नो समस्या यसधभत्र पधन हाम्रा आफ्ना धनवााचन क्षेत्र छन,् ती 
आफ्ना समस्या मखुररत हदैु रननन बच्छ, त्यहााँबाट उसका पधन ष्ट्रटप्यो, उसका पधन ष्ट्रटप्यो, उसका पधन 
ष्ट्रटप्यो, उसका पधन ष्ट्रटप्यो अधन बजेट हामीले अके तररकाले पास गररम ्। कष्ट्रह नभाको कुरा हो मैले 
त्यसमा बहादरुी गरेको हो भन्ने पक्षमा म चाष्ट्रहाँ छैन । कधतपयले त हामीले नयााँ कृधतमान कायम गयौँ 
भनेर भन्ने साथीहरू यष्ट्रहाँ पधन मैले देजखराछु । म त्यस्तो मान्न ेपक्षमा चाई छैन । त्यो बाटो अवलम्बन 
नगदाा अगाधि बढ्न सक्ने अवस्था धथएन । तर अब हामीले जे पास गरेका हौँ कायाान्वयन गदाा अके भो 
फेरर यधत त स्वीकार गने पने हनु्छ। कायाान्वयन गदाा अकै ठाउाँमा पधुगयो । म भन्न चाहान्छु ष्ट्रक काम 
गदााखेरर गररएका कुरालाई इस्यूका रूपमा, प्रधतष्टाका रूपमा, मान्यताका रूपमा अगाधि सानुाभयो भने नयााँ 
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ढ�ले फड्को माना सष्ट्रकदैन । हामी नयााँ छौँ त संसद नयााँ छ, सरकार नयााँ छ, सांसद हामी नयााँ छौँ, 
संरचना नयााँ हो त्यसो हो भने नयााँका अभ्यासमा के हनु्छन तर त्यसलाई मान्यता राख् नभुयो भने तपाईले 
ष्ट्रवकास गना सक्न ुहनु्न । हामीले प्रस्ततु गरेको भन्दा अलग बजेट पास गयौँ, पास गरेको भन्दा अलग 
प्रमाजर्करर् भयो । यो सामान्य कुरा होइन, यो महत्वपूर्ा कुरा हो । तर कधतपयलाई यो सामान्य कुरा 
लाधगराछ । त्यसमा को को संलग्न हनुहुनु्छ, सांसदले जान्ने के पास गयो, त्यही हो जान्ने । त्यस पास 
गरेअनसुारको प्रमाजर्करर् र कागज ल्याउने दाष्ट्रयत्व त्यो साँग जोधिएका जजम्मेबार साथीहरूको हो । 
उहााँहरूले मन खमु्च्याउन पधना कुनै कारर् छैन । त्यसकारर्ले यसमा सधमक्षा गदाा म भन्न चाहान्छु, 
अजस्थरबाट पररर्ाममा पगु्न सष्ट्रकदैन जस्थर बन्नु भन्दा अगािी धनर्ाय गनुाभन्दा अगाधि ष्ट्रववेक पयुााउनसु तर 
धनर्ाय गररसकेपधछ जे आउाँछ, पररजस्थधतसाँग बग्ने कुरा गनुाभयो भने ददशाधनदेश गना सष्ट्रकाँ दैन अगाधि बढ्न 
सष्ट्रकने अवस्था रहन्न । म बजेटका सम्दभामा र बजेटको तहबाट त्यो प्रमार्ीकरर् भएर यहााँ सम्म 
आईपगु्दा । म के देख्छु त भन्दा यहााँ साथीहरूको मनमा छैन ष्ट्रक हामीले बनाएको बजेट जनष्ट्रप्रय होस 
राम्रो होस भन्ने कुराकै आधारबाट कुरा उठाईरहेको एउटा अवस्था म त्यस्तो देख्छु । त्यसकारर्ले अको 
बजेट अधधवेशन आउाँदा आजको अनभुवको आधारबाट जशक्षा धलने हो भने जे ल्याउाँछ, त्यो समथान गना 
लायक बजेट हनु पयो । त्यलाई पास गनुा पयो । त्यस आधारबाट अगाधि बढ्ने पररजस्थधत हामीले गना 
पछा जस्तो मलाई लाग्छ । कर्ााली जस्तो प्रदेश हो । बजेट कायाान्वयनको आज दईु मष्ट्रहना त 
धबधतसक्यो । ठेगान छैन । चाष्ट्रहने जधत त कमाचारी हनुहुनु्न तर ठप्पै हनेु अवस्था कमाचारीको कारर् हो 
मलाई त्यस्तो लाग्दैन । मन्त्रीज्यूहरूको सष्ट्रक्रयता हेदाा त्यस्तो देजखन्छ । तर म भन्न चाहान्छु बजेट 
कायाान्वयनको अवस्था के देजखन्छ भने एउटा दृष्टान्त तपााँईहरूलाई सनुाउ, ष्ट्रहजोमात्र थाहा पाए । सायद 
त्यो वर्ाको कर्ााली प्रदेशको सबै भन्दा बढी धेरै बजेट छुट्याइएको पररयोजना धथयो कााँके्रष्ट्रवहार । 
त्यसका धनजम्त मन्त्रीज्यूसाँग, मखु्यमन्त्रीज्यूसाँग, अथामन्त्रीज्यूसाँग, कमाचारी साथीहरूसाँग पटक-पटक कुरा 
गररयो, टेण्िरको तहमा धथयो सनु्दैछु ष्ट्रहजो त त्यो टेन्िर रद्व भयो । अब धनमाार् व्यवसायीले ल्याएको भए 
कारबाही गनुा प्यो होला । एक वर्ासम्म टेन्िर प्रष्ट्रक्रया स्वीकृत गना नसक्ने नहनेु भएपधछ सखेुतजस्तो 
ठाउाँमा के हनेु त ? मैले के सोचे भन्दाखेरी उपभोक्ता सधमधतका काम हन्डे्रि परसेन्ट हनुी टेन्िरका काम 
नहनुी । बजेट कायाान्वयन भएकै छैन तर म त अझै काठमान्िौँमा नै धथए । हाम्रो सिक व्यजक्तगत 
रूपमा ष्ट्रहाँड्न लायक पधन छैन । हाम्रा वीरेन्रनगरका सिक । तर  मखु्यमन्त्रीको कायाालयमा यसको 
मूल्य कधत पछा थाहा छैन । तर मेरो समेत आकर्ार् हनेु गरर साइकलमैत्री बनाउने गरी सबैलाई 
आकर्ार् गने गरी साइकल त थषु्ट्रप्रए त । यहााँ मैले भन्न खोजेको मतलब पररयोजनाका बजेट कायाान्वयन 
हुाँदैनन,् योजनाका बजेट कायाान्वयन हुाँदैनन ्तर सभा गोष्टीका कुरा, भोजभतेरका कुरा, सभा, सम्मेलनका 
कुरा, सरकारी मालसामानका कुरा कुनै बजेटले रोष्ट्रकदैन धत त काम भएका भइछन ्। यो कसले थाहा 
पाउने ? बजेटको कुन पाटो खचा भइराछ त भन्दा योजनाको पाटो, भन्न लायक छैन, भन्ने अङ्क छैन तर अरु 
केही पाटो रोष्ट्रकयाछ भन्दा त छैन त । राम्रो क्ुरा हो त्यो ष्ट्रहिदुा लायक हनुपयो तर ती साइकल कता 
जान्छन थाहा छैन । ष्ट्रहाँड्न लायक पैदल ष्ट्रहाँड्ने बाटो पधन गाह्रो छ त । म भन्न चाहान्छु म अनरुोध गना 
चाहान्छु जो मन्त्रीज्यू रातष्ट्रवरात वर्ाा धसजन नभनीकन ष्ट्रहमाल पहाि तराइमा जनु सष्ट्रक्रयता छ, त्यो 
सष्ट्रक्रयताले तपााँईको फाइल तपाईँको योजनाको फाइल अगािी बढुदैन साथी हो । तर तपाईहरूलाई के 
लाग्छ भने यी जनताहरूसाँग हातेमालो लागेपधछ त तपााँईहरूलाई त राम्र ैभधनराको होलान तर बााँकी रहेका 
यी तपाईँहरूलाई भोट हाल्नेहरू जो माननीय सदस्यहरू हनुहुनु्छ, उहााँहरूको हालत बेहालको अवस्था छ । 
त्यसकारर्ले म तपाईहरूलाई अनरुोध गना चाहान्छु ष्ट्रक हाम्रो आन्तररक स्रोत जधत छ, त्यसको 
परफमेन्सका आधारबाट राम्रो ररजल्ट धनकाल्यौँ भने नआएकाहरू आउछन तर त्यताधतर ररजल्ट 
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धनकाल्नभुएन भने आएका पधन जान्छन है साथी हो । यहााँ धमत्रताका ष्ट्रहसाबले कोही बस्नेवाला छैन । 
त्यसकारर्ले मूल कुरा हामीले प्रस्ततु गरेको बजेटको खचा गने ल्याकत र क्षमता हामी के राख्छौँ त्यसमा 
हाम्रो परफमेन्सको कधस लगाउने कुरा हो । तर त्यतापष्ट्र� हामी कोही कसैको ध्यान केजन्रत भएको मैले 
देख् न पाछैन । ठूला ठूला प्रोजेक्टमा कुददराछु । त्यस्तो अवस्थाबाट कसरी मकु्त रहने हो यो कुरामा चाई 
हेक्का राखौँ भन्न े कुरा राख् न चाहान्छु । हामी जे धसस्टममा छौँ त्यसअनसुारको ष्ट्रवचार र दृष्ट्र�कोर् र 
त्यसअनसुारको संरचना बनाउाँ । तपाईलाई के मान्यता लाधगरा्यो तपाइँ ष्ट्रहजो पाटी चलाउदा म चलाउाँदा 
के मान्यता राजखरा्यौँ त्यो तपधसलको कुरा हो आज हामी जे संरचनामा टेष्ट्रकराछौँ र जे संष्ट्रवधान र कानून 
अनसुारको हामी अगाधि बष्ट्रढराको छौँ, त्यस अनसुार अगाधि बढ्ने सोच र दृष्ट्र�कोर्हरू बनाउन पयो । त्यो 
कले बनाउन पर् यो त भन्दा जो सरकारमा साधमल हनुहुनु्छ उहााँहरूले बनाउन पर् यो त । तर म के देख्छु 
भने बैठक भाका भई छन,् धनर्ाय केही हनु्न । बैठकमा सहभागी हनेु अब हामी त राजनीधत रातष्ट्रवरात 
बैठक गरेका हौँ । हामीलाई त केही नहोला बैठक गररनै रहौँ । तर ष्ट्रवचरा कमाचारी साथी १०–५ 
गरेकालाई रातधबरात बैठक गररददनभुयो भने के हनु्छ ? धनर्ाय भएन भने के हनु्छ ? त्यसले अमतुाताको 
जस्थधत सजृना गछा । त्यसकारर्ले म पररयोजना केजन्रत तपाईहरूको अगाधि बढेको कुनै ठूलो क्षेत्र हो 
जस्तो लाग्दैन त यो ? पष्ट्रहला त ष्ट्रहजो मान्छे अड्चन भन्दाखेरी¸ सबैले सबैका कुरा थाहा पाउन यधत 
जााँगर लगाउने हो भने सबैले सबैका कुरा थाहा पाउने अवस्थाको भगूोल छ त हाम्रो ? तर आफ्नै कुरा 
थाहानपाएर बेपता ा छौँ त हामी । आफ्नै कुरा थाहा छैन त । को मन्त्रीले के पेश गयाा छ, को मन्त्रीले 
के पेश गने हो, को मन्त्री कहााँ जानी हो, सजचवले के गने हो ? केही थाहा छैन त ? यो कष्ट्रहले हनुी त ? 

त्यसकारर्ले बजेट कायाान्वयनको को जनु पाटो छ झन ष्ट्रवगतको भन्दा आज जष्ट्रटल देख्छु म गए यसो 
२–४ ठाउाँ । म त्यती धेरै जान्न तर यस्सो गएको अब ष्ट्रवद्वान हरूले संरचना गरेको त्यो ओ एनम लाई 
मैले के ष्ट्रटप्पर्ी गरुाँ मैले त्यसमा त्यधत जानकार राजख्दन । तर तपाईँहरूको त्यो ओएनम सभे ददघाकालीन 
प्रभाव पाने जचज हो । तर तपाईहरूले गदै जाम न त भनेर जनु प्रारम्भ गनुा भाछ, त्यसले राम्रो गदैन । 
राम्रो गदैन । ष्ट्रवज्ञहरू पधन ष्ट्रहजो कुनै ठाउाँमा ददन ष्ट्रवताएका आज ररटायिा भएपधछ ष्ट्रवज्ञताको हाधसल गना 
आएका कुनै जााँगर नभएका ररत पयुााएर जाने तहको धेरै ष्ट्रटप्पर्ी मैले गना हनु्न, गना धमल्दैन तर त्यो 
व्यरुोक्र्याटमा रहेका साथीहरूलाई संघीय कानूनको ज्ञान नभएको भनेर मैले कसरी भन ु। संरचनात्मक 
ज्ञान नभएको भनेर कसरी भनुाँ ? आजसम्ममा कमाचारीको सेवाका फााँटहरू र क्षेत्रहरू थाहा 
पाएको÷नपाएको भनेर कसरी भनुाँ ? संघीय सरकारले पनुसंरचना गदाा वा समायोजन गदाा यहााँ कधत कधत 
दरबन्दी पठाएको छैन । म थाहा नपाएको भनेर कसरी भन ुतर कुनै पधन कुराको हेक्का नराखेर जजल्ला 
जजल्लामा प्रदेशको आफ्नो संरचना बनाउने कुरा राम्रो तर त्यो राम्रो को कुरालाई हेक्का राखेर गररएन । 
धनदेशनालय अलग कुरा हो काम चलाउने कुरा हनु्न सरकारी संरचनामा । त्यही धनदेशनालय अन्तको 
अनगुमन गने सखेुतको उसले कायाान्वयन गरेको कसले अनगुमन गने हो ? बरु मेरो ष्ट्रवचारमा त्यो 
मन्त्रालयको कुनै ष्ट्रवभागधभत्र एउटा धनदेशनालय राखेर महाशाखा राखेर जजल्ला जजल्लामा अलग-अलग 
संरचना बनाउने कुरा गदेको भए राम्रो हनु््यो जस्तो लाग्छ । म अन्तको भन्दा धेरै ष्ट्रवकास त हनु्छ त 
भजन्दन तर सखेुतको काम अरुको तलुनामा गना सष्ट्रकन्छ । अरुको तलुनामा सगुम छ तर त्यो काम चाई 
धनदेशनालयको एउटा कोठाबाट एउटा कमाचारीबाट गराउने गरी जो तोक्नभुयो के त्यसले हाम्रो जस्तो 
भबूनोट भएको जनघनत्वलाई के प्रधतधनधधत्व गरेको संरचना भनेर समाथन गना सष्ट्रकन्छ र ? ष्ट्रवरोध गना 
कहााँ जान ु? यसो ष्ट्रवरोध गयो भने उताप�ीको साथीहरू हौधसहाल्नहुनु्छ । भेट गने ठाउाँ यष्ट्रह थलो हो । 
गने के होला ? म के देख्दै छु त भन्दा ष्ट्रवज्ञका नाममा, सल्लाहका नाममा, ब्यूरोके्रसीका नाममा, तपाइाँहरूले 
यहााँ जनताका कुरा सनु्नुपने हनु्छ, त्यहााँका कुरा सनु्दा कुनै राम्रा कुरा हनु्छन,् कुनै तसााउने कुरा हनु्छन 
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धनकाल्नभुएन भने आएका पधन जान्छन है साथी हो । यहााँ धमत्रताका ष्ट्रहसाबले कोही बस्नेवाला छैन । 
त्यसकारर्ले मूल कुरा हामीले प्रस्ततु गरेको बजेटको खचा गने ल्याकत र क्षमता हामी के राख्छौँ त्यसमा 
हाम्रो परफमेन्सको कधस लगाउने कुरा हो । तर त्यतापष्ट्र� हामी कोही कसैको ध्यान केजन्रत भएको मैले 
देख् न पाछैन । ठूला ठूला प्रोजेक्टमा कुददराछु । त्यस्तो अवस्थाबाट कसरी मकु्त रहने हो यो कुरामा चाई 
हेक्का राखौँ भन्न े कुरा राख् न चाहान्छु । हामी जे धसस्टममा छौँ त्यसअनसुारको ष्ट्रवचार र दृष्ट्र�कोर् र 
त्यसअनसुारको संरचना बनाउाँ । तपाईलाई के मान्यता लाधगरा्यो तपाइँ ष्ट्रहजो पाटी चलाउदा म चलाउाँदा 
के मान्यता राजखरा्यौँ त्यो तपधसलको कुरा हो आज हामी जे संरचनामा टेष्ट्रकराछौँ र जे संष्ट्रवधान र कानून 
अनसुारको हामी अगाधि बष्ट्रढराको छौँ, त्यस अनसुार अगाधि बढ्ने सोच र दृष्ट्र�कोर्हरू बनाउन पयो । त्यो 
कले बनाउन पर् यो त भन्दा जो सरकारमा साधमल हनुहुनु्छ उहााँहरूले बनाउन पर् यो त । तर म के देख्छु 
भने बैठक भाका भई छन,् धनर्ाय केही हनु्न । बैठकमा सहभागी हनेु अब हामी त राजनीधत रातष्ट्रवरात 
बैठक गरेका हौँ । हामीलाई त केही नहोला बैठक गररनै रहौँ । तर ष्ट्रवचरा कमाचारी साथी १०–५ 
गरेकालाई रातधबरात बैठक गररददनभुयो भने के हनु्छ ? धनर्ाय भएन भने के हनु्छ ? त्यसले अमतुाताको 
जस्थधत सजृना गछा । त्यसकारर्ले म पररयोजना केजन्रत तपाईहरूको अगाधि बढेको कुनै ठूलो क्षेत्र हो 
जस्तो लाग्दैन त यो ? पष्ट्रहला त ष्ट्रहजो मान्छे अड्चन भन्दाखेरी¸ सबैले सबैका कुरा थाहा पाउन यधत 
जााँगर लगाउने हो भने सबैले सबैका कुरा थाहा पाउने अवस्थाको भगूोल छ त हाम्रो ? तर आफ्नै कुरा 
थाहानपाएर बेपता ा छौँ त हामी । आफ्नै कुरा थाहा छैन त । को मन्त्रीले के पेश गयाा छ, को मन्त्रीले 
के पेश गने हो, को मन्त्री कहााँ जानी हो, सजचवले के गने हो ? केही थाहा छैन त ? यो कष्ट्रहले हनुी त ? 

त्यसकारर्ले बजेट कायाान्वयनको को जनु पाटो छ झन ष्ट्रवगतको भन्दा आज जष्ट्रटल देख्छु म गए यसो 
२–४ ठाउाँ । म त्यती धेरै जान्न तर यस्सो गएको अब ष्ट्रवद्वान हरूले संरचना गरेको त्यो ओ एनम लाई 
मैले के ष्ट्रटप्पर्ी गरुाँ मैले त्यसमा त्यधत जानकार राजख्दन । तर तपाईँहरूको त्यो ओएनम सभे ददघाकालीन 
प्रभाव पाने जचज हो । तर तपाईहरूले गदै जाम न त भनेर जनु प्रारम्भ गनुा भाछ, त्यसले राम्रो गदैन । 
राम्रो गदैन । ष्ट्रवज्ञहरू पधन ष्ट्रहजो कुनै ठाउाँमा ददन ष्ट्रवताएका आज ररटायिा भएपधछ ष्ट्रवज्ञताको हाधसल गना 
आएका कुनै जााँगर नभएका ररत पयुााएर जाने तहको धेरै ष्ट्रटप्पर्ी मैले गना हनु्न, गना धमल्दैन तर त्यो 
व्यरुोक्र्याटमा रहेका साथीहरूलाई संघीय कानूनको ज्ञान नभएको भनेर मैले कसरी भन ु। संरचनात्मक 
ज्ञान नभएको भनेर कसरी भनुाँ ? आजसम्ममा कमाचारीको सेवाका फााँटहरू र क्षेत्रहरू थाहा 
पाएको÷नपाएको भनेर कसरी भनुाँ ? संघीय सरकारले पनुसंरचना गदाा वा समायोजन गदाा यहााँ कधत कधत 
दरबन्दी पठाएको छैन । म थाहा नपाएको भनेर कसरी भन ुतर कुनै पधन कुराको हेक्का नराखेर जजल्ला 
जजल्लामा प्रदेशको आफ्नो संरचना बनाउने कुरा राम्रो तर त्यो राम्रो को कुरालाई हेक्का राखेर गररएन । 
धनदेशनालय अलग कुरा हो काम चलाउने कुरा हनु्न सरकारी संरचनामा । त्यही धनदेशनालय अन्तको 
अनगुमन गने सखेुतको उसले कायाान्वयन गरेको कसले अनगुमन गने हो ? बरु मेरो ष्ट्रवचारमा त्यो 
मन्त्रालयको कुनै ष्ट्रवभागधभत्र एउटा धनदेशनालय राखेर महाशाखा राखेर जजल्ला जजल्लामा अलग-अलग 
संरचना बनाउने कुरा गदेको भए राम्रो हनु््यो जस्तो लाग्छ । म अन्तको भन्दा धेरै ष्ट्रवकास त हनु्छ त 
भजन्दन तर सखेुतको काम अरुको तलुनामा गना सष्ट्रकन्छ । अरुको तलुनामा सगुम छ तर त्यो काम चाई 
धनदेशनालयको एउटा कोठाबाट एउटा कमाचारीबाट गराउने गरी जो तोक्नभुयो के त्यसले हाम्रो जस्तो 
भबूनोट भएको जनघनत्वलाई के प्रधतधनधधत्व गरेको संरचना भनेर समाथन गना सष्ट्रकन्छ र ? ष्ट्रवरोध गना 
कहााँ जान ु? यसो ष्ट्रवरोध गयो भने उताप�ीको साथीहरू हौधसहाल्नहुनु्छ । भेट गने ठाउाँ यष्ट्रह थलो हो । 
गने के होला ? म के देख्दै छु त भन्दा ष्ट्रवज्ञका नाममा, सल्लाहका नाममा, ब्यूरोके्रसीका नाममा, तपाइाँहरूले 
यहााँ जनताका कुरा सनु्नुपने हनु्छ, त्यहााँका कुरा सनु्दा कुनै राम्रा कुरा हनु्छन,् कुनै तसााउने कुरा हनु्छन 
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जस्तो लाग्छ । यो नभए त धमल्दै धमल्दैन हजरु । म केही मन्त्रीज्यूसाँग, सजचवज्यूसाँग एकपटक होइन 
बारम्बार भनेको छु । मैले कुनै दबाबको कुरा गरेको छैन तर उहााँहरू अगाधि बष्ट्रढराको छैन । 
त्यसकारर्ले बजेट कायाान्वयनको जष्ट्रटलतालाई हामी धलऔ ं। अगािी बढौँ । तेस्रो कुरा, हामी सबै 
जजम्मेवार छौँ । आफ्नो काम राम्रो भधनराखेका छौँ । तीन तहको सरकार छ, संघीय सरकार नेकपाको 
भो, प्रदेश सरकार नेकपाको भयो, यहााँको स्थानीय सरकारको केही जजम्मा त कांग्रसेकै पधन छ । तर धेरै 
नेकपाकै भएपधन कष्ट्रहाँ राम्रो गरेको सन्देश ददएर बोल्ने न कांग्रसेको अवस्था छ, न नेकपाको अवस्था  
छ । संघीय सरकारमा त हामीलाई भन्ने ठाउाँ छ, कांग्रसेका साथीहरूले तर उहााँहरूले नै नेततृ्व गरेको 
ठाउाँमा के नेकपाप्रधत औीँलो ठिाउने अवस्था छ त ? छैन । म सबैलाई अनरुोध गना चाहान्छु, 
सकारात्मक सन्देश ल्याउने कसरी हो ? गनेले त राम्रो काम गररराछु भन्ने छ, भधनराछौँ त । तर बाष्ट्रहर 
हाम्रा राम्रो गयौँ भन्ने समथाक शभुजचन्तक पाउन गाह्रो छ । त्यसकारर्ले सकारात्मक सन्देश ददने गरी 
मेरो ष्ट्रवचारमा यो माधमलामा कांग्रसे, नेकपा भधनरहनपुने जरुरी छैन ष्ट्रक हामी एउटै यो नयााँ पररवतानका 
बाहक हौँ । यो बाहक बदधलयो भने, अब ष्ट्रवचारै फेरेर गर्तन्त्र होइन, धमाधनरपेक्ष होइन, ष्ट्रहन्द ुधमा चाष्ट्रहयो 
भनेर बहस चलाउने अवस्था भएर कतै गए त जानेलाई ए गएछन ्भन्ने कुरा हनुसक्छ तर हामीले ल्याएको 
यो मान्यताको हामी नेकपा र नेपाली कांग्रसे जो पररवतानका पक्षमा हामी उधभएका छौँ । म यहााँ फेरर 
पधन भन्न चाहान्छु, यहााँ अजघ पधन आइसक्यो त्यो बढी सरकारले नै जवाफ देला । आजको फोरम नभए 
अको फोरममा देला त्यो सरकारको कुरा हो । मैले बैठकमा पधन भनेको धथए जधतबेला प्रमखु प्रधतपक्ष 

दलको नेता, मखु्यमन्त्री पधन हनुहुनु््यो एक हप्ताका बीचमा ३ पटक रोस्टममा प्रयोग गरेर माननीय जीवन 
शाहीले केही कुरा यहााँ राख् नभुयो । यसकारर्ले बैठकमा पधन कुनै कुरा हनु्न ष्ट्रक भन्ने मैले त्यहााँ कुरा 
राखे भनेपधछ त्यस्ता कुरा राजखसकेपधछ राख् नेले पधन ध्यान ददनपने हनु्छ । तर मैले सरकारलाई कुनै 
अको साथीलाई कुरा राख् नसु ्वा नराख् नसु ्भन्न सक्ने कुरा भएन ष्ट्रकन राख् न ुभयो त्यो उहााँको कुरा भयो 
तर कुनै पधन कुरा पजब्लक कम्जन्सनका धनजम्त जनतालाई आकर्ार् गनाका धनजम्त होइन ष्ट्रक पषु्ट्र� गने गरेर 
राख्यौं भने यो सभाको प्रभावकाररता बढ्छ तर पषु्ट्र� गना नसष्ट्रकने मदु्दा मातै्र उठाउने कुरा गररयो भने के 
हनु्छ यो सभाको ष्ट्रवश्वसनीयता र आकर्ार् र ष्ट्रवश्वासमा कधम आउाँछ । त्यले अन्तत्वगत्वा हामी सबैलाई 
तल राख्छ । त्यसो हो भने जे अधनयधमतताको कुरा उठाइरहनभुएको छ, उहााँले म भन्न चाहन्छु । त्यधत 
कुरा उठाइसकेपधछ तत्काल आजको आजै उजता खेरै मन्त्रीज्यूहरू उठेर आफ्नो कुरा राख् नपुने धथयो तर 
हाम्रो प्रदेशमा मन्त्रीज्यूहरू बोलाउनका धनजम्त सदनले पखेर बस्नपुने अवस्था छ, यो चाहीीँ आगामी ददनमा 
दोहोररन ुददन ुहनु्न । यहााँ बैठक गने भन्यो मन्त्रीज्यू त अको ठाउाँमा गएको भन्नुहनु्छ साथीहरूले त्यस्तो 
अवस्था गनुा हुाँदैन सदन चलेको बेलामा मेरो यष्ट्रहाँ अनरुोध गना चाहान्छु । सक्दा सबै माननीय सदस्य 
मन्त्रीज्यूहरू बस्दा तपाईंहरूलाई नै फाइदा हनु्छ । तर हामीकहााँ के भनेपधछ आउनै परेपधछ मातै्र आउने 
आएर पधन सनेुर मात्र जाने कुरा गएर त्यहााँ प्रभावकारी नगने कुरालाई हामीले बदल्न ुपछा । ष्ट्रयनी कुरामा 
हामीले ध्यान र हेक्का राखौं भन्ने कुरा राख् न चाहन्छु । नउठाए पधन हनु््यो अन्तमा अब हाम्रो कांग्रसेका 
धमत्रहरू सखेुतष्ट्रप्रय हनुभुाछ आजभोधल । आज एउटा ष्ट्रवर्य उठाउनभुयो म पधन यष्ट्रहाँ क्षेत्रको प्रधतधनधध 
भएकाले फेरर बोल्दै बोलेन भने त्यस्तै पो भयो ष्ट्रक भन्ने जस्थधत देजखन्छ ष्ट्रकनभने अब यही सखेुतमा चाष्ट्रहाँ 
अब सदन यही सभा भएपधछ त यष्ट्रहाँ अब उता कष्ट्रहलेकाष्ट्रहाँ यहााँ धेरै भएपधछ त यष्ट्रहकै ष्ट्रप्रय हनुपुर् यो  
होइन ? त्यसकारर्ले यहााँ कुरा उठ्दा राम्र ै कुरा छ त्यही क्रममा उहााँले आज के उठाउाँन ु भयो त 
भन्दाखेरर यहााँ एउटा पष्ट्रहला झपु्रा उपत्यका खानेपानी संस्थान धथयो अष्ट्रहले त्यसको नाम सखेुत उपत्यका 
खानेपानी छ । यो माननीयज्यूलाई कोले सूचना ददएछ । माननीयजी हेदाा त पाको पररपक्वै देजखन ु 
हनु्छ । त्य नै आधार बोल्ने माननीयलाई लाधग रा धथयो, म तीन ददनदेजख यो ष्ट्रवर्यमा संलग्न छु । 
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यहााँ आएपधछ त्यलाई खोजल्दन पर् यो ष्ट्रकनष्ट्रक यद्मष्ट्रप यो सबै संलग्न हनुपुने ष्ट्रवर्य हो, सरकार संघीय 
प्रशासन हनुपुने हो त्यो संघीय संरचना अन्तगातको संरचना हो त्यो उपत्यका खानेपानी । त्यो ष्ट्रवगत २५ 
वर्ादेजख राजनीधतक सहमधत र पधछल्लो कालमा धनवााचनको ष्ट्रवधधबाट धनवााजचत प्रधतधनधधले उपभोक्ता 
सधमधतले सञ्चालन गरेको पररयोजना हो । त्यसका लाभाजन्वत ग्राहक अष्ट्रहले १७ र १८ हजार पधुगसकेको 
अवस्था छ । सयभन्दा बढी कमाचारी छन ्। त्यहााँ मूल सधमधतमा ष्ट्रहजोका तीनटै पाटी आजका दईुटा 
पाटी नेकपा र नेपाली कांग्रसे छ । नेपाली कांग्रसेको एउटा कोर्ाध्यक्ष हनुहुनु्छ । बााँकीमा समाजवादी 
दल र त्यसपधछ नेकपाको हनुहुनु्छ । त्यस अन्तगात ९ ओटा ष्ट्रक १२ ओटा स्कीमहरू छन ्। १२ ओटा 
ष्ट्रक ९ स्कीममध्ये केही एउटा दईु ओटा स्कीममा नेपाली कांग्रसेले जजतेको छ । अरु बााँकी स्कीममा 
नेकपाले जजतेको छ, त्यस्तो एउटा सभासद् र फोरम छ । त्यहााँ ष्ट्रवगत केही समयदेजख धनर्ाय सवासम्मत 
गनुाहनु्छ । आजको सभा पधन धनर्ाय गने २० गतेको बैठक छ । गएर माननीयज्यूले अझै गएर आफ्नो 
कायाकताालाई सोधे हनु्छ । सवासम्मत धनर्ाय गर् या छन ्आजको साधारर्सभा गने भनेर । दईुटा ष्ट्रवर्यमा 
अदालतमा मदु्दा छ। अदालतले पधन यो व्यजक्तको मदु्दा सरह नठानेर सामाजजक सेवा प्रवाहमा प्रभाव पाछा 
भनेर बेलैमा फैसला गररददएको भए त्यो आफ्नै ठाउाँमा जाने रहन््यो । दशैंको मखुमा आएर सयभन्दा 
बढी कमाचारीले तलब नखाने जस्थधत छ, नपाउने जस्थधत छ । त्यसो भएपधछ तीन ददन अगाधिदेजख 
कमसेकम राजनीधतक तहमा छलफल र कुराकानी गरौं भन्ने प्रयत् नका ष्ट्रहसाबले स्थानीय तहको नेकपा र 
स्थानीय तहको नेपाली कांग्रसेका बीचमा ष्ट्रवगत २/३ ददनदेजख वाताा छलफल चल्यो । मेरो धारर्ा 
भन्नुहनु्छ भने ष्ट्रहजो जनस्तरमा धनमाार् गदााखेरर जनताको सहभाधगताको धनजम्त मोिेलबाट जाने कुरा उपयकु्त 
धथयो तर आज त्यसको ग्राहक संख्या १७/१८ हजार भोधल त क्रमश: बढ्दै जाने र हामीले भेरी समेतको 
खानेपानी ल्याउने कुरा गदाा त्यो जनताको चाहनाका आधारबाट छाधनएको संस्थादेजख एउटा कानूनका 
आधारबाट गाइिेि संस्थाका रुपमा रुपान्तररत गरेर चलाउन ुत्यो उपयकु्त हनु्छ भन्ने मलाई लागेको छ । 
त्यसमा खासै ष्ट्रवमधत छैन । कांग्रसे र नेकपाको बीचमा ष्ट्रवमधत छैन । तर उहााँहरू कांग्रसेहरू के 
चाहानहुनु्छ त भन्दाखेरर आजको सभा पधन गना नचाहाने त्यसपधछ स्वत: यसको म्याद सदक्कसकेपधछ । 
खाली गना चाहानहुनु््यो । मैले कांग्रसेका साथीहरूलाई भने जे आगामी ददनमा गने हो सहमधतमा जे धनर्ाय 
गने हो त्यो साधारर् सभाबाट गरौँ तर साधारर् यो सभा आज गरेर १० ददनपधछ स्थधगत गने कुरा भएपधन 
गरौँ, जे सहमधत हनु्छ त्यो धनर्ाय गने भए पधन गरौँ भन्दा ष्ट्रवर्यमा सहमधत हनेु जस्थधत देखा पयो । 
प्रष्ट्रक्रयामा उहााँहरू सामेल नहनेु जस्थधत देखा पयो। त्यसो भएपधछ सवासम्मत ढ�ले गररएको साधारर् सभा 
हो आजको सभा । फेरर पधन भोधल तपाईहरूसाँग भेट्ने भेट्न पने नै भको हनुाले आज भधनहाले उजम्कनी 
भको भए जे पधन भनेर जान सष्ट्रकन््यो । फेरर तपााँईसाँग त भोधल भेट्न पछा त मैले । त्यसकारर्ले भोधल 
भेट्ने हो भने भोधल भन्न सक्ने प्रमाजर्त गने कुरा मैले यहााँहरुलाइ गनुापछा भन्न चाहान्छु ष्ट्रक साधारर्सभा 
आज गने सवासम्मत सहमधत हो । आज अरु केही कुरा हनु्न धनवााचन आयोग बन्छ । को-को बन्ने कुरा 
त्यहााँ सवादलीय सहमधतको ष्ट्रटम बन्न ेधनर्ाय भाछ । कधत गने धनवााचन गने भन्न ेत्यहााँ टु�ो भाछ । त्यही 
कुरा साधारर् सभाबाट अनमुोददत गरेर यो काम धनवााचनलाई हस्तान्तरर् गने प्रष्ट्रक्रयाका धनजम्त आयोजना 
गररएको साधारर् सभा हो । त्यसकारर् माननीयज्यूले यहााँ भनेजस्तो अवैधाधनक, नेकपाले चाइ बलजफ्ती 
गना खोजेको तर अब हामीहरूको पो यहााँ यस्तो छ ष्ट्रक यधत धेरैकाले भनेको हनु्न त्यताकाले जे भन्यो 
सरकारले त्यही माधनहाल्छ । अजघ नै त्यो त माननीयज्यूहरूले सभामा भनेकै कुरा हो त । हामीले भन्छौँ 
मान्दैन, उताबाट उयो ष्ट्रक माधनहाल्छ । अवस्था पधन त्यस्तै छ । तर त्यहााँ कुनै अल्पमत राखेर 
धतरस्कार गना खोजेको त्यस्तो गना खोजेको होइन । तर त्यो एउटा संवेदनशील ष्ट्रवर्य छ । त्यसलाई 
कसरी अगाधि ददनमा सम्पन्न गने कुरा छ । ष्ट्रकनष्ट्रक यसलाई हामीले राजधानी बनाएका छौँ । त्यसमा 
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यहााँ आएपधछ त्यलाई खोजल्दन पर् यो ष्ट्रकनष्ट्रक यद्मष्ट्रप यो सबै संलग्न हनुपुने ष्ट्रवर्य हो, सरकार संघीय 
प्रशासन हनुपुने हो त्यो संघीय संरचना अन्तगातको संरचना हो त्यो उपत्यका खानेपानी । त्यो ष्ट्रवगत २५ 
वर्ादेजख राजनीधतक सहमधत र पधछल्लो कालमा धनवााचनको ष्ट्रवधधबाट धनवााजचत प्रधतधनधधले उपभोक्ता 
सधमधतले सञ्चालन गरेको पररयोजना हो । त्यसका लाभाजन्वत ग्राहक अष्ट्रहले १७ र १८ हजार पधुगसकेको 
अवस्था छ । सयभन्दा बढी कमाचारी छन ्। त्यहााँ मूल सधमधतमा ष्ट्रहजोका तीनटै पाटी आजका दईुटा 
पाटी नेकपा र नेपाली कांग्रसे छ । नेपाली कांग्रसेको एउटा कोर्ाध्यक्ष हनुहुनु्छ । बााँकीमा समाजवादी 
दल र त्यसपधछ नेकपाको हनुहुनु्छ । त्यस अन्तगात ९ ओटा ष्ट्रक १२ ओटा स्कीमहरू छन ्। १२ ओटा 
ष्ट्रक ९ स्कीममध्ये केही एउटा दईु ओटा स्कीममा नेपाली कांग्रसेले जजतेको छ । अरु बााँकी स्कीममा 
नेकपाले जजतेको छ, त्यस्तो एउटा सभासद् र फोरम छ । त्यहााँ ष्ट्रवगत केही समयदेजख धनर्ाय सवासम्मत 
गनुाहनु्छ । आजको सभा पधन धनर्ाय गने २० गतेको बैठक छ । गएर माननीयज्यूले अझै गएर आफ्नो 
कायाकताालाई सोधे हनु्छ । सवासम्मत धनर्ाय गर् या छन ्आजको साधारर्सभा गने भनेर । दईुटा ष्ट्रवर्यमा 
अदालतमा मदु्दा छ। अदालतले पधन यो व्यजक्तको मदु्दा सरह नठानेर सामाजजक सेवा प्रवाहमा प्रभाव पाछा 
भनेर बेलैमा फैसला गररददएको भए त्यो आफ्नै ठाउाँमा जाने रहन््यो । दशैंको मखुमा आएर सयभन्दा 
बढी कमाचारीले तलब नखाने जस्थधत छ, नपाउने जस्थधत छ । त्यसो भएपधछ तीन ददन अगाधिदेजख 
कमसेकम राजनीधतक तहमा छलफल र कुराकानी गरौं भन्ने प्रयत् नका ष्ट्रहसाबले स्थानीय तहको नेकपा र 
स्थानीय तहको नेपाली कांग्रसेका बीचमा ष्ट्रवगत २/३ ददनदेजख वाताा छलफल चल्यो । मेरो धारर्ा 
भन्नुहनु्छ भने ष्ट्रहजो जनस्तरमा धनमाार् गदााखेरर जनताको सहभाधगताको धनजम्त मोिेलबाट जाने कुरा उपयकु्त 
धथयो तर आज त्यसको ग्राहक संख्या १७/१८ हजार भोधल त क्रमश: बढ्दै जाने र हामीले भेरी समेतको 
खानेपानी ल्याउने कुरा गदाा त्यो जनताको चाहनाका आधारबाट छाधनएको संस्थादेजख एउटा कानूनका 
आधारबाट गाइिेि संस्थाका रुपमा रुपान्तररत गरेर चलाउन ुत्यो उपयकु्त हनु्छ भन्ने मलाई लागेको छ । 
त्यसमा खासै ष्ट्रवमधत छैन । कांग्रसे र नेकपाको बीचमा ष्ट्रवमधत छैन । तर उहााँहरू कांग्रसेहरू के 
चाहानहुनु्छ त भन्दाखेरर आजको सभा पधन गना नचाहाने त्यसपधछ स्वत: यसको म्याद सदक्कसकेपधछ । 
खाली गना चाहानहुनु््यो । मैले कांग्रसेका साथीहरूलाई भने जे आगामी ददनमा गने हो सहमधतमा जे धनर्ाय 
गने हो त्यो साधारर् सभाबाट गरौँ तर साधारर् यो सभा आज गरेर १० ददनपधछ स्थधगत गने कुरा भएपधन 
गरौँ, जे सहमधत हनु्छ त्यो धनर्ाय गने भए पधन गरौँ भन्दा ष्ट्रवर्यमा सहमधत हनेु जस्थधत देखा पयो । 
प्रष्ट्रक्रयामा उहााँहरू सामेल नहनेु जस्थधत देखा पयो। त्यसो भएपधछ सवासम्मत ढ�ले गररएको साधारर् सभा 
हो आजको सभा । फेरर पधन भोधल तपाईहरूसाँग भेट्ने भेट्न पने नै भको हनुाले आज भधनहाले उजम्कनी 
भको भए जे पधन भनेर जान सष्ट्रकन््यो । फेरर तपााँईसाँग त भोधल भेट्न पछा त मैले । त्यसकारर्ले भोधल 
भेट्ने हो भने भोधल भन्न सक्ने प्रमाजर्त गने कुरा मैले यहााँहरुलाइ गनुापछा भन्न चाहान्छु ष्ट्रक साधारर्सभा 
आज गने सवासम्मत सहमधत हो । आज अरु केही कुरा हनु्न धनवााचन आयोग बन्छ । को-को बन्ने कुरा 
त्यहााँ सवादलीय सहमधतको ष्ट्रटम बन्न ेधनर्ाय भाछ । कधत गने धनवााचन गने भन्न ेत्यहााँ टु�ो भाछ । त्यही 
कुरा साधारर् सभाबाट अनमुोददत गरेर यो काम धनवााचनलाई हस्तान्तरर् गने प्रष्ट्रक्रयाका धनजम्त आयोजना 
गररएको साधारर् सभा हो । त्यसकारर् माननीयज्यूले यहााँ भनेजस्तो अवैधाधनक, नेकपाले चाइ बलजफ्ती 
गना खोजेको तर अब हामीहरूको पो यहााँ यस्तो छ ष्ट्रक यधत धेरैकाले भनेको हनु्न त्यताकाले जे भन्यो 
सरकारले त्यही माधनहाल्छ । अजघ नै त्यो त माननीयज्यूहरूले सभामा भनेकै कुरा हो त । हामीले भन्छौँ 
मान्दैन, उताबाट उयो ष्ट्रक माधनहाल्छ । अवस्था पधन त्यस्तै छ । तर त्यहााँ कुनै अल्पमत राखेर 
धतरस्कार गना खोजेको त्यस्तो गना खोजेको होइन । तर त्यो एउटा संवेदनशील ष्ट्रवर्य छ । त्यसलाई 
कसरी अगाधि ददनमा सम्पन्न गने कुरा छ । ष्ट्रकनष्ट्रक यसलाई हामीले राजधानी बनाएका छौँ । त्यसमा 
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कुनै राजनीधत गनापने कुनै जरुरी र आवश्यकता छैन। त्यो धनवााचनको ष्ट्रवधधबाट नजाउाँ भन्ने कुरा नै छ । 
तर पधन कांग्रसेको साथीहरू अष्ट्रहले भएको सधमधतलाई भ्याकुममा राख् ने, धनष्प्रभावी बनाउने अधन त्यो खाली 
त्यो खाली ठाउाँमा खाली ठाउाँका आधारबाट अगाधि बढ्ने जनु कुरा छ, त्यलाई चाई नमानेकै कुरा हो । 
त्यलाई मान्न सष्ट्रकने कुरा धथएन । तर आगामी ददनमा कसरी अगािी बढ्ने कुरा चै हामीले छलफल 
चलाएको र माननीयज्यूले यहााँ भनेजस्तै त्यो अवैधाधनक छैन त्यो वैधाधनकको पाटो छ त्यो आधारबाट चाई 
त्यो समस्या मैले यधत मात्र चचाा गना चााँहे । ष्ट्रयनी कुरा राख्दै समीक्षा गदाा म त्यधत मधसनोमा जान्न 
आजकै यस सभाको संचालनको कुरा यदद हेने हो भने हामी माननीय सदस्यलाई ददएको कायासूची र 
सभामखुलाई ददएको कायासूची धभन्दाधभन्दै हो ष्ट्रक जस्तो देजखयो । यधत मातै्र भन्न चाहान्छु । हामीलाई 
ददएको कायासूची माननीय सदस्यज्यूहरूलाई ददएको कायासूची । आज पूवाानमुान सबैलाई थाहा छ ष्ट्रक 
आज सष्ट्रकने कुरा हो तर आज नै अधल रापतापकै बैठकको दृष्य देजखने जस्थधत देखा पयो । आजकै बैठक 
पधन जो रापतापकै बैठक जो समापनको शाधलन ढ�ले सष्ट्रकन ुपने कुरा नै धथयो । त्यसकारर्ले यसको 
प्रभावकाररता बढाउने कुरा हामी सबै सदस्यहरूको उजता कै जजम्मेवारीको कुरा हो । म यो भन्दा अगाधि 
पधन मैले यसै ठाउाँबाट त्यतीबेला पधन सभामा बोल्नहुनेु माननीय सदस्य ज्यूहरूले बोलीसकेपधछ माननीय 
सदस्यहरूलाई नै बजुझने गरी मैले यष्ट्रह रो�मबाट मैले आफ्नो तफा बाट सझुाव राखेको धथाँए । ष्ट्रवरोधका 
पधन शब्द चयनहरू धिक्स्नेरीमा धेरै छन । ष्ट्रप्रयगर् नै छन ्तर धभत्रसम्म भन्न सष्ट्रकने अवस्था छैन । 
त्यसको खोजी गनुापने कुरामा लाग्नपुने देजखन्छ । हामी पधन के हो त भन्दाखेरर हाम्रो पधन सभालाई 
प्रभावकारी बनाउने आएका धबलहरूलाई प्रभावकारी बनाउने कसरी अगािी बढ्ने कुरा होला । सरकारले 
त अब भन्न नहनेु पैसा खचा भाकै होला जस्तो लाग्छ, खोजीनीधत गने मेरो पधन कुरा भएन, जरुरी पधन छैन 
कष्ट्रप पेस्ट गयो यहााँ पठाईददयो । सदक्कहाल्यो नी । तर हामी माननीय सदस्यहरूबाट पधन छाप लायर 
जाने कुरामा हेक्का पयुााइएन भने दोर् त हाम्रो आउाँछ त। सरकारले के पेश गयो त्यो तपधसलको कुरा 
हनु्छ । कर्ााली सभाले पास गरेको त्यसबाट प्रमाजर्करर् भने पधछ त हाम्रा हातमा लाग्छ भनेपधछ त न 
स्रोत छ, न ष्ट्रवज्ञ छ, न हामी आफै जान्दछौँ । ष्ट्रवज्ञ हनेुहरू, स्रोत हनेुहरू, साधन हनेुहरू, संरचना हनेुहरूले 
कष्ट्रप पे� गछान,् हामी धनमखुा, धनधाा कााँ कुदै्द गाछ, अधन सभामा आउनेहरू कहााँबाट चाई सबै कुरामा हेक्का 
राख् ने । सरकारले ल्यायो राम्र ैहोला भन्यो छाप लाइददयो । म त्यस्तो देख्छु त । यसकारर्ले हाम्रो 
सभालाई प्रभावकारी गने कुरा हो । हो हामीले अरुको पधन अनभुव धलन पछा तर एकरूपता हनेु कुनै 
जरुरी छैन । बाझ्न हुाँदैन माधथको साँग ठीक छ । तर यो ७ नम्बरसाँग धमल्ने, १ नम्बरसाँग धमल्ने, 

ष्ट्रहजोको प्रधतधनधधसभा वा संष्ट्रवधानसभासाँग धमल्ने पने कुनै जरुरी छैन । म खासगरी त्यो आधारबाट हामीले 
हाम्रो ष्ट्रवजश�ताका आधारबाट हामीले छलफल चलाऔीँ । त्यो आधारबाट अगाधिबाट बढ्ने कुरा गदाा नै 
हनु्छ जस्तो लाग्छ । अब प्रधतपक्ष दलको तफा बाट बोल्नहुनेु माननीयजीले बोलेकोप्रधत म ष्ट्रवर्य धेरै प्रवेश 
गनै चाहन्न । कांग्रसे के हो नेकपाको धेरै जचन्ता नगरे हनु्छ भन्न मातै्र चाहन्छु । सजाय पाए हामीले 
पाउने त हो धन । मैले धेरै कांग्रसेको जचन्ता ष्ट्रकन गने ? मैले जचन्ता गने नेकपाको हो ? तर नेकपाका 
ष्ट्रवचार र दृष्ट्र�कोर् राख्दा जनताले औलं्याउाँदा औलंो ठड्याउन नसक्ने गरी मैले ध्यान ददने कुरा हो त । 
अब सबै हामीले गरेर भन्या छौँ भन्नछे भनेसी त त हामीले तपाईलाई धन्यवाद ददनै पयो त । यो बजेट 
पधन हाम्र ैकारर्ले, संशोधन पधन हाम्रा कारर्ले, फलाना पधन हाम्र ैकारर्ले, फलाना पधन हाम्र ैकारर्ले, त्यो 
नभएसम्म सरकार त एक गधत अगाधि बढ्दै सक्दैन््यो भन्ने तहको प्रस्ततुी जनु यहााँ गनुाभो, के त्यही हो त 
वास्तष्ट्रवकता ? त्यही हो त वास्तष्ट्रवकता । त्यही हालतमा छ त ? के त्यही आधारबाट हामी नेकपाले 
चाहीीँ त्यो पाटीगत मान्यताका आधारबाट ष्ट्रवचार र दृष्ट्र�कोर् अगाधि बष्ट्रढराछौँ त भन्दाखेरी मलाई त्यस्तो 
लाग्दैन । त्यसकारर्ले हामी त के हो त भन्दाखेरी हामीले सकेसम्म राम्रो काम गना नसक्दा केही 
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गनैपरेन, जनताले वैकल्पीक हनु्छ, ३÷४ वर्ापधछ हनेु चनुावमा त अको ठाउाँमा रोज्छन ्भन्ने कुरामा त हामी 
आफै सजक छौँ त । त्यसकारर्ले जचन्ता हामी आ–आफ्ना गरौँ । साझा ष्ट्रवर्यमा सहकाया गरौँ । एउटै 
पाटी भएजस्तो गरी हाम्रा बैठक बस्छन ् ष्ट्रक बस्दैनौँ ? छलफल गछौँ ष्ट्रक गदैनौ ? एक्ला–एक्लै आउाँछौँ  
ष्ट्रक ? एक स्वरले आउाँछौँ ष्ट्रक ? धभन्दा–धभन्दै आउाँछौँ ष्ट्रक ? यो हाम्रो माधमलाको कुरा हो । कांग्रसे के 
गछा, कसो गछा, ष्ट्रवर्य साझा छन ्। साँगै छलफल हनु्छ । जचन्ता आ–आफ्नो गरौँ । कर्ााली सरकार मैले 
नै धाजन्दएजस्तो, उहााँहरु नभए त हामी त खता म भएजस्तो । के वास्तष्ट्रवकता त्यस्तो हो र ? यद्मपी 
सरकारले त्यस्तो ठाउाँ ददया छ । त्यो सााँचो कुरा हो। सरकारले ष्ट्रकन ठाउाँ ददया छ म जाजन्दन है । 
सरकारमा भकोलाई त अको पाटीको ठान्न ु भएन, त्यहााँ रहेका कमाचारी साथीलाई पधन अको पाटीको 
ठाजन्दन । तर सरकारको न्यूनतम मयाादा गने गरी, इज्जत राख्न ेगरी त्यहााँबाट आउने कागज त आउन ु
पयो त । मन्त्रीको सही नआएको भए पधन त्यहााँ चाहीीँ त ष्ट्रवभागीय जजम्मेवारीमा बसेका मान्छेहरु छन ् 
त ? सजचव छन,् फााँटवाला छन,् ष्ट्रवभागीय प्रमखु छन ् । सल्लाहकार छन ् । तर त्यो हररष्ट्रवजोग 
नदेखाईददएको भए के हनु््यो ? थाहा भएन । अब ष्ट्रवर्य पजस्कएपधछ कानूनले र हाम्रो मान्यतैमा छ ष्ट्रक 
हामी आवधधक धनवााचनमा ष्ट्रवश्वास गने पाटी हो नेकपा। प्रधतपक्ष र सता ापक्षका आधारबाट शासन सता ा 
चलाउने कुराको हाम्रो प्रधतबिता छ भनेपधछ त उहााँहरुलाई त हामीले त प्रमखु प्रधतपक्षको दजाा त छाँदैछ 
त । हामीले अभ्यास गयौँ । हामीले संख्याको आधारबाट भन्ने मैले नै हो धन त । यहााँ कधतपय 
साथीहरुले भन्दै हनुहुनु््यो चलाउाँ न त । यो अभ्यासमा जान ु आज हतार हनु्छ । त्यसकारर्ले 
उहााँहरुको उपजस्थधतलाई पधन यथोजचत सम्मान गरेर पजखाएर बोलाएर सभा चलाको कुरा धबसाने ? उहााँहरुले 
त भन्नुप्यो – हामी गए पधन हामीलाई पखी–पखी सभा गने सभा कर्ााली प्रदेश हो । त्यो नेकपाको 
संसदीय दल हो भनेर भन्ने कुरा भन्नपुथ्र्याुे, यथाथा त त्यही हो त । तर के भन्नुभो त भन्दा म ष्ट्रवर्यमा 
केजन्रत हनु चाहन्न । ष्ट्रहजोअस्तीका छलफलमा पधन म केजन्रत हनु चाहन्न, तर म भन्न चाहन्छु हामी 
ष्ट्रवर्यमा साझा छौँ । तर त्यलाई मैले यसकारर्ले भधनराछु ष्ट्रक त्यो कुरा मैले चौतारीमा पधन सधुनराछु  
त । यदद यहााँ भएका ष्ट्रवर्यलाई चौतारीमा बनाउने कुराको ठाउाँमा मैले यो भन्दा अगाधि पधन यो सभाबाट 
भन्याथे र आज पधन भन्न चाहन्छु, यदद कांग्रसे त्यो तहसम्म पगु्ने हो भने सावाजधनक लेखा सधमधतमा हामी 
सबै बसेर सवासम्मत ढंगले त्यो धनर्ाय ष्ट्रकन गनापछा र ? यदद हामीले नेकपा जोगाउने कुरा, नेकपाको 
सरकारप्रधत त्यले औलं्याएका कुराहरु नभन्ने भएको भए त के हनु््यो र ? तर हामीले के भन्दाखेरी यो 
त्यहााँ रहेका साथीहरुले छलफल गराउन ुभयो, छलफल गनुाभो । त्यसकारर्ले संसदधभत्रको कुरा सिकमा 
तपाईका धनजम्त ष्ट्रहतकर छ भने मैले नलैजानसु ्भजन्दन लैजान ुभयो भने यहााँधभत्रको सौहादाता, यहााँधभत्रको 
ष्ट्रवर्यको साझा बहस वा छलफलको कुरामा पनुष्ट्रवाचार गनुापने अवस्था देजखन्छ । तपाईको आ–आफ्नो 
पाटीको प्रोग्राम होला, जागरर् होला, के होला, कसो होला, त्यो गररनै रहनसु ्। तर संसदधभत्रको हामीले 
प्रधतवेदन तयार गददाने, त्यसमा हामी पधन सामेल हनेु, नेकपा पधन सामेल हनेु, अधन त्यही प्रधतवेदन  
देखाएर बाष्ट्रहर सिकमा नेकपा नालायक हनेु तहको प्रस्ततुी हो भने यसको मतलब यहााँ भएका गल्ती 
कमजोरीहरु ढाकछोप गनापछा भन्ने होइन, तपाईले नथाहा पाउने गरी गल्ती कमजोरी उठाउने तररकामा 
हामी लाग्नपु्यो । त्यो तररका त छ धन त । त्यसकारर्ले म यो आधारबाट म सबै साथीहरुलाई 
अनरुोध गना चाहन्छु, त्यसकारर्ले यो प्रदेश हामीले कर्ाालीका साझा ष्ट्रवर्यहरुलाई अगाधि बढाएको 
अवस्था हो । तपाईले कुनै पधन रकम कलममा पषु्ट्र� हनेु गरी धलएर आउन ुभयो मलाई लाग्छ त्यो हामीले 
साथै ददन पदैन । त्यो सरकारले पषु्ट्र� भको कुरालाई आफै मान्छ त । के प्रयत्न भा छ त अष्ट्रहलेसम्म ? 
फेदै जााँदा कले के दन्त्य कथा सनुाएका आधारबाट अधन यहााँ आएर त्यहीलाई ष्ट्रवर्य बनाएर के छलफल 
हनु सक्छ त ? सक्दैन त ? त्यसकारर्ले म सबैलाई, हामी सबै माननीय सदस्यलाई म अनरुोध गना 
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गनैपरेन, जनताले वैकल्पीक हनु्छ, ३÷४ वर्ापधछ हनेु चनुावमा त अको ठाउाँमा रोज्छन ्भन्ने कुरामा त हामी 
आफै सजक छौँ त । त्यसकारर्ले जचन्ता हामी आ–आफ्ना गरौँ । साझा ष्ट्रवर्यमा सहकाया गरौँ । एउटै 
पाटी भएजस्तो गरी हाम्रा बैठक बस्छन ् ष्ट्रक बस्दैनौँ ? छलफल गछौँ ष्ट्रक गदैनौ ? एक्ला–एक्लै आउाँछौँ  
ष्ट्रक ? एक स्वरले आउाँछौँ ष्ट्रक ? धभन्दा–धभन्दै आउाँछौँ ष्ट्रक ? यो हाम्रो माधमलाको कुरा हो । कांग्रसे के 
गछा, कसो गछा, ष्ट्रवर्य साझा छन ्। साँगै छलफल हनु्छ । जचन्ता आ–आफ्नो गरौँ । कर्ााली सरकार मैले 
नै धाजन्दएजस्तो, उहााँहरु नभए त हामी त खता म भएजस्तो । के वास्तष्ट्रवकता त्यस्तो हो र ? यद्मपी 
सरकारले त्यस्तो ठाउाँ ददया छ । त्यो सााँचो कुरा हो। सरकारले ष्ट्रकन ठाउाँ ददया छ म जाजन्दन है । 
सरकारमा भकोलाई त अको पाटीको ठान्न ु भएन, त्यहााँ रहेका कमाचारी साथीलाई पधन अको पाटीको 
ठाजन्दन । तर सरकारको न्यूनतम मयाादा गने गरी, इज्जत राख्न ेगरी त्यहााँबाट आउने कागज त आउन ु
पयो त । मन्त्रीको सही नआएको भए पधन त्यहााँ चाहीीँ त ष्ट्रवभागीय जजम्मेवारीमा बसेका मान्छेहरु छन ् 
त ? सजचव छन,् फााँटवाला छन,् ष्ट्रवभागीय प्रमखु छन ् । सल्लाहकार छन ् । तर त्यो हररष्ट्रवजोग 
नदेखाईददएको भए के हनु््यो ? थाहा भएन । अब ष्ट्रवर्य पजस्कएपधछ कानूनले र हाम्रो मान्यतैमा छ ष्ट्रक 
हामी आवधधक धनवााचनमा ष्ट्रवश्वास गने पाटी हो नेकपा। प्रधतपक्ष र सता ापक्षका आधारबाट शासन सता ा 
चलाउने कुराको हाम्रो प्रधतबिता छ भनेपधछ त उहााँहरुलाई त हामीले त प्रमखु प्रधतपक्षको दजाा त छाँदैछ 
त । हामीले अभ्यास गयौँ । हामीले संख्याको आधारबाट भन्ने मैले नै हो धन त । यहााँ कधतपय 
साथीहरुले भन्दै हनुहुनु््यो चलाउाँ न त । यो अभ्यासमा जान ु आज हतार हनु्छ । त्यसकारर्ले 
उहााँहरुको उपजस्थधतलाई पधन यथोजचत सम्मान गरेर पजखाएर बोलाएर सभा चलाको कुरा धबसाने ? उहााँहरुले 
त भन्नुप्यो – हामी गए पधन हामीलाई पखी–पखी सभा गने सभा कर्ााली प्रदेश हो । त्यो नेकपाको 
संसदीय दल हो भनेर भन्ने कुरा भन्नपुथ्र्याुे, यथाथा त त्यही हो त । तर के भन्नुभो त भन्दा म ष्ट्रवर्यमा 
केजन्रत हनु चाहन्न । ष्ट्रहजोअस्तीका छलफलमा पधन म केजन्रत हनु चाहन्न, तर म भन्न चाहन्छु हामी 
ष्ट्रवर्यमा साझा छौँ । तर त्यलाई मैले यसकारर्ले भधनराछु ष्ट्रक त्यो कुरा मैले चौतारीमा पधन सधुनराछु  
त । यदद यहााँ भएका ष्ट्रवर्यलाई चौतारीमा बनाउने कुराको ठाउाँमा मैले यो भन्दा अगाधि पधन यो सभाबाट 
भन्याथे र आज पधन भन्न चाहन्छु, यदद कांग्रसे त्यो तहसम्म पगु्ने हो भने सावाजधनक लेखा सधमधतमा हामी 
सबै बसेर सवासम्मत ढंगले त्यो धनर्ाय ष्ट्रकन गनापछा र ? यदद हामीले नेकपा जोगाउने कुरा, नेकपाको 
सरकारप्रधत त्यले औलं्याएका कुराहरु नभन्ने भएको भए त के हनु््यो र ? तर हामीले के भन्दाखेरी यो 
त्यहााँ रहेका साथीहरुले छलफल गराउन ुभयो, छलफल गनुाभो । त्यसकारर्ले संसदधभत्रको कुरा सिकमा 
तपाईका धनजम्त ष्ट्रहतकर छ भने मैले नलैजानसु ्भजन्दन लैजान ुभयो भने यहााँधभत्रको सौहादाता, यहााँधभत्रको 
ष्ट्रवर्यको साझा बहस वा छलफलको कुरामा पनुष्ट्रवाचार गनुापने अवस्था देजखन्छ । तपाईको आ–आफ्नो 
पाटीको प्रोग्राम होला, जागरर् होला, के होला, कसो होला, त्यो गररनै रहनसु ्। तर संसदधभत्रको हामीले 
प्रधतवेदन तयार गददाने, त्यसमा हामी पधन सामेल हनेु, नेकपा पधन सामेल हनेु, अधन त्यही प्रधतवेदन  
देखाएर बाष्ट्रहर सिकमा नेकपा नालायक हनेु तहको प्रस्ततुी हो भने यसको मतलब यहााँ भएका गल्ती 
कमजोरीहरु ढाकछोप गनापछा भन्ने होइन, तपाईले नथाहा पाउने गरी गल्ती कमजोरी उठाउने तररकामा 
हामी लाग्नपु्यो । त्यो तररका त छ धन त । त्यसकारर्ले म यो आधारबाट म सबै साथीहरुलाई 
अनरुोध गना चाहन्छु, त्यसकारर्ले यो प्रदेश हामीले कर्ाालीका साझा ष्ट्रवर्यहरुलाई अगाधि बढाएको 
अवस्था हो । तपाईले कुनै पधन रकम कलममा पषु्ट्र� हनेु गरी धलएर आउन ुभयो मलाई लाग्छ त्यो हामीले 
साथै ददन पदैन । त्यो सरकारले पषु्ट्र� भको कुरालाई आफै मान्छ त । के प्रयत्न भा छ त अष्ट्रहलेसम्म ? 
फेदै जााँदा कले के दन्त्य कथा सनुाएका आधारबाट अधन यहााँ आएर त्यहीलाई ष्ट्रवर्य बनाएर के छलफल 
हनु सक्छ त ? सक्दैन त ? त्यसकारर्ले म सबैलाई, हामी सबै माननीय सदस्यलाई म अनरुोध गना 
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चाहन्छु, पषु्ट्र� हनेु कुरा यसमा प्रवेश गरौँ । यसमा हामी सबैले साझा ष्ट्रवचार बनाऔीँ । हामी सबैले राम्रो 
काम गयाा छौँ भन्ने छ । तर बाष्ट्रहर राम्रो काम गरे भनेर भजन्दने मान्छेको अभाव छ । होलान ्कोही, धत 
भजन्दने मान्छे कोठाधभत्र छन ्। होलान ्ष्ट्रकनभने केही न केही पाएका होलान ्त । अनदुान पाएका, योजना 
पाएका, उपभोक्ता सधमधतमा भएका, धतनले त राम्रो, क्या यही हो, यही बेलाको राम्रा मान्छे ष्ट्रयनै होलान ्। 
तर धत बन्द कोठाधभत्र होलान ्। तर हामीलाई चाष्ट्रहएको छ चौरमा समथान गने मान्छे । त्यसको 
वातावरर् बनाउने काम हामी सबैको हो । त्यसकारर्ले म अजन्तममा फेरर पधन भन्न चाहन्छु । समय 
दशैं आइसक्यो, छोटो अवधध छ । योजना केजन्रत बजेट कायाान्वयनको सेड्यलु तपाईले कसरी बनाउन ु
हनु्छ ? गत आधथाक वर्ामै टेण्िर भएका, चाहे धत बहवुर्ीय हनु,् चाहे धत समपूरक हनु,् चाहे आको हनु ्? 

त्यहााँ मूल्यांकन गने अको मान्छे छैन त ? त्यो मूल्यांकन मैले, तपाईले गरेर हनु्न, मैले गरेर हनु्न । 
नआउाँदासम्म धत ठप्प लाधगरहने हनु ्त ? पररजस्थधत म त्यस्तो देख्छु । त्यसकारर्ले योजना कायाान्वयन 
गने गरी आको ष्ट्रहउाँदे अधधवेशन आउाँदा सरकारको तफा बाट गधतका साथ काम भएको अनभुधूत हनेु गरी 
यो बीचमा सरकारले आफ्नो भधूमका बढाउन ुपने हनु्छ । फेरर ष्ट्रयनै कुरा दोहोयााउनपुने भएछ भने के 
हनु्छ ? रहन त हामी सप्पै रहौँला, सबै आ–आफ्नै ठाउाँमा, तर प्रभाव नकारात्मक हनु्छ, नकारात्मक भयो 
भने के हनु्छ ? यो रोिमबाट फेरर पधन भन्न चाहन्छु हाम्रो देशका सरुक्षाकमीहरु यस्ता हनु ् ष्ट्रक पष्ट्रहलो 
चोटी आउाँदा घोके्रयााँक नलगाउनपुने धथयो त्यो ज्ञानेन्र शाहीलाई मञ्चमा बस्दा घोके्रयााँक लगाए यहााँका 
सरुक्षाकमीहरुले । अकोचोटी आउाँदा सलामी बजाए त । यस्तो मनोष्ट्रवज्ञान भएको ठाउाँ हो हाम्रो देश । 
त्यसकारर्ले पररवातनको बाहकहरु ष्ट्रटक्न, पररवतानको बाहकलाई जोगाउन हामीलाई होधसयारीपूवाक अगाधि 
ष्ट्रहाँड्नपुने अवस्था रहन्छ । अष्ट्रहले त जहााँ धबधग्रयो, खाल्िा देखे पधन नेकपा सजम्झनै पयो, ष्ट्रकनभने हामी छौँ 
त अब । अस्ती संष्ट्रवधान ददवसमा गाको । त्यो नगरपाधलका अगाधि ष्ट्रहाँड्दै गाको, भाग्न भएन अब के  
गने ? त्यो अनसुारको संवेदनशीलता आउनपुने ठाउाँमा आउने कुरा भयो भने हामीले केही आफ्नो ठाउाँमा 
केही कुरा गना सक्छौँ, त्यो ददशाका आधारबाट अगाधि बढौँ भन्ने कुरा राख्दै अन्तमा आउाँदै गरेका सबै 
चािहरुका अवसरमा यहााँ उपजस्थत सबै सभामखु महोदयमाफा त ् माननीय मन्त्रीज्यूहरुलाई, 

माननीयज्यूहरुलाई, उपजस्थत सबैलाई र यो सनु्न ेसबैलाई मेरो तफा बाट, नेकपाको तफा बाट सबै चािका 
अवसरमा उता रोता र प्रगधतको शभुकामना व्यक्त गदै आफ्ना भनाइहरु यहीीँ टुङ्ग्याउाँछु, धन्यवाद । 

ममााननननीीयय  ससभभााममुखुखःः माननीय सदस्यहरु, यस चौँथो अधधवेशनमा सभाले सम्पादन गरेका काम कारबाहीहरुको 
संजक्षप्त ष्ट्रववरर् यस प्रकार रहेको छ । माननीय सदस्यहरु यस अधधवेशनको ३२ औ बैठकसम्म ५४ 
घण्टा १४ धमनेट ३५ सेकेण्ि समय ब्यधतत भएको छ । यस अधधवेशनले प्रदेश सरकारको आधथाक वर्ा 
२०७६÷७७ को नीधत तथा कायाक्रम कर्ााली प्रदेश आधथाक ष्ट्रवधेयक २०७६, कर्ााली ष्ट्रवधनयोजन ष्ट्रवधेयक 
२०७६, कर्ााली प्रदेश ऋर् उठाउने ष्ट्रवधेयक २०७६, प्रा�ाररक कृष्ट्रर्सम्बन्धी व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक 
२०७५, कर्ााली प्रदेश स्वयंसेवक पररचालन सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५, कर्ााली 
प्रदेश आधथाक कायाष्ट्रवधध ऐन २०७४ लाई पष्ट्रहलो संशोधन गना बनेको ष्ट्रवधेयक, प्रदेशमा खेलकुद ष्ट्रवकास 
सम्वन्धमा व्यवस्था गना बनेको ष्ट्रवधेयक २०७५ पाररत गनाका साथै धनर्ायहरु गररयो । यस अधधवेशनमा 
राष्ट्रिय सभाका सम्मानीय अध्यक्ष श्री गरे्श प्रसाद धतमील्सीना यस सभामा उपजस्थत भई सभा समक्ष आफ्नो 
ष्ट्रवचार राख्न ुभएकोमा यस सभाको गररमा अझै वढेको अनभुधूत भएको छ । चाल ुअधधवेशन अधधवेशनमा 
ष्ट्रवधभन्न मानीय सदस्यहरुद्वारा सावाजधनक सरोकार र महत्वका ष्ट्रवष्ट्रवध ष्ट्रवर्यहरुमा आफ्ना ष्ट्रवचारहरु प्रस्ततु 
गनुाभएको र प्रदेश सरकारको सरोकारवालाको तफा बाट आफ्नो धारर्ा प्राप्त भएका छन ्। यस सम्बन्धमा 
सरकारले सभालाई ददएका आश्वासन र प्रधतविता पूरा गना सरकार अझै गजम्भर हनेुमा यो सभा धबश्वस्त 
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रहेको छ । अन्तमा सभाको सञ्चालनमा मागा दशान गनुाहनेु र सभाप्रधत सधै सद् भाव प्रकट गनुाहनेु माननीय 
प्रदेश प्रमखुज्यू, प्रदेश सरकारका मखु्यमन्त्रीज्यू, प्रदेश सरकारका माननीय मन्त्रीज्यूहरु, प्रदेश सभामा 
प्रधतधनधधत्व गने राजनीधतक दलका नेताज्यू, माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सरकारका प्रमखु सजचव, प्रदेश सभाका 
सजचव, सबै मन्त्रालयका सजचवहरु, प्रदेश सभा सजचवालयका सम्पूर्ा कमाचारीहरु, सरुक्षा धनकाय तथा 
मयाादापालकहरु, सञ्चारकमी लगायत सम्पूर्ा सबैमा हाददाक कृतज्ञता तथा धन्यवाद ज्ञापन गदाछु । 

माननीय सदस्यहरु, प्रदेश प्रमखुको कायाालयवाट प्रदेश सभाको चौथोँ अधधवेशन अन्त्यसम्बन्धी पत्र प्राप्त 
हनु आएको छ । सो पत्रको व्यहोरा म वाचन गछुा । 

                                  धमधत: २०७६÷०६÷१०  

ष्ट्रष्ट्रववर्र्यय  ::  प्रप्रददेेशश  ससभभााककोो  चचौंौंथथोो  अअधधधधववेेशशनन  अअन्न्त्त्यय  गगननेे  ससम्म्बबन्न्धधममाा  ।।  

श्री प्रदेश सभा सजचवालय,  

कर्ााली प्रदेश, सखेुत । 

प्रस्ततु ष्ट्रवर्यमा मखु्यमन्त्री महेन्र शाहीज्यूबाट चलानी नं. ७०४ धमधत २०७६÷०६÷१० को पत्रद्वारा 
कर्ााली प्रदेशको चाल ुचौंथो अधधवेशनको अन्त्य गना कर्ााली प्रदेशका माननीय प्रदेश प्रमखुज्यूमा धसफाररस 
भई आएकोले नेपालको संष्ट्रवधान धारा १८३ को उपधारा २ बमोजजम धमधत २०७६ आजश्वन १० गते 
शकु्रबार रातको १२ बजेबाट कर्ााली प्रदेश सभाको चाल ुचौंथो अधधवेशन अन्त्य गना प्रदेश प्रमखुज्यूको 
धनदेशनानसुार जानकारीका लाधग अनरुोध छ ।  

आज्ञाले 

देवी प्रसाद पौड्याल 

धनधमता  सजचव 

माननीय सदस्यहरु, प्रदेश प्रमखुको कायाालयबाट प्राप्त पत्र अनसुार प्रदेश सभाको चौंथो अधधवेशन २०७६ 
असोज १० गते रातको १२ बजेबाट अन्त्य भएको घोर्र्ा गदाछु । 

 




